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Yang Berhormat Awang Haji Salleh Bostaman bin Haji Zainal Abidin 
 
Yang Berhormat Menteri di Jabatan Perdana Menteri dan Menteri Pertahanan II 
 
Yang Berhormat Pehin Orang Kaya Indera Pahlawan Dato Seri Setia Haji Awang  
Suyoi bin Haji Osman 
 
Yang Berhormat Menteri di Jabatan Perdana Menteri dan Menteri Pertahanan II 
 
Yang Berhormat Pehin Orang Kaya Johan Pahlawan Dato Seri Setia Awang Haji  
Adanan bin Begawan Pehin Siraja Khatib Dato Seri Setia Haji Mohd Yusuf 
 
 

MUKA 
SURAT 

 
   163 

 
164 

 
167 

 
 

169 
 
 
 

173 
 

176 
 
 
 
 
 
 
 

177 
 

181 
 
 
 
 

183 
 

183 
 

185 
 

185 
 

186 
 

187 
 

189 
 
 

191 
 
 

191 
 



BIL. 
 
 
 
 
 
16. 
 
17. 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 

KANDUNGAN 
 
 
Yang Berhormat Pehin Orang Kaya Laila Setia Dato Seri Setia Awang Haji Abd.  
Rahman bin Haji Ibrahim 
 
Bab 2, Ceraian (1) dan (2) 
 
JABATAN PERDANA MENTERI 
Tajuk SA01A hingga Tajuk SA07A 
 
Yang Berhormat Menteri di Jabatan Perdana Menteri dan Menteri Pertahanan II 
 
Yang Berhormat Awang Abdul Aziz bin Haji Hamdan 
 
Yang Berhormat Menteri di Jabatan Perdana Menteri dan Menteri Pertahanan II 
 
Yang Berhormat Pehin Orang Kaya Laila Setia Dato Seri Setia Awang Haji Abdul  
Rahman bin Haji Ibrahim 
 
Yang Berhormat Menteri di Jabatan Perdana Menteri dan Menteri Pertahanan II 
 
Yang Berhormat Menteri di Jabatan Perdana Menteri dan Menteri Kewangan dan 
Ekonomi II 
 
Yang Berhormat Dayang Hajah Rosmawatty binti Haji Abdul Mumin 
 
Yang Berhormat Menteri di Jabatan Perdana Menteri dan Menteri Kewangan dan 
Ekonomi II 
 
Yang Berhormat Awang Mohammad bin Abdullah @ Lim Swee Ann 
 
Yang Berhormat Menteri di Jabatan Perdana Menteri dan Menteri Pertahanan II 
 
Yang Berhormat Dr. Awang Haji Mahali bin Haji Momin 
 
Yang Berhormat Menteri di Jabatan Perdana Menteri dan Menteri Kewangan dan 
Ekonomi II 
 
Yang Berhormat Dr. Awang Haji Mahali bin Haji Momin 
 
Yang Berhormat Menteri di Jabatan Perdana Menteri dan Menteri Kewangan dan 
Ekonomi II 
 
Yang Berhormat Pehin Orang Kaya Indera Pahlawan Dato Seri Setia Haji Awang  
Suyoi bin Haji Osman 
 
Yang Berhormat Awang Haji Salleh Bostaman bin Haji Zainal Abidin 
 
Yang Berhormat Menteri di Jabatan Perdana Menteri dan Menteri Kewangan dan 
Ekonomi II 
 

MUKA 
SURAT 
 

129 
 
 
 
 
 
 
 

137 
 

147 
 

147 
 

149 
 
 

152 
 

152 
 
 

154 
 

 
156 

 
158 

 
158 

 
158 

 
159 

 
 

159 
 

159 
 
 

160 
 
 

160 
 

162 
 
 

BIL. 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
18. 
 
19. 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 

KANDUNGAN 
 
 
Yang Berhormat Menteri di Jabatan Perdana Menteri dan Menteri Pertahanan II 
 
Yang Berhormat Awang Haji Salleh Bostaman bin Haji Zainal Abidin 
 
Yang Berhormat Menteri di Jabatan Perdana Menteri dan Menteri Kewangan dan 
Ekonomi II 
 
Yang Berhormat Menteri di Jabatan Perdana Menteri dan Menteri Pertahanan II 
 
Hari Rabu, 15 Syaaban 1444 / 8 Mac 2023 
 
Senarai nama Ahli-Ahli Majlis Mesyuarat Negara 
 
Doa Selamat 
 
SAMBUNGAN PERKARA VI – RANG UNDANG-UNDANG (2023) 
PERBEKALAN, 2023/2024 
 
SAMBUNGAN - JABATAN PERDANA MENTERI 
Tajuk SA01A hingga Tajuk SA07A 
 
Yang Berhormat Menteri di Jabatan Perdana Menteri dan Menteri Pertahanan II 
 
Yang Berhormat Menteri Hal Ehwal Dalam Negeri 
 
JABATAN PERDANA MENTERI 
Tajuk SA08A hingga Tajuk SA16A 
 
Yang Berhormat Awang Haji Mohamad Danial @ Tekpin bin Ya’akub 
 
Yang Berhormat Menteri di Jabatan Perdana Menteri dan Menteri Pertahanan II 
 
Yang Berhormat Awang Abdul Aziz bin Haji Hamdan 
 
Yang Berhormat Menteri di Jabatan Perdana Menteri dan Menteri Pertahanan II 
 
Yang Berhormat Awang Haji Salleh Bostaman bin Haji Zainal Abidin 
 
Yang Berhormat Menteri di Jabatan Perdana Menteri dan Menteri Pertahanan II 
 
Yang Berhormat Pehin Orang Kaya Indera Pahlawan Dato Seri Setia Haji Awang  
Suyoi bin Haji Osman 
 
Yang Berhormat Menteri di Jabatan Perdana Menteri dan Menteri Pertahanan II 
 
Yang Berhormat Pehin Orang Kaya Johan Pahlawan Dato Seri Setia Awang Haji  
Adanan bin Begawan Pehin Siraja Khatib Dato Seri Setia Haji Mohd Yusuf 
 
 

MUKA 
SURAT 

 
   163 

 
164 

 
167 

 
 

169 
 
 
 

173 
 

176 
 
 
 
 
 
 
 

177 
 

181 
 
 
 
 

183 
 

183 
 

185 
 

185 
 

186 
 

187 
 

189 
 
 

191 
 
 

191 
 



BIL. 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 

KANDUNGAN 
 
 
Yang Berhormat Menteri di Jabatan Perdana Menteri dan Menteri Pertahanan II 
 
Yang Berhormat Dayang Hajah Safiah binti Sheikh Haji Abd Salam 
 
Yang Berhormat Menteri di Jabatan Perdana Menteri dan Menteri Pertahanan II 
 
Yang Berhormat Menteri di Jabatan Perdana Menteri dan Menteri Kewangan dan 
Ekonomi II 
 
Yang Berhormat Pehin Orang Kaya Laila Setia Dato Seri Setia Awang Haji Abdul 
Rahman bin Haji Ibrahim 
 
Yang Berhormat Menteri di Jabatan Perdana Menteri dan Menteri Pertahanan II 
 
JABATAN PERDANA MENTERI 
Tajuk SA18A hingga Tajuk SA26A 
 
Yang Berhormat Haji Awang Sulaiman bin Haji Nasir 
 
Yang Berhormat Menteri di Jabatan Perdana Menteri dan Menteri Pertahanan II 
 
Yang Berhormat Awang Haji Md. Salleh bin Haji Othman 
 
Yang Berhormat Menteri di Jabatan Perdana Menteri dan Menteri Pertahanan II 
 
Yang Berhormat Menteri di Jabatan Perdana Menteri dan Menteri Kewangan dan 
Ekonomi II 
 
Yang Berhormat Menteri Pembangunan 
 
Yang Berhormat Dayang Hajah Rosmawatty binti Haji Abdul Mumin 
 
Yang Berhormat Menteri di Jabatan Perdana Menteri dan Menteri Pertahanan II 

Yang Berhormat Pehin Orang Kaya Johan Pahlawan Dato Seri Setia Awang Haji  
Adanan bin Begawan Pehin Siraja Khatib Dato Seri Setia Haji Mohd Yusuf 
 
Yang Berhormat Menteri di Jabatan Perdana Menteri dan Menteri Pertahanan II 
 
Yang Berhormat Pehin Orang Kaya Laila Setia Dato Seri Setia Awang Haji Abdul 
Rahman bin Haji Ibrahim 
 
Yang Berhormat Menteri di Jabatan Perdana Menteri dan Menteri Pertahanan II 
 
 
 
 
 
 

MUKA 
SURAT 

 
195 

 
195 

 
197 

 
197 

 
 

198 
 
 

199 
 
 
 
 

200 
 

201 
 

202 
 

202 
 

203 
 
 

203 
 

204 
 

204 
 
 

205 
 

206 
 

207 

 
207 

 
 
 
 
 

BIL. 
 
 
20. 
 
 
 
 
21. 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 

KANDUNGAN 
 
 
KEMENTERIAN PERTAHANAN 
Tajuk SB01A dan Tajuk SB04A 
 
Yang Berhormat Menteri di Jabatan Perdana Menteri dan Menteri Pertahanan II 
 
KEMENTERIAN KEWANGAN DAN EKONOMI 
Tajuk SD01A hingga Tajuk SD09A 
 
Yang Berhormat Menteri di Jabatan Perdana Menteri dan Menteri Kewangan dan 
Ekonomi II 
 
Yang Berhormat Dayang Hajah Safiah binti Sheikh Haji Abd Salam 
 
Yang Berhormat Menteri di Jabatan Perdana Menteri dan Menteri Kewangan dan 
Ekonomi II 
 
Yang Berhormat Menteri Hal Ehwal Ugama 
 
Yang Berhormat Awang Amran bin Haji Maidin 
 
Yang Berhormat Menteri di Jabatan Perdana Menteri dan Menteri Kewangan dan 
Ekonomi II 
 
Yang Berhormat Pehin Orang Kaya Indera Pahlawan Dato Seri Setia Haji Awang  
Suyoi bin Haji Osman 
 
Yang Berhormat Dayang Hajah Rosmawatty binti Haji Abdul Mumin 
 
Yang Berhormat Menteri di Jabatan Perdana Menteri dan Menteri Kewangan dan 
Ekonomi II 
 
Yang Berhormat Pengiran Haji Isa bin Pengiran Haji Aliuddin 
 
Yang Berhormat Menteri di Jabatan Perdana Menteri dan Menteri Kewangan dan 
Ekonomi II 
 
Yang Berhormat Menteri Hal Ehwal Dalam Negeri 
 
Yang Berhormat Awang Haji Salleh Bostaman bin Haji Zainal Abidin 
 
Yang Berhormat Menteri di Jabatan Perdana Menteri dan Menteri Kewangan dan 
Ekonomi II 
 
Yang Berhormat Awang Haji Salleh Bostaman bin Haji Zainal Abidin 
 
Yang Berhormat Menteri di Jabatan Perdana Menteri dan Menteri Kewangan dan 
Ekonomi II 
 
 

MUKA 
SURAT 

 
 
 
 

212 
 

 
 

222 
 
 

225 
 
 

226 
 
 

227 
 

228 
 

228 
 
 

228 
 
 

229 
 
 

229 
 
 

230 
 

232 

 
234 

 
234 

 
 

235 

 
236 

 

 
236 

 
 



BIL. 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 

KANDUNGAN 
 
 
Yang Berhormat Menteri di Jabatan Perdana Menteri dan Menteri Pertahanan II 
 
Yang Berhormat Dayang Hajah Safiah binti Sheikh Haji Abd Salam 
 
Yang Berhormat Menteri di Jabatan Perdana Menteri dan Menteri Pertahanan II 
 
Yang Berhormat Menteri di Jabatan Perdana Menteri dan Menteri Kewangan dan 
Ekonomi II 
 
Yang Berhormat Pehin Orang Kaya Laila Setia Dato Seri Setia Awang Haji Abdul 
Rahman bin Haji Ibrahim 
 
Yang Berhormat Menteri di Jabatan Perdana Menteri dan Menteri Pertahanan II 
 
JABATAN PERDANA MENTERI 
Tajuk SA18A hingga Tajuk SA26A 
 
Yang Berhormat Haji Awang Sulaiman bin Haji Nasir 
 
Yang Berhormat Menteri di Jabatan Perdana Menteri dan Menteri Pertahanan II 
 
Yang Berhormat Awang Haji Md. Salleh bin Haji Othman 
 
Yang Berhormat Menteri di Jabatan Perdana Menteri dan Menteri Pertahanan II 
 
Yang Berhormat Menteri di Jabatan Perdana Menteri dan Menteri Kewangan dan 
Ekonomi II 
 
Yang Berhormat Menteri Pembangunan 
 
Yang Berhormat Dayang Hajah Rosmawatty binti Haji Abdul Mumin 
 
Yang Berhormat Menteri di Jabatan Perdana Menteri dan Menteri Pertahanan II 

Yang Berhormat Pehin Orang Kaya Johan Pahlawan Dato Seri Setia Awang Haji  
Adanan bin Begawan Pehin Siraja Khatib Dato Seri Setia Haji Mohd Yusuf 
 
Yang Berhormat Menteri di Jabatan Perdana Menteri dan Menteri Pertahanan II 
 
Yang Berhormat Pehin Orang Kaya Laila Setia Dato Seri Setia Awang Haji Abdul 
Rahman bin Haji Ibrahim 
 
Yang Berhormat Menteri di Jabatan Perdana Menteri dan Menteri Pertahanan II 
 
 
 
 
 
 

MUKA 
SURAT 

 
195 

 
195 

 
197 

 
197 

 
 

198 
 
 

199 
 
 
 
 

200 
 

201 
 

202 
 

202 
 

203 
 
 

203 
 

204 
 

204 
 
 

205 
 

206 
 

207 

 
207 

 
 
 
 
 

BIL. 
 
 
20. 
 
 
 
 
21. 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 

KANDUNGAN 
 
 
KEMENTERIAN PERTAHANAN 
Tajuk SB01A dan Tajuk SB04A 
 
Yang Berhormat Menteri di Jabatan Perdana Menteri dan Menteri Pertahanan II 
 
KEMENTERIAN KEWANGAN DAN EKONOMI 
Tajuk SD01A hingga Tajuk SD09A 
 
Yang Berhormat Menteri di Jabatan Perdana Menteri dan Menteri Kewangan dan 
Ekonomi II 
 
Yang Berhormat Dayang Hajah Safiah binti Sheikh Haji Abd Salam 
 
Yang Berhormat Menteri di Jabatan Perdana Menteri dan Menteri Kewangan dan 
Ekonomi II 
 
Yang Berhormat Menteri Hal Ehwal Ugama 
 
Yang Berhormat Awang Amran bin Haji Maidin 
 
Yang Berhormat Menteri di Jabatan Perdana Menteri dan Menteri Kewangan dan 
Ekonomi II 
 
Yang Berhormat Pehin Orang Kaya Indera Pahlawan Dato Seri Setia Haji Awang  
Suyoi bin Haji Osman 
 
Yang Berhormat Dayang Hajah Rosmawatty binti Haji Abdul Mumin 
 
Yang Berhormat Menteri di Jabatan Perdana Menteri dan Menteri Kewangan dan 
Ekonomi II 
 
Yang Berhormat Pengiran Haji Isa bin Pengiran Haji Aliuddin 
 
Yang Berhormat Menteri di Jabatan Perdana Menteri dan Menteri Kewangan dan 
Ekonomi II 
 
Yang Berhormat Menteri Hal Ehwal Dalam Negeri 
 
Yang Berhormat Awang Haji Salleh Bostaman bin Haji Zainal Abidin 
 
Yang Berhormat Menteri di Jabatan Perdana Menteri dan Menteri Kewangan dan 
Ekonomi II 
 
Yang Berhormat Awang Haji Salleh Bostaman bin Haji Zainal Abidin 
 
Yang Berhormat Menteri di Jabatan Perdana Menteri dan Menteri Kewangan dan 
Ekonomi II 
 
 

MUKA 
SURAT 

 
 
 
 

212 
 

 
 

222 
 
 

225 
 
 

226 
 
 

227 
 

228 
 

228 
 
 

228 
 
 

229 
 
 

229 
 
 

230 
 

232 

 
234 

 
234 

 
 

235 

 
236 

 

 
236 

 
 



BIL. 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
22. 
 
23. 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 

KANDUNGAN 
 
 
Yang Berhormat Awang Haji Salleh Bostaman bin Haji Zainal Abidin 
 
Yang Berhormat Menteri di Jabatan Perdana Menteri dan Menteri Kewangan dan 
Ekonomi II 
 
Yang Berhormat Pehin Orang Kaya Indera Pahlawan Dato Seri Setia Haji Awang  
Suyoi bin Haji Osman 
 
Yang Berhormat Menteri di Jabatan Perdana Menteri dan Menteri Kewangan dan 
Ekonomi II 
 
Yang Berhormat Pehin Orang Kaya Johan Pahlawan Dato Seri Setia Awang Haji  
Adanan bin Begawan Pehin Siraja Khatib Dato Seri Setia Haji Mohd Yusuf
 
Yang Berhormat Menteri di Jabatan Perdana Menteri dan Menteri Kewangan dan 
Ekonomi II 
 
Yang Berhormat Pehin Orang Kaya Johan Pahlawan Dato Seri Setia Awang Haji  
Adanan bin Begawan Pehin Siraja Khatib Dato Seri Setia Haji Mohd Yusuf
 
Yang Berhormat Menteri di Jabatan Perdana Menteri dan Menteri Kewangan dan 
Ekonomi II 
 
Yang Berhormat Pehin Orang Kaya Laila Setia Dato Seri Setia Awang Haji Abdul 
Rahman bin Haji Ibrahim 
 
Yang Berhormat Menteri di Jabatan Perdana Menteri dan Menteri Kewangan dan 
Ekonomi II 
 
Yang Berhormat Awang Haji Salleh Bostaman bin Haji Zainal Abidin 
 
Yang Berhormat Menteri di Jabatan Perdana Menteri dan Menteri Kewangan dan 
Ekonomi II 
 
Hari Khamis, 16 Syaaban 1444 / 9 Mac 2023 
 
Senarai nama Ahli-Ahli Majlis Mesyuarat Negara 
 
Doa Selamat 
 
SAMBUNGAN PERKARA VI – RANG UNDANG-UNDANG (2023) 
PERBEKALAN, 2023/2024 
 
SAMBUNGAN - KEMENTERIAN KEWANGAN DAN EKONOMI 
Tajuk SD01A hingga Tajuk SD09A 
 
 
 
 

MUKA 
SURAT 

 
237 

 
 

237 

 
239 

 
 

241 
 
 

 
242 

 

 
244 

 
 

245 
 
 

246 
 
 

246 
 
 

248 

 
250 

 

 
251 

 
 

 
253 

 
256 

 
 
 
 
 
 

 
 
 
 

BIL. 
 
 
 
 
 
 
 
24. 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 

KANDUNGAN 
 
 
Yang Berhormat Menteri di Jabatan Perdana Menteri dan Menteri Kewangan dan 
Ekonomi II 
 
Yang Berhormat Menteri di Jabatan Perdana Menteri dan Menteri Pertahanan II 
 
KEMENTERIAN HAL EHWAL DALAM NEGERI 
Tajuk SE01A hingga Tajuk SE12A 
 
Yang Berhormat Menteri Hal Ehwal Dalam Negeri 
 
Yang Berhormat Pehin Orang Kaya Indera Pahlawan Dato Seri Setia Haji Awang  
Suyoi bin Haji Osman 
 
Yang Berhormat Menteri Hal Ehwal Dalam Negeri 
 
Yang Berhormat Dayang Hajah Safiah binti Sheikh Haji Abd Salam 
 
Yang Berhormat Menteri Hal Ehwal Dalam Negeri 
 
Yang Berhormat Dayang Hajah Rosmawatty binti Haji Abdul Mumin 
 
Yang Berhormat Menteri Hal Ehwal Dalam Negeri 
 
Yang Berhormat Dr. Awang Haji Mahali bin Haji Momin 
 
Yang Berhormat Menteri Hal Ehwal Dalam Negeri 
 
Yang Berhormat Dayang Chong Chin Yee 
 
Yang Berhormat Menteri Hal Ehwal Dalam Negeri 
 
Yang Berhormat Dayang Chong Chin Yee 
 
Yang Berhormat Menteri Hal Ehwal Dalam Negeri 
 
Yang Berhormat Menteri di Jabatan Perdana Menteri dan Menteri Kewangan dan 
Ekonomi II 
 
Yang Berhormat Awang Haji Mohamad Danial @ Tekpin bin Ya’akub 
 
Yang Berhormat Menteri Hal Ehwal Dalam Negeri 
 
Yang Berhormat Awang Haji Md. Salleh bin Haji Othman 
 
Yang Berhormat Menteri Hal Ehwal Dalam Negeri 
 
Yang Berhormat Awang Amran bin Haji Maidin 
 
 

MUKA 
SURAT 

 
257 

 
259 

 

 
 

263 
 

270 
 
 

272 
 

274 
 

278 
 

280 
 

281 
 

282 
 

283 
 

284 
 

286 
 

286 
 

286 
 

287 
 
 

288 
 

288 
 

289 
 

289 
 

290 
 



BIL. 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
22. 
 
23. 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 

KANDUNGAN 
 
 
Yang Berhormat Awang Haji Salleh Bostaman bin Haji Zainal Abidin 
 
Yang Berhormat Menteri di Jabatan Perdana Menteri dan Menteri Kewangan dan 
Ekonomi II 
 
Yang Berhormat Pehin Orang Kaya Indera Pahlawan Dato Seri Setia Haji Awang  
Suyoi bin Haji Osman 
 
Yang Berhormat Menteri di Jabatan Perdana Menteri dan Menteri Kewangan dan 
Ekonomi II 
 
Yang Berhormat Pehin Orang Kaya Johan Pahlawan Dato Seri Setia Awang Haji  
Adanan bin Begawan Pehin Siraja Khatib Dato Seri Setia Haji Mohd Yusuf
 
Yang Berhormat Menteri di Jabatan Perdana Menteri dan Menteri Kewangan dan 
Ekonomi II 
 
Yang Berhormat Pehin Orang Kaya Johan Pahlawan Dato Seri Setia Awang Haji  
Adanan bin Begawan Pehin Siraja Khatib Dato Seri Setia Haji Mohd Yusuf
 
Yang Berhormat Menteri di Jabatan Perdana Menteri dan Menteri Kewangan dan 
Ekonomi II 
 
Yang Berhormat Pehin Orang Kaya Laila Setia Dato Seri Setia Awang Haji Abdul 
Rahman bin Haji Ibrahim 
 
Yang Berhormat Menteri di Jabatan Perdana Menteri dan Menteri Kewangan dan 
Ekonomi II 
 
Yang Berhormat Awang Haji Salleh Bostaman bin Haji Zainal Abidin 
 
Yang Berhormat Menteri di Jabatan Perdana Menteri dan Menteri Kewangan dan 
Ekonomi II 
 
Hari Khamis, 16 Syaaban 1444 / 9 Mac 2023 
 
Senarai nama Ahli-Ahli Majlis Mesyuarat Negara 
 
Doa Selamat 
 
SAMBUNGAN PERKARA VI – RANG UNDANG-UNDANG (2023) 
PERBEKALAN, 2023/2024 
 
SAMBUNGAN - KEMENTERIAN KEWANGAN DAN EKONOMI 
Tajuk SD01A hingga Tajuk SD09A 
 
 
 
 

MUKA 
SURAT 

 
237 

 
 

237 

 
239 

 
 

241 
 
 

 
242 

 

 
244 

 
 

245 
 
 

246 
 
 

246 
 
 

248 

 
250 

 

 
251 

 
 

 
253 

 
256 

 
 
 
 
 
 

 
 
 
 

BIL. 
 
 
 
 
 
 
 
24. 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 

KANDUNGAN 
 
 
Yang Berhormat Menteri di Jabatan Perdana Menteri dan Menteri Kewangan dan 
Ekonomi II 
 
Yang Berhormat Menteri di Jabatan Perdana Menteri dan Menteri Pertahanan II 
 
KEMENTERIAN HAL EHWAL DALAM NEGERI 
Tajuk SE01A hingga Tajuk SE12A 
 
Yang Berhormat Menteri Hal Ehwal Dalam Negeri 
 
Yang Berhormat Pehin Orang Kaya Indera Pahlawan Dato Seri Setia Haji Awang  
Suyoi bin Haji Osman 
 
Yang Berhormat Menteri Hal Ehwal Dalam Negeri 
 
Yang Berhormat Dayang Hajah Safiah binti Sheikh Haji Abd Salam 
 
Yang Berhormat Menteri Hal Ehwal Dalam Negeri 
 
Yang Berhormat Dayang Hajah Rosmawatty binti Haji Abdul Mumin 
 
Yang Berhormat Menteri Hal Ehwal Dalam Negeri 
 
Yang Berhormat Dr. Awang Haji Mahali bin Haji Momin 
 
Yang Berhormat Menteri Hal Ehwal Dalam Negeri 
 
Yang Berhormat Dayang Chong Chin Yee 
 
Yang Berhormat Menteri Hal Ehwal Dalam Negeri 
 
Yang Berhormat Dayang Chong Chin Yee 
 
Yang Berhormat Menteri Hal Ehwal Dalam Negeri 
 
Yang Berhormat Menteri di Jabatan Perdana Menteri dan Menteri Kewangan dan 
Ekonomi II 
 
Yang Berhormat Awang Haji Mohamad Danial @ Tekpin bin Ya’akub 
 
Yang Berhormat Menteri Hal Ehwal Dalam Negeri 
 
Yang Berhormat Awang Haji Md. Salleh bin Haji Othman 
 
Yang Berhormat Menteri Hal Ehwal Dalam Negeri 
 
Yang Berhormat Awang Amran bin Haji Maidin 
 
 

MUKA 
SURAT 

 
257 

 
259 

 

 
 

263 
 

270 
 
 

272 
 

274 
 

278 
 

280 
 

281 
 

282 
 

283 
 

284 
 

286 
 

286 
 

286 
 

287 
 
 

288 
 

288 
 

289 
 

289 
 

290 
 



BIL. 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 

KANDUNGAN 
 
 
Yang Berhormat Menteri Hal Ehwal Dalam Negeri 
 
Yang Berhormat Awang Mohammad bin Abdullah @ Lim Swee Ann 
 
Yang Berhormat Menteri Hal Ehwal Dalam Negeri 
 
Yang Berhormat Awang Haji Salleh Bostaman bin Haji Zainal Abidin 
 
Yang Berhormat Menteri Hal Ehwal Dalam Negeri 
 
Yang Berhormat Awang Haji Salleh Bostaman bin Haji Zainal Abidin 
 
Yang Berhormat Menteri Hal Ehwal Dalam Negeri 
 
Yang Berhormat Awang Haji Salleh Bostaman bin Haji Zainal Abidin 
 
Yang Berhormat Menteri Hal Ehwal Dalam Negeri 
 
Yang Berhormat Menteri di Jabatan Perdana Menteri dan Menteri Kewangan dan 
Ekonomi II 
 
Yang Berhormat Menteri Hal Ehwal Dalam Negeri 
 
Yang Berhormat Awang Haji Daud bin Jihan 
 
Yang Berhormat Menteri Hal Ehwal Dalam Negeri 
 
Yang Berhormat Haji Awang Sulaiman bin Haji Nasir 
 
Yang Berhormat Menteri Hal Ehwal Dalam Negeri 
 
Yang Berhormat Pehin Orang Kaya Johan Pahlawan Dato Seri Setia Awang Haji  
Adanan bin Begawan Pehin Siraja Khatib Dato Seri Setia Haji Mohd Yusuf 
 
Yang Berhormat Menteri Hal Ehwal Dalam Negeri 
 
Yang Berhormat Pehin Orang Kaya Johan Pahlawan Dato Seri Setia Awang Haji  
Adanan bin Begawan Pehin Siraja Khatib Dato Seri Setia Haji Mohd Yusuf 
 
Yang Berhormat Menteri Hal Ehwal Dalam Negeri 
 
Yang Berhormat Pehin Orang Kaya Laila Setia Dato Seri Setia Awang Haji Abdul 
Rahman bin Haji Ibrahim 
 
Yang Berhormat Menteri Hal Ehwal Dalam Negeri 
 
Yang Berhormat Menteri Pembangunan 
 

 

MUKA 
SURAT 

 
290 

 
291 

 
292 

 
   293 
 
 

   296 
 
 

296 
 

296 
 

298 
 

300 
 

301 
 
 

301 
 

301 
 

302 
 

303 
 

304 
 

305 
 
 

308 
 

309 
 
 

311 
 

 
313 

 
317 

 
319 

 

BIL. 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
25. 
 
26. 
 
 

 
 
 
27. 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 

KANDUNGAN 
 
 
Yang Berhormat Awang Lawi bin Haji Lamat 
 
Yang Berhormat Menteri Hal Ehwal Dalam Negeri 
 
Yang Berhormat Pengiran Haji Isa bin Pengiran Haji Aliuddin 
 
Yang Berhormat Menteri Hal Ehwal Dalam Negeri 
 
Yang Berhormat Awang Abdul Aziz bin Haji Hamdan 
 
Yang Berhormat Menteri Hal Ehwal Dalam Negeri 
 
Hari Sabtu, 18 Syaaban 1444 / 11 Mac 2023 
 
Senarai nama Ahli-Ahli Majlis Mesyuarat Negara 
 
Doa Selamat 
 
SAMBUNGAN PERKARA VI – RANG UNDANG-UNDANG (2023) 
PERBEKALAN, 2023/2024 
 
KEMENTERIAN HAL EHWAL LUAR NEGERI 
Tajuk SC01A  
 
Yang Berhormat Menteri Hal Ehwal Luar Negeri II 
 
Yang Berhormat Awang Abdul Aziz bin Haji Hamdan 
 
Yang Berhormat Menteri Hal Ehwal Luar Negeri II      
 
Yang Berhormat Awang Haji Mohamad Danial @ Tekpin bin Ya’akub 
 
Yang Berhormat Menteri Hal Ehwal Luar Negeri II      
 
Yang Berhormat Awang Haji Md. Salleh bin Haji Othman 
 
Yang Berhormat Menteri Hal Ehwal Luar Negeri II      
 
Yang Berhormat Dayang Hajah Rosmawatty binti Haji Abdul Mumin 
 
Yang Berhormat Menteri Hal Ehwal Luar Negeri II      
 
Yang Berhormat Awang Haji Salleh Bostaman bin Haji Zainal Abidin 
 
Yang Berhormat Menteri Hal Ehwal Luar Negeri II      
 
 

MUKA 
SURAT 

 
320 

 
320 

 
321 

 
322 

 
323 

 
323 

 
 
 

325 
 

328 
 
 
 
 
 
 
 

329 
 

334 
 

335 
 

336 
 

337 
 

338 
 

338 
 
 

339 
 

340 
 

341 
 

342 
 
 
 



BIL. 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 

KANDUNGAN 
 
 
Yang Berhormat Menteri Hal Ehwal Dalam Negeri 
 
Yang Berhormat Awang Mohammad bin Abdullah @ Lim Swee Ann 
 
Yang Berhormat Menteri Hal Ehwal Dalam Negeri 
 
Yang Berhormat Awang Haji Salleh Bostaman bin Haji Zainal Abidin 
 
Yang Berhormat Menteri Hal Ehwal Dalam Negeri 
 
Yang Berhormat Awang Haji Salleh Bostaman bin Haji Zainal Abidin 
 
Yang Berhormat Menteri Hal Ehwal Dalam Negeri 
 
Yang Berhormat Awang Haji Salleh Bostaman bin Haji Zainal Abidin 
 
Yang Berhormat Menteri Hal Ehwal Dalam Negeri 
 
Yang Berhormat Menteri di Jabatan Perdana Menteri dan Menteri Kewangan dan 
Ekonomi II 
 
Yang Berhormat Menteri Hal Ehwal Dalam Negeri 
 
Yang Berhormat Awang Haji Daud bin Jihan 
 
Yang Berhormat Menteri Hal Ehwal Dalam Negeri 
 
Yang Berhormat Haji Awang Sulaiman bin Haji Nasir 
 
Yang Berhormat Menteri Hal Ehwal Dalam Negeri 
 
Yang Berhormat Pehin Orang Kaya Johan Pahlawan Dato Seri Setia Awang Haji  
Adanan bin Begawan Pehin Siraja Khatib Dato Seri Setia Haji Mohd Yusuf 
 
Yang Berhormat Menteri Hal Ehwal Dalam Negeri 
 
Yang Berhormat Pehin Orang Kaya Johan Pahlawan Dato Seri Setia Awang Haji  
Adanan bin Begawan Pehin Siraja Khatib Dato Seri Setia Haji Mohd Yusuf 
 
Yang Berhormat Menteri Hal Ehwal Dalam Negeri 
 
Yang Berhormat Pehin Orang Kaya Laila Setia Dato Seri Setia Awang Haji Abdul 
Rahman bin Haji Ibrahim 
 
Yang Berhormat Menteri Hal Ehwal Dalam Negeri 
 
Yang Berhormat Menteri Pembangunan 
 

 

MUKA 
SURAT 

 
290 

 
291 

 
292 

 
   293 
 
 

   296 
 
 

296 
 

296 
 

298 
 

300 
 

301 
 
 

301 
 

301 
 

302 
 

303 
 

304 
 

305 
 
 

308 
 

309 
 
 

311 
 

 
313 

 
317 

 
319 

 

BIL. 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
25. 
 
26. 
 
 

 
 
 
27. 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 

KANDUNGAN 
 
 
Yang Berhormat Awang Lawi bin Haji Lamat 
 
Yang Berhormat Menteri Hal Ehwal Dalam Negeri 
 
Yang Berhormat Pengiran Haji Isa bin Pengiran Haji Aliuddin 
 
Yang Berhormat Menteri Hal Ehwal Dalam Negeri 
 
Yang Berhormat Awang Abdul Aziz bin Haji Hamdan 
 
Yang Berhormat Menteri Hal Ehwal Dalam Negeri 
 
Hari Sabtu, 18 Syaaban 1444 / 11 Mac 2023 
 
Senarai nama Ahli-Ahli Majlis Mesyuarat Negara 
 
Doa Selamat 
 
SAMBUNGAN PERKARA VI – RANG UNDANG-UNDANG (2023) 
PERBEKALAN, 2023/2024 
 
KEMENTERIAN HAL EHWAL LUAR NEGERI 
Tajuk SC01A  
 
Yang Berhormat Menteri Hal Ehwal Luar Negeri II 
 
Yang Berhormat Awang Abdul Aziz bin Haji Hamdan 
 
Yang Berhormat Menteri Hal Ehwal Luar Negeri II      
 
Yang Berhormat Awang Haji Mohamad Danial @ Tekpin bin Ya’akub 
 
Yang Berhormat Menteri Hal Ehwal Luar Negeri II      
 
Yang Berhormat Awang Haji Md. Salleh bin Haji Othman 
 
Yang Berhormat Menteri Hal Ehwal Luar Negeri II      
 
Yang Berhormat Dayang Hajah Rosmawatty binti Haji Abdul Mumin 
 
Yang Berhormat Menteri Hal Ehwal Luar Negeri II      
 
Yang Berhormat Awang Haji Salleh Bostaman bin Haji Zainal Abidin 
 
Yang Berhormat Menteri Hal Ehwal Luar Negeri II      
 
 

MUKA 
SURAT 

 
320 

 
320 

 
321 

 
322 

 
323 

 
323 

 
 
 

325 
 

328 
 
 
 
 
 
 
 

329 
 

334 
 

335 
 

336 
 

337 
 

338 
 

338 
 
 

339 
 

340 
 

341 
 

342 
 
 
 



BIL. 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
28. 
 
 
 
 
 
 
29. 
 
30. 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 

KANDUNGAN 
 
 
Yang Berhormat Pengiran Haji Isa bin Pengiran Haji Aliuddin 
 
Yang Berhormat Menteri Hal Ehwal Luar Negeri II      
 
Yang Berhormat Menteri di Jabatan Perdana Menteri dan Menteri Kewangan dan 
Ekonomi II 
 
Yang Berhormat Awang Mohammad bin Abdullah @ Lim Swee Ann 
 
Yang Berhormat Menteri Hal Ehwal Luar Negeri II      
 
Yang Berhormat Haji Awang Sulaiman bin Haji Nasir 
 
Yang Berhormat Menteri Hal Ehwal Luar Negeri II      
 
KEMENTERIAN PENDIDIKAN  
Tajuk SF01A hingga Tajuk SF06A 
 
Yang Berhormat Menteri Pendidikan 
 
Hari Isnin, 20 Syaaban 1444 / 13 Mac 2023 
 
Senarai nama Ahli-Ahli Majlis Mesyuarat Negara 
 
Doa Selamat 
 
SAMBUNGAN PERKARA VI – RANG UNDANG-UNDANG (2023) 
PERBEKALAN, 2023/2024 
 
SAMBUNGAN - KEMENTERIAN PENDIDIKAN  
Tajuk SF01A hingga Tajuk SF06A 
 
Yang Berhormat Menteri di Jabatan Perdana Menteri dan Menteri Pertahanan II 
 
Yang Berhormat Menteri di Jabatan Perdana Menteri dan Menteri Kewangan dan 
Ekonomi II  
 
Yang Berhormat Awang Abdul Aziz bin Haji Hamdan 
 
Yang Berhormat Menteri Pendidikan 
 
Yang Berhormat Awang Haji Mohamad Danial @ Tekpin bin Ya’akub 
 
Yang Berhormat Menteri Pendidikan 
 
Yang Berhormat Awang Mohammad bin Abdullah @ Lim Swee Ann 
 

MUKA 
SURAT 

 
343 

 

 
346 

 
346 

 
 
 

346 
 

347 
 

348 
 

348 
 
 
 

 
349 

 
 
 

358 
 

361 
 
 
 
 
 
 

 
362 

 
364 

 
 

369 
 

371 
 

374 
 

375 
 

377 
 

BIL. 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 

KANDUNGAN 
 
 
Yang Berhormat Menteri Pendidikan 
 
Yang Berhormat Pehin Orang Kaya Laila Setia Dato Seri Setia Awang Haji Abdul 
Rahman bin Haji Ibrahim 
 
Yang Berhormat Menteri Pendidikan 
 
Yang Berhormat Haji Awang Sulaiman bin Haji Nasir 
 
Yang Berhormat Menteri Pendidikan 
 
Yang Berhormat Awang Haji Md. Salleh bin Haji Othman 
 
Yang Berhormat Menteri Pendidikan 
 
Yang Berhormat Awang Zainol bin Haji Mohamed 
 
Yang Berhormat Menteri Pendidikan 
 
Yang Berhormat Dayang Hajah Safiah binti Sheikh Haji Abd. Salam 
 
Yang Berhormat Menteri Pendidikan 
 
Yang Berhormat Dayang Hajah Rosmawatty binti Haji Abdul Mumin 
 
Yang Berhormat Menteri Pendidikan 
 
Yang Berhormat Dr. Awang Haji Mahali bin Haji Momin 
 
Yang Berhormat Menteri Pendidikan 
 
Yang Berhormat Dr. Awang Haji Mahali bin Haji Momin 
 
Yang Berhormat Menteri Pendidikan 
 
Yang Berhormat Awang Haji Salleh Bostaman bin Haji Zainal Abidin 
 
Yang Berhormat Menteri Pendidikan 
 
Yang Berhormat Menteri di Jabatan Perdana Menteri dan Menteri Kewangan dan 
Ekonomi II 
 
Yang Berhormat Menteri Pendidikan 
 
Yang Berhormat Pehin Orang Kaya Indera Pahlawan Dato Seri Setia Haji Awang  
Suyoi bin Haji Osman 
 
 
 

MUKA 
SURAT 

 
379 

 

 
380 

 
385 

 
391 

 
392 

 
393 

 
394 

 
395 

 
396 

 
398 

 
402 

 
403 

 
404 

 
405 

 
408 

 
410 

 
410 

 
411 

 
415 

 
420 
 

420 
 

 
424 

 
 
 
 



BIL. 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
28. 
 
 
 
 
 
 
29. 
 
30. 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 

KANDUNGAN 
 
 
Yang Berhormat Pengiran Haji Isa bin Pengiran Haji Aliuddin 
 
Yang Berhormat Menteri Hal Ehwal Luar Negeri II      
 
Yang Berhormat Menteri di Jabatan Perdana Menteri dan Menteri Kewangan dan 
Ekonomi II 
 
Yang Berhormat Awang Mohammad bin Abdullah @ Lim Swee Ann 
 
Yang Berhormat Menteri Hal Ehwal Luar Negeri II      
 
Yang Berhormat Haji Awang Sulaiman bin Haji Nasir 
 
Yang Berhormat Menteri Hal Ehwal Luar Negeri II      
 
KEMENTERIAN PENDIDIKAN  
Tajuk SF01A hingga Tajuk SF06A 
 
Yang Berhormat Menteri Pendidikan 
 
Hari Isnin, 20 Syaaban 1444 / 13 Mac 2023 
 
Senarai nama Ahli-Ahli Majlis Mesyuarat Negara 
 
Doa Selamat 
 
SAMBUNGAN PERKARA VI – RANG UNDANG-UNDANG (2023) 
PERBEKALAN, 2023/2024 
 
SAMBUNGAN - KEMENTERIAN PENDIDIKAN  
Tajuk SF01A hingga Tajuk SF06A 
 
Yang Berhormat Menteri di Jabatan Perdana Menteri dan Menteri Pertahanan II 
 
Yang Berhormat Menteri di Jabatan Perdana Menteri dan Menteri Kewangan dan 
Ekonomi II  
 
Yang Berhormat Awang Abdul Aziz bin Haji Hamdan 
 
Yang Berhormat Menteri Pendidikan 
 
Yang Berhormat Awang Haji Mohamad Danial @ Tekpin bin Ya’akub 
 
Yang Berhormat Menteri Pendidikan 
 
Yang Berhormat Awang Mohammad bin Abdullah @ Lim Swee Ann 
 

MUKA 
SURAT 

 
343 

 

 
346 

 
346 

 
 
 

346 
 

347 
 

348 
 

348 
 
 
 

 
349 

 
 
 

358 
 

361 
 
 
 
 
 
 

 
362 

 
364 

 
 

369 
 

371 
 

374 
 

375 
 

377 
 

BIL. 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 

KANDUNGAN 
 
 
Yang Berhormat Menteri Pendidikan 
 
Yang Berhormat Pehin Orang Kaya Laila Setia Dato Seri Setia Awang Haji Abdul 
Rahman bin Haji Ibrahim 
 
Yang Berhormat Menteri Pendidikan 
 
Yang Berhormat Haji Awang Sulaiman bin Haji Nasir 
 
Yang Berhormat Menteri Pendidikan 
 
Yang Berhormat Awang Haji Md. Salleh bin Haji Othman 
 
Yang Berhormat Menteri Pendidikan 
 
Yang Berhormat Awang Zainol bin Haji Mohamed 
 
Yang Berhormat Menteri Pendidikan 
 
Yang Berhormat Dayang Hajah Safiah binti Sheikh Haji Abd. Salam 
 
Yang Berhormat Menteri Pendidikan 
 
Yang Berhormat Dayang Hajah Rosmawatty binti Haji Abdul Mumin 
 
Yang Berhormat Menteri Pendidikan 
 
Yang Berhormat Dr. Awang Haji Mahali bin Haji Momin 
 
Yang Berhormat Menteri Pendidikan 
 
Yang Berhormat Dr. Awang Haji Mahali bin Haji Momin 
 
Yang Berhormat Menteri Pendidikan 
 
Yang Berhormat Awang Haji Salleh Bostaman bin Haji Zainal Abidin 
 
Yang Berhormat Menteri Pendidikan 
 
Yang Berhormat Menteri di Jabatan Perdana Menteri dan Menteri Kewangan dan 
Ekonomi II 
 
Yang Berhormat Menteri Pendidikan 
 
Yang Berhormat Pehin Orang Kaya Indera Pahlawan Dato Seri Setia Haji Awang  
Suyoi bin Haji Osman 
 
 
 

MUKA 
SURAT 

 
379 

 

 
380 

 
385 

 
391 

 
392 

 
393 

 
394 

 
395 

 
396 

 
398 

 
402 

 
403 

 
404 

 
405 

 
408 

 
410 

 
410 

 
411 

 
415 

 
420 
 

420 
 

 
424 

 
 
 
 



BIL. 
 
 
 
 
 
 
 
 
31. 
 
32. 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
33. 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 

KANDUNGAN 
 
 
Yang Berhormat Menteri Kebudayaan, Belia dan Sukan 
 
Yang Berhormat Menteri Pendidikan 
 
Hari Selasa, 21 Syaaban 1444 / 14 Mac 2023 
 
Senarai nama Ahli-Ahli Majlis Mesyuarat Negara 
 
Doa Selamat 
 
SAMBUNGAN PERKARA VI – RANG UNDANG-UNDANG (2023) 
PERBEKALAN, 2023/2024 
 
SAMBUNGAN - KEMENTERIAN PENDIDIKAN  
Tajuk SF01A hingga Tajuk SF06A 
 
Yang Berhormat Menteri Kesihatan 
 
Yang Berhormat Menteri Pendidikan 
 
Yang Berhormat Pengiran Haji Isa bin Pengiran Haji Aliuddin 
 
Yang Berhormat Menteri Pendidikan 
 
Yang Berhormat Pehin Orang Kaya Johan Pahlawan Dato Seri Setia Awang Haji  
Adanan bin Begawan Pehin Siraja Khatib Dato Seri Setia Haji Mohd Yusuf 
 
Yang Berhormat Menteri Pendidikan 
 
Yang Berhormat Dayang Chong Chin Yee 
 
Yang Berhormat Menteri Pendidikan 
 
KEMENTERIAN SUMBER-SUMBER UTAMA DAN PELANCONGAN  
Tajuk SH01A hingga Tajuk SH06A 
 
Yang Berhormat Menteri Sumber-Sumber Utama dan Pelancongan 
 
Yang Berhormat Awang Abdul Aziz bin Haji Hamdan 
 
Yang Berhormat Menteri Sumber-Sumber Utama dan Pelancongan 
 
Yang Berhormat Pengiran Haji Isa bin Pengiran Haji Aliuddin 
 
Yang Berhormat Menteri Sumber-Sumber Utama dan Pelancongan 
 
 
 

MUKA 
SURAT 

 
427 

 
429 

 
 
 

432 
 

435 
 
 
 
 

 
 
 

436 
 

437 
 

441 
 

445 
 
 

449 
 

451 
 

452 
 

455 
 
 
 
 

458 
 

467 
 

468 
 

469 
 

473 
 
 

 
BIL. 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 

KANDUNGAN 
 
 
Yang Berhormat Pehin Orang Kaya Johan Pahlawan Dato Seri Setia Awang Haji  
Adanan bin Begawan Pehin Siraja Khatib Dato Seri Setia Haji Mohd Yusuf 
 
Yang Berhormat Menteri Kesihatan 
 
Yang Berhormat Menteri Sumber-Sumber Utama dan Pelancongan 

 
Yang Berhormat Menteri Hal Ehwal Ugama 

 
Yang Berhormat Awang Mohammad bin Abdullah @ Lim Swee Ann 

 
Yang Berhormat Menteri Sumber-Sumber Utama dan Pelancongan 
 
Yang Berhormat Haji Awang Sulaiman bin Haji Nasir 
 
Yang Berhormat Menteri Sumber-Sumber Utama dan Pelancongan 
 
Yang Berhormat Menteri Kesihatan 
 
Yang Berhormat Awang Lau How Teck 
 
Yang Berhormat Menteri Sumber-Sumber Utama dan Pelancongan 
 
Yang Berhormat Menteri Kebudayaan, Belia dan Sukan 
 
Yang Berhormat Awang Haji Mohamad Danial @ Tekpin bin Ya’akub 
 
Yang Berhormat Menteri Sumber-Sumber Utama dan Pelancongan 
 
Yang Berhormat Awang Haji Md. Salleh bin Haji Othman 
 
Yang Berhormat Menteri Sumber-Sumber Utama dan Pelancongan 
 
Yang Berhormat Menteri Pembangunan 
 
Yang Berhormat Pehin Orang Kaya Johan Pahlawan Dato Seri Setia Awang Haji  
Adanan bin Begawan Pehin Siraja Khatib Dato Seri Setia Haji Mohd Yusuf 
 
Yang Berhormat Menteri Sumber-Sumber Utama dan Pelancongan 
 
Yang Berhormat Pehin Orang Kaya Laila Setia Dato Seri Setia Awang Haji Abdul 
Rahman bin Haji Ibrahim 
 
Yang Berhormat Menteri Sumber-Sumber Utama dan Pelancongan 
 
Yang Berhormat Menteri Hal Ehwal Dalam Negeri 
 
Yang Berhormat Menteri Kesihatan 
 

MUKA 
SURAT 

 
475 

 
 

475 
 

475 
 

476 
 

478 
 

479 
 

480 
 

482 
 

484 
 

484 
 

486 
 

491 
 

493 
 

493 
 

495 
 

497 
 

500 
 

 
501 

 
504 

 
506 

 
 

510 
 

512 
 

512 
 



BIL. 
 
 
 
 
 
 
 
 
31. 
 
32. 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
33. 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 

KANDUNGAN 
 
 
Yang Berhormat Menteri Kebudayaan, Belia dan Sukan 
 
Yang Berhormat Menteri Pendidikan 
 
Hari Selasa, 21 Syaaban 1444 / 14 Mac 2023 
 
Senarai nama Ahli-Ahli Majlis Mesyuarat Negara 
 
Doa Selamat 
 
SAMBUNGAN PERKARA VI – RANG UNDANG-UNDANG (2023) 
PERBEKALAN, 2023/2024 
 
SAMBUNGAN - KEMENTERIAN PENDIDIKAN  
Tajuk SF01A hingga Tajuk SF06A 
 
Yang Berhormat Menteri Kesihatan 
 
Yang Berhormat Menteri Pendidikan 
 
Yang Berhormat Pengiran Haji Isa bin Pengiran Haji Aliuddin 
 
Yang Berhormat Menteri Pendidikan 
 
Yang Berhormat Pehin Orang Kaya Johan Pahlawan Dato Seri Setia Awang Haji  
Adanan bin Begawan Pehin Siraja Khatib Dato Seri Setia Haji Mohd Yusuf 
 
Yang Berhormat Menteri Pendidikan 
 
Yang Berhormat Dayang Chong Chin Yee 
 
Yang Berhormat Menteri Pendidikan 
 
KEMENTERIAN SUMBER-SUMBER UTAMA DAN PELANCONGAN  
Tajuk SH01A hingga Tajuk SH06A 
 
Yang Berhormat Menteri Sumber-Sumber Utama dan Pelancongan 
 
Yang Berhormat Awang Abdul Aziz bin Haji Hamdan 
 
Yang Berhormat Menteri Sumber-Sumber Utama dan Pelancongan 
 
Yang Berhormat Pengiran Haji Isa bin Pengiran Haji Aliuddin 
 
Yang Berhormat Menteri Sumber-Sumber Utama dan Pelancongan 
 
 
 

MUKA 
SURAT 

 
427 

 
429 

 
 
 

432 
 

435 
 
 
 
 

 
 
 

436 
 

437 
 

441 
 

445 
 
 

449 
 

451 
 

452 
 

455 
 
 
 
 

458 
 

467 
 

468 
 

469 
 

473 
 
 

 
BIL. 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 

KANDUNGAN 
 
 
Yang Berhormat Pehin Orang Kaya Johan Pahlawan Dato Seri Setia Awang Haji  
Adanan bin Begawan Pehin Siraja Khatib Dato Seri Setia Haji Mohd Yusuf 
 
Yang Berhormat Menteri Kesihatan 
 
Yang Berhormat Menteri Sumber-Sumber Utama dan Pelancongan 

 
Yang Berhormat Menteri Hal Ehwal Ugama 

 
Yang Berhormat Awang Mohammad bin Abdullah @ Lim Swee Ann 

 
Yang Berhormat Menteri Sumber-Sumber Utama dan Pelancongan 
 
Yang Berhormat Haji Awang Sulaiman bin Haji Nasir 
 
Yang Berhormat Menteri Sumber-Sumber Utama dan Pelancongan 
 
Yang Berhormat Menteri Kesihatan 
 
Yang Berhormat Awang Lau How Teck 
 
Yang Berhormat Menteri Sumber-Sumber Utama dan Pelancongan 
 
Yang Berhormat Menteri Kebudayaan, Belia dan Sukan 
 
Yang Berhormat Awang Haji Mohamad Danial @ Tekpin bin Ya’akub 
 
Yang Berhormat Menteri Sumber-Sumber Utama dan Pelancongan 
 
Yang Berhormat Awang Haji Md. Salleh bin Haji Othman 
 
Yang Berhormat Menteri Sumber-Sumber Utama dan Pelancongan 
 
Yang Berhormat Menteri Pembangunan 
 
Yang Berhormat Pehin Orang Kaya Johan Pahlawan Dato Seri Setia Awang Haji  
Adanan bin Begawan Pehin Siraja Khatib Dato Seri Setia Haji Mohd Yusuf 
 
Yang Berhormat Menteri Sumber-Sumber Utama dan Pelancongan 
 
Yang Berhormat Pehin Orang Kaya Laila Setia Dato Seri Setia Awang Haji Abdul 
Rahman bin Haji Ibrahim 
 
Yang Berhormat Menteri Sumber-Sumber Utama dan Pelancongan 
 
Yang Berhormat Menteri Hal Ehwal Dalam Negeri 
 
Yang Berhormat Menteri Kesihatan 
 

MUKA 
SURAT 

 
475 

 
 

475 
 

475 
 

476 
 

478 
 

479 
 

480 
 

482 
 

484 
 

484 
 

486 
 

491 
 

493 
 

493 
 

495 
 

497 
 

500 
 

 
501 

 
504 

 
506 

 
 

510 
 

512 
 

512 
 



 
BIL. 
 
 
 
 
 
 
 
 
34. 
 
35. 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 

KANDUNGAN 
 
 
Yang Berhormat Menteri Pendidikan 
 
Yang Berhormat Menteri di Jabatan Perdana Menteri dan Menteri Kewangan dan 
Ekonomi II 
 
Hari Rabu, 22 Syaaban 1444 / 15 Mac 2023 
 
Senarai nama Ahli-Ahli Majlis Mesyuarat Negara 
 
Doa Selamat 
 
SAMBUNGAN PERKARA VI – RANG UNDANG-UNDANG (2023) 
PERBEKALAN, 2023/2024 
 
SAMBUNGAN - KEMENTERIAN SUMBER-SUMBER UTAMA DAN  
PELANCONGAN  
Tajuk SH01A hingga Tajuk SH06A 
 
Yang Berhormat Menteri di Jabatan Perdana Menteri dan Menteri Pertahanan II 
 
Yang Berhormat Awang Zainol bin Haji Mohamed 
 
Yang Berhormat Menteri Sumber-Sumber Utama dan Pelancongan 
 
Yang Berhormat Awang Zainol bin Haji Mohamed 
 
Yang Berhormat Awang Haji Salleh Bostaman bin Haji Zainal Abidin 
 
Yang Berhormat Menteri Sumber-Sumber Utama dan Pelancongan 
 
Yang Berhormat Awang Haji Salleh Bostaman bin Haji Zainal Abidin 
 
Yang Berhormat Dr. Awang Haji Mahali bin Haji Momin 
 
Yang Berhormat Menteri Sumber-Sumber Utama dan Pelancongan 
 
Yang Berhormat Pehin Orang Kaya Indera Pahlawan Dato Seri Setia Haji Awang  
Suyoi bin Haji Osman 
 
Yang Berhormat Menteri Sumber-Sumber Utama dan Pelancongan 
 
Yang Berhormat Awang Mohamad Ali bin Tanjong 
 
Yang Berhormat Menteri Sumber-Sumber Utama dan Pelancongan 
 
Yang Berhormat Awang Mohamad Ali bin Tanjong 
 
Yang Berhormat Menteri Sumber-Sumber Utama dan Pelancongan 
 

MUKA 
SURAT 
 

513 
 

514 
 
 
 
 

515 
 

518 
 

 
 
 
 
 

 
 

519 
 

520 
 

521 
 

522 
 

522 
 

530 
 

534 
 

534 
 

535 
 

536 
 
 

538 
 

540 
 

541 
 

541 
 

541 

BIL. 
 
 
36. 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 

KANDUNGAN 
 
 
KEMENTERIAN HAL EHWAL UGAMA  
Tajuk SJ01A 
 
Yang Berhormat Pengiran Haji Isa bin Pengiran Haji Aliuddin 
 
Yang Berhormat Menteri Sumber-Sumber Utama dan Pelancongan 
 
Yang Berhormat Menteri di Jabatan Perdana Menteri dan Menteri Pertahanan II 
 
Yang Berhormat Menteri Hal Ehwal Ugama 
 
Yang Berhormat Awang Abdul Aziz bin Haji Hamdan 
 
Yang Berhormat Menteri Hal Ehwal Ugama 
 
Yang Berhormat Haji Awang Sulaiman bin Haji Nasir 
 
Yang Berhormat Menteri Hal Ehwal Ugama 
 
Yang Berhormat Awang Amran bin Haji Maidin 
 
Yang Berhormat Menteri Hal Ehwal Ugama 
 
Yang Berhormat Pehin Orang Kaya Johan Pahlawan Dato Seri Setia Awang Haji  
Adanan bin Begawan Pehin Siraja Khatib Dato Seri Setia Haji Mohd Yusuf 
 
Yang Berhormat Menteri Hal Ehwal Ugama 
 
Yang Berhormat Pengiran Haji Isa bin Pengiran Haji Aliuddin 
 
Yang Berhormat Menteri Hal Ehwal Ugama 
 
Yang Berhormat Menteri Kesihatan 
 
Yang Berhormat Menteri Sumber-Sumber Utama dan Pelancongan 
 
Yang Berhormat Dayang Hajah Safiah binti Sheikh Haji Abd Salam 
 
Yang Berhormat Menteri Hal Ehwal Ugama 
 
 
 
 
 
 
 
 
 

MUKA 
SURAT 

 
 

 
542 

 
546 

 
550 

 
552 

 
560 

 
561 

 
562 

 
563 

 
564 

 
567 

 
570 

 
 

573 
 

577 
 

578 
 

578 
 

579 
 

580 
 

585 
 
 

 



 
BIL. 
 
 
 
 
 
 
 
 
34. 
 
35. 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 

KANDUNGAN 
 
 
Yang Berhormat Menteri Pendidikan 
 
Yang Berhormat Menteri di Jabatan Perdana Menteri dan Menteri Kewangan dan 
Ekonomi II 
 
Hari Rabu, 22 Syaaban 1444 / 15 Mac 2023 
 
Senarai nama Ahli-Ahli Majlis Mesyuarat Negara 
 
Doa Selamat 
 
SAMBUNGAN PERKARA VI – RANG UNDANG-UNDANG (2023) 
PERBEKALAN, 2023/2024 
 
SAMBUNGAN - KEMENTERIAN SUMBER-SUMBER UTAMA DAN  
PELANCONGAN  
Tajuk SH01A hingga Tajuk SH06A 
 
Yang Berhormat Menteri di Jabatan Perdana Menteri dan Menteri Pertahanan II 
 
Yang Berhormat Awang Zainol bin Haji Mohamed 
 
Yang Berhormat Menteri Sumber-Sumber Utama dan Pelancongan 
 
Yang Berhormat Awang Zainol bin Haji Mohamed 
 
Yang Berhormat Awang Haji Salleh Bostaman bin Haji Zainal Abidin 
 
Yang Berhormat Menteri Sumber-Sumber Utama dan Pelancongan 
 
Yang Berhormat Awang Haji Salleh Bostaman bin Haji Zainal Abidin 
 
Yang Berhormat Dr. Awang Haji Mahali bin Haji Momin 
 
Yang Berhormat Menteri Sumber-Sumber Utama dan Pelancongan 
 
Yang Berhormat Pehin Orang Kaya Indera Pahlawan Dato Seri Setia Haji Awang  
Suyoi bin Haji Osman 
 
Yang Berhormat Menteri Sumber-Sumber Utama dan Pelancongan 
 
Yang Berhormat Awang Mohamad Ali bin Tanjong 
 
Yang Berhormat Menteri Sumber-Sumber Utama dan Pelancongan 
 
Yang Berhormat Awang Mohamad Ali bin Tanjong 
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DEWAN MAJLIS 

 
Hari Khamis, 9hb. Syaaban 1444H/2hb. Mac 2023M 

 
YANG DI-PERTUA 

DAN AHLI-AHLI MAJLIS 
MESYUARAT NEGARA 

 
HADIR: 
 
YANG DI-PERTUA  
 
Yang Berhormat Pehin Orang Kaya            
Seri Lela Dato Seri Setia Awang Haji 
Abdul Rahman bin Dato Setia Haji 
Mohamed Taib, PSNB., SLJ., PHBS., PJK., 
PKL., Yang Di-Pertua Majlis Mesyuarat 
Negara, Negara Brunei Darussalam. 
 
AHLI RASMI KERANA JAWATAN 
(PERDANA MENTERI DAN 
MENTERI-MENTERI) 
 
Kebawah Duli Yang Maha Mulia Paduka  
Seri Baginda Sultan Haji Hassanal Bolkiah 
Mu’izzaddin Waddaulah ibni Al-Marhum 
Sultan Haji Omar ‘Ali Saifuddien Sa’adul 
Khairi Waddien, Sultan dan Yang             
Di-Pertuan Negara Brunei Darussalam, 
Perdana Menteri, Menteri Pertahanan, 
Menteri Kewangan dan Ekonomi dan 
Menteri Hal Ehwal Luar Negeri, Negara 
Brunei Darussalam. 
 
 
 
 
 
 
 

Duli Yang Teramat Mulia Paduka Seri 
Pengiran Muda Mahkota Pengiran Muda 
Haji Al-Muhtadee Billah ibni Kebawah 
Duli Yang Maha Mulia Paduka Seri 
Baginda Sultan Haji Hassanal Bolkiah 
Mu’izzaddin Waddaulah, DKMB., DPKT., 
King Abdul Aziz Ribbon, First Class (Saudi 
Arabia), The Order of the Renaissance 
(First Degree) (Jordan), Grand Cross of 
Crown Order - G.K.K. (Netherlands), 
Medal of Honour (Lao), DSO (Singapore), 
Order of Lakandula with the Rank of 
Grand Cross (Philippines), The Order of 
Prince Yaroslav the Wise, Second Class 
(Ukraine), DSO (Military) (Singapore), 
PHBS., Menteri Kanan di Jabatan 
Perdana Menteri, Negara Brunei 
Darussalam. 
                                                                                           
Yang Berhormat Pehin Orang Kaya Laila 
Setia Bakti Di-Raja Dato Laila Utama Haji 
Awang Isa bin Pehin Datu Perdana 
Manteri Dato Laila Utama Haji Awang 
Ibrahim, DK., SPMB., DSNB., PHBS., 
PBLI., PJK., PKL., Penasihat Khas 
Kebawah Duli Yang Maha Mulia Paduka 
Seri Baginda Sultan dan Yang Di-Pertuan 
Negara Brunei Darussalam dan Menteri 
di Jabatan Perdana Menteri, Negara 
Brunei Darussalam. 
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DEWAN MAJLIS 

 
Hari Khamis, 9hb. Syaaban 1444H/2hb. Mac 2023M 

 
YANG DI-PERTUA 

DAN AHLI-AHLI MAJLIS 
MESYUARAT NEGARA 

 
HADIR: 
 
YANG DI-PERTUA  
 
Yang Berhormat Pehin Orang Kaya            
Seri Lela Dato Seri Setia Awang Haji 
Abdul Rahman bin Dato Setia Haji 
Mohamed Taib, PSNB., SLJ., PHBS., PJK., 
PKL., Yang Di-Pertua Majlis Mesyuarat 
Negara, Negara Brunei Darussalam. 
 
AHLI RASMI KERANA JAWATAN 
(PERDANA MENTERI DAN 
MENTERI-MENTERI) 
 
Kebawah Duli Yang Maha Mulia Paduka  
Seri Baginda Sultan Haji Hassanal Bolkiah 
Mu’izzaddin Waddaulah ibni Al-Marhum 
Sultan Haji Omar ‘Ali Saifuddien Sa’adul 
Khairi Waddien, Sultan dan Yang             
Di-Pertuan Negara Brunei Darussalam, 
Perdana Menteri, Menteri Pertahanan, 
Menteri Kewangan dan Ekonomi dan 
Menteri Hal Ehwal Luar Negeri, Negara 
Brunei Darussalam. 
 
 
 
 
 
 
 

Duli Yang Teramat Mulia Paduka Seri 
Pengiran Muda Mahkota Pengiran Muda 
Haji Al-Muhtadee Billah ibni Kebawah 
Duli Yang Maha Mulia Paduka Seri 
Baginda Sultan Haji Hassanal Bolkiah 
Mu’izzaddin Waddaulah, DKMB., DPKT., 
King Abdul Aziz Ribbon, First Class (Saudi 
Arabia), The Order of the Renaissance 
(First Degree) (Jordan), Grand Cross of 
Crown Order - G.K.K. (Netherlands), 
Medal of Honour (Lao), DSO (Singapore), 
Order of Lakandula with the Rank of 
Grand Cross (Philippines), The Order of 
Prince Yaroslav the Wise, Second Class 
(Ukraine), DSO (Military) (Singapore), 
PHBS., Menteri Kanan di Jabatan 
Perdana Menteri, Negara Brunei 
Darussalam. 
                                                                                           
Yang Berhormat Pehin Orang Kaya Laila 
Setia Bakti Di-Raja Dato Laila Utama Haji 
Awang Isa bin Pehin Datu Perdana 
Manteri Dato Laila Utama Haji Awang 
Ibrahim, DK., SPMB., DSNB., PHBS., 
PBLI., PJK., PKL., Penasihat Khas 
Kebawah Duli Yang Maha Mulia Paduka 
Seri Baginda Sultan dan Yang Di-Pertuan 
Negara Brunei Darussalam dan Menteri 
di Jabatan Perdana Menteri, Negara 
Brunei Darussalam. 
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Yang Berhormat Pehin Udana Khatib 
Dato Paduka Seri Setia Ustaz Haji Awang 
Badaruddin bin Pengarah Dato Paduka 
Haji Awang Othman, PSSUB., DPMB., 
PHBS., PBLI., PJK., PKL., Menteri Hal 
Ehwal Ugama, Negara Brunei 
Darussalam. 
 
Yang Berhormat Pehin Datu Lailaraja 
Mejar Jeneral (B) Dato Paduka Seri Haji 
Awang Halbi bin Haji Mohd. Yussof, 
DPKT., SMB., PHBS., Menteri di Jabatan 
Perdana Menteri dan Menteri Pertahanan 
II, Negara Brunei Darussalam. 
 
Yang Berhormat Dato Seri Setia Dr. 
Awang Haji Mohammad Isham bin Haji 
Jaafar, PSNB., DPMB., Menteri Kesihatan, 
Negara Brunei Darussalam. 
 
Yang Berhormat Dato Seri Setia Dr. 
Awang Haji Mohd. Amin Liew bin 
Abdullah, PSNB., SPMB., Menteri di 
Jabatan Perdana Menteri dan Menteri 
Kewangan dan Ekonomi II, Negara 
Brunei Darussalam. 
 
Yang Berhormat Dato Seri Setia Awang 
Haji Erywan bin Pehin Datu Pekerma 
Jaya Haji Mohd. Yusof, PSNB., SPMB., 
PJK., PIKB., Menteri Hal Ehwal Luar 
Negeri II, Negara Brunei Darussalam. 
 
Yang Berhormat Dato Seri Setia Awang 
Haji Ahmaddin bin Haji Abdul Rahman, 
PSNB., SPMB., PSB., PIKB., Menteri Hal 
Ehwal Dalam Negeri, Negara Brunei 
Darussalam. 
 
 
 

Yang Berhormat Dato Seri Setia Dr. 
Awang Haji Abd. Manaf bin Haji 
Metussin, PSNB., SPMB., PKL.,                  
Menteri Sumber-Sumber Utama                    
dan Pelancongan, Negara Brunei 
Darussalam. 
 
Yang Berhormat Dato Seri Setia Awang 
Haji Muhammad Juanda bin Haji Abd. 
Rashid, PSNB., DPMB., PIKB.,                          
Menteri Pembangunan, Negara Brunei 
Darussalam. 
 
Yang Berhormat Datin Seri Setia Dr. 
Dayang Hajah Romaizah binti Haji Md. 
Salleh, PSNB., SPMB., PIKB., PKL., 
Menteri Pendidikan, Negara Brunei 
Darussalam. 
 
Yang Berhormat Pengiran Dato Seri Setia 
Shamhary bin Pengiran Dato Paduka Haji 
Mustapha, PSNB., Menteri Pengangkutan 
dan Infokomunikasi, Negara Brunei 
Darussalam. 
 
Yang Berhormat Dato Seri Setia Awang 
Haji Nazmi bin Haji Mohamad, PSNB., 
SMB., PIKB., Menteri Kebudayaan, Belia 
dan Sukan, Negara Brunei Darussalam. 
 
AHLI YANG DILANTIK ORANG-
ORANG YANG BERGELAR: 
 
Yang Berhormat Pehin Orang Kaya Laila 
Setia Dato Seri Setia Awang Haji Abd. 
Rahman bin Haji Ibrahim, PSNB., DPMB., 
PHBS., PIKB., PKL. 
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Yang Berhormat Pehin Orang Kaya Johan 
Pahlawan Dato Seri Setia Awang Haji 
Adanan bin Begawan Pehin Siraja Khatib  
Dato Seri Setia Haji Mohd. Yusuf, PSNB., 
DPMB., PHBS., PJK., PIKB., PKL. 
 
Yang Berhormat Pehin Orang Kaya 
Indera Pahlawan Dato Seri Setia Haji 
Awang Suyoi bin Haji Osman, PSNB., 
DPMB., PJK., PIKB., PKL. 
 
AHLI YANG DILANTIK ORANG-
ORANG YANG TELAH MENCAPAI 
KECEMERLANGAN: 
 
Yang Berhormat Dayang Hajah Safiah 
binti Sheikh Haji Abd. Salam. 
 
Yang Berhormat Awang Lau How Teck. 
 
Yang Berhormat Dayang Chong Chin 
Yee. 
 
Yang Berhormat Dr. Awang Haji Mahali 
bin Haji Momin. 
 
Yang Berhormat Awang Haji Salleh 
Bostaman bin Haji Zainal Abidin. 
 
Yang Berhormat Dayang Hajah 
Rosmawatty binti Haji Abdul Mumin. 
 
Yang Berhormat Pengiran Haji Isa bin 
Pengiran Haji Aliuddin. 
 
AHLI YANG DILANTIK MEWAKILI 
DAERAH-DAERAH: 
 
Yang Berhormat Awang Amran bin Haji 
Maidin, Penghulu Mukim Lumapas -
Daerah Brunei dan Muara. 

Yang Berhormat Awang Lawi bin Haji 
Lamat, Ketua Kampung Subok - Daerah 
Brunei dan Muara. 
 
Yang Berhormat Awang Zainol bin Haji 
Mohamed, Ketua Kampung Putat - 
Daerah Brunei dan Muara. 
 
Yang Berhormat Awang Mohamad Ali bin 
Tanjong, Ketua Kampung Lumapas ‘B’ – 
Daerah Brunei dan Muara. 
 
Yang Berhormat Awang Haji Daud bin 
Jihan, Ketua Kampung Belimbing – 
Daerah Brunei dan Muara. 
 
Yang Berhormat Awang Haji Md. Salleh 
bin Haji Othman, Penghulu Mukim Bukit 
Sawat – Daerah Belait. 
 
Yang Berhormat Awang Mohammad bin 
Abdullah @ Lim Swee Ann, Ketua 
Kampung Bukit Sawat – Daerah Belait. 
 
Yang Berhormat Awang Haji Mohamad 
Danial @ Tekpin bin Ya’akub, Penghulu 
Mukim Ukong – Daerah Tutong. 
 
Yang Berhormat Awang Abdul Aziz bin 
Haji Hamdan, Ketua Kampung Sengkarai 
– Daerah Tutong. 
 
Yang Berhormat Haji Awang Sulaiman 
bin Haji Nasir, PSB., PIKB., PKL., Ketua 
Kampung Labu Estet dan Piasau-Piasau – 
Daerah Temburong. 
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Yang Berhormat Pehin Udana Khatib 
Dato Paduka Seri Setia Ustaz Haji Awang 
Badaruddin bin Pengarah Dato Paduka 
Haji Awang Othman, PSSUB., DPMB., 
PHBS., PBLI., PJK., PKL., Menteri Hal 
Ehwal Ugama, Negara Brunei 
Darussalam. 
 
Yang Berhormat Pehin Datu Lailaraja 
Mejar Jeneral (B) Dato Paduka Seri Haji 
Awang Halbi bin Haji Mohd. Yussof, 
DPKT., SMB., PHBS., Menteri di Jabatan 
Perdana Menteri dan Menteri Pertahanan 
II, Negara Brunei Darussalam. 
 
Yang Berhormat Dato Seri Setia Dr. 
Awang Haji Mohammad Isham bin Haji 
Jaafar, PSNB., DPMB., Menteri Kesihatan, 
Negara Brunei Darussalam. 
 
Yang Berhormat Dato Seri Setia Dr. 
Awang Haji Mohd. Amin Liew bin 
Abdullah, PSNB., SPMB., Menteri di 
Jabatan Perdana Menteri dan Menteri 
Kewangan dan Ekonomi II, Negara 
Brunei Darussalam. 
 
Yang Berhormat Dato Seri Setia Awang 
Haji Erywan bin Pehin Datu Pekerma 
Jaya Haji Mohd. Yusof, PSNB., SPMB., 
PJK., PIKB., Menteri Hal Ehwal Luar 
Negeri II, Negara Brunei Darussalam. 
 
Yang Berhormat Dato Seri Setia Awang 
Haji Ahmaddin bin Haji Abdul Rahman, 
PSNB., SPMB., PSB., PIKB., Menteri Hal 
Ehwal Dalam Negeri, Negara Brunei 
Darussalam. 
 
 
 

Yang Berhormat Dato Seri Setia Dr. 
Awang Haji Abd. Manaf bin Haji 
Metussin, PSNB., SPMB., PKL.,                  
Menteri Sumber-Sumber Utama                    
dan Pelancongan, Negara Brunei 
Darussalam. 
 
Yang Berhormat Dato Seri Setia Awang 
Haji Muhammad Juanda bin Haji Abd. 
Rashid, PSNB., DPMB., PIKB.,                          
Menteri Pembangunan, Negara Brunei 
Darussalam. 
 
Yang Berhormat Datin Seri Setia Dr. 
Dayang Hajah Romaizah binti Haji Md. 
Salleh, PSNB., SPMB., PIKB., PKL., 
Menteri Pendidikan, Negara Brunei 
Darussalam. 
 
Yang Berhormat Pengiran Dato Seri Setia 
Shamhary bin Pengiran Dato Paduka Haji 
Mustapha, PSNB., Menteri Pengangkutan 
dan Infokomunikasi, Negara Brunei 
Darussalam. 
 
Yang Berhormat Dato Seri Setia Awang 
Haji Nazmi bin Haji Mohamad, PSNB., 
SMB., PIKB., Menteri Kebudayaan, Belia 
dan Sukan, Negara Brunei Darussalam. 
 
AHLI YANG DILANTIK ORANG-
ORANG YANG BERGELAR: 
 
Yang Berhormat Pehin Orang Kaya Laila 
Setia Dato Seri Setia Awang Haji Abd. 
Rahman bin Haji Ibrahim, PSNB., DPMB., 
PHBS., PIKB., PKL. 
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Yang Berhormat Pehin Orang Kaya Johan 
Pahlawan Dato Seri Setia Awang Haji 
Adanan bin Begawan Pehin Siraja Khatib  
Dato Seri Setia Haji Mohd. Yusuf, PSNB., 
DPMB., PHBS., PJK., PIKB., PKL. 
 
Yang Berhormat Pehin Orang Kaya 
Indera Pahlawan Dato Seri Setia Haji 
Awang Suyoi bin Haji Osman, PSNB., 
DPMB., PJK., PIKB., PKL. 
 
AHLI YANG DILANTIK ORANG-
ORANG YANG TELAH MENCAPAI 
KECEMERLANGAN: 
 
Yang Berhormat Dayang Hajah Safiah 
binti Sheikh Haji Abd. Salam. 
 
Yang Berhormat Awang Lau How Teck. 
 
Yang Berhormat Dayang Chong Chin 
Yee. 
 
Yang Berhormat Dr. Awang Haji Mahali 
bin Haji Momin. 
 
Yang Berhormat Awang Haji Salleh 
Bostaman bin Haji Zainal Abidin. 
 
Yang Berhormat Dayang Hajah 
Rosmawatty binti Haji Abdul Mumin. 
 
Yang Berhormat Pengiran Haji Isa bin 
Pengiran Haji Aliuddin. 
 
AHLI YANG DILANTIK MEWAKILI 
DAERAH-DAERAH: 
 
Yang Berhormat Awang Amran bin Haji 
Maidin, Penghulu Mukim Lumapas -
Daerah Brunei dan Muara. 

Yang Berhormat Awang Lawi bin Haji 
Lamat, Ketua Kampung Subok - Daerah 
Brunei dan Muara. 
 
Yang Berhormat Awang Zainol bin Haji 
Mohamed, Ketua Kampung Putat - 
Daerah Brunei dan Muara. 
 
Yang Berhormat Awang Mohamad Ali bin 
Tanjong, Ketua Kampung Lumapas ‘B’ – 
Daerah Brunei dan Muara. 
 
Yang Berhormat Awang Haji Daud bin 
Jihan, Ketua Kampung Belimbing – 
Daerah Brunei dan Muara. 
 
Yang Berhormat Awang Haji Md. Salleh 
bin Haji Othman, Penghulu Mukim Bukit 
Sawat – Daerah Belait. 
 
Yang Berhormat Awang Mohammad bin 
Abdullah @ Lim Swee Ann, Ketua 
Kampung Bukit Sawat – Daerah Belait. 
 
Yang Berhormat Awang Haji Mohamad 
Danial @ Tekpin bin Ya’akub, Penghulu 
Mukim Ukong – Daerah Tutong. 
 
Yang Berhormat Awang Abdul Aziz bin 
Haji Hamdan, Ketua Kampung Sengkarai 
– Daerah Tutong. 
 
Yang Berhormat Haji Awang Sulaiman 
bin Haji Nasir, PSB., PIKB., PKL., Ketua 
Kampung Labu Estet dan Piasau-Piasau – 
Daerah Temburong. 
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HADIR BERSAMA: 
 
Yang Dimuliakan Pehin Orang Kaya 
Pekerma Jaya Dato Paduka Awang             
Haji Judin Haji Asar, DPMB., SLJ., POAS., 
PHBS., PBLI., PJK., PKL., Jurutulis Majlis 
Mesyuarat Negara, Negara Brunei 
Darussalam. 
 
Yang Mulia Dayang Rose Aminah              
binti Haji Ismail, PSB., PIKB., Timbalan 
Jurutulis Majlis Mesyuarat Negara, 
Negara  Brunei Darussalam. 

 
(Mesyuarat mula bersidang pada 

pukul 10.00 pagi) 
 

Yang Dimuliakan Jurutulis:                 
حْيم الرَّ نِ  حْم  َٰ الرَّ  ِ اللّٰه بِسْمِ    Mesyuarat Pertama 
dari Musim Permesyuaratan Kesembilan 
Belas Majlis Mesyuarat Negara bersidang 
pada hari ini, hari Khamis, 9hb. Syaaban 
1444H bersamaan 2hb. Mac 2023M, 
didahului dengan Doa Selamat. 
 

DOA SELAMAT 
 

Doa Selamat dibacakan oleh Yang 
Dimuliakan Begawan Pehin Khatib Dato 
Paduka Awang Haji Emran bin Haji 
Kunchang (Imam Masjid Omar ‘Ali 
Saifuddien). 
 
Yang Berhormat Yang Di-Pertua:  
كَاتُهُ  ر  ب   اِلله و 

ُ
ة حْم  ر  لَيْكُمْ و  مُ ع  لا  السَّ حْيم  نِ الرَّ حْم  َٰ ِ الرَّ بِسْمِ اللّٰه    

 ِ لِلّٰه مْدُ  ح 
ْ
ل
َ
          kita bersyukur ke hadrat  أ

 َٰ
َ

ال ع  ت  و  هُ  ان  سُبْح   ِ للّٰه
َ
أ kerana dengan limpah 

rahmat dan izin-Nya jua kita dapat sama-
sama hadir pada pagi ini dalam 
Mesyuarat Pertama dari Musim 
Permesyuaratan Kesembilan Belas Majlis 

Mesyuarat Negara. Selawat serta salam 
ke atas Junjungan Besar kita                             
مَ  وَسَلى عَلَيْهِ   ُ اللّٰه صَلَّى  د مُحَمَّ نَبيِ   kaum kerabat, 
para sahabat serta pengikut-pengikut 
Baginda yang taat lagi setia hingga              
ke akhir zaman.  
 
  ِ لِلّٰه مْدُ  ح 

ْ
ل
َ
أ Kita juga memanjatkan rasa 

kesyukuran ke hadrat  َٰ
َ

ال ع  ت  و  هُ  ان  سُبْح   ِ للّٰه
َ
أ

kerana dengan limpah rahmat dan izin-
Nya jua, kita dapat mengadakan 
Mesyuarat Persidangan Majlis Mesyuarat 
Negara ini dalam suasana yang lebih 
sempurna seperti sediakala dalam 
suasana norma baharu, pasca COVID-19.
 
Ahli-Ahli Yang Berhormat. Sesungguhnya 
persidangan yang diadakan pada hari ini 
adalah sangat signifikan dan penuh 
gemilang kerana pada hari ini, Istiadat 
Pembukaan Rasmi Mesyuarat Pertama 
dari Musim Permesyuaratan Kesembilan 
Belas Majlis Mesyuarat Negara akan 
dirasmikan oleh Kebawah Duli Yang 
Maha Mulia Paduka Seri Baginda Sultan 
Haji Hassanal Bolkiah Mu’izzaddin 
Waddaulah ibni Al-Marhum Sultan Haji 
Omar ‘Ali Saifuddien Sa’adul Khairi 
Waddien, Sultan dan Yang Di-Pertuan 
Negara Brunei Darussalam. 
 
Ahli-Ahli Yang Berhormat. Di hadapan 
kita masih ada perkara yang perlu kita 
selesaikan dahulu. Oleh yang demikian, 
saya bercadang ada baiknya kita segera 
beralih untuk menyelesaikan perkara 
yang sedemikian. 
 
Yang Dimuliakan Jurutulis:  Perkara 
II - Meneliti dan Mengesahkan Minit 
Persidangan Mesyuarat Pertama dari 
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Musim Permesyuaratan Kelapan Belas 
Majlis Mesyuarat Negara yang telah 
bersidang selama 7 hari bermula                     
23hb. hingga 30hb. Rejab 1443 
bersamaan   24hb. hingga 27hb. Februari 
2022 dan 1hb. hingga 3hb. Mac 2022 
bertempat di Dewan Persidangan Majlis 
Mesyuarat Negara, Dewan Majlis, Jalan 
Dewan Majlis, Bandar Seri Begawan, 
Negara Brunei Darussalam. 
 
Yang Berhormat Yang Di-Pertua:  
Ahli-Ahli Yang Berhormat, di hadapan 
kita sekarang adalah Minit Persidangan 
Mesyuarat Pertama dari Musim 
Permesyuaratan Kelapan Belas Majlis 
Mesyuarat Negara yang telah pun 
dikelilingkan lebih awal lagi kepada 
semua Ahli Yang Berhormat.  
 
Saya percaya Ahli-Ahli Yang Berhormat 
telah berkesempatan untuk meneliti 
sepenuhnya minit persidangan tersebut, 
maka sekarang saya ingin memberi 
peluang kepada Ahli-Ahli Yang 
Berhormat jika ada yang ingin 
memberikan pendapat ataupun pindaan 
terhadap minit mesyuarat ini, saya 
persilakan Ahli-Ahli Yang Berhormat 
untuk membuat kenyataan. 
 
Yang Berhormat Yang Di-Pertua:  
Nampaknya tidak ada Ahli-Ahli Yang 
Berhormat yang ingin membuat 
sebarang pindaan ataupun membuat 
kenyataan setakat ini, maka saya 
membuat kesimpulan bahawa isi 
kandungan Minit Persidangan Mesyuarat 
Pertama dari Musim Permesyuaratan 
Kelapan Belas yang telah bersidang 

selama tujuh hari adalah rekod yang 
betul dan saya luluskan.   
 
Ahli-Ahli Yang Berhormat, sebentar lagi 
Istiadat Pembukaan Rasmi Mesyuarat 
Pertama dari Musim Permesyuaratan 
Kesembilan Belas Majlis Mesyuarat 
Negara ini akan dirasmikan oleh 
Kebawah Duli Yang Maha Mulia Paduka 
Seri Baginda Sultan Haji Hassanal Bolkiah 
Mu’izzaddin Waddaulah ibni Al-Marhum 
Sultan Haji Omar ‘Ali Saifuddien Sa’adul 
Khairi Waddien, Sultan dan Yang                     
Di-Pertuan Negara Brunei Darussalam.   
 
Maka bagi membolehkan majlis ini           
untuk menunggu dan menjunjung 
keberangkatan baginda ke majlis ini, 
saya tangguhkan Majlis Mesyuarat ini 
dulu.   
 
Sekian, 

كَاتُهُ وبالله التوفيق   ر  ب   اِلله و 
ُ
ة حْم  ر  لَيْكُمْ و  مُ ع  لا  والهداية. و  السَّ

(Majlis Mesyuarat ditangguhkan) 
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HADIR BERSAMA: 
 
Yang Dimuliakan Pehin Orang Kaya 
Pekerma Jaya Dato Paduka Awang             
Haji Judin Haji Asar, DPMB., SLJ., POAS., 
PHBS., PBLI., PJK., PKL., Jurutulis Majlis 
Mesyuarat Negara, Negara Brunei 
Darussalam. 
 
Yang Mulia Dayang Rose Aminah              
binti Haji Ismail, PSB., PIKB., Timbalan 
Jurutulis Majlis Mesyuarat Negara, 
Negara  Brunei Darussalam. 

 
(Mesyuarat mula bersidang pada 

pukul 10.00 pagi) 
 

Yang Dimuliakan Jurutulis:                 
حْيم الرَّ نِ  حْم  َٰ الرَّ  ِ اللّٰه بِسْمِ    Mesyuarat Pertama 
dari Musim Permesyuaratan Kesembilan 
Belas Majlis Mesyuarat Negara bersidang 
pada hari ini, hari Khamis, 9hb. Syaaban 
1444H bersamaan 2hb. Mac 2023M, 
didahului dengan Doa Selamat. 
 

DOA SELAMAT 
 

Doa Selamat dibacakan oleh Yang 
Dimuliakan Begawan Pehin Khatib Dato 
Paduka Awang Haji Emran bin Haji 
Kunchang (Imam Masjid Omar ‘Ali 
Saifuddien). 
 
Yang Berhormat Yang Di-Pertua:  
كَاتُهُ  ر  ب   اِلله و 

ُ
ة حْم  ر  لَيْكُمْ و  مُ ع  لا  السَّ حْيم  نِ الرَّ حْم  َٰ ِ الرَّ بِسْمِ اللّٰه    

 ِ لِلّٰه مْدُ  ح 
ْ
ل
َ
          kita bersyukur ke hadrat  أ

 َٰ
َ

ال ع  ت  و  هُ  ان  سُبْح   ِ للّٰه
َ
أ kerana dengan limpah 

rahmat dan izin-Nya jua kita dapat sama-
sama hadir pada pagi ini dalam 
Mesyuarat Pertama dari Musim 
Permesyuaratan Kesembilan Belas Majlis 

Mesyuarat Negara. Selawat serta salam 
ke atas Junjungan Besar kita                             
مَ  وَسَلى عَلَيْهِ   ُ اللّٰه صَلَّى  د مُحَمَّ نَبيِ   kaum kerabat, 
para sahabat serta pengikut-pengikut 
Baginda yang taat lagi setia hingga              
ke akhir zaman.  
 
  ِ لِلّٰه مْدُ  ح 

ْ
ل
َ
أ Kita juga memanjatkan rasa 

kesyukuran ke hadrat  َٰ
َ

ال ع  ت  و  هُ  ان  سُبْح   ِ للّٰه
َ
أ

kerana dengan limpah rahmat dan izin-
Nya jua, kita dapat mengadakan 
Mesyuarat Persidangan Majlis Mesyuarat 
Negara ini dalam suasana yang lebih 
sempurna seperti sediakala dalam 
suasana norma baharu, pasca COVID-19.
 
Ahli-Ahli Yang Berhormat. Sesungguhnya 
persidangan yang diadakan pada hari ini 
adalah sangat signifikan dan penuh 
gemilang kerana pada hari ini, Istiadat 
Pembukaan Rasmi Mesyuarat Pertama 
dari Musim Permesyuaratan Kesembilan 
Belas Majlis Mesyuarat Negara akan 
dirasmikan oleh Kebawah Duli Yang 
Maha Mulia Paduka Seri Baginda Sultan 
Haji Hassanal Bolkiah Mu’izzaddin 
Waddaulah ibni Al-Marhum Sultan Haji 
Omar ‘Ali Saifuddien Sa’adul Khairi 
Waddien, Sultan dan Yang Di-Pertuan 
Negara Brunei Darussalam. 
 
Ahli-Ahli Yang Berhormat. Di hadapan 
kita masih ada perkara yang perlu kita 
selesaikan dahulu. Oleh yang demikian, 
saya bercadang ada baiknya kita segera 
beralih untuk menyelesaikan perkara 
yang sedemikian. 
 
Yang Dimuliakan Jurutulis:  Perkara 
II - Meneliti dan Mengesahkan Minit 
Persidangan Mesyuarat Pertama dari 
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Musim Permesyuaratan Kelapan Belas 
Majlis Mesyuarat Negara yang telah 
bersidang selama 7 hari bermula                     
23hb. hingga 30hb. Rejab 1443 
bersamaan   24hb. hingga 27hb. Februari 
2022 dan 1hb. hingga 3hb. Mac 2022 
bertempat di Dewan Persidangan Majlis 
Mesyuarat Negara, Dewan Majlis, Jalan 
Dewan Majlis, Bandar Seri Begawan, 
Negara Brunei Darussalam. 
 
Yang Berhormat Yang Di-Pertua:  
Ahli-Ahli Yang Berhormat, di hadapan 
kita sekarang adalah Minit Persidangan 
Mesyuarat Pertama dari Musim 
Permesyuaratan Kelapan Belas Majlis 
Mesyuarat Negara yang telah pun 
dikelilingkan lebih awal lagi kepada 
semua Ahli Yang Berhormat.  
 
Saya percaya Ahli-Ahli Yang Berhormat 
telah berkesempatan untuk meneliti 
sepenuhnya minit persidangan tersebut, 
maka sekarang saya ingin memberi 
peluang kepada Ahli-Ahli Yang 
Berhormat jika ada yang ingin 
memberikan pendapat ataupun pindaan 
terhadap minit mesyuarat ini, saya 
persilakan Ahli-Ahli Yang Berhormat 
untuk membuat kenyataan. 
 
Yang Berhormat Yang Di-Pertua:  
Nampaknya tidak ada Ahli-Ahli Yang 
Berhormat yang ingin membuat 
sebarang pindaan ataupun membuat 
kenyataan setakat ini, maka saya 
membuat kesimpulan bahawa isi 
kandungan Minit Persidangan Mesyuarat 
Pertama dari Musim Permesyuaratan 
Kelapan Belas yang telah bersidang 

selama tujuh hari adalah rekod yang 
betul dan saya luluskan.   
 
Ahli-Ahli Yang Berhormat, sebentar lagi 
Istiadat Pembukaan Rasmi Mesyuarat 
Pertama dari Musim Permesyuaratan 
Kesembilan Belas Majlis Mesyuarat 
Negara ini akan dirasmikan oleh 
Kebawah Duli Yang Maha Mulia Paduka 
Seri Baginda Sultan Haji Hassanal Bolkiah 
Mu’izzaddin Waddaulah ibni Al-Marhum 
Sultan Haji Omar ‘Ali Saifuddien Sa’adul 
Khairi Waddien, Sultan dan Yang                     
Di-Pertuan Negara Brunei Darussalam.   
 
Maka bagi membolehkan majlis ini           
untuk menunggu dan menjunjung 
keberangkatan baginda ke majlis ini, 
saya tangguhkan Majlis Mesyuarat ini 
dulu.   
 
Sekian, 

كَاتُهُ وبالله التوفيق   ر  ب   اِلله و 
ُ
ة حْم  ر  لَيْكُمْ و  مُ ع  لا  والهداية. و  السَّ

(Majlis Mesyuarat ditangguhkan) 
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                         TITAH 
KEBAWAH DULI YANG MAHA MULIA 
PADUKA SERI BAGINDA SULTAN 
HAJI HASSANAL BOLKIAH 
MU’IZZADDIN WADDAULAH IBNI 
AL-MARHUM SULTAN HAJI OMAR 
‘ALI SAIFUDDIEN SA’ADUL KHAIRI 
WADDIEN, SULTAN DAN YANG                
DI-PERTUAN NEGARA BRUNEI 
DARUSSALAM SEMPENA ISTIADAT 
PEMBUKAAN RASMI MESYUARAT 
PERTAMA DARI MUSIM 
PERMESYUARATAN KELAPAN 
BELAS MAJLIS MESYUARAT 
NEGARA PADA HARI KHAMIS,                       
9HB. SYAABAN 1444H BERSAMAAN                    
2HB. MAC 2023M BERTEMPAT DI 
BANGUNAN DEWAN MAJLIS, JALAN 
DEWAN MAJLIS, BANDAR SERI 
BEGAWAN, NEGARA BRUNEI 
DARUSSALAM. 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 ِ لِلّٰه مْدُ  ح 

ْ
ل
َ
أ Bersyukur kita ke hadrat   

 َٰ
َ

ال ع  ت  و  هُ  ان  سُبْح   ِ للّٰه
َ
أ kerana dengan limpah 

rahmat-Nya jua, dapatlah kita 
berkumpul di Majlis Persidangan 
yang mulia ini bagi Mesyuarat 
Pertama dari Musim 
Permesyuaratan Kesembilan Belas 
Majlis Mesyuarat Negara pada pagi 
ini.  

Beta lebih dahulu mengucapkan 
tahniah kepada Pehin Orang Kaya 
Seri Lela Dato Seri Setia Awang Haji 
Abdul Rahman bin Dato Setia Haji 
Mohamed Taib atas pelantikan 
semula sebagai Yang Di-Pertua 
Majlis Mesyuarat Negara.   
 
Beta juga mengucapkan tahniah 
kepada Ahli-Ahli Majlis Mesyuarat 
Negara Baharu Yang Dilantik. 
Ucapan penghargaan dan ucapan 
terima kasih juga beta tujukan 
kepada mantan Ahli-Ahli Majlis 
Mesyuarat Negara atas sumbangan 
mereka dalam persidangan-
persidangan Majlis yang lalu.  
 
Beta berharap Ahli-Ahli Baharu 
Yang Dilantik akan dapat 
menunaikan tanggungjawab 
dengan ikhlas bagi memberikan apa 
jua pandangan serta bersikap 
terbuka dengan anak buah ketika 
mendapatkan pendapat dan 
maklum balas daripada mereka 
masing-masing.   
 
Begitu juga ketika membahas 
sesuatu perkara, sikap ini juga 
penting sambil pemikiran jangan 
lari dari mencari impak positif untuk 
negara. Inilah masanya untuk 
berbincang tanpa terikat dengan 
syarat-syarat yang merugikan. Beta 
mahu semua Ahli Yang Berhormat 
hendaklah berfikiran terbuka tetapi 
bebas daripada sebarang pengaruh 
luar kerana kita sesungguhnya 
tidak mahu sebarang anasir 
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mungkin mencemari kemurnian 
“Calak Brunei” kita.   
 
Secara khusus, beta juga berharap 
supaya Ahli-Ahli Yang Berhormat 
dalam Kalangan Orang-Orang 
Bergelar yang mempunyai 
pengalaman luas akan dapat 
menjadi teladan terbaik dalam 
menyuarakan isu-isu yang 
berbentuk strategik. Manakala 
perkara-perkara yang bersifat 
operasi dan taktikal bolehlah 
dibincangkan bersama agensi-
agensi yang berkenaan di luar 
Dewan Majlis dari semasa                           
ke semasa. 
 
Sangat penting diambil kira ialah 
cabaran untuk meningkatkan Hasil 
Kerajaan Beta dan dalam masa yang 
sama perbelanjaan yang akan 
dibahas dan diluluskan dalam 
Mesyuarat MMN nanti akan benar-
benar memberi impak positif 
kepada negara dan rakyat tanpa 
terlalu banyak membebankan 
kerajaan beta.   
 
Janganlah lupa, antara isu penting 
yang perlu diberikan perhatian ialah 
isu pengangguran. Beta yakin, 
dengan adanya kerjasama dan 
sokongan padu dari semua pihak 
yang berkepentingan, maka kadar 
pengangguran boleh dikurangkan 
sebagaimana telah dicapai sebelum 
ini iaitu kadar pengangguran 
menurun kepada 4.9% pada tahun 
2021 berbanding 7.3% pada tahun 
2020.   

Kerajaan Beta melalui Sekretariat 
Tetap Manpower Planning and 
Employment Council (MPEC) 
sentiasa merancang dan 
melaksanakan beberapa strategi 
melalui pendekatan Whole of 
Government dan Whole of Nation 
supaya kebajikan dan kepentingan 
para pencari kerja tempatan 
diperkasa dengan latihan semula 
dan peningkatan ilmu pengetahuan 
untuk memudahkan mendapat 
pekerjaan.   
 
Dalam meningkatkan kemahiran 
profesional anak-anak tempatan                    
di syarikat swasta, di Sektor 
Pembinaan dan Tenaga, HSE 
Competency Apprentice Programme 
telah diperkenalkan untuk 
membolehkan mereka layak 
mendaftar workplace safety and 
health officer (WSHO) atau 
penyelaras di tempat kerja 
mengikut piawaian Safety, Health 
and Environmental National 
Authority (SHENA).  
 
Kerajaan juga telah 
memperkenalkan program 
SkillsPlus untuk memberikan 
peluang kepada anak-anak 
tempatan meningkatkan kemahiran 
dan kebolehpasaran dan program 
ini telah dilaratkan kepada 4 sektor 
baharu, iaitu Sektor Tenaga, 
Pembinaan, Pengangkutan dan 
Logistik dan HSE.  
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Secara khusus, beta juga berharap 
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pengalaman luas akan dapat 
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Mesyuarat MMN nanti akan benar-
benar memberi impak positif 
kepada negara dan rakyat tanpa 
terlalu banyak membebankan 
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sokongan padu dari semua pihak 
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sebagaimana telah dicapai sebelum 
ini iaitu kadar pengangguran 
menurun kepada 4.9% pada tahun 
2021 berbanding 7.3% pada tahun 
2020.   

Kerajaan Beta melalui Sekretariat 
Tetap Manpower Planning and 
Employment Council (MPEC) 
sentiasa merancang dan 
melaksanakan beberapa strategi 
melalui pendekatan Whole of 
Government dan Whole of Nation 
supaya kebajikan dan kepentingan 
para pencari kerja tempatan 
diperkasa dengan latihan semula 
dan peningkatan ilmu pengetahuan 
untuk memudahkan mendapat 
pekerjaan.   
 
Dalam meningkatkan kemahiran 
profesional anak-anak tempatan                    
di syarikat swasta, di Sektor 
Pembinaan dan Tenaga, HSE 
Competency Apprentice Programme 
telah diperkenalkan untuk 
membolehkan mereka layak 
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health officer (WSHO) atau 
penyelaras di tempat kerja 
mengikut piawaian Safety, Health 
and Environmental National 
Authority (SHENA).  
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tempatan meningkatkan kemahiran 
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ini telah dilaratkan kepada 4 sektor 
baharu, iaitu Sektor Tenaga, 
Pembinaan, Pengangkutan dan 
Logistik dan HSE.  
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Semasa Istiadat Pembukaan Rasmi 
Mesyuarat Pertama dari Musim 
Permesyuaratan Kelapan Belas 
Majlis Mesyuarat Negara yang lalu, 
beta telah pun bertitah mengenai 
Skim Tabung Amanah Pekerja (TAP) 
dan kajian yang dilaksanakan bagi 
penambahbaikan skim persaraan 
dalam usaha Kerajaan Beta 
mengukuhkan perlindungan sosial 
dan inklusif dan mampan yang 
merupakan salah satu tunjang 
utama Strategi Jaminan Sosial 
Rakyat dan Penduduk Negara 
Brunei Darussalam.  
 
Skim Persaraan Kebangsaan (SPK) 
yang baharu ini akan dapat 
memberikan pendapatan persaraan 
yang lebih baik daripada Skim TAP 
yang ada pada masa ini dan juga 
akan menggalakkan ahli-ahli SPK 
untuk terus berusaha mencari             
dan mendapatkan pekerjaan sama 
ada   di sektor swasta, kerajaan atau 
secara persendirian yang hasil 
sumbangan tersebut dimasukkan 
ke dalam SPK akan menampung 
pada hari persaraan nanti. SPK ini, 
 ُ اء  اللّٰه  akan dilancarkan pada bulan  إِنْ ش 
Julai tahun ini.  
 
Mengenai komitmen negara                      
ke arah Perubahan Iklim, beta telah 
memperkenankan Negara Brunei 
Darussalam untuk menjadi Tuan 
Rumah bagi Pusat Perubahan Iklim 
ASEAN (ASEAN Centre for Climate 
Change) yang akan menempatkan 
pakar-pakar dari dalam dan luar 
negara untuk menjalankan 

kegiatan penyelidikan berkaitan 
dengan perubahan iklim.  
 
Ini selaras dengan Dasar Perubahan 
Iklim Negara pada mana                               
satu direktif, Inventori                          
Karbon menggunakan Centralized 
Inventory System yang akan 
diperkenalkan dalam usaha negara 
melaksanakan pemantauan dan 
mengesahkan data gas rumah hijau 
secara telus, konsisten dan tepat. 
Dengan maklumat tersebut pada 
penghujung tahun 2023, Pelan 
Kebangsaan Adopsi Perubahan 
Iklim akan dijangka sebagai usaha 
penyelarasan dan penyesuaian 
dengan perubahan iklim.  
 
Menyentuh mengenai bidang 
Ekonomi, mengikut Laporan 
Ringkasan Annual Census of 
Enterprises 2021, yang disediakan 
oleh Jabatan Perancangan Ekonomi 
dan Statistik bagi tahun 2020 
Perusahaan Mikro, Kecil dan 
Sederhana (PMKS) membentuk 
97.2% dari jumlah keseluruhan 
perusahan aktif Negara Brunei 
Darussalam pada tahun 2020.  
 
Dengan demikian peranan PMKS 
adalah sangat penting dalam 
menggiatkan ekonomi negara dan 
dengan itu, persekitaran 
perniagaan harus pula terus 
diperbaiki untuk menggalakkan 
lebih ramai lagi usahawan 
menceburi bidang perniagaan dan 
perusahaan serta menggalakkan 
perusahaan yang sedia ada untuk 
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terus berkembang. PMKS juga perlu 
berani diberi peluang bagi 
mengembangkan perniagaan 
mereka ke luar negara kerana ini 
akan menghasilkan high value 
added kepada ekonomi negara.  
 
Pihak Darussalam Enterprise 
(DARe) telah dan akan 
menyediakan skim bantuan dan 
program latihan dan khidmat 
nasihat untuk dimanfaatkan oleh 
PMKS. DARe juga telah memudah 
cara beberapa projek dalam 
pelbagai sektor utama (priority 
sectors) yang dikenal pasti seperti 
sektor agrimakanan dan sektor 
pembangunan bagi meningkatkan 
kondusif ke arah menjana lebih 
banyak aktiviti perekonomian dan 
mendukung sara diri dan 
berorientasikan eksport.  
 
Akhirnya, beta ingin mengingatkan 
sekali lagi Ahli-Ahli Yang Berhormat 
supaya akan dapat menggunakan 
persidangan ini dengan sebaiknya 
dengan membentangkan isu-isu 
utama yang strategik yang           
penting serta sama-sama 
memberikan buah fikiran dan 
mencari jalan-jalan penyelesaian 
yang berpatutan.  
 
Sekian, 
كَاتُهُ  ر  ب   اِلله و 

ُ
ة حْم  ر  لَيْكُمْ و  مُ ع  لا  وبالله التوفيق والهداية. و  السَّ

 
 
 
 
 

DOA SELAMAT 
 
Doa selamat dibacakan oleh Yang 
Berhormat Pehin Orang Kaya Paduka Seri 
Utama Dato Paduka Seri Setia Haji 
Awang Salim bin Haji Besar, Ketua Hakim 
Syarie, Negara Brunei Darussalam. 
 
(Kebawah Duli Yang Maha Mulia Paduka 
Seri Baginda Sultan Haji Hassanal Bolkiah 
Mu’izzaddin Waddaulah ibni Al-Marhum 
Sultan Haji Omar ‘Ali Saifuddien Sa’adul 
Khairi Waddien, Sultan dan Yang                   
Di-Pertuan Negara Brunei Darussalam 
berangkat meninggalkan majlis diiringi 
oleh Yang Berhormat Yang Di-Pertua 
Majlis Mesyuarat Negara dan Pembesar-
Pembesar Negara.) 
 
Yang Berhormat Yang Di-Pertua:  
حْيم الرَّ نِ  حْم  َٰ الرَّ  ِ اللّٰه  Ahli-Ahli Yang بِسْمِ 
Berhormat. Lebih dahulu marilah                
kita merafakkan rasa kesyukuran                           
ke hadrat   َٰ الَ ع  ت  هُ و  ان  سُبْح   ِ للّٰه

َ
 kerana dengan أ

limpah dan izin-Nya jua, Istiadat 
Pembukaan Rasmi Mesyuarat Pertama 
dari Musim Permesyuaratan Kesembilan 
Belas Majlis Mesyuarat Negara telah pun 
selamat sempurna dilaksanakan oleh 
Kebawah Duli Yang Maha Mulia Paduka 
Seri Baginda Sultan Haji Hassanal Bolkiah 
Mu’izzaddin Waddaulah ibni Al-Marhum 
Sultan Haji Omar ‘Ali Saifuddien Sa’adul 
Khairi Waddien, Sultan dan Yang           
Di-Pertuan Negara Brunei Darussalam 
dan baginda telah berkenan 
mengurniakan titah. 

Bagi membolehkan majlis ini untuk 
menjunjung keberangkatan Kebawah 
Duli Yang Maha Mulia Paduka Seri 
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Semasa Istiadat Pembukaan Rasmi 
Mesyuarat Pertama dari Musim 
Permesyuaratan Kelapan Belas 
Majlis Mesyuarat Negara yang lalu, 
beta telah pun bertitah mengenai 
Skim Tabung Amanah Pekerja (TAP) 
dan kajian yang dilaksanakan bagi 
penambahbaikan skim persaraan 
dalam usaha Kerajaan Beta 
mengukuhkan perlindungan sosial 
dan inklusif dan mampan yang 
merupakan salah satu tunjang 
utama Strategi Jaminan Sosial 
Rakyat dan Penduduk Negara 
Brunei Darussalam.  
 
Skim Persaraan Kebangsaan (SPK) 
yang baharu ini akan dapat 
memberikan pendapatan persaraan 
yang lebih baik daripada Skim TAP 
yang ada pada masa ini dan juga 
akan menggalakkan ahli-ahli SPK 
untuk terus berusaha mencari             
dan mendapatkan pekerjaan sama 
ada   di sektor swasta, kerajaan atau 
secara persendirian yang hasil 
sumbangan tersebut dimasukkan 
ke dalam SPK akan menampung 
pada hari persaraan nanti. SPK ini, 
 ُ اء  اللّٰه  akan dilancarkan pada bulan  إِنْ ش 
Julai tahun ini.  
 
Mengenai komitmen negara                      
ke arah Perubahan Iklim, beta telah 
memperkenankan Negara Brunei 
Darussalam untuk menjadi Tuan 
Rumah bagi Pusat Perubahan Iklim 
ASEAN (ASEAN Centre for Climate 
Change) yang akan menempatkan 
pakar-pakar dari dalam dan luar 
negara untuk menjalankan 

kegiatan penyelidikan berkaitan 
dengan perubahan iklim.  
 
Ini selaras dengan Dasar Perubahan 
Iklim Negara pada mana                               
satu direktif, Inventori                          
Karbon menggunakan Centralized 
Inventory System yang akan 
diperkenalkan dalam usaha negara 
melaksanakan pemantauan dan 
mengesahkan data gas rumah hijau 
secara telus, konsisten dan tepat. 
Dengan maklumat tersebut pada 
penghujung tahun 2023, Pelan 
Kebangsaan Adopsi Perubahan 
Iklim akan dijangka sebagai usaha 
penyelarasan dan penyesuaian 
dengan perubahan iklim.  
 
Menyentuh mengenai bidang 
Ekonomi, mengikut Laporan 
Ringkasan Annual Census of 
Enterprises 2021, yang disediakan 
oleh Jabatan Perancangan Ekonomi 
dan Statistik bagi tahun 2020 
Perusahaan Mikro, Kecil dan 
Sederhana (PMKS) membentuk 
97.2% dari jumlah keseluruhan 
perusahan aktif Negara Brunei 
Darussalam pada tahun 2020.  
 
Dengan demikian peranan PMKS 
adalah sangat penting dalam 
menggiatkan ekonomi negara dan 
dengan itu, persekitaran 
perniagaan harus pula terus 
diperbaiki untuk menggalakkan 
lebih ramai lagi usahawan 
menceburi bidang perniagaan dan 
perusahaan serta menggalakkan 
perusahaan yang sedia ada untuk 
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terus berkembang. PMKS juga perlu 
berani diberi peluang bagi 
mengembangkan perniagaan 
mereka ke luar negara kerana ini 
akan menghasilkan high value 
added kepada ekonomi negara.  
 
Pihak Darussalam Enterprise 
(DARe) telah dan akan 
menyediakan skim bantuan dan 
program latihan dan khidmat 
nasihat untuk dimanfaatkan oleh 
PMKS. DARe juga telah memudah 
cara beberapa projek dalam 
pelbagai sektor utama (priority 
sectors) yang dikenal pasti seperti 
sektor agrimakanan dan sektor 
pembangunan bagi meningkatkan 
kondusif ke arah menjana lebih 
banyak aktiviti perekonomian dan 
mendukung sara diri dan 
berorientasikan eksport.  
 
Akhirnya, beta ingin mengingatkan 
sekali lagi Ahli-Ahli Yang Berhormat 
supaya akan dapat menggunakan 
persidangan ini dengan sebaiknya 
dengan membentangkan isu-isu 
utama yang strategik yang           
penting serta sama-sama 
memberikan buah fikiran dan 
mencari jalan-jalan penyelesaian 
yang berpatutan.  
 
Sekian, 
كَاتُهُ  ر  ب   اِلله و 

ُ
ة حْم  ر  لَيْكُمْ و  مُ ع  لا  وبالله التوفيق والهداية. و  السَّ

 
 
 
 
 

DOA SELAMAT 
 
Doa selamat dibacakan oleh Yang 
Berhormat Pehin Orang Kaya Paduka Seri 
Utama Dato Paduka Seri Setia Haji 
Awang Salim bin Haji Besar, Ketua Hakim 
Syarie, Negara Brunei Darussalam. 
 
(Kebawah Duli Yang Maha Mulia Paduka 
Seri Baginda Sultan Haji Hassanal Bolkiah 
Mu’izzaddin Waddaulah ibni Al-Marhum 
Sultan Haji Omar ‘Ali Saifuddien Sa’adul 
Khairi Waddien, Sultan dan Yang                   
Di-Pertuan Negara Brunei Darussalam 
berangkat meninggalkan majlis diiringi 
oleh Yang Berhormat Yang Di-Pertua 
Majlis Mesyuarat Negara dan Pembesar-
Pembesar Negara.) 
 
Yang Berhormat Yang Di-Pertua:  
حْيم الرَّ نِ  حْم  َٰ الرَّ  ِ اللّٰه  Ahli-Ahli Yang بِسْمِ 
Berhormat. Lebih dahulu marilah                
kita merafakkan rasa kesyukuran                           
ke hadrat   َٰ الَ ع  ت  هُ و  ان  سُبْح   ِ للّٰه

َ
 kerana dengan أ

limpah dan izin-Nya jua, Istiadat 
Pembukaan Rasmi Mesyuarat Pertama 
dari Musim Permesyuaratan Kesembilan 
Belas Majlis Mesyuarat Negara telah pun 
selamat sempurna dilaksanakan oleh 
Kebawah Duli Yang Maha Mulia Paduka 
Seri Baginda Sultan Haji Hassanal Bolkiah 
Mu’izzaddin Waddaulah ibni Al-Marhum 
Sultan Haji Omar ‘Ali Saifuddien Sa’adul 
Khairi Waddien, Sultan dan Yang           
Di-Pertuan Negara Brunei Darussalam 
dan baginda telah berkenan 
mengurniakan titah. 

Bagi membolehkan majlis ini untuk 
menjunjung keberangkatan Kebawah 
Duli Yang Maha Mulia Paduka Seri 



 
 
PAGI HARI KHAMIS, 9HB. SYAABAN 1444H/2HB. MAC 2023M 
  

10 

Baginda Sultan dan Yang Di-Pertuan 
Negara Brunei Darussalam berangkat 
untuk bergambar ramai bersama          
dengan Ahli-Ahli Majlis Mesyuarat Negara 
dan seterusnya untuk berangkat 
meninggalkan bangunan ini.   
 
Maka, saya tangguhkan Persidangan 
Majlis Mesyuarat Negara ini dan  ُ اء  اللّٰه   إِنْ ش 
kita akan bersidang semula pada hari 
Sabtu, 11hb. Syaaban 1444 bersamaan 
dengan 4hb. Mac 2023, pada pukul 9.30 
pagi.  
 
Sekian, 

كَاتُهُ وبالله التوفيق   ر  ب   اِلله و 
ُ
ة حْم  ر  لَيْكُمْ و  مُ ع  لا  والهداية. و  السَّ

(Majlis Mesyuarat Ditangguhkan) 
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DEWAN MAJLIS 

 
Hari Sabtu, 11hb. Syaaban 1444H/4hb. Mac 2023M 

 
YANG DI-PERTUA 

DAN AHLI-AHLI MAJLIS 
MESYUARAT NEGARA 

 
HADIR: 
 
YANG DI-PERTUA  
 
Yang Berhormat Pehin Orang Kaya            
Seri Lela Dato Seri Setia Awang Haji 
Abdul Rahman bin Dato Setia Haji 
Mohamed Taib, PSNB., SLJ., PHBS., PJK., 
PKL., Yang Di-Pertua Majlis Mesyuarat 
Negara, Negara Brunei Darussalam. 
 
AHLI RASMI KERANA JAWATAN 
(PERDANA MENTERI DAN 
MENTERI-MENTERI) 
 
Kebawah Duli Yang Maha Mulia Paduka  
Seri Baginda Sultan Haji Hassanal Bolkiah 
Mu’izzaddin Waddaulah ibni Al-Marhum 
Sultan Haji Omar ‘Ali Saifuddien Sa’adul 
Khairi Waddien, Sultan dan Yang             
Di-Pertuan Negara Brunei Darussalam, 
Perdana Menteri, Menteri Pertahanan, 
Menteri Kewangan dan Ekonomi dan 
Menteri Hal Ehwal Luar Negeri, Negara 
Brunei Darussalam. 
 
 
 
 
 
 
 

Duli Yang Teramat Mulia Paduka Seri 
Pengiran Muda Mahkota Pengiran Muda 
Haji Al-Muhtadee Billah ibni Kebawah 
Duli Yang Maha Mulia Paduka Seri 
Baginda Sultan Haji Hassanal Bolkiah 
Mu’izzaddin Waddaulah, DKMB., DPKT., 
King Abdul Aziz Ribbon, First Class (Saudi 
Arabia), The Order of the Renaissance 
(First Degree) (Jordan), Grand Cross of 
Crown Order - G.K.K. (Netherlands), 
Medal of Honour (Lao), DSO (Singapore), 
Order of Lakandula with the Rank of 
Grand Cross (Philippines), The Order of 
Prince Yaroslav the Wise, Second Class 
(Ukraine), DSO (Military) (Singapore), 
PHBS., Menteri Kanan di Jabatan 
Perdana Menteri, Negara Brunei 
Darussalam. 
                                                                                           
Yang Berhormat Pehin Orang Kaya Laila 
Setia Bakti Di-Raja Dato Laila Utama Haji 
Awang Isa bin Pehin Datu Perdana 
Manteri Dato Laila Utama Haji Awang 
Ibrahim, DK., SPMB., DSNB., PHBS., 
PBLI., PJK., PKL., Penasihat Khas 
Kebawah Duli Yang Maha Mulia Paduka 
Seri Baginda Sultan dan Yang Di-Pertuan 
Negara Brunei Darussalam dan Menteri 
di Jabatan Perdana Menteri, Negara 
Brunei Darussalam. 
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Baginda Sultan dan Yang Di-Pertuan 
Negara Brunei Darussalam berangkat 
untuk bergambar ramai bersama          
dengan Ahli-Ahli Majlis Mesyuarat Negara 
dan seterusnya untuk berangkat 
meninggalkan bangunan ini.   
 
Maka, saya tangguhkan Persidangan 
Majlis Mesyuarat Negara ini dan  ُ اء  اللّٰه   إِنْ ش 
kita akan bersidang semula pada hari 
Sabtu, 11hb. Syaaban 1444 bersamaan 
dengan 4hb. Mac 2023, pada pukul 9.30 
pagi.  
 
Sekian, 

كَاتُهُ وبالله التوفيق   ر  ب   اِلله و 
ُ
ة حْم  ر  لَيْكُمْ و  مُ ع  لا  والهداية. و  السَّ

(Majlis Mesyuarat Ditangguhkan) 
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DEWAN MAJLIS 

 
Hari Sabtu, 11hb. Syaaban 1444H/4hb. Mac 2023M 

 
YANG DI-PERTUA 

DAN AHLI-AHLI MAJLIS 
MESYUARAT NEGARA 

 
HADIR: 
 
YANG DI-PERTUA  
 
Yang Berhormat Pehin Orang Kaya            
Seri Lela Dato Seri Setia Awang Haji 
Abdul Rahman bin Dato Setia Haji 
Mohamed Taib, PSNB., SLJ., PHBS., PJK., 
PKL., Yang Di-Pertua Majlis Mesyuarat 
Negara, Negara Brunei Darussalam. 
 
AHLI RASMI KERANA JAWATAN 
(PERDANA MENTERI DAN 
MENTERI-MENTERI) 
 
Kebawah Duli Yang Maha Mulia Paduka  
Seri Baginda Sultan Haji Hassanal Bolkiah 
Mu’izzaddin Waddaulah ibni Al-Marhum 
Sultan Haji Omar ‘Ali Saifuddien Sa’adul 
Khairi Waddien, Sultan dan Yang             
Di-Pertuan Negara Brunei Darussalam, 
Perdana Menteri, Menteri Pertahanan, 
Menteri Kewangan dan Ekonomi dan 
Menteri Hal Ehwal Luar Negeri, Negara 
Brunei Darussalam. 
 
 
 
 
 
 
 

Duli Yang Teramat Mulia Paduka Seri 
Pengiran Muda Mahkota Pengiran Muda 
Haji Al-Muhtadee Billah ibni Kebawah 
Duli Yang Maha Mulia Paduka Seri 
Baginda Sultan Haji Hassanal Bolkiah 
Mu’izzaddin Waddaulah, DKMB., DPKT., 
King Abdul Aziz Ribbon, First Class (Saudi 
Arabia), The Order of the Renaissance 
(First Degree) (Jordan), Grand Cross of 
Crown Order - G.K.K. (Netherlands), 
Medal of Honour (Lao), DSO (Singapore), 
Order of Lakandula with the Rank of 
Grand Cross (Philippines), The Order of 
Prince Yaroslav the Wise, Second Class 
(Ukraine), DSO (Military) (Singapore), 
PHBS., Menteri Kanan di Jabatan 
Perdana Menteri, Negara Brunei 
Darussalam. 
                                                                                           
Yang Berhormat Pehin Orang Kaya Laila 
Setia Bakti Di-Raja Dato Laila Utama Haji 
Awang Isa bin Pehin Datu Perdana 
Manteri Dato Laila Utama Haji Awang 
Ibrahim, DK., SPMB., DSNB., PHBS., 
PBLI., PJK., PKL., Penasihat Khas 
Kebawah Duli Yang Maha Mulia Paduka 
Seri Baginda Sultan dan Yang Di-Pertuan 
Negara Brunei Darussalam dan Menteri 
di Jabatan Perdana Menteri, Negara 
Brunei Darussalam. 
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Yang Berhormat Pehin Udana Khatib 
Dato Paduka Seri Setia Ustaz Haji Awang 
Badaruddin bin Pengarah Dato Paduka 
Haji Awang Othman, PSSUB., DPMB., 
PHBS., PBLI., PJK., PKL., Menteri Hal 
Ehwal Ugama, Negara Brunei 
Darussalam. 
 
Yang Berhormat Pehin Datu Lailaraja 
Mejar Jeneral (B) Dato Paduka Seri Haji 
Awang Halbi bin Haji Mohd. Yussof, 
DPKT., SMB., PHBS., Menteri di Jabatan 
Perdana Menteri dan Menteri Pertahanan 
II, Negara Brunei Darussalam. 
 
Yang Berhormat Dato Seri Setia Dr. 
Awang Haji Mohammad Isham bin Haji 
Jaafar, PSNB., DPMB., Menteri Kesihatan, 
Negara Brunei Darussalam. 
 
Yang Berhormat Dato Seri Setia Dr. 
Awang Haji Mohd. Amin Liew bin 
Abdullah, PSNB., SPMB., Menteri                     
di Jabatan Perdana Menteri dan Menteri 
Kewangan dan Ekonomi II, Negara 
Brunei Darussalam. 
 
Yang Berhormat Dato Seri Setia Awang 
Haji Erywan bin Pehin Datu Pekerma 
Jaya Haji Mohd. Yusof, PSNB., SPMB., 
PJK., PIKB., Menteri Hal Ehwal Luar 
Negeri II, Negara Brunei Darussalam. 
(Tidak hadir atas urusan rasmi) 
 
Yang Berhormat Dato Seri Setia Awang 
Haji Ahmaddin bin Haji Abdul Rahman, 
PSNB., SPMB., PSB., PIKB., Menteri Hal 
Ehwal Dalam Negeri, Negara Brunei 
Darussalam. 
 
 

Yang Berhormat Dato Seri Setia Dr. 
Awang Haji Abd. Manaf bin Haji 
Metussin, PSNB., SPMB., PKL.,                  
Menteri Sumber-Sumber Utama                    
dan Pelancongan, Negara Brunei 
Darussalam. 
 
Yang Berhormat Dato Seri Setia Awang 
Haji Muhammad Juanda bin Haji Abd. 
Rashid, PSNB., DPMB., PIKB.,                          
Menteri Pembangunan, Negara Brunei 
Darussalam. 
 
Yang Berhormat Datin Seri Setia Dr. 
Dayang Hajah Romaizah binti Haji Md. 
Salleh, PSNB., SPMB., PIKB., PKL., 
Menteri Pendidikan, Negara Brunei 
Darussalam. 
 
Yang Berhormat Pengiran Dato Seri Setia 
Shamhary bin Pengiran Dato Paduka Haji 
Mustapha, PSNB., Menteri Pengangkutan 
dan Infokomunikasi, Negara Brunei 
Darussalam. 
 
Yang Berhormat Dato Seri Setia Awang 
Haji Nazmi bin Haji Mohamad, PSNB., 
SMB., PIKB., Menteri Kebudayaan, Belia 
dan Sukan, Negara Brunei Darussalam. 
 
AHLI YANG DILANTIK ORANG-
ORANG YANG BERGELAR: 
 
Yang Berhormat Pehin Orang Kaya Laila 
Setia Dato Seri Setia Awang Haji Abd. 
Rahman bin Haji Ibrahim, PSNB., DPMB., 
PHBS., PIKB., PKL. 
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Yang Berhormat Pehin Orang Kaya Johan 
Pahlawan Dato Seri Setia Awang Haji 
Adanan bin Begawan Pehin Siraja Khatib  
Dato Seri Setia Haji Mohd. Yusuf, PSNB., 
DPMB., PHBS., PJK., PIKB., PKL. 
 
Yang Berhormat Pehin Orang Kaya 
Indera Pahlawan Dato Seri Setia Haji 
Awang Suyoi bin Haji Osman, PSNB., 
DPMB., PJK., PIKB., PKL. 
 
AHLI YANG DILANTIK ORANG-
ORANG YANG TELAH MENCAPAI 
KECEMERLANGAN: 
 
Yang Berhormat Dayang Hajah Safiah 
binti Sheikh Haji Abd. Salam. 
 
Yang Berhormat Awang Lau How Teck. 
 
Yang Berhormat Dayang Chong Chin 
Yee. 
 
Yang Berhormat Dr. Awang Haji Mahali 
bin Haji Momin. 
 
Yang Berhormat Awang Haji Salleh 
Bostaman bin Haji Zainal Abidin. 
 
Yang Berhormat Dayang Hajah 
Rosmawatty binti Haji Abdul Mumin. 
 
Yang Berhormat Pengiran Haji Isa bin 
Pengiran Haji Aliuddin. 
 
AHLI YANG DILANTIK MEWAKILI 
DAERAH-DAERAH: 
 
Yang Berhormat Awang Amran bin Haji 
Maidin, Penghulu Mukim Lumapas -
Daerah Brunei dan Muara. 

Yang Berhormat Awang Lawi bin Haji 
Lamat, Ketua Kampung Subok - Daerah 
Brunei dan Muara. 
 
Yang Berhormat Awang Zainol bin Haji 
Mohamed, Ketua Kampung Putat - 
Daerah Brunei dan Muara. 
 
Yang Berhormat Awang Mohamad Ali bin 
Tanjong, Ketua Kampung Lumapas ‘B’ – 
Daerah Brunei dan Muara. 
 
Yang Berhormat Awang Haji Daud bin 
Jihan, Ketua Kampung Belimbing – 
Daerah Brunei dan Muara. 
 
Yang Berhormat Awang Haji Md. Salleh 
bin Haji Othman, Penghulu Mukim Bukit 
Sawat – Daerah Belait. 
 
Yang Berhormat Awang Mohammad bin 
Abdullah @ Lim Swee Ann, Ketua 
Kampung Bukit Sawat – Daerah Belait. 
 
Yang Berhormat Awang Haji Mohamad 
Danial @ Tekpin bin Ya’akub, Penghulu 
Mukim Ukong – Daerah Tutong. 
 
Yang Berhormat Awang Abdul Aziz bin 
Haji Hamdan, Ketua Kampung Sengkarai 
– Daerah Tutong. 
 
Yang Berhormat Haji Awang Sulaiman 
bin Haji Nasir, PSB., PIKB., PKL., Ketua 
Kampung Labu Estet dan Piasau-Piasau – 
Daerah Temburong. 
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Yang Berhormat Pehin Udana Khatib 
Dato Paduka Seri Setia Ustaz Haji Awang 
Badaruddin bin Pengarah Dato Paduka 
Haji Awang Othman, PSSUB., DPMB., 
PHBS., PBLI., PJK., PKL., Menteri Hal 
Ehwal Ugama, Negara Brunei 
Darussalam. 
 
Yang Berhormat Pehin Datu Lailaraja 
Mejar Jeneral (B) Dato Paduka Seri Haji 
Awang Halbi bin Haji Mohd. Yussof, 
DPKT., SMB., PHBS., Menteri di Jabatan 
Perdana Menteri dan Menteri Pertahanan 
II, Negara Brunei Darussalam. 
 
Yang Berhormat Dato Seri Setia Dr. 
Awang Haji Mohammad Isham bin Haji 
Jaafar, PSNB., DPMB., Menteri Kesihatan, 
Negara Brunei Darussalam. 
 
Yang Berhormat Dato Seri Setia Dr. 
Awang Haji Mohd. Amin Liew bin 
Abdullah, PSNB., SPMB., Menteri                     
di Jabatan Perdana Menteri dan Menteri 
Kewangan dan Ekonomi II, Negara 
Brunei Darussalam. 
 
Yang Berhormat Dato Seri Setia Awang 
Haji Erywan bin Pehin Datu Pekerma 
Jaya Haji Mohd. Yusof, PSNB., SPMB., 
PJK., PIKB., Menteri Hal Ehwal Luar 
Negeri II, Negara Brunei Darussalam. 
(Tidak hadir atas urusan rasmi) 
 
Yang Berhormat Dato Seri Setia Awang 
Haji Ahmaddin bin Haji Abdul Rahman, 
PSNB., SPMB., PSB., PIKB., Menteri Hal 
Ehwal Dalam Negeri, Negara Brunei 
Darussalam. 
 
 

Yang Berhormat Dato Seri Setia Dr. 
Awang Haji Abd. Manaf bin Haji 
Metussin, PSNB., SPMB., PKL.,                  
Menteri Sumber-Sumber Utama                    
dan Pelancongan, Negara Brunei 
Darussalam. 
 
Yang Berhormat Dato Seri Setia Awang 
Haji Muhammad Juanda bin Haji Abd. 
Rashid, PSNB., DPMB., PIKB.,                          
Menteri Pembangunan, Negara Brunei 
Darussalam. 
 
Yang Berhormat Datin Seri Setia Dr. 
Dayang Hajah Romaizah binti Haji Md. 
Salleh, PSNB., SPMB., PIKB., PKL., 
Menteri Pendidikan, Negara Brunei 
Darussalam. 
 
Yang Berhormat Pengiran Dato Seri Setia 
Shamhary bin Pengiran Dato Paduka Haji 
Mustapha, PSNB., Menteri Pengangkutan 
dan Infokomunikasi, Negara Brunei 
Darussalam. 
 
Yang Berhormat Dato Seri Setia Awang 
Haji Nazmi bin Haji Mohamad, PSNB., 
SMB., PIKB., Menteri Kebudayaan, Belia 
dan Sukan, Negara Brunei Darussalam. 
 
AHLI YANG DILANTIK ORANG-
ORANG YANG BERGELAR: 
 
Yang Berhormat Pehin Orang Kaya Laila 
Setia Dato Seri Setia Awang Haji Abd. 
Rahman bin Haji Ibrahim, PSNB., DPMB., 
PHBS., PIKB., PKL. 
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Yang Berhormat Pehin Orang Kaya Johan 
Pahlawan Dato Seri Setia Awang Haji 
Adanan bin Begawan Pehin Siraja Khatib  
Dato Seri Setia Haji Mohd. Yusuf, PSNB., 
DPMB., PHBS., PJK., PIKB., PKL. 
 
Yang Berhormat Pehin Orang Kaya 
Indera Pahlawan Dato Seri Setia Haji 
Awang Suyoi bin Haji Osman, PSNB., 
DPMB., PJK., PIKB., PKL. 
 
AHLI YANG DILANTIK ORANG-
ORANG YANG TELAH MENCAPAI 
KECEMERLANGAN: 
 
Yang Berhormat Dayang Hajah Safiah 
binti Sheikh Haji Abd. Salam. 
 
Yang Berhormat Awang Lau How Teck. 
 
Yang Berhormat Dayang Chong Chin 
Yee. 
 
Yang Berhormat Dr. Awang Haji Mahali 
bin Haji Momin. 
 
Yang Berhormat Awang Haji Salleh 
Bostaman bin Haji Zainal Abidin. 
 
Yang Berhormat Dayang Hajah 
Rosmawatty binti Haji Abdul Mumin. 
 
Yang Berhormat Pengiran Haji Isa bin 
Pengiran Haji Aliuddin. 
 
AHLI YANG DILANTIK MEWAKILI 
DAERAH-DAERAH: 
 
Yang Berhormat Awang Amran bin Haji 
Maidin, Penghulu Mukim Lumapas -
Daerah Brunei dan Muara. 

Yang Berhormat Awang Lawi bin Haji 
Lamat, Ketua Kampung Subok - Daerah 
Brunei dan Muara. 
 
Yang Berhormat Awang Zainol bin Haji 
Mohamed, Ketua Kampung Putat - 
Daerah Brunei dan Muara. 
 
Yang Berhormat Awang Mohamad Ali bin 
Tanjong, Ketua Kampung Lumapas ‘B’ – 
Daerah Brunei dan Muara. 
 
Yang Berhormat Awang Haji Daud bin 
Jihan, Ketua Kampung Belimbing – 
Daerah Brunei dan Muara. 
 
Yang Berhormat Awang Haji Md. Salleh 
bin Haji Othman, Penghulu Mukim Bukit 
Sawat – Daerah Belait. 
 
Yang Berhormat Awang Mohammad bin 
Abdullah @ Lim Swee Ann, Ketua 
Kampung Bukit Sawat – Daerah Belait. 
 
Yang Berhormat Awang Haji Mohamad 
Danial @ Tekpin bin Ya’akub, Penghulu 
Mukim Ukong – Daerah Tutong. 
 
Yang Berhormat Awang Abdul Aziz bin 
Haji Hamdan, Ketua Kampung Sengkarai 
– Daerah Tutong. 
 
Yang Berhormat Haji Awang Sulaiman 
bin Haji Nasir, PSB., PIKB., PKL., Ketua 
Kampung Labu Estet dan Piasau-Piasau – 
Daerah Temburong. 
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HADIR BERSAMA: 
 
Yang Dimuliakan Pehin Orang Kaya 
Pekerma Jaya Dato Paduka Awang             
Haji Judin Haji Asar, DPMB., SLJ., POAS., 
PHBS., PBLI., PJK., PKL., Jurutulis Majlis 
Mesyuarat Negara, Negara Brunei 
Darussalam. 
 
Yang Mulia Dayang Rose Aminah              
binti Haji Ismail, PSB., PIKB., Timbalan 
Jurutulis Majlis Mesyuarat Negara, 
Negara  Brunei Darussalam. 
 

(Mesyuarat mula bersidang pada 
pukul 9.30 pagi) 

 
Yang Mulia Timbalan Jurutulis:              
حْيم الرَّ نِ  حْم  َٰ الرَّ  ِ اللّٰه  Mesyuarat Pertama   بِسْمِ 

dari Musim Permesyuaratan Kesembilan 
Belas Majlis Mesyuarat Negara bersidang 
bagi hari kedua pada hari ini Sabtu, 
11hb. Syaaban 1444H bersamaan                
4hb. Mac 2023M, didahului dengan Doa 
Selamat. 
 

DOA SELAMAT 
 
Doa Selamat dibacakan oleh Yang 
Dimuliakan Begawan Pehin Khatib Dato 
Paduka Awang Haji Emran bin Haji 
Kunchang (Imam Masjid Omar ‘Ali 
Saifuddien). 
 
Yang Berhormat Yang Di-Pertua:, 

حْيم نِ الرَّ حْم  َٰ ِ الرَّ  اِلله    بِسْمِ اللّٰه
ُ
ة حْم  ر  لَيْكُمْ و  مُ ع  لا  كَاتُهُ السَّ ر  ب  و   

حَمْد ُ
ْ
ُّال ُلِّلَ مّي  َُرَب 

َ
عَال

ْ
ال kita bersyukur ke hadrat   

 َٰ
َ

ال ع  ت  و  هُ  ان  سُبْح   ِ للّٰه
َ
 kerana dengan limpah أ

rahmat-Nya jua kita dapat sama-sama 
berkumpul hadir pada pagi ini untuk 
bersidang dalam Mesyuarat  Pertama 

dari Musim Permesyuaratan Kesembilan 
Belas Majlis Mesyuarat Negara bagi             
hari keduanya. Selawat serta                     
salam  ke atas Junjungan Besar kita   سيدنا                                  
وَسَلَمَُ عَلَيْهُّ ُ الِله  صَلََُّ د  kaum kerabat, para مُحَمَّ
sahabat serta pengikut-pengikut Baginda 
yang taat lagi setia hingga ke akhir 
zaman. 
 
Ahli-Ahli Yang Berhormat. Dengan 
rahmat  َٰ

َ
ال ع  ت  و  هُ  ان  سُبْح   ِ للّٰه

َ
 jua, dan keizinan أ

Nya jua pada sebelah pagi hari Khamis 
yang lepas,  مْدُ لِلّٰه ح 

ْ
ل
َ
أ Istiadat Pembukaan 

Rasmi Mesyuarat Pertama dari Musim 
Permesyuaratan Kesembilan Belas Majlis 
Mesyuarat Negara telah selamat selesai 
disempurnakan oleh Kebawah Duli Yang 
Maha Mulia Paduka Seri Baginda Sultan 
dan Yang Di-Pertuan Negara Brunei 
Darussalam dan baginda telah pun 
mengurniakan titah.  
 
Titah Kebawah Duli Yang Maha Mulia itu 
jelas mencerminkan kebijaksanaan 
pandangan jauh dan keprihatinan 
baginda terhadap hal-ehwal kebajikan 
dan kesejahteraan rakyat dan penduduk 
negara ini. 

مْدُ لِلّٰه  ح 
ْ
ل
َ
أ  baginda juga telah menimbulkan 

pelbagai program dan inisiatif yang 
sedang giat dilaksanakan oleh kerajaan 
baginda dalam menangani isu-isu 
semasa. Untuk itu adalah menjadi 
harapan kepada semua pihak dalam 
negara ini supaya Ahli-Ahli Yang 
Berhormat akan dapat berganding bahu 
dalam Persidangan Majlis Mesyuarat           
ini, tidak kira sebagai wadah                    
untuk menyumbangkan buah fikiran          
dan membincangkan perkara-perkara 
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berbentuk strategik yang menjadi 
kepentingan kepada rakyat dan negara. 
Sesungguhnya penglibatan semua pihak 
termasuklah pihak kerajaan, swasta, 
pimpinan akar umbi dan semua individu 
dalam negara ini melalui Whole of 
Government Approach dan Whole of 
Nation Approach adalah perlu bagi kita 
dengan secara serius menuju dan 
mencapai  ُ اللّٰه اء   ش   Wawasan Brunei إِنْ 
2035. 

Ahli-Ahli Yang Berhormat.  Saya kira Ahli-
Ahli Yang Berhormat akan dapat meneliti 
sepenuhnya titah Kebawah Duli Yang 
Maha Mulia Paduka Seri Baginda Sultan 
dan Yang Di-Pertuan Negara Brunei 
Darussalam yang telah dikurniakan 
semasa Istiadat Pembukaan Rasmi 
Mesyuarat Pertama dari Musim 
Permesyuaratan Kesembilan Belas Majlis 
Mesyuarat Negara ini semasa kita 
membahaskan Usul Yang Diberi Notis                
dalam Perkara V.   
 
Yang Mulia Timbalan Jurutulis: 
Perkara IV. Kertas-Kertas yang akan 
dibentangkan di atas meja.  Kertas No.1 
Tahun 2023 oleh Yang Berhormat Pehin 
Datu Lailaraja Mejar Jeneral (B) Dato 
Paduka Seri Haji Awang Halbi bin Haji 
Mohd. Yussof, Menteri di Jabatan 
Perdana Menteri dan Menteri Pertahanan 
II, Negara Brunei Darussalam. 
 
Menteri di Jabatan Perdana Menteri 
dan Menteri Pertahanan II:                           

حْيم نِ الرَّ حْم  َٰ ِ الرَّ كَاتُهُ   بِسْمِ اللّٰه ر  ب   اِلله و 
ُ
ة حْم  ر  لَيْكُمْ و  مُ ع  لا  السَّ  

 
Yang Berhormat Yang Di-Pertua dan Ahli-
Ahli Yang Berhormat.  

Kaola dengan segala hormat memohon 
izin kepada Yang Berhormat Yang                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                    
Di-Pertua untuk membentangkan di atas 
meja Kertas No.1 Tahun 2023 iaitu 
Senarai Perintah-Perintah Darurat yang 
telah diluluskan dalam tahun 2022 
menurut Fasal 83 dari Perlembagaan 
Negara Brunei Darussalam.  Terima 
kasih. 
 
Yang Mulia Timbalan Jurutulis: 
Kertas No.2 Tahun 2023 yang akan 
dibentangkan oleh Yang Berhormat Dato 
Seri Setia Dr. Awang Haji Mohd. Amin 
Liew bin Abdullah, Menteri di Jabatan 
Perdana Menteri dan Menteri Kewangan 
dan Ekonomi II, Negara Brunei 
Darussalam. 
 
Yang Berhormat Menteri di Jabatan 
Perdana Menteri dan Menteri 
Kewangan dan Ekonomi II: 

حْيم نِ الرَّ حْم  َٰ ِ الرَّ كَاتُهُ    بِسْمِ اللّٰه ر  ب   اِلله و 
ُ
ة حْم  ر  لَيْكُمْ و  مُ ع  لا  السَّ

Yang Berhormat Yang Di-Pertua dan Ahli-
Ahli Yang Berhormat. Kaola dengan 
segala hormatnya memohon izin kepada 
Yang Berhormat Yang Di-Pertua untuk 
membentangkan di atas meja Kertas 
No.2 Tahun 2023 iaitu Anggaran Hasil 
dan Perbelanjaan Negara bagi Tahun 
Kewangan 2023/2024. Terima kasih.  
                                                     
Yang Berhormat Yang Di-Pertua: 
Ahli-Ahli Yang Berhormat. Yang 
Berhormat Menteri di Jabatan Perdana 
Menteri dan Menteri Pertahanan II    
telah membuat kenyataan untuk 
membentangkan Senarai Perintah-
Perintah Darurat yang telah diluluskan 
dalam Tahun 2022 menurut Fasal 83 dari 
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HADIR BERSAMA: 
 
Yang Dimuliakan Pehin Orang Kaya 
Pekerma Jaya Dato Paduka Awang             
Haji Judin Haji Asar, DPMB., SLJ., POAS., 
PHBS., PBLI., PJK., PKL., Jurutulis Majlis 
Mesyuarat Negara, Negara Brunei 
Darussalam. 
 
Yang Mulia Dayang Rose Aminah              
binti Haji Ismail, PSB., PIKB., Timbalan 
Jurutulis Majlis Mesyuarat Negara, 
Negara  Brunei Darussalam. 
 

(Mesyuarat mula bersidang pada 
pukul 9.30 pagi) 

 
Yang Mulia Timbalan Jurutulis:              
حْيم الرَّ نِ  حْم  َٰ الرَّ  ِ اللّٰه  Mesyuarat Pertama   بِسْمِ 

dari Musim Permesyuaratan Kesembilan 
Belas Majlis Mesyuarat Negara bersidang 
bagi hari kedua pada hari ini Sabtu, 
11hb. Syaaban 1444H bersamaan                
4hb. Mac 2023M, didahului dengan Doa 
Selamat. 
 

DOA SELAMAT 
 
Doa Selamat dibacakan oleh Yang 
Dimuliakan Begawan Pehin Khatib Dato 
Paduka Awang Haji Emran bin Haji 
Kunchang (Imam Masjid Omar ‘Ali 
Saifuddien). 
 
Yang Berhormat Yang Di-Pertua:, 

حْيم نِ الرَّ حْم  َٰ ِ الرَّ  اِلله    بِسْمِ اللّٰه
ُ
ة حْم  ر  لَيْكُمْ و  مُ ع  لا  كَاتُهُ السَّ ر  ب  و   

حَمْد ُ
ْ
ُّال ُلِّلَ مّي  َُرَب 

َ
عَال

ْ
ال kita bersyukur ke hadrat   

 َٰ
َ

ال ع  ت  و  هُ  ان  سُبْح   ِ للّٰه
َ
 kerana dengan limpah أ

rahmat-Nya jua kita dapat sama-sama 
berkumpul hadir pada pagi ini untuk 
bersidang dalam Mesyuarat  Pertama 

dari Musim Permesyuaratan Kesembilan 
Belas Majlis Mesyuarat Negara bagi             
hari keduanya. Selawat serta                     
salam  ke atas Junjungan Besar kita   سيدنا                                  
وَسَلَمَُ عَلَيْهُّ ُ الِله  صَلََُّ د  kaum kerabat, para مُحَمَّ
sahabat serta pengikut-pengikut Baginda 
yang taat lagi setia hingga ke akhir 
zaman. 
 
Ahli-Ahli Yang Berhormat. Dengan 
rahmat  َٰ

َ
ال ع  ت  و  هُ  ان  سُبْح   ِ للّٰه

َ
 jua, dan keizinan أ

Nya jua pada sebelah pagi hari Khamis 
yang lepas,  مْدُ لِلّٰه ح 

ْ
ل
َ
أ Istiadat Pembukaan 

Rasmi Mesyuarat Pertama dari Musim 
Permesyuaratan Kesembilan Belas Majlis 
Mesyuarat Negara telah selamat selesai 
disempurnakan oleh Kebawah Duli Yang 
Maha Mulia Paduka Seri Baginda Sultan 
dan Yang Di-Pertuan Negara Brunei 
Darussalam dan baginda telah pun 
mengurniakan titah.  
 
Titah Kebawah Duli Yang Maha Mulia itu 
jelas mencerminkan kebijaksanaan 
pandangan jauh dan keprihatinan 
baginda terhadap hal-ehwal kebajikan 
dan kesejahteraan rakyat dan penduduk 
negara ini. 

مْدُ لِلّٰه  ح 
ْ
ل
َ
أ  baginda juga telah menimbulkan 

pelbagai program dan inisiatif yang 
sedang giat dilaksanakan oleh kerajaan 
baginda dalam menangani isu-isu 
semasa. Untuk itu adalah menjadi 
harapan kepada semua pihak dalam 
negara ini supaya Ahli-Ahli Yang 
Berhormat akan dapat berganding bahu 
dalam Persidangan Majlis Mesyuarat           
ini, tidak kira sebagai wadah                    
untuk menyumbangkan buah fikiran          
dan membincangkan perkara-perkara 
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berbentuk strategik yang menjadi 
kepentingan kepada rakyat dan negara. 
Sesungguhnya penglibatan semua pihak 
termasuklah pihak kerajaan, swasta, 
pimpinan akar umbi dan semua individu 
dalam negara ini melalui Whole of 
Government Approach dan Whole of 
Nation Approach adalah perlu bagi kita 
dengan secara serius menuju dan 
mencapai  ُ اللّٰه اء   ش   Wawasan Brunei إِنْ 
2035. 

Ahli-Ahli Yang Berhormat.  Saya kira Ahli-
Ahli Yang Berhormat akan dapat meneliti 
sepenuhnya titah Kebawah Duli Yang 
Maha Mulia Paduka Seri Baginda Sultan 
dan Yang Di-Pertuan Negara Brunei 
Darussalam yang telah dikurniakan 
semasa Istiadat Pembukaan Rasmi 
Mesyuarat Pertama dari Musim 
Permesyuaratan Kesembilan Belas Majlis 
Mesyuarat Negara ini semasa kita 
membahaskan Usul Yang Diberi Notis                
dalam Perkara V.   
 
Yang Mulia Timbalan Jurutulis: 
Perkara IV. Kertas-Kertas yang akan 
dibentangkan di atas meja.  Kertas No.1 
Tahun 2023 oleh Yang Berhormat Pehin 
Datu Lailaraja Mejar Jeneral (B) Dato 
Paduka Seri Haji Awang Halbi bin Haji 
Mohd. Yussof, Menteri di Jabatan 
Perdana Menteri dan Menteri Pertahanan 
II, Negara Brunei Darussalam. 
 
Menteri di Jabatan Perdana Menteri 
dan Menteri Pertahanan II:                           

حْيم نِ الرَّ حْم  َٰ ِ الرَّ كَاتُهُ   بِسْمِ اللّٰه ر  ب   اِلله و 
ُ
ة حْم  ر  لَيْكُمْ و  مُ ع  لا  السَّ  

 
Yang Berhormat Yang Di-Pertua dan Ahli-
Ahli Yang Berhormat.  

Kaola dengan segala hormat memohon 
izin kepada Yang Berhormat Yang                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                    
Di-Pertua untuk membentangkan di atas 
meja Kertas No.1 Tahun 2023 iaitu 
Senarai Perintah-Perintah Darurat yang 
telah diluluskan dalam tahun 2022 
menurut Fasal 83 dari Perlembagaan 
Negara Brunei Darussalam.  Terima 
kasih. 
 
Yang Mulia Timbalan Jurutulis: 
Kertas No.2 Tahun 2023 yang akan 
dibentangkan oleh Yang Berhormat Dato 
Seri Setia Dr. Awang Haji Mohd. Amin 
Liew bin Abdullah, Menteri di Jabatan 
Perdana Menteri dan Menteri Kewangan 
dan Ekonomi II, Negara Brunei 
Darussalam. 
 
Yang Berhormat Menteri di Jabatan 
Perdana Menteri dan Menteri 
Kewangan dan Ekonomi II: 

حْيم نِ الرَّ حْم  َٰ ِ الرَّ كَاتُهُ    بِسْمِ اللّٰه ر  ب   اِلله و 
ُ
ة حْم  ر  لَيْكُمْ و  مُ ع  لا  السَّ

Yang Berhormat Yang Di-Pertua dan Ahli-
Ahli Yang Berhormat. Kaola dengan 
segala hormatnya memohon izin kepada 
Yang Berhormat Yang Di-Pertua untuk 
membentangkan di atas meja Kertas 
No.2 Tahun 2023 iaitu Anggaran Hasil 
dan Perbelanjaan Negara bagi Tahun 
Kewangan 2023/2024. Terima kasih.  
                                                     
Yang Berhormat Yang Di-Pertua: 
Ahli-Ahli Yang Berhormat. Yang 
Berhormat Menteri di Jabatan Perdana 
Menteri dan Menteri Pertahanan II    
telah membuat kenyataan untuk 
membentangkan Senarai Perintah-
Perintah Darurat yang telah diluluskan 
dalam Tahun 2022 menurut Fasal 83 dari 
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Perlembagaan Negara Brunei 
Darussalam.   
 
Manakala Yang Berhormat Menteri                     
di Jabatan Perdana Menteri dan Menteri 
Kewangan dan Ekonomi II, telah 
membuat kenyataan untuk 
membentangkan Anggaran Hasil dan 
Perbelanjaan Negara bagi Tahun 
Kewangan 2023/2024.   
 
Oleh yang demikian, bagi perkara-
perkara tersebut maka saya memberi izin 
kepada Ahli-Ahli Yang Berhormat 
berkenaan untuk membawa dan 
membentangkan kertas-kertas yang 
dimaksudkan itu.   
 
Yang Mulia Timbalan Jurutulis: 
Perkara V, Usul-Usul Yang Telah Diberi 
Notis akan dicadangkan oleh Yang 
Berhormat Pehin Orang  Kaya Laila  Setia  
Bakti Di-Raja Dato Laila Utama Haji 
Awang Isa bin Pehin Datu Perdana 
Manteri Dato Laila Utama Haji Awang 
Ibrahim, Penasihat Khas Kebawah Duli 
Yang Maha Mulia Paduka Seri Baginda 
Sultan dan Yang Di-Pertuan Negara 
Brunei Darussalam dan Menteri                            
di Jabatan Perdana Menteri. 
 
Yang Berhormat Penasihat Khas 
Kebawah Duli Yang Maha Mulia 
Paduka Seri Baginda Sultan dan 
Yang Di-Pertuan Negara Brunei 
Darussalam dan Menteri di Jabatan 
Perdana Menteri حْيم  بِسْمِ    الرَّ نِ  حْم  َٰ الرَّ  ِ    اللّٰه
syukur ke hadrat   َٰ الَ ع  ت  هُ و  ان  سُبْح    ِ للّٰه

َ
أ kerana   

atas limpah kurnia dan rahmat-Nya jua 
kita dapat hadir pada Musim 
Permesyuaratan Majlis Mesyuarat 

Negara pada tahun ini dalam suasana 
aman dan harmoni. Selawat dan salam 
ke atas Junjungan Besar kita                   
وَسَلَمَُ عَلَيْهُّ ُ الِله  صَلََُّ د حَمَّ م  ُ ي نَب ّ kaum kerabat, 
para sahabat serta pengikut-pengikut 
Baginda yang taat lagi setia hingga            
ke akhir zaman.  ُكَات ر  ب   اِلله و 

ُ
ة حْم  ر  لَيْكُمْ و  مُ ع  لا  هُ السَّ  

dan salam sejahtera. 
 
Yang Berhormat Yang Di-Pertua.  مْدُ لِلّٰه ح 

ْ
ل
َ
 أ

Istiadat Pembukaan Rasmi Mesyuarat 
Pertama dari Musim Permesyauratan 
Kesembilan Belas Majlis Mesyuarat 
Negara bagi tahun ini telah selamat 
disempurnakan oleh Kebawah Duli Yang 
Maha Mulia Paduka Seri Baginda Sultan 
Dan Yang Di-Pertuan Negara Brunei 
Darussalam pada hari Khamis,                     
9hb. Syaaban 1444 bersamaan             
2hb. Mac 2023.   
 
Sebelum meneruskan ucapan ini, saya 
lebih dahulu sukacita mengucapkan 
tahniah yang setinggi-tingginya kepada 
Yang Berhormat Yang Di-Pertua atas 
pelantikan semula sebagai Yang                     
Di-Pertua Majlis Mesyuarat Negara dan 
juga kepada semua Ahli Yang Berhormat 
sama ada yang telah dilantik semula 
mahupun yang baru dilantik. 
 
Pada tahun ini sejumlah besar Ahli Majlis 
Mesyuarat Negara buat kali pertama 
menjalankan tugas di majlis ini. Oleh 
yang demikian, kita semua harus 
mengambil ingatan bahawa cara Majlis 
Mesyuarat Negara ini berunding 
bukanlah menurut adversarial system 
tentang-menentang antara pihak 
kerajaan dengan pihak ahli-ahli yang 
bukan kerajaan, tetapi ialah berbincang 
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secara bermuzakarah untuk 
mendapatkan maklumat dan keterangan 
dari pihak yang boleh memberikan 
keterangan yang dimaksudkan itu.  
Dalam majlis ini, tidaklah ada opposition, 
tetapi kita semua bekerjasama untuk 
kepentingan negara. 
 
Yang Berhormat Yang Di-Pertua.                        
Di Dewan yang mulia ini, saya ingin 
mencadangkan satu Usul yang berbunyi: 
“Majlis ini bersetuju meluluskan satu  
Usul menyembahkan yang setinggi-
tingginya menjunjung kasih Kehadapan 
Majlis Kebawah Duli Yang Maha Mulia 
Paduka Seri Baginda Sultan Haji Hassanal 
Bolkiah Mu’izzaddin Waddaulah ibni      
Al-Marhum Sultan Haji Omar ‘Ali 
Saifuddien Sa’adul Khairi Waddien, 
Sultan dan Yang  Di-Pertuan Negara 
Brunei Darussalam atas keberangkatan 
dan limpah kurnia titah baginda sempena 
Istiadat Pembukaan Rasmi Mesyuarat 
Pertama dari Musim Permesyuaratan 
Kesembilan Belas Majlis Mesyuarat 
Negara pada hari Khamis, 9hb. Syaaban 
1444 bersamaan 2hb. Mac 2023”. 
 
Yang Berhormat Yang Di-Pertua dan Ahli-
Ahli Yang Berhormat, titah Kebawah Duli 
Yang Maha Mulia itu telah sama-sama 
kita dengar dengan khusyuk 
mengandungi banyak nasihat                     
dan peringatan yang jelas 
menggambarkan kebijaksanaan, 
pandangan berwawasan dan 
keprihatinan berterusan baginda dalam 
memperkasa pertumbuhan ekonomi 
negara dan meningkatkan kesejahteraan 
rakyat dan penduduk yang perlu ditanai 
oleh setiap lapisan masyarakat                   

di negara ini. Dalam titah tersebut 
baginda telah menyentuh beberapa 
perkara penting, antaranya: 
 
1. Mengenai isu pengangguran yang 

perlu diberi perhatian. Baginda 
menekankan mengenai kepentingan 
bagi perkara ini ditangani secara 
bersepadu bukan sahaja secara 
Whole of Government Approach, 
bahkan secara Whole of Nation 
Approach iaitu semua pihak sama 
ada kerajaan, swasta mahupun 
masyarakat memberikan kerjasama 
dan sokongan padu bagi sama-sama 
mengurangkan kadar pengangguran            
di negara ini.; 
 

2. Mengenai peranan yang dimainkan 
oleh sektor swasta, khususnya 
Perusahaan Mikro, Kecil dan 
Sederhana, ringkasnya PMKS, dalam 
menggiatkan perkembangan 
ekonomi negara.; 

 
Dalam hal ini, baginda menekankan 
mengenai kepentingan menyediakan 
ekosistem perniagaan yang kondusif 
dan mesra pelanggan bagi 
menggalakkan lebih ramai warga 
tempatan untuk melibatkan diri 
dalam bidang perniagaan, di samping 
menggalakkan perusahaan-
perusahaan yang sedia ada untuk 
terus berkembang maju.; 
 
Oleh yang demikian, usaha-usaha                 
ke arah meningkatkan kedudukan 
negara dalam indeks Ease of Doing 
Business perlu terus dilaksanakan 
untuk menjadikan negara sebagai 



 
 
PAGI HARI SABTU, 11HB. SYAABAN 1444H/4HB. MAC 2023M 
  

16 

Perlembagaan Negara Brunei 
Darussalam.   
 
Manakala Yang Berhormat Menteri                     
di Jabatan Perdana Menteri dan Menteri 
Kewangan dan Ekonomi II, telah 
membuat kenyataan untuk 
membentangkan Anggaran Hasil dan 
Perbelanjaan Negara bagi Tahun 
Kewangan 2023/2024.   
 
Oleh yang demikian, bagi perkara-
perkara tersebut maka saya memberi izin 
kepada Ahli-Ahli Yang Berhormat 
berkenaan untuk membawa dan 
membentangkan kertas-kertas yang 
dimaksudkan itu.   
 
Yang Mulia Timbalan Jurutulis: 
Perkara V, Usul-Usul Yang Telah Diberi 
Notis akan dicadangkan oleh Yang 
Berhormat Pehin Orang  Kaya Laila  Setia  
Bakti Di-Raja Dato Laila Utama Haji 
Awang Isa bin Pehin Datu Perdana 
Manteri Dato Laila Utama Haji Awang 
Ibrahim, Penasihat Khas Kebawah Duli 
Yang Maha Mulia Paduka Seri Baginda 
Sultan dan Yang Di-Pertuan Negara 
Brunei Darussalam dan Menteri                            
di Jabatan Perdana Menteri. 
 
Yang Berhormat Penasihat Khas 
Kebawah Duli Yang Maha Mulia 
Paduka Seri Baginda Sultan dan 
Yang Di-Pertuan Negara Brunei 
Darussalam dan Menteri di Jabatan 
Perdana Menteri حْيم  بِسْمِ    الرَّ نِ  حْم  َٰ الرَّ  ِ    اللّٰه
syukur ke hadrat   َٰ الَ ع  ت  هُ و  ان  سُبْح    ِ للّٰه

َ
أ kerana   

atas limpah kurnia dan rahmat-Nya jua 
kita dapat hadir pada Musim 
Permesyuaratan Majlis Mesyuarat 

Negara pada tahun ini dalam suasana 
aman dan harmoni. Selawat dan salam 
ke atas Junjungan Besar kita                   
وَسَلَمَُ عَلَيْهُّ ُ الِله  صَلََُّ د حَمَّ م  ُ ي نَب ّ kaum kerabat, 
para sahabat serta pengikut-pengikut 
Baginda yang taat lagi setia hingga            
ke akhir zaman.  ُكَات ر  ب   اِلله و 

ُ
ة حْم  ر  لَيْكُمْ و  مُ ع  لا  هُ السَّ  

dan salam sejahtera. 
 
Yang Berhormat Yang Di-Pertua.  مْدُ لِلّٰه ح 

ْ
ل
َ
 أ

Istiadat Pembukaan Rasmi Mesyuarat 
Pertama dari Musim Permesyauratan 
Kesembilan Belas Majlis Mesyuarat 
Negara bagi tahun ini telah selamat 
disempurnakan oleh Kebawah Duli Yang 
Maha Mulia Paduka Seri Baginda Sultan 
Dan Yang Di-Pertuan Negara Brunei 
Darussalam pada hari Khamis,                     
9hb. Syaaban 1444 bersamaan             
2hb. Mac 2023.   
 
Sebelum meneruskan ucapan ini, saya 
lebih dahulu sukacita mengucapkan 
tahniah yang setinggi-tingginya kepada 
Yang Berhormat Yang Di-Pertua atas 
pelantikan semula sebagai Yang                     
Di-Pertua Majlis Mesyuarat Negara dan 
juga kepada semua Ahli Yang Berhormat 
sama ada yang telah dilantik semula 
mahupun yang baru dilantik. 
 
Pada tahun ini sejumlah besar Ahli Majlis 
Mesyuarat Negara buat kali pertama 
menjalankan tugas di majlis ini. Oleh 
yang demikian, kita semua harus 
mengambil ingatan bahawa cara Majlis 
Mesyuarat Negara ini berunding 
bukanlah menurut adversarial system 
tentang-menentang antara pihak 
kerajaan dengan pihak ahli-ahli yang 
bukan kerajaan, tetapi ialah berbincang 
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secara bermuzakarah untuk 
mendapatkan maklumat dan keterangan 
dari pihak yang boleh memberikan 
keterangan yang dimaksudkan itu.  
Dalam majlis ini, tidaklah ada opposition, 
tetapi kita semua bekerjasama untuk 
kepentingan negara. 
 
Yang Berhormat Yang Di-Pertua.                        
Di Dewan yang mulia ini, saya ingin 
mencadangkan satu Usul yang berbunyi: 
“Majlis ini bersetuju meluluskan satu  
Usul menyembahkan yang setinggi-
tingginya menjunjung kasih Kehadapan 
Majlis Kebawah Duli Yang Maha Mulia 
Paduka Seri Baginda Sultan Haji Hassanal 
Bolkiah Mu’izzaddin Waddaulah ibni      
Al-Marhum Sultan Haji Omar ‘Ali 
Saifuddien Sa’adul Khairi Waddien, 
Sultan dan Yang  Di-Pertuan Negara 
Brunei Darussalam atas keberangkatan 
dan limpah kurnia titah baginda sempena 
Istiadat Pembukaan Rasmi Mesyuarat 
Pertama dari Musim Permesyuaratan 
Kesembilan Belas Majlis Mesyuarat 
Negara pada hari Khamis, 9hb. Syaaban 
1444 bersamaan 2hb. Mac 2023”. 
 
Yang Berhormat Yang Di-Pertua dan Ahli-
Ahli Yang Berhormat, titah Kebawah Duli 
Yang Maha Mulia itu telah sama-sama 
kita dengar dengan khusyuk 
mengandungi banyak nasihat                     
dan peringatan yang jelas 
menggambarkan kebijaksanaan, 
pandangan berwawasan dan 
keprihatinan berterusan baginda dalam 
memperkasa pertumbuhan ekonomi 
negara dan meningkatkan kesejahteraan 
rakyat dan penduduk yang perlu ditanai 
oleh setiap lapisan masyarakat                   

di negara ini. Dalam titah tersebut 
baginda telah menyentuh beberapa 
perkara penting, antaranya: 
 
1. Mengenai isu pengangguran yang 

perlu diberi perhatian. Baginda 
menekankan mengenai kepentingan 
bagi perkara ini ditangani secara 
bersepadu bukan sahaja secara 
Whole of Government Approach, 
bahkan secara Whole of Nation 
Approach iaitu semua pihak sama 
ada kerajaan, swasta mahupun 
masyarakat memberikan kerjasama 
dan sokongan padu bagi sama-sama 
mengurangkan kadar pengangguran            
di negara ini.; 
 

2. Mengenai peranan yang dimainkan 
oleh sektor swasta, khususnya 
Perusahaan Mikro, Kecil dan 
Sederhana, ringkasnya PMKS, dalam 
menggiatkan perkembangan 
ekonomi negara.; 

 
Dalam hal ini, baginda menekankan 
mengenai kepentingan menyediakan 
ekosistem perniagaan yang kondusif 
dan mesra pelanggan bagi 
menggalakkan lebih ramai warga 
tempatan untuk melibatkan diri 
dalam bidang perniagaan, di samping 
menggalakkan perusahaan-
perusahaan yang sedia ada untuk 
terus berkembang maju.; 
 
Oleh yang demikian, usaha-usaha                 
ke arah meningkatkan kedudukan 
negara dalam indeks Ease of Doing 
Business perlu terus dilaksanakan 
untuk menjadikan negara sebagai 
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pro-business dan propelaburan, yang 
juga diharap akan dapat menarik 
lebih ramai pelabur asing untuk 
menjalankan operasi perniagaan             
di negara ini.; 

 
3. Mengenai Skim Persaraan 

Kebangsaan (SPK) yang  ُ اء  اللّٰه  akan إِ نْ ش 
dilancarkan pada bulan Julai tahun ini 
bagi menggantikan Skim TAP dan 
SCP yang berjalan pada masa ini. 
Skim persaraan yang baharu diharap 
akan dapat mengukuhkan lagi 
perlindungan dan kesejahteraan 
sosial rakyat semasa hari persaraan 
dengan mengambil kira beberapa 
faktor dan cabaran yang dihadapi 
pada masa ini, antaranya dari aspek 
kecukupan pendapatan semasa 
persaraan, pengeluaran simpanan 
yang lebih fleksibel dan keperluan 
untuk menyediakan skim persaraan 
yang lebih inklusif.; dan 
 

4. Mengenai komitmen antarabangsa 
negara ke arah menangani isu 
perubahan iklim, Kebawah Duli Yang 
Maha Mulia telah memperkenankan 
bagi Negara Brunei Darussalam 
menjadi tuan rumah bagi Pusat 
Perubahan Iklim ASEAN (ASEAN 
Centre for Climate Change). 

 
Selain berfungsi sebagai pusat 
penyelidikan mengenai perubahan 
iklim, penubuhan pusat di negara ini 
juga diharap akan dapat 
meningkatkan keupayaan dan 
kepakaran warga tempatan 
khususnya dalam bidang perubahan 
iklim melalui knowledge transfer.  

Yang Berhormat Yang Di-Pertua. 
Sebelum mengakhiri ucapan sembah 
menjunjung kasih ini, saya menyeru 
kepada seluruh warga perkhidmatan 
awam, sektor swasta dan lapisan 
rakyat dan penduduk di negara ini 
untuk terus melipatgandakan usaha 
masing-masing melalui pendekatan 
Whole of Government  Approach dan 
Whole of Nation Approach, dalam 
sama-sama mendukung kepimpinan 
Kebawah Duli Yang Maha Mulia 
Paduka Seri Baginda Sultan dan Yang 
Di-Pertuan Negara Brunei 
Darussalam, khususnya dalam 
memenuhi hasrat baginda untuk 
menjadikan negara ini sebagai 
sebuah negara maju selaras dengan 
matlamat Wawasan Brunei 2035. 

 
Sekian, 

كَاتُهُ  ر  ب   اِلله و 
ُ
ة حْم  ر  لَيْكُمْ و  مُ ع  لا     وبالله التوفيق والهداية. و  السَّ

Terima kasih. 
 
Yang Berhormat Yang                                  
Di-Pertua: Ahli-Ahli Yang Berhormat, 
kita baru sebentar tadi telah mendengar 
ucapan yang telah dibuat oleh Yang 
Berhormat Penasihat Khas Kebawah Duli 
Yang Maha Mulia Paduka Seri Baginda 
Sultan dan Yang Di-Pertuan Negara 
Brunei Darussalam dan Menteri                         
di Jabatan Perdana Menteri dan juga 
membentangkan satu Usul dan kita 
sekarang akan membincangkan, 
membahaskan Usul ini. Tetapi sebelum 
itu saya ingin memberikan kesempatan 
bagi Ahli Yang Berhormat yang suka 
menyokong Usul yang dibuat oleh Yang 
Berhormat tadi, silakan. 
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Yang Berhormat Menteri Hal Ehwal 
Ugama: حْيم الرَّ نِ  حْم  َٰ الرَّ  ِ اللّٰه                            بِسْمِ 
كَاتُهُ  ر  ب   اِلله و 

ُ
ة حْم  ر  لَيْكُمْ و  مُ ع  لا   Yang Berhormat السَّ

Yang Di-Pertua.  
 
Kaola dengan hormat sukacita 
menyokong Usul yang dikemukakan oleh 
Yang Berhormat Penasihat Khas 
Kebawah Duli Yang Maha Mulia Paduka 
Seri Baginda Sultan dan Yang Di-Pertuan 
Negara Brunei Darussalam dan Menteri 
di Jabatan Perdana Menteri untuk 
menyembahkan sembah junjung kasih 
atas keberangkatan Kebawah Duli Yang 
Maha Mulia Paduka Seri Baginda Sultan 
dan Yang Di-Pertuan Negara Brunei 
Darussalam dan mengurniakan titah 
semasa Istiadat Pembukaan Rasmi 
Mesyuarat Pertama dari Musim 
Permesyuaratan Kesembilan Belas Majlis 
Mesyuarat Negara, terima kasih. 
 
Seterusnya kaola, diizinkan untuk 
meneruskan perbahasan, terima kasih. 
Yang Berhormat Yang Di-Pertua. Kaola 
ingin mengambil kesempatan untuk lebih 
dahulu mengucapkan tahniah atas 
lantikan semula Yang Berhormat Yang 
Di-Pertua selaku Yang Di-Pertua Majlis 
Mesyuarat Negara.  
 
Seterusnya juga kepada ahli-ahli baharu 
dilantik sama ada dari sebelah sini Ahli-
Ahli Rasmi Kerana Jawatan ataupun           
Ahli-Ahli Yang Berhormat  di bawah 
kategori Orang-Orang Yang Telah 
Menyumbangkan Perkhidmatan Yang 
Cemerlang dalam bidang-bidang tertentu 
ataupun tidak menyebut kepada  bidang-
bidangnya tetapi dipercayai boleh 
menyumbangkan buah fikiran dalam 

permesyuaratan majlis ini dari semasa  
ke semasa dan penting lagi ialah juga 
Ahli-Ahli Yang Mewakili Daerah-Daerah. 
Semuanya   لِلّٰه مْدُ  ح 

ْ
ل
َ
 telah pun selamat أ

sempurna mengangkat sumpah pada 
tarikh yang tertentu dan sekarang kitani 
semua berada di Dewan ini. 
 
Kaola juga mengucapkan terima kasih             
atas laluan yang diberikan dan dengan 
itu kaola meneruskan ucapan dalam 
perbahasan ini senghaja menumpukan 
kepada kandungan titah Kebawah Duli 
Yang Maha Mulia Paduka Seri Baginda 
Sultan dan Yang Di-Pertuan Negara 
Brunei Darussalam yang khusus 
mengharapkan kepada Ahli-Ahli Yang 
Berhormat supaya berfikiran terbuka dan 
dalam masa yang sama mengambil 
perhatian anak buah dalam erti kata 
wakil-wakil yang dalam konteks ini pada 
hemat kaola ialah Ahli-Ahli Yang 
Berhormat Mewakili Daerah-Daerah. 
  
Kaola memfokuskan sedemikian itu 
kerana kaola merasakan ada 
signifikannya untuk kaola bercakap 
ataupun berbahas dengan yang 
seringkas-ringkasnya.  
 
Baginda bertitah supaya semua Ahli-Ahli 
Yang Berhormat akan dapat menunaikan 
tanggungjawab dengan ikhlas bagi 
memberikan apa jua pandangan, dalam 
masa yang sama baginda juga bertitah 
supaya mereka termasuklah Ahli-Ahli 
Yang Berhormat di sebelah sini akan 
bersikap terbuka dengan anak-anak 
buah ketika mendapatkan pendapat dan 
maklum balas daripada mereka. 
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pro-business dan propelaburan, yang 
juga diharap akan dapat menarik 
lebih ramai pelabur asing untuk 
menjalankan operasi perniagaan             
di negara ini.; 

 
3. Mengenai Skim Persaraan 

Kebangsaan (SPK) yang  ُ اء  اللّٰه  akan إِ نْ ش 
dilancarkan pada bulan Julai tahun ini 
bagi menggantikan Skim TAP dan 
SCP yang berjalan pada masa ini. 
Skim persaraan yang baharu diharap 
akan dapat mengukuhkan lagi 
perlindungan dan kesejahteraan 
sosial rakyat semasa hari persaraan 
dengan mengambil kira beberapa 
faktor dan cabaran yang dihadapi 
pada masa ini, antaranya dari aspek 
kecukupan pendapatan semasa 
persaraan, pengeluaran simpanan 
yang lebih fleksibel dan keperluan 
untuk menyediakan skim persaraan 
yang lebih inklusif.; dan 
 

4. Mengenai komitmen antarabangsa 
negara ke arah menangani isu 
perubahan iklim, Kebawah Duli Yang 
Maha Mulia telah memperkenankan 
bagi Negara Brunei Darussalam 
menjadi tuan rumah bagi Pusat 
Perubahan Iklim ASEAN (ASEAN 
Centre for Climate Change). 

 
Selain berfungsi sebagai pusat 
penyelidikan mengenai perubahan 
iklim, penubuhan pusat di negara ini 
juga diharap akan dapat 
meningkatkan keupayaan dan 
kepakaran warga tempatan 
khususnya dalam bidang perubahan 
iklim melalui knowledge transfer.  

Yang Berhormat Yang Di-Pertua. 
Sebelum mengakhiri ucapan sembah 
menjunjung kasih ini, saya menyeru 
kepada seluruh warga perkhidmatan 
awam, sektor swasta dan lapisan 
rakyat dan penduduk di negara ini 
untuk terus melipatgandakan usaha 
masing-masing melalui pendekatan 
Whole of Government  Approach dan 
Whole of Nation Approach, dalam 
sama-sama mendukung kepimpinan 
Kebawah Duli Yang Maha Mulia 
Paduka Seri Baginda Sultan dan Yang 
Di-Pertuan Negara Brunei 
Darussalam, khususnya dalam 
memenuhi hasrat baginda untuk 
menjadikan negara ini sebagai 
sebuah negara maju selaras dengan 
matlamat Wawasan Brunei 2035. 

 
Sekian, 

كَاتُهُ  ر  ب   اِلله و 
ُ
ة حْم  ر  لَيْكُمْ و  مُ ع  لا     وبالله التوفيق والهداية. و  السَّ

Terima kasih. 
 
Yang Berhormat Yang                                  
Di-Pertua: Ahli-Ahli Yang Berhormat, 
kita baru sebentar tadi telah mendengar 
ucapan yang telah dibuat oleh Yang 
Berhormat Penasihat Khas Kebawah Duli 
Yang Maha Mulia Paduka Seri Baginda 
Sultan dan Yang Di-Pertuan Negara 
Brunei Darussalam dan Menteri                         
di Jabatan Perdana Menteri dan juga 
membentangkan satu Usul dan kita 
sekarang akan membincangkan, 
membahaskan Usul ini. Tetapi sebelum 
itu saya ingin memberikan kesempatan 
bagi Ahli Yang Berhormat yang suka 
menyokong Usul yang dibuat oleh Yang 
Berhormat tadi, silakan. 
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Yang Berhormat Menteri Hal Ehwal 
Ugama: حْيم الرَّ نِ  حْم  َٰ الرَّ  ِ اللّٰه                            بِسْمِ 
كَاتُهُ  ر  ب   اِلله و 

ُ
ة حْم  ر  لَيْكُمْ و  مُ ع  لا   Yang Berhormat السَّ

Yang Di-Pertua.  
 
Kaola dengan hormat sukacita 
menyokong Usul yang dikemukakan oleh 
Yang Berhormat Penasihat Khas 
Kebawah Duli Yang Maha Mulia Paduka 
Seri Baginda Sultan dan Yang Di-Pertuan 
Negara Brunei Darussalam dan Menteri 
di Jabatan Perdana Menteri untuk 
menyembahkan sembah junjung kasih 
atas keberangkatan Kebawah Duli Yang 
Maha Mulia Paduka Seri Baginda Sultan 
dan Yang Di-Pertuan Negara Brunei 
Darussalam dan mengurniakan titah 
semasa Istiadat Pembukaan Rasmi 
Mesyuarat Pertama dari Musim 
Permesyuaratan Kesembilan Belas Majlis 
Mesyuarat Negara, terima kasih. 
 
Seterusnya kaola, diizinkan untuk 
meneruskan perbahasan, terima kasih. 
Yang Berhormat Yang Di-Pertua. Kaola 
ingin mengambil kesempatan untuk lebih 
dahulu mengucapkan tahniah atas 
lantikan semula Yang Berhormat Yang 
Di-Pertua selaku Yang Di-Pertua Majlis 
Mesyuarat Negara.  
 
Seterusnya juga kepada ahli-ahli baharu 
dilantik sama ada dari sebelah sini Ahli-
Ahli Rasmi Kerana Jawatan ataupun           
Ahli-Ahli Yang Berhormat  di bawah 
kategori Orang-Orang Yang Telah 
Menyumbangkan Perkhidmatan Yang 
Cemerlang dalam bidang-bidang tertentu 
ataupun tidak menyebut kepada  bidang-
bidangnya tetapi dipercayai boleh 
menyumbangkan buah fikiran dalam 

permesyuaratan majlis ini dari semasa  
ke semasa dan penting lagi ialah juga 
Ahli-Ahli Yang Mewakili Daerah-Daerah. 
Semuanya   لِلّٰه مْدُ  ح 

ْ
ل
َ
 telah pun selamat أ

sempurna mengangkat sumpah pada 
tarikh yang tertentu dan sekarang kitani 
semua berada di Dewan ini. 
 
Kaola juga mengucapkan terima kasih             
atas laluan yang diberikan dan dengan 
itu kaola meneruskan ucapan dalam 
perbahasan ini senghaja menumpukan 
kepada kandungan titah Kebawah Duli 
Yang Maha Mulia Paduka Seri Baginda 
Sultan dan Yang Di-Pertuan Negara 
Brunei Darussalam yang khusus 
mengharapkan kepada Ahli-Ahli Yang 
Berhormat supaya berfikiran terbuka dan 
dalam masa yang sama mengambil 
perhatian anak buah dalam erti kata 
wakil-wakil yang dalam konteks ini pada 
hemat kaola ialah Ahli-Ahli Yang 
Berhormat Mewakili Daerah-Daerah. 
  
Kaola memfokuskan sedemikian itu 
kerana kaola merasakan ada 
signifikannya untuk kaola bercakap 
ataupun berbahas dengan yang 
seringkas-ringkasnya.  
 
Baginda bertitah supaya semua Ahli-Ahli 
Yang Berhormat akan dapat menunaikan 
tanggungjawab dengan ikhlas bagi 
memberikan apa jua pandangan, dalam 
masa yang sama baginda juga bertitah 
supaya mereka termasuklah Ahli-Ahli 
Yang Berhormat di sebelah sini akan 
bersikap terbuka dengan anak-anak 
buah ketika mendapatkan pendapat dan 
maklum balas daripada mereka. 
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Pada hemat kaola, titah menyebut serta 
bersikap terbuka dengan anak buah itu 
adalah kepada Ahli-Ahli Yang Berhormat 
Yang Baharu Dilantik Yang Dilantik 
Mewakili Daerah-Daerah (menurut 
Ceraian 5 (iv) dari Jadual Kedua Perkara 
24 (1) Perlembagaan Negara, mereka itu 
menurut lantikan pada masa ini terdiri 
daripada penghulu-penghulu dan ketua-
ketua kampung yang mewakili penduduk               
di daerah-daerah.  

Mereka masing-masing ditentukan untuk 
memeduli halehwal kebajikan penduduk 
iaitu anak buah mereka dan hal-ehwal 
keadaan mukim serta kampung tertentu.  

Maka titah dalam konteks itu 
mengharapkan dan pada hemat kaola 
bahawa Kebawah Duli Yang Maha Mulia 
juga menaruh kepercayaan terhadap 
keupayaan Ahli-Ahli Yang Berhormat 
bagi mewakili daerah supaya mereka 
akan sentiasa berdamping dengan 
rakyat, penduduk mukim dan kampung.  

Dalam hal ini, Yang Berhormat Yang       
Di-Pertua, kaola melihat ada 
hubungannya dengan institusi mukim 
dan kampung yang masing-masing 
dengan majlis perundingannya sebagai 
perlembagaan, permesyuaratan ahli-
ahlinya yang dilantik menurut aturan-
aturannya. Maksud kaola ialah majlis-
majlis perundingan mukim dan kampung 
perlulah aktif dan perlulah responsif 
dalam melihat hal-ehwal rakyat 
penduduk di mukim dan kampung 
masing-masing. 
 

Mereka adalah pemimpin peringkat 
mukim dan kampung, namun mereka 
tidak bersendirian. Di mukim dan 
kampung ada masjid, ada sekolah maka 
penghulu dan ketua kampung tentu ada 
rakan sekepimpinan bagi institusi-
institusi seperti dari masjid-masjid dan 
sekolah-sekolah itu. 
 
Masing-masing mereka ada rakan dari 
masjid iaitu imam dan pegawai-pegawai 
masjid, mereka ada rakan dari sekolah 
iaitu pengetua, guru besar dan guru-guru 
yang lainnya, kesemua itu adalah unsur-
unsur yang boleh mengukuhkan lagi 
kepimpinan mukim dan kampung.  
 
Dalam pada itu, Yang Berhormat              
Yang Di-Pertua, kaola sedia                 
memahami bahawa untuk mengukuhkan              
atau memperkasakan majlis-majlis 
perundingan mukim dan kampung itu 
juga bergantung pada faktor-faktor yang 
lain. Kaola yakin akan boleh dilihat 
dengan berkesan melalui Whole of 
Government Approach dan Whole of 
Nation Approach. 
 
Yang Berhormat Yang Di-Pertua. Kaola 
juga melihat bahawa dalam keadaan 
bekerjasama yang rapat itu nanti, Ahli-
Ahli Yang Berhormat Yang Mewakili 
Daerah-Daerah dan rakan-rakan 
kepimpinan mukim dan kampung 
masing-masing, mereka bersama 
hendaklah juga mengambil perhatian 
berat kepada maksud titah yang 
dimahukan supaya Ahli-Ahli Yang 
Berhormat dikehendaki berfikiran 
terbuka tetapi bebas daripada sebarang 
pengaruh luar. Maksud titah Kebawah 
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Duli Yang Maha Mulia itu sangat 
mustahak dijunjung. Masing-masing kita 
bersikap sedia mendengar apa jua 
maklum balas namun dalam masa yang 
sama mestilah berwaspada dan bijak 
menimbangkan apa jua fikiran dan 
maklum balas yang disarankan.  
 
Pastikan dengan sebenarnya dengan 
bijak dan penuh penelitian ia tidak 
datang daripada anasir-anasir pengaruh 
luar kerana sebagaimana juga yang 
dititahkan bahawa kita sesungguhnya 
tidak mahu sebarang anasir mungkin 
anasir luar mencemari keluhuran ‘Calak 
Brunei’ kita.                                    
 
Yang Berhormat Yang Di-Pertua. Titah 
menyebut keluhuran ‘Calak Brunei’ kita, 
kaola minta izin untuk menyebut secara 
ringkas sahaja bahawa pada hemat kaola 
‘Calak Brunei’ yang dimaksudkan dalam 
titah tersebut adalah untuk kita tidak 
mencemarinya dan dirumuskan dari segi 
aspek dan sudut-sudut kesejarahan, 
kebudayaan dan juga dilihat kepada 
sosiopolitik realitinya dari rumusan-
rumusan itu kita telah menyebut dan 
memasyhurkannya bahawa Negara 
Brunei Darussalam dengan izin              
 َٰ
َ

ال ع  ت  و  هُ  ان  سُبْح  ِ أ   للّٰه  akan selama-lamanya 
kekal menjadi Negara Melayu Islam 
Beraja yang merdeka, berdaulat, 
demokratik dan bersendikan ajaran-
ajaran agama Islam menurut Ahli Sunnah 
Wal-Jamaah.   
                     
Dalam keluhuran ‘calaknya’ itu kita telah 
berazam menerusi pemasyhuran 
kemerdekaan pada tengah malam    
31hb. Disember 1983 menjelang                  

1hb. Januari 1984 yang terasnya ialah 
akan berusaha membangun dan 
memajukan negara ini, memelihara 
kesejahteraan rakyat, memelihara 
keutuhan wilayahnya, memelihara 
hubungan persahabatan dan 
antarabangsa dan bebas daripada 
campur tangan asing. 
 
Dengan itu jelas bahawa negara kita 
akan terus berkembang dan maju 
dengan kemodenannya. Kita rakyat dan 
penduduk generasi demi generasi akan 
kekal dengan identiti bangsa yang taat 
mendukung pemerintahan beraja, 
memelihara dan menghormati nilai-nilai 
agama Islam dan amalan berbaik-baik 
tradisi hidup untuk keharmonian.  
 
Kita insaf sebagai negara dan bangsa 
bahawa kita tidak menoleh ke belakang 
untuk bertahan ditakuk lama, kita mesti 
dan telah pun bergerak ke hadapan 
dengan yakin menempuh zaman yang 
berubah.  
 
Namun yang pasti kita yakin dan 
bertawakal kepada  َٰ

َ
ال ع  ت  و  هُ  ان  سُبْح   ِ للّٰه

َ
أ  

bahawa kita, bangsa kita, negara kita 
akan kekal dengan ’calaknya’ 
sebagaimana ia telah dipertahankan oleh 
generasi demi generasi pendahulu kita 
hingga ia diberkati oleh   َٰ الَ ع  ت  و  هُ  ان  سُبْح   ِ للّٰه

َ
أ

untuk kekal dengan wilayahnya walau 
kecil ’seampap tangan’ namun cantik, 
manis, molek, indah, menawan dengan 
bilangan penduduknya senang dibilang 
namun itulah kita dengan ’Calak Brunei’ 
yang murni yang kita pertahankan untuk 
tidak dicemari.  
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Pada hemat kaola, titah menyebut serta 
bersikap terbuka dengan anak buah itu 
adalah kepada Ahli-Ahli Yang Berhormat 
Yang Baharu Dilantik Yang Dilantik 
Mewakili Daerah-Daerah (menurut 
Ceraian 5 (iv) dari Jadual Kedua Perkara 
24 (1) Perlembagaan Negara, mereka itu 
menurut lantikan pada masa ini terdiri 
daripada penghulu-penghulu dan ketua-
ketua kampung yang mewakili penduduk               
di daerah-daerah.  

Mereka masing-masing ditentukan untuk 
memeduli halehwal kebajikan penduduk 
iaitu anak buah mereka dan hal-ehwal 
keadaan mukim serta kampung tertentu.  

Maka titah dalam konteks itu 
mengharapkan dan pada hemat kaola 
bahawa Kebawah Duli Yang Maha Mulia 
juga menaruh kepercayaan terhadap 
keupayaan Ahli-Ahli Yang Berhormat 
bagi mewakili daerah supaya mereka 
akan sentiasa berdamping dengan 
rakyat, penduduk mukim dan kampung.  

Dalam hal ini, Yang Berhormat Yang       
Di-Pertua, kaola melihat ada 
hubungannya dengan institusi mukim 
dan kampung yang masing-masing 
dengan majlis perundingannya sebagai 
perlembagaan, permesyuaratan ahli-
ahlinya yang dilantik menurut aturan-
aturannya. Maksud kaola ialah majlis-
majlis perundingan mukim dan kampung 
perlulah aktif dan perlulah responsif 
dalam melihat hal-ehwal rakyat 
penduduk di mukim dan kampung 
masing-masing. 
 

Mereka adalah pemimpin peringkat 
mukim dan kampung, namun mereka 
tidak bersendirian. Di mukim dan 
kampung ada masjid, ada sekolah maka 
penghulu dan ketua kampung tentu ada 
rakan sekepimpinan bagi institusi-
institusi seperti dari masjid-masjid dan 
sekolah-sekolah itu. 
 
Masing-masing mereka ada rakan dari 
masjid iaitu imam dan pegawai-pegawai 
masjid, mereka ada rakan dari sekolah 
iaitu pengetua, guru besar dan guru-guru 
yang lainnya, kesemua itu adalah unsur-
unsur yang boleh mengukuhkan lagi 
kepimpinan mukim dan kampung.  
 
Dalam pada itu, Yang Berhormat              
Yang Di-Pertua, kaola sedia                 
memahami bahawa untuk mengukuhkan              
atau memperkasakan majlis-majlis 
perundingan mukim dan kampung itu 
juga bergantung pada faktor-faktor yang 
lain. Kaola yakin akan boleh dilihat 
dengan berkesan melalui Whole of 
Government Approach dan Whole of 
Nation Approach. 
 
Yang Berhormat Yang Di-Pertua. Kaola 
juga melihat bahawa dalam keadaan 
bekerjasama yang rapat itu nanti, Ahli-
Ahli Yang Berhormat Yang Mewakili 
Daerah-Daerah dan rakan-rakan 
kepimpinan mukim dan kampung 
masing-masing, mereka bersama 
hendaklah juga mengambil perhatian 
berat kepada maksud titah yang 
dimahukan supaya Ahli-Ahli Yang 
Berhormat dikehendaki berfikiran 
terbuka tetapi bebas daripada sebarang 
pengaruh luar. Maksud titah Kebawah 
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Duli Yang Maha Mulia itu sangat 
mustahak dijunjung. Masing-masing kita 
bersikap sedia mendengar apa jua 
maklum balas namun dalam masa yang 
sama mestilah berwaspada dan bijak 
menimbangkan apa jua fikiran dan 
maklum balas yang disarankan.  
 
Pastikan dengan sebenarnya dengan 
bijak dan penuh penelitian ia tidak 
datang daripada anasir-anasir pengaruh 
luar kerana sebagaimana juga yang 
dititahkan bahawa kita sesungguhnya 
tidak mahu sebarang anasir mungkin 
anasir luar mencemari keluhuran ‘Calak 
Brunei’ kita.                                    
 
Yang Berhormat Yang Di-Pertua. Titah 
menyebut keluhuran ‘Calak Brunei’ kita, 
kaola minta izin untuk menyebut secara 
ringkas sahaja bahawa pada hemat kaola 
‘Calak Brunei’ yang dimaksudkan dalam 
titah tersebut adalah untuk kita tidak 
mencemarinya dan dirumuskan dari segi 
aspek dan sudut-sudut kesejarahan, 
kebudayaan dan juga dilihat kepada 
sosiopolitik realitinya dari rumusan-
rumusan itu kita telah menyebut dan 
memasyhurkannya bahawa Negara 
Brunei Darussalam dengan izin              
 َٰ
َ

ال ع  ت  و  هُ  ان  سُبْح  ِ أ   للّٰه  akan selama-lamanya 
kekal menjadi Negara Melayu Islam 
Beraja yang merdeka, berdaulat, 
demokratik dan bersendikan ajaran-
ajaran agama Islam menurut Ahli Sunnah 
Wal-Jamaah.   
                     
Dalam keluhuran ‘calaknya’ itu kita telah 
berazam menerusi pemasyhuran 
kemerdekaan pada tengah malam    
31hb. Disember 1983 menjelang                  

1hb. Januari 1984 yang terasnya ialah 
akan berusaha membangun dan 
memajukan negara ini, memelihara 
kesejahteraan rakyat, memelihara 
keutuhan wilayahnya, memelihara 
hubungan persahabatan dan 
antarabangsa dan bebas daripada 
campur tangan asing. 
 
Dengan itu jelas bahawa negara kita 
akan terus berkembang dan maju 
dengan kemodenannya. Kita rakyat dan 
penduduk generasi demi generasi akan 
kekal dengan identiti bangsa yang taat 
mendukung pemerintahan beraja, 
memelihara dan menghormati nilai-nilai 
agama Islam dan amalan berbaik-baik 
tradisi hidup untuk keharmonian.  
 
Kita insaf sebagai negara dan bangsa 
bahawa kita tidak menoleh ke belakang 
untuk bertahan ditakuk lama, kita mesti 
dan telah pun bergerak ke hadapan 
dengan yakin menempuh zaman yang 
berubah.  
 
Namun yang pasti kita yakin dan 
bertawakal kepada  َٰ

َ
ال ع  ت  و  هُ  ان  سُبْح   ِ للّٰه

َ
أ  

bahawa kita, bangsa kita, negara kita 
akan kekal dengan ’calaknya’ 
sebagaimana ia telah dipertahankan oleh 
generasi demi generasi pendahulu kita 
hingga ia diberkati oleh   َٰ الَ ع  ت  و  هُ  ان  سُبْح   ِ للّٰه

َ
أ

untuk kekal dengan wilayahnya walau 
kecil ’seampap tangan’ namun cantik, 
manis, molek, indah, menawan dengan 
bilangan penduduknya senang dibilang 
namun itulah kita dengan ’Calak Brunei’ 
yang murni yang kita pertahankan untuk 
tidak dicemari.  
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Demikian kaola mengucapkan terima 
kasih dan sekali lagi kaola memohon 
maaf jika ada kejanggalan perbahasan 
ini. Terima kasih.  

كَاتُهُ  ر  ب   اِلله و 
ُ
ة حْم  ر  لَيْكُمْ و  مُ ع  لا  وبالله التوفيق والهداية. و  السَّ

 
Yang Berhormat Yang Di-Pertua: 
Ahli-Ahli Yang Berhormat. Sebentar tadi 
Yang Berhormat Penasihat Khas 
Kebawah Duli Yang Maha Mulia Paduka 
Seri Baginda Sultan dan Yang Di-Pertuan 
Negara  Brunei Darussalam dan Menteri 
di Jabatan Perdana Menteri telah 
membentangkan satu Usul bagi 
menyembahkan sepenuh-penuhnya 
menjunjung kasih Kehadapan Majlis 
Kebawah Duli Yang Maha Mulia Paduka 
Seri Baginda Sultan Haji Hassanal Bolkiah 
Mu’izzaddin Waddaulah ibni Al-Marhum 
Sultan Haji Omar ‘Ali Saifuddien Sa’adul 
Khairi Waddien, Sultan dan Yang             
Di-Pertuan Negara Brunei Darussalam 
atas keberangkatan baginda ke Istiadat 
Pembukaan Rasmi Mesyuarat Pertama 
dari Musim Permesyuaratan Kesembilan 
Belas Majlis Mesyuarat Negara pada hari 
Isnin, 9hb. Syaaban 1444H bersamaan 
02hb. Mac 2023M.  
 
Usul ini telah disokong sepenuhnya oleh 
Yang Berhormat Menteri Hal Ehwal 
Ugama dan saya telah pun memberikan 
kebenaran kepada Yang Berhormat 
Menteri Hal Ehwal Ugama untuk 
meneruskan kenyataannya dengan 
memberikan ucapan menyokong Usul 
yang dibentangkan lebih awal ini. Maka 
sekarang bagi membahaskan Usul ini 
saya mempersilakan Yang Berhormat 

Awang Abdul Aziz bin Haji Hamdan. 
Silakan Yang Berhormat. 
 
Yang Berhormat Awang Abdul Aziz 
bin Haji Hamdan حْيم  بِسْمِ    نِ الرَّ حْم  َٰ ِ الرَّ     اللّٰه
كَاتُهُ  ر  ب   اِلله و 

ُ
ة حْم  ر  لَيْكُمْ و  مُ ع  لا   Yang Berhormat  السَّ

Yang Di-Pertua. Lebih dahulu kaola 
mengucapkan syukur ke hadrat                    
 َٰ

َ
ال ع  ت  و  هُ  ان  سُبْح   ِ للّٰه

َ
أ atas izin dan rahmat-Nya 

serta menjunjung kasih Kehadapan 
Majlis Kebawah Duli Yang Maha Mulia 
Paduka Seri Baginda Sultan Haji Hassanal 
Bolkiah Mu’izzaddin Waddaulah ibni       
Al-Marhum Sultan Haji Omar ‘Ali 
Saifuddien Sa’adul Khairi Waddien, 
Sultan dan Yang Di-Pertuan Negara 
Brunei Darussalam atas perkenan 
melantik abiskaola sebagai Ahli Majlis 
Mesyuarat Negara.  
 
 ُ اللّٰه اء   ش   kaola dengan sedaya upaya إِنْ 
melaksanakan tanggungjawab yang 
diamanahkan ini dengan penuh ikhlas. 
Abiskaola tidak lupa merakamkan ucapan 
terima kasih atas ruang yang diberikan 
kepada kaola untuk berucap buat 
pertama kali di Dewan ini pada Musim 
Permesyuaratan Kesembilan Belas Majlis 
Mesyuarat Negara.  
 
Kaola menyokong penuh Usul Yang 
Berhormat Pehin Orang Kaya Laila Setia 
Bakti Di-Raja Dato Laila Utama Haji 
Awang Isa bin Pehin Datu Perdana 
Manteri Dato Laila Utama Haji Awang 
Ibrahim, Penasihat Khas Kebawah Duli 
Yang Maha Mulia Paduka Seri Baginda 
Sultan  dan Yang Di-Pertuan Negara 
Brunei Darussalam dan Menteri                         
di Jabatan Perdana Menteri bagi 
menyembah ucapan yang setinggi-
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tingginya menjunjung kasih Kehadapan 
Majlis Kebawah Duli Yang Maha Mulia 
Paduka Seri Baginda Sultan Haji Hassanal 
Bolkiah Mu’izzaddin Waddaulah ibni               
Al-Marhum Sultan Haji Omar ‘Ali 
Saifuddien Sa’adul Khairi Waddien, 
Sultan dan Yang Di-Pertuan Negara 
Brunei Darussalam yang telah bercemar 
duli berangkat ke Istiadat Pembukaan 
Rasmi Mesyuarat Pertama dari Musim 
Permesyuaratan Kesembilan Belas Majlis 
Mesyuarat Negara. 
 
Yang Berhormat Yang Di-Pertua. Kaola 
menjunjung kasih setinggi-tingginya atas 
titah baginda terutama sekali dalam 
menangani isu pengangguran yang 
baginda yakin dengan adanya kerjasama 
dan sokongan padu daripada semua            
pihak yang berkepentingan kadar 
pengangguran boleh dikurangkan pada 
setiap tahun. Berdasarkan statistik 
golongan belia adalah yang tertinggi 
dalam senarai pencari kerja.  
 
Sehubungan dengan itu, kaola 
mengharapkan agar usaha-usaha 
berterusan ke arah menyediakan belia 
dengan ekosistem dan hala tuju adalah 
penting dalam menggerakkan peranan 
belia sebagai generasi penerus bagi 
membangunkan negara dalam semua 
sektor. Ini termasuklah dalam meneliti 
semula dasar-dasar dan program-
program yang sedia ada yang menjurus 
kepada peranan dan kepentingan belia 
dalam industri kreatif, digital, 
keusahawanan dan mahupun 
kepimpinan sebagai langkah ke arah 
mencetuskan lonjakan kepada idea-idea 
baharu yang lebih konstruktif dan 

inovatif daripada pemain-pemain industri 
dalam kalangan belia tempatan yang 
berjaya. Dengan itu, peluang-peluang 
pekerjaan dapat diimbangi mengikut 
keperluan semasa, sama ada dalam 
sektor kerajaan atau sektor swasta.  
 
Yang Berhormat Yang Di-Pertua. Selain 
penubuhan dan peranan Majlis 
Perancangan Tenaga Manusia dan 
Pekerjaan (MPEC) sebagai jentera 
pemikir ke arah merealisasikan hasrat 
baginda bagi merancang dan 
melaksanakan beberapa strategi melalui 
whole of government approach dan 
whole of nation approach sewajarnya 
perlu konsisten agar ia mencapai sasaran 
yang diharapkan. Ini termasuklah 
dengan Program i-Ready yang 
diperkenalkan pada tahun 2017.  
 
Kaola berpendapat program ini perlu 
dipertingkatkan skop pelaksanaannya, 
bukan hanya menyasar kepada skill and 
experience ready tetapi juga kepada job 
ready. Dengan ini ia dilihat sebagai 
sebuah program yang komprehensif            
ke arah mengurangkan kadar 
pengangguran dalam kalangan belia                        
di Negara Brunei Darussalam.  
 
مْدُ لِلّٰه  ح 

ْ
ل
َ
أ  َkaola juga menyambut baik atas 

inisiatif pihak kerajaan dalam 
memperkenalkan program SkillsPlus dan 
kaola berharap agar program ini dapat 
diperkasakan ke arah melahirkan tenaga 
kerja yang berkemahiran dan bertaraf 
profesional.  
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Demikian kaola mengucapkan terima 
kasih dan sekali lagi kaola memohon 
maaf jika ada kejanggalan perbahasan 
ini. Terima kasih.  

كَاتُهُ  ر  ب   اِلله و 
ُ
ة حْم  ر  لَيْكُمْ و  مُ ع  لا  وبالله التوفيق والهداية. و  السَّ

 
Yang Berhormat Yang Di-Pertua: 
Ahli-Ahli Yang Berhormat. Sebentar tadi 
Yang Berhormat Penasihat Khas 
Kebawah Duli Yang Maha Mulia Paduka 
Seri Baginda Sultan dan Yang Di-Pertuan 
Negara  Brunei Darussalam dan Menteri 
di Jabatan Perdana Menteri telah 
membentangkan satu Usul bagi 
menyembahkan sepenuh-penuhnya 
menjunjung kasih Kehadapan Majlis 
Kebawah Duli Yang Maha Mulia Paduka 
Seri Baginda Sultan Haji Hassanal Bolkiah 
Mu’izzaddin Waddaulah ibni Al-Marhum 
Sultan Haji Omar ‘Ali Saifuddien Sa’adul 
Khairi Waddien, Sultan dan Yang             
Di-Pertuan Negara Brunei Darussalam 
atas keberangkatan baginda ke Istiadat 
Pembukaan Rasmi Mesyuarat Pertama 
dari Musim Permesyuaratan Kesembilan 
Belas Majlis Mesyuarat Negara pada hari 
Isnin, 9hb. Syaaban 1444H bersamaan 
02hb. Mac 2023M.  
 
Usul ini telah disokong sepenuhnya oleh 
Yang Berhormat Menteri Hal Ehwal 
Ugama dan saya telah pun memberikan 
kebenaran kepada Yang Berhormat 
Menteri Hal Ehwal Ugama untuk 
meneruskan kenyataannya dengan 
memberikan ucapan menyokong Usul 
yang dibentangkan lebih awal ini. Maka 
sekarang bagi membahaskan Usul ini 
saya mempersilakan Yang Berhormat 

Awang Abdul Aziz bin Haji Hamdan. 
Silakan Yang Berhormat. 
 
Yang Berhormat Awang Abdul Aziz 
bin Haji Hamdan حْيم  بِسْمِ    نِ الرَّ حْم  َٰ ِ الرَّ     اللّٰه
كَاتُهُ  ر  ب   اِلله و 

ُ
ة حْم  ر  لَيْكُمْ و  مُ ع  لا   Yang Berhormat  السَّ

Yang Di-Pertua. Lebih dahulu kaola 
mengucapkan syukur ke hadrat                    
 َٰ

َ
ال ع  ت  و  هُ  ان  سُبْح   ِ للّٰه

َ
أ atas izin dan rahmat-Nya 

serta menjunjung kasih Kehadapan 
Majlis Kebawah Duli Yang Maha Mulia 
Paduka Seri Baginda Sultan Haji Hassanal 
Bolkiah Mu’izzaddin Waddaulah ibni       
Al-Marhum Sultan Haji Omar ‘Ali 
Saifuddien Sa’adul Khairi Waddien, 
Sultan dan Yang Di-Pertuan Negara 
Brunei Darussalam atas perkenan 
melantik abiskaola sebagai Ahli Majlis 
Mesyuarat Negara.  
 
 ُ اللّٰه اء   ش   kaola dengan sedaya upaya إِنْ 
melaksanakan tanggungjawab yang 
diamanahkan ini dengan penuh ikhlas. 
Abiskaola tidak lupa merakamkan ucapan 
terima kasih atas ruang yang diberikan 
kepada kaola untuk berucap buat 
pertama kali di Dewan ini pada Musim 
Permesyuaratan Kesembilan Belas Majlis 
Mesyuarat Negara.  
 
Kaola menyokong penuh Usul Yang 
Berhormat Pehin Orang Kaya Laila Setia 
Bakti Di-Raja Dato Laila Utama Haji 
Awang Isa bin Pehin Datu Perdana 
Manteri Dato Laila Utama Haji Awang 
Ibrahim, Penasihat Khas Kebawah Duli 
Yang Maha Mulia Paduka Seri Baginda 
Sultan  dan Yang Di-Pertuan Negara 
Brunei Darussalam dan Menteri                         
di Jabatan Perdana Menteri bagi 
menyembah ucapan yang setinggi-
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tingginya menjunjung kasih Kehadapan 
Majlis Kebawah Duli Yang Maha Mulia 
Paduka Seri Baginda Sultan Haji Hassanal 
Bolkiah Mu’izzaddin Waddaulah ibni               
Al-Marhum Sultan Haji Omar ‘Ali 
Saifuddien Sa’adul Khairi Waddien, 
Sultan dan Yang Di-Pertuan Negara 
Brunei Darussalam yang telah bercemar 
duli berangkat ke Istiadat Pembukaan 
Rasmi Mesyuarat Pertama dari Musim 
Permesyuaratan Kesembilan Belas Majlis 
Mesyuarat Negara. 
 
Yang Berhormat Yang Di-Pertua. Kaola 
menjunjung kasih setinggi-tingginya atas 
titah baginda terutama sekali dalam 
menangani isu pengangguran yang 
baginda yakin dengan adanya kerjasama 
dan sokongan padu daripada semua            
pihak yang berkepentingan kadar 
pengangguran boleh dikurangkan pada 
setiap tahun. Berdasarkan statistik 
golongan belia adalah yang tertinggi 
dalam senarai pencari kerja.  
 
Sehubungan dengan itu, kaola 
mengharapkan agar usaha-usaha 
berterusan ke arah menyediakan belia 
dengan ekosistem dan hala tuju adalah 
penting dalam menggerakkan peranan 
belia sebagai generasi penerus bagi 
membangunkan negara dalam semua 
sektor. Ini termasuklah dalam meneliti 
semula dasar-dasar dan program-
program yang sedia ada yang menjurus 
kepada peranan dan kepentingan belia 
dalam industri kreatif, digital, 
keusahawanan dan mahupun 
kepimpinan sebagai langkah ke arah 
mencetuskan lonjakan kepada idea-idea 
baharu yang lebih konstruktif dan 

inovatif daripada pemain-pemain industri 
dalam kalangan belia tempatan yang 
berjaya. Dengan itu, peluang-peluang 
pekerjaan dapat diimbangi mengikut 
keperluan semasa, sama ada dalam 
sektor kerajaan atau sektor swasta.  
 
Yang Berhormat Yang Di-Pertua. Selain 
penubuhan dan peranan Majlis 
Perancangan Tenaga Manusia dan 
Pekerjaan (MPEC) sebagai jentera 
pemikir ke arah merealisasikan hasrat 
baginda bagi merancang dan 
melaksanakan beberapa strategi melalui 
whole of government approach dan 
whole of nation approach sewajarnya 
perlu konsisten agar ia mencapai sasaran 
yang diharapkan. Ini termasuklah 
dengan Program i-Ready yang 
diperkenalkan pada tahun 2017.  
 
Kaola berpendapat program ini perlu 
dipertingkatkan skop pelaksanaannya, 
bukan hanya menyasar kepada skill and 
experience ready tetapi juga kepada job 
ready. Dengan ini ia dilihat sebagai 
sebuah program yang komprehensif            
ke arah mengurangkan kadar 
pengangguran dalam kalangan belia                        
di Negara Brunei Darussalam.  
 
مْدُ لِلّٰه  ح 

ْ
ل
َ
أ  kَaola juga menyambut baik atas 

inisiatif pihak kerajaan dalam 
memperkenalkan program SkillsPlus dan 
kaola berharap agar program ini dapat 
diperkasakan ke arah melahirkan tenaga 
kerja yang berkemahiran dan bertaraf 
profesional.  
 
 



 
 
PAGI HARI SABTU, 11HB. SYAABAN 1444H/4HB. MAC 2023M 
  

24 

Selain itu, kaola juga mengharapkan agar 
pihak-pihak yang berkenaan khususnya 
Job Centre Brunei dapat menawarkan 
peluang-peluang pekerjaan yang 
ditawarkan di peringkat ASEAN bagi 
memberikan ruang pilihan yang lebih 
luas kepada pencari-pencari kerja 
tempatan terutama sekali kepada para 
graduan dan profesional yang 
berkemahiran.  
 
Yang Berhormat Yang Di-Pertua. 
Menyentuh soal peluang-peluang 
pekerjaan dan perniagaan khususnya           
dalam sektor pelancongan. Daerah 
Tutong telah pun mula mengorak 
langkah menggerakkan aktiviti 
pelancongan dengan memperkenalkan 
Program Lawatan Destinasi Tutong pada 
tahun 2015.  
 
Inisiatif ini telah ‘diungkayahkan’ secara 
bersepadu bersama pihak-pihak yang 
berkepentingan termasuklah Majlis 
Perundingan Kampung (MPK) melalui 
Perkhidmatan Ekopelancongan Satu 
Kampung Satu Produk (1K1P). Kaola 
mengharapkan agar inisiatif ini dapat 
diteruskan agar tempat-tempat yang 
dahulunya dijadikan tempat lawatan 
dapat diaktifkan semula.  
 
Dalam masa yang sama program-
program latihan dan bimbingan serta 
bantuan-bantuan khusus kepada para 
penyedia perkhidmatan dapat membantu 
menggerakkan industri pelancongan 
tempatan terus berkembang dan 
menyumbang kepada menghasilkan high 
value added kepada ekonomi negara. 
 

Sekian, 
كَاتُهُ  ر  ب   اِلله و 

ُ
ة حْم  ر  لَيْكُمْ و  مُ ع  لا  وبالله التوفيق والهداية. و  السَّ

 
Yang Berhormat Yang Di-Pertua: 
Saya persilakan Yang Berhormat Pehin 
Orang Kaya Laila Setia Dato Seri Setia 
Awang Haji Abdul Rahman bin Haji 
Ibrahim. 
 
Yang Berhormat Pehin Orang Kaya 
Laila Setia Dato Seri Setia Awang 
Haji Abd. Rahman bin Haji Ibrahim:  

حْيم  نِ الرَّ حْم  َٰ ِ الرَّ  بِسْمِ اللّٰه
فُّ َ شْْ

َ
أ ُ عَلََّٰ ُ م 

َ
لَ وَالسَّ ُ ة 

َ
لَ وَالصَّ ُ، مّي  َ

َ
عَال

ْ
ال ُ رَب  ُ لِّلّ ُ حَمْد 

ْ
ُاَل

رْسَُ م 
ْ
وَال نْبّيَاءُّ

َ ْ
وَصَحْبّهُّالْ آلّهُّ ُ وَعَلََّٰ دٍُ حَمَّ م  دّنَاُ سَي  ُ، لّي  َ ُ

جْمَعّي  َُ
َ
ُُأ

 
Yang Berhormat Yang Di-Pertua dan Ahli-
Ahli Yang Berhormat. 
 
كَاتُهُ  ر  ب  و  اِلله   

ُ
ة حْم  ر  و  لَيْكُمْ  ع  مُ  لا   dan salam  السَّ

sejahtera. Pertama-tama kaola ingin 
mengucapkan penghargaan dan ucapan 
terima kasih kepada Yang Berhormat 
Yang Di-Pertua kerana telah memberi 
peluang kepada kaola untuk sama-sama 
menggabungkan diri untuk menyatakan 
sokongan terhadap Usul menyembahkan 
sepenuh-penuhnya menjunjung kasih 
Kehadapan Majlis Kebawah Duli Yang 
Maha Mulia Paduka Seri Baginda Sultan 
dan Yang Di-Pertuan Negara Brunei 
Darussalam atas keberangkatan baginda 
ke majlis ini pada hari Khamis yang lalu 
dan seterusnya juga atas limpah kurnia 
titah baginda seperti Usul yang 
dibawakan oleh Yang Berhormat 
Penasihat Khas Kebawah Duli Yang Maha 
Mulia Paduka Seri Baginda Sultan dan 
Yang Di-Pertuan Negara Brunei 

 
 
PAGI HARI SABTU, 11HB. SYAABAN 1444H/4HB. MAC 2023M 
  

25 

Darussalam dan Menteri di Jabatan 
Perdana Menteri. 
 
Yang Berhormat Yang Di-Pertua. Kaola 
juga ingin mengucapkan tahniah yang 
setinggi-tingginya kepada Yang 
Berhormat Yang Di-Pertua atas lantikan 
semula Yang Berhormat selaku Yang               
Di-Pertua Majlis Mesyuarat Negara. Kaola 
penuh yakin bahawa dengan 
kebijaksanaan serta pengalaman luas 
Yang Berhormat Yang Di-Pertua sidang                 
ini   ُ اء  اللّٰه  akan berjalan dengan lancar إِنْ ش 
dan teratur dan mencapai hasrat yang 
diharapkan.  Dalam kesempatan ini kaola 
juga ingin mengucapkan tahniah kepada 
semua Ahli Yang Berhormat yang baharu 
yang dilantik.   
 
Secara peribadi, kaola dengan bersyukur 
ke hadrat  َٰ

َ
ال ع  ت  و  هُ  ان  سُبْح   ِ للّٰه

َ
                          jua أ

ingin menyembahkan dan menjunjung 
kasih atas kepercayaan, kehormatan dan 
limpah kurnia perkenan baginda melantik 
kaola sebagai salah seorang ahli Majlis 
Mesyuarat Negara. 
 
Yang Berhormat Yang Di-Pertua, kurnia 
titah Kebawah Duli Yang Maha Mulia 
semasa perasmianm majlis ini 
terutamanya mengenai peranan Ahli-Ahli 
Yang Berhormat supaya memberikan 
pandangan dengan ikhlas secara terbuka 
dan menyuarakan isu-isu yang berbentuk 
strategik yang akan memberikan impak 
positif kepada negara, jelas sekali 
mengimbau kita untuk menaikkan 
tanggungjawab dan amanah yang 
diberikan dengan penuh dedikasi, 
komitmen, ikhlas lagi jujur.  
 

Kaola berpendapat sikap dan berfikiran 
terbuka tetapi bebas daripada sebarang 
pengaruh luar yang baginda titahkan itu 
jelas menjadi titik tolak kepada kita 
semua untuk menilai sendiri landasan 
kita dalam menyuarakan sebarang 
pandangan dalam majlis ini. Apa jua 
pandangan kita dalam majlis ini ia sedikit 
sebanyak akan mencorakkan dan 
mewarnai kehidupan rakyat dan 
penduduk di negara ini.   
 
Bagi kaola konteks keterbukaan ini bukan 
sahaja menjurus kepada memberikan 
pandangan yang positif, konstruktif             
dan ikhlas bahkan kita juga perlu terbuka 
dalam menerima pandangan dan 
maklum balas daripada pihak-pihak yang 
berkepentingan untuk kemanfaatan 
rakyat dan kemakmuran negara.   
 
Inilah ciri-ciri istimewa kemurnian ‘Calak              
Brunei’ dalam kita bernegara yang 
berlandaskan amalan Melayu Islam 
Beraja. Ia mengutamakan sifat 
bermuafakat dengan memberi 
keutamaan kepada kepentingan rakyat 
semata-mata untuk menjadikan negara 
ini sebagai negara ور ُغَف  ُوَرَبٌّ بَةٌ  iaitu  بَلْدَةٌُطَي 
negara yang aman makmur lagi 
sejahtera dengan mendapat keredaan ُّ لِله

َ
 أ

Yang Maha Pengampun. 
 
Yang Berhormat Yang Di-Pertua dan Ahli-
Ahli Yang Berhormat. Dalam persekitaran 
dunia yang masih bergelut dalam 
bermacam-macam masalah seperti 
pandemik sosioekonomi, geopolitik dan 
perubahan iklim adalah penting untuk 
kita sama-sama mengorak Langkah                 
ke hadapan, berganding bahu 
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Selain itu, kaola juga mengharapkan agar 
pihak-pihak yang berkenaan khususnya 
Job Centre Brunei dapat menawarkan 
peluang-peluang pekerjaan yang 
ditawarkan di peringkat ASEAN bagi 
memberikan ruang pilihan yang lebih 
luas kepada pencari-pencari kerja 
tempatan terutama sekali kepada para 
graduan dan profesional yang 
berkemahiran.  
 
Yang Berhormat Yang Di-Pertua. 
Menyentuh soal peluang-peluang 
pekerjaan dan perniagaan khususnya           
dalam sektor pelancongan. Daerah 
Tutong telah pun mula mengorak 
langkah menggerakkan aktiviti 
pelancongan dengan memperkenalkan 
Program Lawatan Destinasi Tutong pada 
tahun 2015.  
 
Inisiatif ini telah ‘diungkayahkan’ secara 
bersepadu bersama pihak-pihak yang 
berkepentingan termasuklah Majlis 
Perundingan Kampung (MPK) melalui 
Perkhidmatan Ekopelancongan Satu 
Kampung Satu Produk (1K1P). Kaola 
mengharapkan agar inisiatif ini dapat 
diteruskan agar tempat-tempat yang 
dahulunya dijadikan tempat lawatan 
dapat diaktifkan semula.  
 
Dalam masa yang sama program-
program latihan dan bimbingan serta 
bantuan-bantuan khusus kepada para 
penyedia perkhidmatan dapat membantu 
menggerakkan industri pelancongan 
tempatan terus berkembang dan 
menyumbang kepada menghasilkan high 
value added kepada ekonomi negara. 
 

Sekian, 
كَاتُهُ  ر  ب   اِلله و 

ُ
ة حْم  ر  لَيْكُمْ و  مُ ع  لا  وبالله التوفيق والهداية. و  السَّ

 
Yang Berhormat Yang Di-Pertua: 
Saya persilakan Yang Berhormat Pehin 
Orang Kaya Laila Setia Dato Seri Setia 
Awang Haji Abdul Rahman bin Haji 
Ibrahim. 
 
Yang Berhormat Pehin Orang Kaya 
Laila Setia Dato Seri Setia Awang 
Haji Abd. Rahman bin Haji Ibrahim:  

حْيم  نِ الرَّ حْم  َٰ ِ الرَّ  بِسْمِ اللّٰه
فُّ َ شْْ

َ
أ ُ عَلََّٰ ُ م 

َ
لَ وَالسَّ ُ ة 

َ
لَ وَالصَّ ُ، مّي  َ

َ
عَال

ْ
ال ُ رَب  ُ لِّلّ ُ حَمْد 

ْ
ُاَل

رْسَُ م 
ْ
وَال نْبّيَاءُّ

َ ْ
وَصَحْبّهُّالْ آلّهُّ ُ وَعَلََّٰ دٍُ حَمَّ م  دّنَاُ سَي  ُ، لّي  َ ُ

جْمَعّي  َُ
َ
ُُأ

 
Yang Berhormat Yang Di-Pertua dan Ahli-
Ahli Yang Berhormat. 
 
كَاتُهُ  ر  ب  و  اِلله   

ُ
ة حْم  ر  و  لَيْكُمْ  ع  مُ  لا   dan salam  السَّ

sejahtera. Pertama-tama kaola ingin 
mengucapkan penghargaan dan ucapan 
terima kasih kepada Yang Berhormat 
Yang Di-Pertua kerana telah memberi 
peluang kepada kaola untuk sama-sama 
menggabungkan diri untuk menyatakan 
sokongan terhadap Usul menyembahkan 
sepenuh-penuhnya menjunjung kasih 
Kehadapan Majlis Kebawah Duli Yang 
Maha Mulia Paduka Seri Baginda Sultan 
dan Yang Di-Pertuan Negara Brunei 
Darussalam atas keberangkatan baginda 
ke majlis ini pada hari Khamis yang lalu 
dan seterusnya juga atas limpah kurnia 
titah baginda seperti Usul yang 
dibawakan oleh Yang Berhormat 
Penasihat Khas Kebawah Duli Yang Maha 
Mulia Paduka Seri Baginda Sultan dan 
Yang Di-Pertuan Negara Brunei 
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Darussalam dan Menteri di Jabatan 
Perdana Menteri. 
 
Yang Berhormat Yang Di-Pertua. Kaola 
juga ingin mengucapkan tahniah yang 
setinggi-tingginya kepada Yang 
Berhormat Yang Di-Pertua atas lantikan 
semula Yang Berhormat selaku Yang               
Di-Pertua Majlis Mesyuarat Negara. Kaola 
penuh yakin bahawa dengan 
kebijaksanaan serta pengalaman luas 
Yang Berhormat Yang Di-Pertua sidang                 
ini   ُ اء  اللّٰه  akan berjalan dengan lancar إِنْ ش 
dan teratur dan mencapai hasrat yang 
diharapkan.  Dalam kesempatan ini kaola 
juga ingin mengucapkan tahniah kepada 
semua Ahli Yang Berhormat yang baharu 
yang dilantik.   
 
Secara peribadi, kaola dengan bersyukur 
ke hadrat  َٰ

َ
ال ع  ت  و  هُ  ان  سُبْح   ِ للّٰه

َ
                          jua أ

ingin menyembahkan dan menjunjung 
kasih atas kepercayaan, kehormatan dan 
limpah kurnia perkenan baginda melantik 
kaola sebagai salah seorang ahli Majlis 
Mesyuarat Negara. 
 
Yang Berhormat Yang Di-Pertua, kurnia 
titah Kebawah Duli Yang Maha Mulia 
semasa perasmianm majlis ini 
terutamanya mengenai peranan Ahli-Ahli 
Yang Berhormat supaya memberikan 
pandangan dengan ikhlas secara terbuka 
dan menyuarakan isu-isu yang berbentuk 
strategik yang akan memberikan impak 
positif kepada negara, jelas sekali 
mengimbau kita untuk menaikkan 
tanggungjawab dan amanah yang 
diberikan dengan penuh dedikasi, 
komitmen, ikhlas lagi jujur.  
 

Kaola berpendapat sikap dan berfikiran 
terbuka tetapi bebas daripada sebarang 
pengaruh luar yang baginda titahkan itu 
jelas menjadi titik tolak kepada kita 
semua untuk menilai sendiri landasan 
kita dalam menyuarakan sebarang 
pandangan dalam majlis ini. Apa jua 
pandangan kita dalam majlis ini ia sedikit 
sebanyak akan mencorakkan dan 
mewarnai kehidupan rakyat dan 
penduduk di negara ini.   
 
Bagi kaola konteks keterbukaan ini bukan 
sahaja menjurus kepada memberikan 
pandangan yang positif, konstruktif             
dan ikhlas bahkan kita juga perlu terbuka 
dalam menerima pandangan dan 
maklum balas daripada pihak-pihak yang 
berkepentingan untuk kemanfaatan 
rakyat dan kemakmuran negara.   
 
Inilah ciri-ciri istimewa kemurnian ‘Calak              
Brunei’ dalam kita bernegara yang 
berlandaskan amalan Melayu Islam 
Beraja. Ia mengutamakan sifat 
bermuafakat dengan memberi 
keutamaan kepada kepentingan rakyat 
semata-mata untuk menjadikan negara 
ini sebagai negara ور ُغَف  ُوَرَبٌّ بَةٌ  iaitu  بَلْدَةٌُطَي 
negara yang aman makmur lagi 
sejahtera dengan mendapat keredaan ُّ لِله

َ
 أ

Yang Maha Pengampun. 
 
Yang Berhormat Yang Di-Pertua dan Ahli-
Ahli Yang Berhormat. Dalam persekitaran 
dunia yang masih bergelut dalam 
bermacam-macam masalah seperti 
pandemik sosioekonomi, geopolitik dan 
perubahan iklim adalah penting untuk 
kita sama-sama mengorak Langkah                 
ke hadapan, berganding bahu 
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mengukuhkan perpaduan, menyatukan 
tekad serta azam bagi mencapai 
matlamat Wawasan Brunei 2035.  
  
Bagi kaola inilah perkara strategik yang 
paling utama untuk diberikan perhatian 
yang mendalam dan holistik kerana 
impaknya yang menyeluruh bukan 
sahaja kepada kemakmuran, keamanan 
dan kestabilan negara malahan untuk 
kebahagiaan dan kesejahteraan rakyat 
dan penduduk di dalamnya. 
 
Ian merangkumi isu-isu fundamental 
seperti pertumbuhan ekonomi, 
penglibatan rakyat dalam memajukan 
negara dan ekonomi, pengangguran, 
pembasmian kemiskinan, sistem 
pendidikan yang future ready, jaminan 
sosial rakyat, transformasi digital future 
economy dan lain-lain.  
 
Semuanya kait-mengait dan untuk 
menanganinya semua pihak yang 
berkepentingan perlu bekerjasama dan 
mengukuhkan koordinasi dengan penuh 
dedikasi dan komitmen sebagai satu 
pasukan. 
 
Yang Berhormat Yang Di-Pertua. Kita 
menyedari bahawa untuk mencapai 
sasaran Wawasan Brunei 2035 dengan 
jayanya, kita semua perlu bekerja keras 
menempuh dan mengatasi semua 
cabaran. Namun dengan izin dan 
petunjuk ُّ لِله

َ
 ia bukanlah satu perkara أ

yang mustahil untuk direalisasikan 
mengikut hasrat dan time frame yang 
telah ditetapkan.   
 

Apa yang perlu ialah kerjasama erat dan 
padu. Koordinasi kukuh dari semua 
stakeholders, keyakinan penuh rakyat               
dalam semua peringkat dengan erti kata 
believing is seeing, delivering system 
yang efisien, efektif dan telus, 
pemantauan rapi dan sistem penilaian 
semula yang kredibel terhadap sasaran-
sasaran dan program-program yang 
telah dirancang supaya ia berjalan dalam 
landasan yang betul selari dan selaras. 
 
Tidak kurang pentingnya ialah institusi 
pelaksanaan efisien, telus, tegas dan 
berintegriti yang mengamalkan sistem 
urus tadbir ataupun governance yang 
kukuh. Aspek governance ini sangat 
penting untuk diperkukuhkan kerana ia 
akan dapat meningkatkan rasionaliti dan 
objektiviti dalam membuat keputusan.  
Ini akan dapat memastikan sebuah 
keputusan yang diambil adalah menurut 
landasan yang betul, adil dan saksama  
 ُ اء  اللّٰه  . إِنْ ش 
 
Yang Berhormat Yang Di-Pertua. 
Pengurusan kewangan yang berhemah 
hendaklah dilihat bukan sahaja sebagai 
usaha untuk menjimatkan perbelanjaan 
semata-mata malahan ia patut juga 
dinilai sebagai usaha untuk 
meningkatkan pendapatan negara dan 
perancangan sosioekonomi negara 
secara menyeluruh.  
 
Ini jelas kita hayati dalam titah Kebawah 
Duli Yang Maha Mulia yang berhubung 
kait dengan cabaran isu pengangguran 
dan bidang ekonomi yang membabitkan 
perusahaan mikro, kecil dan sederhana.   
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لِلّٰه  مْدُ  ح 
ْ
ل
َ
أ kita mengucapkan tahniah dan 

syabas kepada Kementerian Kewangan 
dan Ekonomi kerana telah dapat 
menghasilkan Economic Blueprint yang 
komprehensif, sustainable dan affordable 
yang mencakupi semua bidang.  
 
Saya berharap Economic Blueprint ini 
akan dilengkapi dengan workplan yang 
transparent, komprehensif, inclusive dan 
workable yang juga akan memuatkan 
perkara-perkara yang berhubung kait 
dengan peningkatan hasil negara usaha 
menarik lebih banyak FDI ke negara ini 
di samping merangsang lagi aktiviti-
aktiviti ekonomi secara holistik.   
 
Dengan adanya action atau workplan 
yang dilengkapi dengan mekanisme 
pelaksanaan dan pemantauan yang rapi 
dan transparent, ia akan dapat 
memberikan arah tuju yang jelas kepada 
rakyat terutamanya masyarakat bisnis 
untuk merancang penglibatan mereka 
secara proaktif sebagai usaha 
mempraktikkan The Whole of Nation 
Approach. 
 
Yang Berhormat Yang Di-Pertua. Kesan 
positif Pelaburan Langsung Asing dalam 
menjana pertumbuhan ekonomi 
meningkatkan pendapatan negara serta 
dalam membuka peluang-peluang 
pekerjaan kepada anak-anak tempatan 
termasuk memberi peluang bisnes 
kepada Perusahaan Mikro, Kecil dan 
Sederhana sangat jelas dalam konteks 
Negara Brunei Darussalam.  
 
Memandangkan pentingnya sumbangan 
FDI dalam merangsang, mempelbagai 

serta memelihara kemampanan ekonomi 
atau economic sustainability dan 
pendapatan negara, kaola berpendapat 
kita perlulah melipatgandakan usaha 
untuk menarik lebih banyak lagi 
Pelaburan Langsung Asing yang baharu.  
 
Ke arah itu adalah munasabah supaya 
mana-mana FDI yang baharu akan 
dikongsikan dan disebarkan secara 
berterusan dan meluas kepada semua 
stakeholders supaya mereka dapat 
merancang penglibatan mereka dalam 
memberikan perkhidmatan dukungan 
atau sokongan kepada FDI ini. Ini adalah 
selaras dengan hasrat negara untuk 
memberi peluang-peluang bisnes dan 
pekerjaan kepada anak-anak tempatan.  
 
Untuk itu, dasar dan peraturan yang 
tegas perlu juga digubal supaya spin-off 
dari FDI ini dapat juga dirasai oleh 
masyarakat bisnes tempatan 
terutamanya Perusahaan Mikrokecil dan 
Sederhana secara saksama seperti yang 
dititahkan oleh Kebawah Duli Yang Maha 
Mulia Paduka Seri Baginda Sultan dan 
Yang Di-Pertuan Negara Brunei 
Darussalam dalam Istiadat Pembukaan 
Rasmi Mesyuarat Pertama dari Musim 
Permesyuaratan Kesembilan Belas Majlis 
Mesyuarat Negara baru-baru ini. 
 
Yang Berhormat Yang Di-Pertua. Kita 
menyedari untuk menarik FDI bukanlah 
satu perkara yang mudah, ia penuh 
dengan cabaran dan memerlukan banyak 
perkara yang perlu diperbaiki dan 
diperkasa. 
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mengukuhkan perpaduan, menyatukan 
tekad serta azam bagi mencapai 
matlamat Wawasan Brunei 2035.  
  
Bagi kaola inilah perkara strategik yang 
paling utama untuk diberikan perhatian 
yang mendalam dan holistik kerana 
impaknya yang menyeluruh bukan 
sahaja kepada kemakmuran, keamanan 
dan kestabilan negara malahan untuk 
kebahagiaan dan kesejahteraan rakyat 
dan penduduk di dalamnya. 
 
Ian merangkumi isu-isu fundamental 
seperti pertumbuhan ekonomi, 
penglibatan rakyat dalam memajukan 
negara dan ekonomi, pengangguran, 
pembasmian kemiskinan, sistem 
pendidikan yang future ready, jaminan 
sosial rakyat, transformasi digital future 
economy dan lain-lain.  
 
Semuanya kait-mengait dan untuk 
menanganinya semua pihak yang 
berkepentingan perlu bekerjasama dan 
mengukuhkan koordinasi dengan penuh 
dedikasi dan komitmen sebagai satu 
pasukan. 
 
Yang Berhormat Yang Di-Pertua. Kita 
menyedari bahawa untuk mencapai 
sasaran Wawasan Brunei 2035 dengan 
jayanya, kita semua perlu bekerja keras 
menempuh dan mengatasi semua 
cabaran. Namun dengan izin dan 
petunjuk ُّ لِله

َ
 ia bukanlah satu perkara أ

yang mustahil untuk direalisasikan 
mengikut hasrat dan time frame yang 
telah ditetapkan.   
 

Apa yang perlu ialah kerjasama erat dan 
padu. Koordinasi kukuh dari semua 
stakeholders, keyakinan penuh rakyat               
dalam semua peringkat dengan erti kata 
believing is seeing, delivering system 
yang efisien, efektif dan telus, 
pemantauan rapi dan sistem penilaian 
semula yang kredibel terhadap sasaran-
sasaran dan program-program yang 
telah dirancang supaya ia berjalan dalam 
landasan yang betul selari dan selaras. 
 
Tidak kurang pentingnya ialah institusi 
pelaksanaan efisien, telus, tegas dan 
berintegriti yang mengamalkan sistem 
urus tadbir ataupun governance yang 
kukuh. Aspek governance ini sangat 
penting untuk diperkukuhkan kerana ia 
akan dapat meningkatkan rasionaliti dan 
objektiviti dalam membuat keputusan.  
Ini akan dapat memastikan sebuah 
keputusan yang diambil adalah menurut 
landasan yang betul, adil dan saksama  
 ُ اء  اللّٰه  . إِنْ ش 
 
Yang Berhormat Yang Di-Pertua. 
Pengurusan kewangan yang berhemah 
hendaklah dilihat bukan sahaja sebagai 
usaha untuk menjimatkan perbelanjaan 
semata-mata malahan ia patut juga 
dinilai sebagai usaha untuk 
meningkatkan pendapatan negara dan 
perancangan sosioekonomi negara 
secara menyeluruh.  
 
Ini jelas kita hayati dalam titah Kebawah 
Duli Yang Maha Mulia yang berhubung 
kait dengan cabaran isu pengangguran 
dan bidang ekonomi yang membabitkan 
perusahaan mikro, kecil dan sederhana.   
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لِلّٰه  مْدُ  ح 
ْ
ل
َ
أ kita mengucapkan tahniah dan 

syabas kepada Kementerian Kewangan 
dan Ekonomi kerana telah dapat 
menghasilkan Economic Blueprint yang 
komprehensif, sustainable dan affordable 
yang mencakupi semua bidang.  
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pendapatan negara, kaola berpendapat 
kita perlulah melipatgandakan usaha 
untuk menarik lebih banyak lagi 
Pelaburan Langsung Asing yang baharu.  
 
Ke arah itu adalah munasabah supaya 
mana-mana FDI yang baharu akan 
dikongsikan dan disebarkan secara 
berterusan dan meluas kepada semua 
stakeholders supaya mereka dapat 
merancang penglibatan mereka dalam 
memberikan perkhidmatan dukungan 
atau sokongan kepada FDI ini. Ini adalah 
selaras dengan hasrat negara untuk 
memberi peluang-peluang bisnes dan 
pekerjaan kepada anak-anak tempatan.  
 
Untuk itu, dasar dan peraturan yang 
tegas perlu juga digubal supaya spin-off 
dari FDI ini dapat juga dirasai oleh 
masyarakat bisnes tempatan 
terutamanya Perusahaan Mikrokecil dan 
Sederhana secara saksama seperti yang 
dititahkan oleh Kebawah Duli Yang Maha 
Mulia Paduka Seri Baginda Sultan dan 
Yang Di-Pertuan Negara Brunei 
Darussalam dalam Istiadat Pembukaan 
Rasmi Mesyuarat Pertama dari Musim 
Permesyuaratan Kesembilan Belas Majlis 
Mesyuarat Negara baru-baru ini. 
 
Yang Berhormat Yang Di-Pertua. Kita 
menyedari untuk menarik FDI bukanlah 
satu perkara yang mudah, ia penuh 
dengan cabaran dan memerlukan banyak 
perkara yang perlu diperbaiki dan 
diperkasa. 
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لِلّٰه  مْدُ  ح 
ْ
ل
َ
أ  Negara Brunei Darussalam 

memang telah terkenal sebagai negara 
yang stabil dari segi politiknya, kukuh 
kewangannya, mempunyai tenaga kerja 
yang berpendidikan dan peramah serta 
lokasi geografinya yang central,                         
di tengah-tengah negara ASEAN.  
 
Di samping comparative advantages dari 
good attributes di atas, kita perlu juga 
memperbaiki variable ataupun prasyarat 
yang lain yang bukan sahaja diperlukan 
untuk menarik pelabur-pelabur asing               
ini malahan juga untuk membantu 
peniaga-peniaga tempatan yang ingin 
berkembang maju.  
 
Ini antara lainnya termasuklah dengan 
memperbaiki proses membuat keputusan 
yang bukan sahaja telus dan saksama 
malahan perlu cepat dan praktikal, 
mengemaskinikan lagi labour policy bagi 
menyokong bisnes untuk berkembang, 
menyediakan workforce yang bukan saja 
future-ready malahan mempunyai 
disiplin, jati diri dan positif mindset, 
mengukuhkan institusi kewangan 
tempatan supaya ia lebih  pro- business 
dan menyokong bisnes untuk 
berkembang, infrastruktur yang lengkap 
dan mudah diakses seperti tapak-tapak  
perindustrian yang industry-ready, 
Internet connection  yang cepat, efisien 
dan reliable, pembekalan elektrik dan air 
yang mencukupi untuk kemajuan industri 
di samping governance yang kukuh serta 
marketing arm yang boleh membantu 
pemasaran produk di dalam dan di luar 
negara.  
 

Faktor-faktor ini banyak menyumbang 
kepada pertubuhan ekomoni yang 
mampan, berdaya tahan dan berdaya 
saing. Semua ini perlu ditangani 
kepentingannya dengan koordinasi yang 
kukuh antara regulators, masyarakat 
bisnes dan pihak-pihak yang 
berkepentingan yang lain. 
 
Yang Berhormat Yang Di-Pertua. Untuk 
kesinambungan dan kelangsungan 
pelaksanaan semua inisiatif yang telah 
dirancang, ia sudah setentunya akan 
memerlukan manpower yang 
berwibawa, talented, knowledgeable dan 
berintegriti; human resource 
development, succession planning dan 
talent-identification ini, kaola rasa adalah 
satu elemen penting dalam 
memperkukuhkan kesinambungan 
tersebut terutamanya dalam 
mengukuhkan internal capacity 
perkhidmatan awam, memandangkan 
impaknya dalam memperkesankan 
pengurusan awam, sosioekonomi dan 
kesejahteraan rakyat.   
 
Lebih-lebih lagi dalam menjadikan 
environment negara lebih probisnes dan 
kondusif dengan mengenal pasti dan 
melaksanakan talent pool berasaskan 
meritocracy dan performance-base.  
 
 ُ اء  اللّٰه  negara ini tidak akan ketandusan إِنْ ش 
pakar dan kemahiran di peringkat 
pertengahan dan pengurusan bagi 
memimpin dan membawa negara           
ke tahap kemahiran yang setanding 
dengan negara-negara di rantau ini.  
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Kita berharap dengan adanya talent pool 
ini ia akan memudahkan terutamanya 
perkhidmatan kerajaan khususnya 
memilih dan melantik pemimpin-
pemimpin pelapis yang pakar, 
berwibawa, resilience, talented, jujur lagi 
amanah untuk menerajui organisasi yang 
penting dalam bidang-bidang yang 
strategik. 
 
Yang Berhormat Yang Di-Pertua. 
Akhirnya sekali lagi saya menyuarakan 
sokongan ke atas Usul menjunjung kasih 
atas titah Kebawah Duli Yang Maha Mulia 
Paduka Seri Baginda Sultan dan Yang                  
Di-Pertuan Negara Brunei Darussalam               
dalam Istiadat Pembukaan Rasmi 
Mesyuarat Pertama dari Musim 
Permesyuarat Kesembilan Majlis 
Mesyuarat Negara ini.  
 
Semoga kita semua mendapat petunjuk, 
taufiq dan hidayah dari  َٰ

َ
ال ع  ت  و  هُ  ان  سُبْح   ِ للّٰه

َ
أ

dalam melaksanakan amanah yang 
diberikan dan sumbangan kita di Majlis 
ini akan bermanfaat untuk 
kesinambungan bukan sahaja untuk 
generasi masa kini malahan generasi 
penerus yang akan datang,  
 
Sekian, 

مُ   لا  كَاتُهُ وبالله التوفيق والهداية. و  السَّ ر  ب   اِلله و 
ُ
ة حْم  ر  لَيْكُمْ و  ع 

 
Yang Berhormat Yang Di-Pertua: 
Terima kasih Yang Berhormat. Sekarang 
saya persilakan Yang Berhormat Awang 
Haji Md. Salleh bin Haji Othman. 
 
 
 

Yang Berhormat Awang Haji Md. 
Salleh bin Haji Othman:  

ِ الرَّ  حْيمبِسْمِ اللّٰه نِ الرَّ كَاتُهُ  حْم  َٰ ر  ب   اِلله و 
ُ
ة حْم  ر  لَيْكُمْ و  مُ ع  لا  السَّ

Yang Berhormat Yang Di-Pertua, lebih 
dahulu kaola mengucapkan syukur           
ke hadrat ُّ لِله

َ
 atas izin dan rahmat-Nya أ

serta menjunjung kasih Kehadapan 
Majlis Kebawah Duli Yang Maha Mulia 
Paduka Seri Baginda Sultan dan Yang                  
Di-Pertuan Negara Brunei Darussalam                    
atas perkenan melantik abiskaola 
sebagai Ahli Majlis Mesyuarat Negara.     
 ُ اء  اللّٰه  kaola dengan sedaya upaya akan إِنْ ش 
melaksanakan tugas dan tanggungjawab 
yang diamanahkan ini dengan penuh 
ikhlas.  
 
Yang Berhormat Di-Pertua. Dalam 
kesempatan ini kaola dengan penuh 
ikhlas dan sukacita mengucapkan terima 
kasih kepada Yang Berhormat Yang             
Di-Pertua kerana memberi ruang 
kesempatan kaola memberi ucapan                 
di Dewan yang mulia ini.  
 
Kaola menyokong penuh Usul Yang 
Berhormat Pehin Orang Kaya Laila Setia 
Bakti Di-Raja Dato Laila Utama Haji 
Awang Isa bin Pehin Datu Perdana 
Manteri Dato Laila Utama Haji Awang 
Ibrahim, Penasihat Khas  Kebawah Duli 
Yang Maha Mulia Paduka Seri Baginda 
Sultan  dan Yang Di-Pertuan Negara  
Brunei Darussalam  dan Menteri                   
di Jabatan Perdana Menteri bagi 
menyembahkan ucapan menjunjung 
kasih yang setinggi-tingginya Kehadapan 
Majlis Kebawah Duli Yang Maha Mulia 
Paduka Seri Baginda Sultan dan Yang 
Dipertuan Negara Brunei Darussalam 
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memang telah terkenal sebagai negara 
yang stabil dari segi politiknya, kukuh 
kewangannya, mempunyai tenaga kerja 
yang berpendidikan dan peramah serta 
lokasi geografinya yang central,                         
di tengah-tengah negara ASEAN.  
 
Di samping comparative advantages dari 
good attributes di atas, kita perlu juga 
memperbaiki variable ataupun prasyarat 
yang lain yang bukan sahaja diperlukan 
untuk menarik pelabur-pelabur asing               
ini malahan juga untuk membantu 
peniaga-peniaga tempatan yang ingin 
berkembang maju.  
 
Ini antara lainnya termasuklah dengan 
memperbaiki proses membuat keputusan 
yang bukan sahaja telus dan saksama 
malahan perlu cepat dan praktikal, 
mengemaskinikan lagi labour policy bagi 
menyokong bisnes untuk berkembang, 
menyediakan workforce yang bukan saja 
future-ready malahan mempunyai 
disiplin, jati diri dan positif mindset, 
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tempatan supaya ia lebih  pro- business 
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perindustrian yang industry-ready, 
Internet connection  yang cepat, efisien 
dan reliable, pembekalan elektrik dan air 
yang mencukupi untuk kemajuan industri 
di samping governance yang kukuh serta 
marketing arm yang boleh membantu 
pemasaran produk di dalam dan di luar 
negara.  
 

Faktor-faktor ini banyak menyumbang 
kepada pertubuhan ekomoni yang 
mampan, berdaya tahan dan berdaya 
saing. Semua ini perlu ditangani 
kepentingannya dengan koordinasi yang 
kukuh antara regulators, masyarakat 
bisnes dan pihak-pihak yang 
berkepentingan yang lain. 
 
Yang Berhormat Yang Di-Pertua. Untuk 
kesinambungan dan kelangsungan 
pelaksanaan semua inisiatif yang telah 
dirancang, ia sudah setentunya akan 
memerlukan manpower yang 
berwibawa, talented, knowledgeable dan 
berintegriti; human resource 
development, succession planning dan 
talent-identification ini, kaola rasa adalah 
satu elemen penting dalam 
memperkukuhkan kesinambungan 
tersebut terutamanya dalam 
mengukuhkan internal capacity 
perkhidmatan awam, memandangkan 
impaknya dalam memperkesankan 
pengurusan awam, sosioekonomi dan 
kesejahteraan rakyat.   
 
Lebih-lebih lagi dalam menjadikan 
environment negara lebih probisnes dan 
kondusif dengan mengenal pasti dan 
melaksanakan talent pool berasaskan 
meritocracy dan performance-base.  
 
 ُ اء  اللّٰه  negara ini tidak akan ketandusan إِنْ ش 
pakar dan kemahiran di peringkat 
pertengahan dan pengurusan bagi 
memimpin dan membawa negara           
ke tahap kemahiran yang setanding 
dengan negara-negara di rantau ini.  
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َ
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Yang Berhormat Awang Haji Md. 
Salleh bin Haji Othman:  

ِ الرَّ  حْيمبِسْمِ اللّٰه نِ الرَّ كَاتُهُ  حْم  َٰ ر  ب   اِلله و 
ُ
ة حْم  ر  لَيْكُمْ و  مُ ع  لا  السَّ

Yang Berhormat Yang Di-Pertua, lebih 
dahulu kaola mengucapkan syukur           
ke hadrat ُّ لِله

َ
 atas izin dan rahmat-Nya أ

serta menjunjung kasih Kehadapan 
Majlis Kebawah Duli Yang Maha Mulia 
Paduka Seri Baginda Sultan dan Yang                  
Di-Pertuan Negara Brunei Darussalam                    
atas perkenan melantik abiskaola 
sebagai Ahli Majlis Mesyuarat Negara.     
 ُ اء  اللّٰه  kaola dengan sedaya upaya akan إِنْ ش 
melaksanakan tugas dan tanggungjawab 
yang diamanahkan ini dengan penuh 
ikhlas.  
 
Yang Berhormat Di-Pertua. Dalam 
kesempatan ini kaola dengan penuh 
ikhlas dan sukacita mengucapkan terima 
kasih kepada Yang Berhormat Yang             
Di-Pertua kerana memberi ruang 
kesempatan kaola memberi ucapan                 
di Dewan yang mulia ini.  
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yang telah bercemar duli berangkat                
ke Istiadat Pembukaan Rasmi Mesyuarat 
Pertama dari Musim Permesyuaratan 
Kesembilan Belas Majlis Mesyuarat 
Negara.  
 
Kaola menjunjung kasih yang setinggi-
tingginya titah baginda yang sangat 
tegas, berwawasan dan komprehensif. 
Kandungan titah merupakan panduan 
yang cukup jelas tentang hasrat murni 
baginda ke arah memastikan kemajuan 
negara terus terarah di landasan yang 
betul tanpa mengetepikan isu-isu 
nasional dan ekonomi yang menjadi 
keutamaan dan perhatian yang 
sewajarnya. 
 
Namun pada itu, titah baginda juga 
memberikan harapan besar kepada 
rakyat Negara Brunei Darussalam 
tentang Skim Persaraan Kebangsaan 
(SPK) yang  ُ اللّٰه اء   ش   akan dilancarkan  إِنْ 
pada bulan Julai tahun 2023. Selaku 
rakyat sewajarnya kita mensyukuri 
nikmat kerana dianugerahi seorang raja 
yang prihatin dengan permasalahan 
rakyatnya. 
 
Yang Berhormat Yang Di-Pertua. Isu 
kenaikan harga barang memberikan 
kesan peningkatan kepada kos-kos 
perkhidmatan dan menjadi beban ketara 
kepada pengguna terutama sekali 
golongan yang berpendapatan rendah.  
 
Justeru, peranan PMKS tempatan sangat 
penting dalam menggiatkan ekonomi 
negara dan langkah kerajaan untuk terus 
membaiki persekitaran perniagaan bagi 
menggalakkan lebih ramai lagi usahawan 

menceburi bidang perniagaan dan 
perusahaan serta menggalakkan 
perusahaan yang sedia ada untuk terus 
berkembang dilihat wajar bagi 
mengimbangi kebergantungan pada 
produk import dengan menyasarkan 
penghasilan produk-produk keluaran 
tempatan yang mendapat permintaan 
yang tinggi di pasaran domestik. 
 
Pihak Darussalam Enterprise (DARe) 
berperanan sebagai pemudah cara untuk 
membantu para usahawan tempatan 
menyasarkan sektor-sektor perniagaan 
yang menjadi keutamaan (priority 
sectors). Dengan ini penglibatan produk 
dan barang keluaran negara dapat 
dikawal dengan sebaiknya.        
 
Yang Berhormat Yang Di-Pertua. Dalam 
menyediakan iklim perniagaan yang lebih 
kondusif serta ke arah meningkatkan 
kesejahteraan hidup rakyat, 
pembangunan dan penggunaan syarat-
syarat tanah tumpang sementara (TOL) 
perlu dikaji dan diteliti semula dengan 
memberi pertimbangan kepada perkara-
perkara yang penting yang menjadi 
keperluan dan keutamaan rakyat.    
 
Menyentuh soal pengangguran pula, 
kaola menyarankan agar kaedah 
pembayaran gaji pekerja di sektor 
swasta dapat diselaraskan dengan 
kaedah pembayaran gaji dua kali             
di sektor kerajaan sebagai inisiatif 
menjadikan sektor swasta terus menjadi 
pilihan pertama untuk mendapatkan 
pekerjaan. 
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Sekian, 
كَاتُهُ وبالله ا  ر  ب   اِلله و 

ُ
ة حْم  ر  لَيْكُمْ و  مُ ع  لا  لتوفيق والهداية. و  السَّ

Yang Berhormat Yang Di-Pertua: 
Ahli-Ahli Yang Berhormat, saya kira 
sesuai sekarang kita berhenti sekejap 
untuk berehat selama 20 minit. 
 

  (Majlis Mesyuarat berehat sebentar) 
 

(Majlis Mesyuarat bersidang semula)                                                                                                                                                                                  
Yang Berhormat Yang Di-Pertua:  
حْيم   الرَّ نِ  حْم  َٰ الرَّ  ِ اللّٰه  Ahli-Ahli Yang  بِسْمِ 
Berhormat. Persidangan Majlis 
Mesyuarat Negara disambung semula 
selepas kita berhenti rehat sebentar. 
Persidangan masih lagi membahaskan 
Usul Yang Telah Diberi Notis yang telah 
dicadangkan oleh Yang Berhormat 
Penasihat Khas Kebawah Duli Yang Maha 
Mulia Paduka Seri Beginda Sultan dan 
Yang Di-Pertuan Negara Brunei 
Darussalam dan Menteri di Jabatan 
Perdana Menteri.  
 
Untuk meneruskan perbincangan ini, 
saya sekarang mempersilakan Yang 
Berhormat Pehin Orang Kaya Johan 
Pahlawan Dato Seri Setia Awang Haji 
Adanan bin Begawan Pehin Siraja Khatib 
Dato Seri Setia Haji Mohd. Yusuf.  
 
Silakan Yang Berhormat. 
 
Yang Berhormat Pehin Orang Kaya 
Johan Pahlawan Dato Seri Setia 
Awang Haji Adanan bin Begawan 
Pehin Siraja Khatib Dato Seri Setia 
Haji Mohd. Yusuf:    

  ِ حْيمبِسْمِ اللّٰه نِ الرَّ حْم  َٰ كَاتُهُ   الرَّ ر  ب   اِلله و 
ُ
ة حْم  ر  لَيْكُمْ و  مُ ع  لا    السَّ

dan salam sejahtera. 

 
فُّ َ شْْ

َ
أ ُ عَلََّٰ ُ م 

َ
لَ وَالسَّ ُ ة 

َ
لَ وَالصَّ ُ، مّي  َ

َ
عَال

ْ
ال ُ رَب  ُ لِّلّ ُ حَمْد 

ْ
ُاَل

مُ 
ْ
وَال نْبّيَاءُّ

َ ْ
وَصَحْبُّالْ آلّهُّ ُ وَعَلََّٰ دٍُ حَمَّ م  دّنَاُ سَي  ُ، هُّرْسَلّي  َ ُ

جْمَعّي  َُ
َ
ُُأ

 
Yang Berhormat Yang Di-Pertua dan Ahli-
Ahli Yang Berhormat,  لِلّٰه مْدُ  ح 

ْ
ل
َ
 kita أ

bersyukur ke hadrat   َٰ
َ

ال ع  ت  و  هُ  ان  سُبْح   ِ للّٰه
َ
أ

kerana dengan limpah rahmat serta izin-
Nya jua membolehkan kita dapat hadir               
di Majlis Mesyuarat Negara pada hari ini. 
Pertama-tama sukacita kaola ingin 
mengucapkan tahniah yang setinggi-
tingginya kepada Yang Berhornat Yang              
Di-Pertua atas pelantikan semula sebagai 
Yang Di-Pertua Majlis Mesyuarat Negara.
 
Dalam kesempatan ini, kaola dengan 
penuh hormat serta takzimnya sukacita 
menyembahkan menjunjung kasih yang 
setinggi-tingginya Kehadapan Majlis 
Kebawah Duli Yang Maha Mulia Paduka 
Seri Baginda Sultan Haji Hassanal Bolkiah 
Mu’izzaddin Waddaulah ibni Al-Marhum 
Sultan Haji Omar ‘Ali Saifuddien Sa’adul 
Khairi Waddien, Sultan dan Yang                     
Di-Pertuan Negara Brunei Darussalam 
atas kurnia pelantikan kaola sebagai 
salah seorang Ahli Majlis Mesyuarat 
Negara.  
 
Yang Berhormat Yang Di-Pertua dan Ahli-
Ahli Yang Berhormat. Dalam majlis ini 
kaola sukacita seperti juga rakan-rakan 
Ahli Yang Berhormat yang lain, ingin 
menyokong sepenuhnya Usul yang 
dicadangkan oleh Yang Berhormat Pehin 
Orang Kaya Laila Setia Bakti Di-Raja Dato 
Laila Utama Haji Awang Isa bin Pehin 
Datu Perdana Manteri Dato Laila Utama 
Haji Awang Ibrahim, Penasihat Khas  
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yang telah bercemar duli berangkat                
ke Istiadat Pembukaan Rasmi Mesyuarat 
Pertama dari Musim Permesyuaratan 
Kesembilan Belas Majlis Mesyuarat 
Negara.  
 
Kaola menjunjung kasih yang setinggi-
tingginya titah baginda yang sangat 
tegas, berwawasan dan komprehensif. 
Kandungan titah merupakan panduan 
yang cukup jelas tentang hasrat murni 
baginda ke arah memastikan kemajuan 
negara terus terarah di landasan yang 
betul tanpa mengetepikan isu-isu 
nasional dan ekonomi yang menjadi 
keutamaan dan perhatian yang 
sewajarnya. 
 
Namun pada itu, titah baginda juga 
memberikan harapan besar kepada 
rakyat Negara Brunei Darussalam 
tentang Skim Persaraan Kebangsaan 
(SPK) yang  ُ اللّٰه اء   ش   akan dilancarkan  إِنْ 
pada bulan Julai tahun 2023. Selaku 
rakyat sewajarnya kita mensyukuri 
nikmat kerana dianugerahi seorang raja 
yang prihatin dengan permasalahan 
rakyatnya. 
 
Yang Berhormat Yang Di-Pertua. Isu 
kenaikan harga barang memberikan 
kesan peningkatan kepada kos-kos 
perkhidmatan dan menjadi beban ketara 
kepada pengguna terutama sekali 
golongan yang berpendapatan rendah.  
 
Justeru, peranan PMKS tempatan sangat 
penting dalam menggiatkan ekonomi 
negara dan langkah kerajaan untuk terus 
membaiki persekitaran perniagaan bagi 
menggalakkan lebih ramai lagi usahawan 

menceburi bidang perniagaan dan 
perusahaan serta menggalakkan 
perusahaan yang sedia ada untuk terus 
berkembang dilihat wajar bagi 
mengimbangi kebergantungan pada 
produk import dengan menyasarkan 
penghasilan produk-produk keluaran 
tempatan yang mendapat permintaan 
yang tinggi di pasaran domestik. 
 
Pihak Darussalam Enterprise (DARe) 
berperanan sebagai pemudah cara untuk 
membantu para usahawan tempatan 
menyasarkan sektor-sektor perniagaan 
yang menjadi keutamaan (priority 
sectors). Dengan ini penglibatan produk 
dan barang keluaran negara dapat 
dikawal dengan sebaiknya.        
 
Yang Berhormat Yang Di-Pertua. Dalam 
menyediakan iklim perniagaan yang lebih 
kondusif serta ke arah meningkatkan 
kesejahteraan hidup rakyat, 
pembangunan dan penggunaan syarat-
syarat tanah tumpang sementara (TOL) 
perlu dikaji dan diteliti semula dengan 
memberi pertimbangan kepada perkara-
perkara yang penting yang menjadi 
keperluan dan keutamaan rakyat.    
 
Menyentuh soal pengangguran pula, 
kaola menyarankan agar kaedah 
pembayaran gaji pekerja di sektor 
swasta dapat diselaraskan dengan 
kaedah pembayaran gaji dua kali             
di sektor kerajaan sebagai inisiatif 
menjadikan sektor swasta terus menjadi 
pilihan pertama untuk mendapatkan 
pekerjaan. 
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Sekian, 
كَاتُهُ وبالله ا  ر  ب   اِلله و 

ُ
ة حْم  ر  لَيْكُمْ و  مُ ع  لا  لتوفيق والهداية. و  السَّ

Yang Berhormat Yang Di-Pertua: 
Ahli-Ahli Yang Berhormat, saya kira 
sesuai sekarang kita berhenti sekejap 
untuk berehat selama 20 minit. 
 

  (Majlis Mesyuarat berehat sebentar) 
 

(Majlis Mesyuarat bersidang semula)                                                                                                                                                                                  
Yang Berhormat Yang Di-Pertua:  
حْيم   الرَّ نِ  حْم  َٰ الرَّ  ِ اللّٰه  Ahli-Ahli Yang  بِسْمِ 
Berhormat. Persidangan Majlis 
Mesyuarat Negara disambung semula 
selepas kita berhenti rehat sebentar. 
Persidangan masih lagi membahaskan 
Usul Yang Telah Diberi Notis yang telah 
dicadangkan oleh Yang Berhormat 
Penasihat Khas Kebawah Duli Yang Maha 
Mulia Paduka Seri Beginda Sultan dan 
Yang Di-Pertuan Negara Brunei 
Darussalam dan Menteri di Jabatan 
Perdana Menteri.  
 
Untuk meneruskan perbincangan ini, 
saya sekarang mempersilakan Yang 
Berhormat Pehin Orang Kaya Johan 
Pahlawan Dato Seri Setia Awang Haji 
Adanan bin Begawan Pehin Siraja Khatib 
Dato Seri Setia Haji Mohd. Yusuf.  
 
Silakan Yang Berhormat. 
 
Yang Berhormat Pehin Orang Kaya 
Johan Pahlawan Dato Seri Setia 
Awang Haji Adanan bin Begawan 
Pehin Siraja Khatib Dato Seri Setia 
Haji Mohd. Yusuf:    

  ِ حْيمبِسْمِ اللّٰه نِ الرَّ حْم  َٰ كَاتُهُ   الرَّ ر  ب   اِلله و 
ُ
ة حْم  ر  لَيْكُمْ و  مُ ع  لا    السَّ

dan salam sejahtera. 

 
فُّ َ شْْ

َ
أ ُ عَلََّٰ ُ م 

َ
لَ وَالسَّ ُ ة 

َ
لَ وَالصَّ ُ، مّي  َ

َ
عَال

ْ
ال ُ رَب  ُ لِّلّ ُ حَمْد 

ْ
ُاَل

مُ 
ْ
وَال نْبّيَاءُّ

َ ْ
وَصَحْبُّالْ آلّهُّ ُ وَعَلََّٰ دٍُ حَمَّ م  دّنَاُ سَي  ُ، هُّرْسَلّي  َ ُ

جْمَعّي  َُ
َ
ُُأ

 
Yang Berhormat Yang Di-Pertua dan Ahli-
Ahli Yang Berhormat,  لِلّٰه مْدُ  ح 

ْ
ل
َ
 kita أ

bersyukur ke hadrat   َٰ
َ

ال ع  ت  و  هُ  ان  سُبْح   ِ للّٰه
َ
أ

kerana dengan limpah rahmat serta izin-
Nya jua membolehkan kita dapat hadir               
di Majlis Mesyuarat Negara pada hari ini. 
Pertama-tama sukacita kaola ingin 
mengucapkan tahniah yang setinggi-
tingginya kepada Yang Berhornat Yang              
Di-Pertua atas pelantikan semula sebagai 
Yang Di-Pertua Majlis Mesyuarat Negara.
 
Dalam kesempatan ini, kaola dengan 
penuh hormat serta takzimnya sukacita 
menyembahkan menjunjung kasih yang 
setinggi-tingginya Kehadapan Majlis 
Kebawah Duli Yang Maha Mulia Paduka 
Seri Baginda Sultan Haji Hassanal Bolkiah 
Mu’izzaddin Waddaulah ibni Al-Marhum 
Sultan Haji Omar ‘Ali Saifuddien Sa’adul 
Khairi Waddien, Sultan dan Yang                     
Di-Pertuan Negara Brunei Darussalam 
atas kurnia pelantikan kaola sebagai 
salah seorang Ahli Majlis Mesyuarat 
Negara.  
 
Yang Berhormat Yang Di-Pertua dan Ahli-
Ahli Yang Berhormat. Dalam majlis ini 
kaola sukacita seperti juga rakan-rakan 
Ahli Yang Berhormat yang lain, ingin 
menyokong sepenuhnya Usul yang 
dicadangkan oleh Yang Berhormat Pehin 
Orang Kaya Laila Setia Bakti Di-Raja Dato 
Laila Utama Haji Awang Isa bin Pehin 
Datu Perdana Manteri Dato Laila Utama 
Haji Awang Ibrahim, Penasihat Khas  
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Kebawah Duli Yang Maha Mulia Paduka 
Seri Baginda Sultan  dan Yang Di-Pertuan 
Negara  Brunei Darussalam  dan Menteri 
di Jabatan Perdana pada menyembahkan 
menjunjung kasih yang setinggi-tinginya 
Kehadapan Majlis Kebawah Duli Yang 
Maha Mulia Paduka Seri Baginda Sultan 
Yang Di-Pertuan Negara Brunei 
Darussalam atas keberangkatan dan 
seterusnya mengurniakan titah sempena 
Istiadat Pembukaan Rasmi Mesyuarat 
Pertama dari Musim Permesyuaratan 
Kesembilan Belas Majlis Mesyuarat 
Negara pada hari Khamis 9hb. Syaaban 
1444 bersamaan 2hb. Mac 2023. 
 
Jika kita bersama-sama amati akan isi 
kandungan titah Kebawah Duli Yang 
Maha Mulia Paduka Seri Baginda Sultan 
dan Yang Di-Pertuan Negara Brunei 
Darussalam sempena Istiadat 
Pembukaan Rasmi Majlis Mesyuarat 
Negara dua hari yang lalu adalah sangat 
signifikan dan dijulang tinggi, yang 
berpandangan jauh, yang melangkaui 
pelbagai aspek dari hasrat baginda yang 
murni untuk bersama-sama kita 
mengembangkan dan memantapkan 
negara ini bukan sahaja dalam bidang 
perekonomian, perniagaan, perusahaan 
termasuklah meningkatkan kualiti 
kehidupan yang menjurus kepada 
kehidupn yang lebih tinggi demi 
kesejahteraan, kebajikan rakyat dan 
penduduk di Negara Brunei Darussalam. 
 
Dalam bersama-sama mengembangkan 
negara yang berterusan, titah Kebawah 
Duli Yang Maha Mulia Paduka Seri 
Baginda Sultan dan Yang Di-Pertuan 
Negara Brunei Darussalam sempena 

Istiadat Pembukaan Rasmi Majlis 
Mesyuarat Negara yang membangkitkan 
akan cabaran yang sangat penting 
diambil kira untuk meningkatkan hasil 
kerajaan hendaklah diambil perhatian 
khusus dalam masa yang sama 
membahaskan perbelanjaan yang akan 
diluluskan dalam Majlis Mesyuarat 
Negara supaya nanti akan benar-benar 
memberi impak positif kepada negara 
dan rakyat tanpa terlalu banyak 
membebankan kerajaan. 
 
Berhubung dengan titah baginda iaitu 
perkara yang berkait rapat seperti yang 
berunsurkan operasi dan taktikal 
bolehlah dibincangkan bersama dengan 
agensi-agensi yang berkenaan di luar 
majlis ini dari semasa ke semasa.  
 
مْدُ لِلّٰه  ح 

ْ
ل
َ
أ dengan tatacara sedemikian akan 

membolehkan apa jua isu atau perkara 
yang timbul dapat dihadapkan kepada 
agensi berkenaan dan seterusnya 
dibincangkan bersama dan  ُ اللّٰه اء   ش    إِنْ 
dengan lebih komprehensif dalam sama-
sama menangani demi kepentingan dan 
kebaikan negara serta rakyat dan 
penduduk di negara ini.  
 
Dalam pada itu, mengenai isu 
pengangguran yang berbangkit dengan 
titah baginda hendaklah diberi perhatian 
yang sewajarnya amat penting kalangan 
pencari kerja tempatan diberi latihan, 
ditingkatkan tahap pengetahuan dan 
dinaik taraf kemahiran profesional 
masing-masing supaya dapat memenuhi 
kehendak pasaran pekerjaan semasa.  
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Berhubung dengan isu pengangguran ini 
bukan sahaja mengaitkan dengan 
pekerja-pekerja yang mempunyai 
kelayakan akademik atau teknikal tetapi 
kita juga harus memikirkan pencari-
pencari kerja yang tidak mempunyai 
kelayakan atau kelulusan seperti school 
drop-outs. Apakah yang perlu kita 
lakukan bagi mereka ini juga berpeluang 
mendapat peluang pekerjaan. 
 
Isu pengangguran juga banyak hubung 
kaitnya dangan masalah sosial seperti 
kemiskinan, jenayah, penyalahgunaan 
dadah, masalah kekeluargaan dan 
perceraian dan isu yang berkaitan.  
 
Penubuhan Sekretariat Tetap Manpower 
Planning and Employement Council  yang 
telah membuat langkah-langkah, 
perancangan stategik dan plan of action 
bagi membantu para pencari kerja, 
meningkatkan lagi lebih ramai rakyat dan 
penduduk berkecimpung dalam pelbagai 
bidang profesional, forum, latihan 
teknikal dan berkemahiran yang 
dihasratkan mereka ini lebih selari 
dengan kehendak perkembangan 
industri pelbagai sektor adalah sangat 
dihargai dan bertepatan dalam 
menangani isu pengangguran 
disebabkan oleh kurang kemahiran dan 
ilmu pengetahuan.  
 
Yang Berhormat Yang Di-Pertua dan Ahli-
Ahli yang Berhormat. Dalam bidang 
ekonomi, peranan Perusahaan Mikrokecil 
dan Sederhana terutama sekali yang 
melibatkan peniaga-peniaga tempatan 
adalah sangat penting untuk 

dikembangmajukan dan diperbaiki agar 
berpotensi untuk jadi pengeskport.  
 
Apa yang mustahak bersama-sama 
meneliti dan mengenal pasti dasar atau 
polisi kerajaan yang membolehkan 
pengeksportan produk ke luar negeri 
yang antara lainnya adalah dari segi 
kompeten autoriti bagi produk. Kedua, 
persetujuan bersama ataupun 
arrangement antara kerajaan dengan 
kerajaan bagi akses untuk membolehkan 
eksport itu akan dilaksanakan dan yang 
paling mustahak juga antaranya ialah 
access dari aspek infrastruktur seperti 
bekalan elektrik, air, logistik dan 
pengurusan tenaga meningkatkan 
probability of success dalam sama-sama 
untuk cuba mengeksport produk-produk 
keluaran Negara Brunei Darussalam. 
 
Selain itu, ia juga sudah setentunya 
memerlukan strategi yang mantap bukan 
sahaja dari aspek packaging, 
penggunaan mesin yang berteknologi 
tinggi, kualiti, pengeluaran produk 
berskala besar, strategi pemasaran, 
pengurusan tenaga kerja (manpower) 
berkemahiran dan lain-lain. 
 
Yang Berhormat Yang Di-Pertua dan Ahli-
Ahli Yang Berhormat. Bagi mengakhiri 
majlis ini marilah kita bersama-sama 
berdoa ke hadrat  َٰ الَ ع  ت  هُ و  ان  سُبْح   ِ للّٰه

َ
 semoga أ

Kebawah Duli Yang Maha Mulia Paduka 
Seri Baginda Sultan dan Yang Di-Pertuan 
Negara Brunei Darussalam serta ahli 
kerabat dan seluruh rakyat dan 
penduduk negara ini akan sentiasa 
dikurniakan petunjuk, hidayah dan 
rahmat serta dalam kandungan sihat 
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Kebawah Duli Yang Maha Mulia Paduka 
Seri Baginda Sultan  dan Yang Di-Pertuan 
Negara  Brunei Darussalam  dan Menteri 
di Jabatan Perdana pada menyembahkan 
menjunjung kasih yang setinggi-tinginya 
Kehadapan Majlis Kebawah Duli Yang 
Maha Mulia Paduka Seri Baginda Sultan 
Yang Di-Pertuan Negara Brunei 
Darussalam atas keberangkatan dan 
seterusnya mengurniakan titah sempena 
Istiadat Pembukaan Rasmi Mesyuarat 
Pertama dari Musim Permesyuaratan 
Kesembilan Belas Majlis Mesyuarat 
Negara pada hari Khamis 9hb. Syaaban 
1444 bersamaan 2hb. Mac 2023. 
 
Jika kita bersama-sama amati akan isi 
kandungan titah Kebawah Duli Yang 
Maha Mulia Paduka Seri Baginda Sultan 
dan Yang Di-Pertuan Negara Brunei 
Darussalam sempena Istiadat 
Pembukaan Rasmi Majlis Mesyuarat 
Negara dua hari yang lalu adalah sangat 
signifikan dan dijulang tinggi, yang 
berpandangan jauh, yang melangkaui 
pelbagai aspek dari hasrat baginda yang 
murni untuk bersama-sama kita 
mengembangkan dan memantapkan 
negara ini bukan sahaja dalam bidang 
perekonomian, perniagaan, perusahaan 
termasuklah meningkatkan kualiti 
kehidupan yang menjurus kepada 
kehidupn yang lebih tinggi demi 
kesejahteraan, kebajikan rakyat dan 
penduduk di Negara Brunei Darussalam. 
 
Dalam bersama-sama mengembangkan 
negara yang berterusan, titah Kebawah 
Duli Yang Maha Mulia Paduka Seri 
Baginda Sultan dan Yang Di-Pertuan 
Negara Brunei Darussalam sempena 

Istiadat Pembukaan Rasmi Majlis 
Mesyuarat Negara yang membangkitkan 
akan cabaran yang sangat penting 
diambil kira untuk meningkatkan hasil 
kerajaan hendaklah diambil perhatian 
khusus dalam masa yang sama 
membahaskan perbelanjaan yang akan 
diluluskan dalam Majlis Mesyuarat 
Negara supaya nanti akan benar-benar 
memberi impak positif kepada negara 
dan rakyat tanpa terlalu banyak 
membebankan kerajaan. 
 
Berhubung dengan titah baginda iaitu 
perkara yang berkait rapat seperti yang 
berunsurkan operasi dan taktikal 
bolehlah dibincangkan bersama dengan 
agensi-agensi yang berkenaan di luar 
majlis ini dari semasa ke semasa.  
 
مْدُ لِلّٰه  ح 

ْ
ل
َ
أ dengan tatacara sedemikian akan 

membolehkan apa jua isu atau perkara 
yang timbul dapat dihadapkan kepada 
agensi berkenaan dan seterusnya 
dibincangkan bersama dan  ُ اللّٰه اء   ش    إِنْ 
dengan lebih komprehensif dalam sama-
sama menangani demi kepentingan dan 
kebaikan negara serta rakyat dan 
penduduk di negara ini.  
 
Dalam pada itu, mengenai isu 
pengangguran yang berbangkit dengan 
titah baginda hendaklah diberi perhatian 
yang sewajarnya amat penting kalangan 
pencari kerja tempatan diberi latihan, 
ditingkatkan tahap pengetahuan dan 
dinaik taraf kemahiran profesional 
masing-masing supaya dapat memenuhi 
kehendak pasaran pekerjaan semasa.  
 

 
 
PAGI HARI SABTU, 11HB. SYAABAN 1444H/4HB. MAC 2023M 
  

33 

Berhubung dengan isu pengangguran ini 
bukan sahaja mengaitkan dengan 
pekerja-pekerja yang mempunyai 
kelayakan akademik atau teknikal tetapi 
kita juga harus memikirkan pencari-
pencari kerja yang tidak mempunyai 
kelayakan atau kelulusan seperti school 
drop-outs. Apakah yang perlu kita 
lakukan bagi mereka ini juga berpeluang 
mendapat peluang pekerjaan. 
 
Isu pengangguran juga banyak hubung 
kaitnya dangan masalah sosial seperti 
kemiskinan, jenayah, penyalahgunaan 
dadah, masalah kekeluargaan dan 
perceraian dan isu yang berkaitan.  
 
Penubuhan Sekretariat Tetap Manpower 
Planning and Employement Council  yang 
telah membuat langkah-langkah, 
perancangan stategik dan plan of action 
bagi membantu para pencari kerja, 
meningkatkan lagi lebih ramai rakyat dan 
penduduk berkecimpung dalam pelbagai 
bidang profesional, forum, latihan 
teknikal dan berkemahiran yang 
dihasratkan mereka ini lebih selari 
dengan kehendak perkembangan 
industri pelbagai sektor adalah sangat 
dihargai dan bertepatan dalam 
menangani isu pengangguran 
disebabkan oleh kurang kemahiran dan 
ilmu pengetahuan.  
 
Yang Berhormat Yang Di-Pertua dan Ahli-
Ahli yang Berhormat. Dalam bidang 
ekonomi, peranan Perusahaan Mikrokecil 
dan Sederhana terutama sekali yang 
melibatkan peniaga-peniaga tempatan 
adalah sangat penting untuk 

dikembangmajukan dan diperbaiki agar 
berpotensi untuk jadi pengeskport.  
 
Apa yang mustahak bersama-sama 
meneliti dan mengenal pasti dasar atau 
polisi kerajaan yang membolehkan 
pengeksportan produk ke luar negeri 
yang antara lainnya adalah dari segi 
kompeten autoriti bagi produk. Kedua, 
persetujuan bersama ataupun 
arrangement antara kerajaan dengan 
kerajaan bagi akses untuk membolehkan 
eksport itu akan dilaksanakan dan yang 
paling mustahak juga antaranya ialah 
access dari aspek infrastruktur seperti 
bekalan elektrik, air, logistik dan 
pengurusan tenaga meningkatkan 
probability of success dalam sama-sama 
untuk cuba mengeksport produk-produk 
keluaran Negara Brunei Darussalam. 
 
Selain itu, ia juga sudah setentunya 
memerlukan strategi yang mantap bukan 
sahaja dari aspek packaging, 
penggunaan mesin yang berteknologi 
tinggi, kualiti, pengeluaran produk 
berskala besar, strategi pemasaran, 
pengurusan tenaga kerja (manpower) 
berkemahiran dan lain-lain. 
 
Yang Berhormat Yang Di-Pertua dan Ahli-
Ahli Yang Berhormat. Bagi mengakhiri 
majlis ini marilah kita bersama-sama 
berdoa ke hadrat  َٰ الَ ع  ت  هُ و  ان  سُبْح   ِ للّٰه

َ
 semoga أ

Kebawah Duli Yang Maha Mulia Paduka 
Seri Baginda Sultan dan Yang Di-Pertuan 
Negara Brunei Darussalam serta ahli 
kerabat dan seluruh rakyat dan 
penduduk negara ini akan sentiasa 
dikurniakan petunjuk, hidayah dan 
rahmat serta dalam kandungan sihat 
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walafiat dan penuh kesejahteraan serta 
di bawah perlindungan  َٰ الَ ع  ت  هُ و  ان  سُبْح   ِ للّٰه

َ
أ  

 
Sekian, 

 اِلله  
ُ
ة حْم  ر  لَيْكُمْ و  مُ ع  لا  كَاتُهُ وبالله التوفيق والهداية. و  السَّ ر  ب  و 

 
Yang Berhormat Yang Di-Pertua: 
Saya persilakan sekarang Yang 
Berhormat Awang Haji Mohamad Danial 
@ Tekpin bin Ya’akub. 
 
Yang Berhormat Awang Haji 
Mohamad Danial @ Tekpin bin 
Ya’akub:  حْيم نِ الرَّ حْم  َٰ ِ الرَّ  بِسْمِ اللّٰه

مُ   لا  كَاتُهُ السَّ ر  ب   اِلله و 
ُ
ة حْم  ر  لَيْكُمْ و  ع   Yang Berhormat 

Yang Di-Pertua. Lebih dahulu kaola ingin 
mengucapkan syukur ke hadrat                   
 َٰ

َ
ال ع  ت  و  هُ  ان  سُبْح   ِ للّٰه

َ
 dengan izin-Nya dan أ

mengucapkan terima kasih yang 
setinggi-tingginya kepada Yang 
Berhormat Yang   Di-Pertua atas ruang 
memberikan ucapan kaola                         
di Persidangan Majlis Mesyuarat Negara 
ini.  
 
 ُ اللّٰه اء   ش   kaola dengan sedaya upaya إِنْ 
melaksanakan tanggungjawab yang 
diamanahkan ini dengan penuh ikhlas. 
Kaola menjunjung kasih setinggi-
tingginya atas titah baginda yang 
mencerminkan sikap keprihatinan dan 
pemedulian baginda dalam memelihara 
kesejahteraan rakyat dan penduduk 
Negara Brunei Darussalam.

Selain itu, kaola menjunjung tinggi 
hasrat baginda agar semua Ahli Yang 
Berhormat sentiasa berfikiran terbuka 
bebas daripada sebarang pengaruh luar 
agar kemurnian ‘Calak Brunei’ tidak 
dicemari.  

Sikap tegas baginda ini memberikan 
petunjuk jelas tentang prinsip dan hala 
tuju negara ke arah mewujudkan 
kestabilan dan memakmurkan ekonomi 
dengan mempertahankan nilai-nilai jati 
diri orang Brunei berlandaskan konsep 
Melayu Islam Beraja. 
 
Yang Berhormat Yang Di-Pertua. Kaola 
menyambut baik sepenuhnya komitmen 
negara ke arah perubahan iklim serta 
menjunjung kasih atas perkenan baginda 
untuk menjadikan Negara Brunei 
Darussalam sebagai tuan rumah Pusat 
Perubahan Iklim ASEAN (ASEAN Centre 
for Climate Change) yang akan 
menempatkan pakar-pakar dari dalam 
dan luar negeri untuk menjalankan 
kegiatan penyelidikan berkaitan dengan 
perubahan iklim. Sudah tiba masanya 
negara terus komited dalam usaha-usaha 
melestarikan alam sekitar tidak kira sama 
ada di kawasan bandar mahupun di luar 
bandar. 
 
Kaola optimis dengan adanya pusat ini, 
isu-isu dan kejadian bencana alam 
seperti banjir kilat dan tanah runtuh, 
terutama sekali di kawasan-kawasan 
berisiko di Daerah Tutong akan dapat 
dikurangkan serta ditangani dengan lebih 
strategik. Ini termasuk inisiatif ke arah 
membudayakan masyarakat agar lebih 
bertanggungjawab dan memperkenalkan 
penguatkuasaan akta-akta baharu 
berkaitan dengan alam sekitar ke arah 
pelaksanaan yang lebih kondusif dan 
berkesan. 
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Yang Berhormat Yang Di-Pertua. Dalam 
kesempatan ini kaola turut 
mencadangkan agar belanjawan yang 
akan dibentangkan nanti dapat juga 
memberikan tumpuan dan sasaran 
kepada kemajuan di kawasan luar 
bandar. Perkara ini penting agar 
kawasan-kawasan luar bandar tidak 
terpinggir dan nikmat kemudahan 
prasarana dan infrastruktur yang lebih 
sempurna.  
 
Dalam usaha memantapkan kepimpinan 
akar umbi, terutama sekali kepimpinan 
majlis-majlis perundingan mukim dan 
kampung, dicadangkan agar diadakan 
Konvensyen Majlis Perundingan Mukim 
dan Kampung (MPMK) peringkat nasional 
dapat ‘diungkayahkan’ sebagai inisiatif 
regroup dan memantapkan kepimpinan 
kepada pemimpin dan keahlian             
baharu MPMK. Dalam masa yang          
sama, memperkenalkan pendekatan-
pendekatan terkini mengikut perubahan 
masa, teknologi dan persekitaran. 
 
Sekian, 
كَاتُهُ  ر  ب   اِلله و 

ُ
ة حْم  ر  لَيْكُمْ و  مُ ع  لا  وبالله التوفيق والهداية. و  السَّ

 
Yang Berhormat Yang Di-Pertua: 
Saya persilakan Yang Berhormat Pehin 
Orang Kaya Indera Pahlawan Dato Seri 
Setia Haji Awang Suyoi bin Haji Osman. 
Silakan Yang Berhormat. 
 
Yang Berhormat Pehin Orang Kaya 
Indera Pahlawan Dato Seri Setia 
Haji Awang Suyoi bin Haji Osman: 

حْيم نِ الرَّ حْم  َٰ ِ الرَّ كَاتُهُ  بِسْمِ اللّٰه ر  ب   اِلله و 
ُ
ة حْم  ر  لَيْكُمْ و  مُ ع  لا  السَّ

Yang Berhormat Yang Di-Pertua dan Ahli-
Ahli Yang Berhormat. Lebih dahulu, kaola 
mengucapkan tahniah atas lantikan 
semula Yang Berhormat Yang Di-Pertua 
selaku Yang Di-Pertua Majlis Mesyuarat 
Negara.  
 
Kaola yakin dengan kebijaksanaan dan 
pengalaman Yang Berhormat akan 
memacu perjalanan Majlis Mesyuarat 
Negara dengan lancar dan mencapai 
matlamatnya. Kaola juga ingin 
mengucapkan tahniah kepada semua 
Ahli Majlis Mesyuarat Negara yang 
baharu. Semoga dengan sikap 
kebersamaan, bekerjasama mencapai 
satu haluan di Dewan ini kita akan 
mencapai persetujuan dalam banyak hal 
bagi kesejahteraan dan keselamatan 
negara,  ُ اء  اللّٰه  . إِنْ ش 
 
Kaola menjunjung kasih yang setinggi-
tingginya Kehadapan Majlis Kebawah 
Duli Yang Maha Mulia Paduka Seri 
Baginda Sultan dan Yang Di-Pertuan 
Negara Brunei Darussalam atas lantikan 
kaola selaku Ahli Majlis Mesyuarat 
Negara.  
 
  ُ اء  اللّٰه  kaola akan memainkan peranan إِنْ ش 
kaola sebaik-baiknya selaku Ahli Majlis 
Mesyuarat Negara untuk mendukung apa 
jua dasar Kerajaan Kebawah Duli Yang 
Maha Mulia Paduka Seri Baginda Sultan 
dan Yang Di-Pertuan Negara Brunei 
Darussalam. 
 
Yang Berhormat Yang Di-Pertua. Kaola 
menyokong sepenuhnya Usul yang 
dicadangkan oleh Yang Berhormat Pehin 
Orang Kaya Laila Setia Bakti Di-Raja Dato 
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walafiat dan penuh kesejahteraan serta 
di bawah perlindungan  َٰ الَ ع  ت  هُ و  ان  سُبْح   ِ للّٰه

َ
أ  

 
Sekian, 

 اِلله  
ُ
ة حْم  ر  لَيْكُمْ و  مُ ع  لا  كَاتُهُ وبالله التوفيق والهداية. و  السَّ ر  ب  و 

 
Yang Berhormat Yang Di-Pertua: 
Saya persilakan sekarang Yang 
Berhormat Awang Haji Mohamad Danial 
@ Tekpin bin Ya’akub. 
 
Yang Berhormat Awang Haji 
Mohamad Danial @ Tekpin bin 
Ya’akub:  حْيم نِ الرَّ حْم  َٰ ِ الرَّ  بِسْمِ اللّٰه

مُ   لا  كَاتُهُ السَّ ر  ب   اِلله و 
ُ
ة حْم  ر  لَيْكُمْ و  ع   Yang Berhormat 

Yang Di-Pertua. Lebih dahulu kaola ingin 
mengucapkan syukur ke hadrat                   
 َٰ

َ
ال ع  ت  و  هُ  ان  سُبْح   ِ للّٰه

َ
 dengan izin-Nya dan أ

mengucapkan terima kasih yang 
setinggi-tingginya kepada Yang 
Berhormat Yang   Di-Pertua atas ruang 
memberikan ucapan kaola                         
di Persidangan Majlis Mesyuarat Negara 
ini.  
 
 ُ اللّٰه اء   ش   kaola dengan sedaya upaya إِنْ 
melaksanakan tanggungjawab yang 
diamanahkan ini dengan penuh ikhlas. 
Kaola menjunjung kasih setinggi-
tingginya atas titah baginda yang 
mencerminkan sikap keprihatinan dan 
pemedulian baginda dalam memelihara 
kesejahteraan rakyat dan penduduk 
Negara Brunei Darussalam.

Selain itu, kaola menjunjung tinggi 
hasrat baginda agar semua Ahli Yang 
Berhormat sentiasa berfikiran terbuka 
bebas daripada sebarang pengaruh luar 
agar kemurnian ‘Calak Brunei’ tidak 
dicemari.  

Sikap tegas baginda ini memberikan 
petunjuk jelas tentang prinsip dan hala 
tuju negara ke arah mewujudkan 
kestabilan dan memakmurkan ekonomi 
dengan mempertahankan nilai-nilai jati 
diri orang Brunei berlandaskan konsep 
Melayu Islam Beraja. 
 
Yang Berhormat Yang Di-Pertua. Kaola 
menyambut baik sepenuhnya komitmen 
negara ke arah perubahan iklim serta 
menjunjung kasih atas perkenan baginda 
untuk menjadikan Negara Brunei 
Darussalam sebagai tuan rumah Pusat 
Perubahan Iklim ASEAN (ASEAN Centre 
for Climate Change) yang akan 
menempatkan pakar-pakar dari dalam 
dan luar negeri untuk menjalankan 
kegiatan penyelidikan berkaitan dengan 
perubahan iklim. Sudah tiba masanya 
negara terus komited dalam usaha-usaha 
melestarikan alam sekitar tidak kira sama 
ada di kawasan bandar mahupun di luar 
bandar. 
 
Kaola optimis dengan adanya pusat ini, 
isu-isu dan kejadian bencana alam 
seperti banjir kilat dan tanah runtuh, 
terutama sekali di kawasan-kawasan 
berisiko di Daerah Tutong akan dapat 
dikurangkan serta ditangani dengan lebih 
strategik. Ini termasuk inisiatif ke arah 
membudayakan masyarakat agar lebih 
bertanggungjawab dan memperkenalkan 
penguatkuasaan akta-akta baharu 
berkaitan dengan alam sekitar ke arah 
pelaksanaan yang lebih kondusif dan 
berkesan. 
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Yang Berhormat Yang Di-Pertua. Dalam 
kesempatan ini kaola turut 
mencadangkan agar belanjawan yang 
akan dibentangkan nanti dapat juga 
memberikan tumpuan dan sasaran 
kepada kemajuan di kawasan luar 
bandar. Perkara ini penting agar 
kawasan-kawasan luar bandar tidak 
terpinggir dan nikmat kemudahan 
prasarana dan infrastruktur yang lebih 
sempurna.  
 
Dalam usaha memantapkan kepimpinan 
akar umbi, terutama sekali kepimpinan 
majlis-majlis perundingan mukim dan 
kampung, dicadangkan agar diadakan 
Konvensyen Majlis Perundingan Mukim 
dan Kampung (MPMK) peringkat nasional 
dapat ‘diungkayahkan’ sebagai inisiatif 
regroup dan memantapkan kepimpinan 
kepada pemimpin dan keahlian             
baharu MPMK. Dalam masa yang          
sama, memperkenalkan pendekatan-
pendekatan terkini mengikut perubahan 
masa, teknologi dan persekitaran. 
 
Sekian, 
كَاتُهُ  ر  ب   اِلله و 

ُ
ة حْم  ر  لَيْكُمْ و  مُ ع  لا  وبالله التوفيق والهداية. و  السَّ

 
Yang Berhormat Yang Di-Pertua: 
Saya persilakan Yang Berhormat Pehin 
Orang Kaya Indera Pahlawan Dato Seri 
Setia Haji Awang Suyoi bin Haji Osman. 
Silakan Yang Berhormat. 
 
Yang Berhormat Pehin Orang Kaya 
Indera Pahlawan Dato Seri Setia 
Haji Awang Suyoi bin Haji Osman: 

حْيم نِ الرَّ حْم  َٰ ِ الرَّ كَاتُهُ  بِسْمِ اللّٰه ر  ب   اِلله و 
ُ
ة حْم  ر  لَيْكُمْ و  مُ ع  لا  السَّ

Yang Berhormat Yang Di-Pertua dan Ahli-
Ahli Yang Berhormat. Lebih dahulu, kaola 
mengucapkan tahniah atas lantikan 
semula Yang Berhormat Yang Di-Pertua 
selaku Yang Di-Pertua Majlis Mesyuarat 
Negara.  
 
Kaola yakin dengan kebijaksanaan dan 
pengalaman Yang Berhormat akan 
memacu perjalanan Majlis Mesyuarat 
Negara dengan lancar dan mencapai 
matlamatnya. Kaola juga ingin 
mengucapkan tahniah kepada semua 
Ahli Majlis Mesyuarat Negara yang 
baharu. Semoga dengan sikap 
kebersamaan, bekerjasama mencapai 
satu haluan di Dewan ini kita akan 
mencapai persetujuan dalam banyak hal 
bagi kesejahteraan dan keselamatan 
negara,  ُ اء  اللّٰه  . إِنْ ش 
 
Kaola menjunjung kasih yang setinggi-
tingginya Kehadapan Majlis Kebawah 
Duli Yang Maha Mulia Paduka Seri 
Baginda Sultan dan Yang Di-Pertuan 
Negara Brunei Darussalam atas lantikan 
kaola selaku Ahli Majlis Mesyuarat 
Negara.  
 
  ُ اء  اللّٰه  kaola akan memainkan peranan إِنْ ش 
kaola sebaik-baiknya selaku Ahli Majlis 
Mesyuarat Negara untuk mendukung apa 
jua dasar Kerajaan Kebawah Duli Yang 
Maha Mulia Paduka Seri Baginda Sultan 
dan Yang Di-Pertuan Negara Brunei 
Darussalam. 
 
Yang Berhormat Yang Di-Pertua. Kaola 
menyokong sepenuhnya Usul yang 
dicadangkan oleh Yang Berhormat Pehin 
Orang Kaya Laila Setia Bakti Di-Raja Dato 
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Laila Utama Haji Awang Isa bin Pehin 
Datu Perdana Manteri Dato Laila Utama 
Haji Awang Ibrahim, Penasihat Khas 
Kebawah Duli Yang Maha Mulia Paduka 
Seri Baginda Sultan dan Yang Di-Pertuan 
Negara Brunei Darussalam dan Menteri 
di Jabatan Perdana Menteri bagi 
menyembahkan menjunjung kasih yang 
setinggi-tingginya atas keberangkatan 
baginda dan seterusnya mengurniakan 
titah. 
 
Yang Berhormat Yang Di-Pertua. Titah 
Kebawah Duli Yang Maha Mulia Paduka 
Seri Baginda Sultan dan Yang Di-Pertuan 
Negara Brunei Darussalam begitu              
jelas supaya Ahli-Ahli Yang Berhormat 
berbincang dengan fikiran terbuka tetapi 
bebas daripada sebarang pengaruh luar 
dan apa yang dibincangkan di Dewan 
yang mulia ini seperti hasil Kerajaan 
Kebawah Duli Yang Maha Mulia Paduka 
Seri Baginda Sultan dan Yang Di-Pertuan 
Negara Brunei Darussalam dan 
perbelanjaan yang akan diluluskan akan 
memberi impak positif untuk negara dan 
rakyat.  
 
Seperti kandungan titah Kebawah Duli 
Yang Maha Mulia Paduka Seri Baginda 
Sultan dan Yang Di-Pertuan Negara 
Brunei Darussalam, kaola juga 
menyarankan agar mana-mana 
peruntukan yang sudah diluluskan akan 
digunakan dengan berhemah dan tidak 
berlengah untuk mencapai sasarannya.  
 
Kaola menjunjung tinggi titah baginda 
untuk menyuarakan isu-isu yang 
berbentuk strategik yang akan memberi 
impak positif dalam jangka panjang. 

Dalam menangani isu pekerjaan, kaola 
gembira akan kejayaan Sekretariat Tetap 
Manpower Planning and Employment 
Council (MPEC) melalui pendekatan 
whole of government and whole                     
of nation mengurangkan kadar 
pengangguran di negara ini. 
 
Dalam masa yang sama, Manpower 
Planning and Employment Council 
(MPEC) berjaya meningkatkan 
kemahiran profesional anak-anak 
tempatan di syarikat swasta. Isu 
menyediakan atau mendapatkan 
pekerjaan penting bagi kita untuk terus 
beri perhatian, jika tidak, belia kita yang 
tamat persekolahan dan pengajian 
mereka akan menjadi beban kepada 
masyarakat sedangkan mereka boleh 
menyumbang kepada pembangunan 
negara. Di samping itu, pelaburan negara 
dalam pendidikan akan menjadi sia-sia 
jika mereka ini tidak mendapat pekerjaan 
atau harus bekerja di luar negeri kerana 
di dalam negeri tiada pekerjaan. 
 
Adalah diharapkan isu pekerjaan ini akan 
dapat dibincangkan secara telus dan 
terbuka untuk mencari jalan menambah 
peluang pekerjaan melalui pelbagai 
dasar strategik. Kita mesti mempunyai 
perancangan yang mantap, yang 
strategik bagi menangani isu pekerjaan 
lima ke sepuluh tahun akan datang dan 
kita mesti mengenal pasti di sektor mana 
peluang pekerjaan itu akan wujud.  
 
Pihak institusi pendidikan dengan itu 
akan berupaya menyediakan kurikulum, 
kursus dan bidang-bidang kepakaran 
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yang bersesuaian bagi pelajar-pelajar 
yang bakal mencari pekerjaan. 
 
Situasi seperti sekarang, pelajar kita lulus 
atau tamat pengajian sama ada bahagian 
menengah atau tertiary tetapi sukar 
mencari pekerjaan tidak lagi seharusnya 
wujud atau tidak lagi seharusnya 
berlaku. 
  
Yang Berhormat Yang Di-Pertua.   مْدُ لِلّٰه ح 

ْ
ل
َ
 أ

Kerajaan Kebawah Duli Yang Maha Mulia 
Paduka Seri Baginda Sultan dan Yang                 
Di-Pertuan Negara Brunei Darussalam 
akan melancarkan Skim Persaraan 
Kebangsaan yang baharu,   ُ اء  اللّٰه  bulan إِنْ ش 
Julai tahun ini.  
 
Ini satu berita yang ditunggu-tunggu 
oleh rakyat kerana ia akan menjamin 
masa persaraan yang lebih selesa kepada 
semua yang bekerja. Jelas pada kita, apa 
yang ingin dicapai oleh baginda dan 
kerajaan baginda ialah supaya rakyat 
akan sentiasa mendapat peluang 
pekerjaan dan melibatkan diri dalam 
pekerjaan dan dengan adanya Skim 
Persaraan yang lebih baik, kesejahteraan 
seluruh rakyat akan sentiasa terpelihara. 
 
Kaola berharap agar apa jua usaha dan 
tindak-tanduk pihak kerajaan akan 
menepati hasrat Kebawah Duli Yang 
Maha Mulia Paduka Seri Baginda Sultan 
dan Yang Di-Pertuan Negara Brunei 
Darussalam seperti dalam titah baginda. 
Adalah diharapkan perbincangan kita               
di Dewan yang mulia ini akan 
mendatangkan hasil yang positif dan 
berpanjangan, ُ ْ مّي

َ
عَال

ْ
ُال رَبَّ ُيَاُ   .آمّي ْ  

 

Yang Berhormat Yang Di-Pertua: 
Terima kasih, Yang Berhormat. Saya 
mempersilakan sekarang Yang 
Berhormat Awang Mohammad bin 
Abdullah @ Lim Swee Ann. 
 
Yang Berhormat Awang Mohammad 
bin   Abdullah   @   Lim   Swee   Ann:     

 ِ حْيم بِسْمِ اللّٰه نِ الرَّ حْم  َٰ كَاتُهُ  الرَّ ر  ب   اِلله و 
ُ
ة حْم  ر  لَيْكُمْ و  مُ ع  لا     السَّ

Yang Berhormat Yang Di-Pertua. Lebih 
dahulu kaola mengucapkan syukur         
ke hadrat  َٰ

َ
ال ع  ت  و  هُ  ان  سُبْح   ِ للّٰه

َ
أ atas izin dan 

rahmat-Nya serta menjunjung kasih 
Kehadapan Majlis Kebawah Duli Yang 
Maha Mulia Paduka Seri Baginda Sultan 
dan Yang Di-Pertuan Negara Brunei 
Darussalam atas perkenan melantik 
abiskaola menjadi Ahli Majlis Mesyuarat 
Negara.  ُ اللّٰه اء   ش   kaola dengan sedaya   إِنْ 
upaya melaksanakan tanggungjawab 
yang diamanahkan ini dengan sebaik-
baiknya. 
 
Yang Berhormat Yang Di-Pertua. Lebih 
dahulu kaola sukacita mengucapkan 
syukur kepada  َٰ

َ
ال ع  ت  و  هُ  ان  سُبْح   ِ للّٰه

َ
 kerana أ

dengan limpah kurnia-Nya, kaola dapat 
berdiri di Dewan yang mulia ini bersama 
dengan rakan-rakan Ahli yang lain                  
pada Musim Permesyuaratan Kesembilan 
Belas Majlis Mesyuarat Negara tahun 
2023.  
 
Abiskaola, menyokong penuh Usul Yang 
Berhormat Pehin Orang Kaya Laila Setia 
Bakti Di-Raja Dato Laila Utama Awang 
Haji Isa bin Pehin Datu Perdana Manteri 
Dato Laila Utama Haji Awang Ibrahim, 
Penasihat Khas Kebawah Duli Yang Maha 
Mulia Paduka Seri Baginda Sultan Yang 
Di-Pertuan Negara Brunei Darussalam 
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Laila Utama Haji Awang Isa bin Pehin 
Datu Perdana Manteri Dato Laila Utama 
Haji Awang Ibrahim, Penasihat Khas 
Kebawah Duli Yang Maha Mulia Paduka 
Seri Baginda Sultan dan Yang Di-Pertuan 
Negara Brunei Darussalam dan Menteri 
di Jabatan Perdana Menteri bagi 
menyembahkan menjunjung kasih yang 
setinggi-tingginya atas keberangkatan 
baginda dan seterusnya mengurniakan 
titah. 
 
Yang Berhormat Yang Di-Pertua. Titah 
Kebawah Duli Yang Maha Mulia Paduka 
Seri Baginda Sultan dan Yang Di-Pertuan 
Negara Brunei Darussalam begitu              
jelas supaya Ahli-Ahli Yang Berhormat 
berbincang dengan fikiran terbuka tetapi 
bebas daripada sebarang pengaruh luar 
dan apa yang dibincangkan di Dewan 
yang mulia ini seperti hasil Kerajaan 
Kebawah Duli Yang Maha Mulia Paduka 
Seri Baginda Sultan dan Yang Di-Pertuan 
Negara Brunei Darussalam dan 
perbelanjaan yang akan diluluskan akan 
memberi impak positif untuk negara dan 
rakyat.  
 
Seperti kandungan titah Kebawah Duli 
Yang Maha Mulia Paduka Seri Baginda 
Sultan dan Yang Di-Pertuan Negara 
Brunei Darussalam, kaola juga 
menyarankan agar mana-mana 
peruntukan yang sudah diluluskan akan 
digunakan dengan berhemah dan tidak 
berlengah untuk mencapai sasarannya.  
 
Kaola menjunjung tinggi titah baginda 
untuk menyuarakan isu-isu yang 
berbentuk strategik yang akan memberi 
impak positif dalam jangka panjang. 

Dalam menangani isu pekerjaan, kaola 
gembira akan kejayaan Sekretariat Tetap 
Manpower Planning and Employment 
Council (MPEC) melalui pendekatan 
whole of government and whole                     
of nation mengurangkan kadar 
pengangguran di negara ini. 
 
Dalam masa yang sama, Manpower 
Planning and Employment Council 
(MPEC) berjaya meningkatkan 
kemahiran profesional anak-anak 
tempatan di syarikat swasta. Isu 
menyediakan atau mendapatkan 
pekerjaan penting bagi kita untuk terus 
beri perhatian, jika tidak, belia kita yang 
tamat persekolahan dan pengajian 
mereka akan menjadi beban kepada 
masyarakat sedangkan mereka boleh 
menyumbang kepada pembangunan 
negara. Di samping itu, pelaburan negara 
dalam pendidikan akan menjadi sia-sia 
jika mereka ini tidak mendapat pekerjaan 
atau harus bekerja di luar negeri kerana 
di dalam negeri tiada pekerjaan. 
 
Adalah diharapkan isu pekerjaan ini akan 
dapat dibincangkan secara telus dan 
terbuka untuk mencari jalan menambah 
peluang pekerjaan melalui pelbagai 
dasar strategik. Kita mesti mempunyai 
perancangan yang mantap, yang 
strategik bagi menangani isu pekerjaan 
lima ke sepuluh tahun akan datang dan 
kita mesti mengenal pasti di sektor mana 
peluang pekerjaan itu akan wujud.  
 
Pihak institusi pendidikan dengan itu 
akan berupaya menyediakan kurikulum, 
kursus dan bidang-bidang kepakaran 
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yang bersesuaian bagi pelajar-pelajar 
yang bakal mencari pekerjaan. 
 
Situasi seperti sekarang, pelajar kita lulus 
atau tamat pengajian sama ada bahagian 
menengah atau tertiary tetapi sukar 
mencari pekerjaan tidak lagi seharusnya 
wujud atau tidak lagi seharusnya 
berlaku. 
  
Yang Berhormat Yang Di-Pertua.   مْدُ لِلّٰه ح 

ْ
ل
َ
 أ

Kerajaan Kebawah Duli Yang Maha Mulia 
Paduka Seri Baginda Sultan dan Yang                 
Di-Pertuan Negara Brunei Darussalam 
akan melancarkan Skim Persaraan 
Kebangsaan yang baharu,   ُ اء  اللّٰه  bulan إِنْ ش 
Julai tahun ini.  
 
Ini satu berita yang ditunggu-tunggu 
oleh rakyat kerana ia akan menjamin 
masa persaraan yang lebih selesa kepada 
semua yang bekerja. Jelas pada kita, apa 
yang ingin dicapai oleh baginda dan 
kerajaan baginda ialah supaya rakyat 
akan sentiasa mendapat peluang 
pekerjaan dan melibatkan diri dalam 
pekerjaan dan dengan adanya Skim 
Persaraan yang lebih baik, kesejahteraan 
seluruh rakyat akan sentiasa terpelihara. 
 
Kaola berharap agar apa jua usaha dan 
tindak-tanduk pihak kerajaan akan 
menepati hasrat Kebawah Duli Yang 
Maha Mulia Paduka Seri Baginda Sultan 
dan Yang Di-Pertuan Negara Brunei 
Darussalam seperti dalam titah baginda. 
Adalah diharapkan perbincangan kita               
di Dewan yang mulia ini akan 
mendatangkan hasil yang positif dan 
berpanjangan, ُ ْ مّي

َ
عَال

ْ
ُال رَبَّ ُيَاُ   .آمّي ْ  

 

Yang Berhormat Yang Di-Pertua: 
Terima kasih, Yang Berhormat. Saya 
mempersilakan sekarang Yang 
Berhormat Awang Mohammad bin 
Abdullah @ Lim Swee Ann. 
 
Yang Berhormat Awang Mohammad 
bin   Abdullah   @   Lim   Swee   Ann:     

 ِ حْيم بِسْمِ اللّٰه نِ الرَّ حْم  َٰ كَاتُهُ  الرَّ ر  ب   اِلله و 
ُ
ة حْم  ر  لَيْكُمْ و  مُ ع  لا     السَّ

Yang Berhormat Yang Di-Pertua. Lebih 
dahulu kaola mengucapkan syukur         
ke hadrat  َٰ

َ
ال ع  ت  و  هُ  ان  سُبْح   ِ للّٰه

َ
أ atas izin dan 

rahmat-Nya serta menjunjung kasih 
Kehadapan Majlis Kebawah Duli Yang 
Maha Mulia Paduka Seri Baginda Sultan 
dan Yang Di-Pertuan Negara Brunei 
Darussalam atas perkenan melantik 
abiskaola menjadi Ahli Majlis Mesyuarat 
Negara.  ُ اللّٰه اء   ش   kaola dengan sedaya   إِنْ 
upaya melaksanakan tanggungjawab 
yang diamanahkan ini dengan sebaik-
baiknya. 
 
Yang Berhormat Yang Di-Pertua. Lebih 
dahulu kaola sukacita mengucapkan 
syukur kepada  َٰ

َ
ال ع  ت  و  هُ  ان  سُبْح   ِ للّٰه

َ
 kerana أ

dengan limpah kurnia-Nya, kaola dapat 
berdiri di Dewan yang mulia ini bersama 
dengan rakan-rakan Ahli yang lain                  
pada Musim Permesyuaratan Kesembilan 
Belas Majlis Mesyuarat Negara tahun 
2023.  
 
Abiskaola, menyokong penuh Usul Yang 
Berhormat Pehin Orang Kaya Laila Setia 
Bakti Di-Raja Dato Laila Utama Awang 
Haji Isa bin Pehin Datu Perdana Manteri 
Dato Laila Utama Haji Awang Ibrahim, 
Penasihat Khas Kebawah Duli Yang Maha 
Mulia Paduka Seri Baginda Sultan Yang 
Di-Pertuan Negara Brunei Darussalam 
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dan Menteri di Jabatan Perdana Menteri 
bagi menyembahkan ucapan junjung 
kasih yang setinggi-tingginya Kehadapan 
Kebawah Duli Yang Maha Mulia Paduka 
Seri Baginda Sultan dan Yang Di-Pertuan 
Negara Brunei Darussalam yang telah 
bercemar duli berangkat ke Istiadat 
Pembukaan Rasmi Mesyuarat Pertama 
dari Musim Permesyuaratan Kesembilan 
Belas Majlis Mesyuarat Negara. 
 
Kaola menjunjung kasih yang setinggi-
tingginya atas titah baginda yang sangat 
menekankan kepentingan mengambil 
kira cabaran untuk meningkatkan hasil 
kerajaan dan perbelanjaan yang 
memberi impak positif kepada negara 
dan rakyat serta tidak terlalu 
membebankan pihak kerajaan. Kaedah 
penswastaan dan pengkorporatan bagi 
sektor-sektor kerajaan yang berpotensi 
tinggi perlu dilihat sebagai strategi yang 
berkesan ke arah meningkatkan revenue 
kerajaan. 
  
Selain itu, kaedah pelaksanaan 
Kerjasama Awam Swasta (PPP) perlu 
diteruskan secara meluas dengan 
menyasarkan projek-projek berskala 
sederhana dan besar khususnya                
di Daerah Belait dengan menawarkan 
pakej-pakej rancangan kemajuan yang 
mampu menarik minat para pelabur 
domestik dan luar negara.  
 
Kaola mengharapkan agar setiap 
perancangan dan kemajuan yang 
dilaksanakan hendaklah tidak tersasar 
daripada konsep Melayu Islam Beraja 
(MIB) serta mendukung ke arah 
mencapai Wawasan Brunei 2035. 

Paling penting lagi, ia hendaklah relevan 
dan mesra rakyat. Dalam titah baginda 
juga menyentuh berkenaan tentang 
tanggungjawab Ahli-Ahli Yang Berhormat 
dalam memberikan pandangan serta 
sentiasa bersikap terbuka kepada anak 
buah ketika mendapatkan pendapat dan 
maklum balas daripada mereka.  
 
Kaola berpandangan adalah wajar jika 
skop tanggungjawab Ahli-Ahli Yang 
Berhormat ini dapat diperluaskan 
terutama sekali dalam usaha bagi 
menyelesaikan permasalahan rakyat. 
Dalam pada itu, kaola mencadangkan 
diwujudkan Peruntukan Khas Kemajuan 
dan Kesejahteraan Rakyat di bawah 
kapasiti Ahli-Ahli Yang Berhormat Majlis 
Mesyuarat Negara sebagai tambahan 
atau alternatif bagi membiayai projek-
projek dan aktiviti-aktiviti khusus yang 
menjurus kepada kesejahteraan rakyat.  
 
Dalam masa yang sama, peruntukan ini 
juga nanti dapat disalurkan kepada 
pihak-pihak berkenaan seperti agensi-
agensi kerajaan yang terlibat,                   
pihak swasta dan NGO’s untuk 
mempercepatkan pelaksanaan kemajuan 
atau bantuan-bantuan bagi menangani 
isu-isu rakyat yang mendesak dan 
memerlukan perhatian serta tindakan 
segera.   
 
Sekian, 
كَاتُهُ  ر  ب   اِلله و 

ُ
ة حْم  ر  لَيْكُمْ و  مُ ع  لا  وبالله التوفيق والهداية. و  السَّ

 
Yang Berhormat Yang Di-Pertua:  
Saya persilakan sekarang Yang 
Berhormat Haji Awang Sulaiman bin Haji 
Nasir.  
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Yang Berhormat Haji Awang 
Sulaiman bin Haji Nasir:   

حْيم نِ الرَّ حْم  َٰ ِ الرَّ كَاتُهُ   بِسْمِ اللّٰه ر  ب   اِلله و 
ُ
ة حْم  ر  لَيْكُمْ و  مُ ع  لا  السَّ

ُ
ْ
فُّاَل َ شْْ

َ
أ ُ عَلََّٰ ُ م 

َ
لَ وَالسَّ ُ ة 

َ
لَ وَالصَّ ُ، مّي  َ

َ
عَال

ْ
ال ُ رَب  ُ لِّلّ ُ حَمْد  ُ

وَصَحْبّهُّ آلّهُّ ُ وَعَلََّٰ دٍُ حَمَّ م  دّنَاُ سَي  ُ، رْسَلّي  َ م 
ْ
وَال نْبّيَاءُّ

َ ْ
ُالْ

جْمَعّي  َُ
َ
ُُأ

 
Terima kasih Yang Berhormat Yang          
Di-Pertua, Ahli-Ahli Yang Berhormat.  
Kaola lebih dahulu dengan rasa 
bersyukur sukacita dalam Dewan yang 
mulia ini, merakamkan ucapan terima 
kasih atas ruang yang diberikan ini.   
 
مْدُ لِلّٰه   ح 

ْ
ل
َ
 ,dalam Usul menjunjung kasih ini أ

abiskaola menyokong penuh cadangan 
Yang Berhormat Pehin Orang Kaya Laila 
Setia Bakti Di-Raja Dato Laila Utama Haji 
Awang Isa bin Pehin Datu Perdana 
Manteri Dato Laila Utama Haji Awang 
Ibrahim, Penasihat Khas Kebawah Duli 
Yang Maha Mulia Paduka Seri Baginda 
Sultan dan Yang Di-Pertuan Negara 
Brunei Darussalam dan Menteri                     
di Jabatan Perdana Menteri. 
 
Dalam kesempatan di dalam Dewan yang 
mulia ini, kaola menyembahkan 
menjunjung kasih yang setinggi-
tingginya Kehadapan Maljis Kebawah 
Duli Yang Maha Mulia Paduka Seri 
Baginda Sultan dan Yang Di-Pertuan 
Negara Brunei Darussalam atas limpah 
perkenan pelantikan abishamba 
Kebawah Duli Tuan Patik menjadi Ahli 
Majlis Mesyuarat Negara yang baharu 
dilantik dan menjunjung kasih atas 
keberangkatan baginda bercemar duli           
ke Istadat Pembukaan Rasmi Mesyuarat 
Pertama dari Musim Permesyuaratan 

Kesembilan Belas Majlis Mesyuarat 
Negara.  
 
Yang Berhormat Yang Di-Pertua dan Ahli-
Ahli Yang Berhormat.  
 
Sesungguhnya titah baginda semasa 
Istiadat Pembukaan Rasmi Majlis 
Mesyuarat Pertama dari Musim 
Permesyuarat Kesembilan Majlis 
Mesyuarat Negara amatlah padat dengan 
harapan, nasihat dan wawasan jauh 
baginda yang mencerminkan sifat 
pemedulian baginda kepada rakyat dan 
penduduk Negara Brunei Darussalam 
dan mengharapkan agar kesejahteraan 
rakyat sentiasa menjadi keutamaan 
dalam menggerakkan agenda 
pembangunan negara. Ini terbukti 
apabila isu-isu penting yang menjadi 
keutamaan perlu disantuni dengan 
sebaik mungkin oleh semua pihak agar ia 
dapat ditangani dan diselesaikan dengan 
sewajarnya.            
 
Yang Berhormat Yang Di-Pertua. Kaola 
menyentuh soal ekonomi. Dalam titah 
baginda amat menitikberatkan soal 
penjanaan sumber perniagaan ke arah 
menwujudkan lebih banyak aktiviti 
perekonomian bagi mendukung sara diri 
dan penghasilan local product 
berorientasikan eksport.                         
 
Dalam perkara ini, semua pihak haruslah 
sentiasa komited dan melihat dalam 
kerangka yang lebih besar dengan 
merancang dan melaksanakan beberapa 
inisiatif yang melibatkan penyertaan akar 
umbi seperti program Satu Kampung 
Satu Produk (1K1P) yang diungkayahkan 
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dan Menteri di Jabatan Perdana Menteri 
bagi menyembahkan ucapan junjung 
kasih yang setinggi-tingginya Kehadapan 
Kebawah Duli Yang Maha Mulia Paduka 
Seri Baginda Sultan dan Yang Di-Pertuan 
Negara Brunei Darussalam yang telah 
bercemar duli berangkat ke Istiadat 
Pembukaan Rasmi Mesyuarat Pertama 
dari Musim Permesyuaratan Kesembilan 
Belas Majlis Mesyuarat Negara. 
 
Kaola menjunjung kasih yang setinggi-
tingginya atas titah baginda yang sangat 
menekankan kepentingan mengambil 
kira cabaran untuk meningkatkan hasil 
kerajaan dan perbelanjaan yang 
memberi impak positif kepada negara 
dan rakyat serta tidak terlalu 
membebankan pihak kerajaan. Kaedah 
penswastaan dan pengkorporatan bagi 
sektor-sektor kerajaan yang berpotensi 
tinggi perlu dilihat sebagai strategi yang 
berkesan ke arah meningkatkan revenue 
kerajaan. 
  
Selain itu, kaedah pelaksanaan 
Kerjasama Awam Swasta (PPP) perlu 
diteruskan secara meluas dengan 
menyasarkan projek-projek berskala 
sederhana dan besar khususnya                
di Daerah Belait dengan menawarkan 
pakej-pakej rancangan kemajuan yang 
mampu menarik minat para pelabur 
domestik dan luar negara.  
 
Kaola mengharapkan agar setiap 
perancangan dan kemajuan yang 
dilaksanakan hendaklah tidak tersasar 
daripada konsep Melayu Islam Beraja 
(MIB) serta mendukung ke arah 
mencapai Wawasan Brunei 2035. 

Paling penting lagi, ia hendaklah relevan 
dan mesra rakyat. Dalam titah baginda 
juga menyentuh berkenaan tentang 
tanggungjawab Ahli-Ahli Yang Berhormat 
dalam memberikan pandangan serta 
sentiasa bersikap terbuka kepada anak 
buah ketika mendapatkan pendapat dan 
maklum balas daripada mereka.  
 
Kaola berpandangan adalah wajar jika 
skop tanggungjawab Ahli-Ahli Yang 
Berhormat ini dapat diperluaskan 
terutama sekali dalam usaha bagi 
menyelesaikan permasalahan rakyat. 
Dalam pada itu, kaola mencadangkan 
diwujudkan Peruntukan Khas Kemajuan 
dan Kesejahteraan Rakyat di bawah 
kapasiti Ahli-Ahli Yang Berhormat Majlis 
Mesyuarat Negara sebagai tambahan 
atau alternatif bagi membiayai projek-
projek dan aktiviti-aktiviti khusus yang 
menjurus kepada kesejahteraan rakyat.  
 
Dalam masa yang sama, peruntukan ini 
juga nanti dapat disalurkan kepada 
pihak-pihak berkenaan seperti agensi-
agensi kerajaan yang terlibat,                   
pihak swasta dan NGO’s untuk 
mempercepatkan pelaksanaan kemajuan 
atau bantuan-bantuan bagi menangani 
isu-isu rakyat yang mendesak dan 
memerlukan perhatian serta tindakan 
segera.   
 
Sekian, 
كَاتُهُ  ر  ب   اِلله و 

ُ
ة حْم  ر  لَيْكُمْ و  مُ ع  لا  وبالله التوفيق والهداية. و  السَّ

 
Yang Berhormat Yang Di-Pertua:  
Saya persilakan sekarang Yang 
Berhormat Haji Awang Sulaiman bin Haji 
Nasir.  
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Yang Berhormat Haji Awang 
Sulaiman bin Haji Nasir:   

حْيم نِ الرَّ حْم  َٰ ِ الرَّ كَاتُهُ   بِسْمِ اللّٰه ر  ب   اِلله و 
ُ
ة حْم  ر  لَيْكُمْ و  مُ ع  لا  السَّ

ُ
ْ
فُّاَل َ شْْ

َ
أ ُ عَلََّٰ ُ م 

َ
لَ وَالسَّ ُ ة 

َ
لَ وَالصَّ ُ، مّي  َ

َ
عَال

ْ
ال ُ رَب  ُ لِّلّ ُ حَمْد  ُ

وَصَحْبّهُّ آلّهُّ ُ وَعَلََّٰ دٍُ حَمَّ م  دّنَاُ سَي  ُ، رْسَلّي  َ م 
ْ
وَال نْبّيَاءُّ

َ ْ
ُالْ

جْمَعّي  َُ
َ
ُُأ

 
Terima kasih Yang Berhormat Yang          
Di-Pertua, Ahli-Ahli Yang Berhormat.  
Kaola lebih dahulu dengan rasa 
bersyukur sukacita dalam Dewan yang 
mulia ini, merakamkan ucapan terima 
kasih atas ruang yang diberikan ini.   
 
مْدُ لِلّٰه   ح 

ْ
ل
َ
 ,dalam Usul menjunjung kasih ini أ

abiskaola menyokong penuh cadangan 
Yang Berhormat Pehin Orang Kaya Laila 
Setia Bakti Di-Raja Dato Laila Utama Haji 
Awang Isa bin Pehin Datu Perdana 
Manteri Dato Laila Utama Haji Awang 
Ibrahim, Penasihat Khas Kebawah Duli 
Yang Maha Mulia Paduka Seri Baginda 
Sultan dan Yang Di-Pertuan Negara 
Brunei Darussalam dan Menteri                     
di Jabatan Perdana Menteri. 
 
Dalam kesempatan di dalam Dewan yang 
mulia ini, kaola menyembahkan 
menjunjung kasih yang setinggi-
tingginya Kehadapan Maljis Kebawah 
Duli Yang Maha Mulia Paduka Seri 
Baginda Sultan dan Yang Di-Pertuan 
Negara Brunei Darussalam atas limpah 
perkenan pelantikan abishamba 
Kebawah Duli Tuan Patik menjadi Ahli 
Majlis Mesyuarat Negara yang baharu 
dilantik dan menjunjung kasih atas 
keberangkatan baginda bercemar duli           
ke Istadat Pembukaan Rasmi Mesyuarat 
Pertama dari Musim Permesyuaratan 

Kesembilan Belas Majlis Mesyuarat 
Negara.  
 
Yang Berhormat Yang Di-Pertua dan Ahli-
Ahli Yang Berhormat.  
 
Sesungguhnya titah baginda semasa 
Istiadat Pembukaan Rasmi Majlis 
Mesyuarat Pertama dari Musim 
Permesyuarat Kesembilan Majlis 
Mesyuarat Negara amatlah padat dengan 
harapan, nasihat dan wawasan jauh 
baginda yang mencerminkan sifat 
pemedulian baginda kepada rakyat dan 
penduduk Negara Brunei Darussalam 
dan mengharapkan agar kesejahteraan 
rakyat sentiasa menjadi keutamaan 
dalam menggerakkan agenda 
pembangunan negara. Ini terbukti 
apabila isu-isu penting yang menjadi 
keutamaan perlu disantuni dengan 
sebaik mungkin oleh semua pihak agar ia 
dapat ditangani dan diselesaikan dengan 
sewajarnya.            
 
Yang Berhormat Yang Di-Pertua. Kaola 
menyentuh soal ekonomi. Dalam titah 
baginda amat menitikberatkan soal 
penjanaan sumber perniagaan ke arah 
menwujudkan lebih banyak aktiviti 
perekonomian bagi mendukung sara diri 
dan penghasilan local product 
berorientasikan eksport.                         
 
Dalam perkara ini, semua pihak haruslah 
sentiasa komited dan melihat dalam 
kerangka yang lebih besar dengan 
merancang dan melaksanakan beberapa 
inisiatif yang melibatkan penyertaan akar 
umbi seperti program Satu Kampung 
Satu Produk (1K1P) yang diungkayahkan 
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oleh Majlis Perundingan Kampung (MPK) 
sebagai usaha ke arah meningkatkan 
sosioekonomi masyarakat dan dalam 
masa yang sama menggalakkan lebih 
ramai masyarakat kampung 
menceburkan diri dalam bidang 
keusahawanan. 
 
Yang Berhormat Yang Di-Pertua. 
Bercakap soal sektor utama (Priority 
Sector),  Daerah Temburong merupakan 
daerah yang diberi julukan ‘Permata 
Hijau’ yang banyak menyumbang kepada 
kemajuan dalam industri pelancongan 
domestik.   
 
لِلّٰه  مْدُ  ح 

ْ
ل
َ
أ dengan terbinanya Jambatan 

Sultan Haji Omar ‘Ali Saifuddien, ia 
memberikan kemudahan perhubungan 
yang lebih selesa dan merancakkan 
aktiviti-aktiviti sosial dan pelancongan                
di Daerah Temburong.  Namun pada itu, 
usaha-usaha perlu dipergiatkan dalam 
meramaikan Pekan Bangar sebagai 
destinasi wajib untuk dilawati.  
 
Adalah penting dengan merangka Pelan 
Kemajuan Pelancongan Pekan Bangar 
yang lebih pratikal yang mengambil kira, 
menyediakan lebih banyak kemudahan 
awam yang dianggap mesra pelancong.  
Ini termasuklah menyediakan 
kemudahan rumah sakit yang              
serba lengkap dengan menyediakan 
perkhidmatan kesihatan yang 
komprehensif serta mesra pelancong 
sebagai nilai tambah kepada aktiviti 
pelancongan perubatan yang terdapat                    
di Daerah Temburong. 
 

Selain itu, usaha-usaha ke arah menaik 
taraf infrastruktur dan telekomunikasi            
di tempat-tempat stategik dan 
pedalaman hendaklah menjadi 
keutamaan bagi meningkatkan 
keselamatan para pelancong apabila 
berlaku sebarang kecemasan.   
 
Untuk akhirnya, semoga apa juga 
perancangan akan dapat dilaksanakan 
dengan sempurna.  Sekian.   
 

Yang Berhormat Yang Di-Pertua:  
Sekarang saya persilakan sekarang Yang 
Berhormat Dr. Awang Haji Mahali bin Haji 
Momin. 

Yang Berhormat Dr. Awang                    
Haji     Mahali    bin     Haji    Momin:     
حْيم  نِ الرَّ حْم  َٰ ِ    الرَّ كَاتُهُ   بِسْمِ اللّٰه ر  ب   اِلله و 

ُ
ة حْم  ر  لَيْكُمْ و  مُ ع  لا  السَّ

فُّ َ شْْ
َ
أ ُ عَلََّٰ ُ م 

َ
لَ وَالسَّ ُ ة 

َ
لَ وَالصَّ ُ، مّي  َ

َ
عَال

ْ
ال ُ رَب  ُ لِّلّ ُ حَمْد 

ْ
ُاَل

وَصَحْبّهُّ آلّهُّ ُ وَعَلََّٰ دٍُ حَمَّ م  دّنَاُ سَي  ُ، رْسَلّي  َ م 
ْ
وَال نْبّيَاءُّ

َ ْ
ُالْ

جْمَعّي  َُ
َ
ُُأ

Yang Berhormat Yang Di-Pertua dan Ahli-
Ahli Yang Berhormat. Lebih dahulu kaola 
sukacita mengucapkan tahniah kepada 
Yang Berhormat Yang Di-Pertua kerana 
dilantik semula sebagai Yang Di-Pertua 
Majlis Mesyuarat Negara dan tahniah 
juga kepada Ahli-Ahli Yang Berhormat 
yang baharu Yang dilantik. 
 
Yang Berhormat Yang Di-Pertua. 
Sukacita kaola mengambil kesempatan 
menyembahkan penghargaan dan 
menjunjung kasih yang setinggi-
tingginya Kehadapan Majlis Kebawah 
Duli Yang Maha Mulia Paduka Seri 
Baginda Sultan Haji Hassanal Bokiah 
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Mu’izzaddin Waddaulah ibni Al-Marhum 
Sultan Haji Omar ‘Ali Saifuddien Sa’adul 
Khairi Waddien, Sultan dan Yang                   
Di-Pertuan Negara Brunei Darussalam              
atas titah kurnia baginda di Istiadat 
Pembukaan Rasmi Mesyuarat Pertama 
dari Musim Permesyuaratan Kesembilan 
Belas Majlis Mesyuarat Negara pada hari 
Khamis, 10hb. Syaaban 1444 bersamaan 
2hb. Mac 2023.                      
 
Titah Kebawah Duli Yang Maha Mulia 
Paduka Seri Baginda Sultan Haji Hassanal 
Bokiah Mu’izzaddin Waddaulah ibni                 
Al-Marhum Sultan Haji Omar ‘Ali 
Saifuddien Sa’adul Khairi Waddien, 
Sultan dan Yang Di-Pertuan Negara 
Brunei Darussalam itu sangat bermakna 
dan memperlihatkan bahawa baginda 
mempunyai pandangan jauh (forward 
looking), sangat luas, sangat bijak, 
sangat pemedulian. Baginda benar-benar 
prihatin ke atas kebajikan dan 
kesejahteraan rakyat dan penduduk 
negara kitani.                                                   
 
Kaola sangat-sangat bersyukur ke hadrat 
 َٰ
َ

ال ع  ت  و  هُ  ان  سُبْح   ِ للّٰه
َ
                  kerana sebagai rakyat أ

di negara ini mempunyai raja yang 
sangat prihatin, pemedulian terhadap 
rakyatnya. Kaola berdoa semoga              
 َٰ
َ

ال ع  ت  و  هُ  ان  سُبْح   ِ للّٰه
َ
 mengurniakan Kebawah أ

Duli Yang Maha Mulia Paduka Seri 
Baginda Sultan Haji Hassanal Bolkiah 
Mu’izzaddin Waddaulah ibni Al-Marhum 
Sultan Haji Omar ‘Ali Saifuddien Sa’adul 
Khairi Waddien Sultan Yang Di-Pertuan 
Negara Brunei Darussalam dan semua 
ahli kerabat diraja diberikan kesihatan 
walafiat yang berkekalan dan dilanjutkan 

usia serta sentiasa dalam lindungan   
 َٰ
َ

ال ع  ت  هُ و  ان  سُبْح   ِ للّٰه
َ
 .dunia dan akhirat أ

 
Berkaitan dengan pekerjaan dan 
pengangguran, kaola berpendapat 
bahawa penting bagi institusi pendidikan 
di negara ini menyediakan program-
program yang relevan dengan kehendak 
industri dan pembangunan ekonomi 
pada masa kini dan juga masa akan 
datang.  
 
Yang Berhormat Yang Di-Pertua. 
Seterusnya kaola juga sukacita 
mengambil kesempatan menyatakan 
sokongan sepenuhnya atas Usul yang 
dicadangkan Yang Berhormat Pehin 
Orang Kaya Laila Setia Bakti Diraja Dato 
Laila Utama Haji Awang Isa bin Pehin 
Datu Perdana Manteri Dato Laila Utama 
Haji Awang Ibrahim, Penasihat Khas 
Kebawah Duli Yang Maha Mulia dan 
Menteri di Jabatan Perdana Menteri bagi 
menyembahkan ucapan menjunjung 
kasih yang setinggi-tingginya Kehadapan 
Majlis Kebawah Duli Yang Maha Mulia 
Paduka Seri Baginda Sultan Haji Hassanal 
Bolkiah Mu’izzaddin Waddaulah ibni       
Al-Marhum Sultan Haji Omar ‘Ali 
Saifuddien Sa’adul Khairi Waddien Sultan 
dan Yang Di-Pertuan Negara Brunei 
Darussalam yang telah bercemar duli 
berangkat ke Istiadat Pembukaan Rasmi 
Mesyuarat Pertama dari Musim 
Permesyuaratan Kesembilan Belas Majlis 
Mesyuarat Negara.  
 
Yang Berhomat Yang Di-Pertua. Izinkan 
kaola sebelum mengakhiri ucapan ini 
untuk menyembahkan junjung kasih 
Kehadapan Majlis Kebawah Duli Yang 
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oleh Majlis Perundingan Kampung (MPK) 
sebagai usaha ke arah meningkatkan 
sosioekonomi masyarakat dan dalam 
masa yang sama menggalakkan lebih 
ramai masyarakat kampung 
menceburkan diri dalam bidang 
keusahawanan. 
 
Yang Berhormat Yang Di-Pertua. 
Bercakap soal sektor utama (Priority 
Sector),  Daerah Temburong merupakan 
daerah yang diberi julukan ‘Permata 
Hijau’ yang banyak menyumbang kepada 
kemajuan dalam industri pelancongan 
domestik.   
 
لِلّٰه  مْدُ  ح 

ْ
ل
َ
أ dengan terbinanya Jambatan 

Sultan Haji Omar ‘Ali Saifuddien, ia 
memberikan kemudahan perhubungan 
yang lebih selesa dan merancakkan 
aktiviti-aktiviti sosial dan pelancongan                
di Daerah Temburong.  Namun pada itu, 
usaha-usaha perlu dipergiatkan dalam 
meramaikan Pekan Bangar sebagai 
destinasi wajib untuk dilawati.  
 
Adalah penting dengan merangka Pelan 
Kemajuan Pelancongan Pekan Bangar 
yang lebih pratikal yang mengambil kira, 
menyediakan lebih banyak kemudahan 
awam yang dianggap mesra pelancong.  
Ini termasuklah menyediakan 
kemudahan rumah sakit yang              
serba lengkap dengan menyediakan 
perkhidmatan kesihatan yang 
komprehensif serta mesra pelancong 
sebagai nilai tambah kepada aktiviti 
pelancongan perubatan yang terdapat                    
di Daerah Temburong. 
 

Selain itu, usaha-usaha ke arah menaik 
taraf infrastruktur dan telekomunikasi            
di tempat-tempat stategik dan 
pedalaman hendaklah menjadi 
keutamaan bagi meningkatkan 
keselamatan para pelancong apabila 
berlaku sebarang kecemasan.   
 
Untuk akhirnya, semoga apa juga 
perancangan akan dapat dilaksanakan 
dengan sempurna.  Sekian.   
 

Yang Berhormat Yang Di-Pertua:  
Sekarang saya persilakan sekarang Yang 
Berhormat Dr. Awang Haji Mahali bin Haji 
Momin. 

Yang Berhormat Dr. Awang                    
Haji     Mahali    bin     Haji    Momin:     
حْيم  نِ الرَّ حْم  َٰ ِ    الرَّ كَاتُهُ   بِسْمِ اللّٰه ر  ب   اِلله و 

ُ
ة حْم  ر  لَيْكُمْ و  مُ ع  لا  السَّ

فُّ َ شْْ
َ
أ ُ عَلََّٰ ُ م 

َ
لَ وَالسَّ ُ ة 

َ
لَ وَالصَّ ُ، مّي  َ

َ
عَال

ْ
ال ُ رَب  ُ لِّلّ ُ حَمْد 

ْ
ُاَل

وَصَحْبّهُّ آلّهُّ ُ وَعَلََّٰ دٍُ حَمَّ م  دّنَاُ سَي  ُ، رْسَلّي  َ م 
ْ
وَال نْبّيَاءُّ

َ ْ
ُالْ

جْمَعّي  َُ
َ
ُُأ

Yang Berhormat Yang Di-Pertua dan Ahli-
Ahli Yang Berhormat. Lebih dahulu kaola 
sukacita mengucapkan tahniah kepada 
Yang Berhormat Yang Di-Pertua kerana 
dilantik semula sebagai Yang Di-Pertua 
Majlis Mesyuarat Negara dan tahniah 
juga kepada Ahli-Ahli Yang Berhormat 
yang baharu Yang dilantik. 
 
Yang Berhormat Yang Di-Pertua. 
Sukacita kaola mengambil kesempatan 
menyembahkan penghargaan dan 
menjunjung kasih yang setinggi-
tingginya Kehadapan Majlis Kebawah 
Duli Yang Maha Mulia Paduka Seri 
Baginda Sultan Haji Hassanal Bokiah 
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Mu’izzaddin Waddaulah ibni Al-Marhum 
Sultan Haji Omar ‘Ali Saifuddien Sa’adul 
Khairi Waddien, Sultan dan Yang                   
Di-Pertuan Negara Brunei Darussalam              
atas titah kurnia baginda di Istiadat 
Pembukaan Rasmi Mesyuarat Pertama 
dari Musim Permesyuaratan Kesembilan 
Belas Majlis Mesyuarat Negara pada hari 
Khamis, 10hb. Syaaban 1444 bersamaan 
2hb. Mac 2023.                      
 
Titah Kebawah Duli Yang Maha Mulia 
Paduka Seri Baginda Sultan Haji Hassanal 
Bokiah Mu’izzaddin Waddaulah ibni                 
Al-Marhum Sultan Haji Omar ‘Ali 
Saifuddien Sa’adul Khairi Waddien, 
Sultan dan Yang Di-Pertuan Negara 
Brunei Darussalam itu sangat bermakna 
dan memperlihatkan bahawa baginda 
mempunyai pandangan jauh (forward 
looking), sangat luas, sangat bijak, 
sangat pemedulian. Baginda benar-benar 
prihatin ke atas kebajikan dan 
kesejahteraan rakyat dan penduduk 
negara kitani.                                                   
 
Kaola sangat-sangat bersyukur ke hadrat 
 َٰ
َ

ال ع  ت  و  هُ  ان  سُبْح   ِ للّٰه
َ
                  kerana sebagai rakyat أ

di negara ini mempunyai raja yang 
sangat prihatin, pemedulian terhadap 
rakyatnya. Kaola berdoa semoga              
 َٰ
َ

ال ع  ت  و  هُ  ان  سُبْح   ِ للّٰه
َ
 mengurniakan Kebawah أ

Duli Yang Maha Mulia Paduka Seri 
Baginda Sultan Haji Hassanal Bolkiah 
Mu’izzaddin Waddaulah ibni Al-Marhum 
Sultan Haji Omar ‘Ali Saifuddien Sa’adul 
Khairi Waddien Sultan Yang Di-Pertuan 
Negara Brunei Darussalam dan semua 
ahli kerabat diraja diberikan kesihatan 
walafiat yang berkekalan dan dilanjutkan 

usia serta sentiasa dalam lindungan   
 َٰ
َ

ال ع  ت  هُ و  ان  سُبْح   ِ للّٰه
َ
 .dunia dan akhirat أ

 
Berkaitan dengan pekerjaan dan 
pengangguran, kaola berpendapat 
bahawa penting bagi institusi pendidikan 
di negara ini menyediakan program-
program yang relevan dengan kehendak 
industri dan pembangunan ekonomi 
pada masa kini dan juga masa akan 
datang.  
 
Yang Berhormat Yang Di-Pertua. 
Seterusnya kaola juga sukacita 
mengambil kesempatan menyatakan 
sokongan sepenuhnya atas Usul yang 
dicadangkan Yang Berhormat Pehin 
Orang Kaya Laila Setia Bakti Diraja Dato 
Laila Utama Haji Awang Isa bin Pehin 
Datu Perdana Manteri Dato Laila Utama 
Haji Awang Ibrahim, Penasihat Khas 
Kebawah Duli Yang Maha Mulia dan 
Menteri di Jabatan Perdana Menteri bagi 
menyembahkan ucapan menjunjung 
kasih yang setinggi-tingginya Kehadapan 
Majlis Kebawah Duli Yang Maha Mulia 
Paduka Seri Baginda Sultan Haji Hassanal 
Bolkiah Mu’izzaddin Waddaulah ibni       
Al-Marhum Sultan Haji Omar ‘Ali 
Saifuddien Sa’adul Khairi Waddien Sultan 
dan Yang Di-Pertuan Negara Brunei 
Darussalam yang telah bercemar duli 
berangkat ke Istiadat Pembukaan Rasmi 
Mesyuarat Pertama dari Musim 
Permesyuaratan Kesembilan Belas Majlis 
Mesyuarat Negara.  
 
Yang Berhomat Yang Di-Pertua. Izinkan 
kaola sebelum mengakhiri ucapan ini 
untuk menyembahkan junjung kasih 
Kehadapan Majlis Kebawah Duli Yang 
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Maha Mulia Paduka Seri Baginda Sultan 
Haji Hassanal Bolkiah Mu’izzaddin 
Waddaulah ibni Al-Marhum Sultan Haji 
Omar ‘Ali Saifuddien Sa’adul Khairi 
Waddien Sultan Yang Di-Pertuan Negara 
Brunei Darussalam atas kepercayaan 
baginda melantik kaola menjadi Ahli 
Majlis-Majlis Mesyuarat Negara. Dengan 
bertawakal kepada  َٰ الَ ع  ت  هُ و  ان  سُبْح   ِ للّٰه

َ
أ  berdoa 

memohon dipelihara dan supaya 
dijauhkan daripada fitnah dunia.  
 
Kaola akan memikul tugas dan 
tanggungjawab ini dengan sepenuh 
kemampuan kaola dengan menerapkan 
prinsip semak dan imbang (check and 
balance) serta memberi buah fikiran, 
saranan, cadangan, idea, pandangan 
demi agama, raja, bangsa dan negara.  
 
Sekian sahaja daripada kaola dan jika 
sekiranya terdapat ‘suruk langkah’ yang 
kurang manis dan jika ada sebarang 
kesilapan serta kekurangan kaola 
memohon ampun dan maaf jua, yang 
baik semuanya datang daripada                  
ت ع ال ى   و  ان هُ  سُبْح   dan yang buruk daripada أ لٰلّه 
kaola sendiri, terima kasih Yang 
Berhormat Yang Di-Pertua.  
 
Sekian, 
كَاتُهُ  ر  ب   اِلله و 

ُ
ة حْم  ر  لَيْكُمْ و  مُ ع  لا  وبالله التوفيق والهداية. و  السَّ

 
Yang Berhormat Yang Di-Pertua: 
Saya persilakan sekarang, Yang 
Berhormat Dayang Hajah Safiah binti 
Sheikh Haji Abd. Salam. Silakan Yang 
Berhormat. 
 
 

Yang Berhormat Dayang Hajah 
Safiah binti Sheikh Haji Abd. Salam: 
Terima Kasih Yang Berhormat Yang               
Di-Pertua.  
 

حْيمبِسْمِ  نِ الرَّ حْم  َٰ ِ الرَّ كَاتُهُ  اللّٰه ر  ب   اِلله و 
ُ
ة حْم  ر  لَيْكُمْ و  مُ ع  لا  السَّ

فُّ َ شْْ
َ
أ ُ عَلََّٰ ُ م 

َ
لَ وَالسَّ ُ ة 

َ
لَ وَالصَّ ُ، مّي  َ

َ
عَال

ْ
ال ُ رَب  ُ لِّلّ ُ حَمْد 

ْ
ُاَل

وَصَحْبّهُّ آلّهُّ ُ وَعَلََّٰ دٍُ حَمَّ م  دّنَاُ سَي  ُ، رْسَلّي  َ م 
ْ
وَال نْبّيَاءُّ

َ ْ
ُالْ

جْمَعّي  َُ
َ
ُأ

 
Yang Berhomat Yang Di-Pertua dan Ahli-
Ahli Yang Berhomat. Salam sejahtera.  
مْدُ لِلّٰه  ح 

ْ
ل
َ
أ  syukur ke hadrat   َٰ الَ ع  ت  هُ و  ان  سُبْح   ِ للّٰه

َ
أ

atas limpah rahmat dan nikmat 
keamanan dan kesejahteraan yang 
berterusan yang dikurniakan ke atas 
rakyat dan penduduk serta Negara 
Brunei Darussalam yang kita cintai ini.  
 
Yang Berhormat Yang Di-Pertua. Lebih 
dahulu kaola mengucapkan tahniah yang 
setinggi-tingginya atas pelantikan 
semula Yang Berhormat Yang Di-Pertua 
selaku Yang Di-Pertua Majlis Mesyuarat 
Negara dan tahniah juga kaola ucapkan 
kepada Ahli-Ahli Yang Berhormat yang 
baharu yang dilantik, kaola menjunjung 
kasih atas kurnia pelantikan ini.  
 
Yang Berhormat Yang Di-Pertua dan Ahli-
Ahli Yang Berhormat.  
 
Dalam kesempatan ini kaola dengan 
penuh hormat dan takzim merafakkan 
penghargaan dan menjunjung kasih 
Kehadapan Majlis Kebawah Duli Yang 
Maha Mulia Paduka Seri Baginda Sultan 
Haji Hassanal Bolkiah Mu’izzaddin 
Waddaulah ibni Al-Marhum Sultan Haji 
Omar ‘Ali Saifuddien Sa’adul Khairi 
Waddien Sultan dan Yang  Di-Pertuan 
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Negara Brunei Darussalam atas 
keberangkatan baginda bercemar duli 
dan seterusnya mengurniakan titah                     
di Istiadat Pembukaan Rasmi Mesyuarat 
Pertama dari Musim Permesyuaratan 
Kesembilan Belas Majlis Mesyuarat 
Negara yang berlangsung pada hari 
Khamis, 9hb. Syaaban 1444H bersamaan 
2hb. Mac 2023 yang lalu. 
 
Dalam kesempatan ini juga, kaola 
menyokong sepenuhnya Usul 
menjunjung kasih yang dicadangkan oleh 
Yang Berhormat Penasihat Khas 
Kebawah Duli Yang Maha Mulia Paduka 
Seri Baginda Sultan dan Yang Di-Pertuan 
Negara Brunei Darussalam dan Menteri 
di Jabatan Perdana Menteri.  
 
Yang Berhormat Yang Di-Pertua dan Ahli-
Ahli Yang Berhormat. Kaola menjunjung 
tinggi inti pati titah Kebawah Duli Yang 
Maha Mulia Paduka Seri Baginda Sultan 
dan Yang Di-Pertuan Negara Brunei 
Darussalam yang sesungguhnya 
mencerminkan kebijaksanaan baginda 
selaku seorang raja dan pemimpin yang 
sangat prihatin meliputi semua aspek 
kebajikan dan kesejahteraan rakyat 
baginda sehingga kepada kemakmuran 
dan kemajuan negara selaras dengan 
matlamat Wawasan Brunei 2035 yang 
hanya tinggal 12 tahun sahaja lagi untuk 
kita sampai ke sana,   ُ اء  اللّٰه إِنْ ش  . 
 
Kaola juga menjunjung kasih yang 
setinggi-tingginya atas nasihat baginda 
kepada abiskaola Ahli-Ahli Majlis 
Mesyuarat Negara yang baharu yang 
dilantik dan  ُ اللّٰه اء   ش   akan sentiasa إِنْ 
dijunjung tinggi dan menjadi panduan 

kaola dalam melaksanakan amanah yang 
dipertanggungjawabkan ini, bukan 
sahaja untuk musim permesyuaratan 
pada kali ini bahkan sepanjang tempoh 
pelantikan kaola,  ُ اء  اللّٰه   إِنْ ش 
 
Yang Berhormat Yang Di-Pertua dan  
Ahli-Ahli Yang Berhormat.  
 
Kaola juga menjunjung kasih hasrat 
murni Kebawah Duli Yang Maha Mulia 
Paduka Seri Baginda Sultan dan Yang Di-
Pertuan Negara Brunei Darussalam yang 
menitahkan agar perbelanjaan yang 
diluluskan dalam mesyuarat pada musim 
ini nanti benar-benar memberi impak 
positif kepada negara dan rakyat tanpa 
terlalu banyak membebankan pihak 
kerajaan dan kaola yakin hasrat murni 
baginda ini dapat dicapai menerusi 
kerjasama semua pihak yang 
berkepentingan dan melalui 
perbincangan di dalam Dewan yang  
mulia ini secara telus dan berfikiran 
terbuka sesuai dengan kemurnian ‘Calak 
Brunei’ yang ada pada diri kita 
sepertimana yang dititahkan oleh 
baginda itu.   
 
Akhir sekali, kaola berdoa semoga 
Kebawah Duli Yang Maha Mulia Paduka 
Seri Baginda Sultan dan Yang Di-Pertuan 
Negara Brunei Darussalam dan semua 
ahli kerabat diraja serta seluruh rakyat 
dan penduduk Negara Brunei 
Darussalam sentiasa dikurniakan nikmat 
kesihatan, kesejahteraan dan mendapat 
petunjuk serta perlindungan daripada 
 َٰ
َ

ال ع  ت  هُ و  ان  سُبْح   ِ للّٰه
َ
 dan semoga perbincangan أ

dalam musim permesyuaratan pada kali 
ini mendapat petunjuk  َٰ الَ ع  ت  هُ و  ان  سُبْح   ِ للّٰه

َ
أ dan 
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Maha Mulia Paduka Seri Baginda Sultan 
Haji Hassanal Bolkiah Mu’izzaddin 
Waddaulah ibni Al-Marhum Sultan Haji 
Omar ‘Ali Saifuddien Sa’adul Khairi 
Waddien Sultan Yang Di-Pertuan Negara 
Brunei Darussalam atas kepercayaan 
baginda melantik kaola menjadi Ahli 
Majlis-Majlis Mesyuarat Negara. Dengan 
bertawakal kepada  َٰ الَ ع  ت  هُ و  ان  سُبْح   ِ للّٰه

َ
أ  berdoa 

memohon dipelihara dan supaya 
dijauhkan daripada fitnah dunia.  
 
Kaola akan memikul tugas dan 
tanggungjawab ini dengan sepenuh 
kemampuan kaola dengan menerapkan 
prinsip semak dan imbang (check and 
balance) serta memberi buah fikiran, 
saranan, cadangan, idea, pandangan 
demi agama, raja, bangsa dan negara.  
 
Sekian sahaja daripada kaola dan jika 
sekiranya terdapat ‘suruk langkah’ yang 
kurang manis dan jika ada sebarang 
kesilapan serta kekurangan kaola 
memohon ampun dan maaf jua, yang 
baik semuanya datang daripada                  
ت ع ال ى   و  ان هُ  سُبْح   dan yang buruk daripada أ لٰلّه 
kaola sendiri, terima kasih Yang 
Berhormat Yang Di-Pertua.  
 
Sekian, 
كَاتُهُ  ر  ب   اِلله و 

ُ
ة حْم  ر  لَيْكُمْ و  مُ ع  لا  وبالله التوفيق والهداية. و  السَّ

 
Yang Berhormat Yang Di-Pertua: 
Saya persilakan sekarang, Yang 
Berhormat Dayang Hajah Safiah binti 
Sheikh Haji Abd. Salam. Silakan Yang 
Berhormat. 
 
 

Yang Berhormat Dayang Hajah 
Safiah binti Sheikh Haji Abd. Salam: 
Terima Kasih Yang Berhormat Yang               
Di-Pertua.  
 

حْيمبِسْمِ  نِ الرَّ حْم  َٰ ِ الرَّ كَاتُهُ  اللّٰه ر  ب   اِلله و 
ُ
ة حْم  ر  لَيْكُمْ و  مُ ع  لا  السَّ

فُّ َ شْْ
َ
أ ُ عَلََّٰ ُ م 

َ
لَ وَالسَّ ُ ة 

َ
لَ وَالصَّ ُ، مّي  َ

َ
عَال

ْ
ال ُ رَب  ُ لِّلّ ُ حَمْد 

ْ
ُاَل

وَصَحْبّهُّ آلّهُّ ُ وَعَلََّٰ دٍُ حَمَّ م  دّنَاُ سَي  ُ، رْسَلّي  َ م 
ْ
وَال نْبّيَاءُّ

َ ْ
ُالْ

جْمَعّي  َُ
َ
ُأ

 
Yang Berhomat Yang Di-Pertua dan Ahli-
Ahli Yang Berhomat. Salam sejahtera.  
مْدُ لِلّٰه  ح 

ْ
ل
َ
أ  syukur ke hadrat   َٰ الَ ع  ت  هُ و  ان  سُبْح   ِ للّٰه

َ
أ

atas limpah rahmat dan nikmat 
keamanan dan kesejahteraan yang 
berterusan yang dikurniakan ke atas 
rakyat dan penduduk serta Negara 
Brunei Darussalam yang kita cintai ini.  
 
Yang Berhormat Yang Di-Pertua. Lebih 
dahulu kaola mengucapkan tahniah yang 
setinggi-tingginya atas pelantikan 
semula Yang Berhormat Yang Di-Pertua 
selaku Yang Di-Pertua Majlis Mesyuarat 
Negara dan tahniah juga kaola ucapkan 
kepada Ahli-Ahli Yang Berhormat yang 
baharu yang dilantik, kaola menjunjung 
kasih atas kurnia pelantikan ini.  
 
Yang Berhormat Yang Di-Pertua dan Ahli-
Ahli Yang Berhormat.  
 
Dalam kesempatan ini kaola dengan 
penuh hormat dan takzim merafakkan 
penghargaan dan menjunjung kasih 
Kehadapan Majlis Kebawah Duli Yang 
Maha Mulia Paduka Seri Baginda Sultan 
Haji Hassanal Bolkiah Mu’izzaddin 
Waddaulah ibni Al-Marhum Sultan Haji 
Omar ‘Ali Saifuddien Sa’adul Khairi 
Waddien Sultan dan Yang  Di-Pertuan 
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Negara Brunei Darussalam atas 
keberangkatan baginda bercemar duli 
dan seterusnya mengurniakan titah                     
di Istiadat Pembukaan Rasmi Mesyuarat 
Pertama dari Musim Permesyuaratan 
Kesembilan Belas Majlis Mesyuarat 
Negara yang berlangsung pada hari 
Khamis, 9hb. Syaaban 1444H bersamaan 
2hb. Mac 2023 yang lalu. 
 
Dalam kesempatan ini juga, kaola 
menyokong sepenuhnya Usul 
menjunjung kasih yang dicadangkan oleh 
Yang Berhormat Penasihat Khas 
Kebawah Duli Yang Maha Mulia Paduka 
Seri Baginda Sultan dan Yang Di-Pertuan 
Negara Brunei Darussalam dan Menteri 
di Jabatan Perdana Menteri.  
 
Yang Berhormat Yang Di-Pertua dan Ahli-
Ahli Yang Berhormat. Kaola menjunjung 
tinggi inti pati titah Kebawah Duli Yang 
Maha Mulia Paduka Seri Baginda Sultan 
dan Yang Di-Pertuan Negara Brunei 
Darussalam yang sesungguhnya 
mencerminkan kebijaksanaan baginda 
selaku seorang raja dan pemimpin yang 
sangat prihatin meliputi semua aspek 
kebajikan dan kesejahteraan rakyat 
baginda sehingga kepada kemakmuran 
dan kemajuan negara selaras dengan 
matlamat Wawasan Brunei 2035 yang 
hanya tinggal 12 tahun sahaja lagi untuk 
kita sampai ke sana,   ُ اء  اللّٰه إِنْ ش  . 
 
Kaola juga menjunjung kasih yang 
setinggi-tingginya atas nasihat baginda 
kepada abiskaola Ahli-Ahli Majlis 
Mesyuarat Negara yang baharu yang 
dilantik dan  ُ اللّٰه اء   ش   akan sentiasa إِنْ 
dijunjung tinggi dan menjadi panduan 

kaola dalam melaksanakan amanah yang 
dipertanggungjawabkan ini, bukan 
sahaja untuk musim permesyuaratan 
pada kali ini bahkan sepanjang tempoh 
pelantikan kaola,  ُ اء  اللّٰه   إِنْ ش 
 
Yang Berhormat Yang Di-Pertua dan  
Ahli-Ahli Yang Berhormat.  
 
Kaola juga menjunjung kasih hasrat 
murni Kebawah Duli Yang Maha Mulia 
Paduka Seri Baginda Sultan dan Yang Di-
Pertuan Negara Brunei Darussalam yang 
menitahkan agar perbelanjaan yang 
diluluskan dalam mesyuarat pada musim 
ini nanti benar-benar memberi impak 
positif kepada negara dan rakyat tanpa 
terlalu banyak membebankan pihak 
kerajaan dan kaola yakin hasrat murni 
baginda ini dapat dicapai menerusi 
kerjasama semua pihak yang 
berkepentingan dan melalui 
perbincangan di dalam Dewan yang  
mulia ini secara telus dan berfikiran 
terbuka sesuai dengan kemurnian ‘Calak 
Brunei’ yang ada pada diri kita 
sepertimana yang dititahkan oleh 
baginda itu.   
 
Akhir sekali, kaola berdoa semoga 
Kebawah Duli Yang Maha Mulia Paduka 
Seri Baginda Sultan dan Yang Di-Pertuan 
Negara Brunei Darussalam dan semua 
ahli kerabat diraja serta seluruh rakyat 
dan penduduk Negara Brunei 
Darussalam sentiasa dikurniakan nikmat 
kesihatan, kesejahteraan dan mendapat 
petunjuk serta perlindungan daripada 
 َٰ
َ

ال ع  ت  هُ و  ان  سُبْح   ِ للّٰه
َ
 dan semoga perbincangan أ

dalam musim permesyuaratan pada kali 
ini mendapat petunjuk  َٰ الَ ع  ت  هُ و  ان  سُبْح   ِ للّٰه

َ
أ dan 
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memberikan manfaat yang besar kepada 
masyarakat dan Negara Brunei 
Darussalam,  ُ اللّٰه اء   ش   Sekian. Terima .إِنْ 
kasih Yang Berhormat Yang Di-Pertua. 
كَاتُهُ   ر  ب   اِلله و 

ُ
ة حْم  ر  لَيْكُمْ و  مُ ع  لا  وبالله التوفيق والهداية. و  السَّ

 
Yang Berhormat Yang Di-Pertua: 
Ahli-Ahli Yang Berhormat, saya kira 
cukuplah dulu bagi kita membincangkan 
Usul ini pada sebelah pagi ini.  
 
Saya ingin menangguhkan Persidangan 
Majlis Mesyuarat Negara ini dan kita akan 
bersidang semula pada petang nanti 
pada pukul 2.30 petang.  
 

(Majlis Mesyuarat ditangguhkan) 
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(Majlis Mesyuarat disambung 
semula pada pukul 2.30 petang) 

 
Yang Berhormat Yang Di-Pertua:  

حْيم نِ الرَّ حْم  َٰ ِ الرَّ كَاتُهُ   بِسْمِ اللّٰه ر  ب   اِلله و 
ُ
ة حْم  ر  لَيْكُمْ و  مُ ع  لا  السَّ  

Ahli-Ahli Yang Berhormat. Persidangan 
Majlis Mesyuarat Negara masih lagi 
membincangkan dan membahaskan 
Usul-Usul Yang Telah Diberi Notis yang 
satu daripadanya telah dicadangkan oleh 
Yang Berhormat Penasihat Khas 
Kebawah Duli Yang Maha Mulia Paduka 
Seri Baginda Sultan dan Yang Di-Pertuan 
Negara Brunei Darussalam dan Menteri 
di Jabatan Perdana Menteri. 
 
Bersama-sama saya ini, masih lagi ada 
senarai Ahli Yang Berhormat yang              
ingin turut serta untuk memberikan 
pandangan berhubung dengan Usul ini.  
Sekarang untuk memulakannya, saya 
mempersilakan, Yang Berhormat Dayang 
Hajah Rosmawatty binti Haji Abdul 
Mumin, silakan. 
 
Yang Berhormat Dayang Hajah 
Rosmawatty binti Haji Abdul 
Mumin: Terima kasih, Yang Berhormat 
Yang Di-Pertua.  حْيم نِ الرَّ حْم  َٰ ِ الرَّ بِسْمِ اللّٰه

مِي  ََ  
َ
عَال

ْ
ال َ رَب  َِ لِِلَ حَمْد َ

ْ
ال selawat dan salam           

ke atas Rasul Junjungan                            
وَسَلَمََ عَلَيْهَِ َ الِله  صَلَََّ د حَمَّ م  َ ي  suri tauladan   نَب ِ
sepanjang zaman.  
 
هَ  وَبَرَكَات  اللَِ َ

 
وَرَحْمَة عَلَيْكُمَْ لَامَ   dan salam السَّ

sejahtera.  لِلّٰه مْدُ  ح 
ْ
ل
َ
                kita bersyukur أ

ke hadrat    ُه ان  َٰ سُبْح 
َ

ال ع  ت  و   ِ للّٰه
َ
أ atas rahmat dan 

segala nikmat yang dilimpahkan ke atas 
kita dan juga negara kita, Brunei 

Darussalam yang aman, damai hingga     
ke hari ini. 
 
Yang Berhormat Yang Di-Pertua dan Ahli-
Ahli Yang Berhormat. Lebih dahulu, kaola 
mengucapkan tahniah yang setinggi-
tingginya kepada Yang Berhormat Yang 
Di-Pertua atas pelantikan semula Yang 
Berhormat Yang Di-Pertua selaku Yang 
Di-Pertua Majlis Mesyuarat Negara dan 
tahniah juga kaola ucapkan kepada           
Ahli-Ahli Yang Berhormat yang baharu 
yang dilantik. Kaola menjunjung kasih 
atas pelantikan ini.   
 
Kaola berdiri di Dewan yang mulia                    
ini bagi menyembahkan menjunjung 
kasih Kehadapan Majlis Kebawah Duli 
Yang Maha Mulia Paduka Seri Baginda 
Sultan Haji Hassanal Bolkiah Mu’izzaddin 
Waddaulah ibni Al-Marhum Sultan Haji 
Omar ‘Ali Saifuddien Sa’adul Khairi 
Waddien Sultan dan Yang  Di-Pertuan 
Negara Brunei Darussalam atas kurnia 
titah baginda semasa Istiadat 
Pembukaan Rasmi Mesyuarat Pertama 
dari Musim Permesyuaratan Kesembilan 
Belas Majlis Mesyuarat Negara pada 2hb. 
Mac 2023. 
 
Kaola menyokong Usul yang 
dicadangkan Yang Berhormat Penasihat 
Khas Kebawah Duli Yang Maha Mulia 
Paduka Seri Baginda Sultan dan Yang            
Di-Pertuan Negara Brunei Darussalam 
dan Menteri di Jabatan Perdana Menteri 
Negara Brunei Darusalam dengan 
sepenuhnya. 
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memberikan manfaat yang besar kepada 
masyarakat dan Negara Brunei 
Darussalam,  ُ اللّٰه اء   ش   Sekian. Terima .إِنْ 
kasih Yang Berhormat Yang Di-Pertua. 
كَاتُهُ   ر  ب   اِلله و 

ُ
ة حْم  ر  لَيْكُمْ و  مُ ع  لا  وبالله التوفيق والهداية. و  السَّ

 
Yang Berhormat Yang Di-Pertua: 
Ahli-Ahli Yang Berhormat, saya kira 
cukuplah dulu bagi kita membincangkan 
Usul ini pada sebelah pagi ini.  
 
Saya ingin menangguhkan Persidangan 
Majlis Mesyuarat Negara ini dan kita akan 
bersidang semula pada petang nanti 
pada pukul 2.30 petang.  
 

(Majlis Mesyuarat ditangguhkan) 
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(Majlis Mesyuarat disambung 
semula pada pukul 2.30 petang) 

 
Yang Berhormat Yang Di-Pertua:  

حْيم نِ الرَّ حْم  َٰ ِ الرَّ كَاتُهُ   بِسْمِ اللّٰه ر  ب   اِلله و 
ُ
ة حْم  ر  لَيْكُمْ و  مُ ع  لا  السَّ  

Ahli-Ahli Yang Berhormat. Persidangan 
Majlis Mesyuarat Negara masih lagi 
membincangkan dan membahaskan 
Usul-Usul Yang Telah Diberi Notis yang 
satu daripadanya telah dicadangkan oleh 
Yang Berhormat Penasihat Khas 
Kebawah Duli Yang Maha Mulia Paduka 
Seri Baginda Sultan dan Yang Di-Pertuan 
Negara Brunei Darussalam dan Menteri 
di Jabatan Perdana Menteri. 
 
Bersama-sama saya ini, masih lagi ada 
senarai Ahli Yang Berhormat yang              
ingin turut serta untuk memberikan 
pandangan berhubung dengan Usul ini.  
Sekarang untuk memulakannya, saya 
mempersilakan, Yang Berhormat Dayang 
Hajah Rosmawatty binti Haji Abdul 
Mumin, silakan. 
 
Yang Berhormat Dayang Hajah 
Rosmawatty binti Haji Abdul 
Mumin: Terima kasih, Yang Berhormat 
Yang Di-Pertua.  حْيم نِ الرَّ حْم  َٰ ِ الرَّ بِسْمِ اللّٰه

مِي  ََ  
َ
عَال

ْ
ال َ رَب  َِ لِِلَ حَمْد َ

ْ
ال selawat dan salam           

ke atas Rasul Junjungan                            
وَسَلَمََ عَلَيْهَِ َ الِله  صَلَََّ د حَمَّ م  َ ي  suri tauladan   نَب ِ
sepanjang zaman.  
 
هَ  وَبَرَكَات  اللَِ َ

 
وَرَحْمَة عَلَيْكُمَْ لَامَ   dan salam السَّ

sejahtera.  لِلّٰه مْدُ  ح 
ْ
ل
َ
                kita bersyukur أ

ke hadrat    ُه ان  َٰ سُبْح 
َ

ال ع  ت  و   ِ للّٰه
َ
أ atas rahmat dan 

segala nikmat yang dilimpahkan ke atas 
kita dan juga negara kita, Brunei 

Darussalam yang aman, damai hingga     
ke hari ini. 
 
Yang Berhormat Yang Di-Pertua dan Ahli-
Ahli Yang Berhormat. Lebih dahulu, kaola 
mengucapkan tahniah yang setinggi-
tingginya kepada Yang Berhormat Yang 
Di-Pertua atas pelantikan semula Yang 
Berhormat Yang Di-Pertua selaku Yang 
Di-Pertua Majlis Mesyuarat Negara dan 
tahniah juga kaola ucapkan kepada           
Ahli-Ahli Yang Berhormat yang baharu 
yang dilantik. Kaola menjunjung kasih 
atas pelantikan ini.   
 
Kaola berdiri di Dewan yang mulia                    
ini bagi menyembahkan menjunjung 
kasih Kehadapan Majlis Kebawah Duli 
Yang Maha Mulia Paduka Seri Baginda 
Sultan Haji Hassanal Bolkiah Mu’izzaddin 
Waddaulah ibni Al-Marhum Sultan Haji 
Omar ‘Ali Saifuddien Sa’adul Khairi 
Waddien Sultan dan Yang  Di-Pertuan 
Negara Brunei Darussalam atas kurnia 
titah baginda semasa Istiadat 
Pembukaan Rasmi Mesyuarat Pertama 
dari Musim Permesyuaratan Kesembilan 
Belas Majlis Mesyuarat Negara pada 2hb. 
Mac 2023. 
 
Kaola menyokong Usul yang 
dicadangkan Yang Berhormat Penasihat 
Khas Kebawah Duli Yang Maha Mulia 
Paduka Seri Baginda Sultan dan Yang            
Di-Pertuan Negara Brunei Darussalam 
dan Menteri di Jabatan Perdana Menteri 
Negara Brunei Darusalam dengan 
sepenuhnya. 
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Sesungguhnya titah Kebawah Duli            
Yang Maha Mulia Paduka Seri Baginda 
Sultan dan Yang Di-Pertuan Negara 
Brunei Darussalam itu menggambarkan 
kebijaksanaan dan keprihatinan baginda 
terhadap inisiatif-inisiatif yang dirancang 
untuk meningkatkan tahap ekonomi 
negara bagi menjamin kesejahteraan 
rakyat dan penduduk di negara ini agar 
dapat hidup dalam keadaan ekonomi 
yang mantap dan berdaya saing selaras 
dengan matlamat Wawasan Brunei 2035. 
Semoga apa yang dihasratkan oleh 
baginda itu dapat dicapai dengan izin    
 َٰ
َ

ال ع  ت  هُ و  ان  سُبْح   ِ للّٰه
َ
أ  jua melalui perbincangan-

perbincangan yang dilaksanakan dengan 
fikiran yang terbuka di Dewan yang mulia 
ini nanti. 
 
Akhirnya, kaola mendoakan Kehadapan 
Majlis Kebawah Duli Yang Maha Mulia 
Paduka Seri Baginda Sultan dan Yang           
Di-Pertuan Negara Brunei Darussalam 
serta ahli kerabat diraja, dikurniakan 
sihat walafiat yang berkekalan, 
dilanjutkan usia dan dalam lindungan     
 َٰ
َ

ال ع  ت  و  هُ  ان  سُبْح   ِ للّٰه
َ
أ  di dunia dan akhirat, 

sekian. 
 
Yang Berhormat Yang Di-Pertua:  
Saya persilakan sekarang, Yang 
Berhormat Awang Lau How Teck. 
 
Yang Berhormat Awang Lau How 
Teck: Terima kasih, Yang Berhormat 
Yang Di-Pertua. Selamat petang dan 
salam sejahtera. 
 
Yang Berhormat Yang Di-Pertua dan     
Ahli-Ahli Yang Berhormat. Lebih dahulu 
kaola mengucapkan tahniah yang 

setinggi-tingginya kepada Yang 
Berhormat Yang Di-Pertua atas 
pelantikan semula selaku Yang Di-Pertua 
Majlis Mesyuarat Negara dan tahniah 
juga kaola ucapkan kepada Ahli-Ahli 
Yang Berhormat baharu yang dilantik. 
Kaola menjunjung kasih atas pelantikan 
ini.   
 
Oleh itu, kaola mengucapkan ribuan 
terima kasih kepada Yang Berhormat 
Yang Di-Pertua kerana memimpin dan 
menguruskan Mesyuarat Pertama Dari 
Musim Permesyuaratan Kesembilan 
Belas Majlis Mesyuarat Negara pada 
tahun ini dengan adil dan penuh 
kewibawaan. 
 
Kaola berdiri di Dewan yang mulia                  
ini bagi menyembahkan sembah 
menjunjung kasih Kehadapan Majlis 
Kebawah Duli Yang Maha Mulia Paduka 
Seri Baginda Sultan Haji Hassanal Bolkiah 
Mu’izzaddin Waddaulah ibni Al-Marhum 
Sultan Haji Omar ‘Ali Saifuddien Sa’adul 
Khairi Waddien, Sultan dan Yang                     
Di-Pertuan Negara Brunei Darussalam 
atas kurnia titah baginda semasa Istiadat 
Pembukaan Rasmi Mesyuarat Pertama 
dari Musim Permesyuaratan Kesembilan 
Belas Majlis Mesyuarat Negara pada        
2hb. Mac 2023. 
 
Kaola menyokong Usul yang 
dicadangkan Yang Berhormat Penasihat 
Khas Kebawah Duli Yang Maha Mulia 
Paduka Seri Baginda Sultan dan Yang             
Di-Pertuan Negara Brunei Darussalam 
dan Menteri di Jabatan Perdana Menteri 
Negara Brunei Darusalam dengan 
sepenuhnya. 
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Sesungguhnya titah baginda itu amat 
bermakna kerana titah baginda 
memperlihatkan kebijaksanaan serta 
keprihatinan baginda terhadap kebajikan 
dan kesejahteraan rakyat dan penduduk 
Negara Brunei Darussalam. 
 
Sebagai penutup, kaola tidak lupa 
mengucapkan terima kasih yang 
sebanyak-banyaknya ditujukan kepada 
Yang Mulia Timbalan Jurutulis dan semua 
pegawai serta kakitangan Jabatan Majlis-
Majlis Mesyuarat Negara atas bantuan 
dan sokongan yang telah diberikan. 
 
Dalam kesempatan ini, kaola juga 
berharap agar Negara Brunei Darussalam 
dan seluruh rakyat dan penduduknya 
hidup aman damai dan makmur di bawah 
kepimpinan, kebijaksanaan serta 
keprihatinan Kebawah Duli Yang Maha 
Mulia Paduka Seri Baginda Sultan              
dan Yang Di-Pertuan Negara  Brunei 
Darussalam.   
 
Sekian, terima kasih. 
 
Yang Berhormat Yang Di-Pertua: 
Saya persilakan sekarang Yang 
Berhormat Dayang Chong Chin Yee. 
 
Yang Berhormat Dayang Chong 
Chin Yee: Terima kasih Yang Berhormat 
Yang Di-Pertua dan salam sejahtera.  
Yang Berhormat Yang Di-Pertua, kaola 
sukacita menyokong sepenuhnya Usul 
dan kandungan ucapan Yang Berhormat 
Penasihat Khas Kebawah Duli Yang Maha 
Mulia Paduka Seri Baginda Sultan dan 
Yang Di-Pertuan Negara Brunei 

Darussalam dan Menteri di Jabatan 
Perdana Menteri.   
 
Kaola juga ingin menyembahkan junjung 
kasih Kehadapan Majlis Kebawah Duli 
Yang Maha Mulia Paduka Seri Baginda 
Sultan dan Yang Di-Pertuan Negara 
Brunei Darussalam atas pelantikan kaola 
untuk menjadi Ahli Majlis Mesyuarat 
Negara. 
 
Yang Berhormat Yang Di-Pertua dan Ahli-
Ahli Yang Berhormat.  Dengan rendah 
hati kaola ingin merakamkan 
penghargaan yang setinggi-tingginya 
kepada usaha yang dilakukan oleh 
agensi-agensi yang berkepentingan 
seperti Manpower Planning Employment 
Council (MPEC), Manpower Industry 
Steering Committee (MISC), Life Long 
Learning Centre dan lain-lain dalam 
menangani masalah structurer 
unemployment yang merupakan isu 
mustahak dalam kalangan belia dan 
pencari kerja.  
 
Inisiatif baru-baru ini, terutama HSE 
Competency Apprentice Programme                
di sektor pembinaan dan tenaga dan skill 
plus adalah sangat baik dan merupakan 
langkah ke arah memantapkan tenaga 
kerja kita.  Berkumpul kita di Dewan yang 
mulia ini sangat penting untuk kita 
menitikberatkan dunia yang semakin 
berubah dan sifat kerjaya yang           
semakin berkembang. Kemunculan pesat 
automasi artificial intelligence dan 
teknologi baharu yang muncul sedang 
membentuk semula kemahiran yang 
diperlukan untuk meraih keberhasilan 
dalam economic global. 
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Sesungguhnya titah Kebawah Duli            
Yang Maha Mulia Paduka Seri Baginda 
Sultan dan Yang Di-Pertuan Negara 
Brunei Darussalam itu menggambarkan 
kebijaksanaan dan keprihatinan baginda 
terhadap inisiatif-inisiatif yang dirancang 
untuk meningkatkan tahap ekonomi 
negara bagi menjamin kesejahteraan 
rakyat dan penduduk di negara ini agar 
dapat hidup dalam keadaan ekonomi 
yang mantap dan berdaya saing selaras 
dengan matlamat Wawasan Brunei 2035. 
Semoga apa yang dihasratkan oleh 
baginda itu dapat dicapai dengan izin    
 َٰ
َ

ال ع  ت  هُ و  ان  سُبْح   ِ للّٰه
َ
أ  jua melalui perbincangan-

perbincangan yang dilaksanakan dengan 
fikiran yang terbuka di Dewan yang mulia 
ini nanti. 
 
Akhirnya, kaola mendoakan Kehadapan 
Majlis Kebawah Duli Yang Maha Mulia 
Paduka Seri Baginda Sultan dan Yang           
Di-Pertuan Negara Brunei Darussalam 
serta ahli kerabat diraja, dikurniakan 
sihat walafiat yang berkekalan, 
dilanjutkan usia dan dalam lindungan     
 َٰ
َ

ال ع  ت  و  هُ  ان  سُبْح   ِ للّٰه
َ
أ  di dunia dan akhirat, 

sekian. 
 
Yang Berhormat Yang Di-Pertua:  
Saya persilakan sekarang, Yang 
Berhormat Awang Lau How Teck. 
 
Yang Berhormat Awang Lau How 
Teck: Terima kasih, Yang Berhormat 
Yang Di-Pertua. Selamat petang dan 
salam sejahtera. 
 
Yang Berhormat Yang Di-Pertua dan     
Ahli-Ahli Yang Berhormat. Lebih dahulu 
kaola mengucapkan tahniah yang 

setinggi-tingginya kepada Yang 
Berhormat Yang Di-Pertua atas 
pelantikan semula selaku Yang Di-Pertua 
Majlis Mesyuarat Negara dan tahniah 
juga kaola ucapkan kepada Ahli-Ahli 
Yang Berhormat baharu yang dilantik. 
Kaola menjunjung kasih atas pelantikan 
ini.   
 
Oleh itu, kaola mengucapkan ribuan 
terima kasih kepada Yang Berhormat 
Yang Di-Pertua kerana memimpin dan 
menguruskan Mesyuarat Pertama Dari 
Musim Permesyuaratan Kesembilan 
Belas Majlis Mesyuarat Negara pada 
tahun ini dengan adil dan penuh 
kewibawaan. 
 
Kaola berdiri di Dewan yang mulia                  
ini bagi menyembahkan sembah 
menjunjung kasih Kehadapan Majlis 
Kebawah Duli Yang Maha Mulia Paduka 
Seri Baginda Sultan Haji Hassanal Bolkiah 
Mu’izzaddin Waddaulah ibni Al-Marhum 
Sultan Haji Omar ‘Ali Saifuddien Sa’adul 
Khairi Waddien, Sultan dan Yang                     
Di-Pertuan Negara Brunei Darussalam 
atas kurnia titah baginda semasa Istiadat 
Pembukaan Rasmi Mesyuarat Pertama 
dari Musim Permesyuaratan Kesembilan 
Belas Majlis Mesyuarat Negara pada        
2hb. Mac 2023. 
 
Kaola menyokong Usul yang 
dicadangkan Yang Berhormat Penasihat 
Khas Kebawah Duli Yang Maha Mulia 
Paduka Seri Baginda Sultan dan Yang             
Di-Pertuan Negara Brunei Darussalam 
dan Menteri di Jabatan Perdana Menteri 
Negara Brunei Darusalam dengan 
sepenuhnya. 
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Sesungguhnya titah baginda itu amat 
bermakna kerana titah baginda 
memperlihatkan kebijaksanaan serta 
keprihatinan baginda terhadap kebajikan 
dan kesejahteraan rakyat dan penduduk 
Negara Brunei Darussalam. 
 
Sebagai penutup, kaola tidak lupa 
mengucapkan terima kasih yang 
sebanyak-banyaknya ditujukan kepada 
Yang Mulia Timbalan Jurutulis dan semua 
pegawai serta kakitangan Jabatan Majlis-
Majlis Mesyuarat Negara atas bantuan 
dan sokongan yang telah diberikan. 
 
Dalam kesempatan ini, kaola juga 
berharap agar Negara Brunei Darussalam 
dan seluruh rakyat dan penduduknya 
hidup aman damai dan makmur di bawah 
kepimpinan, kebijaksanaan serta 
keprihatinan Kebawah Duli Yang Maha 
Mulia Paduka Seri Baginda Sultan              
dan Yang Di-Pertuan Negara  Brunei 
Darussalam.   
 
Sekian, terima kasih. 
 
Yang Berhormat Yang Di-Pertua: 
Saya persilakan sekarang Yang 
Berhormat Dayang Chong Chin Yee. 
 
Yang Berhormat Dayang Chong 
Chin Yee: Terima kasih Yang Berhormat 
Yang Di-Pertua dan salam sejahtera.  
Yang Berhormat Yang Di-Pertua, kaola 
sukacita menyokong sepenuhnya Usul 
dan kandungan ucapan Yang Berhormat 
Penasihat Khas Kebawah Duli Yang Maha 
Mulia Paduka Seri Baginda Sultan dan 
Yang Di-Pertuan Negara Brunei 

Darussalam dan Menteri di Jabatan 
Perdana Menteri.   
 
Kaola juga ingin menyembahkan junjung 
kasih Kehadapan Majlis Kebawah Duli 
Yang Maha Mulia Paduka Seri Baginda 
Sultan dan Yang Di-Pertuan Negara 
Brunei Darussalam atas pelantikan kaola 
untuk menjadi Ahli Majlis Mesyuarat 
Negara. 
 
Yang Berhormat Yang Di-Pertua dan Ahli-
Ahli Yang Berhormat.  Dengan rendah 
hati kaola ingin merakamkan 
penghargaan yang setinggi-tingginya 
kepada usaha yang dilakukan oleh 
agensi-agensi yang berkepentingan 
seperti Manpower Planning Employment 
Council (MPEC), Manpower Industry 
Steering Committee (MISC), Life Long 
Learning Centre dan lain-lain dalam 
menangani masalah structurer 
unemployment yang merupakan isu 
mustahak dalam kalangan belia dan 
pencari kerja.  
 
Inisiatif baru-baru ini, terutama HSE 
Competency Apprentice Programme                
di sektor pembinaan dan tenaga dan skill 
plus adalah sangat baik dan merupakan 
langkah ke arah memantapkan tenaga 
kerja kita.  Berkumpul kita di Dewan yang 
mulia ini sangat penting untuk kita 
menitikberatkan dunia yang semakin 
berubah dan sifat kerjaya yang           
semakin berkembang. Kemunculan pesat 
automasi artificial intelligence dan 
teknologi baharu yang muncul sedang 
membentuk semula kemahiran yang 
diperlukan untuk meraih keberhasilan 
dalam economic global. 
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Walaupun kerajaan memainkan peranan 
penting, belia Negara Brunei Darussalam 
juga mempunyai tanggungjawab untuk 
menyesuaikan diri dan memberikan 
sumbangan. Belia membesar                     
di persekitaran kemajuan era teknologi 
yang pesat maka, terserah kepada kita 
untuk mendidik diri sendiri dan 
mengaplikasikan kreativiti dan 
produktiviti untuk merangsang 
perubahan dan pendekatan dalam 
masyarakat kita, berdaya tahan dan 
tekun dalam mengatasi cabaran-cabaran 
dalam mengongsikan manfaat dari 
kemajuan teknologi ini. Mendorong 
kemajuan dan pencapaian kita di bawah 
program pendidik dan latihan.   
 
Penting juga untuk menitikberatkan 
kepada isu Labour Market Inefficiency.  
Isu ini amat penting untuk disuarakan 
agar pekerja mengetahui hak-hak 
mereka sebagai pekerja dan persatuan 
mengenai praktis kerja yang adil.  
Sementara itu, majikan akan terdorong 
untuk mematuhi Undang-Undang dan 
Peraturan Buruh.   
 
Selain itu, kita harus memberi ruang 
untuk memahami apa yang membentuk 
tenaga kerja produktif dan mencipta 
budaya pelajaran dan peningkatan yang 
berterusan dengan memberi kemahiran 
yang diperlukan dan peningkatan 
kebolehanpasaran mereka. Kita dapat 
memastikan bahawa mereka dapat 
menambah nilai kepada ekonomi negara.   
Kita seharusnya berbangga dengan 
kejayaan syarikat-syarikat tempatan 
termasuk pelancaran Khalifa dan eksport 
telur ke Singapura yang menunjukkan 

keupayaan kita untuk bersaing dengan 
ekonomi global seiring dengan usaha kita 
untuk pertumbuhan dan pembesaran 
adalah penting bagi Perusahaan Mikro, 
Kecil dan Sederhana untuk 
memanfaatkan teknologi yang sedang 
berkembang untuk meningkatkan 
kecekapan kualiti dan keyakinan dalam 
memperluaskannya ke luar negara.  
 
Berkat penyebaran teknologi yang 
sedang berkembang di pasaran utama 
dan usaha untuk memastikan 
infrastructure Internet mencapai setiap 
sudut negara kita.  Sumber daya ini 
semakin mudah diakses dengan 
memanfaatkan sumber daya, ini kita 
dapat terus berkembang tanpa 
membebankan kerajaan.   
 
Yang Berhormat Yang Di-Pertua dan Ahli-
Ahli Yang Berhormat. Marilah kita 
bekerjasama untuk mengatasi cabaran 
ini dan membentuk pasaran tenaga kerja 
yang selamat, cekap dan produktif yang 
dapat meluas jangkauan di luar 
sempadan dan dapat berterusan melalui 
masa sambil memastikan bahawa kita 
berjaya menjaga kekayaan yang kita 
hasilkan.  Terima kasih. 
 
Yang Berhormat Yang Di-Pertua: 
Saya persilakan sekarang Yang 
Berhormat Pengiran Haji Isa bin Pengiran 
Haji Aliuddin. 
 
Yang Berhormat Pengiran Haji Isa 
bin Pengiran Haji Aliuddin: Terima 
kasih Yang Berhormat Yang Di-Pertua. 

حْيم نِ الرَّ حْم  َٰ ِ الرَّ كَاتُهُ   بِسْمِ اللّٰه ر  ب   اِلله و 
ُ
ة حْم  ر  لَيْكُمْ و  مُ ع  لا  السَّ  

dan salam sejahtera. 
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فَِ َ شْْ
َ
أ َ عَلََّٰ َ م 

َ
لَ وَالسَّ َ ة 

َ
لَ وَالصَّ َ، مِي  َ

َ
عَال

ْ
ال َ رَب  َ لِِلِ َ حَمْد 

ْ
َاَل

وَصَحْبِهَِ آلِهَِ َ وَعَلََّٰ دٍَ حَمَّ م  دِنَاَ سَي  َ، رْسَلِي  َ م 
ْ
وَال نْبِيَاءَِ

َ ْ
َالْ

جْمَعِي  ََ
َ
ََأ

 
Pertama-tama kaola bersyukur ke hadrat 
 َٰ
َ

ال ع  ت  و  هُ  ان  سُبْح   ِ  للّٰه
َ
أ  dengan keizinan dan 

rahmat-Nya serta menjunjung kasih 
Kehadapan Majlis Kebawah Duli Yang 
Maha Mulia Paduka Seri Baginda Sultan 
Haji Hassanal Bolkiah Mu’izzaddin 
Waddaulah ibni Al-Marhum Sultan Haji 
Omar ‘Ali Saifuddien Sa’adul Khairi 
Waddien Sultan dan Yang Di-Pertuan 
Negara Brunei Darussalam atas kurnia 
pelantikan kaola sebagai Ahli Majlis 
Mesyuarat Negara pada tahun ini.   
 
Yang Berhormat Yang Di-Pertua.  ُ اء  اللّٰه   إِنْ ش 
akan kaola laksanakan semampunya.  
Kaola juga ingin mengucapkan tahniah 
kepada Yang Berhormat Yang Di-Pertua 
atas pelantikan semula sebagai Yang                      
Di-Pertua Majlis Mesyuarat Negara.   
 
Kaola menyokong sepenuhnya Usul Yang 
Berhormat Penasihat Khas Kebawah            
Duli Yang Maha Mulia Paduka Seri 
Baginda Sultan dan Yang Di-Pertuan 
Negara Brunei Darussalam dan Menteri 
di Jabatan Perdana Menteri bagi 
menyembahkan ucapan menjunjung 
kasih yang setinggi-tingginya Kehadapan 
Majlis Kebawah Duli Yang Maha Mulia 
Paduka Seri Baginda Sultan dan Yang            
Di-Pertuan Negara Brunei Darussalam 
yang telah bercemar duli berangkat                  
ke Istiadat Pembukaan Rasmi Mesyuarat 
Pertama dari Musim Permesyuaratan 
Kesembilan Belas Majlis Mesyuarat 
Negara pada hari Khamis, 9hb. Syaaban 
1444 bersamaan 2hb. Mac 2023. 

Yang Berhormat Yang Di-Pertua dan Ahli-
Ahli Yang Berhormat yang bijaksana.  
Titah Kebawah Duli Yang Maha Mulia 
Paduka Seri Baginda Sultan dan Yang                
Di-Pertuan Negara Brunei Darussalam            
di Dewan yang mulia ini adalah dijunjung 
dengan setinggi-tingginya.  Titah nasihat 
baginda untuk kaola dan Ahli-Ahli Yang 
Berhormat yang lain untuk memberikan 
pandangan dan sikap terbuka dalam 
mendapatkan pendapat dalam kalangan 
rakyat serta membahaskan sesuatu 
perkara dalam Dewan ini.    
 
Kaola akan mengambil sebagai garis 
panduan dalam mengajukan dan meneliti 
perkara-perkara dan isu-isu strategik 
yang akan kaola ketengahkan dalam 
Dewan yang mulia ini dalam mengorak 
langkah ke arah usaha-usaha 
meningkatkan lagi hasil negara.   
 
Penekanan baginda mengenai perihal 
pentingnya mengambil kira cabaran-
cabaran untuk meningkatkan hasil 
kerajaan di samping meneliti dan 
membahaskan perbelanjaan yang 
memberi impak positif kepada negara 
dan rakyat tanpa terlalu banyak 
membebankan kerajaan adalah 
menunjukkan keprihatinan baginda yang 
mendalam dalam menjaga hal-ehwal 
perekonomian negara dan kesejahteraan 
rakyat.  
 
Yang Berhormat Yang Di-Pertua.  ُ اء  اللّٰه  إِنْ ش 
dengan penekanan ini dan termasuk           
isu-isu dan perkara-perkara yang 
baginda tekankan dalam titah baginda 
iaitu: 
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Walaupun kerajaan memainkan peranan 
penting, belia Negara Brunei Darussalam 
juga mempunyai tanggungjawab untuk 
menyesuaikan diri dan memberikan 
sumbangan. Belia membesar                     
di persekitaran kemajuan era teknologi 
yang pesat maka, terserah kepada kita 
untuk mendidik diri sendiri dan 
mengaplikasikan kreativiti dan 
produktiviti untuk merangsang 
perubahan dan pendekatan dalam 
masyarakat kita, berdaya tahan dan 
tekun dalam mengatasi cabaran-cabaran 
dalam mengongsikan manfaat dari 
kemajuan teknologi ini. Mendorong 
kemajuan dan pencapaian kita di bawah 
program pendidik dan latihan.   
 
Penting juga untuk menitikberatkan 
kepada isu Labour Market Inefficiency.  
Isu ini amat penting untuk disuarakan 
agar pekerja mengetahui hak-hak 
mereka sebagai pekerja dan persatuan 
mengenai praktis kerja yang adil.  
Sementara itu, majikan akan terdorong 
untuk mematuhi Undang-Undang dan 
Peraturan Buruh.   
 
Selain itu, kita harus memberi ruang 
untuk memahami apa yang membentuk 
tenaga kerja produktif dan mencipta 
budaya pelajaran dan peningkatan yang 
berterusan dengan memberi kemahiran 
yang diperlukan dan peningkatan 
kebolehanpasaran mereka. Kita dapat 
memastikan bahawa mereka dapat 
menambah nilai kepada ekonomi negara.   
Kita seharusnya berbangga dengan 
kejayaan syarikat-syarikat tempatan 
termasuk pelancaran Khalifa dan eksport 
telur ke Singapura yang menunjukkan 

keupayaan kita untuk bersaing dengan 
ekonomi global seiring dengan usaha kita 
untuk pertumbuhan dan pembesaran 
adalah penting bagi Perusahaan Mikro, 
Kecil dan Sederhana untuk 
memanfaatkan teknologi yang sedang 
berkembang untuk meningkatkan 
kecekapan kualiti dan keyakinan dalam 
memperluaskannya ke luar negara.  
 
Berkat penyebaran teknologi yang 
sedang berkembang di pasaran utama 
dan usaha untuk memastikan 
infrastructure Internet mencapai setiap 
sudut negara kita.  Sumber daya ini 
semakin mudah diakses dengan 
memanfaatkan sumber daya, ini kita 
dapat terus berkembang tanpa 
membebankan kerajaan.   
 
Yang Berhormat Yang Di-Pertua dan Ahli-
Ahli Yang Berhormat. Marilah kita 
bekerjasama untuk mengatasi cabaran 
ini dan membentuk pasaran tenaga kerja 
yang selamat, cekap dan produktif yang 
dapat meluas jangkauan di luar 
sempadan dan dapat berterusan melalui 
masa sambil memastikan bahawa kita 
berjaya menjaga kekayaan yang kita 
hasilkan.  Terima kasih. 
 
Yang Berhormat Yang Di-Pertua: 
Saya persilakan sekarang Yang 
Berhormat Pengiran Haji Isa bin Pengiran 
Haji Aliuddin. 
 
Yang Berhormat Pengiran Haji Isa 
bin Pengiran Haji Aliuddin: Terima 
kasih Yang Berhormat Yang Di-Pertua. 

حْيم نِ الرَّ حْم  َٰ ِ الرَّ كَاتُهُ   بِسْمِ اللّٰه ر  ب   اِلله و 
ُ
ة حْم  ر  لَيْكُمْ و  مُ ع  لا  السَّ  

dan salam sejahtera. 
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فَِ َ شْْ
َ
أ َ عَلََّٰ َ م 

َ
لَ وَالسَّ َ ة 

َ
لَ وَالصَّ َ، مِي  َ

َ
عَال

ْ
ال َ رَب  َ لِِلِ َ حَمْد 

ْ
َاَل

وَصَحْبِهَِ آلِهَِ َ وَعَلََّٰ دٍَ حَمَّ م  دِنَاَ سَي  َ، رْسَلِي  َ م 
ْ
وَال نْبِيَاءَِ

َ ْ
َالْ

جْمَعِي  ََ
َ
ََأ

 
Pertama-tama kaola bersyukur ke hadrat 
 َٰ
َ

ال ع  ت  و  هُ  ان  سُبْح   ِ  للّٰه
َ
أ  dengan keizinan dan 

rahmat-Nya serta menjunjung kasih 
Kehadapan Majlis Kebawah Duli Yang 
Maha Mulia Paduka Seri Baginda Sultan 
Haji Hassanal Bolkiah Mu’izzaddin 
Waddaulah ibni Al-Marhum Sultan Haji 
Omar ‘Ali Saifuddien Sa’adul Khairi 
Waddien Sultan dan Yang Di-Pertuan 
Negara Brunei Darussalam atas kurnia 
pelantikan kaola sebagai Ahli Majlis 
Mesyuarat Negara pada tahun ini.   
 
Yang Berhormat Yang Di-Pertua.  ُ اء  اللّٰه   إِنْ ش 
akan kaola laksanakan semampunya.  
Kaola juga ingin mengucapkan tahniah 
kepada Yang Berhormat Yang Di-Pertua 
atas pelantikan semula sebagai Yang                      
Di-Pertua Majlis Mesyuarat Negara.   
 
Kaola menyokong sepenuhnya Usul Yang 
Berhormat Penasihat Khas Kebawah            
Duli Yang Maha Mulia Paduka Seri 
Baginda Sultan dan Yang Di-Pertuan 
Negara Brunei Darussalam dan Menteri 
di Jabatan Perdana Menteri bagi 
menyembahkan ucapan menjunjung 
kasih yang setinggi-tingginya Kehadapan 
Majlis Kebawah Duli Yang Maha Mulia 
Paduka Seri Baginda Sultan dan Yang            
Di-Pertuan Negara Brunei Darussalam 
yang telah bercemar duli berangkat                  
ke Istiadat Pembukaan Rasmi Mesyuarat 
Pertama dari Musim Permesyuaratan 
Kesembilan Belas Majlis Mesyuarat 
Negara pada hari Khamis, 9hb. Syaaban 
1444 bersamaan 2hb. Mac 2023. 

Yang Berhormat Yang Di-Pertua dan Ahli-
Ahli Yang Berhormat yang bijaksana.  
Titah Kebawah Duli Yang Maha Mulia 
Paduka Seri Baginda Sultan dan Yang                
Di-Pertuan Negara Brunei Darussalam            
di Dewan yang mulia ini adalah dijunjung 
dengan setinggi-tingginya.  Titah nasihat 
baginda untuk kaola dan Ahli-Ahli Yang 
Berhormat yang lain untuk memberikan 
pandangan dan sikap terbuka dalam 
mendapatkan pendapat dalam kalangan 
rakyat serta membahaskan sesuatu 
perkara dalam Dewan ini.    
 
Kaola akan mengambil sebagai garis 
panduan dalam mengajukan dan meneliti 
perkara-perkara dan isu-isu strategik 
yang akan kaola ketengahkan dalam 
Dewan yang mulia ini dalam mengorak 
langkah ke arah usaha-usaha 
meningkatkan lagi hasil negara.   
 
Penekanan baginda mengenai perihal 
pentingnya mengambil kira cabaran-
cabaran untuk meningkatkan hasil 
kerajaan di samping meneliti dan 
membahaskan perbelanjaan yang 
memberi impak positif kepada negara 
dan rakyat tanpa terlalu banyak 
membebankan kerajaan adalah 
menunjukkan keprihatinan baginda yang 
mendalam dalam menjaga hal-ehwal 
perekonomian negara dan kesejahteraan 
rakyat.  
 
Yang Berhormat Yang Di-Pertua.  ُ اء  اللّٰه  إِنْ ش 
dengan penekanan ini dan termasuk           
isu-isu dan perkara-perkara yang 
baginda tekankan dalam titah baginda 
iaitu: 
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1. Isu pengangguran.; 
 

2. Pembangunan kemahiran anak-anak 
tempatan supaya mereka akan lebih 
marketable employable.; 
 

3. Strategi jaminan sosial rakyat dan 
penduduk melalui Skim TAP dan Skim 
Persaraan Kebangsaan.; 
 

4. Strategi negara dalam menangani isu 
perubahan iklim.; dan 
 

5. Peranan Perusahaan Mikro, Kecil         
dan Sederhana (PMKS) dalam 
menggiatkan ekonomi negara akan 
kaola ambil perhatian mendalam 
mengenainya.  

Menyentuh mengenai PMKS ini, kaola 
sangat bersetuju bahawa ia satu perkara 
yang perlu diberi perhatian yang serius 
dan sama-sama kitani menggalas 
pemikiran supaya PMKS ini akan lebih 
menyerlah dalam menggiatkan ekonomi 
negara.  
 
Ia secara langsung atau tidak langsung 
akan dapat menyumbang kepada 
mengurangkan kadar pengangguran dan 
mendukung sara diri rakyat dari susah 
kepada mandiri, dan dari senang kepada 
yang lebih senang.   
 
Perkara ini akan kaola beri tumpuan          
dan penekanan yang sepenuhnya dan 
dalam Dewan yang mulia ini, di samping 
perkara-perkara yang menjurus kepada 
strategi meningkatkan perekonomian 
negara dan kesejahteraan rakyat, 
peniaga, pemborong, petani, penternak, 

nelayan, pengusaha dan yang setara 
dengannya terutama belia mestilah 
dituntun mereka ini untuk mencapai 
Wawasan Brunei 2035. 
 
Sekian, 
كَاتُهُ  ر  ب   اِلله و 

ُ
ة حْم  ر  لَيْكُمْ و  مُ ع  لا  وبالله التوفيق والهداية. و  السَّ

 
Yang Berhormat Yang Di-Pertua:  
Saya persilakan sekarang Yang 
Berhormat Awang Amran bin Haji Maidin. 
 
Yang Berhormat Awang Amran bin 
Haji Maidin: Terima kasih Yang 
Berhormat Yang Di-Pertua.    

حْيم نِ الرَّ حْم  َٰ ِ الرَّ كَاتُهُ   بِسْمِ اللّٰه ر  ب   اِلله و 
ُ
ة حْم  ر  لَيْكُمْ و  مُ ع  لا  السَّ

dan salam sejahtera. 

فَِ َ شْْ
َ
أ َ عَلََّٰ َ م 

َ
لَ وَالسَّ َ ة 

َ
لَ وَالصَّ َ، مِي  َ

َ
عَال

ْ
ال َ رَب  َ لِِلِ َ حَمْد 

ْ
َاَل

وَصَحْبِهَِ آلِهَِ َ وَعَلََّٰ دٍَ حَمَّ م  دِنَاَ سَي  َ، رْسَلِي  َ م 
ْ
وَال نْبِيَاءَِ

َ ْ
َالْ

جْمَعِي  ََ
َ
ََأ

 
Yang Berhormat Yang Di-Pertua dan Ahli-
Ahli Yang Berhormat.   

Bersyukur kita ke hadrat  َٰ
َ

ال ع  ت  و  هُ  ان  سُبْح   ِ للّٰه
َ
 أ

kerana dengan izin-Nya jua kita dapat 
hadir di Dewan yang mulia ini dan kaola 
merakamkan ribuan terima kasih atas 
kesempatan yang diberikan ini. Dalam 
kesempatan ini juga kaola mengucapkan 
tahniah yang setinggi-tingginya kepada 
Yang Berhormat Yang Di-Pertua atas 
pelantikan semula selaku Yang Di-Pertua 
Majlis Mesyuarat Negara dan tahniah 
juga kaola ucapkan kepada Ahli-Ahli 
Yang Berhormat yang baharu yang 
dilantik. 
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Yang Berhormat Yang Di-Pertua. Kaola 
menyokong sepenuhnya akan Usul yang 
dicadangkan oleh Yang Berhormat 
Penasihat Khas Kebawah Duli Yang  
Maha Mulia Paduka Seri Baginda Sultan 
dan Yang Di-Pertuan Negara Brunei 
Darussalam dan Menteri di Jabatan 
Perdana Menteri bagi menyembahkan 
ucapan menjunjung kasih Kehadapan 
Majlis Kebawah Duli Yang Maha Mulia 
Paduka Seri Baginda Sultan dan Yang                
Di-Pertuan Negara Brunei Darussalam 
atas limpah kurnia berkenan berangkat 
ke Istiadat Pembukaan Rasmi Mesyuarat 
Pertama dari Musim Permesyuaratan 
Kesembilan Belas Majlis Mesyuarat 
Negara dan berkenan mengurniakan 
titah pada 9hb. Syaaban 1444 
bersamaan 2hb. Mac 2023 pada hari 
Khamis yang lepas. 
 
Yang Berhormat Yang Di-Pertua. Kaola 
menjunjung tinggi kurnia titah Kebawah 
Duli Yang Maha Mulia Paduka Seri 
Baginda Sultan dan Yang Di-Pertuan 
Negara Brunei Darussalam khususnya 
berkaitan dengan merancang strategi 
untuk pembangunan Negara Brunei 
Darussalam sejajar dengan menjayakan 
Wawasan Brunei 2035 secara fikiran 
terbuka.   
 
Antara perkara penting yang baginda 
tekankan ialah mewujudkan kerjasama 
dan padu daripada semua pihak yang 
berkepentingan dalam mengurangkan 
kadar pengangguran melalui whole of 
government approach dan whole of 
nation approach.   
 

Kaola berpendapat jika isu 
pengangguran ini tidak segera diatasi,          
ia boleh menjejaskan kesejahteraan 
hidup berkeluarga, bermasyarakat dan 
bernegara bahkan akan mengganggu 
keselamatan negara kerana 
pengangguran akan menyumbang 
kepada berlakunya jenayah akibat 
himpitan kesempitan hidup.   
 
Selain itu, isu pengangguran ini juga 
akan membantutkan perkembangan 
ekonomi negara ini. Ini dapat 
dibayangkan apabila masyarakat tidak 
mampu berbelanja, siapakah yang akan 
menjadi pelanggan kepada peniaga            
di negara ini khususnya Perusahaan 
Mikro, Kecil dan Sederhana (PMKS). 
 
Yang Berhormat Yang Di-Pertua.  
Seterusnya kaola menjunjung tinggi titah 
Kebawah Duli Yang Maha Mulia Paduka 
Seri Baginda Sultan dan Yang Di-Pertuan 
Negara Brunei Darussalam menunjukkan 
keprihatinan terhadap kebajikan rakyat 
baginda ketika nanti menjalani 
kehidupan selepas persaraan dengan 
menyediakan Skim Persaraan 
Kebangsaan (SPK) dengan harapan 
rakyat dapat menjalani kehidupan yang 
lebih baik berbanding Skim Tabung 
Amanah Pekerja yang ada sekarang.   
 
Mudah-mudahan Skim Persaraan yang 
baharu ini akan dapat melahirkan 
masyarakat yang bersatu padu dan hidup 
bahagia.  Dengan skim ini juga akan 
dapat menarik perhatian para pencari 
kerja untuk bekerja di mana-mana sektor 
tanpa tertumpu kepada peluang 
pekerjaan di sektor awam. 
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1. Isu pengangguran.; 
 

2. Pembangunan kemahiran anak-anak 
tempatan supaya mereka akan lebih 
marketable employable.; 
 

3. Strategi jaminan sosial rakyat dan 
penduduk melalui Skim TAP dan Skim 
Persaraan Kebangsaan.; 
 

4. Strategi negara dalam menangani isu 
perubahan iklim.; dan 
 

5. Peranan Perusahaan Mikro, Kecil         
dan Sederhana (PMKS) dalam 
menggiatkan ekonomi negara akan 
kaola ambil perhatian mendalam 
mengenainya.  

Menyentuh mengenai PMKS ini, kaola 
sangat bersetuju bahawa ia satu perkara 
yang perlu diberi perhatian yang serius 
dan sama-sama kitani menggalas 
pemikiran supaya PMKS ini akan lebih 
menyerlah dalam menggiatkan ekonomi 
negara.  
 
Ia secara langsung atau tidak langsung 
akan dapat menyumbang kepada 
mengurangkan kadar pengangguran dan 
mendukung sara diri rakyat dari susah 
kepada mandiri, dan dari senang kepada 
yang lebih senang.   
 
Perkara ini akan kaola beri tumpuan          
dan penekanan yang sepenuhnya dan 
dalam Dewan yang mulia ini, di samping 
perkara-perkara yang menjurus kepada 
strategi meningkatkan perekonomian 
negara dan kesejahteraan rakyat, 
peniaga, pemborong, petani, penternak, 

nelayan, pengusaha dan yang setara 
dengannya terutama belia mestilah 
dituntun mereka ini untuk mencapai 
Wawasan Brunei 2035. 
 
Sekian, 
كَاتُهُ  ر  ب   اِلله و 

ُ
ة حْم  ر  لَيْكُمْ و  مُ ع  لا  وبالله التوفيق والهداية. و  السَّ

 
Yang Berhormat Yang Di-Pertua:  
Saya persilakan sekarang Yang 
Berhormat Awang Amran bin Haji Maidin. 
 
Yang Berhormat Awang Amran bin 
Haji Maidin: Terima kasih Yang 
Berhormat Yang Di-Pertua.    

حْيم نِ الرَّ حْم  َٰ ِ الرَّ كَاتُهُ   بِسْمِ اللّٰه ر  ب   اِلله و 
ُ
ة حْم  ر  لَيْكُمْ و  مُ ع  لا  السَّ

dan salam sejahtera. 

فَِ َ شْْ
َ
أ َ عَلََّٰ َ م 

َ
لَ وَالسَّ َ ة 

َ
لَ وَالصَّ َ، مِي  َ

َ
عَال

ْ
ال َ رَب  َ لِِلِ َ حَمْد 

ْ
َاَل

وَصَحْبِهَِ آلِهَِ َ وَعَلََّٰ دٍَ حَمَّ م  دِنَاَ سَي  َ، رْسَلِي  َ م 
ْ
وَال نْبِيَاءَِ

َ ْ
َالْ

جْمَعِي  ََ
َ
ََأ

 
Yang Berhormat Yang Di-Pertua dan Ahli-
Ahli Yang Berhormat.   

Bersyukur kita ke hadrat  َٰ
َ

ال ع  ت  و  هُ  ان  سُبْح   ِ للّٰه
َ
 أ

kerana dengan izin-Nya jua kita dapat 
hadir di Dewan yang mulia ini dan kaola 
merakamkan ribuan terima kasih atas 
kesempatan yang diberikan ini. Dalam 
kesempatan ini juga kaola mengucapkan 
tahniah yang setinggi-tingginya kepada 
Yang Berhormat Yang Di-Pertua atas 
pelantikan semula selaku Yang Di-Pertua 
Majlis Mesyuarat Negara dan tahniah 
juga kaola ucapkan kepada Ahli-Ahli 
Yang Berhormat yang baharu yang 
dilantik. 
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Yang Berhormat Yang Di-Pertua. Kaola 
menyokong sepenuhnya akan Usul yang 
dicadangkan oleh Yang Berhormat 
Penasihat Khas Kebawah Duli Yang  
Maha Mulia Paduka Seri Baginda Sultan 
dan Yang Di-Pertuan Negara Brunei 
Darussalam dan Menteri di Jabatan 
Perdana Menteri bagi menyembahkan 
ucapan menjunjung kasih Kehadapan 
Majlis Kebawah Duli Yang Maha Mulia 
Paduka Seri Baginda Sultan dan Yang                
Di-Pertuan Negara Brunei Darussalam 
atas limpah kurnia berkenan berangkat 
ke Istiadat Pembukaan Rasmi Mesyuarat 
Pertama dari Musim Permesyuaratan 
Kesembilan Belas Majlis Mesyuarat 
Negara dan berkenan mengurniakan 
titah pada 9hb. Syaaban 1444 
bersamaan 2hb. Mac 2023 pada hari 
Khamis yang lepas. 
 
Yang Berhormat Yang Di-Pertua. Kaola 
menjunjung tinggi kurnia titah Kebawah 
Duli Yang Maha Mulia Paduka Seri 
Baginda Sultan dan Yang Di-Pertuan 
Negara Brunei Darussalam khususnya 
berkaitan dengan merancang strategi 
untuk pembangunan Negara Brunei 
Darussalam sejajar dengan menjayakan 
Wawasan Brunei 2035 secara fikiran 
terbuka.   
 
Antara perkara penting yang baginda 
tekankan ialah mewujudkan kerjasama 
dan padu daripada semua pihak yang 
berkepentingan dalam mengurangkan 
kadar pengangguran melalui whole of 
government approach dan whole of 
nation approach.   
 

Kaola berpendapat jika isu 
pengangguran ini tidak segera diatasi,          
ia boleh menjejaskan kesejahteraan 
hidup berkeluarga, bermasyarakat dan 
bernegara bahkan akan mengganggu 
keselamatan negara kerana 
pengangguran akan menyumbang 
kepada berlakunya jenayah akibat 
himpitan kesempitan hidup.   
 
Selain itu, isu pengangguran ini juga 
akan membantutkan perkembangan 
ekonomi negara ini. Ini dapat 
dibayangkan apabila masyarakat tidak 
mampu berbelanja, siapakah yang akan 
menjadi pelanggan kepada peniaga            
di negara ini khususnya Perusahaan 
Mikro, Kecil dan Sederhana (PMKS). 
 
Yang Berhormat Yang Di-Pertua.  
Seterusnya kaola menjunjung tinggi titah 
Kebawah Duli Yang Maha Mulia Paduka 
Seri Baginda Sultan dan Yang Di-Pertuan 
Negara Brunei Darussalam menunjukkan 
keprihatinan terhadap kebajikan rakyat 
baginda ketika nanti menjalani 
kehidupan selepas persaraan dengan 
menyediakan Skim Persaraan 
Kebangsaan (SPK) dengan harapan 
rakyat dapat menjalani kehidupan yang 
lebih baik berbanding Skim Tabung 
Amanah Pekerja yang ada sekarang.   
 
Mudah-mudahan Skim Persaraan yang 
baharu ini akan dapat melahirkan 
masyarakat yang bersatu padu dan hidup 
bahagia.  Dengan skim ini juga akan 
dapat menarik perhatian para pencari 
kerja untuk bekerja di mana-mana sektor 
tanpa tertumpu kepada peluang 
pekerjaan di sektor awam. 



 
 
PETANG HARI SABTU, 11HB. SYAABAN 1444H/4HB. MAC 2023M 
  
 

52 

Yang Berhormat Yang Di-Pertua.  
Sebelum kaola menutup ucapan ini, 
sekali lagi kaola menyembahkan 
menjunjung kasih atas kurnia titah 
Kebawah Duli Yang Maha Mulia Paduka 
Seri Baginda Sultan dan Yang Di-Pertuan 
Negara Brunei Darussalam yang 
menunjukkan keprihatinan baginda 
terhadap kesejahteraan rakyat                     
dan kemakmuran negara.  
 
Sekian, 
كَاتُهُ  ر  ب   اِلله و 

ُ
ة حْم  ر  لَيْكُمْ و  مُ ع  لا  وبالله التوفيق والهداية. و  السَّ

Yang Berhormat Yang Di-Pertua:  
Saya persilakan Yang Berhormat Haji 
Salleh Bostaman bin Haji Zainal Abidin.  
Silakan. 
 
Yang Berhormat Awang Haji Salleh 
Bostaman bin Haji Zainal Abidin:      
حْيم الرَّ نِ  حْم  َٰ الرَّ  ِ اللّٰه  Terima kasih Yang بِسْمِ 
Berhormat Yang Di-Pertua dan Ahli-Ahli 
Yang Berhormat yang kaola hormati.
   
فَِ َ شْْ

َ
أ َ عَلََّٰ َ م 

َ
لَ وَالسَّ َ ة 

َ
لَ وَالصَّ َ، مِي  َ

َ
عَال

ْ
ال َ رَب  َ لِِلِ َ حَمْد 

ْ
َاَل

وَصَحْبِهَِ آلِهَِ َ وَعَلََّٰ دٍَ حَمَّ م  دِنَاَ سَي  َ، رْسَلِي  َ م 
ْ
وَال نْبِيَاءَِ

َ ْ
َالْ

جْمَعِي  ََ
َ
ََأ

Selawat dan salam kepada                               
َعَلَيْهَِوَسَلَمََ صَلَََّالِله   dan sahabat-sahabat  رسولَ
yang jujur lagi setia hingga ke akhir 
zaman dan salam sejahtera.   Kaola 
bersyukur ke hadrat  َٰ

َ
ال ع  ت  هُ و  ان  سُبْح   ِ للّٰه

َ
أ  atas 

rahmat dan segala nikmat yang 
dilimpahkan ke atas kita dan juga Negara 
Brunei Darussalam yang aman damai 
hingga ke hari ini.   
 
Berdiri di Dewan yang mulia ini, kaola 
terharu mengenangkan arwah bapa yang 

telah berdiri di Dewan mulia yang serupa 
ini sebagai wakil rakyat hampir                          
60 tahun yang lalu. 
  
 ُ اللّٰه اء   ش  إِنْ  hamba akan lakukan apa yang 
terbaik untuk negara. Kaola menjunjung 
usul yang dicadangkan oleh Yang 
Berhormat Pehin Orang Kaya Laila Setia 
Bakti Di-Raja Dato Laila Utama Haji 
Awang Isa bin Pehin Datu Perdana 
Manteri Dato Laila Utama Haji Awang 
Ibrahim, Penasihat Khas Kebawah Duli 
Yang Maha Mulia Paduka Seri Baginda 
Sultan dan Yang Di-Pertuan Negara 
Brunei Darussalam dan Menteri                          
di Jabatan Perdana Menteri. 

Kaola menjunjung kasih yang setinggi-
tingginya Kehadapan Majlis Kebawah 
Duli Yang Maha Mulia Paduka Seri 
Baginda Sultan dan Yang Di-Pertuan 
Negara Brunei Darussalam atas 
keberangkatan baginda dan 
mengurniakan titah sempena Istiadat 
Pembukaan Rasmi Mesyuarat Pertama 
dari Musim Permesyuaratan Kesembilan 
Belas Majlis Mesyuarat Negara pada 
tahun ini. 

Isu-isu yang dibangkitkan dalam titah 
Kebawah Duli Yang Maha Mulia Paduka 
Seri Baginda Sultan dan Yang Di-Pertuan 
Negara Brunei Darussalam menunjukkan 
keprihatinan Kebawah Duli Yang Maha 
Mulia Paduka Seri Baginda Sultan dan 
Yang Di-Pertuan Negara Brunei 
Darussalam ke atas rakyat baginda dan 
bersyukur ke atas pemedulian Kebawah 
Duli Yang Maha Mulia Paduka Seri 
Baginda Sultan dan Yang Di-Pertuan 
Negara Brunei Darussalam.  
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Kaola akan membangkitkan isu-isu ini        
dengan kementerian-kementerian yang 
berkaitan apabila membincangkan 
perbelanjaan kementerian tersebut.  

Ingatan Kebawah Duli Yang Maha Mulia 
Paduka Seri Baginda Sultan dan Yang             
Di-Pertuan Negara Brunei Darussalam 
dan diingatkan lagi oleh Yang Berhormat 
Penasihat Khas Kebawah Duli Yang Maha 
Mulia dan Menteri di Jabatan Perdana 
Menteri serta ingatan daripada Yang 
Berhormat Menteri Hal Ehwal Ugama 
supaya Ahli-Ahli Yang Berhormat berfikir 
bebas untuk tidak dipengaruhi oleh 
anasir luar yang mungkin mencemari 
kemuliaan ‘Calak Brunei’, akan diikuti. 
Sama-sama kita berwaspada dan            
tegur-menegur demi mempertahankan 
keharmonian ‘Calak Brunei’. 
 
Keprihatinan Kebawah Duli Yang Maha 
Mulia Paduka Seri Baginda Sultan dan 
Yang Di-Pertuan Negara Brunei 
Darussalam untuk menangani isu 
pengangguran dipantau bersama perlu 
mendapat sokongan padu daripada 
semua pihak dan isu ini membabitkan 
semua lapisan rakyat, manpower strategi 
bukan setakat mengisikan kekosongan 
termasuklah menyediakan anak-anak 
tempatan untuk menjadi future workers 
untuk bekerja bukan sahaja di dalam 
negeri tetapi marketable sebagai global 
worker di pentas antarabangsa. 
Penyertaan daripada community 
contractors dan business supaya 
menepati whole of nation approach.  
 
Kaola difahamkan ada 60,000 work 
permit holders dan ada 4,000 

kekosongan dalam pekerjaan walhal 
angka penganggur dalam 11,000 orang. 
Secara hisabnya keseluruhan          
11,000 orang yang menganggur itu 
dapat diberikan pekerjaan. Di mana 
silapnya, di mana kekurangannya,                  
di manakah kecacatannya kita harap 
dapat ditangani bersama.  
 
Kaola difahamkan Kementerian 
Kewangan dan Ekonomi telah 
menyediakan Pelan Tindakan Ekonomi 
Industri. Moga-moga apabila workplan 
ini akan dapat menampilkan peluang-
peluang work opportunity untuk 
Perusahaan Mikro Kecil dan Sederhana 
ikut serta bukan sahaja GLC’s dan 
kompeni yang besar-besar.  
 
Yang Berhormat Yang Di-Pertua.   مْدُ لِلّٰه ح 

ْ
ل
َ
 أ

izinkan kaola merakamkan ucapan terima 
kasih  dan rasa bersyukur atas 
kepercayaan yang diberikan kepada 
kaola untuk berkhidmat bukan sahaja 
untuk menyampaikan suara rakyat                        
di Dewan yang mulia ini, tetapi jua      
akan memberi cadangan-cadangan 
untuk bersama-sama menangani isu-isu 
dan cabaran yang dihadapi oleh orang           
ramai serta bersedia untuk bekerjasama 
dengan mana-mana pihak agar dapat 
meningkatkan kemampuan kolaboratif 
antara kerajaan, orang awam dan pihak 
swasta demi kesejahteraan dan 
kemakumuran setiap golongan 
masyarakat di bumi bertuah Negara 
Brunei Darussalam ini.  
 
لِلّٰه  مْدُ  ح 

ْ
ل
َ
أ  kaola juga berdoa semoga 

urusan kitani semua dalam menjalankan 
tanggunjawab dan amanah yang berat 
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Yang Berhormat Yang Di-Pertua.  
Sebelum kaola menutup ucapan ini, 
sekali lagi kaola menyembahkan 
menjunjung kasih atas kurnia titah 
Kebawah Duli Yang Maha Mulia Paduka 
Seri Baginda Sultan dan Yang Di-Pertuan 
Negara Brunei Darussalam yang 
menunjukkan keprihatinan baginda 
terhadap kesejahteraan rakyat                     
dan kemakmuran negara.  
 
Sekian, 
كَاتُهُ  ر  ب   اِلله و 

ُ
ة حْم  ر  لَيْكُمْ و  مُ ع  لا  وبالله التوفيق والهداية. و  السَّ

Yang Berhormat Yang Di-Pertua:  
Saya persilakan Yang Berhormat Haji 
Salleh Bostaman bin Haji Zainal Abidin.  
Silakan. 
 
Yang Berhormat Awang Haji Salleh 
Bostaman bin Haji Zainal Abidin:      
حْيم الرَّ نِ  حْم  َٰ الرَّ  ِ اللّٰه  Terima kasih Yang بِسْمِ 
Berhormat Yang Di-Pertua dan Ahli-Ahli 
Yang Berhormat yang kaola hormati.
   
فَِ َ شْْ

َ
أ َ عَلََّٰ َ م 

َ
لَ وَالسَّ َ ة 

َ
لَ وَالصَّ َ، مِي  َ

َ
عَال

ْ
ال َ رَب  َ لِِلِ َ حَمْد 

ْ
َاَل

وَصَحْبِهَِ آلِهَِ َ وَعَلََّٰ دٍَ حَمَّ م  دِنَاَ سَي  َ، رْسَلِي  َ م 
ْ
وَال نْبِيَاءَِ

َ ْ
َالْ

جْمَعِي  ََ
َ
ََأ

Selawat dan salam kepada                               
َعَلَيْهَِوَسَلَمََ صَلَََّالِله   dan sahabat-sahabat  رسولَ
yang jujur lagi setia hingga ke akhir 
zaman dan salam sejahtera.   Kaola 
bersyukur ke hadrat  َٰ

َ
ال ع  ت  هُ و  ان  سُبْح   ِ للّٰه

َ
أ  atas 

rahmat dan segala nikmat yang 
dilimpahkan ke atas kita dan juga Negara 
Brunei Darussalam yang aman damai 
hingga ke hari ini.   
 
Berdiri di Dewan yang mulia ini, kaola 
terharu mengenangkan arwah bapa yang 

telah berdiri di Dewan mulia yang serupa 
ini sebagai wakil rakyat hampir                          
60 tahun yang lalu. 
  
 ُ اللّٰه اء   ش  إِنْ  hamba akan lakukan apa yang 
terbaik untuk negara. Kaola menjunjung 
usul yang dicadangkan oleh Yang 
Berhormat Pehin Orang Kaya Laila Setia 
Bakti Di-Raja Dato Laila Utama Haji 
Awang Isa bin Pehin Datu Perdana 
Manteri Dato Laila Utama Haji Awang 
Ibrahim, Penasihat Khas Kebawah Duli 
Yang Maha Mulia Paduka Seri Baginda 
Sultan dan Yang Di-Pertuan Negara 
Brunei Darussalam dan Menteri                          
di Jabatan Perdana Menteri. 

Kaola menjunjung kasih yang setinggi-
tingginya Kehadapan Majlis Kebawah 
Duli Yang Maha Mulia Paduka Seri 
Baginda Sultan dan Yang Di-Pertuan 
Negara Brunei Darussalam atas 
keberangkatan baginda dan 
mengurniakan titah sempena Istiadat 
Pembukaan Rasmi Mesyuarat Pertama 
dari Musim Permesyuaratan Kesembilan 
Belas Majlis Mesyuarat Negara pada 
tahun ini. 

Isu-isu yang dibangkitkan dalam titah 
Kebawah Duli Yang Maha Mulia Paduka 
Seri Baginda Sultan dan Yang Di-Pertuan 
Negara Brunei Darussalam menunjukkan 
keprihatinan Kebawah Duli Yang Maha 
Mulia Paduka Seri Baginda Sultan dan 
Yang Di-Pertuan Negara Brunei 
Darussalam ke atas rakyat baginda dan 
bersyukur ke atas pemedulian Kebawah 
Duli Yang Maha Mulia Paduka Seri 
Baginda Sultan dan Yang Di-Pertuan 
Negara Brunei Darussalam.  
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Kaola akan membangkitkan isu-isu ini        
dengan kementerian-kementerian yang 
berkaitan apabila membincangkan 
perbelanjaan kementerian tersebut.  

Ingatan Kebawah Duli Yang Maha Mulia 
Paduka Seri Baginda Sultan dan Yang             
Di-Pertuan Negara Brunei Darussalam 
dan diingatkan lagi oleh Yang Berhormat 
Penasihat Khas Kebawah Duli Yang Maha 
Mulia dan Menteri di Jabatan Perdana 
Menteri serta ingatan daripada Yang 
Berhormat Menteri Hal Ehwal Ugama 
supaya Ahli-Ahli Yang Berhormat berfikir 
bebas untuk tidak dipengaruhi oleh 
anasir luar yang mungkin mencemari 
kemuliaan ‘Calak Brunei’, akan diikuti. 
Sama-sama kita berwaspada dan            
tegur-menegur demi mempertahankan 
keharmonian ‘Calak Brunei’. 
 
Keprihatinan Kebawah Duli Yang Maha 
Mulia Paduka Seri Baginda Sultan dan 
Yang Di-Pertuan Negara Brunei 
Darussalam untuk menangani isu 
pengangguran dipantau bersama perlu 
mendapat sokongan padu daripada 
semua pihak dan isu ini membabitkan 
semua lapisan rakyat, manpower strategi 
bukan setakat mengisikan kekosongan 
termasuklah menyediakan anak-anak 
tempatan untuk menjadi future workers 
untuk bekerja bukan sahaja di dalam 
negeri tetapi marketable sebagai global 
worker di pentas antarabangsa. 
Penyertaan daripada community 
contractors dan business supaya 
menepati whole of nation approach.  
 
Kaola difahamkan ada 60,000 work 
permit holders dan ada 4,000 

kekosongan dalam pekerjaan walhal 
angka penganggur dalam 11,000 orang. 
Secara hisabnya keseluruhan          
11,000 orang yang menganggur itu 
dapat diberikan pekerjaan. Di mana 
silapnya, di mana kekurangannya,                  
di manakah kecacatannya kita harap 
dapat ditangani bersama.  
 
Kaola difahamkan Kementerian 
Kewangan dan Ekonomi telah 
menyediakan Pelan Tindakan Ekonomi 
Industri. Moga-moga apabila workplan 
ini akan dapat menampilkan peluang-
peluang work opportunity untuk 
Perusahaan Mikro Kecil dan Sederhana 
ikut serta bukan sahaja GLC’s dan 
kompeni yang besar-besar.  
 
Yang Berhormat Yang Di-Pertua.   مْدُ لِلّٰه ح 

ْ
ل
َ
 أ

izinkan kaola merakamkan ucapan terima 
kasih  dan rasa bersyukur atas 
kepercayaan yang diberikan kepada 
kaola untuk berkhidmat bukan sahaja 
untuk menyampaikan suara rakyat                        
di Dewan yang mulia ini, tetapi jua      
akan memberi cadangan-cadangan 
untuk bersama-sama menangani isu-isu 
dan cabaran yang dihadapi oleh orang           
ramai serta bersedia untuk bekerjasama 
dengan mana-mana pihak agar dapat 
meningkatkan kemampuan kolaboratif 
antara kerajaan, orang awam dan pihak 
swasta demi kesejahteraan dan 
kemakumuran setiap golongan 
masyarakat di bumi bertuah Negara 
Brunei Darussalam ini.  
 
لِلّٰه  مْدُ  ح 

ْ
ل
َ
أ  kaola juga berdoa semoga 

urusan kitani semua dalam menjalankan 
tanggunjawab dan amanah yang berat 
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ini dipermudahkan dengan keberkatan, 
dapat dilaksanakan dengan ikhlas demi 
kebaikan agama, bangsa dan negara 
dengan penuh tawakal  ُ اء  اللّٰه  Kepada . إِنْ ش 
 َٰ

َ
ال ع  ت  و  هُ  ان  سُبْح   ِ للّٰه

َ
 kita mengharapkan أ

keredaan, taufik, hidayah dan rahmat-
Nya jua dalam menjayakannya dan 
semoga kita mendapat petunjuk dan 
kitani bebas dari fitnah dunia.  
 
مْدُ لِلّٰه  ح 

ْ
ل
َ
 kaola dengan penuh tawakal dan أ

tawaduk mencuba menyahut seruan 
Kebawah Duli Yang Maha Mulia Paduka 
Seri Baginda Sultan dan Yang Di-Pertuan 
Negara Brunei Darussalam dan akan 
berusaha sedaya upaya untuk memberi 
pandangan dan cadangan sebagai view 
alternative iaitu dari pandangan seorang 
bersara, bekas  ahli teknikal dan korporat 
yang mengamalkan konsep clarity, 
engagement, transparancy dan 
accountability  iaitu menghayati konsep 
“tujuan yang jelas (clarity in purpose), 
pemberigaan secara inklusif (inclusive in 
engagement), ketelusan dalam tatacara 
membuat keputusan (transparency in 
decision making” dan accountability 
dalam dalam pelaksanaan (accountable 
in delivery).  
 
Yang Berhormat Yang Di-Pertua. 
Sehubungan dengan itu, kaola lebih 
dahulu memohon maaf kerana kaola 
bukan berhajat untuk mempersoalkan 
atau memperkecilkan mana-mana usaha 
baik yang telah dicapai yang dalam 
proses pelaksanaan oleh kementerian-
kementerian selama ini kerana 
sepetimana kaola terangkan dalam           
sesi-sesi permuzakarahan dan bukan 
kaola berhajat untuk menjadi 

pembangkang dan tidak berhajat 
menjadi ahli pembangkang tetapi soalan 
isu-isu yang kaola bangkitkan setakat 
ingin untuk meminta keterangan apa 
yang telah diungkayahkan oleh 
kementerian untuk menaik taraf kualiti 
kehidupan atau meringankan beban 
yang dihadapi rakyat yang inginkan 
kesejahteraan untuk anak-anak mereka 
pada masa depan.  
 
Rakyat semata-mata yang ingin tahu              
jua yang ‘diberigakan’’ isu mengenai 
kehidupan mereka. Kaola, akan 
menyampaikan suara rakyat dan 
membuat cadangan, pandangan 
alternatif walaupun mungkin ada 
terdapat beberapa perkara yang 
mungkin kurang manis didengar ataupun 
kurang senang diterima, kaola mohon 
maaf  lebih dahulu.  

Menutup ucapan junjung kasih ini, kaola 
sedar bahawa semua yang baik itu 
daripada  َٰ الَ ع  ت  هُ و  ان  سُبْح   ِ للّٰه

َ
 dan yang kurang أ

baik itu adalah semata-mata sebab 
kelemahan kaola jua. Terima kasih. 
 
Sekian, 

كَاتُهُ وبالله التوفيق   ر  ب   اِلله و 
ُ
ة حْم  ر  لَيْكُمْ و  مُ ع  لا  والهداية. و  السَّ

Yang Berhormat Yang Di-Pertua: 
Saya persilakan Yang Berhormat Awang 
Haji Daud bin Jihan.  
 
Yang Berhormat Awang Haji Daud 
bin Jihan: Terima kasih Yang Berhormat 
Yang Di-Pertua.  

حْيم نِ الرَّ حْم  َٰ ِ الرَّ كَاتُهُ  بِسْمِ اللّٰه ر  ب   اِلله و 
ُ
ة حْم  ر  لَيْكُمْ و  مُ ع  لا  السَّ
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dan salam sejahtera. Yang Berhormat 
Yang Di-Pertua dan Ahli-Ahli Yang 
Berhormat. Kita bersyukur ke hadrat              
 َٰ
َ

ال ع  ت  و  هُ  ان  سُبْح   ِ للّٰه
َ
 atas rahmat dan nikmat أ

yang dilimpahkan kepada kita, kitani 
dapat sama-sama hadir di dalam Dewan 
yang mulia ini.  

Kaola menjunjung kasih yang setinggi-
tingginya Kehadapan Majlis Kebawah 
Duli Yang Maha Mulia Paduka Seri 
Baginda Sultan Haji Hassanal Bolkiah 
Mu’izzaddin Waddaulah ibni Al-Marhum 
Sultan Haji Omar ‘Ali Saifuddien Sa’adul 
Khairi Waddien Sultan dan Yang                     
Di-Pertuan Negara Brunei Darussalam 
atas perkenan baginda melantik kaola 
menjadi Ahli Majlis Mesyuarat Negara 
pada tahun ini. Kaola akan sedaya upaya 
menjalankan tugas dan tanggungjawab 
ini dengan ikhlas.  

Kaola juga ingin menyembahkan 
menjunjung kasih yang setinggi-
tingginya Kehadapan Majlis Kebawah 
Duli Yang Maha Mulia Paduka Seri 
Baginda Sultan Haji Hassanal Bolkiah 
Mu’izzaddin Waddaulah ibni Al-Marhum 
Sultan Haji Omar Ali Saifuddien Sa’adul 
Khairi Waddien Sultan dan Yang             
Di-Pertuan Negara Brunei Darussalam 
atas keberangkatan dan limpah kurnia 
titah baginda sempena Istiadat 
Pembukaan Rasmi Mesyuarat Pertama 
dari Musim Permesyuaratan Kesembilan 
Belas Majlis Mesyuarat Negara yang 
berlangsung pada hari Khamis,            
9hb. Syaaban 1444 bersamaan  2hb. Mac 
2023.  

Kaola sukacita menyokong  sepenuhnya 
Usul yang dicadangkan oleh Yang 
Berhormat Pehin Orang Kaya Laila Setia 
Bakti Di-Raja Dato Laila Utama Haji 
Awang Isa bin Pehin Datu Perdana 
Manteri Dato Laila Utama Haji Awang 
Ibrahim, Penasihat Khas Kebawah Duli 
Yang Maha Mulia Paduka Seri Baginda 
Sultan dan Yang Di-Pertuan Negara 
Brunei Darussalam dan Menteri                         
di Jabatan Perdana Menteri bagi 
menyembahkan menjunjung kasih yang 
setinggi-tingginya Kehadapan Majlis 
Kebawah Duli Yang Maha Mulia Paduka 
Seri Baginda Sultan Haji Hassanal  
Bolkiah Mu’izzaddin Waddaulah ibni              
Al-Marhum Sultan Haji Omar ‘Ali 
Saifuddien Sa’adul Khairi Waddien, 
Sultan dan Yang Di-Pertuan Negara 
Brunei Darussalam atas titah baginda 
yang telah dikurniakan semasa Istiadat 
Pembukaan Rasmi Mesyuarat Pertama 
dari Musim Permesyuaratan Kesembilan 
Belas Majlis Mesyuarat Negara.  

Sesungguhnya titah baginda itu amat 
kita menjunjung tinggi dan inti pati 
daripada titah baginda sangat padat 
dengan nasihat yang mencerminkan 
keprihatinan dan kebijaksanaan          
baginda dalam memastikan keamanan 
kesejahteraan rakyat dan negara 
sentiasa terjamin.  

Yang Berhormat Yang Di-Pertua dan Ahli-
Ahli Yang Berhormat. Kaola ingin 
menyentuh sedikit mengenai Skim 
Persaraan Kebangsaan (SPK) yang 
baharu. Kita menjunjung tinggi                 
titah baginda mengenai skim baharu SPK 
juga kita lihat lebih eksklusif.  
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ini dipermudahkan dengan keberkatan, 
dapat dilaksanakan dengan ikhlas demi 
kebaikan agama, bangsa dan negara 
dengan penuh tawakal  ُ اء  اللّٰه  Kepada . إِنْ ش 
 َٰ

َ
ال ع  ت  و  هُ  ان  سُبْح   ِ للّٰه

َ
 kita mengharapkan أ

keredaan, taufik, hidayah dan rahmat-
Nya jua dalam menjayakannya dan 
semoga kita mendapat petunjuk dan 
kitani bebas dari fitnah dunia.  
 
مْدُ لِلّٰه  ح 

ْ
ل
َ
 kaola dengan penuh tawakal dan أ

tawaduk mencuba menyahut seruan 
Kebawah Duli Yang Maha Mulia Paduka 
Seri Baginda Sultan dan Yang Di-Pertuan 
Negara Brunei Darussalam dan akan 
berusaha sedaya upaya untuk memberi 
pandangan dan cadangan sebagai view 
alternative iaitu dari pandangan seorang 
bersara, bekas  ahli teknikal dan korporat 
yang mengamalkan konsep clarity, 
engagement, transparancy dan 
accountability  iaitu menghayati konsep 
“tujuan yang jelas (clarity in purpose), 
pemberigaan secara inklusif (inclusive in 
engagement), ketelusan dalam tatacara 
membuat keputusan (transparency in 
decision making” dan accountability 
dalam dalam pelaksanaan (accountable 
in delivery).  
 
Yang Berhormat Yang Di-Pertua. 
Sehubungan dengan itu, kaola lebih 
dahulu memohon maaf kerana kaola 
bukan berhajat untuk mempersoalkan 
atau memperkecilkan mana-mana usaha 
baik yang telah dicapai yang dalam 
proses pelaksanaan oleh kementerian-
kementerian selama ini kerana 
sepetimana kaola terangkan dalam           
sesi-sesi permuzakarahan dan bukan 
kaola berhajat untuk menjadi 

pembangkang dan tidak berhajat 
menjadi ahli pembangkang tetapi soalan 
isu-isu yang kaola bangkitkan setakat 
ingin untuk meminta keterangan apa 
yang telah diungkayahkan oleh 
kementerian untuk menaik taraf kualiti 
kehidupan atau meringankan beban 
yang dihadapi rakyat yang inginkan 
kesejahteraan untuk anak-anak mereka 
pada masa depan.  
 
Rakyat semata-mata yang ingin tahu              
jua yang ‘diberigakan’’ isu mengenai 
kehidupan mereka. Kaola, akan 
menyampaikan suara rakyat dan 
membuat cadangan, pandangan 
alternatif walaupun mungkin ada 
terdapat beberapa perkara yang 
mungkin kurang manis didengar ataupun 
kurang senang diterima, kaola mohon 
maaf  lebih dahulu.  

Menutup ucapan junjung kasih ini, kaola 
sedar bahawa semua yang baik itu 
daripada  َٰ الَ ع  ت  هُ و  ان  سُبْح   ِ للّٰه

َ
 dan yang kurang أ

baik itu adalah semata-mata sebab 
kelemahan kaola jua. Terima kasih. 
 
Sekian, 

كَاتُهُ وبالله التوفيق   ر  ب   اِلله و 
ُ
ة حْم  ر  لَيْكُمْ و  مُ ع  لا  والهداية. و  السَّ

Yang Berhormat Yang Di-Pertua: 
Saya persilakan Yang Berhormat Awang 
Haji Daud bin Jihan.  
 
Yang Berhormat Awang Haji Daud 
bin Jihan: Terima kasih Yang Berhormat 
Yang Di-Pertua.  

حْيم نِ الرَّ حْم  َٰ ِ الرَّ كَاتُهُ  بِسْمِ اللّٰه ر  ب   اِلله و 
ُ
ة حْم  ر  لَيْكُمْ و  مُ ع  لا  السَّ
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dan salam sejahtera. Yang Berhormat 
Yang Di-Pertua dan Ahli-Ahli Yang 
Berhormat. Kita bersyukur ke hadrat              
 َٰ
َ

ال ع  ت  و  هُ  ان  سُبْح   ِ للّٰه
َ
 atas rahmat dan nikmat أ

yang dilimpahkan kepada kita, kitani 
dapat sama-sama hadir di dalam Dewan 
yang mulia ini.  

Kaola menjunjung kasih yang setinggi-
tingginya Kehadapan Majlis Kebawah 
Duli Yang Maha Mulia Paduka Seri 
Baginda Sultan Haji Hassanal Bolkiah 
Mu’izzaddin Waddaulah ibni Al-Marhum 
Sultan Haji Omar ‘Ali Saifuddien Sa’adul 
Khairi Waddien Sultan dan Yang                     
Di-Pertuan Negara Brunei Darussalam 
atas perkenan baginda melantik kaola 
menjadi Ahli Majlis Mesyuarat Negara 
pada tahun ini. Kaola akan sedaya upaya 
menjalankan tugas dan tanggungjawab 
ini dengan ikhlas.  

Kaola juga ingin menyembahkan 
menjunjung kasih yang setinggi-
tingginya Kehadapan Majlis Kebawah 
Duli Yang Maha Mulia Paduka Seri 
Baginda Sultan Haji Hassanal Bolkiah 
Mu’izzaddin Waddaulah ibni Al-Marhum 
Sultan Haji Omar Ali Saifuddien Sa’adul 
Khairi Waddien Sultan dan Yang             
Di-Pertuan Negara Brunei Darussalam 
atas keberangkatan dan limpah kurnia 
titah baginda sempena Istiadat 
Pembukaan Rasmi Mesyuarat Pertama 
dari Musim Permesyuaratan Kesembilan 
Belas Majlis Mesyuarat Negara yang 
berlangsung pada hari Khamis,            
9hb. Syaaban 1444 bersamaan  2hb. Mac 
2023.  

Kaola sukacita menyokong  sepenuhnya 
Usul yang dicadangkan oleh Yang 
Berhormat Pehin Orang Kaya Laila Setia 
Bakti Di-Raja Dato Laila Utama Haji 
Awang Isa bin Pehin Datu Perdana 
Manteri Dato Laila Utama Haji Awang 
Ibrahim, Penasihat Khas Kebawah Duli 
Yang Maha Mulia Paduka Seri Baginda 
Sultan dan Yang Di-Pertuan Negara 
Brunei Darussalam dan Menteri                         
di Jabatan Perdana Menteri bagi 
menyembahkan menjunjung kasih yang 
setinggi-tingginya Kehadapan Majlis 
Kebawah Duli Yang Maha Mulia Paduka 
Seri Baginda Sultan Haji Hassanal  
Bolkiah Mu’izzaddin Waddaulah ibni              
Al-Marhum Sultan Haji Omar ‘Ali 
Saifuddien Sa’adul Khairi Waddien, 
Sultan dan Yang Di-Pertuan Negara 
Brunei Darussalam atas titah baginda 
yang telah dikurniakan semasa Istiadat 
Pembukaan Rasmi Mesyuarat Pertama 
dari Musim Permesyuaratan Kesembilan 
Belas Majlis Mesyuarat Negara.  

Sesungguhnya titah baginda itu amat 
kita menjunjung tinggi dan inti pati 
daripada titah baginda sangat padat 
dengan nasihat yang mencerminkan 
keprihatinan dan kebijaksanaan          
baginda dalam memastikan keamanan 
kesejahteraan rakyat dan negara 
sentiasa terjamin.  

Yang Berhormat Yang Di-Pertua dan Ahli-
Ahli Yang Berhormat. Kaola ingin 
menyentuh sedikit mengenai Skim 
Persaraan Kebangsaan (SPK) yang 
baharu. Kita menjunjung tinggi                 
titah baginda mengenai skim baharu SPK 
juga kita lihat lebih eksklusif.  
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Sehubungan dengan itu, ke arah 
penyampaian maklumat yang tepat 
‘pemberigaan’ pihak TAP hendaklah 
sentiasa berterusan dengan sesi 
taklimat, melalui radio ataupun 
televisyen mahupun media sosial. Kita 
yakin peluang maklum balas serta 
cadangan yang diberikan kepada para 
peserta pasti terdapat cadangan-
cadangan bernas yang boleh digunakan 
atau diguna pakai dalam pembaikan 
serta pengemaskinian jangka panjang 
untuk pihak TAP. 

Sekian, 
لَيْكُمْ   مُ ع  لا  كَاتُهُ وبالله التوفيق والهداية. و  السَّ ر  ب   اِلله و 

ُ
ة حْم  ر  و 

Yang Berhormat Yang Di-Pertua: 
Saya persilakan Yang Berhormat Awang 
Zainol bin Haji Mohamed. 

Yang Berhormat Awang Zainol bin 
Haji Mohamed: Terima kasih Yang 
Berhormat Yang Di-Pertua.  

حْيم نِ الرَّ حْم  َٰ ِ الرَّ كَاتُهُ السَّ   بِسْمِ اللّٰه ر  ب   اِلله و 
ُ
ة حْم  ر  لَيْكُمْ و  مُ ع  لا 

حَمْد َ
ْ
َلِِلَِاَل ،رَب  مِي  َ

َ
عَال

ْ
ةَ ال

َ
لَ مَ وَالصَّ

َ
لَ فَِعَلَََّٰوَالسَّ َ شْْ

َ
أ

نْبِيَاءَِ
َ ْ
،الْ رْسَلِي  َ م 

ْ
دِنَاَوَال دٍَسَي  حَمَّ وَصَحْبِهَِآلِهَِوَعَلَََّٰم 

جْمَعِي  ََ
َ
أ

Yang Berhormat Yang Di-Pertua dan Ahli-
Ahli Yang Berhormat. Kaola lebih dahulu 
ingin mengucapkan tahniah atas 
pelantikan semula Yang Berhormat Yang 
Di-Pertua sebagai Yang Di-Pertua Majlis 
Mesyuarat Negara.  

Kaola menyokong sepenuhnya Usul yang 
dicadangkan oleh Yang Berhormat Pehin 
Orang Kaya Laila Setia Bakti Di-Raja Dato 
Laila Utama Haji Awang Isa bin Pehin 
Datu Perdana Manteri Dato Laila Utama 

Haji Awang Ibrahim, Penasihat Khas 
Kebawah Duli Yang Maha Mulia Paduka 
Seri Baginda Sultan dan Yang Di-Pertuan 
Negara Brunei Darussalam dan Menteri 
di Jabatan Perdana Menteri.   
 
Kaola menjunjung kasih yang setinggi-
tingginya atas kurnia titah Kebawah Duli 
Yang Maha Mulia Paduka Seri Baginda 
Sultan dan Yang Di-Pertuan Negara 
Brunei Darussalam sempena Istiadat 
Pembukaan Rasmi Mesyuarat Pertama 
dari Musim Permesyuaratan Kesembilan 
Belas Majlis Mesyuarat Negara pada hari 
Khamis, 9hb. Syaaban 1444H bersamaan 
dengan 2hb. Mac 2023M.  
 
Titah tersebut merupakan mutiara yang 
amat berharga yang akan menjadi 
panduan kepada Ahli-Ahli Yang 
Berhormat serta semua agensi yang 
terlibat dalam merancang dan mengurus 
negara. Inti pati titah baginda 
memerlukan perhatian, penelitian dan 
perlu dilaksanakan bagi mencapai 
matlamat negara ke arah Wawasan 
Brunei 2035.  
 
Antara lain, baginda bertitah pada 
memberi peringatan kepada Ahli-Ahli 
Yang Berhormat hendaklah bersifat 
terbuka dan telus kepada masyarakat 
yang diwakili. Pada misalannya 
berbincang untuk mendapatkan 
maklumat daripada anak buah tentang 
permasalahan dan yang penting untuk 
mencari jalan bagaimana mengatasinya.  
 
Walau bagaimanapun, kita diingatkan 
supaya jangan terlalu agresif dalam 
membuat penyampaian dan pandangan 
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agar budaya ‘berawar galat’ dapat 
diamalkan mengikut ‘Calak Brunei’. Bagi 
orang yang lebih berpengalaman serta 
lebih awal ‘makan garam’ kami 
memerlukan petunjuk dan nasihat pada 
sama-sama membangun bangsa dan 
negara. Baginda ingin melihat 
produktiviti dan penghasilan negara 
terus meningkat secara berimpak tinggi 
bagi mempelbagaikan pendapatan selain 
minyak dan gas.  
 
Masalah pengangguran memang selalu 
disentuh oleh baginda dan merupakan 
satu keutamaan yang mesti diberikan 
perhatian yang serius. Ke arah itu ruang 
dan peluang mesti diambil oleh semua 
agensi yang berwajib bagi menjana 
pekerjaan.  
 
Baginda juga sentiasa peka akan 
keperluan kemahiran profesional bagi 
melahirkan rakyat yang berpendidikan, 
berkemahiran tinggi dan berkerjaya serta 
mampu bersaing melalui program 
profesional dan SkillsPlus anak-anak 
tempatan iaitu program perantis bagi 
mereka yang layak mendaftar.  
 
Skim Persaraan Kebangsaan yang telah 
disentuh oleh baginda sangat dihargai 
dan disambut baik oleh rakyat dan 
penduduk negara sebagai jaminan pada 
masa hadapan selepas bersara. 
 
Mengenai perubahan iklim, baginda 
bertitah Negara Brunei Darussalam akan 
menjadi Tuan Rumah Asean Centre for 
Climate Change dan masyarakat diseru 
untuk melestarikan alam sekitar secara 
beramali. Melalui program tersebut 

semoga pihak yang terlibat akan beroleh 
pertukaran pengetahuan (knowledge 
transfer) tentang perubahan iklim serta 
apa jua perkara mengenainya daripada 
pakar yang datang dari luar negara. 
 
Akhir kata, marilah kita sama-sama 
menggerakkan persidangan Dewan yang 
mulia ini untuk mencari solusi atau 
formula yang mantap sepertimana yang 
dititahkan oleh Kebawah Duli Yang Maha 
Mulia Paduka Seri Baginda Sultan Haji 
Hassanal Bolkiah Mu’izzaddin Waddaulah 
ibni Al-Marhum Sultan Haji Omar ‘Ali 
Saifuddien Sa’adul Khairi Waddien, 
Sultan dan Yang Di-Pertuan Negara 
Brunei Darussalam. Terima kasih. 
 
Sekian, 
كَاتُهُ  ر  ب   اِلله و 

ُ
ة حْم  ر  لَيْكُمْ و  مُ ع  لا  وبالله التوفيق والهداية. و  السَّ

Yang Berhormat Yang Di-Pertua: 
Saya persilakan Yang Berhormat Awang 
Lawi bin Haji Lamat. 
 
Yang Berhormat Awang Lawi bin 
Haji Lamat: Terima kasih Yang 
Berhormat Yang Di-Pertua. 
 

حْيم نِ الرَّ حْم  َٰ ِ الرَّ كَاتُهُ  بِسْمِ اللّٰه ر  ب   اِلله و 
ُ
ة حْم  ر  لَيْكُمْ و  مُ ع  لا  السَّ

dan salam sejahtera. 
 

حَمْد َ
ْ
َلِِلَِاَل ،رَب  مِي  َ

َ
عَال

ْ
ةَ ال

َ
لَ مَ وَالصَّ

َ
لَ فَِعَلَََّٰوَالسَّ َ شْْ

َ
أ

نْبِيَاءَِ
َ ْ
رْسَلِي  ََالْ م 

ْ
دِنَاَ،وَال دٍَسَي  حَمَّ وَصَحْبِهَِآلِهَِوَعَلَََّٰم 

جْمَعِي  ََ
َ
أ

Yang Berhormat Yang Di-Pertua dan Ahli-
Ahli Yang Berhormat.  مْدُ لِلّٰه ح 

ْ
ل
َ
 bersyukur  أ

ke hadrat  َٰ الَ ع  ت  هُ و  ان  سُبْح   ِ للّٰه
َ
 atas rahmat-Nya أ

jua kaola mendapat peluang untuk 
menyampaikan sembah menjunjung 
kasih di dalam Dewan ini.  
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Sehubungan dengan itu, ke arah 
penyampaian maklumat yang tepat 
‘pemberigaan’ pihak TAP hendaklah 
sentiasa berterusan dengan sesi 
taklimat, melalui radio ataupun 
televisyen mahupun media sosial. Kita 
yakin peluang maklum balas serta 
cadangan yang diberikan kepada para 
peserta pasti terdapat cadangan-
cadangan bernas yang boleh digunakan 
atau diguna pakai dalam pembaikan 
serta pengemaskinian jangka panjang 
untuk pihak TAP. 

Sekian, 
لَيْكُمْ   مُ ع  لا  كَاتُهُ وبالله التوفيق والهداية. و  السَّ ر  ب   اِلله و 

ُ
ة حْم  ر  و 

Yang Berhormat Yang Di-Pertua: 
Saya persilakan Yang Berhormat Awang 
Zainol bin Haji Mohamed. 

Yang Berhormat Awang Zainol bin 
Haji Mohamed: Terima kasih Yang 
Berhormat Yang Di-Pertua.  

حْيم نِ الرَّ حْم  َٰ ِ الرَّ كَاتُهُ السَّ   بِسْمِ اللّٰه ر  ب   اِلله و 
ُ
ة حْم  ر  لَيْكُمْ و  مُ ع  لا 

حَمْد َ
ْ
َلِِلَِاَل ،رَب  مِي  َ

َ
عَال

ْ
ةَ ال

َ
لَ مَ وَالصَّ

َ
لَ فَِعَلَََّٰوَالسَّ َ شْْ

َ
أ

نْبِيَاءَِ
َ ْ
،الْ رْسَلِي  َ م 

ْ
دِنَاَوَال دٍَسَي  حَمَّ وَصَحْبِهَِآلِهَِوَعَلَََّٰم 

جْمَعِي  ََ
َ
أ

Yang Berhormat Yang Di-Pertua dan Ahli-
Ahli Yang Berhormat. Kaola lebih dahulu 
ingin mengucapkan tahniah atas 
pelantikan semula Yang Berhormat Yang 
Di-Pertua sebagai Yang Di-Pertua Majlis 
Mesyuarat Negara.  

Kaola menyokong sepenuhnya Usul yang 
dicadangkan oleh Yang Berhormat Pehin 
Orang Kaya Laila Setia Bakti Di-Raja Dato 
Laila Utama Haji Awang Isa bin Pehin 
Datu Perdana Manteri Dato Laila Utama 

Haji Awang Ibrahim, Penasihat Khas 
Kebawah Duli Yang Maha Mulia Paduka 
Seri Baginda Sultan dan Yang Di-Pertuan 
Negara Brunei Darussalam dan Menteri 
di Jabatan Perdana Menteri.   
 
Kaola menjunjung kasih yang setinggi-
tingginya atas kurnia titah Kebawah Duli 
Yang Maha Mulia Paduka Seri Baginda 
Sultan dan Yang Di-Pertuan Negara 
Brunei Darussalam sempena Istiadat 
Pembukaan Rasmi Mesyuarat Pertama 
dari Musim Permesyuaratan Kesembilan 
Belas Majlis Mesyuarat Negara pada hari 
Khamis, 9hb. Syaaban 1444H bersamaan 
dengan 2hb. Mac 2023M.  
 
Titah tersebut merupakan mutiara yang 
amat berharga yang akan menjadi 
panduan kepada Ahli-Ahli Yang 
Berhormat serta semua agensi yang 
terlibat dalam merancang dan mengurus 
negara. Inti pati titah baginda 
memerlukan perhatian, penelitian dan 
perlu dilaksanakan bagi mencapai 
matlamat negara ke arah Wawasan 
Brunei 2035.  
 
Antara lain, baginda bertitah pada 
memberi peringatan kepada Ahli-Ahli 
Yang Berhormat hendaklah bersifat 
terbuka dan telus kepada masyarakat 
yang diwakili. Pada misalannya 
berbincang untuk mendapatkan 
maklumat daripada anak buah tentang 
permasalahan dan yang penting untuk 
mencari jalan bagaimana mengatasinya.  
 
Walau bagaimanapun, kita diingatkan 
supaya jangan terlalu agresif dalam 
membuat penyampaian dan pandangan 
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agar budaya ‘berawar galat’ dapat 
diamalkan mengikut ‘Calak Brunei’. Bagi 
orang yang lebih berpengalaman serta 
lebih awal ‘makan garam’ kami 
memerlukan petunjuk dan nasihat pada 
sama-sama membangun bangsa dan 
negara. Baginda ingin melihat 
produktiviti dan penghasilan negara 
terus meningkat secara berimpak tinggi 
bagi mempelbagaikan pendapatan selain 
minyak dan gas.  
 
Masalah pengangguran memang selalu 
disentuh oleh baginda dan merupakan 
satu keutamaan yang mesti diberikan 
perhatian yang serius. Ke arah itu ruang 
dan peluang mesti diambil oleh semua 
agensi yang berwajib bagi menjana 
pekerjaan.  
 
Baginda juga sentiasa peka akan 
keperluan kemahiran profesional bagi 
melahirkan rakyat yang berpendidikan, 
berkemahiran tinggi dan berkerjaya serta 
mampu bersaing melalui program 
profesional dan SkillsPlus anak-anak 
tempatan iaitu program perantis bagi 
mereka yang layak mendaftar.  
 
Skim Persaraan Kebangsaan yang telah 
disentuh oleh baginda sangat dihargai 
dan disambut baik oleh rakyat dan 
penduduk negara sebagai jaminan pada 
masa hadapan selepas bersara. 
 
Mengenai perubahan iklim, baginda 
bertitah Negara Brunei Darussalam akan 
menjadi Tuan Rumah Asean Centre for 
Climate Change dan masyarakat diseru 
untuk melestarikan alam sekitar secara 
beramali. Melalui program tersebut 

semoga pihak yang terlibat akan beroleh 
pertukaran pengetahuan (knowledge 
transfer) tentang perubahan iklim serta 
apa jua perkara mengenainya daripada 
pakar yang datang dari luar negara. 
 
Akhir kata, marilah kita sama-sama 
menggerakkan persidangan Dewan yang 
mulia ini untuk mencari solusi atau 
formula yang mantap sepertimana yang 
dititahkan oleh Kebawah Duli Yang Maha 
Mulia Paduka Seri Baginda Sultan Haji 
Hassanal Bolkiah Mu’izzaddin Waddaulah 
ibni Al-Marhum Sultan Haji Omar ‘Ali 
Saifuddien Sa’adul Khairi Waddien, 
Sultan dan Yang Di-Pertuan Negara 
Brunei Darussalam. Terima kasih. 
 
Sekian, 
كَاتُهُ  ر  ب   اِلله و 

ُ
ة حْم  ر  لَيْكُمْ و  مُ ع  لا  وبالله التوفيق والهداية. و  السَّ

Yang Berhormat Yang Di-Pertua: 
Saya persilakan Yang Berhormat Awang 
Lawi bin Haji Lamat. 
 
Yang Berhormat Awang Lawi bin 
Haji Lamat: Terima kasih Yang 
Berhormat Yang Di-Pertua. 
 

حْيم نِ الرَّ حْم  َٰ ِ الرَّ كَاتُهُ  بِسْمِ اللّٰه ر  ب   اِلله و 
ُ
ة حْم  ر  لَيْكُمْ و  مُ ع  لا  السَّ

dan salam sejahtera. 
 

حَمْد َ
ْ
َلِِلَِاَل ،رَب  مِي  َ

َ
عَال

ْ
ةَ ال

َ
لَ مَ وَالصَّ

َ
لَ فَِعَلَََّٰوَالسَّ َ شْْ

َ
أ

نْبِيَاءَِ
َ ْ
رْسَلِي  ََالْ م 

ْ
دِنَاَ،وَال دٍَسَي  حَمَّ وَصَحْبِهَِآلِهَِوَعَلَََّٰم 

جْمَعِي  ََ
َ
أ

Yang Berhormat Yang Di-Pertua dan Ahli-
Ahli Yang Berhormat.  مْدُ لِلّٰه ح 

ْ
ل
َ
 bersyukur  أ

ke hadrat  َٰ الَ ع  ت  هُ و  ان  سُبْح   ِ للّٰه
َ
 atas rahmat-Nya أ

jua kaola mendapat peluang untuk 
menyampaikan sembah menjunjung 
kasih di dalam Dewan ini.  
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Yang Berhormat Yang Di-Pertua.              
Kaola lebih dahulu ingin mengucapkan 
tahniah atas pelantikan semula Yang 
Berhormat Yang Di-Pertua sebagai Yang 
Di-Pertua Majlis Mesyuarat Negara. Kaola 
menjunjung kasih Kehadapan Majlis 
Kebawah Duli Yang Maha Mulia Paduka 
Seri Baginda Sultan dan Yang Di-Pertuan 
Negara Brunei Darussalam atas 
pelantikan kaola menjadi Ahli Majlis 
Mesyuarat Negara yang baharu. Kaola 
akan berusaha untuk memikul 
tanggungjawab yang diamanahkan ini 
dengan sebaik-baiknya.  
 
Kaola mewakili Zon ‘3’ Daerah Brunei dan 
Muara lebih dahulu sukacita dengan 
penuh hormat dan takzim menyokong 
Usul yang dicadangkan oleh Yang 
Berhormat Penasihat Khas Kebawah Duli 
Yang Maha Mulia Paduka Seri Baginda 
Sultan dan Yang Di-Pertuan Negara 
Brunei Darussalam dan Menteri                           
di Jabatan Perdana Menteri dan 
menjunjung kasih yang setinggi-
tingginya Kehadapan Majlis Kebawah 
Duli Yang Maha Mulia Paduka Seri 
Baginda Sultan Haji Hassanal Bolkiah 
Mu’izzaddin Waddaulah ibni Al-Marhum 
Sultan Haji Omar ‘Ali Saifuddien Sa’adul 
Khairi Waddien, Sultan dan Yang                    
Di-Pertuan Negara Brunei Darussalam 
atas keberangkatan bercemar duli dan 
mengurniakan titah semasa Istiadat 
Pembukaan Rasmi Mesyuarat Pertama 
dari Musim Permesyuaratan Kesembilan 
Belas Majlis Mesyuarat Negara pada hari 
Khamis, 9hb. Syaaban 1444 bersamaan 
2hb. Mac 2023. 
 

Kaola menjunjung kasih setinggi-
tingginya atas titah baginda terutama 
cabaran untuk meningkatkan hasil 
kerajaan. Ada beberapa strategi yang 
sudah dibuat oleh Kerajaan Kebawah 
Duli Yang Maha Mulia Paduka Seri 
Baginda Sultan dan Yang Di-Pertuan 
Negara Brunei Darussalam iaitu melalui 
Pelaburan Langsung Asing yang boleh 
meningkatkan ekonomi dan peluang-
peluang pekerjaan kepada penduduk 
tempatan.  

Begitu juga dengan peningkatan sektor 
pertanian iaitu penanaman padi, sayur 
dan penternakan yang bersistem. Hasrat 
ke arah untuk meningkatkan hasil negara 
akan tercapai sekali gus dapat 
mengurangkan kebergantungan pada 
produk-produk yang diimport dari luar 
negara. 

لِلّٰه   مْدُ  ح 
ْ
ل
َ
أ  Skim Persaraan Kebangsaan 

yang baharu akan dapat memberikan 
pendapatan persaraan yang lebih baik. 
Inilah yang dinantikan oleh penduduk 
negara ini untuk mendapatkan sara 
hidup yang lebih baik pada hari 
persaraan nanti  ُ اللّٰه اء   ش   Menyentuh .إِنْ 
peranan Perusahaan Mikro, Kecil dan 
Sederhana yang pada masa ini sudah 
berkembang maju, terima kasih kepada 
Kerajaan Kebawah Duli Yang Maha Mulia 
Paduka Seri Baginda Sultan dan Yang    
Di-Pertuan Negara Brunei Darussalam 
atas sokongan dan pemedulian pihak 
kerajaan.  
 
Kaola mencadangkan menyentuh titah 
baginda agar persekitaran perniagaan 
pada masa ini diperbaiki untuk 
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menggalakkan lebih ramai lagi usahawan 
menceburi bidang perniagaan dan 
perusahaan seterusnya mendorong 
semangat peniaga tempatan 
berkembang maju ke hadapan. 
  
Akhirnya, kaola/saya ingin 
menghadapkan sekali lagi menjunjung 
kasih yang setinggi-tingginya Kehadapan 
Majlis Kebawah Duli Yang Maha Mulia 
Paduka Seri Baginda Sultan Haji Hassanal 
Bolkiah Mu’izzaddin Waddaulah ibni             
Al-Marhum Sultan Haji Omar ‘Ali 
Saifuddien Sa’adul Khairi Waddien, 
Sultan dan Yang Di-Pertuan Negara 
Brunei Darussalam.  

Sekian, 
كَاتُهُ  ر  ب   اِلله و 

ُ
ة حْم  ر  لَيْكُمْ و  مُ ع  لا  وبالله التوفيق والهداية. و  السَّ

Terima kasih Yang Berhormat Yang                   
Di-Pertua. 
 
Yang Berhormat Yang Di-Pertua: 
Saya persilakan Yang Berhormat Awang 
Mohamad Ali bin Tanjong. 
 
Yang Berhormat Awang Mohamad 
Ali bin Tanjong: Terima kasih Yang 
Berhormat Yang Di-Pertua. 

حْيم نِ الرَّ حْم  َٰ ِ الرَّ كَاتُهُ   بِسْمِ اللّٰه ر  ب   اِلله و 
ُ
ة حْم  ر  لَيْكُمْ و  مُ ع  لا  السَّ

حَمْد َ
ْ
َلِِلَِاَل ،رَب  مِي  َ

َ
عَال

ْ
ةَ ال

َ
لَ مَ وَالصَّ

َ
لَ فَِعَلَََّٰوَالسَّ َ شْْ

َ
أ

نْبِيَاءَِ
َ ْ
،الْ رْسَلِي  َ م 

ْ
دِنَاَوَال دٍَسَي  حَمَّ وَصَحْبِهَِآلِهَِوَعَلَََّٰم 

جْمَعِي  ََ
َ
أ

ن   ةً مِّ احْلُلْ عُقْد  مْرِي* و 
َ
ْ لِي أ سِِّّ ي  دْرِي* و  حْ لِي ص  بِّ اشْْ   ر 

وْلِي 
 
هُوا ق فْق  ي  ي  ِ

ان  س 
ِّ
 ل

 
Selamat petang dan salam sejahtera. 
Yang Berhormat Yang Di-Pertua dan Ahli-
Ahli Yang Berhormat. Segala puji dan 

syukur ke hadrat  َٰ
َ

ال ع  ت  و  هُ  ان  سُبْح   ِ للّٰه
َ
 atas أ

limpah rahmat-Nya kerana kita dapat 
bersama-sama di dalam Dewan yang 
mulia ini.  
 
Dengan tulus ikhlas kaola menjunjung 
kasih Kehadapan Majlis Kebawah Duli 
Yang Maha Mulia Paduka Seri Baginda 
Sultan Haji Hassanal Bolkiah Mu’izzaddin 
Waddaulah ibni Al-Marhum Sultan Haji 
Omar ‘Ali Saifuddien Sa’adul Khairi 
Waddien, Sultan dan Yang Di-Pertuan 
Negara Brunei Darussalam atas 
pelantikan kaola sebagai Ahli Majlis 
Mesyuarat Negara selaku pemimpin akar 
umbi bagi mewakili rakyat dan penduduk 
terutama Zon ‘1’ Daerah Brunei dan 
Muara.  
 
Yang Berhormat Yang Di-Pertua. Kaola 
menyokong sepenuhnya Usul yang 
dicadangkan oleh Yang Berhormat Pehin 
Orang Kaya Laila Setia Bakti Di-Raja Dato 
Laila Utama Haji Awang Isa bin Pehin 
Datu Perdana Manteri Dato Laila Utama 
Haji Awang Ibrahim, Penasihat Khas 
Kebawah Duli Yang Maha Mulia Paduka 
Seri Baginda Sultan dan Yang Di-Pertuan 
Negara Brunei Darussalam dan Menteri 
di Jabatan Perdana Menteri bagi 
menyembahkan junjung kasih atas 
keberangkatan baginda ke Istiadat 
Pembukaan Rasmi  Mesyuarat Pertama 
dari Musim Permesyuaratan Kesembilan 
Belas dan berkenan mengurniakan titah 
pada 9hb. Syaaban 1444 bersamaan                   
2hb. Mac 2023. 
 
Yang Berhormat Yang Di-Pertua dan Ahli-
Ahli Yang Berhormat. Kita semua 
mengambil maklum atas kurnia titah 



 
 
PETANG HARI SABTU, 11HB. SYAABAN 1444H/4HB. MAC 2023M 
  
 

58 

Yang Berhormat Yang Di-Pertua.              
Kaola lebih dahulu ingin mengucapkan 
tahniah atas pelantikan semula Yang 
Berhormat Yang Di-Pertua sebagai Yang 
Di-Pertua Majlis Mesyuarat Negara. Kaola 
menjunjung kasih Kehadapan Majlis 
Kebawah Duli Yang Maha Mulia Paduka 
Seri Baginda Sultan dan Yang Di-Pertuan 
Negara Brunei Darussalam atas 
pelantikan kaola menjadi Ahli Majlis 
Mesyuarat Negara yang baharu. Kaola 
akan berusaha untuk memikul 
tanggungjawab yang diamanahkan ini 
dengan sebaik-baiknya.  
 
Kaola mewakili Zon ‘3’ Daerah Brunei dan 
Muara lebih dahulu sukacita dengan 
penuh hormat dan takzim menyokong 
Usul yang dicadangkan oleh Yang 
Berhormat Penasihat Khas Kebawah Duli 
Yang Maha Mulia Paduka Seri Baginda 
Sultan dan Yang Di-Pertuan Negara 
Brunei Darussalam dan Menteri                           
di Jabatan Perdana Menteri dan 
menjunjung kasih yang setinggi-
tingginya Kehadapan Majlis Kebawah 
Duli Yang Maha Mulia Paduka Seri 
Baginda Sultan Haji Hassanal Bolkiah 
Mu’izzaddin Waddaulah ibni Al-Marhum 
Sultan Haji Omar ‘Ali Saifuddien Sa’adul 
Khairi Waddien, Sultan dan Yang                    
Di-Pertuan Negara Brunei Darussalam 
atas keberangkatan bercemar duli dan 
mengurniakan titah semasa Istiadat 
Pembukaan Rasmi Mesyuarat Pertama 
dari Musim Permesyuaratan Kesembilan 
Belas Majlis Mesyuarat Negara pada hari 
Khamis, 9hb. Syaaban 1444 bersamaan 
2hb. Mac 2023. 
 

Kaola menjunjung kasih setinggi-
tingginya atas titah baginda terutama 
cabaran untuk meningkatkan hasil 
kerajaan. Ada beberapa strategi yang 
sudah dibuat oleh Kerajaan Kebawah 
Duli Yang Maha Mulia Paduka Seri 
Baginda Sultan dan Yang Di-Pertuan 
Negara Brunei Darussalam iaitu melalui 
Pelaburan Langsung Asing yang boleh 
meningkatkan ekonomi dan peluang-
peluang pekerjaan kepada penduduk 
tempatan.  

Begitu juga dengan peningkatan sektor 
pertanian iaitu penanaman padi, sayur 
dan penternakan yang bersistem. Hasrat 
ke arah untuk meningkatkan hasil negara 
akan tercapai sekali gus dapat 
mengurangkan kebergantungan pada 
produk-produk yang diimport dari luar 
negara. 

لِلّٰه   مْدُ  ح 
ْ
ل
َ
أ  Skim Persaraan Kebangsaan 

yang baharu akan dapat memberikan 
pendapatan persaraan yang lebih baik. 
Inilah yang dinantikan oleh penduduk 
negara ini untuk mendapatkan sara 
hidup yang lebih baik pada hari 
persaraan nanti  ُ اللّٰه اء   ش   Menyentuh .إِنْ 
peranan Perusahaan Mikro, Kecil dan 
Sederhana yang pada masa ini sudah 
berkembang maju, terima kasih kepada 
Kerajaan Kebawah Duli Yang Maha Mulia 
Paduka Seri Baginda Sultan dan Yang    
Di-Pertuan Negara Brunei Darussalam 
atas sokongan dan pemedulian pihak 
kerajaan.  
 
Kaola mencadangkan menyentuh titah 
baginda agar persekitaran perniagaan 
pada masa ini diperbaiki untuk 
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menggalakkan lebih ramai lagi usahawan 
menceburi bidang perniagaan dan 
perusahaan seterusnya mendorong 
semangat peniaga tempatan 
berkembang maju ke hadapan. 
  
Akhirnya, kaola/saya ingin 
menghadapkan sekali lagi menjunjung 
kasih yang setinggi-tingginya Kehadapan 
Majlis Kebawah Duli Yang Maha Mulia 
Paduka Seri Baginda Sultan Haji Hassanal 
Bolkiah Mu’izzaddin Waddaulah ibni             
Al-Marhum Sultan Haji Omar ‘Ali 
Saifuddien Sa’adul Khairi Waddien, 
Sultan dan Yang Di-Pertuan Negara 
Brunei Darussalam.  

Sekian, 
كَاتُهُ  ر  ب   اِلله و 

ُ
ة حْم  ر  لَيْكُمْ و  مُ ع  لا  وبالله التوفيق والهداية. و  السَّ

Terima kasih Yang Berhormat Yang                   
Di-Pertua. 
 
Yang Berhormat Yang Di-Pertua: 
Saya persilakan Yang Berhormat Awang 
Mohamad Ali bin Tanjong. 
 
Yang Berhormat Awang Mohamad 
Ali bin Tanjong: Terima kasih Yang 
Berhormat Yang Di-Pertua. 

حْيم نِ الرَّ حْم  َٰ ِ الرَّ كَاتُهُ   بِسْمِ اللّٰه ر  ب   اِلله و 
ُ
ة حْم  ر  لَيْكُمْ و  مُ ع  لا  السَّ

حَمْد َ
ْ
َلِِلَِاَل ،رَب  مِي  َ

َ
عَال

ْ
ةَ ال

َ
لَ مَ وَالصَّ

َ
لَ فَِعَلَََّٰوَالسَّ َ شْْ

َ
أ

نْبِيَاءَِ
َ ْ
،الْ رْسَلِي  َ م 

ْ
دِنَاَوَال دٍَسَي  حَمَّ وَصَحْبِهَِآلِهَِوَعَلَََّٰم 

جْمَعِي  ََ
َ
أ

ن   ةً مِّ احْلُلْ عُقْد  مْرِي* و 
َ
ْ لِي أ سِِّّ ي  دْرِي* و  حْ لِي ص  بِّ اشْْ   ر 

وْلِي 
 
هُوا ق فْق  ي  ي  ِ

ان  س 
ِّ
 ل

 
Selamat petang dan salam sejahtera. 
Yang Berhormat Yang Di-Pertua dan Ahli-
Ahli Yang Berhormat. Segala puji dan 

syukur ke hadrat  َٰ
َ

ال ع  ت  و  هُ  ان  سُبْح   ِ للّٰه
َ
 atas أ

limpah rahmat-Nya kerana kita dapat 
bersama-sama di dalam Dewan yang 
mulia ini.  
 
Dengan tulus ikhlas kaola menjunjung 
kasih Kehadapan Majlis Kebawah Duli 
Yang Maha Mulia Paduka Seri Baginda 
Sultan Haji Hassanal Bolkiah Mu’izzaddin 
Waddaulah ibni Al-Marhum Sultan Haji 
Omar ‘Ali Saifuddien Sa’adul Khairi 
Waddien, Sultan dan Yang Di-Pertuan 
Negara Brunei Darussalam atas 
pelantikan kaola sebagai Ahli Majlis 
Mesyuarat Negara selaku pemimpin akar 
umbi bagi mewakili rakyat dan penduduk 
terutama Zon ‘1’ Daerah Brunei dan 
Muara.  
 
Yang Berhormat Yang Di-Pertua. Kaola 
menyokong sepenuhnya Usul yang 
dicadangkan oleh Yang Berhormat Pehin 
Orang Kaya Laila Setia Bakti Di-Raja Dato 
Laila Utama Haji Awang Isa bin Pehin 
Datu Perdana Manteri Dato Laila Utama 
Haji Awang Ibrahim, Penasihat Khas 
Kebawah Duli Yang Maha Mulia Paduka 
Seri Baginda Sultan dan Yang Di-Pertuan 
Negara Brunei Darussalam dan Menteri 
di Jabatan Perdana Menteri bagi 
menyembahkan junjung kasih atas 
keberangkatan baginda ke Istiadat 
Pembukaan Rasmi  Mesyuarat Pertama 
dari Musim Permesyuaratan Kesembilan 
Belas dan berkenan mengurniakan titah 
pada 9hb. Syaaban 1444 bersamaan                   
2hb. Mac 2023. 
 
Yang Berhormat Yang Di-Pertua dan Ahli-
Ahli Yang Berhormat. Kita semua 
mengambil maklum atas kurnia titah 
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baginda yang penuh bermakna itu. Oleh 
itu, kaola menyarankan kita selaku Ahli 
Yang Berhormat akan menanai titah 
tersebut dengan bersatu padu dan 
hendaklah berfikiran terbuka dalam 
memikirkan dan melaksanakannya 
dengan apa jua cara yang berpatutan.  
 
Semua ini diharapkan dibincangkan 
secara positif dalam permesyuaratan 
nanti. Akhir kata, kaola berdoa semoga 
apa jua perancangan dan usaha             
kita akan sentiasa dipermudahkan                 
dan mendapat rahmat  dan  berkat  
daripada وتعالى اللسبحانه .َ مِي ْ َ

َ
َالعَال رَبَّ َيَاَ آمِي ْ   

   
Sekian, 
كَاتُهُ  ر  ب   اِلله و 

ُ
ة حْم  ر  لَيْكُمْ و  مُ ع  لا  وبالله التوفيق والهداية. و  السَّ

 
Yang Berhormat Yang Di-Pertua: 
Saya persilakan sekarang Yang 
Berhormat Pehin Datu Lailaraja Mejar 
Jeneral (B) Dato Paduka Seri Haji Awang 
Halbi bin Haji Mohd. Yussof, Menteri             
di Jabatan Perdana Menteri dan Menteri 
Pertahanan II, silakan Yang Berhormat. 
 
Yang Berhormat Menteri di Jabatan 
Perdana Menteri dan Menteri 
Pertahanan II: Terima kasih Yang 
Berhormat Yang Di-Pertua. 
 

لَيْكُمْ   مُ ع  لا  كَاتُهُ  السَّ ر  ب   اِلله و 
ُ
ة حْم  ر  و  selamat petang 

dan salam sejahtera. 
حَمْد َ

ْ
َلِِلَِاَل ،رَب  مِي  َ

َ
عَال

ْ
ةَ ال

َ
لَ مَ وَالصَّ

َ
لَ فَِعَلَََّٰوَالسَّ َ شْْ

َ
أ

نْبِيَاءَِ
َ ْ
،الْ رْسَلِي  َ م 

ْ
دِنَاَوَال دٍَسَي  حَمَّ وَصَحْبِهَِآلِهَِوَعَلَََّٰم 

جْمَعِي  ََ
َ
أ

 
Yang Berhormat Yang Di-Pertua dan Ahli-
Ahli Yang Berhormat yang peramba/ 
kaola/saya hormati.  

Kaola lebih dahulu merakamkan ucapan 
terima kasih sebanyak-banyaknya atas 
ruang Yang Berhormat Yang Di-Pertua 
berikan untuk berucap menyertai Ahli-
Ahli Yang Berhormat yang lain sebagai 
menyokong Usul Yang Berhormat 
Penasihat Khas Kebawah Duli Yang Maha 
Mulia Paduka Seri Baginda Sultan dan 
Yang Di-Pertuan Negara Brunei 
Darussalam dan Menteri di Jabatan 
Perdana Menteri iaitu Usul menjunjung 
kasih Kehadapan Majlis Kebawah Duli 
Yang Maha Mulia Paduka Seri Baginda 
Sultan Haji Hassanal Bolkiah Mu’izzaddin 
Waddaulah ibni Al-Marhum Sultan Haji 
Omar ‘Ali Saifuddien Sa’adul Khairi 
Waddien, Sultan dan Yang   Di-Pertuan 
Negara Brunei Darussalam atas 
keberangkatan dan limpah kurnia titah 
baginda bersempena Istiadat 
Pembukaan Rasmi Mesyuarat Pertama 
dari Musim Permesyuaratan Kesembilan 
Belas Majlis Mesyuarat Negara pada hari 
Khamis 9hb. Syaaban 1444 bersamaan 
dengan 2hb. Mac 2023 yang lalu. 
 
Titah Kebawah Duli Yang Maha Mulia 
Paduka Seri Baginda Sultan Haji Hassanal 
Bolkiah Mu’izzaddin Waddaulah ibni              
Al-Marhum Sultan Haji Omar ‘Ali 
Saifuddien Sa’adul Khairi Waddien, 
Sultan dan Yang Di-Pertuan Negara 
Brunei Darussalam tersebut merupakan 
nasihat dan saranan yang mencerminkan 
dengan jelas keprihatinan dan sifat 
pemedulian baginda yang sangat 
mendalam dan berterusan, 
kebijaksanaan  serta pandangan jauh 
baginda dalam memastikan 
kesejahteraan rakyat dan penduduk 
serta kemakmuran negara sentiasa 
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terjamin terutama sekali dalam kita 
menghadapi berbagai-bagai cabaran 
masa kini termasuk COVID-19 yang 
masih kita perangi dalam norma baharu                      
di samping bersiap siaga menghadapi 
cabaran-cabaran yang akan datang yang 
tidak menentu dan tidak dapat diramal.  
 
Dari pengamatan peramba/kaola/saya 
dan berasaskan inti pati titah Kebawah 
Duli Yang Maha Mulia Paduka Seri 
Baginda Sultan Haji Hassanal Bolkiah 
Mu’izzaddin Waddaulah ibni Al-Marhum 
Sultan Haji Omar ‘Ali Saifuddien Sa’adul 
Khairi Waddien, Sultan dan Yang             
Di-Pertuan Negara Brunei Darussalam 
itu, sukacita peramba/kaola/saya 
mengetengahkan beberapa perkara 
utama seperti berikut: 
 
1. Isu pengangguran di pelbagai 

peringkat.  Baginda telah bertitah 
dan yakin dengan kerjasama dan 
sokongan padu daripada setiap pihak 
berkepentingan kadar pengangguran 
akan dapat terus dikurangkan lagi 
sepertimana jua yang dicapai 
sebelum ini. Kadar pengangguran 
menurun kepada 4.9% pada tahun 
2021 berbanding 7.3% pada tahun 
2020.   

Dalam hal ini Jabatan Perdana 
Menteri akan meningkatkan usaha 
kerjasama dengan kementerian/ 
jabatan-jabatan kerajaan dalam 
memastikan perancangan dan 
pengurusan sumber tenaga manusia 
teratur bagi membolehkan proses 
pengisian jawatan dipercepatkan 
dengan bantuan dan sokongan dari 

Suruhanjaya Perkhidmatan Awam 
(SPA) dan Jabatan Perkhidmatan 
Awam untuk memenuhi keperluan 
tenaga kerja di jabatan masing-
masing. 

 
Selaras jua dengan titah Kebawah 
Duli Yang Maha Mulia Paduka                 
Seri Baginda Sultan dan Yang                   
Di-Pertuan Negara Brunei 
Darussalam semasa lawatan tidak 
berjadual baginda ke Suruhanjaya 
Perkhidmatan Awam, skim-skim 
perkhidmatan bagi jawatan-jawatan 
perkhidmatan awam akan diteliti dan 
diperbaiki bagi memastikan peluang-
peluang kerjaya lebih terbuka dan 
adil dengan mengambil kira latar 
belakang dan kelulusan dari pelbagai 
jenis bidang.   

 
Di samping itu, dalam melihati jua 
peluang-peluang pekerjaan secara 
menyeluruh sama ada dalam 
kerajaan mahupun sektor swasta, 
Secretariat Manpower Planning and 
Employment Council (MPEC) melalui 
JobCentre Brunei dan dengan usaha 
sama Kementerian Pendidikan 
menawarkan pelbagai program 
latihan selaras dengan permintaan 
pasaran pekerjaan masa kini. Kursus-
kursus ditawarkan yang merangkumi 
kelulusan dalam bidang-bidang 
berkaitan pengurusan dan 
perniagaan dihasratkan sebagai 
peluang-peluang rescalling dan 
upscalling dalam kalangan pencari-
pencari kerja di samping juga 
memberi manfaat sebagai pemboleh 
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baginda yang penuh bermakna itu. Oleh 
itu, kaola menyarankan kita selaku Ahli 
Yang Berhormat akan menanai titah 
tersebut dengan bersatu padu dan 
hendaklah berfikiran terbuka dalam 
memikirkan dan melaksanakannya 
dengan apa jua cara yang berpatutan.  
 
Semua ini diharapkan dibincangkan 
secara positif dalam permesyuaratan 
nanti. Akhir kata, kaola berdoa semoga 
apa jua perancangan dan usaha             
kita akan sentiasa dipermudahkan                 
dan mendapat rahmat  dan  berkat  
daripada وتعالى اللسبحانه .َ مِي ْ َ

َ
َالعَال رَبَّ َيَاَ آمِي ْ   

   
Sekian, 
كَاتُهُ  ر  ب   اِلله و 

ُ
ة حْم  ر  لَيْكُمْ و  مُ ع  لا  وبالله التوفيق والهداية. و  السَّ

 
Yang Berhormat Yang Di-Pertua: 
Saya persilakan sekarang Yang 
Berhormat Pehin Datu Lailaraja Mejar 
Jeneral (B) Dato Paduka Seri Haji Awang 
Halbi bin Haji Mohd. Yussof, Menteri             
di Jabatan Perdana Menteri dan Menteri 
Pertahanan II, silakan Yang Berhormat. 
 
Yang Berhormat Menteri di Jabatan 
Perdana Menteri dan Menteri 
Pertahanan II: Terima kasih Yang 
Berhormat Yang Di-Pertua. 
 

لَيْكُمْ   مُ ع  لا  كَاتُهُ  السَّ ر  ب   اِلله و 
ُ
ة حْم  ر  و  selamat petang 

dan salam sejahtera. 
حَمْد َ

ْ
َلِِلَِاَل ،رَب  مِي  َ

َ
عَال

ْ
ةَ ال

َ
لَ مَ وَالصَّ

َ
لَ فَِعَلَََّٰوَالسَّ َ شْْ

َ
أ

نْبِيَاءَِ
َ ْ
،الْ رْسَلِي  َ م 

ْ
دِنَاَوَال دٍَسَي  حَمَّ وَصَحْبِهَِآلِهَِوَعَلَََّٰم 

جْمَعِي  ََ
َ
أ

 
Yang Berhormat Yang Di-Pertua dan Ahli-
Ahli Yang Berhormat yang peramba/ 
kaola/saya hormati.  

Kaola lebih dahulu merakamkan ucapan 
terima kasih sebanyak-banyaknya atas 
ruang Yang Berhormat Yang Di-Pertua 
berikan untuk berucap menyertai Ahli-
Ahli Yang Berhormat yang lain sebagai 
menyokong Usul Yang Berhormat 
Penasihat Khas Kebawah Duli Yang Maha 
Mulia Paduka Seri Baginda Sultan dan 
Yang Di-Pertuan Negara Brunei 
Darussalam dan Menteri di Jabatan 
Perdana Menteri iaitu Usul menjunjung 
kasih Kehadapan Majlis Kebawah Duli 
Yang Maha Mulia Paduka Seri Baginda 
Sultan Haji Hassanal Bolkiah Mu’izzaddin 
Waddaulah ibni Al-Marhum Sultan Haji 
Omar ‘Ali Saifuddien Sa’adul Khairi 
Waddien, Sultan dan Yang   Di-Pertuan 
Negara Brunei Darussalam atas 
keberangkatan dan limpah kurnia titah 
baginda bersempena Istiadat 
Pembukaan Rasmi Mesyuarat Pertama 
dari Musim Permesyuaratan Kesembilan 
Belas Majlis Mesyuarat Negara pada hari 
Khamis 9hb. Syaaban 1444 bersamaan 
dengan 2hb. Mac 2023 yang lalu. 
 
Titah Kebawah Duli Yang Maha Mulia 
Paduka Seri Baginda Sultan Haji Hassanal 
Bolkiah Mu’izzaddin Waddaulah ibni              
Al-Marhum Sultan Haji Omar ‘Ali 
Saifuddien Sa’adul Khairi Waddien, 
Sultan dan Yang Di-Pertuan Negara 
Brunei Darussalam tersebut merupakan 
nasihat dan saranan yang mencerminkan 
dengan jelas keprihatinan dan sifat 
pemedulian baginda yang sangat 
mendalam dan berterusan, 
kebijaksanaan  serta pandangan jauh 
baginda dalam memastikan 
kesejahteraan rakyat dan penduduk 
serta kemakmuran negara sentiasa 
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terjamin terutama sekali dalam kita 
menghadapi berbagai-bagai cabaran 
masa kini termasuk COVID-19 yang 
masih kita perangi dalam norma baharu                      
di samping bersiap siaga menghadapi 
cabaran-cabaran yang akan datang yang 
tidak menentu dan tidak dapat diramal.  
 
Dari pengamatan peramba/kaola/saya 
dan berasaskan inti pati titah Kebawah 
Duli Yang Maha Mulia Paduka Seri 
Baginda Sultan Haji Hassanal Bolkiah 
Mu’izzaddin Waddaulah ibni Al-Marhum 
Sultan Haji Omar ‘Ali Saifuddien Sa’adul 
Khairi Waddien, Sultan dan Yang             
Di-Pertuan Negara Brunei Darussalam 
itu, sukacita peramba/kaola/saya 
mengetengahkan beberapa perkara 
utama seperti berikut: 
 
1. Isu pengangguran di pelbagai 

peringkat.  Baginda telah bertitah 
dan yakin dengan kerjasama dan 
sokongan padu daripada setiap pihak 
berkepentingan kadar pengangguran 
akan dapat terus dikurangkan lagi 
sepertimana jua yang dicapai 
sebelum ini. Kadar pengangguran 
menurun kepada 4.9% pada tahun 
2021 berbanding 7.3% pada tahun 
2020.   

Dalam hal ini Jabatan Perdana 
Menteri akan meningkatkan usaha 
kerjasama dengan kementerian/ 
jabatan-jabatan kerajaan dalam 
memastikan perancangan dan 
pengurusan sumber tenaga manusia 
teratur bagi membolehkan proses 
pengisian jawatan dipercepatkan 
dengan bantuan dan sokongan dari 

Suruhanjaya Perkhidmatan Awam 
(SPA) dan Jabatan Perkhidmatan 
Awam untuk memenuhi keperluan 
tenaga kerja di jabatan masing-
masing. 

 
Selaras jua dengan titah Kebawah 
Duli Yang Maha Mulia Paduka                 
Seri Baginda Sultan dan Yang                   
Di-Pertuan Negara Brunei 
Darussalam semasa lawatan tidak 
berjadual baginda ke Suruhanjaya 
Perkhidmatan Awam, skim-skim 
perkhidmatan bagi jawatan-jawatan 
perkhidmatan awam akan diteliti dan 
diperbaiki bagi memastikan peluang-
peluang kerjaya lebih terbuka dan 
adil dengan mengambil kira latar 
belakang dan kelulusan dari pelbagai 
jenis bidang.   

 
Di samping itu, dalam melihati jua 
peluang-peluang pekerjaan secara 
menyeluruh sama ada dalam 
kerajaan mahupun sektor swasta, 
Secretariat Manpower Planning and 
Employment Council (MPEC) melalui 
JobCentre Brunei dan dengan usaha 
sama Kementerian Pendidikan 
menawarkan pelbagai program 
latihan selaras dengan permintaan 
pasaran pekerjaan masa kini. Kursus-
kursus ditawarkan yang merangkumi 
kelulusan dalam bidang-bidang 
berkaitan pengurusan dan 
perniagaan dihasratkan sebagai 
peluang-peluang rescalling dan 
upscalling dalam kalangan pencari-
pencari kerja di samping juga 
memberi manfaat sebagai pemboleh 
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daya bagi kemajuan Perusahaan 
Mikro, kecil dan Sederhana (PMKS). 
 
Inisiatif terbaharu pihak MPEC, 
menyediakan garis panduan, kadar 
gaji minimum bagi sektor swasta 
turut diterima baik oleh para pencari 
kerja, kerana terdapat banyak 
keluhan dalam kalangan pekerja 
tempatan di sektor swasta, 
merasakan perbezaan yang ketara 
antara kadar gaji di sektor swasta 
berbanding sektor kerajaan.   
 
Ramai pekerja yang berpendapatan 
rendah yang merasakan terbeban 
dengan kenaikan harga barangan 
keperluan. Garis panduan ini diharap 
akan dapat memberikan 
pengetahuan kepada majikan dan 
orang awam tentang sukat-sukat gaji 
yang sepatutnya diterima bagi 
pekerjaan-pekerjaan yang telah 
disenaraikan.   
 
Selain bertujuan menjaga kebajikan 
pekerja-pekerja, garis panduan ini 
juga diharap akan dapat membantu 
meningkatkan produktiviti dan kadar 
employee retention di sektor swasta 
menyumbang kepada perbelanjaan 
awam dan meningkatkan 
pertumbuhan ekonomi.  Walaupun 
inisiatif ini dianggap baik, namun                        
pihak kerajaan menyedari 
pelaksanaannya tidak akan semudah 
seperti yang diharapkan.  Ini kerana 
keupayaan pihak swasta untuk 
melaksanakan kadar gaji minimum    
ini sangat bergantung pada 

pertumbuhan ekonomi yang stabil 
dan mampan.   

 
Dalam keadaan ekonomi negara yang 
masih berdepan dengan deficit             
yang berpanjangan, perniagaan-
perniagaan yang masih dalam fasa 
pemulihan selepas COVID-19 dan 
kekurangan firma atau syarikat 
antarabangsa yang beroperasi            
di negara ini, inisiatif ini akan sukar 
untuk dilaksanakan sepenuhnya.  
Justeru, pihak kerajaan pada waktu 
ini memutuskan agar garis                  
panduan ini tidak mewajibkan 
pelaksanaannya. 

 
Ke arah ini juga pelbagai program 
telah pun diselengarakan atas usaha 
sama antara agensi kepentingan 
kerajaan, pihak industri dan swasta 
dan juga institusi-institusi pengajian 
tinggi bagi memenuhi permintaan 
industri di sektor tenaga dengan 
menghasilkan tenaga kerja tempatan 
yang mempunyai kemahiran teknikal 
khas yang diperlukan oleh pihak 
industri. 
 
Program I-Skill dan Industrial Skill 
Qualification (ISQ) yang ditawarkan 
oleh Insitut Pendidikan Teknikal 
Brunei (IBTE) telah berhasil 
mengeluarkan lebih daripada 200 
pelajar welder, marker filter, 
scaffolder dan reger sejak ia mula 
diperkenalkan pada tahun 2020 dan 
sebahagian besar daripada jumlah itu 
terus berjaya diambil bekerja.                    
Di samping itu, usaha-usaha                   
bagi mengukuhkan penguatkuasaan 
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arahan Brunei Session bagi syarikat-
syarikat pengendali utama minyak 
dan gas negara giat diketengahkan 
bagi memperluaskan lagi peluang 
anak-anak tempatan mengambil alih 
tenaga pekerja asing melalui aliran 
perancangan penggantian atau 
succession planning.; 

2. Kebawah Duli Yang Maha Mulia 
Paduka Seri Baginda Sultan dan  
Yang Di-Pertuan Negara Brunei 
Darussalam juga menitahkan supaya 
peranan Perusahaan Mikro, Kecil dan 
Sederhana (PMKS) membentuk 
97.2% daripada jumlah keseluruhan 
perusahaan aktif di Negara Brunei 
Darussalam pada tahun 2020.  PMKS 
adalah sangat penting dalam 
menggiatkan ekonomi negara. 
Dengan itu, persekitaran perniagaan 
harus terus-menerus diperbaiki untuk 
menggalakkan lebih ramai usahawan 
untuk menceburi bidang perniagaan 
dan perusahaan serta menggalakkan 
perusahaan-perusahaan yang sedia 
ada untuk terus berkembang. 

لِلّٰه   مْدُ  ح 
ْ
ل
َ
أ  kita   juga  telah melihat 

kedayatahanan atau resilient serta 
ketangkasan PMKS di negara ini ke 
arah menggalakkan aktiviti 
perekonomian dengan menerima 
pakai kaedah-kaedah modal 
perniagaan yang pelbagai dan kreatif 
serta pengurusan teknologi terkini 
dalam mengatasi cabaran-cabaran 
kesan daripada COVID-19                     
demi meneruskan kelangsungan 
perniagaan dan survival masing-
masing. 

Dalam hal ini, Jabatan Perdana 
Menteri sebagai agensi utama dalam 
menerajui dan menyelaras 
pelaksanaan fungsi jentera-jentera 
kerajaan akan terus mendukung, 
meningkatkan tahap penyampaian 
perkhidmatan awam yang akan            
akan memangkin pembangunan 
perekonomian negara yang berdaya 
tahan serta menjaga kepentingan, 
keamanan dan keharmonian negara 
rakyat dan penduduk negara ini 
selaras jua dengan visi Pelan 
Strategik Jabatan Perdana Menteri 
iaitu “Kepimpinan Dan Urustadbir 
Yang Cemerlang” dan matlamat-
matlamat “Wawasan Brunei 
2035”.   
 
Usaha-usaha dalam mempertingkat- 
kan perkhidmatan kerajaan kepada 
orang ramai akan terus                   
diberikan keutamaan   di samping 
penggunaan teknologi maklumat 
dalam penyampaian perkhidmatan 
dalam memberikan perkhidmatan 
yang lebih efisien dan mesra 
pelanggan. 
 
Dalam mendukung pembangunan 
industri PMKS, Jabatan Perdana 
Menteri melalui Jabatan 
Perkhidmatan Pengurusan (MSD) 
melaksanakan penilaian terhadap 
jabatan-jabatan yang menyediakan 
perkhidmatan kepada pelanggan 
melalui Program Penggredan Prestasi 
Sektor Awam (3PSA).  Antara skop 
penilaian menumpukan kepada 
pengurusan kerja dan pembaikan 
mutu perkhidmatan dalam memenuhi 
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ekspektasi pelanggan yang 
antaranya terdiri daripada syarikat-
syarikat perniagaan.  Dengan 
pengauditan yang dilaksanakan 
melalui 3PSA akan memastikan 
pemberian perkhidmatan-
perkhidmatan kerajaan yang 
diperlukan oleh para peniaga 
dijalankan dengan cekap dan dapat 
memudah cara, pihak PMKS 
beroperasi dan menjalankan 
perniagaan dengan sempurna.   

 
Dalam masa yang sama Jabatan 
Perdana Menteri melalui agensi-
agensi keselamatan memainkan 
peranan penting kepada 
mewujudkan persekitaran yang 
selamat bagi mendukung 
perkembangan PMKS.  Tambahan 
lagi dalam usaha negara menarik 
Pelaburan Langsung Asing atau FDI 
yang juga berpotensi menghasilkan 
peluang perniagaan kepada PMKS 
melalui perkhidmatan dukungan 
kepada syarikat-syarikat FDI.   
 
Untuk itu, tumpuan juga diberikan 
kepada memastikan undang-undang 
dan sistem perundangan negara 
akan sentiasa dikemas kini dan 
relevan berpandukan kepada 
amalan-amalan terbaik serantau 
mahupun antarabangsa dalam 
memberikan persekitaran 
perundangan yang kondusif kepada 
memastikan PMKS dan FDI akan 
dapat berdaya saing dan berdaya 
tahan dan seterusnya menyumbang 
kepada menjana peluang pekerjaan 
kepada anak-anak tempatan. 

Selain itu, pelaksanaan dan 
pematuhan Arahan Pembangunan 
Perniagaan Tempatan (Local 
Business Development Directive) 
bagi sektor tenaga akan terus 
dikukuhkan untuk memberi peluang 
perniagaan dan meningkatkan 
kemampuan keupayaan syarikat-
syarikat tempatan termasuklah 
PMKS.   
 
Di samping itu, Jabatan Tenaga            
di Jabatan Perdana Menteri juga 
menerajui inisiatif Program                  
i-Usahawan bagi sektor minyak dan 
gas dan sektor kuasa elektrik.   

 
Melalui program ini usahawan belia 
tempatan diberikan peluang bersaing 
secara kompetitif untuk 
mendapatkan kontrak yang 
dikhususkan.  Setakat tahun 2022 
sebanyak 23 kontrak telah 
dianugerahkan kepada 32 usahawan 
belia dengan jumlah keseluruhan 
nilai kontrak sebanyak lebih kurang 
$30 juta dan membuka peluang 
pekerjaan kepada seramai 360 orang 
anak tempatan. 
 
Program ini berhasrat melahirkan 
usahawan-usahawan belia yang 
berkapasiti tinggi, mandiri                        
lagi berdaya tahan dan                     
mampu mengekalkan serta 
mengembangkan perniagaan-
perniagaan mereka ke arah menjadi 
sebuah syarikat yang sentiasa 
berdaya saing dan mampan.; dan 
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3. Kebawah Duli Yang Maha Mulia 
Paduka Seri Baginda Sultan dan  
Yang Di-Pertuan Negara Brunei 
Darussalam juga menitahkan supaya 
ahli-ahli dapat menyuarakan 
pandangan strategik atau keluhan 
setiap golongan masyarakat yang 
ada di Brunei Darussalam ini 
mengutamakan inklusiviti dalam 
membahaskan setiap       isu           dan 
mengutamakan kedayatahanan 
(sustainability) dalam mengutarakan 
cadangan jalan penyelesaian demi 
menjaga kemaslahatan semua. 
Dalam hal ini peramba/kaola/saya 
menyanjung tinggi titah baginda 
berkenaan dan mengajak Ahli-Ahli 
Yang Berhormat semua untuk 
berbincang dengan mengamalkan 
sifat keterbukaan dan syura serta 
memberi dan menerima pandangan 
serta pendapat dalam isu yang 
ditimbulkan.  

 
Peramba/kaola/saya berpendapat ini 
adalah kurnia pandangan yang 
membina dan berguna untuk 
dijadikan rujukan dalam membuat 
keputusan kerana setiap penduduk 
memainkan peranan penting masing-
masing secara “Calak Brunei” untuk 
bersama menyumbang kepada 
membangun masyarakat demi 
menjaga dan memelihara 
kemakmuran dan keharmonian 
negara.  

 
Peramba / kaola / saya sangat 
mengalu-alukan segala pandangan 
dan cadangan bernas serta ikhlas 
daripada Ahli-Ahli Yang Berhormat 

dalam sesi permuzakarahan bersama 
pihak kerajaan khasnya dalam 
menangani isu-isu utama dan 
bermakna yang dihadapi oleh orang 
ramai apatah lagi dengan 
penglibatan berterusan Ahli-Ahli 
Yang Berhormat dalam pelbagai 
pengalaman berkhidmat dengan 
kerajaan dan sektor swasta, aktiviti-
aktiviti kemasyarakatan di peringkat 
kebangsaan dan akar umbi, 
kebeliaan, perniagaan dan 
seumpamanya semata-mata demi 
kepentingan rakyat dan penduduk 
serta Negara Brunei Darussalam 
tercinta. 

Yang Berhormat Yang Di-Pertua dan Ahli-
Ahli Yang Berhormat.  
 
Titah baginda hendaknya kita                
junjung setinggi-tingginya dalam 
membincangkan isu-isu utama yang 
menjadi kepentingan negara dan 
menyumbang kepada keharmonian 
bermasyarakat hendaklah sentiasa 
menjadi keutamaan.  

 ُ اللّٰه اء   ش   kitani akan berbincang dalam إِنْ 
beberapa hari ini dengan sifat terbuka 
mengamalkan perbincangan serta 
memberi dan menerima pandangan serta 
pendapat antara satu sama lain demi 
kepentingan negara dan rakyat 
sepertimana hasrat murni Kebawah Duli 
Yang Maha Mulia Paduka Seri Baginda 
Sultan Haji Hassanal Bolkiah Mu’izzaddin 
Waddaulah ibni Al-Marhum Sultan Haji 
Omar ‘Ali Saifuddien Sa’adul Khairi 
Waddien Sultan dan Yang Di-Pertuan 
Negara Brunei Darussalam.  
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menjadi keutamaan.  

 ُ اللّٰه اء   ش   kitani akan berbincang dalam إِنْ 
beberapa hari ini dengan sifat terbuka 
mengamalkan perbincangan serta 
memberi dan menerima pandangan serta 
pendapat antara satu sama lain demi 
kepentingan negara dan rakyat 
sepertimana hasrat murni Kebawah Duli 
Yang Maha Mulia Paduka Seri Baginda 
Sultan Haji Hassanal Bolkiah Mu’izzaddin 
Waddaulah ibni Al-Marhum Sultan Haji 
Omar ‘Ali Saifuddien Sa’adul Khairi 
Waddien Sultan dan Yang Di-Pertuan 
Negara Brunei Darussalam.  
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Akhir sekali, peramba/kaola/saya 
sukacita menyembahkan sekali lagi 
menjunjung kasih yang setinggi-
tingginya Kehadapan Majlis Kebawah 
Duli Yang Maha Mulia Paduka Seri 
Baginda Sultan Haji Hassanal Bolkiah 
Mu’izzaddin Waddaulah ibni Al-Marhum 
Sultan Haji Omar ‘Ali Saifuddien Sa’adul 
Khairi Waddien Sultan dan Yang                  
Di-Pertuan Negara Brunei Darussalam 
atas kurnia titah baginda sempena 
Istiadat Pembukaan Rasmi Mesyuarat 
Pertama dari Musim Permesyuaratan 
Kesembilan belas Majlis Mesyuarat 
Negara. 
 
Marilah kita sama-sama berdoa semoga 
baginda serta ahli-ahli kerabat diraja 
akan terus dikurniakan  َٰ

َ
ال ع  ت  و  هُ  ان  سُبْح   ِ للّٰه

َ
أ  

dengan nikmat, lanjut usia dan 
kesejahteraaan dan baginda akan kekal 
karar memerintah di atas singgahsana 
kerajaan. Kitani juga selaku rakyat dan 
penduduk akan terus menikmati hidup 
aman, makmur dan bahagia. Negara 
Brunei Darussalam yang dicintai ini kekal 
menjadi sebuah Negara Zikir                  
َ ور  َََغَف  َََوَرَب 

 
بَة ََطَي  بَلْدَةَ     

    
ْن مِي  

َ
العَال ن رَب  يَا ْن آمِي   Kaola sudahi dengan                                        

رَمَضَان غْنَاَ َرَجَبٍَوَشَعْبَانَوَبَلِّ ي ِ
ف  نَاَ

َ
َبَارِكَْل مَّ لَه 

َ
ال  

 
Sekian, 
كَاتُهُ  ر  ب   اِلله و 

ُ
ة حْم  ر  لَيْكُمْ و  مُ ع  لا  وبالله التوفيق والهداية. و  السَّ

 
Yang Berhormat Yang Di-Pertua: 
Terima kasih Yang Berhormat Menteri           
di Jabatan Perdana Menteri dan Menteri 
Pertahanan II atas huraian lanjut 
mengenai beberapa perkara yang 

termasuk dalam Usul yang sedang kita 
bincangkan ini. 
 
Ahli-Ahli Yang Berhormat. Saya kira 
cukuplah sekian kita berunding 
membahaskan Usul yang telah 
dicadangkan ini. Sebagaimana yang 
dimaklumi kita telah berhadapan dengan 
satu Usul yang telah dicadangkan oleh 
Yang Berhormat Penasihat Khas 
Kebawah Duli Yang Maha Mulia Paduka 
Seri Baginda Sultan dan Yang Di-Pertuan 
Negara Brunei Darussalam dan Menteri 
di Jabatan Perdana Menteri bagi 
menyembahkan sepenuh-penuhnya 
menjunjung kasih Kehadapan Majlis 
Kebawah Duli Yang Maha Mulia Paduka 
Seri Baginda Sultan Haji Hassanal Bolkiah 
Mu’izzaddin Waddaulah ibni Al-Marhum 
Sultan Haji Omar ‘Ali Saifuddien Sa’adul 
Khairi Waddien Sultan dan Yang                   
Di-Pertuan Negara Brunei Darussalam 
yang berkenan berangkat Ke Istiadat 
Pembukaan Rasmi Mesyuarat Pertama 
dari Musim Permesyuaratan Kesembilan 
Belas Majlis Mesyuarat Negara pada hari 
Khamis, 9hb. Syaaban 1444 bersamaan 
2hb. Mac 2023.  
 
Maka sebagaimana lazimnya sekarang 
Usul ini akan kita undi. Ahli-Ahli 
Berhormat yang bersetuju supaya kita 
meluluskan Usul ini sila angkat tangan. 
 

(Semua Ahli mengangkat tangan 
tanda bersetuju) 

 
Yang Berhormat Yang Di-Pertua: 
Terima kasih. Semua Ahli bersetuju 
sepenuhnya maka Usul yang 
dikemukakan ini diluluskan. 
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Yang Dimuliakan Jurutulis:               
Perkara VI - Rang Undang-Undang yang 
akan dicadangkan oleh Yang Berhormat 
Dato Seri Setia Dr. Awang Haji Mohd. 
Amin Liew bin Abdullah, Menteri                 
di Jabatan Perdana Menteri dan Menteri 
Kewangan dan Ekonomi II.  
 
Yang Berhormat Yang Di-Pertua: 
Ahli-Ahli Yang Berhormat. Sekarang 
persidangan berpindah kepada Perkara 
VI - Rang Undang-Undang, Satu Rang 
Undang-Undang akan dicadangkan oleh 
Yang Berhormat Menteri di Jabatan 
Perdana Menteri dan Menteri Kewangan 
dan Ekonomi II.  
 
Saya kira Yang Berhormat berkenaan 
ingin membuat kenyataan tentang Rang 
Undang-Undang tersebut. 
 
Yang Berhormat Menteri di Jabatan 
Perdana Menteri dan Menteri 
Kewangan dan Ekonomi II: 

حْيم نِ الرَّ حْم  َٰ ِ الرَّ كَاتُهُ  بِسْمِ اللّٰه ر  ب   اِلله و 
ُ
ة حْم  ر  لَيْكُمْ و  مُ ع  لا  السَّ

Yang Berhormat Yang Di-Pertua. Dengan 
segala hormatnya kaola memohon izin 
untuk mengemukakan Satu Rang 
Undang-Undang Yang Bergelar: “Suatu 
Akta Untuk Membekalkan Sejumlah 
Wang Dari Kumpulanwang Yang 
Disatukan Bagi Perkhidmatan 
Tahun Kewangan 2023/2024 dan 
untuk memperuntukkan wang yang 
tersebut itu bagi maksud-maksud 
tertentu”, untuk bacaan kali pertama. 
 
Yang Berhormat Yang Di-Pertua: 
Ahli-Ahli Yang Berhormat, Yang 
Berhormat Menteri di Jabatan Perdana 

Menteri dan Menteri Kewangan dan 
Ekonomi II sebentar tadi telah 
mencadangkan bagi Rang Undang-
Undang tersebut untuk dibaca bagi kali 
yang pertama. 
 
Yang Dimuliakan Jurutulis: Satu 
Rang Undang-Undang Yang bergelar: 
“Suatu Akta Untuk Membekalkan 
Sejumlah Wang Dari 
Kumpulanwang Yang Disatukan 
Bagi Perkhidmatan Tahun 
Kewangan 2023/2024 dan untuk 
memperuntukkan wang yang 
tersebut itu bagi maksud-maksud 
tertentu”. 
 
Yang Berhormat Menteri di Jabatan 
Perdana Menteri dan Menteri 
Kewangan dan Ekonomi II: 

حْيم نِ الرَّ حْم  َٰ ِ الرَّ كَاتُهُ  بِسْمِ اللّٰه ر  ب   اِلله و 
ُ
ة حْم  ر  لَيْكُمْ و  مُ ع  لا  السَّ

Yang  Berhormat Yang Di-Pertua. Kaola 
memohon izin  bagi memaklumkan                    
di majlis ini   untuk   mengemukakan 
cadangan bagi   bacaan   kali kedua   dan 
ketiga bagi Rang Undang-Undang Yang 
Bergelar: “Suatu Akta Untuk 
Membekalkan Sejumlah Wang Dari 
Kumpulanwang Yang Disatukan 
bagi Perkhidmatan Tahun 
Kewangan 2023/2024 dan untuk 
memperuntukkan wang yang 
tersebut itu bagi maksud-maksud 
tertentu”, pada persidangan hari ini jua 
sesuai dengan Peraturan Majlis-Majlis 
Mesyuarat Negara, bahawa kaola ingin 
bercadang untuk mengemukakan 
cadangan Rang Undang-Undang ini 
untuk bacaan kali yang kedua dan ketiga 
pada hari ini jua.  
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Akhir sekali, peramba/kaola/saya 
sukacita menyembahkan sekali lagi 
menjunjung kasih yang setinggi-
tingginya Kehadapan Majlis Kebawah 
Duli Yang Maha Mulia Paduka Seri 
Baginda Sultan Haji Hassanal Bolkiah 
Mu’izzaddin Waddaulah ibni Al-Marhum 
Sultan Haji Omar ‘Ali Saifuddien Sa’adul 
Khairi Waddien Sultan dan Yang                  
Di-Pertuan Negara Brunei Darussalam 
atas kurnia titah baginda sempena 
Istiadat Pembukaan Rasmi Mesyuarat 
Pertama dari Musim Permesyuaratan 
Kesembilan belas Majlis Mesyuarat 
Negara. 
 
Marilah kita sama-sama berdoa semoga 
baginda serta ahli-ahli kerabat diraja 
akan terus dikurniakan  َٰ

َ
ال ع  ت  و  هُ  ان  سُبْح   ِ للّٰه

َ
أ  

dengan nikmat, lanjut usia dan 
kesejahteraaan dan baginda akan kekal 
karar memerintah di atas singgahsana 
kerajaan. Kitani juga selaku rakyat dan 
penduduk akan terus menikmati hidup 
aman, makmur dan bahagia. Negara 
Brunei Darussalam yang dicintai ini kekal 
menjadi sebuah Negara Zikir                  
َ ور  َََغَف  َََوَرَب 

 
بَة ََطَي  بَلْدَةَ     

    
ْن مِي  

َ
العَال ن رَب  يَا ْن آمِي   Kaola sudahi dengan                                        

رَمَضَان غْنَاَ َرَجَبٍَوَشَعْبَانَوَبَلِّ ي ِ
ف  نَاَ

َ
َبَارِكَْل مَّ لَه 

َ
ال  

 
Sekian, 
كَاتُهُ  ر  ب   اِلله و 

ُ
ة حْم  ر  لَيْكُمْ و  مُ ع  لا  وبالله التوفيق والهداية. و  السَّ

 
Yang Berhormat Yang Di-Pertua: 
Terima kasih Yang Berhormat Menteri           
di Jabatan Perdana Menteri dan Menteri 
Pertahanan II atas huraian lanjut 
mengenai beberapa perkara yang 

termasuk dalam Usul yang sedang kita 
bincangkan ini. 
 
Ahli-Ahli Yang Berhormat. Saya kira 
cukuplah sekian kita berunding 
membahaskan Usul yang telah 
dicadangkan ini. Sebagaimana yang 
dimaklumi kita telah berhadapan dengan 
satu Usul yang telah dicadangkan oleh 
Yang Berhormat Penasihat Khas 
Kebawah Duli Yang Maha Mulia Paduka 
Seri Baginda Sultan dan Yang Di-Pertuan 
Negara Brunei Darussalam dan Menteri 
di Jabatan Perdana Menteri bagi 
menyembahkan sepenuh-penuhnya 
menjunjung kasih Kehadapan Majlis 
Kebawah Duli Yang Maha Mulia Paduka 
Seri Baginda Sultan Haji Hassanal Bolkiah 
Mu’izzaddin Waddaulah ibni Al-Marhum 
Sultan Haji Omar ‘Ali Saifuddien Sa’adul 
Khairi Waddien Sultan dan Yang                   
Di-Pertuan Negara Brunei Darussalam 
yang berkenan berangkat Ke Istiadat 
Pembukaan Rasmi Mesyuarat Pertama 
dari Musim Permesyuaratan Kesembilan 
Belas Majlis Mesyuarat Negara pada hari 
Khamis, 9hb. Syaaban 1444 bersamaan 
2hb. Mac 2023.  
 
Maka sebagaimana lazimnya sekarang 
Usul ini akan kita undi. Ahli-Ahli 
Berhormat yang bersetuju supaya kita 
meluluskan Usul ini sila angkat tangan. 
 

(Semua Ahli mengangkat tangan 
tanda bersetuju) 

 
Yang Berhormat Yang Di-Pertua: 
Terima kasih. Semua Ahli bersetuju 
sepenuhnya maka Usul yang 
dikemukakan ini diluluskan. 
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Yang Dimuliakan Jurutulis:               
Perkara VI - Rang Undang-Undang yang 
akan dicadangkan oleh Yang Berhormat 
Dato Seri Setia Dr. Awang Haji Mohd. 
Amin Liew bin Abdullah, Menteri                 
di Jabatan Perdana Menteri dan Menteri 
Kewangan dan Ekonomi II.  
 
Yang Berhormat Yang Di-Pertua: 
Ahli-Ahli Yang Berhormat. Sekarang 
persidangan berpindah kepada Perkara 
VI - Rang Undang-Undang, Satu Rang 
Undang-Undang akan dicadangkan oleh 
Yang Berhormat Menteri di Jabatan 
Perdana Menteri dan Menteri Kewangan 
dan Ekonomi II.  
 
Saya kira Yang Berhormat berkenaan 
ingin membuat kenyataan tentang Rang 
Undang-Undang tersebut. 
 
Yang Berhormat Menteri di Jabatan 
Perdana Menteri dan Menteri 
Kewangan dan Ekonomi II: 

حْيم نِ الرَّ حْم  َٰ ِ الرَّ كَاتُهُ  بِسْمِ اللّٰه ر  ب   اِلله و 
ُ
ة حْم  ر  لَيْكُمْ و  مُ ع  لا  السَّ

Yang Berhormat Yang Di-Pertua. Dengan 
segala hormatnya kaola memohon izin 
untuk mengemukakan Satu Rang 
Undang-Undang Yang Bergelar: “Suatu 
Akta Untuk Membekalkan Sejumlah 
Wang Dari Kumpulanwang Yang 
Disatukan Bagi Perkhidmatan 
Tahun Kewangan 2023/2024 dan 
untuk memperuntukkan wang yang 
tersebut itu bagi maksud-maksud 
tertentu”, untuk bacaan kali pertama. 
 
Yang Berhormat Yang Di-Pertua: 
Ahli-Ahli Yang Berhormat, Yang 
Berhormat Menteri di Jabatan Perdana 

Menteri dan Menteri Kewangan dan 
Ekonomi II sebentar tadi telah 
mencadangkan bagi Rang Undang-
Undang tersebut untuk dibaca bagi kali 
yang pertama. 
 
Yang Dimuliakan Jurutulis: Satu 
Rang Undang-Undang Yang bergelar: 
“Suatu Akta Untuk Membekalkan 
Sejumlah Wang Dari 
Kumpulanwang Yang Disatukan 
Bagi Perkhidmatan Tahun 
Kewangan 2023/2024 dan untuk 
memperuntukkan wang yang 
tersebut itu bagi maksud-maksud 
tertentu”. 
 
Yang Berhormat Menteri di Jabatan 
Perdana Menteri dan Menteri 
Kewangan dan Ekonomi II: 

حْيم نِ الرَّ حْم  َٰ ِ الرَّ كَاتُهُ  بِسْمِ اللّٰه ر  ب   اِلله و 
ُ
ة حْم  ر  لَيْكُمْ و  مُ ع  لا  السَّ

Yang  Berhormat Yang Di-Pertua. Kaola 
memohon izin  bagi memaklumkan                    
di majlis ini   untuk   mengemukakan 
cadangan bagi   bacaan   kali kedua   dan 
ketiga bagi Rang Undang-Undang Yang 
Bergelar: “Suatu Akta Untuk 
Membekalkan Sejumlah Wang Dari 
Kumpulanwang Yang Disatukan 
bagi Perkhidmatan Tahun 
Kewangan 2023/2024 dan untuk 
memperuntukkan wang yang 
tersebut itu bagi maksud-maksud 
tertentu”, pada persidangan hari ini jua 
sesuai dengan Peraturan Majlis-Majlis 
Mesyuarat Negara, bahawa kaola ingin 
bercadang untuk mengemukakan 
cadangan Rang Undang-Undang ini 
untuk bacaan kali yang kedua dan ketiga 
pada hari ini jua.  
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Maka kaola memohon izin kebenaran 
Yang Berhormat Yang Di-Pertua supaya 
digantung Peraturan-Peraturan Tetap 
28(2) Majlis Mesyuarat Negara bagi 
membolehkan dibuat cadangan-
cadangan sedemikian pada hari ini jua. 
 
Permohonan ini semata-mata bagi 
membolehkan majlis ini memudahkan 
tugas-tugasnya dengan lebih lancar dan 
teratur lagi. Terima kasih Yang 
Berhormat Yang Di-Pertua. 
 
Yang Berhormat Yang Di-Pertua:  
Ahli-Ahli Yang Berhormat. Setelah saya 
mendengar alasan-alasan dan 
keterangan-keterangan serta sebab-
sebab yang telah dikemukakan oleh Yang 
Berhormat Menteri di Jabatan Perdana 
Menteri dan Menteri Kewangan dan 
Ekonomi II, maka saya izinkan supaya 
Peraturan-Peraturan Tetap Majlis 
Mesyuarat Negara digantung bagi 
membolehkan Rang Undang-Undang 
Yang Bergelar: “Suatu Akta Untuk 
Membekalkan Sejumlah Wang Dari 
Kumpulanwang Yang Disatukan 
Bagi Perkhidmatan Tahun 
Kewangan 2023/2024 dan untuk 
memperuntukkan wang yang 
tersebut itu bagi maksud-maksud 
tertentu”, untuk dibaca bagi kali yang 
kedua dan ketiga menurut syarat 48(3) 
Perlembagaan Negara Brunei 
Darussalam.  
 
Nampaknya kita berhadapan dengan 
satu keadaan, jika pun kita meneruskan 
Yang Berhormat Menteri di Jabatan 
Perdana Menteri dan Menteri Kewangan 
dan Ekonomi II untuk membentangkan 

hujah-hujahnya pada petang ini, 
barangkali kita terlalu sudah agak lewat 
waktunya. Maka bagi membolehkan kita 
menempuhi, melihat, meneliti dan 
mengikuti hujah-hujah daripada Yang 
Berhormat dengan tenang dan fikiran 
yang fresh, maka saya ingin kita 
tangguhkan mesyuarat ini. Pada hari 
Isnin yang akan datang ini kita akan 
memulakan perbincangan dengan lebih 
teliti dan saya percaya lebih bersemangat 
lagi. 

Jadi, untuk itu saya mengambil 
kesempatan ini untuk kita 
menangguhkan mesyuarat ini hingga                   
ke hari Isnin, 13hb. Syaaban 1444 
bersamaa 6hb. Mac 2023 mulai pukul 
2.30 petang.  ُ اء  اللّٰه إِنْ ش 

Sekian, 
كَاتُهُ  ر  ب   اِلله و 

ُ
ة حْم  ر  لَيْكُمْ و  مُ ع  لا  وبالله التوفيق والهداية. و  السَّ

 
(Majlis Mesyuarat ditangguhkan) 
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DEWAN MAJLIS 
 

Hari Isnin, 13hb. Syaaban 1444H/6hb. Mac 2023M 
 

YANG DI-PERTUA 
DAN AHLI-AHLI MAJLIS 

MESYUARAT NEGARA 
 
HADIR: 
 
YANG DI-PERTUA  
 
Yang Berhormat Pehin Orang Kaya            
Seri Lela Dato Seri Setia Awang Haji 
Abdul Rahman bin Dato Setia Haji 
Mohamed Taib, PSNB., SLJ., PHBS., PJK., 
PKL., Yang Di-Pertua Majlis Mesyuarat 
Negara, Negara Brunei Darussalam. 
 
AHLI RASMI KERANA JAWATAN 
(PERDANA MENTERI DAN 
MENTERI-MENTERI) 
 
Kebawah Duli Yang Maha Mulia Paduka  
Seri Baginda Sultan Haji Hassanal Bolkiah 
Mu’izzaddin Waddaulah ibni Al-Marhum 
Sultan Haji Omar ‘Ali Saifuddien Sa’adul 
Khairi Waddien, Sultan dan Yang             
Di-Pertuan Negara Brunei Darussalam, 
Perdana Menteri, Menteri Pertahanan, 
Menteri Kewangan dan Ekonomi dan 
Menteri Hal Ehwal Luar Negeri, Negara 
Brunei Darussalam. 
 
Duli Yang Teramat Mulia Paduka Seri 
Pengiran Muda Mahkota Pengiran Muda 
Haji Al-Muhtadee Billah ibni Kebawah 
Duli Yang Maha Mulia Paduka Seri 
Baginda Sultan Haji Hassanal Bolkiah 
Mu’izzaddin Waddaulah, DKMB., DPKT., 
King Abdul Aziz Ribbon, First Class (Saudi 
Arabia), The Order of the Renaissance 

(First Degree) (Jordan), Grand Cross of 
Crown Order - G.K.K. (Netherlands), 
Medal of Honour (Lao), DSO (Singapore), 
Order of Lakandula with the Rank of 
Grand Cross (Philippines), The Order of 
Prince Yaroslav the Wise, Second Class 
(Ukraine), DSO (Military) (Singapore), 
PHBS., Menteri Kanan di Jabatan 
Perdana Menteri, Negara Brunei 
Darussalam. 
                                                                                           
Yang Berhormat Pehin Orang Kaya Laila 
Setia Bakti Di-Raja Dato Laila Utama Haji 
Awang Isa bin Pehin Datu Perdana 
Manteri Dato Laila Utama Haji Awang 
Ibrahim, DK., SPMB., DSNB., PHBS., 
PBLI., PJK., PKL., Penasihat Khas 
Kebawah Duli Yang Maha Mulia Paduka 
Seri Baginda Sultan dan Yang Di-Pertuan 
Negara Brunei Darussalam dan Menteri 
di Jabatan Perdana Menteri, Negara 
Brunei Darussalam. 
 
Yang Berhormat Pehin Udana Khatib 
Dato Paduka Seri Setia Ustaz Haji Awang 
Badaruddin bin Pengarah Dato Paduka 
Haji Awang Othman, PSSUB., DPMB., 
PHBS., PBLI., PJK., PKL., Menteri Hal 
Ehwal Ugama, Negara Brunei 
Darussalam. 
 
Yang Berhormat Pehin Datu Lailaraja 
Mejar Jeneral (B) Dato Paduka Seri Haji 
Awang Halbi bin Haji Mohd. Yussof, 
DPKT., SMB., PHBS., Menteri di Jabatan 
Perdana Menteri dan Menteri Pertahanan 
II, Negara Brunei Darussalam. 
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Maka kaola memohon izin kebenaran 
Yang Berhormat Yang Di-Pertua supaya 
digantung Peraturan-Peraturan Tetap 
28(2) Majlis Mesyuarat Negara bagi 
membolehkan dibuat cadangan-
cadangan sedemikian pada hari ini jua. 
 
Permohonan ini semata-mata bagi 
membolehkan majlis ini memudahkan 
tugas-tugasnya dengan lebih lancar dan 
teratur lagi. Terima kasih Yang 
Berhormat Yang Di-Pertua. 
 
Yang Berhormat Yang Di-Pertua:  
Ahli-Ahli Yang Berhormat. Setelah saya 
mendengar alasan-alasan dan 
keterangan-keterangan serta sebab-
sebab yang telah dikemukakan oleh Yang 
Berhormat Menteri di Jabatan Perdana 
Menteri dan Menteri Kewangan dan 
Ekonomi II, maka saya izinkan supaya 
Peraturan-Peraturan Tetap Majlis 
Mesyuarat Negara digantung bagi 
membolehkan Rang Undang-Undang 
Yang Bergelar: “Suatu Akta Untuk 
Membekalkan Sejumlah Wang Dari 
Kumpulanwang Yang Disatukan 
Bagi Perkhidmatan Tahun 
Kewangan 2023/2024 dan untuk 
memperuntukkan wang yang 
tersebut itu bagi maksud-maksud 
tertentu”, untuk dibaca bagi kali yang 
kedua dan ketiga menurut syarat 48(3) 
Perlembagaan Negara Brunei 
Darussalam.  
 
Nampaknya kita berhadapan dengan 
satu keadaan, jika pun kita meneruskan 
Yang Berhormat Menteri di Jabatan 
Perdana Menteri dan Menteri Kewangan 
dan Ekonomi II untuk membentangkan 

hujah-hujahnya pada petang ini, 
barangkali kita terlalu sudah agak lewat 
waktunya. Maka bagi membolehkan kita 
menempuhi, melihat, meneliti dan 
mengikuti hujah-hujah daripada Yang 
Berhormat dengan tenang dan fikiran 
yang fresh, maka saya ingin kita 
tangguhkan mesyuarat ini. Pada hari 
Isnin yang akan datang ini kita akan 
memulakan perbincangan dengan lebih 
teliti dan saya percaya lebih bersemangat 
lagi. 

Jadi, untuk itu saya mengambil 
kesempatan ini untuk kita 
menangguhkan mesyuarat ini hingga                   
ke hari Isnin, 13hb. Syaaban 1444 
bersamaa 6hb. Mac 2023 mulai pukul 
2.30 petang.  ُ اء  اللّٰه إِنْ ش 

Sekian, 
كَاتُهُ  ر  ب   اِلله و 

ُ
ة حْم  ر  لَيْكُمْ و  مُ ع  لا  وبالله التوفيق والهداية. و  السَّ

 
(Majlis Mesyuarat ditangguhkan) 
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DEWAN MAJLIS 
 

Hari Isnin, 13hb. Syaaban 1444H/6hb. Mac 2023M 
 

YANG DI-PERTUA 
DAN AHLI-AHLI MAJLIS 

MESYUARAT NEGARA 
 
HADIR: 
 
YANG DI-PERTUA  
 
Yang Berhormat Pehin Orang Kaya            
Seri Lela Dato Seri Setia Awang Haji 
Abdul Rahman bin Dato Setia Haji 
Mohamed Taib, PSNB., SLJ., PHBS., PJK., 
PKL., Yang Di-Pertua Majlis Mesyuarat 
Negara, Negara Brunei Darussalam. 
 
AHLI RASMI KERANA JAWATAN 
(PERDANA MENTERI DAN 
MENTERI-MENTERI) 
 
Kebawah Duli Yang Maha Mulia Paduka  
Seri Baginda Sultan Haji Hassanal Bolkiah 
Mu’izzaddin Waddaulah ibni Al-Marhum 
Sultan Haji Omar ‘Ali Saifuddien Sa’adul 
Khairi Waddien, Sultan dan Yang             
Di-Pertuan Negara Brunei Darussalam, 
Perdana Menteri, Menteri Pertahanan, 
Menteri Kewangan dan Ekonomi dan 
Menteri Hal Ehwal Luar Negeri, Negara 
Brunei Darussalam. 
 
Duli Yang Teramat Mulia Paduka Seri 
Pengiran Muda Mahkota Pengiran Muda 
Haji Al-Muhtadee Billah ibni Kebawah 
Duli Yang Maha Mulia Paduka Seri 
Baginda Sultan Haji Hassanal Bolkiah 
Mu’izzaddin Waddaulah, DKMB., DPKT., 
King Abdul Aziz Ribbon, First Class (Saudi 
Arabia), The Order of the Renaissance 

(First Degree) (Jordan), Grand Cross of 
Crown Order - G.K.K. (Netherlands), 
Medal of Honour (Lao), DSO (Singapore), 
Order of Lakandula with the Rank of 
Grand Cross (Philippines), The Order of 
Prince Yaroslav the Wise, Second Class 
(Ukraine), DSO (Military) (Singapore), 
PHBS., Menteri Kanan di Jabatan 
Perdana Menteri, Negara Brunei 
Darussalam. 
                                                                                           
Yang Berhormat Pehin Orang Kaya Laila 
Setia Bakti Di-Raja Dato Laila Utama Haji 
Awang Isa bin Pehin Datu Perdana 
Manteri Dato Laila Utama Haji Awang 
Ibrahim, DK., SPMB., DSNB., PHBS., 
PBLI., PJK., PKL., Penasihat Khas 
Kebawah Duli Yang Maha Mulia Paduka 
Seri Baginda Sultan dan Yang Di-Pertuan 
Negara Brunei Darussalam dan Menteri 
di Jabatan Perdana Menteri, Negara 
Brunei Darussalam. 
 
Yang Berhormat Pehin Udana Khatib 
Dato Paduka Seri Setia Ustaz Haji Awang 
Badaruddin bin Pengarah Dato Paduka 
Haji Awang Othman, PSSUB., DPMB., 
PHBS., PBLI., PJK., PKL., Menteri Hal 
Ehwal Ugama, Negara Brunei 
Darussalam. 
 
Yang Berhormat Pehin Datu Lailaraja 
Mejar Jeneral (B) Dato Paduka Seri Haji 
Awang Halbi bin Haji Mohd. Yussof, 
DPKT., SMB., PHBS., Menteri di Jabatan 
Perdana Menteri dan Menteri Pertahanan 
II, Negara Brunei Darussalam. 
 



 
 
PETANG HARI ISNIN, 13HB. SYAABAN 1444H / 6HB. MAC 2023M 
  

70 

Yang Berhormat Dato Seri Setia Dr. 
Awang Haji Mohammad Isham bin Haji 
Jaafar, PSNB., DPMB., Menteri Kesihatan, 
Negara Brunei Darussalam. 
 
Yang Berhormat Dato Seri Setia Dr. 
Awang Haji Mohd. Amin Liew bin 
Abdullah, PSNB., SPMB., Menteri                     
di Jabatan Perdana Menteri dan Menteri 
Kewangan dan Ekonomi II, Negara 
Brunei Darussalam. 
 
Yang Berhormat Dato Seri Setia Awang 
Haji Erywan bin Pehin Datu Pekerma 
Jaya Haji Mohd. Yusof, PSNB., SPMB., 
PJK., PIKB., Menteri Hal Ehwal Luar 
Negeri II, Negara Brunei Darussalam. 
(Tidak hadir atas urusan rasmi). 
 
Yang Berhormat Dato Seri Setia Awang 
Haji Ahmaddin bin Haji Abdul Rahman, 
PSNB., SPMB., PSB., PIKB., Menteri Hal 
Ehwal Dalam Negeri, Negara Brunei 
Darussalam. 
 
Yang Berhormat Dato Seri Setia Dr. 
Awang Haji Abd. Manaf bin Haji 
Metussin, PSNB., SPMB., PKL.,                  
Menteri Sumber-Sumber Utama                    
dan Pelancongan, Negara Brunei 
Darussalam. 
 
Yang Berhormat Dato Seri Setia Awang 
Haji Muhammad Juanda bin Haji Abd. 
Rashid, PSNB., DPMB., PIKB.,                          
Menteri Pembangunan, Negara Brunei 
Darussalam. 
 
 
 

Yang Berhormat Datin Seri Setia Dr. 
Dayang Hajah Romaizah binti Haji Md. 
Salleh, PSNB., SPMB., PIKB., PKL., 
Menteri Pendidikan, Negara Brunei 
Darussalam. (Tidak hadir atas urusan 
rasmi). 
 
Yang Berhormat Pengiran Dato Seri Setia 
Shamhary bin Pengiran Dato Paduka Haji 
Mustapha, PSNB., Menteri Pengangkutan 
dan Infokomunikasi, Negara Brunei 
Darussalam. 
 
Yang Berhormat Dato Seri Setia Awang 
Haji Nazmi bin Haji Mohamad, PSNB., 
SMB., PIKB., Menteri Kebudayaan, Belia 
dan Sukan, Negara Brunei Darussalam. 
(Tidak hadir atas urusan rasmi). 
 
AHLI YANG DILANTIK ORANG-
ORANG YANG BERGELAR: 
 
Yang Berhormat Pehin Orang Kaya Laila 
Setia Dato Seri Setia Awang Haji Abdul 
Rahman bin Haji Ibrahim, PSNB., DPMB., 
PHBS., PIKB., PKL. 
 
Yang Berhormat Pehin Orang Kaya Johan 
Pahlawan Dato Seri Setia Awang Haji 
Adanan bin Begawan Pehin Siraja Khatib  
Dato Seri Setia Haji Mohd. Yusuf, PSNB., 
DPMB., PHBS., PJK., PIKB., PKL. 
 
Yang Berhormat Pehin Orang Kaya 
Indera Pahlawan Dato Seri Setia Haji 
Awang Suyoi bin Haji Osman, PSNB., 
DPMB., PJK., PIKB., PKL. 
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AHLI YANG DILANTIK ORANG-
ORANG YANG TELAH MENCAPAI 
KECEMERLANGAN: 
 
Yang Berhormat Dayang Hajah Safiah 
binti Sheikh Haji Abd. Salam. 
 
Yang Berhormat Awang Lau How Teck. 
 
Yang Berhormat Dayang Chong Chin 
Yee. 
 
Yang Berhormat Dr. Awang Haji Mahali 
bin Haji Momin. 
 
Yang Berhormat Awang Haji Salleh 
Bostaman bin Haji Zainal Abidin. 
 
Yang Berhormat Dayang Hajah 
Rosmawatty binti Haji Abdul Mumin. 
 
Yang Berhormat Pengiran Haji Isa bin 
Pengiran Haji Aliuddin. 
 
AHLI YANG DILANTIK MEWAKILI 
DAERAH-DAERAH: 
 
Yang Berhormat Awang Amran bin Haji 
Maidin, Penghulu Mukim Lumapas -
Daerah Brunei dan Muara. 
 
Yang Berhormat Awang Lawi bin Haji 
Lamat, Ketua Kampong Subok - Daerah 
Brunei dan Muara. 
 
Yang Berhormat Awang Zainol bin Haji 
Mohamed, Ketua Kampong Putat -  
Daerah Brunei dan Muara. 
 

Yang Berhormat Awang Mohamad Ali bin 
Tanjong, Ketua Kampong Lumapas ‘B’ – 
Daerah Brunei dan Muara. 
 
Yang Berhormat Awang Haji Daud bin 
Jihan, Ketua Kampong Belimbing – 
Daerah Brunei dan Muara. 
 
Yang Berhormat Awang Haji Md. Salleh 
bin Haji Othman, Penghulu Mukim Bukit 
Sawat – Daerah Belait. 
 
Yang Berhormat Awang Mohammad bin 
Abdullah @ Lim Swee Ann, Ketua 
Kampong Bukit Sawat – Daerah Belait. 
 
Yang Berhormat Awang Haji Mohamad 
Danial @ Tekpin bin Ya’akub, Penghulu 
Mukim Ukong – Daerah Tutong. 
 
Yang Berhormat Awang Abdul Aziz bin 
Haji Hamdan, Ketua Kampong Sengkarai 
– Daerah Tutong. 
 
Yang Berhormat Haji Awang Sulaiman 
bin Haji Nasir, PSB., PIKB., PKL., Ketua 
Kampong Labu Estate dan Piasau-Piasau 
– Daerah Temburong. 
 
HADIR BERSAMA: 
 
Yang Dimuliakan Pehin Orang Kaya 
Pekerma Jaya Dato Paduka Awang             
Haji Judin Haji Asar, DPMB., SLJ., POAS., 
PHBS., PBLI., PJK., PKL., Jurutulis Majlis 
Mesyuarat Negara, Negara Brunei 
Darussalam. 
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Yang Berhormat Dato Seri Setia Dr. 
Awang Haji Mohammad Isham bin Haji 
Jaafar, PSNB., DPMB., Menteri Kesihatan, 
Negara Brunei Darussalam. 
 
Yang Berhormat Dato Seri Setia Dr. 
Awang Haji Mohd. Amin Liew bin 
Abdullah, PSNB., SPMB., Menteri                     
di Jabatan Perdana Menteri dan Menteri 
Kewangan dan Ekonomi II, Negara 
Brunei Darussalam. 
 
Yang Berhormat Dato Seri Setia Awang 
Haji Erywan bin Pehin Datu Pekerma 
Jaya Haji Mohd. Yusof, PSNB., SPMB., 
PJK., PIKB., Menteri Hal Ehwal Luar 
Negeri II, Negara Brunei Darussalam. 
(Tidak hadir atas urusan rasmi). 
 
Yang Berhormat Dato Seri Setia Awang 
Haji Ahmaddin bin Haji Abdul Rahman, 
PSNB., SPMB., PSB., PIKB., Menteri Hal 
Ehwal Dalam Negeri, Negara Brunei 
Darussalam. 
 
Yang Berhormat Dato Seri Setia Dr. 
Awang Haji Abd. Manaf bin Haji 
Metussin, PSNB., SPMB., PKL.,                  
Menteri Sumber-Sumber Utama                    
dan Pelancongan, Negara Brunei 
Darussalam. 
 
Yang Berhormat Dato Seri Setia Awang 
Haji Muhammad Juanda bin Haji Abd. 
Rashid, PSNB., DPMB., PIKB.,                          
Menteri Pembangunan, Negara Brunei 
Darussalam. 
 
 
 

Yang Berhormat Datin Seri Setia Dr. 
Dayang Hajah Romaizah binti Haji Md. 
Salleh, PSNB., SPMB., PIKB., PKL., 
Menteri Pendidikan, Negara Brunei 
Darussalam. (Tidak hadir atas urusan 
rasmi). 
 
Yang Berhormat Pengiran Dato Seri Setia 
Shamhary bin Pengiran Dato Paduka Haji 
Mustapha, PSNB., Menteri Pengangkutan 
dan Infokomunikasi, Negara Brunei 
Darussalam. 
 
Yang Berhormat Dato Seri Setia Awang 
Haji Nazmi bin Haji Mohamad, PSNB., 
SMB., PIKB., Menteri Kebudayaan, Belia 
dan Sukan, Negara Brunei Darussalam. 
(Tidak hadir atas urusan rasmi). 
 
AHLI YANG DILANTIK ORANG-
ORANG YANG BERGELAR: 
 
Yang Berhormat Pehin Orang Kaya Laila 
Setia Dato Seri Setia Awang Haji Abdul 
Rahman bin Haji Ibrahim, PSNB., DPMB., 
PHBS., PIKB., PKL. 
 
Yang Berhormat Pehin Orang Kaya Johan 
Pahlawan Dato Seri Setia Awang Haji 
Adanan bin Begawan Pehin Siraja Khatib  
Dato Seri Setia Haji Mohd. Yusuf, PSNB., 
DPMB., PHBS., PJK., PIKB., PKL. 
 
Yang Berhormat Pehin Orang Kaya 
Indera Pahlawan Dato Seri Setia Haji 
Awang Suyoi bin Haji Osman, PSNB., 
DPMB., PJK., PIKB., PKL. 
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AHLI YANG DILANTIK ORANG-
ORANG YANG TELAH MENCAPAI 
KECEMERLANGAN: 
 
Yang Berhormat Dayang Hajah Safiah 
binti Sheikh Haji Abd. Salam. 
 
Yang Berhormat Awang Lau How Teck. 
 
Yang Berhormat Dayang Chong Chin 
Yee. 
 
Yang Berhormat Dr. Awang Haji Mahali 
bin Haji Momin. 
 
Yang Berhormat Awang Haji Salleh 
Bostaman bin Haji Zainal Abidin. 
 
Yang Berhormat Dayang Hajah 
Rosmawatty binti Haji Abdul Mumin. 
 
Yang Berhormat Pengiran Haji Isa bin 
Pengiran Haji Aliuddin. 
 
AHLI YANG DILANTIK MEWAKILI 
DAERAH-DAERAH: 
 
Yang Berhormat Awang Amran bin Haji 
Maidin, Penghulu Mukim Lumapas -
Daerah Brunei dan Muara. 
 
Yang Berhormat Awang Lawi bin Haji 
Lamat, Ketua Kampong Subok - Daerah 
Brunei dan Muara. 
 
Yang Berhormat Awang Zainol bin Haji 
Mohamed, Ketua Kampong Putat -  
Daerah Brunei dan Muara. 
 

Yang Berhormat Awang Mohamad Ali bin 
Tanjong, Ketua Kampong Lumapas ‘B’ – 
Daerah Brunei dan Muara. 
 
Yang Berhormat Awang Haji Daud bin 
Jihan, Ketua Kampong Belimbing – 
Daerah Brunei dan Muara. 
 
Yang Berhormat Awang Haji Md. Salleh 
bin Haji Othman, Penghulu Mukim Bukit 
Sawat – Daerah Belait. 
 
Yang Berhormat Awang Mohammad bin 
Abdullah @ Lim Swee Ann, Ketua 
Kampong Bukit Sawat – Daerah Belait. 
 
Yang Berhormat Awang Haji Mohamad 
Danial @ Tekpin bin Ya’akub, Penghulu 
Mukim Ukong – Daerah Tutong. 
 
Yang Berhormat Awang Abdul Aziz bin 
Haji Hamdan, Ketua Kampong Sengkarai 
– Daerah Tutong. 
 
Yang Berhormat Haji Awang Sulaiman 
bin Haji Nasir, PSB., PIKB., PKL., Ketua 
Kampong Labu Estate dan Piasau-Piasau 
– Daerah Temburong. 
 
HADIR BERSAMA: 
 
Yang Dimuliakan Pehin Orang Kaya 
Pekerma Jaya Dato Paduka Awang             
Haji Judin Haji Asar, DPMB., SLJ., POAS., 
PHBS., PBLI., PJK., PKL., Jurutulis Majlis 
Mesyuarat Negara, Negara Brunei 
Darussalam. 
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Yang Mulia Dayang Rose Aminah              
binti Haji Ismail, PSB., PIKB., Timbalan 
Jurutulis Majlis Mesyuarat Negara, 
Negara  Brunei Darussalam. 

(Mesyuarat mula bersidang pada 
pukul 2.30 petang) 

 
Yang Dimuliakan Jurutulis:                     
حْيم  الرَّ نِ  حْم  َٰ الرَّ  ِ اللّٰه بِسْمِ  Mesyuarat Pertama 
dari Musim Permesyuaratan Kesembilan 
Belas Majlis Mesyuarat Negara bersidang 
pada hari ini, Isnin, 13hb. Syaaban 1444 
bersamaan 6hb. Mac 2023 didahului 
dengan Doa Selamat.

DOA SELAMAT 

Doa Selamat dibacakan oleh Yang 
Dimuliakan Begawan Pehin Khatib Dato 
Paduka Awang Haji Emran bin Haji 
Kunchang. (Imam Masjid Omar ‘Ali 
Saifuddien). 
 
Yang Berhormat Yang Di-Pertua: 
 

حْيم نِ الرَّ حْم  َٰ ِ الرَّ كَاتُهُ   بِسْمِ اللّٰه ر  ب   اِلله و 
ُ
ة حْم  ر  لَيْكُمْ و  مُ ع  لا    السَّ

لِلّٰه  مْدُ  ح 
ْ
ل
َ
                            kita bersyukur ke hadrat أ

 َٰ
َ

ال ع  ت  و  هُ  ان  سُبْح   ِ للّٰه
َ
أ kerana dengan limpah 

rahmat dan izin-Nya jua kita dapat lagi 
bersama-sama hadir pada petang ini 
bersidang bagi hari yang ketiga dalam 
Mesyuarat Pertama dari Musim 
Permesyuaratan Kesembilan Belas Majlis 
Mesyuarat Negara. Selawat serta                    
salam ke  atas Junjungan Besar kita                
مَ 
ى
وَسَل يْهِ 

َ
عَل  ُ اللّٰه صَلَّى  د مُحَمَّ ي   kaum  نَب ِ

kerabat, para sahabat serta pengikut-
pengikut Baginda yang taat lagi setia 
hingga  ke akhir zaman. 
 

Ahli-Ahli Yang Berhormat. Pada hari 
Sabtu yang lepas, (pada sebelah 
petangnya Persidangan Majlis Mesyuarat 
Negara telah selesai meluluskan Usul-
Usul Yang Telah Diberi Notis) dan 
persidangan telah mula membahaskan 
Perkara VI Rang Undang-Undang (2023) 
Perbekalan, 2023/2024 yang telah 
dicadangkan oleh Yang Berhormat Dato 
Seri Setia Dr. Awang Haji Mohd. Amin 
Liew bin Abdullah, Menteri di Jabatan 
Perdana Menteri dan Menteri Kewangan 
dan Ekonomi II. 
 
Rang Undang-Undang tersebut telah 
dibaca bagi kali pertama oleh Yang 
Berhormat Menteri di Jabatan Perdana 
Menteri dan Menteri Kewangan dan 
Ekonomi II telah mengemukakan 
permohonan supaya Rang ini dapat 
dibaca bagi kali kedua dan ketiga iaitu 
dengan menggantung Peraturan-
Peraturan Tetap 28 (2) Majlis Mesyuarat 
Negara. 
 
Oleh yang demikian, atas sebab-sebab 
yang telah dikemukakan, saya 
memberikan keizinan bagi Rang Undang-
Undang Yang bergelar: “Suatu Akta 
Untuk Membekalkan Sejumlah 
Wang Dari Kumpulanwang Yang 
Disatukan bagi Perkhidmatan 
Tahun Kewangan 2023/2024 dan 
untuk memperuntukkan wang yang 
tersebut itu bagi maksud-maksud 
tertentu” untuk dibaca bagi kali yang 
kedua dan ketiga menurut Syarat            
48(3) Perlembagaan Negara Brunei 
Darussalam. 
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Sekarang saya ingin mempersilakan 
Yang Berhormat Menteri di Jabatan 
Perdana Menteri dan Menteri Kewangan 
dan Ekonomi II untuk menghuraikan 
hujah-hujahnya.  
 
Silakan Yang Berhormat. 
 
Yang Berhormat Menteri di Jabatan 
Perdana Menteri dan Menteri 
Kewangan dan Ekonomi II: Yang 
Berhormat Yang Di-Pertua. Kaola ingin 
mengucapkan terima kasih yang 
sebanyak-banyaknya atas keizinan Yang 
Berhormat Yang Di-Pertua untuk kaola 
membacakan Rang Undang-Undang 
yang bergelar: “Suatu Akta Untuk 
Membekalkan Sejumlah Wang Dari 
Kumpulanwang Yang Disatukan 
Bagi Perkhidmatan Tahun 
Kewangan 2023/2024 dan untuk 
memperuntukkan wang yang 
tersebut itu bagi maksud-maksud 
tertentu” dibaca bagi kali yang kedua. 
 

حْيم  نِ الرَّ حْم  َٰ ِ الرَّ بِسْمِ اللّٰه

فِ  َ شْْ
َ
أ عَلََّٰ  مُ 

َ
لَ وَالسَّ ةُ 

َ
لَ وَالصَّ  ، نَ مِي 

َ
عَال

ْ
ال رَبِّ  لِلِّٰ  حَمْدُ 

ْ
 اَل

وَصَحْبِهِ  آلِهِ  وَعَلََّٰ  دٍ  مُحَمَّ دِنَا  سَيِّ  ، نَ مُرْسَلِي 
ْ
وَال نْبِيَاءِ 

َ ْ
 الْ

نَ  جْمَعِي 
َ
  أ

مِنْ  عُقْدَة   وَاحْلُلْ  مْرِي
َ
أ لِي   ْ وَيَسِّّ صَدْرِي  لِي  حْ  َ اشْْ رَبِّ 

وْلِي 
َ
ق يَفْقَهُوا  ي  ِ

لِسَانن

كَاتُهُ  ر  ب   اِلله و 
ُ
ة حْم  ر  لَيْكُمْ و  مُ ع  لا   Yang Berhormat السَّ

Yang Di-Pertua dan Ahli-Ahli Yang 
Berhormat. Tujuan Rang Undang-
Undang ini ialah: “Untuk 
membenarkan bagi pengeluaran 
sejumlah $5.96 bilion Dari 
Kumpulanwang Yang Disatukan 
Bagi Perkhidmatan Tahun 
Kewangan 2023/2024 dan untuk 

memperuntukkan wang yang 
tersebut itu bagi maksud-maksud 
yang dinyatakan dalam Jadual”.  

Kaola memohon izin lebih dahulu untuk 
menerangkan secara ringkas mengenai 
penyediaan Rang Anggaran Belanjawan 
Negara bagi Tahun Kewangan 
2023/2024 ini berdasarkan analisis dan 
penilaian yang telah dibuat ke atas 
prospek ekonomi global dan Negara 
Brunei Darussalam, keutamaan 
perbelanjaan kerajaan serta kemampuan 
kewangan kerajaan untuk membiayai 
perbelanjaan-perbelanjaan berkenaan.  
 
مْدُ لِلّٰه  ح 

ْ
ل
َ
 syukur kita panjatkan ke hadrat ,أ

 َٰ
َ

ال ع  ت  و  هُ  ان  سُبْح   ِ للّٰه
َ
أ kerana dengan izin dan 

limpah rahmat-Nya jua serta berkat 
kepimpinan, kebijaksanaan dan 
keprihatinan Kebawah Duli Yang Maha 
Mulia Paduka Seri Baginda Sultan Haji 
Hassanal Bolkiah Mu’izzaddin Waddaulah 
ibni Al-Marhum Sultan Haji Omar ‘Ali 
Saifuddien Sa’adul Khairi Waddien, 
Sultan dan Yang Di-Pertuan Negara 
Brunei Darussalam, rakyat dan penduduk 
negara ini dapat terus menikmati 
pembangunan dan perkembangan, 
keamanan dan kemakmuran di sebalik 
pelbagai cabaran yang telah dihadapi. 
 
Yang Berhormat Yang Di-Pertua. Dunia 
telah menyaksikan pelbagai pergolakan 
yang luar biasa seperti pandemik COVID-
19, konflik geopolitik dan impak inflasi 
yang tinggi. Ini semua telah 
menyebabkan krisis kos sara hidup            
di kebanyakan negara dan memberikan 
kesan khususnya kepada perbelanjaan isi 
rumah berikutan peningkatan kos tenaga 



 
 
PETANG HARI ISNIN, 13HB. SYAABAN 1444H / 6HB. MAC 2023M 
  

72 

Yang Mulia Dayang Rose Aminah              
binti Haji Ismail, PSB., PIKB., Timbalan 
Jurutulis Majlis Mesyuarat Negara, 
Negara  Brunei Darussalam. 

(Mesyuarat mula bersidang pada 
pukul 2.30 petang) 

 
Yang Dimuliakan Jurutulis:                     
حْيم  الرَّ نِ  حْم  َٰ الرَّ  ِ اللّٰه بِسْمِ  Mesyuarat Pertama 
dari Musim Permesyuaratan Kesembilan 
Belas Majlis Mesyuarat Negara bersidang 
pada hari ini, Isnin, 13hb. Syaaban 1444 
bersamaan 6hb. Mac 2023 didahului 
dengan Doa Selamat.

DOA SELAMAT 

Doa Selamat dibacakan oleh Yang 
Dimuliakan Begawan Pehin Khatib Dato 
Paduka Awang Haji Emran bin Haji 
Kunchang. (Imam Masjid Omar ‘Ali 
Saifuddien). 
 
Yang Berhormat Yang Di-Pertua: 
 

حْيم نِ الرَّ حْم  َٰ ِ الرَّ كَاتُهُ   بِسْمِ اللّٰه ر  ب   اِلله و 
ُ
ة حْم  ر  لَيْكُمْ و  مُ ع  لا    السَّ

لِلّٰه  مْدُ  ح 
ْ
ل
َ
                            kita bersyukur ke hadrat أ

 َٰ
َ

ال ع  ت  و  هُ  ان  سُبْح   ِ للّٰه
َ
أ kerana dengan limpah 

rahmat dan izin-Nya jua kita dapat lagi 
bersama-sama hadir pada petang ini 
bersidang bagi hari yang ketiga dalam 
Mesyuarat Pertama dari Musim 
Permesyuaratan Kesembilan Belas Majlis 
Mesyuarat Negara. Selawat serta                    
salam ke  atas Junjungan Besar kita                
مَ 
ى
وَسَل يْهِ 

َ
عَل  ُ اللّٰه صَلَّى  د مُحَمَّ ي   kaum  نَب ِ

kerabat, para sahabat serta pengikut-
pengikut Baginda yang taat lagi setia 
hingga  ke akhir zaman. 
 

Ahli-Ahli Yang Berhormat. Pada hari 
Sabtu yang lepas, (pada sebelah 
petangnya Persidangan Majlis Mesyuarat 
Negara telah selesai meluluskan Usul-
Usul Yang Telah Diberi Notis) dan 
persidangan telah mula membahaskan 
Perkara VI Rang Undang-Undang (2023) 
Perbekalan, 2023/2024 yang telah 
dicadangkan oleh Yang Berhormat Dato 
Seri Setia Dr. Awang Haji Mohd. Amin 
Liew bin Abdullah, Menteri di Jabatan 
Perdana Menteri dan Menteri Kewangan 
dan Ekonomi II. 
 
Rang Undang-Undang tersebut telah 
dibaca bagi kali pertama oleh Yang 
Berhormat Menteri di Jabatan Perdana 
Menteri dan Menteri Kewangan dan 
Ekonomi II telah mengemukakan 
permohonan supaya Rang ini dapat 
dibaca bagi kali kedua dan ketiga iaitu 
dengan menggantung Peraturan-
Peraturan Tetap 28 (2) Majlis Mesyuarat 
Negara. 
 
Oleh yang demikian, atas sebab-sebab 
yang telah dikemukakan, saya 
memberikan keizinan bagi Rang Undang-
Undang Yang bergelar: “Suatu Akta 
Untuk Membekalkan Sejumlah 
Wang Dari Kumpulanwang Yang 
Disatukan bagi Perkhidmatan 
Tahun Kewangan 2023/2024 dan 
untuk memperuntukkan wang yang 
tersebut itu bagi maksud-maksud 
tertentu” untuk dibaca bagi kali yang 
kedua dan ketiga menurut Syarat            
48(3) Perlembagaan Negara Brunei 
Darussalam. 
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Sekarang saya ingin mempersilakan 
Yang Berhormat Menteri di Jabatan 
Perdana Menteri dan Menteri Kewangan 
dan Ekonomi II untuk menghuraikan 
hujah-hujahnya.  
 
Silakan Yang Berhormat. 
 
Yang Berhormat Menteri di Jabatan 
Perdana Menteri dan Menteri 
Kewangan dan Ekonomi II: Yang 
Berhormat Yang Di-Pertua. Kaola ingin 
mengucapkan terima kasih yang 
sebanyak-banyaknya atas keizinan Yang 
Berhormat Yang Di-Pertua untuk kaola 
membacakan Rang Undang-Undang 
yang bergelar: “Suatu Akta Untuk 
Membekalkan Sejumlah Wang Dari 
Kumpulanwang Yang Disatukan 
Bagi Perkhidmatan Tahun 
Kewangan 2023/2024 dan untuk 
memperuntukkan wang yang 
tersebut itu bagi maksud-maksud 
tertentu” dibaca bagi kali yang kedua. 
 

حْيم  نِ الرَّ حْم  َٰ ِ الرَّ بِسْمِ اللّٰه

فِ  َ شْْ
َ
أ عَلََّٰ  مُ 

َ
لَ وَالسَّ ةُ 

َ
لَ وَالصَّ  ، نَ مِي 

َ
عَال

ْ
ال رَبِّ  لِلِّٰ  حَمْدُ 

ْ
 اَل

وَصَحْبِهِ  آلِهِ  وَعَلََّٰ  دٍ  مُحَمَّ دِنَا  سَيِّ  ، نَ مُرْسَلِي 
ْ
وَال نْبِيَاءِ 

َ ْ
 الْ

نَ  جْمَعِي 
َ
  أ

مِنْ  عُقْدَة   وَاحْلُلْ  مْرِي
َ
أ لِي   ْ وَيَسِّّ صَدْرِي  لِي  حْ  َ اشْْ رَبِّ 

وْلِي 
َ
ق يَفْقَهُوا  ي  ِ

لِسَانن

كَاتُهُ  ر  ب   اِلله و 
ُ
ة حْم  ر  لَيْكُمْ و  مُ ع  لا   Yang Berhormat السَّ

Yang Di-Pertua dan Ahli-Ahli Yang 
Berhormat. Tujuan Rang Undang-
Undang ini ialah: “Untuk 
membenarkan bagi pengeluaran 
sejumlah $5.96 bilion Dari 
Kumpulanwang Yang Disatukan 
Bagi Perkhidmatan Tahun 
Kewangan 2023/2024 dan untuk 

memperuntukkan wang yang 
tersebut itu bagi maksud-maksud 
yang dinyatakan dalam Jadual”.  

Kaola memohon izin lebih dahulu untuk 
menerangkan secara ringkas mengenai 
penyediaan Rang Anggaran Belanjawan 
Negara bagi Tahun Kewangan 
2023/2024 ini berdasarkan analisis dan 
penilaian yang telah dibuat ke atas 
prospek ekonomi global dan Negara 
Brunei Darussalam, keutamaan 
perbelanjaan kerajaan serta kemampuan 
kewangan kerajaan untuk membiayai 
perbelanjaan-perbelanjaan berkenaan.  
 
مْدُ لِلّٰه  ح 

ْ
ل
َ
 syukur kita panjatkan ke hadrat ,أ

 َٰ
َ

ال ع  ت  و  هُ  ان  سُبْح   ِ للّٰه
َ
أ kerana dengan izin dan 

limpah rahmat-Nya jua serta berkat 
kepimpinan, kebijaksanaan dan 
keprihatinan Kebawah Duli Yang Maha 
Mulia Paduka Seri Baginda Sultan Haji 
Hassanal Bolkiah Mu’izzaddin Waddaulah 
ibni Al-Marhum Sultan Haji Omar ‘Ali 
Saifuddien Sa’adul Khairi Waddien, 
Sultan dan Yang Di-Pertuan Negara 
Brunei Darussalam, rakyat dan penduduk 
negara ini dapat terus menikmati 
pembangunan dan perkembangan, 
keamanan dan kemakmuran di sebalik 
pelbagai cabaran yang telah dihadapi. 
 
Yang Berhormat Yang Di-Pertua. Dunia 
telah menyaksikan pelbagai pergolakan 
yang luar biasa seperti pandemik COVID-
19, konflik geopolitik dan impak inflasi 
yang tinggi. Ini semua telah 
menyebabkan krisis kos sara hidup            
di kebanyakan negara dan memberikan 
kesan khususnya kepada perbelanjaan isi 
rumah berikutan peningkatan kos tenaga 
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dan komoditi. Terhadnya rantaian 
bekalan barangan serta pengurangan 
rangsangan fiskal berkaitan pandemik 
COVID-19. Situasi ini telah 
mengakibatkan kesan negatif yang 
berlarutan terhadap prestasi ekonomi 
global.  
 
Pihak International Monetary Fund (IMF) 
dalam laporan terkini World Economic 
Outlook keluaran bulan Januari 2023 
telah mengunjurkan Pertubuhan 
Ekonomi Global menjadi perlahan dari 
kadar 3.4% pada tahun 2022 kepada 
2.9% pada tahun 2023, sebelum kembali 
pulih pada kadar 3.1% bagi tahun 2024. 
Ini antaranya disebabkan kebanyakan 
negara telah membuka semula 
sempadan serta kedayatahanan negara-
negara semasa menghadapi kenaikan 
inflasi, kos tenaga yang tinggi, kadar 
faedah tinggi dan konflik geopolitik 
berterusan. 
 
Berikutan dengan unjuran Pertubuhan 
Ekonomi Global ini, permintaan global 
juga dijangka akan berkurangan dan 
seterusnya menjejaskan perdagangan 
global. Oleh itu, pihak IMF melalui 
laporan WEO bulan Januari 2023 telah 
meramalkan jumlah perdagangan global 
ataupun global trade volume akan 
menjadi perlahan daripada kadar 5.4% 
pada tahun 2022 kepada 2.4% bagi 
tahun 2023 sebelum kembali pulih pada 
kadar 3.4% bagi tahun 2024. 
 
Pihak Energy Information Administration 
(EIA) melalui laporan bulan Januari 2023 
telah meramalkan harga minyak Brent 
akan  menurun secara purata dari 

USD100.94 setong pada tahun 2022 
kepada USD83.10 setong pada tahun 
2023, berikutan jangkaan pengeluaran 
minyak global yang berlebihan 
berbanding dengan permintaan. 
 
Yang Berhormat Yang Di-Pertua dan Ahli-
Ahli Yang Berhormat. Kaola seterusnya 
ingin mengongsikan prestasi ekonomi 
Negara Brunei Darussalam. Momentum 
kadar pemulihan ekonomi negara 
diunjurkan terus meningkat berikutan 
pembukaan semula ekonomi dan 
sempadan antarabangsa.  
 
Namun penularan semula pandemik 
COVID-19 masih menjadi satu risiko 
beserta risiko global lain yang besar 
kemungkinan akan menjejaskan situasi 
ekonomi negara ini. Mengikut laporan 
suku ketiga tahun 2022, Jabatan 
Perancangan Ekonomi dan Statistik, 
Keluaran Dalam Negara Kasar (KDNK) 
Negara Brunei Darussalam,  مْدُ لِلّٰه ح 

ْ
ل
َ
 telah أ

mencatatkan pertumbuhan yang positif 
sebanyak 0.9% setelah mencatatkan 
pertumbuhan negatif pada suku pertama 
dan kedua tahun 2022. Pertumbuhan 
suku ketiga tahun 2022 ini berikutan 
peningkatan dalam sektor bukan minyak 
dan gas sebanyak 4.6% yang didorong 
oleh peningkatan dalam beberapa 
subsektor seperti hiliran, kewangan, 
pengangkutan udara, perdagangan 
borong dan runcit dan perikanan.
 
Walau bagaimanapun, sektor minyak dan 
gas pula mencatatkan penurunan pada 
kadar 2.7% disebabkan oleh penurunan 
pengeluaran minyak mentah. Penurunan 
ini disebabkan antaranya penutupan 
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yang berjadual dan tidak berjadual bagi 
aktiviti-aktiviti maintenance serta 
pemulihan pelantar minyak luar pantai. 
Manakala Pusat Kajian Strategik dan 
Dasar atau Center for Strategic and 
Policy Studies (CSPS) melalui laporan 
Brunei Economic Outlook 2023 telah pun 
mengunjurkan ekonomi negara akan 
berkembang pada kadar 2.6% bagi 
tahun 2023. Unjuran ini didorong oleh 
pertubuhan dalam sektor minyak dan gas 
pada kadar 2% berikutan pengeluaran 
yang dijangka meningkat setelah aktiviti-
aktiviti maintenance selesai 
dilaksanakan.  

Manakala aktiviti yang lain dalam sektor 
bukan minyak dan gas juga dijangka 
mencatatkan pertumbuhan yang positif 
pada kadar 2.8% mengambil kira 
kebanyakan aktiviti ekonomi berkenaan 
dijangka akan beransur pulih berikutan 
pembukaan semula sempadan                  
serta pengurangan langkah-langkah 
pengawalan yang berkaitan dengan 
endemik COVID-19. 

CSPS juga mengunjurkan inflasi negara 
akan menurun kepada kadar 2.5% bagi 
tahun 2023 adalah mencatatkan kadar 
3.7% pada tahun 2022, iaitu kadar inflasi 
yang tertinggi sejak tahun 1995. Ini 
disebabkan oleh permintaan global yang 
lemah dan rantaian bekalan yang 
beransur pulih. Di samping itu, pihak 
IMF, Asean +3 Macroeconomic Research 
Office atau AMRO dan Asean 
Development Bank (ADB) telah 
mengunjurkan pertumbuhan ekonomi 
yang positif bagi Negara Brunei 
Darussalam pada tahun 2023, iaitu 

masing-masing pada kadar 3.3%,           
3% dan 3.6%. 

Unjuran tersebut mengambil kira usaha-
usaha pemulihan dan mempelbagaikan 
ekonomi yang dilaksanakan khususnya 
pengeluaran produk industri hiliran 
minyak dan gas serta aktiviti-aktiviti 
berkaitan dengan Syarikat Hengyi 
Industries Sendirian Berhad, Syarikat 
Methanol Brunei (BMC) dan Syarikat 
Brunei Fertilizer Industries Sendirian 
Berhad (BFI). Namun demikian unjuran-
unjuran yang kaola kongsikan sebentar 
tadi juga tertakluk kepada beberapa 
faktor luaran dan dalaman (external and 
internal factors).  

Antaranya seperti: 

i. Penularan varian-varian COVID-19 
baharu.; 

 
ii. Tekanan geopolitik berterusan yang 

akan mengakibatkan gangguan 
rantaian bekalan kepada inflasi yang 
tinggi.; 

  
iii. Risiko kemelesetan ekonomi dunia.; 

dan 
  

iv. Ketidakpastian pasaran minyak dan 
gas dunia dan tahap pengeluaran 
minyak dan gas negara. 

 ِ لِلّٰى حَمْدُ 
ْ
 langkah-langkah yang telah dan ال

sedang diambil oleh kerajaan dengan 
sokongan padu daripada pihak swasta 
dan seluruh rakyat dan penduduk melalui 
pendekatan whole of government dan 
whole of nation telah dapat mengawal 
dan mengurangkan kesan atau impak 
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dan komoditi. Terhadnya rantaian 
bekalan barangan serta pengurangan 
rangsangan fiskal berkaitan pandemik 
COVID-19. Situasi ini telah 
mengakibatkan kesan negatif yang 
berlarutan terhadap prestasi ekonomi 
global.  
 
Pihak International Monetary Fund (IMF) 
dalam laporan terkini World Economic 
Outlook keluaran bulan Januari 2023 
telah mengunjurkan Pertubuhan 
Ekonomi Global menjadi perlahan dari 
kadar 3.4% pada tahun 2022 kepada 
2.9% pada tahun 2023, sebelum kembali 
pulih pada kadar 3.1% bagi tahun 2024. 
Ini antaranya disebabkan kebanyakan 
negara telah membuka semula 
sempadan serta kedayatahanan negara-
negara semasa menghadapi kenaikan 
inflasi, kos tenaga yang tinggi, kadar 
faedah tinggi dan konflik geopolitik 
berterusan. 
 
Berikutan dengan unjuran Pertubuhan 
Ekonomi Global ini, permintaan global 
juga dijangka akan berkurangan dan 
seterusnya menjejaskan perdagangan 
global. Oleh itu, pihak IMF melalui 
laporan WEO bulan Januari 2023 telah 
meramalkan jumlah perdagangan global 
ataupun global trade volume akan 
menjadi perlahan daripada kadar 5.4% 
pada tahun 2022 kepada 2.4% bagi 
tahun 2023 sebelum kembali pulih pada 
kadar 3.4% bagi tahun 2024. 
 
Pihak Energy Information Administration 
(EIA) melalui laporan bulan Januari 2023 
telah meramalkan harga minyak Brent 
akan  menurun secara purata dari 

USD100.94 setong pada tahun 2022 
kepada USD83.10 setong pada tahun 
2023, berikutan jangkaan pengeluaran 
minyak global yang berlebihan 
berbanding dengan permintaan. 
 
Yang Berhormat Yang Di-Pertua dan Ahli-
Ahli Yang Berhormat. Kaola seterusnya 
ingin mengongsikan prestasi ekonomi 
Negara Brunei Darussalam. Momentum 
kadar pemulihan ekonomi negara 
diunjurkan terus meningkat berikutan 
pembukaan semula ekonomi dan 
sempadan antarabangsa.  
 
Namun penularan semula pandemik 
COVID-19 masih menjadi satu risiko 
beserta risiko global lain yang besar 
kemungkinan akan menjejaskan situasi 
ekonomi negara ini. Mengikut laporan 
suku ketiga tahun 2022, Jabatan 
Perancangan Ekonomi dan Statistik, 
Keluaran Dalam Negara Kasar (KDNK) 
Negara Brunei Darussalam,  مْدُ لِلّٰه ح 

ْ
ل
َ
 telah أ

mencatatkan pertumbuhan yang positif 
sebanyak 0.9% setelah mencatatkan 
pertumbuhan negatif pada suku pertama 
dan kedua tahun 2022. Pertumbuhan 
suku ketiga tahun 2022 ini berikutan 
peningkatan dalam sektor bukan minyak 
dan gas sebanyak 4.6% yang didorong 
oleh peningkatan dalam beberapa 
subsektor seperti hiliran, kewangan, 
pengangkutan udara, perdagangan 
borong dan runcit dan perikanan.
 
Walau bagaimanapun, sektor minyak dan 
gas pula mencatatkan penurunan pada 
kadar 2.7% disebabkan oleh penurunan 
pengeluaran minyak mentah. Penurunan 
ini disebabkan antaranya penutupan 
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yang berjadual dan tidak berjadual bagi 
aktiviti-aktiviti maintenance serta 
pemulihan pelantar minyak luar pantai. 
Manakala Pusat Kajian Strategik dan 
Dasar atau Center for Strategic and 
Policy Studies (CSPS) melalui laporan 
Brunei Economic Outlook 2023 telah pun 
mengunjurkan ekonomi negara akan 
berkembang pada kadar 2.6% bagi 
tahun 2023. Unjuran ini didorong oleh 
pertubuhan dalam sektor minyak dan gas 
pada kadar 2% berikutan pengeluaran 
yang dijangka meningkat setelah aktiviti-
aktiviti maintenance selesai 
dilaksanakan.  

Manakala aktiviti yang lain dalam sektor 
bukan minyak dan gas juga dijangka 
mencatatkan pertumbuhan yang positif 
pada kadar 2.8% mengambil kira 
kebanyakan aktiviti ekonomi berkenaan 
dijangka akan beransur pulih berikutan 
pembukaan semula sempadan                  
serta pengurangan langkah-langkah 
pengawalan yang berkaitan dengan 
endemik COVID-19. 

CSPS juga mengunjurkan inflasi negara 
akan menurun kepada kadar 2.5% bagi 
tahun 2023 adalah mencatatkan kadar 
3.7% pada tahun 2022, iaitu kadar inflasi 
yang tertinggi sejak tahun 1995. Ini 
disebabkan oleh permintaan global yang 
lemah dan rantaian bekalan yang 
beransur pulih. Di samping itu, pihak 
IMF, Asean +3 Macroeconomic Research 
Office atau AMRO dan Asean 
Development Bank (ADB) telah 
mengunjurkan pertumbuhan ekonomi 
yang positif bagi Negara Brunei 
Darussalam pada tahun 2023, iaitu 

masing-masing pada kadar 3.3%,           
3% dan 3.6%. 

Unjuran tersebut mengambil kira usaha-
usaha pemulihan dan mempelbagaikan 
ekonomi yang dilaksanakan khususnya 
pengeluaran produk industri hiliran 
minyak dan gas serta aktiviti-aktiviti 
berkaitan dengan Syarikat Hengyi 
Industries Sendirian Berhad, Syarikat 
Methanol Brunei (BMC) dan Syarikat 
Brunei Fertilizer Industries Sendirian 
Berhad (BFI). Namun demikian unjuran-
unjuran yang kaola kongsikan sebentar 
tadi juga tertakluk kepada beberapa 
faktor luaran dan dalaman (external and 
internal factors).  

Antaranya seperti: 

i. Penularan varian-varian COVID-19 
baharu.; 

 
ii. Tekanan geopolitik berterusan yang 

akan mengakibatkan gangguan 
rantaian bekalan kepada inflasi yang 
tinggi.; 

  
iii. Risiko kemelesetan ekonomi dunia.; 

dan 
  

iv. Ketidakpastian pasaran minyak dan 
gas dunia dan tahap pengeluaran 
minyak dan gas negara. 

 ِ لِلّٰى حَمْدُ 
ْ
 langkah-langkah yang telah dan ال

sedang diambil oleh kerajaan dengan 
sokongan padu daripada pihak swasta 
dan seluruh rakyat dan penduduk melalui 
pendekatan whole of government dan 
whole of nation telah dapat mengawal 
dan mengurangkan kesan atau impak 
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daripada ketidaktentuan ekonomi global 
demi memastikan ekonomi negara dapat 
membangun, terus kukuh dan stabil.  

Beberapa usaha ke arah 
mempelbagaikan ekonomi negara kita 
telah dan akan terus dilaksanakan untuk 
membantu perkembangan dan 
pertumbuhan sektor swasta melalui 
pembangunan perniagaan tempatan dan 
government linked companies (GLC’s) 
dan termasuk usaha-usaha bagi menarik 
Pelaburan Langsung Asing (FDI).  

Semenjak beberapa tahun kebelakangan 
ini kita telah menyaksikan perkembangan 
yang menggalakkan di sektor bukan 
minyak dan gas. Namun demikian, 
usaha-usaha untuk mempelbagaikan 
ekonomi perlu diteruskan dan 
dilipatgandakan dalam sektor tersebut 
melalui penglibatan pihak swasta 
khususnya pengusaha-pengusaha 
tempatan (GLC’s) dan FDI bagi membina 
asas ekonomi yang lebih kukuh, luas, 
berdaya tahan dan berdaya maju 
sepertimana yang dihasratkan di bawah 
matlamat ketiga dalam Wawasan Brunei 
2035 iaitu: Ekonomi yang Dinamik dan 
Berdaya tahan. 
 
Oleh itu, marilah kita sama-sama 
berusaha dengan lebih gigih dalam 
mencapai matlamat-matlamat di bawah 
Wawasan Brunei 2035 yang tempoh 
sasaran semakin hampir. Perkara ini juga 
telah dititahkan oleh Kebawah Duli Yang 
Maha Mulia Paduka Seri Baginda Sultan 
dan Yang Di-Pertuan Negara Brunei 
Darussalam sempena Hari Kebangsaan 

Negara Brunei Darussalam kali ke-39 
pada 23hb. Februari 2023.  
 
Dalam hal ini, Kementerian Kewangan 
dan Ekonomi telah melancarkan 
Economic Blueprint dan peta-peta jalan 
di bawah sektor industri pemakanan, 
industri hiliran minyak dan gas dan 
industri perkhidmatan maritim yang 
bertujuan menambah baik ekosistem dan 
juga industri-industri tempatan dapat 
meningkatkan usaha masing-masing            
ke arah memperkukuhkan lagi 
kedayatahanan ekonomi negara. 
Blueprints dan peta-peta jalan ini penting 
untuk merancang dan mencapai 
pembangunan negara pada jangka masa 
yang sederhana dan panjang ke arah 
mencapai matlamat Wawasan Brunei 
2035. 
 
Dalam mendukung usaha negara dalam 
mencapai Wawasan Brunei 2035, 
kerajaan terus komited dengan tindakan 
global dalam melaksanakan matlamat 
pembangunan yang berdaya tahan bagi 
tahun 2030 yang dikenali sebagai 
Sustainable Development Goals (SDG’s), 
ini merupakan landasan bagi memastikan 
pembangunan negara dicapai dengan 
prinsip inklusif, saksama dan mampan.  
 
 ِ لِلّٰى حَمْدُ 

ْ
 tindakan-tindakan menyokong ال

agenda SDG’s telah berjaya dalam 
beberapa aspek contohnya: 
 
i. Pemantauan perkembangan 

petunjuk indikator SDG’s, Bengkel 
Kebangsaan SDG’s.; dan 
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ii. Perkongsian (Partnership) dan 
program meningkat kesedaran. 

الله   اء   ش   lebih banyak tindakan akan  اِنْ 
dilaksanakan seperti laman sesawang 
SDG’s dan meningkatkan kerjasama 
terutamanya dengan belia. 
  
Di samping itu, negara sedang membuat 
persiapan bagi menghadapkan laporan 
Voluntary National Review II ke United 
Nation High Level Political Forum on 
Sustainable Development pada bulan 
Julai 2023. Laporan ini akan 
mengongsikan kepada masyarakat global 
mengenai kemajuan SDG’s dari konteks 
Negara Brunei Darussalam terutamanya 
Wawasan Brunei 2035. 
 
Yang Berhormat Yang Di-Pertua dan Ahli-
Ahli Yang Berhormat.  ِ لِلّٰى حَمْدُ 

ْ
 negara ال

telah memasuki fasa endemik kira-kira 
setahun yang lalu dan rakyat serta 
penduduk di negara ini mempunyai tahap 
imuniti yang tinggi bagi perlindungan 
masyarakat umum yang diperolehi 
melalui vaksinasi dan jangkitan semula 
jadi.  
 
Namun demikian, negara perlu terus 
berwaspada dan menyesuaikan keadaan 
kepada norma baharu mengambil kira 
ancaman wabak masih belum berakhir 
sepenuhnya termasuklah risiko terhadap 
penemuan varian-varian baharu dan 
penyakit berjangkit yang lain.  
 
Dalam hal ini juga, kerajaan akan terus 
berusaha merangsang pertumbuhan 
ekonomi, meningkatkan ruang fiskal agar 
dapat meneruskan pelaburan khususnya 

dalam sektor kesihatan dan infrastruktor 
dan meningkatkan jaringan keselamatan 
sosial agar negara dapat bersedia dalam 
menangani apa jua cabaran pada masa 
hadapan secara berkesan. 
 
Di samping itu, kerajaan akan terus 
membuat pelaburan ke arah menjamin 
kesejahteraan dan kebajikan rakyat dan 
penduduk negara ini untuk memastikan 
kehidupan yang makmur melalui 
penyediaan pendidikan yang berkualiti 
serta peluang-peluang pekerjaan baik            
di sektor kerajaan mahupun di sektor 
swasta. Seterusnya memastikan rakyat 
dan penduduk dapat hidup selesa 
semasa waktu persaraan nanti. 
 
Dalam kesempatan ini, kaola menjunjung 
kasih atas kurnia titah Kebawah Duli 
Yang Maha Mulia Paduka Seri Baginda 
Sultan dan Yang Di-Pertuan Negara 
Brunei Darussalam semasa Istiadat 
Pembukaan Rasmi Mesyuarat Pertama 
dari Musim Permesyuaratan Kesembilan 
Belas Majlis Mesyuarat Negara pada        
2hb. Mac 2023M mengenai Skim 
Persaraan Kebangsaan ataupun SPK 
yang اء  الله  akan dilaksananakan pada  اِنْ ش 
bulan Julai 2023 ini. 
 
SPK merupakan hasil usaha kerajaan 
untuk menambah baik Skim Pencen yang 
sedia ada, iaitu bagi menggantikan Skim 
Tabung Amanah Pekerja (TAP) dan Skim 
Persaraan Caruman Tambahan (SCP). 
Dengan adanya Skim SPK yang baharu 
ini ia akan mengukuhkan lagi 
kesejahteraan sosial para ahli semasa 
persaraan nanti.  
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daripada ketidaktentuan ekonomi global 
demi memastikan ekonomi negara dapat 
membangun, terus kukuh dan stabil.  
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Pelaburan Langsung Asing (FDI).  
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Negara Brunei Darussalam kali ke-39 
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untuk menambah baik Skim Pencen yang 
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Skim tersebut akan menggunakan 
kaedah income replacement ratio atau 
pencen bulanan berdasarkan gaji pada 
waktu perkhidmatan yang lebih baik 
pada waktu persaraan nanti. Ia juga 
akan mengambil kira kadar inflasi bagi 
memastikan pendapatan persaraan ahli 
tidak terjejas pada masa akan datang.  
 
Skim ini juga lebih inklusif yang bukan 
sahaja terhad kepada pekerja-pekerja            
di sektor kerajaan, malahan sektor 
swasta termasuk juga bekerja sendiri 
atau self-employed. Dalam 
menggalakkan pekerja supaya lebih 
produktif SPK dapat memberikan 
manfaat yang lebih baik dengan 
pembayaran anuiti yang boleh mencapai 
sepanjang hayat. Dalam masa yang 
sama perlindungan manfaat turunan bagi 
tangunggan- tanggungan ahli juga telah 
diperluaskan. 
 
  ِ لِلّٰى حَمْدُ 

ْ
 sejak bulan April 2022, sesi ال

‘pemberigaan’ SPK telah disampaikan 
kepada hampir 13,000 orang ahli yang 
terdiri daripada pekerja sektor kerajaan 
dan swasta. Hasil daripada ‘pemberigaan’ 
tersebut beberapa maklum balas serta 
input telah diterima dan pihak 
Kementerian Kewangan dan Ekonomi 
dan Tabung Amanah Pekerja telah 
membuat beberapa tambahan kepada 
skim berkenaan untuk mengukuhkan lagi 
manfaat bagi ahli-ahlinya. 

SPK yang telah dikemas kini seterusnya 
diberigakan melalui beberapa sesi 
konsultasi yang dimulakan dengan ahli-
ahli yang berumur 50 ke 59 tahun 
bertempat di Pusat Persidangan 

Antarabangsa  sehingga 22hb. Mac 
2023M ini. 
  
الله  اء   ش                sesi kedua akan diteruskan  اِنْ 
di Health Promotion Centre bermula            
27hb. Mac 2023 sehingga 21hb. April 
2023. Maklumat-maklumat mengenai 
SPK juga boleh didapati melalui website 
dan media sosial TAP. Setakat ini 
sambutan dan maklum balas daripada 
ahli-ahli yang hadir sangat positif bahawa 
mereka menghargai penambahbaikan 
berkenaan, terutama sekali peningkatan 
intuiti semasa mereka bersara nanti. 
 
اء  الله   SPK ini akan dikemas kini dari  اِنْ ش 
masa ke masa secara berterusan bagi 
setiap 3 ke 5 tahun bagi memastikan ia 
terus releven dan mencapai objektifnya. 
Oleh itu, kaola menggalakkan ahli-ahli 
untuk mengambil peluang untuk hadir 
pada sesi-sesi konsultasi SPK untuk 
mengetahui lebih lanjut mengenai skim 
baharu ini. 
 
Yang Berhormat Yang Di-Pertua dan Ahli-
Ahli Yang Berhormat. Izinkan kaola 
mengongsikan kedudukan fiskal kerajaan 
bagi Tahun Kewangan 2021/2022.  
 
Syukur  مْدُ لِلّٰه ح 

ْ
ل
َ
 kutipan hasil pendapatan  أ

kerajaan telah meningkat sebanyak 
132.5% kepada $4.77 bilion berbanding 
dengan Tahun Kewangan 2020/2021 
berikutan kenaikan harga minyak dunia 
pada tahun 2021 yang secara purata 
berada pada paras melebihi USD70 juta 
setong.  
 
Pada masa yang sama perbelanjaan 
sebenar kerajaan juga telah meningkat 
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sebanyak 9.2% kepada $5.78 bilion 
berbanding dengan Tahun Kewangan 
2020/2021. Oleh yang demikian, 
kerajaan telah merekodkan defisit 
berjumlah $1.01 bilion bagi Tahun 
Kewangan 2021/2022.
 
Dari segi kedudukan fiskal kerajaan yang 
dikemas kini bagi Tahun Kewangan 
2022/2023 pula,   ٰألَْحَمْدُ لِّل berikutan dangan 
kenaikan harga minyak dunia, unjuran 
hasil pendapatan kerajaaan bagi Tahun 
Kewangan 2022/2023 adalah dikemas 
kini kepada $6.0 bilion. Manakala 
perbelanjaan kerajaan bagi Tahun 
Kewangan 2022/2023 diunjurkan 
berjumlah $5.9 bilion berbanding dengan 
$5.7 bilion yang telah diperuntukkan 
pada Tahun Kewangan 2022/2023. 
 
Walau bagaimanapun, Perbelanjaan 
Kemajuan diunjurkan berjumlah $237.74 
juta berbanding dengan $350 juta yang 
telah diluluskan antaranya disebabkan 
cabaran-cabaran yang dihadapi semasa 
pandemik COVID-19 terutamanya 
Program Sumber Manusia seperti 
Program Latihan di bawah MPEC 
penelitian semula user requirement dan 
skop projek penelitian tawaran dan 
pelantikan konsultan serta kesesuaian 
tapak projek. 
 
Dengan mengambil kira keupayaan 
kementerian-kementerian untuk 
melaksanakan projek-projek Rancangan 
Kemajuan Negara atau RKN itu, kaola 
sukacita mengongsikan keputusan 
Jawatankuasa Tertinggi RKN yang telah 
dipengerusikan oleh Kebawah Duli Yang 
Maha Mulia Paduka Seri Baginda Sultan 

dan Yang Di-Pertuan Negara Brunei 
Darussalam bagi melanjutkan RKN-11 
selama satu tahun lagi iaitu sehingga 
penghujung Tahun Kewangan 
2023/2024.  
 
Ini untuk membolehkan kementerian-
kementerian menyelesaikan projek-
projek RKN-11 yang masih dalam 
pelaksanaan serta memberikan peluang 
kepada kementerian untuk meneliti 
semula projek-projek baharu yang 
dipohonkan di bawah RKN-12.  
 
Oleh itu, berdasarkan kepada Anggaran 
Kutipan Hasil yang menggalakkan dan 
perbelanjaan seperti yang kaola 
kongsikan sebentar tadi  الله اء   ش    اِنْ 
kerajaan dijangka akan merekodkan 
marginal budget surplus bagi Tahun 
Kewangan 2022/2023. 
 
Yang Berhormat Yang Di-Pertua dan Ahli-
Ahli Yang Berhormat. Seterusnya 
sukacita kaola mengongsikan bahawa 
dengan berasaskan unjuran-unjuran 
serta hala tuju ekonomi dunia pada masa 
ini dengan mengambil kira tahap 
pengeluaran minyak negara, anggaran 
hasil kerajaan bagi Tahun Kewangan 
2023/2024 diunjurkan berjumlah $2.99 
bilion iaitu $2.03 bilion adalah hasil 
daripada sektor minyak dan gas dan 
$952.37 juta adalah hasil dari sektor 
bukan minyak dan gas. Pecahan hasil-
hasil tersebut adalah antaranya: 
 
i. Kutipan hasil cukai-cukai yang 

keseluruhannya berjumlah $335.50 
juta,; 
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sukacita kaola mengongsikan bahawa 
dengan berasaskan unjuran-unjuran 
serta hala tuju ekonomi dunia pada masa 
ini dengan mengambil kira tahap 
pengeluaran minyak negara, anggaran 
hasil kerajaan bagi Tahun Kewangan 
2023/2024 diunjurkan berjumlah $2.99 
bilion iaitu $2.03 bilion adalah hasil 
daripada sektor minyak dan gas dan 
$952.37 juta adalah hasil dari sektor 
bukan minyak dan gas. Pecahan hasil-
hasil tersebut adalah antaranya: 
 
i. Kutipan hasil cukai-cukai yang 

keseluruhannya berjumlah $335.50 
juta,; 
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ii. Hasil dari yuran, caj dan sewa yang 
keseluruhannya berjumlah $323.27 
juta.; 

 
iii. Hasil pulangan pelaburan dan 

simpanan sebanyak $236.28 juta.; 
dan 

 
iv. Hasil yang berlebihan dari badan-

badan berkanun sebanyak $40.49 
juta. 

Dari segi perbelanjaan, sejumlah $5.96 
bilion dicadangkan untuk membiayai 
perbelanjaan kementerian-kementerian 
dan jabatan-jabatan kerajaan iaitu terdiri 
daripada: 
 
i. Sejumlah $2.19 bilion untuk 

membiayai Gaji Kakitangan 
termasuk gaji, elaun-elaun dan 
pembayaran caruman.; 

 
ii. Sejumlah $2.21 bilion adalah untuk 

membiayai Perbelanjaan Berulang-
ulang.; 

 
iii. Sejumlah $500 juta diperuntukkan 

bagi Perbelanjaan Kemajuan untuk 
meneruskan projek-projek di bawah 
RKN -11.; dan 

 
iv. Selebihnya untuk membiayai 

Perbelanjaan di bawah Tajuk 
Perbelanjaan Yang Diakui. 

Oleh itu, berdasarkan kepada Anggaran 
Hasil dan Perbelanjaan yang kaola 
nyatakan tadi maka kerajaan dijangka 
akan kembali mengalami defisit 
belanjawan berjumlah kira-kira $2.97 
bilion.  

Unjuran defisit ini akan dikemaskinikan 
dari masa ke masa berdasarkan kepada 
tahap pengeluaran minyak dan gas 
negara, harga minyak dunia, kadar 
pertukaran mata wang dolar Amerika 
Syarikat, hasil pendapatan dari sektor 
bukan minyak dan gas dan perbelanjaan 
sebenar kerajaan. 
 
Yang Berhormat Yang Di-Pertua dan Ahli-
Ahli Yang Berhormat. Kaola akan beralih 
kepada Tema Belanjawan Negara Tahun 
Kewangan 2023/2024. Tema yang dipilih 
adalah: ‘Bersatu Membina Masa 
Depan Yang Lebih Makmur’ atau 
‘Building A Prosperous Future 
Together’. Tema ini akan memfokuskan 
kepada 3 keutamaan: 
 

i. Memelihara Kesejahteraan Awam.; 
 

ii. Mendukung Pemulihan Negara yang 
Inklusif dan Berdaya Tahan.; dan 

 
iii. Pembangunan Modal Insan yang 

Dinamik, Proaktif dan Inovatif. 

Tema ini dirangka ke arah mengukuhkan 
lagi kedayatahanan sosioekonomi 
negara. Kerajaan akan sentiasa berusaha 
membina asas ekonomi yang berdaya 
tahan, dinamik dan resilien ke arah 
pertumbuhan ekonomi yang mampan 
bagi mencapai Wawasan Brunei 2035.  
 
Oleh itu, sektor kerajaan, sektor swasta 
serta setiap lapisan rakyat dan penduduk 
perlulah bersama-sama berganding 
bahu, memainkan peranan dan 
tanggungjawab masing-masing demi 
menjamin kesejahteraan negara yang 

 
 
PETANG HARI ISNIN, 13HB. SYAABAN 1444H / 6HB. MAC 2023M 
  

81 

berpanjangan. Ini juga termasuk 
penglibatan syarikat-syarikat berkaitan 
kerajaan atau GLC’s dan juga Syarikat 
Pelaburan Langsung Asing atau FDI. 
 
Ke arah itu keutamaan akan terus 
diberikan kepada peningkatan usaha 
untuk mempelbagaikan dan memacu 
pertumbuhan ekonomi negara, 
menambah baik ekosistem perniagaan 
dan memperkukuhkan daya saing negara 
bagi menarik lebih banyak pelaburan 
berkualiti dan berdaya tahan ke negara 
ini agar mewujudkan peluang pekerjaan 
yang berkualiti bagi anak-anak tempatan 
khususnya dalam sektor swasta.  
 
Kerajaan juga akan terus menyediakan 
infrastruktur yang berkualiti dan 
accessible yang kritikal dalam 
mendukung aktiviti-aktiviti ekonomi dan 
juga menjamin kesejahteraan rakyat dan 
penduduk negara ini.  
 
Di samping itu, kerajaan juga akan terus 
menyediakan pendidikan yang berkualiti 
dan inklusif bagi meningkatkan 
kemahiran generasi sekarang dan 
generasi yang akan datang agar dapat 
melahirkan anak tempatan yang 
marketable dan employable supaya 
dapat menyumbang kepada produktiviti 
negara. 
 
Yang Berhormat Yang Di-Pertua. Kaola 
akan menghuraikan secara ringkas 
keutamaan-keutamaan berkenaan satu 
per satu termasuk perkembangan dan 
pencapaian-pencapaiannya.: 
 
1. Memelihara Kesejahteraan Awam. 

Kerajaan akan terus memberi 
keutamaan untuk memelihara dan 
melindungi kehidupan dan 
kesejahteraan rakyat dan penduduk 
bagi memastikan kestabilan 
sosioekonomi negara. Ini 
termasuklah memastikan keperluan-
keperluan dan perkhidmatan asas 
negara ini akan terus dapat 
disalurkan dan dinikmati oleh rakyat 
dan penduduk termasuk golongan 
yang berpendapatan rendah. Oleh 
itu, beberapa peruntukan telah 
disediakan di bawah fokus 
Memelihara Kesejahteraan Awam ini: 
 
i. Bagi memastikan Sistem 

Rangkaian Jalan Raya Bersepadu 
atau Intergrated Road Network 
System sejumlah $11.3 juta 
dengan Harga Rancangan $926.7 
juta di bawah RKN-11 dan 
sejumlah $14.5 juta di bawah 
peruntukan Perbelanjaan 
Berulang-Ulang akan disediakan 
bagi Kementerian Pembangunan 
untuk meneruskan kerja-kerja 
penambahbaikan, pemeliharaan 
dan peningkatan rangkaian jalan 
raya.; 
 

ii. Untuk memastikan akses bekalan 
air bersih di negara ini, 
peruntukan sejumlah $34.8 juta 
dengan Harga Rancangan $234.4 
juta di bawah RKN-11 dan 
sejumlah $26.4 juta   di bawah 
Perbelanjaan Berulang-Ulang 
disediakan khusus bagi 
Kementerian Pembangunan 
melalui Jabatan Kerja Raya untuk 
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ii. Hasil dari yuran, caj dan sewa yang 
keseluruhannya berjumlah $323.27 
juta.; 

 
iii. Hasil pulangan pelaburan dan 

simpanan sebanyak $236.28 juta.; 
dan 

 
iv. Hasil yang berlebihan dari badan-

badan berkanun sebanyak $40.49 
juta. 

Dari segi perbelanjaan, sejumlah $5.96 
bilion dicadangkan untuk membiayai 
perbelanjaan kementerian-kementerian 
dan jabatan-jabatan kerajaan iaitu terdiri 
daripada: 
 
i. Sejumlah $2.19 bilion untuk 

membiayai Gaji Kakitangan 
termasuk gaji, elaun-elaun dan 
pembayaran caruman.; 

 
ii. Sejumlah $2.21 bilion adalah untuk 

membiayai Perbelanjaan Berulang-
ulang.; 

 
iii. Sejumlah $500 juta diperuntukkan 

bagi Perbelanjaan Kemajuan untuk 
meneruskan projek-projek di bawah 
RKN -11.; dan 

 
iv. Selebihnya untuk membiayai 

Perbelanjaan di bawah Tajuk 
Perbelanjaan Yang Diakui. 

Oleh itu, berdasarkan kepada Anggaran 
Hasil dan Perbelanjaan yang kaola 
nyatakan tadi maka kerajaan dijangka 
akan kembali mengalami defisit 
belanjawan berjumlah kira-kira $2.97 
bilion.  

Unjuran defisit ini akan dikemaskinikan 
dari masa ke masa berdasarkan kepada 
tahap pengeluaran minyak dan gas 
negara, harga minyak dunia, kadar 
pertukaran mata wang dolar Amerika 
Syarikat, hasil pendapatan dari sektor 
bukan minyak dan gas dan perbelanjaan 
sebenar kerajaan. 
 
Yang Berhormat Yang Di-Pertua dan Ahli-
Ahli Yang Berhormat. Kaola akan beralih 
kepada Tema Belanjawan Negara Tahun 
Kewangan 2023/2024. Tema yang dipilih 
adalah: ‘Bersatu Membina Masa 
Depan Yang Lebih Makmur’ atau 
‘Building A Prosperous Future 
Together’. Tema ini akan memfokuskan 
kepada 3 keutamaan: 
 

i. Memelihara Kesejahteraan Awam.; 
 

ii. Mendukung Pemulihan Negara yang 
Inklusif dan Berdaya Tahan.; dan 

 
iii. Pembangunan Modal Insan yang 

Dinamik, Proaktif dan Inovatif. 

Tema ini dirangka ke arah mengukuhkan 
lagi kedayatahanan sosioekonomi 
negara. Kerajaan akan sentiasa berusaha 
membina asas ekonomi yang berdaya 
tahan, dinamik dan resilien ke arah 
pertumbuhan ekonomi yang mampan 
bagi mencapai Wawasan Brunei 2035.  
 
Oleh itu, sektor kerajaan, sektor swasta 
serta setiap lapisan rakyat dan penduduk 
perlulah bersama-sama berganding 
bahu, memainkan peranan dan 
tanggungjawab masing-masing demi 
menjamin kesejahteraan negara yang 
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berpanjangan. Ini juga termasuk 
penglibatan syarikat-syarikat berkaitan 
kerajaan atau GLC’s dan juga Syarikat 
Pelaburan Langsung Asing atau FDI. 
 
Ke arah itu keutamaan akan terus 
diberikan kepada peningkatan usaha 
untuk mempelbagaikan dan memacu 
pertumbuhan ekonomi negara, 
menambah baik ekosistem perniagaan 
dan memperkukuhkan daya saing negara 
bagi menarik lebih banyak pelaburan 
berkualiti dan berdaya tahan ke negara 
ini agar mewujudkan peluang pekerjaan 
yang berkualiti bagi anak-anak tempatan 
khususnya dalam sektor swasta.  
 
Kerajaan juga akan terus menyediakan 
infrastruktur yang berkualiti dan 
accessible yang kritikal dalam 
mendukung aktiviti-aktiviti ekonomi dan 
juga menjamin kesejahteraan rakyat dan 
penduduk negara ini.  
 
Di samping itu, kerajaan juga akan terus 
menyediakan pendidikan yang berkualiti 
dan inklusif bagi meningkatkan 
kemahiran generasi sekarang dan 
generasi yang akan datang agar dapat 
melahirkan anak tempatan yang 
marketable dan employable supaya 
dapat menyumbang kepada produktiviti 
negara. 
 
Yang Berhormat Yang Di-Pertua. Kaola 
akan menghuraikan secara ringkas 
keutamaan-keutamaan berkenaan satu 
per satu termasuk perkembangan dan 
pencapaian-pencapaiannya.: 
 
1. Memelihara Kesejahteraan Awam. 

Kerajaan akan terus memberi 
keutamaan untuk memelihara dan 
melindungi kehidupan dan 
kesejahteraan rakyat dan penduduk 
bagi memastikan kestabilan 
sosioekonomi negara. Ini 
termasuklah memastikan keperluan-
keperluan dan perkhidmatan asas 
negara ini akan terus dapat 
disalurkan dan dinikmati oleh rakyat 
dan penduduk termasuk golongan 
yang berpendapatan rendah. Oleh 
itu, beberapa peruntukan telah 
disediakan di bawah fokus 
Memelihara Kesejahteraan Awam ini: 
 
i. Bagi memastikan Sistem 

Rangkaian Jalan Raya Bersepadu 
atau Intergrated Road Network 
System sejumlah $11.3 juta 
dengan Harga Rancangan $926.7 
juta di bawah RKN-11 dan 
sejumlah $14.5 juta di bawah 
peruntukan Perbelanjaan 
Berulang-Ulang akan disediakan 
bagi Kementerian Pembangunan 
untuk meneruskan kerja-kerja 
penambahbaikan, pemeliharaan 
dan peningkatan rangkaian jalan 
raya.; 
 

ii. Untuk memastikan akses bekalan 
air bersih di negara ini, 
peruntukan sejumlah $34.8 juta 
dengan Harga Rancangan $234.4 
juta di bawah RKN-11 dan 
sejumlah $26.4 juta   di bawah 
Perbelanjaan Berulang-Ulang 
disediakan khusus bagi 
Kementerian Pembangunan 
melalui Jabatan Kerja Raya untuk 



 
 
PETANG HARI ISNIN, 13HB. SYAABAN 1444H / 6HB. MAC 2023M 
  

82 

melaksanakan kerja-kerja 
pembinaan, penaiktarafan dan 
penggantian aset-aset bekalan 
air.; 
 

iii. Untuk memastikan kestabilan 
rangkaian bekalan tenaga elektrik 
di negara ini, peruntukan 
sejumlah $69.2 juta dengan 
Harga Rancangan $335.7                  
juta            di bawah RKN-11 dan 
sejumlah $83.5 juta di bawah 
Perbelanjaan Berulang-Ulang 
Jabatan Perkhidmatan Elektrik, 
Jabatan Perdana Menteri 
disediakan bagi membiayai kerja-
kerja penaiktarafan dan 
maintenance infrastruktur 
elektrik.; dan 

 
iv. Bagi meningkatkan akses 

pemilikan rumah sebagai 
keperluan penduduk yang 
meningkat, peruntukan sejumlah 
$65.1 juta dengan Harga 
Rancangan $195 juta di bawah 
RKN-11 akan terus disediakan 
untuk membina rumah-rumah              
di bawah Rancangan Perumahan 
Negara.  

Selaras jua dengan kurnia titah 
Kebawah Duli Yang Maha Mulia 
Paduka Seri Baginda Sultan dan Yang 
Di-Pertuan Negara Brunei Darussalam 
mengenai pelaksanaan SPK bermula 
pada Tahun Kewangan 2023/2024, 
peruntukan yang disediakan bagi 
caruman-caruman adalah sebanyak 
$105.7 juta di bawah Gaji Kakitangan 
bagi semua pegawai dan kakitangan 

kementerian dan jabatan kerajaan. 
Kerajaan juga akan memberikan 
keutamaan untuk memastikan 
golongan Orang Kelainan Upaya bagi 
menikmati hak peluang dan akses 
secara saksama bagi penyertaan 
penuh dalam masyarakat. 
 
 ِ لِلّٰى حَمْدُ 

ْ
 dengan penguatkuasaan ال

Perintah Orang Kurang Upaya (OKU) 
2021 pada 1hb. Oktober 2021 yang 
lalu, setakat bulan Disember 2022 
sebanyak 3,800 borang pendaftaran 
OKU telah diterima oleh Kementerian 
Kebudayaan, Belia dan Sukan dan 
seterusnya akan dimasukkan dalam 
Pendaftaran Kebangsaan OKU 
setelah mendapatkan pengesahan 
daripada Kementerian Kesihatan.  
 
Pihak Jabatan Pembangunan 
Masyarakat juga sedang dalam 
perancangan akhir untuk 
mengeluarkan kad OKU kepada 
golongan OKU yang telah disahkan 
dan didaftarkan dalam Pendaftaran 
Kebangsaan berkenaan. 
 
Bagi tujuan pengesahan identiti OKU 
serta akses kepada perkhidmatan-
perkhidmatan tertentu, manakala 
dengan penguatkuasaan perintah 
Akta Pencen Umur Tua dan Kurang 
Upaya Pindaan 2021 setakat bulan 
Disember 2022 seramai 4,755 OKU 
telah diluluskan untuk menerima 
Elaun Kurang Upaya. Daripada 
jumlah itu, seramai 434 orang juga 
penerima kedua-dua Pencen Umur 
Tua Dan Elaun Kurang Upaya.  
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Di samping itu, sebanyak 315 
pemohon telah diluluskan untuk 
menerima Elaun Penyelia Penjagaan 
mengikut kriteria yang telah 
ditetapkan. Untuk meringankan 
beban golongan-golongan tertentu    
di samping menggalakkan penerima-
penerima untuk terus berusaha dan 
berdikari peruntukan sejumlah $12.6 
juta di bawah Jabatan Pembangunan 
Masyarakat akan terus disediakan 
bagi membolehkan Bantuan 
Kebajikan Bulanan dihulurkan.  

 
Dari aspek pengawalan penularan  
wabak COVID-19, kerajaan telah 
memperuntukkan sejumlah $798 juta 
setakat ini secara keseluruhannya 
untuk menangani penularan wabak 
COVID-19 di negara ini. Antaranya 
bagi membiayai pembelian mesin 
perubatan seperti Mesin Respiratory 
dan ICU Ventilator, peralatan ujian 
termasuk RT-PCR Kit dan Viral RNA 
Extraction Kit, pembekalan ubat-
ubatan vaksin dan penambahan 
kapasiti sistem BruHealth, barangan 
guna habis dan keperluan lain.  
 
Keutamaan akan terus diberikan             
ke arah mengukuhkan dan 
memantapkan lagi sistem kesihatan 
negara untuk lebih resilience, 
efficient, effective dan dapat 
memberikan perkhidmatan yang 
berkualiti tinggi termasuk 
memastikan pembangunan tenaga 
kerja dalam pelbagai disiplin 
profesional kesihatan yang 
berkemahiran serta tenaga kerja 

kesihatan sentiasa mencukupi 
dengan situasi semasa.  

 
Hari ini, beberapa inisiatif telah 
dilaksanakan bagi mendukung usaha 
untuk mengukuhkan lagi sistem 
kesihatan negara termasuklah pihak 
Kementerian Kesihatan bersama 
Syarikat Teknologi EVYD telah 
melancarkan intelligence hub yang 
akan menempatkan Epidemic 
Intelligence and Response Unit ini 
sebahagian daripada usaha untuk 
mengukuhkan daya tahan ekosistem 
penjagaan kesihatan  di negara ini. 
Usaha sama tersebut telah 
melibatkan pelaburan sebanyak $51 
juta iaitu termasuk bagi penubuhan 
Intelligence Hub dan pembangunan 
aplikasi BruHealth. 
  
Penubuhan Jerudong Park Medical 
Centre College of Health Sciences 
(JCHS) oleh Jerudong Park Medical 
Centre (JPMC) bersama Far Eastern 
University dari Republic Filipina. 
Penubuhan kolej tersebut bertujuan 
menghasilkan warga tempatan yang 
profesional dan berkemahiran tinggi 
dalam sektor penjagaan kesihatan 
bagi mencukupi keperluan negara.  
 
Izinkan kaola mengongsikan 
perkembangan Jerudong Park 
Medical Centre College of Health 
Sciences (JCHS) dari segi 
pengambilan pelajar dan juga tenaga 
kerja tempatan. Seramai 61 orang 
pelajar telah pun mengikuti program 
asasi bagi pengambilan pertama 
untuk Tahun Akademik 2022/2023 
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melaksanakan kerja-kerja 
pembinaan, penaiktarafan dan 
penggantian aset-aset bekalan 
air.; 
 

iii. Untuk memastikan kestabilan 
rangkaian bekalan tenaga elektrik 
di negara ini, peruntukan 
sejumlah $69.2 juta dengan 
Harga Rancangan $335.7                  
juta            di bawah RKN-11 dan 
sejumlah $83.5 juta di bawah 
Perbelanjaan Berulang-Ulang 
Jabatan Perkhidmatan Elektrik, 
Jabatan Perdana Menteri 
disediakan bagi membiayai kerja-
kerja penaiktarafan dan 
maintenance infrastruktur 
elektrik.; dan 

 
iv. Bagi meningkatkan akses 

pemilikan rumah sebagai 
keperluan penduduk yang 
meningkat, peruntukan sejumlah 
$65.1 juta dengan Harga 
Rancangan $195 juta di bawah 
RKN-11 akan terus disediakan 
untuk membina rumah-rumah              
di bawah Rancangan Perumahan 
Negara.  

Selaras jua dengan kurnia titah 
Kebawah Duli Yang Maha Mulia 
Paduka Seri Baginda Sultan dan Yang 
Di-Pertuan Negara Brunei Darussalam 
mengenai pelaksanaan SPK bermula 
pada Tahun Kewangan 2023/2024, 
peruntukan yang disediakan bagi 
caruman-caruman adalah sebanyak 
$105.7 juta di bawah Gaji Kakitangan 
bagi semua pegawai dan kakitangan 

kementerian dan jabatan kerajaan. 
Kerajaan juga akan memberikan 
keutamaan untuk memastikan 
golongan Orang Kelainan Upaya bagi 
menikmati hak peluang dan akses 
secara saksama bagi penyertaan 
penuh dalam masyarakat. 
 
 ِ لِلّٰى حَمْدُ 

ْ
 dengan penguatkuasaan ال

Perintah Orang Kurang Upaya (OKU) 
2021 pada 1hb. Oktober 2021 yang 
lalu, setakat bulan Disember 2022 
sebanyak 3,800 borang pendaftaran 
OKU telah diterima oleh Kementerian 
Kebudayaan, Belia dan Sukan dan 
seterusnya akan dimasukkan dalam 
Pendaftaran Kebangsaan OKU 
setelah mendapatkan pengesahan 
daripada Kementerian Kesihatan.  
 
Pihak Jabatan Pembangunan 
Masyarakat juga sedang dalam 
perancangan akhir untuk 
mengeluarkan kad OKU kepada 
golongan OKU yang telah disahkan 
dan didaftarkan dalam Pendaftaran 
Kebangsaan berkenaan. 
 
Bagi tujuan pengesahan identiti OKU 
serta akses kepada perkhidmatan-
perkhidmatan tertentu, manakala 
dengan penguatkuasaan perintah 
Akta Pencen Umur Tua dan Kurang 
Upaya Pindaan 2021 setakat bulan 
Disember 2022 seramai 4,755 OKU 
telah diluluskan untuk menerima 
Elaun Kurang Upaya. Daripada 
jumlah itu, seramai 434 orang juga 
penerima kedua-dua Pencen Umur 
Tua Dan Elaun Kurang Upaya.  
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Di samping itu, sebanyak 315 
pemohon telah diluluskan untuk 
menerima Elaun Penyelia Penjagaan 
mengikut kriteria yang telah 
ditetapkan. Untuk meringankan 
beban golongan-golongan tertentu    
di samping menggalakkan penerima-
penerima untuk terus berusaha dan 
berdikari peruntukan sejumlah $12.6 
juta di bawah Jabatan Pembangunan 
Masyarakat akan terus disediakan 
bagi membolehkan Bantuan 
Kebajikan Bulanan dihulurkan.  

 
Dari aspek pengawalan penularan  
wabak COVID-19, kerajaan telah 
memperuntukkan sejumlah $798 juta 
setakat ini secara keseluruhannya 
untuk menangani penularan wabak 
COVID-19 di negara ini. Antaranya 
bagi membiayai pembelian mesin 
perubatan seperti Mesin Respiratory 
dan ICU Ventilator, peralatan ujian 
termasuk RT-PCR Kit dan Viral RNA 
Extraction Kit, pembekalan ubat-
ubatan vaksin dan penambahan 
kapasiti sistem BruHealth, barangan 
guna habis dan keperluan lain.  
 
Keutamaan akan terus diberikan             
ke arah mengukuhkan dan 
memantapkan lagi sistem kesihatan 
negara untuk lebih resilience, 
efficient, effective dan dapat 
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yang telah bermula pada bulan 
Oktober 2022 lalu.  
 

Manakala bagi pengambilan 
seterusnya iaitu pada Tahun 
Akademik 2023/2024 yang akan 
bermula pada bulan Ogos 2023 nanti, 
seramai 140 orang pelajar dijangka 
akan mengikuti kedua-dua program 
asasi dan ijazah. Dari segi peluang 
pekerjaan pula khususnya jawatan-
jawatan bukan akademik di Jerudong 
Park Medical Centre College of Health 
Sciences (JCHS), sebanyak 12 
jawatan telah diisikan oleh tenaga 
kerja tempatan dan sejumlah 
tersebut dijangka akan meningkat 
pada tahun-tahun yang akan datang. 
 
Beberapa peruntukan juga akan 
disediakan di bawah Sektor 
Kesihatan yang berkaitan dengan 
perkhidmatan rawatan dan 
perubatan: 

 
i. Sejumlah $3 juta dengan Harga 

Rancangan $39.8 juta akan terus 
disediakan di bawah RKN-11 
dalam menyediakan infrastruktur 
dan fasiliti kesihatan di daerah-
daerah.; 

 
ii. Sejumlah $55 juta bagi 

pembelian ubat-ubatan dan $45 
juta bagi Pembekalan dan 
Perkhidmatan Perubatan.; 

 
iii. Sejumlah $30 juta disediakan 

untuk membiayai Perkhidmatan 
Perubatan Rawatan di JPMC, 
Pusat Kanser Brunei dan Brunei 

Neuroscience, Stroke dan 
Rehabilitation centre.; dan  

 
iv. Sejumlah $50 juta akan terus 

disediakan khusus untuk 
menangani wabak penyakit 
berjangkit. 

 
Yang Berhormat Yang Di-Pertua dan 
Ahli-Ahli Yang Berhormat. Bagi 
mengatasi isu perubahan iklim,             
 ِ لِلّٰى حَمْدُ 

ْ
 Negara Brunei Darussalam ال

telah memainkan peranan aktif 
dalam sama-sama melaksanakan 
Dasar Perubahan Iklim Negara Brunei 
Darussalam.  
 
Bagi membentuk hala tuju negara           
ke arah sebuah ekonomi yang rendah 
karbon dan berdaya tahan iklim, 
kerajaan amat komited dan on-track 
untuk mencapai sasaran komitmen              
di bawah Perjanjian Paris iaitu 
mengurangkan jumlah pelepasan gas 
“rumah hijau” sebanyak 20% 
menjelang tahun 2030.  
 
Bagi tahun 2022, negara telah 
berjaya mengurangkan pelepasan 
gas rumah hijau kepada 11.4 juta tan 
CO2 berbanding dengan sasaran 
sebanyak 15.82 juta tan CO2. 
Sebagai langkah mitigasi, pelbagai 
aktiviti telah dilaksanakan pada tahun 
2022, antaranya penanaman pokok 
sebanyak 42,928 batang, 
pengurangan pelupusan sampah, 
pengurangan pelepasan gas “rumah 
hijau” dalam sektor perindustrian, 
peningkatan tenaga yang 
diperbaharui melalui pembinaan 
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projek suria dan pengurangan 
pengeluaran gas rumah hijau dari 
penjanaan dan penggunaan tenaga. 

 
Pada tahun ini, tumpuan akan 
diberikan kepada usaha menangani 
isu perubahan iklim dengan 
melaksanakan langkah adaptasi 
melalui penggubalan Pelan Adaptasi 
Kebangsaan, mewujudkan Rangka 
Kerja Harga Karbon, Rangka Kerja 
Domestic Voluntary Carbon Offset 
(DVCO) dan Draf Akta Karbon dan 
pengukuhan ketelusan Inventori Gas 
Rumah Hijau Negara melalui Projek 
Inventori Sumber Hutan Negara dan 
Direktif.   
 
Oleh itu, semua pihak yang 
berkepentingan hendaklah 
memainkan peranan aktif dalam 
sama-sama membentuk hala tuju 
negara menjadi sebuah negara lestari 
yang rendah karbon dan berdaya 
tahan iklim, selaras dengan 
komitmen negara ke arah pelepasan 
sifar bersih (net zero emissions) 
menjelang 2050. 
 

Di samping itu, beberapa usaha telah 
dilaksanakan bagi mendukung hasrat 
dan komitmen tersebut antaranya 
penubuhan Pusat Perubahan Iklim 
ASEAN (ASEAN Climate Change 
Centre) di Negara Brunei Darussalam 
yang akan berfungsi sebagai badan 
pemikir, hab pengetahuan, penyelaras 
strategik dan penyepadu inisiatif dan 
aktiviti tindakan iklim dalam rantau 
ASEAN.   

Kira-kira sejumlah $700 ribu setahun 
dengan Harga Rancangan kira-kira 
$2.1 juta disediakan untuk membiayai 
fasa pertama penubuhan pusat ini. 
Pelancaran Retail Rapid Charging 
Station pertama di Stesen Minyak IBA, 
Lambak oleh Syarikat Brunei Shell 
Marketing Sendirian Berhad yang 
boleh mengecas kenderaan elektrik 
dalam masa lebih kurang 30 minit. 

Beberapa peruntukan juga telah 
disediakan untuk menangani bencana 
alam, antaranya untuk menangani 
risiko bencana alam sejumlah $596 
ribu dengan Harga Rancangan $52.8 
juta disediakan di bawah RKN.  
Sejumlah $25 juta juga disediakan               
di bawah Kementerian Kewangan dan 
Ekonomi untuk pengurusan bencana 
alam bagi membolehkan agensi-
agensi kerajaan bekerjasama dalam 
menangani apa juga bencana alam 
seperti kejadian banjir, tanah susur 
dan sebagainya. 

2. Mendukung Pemulihan Negara yang  
Inkslusif dan Berdaya Tahan.  
 
Kerajaan akan memberikan 
keutamaan terhadap usaha-usaha 
dalam membantu perkembangan dan 
pertumbuhan sektor swasta dengan 
meningkatkan produktiviti negara 
dalam sektor ekonomi yang telah 
dikenal pasti melalui perniagaan 
tempatan serta usaha-usaha dalam 
menarik FDI agar kesan limpahan 
ekonomi daripada aktiviti syarikat-
syarikat berkenaan akan dapat 
menawarkan lebih banyak peluang 
perniagaan kepada Perusahan Mikro, 
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Kecil dan Sederhana (MSME)                    
di negara ini. 
 
GLC’s dan FDI’s juga memainkan 
peranan penting dalam membantu 
kerajaan dalam membuat pelaburan 
yang signifikan untuk 
mengembangkan ekonomi negara 
melalui penyediaan peluang-peluang 
pekerjaan kepada anak-anak 
tempatan, meningkatkan aktiviti 
perekonomian, menyumbang kepada 
nilai eksport dan seterusnya 
mendukung fokus kedua ini. 
 
Izinkan kaola mengongsikan 
perkembangan terkini beberapa 
projek FDI yang telah beroperasi di 
bawah priority sectors:  
 
i. Syarikat Anson International 

Sendirian Berhad iaitu sebuah 
syarikat usaha sama antara Dana 
Stategic Development Capital 
dengan sebuah syarikat tempatan 
dan beberapa syarikat 
antarabangsa telah pun ditubuhkan 
pada 25hb. Jun 2022M.  
Penubuhan syarikat tersebut 
bertujuan membina dan 
menjalankan operasi sebuah fasiliti 
maintenance bagi kapal-kapal laut 
dan decommissioning yard.; 
 

ii. Kolaborasi antara Muara Port 
Company, Ben Line Agencies (B) 
dan Regional Container Lines Pte. 
Ltd. telah melancarkan 
perkhidmatan baharu iaitu Regional 
East Malaysia Services antara 
Malaysia Timur, Negara Brunei 

Darussalam dan Singapura 
menggunakan sebuah container 
feeder vessel dengan muatan 
sebanyak 930 Teu’s.   

Kerjasama berkenaan akan 
membolehkan Pelabuhan Muara 
berkembang lagi sebagai destinasi 
transshipment dan mengukuhkan 
lebih banyak laluan perkapalan ke 
Pelabuhan Muara dan seterusnya 
mengadakan harga penghantaran 
dan kos logistik yang lebih 
kompetitif.;   

iii. Maritime dan Port Authority Brunei 
Darussalam (MPABD) telah 
menandatangani perjanjian 
bersama Amarco Group Sendirian 
Berhad bagi pengurusan dan 
pengendalian Brunei Bay Southern 
Anchorage pada 29hb. September 
2022M. Fasiliti tersebut dijangka 
akan mula beroperasi pada bulan 
Jun 2023.  Projek tersebut  akan 
membuka peluang-peluang 
pekerjaan khususnya kepada 
warga tempatan dan seterusnya 
meningkatkan kemahiran dalam 
bidang marin dan teknikal dalam 
industri berkenaan.   
 
Projek berkenaan juga dijangka 
akan dapat menjana peluang 
ekonomi spin-off kepada syarikat-
syarikat tempatan seperti 
perkhidmatan pilotage, oil supplier, 
food supply, tank cleaning, pest 
control, medical services, 
perkhidmatan tempat tinggal, 
training courses, garbage and 
water disposal, repairs and 
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maintenance works on vessels, 
pengurusan fasiliti dan 
sebagainya.; 
 

iv. Syarikat Hengyi Sendirian Berhad 
sedang meneliti feasibility studies 
dan skop pelaksanaan bagi projek 
fasa kedua yang akan 
meningkatkan kapasiti penghasilan 
daripada 8 juta tan metirk setahun 
kepada 10 juta tan metrik setahun 
bersamaan dengan 475 ribu tong 
sehari. Projek bagi kedua-dua fasa 
tersebut dijangka akan memberi 
kira-kira sebanyak 3,900 peluang 
pekerjaan.; 
 

v. Loji Syarikat Brunei Fertilizer 
Indsutries (BFI) Sendirian Berhad 
yang telah pun dilancarkan secara 
rasmi oleh Kebawah Duli Yang 
Maha Mulia Paduka Seri Baginda 
Sultan dan Yang Di-Pertuan Negara 
Brunei Darussalam pada 25hb. 
Februari 2023M telah berjaya 
menghasilkan lebih daripada 631 
ribu tan metrik baja urea semenjak 
bulan Januari 2022.   

 
Setakat bulan Februari 2023, BFI 
telah berjaya mengeksport 556 ribu 
tan metirk baja urea dengan nilai 
pendapatan sebanyak USD322 juta 
ke negara-negara di rantau Asia 
Tenggara, Asia Timur, Australia, 
Afrika Timur, Amerika Syarikat, Chile, 
Mexico, New Zealand dan Jepun.   
 
Semasa Istiadat Pembukaan Rasmi 
Mesyuarat Pertama dari Musim 
Permesyuaratan Kesembilan Belas 

Majlis Mesyuarat Negara pada 2hb. 
Mac 2023M, Kebawah Duli Yang 
Maha Mulia Paduka Seri Baginda 
Sultan dan Yang Di-Pertuan Negara 
Brunei Darussalam telah bertitah 
bahawa peranan MSME sangat 
penting dalam memacu aktiviti 
negara mengambil kira MSME 
membentuk 97.2% daripada jumlah 
keseluruhan aktif di negara ini pada 
tahun 2020.   

Oleh itu, sebagai usaha untuk 
memperkembangkan MSME agar 
dapat beroperasi secara sustainable 
dan berdaya saing, kerajaan melalui 
pihak Darussalam Enterprise (DARe) 
akan terus menyediakan infrastruktur 
serta program-program sokongan 
yang relevan termasuk memberikan 
khidmat nasihat kepada MSME.  
Sejak tahun 2016, seramai                
15,000 pengusaha telah dibantu                 
melalui latihan-latihan keusahawan, 
penubuhan Start-ups, latihan 
berkaitan piawaian bagi 
mendapatkan Pensijilan Piawaian 
Antarabangsa, skim co-matching dan 
sebagainya.  

Di samping itu, pihak DARe  juga 
menyediakan dan menguruskan 
sebanyak 27 tapak perindustrian dan               
4 kilang siap bina di keempat-empat 
daerah bagi memudah cara MSME 
dan syarikat FDI yang menjalankan 
aktiviti pembuatan. 
 
Dalam melaksanakan Peta-Peta Jalan 
Industri di bawah Brunei Darussalam 
Economic Blueprint, kerajaan melalui 
Lembaga Kemajuan Ekonomi Brunei 
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sedang mengadakan perundingan 
dengan beberapa syarikat Pelaburan 
Langsung Asing dan syarikat 
domestik untuk menilai dan 
menambah baik beberapa cadangan 
projek yang telah diterima setakat            
ini termasuk cadangan-cadangan 
berkaitan dengan Sektor Hiliran 
Minyak dan Gas, Makanan dan 
Logistik.  

 
Selain itu, ke arah menjana saluran 
pelaburan ataupun investment 
pipeline yang berterusan dan 
mampan, kerajaan juga                          
giat mempertingkatkan usaha 
mempromosi peluang-peluang 
pelaburan menerusi pelbagai 
platform sama ada menerusi Program 
Promosi Secara Bersasar (Targeted 
Promotion Programe) mahupun 
menerusi eksposisi serantau dan 
antarabangsa.  
 
Bagi menggalakkan pertumbuhan 
sektor swasta atau industri-industri 
bagi menyumbang kepada 
kepelbagaian ekonomi, beberapa 
peruntukan akan terus disediakan 
antaranya: 

  
i. Sejumlah $6.3 juta di bawah 

pengendalian AKDT (Autoriti 
Kemajuan Daerah Temburong) 
bagi projek-projek pembangunan 
Daerah Temburong yang 
dihasratkan untuk memudah cara 
dan meningkatkan pelaburan serta 
menghasilkan beberapa spin-off 
activities yang boleh membantu 

MSME dan juga menjana peluang-
peluang pekerjaan baharu.; dan 
 

ii. Bagi membantu dan mendukung 
para pengusaha atau peladang 
memajukan dan meningkatkan            
lagi industri pertanian dan 
agrimakanan, peruntukan sejumlah 
$500 ribu akan terus disediakan             
di bawah Skim Insentif Pertanian 
dan Agrimakanan khususnya untuk 
membiayai perbelanjaan antaranya 
pembelian baja, racun, peralatan 
dan mesin. 

Yang Berhormat Yang Di-Pertua         
dan Ahli-Ahli Yang Berhormat. 
Sepertimana yang pernah kita alami 
semasa pandemik COVID-19, negara 
kita tidak terkecuali daripada 
menghadapi cabaran kenaikan harga 
barangan yang didorong oleh 
kenaikan kos pengangkutan dan 
logistik, peningkatan harga barang 
mentah dan sekatan eksport dari 
negara-negara pengeluar yang 
setentunya menjejaskan bekalan 
global. 
 
Oleh yang demikian, dengan 
mengambil kira jua negara ini 
mengimport sekitar 70% barangan 
terutama makanan dari luar negara, 
kerajaan akan terus memberikan 
keutamaan terhadap usaha-usaha 
untuk meningkatkan lagi 
pengeluaran domestik khususnya 
dari Sektor-Sektor Pertanian, 
Perikanan dan Ternakan. 
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Ini penting agar bekalan makanan 
negara sentiasa terjamin dan 
seterusnya tidak menjejaskan 
pemulihan ekonomi serta 
kesejahteraan rakyat dalam 
menghadapi peningkatan kos sara 
hidup. Bagi mendukung usaha untuk 
meningkatkan produktiviti dan 
pengeluaran di sektor pertanian dan 
perikanan, beberapa usaha telah 
dilaksanakan antaranya: 

 
i. Syarikat PaddyCo Sdn. Bhd. iaitu 

anak syarikat di bawah 
Darussalam Assets Sdn. Bhd., 
telah ditubuhkan pada 25hb. Julai 
2019M untuk mengendalikan 
Projek Penanaman Padi secara 
skala besar di Kawasan Kemajuan 
Pertanian (KKP) Kandol, Labi, 
Daerah Belait. Sejak penanaman 
pertama pada tahun 2019, 
kawasan penanaman padi                    
di Kawasan Kemajuan Pertanian 
(KKP) Kandol telah meningkat 
daripada 8.23 hektar kepada 
68.23 hektar pada Julai 2022. 
Kawasan penanaman padi ini 
dijangka akan meningkat lagi 
kepada 173.23 hektar pada 
pertengahan tahun 2023.; 
 

ii. Penandatanganan kontrak 
perjanjian bagi Projek Design, 
Supply, Install, Testing and 
Commissioning of New Rice Mill, 
Paddy Dryer and Storage For 
Wasan Rice Processing Complex 
telah diadakan pada 10hb. Ogos 
2022. Fasiliti tersebut dijangka 
siap pada bulan Jun 2023                  

dan dihasrat akan dapat 
meningkatkan kualiti dan kuantiti 
penyimpanan padi dan 
membolehkan pengisaran padi 
dan pembungkusan beras secara 
lebih efisien.; 

 
iii. Syarikat Barramundi Group (B) 

Sdn. Bhd. telah pun mencapai 
sasaran bagi tahun 2022 bagi 
penternakan 100 tan metrik ikan 
Barramundi di negara ini dan 
telah mula mengeksport                     
ke Republik Singapura bermula 
suku ketiga tahun 2022 dan 
sebahagiannya juga telah dijual 
di pasaran domestik.; 

 
iv. Syarikat Gropoint Sdn. Bhd. iaitu 

sebuah syarikat yang 
mengeluarkan produk perikanan 
yang berteknologi tinggi dan 
mempunyai kapasiti pengeluaran 
sebanyak 3,500 tan metrik                 
ke 5,000 tan metrik setahun. 
Syarikat tersebut dijangka akan 
membina kilangnya pada suku 
pertama tahun 2023.; dan 

 
v.  ُحَمْد

ْ
ل
َ
لِلّٰه أ    Negara Brunei 

Darussalam melalui Syarikat 
Golden Chick Livestock Sdn. Bhd., 
telah berjaya mengeksport 
sekitar 300 ribu biji telur ayam           
ke Republik Singapura buat 
pertama kalinya. Dalam perkara 
ini, Kementerian Sumber-Sumber 
Utama dan Pelancongan akan 
terus bekerjasama dengan pihak 
autoriti di luar negara serta para 
pengusaha untuk membuat 
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penyelarasan, perancangan dan 
persiapan bersesuaian bagi 
mengeksport ayam segar dan 
produk berasaskan daging dan 
produk pertanian dan perikanan 
untuk dieksport ke Republik 
Singapura dan negara-negara 
lain. 

 
Ke arah mendukung usaha-usaha 
tersebut, beberapa peruntukan akan 
terus disediakan bagi mencapai          
ke arah pertumbuhan keluaran 
industri pertanian dan perikanan yang 
lebih pesat dan mampan serta bagi 
mencapai sekuriti makanan, iaitu: 

 
i. Bagi meningkatkan lagi 

pengeluaran beras negara, 
peruntukan sejumlah $9.3 juta 
juga akan disediakan                        
di bawah Skim Pembelian Semula 
Padi serta bagi pembelian benih-
benih padi hybrid untuk diagihkan 
kepada peladang-peladang padi.; 
 

ii. Sejumlah $6 juta dengan Harga 
Rancangan $36 juta              di 
bawah RKN-11 bagi Pembukaan 
Kawasan Penanaman Padi secara 
Komersial di kawasan Kandol, 
Daerah Belait.; 

 
iii. Sejumlah $4.5 juta dengan Harga 

Rancangan $26 juta di bawah 
RKN-11 bagi Rancangan 
Pembangunan Industri Ternakan 
untuk menjana pengeluaran 
termasuk pembekalan elektrik            
di kawasan Kemajuan Pertanian 
Merangking Fasa 1, Daerah Belait 

dan makmal Program Pusat 
Penyelidikan, Penganalisisan dan 
rujukan bagi Penyakit Ternakan.; 
dan 
 

iv. Sejumlah $118 ribu dengan harga 
rancangan $15 juta di bawah 
RKN-11 bagi memajukan dan 
membuka tapak-tapak industri 
akuakultur termasuk menyedia- 
kan infrastruktur asas.  
 

v. Dalam masa yang sama, kerajaan 
akan terus memberikan 
keutamaan untuk menyediakan 
akses kepada infrastruktur digital 
yang berkualiti tinggi dan 
selamat, menggalakkan inovasi  
dan mewujudkan ekosistem  
serta menawarkan latihan untuk 
meningkatkan kemahiran bagi 
memastikan negara bersedia 
untuk memanfaatkan teknologi 
digital.  

 
Dalam mendukung aspirasi negara 
untuk menjadi sebuah smart nation, 
Pelan Induk Ekonomi Digital 2025 
yang dilancarkan oleh Majlis Ekonomi 
Digital pada bulan Jun 2020, telah 
pun menyediakan satu rangka kerja 
(framework) untuk mengembangkan 
rancangan dalam mendukung 
perkembangan Ekonomi Digital 
secara whole of nation approach. 
Pelan induk tersebut telah pun 
mengenal pasti tiga key flagship 
projects yang akan menjadi pillar 
utama untuk mewujudkan 
transformasi digital secara 
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keseluruhan. Perkembangan terkini 
bagi ketiga-tiga flagship projects 
tersebut seperti berikut: 

 
i. Di bawah Projek National 

Information Hub (NIH) yang 
berperanan sebagai penyimpanan 
data umum telah pun dilancarkan 
dan mula digunakan pada bulan 
Jun 2021. Sehingga kini, sebanyak 
10 Data Provider dan  11 Data 
Users yang terdiri daripada  
agensi-agensi kerajaan yang                
berkepentingan telah mengguna- 
kan platform tersebut. Pada tahun 
2023 terdapat 16 buah agensi 
kerajaan dan bukan kerajaan 
termasuk institusi kewangan 
dijangka akan menyertainya.; 
 

ii. Di bawah Projek Digital Identity 
yang merupakan penambahbaikan 
sistem e-Darussalam yang sedia 
ada pada masa ini dan dijangka 
untuk siap pelaksanaannya dan 
mula digunakan pada tahun ini. 
Projek ini akan menggunakan 
pengesahan digital identity                
bagi keperluan log in ke atas 
beberapa perkhidmatan kerajaan. 
Perkhidmatan tersebut juga              
akan dilaratkan kepada                  
sektor perniagaan melalui 
pengintegrasian dengan National 
Business Services Platform bagi 
membolehkan sektor perniagaan 
memproses transaksi perniagaan 
secara digital.; dan 
 

iii. Projek Digital Payment                     
Hub merupakan penyediaan 

platform yang membolehkan 
pengintegrasian antara pelbagai 
sistem pembayaran sedia ada dan 
akan membolehkan pengguna 
untuk membuat pembayaran 
secara digital dengan lebih mudah 
dan cepat. Projek ini dijangka akan 
siap pelaksanaannya dan mula 
digunakan pada penghujung 
tahun ini tertakluk kepada 
penerimaan atau adoption oleh 
bank-bank tempatan. 

Dalam mempercepatkan usaha-
usaha digitalisation di bawah Pelan 
Induk Ekonomi Digital 2025, Majlis 
Ekonomi Digital melalui Smart Nation 
Office sedang melaksanakan 
pengukuhan pelan-pelan tindakan 
dalam mendukung pembangunan 
empat teras strategik utama               
di bawah Pelan Induk berkenaan iaitu 
Government Digitalization, Industry 
Digitalization, Thriving ICT Industry 
dan Manpower and Talent 
Development yang merangkumi 
pembangunan beberapa inisiatif, 
program dan projek sehingga tahun 
2025 dan Key Performance Indicators 
(KPI’s) untuk menangani             dan 
mengukur kecekapan dan 
keberkesanannya secara 
keseluruhan. 

 
Selain itu, beberapa inisiatif telah 
dilaksanakan ke arah mendukung 
usaha-usaha di bawah keutamaan 
kedua iaitu: 

 
i. Sistem Operasi Marin (Marine-M) 

yang dilancarkan oleh 
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bank-bank tempatan. 
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Office sedang melaksanakan 
pengukuhan pelan-pelan tindakan 
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empat teras strategik utama               
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(KPI’s) untuk menangani             dan 
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i. Sistem Operasi Marin (Marine-M) 

yang dilancarkan oleh 
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Darussalam Pilotage Services 
Sdn. Bhd. (DPS) adalah sistem 
pengendalian marin secara digital 
dengan menggunakan prosedur 
teras, operasi dan penyata 
melalui       teknologi          mudah 
alih sistem digital.; 
 

ii. Pelancaran projek Unified Smart 
Metering System (USMS) secara 
komersial bagi kedua-dua Meter 
Elektrik Pintar dan Meter Air 
Pintar dengan sasaran bilangan 
lebih daripada 250 ribu meter            
di seluruh negara termasuk 
kedai-kedai dan gedung-gedung 
perniagaan dalam tempoh              
lima tahun. Ia bertujuan 
menggalakkan dan memacu 
bekalan dan penggunaan utiliti 
yang lebih cekap dan mesra 
pelanggan.; dan 
 

iii. Pihak Unified National Networks            
Sdn. Bhd. atau UNN bersama 
beberapa syarikat telekomunikasi 
antarabangsa telah menanda- 
tangani perjanjian untuk melabur 
bersama dalam sebuah sistem 
kabel dasar laut di Asia Tenggara 
yang bernilai USD300 juta. Ini 
untuk meningkatkan kapasiti data 
di rantau Asia Tenggara dan 
menaikkan taraf kapasiti 
tempatan yang dijangka siap 
menjelang suku ketiga tahun 
2025. 

Bagi membolehkan agensi-agensi 
berkenaan mendukung usaha-usaha                  

di bawah keutamaan ini, beberapa 
peruntukan akan terus disediakan: 
 
i. Sejumlah $1.9 juta dengan Harga 

Rancangan $15 juta di bawah 
RKN-11 untuk Pusat Data 
Kerajaan dan Infrastructur Cloud 
iaitu bagi menaik taraf dan 
mengembangkan infrastruktur 
pusat data kerajaan untuk 
menampung keperluan sumber-
sumber pengkomputeran bagi 
aplikasi dan perkhidmatan dalam 
talian kementerian dan jabatan 
kerajaan.; 
 

ii. Sejumlah $2 juta dengan Harga 
Rancangan $4 juta di bawah 
RKN-11 untuk Sistem Pengurusan 
Pendidikan Kebangsaan termasuk 
bagi penyediaan Central 
Admission System dan database 
bagi mengurus kemasukan 
penuntut-penuntut ke semua 
institusi-institusi pengajian tinggi 
di bawah Kementerian 
Pendidikan dan Kementerian Hal 
Ehwal Ugama secara digital.;  
 

iii. Bagi mendukung transformasi 
dan penyelidikan penjagaan 
kesihatan digital, beberapa 
peruntukan akan disediakan              
di bawah Kementerian Kesihatan 
iaitu sejumlah $18 juta bagi 
membiayai Sistem BruHealth 
Fasa II dan III  dan sejumlah $3.4 
juta bagi Bru-HIMS Level 1, 2 & 3 
Support and Maintenance 
Services.; dan 
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iv. Sejumlah $127.8 juta bagi 
peruntukan Teknologi Maklumat         
di bawah Perbelanjaan Berulang-
Ulang Kementerian-Kementerian 
secara keseluruhannya termasuk 
bagi membiayai projek IT Central 
Procurement (ITCP) dan lesen-
lesen perisian (software) bagi 
semua kementerian dan jabatan 
kerajaan. 

Yang Berhormat Yang Di-Pertua dan            
Ahli-Ahli Yang Berhormat.    
 
Di peringkat global, kerajaan juga 
akan terus mempergiatkan usaha 
dalam kerjasama ekonomi yang 
meliputi perdagangan  dan pelaburan 
dengan rakan-rakan antarabangsa. 
Ini bertujuan membukakan lebih 
banyak akses pasaran dan rangkaian 
pasaran eksport bagi membantu 
perniagaan tempatan mengeksport 
ke pasaran luar negara. Di samping 
itu, ia juga dihasrat dapat menaikkan 
taraf imej Negara Brunei Darusalam 
sebagai destinasi pelaburan yang 
lebih menarik dan kompetitif.                 

 
Ke arah itu, beberapa usaha                  
telah dilaksanakan melalui 
penandatanganan perjanjian yang 
telah dan akan dimeterai                     
seperti Perkongsian Ekonomi 
Komprehensif Serantau atau 
Regional Comprehensive Economic 
Partnership (RCEP); Rangka Kerja 
Ekonomi Indo-Pasifik atau Indo-
Pacific Economic Framework (IPEF); 
dan Comprehensive and Progressive 

Agreement for Trans-Pacific 
Partnership (CPTPP).  

 
Dalam hal ini, kaola menyeru agar            
MSME tempatan untuk menerokai 
serta memanfaatkan fasiliti di bawah 
perjanjian-perjanjian sedia ada dan 
seterusnya menyertai rantaian nilai 
serantau dan juga global. 

 
Di samping itu, beberapa MoU telah 
ditandatangani bersama beberapa 
buah negara rakan strategik 
termasuk Republik Sosialis Vietnam, 
Republik Rakyat Bangladesh, 
Republik Demokratik Rakyat                 
Laos dan Republik Singapura                
yang meliputi kerjasama                    
bagi meningkatkan pertumbuhan 
ekonomi, perdagangan, 
pelancongan, pelaburan, pertanian, 
tenaga, latihan, pendidikan, 
perubatan, pemakanan, 
pengangkutan dan sebagainya.   
 
Melalui perjanjian strategik tersebut, 
dihasratkan dapat mengeratkan 
hubungan rapat dengan negara-
negara tersebut terutamanya dalam 
bidang-bidang kerjasama kepakaran 
dan sumber-sumber yang boleh 
dimanfaatkan seperti dari aspek 
pendidikan tinggi, pelancongan, sains 
dan teknologi dan sebagainya. 
 
Perkhidmatan awam juga 
memainkan peranan penting untuk 
memacu aktiviti perekonomian dan 
mendukung pemulihan ekonomi 
negara. Oleh itu, agensi-agensi 
kerajaan disarankan untuk meneliti 
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kesesuaian dalam menerokai inisiatif-
inisiatif pembaharuan tertentu bagi 
meningkatkan tahap dan kualiti 
perkhidmatan dengan lebih efisien.   

 
Langkah sedemikian secara langsung 
akan dapat meningkatkan 
produktiviti sektor awam dan 
seterusnya dapat memastikan 
perkhidmatan awam dapat bergerak 
maju ke hadapan dengan lebih 
inovatif dan kreatif untuk menerajui 
agenda-agenda pembangunan 
melalui pendekatan whole of nation 
bagi mencapai matlamat-matlamat 
Wawasan Brunei 2035. 
 
Ke arah itu, sejumlah $500 ribu 
dengan Harga Rancangan $50             
juta di bawah RKN-11 akan 
disediakan bagi mengembangluaskan 
keupayaan Sistem Bru-HIMS 2.0  
iaitu dengan memperkenalkan ciri-ciri 
utama iaitu sistem Intelligent 
Electronic Medical Record (EMR), 
Intelligent Care Plan and Clinical 
Pathway Recommendation dan 
sistem data yang berstruktur.   

 
Sistem tersebut akan dapat 
memberikan penilaian risiko 
kesihatan, meramalkan diagnosis dan 
pembentukan Pelan Penjagaan 
Peribadi, mengumpul data secara 
berstruktur bagi meningkatkan kualiti 
data dan mempelbagaikan 
keupayaan sistem aplikasi yang lain.  
Di samping itu, sejumlah $148 ribu 
dengan Harga Rancangan $5 juta                       
di bawah RKN-11 akan disediakan 
bagi projek MOD Integrated Platform 

bagi menambah baik penyelarasan 
antara jabatan di bawah Kementerian 
Pembangunan, memperkemaskan 
struktur operasi dan proses ke arah 
penyampaian perkhidmatan awam 
yang efisien.   

 
Skop kerja termasuk penyediaan 
Sistem Pendaftaran Tanah yang 
baharu yang akan dapat 
menyumbangkan data kepada 
Pangkalan Data Kebangsaan 
khususnya ‘Land Hub’. Di samping 
itu, sistem tersebut, akan 
membolehkan orang awam untuk 
membuat pembayaran secara dalam 
talian atau online payment. 
 
Selain itu, sejumlah $400 ribu dengan 
Harga Rancangan $5.8 juta di bawah 
RKN-11 akan terus disediakan bagi 
projek Sistem Aset dan Infrastruktur 
Kerajaan bagi membangunkan 
sebuah sistem pengurusan aset yang 
merangkumi penyimpanan data bagi 
aset kerajaan dan modul-modul 
logistik yang menyeluruh. 
 
Manakala, sejumlah $406 ribu 
dengan Harga Rancangan $12.3 juta 
di bawah RKN-11 untuk menyediakan 
platform bagi National Registration 
System dan Biometric Border Control 
System. Ia akan menggantikan 
Sistem Pengeluaran Kad Pengenalan 
Pintar, Smart-ID System; Birth, 
Death and Adoption System; dan 
diintegrasikan dengan sistem Visa 
dan Pass. 
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Manakala bagi membangun 
keupayaan dan kapasiti 
perkhidmatan awam ke arah 
penyampaian perkhidmatan yang 
cemerlang, peruntukan sejumlah 
$41.3 juta akan terus disediakan             
di bawah peruntukan Peningkatan 
Kemahiran dan Kapasiti                              
di kementerian-kementerian. 

 
3. Fokus belanjawan yang ketiga ialah 

Pembangunan Modal Insan yang 
Dinamik, Proaktif dan Inovatif. 
Kerajaan akan terus memberikan 
keutamaan terhadap usaha-usaha 
untuk meningkatkan prestasi dan 
kualiti sistem pendidikan, 
mengukuhkan pendidikan teknikal 
dan vokasional termasuk 
peningkatan dari aspek keupayaan 
tenaga pengajar, serta latihan 
profesional, dengan matlamat untuk 
meningkatkan kecekapan serta 
melahirkan tenaga kerja yang 
berkemahiran, profesional dan 
berkeupayaan tinggi.   
 
Ini bagi memastikan penyesuaian 
berterusan terhadap perubahan 
persekitaran ekonomi serta 
penyelarasan modal insan dengan 
keperluan pasaran pekerjaan                   
di negara ini. 
 
Bagi menyejajarkan perancangan 
tenaga manusia dengan marketability 
dan employability anak tempatan 
untuk mendapatkan pekerjaan yang 
sustainable dan gainful, Manpower 
Industry Steering Committee (MISC) 
telah ditubuhkan sebagai satu 

platform untuk mendukung visi 
Manpower Planning and Employment 
Council (MPEC). MISC juga akan 
menyelaras              antara industri, 
institusi pendidikan dan institusi 
latihan ke arah memenuhi 
permintaan industri serta 
memastikan bekalan sumber 
manusia yang mencukupi pada waktu 
yang tepat.   

 
Penglibatan sektor swasta melalui                   
71 buah syarikat yang telah dilantik 
selaku ahli MISC Working Groups 
bagi sektor-sektor tenaga, 
pembinaan, ICT, hospitaliti dan 
pelancongan, dan pengangkutan dan 
logistik, memainkan peranan penting 
dalam memberikan maklum balas 
keperluan tenaga kerja dan latihan 
mengikut perspektif industri masing-
masing.  
 
Selain menyediakan inisiatif 
pembangunan kemahiran, MPEC juga 
telah memperkenalkan Program Jati            
Diri (PJD) bagi memperkukuhkan 
kedayatahanan, integriti, disiplin dan 
tanggungjawab anak tempatan agar 
lebih bersedia untuk menceburi alam 
pekerjaan atau job-ready.  

 
Program ini mandatori bagi semua 
anak tempatan yang mengikuti 
program iSkills dalam bidang 
welding, scaffolding, rigging, mark 
and fitting dan blasting-painting 
memandangkan pekerjaan-pekerjaan 
tersebut akan memerlukan 
kedayatahanan, disiplin dan 
komitmen kerja yang tinggi.  
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Pihak MPEC juga menyediakan Garis 
Panduan Gaji atau Salary Guideline             
di sektor swasta sebagai langkah 
yang penting ke arah memastikan 
pencari kerja dan pekerja tempatan 
menerima gaji yang bersesuaian 
mengikut kemahiran dan produktiviti 
mereka di setiap peringkat tangga 
kerjaya.   
 
Garis panduan tersebut berfungsi 
untuk membantu sektor swasta 
dalam mewujudkan pakej gaji yang 
kompetitif dan menarik bagi 
membolehkan pekerja tempatan 
memperolehi pekerjaan yang 
bermakna dan mengekalkan mereka 
dalam sebuah pekerjaan.  Ini 
seterusnya akan meningkatkan 
kerjaya individu tersebut dalam 
profesion yang diceburi.  Salary 
Guideline di sektor swasta ini 
mengandungi 22 job families, yang ia 
berdasarkan kepada permintaan 
utama industri. 
 
Beberapa inisiatif khusus bagi 
meningkatkan employability 
golongan pencari kerja tempatan 
termasuk golongan yang mempunyai 
kelulusan rendah juga telah 
diperkenalkan. Inisiatif ini seperti 
program latihan iSkills, iLeap dan 
TVET Scheme yang telah disediakan 
bagi golongan berkenaan untuk 
meningkatkan kemahiran khususnya 
dalam bidang-bidang teknikal dan 
seterusnya menjadi nilai tambah 
dalam menjawat jawatan yang 
bersesuaian  di sektor berkenaan. 

 

Program Industry Learn and Excel 
Apprenticeship atau iLEAP telah 
dilancarkan pada bulan Ogos 2022, 
yang dianjurkan bersama oleh MPEC 
dan Energy MISC-Working Group 
dengan kerjasama Pusat 
Pembelajaran Sepanjang Hayat atau 
Lifelong Learning Centre dan Institut 
Pendidikan Teknikal Brunei (IBTE) 
bertujuan untuk menyediakan 
peluang kepada tenaga kerja 
tempatan yang sedia ada dalam 
sektor tenaga bagi meningkatkan 
kemahiran dengan memperolehi 
kelulusan yang diiktiraf dalam 
bidang-bidang teknikal. 
 
Selain itu, SkillsHub yang telah 
dilancarkan pada bulan Ogos 2022 
adalah sebuah lagi inisiatif Energy           
MISC-Working Group, Lifelong 
Learning Centre dan industri-industri 
yang berkepentingan, untuk 
menyediakan sebuah platform yang 
mengumpulkan bekalan latihan 
daripada operator dan syarikat 
industri tempatan. Ia dihasrat untuk 
menyediakan peluang-peluang 
pembelajaran sepanjang hayat bagi 
tenaga kerja tempatan. 

 
Rangka Kerja Kompetensi Industri 
ICT Brunei atau Brunei ICT Industry 
Competency Framework (BIICF) 
telah dilancarkan pada bulan Ogos 
2022 oleh ICT MISC-Working Group 
yang bermatlamat untuk memastikan 
profesional ICT tempatan 
mempunyai kompetensi ICT relevan 
untuk melaksanakan tugas dan 
membimbing mereka dengan 
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kemahiran yang diperlukan yang 
selaras dengan keperluan industri. 
 
Rangka kerja tersebut juga bertujuan 
memberikan standard kompetensi 
kepada institusi pendidikan tinggi dan 
penyedia latihan, yang akan menjadi 
rujukan dalam merancang kurikulum 
dan program latihan masing-masing. 
 
Bagi penyediaan pekerja tempatan 
yang berkemahiran khususnya dalam 
bidang kejuruteraan, Syarikat Hengyi 
Industries Sdn. Bhd. telah 
menawarkan program-program 
biasiswa termasuk latihan industri 
kepada seramai 802 orang pelajar 
iaitu: 

 
i. Seramai 167 pelajar dari UBD 

telah dianugerahkan biasiswa 
dalam bidang Kejuruteraan 
Proses dan Kimia bersama UBD 
dan Universiti Zhejiang, yang 
program ini juga merangkumi 
latihan industri di kilang 
petrokimia Zhejiang Hengyi 
Petrochemical Co. Ltd.                           
di Republik Rakyat China selama 
6 bulan.  Seramai 91 graduan dari 
UBD telah bermula berkhidmat 
dengan syarikat tersebut.; 
 

ii. Seramai 211 pelajar dari Institut 
Pendidikan Teknikal Brunei 
(IBTE) telah dianugerahkan 
biasiswa dalam bidang 
Kejuruteraan Kimia dengan 
kerjasama Lanzhou 
Petrochemical Polytechnic 
College, Republik Rakyat China.  

Seramai 30 graduan dari IBTE 
telah bermula berkhidmat dengan 
syarikat tersebut dan seramai            
31 orang pelajar telah 
dianugerahkan Conditional Offer 
of Employment.; dan 
 

iii. Manakala, seramai 424 pelajar 
mengikuti Level 5 Diploma                         
di Politeknik Brunei iaitu sebuah 
program kerjasama antara 
Politeknik Brunei dan Lanzhou 
Petrochemical Polytechnic College 
(LPP).   مْدُ لِلّٰه ح 

ْ
ل
َ
أ Seramai 254 orang 

pelajar telah dianugerahkan 
Conditional Offer of Employment. 
 
Di samping itu, Politeknik Brunei 
telah bekerjasama dengan 
Kementerian Kesihatan untuk 
menawarkan Program Level 5 
Diploma in Diabetes Nurse 
Educator (DNE) untuk 
meningkatkan lagi pengetahuan 
dan kemahiran jururawat. 

 
Ke arah meningkatkan kegiatan 
penyelidikan di negara ini, Makmal 
Sains dan Teknologi Bioinspirasi 
antara UBD dan Virginia Tech, 
Amerika Syarikat telah dilancarkan 
bagi membolehkan penyelidik                
dari kedua-dua belah                          
pihak memanfaatkan sumber                         
biodiversiti negara yang kaya, dalam 
mendorong kejuruteraan bioinspirasi 
dan teknologi digital yang lebih maju 
atau advanced. 

 
Selain itu, Kementerian Kesihatan 
dan Syarikat EVYD Technology telah 
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menandatangani MoU bersama 
National University of Singapore, Saw 
Swee Hock School of Public Health 
sebagai kerjasama untuk 
mengukuhkan sistem kesihatan 
termasuk dasar kesihatan, aktiviti 
akademik dan saintifik. 
 
Sebagai usaha bagi meningkatkan 
kemahiran dan pertumbuhan 
perniagaan MSME khususnya bagi 
belia tempatan, Program Youth 
Business Pitch 2022 yang telah 
dilancarkan oleh Keusahawanan 
Belia, Kementerian Kebudayaan, 
Belia dan Sukan dan 
Entreprenuership, Innovation, 
Community and Outreach. Program 
tersebut bertujuan memberikan 
peluang       kepada   para              belia 
untuk bergiat dalam bidang 
keusahawanan dan perniagaan yang 
berpotensi untuk dikembangmajukan 
dan diperkasa ke arah mendukung 
ekosistem keusahawanan belia               
di negara ini. 
 
Di samping itu, para peniaga                        
di bawah Program Satu Kampung 
Satu Produk (1K1P) akan juga 
diberikan kursus dan latihan 
kemahiran, khususnya dalam              
hal-ehwal perniagaan bagi 
memberikan mereka pendedahan 
dan mengembangkan kompetensi 
peniaga-peniaga dalam 
mengendalikan perniagaan masing-
masing. Kursus dan latihan tersebut 
dihasrat akan dapat mendukung 
memperkembangkan penghasilan, 
penjenamaan dan pemasaran produk 

1K1P bukan sahaja dalam pasaran 
tempatan tetapi juga untuk peluang 
dieksport ke luar negara.  
 
Selain itu, Universiti Brunei 
Darussalam melalui Sekolah 
Perniagaan dan Ekonomi telah 
berjaya diterima sebagai ahli Babson 
Collaborative for Entrepreneurship 
Education. Ini akan membantu 
memajukan kaedah pengajaran, 
penyelidikan serta keupayaan 
perundingan khususnya dalam 
pendidikan keusahawanan. 
 
Oleh itu, kaola menyeru belia                      
di negara ini untuk merebut peluang-
peluang ini untuk meningkatkan 
kemahiran melalui pelbagai platform 
yang telah disediakan oleh kerajaan 
mahupun sektor swasta dan pelbagai 
agensi-agensi berkepentingan. 

 
Ke arah mengukuhkan kemudahan 
akses pendidikan, peruntukan secara 
keseluruhannya berjumlah $19.8 juta 
dengan Harga Rancangan $195.4 
juta di bawah RKN-11 akan terus 
disediakan untuk penyediaan 
infrastruktur Sekolah-Sekolah 
Rendah, Menengah dan Agama serta 
Institusi Pengajian Tinggi antaranya 
Kampus Universiti Islam Sultan Sharif 
Ali (UNISSA) di Daerah Temburong, 
Kampus Kekal Politeknik di Ikas 
Bandung. 
 
Bagi meningkatkan kebolehpasaran 
dan pembangunan kapasiti serta 
latihan kemahiran ke arah 
memperkasa kualiti dan pencapaian 
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mutu pendidikan negara, sejumlah 
$42.8 juta secara keseluruhannya 
akan terus disediakan                           
bagi pengendalian biasiswa                                
di Kementerian Pendidikan dan 
Kementerian Hal Ehwal Ugama bagi 
memberi peluang kepada pelajar-
pelajar untuk mengikuti pengajian              
di institusi-institusi pengajian tinggi 
teratas di dunia. 

 
Di samping itu, sejumlah $44.7 juta 
akan disediakan untuk Perkhidmatan 
Pendidikan di bawah Kementerian 
Pendidikan khusus untuk membiayai 
pengambilan pakar dan tenaga-
tenaga pengajar termasuk Centre for 
British Teachers atau CfBT bagi 
meningkatkan tahap pencapaian 
pelajar-pelajar   di seluruh negara. 

 
Sebagai salah satu usaha kerajaan 
dalam memberikan kesaksamaan 
peluang pendidikan di negara agar 
semua pelajar akan mendapat akses 
pendidikan serta mengelakkan 
keciciran dalam pelajaran, 
peruntukan sejumlah $1.9 juta akan 
disediakan di bawah pengendalian 
Kementerian Kewangan dan Ekonomi 
khususnya untuk pemberian Elaun 
Pelajaran Sekolah Khas Swasta 
kepada Pelajar-Pelajar yang 
Berkeperluan Khas agar memastikan 
mereka mendapat penjagaan dan 
pendidikan yang lebih komprehensif 
di sekolah-sekolah khas swasta yang 
tertentu. 

 
Selain itu, peruntukan sejumlah                 
$1.5 juta akan terus disediakan bagi 

mengendalikan Skim Miftaahun 
Najaah untuk meringankan beban 
para ibu bapa dan penjaga yang 
kurang berkemampuan untuk 
membeli keperluan persekolahan 
pelajar-pelajar. 

 
Ke arah usaha dalam menyediakan 
tenaga kerja tempatan berdaya maju 
agar sejajar dengan keperluan 
bidang pekerjaan dan industri 
semasa dan juga masa hadapan, 
peruntukan sejumlah  $20 juta akan 
disediakan di bawah MPEC, Jabatan 
Perdana Menteri bagi pengendalian 
program-program i-Ready, Skillsplus, 
SPIN dan Tradeskills. 
 
Selaras dengan usaha memajukan 
kegiatan penyelidikan dan 
pembangunan idea-idea kreatif serta 
menggalakkan inovasi, sejumlah $2.3 
juta akan terus disediakan di bawah 
Kementerian Pendidikan untuk 
membiayai kos penyelidikan yang 
akan dilaksanakan oleh Institusi 
Pengajian Tinggi Awam. 

 
Di samping peruntukan-peruntukan 
yang kaola kongsikan sebentar tadi, 
kerajaan juga menyediakan 
peruntukan sejumlah $27.5 juta                
di bawah Projek Fokus khusus untuk 
membiayai program atau projek yang 
menjurus kepada mendukung fokus 
belanjawan negara. 
 
Demikianlah kaola kongsikan 
mengenai keutamaan-keutamaan, 
perkembangan dan pencapaian-
pencapaian serta peruntukan-
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yang kaola kongsikan sebentar tadi, 
kerajaan juga menyediakan 
peruntukan sejumlah $27.5 juta                
di bawah Projek Fokus khusus untuk 
membiayai program atau projek yang 
menjurus kepada mendukung fokus 
belanjawan negara. 
 
Demikianlah kaola kongsikan 
mengenai keutamaan-keutamaan, 
perkembangan dan pencapaian-
pencapaian serta peruntukan-
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peruntukan yang akan disediakan             
di bawah ketiga-tiga fokus 
belanjawan ke arah mendukung 
tema belanjawan bagi Tahun 
Kewangan 2023/2024 iaitu: “Bersatu 
Membina Masa Depan Yang Lebih 
Makmur” atau “Building A Prosperous 
Future Together”.  
 
Yang Berhormat Yang Di-Pertua dan 
Ahli-Ahli Yang Berhormat.  Walaupun 
suasana ekonomi global diramal 
masih tidak menentu sepanjang 
tahun 2023, namun kerajaan akan 
terus mempertingkatkan usaha  
dalam memastikan ekonomi dan 
pembangunan secara mampan dalam 
jangka masa panjang.   

 
Apa yang diharapkan dengan 
belanjawan yang dibentangkan ini, 
akan dapat membantu pihak awam 
dan swasta dalam mengharungi 
cabaran-cabaran ekonomi global 
ketika ini, khususnya dalam menjana 
lebih banyak  peluang pekerjaan 
kepada anak-anak tempatan.  
 
Namun demikian, semua pihak perlu 
menyedari bahawa keupayaan 
kerajaan untuk meneruskan projek-
projek dan program pembangunan 
bergantung pada kemampuan 
negara dalam memperolehi sumber 
pendapatan yang lebih sustainable 
dalam jangka masa sederhana dan 
panjang.  
 
Oleh itu, kaola sekali lagi menyeru 
agar sektor awam dan sektor swasta 
untuk terus berganding bahu dalam 

meningkatkan lagi usaha-usaha 
mempelbagaikan aktiviti-aktiviti 
ekonomi, meningkatkan lagi 
pelaksanaan projek melalui Public-
Private Partnership, dan 
meningkatkan usaha untuk menarik 
lebih banyak Pelaburan Langsung 
Asing, agar dapat meningkatkan 
produktiviti negara dan membukakan 
lebih banyak peluang pekerjaan bagi 
anak-anak tempatan.  Usaha gigih 
dan bersepadu semua pihak 
diperlukan bagi sama-sama 
memelihara kesejahteraan dan 
kemakmuran negara agar ia dapat 
dinikmati secara berterusan oleh 
generasi yang akan datang. 

 
Yang Berhormat Yang Di-Pertua dan 
Ahli-Ahli Yang Berhormat. Sebelum 
kaola mengakhiri pembentangan ini, 
marilah kita sama-sama berdoa agar 
negara kita akan sentiasa maju, 
aman dan makmur di bawah 
kepimpinan Kebawah Duli Yang Maha 
Mulia Paduka Seri Baginda Sultan dan 
Yang Di-Pertuan Negara Brunei 
Darussalam, dan dengan izin                           
 َٰ
َ

ال ع  ت  و  هُ  ان  سُبْح   
َ
ِ أ للّٰه jua akan sentiasa 

menjadi sebuah Negara Zikir dengan 
penuh keberkatan di bawah 
perlindungan-Nya jua,  ْن  . آمِي  
 
Kaola mencadangkan supaya Rang 
Undang-Undang yang dibentangkan              
di hadapan kita ini disokong untuk 
dijadikan: “Satu Undang-Undang 
Perbekalan Negara Yang 
Dikeluarkan Dari Peruntukan 
Kumpulanwang Yang Disatukan 
bagi maksud-maksud yang 
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tertentu”, sepanjang Tahun 
Kewangan 2023/2024,  

 
Sekian, 
كَاتُهُ  ر  ب   اِلله و 

ُ
ة حْم  ر  لَيْكُمْ و  مُ ع  لا  وبالله التوفيق والهداية. و  السَّ

 
Yang Berhormat Yang Di-Pertua:  
Ahli-Ahli Yang Berhormat.  Kita telah pun 
mendengar presentation yang telah 
dibuat oleh Yang Berhormat Menteri               
di Jabatan Perdana Menteri dan Menteri 
Kewangan dan Ekonomi II khusus 
mengenai Rang Undang-Undang 
Perbekalan yang telah pun 
dihadapkannya, yang telah dibuatnya 
dengan penuh tekun, terperinci dan teliti.  
 
Sebelum Rang Undang-Undang ini kita 
bincangkan sebagaimana lazim, maka 
saya ingin mendengar kalau sekiranya 
ada ahli yang boleh menyokong Rang 
Undang-Undang ini.  Silakan. 
 
Yang Berhormat Menteri                      
di  Jabatan Perdana Menteri dan 
Menteri Pertahanan II:  

حْيم نِ الرَّ حْم  َٰ ِ الرَّ كَاتُهُ   بِسْمِ اللّٰه ر  ب   اِلله و 
ُ
ة حْم  ر  لَيْكُمْ و  مُ ع  لا  السَّ  

Yang Berhormat Yang Di-Pertua dan Ahli-
Ahli Yang Berhormat. Kaola menyokong 
sepenuhnya akan cadangan daripada 
Yang Berhormat Menteri di Jabatan 
Perdana Menteri dan Menteri Kewangan 
dan Ekonomi II. Terima kasih Yang 
Berhormat Yang Di-Pertua. 

Yang Berhormat Yang Di-Pertua:  
Ahli-Ahli Yang Berhormat. Rang Undang-
Undang yang bergelar; “Suatu Akta 
Untuk Membekalkan Sejumlah 
Wang dari Kumpulanwang Yang 
Disatukan Bagi Perkhidmatan 

Tahun Kewangan 2023/2024 dan 
untuk memperuntukkan wang yang 
tersebut itu bagi maksud-maksud 
yang tertentu”, telah sebagaimana 
saya nyatakan selesai dibentangkan 
dengan komprehensif dan panjang lebar 
dan penuh teliti oleh Yang Berhormat 
Menteri di Jabatan Perdana Menteri dan 
Menteri Kewangan dan Ekonomi II, yang 
telah mendapat sokongan daripada Yang 
Berhormat Menteri di Jabatan Perdana 
Menteri dan Menteri Pertahanan II. 
 
Ahli-Ahli Yang Berhormat. Bagi 
membolehkan peluang kepada Ahli-Ahli 
yang Berhormat mengkaji inti pati 
kenyataan yang telah disampaikan oleh 
Yang Berhormat Menteri di Jabatan 
Perdana Menteri dan Menteri Kewangan 
dan Ekonomi II, saya kira berpatutan 
sekarang bagi kita untuk menangguhkan 
mesyuarat kita ini dan   kita akan 
bersidang semula pada keesokan 
harinya, Selasa, 7hb. Mac 2023 seperti 
biasa mulai pukul 9.30 pagi, sekian.  
 

(Majlis Mesyuarat ditangguhkan) 
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kepada anak-anak tempatan.  
 
Namun demikian, semua pihak perlu 
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dan bersepadu semua pihak 
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memelihara kesejahteraan dan 
kemakmuran negara agar ia dapat 
dinikmati secara berterusan oleh 
generasi yang akan datang. 

 
Yang Berhormat Yang Di-Pertua dan 
Ahli-Ahli Yang Berhormat. Sebelum 
kaola mengakhiri pembentangan ini, 
marilah kita sama-sama berdoa agar 
negara kita akan sentiasa maju, 
aman dan makmur di bawah 
kepimpinan Kebawah Duli Yang Maha 
Mulia Paduka Seri Baginda Sultan dan 
Yang Di-Pertuan Negara Brunei 
Darussalam, dan dengan izin                           
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ال ع  ت  و  هُ  ان  سُبْح   
َ
ِ أ للّٰه jua akan sentiasa 

menjadi sebuah Negara Zikir dengan 
penuh keberkatan di bawah 
perlindungan-Nya jua,  ْن  . آمِي  
 
Kaola mencadangkan supaya Rang 
Undang-Undang yang dibentangkan              
di hadapan kita ini disokong untuk 
dijadikan: “Satu Undang-Undang 
Perbekalan Negara Yang 
Dikeluarkan Dari Peruntukan 
Kumpulanwang Yang Disatukan 
bagi maksud-maksud yang 
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tertentu”, sepanjang Tahun 
Kewangan 2023/2024,  

 
Sekian, 
كَاتُهُ  ر  ب   اِلله و 

ُ
ة حْم  ر  لَيْكُمْ و  مُ ع  لا  وبالله التوفيق والهداية. و  السَّ

 
Yang Berhormat Yang Di-Pertua:  
Ahli-Ahli Yang Berhormat.  Kita telah pun 
mendengar presentation yang telah 
dibuat oleh Yang Berhormat Menteri               
di Jabatan Perdana Menteri dan Menteri 
Kewangan dan Ekonomi II khusus 
mengenai Rang Undang-Undang 
Perbekalan yang telah pun 
dihadapkannya, yang telah dibuatnya 
dengan penuh tekun, terperinci dan teliti.  
 
Sebelum Rang Undang-Undang ini kita 
bincangkan sebagaimana lazim, maka 
saya ingin mendengar kalau sekiranya 
ada ahli yang boleh menyokong Rang 
Undang-Undang ini.  Silakan. 
 
Yang Berhormat Menteri                      
di  Jabatan Perdana Menteri dan 
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ُ
ة حْم  ر  لَيْكُمْ و  مُ ع  لا  السَّ  

Yang Berhormat Yang Di-Pertua dan Ahli-
Ahli Yang Berhormat. Kaola menyokong 
sepenuhnya akan cadangan daripada 
Yang Berhormat Menteri di Jabatan 
Perdana Menteri dan Menteri Kewangan 
dan Ekonomi II. Terima kasih Yang 
Berhormat Yang Di-Pertua. 

Yang Berhormat Yang Di-Pertua:  
Ahli-Ahli Yang Berhormat. Rang Undang-
Undang yang bergelar; “Suatu Akta 
Untuk Membekalkan Sejumlah 
Wang dari Kumpulanwang Yang 
Disatukan Bagi Perkhidmatan 

Tahun Kewangan 2023/2024 dan 
untuk memperuntukkan wang yang 
tersebut itu bagi maksud-maksud 
yang tertentu”, telah sebagaimana 
saya nyatakan selesai dibentangkan 
dengan komprehensif dan panjang lebar 
dan penuh teliti oleh Yang Berhormat 
Menteri di Jabatan Perdana Menteri dan 
Menteri Kewangan dan Ekonomi II, yang 
telah mendapat sokongan daripada Yang 
Berhormat Menteri di Jabatan Perdana 
Menteri dan Menteri Pertahanan II. 
 
Ahli-Ahli Yang Berhormat. Bagi 
membolehkan peluang kepada Ahli-Ahli 
yang Berhormat mengkaji inti pati 
kenyataan yang telah disampaikan oleh 
Yang Berhormat Menteri di Jabatan 
Perdana Menteri dan Menteri Kewangan 
dan Ekonomi II, saya kira berpatutan 
sekarang bagi kita untuk menangguhkan 
mesyuarat kita ini dan   kita akan 
bersidang semula pada keesokan 
harinya, Selasa, 7hb. Mac 2023 seperti 
biasa mulai pukul 9.30 pagi, sekian.  
 

(Majlis Mesyuarat ditangguhkan) 
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DEWAN MAJLIS 

 
Hari Selasa, 14hb. Syaaban 1444H/7hb. Mac 2023M 

 
YANG DI-PERTUA 

DAN AHLI-AHLI MAJLIS 
MESYUARAT NEGARA 

 
HADIR: 
 
YANG DI-PERTUA  
 
Yang Berhormat Pehin Orang Kaya            
Seri Lela Dato Seri Setia Awang Haji 
Abdul Rahman bin Dato Setia Haji 
Mohamed Taib, PSNB., SLJ., PHBS., PJK., 
PKL., Yang Di-Pertua Majlis Mesyuarat 
Negara, Negara Brunei Darussalam. 
 
AHLI RASMI KERANA JAWATAN 
(PERDANA MENTERI DAN 
MENTERI-MENTERI) 
 
Kebawah Duli Yang Maha Mulia Paduka  
Seri Baginda Sultan Haji Hassanal Bolkiah 
Mu’izzaddin Waddaulah ibni Al-Marhum 
Sultan Haji Omar ‘Ali Saifuddien Sa’adul 
Khairi Waddien, Sultan dan Yang             
Di-Pertuan Negara Brunei Darussalam, 
Perdana Menteri, Menteri Pertahanan, 
Menteri Kewangan dan Ekonomi dan 
Menteri Hal Ehwal Luar Negeri, Negara 
Brunei Darussalam. 
 
 
 
 
 
 
 

Duli Yang Teramat Mulia Paduka Seri 
Pengiran Muda Mahkota Pengiran Muda 
Haji Al-Muhtadee Billah ibni Kebawah 
Duli Yang Maha Mulia Paduka Seri 
Baginda Sultan Haji Hassanal Bolkiah 
Mu’izzaddin Waddaulah, DKMB., DPKT., 
King Abdul Aziz Ribbon, First Class (Saudi 
Arabia), The Order of the Renaissance 
(First Degree) (Jordan), Grand Cross of 
Crown Order - G.K.K. (Netherlands), 
Medal of Honour (Lao), DSO (Singapore), 
Order of Lakandula with the Rank of 
Grand Cross (Philippines), The Order of 
Prince Yaroslav the Wise, Second Class 
(Ukraine), DSO (Military) (Singapore), 
PHBS., Menteri Kanan di Jabatan 
Perdana Menteri, Negara Brunei 
Darussalam. 
                                                                                           
Yang Berhormat Pehin Orang Kaya Laila 
Setia Bakti Di-Raja Dato Laila Utama Haji 
Awang Isa bin Pehin Datu Perdana 
Manteri Dato Laila Utama Haji Awang 
Ibrahim, DK., SPMB., DSNB., PHBS., 
PBLI., PJK., PKL., Penasihat Khas 
Kebawah Duli Yang Maha Mulia Paduka 
Seri Baginda Sultan dan Yang Di-Pertuan 
Negara Brunei Darussalam dan Menteri 
di Jabatan Perdana Menteri, Negara 
Brunei Darussalam. 
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Yang Berhormat Pehin Udana Khatib 
Dato Paduka Seri Setia Ustaz Haji Awang 
Badaruddin bin Pengarah Dato Paduka 
Haji Awang Othman, PSSUB., DPMB., 
PHBS., PBLI., PJK., PKL., Menteri Hal 
Ehwal Ugama, Negara Brunei 
Darussalam.  
 
Yang Berhormat Pehin Datu Lailaraja 
Mejar Jeneral (B) Dato Paduka Seri Haji 
Awang Halbi bin Haji Mohd. Yussof, 
DPKT., SMB., PHBS., Menteri di Jabatan 
Perdana Menteri dan Menteri Pertahanan 
II, Negara Brunei Darussalam. 
 
Yang Berhormat Dato Seri Setia Dr. 
Awang Haji Mohammad Isham bin Haji 
Jaafar, PSNB., DPMB., Menteri Kesihatan, 
Negara Brunei Darussalam. 
 
Yang Berhormat Dato Seri Setia Dr. 
Awang Haji Mohd. Amin Liew bin 
Abdullah, PSNB., SPMB., Menteri di 
Jabatan Perdana Menteri dan Menteri 
Kewangan dan Ekonomi II, Negara 
Brunei Darussalam. 
 
Yang Berhormat Dato Seri Setia Awang 
Haji Erywan bin Pehin Datu Pekerma 
Jaya Haji Mohd. Yusof, PSNB., SPMB., 
PJK., PIKB., Menteri Hal Ehwal Luar 
Negeri II, Negara Brunei Darussalam. 
(Tidak hadir atas urusan rasmi) 
 
Yang Berhormat Dato Seri Setia Awang 
Haji Ahmaddin bin Haji Abdul Rahman, 
PSNB., SPMB., PSB., PIKB., Menteri Hal 
Ehwal Dalam Negeri, Negara Brunei 
Darussalam. 
 

Yang Berhormat Dato Seri Setia Dr. 
Awang Haji Abd. Manaf bin Haji 
Metussin, PSNB., SPMB., PKL.,                  
Menteri Sumber-Sumber Utama                    
dan Pelancongan, Negara Brunei 
Darussalam. 
 
Yang Berhormat Dato Seri Setia Awang 
Haji Muhammad Juanda bin Haji Abd. 
Rashid, PSNB., DPMB., PIKB.,                          
Menteri Pembangunan, Negara Brunei 
Darussalam. 
 
Yang Berhormat Datin Seri Setia Dr. 
Dayang Hajah Romaizah binti Haji Md. 
Salleh, PSNB., SPMB., PIKB., PKL., 
Menteri Pendidikan, Negara Brunei 
Darussalam. (Tidak hadir atas urusan 
rasmi) 
 
Yang Berhormat Pengiran Dato Seri Setia 
Shamhary bin Pengiran Dato Paduka Haji 
Mustapha, PSNB., Menteri Pengangkutan 
dan Infokomunikasi, Negara Brunei 
Darussalam. 
 
Yang Berhormat Dato Seri Setia Awang 
Haji Nazmi bin Haji Mohamad, PSNB., 
SMB., PIKB., Menteri Kebudayaan, Belia 
dan Sukan, Negara Brunei Darussalam. 
(Tidak hadir atas urusan rasmi) 
 
AHLI YANG DILANTIK ORANG-
ORANG YANG BERGELAR: 
 
Yang Berhormat Pehin Orang Kaya Laila 
Setia Dato Seri Setia Awang Haji Abdul 
Rahman bin Haji Ibrahim, PSNB., DPMB., 
PHBS., PIKB., PKL. 
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DEWAN MAJLIS 
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(First Degree) (Jordan), Grand Cross of 
Crown Order - G.K.K. (Netherlands), 
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Yang Berhormat Pehin Udana Khatib 
Dato Paduka Seri Setia Ustaz Haji Awang 
Badaruddin bin Pengarah Dato Paduka 
Haji Awang Othman, PSSUB., DPMB., 
PHBS., PBLI., PJK., PKL., Menteri Hal 
Ehwal Ugama, Negara Brunei 
Darussalam.  
 
Yang Berhormat Pehin Datu Lailaraja 
Mejar Jeneral (B) Dato Paduka Seri Haji 
Awang Halbi bin Haji Mohd. Yussof, 
DPKT., SMB., PHBS., Menteri di Jabatan 
Perdana Menteri dan Menteri Pertahanan 
II, Negara Brunei Darussalam. 
 
Yang Berhormat Dato Seri Setia Dr. 
Awang Haji Mohammad Isham bin Haji 
Jaafar, PSNB., DPMB., Menteri Kesihatan, 
Negara Brunei Darussalam. 
 
Yang Berhormat Dato Seri Setia Dr. 
Awang Haji Mohd. Amin Liew bin 
Abdullah, PSNB., SPMB., Menteri di 
Jabatan Perdana Menteri dan Menteri 
Kewangan dan Ekonomi II, Negara 
Brunei Darussalam. 
 
Yang Berhormat Dato Seri Setia Awang 
Haji Erywan bin Pehin Datu Pekerma 
Jaya Haji Mohd. Yusof, PSNB., SPMB., 
PJK., PIKB., Menteri Hal Ehwal Luar 
Negeri II, Negara Brunei Darussalam. 
(Tidak hadir atas urusan rasmi) 
 
Yang Berhormat Dato Seri Setia Awang 
Haji Ahmaddin bin Haji Abdul Rahman, 
PSNB., SPMB., PSB., PIKB., Menteri Hal 
Ehwal Dalam Negeri, Negara Brunei 
Darussalam. 
 

Yang Berhormat Dato Seri Setia Dr. 
Awang Haji Abd. Manaf bin Haji 
Metussin, PSNB., SPMB., PKL.,                  
Menteri Sumber-Sumber Utama                    
dan Pelancongan, Negara Brunei 
Darussalam. 
 
Yang Berhormat Dato Seri Setia Awang 
Haji Muhammad Juanda bin Haji Abd. 
Rashid, PSNB., DPMB., PIKB.,                          
Menteri Pembangunan, Negara Brunei 
Darussalam. 
 
Yang Berhormat Datin Seri Setia Dr. 
Dayang Hajah Romaizah binti Haji Md. 
Salleh, PSNB., SPMB., PIKB., PKL., 
Menteri Pendidikan, Negara Brunei 
Darussalam. (Tidak hadir atas urusan 
rasmi) 
 
Yang Berhormat Pengiran Dato Seri Setia 
Shamhary bin Pengiran Dato Paduka Haji 
Mustapha, PSNB., Menteri Pengangkutan 
dan Infokomunikasi, Negara Brunei 
Darussalam. 
 
Yang Berhormat Dato Seri Setia Awang 
Haji Nazmi bin Haji Mohamad, PSNB., 
SMB., PIKB., Menteri Kebudayaan, Belia 
dan Sukan, Negara Brunei Darussalam. 
(Tidak hadir atas urusan rasmi) 
 
AHLI YANG DILANTIK ORANG-
ORANG YANG BERGELAR: 
 
Yang Berhormat Pehin Orang Kaya Laila 
Setia Dato Seri Setia Awang Haji Abdul 
Rahman bin Haji Ibrahim, PSNB., DPMB., 
PHBS., PIKB., PKL. 
 
 



 
 
PAGI HARI SELASA, 14HB. SYAABAN 1444H/7HB. MAC 2023M 
  

104 

Yang Berhormat Pehin Orang Kaya Johan 
Pahlawan Dato Seri Setia Awang Haji 
Adanan bin Begawan Pehin Siraja Khatib  
Dato Seri Setia Haji Mohd. Yusuf, PSNB., 
DPMB., PHBS., PJK., PIKB., PKL. 
 
Yang Berhormat Pehin Orang Kaya 
Indera Pahlawan Dato Seri Setia Haji 
Awang Suyoi bin Haji Osman, PSNB., 
DPMB., PJK., PIKB., PKL. 
 
AHLI YANG DILANTIK ORANG-
ORANG YANG TELAH MENCAPAI 
KECEMERLANGAN: 
 
Yang Berhormat Dayang Hajah Safiah 
binti Sheikh Haji Abd. Salam. 
 
Yang Berhormat Awang Lau How Teck. 
 
Yang Berhormat Dayang Chong Chin 
Yee. 
 
Yang Berhormat Dr. Awang Haji Mahali 
bin Haji Momin. 
 
Yang Berhormat Awang Haji Salleh 
Bostaman bin Haji Zainal Abidin. 
 
Yang Berhormat Dayang Hajah 
Rosmawatty binti Haji Abdul Mumin. 
 
Yang Berhormat Pengiran Haji Isa bin 
Pengiran Haji Aliuddin. 
 
AHLI YANG DILANTIK MEWAKILI 
DAERAH-DAERAH: 
 
Yang Berhormat Awang Amran bin Haji 
Maidin, Penghulu Mukim Lumapas -
Daerah Brunei dan Muara. 

Yang Berhormat Awang Lawi bin Haji 
Lamat, Ketua Kampung Subok - Daerah 
Brunei dan Muara. 
 
Yang Berhormat Awang Zainol bin Haji 
Mohamed, Ketua Kampung Putat -  
Daerah Brunei dan Muara. 
 
Yang Berhormat Awang Mohamad Ali bin 
Tanjong, Ketua Kampung Lumapas ‘B’ – 
Daerah Brunei dan Muara. 
 
Yang Berhormat Awang Haji Daud bin 
Jihan, Ketua Kampung Belimbing – 
Daerah Brunei dan Muara. 
 
Yang Berhormat Awang Haji Md. Salleh 
bin Haji Othman, Penghulu Mukim Bukit 
Sawat – Daerah Belait. 
 
Yang Berhormat Awang Mohammad bin 
Abdullah @ Lim Swee Ann, Ketua 
Kampung Bukit Sawat – Daerah Belait. 
 
Yang Berhormat Awang Haji Mohamad 
Danial @ Tekpin bin Ya’akub, Penghulu 
Mukim Ukong – Daerah Tutong. 
 
Yang Berhormat Awang Abdul Aziz bin 
Haji Hamdan, Ketua Kampung Sengkarai 
– Daerah Tutong. 
 
Yang Berhormat Haji Awang Sulaiman 
bin Haji Nasir, PSB., PIKB., PKL., Ketua 
Kampung Labu Estet dan Piasau-Piasau – 
Daerah Temburong. 
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HADIR BERSAMA: 
 
Yang Dimuliakan Pehin Orang Kaya 
Pekerma Jaya Dato Paduka Awang             
Haji Judin Haji Asar, DPMB., SLJ., POAS., 
PHBS., PBLI., PJK., PKL., Jurutulis Majlis 
Mesyuarat Negara, Negara Brunei 
Darussalam. 
 
Yang Mulia Dayang Rose Aminah              
binti Haji Ismail, PSB., PIKB., Timbalan 
Jurutulis Majlis Mesyuarat Negara, 
Negara  Brunei Darussalam. 

 
(Mesyuarat mula bersidang pada 

pukul 9.30 pagi) 
 

Yang Mulia Timbalan Jurutulis:             
حْيم  الرَّ نِ  حْم  َٰ الرَّ  ِ اللّٰه  Mesyuarat بِسْمِ 
Pertama dari Musim Permesyuaratan 
Kesembilan Belas Majlis Mesyuarat 
Negara bersidang bagi hari yang 
keempat, pada hari Selasa, 14hb. 
Syaaban 1444 bersamaan 7hb. Mac 2023 
didahului dengan Doa Selamat.  
 

DOA SELAMAT 
 
Doa Selamat dibacakan oleh Yang 
Dimuliakan Begawan Pehin Khatib Dato 
Paduka Awang Haji Emran bin Haji 
Kunchang (Imam Masjid Omar ‘Ali 
Saifuddien). 
 
Yang Berhormat Yang Di-Pertua:, 

نِ   حْم  َٰ ِ الرَّ حْيمبِسْمِ اللّٰه كَاتُهُ   الرَّ ر  ب   اِلله و 
ُ
ة حْم  ر  لَيْكُمْ و  مُ ع  لا  السَّ

مْد   ح 
ْ
ِ ال لِلَّٰ kita bersyukur kepada                     

 َٰ
َ

ال ع  ت  و  هُ  ان  سُبْح   ِ للّٰه
َ
أ kerana dengan limpah 

rahmat-Nya jua kita dapat lagi bersama-
sama hadir pada pagi ini bersidang bagi 
hari keempat di Majlis Mesyuarat 

Pertama dari Musim Permesyuaratan 
Kesembilan Belas Majlis Mesyuarat 
Negara.  
 
Selawat dan salam ke atas Junjungan 
Besar kita     لَم س  لَيْهِ و  لََّ اللّٰه  ع  ص  د  kaum ,  سيدنامُحَمَّ
kerabat, para sahabat serta pengikut-
pengikut Baginda yang taat lagi setia 
hingga ke akhir zaman.  
 
Ahli-Ahli Yang Berhormat. Pada petang 
semalam, Yang Berhormat Menteri               
di Jabatan Perdana Menteri dan Menteri 
Kewangan dan Ekonomi II telah 
menyampaikan mukadimah tentang 
Rang Undang-Undang (2023) 
Perbekalan, 2023/2024 yang 
menggariskan tujuan dan tumpuan 
utama untuk mendukung kesejahteraan 
rakyat dan negara yang begitu jelas dan 
komprehensif.  
 
Ahli-Ahli Yang Berhormat. Rang Undang-
Undang yang bergelar: “Suatu Akta 
Untuk Membekalkan Sejumlah 
Wang Dari Kumpulanwang Yang 
Disatukan Bagi Perkhidmatan 
Tahun Kewangan 2023/2024 dan 
untuk memperuntukkan wang yang 
tersebut itu bagi maksud-maksud 
tertentu”, telah pun juga disokong 
sepenuhnya oleh Yang Berhormat 
Menteri di Jabatan Perdana Menteri dan 
Menteri Pertahanan II.  
 
Oleh yang demikian, adalah sesuai 
sekarang bagi saya untuk memberikan 
peluang kepada Ahli-Ahli Yang 
Berhormat yang suka untuk 
membahaskan Rang Undang-Undang ini.  
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Yang Berhormat Pehin Orang Kaya Johan 
Pahlawan Dato Seri Setia Awang Haji 
Adanan bin Begawan Pehin Siraja Khatib  
Dato Seri Setia Haji Mohd. Yusuf, PSNB., 
DPMB., PHBS., PJK., PIKB., PKL. 
 
Yang Berhormat Pehin Orang Kaya 
Indera Pahlawan Dato Seri Setia Haji 
Awang Suyoi bin Haji Osman, PSNB., 
DPMB., PJK., PIKB., PKL. 
 
AHLI YANG DILANTIK ORANG-
ORANG YANG TELAH MENCAPAI 
KECEMERLANGAN: 
 
Yang Berhormat Dayang Hajah Safiah 
binti Sheikh Haji Abd. Salam. 
 
Yang Berhormat Awang Lau How Teck. 
 
Yang Berhormat Dayang Chong Chin 
Yee. 
 
Yang Berhormat Dr. Awang Haji Mahali 
bin Haji Momin. 
 
Yang Berhormat Awang Haji Salleh 
Bostaman bin Haji Zainal Abidin. 
 
Yang Berhormat Dayang Hajah 
Rosmawatty binti Haji Abdul Mumin. 
 
Yang Berhormat Pengiran Haji Isa bin 
Pengiran Haji Aliuddin. 
 
AHLI YANG DILANTIK MEWAKILI 
DAERAH-DAERAH: 
 
Yang Berhormat Awang Amran bin Haji 
Maidin, Penghulu Mukim Lumapas -
Daerah Brunei dan Muara. 

Yang Berhormat Awang Lawi bin Haji 
Lamat, Ketua Kampung Subok - Daerah 
Brunei dan Muara. 
 
Yang Berhormat Awang Zainol bin Haji 
Mohamed, Ketua Kampung Putat -  
Daerah Brunei dan Muara. 
 
Yang Berhormat Awang Mohamad Ali bin 
Tanjong, Ketua Kampung Lumapas ‘B’ – 
Daerah Brunei dan Muara. 
 
Yang Berhormat Awang Haji Daud bin 
Jihan, Ketua Kampung Belimbing – 
Daerah Brunei dan Muara. 
 
Yang Berhormat Awang Haji Md. Salleh 
bin Haji Othman, Penghulu Mukim Bukit 
Sawat – Daerah Belait. 
 
Yang Berhormat Awang Mohammad bin 
Abdullah @ Lim Swee Ann, Ketua 
Kampung Bukit Sawat – Daerah Belait. 
 
Yang Berhormat Awang Haji Mohamad 
Danial @ Tekpin bin Ya’akub, Penghulu 
Mukim Ukong – Daerah Tutong. 
 
Yang Berhormat Awang Abdul Aziz bin 
Haji Hamdan, Ketua Kampung Sengkarai 
– Daerah Tutong. 
 
Yang Berhormat Haji Awang Sulaiman 
bin Haji Nasir, PSB., PIKB., PKL., Ketua 
Kampung Labu Estet dan Piasau-Piasau – 
Daerah Temburong. 
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HADIR BERSAMA: 
 
Yang Dimuliakan Pehin Orang Kaya 
Pekerma Jaya Dato Paduka Awang             
Haji Judin Haji Asar, DPMB., SLJ., POAS., 
PHBS., PBLI., PJK., PKL., Jurutulis Majlis 
Mesyuarat Negara, Negara Brunei 
Darussalam. 
 
Yang Mulia Dayang Rose Aminah              
binti Haji Ismail, PSB., PIKB., Timbalan 
Jurutulis Majlis Mesyuarat Negara, 
Negara  Brunei Darussalam. 

 
(Mesyuarat mula bersidang pada 

pukul 9.30 pagi) 
 

Yang Mulia Timbalan Jurutulis:             
حْيم  الرَّ نِ  حْم  َٰ الرَّ  ِ اللّٰه  Mesyuarat بِسْمِ 
Pertama dari Musim Permesyuaratan 
Kesembilan Belas Majlis Mesyuarat 
Negara bersidang bagi hari yang 
keempat, pada hari Selasa, 14hb. 
Syaaban 1444 bersamaan 7hb. Mac 2023 
didahului dengan Doa Selamat.  
 

DOA SELAMAT 
 
Doa Selamat dibacakan oleh Yang 
Dimuliakan Begawan Pehin Khatib Dato 
Paduka Awang Haji Emran bin Haji 
Kunchang (Imam Masjid Omar ‘Ali 
Saifuddien). 
 
Yang Berhormat Yang Di-Pertua:, 

نِ   حْم  َٰ ِ الرَّ حْيمبِسْمِ اللّٰه كَاتُهُ   الرَّ ر  ب   اِلله و 
ُ
ة حْم  ر  لَيْكُمْ و  مُ ع  لا  السَّ

مْد   ح 
ْ
ِ ال لِلَّٰ kita bersyukur kepada                     

 َٰ
َ

ال ع  ت  و  هُ  ان  سُبْح   ِ للّٰه
َ
أ kerana dengan limpah 

rahmat-Nya jua kita dapat lagi bersama-
sama hadir pada pagi ini bersidang bagi 
hari keempat di Majlis Mesyuarat 

Pertama dari Musim Permesyuaratan 
Kesembilan Belas Majlis Mesyuarat 
Negara.  
 
Selawat dan salam ke atas Junjungan 
Besar kita     لَم س  لَيْهِ و  لََّ اللّٰه  ع  ص  د  kaum ,  سيدنامُحَمَّ
kerabat, para sahabat serta pengikut-
pengikut Baginda yang taat lagi setia 
hingga ke akhir zaman.  
 
Ahli-Ahli Yang Berhormat. Pada petang 
semalam, Yang Berhormat Menteri               
di Jabatan Perdana Menteri dan Menteri 
Kewangan dan Ekonomi II telah 
menyampaikan mukadimah tentang 
Rang Undang-Undang (2023) 
Perbekalan, 2023/2024 yang 
menggariskan tujuan dan tumpuan 
utama untuk mendukung kesejahteraan 
rakyat dan negara yang begitu jelas dan 
komprehensif.  
 
Ahli-Ahli Yang Berhormat. Rang Undang-
Undang yang bergelar: “Suatu Akta 
Untuk Membekalkan Sejumlah 
Wang Dari Kumpulanwang Yang 
Disatukan Bagi Perkhidmatan 
Tahun Kewangan 2023/2024 dan 
untuk memperuntukkan wang yang 
tersebut itu bagi maksud-maksud 
tertentu”, telah pun juga disokong 
sepenuhnya oleh Yang Berhormat 
Menteri di Jabatan Perdana Menteri dan 
Menteri Pertahanan II.  
 
Oleh yang demikian, adalah sesuai 
sekarang bagi saya untuk memberikan 
peluang kepada Ahli-Ahli Yang 
Berhormat yang suka untuk 
membahaskan Rang Undang-Undang ini.  
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Walau bagaimanapun, saya perlu 
mengingatkan bahawa perbahasan 
hendaklah ditumpukan kepada asas dan 
kelayakan Rang Undang-Undang ini 
menurut Peraturan 28(2) dari Peraturan 
Tetap Majlis Mesyuarat Negara.  
 
Sekarang saya persilakan Yang 
Berhormat Awang Abdul Aziz bin Haji 
Hamdan. 
 
Yang Berhormat Awang Abdul Aziz 
bin Haji Hamdan: حْيم نِ الرَّ حْم  َٰ ِ الرَّ  , بِسْمِ اللّٰه
ه   كَات  ر  ب   اِلله و 

 
ة حْم  ر  لَيْكُمْ و  م  ع  لا   السَّ

 
Yang Berhormat Yang Di-Pertua dan Ahli-
Ahli Yang Berhormat.  لِلّٰه مْدُ  ح 

ْ
ل
َ
  kaola     أ

merakamkan  ucapan tahniah dan terima 
kasih kepada Yang Berhormat Menteri di 
Jabatan Perdana Menteri dan Menteri 
Kewangan dan Ekonomi II atas 
pembentangan dan huraian yang 
komprehensif mengenai Rang Undang-
Undang Perbekalan yang diberi tema: 
“Bersatu Membina  Masa Depan Yang 
Lebih Makmur”. 
 
Kaola berpendapat bahawa belanjawan 
ini mencerminkan teras utama 
membangunkan ekonomi negara yang 
inklusif dan mampan menerusi pelbagai 
inisiatif kepada rakyat. Dalam perkara ini, 
kaola juga menyeru agar langkah-
langkah dalam perkhidmatan saving dan 
memperketatkan perbelanjaan negara 
perlu menjadi keutamaan. Segala 
pengeluaran atau perbelanjaan negara 
harus dipantau dengan saksama agar 
tidak menghadapi defisit yang tinggi dan 
berterusan. 

Selain itu, usaha ke arah meningkatkan 
kualiti perkhidmatan di sektor kerajaan 
adalah antara pendekatan yang perlu 
diambil perhatian bagi membaiki sistem 
penyampaian dan membasmi sistem 
birokrasi yang rumit terutama dalam 
mana-mana permohonan dan di dalam 
memberi perkhidmatan kepada orang 
ramai. 
  
Hal ini sangat berkait rapat dengan tadbir 
urus yang baik, cekap dan efektif. 
Perkara ini berkait rapat dengan sasaran 
belanjawan melalui mendukung 
pemulihan negara yang inklusif dan 
berdaya tahan. Dalam hal ini, usaha-
usaha bagi memperkemaskan operasi 
pentadbiran awam merupakan antara 
strategi ke arah mengurangkan 
perbelanjaan kerajaan dengan 
mengaplikasikan budaya kerja yang 
sistematik dan up-to-date.  
 
Penggunaan teknologi maklumat dan 
digital banyak mempengaruhi cara kerja 
yang lebih cepat dan cost-effective. 
Pendekatan ke arah ‘bumi hijau’ juga 
menyumbang kepada penjimatan yang 
ketara dengan mengoptimumkan 
penggunaan kertas dan beralih kepada 
paperless initiatives. Usaha untuk 
memperkukuh tadbir urus, 
kebertanggungjawaban fizikal dan 
ketelusan yang mantap pastinya 
merupakan langkah yang positif.  
 
Yang Berhormat Yang Di-Pertua dan Ahli-
Ahli Yang Berhormat.  
 
Merujuk hala tuju negara, menjadikan 
sebuah negara lestari yang rendah 

 
 
PAGI HARI SELASA, 14HB. SYAABAN 1444H/7HB. MAC 2023M 
  

107 

karbon dan berdaya tahan iklim selaras 
dengan komitmen negara ke arah 
pelepasan sifar bersih (net zero 
emissions) menjelang tahun 2050 seperti 
yang dinyatakan dalam belanjawan.  
 
Kaola menyentuh soal perancangan 
kemajuan yang berkesan dan berdaya 
maju bagi Daerah Tutong. Projek Lestari 
Pekan Tutong adalah konsep 
pembangunan yang pernah dicadangkan 
sebagai panduan (direction) ke arah 
pembangunan yang mampan, memberi 
kebaikan dari segi ekonomi, alam sekitar, 
sosial, kebudaayan dan pelancongan. 
Antara inisiatif kemajuan ialah: 

1. Memperkenalkan kawasan hijau dan 
bersih di Pekan Tutong.; 
 

2. Mengurangkan kepadatan kenderaan 
dengan menyediakan ruang penjalan 
kaki dan basikal.; 
  

3. Memelihara dan pemeliharaan 
warisan sejarah dan produk 
kebudayaan yang terdapat di Pekan 
Tutong.; dan 
 

4. Penggunaan tenaga yang boleh 
diperbaharui ke arah mesra alam 
sekitar serta strategi bagi 
mengurangkan kesan ‘rumah hijau’. 

 
Mekanisme ke arah melaksanakan 
konsep ini memerlukan beberapa 
komponen penting sebagai indicator 
projek lestari dalam membantu 
pembuatan polisi atau dasar serta hala 
tuju dalam membuat perancangan dan 
tindakan dengan mewujudkan zon-zon 

pelaksanaan kawasan iaitu zon bersih, 
zon hijau dan zon selamat.  

Sebagai permulaan, projek ini telah pun 
dilaksanakan pada tahun 2020 dengan 
inisiatif Kawasan Zon Bersih secara whole 
of nation approach dan pada tahun 2022, 
Pekan Tutong telah dianugerahkan 
sebagai ASEAN Clean Tourist City Award.  
 
Yang Berhormat Yang Di-Pertua dan Ahli-
Ahli Yang Berhormat. Sebagai wakil 
membawa harapan dan inspirasi rakyat 
dan penduduk Daerah Tutong, kaola 
mengharapkan agar projek kemajuan ini 
dapat dijadikan sukat-sukat dan 
pemikiran ke arah memacu kemajuan 
Pekan Tutong yang ketika ini bergerak 
perlahan. Akhirnya kaola menyokong 
penuh Rang Undang-Undang (2023) 
Perbekalan, 2023/2024.  
 
Sekian, 
كَاتُهُ  ر  ب   اِلله و 

ُ
ة حْم  ر  لَيْكُمْ و  مُ ع  لا  وبالله التوفيق والهداية. و  السَّ

 
Yang Berhormat Yang Di-Pertua: 
Saya persilakan Yang Berhormat Haji 
Awang Sulaiman bin Haji Nasir. 
 
Yang Berhormat Haji Awang 
Sulaiman bin Haji Nasir: Terima kasih 
Yang Berhormat Yang Di-Pertua. 

كَاتُهُ   ر  ب   اِلله و 
ُ
ة حْم  ر  لَيْكُمْ و  مُ ع  لا  حْيم  السَّ نِ الرَّ حْم  َٰ ِ الرَّ بِسْمِ اللّٰه

Yang Berhormat Yang Di-Pertua dan Ahli-
Ahli Yang Berhormat. Lebih dahulu, kaola 
mengucapkan di dalam Dewan yang mulia 
ini penghargaan tahniah dan setinggi-
tingginya kepada Yang Berhormat Menteri 
di Jabatan Perdana Menteri dan Menteri 
Kewangan dan Ekonomi II atas 
pembentangan Rang Undang-Undang 



 
 
PAGI HARI SELASA, 14HB. SYAABAN 1444H/7HB. MAC 2023M 
  

106 

Walau bagaimanapun, saya perlu 
mengingatkan bahawa perbahasan 
hendaklah ditumpukan kepada asas dan 
kelayakan Rang Undang-Undang ini 
menurut Peraturan 28(2) dari Peraturan 
Tetap Majlis Mesyuarat Negara.  
 
Sekarang saya persilakan Yang 
Berhormat Awang Abdul Aziz bin Haji 
Hamdan. 
 
Yang Berhormat Awang Abdul Aziz 
bin Haji Hamdan: حْيم نِ الرَّ حْم  َٰ ِ الرَّ  , بِسْمِ اللّٰه
ه   كَات  ر  ب   اِلله و 

 
ة حْم  ر  لَيْكُمْ و  م  ع  لا   السَّ

 
Yang Berhormat Yang Di-Pertua dan Ahli-
Ahli Yang Berhormat.  لِلّٰه مْدُ  ح 

ْ
ل
َ
  kaola     أ

merakamkan  ucapan tahniah dan terima 
kasih kepada Yang Berhormat Menteri di 
Jabatan Perdana Menteri dan Menteri 
Kewangan dan Ekonomi II atas 
pembentangan dan huraian yang 
komprehensif mengenai Rang Undang-
Undang Perbekalan yang diberi tema: 
“Bersatu Membina  Masa Depan Yang 
Lebih Makmur”. 
 
Kaola berpendapat bahawa belanjawan 
ini mencerminkan teras utama 
membangunkan ekonomi negara yang 
inklusif dan mampan menerusi pelbagai 
inisiatif kepada rakyat. Dalam perkara ini, 
kaola juga menyeru agar langkah-
langkah dalam perkhidmatan saving dan 
memperketatkan perbelanjaan negara 
perlu menjadi keutamaan. Segala 
pengeluaran atau perbelanjaan negara 
harus dipantau dengan saksama agar 
tidak menghadapi defisit yang tinggi dan 
berterusan. 

Selain itu, usaha ke arah meningkatkan 
kualiti perkhidmatan di sektor kerajaan 
adalah antara pendekatan yang perlu 
diambil perhatian bagi membaiki sistem 
penyampaian dan membasmi sistem 
birokrasi yang rumit terutama dalam 
mana-mana permohonan dan di dalam 
memberi perkhidmatan kepada orang 
ramai. 
  
Hal ini sangat berkait rapat dengan tadbir 
urus yang baik, cekap dan efektif. 
Perkara ini berkait rapat dengan sasaran 
belanjawan melalui mendukung 
pemulihan negara yang inklusif dan 
berdaya tahan. Dalam hal ini, usaha-
usaha bagi memperkemaskan operasi 
pentadbiran awam merupakan antara 
strategi ke arah mengurangkan 
perbelanjaan kerajaan dengan 
mengaplikasikan budaya kerja yang 
sistematik dan up-to-date.  
 
Penggunaan teknologi maklumat dan 
digital banyak mempengaruhi cara kerja 
yang lebih cepat dan cost-effective. 
Pendekatan ke arah ‘bumi hijau’ juga 
menyumbang kepada penjimatan yang 
ketara dengan mengoptimumkan 
penggunaan kertas dan beralih kepada 
paperless initiatives. Usaha untuk 
memperkukuh tadbir urus, 
kebertanggungjawaban fizikal dan 
ketelusan yang mantap pastinya 
merupakan langkah yang positif.  
 
Yang Berhormat Yang Di-Pertua dan Ahli-
Ahli Yang Berhormat.  
 
Merujuk hala tuju negara, menjadikan 
sebuah negara lestari yang rendah 
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karbon dan berdaya tahan iklim selaras 
dengan komitmen negara ke arah 
pelepasan sifar bersih (net zero 
emissions) menjelang tahun 2050 seperti 
yang dinyatakan dalam belanjawan.  
 
Kaola menyentuh soal perancangan 
kemajuan yang berkesan dan berdaya 
maju bagi Daerah Tutong. Projek Lestari 
Pekan Tutong adalah konsep 
pembangunan yang pernah dicadangkan 
sebagai panduan (direction) ke arah 
pembangunan yang mampan, memberi 
kebaikan dari segi ekonomi, alam sekitar, 
sosial, kebudaayan dan pelancongan. 
Antara inisiatif kemajuan ialah: 

1. Memperkenalkan kawasan hijau dan 
bersih di Pekan Tutong.; 
 

2. Mengurangkan kepadatan kenderaan 
dengan menyediakan ruang penjalan 
kaki dan basikal.; 
  

3. Memelihara dan pemeliharaan 
warisan sejarah dan produk 
kebudayaan yang terdapat di Pekan 
Tutong.; dan 
 

4. Penggunaan tenaga yang boleh 
diperbaharui ke arah mesra alam 
sekitar serta strategi bagi 
mengurangkan kesan ‘rumah hijau’. 

 
Mekanisme ke arah melaksanakan 
konsep ini memerlukan beberapa 
komponen penting sebagai indicator 
projek lestari dalam membantu 
pembuatan polisi atau dasar serta hala 
tuju dalam membuat perancangan dan 
tindakan dengan mewujudkan zon-zon 

pelaksanaan kawasan iaitu zon bersih, 
zon hijau dan zon selamat.  

Sebagai permulaan, projek ini telah pun 
dilaksanakan pada tahun 2020 dengan 
inisiatif Kawasan Zon Bersih secara whole 
of nation approach dan pada tahun 2022, 
Pekan Tutong telah dianugerahkan 
sebagai ASEAN Clean Tourist City Award.  
 
Yang Berhormat Yang Di-Pertua dan Ahli-
Ahli Yang Berhormat. Sebagai wakil 
membawa harapan dan inspirasi rakyat 
dan penduduk Daerah Tutong, kaola 
mengharapkan agar projek kemajuan ini 
dapat dijadikan sukat-sukat dan 
pemikiran ke arah memacu kemajuan 
Pekan Tutong yang ketika ini bergerak 
perlahan. Akhirnya kaola menyokong 
penuh Rang Undang-Undang (2023) 
Perbekalan, 2023/2024.  
 
Sekian, 
كَاتُهُ  ر  ب   اِلله و 

ُ
ة حْم  ر  لَيْكُمْ و  مُ ع  لا  وبالله التوفيق والهداية. و  السَّ

 
Yang Berhormat Yang Di-Pertua: 
Saya persilakan Yang Berhormat Haji 
Awang Sulaiman bin Haji Nasir. 
 
Yang Berhormat Haji Awang 
Sulaiman bin Haji Nasir: Terima kasih 
Yang Berhormat Yang Di-Pertua. 

كَاتُهُ   ر  ب   اِلله و 
ُ
ة حْم  ر  لَيْكُمْ و  مُ ع  لا  حْيم  السَّ نِ الرَّ حْم  َٰ ِ الرَّ بِسْمِ اللّٰه

Yang Berhormat Yang Di-Pertua dan Ahli-
Ahli Yang Berhormat. Lebih dahulu, kaola 
mengucapkan di dalam Dewan yang mulia 
ini penghargaan tahniah dan setinggi-
tingginya kepada Yang Berhormat Menteri 
di Jabatan Perdana Menteri dan Menteri 
Kewangan dan Ekonomi II atas 
pembentangan Rang Undang-Undang 
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(2023) Perbekalan, 2023/2024 pada 
petang semalam yang cukup padat dan 
jelas. 
 
لِلّٰه  مْدُ  ح 

ْ
ل
َ
 antara fokus belanjawan yang ,أ

bertemakan: “Bersatu Membina  Masa 
Depan Yang Lebih Makmur” adalah 
terhadap kepentingan pendidikan, 
kemahiran dan keusahawanan juga satu 
perkembangan yang kaola sambut baik. 
Ini kerana priority tersebut begitu kritikal 
sekiranya negara mahu bersaing dan 
berkembang maju dalam arena ekonomi 
digital yang baharu.  
 
Perkara ini telah dinyatakan dalam 
Belanjawan ke arah mendukung inspirasi 
negara untuk menjadi sebuah Smart 
Nation. Pelan Induk Ekonomi Digital 2025 
yang dilancarkan oleh Majlis Ekonomi 
Digital pada bulan Jun 2020 telah pun 
menyediakan satu rangka kerja 
(framework) untuk mengembangkan 
rancangan dan mendukung 
perkembangan ekonomi digital secara 
whole of nation approach. 
 
Dalam masa yang sama menekankan 
penyusunan semula ekonomi dan 
transformasi, membantu perniagaan 
khususnya PMKS meningkatkan daya 
penghasilan dan membantu pekerja 
meningkatkan kemahiran mereka dalam 
setiap peluang yang ada.  
 
Dengan memberi tumpuan pada usaha 
memaju pemulihan ekonomi ini, ia secara 
tidak langsung dapat meningkatkan taraf 
hidup serta menjamin kelangsungan 
hidup rakyat ke arah sama-sama 
mendukung Wawasan Brunei 2035.  

Yang Berhormat Yang Di-Pertua dan Ahli-
Ahli Yang Berhormat.  
 
Dalam pada itu, kaola juga 
mengharapkan agar pihak kerajaan 
dapat melaksanakan pelbagai inisiatif 
untuk menangani isu inflasi dan kenaikan 
harga barang keperluan asas bagi 
meringankan beban ahli keluarga                  
di Negara Brunei Darussalam.  
 
Dalam tempoh jangka sederhana dan 
panjang, antara isu yang diberi tumpuan 
adalah berkaitan kebergantungan pada 
import, kos kepada import pengeluar 
makanan, isu buruh asing, subsidi, 
pengangkutan, logistik, teknologi, 
pertanian dan penyelidikan dan 
pembangunan (R&D).  
 
Selain itu, kaola penuh berharap agar 
kerajaan mengambil langkah untuk 
memperketatkan penguatkuasaan                 
ke atas akta-akta yang berkaitan bagi 
memastikan peniaga-peniaga sentiasa 
menjalankan perniagaan secara beretika 
serta tidak mengambil keuntungan yang 
berlebihan sehingga mengakibatkan 
peningkatan harga barang dan 
perkhidmatan. 
 
Yang Berhormat Yang Di-Pertua dan Ahli-
Ahli Yang Berhormat.  
 
Dalam usaha menstabilkan perbelanjaan 
negara, keputusan bagi menunda apa 
juga projek-projek mega yang 
memerlukan dana yang besar adalah 
cukup mencabar. Peluang pekerjaan 
boleh dicipta melalui pengagihan projek-
projek kerajaan yang berskala kecil sama 
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ada di kawasan bandar mahupun 
kawasan kampung.  

Antara langkah kerajaan ketika ini bagi 
menswastakan beberapa projek seperti 
kerja-kerja baik pulih, pemeliharaan 
infastruktur dan lain-lainnya di bawah 
kaedah penswastaan merupakan antara 
usaha bagi mengurangkan beban 
perbelanjaan kerajaan, dan dengan tidak 
secara langsung, ia dapat merancakkan 
aktiviti perniagaan dalam kalangan 
peniaga Perusahaan Mikro Kecil dan 
Sederhana (PMKS) terdiri daripada 
syarikat-syarikat tempatan dan sekali gus 
membuka peluang-peluang pekerjaan. 

Namun pada itu, kaola menyarankan 
agar pemilihan syarikat-syarikat melalui 
tender-tender kerajaan perlu memberi 
keutamaan (priority) kepada syarikat-
syarikat yang menggaji pekerja-pekerja 
terdiri daripada anak tempatan.  

Penyertaan organisasi akar umbi seperti 
Majlis-Majlis Perundingan Mukim dan 
Kampung (MPMK) melalui aktiviti 
perekonomian telah pun menubuhkan 
syarikat-syarikat perniagaan yang sah 
beroperasi dengan menawarkan 
perkhidmatan seperti memotong rumput.  

Syarikat-syarikat ini digerakkan sendiri 
oleh penduduk-penduduk kampung 
secara berkumpulan dan dipantau oleh 
Majlis-Majlis Perundingan Mukim dan 
Kampung (MPMK) berkenaan. Ini adalah 
satu perkembangan yang patut 
dibanggakan dan sewajarnya diberi 
sokongan padu oleh semua pihak. 
Projek-projek atau kerja-kerja domestik 
yang biasanya didominasi oleh buruh 

warga asing akan dapat diambil alih oleh 
anak-anak tempatan sepenuhnya suatu 
masa nanti.  اء  الله                                    اِنْ ش 

Sekian,                                                         
لَيْكُمْ   ع  مُ  لا  السَّ و   والهداية.  التوفيق  اِلله  وبالله   

ُ
ة حْم  ر  و 

كَاتُهُ  ر  ب   و 

Yang Berhormat Yang Di-Pertua: 
Saya persilakan sekarang Yang 
Berhormat Awang Haji Mohd. Salleh bin 
Haji Othman. 
 
Yang Berhormat Awang Haji Mohd. 
Salleh bin Haji Othman:  

حْيم  نِ الرَّ حْم  َٰ ِ الرَّ كَاتُهُ  بِسْمِ اللّٰه ر  ب   اِلله و 
ُ
ة حْم  ر  لَيْكُمْ و  مُ ع  لا  السَّ  

dan salam sejahtera. Yang Berhormat 
Yang Di-Pertua dan Ahli-Ahli Yang 
Berhormat. Kaola sukacita mengucapkan 
terima kasih kepada Yang Berhormat 
Menteri di Jabatan Perdana Menteri dan 
Menteri Kewangan dan Ekonomi II kerana 
membentangkan Rang Undang-Undang 
(2023) Perbekalan, 2023/2024 yang kaola 
anggap cukup padat. 

لِلّٰه  مْدُ  ح 
ْ
ل
َ
 kaola berpendapat Belanjawan  أ

2023 yang bertemakan: “Bersatu 
Membina Masa Depan Yang Lebih 
Makmur” merupakan langkah progresif 
kerajaan dalam meningkatkan usaha 
bagi kestabilan ekonomi dan 
kesejahtaraan rakyat menjadi 
keutamaan khususnya membabitkan 
peningkatan kos sara hidup yang begitu 
dirasai ketika ini dan isu-isu 
pengangguran yang perlu ditanggani 
dengan sebaik mungkin.

Biarpun Belanjawan ini dianggap 
bukanlah jalan penyelesaian tuntas 
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(2023) Perbekalan, 2023/2024 pada 
petang semalam yang cukup padat dan 
jelas. 
 
لِلّٰه  مْدُ  ح 

ْ
ل
َ
 antara fokus belanjawan yang ,أ

bertemakan: “Bersatu Membina  Masa 
Depan Yang Lebih Makmur” adalah 
terhadap kepentingan pendidikan, 
kemahiran dan keusahawanan juga satu 
perkembangan yang kaola sambut baik. 
Ini kerana priority tersebut begitu kritikal 
sekiranya negara mahu bersaing dan 
berkembang maju dalam arena ekonomi 
digital yang baharu.  
 
Perkara ini telah dinyatakan dalam 
Belanjawan ke arah mendukung inspirasi 
negara untuk menjadi sebuah Smart 
Nation. Pelan Induk Ekonomi Digital 2025 
yang dilancarkan oleh Majlis Ekonomi 
Digital pada bulan Jun 2020 telah pun 
menyediakan satu rangka kerja 
(framework) untuk mengembangkan 
rancangan dan mendukung 
perkembangan ekonomi digital secara 
whole of nation approach. 
 
Dalam masa yang sama menekankan 
penyusunan semula ekonomi dan 
transformasi, membantu perniagaan 
khususnya PMKS meningkatkan daya 
penghasilan dan membantu pekerja 
meningkatkan kemahiran mereka dalam 
setiap peluang yang ada.  
 
Dengan memberi tumpuan pada usaha 
memaju pemulihan ekonomi ini, ia secara 
tidak langsung dapat meningkatkan taraf 
hidup serta menjamin kelangsungan 
hidup rakyat ke arah sama-sama 
mendukung Wawasan Brunei 2035.  

Yang Berhormat Yang Di-Pertua dan Ahli-
Ahli Yang Berhormat.  
 
Dalam pada itu, kaola juga 
mengharapkan agar pihak kerajaan 
dapat melaksanakan pelbagai inisiatif 
untuk menangani isu inflasi dan kenaikan 
harga barang keperluan asas bagi 
meringankan beban ahli keluarga                  
di Negara Brunei Darussalam.  
 
Dalam tempoh jangka sederhana dan 
panjang, antara isu yang diberi tumpuan 
adalah berkaitan kebergantungan pada 
import, kos kepada import pengeluar 
makanan, isu buruh asing, subsidi, 
pengangkutan, logistik, teknologi, 
pertanian dan penyelidikan dan 
pembangunan (R&D).  
 
Selain itu, kaola penuh berharap agar 
kerajaan mengambil langkah untuk 
memperketatkan penguatkuasaan                 
ke atas akta-akta yang berkaitan bagi 
memastikan peniaga-peniaga sentiasa 
menjalankan perniagaan secara beretika 
serta tidak mengambil keuntungan yang 
berlebihan sehingga mengakibatkan 
peningkatan harga barang dan 
perkhidmatan. 
 
Yang Berhormat Yang Di-Pertua dan Ahli-
Ahli Yang Berhormat.  
 
Dalam usaha menstabilkan perbelanjaan 
negara, keputusan bagi menunda apa 
juga projek-projek mega yang 
memerlukan dana yang besar adalah 
cukup mencabar. Peluang pekerjaan 
boleh dicipta melalui pengagihan projek-
projek kerajaan yang berskala kecil sama 
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ada di kawasan bandar mahupun 
kawasan kampung.  

Antara langkah kerajaan ketika ini bagi 
menswastakan beberapa projek seperti 
kerja-kerja baik pulih, pemeliharaan 
infastruktur dan lain-lainnya di bawah 
kaedah penswastaan merupakan antara 
usaha bagi mengurangkan beban 
perbelanjaan kerajaan, dan dengan tidak 
secara langsung, ia dapat merancakkan 
aktiviti perniagaan dalam kalangan 
peniaga Perusahaan Mikro Kecil dan 
Sederhana (PMKS) terdiri daripada 
syarikat-syarikat tempatan dan sekali gus 
membuka peluang-peluang pekerjaan. 

Namun pada itu, kaola menyarankan 
agar pemilihan syarikat-syarikat melalui 
tender-tender kerajaan perlu memberi 
keutamaan (priority) kepada syarikat-
syarikat yang menggaji pekerja-pekerja 
terdiri daripada anak tempatan.  

Penyertaan organisasi akar umbi seperti 
Majlis-Majlis Perundingan Mukim dan 
Kampung (MPMK) melalui aktiviti 
perekonomian telah pun menubuhkan 
syarikat-syarikat perniagaan yang sah 
beroperasi dengan menawarkan 
perkhidmatan seperti memotong rumput.  

Syarikat-syarikat ini digerakkan sendiri 
oleh penduduk-penduduk kampung 
secara berkumpulan dan dipantau oleh 
Majlis-Majlis Perundingan Mukim dan 
Kampung (MPMK) berkenaan. Ini adalah 
satu perkembangan yang patut 
dibanggakan dan sewajarnya diberi 
sokongan padu oleh semua pihak. 
Projek-projek atau kerja-kerja domestik 
yang biasanya didominasi oleh buruh 

warga asing akan dapat diambil alih oleh 
anak-anak tempatan sepenuhnya suatu 
masa nanti.  اء  الله                                    اِنْ ش 

Sekian,                                                         
لَيْكُمْ   ع  مُ  لا  السَّ و   والهداية.  التوفيق  اِلله  وبالله   

ُ
ة حْم  ر  و 

كَاتُهُ  ر  ب   و 

Yang Berhormat Yang Di-Pertua: 
Saya persilakan sekarang Yang 
Berhormat Awang Haji Mohd. Salleh bin 
Haji Othman. 
 
Yang Berhormat Awang Haji Mohd. 
Salleh bin Haji Othman:  

حْيم  نِ الرَّ حْم  َٰ ِ الرَّ كَاتُهُ  بِسْمِ اللّٰه ر  ب   اِلله و 
ُ
ة حْم  ر  لَيْكُمْ و  مُ ع  لا  السَّ  

dan salam sejahtera. Yang Berhormat 
Yang Di-Pertua dan Ahli-Ahli Yang 
Berhormat. Kaola sukacita mengucapkan 
terima kasih kepada Yang Berhormat 
Menteri di Jabatan Perdana Menteri dan 
Menteri Kewangan dan Ekonomi II kerana 
membentangkan Rang Undang-Undang 
(2023) Perbekalan, 2023/2024 yang kaola 
anggap cukup padat. 

لِلّٰه  مْدُ  ح 
ْ
ل
َ
 kaola berpendapat Belanjawan  أ

2023 yang bertemakan: “Bersatu 
Membina Masa Depan Yang Lebih 
Makmur” merupakan langkah progresif 
kerajaan dalam meningkatkan usaha 
bagi kestabilan ekonomi dan 
kesejahtaraan rakyat menjadi 
keutamaan khususnya membabitkan 
peningkatan kos sara hidup yang begitu 
dirasai ketika ini dan isu-isu 
pengangguran yang perlu ditanggani 
dengan sebaik mungkin.

Biarpun Belanjawan ini dianggap 
bukanlah jalan penyelesaian tuntas 
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tetapi pihak kerajaan tetap komited 
mengatasi isu-isu semasa dengan 
mempelbagaikan bantuan dan inisiatif 
untuk memastikan kebajikan rakyat 
terjamin terutama sekali golongan yang 
menjadi sasaran.

Untuk merealisasikan harapan ini, semua 
pihak harus berganding bahu 
termasuklah Syarikat Berkaitan Kerajaan 
(GLC’s) dan Pelaburan Langsung Asing 
(FDI) yang berperanan penting 
memastikan pembangunan ekonomi 
kembali rancak, selain membantu 
kerajaan menjayakan agenda 
membangunkan Negara Brunei 
Darussalam dengan berhemah, 
bersistem dan efektif.   
 
Ini tidak terhad kepada inisiatif program 
berkebajikan, kemasyarakatan dan 
keusahawanan sahaja tetapi juga dalam 
pembangunan lain termasuklah harta 
tanah seperti mengemaskinikan 
permohonan Tanah Tumpang Sementara 
(TOL), meneruskan bantuan rumah 
melalui Skim Perumahan Negara yang 
dapat membantu merealisasikan impian 
rakyat untuk memiliki kediaman sendiri 
dan dalam masa yang sama ke arah 
membudayakan pentadbiran kerajaan 
dan keperluan rakyat bagi menguruskan 
kewangan dengan lebih baik, berjimat 
cermat dan menumpukan perbelanjaan 
kepada perkara-perkara yang lebih perlu 
bagi mengawal inflasi dan mengelakkan 
pembaziran. 
 
Yang Berhormat Yang Di-Pertua dan Ahli-
Ahli Yang Berhormat.  
 

Kaola jua mengharapkan Belanjawan ini 
dapat ditadbir urus dengan sebaik 
mungkin terutama sekali perkara-
perkara yang berhubung kait dengan 
bantuan-bantuan kebajikan melalui Skim 
Kebajikan Negara (SKN) yang telah pun 
mula digunakan pada tahun 2020.  
 
Isu-isu yang berbangkit daripada 
permasalahan orang ramai perlulah 
diambil serius dan sewajarnya ditangani 
dengan segera. Dalam meningkatkan 
sumber tenaga manusia sepertimana 
yang dinyatakan dalam sasaran 
belanjawan, pembangunan modal insan 
yang dinamik, proaktif dan inovatif, 
program-program penelitian dan 
pembangunan, penguasaan sains dan 
teknologi, penguasaan ilmu pengetahuan 
dan kemahiran hendaklah diperkayakan 
skop pelaksanaannya terutama sekali 
dalam kalangan keusahawanan dan 
golongan masyarakat generasi baharu 
agar mampu menghasilkan ciptaan, 
produk, penempatan dan ekonomi 
baharu. Kerajaan tidaklah perlu berkira 
bagi mengeluarkan perbelanjaan yang 
cukup besar terutama sekali  dalam 
membuat pelaburan ke arah 
mewujudkan sumber tenaga manusia 
yang berpendidikan, berkebolehan dan 
berkemahiran yang akhirnya memberi 
kesan yang cukup signifikan kepada 
kemajuan negara. اء  الله  .اِنْ ش 
 
Sekian, 

 اِلله  
ُ
ة حْم  ر  لَيْكُمْ و  مُ ع  لا  كَاتُهُ وبالله التوفيق والهداية. و  السَّ ر  ب  و 
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Yang Berhormat Yang Di-Pertua: 
Saya persilakan sekarang Yang 
Berhormat Awang Haji Mohamad Danial 
@ Tekpin bin Ya’akub. 
 
Yang Berhormat Awang Haji 
Mohamad Danial @ Tekpin bin 
Ya’akub: حْيم الرَّ نِ  حْم  َٰ الرَّ  ِ اللّٰه  Yang بِسْمِ 
Berhormat Yang Di-Pertua dan Ahli-Ahli 
Yang Berhormat. 
 
ه    كَات  ر  ب  و  اِلله   

 
ة حْم  ر  و  لَيْكُمْ  ع  م   لا   dan salam السَّ

sejahtera kaola sukacita mengucapkan 
terima kasih kepada Yang Berhormat 
Menteri di Jabatan Perdana Menteri dan 
Menteri Kewangan dan Ekonomi II 
kerana membentangkan Rang Undang-
Undang (2023) Perbekalan, 2023/2024 
yang bertemakan: “Bersatu Membina 
Masa Depan Yang Lebih Makmur”                
الله اء   ش   kaola menganggap bahawa اِنْ 
Belanjawan ini berkonsepkan mesra 
rakyat yang mana antara fokus utama 
memelihara kesejahteraan awam. 
   
Usaha-usaha ke arah meningkatkan 
kualiti hidup rakyat adalah penting 
dengan membina dan menyediakan 
prasarana yang kondusif seperti 
perumahan, kesihatan, maklumat dan 
komunikasi, pendidikan dan elektrik 
dengan keutamaan memberikan 
tumpuan di kawasan-kawasan 
pedalaman yang terpinggir. 
 
Isu-isu rakyat yang masih lagi belum 
diselesaikan hendaklah dilihat sebagai 
tanggungjawab dan amanah yang perlu 
ditangani segera, sehingga kini masih 
lagi ada keluarga-keluarga yang                
belum dapat menikmati sepenuhnya 

kemudahan-kemudahan yang disediakan 
oleh pihak Kerajaan Negara Brunei 
Darussalam.   
 
Dalam usaha bagi mengukuhkan asas 
dan fundamental ekonomi negara serta 
mencipta bidang-bidang pertumbuhan 
baharu dalam bidang-bidang yang 
berpotensi yang strategik ini dapat 
dicapai melalui bidang ekopelancongan, 
bioteknologi dan pertanian moden.   

Selain itu, sektor-sektor berkenaan dan 
bidang-bidang lain seperti pendidikan, 
kesihatan, kewangan Islam dan 
pemasaran makanan halal merupakan 
potensi besar untuk menjadi sumber 
pertumbuhan kepada ekonomi baharu 
yang berdaya tahan dan maju melalui 
inisiatif belanjawan mendukung 
pemulihan negara yang inklusif dan 
berdaya tahan. 
 
Dalam pada itu, perancangan yang 
strategik bagi mempergunakan sumber-
sumber khazanah warisan unggul Negara 
Brunei Darussalam seperti Taman 
Warisan Tasek Merimbun di Daerah 
Tutong sebagai asas bagi melaksanakan 
dan mewujudkan spin off economy 
berorientasikan ekopelancongan boleh 
dimanfaatkan membawa kebaikan 
kepada semua pihak khususnya 
penduduk-penduduk setempat. 
 
Taman Warisan Tasek Merimbun 
dianugerahkan sebagai Taman Warisan 
ASEAN, ASEAN Heritage bermula tahun 
1984 berpotensi besar untuk 
menggerakkan aktiviti ekopelancongan 
khususnya di Daerah Tutong, kaola 
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tetapi pihak kerajaan tetap komited 
mengatasi isu-isu semasa dengan 
mempelbagaikan bantuan dan inisiatif 
untuk memastikan kebajikan rakyat 
terjamin terutama sekali golongan yang 
menjadi sasaran.

Untuk merealisasikan harapan ini, semua 
pihak harus berganding bahu 
termasuklah Syarikat Berkaitan Kerajaan 
(GLC’s) dan Pelaburan Langsung Asing 
(FDI) yang berperanan penting 
memastikan pembangunan ekonomi 
kembali rancak, selain membantu 
kerajaan menjayakan agenda 
membangunkan Negara Brunei 
Darussalam dengan berhemah, 
bersistem dan efektif.   
 
Ini tidak terhad kepada inisiatif program 
berkebajikan, kemasyarakatan dan 
keusahawanan sahaja tetapi juga dalam 
pembangunan lain termasuklah harta 
tanah seperti mengemaskinikan 
permohonan Tanah Tumpang Sementara 
(TOL), meneruskan bantuan rumah 
melalui Skim Perumahan Negara yang 
dapat membantu merealisasikan impian 
rakyat untuk memiliki kediaman sendiri 
dan dalam masa yang sama ke arah 
membudayakan pentadbiran kerajaan 
dan keperluan rakyat bagi menguruskan 
kewangan dengan lebih baik, berjimat 
cermat dan menumpukan perbelanjaan 
kepada perkara-perkara yang lebih perlu 
bagi mengawal inflasi dan mengelakkan 
pembaziran. 
 
Yang Berhormat Yang Di-Pertua dan Ahli-
Ahli Yang Berhormat.  
 

Kaola jua mengharapkan Belanjawan ini 
dapat ditadbir urus dengan sebaik 
mungkin terutama sekali perkara-
perkara yang berhubung kait dengan 
bantuan-bantuan kebajikan melalui Skim 
Kebajikan Negara (SKN) yang telah pun 
mula digunakan pada tahun 2020.  
 
Isu-isu yang berbangkit daripada 
permasalahan orang ramai perlulah 
diambil serius dan sewajarnya ditangani 
dengan segera. Dalam meningkatkan 
sumber tenaga manusia sepertimana 
yang dinyatakan dalam sasaran 
belanjawan, pembangunan modal insan 
yang dinamik, proaktif dan inovatif, 
program-program penelitian dan 
pembangunan, penguasaan sains dan 
teknologi, penguasaan ilmu pengetahuan 
dan kemahiran hendaklah diperkayakan 
skop pelaksanaannya terutama sekali 
dalam kalangan keusahawanan dan 
golongan masyarakat generasi baharu 
agar mampu menghasilkan ciptaan, 
produk, penempatan dan ekonomi 
baharu. Kerajaan tidaklah perlu berkira 
bagi mengeluarkan perbelanjaan yang 
cukup besar terutama sekali  dalam 
membuat pelaburan ke arah 
mewujudkan sumber tenaga manusia 
yang berpendidikan, berkebolehan dan 
berkemahiran yang akhirnya memberi 
kesan yang cukup signifikan kepada 
kemajuan negara. اء  الله  .اِنْ ش 
 
Sekian, 

 اِلله  
ُ
ة حْم  ر  لَيْكُمْ و  مُ ع  لا  كَاتُهُ وبالله التوفيق والهداية. و  السَّ ر  ب  و 
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Yang Berhormat Yang Di-Pertua: 
Saya persilakan sekarang Yang 
Berhormat Awang Haji Mohamad Danial 
@ Tekpin bin Ya’akub. 
 
Yang Berhormat Awang Haji 
Mohamad Danial @ Tekpin bin 
Ya’akub: حْيم الرَّ نِ  حْم  َٰ الرَّ  ِ اللّٰه  Yang بِسْمِ 
Berhormat Yang Di-Pertua dan Ahli-Ahli 
Yang Berhormat. 
 
ه    كَات  ر  ب  و  اِلله   

 
ة حْم  ر  و  لَيْكُمْ  ع  م   لا   dan salam السَّ

sejahtera kaola sukacita mengucapkan 
terima kasih kepada Yang Berhormat 
Menteri di Jabatan Perdana Menteri dan 
Menteri Kewangan dan Ekonomi II 
kerana membentangkan Rang Undang-
Undang (2023) Perbekalan, 2023/2024 
yang bertemakan: “Bersatu Membina 
Masa Depan Yang Lebih Makmur”                
الله اء   ش   kaola menganggap bahawa اِنْ 
Belanjawan ini berkonsepkan mesra 
rakyat yang mana antara fokus utama 
memelihara kesejahteraan awam. 
   
Usaha-usaha ke arah meningkatkan 
kualiti hidup rakyat adalah penting 
dengan membina dan menyediakan 
prasarana yang kondusif seperti 
perumahan, kesihatan, maklumat dan 
komunikasi, pendidikan dan elektrik 
dengan keutamaan memberikan 
tumpuan di kawasan-kawasan 
pedalaman yang terpinggir. 
 
Isu-isu rakyat yang masih lagi belum 
diselesaikan hendaklah dilihat sebagai 
tanggungjawab dan amanah yang perlu 
ditangani segera, sehingga kini masih 
lagi ada keluarga-keluarga yang                
belum dapat menikmati sepenuhnya 

kemudahan-kemudahan yang disediakan 
oleh pihak Kerajaan Negara Brunei 
Darussalam.   
 
Dalam usaha bagi mengukuhkan asas 
dan fundamental ekonomi negara serta 
mencipta bidang-bidang pertumbuhan 
baharu dalam bidang-bidang yang 
berpotensi yang strategik ini dapat 
dicapai melalui bidang ekopelancongan, 
bioteknologi dan pertanian moden.   

Selain itu, sektor-sektor berkenaan dan 
bidang-bidang lain seperti pendidikan, 
kesihatan, kewangan Islam dan 
pemasaran makanan halal merupakan 
potensi besar untuk menjadi sumber 
pertumbuhan kepada ekonomi baharu 
yang berdaya tahan dan maju melalui 
inisiatif belanjawan mendukung 
pemulihan negara yang inklusif dan 
berdaya tahan. 
 
Dalam pada itu, perancangan yang 
strategik bagi mempergunakan sumber-
sumber khazanah warisan unggul Negara 
Brunei Darussalam seperti Taman 
Warisan Tasek Merimbun di Daerah 
Tutong sebagai asas bagi melaksanakan 
dan mewujudkan spin off economy 
berorientasikan ekopelancongan boleh 
dimanfaatkan membawa kebaikan 
kepada semua pihak khususnya 
penduduk-penduduk setempat. 
 
Taman Warisan Tasek Merimbun 
dianugerahkan sebagai Taman Warisan 
ASEAN, ASEAN Heritage bermula tahun 
1984 berpotensi besar untuk 
menggerakkan aktiviti ekopelancongan 
khususnya di Daerah Tutong, kaola 
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difahamkan telah ada usaha-usaha yang 
sedang dan akan dilaksanakan oleh pihak 
berkenaan melalui projek transformasi 
dan ekopelancongan Taman Warisan 
Tasek Merimbun dan diharapkan agar ia 
dapat diduduki untuk mendapatkan 
kesepakatan dan kerjasama yang 
diharapkan ke arah merangka Pelan 
Strategi Jangka Pendek, Sederhana dan 
Panjang melalui whole of government 
dan whole of nation approach dengan 
agensi-agensi kerajaan, Majlis-Majlis 
Perundingan Kampung, penduduk-
penduduk setempat serta pihak-pihak 
yang kepentingan. 
 
Kaola ingin menyentuh berkenaan 
keselamatan rakyat yang menjadi fokus 
utama belanjawan ke arah memelihara 
kesejahteraan awam yang inisiatif-
inisiatif ke arah memperkasakan 
keselamatan dalam semua aspek 
perlulah diambil perhatian.  
 
Ini termasuklah penyertaan Majlis-Majlis 
Perundingan Kampung dan Pengawasan 
Kejiranan Kampung. Kaola menyarankan 
agar peruntukan tambahan dapat 
disediakan agar aktiviti-aktiviti dan 
program-program keselamatan dapat 
dilaksanakan dengan berterusan.   
 
Dalam soal keselamatan penduduk-
penduduk yang tinggal berdekatan 
pantai perubahan iklim berdasarkan 
kenyataan wikipedia article Sea Level 
Rise meramalkan bahawa paras laut 
akan naik 3.7mm, iaitu 0.46 inci setahun.  
Antara tahun 1901 hingga 2018, 
kenaikan purata paras air laut global 

adalah meningkat antara 15cm dan 
25cm, iaitu 6 hingga 10 inci.  
 
Dalam hal ini, kaola mengharapkan pihak 
kerajaan melalui agensi-agensi 
berkenaan hendaklah mengambil 
perhatian dengan situasi ini yang 
berhubung kait dengan titah Kebawah 
Duli Yang Maha Mulia Paduka Seri 
Baginda Sultan dan Yang Di-Pertuan 
Negara Brunei Darussalam di Majlis 
Perasmian Mesyuarat Pertama dari 
Musim Permesyuaratan Kesembilan 
Belas Majlis Mesyuarat Negara tahun 
2023, iaitu berkenaan dengan Pusat 
Perubahan Iklim ASEAN – Centre of 
Climate Change.  Semoga Negara Brunei 
Darussalam  sentiasa  dilindungi  oleh 
Allah   َٰ

َ
ال ع  ت  و  هُ  ان  سُبْح   ِ للّٰه

َ
أ dari    sebarang 

bencana dan musibah.  ْ مِي ْ
َ
ال ع 

ْ
ال بَّ  ر  ا  ي    ْ  . آمِي ْ

 
Sekian,  
كَاتُهُ  ر  ب   اِلله و 

ُ
ة حْم  ر  لَيْكُمْ و  مُ ع  لا  وبالله التوفيق والهداية. و  السَّ

 
Yang Berhormat Yang Di-Pertua:  
Saya persilakan sekarang Yang 
Berhormat Awang Mohammad bin 
Abdullah @ Lim Swee Ann. 
 
Yang Berhormat Awang Mohammad 
bin Abdullah @ Lim Swee Ann:     

حْيم نِ الرَّ حْم  َٰ ِ الرَّ كَاتُهُ   بِسْمِ اللّٰه ر  ب   اِلله و 
ُ
ة حْم  ر  لَيْكُمْ و  مُ ع  لا  السَّ           

Yang Berhormat Yang Di-Pertua dan Ahli-
Ahli Yang Berhormat.  Untuk memulakan 
bicara, kaola sukacita mengucapkan 
terima kasih kepada Yang Berhormat 
Menteri di Jabatan Perdana Menteri dan 
Menteri Kewangan dan Ekonomi II 
kerana membentangkan Rang Undang-
Undang (2023), Perbekalan, 2023/2024 
yang cukup berinformasi.  
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 Kaola melihat Belanjawan yang 
bertemakan: “Bersatu Membina Masa 
Depan Yang Lebih Makmur” اء  الله  ia  اِنْ ش 
akan memberikan kebaikan kepada 
semua pihak sektor kerajaan, sektor 
swasta dan rakyat serta penduduk 
Negara Brunei Darussalam. Ia sejajar 
dengan inisiatif-inisiatif yang sedang dan 
akan dilaksanakan dalam sektor swasta 
yang menyasarkan kepada mewujudkan 
kestabilan ekonomi negara dan 
meningkatkan kesejahteraan rakyat dan 
penduduk Negara Brunei Darussalam 
bagi menuju Wawasan Brunei 2035. 
 
Dalam pada itu, belanjawan ini juga 
menyasarkan usaha-usaha ke arah 
membina ekonomi berasaskan 
pengetahuan.  Perkara ini boleh 
dilaksanakan dengan jayanya ke arah 
memberi perhatian berat terhadap 
usaha-usaha yang bertujuan untuk 
meningkatkan produktiviti, kreativiti dan 
inovasi serta memberi fokus kepada 
bidang-bidang atau sektor yang 
mempunyai daya saing yang lebih kuat.  
  
Bagi Perusahaan Mikro Kecil dan 
Sederhana (PKMS) khususnya 
pengusaha Satu Kampung Satu Produk 
atau 1K1P hendaklah mengambil peluang 
ini untuk meningkatkan kualiti dan 
kuantiti produk masing-masing agar 
sentiasa relevan dan marketable.  Usaha 
dan inisiatif ini telah digariskan dalam 
Belanjawan melalui pembangunan modal 
insan yang dinamik, proaktif dan inovatif.   

Selain itu, usaha-usaha bagi 
menyediakan tenaga kerja tempatan 
yang berdaya maju agar sejajar dengan 

keperluan bidang pekerjaan dan industri 
semasa dan juga masa hadapan adalah 
usaha berterusan daripada pihak Majlis 
Perancangan Tenaga Kerja Manusia dan 
Pekerjaan (MPEC) bersama pihak-pihak 
berkenaan dalam mewujudkan tenaga 
kerja tempatan yang employable dan 
marketable dengan menyediakan 
program-program i-Ready, SkillsPlus, 
SPIN dan Tradeskills. Sokongan dan 
dukungan daripada semua pihak adalah 
penting bagi merealisasikan Belanjawan 
ini mencapai sasarannya.  

Pihak swasta dan NGO’s berperanan 
sama-sama membantu dengan 
‘mengungkayahkan’ beberapa program 
yang berkaitan dari semasa ke semasa. 

Yang Berhormat Yang Di-Pertua dan Ahli-
Ahli Yang Berhormat. Ke arah 
mendukung pemulihan negara yang 
inklusif dan berdaya tahan seperti yang 
digariskan dalam tema belanjawan 
tumpuan ke arah menaik taraf kawasan-
kawasan komersial yang sedia ada 
adalah penting bagi mengikut perubahan 
masa.  

Sehubungan dengan itu, kaola 
mengharapkan agar pelan transformasi 
dan kemajuan bagi kawasan zon 
komersial di Pekan Belait dan Pekan Seria 
diwujudkan bagi memastikan perniagaan 
di kawasan-kawasan berkenaan dapat 
dimanfaatkan oleh Perusahaan 
Mikrokecil dan Sederhana atau PMKS 
agar sentiasa relevan bagi menjalankan 
aktiviti-aktiviti perniagaan masa kini. 

Akhirnya, kaola memohon menyokong 
Rang Undang-Undang (2023) 
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difahamkan telah ada usaha-usaha yang 
sedang dan akan dilaksanakan oleh pihak 
berkenaan melalui projek transformasi 
dan ekopelancongan Taman Warisan 
Tasek Merimbun dan diharapkan agar ia 
dapat diduduki untuk mendapatkan 
kesepakatan dan kerjasama yang 
diharapkan ke arah merangka Pelan 
Strategi Jangka Pendek, Sederhana dan 
Panjang melalui whole of government 
dan whole of nation approach dengan 
agensi-agensi kerajaan, Majlis-Majlis 
Perundingan Kampung, penduduk-
penduduk setempat serta pihak-pihak 
yang kepentingan. 
 
Kaola ingin menyentuh berkenaan 
keselamatan rakyat yang menjadi fokus 
utama belanjawan ke arah memelihara 
kesejahteraan awam yang inisiatif-
inisiatif ke arah memperkasakan 
keselamatan dalam semua aspek 
perlulah diambil perhatian.  
 
Ini termasuklah penyertaan Majlis-Majlis 
Perundingan Kampung dan Pengawasan 
Kejiranan Kampung. Kaola menyarankan 
agar peruntukan tambahan dapat 
disediakan agar aktiviti-aktiviti dan 
program-program keselamatan dapat 
dilaksanakan dengan berterusan.   
 
Dalam soal keselamatan penduduk-
penduduk yang tinggal berdekatan 
pantai perubahan iklim berdasarkan 
kenyataan wikipedia article Sea Level 
Rise meramalkan bahawa paras laut 
akan naik 3.7mm, iaitu 0.46 inci setahun.  
Antara tahun 1901 hingga 2018, 
kenaikan purata paras air laut global 

adalah meningkat antara 15cm dan 
25cm, iaitu 6 hingga 10 inci.  
 
Dalam hal ini, kaola mengharapkan pihak 
kerajaan melalui agensi-agensi 
berkenaan hendaklah mengambil 
perhatian dengan situasi ini yang 
berhubung kait dengan titah Kebawah 
Duli Yang Maha Mulia Paduka Seri 
Baginda Sultan dan Yang Di-Pertuan 
Negara Brunei Darussalam di Majlis 
Perasmian Mesyuarat Pertama dari 
Musim Permesyuaratan Kesembilan 
Belas Majlis Mesyuarat Negara tahun 
2023, iaitu berkenaan dengan Pusat 
Perubahan Iklim ASEAN – Centre of 
Climate Change.  Semoga Negara Brunei 
Darussalam  sentiasa  dilindungi  oleh 
Allah   َٰ

َ
ال ع  ت  و  هُ  ان  سُبْح   ِ للّٰه

َ
أ dari    sebarang 

bencana dan musibah.  ْ مِي ْ
َ
ال ع 

ْ
ال بَّ  ر  ا  ي    ْ  . آمِي ْ

 
Sekian,  
كَاتُهُ  ر  ب   اِلله و 

ُ
ة حْم  ر  لَيْكُمْ و  مُ ع  لا  وبالله التوفيق والهداية. و  السَّ

 
Yang Berhormat Yang Di-Pertua:  
Saya persilakan sekarang Yang 
Berhormat Awang Mohammad bin 
Abdullah @ Lim Swee Ann. 
 
Yang Berhormat Awang Mohammad 
bin Abdullah @ Lim Swee Ann:     

حْيم نِ الرَّ حْم  َٰ ِ الرَّ كَاتُهُ   بِسْمِ اللّٰه ر  ب   اِلله و 
ُ
ة حْم  ر  لَيْكُمْ و  مُ ع  لا  السَّ           

Yang Berhormat Yang Di-Pertua dan Ahli-
Ahli Yang Berhormat.  Untuk memulakan 
bicara, kaola sukacita mengucapkan 
terima kasih kepada Yang Berhormat 
Menteri di Jabatan Perdana Menteri dan 
Menteri Kewangan dan Ekonomi II 
kerana membentangkan Rang Undang-
Undang (2023), Perbekalan, 2023/2024 
yang cukup berinformasi.  
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 Kaola melihat Belanjawan yang 
bertemakan: “Bersatu Membina Masa 
Depan Yang Lebih Makmur” اء  الله  ia  اِنْ ش 
akan memberikan kebaikan kepada 
semua pihak sektor kerajaan, sektor 
swasta dan rakyat serta penduduk 
Negara Brunei Darussalam. Ia sejajar 
dengan inisiatif-inisiatif yang sedang dan 
akan dilaksanakan dalam sektor swasta 
yang menyasarkan kepada mewujudkan 
kestabilan ekonomi negara dan 
meningkatkan kesejahteraan rakyat dan 
penduduk Negara Brunei Darussalam 
bagi menuju Wawasan Brunei 2035. 
 
Dalam pada itu, belanjawan ini juga 
menyasarkan usaha-usaha ke arah 
membina ekonomi berasaskan 
pengetahuan.  Perkara ini boleh 
dilaksanakan dengan jayanya ke arah 
memberi perhatian berat terhadap 
usaha-usaha yang bertujuan untuk 
meningkatkan produktiviti, kreativiti dan 
inovasi serta memberi fokus kepada 
bidang-bidang atau sektor yang 
mempunyai daya saing yang lebih kuat.  
  
Bagi Perusahaan Mikro Kecil dan 
Sederhana (PKMS) khususnya 
pengusaha Satu Kampung Satu Produk 
atau 1K1P hendaklah mengambil peluang 
ini untuk meningkatkan kualiti dan 
kuantiti produk masing-masing agar 
sentiasa relevan dan marketable.  Usaha 
dan inisiatif ini telah digariskan dalam 
Belanjawan melalui pembangunan modal 
insan yang dinamik, proaktif dan inovatif.   

Selain itu, usaha-usaha bagi 
menyediakan tenaga kerja tempatan 
yang berdaya maju agar sejajar dengan 

keperluan bidang pekerjaan dan industri 
semasa dan juga masa hadapan adalah 
usaha berterusan daripada pihak Majlis 
Perancangan Tenaga Kerja Manusia dan 
Pekerjaan (MPEC) bersama pihak-pihak 
berkenaan dalam mewujudkan tenaga 
kerja tempatan yang employable dan 
marketable dengan menyediakan 
program-program i-Ready, SkillsPlus, 
SPIN dan Tradeskills. Sokongan dan 
dukungan daripada semua pihak adalah 
penting bagi merealisasikan Belanjawan 
ini mencapai sasarannya.  

Pihak swasta dan NGO’s berperanan 
sama-sama membantu dengan 
‘mengungkayahkan’ beberapa program 
yang berkaitan dari semasa ke semasa. 

Yang Berhormat Yang Di-Pertua dan Ahli-
Ahli Yang Berhormat. Ke arah 
mendukung pemulihan negara yang 
inklusif dan berdaya tahan seperti yang 
digariskan dalam tema belanjawan 
tumpuan ke arah menaik taraf kawasan-
kawasan komersial yang sedia ada 
adalah penting bagi mengikut perubahan 
masa.  

Sehubungan dengan itu, kaola 
mengharapkan agar pelan transformasi 
dan kemajuan bagi kawasan zon 
komersial di Pekan Belait dan Pekan Seria 
diwujudkan bagi memastikan perniagaan 
di kawasan-kawasan berkenaan dapat 
dimanfaatkan oleh Perusahaan 
Mikrokecil dan Sederhana atau PMKS 
agar sentiasa relevan bagi menjalankan 
aktiviti-aktiviti perniagaan masa kini. 

Akhirnya, kaola memohon menyokong 
Rang Undang-Undang (2023) 
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Perbekalan, 2023/2024 yang 
dibentangkan.  

Sekian, 
كَاتُهُ وبالله التوفيق   ر  ب   اِلله و 

ُ
ة حْم  ر  لَيْكُمْ و  مُ ع  لا  والهداية. و  السَّ

Yang Berhormat Yang                              
Di-Pertua: Saya persilakan Yang 
Berhormat Dayang Hajah Rosmawatty 
binti Haji Abdul Mumin. 

Yang Berhormat Dayang Hajah 
Rosmawatty binti Haji Abdul Mumin 

حْيم نِ الرَّ حْم  َٰ ِ الرَّ كَاتُهُ   بِسْمِ اللّٰه ر  ب   اِلله و 
ُ
ة حْم  ر  لَيْكُمْ و  مُ ع  لا  السَّ          

Selamat pagi dan selamat sejahtera. 
Terima kasih Yang Berhormat Yang                
Di-Pertua. Kaola menyokong sepenuhnya 
Rang Undang-Undang (2023) 
Perbekalan, 2023/2024 yang 
disampaikan oleh Yang Berhormat 
Menteri di Jabatan Perdana Menteri dan 
Menteri Kewangan dan Ekonomi II 
dengan jelas dan terperinci. Kaola 
sukacita mengemukakan beberapa 
soalan:  
 
1. Kaola ingin merujuk 2 tajuk di bawah 

Peruntukan Kemajuan, Elektrik 
$69,159,450.00.; dan 
 

2. Perumahan Negara berjumlah 
$65,398,889.00. 

 
Mengambil kira peruntukan yang besar 
bagi Perbelanjaan Kemajuan di Sektor 
Elektrik dan Perumahan Negara, kaola 
memohon pencerahan sudahkah             
pihak Kementerian Kewangan dan 
Ekonomi memastikan kebolehlaksanaan 
(durability) projek-projek yang dirancang 
bagi menjamin peruntukan yang 

diberikan dapat digunakan dengan 
sebaiknya mengikut perancangan.  
 
Merujuk kepada peruntukan sebanyak 
$5.96 bilion untuk Tahun Kewangan 
2023/2024. Bolehkah pihak Kementerian 
Kewangan dan Ekonomi mengongsikan 
data peratus penggunaan sebenar bagi 
peruntukan-peruntukan yang ada secara 
umum dalam tempoh 3 tahun 
kebelakangan? 
 
Kaola merujuk peruntukan sejumlah $44 
juta untuk Perkhidmatan Pendidikan              
di bawah Kementerian Pendidikan 
khusus untuk membiayai pengambilan 
pakar dan tenaga-tenaga pengajar 
termasuk CfBT.  

 
Kaola memohon pencerahan adakah 
pihak kerajaan mempunyai perancangan 
untuk menggantikan guru-guru CfBT ini 
dengan guru-guru daripada anak-anak 
tempatan? Setelah lebih satu dekad 
pihak Kementerian Pendidikan 
mengambil tenaga pengajar dari CfBT. 
Apakah tidak ada tenaga pengajar 
daripada anak-anak tempatan yang 
mampu mengantikan mereka ini? 

 
Adakah pihak kerajaan mempunyai exit 
strategy bagi tenaga pengajar CfBT ini? 

 
Sekian terima kasih Yang Berhormat 
Yang Di-Pertua. 
كَاتُهُ  ر  ب   اِلله و 

ُ
ة حْم  ر  لَيْكُمْ و  مُ ع  لا  وبالله التوفيق والهداية. و  السَّ

  
Yang Berhormat Yang Di-Pertua: 
Ahli-Ahli Yang Berhormat. Soalan-soalan 
secara spesifik akan kita teliti sesudah 
kita bersidang dalam Jawatankuasa   
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nanti apabila kementerian ataupun 
Belanjawan kementerian-kementerian 
yang berkenaan kita tunduki. Sekarang 
kita hanya melihat kesesuaian undang-
undang ini sama ada kita luluskan atau 
sebaliknya. 
 
Saya persilakan sekarang Yang 
Berhormat Dayang Hajah Safiah binti 
Sheikh Haji Abd. Salam. 
 
Yang Berhormat Dayang Hajah 
Safiah binti Sheikh Haji Abd. Salam: 
حْيم  نِ  الرَّ حْم  َٰ الرَّ  ِ اللّٰه  Terima kasih Yang .بِسْمِ 
Berhormat Yang Di-Pertua.  

فِ  شْْ 
َ
أ لَََّٰ  ع  م  

 
لَ السَّ و  ة  

 
لَ الصَّ و   ،  ْ مِي 

َ
ال ع 

ْ
ال بِّ  ر  لِلِّٰ  مْد   ح 

ْ
 اَل

حْبِهِ  ص  و  آلِهِ  لَََّٰ  ع  و  دٍ  مَّ ح  م  ا  دِن  يِّ س   ،  ْ لِي  رْس  م 
ْ
ال و  اءِ  نْبِي 

 ْ
 الْ

  ْ عِي  جْم 
َ
  أ

 
كَاتُهُ  ر  ب  و  اِلله   

ُ
ة ر  حْم  و  لَيْكُمْ  ع  مُ  لا   dan salam السَّ

sejahtera. Dalam kesempatan ini, kaola 
menyokong sepenuhnya Rang Undang-
Undang  (2023) Perbekalan, 2023/2024 
yang telah dibentangkan dengan jelas 
dan terperinci oleh Yang Berhormat 
Menteri di Jabatan Perdana Menteri dan 
Menteri Kewangan dan Ekonomi II pada 
hari Isnin, 13hb. Syaaban 1444 
bersamaan dengan 6hb. Mac 2023.  
 
Dalam kesempatan ini juga, kaola 
mengucapkan penghargaan dan terima 
kasih kepada Yang Berhormat Menteri di 
Jabatan Perdana Menteri dan Menteri 
Kewangan dan Ekonomi II atas 
perbentangan yang cukup jelas tersebut. 
 
Yang Berhormat Yang Di-Pertua dan Ahli-
Ahli Yang Berhormat.  
 

Tema Belanjawan yang ditentukan: 
”Bersatu Membina Masa Depan Yang 
Lebih Makmur” dengan menunjukkan 
komitmen kerajaan untuk membina asas 
ekonomi yang berdaya tahan dan 
dinamik dan resilience ke arah 
pertumbuhan ekonomi yang mampan 
bagi mencapai Wawasan Brunei 2035. 
 
Dalam hal ini, bagi pandangan kaola 
untuk meraih keberkatan dalam 
pelaksanaan inisiatif-inisiatif ini dan 
mendapatkan rezeki yang berkat untuk 
negara kitani menerusi pertumbuhan 
ekonomi yang dihasratkan itu maka kaola 
merasakan semua pihak di sektor awam 
dan swasta hendaklah terus berpegang 
kepada ajaran-ajaran agama Islam 
dalam melaksanakan semua  tadbir urus 
negara sesuai dengan falsafah negara 
Melayu Islam Beraja dan juga hasrat 
Kebawah Duli Yang Maha Mulia Paduka 
Seri Baginda Sultan dan Yang Di-Pertuan 
Negara Brunei Darussalam untuk 
menjadikan Negara Brunei Darussalam 
sebagai Negara Zikir dan   ة لْد   ب 

 
ة ب  يِّ ب  ط  ر  ور  و  ف  غ 

iaitu negara yang aman makmur dan 
Tuhan Yang Maha Pengampun. 
 
Yang Berhormat Yang Di-Pertua. Kaola 
merujuk keterangan Yang Berhormat 
Menteri di Jabatan Perdana Menteri dan 
Menteri Kewangan dan Ekonomi II 
mengenai defisit Belanjawan negara 
yang dijangkakan berjumlah $2.9 bilion. 
Dalam situasi ini kaola pasti semua 
kementerian sudah semestinya 
mengambil pendekatan secara berhemah 
dalam melakukan perbelanjaan dan 
untuk tidak melakukan sebarang 
pembaziran dalam perbelanjaan. 
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Perbekalan, 2023/2024 yang 
dibentangkan.  

Sekian, 
كَاتُهُ وبالله التوفيق   ر  ب   اِلله و 

ُ
ة حْم  ر  لَيْكُمْ و  مُ ع  لا  والهداية. و  السَّ

Yang Berhormat Yang                              
Di-Pertua: Saya persilakan Yang 
Berhormat Dayang Hajah Rosmawatty 
binti Haji Abdul Mumin. 

Yang Berhormat Dayang Hajah 
Rosmawatty binti Haji Abdul Mumin 

حْيم نِ الرَّ حْم  َٰ ِ الرَّ كَاتُهُ   بِسْمِ اللّٰه ر  ب   اِلله و 
ُ
ة حْم  ر  لَيْكُمْ و  مُ ع  لا  السَّ          

Selamat pagi dan selamat sejahtera. 
Terima kasih Yang Berhormat Yang                
Di-Pertua. Kaola menyokong sepenuhnya 
Rang Undang-Undang (2023) 
Perbekalan, 2023/2024 yang 
disampaikan oleh Yang Berhormat 
Menteri di Jabatan Perdana Menteri dan 
Menteri Kewangan dan Ekonomi II 
dengan jelas dan terperinci. Kaola 
sukacita mengemukakan beberapa 
soalan:  
 
1. Kaola ingin merujuk 2 tajuk di bawah 

Peruntukan Kemajuan, Elektrik 
$69,159,450.00.; dan 
 

2. Perumahan Negara berjumlah 
$65,398,889.00. 

 
Mengambil kira peruntukan yang besar 
bagi Perbelanjaan Kemajuan di Sektor 
Elektrik dan Perumahan Negara, kaola 
memohon pencerahan sudahkah             
pihak Kementerian Kewangan dan 
Ekonomi memastikan kebolehlaksanaan 
(durability) projek-projek yang dirancang 
bagi menjamin peruntukan yang 

diberikan dapat digunakan dengan 
sebaiknya mengikut perancangan.  
 
Merujuk kepada peruntukan sebanyak 
$5.96 bilion untuk Tahun Kewangan 
2023/2024. Bolehkah pihak Kementerian 
Kewangan dan Ekonomi mengongsikan 
data peratus penggunaan sebenar bagi 
peruntukan-peruntukan yang ada secara 
umum dalam tempoh 3 tahun 
kebelakangan? 
 
Kaola merujuk peruntukan sejumlah $44 
juta untuk Perkhidmatan Pendidikan              
di bawah Kementerian Pendidikan 
khusus untuk membiayai pengambilan 
pakar dan tenaga-tenaga pengajar 
termasuk CfBT.  

 
Kaola memohon pencerahan adakah 
pihak kerajaan mempunyai perancangan 
untuk menggantikan guru-guru CfBT ini 
dengan guru-guru daripada anak-anak 
tempatan? Setelah lebih satu dekad 
pihak Kementerian Pendidikan 
mengambil tenaga pengajar dari CfBT. 
Apakah tidak ada tenaga pengajar 
daripada anak-anak tempatan yang 
mampu mengantikan mereka ini? 

 
Adakah pihak kerajaan mempunyai exit 
strategy bagi tenaga pengajar CfBT ini? 

 
Sekian terima kasih Yang Berhormat 
Yang Di-Pertua. 
كَاتُهُ  ر  ب   اِلله و 

ُ
ة حْم  ر  لَيْكُمْ و  مُ ع  لا  وبالله التوفيق والهداية. و  السَّ

  
Yang Berhormat Yang Di-Pertua: 
Ahli-Ahli Yang Berhormat. Soalan-soalan 
secara spesifik akan kita teliti sesudah 
kita bersidang dalam Jawatankuasa   
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nanti apabila kementerian ataupun 
Belanjawan kementerian-kementerian 
yang berkenaan kita tunduki. Sekarang 
kita hanya melihat kesesuaian undang-
undang ini sama ada kita luluskan atau 
sebaliknya. 
 
Saya persilakan sekarang Yang 
Berhormat Dayang Hajah Safiah binti 
Sheikh Haji Abd. Salam. 
 
Yang Berhormat Dayang Hajah 
Safiah binti Sheikh Haji Abd. Salam: 
حْيم  نِ  الرَّ حْم  َٰ الرَّ  ِ اللّٰه  Terima kasih Yang .بِسْمِ 
Berhormat Yang Di-Pertua.  

فِ  شْْ 
َ
أ لَََّٰ  ع  م  

 
لَ السَّ و  ة  

 
لَ الصَّ و   ،  ْ مِي 

َ
ال ع 

ْ
ال بِّ  ر  لِلِّٰ  مْد   ح 

ْ
 اَل

حْبِهِ  ص  و  آلِهِ  لَََّٰ  ع  و  دٍ  مَّ ح  م  ا  دِن  يِّ س   ،  ْ لِي  رْس  م 
ْ
ال و  اءِ  نْبِي 

 ْ
 الْ

  ْ عِي  جْم 
َ
  أ

 
كَاتُهُ  ر  ب  و  اِلله   

ُ
ة ر  حْم  و  لَيْكُمْ  ع  مُ  لا   dan salam السَّ

sejahtera. Dalam kesempatan ini, kaola 
menyokong sepenuhnya Rang Undang-
Undang  (2023) Perbekalan, 2023/2024 
yang telah dibentangkan dengan jelas 
dan terperinci oleh Yang Berhormat 
Menteri di Jabatan Perdana Menteri dan 
Menteri Kewangan dan Ekonomi II pada 
hari Isnin, 13hb. Syaaban 1444 
bersamaan dengan 6hb. Mac 2023.  
 
Dalam kesempatan ini juga, kaola 
mengucapkan penghargaan dan terima 
kasih kepada Yang Berhormat Menteri di 
Jabatan Perdana Menteri dan Menteri 
Kewangan dan Ekonomi II atas 
perbentangan yang cukup jelas tersebut. 
 
Yang Berhormat Yang Di-Pertua dan Ahli-
Ahli Yang Berhormat.  
 

Tema Belanjawan yang ditentukan: 
”Bersatu Membina Masa Depan Yang 
Lebih Makmur” dengan menunjukkan 
komitmen kerajaan untuk membina asas 
ekonomi yang berdaya tahan dan 
dinamik dan resilience ke arah 
pertumbuhan ekonomi yang mampan 
bagi mencapai Wawasan Brunei 2035. 
 
Dalam hal ini, bagi pandangan kaola 
untuk meraih keberkatan dalam 
pelaksanaan inisiatif-inisiatif ini dan 
mendapatkan rezeki yang berkat untuk 
negara kitani menerusi pertumbuhan 
ekonomi yang dihasratkan itu maka kaola 
merasakan semua pihak di sektor awam 
dan swasta hendaklah terus berpegang 
kepada ajaran-ajaran agama Islam 
dalam melaksanakan semua  tadbir urus 
negara sesuai dengan falsafah negara 
Melayu Islam Beraja dan juga hasrat 
Kebawah Duli Yang Maha Mulia Paduka 
Seri Baginda Sultan dan Yang Di-Pertuan 
Negara Brunei Darussalam untuk 
menjadikan Negara Brunei Darussalam 
sebagai Negara Zikir dan   ة لْد   ب 

 
ة ب  يِّ ب  ط  ر  ور  و  ف  غ 

iaitu negara yang aman makmur dan 
Tuhan Yang Maha Pengampun. 
 
Yang Berhormat Yang Di-Pertua. Kaola 
merujuk keterangan Yang Berhormat 
Menteri di Jabatan Perdana Menteri dan 
Menteri Kewangan dan Ekonomi II 
mengenai defisit Belanjawan negara 
yang dijangkakan berjumlah $2.9 bilion. 
Dalam situasi ini kaola pasti semua 
kementerian sudah semestinya 
mengambil pendekatan secara berhemah 
dalam melakukan perbelanjaan dan 
untuk tidak melakukan sebarang 
pembaziran dalam perbelanjaan. 
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Oleh itu, kaola berpandangan juga untuk 
memastikan peruntukan yang ada diguna 
pakai dan dimanfaatkan dengan 
sebaiknya oleh semua sektor dan semua 
kementerian sepertimana yang 
dirancang berdasarkan peruntukan-
peruntukan yang telah diberikan.  

Kaola merasakan perlu ada dibuat 
penilaian terhadap keberkesanan dan 
kecekapan penggunaan peruntukan 
kewangan yang diberikan itu menerusi 
penetapan Petunjuk Prestasi Utama 
(KPI) dalam penentuan KPI on financial 
effectiveness dan efficiency untuk 
keseluruhan perbelanjaan kementerian-
kementerian berkenaan secara umum. 
Dengan ini kita dapat memastikan 
bahawa peruntukan-peruntukan yang 
telah diberikan itu adalah mengikut 
perancangan yang sepatutnya. 
 
Kaola seterusnya merujuk kepada 
beberapa program jati diri dan program-
yang seumpamanya untuk 
mempersiapkan anak-anak tempatan 
dengan pengalaman-pengalaman kerja, 
kedayatahanan integriti dan disiplin. 
Kaola melihat perancangan terhadap 
program ini adalah sangat signifikan 
dalam kita mempersiapkan anak-anak 
tempatan kitani untuk menceburi alam 
pekerjaan setelah mereka mengikuti 
pendidikan ataupun menjalani 
pendidikan di peringkat yang tinggi. 
 
Dalam keadaan ini, kaola berpandangan 
juga bahawa program-program seperti 
ini sebaiknya diterapkan ataupun 
ditetapkan, dijadikan satu modal secara 
menyeluruh di pusat-pusat ataupun             

di institusi-institusi pengajian tinggi agar 
semua anak tempatan kita akan 
mempunyai sikap daya tahan dan 
sentiasa siap siaga untuk menghadapi 
alam pekerjaan setelah tamat pengajian 
nanti. 

Yang Berhormat Yang Di-Pertua dan Ahli-
Ahli Yang Berhormat. Merujuk kepada 
peruntukan biasiswa sebanyak $42.8 juta 
bagi pengendalian biasiswa Kementerian 
Pendidikan dan Kementerian Hal Ehwal 
Ugama, kaola menyambut baik 
peruntukan ini bagi pelajar-pelajar kita 
iaitu pelajar-pelajar cemerlang yang 
mereka inilah  ُ اللّٰه اء   ش   akan menerajui إِنْ 
negara kita menjadi pemimpin-pemimpin 
pada masa akan datang.

Dalam hal ini, penetapan jurusan pelajar-
pelajar ini hendaklah disejajarkan 
dengan perancangan sumber tenaga 
manusia dan diselaraskan juga dengan 
peruntukan perjawatan yang 
bersesuaian supaya pelaburan kerajaan 
bagi pelajar-pelajar ini tidak akan 
merugikan khususnya kerajaan kerana 
apabila mereka keluar nanti ataupun 
tamat daripada pengajian, mereka sudah 
disediakan dengan jawatan-jawatan dan 
pekerjaan-pekerjaan yang bersesuaian 
dan ini adalah untuk mengelak sebarang 
kerugian kepada kerajaan dan mengelak 
peningkatan kadar pengangguran           
di negara ini. 

Yang Berhormat Yang Di-Pertua dan Ahli-
Ahli Yang Berhormat. Kaola sekali                
lagi mengucapkan penghargaan dan 
terima kasih kepada Yang Berhormat 
Menteri di Jabatan Perdana Menteri dan 
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Menteri Kewangan dan Ekonomi II atas 
pembentangan yang sangat terperinci 
untuk kesejahteraan rakyat dan 
kemajuan negara kita.  ُ اء  اللّٰه إِنْ ش 

Sekian, 
كَاتُهُ  ر  ب   اِلله و 

ُ
ة حْم  ر  لَيْكُمْ و  مُ ع  لا  وبالله التوفيق والهداية. و  السَّ

 
Yang Berhormat Yang Di-Pertua: 
Saya persilakan sekarang Yang 
Berhormat Dr. Awang Haji Mahali bin Haji 
Momin.  
 
Yang Berhormat Dr. Awang Haji 
Mahali bin Haji Momin: 

حْيم  نِ الرَّ حْم  َٰ ِ الرَّ كَاتُهُ   بِسْمِ اللّٰه ر  ب   اِلله و 
ُ
ة حْم  ر  لَيْكُمْ و  مُ ع  لا  السَّ

Yang Berhormat Yang Di-Pertua dan Ahli-
Ahli Yang Berhormat. Kaola menyokong 
sepenuhnya Rang Undang-Undang (2023) 
Perbekalan, 2023/2024 yang disampaikan 
oleh Yang Berhormat Menteri di Jabatan 
Perdana Menteri dan Menteri Kewangan 
dan Ekonomi II semalam. Kaola 
mengucapkan tahniah atas inisiatif yang 
sudah diusahakan dan akan diusahakan 
bagi meningkatkan pendapatan KDNK 
untuk menjadikan negara kita sebuah 
negara yang makmur.  
 
Menyentuh tema belanjawan bagi Tahun 
Kewangan 2023/2024 iaitu: “Bersatu 
Membina Masa Depan Yang Lebih 
Makmur” memang sesuai bagi kita 
menuju Wawasan Brunei 2035.  لِلّٰه مْدُ  ح 

ْ
ل
َ
أ

terima kasih atas tema yang diberikan. 

Yang Berhormat Yang Di-Pertua. Kaola 
menyeru semua rakyat khususnya warga 
Perkhidmatan Awam ikut teruja dengan 
tema tersebut bagi meningkatkan dan 
melipatgandakan usaha menukar cara 

bekerja yang rutin atau business as usual 
untuk mencapai matlamat tema tersebut 
kerana kita hanya mempunyai 12 tahun 
bagi menuju ke arah Wawasan Brunei 
2035.  
 
Seterusnya Yang Berhormat Yang                 
Di-Pertua. Ada disebutkan bahawa 70% 
keperluan asas seperti beras diimport 
dari negara luar dan sudah ada usaha 
untuk mengurangkan kebergantungan 
kita pada luar negara. 
 
Izinkan kaola membuat pertanyaan, 
adakah bekalan keperluan asas ini 
mencukupi pada masa ini dan berapa 
lamakah kita boleh bertahan seandainya 
ada gangguan yang tidak dijangkakan 
berlaku sekiranya bekalan dari negara-
negara pengeksport ke negara ini seperti 
COVID-19.  
 
Sekian terima kasih Yang Berhormat 
Yang Di-Pertua.  وبالله التوفيق والهداية 

لَيْكُ  مُ ع  لا  كَاتُهُ . و  السَّ ر  ب   اِلله و 
ُ
ة حْم  ر  مْ و 

 
Yang Berhormat Yang Di-Pertua: 
saya persilakan sekarang Yang 
Berhormat Awang Haji Salleh Bostaman 
bin Haji Zainal Abidin. 
 
Yang Berhormat Awang Haji Salleh 
Bostaman bin Haji Zainal Abidin:            

حْيمبِسْمِ   نِ الرَّ حْم  َٰ ِ الرَّ كَاتُهُ   اللّٰه ر  ب   اِلله و 
ُ
ة حْم  ر  لَيْكُمْ و  مُ ع  لا  السَّ

Terima kasih Yang Berhormat Yang              
Di-Pertua.  لِلّٰه مْدُ  ح 

ْ
ل
َ
أ tahniah kaola / 

hamba/ saya kepada Yang Berhormat 
Menteri           di Jabatan Perdana Menteri 
dan Menteri Kewangan dan Ekonomi II 
yang telah mengusulkan Bajet Kewangan 
Tahun 2023/2024. Baru pernah kaola 
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Oleh itu, kaola berpandangan juga untuk 
memastikan peruntukan yang ada diguna 
pakai dan dimanfaatkan dengan 
sebaiknya oleh semua sektor dan semua 
kementerian sepertimana yang 
dirancang berdasarkan peruntukan-
peruntukan yang telah diberikan.  

Kaola merasakan perlu ada dibuat 
penilaian terhadap keberkesanan dan 
kecekapan penggunaan peruntukan 
kewangan yang diberikan itu menerusi 
penetapan Petunjuk Prestasi Utama 
(KPI) dalam penentuan KPI on financial 
effectiveness dan efficiency untuk 
keseluruhan perbelanjaan kementerian-
kementerian berkenaan secara umum. 
Dengan ini kita dapat memastikan 
bahawa peruntukan-peruntukan yang 
telah diberikan itu adalah mengikut 
perancangan yang sepatutnya. 
 
Kaola seterusnya merujuk kepada 
beberapa program jati diri dan program-
yang seumpamanya untuk 
mempersiapkan anak-anak tempatan 
dengan pengalaman-pengalaman kerja, 
kedayatahanan integriti dan disiplin. 
Kaola melihat perancangan terhadap 
program ini adalah sangat signifikan 
dalam kita mempersiapkan anak-anak 
tempatan kitani untuk menceburi alam 
pekerjaan setelah mereka mengikuti 
pendidikan ataupun menjalani 
pendidikan di peringkat yang tinggi. 
 
Dalam keadaan ini, kaola berpandangan 
juga bahawa program-program seperti 
ini sebaiknya diterapkan ataupun 
ditetapkan, dijadikan satu modal secara 
menyeluruh di pusat-pusat ataupun             

di institusi-institusi pengajian tinggi agar 
semua anak tempatan kita akan 
mempunyai sikap daya tahan dan 
sentiasa siap siaga untuk menghadapi 
alam pekerjaan setelah tamat pengajian 
nanti. 

Yang Berhormat Yang Di-Pertua dan Ahli-
Ahli Yang Berhormat. Merujuk kepada 
peruntukan biasiswa sebanyak $42.8 juta 
bagi pengendalian biasiswa Kementerian 
Pendidikan dan Kementerian Hal Ehwal 
Ugama, kaola menyambut baik 
peruntukan ini bagi pelajar-pelajar kita 
iaitu pelajar-pelajar cemerlang yang 
mereka inilah  ُ اللّٰه اء   ش   akan menerajui إِنْ 
negara kita menjadi pemimpin-pemimpin 
pada masa akan datang.

Dalam hal ini, penetapan jurusan pelajar-
pelajar ini hendaklah disejajarkan 
dengan perancangan sumber tenaga 
manusia dan diselaraskan juga dengan 
peruntukan perjawatan yang 
bersesuaian supaya pelaburan kerajaan 
bagi pelajar-pelajar ini tidak akan 
merugikan khususnya kerajaan kerana 
apabila mereka keluar nanti ataupun 
tamat daripada pengajian, mereka sudah 
disediakan dengan jawatan-jawatan dan 
pekerjaan-pekerjaan yang bersesuaian 
dan ini adalah untuk mengelak sebarang 
kerugian kepada kerajaan dan mengelak 
peningkatan kadar pengangguran           
di negara ini. 

Yang Berhormat Yang Di-Pertua dan Ahli-
Ahli Yang Berhormat. Kaola sekali                
lagi mengucapkan penghargaan dan 
terima kasih kepada Yang Berhormat 
Menteri di Jabatan Perdana Menteri dan 
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Menteri Kewangan dan Ekonomi II atas 
pembentangan yang sangat terperinci 
untuk kesejahteraan rakyat dan 
kemajuan negara kita.  ُ اء  اللّٰه إِنْ ش 

Sekian, 
كَاتُهُ  ر  ب   اِلله و 

ُ
ة حْم  ر  لَيْكُمْ و  مُ ع  لا  وبالله التوفيق والهداية. و  السَّ

 
Yang Berhormat Yang Di-Pertua: 
Saya persilakan sekarang Yang 
Berhormat Dr. Awang Haji Mahali bin Haji 
Momin.  
 
Yang Berhormat Dr. Awang Haji 
Mahali bin Haji Momin: 

حْيم  نِ الرَّ حْم  َٰ ِ الرَّ كَاتُهُ   بِسْمِ اللّٰه ر  ب   اِلله و 
ُ
ة حْم  ر  لَيْكُمْ و  مُ ع  لا  السَّ

Yang Berhormat Yang Di-Pertua dan Ahli-
Ahli Yang Berhormat. Kaola menyokong 
sepenuhnya Rang Undang-Undang (2023) 
Perbekalan, 2023/2024 yang disampaikan 
oleh Yang Berhormat Menteri di Jabatan 
Perdana Menteri dan Menteri Kewangan 
dan Ekonomi II semalam. Kaola 
mengucapkan tahniah atas inisiatif yang 
sudah diusahakan dan akan diusahakan 
bagi meningkatkan pendapatan KDNK 
untuk menjadikan negara kita sebuah 
negara yang makmur.  
 
Menyentuh tema belanjawan bagi Tahun 
Kewangan 2023/2024 iaitu: “Bersatu 
Membina Masa Depan Yang Lebih 
Makmur” memang sesuai bagi kita 
menuju Wawasan Brunei 2035.  لِلّٰه مْدُ  ح 

ْ
ل
َ
أ

terima kasih atas tema yang diberikan. 

Yang Berhormat Yang Di-Pertua. Kaola 
menyeru semua rakyat khususnya warga 
Perkhidmatan Awam ikut teruja dengan 
tema tersebut bagi meningkatkan dan 
melipatgandakan usaha menukar cara 

bekerja yang rutin atau business as usual 
untuk mencapai matlamat tema tersebut 
kerana kita hanya mempunyai 12 tahun 
bagi menuju ke arah Wawasan Brunei 
2035.  
 
Seterusnya Yang Berhormat Yang                 
Di-Pertua. Ada disebutkan bahawa 70% 
keperluan asas seperti beras diimport 
dari negara luar dan sudah ada usaha 
untuk mengurangkan kebergantungan 
kita pada luar negara. 
 
Izinkan kaola membuat pertanyaan, 
adakah bekalan keperluan asas ini 
mencukupi pada masa ini dan berapa 
lamakah kita boleh bertahan seandainya 
ada gangguan yang tidak dijangkakan 
berlaku sekiranya bekalan dari negara-
negara pengeksport ke negara ini seperti 
COVID-19.  
 
Sekian terima kasih Yang Berhormat 
Yang Di-Pertua.  وبالله التوفيق والهداية 

لَيْكُ  مُ ع  لا  كَاتُهُ . و  السَّ ر  ب   اِلله و 
ُ
ة حْم  ر  مْ و 

 
Yang Berhormat Yang Di-Pertua: 
saya persilakan sekarang Yang 
Berhormat Awang Haji Salleh Bostaman 
bin Haji Zainal Abidin. 
 
Yang Berhormat Awang Haji Salleh 
Bostaman bin Haji Zainal Abidin:            

حْيمبِسْمِ   نِ الرَّ حْم  َٰ ِ الرَّ كَاتُهُ   اللّٰه ر  ب   اِلله و 
ُ
ة حْم  ر  لَيْكُمْ و  مُ ع  لا  السَّ

Terima kasih Yang Berhormat Yang              
Di-Pertua.  لِلّٰه مْدُ  ح 

ْ
ل
َ
أ tahniah kaola / 

hamba/ saya kepada Yang Berhormat 
Menteri           di Jabatan Perdana Menteri 
dan Menteri Kewangan dan Ekonomi II 
yang telah mengusulkan Bajet Kewangan 
Tahun 2023/2024. Baru pernah kaola 
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duduk selama 2 jam mendengar hujah 
selepas bersara.  
 
Mohon maaf kaola/ hamba saya belum 
mendigest isu kandungan bajet maka 
hamba kaola pada waktu yang singkat ini 
akan membuat pandangan sepintas lalu 
memohon pencerahan dan kaola/ hamba 
akan membuat ulasan dan cadangan 
apabila membincangkan bajet 
kementerian nanti,   ُ اء  اللّٰه  . إِنْ ش 
    
Yang Berhormat Yang Di-Pertua dan Ahli-
Ahli Yang Berhormat. Lebih dahulu kaola/ 
hamda mengucapkan tahniah kepada 
warga Kementerian Kewangan dan 
Ekonomi kerana telah mencapai bajet 
skillsplus bagi Tahun Kewangan 
2021/2022 walaupun marginal tetapi 
tetap skillsplus. “Bersatu Membina Masa 
Depan Yang Lebih Makmur”, wonderful 
tema. Moga kita dapat menghasilkannya. 
 
Bajet sejumlah $5.9 bilion untuk 
Anggaran Tahun Kewangan 2023/2024, 
tetapi hamba ada sedikit kemusykilan 
yang Buku Hasil Pembelanjaan 
2022/2023 menujukkan sebanyak $4.9 
bilion. Mungkin kesilapan kaola/ hamba 
tidak mengetahui reconcile dari $4.9 
bilion ke $5.9 bilion itu.  
 
Yang Berhormat Yang Di-Pertua. 
Menambah cadangan Ahli-Ahli Yang 
Berhormat yang awal, keperluan 
“diberigakan” kepada tenaga awam 
tentang bajet ini yang mengambil 80% 
daripada bajet ini adalah pembayaran 
gaji dan benefits untuk pekerja awam 
supaya mereka turut teruja dan 
meningkatkan tambah usaha mereka 

atas kerja-kerja rutin yang mereka perlu 
lakukan untuk mencapai harapan 
matlamat bajet yang disyorkan.  
 
Kaola berharap penuh reviu sudah  
dibuat di kementerian-kementerian yang 
mereka mampu menolong mencapai 
matlamat bajet ini atas kerja rutin yang 
mereka lakukan sebagai efficient services 
provider kepada awam. 
 
Kaola / hamba syorkan kepada setiap 
kementerian dapat mencurahkan aktiviti-
aktiviti dalam bajet ini untuk mereka 
‘tanai’ dan mereka ketahui supaya 
maksud tersurat dan tersirat dalam bajet 
ini dapat disampai dan diamati oleh 
perkhidmatan awam.  
 
Kaola juga mencadangkan untuk yang 
berwajib usaha-usaha mereka untuk 
‘memberigakan’ bajet ini kepada orang 
awam yang bertanya: ‘What is in the 
budget for me?’ . supaya turut teruja.  
 
Atas sebab terlalu banyak bajet, usaha, 
inisiatif kerajaan, lost in translation, 
walaupun ia good in initiative. Tetapi 
tidak tercapai kalau kita kurang daya 
komunikasi yang efektif. ‘Berigakan’ 
bagaimana bajet ini akan specifically 
dapat menangani agenda-agenda negara 
iaitu apa yang ada sasaran atau KPI 
untuk membasmi kemiskinan. Apa target 
bajet ini untuk mengurangkan 
pengangguran.  
 
Apa percentage yang ada dalam bajet ini 
yang akan meningkatkan peluang 
pekerjaan baharu. Dalam FDI, kaola ikut 
teruja dengan inisiatif-inisiatif kerajaan 
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untuk menarik pelbagai FDI untuk 
supplement industry yang ada pada 
masa ini. Kaola/ hamba syorkan  FDI  
yang akan didatangkan mengambil kira 
lesson learn dari previous FDI  dan 
memreviu  term and conditionnya supaya 
ia bersesuaian dengan mengambil kira 
lesson learn from previous FDI  dan juga 
kaola/ hamba syorkan target FDI yang 
didatangani hendaklah compliment dan 
supplement  strength yang kita ada             
atau dapat mengenchance atau 
menaiktarafkan agar kita mencapai 
Wawasan Brunei 2035 iaitu focus FDI  
yang target untuk mencapai Food 
Security, Halal Brunei Brand dan Tourism 
dan akan menjana banyak pekerjaan dan 
new revenue stream. 
 
Yang Berhormat dan Yang Di-Pertua dan 
Ahli-Ahli Yang Berhormat.  
 
Bajet kita ini selalunya konservatif. Ia 
berkonsepkan sustainable dan affordable 
dan income stream iaitu income 
streamnya mestilah dapat membantu 
membaik pulih bajet ini. Keputusan yang 
kita harapkan dapat mencapai Wawasan 
Brunei 2035 iaitu ekonomi yang 
sustainable. Jika seorang businessman 
berhajat untuk membesarkan 
businessnya dan berani untuk 
mengambil pinjaman dan harapannya 
dari pinjaman tersebut,  businessnya 
akan berkembang dan membayar balik 
pinjaman  itu. Kita berani untuk mencari 
dana supaya economic growth is faster 
than we expected from a conservative 
budget. 
 

Jika kitani mahu melibatkan hasil negara 
yang lebih agresif untuk mencapai 
Wawasan Brunei 2035, bagaimana 
keadaan bajet kitani. Perlukah kitani 
bajet yang lebih untuk meningkatkan 
economic growth dalam mencapai 
Wawasan Brunei 2035 dijangka waktu 12 
tahun yang mesti dicapai? 
 
Yang Berhormat Yang Di-Pertua dan Ahli-
Ahli Yang Berhormat. Dalam bertawakal 
kepada  َٰ الَ ع  ت  هُ و  ان  سُبْح   ِ للّٰه

َ
أ  berdoa agar rezeki 

negara kitani diberkati dan diperluaskan 
kaola hamba sokong Rang Undang-
Undang (2023) Perbekalan, 2023/2024 .

كَاتُهُ و   ر  ب   اِلله و 
ُ
ة حْم  ر  لَيْكُمْ و  مُ ع  لا  السَّ

 
Yang Berhormat Yang Di-Pertua:  
Sekarang saya persilakan Yang 
Berhortmat Pengiran Haji Isa bin 
Pengiran Haji Aliuddin. 

Yang Berhortmat Pengiran Haji Isa 
bin Pengiran Haji Aliuddin:  Terima 
kasih Yang Berhormat Yang Di-Pertua. 

حْيم  نِ الرَّ حْم  َٰ ِ الرَّ كَاتُهُ   بِسْمِ اللّٰه ر  ب   اِلله و 
ُ
ة حْم  ر  لَيْكُمْ و  مُ ع  لا  السَّ

 
َ
أ لَََّٰ  ع  م  

 
لَ السَّ و  ة  

 
لَ الصَّ و   ،  ْ مِي 

َ
ال ع 

ْ
ال بِّ  ر  لِلِّٰ  مْد   ح 

ْ
فِ اَل شْْ   

حْبِهِ  ص  و  آلِهِ  لَََّٰ  ع  و  دٍ  مَّ ح  م  ا  دِن  يِّ س   ،  ْ لِي  رْس  م 
ْ
ال و  اءِ  نْبِي 

 ْ
 الْ

  ْ عِي  جْم 
َ
 أ

مِنْ  ة   قْد  ع  احْلُلْ  و  مْرِي
َ
أ لِِ   ْ سِّّ ي  و  دْرِي  ص  لِِ  حْ  اشْْ  بِّ  ر 

وْلِِ 
 
ق وا  ه  فْق  ي   ِ انِْ

لِس 

Yang Berhormat Yang Di-Pertua dan Ahli-
Ahli Yang Berhormat yang bijaksana.  
Kaola ingin mengucapkan tahniah 
kepada Yang Berhormat Menteri              
di Jabatan Perdana Menteri dan Menteri 
Kewangan dan Ekonomi II atas 
pembentangan yang sangat 
comprehensive. ‘Nya orang Brunei 
steadylah tu.”  Mengenai Rang Undang-
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duduk selama 2 jam mendengar hujah 
selepas bersara.  
 
Mohon maaf kaola/ hamba saya belum 
mendigest isu kandungan bajet maka 
hamba kaola pada waktu yang singkat ini 
akan membuat pandangan sepintas lalu 
memohon pencerahan dan kaola/ hamba 
akan membuat ulasan dan cadangan 
apabila membincangkan bajet 
kementerian nanti,   ُ اء  اللّٰه  . إِنْ ش 
    
Yang Berhormat Yang Di-Pertua dan Ahli-
Ahli Yang Berhormat. Lebih dahulu kaola/ 
hamda mengucapkan tahniah kepada 
warga Kementerian Kewangan dan 
Ekonomi kerana telah mencapai bajet 
skillsplus bagi Tahun Kewangan 
2021/2022 walaupun marginal tetapi 
tetap skillsplus. “Bersatu Membina Masa 
Depan Yang Lebih Makmur”, wonderful 
tema. Moga kita dapat menghasilkannya. 
 
Bajet sejumlah $5.9 bilion untuk 
Anggaran Tahun Kewangan 2023/2024, 
tetapi hamba ada sedikit kemusykilan 
yang Buku Hasil Pembelanjaan 
2022/2023 menujukkan sebanyak $4.9 
bilion. Mungkin kesilapan kaola/ hamba 
tidak mengetahui reconcile dari $4.9 
bilion ke $5.9 bilion itu.  
 
Yang Berhormat Yang Di-Pertua. 
Menambah cadangan Ahli-Ahli Yang 
Berhormat yang awal, keperluan 
“diberigakan” kepada tenaga awam 
tentang bajet ini yang mengambil 80% 
daripada bajet ini adalah pembayaran 
gaji dan benefits untuk pekerja awam 
supaya mereka turut teruja dan 
meningkatkan tambah usaha mereka 

atas kerja-kerja rutin yang mereka perlu 
lakukan untuk mencapai harapan 
matlamat bajet yang disyorkan.  
 
Kaola berharap penuh reviu sudah  
dibuat di kementerian-kementerian yang 
mereka mampu menolong mencapai 
matlamat bajet ini atas kerja rutin yang 
mereka lakukan sebagai efficient services 
provider kepada awam. 
 
Kaola / hamba syorkan kepada setiap 
kementerian dapat mencurahkan aktiviti-
aktiviti dalam bajet ini untuk mereka 
‘tanai’ dan mereka ketahui supaya 
maksud tersurat dan tersirat dalam bajet 
ini dapat disampai dan diamati oleh 
perkhidmatan awam.  
 
Kaola juga mencadangkan untuk yang 
berwajib usaha-usaha mereka untuk 
‘memberigakan’ bajet ini kepada orang 
awam yang bertanya: ‘What is in the 
budget for me?’ . supaya turut teruja.  
 
Atas sebab terlalu banyak bajet, usaha, 
inisiatif kerajaan, lost in translation, 
walaupun ia good in initiative. Tetapi 
tidak tercapai kalau kita kurang daya 
komunikasi yang efektif. ‘Berigakan’ 
bagaimana bajet ini akan specifically 
dapat menangani agenda-agenda negara 
iaitu apa yang ada sasaran atau KPI 
untuk membasmi kemiskinan. Apa target 
bajet ini untuk mengurangkan 
pengangguran.  
 
Apa percentage yang ada dalam bajet ini 
yang akan meningkatkan peluang 
pekerjaan baharu. Dalam FDI, kaola ikut 
teruja dengan inisiatif-inisiatif kerajaan 
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untuk menarik pelbagai FDI untuk 
supplement industry yang ada pada 
masa ini. Kaola/ hamba syorkan  FDI  
yang akan didatangkan mengambil kira 
lesson learn dari previous FDI  dan 
memreviu  term and conditionnya supaya 
ia bersesuaian dengan mengambil kira 
lesson learn from previous FDI  dan juga 
kaola/ hamba syorkan target FDI yang 
didatangani hendaklah compliment dan 
supplement  strength yang kita ada             
atau dapat mengenchance atau 
menaiktarafkan agar kita mencapai 
Wawasan Brunei 2035 iaitu focus FDI  
yang target untuk mencapai Food 
Security, Halal Brunei Brand dan Tourism 
dan akan menjana banyak pekerjaan dan 
new revenue stream. 
 
Yang Berhormat dan Yang Di-Pertua dan 
Ahli-Ahli Yang Berhormat.  
 
Bajet kita ini selalunya konservatif. Ia 
berkonsepkan sustainable dan affordable 
dan income stream iaitu income 
streamnya mestilah dapat membantu 
membaik pulih bajet ini. Keputusan yang 
kita harapkan dapat mencapai Wawasan 
Brunei 2035 iaitu ekonomi yang 
sustainable. Jika seorang businessman 
berhajat untuk membesarkan 
businessnya dan berani untuk 
mengambil pinjaman dan harapannya 
dari pinjaman tersebut,  businessnya 
akan berkembang dan membayar balik 
pinjaman  itu. Kita berani untuk mencari 
dana supaya economic growth is faster 
than we expected from a conservative 
budget. 
 

Jika kitani mahu melibatkan hasil negara 
yang lebih agresif untuk mencapai 
Wawasan Brunei 2035, bagaimana 
keadaan bajet kitani. Perlukah kitani 
bajet yang lebih untuk meningkatkan 
economic growth dalam mencapai 
Wawasan Brunei 2035 dijangka waktu 12 
tahun yang mesti dicapai? 
 
Yang Berhormat Yang Di-Pertua dan Ahli-
Ahli Yang Berhormat. Dalam bertawakal 
kepada  َٰ الَ ع  ت  هُ و  ان  سُبْح   ِ للّٰه

َ
أ  berdoa agar rezeki 

negara kitani diberkati dan diperluaskan 
kaola hamba sokong Rang Undang-
Undang (2023) Perbekalan, 2023/2024 .

كَاتُهُ و   ر  ب   اِلله و 
ُ
ة حْم  ر  لَيْكُمْ و  مُ ع  لا  السَّ

 
Yang Berhormat Yang Di-Pertua:  
Sekarang saya persilakan Yang 
Berhortmat Pengiran Haji Isa bin 
Pengiran Haji Aliuddin. 

Yang Berhortmat Pengiran Haji Isa 
bin Pengiran Haji Aliuddin:  Terima 
kasih Yang Berhormat Yang Di-Pertua. 

حْيم  نِ الرَّ حْم  َٰ ِ الرَّ كَاتُهُ   بِسْمِ اللّٰه ر  ب   اِلله و 
ُ
ة حْم  ر  لَيْكُمْ و  مُ ع  لا  السَّ

 
َ
أ لَََّٰ  ع  م  

 
لَ السَّ و  ة  

 
لَ الصَّ و   ،  ْ مِي 

َ
ال ع 

ْ
ال بِّ  ر  لِلِّٰ  مْد   ح 

ْ
فِ اَل شْْ   

حْبِهِ  ص  و  آلِهِ  لَََّٰ  ع  و  دٍ  مَّ ح  م  ا  دِن  يِّ س   ،  ْ لِي  رْس  م 
ْ
ال و  اءِ  نْبِي 

 ْ
 الْ

  ْ عِي  جْم 
َ
 أ

مِنْ  ة   قْد  ع  احْلُلْ  و  مْرِي
َ
أ لِِ   ْ سِّّ ي  و  دْرِي  ص  لِِ  حْ  اشْْ  بِّ  ر 

وْلِِ 
 
ق وا  ه  فْق  ي   ِ انِْ

لِس 

Yang Berhormat Yang Di-Pertua dan Ahli-
Ahli Yang Berhormat yang bijaksana.  
Kaola ingin mengucapkan tahniah 
kepada Yang Berhormat Menteri              
di Jabatan Perdana Menteri dan Menteri 
Kewangan dan Ekonomi II atas 
pembentangan yang sangat 
comprehensive. ‘Nya orang Brunei 
steadylah tu.”  Mengenai Rang Undang-



 
 
PAGI HARI SELASA, 14HB. SYAABAN 1444H/7HB. MAC 2023M 
  

120 

Undang yang bergelar: “Suatu Akta 
Untuk Membekalkan Sejumlah Wang Dari 
Kumpulanwang Yang Disatukan bagi 
Perkhidmatan Tahun Kewangan 
2023/2024”. 

Yang Berhormat Yang Di-Pertua.  Kaola 
bersetuju dan menyokong sepenuhnya 
peruntukan tersebut, kaola juga ingin 
mengucapkan tahniah kepada semua 
pihak kementerian, jabatan kerana telah 
banyak bertungkus-lumus berkerja keras 
untuk mempertingkatkan usaha dan 
inisiatif dalam menjimatkan perbelanjaan 
kerajaan dan pada masa yang sama 
berusaha untuk mengurangkan 
perbelanjaan tanpa menjejaskan taraf 
hidup masyarakat dan negara. 
 
Yang Berhormat Yang Di-Pertua dan Ahli-
Ahli Yang Berhormat yang bijaksana.  
 
لِلّٰه   مْدُ  ح 

ْ
ل
َ
 usaha-usaha ke arah أ

meningkatkan pertumbuhan ekonomi 
telah ‘diungkayahkan’ dan ada jua sudah 
perkembangan yang baik mengenainya.   
Seperti yang kitani maklumi, salah satu 
daripada kunci perkembangan positif itu 
ialah aktiviti perniagaan dari sektor 
swasta termasuk Perusahaan Mikro Kecil 
dan Sederhana (PMKS). 

Kaola tertarik mengenai usaha-usaha 
kerajaan melalui Darussalam Enterprise 
dalam menyediakan infrastruktur serta 
program-program sokongan yang 
relevant supaya PMKS dapat beroperasi 
secara sustainable dan berdaya saing.  
  
Apa yang ingin kaola sentuh ialah 
golongan yang perlu diberi perhatian dan 

dibantu iaitu golongan warga tempatan 
yang kurang mampu, yang waham 
dengan how to start business sehingga 
berjaya dengan bukan sahaja 
membimbing tetapi dituntun mereka ini 
sehingga mereka berjaya. 
Sebagai salah seorang pengusaha 
tempatan, kaola ini ialah seorang 
penternak ayam. Apa yang kaola lalui 
dan kaola percaya jua pengusaha-
pengusaha yang lain melalui proses 
untuk memulakan perniagaan dari 
peringkat idea creation kepada puncak 
kejayaan perniagaan bukanlah perkara 
yang mudah dan smooth selling 
terutama sekali jika ia melibatkan 
golongan rakyat yang kurang mampu 
dan tidak ada tempat rujukan mereka 
memulakan perniagaan bagi menyara 
hidup dan ke arah mendidik.  
 
Perlu diingat mereka ini ialah orang yang 
berbakat dalam berniaga. Oleh sebab 
tidak mengetahui jalur-jalur, jalan-jalan 
untuk yang dilalui ke business ini bakat-
bakat kitani akan terpendam secara 
langsung dan tidak langsung. Jadi, 
mengambil kira perkara ini, kaola ingin 
mencadangkan peranan Darussalam 
Enterprise dikembangluaskan.   
 
Diluaskan perspektifnya itu ataupun 
ditubuhkan satu agensi khusus macam-
macam namanya.  Kadang-kadang boleh 
kitani buat One Stop Agency, One Stop 
Business Agency, One Stop Business 
Care, untuk memudah cara dan 
membimbing rakyat tempatan terutama 
sekali warga kurang mampu untuk 
memudahkan mereka memulakan 
perniagaan PMKS dalam bidang mereka 

 
 
PAGI HARI SELASA, 14HB. SYAABAN 1444H/7HB. MAC 2023M 
  

121 

boleh buat dan adanya peluang untuk 
berkembang. 
 
Kaola ingin merujuk kepada Laporan 
Penuh (Hansard) Majlis Mesyuarat 
Pertama dari Musim Permesyuaratan  
Kesemblilan Majlis Mesyuarat negara 
kelmarin. Kaola petik, muka surat 19: 
‘…Sejak tahun 2016 seramai 15,000 
pengusaha telah dibantu melalui latihan-
latihan keusahawaan, penubuhan 
startups, latihan berkaitan piawaian bagi 
mendapatkan pensijilan piawaian 
antarabangsa skim Co-Matching dan 
sebagainya…’.  Tetapi apa yang kaola 
ingin cadangkan ialah Darussalam 
Enterprise ini divalue added dalam satu 
kaedah cara iaitu coordination. 
 
Dari sinilah yang kaola pernah 
mempunyai pengalaman dalam business 
ternakan ayam.  Kalau kaola penternak 
ayam hanya fokus kepada produktiviti 
bukan yang menguruskan banyak kertas 
kerja. Contohnya, kalau mengambil 
pekerja luar negara berurus dengan 
Jabatan Buruh di bawah Kementerian Hal 
Ehwal Dalam Negeri.  Kalau membeli lori 
kena berurus dengan Jabatan 
Pengangkutan Darat.  Lain lagi membuat 
pemeriksaan kesihatan.  
 
Jadinya kalau pengusaha terutama yang 
baharu, belia, mereka akan mempunyai 
sifat yang takut kerana berhadapan 
dengan kementerian yang berbeza-beza.  
Kaola sarankan macam Darussalam 
Enterprise ataupun One Stop Agency, 
Business Agency ini supaya akan dibuat 
untuk saluran kepada belia ataupun 

pengusaha berbisnes dari awal sehingga 
mereka berjaya. 

Kalau hab ini ada pengusaha tidak akan 
memikirkannya kalau berpadi, berpadi 
sahaja.  Tidak akan ia ke Jabatan Buruh, 
menguruskan yang lain-lain. Kalau ada 
servis VIP ini dalam menguruskan 
business  untuk orang kitani   ُ اللّٰه اء   ش  إِنْ   
Wawasan Brunei 2035 akan dicapai 
secepatnya, tidak sampai 2035, kaola 
jamin.  Ini sahaja yang kelemahan kitani 
yang antara kementerian, jabatan 
macam contohnya kalau kaola ada reban 
ayam tapi tidak mempunyai elektrik, 
urusan elektrik itu di bawah Jabatan 
Perkhidmatan Elektrik.

Kementerian Sumber-Sumber Utama dan 
Pelancongan pun tidak boleh buat apa-
apa kerana benda itu adalah dalam 
bidang kuasa luar.  Kalau ada agensi 
yang menguruskan ini yang di’galati’, 
yang ditakuti, merekalah yang akan 
mengarahkan kepada semua 
kementerian untuk mempercepatkan, 
untuk ‘belusir’ mencapai Wawasan 
Brunei 2035, kaola percaya juga Yang 
Berhormat Yang Di-Pertua dengan 
adanya agensi yang kaola sebutkan tadi 
One Stop Agency ini ia akan mencapai 
Wawasan Brunei 2035 kalau satu peluru 
menembak target yang tiga, ia boleh 
kalau orang itu berbisnes:  

i. Mempunyai pendidikan yang tinggi.; 
 

ii. Kualiti hidup yang berbisnes.; dan 
 

iii. Ekonomi yang mampan, 
affordability dan dinamik. 
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Undang yang bergelar: “Suatu Akta 
Untuk Membekalkan Sejumlah Wang Dari 
Kumpulanwang Yang Disatukan bagi 
Perkhidmatan Tahun Kewangan 
2023/2024”. 

Yang Berhormat Yang Di-Pertua.  Kaola 
bersetuju dan menyokong sepenuhnya 
peruntukan tersebut, kaola juga ingin 
mengucapkan tahniah kepada semua 
pihak kementerian, jabatan kerana telah 
banyak bertungkus-lumus berkerja keras 
untuk mempertingkatkan usaha dan 
inisiatif dalam menjimatkan perbelanjaan 
kerajaan dan pada masa yang sama 
berusaha untuk mengurangkan 
perbelanjaan tanpa menjejaskan taraf 
hidup masyarakat dan negara. 
 
Yang Berhormat Yang Di-Pertua dan Ahli-
Ahli Yang Berhormat yang bijaksana.  
 
لِلّٰه   مْدُ  ح 

ْ
ل
َ
 usaha-usaha ke arah أ

meningkatkan pertumbuhan ekonomi 
telah ‘diungkayahkan’ dan ada jua sudah 
perkembangan yang baik mengenainya.   
Seperti yang kitani maklumi, salah satu 
daripada kunci perkembangan positif itu 
ialah aktiviti perniagaan dari sektor 
swasta termasuk Perusahaan Mikro Kecil 
dan Sederhana (PMKS). 

Kaola tertarik mengenai usaha-usaha 
kerajaan melalui Darussalam Enterprise 
dalam menyediakan infrastruktur serta 
program-program sokongan yang 
relevant supaya PMKS dapat beroperasi 
secara sustainable dan berdaya saing.  
  
Apa yang ingin kaola sentuh ialah 
golongan yang perlu diberi perhatian dan 

dibantu iaitu golongan warga tempatan 
yang kurang mampu, yang waham 
dengan how to start business sehingga 
berjaya dengan bukan sahaja 
membimbing tetapi dituntun mereka ini 
sehingga mereka berjaya. 
Sebagai salah seorang pengusaha 
tempatan, kaola ini ialah seorang 
penternak ayam. Apa yang kaola lalui 
dan kaola percaya jua pengusaha-
pengusaha yang lain melalui proses 
untuk memulakan perniagaan dari 
peringkat idea creation kepada puncak 
kejayaan perniagaan bukanlah perkara 
yang mudah dan smooth selling 
terutama sekali jika ia melibatkan 
golongan rakyat yang kurang mampu 
dan tidak ada tempat rujukan mereka 
memulakan perniagaan bagi menyara 
hidup dan ke arah mendidik.  
 
Perlu diingat mereka ini ialah orang yang 
berbakat dalam berniaga. Oleh sebab 
tidak mengetahui jalur-jalur, jalan-jalan 
untuk yang dilalui ke business ini bakat-
bakat kitani akan terpendam secara 
langsung dan tidak langsung. Jadi, 
mengambil kira perkara ini, kaola ingin 
mencadangkan peranan Darussalam 
Enterprise dikembangluaskan.   
 
Diluaskan perspektifnya itu ataupun 
ditubuhkan satu agensi khusus macam-
macam namanya.  Kadang-kadang boleh 
kitani buat One Stop Agency, One Stop 
Business Agency, One Stop Business 
Care, untuk memudah cara dan 
membimbing rakyat tempatan terutama 
sekali warga kurang mampu untuk 
memudahkan mereka memulakan 
perniagaan PMKS dalam bidang mereka 
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boleh buat dan adanya peluang untuk 
berkembang. 
 
Kaola ingin merujuk kepada Laporan 
Penuh (Hansard) Majlis Mesyuarat 
Pertama dari Musim Permesyuaratan  
Kesemblilan Majlis Mesyuarat negara 
kelmarin. Kaola petik, muka surat 19: 
‘…Sejak tahun 2016 seramai 15,000 
pengusaha telah dibantu melalui latihan-
latihan keusahawaan, penubuhan 
startups, latihan berkaitan piawaian bagi 
mendapatkan pensijilan piawaian 
antarabangsa skim Co-Matching dan 
sebagainya…’.  Tetapi apa yang kaola 
ingin cadangkan ialah Darussalam 
Enterprise ini divalue added dalam satu 
kaedah cara iaitu coordination. 
 
Dari sinilah yang kaola pernah 
mempunyai pengalaman dalam business 
ternakan ayam.  Kalau kaola penternak 
ayam hanya fokus kepada produktiviti 
bukan yang menguruskan banyak kertas 
kerja. Contohnya, kalau mengambil 
pekerja luar negara berurus dengan 
Jabatan Buruh di bawah Kementerian Hal 
Ehwal Dalam Negeri.  Kalau membeli lori 
kena berurus dengan Jabatan 
Pengangkutan Darat.  Lain lagi membuat 
pemeriksaan kesihatan.  
 
Jadinya kalau pengusaha terutama yang 
baharu, belia, mereka akan mempunyai 
sifat yang takut kerana berhadapan 
dengan kementerian yang berbeza-beza.  
Kaola sarankan macam Darussalam 
Enterprise ataupun One Stop Agency, 
Business Agency ini supaya akan dibuat 
untuk saluran kepada belia ataupun 

pengusaha berbisnes dari awal sehingga 
mereka berjaya. 

Kalau hab ini ada pengusaha tidak akan 
memikirkannya kalau berpadi, berpadi 
sahaja.  Tidak akan ia ke Jabatan Buruh, 
menguruskan yang lain-lain. Kalau ada 
servis VIP ini dalam menguruskan 
business  untuk orang kitani   ُ اللّٰه اء   ش  إِنْ   
Wawasan Brunei 2035 akan dicapai 
secepatnya, tidak sampai 2035, kaola 
jamin.  Ini sahaja yang kelemahan kitani 
yang antara kementerian, jabatan 
macam contohnya kalau kaola ada reban 
ayam tapi tidak mempunyai elektrik, 
urusan elektrik itu di bawah Jabatan 
Perkhidmatan Elektrik.

Kementerian Sumber-Sumber Utama dan 
Pelancongan pun tidak boleh buat apa-
apa kerana benda itu adalah dalam 
bidang kuasa luar.  Kalau ada agensi 
yang menguruskan ini yang di’galati’, 
yang ditakuti, merekalah yang akan 
mengarahkan kepada semua 
kementerian untuk mempercepatkan, 
untuk ‘belusir’ mencapai Wawasan 
Brunei 2035, kaola percaya juga Yang 
Berhormat Yang Di-Pertua dengan 
adanya agensi yang kaola sebutkan tadi 
One Stop Agency ini ia akan mencapai 
Wawasan Brunei 2035 kalau satu peluru 
menembak target yang tiga, ia boleh 
kalau orang itu berbisnes:  

i. Mempunyai pendidikan yang tinggi.; 
 

ii. Kualiti hidup yang berbisnes.; dan 
 

iii. Ekonomi yang mampan, 
affordability dan dinamik. 
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Kaola minta maaf Yang Berhormat Yang 
Di-Pertua sekiranya ada bahasa kaola 
yang tidak menyenangkan kepada Yang 
Behormat yang bijaksana hanyalah untuk 
membagi cadangan susulan untuk 
mempercepatkan usaha kitani kepada 
kerajaan untuk menaikkan taraf ekonomi 
dengan cara mempercepatkannya.   
 
Sekian, 

كَاتُهُ وبالله التوفيق والهداية. و    ر  ب   اِلله و 
ُ
ة حْم  ر  لَيْكُمْ و  مُ ع  لا  السَّ

 
Yang Berhormat Yang Di-Pertua: 
Sekarang saya persilakan Yang 
Berhormat Pehin Orang Kaya Johan 
Pahlawan Dato Seri Setia Haji Awang 
Adanan bin Begawan Pehin Siraja Khatib 
Dato Seri Setia Haji Mohd. Yusuf.  
 
Yang Berhormat Pehin Orang Kaya 
Johan Pahlawan Dato Seri Setia Haji 
Awang Adanan bin Begawan Pehin 
Siraja Khatib Dato Seri Setia Haji 
Mohd. Yusuf:  حْيم نِ الرَّ حْم  َٰ ِ الرَّ  بِسْمِ اللّٰه
كَاتُهُ  ر  ب   اِلله و 

ُ
ة حْ م  ر  لَيْكُمْ و  مُ ع  لا   dan    selamat    السَّ

sejahtera. 

فِ  شْْ 
َ
أ لَََّٰ  ع  م  

 
لَ السَّ و  ة  

 
لَ الصَّ و   ،  ْ مِي 

َ
ال ع 

ْ
ال بِّ  ر  لِلِّٰ  مْد   ح 

ْ
 اَل

حْبِهِ  ص  و  آلِهِ  لَََّٰ  ع  و  دٍ  مَّ ح  م  ا  دِن  يِّ س   ،  ْ لِي  رْس  م 
ْ
ال و  اءِ  نْبِي 

 ْ
 الْ

  ْ عِي  جْم 
َ
  أ

 
Lebih dahulu saya ingin mengucapkan 
tahniah, terima kasih dan syabas kepada 
Yang Berhormat Menteri di Jabatan 
Perdana Menteri dan Menteri Kewangan 
dan Ekonomi II membentangkan 
Belanjawan bagi Tahun Kewangan 
2023/2024 penuh komprehensif dan  
detail dan seterusnya dalam majlis ini 
saya juga menyokong Belanjawan 
2023/2024 yang telah dibentangkan. 

Ia juga selaras dan selari ke arah kita 
sama-sama menuju mencapai matlamat 
Wawasan Brunei 2035 bagi Negara 
Brunei Darussalam iaitu rakyat yang 
berpendidikan, berkemahiran yang tinggi 
dan berjaya, rakyat yang mempunyai 
kualiti yang tinggi dan ekonomi negara 
yang dinamik dan berdaya tahan. 
 
Yang Berhormat Yang Di-Pertua dan Ahli 
Yang Berhormat. 
 
مْدُ لِلّٰه   ح 

ْ
ل
َ
َٰ  kita bersyukur kepada أ الَ ع  ت  هُ و  ان  سُبْح 

 ِ للّٰه
َ
أ  Belanjawan yang telah dibentangkan 

telah membuktikan terhadap komitmen 
dan keperihatinan yang tinggi bagi 
Kerajaan Kebawah Duli Yang Maha Mulia 
Paduka Seri Baginda Sultan dan Yang             
Di-Pertuan Negara Brunei Darussalam 
terhadap kebajikan kesejahteraan rakyat 
dan penduduk bagi memastikan 
kehidupan kita sentiasa berterusan 
berada dalam keadaan aman, dan 
makmur yang dengan secara 
berpanjangan di bawah kepimpinan 
Kebawah Duli Yang Maha Mulia Paduka 
Seri Baginda Sultan dan Yang Di-Pertuan 
Negara Brunei Darussalam. 

Di samping itu, dalam Belanjawan ini 
telah menampakkan terus-menerus 
berusaha dalam pelbagai projek, pelan-
pelan tindakan, strategik dan                     
inisiatif-inisiatif dalam usaha 
memantapkan sosialekonomi dan 
mengembangmajukan negara yang lebih 
mampan dan berdaya tahan. 
 
Saya berpendapat dan barangkali Ahli-
Ahli Yang Berhormat juga. Inisiatif yang 
dibentangkan oleh Yang Berhormat 
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Menteri di Jabatan Perdana Menteri dan 
Menteri Kewangan dan Ekonomi II sudah 
setentunya memerlukan kerjasama dan 
komitmen yang tinggi serta mantap dari 
semua komitmen, dari semua 
stakeholders bukan sahaja di sektor 
kerajaan, swasta malahan juga seluruh 
rakyat dan penduduk Negara Brunei 
Darussalam yang sama-sama dicintai. 
 
Selain itu, sesuatu perancangan atau 
inisiatif mestilah kita pantau secara 
berterusan atau direview dan 
diselesaikan dengan segera apa juga 
masalah-masalah yang timbul 
sehinggalah perancangan atau projek itu 
menjadi kenyataan untuk dapat dirasai 
oleh stakeholders termasuklah rakyat 
dan penduduk  Negara Brunei 
Darussalam ini dan ia hendaklah 
memenuhi time frame  yang ditetapkan. 
 
Yang Berhormat Yang Di-Pertua dan Ahli-
Ahli Yang Berhormat.  
 
Kita sedia maklum sejumlah $5.96 bilion 
telah dicadangkan dalam Belanjawan 
kerajaan tahun ini dan tahun 2024. 
Manakala Anggaran Hasil Kerajaan pada 
Tahun Kewangan yang sama diunjurkan 
sejumlah $2.99 bilion.  
 
Sehubungan itu, kerajaan akan 
menanggung defisit belanjawan 
berjumlah kira-kira $2.97 bilion. Perkara 
ini kaola juga ingin mencadangkan jika 
dapat dipertimbangkan dengan 
sewajarnya perbelanjaan-perbelanjaan 
yang tidak diperlukan secara mendadak 
yang bukan keutamaan hendaklah 
seboleh-bolehnya ditangguhkan buat 

sementara  memandang pendapatan 
kerajaan yang menurun daripada 
sebanyak $6 bilion pada tahun 
2022/2023 kepada $2.99 pada tahun 
2024 yang dianggarkan. 
Pada masa yang sama mudah-mudahan 
usaha-usaha yang dikongsi akan dapat 
menolong kerajaan untuk menghadapi 
punca pendapatan bukan sahaja bagi 
fiskal 2023/2024 tapi juga bagi tahun 
fiskal yang mendatang.  
                                     
Kaola ingin menyarankan daripada 
rungutan-rungutan dalam kalangan 
peniaga-peniaga khususnya dikalangan 
MSM iaitu Micro, Small and Medium 
Businessman supaya regulator (Central 
Bank) untuk lebih flexible dan 
mengalakkan kepada mana-mana 
insitusi kewangan untuk benar-benar 
membantu bagi memudahkan pinjaman 
kewangan kepada syarikat-syarikat 
terutama singkatan termasuk MSM    
untuk berusaha bersama-sama           
untuk memperkembangkan perniagaan 
masing-masing.  
 
Jika melihat situasi ini, kita bersama-
sama untuk mengembang dan 
memajukan anak-anak tempatan 
terutama sekali meraka yang memulakan 
perniagaan tidak mempunyai modal 
ataupun kewangan. Sudah setentunya 
mereka ini mempunyai masalah. Jadinya, 
saya mencadangkan supaya flexibility 
untuk mereview dengan sepenuh hati 
supaya apakah masalah-masalah yang 
dihadapi khususnya kepada peniaga-
peniaga yang memulakan peniagaan 
atau perusahaan mereka. Inilah satu 
realiti yang patut kita hadapi kalau kita 
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Kaola minta maaf Yang Berhormat Yang 
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yang tidak menyenangkan kepada Yang 
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mempercepatkan usaha kitani kepada 
kerajaan untuk menaikkan taraf ekonomi 
dengan cara mempercepatkannya.   
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كَاتُهُ وبالله التوفيق والهداية. و    ر  ب   اِلله و 
ُ
ة حْم  ر  لَيْكُمْ و  مُ ع  لا  السَّ

 
Yang Berhormat Yang Di-Pertua: 
Sekarang saya persilakan Yang 
Berhormat Pehin Orang Kaya Johan 
Pahlawan Dato Seri Setia Haji Awang 
Adanan bin Begawan Pehin Siraja Khatib 
Dato Seri Setia Haji Mohd. Yusuf.  
 
Yang Berhormat Pehin Orang Kaya 
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ُ
ة حْ م  ر  لَيْكُمْ و  مُ ع  لا   dan    selamat    السَّ

sejahtera. 

فِ  شْْ 
َ
أ لَََّٰ  ع  م  

 
لَ السَّ و  ة  

 
لَ الصَّ و   ،  ْ مِي 

َ
ال ع 

ْ
ال بِّ  ر  لِلِّٰ  مْد   ح 

ْ
 اَل

حْبِهِ  ص  و  آلِهِ  لَََّٰ  ع  و  دٍ  مَّ ح  م  ا  دِن  يِّ س   ،  ْ لِي  رْس  م 
ْ
ال و  اءِ  نْبِي 

 ْ
 الْ

  ْ عِي  جْم 
َ
  أ

 
Lebih dahulu saya ingin mengucapkan 
tahniah, terima kasih dan syabas kepada 
Yang Berhormat Menteri di Jabatan 
Perdana Menteri dan Menteri Kewangan 
dan Ekonomi II membentangkan 
Belanjawan bagi Tahun Kewangan 
2023/2024 penuh komprehensif dan  
detail dan seterusnya dalam majlis ini 
saya juga menyokong Belanjawan 
2023/2024 yang telah dibentangkan. 

Ia juga selaras dan selari ke arah kita 
sama-sama menuju mencapai matlamat 
Wawasan Brunei 2035 bagi Negara 
Brunei Darussalam iaitu rakyat yang 
berpendidikan, berkemahiran yang tinggi 
dan berjaya, rakyat yang mempunyai 
kualiti yang tinggi dan ekonomi negara 
yang dinamik dan berdaya tahan. 
 
Yang Berhormat Yang Di-Pertua dan Ahli 
Yang Berhormat. 
 
مْدُ لِلّٰه   ح 

ْ
ل
َ
َٰ  kita bersyukur kepada أ الَ ع  ت  هُ و  ان  سُبْح 

 ِ للّٰه
َ
أ  Belanjawan yang telah dibentangkan 

telah membuktikan terhadap komitmen 
dan keperihatinan yang tinggi bagi 
Kerajaan Kebawah Duli Yang Maha Mulia 
Paduka Seri Baginda Sultan dan Yang             
Di-Pertuan Negara Brunei Darussalam 
terhadap kebajikan kesejahteraan rakyat 
dan penduduk bagi memastikan 
kehidupan kita sentiasa berterusan 
berada dalam keadaan aman, dan 
makmur yang dengan secara 
berpanjangan di bawah kepimpinan 
Kebawah Duli Yang Maha Mulia Paduka 
Seri Baginda Sultan dan Yang Di-Pertuan 
Negara Brunei Darussalam. 

Di samping itu, dalam Belanjawan ini 
telah menampakkan terus-menerus 
berusaha dalam pelbagai projek, pelan-
pelan tindakan, strategik dan                     
inisiatif-inisiatif dalam usaha 
memantapkan sosialekonomi dan 
mengembangmajukan negara yang lebih 
mampan dan berdaya tahan. 
 
Saya berpendapat dan barangkali Ahli-
Ahli Yang Berhormat juga. Inisiatif yang 
dibentangkan oleh Yang Berhormat 
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Menteri di Jabatan Perdana Menteri dan 
Menteri Kewangan dan Ekonomi II sudah 
setentunya memerlukan kerjasama dan 
komitmen yang tinggi serta mantap dari 
semua komitmen, dari semua 
stakeholders bukan sahaja di sektor 
kerajaan, swasta malahan juga seluruh 
rakyat dan penduduk Negara Brunei 
Darussalam yang sama-sama dicintai. 
 
Selain itu, sesuatu perancangan atau 
inisiatif mestilah kita pantau secara 
berterusan atau direview dan 
diselesaikan dengan segera apa juga 
masalah-masalah yang timbul 
sehinggalah perancangan atau projek itu 
menjadi kenyataan untuk dapat dirasai 
oleh stakeholders termasuklah rakyat 
dan penduduk  Negara Brunei 
Darussalam ini dan ia hendaklah 
memenuhi time frame  yang ditetapkan. 
 
Yang Berhormat Yang Di-Pertua dan Ahli-
Ahli Yang Berhormat.  
 
Kita sedia maklum sejumlah $5.96 bilion 
telah dicadangkan dalam Belanjawan 
kerajaan tahun ini dan tahun 2024. 
Manakala Anggaran Hasil Kerajaan pada 
Tahun Kewangan yang sama diunjurkan 
sejumlah $2.99 bilion.  
 
Sehubungan itu, kerajaan akan 
menanggung defisit belanjawan 
berjumlah kira-kira $2.97 bilion. Perkara 
ini kaola juga ingin mencadangkan jika 
dapat dipertimbangkan dengan 
sewajarnya perbelanjaan-perbelanjaan 
yang tidak diperlukan secara mendadak 
yang bukan keutamaan hendaklah 
seboleh-bolehnya ditangguhkan buat 

sementara  memandang pendapatan 
kerajaan yang menurun daripada 
sebanyak $6 bilion pada tahun 
2022/2023 kepada $2.99 pada tahun 
2024 yang dianggarkan. 
Pada masa yang sama mudah-mudahan 
usaha-usaha yang dikongsi akan dapat 
menolong kerajaan untuk menghadapi 
punca pendapatan bukan sahaja bagi 
fiskal 2023/2024 tapi juga bagi tahun 
fiskal yang mendatang.  
                                     
Kaola ingin menyarankan daripada 
rungutan-rungutan dalam kalangan 
peniaga-peniaga khususnya dikalangan 
MSM iaitu Micro, Small and Medium 
Businessman supaya regulator (Central 
Bank) untuk lebih flexible dan 
mengalakkan kepada mana-mana 
insitusi kewangan untuk benar-benar 
membantu bagi memudahkan pinjaman 
kewangan kepada syarikat-syarikat 
terutama singkatan termasuk MSM    
untuk berusaha bersama-sama           
untuk memperkembangkan perniagaan 
masing-masing.  
 
Jika melihat situasi ini, kita bersama-
sama untuk mengembang dan 
memajukan anak-anak tempatan 
terutama sekali meraka yang memulakan 
perniagaan tidak mempunyai modal 
ataupun kewangan. Sudah setentunya 
mereka ini mempunyai masalah. Jadinya, 
saya mencadangkan supaya flexibility 
untuk mereview dengan sepenuh hati 
supaya apakah masalah-masalah yang 
dihadapi khususnya kepada peniaga-
peniaga yang memulakan peniagaan 
atau perusahaan mereka. Inilah satu 
realiti yang patut kita hadapi kalau kita 
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hendak mahu maju dan jika benar 
menolong anak-anak tempatan untuk 
mengembangmajukan lagi peniagaan 
dan perusahaan apatah lagi suatu 
perniagaan itu yang mempunyai potensi 
untuk dikembangkan malahan boleh 
berpotensi untuk menembusi pasaran 
luar negeri.  
 
Saya juga meneliti pendapatan kerajaan 
nampaknya majoriti masih bergantung 
pada hasil sumber minyak dan gas dan 
harga pasaran minyak yang melebihi 
dalam anggaran USD70 setong mesti 
diperlukan untuk mengimbangi bajet 
negara. Yang Berhormat Yang Di-Pertua 
dan Ahli-Ahli Yang Berhormat. Mengenai 
paragraf 27 dan 73 dalam pembentangan 
belanjawan perjanjian yang 
ditandatangani oleh kerajaan untuk 
kepentingan MSME ke arah ini kita perlu 
melihat bagaimana cara untuk bridging 
the gate bagi MSME untuk bersama-
sama kita melihat mengambil advantage 
ke atas perjanjian-perjanjian yang telah 
ditandatangani tersebut. 

Yang Berhormat Yang Di-Pertua dan Ahli-
Ahli Yang Berhormat. Kebawah Duli Yang 
Maha Mulia Paduka Seri Baginda Sultan 
dan Yang Di-Pertuan Negara Brunei 
Darussalam telah bertitah sempena 
Istiadat Pembukaan Rasmi Mesyuarat 
Negara Pertama dari Musim 
Permesyuaratan Kesembilan Belas Majlis 
Mesyuarat Negara pada hari Khamis 
yang lalu iaitu pada 9hb. Syaaban 1444 
bersamaan 2hb. Mac 2023 antara lain 
sangat penting diambil kira ialah 
meningkatkan hasil kerajaan. 

Sehubungan itu, saya telah pun meneliti 
dan ingin menyentuh mengenai prosedur 
memulakan perniagaan ease of doing 
business yang semenjak tahun 2016 
negara kita telah pun memansuhkan 2 
Akta Lesen Perniagaan Penggal 12                 
ke atas sebilangan jenis perniagaan.  

Inisiatif pembaharuan ini sangat baik dan 
dialu-alukan yang khususnya semata-
mata untuk lebih memudah cara 
memulakan perniagaan agar lebih 
dicepatkan dan telus sebagai usaha 
berterusan kerajaan dalam mewujudkan 
suasana perniagaan yang pro-business, 
business failure competitive di negara ini.  

Ia sekali gus meningkatkan lagi aktiviti-
aktiviti perekonomian dan peluang 
pekerjaan dengan bertambah lagi    
jumlah peniaga-peniaga yang boleh 
menjalankan perniagaan mereka                    
di negara ini. Apa ingin saya bangkitkan, 
tentang Lesen Perniagaan Tahunan 
untuk diteliti semula dengan sewajarnya 
yang dikenakan bayaran kadar tertentu 
yang sebelum ini di bawah Akta Lesen 
Perniagaan telah ditiadakan yang sudah 
setentunyalah telah mengurangkan 
pendapatan kerajaan berjuta-juta 
ringgit. 

Pembaharuan yang diperkenalkan untuk 
memudah cara memulakan perniagaan 
perlu dikekalkan tetapi perlulah disemak 
dan diteliti semula dari aspek berikut: 
 
i. Mengenakan Lesen Perniagaan 

ataupun apa jua pembayaran ataupun 
misalannya pendaftaran dikenakan 
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kalaupun kita tidak mengenakan 
Lesen Perniagaan.  
 
Ini semata-mata pembayaran lesen ini 
bukanlah satu amalan yang berlainan. 
Ia sebagai satu standard ataupun 
standard practice luar negara. Bagi 
tujuan pengawalan dan juga bagi 
memastikan mereka mempunyai 
social responsibility kepada 
masyarakat dan negara tempat 
mereka menjalankan perniagaan 
ataupun perusahaan. 
 
Apa yang ingin saya maksudkan ialah 
salah satu daripada cara kita 
menjunjung titah Kebawah Duli Yang 
Maha Mulia Paduka Seri Baginda 
Sultan dan Yang Di-Pertuan Negara 
Brunei Darussalam supaya kita 
sebagai teknokrat ataupun pemikir 
untuk mencari jalan ataupun 
mengenal pasti bagaimana kita 
membantu pihak kerajaan untuk 
mendapatkan pendapatan kerajaan 
dan juga untuk kebajikan seluruh 
rakyat dan penduduk negara ini.; dan 

 
ii. Tatacara pengeluaran yang teratur 

bagi memastikan tidak 
disalahgunakan dalam bersama-sama 
menjaga keselamatan, kesejahteraan, 
keamanan dan ketenteraman awam 
dan mematuhi undang-undang yang 
dikuatkuasakan di negara ini. 

Apa yang saya perhatikan sendiri, ia 
disalahgunakan. Ada yang membuka 
perniagaan di sana sini dan mereka 
hanya dibenarkan dalam satu premis dan 
dalam lesen itu menyatakan di kampung 

inilah mereka dibenarkan tapi sekarang 
kita lihat di sana sini mereka sewenang-
wenangnya membuka perniagaan 
terutama sekali warganegara asing dan 
juga ada yang menyalahgunakan Pas 
Kerja ataupun digunakan sebagai 
perniagaan, mereka memberikan kepada 
pemegang-pemegang ataupun Pas 
Pendaftaran merekalah yang mengaut 
keuntungan dan mengenakan bayaran 
untuk dibayar kepada mereka. 

Saya mengesyorkan supaya jangan 
berleluasa perkara yang tidak memenuhi 
undang-undang ini akan kitani sama-
sama kawal dan berkas supaya ia akan 
tidak menjadi suatu isu yang boleh 
menggugat kesejahteraan dan 
keselamatan rakyat dan penduduk                 
negara ini. 

Dalam Majlis ini juga kita bersyukur                
ke hadrat  َٰ الَ ع  ت  و  هُ  ان  سُبْح   ِ للّٰه

َ
أ  atas program 

dan inisiatif pihak kerajaan dalam sama-
sama kita menuju ke arah matlamat yang 
telah pun disarankan dalam Belanjawan 
iaitu apa yang saya ingin bangkitkan, 
kitani mencadangkan misalannya, ada 
projek bernilai $50-51 juta. Intelligent 
hub yang akan menempatkan Endemic 
Intelligent Response Unit yang berjumlah 
(betulkan kalau salah) kurang lebih $51 
juta.    

Kita ada sistem pelbagai seperti BruHims, 
BruHealth. Adakah tidak dapat kita 
integrasikan ataupun diupgrade sistem 
yang wujud ini semata-mata kita 
menjimatkan perbelanjaan dan menjurus 
kepada Cost effectiveness? Adakah 
penyelesaian dibuat dan satu central 
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hendak mahu maju dan jika benar 
menolong anak-anak tempatan untuk 
mengembangmajukan lagi peniagaan 
dan perusahaan apatah lagi suatu 
perniagaan itu yang mempunyai potensi 
untuk dikembangkan malahan boleh 
berpotensi untuk menembusi pasaran 
luar negeri.  
 
Saya juga meneliti pendapatan kerajaan 
nampaknya majoriti masih bergantung 
pada hasil sumber minyak dan gas dan 
harga pasaran minyak yang melebihi 
dalam anggaran USD70 setong mesti 
diperlukan untuk mengimbangi bajet 
negara. Yang Berhormat Yang Di-Pertua 
dan Ahli-Ahli Yang Berhormat. Mengenai 
paragraf 27 dan 73 dalam pembentangan 
belanjawan perjanjian yang 
ditandatangani oleh kerajaan untuk 
kepentingan MSME ke arah ini kita perlu 
melihat bagaimana cara untuk bridging 
the gate bagi MSME untuk bersama-
sama kita melihat mengambil advantage 
ke atas perjanjian-perjanjian yang telah 
ditandatangani tersebut. 

Yang Berhormat Yang Di-Pertua dan Ahli-
Ahli Yang Berhormat. Kebawah Duli Yang 
Maha Mulia Paduka Seri Baginda Sultan 
dan Yang Di-Pertuan Negara Brunei 
Darussalam telah bertitah sempena 
Istiadat Pembukaan Rasmi Mesyuarat 
Negara Pertama dari Musim 
Permesyuaratan Kesembilan Belas Majlis 
Mesyuarat Negara pada hari Khamis 
yang lalu iaitu pada 9hb. Syaaban 1444 
bersamaan 2hb. Mac 2023 antara lain 
sangat penting diambil kira ialah 
meningkatkan hasil kerajaan. 

Sehubungan itu, saya telah pun meneliti 
dan ingin menyentuh mengenai prosedur 
memulakan perniagaan ease of doing 
business yang semenjak tahun 2016 
negara kita telah pun memansuhkan 2 
Akta Lesen Perniagaan Penggal 12                 
ke atas sebilangan jenis perniagaan.  

Inisiatif pembaharuan ini sangat baik dan 
dialu-alukan yang khususnya semata-
mata untuk lebih memudah cara 
memulakan perniagaan agar lebih 
dicepatkan dan telus sebagai usaha 
berterusan kerajaan dalam mewujudkan 
suasana perniagaan yang pro-business, 
business failure competitive di negara ini.  

Ia sekali gus meningkatkan lagi aktiviti-
aktiviti perekonomian dan peluang 
pekerjaan dengan bertambah lagi    
jumlah peniaga-peniaga yang boleh 
menjalankan perniagaan mereka                    
di negara ini. Apa ingin saya bangkitkan, 
tentang Lesen Perniagaan Tahunan 
untuk diteliti semula dengan sewajarnya 
yang dikenakan bayaran kadar tertentu 
yang sebelum ini di bawah Akta Lesen 
Perniagaan telah ditiadakan yang sudah 
setentunyalah telah mengurangkan 
pendapatan kerajaan berjuta-juta 
ringgit. 

Pembaharuan yang diperkenalkan untuk 
memudah cara memulakan perniagaan 
perlu dikekalkan tetapi perlulah disemak 
dan diteliti semula dari aspek berikut: 
 
i. Mengenakan Lesen Perniagaan 

ataupun apa jua pembayaran ataupun 
misalannya pendaftaran dikenakan 
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kalaupun kita tidak mengenakan 
Lesen Perniagaan.  
 
Ini semata-mata pembayaran lesen ini 
bukanlah satu amalan yang berlainan. 
Ia sebagai satu standard ataupun 
standard practice luar negara. Bagi 
tujuan pengawalan dan juga bagi 
memastikan mereka mempunyai 
social responsibility kepada 
masyarakat dan negara tempat 
mereka menjalankan perniagaan 
ataupun perusahaan. 
 
Apa yang ingin saya maksudkan ialah 
salah satu daripada cara kita 
menjunjung titah Kebawah Duli Yang 
Maha Mulia Paduka Seri Baginda 
Sultan dan Yang Di-Pertuan Negara 
Brunei Darussalam supaya kita 
sebagai teknokrat ataupun pemikir 
untuk mencari jalan ataupun 
mengenal pasti bagaimana kita 
membantu pihak kerajaan untuk 
mendapatkan pendapatan kerajaan 
dan juga untuk kebajikan seluruh 
rakyat dan penduduk negara ini.; dan 

 
ii. Tatacara pengeluaran yang teratur 

bagi memastikan tidak 
disalahgunakan dalam bersama-sama 
menjaga keselamatan, kesejahteraan, 
keamanan dan ketenteraman awam 
dan mematuhi undang-undang yang 
dikuatkuasakan di negara ini. 

Apa yang saya perhatikan sendiri, ia 
disalahgunakan. Ada yang membuka 
perniagaan di sana sini dan mereka 
hanya dibenarkan dalam satu premis dan 
dalam lesen itu menyatakan di kampung 

inilah mereka dibenarkan tapi sekarang 
kita lihat di sana sini mereka sewenang-
wenangnya membuka perniagaan 
terutama sekali warganegara asing dan 
juga ada yang menyalahgunakan Pas 
Kerja ataupun digunakan sebagai 
perniagaan, mereka memberikan kepada 
pemegang-pemegang ataupun Pas 
Pendaftaran merekalah yang mengaut 
keuntungan dan mengenakan bayaran 
untuk dibayar kepada mereka. 

Saya mengesyorkan supaya jangan 
berleluasa perkara yang tidak memenuhi 
undang-undang ini akan kitani sama-
sama kawal dan berkas supaya ia akan 
tidak menjadi suatu isu yang boleh 
menggugat kesejahteraan dan 
keselamatan rakyat dan penduduk                 
negara ini. 

Dalam Majlis ini juga kita bersyukur                
ke hadrat  َٰ الَ ع  ت  و  هُ  ان  سُبْح   ِ للّٰه

َ
أ  atas program 

dan inisiatif pihak kerajaan dalam sama-
sama kita menuju ke arah matlamat yang 
telah pun disarankan dalam Belanjawan 
iaitu apa yang saya ingin bangkitkan, 
kitani mencadangkan misalannya, ada 
projek bernilai $50-51 juta. Intelligent 
hub yang akan menempatkan Endemic 
Intelligent Response Unit yang berjumlah 
(betulkan kalau salah) kurang lebih $51 
juta.    

Kita ada sistem pelbagai seperti BruHims, 
BruHealth. Adakah tidak dapat kita 
integrasikan ataupun diupgrade sistem 
yang wujud ini semata-mata kita 
menjimatkan perbelanjaan dan menjurus 
kepada Cost effectiveness? Adakah 
penyelesaian dibuat dan satu central 
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body yang menjaga dalam hal-ehwal ICT 
ini supaya jangan ada duplication?  

Kenapakah tidak diperhatikan satu 
sistem yang ada itu untuk diguna pakai? 
dengan kementerian atau share. 
Misalannya saja, smart card. Kita ada 
nama, address atau segala data           
peribadi kita di Jabatan Imigresen                               
dan Pendaftaran Kebangsaan,                             
di Kementerian Hal Ehwal Dalam Negeri, 
dan kita mendapatkan driving license 
dari Jabatan Pengangkutan Darat. 
‘Sangal’ untuk menatapi, kadang-kadang 
saya lihat hanyalah jabatan berlainan               
di keluarkan oleh jabatan ini.  

Adakah tidak dapat kita mengongsikan 
maklumat daripada pakar-pakar kitani 
sendiri yang penuh kita percayai bukan 
daripada luar negeri yang mungkin 
semata-mata barangkali untuk mengaut 
keuntungan? 

Kenapakah tidak kitani gunakan pakar-
pakar kita yang berkemahiran dalam ICT 
ataupun digital untuk menganalisis 
kemungkinan kita dapat menggunakan 
ilmu kepakaran mereka dan pengalaman 
mereka dan kehendak-kehendak di suatu 
jawatan itu supaya kita dapat 
mengurangkan perbelanjaan yang 
membazir tetapi kitani menggunakan apa 
yang ada yang boleh kitani expand atau 
upgrade dalam apa jua sistem dalam ICT 
ini? 

Dalam pada itu juga, kadang-kadang kita 
terlampau overlook lebih mementingkan 
projek-projek yang complicated yang 
berorientasikan high technology tetapi 
kadangkala mendukacitakan, kita 

overlooked tentang kepentingan dan 
perkhidmatan yang patut kita berikan 
apa lagi perkhidmatan-perkhidmatan 
asas kepada orang ramai yang secara 
direct merasai dan menikmati apa yang 
sepatutnya kita berikan kepada orang 
ramai. 
 
Sebagai misalannya , ada sebahagian 
jalan raya berlubang, tidak dinaik taraf 
atau tidak ‘diusai’. Misalannya lagi, ada 
aduan diterima di fasiliti kerajaan 
kemudahan-kemudahan tidak diperbaiki, 
tidak dipelihara, tandas-tandas kotor 
bukan sahaja di hospital malahan                     
di fasiliti kerajaan, di masjid-masjid.  
 
Ini salah satu daripada perasaan orang 
ramai yang patut diberi penghormatan. 
Bukanlah dianggap projek-projek yang 
besar itu tidak diteruskan tetapi kita 
memberikan perkhidmatan kepada orang 
ramai, dan sepatutnya kita tidak haruslah 
jangan overlooked tentang isu-isu seperti 
ini. Mungkin barangkali isu-isu haruslah 
kita kenal pasti adakah sebab 
kekurangan-kekurangan pengawasan 
ataupun tidak ada komitmen daripada 
mereka yang bertanggungjawab dan 
kemungkinan juga barangkali kita 
memberikan kontraktor yang tidak 
mempunyai satu accredation ataupun 
certification yang membolehkan mereka 
membersihkan suatu tempat itu dengan 
lebih baik dan sempurna terutama sekali 
di hospital menghendaki kebersihan dan 
menjaga keselamatan pesakit-pesakit 
yang harus kita ambil perhatian. 
 
Misalannya juga, ada kadang-kadang 
aduan diterima, susah untuk masuk        
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ke wad pesakit kerana tidak cukup katil. 
Ini diperhatikan dan diterima dari 
feedback orang ramai dalam perkara ini. 
Terima kasih akhir sekali, kaola minta 
keizinan dan memohon maaf untuk 
sama-sama kita merenung akan firman 
 dalam surah Ar-Rad Ayat الله سبحانه وتعال
11 yang  berbunyi: 
 

ا   م    ِّ يّ  غ  ي   
 
ٱلَلّٰ  لَ اد  إِنَّ  ر 

َ
أ آ  إِذ  سِهِمْ ۗ و  نف 

َ
بِأ ا  م  وا۟  يّ ِّ  غ  ي   َٰ تََّّ وْمٍ ح  بِق   

الٍ   ۦمِن و  ونِهِ ن د  م مِّ ه 
َ
ا ل م   ۥۚ و  ه 

َ
دَّ ل ر   م 

 
لَ
 
ا ف ًۭ
وٓء  وْمٍٍۢ س  ٱلَلّٰ  بِق 

 
 ‘”Sesunggunhnya  tidak akan ٱلَلّٰ  
mengubah keadaan sesuatu kaum 
sebelum mereka mengubah keadaan diri 
mereka sendiri.” 
 
Adalah diharapkan agar kita semua 
sebagai rakyat dan penduduk negara ini 
akan mengambil pengajaran atas firman 
 َٰ

َ
ال ع  ت  هُ و  ان  سُبْح   ِ للّٰه

َ
أ   tersebut untuk kita sama 

serapkan di sanubari kita masing-masing 
dan menghayati sepenuhnya supaya 
bersama-sama berganding bahu dan 
bersungguh-sungguh untuk memberikan 
sumbangan dan membuka minda serta 
attitude yang lebih positif seperti                
yang dimaksudkan dalam firman                                   
 َٰ

َ
ال ع  ت  هُ و  ان  سُبْح   ِ للّٰه

َ
أ  tersebut dan    ُ اء  اللّٰه  akan إِنْ ش 

kita sama-sama mencapai Wawasan 
Brunei 2035. 
 
Sekali lagi kaola memohon maaf dalam 
Majlis ini kerana mungkin perkara ini 
boleh menyentuh ataupun rasa tidak 
sedap hati dalam kalangan sebilangan 
kita semua, tapi ini sebagai secara ikhlas 
dalam pemerhatian dan pengalaman 
saya dalam mengatasi masalah masalah 
ini dengan turun padang melihat, seperti 
juga yang kita boleh contoh tauladan 

yang baik yang dilakukan sendiri oleh 
Kebawah Duli Yang Maha Mulia Paduka 
Seri Baginda Sultan dan Yang Di-Pertuan 
Negara Brunei Darussalam, yang baginda 
telah pun disifatkan sebagai caring 
monarch.  
 
Sekian, 
كَاتُهُ  ر  ب   اِلله و 

ُ
ة حْم  ر  لَيْكُمْ و  مُ ع  لا  وبالله التوفيق والهداية. و  السَّ

 
Yang Berhormat Yang Di-Pertua: 
Terima kasih Yang Berhormat sekarang 
saya persilakan pula Yang Berhormat 
Pehin Orang Kaya Indera Pahlawan Dato 
Seri Setia Haji Awang Suyoi bin Haji 
Osman. 
 
Yang Berhormat Pehin Orang Kaya 
Indera Pahlawan Dato Seri Setia 
Haji Awang Suyoi bin Haji Osman: 
Terima Kasih Yang Berhormat Yang              
Di-Pertua. 
 
حْيم  نِ الرَّ حْم  َٰ ِ الرَّ كَاتُهُ   بِسْمِ اللّٰه ر  ب   اِلله و 

ُ
ة حْم  ر  لَيْكُمْ و  مُ ع  لا  السَّ

السَّ  و  ة  
 
لَ الصَّ و   ،  ْ مِي 

َ
ال ع 

ْ
ال بِّ  ر  لِلِّٰ  مْد   ح 

ْ
فِ اَل شْْ 

َ
أ لَََّٰ  ع  م  

 
لَ  

مَّ  ح  م  ا  دِن  يِّ س   ،  ْ لِي  رْس  م 
ْ
ال و  اءِ  نْبِي 

 ْ
حْبِهِ الْ ص  و  آلِهِ  لَََّٰ  ع  و  دٍ   

  ْ عِي  جْم 
َ
 .dan salam sajehtera  أ

 
Kaola mengucapkan terima kasih 
banyak-banyak kepada yang Berhormat 
Menteri di Jabatan Perdana Menteri            
dan Menteri Kewangan II atas 
pembentangan Rang Undang-Undang 
(2023) Perbekalan, 2023/2024.  
 
Kaola menyambut baik usaha-usaha 
yang telah diambil oleh Kementerian 
Kewangan dan Ekonomi untuk mencapai 
pertumbuhan ekonomi yang positif bagi 
tahun 2023/2024 di sebalik krisis 
ekonomi global penurunan harga dan 
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body yang menjaga dalam hal-ehwal ICT 
ini supaya jangan ada duplication?  

Kenapakah tidak diperhatikan satu 
sistem yang ada itu untuk diguna pakai? 
dengan kementerian atau share. 
Misalannya saja, smart card. Kita ada 
nama, address atau segala data           
peribadi kita di Jabatan Imigresen                               
dan Pendaftaran Kebangsaan,                             
di Kementerian Hal Ehwal Dalam Negeri, 
dan kita mendapatkan driving license 
dari Jabatan Pengangkutan Darat. 
‘Sangal’ untuk menatapi, kadang-kadang 
saya lihat hanyalah jabatan berlainan               
di keluarkan oleh jabatan ini.  

Adakah tidak dapat kita mengongsikan 
maklumat daripada pakar-pakar kitani 
sendiri yang penuh kita percayai bukan 
daripada luar negeri yang mungkin 
semata-mata barangkali untuk mengaut 
keuntungan? 

Kenapakah tidak kitani gunakan pakar-
pakar kita yang berkemahiran dalam ICT 
ataupun digital untuk menganalisis 
kemungkinan kita dapat menggunakan 
ilmu kepakaran mereka dan pengalaman 
mereka dan kehendak-kehendak di suatu 
jawatan itu supaya kita dapat 
mengurangkan perbelanjaan yang 
membazir tetapi kitani menggunakan apa 
yang ada yang boleh kitani expand atau 
upgrade dalam apa jua sistem dalam ICT 
ini? 

Dalam pada itu juga, kadang-kadang kita 
terlampau overlook lebih mementingkan 
projek-projek yang complicated yang 
berorientasikan high technology tetapi 
kadangkala mendukacitakan, kita 

overlooked tentang kepentingan dan 
perkhidmatan yang patut kita berikan 
apa lagi perkhidmatan-perkhidmatan 
asas kepada orang ramai yang secara 
direct merasai dan menikmati apa yang 
sepatutnya kita berikan kepada orang 
ramai. 
 
Sebagai misalannya , ada sebahagian 
jalan raya berlubang, tidak dinaik taraf 
atau tidak ‘diusai’. Misalannya lagi, ada 
aduan diterima di fasiliti kerajaan 
kemudahan-kemudahan tidak diperbaiki, 
tidak dipelihara, tandas-tandas kotor 
bukan sahaja di hospital malahan                     
di fasiliti kerajaan, di masjid-masjid.  
 
Ini salah satu daripada perasaan orang 
ramai yang patut diberi penghormatan. 
Bukanlah dianggap projek-projek yang 
besar itu tidak diteruskan tetapi kita 
memberikan perkhidmatan kepada orang 
ramai, dan sepatutnya kita tidak haruslah 
jangan overlooked tentang isu-isu seperti 
ini. Mungkin barangkali isu-isu haruslah 
kita kenal pasti adakah sebab 
kekurangan-kekurangan pengawasan 
ataupun tidak ada komitmen daripada 
mereka yang bertanggungjawab dan 
kemungkinan juga barangkali kita 
memberikan kontraktor yang tidak 
mempunyai satu accredation ataupun 
certification yang membolehkan mereka 
membersihkan suatu tempat itu dengan 
lebih baik dan sempurna terutama sekali 
di hospital menghendaki kebersihan dan 
menjaga keselamatan pesakit-pesakit 
yang harus kita ambil perhatian. 
 
Misalannya juga, ada kadang-kadang 
aduan diterima, susah untuk masuk        
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ke wad pesakit kerana tidak cukup katil. 
Ini diperhatikan dan diterima dari 
feedback orang ramai dalam perkara ini. 
Terima kasih akhir sekali, kaola minta 
keizinan dan memohon maaf untuk 
sama-sama kita merenung akan firman 
 dalam surah Ar-Rad Ayat الله سبحانه وتعال
11 yang  berbunyi: 
 

ا   م    ِّ يّ  غ  ي   
 
ٱلَلّٰ  لَ اد  إِنَّ  ر 

َ
أ آ  إِذ  سِهِمْ ۗ و  نف 

َ
بِأ ا  م  وا۟  يّ ِّ  غ  ي   َٰ تََّّ وْمٍ ح  بِق   

الٍ   ۦمِن و  ونِهِ ن د  م مِّ ه 
َ
ا ل م   ۥۚ و  ه 

َ
دَّ ل ر   م 

 
لَ
 
ا ف ًۭ
وٓء  وْمٍٍۢ س  ٱلَلّٰ  بِق 

 
 ‘”Sesunggunhnya  tidak akan ٱلَلّٰ  
mengubah keadaan sesuatu kaum 
sebelum mereka mengubah keadaan diri 
mereka sendiri.” 
 
Adalah diharapkan agar kita semua 
sebagai rakyat dan penduduk negara ini 
akan mengambil pengajaran atas firman 
 َٰ

َ
ال ع  ت  هُ و  ان  سُبْح   ِ للّٰه

َ
أ   tersebut untuk kita sama 

serapkan di sanubari kita masing-masing 
dan menghayati sepenuhnya supaya 
bersama-sama berganding bahu dan 
bersungguh-sungguh untuk memberikan 
sumbangan dan membuka minda serta 
attitude yang lebih positif seperti                
yang dimaksudkan dalam firman                                   
 َٰ

َ
ال ع  ت  هُ و  ان  سُبْح   ِ للّٰه

َ
أ  tersebut dan    ُ اء  اللّٰه  akan إِنْ ش 

kita sama-sama mencapai Wawasan 
Brunei 2035. 
 
Sekali lagi kaola memohon maaf dalam 
Majlis ini kerana mungkin perkara ini 
boleh menyentuh ataupun rasa tidak 
sedap hati dalam kalangan sebilangan 
kita semua, tapi ini sebagai secara ikhlas 
dalam pemerhatian dan pengalaman 
saya dalam mengatasi masalah masalah 
ini dengan turun padang melihat, seperti 
juga yang kita boleh contoh tauladan 

yang baik yang dilakukan sendiri oleh 
Kebawah Duli Yang Maha Mulia Paduka 
Seri Baginda Sultan dan Yang Di-Pertuan 
Negara Brunei Darussalam, yang baginda 
telah pun disifatkan sebagai caring 
monarch.  
 
Sekian, 
كَاتُهُ  ر  ب   اِلله و 

ُ
ة حْم  ر  لَيْكُمْ و  مُ ع  لا  وبالله التوفيق والهداية. و  السَّ

 
Yang Berhormat Yang Di-Pertua: 
Terima kasih Yang Berhormat sekarang 
saya persilakan pula Yang Berhormat 
Pehin Orang Kaya Indera Pahlawan Dato 
Seri Setia Haji Awang Suyoi bin Haji 
Osman. 
 
Yang Berhormat Pehin Orang Kaya 
Indera Pahlawan Dato Seri Setia 
Haji Awang Suyoi bin Haji Osman: 
Terima Kasih Yang Berhormat Yang              
Di-Pertua. 
 
حْيم  نِ الرَّ حْم  َٰ ِ الرَّ كَاتُهُ   بِسْمِ اللّٰه ر  ب   اِلله و 

ُ
ة حْم  ر  لَيْكُمْ و  مُ ع  لا  السَّ

السَّ  و  ة  
 
لَ الصَّ و   ،  ْ مِي 

َ
ال ع 

ْ
ال بِّ  ر  لِلِّٰ  مْد   ح 

ْ
فِ اَل شْْ 

َ
أ لَََّٰ  ع  م  

 
لَ  

مَّ  ح  م  ا  دِن  يِّ س   ،  ْ لِي  رْس  م 
ْ
ال و  اءِ  نْبِي 

 ْ
حْبِهِ الْ ص  و  آلِهِ  لَََّٰ  ع  و  دٍ   

  ْ عِي  جْم 
َ
 .dan salam sajehtera  أ

 
Kaola mengucapkan terima kasih 
banyak-banyak kepada yang Berhormat 
Menteri di Jabatan Perdana Menteri            
dan Menteri Kewangan II atas 
pembentangan Rang Undang-Undang 
(2023) Perbekalan, 2023/2024.  
 
Kaola menyambut baik usaha-usaha 
yang telah diambil oleh Kementerian 
Kewangan dan Ekonomi untuk mencapai 
pertumbuhan ekonomi yang positif bagi 
tahun 2023/2024 di sebalik krisis 
ekonomi global penurunan harga dan 
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pengeluaran minyak dan gas, bencana 
COVID-19, kadar inflasi yang tinggi dan 
geopolitik yang tidak stabil. 
 
Negara Brunei Drussalam masih 
diunjurkan akan beroleh pertumbuhan 
ekonomi yang positif. Adalah diharapkan 
unjuran ini akan menjadi realiti, lebih-
lebih lagi dalam usaha kita untuk 
mencapai pertumbuhan ekonomi positif. 
Kita melibatkan semua stakeholders  
termasuk pihak swasta khususnya 
pengusaha tempatan, GLC’s dan pelabur 
asing melalui Foreign Direct Investment, 
FDI.  
 
Seperti yang dikongsikan kelmarin oleh 
Yang Berhormat Menteri di Jabatan 
Perdana Menteri dan Menteri Kewangan 
dan Ekonomi beberapa pelabur asing 
telah pun menandatangani perjanjian 
untuk melabur di negara ini. Sementara 
beberpa syarikat antarabangsa yang lain 
juga telah menunjukkan minat untuk 
membuat pelaburan di negara kita.  
 
Dipercayai FDI bukan saja akan dapat 
menyumbang kepada pendapatan 
negara, tetapi akan menyediakan 
peluang-peluang pekerjaan kepada 
anak-anak tempatan yang setiap tahun 
keluar dari sekolah dan institusi 
pendidikan mencari pekerjaan. Dalam hal 
ini, kita mesti sudah mengenal pasti 
bidang-bidang pekerjaan dan kepakaran 
yang wujud dan menyediakan mereka 
untuk mengisi pekerjaan itu nanti. 
Menyentuh mengenai peruntukan yang 
diagihkan kepada kementerian-
kementerian seperti Kementerian 
Pendidikan, ia wajar diberi tambahan 

bukan saja dalam menyediakan 
program-program baharu untuk 
meningkatkan skil pelajaran dan lepasan 
sekolah, tetapi juga dalam meningkatkan 
kualiti bangunan-bangunan sekolah dan 
pengajian tinggi dan menambah 
keramaian guru sekolah selaku tenaga 
pengajar. 
 
Peruntukan yang diberikan kepada CfBT 
misalannya yang sudah berada di Negara 
Brunei Darussalam sejak tahun 1995, 
sejumlah $48 juta. Diharap akan dapat 
membuat impak yang besar dalam tahap 
pencapaian pelajar-pelajar di negara 
kita. Ini untuk memastikan pendidikan           
di negara ini berkualiti tinggi dan mampu 
melahirkan pelajar-pelajar yang 
berkaliber tinggi menerajui masa depan 
negara. Tetapi dalam kita mengharapkan 
guru-guru untuk meningkatkan 
kecekapan serta kemahiran dan 
membuat penyesuaian berterusan 
terhadap perubahan persekitaran, 
perkhidmatan dan kebajikan mereka 
juga perlu diberi perhatian. 
 
Yang Berhormat Yang Di-Pertua. Kaola 
juga gembira bahawa dalam peruntukan 
yang dibentangkan, Kementerian 
Kesihatan juga menerima align share dan 
kaola juga berharap dengan adanya 
peruntukan ini akan dapat 
mempertingkatkan mutu penjagaan 
kesihatan dan rawatan di negara ini. Ini 
bergantung pada kakitangan kesihatan 
yang cukup dari pakar-pakar, doktor, 
health life professional  hingga                        
ke jururawat. Buat masa ini untuk 
mendapatkan perkhidmatan seorang 
pakar memakan masa yang lama, 
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mungkin disebabkan kekurangan pakar 
atau disebabkan isu-isu penjadualan dan 
sebagainya.  

Kaola berharap bukan sahaja bilangan 
mereka cukup melalui penetapan 
jawatan-jawatan mereka, mengadakan 
jawatan-jawatan yang perlu dan mengisi 
kekosongan-kekosongan yang ada tetapi 
juga cukup dari segi latihan dan 
kepakaran yang diberikan. Dalam 
perkara ini jika kita terdapat alat-alat 
yang canggih, alat-alat perubatan dan 
rawatan yang canggih dan mahal pun 
kita masih memerlukan kakitangan 
hospital yang cekap dan terlatih untuk 
menggunakannya. Maka kesejahteraan 
dan kebajikan mereka sebagai frontliners 
dalam memberi perkhidmatan perubatan 
hendaklah kita tidak terlepas perhatian. 

Yang Berhormat Yang Di-Pertua. Untuk 
mengakhiri sekali lagi mengucapkan 
terima kasih banyak-banyak kepada 
Yang Berhormat Menteri di Jabatan 
Perdana Menteri dan Menteri Kewangan 
dan Ekonomi II atas pembentangan 
belanjawan Tahun Kewangan 2023/2024 
yang cukup komprehensif dan atas 
perkara-perkara yang disentuh dalam 
pembentangannya yang mengambil kira 
semua aspek dalam kita menuju 
Wawasan Brunei 2035. Kaola menyokong 
sepenuhnya bagi Belanjawan Tahun 
Kewangan 2023/2024 diluluskan. Kaola 
yakin di bawah kepimpinan Kebawah Duli 
Yang Maha Mulia Paduka Seri Baginda 
Sultan Haji Hassanal Bolkiah Mu’izzaddin 
Waddaulah ibni Al-Marhum Sultan Haji 
Omar ‘Ali Saifuddien Sa’adul Khairi 
Waddien Sultan dan Yang Di-Pertuan 

Negara Brunei Darussalam dan atas 
sokongan semua rakyat kita dapat 
merealisasikan Wawasan Brunei 2035 
bagi kesejahteraan rakyat dan penduduk 
Negara Brunei Darussalam,  ْْ آمِي     

Sekian, 
كَاتُهُ  ر  ب   اِلله و 

ُ
ة حْم  ر  لَيْكُمْ و  مُ ع  لا  وبالله التوفيق والهداية. و  السَّ

 
Yang Berhormat Yang Di-Pertua: 
Saya persilakan Yang Berhormat Pehin 
Orang Kaya Laila Setia Dato Seri Setia 
Awang Haji Abdul Rahman bin Haji 
Ibrahim. 
 
Yang Berhormat Pehin Orang Kaya 
Laila Setia Dato Seri Setia Awang 
Haji Abd. Rahman bin Haji Ibrahim: 
Terima kasih Yang Berhormat Yang                 
Di-Pertua atas peluang diberikan kepada 
kaola untuk membahaskan belanjawan 
Tahun Kewangan 2023/2024. Yang 
Berhormat Yang Di-Pertua, Ahli-Ahli 
Yang Berhormat. 
     

حْيم  نِ الرَّ حْم  َٰ ِ الرَّ بِسْمِ اللّٰه
بِّ   ر  لِلِّٰ  مْد   ح 

ْ
فِ اَل شْْ 

َ
أ لَََّٰ  ع  م  

 
لَ السَّ و  ة  

 
لَ الصَّ و   ،  ْ مِي 

َ
ال ع 

ْ
ال  

حْبِهِ  ص  و  آلِهِ  لَََّٰ  ع  و  دٍ  مَّ ح  م  ا  دِن  يِّ س   ،  ْ لِي  رْس  م 
ْ
ال و  اءِ  نْبِي 

 ْ
 الْ

  ْ عِي  جْم 
َ
  أ

كَاتُهُ  ر  ب  و  اِلله   
ُ
ة حْم  ر  و  لَيْكُمْ  ع  مُ  لا  السَّ dan salam 

sejahtera. Lebih dahulu izinkan kaola 
mengucapkan tahniah dan syabas yang 
setinggi-tingginya kepada Kementerian 
Kewangan dan Ekonomi dan kepada 
Yang Berhormat Menteri di Jabatan 
Perdana Menteri dan Menteri Kewangan 
dan Ekonomi II atas pembentangan 
kertas Belanjawan Tahun Kewangan 
2023/2024 yang disampaikan dengan 
begitu komprehensif, jelas, penuh 
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pengeluaran minyak dan gas, bencana 
COVID-19, kadar inflasi yang tinggi dan 
geopolitik yang tidak stabil. 
 
Negara Brunei Drussalam masih 
diunjurkan akan beroleh pertumbuhan 
ekonomi yang positif. Adalah diharapkan 
unjuran ini akan menjadi realiti, lebih-
lebih lagi dalam usaha kita untuk 
mencapai pertumbuhan ekonomi positif. 
Kita melibatkan semua stakeholders  
termasuk pihak swasta khususnya 
pengusaha tempatan, GLC’s dan pelabur 
asing melalui Foreign Direct Investment, 
FDI.  
 
Seperti yang dikongsikan kelmarin oleh 
Yang Berhormat Menteri di Jabatan 
Perdana Menteri dan Menteri Kewangan 
dan Ekonomi beberapa pelabur asing 
telah pun menandatangani perjanjian 
untuk melabur di negara ini. Sementara 
beberpa syarikat antarabangsa yang lain 
juga telah menunjukkan minat untuk 
membuat pelaburan di negara kita.  
 
Dipercayai FDI bukan saja akan dapat 
menyumbang kepada pendapatan 
negara, tetapi akan menyediakan 
peluang-peluang pekerjaan kepada 
anak-anak tempatan yang setiap tahun 
keluar dari sekolah dan institusi 
pendidikan mencari pekerjaan. Dalam hal 
ini, kita mesti sudah mengenal pasti 
bidang-bidang pekerjaan dan kepakaran 
yang wujud dan menyediakan mereka 
untuk mengisi pekerjaan itu nanti. 
Menyentuh mengenai peruntukan yang 
diagihkan kepada kementerian-
kementerian seperti Kementerian 
Pendidikan, ia wajar diberi tambahan 

bukan saja dalam menyediakan 
program-program baharu untuk 
meningkatkan skil pelajaran dan lepasan 
sekolah, tetapi juga dalam meningkatkan 
kualiti bangunan-bangunan sekolah dan 
pengajian tinggi dan menambah 
keramaian guru sekolah selaku tenaga 
pengajar. 
 
Peruntukan yang diberikan kepada CfBT 
misalannya yang sudah berada di Negara 
Brunei Darussalam sejak tahun 1995, 
sejumlah $48 juta. Diharap akan dapat 
membuat impak yang besar dalam tahap 
pencapaian pelajar-pelajar di negara 
kita. Ini untuk memastikan pendidikan           
di negara ini berkualiti tinggi dan mampu 
melahirkan pelajar-pelajar yang 
berkaliber tinggi menerajui masa depan 
negara. Tetapi dalam kita mengharapkan 
guru-guru untuk meningkatkan 
kecekapan serta kemahiran dan 
membuat penyesuaian berterusan 
terhadap perubahan persekitaran, 
perkhidmatan dan kebajikan mereka 
juga perlu diberi perhatian. 
 
Yang Berhormat Yang Di-Pertua. Kaola 
juga gembira bahawa dalam peruntukan 
yang dibentangkan, Kementerian 
Kesihatan juga menerima align share dan 
kaola juga berharap dengan adanya 
peruntukan ini akan dapat 
mempertingkatkan mutu penjagaan 
kesihatan dan rawatan di negara ini. Ini 
bergantung pada kakitangan kesihatan 
yang cukup dari pakar-pakar, doktor, 
health life professional  hingga                        
ke jururawat. Buat masa ini untuk 
mendapatkan perkhidmatan seorang 
pakar memakan masa yang lama, 
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mungkin disebabkan kekurangan pakar 
atau disebabkan isu-isu penjadualan dan 
sebagainya.  

Kaola berharap bukan sahaja bilangan 
mereka cukup melalui penetapan 
jawatan-jawatan mereka, mengadakan 
jawatan-jawatan yang perlu dan mengisi 
kekosongan-kekosongan yang ada tetapi 
juga cukup dari segi latihan dan 
kepakaran yang diberikan. Dalam 
perkara ini jika kita terdapat alat-alat 
yang canggih, alat-alat perubatan dan 
rawatan yang canggih dan mahal pun 
kita masih memerlukan kakitangan 
hospital yang cekap dan terlatih untuk 
menggunakannya. Maka kesejahteraan 
dan kebajikan mereka sebagai frontliners 
dalam memberi perkhidmatan perubatan 
hendaklah kita tidak terlepas perhatian. 

Yang Berhormat Yang Di-Pertua. Untuk 
mengakhiri sekali lagi mengucapkan 
terima kasih banyak-banyak kepada 
Yang Berhormat Menteri di Jabatan 
Perdana Menteri dan Menteri Kewangan 
dan Ekonomi II atas pembentangan 
belanjawan Tahun Kewangan 2023/2024 
yang cukup komprehensif dan atas 
perkara-perkara yang disentuh dalam 
pembentangannya yang mengambil kira 
semua aspek dalam kita menuju 
Wawasan Brunei 2035. Kaola menyokong 
sepenuhnya bagi Belanjawan Tahun 
Kewangan 2023/2024 diluluskan. Kaola 
yakin di bawah kepimpinan Kebawah Duli 
Yang Maha Mulia Paduka Seri Baginda 
Sultan Haji Hassanal Bolkiah Mu’izzaddin 
Waddaulah ibni Al-Marhum Sultan Haji 
Omar ‘Ali Saifuddien Sa’adul Khairi 
Waddien Sultan dan Yang Di-Pertuan 

Negara Brunei Darussalam dan atas 
sokongan semua rakyat kita dapat 
merealisasikan Wawasan Brunei 2035 
bagi kesejahteraan rakyat dan penduduk 
Negara Brunei Darussalam,  ْْ آمِي     

Sekian, 
كَاتُهُ  ر  ب   اِلله و 

ُ
ة حْم  ر  لَيْكُمْ و  مُ ع  لا  وبالله التوفيق والهداية. و  السَّ

 
Yang Berhormat Yang Di-Pertua: 
Saya persilakan Yang Berhormat Pehin 
Orang Kaya Laila Setia Dato Seri Setia 
Awang Haji Abdul Rahman bin Haji 
Ibrahim. 
 
Yang Berhormat Pehin Orang Kaya 
Laila Setia Dato Seri Setia Awang 
Haji Abd. Rahman bin Haji Ibrahim: 
Terima kasih Yang Berhormat Yang                 
Di-Pertua atas peluang diberikan kepada 
kaola untuk membahaskan belanjawan 
Tahun Kewangan 2023/2024. Yang 
Berhormat Yang Di-Pertua, Ahli-Ahli 
Yang Berhormat. 
     

حْيم  نِ الرَّ حْم  َٰ ِ الرَّ بِسْمِ اللّٰه
بِّ   ر  لِلِّٰ  مْد   ح 

ْ
فِ اَل شْْ 

َ
أ لَََّٰ  ع  م  

 
لَ السَّ و  ة  

 
لَ الصَّ و   ،  ْ مِي 

َ
ال ع 

ْ
ال  

حْبِهِ  ص  و  آلِهِ  لَََّٰ  ع  و  دٍ  مَّ ح  م  ا  دِن  يِّ س   ،  ْ لِي  رْس  م 
ْ
ال و  اءِ  نْبِي 

 ْ
 الْ

  ْ عِي  جْم 
َ
  أ

كَاتُهُ  ر  ب  و  اِلله   
ُ
ة حْم  ر  و  لَيْكُمْ  ع  مُ  لا  السَّ dan salam 

sejahtera. Lebih dahulu izinkan kaola 
mengucapkan tahniah dan syabas yang 
setinggi-tingginya kepada Kementerian 
Kewangan dan Ekonomi dan kepada 
Yang Berhormat Menteri di Jabatan 
Perdana Menteri dan Menteri Kewangan 
dan Ekonomi II atas pembentangan 
kertas Belanjawan Tahun Kewangan 
2023/2024 yang disampaikan dengan 
begitu komprehensif, jelas, penuh 
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berbutir dengan fakta-fakta yang sahih 
dan very informative meliputi tumpuan-
tumpuan strategik yang begitu 
memberangsangkan. 
   
لِلّٰه  مْدُ  ح 

ْ
ل
َ
أ  kaola berpendapat apa yang 

dibentangkan terutamanya mengenai 
tema belanjawan: ‘Bersatu Membina 
Masa Depan Yang Lebih Makmur’ 
ataupun ‘Building A Prosperous 
Future Together’ dengan 3 tumpuan 
utamanya oleh Yang Berhormat Menteri 
di Jabatan Perdana Menteri dan Menteri 
Kewangan dan Ekonomi II semalam 
adalah munasabah dan wajar. Kaola rasa 
belanjawan ini dengan tumpuan-
tumpuannya perlulah kita sokong 
sepenuhnya kerana ia akan 
mengukuhkan lagi kedayatahanan 
sosioekonomi negara.  
 
Di samping itu, ia juga memuatkan 
beberapa strategi utama bagi menangani 
isu-isu semasa seperti isu pengangguran, 
jaminan media sosial rakyat, langkah 
pembasmian kemiskinan, kos sara hidup 
dan yang paling utama ia menjurus fokus 
kita kepada mencapai Wawasan Brunei 
2035. 

Ini penting terutamanya dalam situasi 
ekonomi global yang masih mencabar 
dan tidak menentu pada ketika ini 
terutamanya mengenai ketidakpastian 
harga minyak dan gas yang negara ini 
juga tidak terkecuali merasakannya. 
Kaola juga bersyukur dalam keadaan 
negara berhadapan dengan penularan 
COVID-19  َٰ

َ
ال ع  ت  و  هُ  ان  سُبْح   ِ للّٰه

َ
أ  juga telah 

mengurniakan rahim kasihan dan 
rahmat-Nya yang berterusan kepada 

negara ini dengan harga minyak dunia 
pada tahap yang amat menggalakkan 
pada dua tahun kebelakangan ini.  
Begitu juga usaha negara membawa 
masuk projek-projek berskala besar 
dalam sektor hiliran yang telah 
memulakan operasinya juga memainkan 
peranan untuk memacu pertumbuhan 
negara dalam sektor bukan minyak dan 
gas seperti dalam sektor-sektor sumber 
utama, perdagangan dan perkhidmatan 
yang kebanyakan diusahakan oleh 
Perusahaan Mikrokecil dan Sederhana. 
 
لِلّٰه  مْدُ  ح 

ْ
ل
َ
 impak ini telah kita sama-sama أ

rasai apabila IMF, AMRO dan ADB telah 
mengunjurkan negara akan mencatatkan 
pertumbuhan positif antara 3% ke 3.6% 
pada tahun 2023 ini walaupun prospek 
ekonomi global diramal agak perlahan 
pada tahun-tahun tersebut. Kaola juga 
mengucapkan tahniah kepada 
Kementerian Kewangan dan Ekonomi 
kerana telah mencatatkan kelebihan 
pendapatan yakni surplus pada Tahun 
Kewangan 2022/2023 walaupun 
jumlahnya dikira minimal.  

Kaola rasa semua ini adalah dengan izin 
Allah dan berkat kepimpinan 
berwawasan dan bijaksana Kebawah Duli 
Yang Maha Mulia Paduka Seri Baginda 
Sultan dan Yang Di-Pertuan Negara 
Brunei Darussalam yang sentiasa prihatin 
terhadap kesejahteraan rakyat. Kaola 
percaya dengan pengurusan kewangan 
yang berhemah, plan maintenance yang 
teratur dalam industri minyak dan gas 
serta usaha mengutip hasil secara tegas 
mudah-mudahan unjuran defisit 
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sebanyak kira-kira $2.97 bilion ini akan 
dapat dikurangkan,   ُ اء  اللّٰه إِنْ ش 

Yang Berhormat Yang Di-Pertua. Kaola 
sendiri menyambut baik keutamaan-
keutamaan yang telah dibentangkan. Ini 
kerana ia meliputi aspek-aspek penting 
dalam menjana pertumbuhan ekonomi, 
menambah baik ekosistem perniagaan 
dan memperkukuhkan daya saing negara 
bagi menarik lebih banyak lagi pelaburan 
bagi mewujudkan peluang-peluang 
pekerjaan yang berkualiti baharu.  
 
مْدُ لِلّٰه  ح 

ْ
ل
َ
أ  kaola bersyukur bahawa negara 

juga telah dapat menarik FDI yang 
baharu seperti yang dibentangkan 
semalam. Salah satunya yang menarik 
perhatian kaola ialah kolaborasi antara 
MPC Benline Agencies dan Regional 
Container Line Private Limited yang akan 
membolehkan Pelabuhan Muara 
berkembang sebagai destinasi 
transhipment.  
 
Semoga usaha ini akan dapat 
menjadikan kos logistik negara ini lebih 
kompetitif. Ini bukan sahaja akan dapat 
mengurangkan kos import barangan 
negara ini malahan akan dapat 
menjadikan kos mengeksport produk 
negara ini lebih berdaya saing. 

Ini sudah setentunya akan 
mengurangkan harga pasaran barangan 
di negara ini. Walau bagaimanapun, 
perkara ini perlulah dipantau secara 
terperinci supaya objektif ini akan 
tercapai dengan jayanya. Begitu juga 
dengan projek pengendalian Brunei Bay 
Southern Anchorage dan fasa kedua 

Syarikat Hengyi Industries Sendirian 
Berhad seperti yang dinyatakan.  
 
Kaola berharap supaya projek-projek ini 
akan dipantau perkembangannya secara 
berterusan agar pelaksanaannya dapat 
berjalan dengan sempurna, telus dan 
rapi. Untuk itu, dicadangkan supaya 
Undang-Undang Dasar dan Peraturan 
Khusus perlu digubal supaya spin off dari 
FDI ini akan dapat memberikan faedah 
dan kemanafaatan kepada PMKS 
tempatan    di negara ini dan menjana 
peluang pekerjaan kepada anak-anak 
tempatan. 
 
Latihan-latihan kemahiran anak-anak 
tempatan yang akan ikut serta dalam 
menyambut keberhasilan projek-projek 
ini perlu dilaksanakan dari sekarang 
sebagai langkah proaktif negara dalam 
memenuhi keperluan industri-industri ini.  
 
Yang Berhormat Yang Di-Pertua. Kita 
menyedari dalam usaha kerajaan untuk 
menjadikan environment business 
negara ini lebih kondusif bukan sahaja 
untuk bisnes bermula malahan yang 
telah berkembang untuk lebih maju ia 
akan memerlukan tenaga kerja yang 
mempunyai dedikasi yang tinggi, 
komited dan produktif.  
 
Kaola memahami bahawa kerajaan 
memang telah giat berusaha untuk 
memperbaiki proses-proses permohonan 
melalui pengenalan transformasi digital 
misalannya Smart Nation, e-Commerce, 
e-Economy, sistem IT yang lebih 
komprehensif dan canggih. Namun untuk 
sistem ini bergerak selari dengan 
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berbutir dengan fakta-fakta yang sahih 
dan very informative meliputi tumpuan-
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ل
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dibentangkan terutamanya mengenai 
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Future Together’ dengan 3 tumpuan 
utamanya oleh Yang Berhormat Menteri 
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Kewangan dan Ekonomi II semalam 
adalah munasabah dan wajar. Kaola rasa 
belanjawan ini dengan tumpuan-
tumpuannya perlulah kita sokong 
sepenuhnya kerana ia akan 
mengukuhkan lagi kedayatahanan 
sosioekonomi negara.  
 
Di samping itu, ia juga memuatkan 
beberapa strategi utama bagi menangani 
isu-isu semasa seperti isu pengangguran, 
jaminan media sosial rakyat, langkah 
pembasmian kemiskinan, kos sara hidup 
dan yang paling utama ia menjurus fokus 
kita kepada mencapai Wawasan Brunei 
2035. 

Ini penting terutamanya dalam situasi 
ekonomi global yang masih mencabar 
dan tidak menentu pada ketika ini 
terutamanya mengenai ketidakpastian 
harga minyak dan gas yang negara ini 
juga tidak terkecuali merasakannya. 
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َ
أ  juga telah 

mengurniakan rahim kasihan dan 
rahmat-Nya yang berterusan kepada 

negara ini dengan harga minyak dunia 
pada tahap yang amat menggalakkan 
pada dua tahun kebelakangan ini.  
Begitu juga usaha negara membawa 
masuk projek-projek berskala besar 
dalam sektor hiliran yang telah 
memulakan operasinya juga memainkan 
peranan untuk memacu pertumbuhan 
negara dalam sektor bukan minyak dan 
gas seperti dalam sektor-sektor sumber 
utama, perdagangan dan perkhidmatan 
yang kebanyakan diusahakan oleh 
Perusahaan Mikrokecil dan Sederhana. 
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ْ
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rasai apabila IMF, AMRO dan ADB telah 
mengunjurkan negara akan mencatatkan 
pertumbuhan positif antara 3% ke 3.6% 
pada tahun 2023 ini walaupun prospek 
ekonomi global diramal agak perlahan 
pada tahun-tahun tersebut. Kaola juga 
mengucapkan tahniah kepada 
Kementerian Kewangan dan Ekonomi 
kerana telah mencatatkan kelebihan 
pendapatan yakni surplus pada Tahun 
Kewangan 2022/2023 walaupun 
jumlahnya dikira minimal.  

Kaola rasa semua ini adalah dengan izin 
Allah dan berkat kepimpinan 
berwawasan dan bijaksana Kebawah Duli 
Yang Maha Mulia Paduka Seri Baginda 
Sultan dan Yang Di-Pertuan Negara 
Brunei Darussalam yang sentiasa prihatin 
terhadap kesejahteraan rakyat. Kaola 
percaya dengan pengurusan kewangan 
yang berhemah, plan maintenance yang 
teratur dalam industri minyak dan gas 
serta usaha mengutip hasil secara tegas 
mudah-mudahan unjuran defisit 
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sebanyak kira-kira $2.97 bilion ini akan 
dapat dikurangkan,   ُ اء  اللّٰه إِنْ ش 

Yang Berhormat Yang Di-Pertua. Kaola 
sendiri menyambut baik keutamaan-
keutamaan yang telah dibentangkan. Ini 
kerana ia meliputi aspek-aspek penting 
dalam menjana pertumbuhan ekonomi, 
menambah baik ekosistem perniagaan 
dan memperkukuhkan daya saing negara 
bagi menarik lebih banyak lagi pelaburan 
bagi mewujudkan peluang-peluang 
pekerjaan yang berkualiti baharu.  
 
مْدُ لِلّٰه  ح 

ْ
ل
َ
أ  kaola bersyukur bahawa negara 

juga telah dapat menarik FDI yang 
baharu seperti yang dibentangkan 
semalam. Salah satunya yang menarik 
perhatian kaola ialah kolaborasi antara 
MPC Benline Agencies dan Regional 
Container Line Private Limited yang akan 
membolehkan Pelabuhan Muara 
berkembang sebagai destinasi 
transhipment.  
 
Semoga usaha ini akan dapat 
menjadikan kos logistik negara ini lebih 
kompetitif. Ini bukan sahaja akan dapat 
mengurangkan kos import barangan 
negara ini malahan akan dapat 
menjadikan kos mengeksport produk 
negara ini lebih berdaya saing. 

Ini sudah setentunya akan 
mengurangkan harga pasaran barangan 
di negara ini. Walau bagaimanapun, 
perkara ini perlulah dipantau secara 
terperinci supaya objektif ini akan 
tercapai dengan jayanya. Begitu juga 
dengan projek pengendalian Brunei Bay 
Southern Anchorage dan fasa kedua 

Syarikat Hengyi Industries Sendirian 
Berhad seperti yang dinyatakan.  
 
Kaola berharap supaya projek-projek ini 
akan dipantau perkembangannya secara 
berterusan agar pelaksanaannya dapat 
berjalan dengan sempurna, telus dan 
rapi. Untuk itu, dicadangkan supaya 
Undang-Undang Dasar dan Peraturan 
Khusus perlu digubal supaya spin off dari 
FDI ini akan dapat memberikan faedah 
dan kemanafaatan kepada PMKS 
tempatan    di negara ini dan menjana 
peluang pekerjaan kepada anak-anak 
tempatan. 
 
Latihan-latihan kemahiran anak-anak 
tempatan yang akan ikut serta dalam 
menyambut keberhasilan projek-projek 
ini perlu dilaksanakan dari sekarang 
sebagai langkah proaktif negara dalam 
memenuhi keperluan industri-industri ini.  
 
Yang Berhormat Yang Di-Pertua. Kita 
menyedari dalam usaha kerajaan untuk 
menjadikan environment business 
negara ini lebih kondusif bukan sahaja 
untuk bisnes bermula malahan yang 
telah berkembang untuk lebih maju ia 
akan memerlukan tenaga kerja yang 
mempunyai dedikasi yang tinggi, 
komited dan produktif.  
 
Kaola memahami bahawa kerajaan 
memang telah giat berusaha untuk 
memperbaiki proses-proses permohonan 
melalui pengenalan transformasi digital 
misalannya Smart Nation, e-Commerce, 
e-Economy, sistem IT yang lebih 
komprehensif dan canggih. Namun untuk 
sistem ini bergerak selari dengan 
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permintaan dan up-to-date, ia perlu 
mempunyai change management yang 
berterusan supaya sistem ini akan 
berjalan lancar dan licin.  
 
Pada pendapat kaola, sistem delivery dan 
pemantauan yang telus dan konsisten 
adalah sangat penting untuk menjadikan 
business environment untuk lebih mesra 
bisnes. Ia juga akan menyukat sama ada 
hasrat atau aspirasi yang digubal, policy 
direction yang dilaksanakan dan sasaran-
sasaran yang dihajati yang dibentangkan 
dalam Economic Blueprint telah tercapai 
dan dirasai impaknya terutamanya oleh 
shareholder on the ground.  
 
Yang Berhormat Yang Di-Pertua. Satu 
lagi perkara yang kaola sentuh ialah 
berkaitan dengan kemajuan belia dalam 
perniagaan di negara ini.   مْد ح 

ْ
ِ ال لِلَّٰ  

beberapa Ahli Yang Berhormat yang 
bercakap terdahulu dari kaola telah pun 
menyentuh mengenai perkara ini, jadi 
kaola secara ringkas sahaja akan 
menyentuh dan menambah nilai 
mengenai dengan perkara ini. 
 
مْد    ح 

ْ
ِ ال لِلَّٰ  setakat ini belia kita di negara ini 

banyak yang sudah forward-looking, 
visionary dan siap siaga untuk 
memajukan diri. Mereka ini telah berani 
meneroka bidang-bidang baharu 
misalannya bidang perekonomian, 
digital, inovasi sosial, agribisnes dan 
industri kreatif, perisian ataupun 
software dan sebagainya. Sebagai 
contoh, Perusahaan Mikrokecil dan 
Sederhana (PMKS) yang ditubuhkan oleh 
belia ini, kita perhatikan mereka ini lebih 
tech-savvy dan tahu dan biasa 

menggunakan platform seperti 
Instagram, Facebook, Whatsapp untuk 
pemasaran produk-produk dan logistik 
mereka.  
 
Kadangkala mereka ini mempunyai 
website tersendiri atau apps untuk 
memasarkan produk-produk mereka 
kepada pelanggan. Cuma kaola 
difahamkan mereka ini hanya perlu 
dibimbing untuk mendapatkan akses 
kepada kewangan dan upgrading 
kemahiran mereka dari segi teknologi, 
pengurusan kewangan dan pemasaran 
untuk lebih berdaya tahan dan berdaya 
saing. 
 
مْد    ح 

ْ
ِ ال لِلَّٰ  dari segi inisiatif, kita tidaklah 

ketandusan institusi yang menangani isu 
belia berniaga ini. Kaola perhatikan 
Institusi-Institusi Pengajian Tinggi 
misalannya seperti UBD, UNISSA dan 
lain-lain termasuk NGO’s, GLC’s, 
Livewire, institusi-institusi kewangan 
juga mempunyai program-program 
tersendiri untuk memupuk minat dan 
mengangkat belia untuk menceburi 
dalam bidang perdagangan ini. 
 
Di Kementerian Kebudayaan, Belia dan 
Sukan (KKBS), misalnya sudah ada 
Jawatankuasa Pandu Keusahawanan 
Belia yang melaksanakan Program 
Lepasan Pelatih Pusat Pembangunan 
Belia berkecimpung dalam Perusahaan 
Mikro, Kecil dan Sederhana (PMKS). Kita 
juga ada Program i-Usahawan, Program 
Keusahawan Runcit; Pusat Keusahawan 
dan Inovatif, UBD juga membantu 
pelajar untuk menubuhkan start-up 
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baharu yang dilaksanakan oleh pelajar 
dan lepasan graduan setiap tahun.  
 
Begitu juga dengan UNISSA. Kaola 
megucapkan tahniah dan syabas kepada 
semua yang terlibat dalam usaha ini. 
Cuma kita kurang pasti megenai sistem 
pemantauan dan tracking yang ada, 
sama ada mereka ini meneruskan atau 
sebaliknya.  
 
Izinkan kaola mengajukan beberapa 
pertanyaan bagi pencerahan sahaja: 
 
1. Secara keseluruhannya, berapakah 

jumlah belia yang telah menceburi diri 
dalam bidang keusahawanan setakat 
ini? Apakah kita mempunyai data-data 
yang terkini mengenai kategori bisnes 
yang mereka ceburi? ; 
 

2. Apakah lagi bantuan yang 
kementerian dan agensi-agensi 
kerajaan yang lain telah hulurkan 
untuk mengangkat lagi belia yang 
ingin berdikari bukan sahaja dari segi 
perniagaan malahan juga pembabitan 
mereka dalam kerja-kerja amal dan 
juga meneroka bidang-bidang yang 
baharu yang boleh dimajukan oleh 
belia ini? Misalannya dalam Big Data, 
Cloud Computing, Green Energy, 
Teknologi Mesra Alam.; 
 

3. Apakah usaha sama ataupun 
kolaborasi institusi-institusi ini dengan 
Bank Usahawan misalannya untuk 
menyediakan permodalan kepada 
belia yang menceburi diri dalam 
perniagaan ini dan juga latihan-latihan 
untuk menambah kemahiran mereka? 

Untuk itu, kaola ingin mengetahui 
berapakah bilangan pengusaha 
tempatan terutamanya bumiputera 
yang telah berjaya diluluskan 
pinjaman mereka? Apakah 
perkhidmatan bantuan yang telah 
dilaksanakan oleh bank ini dari segi 
meningkatkan kemahiran teknologi, 
teknikal, pengurusan, pemasaran dan 
kewangan peminjam-peminjam yang 
terdiri daripada Perusahaan Mikro, 
Kecil dan Sederhana (PMKS)? 

 
Kaola ingin mencadangkan sebagaimana 
juga Yang Berhormat Pengiran Haji Isa 
bin Pengiran Haji Aliuddin tadi supaya 
diadakan satu badan yang boleh 
menyatukan (intergrate) dan 
mengkoordinasi semua usaha kerajaan, 
GLC’s, NGO’s, institusi kewangan yang 
berkaitan dan penglibatan dan kemajuan 
belia dalam perniagaan dan juga PMKS 
ini supaya ia lebih fokus, teratur dan 
dapat diakses oleh semua pihak yang 
berminat untuk membantu dan 
mengembangkan perniagaan belia dan 
PMKS ini.  
 
Jika kita telah berjaya mencipta Sistem 
Kebajikan Negara bagi mendapatkan 
data-data golongan yang memohon 
bantuan, mengapa kita tidak boleh 
mencipta satu aplikasi atau platform 
yang sama yang boleh membuatkan 
semua data-data belia berniaga, start-up 
dan PMKS untuk memudahkan 
koordinasi semua agensi ini termasuk 
tracking dan bantuan kemahiran yang 
diperlukan supaya ia dapat disalurkan 
dengan efektif dan efisien.  
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permintaan dan up-to-date, ia perlu 
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direction yang dilaksanakan dan sasaran-
sasaran yang dihajati yang dibentangkan 
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shareholder on the ground.  
 
Yang Berhormat Yang Di-Pertua. Satu 
lagi perkara yang kaola sentuh ialah 
berkaitan dengan kemajuan belia dalam 
perniagaan di negara ini.   مْد ح 

ْ
ِ ال لِلَّٰ  

beberapa Ahli Yang Berhormat yang 
bercakap terdahulu dari kaola telah pun 
menyentuh mengenai perkara ini, jadi 
kaola secara ringkas sahaja akan 
menyentuh dan menambah nilai 
mengenai dengan perkara ini. 
 
مْد    ح 

ْ
ِ ال لِلَّٰ  setakat ini belia kita di negara ini 

banyak yang sudah forward-looking, 
visionary dan siap siaga untuk 
memajukan diri. Mereka ini telah berani 
meneroka bidang-bidang baharu 
misalannya bidang perekonomian, 
digital, inovasi sosial, agribisnes dan 
industri kreatif, perisian ataupun 
software dan sebagainya. Sebagai 
contoh, Perusahaan Mikrokecil dan 
Sederhana (PMKS) yang ditubuhkan oleh 
belia ini, kita perhatikan mereka ini lebih 
tech-savvy dan tahu dan biasa 

menggunakan platform seperti 
Instagram, Facebook, Whatsapp untuk 
pemasaran produk-produk dan logistik 
mereka.  
 
Kadangkala mereka ini mempunyai 
website tersendiri atau apps untuk 
memasarkan produk-produk mereka 
kepada pelanggan. Cuma kaola 
difahamkan mereka ini hanya perlu 
dibimbing untuk mendapatkan akses 
kepada kewangan dan upgrading 
kemahiran mereka dari segi teknologi, 
pengurusan kewangan dan pemasaran 
untuk lebih berdaya tahan dan berdaya 
saing. 
 
مْد    ح 

ْ
ِ ال لِلَّٰ  dari segi inisiatif, kita tidaklah 

ketandusan institusi yang menangani isu 
belia berniaga ini. Kaola perhatikan 
Institusi-Institusi Pengajian Tinggi 
misalannya seperti UBD, UNISSA dan 
lain-lain termasuk NGO’s, GLC’s, 
Livewire, institusi-institusi kewangan 
juga mempunyai program-program 
tersendiri untuk memupuk minat dan 
mengangkat belia untuk menceburi 
dalam bidang perdagangan ini. 
 
Di Kementerian Kebudayaan, Belia dan 
Sukan (KKBS), misalnya sudah ada 
Jawatankuasa Pandu Keusahawanan 
Belia yang melaksanakan Program 
Lepasan Pelatih Pusat Pembangunan 
Belia berkecimpung dalam Perusahaan 
Mikro, Kecil dan Sederhana (PMKS). Kita 
juga ada Program i-Usahawan, Program 
Keusahawan Runcit; Pusat Keusahawan 
dan Inovatif, UBD juga membantu 
pelajar untuk menubuhkan start-up 
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baharu yang dilaksanakan oleh pelajar 
dan lepasan graduan setiap tahun.  
 
Begitu juga dengan UNISSA. Kaola 
megucapkan tahniah dan syabas kepada 
semua yang terlibat dalam usaha ini. 
Cuma kita kurang pasti megenai sistem 
pemantauan dan tracking yang ada, 
sama ada mereka ini meneruskan atau 
sebaliknya.  
 
Izinkan kaola mengajukan beberapa 
pertanyaan bagi pencerahan sahaja: 
 
1. Secara keseluruhannya, berapakah 

jumlah belia yang telah menceburi diri 
dalam bidang keusahawanan setakat 
ini? Apakah kita mempunyai data-data 
yang terkini mengenai kategori bisnes 
yang mereka ceburi? ; 
 

2. Apakah lagi bantuan yang 
kementerian dan agensi-agensi 
kerajaan yang lain telah hulurkan 
untuk mengangkat lagi belia yang 
ingin berdikari bukan sahaja dari segi 
perniagaan malahan juga pembabitan 
mereka dalam kerja-kerja amal dan 
juga meneroka bidang-bidang yang 
baharu yang boleh dimajukan oleh 
belia ini? Misalannya dalam Big Data, 
Cloud Computing, Green Energy, 
Teknologi Mesra Alam.; 
 

3. Apakah usaha sama ataupun 
kolaborasi institusi-institusi ini dengan 
Bank Usahawan misalannya untuk 
menyediakan permodalan kepada 
belia yang menceburi diri dalam 
perniagaan ini dan juga latihan-latihan 
untuk menambah kemahiran mereka? 

Untuk itu, kaola ingin mengetahui 
berapakah bilangan pengusaha 
tempatan terutamanya bumiputera 
yang telah berjaya diluluskan 
pinjaman mereka? Apakah 
perkhidmatan bantuan yang telah 
dilaksanakan oleh bank ini dari segi 
meningkatkan kemahiran teknologi, 
teknikal, pengurusan, pemasaran dan 
kewangan peminjam-peminjam yang 
terdiri daripada Perusahaan Mikro, 
Kecil dan Sederhana (PMKS)? 

 
Kaola ingin mencadangkan sebagaimana 
juga Yang Berhormat Pengiran Haji Isa 
bin Pengiran Haji Aliuddin tadi supaya 
diadakan satu badan yang boleh 
menyatukan (intergrate) dan 
mengkoordinasi semua usaha kerajaan, 
GLC’s, NGO’s, institusi kewangan yang 
berkaitan dan penglibatan dan kemajuan 
belia dalam perniagaan dan juga PMKS 
ini supaya ia lebih fokus, teratur dan 
dapat diakses oleh semua pihak yang 
berminat untuk membantu dan 
mengembangkan perniagaan belia dan 
PMKS ini.  
 
Jika kita telah berjaya mencipta Sistem 
Kebajikan Negara bagi mendapatkan 
data-data golongan yang memohon 
bantuan, mengapa kita tidak boleh 
mencipta satu aplikasi atau platform 
yang sama yang boleh membuatkan 
semua data-data belia berniaga, start-up 
dan PMKS untuk memudahkan 
koordinasi semua agensi ini termasuk 
tracking dan bantuan kemahiran yang 
diperlukan supaya ia dapat disalurkan 
dengan efektif dan efisien.  
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Kaola berharap agar perkara ini dapat 
dikaji semula secara mendalam supaya 
penglibatan belia ini dalam perniagaan 
dan PMKS ini akan dapat diperluaskan 
dan dimanfaatkan sepenuhnya dan akan 
menjadi platform yang unggul untuk 
membantu menaikkan perniagaan 
mereka ke tahap yang lebih tinggi 
bertahap serantau dan antarabangsa. 
 
Yang Berhormat Yang Di-Pertua. Yang 
terakhir yang akan kaola sentuh ialah 
sebagaimana yang kita maklumi untuk 
menggerakkan ekonomi negara, antara 
komponen penting ialah Perusahaan 
Mikrokecil dan Sederhana (PMKS) dan 
Domestic Consumption. Pelaburan dan 
perbelanjaan dari kedua-dua komponen 
ini amat penting untuk menggerakkan 
ekonomi dan menjana multiplier effect 
kepada ekonomi negara. Sebagaimana 
kita maklum, kadar pertumbuhan 
ekonomi negara pada tahun-tahun 
kebelakangan adalah rendah. Walau 
bagaimanapun, sektor perbankan            
di negara ini masih mampu mencatatkan 
tahap keuntungan dan kecairan yang 
amat sihat.  
 
Oleh itu, kaola mencadangkan bagi pihak 
pengawal selia dan players dalam sektor 
perbankan untuk meneliti bagi 
mengurangkan kadar faedah pinjaman 
keuntungan kewangan kepada kedua-
dua sektor tersebut untuk merangsang 
lagi aktiviti-aktiviti ekonomi di negara ini.  
 
Sekian, 
كَاتُهُ  ر  ب   اِلله و 

ُ
ة حْم  ر  لَيْكُمْ و  مُ ع  لا  وبالله التوفيق والهداية. و  السَّ

 

Yang Berhormat Yang Di-Pertua: 
Terima kasih. Ahli-Ahli Yang Berhormat, 
kita telah pun memberikan kesempatan 
kepada Ahli-Ahli Yang Berhormat untuk 
berhujah memberikan kenyataan 
masing-masing berhubung dengan Rang 
Undang-Undang Perbekalan yang telah 
pun dikemukakan oleh Yang Berhormat 
Menteri di Jabatan Perdana Menteri dan 
Menteri Kewangan dan Ekonomi II.   
 
Saya kira cukuplah perkara ini kita 
bincangkan. Walau bagaimanapun, 
dalam satu waktu yang bersesuaian 
apabila kita berpindah meneliti jadual-
jadual Rang Undang-Undang ini satu per 
satu, barangkali Menteri Kewangan dan 
Ekonomi II ataupun menteri-menteri lain 
yang terlibat akan dapat menjawab 
beberapa soalan dan perkara yang 
ditimbulkan oleh Ahli-Ahli Yang 
Berhormat sebagai merupakan 
kewahaman mereka masing-masing. 
Jadi, kita teruskan dengan rancangan 
kita dahulu. Saya kira sudah cukup 
masanya untuk kita mengundi sama ada 
Rang Undang-Undang (2023) 
Perbekalan, 2023/2024 ini, kita luluskan 
atau sebaliknya. 
 
Ahli-Ahli Yang Berhormat, saya sekarang 
ingin bertanya sama ada Ahli-Ahli Yang 
Berhormat yang bersetuju supaya Rang 
Undang-Undang yang berkenaan ini 
diluluskan, sila angkat tangan. 

(Semua Ahli mengangkat tangan 
tanda bersetuju) 

 
Terima kasih. Nampaknya semuanya 
bersetuju. 
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Yang Mulia Timbalan Jurutulis: 
“Suatu Akta Untuk Membekalkan 
Sejumlah Wang Dari Kumpulanwang 
Yang Disatukan Bagi Perkhidmatan 
Tahun Kewangan 2023/2024 dan untuk 
memperuntukkan wang yang tersebut itu 
bagi maksud-maksud tertentu.” 

Yang Berhormat Yang Di-Pertua: 
Ahli-Ahli Yang Berhormat. Kita telah pun 
mendengar perbahasan yang adakalanya 
begitu rancak mengenai Rang Undang-
Undang yang berkenaan. Saya suka 
sekarang untuk menangguhkan Majlis 
Mesyuarat Negara ini untuk kita berhenti 
rehat pada sebelah tengah hari   ُ اء  اللّٰه   إِنْ ش 
kita akan bersidang semula sebagaimana 
biasanya pada petang ini mulai pukul 
2.30 petang.

Sekian, 
كَاتُهُ وبالله التوفيق   ر  ب   اِلله و 

ُ
ة حْم  ر  لَيْكُمْ و  مُ ع  لا  والهداية. و  السَّ

(Majlis Mesyuarat ditangguhkan) 
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Kaola berharap agar perkara ini dapat 
dikaji semula secara mendalam supaya 
penglibatan belia ini dalam perniagaan 
dan PMKS ini akan dapat diperluaskan 
dan dimanfaatkan sepenuhnya dan akan 
menjadi platform yang unggul untuk 
membantu menaikkan perniagaan 
mereka ke tahap yang lebih tinggi 
bertahap serantau dan antarabangsa. 
 
Yang Berhormat Yang Di-Pertua. Yang 
terakhir yang akan kaola sentuh ialah 
sebagaimana yang kita maklumi untuk 
menggerakkan ekonomi negara, antara 
komponen penting ialah Perusahaan 
Mikrokecil dan Sederhana (PMKS) dan 
Domestic Consumption. Pelaburan dan 
perbelanjaan dari kedua-dua komponen 
ini amat penting untuk menggerakkan 
ekonomi dan menjana multiplier effect 
kepada ekonomi negara. Sebagaimana 
kita maklum, kadar pertumbuhan 
ekonomi negara pada tahun-tahun 
kebelakangan adalah rendah. Walau 
bagaimanapun, sektor perbankan            
di negara ini masih mampu mencatatkan 
tahap keuntungan dan kecairan yang 
amat sihat.  
 
Oleh itu, kaola mencadangkan bagi pihak 
pengawal selia dan players dalam sektor 
perbankan untuk meneliti bagi 
mengurangkan kadar faedah pinjaman 
keuntungan kewangan kepada kedua-
dua sektor tersebut untuk merangsang 
lagi aktiviti-aktiviti ekonomi di negara ini.  
 
Sekian, 
كَاتُهُ  ر  ب   اِلله و 

ُ
ة حْم  ر  لَيْكُمْ و  مُ ع  لا  وبالله التوفيق والهداية. و  السَّ

 

Yang Berhormat Yang Di-Pertua: 
Terima kasih. Ahli-Ahli Yang Berhormat, 
kita telah pun memberikan kesempatan 
kepada Ahli-Ahli Yang Berhormat untuk 
berhujah memberikan kenyataan 
masing-masing berhubung dengan Rang 
Undang-Undang Perbekalan yang telah 
pun dikemukakan oleh Yang Berhormat 
Menteri di Jabatan Perdana Menteri dan 
Menteri Kewangan dan Ekonomi II.   
 
Saya kira cukuplah perkara ini kita 
bincangkan. Walau bagaimanapun, 
dalam satu waktu yang bersesuaian 
apabila kita berpindah meneliti jadual-
jadual Rang Undang-Undang ini satu per 
satu, barangkali Menteri Kewangan dan 
Ekonomi II ataupun menteri-menteri lain 
yang terlibat akan dapat menjawab 
beberapa soalan dan perkara yang 
ditimbulkan oleh Ahli-Ahli Yang 
Berhormat sebagai merupakan 
kewahaman mereka masing-masing. 
Jadi, kita teruskan dengan rancangan 
kita dahulu. Saya kira sudah cukup 
masanya untuk kita mengundi sama ada 
Rang Undang-Undang (2023) 
Perbekalan, 2023/2024 ini, kita luluskan 
atau sebaliknya. 
 
Ahli-Ahli Yang Berhormat, saya sekarang 
ingin bertanya sama ada Ahli-Ahli Yang 
Berhormat yang bersetuju supaya Rang 
Undang-Undang yang berkenaan ini 
diluluskan, sila angkat tangan. 

(Semua Ahli mengangkat tangan 
tanda bersetuju) 

 
Terima kasih. Nampaknya semuanya 
bersetuju. 
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Yang Mulia Timbalan Jurutulis: 
“Suatu Akta Untuk Membekalkan 
Sejumlah Wang Dari Kumpulanwang 
Yang Disatukan Bagi Perkhidmatan 
Tahun Kewangan 2023/2024 dan untuk 
memperuntukkan wang yang tersebut itu 
bagi maksud-maksud tertentu.” 

Yang Berhormat Yang Di-Pertua: 
Ahli-Ahli Yang Berhormat. Kita telah pun 
mendengar perbahasan yang adakalanya 
begitu rancak mengenai Rang Undang-
Undang yang berkenaan. Saya suka 
sekarang untuk menangguhkan Majlis 
Mesyuarat Negara ini untuk kita berhenti 
rehat pada sebelah tengah hari   ُ اء  اللّٰه   إِنْ ش 
kita akan bersidang semula sebagaimana 
biasanya pada petang ini mulai pukul 
2.30 petang.

Sekian, 
كَاتُهُ وبالله التوفيق   ر  ب   اِلله و 

ُ
ة حْم  ر  لَيْكُمْ و  مُ ع  لا  والهداية. و  السَّ

(Majlis Mesyuarat ditangguhkan) 
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(Majlis Mesyuarat disambung 
semula pada pukul 2.30 petang) 

 
Yang Berhormat Yang Di-Pertua:               

حْيم نِ الرَّ حْم  َٰ ِ الرَّ كَاتُه بِسْمِ اللّٰه ر  ب   اِلله و 
ُ
ة حْم  ر  لَيْكُمْ و  مُ ع  لا     السَّ

Ahli-Ahli Yang Berhormat. Persidangan 
Majlis Mesyuarat Negara masih 
membincangkan Rang Undang-Undang 
yang bergelar: “Suatu Akta Untuk 
Membekalkan Sejumlah Wang Dari 
Kumpulanwang Yang Disatukan 
Bagi Perkhidmatan Tahun 
Kewangan 2023/2024 Dan Untuk 
Memperuntukkan Wang Yang 
Tersebut Itu Bagi Maksud-Maksud 
Yang Tertentu”, yang telah pun 
dicadangkan oleh Yang Berhormat 
Menteri di Jabatan Perdana Menteri dan 
Menteri Kewangan dan Ekonomi II. 
 
Pada persidangan yang diadakan pada 
sebelah pagi tadi, beberapa orang             
Ahli Yang Berhormat khususnya telah 
membuat kenyataan-kenyataan dan 
keterangan-keterangan dalam perkara 
yang berkenaan.  
 
Maka, bagi membolehkan bagi kita 
meneliti tajuk-tajuk yang terdapat                 
dalam Rang Undang-Undang (2023) 
Perbekalan, 2023/2024, saya 
tangguhkan Persidangan Majlis 
Mesyuarat Negara ini dan kita akan 
bersidang di Peringkat Jawatankuasa 
sepenuhnya. 
 

(Mesyuarat bersidang sebagai 
Jawatankuasa) 

 
 

Yang Berhormat Pengerusi:              
نِ  حْم  َٰ الرَّ  ِ اللّٰه  .Ahli-Ahli Yang Berhormat بِسْمِ 
Sekarang Majlis ini bersidang di Peringkat 
Jawatankuasa sepenuhnya bagi 
menimbangkan Rang Undang-Undang 
(2023) Perbekalan, 2023/2024 satu per 
satu yang telah dicadangkan oleh Yang 
Berhormat Menteri di Jabatan Perdana 
Menteri dan Menteri Kewangan dan 
Ekonomi II. Kita mula menelitinya satu 
per satu. 
 
Yang Mulia Timbalan Jurutulis: Bab 
2, Ceraian (1) dan (2). 
 
Yang Berhormat Pengerusi: Ahli-Ahli 
Yang Berhormat. Kita membincangkan 
sekarang Bab 2, Ceraian (1) dan (2). Ada 
Ahli-Ahli yang ingin membahaskannya?  
Jika tidak ada Ahli-Ahli Yang Berhormat 
yang ingin untuk membahaskan Bab 2, 
Ceraian (1) dan (2), maka saya akan undi 
perkara ini. Ahli-Ahli Yang Berhormat 
bersetuju Bab 2, Ceraian (1) dan (2), sila 
angkat tangan. 

(Semua Ahli mengangkat tangan 
tanda bersetuju) 

 
Oleh sebab tidak ada yang menentang, 
maka Bab 2, Ceraian (1) dan (2), 
dijadikan sebahagian daripada Jadual 
kepada Rang Undang-Undang ini. 
 
Yang Mulia Timbalan Jurutulis: Bab 
2, Ceraian (1) dan (2) dijadikan 
sebahagian daripada Jadual. 
 
Yang Berhormat Pengerusi: Ahli-Ahli 
Yang Berhormat. Sebelum kita 
membincangkan tajuk-tajuk di Jadual 
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seterusnya, saya ingin menarik perhatian 
Ahli-Ahli Yang Berhormat semua untuk 
meneliti tajuk-tajuk yang terdapat dalam 
Jadual ini iaitu bagi mana-mana 
kementerian yang mempunyai banyak 
jabatannya, maka bagi memudahkan 
perbincangan kita lebih efektif, maka ia 
akan dibahagikan kepada dua atau tiga 
bahagian untuk dapat diteliti dan 
dibahaskan. 
 
Jadual seterusnya adalah Jabatan 
Perdana Menteri. Oleh sebab Jabatan 
Perdana Menteri mempunyai 20 buah 
jabatannya, maka perbincangan kepada 
tajuk ini akan dibahagikan kepada tiga 
bahagian. 
 
Yang Mulia Timbalan Jurutulis:   
Tajuk SA01A sehingga Tajuk SA07A - 
Jabatan Perdana Menteri. 
 
Yang Berhormat Pengerusi: Ahli-Ahli 
Yang Berhormat. Kita sekarang 
membincangkan bagi tajuk-tajuk Jabatan 
Perdana Menteri dan jabatan-jabatan                
di bawahnya.  
 
Sebelum saya membukakan tajuk-tajuk 
ini untuk dibahaskan atau dibincangkan, 
saya ingin menarik perhatian Ahli-Ahli 
Yang Berhormat bahawa terdapat lima 
buah jabatan dalam Jabatan Perdana 
Menteri yang dikategorikan sebagai 
jabatan-jabatan yang dikatakan tertutup 
iaitu Biro Kawalan Narkotik, Biro 
Mencegah Rasuah, Jabatan Keselamatan 
Dalam Negeri, Pasukan Polis Diraja 
Brunei dan Jabatan Penyelidikan Brunei.  
Oleh sebab jabatan-jabatan ini berkaitan 
langsung dengan hal-ehwal strategik 

keselamatan negara, isu-isu yang akan 
dibincangkan mungkin perkara-perkara 
yang agak sensitif dan tidak sesuai 
dibincangkan secara terbuka, maka kita 
tidaklah perlu membincangkan tajuk-
tajuk ini di dalam Dewan ini.  
 
Walau bagaimanapun, sebelum saya 
membukakan kepada Ahli-Ahli Yang 
Berhormat untuk membahaskan tajuk-
tajuk di bawah Jabatan Perdana Menteri 
ini, saya ingin memberikan peluang 
kepada Yang Berhormat Menteri                        
di Jabatan Perdana Menteri dan Menteri 
Pertahanan II untuk membuat kenyataan 
penyediaan Belanjawan serta hala tuju 
Jabatan Perdana Menteri bagi Tahun 
Kewangan 2023/2024.  
 
Saya persilakan sekarang Yang 
Berhormat Menteri di Jabatan Perdana 
Menteri dan Menteri Pertahanan II. 
 
Yang Berhormat Menteri di Jabatan 
Perdana Menteri dan Menteri 
Pertahanan II:Terima Kasih Yang 
Berhormat Pengerusi.  
 
كَاتُهُ  ر  ب   اِلله و 

ُ
ة حْم  ر  لَيْكُمْ و  مُ ع  لا   selamat petang السَّ

dan salam sejahtera. 
 

حْيم  نِ الرَّ حْم  َٰ ِ الرَّ بِسْمِ اللّٰه
  ، نَ ي  مه

َ
عَال

ْ
ال رَبِّ  ه  لِله حَمْدُ 

ْ
فه اَل َ شْْ

َ
أ عَلََٰ  مُ 

َ
لَ وَالسَّ ةُ 

َ
لَ وَالصَّ  

هه  وَصَحْبه هه  آله وَعَلََٰ  دٍ  مُحَمَّ نَا  ده سَيِّ  ، نَ ي  مُرْسَله
ْ
وَال يَاءه  نْبه

َ ْ
 الْ

نَ  ي  جْمَعه
َ
  أ

 
Yang Berhormat Pengerusi dan Ahli-Ahli 
Yang Berhormat yang dirahmati Allah 
yang peramba / kaola / saya hormati.  
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(Majlis Mesyuarat disambung 
semula pada pukul 2.30 petang) 

 
Yang Berhormat Yang Di-Pertua:               

حْيم نِ الرَّ حْم  َٰ ِ الرَّ كَاتُه بِسْمِ اللّٰه ر  ب   اِلله و 
ُ
ة حْم  ر  لَيْكُمْ و  مُ ع  لا     السَّ

Ahli-Ahli Yang Berhormat. Persidangan 
Majlis Mesyuarat Negara masih 
membincangkan Rang Undang-Undang 
yang bergelar: “Suatu Akta Untuk 
Membekalkan Sejumlah Wang Dari 
Kumpulanwang Yang Disatukan 
Bagi Perkhidmatan Tahun 
Kewangan 2023/2024 Dan Untuk 
Memperuntukkan Wang Yang 
Tersebut Itu Bagi Maksud-Maksud 
Yang Tertentu”, yang telah pun 
dicadangkan oleh Yang Berhormat 
Menteri di Jabatan Perdana Menteri dan 
Menteri Kewangan dan Ekonomi II. 
 
Pada persidangan yang diadakan pada 
sebelah pagi tadi, beberapa orang             
Ahli Yang Berhormat khususnya telah 
membuat kenyataan-kenyataan dan 
keterangan-keterangan dalam perkara 
yang berkenaan.  
 
Maka, bagi membolehkan bagi kita 
meneliti tajuk-tajuk yang terdapat                 
dalam Rang Undang-Undang (2023) 
Perbekalan, 2023/2024, saya 
tangguhkan Persidangan Majlis 
Mesyuarat Negara ini dan kita akan 
bersidang di Peringkat Jawatankuasa 
sepenuhnya. 
 

(Mesyuarat bersidang sebagai 
Jawatankuasa) 

 
 

Yang Berhormat Pengerusi:              
نِ  حْم  َٰ الرَّ  ِ اللّٰه  .Ahli-Ahli Yang Berhormat بِسْمِ 
Sekarang Majlis ini bersidang di Peringkat 
Jawatankuasa sepenuhnya bagi 
menimbangkan Rang Undang-Undang 
(2023) Perbekalan, 2023/2024 satu per 
satu yang telah dicadangkan oleh Yang 
Berhormat Menteri di Jabatan Perdana 
Menteri dan Menteri Kewangan dan 
Ekonomi II. Kita mula menelitinya satu 
per satu. 
 
Yang Mulia Timbalan Jurutulis: Bab 
2, Ceraian (1) dan (2). 
 
Yang Berhormat Pengerusi: Ahli-Ahli 
Yang Berhormat. Kita membincangkan 
sekarang Bab 2, Ceraian (1) dan (2). Ada 
Ahli-Ahli yang ingin membahaskannya?  
Jika tidak ada Ahli-Ahli Yang Berhormat 
yang ingin untuk membahaskan Bab 2, 
Ceraian (1) dan (2), maka saya akan undi 
perkara ini. Ahli-Ahli Yang Berhormat 
bersetuju Bab 2, Ceraian (1) dan (2), sila 
angkat tangan. 

(Semua Ahli mengangkat tangan 
tanda bersetuju) 

 
Oleh sebab tidak ada yang menentang, 
maka Bab 2, Ceraian (1) dan (2), 
dijadikan sebahagian daripada Jadual 
kepada Rang Undang-Undang ini. 
 
Yang Mulia Timbalan Jurutulis: Bab 
2, Ceraian (1) dan (2) dijadikan 
sebahagian daripada Jadual. 
 
Yang Berhormat Pengerusi: Ahli-Ahli 
Yang Berhormat. Sebelum kita 
membincangkan tajuk-tajuk di Jadual 
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seterusnya, saya ingin menarik perhatian 
Ahli-Ahli Yang Berhormat semua untuk 
meneliti tajuk-tajuk yang terdapat dalam 
Jadual ini iaitu bagi mana-mana 
kementerian yang mempunyai banyak 
jabatannya, maka bagi memudahkan 
perbincangan kita lebih efektif, maka ia 
akan dibahagikan kepada dua atau tiga 
bahagian untuk dapat diteliti dan 
dibahaskan. 
 
Jadual seterusnya adalah Jabatan 
Perdana Menteri. Oleh sebab Jabatan 
Perdana Menteri mempunyai 20 buah 
jabatannya, maka perbincangan kepada 
tajuk ini akan dibahagikan kepada tiga 
bahagian. 
 
Yang Mulia Timbalan Jurutulis:   
Tajuk SA01A sehingga Tajuk SA07A - 
Jabatan Perdana Menteri. 
 
Yang Berhormat Pengerusi: Ahli-Ahli 
Yang Berhormat. Kita sekarang 
membincangkan bagi tajuk-tajuk Jabatan 
Perdana Menteri dan jabatan-jabatan                
di bawahnya.  
 
Sebelum saya membukakan tajuk-tajuk 
ini untuk dibahaskan atau dibincangkan, 
saya ingin menarik perhatian Ahli-Ahli 
Yang Berhormat bahawa terdapat lima 
buah jabatan dalam Jabatan Perdana 
Menteri yang dikategorikan sebagai 
jabatan-jabatan yang dikatakan tertutup 
iaitu Biro Kawalan Narkotik, Biro 
Mencegah Rasuah, Jabatan Keselamatan 
Dalam Negeri, Pasukan Polis Diraja 
Brunei dan Jabatan Penyelidikan Brunei.  
Oleh sebab jabatan-jabatan ini berkaitan 
langsung dengan hal-ehwal strategik 

keselamatan negara, isu-isu yang akan 
dibincangkan mungkin perkara-perkara 
yang agak sensitif dan tidak sesuai 
dibincangkan secara terbuka, maka kita 
tidaklah perlu membincangkan tajuk-
tajuk ini di dalam Dewan ini.  
 
Walau bagaimanapun, sebelum saya 
membukakan kepada Ahli-Ahli Yang 
Berhormat untuk membahaskan tajuk-
tajuk di bawah Jabatan Perdana Menteri 
ini, saya ingin memberikan peluang 
kepada Yang Berhormat Menteri                        
di Jabatan Perdana Menteri dan Menteri 
Pertahanan II untuk membuat kenyataan 
penyediaan Belanjawan serta hala tuju 
Jabatan Perdana Menteri bagi Tahun 
Kewangan 2023/2024.  
 
Saya persilakan sekarang Yang 
Berhormat Menteri di Jabatan Perdana 
Menteri dan Menteri Pertahanan II. 
 
Yang Berhormat Menteri di Jabatan 
Perdana Menteri dan Menteri 
Pertahanan II:Terima Kasih Yang 
Berhormat Pengerusi.  
 
كَاتُهُ  ر  ب   اِلله و 

ُ
ة حْم  ر  لَيْكُمْ و  مُ ع  لا   selamat petang السَّ

dan salam sejahtera. 
 

حْيم  نِ الرَّ حْم  َٰ ِ الرَّ بِسْمِ اللّٰه
  ، نَ ي  مه

َ
عَال

ْ
ال رَبِّ  ه  لِله حَمْدُ 

ْ
فه اَل َ شْْ

َ
أ عَلََٰ  مُ 

َ
لَ وَالسَّ ةُ 

َ
لَ وَالصَّ  

هه  وَصَحْبه هه  آله وَعَلََٰ  دٍ  مُحَمَّ نَا  ده سَيِّ  ، نَ ي  مُرْسَله
ْ
وَال يَاءه  نْبه

َ ْ
 الْ

نَ  ي  جْمَعه
َ
  أ

 
Yang Berhormat Pengerusi dan Ahli-Ahli 
Yang Berhormat yang dirahmati Allah 
yang peramba / kaola / saya hormati.  
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Lebih dahulu izinkan peramba / kaola / 
saya merakamkan ucapan terima kasih 
yang setinggi-tingginya kepada Yang 
Berhomat Pengerusi atas peluang untuk 
menyampaikan ucapan mukadimah 
tentang fokus Belanjawan Jabatan 
Perdana Menteri bagi Tahun Kewangan 
2023/2024 di Dewan yang mulia ini                   
dalam bulan Syaaban, bulan penuh 
kerberkatan dan keistimewaan. 
 
Pada awal kesempatan ini, peramba/ 
kaola/saya bagi pihak Jabatan Perdana 
Menteri dan jabatan-jabatanya dengan 
penuh hormat dan takzim sukacita 
menyembahkan ucapan menjunjung 
kasih yang seinggi-tingginya Kehadapan 
Majlis Kebawah Duli Yang Maha Mulia 
Paduka Seri Baginda Sultan Haji Hassanal 
Bolkiah Mu’izzaddin Waddaulah ibni                
Al-Marhum Sultan Haji Omar ‘Ali 
Saifuddien Sa’adul Khairi Waddien Sultan 
dan Yang Di-Pertuan Negara Brunei 
Darussalam  atas  kurnia penyediaan 
peruntukan sebanyak $573,189,035 juta. 
 
Yang Berhomat Pengerusi, kita panjatkan 
rasa syukur ke hadrat  َٰ

َ
ال ع  ت  و  هُ  ان  ِ  سُبْح  للّٰه

َ
  أ

kerana dengan limpah kurnia-Nya jua 
kita dapat bersidang di Dewan yang 
mulia ini dalam suasana yang syurah 
yang membolehkan percambahan fikiran 
dan perbincangan secara bersemuka. 
 
Selama 3 tahun kebelakangan ini, kita 
telah sama-sama menghadapi dan 
mengatasi bersama pelbagai cabaran 
dan ketidakpastian semasa melalui 
waktu pandemik di negara kita. 
Setentunya kejayaan pemulihan 
kehidupan seharian yang dinikmati tidak 

akan tercapai tanpa adanya kurnia 
nikmat dan rahmat daripada                    
 َٰ
َ

ال ع  ت  و  هُ  ان  ِ  سُبْ ح  للّٰه
َ
 dan berkat daulat dan  أ

kepimpinan yang bijaksana Kebawah Duli 
Yang Maha Mulia Paduka Seri Baginda 
Sultan Haji Hassanal Bolkiah Mu’izzaddin 
Waddaulah ibni Al-Marhum Sultan Haji 
Omar ‘Ali Saifuddien Sa’adul Khairi 
Waddien, Sultan dan Yang  Di-Pertuan 
Negara Brunei Darussalam                    
yang menitikberatkan kepentingan 
pendekatan  whole of government  dan 
pendekatan senegara atau whole of 
nation approach.  
 
Dalam perkara ini, Jabatan Perdana 
Menteri sentiasa dan secara berterusan 
bersiap sedia melaksanakan peranan 
selaku agensi utama Kerajaan Kebawah 
Duli Yang Maha Mulia Paduka Seri 
Baginda Sultan dan Yang Di-Pertuan 
Negara Brunei Darussalam dalam 
menyampaikan hasrat murni baginda 
untuk memelihara keamanan dan 
mempertingkatkan kemakmuran negara 
secara bersepadu dengan agensi-agensi 
kerajaan dan bukan kerajaan serta setiap 
lapisan masyarakat. 
 
Yang Berhormat Pengerusi. Sukacita 
dimaklumkan bahawa Anggaran 
Perbelanjaan Jabatan Perdana Menteri 
dan jabatan-jabatannya dirangka dengan 
memberikan penekanan kepada 
matlamat dan keutamaan perbelanjaan 
yang mendukung tema belanjawan 
negara Tahun Kewangan 2023/2024 
iaitu: “Bersatu Membina Masa Depan 
Yang Lebih Makmur”.  
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Jabatan Perdana Menteri sebagai agensi 
utama dalam meneraju dan menyelaras 
pelaksanaan fungsi Kerajaan Kebawah 
Duli Yang Maha Mulia Paduka Seri 
Baginda Sultan dan Yang Di-Pertuan 
Negara Brunei Darussalam menjunjung 
sepenuhnya hasrat titah baginda dalam 
terus meningkatkan tahap penyampaian 
perkhidmatan awam yang                     
akan memangkin pembangunan 
perekonomian negara yang berdaya 
tahan serta menjaga kepentingan, 
keamanan dan keharmonian negara 
yang meliputi rakyat dan penduduk 
negara ini, selaras jua dengan visi          
Pelan Strategik Jabatan Perdana Menteri 
iaitu “Kepimpinan dan Urus Tadbir yang 
Cemerlang dan juga Matlamat-Matlamat 
Wawasan Brunei 2035.” 
 
Sehubungan itu, Jabatan Perdana 
Menteri dan jabatan-jabatan                       
di bawahnya akan menyasarkan 
pelaksanaan anggaran perbelanjaan 
yang berasaskan usaha-usaha yang 
mendukung 3 keutamaan belanjawan 
negara yang telah ditetapkan: 
 
1. Memelihara Kesejahteraan Awam. 

Jabatan Perdana Menteri dan 
jabatan-jabatannya di bawahnya 
akan terus bertindak merangka 
strategi untuk memelihara kestabilan 
politik, mempertahankan kedaulatan 
negara serta menghubungkan 
keupayaan pertahanan dan 
keupayaan diplomatik dan juga 
persediaan negara dalam menangani 
ancaman keselamatan.  

 

Agensi-agensi keselamatan negara 
akan terus bekerjasama melalui 
pendekatan whole of government 
dan whole of nation iaitu dengan 
bekerjasama dengan orang awam 
dalam sama-sama menjaga 
kesejahteraan, keselamatan dan 
keamanan Negara Brunei 
Darussalam. Jabatan Perdana 
Menteri akan terus meningkatkan 
dan memperbaiki mutu 
perkhidmatan awam demi 
mengekalkan dan meningkatkan 
keselamatan awam dan pematuhan 
kedaulatan undang-undang. Salah 
satu inisiatif untuk memastikan 
operasi yang lebih lancar dan 
peningkatan keberadaaan agensi-
agensi tersebut di seluruh negara 
adalah melalui inisiatif penyewaan 
kenderaan dan motosikal di bawah 
Projek Perancangan Perolehan Aset 
Pasukan Polis Diraja Brunei, Biro 
Kawalan Narkotik dan Jabatan 
Keselamatan Dalam Negeri. 

 
Jabatan Perdana Menteri juga akan 
mentauliahkan sistem pemantauan 
National Coastal Surveillance System 
(NCSS) pada tahun ini, yang akan 
mengukuhkan lagi keupayaan          
atau capability agensi-agensi 
keselamatan dan penguatkuasaan              
di Negara Brunei Darussalam untuk 
menumpaskan kegiatan-kegiatan 
jenayah yang berlaku di kawasan 
perairan dan maritim negara. 
 
Dari segi perundangan pula, 
mahkamah-mahkamah telah 
mengambil inisiatif melalui Jabatan 
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Lebih dahulu izinkan peramba / kaola / 
saya merakamkan ucapan terima kasih 
yang setinggi-tingginya kepada Yang 
Berhomat Pengerusi atas peluang untuk 
menyampaikan ucapan mukadimah 
tentang fokus Belanjawan Jabatan 
Perdana Menteri bagi Tahun Kewangan 
2023/2024 di Dewan yang mulia ini                   
dalam bulan Syaaban, bulan penuh 
kerberkatan dan keistimewaan. 
 
Pada awal kesempatan ini, peramba/ 
kaola/saya bagi pihak Jabatan Perdana 
Menteri dan jabatan-jabatanya dengan 
penuh hormat dan takzim sukacita 
menyembahkan ucapan menjunjung 
kasih yang seinggi-tingginya Kehadapan 
Majlis Kebawah Duli Yang Maha Mulia 
Paduka Seri Baginda Sultan Haji Hassanal 
Bolkiah Mu’izzaddin Waddaulah ibni                
Al-Marhum Sultan Haji Omar ‘Ali 
Saifuddien Sa’adul Khairi Waddien Sultan 
dan Yang Di-Pertuan Negara Brunei 
Darussalam  atas  kurnia penyediaan 
peruntukan sebanyak $573,189,035 juta. 
 
Yang Berhomat Pengerusi, kita panjatkan 
rasa syukur ke hadrat  َٰ

َ
ال ع  ت  و  هُ  ان  ِ  سُبْح  للّٰه

َ
  أ

kerana dengan limpah kurnia-Nya jua 
kita dapat bersidang di Dewan yang 
mulia ini dalam suasana yang syurah 
yang membolehkan percambahan fikiran 
dan perbincangan secara bersemuka. 
 
Selama 3 tahun kebelakangan ini, kita 
telah sama-sama menghadapi dan 
mengatasi bersama pelbagai cabaran 
dan ketidakpastian semasa melalui 
waktu pandemik di negara kita. 
Setentunya kejayaan pemulihan 
kehidupan seharian yang dinikmati tidak 

akan tercapai tanpa adanya kurnia 
nikmat dan rahmat daripada                    
 َٰ
َ

ال ع  ت  و  هُ  ان  ِ  سُبْ ح  للّٰه
َ
 dan berkat daulat dan  أ

kepimpinan yang bijaksana Kebawah Duli 
Yang Maha Mulia Paduka Seri Baginda 
Sultan Haji Hassanal Bolkiah Mu’izzaddin 
Waddaulah ibni Al-Marhum Sultan Haji 
Omar ‘Ali Saifuddien Sa’adul Khairi 
Waddien, Sultan dan Yang  Di-Pertuan 
Negara Brunei Darussalam                    
yang menitikberatkan kepentingan 
pendekatan  whole of government  dan 
pendekatan senegara atau whole of 
nation approach.  
 
Dalam perkara ini, Jabatan Perdana 
Menteri sentiasa dan secara berterusan 
bersiap sedia melaksanakan peranan 
selaku agensi utama Kerajaan Kebawah 
Duli Yang Maha Mulia Paduka Seri 
Baginda Sultan dan Yang Di-Pertuan 
Negara Brunei Darussalam dalam 
menyampaikan hasrat murni baginda 
untuk memelihara keamanan dan 
mempertingkatkan kemakmuran negara 
secara bersepadu dengan agensi-agensi 
kerajaan dan bukan kerajaan serta setiap 
lapisan masyarakat. 
 
Yang Berhormat Pengerusi. Sukacita 
dimaklumkan bahawa Anggaran 
Perbelanjaan Jabatan Perdana Menteri 
dan jabatan-jabatannya dirangka dengan 
memberikan penekanan kepada 
matlamat dan keutamaan perbelanjaan 
yang mendukung tema belanjawan 
negara Tahun Kewangan 2023/2024 
iaitu: “Bersatu Membina Masa Depan 
Yang Lebih Makmur”.  
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Jabatan Perdana Menteri sebagai agensi 
utama dalam meneraju dan menyelaras 
pelaksanaan fungsi Kerajaan Kebawah 
Duli Yang Maha Mulia Paduka Seri 
Baginda Sultan dan Yang Di-Pertuan 
Negara Brunei Darussalam menjunjung 
sepenuhnya hasrat titah baginda dalam 
terus meningkatkan tahap penyampaian 
perkhidmatan awam yang                     
akan memangkin pembangunan 
perekonomian negara yang berdaya 
tahan serta menjaga kepentingan, 
keamanan dan keharmonian negara 
yang meliputi rakyat dan penduduk 
negara ini, selaras jua dengan visi          
Pelan Strategik Jabatan Perdana Menteri 
iaitu “Kepimpinan dan Urus Tadbir yang 
Cemerlang dan juga Matlamat-Matlamat 
Wawasan Brunei 2035.” 
 
Sehubungan itu, Jabatan Perdana 
Menteri dan jabatan-jabatan                       
di bawahnya akan menyasarkan 
pelaksanaan anggaran perbelanjaan 
yang berasaskan usaha-usaha yang 
mendukung 3 keutamaan belanjawan 
negara yang telah ditetapkan: 
 
1. Memelihara Kesejahteraan Awam. 

Jabatan Perdana Menteri dan 
jabatan-jabatannya di bawahnya 
akan terus bertindak merangka 
strategi untuk memelihara kestabilan 
politik, mempertahankan kedaulatan 
negara serta menghubungkan 
keupayaan pertahanan dan 
keupayaan diplomatik dan juga 
persediaan negara dalam menangani 
ancaman keselamatan.  

 

Agensi-agensi keselamatan negara 
akan terus bekerjasama melalui 
pendekatan whole of government 
dan whole of nation iaitu dengan 
bekerjasama dengan orang awam 
dalam sama-sama menjaga 
kesejahteraan, keselamatan dan 
keamanan Negara Brunei 
Darussalam. Jabatan Perdana 
Menteri akan terus meningkatkan 
dan memperbaiki mutu 
perkhidmatan awam demi 
mengekalkan dan meningkatkan 
keselamatan awam dan pematuhan 
kedaulatan undang-undang. Salah 
satu inisiatif untuk memastikan 
operasi yang lebih lancar dan 
peningkatan keberadaaan agensi-
agensi tersebut di seluruh negara 
adalah melalui inisiatif penyewaan 
kenderaan dan motosikal di bawah 
Projek Perancangan Perolehan Aset 
Pasukan Polis Diraja Brunei, Biro 
Kawalan Narkotik dan Jabatan 
Keselamatan Dalam Negeri. 

 
Jabatan Perdana Menteri juga akan 
mentauliahkan sistem pemantauan 
National Coastal Surveillance System 
(NCSS) pada tahun ini, yang akan 
mengukuhkan lagi keupayaan          
atau capability agensi-agensi 
keselamatan dan penguatkuasaan              
di Negara Brunei Darussalam untuk 
menumpaskan kegiatan-kegiatan 
jenayah yang berlaku di kawasan 
perairan dan maritim negara. 
 
Dari segi perundangan pula, 
mahkamah-mahkamah telah 
mengambil inisiatif melalui Jabatan 
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Kehakiman Negara dalam 
menggunakan kaedah teknologi 
dalam memastikan pemprosesan 
kes-kes akan sentiasa berjalan 
sepertimana yang dialami semasa 
pandemik COVID-19. Mahkamah 
juga akan mengambil inisiatif 
berterusan untuk menggunakan 
teknologi bagi mempercepatkan dan 
meningkatkan keberkesanan dalam 
menyelesaikan kes-kes. 

 
Pejabat Peguam Negara juga tidak 
ketinggalan untuk ‘menanai’ kaedah 
teknologi agar orang ramai mendapat 
akses ke perundangan dan keadilan.                 
Di samping itu, kesejahteraan orang 
ramai terus dipelihara melalui 
penyampaian perkhidmatan-
perkhidmatan yang tersedia yang 
dipantau melalui Jabatan 
Perkhidmatan Pengurusan.  

 
Antara inisiatif yang diterajui ke arah 
meningkatkan kualiti perkhidmatan 
adalah melalui Program Anugerah 
Inovasi Perdana (AIP) yang 
merupakan pengiktirafan kepada 
jabatan-jabatan kerajaan yang 
berjaya melaksanakan pendekatan-
pendekatan baharu dan berinovasi 
dalam penyampaian perkhidmatan 
kepada orang ramai dengan 
memperbaiki dan memperkemaskan 
aliran kerja supaya lebih relevan dan 
cekap. 
 
Pada masa yang sama, Jabatan 
Perdana Menteri melaui Radio 
Televisyen Brunei dan Jabatan 
Penerangan sama-sama memainkan 

peranan sebagai agensi media rasmi 
kerajaan dalam ‘pemberigaan’ 
maklumat-maklumat yang cepat, 
sahih dan tepat bagi mendukung 
dasar-dasar dan strategi negara 
dalam memberikan kefahaman 
kepada orang ramai dan seterusnya 
bagi orang ramai untuk sentiasa 
menghormati dasar mahupun 
peraturan negara menyumbang 
kepada pembangunan dan 
memartabatkan undang-undang 
negara.  

 
Program Radio Televisyen Brunei 
serta Program Kemasyarakatan dan 
Program Irsyad Hukum dari Jabatan 
Mufti Kerajaan akan terus 
dipergiatkan lagi untuk 
menyampaikan maklumat-maklumat 
kepada orang ramai. Usaha ke arah 
mencapai sasaran meningkatkan dan 
memperkukuhkan kesejahteraan 
orang awam, sepertimana digariskan 
dalam matlamat kedua Wawasan 
Brunei 2035, iaitu kualiti hidup yang 
tinggi atau high quality of life juga 
sedang giat dilaksanakan melalui 
pelaksanaan Social Blueprint.  
 
Ia diterajui oleh Jabatan Perdana 
Menteri dan Majlis Kebangsaan Isu-
Isu Sosial yang dipengerusikan oleh 
Yang Berhormat Menteri 
Kebudayaan, Belia dan Sukan dan 
mendapatkan kerjasama serta inputs 
daripada pihak-pihak yang 
berkepentingan dan akan menjadi 
bahan rujukan kepada 
menyatupadukan perancangan dan 
tindakan pelbagai sektor dalam 
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menangani isu-isu yang dihadapi oleh 
orang ramai. 

 
Blueprint ini juga akan saling 
melengkapi atau compliment 
Manpower dan Economic Blueprint 
supaya apa jua tindakan 
dilaksanakan melalui ketiga-tiga 
blueprints ini nanti akan sentiasa 
menjurus kepada merealisasikan 
Wawasan Brunei 2035 yang hanya 
tinggal lebih kurang 12 tahun sahaja 
lagi.   

  ُ اللّٰه اء   ش   Social Blueprint ini nanti ,إِنْ 
akan ‘diberigakan’ sebaiknya setelah 
ia diluluskan supaya setiap lapisan 
masyarakat akan dapat mengetahui 
peranan dan impak tindakan masing-
masing kepada mendukung usaha 
kerajaan menjayakan blueprint 
berkenaan.;

 Mendukung Pemulihan Negara yang 
Inklusif dan Berdaya Tahan مْدُ لِلّٰه  ح 

ْ
ل
َ
  أ

syukur  kita   ke hadrat  َٰ الَ ع  ت  هُ و  ان  سُبْح   ِ للّٰه
َ
أ  

Negara Brunei Darussalam, walaupun 
antara negara yang mempunyai 
keluasan yang kecil di dunia ini dan 
telah menghasilkan sumber minyak 
dan gas semenjak tahun 1929 iaitu 
setelah hampir 100 tahun yang lalu. 
Kita masih lagi mampu bertahan 
mengeluarkan minyak dan gas yang 
setentunya telah menyumbang 
kepada kesejahteraan hidup rakyat 
dan penduduk di negara ini.                  

 
Di samping iringan doa kesyukuran,                  
kita juga terus berusaha gigih 
mengurus tadbir pengeluaran sumber 

minyak dan gas ini supaya ia dapat 
berdaya tahan untuk membantu 
membangun ekonomi negara.   
 
Secara keseluruhannya, sektor tenaga 
terus memainkan peranan penting 
dalam meningkatkan ekonomi negara 
dengan sektor tenaga telah 
menyumbang lebih kurang 60% 
kepada Keluaran Dalam Negeri Kasar 
(KDNK) negara dan menyumbang 
sebanyak kira-kira 22,000 pekerjaan.  
 
Di sektor hiliran minyak dan gas, 
Jabatan Tenaga di Jabatan Perdana 
Menteri telah menyusun pelan 
strategik dengan matlamat utama 
untuk mengekalkan pengeluaran 
minyak dan gas pada tahap masa ini 
iaitu sebanding dengan kira-kira 
300,000 tong sehari dalam jangka 
sederhana dan akan meningkat                
ke tahap kira-kira 350,000 tong sehari 
dalam jangka masa panjang.  
Peningkatan ini bukan sahaja 
memerlukan pembangunan sumber-
sumber di lautan dalam tetapi juga 
memerlukan peningkatan aktiviti-
aktiviti eksplorasi. 
 
Dalam jangka masa pendek ini, usaha-
usaha pemulihan dari impak negatif 
kejadian COVID-19 sedang giat 
dijalankan. Sebagaimana yang 
dimaklumi   COVID-19 yang melanda 
dunia semenjak awal tahun 2020 telah 
memberikan impak negatif kepada 
tahap pengeluaran minyak dan gas 
kesemua negara terutama sekali                
di rantau ini dan termasuk negara kita 
Negara Brunei Darussalam.  



 
 
PETANG HARI SELASA, 14HB. SYAABAN 1444H/7HB. MAC 2023M 
  

140 

Kehakiman Negara dalam 
menggunakan kaedah teknologi 
dalam memastikan pemprosesan 
kes-kes akan sentiasa berjalan 
sepertimana yang dialami semasa 
pandemik COVID-19. Mahkamah 
juga akan mengambil inisiatif 
berterusan untuk menggunakan 
teknologi bagi mempercepatkan dan 
meningkatkan keberkesanan dalam 
menyelesaikan kes-kes. 

 
Pejabat Peguam Negara juga tidak 
ketinggalan untuk ‘menanai’ kaedah 
teknologi agar orang ramai mendapat 
akses ke perundangan dan keadilan.                 
Di samping itu, kesejahteraan orang 
ramai terus dipelihara melalui 
penyampaian perkhidmatan-
perkhidmatan yang tersedia yang 
dipantau melalui Jabatan 
Perkhidmatan Pengurusan.  

 
Antara inisiatif yang diterajui ke arah 
meningkatkan kualiti perkhidmatan 
adalah melalui Program Anugerah 
Inovasi Perdana (AIP) yang 
merupakan pengiktirafan kepada 
jabatan-jabatan kerajaan yang 
berjaya melaksanakan pendekatan-
pendekatan baharu dan berinovasi 
dalam penyampaian perkhidmatan 
kepada orang ramai dengan 
memperbaiki dan memperkemaskan 
aliran kerja supaya lebih relevan dan 
cekap. 
 
Pada masa yang sama, Jabatan 
Perdana Menteri melaui Radio 
Televisyen Brunei dan Jabatan 
Penerangan sama-sama memainkan 

peranan sebagai agensi media rasmi 
kerajaan dalam ‘pemberigaan’ 
maklumat-maklumat yang cepat, 
sahih dan tepat bagi mendukung 
dasar-dasar dan strategi negara 
dalam memberikan kefahaman 
kepada orang ramai dan seterusnya 
bagi orang ramai untuk sentiasa 
menghormati dasar mahupun 
peraturan negara menyumbang 
kepada pembangunan dan 
memartabatkan undang-undang 
negara.  

 
Program Radio Televisyen Brunei 
serta Program Kemasyarakatan dan 
Program Irsyad Hukum dari Jabatan 
Mufti Kerajaan akan terus 
dipergiatkan lagi untuk 
menyampaikan maklumat-maklumat 
kepada orang ramai. Usaha ke arah 
mencapai sasaran meningkatkan dan 
memperkukuhkan kesejahteraan 
orang awam, sepertimana digariskan 
dalam matlamat kedua Wawasan 
Brunei 2035, iaitu kualiti hidup yang 
tinggi atau high quality of life juga 
sedang giat dilaksanakan melalui 
pelaksanaan Social Blueprint.  
 
Ia diterajui oleh Jabatan Perdana 
Menteri dan Majlis Kebangsaan Isu-
Isu Sosial yang dipengerusikan oleh 
Yang Berhormat Menteri 
Kebudayaan, Belia dan Sukan dan 
mendapatkan kerjasama serta inputs 
daripada pihak-pihak yang 
berkepentingan dan akan menjadi 
bahan rujukan kepada 
menyatupadukan perancangan dan 
tindakan pelbagai sektor dalam 
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menangani isu-isu yang dihadapi oleh 
orang ramai. 

 
Blueprint ini juga akan saling 
melengkapi atau compliment 
Manpower dan Economic Blueprint 
supaya apa jua tindakan 
dilaksanakan melalui ketiga-tiga 
blueprints ini nanti akan sentiasa 
menjurus kepada merealisasikan 
Wawasan Brunei 2035 yang hanya 
tinggal lebih kurang 12 tahun sahaja 
lagi.   

  ُ اللّٰه اء   ش   Social Blueprint ini nanti ,إِنْ 
akan ‘diberigakan’ sebaiknya setelah 
ia diluluskan supaya setiap lapisan 
masyarakat akan dapat mengetahui 
peranan dan impak tindakan masing-
masing kepada mendukung usaha 
kerajaan menjayakan blueprint 
berkenaan.;

 Mendukung Pemulihan Negara yang 
Inklusif dan Berdaya Tahan مْدُ لِلّٰه  ح 

ْ
ل
َ
  أ

syukur  kita   ke hadrat  َٰ الَ ع  ت  هُ و  ان  سُبْح   ِ للّٰه
َ
أ  

Negara Brunei Darussalam, walaupun 
antara negara yang mempunyai 
keluasan yang kecil di dunia ini dan 
telah menghasilkan sumber minyak 
dan gas semenjak tahun 1929 iaitu 
setelah hampir 100 tahun yang lalu. 
Kita masih lagi mampu bertahan 
mengeluarkan minyak dan gas yang 
setentunya telah menyumbang 
kepada kesejahteraan hidup rakyat 
dan penduduk di negara ini.                  

 
Di samping iringan doa kesyukuran,                  
kita juga terus berusaha gigih 
mengurus tadbir pengeluaran sumber 

minyak dan gas ini supaya ia dapat 
berdaya tahan untuk membantu 
membangun ekonomi negara.   
 
Secara keseluruhannya, sektor tenaga 
terus memainkan peranan penting 
dalam meningkatkan ekonomi negara 
dengan sektor tenaga telah 
menyumbang lebih kurang 60% 
kepada Keluaran Dalam Negeri Kasar 
(KDNK) negara dan menyumbang 
sebanyak kira-kira 22,000 pekerjaan.  
 
Di sektor hiliran minyak dan gas, 
Jabatan Tenaga di Jabatan Perdana 
Menteri telah menyusun pelan 
strategik dengan matlamat utama 
untuk mengekalkan pengeluaran 
minyak dan gas pada tahap masa ini 
iaitu sebanding dengan kira-kira 
300,000 tong sehari dalam jangka 
sederhana dan akan meningkat                
ke tahap kira-kira 350,000 tong sehari 
dalam jangka masa panjang.  
Peningkatan ini bukan sahaja 
memerlukan pembangunan sumber-
sumber di lautan dalam tetapi juga 
memerlukan peningkatan aktiviti-
aktiviti eksplorasi. 
 
Dalam jangka masa pendek ini, usaha-
usaha pemulihan dari impak negatif 
kejadian COVID-19 sedang giat 
dijalankan. Sebagaimana yang 
dimaklumi   COVID-19 yang melanda 
dunia semenjak awal tahun 2020 telah 
memberikan impak negatif kepada 
tahap pengeluaran minyak dan gas 
kesemua negara terutama sekali                
di rantau ini dan termasuk negara kita 
Negara Brunei Darussalam.  
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Untuk merealisasikan matlamat ini, 
sektor hiliran minyak dan gas dijangka 
akan membelanjakan hampir $20 
bilion dalam masa 5 tahun akan 
datang untuk membiayai program 
pembangunan dan pengoperasian. 
  
Ini merupakan peningkatan lebih 
kurang sebanyak 15% berbanding 
dengan 5 tahun yang lepas. Usaha 
negara untuk memaksimumkan hasil 
dari sumber minyak dan gas, kita juga 
bekerjasama dengan negara-negara 
OPEC+ untuk menstabilkan pasaran 
minyak yang setentunya akan 
menguntungkan pihak pengeluar dan 
pengguna dalam jangka masa 
panjang.   
 
لِلّٰه   مْدُ  ح 

ْ
ل
َ
 usaha OPEC+ telah dapat أ

memulihkan harga minyak pada tahap 
yang munasabah untuk membantu 
pelaburan berterusan bagi menjamin 
bekalan minyak pada masa hadapan.  
Harga minyak yang stabil pada tahap 
yang munasabah juga mempunyai 
impak yang lebih siginifikan                 
kepada pendapatan negara.    لِلّٰه مْدُ  ح 

ْ
ل
َ
أ

pendapatan hasil bersih negara dari 
sektor hiliran minyak dan gas pada 
tahun lepas adalah tertinggi semenjak 
tahun 2014. 

Di sektor hiliran minyak dan gas, 
Jabatan Tenaga di Jabatan Perdana 
Menteri akan bekerjasama dengan 
Kementerian Kewangan dan Ekonomi 
dan Lembaga Kemajuan Ekonomi 
Brunei (BEDB) dalam mendukung 
pertumbuhan sektor hiliran dengan 
memaksimumkan dan mengukuhkan 

rantaian nilai sektor hiliran dengan 
mengembangkan projek-projek 
berunsur hiliran derivative yang 
mengguna pakai produk petrokimia 
sebagai feedstock.   

Kegiatan hiliran di Pulau Muara Besar 
yang lebih berasaskan industri hiliran                
oil-based akan berkembang pesat 
apabila fasa kedua Pulau Muara 
Besar yang kini sedang di peringkat 
perancangan memerlukan pelaburan 
lebih kurang USD9 bilion dan 
dijangka mula beroperasi pada tahun 
2027/2028.   

Kerja-kerja penggalian dan 
penambakan (dredging and 
reclamation) untuk menambah 
kawasan di Pulau Muara Besar 
sedang giat dijalankan dan dijangka 
siap sebelum akhir tahun ini. 

Fasa kedua Projek Pulau Muara Besar 
akan beralih tumpuan daripada 
produk-produk pengangkutan bahan 
api kepada produk-produk yang 
mempunyai nilai pasaran yang tinggi. 
Fasa pertama mengeluarkan 7 jenis 
produk, manakala fasa kedua 
dijangka akan mengeluarkan 
sekurang-kurangnya 10 produk 
petrokimia dan kimia baharu yang  
akan menambah lagi peluang 
pengeluaran produk-produk baharu 
dan pada masa yang sama menjana       
peluang-peluang pekerjaan bagi 
pencari pekerjaan dalam kalangan 
anak-anak tempatan.  
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Manakala, di Taman Perindustrian 
Sungai Liang yang lebih berasaskan 
industri hiliran gas-based yang pada 
masa ini mempunyai Brunei Methanol 
Company dan Brunei Fertilizer 
Industries (BFI).  Brunei Fertilizer 
Industries (BFI) mempunyai potensi 
yang tinggi untuk aktiviti hiliran 
lanjutan bahawa 5 loji produk sudah 
dikenal pasti dan beberapa pelabur 
yang berpotensi telah melahirkan 
hasrat untuk meneroka palaburan 
bagi peluang ini.   

 
Di sektor pembekalan tenaga elektrik 
dan bahan api pengangkutan, 
keutamaan adalah untuk memenuhi 
keperluan negara bagi mengekalkan 
kesejahteraan rakyat dan penduduk 
negara ini dan seterusnya memacu 
pertumbuhan kegiatan ekonomi 
negara dijangka akan berkembang 
dengan pesat.  Negara telah 
mencapai kadar elektrifikasi sekitar 
99.9%. Jabatan Perkhidmatan 
Elektrik akan terus melaksanakan 
usaha-usaha bagi mencapai liputan 
100% pembekalan tenaga                   
elektrik negara dengan memberi 
tumpuan khusus kawasan-kawasan 
pedalaman di Daerah Belait dan 
Daerah Tutong. Daerah Temburong 
dijangka akan disambung terus                 
ke rangkaian nasional pada suka 
pertama pada tahun hadapan.  

  
Dalam memastikan bekalan tenaga 
negara adalah lestari dan rendah 
karbon pula, Jabatan Tenaga              
di Jabatan Perdana Menteri terus 
memberi fokus terhadap usaha-

usaha peralihan tenaga termasuk 
penggunaan tenaga solar negara 
pada skala yang besar dengan 
meningkatkan pemasangan tenaga 
solar sebanyak 200 megawatt 
menjelang tahun 2025 melalui          
strategi-strategi pelaksanaan ‘Suria’ 
200 dengan penglibatan awam 
swasta dan industri intensif tenaga.  

 
Dalam jangka masa panjang, kita 
juga akan meneroka pengeluaran 
sumber bekalan tenaga yang boleh 
diperbaharui (renewable) yang lain 
seperti hydrogen serta teknologi 
penangkapan karbon seperti Carbon 
Capture, Utilization and Storage 
(CCUS).   

 
Penubuhan ASEAN Centre for Climate 
Change (ACCC) atau Pusat 
Perubahan Iklim ASEAN pada tahun 
ini nanti, Negara Brunei Darussalam 
juga menandakan komitmen negara 
kepada perubahan iklim selaras 
dengan tujuan pembangunan negara 
dan ekonomi yang berdaya tahan.  
Penubuhan ASEAN Centre for Climate 
Change (ACCC) ini akan 
membolehkan negara sebagai satu 
hub ilmu serantau dan penyelidikan 
perubahan iklim.; dan   

 
3. Pembangunan Modal Insan Yang 

Dinamik, Proaktif dan Inovatif. 
Jabatan Perdana Menteri dan 
jabatan-jabatannya akan terus 
melaksanakan program-program 
pembangunan kapasiti.  
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Untuk merealisasikan matlamat ini, 
sektor hiliran minyak dan gas dijangka 
akan membelanjakan hampir $20 
bilion dalam masa 5 tahun akan 
datang untuk membiayai program 
pembangunan dan pengoperasian. 
  
Ini merupakan peningkatan lebih 
kurang sebanyak 15% berbanding 
dengan 5 tahun yang lepas. Usaha 
negara untuk memaksimumkan hasil 
dari sumber minyak dan gas, kita juga 
bekerjasama dengan negara-negara 
OPEC+ untuk menstabilkan pasaran 
minyak yang setentunya akan 
menguntungkan pihak pengeluar dan 
pengguna dalam jangka masa 
panjang.   
 
لِلّٰه   مْدُ  ح 

ْ
ل
َ
 usaha OPEC+ telah dapat أ

memulihkan harga minyak pada tahap 
yang munasabah untuk membantu 
pelaburan berterusan bagi menjamin 
bekalan minyak pada masa hadapan.  
Harga minyak yang stabil pada tahap 
yang munasabah juga mempunyai 
impak yang lebih siginifikan                 
kepada pendapatan negara.    لِلّٰه مْدُ  ح 

ْ
ل
َ
أ

pendapatan hasil bersih negara dari 
sektor hiliran minyak dan gas pada 
tahun lepas adalah tertinggi semenjak 
tahun 2014. 

Di sektor hiliran minyak dan gas, 
Jabatan Tenaga di Jabatan Perdana 
Menteri akan bekerjasama dengan 
Kementerian Kewangan dan Ekonomi 
dan Lembaga Kemajuan Ekonomi 
Brunei (BEDB) dalam mendukung 
pertumbuhan sektor hiliran dengan 
memaksimumkan dan mengukuhkan 

rantaian nilai sektor hiliran dengan 
mengembangkan projek-projek 
berunsur hiliran derivative yang 
mengguna pakai produk petrokimia 
sebagai feedstock.   

Kegiatan hiliran di Pulau Muara Besar 
yang lebih berasaskan industri hiliran                
oil-based akan berkembang pesat 
apabila fasa kedua Pulau Muara 
Besar yang kini sedang di peringkat 
perancangan memerlukan pelaburan 
lebih kurang USD9 bilion dan 
dijangka mula beroperasi pada tahun 
2027/2028.   

Kerja-kerja penggalian dan 
penambakan (dredging and 
reclamation) untuk menambah 
kawasan di Pulau Muara Besar 
sedang giat dijalankan dan dijangka 
siap sebelum akhir tahun ini. 

Fasa kedua Projek Pulau Muara Besar 
akan beralih tumpuan daripada 
produk-produk pengangkutan bahan 
api kepada produk-produk yang 
mempunyai nilai pasaran yang tinggi. 
Fasa pertama mengeluarkan 7 jenis 
produk, manakala fasa kedua 
dijangka akan mengeluarkan 
sekurang-kurangnya 10 produk 
petrokimia dan kimia baharu yang  
akan menambah lagi peluang 
pengeluaran produk-produk baharu 
dan pada masa yang sama menjana       
peluang-peluang pekerjaan bagi 
pencari pekerjaan dalam kalangan 
anak-anak tempatan.  
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Manakala, di Taman Perindustrian 
Sungai Liang yang lebih berasaskan 
industri hiliran gas-based yang pada 
masa ini mempunyai Brunei Methanol 
Company dan Brunei Fertilizer 
Industries (BFI).  Brunei Fertilizer 
Industries (BFI) mempunyai potensi 
yang tinggi untuk aktiviti hiliran 
lanjutan bahawa 5 loji produk sudah 
dikenal pasti dan beberapa pelabur 
yang berpotensi telah melahirkan 
hasrat untuk meneroka palaburan 
bagi peluang ini.   

 
Di sektor pembekalan tenaga elektrik 
dan bahan api pengangkutan, 
keutamaan adalah untuk memenuhi 
keperluan negara bagi mengekalkan 
kesejahteraan rakyat dan penduduk 
negara ini dan seterusnya memacu 
pertumbuhan kegiatan ekonomi 
negara dijangka akan berkembang 
dengan pesat.  Negara telah 
mencapai kadar elektrifikasi sekitar 
99.9%. Jabatan Perkhidmatan 
Elektrik akan terus melaksanakan 
usaha-usaha bagi mencapai liputan 
100% pembekalan tenaga                   
elektrik negara dengan memberi 
tumpuan khusus kawasan-kawasan 
pedalaman di Daerah Belait dan 
Daerah Tutong. Daerah Temburong 
dijangka akan disambung terus                 
ke rangkaian nasional pada suka 
pertama pada tahun hadapan.  

  
Dalam memastikan bekalan tenaga 
negara adalah lestari dan rendah 
karbon pula, Jabatan Tenaga              
di Jabatan Perdana Menteri terus 
memberi fokus terhadap usaha-

usaha peralihan tenaga termasuk 
penggunaan tenaga solar negara 
pada skala yang besar dengan 
meningkatkan pemasangan tenaga 
solar sebanyak 200 megawatt 
menjelang tahun 2025 melalui          
strategi-strategi pelaksanaan ‘Suria’ 
200 dengan penglibatan awam 
swasta dan industri intensif tenaga.  

 
Dalam jangka masa panjang, kita 
juga akan meneroka pengeluaran 
sumber bekalan tenaga yang boleh 
diperbaharui (renewable) yang lain 
seperti hydrogen serta teknologi 
penangkapan karbon seperti Carbon 
Capture, Utilization and Storage 
(CCUS).   

 
Penubuhan ASEAN Centre for Climate 
Change (ACCC) atau Pusat 
Perubahan Iklim ASEAN pada tahun 
ini nanti, Negara Brunei Darussalam 
juga menandakan komitmen negara 
kepada perubahan iklim selaras 
dengan tujuan pembangunan negara 
dan ekonomi yang berdaya tahan.  
Penubuhan ASEAN Centre for Climate 
Change (ACCC) ini akan 
membolehkan negara sebagai satu 
hub ilmu serantau dan penyelidikan 
perubahan iklim.; dan   

 
3. Pembangunan Modal Insan Yang 

Dinamik, Proaktif dan Inovatif. 
Jabatan Perdana Menteri dan 
jabatan-jabatannya akan terus 
melaksanakan program-program 
pembangunan kapasiti.  
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Ini termasuk program penempatan 
kerja yang baharu yang dikenali 
sebagai Program Perkembangan 
Perkhidmatan awam  ke Republik 
Singapura yang  bertujuan 
memberikan peluang kepada 
pegawai-pegawai dalam 
perkhidmatan awam yang 
berprestasi cemerlang untuk 
ditempatkan di agensi kerajaan atau 
agensi berkaitan kerajaan di Republik 
Singapura dalam tempoh tertentu 
mengikut bidang-bidang yang 
bersesuaian selaras dengan 
keperluan  dan strategi kementerian-
kemeterian, jabatan-jabatan dan 
agensi-agensi kerajaan di Negara 
Brunei Darussalam.   

 
Program Perkembangan 
Perkhidmatan Awam bagi pegawai-
pegawai kerajaan Negara Brunei 
Darussalam ini adalah hasil daripada 
ketetapan Young Leader’s 
Programme (YLP) ke-8 yang telah 
diadakan pada 3hb. - 5hb. Ogos 2022 
di Republik Singapura dan 
diperkukuhkan lagi melalui 
penandatanganan Memorandum of 
Understanding (MoU) antara 
Kerajaan Kebawah Duli Yang Maha 
Mulia Paduka Seri Baginda Sultan dan 
Yang Di-Pertuan Negara Brunei 
Darussalam dan Republik Singapura 
pada 24hb. Ogos 2022 di Republik 
Singapura.  

 
Kerjasama ini diharap akan dapat 
mendatangkan manfaat dari segi 
pertukaran idea, pembelajaran dari 
pengalaman (experiential learning) dan 

amalan-amalan terbaik (best practices), 
peningkatan ilmu pengetahuan, 
pembinaan jaringan kerjasama dan 
setentunya untuk mengeratkan lagi 
hubungan baik antara Negara Brunei 
Darussalam dan Republik Singapura 
yang sudah sekian lama terjalin.   
 
Adalah dihasratkan supaya peserta-
peserta yang terlibat akan dapat 
menyumbang kepada peningkatan mutu 
pemberian perkhidmatan kepada orang 
ramai melalui penambahbaikan terhadap 
proses-proses kerja dalam fungsi 
organisasi perkhidmatan awam 
sekembali bertugas di tanah air.   
 
Pada masa ini, Jabatan Perdana Menteri 
juga sedang mengemas kini Rangka 
Kerja Perkhidmatan Awam yang akan 
terus menumpukan kepada pengukuhan 
perkhidmatan awam dari segi aspek 
pembangunan kapasiti, kecemerlangan 
organisasi dan persekitaran                     
pro-business. Antara Program 
Pembangunan Kapasiti yang 
‘diungkayahkan’ ialah Civil Service 
Leadership Pipeline (CSLP) dan program-
program pembangunan kepimpinan 
seperti Program Pembangunan Eksekutif 
Bagi Pegawai-Pegawai Kanan Kerajaan 
(EDPGSO), Program Pembangunan 
Eksekutif Bagi Pegawai-Pegawai Kanan 
Peringkat Pertengahan (EDPMMO) dan 
Program Eksekutif Muda (YEP).   
 
Program-program ini selain 
membanyakkan lagi talent pool, ia juga 
bertujuan mempersiapkan pegawai-
pegawai perkhidmatan awam menjawat 

 
 
PETANG HARI SELASA, 14HB. SYAABAN 1444H/7HB. MAC 2023M 
  

145 

jawatan-jawatan di peringkat 
kepimpinan. 
 
Ke arah mengukuhkan keberkesanan dan 
peningkatan produktiviti, pembangunan 
kompetensi warga perkhidmatan awam 
turut diberikan keutamaan iaitu melalui 
Rangka Kerja Pembangunan Kapabiliti 
Perkhidmatan Awam (Public Civil Service 
Capability Development Framework - 
PSCDF) yang sedang disediakan oleh 
Institut Perkhidmatan Awam. 
  
Rangka kerja ini bertujuan sebagai 
panduan yang menggariskan 
kompetensi-kompetensi teras bagi setiap 
peringkat peranan perkhidmatan awam 
untuk mengukur keupayaan atau 
kebolehan mereka. 
 
Institut Perkhidmatan Awam akan secara 
berterusan menyediakan pembangunan 
modal insan bagi pegawai dan 
kakitangan awam agar dapat menyokong 
dan melaksanakan strategi, inisiatif dan 
program-program kementerian dan 
jabatan bagi menghasilkan pemberian 
perkhidmatan yang cemerlang. 
 
Di samping itu, kursus-kursus upskilling 
dan reskilling bagi para pencari kerja                 
di bawah Manpower Planning dan 
Employment Council (MPEC) dan Job 
Centre Brunei (JCB) akan terus 
dilaksanakan dengan kerjasama insitusi-
institusi pendidikan di negara ini bagi 
menyediakan tenaga kerja yang 
marketable bagi pasaran kerja pertama 
di syarikat-syarikat swasta. Semua                
ini dilaksanakan bagi mendukung 

Pembangunan Modal Insan yang 
Dinamik, Proaktif dan Inovatif.   
 
Inisiatif berterusan juga giat 
dilaksanakan dalam memperluaskan lagi 
peluang pekerjaan bagi anak-anak 
tempatan khususnya di syarikat-syarikat 
pengendali utama minyak dan gas 
melalui penguatkuasaan arahan 
Bruneianisation atau Bruneiansation 
Directive.  
 
Di samping itu, Arahan Pembangunan 
Perniagaan Tempatan untuk Industri 
Minyak dan Gas (Local Business 
Development Directive for the Oil and 
Gas Industry akan terus memainkan 
peranan penting dalam menyediakan 
ekosistem yang kompetitif bagi 
Perusahaan Mikrokecil dan Sederhana 
(PMKS atau MSME) tempatan seperti 
melalui program i-Usahawan. 
 
Berkaitan juga dengan pembangunan 
modal insan adalah ‘pemberigaan’ 
Warisan Ilmu Islam yang diusahakan 
oleh Balai Khazanah Islam Sultan Haji 
Hassanal Bolkiah (BKISHHB). Balai ini, 
لِلّٰه  مْدُ  ح 

ْ
ل
َ
أ  telah dibuka semula pada                       

12hb Disember tahun lepas, bagi 
mencapai niat murni Kebawah Duli Yang 
Maha Mulia Paduka Seri Baginda Sultan 
dan Yang Di-Pertuan Negara Brunei 
Darussalam untuk dijadikan sebuah 
knowledge hub yang unggul melalui 
penceritaan artifak-artifak yang 
berkaitan dengan sejarah ketamadunan 
Islam sebagai pembelajaran kepada 
orang ramai.   
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Ini termasuk program penempatan 
kerja yang baharu yang dikenali 
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Pihak Balai Khazanah Islam Sultan Haji 
Hassanal Bolkiah (BKISHHB) juga akan 
terus mempertingkatkan kerja-kerja 
penyelidikan ke atas koleksi-koleksi 
terdapat di Balai Khazanah Islam Sultan 
Haji Hassanal Bolkiah (BKISHHB) seperti 
manuskrip bagi menghasilkan naratif 
yang bermutu tinggi bagi setiap koleksi 
supaya ia akan menjadi tarikan kepada 
penyelidik sama ada dari dalam mahupun 
luar negeri untuk mendapatkan 
maklumat-maklumat tertentu serta 
bernilai sebagai ilmu pengetahuan 
semata-mata ataupun bagi tujuan 
penyelidikan lanjut (further research). 
 
Yang Berhormat Pengerusi dan Ahli-Ahli 
Yang Berhormat. Sukacita juga 
peramba/kaola/saya memaklumkan 
bahawa usaha-usaha Tahun Kewangan 
2023/2024 ini juga dihasratkan untuk 
mendukung Program Fiscal Consolidation 
dalam memastikan perbelanjaan secara 
berhemah dan berkeutamaan tinggi 
(priority spending) dengan menekankan 
value for money dan memastikan 
kawalan dalaman mencukupi ke atas 
pengurusan kewangan setiap jabatan 
demi mencapai hasil yang dihasratkan 
daipada perbelanjaan berkenaan dan 
sekali gus membantu usaha pemulihan 
ekonomi negara Fasa Endemik COVID-19 
ini. 
 
Kesimpulannya, dengan izin                            
 َٰ
َ

ال ع  ت  هُ و  ان  ِ  سُبْح  للّٰه
َ
 jua dan berkat daulat dan   أ

kepimpinan bijaksana Kebawah Duli 
Yang Maha Mulia Paduka Seri Baginda 
Sultan dan Yang Di-Pertuan Negara 
Brunei Darussalam, Jabatan Perdana 
Menteri dan jabatan-jabatannya melalui 

strategi-strategi yang digariskan sentiasa 
bergerak aktif dengan pendekatan whole 
of government dan whole of nation 
menjurus kepada matlamat-matlamat 
Wawasan Brunei 2035. 
 
Yang Berhormat Pengerusi dan Ahli-Ahli 
Yang Berhormat. Jabatan Perdana 
Menteri akan terus berusaha untuk 
menguruskan perbelanjaan yang 
diperuntukan dengan berhemah dan 
memastikan setiap perbelanjaan akan 
menghasilkan impak positif dan 
signifikan kepada rakyat, panduduk dan 
negara secara berterusan melalui 
pelaksanaan keutamaan-keutamaan 
Jabatan Perdana Menteri.   
 
Berasaskan itu, Jabatan Perdana Menteri 
dan jabatan-jabatannya bagi Tahun 
Kewangan 2023/2024 telah disokong 
untuk disediakan peruntukan bagi Gaji 
Kakitangan dan Perbelanjaan Berulang-
Ulang berjumlah sebanyak $573,189,035 
juta. 
 
Sekianlah sahaja yang dapat peramba / 
kaola / saya terangkan mengenai 
cadangan Belanjawan Jabatan Perdana 
Menteri dan jabatan-jabatannya Tahun 
Kewangan 2023/2024. 
 
Yang Berhormat Pengerusi dan Ahli-Ahli 
Yang Berhormat. Kaola juga berterima 
kasih atas pemakluman Yang Berhormat 
Pengerusi tadi bahawa 5 buah jabatan            
di bawah Jabatan Perdana Menteri 
adalah jabatan-jabatan yang tertutup 
iaitu Biro Kawalan Narkotik, Biro 
Mencegah Rasuah, Jabatan Keselamatan 
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Dalam Negeri, Pasukan Polis Diraja 
Brunei dan Jabaan Penyelidikan Brunei.   
 
Oleh sebab jabatan-jabatan ini berkaitan 
langsung dengan hal-ehwal strategik 
keselamatan negara, isu-isu yang akan 
dibincangkan mungkin perkara yang 
sensitif dan tidak bersesuaian untuk 
dibincangkan secara terbuka, maka 
diharap Ahli-Ahli Yang Berhormat dan 
yang lain mengambil perhatian 
mengenainya. 
 
Peramba / kaola / saya mengakhiri 
mukadimah ini dengan mempersilakan 
semua di Dewan yang mulia ini                 
untuk berdoa memohon ke hadrat                             
 َٰ

َ
ال ع  ت  و  هُ  ان  ِ  سُبْح  للّٰه

َ
 semoga Kebawah Duli أ

Yang Maha Mulia Paduka Seri Baginda 
Sultan Haji Hassanal Bolkiah Mu’izzaddin 
Waddaulah ibni Al-Marhum Sultan Haji 
Omar ‘Ali Saifuddien Sa’adul Khairi 
Waddien, Sultan dan Yang Di-Pertuan 
Negara Brunei Darussalam berserta ahli 
kerabat diraja akan terus dikurniakan 
nikmat lanjut usia dan kesihatan serta 
kekal karar memerintah Negara Brunei 
Darussalam.  ن ي ْ مه

َ
عَال

ْ
ال رَبَّ  يَا  نُ  ي ْ   آمه

 
Sekianlah yang dapat disampaikan,  
 اللهه وَبَرَكَاتُهُ 

ُ
لَامُ عَلَيْكُمْ وَرَحْمَة وبالله التوفيق والهداية. وَ السَّ

Terima kasih. 
 
Yang Berhormat Pengerusi: Terima 
kasih Yang Berhormat Menteri di Jabatan 
Perdana Menteri dan Menteri Pertahanan 
II mengenai penerangan dan hala                    
tuju dalam menyediakan bajet Jabatan 
Perdana Menteri dan jabatan-
jabatannya. 
 

Ahli-Ahli Yang Berhormat. Di bawah 
Tajuk SA01A hingga Tajuk SA07A, saya 
bukakan sekarang untuk dibahaskan.  
Saya mempunyai senarai Ahli Yang 
Berhormat yang suka untuk turut serta 
dalam membincangkan tajuk-tajuk yang 
berkenaan ini.   
 
Saya mulakan dengan mempersilakan 
Yang Berhormat Awang Abdul Aziz bin 
Haji Hamdan. 
 
Yang Berhormat Awang Abdul Aziz 
bin Haji Hamdan: حْيم   بِسْمِ    الرَّ نِ  حْم  َٰ الرَّ  ِ     اللّٰه
كَاتُهُ  ر  ب  و  اِلله   

ُ
ة حْم  ر  و  لَيْكُمْ  ع  مُ  لا   Terima kasih   السَّ

Yang Berhormat Pengerusi.  
 
Kaola menyentuh di bawah Tajuk SA01A, 
yang perkara ini semakin menjadi isu 
iaitu isu ‘surat layang’. Berkenaan 
dengan ‘surat layang’ di Negara Brunei 
Darussalam, apakah ‘surat layang’ ini 
dikategorikan sebagai laporan sah yang 
perlu diberi perhatian oleh pihak-pihak 
berkenaan, walaupun pada dasarnya ia 
tidak menyatakan dengan jelas, butiran 
nama dan alamat daripada pihak-pihak 
yang bertanggungjawab? Jika ‘surat 
layang’ ini hanya bermotifkan negatif 
atau berniat jahat, apakah tindakan yang 
perlu diambil oleh pihak berkuasa bagi 
membendung agar ia tidak terus 
berleluasa dalam kalangan masyarakat 
kitani?, sekian, terima kasih. 
 
Yang Berhormat Menteri di Jabatan 
Perdana Menteri dan Menteri 
Pertahanan II: Terima kasih Yang 
Berhormat Pengerusi dan kaola 
mengucapkan terima kasih atas soalan 
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Darussalam, apakah ‘surat layang’ ini 
dikategorikan sebagai laporan sah yang 
perlu diberi perhatian oleh pihak-pihak 
berkenaan, walaupun pada dasarnya ia 
tidak menyatakan dengan jelas, butiran 
nama dan alamat daripada pihak-pihak 
yang bertanggungjawab? Jika ‘surat 
layang’ ini hanya bermotifkan negatif 
atau berniat jahat, apakah tindakan yang 
perlu diambil oleh pihak berkuasa bagi 
membendung agar ia tidak terus 
berleluasa dalam kalangan masyarakat 
kitani?, sekian, terima kasih. 
 
Yang Berhormat Menteri di Jabatan 
Perdana Menteri dan Menteri 
Pertahanan II: Terima kasih Yang 
Berhormat Pengerusi dan kaola 
mengucapkan terima kasih atas soalan 
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daripada Yang Berhormat sebentar tadi 
iaitu berkaitan dengan ‘surat layang’. 
 
Kaola sebenarnya keberatan akan 
menjawab Yang Berhormat Pengerusi.  
Namun demikian, ‘surat layang’ ini boleh 
juga dianggap salah satu jenis aduan 
rasmi yang akan diambil perhatian serius 
dan tindakan sewajarnya akan diambil 
oleh agensi tertentu di Jabatan Perdana 
Menteri.   
 
Jika didapati hasutan mengenai 
penyampaian apa jua perkhidmatan-
perkhidmatan Kerajaan Kebawah Duli 
Yang Maha Mulia Paduka Seri Baginda 
Sultan dan Yang Di-Pertuan Negara 
Brunei Darussalam yang akan ditangani 
oleh Jabatan Perkhidmatan Pengurusan 
di Jabatan Perdana Menteri.  Jabatan 
tersebut akan menyiasat mengenai 
kandungan ‘surat layang’ tersebut 
bersama agensi yang berkaitan.   
 
Perkara ini akan diambil tindakan serius 
oleh Jabatan Perdana Menteri bagi 
penambahbaikan dan melancarkan 
jentera kerajaan. Dalam erti kata lain, 
barangkali orang ini sudah ketandusan 
pendekatan, maka tindakan yang akhir 
mengadu dengan ‘surat layang’.   
 
Tapi ini memerlukan penyelidikan jua 
Yang Berhormat Pengerusi. Saya juga 
memperakui bahawa masalah ini 
merupakan salah satu sumber          
maklumat kepada pihak agensi-agensi 
penguatkuasaan seperti Pasukan Polis 
Diraja Brunei, Jabatan Kastam dan Eksais 
Diraja, Biro Kawalan Narkotik dan Biro 
Mencegah Rasuah bagi hotspot         

seperti waktu COVID-19 khususnya               
dan memang ada laporan-laporan 
diterima daripada sumber-sumber 
tertentu mengenai kegiatan-kegiatan 
penyeludupan dan juga penyalahgunaan 
dadah serta pecah amanah. 
 
Namun demikian, pihak Jabatan Perdana 
Menteri ingin menitikberatkan maklumat 
dan juga akauntabiliti ‘Si Pelapor’ dan           
juga kandungan surat tersebut. Ia tidak 
terus diterima secara mendadak malahan 
melalui proses-proses penyelidikan dari 
pelbagai agensi. 
 
Manakala jika ‘surat layang’ yang 
dikirakan berunsur negatif atau berniat 
jahat ataupun fitnah untuk menjatuhkan 
seseorang, perkara ini boleh terus 
dilaporkan kepada pihak Polis Diraja 
Brunei berdasarkan beberapa perkara 
dalam Akta Peruntukan Undang-Undang 
dengan melihat kepada Chapter 24 
Sedition Act ataupun Chapter 25 
Undesirable Publication Act, Chapter 180 
Broadcasting Act dan Chapter 192 
Defamation Act.   
 
Ingin peramba/kaola/saya jua 
menyentuh bahawa penyebaran ‘berita 
palsu’ seperti ‘surat layang’ boleh 
membawa maksud fitnah dan menabur 
fitnah boleh menjatuhkan maruah 
seseorang, menimbulkan perpecahan, 
perbalahan, kemusnahan harta, 
kehilangan nyawa iaitu fitnah dan 
tindakan tidak bertanggungjawab ini 
wajiblah dihindari dan malah jika didapati 
bersalah akan diadili atau dijatuhi 
hukuman yang selayaknya.   
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Itulah antara lain jawapan mengenai isu 
‘surat layang’ ini. Kaola berharap jua               
ia tidak akan dijadikan sebagai satu 
budaya yang negatif dan akan berhenti 
sebaiknya. Terima kasih. 
 
Yang Berhormat Pengerusi: Saya 
persilakan sekarang Yang Berhormat 
Pehin Orang Kaya Laila Setia Dato Seri 
Setia Awang Haji Abdul Rahman bin             
Haji Ibrahim. 
 
Yang Berhormat Pehin Orang Kaya 
Laila Setia Dato Seri Setia Awang 
Haji Abdul Rahman bin Haji 
Ibrahim:  ْح ِ الرَّ حْيمبِسْمِ اللّٰه نِ الرَّ مُ  م  َٰ لا  السَّ  
كَاتُهُ  ر  ب  و  اِلله   

ُ
ة حْم  ر  و  لَيْكُمْ  ع  مُ  لا   dan salam السَّ

sejahtera. Yang Berhormat Pengerusi 
dan Ahli-Ahli Yang Berhormat. Terima 
kasih Yang Berhormat Pengerusi atas 
peluang yang diberikan kepada kaola 
menyuarakan pandangan dan ikut serta 
dalam membincangkan Belanjawan 
Jabatan Perdana Menteri dan jabatan-
jabatannya.
 
Pertama-tama kaola ingin mengucapkan 
terima kasih kepada Yang Berhormat 
Menteri di Jabatan Perdana Menteri dan 
Menteri Pertahanan II atas mukadimah 
mengenai tumpuan-tumpuan Jabatan 
Perdana Menteri. Kaola juga mengambil 
maklum terhadap beberapa inisiatif yang 
telah dibentangkan dalam mukadimah 
tersebut seperti Civil Service Pipeline             
dan penempatan pegawai-pegawai                         
di Republik Singapura dan sebagainya 
Diucapkan syabas dan tahniah.   
 
Walau bagaimanapun, kaola ingin            
untuk mendapatkan pencerahan sahaja 

mengenai beberapa program yang 
dilaksanakan oleh Jabatan Perdana 
Menteri. 
 
Beberapa inti pati program yang menjadi 
tumpuan Jabatan Perdana Menteri. Salah 
satu daripadanya ialah di bawah Kod  
002/000 - Pengurusan Dasar-Dasar 
Kerajaan. Jabatan Perdana Menteri            
akan melaksanakan pembaharuan 
perkhidmatan awam yang lebih progresif 
melalui Transformasi Digital dan 
mengukuhkan urus tadbir kerajaan.   
 
Bagi kaola program ini adalah satu 
program yang penting kerana 
perkhidmatan awam yang progresif dan 
mempunyai governance yang kukuh dan 
telus akan memberikan impak yang 
besar dalam meningkatkan produktiviti 
dan integriti perkhidmatan awam dan 
akan mengelakkan ketidakselarasan 
dalam membuat keputusan.  
 
Ia diharap juga akan mempercepatkan 
proses dalam pemberian perkhidmatan 
kepada orang ramai dan akan 
mewujudkan environment Pro-business 
dan kondusif yang akan membantu 
ekonomi yang lebih mampan, berdaya 
tahan dan berdaya saing. 
 
مْدُ لِلّٰه  ح 

ْ
ل
َ
أ kaola menyanjung tinggi inisiatif 

ini. Cuma kaola sukacita mendapat 
penerangan lanjut mengenai program ini 
seperti berikut: 

i. Bolehkah dikongsikan apakah 
program pembaharuan yang sudah 
dan sedang dilaksanakan dalam 
kerangka kerja ini terutamanya 
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daripada Yang Berhormat sebentar tadi 
iaitu berkaitan dengan ‘surat layang’. 
 
Kaola sebenarnya keberatan akan 
menjawab Yang Berhormat Pengerusi.  
Namun demikian, ‘surat layang’ ini boleh 
juga dianggap salah satu jenis aduan 
rasmi yang akan diambil perhatian serius 
dan tindakan sewajarnya akan diambil 
oleh agensi tertentu di Jabatan Perdana 
Menteri.   
 
Jika didapati hasutan mengenai 
penyampaian apa jua perkhidmatan-
perkhidmatan Kerajaan Kebawah Duli 
Yang Maha Mulia Paduka Seri Baginda 
Sultan dan Yang Di-Pertuan Negara 
Brunei Darussalam yang akan ditangani 
oleh Jabatan Perkhidmatan Pengurusan 
di Jabatan Perdana Menteri.  Jabatan 
tersebut akan menyiasat mengenai 
kandungan ‘surat layang’ tersebut 
bersama agensi yang berkaitan.   
 
Perkara ini akan diambil tindakan serius 
oleh Jabatan Perdana Menteri bagi 
penambahbaikan dan melancarkan 
jentera kerajaan. Dalam erti kata lain, 
barangkali orang ini sudah ketandusan 
pendekatan, maka tindakan yang akhir 
mengadu dengan ‘surat layang’.   
 
Tapi ini memerlukan penyelidikan jua 
Yang Berhormat Pengerusi. Saya juga 
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dilaporkan kepada pihak Polis Diraja 
Brunei berdasarkan beberapa perkara 
dalam Akta Peruntukan Undang-Undang 
dengan melihat kepada Chapter 24 
Sedition Act ataupun Chapter 25 
Undesirable Publication Act, Chapter 180 
Broadcasting Act dan Chapter 192 
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membawa maksud fitnah dan menabur 
fitnah boleh menjatuhkan maruah 
seseorang, menimbulkan perpecahan, 
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Itulah antara lain jawapan mengenai isu 
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budaya yang negatif dan akan berhenti 
sebaiknya. Terima kasih. 
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Pehin Orang Kaya Laila Setia Dato Seri 
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ُ
ة حْم  ر  و  لَيْكُمْ  ع  مُ  لا   dan salam السَّ
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Menteri Pertahanan II atas mukadimah 
mengenai tumpuan-tumpuan Jabatan 
Perdana Menteri. Kaola juga mengambil 
maklum terhadap beberapa inisiatif yang 
telah dibentangkan dalam mukadimah 
tersebut seperti Civil Service Pipeline             
dan penempatan pegawai-pegawai                         
di Republik Singapura dan sebagainya 
Diucapkan syabas dan tahniah.   
 
Walau bagaimanapun, kaola ingin            
untuk mendapatkan pencerahan sahaja 

mengenai beberapa program yang 
dilaksanakan oleh Jabatan Perdana 
Menteri. 
 
Beberapa inti pati program yang menjadi 
tumpuan Jabatan Perdana Menteri. Salah 
satu daripadanya ialah di bawah Kod  
002/000 - Pengurusan Dasar-Dasar 
Kerajaan. Jabatan Perdana Menteri            
akan melaksanakan pembaharuan 
perkhidmatan awam yang lebih progresif 
melalui Transformasi Digital dan 
mengukuhkan urus tadbir kerajaan.   
 
Bagi kaola program ini adalah satu 
program yang penting kerana 
perkhidmatan awam yang progresif dan 
mempunyai governance yang kukuh dan 
telus akan memberikan impak yang 
besar dalam meningkatkan produktiviti 
dan integriti perkhidmatan awam dan 
akan mengelakkan ketidakselarasan 
dalam membuat keputusan.  
 
Ia diharap juga akan mempercepatkan 
proses dalam pemberian perkhidmatan 
kepada orang ramai dan akan 
mewujudkan environment Pro-business 
dan kondusif yang akan membantu 
ekonomi yang lebih mampan, berdaya 
tahan dan berdaya saing. 
 
مْدُ لِلّٰه  ح 

ْ
ل
َ
أ kaola menyanjung tinggi inisiatif 

ini. Cuma kaola sukacita mendapat 
penerangan lanjut mengenai program ini 
seperti berikut: 

i. Bolehkah dikongsikan apakah 
program pembaharuan yang sudah 
dan sedang dilaksanakan dalam 
kerangka kerja ini terutamanya 
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dalam mentransformasikan 
perkhidmatan awam secara 
menyeluruh? Apakah 
keberkesanannya setakat ini?; 

 
ii. Bagaimanakah Jabatan Perdana 

Menteri memantau dan menyukat 
keberkesanan program-program ini 
bukan saja impaknya kepada warga 
perkhidmatan awam malahan kepada 
orang ramai secara meyeluruh?  
Adakah KPI spesifik telah dikenal 
pasti terutama yang berkaitan 
dengan pemberian perkhidmatan 
kepada orang ramai?; 

 
iii. Adakah Third Party Accessment telah 

dibuat untuk mendapatkan feedback 
serta keberkesanan program yang 
dilaksanakan terutamanya impaknya 
on the ground?; dan 

 
iv. Apakah program ini juga akan 

memuatkan Human Resource 
Development, Succession Planning 
dan Talent Identification ataupun 
pengendalian pasti kemahiran seperti 
yang kaola bentangkan semasa Usul 
menjunjung kasih pada hari Sabtu 
yang lepas?. 

 
Satu lagi isu yang ingin kaola 
ketengahkan ialah berkaitan dengan 
produktiviti terutamanya dalam 
organisasi kerajaan. Isu produktiviti ini 
banyak berkait dengan delivery system. 
Sebagai Lead and Coordinating Agency 
seluruh pentadbiran dan pengurusan 
awam, kaola percaya Jabatan Perdana 
Menteri sudah setentunya telah 
mempunyai program-program tertentu 

dalam menangani isu produktiviti                
dalam perkhidmatan awam ini.  
 
Proses pemberian perkhidmatan yang 
telus, cepat dan reliable adalah salah 
satu prasyarat untuk menjadikan negara 
ini Pro-Business dengan environment 
yang kondusif untuk berkembang dan 
lebih maju.  Lebih-lebih lagi dalam usaha 
kerajaan untuk menjayakan Wawasan 
Brunei 2035.   
 
Semuanya ini banyak bergantung pada 
human nature of the work force dan 
kesediaan untuk berubah dan mengatasi 
cabaran-cabaran semasa mahupun akan 
datang. Jika work forcenya efisien, 
produktif, pro-changes dan berintegriti, 
ia akan membantu negara untuk 
melangkah ke hadapan dan lebih 
berdaya tahan dan berdaya saing. 
 
Oleh itu, kaola ingin mengetahui apakah 
program terkini yang telah dilaksanakan 
oleh Jabatan Perdana Menteri dalam 
meningkatkan produktiviti perkhidmatan 
awam dan apakah keberkesanannya 
setakat ini?  Boleh kaola sambung Yang 
Berhormat Pengerusi mengenai MPEC. Ia 
menjurus juga kepada Jabatan Perdana 
Menteri secara menyeluruh. Terima 
Kasih. 
 
Lebih dahulu kaola ingin mengucapkan 
syabas atas usaha Sekretariat MPEC 
setakat ini dalam menangani isu 
pengangguran terutamanya ‘melimpasi’ 
sasaran dalam pengambilan khususnya 
dalam tahun 2022. Kaola hanya ingin 
sedikit penjelasan terhadap beberapa 
persoalan seperti berikut: 
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i. Dalam maklumat yang dibentangkan 
oleh MPEC, pengambilan sektor 
bukan minyak dan gas menunjukkan 
penurunan sejak tahun 2020 
sedangkan sektor minyak dan gas 
meningkat. Adakah sudah dikaji 
apakah puncanya perkara ini terjadi 
sedangkan kita melihat beberapa 
improvement dalam sektor bukan 
minyak dan gas? Secara menyeluruh 
kaola khuatir mungkin jumlah yang 
tidak bekerja ini lebih ramai daripada 
jumlah yang didaftarkan jika                    
ia dimasukkan pekerja-pekerja                 
yang dikategorikan sebagai 
underemployed.  Ia adalah salah satu 
istilah bagi pekerja-pekerja yang 
terpaksa mengambil pekerjaan           
di bawah kelulusan ataupun 
kemahiran mereka iaitu dengan 
kadar bayaran gaji yang jauh lebih 
rendah.; 
 

ii. Kaola menghargai inisiatif-inisiatif 
MPEC dalam mengadakan Program 
Latihan Up Skilling, Skill Plus,               
TVET, skim yang dilaksanakan                   
di samping mengadakan Competency 
Framework dan Salary Guideline bagi 
sektor swasta. Cuma kaola ingin 
mengetahui adakah follow up yang 
dapat menjejak dan memantau 
bahawa pekerja-pekerja yang diambil 
oleh pihak swasta ini bertahan lama 
dalam pekerjaan mereka? 
(employess retention) . ; 

  
iii. Dalam pada itu, kaola juga ingin 

mengetahui dari aspek pendidikan 
Teknikal dan Vokasional, apakah 
strategi untuk menyediakan tenaga 

kerja yang akan dapat menggantikan 
keperluan tenaga kerja asing                      
di negara ini? Contohnya, dalam 
subsektor building, repair and 
renovation carpentary, concrete 
technology, plumbing, sektor 
kenderaan seperti mekanik body 
repair, electrical repair, sektor 
elektrikal dan telekomunikasi seperti 
menarik dan menanam kabel-kabel 
elektrik atau telekom dan sebagainya 
yang pada masa ini rata-rata 
dipenuhi oleh pekerja-pekerja asing.; 
dan 
 

iv. Pecahan kategori pencari-pencari 
pekerjaan nampaknya yang paling 
ramai di peringkat sekolah menengah             
dan kategori kedua ialah peringkat 
pendidikan tinggi HND dan sebanding 
Sarjana Muda dan ke atas iaitu kira-
kira 2,500 orang. Graduan-graduan 
ini  لِلّٰه مْدُ  ح 

ْ
ل
َ
 kebanyakan mereka ini   أ

telah mengikuti program i-Ready 
yang pada masa ini dikemaskinikan 
peraturan dan tempoh 
penempatannya. Menurut maklumat 
sebahagian besarnya iaitu 86% 
graduan-graduan ini telah mendapat 
pekerjaan yang tetap.   

 
Persoalannya: Apakah yang terjadi pada 
14% yang tidak diambil bekerja ini?  
Bilangan kelulusan institusi pengajian 
tinggi di negara ini dalam lingkungan 
kira-kira 1,500-2,000 orang setahun 
yang belum termasuk lulusan dari 
universiti-universiti luar negeri, jumlah ini 
sudah setentunya akan bertambah setiap 
tahun.   
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dalam mentransformasikan 
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iv. Apakah program ini juga akan 

memuatkan Human Resource 
Development, Succession Planning 
dan Talent Identification ataupun 
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Satu lagi isu yang ingin kaola 
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produktiviti terutamanya dalam 
organisasi kerajaan. Isu produktiviti ini 
banyak berkait dengan delivery system. 
Sebagai Lead and Coordinating Agency 
seluruh pentadbiran dan pengurusan 
awam, kaola percaya Jabatan Perdana 
Menteri sudah setentunya telah 
mempunyai program-program tertentu 

dalam menangani isu produktiviti                
dalam perkhidmatan awam ini.  
 
Proses pemberian perkhidmatan yang 
telus, cepat dan reliable adalah salah 
satu prasyarat untuk menjadikan negara 
ini Pro-Business dengan environment 
yang kondusif untuk berkembang dan 
lebih maju.  Lebih-lebih lagi dalam usaha 
kerajaan untuk menjayakan Wawasan 
Brunei 2035.   
 
Semuanya ini banyak bergantung pada 
human nature of the work force dan 
kesediaan untuk berubah dan mengatasi 
cabaran-cabaran semasa mahupun akan 
datang. Jika work forcenya efisien, 
produktif, pro-changes dan berintegriti, 
ia akan membantu negara untuk 
melangkah ke hadapan dan lebih 
berdaya tahan dan berdaya saing. 
 
Oleh itu, kaola ingin mengetahui apakah 
program terkini yang telah dilaksanakan 
oleh Jabatan Perdana Menteri dalam 
meningkatkan produktiviti perkhidmatan 
awam dan apakah keberkesanannya 
setakat ini?  Boleh kaola sambung Yang 
Berhormat Pengerusi mengenai MPEC. Ia 
menjurus juga kepada Jabatan Perdana 
Menteri secara menyeluruh. Terima 
Kasih. 
 
Lebih dahulu kaola ingin mengucapkan 
syabas atas usaha Sekretariat MPEC 
setakat ini dalam menangani isu 
pengangguran terutamanya ‘melimpasi’ 
sasaran dalam pengambilan khususnya 
dalam tahun 2022. Kaola hanya ingin 
sedikit penjelasan terhadap beberapa 
persoalan seperti berikut: 
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i. Dalam maklumat yang dibentangkan 
oleh MPEC, pengambilan sektor 
bukan minyak dan gas menunjukkan 
penurunan sejak tahun 2020 
sedangkan sektor minyak dan gas 
meningkat. Adakah sudah dikaji 
apakah puncanya perkara ini terjadi 
sedangkan kita melihat beberapa 
improvement dalam sektor bukan 
minyak dan gas? Secara menyeluruh 
kaola khuatir mungkin jumlah yang 
tidak bekerja ini lebih ramai daripada 
jumlah yang didaftarkan jika                    
ia dimasukkan pekerja-pekerja                 
yang dikategorikan sebagai 
underemployed.  Ia adalah salah satu 
istilah bagi pekerja-pekerja yang 
terpaksa mengambil pekerjaan           
di bawah kelulusan ataupun 
kemahiran mereka iaitu dengan 
kadar bayaran gaji yang jauh lebih 
rendah.; 
 

ii. Kaola menghargai inisiatif-inisiatif 
MPEC dalam mengadakan Program 
Latihan Up Skilling, Skill Plus,               
TVET, skim yang dilaksanakan                   
di samping mengadakan Competency 
Framework dan Salary Guideline bagi 
sektor swasta. Cuma kaola ingin 
mengetahui adakah follow up yang 
dapat menjejak dan memantau 
bahawa pekerja-pekerja yang diambil 
oleh pihak swasta ini bertahan lama 
dalam pekerjaan mereka? 
(employess retention) . ; 

  
iii. Dalam pada itu, kaola juga ingin 

mengetahui dari aspek pendidikan 
Teknikal dan Vokasional, apakah 
strategi untuk menyediakan tenaga 

kerja yang akan dapat menggantikan 
keperluan tenaga kerja asing                      
di negara ini? Contohnya, dalam 
subsektor building, repair and 
renovation carpentary, concrete 
technology, plumbing, sektor 
kenderaan seperti mekanik body 
repair, electrical repair, sektor 
elektrikal dan telekomunikasi seperti 
menarik dan menanam kabel-kabel 
elektrik atau telekom dan sebagainya 
yang pada masa ini rata-rata 
dipenuhi oleh pekerja-pekerja asing.; 
dan 
 

iv. Pecahan kategori pencari-pencari 
pekerjaan nampaknya yang paling 
ramai di peringkat sekolah menengah             
dan kategori kedua ialah peringkat 
pendidikan tinggi HND dan sebanding 
Sarjana Muda dan ke atas iaitu kira-
kira 2,500 orang. Graduan-graduan 
ini  لِلّٰه مْدُ  ح 

ْ
ل
َ
 kebanyakan mereka ini   أ

telah mengikuti program i-Ready 
yang pada masa ini dikemaskinikan 
peraturan dan tempoh 
penempatannya. Menurut maklumat 
sebahagian besarnya iaitu 86% 
graduan-graduan ini telah mendapat 
pekerjaan yang tetap.   

 
Persoalannya: Apakah yang terjadi pada 
14% yang tidak diambil bekerja ini?  
Bilangan kelulusan institusi pengajian 
tinggi di negara ini dalam lingkungan 
kira-kira 1,500-2,000 orang setahun 
yang belum termasuk lulusan dari 
universiti-universiti luar negeri, jumlah ini 
sudah setentunya akan bertambah setiap 
tahun.   
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Kaola ingin mengetahui apakah strategi 
negara untuk menangani perkara ini 
terutamanya untuk membuka dan 
mengadakan lebih banyak peluang 
pekerjaan-pekerjaan baharu. Masih 
subjek yang sama mengenai i-Ready, 
kaola juga ingin menyarankan supaya 
tempoh penempatan (attachment) 
terutamanya syarikat-syarikat start-up 
akan direviu semula untuk memberi 
peluang yang lebih panjang untuk start-
up ini berkembang dan bertapak. 
Syarikat-syarikat ini kebiasaannya hanya 
mampu untuk berdikari setelah lebih dari 
2 ke 3 tahun dalam perniagaan mereka. 
 
Terakhir, kaola ingin mengetahui how 
receptive syarikat-syarikat yang terlibat 
dalam menyambut kebaikan program-
program ini? Misalannya, dalam 
memberikan elaun tambahan yang 
berpatutan, latihan-latihan dan 
penjagaan kesejahteraan pekerja-
pekerja tempatan.   
 
Adakah graduan-graduan ini telah               
diberi kemudahan-kemudahan yang 
berpatutan dan sebanding dengan yang 
dihulurkan kepada pekerja-pekerja 
asing? Terima kasih. 
 
Yang Berhormat Menteri di Jabatan 
Perdana Menteri dan Menteri 
Pertahanan II: Terima kasih Yang 
Berhormat Pengerusi. Kaola juga 
mengucapkan terima kasih banyak-
banyak kepada Yang Berhormat.  
 
Ternyata soalan in banyak, walaupun 
dalam konteks yang dasar terutama 
dengan perkhidmatan awam dan ada 

beberapa soalan (barangkali 4) 
termasuklah mengenai pemantauan dan 
sebagainya ini.  
 
Bagi MPEC, ada hubung kait juga yang 
boleh dijawab oleh rakan sejawatan Yang 
Berhormat Menteri di Jabatan Perdana 
Menteri dan Menteri Kewangan dan 
Ekonomi II. 
 
Penerimaan kaola pada awal peringkat 
ini, soalan ini banyak dan perlu 
penjelasan yang lebih jelas. Kaola 
memohon untuk ditangguhkan untuk 
menjawab dan mendapatkan maklumat 
lanjut dan untuk memuaskan hati Yang 
Berhormat dan kepada Ahli-Ahli Yang 
Berhormat yang lain.   
 
Ternyata jua sesi muzakarah bersama 
dengan JPM yang lepas pun tidak 
mencukupi untuk penjelasan semua ini.  
Terima kasih. 
 
Yang Berhormat Pengerusi: Boleh 
Yang Berhormat, silakan. Yang 
Berhormat Menteri di Jabatan Perdana 
Menteri dan Menteri Kewangan dan 
Ekonomi II suka untuk membuat 
kenyataannya. 
 
Yang Berhormat Menteri di Jabatan 
Perdana Menteri dan Menteri 
Kewangan dan Ekonomi II:  Terima 
kasih Yang Berhormat Pengerusi.  Terima 
kasih kepada Yang Berhormat atas 
soalan mengenai MPEC.  Beberapa 
soalan mengenai pengambilan pekerja 
dalam sektor bukan minyak dan                   
gas.  
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Nampaknya lebih meningkat 
dibandingkan dengan sektor minyak           
dan gas.  Memang bagi MPEC, tidak kira 
sama ada pekerjaan ini dalam sektor 
minyak dan gas ataupun bukan dalam 
sektor minyak dan gas.  
 
‘Kitani’ menggalakkan apa saja peluang 
ada di pasaran, digalakkanlah pekerja 
‘kitani’ berebut mengambil peluang 
pekerjaan itu. Kalau bukan di sektor 
bukan minyak dan gas, cabarannya 
lainlah dengan sektor minyak dan gas.  
 
Sektor minyak dan gas ini satu sektor 
yang sudah established, jadi kalau bukan 
minyak dan gas, satu sektor yang dari 
dulu sudah kekurangan orang ‘kitani’ 
itani’ bekerja dalam sektor-sektor ini. 
 
Ada beberapa isu, bukan sahaja security 
ataupun gaji rendah dan sebagainya.  
Pelbagai reasons yang antara satu selalu 
kedengaran, gaji tidak sebanding dengan 
sektor minyak dan gas.  Untuk mengatasi 
isu ini, MPEC bekerjasama dengan 
beberapa industry players, mereviu 
membuat survey dari segi salaries ini            
di sektor swasta. Salary guidelines ini 
baru dilancarkan bagi satu guidelines 
kepada majikan-majikan di sektor 
swasta.  
 
Ini satu langkah permulaan, belum                
lagi ‘kitani’ benar-benar 
mengkuatkuasakannya, ini satu 
guidelines sahaja tertakluk kepada 
majikan. Ini satu petunjuk kepada 
mereka untuk menetapkan gaji kepada 
pekerja-pekerja masing-masing dalam 
beberapa sektor pada masa ini.   

Mudah-mudahan dengan salary 
guidelines ini, ‘kitani’ dapat establish satu 
level  yang  pekerja ini mungkin lebih 
lama bertahan bekerja, tidak seperti           
yang selalu ‘kitani’ dengar, selepas 
bekerja beberapa minggu ataupun 
beberapa bulan terus minta tukar atau 
berhenti, tukar lagi kerja ke majikan              
lain dan sebagainya. ‘Kitani’ di MPEC   
akan sentiasa memonitor.   
 
Bagi graduan-graduan yang belum ada 
kerja, buat-buat mereka menunggu itu, 
boleh jua mereka ikuti kursus-kursus 
seperti upskilling, reskilling dan 
sebagainya. Tidak terbuang masa 
mereka waktu menunggu pekerjaan 
yang bersesuaian. Ini satu usaha dari 
MPEC jua untuk memberikan peluang 
kepada anak-anak tempatan kitani.   
 
Sebenarnya banyak soalan daripada 
Yang Berhormat itu, tapi kaola cuba 
menangkap mudah-mudahan most of 
them.  Satu isu yang besar ini   i-Ready 
sering ‘kitani’ dengar jua, i-Ready ini 
memang tujuan kitani untuk latihan 
kepada graduan-graduan ‘kitani’.  
Sebelum i-Ready ini dilancarkan, selalu 
‘kitani’ dengar dari majikan.   
 
Mereka tidak akan mengambil graduan-
graduan kitani because mereka ini  
belum dapat, belum ada experience. 
Satu i-Ready ditanggung oleh kerajaan 
memberikan peluang kepada graduan-
graduan kitani mendapatkan exposure 
dan mendapatkan experience bekerja 
dengan sektor swasta.   
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Kaola ingin mengetahui apakah strategi 
negara untuk menangani perkara ini 
terutamanya untuk membuka dan 
mengadakan lebih banyak peluang 
pekerjaan-pekerjaan baharu. Masih 
subjek yang sama mengenai i-Ready, 
kaola juga ingin menyarankan supaya 
tempoh penempatan (attachment) 
terutamanya syarikat-syarikat start-up 
akan direviu semula untuk memberi 
peluang yang lebih panjang untuk start-
up ini berkembang dan bertapak. 
Syarikat-syarikat ini kebiasaannya hanya 
mampu untuk berdikari setelah lebih dari 
2 ke 3 tahun dalam perniagaan mereka. 
 
Terakhir, kaola ingin mengetahui how 
receptive syarikat-syarikat yang terlibat 
dalam menyambut kebaikan program-
program ini? Misalannya, dalam 
memberikan elaun tambahan yang 
berpatutan, latihan-latihan dan 
penjagaan kesejahteraan pekerja-
pekerja tempatan.   
 
Adakah graduan-graduan ini telah               
diberi kemudahan-kemudahan yang 
berpatutan dan sebanding dengan yang 
dihulurkan kepada pekerja-pekerja 
asing? Terima kasih. 
 
Yang Berhormat Menteri di Jabatan 
Perdana Menteri dan Menteri 
Pertahanan II: Terima kasih Yang 
Berhormat Pengerusi. Kaola juga 
mengucapkan terima kasih banyak-
banyak kepada Yang Berhormat.  
 
Ternyata soalan in banyak, walaupun 
dalam konteks yang dasar terutama 
dengan perkhidmatan awam dan ada 

beberapa soalan (barangkali 4) 
termasuklah mengenai pemantauan dan 
sebagainya ini.  
 
Bagi MPEC, ada hubung kait juga yang 
boleh dijawab oleh rakan sejawatan Yang 
Berhormat Menteri di Jabatan Perdana 
Menteri dan Menteri Kewangan dan 
Ekonomi II. 
 
Penerimaan kaola pada awal peringkat 
ini, soalan ini banyak dan perlu 
penjelasan yang lebih jelas. Kaola 
memohon untuk ditangguhkan untuk 
menjawab dan mendapatkan maklumat 
lanjut dan untuk memuaskan hati Yang 
Berhormat dan kepada Ahli-Ahli Yang 
Berhormat yang lain.   
 
Ternyata jua sesi muzakarah bersama 
dengan JPM yang lepas pun tidak 
mencukupi untuk penjelasan semua ini.  
Terima kasih. 
 
Yang Berhormat Pengerusi: Boleh 
Yang Berhormat, silakan. Yang 
Berhormat Menteri di Jabatan Perdana 
Menteri dan Menteri Kewangan dan 
Ekonomi II suka untuk membuat 
kenyataannya. 
 
Yang Berhormat Menteri di Jabatan 
Perdana Menteri dan Menteri 
Kewangan dan Ekonomi II:  Terima 
kasih Yang Berhormat Pengerusi.  Terima 
kasih kepada Yang Berhormat atas 
soalan mengenai MPEC.  Beberapa 
soalan mengenai pengambilan pekerja 
dalam sektor bukan minyak dan                   
gas.  
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Nampaknya lebih meningkat 
dibandingkan dengan sektor minyak           
dan gas.  Memang bagi MPEC, tidak kira 
sama ada pekerjaan ini dalam sektor 
minyak dan gas ataupun bukan dalam 
sektor minyak dan gas.  
 
‘Kitani’ menggalakkan apa saja peluang 
ada di pasaran, digalakkanlah pekerja 
‘kitani’ berebut mengambil peluang 
pekerjaan itu. Kalau bukan di sektor 
bukan minyak dan gas, cabarannya 
lainlah dengan sektor minyak dan gas.  
 
Sektor minyak dan gas ini satu sektor 
yang sudah established, jadi kalau bukan 
minyak dan gas, satu sektor yang dari 
dulu sudah kekurangan orang ‘kitani’ 
itani’ bekerja dalam sektor-sektor ini. 
 
Ada beberapa isu, bukan sahaja security 
ataupun gaji rendah dan sebagainya.  
Pelbagai reasons yang antara satu selalu 
kedengaran, gaji tidak sebanding dengan 
sektor minyak dan gas.  Untuk mengatasi 
isu ini, MPEC bekerjasama dengan 
beberapa industry players, mereviu 
membuat survey dari segi salaries ini            
di sektor swasta. Salary guidelines ini 
baru dilancarkan bagi satu guidelines 
kepada majikan-majikan di sektor 
swasta.  
 
Ini satu langkah permulaan, belum                
lagi ‘kitani’ benar-benar 
mengkuatkuasakannya, ini satu 
guidelines sahaja tertakluk kepada 
majikan. Ini satu petunjuk kepada 
mereka untuk menetapkan gaji kepada 
pekerja-pekerja masing-masing dalam 
beberapa sektor pada masa ini.   

Mudah-mudahan dengan salary 
guidelines ini, ‘kitani’ dapat establish satu 
level  yang  pekerja ini mungkin lebih 
lama bertahan bekerja, tidak seperti           
yang selalu ‘kitani’ dengar, selepas 
bekerja beberapa minggu ataupun 
beberapa bulan terus minta tukar atau 
berhenti, tukar lagi kerja ke majikan              
lain dan sebagainya. ‘Kitani’ di MPEC   
akan sentiasa memonitor.   
 
Bagi graduan-graduan yang belum ada 
kerja, buat-buat mereka menunggu itu, 
boleh jua mereka ikuti kursus-kursus 
seperti upskilling, reskilling dan 
sebagainya. Tidak terbuang masa 
mereka waktu menunggu pekerjaan 
yang bersesuaian. Ini satu usaha dari 
MPEC jua untuk memberikan peluang 
kepada anak-anak tempatan kitani.   
 
Sebenarnya banyak soalan daripada 
Yang Berhormat itu, tapi kaola cuba 
menangkap mudah-mudahan most of 
them.  Satu isu yang besar ini   i-Ready 
sering ‘kitani’ dengar jua, i-Ready ini 
memang tujuan kitani untuk latihan 
kepada graduan-graduan ‘kitani’.  
Sebelum i-Ready ini dilancarkan, selalu 
‘kitani’ dengar dari majikan.   
 
Mereka tidak akan mengambil graduan-
graduan kitani because mereka ini  
belum dapat, belum ada experience. 
Satu i-Ready ditanggung oleh kerajaan 
memberikan peluang kepada graduan-
graduan kitani mendapatkan exposure 
dan mendapatkan experience bekerja 
dengan sektor swasta.   
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Jadi, mudah-mudahan lepas mereka 
habis i-Ready, sama ada mereka terus 
bekerja dengan majikannya ataupun 
mereka akan bekerja di tempat lain, itu 
tertakluk pada kedua-dua pihak majikan 
dan pekerja sendiri.   
 
Apa yang penting, mereka mendapatkan 
experience dan itulah tujuan i-Ready. 
Satu syarat untuk memastikannya, kalau 
sekiranya akan mengambil pekerja yang 
mengikuti latihan mestilah matchings 
sekurang-kurangnya i-Ready allowance 
itu.  
 
Kalau elaun $800.00 maksudnya kalau 
mereka mengambilnya, starting gajinya 
mesti $800 ke atas. Dari segi sama ada 
diberikan elaun lagi atau tidak, tertakluk 
kepada majikan sendiri berdasarkan segi 
kemampuan majikan dan sebagainya 
dan sebab itulah tidak dapat kaola 
memaksa majikan sebab majikan mesti 
memikirkan juga business performance 
masing-masing dan kemampuannya. 
   
Cadangan untuk memanjangkan lagi 
tempoh i-Ready ini terutama kepada 
start-up, perlu kitani teliti lagi bagaimana 
untuk classify syarikat start-up dan 
bukan start-up yang dibuat sebagai 
kajian. Diharapkan kalau sekiranya 
peserta i-Ready diambil oleh majikan 
sebagai pekerja tetap, perlulah majikan 
itu memikirkan sama ada latihan itu 
diteruskan sekiranya ada keperluan 
ataupun tidak, tertakluk kepada majikan 
itu.  
 
Tanggungjawab kitani menggalakkan 
lagi mereka terus develop human 

resource kitani tetapi kitani lihat jua 
bidang syarikat-syarikat performance 
dan keperluan company itu juga. Itu 
sahaja kaola menjawab soalan daripada 
Yang Berhormat. Terima kasih. 
 
Yang Berhormat Pengerusi: Kita 
beralih dengan mempersilakan Yang 
Berhormat Dayang Hajah Rosmawatty 
binti Haji Abdul Mumin. 
  
Yang Berhormat Dayang Hajah 
Rosmawatty binti Haji Abdul 
Mumin: Terima kasih Yang Berhormat 
Pengerusi. حْيم الرَّ نِ  حْم  َٰ الرَّ  ِ اللّٰه  Yang بِسْمِ 
Berhormat Pengerusi. Saya ada 2 soalan:
 
1. Hal-ehwal manpower planning.; dan 

  
2. Oil and gas. 

 
Kaola ingin merujuk dalam perkara 
Perbelanjaan Berulang-Ulang bagi 
Perkhidmatan Sumber Tenaga Manusia, 
iaitu dengan peruntukan sebanyak 
$20,200,000.00.  

Sebagai menyahut objektif Program 
Hal-ehwal Manpower Planning and 
Employment Council (MPEC) iaitu 
mendukung visi dan misi MPEC dalam 
memastikan pelaksanaan program 
tenaga manusia yang efektif selaras 
dengan kebolehpasaran anak tempatan 
dan penyediaan pekerjaan.  

مْدُ لِلّٰه  ح 
ْ
ل
َ
 penubuhan Manpower Planning ,أ

and Employment Council (MPEC) 
berjaya menurunkan jumlah kadar 
pengangguran di Negara Brunei 
Darussalam. Kaola difahamkan bahawa 
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Country Blueprint bagi Manpower 
Planning and Employment Council 
sedang diusahakan.  

Ini adalah penubuhan yang besar, baik 
untuk negara dan impak yang besar       
 ُ اللّٰه اء   ش  إِنْ   Justeru, bagi menyahut 
keberkesanan bagi pelaksanan Blueprint 
tersebut perlu adanya proses perubahan 
yang teratur iaitu change management 
process.  

Cadangan kaola: 
 

i. Kaola ingin mencadangkan supaya 
Change Management Programme 
dico-create bersama wakil-wakil 
daripada pihak-pihak yang 
berkepentingan seperti sektor 
kerajaan, sektor swasta, pihak belia 
dan pihak akedemik. Ini bagi 
memudahkan semua stakeholders 
menerima cadangan-cadangan 
dengan baik dan pelaksanaan akan 
berjalan lancar,  ُ اء  اللّٰه إِنْ ش   
 

ii. Difahamkan bahawa adanya pelajar-
pelajar yang self-funded mendapat 
pekerjaan luar negara. Kaola juga 
mencadangkan agar pekerjaan akan 
diberikan di luar negara bagi orang-
orang Brunei yang berkelayakan 
terutama yang diberikan scholarship 
oleh kerajaan. Dicadangkan juga 
perkhidmatan mereka diiktiraf dan 
diterima kelayakan tahap 
professionalism. Namun perlu 
mereka ini diberikan syarat-syarat 
utama untuk mereka pulang semula 
selepas berkhidmat selama 2 ke 3 
tahun di luar negara dengan tujuan 

mereka menyumbangkan dan 
menyampaikan ilmu, pengalaman 
yang mereka perolehi agar 
berkhidmat di negara sendiri.; dan 

 
iii. Kaola mencadangkan adanya 

peluang-peluang pekerjaan bagi 
anak-anak tempatan untuk bekerja 
di embassy Negara Brunei 
Darussalam yang ada. Jadinya, 
peluang-peluang pekerjaan 
dibukakan kepada semua dan 
bukannya diketahui oleh segelintir 
rakyat sahaja. Sebagai permulaan, 
kaola mencadangkan untuk 
dilaksanakan di Negara Brunei 
Darussalam embassy yang berada   
di negara ASEAN. Syarat-syarat 
pekerjaan diserahkan kepada 
Kementerian Hal Ehwal Luar Negeri.  
 
Oil and gas. Kaola difahamkan 
bahawa current oil and gas 
production adalah pada tahap 
rendah dan menjejaskan 
pengurangan kadar pendapatan 
negara. Kaola juga difahamkan 
sebab-sebab penurunan disebabkan 
oleh penangguhan yang tidak 
menentu (unscheduled deferment) 
dan response-time yang panjang 
untuk mengendalikan pemulihan.  

 
Brunei Shell Petroleum (BSP)              
telah mengeluarkan perbelanjaan 
beratus-ratus ringgit dalam projek 
pemulihan integrity sejak 5 ke 8 
tahun yang lepas. Amatlah 
menyedihkan usaha-usaha ini yang 
dikendalikan belum lagi kelihatan 
hasilannya in terms of production 
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Jadi, mudah-mudahan lepas mereka 
habis i-Ready, sama ada mereka terus 
bekerja dengan majikannya ataupun 
mereka akan bekerja di tempat lain, itu 
tertakluk pada kedua-dua pihak majikan 
dan pekerja sendiri.   
 
Apa yang penting, mereka mendapatkan 
experience dan itulah tujuan i-Ready. 
Satu syarat untuk memastikannya, kalau 
sekiranya akan mengambil pekerja yang 
mengikuti latihan mestilah matchings 
sekurang-kurangnya i-Ready allowance 
itu.  
 
Kalau elaun $800.00 maksudnya kalau 
mereka mengambilnya, starting gajinya 
mesti $800 ke atas. Dari segi sama ada 
diberikan elaun lagi atau tidak, tertakluk 
kepada majikan sendiri berdasarkan segi 
kemampuan majikan dan sebagainya 
dan sebab itulah tidak dapat kaola 
memaksa majikan sebab majikan mesti 
memikirkan juga business performance 
masing-masing dan kemampuannya. 
   
Cadangan untuk memanjangkan lagi 
tempoh i-Ready ini terutama kepada 
start-up, perlu kitani teliti lagi bagaimana 
untuk classify syarikat start-up dan 
bukan start-up yang dibuat sebagai 
kajian. Diharapkan kalau sekiranya 
peserta i-Ready diambil oleh majikan 
sebagai pekerja tetap, perlulah majikan 
itu memikirkan sama ada latihan itu 
diteruskan sekiranya ada keperluan 
ataupun tidak, tertakluk kepada majikan 
itu.  
 
Tanggungjawab kitani menggalakkan 
lagi mereka terus develop human 

resource kitani tetapi kitani lihat jua 
bidang syarikat-syarikat performance 
dan keperluan company itu juga. Itu 
sahaja kaola menjawab soalan daripada 
Yang Berhormat. Terima kasih. 
 
Yang Berhormat Pengerusi: Kita 
beralih dengan mempersilakan Yang 
Berhormat Dayang Hajah Rosmawatty 
binti Haji Abdul Mumin. 
  
Yang Berhormat Dayang Hajah 
Rosmawatty binti Haji Abdul 
Mumin: Terima kasih Yang Berhormat 
Pengerusi. حْيم الرَّ نِ  حْم  َٰ الرَّ  ِ اللّٰه  Yang بِسْمِ 
Berhormat Pengerusi. Saya ada 2 soalan:
 
1. Hal-ehwal manpower planning.; dan 

  
2. Oil and gas. 

 
Kaola ingin merujuk dalam perkara 
Perbelanjaan Berulang-Ulang bagi 
Perkhidmatan Sumber Tenaga Manusia, 
iaitu dengan peruntukan sebanyak 
$20,200,000.00.  

Sebagai menyahut objektif Program 
Hal-ehwal Manpower Planning and 
Employment Council (MPEC) iaitu 
mendukung visi dan misi MPEC dalam 
memastikan pelaksanaan program 
tenaga manusia yang efektif selaras 
dengan kebolehpasaran anak tempatan 
dan penyediaan pekerjaan.  

مْدُ لِلّٰه  ح 
ْ
ل
َ
 penubuhan Manpower Planning ,أ

and Employment Council (MPEC) 
berjaya menurunkan jumlah kadar 
pengangguran di Negara Brunei 
Darussalam. Kaola difahamkan bahawa 
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Country Blueprint bagi Manpower 
Planning and Employment Council 
sedang diusahakan.  

Ini adalah penubuhan yang besar, baik 
untuk negara dan impak yang besar       
 ُ اللّٰه اء   ش  إِنْ   Justeru, bagi menyahut 
keberkesanan bagi pelaksanan Blueprint 
tersebut perlu adanya proses perubahan 
yang teratur iaitu change management 
process.  

Cadangan kaola: 
 

i. Kaola ingin mencadangkan supaya 
Change Management Programme 
dico-create bersama wakil-wakil 
daripada pihak-pihak yang 
berkepentingan seperti sektor 
kerajaan, sektor swasta, pihak belia 
dan pihak akedemik. Ini bagi 
memudahkan semua stakeholders 
menerima cadangan-cadangan 
dengan baik dan pelaksanaan akan 
berjalan lancar,  ُ اء  اللّٰه إِنْ ش   
 

ii. Difahamkan bahawa adanya pelajar-
pelajar yang self-funded mendapat 
pekerjaan luar negara. Kaola juga 
mencadangkan agar pekerjaan akan 
diberikan di luar negara bagi orang-
orang Brunei yang berkelayakan 
terutama yang diberikan scholarship 
oleh kerajaan. Dicadangkan juga 
perkhidmatan mereka diiktiraf dan 
diterima kelayakan tahap 
professionalism. Namun perlu 
mereka ini diberikan syarat-syarat 
utama untuk mereka pulang semula 
selepas berkhidmat selama 2 ke 3 
tahun di luar negara dengan tujuan 

mereka menyumbangkan dan 
menyampaikan ilmu, pengalaman 
yang mereka perolehi agar 
berkhidmat di negara sendiri.; dan 

 
iii. Kaola mencadangkan adanya 

peluang-peluang pekerjaan bagi 
anak-anak tempatan untuk bekerja 
di embassy Negara Brunei 
Darussalam yang ada. Jadinya, 
peluang-peluang pekerjaan 
dibukakan kepada semua dan 
bukannya diketahui oleh segelintir 
rakyat sahaja. Sebagai permulaan, 
kaola mencadangkan untuk 
dilaksanakan di Negara Brunei 
Darussalam embassy yang berada   
di negara ASEAN. Syarat-syarat 
pekerjaan diserahkan kepada 
Kementerian Hal Ehwal Luar Negeri.  
 
Oil and gas. Kaola difahamkan 
bahawa current oil and gas 
production adalah pada tahap 
rendah dan menjejaskan 
pengurangan kadar pendapatan 
negara. Kaola juga difahamkan 
sebab-sebab penurunan disebabkan 
oleh penangguhan yang tidak 
menentu (unscheduled deferment) 
dan response-time yang panjang 
untuk mengendalikan pemulihan.  

 
Brunei Shell Petroleum (BSP)              
telah mengeluarkan perbelanjaan 
beratus-ratus ringgit dalam projek 
pemulihan integrity sejak 5 ke 8 
tahun yang lepas. Amatlah 
menyedihkan usaha-usaha ini yang 
dikendalikan belum lagi kelihatan 
hasilannya in terms of production 
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reliability. Kaola juga difahamkan 
pada masa ini technical leadership  
di BSP diterajui oleh orang-orang 
luar ataupun expatriate. Sepatutnya 
mereka ini menyumbangkan value-
added expertise dari segi kepakaran 
inovasi dan teknologi.  
 
Salah satu sebab yang 
mengakibatkan sasaran yang 
disebutkan dalam Energy White 
Paper tidak dapat dicapai ialah deep 
water result yang mengecewakan. 
Namun, masih ada hydrocarbon 
portfolio yang boleh diusahakan              
yang memerlukan low-cost 
development. Ini memerlukan 
inovasi dan teknologi yang canggih.  

 
i. Kaola mencadangkan supaya 

Jabatan Tenaga perlu 
menekankan kepada BSP dan 
TOTAL sense of urgency untuk 
menaikkan oil and gas production 
iaitu sweating their assets tanpa 
menjejaskan keselamatan.; dan 
 

ii. Pihak BSP mencergaskan semula 
(reinvigorate) perancangan 
penggantian kakitangan mereka 
(succession planning). Ini 
bertujuan memastikan jawatan 
kepimpinan yang utama 
(technical leadership)         di BSP 
terdiri daripada orang-orang 
tempatan.  

Ini juga perlu dilaratkan kepada 
government-linked companies 
yang lain. Kaola juga 
mencadangkan untuk membuka 

accreditation yang belum 
digerudi dibukakan semula 
kepada low-cost oil and gas 
developer yang lain.  

 
Sekian, terima kasih. 

  
Yang Berhormat Menteri di Jabatan 
Perdana Menteri dan Kewangan dan 
Ekonomi II: Terima kasih Yang 
Berhormat Pengerusi dan terima kasih 
Yang Berhormat atas beberapa soalan 
yang diajukan. 
 
1. Pihak MPEC dicadangkan change 

management programme ini. Change 
management programme ini 
sebenarnya bagi negara satu 
program ataupun satu cadangan 
yang sangat-sangat penting tetapi 
bukan di bawah tanggungjawab 
MPEC.  
 
Seperti di mana-mana negara untuk 
meneruskan dan memajukan negara 
change management ini akan terjadi. 
Semua stakeholder’s sama-sama 
faham, kitani akan make change 
management seperti kita akan 
menarik lebih banyak Foreign Direct 
Investor ke dalam negeri, ini pun satu 
change management, ini bukanlah 
bidang tanggungjawab MPEC. 
Barangkali ada rakan sejawatan 
kaola yang bersesuaian menjawab 
soalan ini.; 

 
2. Penuntut kalau self-funded 

dibenarkan bekerja di luar negara. 
Kita tidak dapat melarang kalau 
mereka self-funded kalau ada 
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peluang di luar negara. Ada juga 
baiknya mereka mengambil 
experience di luar negara, tetapi 
Negara Brunei Darussalam negara 
‘kitani’ akan ada masanya mereka 
sendiri pun rasa perlulah balik                 
ke tanah air untuk meneruskan 
contribute kepada negara kalau ada 
peluang. Kalau sekiranya job 
opportunities belum lagi ada kita 
menggalakkan mereka mengambil 
experience di luar daripada di sini 
tertunggu-tunggu. 
  

Mengenai cadangan embassy / high 
commission mengambil pekerja asing itu 
kaola kurang pasti sama ada di negara 
lain ada peraturan-peraturan untuk 
mengambil pekerja asing. Menteri Hal 
Ehwal Luar Negeri boleh menjawab 
soalan ini.  
  
Soalan dalam kategori oil and gas, 
sebenarnya isu ini bukannya terjadi 
dalam beberapa tahun yang 
kebelakangan ini sahaja. Dari belasan 
tahun sudah kita dengar ada isu seperti 
asset integrity dan sebagainya.  
 
Dalam bidang oil and gas, kalau kita tidak 
mengatasi isu on time, ia akan 
menjejaskan production dalam tahun-
tahun yang berterusan yang akan 
datang. Isu ini bukannya satu isu 
misalannya usaha tahun ini tahun depan 
akan berubah, ia akan mengambil masa 
yang lama. Memang sentiasa kita make 
sure yang bertugas di oil and gas industry 
itu mesti cukup dengan technical 
expertise.  
 

Ini bukan sahaja orang asing yang 
datang, tapi orang kita. Mesti juga kita 
pastikan orang yang bekerja di oil and 
gas ini pun cukup dengan kemahiran dan 
experience untuk menjalankan tugas 
seharian. Ini satu isu yang kita tiada 
sense of urgency.  
 
Di bawah Petroleum Authority dan juga 
wakil Kerajaan Kebawah Duli Yang Maha 
Mulia Paduka Seri Baginda Sultan dan 
Yang Di-Pertuan Negara Brunei 
Darussalam sentiasa ada membuat 
perbincangan dengan Shell Management 
mengenai isu ini, kerana pada waktu 
COVID-19 kebanyakan engineers 
ataupun workers tidak dapat masuk pada 
tahun 2020-2021. Banyak turn around 
ataupun maintenance tidak dapat 
dilaksanakan, jadi  ada yang didefer.  
 
Ini adalah juga satu akibatnya delay 
menjejaskan production kit pada masa 
ini, tapi kita juga mesti faham kita punya 
wells dan sebagainya, we have been 
extracting oil and gas many years. 
Maksudnya cabaran itu lain daripada 
dulu, so because kita punya wells more 
matured so itulah technical expertise 
makin sophisticated. Beberapa perkara 
mesti kita ambil kira. 
  
Untuk invigorate BSP, perkara ini 
sentiasa difikirkan bukan sahaja BSP, 
semua BSJV. Sama ada kitani membawa 
low-cost operator, itu satu peluang kalau 
wells yang tidak dapat dimajukan oleh 
BSP, boleh kita memikirkan other 
operators tapi itu satu isu yang bukan 
kita putuskan dengan mudahnya dan kita 
mesti membuat purpose studies.  
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reliability. Kaola juga difahamkan 
pada masa ini technical leadership  
di BSP diterajui oleh orang-orang 
luar ataupun expatriate. Sepatutnya 
mereka ini menyumbangkan value-
added expertise dari segi kepakaran 
inovasi dan teknologi.  
 
Salah satu sebab yang 
mengakibatkan sasaran yang 
disebutkan dalam Energy White 
Paper tidak dapat dicapai ialah deep 
water result yang mengecewakan. 
Namun, masih ada hydrocarbon 
portfolio yang boleh diusahakan              
yang memerlukan low-cost 
development. Ini memerlukan 
inovasi dan teknologi yang canggih.  

 
i. Kaola mencadangkan supaya 

Jabatan Tenaga perlu 
menekankan kepada BSP dan 
TOTAL sense of urgency untuk 
menaikkan oil and gas production 
iaitu sweating their assets tanpa 
menjejaskan keselamatan.; dan 
 

ii. Pihak BSP mencergaskan semula 
(reinvigorate) perancangan 
penggantian kakitangan mereka 
(succession planning). Ini 
bertujuan memastikan jawatan 
kepimpinan yang utama 
(technical leadership)         di BSP 
terdiri daripada orang-orang 
tempatan.  

Ini juga perlu dilaratkan kepada 
government-linked companies 
yang lain. Kaola juga 
mencadangkan untuk membuka 

accreditation yang belum 
digerudi dibukakan semula 
kepada low-cost oil and gas 
developer yang lain.  

 
Sekian, terima kasih. 

  
Yang Berhormat Menteri di Jabatan 
Perdana Menteri dan Kewangan dan 
Ekonomi II: Terima kasih Yang 
Berhormat Pengerusi dan terima kasih 
Yang Berhormat atas beberapa soalan 
yang diajukan. 
 
1. Pihak MPEC dicadangkan change 

management programme ini. Change 
management programme ini 
sebenarnya bagi negara satu 
program ataupun satu cadangan 
yang sangat-sangat penting tetapi 
bukan di bawah tanggungjawab 
MPEC.  
 
Seperti di mana-mana negara untuk 
meneruskan dan memajukan negara 
change management ini akan terjadi. 
Semua stakeholder’s sama-sama 
faham, kitani akan make change 
management seperti kita akan 
menarik lebih banyak Foreign Direct 
Investor ke dalam negeri, ini pun satu 
change management, ini bukanlah 
bidang tanggungjawab MPEC. 
Barangkali ada rakan sejawatan 
kaola yang bersesuaian menjawab 
soalan ini.; 

 
2. Penuntut kalau self-funded 

dibenarkan bekerja di luar negara. 
Kita tidak dapat melarang kalau 
mereka self-funded kalau ada 
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peluang di luar negara. Ada juga 
baiknya mereka mengambil 
experience di luar negara, tetapi 
Negara Brunei Darussalam negara 
‘kitani’ akan ada masanya mereka 
sendiri pun rasa perlulah balik                 
ke tanah air untuk meneruskan 
contribute kepada negara kalau ada 
peluang. Kalau sekiranya job 
opportunities belum lagi ada kita 
menggalakkan mereka mengambil 
experience di luar daripada di sini 
tertunggu-tunggu. 
  

Mengenai cadangan embassy / high 
commission mengambil pekerja asing itu 
kaola kurang pasti sama ada di negara 
lain ada peraturan-peraturan untuk 
mengambil pekerja asing. Menteri Hal 
Ehwal Luar Negeri boleh menjawab 
soalan ini.  
  
Soalan dalam kategori oil and gas, 
sebenarnya isu ini bukannya terjadi 
dalam beberapa tahun yang 
kebelakangan ini sahaja. Dari belasan 
tahun sudah kita dengar ada isu seperti 
asset integrity dan sebagainya.  
 
Dalam bidang oil and gas, kalau kita tidak 
mengatasi isu on time, ia akan 
menjejaskan production dalam tahun-
tahun yang berterusan yang akan 
datang. Isu ini bukannya satu isu 
misalannya usaha tahun ini tahun depan 
akan berubah, ia akan mengambil masa 
yang lama. Memang sentiasa kita make 
sure yang bertugas di oil and gas industry 
itu mesti cukup dengan technical 
expertise.  
 

Ini bukan sahaja orang asing yang 
datang, tapi orang kita. Mesti juga kita 
pastikan orang yang bekerja di oil and 
gas ini pun cukup dengan kemahiran dan 
experience untuk menjalankan tugas 
seharian. Ini satu isu yang kita tiada 
sense of urgency.  
 
Di bawah Petroleum Authority dan juga 
wakil Kerajaan Kebawah Duli Yang Maha 
Mulia Paduka Seri Baginda Sultan dan 
Yang Di-Pertuan Negara Brunei 
Darussalam sentiasa ada membuat 
perbincangan dengan Shell Management 
mengenai isu ini, kerana pada waktu 
COVID-19 kebanyakan engineers 
ataupun workers tidak dapat masuk pada 
tahun 2020-2021. Banyak turn around 
ataupun maintenance tidak dapat 
dilaksanakan, jadi  ada yang didefer.  
 
Ini adalah juga satu akibatnya delay 
menjejaskan production kit pada masa 
ini, tapi kita juga mesti faham kita punya 
wells dan sebagainya, we have been 
extracting oil and gas many years. 
Maksudnya cabaran itu lain daripada 
dulu, so because kita punya wells more 
matured so itulah technical expertise 
makin sophisticated. Beberapa perkara 
mesti kita ambil kira. 
  
Untuk invigorate BSP, perkara ini 
sentiasa difikirkan bukan sahaja BSP, 
semua BSJV. Sama ada kitani membawa 
low-cost operator, itu satu peluang kalau 
wells yang tidak dapat dimajukan oleh 
BSP, boleh kita memikirkan other 
operators tapi itu satu isu yang bukan 
kita putuskan dengan mudahnya dan kita 
mesti membuat purpose studies.  
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  ُ اللّٰه اء   ش  إِنْ    itu saja dapat yang kaola 
jawab soalan-soalan daripada Yang 
Berhormat. Terima kasih.  
 
Yang Berhormat Pengerusi:  Terima 
kasih. Saya persilakan Yang Berhormat 
Awang Mohammad bin Abdullah @ Lim 
Swee Ann. 
 
Yang Berhormat Awang Mohammad 
bin Abdullah @ Lim Swee Ann:                

حْيم نِ الرَّ حْم  َٰ ِ الرَّ كَاتُهُ   بِسْمِ اللّٰه ر  ب   اِلله و 
ُ
ة حْم  ر  لَيْكُمْ و  مُ ع  لا  السَّ

Terima kasih Yang Berhormat Pengerusi. 
Cuma memohon pencerahan, kaola 
sukacita merujuk kepada Usul 
menjunjung kasih kaola pada hari Sabtu, 
4hb. Mac 2023M di Dewan yang mulia ini 
berkenaan dengan Peruntukan Khas 
Kemajuan dan Kesejahteraan Rakyat         
di bawah kapasiti Ahli-Ahli Yang 
Berhormat bagi membiayai projek-projek 
dan aktiviti-aktiviti khusus terutama 
sekali bagi keperluan mendesak dan 
memerlukan perhatian serta tindakan 
mendesak. 
  
Kaola ingin tahu, apakah perkara ini 
dapat dipertimbangkan dengan 
sewajarnya?. Sekian, terima kasih. 
 
Yang Berhormat Menteri di Jabatan 
Perdana Menteri dan Menteri 
Pertahanan II: Terima kasih Yang 
Berhormat Pengerusi. 
 
Bagi menjawab soalan Yang Berhormat, 
ada hubung kaitnya dengan Jabatan 
Majlis-Majlis Mesyuarat untuk menjaga 
kesejahteraan Ahli-Ahli Yang Berhormat. 
Memang tiada jawapan yang tepat tetapi 
dari segi apa pun peruntukan 

dipohonkan, mungkin dipohonkan oleh 
jabatan dan barulah ia dibincangkan 
dalam permesyuaratan tertentu, 
barangkali tidak ada jawapan tepat Yang 
Berhormat Pengerusi. 
 
Yang Berhormat Pengerusi: Yang 
Berhormat. Saya kira ada lebih baiknya 
kalau Ahli Yang Berhormat bertanya 
secara spesifik yang dimaksudkan oleh 
Ahli Yang Berhormat supaya rakan yang 
disebelah sini akan dapat menjawab 
dengan tepat. Kita beralih kepada Yang 
Berhormat Dr. Awang Haji Mahali bin Haji 
Momin. 

Yang Berhormat Dr. Awang Haji 
Mahali bin Haji Momin: 

حْيم نِ الرَّ حْم  َٰ ِ الرَّ كَاتُهُ   بِسْمِ اللّٰه ر  ب   اِلله و 
ُ
ة حْم  ر  لَيْكُمْ و  مُ ع  لا  السَّ

Salam sejahtera. Terima kasih Yang 
Berhormat Pengerusi dan Ahli-Ahli Yang 
Berhormat. Terima kasih kepada Yang 
Berhormat Menteri di Jabatan Perdana 
Menteri dan Menteri Pertahanan II 
kerana memberi penerangan dan 
pencerahan yang dibuat bagi Jabatan 
Perdana Menteri.  
 
Kaola merujuk di bawah Kod 002/003 - 
Pengurusan Hal Ehwal Wawasan Brunei 
2035. Mengenai Wawasan Brunei 2035 
ini, kaola mengamati unjuran 
pertumbuhan ekonomi negara adalah 
antara 2-3%.  
 
Kalau perkara ini tidak bertambah, ada 
kemungkinan dalam masa 12 tahun yang 
akan datang, kita tidak akan mencapai 
KDNK seperti yang kita hasratkan. Pada 
pandangan kaola, sekurang-kurangnya 
pertumbuhan ekonomi secara cumulative 
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10% setahun, barulah kita mencapai 
sasaran untuk menjadi negara maju pada 
tahun 2035. Kaola mencadangkan 
apabila membuat review Wawasan 
Brunei 2035 supaya perkara ini akan 
diambil kira dan dibuat pertimbangan. 
 
Yang Berhormat Pengerusi: Ahli 
Yang Berhormat, saya ingin menyatakan 
bahawa kita sedang membincangkan 
Tajuk SA01A hingga Tajuk SA07A – 
Jabatan Perdana Menteri. 
 
Kalau sekiranya dapat Yang Berhormat 
membuat pertanyaan mengenai perkara-
perkara yang merujuk kepada perkara-
perkara yang sudah kita sediakan. 
 
Yang Berhormat Pengerusi: Ada Ahli-
Ahl-Ahli Yang Berhormat  yang ingin 
menjawab soalan daripada Yang 
Berhormat Dr. Awang Haji Mahali bin Haji 
Momin? 
 
Yang Berhormat Menteri di Jabatan 
Perdana Menteri dan Menteri 
Kewangan dan Ekonomi II: Terima 
kasih Yang Berhormat Pengerusi. Kaola 
kurang faham apa sebenarnya 
soalannya, tetapi nampaknya soalan itu 
merujuk kepada Wawasan Brunei 2035. 
Soalannya mungkin mengenai 
pembangunan ekonomi sama ada budget 
untuk pembangunan ekonomi ditambah 
ataupun pembangunan ekonomi perlu 
terus dimajukan kalau tidak kita tidak 
akan mencapai KDNK yang dihasratkan.  
 
Sama ada maksudnya peruntukan perlu 
ditambah supaya kita dapat terus 
memajukan ekonomi kitani ataupun 

sebaliknya. Sebelum menjawab, kaola 
minta dijelaskan. 
 
Yang Berhormat Dr. Awang Haji 
Mahali bin Haji Momin: Yang 
Berhormat Pengerusi. Kalau 
pertumbuhan ekonomi itu 2%-3% sahaja 
setahun, mungkin kita tidak akan 
mencapainya. Kalau ia sekurang-
kurangnya 10% secara cumulative, kaola 
mencadangkan kerana ia di bawah 
Pengurusan Hal-Ehwal Wawasan Brunei 
2035.  
 
Apabila membuat review nanti supaya 
perkara ini untuk diambil kira dan dibuat 
pertimbangan dan dimasukkan dalam 
Petunjuk Prestasi Utama Jabatan 
Perdana Menteri yang tidak dibuat. Itu 
sahaja cadangan kaola Yang Berhormat 
Pengerusi, terima kasih.  
 
Yang Berhormat Menteri di Jabatan 
Perdana Menteri dan Menteri 
Kewangan dan Ekonomi II: Bagi kita 
mencapai Wawasan Brunei 2035, 
beberapa usaha mesti dilaksanakan. 
Kalau mengenai pertumbuhan ekonomi, 
itu jatuh di  bawah Matlamat Ketiga. 
Untuk memajukan ekonomi, tidak 
semestinya mengharapkan 100% 
peruntukan daripada pihak kerajaan.  
 
Seperti kaola kongsikan dalam Kertas 
Pembentangan Rang Undang-Undang 
Perbekalan, sebahagian dana untuk 
memajukan ekonomi bukan semua 
100% dari kerajaan tapi GLC’s, FDI ‘s 
sama-sama juga memainkan peranan, 
tidak semestinya mengharapkan 
peruntukan kerajaan. Kalau kita lihat 
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  ُ اللّٰه اء   ش  إِنْ    itu saja dapat yang kaola 
jawab soalan-soalan daripada Yang 
Berhormat. Terima kasih.  
 
Yang Berhormat Pengerusi:  Terima 
kasih. Saya persilakan Yang Berhormat 
Awang Mohammad bin Abdullah @ Lim 
Swee Ann. 
 
Yang Berhormat Awang Mohammad 
bin Abdullah @ Lim Swee Ann:                

حْيم نِ الرَّ حْم  َٰ ِ الرَّ كَاتُهُ   بِسْمِ اللّٰه ر  ب   اِلله و 
ُ
ة حْم  ر  لَيْكُمْ و  مُ ع  لا  السَّ

Terima kasih Yang Berhormat Pengerusi. 
Cuma memohon pencerahan, kaola 
sukacita merujuk kepada Usul 
menjunjung kasih kaola pada hari Sabtu, 
4hb. Mac 2023M di Dewan yang mulia ini 
berkenaan dengan Peruntukan Khas 
Kemajuan dan Kesejahteraan Rakyat         
di bawah kapasiti Ahli-Ahli Yang 
Berhormat bagi membiayai projek-projek 
dan aktiviti-aktiviti khusus terutama 
sekali bagi keperluan mendesak dan 
memerlukan perhatian serta tindakan 
mendesak. 
  
Kaola ingin tahu, apakah perkara ini 
dapat dipertimbangkan dengan 
sewajarnya?. Sekian, terima kasih. 
 
Yang Berhormat Menteri di Jabatan 
Perdana Menteri dan Menteri 
Pertahanan II: Terima kasih Yang 
Berhormat Pengerusi. 
 
Bagi menjawab soalan Yang Berhormat, 
ada hubung kaitnya dengan Jabatan 
Majlis-Majlis Mesyuarat untuk menjaga 
kesejahteraan Ahli-Ahli Yang Berhormat. 
Memang tiada jawapan yang tepat tetapi 
dari segi apa pun peruntukan 

dipohonkan, mungkin dipohonkan oleh 
jabatan dan barulah ia dibincangkan 
dalam permesyuaratan tertentu, 
barangkali tidak ada jawapan tepat Yang 
Berhormat Pengerusi. 
 
Yang Berhormat Pengerusi: Yang 
Berhormat. Saya kira ada lebih baiknya 
kalau Ahli Yang Berhormat bertanya 
secara spesifik yang dimaksudkan oleh 
Ahli Yang Berhormat supaya rakan yang 
disebelah sini akan dapat menjawab 
dengan tepat. Kita beralih kepada Yang 
Berhormat Dr. Awang Haji Mahali bin Haji 
Momin. 

Yang Berhormat Dr. Awang Haji 
Mahali bin Haji Momin: 

حْيم نِ الرَّ حْم  َٰ ِ الرَّ كَاتُهُ   بِسْمِ اللّٰه ر  ب   اِلله و 
ُ
ة حْم  ر  لَيْكُمْ و  مُ ع  لا  السَّ

Salam sejahtera. Terima kasih Yang 
Berhormat Pengerusi dan Ahli-Ahli Yang 
Berhormat. Terima kasih kepada Yang 
Berhormat Menteri di Jabatan Perdana 
Menteri dan Menteri Pertahanan II 
kerana memberi penerangan dan 
pencerahan yang dibuat bagi Jabatan 
Perdana Menteri.  
 
Kaola merujuk di bawah Kod 002/003 - 
Pengurusan Hal Ehwal Wawasan Brunei 
2035. Mengenai Wawasan Brunei 2035 
ini, kaola mengamati unjuran 
pertumbuhan ekonomi negara adalah 
antara 2-3%.  
 
Kalau perkara ini tidak bertambah, ada 
kemungkinan dalam masa 12 tahun yang 
akan datang, kita tidak akan mencapai 
KDNK seperti yang kita hasratkan. Pada 
pandangan kaola, sekurang-kurangnya 
pertumbuhan ekonomi secara cumulative 
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10% setahun, barulah kita mencapai 
sasaran untuk menjadi negara maju pada 
tahun 2035. Kaola mencadangkan 
apabila membuat review Wawasan 
Brunei 2035 supaya perkara ini akan 
diambil kira dan dibuat pertimbangan. 
 
Yang Berhormat Pengerusi: Ahli 
Yang Berhormat, saya ingin menyatakan 
bahawa kita sedang membincangkan 
Tajuk SA01A hingga Tajuk SA07A – 
Jabatan Perdana Menteri. 
 
Kalau sekiranya dapat Yang Berhormat 
membuat pertanyaan mengenai perkara-
perkara yang merujuk kepada perkara-
perkara yang sudah kita sediakan. 
 
Yang Berhormat Pengerusi: Ada Ahli-
Ahl-Ahli Yang Berhormat  yang ingin 
menjawab soalan daripada Yang 
Berhormat Dr. Awang Haji Mahali bin Haji 
Momin? 
 
Yang Berhormat Menteri di Jabatan 
Perdana Menteri dan Menteri 
Kewangan dan Ekonomi II: Terima 
kasih Yang Berhormat Pengerusi. Kaola 
kurang faham apa sebenarnya 
soalannya, tetapi nampaknya soalan itu 
merujuk kepada Wawasan Brunei 2035. 
Soalannya mungkin mengenai 
pembangunan ekonomi sama ada budget 
untuk pembangunan ekonomi ditambah 
ataupun pembangunan ekonomi perlu 
terus dimajukan kalau tidak kita tidak 
akan mencapai KDNK yang dihasratkan.  
 
Sama ada maksudnya peruntukan perlu 
ditambah supaya kita dapat terus 
memajukan ekonomi kitani ataupun 

sebaliknya. Sebelum menjawab, kaola 
minta dijelaskan. 
 
Yang Berhormat Dr. Awang Haji 
Mahali bin Haji Momin: Yang 
Berhormat Pengerusi. Kalau 
pertumbuhan ekonomi itu 2%-3% sahaja 
setahun, mungkin kita tidak akan 
mencapainya. Kalau ia sekurang-
kurangnya 10% secara cumulative, kaola 
mencadangkan kerana ia di bawah 
Pengurusan Hal-Ehwal Wawasan Brunei 
2035.  
 
Apabila membuat review nanti supaya 
perkara ini untuk diambil kira dan dibuat 
pertimbangan dan dimasukkan dalam 
Petunjuk Prestasi Utama Jabatan 
Perdana Menteri yang tidak dibuat. Itu 
sahaja cadangan kaola Yang Berhormat 
Pengerusi, terima kasih.  
 
Yang Berhormat Menteri di Jabatan 
Perdana Menteri dan Menteri 
Kewangan dan Ekonomi II: Bagi kita 
mencapai Wawasan Brunei 2035, 
beberapa usaha mesti dilaksanakan. 
Kalau mengenai pertumbuhan ekonomi, 
itu jatuh di  bawah Matlamat Ketiga. 
Untuk memajukan ekonomi, tidak 
semestinya mengharapkan 100% 
peruntukan daripada pihak kerajaan.  
 
Seperti kaola kongsikan dalam Kertas 
Pembentangan Rang Undang-Undang 
Perbekalan, sebahagian dana untuk 
memajukan ekonomi bukan semua 
100% dari kerajaan tapi GLC’s, FDI ‘s 
sama-sama juga memainkan peranan, 
tidak semestinya mengharapkan 
peruntukan kerajaan. Kalau kita lihat 
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peruntukan di bawah Sosial dan di bawah 
Pendidikan dan sebagainya, Kesihatan 
lebih tinggi kalau dibandingkan yang 
diperuntukkan untuk ekonomi sebab 
perbelanjaan GLC’s atau pun FDI’s 
bukannya dari peruntukan kerajaan. Itu 
sahaja mungkin jawapan kaola. Terima 
kasih. 
 
Yang Berhormat Pengerusi: Terima 
kasih. Sekarang kita beralih kepada Yang 
Berhormat Pehin Orang Kaya Indera 
Pahlawan Dato Seri Setia Haji Awang 
Suyoi bin Haji Osman. 
 
Yang Berhormat Pehin Orang Kaya 
Indera Pahlawan Dato Seri Setia 
Haji Awang Suyoi bin Haji Osman: 
Terima kasih, Yang Berhormat 
Pengerusi. Terima kasih juga kepada 
Yang Berhormat Menteri di Jabatan 
Perdana Menteri dan Menteri Pertahanan 
II atas pembentangan tadi. 
 

حْيم نِ الرَّ حْم  َٰ ِ الرَّ كَاتُهُ   بِسْمِ اللّٰه ر  ب   اِلله و 
ُ
ة حْم  ر  لَيْكُمْ و  مُ ع  لا  السَّ

dan salam sejahtera. Kaola cuma ingin 
menyentuh mengenai perkhidmatan 
awam yang kaola rasa perlu diteliti agar 
transformasi yang sedang dilaksanakan 
mencapai sasarannya.  
 
Kaola amat supportive kepada 
perkhidmatan awam secara total kerana 
ia jentera kerajaan yang membantu 
kerajaan memainkan peranannya bagi 
kesejahteraan dan kebajikan rakyat dan 
penduduknya secara am. Apa pun 
rancangan dan pelan tindakan kerajaan 
tidak akan berjaya tanpa dukungan padu 
daripada semua lapisan penjawat awam.  

Maka, kaola berpendapat mana-             
mana kelemahan, kekurangan dan 
kepincangan semestinya dikesan cepat 
sebelum melemahkan sistem 
pentadbiran dan pengurusan kerajaan. 
 
Yang Berhormat Pengerusi: Ahli 
Yang Berhormat, kita belum sampai           
ke sana. Perkara yang barangkali 
berhubung dengan Jabatan 
Perkhidmatan Awam di bawah Tajuk 
SA10A akan kita bahagikan kepada tiga 
bahagian.  Bahagian pertama di bawah 
Tajuk SA01A hingga Tajuk SA07A.  
Bahagian kedua di bawah Tajuk SA08A 
hingga Tajuk SA16A dan seterusnya 
bahagian ketiga.   

Kita akan sampai ke sana nanti                 
 ُ اللّٰه اء   ش   Saya akan memberikan  .إِنْ 
peluang kepada Yang Berhormat untuk 
memberikan pandangan ataupun 
meminta penjelasan daripada yang 
berkenaan.

Yang Berhormat Pehin Orang Kaya 
Indera Pahlawan Dato Seri Setia 
Haji Awang Suyoi bin Haji Osman: 
Terima kasih, Yang Berhormat 
Pengerusi. 
 
Yang Berhormat Pengerusi: Saya 
persilakan Yang Berhormat Awang Haji 
Salleh Bostaman bin Haji Zainal Abidin. 
 
Yang Berhormat Awang Haji Salleh 
Bostaman bin Haji Zainal Abidin:         

حْيم نِ الرَّ حْم  َٰ ِ الرَّ     بِسْمِ اللّٰه
ُ
ة حْم  ر  لَيْكُمْ و  مُ ع  لا  كَاتُهُ السَّ ر  ب  اِلله و 

Yang Berhormat Pengerusi dan Ahli-Ahli 
Yang Berhormat yang kaola/saya 
hormati. Terima kasih diucapkan kepada 
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Yang Berhormat Menteri di Jabatan 
Perdana Menteri dan Menteri Pertahanan 
II atas penjelasan dan penerangan              
Yang Berhormat berkaitan dengan 
perkembangan dan pencapaian Jabatan 
Perdana Menteri. Kaola ada 3 topik, iaitu 
Wawasan Brunei 2035, MPEC dan 
tenaga.  Kaola faham termasuk di bawah 
Tajuk SA01A      
 
Berkenaan dengan Tajuk SA01A,                    
di bawah  Kod  002/003 – Pengurusan 
Hal Ehwal Wawasan Brunei 2035, 
peratus KPI yang dicatatkan dan 
dilaporkan kepada Majlis Tertinggi 
Wawasan Brunei 2035, iaitu dengan 
sasaran dan anggaran 100%, 
selanjutnya pada tahun 2021/2022 
hingga 2025/2026.   لِلّٰه مْدُ  ح 

ْ
ل
َ
 target ini   أ

amat memberangsangkan dan tahniah 
diucapkan kepada Yang Berhormat atas 
pemantauan dan pemerhatian dalam 
pencapaian KPI 100%.  
  
Hanya kaola ingin menyentuh berkaitan 
perkembangan Wawasan Brunei 2035, 
bahawa rakyat berharap penuh dengan 
isu-isu yang mereka hadapi pada masa 
ini akan selesai dan sempurna apabila 
pelan dan strategi dalam Wawasan 
Brunei 2035 tercapai, itu harapan penuh 
rakyat apabila Wawasan Brunei 2035 
tercapai masalah rakyat akan selesai.  
Rakyat akan hidup aman, damai 
mencapai Wawasan Brunei 2035. 
 
Yang Berhormat Pengerusi:  
Barangkali Yang Berhormat agak 
idealistic bagi kita untuk menyatakan 
bahawa masalah Wawasan Brunei 2035, 
masalah rakyat semuanya akan selesai, 

jadi kalau sudah semua masalah rakyat 
selesai maka kita tidak ada lagi dalam 
dunia ini. 

Yang Berhormat Awang Haji Salleh 
Bostaman bin Haji Zainal Abidin:  
Masalahnya saja Yang Berhormat 
Pengerusi diringankan  ُ اء  اللّٰه  Sebab itu .إِنْ ش 
rakyat sangat berterima kasih atas 
perhatian Kebawah Duli Yang Maha Mulia 
Paduka Seri Baginda Sultan dan Yang             
Di-Pertuan Negara Brunei Darussalam.  

Kita sekarang berada lebih separuh 
daripada jangka masa untuk mencapai 
matlamat, tapi hanya 12 tahun akan 
tinggal, yang kaola ingin keterangan 
bahawa KPI yang ada dalam kementerian 
ada separuhnya enablers ini menolong 
dan certain KPI adalah resultnya. 
 
Rakyat bertanya kenapa masih ada 
kepayahan yang mereka hadapi 
walaupun 12 tahun lagi KPI Wawasan 
Brunei 2035 akan dicapai.   Mungkin 
rakyat lupa yang mereka mendapat 
kesenangan oleh Wawasan Brunei 2035 
yang telah dicapai yang mereka hanya 
ingat kepahitan yang mereka rasa. 
   
Perlu diingatkan rakyat bahawa 
kesenangan, kemewahan yang kita capai 
adalah sebahagian daripada our journey 
towards achieving 2035 supaya kita tidak 
lupa.  Kaola anjurkan bahawa apabila kita 
membincangkan mengenai KPI, kita juga 
berigakan kejayaan, kemewahan, 
kesenangan yang kita capai disebabkan 
oleh insentif Wawasan Brunei 2035. 
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peruntukan di bawah Sosial dan di bawah 
Pendidikan dan sebagainya, Kesihatan 
lebih tinggi kalau dibandingkan yang 
diperuntukkan untuk ekonomi sebab 
perbelanjaan GLC’s atau pun FDI’s 
bukannya dari peruntukan kerajaan. Itu 
sahaja mungkin jawapan kaola. Terima 
kasih. 
 
Yang Berhormat Pengerusi: Terima 
kasih. Sekarang kita beralih kepada Yang 
Berhormat Pehin Orang Kaya Indera 
Pahlawan Dato Seri Setia Haji Awang 
Suyoi bin Haji Osman. 
 
Yang Berhormat Pehin Orang Kaya 
Indera Pahlawan Dato Seri Setia 
Haji Awang Suyoi bin Haji Osman: 
Terima kasih, Yang Berhormat 
Pengerusi. Terima kasih juga kepada 
Yang Berhormat Menteri di Jabatan 
Perdana Menteri dan Menteri Pertahanan 
II atas pembentangan tadi. 
 

حْيم نِ الرَّ حْم  َٰ ِ الرَّ كَاتُهُ   بِسْمِ اللّٰه ر  ب   اِلله و 
ُ
ة حْم  ر  لَيْكُمْ و  مُ ع  لا  السَّ

dan salam sejahtera. Kaola cuma ingin 
menyentuh mengenai perkhidmatan 
awam yang kaola rasa perlu diteliti agar 
transformasi yang sedang dilaksanakan 
mencapai sasarannya.  
 
Kaola amat supportive kepada 
perkhidmatan awam secara total kerana 
ia jentera kerajaan yang membantu 
kerajaan memainkan peranannya bagi 
kesejahteraan dan kebajikan rakyat dan 
penduduknya secara am. Apa pun 
rancangan dan pelan tindakan kerajaan 
tidak akan berjaya tanpa dukungan padu 
daripada semua lapisan penjawat awam.  

Maka, kaola berpendapat mana-             
mana kelemahan, kekurangan dan 
kepincangan semestinya dikesan cepat 
sebelum melemahkan sistem 
pentadbiran dan pengurusan kerajaan. 
 
Yang Berhormat Pengerusi: Ahli 
Yang Berhormat, kita belum sampai           
ke sana. Perkara yang barangkali 
berhubung dengan Jabatan 
Perkhidmatan Awam di bawah Tajuk 
SA10A akan kita bahagikan kepada tiga 
bahagian.  Bahagian pertama di bawah 
Tajuk SA01A hingga Tajuk SA07A.  
Bahagian kedua di bawah Tajuk SA08A 
hingga Tajuk SA16A dan seterusnya 
bahagian ketiga.   

Kita akan sampai ke sana nanti                 
 ُ اللّٰه اء   ش   Saya akan memberikan  .إِنْ 
peluang kepada Yang Berhormat untuk 
memberikan pandangan ataupun 
meminta penjelasan daripada yang 
berkenaan.

Yang Berhormat Pehin Orang Kaya 
Indera Pahlawan Dato Seri Setia 
Haji Awang Suyoi bin Haji Osman: 
Terima kasih, Yang Berhormat 
Pengerusi. 
 
Yang Berhormat Pengerusi: Saya 
persilakan Yang Berhormat Awang Haji 
Salleh Bostaman bin Haji Zainal Abidin. 
 
Yang Berhormat Awang Haji Salleh 
Bostaman bin Haji Zainal Abidin:         

حْيم نِ الرَّ حْم  َٰ ِ الرَّ     بِسْمِ اللّٰه
ُ
ة حْم  ر  لَيْكُمْ و  مُ ع  لا  كَاتُهُ السَّ ر  ب  اِلله و 

Yang Berhormat Pengerusi dan Ahli-Ahli 
Yang Berhormat yang kaola/saya 
hormati. Terima kasih diucapkan kepada 
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Yang Berhormat Menteri di Jabatan 
Perdana Menteri dan Menteri Pertahanan 
II atas penjelasan dan penerangan              
Yang Berhormat berkaitan dengan 
perkembangan dan pencapaian Jabatan 
Perdana Menteri. Kaola ada 3 topik, iaitu 
Wawasan Brunei 2035, MPEC dan 
tenaga.  Kaola faham termasuk di bawah 
Tajuk SA01A      
 
Berkenaan dengan Tajuk SA01A,                    
di bawah  Kod  002/003 – Pengurusan 
Hal Ehwal Wawasan Brunei 2035, 
peratus KPI yang dicatatkan dan 
dilaporkan kepada Majlis Tertinggi 
Wawasan Brunei 2035, iaitu dengan 
sasaran dan anggaran 100%, 
selanjutnya pada tahun 2021/2022 
hingga 2025/2026.   لِلّٰه مْدُ  ح 

ْ
ل
َ
 target ini   أ

amat memberangsangkan dan tahniah 
diucapkan kepada Yang Berhormat atas 
pemantauan dan pemerhatian dalam 
pencapaian KPI 100%.  
  
Hanya kaola ingin menyentuh berkaitan 
perkembangan Wawasan Brunei 2035, 
bahawa rakyat berharap penuh dengan 
isu-isu yang mereka hadapi pada masa 
ini akan selesai dan sempurna apabila 
pelan dan strategi dalam Wawasan 
Brunei 2035 tercapai, itu harapan penuh 
rakyat apabila Wawasan Brunei 2035 
tercapai masalah rakyat akan selesai.  
Rakyat akan hidup aman, damai 
mencapai Wawasan Brunei 2035. 
 
Yang Berhormat Pengerusi:  
Barangkali Yang Berhormat agak 
idealistic bagi kita untuk menyatakan 
bahawa masalah Wawasan Brunei 2035, 
masalah rakyat semuanya akan selesai, 

jadi kalau sudah semua masalah rakyat 
selesai maka kita tidak ada lagi dalam 
dunia ini. 

Yang Berhormat Awang Haji Salleh 
Bostaman bin Haji Zainal Abidin:  
Masalahnya saja Yang Berhormat 
Pengerusi diringankan  ُ اء  اللّٰه  Sebab itu .إِنْ ش 
rakyat sangat berterima kasih atas 
perhatian Kebawah Duli Yang Maha Mulia 
Paduka Seri Baginda Sultan dan Yang             
Di-Pertuan Negara Brunei Darussalam.  

Kita sekarang berada lebih separuh 
daripada jangka masa untuk mencapai 
matlamat, tapi hanya 12 tahun akan 
tinggal, yang kaola ingin keterangan 
bahawa KPI yang ada dalam kementerian 
ada separuhnya enablers ini menolong 
dan certain KPI adalah resultnya. 
 
Rakyat bertanya kenapa masih ada 
kepayahan yang mereka hadapi 
walaupun 12 tahun lagi KPI Wawasan 
Brunei 2035 akan dicapai.   Mungkin 
rakyat lupa yang mereka mendapat 
kesenangan oleh Wawasan Brunei 2035 
yang telah dicapai yang mereka hanya 
ingat kepahitan yang mereka rasa. 
   
Perlu diingatkan rakyat bahawa 
kesenangan, kemewahan yang kita capai 
adalah sebahagian daripada our journey 
towards achieving 2035 supaya kita tidak 
lupa.  Kaola anjurkan bahawa apabila kita 
membincangkan mengenai KPI, kita juga 
berigakan kejayaan, kemewahan, 
kesenangan yang kita capai disebabkan 
oleh insentif Wawasan Brunei 2035. 
 



 
 
PETANG HARI SELASA, 14HB. SYAABAN 1444H/7HB. MAC 2023M 
  

162 

Kedua, kaola terkilan pada masa 
permuzakarahan apabila dikatakan 
bahawa disebabkan kelemahan ekonomi 
dan akibat pandemik COVID-19 bahawa 
mungkin usaha-usaha yang dilaksanakan 
ke arah mencapai matlamat Wawasan 
Brunei 2035, walaupun baik namun 
outcomenya belum tentu mampu 
merealisasikan Wawasan Brunei 2035 
dan tidak mungkin akan dapat mencapai 
sasaran atau targetnya.  Usaha yang 
terbaik, kita usahakan yang terbaik kalau 
tidak tercapai apa boleh buat. 
   
Apakah ini changing the goal post, if we 
are changing the goal post, please admit 
so dan kalau tidak, kita masih mahu 
mencapai matlamat Wawasan Brunei 
2035? Apakah usaha dan strategi dalam 
tempoh 12 tahun yang berbaki ini untuk 
menyelaraskan semula sasaran aspirasi 
Wawasan Brunei 2035.  Justeru, kaola 
mencadangkan jika Wawasan Brunei 
2035 masih tetap sebagai target aspirasi 
awal, menyerapkan independent 
verification process ke atas KPI yang 
dilaporkan supaya KPI yang dijayakan 
oleh satu agensi yang enablers ini tidak 
membagi kesan negatif kepada KPI 
agensi yang lain. 
 
The sums of the overall KPI’s equals 
meeting the target of Wawasan Brunei 
2035.  Itu soalan kaola dalam KPI dalam 
Wawasan Brunei 2035. Saya teruskan 
dengan MPEC. 
 
Yang Berhormat Pengerusi: Yang 
Berhormat Awang Haji Salleh Bostaman 
bin Haji Zainal Abidin memerlukan 

jawapan kepada soalan yang 
dikemukakan. 
 
Yang Berhormat Menteri di Jabatan 
Perdana Menteri dan Menteri 
Kewangan dan Ekonomi II: Terima 
kasih Yang Berhormat Pengerusi. Kaola 
memohon supaya dapat menjawab 
dahulu soalan ini.  Nampaknya banyak 
lagi soalan yang berikutan.   
 
Lebih dahulu kaola akan menjelaskan 
semasa muzakarah tidak pernah 
dikongsikan bahawa Wawasan Brunei 
2035 itu tidak akan dicapai, pasti tercapai 
dan juga tidak pernah dikongsikan target 
atau Wawasan kita akan changing the 
goal post. Wawasan Brunei 2035 satu 
agenda nasional yang penting, bukan 
macam bola sepak changing the goal 
post seperti perlawanan Liverpool dan 
Manchester baru-baru ini.  
 
Kaola ingin menjelaskan terdapat tiga 
matlamat di bawah Wawasan Brunei 
2035 dengan main sukat-sukatnya 
memang dikekalkan. 
   
Matlamat: 
 
i. Rakyat yang berpendidikan, 

berkemahiran tinggi dan berjaya. Kita 
menggunakan PISA (Program for 
International School Student 
Assesment) dikekalkan.; 
 

ii. Kualiti kehidupan rakyat yang tinggi. 
‘Kitani’ menggunakan Indeks 
Pembangunan Manusia (HDI) dan 
bagi ekonomi ‘kitani’ menggunakan 
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KDNK per kapita ataupun GDP per 
capita yang semua masih dikekalkan. 

 
Apa yang perlu dibuat KPI yang ‘kitani’ 
tetapkan sebelum ani, ‘kitani’ mesti 
mereview dari masa ke masa melihat 
kesesuaiannya untuk ‘kitani’ teruskan 
kalau ‘kitani’ akan mencapai Wawasan 
Brunei 2035 itu. 

 
Jadi KPI pada masa ini ada 32. Pada 
masa ini untuk membuat perancangan 
bagi 12 tahun yang akan datang, Pejabat 
Wawasan Brunei 2035 pada masa ini 
mereview mungkin akan ditambah lagi 
hingga 56 KPI.  
 
Apa sebab diubah ataupun ditambah KPI                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                           
ini kerana ‘kitani’ melihat kedudukan 
‘kitani’. Ada sebahagian KPI perlu diubah, 
umpamanya mengenai ekonomi satu KPI 
sebelum ini ialah mengenai nilai 
pengeluaran bukan minyak dan gas. 
Nampaknya dalam usaha ‘kitani’ dalam 
beberapa tahun ini nampak kira jumlah 
ini sudah meningkat. ‘Kitani’ mungkin 
akan mengubah targetnya lagi supaya ia 
lebih relevan dalam masa yang 12 tahun 
akan datang ini.  
 
Satu lagi indeks untuk ‘kitani’ ukur 
diversification strategy ini, iaitu pada 
masa ini belum ada dalam KPI kitani. 
Untuk menggunakan KPI yang lebih 
relevan yang ‘kitani’ akan perkenalkan, 
HH index namanya payah sebut Yang 
Berhormat Pengerusi jadi indeks itu                
di shortform HHI. Itu satu kira indeks 
untuk mengukur sama ada ‘kitani’ punya 
ekonomi cukup diversification atau tidak. 
Beberapa perancangan dibuat di bawah 

matlamat-matlamat yang lain. Itulah 
sebabnya ‘kitani’ mengubah KPInya tapi 
bukan ‘kitani’ akan moving our goal post. 
Itu sahaja kaola kongsikan, sama ada 
‘kitani’ yakin atau tidak ‘kitani’ akan 
mencapai Wawasan Brunei 2035 itu 
tertakluk kepada semua pihak dalam 
masyarakat ‘kitani’ sama ada pihak 
kerajaan ataupun pihak swasta. ‘Kitani’ 
mesti bekerjasama, jadi untuk ‘kitani’ 
sama-sama mencapai Wawasan Brunei 
2035, ‘kitani’ mesti melibatkan juga pihak 
swasta, pihak swasta memainkan 
peranan yang sangat penting. 
 
Pejabat Wawasan Brunei juga sentiasa 
mengongsikan kedudukan pencapaian 
Wawasan Brunei 2035 dengan orang 
ramai. Sejak tahun 2016 sehingga 
sekarang sudah melibatkan lebih kurang 
16,500 peserta. Usaha ini akan 
diteruskan agar orang ramai dapat 
mengikuti pencapaian dan sebagainya 
melalui website Wawasan ada juga 
Pejabat Wawasan Brunei mengongsikan 
di Radio Televisyen Brunei dan 
sebagainya.  
 
Usaha ini akan diteruskan dalam 
mengongsikan supaya lebih jelas kepada 
orang ramai supaya orang ramai lebih 
faham dari segi peranan masing-masing 
untuk mereka sama-sama bekerjasama 
untuk ‘kitani’ sama-sama mencapai 
Wawasan Brunei 2035. Terima kasih.  
 
Yang Berhormat Menteri di Jabatan 
Perdana Menteri dan Menteri  
Pertahanan II: Yang Berhormat 
Pengerusi, sebagai tambahan Yang 
Berhormat Menteri di Jabatan Perdana 
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Kedua, kaola terkilan pada masa 
permuzakarahan apabila dikatakan 
bahawa disebabkan kelemahan ekonomi 
dan akibat pandemik COVID-19 bahawa 
mungkin usaha-usaha yang dilaksanakan 
ke arah mencapai matlamat Wawasan 
Brunei 2035, walaupun baik namun 
outcomenya belum tentu mampu 
merealisasikan Wawasan Brunei 2035 
dan tidak mungkin akan dapat mencapai 
sasaran atau targetnya.  Usaha yang 
terbaik, kita usahakan yang terbaik kalau 
tidak tercapai apa boleh buat. 
   
Apakah ini changing the goal post, if we 
are changing the goal post, please admit 
so dan kalau tidak, kita masih mahu 
mencapai matlamat Wawasan Brunei 
2035? Apakah usaha dan strategi dalam 
tempoh 12 tahun yang berbaki ini untuk 
menyelaraskan semula sasaran aspirasi 
Wawasan Brunei 2035.  Justeru, kaola 
mencadangkan jika Wawasan Brunei 
2035 masih tetap sebagai target aspirasi 
awal, menyerapkan independent 
verification process ke atas KPI yang 
dilaporkan supaya KPI yang dijayakan 
oleh satu agensi yang enablers ini tidak 
membagi kesan negatif kepada KPI 
agensi yang lain. 
 
The sums of the overall KPI’s equals 
meeting the target of Wawasan Brunei 
2035.  Itu soalan kaola dalam KPI dalam 
Wawasan Brunei 2035. Saya teruskan 
dengan MPEC. 
 
Yang Berhormat Pengerusi: Yang 
Berhormat Awang Haji Salleh Bostaman 
bin Haji Zainal Abidin memerlukan 

jawapan kepada soalan yang 
dikemukakan. 
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dan juga tidak pernah dikongsikan target 
atau Wawasan kita akan changing the 
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agenda nasional yang penting, bukan 
macam bola sepak changing the goal 
post seperti perlawanan Liverpool dan 
Manchester baru-baru ini.  
 
Kaola ingin menjelaskan terdapat tiga 
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berkemahiran tinggi dan berjaya. Kita 
menggunakan PISA (Program for 
International School Student 
Assesment) dikekalkan.; 
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‘Kitani’ menggunakan Indeks 
Pembangunan Manusia (HDI) dan 
bagi ekonomi ‘kitani’ menggunakan 
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KDNK per kapita ataupun GDP per 
capita yang semua masih dikekalkan. 

 
Apa yang perlu dibuat KPI yang ‘kitani’ 
tetapkan sebelum ani, ‘kitani’ mesti 
mereview dari masa ke masa melihat 
kesesuaiannya untuk ‘kitani’ teruskan 
kalau ‘kitani’ akan mencapai Wawasan 
Brunei 2035 itu. 

 
Jadi KPI pada masa ini ada 32. Pada 
masa ini untuk membuat perancangan 
bagi 12 tahun yang akan datang, Pejabat 
Wawasan Brunei 2035 pada masa ini 
mereview mungkin akan ditambah lagi 
hingga 56 KPI.  
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ini kerana ‘kitani’ melihat kedudukan 
‘kitani’. Ada sebahagian KPI perlu diubah, 
umpamanya mengenai ekonomi satu KPI 
sebelum ini ialah mengenai nilai 
pengeluaran bukan minyak dan gas. 
Nampaknya dalam usaha ‘kitani’ dalam 
beberapa tahun ini nampak kira jumlah 
ini sudah meningkat. ‘Kitani’ mungkin 
akan mengubah targetnya lagi supaya ia 
lebih relevan dalam masa yang 12 tahun 
akan datang ini.  
 
Satu lagi indeks untuk ‘kitani’ ukur 
diversification strategy ini, iaitu pada 
masa ini belum ada dalam KPI kitani. 
Untuk menggunakan KPI yang lebih 
relevan yang ‘kitani’ akan perkenalkan, 
HH index namanya payah sebut Yang 
Berhormat Pengerusi jadi indeks itu                
di shortform HHI. Itu satu kira indeks 
untuk mengukur sama ada ‘kitani’ punya 
ekonomi cukup diversification atau tidak. 
Beberapa perancangan dibuat di bawah 

matlamat-matlamat yang lain. Itulah 
sebabnya ‘kitani’ mengubah KPInya tapi 
bukan ‘kitani’ akan moving our goal post. 
Itu sahaja kaola kongsikan, sama ada 
‘kitani’ yakin atau tidak ‘kitani’ akan 
mencapai Wawasan Brunei 2035 itu 
tertakluk kepada semua pihak dalam 
masyarakat ‘kitani’ sama ada pihak 
kerajaan ataupun pihak swasta. ‘Kitani’ 
mesti bekerjasama, jadi untuk ‘kitani’ 
sama-sama mencapai Wawasan Brunei 
2035, ‘kitani’ mesti melibatkan juga pihak 
swasta, pihak swasta memainkan 
peranan yang sangat penting. 
 
Pejabat Wawasan Brunei juga sentiasa 
mengongsikan kedudukan pencapaian 
Wawasan Brunei 2035 dengan orang 
ramai. Sejak tahun 2016 sehingga 
sekarang sudah melibatkan lebih kurang 
16,500 peserta. Usaha ini akan 
diteruskan agar orang ramai dapat 
mengikuti pencapaian dan sebagainya 
melalui website Wawasan ada juga 
Pejabat Wawasan Brunei mengongsikan 
di Radio Televisyen Brunei dan 
sebagainya.  
 
Usaha ini akan diteruskan dalam 
mengongsikan supaya lebih jelas kepada 
orang ramai supaya orang ramai lebih 
faham dari segi peranan masing-masing 
untuk mereka sama-sama bekerjasama 
untuk ‘kitani’ sama-sama mencapai 
Wawasan Brunei 2035. Terima kasih.  
 
Yang Berhormat Menteri di Jabatan 
Perdana Menteri dan Menteri  
Pertahanan II: Yang Berhormat 
Pengerusi, sebagai tambahan Yang 
Berhormat Menteri di Jabatan Perdana 
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Menteri dan Menteri Kewangan dan 
Ekonomi II itu tadi sesungguhnya dalam 
Mesyuarat Majlis Tertinggi Wawasan 
Brunei 2035 baru-baru ini yang 
dipengerusikan oleh Kebawah Duli Yang 
Maha Mulia Paduka Seri Baginda Sultan 
dan Yang Di-Pertuan Negara Brunei 
Darussalam bahawa satu buku akan 
diterbitkan yang meliputi laporan dari 
tahun 2015 ke 2020 dan ia bertujuan 
untuk ‘memberigakan’ kepada orang 
ramai dan peluang yang paling baik 
untuk ia ditunduki dan juga 
‘pemberigaan’ ini bukan terhad kepada 
orang ramai malahan kepada penuntut-
penuntut sekolah juga. Itulah antara lain 
Yang Berhormat Pengerusi, sebagai 
tambahan. 
 
Yang Berhormat Pengerusi: Silakan 
Yang Berhormat Awang Haji Salleh 
Bostaman bin Haji Zainal Abidin. 
 
Yang Berhormat Awang Haji Salleh 
Bostaman bin Haji Zainal Abidin:  
Terima kasih Yang Berhormat atas 
penjelasan, maaf kalau salah tafsiran, 
terima kasih atas penjelasan kerana kita 
sedang mencari KPI, KPI yang relevan 
untuk menunjuk kira adakah kita 
mencapai matlamat Wawasan tetap 
sebagai yang diidamkan 12 tahun yang 
lalu. 
 
Hamba ada mengesyorkan bahawa kita 
mungkin perlu tadi menyerapkan 
independent verification ke atas KPI 
supaya to give more assurance. The KPI 
are still relevan dan membagi confidence 
bahawa kita mempunyai independent 
verification.  

Hamba merujuk soalan kedua MPEC, 
tahniah kepada pengusaha-pengusaha 
MPEC dan Manpower Planning 
Employment Council yang telah pun 
‘mengungkayahkan’ program-program 
untuk memperkayakan kemahiran anak-
anak tempatan kita. 
 
Bagi menangani isu-isu keberkesanan 
manpower planning dalam negeri 
seharusnya disokong oleh semua 
anggota masyarakat bukan sahaja pihak 
kerajaan tetapi pihak swasta even 
invidual. Fokus dalam menangani isu 
pengangguran adalah penting dan kita 
tidak terlepas perhatian dalam hal 
manpower bagi permintaan pekerjaan 
masa depan.  
 
Sekarang kita terlalu melihat kebelakang 
mencari opportunities dan vacancies 
untuk membantu para penganggur. 
Hamba sarankan bahawa MPEC juga 
untuk melihat forward planning untuk 
mencari pekerjaan baharu untuk 
menyediakan pekerjaan anak-anak kita 
yang akan graduate tiap-tiap tahun.  
 
Penyertaan dalam MPEC yang terdiri 
daripada Ahli-Ahli Yang Berhormat 
Menteri perlu diperluaskan sepertimana 
yang abiskaola katakan dalam 
penggulungan awal dimasukkan captain 
of industries supaya mereka dapat 
memberi pandangan, invidual terpenting, 
komuniti perniagaan untuk sama-sama 
mencipta to cocreate dan mewujudkan 
pendekatan senegara seperti whole of 
nation approach.  
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Sekarang yang telus whole of nation 
approach kita juga memerlukan 
pemerhatian tentang mengisi jurang 
dalam isu peluang pekerjaan, gambaran 
keseluruhan berkaitan pekerjaan sama 
ada di sektor swasta mahupun kerajaan, 
yang perlu dilihat bukan sahaja jawatan 
kosong dan permohonan permit kerajaan 
semata-mata.  
 
Kita harus mempunyai gambaran penuh 
memperlihatkan semua pekerjaan dalam 
sektor kerajaan dan swasta sebagai 
contoh maybe my maths is wrong sektor 
kerajaan terdapat 100,000 or 70,000 
orang pekerja dan ada lebih kurang 
dilaporkan 3,000 ke 4,000 kekosongan 
tiap-tiap tahun 1,000  ke 2,000 warga 
pekerja kerajaan akan pencen dan 
60,000 work permit holders 10,000 orang 
yang registered penganggur dan 
mungkin lebih daripada itu yang 
underemployed kata Yang Berhormat 
Pehin Orang Kaya Laila Setia Dato Seri 
Setia Awang Haji Abdul Rahman bin Haji 
Ibrahim, tetapi kalau kita ikut hisabnya 
dan political will, we can fit all those 
11,000 people into the 60,000 plus 4,000 
pekerjaan yang kosong. Mungkin satu 
cabaran bagaimana kita dapat force feed 
untuk sementara waktu 11,000 orang 
yang menganggur.  
 
Kaola difahamkan memang sudah ada 
hajat untuk mengadakan levy kepada 
work permit holders. Mungkin ini satu 
inisiatif, the only reason kita 
menggunakan work permit dalam negara 
ini sebab tidak ada warga tempatan yang 
berkelayakan dan yang mempunyai 
pengalaman untuk diambil bekerja dalam 

sektor swasta ataupun tidak ada anak 
tempatan yang mahu bekerja dengan 
gaji yang telah ditawarkan oleh pihak 
swasta maka itu pihak swasta memohon 
the work permit untuk bekerja dengan 
mereka. 
 
Sektor perniagaan tahu bagaimana untuk 
memajukan perniagaannya. Mereka tahu 
apa keperluan yang mereka mahu untuk 
memajukan perniagaan mereka dan kita 
orang luar tidak akan mengetahui 
apakah strategi dalam sesebuah syarikat 
untuk memajukan perniagaan mereka. 
  
Jika mereka maju  ُ اء  اللّٰه  ekonomi akan إِنْ ش 
berkembang dan peluang pekerjaan 
akan lebih banyak untuk anak tempatan. 
Kalau syarikat itu berdaftar dengan 
kerajaan  ُ اللّٰه اء   ش   akan mendatangkan إِنْ 
hasil kepada kerajaan. Jika dia tidak 
berdaftar dengan kerajaan, kekayaannya 
untuk dirinya sendiri. 
 
Kalau syarikat mahupun 100 work permit 
misalannya, kita berikan 100 tetapi 
dengan syarat disebabkan mereka 
menggunakan work permit sebab tidak 
ada anak tempatan yang mereka dapat 
ambil atau tidak ada anak tempatan yang 
mahu bekerja dengan mereka.  

Sekiranya setiap work permit itu 
dikenakan levy yang sepertimana 
diharapkan dan levy itu akan dimasukkan 
dalam dana pembangunan kemahiran 
yang akan melatih anak tempatan 
mengisikan tempat akan pekerjaan itu    
 ُ اللّٰه اء   ش   syarikat tidak akan ada alasan إِنْ 
untuk tidak mengambil anak tempatan. 
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Menteri dan Menteri Kewangan dan 
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Darussalam bahawa satu buku akan 
diterbitkan yang meliputi laporan dari 
tahun 2015 ke 2020 dan ia bertujuan 
untuk ‘memberigakan’ kepada orang 
ramai dan peluang yang paling baik 
untuk ia ditunduki dan juga 
‘pemberigaan’ ini bukan terhad kepada 
orang ramai malahan kepada penuntut-
penuntut sekolah juga. Itulah antara lain 
Yang Berhormat Pengerusi, sebagai 
tambahan. 
 
Yang Berhormat Pengerusi: Silakan 
Yang Berhormat Awang Haji Salleh 
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terima kasih atas penjelasan kerana kita 
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untuk menunjuk kira adakah kita 
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sebagai yang diidamkan 12 tahun yang 
lalu. 
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supaya to give more assurance. The KPI 
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verification.  
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untuk memperkayakan kemahiran anak-
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Bagi menangani isu-isu keberkesanan 
manpower planning dalam negeri 
seharusnya disokong oleh semua 
anggota masyarakat bukan sahaja pihak 
kerajaan tetapi pihak swasta even 
invidual. Fokus dalam menangani isu 
pengangguran adalah penting dan kita 
tidak terlepas perhatian dalam hal 
manpower bagi permintaan pekerjaan 
masa depan.  
 
Sekarang kita terlalu melihat kebelakang 
mencari opportunities dan vacancies 
untuk membantu para penganggur. 
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untuk melihat forward planning untuk 
mencari pekerjaan baharu untuk 
menyediakan pekerjaan anak-anak kita 
yang akan graduate tiap-tiap tahun.  
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yang abiskaola katakan dalam 
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of industries supaya mereka dapat 
memberi pandangan, invidual terpenting, 
komuniti perniagaan untuk sama-sama 
mencipta to cocreate dan mewujudkan 
pendekatan senegara seperti whole of 
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gaji yang telah ditawarkan oleh pihak 
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the work permit untuk bekerja dengan 
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untuk memajukan perniagaan mereka. 
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Kalau syarikat itu berdaftar dengan 
kerajaan  ُ اللّٰه اء   ش   akan mendatangkan إِنْ 
hasil kepada kerajaan. Jika dia tidak 
berdaftar dengan kerajaan, kekayaannya 
untuk dirinya sendiri. 
 
Kalau syarikat mahupun 100 work permit 
misalannya, kita berikan 100 tetapi 
dengan syarat disebabkan mereka 
menggunakan work permit sebab tidak 
ada anak tempatan yang mereka dapat 
ambil atau tidak ada anak tempatan yang 
mahu bekerja dengan mereka.  

Sekiranya setiap work permit itu 
dikenakan levy yang sepertimana 
diharapkan dan levy itu akan dimasukkan 
dalam dana pembangunan kemahiran 
yang akan melatih anak tempatan 
mengisikan tempat akan pekerjaan itu    
 ُ اللّٰه اء   ش   syarikat tidak akan ada alasan إِنْ 
untuk tidak mengambil anak tempatan. 
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Itu sahaja yang ingin saya katakan 
tentang MPEC dan mungkin nanti apabila 
kita membincangkan tentang MPEC yang 
juga melatih anak tempatan dapat 
memberikan workload forecast untuk 
future supaya Kementerian Pendidikan 
akan dapat menyediakan kemahiran dan 
pekerja masa depan yang globally mobile 
dan berkemampuan.  
 
Sebelum saya meneruskan satu lagi 
tentang i-Ready,  مْدُ لِلّٰه ح 

ْ
ل
َ
أ inisiatif i-Ready 

mulia dan mesti diberi penghargaan 
inisiatif-inisiatif untuk memberikan 
kepintaran dan pendedahan kepada 
graduan-graduan untuk mendapatkan 
pengalaman bekerja. Kita perlu 
memantau bahawa program  i-Ready 
tidak diabuse, sepatutnya dipantau anak 
tempatan yang bekerja dalam i-Ready 
diexpose dalam syarikat untuk 
menyediakan mereka bekerja dalam 
syarikat tersebut dan bukan melakukan 
administrative work dan dikatakan tidak 
berkelayakan. 
 
Kaola faham ada beberapa syarikat yang 
tidak mematuhi piawaian tangga gaji 
selepas tamat tempoh perantis dan kaola 
faham juga yang menyedihkan terdapat 
agensi kerajaan yang mengambil i-Ready 
dan mengabuse dengan tidak membagi 
top-up selepas 11 bulan dan yang 
menyedihkan lagi tidak memberikan 
kontrak pekerjaan selepas 18 bulan.  
 
Tidak seperti intend of the i-Ready. Kalau 
wakil pihak kerajaan tidak akur dengan 
polisi yang dibuat oleh pihak kerajaan 
sendiri, bagaimana pihak swasta akan 

dapat diforce untuk akur dengan polisi 
yang disediakan oleh kerajaan. 
 
Mohon maaf kalau teguran tidak 
berpatutan. Kaola berhenti untuk 
memberikan peluang untuk menjawab 
ataupun saya teruskan dengan Jabatan 
Tenaga? 
 
Yang Berhormat Yang Di-Pertua: 
Yang Berhormat teruskan sahaja. Waktu 
pun sudah agak lewat dan barangkali ada 
antara kita yang akan pergi ke masjid 
bagi menunaikan Nisfu Syaaban. Saya 
harap Yang Berhormat akan dapat 
menyelesaikan secepatnya masalah yang 
akan dikemukakan. Silakan. 

Yang Berhormat Awang Haji Salleh 
Bostaman bin Haji Zainal Abidin:             
 ُ اء  اللّٰه  kaola ada beberapa isu tentang إِنْ ش 
Jabatan Tenaga. Ada beberapa target 
dalam Energy Strategy Planning ataupun 
white paper yang dahulunya dan yang 
satu daripadanya ialah untuk menaikkan 
production 850,000 barrel sehari. 

Kaola ingin mengetahui apakah status 
energy action plan dan jika masih 
relevan, apakah inisiatif untuk mencapai 
target dalam energy strategic plan itu. 
Sebab kaola terkilan mengetahui semasa 
permuzakarahan bahawa sekarang 
penghasilan production amat menurun 
dan tidak perlu dikatakan volumenya 
pada masa ini. Oleh itu, kita harus 
memastikan bahawa action plan untuk 
meningkatkan security of energy untuk 
masa depan. Ini termasuk energy mix 
yang dari renewables dan 
memperkenalkan inisiatif-inisiatif energy 
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efficiency dalam industri dan juga dalam 
kementerian. Kaola berpendapat fokus 
utama seharusnya diberikan secara 
berterusan untuk memastikan industri 
minyak dan gas tidak tercicir yang 
disebabkan oleh salah anggapan bahawa 
ia satu industri yang matang yang dapat 
berjalan dengan sendiri kerana ia 
sesuatu yang kelihatan mudah. It looks 
easy because the competent people in 
Brunei Shell and BSJV make it look easy. 
Ia tidak semudah yang difikirkan dan ia 
nampak mudah sebab competent people 
running the business. Janganlah kita 
mudah terlepas perhatian dan hilang 
kemampuan. 

Kedua, strategic stock.  Dengan 
penutupan refinery di Seria dan beralih 
semua production of refinery products ke 
Syarikat Hengyi Industries Sdn. Bhd., 
kegunaan negara bergantung pada 
Syarikat Hengyi Industries Sdn.              
Bhd. which is a commercial entity                
yang memfokuskan keuntungan.  
 
Bagaimanakah kita memastikan bahawa 
jumlah penghasilan third party ini ‘kitani’ 
ada rights of first refusal untuk 
melindungi hak permintaan domestik dan 
juga jika kita perlu meningkatkan dan 
mengadakan strategic stock production 
Syarikat Hengyi Industries Sdn. Bhd. 
tidak dapat kita akses. Ini adalah satu 
strategik yang perlu diambil kira 
memandangkan kita now dependent fully 
on third party yang mungkin tidak punya 
selaras interest dengan ‘kitani’. 
 
Seterusnya dalam Permesyuaratan Majlis 
Mesyuarat Negara Tahun 2021, Yang 

Berhormat Menteri yang berkenaan 
melaporkan lebih dari $ 1.6 bilion untuk 
Industri Minyak dan Gas yang akan 
mewujudkan 45 ribu pekerjaan 
menjelang tahun 2024 tahun depan. 
Mungkin persoalannya, bagaimanakah 
kemajuannya dan di mana anak-anak 
tempatan memohon pekerjaan yang 
akan disediakan pada tahun depan?. 
 
Akhirnya, Yang Berhormat Pengerusi, 
banyak prasarana yang telah mencapai 
economic useful life dan perlu 
dicommissioning dan restoration to 
become safe area sebab difahamkan ada 
projek-projek dalam portfolio BSP dan 
BSJV  untuk membuat decommissioning, 
amba sarankan pemantauan kerja-kerja 
ini, inisiatif ini dibukakan supaya lebih 
banyak local practice peluang untuk 
mengusahakan bukan saja mendevelop 
skill dalam commissioning dan 
restoration project agar mereka akan 
dapat nanti membawa expertise ini             
ke luar negeri juga nanti memberi 
opportunities to create more jobs dalam 
negara.  Terima kasih. 
 
Yang Berhormat Pengerusi: Yang 
Berhormat Menteri di Jabatan Perdana 
Menteri dan Menteri Kewangan dan 
Ekonomi II. 
 
Yang Berhormat Menteri di Jabatan 
Perdana Menteri dan Menteri 
Kewangan dan Ekonomi II:  Terima 
Kasih Yang Berhormat Pengerusi. Ada 
beberapa soalan mengenai MPEC , kaola 
cuba menjawab secara ringkas sahaja: 
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Itu sahaja yang ingin saya katakan 
tentang MPEC dan mungkin nanti apabila 
kita membincangkan tentang MPEC yang 
juga melatih anak tempatan dapat 
memberikan workload forecast untuk 
future supaya Kementerian Pendidikan 
akan dapat menyediakan kemahiran dan 
pekerja masa depan yang globally mobile 
dan berkemampuan.  
 
Sebelum saya meneruskan satu lagi 
tentang i-Ready,  مْدُ لِلّٰه ح 

ْ
ل
َ
أ inisiatif i-Ready 

mulia dan mesti diberi penghargaan 
inisiatif-inisiatif untuk memberikan 
kepintaran dan pendedahan kepada 
graduan-graduan untuk mendapatkan 
pengalaman bekerja. Kita perlu 
memantau bahawa program  i-Ready 
tidak diabuse, sepatutnya dipantau anak 
tempatan yang bekerja dalam i-Ready 
diexpose dalam syarikat untuk 
menyediakan mereka bekerja dalam 
syarikat tersebut dan bukan melakukan 
administrative work dan dikatakan tidak 
berkelayakan. 
 
Kaola faham ada beberapa syarikat yang 
tidak mematuhi piawaian tangga gaji 
selepas tamat tempoh perantis dan kaola 
faham juga yang menyedihkan terdapat 
agensi kerajaan yang mengambil i-Ready 
dan mengabuse dengan tidak membagi 
top-up selepas 11 bulan dan yang 
menyedihkan lagi tidak memberikan 
kontrak pekerjaan selepas 18 bulan.  
 
Tidak seperti intend of the i-Ready. Kalau 
wakil pihak kerajaan tidak akur dengan 
polisi yang dibuat oleh pihak kerajaan 
sendiri, bagaimana pihak swasta akan 

dapat diforce untuk akur dengan polisi 
yang disediakan oleh kerajaan. 
 
Mohon maaf kalau teguran tidak 
berpatutan. Kaola berhenti untuk 
memberikan peluang untuk menjawab 
ataupun saya teruskan dengan Jabatan 
Tenaga? 
 
Yang Berhormat Yang Di-Pertua: 
Yang Berhormat teruskan sahaja. Waktu 
pun sudah agak lewat dan barangkali ada 
antara kita yang akan pergi ke masjid 
bagi menunaikan Nisfu Syaaban. Saya 
harap Yang Berhormat akan dapat 
menyelesaikan secepatnya masalah yang 
akan dikemukakan. Silakan. 

Yang Berhormat Awang Haji Salleh 
Bostaman bin Haji Zainal Abidin:             
 ُ اء  اللّٰه  kaola ada beberapa isu tentang إِنْ ش 
Jabatan Tenaga. Ada beberapa target 
dalam Energy Strategy Planning ataupun 
white paper yang dahulunya dan yang 
satu daripadanya ialah untuk menaikkan 
production 850,000 barrel sehari. 

Kaola ingin mengetahui apakah status 
energy action plan dan jika masih 
relevan, apakah inisiatif untuk mencapai 
target dalam energy strategic plan itu. 
Sebab kaola terkilan mengetahui semasa 
permuzakarahan bahawa sekarang 
penghasilan production amat menurun 
dan tidak perlu dikatakan volumenya 
pada masa ini. Oleh itu, kita harus 
memastikan bahawa action plan untuk 
meningkatkan security of energy untuk 
masa depan. Ini termasuk energy mix 
yang dari renewables dan 
memperkenalkan inisiatif-inisiatif energy 
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efficiency dalam industri dan juga dalam 
kementerian. Kaola berpendapat fokus 
utama seharusnya diberikan secara 
berterusan untuk memastikan industri 
minyak dan gas tidak tercicir yang 
disebabkan oleh salah anggapan bahawa 
ia satu industri yang matang yang dapat 
berjalan dengan sendiri kerana ia 
sesuatu yang kelihatan mudah. It looks 
easy because the competent people in 
Brunei Shell and BSJV make it look easy. 
Ia tidak semudah yang difikirkan dan ia 
nampak mudah sebab competent people 
running the business. Janganlah kita 
mudah terlepas perhatian dan hilang 
kemampuan. 

Kedua, strategic stock.  Dengan 
penutupan refinery di Seria dan beralih 
semua production of refinery products ke 
Syarikat Hengyi Industries Sdn. Bhd., 
kegunaan negara bergantung pada 
Syarikat Hengyi Industries Sdn.              
Bhd. which is a commercial entity                
yang memfokuskan keuntungan.  
 
Bagaimanakah kita memastikan bahawa 
jumlah penghasilan third party ini ‘kitani’ 
ada rights of first refusal untuk 
melindungi hak permintaan domestik dan 
juga jika kita perlu meningkatkan dan 
mengadakan strategic stock production 
Syarikat Hengyi Industries Sdn. Bhd. 
tidak dapat kita akses. Ini adalah satu 
strategik yang perlu diambil kira 
memandangkan kita now dependent fully 
on third party yang mungkin tidak punya 
selaras interest dengan ‘kitani’. 
 
Seterusnya dalam Permesyuaratan Majlis 
Mesyuarat Negara Tahun 2021, Yang 

Berhormat Menteri yang berkenaan 
melaporkan lebih dari $ 1.6 bilion untuk 
Industri Minyak dan Gas yang akan 
mewujudkan 45 ribu pekerjaan 
menjelang tahun 2024 tahun depan. 
Mungkin persoalannya, bagaimanakah 
kemajuannya dan di mana anak-anak 
tempatan memohon pekerjaan yang 
akan disediakan pada tahun depan?. 
 
Akhirnya, Yang Berhormat Pengerusi, 
banyak prasarana yang telah mencapai 
economic useful life dan perlu 
dicommissioning dan restoration to 
become safe area sebab difahamkan ada 
projek-projek dalam portfolio BSP dan 
BSJV  untuk membuat decommissioning, 
amba sarankan pemantauan kerja-kerja 
ini, inisiatif ini dibukakan supaya lebih 
banyak local practice peluang untuk 
mengusahakan bukan saja mendevelop 
skill dalam commissioning dan 
restoration project agar mereka akan 
dapat nanti membawa expertise ini             
ke luar negeri juga nanti memberi 
opportunities to create more jobs dalam 
negara.  Terima kasih. 
 
Yang Berhormat Pengerusi: Yang 
Berhormat Menteri di Jabatan Perdana 
Menteri dan Menteri Kewangan dan 
Ekonomi II. 
 
Yang Berhormat Menteri di Jabatan 
Perdana Menteri dan Menteri 
Kewangan dan Ekonomi II:  Terima 
Kasih Yang Berhormat Pengerusi. Ada 
beberapa soalan mengenai MPEC , kaola 
cuba menjawab secara ringkas sahaja: 
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i. Penglibatan Captain Industry 
Individual dan sebagainya dalam 
MPEC  sepertimana yang kaola 
kongsikan dalam Kertas 
Pembentangan Rang Undang-
Undang Perbekalan, kaola sudah 
mengongsikan bahawa di bawah 
Manpower Planning Employment 
Council (MPEC). ’Kitani’ sudah 
tubuhkan Manpower Industry 
Steering Commitee (MISC),  working 
group  yang melibatkan sekurang-
kurangannya 71 buah syarikat 
swasta untuk sama-sama 
mengongsikan sama-sama 
memajukan usaha-usaha di bawah 
MPEC.; 
 

ii. Pekerja asing pada masa ini kira-kira 
ada 67 ribu individu dalam dan luar 
negeri dan dibandingkan dengan 
unemployment kira 11 ribu memang 
mengikut angkanya dapatlah ’kitani’ 
’tamu-tamukan’ tetapi tidak 
semestinya semua pekerjaan itu atau 
jawatan itu dapat diisi oleh anak-
anak tempatan pada masa ini. 
Memang dengan usaha kita 
mengadakan program seperti 
upskilling, reskilling, spin  dan 
sebagainya itu mudah-mudahan 
dapat meningkatkan lagi kemahiraan 
anak-anak tempatan ’kitani’ pada 
satu hari dapat mengambil alih 
jawatan berkenaan.  

 
Tetapi ada juga sebahagian kerja itu 
mungkin kita juga tidak 
menggalakkan anak-anak tempatan 
untuk mengambil alih seperti labour 
shop yang rendah sekali. Itulah kita 

mahu anak-anak tempatan kita 
mudah-mudahan maju memegang 
jawatan yang sophisticated high level 
sedikit.; 

iii. Future job demand. Ini satu perkara 
yang selalu dibincangkan bukannya 
sahaja di dalam negeri tetapi di luar 
negeri juga. Apakah sebenarnya 
future job ini? Do we know what are 
the future job?.  
 
Jadi, untuk menyediakan supaya 
anak-anak tempatan kita ready for 
future job mungkin apa yang  future 
job  ini pun belum diketahui. Apa 
yang penting dalam persediaan, we 
need to make sure we provide 
training  untuk anak-anak tempatan 
ini supaya mereka more adaptable, 
more flexible, itu adalah satu isu yang 
dihadapi oleh banyak negara pada 
masa ini.  How do you prepare your  
pekerja untuk future job  ini?. Yang 
penting kitani  concentrate on the 
important subject yang pada masa ini 
ada seperti yang di US ada satu 
program dinamakannya Science 
Technology Engineering and Maths 
(STEM) dan sebagainya. Itulah yang 
kira foundation bagi menyediakan 
mereka punya future work force  
supaya masa hadapan mereka ini  
more adaptable  dan sebagainya.; 
 
Itu memang kita sentiasa make sure 
masa panjang pekerja kita bersedia 
tapi in immediate future untuk 
menyediakan pekerjaan untuk anak-
anak tempatan. Kita MPEC 
bekerjasama dengan beberapa 
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bahagian termasuk Kementerian 
Kewangan dan Ekonomi dari segi apa 
sebenarnya FDI yang mungkin akan 
datang ke negeri ini. Jadi, supaya  
kita dapat merancangkan education 
programme  dan sebagainya untuk 
prepare our work force sekiranya FDI 
ini datang nanti we are ready 
bukannya sudah mereka datang baru 
kitani belajar mengadakan kursus 
dan sebagainya. Kitani prepare  awal 
ini memang sentiasa dirunding 
bersama.; 
 

iv. i-Ready  selepas 11 bulan, majikan 
tidak ada topup  dan sebagainya. Itu 
kalau ada kedapatan isu ini boleh 
Yang Berhormat melaporkan perkara 
ini ke MPEC sebab ’kitani’ dalam 
berkontrak dengan majikan mesti 
mereka mengadakan topup kalau 
tidak ’kitani’ keluarkan dari senarai 
majikan dan ada kedengaran bukan 
saja tidak ada topup ataupun 
programme ataupun working 
enviroment itu tidak sesuai 
sebenarnya ataupun tiada  proper 
coaching. Kalau ada pendengaran, 
Yang Berhormat boleh juga 
memainkan peranan untuk menolong  
MPEC. 

Mengenai Wawasan Brunei 2035 ada 
Yang Berhormat mencadangkan 
direview, Pejabat Wawasan Brunei telah 
mengadakan perundingan seperti 
sebelum ini juga dengan United Nation 
Development Programme satu entiti 
yang menolong negara-negara untuk 
memajukan development programme 
dan sebagainya.  Perkara ini sudah 

berunding dengan UNDP.  ُ اء  اللّٰه  akan إِنْ ش 
diteruskan kalau ada keperluan ‘kitani’ 
pada masa hadapan.  

‘Kitani’ mengadakan satu very 
independent review supaya kitani punya 
KPI dan sebagainya adalah more in line 
with our Wawasan. Mengenai tenaga 
mungkin kaola serahkan kepada Yang 
Berhormat Menteri di Jabatan Perdana 
Menteri dan Menteri Pertahanan II untuk 
mengongsikan jawapannya. Terima 
kasih. 
 
Yang Berhormat Menteri di Jabatan 
Perdana Menteri dan Menteri 
Pertahanan II: Terima kasih Yang 
Berhormat Pengerusi dan terima kasih 
Yang Berhormat Menteri di Jabatan 
Perdana Menteri dan Menteri Kewangan 
dan Ekonomi II.  

Kaola baru jua masuk 9 bulan dan untuk 
meneliti benar-benar mengenai isu 
tenaga dan pengeluarannya di negara 
ini, izinkan kaola jua memberikan sedikit 
jawapan mengenai soalan fokus dalam 
membangun Sektor Huluan Minyak dan 
Gas yang mana secara tidak langsung 
juga merangkumi status Energy White 
Paper yang telah pun diteliti semula oleh 
Jabatan Tenaga di Jabatan Perdana 
Menteri. 

Energy White Paper yang diterbitkan 
pada tahun 2013 berasaskan kepada 
scenario planning dengan menggunakan 
andaian-andaian yang tertentu dalam 
Sektor Tenaga merangkumi Sektor 
Huluan dan Hiliran Minyak dan Gas dan 
juga Sektor Kuasa Elektrik, bahan api 
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Jadi, untuk menyediakan supaya 
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future job mungkin apa yang  future 
job  ini pun belum diketahui. Apa 
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need to make sure we provide 
training  untuk anak-anak tempatan 
ini supaya mereka more adaptable, 
more flexible, itu adalah satu isu yang 
dihadapi oleh banyak negara pada 
masa ini.  How do you prepare your  
pekerja untuk future job  ini?. Yang 
penting kitani  concentrate on the 
important subject yang pada masa ini 
ada seperti yang di US ada satu 
program dinamakannya Science 
Technology Engineering and Maths 
(STEM) dan sebagainya. Itulah yang 
kira foundation bagi menyediakan 
mereka punya future work force  
supaya masa hadapan mereka ini  
more adaptable  dan sebagainya.; 
 
Itu memang kita sentiasa make sure 
masa panjang pekerja kita bersedia 
tapi in immediate future untuk 
menyediakan pekerjaan untuk anak-
anak tempatan. Kita MPEC 
bekerjasama dengan beberapa 
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bahagian termasuk Kementerian 
Kewangan dan Ekonomi dari segi apa 
sebenarnya FDI yang mungkin akan 
datang ke negeri ini. Jadi, supaya  
kita dapat merancangkan education 
programme  dan sebagainya untuk 
prepare our work force sekiranya FDI 
ini datang nanti we are ready 
bukannya sudah mereka datang baru 
kitani belajar mengadakan kursus 
dan sebagainya. Kitani prepare  awal 
ini memang sentiasa dirunding 
bersama.; 
 

iv. i-Ready  selepas 11 bulan, majikan 
tidak ada topup  dan sebagainya. Itu 
kalau ada kedapatan isu ini boleh 
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berunding dengan UNDP.  ُ اء  اللّٰه  akan إِنْ ش 
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Yang Berhormat Menteri di Jabatan 
Perdana Menteri dan Menteri 
Pertahanan II: Terima kasih Yang 
Berhormat Pengerusi dan terima kasih 
Yang Berhormat Menteri di Jabatan 
Perdana Menteri dan Menteri Kewangan 
dan Ekonomi II.  

Kaola baru jua masuk 9 bulan dan untuk 
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ini, izinkan kaola jua memberikan sedikit 
jawapan mengenai soalan fokus dalam 
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Gas yang mana secara tidak langsung 
juga merangkumi status Energy White 
Paper yang telah pun diteliti semula oleh 
Jabatan Tenaga di Jabatan Perdana 
Menteri. 

Energy White Paper yang diterbitkan 
pada tahun 2013 berasaskan kepada 
scenario planning dengan menggunakan 
andaian-andaian yang tertentu dalam 
Sektor Tenaga merangkumi Sektor 
Huluan dan Hiliran Minyak dan Gas dan 
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pengangkutan dan tenaga yang boleh 
diperbaharui.  Sebagai contoh, di sekitar 
haluan sasaran pengeluaran minyak dan 
gas pada masa depan bergantung pada 
kejayaan penemuan telaga-telaga yang 
baharu terutama sekali di kawasan 
baharu di lautan dalam. 

Berasaskan kepada perkembangan 
selama 10 tahun yang lalu dan 
maklumat-maklumat yang terkini 
sepertimana yang telah dikongsikan 
semasa penyampaian mukadimah, kaola 
sebelum ini. Jabatan Tenaga di Jabatan 
Perdana Menteri telah menyusun pelan 
strategik dengan matlamat utama untuk 
mengekalkan huluan minyak dan gas 
pada tahap masa ini iaitu sebanding 
dengan kira-kira 300,000 tong sehari 
dalam jangka sederhana dan akan 
meningkat ke tahap kira-kira 350,000 
tong sehari dalam jangka masa panjang. 
 
Manakala di Sektor Hiliran Minyak dan 
Gas, Energy White Paper juga 
menggariskan pelan strategik bagi 
mengembangkan sektor hiliran dengan 
sasaran hasil pendapatan jualan produk 
menjelang tahun 2035 ialah $5 bilion 
setahun dan  مْدُ لِلّٰه ح 

ْ
ل
َ
أ sejak beroperasi Loji 

Penapis Minyak dan Petrokimia Syarikat 
Hengyi Industries Sendirian Berhad pada 
tahun 2019 dan Loji Urea Syarikat Brunei 
Fertilizers Industries pada tahun lepas.  
Hasil pendapatan sektor hiliran telah 
mencapai sasaran lebih awal daripada 
yang dirancang. 
 
Seterusnya mengenai soalan yang 
berkaitan dengan Energy security, 
cadangan mengintegrasikan tenaga yang 

dapat diperbaharui dalam sistem                
tenaga kebangsaan dan menggalakkan 
penjimatan tenaga untuk meningkatkan 
energy security sememangnya perkara 
ini telah menjadi pelan strategik               
di Jabatan Tenaga di Jabatan Perdana 
Menteri. 

Ke arah usaha ini Jabatan Tenaga                    
di Jabatan Perdana Menteri telah 
menyasarkan peningkatan dalam 
penggunaan tenaga yang boleh 
diperbaharui kepada sekurang-
kurangnya 200 Megawatt pada tahun 
2025 dan 300 Megawatt menjelang 
tahun 2035.  Keutamaan juga diberikan 
kepada penggunaan tenaga yang lebih 
efisien dalam kalangan orang ramai 
melalui inisiatif-inisiatif kecekapan dan 
penjimatan.   
 
Antara inisiatif penjimatan tenaga 
termasuklah pengendalan Energy 
Efficiency (standard and labelling) act 
yang akan dilancarkan sedikit masa lagi 
untuk mengawal pengimportan alat 
pendingin hawa yang hanya cekap 
tenaga. Dalam jangka masa panjang pula 
usaha-usaha lain seperti meninjau 
potensi pengeluaran sumber bekalan 
tenaga yang boleh diperbaharui 
(renewable) yang lain seperti hydrogen 
sedang dikaji.   
 
Manakala mengenai strategik stok iaitu 
soalan yang kedua,  لِلّٰه مْدُ  ح 

ْ
ل
َ
أ dengan 

dasar-dasar yang sedia ada dan 
pemantauan yang berterusan serta 
kerjasama yang padu daripada semua 
pihak setakat ini negara sentiasa berjaya 

 
 
PETANG HARI SELASA, 14HB. SYAABAN 1444H/7HB. MAC 2023M 
  

171 

memenuhi bekalan bahan api pada 
setiap masa.  
  
Dengan adanya projek-projek Penapis 
Minyak dan Petrokimia di Pulau Muara 
Besar yang mula beroperasi pada bulan 
November 2019, kemampuan negara 
menjadi mandiri atau self-efficient dalam 
membekalkan keperluan domestik 
negara bagi bahan api iaitu produk-
produk petroleum malah semakin 
meningkat bukan sebaliknya. 
 
Dasar utama kerajaan ialah untuk 
memastikan tahap stok minimum bahan 
api pengangkutan pada setiap masa dan 
mempunyai pelan kontengensi termasuk 
pengimportan jika ada keperluan.                        
Di samping itu, pihak kerajaan 
mempunyai hak sepenuhnya untuk 
memastikan keutamaan sentiasa 
diberikan kepada bekalan tempatan.  
Perkara ini juga dimeterai dalam bentuk 
perjanjian antara kerajaan dan Syarikat 
Hengyi Industries Sendirian Berhad. 

 ُ اللّٰه اء   ش   pelaksanaan dasar-dasar ini إِنْ 
akan sentiasa dipantau pada setiap masa 
untuk memastikan bahawa pembekalan 
bahan api untuk memenuhi keperluan 
orang ramai adalah terjamin dan 
melambangkan energy security yang 
kukuh bagi Negara Brunei Darussalam.  

Mengenai rancangan pengendalian 
prasarana atau aset-aset sektor huluan 
yang sudah menjangkau jangka hayat 
merupakan salah satu keutamaan 
Jabatan Tenaga, Jabatan Perdana 
Menteri. Antara persediaan pihak 
kerajaan dalam perkara ini dengan 

menubuhkan dana Decommissioning dan 
restoration DNR. Dana ini merupakan 
sumbangan daripada para pengendali 
yang sedia ada.  Tujuan dana ini 
diadakan bagi memastikan komitmen 
DNR yang diperlukan pada kemudian hari 
dapat ditangani dengan berkesan 
dengan adanya sumber kewangan yang 
mencukupi tanpa bergantung pada 
peruntukan kerajaan. Keluaran 
sampingan daripada kegiatan DNR juga 
dapat dimaksimumkan  di dalam negeri 
dan sekali gus boleh memberikan 
khidmat di rantau ini pada masa depan 
memandangkan negara-negara jiran 
juga akan mempunyai keperluan yang 
sama.   
 
Demikianlah sedikit pencerahan dan 
penjelasan beberapa perkara yang telah 
dibangkitkan Yang Berhormat sebentar 
tadi. Terima kasih. 
 
Yang Berhormat Pengerusi:  Ahli-Ahli 
Yang Berhormat saya kira ada baiknya 
Mesyuarat Jawatankuasa ini kita 
tangguhkan dan kita akan bersidang 
semula di Persidangan Majlis Mesyuarat 
Negara. 
 

(Mesyuarat Jawatankuasa 
ditangguhkan) 

(Majlis Mesyuarat bersidang 
semula) 

Yang Berhormat Yang Di-Pertua:  
Ahli-Ahli Yang Berhormat. Kita sekarang 
bersidang semula di Persidangan Majlis 
Mesyuarat Negara. Saya mencadangkan 
supaya kita tangguhkan mesyuarat kita 
hari ini dan kita akan bersidang semula 
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tenaga. Dalam jangka masa panjang pula 
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diadakan bagi memastikan komitmen 
DNR yang diperlukan pada kemudian hari 
dapat ditangani dengan berkesan 
dengan adanya sumber kewangan yang 
mencukupi tanpa bergantung pada 
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(Mesyuarat Jawatankuasa 
ditangguhkan) 

(Majlis Mesyuarat bersidang 
semula) 

Yang Berhormat Yang Di-Pertua:  
Ahli-Ahli Yang Berhormat. Kita sekarang 
bersidang semula di Persidangan Majlis 
Mesyuarat Negara. Saya mencadangkan 
supaya kita tangguhkan mesyuarat kita 
hari ini dan kita akan bersidang semula 
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pada esok hari seperti biasa mulai pukul 
9.30 pagi, Rabu, 8hb. Mac 2023.   

Sekian, 
كَاتُهُ  ر  ب   اِلله و 

ُ
ة حْم  ر  لَيْكُمْ و  مُ ع  لا  وبالله التوفيق والهداية. و  السَّ

 
(Majlis Mesyuarat ditangguhkan) 
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DEWAN MAJLIS 

 
Hari Rabu, 15hb. Syaaban 1444H/8hb. Mac 2023M 

 
YANG DI-PERTUA 

DAN AHLI-AHLI MAJLIS 
MESYUARAT NEGARA 

 
HADIR: 
 
YANG DI-PERTUA  
 
Yang Berhormat Pehin Orang Kaya            
Seri Lela Dato Seri Setia Awang Haji 
Abdul Rahman bin Dato Setia Haji 
Mohamed Taib, PSNB., SLJ., PHBS., 
PJK., PKL., Yang Di-Pertua Majlis 
Mesyuarat Negara, Negara Brunei 
Darussalam. 
 
AHLI RASMI KERANA JAWATAN 
(PERDANA MENTERI DAN 
MENTERI-MENTERI) 
 
Kebawah Duli Yang Maha Mulia Paduka  
Seri Baginda Sultan Haji Hassanal 
Bolkiah Mu’izzaddin Waddaulah ibni Al-
Marhum Sultan Haji Omar ‘Ali Saifuddien 
Sa’adul Khairi Waddien, Sultan dan Yang             
Di-Pertuan Negara Brunei Darussalam, 
Perdana Menteri, Menteri Pertahanan, 
Menteri Kewangan dan Ekonomi dan 
Menteri Hal Ehwal Luar Negeri, Negara 
Brunei Darussalam. 
 
 
 
 
 
 
 

Duli Yang Teramat Mulia Paduka Seri 
Pengiran Muda Mahkota Pengiran Muda 
Haji Al-Muhtadee Billah ibni Kebawah 
Duli Yang Maha Mulia Paduka Seri 
Baginda Sultan Haji Hassanal Bolkiah 
Mu’izzaddin Waddaulah, DKMB., DPKT., 
King Abdul Aziz Ribbon, First Class 
(Saudi Arabia), The Order of the 
Renaissance (First Degree) (Jordan), 
Grand Cross of Crown Order - G.K.K. 
(Netherlands), Medal of Honour (Lao), 
DSO (Singapore), Order of Lakandula 
with the Rank of Grand Cross 
(Philippines), The Order of Prince 
Yaroslav the Wise, Second Class 
(Ukraine), DSO (Military) (Singapore), 
PHBS., Menteri Kanan di Jabatan 
Perdana Menteri, Negara Brunei 
Darussalam. 
                                                                                           
Yang Berhormat Pehin Orang Kaya Laila 
Setia Bakti Di-Raja Dato Laila Utama 
Haji Awang Isa bin Pehin Datu Perdana 
Manteri Dato Laila Utama Haji Awang 
Ibrahim, DK., SPMB., DSNB., PHBS., 
PBLI., PJK., PKL., Penasihat Khas 
Kebawah Duli Yang Maha Mulia Paduka 
Seri Baginda Sultan dan Yang                  
Di-Pertuan Negara Brunei Darussalam 
dan Menteri di Jabatan Perdana Menteri, 
Negara Brunei Darussalam. 
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Yang Berhormat Pehin Udana Khatib 
Dato Paduka Seri Setia Ustaz Haji 
Awang Badaruddin bin Pengarah Dato 
Paduka Haji Awang Othman, PSSUB., 
DPMB., PHBS., PBLI., PJK., PKL., 
Menteri Hal Ehwal Ugama, Negara 
Brunei Darussalam.  
 
Yang Berhormat Pehin Datu Lailaraja 
Mejar Jeneral (B) Dato Paduka Seri Haji 
Awang Halbi bin Haji Mohd. Yussof, 
DPKT., SMB., PHBS., Menteri di Jabatan 
Perdana Menteri dan Menteri 
Pertahanan II, Negara Brunei 
Darussalam. 
 
Yang Berhormat Dato Seri Setia Dr. 
Awang Haji Mohammad Isham bin Haji 
Jaafar, PSNB., DPMB., Menteri 
Kesihatan, 
Negara Brunei Darussalam. 
 
Yang Berhormat Dato Seri Setia Dr. 
Awang Haji Mohd. Amin Liew bin 
Abdullah, PSNB., SPMB., Menteri di 
Jabatan Perdana Menteri dan Menteri 
Kewangan dan Ekonomi II, Negara 
Brunei Darussalam. 
 
Yang Berhormat Dato Seri Setia Awang 
Haji Erywan bin Pehin Datu Pekerma 
Jaya Haji Mohd. Yusof, PSNB., SPMB., 
PJK., PIKB., Menteri Hal Ehwal Luar 
Negeri II, Negara Brunei Darussalam. 
(Tidak hadir atas urusan rasmi) 
 
Yang Berhormat Dato Seri Setia Awang 
Haji Ahmaddin bin Haji Abdul Rahman, 
PSNB., SPMB., PSB., PIKB., Menteri Hal 
Ehwal Dalam Negeri, Negara Brunei 
Darussalam. 

Yang Berhormat Dato Seri Setia Dr. 
Awang Haji Abd. Manaf bin Haji 
Metussin, PSNB., SPMB., PKL.,                  
Menteri Sumber-Sumber Utama                    
dan Pelancongan, Negara Brunei 
Darussalam. 
 
Yang Berhormat Dato Seri Setia Awang 
Haji Muhammad Juanda bin Haji Abd. 
Rashid, PSNB., DPMB., PIKB.,                          
Menteri Pembangunan, Negara Brunei 
Darussalam. 
 
Yang Berhormat Datin Seri Setia Dr. 
Dayang Hajah Romaizah binti Haji Md. 
Salleh, PSNB., SPMB., PIKB., PKL., 
Menteri Pendidikan, Negara Brunei 
Darussalam. (Tidak hadir atas 
urusan rasmi) 
 
Yang Berhormat Pengiran Dato Seri 
Setia Shamhary bin Pengiran Dato 
Paduka Haji Mustapha, PSNB., Menteri 
Pengangkutan dan Infokomunikasi, 
Negara Brunei Darussalam. 
 
Yang Berhormat Dato Seri Setia Awang 
Haji Nazmi bin Haji Mohamad, PSNB., 
SMB., PIKB., Menteri Kebudayaan, Belia 
dan Sukan, Negara Brunei Darussalam. 
(Tidak hadir atas urusan rasmi) 
 
AHLI YANG DILANTIK ORANG-
ORANG YANG BERGELAR: 
 
Yang Berhormat Pehin Orang Kaya Laila 
Setia Dato Seri Setia Awang Haji Abd. 
Rahman bin Haji Ibrahim, PSNB., 
DPMB., PHBS., PIKB., PKL. 
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Yang Berhormat Pehin Orang Kaya 
Johan Pahlawan Dato Seri Setia Awang 
Haji Adanan bin Begawan Pehin Siraja 
Khatib Dato Seri Setia Haji Mohd. Yusuf, 
PSNB., DPMB., PHBS., PJK., PIKB., PKL. 
 
Yang Berhormat Pehin Orang Kaya 
Indera Pahlawan Dato Seri Setia Haji 
Awang Suyoi bin Haji Osman, PSNB., 
DPMB., PJK., PIKB., PKL. 
 
AHLI YANG DILANTIK ORANG-
ORANG YANG TELAH MENCAPAI 
KECEMERLANGAN: 
 
Yang Berhormat Dayang Hajah Safiah 
binti Sheikh Haji Abd. Salam. 
 
Yang Berhormat Awang Lau How Teck. 
 
Yang Berhormat Dayang Chong Chin 
Yee. 
 
Yang Berhormat Dr. Awang Haji Mahali 
bin Haji Momin. 
 
Yang Berhormat Awang Haji Salleh 
Bostaman bin Haji Zainal Abidin. 
 
Yang Berhormat Dayang Hajah 
Rosmawatty binti Haji Abdul Mumin. 
 
Yang Berhormat Pengiran Haji Isa bin 
Pengiran Haji Aliuddin. 
 
AHLI YANG DILANTIK MEWAKILI 
DAERAH-DAERAH: 
Yang Berhormat Awang Amran bin Haji 
Maidin, Penghulu Mukim Lumapas -
Daerah Brunei dan Muara. 
 

Yang Berhormat Awang Lawi bin Haji 
Lamat, Ketua Kampung Subok - Daerah 
Brunei dan Muara. 
 
Yang Berhormat Awang Zainol bin Haji 
Mohamed, Ketua Kampung Putat - 
Daerah Brunei dan Muara. 
 
Yang Berhormat Awang Mohamad Ali 
bin Tanjong, Ketua Kampung Lumapas 
‘B’ - Daerah Brunei dan Muara. 
 
Yang Berhormat Awang Haji Daud bin 
Jihan, Ketua Kampung Belimbing - 
Daerah Brunei dan Muara. 
 
Yang Berhormat Awang Haji Md. Salleh 
bin Haji Othman, Penghulu Mukim Bukit 
Sawat - Daerah Belait. 
 
Yang Berhormat Awang Mohammad bin 
Abdullah @ Lim Swee Ann, Ketua 
Kampung Bukit Sawat - Daerah Belait. 
 
Yang Berhormat Awang Haji Mohamad 
Danial @ Tekpin bin Ya’akub, Penghulu 
Mukim Ukong - Daerah Tutong. 
 
Yang Berhormat Awang Abdul Aziz bin 
Haji Hamdan, Ketua Kampung Sengkarai 
- Daerah Tutong. 
 
 
 
Yang Berhormat Haji Awang Sulaiman 
bin Haji Nasir, PSB., PIKB., PKL., Ketua 
Kampung Labu Estet dan Piasau-Piasau 
- Daerah Temburong. 
 
 
 



 
 
PAGI HARI RABU, 15HB. SYAABAN 1444H/8HB. MAC 2023M 
  

174 

Yang Berhormat Pehin Udana Khatib 
Dato Paduka Seri Setia Ustaz Haji 
Awang Badaruddin bin Pengarah Dato 
Paduka Haji Awang Othman, PSSUB., 
DPMB., PHBS., PBLI., PJK., PKL., 
Menteri Hal Ehwal Ugama, Negara 
Brunei Darussalam.  
 
Yang Berhormat Pehin Datu Lailaraja 
Mejar Jeneral (B) Dato Paduka Seri Haji 
Awang Halbi bin Haji Mohd. Yussof, 
DPKT., SMB., PHBS., Menteri di Jabatan 
Perdana Menteri dan Menteri 
Pertahanan II, Negara Brunei 
Darussalam. 
 
Yang Berhormat Dato Seri Setia Dr. 
Awang Haji Mohammad Isham bin Haji 
Jaafar, PSNB., DPMB., Menteri 
Kesihatan, 
Negara Brunei Darussalam. 
 
Yang Berhormat Dato Seri Setia Dr. 
Awang Haji Mohd. Amin Liew bin 
Abdullah, PSNB., SPMB., Menteri di 
Jabatan Perdana Menteri dan Menteri 
Kewangan dan Ekonomi II, Negara 
Brunei Darussalam. 
 
Yang Berhormat Dato Seri Setia Awang 
Haji Erywan bin Pehin Datu Pekerma 
Jaya Haji Mohd. Yusof, PSNB., SPMB., 
PJK., PIKB., Menteri Hal Ehwal Luar 
Negeri II, Negara Brunei Darussalam. 
(Tidak hadir atas urusan rasmi) 
 
Yang Berhormat Dato Seri Setia Awang 
Haji Ahmaddin bin Haji Abdul Rahman, 
PSNB., SPMB., PSB., PIKB., Menteri Hal 
Ehwal Dalam Negeri, Negara Brunei 
Darussalam. 

Yang Berhormat Dato Seri Setia Dr. 
Awang Haji Abd. Manaf bin Haji 
Metussin, PSNB., SPMB., PKL.,                  
Menteri Sumber-Sumber Utama                    
dan Pelancongan, Negara Brunei 
Darussalam. 
 
Yang Berhormat Dato Seri Setia Awang 
Haji Muhammad Juanda bin Haji Abd. 
Rashid, PSNB., DPMB., PIKB.,                          
Menteri Pembangunan, Negara Brunei 
Darussalam. 
 
Yang Berhormat Datin Seri Setia Dr. 
Dayang Hajah Romaizah binti Haji Md. 
Salleh, PSNB., SPMB., PIKB., PKL., 
Menteri Pendidikan, Negara Brunei 
Darussalam. (Tidak hadir atas 
urusan rasmi) 
 
Yang Berhormat Pengiran Dato Seri 
Setia Shamhary bin Pengiran Dato 
Paduka Haji Mustapha, PSNB., Menteri 
Pengangkutan dan Infokomunikasi, 
Negara Brunei Darussalam. 
 
Yang Berhormat Dato Seri Setia Awang 
Haji Nazmi bin Haji Mohamad, PSNB., 
SMB., PIKB., Menteri Kebudayaan, Belia 
dan Sukan, Negara Brunei Darussalam. 
(Tidak hadir atas urusan rasmi) 
 
AHLI YANG DILANTIK ORANG-
ORANG YANG BERGELAR: 
 
Yang Berhormat Pehin Orang Kaya Laila 
Setia Dato Seri Setia Awang Haji Abd. 
Rahman bin Haji Ibrahim, PSNB., 
DPMB., PHBS., PIKB., PKL. 
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Yang Berhormat Pehin Orang Kaya 
Johan Pahlawan Dato Seri Setia Awang 
Haji Adanan bin Begawan Pehin Siraja 
Khatib Dato Seri Setia Haji Mohd. Yusuf, 
PSNB., DPMB., PHBS., PJK., PIKB., PKL. 
 
Yang Berhormat Pehin Orang Kaya 
Indera Pahlawan Dato Seri Setia Haji 
Awang Suyoi bin Haji Osman, PSNB., 
DPMB., PJK., PIKB., PKL. 
 
AHLI YANG DILANTIK ORANG-
ORANG YANG TELAH MENCAPAI 
KECEMERLANGAN: 
 
Yang Berhormat Dayang Hajah Safiah 
binti Sheikh Haji Abd. Salam. 
 
Yang Berhormat Awang Lau How Teck. 
 
Yang Berhormat Dayang Chong Chin 
Yee. 
 
Yang Berhormat Dr. Awang Haji Mahali 
bin Haji Momin. 
 
Yang Berhormat Awang Haji Salleh 
Bostaman bin Haji Zainal Abidin. 
 
Yang Berhormat Dayang Hajah 
Rosmawatty binti Haji Abdul Mumin. 
 
Yang Berhormat Pengiran Haji Isa bin 
Pengiran Haji Aliuddin. 
 
AHLI YANG DILANTIK MEWAKILI 
DAERAH-DAERAH: 
Yang Berhormat Awang Amran bin Haji 
Maidin, Penghulu Mukim Lumapas -
Daerah Brunei dan Muara. 
 

Yang Berhormat Awang Lawi bin Haji 
Lamat, Ketua Kampung Subok - Daerah 
Brunei dan Muara. 
 
Yang Berhormat Awang Zainol bin Haji 
Mohamed, Ketua Kampung Putat - 
Daerah Brunei dan Muara. 
 
Yang Berhormat Awang Mohamad Ali 
bin Tanjong, Ketua Kampung Lumapas 
‘B’ - Daerah Brunei dan Muara. 
 
Yang Berhormat Awang Haji Daud bin 
Jihan, Ketua Kampung Belimbing - 
Daerah Brunei dan Muara. 
 
Yang Berhormat Awang Haji Md. Salleh 
bin Haji Othman, Penghulu Mukim Bukit 
Sawat - Daerah Belait. 
 
Yang Berhormat Awang Mohammad bin 
Abdullah @ Lim Swee Ann, Ketua 
Kampung Bukit Sawat - Daerah Belait. 
 
Yang Berhormat Awang Haji Mohamad 
Danial @ Tekpin bin Ya’akub, Penghulu 
Mukim Ukong - Daerah Tutong. 
 
Yang Berhormat Awang Abdul Aziz bin 
Haji Hamdan, Ketua Kampung Sengkarai 
- Daerah Tutong. 
 
 
 
Yang Berhormat Haji Awang Sulaiman 
bin Haji Nasir, PSB., PIKB., PKL., Ketua 
Kampung Labu Estet dan Piasau-Piasau 
- Daerah Temburong. 
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HADIR BERSAMA: 
 
Yang Dimuliakan Pehin Orang Kaya 
Pekerma Jaya Dato Paduka Awang             
Haji Judin Haji Asar, DPMB., SLJ., 
POAS., PHBS., PBLI., PJK., PKL., 
Jurutulis Majlis Mesyuarat Negara, 
Negara Brunei Darussalam. 
 
Yang Mulia Dayang Rose Aminah              
binti Haji Ismail, PSB., PIKB., Timbalan 
Jurutulis Majlis Mesyuarat Negara, 
Negara Brunei Darussalam. 

 
(Mesyuarat mula bersidang pada 

pukul 9.30 pagi) 
 
Yang Dimuliakan Jurutulis:                        
حْيم الرَّ نِ  حْم  َٰ الرَّ  ِ اللّٰه  Mesyuarat Pertama بِسْمِ 
dari Musim Permesyuaratan Kesembilan 
Belas Majlis Mesyuarat Negara 
bersidang pada hari yang kelima, Rabu, 
15hb. Syaaban 1444 bersamaan 8hb. 
Mac 2023, didahului dengan Doa 
Selamat.
 

DOA SELAMAT 
 
Doa Selamat dibacakan oleh Yang 
Dimuliakan Begawan Pehin Khatib Dato 
Paduka Awang Haji Emran bin Haji 
Kunchang (Imam Masjid Omar ‘Ali 
Saifuddien). 
 
 
Yang  Berhormat   Yang   Di-Pertua:   

حْيم  بِسْمِ  نِ الرَّ حْم  َٰ ِ الرَّ كَاتُهُ   اللّٰه ر  ب   اِلله و 
ُ
ة حْم  ر  لَيْكُمْ و  مُ ع  لا  السَّ

لِلّٰه    مْدُ  ح 
ْ
ل
َ
                       Kita bersyukur ke hadrat ,  أ

 َٰ
َ

ال ع  ت  هُ و  ان  سُبْح   ِ للّٰه
َ
أ kerana dengan rahmat-Nya 

jua kita dapat  bersama-sama hadir pada 
pagi ini bersidang pada hari yang kelima 

dalam Mesyuarat Pertama dari  Musim 
Permesyuaratan Kesembilan Belas Majlis 
Mesyuarat Negara.  
 
Selawat serta salam ke atas Junjungan 
Besar kita ََم وَسَلَّ َعَلَيْهَ  ُ

َاللّٰه صَلََّّ د  kaum  سيدنا مُحَمَّ
kerabat, para sahabat serta pengikut-
pengikut Baginda yang taat lagi setia 
hingga  ke akhir zaman. 
 
Ahli-Ahli Yang Berhormat. Persidangan 
Majlis Mesyuarat Negara masih lagi 
membahaskan Rang Undang-Undang 
(2023) Perbekalan, 2023/2024 yang 
telah dicadangkan oleh Yang Berhormat 
Menteri di Jabatan Perdana Menteri dan 
Menteri Kewangan dan Ekonomi II.  
 
Maka bagi membolehkan kita meneliti 
tajuk-tajuk selanjutnya yang terdapat 
dalam Rang Undang-Undang tersebut 
saya ingin menangguhkan Persidangan 
Majlis Mesyuarat Negara ini dan kita 
bersidang di peringkat Jawatankuasa. 

(Majlis Mesyuarat ditangguhkan) 
 

(Mesyuarat bersidang sebagai 
Jawatankuasa) 

 
Yang Berhormat Pengerusi:                       
حْيم  الرَّ نِ  حْم  َٰ الرَّ  ِ اللّٰه  Ahli-Ahli Yang بِسْمِ 
Berhormat, kita sekarang sedang 
bersidang dalam Jawatankuasa 
sepenuhnya bagi menimbangkan Rang 
Undang-Undang (2023) Perbekalan, 
2023/2024 satu per satu yang Rang 
Undang-Undang ini telah dicadangkan 
oleh Yang Berhormat Menteri di Jabatan 
Perdana Menteri dan Menteri Kewangan 
dan Ekonomi II.  
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Dalam mesyuarat yang diadakan pada 
petang semalam, kita telah mula 
membahaskan sebahagian daripada 
tajuk-tajuk di bawah Jabatan Perdana 
Menteri iaitu Tajuk SA01A hingga Tajuk 
SA07A. 
 
Ada beberapa orang Ahli Yang 
Berhormat telah ikut serta 
membahaskan tajuk-tajuk tersebut. 
Sebelum saya membukakan perbahasan 
selanjutnya, saya ingin memberikan 
laluan bagi Yang Berhormat Menteri              
di Jabatan Perdana Menteri dan Menteri 
Pertahanan II untuk membuat 
kenyataan menerangkan lebih lanjut 
beberapa persoalan yang telah 
ditimbulkan semalam dalam Mesyuarat 
Jawatankuasa ini. Saya persilakan Yang 
Berhormat.  
 
Yang Berhormat Menteri di Jabatan 
Perdana Menteri dan Menteri 
Pertahanan II: Terima kasih Yang 
Berhormat Pengerusi. 

حْيم الرَّ نِ  حْم  َٰ الرَّ  ِ اللّٰه اِلله    بِسْمِ   
ُ
ة حْم  ر  و  لَيْكُمْ  ع  مُ  لا  السَّ

كَاتُهُ  ر  ب  و  ََ عَلََّٰ مَُ
َ
لَ وَالسَّ ةَُ

َ
لَ وَالصَّ َ، نَ ي  م 

َ
عَال

ْ
ال َ رَبِّ َ للّٰ   حَمْدَُ

ْ
اَل

َوَصَحَْ ه  َآل  دٍَوَعَلََّٰ مُحَمَّ نَاَ د  ،َسَيِّ نَ ي  مُرْسَل 
ْ
َوَال يَاء  نْب 

َ ْ
َالْ ف  َ شْْ

َ
ََأ ب ه 

نََ ي  جْمَع 
َ
ََأ

Selamat pagi dan selamat sejahtera                 
الله اء   ش   pada pagi ini, kaola akan cuba اِنْ 
menjawab seperti kaola janjikan 
semalam, soalan yang telah diajukan 
oleh Yang Berhormat Pehin Orang Kaya 
Laila Setia Dato Seri Setia Awang Haji 
Abdul Rahman bin Haji Ibrahim, yang 
soalan itu kaola tidak bersedia menjawab 
kelmarin kerana panjang dan 

mengandungi rentetan soalan-soalan 
yang berkaitan.  

Kalau kaola mengingati, antara lain 
soalan itu ialah mengenai inti pati 
program tumpuan JPM di bawah Akaun 
002/000 - Pengurusan Dasar-Dasar 
Kerajaan, dengan JPM melaksanakan 
pembaharuan mengenai transformasi 
digital, program yang penting                
bagi pengukuhan pentadbiran                  
awam, mengelakkan ketidakselarasan 
perkhidmatan awam dalam membuat 
keputusan dan mempercepatkan proses 
urusan orang ramai, mendukung 
ekonomi yang mampan dan berdaya 
saing. Yang Berhormat seterusnya 
menyoal: 

1. Apakah program pembaharuan yang 
sudah dan telah dilaksanakan 
terutamanya dalam transformasi 
perkhidmatan awam secara 
menyeluruh?; 

 
2. Bagaimana JPA memantau dan 

menyukat keberkesanan dan impak 
kepada perkhidmatan awam secara 
menyeluruh? Apakah KPI spesifik 
yang dikenal pasti?; 

 
3. Adakah third party assessment telah 

dibuat untuk mendapatkan feedback
berkenaan dengan program yang 
dilaksanakan terutamanya impact on 
the ground?; 

 
4. Adakah program ini melibatkan 

human resource management, talent 
management succession planning?; 
dan 
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HADIR BERSAMA: 
 
Yang Dimuliakan Pehin Orang Kaya 
Pekerma Jaya Dato Paduka Awang             
Haji Judin Haji Asar, DPMB., SLJ., 
POAS., PHBS., PBLI., PJK., PKL., 
Jurutulis Majlis Mesyuarat Negara, 
Negara Brunei Darussalam. 
 
Yang Mulia Dayang Rose Aminah              
binti Haji Ismail, PSB., PIKB., Timbalan 
Jurutulis Majlis Mesyuarat Negara, 
Negara Brunei Darussalam. 

 
(Mesyuarat mula bersidang pada 

pukul 9.30 pagi) 
 
Yang Dimuliakan Jurutulis:                        
حْيم الرَّ نِ  حْم  َٰ الرَّ  ِ اللّٰه  Mesyuarat Pertama بِسْمِ 
dari Musim Permesyuaratan Kesembilan 
Belas Majlis Mesyuarat Negara 
bersidang pada hari yang kelima, Rabu, 
15hb. Syaaban 1444 bersamaan 8hb. 
Mac 2023, didahului dengan Doa 
Selamat.
 

DOA SELAMAT 
 
Doa Selamat dibacakan oleh Yang 
Dimuliakan Begawan Pehin Khatib Dato 
Paduka Awang Haji Emran bin Haji 
Kunchang (Imam Masjid Omar ‘Ali 
Saifuddien). 
 
 
Yang  Berhormat   Yang   Di-Pertua:   

حْيم  بِسْمِ  نِ الرَّ حْم  َٰ ِ الرَّ كَاتُهُ   اللّٰه ر  ب   اِلله و 
ُ
ة حْم  ر  لَيْكُمْ و  مُ ع  لا  السَّ

لِلّٰه    مْدُ  ح 
ْ
ل
َ
                       Kita bersyukur ke hadrat ,  أ

 َٰ
َ

ال ع  ت  هُ و  ان  سُبْح   ِ للّٰه
َ
أ kerana dengan rahmat-Nya 

jua kita dapat  bersama-sama hadir pada 
pagi ini bersidang pada hari yang kelima 

dalam Mesyuarat Pertama dari  Musim 
Permesyuaratan Kesembilan Belas Majlis 
Mesyuarat Negara.  
 
Selawat serta salam ke atas Junjungan 
Besar kita ََم وَسَلَّ َعَلَيْهَ  ُ

َاللّٰه صَلََّّ د  kaum  سيدنا مُحَمَّ
kerabat, para sahabat serta pengikut-
pengikut Baginda yang taat lagi setia 
hingga  ke akhir zaman. 
 
Ahli-Ahli Yang Berhormat. Persidangan 
Majlis Mesyuarat Negara masih lagi 
membahaskan Rang Undang-Undang 
(2023) Perbekalan, 2023/2024 yang 
telah dicadangkan oleh Yang Berhormat 
Menteri di Jabatan Perdana Menteri dan 
Menteri Kewangan dan Ekonomi II.  
 
Maka bagi membolehkan kita meneliti 
tajuk-tajuk selanjutnya yang terdapat 
dalam Rang Undang-Undang tersebut 
saya ingin menangguhkan Persidangan 
Majlis Mesyuarat Negara ini dan kita 
bersidang di peringkat Jawatankuasa. 

(Majlis Mesyuarat ditangguhkan) 
 

(Mesyuarat bersidang sebagai 
Jawatankuasa) 

 
Yang Berhormat Pengerusi:                       
حْيم  الرَّ نِ  حْم  َٰ الرَّ  ِ اللّٰه  Ahli-Ahli Yang بِسْمِ 
Berhormat, kita sekarang sedang 
bersidang dalam Jawatankuasa 
sepenuhnya bagi menimbangkan Rang 
Undang-Undang (2023) Perbekalan, 
2023/2024 satu per satu yang Rang 
Undang-Undang ini telah dicadangkan 
oleh Yang Berhormat Menteri di Jabatan 
Perdana Menteri dan Menteri Kewangan 
dan Ekonomi II.  
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Dalam mesyuarat yang diadakan pada 
petang semalam, kita telah mula 
membahaskan sebahagian daripada 
tajuk-tajuk di bawah Jabatan Perdana 
Menteri iaitu Tajuk SA01A hingga Tajuk 
SA07A. 
 
Ada beberapa orang Ahli Yang 
Berhormat telah ikut serta 
membahaskan tajuk-tajuk tersebut. 
Sebelum saya membukakan perbahasan 
selanjutnya, saya ingin memberikan 
laluan bagi Yang Berhormat Menteri              
di Jabatan Perdana Menteri dan Menteri 
Pertahanan II untuk membuat 
kenyataan menerangkan lebih lanjut 
beberapa persoalan yang telah 
ditimbulkan semalam dalam Mesyuarat 
Jawatankuasa ini. Saya persilakan Yang 
Berhormat.  
 
Yang Berhormat Menteri di Jabatan 
Perdana Menteri dan Menteri 
Pertahanan II: Terima kasih Yang 
Berhormat Pengerusi. 

حْيم الرَّ نِ  حْم  َٰ الرَّ  ِ اللّٰه اِلله    بِسْمِ   
ُ
ة حْم  ر  و  لَيْكُمْ  ع  مُ  لا  السَّ

كَاتُهُ  ر  ب  و  ََ عَلََّٰ مَُ
َ
لَ وَالسَّ ةَُ

َ
لَ وَالصَّ َ، نَ ي  م 

َ
عَال

ْ
ال َ رَبِّ َ للّٰ   حَمْدَُ

ْ
اَل

َوَصَحَْ ه  َآل  دٍَوَعَلََّٰ مُحَمَّ نَاَ د  ،َسَيِّ نَ ي  مُرْسَل 
ْ
َوَال يَاء  نْب 

َ ْ
َالْ ف  َ شْْ

َ
ََأ ب ه 

نََ ي  جْمَع 
َ
ََأ

Selamat pagi dan selamat sejahtera                 
الله اء   ش   pada pagi ini, kaola akan cuba اِنْ 
menjawab seperti kaola janjikan 
semalam, soalan yang telah diajukan 
oleh Yang Berhormat Pehin Orang Kaya 
Laila Setia Dato Seri Setia Awang Haji 
Abdul Rahman bin Haji Ibrahim, yang 
soalan itu kaola tidak bersedia menjawab 
kelmarin kerana panjang dan 

mengandungi rentetan soalan-soalan 
yang berkaitan.  

Kalau kaola mengingati, antara lain 
soalan itu ialah mengenai inti pati 
program tumpuan JPM di bawah Akaun 
002/000 - Pengurusan Dasar-Dasar 
Kerajaan, dengan JPM melaksanakan 
pembaharuan mengenai transformasi 
digital, program yang penting                
bagi pengukuhan pentadbiran                  
awam, mengelakkan ketidakselarasan 
perkhidmatan awam dalam membuat 
keputusan dan mempercepatkan proses 
urusan orang ramai, mendukung 
ekonomi yang mampan dan berdaya 
saing. Yang Berhormat seterusnya 
menyoal: 

1. Apakah program pembaharuan yang 
sudah dan telah dilaksanakan 
terutamanya dalam transformasi 
perkhidmatan awam secara 
menyeluruh?; 

 
2. Bagaimana JPA memantau dan 

menyukat keberkesanan dan impak 
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menyeluruh? Apakah KPI spesifik 
yang dikenal pasti?; 

 
3. Adakah third party assessment telah 

dibuat untuk mendapatkan feedback
berkenaan dengan program yang 
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the ground?; 
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human resource management, talent 
management succession planning?; 
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5. Isu ``berkaitan produktiviti dalam 
organisasi kerajaan banyak berkait 
dengan delivery system, pengurusan 
perkhidmatan awam menangani isu 
produktiviti. Program yang telus, 
tepat dan reliable akan menjadi 
persekitaran kondusif dan pro-
business untuk menjayakan 
Wawasan Brunei 2035 serta 
mengatasi cabaran. Jika workforce 
efficient dan berintegriti, akan 
membantu negara berdaya tahan 
dan berdaya saing. Apakah program 
terkini yang telah dilaksanakan  
dalam meningkatkan produktiviti 
perkhidmatan awam? 

 
Demikianlah antara rentetan soalan 
Yang Berhormat kelmarin dan pagi ini 
kaola cuba menyampaikan jawapan 
yang juga merupakan pencerahan dan 
mudah-mudahan ada manfaatnya. 
Terima kasih Yang Berhormat 
mengajukan soalan juga kepada Ahli-
Ahli Yang Berhormat yang lain dan juga 
hadirin dan hadirat yang ada di Dewan 
yang mulia ini. 
 
Sebagai jawapannya, antara program 
utama yang dilaksanakan dan dirancang 
yang menjurus kepada mentransformasi 
perkhidmatan awam dan seterusnya 
dalam mendukung usaha 
memberkesankan lagi penyampaian 
perkhidmatan kepada orang ramai 
antaranya seperti Program Penggredan 
Prestasi Sektor Awam (3PSA),                           
e-Pemedulian Pelanggan (EPP), 
Transformasi Sistem Kerja (TSK) dan 
Anugerah Inovasi Perdana (AIP). 
 

Izinkan peramba / kaola / saya 
memberikan pencerahan sedikit 
mengenai program ini walaupun ada 
kaola masukkan sedikit dalam 
penyampaian mukadimah pada awal 
pembentangan. 
 
Program Penggredan Prestasi Sektor 
Awam (3PSA) ialah kaedah dalam 
mengukur tahap prestasi sesebuah 
agensi kerajaan dan sekali gus 
membolehkan pengiktirafan atau 
penghargaan melalui penerapan bintang 
kepada agensi kerajaan         yang telah 
berusaha dan berjaya melaksanakan 
urus tadbir yang baik. 
 
Antara impak positif 3PSA terhadap 
perkhidmatan awam adalah seperti 
berikut: 
 
1. Ia menggalakkan pendekatan 

results-oriented dan persaingan 
sihat antara agensi kerajaan.; dan 

 
2. Satu kaedah merupakan semak dan 

imbang (check and balance) yang 
berkesan bagi menilai tahap dan 
kualiti penyampaian perkhidmatan 
agensi yang boleh dijadikan 
penanda aras atau benchmark yang 
perlu dikekalkan dan diperbaiki dari 
semasa ke semasa. 

Mengenai e-Pemedulian Pelanggan, 
EPP adalah sistem flagship yang 
berbentuk aplikasi web untuk 
mengatasi cabaran perkhidmatan 
awam dalam pelaksanaan, 
pemantauan dan penilaian 
(monitoring and evaluation). EPP ini 
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juga akan menjadi platform M&E 
yang mandatori untuk diguna pakai  
di agensi-agensi kerajaan. Program 
ini turut mendukung antara lain 
inisiatif pendigitalan kerajaan 
(government digitalisation) dan 
Brunei Darussalam Economic 
Blueprint iaitu sejajar dengan 
aspirasi keenam good governance 
and public service excellence.;  

 
3. Manakala antara faedah system EPP 

ini antara lain ialah menerapkan 
budaya pemantauan dalam 
perkhidmatan awam dan 
membolehkan penetapan sasaran 
yang lebih arah outcome-based, 
result-oriented serta meningkatkan 
interaksi antara orang ramai dengan 
kerajaan bagi mendukung 
pelaksanaan dasar kerajaan (regular 
public engagement) atau 
pendekatan awam (RPA).; dan 
 

4. Transformasi Sistem Kerja (TSK) 
adalah program baharu yang 
diperkenalkan oleh MSD yang 
menggabungkan kaedah pembaikan 
sistem penyampaian perkhidmatan 
seperti Business Process 
Reengineering (BPR), Business 
Process Improvement (BPI) dan Blue 
Ocean Strategy (BOS). 

 
Ia bertujuan untuk menambah baik 
sistem kerja pada masa kini kepada 
sistem kerja yang lebih baik, efektif 
dan efisien untuk menghasilkan 
perkhidmatan yang berkualiti dan 
impak yang tinggi dengan 

memfokuskan kepada dua bidang 
utama iaitu: 

 
i. Pemprosesan meliputi proses 

prosedur kerja dirujuk untuk 
mencari cara ataupun haluan 
yang boleh memudahkan kerja.; 
dan 

 
ii. Pelanggan meliputi cara 

permohonan dipermudahkan 
seperti mengurangkan dokumen 
sokongan dan pengisian 
berulang-ulang serta 
meningkatkan tahap kepuasan 
hati pelanggan. 

Berikutnya, mengenai Anugerah Inovasi 
Perdana (AIP) yang merupakan program 
penganugerahan khusus untuk 
memberikan penghargaan dan 
pengiktirafan bagi kementerian dan 
jabatan kerajaan secara berkumpulan 
dan perseorangan yang berhasil 
melaksanakan usaha-usaha 
penambahbaikan dan pembaharuan 
(inovasi) dalam perkhidmatan awam            
di Negara Brunei Darussalam. Dengan 
adanya anugerah ini akan dapat 
mempergiatkan usaha-usaha inovasi              
ke arah mencapai Wawasan Brunei 
2035. 
 
Antara impak positif melalui Anugerah 
Inovasi Perdana ialah: 
 
1. Meningkatkan penyampaian 

perkhidmatan awam melalui aplikasi 
teknologi infokomunikasi dan 
kaedah-kaedah tertentu seperti 
delivery approach, perekayasaan 
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(engineering), proses dan prosedur 
kerja BPR dan lain-lain.; dan  
 

2. Meningkatkan integriti, ketelusan, 
accountability dan tindak balas 
dalam pengurusan perkhidmatan 
awam. 

Bagi soalan, Yang Berhormat Pengerusi 
yang kedua, berhubung dengan peranan 
JPA dalam memantau dan menyukat 
keberkesanan dan impak kepada 
perkhidmatan awam secara menyeluruh. 
Peramba / kaola / saya mengongsikan 
bahawa salah satu pendekatan dalam 
memberkesankan perkhidmatan awam 
adalah dengan membangun kapasiti 
penjawat-penjawat awam terutamanya 
di peringkat kepimpinan.  
 
Untuk itu, JPA telah dan akan terus 
melaksanakan program Civil Service 
Leadership Pipeline (CSLP), sebuah 
program kepimpinan untuk 
menyediakan leadership pool dari 
kalangan pegawai-pegawai dari 
Bahagian II ke atas bagi membantu 
perancangan strategik sumber manusia 
dalam perkhidmatan awam. 
  
Setakat ini, َ َّ للّٰ  حَمْدَُ

ْ
ال  lebih 968 orang 

pegawai Bahagian II dan ke atas telah 
disenaraikan dalam Leadership Pool 
(CSLP) sejak ia diperkenalkan pada 
tahun 2016.  
 
Berdasarkan maklum balas yang 
diterima daripada para peserta, 
program-program kepimpinan ini telah 
dapat membantu meningkatkan 
kepimpinan diri, pasukan dan organisasi 

masing-masing. Keberkesanan program-
program pembangunan CSLP sebelum 
ini juga cuba diukur melalui borang 
penilaian khas yang dihadapkan                 
ke jabatan-jabatan yang berkenaan 
untuk menilai peningkatan prestasi 
pegawai-pegawai selepas menghadiri 
program dan pendekatan penilaian ini 
akan dikemas kini dari semasa             
ke semasa. KPI yang telah dikenal pasti 
dalam CSLP adalah jumlah pegawai 
yang telah mencapai standard yang 
tinggi melalui penilaian gred prestasi 
yang sangat baik iaitu 80% dan ke atas 
bagi tahun 2022. 
 
Bagi soalan, Yang Berhormat Pengerusi 
yang ketiga, berhubung third party 
assessment untuk mendapatkan 
feedback keberkesanan program 
khususnya, impact on the ground. 
Untuk mendapatkan maklumat 
mengenai keberkesanan program-
program penambahbaikkan dalam 
perkhidmatan awan secara menyeluruh, 
perkara ini dirancang untuk 
dilaksanakan melalui program EPP 
sepertimana kaola sebutkan awal tadi. 
 
Mengenai program pembangunan 
kapasiti pula, Institut Perkhidmatan 
Awam telah melaksanakan kajian impak 
ke atas 21 program telah dipilih untuk 
dinilai oleh peserta dan penyelia mereka 
selepas 6 hingga 9 bulan mengikuti 
program tawaran IPA. Dapatan dari 
program kepimpinan CSLP, cohort YEP6 
contohnya seramai 62% penyelia 
menyatakan pegawai mereka 
menampakkan peningkatan produktiviti 
kerja dan 58.6% meningkatnya 
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kecekapan proses kerja dalam jabatan. 
IPA akan terus bekerjasama dengan 
jabatan-jabatan lain untuk mendapatkan 
maklum balas untuk melihat 
keberkesanan program yang telah 
diikuti termasuk melaratkan jangkauan 
penilaian terhadap program-program 
lain di bawah CSLP seperti EDPSGO dan 
EDPMMO.  

Dalam masa yang sama, saranan Yang 
Berhormat Pengerusi, diambil baik oleh 
Jabatan Perdana Menteri dan  ُ اللّٰه اء   ش    إِنْ 
akan diteliti dan diambil tindakan 
sewajarnya untuk memastikan 
keberkesanan program-program yang 
berkenaan. 

Keempat, soalan berkaitan program 
yang melibatkan Human Resource 
Management, talent management dan 
succession planning, sukacita 
memaklumkan bahawa skop kerja 
program 3PSA meliputi bidang-bidang 
berkaitan iaitu: 
 

1. Strategi dan pelaksanaan.; 
 
2. Dasar dan pelaksanaan.; 

 
3. Sumber manusia.; dan 

 
4. Pemedulian pelanggan.  

Soalan kelima, mengenai produktiviti 
perkhidmatan awam. Selain program-
program yang telah kaola sebutkan 
sebentar tadi seperti 3PSA,                    
e-Pemedulian Pelanggan, pada tahun 
2024 melalui Institut Perkhidmatan 
Awam di bawah Pelan Tindakan 2021 - 

2025, ASEAN Cooperation on Civil 
Service Matters (ACCSM) 2021 - 2025, 
Institut Perkhidmatan Awam akan 
bekerjasama dengan negara-negara 
ASEAN untuk membangun rangka kerja 
pengukuran produktiviti khusus untuk 
sektor awam. Dengan adanya piawaian 
khusus dan kaedah pengukuran yang 
seragam diharap dapat mengukur 
produktiviti dalam sektor awam atau 
sekurang-kurangnya untuk dijadikan 
panduan dan membuat perbandingan 
antara negara-negara ASEAN. 
 
Sekianlah Yang Berhormat Pengerusi 
yang dapat kaola sampaikan dalam 
sedikit sebanyak memberikan 
pencerahan kepada saranan dan juga 
soalan-soalan yang penuh keperihatinan 
yang telah pun diutarakan oleh Yang 
Berhormat.  
 
Yang Berhormat Pengerusi: Ahli-Ahli 
Yang Berhormat, saya juga difahamkan 
bahawa Yang Berhormat Menteri Hal 
Ehwal Dalam Negeri, ingin 
menyampaikan beberapa penerangan 
ataupun pencerahan mengenai 
beberapa persoalan yang telah 
ditimbulkan semalam. Saya Persilakan 
Yang Berhormat. 
 
Yang Berhormat Menteri Hal Ehwal 
Dalam Negeri: Terima Kasih Yang 
Berhormat Pengerusi. 
     
كَاتُهُ  ر  ب   اِلله و 

ُ
ة حْم  ر  لَيْكُمْ و  مُ ع  لا  حْيم  السَّ نِ الرَّ حْم  َٰ ِ الرَّ بِسْمِ اللّٰه

dan salam sejahtera. Kaola sukacita ingin 
memberikan respons kepada persoalan 
dan saranan yang disuarakan oleh Ahli-
Ahli Yang Berhormat semalam khususnya 
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bahawa Yang Berhormat Menteri Hal 
Ehwal Dalam Negeri, ingin 
menyampaikan beberapa penerangan 
ataupun pencerahan mengenai 
beberapa persoalan yang telah 
ditimbulkan semalam. Saya Persilakan 
Yang Berhormat. 
 
Yang Berhormat Menteri Hal Ehwal 
Dalam Negeri: Terima Kasih Yang 
Berhormat Pengerusi. 
     
كَاتُهُ  ر  ب   اِلله و 

ُ
ة حْم  ر  لَيْكُمْ و  مُ ع  لا  حْيم  السَّ نِ الرَّ حْم  َٰ ِ الرَّ بِسْمِ اللّٰه

dan salam sejahtera. Kaola sukacita ingin 
memberikan respons kepada persoalan 
dan saranan yang disuarakan oleh Ahli-
Ahli Yang Berhormat semalam khususnya 
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mengenai dengan peluang pengisian 
jawatan-jawatan oleh anak-anak 
tempatan.  
 
Sukacita kaola ingin menjelaskan 
mengenai Kementerian Hal Ehwal Dalam 
Negeri melalui Jabatan Buruh yang 
jabatan berkenaan telah bekerjasama 
dengan Job Centre Brunei  (JCB) iaitu 
dengan mendapatkan pengesahan 
bahawa jawatan-jawatan yang 
dipohonkan tidak dapat diisikan oleh 
anak-anak tempatan sebelum sebarang 
permohonan lesen pekerja asing 
dipertimbangkan atau dibenarkan, iaitu 
khusus untuk memberi peluang bagi 
anak-anak tempatan menjawat jawatan-
jawatan yang dikenal pasti berpotensi 
untuk diisikan oleh anak-anak tempatan. 

 ُ اللّٰه اء   ش   Jabatan Buruh akan sentiasa إِنْ 
bekerjasama dengan Manpower 
Planning Employment Council 
Secretariat (MPEC) dalam merangka dan 
melaksanakan dasar-dasar yang 
berkaitan dengan perburuhan di negara 
ini untuk mendukung Wawasan Brunei 
2035. 

Sekian yang dapat kaola sampaikan 
sebagaimana persoalan, saranan yang 
disuarakan oleh Ahli-Ahli Yang 
Berhormat. Terima Kasih. 
 
Yang Berhormat Pengerusi: Terima 
Kasih Yang Berhormat Menteri Hal 
Ehwal Dalam Negeri. Saya kira tidak ada 
lagi Ahli-Ahli yang ingin untuk 
membahaskan tajuk yang berkenaan ini, 
maka saya kira berpatutan sekarang 

supaya Tajuk SA01A hingga Tajuk 
SA07A ini kita undi. 
 
Ahli-Ahli Yang Berhornat yang bersetuju 
bagi tajuk yang berkenaan ini kita 
luluskan, sila angkat tangan. 
 

(Semua Ahli mengangkat tangan 
tanda bersetuju) 

 
Terima kasih. Nampaknya semua Ahli 
bersetuju, maka Tajuk SA01A hingga 
Tajuk SA07A ini diluluskan. 
 
Yang Dimuliakan Jurutulis: Tajuk 
SA01A hingga Tajuk SA07A dijadikan 
sebahagian daripada Jadual Jabatan 
Perdana Menteri. Tajuk SA08A hingga 
Tajuk SA16A. 
 
Yang Berhormat Pengerusi: Ahli- 
Ahli Yang Berhormat, sekarang 
jawatankuasa akan membincangkan 
sebahagian lagi tajuk-tajuk di bawah 
Jabatan Perdana Menteri iaitu di bawah 
Tajuk SA08A hingga Tajuk SA16A.  
 
Sekarang tajuk-tajuk ini saya bukakan 
untuk dibahaskan. Ada beberapa orang 
Ahli-Ahli Yang Berhormat di sini yang 
ingin untuk membuat kenyataan atau 
pertanyaan mengenai tajuk-tajuk yang 
berkenaan ini. 
 
Saya persilakan sekarang untuk 
memulakan perbincangan kita, saya 
persilakan Yang Berhormat Awang Haji 
Mohamad Danial @ Tekpin bin Ya’akub. 
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Yang Berhormat Awang Haji 
Mohamad Danial @ Tekpin                   
bin Ya’akub: Terima kasih                    
Yang Berhormat Pengerusi. 
 

حْيم نِ الرَّ حْم  َٰ ِ الرَّ كَاتُهُ  بِسْمِ اللّٰه ر  ب   اِلله و 
ُ
ة حْم  ر  لَيْكُمْ و  مُ ع  لا  السَّ

لِلّٰه  مْدُ  ح 
ْ
أ  ل lebih dahulu kaola ingin 

mengucapkan ribuan terima kasih                
atas mukadimah Yang Berhormat 
berikan berkaitan dengan Jabatan 
Perdana Menteri.  
 
Yang Berhormat Pengerusi, kaola 
sukacita mengemukakan pertanyaan              
di bawah Tajuk SA14A - Suruhanjaya 
Perkhidmatan Awam. Terdapat 
beberapa rungutan orang ramai yang 
diterima berkenaan dengan isu-isu 
permohonan jawatan melalui portal 
PSCR 2.0 yang kadangkalanya tidak 
berfungsi sepenuhnya  dalam memuat 
naik data-data permohonan, sehingga 
orang ramai terpaksa datang ke pusat 
pejabat SPA tetapi juga mereka 
menghadapi masalah yang sama. 
Keadaan ini akan memberikan kesan 
negatif kepada kualiti perkhidmatan 
yang disediakan kepada orang ramai. 
 
Yang Berhormat Pengerusi, kaola ingin 
tahu apakah pihak SPA mengetahui 
tentang isu-isu ini dan apakah ada 
kaedah alternatif sebagai backup jika 
berlaku sebarang kerosakan system 
down yang berpanjangan dan apakah 
ada dilakukan kaji selidik bagi 
mendapatkan feedback orang ramai 
mengenai keberkesanan sistem 
berkenaan sebagai panduan ke arah 
penambahbaikan perkhidmatan? Sekian 
terima kasih Yang Berhormat Pengerusi. 

Yang Berhormat Menteri di Jabatan 
Perdana Menteri dan Menteri 
Pertahanan II: Terima kasih Yang 
Berhormat Pengerusi. Kaola juga 
berterima kasih kepada Yang Berhormat 
atas soalan mengenai Suruhanjaya 
Perkhidmatan Awam sebentar tadi iaitu 
rungutan daripada orang ramai 
mengenai portal PSC Recruitment 2.0. 
Sebagai jawapannya antara lain, PSCR 
2.0 mula go live pada                      
7hb. September 2021. 
 
Ia berperanan untuk mengganti sistem 
PSCR 1.0 yang lama. Antara objektif 
pembinaan PSCR 2.0 ini adalah untuk 
meningkatkan lagi kemudahan features 
dalam sistem untuk kegunaan pengguna 
yakni pemohon dan business user 
supaya sistem lebih berkualiti dan mesra 
pengguna termasuk dari segi 
melengkapkan profil-profil pemohon 
untuk membuat sebarang permohonan 
kekosongan jawatan. 
 
Mengenai kemudahan pemohon-
pemohon melengkapkan profil, 
beberapa penambahbaikan telah dibuat 
semasa pembinaan sistem baharu PSCR 
2.0. 
 
1. Spesifikasi hardware dan software 

server yang lebih tinggi berbanding 
spesifikasi sistem PSCR lama yang 
dapat memproses data daripada 
pemohon lebih cepat dan teratur.; 
 

2. Modul profil pemohon dalam PSCR 
2.0 direka supaya pemohon dapat 
mengisikan maklumat mereka 
dengan lebih mudah agar tidak 
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mengenai dengan peluang pengisian 
jawatan-jawatan oleh anak-anak 
tempatan.  
 
Sukacita kaola ingin menjelaskan 
mengenai Kementerian Hal Ehwal Dalam 
Negeri melalui Jabatan Buruh yang 
jabatan berkenaan telah bekerjasama 
dengan Job Centre Brunei  (JCB) iaitu 
dengan mendapatkan pengesahan 
bahawa jawatan-jawatan yang 
dipohonkan tidak dapat diisikan oleh 
anak-anak tempatan sebelum sebarang 
permohonan lesen pekerja asing 
dipertimbangkan atau dibenarkan, iaitu 
khusus untuk memberi peluang bagi 
anak-anak tempatan menjawat jawatan-
jawatan yang dikenal pasti berpotensi 
untuk diisikan oleh anak-anak tempatan. 

 ُ اللّٰه اء   ش   Jabatan Buruh akan sentiasa إِنْ 
bekerjasama dengan Manpower 
Planning Employment Council 
Secretariat (MPEC) dalam merangka dan 
melaksanakan dasar-dasar yang 
berkaitan dengan perburuhan di negara 
ini untuk mendukung Wawasan Brunei 
2035. 

Sekian yang dapat kaola sampaikan 
sebagaimana persoalan, saranan yang 
disuarakan oleh Ahli-Ahli Yang 
Berhormat. Terima Kasih. 
 
Yang Berhormat Pengerusi: Terima 
Kasih Yang Berhormat Menteri Hal 
Ehwal Dalam Negeri. Saya kira tidak ada 
lagi Ahli-Ahli yang ingin untuk 
membahaskan tajuk yang berkenaan ini, 
maka saya kira berpatutan sekarang 

supaya Tajuk SA01A hingga Tajuk 
SA07A ini kita undi. 
 
Ahli-Ahli Yang Berhornat yang bersetuju 
bagi tajuk yang berkenaan ini kita 
luluskan, sila angkat tangan. 
 

(Semua Ahli mengangkat tangan 
tanda bersetuju) 

 
Terima kasih. Nampaknya semua Ahli 
bersetuju, maka Tajuk SA01A hingga 
Tajuk SA07A ini diluluskan. 
 
Yang Dimuliakan Jurutulis: Tajuk 
SA01A hingga Tajuk SA07A dijadikan 
sebahagian daripada Jadual Jabatan 
Perdana Menteri. Tajuk SA08A hingga 
Tajuk SA16A. 
 
Yang Berhormat Pengerusi: Ahli- 
Ahli Yang Berhormat, sekarang 
jawatankuasa akan membincangkan 
sebahagian lagi tajuk-tajuk di bawah 
Jabatan Perdana Menteri iaitu di bawah 
Tajuk SA08A hingga Tajuk SA16A.  
 
Sekarang tajuk-tajuk ini saya bukakan 
untuk dibahaskan. Ada beberapa orang 
Ahli-Ahli Yang Berhormat di sini yang 
ingin untuk membuat kenyataan atau 
pertanyaan mengenai tajuk-tajuk yang 
berkenaan ini. 
 
Saya persilakan sekarang untuk 
memulakan perbincangan kita, saya 
persilakan Yang Berhormat Awang Haji 
Mohamad Danial @ Tekpin bin Ya’akub. 
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Yang Berhormat Awang Haji 
Mohamad Danial @ Tekpin                   
bin Ya’akub: Terima kasih                    
Yang Berhormat Pengerusi. 
 

حْيم نِ الرَّ حْم  َٰ ِ الرَّ كَاتُهُ  بِسْمِ اللّٰه ر  ب   اِلله و 
ُ
ة حْم  ر  لَيْكُمْ و  مُ ع  لا  السَّ

لِلّٰه  مْدُ  ح 
ْ
أ  ل lebih dahulu kaola ingin 

mengucapkan ribuan terima kasih                
atas mukadimah Yang Berhormat 
berikan berkaitan dengan Jabatan 
Perdana Menteri.  
 
Yang Berhormat Pengerusi, kaola 
sukacita mengemukakan pertanyaan              
di bawah Tajuk SA14A - Suruhanjaya 
Perkhidmatan Awam. Terdapat 
beberapa rungutan orang ramai yang 
diterima berkenaan dengan isu-isu 
permohonan jawatan melalui portal 
PSCR 2.0 yang kadangkalanya tidak 
berfungsi sepenuhnya  dalam memuat 
naik data-data permohonan, sehingga 
orang ramai terpaksa datang ke pusat 
pejabat SPA tetapi juga mereka 
menghadapi masalah yang sama. 
Keadaan ini akan memberikan kesan 
negatif kepada kualiti perkhidmatan 
yang disediakan kepada orang ramai. 
 
Yang Berhormat Pengerusi, kaola ingin 
tahu apakah pihak SPA mengetahui 
tentang isu-isu ini dan apakah ada 
kaedah alternatif sebagai backup jika 
berlaku sebarang kerosakan system 
down yang berpanjangan dan apakah 
ada dilakukan kaji selidik bagi 
mendapatkan feedback orang ramai 
mengenai keberkesanan sistem 
berkenaan sebagai panduan ke arah 
penambahbaikan perkhidmatan? Sekian 
terima kasih Yang Berhormat Pengerusi. 

Yang Berhormat Menteri di Jabatan 
Perdana Menteri dan Menteri 
Pertahanan II: Terima kasih Yang 
Berhormat Pengerusi. Kaola juga 
berterima kasih kepada Yang Berhormat 
atas soalan mengenai Suruhanjaya 
Perkhidmatan Awam sebentar tadi iaitu 
rungutan daripada orang ramai 
mengenai portal PSC Recruitment 2.0. 
Sebagai jawapannya antara lain, PSCR 
2.0 mula go live pada                      
7hb. September 2021. 
 
Ia berperanan untuk mengganti sistem 
PSCR 1.0 yang lama. Antara objektif 
pembinaan PSCR 2.0 ini adalah untuk 
meningkatkan lagi kemudahan features 
dalam sistem untuk kegunaan pengguna 
yakni pemohon dan business user 
supaya sistem lebih berkualiti dan mesra 
pengguna termasuk dari segi 
melengkapkan profil-profil pemohon 
untuk membuat sebarang permohonan 
kekosongan jawatan. 
 
Mengenai kemudahan pemohon-
pemohon melengkapkan profil, 
beberapa penambahbaikan telah dibuat 
semasa pembinaan sistem baharu PSCR 
2.0. 
 
1. Spesifikasi hardware dan software 

server yang lebih tinggi berbanding 
spesifikasi sistem PSCR lama yang 
dapat memproses data daripada 
pemohon lebih cepat dan teratur.; 
 

2. Modul profil pemohon dalam PSCR 
2.0 direka supaya pemohon dapat 
mengisikan maklumat mereka 
dengan lebih mudah agar tidak 
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menjejaskan peluang mereka untuk 
memohon sebarang kekosongan 
jawatan yang diiklankan.;  

 
3. Kemudahan memuat naik dokumen 

juga telah diperbaiki dalam menaik 
taraf server supaya lebih laju untuk 
pemohon memuat naik sebarang 
dokumen.; dan 

 
4. Beberapa ‘pemberigaan’ telah dibuat 

kepada orang awam mengenai 
tatacara melengkapkan profil 
mereka termasuk bagaimana untuk 
memuat naik dokumen seperti jenis 
file dan had saiz yang diterima untuk 
dimuat naik. 

 
       Untuk makluman, mengenai back up 

system, semua data PSCR 2.0 disimpan 
di dalam server One Government Private 
Cloud 3.0 atau OGPC 3.0 yang 
diselenggarakan oleh pihak EGNC dan 
difahamkan bawah server OGPC 3.0 
berfungsi sebagai hosting dan juga back 
up serta adalah natural disaster 
protector.  

  ُ اء  اللّٰه  SPA    secara     berterusan       إِنْ ش 
mendapatkan maklum balas daripada 
pengguna mengenai keberkesanan 
PSCR 2.0 ini dan orang ramai sentiasa 
menghadapkan pertanyaan atau aduan 
melalui pelbagai saluran seperti PSCR 
2.0 sendiri iaitu dengan menggunakan 
ruang aduan saya, talian perhubungan 
Whatsapp dan Telegram serta media 
sosial PSC.BN, Instagram, Facebook dan 
Telegram.

Daripada 44,833 pertanyaan ataupun 
aduan yang diterima pada tahun lepas 
2022, 18,155 tiket adalah mengenai 
portal PSCR 2.0 termasuklah bagi 
tatacara PSCR 2.0, masalah ralat 
memuat naik dokumen dan masalah log 
masuk atau mengaktifkan profil PSCR 
2.0.  
 
Kesemua pertanyaan dan aduan yang 
diterima telah selesai dibantu. Daripada 
maklum balas yang diterima ini juga, 
pihak pejabat telah melancarkan 
beberapa ciri-ciri baharu PSCR 2.0 
termasuklah push notification dalam 
memudahkan lagi para pengguna 
mendapatkan kemas kini terhadap 
permohonan jawatan kosong mereka. 
 
Selain itu, panduan dan tips juga             
ada disediakan bagi para pengguna 
PSCR 2.0 di ruang panduan dan soalan-
soalan lazim (FAQ) serta di laman 
sesawang rasmi pejabat SPA 
www.spa.gov.bn dan juga media sosial 
psc.bn, Instagram dan Facebook yang 
dikemas kini secara harian dan mulai 
30hb. April 2022M tahun lalu, SPA juga 
ada menyediakan kaunter PSC 
Recruitment bagi memberikan khidmat 
bantu bagi orang ramai yang 
memerlukan. Kemudahan berkenaan 
dapat digunakan secara self-service dan 
juga dengan bantuan petugas yang ada. 
 
Kaji selidik khusus bagi penggunaan 
PSCR 2.0 pada masa ini dalam 
perancangan bagi dijalankan pada suku 
kedua tahun 2023 bagi mendapatkan 
maklum balas pengalaman pengguna 
serta cadangan penambahbaikan                
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ke atas ciri-ciri portal berkenaan. 
Demikianlah antara lain jawapan yang 
dapat kaola sampaikan. Terima kasih 
Yang Berhormat Pengerusi. 
 
Yang Berhormat Pengerusi: Saya 
persilakan Yang Berhormat Awang 
Abdul Aziz bin Haji Hamdan. 
 
Yang Berhormat Awang Abdul Aziz 
bin Haji Hamdan: Terima kasih Yang 
Berhormat Pengerusi.   

كَاتُهُ  ر  ب   اِلله و 
ُ
ة حْم  ر  لَيْكُمْ و  مُ ع  لا  حْيم  السَّ نِ الرَّ حْم  َٰ ِ الرَّ بِسْمِ اللّٰه

Kaola sukacita menyentuh di bawah 
Tajuk SA09A - Jabatan Penerangan. 
Sepertimana yang kita sedia maklum 
bahawa akhbar “Pelita Brunei” telah pun 
menunjukkan perkembangan positif ke 
arah menyalurkan fungsinya sebagai 
media rasmi kerajaan. Bermula dari 
kaedah konvensional, kini pembaca boleh 
mengakses melalui laman sesawang dan 
laman sosial Jabatan Penerangan. Selain 
itu, orang ramai juga boleh membaca 
akhbar “Pelita Brunei” melalui 
pengongsian salinan digital akhbar “Pelita 
Brunei” melalui Whatsapp.  

Kaola melihat daripada perspektif yang 
lebih luas yang aplikasi mobile apps 
merupakan platform yang terbaik untuk 
melangkah ke sistem digital accessibility 
sepenuhnya. 
 
Berdasarkan artikel e-consultancy yakni 
digital marketing and e-commerce 
expert, 85% pengguna lebih gemar 
menggunakan mobile apps daripada 
mobile website kerana ia cepat, pantas 
dan mudah dilayari. Apakah ada 

perancangan bagi mewujudkan mobile 
apps akhbar “Pelita Brunei” sebagai 
usaha ke arah menuju ke smart nation? 
Sekian, terima kasih. 
 
Yang Berhormat Menteri di Jabatan 
Perdana Menteri dan Menteri 
Pertahanan II: Terima kasih Yang 
Berhormat Pengerusi dan terima kasih 
juga kepada Yang Berhormat atas 
soalan mengenai hala tuju akhbar 
“Pelita Brunei” ke arah smart nation. 
Untuk jawapannya: 
 
 َ َّ للّٰ  حَمْدَُ

ْ
 Aplikasi InfoDeptBN dilancarkan ال

pada 9hb. Mei 2017 dan terdapat dalam 
dua bahasa iaitu Melayu dan Inggeris. 
Isi kandungan aplikasi mudah alih 
sebahagiannya termasuk akhbar “Pelita 
Brunei”, berita utama, waktu 
sembahyang, mengenai Brunei 
Darussalam, iklan jawatan kosong dan 
banyak lagi. Setakat Oktober 2022, 
muat turun android sebanyak 12,750 
dan iOS sebanyak 8,480. 

Sejak ia diperkenalkan, Jabatan 
Penerangan telah mengendalikan 
beberapa kaji selidik penambahbaikan 
ke atas perisian dan aspek teknikal 
aplikasi mudah alih tersebut. Fasa 
pertama dan kedua penambahbaikan 
telah dilaksanakan pada Tahun 
Kewangan 2021/2022. Beberapa 
dapatan telah dirumuskan dan 
penambahbaikan akan dilaksanakan 
secara berperingkat serta merangkumi 
perisian dan aspek teknikal aplikasi 
tersebut untuk meningkatkan lagi user 
friendliness bagi memudahkan para 
pengguna untuk mendapatkan 
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menjejaskan peluang mereka untuk 
memohon sebarang kekosongan 
jawatan yang diiklankan.;  

 
3. Kemudahan memuat naik dokumen 

juga telah diperbaiki dalam menaik 
taraf server supaya lebih laju untuk 
pemohon memuat naik sebarang 
dokumen.; dan 

 
4. Beberapa ‘pemberigaan’ telah dibuat 

kepada orang awam mengenai 
tatacara melengkapkan profil 
mereka termasuk bagaimana untuk 
memuat naik dokumen seperti jenis 
file dan had saiz yang diterima untuk 
dimuat naik. 

 
       Untuk makluman, mengenai back up 

system, semua data PSCR 2.0 disimpan 
di dalam server One Government Private 
Cloud 3.0 atau OGPC 3.0 yang 
diselenggarakan oleh pihak EGNC dan 
difahamkan bawah server OGPC 3.0 
berfungsi sebagai hosting dan juga back 
up serta adalah natural disaster 
protector.  

  ُ اء  اللّٰه  SPA    secara     berterusan       إِنْ ش 
mendapatkan maklum balas daripada 
pengguna mengenai keberkesanan 
PSCR 2.0 ini dan orang ramai sentiasa 
menghadapkan pertanyaan atau aduan 
melalui pelbagai saluran seperti PSCR 
2.0 sendiri iaitu dengan menggunakan 
ruang aduan saya, talian perhubungan 
Whatsapp dan Telegram serta media 
sosial PSC.BN, Instagram, Facebook dan 
Telegram.

Daripada 44,833 pertanyaan ataupun 
aduan yang diterima pada tahun lepas 
2022, 18,155 tiket adalah mengenai 
portal PSCR 2.0 termasuklah bagi 
tatacara PSCR 2.0, masalah ralat 
memuat naik dokumen dan masalah log 
masuk atau mengaktifkan profil PSCR 
2.0.  
 
Kesemua pertanyaan dan aduan yang 
diterima telah selesai dibantu. Daripada 
maklum balas yang diterima ini juga, 
pihak pejabat telah melancarkan 
beberapa ciri-ciri baharu PSCR 2.0 
termasuklah push notification dalam 
memudahkan lagi para pengguna 
mendapatkan kemas kini terhadap 
permohonan jawatan kosong mereka. 
 
Selain itu, panduan dan tips juga             
ada disediakan bagi para pengguna 
PSCR 2.0 di ruang panduan dan soalan-
soalan lazim (FAQ) serta di laman 
sesawang rasmi pejabat SPA 
www.spa.gov.bn dan juga media sosial 
psc.bn, Instagram dan Facebook yang 
dikemas kini secara harian dan mulai 
30hb. April 2022M tahun lalu, SPA juga 
ada menyediakan kaunter PSC 
Recruitment bagi memberikan khidmat 
bantu bagi orang ramai yang 
memerlukan. Kemudahan berkenaan 
dapat digunakan secara self-service dan 
juga dengan bantuan petugas yang ada. 
 
Kaji selidik khusus bagi penggunaan 
PSCR 2.0 pada masa ini dalam 
perancangan bagi dijalankan pada suku 
kedua tahun 2023 bagi mendapatkan 
maklum balas pengalaman pengguna 
serta cadangan penambahbaikan                
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ke atas ciri-ciri portal berkenaan. 
Demikianlah antara lain jawapan yang 
dapat kaola sampaikan. Terima kasih 
Yang Berhormat Pengerusi. 
 
Yang Berhormat Pengerusi: Saya 
persilakan Yang Berhormat Awang 
Abdul Aziz bin Haji Hamdan. 
 
Yang Berhormat Awang Abdul Aziz 
bin Haji Hamdan: Terima kasih Yang 
Berhormat Pengerusi.   

كَاتُهُ  ر  ب   اِلله و 
ُ
ة حْم  ر  لَيْكُمْ و  مُ ع  لا  حْيم  السَّ نِ الرَّ حْم  َٰ ِ الرَّ بِسْمِ اللّٰه

Kaola sukacita menyentuh di bawah 
Tajuk SA09A - Jabatan Penerangan. 
Sepertimana yang kita sedia maklum 
bahawa akhbar “Pelita Brunei” telah pun 
menunjukkan perkembangan positif ke 
arah menyalurkan fungsinya sebagai 
media rasmi kerajaan. Bermula dari 
kaedah konvensional, kini pembaca boleh 
mengakses melalui laman sesawang dan 
laman sosial Jabatan Penerangan. Selain 
itu, orang ramai juga boleh membaca 
akhbar “Pelita Brunei” melalui 
pengongsian salinan digital akhbar “Pelita 
Brunei” melalui Whatsapp.  

Kaola melihat daripada perspektif yang 
lebih luas yang aplikasi mobile apps 
merupakan platform yang terbaik untuk 
melangkah ke sistem digital accessibility 
sepenuhnya. 
 
Berdasarkan artikel e-consultancy yakni 
digital marketing and e-commerce 
expert, 85% pengguna lebih gemar 
menggunakan mobile apps daripada 
mobile website kerana ia cepat, pantas 
dan mudah dilayari. Apakah ada 

perancangan bagi mewujudkan mobile 
apps akhbar “Pelita Brunei” sebagai 
usaha ke arah menuju ke smart nation? 
Sekian, terima kasih. 
 
Yang Berhormat Menteri di Jabatan 
Perdana Menteri dan Menteri 
Pertahanan II: Terima kasih Yang 
Berhormat Pengerusi dan terima kasih 
juga kepada Yang Berhormat atas 
soalan mengenai hala tuju akhbar 
“Pelita Brunei” ke arah smart nation. 
Untuk jawapannya: 
 
 َ َّ للّٰ  حَمْدَُ

ْ
 Aplikasi InfoDeptBN dilancarkan ال

pada 9hb. Mei 2017 dan terdapat dalam 
dua bahasa iaitu Melayu dan Inggeris. 
Isi kandungan aplikasi mudah alih 
sebahagiannya termasuk akhbar “Pelita 
Brunei”, berita utama, waktu 
sembahyang, mengenai Brunei 
Darussalam, iklan jawatan kosong dan 
banyak lagi. Setakat Oktober 2022, 
muat turun android sebanyak 12,750 
dan iOS sebanyak 8,480. 

Sejak ia diperkenalkan, Jabatan 
Penerangan telah mengendalikan 
beberapa kaji selidik penambahbaikan 
ke atas perisian dan aspek teknikal 
aplikasi mudah alih tersebut. Fasa 
pertama dan kedua penambahbaikan 
telah dilaksanakan pada Tahun 
Kewangan 2021/2022. Beberapa 
dapatan telah dirumuskan dan 
penambahbaikan akan dilaksanakan 
secara berperingkat serta merangkumi 
perisian dan aspek teknikal aplikasi 
tersebut untuk meningkatkan lagi user 
friendliness bagi memudahkan para 
pengguna untuk mendapatkan 
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maklumat di hujung jari melalui aplikasi 
tersebut. 
 
Mengenai e-Pelita Brunei, selain itu 
akhbar “Pelita Brunei” atau e-paper               
telah diperkenalkan pada                        
18hb. Jun 2016M untuk membolehkan 
akhbar tersebut dilayari dan dimuat 
turun melalui laman sesawang                
e-paper   www.epaper.pelitabrunei.gov.  
bn. Di samping memudahkan akhbar 
“Pelita Brunei” dapat dibaca oleh orang 
ramai. Jabatan Penerangan telah 
memperkenalkan inisiatif e-paper ini 
selaras dengan peningkatan trend 
penggunaan mobile technology                   
di negara ini di samping meningkatkan 
lagi para pembaca dalam kalangan 
belia. Berdasarkan statistik pembaca e-
paper bagi tempoh Oktober 2021 hingga 
Oktober 2022 ialah sebanyak 54,002 
orang. 

Kedua-dua inisiatif secara online ini 
adalah untuk mendukung hala tuju 
Pelan Strategik Jabatan Perdana Menteri 
dalam ‘memberigakan’ maklumat dan 
dasar-dasar kerajaan dan seterusnya 
mendukung hasrat negara ke arah 
smart nation. Jabatan Penerangan juga 
secara berterusan  ُ اللّٰه اء   ش   akan إِنْ 
‘memberigakan’ platform berkenaan 
melalui program-program jangkauan 
yang sedia ada dilaksanakan sepanjang 
tahun.

Demikianlah Yang Berhormat Pengerusi, 
barangkali dapat menjawab sedikit 
daripada soalan Yang Berhormat tadi. 
Terima kasih. 
 

Yang Berhormat Pengerusi: Terima 
kasih. Saya persilakan sekarang Yang 
Berhormat Awang Haji Salleh Bostaman 
bin Haji Zainal Abidin. 

Yang Berhormat Awang Haji Salleh 
Bostaman bin Haji Zainal Abidin: 
Terima kasih Yang Berhormat Pengerusi 
dan Ahli-Ahli Yang Berhormat.                
حْيم  الرَّ نِ  حْم  َٰ الرَّ  ِ اللّٰه         selawat dan salam بِسْمِ 
ke atas ََم َوَسَلَّ َعَلَيْه  ُ

اَللّٰه صَلََّّ د َمُحَمَّ ي نَب  

كَاتُهُ  ر  ب  و  اِلله   
ُ
ة حْم  ر  و  لَيْكُمْ  ع  مُ  لا   Kaola ada 2 السَّ

soalan di bawah Tajuk SA01A - Jabatan 
Perdana Menteri dan di bawah Tajuk 
SA014A - Suruhanjaya Perkhidmatan 
Awam. Kaola akan bacakan kedua-dua 
soalan sebelum memberi peluang untuk 
menjawabnya.  

Di bawah Tajuk SA10A - Jabatan 
Perkhidmatan Awam, Kod 001/000, 
kaola difahamkan dari diskripsi JPA ialah 
Bahagian Pengurusan Sumber Manusia 
dalam meningkatkan prestasi dan 
memenuhi kehendak pihak yang 
berkenaan. Memandangkan 80% 
daripada jumlah perbelanjaan adalah 
gaji pekerja awam maka  effectiveness 
of  pekerja awam perlu pemantauan. 
 
Yang Berhormat Pengerusi. Soalan 
kaola/hamba ialah adakah ada pelan-
pelan yang tertentu untuk memastikan 
organisasi kerajaan atau kementerian 
membuat Penilaian Keberkesanan 
Struktur Organisasi masing-masing  
yakni dalam englishnya Structure 
Organisational Review Effectiveness 
untuk memastikan organisasi yang ada 
pada masa ini masih relevan dan dapat 
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mencapai misi dan visi kementerian 
masing-masing dan menjadikan 
sebahagian daripada kerja rutin mereka 
untuk merealisasikan matlamat 
Wawasan Brunei 2035. 
 
Adakah kerja rutin lama yang ada, yang 
tidak relevan lagi sudah dikenal pasti 
dan dihapuskan dan kalau ada workload 
baharu, ada review untuk mengenal 
pasti kemahiran yang diperlukan supaya 
pekerja awam dapat melakukannya 
dengan sempurna? 
 
Cadangan kaola untuk JPA, kalau belum 
ada, untuk menilai keperluan 
mengadakan pelan membuat 
Organisational Effectiveness Review  
dan membuat penanda aras 
(benchmark) dengan organisasi yang 
berpiawaian antarabangsa yang 
mungkin akan dijadikan sebagai 
penanda aras. 
 
Soalan kaola yang kedua, Yang 
Berhormat Pengerusi, di bawah Tajuk 
SA14A - Pejabat Suruhanjaya 
Perkhidmatan Awam (SPA) di bawah 
Kod Akaun 002/001, KPI jabatan 
memperlihatkan jumlah sasaran lantikan 
seramai 1,000 pekerja setahun  walhal 
kaola difahamkan ada dalam 4,000 
kekosongan dan ada 1,800 hingga 2,000 
pekerja bersara setiap tahun.  
 
Kalau setakat target mengisi 1000 
kekosongan setahun ini bermakna 
banyak kekosongan dalam pekerjaaan 
tidak akan dipenuhi dan akan meningkat 
tahun demi tahun. Mohon pencerahan, 
tentang apakah memang strategi 

sentiasa mempunyai kekosongan dalam 
pekerjaan dan kalau bukan strategi 
apakah pelan untuk lebih agresif dalam 
mengisi kekosongan ini. 
 
Berkaitan dengan ini, kaola hamba juga 
memohon pencerahan berkaitan dengan 
pencapaian sebenar pada tahun 
2021/2022 yang hanya mencapai target 
19% pada tahun itu. Mungkin sudah 
ada penilaian yang diketahui sebab 
musabab target tidak dicapai dan 
improvement plans telah diserapkan 
untuk lebih agresif mencapai target 
selanjutnya.  
 
Cadangan, memandangkan SPA punya 
data peribadi setiap penjawat awam 
dalam pekerjaan, pihak SPA boleh tahu 
mana-mana pegawai yang akan bersara 
dalam tempoh 5 tahun akan datang dan 
seharusnya sudah mulai membuat 
penelitian awal memaklumkan 
kementerian-kementerian untuk 
mengambil kira usaha untuk mengisi          
ke jawatan-jawatan tersebut dan men-
trigger succession planning  dalam 
kementerian dan tidak menunggu last 
minute untuk mencari kekosongan. 
Terima kasih, Yang Berhormat 
Pengerusi. 
 
Yang Berhormat Menteri di Jabatan 
Perdana Menteri dan Menteri 
Pertahanan II: Terima kasih Yang 
Berhormat Pengerusi. Ada dua soalan 
daripada Yang Berhormat. Kaola 
mengucapkan terima kasih kepada Yang 
Berhormat atas soalan-soalan 
berkenaan menuju sendiri kepada SPA 
dan JPA juga. 
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maklumat di hujung jari melalui aplikasi 
tersebut. 
 
Mengenai e-Pelita Brunei, selain itu 
akhbar “Pelita Brunei” atau e-paper               
telah diperkenalkan pada                        
18hb. Jun 2016M untuk membolehkan 
akhbar tersebut dilayari dan dimuat 
turun melalui laman sesawang                
e-paper   www.epaper.pelitabrunei.gov.  
bn. Di samping memudahkan akhbar 
“Pelita Brunei” dapat dibaca oleh orang 
ramai. Jabatan Penerangan telah 
memperkenalkan inisiatif e-paper ini 
selaras dengan peningkatan trend 
penggunaan mobile technology                   
di negara ini di samping meningkatkan 
lagi para pembaca dalam kalangan 
belia. Berdasarkan statistik pembaca e-
paper bagi tempoh Oktober 2021 hingga 
Oktober 2022 ialah sebanyak 54,002 
orang. 

Kedua-dua inisiatif secara online ini 
adalah untuk mendukung hala tuju 
Pelan Strategik Jabatan Perdana Menteri 
dalam ‘memberigakan’ maklumat dan 
dasar-dasar kerajaan dan seterusnya 
mendukung hasrat negara ke arah 
smart nation. Jabatan Penerangan juga 
secara berterusan  ُ اللّٰه اء   ش   akan إِنْ 
‘memberigakan’ platform berkenaan 
melalui program-program jangkauan 
yang sedia ada dilaksanakan sepanjang 
tahun.

Demikianlah Yang Berhormat Pengerusi, 
barangkali dapat menjawab sedikit 
daripada soalan Yang Berhormat tadi. 
Terima kasih. 
 

Yang Berhormat Pengerusi: Terima 
kasih. Saya persilakan sekarang Yang 
Berhormat Awang Haji Salleh Bostaman 
bin Haji Zainal Abidin. 

Yang Berhormat Awang Haji Salleh 
Bostaman bin Haji Zainal Abidin: 
Terima kasih Yang Berhormat Pengerusi 
dan Ahli-Ahli Yang Berhormat.                
حْيم  الرَّ نِ  حْم  َٰ الرَّ  ِ اللّٰه         selawat dan salam بِسْمِ 
ke atas ََم َوَسَلَّ َعَلَيْه  ُ

اَللّٰه صَلََّّ د َمُحَمَّ ي نَب  

كَاتُهُ  ر  ب  و  اِلله   
ُ
ة حْم  ر  و  لَيْكُمْ  ع  مُ  لا   Kaola ada 2 السَّ

soalan di bawah Tajuk SA01A - Jabatan 
Perdana Menteri dan di bawah Tajuk 
SA014A - Suruhanjaya Perkhidmatan 
Awam. Kaola akan bacakan kedua-dua 
soalan sebelum memberi peluang untuk 
menjawabnya.  

Di bawah Tajuk SA10A - Jabatan 
Perkhidmatan Awam, Kod 001/000, 
kaola difahamkan dari diskripsi JPA ialah 
Bahagian Pengurusan Sumber Manusia 
dalam meningkatkan prestasi dan 
memenuhi kehendak pihak yang 
berkenaan. Memandangkan 80% 
daripada jumlah perbelanjaan adalah 
gaji pekerja awam maka  effectiveness 
of  pekerja awam perlu pemantauan. 
 
Yang Berhormat Pengerusi. Soalan 
kaola/hamba ialah adakah ada pelan-
pelan yang tertentu untuk memastikan 
organisasi kerajaan atau kementerian 
membuat Penilaian Keberkesanan 
Struktur Organisasi masing-masing  
yakni dalam englishnya Structure 
Organisational Review Effectiveness 
untuk memastikan organisasi yang ada 
pada masa ini masih relevan dan dapat 
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mencapai misi dan visi kementerian 
masing-masing dan menjadikan 
sebahagian daripada kerja rutin mereka 
untuk merealisasikan matlamat 
Wawasan Brunei 2035. 
 
Adakah kerja rutin lama yang ada, yang 
tidak relevan lagi sudah dikenal pasti 
dan dihapuskan dan kalau ada workload 
baharu, ada review untuk mengenal 
pasti kemahiran yang diperlukan supaya 
pekerja awam dapat melakukannya 
dengan sempurna? 
 
Cadangan kaola untuk JPA, kalau belum 
ada, untuk menilai keperluan 
mengadakan pelan membuat 
Organisational Effectiveness Review  
dan membuat penanda aras 
(benchmark) dengan organisasi yang 
berpiawaian antarabangsa yang 
mungkin akan dijadikan sebagai 
penanda aras. 
 
Soalan kaola yang kedua, Yang 
Berhormat Pengerusi, di bawah Tajuk 
SA14A - Pejabat Suruhanjaya 
Perkhidmatan Awam (SPA) di bawah 
Kod Akaun 002/001, KPI jabatan 
memperlihatkan jumlah sasaran lantikan 
seramai 1,000 pekerja setahun  walhal 
kaola difahamkan ada dalam 4,000 
kekosongan dan ada 1,800 hingga 2,000 
pekerja bersara setiap tahun.  
 
Kalau setakat target mengisi 1000 
kekosongan setahun ini bermakna 
banyak kekosongan dalam pekerjaaan 
tidak akan dipenuhi dan akan meningkat 
tahun demi tahun. Mohon pencerahan, 
tentang apakah memang strategi 

sentiasa mempunyai kekosongan dalam 
pekerjaan dan kalau bukan strategi 
apakah pelan untuk lebih agresif dalam 
mengisi kekosongan ini. 
 
Berkaitan dengan ini, kaola hamba juga 
memohon pencerahan berkaitan dengan 
pencapaian sebenar pada tahun 
2021/2022 yang hanya mencapai target 
19% pada tahun itu. Mungkin sudah 
ada penilaian yang diketahui sebab 
musabab target tidak dicapai dan 
improvement plans telah diserapkan 
untuk lebih agresif mencapai target 
selanjutnya.  
 
Cadangan, memandangkan SPA punya 
data peribadi setiap penjawat awam 
dalam pekerjaan, pihak SPA boleh tahu 
mana-mana pegawai yang akan bersara 
dalam tempoh 5 tahun akan datang dan 
seharusnya sudah mulai membuat 
penelitian awal memaklumkan 
kementerian-kementerian untuk 
mengambil kira usaha untuk mengisi          
ke jawatan-jawatan tersebut dan men-
trigger succession planning  dalam 
kementerian dan tidak menunggu last 
minute untuk mencari kekosongan. 
Terima kasih, Yang Berhormat 
Pengerusi. 
 
Yang Berhormat Menteri di Jabatan 
Perdana Menteri dan Menteri 
Pertahanan II: Terima kasih Yang 
Berhormat Pengerusi. Ada dua soalan 
daripada Yang Berhormat. Kaola 
mengucapkan terima kasih kepada Yang 
Berhormat atas soalan-soalan 
berkenaan menuju sendiri kepada SPA 
dan JPA juga. 
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Mengenai soalan pertama, sama ada 
penilaian semula ataupun review pada 
struktur ataupun fungsi-fungsi jabatan 
ini barangkali memang tiap-tiap jabatan 
telah pun dinasihatkan dan telah pun 
diusahakan untuk mengadakan review 
ataupun kaji selidik semula pada 
perkara yang telah pun dipraktikkan 
selama ini khususnya menjurus supaya 
mendapat pertubuhan yang lebih efektif 
dan lebih berkesan dari semasa           
ke semasa. 

Mengenai cadangan Yang Berhormat 
untuk kalau ada baiknya juga menerima 
khidmat nasihat daripada organisasi-
organisasi antarabangsa itu suatu 
cadangan yang baik. Namun demikian, 
perkara ini sebenarnya tidak terlepas 
perhatian َا    ُ اللّٰه اء   ش  إِنْ  sedang ditunduki 
dan menjadi suatu kewajiban dan KPI 
kepada JPM khususnya. Terima kasih. 

Mengenai soalan kedua, berkisar juga 
dengan Pejabat Suruhanjaya 
Perkhidmatan Awam (SPA) iaitu Yang 
Berhormat ingin pencerahan berkaitan 
dengan anggaran sebenar pada tahun 
lepas mengenai kekosongan penjawat-
penjawat awam.  
 
Antara lain, jawapannya pertama, 
sasaran yang telah ditetapkan oleh SPA 
adalah 1,000 kekosongan diisikan 
secara lantikan baharu, perangkaan 
pengisian jawatan kosong sepanjang 
tahun 2022 menunjukkan sebanyak 
2,104 kekosongan jawatan telah selesai 
diisikan sama ada secara lantikan 
baharu yakni 1,425 kekosongan, 
kenaikan pangkat sebanyak 675 

kekosongan, ataupun lantikan selepas 
bersara 22 kekosongan.  
 
Jumlah pengisian jawatan kosong yang 
dilaksanakan oleh SPA tertakluk kepada 
jumlah kekosongan jawatan yang 
diterima dari kementerian-kementerian. 
Sepanjang tahun 2022 direkodkan 
sebanyak 1,122 kekosongan jawatan 
yang telah dihadapkan kepada SPA 
untuk pengiklanan untuk itu SPA akan 
terus bekerjasama erat dengan 
kementerian-kementerian untuk 
meningkatkan lagi jumlah pengiklanan 
jawatan-jawatan kosong.  
 
Usaha-usaha SPA dalam mendapatkan 
maklumat kekosongan jawatan kaedah 
trigger kekosongan yang akan            
berlaku disebabkan persaraan              
wajib melalui Surat Pemberitahuan                
kepada kementerian-kementerian dan 
bekerjasama dengan JPA bagi 
mendapatkan pengesahan kekosongan 
jawatan disebabkan persaraan wajib 
untuk sepanjang tahun 2023.  
 
Kaedah trigger kekosongan ini juga 
digunakan bagi jawatan yang baru 
dikosongkan disebabkan kenaikan 
pangkat. Antara usaha untuk 
mengisikan kekosongan jawatan, 
pertama, kaedah lantikan calon 
simpanan, yang kekosongan jawatan 
diisikan oleh calon simpanan tanpa 
pengiklanan.  
 
Sepanjang tahun 2022, sebanyak             
167 kekosongan jawatan telah diisikan 
calon-calon simpanan. Mengenai 
stopgap measure, pengiklanan jawatan-
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jawatan bahagian I telah membolehkan 
pemohon-pemohon yang belum 
mempunyai dua kertas kerja untuk 
menghadapkan dua kertas kerja setelah 
dinaikkan pangkat. 
 
Pada tahun 2022, seramai 24 orang 
telah disokong melalui kaedah kenaikan 
pangkat biasa dan juga melalui kaedah 
stopgap measure. Inisiatif talent pool 
yang kini sedang dirancang ialah 
mengiklankan jawatan yang dikenal 
pasti secara berkluster dalam               
bahagian IV dan V yang bertujuan 
mempercepatkan pengisian kekosongan 
jawatan dalam bahagian tersebut. 
Pengumpulan jumlah kekosongan 
jawatan yang akan dibuat dan 
pengiklanan, perakuan dan ujian dibuat 
sekali.  
 
Calon-calon yang layak akan 
dimasukkan dalam talent pool list dan 
inisiatif ini masih dalam peringkat 
persediaan pada masa ini untuk 
makluman Yang Berhormat Pengerusi. 
 
Demikianlah sedikit pencerahan 
mengenai soalan Yang Berhormat, 
walaupun banyak soalannya dapat 
dicantumkan dengan jawapan yang 
sedemikian. Terima kasih, Yang 
Berhormat Pengerusi. 
 
Yang Berhormat Pengerusi: Saya 
persilakan Yang Berhormat Pehin Orang 
Kaya Indera Pahlawan Dato Seri Setia 
Haji Awang Suyoi bin Haji Osman. 
 
 

Yang Berhormat Pehin Orang Kaya 
Indera Pahlawan Dato Seri Setia 
Haji Awang Suyoi bin Haji Osman: 
Terima kasih Yang Berhormat 
Pengerusi.  ُكَاتُه ر  ب  و  اِلله   

ُ
ة حْم  ر  و  لَيْكُمْ  ع  مُ  لا   dan السَّ

salam sejahtera. Kaola mengucapkan 
terima kasih kepada Yang Berhormat 
Menteri di Jabatan Perdana Menteri dan 
Menteri Pertahanan II atas 
pembentangan Rang Perbelanjaan 
kemarin yang meliputi beberapa tajuk. 
Kaola ingin menyentuh di bawah Tajuk 
SA10A - Jabatan Perkhidmatan Awam 
iaitu perkhidmatan yang kaola rasa 
perlu diteliti agar transformasi yang 
sedang dilaksanakan mencapai 
sasarannya.   
 
Kaola amat supportive kepada 
perkhidmatan awam secara total kerana 
ia adalah jentera kerajaan yang 
membantu kerajaan memainkan 
peranannya bagi kesejahteraan dan 
kebajikan rakyat dan penduduknya 
secara am.   

Apa pun rancangan dan pelan tindakan 
kerajaan tidak akan berjaya tanpa 
sokongan padu daripada semua lapisan 
penjawat awam. Maka kaola 
berpendapat mana-mana kelemahan, 
kekurangan dan kepincangan 
semestinya dikesan cepat sebelum ia 
merebak dan melemahkan sistem 
pentadbiran dan pengurusan kerajaan.  
 
Ke arah ini kaola menyokong agar 
peruntukan yang diberikan dan 
ditambah bila diperlukan bagi 
memperbaiki, mengukuh dan melatih 
penjawat-penjawat awam agar anggota 
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Mengenai soalan pertama, sama ada 
penilaian semula ataupun review pada 
struktur ataupun fungsi-fungsi jabatan 
ini barangkali memang tiap-tiap jabatan 
telah pun dinasihatkan dan telah pun 
diusahakan untuk mengadakan review 
ataupun kaji selidik semula pada 
perkara yang telah pun dipraktikkan 
selama ini khususnya menjurus supaya 
mendapat pertubuhan yang lebih efektif 
dan lebih berkesan dari semasa           
ke semasa. 

Mengenai cadangan Yang Berhormat 
untuk kalau ada baiknya juga menerima 
khidmat nasihat daripada organisasi-
organisasi antarabangsa itu suatu 
cadangan yang baik. Namun demikian, 
perkara ini sebenarnya tidak terlepas 
perhatian َا    ُ اللّٰه اء   ش  إِنْ  sedang ditunduki 
dan menjadi suatu kewajiban dan KPI 
kepada JPM khususnya. Terima kasih. 

Mengenai soalan kedua, berkisar juga 
dengan Pejabat Suruhanjaya 
Perkhidmatan Awam (SPA) iaitu Yang 
Berhormat ingin pencerahan berkaitan 
dengan anggaran sebenar pada tahun 
lepas mengenai kekosongan penjawat-
penjawat awam.  
 
Antara lain, jawapannya pertama, 
sasaran yang telah ditetapkan oleh SPA 
adalah 1,000 kekosongan diisikan 
secara lantikan baharu, perangkaan 
pengisian jawatan kosong sepanjang 
tahun 2022 menunjukkan sebanyak 
2,104 kekosongan jawatan telah selesai 
diisikan sama ada secara lantikan 
baharu yakni 1,425 kekosongan, 
kenaikan pangkat sebanyak 675 

kekosongan, ataupun lantikan selepas 
bersara 22 kekosongan.  
 
Jumlah pengisian jawatan kosong yang 
dilaksanakan oleh SPA tertakluk kepada 
jumlah kekosongan jawatan yang 
diterima dari kementerian-kementerian. 
Sepanjang tahun 2022 direkodkan 
sebanyak 1,122 kekosongan jawatan 
yang telah dihadapkan kepada SPA 
untuk pengiklanan untuk itu SPA akan 
terus bekerjasama erat dengan 
kementerian-kementerian untuk 
meningkatkan lagi jumlah pengiklanan 
jawatan-jawatan kosong.  
 
Usaha-usaha SPA dalam mendapatkan 
maklumat kekosongan jawatan kaedah 
trigger kekosongan yang akan            
berlaku disebabkan persaraan              
wajib melalui Surat Pemberitahuan                
kepada kementerian-kementerian dan 
bekerjasama dengan JPA bagi 
mendapatkan pengesahan kekosongan 
jawatan disebabkan persaraan wajib 
untuk sepanjang tahun 2023.  
 
Kaedah trigger kekosongan ini juga 
digunakan bagi jawatan yang baru 
dikosongkan disebabkan kenaikan 
pangkat. Antara usaha untuk 
mengisikan kekosongan jawatan, 
pertama, kaedah lantikan calon 
simpanan, yang kekosongan jawatan 
diisikan oleh calon simpanan tanpa 
pengiklanan.  
 
Sepanjang tahun 2022, sebanyak             
167 kekosongan jawatan telah diisikan 
calon-calon simpanan. Mengenai 
stopgap measure, pengiklanan jawatan-
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jawatan bahagian I telah membolehkan 
pemohon-pemohon yang belum 
mempunyai dua kertas kerja untuk 
menghadapkan dua kertas kerja setelah 
dinaikkan pangkat. 
 
Pada tahun 2022, seramai 24 orang 
telah disokong melalui kaedah kenaikan 
pangkat biasa dan juga melalui kaedah 
stopgap measure. Inisiatif talent pool 
yang kini sedang dirancang ialah 
mengiklankan jawatan yang dikenal 
pasti secara berkluster dalam               
bahagian IV dan V yang bertujuan 
mempercepatkan pengisian kekosongan 
jawatan dalam bahagian tersebut. 
Pengumpulan jumlah kekosongan 
jawatan yang akan dibuat dan 
pengiklanan, perakuan dan ujian dibuat 
sekali.  
 
Calon-calon yang layak akan 
dimasukkan dalam talent pool list dan 
inisiatif ini masih dalam peringkat 
persediaan pada masa ini untuk 
makluman Yang Berhormat Pengerusi. 
 
Demikianlah sedikit pencerahan 
mengenai soalan Yang Berhormat, 
walaupun banyak soalannya dapat 
dicantumkan dengan jawapan yang 
sedemikian. Terima kasih, Yang 
Berhormat Pengerusi. 
 
Yang Berhormat Pengerusi: Saya 
persilakan Yang Berhormat Pehin Orang 
Kaya Indera Pahlawan Dato Seri Setia 
Haji Awang Suyoi bin Haji Osman. 
 
 

Yang Berhormat Pehin Orang Kaya 
Indera Pahlawan Dato Seri Setia 
Haji Awang Suyoi bin Haji Osman: 
Terima kasih Yang Berhormat 
Pengerusi.  ُكَاتُه ر  ب  و  اِلله   

ُ
ة حْم  ر  و  لَيْكُمْ  ع  مُ  لا   dan السَّ

salam sejahtera. Kaola mengucapkan 
terima kasih kepada Yang Berhormat 
Menteri di Jabatan Perdana Menteri dan 
Menteri Pertahanan II atas 
pembentangan Rang Perbelanjaan 
kemarin yang meliputi beberapa tajuk. 
Kaola ingin menyentuh di bawah Tajuk 
SA10A - Jabatan Perkhidmatan Awam 
iaitu perkhidmatan yang kaola rasa 
perlu diteliti agar transformasi yang 
sedang dilaksanakan mencapai 
sasarannya.   
 
Kaola amat supportive kepada 
perkhidmatan awam secara total kerana 
ia adalah jentera kerajaan yang 
membantu kerajaan memainkan 
peranannya bagi kesejahteraan dan 
kebajikan rakyat dan penduduknya 
secara am.   

Apa pun rancangan dan pelan tindakan 
kerajaan tidak akan berjaya tanpa 
sokongan padu daripada semua lapisan 
penjawat awam. Maka kaola 
berpendapat mana-mana kelemahan, 
kekurangan dan kepincangan 
semestinya dikesan cepat sebelum ia 
merebak dan melemahkan sistem 
pentadbiran dan pengurusan kerajaan.  
 
Ke arah ini kaola menyokong agar 
peruntukan yang diberikan dan 
ditambah bila diperlukan bagi 
memperbaiki, mengukuh dan melatih 
penjawat-penjawat awam agar anggota 
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perkhidmatan awam kita sentiasa cekap, 
beriltizam, bersikap pragmatik 
menangani sesuatu masalah, mampu 
berfikir outside the box dan berdisiplin. 
Ini sesuai dengan aspirasi kita untuk 
mencapai Wawasan Brunei 2035,                
bahawa kita memerlukan perkhidmatan 
awam yang kukuh, bernas dan receptive 
kepada perubahan-perubahan yang 
bakal ditempuhi apabila Wawasan 
Brunei 2035 dicapai. 
 
Merujuk kepada indicator di bawah 
Jabatan Perkhidmatan Awam, dicatatkan 
bahawa tahun 2021/2022, 90% pegawai 
dan kakitangan kerajaan yang mencapai 
tahap standard tinggi melalui continuous 
training and development.  Kaola 
berpandangan ini satu pencapaian yang 
tinggi dan menggalakkan dan 
setentunya memberi impak yang tinggi 
dan positif dalam perkhidmatan awam 
kerana mereka akan lebih profesional, 
cekap dan efisien.   
 
Kaola ingin bertanya dalam 
perkhidmatan awam mencapai standard  
yang tinggi, tidak adakah 
pengemaskinan dasar atau dasar baharu 
kerana mengikut indicator hanya dua 
sahaja yang dikeluarkan sepanjang 
tahun yang sama?  Adakah dasar-dasar 
yang sudah ada mantap secara 
keseluruhannya hingga tidak banyak 
yang perlu diperbaiki?  Adakah dasar 
sekarang boleh  mendukung usaha kita 
untuk mencapai Wawasan Brunei 2035?   
 
Mungkin kita perlu meneliti polisi, 
peraturan, regulatory instrument yang 
ada agar memudah cara apa juga 

urusan, lebih mesra, seiring dengan 
ease of doing business yang boleh 
menjana persekitaran sihat dan   
kondusif sebagai pemangkin kepada 
pertumbuhan ekonomi. Kaola 
berpendapat untuk kita mencapai 
Wawasan Brunei 2035, kita perlu 
pendapatan dari pelbagai sudut tanpa 
kita berkompromi dengan nilai-nilai kita 
sebagai sebuah Negara Melayu Islam 
Beraja. 
 
Yang Berhormat Pengerusi. Seterusnya 
kaola beralih di bawah Tajuk SA14A - 
Suruhanjaya Perkhidmatan Awam, yang 
rakan kaola juga telah pun 
menimbulkannya. Kaola ingin bertanya 
mengapa proses pengambilan pekerja 
baharu yang dikendalikan oleh 
Suruhanjaya Perkhidamtan Awam 
mengambil masa lama dari mulai 
jawatan itu diiklankan sehingga calon 
yang berjaya itu dilantik kepada jawatan 
tersebut, proses yang memakan masa 
setahun atau lebih.   
 
Apakah rasional kelemahan ini?  
Tidakkah proses ini boleh dipendekkan 
agar calon yang berjaya dapat mengisi 
jawatan itu segera. Dengan cara itu 
tidak ada keperluan bagi seseorang itu 
memangku secara berpanjangan. Bagi 
calon yang berjaya menunggu lama 
sebelum ditawarkan pekerjaan, kaola 
fikir dalam usaha kerajaan untuk 
transformasi perkhidmatan awam, 
agensi-agensi yang bertanggungjawab 
dalam perkhidmatan awam perlu turut 
sama meneliti agar proses pengambilan 
kerja yang diamalkan juga perlu 
dikemas kini untuk lebih efisien.   
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Di beberapa kementerian lain, mereka 
juga menghadapi seseorang itu 
memangku terlalu lama hingga ada 
yang 10 tahun. Tidakkah dapat 
Suruhanjaya Perkhidmatan Awam (SPA) 
atau Jabatan Perkhidmatan Awam (JPA) 
mengatasi masalah memangku begitu 
lama yang menyebabkan seseorang itu 
demotivated dan kurang yakin diri sebab 
masih memangku. 
 
Sekian sahaja Yang Berhormat 
Pengerusi yang ingin kaola timbulkan 
berkaitan dengan peruntukan di bawah 
tajuk ini. Terima Kasih. 
 
Yang Berhormat Menteri                       
di Jabatan Perdana dan Menteri 
Pertahanan II: Yang Berhormat 
Pengerusi. Nampaknya soalan Yang 
Berhormat ini dikira panjang barangkali 
memerlukan sedikit masa untuk 
mendapatkan maklumat-maklumat yang 
tepat dan juga untuk disampaikan 
sebagai jawapan kemudian nanti. 
 
Yang Berhormat Pengerusi: Saya 
persilakan Yang Berhormat Pehin Orang 
Kaya Johan Pahlawan Dato Seri Setia 
Awang Haji Adanan bin Begawan Pehin 
Siraja Khatib Dato Seri Setia Haji Mohd. 
Yusuf. 
Yang Berhormat Pehin Orang Kaya 
Johan Pahlawan Dato Seri Setia 
Awang Haji Adanan bin Begawan 
Pehin Siraja Khatib Dato Seri Setia 
Haji Mohd. Yusuf:   حْيم نِ الرَّ حْم  َٰ ِ الرَّ بِسْمِ اللّٰه  
ََ شْـرَف 

َ
أ َ عَلََّ مَُ

َ
ـلَ وَالسَّ ةَُ

َ
ـلَ وَالصَّ َ نَ ي ْ م 

َ
العَال َ رَبِّ للهَ الحَمْدَُ

يْـنََ َوَالمُرْسَل  يَـاء  نْب 
َ
الْ

 

مُ  ا لا  كَاتُهُ لسَّ ر  ب  و  اِلله   
ُ
ة حْم  ر  و  لَيْكُمْ  ع  dan salam 

sejahtera. Yang Berhormat Pengerusi. 
Lebih dahulu kaola mengucapkan terima 
kasih kepada Yang Berhormat Pengerusi 
kerana memberikan peluang kepada 
kaola untuk bersama-sama memberikan 
pandangan dalam perkara ini. Ini ada 
juga kaitannya dengan Yang Berhormat 
rakan-rakan sejawatan yang 
menimbulkan tentang hal-ehwal 
jawatan-jawatan  dalam kerajaan.   
 
Kaola ingin menyentuh dua isu iaitu 
tentang kenaikan pangkat dan 
penetapan jawatan dan Skim 
Perkhidmatan Awam, khususnya                 
dalam aspek profesional. Pencapaian 
akademik serta kelayakan pendidikan 
telah sekian lama menjadi ukur tara 
dalam menentukan kejayaan seseorang.   
 
Meskipun kita menghargai amalan 
tradisi secara penilaian, kita tidak boleh 
dibelenggu oleh perkara ini atau 
menjadikan hambatan. Namun                   
di sebaliknya terdapat keperluan untuk 
mengiktiraf kemahiran, kecekapan dan 
pengalaman yang dimiliki.  
 
Ini terutamanya jelas dapat dilihat                   
di tempat kerja atau dalam industri 
baharu bahawa kemahiran dan 
pengalaman mempunyai kepentingan 
selain kelulusan akademik. Dalam situasi 
pekerjaan spesifik dalam sesuatu 
kepakaran, keperluan untuk mengenal 
pasti kemahiran, pengalaman dan 
kepakaran seseorang pekerja lebih 
melangkaui kelayakan akademik.   
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perkhidmatan awam kita sentiasa cekap, 
beriltizam, bersikap pragmatik 
menangani sesuatu masalah, mampu 
berfikir outside the box dan berdisiplin. 
Ini sesuai dengan aspirasi kita untuk 
mencapai Wawasan Brunei 2035,                
bahawa kita memerlukan perkhidmatan 
awam yang kukuh, bernas dan receptive 
kepada perubahan-perubahan yang 
bakal ditempuhi apabila Wawasan 
Brunei 2035 dicapai. 
 
Merujuk kepada indicator di bawah 
Jabatan Perkhidmatan Awam, dicatatkan 
bahawa tahun 2021/2022, 90% pegawai 
dan kakitangan kerajaan yang mencapai 
tahap standard tinggi melalui continuous 
training and development.  Kaola 
berpandangan ini satu pencapaian yang 
tinggi dan menggalakkan dan 
setentunya memberi impak yang tinggi 
dan positif dalam perkhidmatan awam 
kerana mereka akan lebih profesional, 
cekap dan efisien.   
 
Kaola ingin bertanya dalam 
perkhidmatan awam mencapai standard  
yang tinggi, tidak adakah 
pengemaskinan dasar atau dasar baharu 
kerana mengikut indicator hanya dua 
sahaja yang dikeluarkan sepanjang 
tahun yang sama?  Adakah dasar-dasar 
yang sudah ada mantap secara 
keseluruhannya hingga tidak banyak 
yang perlu diperbaiki?  Adakah dasar 
sekarang boleh  mendukung usaha kita 
untuk mencapai Wawasan Brunei 2035?   
 
Mungkin kita perlu meneliti polisi, 
peraturan, regulatory instrument yang 
ada agar memudah cara apa juga 

urusan, lebih mesra, seiring dengan 
ease of doing business yang boleh 
menjana persekitaran sihat dan   
kondusif sebagai pemangkin kepada 
pertumbuhan ekonomi. Kaola 
berpendapat untuk kita mencapai 
Wawasan Brunei 2035, kita perlu 
pendapatan dari pelbagai sudut tanpa 
kita berkompromi dengan nilai-nilai kita 
sebagai sebuah Negara Melayu Islam 
Beraja. 
 
Yang Berhormat Pengerusi. Seterusnya 
kaola beralih di bawah Tajuk SA14A - 
Suruhanjaya Perkhidmatan Awam, yang 
rakan kaola juga telah pun 
menimbulkannya. Kaola ingin bertanya 
mengapa proses pengambilan pekerja 
baharu yang dikendalikan oleh 
Suruhanjaya Perkhidamtan Awam 
mengambil masa lama dari mulai 
jawatan itu diiklankan sehingga calon 
yang berjaya itu dilantik kepada jawatan 
tersebut, proses yang memakan masa 
setahun atau lebih.   
 
Apakah rasional kelemahan ini?  
Tidakkah proses ini boleh dipendekkan 
agar calon yang berjaya dapat mengisi 
jawatan itu segera. Dengan cara itu 
tidak ada keperluan bagi seseorang itu 
memangku secara berpanjangan. Bagi 
calon yang berjaya menunggu lama 
sebelum ditawarkan pekerjaan, kaola 
fikir dalam usaha kerajaan untuk 
transformasi perkhidmatan awam, 
agensi-agensi yang bertanggungjawab 
dalam perkhidmatan awam perlu turut 
sama meneliti agar proses pengambilan 
kerja yang diamalkan juga perlu 
dikemas kini untuk lebih efisien.   
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Di beberapa kementerian lain, mereka 
juga menghadapi seseorang itu 
memangku terlalu lama hingga ada 
yang 10 tahun. Tidakkah dapat 
Suruhanjaya Perkhidmatan Awam (SPA) 
atau Jabatan Perkhidmatan Awam (JPA) 
mengatasi masalah memangku begitu 
lama yang menyebabkan seseorang itu 
demotivated dan kurang yakin diri sebab 
masih memangku. 
 
Sekian sahaja Yang Berhormat 
Pengerusi yang ingin kaola timbulkan 
berkaitan dengan peruntukan di bawah 
tajuk ini. Terima Kasih. 
 
Yang Berhormat Menteri                       
di Jabatan Perdana dan Menteri 
Pertahanan II: Yang Berhormat 
Pengerusi. Nampaknya soalan Yang 
Berhormat ini dikira panjang barangkali 
memerlukan sedikit masa untuk 
mendapatkan maklumat-maklumat yang 
tepat dan juga untuk disampaikan 
sebagai jawapan kemudian nanti. 
 
Yang Berhormat Pengerusi: Saya 
persilakan Yang Berhormat Pehin Orang 
Kaya Johan Pahlawan Dato Seri Setia 
Awang Haji Adanan bin Begawan Pehin 
Siraja Khatib Dato Seri Setia Haji Mohd. 
Yusuf. 
Yang Berhormat Pehin Orang Kaya 
Johan Pahlawan Dato Seri Setia 
Awang Haji Adanan bin Begawan 
Pehin Siraja Khatib Dato Seri Setia 
Haji Mohd. Yusuf:   حْيم نِ الرَّ حْم  َٰ ِ الرَّ بِسْمِ اللّٰه  
ََ شْـرَف 

َ
أ َ عَلََّ مَُ

َ
ـلَ وَالسَّ ةَُ

َ
ـلَ وَالصَّ َ نَ ي ْ م 

َ
العَال َ رَبِّ للهَ الحَمْدَُ

يْـنََ َوَالمُرْسَل  يَـاء  نْب 
َ
الْ

 

مُ  ا لا  كَاتُهُ لسَّ ر  ب  و  اِلله   
ُ
ة حْم  ر  و  لَيْكُمْ  ع  dan salam 

sejahtera. Yang Berhormat Pengerusi. 
Lebih dahulu kaola mengucapkan terima 
kasih kepada Yang Berhormat Pengerusi 
kerana memberikan peluang kepada 
kaola untuk bersama-sama memberikan 
pandangan dalam perkara ini. Ini ada 
juga kaitannya dengan Yang Berhormat 
rakan-rakan sejawatan yang 
menimbulkan tentang hal-ehwal 
jawatan-jawatan  dalam kerajaan.   
 
Kaola ingin menyentuh dua isu iaitu 
tentang kenaikan pangkat dan 
penetapan jawatan dan Skim 
Perkhidmatan Awam, khususnya                 
dalam aspek profesional. Pencapaian 
akademik serta kelayakan pendidikan 
telah sekian lama menjadi ukur tara 
dalam menentukan kejayaan seseorang.   
 
Meskipun kita menghargai amalan 
tradisi secara penilaian, kita tidak boleh 
dibelenggu oleh perkara ini atau 
menjadikan hambatan. Namun                   
di sebaliknya terdapat keperluan untuk 
mengiktiraf kemahiran, kecekapan dan 
pengalaman yang dimiliki.  
 
Ini terutamanya jelas dapat dilihat                   
di tempat kerja atau dalam industri 
baharu bahawa kemahiran dan 
pengalaman mempunyai kepentingan 
selain kelulusan akademik. Dalam situasi 
pekerjaan spesifik dalam sesuatu 
kepakaran, keperluan untuk mengenal 
pasti kemahiran, pengalaman dan 
kepakaran seseorang pekerja lebih 
melangkaui kelayakan akademik.   
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Ini adalah khusus barangkali kalau kita 
lihat di Kementerian Kesihatan, sebagai 
misalan sahaja, banyak pakar sekarang 
ini  لِلّٰه مْدُ  ح 

ْ
ل
َ
 kita mempunyai pakar أ

pemindahan buah pinggang. Beberapa 
orang pesakit telah pun berjaya dan 
sukses dalam pemindahan buah 
pinggang kerana kita mempunyai 
kepakaran-kepakaran bukan sahaja 
kepakaran sebagai seorang doktor yang 
berkemahiran tetapi juga mempunyai 
team seperti jururawat dan alat-alat 
profesional yang lain.   
 
Kita berbangga kerana kesemua  telah 
pun berjaya memberikan perkhidmatan 
ini dalam kalangan anak-anak tempatan 
setelah mereka menghadiri kursus dan 
juga bantuan-bantuan daripada pakar-
pakar luar negeri termasuk dari Malaysia 
dan Australia tetapi selepas beberapa 
lama, mereka telah pun berjaya 
melakukan pemindahan buah pinggang 
ini. Ini sebagai misalan sahaja. 
 
Jika kita tidak mengiktiraf dan 
menghargai kemahiran dan kepakaran, 
sudah setentunya negara akan rugi 
malahan kehilangan individu yang 
berbakat, mahir dan berpengalaman.  
Apatah lagi dengan kebolehan dan 
kecekapan yang diperlukan untuk 
pekerjaan berkenaan.  Ini kerana kita 
masing-masing dikurniakan atau 
dianugerahi oleh  َٰ الَ ع  ت  و  هُ  ان  سُبْح   ِ للّٰه

َ
أ berkat 

yang unik di samping usaha dan ikhtiar 
yang gigih seseorang bagi mengasuh 
bakat dan kepakarannya masing-
masing. 
 

Kerajaan Kebawah Duli Yang Maha 
Mulia Paduka Seri Baginda Sultan dan 
Yang Di-Pertuan Negara Brunei 
Darussalam sentiasa mengambil berat 
dan prihatin tentang hal-ehwal 
kebajikan dan kesejahteraan rakyat 
termasuklah para pegawai dan 
kakitangan perkhidmatan awam.  
  
Di samping tujuan kita untuk 
meningkatkan lagi efficiency, 
effectiveness dan keberkesanan 
perkhidmatan kerajaan, apa yang 
difahami beberapa jawatan                         
di peringkat eksekutif khususnya ketua-
ketua jabatan memangku sesuatu 
jawatan ada melebihi 2 atau 3 tahun 
disebabkan jawatan perlu diisikan 
ataupun belum diisikan. Pada ingatan 
saya, sebelum ini penetapan jawatan 
seseorang ketika memangku kurang 
lebih dalam 6 bulan, jika saya tidak 
silap. Jikalau saya silap diharapkan 
untuk dibetulkan.  
 
Tatacara pada masa ini difahami, 
tatacara penetapan jawatan mengikut 
garis panduan dan ciri-ciri yang telah 
ditentukan sama ada melalui Surat 
Keliling Jabatan Perdana Menteri atau 
melalui peraturan-peraturan yang 
berkuat kuasa pada masa ini.  
 
Saya berpendapat jika sekiranya dapat 
diteliti semula serta dipertimbangkan 
dengan sewajarnya untuk dikurangkan 
tempoh ketetapan jawatan di peringkat 
eksekutif ini. Ini apa yang diperhatikan 
sebahagian daripada mereka ini, 
merasai disincentive sepertimana juga 
yang telah pun disampaikan oleh Yang 
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Berhormat rakan sejawatan saya, 
sehinggalah ada mereka menamatkan 
perkhidmatan lebih awal.  
 
Di samping apa yang mustahak juga 
kita haruslah mengambil kira risiko-
risiko yang ingin saya sebutkan                  
di bawah ini:  
 
1. Boleh menjejaskan succession 

planning dan kenaikan           
pangkat kepada pegawai-pegawai  
di bawahnya.; 

 
2. Mengurangkan pengalaman kepada 

pegawai-pegawai di bawahnya, 
terutama sekali jabatan teknikal 
untuk mengambil alih jawatan 
atasan yang dipangku terutama 
sekali di peringkat ketua jabatan.; 
dan 

 
3. Brain Drain dan kerugian besar jika 

pegawai berkenaan seperti yang 
saya nyatakan tadi yang mempunyai 
prestasi yang cemerlang, 
berkemahiran, berkredibiliti serta 
mempunyai kualiti ciri-ciri terpuji 
dalam etika kerja. 

Kalau sekiranya mereka ini, sekian lama 
memangku jawatan-jawatan yang 
dipangkunya, seterusnya disincentive 
dan boleh menjejaskan prestasi               
kerja dan produktiviti disebabkan 
pemangkuan yang lama.  
 
Kesan psikologi mungkin timbul kerana 
boleh mengurangkan kredibiliti dan 
tahap keyakinan individu tentang 
jawatan dijawatnya kerana beliau belum 

tentu lagi sama ada akan ditetapkan 
atau begitu sahaja, ataupun ditukar                            
ke jabatan-jabatan lain. 
 
Dalam isu lain yang ingin saya sentuh                   
berhubung dengan Skim Perkhidmatan. 
Baru-baru ini, Kebawah Duli Yang Maha 
Mulia Paduka Seri Baginda Sultan dan 
Yang Di-Pertuan Negara Brunei 
Darussalam telah berangkat 
mengadakan lawatan yang tidak 
berjadual ke Suruhanjaya Perkhidmatan 
Awam. 
 
Antara lain baginda bertitah, Skim-Skim 
Perkhidmatan bagi jawatan-jawatan 
perkhidmatan awam hendaklah diteliti 
dan diperbaiki bagi memastikan 
peluang-peluang kerjaya adalah 
terbuka, adil dengan mengambil kira 
latar belakang dan kelulusan dari 
pelbagai jenis bidang. 
 
Adalah difahami bahawa beberapa Skim 
Perkhidmatan dari jabatan atau 
kementerian yang lain telah pun 
dihadapkan kepada Suruhanjaya 
Perkhidmatan Awam melalui Jabatan 
Perkhidmatan Awam. Skim-Skim 
Perkhidmatan sudah setentunya 
mengikut proficient yang berperingkat-
peringkat mengikut tahap kompetensi 
kepakaran yang memerlukan latihan 
atau kursus-kursus pengajian 
profesional mengikut kerjaya dan 
pengalaman pekerjaan masing-masing. 
 
Adakalanya proses meminta, 
mengumpulkan maklumat yang lebih 
jelas dan bertandang ke sana ke mari 
antara jabatan ke jabatan berkenaan 
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Ini adalah khusus barangkali kalau kita 
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ini  لِلّٰه مْدُ  ح 

ْ
ل
َ
 kita mempunyai pakar أ

pemindahan buah pinggang. Beberapa 
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sukses dalam pemindahan buah 
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melakukan pemindahan buah pinggang 
ini. Ini sebagai misalan sahaja. 
 
Jika kita tidak mengiktiraf dan 
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َ
أ berkat 

yang unik di samping usaha dan ikhtiar 
yang gigih seseorang bagi mengasuh 
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ataupun belum diisikan. Pada ingatan 
saya, sebelum ini penetapan jawatan 
seseorang ketika memangku kurang 
lebih dalam 6 bulan, jika saya tidak 
silap. Jikalau saya silap diharapkan 
untuk dibetulkan.  
 
Tatacara pada masa ini difahami, 
tatacara penetapan jawatan mengikut 
garis panduan dan ciri-ciri yang telah 
ditentukan sama ada melalui Surat 
Keliling Jabatan Perdana Menteri atau 
melalui peraturan-peraturan yang 
berkuat kuasa pada masa ini.  
 
Saya berpendapat jika sekiranya dapat 
diteliti semula serta dipertimbangkan 
dengan sewajarnya untuk dikurangkan 
tempoh ketetapan jawatan di peringkat 
eksekutif ini. Ini apa yang diperhatikan 
sebahagian daripada mereka ini, 
merasai disincentive sepertimana juga 
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Berhormat rakan sejawatan saya, 
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perkhidmatan lebih awal.  
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terutama sekali jabatan teknikal 
untuk mengambil alih jawatan 
atasan yang dipangku terutama 
sekali di peringkat ketua jabatan.; 
dan 

 
3. Brain Drain dan kerugian besar jika 

pegawai berkenaan seperti yang 
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jawatan dijawatnya kerana beliau belum 

tentu lagi sama ada akan ditetapkan 
atau begitu sahaja, ataupun ditukar                            
ke jabatan-jabatan lain. 
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mengikut proficient yang berperingkat-
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kepakaran yang memerlukan latihan 
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jelas dan bertandang ke sana ke mari 
antara jabatan ke jabatan berkenaan 
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berulang kali dan memakan masa, 
misalan saja, peringatan saya semasa 
saya masih memegang jawatan Menteri 
Kesihatan, Skim Perkhidmatan Allied 
Health Professionals, (Profesional 
Kesihatan Bersekutu) telah pun 
dihadapkan lebih 7 tahun yang 
mempunyai kurang lebih 30 jenis 
pekerjaan kesihatan profesional. 
 
Apa yang ingin saya bangkitkan, dengan 
ketiadaan Skim-Skim Perkhidmatan 
yang mengikut career development dan 
tahap profesional serta kemahiran 
dalam satu-satu bidang profesion 
menyebabkan seperti saya terangkan 
tadi, ada yang berhenti dan rela 
berkorban bekerja di luar negeri kerana 
peluangnya lebih cerah dengan tawaran 
gaji yang lumayan. 
 
Ini bukan sahaja merugikan negara 
dalam aspek manpower tetapi mereka 
ini sebagai aset negara yang perlu kita 
ambil perhatian dalam pelbagai bidang. 
Bukan sahaja kerugian kepada negara 
malahan jika kita sudah mempunyai 
kekurangan tenaga kemahiran ataupun 
kepakaran ini sudah setentunya 
berpotensi untuk menyegerakan proses 
ke arah tujuan kita bersama iaitu 
mencapai Wawasan Brunei 2035. 
 
Salah satu daripada ciri untuk mencapai 
Wawasan itu untuk menjadikan rakyat 
yang berpendidikan tinggi dan berjaya. 
Bagi kita sama-sama mencapai 
Wawasan dengan secepat mungkin 
dalam 2035 ada baiknya kita mengatur 
strategi yang lebih efficient, lebih baik 
dan efektif termasuklah tatacara 

memproses, menilai dalam 
mempercepatkan Skim-Skim 
Perkhidmatan mengikut keutamaan dan 
keperluan negara. 
 
Yang terakhirnya, saya mencadangkan 
Skim-Skim Perkhidmatan profesional 
hendaklah dipastikan disediakan, 
ditunduki secara teliti khususnya oleh 
stakeholders yang mempunyai 
kepakaran, kemahiran dalam satu-satu 
bidang profesional. Keduanya, pihak 
yang berkenaan seharusnya memanggil 
pihak yang berkepakaran dan 
berkemahiran kalau sekiranya tidak 
memuaskan hati untuk mendapatkan 
maklumat yang dikehendaki supaya 
lebih transparent, tepat dan dilakukan 
secara profesional.  
 
Bukan itu sahaja, cara-cara 
mendapatkan maklumat secara 
persuratan mungkin hendaklah                          
diminimize dan diubah dengan 
pendekatan permuzakarahan agar boleh 
difahami dan diterangkan secara telus. 
 
Jika perlu, pihak berkenaan boleh 
berkunjung atau melawat secara turun 
padang sepertimana contoh yang dapat 
kita teladani iaitu cara raja kita, 
Kebawah Duli Yang Maha Mulia Paduka 
Seri Baginda Sultan dan Yang            
Di-Pertuan Negara Brunei Darussalam 
sentiasa mengambil perhatian, kadang-
kadang berangkat secara mengejut               
ke jabatan-jabatan ataupun                             
tempat baginda bercemar duli. 
 
Walau bagaimanapun, mungkin terdapat 
kaedah atau cara yang lebih konkrit dan 
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terbaik yang dapat dipertimbangkan 
semata-mata untuk mempercepatkan 
proses yang berkaitan dengan Skim 
Perkhidmatan ini. 
 
Skim Perkhidmatan ini mustahak bagi 
kita sama-sama menggalakkan dan 
menarik lebih ramai lagi para profesional 
dalam kalangan anak-anak tempatan. 
Saya percaya dengan wujudnya Skim 
Perkhidmatan akan dapat lagi 
memberikan cetusan dorongan kepada 
mereka yang berkenaan untuk 
meningkatkan lagi tahap kepakaran, 
tahap kemahiran masing-masing dengan 
adanya skim ataupun career 
development yang tertentu yang 
disediakan.  
 
Apa yang mustahak untuk diambil 
perhatian pekerjaan yang menghendaki 
kepakaran atau profesional yang specific 
mestilah dikendalikan atau dilaksanakan 
oleh pakar dalam profesional tersebut 
bagi menghasilkan perkhidmatan yang 
berkualiti, berkesan, efektif dan 
cemerlang serta sekali gus 
menghindarkan apa jua risiko yang 
mungkin akan berlaku.   
 
Ini bertepatan dengan maksud hadis    
مََ َوَسَلَّ َعَلَيْه  ُ

َاللّٰه صَلََّّ د  yang diriwayatkan  نَبيِ مُحَمَّ
oleh Al Bukhari yang bererti: “Jika 
amanat telah disia-siakan, tunggulah 
sahaja kehancuran terjadi. Kemudian 
ada seorang sahabat bertanya, 
bagaimanakah maksud amanat disia-
siakan, Ya  اَلل اَلل       ?رَسُولَُ رَسُولَُ
bersabda, jika urusan diserahkan bukan 
kepada ahlinya, maka tunggulah 
kehancurannya itu”.   

Sebelum kaola mengakhiri apa yang 
saya bangkitkan saya berharap ada 
baiknya kedua-dua isu ini betul-betul 
atau benar-benar dikaji dan diteliti 
seterusnya dipertimbangkan dengan 
saksama dengan sesegeranya.  

Sekian,  
كَاتُهُ  ر  ب   اِلله و 

ُ
ة حْم  ر  لَيْكُمْ و  مُ ع  لا  وبالله التوفيق والهداية. و  السَّ

 
Yang Berhormat Menteri di Jabatan 
Perdana Menteri dan Menteri 
Pertahanan II: Yang Berhormat 
Pengerusi. Kaola berpendapat setelah 
mendengar hujah-hujah yang 
disampaikan oleh Yang Berhormat 
sebentar tadi, barangkali kaola pun 
memerlukan masa juga untuk 
mencantumkan soalan yang diutarakan 
oleh Yang Berhormat Pehin Orang Kaya 
Indera Pahlawan Dato Seri Setia Haji 
Awang Suyoi bin Haji Osman dan kaola 
cuba untuk menyiapkan satu jawapan 
sebelum tajuk ini diluluskan.  Mungkin 
memerlukan masa sedikit. 
 
Yang Berhormat Pengerusi:  Saya 
persilakan sekarang Yang Berhormat 
Dayang Hajah Safiah binti Sheikh Haji 
Abd. Salam. 
 
Yang Berhormat Dayang Hajah 
Safiah binti Sheikh Haji Abd. 
Salam: Terima kasih Yang Berhormat 
Pengerusi. 

حْيم نِ الرَّ حْم  َٰ ِ الرَّ كَاتُهُ  بِسْمِ اللّٰه ر  ب   اِلله و 
ُ
ة حْم  ر  لَيْكُمْ و  مُ ع  لا  السَّ

ََ ف  َ شْْ
َ
أ َ عَلََّٰ مَُ

َ
لَ وَالسَّ ةَُ

َ
لَ وَالصَّ َ، نَ ي  م 

َ
عَال

ْ
ال َ رَبِّ َ للّٰ   حَمْدَُ

ْ
اَل

ََ ه  وَصَحْب  َ ه  آل  َ وَعَلََّٰ دٍَ مُحَمَّ نَاَ د  سَيِّ َ، نَ ي  مُرْسَل 
ْ
وَال َ يَاء  نْب 

َ ْ
الْ

نََ ي  جْمَع 
َ
ََأ
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mendapatkan maklumat secara 
persuratan mungkin hendaklah                          
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terbaik yang dapat dipertimbangkan 
semata-mata untuk mempercepatkan 
proses yang berkaitan dengan Skim 
Perkhidmatan ini. 
 
Skim Perkhidmatan ini mustahak bagi 
kita sama-sama menggalakkan dan 
menarik lebih ramai lagi para profesional 
dalam kalangan anak-anak tempatan. 
Saya percaya dengan wujudnya Skim 
Perkhidmatan akan dapat lagi 
memberikan cetusan dorongan kepada 
mereka yang berkenaan untuk 
meningkatkan lagi tahap kepakaran, 
tahap kemahiran masing-masing dengan 
adanya skim ataupun career 
development yang tertentu yang 
disediakan.  
 
Apa yang mustahak untuk diambil 
perhatian pekerjaan yang menghendaki 
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Yang Berhormat Menteri di Jabatan 
Perdana Menteri dan Menteri 
Pertahanan II: Yang Berhormat 
Pengerusi. Kaola berpendapat setelah 
mendengar hujah-hujah yang 
disampaikan oleh Yang Berhormat 
sebentar tadi, barangkali kaola pun 
memerlukan masa juga untuk 
mencantumkan soalan yang diutarakan 
oleh Yang Berhormat Pehin Orang Kaya 
Indera Pahlawan Dato Seri Setia Haji 
Awang Suyoi bin Haji Osman dan kaola 
cuba untuk menyiapkan satu jawapan 
sebelum tajuk ini diluluskan.  Mungkin 
memerlukan masa sedikit. 
 
Yang Berhormat Pengerusi:  Saya 
persilakan sekarang Yang Berhormat 
Dayang Hajah Safiah binti Sheikh Haji 
Abd. Salam. 
 
Yang Berhormat Dayang Hajah 
Safiah binti Sheikh Haji Abd. 
Salam: Terima kasih Yang Berhormat 
Pengerusi. 

حْيم نِ الرَّ حْم  َٰ ِ الرَّ كَاتُهُ  بِسْمِ اللّٰه ر  ب   اِلله و 
ُ
ة حْم  ر  لَيْكُمْ و  مُ ع  لا  السَّ

ََ ف  َ شْْ
َ
أ َ عَلََّٰ مَُ

َ
لَ وَالسَّ ةَُ

َ
لَ وَالصَّ َ، نَ ي  م 

َ
عَال

ْ
ال َ رَبِّ َ للّٰ   حَمْدَُ

ْ
اَل

ََ ه  وَصَحْب  َ ه  آل  َ وَعَلََّٰ دٍَ مُحَمَّ نَاَ د  سَيِّ َ، نَ ي  مُرْسَل 
ْ
وَال َ يَاء  نْب 

َ ْ
الْ

نََ ي  جْمَع 
َ
ََأ
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Dalam kesempatan ini, kaola ingin 
mengusulkan dan membangkitkan        
di bawah Tajuk SA14A - Suruhunjaya 
Perkhidmatan Awam dan Tajuk SA10A - 
Jabatan Perkhidmatan Awam iaitu yang 
berkaitan dengan ketidakselarasan 
tahap kelulusan akademik penjawat 
awam yang memegang jawatan yang 
sama khususnya bagi jawatan-jawatan 
yang baru diiklankan.  

Dalam kesempatan ini, Yang Berhormat 
Pengerusi kaola mengusulkan satu 
cadangan supaya dilaksanakan 
penyelarasan jawatan dan kelulusan.   

Kaola menerangkan sedikit iaitu 
menyelaraskan gaji penjawat-penjawat 
awam yang baharu dalam satu jawatan 
yang sama berdasarkan perbezaan 
kelulusan akademik yang dipegang.  
Sebagai contohnya, kaola mengambil 
maklum ada jawatan-jawatan 
khususnya, kebanyakannya jawatan 
yang dalam Bahagian III yang dijawat 
oleh penjawat-penjawat ataupun 
pemohon-pemohon yang mempunyai 
kelulusan yang berbeza.  Contohnya, 
ada yang kelulusannya Diploma dan ada 
kelulusannya Ijazah Sarjana Muda.  

Apabila satu jawatan ditawarkan dan 
diberikan kepada dua penjawat awam 
yang berbeza kelulusan ini, kedua-
duanya akan diberikan tangga gaji 
permulaan yang sama.  Contohnya, 
kadar tangga gaji dalam D.9 bermula 
pada kadar $1,910.00, jadinya kedua-
dua pemohon ini yang mendapat 
jawatan yang sama meskipun 

kelulusannya berbeza, ia akan 
menerima gaji yang sama.   

Dalam hal ini, kaola mengusulkan jika 
diteliti perkara ini, untuk 
dipertimbangkan, untuk diselaraskan 
jawatan ataupun tangga gaji yang 
diberikan itu berdasarkan kepada 
kelulusan akademik penjawat-penjawat 
itu tadi.  Contohnya, yang berkelulusan 
Diploma akan diberikan tangga gaji 
yang minimum sebagaimana yang 
ditawarkan dalam iklan disebabkan 
biasanya kalau kita melihat iklan-iklan, 
ia akan menerangkan kelayakan 
minimum untuk setiap jawatan itu dan 
di samping itu juga, dalam iklan 
kebiasaannya syarat kelulusan minimum 
adalah Diploma dan yang sebanding. 
Tapi ada juga dinyatakan dalam iklan itu 
nanti kelulusan yang lebih tinggi adalah 
satu kelebihan.   

Kaola mengusulkan mungkin kelebihan 
itu kita boleh memberikan satu tangga 
gaji tambahan kepada yang mempunyai 
kelulusan tinggi misalannya yang Ijazah 
Sarjana Muda tadi itu.  Ia diberikan 
tangga gaji tahap kedua.  

Perkara ini untuk kita memastikan 
bahawa penjawat-penjawat awam ini 
menerima pembayaran sesuai dengan 
tahap akademik mereka walaupun ia 
dalam satu jawatan yang sama. Dalam 
hal yang sama jua, untuk kenaikan-
kenaikan ke pangkat seterusnya, 
kemahiran dan kepakaran diambil kira 
juga.   

Perkara yang kedua yang ingin kaola 
timbulkan berkaitan dengan calon 
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simpanan dalam pengisian jawatan-
jawatan kosong sebagaimana yang 
dinyatakan tadi oleh Yang Berhormat 
Menteri di Jabatan Perdana Menteri dan 
Menteri Pertahanan II.  

Kaola mengambil maklum bahawa 
pendekatan calon simpanan ini adalah 
antara inisiatif untuk mempercepatkan 
pemberian jawatan.  Berdasarkan 
maklumat yang kaola terima dan juga 
berdasarkan pengalaman-pengalaman 
kerja yang lalu, kadang-kadang calon 
simpanan ini ia memohon jawatan yang 
awal dipohon dan ia tidak berjaya 
mendapat jawatan itu, cuma markahnya 
itu ataupun penilaian dalam interview 
yang diterimanya itu ia mungkin calon  
yang kedua dalam ranking atau ketiga 
dan dimasukkan dalam calon simpanan.   

Apabila ada jawatan kosong selepas itu, 
yang pada tahap yang sama tetapi 
bidang tugas yang berbeza. Calon 
simpanan ini secara automatiknya akan 
dimasukkan ataupun ditawarkan dengan 
jawatan yang seterusnya itu.  Dalam hal 
ini, kaola mengambil maklum bahawa ini 
antara inisiatif pihak Jabatan Perdana 
Menteri untuk mempercepatkan 
pemberian jawatan itu.   

Cuma kaola mengusulkan supaya ada 
baiknya   direview bidang tugas itu juga 
sebelum ia diberikan jawatan yang 
seterusnya walaupun performancenya 
dalam memohon jawatan itu, dalam 
penilaian untuk interview itu bagus.   

Hanya permohonan asal bagi satu 
bidang tugas yang lain. Kemudian, 
jawatan yang kedua yang diberikan 

kepadanya itu bidang tugasnya berbeza. 
Oleh itu, kadang-kadang penjawat itu 
apabila diberikan jawatan tersebut tidak 
mampu melaksanakan tugas dan 
tanggungjawab itu dengan sebaiknya 
sebagaimana yang diharapkan.   

Itu saja daripada kaola. Terima kasih.     
كَاتُهُ  ر  ب   اِلله و 

ُ
ة حْم  ر  لَيْكُمْ و  مُ ع  لا    وبالله التوفيق والهداية. و  السَّ

Yang Berhormat Menteri di Jabatan 
Perdana Menteri dan Menteri 
Pertahanan II: Terima kasih, Yang 
Berhormat Pengerusi dan terima kasih 
kepada Yang Berhormat. 

Mengenai soalan-soalan tadi, iaitu tidak 
selaras dengan kelulusan akademik, 
barangkali rakan sejawatan saya, Yang 
Berhormat Menteri di Jabatan Perdana 
Menteri dan Menteri Kewangan dan 
Ekonomi II bersedia untuk menyediakan 
pencerahan juga kerana ada hubung 
kait dengan gaji dan sebagainya.  
Silakan. 
 
Yang Berhormat Menteri di Jabatan 
Perdana Menteri dan Menteri 
Kewangan dan Ekonomi II: Terima 
kasih Yang Berhormat Pengerusi dan 
terima kasih kepada Yang Berhormat 
atas soalan diajukan mengenai jawatan 
yang dijawat oleh pekerja yang 
mempunyai kelulusan yang lebih tinggi 
dari yang diperlukan dengan diberikan 
gaji lebih tinggi. 

‘Kitani’ mesti juga faham kalau 
mengiklankan jawatan itu memang khas 
untuk bidang tugas itu dengan kelulusan 
yang tertentu dan sebagainya.  Dengan 
sendirinya peruntukan gaji dan 
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Dalam kesempatan ini, kaola ingin 
mengusulkan dan membangkitkan        
di bawah Tajuk SA14A - Suruhunjaya 
Perkhidmatan Awam dan Tajuk SA10A - 
Jabatan Perkhidmatan Awam iaitu yang 
berkaitan dengan ketidakselarasan 
tahap kelulusan akademik penjawat 
awam yang memegang jawatan yang 
sama khususnya bagi jawatan-jawatan 
yang baru diiklankan.  

Dalam kesempatan ini, Yang Berhormat 
Pengerusi kaola mengusulkan satu 
cadangan supaya dilaksanakan 
penyelarasan jawatan dan kelulusan.   

Kaola menerangkan sedikit iaitu 
menyelaraskan gaji penjawat-penjawat 
awam yang baharu dalam satu jawatan 
yang sama berdasarkan perbezaan 
kelulusan akademik yang dipegang.  
Sebagai contohnya, kaola mengambil 
maklum ada jawatan-jawatan 
khususnya, kebanyakannya jawatan 
yang dalam Bahagian III yang dijawat 
oleh penjawat-penjawat ataupun 
pemohon-pemohon yang mempunyai 
kelulusan yang berbeza.  Contohnya, 
ada yang kelulusannya Diploma dan ada 
kelulusannya Ijazah Sarjana Muda.  

Apabila satu jawatan ditawarkan dan 
diberikan kepada dua penjawat awam 
yang berbeza kelulusan ini, kedua-
duanya akan diberikan tangga gaji 
permulaan yang sama.  Contohnya, 
kadar tangga gaji dalam D.9 bermula 
pada kadar $1,910.00, jadinya kedua-
dua pemohon ini yang mendapat 
jawatan yang sama meskipun 

kelulusannya berbeza, ia akan 
menerima gaji yang sama.   

Dalam hal ini, kaola mengusulkan jika 
diteliti perkara ini, untuk 
dipertimbangkan, untuk diselaraskan 
jawatan ataupun tangga gaji yang 
diberikan itu berdasarkan kepada 
kelulusan akademik penjawat-penjawat 
itu tadi.  Contohnya, yang berkelulusan 
Diploma akan diberikan tangga gaji 
yang minimum sebagaimana yang 
ditawarkan dalam iklan disebabkan 
biasanya kalau kita melihat iklan-iklan, 
ia akan menerangkan kelayakan 
minimum untuk setiap jawatan itu dan 
di samping itu juga, dalam iklan 
kebiasaannya syarat kelulusan minimum 
adalah Diploma dan yang sebanding. 
Tapi ada juga dinyatakan dalam iklan itu 
nanti kelulusan yang lebih tinggi adalah 
satu kelebihan.   

Kaola mengusulkan mungkin kelebihan 
itu kita boleh memberikan satu tangga 
gaji tambahan kepada yang mempunyai 
kelulusan tinggi misalannya yang Ijazah 
Sarjana Muda tadi itu.  Ia diberikan 
tangga gaji tahap kedua.  

Perkara ini untuk kita memastikan 
bahawa penjawat-penjawat awam ini 
menerima pembayaran sesuai dengan 
tahap akademik mereka walaupun ia 
dalam satu jawatan yang sama. Dalam 
hal yang sama jua, untuk kenaikan-
kenaikan ke pangkat seterusnya, 
kemahiran dan kepakaran diambil kira 
juga.   

Perkara yang kedua yang ingin kaola 
timbulkan berkaitan dengan calon 

 
 
PAGI HARI RABU, 15HB. SYAABAN 1444H/8HB. MAC 2023M 
  

197 

simpanan dalam pengisian jawatan-
jawatan kosong sebagaimana yang 
dinyatakan tadi oleh Yang Berhormat 
Menteri di Jabatan Perdana Menteri dan 
Menteri Pertahanan II.  

Kaola mengambil maklum bahawa 
pendekatan calon simpanan ini adalah 
antara inisiatif untuk mempercepatkan 
pemberian jawatan.  Berdasarkan 
maklumat yang kaola terima dan juga 
berdasarkan pengalaman-pengalaman 
kerja yang lalu, kadang-kadang calon 
simpanan ini ia memohon jawatan yang 
awal dipohon dan ia tidak berjaya 
mendapat jawatan itu, cuma markahnya 
itu ataupun penilaian dalam interview 
yang diterimanya itu ia mungkin calon  
yang kedua dalam ranking atau ketiga 
dan dimasukkan dalam calon simpanan.   

Apabila ada jawatan kosong selepas itu, 
yang pada tahap yang sama tetapi 
bidang tugas yang berbeza. Calon 
simpanan ini secara automatiknya akan 
dimasukkan ataupun ditawarkan dengan 
jawatan yang seterusnya itu.  Dalam hal 
ini, kaola mengambil maklum bahawa ini 
antara inisiatif pihak Jabatan Perdana 
Menteri untuk mempercepatkan 
pemberian jawatan itu.   

Cuma kaola mengusulkan supaya ada 
baiknya   direview bidang tugas itu juga 
sebelum ia diberikan jawatan yang 
seterusnya walaupun performancenya 
dalam memohon jawatan itu, dalam 
penilaian untuk interview itu bagus.   

Hanya permohonan asal bagi satu 
bidang tugas yang lain. Kemudian, 
jawatan yang kedua yang diberikan 

kepadanya itu bidang tugasnya berbeza. 
Oleh itu, kadang-kadang penjawat itu 
apabila diberikan jawatan tersebut tidak 
mampu melaksanakan tugas dan 
tanggungjawab itu dengan sebaiknya 
sebagaimana yang diharapkan.   

Itu saja daripada kaola. Terima kasih.     
كَاتُهُ  ر  ب   اِلله و 

ُ
ة حْم  ر  لَيْكُمْ و  مُ ع  لا    وبالله التوفيق والهداية. و  السَّ

Yang Berhormat Menteri di Jabatan 
Perdana Menteri dan Menteri 
Pertahanan II: Terima kasih, Yang 
Berhormat Pengerusi dan terima kasih 
kepada Yang Berhormat. 

Mengenai soalan-soalan tadi, iaitu tidak 
selaras dengan kelulusan akademik, 
barangkali rakan sejawatan saya, Yang 
Berhormat Menteri di Jabatan Perdana 
Menteri dan Menteri Kewangan dan 
Ekonomi II bersedia untuk menyediakan 
pencerahan juga kerana ada hubung 
kait dengan gaji dan sebagainya.  
Silakan. 
 
Yang Berhormat Menteri di Jabatan 
Perdana Menteri dan Menteri 
Kewangan dan Ekonomi II: Terima 
kasih Yang Berhormat Pengerusi dan 
terima kasih kepada Yang Berhormat 
atas soalan diajukan mengenai jawatan 
yang dijawat oleh pekerja yang 
mempunyai kelulusan yang lebih tinggi 
dari yang diperlukan dengan diberikan 
gaji lebih tinggi. 

‘Kitani’ mesti juga faham kalau 
mengiklankan jawatan itu memang khas 
untuk bidang tugas itu dengan kelulusan 
yang tertentu dan sebagainya.  Dengan 
sendirinya peruntukan gaji dan 
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sebagainya pun disediakan. Jika ada 
kelulusan yang lebih tinggi memang 
diberikan satu kelebihan (advantage) 
bagi calon yang memohon jawatan 
tersebut.  

‘Kitani’ melihat keperluan pekerjaan itu 
dan bukan dilihat daripada kelulusan 
pekerja. Kalau sekiranya pekerja itu 
cukup dengan kelulusan, itulah yang 
diperuntukkan dengan tangga gaji yang 
disediakan. 

Jika kelulusannya lebih tinggi, itu dilihat 
juga prestasinya dan sebagainya, kalau 
prestasi bagus, pada masa depan ada 
peluang dinaikkan pangkat dan 
sebagainya. Tidak semestinya ‘kitani’ 
mengambil pekerja itu dengan 
pembayaran gaji mengikut 
kelulusannya, ‘kitani’ melihat minimum 
bagi jawatan itu berapa disediakan gaji 
dan tangga gajinya, selepas itu dilihat 
dari prestasinya.   

Walaupun jawatan itu memerlukan 
kelulusan HND, kalau pemohon 
berkelulusan PhD, dan ‘kitani’ lihat jua 
prestasinya, tidak semestinya ia 
diberikan atau dinaikkan gajinya 
sehingga gaji majikannya (boss) pula 
lebih rendah daripada pekerja tersebut.   

Begitulah, ‘kitani’ mesti menilai sukat-
sukat tersebut dan yang penting kitani 
mesti melihat dari prestasinya, ia punya 
meritocracy, dan pemberian gaji bukan 
mengikut atau mesti matching dengan 
kelulusannya. Itu saja jawapan kaola 
atas soalan yang diajukan tadi.  Terima 
kasih. 

Yang Berhormat Pengerusi: Saya 
persilakan, Yang Berhormat, Pehin 
Orang Kaya Laila Setia Dato Seri Setia 
Awang Haji Abdul Rahman bin Haji 
Ibrahim. 

Yang Berhormat Pehin Orang Kaya 
Laila Setia Dato Seri Setia Awang 
Haji Abdul Rahman bin Haji 
Ibrahim: Terima kasih, Yang 
Berhormat Pengerusi.حْيم نِ الرَّ حْم  َٰ ِ الرَّ  . بِسْمِ اللّٰه
ََ ف  َ شْْ

َ
أ َ عَلََّٰ مَُ

َ
لَ وَالسَّ ةَُ

َ
لَ وَالصَّ َ، نَ ي  م 

َ
عَال

ْ
ال َ رَبِّ َ للّٰ   حَمْدَُ

ْ
اَل

َ َ يَاء  نْب 
َ ْ
ََالْ ه  وَصَحْب  َ ه  آل  َ وَعَلََّٰ دٍَ مُحَمَّ نَاَ د  سَيِّ َ، نَ ي  مُرْسَل 

ْ
وَال

نََ ي  جْمَع 
َ
ََأ

كَاتُه     ر  ب   اِلله و 
ُ
ة حْم  ر  لَيْكُمْ و  مُ ع  لا   dan     salam     السَّ

sejahtera. Sebenarnya kaola pada 
awalnya ingin membawakan 2 perkara 
yang berkaitan di bawah Tajuk SA10A 
Jabatan Perkhidmatan Awam. Akan 
tetapi, satu daripadanya yang berkaitan 
dengan perkara Jawatankuasa Tangga 
gaji dan Skim Perkhidmatan telah pun 
disentuh secara panjang lebar oleh 
rakan-rakan kaola Ahli Yang Berhormat. 

Maka kaola hanya akan menyentuh satu 
perkara sahaja dalam intervention kaola 
ini. Sebagaimana yang ‘kitani’ sedia 
maklum, Program Khidmat Bakti Negara 
(PKBN) telah terbukti sedikit sebanyak 
dapat meningkatkan jati diri dan sikap 
positif peserta-pesertanya. Syabas dan 
tahniah. 

Kaola memikirkan, oleh sebab impak 
yang begitu berkesan dan positif kepada 
peserta-pesertanya, adakah sudah 
kerajaan meneliti kemungkinan untuk 
melaratkan program ini, mungkin pada 
peringkat pertama ini kepada graduan-
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graduan baharu yang dilantik dalam 
perkhidmatan awam.  
 
Ia tidaklah semestinya dalam tempoh 
yang begitu lama ataupun kurikulum 
yang sama seperti Program Khidmat 
Bakti Negara (PKBN). Akan tetapi, 
bersesuaian untuk menanamkan sikap 
positif, teamwork, jati diri, leadership, 
kerjasama dan jalinan network kepada 
peserta-pesertanya. 
 
Matlamatnya ialah untuk meningkatkan 
koordinasi dalam kalangan new recruit 
ini dan akan membolehkan agensi-
agensi yang berkenaan dalam kerajaan 
untuk mengenal pasti dan menilai 
potensi pegawai-pegawai baharu ini 
juga.   
 
Ia akan dapat membantu pengurusan 
pertengahan dalam meneliti, menilai           
dan menggubal sebarang cadangan 
dalam kementerian mahupun jabatan 
masing-masing. Mungkin perkara ini 
boleh ditelilti bersama-sama Jabatan 
Perdana Menteri (JPM) sebagai lead 
agency, Jabatan Perkhidmatan Awam 
(JPA) dan agensi-agensi seperti 
Kementerian Kebudayaan, Belia dan 
Sukan (KKBS) dan mana-mana agensi 
yang berkepentingan. 
 
Cadangan ini kaola ajukan 
memandangkan impak positif yang akan 
dapat ‘kitani’ raih dari program ini bagi 
pegawai-pegawai yang terlibat dari segi 
meningkatkan resilient, networking, 
forward-looking dan bekerja sebagai 
satu pasukan.  
  

Kaola rasa inilah salah satu usaha kita 
untuk menyediakan future work force 
yang mempunyai jati diri, positif 
mindset, mengamalkan koordinasi, 
teamwork dan networking yang kukuh 
antara mereka bagi menjayakan 
Wawasan Brunei 2035.  Ini sebagai satu 
cadangan kaola. Terima kasih. 
 
Yang Berhormat Menteri di Jabatan 
Perdana Menteri dan Menteri 
Pertahanan II: Terima kasih, Yang 
Berhormat Pengerusi dan terima kasih 
juga kepada Yang Berhormat atas 
cadangan mengenai pembinaan jati diri 
ataupun semangat berpasukan dalam 
kalangan graduan-graduan baharu dan 
juga yang bakal menduduki jawatan-
jawatan di sektor kerajaan.   
 
Secara ringkasnya, kaola berpendapat 
satu cadangan yang baik dan dapat lagi 
dikongsikan cadangan ini dengan Yang 
Berhormat Menteri Kebudayaan,              
Belia dan Sukan (KKBS) yang 
bertanggungjawab bagi pengendalian 
Program Khidmat Bakti Negara (PKBN) 
ini.   

Namun demikian, pada masa yang sama 
kaola juga maklum untuk membina jati 
diri ini selain Program Khidmat Bakti 
Negara (PKBN), Kementerian 
Kebudayaan Belia dan Sukan (KKBS) 
juga ada sekolah Outward Bound.  
Sekolah ini jika digunakan sebaiknya 
boleh juga sebagai pilihan kepada 
usaha-usaha membina jati diri bagi 
bakal-bakal penjawat awam,  ُ اء  اللّٰه . إِنْ ش 
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sebagainya pun disediakan. Jika ada 
kelulusan yang lebih tinggi memang 
diberikan satu kelebihan (advantage) 
bagi calon yang memohon jawatan 
tersebut.  

‘Kitani’ melihat keperluan pekerjaan itu 
dan bukan dilihat daripada kelulusan 
pekerja. Kalau sekiranya pekerja itu 
cukup dengan kelulusan, itulah yang 
diperuntukkan dengan tangga gaji yang 
disediakan. 

Jika kelulusannya lebih tinggi, itu dilihat 
juga prestasinya dan sebagainya, kalau 
prestasi bagus, pada masa depan ada 
peluang dinaikkan pangkat dan 
sebagainya. Tidak semestinya ‘kitani’ 
mengambil pekerja itu dengan 
pembayaran gaji mengikut 
kelulusannya, ‘kitani’ melihat minimum 
bagi jawatan itu berapa disediakan gaji 
dan tangga gajinya, selepas itu dilihat 
dari prestasinya.   

Walaupun jawatan itu memerlukan 
kelulusan HND, kalau pemohon 
berkelulusan PhD, dan ‘kitani’ lihat jua 
prestasinya, tidak semestinya ia 
diberikan atau dinaikkan gajinya 
sehingga gaji majikannya (boss) pula 
lebih rendah daripada pekerja tersebut.   

Begitulah, ‘kitani’ mesti menilai sukat-
sukat tersebut dan yang penting kitani 
mesti melihat dari prestasinya, ia punya 
meritocracy, dan pemberian gaji bukan 
mengikut atau mesti matching dengan 
kelulusannya. Itu saja jawapan kaola 
atas soalan yang diajukan tadi.  Terima 
kasih. 

Yang Berhormat Pengerusi: Saya 
persilakan, Yang Berhormat, Pehin 
Orang Kaya Laila Setia Dato Seri Setia 
Awang Haji Abdul Rahman bin Haji 
Ibrahim. 

Yang Berhormat Pehin Orang Kaya 
Laila Setia Dato Seri Setia Awang 
Haji Abdul Rahman bin Haji 
Ibrahim: Terima kasih, Yang 
Berhormat Pengerusi.حْيم نِ الرَّ حْم  َٰ ِ الرَّ  . بِسْمِ اللّٰه
ََ ف  َ شْْ

َ
أ َ عَلََّٰ مَُ

َ
لَ وَالسَّ ةَُ

َ
لَ وَالصَّ َ، نَ ي  م 

َ
عَال

ْ
ال َ رَبِّ َ للّٰ   حَمْدَُ

ْ
اَل

َ َ يَاء  نْب 
َ ْ
ََالْ ه  وَصَحْب  َ ه  آل  َ وَعَلََّٰ دٍَ مُحَمَّ نَاَ د  سَيِّ َ، نَ ي  مُرْسَل 

ْ
وَال

نََ ي  جْمَع 
َ
ََأ

كَاتُه     ر  ب   اِلله و 
ُ
ة حْم  ر  لَيْكُمْ و  مُ ع  لا   dan     salam     السَّ

sejahtera. Sebenarnya kaola pada 
awalnya ingin membawakan 2 perkara 
yang berkaitan di bawah Tajuk SA10A 
Jabatan Perkhidmatan Awam. Akan 
tetapi, satu daripadanya yang berkaitan 
dengan perkara Jawatankuasa Tangga 
gaji dan Skim Perkhidmatan telah pun 
disentuh secara panjang lebar oleh 
rakan-rakan kaola Ahli Yang Berhormat. 

Maka kaola hanya akan menyentuh satu 
perkara sahaja dalam intervention kaola 
ini. Sebagaimana yang ‘kitani’ sedia 
maklum, Program Khidmat Bakti Negara 
(PKBN) telah terbukti sedikit sebanyak 
dapat meningkatkan jati diri dan sikap 
positif peserta-pesertanya. Syabas dan 
tahniah. 

Kaola memikirkan, oleh sebab impak 
yang begitu berkesan dan positif kepada 
peserta-pesertanya, adakah sudah 
kerajaan meneliti kemungkinan untuk 
melaratkan program ini, mungkin pada 
peringkat pertama ini kepada graduan-
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graduan baharu yang dilantik dalam 
perkhidmatan awam.  
 
Ia tidaklah semestinya dalam tempoh 
yang begitu lama ataupun kurikulum 
yang sama seperti Program Khidmat 
Bakti Negara (PKBN). Akan tetapi, 
bersesuaian untuk menanamkan sikap 
positif, teamwork, jati diri, leadership, 
kerjasama dan jalinan network kepada 
peserta-pesertanya. 
 
Matlamatnya ialah untuk meningkatkan 
koordinasi dalam kalangan new recruit 
ini dan akan membolehkan agensi-
agensi yang berkenaan dalam kerajaan 
untuk mengenal pasti dan menilai 
potensi pegawai-pegawai baharu ini 
juga.   
 
Ia akan dapat membantu pengurusan 
pertengahan dalam meneliti, menilai           
dan menggubal sebarang cadangan 
dalam kementerian mahupun jabatan 
masing-masing. Mungkin perkara ini 
boleh ditelilti bersama-sama Jabatan 
Perdana Menteri (JPM) sebagai lead 
agency, Jabatan Perkhidmatan Awam 
(JPA) dan agensi-agensi seperti 
Kementerian Kebudayaan, Belia dan 
Sukan (KKBS) dan mana-mana agensi 
yang berkepentingan. 
 
Cadangan ini kaola ajukan 
memandangkan impak positif yang akan 
dapat ‘kitani’ raih dari program ini bagi 
pegawai-pegawai yang terlibat dari segi 
meningkatkan resilient, networking, 
forward-looking dan bekerja sebagai 
satu pasukan.  
  

Kaola rasa inilah salah satu usaha kita 
untuk menyediakan future work force 
yang mempunyai jati diri, positif 
mindset, mengamalkan koordinasi, 
teamwork dan networking yang kukuh 
antara mereka bagi menjayakan 
Wawasan Brunei 2035.  Ini sebagai satu 
cadangan kaola. Terima kasih. 
 
Yang Berhormat Menteri di Jabatan 
Perdana Menteri dan Menteri 
Pertahanan II: Terima kasih, Yang 
Berhormat Pengerusi dan terima kasih 
juga kepada Yang Berhormat atas 
cadangan mengenai pembinaan jati diri 
ataupun semangat berpasukan dalam 
kalangan graduan-graduan baharu dan 
juga yang bakal menduduki jawatan-
jawatan di sektor kerajaan.   
 
Secara ringkasnya, kaola berpendapat 
satu cadangan yang baik dan dapat lagi 
dikongsikan cadangan ini dengan Yang 
Berhormat Menteri Kebudayaan,              
Belia dan Sukan (KKBS) yang 
bertanggungjawab bagi pengendalian 
Program Khidmat Bakti Negara (PKBN) 
ini.   

Namun demikian, pada masa yang sama 
kaola juga maklum untuk membina jati 
diri ini selain Program Khidmat Bakti 
Negara (PKBN), Kementerian 
Kebudayaan Belia dan Sukan (KKBS) 
juga ada sekolah Outward Bound.  
Sekolah ini jika digunakan sebaiknya 
boleh juga sebagai pilihan kepada 
usaha-usaha membina jati diri bagi 
bakal-bakal penjawat awam,  ُ اء  اللّٰه . إِنْ ش 
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Namun demikian, satu cadangan yang 
baik dan jika mengizinkan 
sesungguhnya pada masa ini program 
ini semakin popular dalam kalangan 
anak-anak muda dan sudah meningkat 
bilangan pengambilannya dari tahun 
yang sudah mengambil kira ia tidak 
dilaksanakan waktu COVID-19, itu satu 
petanda baik bagi meneliti kesesuaian 
dan tempoh masa.  Terima kasih. 
 
Yang Berhormat Pengerusi:  Ahli-
Ahli Yang Berhormat. Kita telah pun 
membincangkan Tajuk SA08A hingga 
Tajuk SA16A, dan beberapa orang Ahli 
Yang Berhormat telah menyertai 
perbincangan ini.  
 
Saya kira sesuai sekarang bagi tajuk-
tajuk ini kita undi. Ahli-Ahli Yang 
Berhormat yang bersetuju supaya Tajuk 
SA08A hingga Tajuk SA16A diluluskan 
sila angkat tangan. 
 

(Semua Ahli mengangkat tangan 
tanda bersetuju) 

 
Yang Berhormat Pengerusi: Terima 
kasih.  Semuanya bersetuju dan Tajuk 
SA08A hingga Tajuk SA16A diluluskan. 
 
Yang Dimuliakan Jurutulis: Tajuk 
SA08A hingga Tajuk SA16A dijadikan 
sebahagian daripada Jadual Jabatan 
Perdana Menteri.  Tajuk SA18A hingga 
Tajuk SA26A. 
 
Yang Berhormat Pengerusi:  Ahli-
Ahli Yang Berhormat. Sebelum kita 
menyambung tajuk-tajuk yang 

berikutnya saya cadangkan kita berehat 
selama 15 minit. 
 
(Mesyuarat Jawatankuasa berehat 

sebentar  
 

(Mesyuarat Jawatankuasa 
bersidang semula) 

 
Yang Berhormat Pengerusi:                
حْيم  الرَّ نِ  حْم  َٰ الرَّ  ِ اللّٰه  Ahli-Ahli Yang بِسْمِ 
Berhormat. Sekarang Majlis ini 
bersidang di Peringkat Jawatankuasa 
sepenuhnya bagi menimbangkan Rang 
Undang-Undang (2023) Perbekalan, 
2023/2024 satu per satu yang telah 
dicadangkan oleh Yang Berhormat 
Menteri di Jabatan Perdana Menteri dan 
Menteri Kewangan dan Ekonomi II.  

Pada Mesyuarat Jawatankuasa yang 
diadakan sebentar tadi, kita masih lagi 
membahaskan sebahagian daripada 
tajuk-tajuk di bawah Jabatan Perdana 
Menteri. Sekarang Mesyuarat 
Jawatankuasa beralih dalam Tajuk 
SA18A hingga Tajuk SA26A - Jabatan-
Jabatan di bawah Jabatan Perdana 
Menteri.  
 
Bersama saya masih ada senarai Ahli 
Yang Berhormat yang suka untuk 
membahaskan tajuk-tajuk ini. Saya 
persilakan untuk memulakannya dengan 
Yang Berhormat Haji Awang Sulaiman 
bin Haji Nasir. 
 
Yang Berhormat Haji Awang 
Sulaiman bin Haji Nasir: Terima 
kasih Yang Berhormat Pengerusi.  
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كَاتُهُ   ر  ب   اِلله و 
ُ
ة حْم  ر  لَيْكُمْ و  مُ ع  لا  حْيم السَّ نِ الرَّ حْم  َٰ ِ الرَّ بِسْمِ اللّٰه

dan salam sejahtera.   

Yang Berhormat Pengerusi.     مْدُ لِلّٰه ح 
ْ
ل
َ
 Lebih أ

dahulu di Dewan yang mulia ini, kaola 
ingin mengucapkan ribuan terima kasih 
atas pencerahan Yang Berhormat berikan 
semalam iaitu berkaitan dengan Institut 
Perkhidmatan Awam di bawah Jabatan 
Perdana Menteri.  

Kaola ada satu perkara yang ingin kaola 
tanyakan iaitu di bawah Tajuk SA26A - 
Institut Perkhidmatan Awam.  Kaola 
ingin pencerahan berkenaan dengan 
fungsi dan peranan Institut 
Perkhidmatan Awam (IPA) ke arah 
memberikan perkhidmatan yang 
menjurus kepada inisiatif dan sasaran 
belanjawan menuju Smart Nation 
melalui Pelan Induk Ekonomi Digital 
2025 bagi meningkatkan kualiti dan 
budaya kerja ke arah transformasi 
digital secara keseluruhannya.   

Apakah perancangan yang akan dibuat 
bagi menyediakan latihan-latihan yang 
relevan kepada keperluan teknologi 
digital bagi meningkatkan keupayaan 
Perkhidmatan Awam? Sekian terima 
kasih.  

Yang Berhormat Menteri di Jabatan 
Perdana Menteri dan Menteri 
Pertahanan II: Terima kasih Yang 
Berhormat Pengerusi. Kaola ingin 
mengucapkan terima kasih banyak-
banyak kepada Yang Berhormat atas 
soalan mengenai perancangan-
perancangan yang dibuat mengenai 
latihan yang dibuat di Institut 

Perkhidmatan Awam ke arah mencapai 
Smart Nation dan juga Digital.  

Kita maklum Institut Perkhidmatan 
Awam selaku agensi kerajaan yang 
bertanggungjawab dalam berusaha              
ke arah meningkatkan kapasiti sumber 
tenaga manusia dalam perkhidmatan 
awam, berperanan dalam mendukung 
hasrat Wawasan Brunei 2035.   

Melalui Pelan Strategik Jabatan Perdana 
Menteri, Transformasi Perkhidmatan 
Awam ia menyejajarkan tawaran 
program pembelajaran dengan 
kehendak negara sebagai Smart Nation 
dengan mengadakan kolaborasi dengan 
AITI dalam rangka Brunei ICT Industry 
Competency Framework (BIICF), EGNC 
dan juga Cyber Security Brunei.   

Di samping itu, Institut Perkhidmatan 
Awam menyerapkan elemen-elemen 
dari Digital Economy Master Plan 2025 
dalam program pembelajaran Institut 
Perkhidmatan Awam untuk 
meningkatkan kadar celik digital dalam 
kalangan warga perkhidmatan awam.  
Perkongsian di persada serantau iaitu 
platform ASEAN turut dimanfaatkan 
dalam merancang inisiatif program-
program inovasi dan ICT berdasarkan 
ASEAN Public Service Training Institute 
(PSTI Network) Future Skill Sets.   

Institut Perkhidmatan Awam juga turut 
memperkasa tenaga pelatihnya dalam 
kemahiran profesional ICT untuk 
persiapan menyampaikan latihan bagi 
program ICT. Infrastruktur termasuk 
Innovation Lab turut disediakan dan 
penambahbaikan kepada makmal ICT 
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Namun demikian, satu cadangan yang 
baik dan jika mengizinkan 
sesungguhnya pada masa ini program 
ini semakin popular dalam kalangan 
anak-anak muda dan sudah meningkat 
bilangan pengambilannya dari tahun 
yang sudah mengambil kira ia tidak 
dilaksanakan waktu COVID-19, itu satu 
petanda baik bagi meneliti kesesuaian 
dan tempoh masa.  Terima kasih. 
 
Yang Berhormat Pengerusi:  Ahli-
Ahli Yang Berhormat. Kita telah pun 
membincangkan Tajuk SA08A hingga 
Tajuk SA16A, dan beberapa orang Ahli 
Yang Berhormat telah menyertai 
perbincangan ini.  
 
Saya kira sesuai sekarang bagi tajuk-
tajuk ini kita undi. Ahli-Ahli Yang 
Berhormat yang bersetuju supaya Tajuk 
SA08A hingga Tajuk SA16A diluluskan 
sila angkat tangan. 
 

(Semua Ahli mengangkat tangan 
tanda bersetuju) 

 
Yang Berhormat Pengerusi: Terima 
kasih.  Semuanya bersetuju dan Tajuk 
SA08A hingga Tajuk SA16A diluluskan. 
 
Yang Dimuliakan Jurutulis: Tajuk 
SA08A hingga Tajuk SA16A dijadikan 
sebahagian daripada Jadual Jabatan 
Perdana Menteri.  Tajuk SA18A hingga 
Tajuk SA26A. 
 
Yang Berhormat Pengerusi:  Ahli-
Ahli Yang Berhormat. Sebelum kita 
menyambung tajuk-tajuk yang 

berikutnya saya cadangkan kita berehat 
selama 15 minit. 
 
(Mesyuarat Jawatankuasa berehat 

sebentar  
 

(Mesyuarat Jawatankuasa 
bersidang semula) 

 
Yang Berhormat Pengerusi:                
حْيم  الرَّ نِ  حْم  َٰ الرَّ  ِ اللّٰه  Ahli-Ahli Yang بِسْمِ 
Berhormat. Sekarang Majlis ini 
bersidang di Peringkat Jawatankuasa 
sepenuhnya bagi menimbangkan Rang 
Undang-Undang (2023) Perbekalan, 
2023/2024 satu per satu yang telah 
dicadangkan oleh Yang Berhormat 
Menteri di Jabatan Perdana Menteri dan 
Menteri Kewangan dan Ekonomi II.  

Pada Mesyuarat Jawatankuasa yang 
diadakan sebentar tadi, kita masih lagi 
membahaskan sebahagian daripada 
tajuk-tajuk di bawah Jabatan Perdana 
Menteri. Sekarang Mesyuarat 
Jawatankuasa beralih dalam Tajuk 
SA18A hingga Tajuk SA26A - Jabatan-
Jabatan di bawah Jabatan Perdana 
Menteri.  
 
Bersama saya masih ada senarai Ahli 
Yang Berhormat yang suka untuk 
membahaskan tajuk-tajuk ini. Saya 
persilakan untuk memulakannya dengan 
Yang Berhormat Haji Awang Sulaiman 
bin Haji Nasir. 
 
Yang Berhormat Haji Awang 
Sulaiman bin Haji Nasir: Terima 
kasih Yang Berhormat Pengerusi.  
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كَاتُهُ   ر  ب   اِلله و 
ُ
ة حْم  ر  لَيْكُمْ و  مُ ع  لا  حْيم السَّ نِ الرَّ حْم  َٰ ِ الرَّ بِسْمِ اللّٰه

dan salam sejahtera.   

Yang Berhormat Pengerusi.     مْدُ لِلّٰه ح 
ْ
ل
َ
 Lebih أ

dahulu di Dewan yang mulia ini, kaola 
ingin mengucapkan ribuan terima kasih 
atas pencerahan Yang Berhormat berikan 
semalam iaitu berkaitan dengan Institut 
Perkhidmatan Awam di bawah Jabatan 
Perdana Menteri.  

Kaola ada satu perkara yang ingin kaola 
tanyakan iaitu di bawah Tajuk SA26A - 
Institut Perkhidmatan Awam.  Kaola 
ingin pencerahan berkenaan dengan 
fungsi dan peranan Institut 
Perkhidmatan Awam (IPA) ke arah 
memberikan perkhidmatan yang 
menjurus kepada inisiatif dan sasaran 
belanjawan menuju Smart Nation 
melalui Pelan Induk Ekonomi Digital 
2025 bagi meningkatkan kualiti dan 
budaya kerja ke arah transformasi 
digital secara keseluruhannya.   

Apakah perancangan yang akan dibuat 
bagi menyediakan latihan-latihan yang 
relevan kepada keperluan teknologi 
digital bagi meningkatkan keupayaan 
Perkhidmatan Awam? Sekian terima 
kasih.  

Yang Berhormat Menteri di Jabatan 
Perdana Menteri dan Menteri 
Pertahanan II: Terima kasih Yang 
Berhormat Pengerusi. Kaola ingin 
mengucapkan terima kasih banyak-
banyak kepada Yang Berhormat atas 
soalan mengenai perancangan-
perancangan yang dibuat mengenai 
latihan yang dibuat di Institut 

Perkhidmatan Awam ke arah mencapai 
Smart Nation dan juga Digital.  

Kita maklum Institut Perkhidmatan 
Awam selaku agensi kerajaan yang 
bertanggungjawab dalam berusaha              
ke arah meningkatkan kapasiti sumber 
tenaga manusia dalam perkhidmatan 
awam, berperanan dalam mendukung 
hasrat Wawasan Brunei 2035.   

Melalui Pelan Strategik Jabatan Perdana 
Menteri, Transformasi Perkhidmatan 
Awam ia menyejajarkan tawaran 
program pembelajaran dengan 
kehendak negara sebagai Smart Nation 
dengan mengadakan kolaborasi dengan 
AITI dalam rangka Brunei ICT Industry 
Competency Framework (BIICF), EGNC 
dan juga Cyber Security Brunei.   

Di samping itu, Institut Perkhidmatan 
Awam menyerapkan elemen-elemen 
dari Digital Economy Master Plan 2025 
dalam program pembelajaran Institut 
Perkhidmatan Awam untuk 
meningkatkan kadar celik digital dalam 
kalangan warga perkhidmatan awam.  
Perkongsian di persada serantau iaitu 
platform ASEAN turut dimanfaatkan 
dalam merancang inisiatif program-
program inovasi dan ICT berdasarkan 
ASEAN Public Service Training Institute 
(PSTI Network) Future Skill Sets.   

Institut Perkhidmatan Awam juga turut 
memperkasa tenaga pelatihnya dalam 
kemahiran profesional ICT untuk 
persiapan menyampaikan latihan bagi 
program ICT. Infrastruktur termasuk 
Innovation Lab turut disediakan dan 
penambahbaikan kepada makmal ICT 
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dilaksanakan bagi menyediakan 
pengalaman pembelajaran yang lebih 
kondusif.  
 
Hasil dari semua perancangan dan 
inisiatif yang dilaksanakan terdapat 
perubahan sangat ketara kepada 
senarai program tahunan Institut 
Perkhidmatan Awam bagi Tahun 
Kewangan 2023/2024 iaitu sebanyak 
47% program berupa innovasi dan ICT.  
Sekian, Yang Berhormat Pengerusi.  
 
Yang Berhormat Pengerusi: Saya 
persilakan Yang Berhormat Awang Haji 
Mohd. Salleh bin Haji Othman. 
 
Yang Berhormat Awang Haji Mohd. 
Salleh bin Haji Othman: Terima kasih 
Yang Berhormat Pengerusi. 
  

حْيم  نِ الرَّ حْم  َٰ ِ الرَّ كَاتُهُ  بِسْمِ اللّٰه ر  ب   اِلله و 
ُ
ة حْم  ر  لَيْكُمْ و  مُ ع  لا  السَّ

dan Salam sejahtera. Yang Berhormat 
Pengerusi. Kaola ingin membukakan 
persoalan di bawah Tajuk SA18A - 
Bahagian Undang-Undang atau mana-
mana jabatan yang berkaitan di bawah 
Jabatan Perdana Menteri.   
 
Kaola terpanggil bagi memohon 
pencerahan berkenaan dengan isu-isu 
orang ramai yang kehilangan harta 
benda disebabkan tindakan mahkamah 
kerana gagal melunaskan pinjaman.  
Ada antaranya melakukan pinjaman 
kerana terpaksa atau terdesak dan tidak 
kurang juga menjadi mangsa kepada 
tawaran-tawaran pinjaman yang 
menarik tanpa memikirkan risiko yang 
akan berlaku pada kemudian hari.  
 

Perkara ini juga berhubung kait dengan 
kaedah permohonan yang mudah dan 
perjanjian-perjanjian pinjaman serta 
syarat-syarat jual beli yang kadangkala 
mengelirukan dan dilihat tidak 
mengutamakan kepentingan bagi 
memelihara dan melindungi hak-hak 
pengguna.  Sebagai contoh, ada antara 
pinjaman yang hanya memiliki satu lot 
tanah dibenarkan mencagarkannya 
kepada pihak bank untuk mendapat 
pinjaman.  
 
Pertanyaannya, apakah pihak kerajaan 
mengambil maklum berkenaan dengan 
perkara ini dan apakah ada usaha 
pengawalan ke arah memastikan hak-
hak pengguna sentiasa dilindungi dan 
menjadi keutamaan sebelum barang 
pinjaman dibenarkan? Terima kasih.   

Sekian,                                              
كَاتُهُ  ر  ب   اِلله و 

ُ
ة حْم  ر  لَيْكُمْ و  مُ ع  لا    وبالله التوفيق والهداية. و  السَّ

 
Yang Berhormat Menteri di Jabatan 
Perdana Menteri dan Menteri 
Pertahanan II: Terima kasih Yang 
Berhormat Pengerusi.  Terima kasih 
juga kaola ucapkan kepada Yang 
Berhormat yang antara lain bertanya 
mengenai hak-hak pengguna orang 
ramai termasuk menggunakan tanahnya 
yang hanya satu tanah miliknya sahaja.   
 
Bagi menjawab soalan Yang Berhormat 
berkenaan,  لِلّٰه مْدُ  ح 

ْ
ل
َ
 Kerajaan Kebawah    أ

Duli Yang Maha Mulia Paduka Seri 
Baginda Sultan dan Yang Di-Pertuan 
Negara Brunei Darussalam sentiasa 
peka dan prihatin dalam memastikan 
bahawa hak-hak pengguna dan orang 
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ramai dipelihara melalui undang- 
undang yang ada pada masa ini  
dengan menyediakan kaedah-kaedah 
penyelesaian pertikaian antara dua 
pihak yang bercanggah. 
 
Contoh yang sedemikian boleh 
diselesaikan antaranya melalui proses 
litigasi atau institusi-institusi yang 
mengendalikan penyelesaian pertikaian 
secara informal seperti rujukan kepada 
Small Claims Tribunal, timbang tara 
(arbitration) atau perantaraan 
(mediation).   
 
Berkenaan itu juga penting untuk 
mengingati orang awam agar 
memastikan bahawa perjanjian-
perjanjian diteliti dan difahami lebih 
dahulu sebelum memasuki dan 
menandatangani perjanjian berkenaan 
agar tidak menimbulkan pertikaian-
pertikaian antara kedua pihak. 
 
Berkenaan isu-isu berkaitan perbankan 
dan isu-isu tanah, kaola ingin 
menyerahkan kepada rakan sejawatan 
Yang Berhormat Menteri di Jabatan 
Perdana Menteri dan Menteri Kewangan 
dan Ekonomi II serta Yang Berhormat 
Menteri Pembangunan bagi sebarang 
tambahan ulasan terhadap isu masing-
masing. 
 
Yang Berhormat Menteri di Jabatan 
Perdana Menteri dan Menteri 
Kewangan dan Ekonomi II: Terima 
kasih Yang Berhormat Pengerusi.  
Menambah soalan yang diajukan tadi, 
itu mungkin kira perjanjian peribadi. 
Kalau ada pinjaman untuk melabur               

ke projek-projek ataupun membangun 
rumah sendiri dan sebagainya, itulah 
digunakan sebagai collateral bagi 
pinjamannya. Kalau tidak terbayar, 
memang itulah satu hal antara individu 
dengan institusi kewangan.   
 
Orang ramai perlu lebih faham 
mengenai financial literacy. Di bawah 
Brunei Darussalam Central Bank selalu 
mengongsikan ataupun memberikan 
taklimat mengenai financial literacy 
supaya orang ramai lebih faham 
sebelum memasuki perjanjian ataupun 
menggunakan hartanah mereka sebagai 
collateral atas pinjaman mereka.  
 
Jadi, mesti difikirkan risiko itu. Usaha 
kerajaan meningkatkan lagi financial 
literacy, taklimat-taklimat mengenai 
financial literacy kepada orang ramai               
 ُ اء  اللّٰه  .Terima kasih  إِنْ ش 
 
Yang Berhormat Pengerusi: Yang 
Berhormat Menteri Pembangunan suka 
membuat pencerahan. 
 
Yang Berhormat Menteri 
Pembangunan:      حْيم نِ الرَّ حْم  َٰ ِ الرَّ  بِسْمِ اللّٰه
Terima kasih Yang Berhormat 
Pengerusi.  Menjawab kepada soalan 
yang diutarakan oleh Yang Berhormat 
tadi mengenai cagaran tanah 
persendirian untuk mendapatkan 
pinjaman bank, adakah Kerajaan 
Kebawah Duli Yang Maha Mulia Paduka 
Seri Baginda Sultan dan Yang            
Di-Pertuan Negara Brunei Darussalam 
mengambil maklum dan peka dalam 
perkara ini. Jawapannya ialah ya, 
memang perkara ini diambil                   
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dilaksanakan bagi menyediakan 
pengalaman pembelajaran yang lebih 
kondusif.  
 
Hasil dari semua perancangan dan 
inisiatif yang dilaksanakan terdapat 
perubahan sangat ketara kepada 
senarai program tahunan Institut 
Perkhidmatan Awam bagi Tahun 
Kewangan 2023/2024 iaitu sebanyak 
47% program berupa innovasi dan ICT.  
Sekian, Yang Berhormat Pengerusi.  
 
Yang Berhormat Pengerusi: Saya 
persilakan Yang Berhormat Awang Haji 
Mohd. Salleh bin Haji Othman. 
 
Yang Berhormat Awang Haji Mohd. 
Salleh bin Haji Othman: Terima kasih 
Yang Berhormat Pengerusi. 
  

حْيم  نِ الرَّ حْم  َٰ ِ الرَّ كَاتُهُ  بِسْمِ اللّٰه ر  ب   اِلله و 
ُ
ة حْم  ر  لَيْكُمْ و  مُ ع  لا  السَّ

dan Salam sejahtera. Yang Berhormat 
Pengerusi. Kaola ingin membukakan 
persoalan di bawah Tajuk SA18A - 
Bahagian Undang-Undang atau mana-
mana jabatan yang berkaitan di bawah 
Jabatan Perdana Menteri.   
 
Kaola terpanggil bagi memohon 
pencerahan berkenaan dengan isu-isu 
orang ramai yang kehilangan harta 
benda disebabkan tindakan mahkamah 
kerana gagal melunaskan pinjaman.  
Ada antaranya melakukan pinjaman 
kerana terpaksa atau terdesak dan tidak 
kurang juga menjadi mangsa kepada 
tawaran-tawaran pinjaman yang 
menarik tanpa memikirkan risiko yang 
akan berlaku pada kemudian hari.  
 

Perkara ini juga berhubung kait dengan 
kaedah permohonan yang mudah dan 
perjanjian-perjanjian pinjaman serta 
syarat-syarat jual beli yang kadangkala 
mengelirukan dan dilihat tidak 
mengutamakan kepentingan bagi 
memelihara dan melindungi hak-hak 
pengguna.  Sebagai contoh, ada antara 
pinjaman yang hanya memiliki satu lot 
tanah dibenarkan mencagarkannya 
kepada pihak bank untuk mendapat 
pinjaman.  
 
Pertanyaannya, apakah pihak kerajaan 
mengambil maklum berkenaan dengan 
perkara ini dan apakah ada usaha 
pengawalan ke arah memastikan hak-
hak pengguna sentiasa dilindungi dan 
menjadi keutamaan sebelum barang 
pinjaman dibenarkan? Terima kasih.   

Sekian,                                              
كَاتُهُ  ر  ب   اِلله و 

ُ
ة حْم  ر  لَيْكُمْ و  مُ ع  لا    وبالله التوفيق والهداية. و  السَّ

 
Yang Berhormat Menteri di Jabatan 
Perdana Menteri dan Menteri 
Pertahanan II: Terima kasih Yang 
Berhormat Pengerusi.  Terima kasih 
juga kaola ucapkan kepada Yang 
Berhormat yang antara lain bertanya 
mengenai hak-hak pengguna orang 
ramai termasuk menggunakan tanahnya 
yang hanya satu tanah miliknya sahaja.   
 
Bagi menjawab soalan Yang Berhormat 
berkenaan,  لِلّٰه مْدُ  ح 

ْ
ل
َ
 Kerajaan Kebawah    أ

Duli Yang Maha Mulia Paduka Seri 
Baginda Sultan dan Yang Di-Pertuan 
Negara Brunei Darussalam sentiasa 
peka dan prihatin dalam memastikan 
bahawa hak-hak pengguna dan orang 
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ramai dipelihara melalui undang- 
undang yang ada pada masa ini  
dengan menyediakan kaedah-kaedah 
penyelesaian pertikaian antara dua 
pihak yang bercanggah. 
 
Contoh yang sedemikian boleh 
diselesaikan antaranya melalui proses 
litigasi atau institusi-institusi yang 
mengendalikan penyelesaian pertikaian 
secara informal seperti rujukan kepada 
Small Claims Tribunal, timbang tara 
(arbitration) atau perantaraan 
(mediation).   
 
Berkenaan itu juga penting untuk 
mengingati orang awam agar 
memastikan bahawa perjanjian-
perjanjian diteliti dan difahami lebih 
dahulu sebelum memasuki dan 
menandatangani perjanjian berkenaan 
agar tidak menimbulkan pertikaian-
pertikaian antara kedua pihak. 
 
Berkenaan isu-isu berkaitan perbankan 
dan isu-isu tanah, kaola ingin 
menyerahkan kepada rakan sejawatan 
Yang Berhormat Menteri di Jabatan 
Perdana Menteri dan Menteri Kewangan 
dan Ekonomi II serta Yang Berhormat 
Menteri Pembangunan bagi sebarang 
tambahan ulasan terhadap isu masing-
masing. 
 
Yang Berhormat Menteri di Jabatan 
Perdana Menteri dan Menteri 
Kewangan dan Ekonomi II: Terima 
kasih Yang Berhormat Pengerusi.  
Menambah soalan yang diajukan tadi, 
itu mungkin kira perjanjian peribadi. 
Kalau ada pinjaman untuk melabur               

ke projek-projek ataupun membangun 
rumah sendiri dan sebagainya, itulah 
digunakan sebagai collateral bagi 
pinjamannya. Kalau tidak terbayar, 
memang itulah satu hal antara individu 
dengan institusi kewangan.   
 
Orang ramai perlu lebih faham 
mengenai financial literacy. Di bawah 
Brunei Darussalam Central Bank selalu 
mengongsikan ataupun memberikan 
taklimat mengenai financial literacy 
supaya orang ramai lebih faham 
sebelum memasuki perjanjian ataupun 
menggunakan hartanah mereka sebagai 
collateral atas pinjaman mereka.  
 
Jadi, mesti difikirkan risiko itu. Usaha 
kerajaan meningkatkan lagi financial 
literacy, taklimat-taklimat mengenai 
financial literacy kepada orang ramai               
 ُ اء  اللّٰه  .Terima kasih  إِنْ ش 
 
Yang Berhormat Pengerusi: Yang 
Berhormat Menteri Pembangunan suka 
membuat pencerahan. 
 
Yang Berhormat Menteri 
Pembangunan:      حْيم نِ الرَّ حْم  َٰ ِ الرَّ  بِسْمِ اللّٰه
Terima kasih Yang Berhormat 
Pengerusi.  Menjawab kepada soalan 
yang diutarakan oleh Yang Berhormat 
tadi mengenai cagaran tanah 
persendirian untuk mendapatkan 
pinjaman bank, adakah Kerajaan 
Kebawah Duli Yang Maha Mulia Paduka 
Seri Baginda Sultan dan Yang            
Di-Pertuan Negara Brunei Darussalam 
mengambil maklum dan peka dalam 
perkara ini. Jawapannya ialah ya, 
memang perkara ini diambil                   
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satu pertimbangan yang serius                          
Kementerian Pembangunan.   
 
Antara prosesnya ialah pemohon yang 
akan menghadapkan tanahnya untuk 
dicagarkan ke bank akan 
menghadapkan lebih dahulu memohon 
kebenaran kepada Jabatan Tanah yang 
akan menghadapkannya melalui 
Kementerian Pembangunan. 
  
Keperluan untuk mencagar tanah ini 
akan dikenal pasti dan dibuat 
pertimbangan.  Sekiranya pemohon ini 
mencagarkan tanahnya untuk 
mendapatkan pinjaman kewangan untuk 
membuat rumah di atas tanah itu, itu 
yang kebanyakannya yang terjadi, yang 
menjadi asas permohonan itu selalunya 
diluluskan.   
 
Sekiranya kalau, permohonan itu 
mencagarkan untuk mendapatkan 
kewangan tanpa penjelasan apa 
kegunaan sumber kewangan jika tanah 
itu adalah tanah satu-satunya tanah 
yang dimiliki, kelazimannya permohonan 
sedemikian tidak dibenarkan.   
 
Ini antara sukat-sukat pertimbangan 
yang menjadi persyaratan sebelum 
meluluskan sesuatu permohonan bagi 
mencagarkan tanah ke bank ataupun 
institusi kewangan yang ada.  Jadi itulah 
jawapan yang dapat kaola sampaikan 
Yang Berhormat Pengerusi. Terima 
kasih. 
 
Yang Berhormat Pengerusi: Jelas, 
terima kasih. Saya beralih sekarang 

kepada Yang Berhormat Dayang Hajah 
Rosmawatty binti Haji Abdul Mumin. 
 
Yang Berhormat Dayang Hajah 
Rosmawatty binti Haji Abdul 
Mumin: Terima kasih Yang Berhormat 
Pengerusi.  
 
حْيم  الرَّ نِ  حْم  َٰ الرَّ  ِ اللّٰه  Kaola ingin merujuk بِسْمِ 
peruntukan Kemajuan di bawah Jabatan 
Perkhidmatan Elektrik sebanyak 
$69,159,450.00. Mengambil kira 
peruntukan yang besar, kaola mohon 
pencerahan sudahkah pihak Jabatan 
Perkhidmatan Elektrik memastikan 
kebolehlaksanaan (durability) projek 
yang dirancang bagi menjamin 
peruntukan yang diberikan dapat 
digunakan dengan sebaiknya mengikut 
perancangan?  Kaola juga ingin tahu 
adakah projek-projek ini dapat 
menambah work efficiency di Jabatan 
Perkhidmatan Elektrik?  

Kaola ingin mencadangkan work 
efficiency untuk dimasukkan dalam KPI 
Jabatan Perkhidmatan Elektrik.  Sekian, 
terima kasih. 
 
Yang Berhormat Menteri di Jabatan 
Perdana Menteri dan Menteri 
Pertahanan II: Terima kasih Yang 
Berhormat Pengerusi dan juga terima 
kasih kepada Yang Berhormat. 
 
لِلّٰه   مْدُ  ح 

ْ
ل
َ
أ dalam pelaksanaan projek-

projek utama Rancangan Kemajuan 
Negara dan juga di bawah peruntukan 
tahunan sehingga kini, negara telah 
mencapai kadar eletrifikasi sekitar 99% 
dengan pembekalan tenaga elektrik 
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secara kekal melalui rangkaian grid 
system. Ini juga termasuk dalam 
mukadimah kaola yang lalu.  

Di samping itu juga, negara telah 
berjaya mempertingkatkan kedudukan 
index reliability dari segi bekalan elektrik 
secara signifikan sejak tahun 2014, iaitu 
tahap yang setaraf dengan yang terbaik 
di rantau ASEAN. 

Ini merupakan usaha Jabatan 
Perkhidmatan Elektrik, Jabatan Perdana 
Menteri mengekalkan sistem bekalan 
tenaga elektrik negara yang terjamin 
dan reliable untuk jangka masa panjang 
bagi kesejahteraan rakyat dan 
mengambil kira unjuran permintaan 
bekalan tenaga elektrik yang meningkat 
bagi mendukung pertumbuhan kegiatan 
ekonomi dan sosioekonomi negara 
selaras dengan matlamat Wawasan 
Brunei 2035. 

Jabatan Perkhidmatan Elektrik akan 
sentiasa memastikan projek-projek 
kemajuan diberikan keutamaaan dan 
dijalankan sepertimana yang telah 
ditetapkan melalui beberapa inisiatif 
termasuk memastikan organisasi yang 
efektif dan memastikan penyusunan 
sumber manusia yang cemerlang           
untuk menerajui projek-projek yang 
berkenaan.  

Penglibatan pakar-pakar teknikal seperti 
perkhidmatan konsultan dan juga 
memastikan kontraktor-kontraktor yang 
berpengalaman, berkeupayaan dan 
kompeten, dan mengukuhkan rantaian 
bekalan (supply chain) termasuk 
penambahan pangkalan pembuat dan 

pembekal peralatan-peralatan utama 
yang memerlukan bagi menjayakan 
kesiapan projek-projek prasarana 
Rancangan Kemajuan Negara Jabatan 
Perkhidmatan Elektrik. Demikianlah 
Yang Berhormat Pengerusi. 

Yang Berhormat Pengerusi: Saya 
persilakan sekarang Yang Berhormat 
Pehin Orang Kaya Johan Pahlawan Dato 
Seri Setia Awang Haji Adanan bin 
Begawan Pehin Siraja Khatib Dato Seri 
Setia Haji Mohd. Yusuf. 

Yang Berhormat Pehin Orang Kaya 
Johan Pahlawan Dato Seri Setia 
Awang Haji Adanan bin Begawan 
Pehin Siraja Khatib Dato Seri Setia 
Haji Mohd. Yusuf:   حْيم نِ الرَّ حْم  َٰ ِ الرَّ  بِسْمِ اللّٰه

ََ رَبِّ َ للّٰ   حَمْدَُ
ْ
ََاَل ف  َ شْْ

َ
أ َ عَلََّٰ مَُ

َ
لَ وَالسَّ ةَُ

َ
لَ وَالصَّ َ، نَ ي  م 

َ
عَال

ْ
ال

ََ ه  وَصَحْب  َ ه  آل  َ وَعَلََّٰ دٍَ مُحَمَّ نَاَ د  سَيِّ َ، نَ ي  مُرْسَل 
ْ
وَال َ يَاء  نْب 

َ ْ
الْ

نََ ي  جْمَع 
َ
ََأ

كَاتُهُ    ر  ب  و  اِلله   
ُ
ة حْم  ر  و  لَيْكُمْ  ع  مُ  لا   dan salam السَّ

sejahtera. Terima kasih Yang Berhormat 
Pengerusi memberi kesempatan sekali 
lagi kepada kaola untuk menimbulkan 
dan memberikan penjelasan.  

Terutama sekali yang ingin kaola 
timbulkan iaitu keadaan bankruptcy atau 
muflis. Perkara ini sering kita lihat             
di surat-surat khabar dan kadangkala 
sangat-sangat juga merunsingkan 
terutama sekali kebanyakannya dalam 
kalangan rakyat dan penduduk Negara 
Brunei Darussalam.  

Perkara ini haruslah kita nilai dan juga 
berharap apakah indicator sebenarnya 
dan juga dalam perkara ini 
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satu pertimbangan yang serius                          
Kementerian Pembangunan.   
 
Antara prosesnya ialah pemohon yang 
akan menghadapkan tanahnya untuk 
dicagarkan ke bank akan 
menghadapkan lebih dahulu memohon 
kebenaran kepada Jabatan Tanah yang 
akan menghadapkannya melalui 
Kementerian Pembangunan. 
  
Keperluan untuk mencagar tanah ini 
akan dikenal pasti dan dibuat 
pertimbangan.  Sekiranya pemohon ini 
mencagarkan tanahnya untuk 
mendapatkan pinjaman kewangan untuk 
membuat rumah di atas tanah itu, itu 
yang kebanyakannya yang terjadi, yang 
menjadi asas permohonan itu selalunya 
diluluskan.   
 
Sekiranya kalau, permohonan itu 
mencagarkan untuk mendapatkan 
kewangan tanpa penjelasan apa 
kegunaan sumber kewangan jika tanah 
itu adalah tanah satu-satunya tanah 
yang dimiliki, kelazimannya permohonan 
sedemikian tidak dibenarkan.   
 
Ini antara sukat-sukat pertimbangan 
yang menjadi persyaratan sebelum 
meluluskan sesuatu permohonan bagi 
mencagarkan tanah ke bank ataupun 
institusi kewangan yang ada.  Jadi itulah 
jawapan yang dapat kaola sampaikan 
Yang Berhormat Pengerusi. Terima 
kasih. 
 
Yang Berhormat Pengerusi: Jelas, 
terima kasih. Saya beralih sekarang 

kepada Yang Berhormat Dayang Hajah 
Rosmawatty binti Haji Abdul Mumin. 
 
Yang Berhormat Dayang Hajah 
Rosmawatty binti Haji Abdul 
Mumin: Terima kasih Yang Berhormat 
Pengerusi.  
 
حْيم  الرَّ نِ  حْم  َٰ الرَّ  ِ اللّٰه  Kaola ingin merujuk بِسْمِ 
peruntukan Kemajuan di bawah Jabatan 
Perkhidmatan Elektrik sebanyak 
$69,159,450.00. Mengambil kira 
peruntukan yang besar, kaola mohon 
pencerahan sudahkah pihak Jabatan 
Perkhidmatan Elektrik memastikan 
kebolehlaksanaan (durability) projek 
yang dirancang bagi menjamin 
peruntukan yang diberikan dapat 
digunakan dengan sebaiknya mengikut 
perancangan?  Kaola juga ingin tahu 
adakah projek-projek ini dapat 
menambah work efficiency di Jabatan 
Perkhidmatan Elektrik?  

Kaola ingin mencadangkan work 
efficiency untuk dimasukkan dalam KPI 
Jabatan Perkhidmatan Elektrik.  Sekian, 
terima kasih. 
 
Yang Berhormat Menteri di Jabatan 
Perdana Menteri dan Menteri 
Pertahanan II: Terima kasih Yang 
Berhormat Pengerusi dan juga terima 
kasih kepada Yang Berhormat. 
 
لِلّٰه   مْدُ  ح 

ْ
ل
َ
أ dalam pelaksanaan projek-

projek utama Rancangan Kemajuan 
Negara dan juga di bawah peruntukan 
tahunan sehingga kini, negara telah 
mencapai kadar eletrifikasi sekitar 99% 
dengan pembekalan tenaga elektrik 
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secara kekal melalui rangkaian grid 
system. Ini juga termasuk dalam 
mukadimah kaola yang lalu.  

Di samping itu juga, negara telah 
berjaya mempertingkatkan kedudukan 
index reliability dari segi bekalan elektrik 
secara signifikan sejak tahun 2014, iaitu 
tahap yang setaraf dengan yang terbaik 
di rantau ASEAN. 

Ini merupakan usaha Jabatan 
Perkhidmatan Elektrik, Jabatan Perdana 
Menteri mengekalkan sistem bekalan 
tenaga elektrik negara yang terjamin 
dan reliable untuk jangka masa panjang 
bagi kesejahteraan rakyat dan 
mengambil kira unjuran permintaan 
bekalan tenaga elektrik yang meningkat 
bagi mendukung pertumbuhan kegiatan 
ekonomi dan sosioekonomi negara 
selaras dengan matlamat Wawasan 
Brunei 2035. 

Jabatan Perkhidmatan Elektrik akan 
sentiasa memastikan projek-projek 
kemajuan diberikan keutamaaan dan 
dijalankan sepertimana yang telah 
ditetapkan melalui beberapa inisiatif 
termasuk memastikan organisasi yang 
efektif dan memastikan penyusunan 
sumber manusia yang cemerlang           
untuk menerajui projek-projek yang 
berkenaan.  

Penglibatan pakar-pakar teknikal seperti 
perkhidmatan konsultan dan juga 
memastikan kontraktor-kontraktor yang 
berpengalaman, berkeupayaan dan 
kompeten, dan mengukuhkan rantaian 
bekalan (supply chain) termasuk 
penambahan pangkalan pembuat dan 

pembekal peralatan-peralatan utama 
yang memerlukan bagi menjayakan 
kesiapan projek-projek prasarana 
Rancangan Kemajuan Negara Jabatan 
Perkhidmatan Elektrik. Demikianlah 
Yang Berhormat Pengerusi. 

Yang Berhormat Pengerusi: Saya 
persilakan sekarang Yang Berhormat 
Pehin Orang Kaya Johan Pahlawan Dato 
Seri Setia Awang Haji Adanan bin 
Begawan Pehin Siraja Khatib Dato Seri 
Setia Haji Mohd. Yusuf. 

Yang Berhormat Pehin Orang Kaya 
Johan Pahlawan Dato Seri Setia 
Awang Haji Adanan bin Begawan 
Pehin Siraja Khatib Dato Seri Setia 
Haji Mohd. Yusuf:   حْيم نِ الرَّ حْم  َٰ ِ الرَّ  بِسْمِ اللّٰه

ََ رَبِّ َ للّٰ   حَمْدَُ
ْ
ََاَل ف  َ شْْ

َ
أ َ عَلََّٰ مَُ

َ
لَ وَالسَّ ةَُ

َ
لَ وَالصَّ َ، نَ ي  م 

َ
عَال

ْ
ال

ََ ه  وَصَحْب  َ ه  آل  َ وَعَلََّٰ دٍَ مُحَمَّ نَاَ د  سَيِّ َ، نَ ي  مُرْسَل 
ْ
وَال َ يَاء  نْب 

َ ْ
الْ

نََ ي  جْمَع 
َ
ََأ

كَاتُهُ    ر  ب  و  اِلله   
ُ
ة حْم  ر  و  لَيْكُمْ  ع  مُ  لا   dan salam السَّ

sejahtera. Terima kasih Yang Berhormat 
Pengerusi memberi kesempatan sekali 
lagi kepada kaola untuk menimbulkan 
dan memberikan penjelasan.  

Terutama sekali yang ingin kaola 
timbulkan iaitu keadaan bankruptcy atau 
muflis. Perkara ini sering kita lihat             
di surat-surat khabar dan kadangkala 
sangat-sangat juga merunsingkan 
terutama sekali kebanyakannya dalam 
kalangan rakyat dan penduduk Negara 
Brunei Darussalam.  

Perkara ini haruslah kita nilai dan juga 
berharap apakah indicator sebenarnya 
dan juga dalam perkara ini 
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kemungkinan dikategorikan korporat 
dan juga individual serta MSME yang 
terkandung dalam sama ada mereka 
memfailkan muflis atau mereka sendiri 
untuk mendeclare bankruptcy.  

Apa yang mungkin berlaku ialah 
disebabkan liabiliti ataupun hutang 
melalui institusi-institusi perbankan 
ataupun pinjaman daripada individu 
serta tidak terbayar kepada supplier 
ataupun dalam perkara-perkara yang 
lain.  

Dalam perkara ini, bagi membolehkan 
kita menghindari perkara ini akan 
berleluasa mungkin barangkali pihak 
yang berkenaan untuk mengambil 
perhatian dan dalam Majlis ini sukacita 
juga saya ingin meminta pencerahan 
dan juga maklumat bagaimanakah trend 
kemuflisan untuk dibandingkan 5 ke 10 
tahun yang lalu. Adakah meningkat, 
menurun atau mendatar mengikut 
kategori atau korporat iaitu Perusahaan 
Mikro Kecil dan Sederhana (MSME) dan 
individual.  

Data-data seperti ini bagi pendapat 
kaola sangat mustahak yang antara 
lainnya boleh menjadi sukat-sukat bagi 
menilai atau membantu kedudukan 
ekonomi negara yang sebenarnya bukan 
sahaja kejayaan tetapi ‘kitani’ boleh 
menilai sebab-sebab kegagalan, ia boleh 
juga membantutkan perkembangan 
ekonomi bukan saja secara menyeluruh 
dalam kategori tertentu yang saya 
nyatakan tadi, iaitu korporat dan 
syarikat-syarikat bagi MSME dan 
individual.  

Bagi MSME ini kita perlu juga mengenal 
pasti apakah root cause yang 
sebenarnya mereka menjadi muflis atau 
bankrupt supaya ini akan menjadi satu 
pengajaran kepada MSME yang lain 
supaya bagi kita sama-sama 
menghindarkan perkara ini berlaku pada 
masa akan datang.  

Jika perlu dan bersesuaian, 
bagaimanakah kita boleh membantu 
mereka bangkit semula bagi 
perniagaan-perniagaan dan perusahaan 
semata-mata untuk membolehkan 
mereka menyara hidup mereka semula 
pada masa akan datang. Mahu tidak 
mahu, barangkali mereka ini memohon 
bantuan kepada pihak kerajaan melalui 
Kementerian Kebudayaan, Belia dan 
Sukan, Majlis Ugama Islam dan NGO 
yang lain. Ia akan lagi menambahkan 
bebanan kepada pihak kerajaan untuk 
membantu mereka terutama sekali 
untuk menyara hidup mereka. Sekian, 
terima kasih. 

Yang Berhormat Menteri di Jabatan 
Perdana Menteri dan Menteri 
Pertahanan II: Yang Berhormat 
Pengerusi. Kaola akan menjawab soalan  
itu nanti setelah kaola memberi jawapan 
kepada soalan yang terdahulu daripada 
Yang Berhormat yang lain yang belum 
kaola jawab.  

Mungkin juga ada soalan baharu 
daripada Yang Berhormat mengenai 
perkara yang sama yang dapat kaola 
tunduki semasa menyampaikan 
jawapan.  
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Yang Berhormat Pengerusi:  
Nampaknya tidak ada lagi soalan.  Yang 
Berhormat Pehin Orang Kaya Laila Setia 
Dato Seri Setia Awang Haji Abd Rahman 
bin Haji Ibrahim, silakan.  

Yang Berhormat Pehin Orang Kaya 
Laila Setia Dato Seri Setia Awang 
Haji Abd Rahman bin Haji Ibrahim 
Haji Ibrahim: Terima kasih Yang 
Berhormat Pengerusi.  
 

حْيمبِسْمِ  نِ الرَّ حْم  َٰ ِ الرَّ كَاتُهُ  اللّٰه ر  ب   اِلله و 
ُ
ة حْم  ر  لَيْكُمْ و  مُ ع  لا  السَّ

dan salam sejahtera. Kaola hanya akan 
membincangkan di bawah Tajuk           
SA24A - Jabatan Perkhidmatan Elektrik. 

Kaola perhatikan kutipan hasil tenaga 
elektrik dari 2022 hingga tahun 2026 
nampaknya mendatar dalam 3 tahun   
ke hadapan ini, iaitu dalam lingkungan 
$162,000,000.00 setahun. Jadi, kaola 
ingin pencerahan apakah sebabnya?  

Kaola menjangkakan sepatutnya jumlah 
ini akan makin bertambah dengan 
mengambil kira pembukaan gedung-
gedung perniagaan yang baharu, 
pembinaan rumah-rumah Skim 
Perpindahan dan swasta, apartmen, 
warehouse dan lain-lain.  

Apakah ini bererti pengguna-pengguna 
ini semakin efisien ataupun pengguna-
pengguna premis ini belum termasuk 
dalam radar Jabatan Perkhidmatan 
Elektrik? Terima kasih.  

Yang Berhormat Menteri di Jabatan 
Perdana Menteri dan Menteri 
Pertahanan II: Yang Berhormat 

Pengerusi. Barangkali kaola belum 
bersedia untuk memberi jawapan ini.  

Kaola memohon ruang untuk 
memberikan jawapan kepada soalan-
saoalan tadi untuk memikirkan jawapan 
bagi soalan yang terakhir itu. Mohon izin 
Yang Berhormat Pengerusi.  

Yang Berhormat Pengerusi:   اء  اللّٰه إِنْ ش 

Yang Berhormat Menteri di Jabatan 
Perdana Menteri dan Menteri 
Pertahanan II: Terima kasih Yang 
Berhormat Pengerusi. Kaola akan 
menjawab soalan yang diajukan oleh 
Yang Berhormat Pehin Orang Kaya 
Indera Pahlawan Dato Seri Setia Haji 
Awang Suyoi bin Haji Osman. 

Kaola tidak akan merepeat soalannya 
kerana terlalu panjang, kaola terus 
kepada jawapan, iaitu berhubung 
dengan pengemaskinian dasar dan 
dasar baharu, pembentukan dan 
penelitian dasar peraturan perkhidmatan 
awam.  

Ini bukanlah satu proses yang mudah 
tetapi ia adalah complex dan 
memerlukan penelitian serta melibatkan 
pihak yang berkepentingan bagi 
memastikan pembentukan dasar yang 
kukuh bagi orang ramai. Proses 
penelitian bagi pembentukan dasar 
melibatkan beberapa pihak yang 
berkepentingan seperti Jabatan 
Perkhidmatan Awam, Jabatan Perdana 
Menteri dan Mesyuarat Jawatankuasa 
yang berkenaan.  
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Dalam usaha meningkatkan government 
effectiveness melalui kualiti 
penggubalan dan pelaksanaan dasar 
serta credibility komitmen pihak 
kerajaan terhadap dasar yang 
diperkenalkan, Jabatan Perdana Menteri 
terus melaksanakan pengemaskinian 
Surat-Surat Keliling yang melibatkan 
dasar dan peraturan-peraturan 
perkhidmatan awam. Penelitian ini 
dilaksanakan dan menggunakan 
pendekatan whole of nation bersama 
pihak-pihak berkepentingan bagi 
memastikan pembaharuan dan 
penambahbaikan perkhidmatan awam.  

Pembentukan dasar yang kukuh serta 
menepati keperluan orang ramai. 
Sebanyak 306 Surat Keliling telah 
dikenal pasti, memerlukan penelitian 
dan kesemua 306, iaitu 100% Surat 
Keliling telah selesai dibincangkan dalam 
Mesyuarat Perkumpulan Petugas 
Penelitian Surat-Surat Keliling Jabatan 
Perdana Menteri berkaitan dengan 
perkhidmatan awam.  

Sebagai langkah ke hadapan (way 
forward) dalam usaha untuk 
mempercepatkan proses dan 
penyelesaian penelitian Surat-Surat 
Keliling dan memastikan pendekatan 
whole of government, iaitu yang telah 
diteliti kesesuaiannya (relevance) untuk 
kumpulan petugas akan dihadapkan 
kepada kementerian-kementerian dan 
jabatan-jabatan yang berkaitan dengan 
memberikan tempoh yang bersesuaian 
untuk menghadapkan pandangan dan 
penelitian lanjut mengenai Surat-Surat 
Keliling berkenaan.  

Melalui mesyuarat yang berkenaan akan 
membentangkan mana-mana Surat-
Surat Keliling yang masih lagi relevan 
untuk diteliti dan dikemas kini 
berasaskan kepada perubahan dan 
keperluan semasa khususnya dalam 
menimbangkan dan meningkatan 
perkhidmatan awam ini termasuklah 
dasar-dasar yang berkaitan dengan 
perkembangan, perancangan dan 
pengurusan sumber manusia.  

Pada masa ini juga beberapa taskforce 
yang berkenaan telah giat menyediakan 
beberapa peraturan dalam 
perkhidmatan awam untuk 
dibentangkan dan diluluskan. Ini 
termasuk jua penyediaan garis panduan 
yang komprehensif mengenai 
pengurusan, pembangunan dan 
perancangan sumber manusia dalam 
perkhidmatan awam yang dapat 
digunakan dalam secara holistik.  
Pada tahun lepas sebanyak 8 kertas 
telah dibentangkan yang salah satu 
daripadanya berkaitan dengan 
pengemaskinian Surat Keliling dan 
selebihnya yang berhubung kait dengan 
garis panduan mengenai tata cara 
pengurusan dan pengambilan sumber 
manusia dalam perkhidmatan awam. 
Manakala dua garis panduan telah 
dirangka dan diluluskan pada tahun ini 
yang pengambilan pakar dan profesional 
dalam perkhidmatan awam. 
 
Ini sudah setentunya melebihi sasaran 
KPI Jabatan Perkhidmatan Awam, iaitu 
meluluskan dua kertas dasar dalam 
setahun. Jabatan Perkhidmatan Awam 
akan secara berterusan meneliti                 
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dan mengemaskinikan dasar-dasar 
perkhidmatan awam dari masa ke masa. 
Sekianlah untuk jawapan pada soalan 
yang diajukan Yang Berhormat. 
  
Manakala kaola juga ada sudah jawapan 
yang tersedia untuk soalan yang 
diajukan, Yang Berhormat Pehin Orang 
Kaya Johan Pahlawan Dato Seri Setia 
Awang Haji Adanan bin Begawan Pehin 
Siraja Khatib Dato Seri Setia Haji Mohd. 
Yusuf, sama jua soalan ini panjang 
untuk kaola baca semula, tapi 
jawapannya, iaitu pertama mengenai 
tempoh memangku bagi jawatan-
jawatan eksekutif pengisian jawatan 
kosong khususnya bagi Bahagian Satu 
memerlukan kerjasama kolektif dan 
komitmen yang berterusan dari 
kementerian-kementerian dalam 
memastikan syarat-syarat bagi kenaikan 
pangkat itu dipenuhi dalam usaha 
mengurangkan hal-ehwal memangku 
secara berpanjangan dalam 
mempertingkatkan kecekapan dan 
keberkesanan peyampaian 
perkhidmatan (service delivery) serta 
produktiviti perkhidmatan awam.  
 
Secara keseluruhan sehingga Februari 
tahun ini terdapat 312 jawatan kosong 
dalam Bahagian Satu yang 276 
daripadanya adalah dipangku, beberapa 
inisiatif jabatan ini telah dilaksanakan 
sejak tahun 2015 antaranya adalah 
seperti berikut:  
 
1. Usaha dalam pelaksanaan 

rancangan penggantian bagi setiap 
kementerian dengan juga 
menyediakan buku panduan dan 

bengkel-bengkel perancangan 
penggantian yang mengandungi 
tatacara pelaksanaanya.; 
 

2. Mewujudkan program Civil Service 
Leadership Pipeline (CSLP) pada 
tahun 2016 dengan mengadakan 
rangkaian program flagship 
kepimpinan seperti Young Executive 
Programme (YEP), Executive 
Delevopment Programme for Middle 
Management Officer (EDPMMO) dan 
Executive Development Programme 
for Senior Government Officer 
(EDPGSO) bagi pegawai-pegawai 
yang dikenal pasti sebagai pemimpin 
yang berpotensi.; 

 
3. Pemantauan bagi jawatan-jawatan 

utama yang kosong dengan 
penubuhan Jawatankuasa Kerja 
Pengisian Jawatan-Jawatan Utama 
Bahagian Satu dalam perkhidmatan 
awam bermula pada tahun 2018 
sehingga tahun 2021.; 
 

4. Pelaksanaan garis panduan 
memangku jawatan-jawatan 
Bahagian Satu sokongan kenaikan 
pangkat atau penetapan jawatan 
dalam perkhidmatan awam mulai 
Mei 2019.;  
 

5. Pengemaskinian syarat-syarat 
kaedah kenaikan pangkat laluan laju 
Surat Keliling Jabatan Perdana 
Menteri bilangan: 12/2020 telah   
pun dikeluarkan dan mula 
dikuatkuasakan pada 4hb. 
November 2020 bagi memastikan 
pengisian jawatan kosong dalam 
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Secara keseluruhan sehingga Februari 
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kementerian dengan juga 
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bengkel-bengkel perancangan 
penggantian yang mengandungi 
tatacara pelaksanaanya.; 
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tahun 2016 dengan mengadakan 
rangkaian program flagship 
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Management Officer (EDPMMO) dan 
Executive Development Programme 
for Senior Government Officer 
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yang dikenal pasti sebagai pemimpin 
yang berpotensi.; 

 
3. Pemantauan bagi jawatan-jawatan 

utama yang kosong dengan 
penubuhan Jawatankuasa Kerja 
Pengisian Jawatan-Jawatan Utama 
Bahagian Satu dalam perkhidmatan 
awam bermula pada tahun 2018 
sehingga tahun 2021.; 
 

4. Pelaksanaan garis panduan 
memangku jawatan-jawatan 
Bahagian Satu sokongan kenaikan 
pangkat atau penetapan jawatan 
dalam perkhidmatan awam mulai 
Mei 2019.;  
 

5. Pengemaskinian syarat-syarat 
kaedah kenaikan pangkat laluan laju 
Surat Keliling Jabatan Perdana 
Menteri bilangan: 12/2020 telah   
pun dikeluarkan dan mula 
dikuatkuasakan pada 4hb. 
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pengisian jawatan kosong dalam 
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Bahagian Satu oleh pegawai-
pegawai yang dikategorikan sebagai 
outstanding, berpotensi, berkualiti, 
future ready dan bersesuaian 
berdasarkan merit.; dan 

 
6. Pelaksanaan stopgap measure, iaitu 

perubahan syarat kenaikan pangkat 
bagi jawatan bertaraf ketua jabatan/ 
pengarah dan kenaikan bagi 
Bahagian Dua ke Bahagian Satu. 
Stopgap measure adalah langkah 
berbentuk sementara bagi 
menangani isu jawatan-jawatan 
kosong di perkhidmatan awam, iaitu 
perubahan syarat kenaikan pangkat 
bagi jawatan bertaraf Ketua 
Jabatan/Pengarah dan kenaikan 
pangkat dari Bahagian II                       
ke Bahagian I (bertaraf timbalan/ 
penolong ketua jabatan/pegawai 
kanan). 

 
Secara keseluruhannya kaedah 
stopgap measure dilihat adalah 
efektif dalam pengisian jawatan 
Bahagian I dalam tangga gaji 
Superscale C bertaraf ketua 
jabatan/pengarah, iaitu sebanyak 
78% (25 Jawatan). Berhubung 
dengan skim perkhidmatan ia 
bertujuan mewujudkan satu aliran 
kerjaya yang lebih teratur dan 
mantap dan mewujudkan gelaran 
jawatan tangga gaji yang kemas kini 
selaras dan telus dengan 
memberikan keutamaan kepada 
penghasilan perkhidmatan yang 
berkualiti tinggi dan sentiasa 
berdaya saing selaras dengan 
kehendak masa kini.  

Tempoh kelamaan untuk 
mempertimbangkan cadangan skim 
perkhidmatan yang telah dihadapkan 
untuk pertimbangan dan ketetapan 
jawatankuasa berkenaan adalah 
tertakluk kepada beberapa perkara, 
iaitu: 

i. Pertimbangan serta ketetapan slot 
satu-satu skim perkhidmatan 
tertakluk kepada nature skim 
perkhidmatan tersebut. Bagi skim 
perkhidmatan yang mempunyai 
impak besar kepada perkhidmatan 
awam akan setentunya memerlukan 
tempoh yang panjang, 
memandangkan penilitian skim 
perkhidmatan berkenaan memerlukan 
penganalisisan yang terperinci serta 
menyeluruh dengan mengambil kira 
pelbagai aspek seperti benchmarking, 
best practices, jenis-jenis kursus   
atau latihan bagi peningkatan 
pembangunan kapasiti penjawat 
awam dan lain-lain.; 
 

ii. Maklumat-maklumat yang lengkap 
sangat penting untuk mempayukan 
proses penelitian, pertimbangan dan 
ketetapan bagi skim perkhidmatan 
dan ini memerlukan masa yang lama, 
jika hasil penelitian urus setia 
jawatankuasa berkenaan mengenai 
cadangan pewujudan atau 
penyelarasan skim perkhidmatan 
berkenaan mendapati masih 
memerlukan maklumat-maklumat 
lanjut bagi pihak kementerian atau 
jabatan berkenaan adalah 
dikehendaki untuk menghadapkan 
maklumat-maklumat yang lengkap 
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dan komprehensif sebelum 
dibincangkan semula. 

 
Dari masa ke masa pihak Jabatan 
Perkhidmatan Awam giat 
melaksanakan penambahbaikan 
terhadap tatacara mempercepatkan 
proses permohonan kertas kerja skim 
perkhidmatan. Walau bagaimanapun, 
pihak Jabatan Perkhidmatan Awam 
telah pun berusaha untuk 
mempercepatkan proses dengan 
mengadakan mesyuarat setiap 
minggu. Bagi tahun 2022, sebanyak 
94 jawatan telah pun dikemaskinikan 
skim perkhidmatannya, iaitu jawatan-
jawatan yang belum mempunyai skim 
perkhidmatan.  

 
Manakala mengenai skim perkhidmatan 
Alert Health Profession (AHP), 
Kementerian Kesihatan cadangan Alert 
Health Profession (AHP), ini melibatkan 
pengemaskinian gelaran jawatan, 
tangga gaji skim perkhidmatan serta 
mengadakan gelaran-gelaran jawatan 
dan tangga gaji baharu bagi 19 bidang 
AHP antaranya; Pengkaji Dengar 
(Audiology), Pysioteraphy, Speech 
Language Therapy, Dietetic Clinical, 
Scientific Clinical, Perkhidmatan 
Scientific, Technology Maxillofacial, 
Klinik Teknologi Pergigian,  Ortophedic 
dan Scientific Pharmacy. 

 
Itulah antara lain jawapan-jawapan dan 
ada jua masih yang masih 
dikemaskinikan juga. 
 
Yang Berhormat Pengerusi: Terima 
kasih atas jawapan-jawapan yang 

diberikan dan penerangan yang 
diberikan oleh Yang Berhormat Menteri 
di Jabatan Perdana Menteri dan Menteri 
Pertahanan II.  
 
Ahli-Ahli Yang Berhormat saya kira 
sudah cukup bagi kita membahaskan 
tajuk yang berkenaan ini dan sekarang 
masanya tiba bagi saya mengajukan 
supaya tajuk ini kita undi. Ahli-Ahli yang 
bersetuju supaya Tajuk SA18A hingga 
Tajuk SA26A diluluskan atau sebaliknya 
sila angkat tangan.  
 

(Semua Ahli mengangkat 
tangan tanda bersetuju) 

 
Yang Berhormat Pengerusi:  Terima 
kasih semuanya bersetuju Tajuk SA18A 
hingga Tajuk SA26A diluluskan. 
 
Yang Dimuliakan Jurutulis: Tajuk 
SA18A hingga Tajuk SA26A dijadikan 
sebahagian daripada Jadual. Tajuk 
SB01A dan SB04A - Kementerian 
Pertahanan.  
 
Yang Berhormat Pengerusi:  Ahli-
Ahli Yang Berhormat sekarang 
Mesyuarat Jawatankuasa beralih kepada 
tajuk Kementerian Pertahanan, Tajuk 
SB01A hingga Tajuk SB04A. Adalah 
difahami bahawa Kementerian 
Pertahanan adalah sebuah kementerian 
yang tertutup dan kerana itu 
belanjawannya tidaklah perlu kita 
bincangkan secara terbuka.  
 
Walau bagaimanapun, Yang Berhormat 
Menteri di Jabatan Perdana Menteri dan 
Menteri Pertahanan II dengan ihsannya 
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Bahagian Satu oleh pegawai-
pegawai yang dikategorikan sebagai 
outstanding, berpotensi, berkualiti, 
future ready dan bersesuaian 
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telah memberikan ruang untuk 
membolehkan untuk membuat 
mukadimahnya terutama mengenai 
penyediaan Belanjawan Kementerian 
Pertahanan Tahun Kewangan 
2023/2024. Dengan itu saya sekarang 
mempersilakan Yang Berhormat Menteri 
di Jabatan Perdana Menteri dan Menteri 
Pertahanan II untuk membuat 
presentationnya. Silakan Yang 
Berhormat. 
 
Yang Berhormat Menteri di Jabatan 
Perdana Menteri dan Menteri 
Pertahanan II: Terima kasih Yang 
Berhormat Pengerusi.  حْيم نِ الرَّ حْم  َٰ ِ الرَّ بِسْمِ اللّٰه
ََ ف  َ شْْ

َ
أ َ عَلََّٰ مَُ

َ
لَ وَالسَّ ةَُ

َ
لَ وَالصَّ َ، نَ ي  م 

َ
عَال

ْ
ال َ رَبِّ َ للّٰ   حَمْدَُ

ْ
اَل

َ َ ه  آل  َ وَعَلََّٰ دٍَ مُحَمَّ نَاَ د  سَيِّ َ، نَ ي  مُرْسَل 
ْ
وَال َ يَاء  نْب 

َ ْ
ََالْ ه  وَصَحْب 

نََ ي  جْمَع 
َ
ََأ

 
Yang Berhormat Pengerusi dan Ahli-Ahli 
Yang Berhormat yang peramba / kaola / 
saya hormati. 

لِلّٰه  مْدُ  ح 
ْ
أ  ل peramba / kaola / saya 

memanjatkan syukur ke hadrat                          
 َٰ

َ
ال ع  ت  و  هُ  ان  ِ  سُبْح  للّٰه

َ
 kerana izin, limpah أ

rahmat dan inayah-Nya jua kita dapat 
bertemu lagi dalam Dewan yang mulia 
ini dalam suasana negara yang aman 
damai dan kita dapat menjalani 
kehidupan dalam norma baharu            
di sebalik kita masih berhadapan 
dengan pandemik COVID-19 sejak  3 
tahun yang lalu.  
 
Dalam kesempatan ini  peramba / kaola/ 
saya mewakili Pemerintah Angkatan 
Bersenjata Diraja Brunei, seluruh 
peringkat kepimpinan dan warga 
Kementerian Pertahanan dan Angkatan 

Bersenjata Diraja Brunei  
menyembahkan menjunjung kasih yang 
setinggi-tingginya Kehadapan Majlis 
Kebawah Duli Yang Maha Mulia Paduka 
Seri Baginda Sultan Haji Hassanal 
Bolkiah Mu’izzaddin Waddaulah ibni                
Al-Marhum Sultan Haji Omar ‘Ali 
Saifuddien Sa’adul Khairi Waddien, 
Sultan dan Yang Di-Pertuan Negara 
Brunei Darussalam   atas kurnia titah 
perkenan baginda memperkenankan 
sejumlah peruntukan kepada 
Kementerian Pertahanan dan jabatan-
jabatan arah di bawahnya bagi Tahun 
Kewangan 2023/2024. Peruntukan yang 
telah disediakan kepada Kementerian 
Pertahanan dan Jabatan-Jabatan arah         
di bawahnya ini setentunya amat 
dihargai dan   اللّٰه اء   ش   penggunaannya إِنْ 
nanti akan dilaksanakan secara 
berhemah dan berjimat cermat 
mengikut keutamaan.  

Dalam sesi Majlis Mesyuarat Negara 
yang lalu kita berpeluang untuk 
membentangkan dan mengetengahkan 
keutamaan-keutamaan yang menjadi 
asas kepada keberkesanan pentadbiran 
dan tadbir urus setiap kementerian 
dengan peruntukan yang telah 
disediakan dengan mengambil kira 
keadaan ekonomi negara, persekitaran, 
keselamatan serantau dan global serta 
perkembangan semasa selaras dengan 
Wawasan Brunei 2035.  
 
Perubahan geopolitik, ancaman 
terhadap kedaulatan negara, krisis 
kerapuhan ekonomi, perubahan iklim 
serta pengganasan dan ektremisme, 
dijangka akan terus membentuk             
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dan mempengaruhi persekitaran 
keselamatan kita yang sebahagian 
besarnya akan bergantung pada 
pelbagai faktor pemacu seperti 
globalisasi, pendigitalan, automasi dan 
migrasi.  
 
Misi Kementerian Pertahanan akan terus 
kekal, iaitu dalam mempertahankan 
kedaulatan negara dan integriti wilayah 
serta menegakkan falsafah negara, iaitu 
Melayu Islam Beraja. Ke arah ini, adalah 
penting bagi Kementerian Pertahanan 
dan Angkatan Bersenjata Diraja Brunei 
khasnya untuk terus mengekalkan tahap 
keupayaan tempur dan kesiapsiagaan 
yang tinggi pada setiap masa serta 
mempamerkan imej pertahanan yang 
kredibel.  
 
Sebagai salah satu tonggak utama 
dalam memastikan keselamatan dan 
kedaulatan negara, Kementerian 
Pertahanan dan Angkatan Bersenjata 
Diraja Brunei akan terus komited dalam 
memastikan pertahanan negara terus 
kukuh dan bersiap sedia menangani apa 
jua bentuk ancaman sama ada 
traditional ataupun non-traditional, baik 
dari dalam mahupun dari luar negara 
serta memberikan keutamaan kepada 
usaha-usaha ke arah pemodenan dan 
penaiktarafan aset-aset keupayaan dan 
peningkatan kapasiti sumber tenaga 
manusia yang benar-benar profesional 
dan terlatih demi mempertahankan 
kedaulatan dan keselamatan negara 
tercinta selaras dengan visinya                          
A Formidable Armed Forces and Reliable 
Partner. 
 

Dengan pelancaran Kertas Putih 
Pertahanan 2021 dengan tema 
Defending the Nation Sovereignty, A 
Secure and Resilient Future pada                 
31hb. Mei 2021 yang lalu, perancangan 
yang komprehensif ke arah 
meningkatkan lagi keberkesanan dan 
keupayaan Angkatan Bersenjata Diraja 
Brunei lebih terarah melalui pengenalan 
landasan platforms keupayaan yang 
baharu dalam menitikberatkan pengisian 
jurang keupayaan kaedah jointre 
kebersamaan dan juga pembangunan 
keupayaan berasaskan kepada Defence 
Line of Development (DLOD) serta 
permanfaatan kepada teknologi dan 
inovasi moden yang meliputi semua 
Operating Domains.  
 
Kertas Putih Pertahanan 2021 juga yang 
dilancarkan juga memberikan 
penekanan kepada 3 teras strategi 
pertahanan yang peramba/koala/saya 
sering huraikan di Dewan mulia ini 
dalam tempoh musim permesyuaratan 
yang lalu, iaitu masih terus relevan: 
 

1. Cegah Rentang ataupun 
Deterrence.; 
 

2. Diplomasi Pertahanan.; dan 
 

3. Pertahanan Holistik. 
 
Keperluan bagi peningkatan keupayaan 
aset-aset dan persenjataan khususnya 
dalam mengekalkan tahap kesediaan 
dan kesiapsiagaan Angkatan Bersenjata 
Diraja Brunei adalah tidak boleh 
dipandang ringan kerana keutamaan 
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َ
 kerana izin, limpah أ

rahmat dan inayah-Nya jua kita dapat 
bertemu lagi dalam Dewan yang mulia 
ini dalam suasana negara yang aman 
damai dan kita dapat menjalani 
kehidupan dalam norma baharu            
di sebalik kita masih berhadapan 
dengan pandemik COVID-19 sejak  3 
tahun yang lalu.  
 
Dalam kesempatan ini  peramba / kaola/ 
saya mewakili Pemerintah Angkatan 
Bersenjata Diraja Brunei, seluruh 
peringkat kepimpinan dan warga 
Kementerian Pertahanan dan Angkatan 

Bersenjata Diraja Brunei  
menyembahkan menjunjung kasih yang 
setinggi-tingginya Kehadapan Majlis 
Kebawah Duli Yang Maha Mulia Paduka 
Seri Baginda Sultan Haji Hassanal 
Bolkiah Mu’izzaddin Waddaulah ibni                
Al-Marhum Sultan Haji Omar ‘Ali 
Saifuddien Sa’adul Khairi Waddien, 
Sultan dan Yang Di-Pertuan Negara 
Brunei Darussalam   atas kurnia titah 
perkenan baginda memperkenankan 
sejumlah peruntukan kepada 
Kementerian Pertahanan dan jabatan-
jabatan arah di bawahnya bagi Tahun 
Kewangan 2023/2024. Peruntukan yang 
telah disediakan kepada Kementerian 
Pertahanan dan Jabatan-Jabatan arah         
di bawahnya ini setentunya amat 
dihargai dan   اللّٰه اء   ش   penggunaannya إِنْ 
nanti akan dilaksanakan secara 
berhemah dan berjimat cermat 
mengikut keutamaan.  

Dalam sesi Majlis Mesyuarat Negara 
yang lalu kita berpeluang untuk 
membentangkan dan mengetengahkan 
keutamaan-keutamaan yang menjadi 
asas kepada keberkesanan pentadbiran 
dan tadbir urus setiap kementerian 
dengan peruntukan yang telah 
disediakan dengan mengambil kira 
keadaan ekonomi negara, persekitaran, 
keselamatan serantau dan global serta 
perkembangan semasa selaras dengan 
Wawasan Brunei 2035.  
 
Perubahan geopolitik, ancaman 
terhadap kedaulatan negara, krisis 
kerapuhan ekonomi, perubahan iklim 
serta pengganasan dan ektremisme, 
dijangka akan terus membentuk             
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dan mempengaruhi persekitaran 
keselamatan kita yang sebahagian 
besarnya akan bergantung pada 
pelbagai faktor pemacu seperti 
globalisasi, pendigitalan, automasi dan 
migrasi.  
 
Misi Kementerian Pertahanan akan terus 
kekal, iaitu dalam mempertahankan 
kedaulatan negara dan integriti wilayah 
serta menegakkan falsafah negara, iaitu 
Melayu Islam Beraja. Ke arah ini, adalah 
penting bagi Kementerian Pertahanan 
dan Angkatan Bersenjata Diraja Brunei 
khasnya untuk terus mengekalkan tahap 
keupayaan tempur dan kesiapsiagaan 
yang tinggi pada setiap masa serta 
mempamerkan imej pertahanan yang 
kredibel.  
 
Sebagai salah satu tonggak utama 
dalam memastikan keselamatan dan 
kedaulatan negara, Kementerian 
Pertahanan dan Angkatan Bersenjata 
Diraja Brunei akan terus komited dalam 
memastikan pertahanan negara terus 
kukuh dan bersiap sedia menangani apa 
jua bentuk ancaman sama ada 
traditional ataupun non-traditional, baik 
dari dalam mahupun dari luar negara 
serta memberikan keutamaan kepada 
usaha-usaha ke arah pemodenan dan 
penaiktarafan aset-aset keupayaan dan 
peningkatan kapasiti sumber tenaga 
manusia yang benar-benar profesional 
dan terlatih demi mempertahankan 
kedaulatan dan keselamatan negara 
tercinta selaras dengan visinya                          
A Formidable Armed Forces and Reliable 
Partner. 
 

Dengan pelancaran Kertas Putih 
Pertahanan 2021 dengan tema 
Defending the Nation Sovereignty, A 
Secure and Resilient Future pada                 
31hb. Mei 2021 yang lalu, perancangan 
yang komprehensif ke arah 
meningkatkan lagi keberkesanan dan 
keupayaan Angkatan Bersenjata Diraja 
Brunei lebih terarah melalui pengenalan 
landasan platforms keupayaan yang 
baharu dalam menitikberatkan pengisian 
jurang keupayaan kaedah jointre 
kebersamaan dan juga pembangunan 
keupayaan berasaskan kepada Defence 
Line of Development (DLOD) serta 
permanfaatan kepada teknologi dan 
inovasi moden yang meliputi semua 
Operating Domains.  
 
Kertas Putih Pertahanan 2021 juga yang 
dilancarkan juga memberikan 
penekanan kepada 3 teras strategi 
pertahanan yang peramba/koala/saya 
sering huraikan di Dewan mulia ini 
dalam tempoh musim permesyuaratan 
yang lalu, iaitu masih terus relevan: 
 

1. Cegah Rentang ataupun 
Deterrence.; 
 

2. Diplomasi Pertahanan.; dan 
 

3. Pertahanan Holistik. 
 
Keperluan bagi peningkatan keupayaan 
aset-aset dan persenjataan khususnya 
dalam mengekalkan tahap kesediaan 
dan kesiapsiagaan Angkatan Bersenjata 
Diraja Brunei adalah tidak boleh 
dipandang ringan kerana keutamaan 
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bagi mengekalkan keselamatan negara 
sesuatu yang tidak boleh dikompromi.  
 
Dari itu, demi mencapai keutamaan ini 
ia tidak wajar hanya diletakkan kepada 
keupayaan Kementerian Pertahanan dan 
Angkatan Bersenjata Diraja Brunei 
semata-mata malah ia memerlukan 
pendekatan secara kolektif melalui 
whole of nation dan penglibatan setiap 
lapisan masyarakat di negara ini.  
 
Perlu ditegaskan bahawa nilai keamanan 
tidak dapat diukur dengan apa jua 
bentuk mata wang malahan sebaliknya 
lebih banyak kos perbelanjaan akan 
timbul tanpa adanya keamanan dan 
keselamatan. Pembangunan dan 
kemajuan sebuah negara bergantung 
pada suasana aman dan selamat.  
 
Demi mencapai hasrat Bersatu 
Memperkasa Ke Arah Pertahanan 
Negara, Kementerian Pertahanan dan 
Angkatan Bersenjata Diraja Brunei telah 
mengenal pasti beberapa keutamaan 
sebagai hala tuju dan sebagai penanda 
aras agar apa jua perancangan yang 
dihasratkan dan telah dirangka akan 
dapat dicapai dengan lebih realistik dan 
terarah seperti berikut: 
 

i. Apa jua perancangan dan visi yang 
terkandung dalam Kertas Putih 
Pertahanan (Defence White Paper 
2021) untuk direalisasikan dan 
dilaksanakan, iaitu melalui semak 
dan imbang dalam erti kata lain 
melalui pendekatan check and 
balance.; 

 

ii. Mengukuhkan dan mengeratkan 
lagi hubungan diplomasi 
pertahanan yang sedia terjalin 
dengan negara-negara sahabat.; 

 
iii. Menentukan semua strategi 

perolehan, keupayaan dan aset-
aset ketenteraan Angkatan 
Bersenjata Diraja Brunei selaras 
dengan Kertas Putih Pertahanan 
2021, Force 2035 dan Force 
Structure Review (FSR) yang 
menjurus kepada mengenal pasti 
jurang keupayaan capability gap 
yang ada.; 

 
iv. Memastikan peruntukan kewangan 

bagi setiap tahun kewangan 
adalah dimanfaatkan dan 
dibelanjakan secara berhemah 
berdasarkan kepada keperluan 
utama bukan kehendak semata-
mata.;  

 
v. Menentukan kebajikan para 

pegawai dan setiap anggota 
Angkatan Bersenjata Diraja Brunei 
dan warga awam Kementerian 
Pertahanan sentiasa diambil 
peduli.; dan 

 
vi. Memastikan setiap rancangan 

penggantian succession planning, 
bagi jawatan-jawatan utama 
dalam Kementerian Pertahanan 
dan Angkatan Bersenjata Diraja 
Brunei dirancang dengan teliti dan 
berkesan. 
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Pemantauan pencapaian Defence White 
Paper 2021 ini dilaksanakan secara 
sistematik melalui Defence White Paper 
2021 Delivery Plan and Tracking yang 
pada masa ini dalam peringkat 
pelaksanaannya. Aspek pengurusan 
strategi dan prestasi akan terus diberi 
perhatian khusus dalam memantau dan 
melaporkan kemajuan (progress) bagi 
setiap pelaksanaan strategi dan 
perancangan pertahanan melalui 
penggunaan Petunjuk Prestasi Utama 
(KPI).  
 
Diplomasi pertahanan satu instrumen 
yang penting dan tidak dapat dinafikan 
bahawa ia bukan sahaja boleh 
menjamin hubungan, malah 
mengekalkan hubungan kerjasama 
pertahanan yang telah sekian lama 
terjalin dengan negara-negara sahabat 
yang berdasarkan kepada keyakinan 
dan saling percaya antara satu sama 
lain dalam sama-sama memastikan 
keamanan dan kestabilan serantau dan 
antarabangsa akan terus tetap terjaga 
atau terpelihara.  
 
Selain itu, ia juga boleh menyumbang 
kepada penjimatan kos perbelanjaan, 
iaitu melalui perkongsian best practices 
dan interoperability dengan negara 
sahabat. Kementerian Pertahanan dan 
Angkatan Bersenjata Diraja Brunei akan 
terus berusaha memastikan bahawa 
semua perancangan, perkembangan 
dan peningkatan keupayaan aset-aset 
ketenteraan akan dapat direalisasikan 
dalam melengkapkan lagi kesiapsiagaan 
Angkatan Bersenjata Diaja Brunei 
menghadapi ancaman-ancaman global 

yang dinamik, pantas dan rentas 
sempadan.   
 
Oleh yang demikian, usaha ke arah 
perolehan aset pertahanan dan 
persenjataan yang baharu dan moden 
sangat penting dan harus diberikan 
keutamaan bagi mengurangkan jurang 
keupayaan yang diperlukan untuk 
memenuhi peranan penugasan dan 
tanggungjawab yang diamanahkan.   
 
Sebagai contoh, Kementerian 
Pertahanan telah menandatangani 
kontrak bagi perolehan Air Transporter 
Airbus C-295, yang dengan adanya 
pesawat pengangkut ini nanti akan 
dapat meningkatkan lagi keupayaan dan 
kebolehan Angkatan Bersenjata Diraja 
Brunei dalam melaksanakan pelbagai 
misi selain hanya digunakan sebagai 
pengangkutan udara, strategik malah 
bagi pelaksanaan bantuan kemanusiaan 
dan bencana serta misi mencari dan 
menyelamat (research and rescue) 
apabila diperlukan. 
 
Keupayaan pertahanan akan hanya 
mampu berdaya tahan lama dengan 
adanya infrastruktur pertahanan yang 
berkualiti. Ke arah itu Kementerian 
Pertahanan dan Angkatan Bersenjata 
Diraja Brunei juga akan memberikan 
tumpuan dalam pembinaan infrastruktur 
baharu dan pemeliharaan serta 
penaiktarafan prasarana yang sedia ada 
bagi penempatan aset-aset utama                  
di kesemua perkhidmatan Angkatan 
Tentera iaitu Tentera Darat, Laut, Udara 
dan Markas Angkatan Bersama 
Angkatan Bersenjata Diraja Brunei yang 
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bagi mengekalkan keselamatan negara 
sesuatu yang tidak boleh dikompromi.  
 
Dari itu, demi mencapai keutamaan ini 
ia tidak wajar hanya diletakkan kepada 
keupayaan Kementerian Pertahanan dan 
Angkatan Bersenjata Diraja Brunei 
semata-mata malah ia memerlukan 
pendekatan secara kolektif melalui 
whole of nation dan penglibatan setiap 
lapisan masyarakat di negara ini.  
 
Perlu ditegaskan bahawa nilai keamanan 
tidak dapat diukur dengan apa jua 
bentuk mata wang malahan sebaliknya 
lebih banyak kos perbelanjaan akan 
timbul tanpa adanya keamanan dan 
keselamatan. Pembangunan dan 
kemajuan sebuah negara bergantung 
pada suasana aman dan selamat.  
 
Demi mencapai hasrat Bersatu 
Memperkasa Ke Arah Pertahanan 
Negara, Kementerian Pertahanan dan 
Angkatan Bersenjata Diraja Brunei telah 
mengenal pasti beberapa keutamaan 
sebagai hala tuju dan sebagai penanda 
aras agar apa jua perancangan yang 
dihasratkan dan telah dirangka akan 
dapat dicapai dengan lebih realistik dan 
terarah seperti berikut: 
 

i. Apa jua perancangan dan visi yang 
terkandung dalam Kertas Putih 
Pertahanan (Defence White Paper 
2021) untuk direalisasikan dan 
dilaksanakan, iaitu melalui semak 
dan imbang dalam erti kata lain 
melalui pendekatan check and 
balance.; 

 

ii. Mengukuhkan dan mengeratkan 
lagi hubungan diplomasi 
pertahanan yang sedia terjalin 
dengan negara-negara sahabat.; 

 
iii. Menentukan semua strategi 

perolehan, keupayaan dan aset-
aset ketenteraan Angkatan 
Bersenjata Diraja Brunei selaras 
dengan Kertas Putih Pertahanan 
2021, Force 2035 dan Force 
Structure Review (FSR) yang 
menjurus kepada mengenal pasti 
jurang keupayaan capability gap 
yang ada.; 

 
iv. Memastikan peruntukan kewangan 

bagi setiap tahun kewangan 
adalah dimanfaatkan dan 
dibelanjakan secara berhemah 
berdasarkan kepada keperluan 
utama bukan kehendak semata-
mata.;  

 
v. Menentukan kebajikan para 

pegawai dan setiap anggota 
Angkatan Bersenjata Diraja Brunei 
dan warga awam Kementerian 
Pertahanan sentiasa diambil 
peduli.; dan 

 
vi. Memastikan setiap rancangan 

penggantian succession planning, 
bagi jawatan-jawatan utama 
dalam Kementerian Pertahanan 
dan Angkatan Bersenjata Diraja 
Brunei dirancang dengan teliti dan 
berkesan. 
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dan saling percaya antara satu sama 
lain dalam sama-sama memastikan 
keamanan dan kestabilan serantau dan 
antarabangsa akan terus tetap terjaga 
atau terpelihara.  
 
Selain itu, ia juga boleh menyumbang 
kepada penjimatan kos perbelanjaan, 
iaitu melalui perkongsian best practices 
dan interoperability dengan negara 
sahabat. Kementerian Pertahanan dan 
Angkatan Bersenjata Diraja Brunei akan 
terus berusaha memastikan bahawa 
semua perancangan, perkembangan 
dan peningkatan keupayaan aset-aset 
ketenteraan akan dapat direalisasikan 
dalam melengkapkan lagi kesiapsiagaan 
Angkatan Bersenjata Diaja Brunei 
menghadapi ancaman-ancaman global 

yang dinamik, pantas dan rentas 
sempadan.   
 
Oleh yang demikian, usaha ke arah 
perolehan aset pertahanan dan 
persenjataan yang baharu dan moden 
sangat penting dan harus diberikan 
keutamaan bagi mengurangkan jurang 
keupayaan yang diperlukan untuk 
memenuhi peranan penugasan dan 
tanggungjawab yang diamanahkan.   
 
Sebagai contoh, Kementerian 
Pertahanan telah menandatangani 
kontrak bagi perolehan Air Transporter 
Airbus C-295, yang dengan adanya 
pesawat pengangkut ini nanti akan 
dapat meningkatkan lagi keupayaan dan 
kebolehan Angkatan Bersenjata Diraja 
Brunei dalam melaksanakan pelbagai 
misi selain hanya digunakan sebagai 
pengangkutan udara, strategik malah 
bagi pelaksanaan bantuan kemanusiaan 
dan bencana serta misi mencari dan 
menyelamat (research and rescue) 
apabila diperlukan. 
 
Keupayaan pertahanan akan hanya 
mampu berdaya tahan lama dengan 
adanya infrastruktur pertahanan yang 
berkualiti. Ke arah itu Kementerian 
Pertahanan dan Angkatan Bersenjata 
Diraja Brunei juga akan memberikan 
tumpuan dalam pembinaan infrastruktur 
baharu dan pemeliharaan serta 
penaiktarafan prasarana yang sedia ada 
bagi penempatan aset-aset utama                  
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Tentera iaitu Tentera Darat, Laut, Udara 
dan Markas Angkatan Bersama 
Angkatan Bersenjata Diraja Brunei yang 



 
 
PAGI HARI RABU, 15HB. SYAABAN 1444H/8HB. MAC 2023M 
  

216 

setentunya akan memerlukan 
perbelanjaan yang agak besar.   
 
Di samping itu Kementerian Pertahanan 
dan Angkatan Bersenjata Diraja Brunei 
juga tidak ketinggalan dalam 
memajukan sistem dan infrastruktur 
teknologi maklumat dengan inisiatif 
penerbitan rangka kerja strategi digital 
pertahanan yang dilaksanakan selaras 
dengan keperluan dan usaha 
kebangsaan untuk menjadikan Negara 
Brunei Darussalam sebagai sebuah 
smart nation.   
 
Kepentingan ke arah pengawalan 
ancaman siber juga telah diberikan 
keutamaan dengan penubuhan Unit 
Pertahanan Siber yang setentunya akan 
memberikan nilai tambah kepada 
lingkaran keselamatan yang sedia ada                
di Kementerian Pertahanan dan juga 
Angkatan Bersenjata Diraja Brunei. 
Salah satu cabaran yang dialami bukan 
sahaja bagi Kementerian Pertahanan 
dan Angkatan Bersenjata Diraja Brunei 
malah juga jabatan atau agensi yang 
lain mengenai isu obsolescence atau 
keusangan aset keupayaan aset 
peralatan jentera dan juga infrastruktur 
yang antaranya berkeadaan sudah 
kritikal.  
 
Ini setentunya memerlukan 
perancangan pembaikan atau 
penggantian dalam masa jangka 
pendek, sederhana dan panjang 
terutama dalam mengurangkan jurang 
keupayaan yang ada.  Ke arah ini 
Kementerian Pertahanan dan Angkatan 
Bersenjata Diraja Brunei sedang 

merangka dasar pemusnahan dan 
pulangan write-off policy yang lebih 
efisien dan efektif khusus untuk 
Kementerian Pertahanan dan Angkatan 
Bersenjata Diraja Brunei.   
 
Selain itu, penerbitan dokumen-
dokumen seperti force 2035 dan force 
structure review (FSR) dihasratkan 
sebagai blue print bagi apa jua 
perancangan perolehan aset keupayaan 
baharu bagi kesemua perkhidmatan 
angkatan tentera dengan berpandukan 
kepada garis masa atau time lines yang 
telah dikemas kini dan logikal serta 
mengambil kira kesediaan sumber 
peruntukan yang ada.   
 
Sebagai contoh, perolehan peralatan 
Intelligence, Surveillance, Target 
Acquisition and Reconnaissance atau 
(ISTR) telah berkeupayaan 
meningkatkan lagi keberkesanan 
pemantauan di kawasan-kawasan 
operasi dan berjaya membantu 
pelaksanaan operasi Angkatan 
Bersenjata Diraja Brunei dan agensi-
agensi keselamatan yang lain                 
dalam memastikan keselamatan 
sempadan,daratan, maritime dan udara 
negara terus terjaga dan terkawal. 
 
Yang Berhormat Pengerusi dan Ahli-Ahli 
Yang Berhormat.   
 
Sayogia dinyatakan   ke arah membantu 
negara mengurangkan kadar 
pengangguran dan pencari kerja dan 
sebagai usaha dalam penambahan 
keanggotaan           di kesemua 
perkhidmatan angkatan tentera, 
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Kementerian Pertahanan dan Angkatan 
Bersenjata Diraja Brunei telah 
mengemaskinikan dasar pengambilan 
dan latihan bakal-bakal rekrut dengan 
memperkenalkan jangka masa latihan 
rekrut di Institut Angkatan Bersenjata 
Diraja Brunei dipendekkan ke 14 minggu 
manakala 3 bulan selebihnya akan 
menjalani latihan Specialty Service atau 
STS di unit-unit angkatan tentera 
mengikut bidang yang telah diaturkan.   
 
Perubahan ini tidak akan menjejaskan 
tahap kompetensi setiap individu.  
Melalui dasar baharu ini kemasukan 
rekrut lelaki dan wanita dijangka akan 
mencecah seramai 960 orang 
berbanding dengan hanya 540 orang 
setahun.   
 
Seterusnya, pengambilan anggota 
tambahan yang diperlukan dirancang 
untuk diperolehi melalui reservice 
scheme termasuk penglibatan anggota 
Askar Simpanan Melayu Diraja Brunei. 
Adalah diharapkan dengan adanya 
usaha-usaha ini sedikit sebanyak akan 
dapat membantu pihak kerajaan 
mengatasi dan mengurangkan kadar 
peratus pengangguran dan pencari kerja 
di negara ini.   
 
Kementerian Pertahanan dan Angkatan 
Bersenjata Diraja Brunei juga sedang 
giat merangka strategi dalam 
memastikan penggunaan peruntukan 
yang disediakan akan dibelanjakan 
secara teratur dan berhemah dengan 
memberikan keutamaan kepada 
perolehan dan projek-projek yang 

benar-benar diperlukan serta diiktiraf 
sebagai kritikal.   
 
Di samping itu, pengenalan kepada 
perubahan budaya atau culture change 
seperti perancangan yang rapi dan 
memperkenalkan inisiatif-inisiatif yang 
boleh mengurangkan perbelanjaan pada 
masa akan datang akan terus 
diterapkan.   
 
Umpamanya, dengan melahirkan 
kepakaran-kepakaran tempatan              
dalam pemeliharaan jentera-jentera 
pertahanan yang juga sebanding 
dengan kepakaran jurutera dari luar 
negara, serta pengenalan kaedah check 
and balance dalam semua tawaran 
perolehan.  
 
Ini bertujuan bagi memastikan kos 
perolehan atau harga rancangan betul 
dan semua perancangan diteliti dengan 
lengkap sebelum perbelanjaan boleh 
dilaksanakan.  
 
Peramba/kaola/saya ingin menekankan 
bahawa pelaksanaan projek-projek 
penggantian aset, penaiktarafan 
keupayaan yang seumpamanya ini 
bukanlah semata-mata dijalankan atas 
dasar business as usual akan tetapi 
berdasarkan kepada penilaian yang teliti 
dan keutamaan sesebuah organisasi 
serta selaras dengan perubahan arus 
teknologi dan keselamatan global.   
 
Pelaksanaan projek-projek ini juga 
mengambil kira pulangan pelaburan in 
return investment terutamanya dalam 
mendukung pendekatan senegara whole 
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setentunya akan memerlukan 
perbelanjaan yang agak besar.   
 
Di samping itu Kementerian Pertahanan 
dan Angkatan Bersenjata Diraja Brunei 
juga tidak ketinggalan dalam 
memajukan sistem dan infrastruktur 
teknologi maklumat dengan inisiatif 
penerbitan rangka kerja strategi digital 
pertahanan yang dilaksanakan selaras 
dengan keperluan dan usaha 
kebangsaan untuk menjadikan Negara 
Brunei Darussalam sebagai sebuah 
smart nation.   
 
Kepentingan ke arah pengawalan 
ancaman siber juga telah diberikan 
keutamaan dengan penubuhan Unit 
Pertahanan Siber yang setentunya akan 
memberikan nilai tambah kepada 
lingkaran keselamatan yang sedia ada                
di Kementerian Pertahanan dan juga 
Angkatan Bersenjata Diraja Brunei. 
Salah satu cabaran yang dialami bukan 
sahaja bagi Kementerian Pertahanan 
dan Angkatan Bersenjata Diraja Brunei 
malah juga jabatan atau agensi yang 
lain mengenai isu obsolescence atau 
keusangan aset keupayaan aset 
peralatan jentera dan juga infrastruktur 
yang antaranya berkeadaan sudah 
kritikal.  
 
Ini setentunya memerlukan 
perancangan pembaikan atau 
penggantian dalam masa jangka 
pendek, sederhana dan panjang 
terutama dalam mengurangkan jurang 
keupayaan yang ada.  Ke arah ini 
Kementerian Pertahanan dan Angkatan 
Bersenjata Diraja Brunei sedang 

merangka dasar pemusnahan dan 
pulangan write-off policy yang lebih 
efisien dan efektif khusus untuk 
Kementerian Pertahanan dan Angkatan 
Bersenjata Diraja Brunei.   
 
Selain itu, penerbitan dokumen-
dokumen seperti force 2035 dan force 
structure review (FSR) dihasratkan 
sebagai blue print bagi apa jua 
perancangan perolehan aset keupayaan 
baharu bagi kesemua perkhidmatan 
angkatan tentera dengan berpandukan 
kepada garis masa atau time lines yang 
telah dikemas kini dan logikal serta 
mengambil kira kesediaan sumber 
peruntukan yang ada.   
 
Sebagai contoh, perolehan peralatan 
Intelligence, Surveillance, Target 
Acquisition and Reconnaissance atau 
(ISTR) telah berkeupayaan 
meningkatkan lagi keberkesanan 
pemantauan di kawasan-kawasan 
operasi dan berjaya membantu 
pelaksanaan operasi Angkatan 
Bersenjata Diraja Brunei dan agensi-
agensi keselamatan yang lain                 
dalam memastikan keselamatan 
sempadan,daratan, maritime dan udara 
negara terus terjaga dan terkawal. 
 
Yang Berhormat Pengerusi dan Ahli-Ahli 
Yang Berhormat.   
 
Sayogia dinyatakan   ke arah membantu 
negara mengurangkan kadar 
pengangguran dan pencari kerja dan 
sebagai usaha dalam penambahan 
keanggotaan           di kesemua 
perkhidmatan angkatan tentera, 
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Kementerian Pertahanan dan Angkatan 
Bersenjata Diraja Brunei telah 
mengemaskinikan dasar pengambilan 
dan latihan bakal-bakal rekrut dengan 
memperkenalkan jangka masa latihan 
rekrut di Institut Angkatan Bersenjata 
Diraja Brunei dipendekkan ke 14 minggu 
manakala 3 bulan selebihnya akan 
menjalani latihan Specialty Service atau 
STS di unit-unit angkatan tentera 
mengikut bidang yang telah diaturkan.   
 
Perubahan ini tidak akan menjejaskan 
tahap kompetensi setiap individu.  
Melalui dasar baharu ini kemasukan 
rekrut lelaki dan wanita dijangka akan 
mencecah seramai 960 orang 
berbanding dengan hanya 540 orang 
setahun.   
 
Seterusnya, pengambilan anggota 
tambahan yang diperlukan dirancang 
untuk diperolehi melalui reservice 
scheme termasuk penglibatan anggota 
Askar Simpanan Melayu Diraja Brunei. 
Adalah diharapkan dengan adanya 
usaha-usaha ini sedikit sebanyak akan 
dapat membantu pihak kerajaan 
mengatasi dan mengurangkan kadar 
peratus pengangguran dan pencari kerja 
di negara ini.   
 
Kementerian Pertahanan dan Angkatan 
Bersenjata Diraja Brunei juga sedang 
giat merangka strategi dalam 
memastikan penggunaan peruntukan 
yang disediakan akan dibelanjakan 
secara teratur dan berhemah dengan 
memberikan keutamaan kepada 
perolehan dan projek-projek yang 

benar-benar diperlukan serta diiktiraf 
sebagai kritikal.   
 
Di samping itu, pengenalan kepada 
perubahan budaya atau culture change 
seperti perancangan yang rapi dan 
memperkenalkan inisiatif-inisiatif yang 
boleh mengurangkan perbelanjaan pada 
masa akan datang akan terus 
diterapkan.   
 
Umpamanya, dengan melahirkan 
kepakaran-kepakaran tempatan              
dalam pemeliharaan jentera-jentera 
pertahanan yang juga sebanding 
dengan kepakaran jurutera dari luar 
negara, serta pengenalan kaedah check 
and balance dalam semua tawaran 
perolehan.  
 
Ini bertujuan bagi memastikan kos 
perolehan atau harga rancangan betul 
dan semua perancangan diteliti dengan 
lengkap sebelum perbelanjaan boleh 
dilaksanakan.  
 
Peramba/kaola/saya ingin menekankan 
bahawa pelaksanaan projek-projek 
penggantian aset, penaiktarafan 
keupayaan yang seumpamanya ini 
bukanlah semata-mata dijalankan atas 
dasar business as usual akan tetapi 
berdasarkan kepada penilaian yang teliti 
dan keutamaan sesebuah organisasi 
serta selaras dengan perubahan arus 
teknologi dan keselamatan global.   
 
Pelaksanaan projek-projek ini juga 
mengambil kira pulangan pelaburan in 
return investment terutamanya dalam 
mendukung pendekatan senegara whole 
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of nation dalam usaha berganding bahu 
bersama agensi-agensi yang 
kepentingan dalam mengukuhkan 
keselamatan negara yang berdaya 
tahan dan sustainable.   
  
Penghasilan tenaga kerja yang terlatih 
merupakan pelaburan yang tinggi atau 
the ultimate investment. Ini kerana 
tenaga kerja yang terlatih, komited dan 
mudah menyesuaikan diri atau 
adaptable mampu membawa kejayaan 
sesebuah organisasi namun isu yang 
tidak kurang pentingnya dan perlu 
diberikan perhatian yang khusus adalah 
isu kebajikan yang menjurus kepada 
keperluan asas seperti perumahan.   
  
Dengan jumlah permohonan bagi 
mendapatkan kediaman yang agak 
tinggi dan keadaan perumahan tentera 
yang agak lama dan hampir usang, 
perancangan-perancangan dalam 
jangka pendek Kementerian Pertahanan 
dan Angkatan Bersenjata Diraja Brunei 
akan terus membuat kerja-kerja 
pemeliharaan dan baik pulih perumahan 
tentera secara minimum di semua 
perkhidmatan Angkatan Bersenjata 
Diraja Brunei termasuk juga pembaikan 
rumah-rumah sewa di bawah kawal 
selia Kementerian Pertahanan dengan 
menggunakan peruntukan yang sedia 
ada.   
 
Namun perancangan dalam jangka 
masa sederhana dan panjang pula 
strategi bagi pembinaan perumahan-
perumahan tentera dalam bentuk 
apartment atau pangsapuri sedang giat 
dirangka dengan melibatkan pembinaan 

di semua perkemahan kecuali 
Perkemahan Lumut.  Projek ini akan 
dirancang untuk dilaksanakan secara 
berfasa yang setentunya memerlukan 
perbelanjaan yang besar. 
 
Selain itu, pembentukan nilai-nilai 
kerohanian turut juga dititikberatkan 
kepada setiap individu kerana segala 
usaha untuk membentuk modal insan 
perlu diterapkan dengan berpandukan 
kepada nilai-nilai teras Angkatan 
Bersenjata Diraja Brunei iaitu setia, 
berani, takwa dan profesional.   
 
Jabatanarah Agama Angkatan 
Bersenjata Diraja Brunei (JAMA’AT) akan 
terus menggandakan usaha dalam 
memupuk kecekalan kerohanian melalui 
inisiatif-inisiatif keagamaan (spiritual) 
dalam jiwa setiap anggota dan warga 
Kementerian Pertahanan dan Angkatan 
Bersenjata Diraja Brunei melalui 
penerapan prinsip dan nilai مقاصدَشْعية    
 
Kejayaan satu-satu organisasi itu 
bergantung pada kualiti dan kelibat 
tenaga manusia di dalamnya. Dalam 
perkara ini perancangan penggantian 
(succession planning) adalah faktor 
yang penting dalam penyediaan lapisan 
kepimpinan pada masa akan datang.   
 
Kementerian Pertahanan dan Angkatan 
Bersenjata Diraja Brunei telah dan 
sedang merancang secara sistematik 
rancangan penggantian kesemua 
peringkat kepimpinan terutama jawatan 
kepimpinan atasan ke arah 
kesinambungan (continuity) yang 
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berkesan dan calon pemimpin yang 
benar-benar berkelayakan.   
 
Di samping itu, Kementerian Pertahanan 
dan Angkatan Bersenjata Diraja Brunei 
pada masa ini juga sedang dalam 
proses meneliti perancangan dan dasar 
yang ada sebagai usaha untuk 
meningkatkan lagi keberkesanan 
perkembangan kerjaya yang lebih 
bersistem dan telus termasuk juga 
rangka kerja perkhidmatan awam yang 
bertujuan menangani isu kesurutan 
jumlah tenaga pekerja dan keperluan 
kompetensi khusus agar peranan 
organisasi yang dipertanggungjawabkan 
akan dapat terus dipenuhi. 
 
Yang Berhormat Pengerusi dan Ahli-Ahli 
Yang Berhormat. Cabaran multi-
dimensional seperti Pandemic COVID-19 
menuntut perubahan kepada skop 
konsep pertahanan negara. Entity 
pertahanan perlu adaptable, flexible dan 
evolve sejajar dengan keperluan negara 
yang juga menuntut kita supaya lebih 
kreatif befikir secara terbuka serta peka 
akan peredaran semasa.  
 
Semoga anak-anak muda bangsa kita 
akan terus bangkit menjadi pengawal 
kepada benteng pertahanan dengan 
semangat patriotisme, berdedikasi dan 
digeruni selaku pembela kedaulatan 
raja, agama, negara dan bangsa.   

 ُ اللّٰه اء   ش   Kementerian Pertahanan dan إِنْ 
Angkatan Bersenjata Diraja Brunei 
dengan keupayaan dan peralatan 
ketenteraan yang tersedia akan 
berusaha melaksanakan tuntutan 

peranannya demi mempertahankan 
kedaulatan raja, kesucian agama Islam, 
kestabilan ekonomi dan kemakmuran 
negara serta kesejahteraan rakyat dan 
penduduk-penduduk Negara Brunei 
Darussalam tetap terpelihara bergerak 
bersama mencapai matlamat Wawasan 
Brunei 2035.

Tanpa keamanan dan kestabilan, 
kemajuan dihasratkan tidak                          
akan dapat direalisasikan. Justeru, 
peramba/kaola/saya tekankan kekuatan 
pertahanan negara juga bergantung 
pada kerjasama dan bantuan serta 
penyertaan segenap lapisan penduduk 
dan masyarakat termasuk kita Ahli-Ahli 
Yang Berhormat di Dewan yang mulia 
ini.  
 
Dengan itu marilah kita bersatu ke arah 
memperkasa pertahan negara beserta 
dengan doa bersama dengan semoga 
negara yang kita cintai akan terus aman 
makmur dan Kebawah Duli Yang Maha 
Mulia Paduka Seri Baginda Sultan dan 
Yang Di-Pertuan Negara Brunei 
Darussalam dan juga ahli kerabat diraja 
akan terus dikurniakan nikmat lanjut 
usia kesejahteraan dan kekal karar 
memerintah di atas singgahsana 
kerajaan.  
 
Sekian, itulah saja mukadimah dari 
Kementerian Pertahanan bagi 
peruntukan yang diperuntukkan kepada 
Kementerian Pertahanan Negara Brunei 
Darussalam dalam Tahun Kewangan 
2023/2024. Terima kasih Yang 
Berhormat Pengerusi. 
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of nation dalam usaha berganding bahu 
bersama agensi-agensi yang 
kepentingan dalam mengukuhkan 
keselamatan negara yang berdaya 
tahan dan sustainable.   
  
Penghasilan tenaga kerja yang terlatih 
merupakan pelaburan yang tinggi atau 
the ultimate investment. Ini kerana 
tenaga kerja yang terlatih, komited dan 
mudah menyesuaikan diri atau 
adaptable mampu membawa kejayaan 
sesebuah organisasi namun isu yang 
tidak kurang pentingnya dan perlu 
diberikan perhatian yang khusus adalah 
isu kebajikan yang menjurus kepada 
keperluan asas seperti perumahan.   
  
Dengan jumlah permohonan bagi 
mendapatkan kediaman yang agak 
tinggi dan keadaan perumahan tentera 
yang agak lama dan hampir usang, 
perancangan-perancangan dalam 
jangka pendek Kementerian Pertahanan 
dan Angkatan Bersenjata Diraja Brunei 
akan terus membuat kerja-kerja 
pemeliharaan dan baik pulih perumahan 
tentera secara minimum di semua 
perkhidmatan Angkatan Bersenjata 
Diraja Brunei termasuk juga pembaikan 
rumah-rumah sewa di bawah kawal 
selia Kementerian Pertahanan dengan 
menggunakan peruntukan yang sedia 
ada.   
 
Namun perancangan dalam jangka 
masa sederhana dan panjang pula 
strategi bagi pembinaan perumahan-
perumahan tentera dalam bentuk 
apartment atau pangsapuri sedang giat 
dirangka dengan melibatkan pembinaan 

di semua perkemahan kecuali 
Perkemahan Lumut.  Projek ini akan 
dirancang untuk dilaksanakan secara 
berfasa yang setentunya memerlukan 
perbelanjaan yang besar. 
 
Selain itu, pembentukan nilai-nilai 
kerohanian turut juga dititikberatkan 
kepada setiap individu kerana segala 
usaha untuk membentuk modal insan 
perlu diterapkan dengan berpandukan 
kepada nilai-nilai teras Angkatan 
Bersenjata Diraja Brunei iaitu setia, 
berani, takwa dan profesional.   
 
Jabatanarah Agama Angkatan 
Bersenjata Diraja Brunei (JAMA’AT) akan 
terus menggandakan usaha dalam 
memupuk kecekalan kerohanian melalui 
inisiatif-inisiatif keagamaan (spiritual) 
dalam jiwa setiap anggota dan warga 
Kementerian Pertahanan dan Angkatan 
Bersenjata Diraja Brunei melalui 
penerapan prinsip dan nilai مقاصدَشْعية    
 
Kejayaan satu-satu organisasi itu 
bergantung pada kualiti dan kelibat 
tenaga manusia di dalamnya. Dalam 
perkara ini perancangan penggantian 
(succession planning) adalah faktor 
yang penting dalam penyediaan lapisan 
kepimpinan pada masa akan datang.   
 
Kementerian Pertahanan dan Angkatan 
Bersenjata Diraja Brunei telah dan 
sedang merancang secara sistematik 
rancangan penggantian kesemua 
peringkat kepimpinan terutama jawatan 
kepimpinan atasan ke arah 
kesinambungan (continuity) yang 
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berkesan dan calon pemimpin yang 
benar-benar berkelayakan.   
 
Di samping itu, Kementerian Pertahanan 
dan Angkatan Bersenjata Diraja Brunei 
pada masa ini juga sedang dalam 
proses meneliti perancangan dan dasar 
yang ada sebagai usaha untuk 
meningkatkan lagi keberkesanan 
perkembangan kerjaya yang lebih 
bersistem dan telus termasuk juga 
rangka kerja perkhidmatan awam yang 
bertujuan menangani isu kesurutan 
jumlah tenaga pekerja dan keperluan 
kompetensi khusus agar peranan 
organisasi yang dipertanggungjawabkan 
akan dapat terus dipenuhi. 
 
Yang Berhormat Pengerusi dan Ahli-Ahli 
Yang Berhormat. Cabaran multi-
dimensional seperti Pandemic COVID-19 
menuntut perubahan kepada skop 
konsep pertahanan negara. Entity 
pertahanan perlu adaptable, flexible dan 
evolve sejajar dengan keperluan negara 
yang juga menuntut kita supaya lebih 
kreatif befikir secara terbuka serta peka 
akan peredaran semasa.  
 
Semoga anak-anak muda bangsa kita 
akan terus bangkit menjadi pengawal 
kepada benteng pertahanan dengan 
semangat patriotisme, berdedikasi dan 
digeruni selaku pembela kedaulatan 
raja, agama, negara dan bangsa.   

 ُ اللّٰه اء   ش   Kementerian Pertahanan dan إِنْ 
Angkatan Bersenjata Diraja Brunei 
dengan keupayaan dan peralatan 
ketenteraan yang tersedia akan 
berusaha melaksanakan tuntutan 

peranannya demi mempertahankan 
kedaulatan raja, kesucian agama Islam, 
kestabilan ekonomi dan kemakmuran 
negara serta kesejahteraan rakyat dan 
penduduk-penduduk Negara Brunei 
Darussalam tetap terpelihara bergerak 
bersama mencapai matlamat Wawasan 
Brunei 2035.

Tanpa keamanan dan kestabilan, 
kemajuan dihasratkan tidak                          
akan dapat direalisasikan. Justeru, 
peramba/kaola/saya tekankan kekuatan 
pertahanan negara juga bergantung 
pada kerjasama dan bantuan serta 
penyertaan segenap lapisan penduduk 
dan masyarakat termasuk kita Ahli-Ahli 
Yang Berhormat di Dewan yang mulia 
ini.  
 
Dengan itu marilah kita bersatu ke arah 
memperkasa pertahan negara beserta 
dengan doa bersama dengan semoga 
negara yang kita cintai akan terus aman 
makmur dan Kebawah Duli Yang Maha 
Mulia Paduka Seri Baginda Sultan dan 
Yang Di-Pertuan Negara Brunei 
Darussalam dan juga ahli kerabat diraja 
akan terus dikurniakan nikmat lanjut 
usia kesejahteraan dan kekal karar 
memerintah di atas singgahsana 
kerajaan.  
 
Sekian, itulah saja mukadimah dari 
Kementerian Pertahanan bagi 
peruntukan yang diperuntukkan kepada 
Kementerian Pertahanan Negara Brunei 
Darussalam dalam Tahun Kewangan 
2023/2024. Terima kasih Yang 
Berhormat Pengerusi. 
 



 
 
PAGI HARI RABU, 15HB. SYAABAN 1444H/8HB. MAC 2023M 
  

220 

كَاتُهُ. وبالله التوفيق والهد ر  ب   اِلله و 
ُ
ة حْم  ر  لَيْكُمْ و  مُ ع  لا  اية. و  السَّ

 
Yang Berhormat Pengerusi: Ahli-Ahli 
Yang Berhormat. Saya kira mukadimah 
yang telah dibentangkan oleh Yang 
Berhormat Menteri di Jabatan Perdana 
Menteri dan Menteri Pertahanan II 
cukup jelas dan sememangnya tidak 
perlu lagi untuk dibahaskan. Maka tajuk 
ini sekarang, saya undi. Ahli-Ahli Yang 
Berhormat yang bersetuju, sila angkat 
tangan.  
 

(Semua Ahli mengangkat tangan 
tanda bersetuju) 

 
Yang Berhormat Pengerusi: Terima 
kasih. Semua Ahli-Ahli bersetuju. Maka 
Tajuk SB01A hingga Tajuk SB04A 
Kementerian Pertahanan diluluskan. 

 
Yang Dimuliakan Jurutulis: Tajuk 
SB01A hingga Tajuk SB04A dijadikan 
sebahagian daripada Jadual bagi 
Kementerian Pertahanan. 
 
Yang Berhormat Pengerusi: Ahli-Ahli 
Yang Berhormat. Saya kira ada baiknya 
Mesyuarat Jawatankuasa ini kita 
tangguhkan dan kita bersidang semula 
dalam Persidangan Majlis Mesyuarat 
Negara.  
 

(Mesyuarat Jawatankuasa 
ditangguhkan) 

 
(Majlis Mesyuarat bersidang 

semula) 
 
 

Yang Berhormat Yang Di-Pertua: 
Ahli-Ahli Yang Berhormat. Kita telah pun 
membuat perbahasan sepanjang pagi 
ini. Maka saya kira sudah cukup sesuai 
bagi kita menangguhkan Persidangan 
Majlis Mesyuarat Negara ini untuk kita 
berhenti rehat pada sebelah tengah 
hari. 

اللّٰه  اء   ش   kita akan bersidang semula إِنْ 
pada petang ini nanti sebagaimana 
lazimnya mulai pukul 2.30 petang. 

Sekian, 
كَاتُهُ.  ر  ب   اِلله و 

ُ
ة حْم  ر  لَيْكُمْ و  مُ ع  لا  وبالله التوفيق والهداية. و  السَّ

 
(Majlis Mesyuarat ditangguhkan) 
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(Majlis Mesyuarat disambung 
semula pada pukul 2.30 petang) 

 
Yang Berhormat Yang Di-Pertua:  

حْيم نِ الرَّ حْم  َٰ ِ الرَّ كَاتُهُ   بِسْمِ اللّٰه ر  ب   اِلله و 
ُ
ة حْم  ر  لَيْكُمْ و  مُ ع  لا  السَّ

Ahli-Ahli Yang Berhormat Persidangan 
Majlis Mesyuarat Negara masih lagi 
membahaskan Rang Undang-Undang 
(2023) Perbekalan, 2023/2024 yang 
telah dicadangkan oleh Yang Berhormat 
Menteri di Jabatan Perdana Menteri dan 
Menteri Kewangan dan Ekonomi II. 
 
Maka bagi membolehkan kita meneliti 
tajuk-tajuk yang terdapat dalam rang 
yang berkenaan, saya tangguhkan 
dahulu Majlis Mesyuarat Negara ini       
dan kita bersidang di Peringkat 
Jawatankuasa. 
 

(Majlis Mesyuarat ditangguhkan) 
 

(Mesyuarat bersidang sebagai 
Jawatankuasa) 

 
Yang Berhormat Pengerusi:                          
حْيم  الرَّ نِ  حْم  َٰ الرَّ  ِ اللّٰه  Ahli-Ahli Yang بِسْمِ 
Berhormat sekarang Majlis bersidang            
di Peringkat Jawatankuasa sepenuhnya 
bagi menimbangkan Rang Undang-
Undang (2023) Perbekalan, 2023/2024 
satu per satu yang rang ini telah pun 
dicadangkan oleh Yang Berhormat 
Menteri di Jabatan Perdana Menteri dan 
Menteri Kewangan dan Ekonomi II. 
 
لِلّٰه  مْدُ  ح 

ْ
ل
َ
 pada Mesyuarat Jawatankuasa ,أ

yang diadakan pada sebelah pagi tadi 
kita, telah dapat menyelesaikan dan 
meluluskan Jabatan Perdana Menteri dan 

jabatan-jabatannya dan juga 
Kementerian Pertahanan. 
 
Sebelum kita membincangkan dan 
membahaskan Kementerian Kewangan 
dan Ekonomi, saya difahamkan bahawa 
Yang Berhormat Menteri Hal Ehwal Luar 
Negeri II tidak dapat hadir atas sebab 
tugas-tugas yang tertentu di luar negara.  
 
Maka perbincangan bagi Kementerian 
Hal Ehwal Luar Negeri akan kita 
tangguhkan dahulu untuk dibahaskan 
sehingga Yang Berhormat Menteri yang 
berkenaan kembali di Dewan ini semula. 
Sekarang kita beralih kepada tajuk 
seterusnya.  
 
Yang Dimuliakan Jurutulis: 
Kementerian Kewangan dan Ekonomi,           
di bawah Tajuk SD01A hingga Tajuk 
SD09A. 
 
Yang Berhormat Pengerusi: Ahli-Ahli 
Yang Berhormat. Sekarang Mesyuarat 
Jawatankuasa beralih untuk meneliti 
Kementerian Kewangan dan Ekonomi 
berserta dengan jabatan-jabatannya.  
 
Sebelum tajuk-tajuk kecil ini dibuka 
untuk dibahaskan, maka saya suka 
memberikan peluang kepada Yang 
Berhormat Menteri di Jabatan Perdana 
Menteri dan Menteri Kewangan dan 
Ekonomi II untuk memberikan 
mukadimahnya tentang penyediaan 
Belanjawan kementeriannya bagi Tahun 
Kewangan 2023/2024 dan saya 
persilakan Yang Berhormat. 
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كَاتُهُ. وبالله التوفيق والهد ر  ب   اِلله و 
ُ
ة حْم  ر  لَيْكُمْ و  مُ ع  لا  اية. و  السَّ

 
Yang Berhormat Pengerusi: Ahli-Ahli 
Yang Berhormat. Saya kira mukadimah 
yang telah dibentangkan oleh Yang 
Berhormat Menteri di Jabatan Perdana 
Menteri dan Menteri Pertahanan II 
cukup jelas dan sememangnya tidak 
perlu lagi untuk dibahaskan. Maka tajuk 
ini sekarang, saya undi. Ahli-Ahli Yang 
Berhormat yang bersetuju, sila angkat 
tangan.  
 

(Semua Ahli mengangkat tangan 
tanda bersetuju) 

 
Yang Berhormat Pengerusi: Terima 
kasih. Semua Ahli-Ahli bersetuju. Maka 
Tajuk SB01A hingga Tajuk SB04A 
Kementerian Pertahanan diluluskan. 

 
Yang Dimuliakan Jurutulis: Tajuk 
SB01A hingga Tajuk SB04A dijadikan 
sebahagian daripada Jadual bagi 
Kementerian Pertahanan. 
 
Yang Berhormat Pengerusi: Ahli-Ahli 
Yang Berhormat. Saya kira ada baiknya 
Mesyuarat Jawatankuasa ini kita 
tangguhkan dan kita bersidang semula 
dalam Persidangan Majlis Mesyuarat 
Negara.  
 

(Mesyuarat Jawatankuasa 
ditangguhkan) 

 
(Majlis Mesyuarat bersidang 

semula) 
 
 

Yang Berhormat Yang Di-Pertua: 
Ahli-Ahli Yang Berhormat. Kita telah pun 
membuat perbahasan sepanjang pagi 
ini. Maka saya kira sudah cukup sesuai 
bagi kita menangguhkan Persidangan 
Majlis Mesyuarat Negara ini untuk kita 
berhenti rehat pada sebelah tengah 
hari. 

اللّٰه  اء   ش   kita akan bersidang semula إِنْ 
pada petang ini nanti sebagaimana 
lazimnya mulai pukul 2.30 petang. 

Sekian, 
كَاتُهُ.  ر  ب   اِلله و 

ُ
ة حْم  ر  لَيْكُمْ و  مُ ع  لا  وبالله التوفيق والهداية. و  السَّ

 
(Majlis Mesyuarat ditangguhkan) 
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(Majlis Mesyuarat disambung 
semula pada pukul 2.30 petang) 

 
Yang Berhormat Yang Di-Pertua:  

حْيم نِ الرَّ حْم  َٰ ِ الرَّ كَاتُهُ   بِسْمِ اللّٰه ر  ب   اِلله و 
ُ
ة حْم  ر  لَيْكُمْ و  مُ ع  لا  السَّ

Ahli-Ahli Yang Berhormat Persidangan 
Majlis Mesyuarat Negara masih lagi 
membahaskan Rang Undang-Undang 
(2023) Perbekalan, 2023/2024 yang 
telah dicadangkan oleh Yang Berhormat 
Menteri di Jabatan Perdana Menteri dan 
Menteri Kewangan dan Ekonomi II. 
 
Maka bagi membolehkan kita meneliti 
tajuk-tajuk yang terdapat dalam rang 
yang berkenaan, saya tangguhkan 
dahulu Majlis Mesyuarat Negara ini       
dan kita bersidang di Peringkat 
Jawatankuasa. 
 

(Majlis Mesyuarat ditangguhkan) 
 

(Mesyuarat bersidang sebagai 
Jawatankuasa) 

 
Yang Berhormat Pengerusi:                          
حْيم  الرَّ نِ  حْم  َٰ الرَّ  ِ اللّٰه  Ahli-Ahli Yang بِسْمِ 
Berhormat sekarang Majlis bersidang            
di Peringkat Jawatankuasa sepenuhnya 
bagi menimbangkan Rang Undang-
Undang (2023) Perbekalan, 2023/2024 
satu per satu yang rang ini telah pun 
dicadangkan oleh Yang Berhormat 
Menteri di Jabatan Perdana Menteri dan 
Menteri Kewangan dan Ekonomi II. 
 
لِلّٰه  مْدُ  ح 

ْ
ل
َ
 pada Mesyuarat Jawatankuasa ,أ

yang diadakan pada sebelah pagi tadi 
kita, telah dapat menyelesaikan dan 
meluluskan Jabatan Perdana Menteri dan 

jabatan-jabatannya dan juga 
Kementerian Pertahanan. 
 
Sebelum kita membincangkan dan 
membahaskan Kementerian Kewangan 
dan Ekonomi, saya difahamkan bahawa 
Yang Berhormat Menteri Hal Ehwal Luar 
Negeri II tidak dapat hadir atas sebab 
tugas-tugas yang tertentu di luar negara.  
 
Maka perbincangan bagi Kementerian 
Hal Ehwal Luar Negeri akan kita 
tangguhkan dahulu untuk dibahaskan 
sehingga Yang Berhormat Menteri yang 
berkenaan kembali di Dewan ini semula. 
Sekarang kita beralih kepada tajuk 
seterusnya.  
 
Yang Dimuliakan Jurutulis: 
Kementerian Kewangan dan Ekonomi,           
di bawah Tajuk SD01A hingga Tajuk 
SD09A. 
 
Yang Berhormat Pengerusi: Ahli-Ahli 
Yang Berhormat. Sekarang Mesyuarat 
Jawatankuasa beralih untuk meneliti 
Kementerian Kewangan dan Ekonomi 
berserta dengan jabatan-jabatannya.  
 
Sebelum tajuk-tajuk kecil ini dibuka 
untuk dibahaskan, maka saya suka 
memberikan peluang kepada Yang 
Berhormat Menteri di Jabatan Perdana 
Menteri dan Menteri Kewangan dan 
Ekonomi II untuk memberikan 
mukadimahnya tentang penyediaan 
Belanjawan kementeriannya bagi Tahun 
Kewangan 2023/2024 dan saya 
persilakan Yang Berhormat. 
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Yang Berhormat Menteri di Jabatan 
Perdana Menteri dan Menteri 
Kewangan dan Ekonomi II:  Terima 
kasih Yang Berhormat Pengerusi. 
 

حْيم نِ الرَّ حْم  َٰ ِ الرَّ كَاتُهُ   بِسْمِ اللّٰه ر  ب   اِلله و 
ُ
ة حْم  ر  لَيْكُمْ و  مُ ع  لا     السَّ

dan salam sejahtera. Yang Berhormat 
Pengerusi dan Ahli-Ahli Yang Berhormat. 
Kementerian Kewangan dan Ekonomi 
memainkan peranan penting dalam 
menjadikan Negara Brunei Darussalam 
sebagai sebuah negara yang mempunyai 
ekonomi yang dinamik dan berdaya tahan 
selaras dengan matlamat ketiga Wawasan 
Brunei 2035 dan aspirasi-aspirasi dalam 
Economic Blueprint. Selain menjadi 
facilitator utama untuk memastikan 
kesemua pihak dalam sektor kerajaan dan 
sektor swasta adalah sejajar ke arah 
pencapaian aspirasi Economic Blueprint 
tersebut.  
 
Kementerian Kewangan dan Ekonomi 
juga telah mengenal pasti usaha-usaha 
yang perlu dilaksanakan secara dalaman 
untuk mendukung usaha-usaha ke arah 
pencapaian tersebut. Seperti yang telah 
dikenal pasti dalam Plan Strategic 
Kementerian Kewangan dan Ekonomi 
bagi tahun 2021 hinggga 2025. 
 
Peruntukan yang telah disediakan akan 
membolehkan Kementerian Kewangan 
dan Ekonomi untuk melaksanakan 
inisiatif-inisiatif yang mendukung 4 
aspirasi dalam Plan Strategic 
Kementerian Kewangan dan Ekonomi 
iaitu: 
 
1. Pembangunan dan Kepelbagaian 

ekonomi.; 

2. Mengekalkan kemampanan fiskal 
melalui penggunaan peruntukan 
kewangan kerajaan yang efisien.; 

 
3. Penglibatan dan kerjasama yang 

efektif dengan pihak 
berkepentingan.; dan 

 
4. Penyampaian perkhidmatan yang 

cemerlang. 
 
Pengukuhan fiskal kerajaan akan tetap 
menjadikan keutamaan Kementerian 
Kewangan dan Ekonomi melalui dasar 
berhemah dalam mengurus belanjawan 
dan kewangan negara secara fiskal 
consolidation dan juga memperluaskan 
asas pendapatan negara di samping 
meningkatkan hasil tahunan setiap 
kementerian. 
 
Walau bagaimanapun, balance approach 
perlulah diambil agar usaha-usaha 
kerajaan untuk mempelbagaikan aktiviti 
ekonomi dan mengukuhkan sektor 
swasta tidak akan terhalang. 

 ُ اللّٰه اء   ش   dengan usaha bersepadu dan  إِنْ 
berterusan dengan pihak yang 
berkenaan di samping penggunaan 
teknologi untuk meringkaskan proses-
proses mempermudahkan dan 
meningkatkan kualiti perkhidmatan akan 
memberi impact yang positif kepada 
kedudukan fiskal kerajaan dalam jangka 
masa sederhana dan jangka panjang. 

Ke arah itu, semua jabatan, bahagian 
dan badan-badan berkanun di bawah 
Kementerian Kewangan dan Ekonomi 
akan sentiasa bekerjasama secara 
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bersepadu dan juga bekerja dengan 
kementerian-kementerian lain dan pihak 
swasta termasuk GLC’s dan FDI’s bagi 
mendukung usaha merealisasikan 
aspirasi-aspirasi berkenaan sepertimana 
pencapaian-pencapaian yang telah 
dikongsikan semasa pembentangan 
Rang Undang-Undang (2023) 
Perbekalan, 2023/2024 pada hari Isnin 
yang lalu. 
 
Yang Berhormat Pengerusi dan Ahli-Ahli 
Yang Berhormat. Bagi Tahun Kewangan 
2023/2024, peruntukan yang telah 
disediakan di bawah Kementerian 
Kewangan dan Ekonomi                             
secara keseluruhannya berjumlah 
$1,014,060,440.00 manakala  sebanyak 
$215,022,350.00 adalah untuk 
membiayai keperluan Kementerian 
Kewangan dan Ekonomi serta 4 buah 
jabatannya. Manakala sejumlah        
$799,083,090.00 disediakan di bawah 
Tajuk SD09A – Perkhidmatan Rampaian 
untuk membiayai keperluan-keperluan 
guna sama bagi kesemua kementerian 
dan jabatan. 
 
Di bawah kategori Gaji Kakitangan, 
peruntukan bagi Kementerian Kewangan 
dan Ekonomi serta 4 jabatannya telah 
disediakan sebanyak  $61,848,370.00. 
Antaranya bagi membiayai pembayaran 
gaji, bonus, elaun-elaun serta caruman 
Tabung Amanah Perkerja (TAP) serta 
Supplement Contribution Pension (SCP) 
dan Skim Pesaraan Kebangsaan (SPK) 
bagi 2,126 jawatan yang telah 
disediakan.  
 

Di bawah Katergori Pebelanjaan 
Berulang-Ulang. Sejumlah $153,173,980 
disediakan untuk membiayai keperluan 
Kementerian Kewangan dan Ekonomi 
serta 4 buah jabatannya.  
 
Manakala di bawah Tajuk Perbelanjaan 
Rampaian sejumlah $180,855,940 telah 
disediakan. Di bawah Kategori 
Perbelanjaan Berulang-Ulang ini, kaola 
akan kongsikan di bawah Kementerian 
Kewangan dan Ekonomi serta 4 buah 
jabatannya lebih dahulu. 
 
Sejumlah $9.5 juta disediakan bagi 
Pemeliharaan Aset untuk membiayai 
Kerja-Kerja Pembaikan dan 
Pemeliharaan ke atas Aset-Aset, 
Peralatan dan Kelengkapan di bawah 
Kementerian Kewangan dan Ekonomi 
dan jabatan-jabatannya. Sejumlah  $2.86 
juta disediakan bagi Perbelanjaan 
Operasi.  
 
Antaranya untuk membiayai 
perbelanjaan-perbelanjaan di bawah 
Kementerian Kewangan dan Ekonomi 
dan jabatan-jabatannya seperti 
pembelian barangan uniform dan 
aksesori bagi Pegawai dan Kakitangan 
Jabatan Kastam dan Eksais Diraja.  
 
Sejumlah $1.17 juta di bawah Jabatan 
Perancangan Ekomomi dan Statistik bagi 
melaksanakan Banci Penduduk dan 
Perumahan, Banci Tahunan Perusahaan, 
Kajian Perbelanjaan Keluarga, Kajian 
Tenaga Kerja dan Kaji Suku Tahun 
Perusahaan. 
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Yang Berhormat Menteri di Jabatan 
Perdana Menteri dan Menteri 
Kewangan dan Ekonomi II:  Terima 
kasih Yang Berhormat Pengerusi. 
 

حْيم نِ الرَّ حْم  َٰ ِ الرَّ كَاتُهُ   بِسْمِ اللّٰه ر  ب   اِلله و 
ُ
ة حْم  ر  لَيْكُمْ و  مُ ع  لا     السَّ

dan salam sejahtera. Yang Berhormat 
Pengerusi dan Ahli-Ahli Yang Berhormat. 
Kementerian Kewangan dan Ekonomi 
memainkan peranan penting dalam 
menjadikan Negara Brunei Darussalam 
sebagai sebuah negara yang mempunyai 
ekonomi yang dinamik dan berdaya tahan 
selaras dengan matlamat ketiga Wawasan 
Brunei 2035 dan aspirasi-aspirasi dalam 
Economic Blueprint. Selain menjadi 
facilitator utama untuk memastikan 
kesemua pihak dalam sektor kerajaan dan 
sektor swasta adalah sejajar ke arah 
pencapaian aspirasi Economic Blueprint 
tersebut.  
 
Kementerian Kewangan dan Ekonomi 
juga telah mengenal pasti usaha-usaha 
yang perlu dilaksanakan secara dalaman 
untuk mendukung usaha-usaha ke arah 
pencapaian tersebut. Seperti yang telah 
dikenal pasti dalam Plan Strategic 
Kementerian Kewangan dan Ekonomi 
bagi tahun 2021 hinggga 2025. 
 
Peruntukan yang telah disediakan akan 
membolehkan Kementerian Kewangan 
dan Ekonomi untuk melaksanakan 
inisiatif-inisiatif yang mendukung 4 
aspirasi dalam Plan Strategic 
Kementerian Kewangan dan Ekonomi 
iaitu: 
 
1. Pembangunan dan Kepelbagaian 

ekonomi.; 

2. Mengekalkan kemampanan fiskal 
melalui penggunaan peruntukan 
kewangan kerajaan yang efisien.; 

 
3. Penglibatan dan kerjasama yang 

efektif dengan pihak 
berkepentingan.; dan 

 
4. Penyampaian perkhidmatan yang 

cemerlang. 
 
Pengukuhan fiskal kerajaan akan tetap 
menjadikan keutamaan Kementerian 
Kewangan dan Ekonomi melalui dasar 
berhemah dalam mengurus belanjawan 
dan kewangan negara secara fiskal 
consolidation dan juga memperluaskan 
asas pendapatan negara di samping 
meningkatkan hasil tahunan setiap 
kementerian. 
 
Walau bagaimanapun, balance approach 
perlulah diambil agar usaha-usaha 
kerajaan untuk mempelbagaikan aktiviti 
ekonomi dan mengukuhkan sektor 
swasta tidak akan terhalang. 

 ُ اللّٰه اء   ش   dengan usaha bersepadu dan  إِنْ 
berterusan dengan pihak yang 
berkenaan di samping penggunaan 
teknologi untuk meringkaskan proses-
proses mempermudahkan dan 
meningkatkan kualiti perkhidmatan akan 
memberi impact yang positif kepada 
kedudukan fiskal kerajaan dalam jangka 
masa sederhana dan jangka panjang. 

Ke arah itu, semua jabatan, bahagian 
dan badan-badan berkanun di bawah 
Kementerian Kewangan dan Ekonomi 
akan sentiasa bekerjasama secara 
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bersepadu dan juga bekerja dengan 
kementerian-kementerian lain dan pihak 
swasta termasuk GLC’s dan FDI’s bagi 
mendukung usaha merealisasikan 
aspirasi-aspirasi berkenaan sepertimana 
pencapaian-pencapaian yang telah 
dikongsikan semasa pembentangan 
Rang Undang-Undang (2023) 
Perbekalan, 2023/2024 pada hari Isnin 
yang lalu. 
 
Yang Berhormat Pengerusi dan Ahli-Ahli 
Yang Berhormat. Bagi Tahun Kewangan 
2023/2024, peruntukan yang telah 
disediakan di bawah Kementerian 
Kewangan dan Ekonomi                             
secara keseluruhannya berjumlah 
$1,014,060,440.00 manakala  sebanyak 
$215,022,350.00 adalah untuk 
membiayai keperluan Kementerian 
Kewangan dan Ekonomi serta 4 buah 
jabatannya. Manakala sejumlah        
$799,083,090.00 disediakan di bawah 
Tajuk SD09A – Perkhidmatan Rampaian 
untuk membiayai keperluan-keperluan 
guna sama bagi kesemua kementerian 
dan jabatan. 
 
Di bawah kategori Gaji Kakitangan, 
peruntukan bagi Kementerian Kewangan 
dan Ekonomi serta 4 jabatannya telah 
disediakan sebanyak  $61,848,370.00. 
Antaranya bagi membiayai pembayaran 
gaji, bonus, elaun-elaun serta caruman 
Tabung Amanah Perkerja (TAP) serta 
Supplement Contribution Pension (SCP) 
dan Skim Pesaraan Kebangsaan (SPK) 
bagi 2,126 jawatan yang telah 
disediakan.  
 

Di bawah Katergori Pebelanjaan 
Berulang-Ulang. Sejumlah $153,173,980 
disediakan untuk membiayai keperluan 
Kementerian Kewangan dan Ekonomi 
serta 4 buah jabatannya.  
 
Manakala di bawah Tajuk Perbelanjaan 
Rampaian sejumlah $180,855,940 telah 
disediakan. Di bawah Kategori 
Perbelanjaan Berulang-Ulang ini, kaola 
akan kongsikan di bawah Kementerian 
Kewangan dan Ekonomi serta 4 buah 
jabatannya lebih dahulu. 
 
Sejumlah $9.5 juta disediakan bagi 
Pemeliharaan Aset untuk membiayai 
Kerja-Kerja Pembaikan dan 
Pemeliharaan ke atas Aset-Aset, 
Peralatan dan Kelengkapan di bawah 
Kementerian Kewangan dan Ekonomi 
dan jabatan-jabatannya. Sejumlah  $2.86 
juta disediakan bagi Perbelanjaan 
Operasi.  
 
Antaranya untuk membiayai 
perbelanjaan-perbelanjaan di bawah 
Kementerian Kewangan dan Ekonomi 
dan jabatan-jabatannya seperti 
pembelian barangan uniform dan 
aksesori bagi Pegawai dan Kakitangan 
Jabatan Kastam dan Eksais Diraja.  
 
Sejumlah $1.17 juta di bawah Jabatan 
Perancangan Ekomomi dan Statistik bagi 
melaksanakan Banci Penduduk dan 
Perumahan, Banci Tahunan Perusahaan, 
Kajian Perbelanjaan Keluarga, Kajian 
Tenaga Kerja dan Kaji Suku Tahun 
Perusahaan. 
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Sejumlah $2.86 juta disediakan untuk 
Teknologi Maklumat antara lain untuk 
membiayai MOFE Consolidated 
Mainternance and Support for System 
berjumlah  $16.18 juta dan pembayaran 
lesen TAFIS Maintenance and Support , 
e-Invoice and Microsoft License 
sebanyak $4.27 juta. 
 
Yang Berhormat Pengerusi dan Ahli-Ahli 
Yang Berhormat. Sepertimana yang telah 
kaola sampaikan tadi, peruntukan               
di bawah Tajuk SD09A - Perkhidmatan 
Rampaian sediakan untuk membiayai 
Perbelanjaan Guna Sama bagi kesemua 
kementerian dan jabatan yang 
memerlukannya.  
 
Ini termasuk sejumlah $6.9 juta 
disediakan bagi Perbelanjaan Operasi 
termasuk sebanyak $3.02 juta untuk 
membiayai penyewaan sejumlah Mesin 
Fotokopi yang dikendalikan semula 
Jabatan Pebendaraan bagi semua 
kementerian dan jabatan kerajaan 
memudahkan pemantauan dan 
pengawalan agar peruntukkan dan 
tenaga manusia dapat digunakan secara 
optimum. 
 
Perbelanjaan Pendidikan disediakan 
keseluruhannya berjumlah $28.7 juta. 
Antaranya pemberian Elaun Pelajaran 
yang diberikan sebagai kemudahan 
kepada pegawai-pegawai dan kakitangan 
kerajaan termasuk Elaun Pelajaran Khas 
Sekolah Swasta bagi Kanak-Kanak 
Berkeperluan Khas sebanyak  $1.9 juta. 
Perbelanjaan Miscellaneous disediakan 
keseluruhannya berjumlah $ 216.5 juta 

bagi membiayai perbelanjaan-
perbelanjaan. Antara lain seperti berikut: 
 
1. Mengubah suai Asrama Perempuan 

di bawah Projek Pengubahsuaian dan 
Pembaikan Menyeluruh Bangunan 
Brunei Hall sejumlah  $3.34 juta 
dengan Harga Rancangan sebanyak          
$9.51 juta.; 
 

2. Pembaikan dan penggantian sistem 
pendingin hawa dan chiller, 
kementerian-kementerian dan 
jabatan-jabatan kerajaan sejumlah  
$10 juta bagi membiayai kos-kos 
pemeliharaan di bawah kementerian-
kementerian temasuk membiayai 
implementation services  bagi Sistem 
Pengurusan Elektronik dan Kase 
sebanyak  $538 ribu dengan Harga 
Rancangan sejumlah  $2.9 juta.; 
 

3. Penggantian dan menaik taraf 
peralatan dan bangunan di Pusat 
Persidangan Antarabangsa sejumlah  
$630 ribu dan Projek Baik Pulih dan 
Menaik Taraf Masjid-Masjid dan 
Surau-Surau dan Balai Ibadat seluruh 
negara bagi 31 buah masjid 
sebanyak $2 juta Harga Rancangan 
baharu  $7.53 juta. Di bawah Akaun 
Fokus Perbelanjaan disediakan 
keseluruhannya sejumlah  $66.45 
juta. Antaranya bagi membiayai Kos 
Pelaksanaan Platform Baharu SAP     
di bawah Projek Tafis 2.0 sejumlah  
$11.88 juta.; dan 
 

4. Perbelanjaan untuk menangani 
Wabak Penyakit Berjangkit 
disediakan peruntukkan sebanyak  
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$50 juta membiayai keperluan dalam 
menangani wabak. Manakala 
perbelanjaan bagi menangani 
Bencana Alam disediakan sebanyak  
$25 juta. Antara lainnya bagi 
membiayai Kerja-Kerja Menaikkan 
Paras Jalan Raya di kawasan-
kawasan yang sering dilanda banjir 
berjumlah  $ 10 juta dengan Harga 
Rancangan sebanyak $18.8 juta.  

Di bawah Kategori Kemajuan. 
Sejumlah  $ 8.91 juta dengan Harga 
Rancangan  $ 264.09 juta adalah 
diperuntukkan antara lainnya               
untuk membiayai Projek Pembukaan 
Bursa Saham Negara Brunei 
Darussalam. Projek Pembangunan 
Kluster Microekonomik, Projek 
Pembangunan Teluk Brunei, Pulau 
Muara Besar dan Platform 
Perkhidmatan Perniagaan Nasional. 

 
Yang Berhormat Pengerusi. Sekianlah 
yang dapat kaola kongsikan sebagai 
maklumat dan panduan Ahli-Ahli Yang 
Berhormat. Sebelum kaola menutup 
sepertimana jua yang lazimnya dibuat 
pada tahun-tahun yang lalu, kaola 
memohon izin bagi Peruntukan Jabatan 
Penerbangan Kebawah Duli Yang Maha 
Mulia Paduka Seri Baginda Sultan              
Haji Hassanal Bolkiah Mu’izzaddin 
Waddaulah ibni Al-Marhum Sultan Haji 
Omar ‘Ali Saifuddien Sa’adul Khairi 
Waddien Sultan dan Yang Di-Pertuan 
Negara Brunei Darussalam atau HMSF 
yang disifatkan sebagai jabatan yang 
tertutup untuk tidak dibincangkan. 
Sekian, terima kasih. 

Yang Berhormat Pengerusi: Ahli-Ahli 
Yang Berhormat. Saya kira kenyataan 
yang dibentangkan oleh Yang Berhormat 
Menteri di Jabatan Perdana Menteri dan 
Menteri Kewangan dan Ekonomi II 
tentang hala tuju kementeriannya atau 
Belanjawan kementeriannya adalah 
cukup jelas dan komprehensif.  
 
Saya juga telah difahamkan bahawa Ahli-
Ahli Yang Berhormat telah berpeluang 
mengadakan muzakarah bersama-sama 
dengan kementerian yang berkenaan ini.   
Walau bagaimanapun, Tajuk 
Kementerian Kewangan dan Ekonomi ini 
sekarang saya bukakan untuk 
dibahaskan. Bersama dengan saya ini 
terdapat senarai Ahli Yang Berhormat 
yang suka ikut serta untuk 
membincangkan Kementerian Kewangan 
dan Ekonomi dan jabatan-jabatannya.  
 
Untuk itu saya mulakan dengan 
mempersilakan Yang Berhormat Dayang 
Hajah Safiah binti Sheikh Haji Abd. 
Salam.  Silakan Yang Berhormat. 
 
Yang Berhormat Dayang Hajah 
Safiah binti Sheikh Haji Abd. Salam:  
Terima kasih Yang Berhormat Pengerusi. 

حْيم نِ الرَّ حْم  َٰ ِ الرَّ كَاتُهُ  بِسْمِ اللّٰه ر  ب   اِلله و 
ُ
ة حْم  ر  لَيْكُمْ و  مُ ع  لا  السَّ

فه  َ شْْ
َ
أ عَلََٰ  مُ 

َ
لَ وَالسَّ ةُ 

َ
لَ وَالصَّ  ، نَ ي  مه

َ
عَال

ْ
ال رَبِّ  ه  لِله حَمْدُ 

ْ
 اَل

سَيِّ   ، نَ ي  مُرْسَله
ْ
وَال يَاءه  نْبه

َ ْ
هه الْ وَصَحْبه هه  آله وَعَلََٰ  دٍ  مُحَمَّ نَا  ده  

نَ  ي  جْمَعه
َ
  أ

 
Yang Berhormat Pengerusi dan Ahli-Ahli 
Yang Berhormat كَاتُهُ  ر  ب   اِلله و 

ُ
ة حْم  ر  لَيْكُمْ و  مُ ع  لا   السَّ

dan salam sejahtera. 
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Sejumlah $2.86 juta disediakan untuk 
Teknologi Maklumat antara lain untuk 
membiayai MOFE Consolidated 
Mainternance and Support for System 
berjumlah  $16.18 juta dan pembayaran 
lesen TAFIS Maintenance and Support , 
e-Invoice and Microsoft License 
sebanyak $4.27 juta. 
 
Yang Berhormat Pengerusi dan Ahli-Ahli 
Yang Berhormat. Sepertimana yang telah 
kaola sampaikan tadi, peruntukan               
di bawah Tajuk SD09A - Perkhidmatan 
Rampaian sediakan untuk membiayai 
Perbelanjaan Guna Sama bagi kesemua 
kementerian dan jabatan yang 
memerlukannya.  
 
Ini termasuk sejumlah $6.9 juta 
disediakan bagi Perbelanjaan Operasi 
termasuk sebanyak $3.02 juta untuk 
membiayai penyewaan sejumlah Mesin 
Fotokopi yang dikendalikan semula 
Jabatan Pebendaraan bagi semua 
kementerian dan jabatan kerajaan 
memudahkan pemantauan dan 
pengawalan agar peruntukkan dan 
tenaga manusia dapat digunakan secara 
optimum. 
 
Perbelanjaan Pendidikan disediakan 
keseluruhannya berjumlah $28.7 juta. 
Antaranya pemberian Elaun Pelajaran 
yang diberikan sebagai kemudahan 
kepada pegawai-pegawai dan kakitangan 
kerajaan termasuk Elaun Pelajaran Khas 
Sekolah Swasta bagi Kanak-Kanak 
Berkeperluan Khas sebanyak  $1.9 juta. 
Perbelanjaan Miscellaneous disediakan 
keseluruhannya berjumlah $ 216.5 juta 

bagi membiayai perbelanjaan-
perbelanjaan. Antara lain seperti berikut: 
 
1. Mengubah suai Asrama Perempuan 

di bawah Projek Pengubahsuaian dan 
Pembaikan Menyeluruh Bangunan 
Brunei Hall sejumlah  $3.34 juta 
dengan Harga Rancangan sebanyak          
$9.51 juta.; 
 

2. Pembaikan dan penggantian sistem 
pendingin hawa dan chiller, 
kementerian-kementerian dan 
jabatan-jabatan kerajaan sejumlah  
$10 juta bagi membiayai kos-kos 
pemeliharaan di bawah kementerian-
kementerian temasuk membiayai 
implementation services  bagi Sistem 
Pengurusan Elektronik dan Kase 
sebanyak  $538 ribu dengan Harga 
Rancangan sejumlah  $2.9 juta.; 
 

3. Penggantian dan menaik taraf 
peralatan dan bangunan di Pusat 
Persidangan Antarabangsa sejumlah  
$630 ribu dan Projek Baik Pulih dan 
Menaik Taraf Masjid-Masjid dan 
Surau-Surau dan Balai Ibadat seluruh 
negara bagi 31 buah masjid 
sebanyak $2 juta Harga Rancangan 
baharu  $7.53 juta. Di bawah Akaun 
Fokus Perbelanjaan disediakan 
keseluruhannya sejumlah  $66.45 
juta. Antaranya bagi membiayai Kos 
Pelaksanaan Platform Baharu SAP     
di bawah Projek Tafis 2.0 sejumlah  
$11.88 juta.; dan 
 

4. Perbelanjaan untuk menangani 
Wabak Penyakit Berjangkit 
disediakan peruntukkan sebanyak  
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$50 juta membiayai keperluan dalam 
menangani wabak. Manakala 
perbelanjaan bagi menangani 
Bencana Alam disediakan sebanyak  
$25 juta. Antara lainnya bagi 
membiayai Kerja-Kerja Menaikkan 
Paras Jalan Raya di kawasan-
kawasan yang sering dilanda banjir 
berjumlah  $ 10 juta dengan Harga 
Rancangan sebanyak $18.8 juta.  

Di bawah Kategori Kemajuan. 
Sejumlah  $ 8.91 juta dengan Harga 
Rancangan  $ 264.09 juta adalah 
diperuntukkan antara lainnya               
untuk membiayai Projek Pembukaan 
Bursa Saham Negara Brunei 
Darussalam. Projek Pembangunan 
Kluster Microekonomik, Projek 
Pembangunan Teluk Brunei, Pulau 
Muara Besar dan Platform 
Perkhidmatan Perniagaan Nasional. 

 
Yang Berhormat Pengerusi. Sekianlah 
yang dapat kaola kongsikan sebagai 
maklumat dan panduan Ahli-Ahli Yang 
Berhormat. Sebelum kaola menutup 
sepertimana jua yang lazimnya dibuat 
pada tahun-tahun yang lalu, kaola 
memohon izin bagi Peruntukan Jabatan 
Penerbangan Kebawah Duli Yang Maha 
Mulia Paduka Seri Baginda Sultan              
Haji Hassanal Bolkiah Mu’izzaddin 
Waddaulah ibni Al-Marhum Sultan Haji 
Omar ‘Ali Saifuddien Sa’adul Khairi 
Waddien Sultan dan Yang Di-Pertuan 
Negara Brunei Darussalam atau HMSF 
yang disifatkan sebagai jabatan yang 
tertutup untuk tidak dibincangkan. 
Sekian, terima kasih. 

Yang Berhormat Pengerusi: Ahli-Ahli 
Yang Berhormat. Saya kira kenyataan 
yang dibentangkan oleh Yang Berhormat 
Menteri di Jabatan Perdana Menteri dan 
Menteri Kewangan dan Ekonomi II 
tentang hala tuju kementeriannya atau 
Belanjawan kementeriannya adalah 
cukup jelas dan komprehensif.  
 
Saya juga telah difahamkan bahawa Ahli-
Ahli Yang Berhormat telah berpeluang 
mengadakan muzakarah bersama-sama 
dengan kementerian yang berkenaan ini.   
Walau bagaimanapun, Tajuk 
Kementerian Kewangan dan Ekonomi ini 
sekarang saya bukakan untuk 
dibahaskan. Bersama dengan saya ini 
terdapat senarai Ahli Yang Berhormat 
yang suka ikut serta untuk 
membincangkan Kementerian Kewangan 
dan Ekonomi dan jabatan-jabatannya.  
 
Untuk itu saya mulakan dengan 
mempersilakan Yang Berhormat Dayang 
Hajah Safiah binti Sheikh Haji Abd. 
Salam.  Silakan Yang Berhormat. 
 
Yang Berhormat Dayang Hajah 
Safiah binti Sheikh Haji Abd. Salam:  
Terima kasih Yang Berhormat Pengerusi. 

حْيم نِ الرَّ حْم  َٰ ِ الرَّ كَاتُهُ  بِسْمِ اللّٰه ر  ب   اِلله و 
ُ
ة حْم  ر  لَيْكُمْ و  مُ ع  لا  السَّ

فه  َ شْْ
َ
أ عَلََٰ  مُ 

َ
لَ وَالسَّ ةُ 

َ
لَ وَالصَّ  ، نَ ي  مه

َ
عَال

ْ
ال رَبِّ  ه  لِله حَمْدُ 

ْ
 اَل

سَيِّ   ، نَ ي  مُرْسَله
ْ
وَال يَاءه  نْبه

َ ْ
هه الْ وَصَحْبه هه  آله وَعَلََٰ  دٍ  مُحَمَّ نَا  ده  

نَ  ي  جْمَعه
َ
  أ

 
Yang Berhormat Pengerusi dan Ahli-Ahli 
Yang Berhormat كَاتُهُ  ر  ب   اِلله و 

ُ
ة حْم  ر  لَيْكُمْ و  مُ ع  لا   السَّ

dan salam sejahtera. 
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Kaola merujuk di bawah Tajuk SD01A – 
Jabatan Kementerian Kewangan dan 
Ekonomi. Sebelum itu kaola sukacita 
mengucapkan penghargaan dan terima 
kasih yang setinggi-tingginya kepada 
Yang Berhormat Menteri di Jabatan 
Perdana Menteri dan Menteri Kewangan 
II atas pembentangan mukadimah yang 
jelas untuk panduan abis kaola. 
 
Dalam usaha pihak Kementerian 
Kewangan dan Ekonomi untuk 
mengembangluaskan ekonomi negara 
demi kesejahteraan rakyat di negara ini, 
kaola ada satu pertanyaan sahaja 
mengenai peluang-peluang pelaburan 
jika ada dalam usaha untuk 
mengembangkan ekonomi ini mengambil 
kira jumlah jemaah haji Negara Brunei 
Darussalam yang semakin meningkat 
dari semasa ke semasa  yang menjadikan 
destinasi ke Arab Saudi satu tumpuan 
bagi sebilangan masyarakat Negara 
Brunei Darussalam khususnya semasa 
musim cuti persekolahan dengan 
membawa ahli keluarga termasuk warga 
emas dan anak-anak kecil.   
 
Sering juga didengar rungutan dan 
aduan-aduan daripada rakyat ‘kitani’ 
yang berada di sana (di Tanah Suci), 
terutamanya ketika musim-musim high 
season. Contohnya, waktu bulan 
Disember dan waktu-waktu sekarang ini 
iaitu bulan Syaaban dan Ramadan. 
Antaranya yang kita dengar kadang-
kadang penginapan dicancel oleh 
pengurus-pengurus hotel dan kos 
perbelanjaan yang tinggi.   
 

Dalam kesempatan ini, kaola ingin tahu 
adakah dalam perancangan pihak 
Kementerian Kewangan dan Ekonomi 
untuk mengembangluaskan lagi 
pelaburan kerajaan dalam hal hartanah 
dengan pembelian hotel-hotel contohnya 
yang bertaraf 4 atau 5 bintang di kota 
Mekah dan Madinah yang 100% dimiliki 
oleh Kerajaan Negara Brunei Darussalam 
dengan memberikan keutamaan 
penginapan kepada rakyat Kebawah Duli 
Yang Maha Mulia Paduka Seri Baginda 
Sultan dan Yang Di-Pertuan Negara 
Brunei Darussalam melalui agensi-agensi 
pelancongan yang menguruskan 
pengoperasian umrah? 
 
Pada pandangan kaola, dengan adanya 
pelaburan-pelaburan seperti ini selain 
memberikan kemudahan untuk 
kesejahteraan dan keselesaan rakyat 
kitani ia juga seterusnya boleh 
mewujudkan peluang-peluang pekerjaan 
bagi anak-anak tempatan dalam 
perkhidmatan dan urus tadbir 
perhotelan, misalannya.  
 
Ataupun dengan membuka di hotel 
berkenaan restoran yang menyajikan 
masakan-masakan Brunei dengan 
kakitangan daripada anak-anak 
tempatan.  ُكَاتُه ر  ب   اِلله و 

ُ
ة حْم  ر  لَيْكُمْ و  مُ ع  لا   و  السَّ

 
Yang Berhormat Menteri di Jabatan 
Perdana Menteri dan Menteri 
Kewangan dan Ekonomi II:  Terima 
kasih Yang Berhormat Pengerusi.  Terima 
kasih atas soalan daripada Yang 
Berhormat mengenai pelaburan negara 
di Tanah Suci supaya mengadakan hotel-
hotel dipunyai oleh kerajaan 100% untuk 
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kemudahan jemaah untuk menunaikan 
Fardhu Haji dan ataupun menjalankan 
Umrah dan sebagainya. 
 
Perkara ini memang diambil berat oleh 
kerajaan sejak berpuluh tahun. Pada 
masa ini memang kerajaan sudah hotel 
di kota Mekah dan juga Madinah.  Jadi, 
kalau musim Haji selalunya ditempah 
hotel-hotel berkenaan. Mungkin ada 
semasa orang kitani Umrah menempah 
melalui travel agent dan sebagainya. 
Mungkin travel agent menggunakan 
hotel-hotel lain. Jadi, ada kemungkinan 
sebahagian booking itu dicancel sudah 
bila masa mereka sampai ke kota Mekah 
ataupun Madinah. 
 
Pelaburan negara ini memang sudah 
ada. Bukan sahaja Kementerian 
Kewangan dan Ekonomi kita berunding 
dengan Kementerian Hal Ehwal Ugama 
jua.  Pada masa ini untuk menjawab 
sudah ada hotel yang dipunyai oleh 
kerajaan pada masa ini.  Terima kasih. 
 
Yang Berhormat Pengerusi: Yang 
Berhormat Pehin Udana Khatib Dato 
Paduka Seri Setia Ustaz Haji Awang 
Badaruddin bin Pengarah Dato Paduka 
Haji Awang Othman, Menteri Hal Ehwal 
Ugama. Ada reaction. 
 
Yang Berhormat Menteri Hal Ehwal 
Ugama:  Terima kasih Yang Berhormat 
Pengerusi.  Kaola mengalu-alukan soalan 
yang diusulkan dan dengan itu mendapat 
respons yang nyata daripada rakan 
sejawatan kaola Yang Berhormat Menteri 
di Jabatan Perdana Menteri dan Menteri 
Kewangan dan Ekonomi II.  

Mudah-mudahanlah ’kitani’ mempunyai 
hotel di kota Mekah dan kota Madinah 
akan berkekalan  ُ اللّٰه اء   ش   dan satu   إِنْ 
perkara yang ditimbulkan oleh Yang 
Berhormat tadi ialah ada semacam 
keistimewaan dari segi tarif ataupun 
sewa barangkali bagi rakyat ’kitani’ 
berbanding dengan yang lain.  

Itu tentulah dari segi perkiraan bisnes 
bagaimana untung dan ruginya dan 
sebagainya tapi yang penting jaminan 
daripada kaola katakan tadi bahawa 
kitani ada hotel dan akan berterusan ada 
hotel dan akan dapat menampung 
keperluan sedemikian.  
 
Sebenarnya ejen-ejen operasi Haji dan 
Umrah ini mereka lebih tentu mencari 
kediaman atau tempat penginapan baik 
musim Haji dan Umrah ini yang termurah 
daripada yang ada.  
 
Tidak semestinya pada masa 
pengalaman yang lalu mereka memakai 
hotel ’kitani’ Ajyad di Makah dan Taibah 
di Madinah. Mereka memilih hotel-hotel 
yang lain sahaja dan bukan sahaja 
difikirkan dari aspek kewangannya dan 
juga dari aspek keagamaan ’kitani’ 
bahawa urusan Haji dan Umrah ’kitani’ 
besar dengan Kementerian Hal Ehwal 
Ugama. 
 
Yang Berhormat Pengerusi: Terima 
kasih. Sekarang kita beralih kepada Ahli-
Ahli Yang Berhormat yang lain. Saya 
sekarang mempersilakan Yang 
Berhormat Awang Amran bin Haji Maidin. 
 



 
 
PETANG HARI RABU, 15HB. SYAABAN 1444H/8HB. MAC 2023M 
  

226 

Kaola merujuk di bawah Tajuk SD01A – 
Jabatan Kementerian Kewangan dan 
Ekonomi. Sebelum itu kaola sukacita 
mengucapkan penghargaan dan terima 
kasih yang setinggi-tingginya kepada 
Yang Berhormat Menteri di Jabatan 
Perdana Menteri dan Menteri Kewangan 
II atas pembentangan mukadimah yang 
jelas untuk panduan abis kaola. 
 
Dalam usaha pihak Kementerian 
Kewangan dan Ekonomi untuk 
mengembangluaskan ekonomi negara 
demi kesejahteraan rakyat di negara ini, 
kaola ada satu pertanyaan sahaja 
mengenai peluang-peluang pelaburan 
jika ada dalam usaha untuk 
mengembangkan ekonomi ini mengambil 
kira jumlah jemaah haji Negara Brunei 
Darussalam yang semakin meningkat 
dari semasa ke semasa  yang menjadikan 
destinasi ke Arab Saudi satu tumpuan 
bagi sebilangan masyarakat Negara 
Brunei Darussalam khususnya semasa 
musim cuti persekolahan dengan 
membawa ahli keluarga termasuk warga 
emas dan anak-anak kecil.   
 
Sering juga didengar rungutan dan 
aduan-aduan daripada rakyat ‘kitani’ 
yang berada di sana (di Tanah Suci), 
terutamanya ketika musim-musim high 
season. Contohnya, waktu bulan 
Disember dan waktu-waktu sekarang ini 
iaitu bulan Syaaban dan Ramadan. 
Antaranya yang kita dengar kadang-
kadang penginapan dicancel oleh 
pengurus-pengurus hotel dan kos 
perbelanjaan yang tinggi.   
 

Dalam kesempatan ini, kaola ingin tahu 
adakah dalam perancangan pihak 
Kementerian Kewangan dan Ekonomi 
untuk mengembangluaskan lagi 
pelaburan kerajaan dalam hal hartanah 
dengan pembelian hotel-hotel contohnya 
yang bertaraf 4 atau 5 bintang di kota 
Mekah dan Madinah yang 100% dimiliki 
oleh Kerajaan Negara Brunei Darussalam 
dengan memberikan keutamaan 
penginapan kepada rakyat Kebawah Duli 
Yang Maha Mulia Paduka Seri Baginda 
Sultan dan Yang Di-Pertuan Negara 
Brunei Darussalam melalui agensi-agensi 
pelancongan yang menguruskan 
pengoperasian umrah? 
 
Pada pandangan kaola, dengan adanya 
pelaburan-pelaburan seperti ini selain 
memberikan kemudahan untuk 
kesejahteraan dan keselesaan rakyat 
kitani ia juga seterusnya boleh 
mewujudkan peluang-peluang pekerjaan 
bagi anak-anak tempatan dalam 
perkhidmatan dan urus tadbir 
perhotelan, misalannya.  
 
Ataupun dengan membuka di hotel 
berkenaan restoran yang menyajikan 
masakan-masakan Brunei dengan 
kakitangan daripada anak-anak 
tempatan.  ُكَاتُه ر  ب   اِلله و 

ُ
ة حْم  ر  لَيْكُمْ و  مُ ع  لا   و  السَّ

 
Yang Berhormat Menteri di Jabatan 
Perdana Menteri dan Menteri 
Kewangan dan Ekonomi II:  Terima 
kasih Yang Berhormat Pengerusi.  Terima 
kasih atas soalan daripada Yang 
Berhormat mengenai pelaburan negara 
di Tanah Suci supaya mengadakan hotel-
hotel dipunyai oleh kerajaan 100% untuk 
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kemudahan jemaah untuk menunaikan 
Fardhu Haji dan ataupun menjalankan 
Umrah dan sebagainya. 
 
Perkara ini memang diambil berat oleh 
kerajaan sejak berpuluh tahun. Pada 
masa ini memang kerajaan sudah hotel 
di kota Mekah dan juga Madinah.  Jadi, 
kalau musim Haji selalunya ditempah 
hotel-hotel berkenaan. Mungkin ada 
semasa orang kitani Umrah menempah 
melalui travel agent dan sebagainya. 
Mungkin travel agent menggunakan 
hotel-hotel lain. Jadi, ada kemungkinan 
sebahagian booking itu dicancel sudah 
bila masa mereka sampai ke kota Mekah 
ataupun Madinah. 
 
Pelaburan negara ini memang sudah 
ada. Bukan sahaja Kementerian 
Kewangan dan Ekonomi kita berunding 
dengan Kementerian Hal Ehwal Ugama 
jua.  Pada masa ini untuk menjawab 
sudah ada hotel yang dipunyai oleh 
kerajaan pada masa ini.  Terima kasih. 
 
Yang Berhormat Pengerusi: Yang 
Berhormat Pehin Udana Khatib Dato 
Paduka Seri Setia Ustaz Haji Awang 
Badaruddin bin Pengarah Dato Paduka 
Haji Awang Othman, Menteri Hal Ehwal 
Ugama. Ada reaction. 
 
Yang Berhormat Menteri Hal Ehwal 
Ugama:  Terima kasih Yang Berhormat 
Pengerusi.  Kaola mengalu-alukan soalan 
yang diusulkan dan dengan itu mendapat 
respons yang nyata daripada rakan 
sejawatan kaola Yang Berhormat Menteri 
di Jabatan Perdana Menteri dan Menteri 
Kewangan dan Ekonomi II.  

Mudah-mudahanlah ’kitani’ mempunyai 
hotel di kota Mekah dan kota Madinah 
akan berkekalan  ُ اللّٰه اء   ش   dan satu   إِنْ 
perkara yang ditimbulkan oleh Yang 
Berhormat tadi ialah ada semacam 
keistimewaan dari segi tarif ataupun 
sewa barangkali bagi rakyat ’kitani’ 
berbanding dengan yang lain.  

Itu tentulah dari segi perkiraan bisnes 
bagaimana untung dan ruginya dan 
sebagainya tapi yang penting jaminan 
daripada kaola katakan tadi bahawa 
kitani ada hotel dan akan berterusan ada 
hotel dan akan dapat menampung 
keperluan sedemikian.  
 
Sebenarnya ejen-ejen operasi Haji dan 
Umrah ini mereka lebih tentu mencari 
kediaman atau tempat penginapan baik 
musim Haji dan Umrah ini yang termurah 
daripada yang ada.  
 
Tidak semestinya pada masa 
pengalaman yang lalu mereka memakai 
hotel ’kitani’ Ajyad di Makah dan Taibah 
di Madinah. Mereka memilih hotel-hotel 
yang lain sahaja dan bukan sahaja 
difikirkan dari aspek kewangannya dan 
juga dari aspek keagamaan ’kitani’ 
bahawa urusan Haji dan Umrah ’kitani’ 
besar dengan Kementerian Hal Ehwal 
Ugama. 
 
Yang Berhormat Pengerusi: Terima 
kasih. Sekarang kita beralih kepada Ahli-
Ahli Yang Berhormat yang lain. Saya 
sekarang mempersilakan Yang 
Berhormat Awang Amran bin Haji Maidin. 
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Yang Berhormat Awang Amran bin 
Haji Maidin: Terima kasih Yang 
Berhormat Pengerusi. 
 

  ِ حْيمبِسْمِ اللّٰه نِ الرَّ حْم  َٰ كَاتُهُ   الرَّ ر  ب   اِلله و 
ُ
ة حْم  ر  لَيْكُمْ و  مُ ع  لا      السَّ

dan salam sejahtera.  
 
فه  َ شْْ

َ
أ عَلََٰ  مُ 

َ
لَ وَالسَّ ةُ 

َ
لَ وَالصَّ  ، نَ ي  مه

َ
عَال

ْ
ال رَبِّ  ه  لِله حَمْدُ 

ْ
 اَل

سَيِّ   ، نَ ي  مُرْسَله
ْ
وَال يَاءه  نْبه

َ ْ
هه  الْ آله وَعَلََٰ  دٍ  مُحَمَّ نَا  هه ده وَصَحْبه  

نَ  ي  جْمَعه
َ
  أ

 
Kaola sukacita menyentuh di bawah 
Tajuk SD01A - Jabatan Kementerian 
Kewangan dan Ekonomi. Kaola 
membawa isu-isu dan pemasalahan 
orang ramai yang cukup terkesan iaitu 
dengan kenaikan harga barang dan kos-
kos perkhidmatan yang melambung naik 
sehingga menjejaskan perbelanjaan seisi 
keluarga. 
 
Bagi menyeimbangkan perbelanjaan 
rakyat yang terkesan dipohonkan       
agar pihak kerajaan dapat 
mempertimbangkan dua kali 
pembayaran kepada para penerima 
Pencen-Pencen Perkhidmatan dan kaola 
juga mencadangkan sebagai permulaan 
keutamaan diberikan kepada penerima 
pencen melalui akaun bank, sekian, 
terima kasih.  ُاللهه وَبَرَكَاتُه 

ُ
لَامُ عَلَيْكُمْ وَرَحْمَة  وَ السَّ

 
Yang Berhormat Menteri di Jabatan 
Perdana Menteri dan Menteri 
Kewangan dan Ekonomi II: Terima 
kasih Yang Berhormat Pengerusi dan 
terima kasih atas soalan daripada              
Yang Berhormat. Yang difahami 
soalannya dipohonkan bagi kerajaan 
menimbangkan dua kali pembayaran 
pencen bulanan. Cadangan ini kaola 

perlulah meneliti lagi, mungkin tidak jadi 
masalah. Jadi kaola berunding dahulu 
dan difikirkan kesesuaiannya.  
 
Tapi hanya setiap bulan untuk orang 
ramai menerima pencen dan masih              
lagi ramai penerima datang                         
ke Kementerian Kewangan dan Ekonomi 
yang tidak memilih melalui bank. Ada 
sebahagian penerima mungkin datang 
physically   ke Kementerian Kewangan 
dan Ekonomi dua kali sebulan.  
 
Kalau semua melalui bank senang 
dijalankan, jadi ‘kitani’ lihat dahulu  
sistem itu dapat menghandle  
sebahagian menerima dua kali dan 
sebahagian akan menerima sekali. Itu 
difikirkan juga kemampuan sistem yang 
ada pada masa kini. Terima kasih. 
 
Yang Berhormat Pengerusi: Saya 
persilakan Yang Berhormat Pehin Orang 
Kaya Indera Pahlawan Dato Seri Setia 
Haji Awang Suyoi bin Haji Osman. 
 
Yang Berhormat Pehin Orang Kaya 
Indera Pahlawan Dato Seri Setia 
Haji Awang Suyoi bin Haji Osman: 
Terima kasih Yang Berhormat Pengerusi. 
Sebelum kaola meneruskan hujah kaola 
ini supaya tidak tersalah ‘kamar’ lagi 
adakah ini meliputi di bawah Tajuk 
SD010, Yang Berhormat Pengerusi? 
 
Yang Berhormat Pengerusi: Ini 
terkandung di bawah Tajuk SD01A 
hingga Tajuk SD09A - Kementerian 
Kewangan dan Ekonomi. 
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Yang Berhormat Pehin Orang Kaya 
Indera Pahlawan Dato Seri Setia 
Haji Awang Suyoi bin Haji Osman: 
Kalau begitu Yang Berhormat Pengerusi 
kaola minta tangguh dahulu, terima 
kasih.  
 
Yang Berhormat Pengerusi: 
Sekarang kita beralih kepada Yang 
Berhormat Dayang Hajah Rosmawatty 
binti Haji Abdul Mumin. 
 
Yang Berhormat Dayang Hajah 
Rosmawatty binti Haji Abdul 
Mumin: Terima kasih Yang Berhormat 
Pengerusi. حْيم الرَّ نِ  حْم  َٰ الرَّ  ِ اللّٰه  kaola ada بِسْمِ 
dua soalan: 
 
1. Kaola ingin merujuk di bawah            

Tajuk SD04A, Cost Centre / Akaun          
B - Perbelanjaan Berulang-Ulang             
B00300 – Sewa. Dengan Anggaran 
Perbelanjaan sebanyak 
$1,116,000.00. Kaola memohon 
pencerahan berkaitan dengan 
perkembangan status skim sewa beli 
rumah ataupun rent to own yang telah 
diusulkan dalam Mesyuarat Pertama 
dari Musim Permesyuarat Kelapan 
Belas Majlis Mesyuarat Negara 
1443H/2022M.; dan 
 

2. Kaola juga mohon pencerahan                   
di bawah Kod Akaun B00600 - 
Perbelanjaan Operasi berkaitan 
dengan adanya Operasi. Dengan 
adanya kenaikan dari $120,000.00 
kepada $1,290,690,000.00. Ini   
adalah kenaikan sebanyak    
$1,170,690,000.00.  

 

Sekian, terima kasih. 
 
Yang Berhormat Menteri di Jabatan 
Perdana Menteri dan Menteri 
Kewangan dan Ekonomi II: Terima 
kasih Yang Berhormat Pengerusi dan 
terima kasih Yang Berhormat atas dua 
soalan. Pertama sekali rent to own. 
 
Perkara ini pernah dicadangkan tetapi 
selepas itu, atas sebab-sebab tidak 
diteruskan, ada satu kementerian pernah 
cuba menjalankan skim ini tapi sampai 
kini tidak juga berjaya, jadi perkara ini 
perlulah belum diteruskan dan 
kementerian kaola akan meneliti 
kesesuiannya.  
 
Dari segi operasi ini kaola tidak pasti 
yang mana satu seksyennya tapi operasi 
ini tidak dapat ‘kitani’ bandingkan 
setahun ke setahun because keperluan 
dari setahun ke setahun ada kelainan. 
Jadi, tidak dapat ‘kitani’ melihat suddenly 
kalau sekiranya ada yang perlu ‘kitani’ 
beli. Sekiranya komputer ‘kitani’ beli 
mungkin tiga tahun yang akan datang 
mungkin tidak akan dibeli kerana 
peruntukan operasi itu menurun. Sudah 
datang masanya perlu komputer itu 
diganti yang dengan sendirinya 
peruntukan itu akan jauh meningkat. 
 
Satu kira nature of operation tidak dapat 
‘kitani’ bandingkan setiap peruntukan itu 
dlihat sebagai apa yang disoalkan itu 
tadi, terima kasih. 
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Yang Berhormat Awang Amran bin 
Haji Maidin: Terima kasih Yang 
Berhormat Pengerusi. 
 

  ِ حْيمبِسْمِ اللّٰه نِ الرَّ حْم  َٰ كَاتُهُ   الرَّ ر  ب   اِلله و 
ُ
ة حْم  ر  لَيْكُمْ و  مُ ع  لا      السَّ

dan salam sejahtera.  
 
فه  َ شْْ

َ
أ عَلََٰ  مُ 

َ
لَ وَالسَّ ةُ 

َ
لَ وَالصَّ  ، نَ ي  مه

َ
عَال

ْ
ال رَبِّ  ه  لِله حَمْدُ 

ْ
 اَل

سَيِّ   ، نَ ي  مُرْسَله
ْ
وَال يَاءه  نْبه

َ ْ
هه  الْ آله وَعَلََٰ  دٍ  مُحَمَّ نَا  هه ده وَصَحْبه  

نَ  ي  جْمَعه
َ
  أ

 
Kaola sukacita menyentuh di bawah 
Tajuk SD01A - Jabatan Kementerian 
Kewangan dan Ekonomi. Kaola 
membawa isu-isu dan pemasalahan 
orang ramai yang cukup terkesan iaitu 
dengan kenaikan harga barang dan kos-
kos perkhidmatan yang melambung naik 
sehingga menjejaskan perbelanjaan seisi 
keluarga. 
 
Bagi menyeimbangkan perbelanjaan 
rakyat yang terkesan dipohonkan       
agar pihak kerajaan dapat 
mempertimbangkan dua kali 
pembayaran kepada para penerima 
Pencen-Pencen Perkhidmatan dan kaola 
juga mencadangkan sebagai permulaan 
keutamaan diberikan kepada penerima 
pencen melalui akaun bank, sekian, 
terima kasih.  ُاللهه وَبَرَكَاتُه 

ُ
لَامُ عَلَيْكُمْ وَرَحْمَة  وَ السَّ

 
Yang Berhormat Menteri di Jabatan 
Perdana Menteri dan Menteri 
Kewangan dan Ekonomi II: Terima 
kasih Yang Berhormat Pengerusi dan 
terima kasih atas soalan daripada              
Yang Berhormat. Yang difahami 
soalannya dipohonkan bagi kerajaan 
menimbangkan dua kali pembayaran 
pencen bulanan. Cadangan ini kaola 

perlulah meneliti lagi, mungkin tidak jadi 
masalah. Jadi kaola berunding dahulu 
dan difikirkan kesesuaiannya.  
 
Tapi hanya setiap bulan untuk orang 
ramai menerima pencen dan masih              
lagi ramai penerima datang                         
ke Kementerian Kewangan dan Ekonomi 
yang tidak memilih melalui bank. Ada 
sebahagian penerima mungkin datang 
physically   ke Kementerian Kewangan 
dan Ekonomi dua kali sebulan.  
 
Kalau semua melalui bank senang 
dijalankan, jadi ‘kitani’ lihat dahulu  
sistem itu dapat menghandle  
sebahagian menerima dua kali dan 
sebahagian akan menerima sekali. Itu 
difikirkan juga kemampuan sistem yang 
ada pada masa kini. Terima kasih. 
 
Yang Berhormat Pengerusi: Saya 
persilakan Yang Berhormat Pehin Orang 
Kaya Indera Pahlawan Dato Seri Setia 
Haji Awang Suyoi bin Haji Osman. 
 
Yang Berhormat Pehin Orang Kaya 
Indera Pahlawan Dato Seri Setia 
Haji Awang Suyoi bin Haji Osman: 
Terima kasih Yang Berhormat Pengerusi. 
Sebelum kaola meneruskan hujah kaola 
ini supaya tidak tersalah ‘kamar’ lagi 
adakah ini meliputi di bawah Tajuk 
SD010, Yang Berhormat Pengerusi? 
 
Yang Berhormat Pengerusi: Ini 
terkandung di bawah Tajuk SD01A 
hingga Tajuk SD09A - Kementerian 
Kewangan dan Ekonomi. 
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Yang Berhormat Pehin Orang Kaya 
Indera Pahlawan Dato Seri Setia 
Haji Awang Suyoi bin Haji Osman: 
Kalau begitu Yang Berhormat Pengerusi 
kaola minta tangguh dahulu, terima 
kasih.  
 
Yang Berhormat Pengerusi: 
Sekarang kita beralih kepada Yang 
Berhormat Dayang Hajah Rosmawatty 
binti Haji Abdul Mumin. 
 
Yang Berhormat Dayang Hajah 
Rosmawatty binti Haji Abdul 
Mumin: Terima kasih Yang Berhormat 
Pengerusi. حْيم الرَّ نِ  حْم  َٰ الرَّ  ِ اللّٰه  kaola ada بِسْمِ 
dua soalan: 
 
1. Kaola ingin merujuk di bawah            

Tajuk SD04A, Cost Centre / Akaun          
B - Perbelanjaan Berulang-Ulang             
B00300 – Sewa. Dengan Anggaran 
Perbelanjaan sebanyak 
$1,116,000.00. Kaola memohon 
pencerahan berkaitan dengan 
perkembangan status skim sewa beli 
rumah ataupun rent to own yang telah 
diusulkan dalam Mesyuarat Pertama 
dari Musim Permesyuarat Kelapan 
Belas Majlis Mesyuarat Negara 
1443H/2022M.; dan 
 

2. Kaola juga mohon pencerahan                   
di bawah Kod Akaun B00600 - 
Perbelanjaan Operasi berkaitan 
dengan adanya Operasi. Dengan 
adanya kenaikan dari $120,000.00 
kepada $1,290,690,000.00. Ini   
adalah kenaikan sebanyak    
$1,170,690,000.00.  

 

Sekian, terima kasih. 
 
Yang Berhormat Menteri di Jabatan 
Perdana Menteri dan Menteri 
Kewangan dan Ekonomi II: Terima 
kasih Yang Berhormat Pengerusi dan 
terima kasih Yang Berhormat atas dua 
soalan. Pertama sekali rent to own. 
 
Perkara ini pernah dicadangkan tetapi 
selepas itu, atas sebab-sebab tidak 
diteruskan, ada satu kementerian pernah 
cuba menjalankan skim ini tapi sampai 
kini tidak juga berjaya, jadi perkara ini 
perlulah belum diteruskan dan 
kementerian kaola akan meneliti 
kesesuiannya.  
 
Dari segi operasi ini kaola tidak pasti 
yang mana satu seksyennya tapi operasi 
ini tidak dapat ‘kitani’ bandingkan 
setahun ke setahun because keperluan 
dari setahun ke setahun ada kelainan. 
Jadi, tidak dapat ‘kitani’ melihat suddenly 
kalau sekiranya ada yang perlu ‘kitani’ 
beli. Sekiranya komputer ‘kitani’ beli 
mungkin tiga tahun yang akan datang 
mungkin tidak akan dibeli kerana 
peruntukan operasi itu menurun. Sudah 
datang masanya perlu komputer itu 
diganti yang dengan sendirinya 
peruntukan itu akan jauh meningkat. 
 
Satu kira nature of operation tidak dapat 
‘kitani’ bandingkan setiap peruntukan itu 
dlihat sebagai apa yang disoalkan itu 
tadi, terima kasih. 
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Yang Berhormat Pengerusi: Saya 
persilakan sekarang, Yang Berhormat 
Pengiran Haji Isa bin Pengiran Haji 
Aliuddin. 
 
Yang Berhormat Pengiran Haji Isa 
bin Pengiran Haji Aliuddin: Terima 
kasih Yang Berhormat Pengerusi.       

 اِلله 
ُ
ة حْم  ر  لَيْكُمْ و  مُ ع  لا  كَاتُهُ السَّ ر  ب  و   

 
Kaola ingin merujuk di bawah Tajuk 
SD01A, Kod 005/000. Ini mengenai Akta 
Company Penggal 39 yang mengawal 
pertubuhan dan perjalanan sebuah 
syarikat berbentuk ‘Sendirian Berhad’. Ia 
satu jentera yang membolehkan 
seseorang peniaga mendapatkan 
pelaburan dengan penjualan saham 
(shares) kepada pelabur-pelabur             
di dalam dan luar negara dan Akta 
Company ini mengikat semua yang 
sedang atau akan menjalankan 
perniagaan secara ‘Sendirian Berhad’.  
 
Selain Akta Company, syarikat-syarikat 
sedemikian diuruskan oleh Lembaga 
Pengarah (Board of Directors), 
pengurusan syarikat tersebut sebagai 
satu  kehendak undang-undang tercatat  
dalam dokumen-dokumen bertajuk 
Memorandum dan Articles of Association 
yang diwajibkan oleh Akta Company.  
 
Jadi syarat-syarat untuk menjadi 
pengarah dan pemegang saham 
shareholders ini semuanya telah 
dimuatkan dalam Akta tersebut, Bab 138 
dan 149 telah memperincikan perihal 
syarat-syarat pengarah misalannya 
bilangan pengarah, kelayakan dan siapa 

yang tidak layak, tanggungjawab 
pengarah dan sebagainya.  
 
Apa yang menjadi sesalan ramai peniaga 
dan pelabur kerana telah timbul dari 
beberapa tahun kebelakangan ini 
unwritten rules and policies yang 
dilaksanakan oleh pendaftar companies, 
Registrar of Companies (ROCBN) 
antaranya ialah: 
 
1. Pemegang IC ‘Hijau’BN tidak 

dibenarkan menjadi pengarah.; 
 
2. Mereka yang menjadi pengarah                

di syarikat lain tidak dibenarkan 
menjadi pengarah syarikat baharu.; 
dan 

 
3. Pemegang saham dari individu luar 

negara tidak lagi dibenarkan. 
Pemegang saham perlu dari 
individu tempatan dan bahan 
korporat tempatan bukannya luar 
negara. ROCBN menjalankan temu 
duga untuk menentukan sama ada 
dari budi bicara mereka 
permohonan untuk menjadi 
pengarah atau pemegang saham 
akan diluluskan. Perlu ditekankan 
bahawa Akta Company telah 
memperincikan dengan jelas 
syarat-syarat untuk menjadi 
pengarah dan pemegang saham 
dengan mengambil kira 
kepentingan rakyat tempatan. 

 
Unwritten rules and policies seperti              
yang dipraktikkan oleh ROCBN 
bertentangan dengan undang-undang 
Akta Company yang tidak pernah 
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menjadi kuasa sedemikian kepada 
ROCBN. Ini melembapkan perjalanan 
penjanaan ekonomi dengan 
menyusahkan dan mematahkan 
semangat mereka yang ingin 
menceburkan diri dalam bidang 
perniagaan atau menjadi pelabur                        
dalam perniagaan di negara ini.  
 
ROCBN perlu mengubah dan menambah 
Akta Company jika mereka memikirkan 
undang-undang yang sedia ada tidak 
mencapai matlamat yang mereka ingini 
dan bukan dengan cara mengambil 
kuasa yang tidak tersedia ada dalam 
undang-undang yang ada. 
 
Itu yang pertama. Kaola ingin meminta 
kebijaksanaan Yang Berhormat 
Pengerusi sama ada bolehkah kaola 
menyoal Brunei Darussalam Central Bank 
(BDCB)?  
 
Terima kasih Yang Berhormat Pengerusi. 
Akta Pampasan Pekerja mewajibkan 
setiap majikan mendapatkan insurans 
pampasan kerja bagi setiap pekerja 
mereka. Pekerja yang mendapat 
kemalangan semasa bekerja akan 
diberikan pampasan dengan tidak 
mengambil kira sama ada kemalangan 
itu disebabkan oleh kecuaian pekerja itu 
sendiri. Had maksimum pampasan 
sebanyak $28,800.00 jika pekerja itu 
meninggal dunia dan sebanyak 
$36,600.00 jika pekerja itu tidak 
meninggal dunia.  
 
Tetapi jika majikan telah melakukan 
sebarang kecuaian misalannya dengan 
tidak mengadakan sistem pekerjaan 

yang selamat, tidak memberi pakaian 
keselamatan, tidak memastikan pakaian 
keselamatan digunakan, tidak menjaga 
keselamatan perkakas dan mesin yang 
digunakan oleh pekerja, ini relevan 
kerana Negara Brunei Darussalam akan 
mengadakan agrimakanan yang banyak 
menggunakan mesin. 
 
Maka majikan dapat dituntut pampasan 
kerana kecuaian itu. Ini tuntutan 
common law dan luar dari pampasan 
yang diberi di bawah Akta Pampasan 
Pekerja. Tuntutan di bawah common law 
ini boleh mencapai ratusan ribu ringgit 
malahan ada yang mencapai jutaan 
ringgit. Hingga beberapa tahun 
kebelakangan ini, insurans pampasan 
kerja akan juga melindungi tuntutan 
common law secara tidak terhad, ertinya 
unlimited. Dengan itu majikan-majikan 
dapat merasa lega bahawa tuntutan 
common law ini akan dibayar oleh 
insurans yang mereka telah beli. 
 
Perlindungan tuntutan common law 
secara tidak terhad diberhentikan oleh 
hampir kesemua syarikat insurans dan 
takaful di negara ini. Kebanyakan mereka 
mengehadkan maksimum yang dapat 
dituntut oleh majikan di bawah tuntutan 
common law kepada $100,000.00 
sahaja. Selebihnya perlu dibayar oleh 
majikan itu sendiri. 
 
Persoalannya, tindakan insurans dan 
takaful untuk mengehadkan 
perlindungan tuntutan common law 
adalah satu ‘bom masa’ (time bomb) 
yang dibelenggukan kepada setiap 
majikan di negara kitani. Kebanyakan 
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Yang Berhormat Pengerusi: Saya 
persilakan sekarang, Yang Berhormat 
Pengiran Haji Isa bin Pengiran Haji 
Aliuddin. 
 
Yang Berhormat Pengiran Haji Isa 
bin Pengiran Haji Aliuddin: Terima 
kasih Yang Berhormat Pengerusi.       

 اِلله 
ُ
ة حْم  ر  لَيْكُمْ و  مُ ع  لا  كَاتُهُ السَّ ر  ب  و   

 
Kaola ingin merujuk di bawah Tajuk 
SD01A, Kod 005/000. Ini mengenai Akta 
Company Penggal 39 yang mengawal 
pertubuhan dan perjalanan sebuah 
syarikat berbentuk ‘Sendirian Berhad’. Ia 
satu jentera yang membolehkan 
seseorang peniaga mendapatkan 
pelaburan dengan penjualan saham 
(shares) kepada pelabur-pelabur             
di dalam dan luar negara dan Akta 
Company ini mengikat semua yang 
sedang atau akan menjalankan 
perniagaan secara ‘Sendirian Berhad’.  
 
Selain Akta Company, syarikat-syarikat 
sedemikian diuruskan oleh Lembaga 
Pengarah (Board of Directors), 
pengurusan syarikat tersebut sebagai 
satu  kehendak undang-undang tercatat  
dalam dokumen-dokumen bertajuk 
Memorandum dan Articles of Association 
yang diwajibkan oleh Akta Company.  
 
Jadi syarat-syarat untuk menjadi 
pengarah dan pemegang saham 
shareholders ini semuanya telah 
dimuatkan dalam Akta tersebut, Bab 138 
dan 149 telah memperincikan perihal 
syarat-syarat pengarah misalannya 
bilangan pengarah, kelayakan dan siapa 

yang tidak layak, tanggungjawab 
pengarah dan sebagainya.  
 
Apa yang menjadi sesalan ramai peniaga 
dan pelabur kerana telah timbul dari 
beberapa tahun kebelakangan ini 
unwritten rules and policies yang 
dilaksanakan oleh pendaftar companies, 
Registrar of Companies (ROCBN) 
antaranya ialah: 
 
1. Pemegang IC ‘Hijau’BN tidak 

dibenarkan menjadi pengarah.; 
 
2. Mereka yang menjadi pengarah                

di syarikat lain tidak dibenarkan 
menjadi pengarah syarikat baharu.; 
dan 

 
3. Pemegang saham dari individu luar 

negara tidak lagi dibenarkan. 
Pemegang saham perlu dari 
individu tempatan dan bahan 
korporat tempatan bukannya luar 
negara. ROCBN menjalankan temu 
duga untuk menentukan sama ada 
dari budi bicara mereka 
permohonan untuk menjadi 
pengarah atau pemegang saham 
akan diluluskan. Perlu ditekankan 
bahawa Akta Company telah 
memperincikan dengan jelas 
syarat-syarat untuk menjadi 
pengarah dan pemegang saham 
dengan mengambil kira 
kepentingan rakyat tempatan. 

 
Unwritten rules and policies seperti              
yang dipraktikkan oleh ROCBN 
bertentangan dengan undang-undang 
Akta Company yang tidak pernah 
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menjadi kuasa sedemikian kepada 
ROCBN. Ini melembapkan perjalanan 
penjanaan ekonomi dengan 
menyusahkan dan mematahkan 
semangat mereka yang ingin 
menceburkan diri dalam bidang 
perniagaan atau menjadi pelabur                        
dalam perniagaan di negara ini.  
 
ROCBN perlu mengubah dan menambah 
Akta Company jika mereka memikirkan 
undang-undang yang sedia ada tidak 
mencapai matlamat yang mereka ingini 
dan bukan dengan cara mengambil 
kuasa yang tidak tersedia ada dalam 
undang-undang yang ada. 
 
Itu yang pertama. Kaola ingin meminta 
kebijaksanaan Yang Berhormat 
Pengerusi sama ada bolehkah kaola 
menyoal Brunei Darussalam Central Bank 
(BDCB)?  
 
Terima kasih Yang Berhormat Pengerusi. 
Akta Pampasan Pekerja mewajibkan 
setiap majikan mendapatkan insurans 
pampasan kerja bagi setiap pekerja 
mereka. Pekerja yang mendapat 
kemalangan semasa bekerja akan 
diberikan pampasan dengan tidak 
mengambil kira sama ada kemalangan 
itu disebabkan oleh kecuaian pekerja itu 
sendiri. Had maksimum pampasan 
sebanyak $28,800.00 jika pekerja itu 
meninggal dunia dan sebanyak 
$36,600.00 jika pekerja itu tidak 
meninggal dunia.  
 
Tetapi jika majikan telah melakukan 
sebarang kecuaian misalannya dengan 
tidak mengadakan sistem pekerjaan 

yang selamat, tidak memberi pakaian 
keselamatan, tidak memastikan pakaian 
keselamatan digunakan, tidak menjaga 
keselamatan perkakas dan mesin yang 
digunakan oleh pekerja, ini relevan 
kerana Negara Brunei Darussalam akan 
mengadakan agrimakanan yang banyak 
menggunakan mesin. 
 
Maka majikan dapat dituntut pampasan 
kerana kecuaian itu. Ini tuntutan 
common law dan luar dari pampasan 
yang diberi di bawah Akta Pampasan 
Pekerja. Tuntutan di bawah common law 
ini boleh mencapai ratusan ribu ringgit 
malahan ada yang mencapai jutaan 
ringgit. Hingga beberapa tahun 
kebelakangan ini, insurans pampasan 
kerja akan juga melindungi tuntutan 
common law secara tidak terhad, ertinya 
unlimited. Dengan itu majikan-majikan 
dapat merasa lega bahawa tuntutan 
common law ini akan dibayar oleh 
insurans yang mereka telah beli. 
 
Perlindungan tuntutan common law 
secara tidak terhad diberhentikan oleh 
hampir kesemua syarikat insurans dan 
takaful di negara ini. Kebanyakan mereka 
mengehadkan maksimum yang dapat 
dituntut oleh majikan di bawah tuntutan 
common law kepada $100,000.00 
sahaja. Selebihnya perlu dibayar oleh 
majikan itu sendiri. 
 
Persoalannya, tindakan insurans dan 
takaful untuk mengehadkan 
perlindungan tuntutan common law 
adalah satu ‘bom masa’ (time bomb) 
yang dibelenggukan kepada setiap 
majikan di negara kitani. Kebanyakan 
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majikan tidak akan mampu membayar 
dari cash flow sendiri jika dituntut 
beratus ribu kerana kemalangan 
pekerjanya. Yang lebih malang lagi, 
banyak majikan dibuai perasaan yakin 
yang mereka akan mendapat 
perlindungan insurans atau takaful yang 
telah dibeli. 
 
‘Bom masa’ ini pasti akan meledak bila-
bila masa bagi sesetengah majikan                 
pada masa-masa hadapan. Bayangkan 
kalau company itu dapat dalam                
10 tahun mengumpulkan wang dalam 
setengah juta atau sejuta, kemudian 
dengan tiba-tiba pekerjanya telah cedera 
yang mahkamah akan memberikan 
maksimum pembayaran $100,000.00 
tuntutan jadi selebihnya majikan itu yang 
membayar dan akibatnya company orang 
kitani yang Perusahaan Mikrokecil dan 
Sederhana secara automatiknya tutup, 
bankrupt, muflis. 
 
Sebagai perbandingan, insurans kereta 
third party akan memberikan 
perlindungan tanpa had jika berlaku 
tuntutan kerana kecuaian pemandu. Ini 
perbezaannya. Ini kerana Akta Motor 
Vehicle Insurance,Third Party Risk Act 
Penggal 90 mewajibkan setiap 
kenderaan dilindungi insurans pihak 
ketiga (third party) secara tidak terhad. 
 
Alasan pihak insurans yang menyatakan 
bahawa memberi perlindungan common 
law secara tidak terhad kepada majikan 
adalah beban yang terlalu berat, tidak 
logik jika diselidik dengan mendalam. 
Pihak insurans dapat meringankan beban 
risiko mereka dengan menaikkan 

premium insurance kepada majikan atau 
melebihkan insurans kepada risiko-risiko 
ini. Mungkin juga keuntungan pihak 
insurans akan tidak selumayan dahulu 
tetapi jauh  dari merugikan mereka.  
 
Memastikan keuntungan yang lebih 
untuk syarikat-syarikat insurans tidak 
patut menjadi sandaran jika berbuat 
demikian akan membuat syarikat 
tempatan mengalami risiko yang jelas 
dan mereka akan bersemuka dengan 
sepertimana saya katakan tadi ialah 
mereka akan bankrupt dan muflis. 
 
Sekian, Yang Berhormat Pengerusi               
كَاتُهُ  ر  ب   اِلله و 

ُ
ة حْم  ر  لَيْكُمْ و  مُ ع  لا  و  السَّ

Yang Berhormat Menteri di Jabatan 
Perdana Menteri dan Menteri 
Kewangan dan Ekonomi II: Terima 
kasih Yang Berhormat Pengerusi. Terima 
kasih atas dua soalan daripada Yang 
Berhormat. 
 
Pertama, mengenai ROCBN (Registrar of 
Company Brunei Darussalam). Jadi, 
soalannya mengenai dengan pemegang 
IC ‘Hijau’, tidak boleh jadi director                    
di Negara Brunei Darussalam atau jika 
seorang sudah menjadi director dalam 
satu syarikat, tidak boleh lagi menjadi 
director dalam syarikat yang lain. 
Sebelum ini kita beri kelonggaran sampai 
terjadi beberapa masalah sehingga 
pekerja asing ini, namanya digunakan 
untuk menjadi director di sana sini. 
  
Ada sebahagian pekerja asing tidak 
mengetahui nama mereka digunakan. 
Ada jua disalah guna oleh sebahagian 
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orang kita, mendatangkan pekerja asing 
supaya dapat datang ke negara ini, 
mendaftar sebagai pengarah syarikat 
dan seterusnya diberikan IC  ‘Hijau’ 
tanpa menjamin mereka sudah dapat 
pekerjaan di negeri. Ini Perkara sebegitu 
dikategorikan sebagai human trafficking.  
 
Berikutan dengan isu ini, ROCBN telah 
mengambil langkah supaya kita meneliti 
lebih dalam bagi setiap orang pekerja 
asing yang datang ke Negara Brunei 
Darussalam ini untuk menjadi director. 
Jika dikira ada pekerja asing yang sudah 
bekerja di negara ini, maksudnya mereka 
datang ke Negara Brunei Darussalam ini 
bagi kerja yang sudah ditetapkan. 
Kenapa lesen visa, work permit, untuk 
bekerja for example menjadi seorang bus 
driver. Apabila datang ke negara ini, 
menjadi seorang pengarah dalam satu 
syarikat lain. work visanya untuk bus 
driver dan bukannya untuk menjadi 
director di negara ini. 
 
Itulah satu isu yang takut 
disalahgunakan. Pada masa ini, ROCBN 
lebih strict untuk memastikan sama ada 
pekerja ini benar-benar director ataupun 
bukan. Ini kerana ada sebahagian 
daripada pekerja asing ini, mereka tidak 
mengetahui bahawa nama mereka telah 
digunakan untuk menjadi director. 
Sebenarnya, tidak semestinya pekerja 
asing di negara ini, boleh jadi director, 
tiada masalah. Tapi kita mempunyai 
usual background check dan sebagainya.  
 
Soalnya mengenai pekerja asing yang 
sudah ada dalam negeri ini kerjanya, 
sebelum ia masuk mestilah memohon         

ke Labour Department dan sebagainya 
bagi mendaftarkan jawatan khas yang 
dipohonkan itu sahaja. Apabila pekerja 
asing menjadi director, pada masa ini, 
seperti yang diberitahu awal tadi, ROCBN 
dan because of human trafficking issue, 
perkara ini akan diteliti dan diambil lebih 
serius. Jika ada cara untuk mengatasi isu 
ini, mungkin boleh difikirkan kembali. 
 
Yang kedua mengenai insurans, kaola 
kurang pasti, insurance directive ini 
mungkin bukan dari BDCB. Kalau pekerja 
yang bekerja di mana-mana syarikat, 
memang tanggungjawab syarikat 
menjamin supaya working environment 
sesuai dan tidak akan membahayakan 
pekerja-pekerja mereka. Tapi, walaupun 
kita mengambil langkah untuk safety 
measure dan sebgainya, accidents do 
happen. Kemalangan ini tidak 
disengajakan. Kita perlulah membeli 
insurance coverage, just in case ada 
accident yang we didn’t anticipate some 
of this accident.  
 
Soalnya, ada insurans yang dijual kepada 
syarikat ataupun pekerja yang 
mempunyai limit hanya $100 ribu dan 
selepas itu mesti dibayar oleh majikan 
dan sebagainya. Tetapi ini juga tertakluk 
kepada insurans yang dibeli dan 
mengikut coverage insurans tersebut.  
 
Jika kita hendak membeli insurans 
coverage $1 juta, maka belilah insurans 
daripada syarikat yang berkenaan dan 
dibayar premium yang dicaj oleh 
insurance company tersebut. Itulah yang 
kaola punya understanding.  
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majikan tidak akan mampu membayar 
dari cash flow sendiri jika dituntut 
beratus ribu kerana kemalangan 
pekerjanya. Yang lebih malang lagi, 
banyak majikan dibuai perasaan yakin 
yang mereka akan mendapat 
perlindungan insurans atau takaful yang 
telah dibeli. 
 
‘Bom masa’ ini pasti akan meledak bila-
bila masa bagi sesetengah majikan                 
pada masa-masa hadapan. Bayangkan 
kalau company itu dapat dalam                
10 tahun mengumpulkan wang dalam 
setengah juta atau sejuta, kemudian 
dengan tiba-tiba pekerjanya telah cedera 
yang mahkamah akan memberikan 
maksimum pembayaran $100,000.00 
tuntutan jadi selebihnya majikan itu yang 
membayar dan akibatnya company orang 
kitani yang Perusahaan Mikrokecil dan 
Sederhana secara automatiknya tutup, 
bankrupt, muflis. 
 
Sebagai perbandingan, insurans kereta 
third party akan memberikan 
perlindungan tanpa had jika berlaku 
tuntutan kerana kecuaian pemandu. Ini 
perbezaannya. Ini kerana Akta Motor 
Vehicle Insurance,Third Party Risk Act 
Penggal 90 mewajibkan setiap 
kenderaan dilindungi insurans pihak 
ketiga (third party) secara tidak terhad. 
 
Alasan pihak insurans yang menyatakan 
bahawa memberi perlindungan common 
law secara tidak terhad kepada majikan 
adalah beban yang terlalu berat, tidak 
logik jika diselidik dengan mendalam. 
Pihak insurans dapat meringankan beban 
risiko mereka dengan menaikkan 

premium insurance kepada majikan atau 
melebihkan insurans kepada risiko-risiko 
ini. Mungkin juga keuntungan pihak 
insurans akan tidak selumayan dahulu 
tetapi jauh  dari merugikan mereka.  
 
Memastikan keuntungan yang lebih 
untuk syarikat-syarikat insurans tidak 
patut menjadi sandaran jika berbuat 
demikian akan membuat syarikat 
tempatan mengalami risiko yang jelas 
dan mereka akan bersemuka dengan 
sepertimana saya katakan tadi ialah 
mereka akan bankrupt dan muflis. 
 
Sekian, Yang Berhormat Pengerusi               
كَاتُهُ  ر  ب   اِلله و 

ُ
ة حْم  ر  لَيْكُمْ و  مُ ع  لا  و  السَّ

Yang Berhormat Menteri di Jabatan 
Perdana Menteri dan Menteri 
Kewangan dan Ekonomi II: Terima 
kasih Yang Berhormat Pengerusi. Terima 
kasih atas dua soalan daripada Yang 
Berhormat. 
 
Pertama, mengenai ROCBN (Registrar of 
Company Brunei Darussalam). Jadi, 
soalannya mengenai dengan pemegang 
IC ‘Hijau’, tidak boleh jadi director                    
di Negara Brunei Darussalam atau jika 
seorang sudah menjadi director dalam 
satu syarikat, tidak boleh lagi menjadi 
director dalam syarikat yang lain. 
Sebelum ini kita beri kelonggaran sampai 
terjadi beberapa masalah sehingga 
pekerja asing ini, namanya digunakan 
untuk menjadi director di sana sini. 
  
Ada sebahagian pekerja asing tidak 
mengetahui nama mereka digunakan. 
Ada jua disalah guna oleh sebahagian 
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orang kita, mendatangkan pekerja asing 
supaya dapat datang ke negara ini, 
mendaftar sebagai pengarah syarikat 
dan seterusnya diberikan IC  ‘Hijau’ 
tanpa menjamin mereka sudah dapat 
pekerjaan di negeri. Ini Perkara sebegitu 
dikategorikan sebagai human trafficking.  
 
Berikutan dengan isu ini, ROCBN telah 
mengambil langkah supaya kita meneliti 
lebih dalam bagi setiap orang pekerja 
asing yang datang ke Negara Brunei 
Darussalam ini untuk menjadi director. 
Jika dikira ada pekerja asing yang sudah 
bekerja di negara ini, maksudnya mereka 
datang ke Negara Brunei Darussalam ini 
bagi kerja yang sudah ditetapkan. 
Kenapa lesen visa, work permit, untuk 
bekerja for example menjadi seorang bus 
driver. Apabila datang ke negara ini, 
menjadi seorang pengarah dalam satu 
syarikat lain. work visanya untuk bus 
driver dan bukannya untuk menjadi 
director di negara ini. 
 
Itulah satu isu yang takut 
disalahgunakan. Pada masa ini, ROCBN 
lebih strict untuk memastikan sama ada 
pekerja ini benar-benar director ataupun 
bukan. Ini kerana ada sebahagian 
daripada pekerja asing ini, mereka tidak 
mengetahui bahawa nama mereka telah 
digunakan untuk menjadi director. 
Sebenarnya, tidak semestinya pekerja 
asing di negara ini, boleh jadi director, 
tiada masalah. Tapi kita mempunyai 
usual background check dan sebagainya.  
 
Soalnya mengenai pekerja asing yang 
sudah ada dalam negeri ini kerjanya, 
sebelum ia masuk mestilah memohon         

ke Labour Department dan sebagainya 
bagi mendaftarkan jawatan khas yang 
dipohonkan itu sahaja. Apabila pekerja 
asing menjadi director, pada masa ini, 
seperti yang diberitahu awal tadi, ROCBN 
dan because of human trafficking issue, 
perkara ini akan diteliti dan diambil lebih 
serius. Jika ada cara untuk mengatasi isu 
ini, mungkin boleh difikirkan kembali. 
 
Yang kedua mengenai insurans, kaola 
kurang pasti, insurance directive ini 
mungkin bukan dari BDCB. Kalau pekerja 
yang bekerja di mana-mana syarikat, 
memang tanggungjawab syarikat 
menjamin supaya working environment 
sesuai dan tidak akan membahayakan 
pekerja-pekerja mereka. Tapi, walaupun 
kita mengambil langkah untuk safety 
measure dan sebgainya, accidents do 
happen. Kemalangan ini tidak 
disengajakan. Kita perlulah membeli 
insurance coverage, just in case ada 
accident yang we didn’t anticipate some 
of this accident.  
 
Soalnya, ada insurans yang dijual kepada 
syarikat ataupun pekerja yang 
mempunyai limit hanya $100 ribu dan 
selepas itu mesti dibayar oleh majikan 
dan sebagainya. Tetapi ini juga tertakluk 
kepada insurans yang dibeli dan 
mengikut coverage insurans tersebut.  
 
Jika kita hendak membeli insurans 
coverage $1 juta, maka belilah insurans 
daripada syarikat yang berkenaan dan 
dibayar premium yang dicaj oleh 
insurance company tersebut. Itulah yang 
kaola punya understanding.  
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Insurans mungkin yang dicontohkan            
tadi yang mempunyai coverage $100 
ribu, memanglah insurans tersebut 
membayar hingga $100 ribu, dan 
lebihnya terpaksalah majikan, jadinya 
majikan tersebut mengambil risiko.  
 
Kita mahu mengambil cukup coverage, 
kita bolehlah berunding dengan 
insurance company berapa sebenarnya 
jumlah coverage yang mencukupi. Itu 
sahaja kaola boleh jawab soalan tadi. 
Terima kasih. 
 
Yang Berhormat Pengerusi: Silakan 
Yang Berhormat. 
 
Yang Berhormat Menteri Hal Ehwal 
Dalam Negeri: Terima kasih Yang 
Berhormat Pengerusi. Soalan daripada 
Yang Berhormat tadi, berkenaan dengan 
directorship ini. Sebenarnya itu sebagai 
kawalan untuk memastikan orang asing 
yang ada jawatan di negara ini, tidak 
tinggal lama without proper job untuk 
dijadikan directors. Itu sebagai kawalan 
dan bukannya untuk menyusahkan. It 
started in 2019.  
 
Seperti Yang Berhormat Menteri                  
di Jabatan Perdana Menteri dan Menteri 
Kewangan dan Ekonomi II maklumkan 
bahawa selepas ditemu duga, even the 
person yang proposes to be directors ini 
juga tidak mengetahui apa sebenarnya 
kerja mereka, tidak mengetahui bahasa 
dan sebagainya. Itu sebenarnya kawalan 
dan di Jabatan Buruh. Dikawal perkara ini 
untuk memastikan bahawa pekerja asing 
yang ada di negara ini mengikut apa 
yang tugas diberikan dan bukannya 

untuk stay longer and taking advantage. 
Itu dari segi pengawalan sahaja. Itu saja 
Yang Berhormat Pengerusi. 
 
Yang Berhormat Pengerusi: Saya 
persilakan Yang Berhormat Awang Haji 
Salleh Bostaman bin Haji Zainal Abidin. 
 
Yang Berhormat Awang Haji Salleh 
Bostaman bin Haji Zainal Abidin:    
حْيم   الرَّ نِ  حْم  َٰ الرَّ  ِ اللّٰه  Terima Kasih Yang .بِسْمِ 
Berhormat Pengerusi. Kaola ada 
beberapa soalan, jadi kaola akan baca 
setiap soalan dan berhenti bagi laluan 
untuk Yang Berhormat Menteri yang 
berkenaan menjawab dan izinkan kaola 
untuk menyambung seterusnya  ُ اء  اللّٰه   إِنْ ش 
Hal mengenai FDI. Usaha-usaha 
berterusan Kementerian Kewangan dan 
Ekonomi untuk menarik pelbagai Foreign 
Direct Investment untuk 
mempelbagaikan sumber ekonomi 
daripada bergantung pada industri 
minyak dan gas semata-mata, sangat-
sangat dialukan dan patut diberikan 
sokongan padu.  
 
Kaola sebagai pesara teknikal dari 
industri oil and gas, ikut teruja 
mengetahui inisiatif-inisiatif yang 
mempelbagaikan ekonomi negara, 
memperbanyakkan industri baharu untuk 
supplement pendapatan negara daripada 
bergantung rata-rata pada traditional 
industry oil dan gas yang selama ini 
berperanan sebagai goose that lays the 
golden eggs (angsa yang bertelurkan 
emas). Jadi, lebih banyak new industry, 
lebih banyak lagi “angsa yang bertelur 
emas”  ُ اء  اللّٰه  . إِنْ ش 
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Cadangan kaola, menambah apa yang 
kaola sarankan semasa pembahasan 
Rang Undang-Undang (2023) 
Perbekalan, 2023/2024 kelmarin, selain 
mengambil pengajaran dan lessons 
learned dari FDI’s yang lalu untuk 
diserapkan dalam terma dan conditions 
FDI’s yang selanjutnya, kaola cadangkan 
‘berigakanlah’, communicate, educate, 
komponen utama dalam terma dan 
syarat FDI’s itu kepada rakyat supaya 
tidak salah andaian, almaklum hanya 
segelintir ahli kerajaan yang terpilih saja 
yang mengetahui dan mengakses terma 
dan syarat yang dipersetujui untuk 
menarik FDI’s tersebut untuk melabur             
ke Negara Brunei Darussalam supaya 
rakyat yang tidak tahu tidak akan 
membuat andaian yang tidak betul dan 
buruk sangka. 
 
Ada sebilangan besar warga awam tidak 
mengerti mengapa budget negara masih 
dalam defisit walhal industri hiliran 
dilaporkan mendatangkan revenue 
lumayan hingga berjumlah $9.1 bilion, 
mungkin kita perlu educate rakyat 
supaya mereka faham walaupun revenue 
stream dari hiliran baharu ini sungguh 
memberangsangkan tapi belum masuk 
ke dalam treasury. 
 
Saya berhenti untuk memberi laluan 
untuk jawapan dan ada 7 lagi soalan 
selanjutnya.  ُ اء  اللّٰه  .  إِنْ ش 
 
Yang Berhormat Menteri di Jabatan 
Perdana Menteri dan Menteri 
Kewangan dan Ekonomi II: Terima 
kasih Yang Berhormat Pengerusi. 
Pertama sekali terima kasih juga kepada 

Yang Berhormat atas soalannya 
mengenai FDI’s dan syarat-syaratnya 
yang dipersetujui oleh kerajaan dengan 
FDI’s yang datang ke Negara Brunei 
Darussalam. 
 
Apa yang penting kaola rasa kita 
kongsikan dengan orang ramai 
manfaatnya ataupun keperluan kita 
menarik lebih banyak Pelaburan 
Langsung Asing ke dalam negeri. Dari 
segi syarat-syarat dan detail itu, kalau 
kita start mengongsikan kepada orang 
ramai, what can they do? Jua, akan 
menimbulkan lagi banyak soalan selepas 
itu. Because we cannot agree on 
everything. Because ada macam-macam 
pandangan dan sebagainya. Apa yang 
penting kita mesti kalau boleh bersatu 
hati dalam negara ini.  
 
Semua rakyat dan penduduk ini lebih 
faham kenapa kita perlu menarik lebih 
banyak FDI’s ke dalam negeri. Itu saja 
yang paling penting. Dari segi detail 
tersebut biarlah kerajaan dengan 
sokongan orang ramai mengusahakan 
lagi menarik FDI’s ke dalam negeri.  
 
Itu saja mungkin cara kita melaksanakan 
kerja ini. Tidak perlu sehingga detail 
because kalau dikongsikan memang 
banyak lagi soalan, argument dan 
sebagainya. Because seorang punya 
pandangan tidak semestinya orang lain 
mendapatkan pandangan yang sama. 
Itulah untuk menjawab soalan pertama 
daripada Yang Berhormat.Terima kasih. 
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Insurans mungkin yang dicontohkan            
tadi yang mempunyai coverage $100 
ribu, memanglah insurans tersebut 
membayar hingga $100 ribu, dan 
lebihnya terpaksalah majikan, jadinya 
majikan tersebut mengambil risiko.  
 
Kita mahu mengambil cukup coverage, 
kita bolehlah berunding dengan 
insurance company berapa sebenarnya 
jumlah coverage yang mencukupi. Itu 
sahaja kaola boleh jawab soalan tadi. 
Terima kasih. 
 
Yang Berhormat Pengerusi: Silakan 
Yang Berhormat. 
 
Yang Berhormat Menteri Hal Ehwal 
Dalam Negeri: Terima kasih Yang 
Berhormat Pengerusi. Soalan daripada 
Yang Berhormat tadi, berkenaan dengan 
directorship ini. Sebenarnya itu sebagai 
kawalan untuk memastikan orang asing 
yang ada jawatan di negara ini, tidak 
tinggal lama without proper job untuk 
dijadikan directors. Itu sebagai kawalan 
dan bukannya untuk menyusahkan. It 
started in 2019.  
 
Seperti Yang Berhormat Menteri                  
di Jabatan Perdana Menteri dan Menteri 
Kewangan dan Ekonomi II maklumkan 
bahawa selepas ditemu duga, even the 
person yang proposes to be directors ini 
juga tidak mengetahui apa sebenarnya 
kerja mereka, tidak mengetahui bahasa 
dan sebagainya. Itu sebenarnya kawalan 
dan di Jabatan Buruh. Dikawal perkara ini 
untuk memastikan bahawa pekerja asing 
yang ada di negara ini mengikut apa 
yang tugas diberikan dan bukannya 

untuk stay longer and taking advantage. 
Itu dari segi pengawalan sahaja. Itu saja 
Yang Berhormat Pengerusi. 
 
Yang Berhormat Pengerusi: Saya 
persilakan Yang Berhormat Awang Haji 
Salleh Bostaman bin Haji Zainal Abidin. 
 
Yang Berhormat Awang Haji Salleh 
Bostaman bin Haji Zainal Abidin:    
حْيم   الرَّ نِ  حْم  َٰ الرَّ  ِ اللّٰه  Terima Kasih Yang .بِسْمِ 
Berhormat Pengerusi. Kaola ada 
beberapa soalan, jadi kaola akan baca 
setiap soalan dan berhenti bagi laluan 
untuk Yang Berhormat Menteri yang 
berkenaan menjawab dan izinkan kaola 
untuk menyambung seterusnya  ُ اء  اللّٰه   إِنْ ش 
Hal mengenai FDI. Usaha-usaha 
berterusan Kementerian Kewangan dan 
Ekonomi untuk menarik pelbagai Foreign 
Direct Investment untuk 
mempelbagaikan sumber ekonomi 
daripada bergantung pada industri 
minyak dan gas semata-mata, sangat-
sangat dialukan dan patut diberikan 
sokongan padu.  
 
Kaola sebagai pesara teknikal dari 
industri oil and gas, ikut teruja 
mengetahui inisiatif-inisiatif yang 
mempelbagaikan ekonomi negara, 
memperbanyakkan industri baharu untuk 
supplement pendapatan negara daripada 
bergantung rata-rata pada traditional 
industry oil dan gas yang selama ini 
berperanan sebagai goose that lays the 
golden eggs (angsa yang bertelurkan 
emas). Jadi, lebih banyak new industry, 
lebih banyak lagi “angsa yang bertelur 
emas”  ُ اء  اللّٰه  . إِنْ ش 
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Cadangan kaola, menambah apa yang 
kaola sarankan semasa pembahasan 
Rang Undang-Undang (2023) 
Perbekalan, 2023/2024 kelmarin, selain 
mengambil pengajaran dan lessons 
learned dari FDI’s yang lalu untuk 
diserapkan dalam terma dan conditions 
FDI’s yang selanjutnya, kaola cadangkan 
‘berigakanlah’, communicate, educate, 
komponen utama dalam terma dan 
syarat FDI’s itu kepada rakyat supaya 
tidak salah andaian, almaklum hanya 
segelintir ahli kerajaan yang terpilih saja 
yang mengetahui dan mengakses terma 
dan syarat yang dipersetujui untuk 
menarik FDI’s tersebut untuk melabur             
ke Negara Brunei Darussalam supaya 
rakyat yang tidak tahu tidak akan 
membuat andaian yang tidak betul dan 
buruk sangka. 
 
Ada sebilangan besar warga awam tidak 
mengerti mengapa budget negara masih 
dalam defisit walhal industri hiliran 
dilaporkan mendatangkan revenue 
lumayan hingga berjumlah $9.1 bilion, 
mungkin kita perlu educate rakyat 
supaya mereka faham walaupun revenue 
stream dari hiliran baharu ini sungguh 
memberangsangkan tapi belum masuk 
ke dalam treasury. 
 
Saya berhenti untuk memberi laluan 
untuk jawapan dan ada 7 lagi soalan 
selanjutnya.  ُ اء  اللّٰه  .  إِنْ ش 
 
Yang Berhormat Menteri di Jabatan 
Perdana Menteri dan Menteri 
Kewangan dan Ekonomi II: Terima 
kasih Yang Berhormat Pengerusi. 
Pertama sekali terima kasih juga kepada 

Yang Berhormat atas soalannya 
mengenai FDI’s dan syarat-syaratnya 
yang dipersetujui oleh kerajaan dengan 
FDI’s yang datang ke Negara Brunei 
Darussalam. 
 
Apa yang penting kaola rasa kita 
kongsikan dengan orang ramai 
manfaatnya ataupun keperluan kita 
menarik lebih banyak Pelaburan 
Langsung Asing ke dalam negeri. Dari 
segi syarat-syarat dan detail itu, kalau 
kita start mengongsikan kepada orang 
ramai, what can they do? Jua, akan 
menimbulkan lagi banyak soalan selepas 
itu. Because we cannot agree on 
everything. Because ada macam-macam 
pandangan dan sebagainya. Apa yang 
penting kita mesti kalau boleh bersatu 
hati dalam negara ini.  
 
Semua rakyat dan penduduk ini lebih 
faham kenapa kita perlu menarik lebih 
banyak FDI’s ke dalam negeri. Itu saja 
yang paling penting. Dari segi detail 
tersebut biarlah kerajaan dengan 
sokongan orang ramai mengusahakan 
lagi menarik FDI’s ke dalam negeri.  
 
Itu saja mungkin cara kita melaksanakan 
kerja ini. Tidak perlu sehingga detail 
because kalau dikongsikan memang 
banyak lagi soalan, argument dan 
sebagainya. Because seorang punya 
pandangan tidak semestinya orang lain 
mendapatkan pandangan yang sama. 
Itulah untuk menjawab soalan pertama 
daripada Yang Berhormat.Terima kasih. 
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Yang Berhormat Awang Haji Salleh 
Bostaman bin Haji Zainal Abidin: 
Since we cannot debate, I will not debate 
with Yang Berhormat. Then we must see 
in muzakarah  ُ اء  اللّٰه  kita akan debate  إِنْ ش 
pros and con’s component yang perlu 
‘diberigakan’. 
 
Kaola teruskan dengan soalan yang 
kedua, stock exchange. Kaola 
difahamkan bahawa usaha kerajaan 
untuk membuka stock exchange sedang 
giat diusahakan dan  ُ اللّٰه اء   ش   akan  إِنْ 
menunggu sedikit masa lagi untuk 
pelancarannya. 
 
Stock exchange, stock market satu 
inisiatif baharu di negara ini untuk 
membantu negara, orang awam untuk 
melabur, menaikkan ekonomi pelabur 
dan ini memerlukan kefahaman akan 
risiko dan financial benefits dan 
risikonya.  
 
Kaola cadangkan sementara menunggu 
pelancaran stock exchange ini, 
disegerakan program-program untuk 
menaikkan pengetahuan (knowledge) 
warga awam tentang stock markets, 
risiko-risiko dalam pelaburan, financial 
awareness, financial supaya bakal-bakal 
pelabur tahu dan menjadi pelabur yang 
berwawasan dan tidak mengikut 
perasaan atau ikut crowd pressure. 
Terima kasih. 
 
Yang Berhormat Menteri di Jabatan 
Perdana Menteri dan Menteri 
Kewangan dan Ekonomi II: Terima 
kasih. Soalan kedua mengenai stock 
exchange. Agenda ini memang dalam 

beberapa tahun sudah Kementerian 
Kewangan dan Ekonomi cuba membuat 
persediaan.   
 
لِلّٰه  مْدُ  ح 

ْ
ل
َ
 hasil daripada kerja-kerja yang أ

telah dibuat, sistem tersebut almost 
ready. Tetapi, untuk menjayakan stock 
exchange, ia bukan saja mengharapkan 
sistemnya. Ia memerlukan beberapa 
supporting factors, terutamanya 
readiness of the bank, for example, 
primary dealers, secondary dealers and 
also readiness of the companies bahawa 
syarikat-syarikat yang hendak kita listing, 
apa rekodnya dan sebagainya. 
 
Lepas itu, company directors. Adakah 
company directors’ yang cukup 
experience menjadikan independent 
directors dalam syarikat-syarikat yang 
akan disenaraikan di stock exchange. 
Lepas itu, corporate secretary yang 
bertanggungjawab, dapat memproses 
isu-isu seperti menjamin transparency 
apa yang berlaku dalam setiap syarikat 
tersebut dan juga beberapa faktor lagi.  
 
Perkara-perkara ini boleh kita buat tetapi 
kita mesti juga faham investment 
mentality dalam negeri ini bagi 
pelaburan-pelaburan nanti. Jadi, ini satu 
usaha Kementerian Kewangan dan 
Ekonomi apabila stock exchange ini 
almost ready, akan dibuatkan roadshow 
dan juga educate the public dari segi 
risks and rewards of investment. Orang 
ramai mesti faham, sepertimana mana-
mana pelaburan, bukan semua 
guarantee keuntungan. Setiap pelaburan 
ada risikonya juga.  
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Bagaimana setiap pelabur menstruktur 
investment portfolio, adakah semua 
dalam stock atau ada sebahagian dalam 
deposit dan sebagainya. Itu tertakluk 
kepada keadaan setiap individu. Sebelum 
stock exchange ini dilancarkan akan 
diberikan education kepada orang ramai. 
  
Memang ada sebahagian orang                  
kitani sudah expert  dalam investment  
tapi bukan semua. Dengan adanya 
education ini, mereka tidak terus rushing 
beli sahaja apa yang tersenarai dalam 
stock exchange ‘kitani’ nanti. They have 
to membuat informed decision.  ُ اء  اللّٰه   إِنْ ش 
Terima kasih.  
 
Yang Berhormat Awang Haji Salleh 
Bostaman bin Haji Zainal Abdidin:  
Soalan ketiga, Yang Berhormat 
Pengerusi. Free Trade Agreement (FTA), 
kaola ingin mengucapkan tahniah 
kepada agensi-agensi kerajaan atas 
usaha perundingan bersama dalam 
mencapai terma dan syarat perdagangan 
Negara Brunei Darussalam menyertai 
FTA yang ada. Negara kita telah diberkati 
atas tindakan memeterai beberapa 
perjanjian perdagangan collective                   
di rantau ASEAN dan Asia Pasifik.  
 
Persoalannya, bagaimanakah kita 
sebagai sebuah negara mengambil 
faedah daripada perjanjian FTA tersebut 
dan kaola mencadangkan supaya 
Perusahaan Mikrokecil dan Sederhana 
(PMKS) mendapat manfaat daripada           
FTA tersebut dan adakah diadakan 
indicator yang dapat dikongsikan dalam 
menunjukkan success of SME yang telah 

mengikuti manfaat dari FTA yang telah 
dibincangkan?  
 
Kaola mencadangkan untuk membuat 
pertimbangan bagi menubuhkan 
akademi perdagangan dalam MFA, 
MOFe, MPRT yang berperanan secara 
khusus untuk berkomunikasi, mengajar 
dan melatih SME akan kandungan dalam 
FTA, supaya mereka, iaitu komuniti 
perdagangan kita termasuk Perusahaan 
Mikrokecil dan Sederhana (PMKS)  dapat 
manfaat daripada FTA  yang telah 
dirundingkan bersama. 
 
Cadangan kedua, adakah ada insiatif-
inisiatif yang mengunakan kepakaran 
dan Global Network Brunei Economic 
Development Board dan Brunei 
Darussalam Assets yang telah bergabung 
untuk menarik FDI’s dari negara-negara 
yang tidak mempunyai akses kepada 
terms FDI’s negara ini untuk melabur dan 
menggunakan negara ini sebagai 
platform, membuat joint venture untuk 
memasuki pemasaran baharu dan secara 
tidak langsung menarik local SME 
sebagai supplier kepada joint venture 
tersebut. Saya beri laluan. 
 
Yang Berhormat Menteri di Jabatan 
Perdana Menteri dan Menteri 
Kewangan dan Ekonomi II:  Terima 
kasih Yang Berhormat. Ini mengenai Free 
Trade Agreement (FTA) yang telah 
kerajaan kitani ikuti. Pertama kali,                  
kita telah mendengar beberapa                  
tahun kebelakangan ini, Regional 
Comprehensive Economics Partnership 
(RCEP), iaitu suatu FTA antara negara 
ASEAN dengan 5 buah negara  di rantau 
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Yang Berhormat Awang Haji Salleh 
Bostaman bin Haji Zainal Abidin: 
Since we cannot debate, I will not debate 
with Yang Berhormat. Then we must see 
in muzakarah  ُ اء  اللّٰه  kita akan debate  إِنْ ش 
pros and con’s component yang perlu 
‘diberigakan’. 
 
Kaola teruskan dengan soalan yang 
kedua, stock exchange. Kaola 
difahamkan bahawa usaha kerajaan 
untuk membuka stock exchange sedang 
giat diusahakan dan  ُ اللّٰه اء   ش   akan  إِنْ 
menunggu sedikit masa lagi untuk 
pelancarannya. 
 
Stock exchange, stock market satu 
inisiatif baharu di negara ini untuk 
membantu negara, orang awam untuk 
melabur, menaikkan ekonomi pelabur 
dan ini memerlukan kefahaman akan 
risiko dan financial benefits dan 
risikonya.  
 
Kaola cadangkan sementara menunggu 
pelancaran stock exchange ini, 
disegerakan program-program untuk 
menaikkan pengetahuan (knowledge) 
warga awam tentang stock markets, 
risiko-risiko dalam pelaburan, financial 
awareness, financial supaya bakal-bakal 
pelabur tahu dan menjadi pelabur yang 
berwawasan dan tidak mengikut 
perasaan atau ikut crowd pressure. 
Terima kasih. 
 
Yang Berhormat Menteri di Jabatan 
Perdana Menteri dan Menteri 
Kewangan dan Ekonomi II: Terima 
kasih. Soalan kedua mengenai stock 
exchange. Agenda ini memang dalam 

beberapa tahun sudah Kementerian 
Kewangan dan Ekonomi cuba membuat 
persediaan.   
 
لِلّٰه  مْدُ  ح 

ْ
ل
َ
 hasil daripada kerja-kerja yang أ

telah dibuat, sistem tersebut almost 
ready. Tetapi, untuk menjayakan stock 
exchange, ia bukan saja mengharapkan 
sistemnya. Ia memerlukan beberapa 
supporting factors, terutamanya 
readiness of the bank, for example, 
primary dealers, secondary dealers and 
also readiness of the companies bahawa 
syarikat-syarikat yang hendak kita listing, 
apa rekodnya dan sebagainya. 
 
Lepas itu, company directors. Adakah 
company directors’ yang cukup 
experience menjadikan independent 
directors dalam syarikat-syarikat yang 
akan disenaraikan di stock exchange. 
Lepas itu, corporate secretary yang 
bertanggungjawab, dapat memproses 
isu-isu seperti menjamin transparency 
apa yang berlaku dalam setiap syarikat 
tersebut dan juga beberapa faktor lagi.  
 
Perkara-perkara ini boleh kita buat tetapi 
kita mesti juga faham investment 
mentality dalam negeri ini bagi 
pelaburan-pelaburan nanti. Jadi, ini satu 
usaha Kementerian Kewangan dan 
Ekonomi apabila stock exchange ini 
almost ready, akan dibuatkan roadshow 
dan juga educate the public dari segi 
risks and rewards of investment. Orang 
ramai mesti faham, sepertimana mana-
mana pelaburan, bukan semua 
guarantee keuntungan. Setiap pelaburan 
ada risikonya juga.  
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Bagaimana setiap pelabur menstruktur 
investment portfolio, adakah semua 
dalam stock atau ada sebahagian dalam 
deposit dan sebagainya. Itu tertakluk 
kepada keadaan setiap individu. Sebelum 
stock exchange ini dilancarkan akan 
diberikan education kepada orang ramai. 
  
Memang ada sebahagian orang                  
kitani sudah expert  dalam investment  
tapi bukan semua. Dengan adanya 
education ini, mereka tidak terus rushing 
beli sahaja apa yang tersenarai dalam 
stock exchange ‘kitani’ nanti. They have 
to membuat informed decision.  ُ اء  اللّٰه   إِنْ ش 
Terima kasih.  
 
Yang Berhormat Awang Haji Salleh 
Bostaman bin Haji Zainal Abdidin:  
Soalan ketiga, Yang Berhormat 
Pengerusi. Free Trade Agreement (FTA), 
kaola ingin mengucapkan tahniah 
kepada agensi-agensi kerajaan atas 
usaha perundingan bersama dalam 
mencapai terma dan syarat perdagangan 
Negara Brunei Darussalam menyertai 
FTA yang ada. Negara kita telah diberkati 
atas tindakan memeterai beberapa 
perjanjian perdagangan collective                   
di rantau ASEAN dan Asia Pasifik.  
 
Persoalannya, bagaimanakah kita 
sebagai sebuah negara mengambil 
faedah daripada perjanjian FTA tersebut 
dan kaola mencadangkan supaya 
Perusahaan Mikrokecil dan Sederhana 
(PMKS) mendapat manfaat daripada           
FTA tersebut dan adakah diadakan 
indicator yang dapat dikongsikan dalam 
menunjukkan success of SME yang telah 

mengikuti manfaat dari FTA yang telah 
dibincangkan?  
 
Kaola mencadangkan untuk membuat 
pertimbangan bagi menubuhkan 
akademi perdagangan dalam MFA, 
MOFe, MPRT yang berperanan secara 
khusus untuk berkomunikasi, mengajar 
dan melatih SME akan kandungan dalam 
FTA, supaya mereka, iaitu komuniti 
perdagangan kita termasuk Perusahaan 
Mikrokecil dan Sederhana (PMKS)  dapat 
manfaat daripada FTA  yang telah 
dirundingkan bersama. 
 
Cadangan kedua, adakah ada insiatif-
inisiatif yang mengunakan kepakaran 
dan Global Network Brunei Economic 
Development Board dan Brunei 
Darussalam Assets yang telah bergabung 
untuk menarik FDI’s dari negara-negara 
yang tidak mempunyai akses kepada 
terms FDI’s negara ini untuk melabur dan 
menggunakan negara ini sebagai 
platform, membuat joint venture untuk 
memasuki pemasaran baharu dan secara 
tidak langsung menarik local SME 
sebagai supplier kepada joint venture 
tersebut. Saya beri laluan. 
 
Yang Berhormat Menteri di Jabatan 
Perdana Menteri dan Menteri 
Kewangan dan Ekonomi II:  Terima 
kasih Yang Berhormat. Ini mengenai Free 
Trade Agreement (FTA) yang telah 
kerajaan kitani ikuti. Pertama kali,                  
kita telah mendengar beberapa                  
tahun kebelakangan ini, Regional 
Comprehensive Economics Partnership 
(RCEP), iaitu suatu FTA antara negara 
ASEAN dengan 5 buah negara  di rantau 
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ini juga seperti China, Australia, New 
Zealand, Jepun dan Korea.  
 
Selepas kita masuk dalam perjanjian ini, 
Kementerian Kewangan dan Ekonomi 
telah mengambil langkah untuk 
mengongsikan details dengan industry 
players.  
 
Perkara ini sudah dijalankan. Pada masa 
ini kerajaan masih lagi dalam 
perundingan untuk finalising satu lagi 
FTA, iaitu Comprehensive and 
Progressive Agreement for Trans-Pacific 
Partnership (CPTPP), melibatkan 11 buah 
negera. Negara kita terlibat dalam final 
stage of finalisation.  
 
Satu lagi yang dichampion oleh Amerika 
Syarikat yang terbaru, iaitu Indo-Pacific 
Economic Framework, itu baru                 
dimulai  berunding sejak tahun lepas.     
 ُ اء  اللّٰه  akan terus berunding dengan   إِنْ ش 
13 buah negara lain dalam economy 
framework ini.  
 
Apa sebenarnya tujuan kita mengikuti 
beberapa FTA seperti yang kaola sebut 
tadi, kita negara yang kecil. Dikira 
sebelum ini, kita tidak banyak barang 
yang hendak diexport .  
 
Apatah manfaat kepada negara kita, bagi 
Kementerian Kewangan dan Ekonomi 
ataupun Kerajaan Negara Brunei 
Darussalam, kita mengikuti FTA ini 
supaya kita boleh upgrade because 
dalam perjanjian setiap FTA itu, ia 
banyak chapters. Setiap chapter ini bagi 
peluang untuk negara kita mengupgrade 
trading policies.  

Bagi negara lain, ia melihat Negara 
Brunei Darussalam sebagai satu negara 
yang mempunyai trading policy yang up 
to date, yang moden. Kalau satu hari 
nanti apabila industri kita sudah 
meningkat dengan produk-produk untuk 
diexport, mudah bagi kita mengexport 
barang kita ke negara lain. Bukannya 
menunggu masa sampai akan 
mengexport barang baru akan memasuki 
FTA ini. Jadi, ini untuk membuat 
persediaan bagi meningkatan imej kita 
sebagai suatu trading country.  
 
Dengan accept suatu perjanjian 
melibatkan 2 billion population, one third 
of the population dalam dunia ini. Ini 
suatu peluang yang besar, yang penting 
kita mesti meningkatkan lagi produk-
produk kita untuk dapat diexport                      
ke negara-negara lain. Kalau itu dahulu 
diusahakan, kalau sudah datang 
masanya ada produk untuk diexport.   
 
FTA itu akan memudahkan lagi kta 
mengexport. Satu contoh, mengenai 
CPTPP. Sejak kita ada BFI Fertiliser, Chile 
negara founders of CPTPP including 
Negara Brunei Darussalam. Suatu 
keistimewaannya, masa ini urea dapat 
diexport ke Chile tidak bayar cukai                    
di sana. Ini pertama kali dalam sejarah 
kita, untuk mengeksport barang ke Chile.  
 
Suatu perjanjian, memudahkan kita 
mengexport barang-barang kita bukan 
urea saja. On top of that, jika kita dalam 
CPTPP  mungkin ada negara yang lain ia 
bukan part of CPTPP ataupun Regional 
Comprehensive Economic Partnership 
(RCEP). Ia boleh menubuhkan suatu 
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company di Negara Brunei Darussalam 
sebagai satu FDI.  
 
Kalau ia menubuhkan syarikatnya                                       
di negara ini, maksudnya ia dikira satu 
company dari Negara Brunei Darussalam 
ini bukannya dari negara asalnya.  Ia 
boleh manfaatkan kita punya terms and 
conditions di bawah FTA itu. Untuk 
menguntungkan kita punya MSME, kalau 
sudah ada FDI’s sepeti kaola kongsikan.  
 
Setiap FDI yang datang melabur                
di negara ini kita bagi peluang maximize 
peluang untuk mereka spin off kepada 
FMSME kita dan on top of that menjana 
pekerjaan baharu untuk anak-anak 
tempatan kita. Itulah jawapan kaola bagi 
soalan yang ketiga. Terima kasih. 
 
Yang Berhormat Pengerusi: Terima 
kasih Yang Berhormat Menteri di Jabatan 
Perdana Menteri dan Menteri Kewangan 
dan Ekonomi II. Tadi kita telah 
mempersilakan untuk mendengar 
keterangan atau soalan daripada Yang 
Berhormat Pehin Orang Kaya Indera 
Pahlawan Dato Seri Setia Haji Awang 
Suyoi bin Haji Osman, yang ’kitani’ 
tinggalkan sekejap untuk menyelesaikan 
sesuatu perkara.   
 
Sekarang saya persilakan Yang 
Berhormat untuk menyuarakan 
keterangannya. Silakan Yang Berhormat. 
 
Yang Berhormat Pehin Orang Kaya 
Indera Pahlawan Dato Seri Setia 
Haji Awang Suyoi bin Haji Osman: 
Terima kasih Yang Berhomat Pengerusi.  

حْيم  نِ الرَّ حْم  َٰ ِ الرَّ بِسْمِ اللّٰه
رَبِّ   ه  لِله حَمْدُ 

ْ
فه اَل َ شْْ

َ
أ عَلََٰ  مُ 

َ
لَ وَالسَّ ةُ 

َ
لَ وَالصَّ  ، نَ ي  مه

َ
عَال

ْ
ال  

هه  وَصَحْبه هه  آله وَعَلََٰ  دٍ  مُحَمَّ نَا  ده سَيِّ  ، نَ ي  مُرْسَله
ْ
وَال يَاءه  نْبه

َ ْ
 الْ

نَ  ي  جْمَعه
َ
  أ

كَاتُهُ  ر  ب  و  اِلله   
ُ
ة حْم  ر  و  لَيْكُمْ  ع  مُ  لا    dan salam السَّ

sejahtera. Kaola lebih dahulu 
mengucapkan terima kasih berbanyak-
banyak kepada Yang Berhormat Menteri 
di Jabatan Perdana Menteri dan Menteri 
Kewangan dan Ekonomi II, atas 
pembentangan tajuk di bawah 
Kementerian Kewangan dan Ekonomi. 
 
Kaola tidaklah akan banyak mengulas 
peruntukan di bawah Kementerian 
Kewangan dan Ekonomi malah kaola 
amat menghargai peranan yang 
dimainkan oleh Kementerian Kewangan 
dan Ekonomi yang antara lain 
menguruskan kewangan negara agar 
seimbang antara pendapatan dengan 
perbelanjaan, memastikan kedudukan 
kewangan kita stabil dan mengagihkan 
perbelanjaan ke kementerian-
kementerian dan jabatan-jabatan  
kerajaan. 
 
Kaola cuma ingin menyentuh mengenai 
di bawah Tajuk Perindustrian yang boleh 
menjamin masa hadapan negara.  Kaola 
berpendapat kita mesti jelas tentang 
kepelbagaian ini walaupun kerap kali kita 
menyebut kepelbagaian, kaola 
berpendapat mungkin kita perlu 
menyatakan lagi sekali atau lebih 
spesifik, industri mana yang akan           
kita fokus dan bagaimana kita 
menyokongnya: 
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ini juga seperti China, Australia, New 
Zealand, Jepun dan Korea.  
 
Selepas kita masuk dalam perjanjian ini, 
Kementerian Kewangan dan Ekonomi 
telah mengambil langkah untuk 
mengongsikan details dengan industry 
players.  
 
Perkara ini sudah dijalankan. Pada masa 
ini kerajaan masih lagi dalam 
perundingan untuk finalising satu lagi 
FTA, iaitu Comprehensive and 
Progressive Agreement for Trans-Pacific 
Partnership (CPTPP), melibatkan 11 buah 
negera. Negara kita terlibat dalam final 
stage of finalisation.  
 
Satu lagi yang dichampion oleh Amerika 
Syarikat yang terbaru, iaitu Indo-Pacific 
Economic Framework, itu baru                 
dimulai  berunding sejak tahun lepas.     
 ُ اء  اللّٰه  akan terus berunding dengan   إِنْ ش 
13 buah negara lain dalam economy 
framework ini.  
 
Apa sebenarnya tujuan kita mengikuti 
beberapa FTA seperti yang kaola sebut 
tadi, kita negara yang kecil. Dikira 
sebelum ini, kita tidak banyak barang 
yang hendak diexport .  
 
Apatah manfaat kepada negara kita, bagi 
Kementerian Kewangan dan Ekonomi 
ataupun Kerajaan Negara Brunei 
Darussalam, kita mengikuti FTA ini 
supaya kita boleh upgrade because 
dalam perjanjian setiap FTA itu, ia 
banyak chapters. Setiap chapter ini bagi 
peluang untuk negara kita mengupgrade 
trading policies.  

Bagi negara lain, ia melihat Negara 
Brunei Darussalam sebagai satu negara 
yang mempunyai trading policy yang up 
to date, yang moden. Kalau satu hari 
nanti apabila industri kita sudah 
meningkat dengan produk-produk untuk 
diexport, mudah bagi kita mengexport 
barang kita ke negara lain. Bukannya 
menunggu masa sampai akan 
mengexport barang baru akan memasuki 
FTA ini. Jadi, ini untuk membuat 
persediaan bagi meningkatan imej kita 
sebagai suatu trading country.  
 
Dengan accept suatu perjanjian 
melibatkan 2 billion population, one third 
of the population dalam dunia ini. Ini 
suatu peluang yang besar, yang penting 
kita mesti meningkatkan lagi produk-
produk kita untuk dapat diexport                      
ke negara-negara lain. Kalau itu dahulu 
diusahakan, kalau sudah datang 
masanya ada produk untuk diexport.   
 
FTA itu akan memudahkan lagi kta 
mengexport. Satu contoh, mengenai 
CPTPP. Sejak kita ada BFI Fertiliser, Chile 
negara founders of CPTPP including 
Negara Brunei Darussalam. Suatu 
keistimewaannya, masa ini urea dapat 
diexport ke Chile tidak bayar cukai                    
di sana. Ini pertama kali dalam sejarah 
kita, untuk mengeksport barang ke Chile.  
 
Suatu perjanjian, memudahkan kita 
mengexport barang-barang kita bukan 
urea saja. On top of that, jika kita dalam 
CPTPP  mungkin ada negara yang lain ia 
bukan part of CPTPP ataupun Regional 
Comprehensive Economic Partnership 
(RCEP). Ia boleh menubuhkan suatu 

 
 
PETANG HARI RABU, 15HB. SYAABAN 1444H/8HB. MAC 2023M 
  

239 

company di Negara Brunei Darussalam 
sebagai satu FDI.  
 
Kalau ia menubuhkan syarikatnya                                       
di negara ini, maksudnya ia dikira satu 
company dari Negara Brunei Darussalam 
ini bukannya dari negara asalnya.  Ia 
boleh manfaatkan kita punya terms and 
conditions di bawah FTA itu. Untuk 
menguntungkan kita punya MSME, kalau 
sudah ada FDI’s sepeti kaola kongsikan.  
 
Setiap FDI yang datang melabur                
di negara ini kita bagi peluang maximize 
peluang untuk mereka spin off kepada 
FMSME kita dan on top of that menjana 
pekerjaan baharu untuk anak-anak 
tempatan kita. Itulah jawapan kaola bagi 
soalan yang ketiga. Terima kasih. 
 
Yang Berhormat Pengerusi: Terima 
kasih Yang Berhormat Menteri di Jabatan 
Perdana Menteri dan Menteri Kewangan 
dan Ekonomi II. Tadi kita telah 
mempersilakan untuk mendengar 
keterangan atau soalan daripada Yang 
Berhormat Pehin Orang Kaya Indera 
Pahlawan Dato Seri Setia Haji Awang 
Suyoi bin Haji Osman, yang ’kitani’ 
tinggalkan sekejap untuk menyelesaikan 
sesuatu perkara.   
 
Sekarang saya persilakan Yang 
Berhormat untuk menyuarakan 
keterangannya. Silakan Yang Berhormat. 
 
Yang Berhormat Pehin Orang Kaya 
Indera Pahlawan Dato Seri Setia 
Haji Awang Suyoi bin Haji Osman: 
Terima kasih Yang Berhomat Pengerusi.  

حْيم  نِ الرَّ حْم  َٰ ِ الرَّ بِسْمِ اللّٰه
رَبِّ   ه  لِله حَمْدُ 

ْ
فه اَل َ شْْ

َ
أ عَلََٰ  مُ 

َ
لَ وَالسَّ ةُ 

َ
لَ وَالصَّ  ، نَ ي  مه

َ
عَال

ْ
ال  

هه  وَصَحْبه هه  آله وَعَلََٰ  دٍ  مُحَمَّ نَا  ده سَيِّ  ، نَ ي  مُرْسَله
ْ
وَال يَاءه  نْبه

َ ْ
 الْ

نَ  ي  جْمَعه
َ
  أ

كَاتُهُ  ر  ب  و  اِلله   
ُ
ة حْم  ر  و  لَيْكُمْ  ع  مُ  لا    dan salam السَّ

sejahtera. Kaola lebih dahulu 
mengucapkan terima kasih berbanyak-
banyak kepada Yang Berhormat Menteri 
di Jabatan Perdana Menteri dan Menteri 
Kewangan dan Ekonomi II, atas 
pembentangan tajuk di bawah 
Kementerian Kewangan dan Ekonomi. 
 
Kaola tidaklah akan banyak mengulas 
peruntukan di bawah Kementerian 
Kewangan dan Ekonomi malah kaola 
amat menghargai peranan yang 
dimainkan oleh Kementerian Kewangan 
dan Ekonomi yang antara lain 
menguruskan kewangan negara agar 
seimbang antara pendapatan dengan 
perbelanjaan, memastikan kedudukan 
kewangan kita stabil dan mengagihkan 
perbelanjaan ke kementerian-
kementerian dan jabatan-jabatan  
kerajaan. 
 
Kaola cuma ingin menyentuh mengenai 
di bawah Tajuk Perindustrian yang boleh 
menjamin masa hadapan negara.  Kaola 
berpendapat kita mesti jelas tentang 
kepelbagaian ini walaupun kerap kali kita 
menyebut kepelbagaian, kaola 
berpendapat mungkin kita perlu 
menyatakan lagi sekali atau lebih 
spesifik, industri mana yang akan           
kita fokus dan bagaimana kita 
menyokongnya: 
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1. Kita ambil contoh Industri 
Argimakanan misalannya.  Sejauh 
manakah infrastruktur yang 
diperlukan untuk menyokong 
pengusaha-pengusaha tempatan 
disediakan seperti jalan-jalan raya, 
saliran air, bekalan elektrik, khidmat 
nasihat, kewangan, market 
distribution, penyediaan gudang-
gudang dan lain-lain. Ini untuk 
mengelakkan pengusaha itu 
menempuh stumbling block dalam 
mereka mengembangkan 
perusahaan mereka.   

Masalah ini sebolehnya diatasi secara 
keseluruhan bukan piecemeal.  
Dicadangkan agar kemudahan-
kemudahan ini dikendalikan melalui 
kaedah one stop agency agar mereka 
tidak ’berlari ke sana ke mari’ untuk 
mendapatkan sesuatu dan mendapat 
layanan berbeza daripada pihak-
pihak kerajaan atau untuk mendapat 
approval daripada pihak-pihak 
berkuasa.; 

2. Mengenai Industri Pelancongan 
sebagai contoh.  Adakah ia masih 
merupakan salah satu industri 
kepelbagaian yang kita rasa 
mempunyai potensi sebagai sumber 
pendapatan negara?  

Sejauh manakah kita mendukung 
industri ini dengan sokongan-
sokongan yang konkrit. Kalau dahulu 
kita menyebutnya dalam capital 
letters, kaola harap ia masih dalam 
capital letters dan jika pun tidak 

menukar goal post dikhuatiri kita 
akan loose side of the goal post.  

Kaola masih ingat tourism industry 
kita pernah bincangkan di Dewan 
yang mulia ini dan diikuti dengan 
tawaran biasiswa bagi pelajar-pelajar 
kita mengambil jurusan yang 
berkaitan dengan pelancongan tetapi 
apabila pelajar-pelajar ini tamat, 
keutamaan yang kita uar-uarkan 
sudah berkurangan dan mereka tidak 
mendapat pekerjaan di sektor 
pelancongan hingga ada antara 
mereka menjadi hotel receptionist 
sahaja.  Kita tidak mahu perkara 
seperti ini berulang lagi kerana ia 
merugikan semua pihak.; dan 

3. Kaola ingin menyentuh menimbulkan 
mengenai Industri Pembinaan yang 
kaola percaya juga dikenal pasti 
sebagai industri utama bagi Negara 
Brunei Darussalam sebagai sebuah 
negara yang sedang membangun. 
Dengan berkurangnya perbelanjaan 
kerajaan dalam projek-projek 
kemajuan, ia memberi impak yang 
adverse kepada kontraktor dan 
konsultan.   

Sebilangan kontraktor telah pun 
mengurangkan pekerja mereka                 
ke tahap yang minimum untuk 
mengelak daripada tutup terus.                   
Di samping itu, GLC’s lebih suka 
mengambil khidmat perunding luar 
daripada khidmat tempatan dan ini 
menambah lagi masalah kepada 
kontraktor dan perunding tempatan.  
Mereka juga menghadapi masalah 
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lambat pembayaran, kekurangan 
buruh dan sebagainya. 

Dalam perkara ini, kaola memohon 
pencerahan daripada Yang 
Berhormat Menteri di Jabatan 
Perdana Menteri dan Menteri 
Kewangan II agar kita lebih jelas 
kepelbagaian macam manakah yang 
kita maksudkan atau industri 
manakah yang akan kita 
pelbagaikan, yang kita iktiraf sebagai 
kepelbagaian dalam usaha kita untuk 
mencapai pertumbuhan ekonomi 
yang mampan? 

 
Terima kasih Yang Berhormat Pengerusi, 
كَاتُهُ  ر  ب   اِلله و 

ُ
ة حْم  ر  لَيْكُمْ و  مُ ع  لا  وبالله التوفيق والهداية. و  السَّ

 
Yang Berhormat Menteri di Jabatan 
Perdana Menteri dan Menteri 
Kewangan dan Ekonomi II: Terima 
kasih Yang Berhormat Pengerusi dan 
terima kasih Yang Berhormat mengenai 
beberapa soalan. 
 
Kalau ’kitani’ lihat Economic Blueprint, 
kitani ada beberapa priority sectors yang 
kitani fokus. Kerajaan akan 
mempelbagaikan ekonomi tapi ’kitani’ 
mesti juga fokus. Fokus ’kitani’ tidak 
boleh terlalu wide, agrimakanan satu 
sektor utama bagi negara ’kitani’ 
termasuk juga tourism.   
 
Cadangan untuk mengadakan satu one 
stop agency untuk mengatasi isu-isu dan 
sebagainya memang satu cadangan yang 
bagus. Sebelum ini pun ada dicadangkan 
kalau ’kitani’ ikut contoh pada masa ini 
ada FDI’s yang hendak datang ke negara 

ini, ’kitani’ ada satu pasukan untuk 
menghandle isu-isu FDI’s ini. Nampak 
approach ’kitani’, ini nampak sangat 
efektif.   
 
Bagi MSME dalam negara ini, berikutan 
dengan cadangan yang ’kitani’ dengar 
dalam beberapa hari ini,   ُ اء  اللّٰه  akan   إِنْ ش 
difikirkan sama ada industri business 
ecosystem ataupun Darussalam 
Enterprise ’kitani’ fikirkan untuk 
menubuhkan satu pasukan untuk 
menolong MSME kitani dengan masalah-
masalah mereka dalam perniagaan. 
 
Mengenai tourism, memang satu sektor 
yang kitani fokus juga.  Kalau ’kitani’ lihat 
dari segi jumlah tourist datang ke negara 
ini, dibandingkan tahun 2019 dengan 
2018, jauh meningkat. Pada masa itu 
diharap-harapkan juga tahun 2020 akan 
seterusnya meningkat, terkena       
COVID-19 memang turun.   
 
Pada masa ini sempadan sudah dibuka, 
nampak sudah start ada tourist datang 
ke negara ini. Rakan sejawatan saya dari 
Kementerian Sumber-Sumber Utama dan 
Pelancongan, ada rancangan-rancangan 
untuk memajukan lagi sektor tourism 
’kitani’.   
 
Dari segi pembinaan, soalannya kenapa 
GLC’s itu kadang-kadang menggunakan 
technical expertise  dari luar negeri 
ataupun mungkin company dari luar 
negeri dalam bidang ini.  Sejauh kaola 
tahu ’kitani’ selalu menggunakan syarikat 
tempatan tetapi ada satu contohnya, 
kitani meminta quotation daripada 
syarikat tempatan and at the same time 
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1. Kita ambil contoh Industri 
Argimakanan misalannya.  Sejauh 
manakah infrastruktur yang 
diperlukan untuk menyokong 
pengusaha-pengusaha tempatan 
disediakan seperti jalan-jalan raya, 
saliran air, bekalan elektrik, khidmat 
nasihat, kewangan, market 
distribution, penyediaan gudang-
gudang dan lain-lain. Ini untuk 
mengelakkan pengusaha itu 
menempuh stumbling block dalam 
mereka mengembangkan 
perusahaan mereka.   

Masalah ini sebolehnya diatasi secara 
keseluruhan bukan piecemeal.  
Dicadangkan agar kemudahan-
kemudahan ini dikendalikan melalui 
kaedah one stop agency agar mereka 
tidak ’berlari ke sana ke mari’ untuk 
mendapatkan sesuatu dan mendapat 
layanan berbeza daripada pihak-
pihak kerajaan atau untuk mendapat 
approval daripada pihak-pihak 
berkuasa.; 

2. Mengenai Industri Pelancongan 
sebagai contoh.  Adakah ia masih 
merupakan salah satu industri 
kepelbagaian yang kita rasa 
mempunyai potensi sebagai sumber 
pendapatan negara?  

Sejauh manakah kita mendukung 
industri ini dengan sokongan-
sokongan yang konkrit. Kalau dahulu 
kita menyebutnya dalam capital 
letters, kaola harap ia masih dalam 
capital letters dan jika pun tidak 

menukar goal post dikhuatiri kita 
akan loose side of the goal post.  

Kaola masih ingat tourism industry 
kita pernah bincangkan di Dewan 
yang mulia ini dan diikuti dengan 
tawaran biasiswa bagi pelajar-pelajar 
kita mengambil jurusan yang 
berkaitan dengan pelancongan tetapi 
apabila pelajar-pelajar ini tamat, 
keutamaan yang kita uar-uarkan 
sudah berkurangan dan mereka tidak 
mendapat pekerjaan di sektor 
pelancongan hingga ada antara 
mereka menjadi hotel receptionist 
sahaja.  Kita tidak mahu perkara 
seperti ini berulang lagi kerana ia 
merugikan semua pihak.; dan 

3. Kaola ingin menyentuh menimbulkan 
mengenai Industri Pembinaan yang 
kaola percaya juga dikenal pasti 
sebagai industri utama bagi Negara 
Brunei Darussalam sebagai sebuah 
negara yang sedang membangun. 
Dengan berkurangnya perbelanjaan 
kerajaan dalam projek-projek 
kemajuan, ia memberi impak yang 
adverse kepada kontraktor dan 
konsultan.   

Sebilangan kontraktor telah pun 
mengurangkan pekerja mereka                 
ke tahap yang minimum untuk 
mengelak daripada tutup terus.                   
Di samping itu, GLC’s lebih suka 
mengambil khidmat perunding luar 
daripada khidmat tempatan dan ini 
menambah lagi masalah kepada 
kontraktor dan perunding tempatan.  
Mereka juga menghadapi masalah 
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lambat pembayaran, kekurangan 
buruh dan sebagainya. 

Dalam perkara ini, kaola memohon 
pencerahan daripada Yang 
Berhormat Menteri di Jabatan 
Perdana Menteri dan Menteri 
Kewangan II agar kita lebih jelas 
kepelbagaian macam manakah yang 
kita maksudkan atau industri 
manakah yang akan kita 
pelbagaikan, yang kita iktiraf sebagai 
kepelbagaian dalam usaha kita untuk 
mencapai pertumbuhan ekonomi 
yang mampan? 

 
Terima kasih Yang Berhormat Pengerusi, 
كَاتُهُ  ر  ب   اِلله و 

ُ
ة حْم  ر  لَيْكُمْ و  مُ ع  لا  وبالله التوفيق والهداية. و  السَّ

 
Yang Berhormat Menteri di Jabatan 
Perdana Menteri dan Menteri 
Kewangan dan Ekonomi II: Terima 
kasih Yang Berhormat Pengerusi dan 
terima kasih Yang Berhormat mengenai 
beberapa soalan. 
 
Kalau ’kitani’ lihat Economic Blueprint, 
kitani ada beberapa priority sectors yang 
kitani fokus. Kerajaan akan 
mempelbagaikan ekonomi tapi ’kitani’ 
mesti juga fokus. Fokus ’kitani’ tidak 
boleh terlalu wide, agrimakanan satu 
sektor utama bagi negara ’kitani’ 
termasuk juga tourism.   
 
Cadangan untuk mengadakan satu one 
stop agency untuk mengatasi isu-isu dan 
sebagainya memang satu cadangan yang 
bagus. Sebelum ini pun ada dicadangkan 
kalau ’kitani’ ikut contoh pada masa ini 
ada FDI’s yang hendak datang ke negara 

ini, ’kitani’ ada satu pasukan untuk 
menghandle isu-isu FDI’s ini. Nampak 
approach ’kitani’, ini nampak sangat 
efektif.   
 
Bagi MSME dalam negara ini, berikutan 
dengan cadangan yang ’kitani’ dengar 
dalam beberapa hari ini,   ُ اء  اللّٰه  akan   إِنْ ش 
difikirkan sama ada industri business 
ecosystem ataupun Darussalam 
Enterprise ’kitani’ fikirkan untuk 
menubuhkan satu pasukan untuk 
menolong MSME kitani dengan masalah-
masalah mereka dalam perniagaan. 
 
Mengenai tourism, memang satu sektor 
yang kitani fokus juga.  Kalau ’kitani’ lihat 
dari segi jumlah tourist datang ke negara 
ini, dibandingkan tahun 2019 dengan 
2018, jauh meningkat. Pada masa itu 
diharap-harapkan juga tahun 2020 akan 
seterusnya meningkat, terkena       
COVID-19 memang turun.   
 
Pada masa ini sempadan sudah dibuka, 
nampak sudah start ada tourist datang 
ke negara ini. Rakan sejawatan saya dari 
Kementerian Sumber-Sumber Utama dan 
Pelancongan, ada rancangan-rancangan 
untuk memajukan lagi sektor tourism 
’kitani’.   
 
Dari segi pembinaan, soalannya kenapa 
GLC’s itu kadang-kadang menggunakan 
technical expertise  dari luar negeri 
ataupun mungkin company dari luar 
negeri dalam bidang ini.  Sejauh kaola 
tahu ’kitani’ selalu menggunakan syarikat 
tempatan tetapi ada satu contohnya, 
kitani meminta quotation daripada 
syarikat tempatan and at the same time 
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dibukakan juga untuk syarikat dari luar 
negeri.   
 
Quotation mereka yang diterima kerana 
company dari luar negeri jauh lebih 
murah daripada syarikat tempatan. Ini 
satu  contoh menjadikan kita memilih 
syarikat because GLC’s ini mesti juga 
menjaga cash flow mereka, jaga cost of 
operation mereka dan sebagainya. Kalau 
harga comparable mungkin dapat 
diambil kira, tetapi ini melebihi 10 kali 
ganda jauh bezanya. Itulah terjadi GLC’s 
memilih syarikat dari luar negeri. Syarikat 
luar negeri itu selepas dipilih, ia 
membayar withholding tax kepada 
kerajaan termasuk withholding tax itu, 
masih lagi jauh murah daripada syarikat 
tempatan. Itulah is a matter of GLC’s 
menjalankan company as a company, 
bukan charity. Dengan sendirinya, 
mudah-mudahan syarikat tempatan over 
time will try to improve efficiency  
mereka dan sebagainya supaya mereka 
cost pun competitive  over time. 
 
Ini mungkin boleh dijadikan satu cara 
untuk open competition to improve 
efficiency of our local companies jua.                
So, itulah mungkin jawapan kaola sahaja 
mengenai soalan-soalan yang diajukan 
tadi. Terima kasih, Yang Berhormat. 
 
Yang Berhormat Pengerusi: Saya 
persilakan sekarang Yang Berhormat 
Pehin Orang Kaya Johan Pahlawan Dato 
Seri Setia Awang Haji Adanan bin 
Begawan Pehin Siraja Khatib Dato Seri 
Setia Haji Mohd. Yusuf. 
 

Yang Berhormat Pehin Orang Kaya 
Johan Pahlawan Dato Seri Setia 
Awang Haji Adanan bin Begawan 
Pehin Siraja Khatib Dato Seri Setia 
Haji Mohd. Yusuf: حْيم الرَّ نِ  حْم  َٰ الرَّ  ِ اللّٰه   بِسْمِ 
كَاتُهُ  ر  ب   اِلله و 

ُ
ة حْم  ر  لَيْكُمْ و  مُ ع  لا   السَّ

 
Terima kasih Pengerusi dan juga terima 
kasih kepada Yang Berhormat Menteri            
di Jabatan Perdana Menteri dan Menteri 
Kewangan dan Ekonomi II yang telah 
pun memberikan mukadimah tentang 
Belanjawan Kementerian Kewangan dan 
Ekonomi. 
 
Seperti yang dibentangkan oleh Yang 
Berhormat Menteri di Jabatan Perdana 
Menteri dan Menteri Kewangan II bagi 
Tahun Kewangan 2023/2024, hari 
Khamis yang lalu, adalah dijangkakan 
belanjawan mengalami defisit sebanyak 
$2.97 bilion: 
 
1. Dalam pada itu, ingin juga kaola 

mengetahui sama ada pihak kerajaan 
masih lagi mengalami outstanding 
kutipan hasil sama ada daripada 
pihak kerajaan ataupun mana-mana 
kutipan yang harus dikutip.  
 
Saya juga mendapati bahawa 
pengurangan tunggakan kutipan 
hasil bagi sektor kerajaan dalam 
tahun 2019 hingga 2020, sebanyak 
$7.912 juta tetapi malangnya ia 
semakin meningkat, pada tahun 2020 
hingga 2021 meningkat kepada 
$723.95 juta. Ini yang sebenarnya 
sasaran sepatutnya menurun tetapi 
ia menaik, yang dianggarkan ia akan 
menurun dan juga dijangkakan akan 
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menurun lagi sejumlah $2.2 juta 
tetapi ia semakin meningkat. 

Dalam pada itu juga, kaola ingin 
mengetahui dari jumlah ini 
berapakah yang sebenarnya 
outstanding kutipan hasil kerajaan 
pada masa ini dibandingkan dengan 
pada masa-masa akan datang? 
Adakah ia semakin meningkat 
ataupun semakin menurun? ini 
semata-mata untuk kita sekurang-
kurangnya dapat mengurangkan 
defisit kerajaan dan di samping itu, 
kaola juga meminta pencerahan  atau  
maklumat apakah tatacara yang 
boleh diguna pakai bagi kita 
memastikan outstanding kerajaan itu 
akan dapat dikutip?; 

 
2. Kaola juga ingin meminta 

pencerahan tentang tatacara kita 
memilih ataupun mempertimbangkan 
kepada mereka yang ditawarkan 
ataupun melalui tender board 
kerajaan ataupun mini tender board 
di kementerian-kementerian, jika ia 
tidak bertentangan dengan dasar 
kerajaan. Kenapa saya menimbulkan 
perkara ini, kadang-kadang didapati 
projek-projek atau perkhidmatan-
perkhidmatan yang diberikan kepada 
kontraktor berkenaan tidak mencapai 
standard apa yang dikehendaki dan 
kadang-kadang didapati mereka ini 
mensubcontract kepada contract 
yang lain dan kita tidak mengetahui 
apakah standard subcontract ini 
ataupun adakah mereka berdaftar 
dengan pihak Kementerian 
Pembangunan ataupun mereka ini 

sudah mempunyai piawaian-
piawaian yang tertentu yang boleh 
memberikan perkhidmatan.  

Pada misalannya saja kita 
perbandingkan perkara yang saya 
perhatikan, berhubung dengan 
pembersihan dibandingkan dengan 
JPMC  ataupun Specialist Centre               
di JPCC dengan Hospital Raja Isteri 
Pengiran Anak Saleha sangat jauh.  

 
Apakah kita benar-benar 
memberikan tender itu kepada 
mereka yang benar-benar 
berkelayakan dan mempunyai 
standard yang boleh kita percayai 
dapat memberikan kualiti, jangantah 
berkualiti, kualiti yang standard yang 
patut kita terima dalam perkara ini.; 
dan 

 
3. Ingin kaola bangkitkan dalam 

penjelasan Kementerian Kewangan 
dan Ekonomi iaitu ada penyertaan 
eksposisi dari pameran perdagangan 
serantau dan antarabangsa. Apa 
yang saya ingin minta penjelasan,        
eksposisi yang kita sertai di luar 
negeri itu, apakah kesannya ataupun 
adakah kita mempunyai opportunity 
untuk memasarkan jenis produk 
ataupun perkhidmatan daripada hasil 
penyertaan kita? 
 
Apa yang saya ketahui setakat ini ada 
produk-produk semasa mengadakan 
eksposisi di luar negeri, berpotensi 
untuk dieksport tapi malangnya 
pengeluar - pengeluar yang 
menyertainya tidak berkesanggupan 
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dibukakan juga untuk syarikat dari luar 
negeri.   
 
Quotation mereka yang diterima kerana 
company dari luar negeri jauh lebih 
murah daripada syarikat tempatan. Ini 
satu  contoh menjadikan kita memilih 
syarikat because GLC’s ini mesti juga 
menjaga cash flow mereka, jaga cost of 
operation mereka dan sebagainya. Kalau 
harga comparable mungkin dapat 
diambil kira, tetapi ini melebihi 10 kali 
ganda jauh bezanya. Itulah terjadi GLC’s 
memilih syarikat dari luar negeri. Syarikat 
luar negeri itu selepas dipilih, ia 
membayar withholding tax kepada 
kerajaan termasuk withholding tax itu, 
masih lagi jauh murah daripada syarikat 
tempatan. Itulah is a matter of GLC’s 
menjalankan company as a company, 
bukan charity. Dengan sendirinya, 
mudah-mudahan syarikat tempatan over 
time will try to improve efficiency  
mereka dan sebagainya supaya mereka 
cost pun competitive  over time. 
 
Ini mungkin boleh dijadikan satu cara 
untuk open competition to improve 
efficiency of our local companies jua.                
So, itulah mungkin jawapan kaola sahaja 
mengenai soalan-soalan yang diajukan 
tadi. Terima kasih, Yang Berhormat. 
 
Yang Berhormat Pengerusi: Saya 
persilakan sekarang Yang Berhormat 
Pehin Orang Kaya Johan Pahlawan Dato 
Seri Setia Awang Haji Adanan bin 
Begawan Pehin Siraja Khatib Dato Seri 
Setia Haji Mohd. Yusuf. 
 

Yang Berhormat Pehin Orang Kaya 
Johan Pahlawan Dato Seri Setia 
Awang Haji Adanan bin Begawan 
Pehin Siraja Khatib Dato Seri Setia 
Haji Mohd. Yusuf: حْيم الرَّ نِ  حْم  َٰ الرَّ  ِ اللّٰه   بِسْمِ 
كَاتُهُ  ر  ب   اِلله و 

ُ
ة حْم  ر  لَيْكُمْ و  مُ ع  لا   السَّ

 
Terima kasih Pengerusi dan juga terima 
kasih kepada Yang Berhormat Menteri            
di Jabatan Perdana Menteri dan Menteri 
Kewangan dan Ekonomi II yang telah 
pun memberikan mukadimah tentang 
Belanjawan Kementerian Kewangan dan 
Ekonomi. 
 
Seperti yang dibentangkan oleh Yang 
Berhormat Menteri di Jabatan Perdana 
Menteri dan Menteri Kewangan II bagi 
Tahun Kewangan 2023/2024, hari 
Khamis yang lalu, adalah dijangkakan 
belanjawan mengalami defisit sebanyak 
$2.97 bilion: 
 
1. Dalam pada itu, ingin juga kaola 

mengetahui sama ada pihak kerajaan 
masih lagi mengalami outstanding 
kutipan hasil sama ada daripada 
pihak kerajaan ataupun mana-mana 
kutipan yang harus dikutip.  
 
Saya juga mendapati bahawa 
pengurangan tunggakan kutipan 
hasil bagi sektor kerajaan dalam 
tahun 2019 hingga 2020, sebanyak 
$7.912 juta tetapi malangnya ia 
semakin meningkat, pada tahun 2020 
hingga 2021 meningkat kepada 
$723.95 juta. Ini yang sebenarnya 
sasaran sepatutnya menurun tetapi 
ia menaik, yang dianggarkan ia akan 
menurun dan juga dijangkakan akan 
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menurun lagi sejumlah $2.2 juta 
tetapi ia semakin meningkat. 

Dalam pada itu juga, kaola ingin 
mengetahui dari jumlah ini 
berapakah yang sebenarnya 
outstanding kutipan hasil kerajaan 
pada masa ini dibandingkan dengan 
pada masa-masa akan datang? 
Adakah ia semakin meningkat 
ataupun semakin menurun? ini 
semata-mata untuk kita sekurang-
kurangnya dapat mengurangkan 
defisit kerajaan dan di samping itu, 
kaola juga meminta pencerahan  atau  
maklumat apakah tatacara yang 
boleh diguna pakai bagi kita 
memastikan outstanding kerajaan itu 
akan dapat dikutip?; 

 
2. Kaola juga ingin meminta 

pencerahan tentang tatacara kita 
memilih ataupun mempertimbangkan 
kepada mereka yang ditawarkan 
ataupun melalui tender board 
kerajaan ataupun mini tender board 
di kementerian-kementerian, jika ia 
tidak bertentangan dengan dasar 
kerajaan. Kenapa saya menimbulkan 
perkara ini, kadang-kadang didapati 
projek-projek atau perkhidmatan-
perkhidmatan yang diberikan kepada 
kontraktor berkenaan tidak mencapai 
standard apa yang dikehendaki dan 
kadang-kadang didapati mereka ini 
mensubcontract kepada contract 
yang lain dan kita tidak mengetahui 
apakah standard subcontract ini 
ataupun adakah mereka berdaftar 
dengan pihak Kementerian 
Pembangunan ataupun mereka ini 

sudah mempunyai piawaian-
piawaian yang tertentu yang boleh 
memberikan perkhidmatan.  

Pada misalannya saja kita 
perbandingkan perkara yang saya 
perhatikan, berhubung dengan 
pembersihan dibandingkan dengan 
JPMC  ataupun Specialist Centre               
di JPCC dengan Hospital Raja Isteri 
Pengiran Anak Saleha sangat jauh.  

 
Apakah kita benar-benar 
memberikan tender itu kepada 
mereka yang benar-benar 
berkelayakan dan mempunyai 
standard yang boleh kita percayai 
dapat memberikan kualiti, jangantah 
berkualiti, kualiti yang standard yang 
patut kita terima dalam perkara ini.; 
dan 

 
3. Ingin kaola bangkitkan dalam 

penjelasan Kementerian Kewangan 
dan Ekonomi iaitu ada penyertaan 
eksposisi dari pameran perdagangan 
serantau dan antarabangsa. Apa 
yang saya ingin minta penjelasan,        
eksposisi yang kita sertai di luar 
negeri itu, apakah kesannya ataupun 
adakah kita mempunyai opportunity 
untuk memasarkan jenis produk 
ataupun perkhidmatan daripada hasil 
penyertaan kita? 
 
Apa yang saya ketahui setakat ini ada 
produk-produk semasa mengadakan 
eksposisi di luar negeri, berpotensi 
untuk dieksport tapi malangnya 
pengeluar - pengeluar yang 
menyertainya tidak berkesanggupan 
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untuk menjual ataupun mengeksport 
barangan mereka. 

 
Inilah satu persoalan, adakah kita 
mencari jalan macam mana kita 
boleh menembusi pasaran-pasaran 
tersebut atau hanya menyertai 
penyertaan eksposisi tanpa ada 
follow up tetapi kita mengenal pasti 
ada potential dalam pameran 
tersebut beberapa produk yang boleh  
marketable dan ada demand                   
di luar negeri? 

 
Perkara ini patutlah kita ambil perhatian 
dan berikan bantuan yang berpatutan 
supaya peluang-peluang tersebut direbut 
sama ada dari MSME kita boleh 
menembusi dengan adanya pertolongan 
yang berpatutan especially in terms of 
mass production.  
 
Mungkin mereka hanya mengeluarkan 
barang secara manual dan                      
secara mechanization  mungkin akan 
dapat menembusi pasaran 
antarabangsa.  
 
Sekian, terima kasih. 
كَاتُهُ  ر  ب   اِلله و 

ُ
ة حْم  ر  لَيْكُمْ و  مُ ع  لا  وبالله التوفيق والهداية. و  السَّ

Yang Berhormat Menteri di Jabatan 
Perdana Menteri dan Menteri 
Kewangan dan Ekonomi II: Terima 
kasih Yang Berhormat Pengerusi. Terima 
kasih Yang Berhormat atas tiga soalan. 
  
Pertama sekali mengenai outstanding 
kutipan. Kaola masa ini menunggu 
information mengenai outstanding 
kutipan ini. Sementara itu kaola 

mengongsikan juga untuk kita mengatasi 
deficit kerajaan ini kerana kutipan itu 
akan menolong sedikit tapi bukanlah satu 
cara long term solution untuk kita 
mengatasi isu deficit ini.   
 
Itulah yang kaola kongsikan dalam kertas 
pembentangan ini, kita mesti terus 
menarik lebih banyak lagi FDI’s ke dalam 
negara supaya ia dapat mengoffer 
pekerjaan bagi anak-anak tempatan spin 
off bagi MSME kita.   
 
Bagi setiap FDI yang datang ke Negara 
Brunei Darussalam ada yang kadang-
kadang jadi satu rakan kongsi dalam 
pelaburan FDI’s. Dari kita punya FDI’s ini 
kita ada share.  Mudah-mudahan satu 
hari kita ada dividen kalau company itu 
menguntungkan, kita dapat cukai dan 
barang yang dibawa masuk ke dalam 
negara ini, kita dapat custom duty juga.   
Itulah beberapa pendapatan kita perolehi 
dari setiap FDI’s kalau kita ada ikut joint 
venture dengan syarikat-syarikat ini.  
Kalau lebih banyak,  ُ اللّٰه اء   ش   akan  إِنْ 
sekurang-kurangnya menolong juga 
meningkatkan lagi pendapatan kerajaan.  
Dari segi tatacara Tender Board dan 
sebagainya kalau sekiranya jumlah                 
di bawah $250,000 melalui Mini Tender 
Board. Kalau sekiranya lebih daripada itu 
ada lagi National Tender Board.  
 
Dari segi pekerjaan sub-standard dan 
sebagainya, setiap kementerian 
memantau kerja-kerja kontraktor-
kontraktor ini. Kalau nampak kurang 
standard tidak semestinya kita teruskan 
kontraktor itu.  Kita boleh argue dengan 
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mereka ataupun tidak dilantik semula 
sesudah kontraknya habis.   
 
Ini satu practice yang perlu kita jalankan 
supaya kontraktor ini memberikan sub-
standard service ataupun service itu 
mungkin different level of service kalau 
dibandingkan JPMC dan PJSC kalau 
dibandingkan dengan Hospital RIPAS 
yang lama sudah bangunannya. 
 
Jadi, depend on their level of service 
yang kita engage. Setiap kementerian 
kita boleh fikirkan supaya kita tidak kena 
short change by the contractor.  
  
Dari segi eksposisi ini kalau dibandingkan 
dengan negara-negara lain tidak juga 
banyak yang ikut eksposisi sebenarnya. 
Yang pernah kita ikuti antaranya Nanning 
Expo, kebanyakan bisnes, habis barang 
mereka dijual laku. Sepertimana yang 
dikongsikan oleh Yang Berhormat tadi 
sampai sekarang orang akan order tetapi 
syarikat kita tidak mampu untuk produce 
mass volume untuk pasaran yang 
interested. Most of MSME ini mereka 
tidak mampu membuat kilang besar dan 
sebagainya. 
 
Kita sudah bangunkan for example Food 
Processing Centre. Food Processing 
Centre ini kita bukakan kepada MSME 
juga mereka boleh gunakan Processing 
Centre cukup dengan syarat-syaratnya 
for example Good Manufacturing 
Practice, Hubs Sub-Standard dan 
sebagainya. Mereka boleh gunakan 
processing centres untuk pemprosesan 
barang mereka supaya mereka meet 
standard dan untuk eksport market satu 

hari nanti.  Ada yang ada harapanlah 
some of MSME punya produk.   
 
Bagi Cottage Industry seperti 1 Kampung 
1 Produk (1K1P) kalau mereka membuat 
produk itu macam for example RBC, 
central kitchen dibukakan untuk 1 
Kampung 1 Produk (1K1P) untuk 
menggunakan mereka punya fasiliti 
untuk manufacturing makanan dan 
sebagainya. Itu usaha kerajaan untuk 
kira menolong MSME kita.   
 
Kalau setiap MSME membuat kilang 
sendiri memang perbelanjaan yang 
tinggi. Jadi, dengan fasiliti yang kita 
sediakan, kita bukakan juga untuk 
mereka supaya dapat sama-sama 
menggunakan fasiliti yang ada untuk 
memajukan lagi produk mereka sama 
ada untuk dieksport ataupun dalam 
negeri dengan tujuan itu untuk 
meningkatkan standard dan kualiti 
produk mereka masing-masing. Itu saja 
mungkin kaola menjawab soalan-soalan 
tadi itu.   
 
Yang Berhormat Pehin Orang Kaya 
Johan Pahlawan Dato Seri Setia 
Awang Haji Adanan bin Begawan 
Pehin Siraja Khatib Dato Seri Setia 
Haji Mohd. Yusuf: Yang Berhormat 
Pengerusi, dapat kaola intervene. Apa 
yang kaola maksudkan juga ialah tentang 
for example Projek Perumahan                 
di Mengkubau dan juga Projek 
Perumahan di Lugu. Kemungkinan ia                
di sub-con sehinggalah projek itu delay 
dan ada masalah tertentu.  
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untuk menjual ataupun mengeksport 
barangan mereka. 

 
Inilah satu persoalan, adakah kita 
mencari jalan macam mana kita 
boleh menembusi pasaran-pasaran 
tersebut atau hanya menyertai 
penyertaan eksposisi tanpa ada 
follow up tetapi kita mengenal pasti 
ada potential dalam pameran 
tersebut beberapa produk yang boleh  
marketable dan ada demand                   
di luar negeri? 

 
Perkara ini patutlah kita ambil perhatian 
dan berikan bantuan yang berpatutan 
supaya peluang-peluang tersebut direbut 
sama ada dari MSME kita boleh 
menembusi dengan adanya pertolongan 
yang berpatutan especially in terms of 
mass production.  
 
Mungkin mereka hanya mengeluarkan 
barang secara manual dan                      
secara mechanization  mungkin akan 
dapat menembusi pasaran 
antarabangsa.  
 
Sekian, terima kasih. 
كَاتُهُ  ر  ب   اِلله و 

ُ
ة حْم  ر  لَيْكُمْ و  مُ ع  لا  وبالله التوفيق والهداية. و  السَّ

Yang Berhormat Menteri di Jabatan 
Perdana Menteri dan Menteri 
Kewangan dan Ekonomi II: Terima 
kasih Yang Berhormat Pengerusi. Terima 
kasih Yang Berhormat atas tiga soalan. 
  
Pertama sekali mengenai outstanding 
kutipan. Kaola masa ini menunggu 
information mengenai outstanding 
kutipan ini. Sementara itu kaola 

mengongsikan juga untuk kita mengatasi 
deficit kerajaan ini kerana kutipan itu 
akan menolong sedikit tapi bukanlah satu 
cara long term solution untuk kita 
mengatasi isu deficit ini.   
 
Itulah yang kaola kongsikan dalam kertas 
pembentangan ini, kita mesti terus 
menarik lebih banyak lagi FDI’s ke dalam 
negara supaya ia dapat mengoffer 
pekerjaan bagi anak-anak tempatan spin 
off bagi MSME kita.   
 
Bagi setiap FDI yang datang ke Negara 
Brunei Darussalam ada yang kadang-
kadang jadi satu rakan kongsi dalam 
pelaburan FDI’s. Dari kita punya FDI’s ini 
kita ada share.  Mudah-mudahan satu 
hari kita ada dividen kalau company itu 
menguntungkan, kita dapat cukai dan 
barang yang dibawa masuk ke dalam 
negara ini, kita dapat custom duty juga.   
Itulah beberapa pendapatan kita perolehi 
dari setiap FDI’s kalau kita ada ikut joint 
venture dengan syarikat-syarikat ini.  
Kalau lebih banyak,  ُ اللّٰه اء   ش   akan  إِنْ 
sekurang-kurangnya menolong juga 
meningkatkan lagi pendapatan kerajaan.  
Dari segi tatacara Tender Board dan 
sebagainya kalau sekiranya jumlah                 
di bawah $250,000 melalui Mini Tender 
Board. Kalau sekiranya lebih daripada itu 
ada lagi National Tender Board.  
 
Dari segi pekerjaan sub-standard dan 
sebagainya, setiap kementerian 
memantau kerja-kerja kontraktor-
kontraktor ini. Kalau nampak kurang 
standard tidak semestinya kita teruskan 
kontraktor itu.  Kita boleh argue dengan 
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mereka ataupun tidak dilantik semula 
sesudah kontraknya habis.   
 
Ini satu practice yang perlu kita jalankan 
supaya kontraktor ini memberikan sub-
standard service ataupun service itu 
mungkin different level of service kalau 
dibandingkan JPMC dan PJSC kalau 
dibandingkan dengan Hospital RIPAS 
yang lama sudah bangunannya. 
 
Jadi, depend on their level of service 
yang kita engage. Setiap kementerian 
kita boleh fikirkan supaya kita tidak kena 
short change by the contractor.  
  
Dari segi eksposisi ini kalau dibandingkan 
dengan negara-negara lain tidak juga 
banyak yang ikut eksposisi sebenarnya. 
Yang pernah kita ikuti antaranya Nanning 
Expo, kebanyakan bisnes, habis barang 
mereka dijual laku. Sepertimana yang 
dikongsikan oleh Yang Berhormat tadi 
sampai sekarang orang akan order tetapi 
syarikat kita tidak mampu untuk produce 
mass volume untuk pasaran yang 
interested. Most of MSME ini mereka 
tidak mampu membuat kilang besar dan 
sebagainya. 
 
Kita sudah bangunkan for example Food 
Processing Centre. Food Processing 
Centre ini kita bukakan kepada MSME 
juga mereka boleh gunakan Processing 
Centre cukup dengan syarat-syaratnya 
for example Good Manufacturing 
Practice, Hubs Sub-Standard dan 
sebagainya. Mereka boleh gunakan 
processing centres untuk pemprosesan 
barang mereka supaya mereka meet 
standard dan untuk eksport market satu 

hari nanti.  Ada yang ada harapanlah 
some of MSME punya produk.   
 
Bagi Cottage Industry seperti 1 Kampung 
1 Produk (1K1P) kalau mereka membuat 
produk itu macam for example RBC, 
central kitchen dibukakan untuk 1 
Kampung 1 Produk (1K1P) untuk 
menggunakan mereka punya fasiliti 
untuk manufacturing makanan dan 
sebagainya. Itu usaha kerajaan untuk 
kira menolong MSME kita.   
 
Kalau setiap MSME membuat kilang 
sendiri memang perbelanjaan yang 
tinggi. Jadi, dengan fasiliti yang kita 
sediakan, kita bukakan juga untuk 
mereka supaya dapat sama-sama 
menggunakan fasiliti yang ada untuk 
memajukan lagi produk mereka sama 
ada untuk dieksport ataupun dalam 
negeri dengan tujuan itu untuk 
meningkatkan standard dan kualiti 
produk mereka masing-masing. Itu saja 
mungkin kaola menjawab soalan-soalan 
tadi itu.   
 
Yang Berhormat Pehin Orang Kaya 
Johan Pahlawan Dato Seri Setia 
Awang Haji Adanan bin Begawan 
Pehin Siraja Khatib Dato Seri Setia 
Haji Mohd. Yusuf: Yang Berhormat 
Pengerusi, dapat kaola intervene. Apa 
yang kaola maksudkan juga ialah tentang 
for example Projek Perumahan                 
di Mengkubau dan juga Projek 
Perumahan di Lugu. Kemungkinan ia                
di sub-con sehinggalah projek itu delay 
dan ada masalah tertentu.  
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Itulah antara perkara yang kaola 
timbulkan tadi. Adakah diambil kira sub-
con itu mempunyai pendaftaran                      
di Kementerian Pembangunan ataupun 
mempunyai standard yang 
membolehkan mereka ini mengerjakan 
segala projek itu dengan baik dan 
sempurna?  Itulah yang koala bangkitkan 
supaya ia tidak merugikan kerajaan. 
 
Yang Berhormat Pengerusi: Ada 
baiknya kalau sekiranya menyuarakan 
soalan itu apabila kita 
mempertimbangkan Kementerian 
Pembangunan nanti. 
 
Yang Berhormat Pehin Orang Kaya 
Johan Pahlawan Dato Seri Setia 
Awang Haji Adanan bin Begawan 
Pehin Siraja Khatib Dato Seri Setia 
Haji Mohd. Yusuf: Kaola tanyakan tadi 
ciri-ciri pemberian tender. Itu termasuk 
dalam pemberian tender itu. Terima 
kasih. 
 
Yang Berhormat Menteri di Jabatan 
Perdana Menteri dan Menteri 
Kewangan dan Ekonomi II: Terima 
kasih Yang Berhormat Pengerusi peluang 
untuk kaola menjawab spesifik bagi 
projek yang bermasalah. Kaola tidak 
berapa tahu mengenai Projek Lugu itu. 
Memang nanti rakan sejawatan kaola            
di Kementerian Pembangunan dapat 
menjawabnya.  
 
Memanglah di Mengkubau itu ada 
masalah, jadi perkara ini sudah diambil 
tindakan secara legal action. Itu sahaja 
yang kaola jawab soalan tadi.  Terima 
kasih. 

Yang Berhormat Pengerusi: Saya 
persilakan Yang Berhormat Pehin Orang 
Kaya Laila Setia Dato Seri Setia Awang 
Haji Abdul Rahman bin Haji Ibrahim. 
 
Yang Berhormat Pehin Orang Kaya 
Laila Setia Dato Seri Setia Awang 
Haji Abdul Rahman bin Haji 
Ibrahim:  Terima kasih Yang Berhormat 
Pengerusi kerana memberikan peluang 
kepada kaola untuk ikut serta dalam 
membincangkan cadangan Belanjawan 
Kementerian Kewangan dan Ekonomi. 
 

حْيم  نِ الرَّ حْم  َٰ ِ الرَّ بِسْمِ اللّٰه
رَبِّ   ه  لِله حَمْدُ 

ْ
فه اَل َ شْْ

َ
أ عَلََٰ  مُ 

َ
لَ وَالسَّ ةُ 

َ
لَ وَالصَّ  ، نَ ي  مه

َ
عَال

ْ
ال  

هه  وَصَحْبه هه  آله وَعَلََٰ  دٍ  مُحَمَّ نَا  ده سَيِّ  ، نَ ي  مُرْسَله
ْ
وَال يَاءه  نْبه

َ ْ
 الْ

نَ  ي  جْمَعه
َ
  أ

 
Yang Berhormat Pengerusi dan Ahli-Ahli 
Yang Berhormat   ُكَاتُ ه ر  ب   اِلله و 

ُ
ة حْم  ر  لَيْكُمْ و  مُ   ع  لا  السَّ

dan salam sejahtera. 
 
Terima kasih juga diucapkan kepada 
Yang Berhormat Menteri di Jabatan 
Perdana Menteri dan Menteri Kewangan 
dan Ekonomi II atas mukadimah yang 
disampaikan sebentar tadi.  
  
Sebenarnya kaola ingin membangkitkan 
4 perkara tetapi Yang Berhormat Awang 
Haji Salleh Bostaman bin Haji Zainal 
Abidin sudah mengambil 1 soalan, dan 
Yang Berhormat Pehin Orang Kaya Johan 
Pahlawan Dato Seri Setia Awang Haji 
Adanan bin Begawan Pehin Siraja Khatib 
Dato Seri Setia Haji Mohd. Yusuf 
mengambil separuh. Maka tinggal 2½ 
saja lagi soalan kaola, Yang Berhormat 
Pengerusi. 
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Mengenai di bawah Tajuk Kod/Akaun - 
1114/007 - Penubuhan Bursa Saham 
Negara Brunei Darussalam. Cuma kaola 
saja ingin memberikan saranan supaya 
sebelum ia dilancarkan, satu lagi perkara 
yang penting yang perlu diambil kira 
ialah mengenai undang-undang dan 
peraturan bagi penubuhan Bursa Saham 
Negara Brunei Darussalam ini mesti 
diselesaikan dulu sebelum ‘kitani’ 
melancarkan bursa tersebut. 
 
Mengenai Anggaran Perbelanjaan 
Jabatan Perbendaharaan di bawah Tajuk 
SD054, kaola perhatikan sasaran kutipan 
hasil dari sektor bukan minyak dan gas 
dianggarkan sejumlah $942 juta pada 
Tahun Kewangan 2022/2023 dan ia 
mendatar sahaja (constant) sebanyak 
$945 juta hingga ke tahun 2025/2026, 
iaitu unjuran.  
  
Maka, persoalan kaola jua sama seperti 
yang kaola bangkitkan mengenai Jabatan 
Perkhidmatan Elektrik, mengapa ia 
mendatar sedangkan aktiviti-aktiviti non-
oil sector dan kemajuan negara secara 
keseluruhannya dari setahun ke setahun 
semakin bertambah aktiviti-aktiviti 
tersebut.   
 
Yang Berhormat Pehin Orang Kaya Johan 
Pahlawan Dato Seri Setia Awang Haji 
Adanan bin Begawan Pehin Siraja Khatib 
Dato Seri Setia Haji Mohd. Yusuf, ada 
highlight mengenai tunggakan Tahun 
Kewangan 2020/2021 adalah sebanyak 
$723.95 juta.   
 
Kaola ingin mengetahui apakah program 
baharu yang akan dilaksanakan dalam 

Pengurusan Kutipan Hasil kerana kaola 
perhatikan peruntukan di bawah Kod 
Akaun 002/006 ini melonjak daripada 
$309,160.00 kepada $7,511,830.00.  
Soalan kaola jika ada sistem dan cara 
baharu yang akan dilaksanakan, 
berapakah tambahan hasil yang 
diunjurkan yang akan dapat dikutip oleh 
Jabatan Perbendaharaan dan agensi-
agensi kerajaan lain? 
 
Di bawah Kod/Akaun 1104/009, 
Pembangunan Kluster (Makroekonomi). 
Kaola ingin pencerahan apakah program 
di bawah Tajuk Kecil ini yang mempunyai 
Harga Rancangan sebanyak $47,543,597 
yang diperuntukkan sebanyak $475 ribu 
pada Tahun Kewangan 2023/2024.  
  
Dapatkah kiranya butir-butirnya 
dikongsikan untuk pengetahuan orang 
ramai supaya ia dapat disambut baik oleh 
pihak-pihak yang berkepentingan 
terutamanya Perusahaan Mikro Kecil dan 
Sederhana (PMKS), untuk syarikat-
syarikat tersebut merancang penglibatan 
mereka secara proaktif? 
 
Sebagaimana yang ‘kitani’ sedia maklum, 
baru-baru ini Jabatan Perancangan 
Ekonomi dan Statistik (JPES) telah 
mengongsikan data mengenai kadar 
inflasi di negara ini bagi tahun 2022.  
Kadar inflasi ini sebanyak 3.7% pada 
tahun 2022 berbanding 1.7% pada tahun 
2021.  
  
Dibuatlah kesimpulan bahawa inflasi             
di negara ini imported inflation 
disebabkan kebanyakan barang 
keperluan negara ini datangnya dari luar 
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Itulah antara perkara yang kaola 
timbulkan tadi. Adakah diambil kira sub-
con itu mempunyai pendaftaran                      
di Kementerian Pembangunan ataupun 
mempunyai standard yang 
membolehkan mereka ini mengerjakan 
segala projek itu dengan baik dan 
sempurna?  Itulah yang koala bangkitkan 
supaya ia tidak merugikan kerajaan. 
 
Yang Berhormat Pengerusi: Ada 
baiknya kalau sekiranya menyuarakan 
soalan itu apabila kita 
mempertimbangkan Kementerian 
Pembangunan nanti. 
 
Yang Berhormat Pehin Orang Kaya 
Johan Pahlawan Dato Seri Setia 
Awang Haji Adanan bin Begawan 
Pehin Siraja Khatib Dato Seri Setia 
Haji Mohd. Yusuf: Kaola tanyakan tadi 
ciri-ciri pemberian tender. Itu termasuk 
dalam pemberian tender itu. Terima 
kasih. 
 
Yang Berhormat Menteri di Jabatan 
Perdana Menteri dan Menteri 
Kewangan dan Ekonomi II: Terima 
kasih Yang Berhormat Pengerusi peluang 
untuk kaola menjawab spesifik bagi 
projek yang bermasalah. Kaola tidak 
berapa tahu mengenai Projek Lugu itu. 
Memang nanti rakan sejawatan kaola            
di Kementerian Pembangunan dapat 
menjawabnya.  
 
Memanglah di Mengkubau itu ada 
masalah, jadi perkara ini sudah diambil 
tindakan secara legal action. Itu sahaja 
yang kaola jawab soalan tadi.  Terima 
kasih. 

Yang Berhormat Pengerusi: Saya 
persilakan Yang Berhormat Pehin Orang 
Kaya Laila Setia Dato Seri Setia Awang 
Haji Abdul Rahman bin Haji Ibrahim. 
 
Yang Berhormat Pehin Orang Kaya 
Laila Setia Dato Seri Setia Awang 
Haji Abdul Rahman bin Haji 
Ibrahim:  Terima kasih Yang Berhormat 
Pengerusi kerana memberikan peluang 
kepada kaola untuk ikut serta dalam 
membincangkan cadangan Belanjawan 
Kementerian Kewangan dan Ekonomi. 
 

حْيم  نِ الرَّ حْم  َٰ ِ الرَّ بِسْمِ اللّٰه
رَبِّ   ه  لِله حَمْدُ 

ْ
فه اَل َ شْْ

َ
أ عَلََٰ  مُ 

َ
لَ وَالسَّ ةُ 

َ
لَ وَالصَّ  ، نَ ي  مه

َ
عَال

ْ
ال  

هه  وَصَحْبه هه  آله وَعَلََٰ  دٍ  مُحَمَّ نَا  ده سَيِّ  ، نَ ي  مُرْسَله
ْ
وَال يَاءه  نْبه

َ ْ
 الْ

نَ  ي  جْمَعه
َ
  أ

 
Yang Berhormat Pengerusi dan Ahli-Ahli 
Yang Berhormat   ُكَاتُ ه ر  ب   اِلله و 

ُ
ة حْم  ر  لَيْكُمْ و  مُ   ع  لا  السَّ

dan salam sejahtera. 
 
Terima kasih juga diucapkan kepada 
Yang Berhormat Menteri di Jabatan 
Perdana Menteri dan Menteri Kewangan 
dan Ekonomi II atas mukadimah yang 
disampaikan sebentar tadi.  
  
Sebenarnya kaola ingin membangkitkan 
4 perkara tetapi Yang Berhormat Awang 
Haji Salleh Bostaman bin Haji Zainal 
Abidin sudah mengambil 1 soalan, dan 
Yang Berhormat Pehin Orang Kaya Johan 
Pahlawan Dato Seri Setia Awang Haji 
Adanan bin Begawan Pehin Siraja Khatib 
Dato Seri Setia Haji Mohd. Yusuf 
mengambil separuh. Maka tinggal 2½ 
saja lagi soalan kaola, Yang Berhormat 
Pengerusi. 
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Mengenai di bawah Tajuk Kod/Akaun - 
1114/007 - Penubuhan Bursa Saham 
Negara Brunei Darussalam. Cuma kaola 
saja ingin memberikan saranan supaya 
sebelum ia dilancarkan, satu lagi perkara 
yang penting yang perlu diambil kira 
ialah mengenai undang-undang dan 
peraturan bagi penubuhan Bursa Saham 
Negara Brunei Darussalam ini mesti 
diselesaikan dulu sebelum ‘kitani’ 
melancarkan bursa tersebut. 
 
Mengenai Anggaran Perbelanjaan 
Jabatan Perbendaharaan di bawah Tajuk 
SD054, kaola perhatikan sasaran kutipan 
hasil dari sektor bukan minyak dan gas 
dianggarkan sejumlah $942 juta pada 
Tahun Kewangan 2022/2023 dan ia 
mendatar sahaja (constant) sebanyak 
$945 juta hingga ke tahun 2025/2026, 
iaitu unjuran.  
  
Maka, persoalan kaola jua sama seperti 
yang kaola bangkitkan mengenai Jabatan 
Perkhidmatan Elektrik, mengapa ia 
mendatar sedangkan aktiviti-aktiviti non-
oil sector dan kemajuan negara secara 
keseluruhannya dari setahun ke setahun 
semakin bertambah aktiviti-aktiviti 
tersebut.   
 
Yang Berhormat Pehin Orang Kaya Johan 
Pahlawan Dato Seri Setia Awang Haji 
Adanan bin Begawan Pehin Siraja Khatib 
Dato Seri Setia Haji Mohd. Yusuf, ada 
highlight mengenai tunggakan Tahun 
Kewangan 2020/2021 adalah sebanyak 
$723.95 juta.   
 
Kaola ingin mengetahui apakah program 
baharu yang akan dilaksanakan dalam 

Pengurusan Kutipan Hasil kerana kaola 
perhatikan peruntukan di bawah Kod 
Akaun 002/006 ini melonjak daripada 
$309,160.00 kepada $7,511,830.00.  
Soalan kaola jika ada sistem dan cara 
baharu yang akan dilaksanakan, 
berapakah tambahan hasil yang 
diunjurkan yang akan dapat dikutip oleh 
Jabatan Perbendaharaan dan agensi-
agensi kerajaan lain? 
 
Di bawah Kod/Akaun 1104/009, 
Pembangunan Kluster (Makroekonomi). 
Kaola ingin pencerahan apakah program 
di bawah Tajuk Kecil ini yang mempunyai 
Harga Rancangan sebanyak $47,543,597 
yang diperuntukkan sebanyak $475 ribu 
pada Tahun Kewangan 2023/2024.  
  
Dapatkah kiranya butir-butirnya 
dikongsikan untuk pengetahuan orang 
ramai supaya ia dapat disambut baik oleh 
pihak-pihak yang berkepentingan 
terutamanya Perusahaan Mikro Kecil dan 
Sederhana (PMKS), untuk syarikat-
syarikat tersebut merancang penglibatan 
mereka secara proaktif? 
 
Sebagaimana yang ‘kitani’ sedia maklum, 
baru-baru ini Jabatan Perancangan 
Ekonomi dan Statistik (JPES) telah 
mengongsikan data mengenai kadar 
inflasi di negara ini bagi tahun 2022.  
Kadar inflasi ini sebanyak 3.7% pada 
tahun 2022 berbanding 1.7% pada tahun 
2021.  
  
Dibuatlah kesimpulan bahawa inflasi             
di negara ini imported inflation 
disebabkan kebanyakan barang 
keperluan negara ini datangnya dari luar 
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negara.  Ini memang kita sedari dan 
fahami.   
 
Cuma kita ingin mengetahui apakah 
strategi negara untuk mengurangkan 
pergantungan pada import makanan dari 
luar ini dalam jangka waktu pendek, 
sederhana dan panjang?   
 
Walaupun kita dimaklumkan dari semasa 
ke semasa yang pembekalan pemakanan 
kita sentiasa terpelihara dan cukup 
namun langkah proaktif untuk 
memperbanyakkan sekuriti makanan ini 
nampaknya masih perlu banyak 
pembaikan.  
  
Mungkin satu cara yang kita boleh 
menerokai program komersial besar-
besaran bagi industri keperluan asas 
sekuriti makanan ini melalui usaha sama 
antara GLC’s dengan Pelabur Langsung 
Asing dan pengusaha-pengusaha 
tempatan supaya sekurang-kurangnya 
kemanfaatannya itu boleh diraih oleh 
peniaga-peniaga tempatan juga.   
 
Kaola memaklumi bahawa beberapa 
usaha telah pun dilaksanakan dalam 
penanaman padi dan aquaculture. Cuma 
kaola masih berpendapat ini belum 
cukup untuk menurunkan harga 
barangan asas kerana pembekalannya 
masih terhad dalam jangka sederhana 
dan panjang.   
 
Itu saja yang dapat kaola bangkitkan, 
Yang Berhormat Pengerusi. Terima 
kasih.   ُاللهه وَبَرَكَاتُه 

ُ
لَامُ عَلَيْكُمْ وَرَحْمَة وَ السَّ  

 

Yang Berhormat Menteri di Jabatan 
Perdana Menteri dan Menteri 
Kewangan dan Ekonomi II: Terima 
kasih Yang Berhormat Pengerusi.  Terima 
kasih Yang Berhormat atas beberapa 
soalan tadi.   
 
Mengenai Bursa Saham Negara Brunei 
Darussalam. Kaola setuju sebelum Bursa 
Saham ini dilancarkan, perlulah kita 
membuat persediaan dengan beberapa 
isu termasuk undang-undang dan 
sebagainya. 
 
Mengenai hasil bukan minyak dan gas.  
Kita semua faham, fiscal tools bagi 
kerajaan kalau dibandingkan dengan 
negara lain adalah terhad.   
 
Kita setiap tahun mengharapkan cukai 
pendapatan, caj-caj daripada setiap 
kementerian dan juga pelaburan.  Itu 
saja setiap tahun kita mengharapkan 
hasil dari bukan minyak dan gas.  Ada 
peluang untuk kita meluaskan lagi 
sumber pendapatan.   
 
Perkara ini kita sudah diusahakan tetapi 
bukan mudah dan senang dilancarkan.  
Satu contoh kita telah mengadakan 
seperti caj sebanyak $3.00 untuk orang 
keluar masuk sempadan bagi sebuah 
kereta.  Itu pun sekurang-kurangnya 
meningkatkan pendapatan ‘kitani’.  
  
Tetapi itu bukan dikira fiscal tools yang 
seperti biasa tetapi yang benar-benar 
untuk meningkatkan hasil bukan minyak 
dan gas, bagi kerajaan the normal fiscal 
tools itu satu perkara yang perlu 
difikirkan. Perkara ini pernah ‘kitani’ 
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usahakan tetapi ada cabaran-cabarannya 
dan perkara ini diteruskan untuk 
difikirkan. 
 
Bagi peruntukan makroekonomi 
disediakan kalau sekiranya ada 
keperluan untuk projek-projek dibuat 
tetapi belum lagi diberi peruntukan                  
di mana-mana tajuk. Maka disediakan 
satu peruntukan untuk dilancarkan 
secepat mungkin untuk membangun 
makroekonomi negara.  
 
Seperti pada masa ini sebagai misalan 
Tanjung Kajar, kurang bekalan tenaga 
elektrik dan sebagainya, untuk kita 
majukan dapat kita membangun industri, 
peruntukan inilah dapat digunakan.   
 
Memang tidak semestinya ada projek 
dalam peruntukan dan satu jumlah yang 
kita sediakan apabila berguna, tersedia 
sudah bajet   untuk memajukan ekonomi.  
Dari segi inflasi.  Satu isu sejak selepas 
COVID-19 akan nampak harga barangan 
semua naik bukan sahaja dalam negeri 
ini. Ada dua major concerns; 
 

i. Harga.; dan 
 

ii. Availability of supply.  
 
Kita nampak juga waktu COVID-19 
bukan sahaja barang dapat dibeli at any 
price, it depends on supplier. Itulah yang 
kita fikirkan.  Kalau kita melihat barang 
asasi seperti ayam, daging, sayur, ikan 
dan sebagainya, kalau dikira sudah jauh 
meningkat jika dibandingkan dengan 
sebelum ini dan kita akan mengusahakan 
untuk meningkatkan lagi tetapi tidak 

100% kita menghasilkan dalam negara 
kita.   
 
Pada masa ini, untuk mengatasi isu food 
security dengan kerjasama Kementerian 
Sumber-Sumber Utama dan 
Pelancongan, ada beberapa usaha untuk 
mencari kira not so conventional 
approach. The conventional approach 
kita menanam sendiri tapi itu mengambil 
masa dengan kosnya yang tinggi yang 
mungkin lebih tinggi daripada luar 
negeri.  
 
Untuk mengatasi isu dari segi mengatasi 
isu kos dan availability of supply, pada 
masa ini ada beberapa perundingan 
dengan syarikat-syarikat di luar negeri ini 
untuk membuat satu urusan yang dapat 
kita ensure food security dan juga 
harganya pada tahap yang berpatutan.  
  
Beberapa usaha,   ُ اللّٰه اء    boleh dikira  إِنْ ش 
FDI’s juga Yang Berhormat Pengerusi. 
Itulah satu cara dan itu kita pun 
berusaha untuk meningkatkan 
production dalam negeri tapi mungkin 
tidak dapat bagi setiap barang asasi ini 
untuk kita hasilkan 100%. Mesti ‘kitani’ 
memikirkan jua alternativenya. Itulah 
alternative yang kaola ceritakan yang 
kita akan bekerjasama dengan beberapa 
syarikat untuk mengadakan operasi dan 
sebagainya sebagai satu langkah untuk 
menjamin food security dengan harga 
yang berpatutan.  ُ اء  اللّٰه  .Terima kasih . إِنْ ش 
   
Yang Berhormat Pengerusi: Saya 
persilakan Yang Berhormat Awang Haji 
Salleh Bostaman bin Haji Zainal                 
Abidin membuat soalan-soalannya dan 
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negara.  Ini memang kita sedari dan 
fahami.   
 
Cuma kita ingin mengetahui apakah 
strategi negara untuk mengurangkan 
pergantungan pada import makanan dari 
luar ini dalam jangka waktu pendek, 
sederhana dan panjang?   
 
Walaupun kita dimaklumkan dari semasa 
ke semasa yang pembekalan pemakanan 
kita sentiasa terpelihara dan cukup 
namun langkah proaktif untuk 
memperbanyakkan sekuriti makanan ini 
nampaknya masih perlu banyak 
pembaikan.  
  
Mungkin satu cara yang kita boleh 
menerokai program komersial besar-
besaran bagi industri keperluan asas 
sekuriti makanan ini melalui usaha sama 
antara GLC’s dengan Pelabur Langsung 
Asing dan pengusaha-pengusaha 
tempatan supaya sekurang-kurangnya 
kemanfaatannya itu boleh diraih oleh 
peniaga-peniaga tempatan juga.   
 
Kaola memaklumi bahawa beberapa 
usaha telah pun dilaksanakan dalam 
penanaman padi dan aquaculture. Cuma 
kaola masih berpendapat ini belum 
cukup untuk menurunkan harga 
barangan asas kerana pembekalannya 
masih terhad dalam jangka sederhana 
dan panjang.   
 
Itu saja yang dapat kaola bangkitkan, 
Yang Berhormat Pengerusi. Terima 
kasih.   ُاللهه وَبَرَكَاتُه 

ُ
لَامُ عَلَيْكُمْ وَرَحْمَة وَ السَّ  

 

Yang Berhormat Menteri di Jabatan 
Perdana Menteri dan Menteri 
Kewangan dan Ekonomi II: Terima 
kasih Yang Berhormat Pengerusi.  Terima 
kasih Yang Berhormat atas beberapa 
soalan tadi.   
 
Mengenai Bursa Saham Negara Brunei 
Darussalam. Kaola setuju sebelum Bursa 
Saham ini dilancarkan, perlulah kita 
membuat persediaan dengan beberapa 
isu termasuk undang-undang dan 
sebagainya. 
 
Mengenai hasil bukan minyak dan gas.  
Kita semua faham, fiscal tools bagi 
kerajaan kalau dibandingkan dengan 
negara lain adalah terhad.   
 
Kita setiap tahun mengharapkan cukai 
pendapatan, caj-caj daripada setiap 
kementerian dan juga pelaburan.  Itu 
saja setiap tahun kita mengharapkan 
hasil dari bukan minyak dan gas.  Ada 
peluang untuk kita meluaskan lagi 
sumber pendapatan.   
 
Perkara ini kita sudah diusahakan tetapi 
bukan mudah dan senang dilancarkan.  
Satu contoh kita telah mengadakan 
seperti caj sebanyak $3.00 untuk orang 
keluar masuk sempadan bagi sebuah 
kereta.  Itu pun sekurang-kurangnya 
meningkatkan pendapatan ‘kitani’.  
  
Tetapi itu bukan dikira fiscal tools yang 
seperti biasa tetapi yang benar-benar 
untuk meningkatkan hasil bukan minyak 
dan gas, bagi kerajaan the normal fiscal 
tools itu satu perkara yang perlu 
difikirkan. Perkara ini pernah ‘kitani’ 

 
 
PETANG HARI RABU, 15HB. SYAABAN 1444H/8HB. MAC 2023M 
  

249 

usahakan tetapi ada cabaran-cabarannya 
dan perkara ini diteruskan untuk 
difikirkan. 
 
Bagi peruntukan makroekonomi 
disediakan kalau sekiranya ada 
keperluan untuk projek-projek dibuat 
tetapi belum lagi diberi peruntukan                  
di mana-mana tajuk. Maka disediakan 
satu peruntukan untuk dilancarkan 
secepat mungkin untuk membangun 
makroekonomi negara.  
 
Seperti pada masa ini sebagai misalan 
Tanjung Kajar, kurang bekalan tenaga 
elektrik dan sebagainya, untuk kita 
majukan dapat kita membangun industri, 
peruntukan inilah dapat digunakan.   
 
Memang tidak semestinya ada projek 
dalam peruntukan dan satu jumlah yang 
kita sediakan apabila berguna, tersedia 
sudah bajet   untuk memajukan ekonomi.  
Dari segi inflasi.  Satu isu sejak selepas 
COVID-19 akan nampak harga barangan 
semua naik bukan sahaja dalam negeri 
ini. Ada dua major concerns; 
 

i. Harga.; dan 
 

ii. Availability of supply.  
 
Kita nampak juga waktu COVID-19 
bukan sahaja barang dapat dibeli at any 
price, it depends on supplier. Itulah yang 
kita fikirkan.  Kalau kita melihat barang 
asasi seperti ayam, daging, sayur, ikan 
dan sebagainya, kalau dikira sudah jauh 
meningkat jika dibandingkan dengan 
sebelum ini dan kita akan mengusahakan 
untuk meningkatkan lagi tetapi tidak 

100% kita menghasilkan dalam negara 
kita.   
 
Pada masa ini, untuk mengatasi isu food 
security dengan kerjasama Kementerian 
Sumber-Sumber Utama dan 
Pelancongan, ada beberapa usaha untuk 
mencari kira not so conventional 
approach. The conventional approach 
kita menanam sendiri tapi itu mengambil 
masa dengan kosnya yang tinggi yang 
mungkin lebih tinggi daripada luar 
negeri.  
 
Untuk mengatasi isu dari segi mengatasi 
isu kos dan availability of supply, pada 
masa ini ada beberapa perundingan 
dengan syarikat-syarikat di luar negeri ini 
untuk membuat satu urusan yang dapat 
kita ensure food security dan juga 
harganya pada tahap yang berpatutan.  
  
Beberapa usaha,   ُ اللّٰه اء    boleh dikira  إِنْ ش 
FDI’s juga Yang Berhormat Pengerusi. 
Itulah satu cara dan itu kita pun 
berusaha untuk meningkatkan 
production dalam negeri tapi mungkin 
tidak dapat bagi setiap barang asasi ini 
untuk kita hasilkan 100%. Mesti ‘kitani’ 
memikirkan jua alternativenya. Itulah 
alternative yang kaola ceritakan yang 
kita akan bekerjasama dengan beberapa 
syarikat untuk mengadakan operasi dan 
sebagainya sebagai satu langkah untuk 
menjamin food security dengan harga 
yang berpatutan.  ُ اء  اللّٰه  .Terima kasih . إِنْ ش 
   
Yang Berhormat Pengerusi: Saya 
persilakan Yang Berhormat Awang Haji 
Salleh Bostaman bin Haji Zainal                 
Abidin membuat soalan-soalannya dan 
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kemudian barangkali esok akan dijawab 
oleh Yang Berhormat Menteri yang 
berkenaan. 
 
Yang Berhormat Awang Haji Salleh 
Bostaman bin Haji Zainal Abidin: 
Terima kasih Yang Berhormat Pengerusi.  
Menyambung tentang GLC’s.  Kaola akur 
ada inisiatif untuk membuka fasiliti untuk 
membantu mass production.  
 
Kaola syorkan supaya infrastruktur 
production facility ini, GLC’s buat di luar 
bandar di keempat-empat daerah untuk 
meningkatkan dan menjana anak-anak 
tempatan di tempat itu bekerja dan 
mengelakkan penghijrahan mereka             
ke bandar.  Itu soalan kaola berkaitan 
GLC’s Inflation – food basket.  Walaupun 
tahap inflasi direkodkan rendah iaitu kira-
kira 3% hingga ke 5% tiap tahun tetapi 
rakyat masih merasakan harga barang 
makanan dan keperluan asasi mahal.  Ini 
disebabkan masyarakat merasakan nilai 
wang perbelanjaan sebanyak $100 
mereka tidak lagi dapat membeli 
barangan asasi yang mereka dapatkan 
pada tahun-tahun yang sudah. Sejumlah 
$100 tidak dapat lagi membeli dan 
memenuhi bag trolley pembelian mereka 
dalam negara. Kaola faham mengetahui 
bahawa Jabatan Perancangan Ekonomi 
dan Statistik (JPKE) mengetahui apa 
komponen dalam typical food basket 
warga Negara Brunei Darussalam.   
 
Kaola faham bahawa JPKE juga ada 
petunjuk harga barang-barang keperluan 
dalam negeri. Disebabkan kekurangan 
consumer committee di Negara Brunei 
Darussalam yang belum matang untuk 

membuat perbandingan harga dalam 
food basket, kaola syorkan supaya JPKE 
dapat mengumpul harga barang-barang 
dalam food basket yang dibeli untuk 
menjadikan tanda ukur di tempat yang 
lebih sesuai untuk membeli komponen 
dalam food basket, bukan dibeli dari satu 
kedai satu produk, jalan 2 kilometer beli 
satu produk dan jalan another kilometer 
beli satu produk.  
 
Maka abiskaola pohonkan kebijaksanaan 
Kementerian Kewangan dan Ekonomi 
menyediakan fasiliti untuk membuat 
jumlah harga bagi kandungan food 
basket supaya orang awam tahu tempat 
lebih baik to stretch the $100 yang 
mereka ada. 
 
Soalan hamba yang keenam. Bajet 
Tahun Kewangan 2023/2024. Merujuk 
observation yang kaola dalam 
pembahasan yang lalu, kaola buat 
andaian bahawa bajet ‘kitani’ 
conservative dan berkonsepkan 
sustainable and affordable.   
 
Dua tahun yang sudah kita mencapai 
surplus dan tahun lepas kita dapat 
surplus sebanyak $300 juta; marginal 
tetapi memang surplus.  Kaola mohon 
pencerahan untuk orang ramai tahu dari 
mana dana untuk membiayai bajet 
sekiranya ia terus deficit.  Seperti yang 
kaola anjurkan apakah usul bajet kita 
kalau negara berhajat untuk mencapai 
GDP growth yang lebih agresif untuk 
mencapai matlamat Wawasan Brunei 
2035 dan macam mana untuk 
membiayainya. 
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Ease of Doing Business.  Satu ketika 
waktu negara ghairah untuk 
memperbaiki global ranking negara 
dalam Ease of Doing Business.   لِلّٰه مْدُ  ح 

ْ
ل
َ
 أ

pada tahun 2019, negara ranked 66 dari 
188 negara.  Dapat diberi perincian, apa 
faedah yang telah diraih oleh negara dari 
kenaikan ranking Ease of Doing Business 
ini?  

Di mana dan apa inisiatif kita untuk 
mencapai, kalau kita mahu mencapai 
lebih daripada itu? Yang kontroversi kita 
tinggalkan yang last.  Dana ihsan untuk 
membantu warga kurang pendapatan.  
  
Ada segolongan rakyat mengeluh 
menghadapi kesempitan hidup seharian 
dan melihat yang mewah bertambah 
senang dan mereka yang sakit 
bertambah tersepit.  Yang mewah 
senang dapatkan akses untuk menjana, 
mendapat bisnes sebab ada fasiliti 
kesenangan yang dapat mereka dapati 
untuk meningkatkan ekonomi, dan yang 
sakit payah mencari loan, payah mencari 
collateral dan masih bergantung pada 
pencen tua sedangkan mereka masih 
mempunyai tanggungan. 
 
Kaola amat terkilan mengetahui bahawa 
ekonomi dalam negeri meningkat tetapi 
tidak semestinya revenue negara akan 
meningkat sebab ada bisnes atau aktiviti-
aktiviti yang tidak langsung 
menyumbang ke dalam khazanah negara 
misalannya bisnes persendirian yang 
tidak bedaftar ataupun rumah-rumah 
sewa yang berderetan, commercial lots.  
Selain membayar cukai pintu, kaola 
faham keseluruhan pendapatan dari 

aktiviti-aktiviti ini tidak ada peruntukan 
untuk mereka membuat sumbangan 
kepada negara. 
 
Soalan:  Adakah ada pelan untuk mencari 
financial instrument;jalan macam mana 
orang yang ‘belurih’ revenue ‘melumpuk’ 
untuk dapat menyumbang sedikit 
kemewahan yang mereka perolehi dari 
negara ini, akan dialirkan ke dalam dana 
yang dikhaskan di luar khazanah negara 
untuk membantu warga yang kurang 
bernasib baik untuk meringankan beban 
mereka.  
 
Secara tidak langsung, orang berezeki 
lebih menolong rakyat yang 
memerlukannya.  Cadangan ini bukanlah 
enforcement untuk bisnes membayar 
zakat harta bagi peniaga yang orang 
Islam tetapi supaya memberi kesedaran 
untuk bersama-sama membagi ‘ampit’ 
rezeki yang mereka perolehi di negara 
kepada orang yang kurang bernasib baik.  
Terima kasih . 
 
Yang Berhormat Pengerusi: Yang 
Berhormat Menteri di Jabatan Perdana 
Menteri dan Menteri Kewangan dan 
Ekonomi II mungkin mahu menjawab 
sekarang ataupun menjawab esok, 
terpulanglah kepada Yang Berhormat 
untuk mendengar kehendak Yang 
Berhormat. Mahu kita teruskan ataupun 
kita berhenti berehat dan esok kita akan 
kembali lagi. 
 
Yang Berhormat Menteri di Jabatan 
Perdana Menteri dan Menteri 
Kewangan dan Ekonomi II:   ُ اء  اللّٰه    إِنْ ش 
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kemudian barangkali esok akan dijawab 
oleh Yang Berhormat Menteri yang 
berkenaan. 
 
Yang Berhormat Awang Haji Salleh 
Bostaman bin Haji Zainal Abidin: 
Terima kasih Yang Berhormat Pengerusi.  
Menyambung tentang GLC’s.  Kaola akur 
ada inisiatif untuk membuka fasiliti untuk 
membantu mass production.  
 
Kaola syorkan supaya infrastruktur 
production facility ini, GLC’s buat di luar 
bandar di keempat-empat daerah untuk 
meningkatkan dan menjana anak-anak 
tempatan di tempat itu bekerja dan 
mengelakkan penghijrahan mereka             
ke bandar.  Itu soalan kaola berkaitan 
GLC’s Inflation – food basket.  Walaupun 
tahap inflasi direkodkan rendah iaitu kira-
kira 3% hingga ke 5% tiap tahun tetapi 
rakyat masih merasakan harga barang 
makanan dan keperluan asasi mahal.  Ini 
disebabkan masyarakat merasakan nilai 
wang perbelanjaan sebanyak $100 
mereka tidak lagi dapat membeli 
barangan asasi yang mereka dapatkan 
pada tahun-tahun yang sudah. Sejumlah 
$100 tidak dapat lagi membeli dan 
memenuhi bag trolley pembelian mereka 
dalam negara. Kaola faham mengetahui 
bahawa Jabatan Perancangan Ekonomi 
dan Statistik (JPKE) mengetahui apa 
komponen dalam typical food basket 
warga Negara Brunei Darussalam.   
 
Kaola faham bahawa JPKE juga ada 
petunjuk harga barang-barang keperluan 
dalam negeri. Disebabkan kekurangan 
consumer committee di Negara Brunei 
Darussalam yang belum matang untuk 

membuat perbandingan harga dalam 
food basket, kaola syorkan supaya JPKE 
dapat mengumpul harga barang-barang 
dalam food basket yang dibeli untuk 
menjadikan tanda ukur di tempat yang 
lebih sesuai untuk membeli komponen 
dalam food basket, bukan dibeli dari satu 
kedai satu produk, jalan 2 kilometer beli 
satu produk dan jalan another kilometer 
beli satu produk.  
 
Maka abiskaola pohonkan kebijaksanaan 
Kementerian Kewangan dan Ekonomi 
menyediakan fasiliti untuk membuat 
jumlah harga bagi kandungan food 
basket supaya orang awam tahu tempat 
lebih baik to stretch the $100 yang 
mereka ada. 
 
Soalan hamba yang keenam. Bajet 
Tahun Kewangan 2023/2024. Merujuk 
observation yang kaola dalam 
pembahasan yang lalu, kaola buat 
andaian bahawa bajet ‘kitani’ 
conservative dan berkonsepkan 
sustainable and affordable.   
 
Dua tahun yang sudah kita mencapai 
surplus dan tahun lepas kita dapat 
surplus sebanyak $300 juta; marginal 
tetapi memang surplus.  Kaola mohon 
pencerahan untuk orang ramai tahu dari 
mana dana untuk membiayai bajet 
sekiranya ia terus deficit.  Seperti yang 
kaola anjurkan apakah usul bajet kita 
kalau negara berhajat untuk mencapai 
GDP growth yang lebih agresif untuk 
mencapai matlamat Wawasan Brunei 
2035 dan macam mana untuk 
membiayainya. 
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Ease of Doing Business.  Satu ketika 
waktu negara ghairah untuk 
memperbaiki global ranking negara 
dalam Ease of Doing Business.   لِلّٰه مْدُ  ح 

ْ
ل
َ
 أ

pada tahun 2019, negara ranked 66 dari 
188 negara.  Dapat diberi perincian, apa 
faedah yang telah diraih oleh negara dari 
kenaikan ranking Ease of Doing Business 
ini?  

Di mana dan apa inisiatif kita untuk 
mencapai, kalau kita mahu mencapai 
lebih daripada itu? Yang kontroversi kita 
tinggalkan yang last.  Dana ihsan untuk 
membantu warga kurang pendapatan.  
  
Ada segolongan rakyat mengeluh 
menghadapi kesempitan hidup seharian 
dan melihat yang mewah bertambah 
senang dan mereka yang sakit 
bertambah tersepit.  Yang mewah 
senang dapatkan akses untuk menjana, 
mendapat bisnes sebab ada fasiliti 
kesenangan yang dapat mereka dapati 
untuk meningkatkan ekonomi, dan yang 
sakit payah mencari loan, payah mencari 
collateral dan masih bergantung pada 
pencen tua sedangkan mereka masih 
mempunyai tanggungan. 
 
Kaola amat terkilan mengetahui bahawa 
ekonomi dalam negeri meningkat tetapi 
tidak semestinya revenue negara akan 
meningkat sebab ada bisnes atau aktiviti-
aktiviti yang tidak langsung 
menyumbang ke dalam khazanah negara 
misalannya bisnes persendirian yang 
tidak bedaftar ataupun rumah-rumah 
sewa yang berderetan, commercial lots.  
Selain membayar cukai pintu, kaola 
faham keseluruhan pendapatan dari 

aktiviti-aktiviti ini tidak ada peruntukan 
untuk mereka membuat sumbangan 
kepada negara. 
 
Soalan:  Adakah ada pelan untuk mencari 
financial instrument;jalan macam mana 
orang yang ‘belurih’ revenue ‘melumpuk’ 
untuk dapat menyumbang sedikit 
kemewahan yang mereka perolehi dari 
negara ini, akan dialirkan ke dalam dana 
yang dikhaskan di luar khazanah negara 
untuk membantu warga yang kurang 
bernasib baik untuk meringankan beban 
mereka.  
 
Secara tidak langsung, orang berezeki 
lebih menolong rakyat yang 
memerlukannya.  Cadangan ini bukanlah 
enforcement untuk bisnes membayar 
zakat harta bagi peniaga yang orang 
Islam tetapi supaya memberi kesedaran 
untuk bersama-sama membagi ‘ampit’ 
rezeki yang mereka perolehi di negara 
kepada orang yang kurang bernasib baik.  
Terima kasih . 
 
Yang Berhormat Pengerusi: Yang 
Berhormat Menteri di Jabatan Perdana 
Menteri dan Menteri Kewangan dan 
Ekonomi II mungkin mahu menjawab 
sekarang ataupun menjawab esok, 
terpulanglah kepada Yang Berhormat 
untuk mendengar kehendak Yang 
Berhormat. Mahu kita teruskan ataupun 
kita berhenti berehat dan esok kita akan 
kembali lagi. 
 
Yang Berhormat Menteri di Jabatan 
Perdana Menteri dan Menteri 
Kewangan dan Ekonomi II:   ُ اء  اللّٰه    إِنْ ش 
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kaola boleh menjawab hari ini kalau ada 
persetujuan daripada Ahli-Ahli Yang 
Berhormat. 
 
Yang Berhormat Pengerusi: Ada 
baiknya kita selesaikan masalah yang 
kita hadapi pada waktu ini dan soalan-
soalan daripada Yang Berhormat tadi 
akan dijawab oleh Yang Berhormat 
Menteri di Jabatan Perdana Menteri dan 
Menteri Kewangan dan Ekonomi II            
 ُ اء  اللّٰه   .pada esok hari   إِنْ ش 
  
Jadi saya kira cukuplah dulu kita 
berunding dan, sudah tiba masanya bagi 
kita untuk mengundi Tajuk Kementerian 
Kewangan dan Ekonomi supaya kita tidak 
tertinggal dengan usaha kita untuk 
meluluskan bajet kerajaan. Maka tibalah 
masanya perkara ini sekarang kita undi.   
 

Saya sekarang ingin bertanya kepada 
Ahli-Ahli yang bersetuju, sila angkat 
tangan. 

(Semua Ahli mengangkat tangan 
tanda bersetuju) 

Terima kasih, semuanya bersetuju.  
Maka Tajuk Kementerian Kewangan dan 
Ekonomi diluluskan. 
 
Yang Dimuliakan Jurutulis: Tajuk 
SD01A hingga Tajuk SD09A dijadikan 
sebagai sebahagian daripada Jadual. 
 
Yang Berhormat Pengerusi:  Ahli-Ahli 
Yang Berhormat. Saya kira cukuplah dulu 
kita berunding dan berbincang pada 
petang ini.  
 

Ada baiknya Mesyuarat Jawatankuasa ini 
kita tangguhkan dan kita bersidang 
semula di Persidangan Majlis Mesyuarat 
Negara. 
 

(Mesyuarat Jawatankuasa 
ditangguhkan) 

(Majlis Mesyuarat bersidang 
semula) 

 
Yang Berhormat Yang Di-Pertua:  
Ahli-Ahli Yang Berhormat.  Kita bersidang 
semula di persidangan Majlis Mesyuarat 
Negara.  Saya ingin mencadangkan 
supaya kita tangguhkan Mesyuarat             
kita ini untuk kita berehat dan kita           
akan bersidang semula  ُ اللّٰه اء   ش             pada إِنْ 
esok hari seperti biasa mulai pukul 9.30 
pagi.  
 
Sekian,     
كَاتُهُ  ر  ب   اِلله و 

ُ
ة حْم  ر  لَيْكُمْ و  مُ ع  لا  وبالله التوفيق والهداية. و  السَّ

(Majlis Mesyuarat ditangguhkan) 
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DEWAN MAJLIS 

 
Hari Khamis, 16hb. Syaaban 1444H/9hb. Mac 2023M 

 
YANG DI-PERTUA 

DAN AHLI-AHLI MAJLIS 
MESYUARAT NEGARA 

 
HADIR: 
 
YANG DI-PERTUA  
 
Yang Berhormat Pehin Orang Kaya            
Seri Lela Dato Seri Setia Awang Haji 
Abdul Rahman bin Dato Setia Haji 
Mohamed Taib, PSNB., SLJ., PHBS., PJK., 
PKL., Yang Di-Pertua Majlis Mesyuarat 
Negara, Negara Brunei Darussalam. 
 
AHLI RASMI KERANA JAWATAN 
(PERDANA MENTERI DAN 
MENTERI-MENTERI) 
 
Kebawah Duli Yang Maha Mulia Paduka  
Seri Baginda Sultan Haji Hassanal Bolkiah 
Mu’izzaddin Waddaulah ibni Al-Marhum 
Sultan Haji Omar ‘Ali Saifuddien Sa’adul 
Khairi Waddien, Sultan dan Yang             
Di-Pertuan Negara Brunei Darussalam, 
Perdana Menteri, Menteri Pertahanan, 
Menteri Kewangan dan Ekonomi dan 
Menteri Hal Ehwal Luar Negeri, Negara 
Brunei Darussalam. 
 
 
 
 
 
 
 
 

Duli Yang Teramat Mulia Paduka Seri 
Pengiran Muda Mahkota Pengiran Muda 
Haji Al-Muhtadee Billah ibni Kebawah 
Duli Yang Maha Mulia Paduka Seri 
Baginda Sultan Haji Hassanal Bolkiah 
Mu’izzaddin Waddaulah, DKMB., DPKT., 
King Abdul Aziz Ribbon, First Class (Saudi 
Arabia), The Order of the Renaissance 
(First Degree) (Jordan), Grand Cross of 
Crown Order - G.K.K. (Netherlands), 
Medal of Honour (Lao), DSO (Singapore), 
Order of Lakandula with the Rank of 
Grand Cross (Philippines), The Order of 
Prince Yaroslav the Wise, Second Class 
(Ukraine), DSO (Military) (Singapore), 
PHBS., Menteri Kanan di Jabatan 
Perdana Menteri, Negara Brunei 
Darussalam. 
                                                                                           
Yang Berhormat Pehin Orang Kaya Laila 
Setia Bakti Di-Raja Dato Laila Utama Haji 
Awang Isa bin Pehin Datu Perdana 
Manteri Dato Laila Utama Haji Awang 
Ibrahim, DK., SPMB., DSNB., PHBS., 
PBLI., PJK., PKL., Penasihat Khas 
Kebawah Duli Yang Maha Mulia Paduka 
Seri Baginda Sultan dan Yang Di-Pertuan 
Negara Brunei Darussalam dan Menteri 
di Jabatan Perdana Menteri, Negara 
Brunei Darussalam. 
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kaola boleh menjawab hari ini kalau ada 
persetujuan daripada Ahli-Ahli Yang 
Berhormat. 
 
Yang Berhormat Pengerusi: Ada 
baiknya kita selesaikan masalah yang 
kita hadapi pada waktu ini dan soalan-
soalan daripada Yang Berhormat tadi 
akan dijawab oleh Yang Berhormat 
Menteri di Jabatan Perdana Menteri dan 
Menteri Kewangan dan Ekonomi II            
 ُ اء  اللّٰه   .pada esok hari   إِنْ ش 
  
Jadi saya kira cukuplah dulu kita 
berunding dan, sudah tiba masanya bagi 
kita untuk mengundi Tajuk Kementerian 
Kewangan dan Ekonomi supaya kita tidak 
tertinggal dengan usaha kita untuk 
meluluskan bajet kerajaan. Maka tibalah 
masanya perkara ini sekarang kita undi.   
 

Saya sekarang ingin bertanya kepada 
Ahli-Ahli yang bersetuju, sila angkat 
tangan. 

(Semua Ahli mengangkat tangan 
tanda bersetuju) 

Terima kasih, semuanya bersetuju.  
Maka Tajuk Kementerian Kewangan dan 
Ekonomi diluluskan. 
 
Yang Dimuliakan Jurutulis: Tajuk 
SD01A hingga Tajuk SD09A dijadikan 
sebagai sebahagian daripada Jadual. 
 
Yang Berhormat Pengerusi:  Ahli-Ahli 
Yang Berhormat. Saya kira cukuplah dulu 
kita berunding dan berbincang pada 
petang ini.  
 

Ada baiknya Mesyuarat Jawatankuasa ini 
kita tangguhkan dan kita bersidang 
semula di Persidangan Majlis Mesyuarat 
Negara. 
 

(Mesyuarat Jawatankuasa 
ditangguhkan) 

(Majlis Mesyuarat bersidang 
semula) 

 
Yang Berhormat Yang Di-Pertua:  
Ahli-Ahli Yang Berhormat.  Kita bersidang 
semula di persidangan Majlis Mesyuarat 
Negara.  Saya ingin mencadangkan 
supaya kita tangguhkan Mesyuarat             
kita ini untuk kita berehat dan kita           
akan bersidang semula  ُ اللّٰه اء   ش             pada إِنْ 
esok hari seperti biasa mulai pukul 9.30 
pagi.  
 
Sekian,     
كَاتُهُ  ر  ب   اِلله و 

ُ
ة حْم  ر  لَيْكُمْ و  مُ ع  لا  وبالله التوفيق والهداية. و  السَّ

(Majlis Mesyuarat ditangguhkan) 
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DEWAN MAJLIS 

 
Hari Khamis, 16hb. Syaaban 1444H/9hb. Mac 2023M 

 
YANG DI-PERTUA 

DAN AHLI-AHLI MAJLIS 
MESYUARAT NEGARA 

 
HADIR: 
 
YANG DI-PERTUA  
 
Yang Berhormat Pehin Orang Kaya            
Seri Lela Dato Seri Setia Awang Haji 
Abdul Rahman bin Dato Setia Haji 
Mohamed Taib, PSNB., SLJ., PHBS., PJK., 
PKL., Yang Di-Pertua Majlis Mesyuarat 
Negara, Negara Brunei Darussalam. 
 
AHLI RASMI KERANA JAWATAN 
(PERDANA MENTERI DAN 
MENTERI-MENTERI) 
 
Kebawah Duli Yang Maha Mulia Paduka  
Seri Baginda Sultan Haji Hassanal Bolkiah 
Mu’izzaddin Waddaulah ibni Al-Marhum 
Sultan Haji Omar ‘Ali Saifuddien Sa’adul 
Khairi Waddien, Sultan dan Yang             
Di-Pertuan Negara Brunei Darussalam, 
Perdana Menteri, Menteri Pertahanan, 
Menteri Kewangan dan Ekonomi dan 
Menteri Hal Ehwal Luar Negeri, Negara 
Brunei Darussalam. 
 
 
 
 
 
 
 
 

Duli Yang Teramat Mulia Paduka Seri 
Pengiran Muda Mahkota Pengiran Muda 
Haji Al-Muhtadee Billah ibni Kebawah 
Duli Yang Maha Mulia Paduka Seri 
Baginda Sultan Haji Hassanal Bolkiah 
Mu’izzaddin Waddaulah, DKMB., DPKT., 
King Abdul Aziz Ribbon, First Class (Saudi 
Arabia), The Order of the Renaissance 
(First Degree) (Jordan), Grand Cross of 
Crown Order - G.K.K. (Netherlands), 
Medal of Honour (Lao), DSO (Singapore), 
Order of Lakandula with the Rank of 
Grand Cross (Philippines), The Order of 
Prince Yaroslav the Wise, Second Class 
(Ukraine), DSO (Military) (Singapore), 
PHBS., Menteri Kanan di Jabatan 
Perdana Menteri, Negara Brunei 
Darussalam. 
                                                                                           
Yang Berhormat Pehin Orang Kaya Laila 
Setia Bakti Di-Raja Dato Laila Utama Haji 
Awang Isa bin Pehin Datu Perdana 
Manteri Dato Laila Utama Haji Awang 
Ibrahim, DK., SPMB., DSNB., PHBS., 
PBLI., PJK., PKL., Penasihat Khas 
Kebawah Duli Yang Maha Mulia Paduka 
Seri Baginda Sultan dan Yang Di-Pertuan 
Negara Brunei Darussalam dan Menteri 
di Jabatan Perdana Menteri, Negara 
Brunei Darussalam. 
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Yang Berhormat Pehin Udana Khatib 
Dato Paduka Seri Setia Ustaz Haji Awang 
Badaruddin bin Pengarah Dato Paduka 
Haji Awang Othman, PSSUB., DPMB., 
PHBS., PBLI., PJK., PKL., Menteri Hal 
Ehwal Ugama, Negara Brunei 
Darussalam. 
 
Yang Berhormat Pehin Datu Lailaraja 
Mejar Jeneral (B) Dato Paduka Seri Haji 
Awang Halbi bin Haji Mohd. Yussof, 
DPKT., SMB., PHBS., Menteri di Jabatan 
Perdana Menteri dan Menteri Pertahanan 
II, Negara Brunei Darussalam. 
 
Yang Berhormat Dato Seri Setia Dr. 
Awang Haji Mohammad Isham bin Haji 
Jaafar, PSNB., DPMB., Menteri Kesihatan, 
Negara Brunei Darussalam. 
 
Yang Berhormat Dato Seri Setia Dr. 
Awang Haji Mohd. Amin Liew bin 
Abdullah, PSNB., SPMB., Menteri di 
Jabatan Perdana Menteri dan Menteri 
Kewangan dan Ekonomi II, Negara 
Brunei Darussalam. 
 
Yang Berhormat Dato Seri Setia Awang 
Haji Erywan bin Pehin Datu Pekerma 
Jaya Haji Mohd. Yusof, PSNB., SPMB., 
PJK., PIKB., Menteri Hal Ehwal Luar 
Negeri II, Negara Brunei Darussalam. 
(Tidak hadir atas urusan rasmi) 
 
Yang Berhormat Dato Seri Setia Awang 
Haji Ahmaddin bin Haji Abdul Rahman, 
PSNB., SPMB., PSB., PIKB., Menteri Hal 
Ehwal Dalam Negeri, Negara Brunei 
Darussalam. 
 
 

Yang Berhormat Dato Seri Setia Dr. 
Awang Haji Abd. Manaf bin Haji 
Metussin, PSNB., SPMB., PKL.,                  
Menteri Sumber-Sumber Utama                    
dan Pelancongan, Negara Brunei 
Darussalam. 
 
Yang Berhormat Dato Seri Setia Awang 
Haji Muhammad Juanda bin Haji Abd. 
Rashid, PSNB., DPMB., PIKB.,                          
Menteri Pembangunan, Negara Brunei 
Darussalam. 
 
Yang Berhormat Datin Seri Setia Dr. 
Dayang Hajah Romaizah binti Haji Md. 
Salleh, PSNB., SPMB., PIKB., PKL., 
Menteri Pendidikan, Negara Brunei 
Darussalam. (Tidak hadir atas urusan 
rasmi) 
 
Yang Berhormat Pengiran Dato Seri Setia 
Shamhary bin Pengiran Dato Paduka Haji 
Mustapha, PSNB., Menteri Pengangkutan 
dan Infokomunikasi, Negara Brunei 
Darussalam. 
 
Yang Berhormat Dato Seri Setia Awang 
Haji Nazmi bin Haji Mohamad, PSNB., 
SMB., PIKB., Menteri Kebudayaan, Belia 
dan Sukan, Negara Brunei Darussalam. 
(Tidak hadir atas urusan rasmi) 
 
AHLI YANG DILANTIK ORANG-
ORANG YANG BERGELAR: 
 
Yang Berhormat Pehin Orang Kaya Laila 
Setia Dato Seri Setia Awang Haji Abd. 
Rahman bin Haji Ibrahim, PSNB., DPMB., 
PHBS., PIKB., PKL. 
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Yang Berhormat Pehin Orang Kaya Johan 
Pahlawan Dato Seri Setia Awang Haji 
Adanan bin Begawan Pehin Siraja Khatib  
Dato Seri Setia Haji Mohd. Yusuf, PSNB., 
DPMB., PHBS., PJK., PIKB., PKL. 
 
Yang Berhormat Pehin Orang Kaya 
Indera Pahlawan Dato Seri Setia Haji 
Awang Suyoi bin Haji Osman, PSNB., 
DPMB., PJK., PIKB., PKL. 
 
AHLI YANG DILANTIK ORANG-
ORANG YANG TELAH MENCAPAI 
KECEMERLANGAN: 
 
Yang Berhormat Dayang Hajah Safiah 
binti Sheikh Haji Abd. Salam. 
 
Yang Berhormat Awang Lau How Teck. 
 
Yang Berhormat Dayang Chong Chin 
Yee. 
 
Yang Berhormat Dr. Awang Haji Mahali 
bin Haji Momin. 
 
Yang Berhormat Awang Haji Salleh 
Bostaman bin Haji Zainal Abidin. 
 
Yang Berhormat Dayang Hajah 
Rosmawatty binti Haji Abdul Mumin. 
 
Yang Berhormat Pengiran Haji Isa bin 
Pengiran Haji Aliuddin. 
 
AHLI YANG DILANTIK MEWAKILI 
DAERAH-DAERAH: 
 
Yang Berhormat Awang Amran bin Haji 
Maidin, Penghulu Mukim Lumapas -
Daerah Brunei dan Muara. 

Yang Berhormat Awang Lawi bin Haji 
Lamat, Ketua Kampung Subok - Daerah 
Brunei dan Muara. 
 
Yang Berhormat Awang Zainol bin Haji 
Mohamed, Ketua Kampung Putat -  
Daerah Brunei dan Muara. 
 
Yang Berhormat Awang Mohamad Ali bin 
Tanjong, Ketua Kampung Lumapas ‘B’ – 
Daerah Brunei dan Muara. 
 
Yang Berhormat Awang Haji Daud bin 
Jihan, Ketua Kampung Belimbing – 
Daerah Brunei dan Muara. 
 
Yang Berhormat Awang Haji Md. Salleh 
bin Haji Othman, Penghulu Mukim Bukit 
Sawat – Daerah Belait. 
 
Yang Berhormat Awang Mohammad bin 
Abdullah @ Lim Swee Ann, Ketua 
Kampong Bukit Sawat – Daerah Belait. 
 
Yang Berhormat Awang Haji Mohamad 
Danial @ Tekpin bin Ya’akub, Penghulu 
Mukim Ukong – Daerah Tutong. 
 
Yang Berhormat Awang Abdul Aziz bin 
Haji Hamdan, Ketua Kampung Sengkarai 
– Daerah Tutong. 
 
Yang Berhormat Haji Awang Sulaiman 
bin Haji Nasir, PSB., PIKB., PKL., Ketua 
Kampung Labu Estet dan Piasau-Piasau – 
Daerah Temburong. 
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Yang Berhormat Pehin Udana Khatib 
Dato Paduka Seri Setia Ustaz Haji Awang 
Badaruddin bin Pengarah Dato Paduka 
Haji Awang Othman, PSSUB., DPMB., 
PHBS., PBLI., PJK., PKL., Menteri Hal 
Ehwal Ugama, Negara Brunei 
Darussalam. 
 
Yang Berhormat Pehin Datu Lailaraja 
Mejar Jeneral (B) Dato Paduka Seri Haji 
Awang Halbi bin Haji Mohd. Yussof, 
DPKT., SMB., PHBS., Menteri di Jabatan 
Perdana Menteri dan Menteri Pertahanan 
II, Negara Brunei Darussalam. 
 
Yang Berhormat Dato Seri Setia Dr. 
Awang Haji Mohammad Isham bin Haji 
Jaafar, PSNB., DPMB., Menteri Kesihatan, 
Negara Brunei Darussalam. 
 
Yang Berhormat Dato Seri Setia Dr. 
Awang Haji Mohd. Amin Liew bin 
Abdullah, PSNB., SPMB., Menteri di 
Jabatan Perdana Menteri dan Menteri 
Kewangan dan Ekonomi II, Negara 
Brunei Darussalam. 
 
Yang Berhormat Dato Seri Setia Awang 
Haji Erywan bin Pehin Datu Pekerma 
Jaya Haji Mohd. Yusof, PSNB., SPMB., 
PJK., PIKB., Menteri Hal Ehwal Luar 
Negeri II, Negara Brunei Darussalam. 
(Tidak hadir atas urusan rasmi) 
 
Yang Berhormat Dato Seri Setia Awang 
Haji Ahmaddin bin Haji Abdul Rahman, 
PSNB., SPMB., PSB., PIKB., Menteri Hal 
Ehwal Dalam Negeri, Negara Brunei 
Darussalam. 
 
 

Yang Berhormat Dato Seri Setia Dr. 
Awang Haji Abd. Manaf bin Haji 
Metussin, PSNB., SPMB., PKL.,                  
Menteri Sumber-Sumber Utama                    
dan Pelancongan, Negara Brunei 
Darussalam. 
 
Yang Berhormat Dato Seri Setia Awang 
Haji Muhammad Juanda bin Haji Abd. 
Rashid, PSNB., DPMB., PIKB.,                          
Menteri Pembangunan, Negara Brunei 
Darussalam. 
 
Yang Berhormat Datin Seri Setia Dr. 
Dayang Hajah Romaizah binti Haji Md. 
Salleh, PSNB., SPMB., PIKB., PKL., 
Menteri Pendidikan, Negara Brunei 
Darussalam. (Tidak hadir atas urusan 
rasmi) 
 
Yang Berhormat Pengiran Dato Seri Setia 
Shamhary bin Pengiran Dato Paduka Haji 
Mustapha, PSNB., Menteri Pengangkutan 
dan Infokomunikasi, Negara Brunei 
Darussalam. 
 
Yang Berhormat Dato Seri Setia Awang 
Haji Nazmi bin Haji Mohamad, PSNB., 
SMB., PIKB., Menteri Kebudayaan, Belia 
dan Sukan, Negara Brunei Darussalam. 
(Tidak hadir atas urusan rasmi) 
 
AHLI YANG DILANTIK ORANG-
ORANG YANG BERGELAR: 
 
Yang Berhormat Pehin Orang Kaya Laila 
Setia Dato Seri Setia Awang Haji Abd. 
Rahman bin Haji Ibrahim, PSNB., DPMB., 
PHBS., PIKB., PKL. 
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Yang Berhormat Pehin Orang Kaya Johan 
Pahlawan Dato Seri Setia Awang Haji 
Adanan bin Begawan Pehin Siraja Khatib  
Dato Seri Setia Haji Mohd. Yusuf, PSNB., 
DPMB., PHBS., PJK., PIKB., PKL. 
 
Yang Berhormat Pehin Orang Kaya 
Indera Pahlawan Dato Seri Setia Haji 
Awang Suyoi bin Haji Osman, PSNB., 
DPMB., PJK., PIKB., PKL. 
 
AHLI YANG DILANTIK ORANG-
ORANG YANG TELAH MENCAPAI 
KECEMERLANGAN: 
 
Yang Berhormat Dayang Hajah Safiah 
binti Sheikh Haji Abd. Salam. 
 
Yang Berhormat Awang Lau How Teck. 
 
Yang Berhormat Dayang Chong Chin 
Yee. 
 
Yang Berhormat Dr. Awang Haji Mahali 
bin Haji Momin. 
 
Yang Berhormat Awang Haji Salleh 
Bostaman bin Haji Zainal Abidin. 
 
Yang Berhormat Dayang Hajah 
Rosmawatty binti Haji Abdul Mumin. 
 
Yang Berhormat Pengiran Haji Isa bin 
Pengiran Haji Aliuddin. 
 
AHLI YANG DILANTIK MEWAKILI 
DAERAH-DAERAH: 
 
Yang Berhormat Awang Amran bin Haji 
Maidin, Penghulu Mukim Lumapas -
Daerah Brunei dan Muara. 

Yang Berhormat Awang Lawi bin Haji 
Lamat, Ketua Kampung Subok - Daerah 
Brunei dan Muara. 
 
Yang Berhormat Awang Zainol bin Haji 
Mohamed, Ketua Kampung Putat -  
Daerah Brunei dan Muara. 
 
Yang Berhormat Awang Mohamad Ali bin 
Tanjong, Ketua Kampung Lumapas ‘B’ – 
Daerah Brunei dan Muara. 
 
Yang Berhormat Awang Haji Daud bin 
Jihan, Ketua Kampung Belimbing – 
Daerah Brunei dan Muara. 
 
Yang Berhormat Awang Haji Md. Salleh 
bin Haji Othman, Penghulu Mukim Bukit 
Sawat – Daerah Belait. 
 
Yang Berhormat Awang Mohammad bin 
Abdullah @ Lim Swee Ann, Ketua 
Kampong Bukit Sawat – Daerah Belait. 
 
Yang Berhormat Awang Haji Mohamad 
Danial @ Tekpin bin Ya’akub, Penghulu 
Mukim Ukong – Daerah Tutong. 
 
Yang Berhormat Awang Abdul Aziz bin 
Haji Hamdan, Ketua Kampung Sengkarai 
– Daerah Tutong. 
 
Yang Berhormat Haji Awang Sulaiman 
bin Haji Nasir, PSB., PIKB., PKL., Ketua 
Kampung Labu Estet dan Piasau-Piasau – 
Daerah Temburong. 
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HADIR BERSAMA: 
 
Yang Dimuliakan Pehin Orang Kaya 
Pekerma Jaya Dato Paduka Awang             
Haji Judin Haji Asar, DPMB., SLJ., POAS., 
PHBS., PBLI., PJK., PKL., Jurutulis Majlis 
Mesyuarat Negara, Negara Brunei 
Darussalam. 
 
Yang Mulia Dayang Rose Aminah              
binti Haji Ismail, PSB., PIKB., Timbalan 
Jurutulis Majlis Mesyuarat Negara, 
Negara  Brunei Darussalam. 

 
(Mesyuarat mula bersidang pada 

pukul 9.30 pagi) 
 

Yang Mulia Timbalan Jurutulis:                 
حْيم الرَّ نِ  حْم  َٰ الرَّ  ِ اللّٰه بِسْمِ  Mesyuarat Pertama 
dari Musim Permesyuaratan Kesembilan 
Belas Majlis Mesyuarat Negara bersidang 
bagi hari yang keenam, Khamis,               
16hb. Syaaban 1444 bersamaan            
9hb. Mac 2023 didahului dengan Doa 
Selamat. 

 
DOA SELAMAT 

 
Doa Selamat dibacakan oleh Yang 
Dimuliakan Begawan Pehin Khatib Dato 
Paduka Awang Haji Emran bin Haji 
Kunchang. (Imam Masjid Omar ‘Ali 
Saifuddien). 
 
Yang Berhormat Yang Di-Pertua: 

مْدُ   ح 
ْ
ل
َ
ِ أ لِلّٰه  kita bersyukur ke hadrat              

 َٰ
َ

ال ع  ت  و  هُ  ان  سُبْح   ِ للّٰه
َ
 kerana dengan limpah أ

rahmat dan izin-Nya jua kita dapat sama-
sama hadir pada pagi ini bersidang bagi 
hari keenam dalam Mesyuarat Pertama 
dari Musim Permesyuaratan Kesembilan 

Belas Majlis Mesyuarat Negara. Selawat 
dan salam ke atas Junjungan Besar kita                 
مَ  وَسَلى عَلَيْهِ   ُ اللّٰه صَلَّى  د مُحَمَّ ي   ,kaum kerabat  نَب ِ
para sahabat serta pengikut-pengikut 
Baginda yang taat lagi setia hingga               
ke akhir zaman. 
 
Ahli-Ahli Yang Berhormat. Persidangan 
Majlis Mesyuarat Negara bagaimana 
yang sedia dimaklumi masih lagi 
membahaskan Rang Undang-Undang 
(2023) Perbekalan, 2023/2024 yang 
telah dicadangkan oleh Yang Berhormat 
Menteri di Jabatan Perdana Menteri dan 
Menteri Kewangan dan Ekonomi II.  
 
Bagi membolehkan kita meneruskan 
pekerjaan kita menyelesaikan, 
membincangkan dan seterusnya 
meluluskan atau sebaliknya Rang 
Undang-Undang ini menurut tajuk-tajuk 
yang dikemukakan, maka saya 
tangguhkan dulu Persidangan Majlis 
Mesyuarat Negara ini dan kita bersidang 
semula dalam peringkat Jawatankuasa.  
 

(Majlis Mesyuarat ditangguhkan) 
 

(Mesyuarat bersidang sebagai 
Jawatankuasa) 

 
Yang Berhormat Pengerusi:              
حْيم الرَّ نِ  حْم  َٰ الرَّ  ِ اللّٰه بِسْمِ  Ahli-Ahli Yang 
Berhormat.  Sekarang Majlis bersidang  
di Peringkat Jawatankuasa sepenuhnya 
bagi menimbangkan Rang Undang-
Undang (2023) Perbekalan, 2023/2024 
satu per satu, yang Rang ini telah pun 
dicadangkan oleh Yang Berhormat 
Menteri di Jabatan Perdana Menteri dan 
Menteri Kewangan dan Ekonomi II.  
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Pada petang semalam, Mesyuarat 
Jawatankuasa telah selesai meluluskan 
Belanjawan Kementerian Kewangan dan 
Ekonomi.  Walau bagaimanapun, 
sebelum kita meneruskan perbincangan 
kita, saya difahamkan bahawa ada Ahli-
Ahli Yang Berhormat yang ingin untuk 
membuat kenyataan, saya kira 
didahulukan untuk menjawab soalan-
soalan yang telah dikemukakan 
semalam.  
 
Saya mempersilakan dulu Yang 
Berhormat Menteri di Jabatan Perdana 
Menteri dan Menteri Kewangan dan 
Ekonomi II. Silakan Yang Berhormat. 
 
Yang Berhormat Menteri di Jabatan 
Perdana Menteri dan Menteri 
Kewangan dan Ekonomi II: Terima 
kasih Yang Berhormat Pengerusi. Kaola 
merujuk kepada 5 soalan terakhir yang 
diajukan oleh Yang Berhormat Awang 
Haji Salleh Bostaman bin Haji Zainal 
Abidin kelmarin petang.  
 
Kaola mengucapkan terima kasih atas 
keizinan Yang Berhormat Pengerusi 
untuk kaola menjawab soalan-soalan 
tersebut:  
 
1. Soalan yang keempat daripada Yang 

Berhormat adalah mengenai inisiatif 
untuk membukakan fasiliti 
melaksanakan mass production                   
di daerah-daerah lain daripada 
Dearah Brunei dan Muara. Sukacita 
Kaola mengongsikan pada masa ini 
ada sudah empat tapak perindustrian 
di Daerah Belait, dengan aktiviti-
aktiviti lain termasuk Brunei Methanol 

Company, BFI, BLNG dan belum lagi 
mengira Operasi BSP di Daerah 
Belait. Nampaknya dengan adanya 
pelaburan dalam BFI dan Methanol  
 ُ اللّٰه اء   ش  إِنْ  masa depan akan banyak 
lagi aktiviti perindustrian akan 
ditubuhkan di Daerah Belait.  

Bagi Daerah Tutong kita sudah 
melihat ada beberapa aktiviti 
akuakultur yang nampaknya 
perusahaan tersebut akan                    
terus berkembang, meningkatkan 
production dan sebagainya.                  
 ُ اللّٰه اء   ش                     aktiviti perekonomian إِنْ 
di Daerah Tutong akan juga terus 
berkembang. 
 
Di Daerah Temburong pada masa ini 
ada satu estet perindustrian, tapi 
pada masa yang sama ‘kitani’ sedang 
memajukan Labu Square dan juga           
di Pekan Bangar,  ُ اء  اللّٰه  sama juga إِنْ ش 
pada masa depan kita akan mencuba 
lagi meningkatkan aktiviti-aktiviti 
perekonomian di Daerah Temburong.  
 
Di samping itu, ada satu projek 
mengenai pelancongan pada masa ini 
sedang dimajukan di Daerah 
Temburong.  ُ اللّٰه اء   ش   aktiviti-aktiviti إِنْ 
ekonomi di daerah-daerah lain tidak 
akan ditinggalkan,  ُ اللّٰه اء   ش   akan إِنْ 
terus dimajukan.; 

 
2. Soalan yang kelima mengenai food 

basket mencadangkan supaya harga-
harga barangan asasi akan dapat 
dikongsikan supaya orang ramai 
dapat mengetahui lebih telus dengan 
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HADIR BERSAMA: 
 
Yang Dimuliakan Pehin Orang Kaya 
Pekerma Jaya Dato Paduka Awang             
Haji Judin Haji Asar, DPMB., SLJ., POAS., 
PHBS., PBLI., PJK., PKL., Jurutulis Majlis 
Mesyuarat Negara, Negara Brunei 
Darussalam. 
 
Yang Mulia Dayang Rose Aminah              
binti Haji Ismail, PSB., PIKB., Timbalan 
Jurutulis Majlis Mesyuarat Negara, 
Negara  Brunei Darussalam. 

 
(Mesyuarat mula bersidang pada 

pukul 9.30 pagi) 
 

Yang Mulia Timbalan Jurutulis:                 
حْيم الرَّ نِ  حْم  َٰ الرَّ  ِ اللّٰه بِسْمِ  Mesyuarat Pertama 
dari Musim Permesyuaratan Kesembilan 
Belas Majlis Mesyuarat Negara bersidang 
bagi hari yang keenam, Khamis,               
16hb. Syaaban 1444 bersamaan            
9hb. Mac 2023 didahului dengan Doa 
Selamat. 

 
DOA SELAMAT 

 
Doa Selamat dibacakan oleh Yang 
Dimuliakan Begawan Pehin Khatib Dato 
Paduka Awang Haji Emran bin Haji 
Kunchang. (Imam Masjid Omar ‘Ali 
Saifuddien). 
 
Yang Berhormat Yang Di-Pertua: 

مْدُ   ح 
ْ
ل
َ
ِ أ لِلّٰه  kita bersyukur ke hadrat              

 َٰ
َ

ال ع  ت  و  هُ  ان  سُبْح   ِ للّٰه
َ
 kerana dengan limpah أ

rahmat dan izin-Nya jua kita dapat sama-
sama hadir pada pagi ini bersidang bagi 
hari keenam dalam Mesyuarat Pertama 
dari Musim Permesyuaratan Kesembilan 

Belas Majlis Mesyuarat Negara. Selawat 
dan salam ke atas Junjungan Besar kita                 
مَ  وَسَلى عَلَيْهِ   ُ اللّٰه صَلَّى  د مُحَمَّ ي   ,kaum kerabat  نَب ِ
para sahabat serta pengikut-pengikut 
Baginda yang taat lagi setia hingga               
ke akhir zaman. 
 
Ahli-Ahli Yang Berhormat. Persidangan 
Majlis Mesyuarat Negara bagaimana 
yang sedia dimaklumi masih lagi 
membahaskan Rang Undang-Undang 
(2023) Perbekalan, 2023/2024 yang 
telah dicadangkan oleh Yang Berhormat 
Menteri di Jabatan Perdana Menteri dan 
Menteri Kewangan dan Ekonomi II.  
 
Bagi membolehkan kita meneruskan 
pekerjaan kita menyelesaikan, 
membincangkan dan seterusnya 
meluluskan atau sebaliknya Rang 
Undang-Undang ini menurut tajuk-tajuk 
yang dikemukakan, maka saya 
tangguhkan dulu Persidangan Majlis 
Mesyuarat Negara ini dan kita bersidang 
semula dalam peringkat Jawatankuasa.  
 

(Majlis Mesyuarat ditangguhkan) 
 

(Mesyuarat bersidang sebagai 
Jawatankuasa) 

 
Yang Berhormat Pengerusi:              
حْيم الرَّ نِ  حْم  َٰ الرَّ  ِ اللّٰه بِسْمِ  Ahli-Ahli Yang 
Berhormat.  Sekarang Majlis bersidang  
di Peringkat Jawatankuasa sepenuhnya 
bagi menimbangkan Rang Undang-
Undang (2023) Perbekalan, 2023/2024 
satu per satu, yang Rang ini telah pun 
dicadangkan oleh Yang Berhormat 
Menteri di Jabatan Perdana Menteri dan 
Menteri Kewangan dan Ekonomi II.  
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Pada petang semalam, Mesyuarat 
Jawatankuasa telah selesai meluluskan 
Belanjawan Kementerian Kewangan dan 
Ekonomi.  Walau bagaimanapun, 
sebelum kita meneruskan perbincangan 
kita, saya difahamkan bahawa ada Ahli-
Ahli Yang Berhormat yang ingin untuk 
membuat kenyataan, saya kira 
didahulukan untuk menjawab soalan-
soalan yang telah dikemukakan 
semalam.  
 
Saya mempersilakan dulu Yang 
Berhormat Menteri di Jabatan Perdana 
Menteri dan Menteri Kewangan dan 
Ekonomi II. Silakan Yang Berhormat. 
 
Yang Berhormat Menteri di Jabatan 
Perdana Menteri dan Menteri 
Kewangan dan Ekonomi II: Terima 
kasih Yang Berhormat Pengerusi. Kaola 
merujuk kepada 5 soalan terakhir yang 
diajukan oleh Yang Berhormat Awang 
Haji Salleh Bostaman bin Haji Zainal 
Abidin kelmarin petang.  
 
Kaola mengucapkan terima kasih atas 
keizinan Yang Berhormat Pengerusi 
untuk kaola menjawab soalan-soalan 
tersebut:  
 
1. Soalan yang keempat daripada Yang 

Berhormat adalah mengenai inisiatif 
untuk membukakan fasiliti 
melaksanakan mass production                   
di daerah-daerah lain daripada 
Dearah Brunei dan Muara. Sukacita 
Kaola mengongsikan pada masa ini 
ada sudah empat tapak perindustrian 
di Daerah Belait, dengan aktiviti-
aktiviti lain termasuk Brunei Methanol 

Company, BFI, BLNG dan belum lagi 
mengira Operasi BSP di Daerah 
Belait. Nampaknya dengan adanya 
pelaburan dalam BFI dan Methanol  
 ُ اللّٰه اء   ش  إِنْ  masa depan akan banyak 
lagi aktiviti perindustrian akan 
ditubuhkan di Daerah Belait.  

Bagi Daerah Tutong kita sudah 
melihat ada beberapa aktiviti 
akuakultur yang nampaknya 
perusahaan tersebut akan                    
terus berkembang, meningkatkan 
production dan sebagainya.                  
 ُ اللّٰه اء   ش                     aktiviti perekonomian إِنْ 
di Daerah Tutong akan juga terus 
berkembang. 
 
Di Daerah Temburong pada masa ini 
ada satu estet perindustrian, tapi 
pada masa yang sama ‘kitani’ sedang 
memajukan Labu Square dan juga           
di Pekan Bangar,  ُ اء  اللّٰه  sama juga إِنْ ش 
pada masa depan kita akan mencuba 
lagi meningkatkan aktiviti-aktiviti 
perekonomian di Daerah Temburong.  
 
Di samping itu, ada satu projek 
mengenai pelancongan pada masa ini 
sedang dimajukan di Daerah 
Temburong.  ُ اللّٰه اء   ش   aktiviti-aktiviti إِنْ 
ekonomi di daerah-daerah lain tidak 
akan ditinggalkan,  ُ اللّٰه اء   ش   akan إِنْ 
terus dimajukan.; 

 
2. Soalan yang kelima mengenai food 

basket mencadangkan supaya harga-
harga barangan asasi akan dapat 
dikongsikan supaya orang ramai 
dapat mengetahui lebih telus dengan 
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harga di pasaran. Memang perkara 
ini sudah dilaksanakan sebelum ini.  

 
Ada beberapa jenis barangan                     
di bawah kawalan Jabatan 
Perancangan Ekonomi dan Statistik  
di bawah trans-control. Semasa 
COVID-19 aktiviti untuk mengawal 
harga barangan di pasaran dilaratkan 
ke beberapa jenis barangan                           
di pasaran dan juga premis-premis 
perniagaan ditambah lagi dari segi 
pemantauan harga barangan dijual  
di beberapa premis, kalau tidak salah 
sebanyak 300 buah premis pada 
masa ini. 

 
Dari maklumat mengenai harga 
barangan di pasaran dikumpulkan 
dan dimasukkan dalam website, 
media sosial, Instagram dan juga 
aplikasi pengguna bijak. Dari sana 
kita dapat membuat perbandingan 
dalam melihat harga yang dijual                
di beberapa premis, dibuat 
comparison dan sebagainya. Itulah 
langkah-langkah yang telah diambil 
untuk orang ramai akan lebih tahu 
dari harga barangan yang dijual             
di pasaran terutama sekali barang 
makanan asasi. Terima kasih.; 

 
3. Soalan keenam, mengenai budget 

conservative dan juga isu defisit. Ini 
satu soalan yang bagus Yang 
Berhormat Pengerusi. Bagi kaola 
budget conservative maksudnya 
perbelanjaan kita ikut tahap hasil 
pendapatan kerajaan, kalau 
conservative itulah caranya untuk 
berbelanja mengikut hasil 

pendapatan kita. Tapi bagi beberapa 
tahun kebelakangan ini kita lebih 
perbelanjaan daripada hasil 
pendapatan, kecuali ada setahun dua 
tahun kebelakangan ini kita  ُحَمْد

ْ
ل
َ
لِلّٰه أ  

. Kenapa kitabalance budgetcapai ter  
hasil padalebih belanja dari 

pendapatan kita, kita tidak akan  
tinggalkan untuk menjaga  

dengan amkesejahteraan orang aw 
dan terus diberikan bantuan   

sebagainya 

Pada masa yang sama, kita juga 
membuat persediaan untuk masa 
depan. Kita terus memikirkan cara 
melabur menarik FDI’s, memajukan 
ekonomi ‘kitani’, mengembangkan 
lagi MSME ‘kitani’ dan sebagainya. Itu 
memerlukan perbelanjaan termasuk 
membangun modal insan yang 
dinamik, proaktif dan terus inovatif 
sepertimana yang dalam fokus 
belanjawan tahun ini atau tahun yang 
akan datang. 

  
Inilah masanya untuk mengatasi isu 
defisit ini, ‘kitani’ terus melabur 
supaya menjana peluang-peluang 
untuk generasi yang akan datang. 
Bukannya kita tidak akan kira 
preserve our cash untuk masa depan 
kita, yang penting kita menjana 
opportunity bagi generasi yang akan 
datang.  

Opportunity seperti kilang-kilang 
akan membangun, FDI’s yang akan 
datang, menjana pekerjaan, menjana 
opportunity bagi teknologi transfer 
dari luar negara ke negara kita. 
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Menjana peluang untuk FDI’s akan 
memberikan spin off MSME ‘kitani’. 
Itulah yang penting, bagi ‘kitani’ 
fokus dalam tahun-tahun yang akan 
datang.  ُ اللّٰه اء   ش   sudah ekonomi إِنْ 
‘kitani’ cukup dimensinya ‘kitani’ 
bolehlah memikirkan manage fiscal 
kita, tapi inilah masanya kita melabur 
untuk masa depan kita.; 

4. Soalan yang ketujuh mengenai Ease 
of Doing Business. Ease of Doing 
Business ini telah diputuskan pada 
tahun 2021. Tidak lagi World Bank 
terus Ease of Doing Business.                     
 ُ اء  اللّٰه  Ease of Doing Business akan إِنْ ش 
diganti oleh satu skim baharu yang 
pada masa ini sedang menunggu 
World Bank yang mengongsikan 
maklumat mengenai skim baharu ini.  

Walau bagaimanapun, pada masa ini 
kita masih mengambil guidance dari 
Ease of Doing Business yang masih 
terus monitor pencapaian kita dari 
segi improvement mengikut guideline 
yang ada sebelum ini di bawah Ease 
of Doing Business. Kalau dilihat 
dalam dua tahun ini nampak ada 
kemajuan. Kita continue to improve 
Ease of Doing Business, seperti 
mendapatkan elektrik, permit, 
construction permit dan sebagainya. 
Nampak ada improvement  ُ اللّٰه اء   ش   إِنْ 
perkara ini diambil berat untuk kita 
teruskan usaha kita mencapai 
perkembangan ekonomi terutama 
sekali MSME kita.; dan 

 

5. Mengenai soalan yang terakhir iaitu 
Tanah Ihsan Untuk Membantu Warga 
Kurang Pendapatan supaya golongan 
rakyat boleh ikut contribute. 
Beberapa NGO’s yang sedang 
menjalankan aktiviti-aktiviti charity 
ataupun welfare dan sebagainya 
dibukakan peluang untuk orang 
ramai sekiranya inginkan donate 
sama ada barangan ataupun dana 
tidak dilarang. Kita juga melihat ada 
sebahagian syarikat, beberapa tahun 
dijadualkan menderma kepada this 
NGO’s. Itu tidak dilarang jadi 
diteruskan. 

Bagi soalan-soalan yang belum kaola 
terjawab  ُ اء  اللّٰه  kaola akan menjawab إِنْ ش 
secara bertulis sahaja selepas ini. Itu 
sahaja kaola menjawab soalan-soalan 
daripada Yang Berhormat petang 
kelmarin. Terima kasih. 

Yang Berhormat Pengerusi: Saya 
persilakan Yang Berhormat Pehin Datu 
Lailaraja Mejar Jeneral (B) Dato Paduka 
Seri Haji Awang Halbi bin Haji Mohd. 
Yussof, Menteri di Jabatan Perdana 
Menteri dan Menteri Pertahanan II.  

Yang Berhormat Menteri di Jabatan 
Perdana Menteri dan Menteri 
Pertahanan II: Terima kasih Yang 
Berhormat Pengerusi atas kesempatan 
ataupun ruang untuk melengkapkan 
jawapan kepada soalan yang panjang 
daripada Yang Berhormat Pehin Orang 
Kaya Indera Pahlawan Dato Seri Setia 
Haji Awang Suyoi bin Haji Osman 
semalam. 
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harga di pasaran. Memang perkara 
ini sudah dilaksanakan sebelum ini.  

 
Ada beberapa jenis barangan                     
di bawah kawalan Jabatan 
Perancangan Ekonomi dan Statistik  
di bawah trans-control. Semasa 
COVID-19 aktiviti untuk mengawal 
harga barangan di pasaran dilaratkan 
ke beberapa jenis barangan                           
di pasaran dan juga premis-premis 
perniagaan ditambah lagi dari segi 
pemantauan harga barangan dijual  
di beberapa premis, kalau tidak salah 
sebanyak 300 buah premis pada 
masa ini. 

 
Dari maklumat mengenai harga 
barangan di pasaran dikumpulkan 
dan dimasukkan dalam website, 
media sosial, Instagram dan juga 
aplikasi pengguna bijak. Dari sana 
kita dapat membuat perbandingan 
dalam melihat harga yang dijual                
di beberapa premis, dibuat 
comparison dan sebagainya. Itulah 
langkah-langkah yang telah diambil 
untuk orang ramai akan lebih tahu 
dari harga barangan yang dijual             
di pasaran terutama sekali barang 
makanan asasi. Terima kasih.; 

 
3. Soalan keenam, mengenai budget 

conservative dan juga isu defisit. Ini 
satu soalan yang bagus Yang 
Berhormat Pengerusi. Bagi kaola 
budget conservative maksudnya 
perbelanjaan kita ikut tahap hasil 
pendapatan kerajaan, kalau 
conservative itulah caranya untuk 
berbelanja mengikut hasil 

pendapatan kita. Tapi bagi beberapa 
tahun kebelakangan ini kita lebih 
perbelanjaan daripada hasil 
pendapatan, kecuali ada setahun dua 
tahun kebelakangan ini kita  ُحَمْد

ْ
ل
َ
لِلّٰه أ  

. Kenapa kitabalance budgetcapai ter  
hasil padalebih belanja dari 

pendapatan kita, kita tidak akan  
tinggalkan untuk menjaga  

dengan amkesejahteraan orang aw 
dan terus diberikan bantuan   

sebagainya 

Pada masa yang sama, kita juga 
membuat persediaan untuk masa 
depan. Kita terus memikirkan cara 
melabur menarik FDI’s, memajukan 
ekonomi ‘kitani’, mengembangkan 
lagi MSME ‘kitani’ dan sebagainya. Itu 
memerlukan perbelanjaan termasuk 
membangun modal insan yang 
dinamik, proaktif dan terus inovatif 
sepertimana yang dalam fokus 
belanjawan tahun ini atau tahun yang 
akan datang. 

  
Inilah masanya untuk mengatasi isu 
defisit ini, ‘kitani’ terus melabur 
supaya menjana peluang-peluang 
untuk generasi yang akan datang. 
Bukannya kita tidak akan kira 
preserve our cash untuk masa depan 
kita, yang penting kita menjana 
opportunity bagi generasi yang akan 
datang.  

Opportunity seperti kilang-kilang 
akan membangun, FDI’s yang akan 
datang, menjana pekerjaan, menjana 
opportunity bagi teknologi transfer 
dari luar negara ke negara kita. 
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Menjana peluang untuk FDI’s akan 
memberikan spin off MSME ‘kitani’. 
Itulah yang penting, bagi ‘kitani’ 
fokus dalam tahun-tahun yang akan 
datang.  ُ اللّٰه اء   ش   sudah ekonomi إِنْ 
‘kitani’ cukup dimensinya ‘kitani’ 
bolehlah memikirkan manage fiscal 
kita, tapi inilah masanya kita melabur 
untuk masa depan kita.; 

4. Soalan yang ketujuh mengenai Ease 
of Doing Business. Ease of Doing 
Business ini telah diputuskan pada 
tahun 2021. Tidak lagi World Bank 
terus Ease of Doing Business.                     
 ُ اء  اللّٰه  Ease of Doing Business akan إِنْ ش 
diganti oleh satu skim baharu yang 
pada masa ini sedang menunggu 
World Bank yang mengongsikan 
maklumat mengenai skim baharu ini.  

Walau bagaimanapun, pada masa ini 
kita masih mengambil guidance dari 
Ease of Doing Business yang masih 
terus monitor pencapaian kita dari 
segi improvement mengikut guideline 
yang ada sebelum ini di bawah Ease 
of Doing Business. Kalau dilihat 
dalam dua tahun ini nampak ada 
kemajuan. Kita continue to improve 
Ease of Doing Business, seperti 
mendapatkan elektrik, permit, 
construction permit dan sebagainya. 
Nampak ada improvement  ُ اللّٰه اء   ش   إِنْ 
perkara ini diambil berat untuk kita 
teruskan usaha kita mencapai 
perkembangan ekonomi terutama 
sekali MSME kita.; dan 

 

5. Mengenai soalan yang terakhir iaitu 
Tanah Ihsan Untuk Membantu Warga 
Kurang Pendapatan supaya golongan 
rakyat boleh ikut contribute. 
Beberapa NGO’s yang sedang 
menjalankan aktiviti-aktiviti charity 
ataupun welfare dan sebagainya 
dibukakan peluang untuk orang 
ramai sekiranya inginkan donate 
sama ada barangan ataupun dana 
tidak dilarang. Kita juga melihat ada 
sebahagian syarikat, beberapa tahun 
dijadualkan menderma kepada this 
NGO’s. Itu tidak dilarang jadi 
diteruskan. 

Bagi soalan-soalan yang belum kaola 
terjawab  ُ اء  اللّٰه  kaola akan menjawab إِنْ ش 
secara bertulis sahaja selepas ini. Itu 
sahaja kaola menjawab soalan-soalan 
daripada Yang Berhormat petang 
kelmarin. Terima kasih. 

Yang Berhormat Pengerusi: Saya 
persilakan Yang Berhormat Pehin Datu 
Lailaraja Mejar Jeneral (B) Dato Paduka 
Seri Haji Awang Halbi bin Haji Mohd. 
Yussof, Menteri di Jabatan Perdana 
Menteri dan Menteri Pertahanan II.  

Yang Berhormat Menteri di Jabatan 
Perdana Menteri dan Menteri 
Pertahanan II: Terima kasih Yang 
Berhormat Pengerusi atas kesempatan 
ataupun ruang untuk melengkapkan 
jawapan kepada soalan yang panjang 
daripada Yang Berhormat Pehin Orang 
Kaya Indera Pahlawan Dato Seri Setia 
Haji Awang Suyoi bin Haji Osman 
semalam. 
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حْيم الرَّ نِ  حْم  َٰ الرَّ  ِ اللّٰه  proses pengambilan بِسْمِ 
pekerja baharu. Sebagai jawapan kaola: 
 
1. Proses pengisian jawatan kosong 

sebelum dimesyuaratkan oleh 
Suruhanjaya Perkhidmatan Awam 
untuk dipertimbangkan sokongan, 
bermula dari proses iklan, perakuan 
ujian, temu duga dan penyediaan 
kertas mesyuarat. Pada masa ini 
inisiatif untuk mempercepatkan 
proses sentiasa diusahakan walaupun 
terdapatnya pelbagai hambatan, 
antaranya seperti: 

 
i. Kesan Pandemik COVID-19 

terhadap proses ujian dan temu 
duga.; 

 
ii. Rayuan-rayuan calon seperti 

untuk mengubah tarikh 
menduduki ujian, temu duga atau 
untuk perakuan.; 

 
iii. Kesediaan pihak-pihak wakil 

jabatan untuk menjalankan tugas 
sebagai wakil Lembaga Temu 
Duga yang akan menangguhkan 
proses temu duga.; 

 
iv. Kelambatan jabatan-jabatan 

dalam penyediaan skim soalan.; 
dan 

 
v. Kelengkapan dokumen-dokumen 

yang dihadapkan oleh jabatan-
jabatan. 
 

2. Manakala, antara usaha-usaha yang 
dilaksanakan sepanjang tahun 2022 
adalah seperti berikut: 

i. Dengan adanya sistem PSCR2.0 
memudahkan permohonan untuk 
memohon sebarang jawatan 
kosong dengan memasukkan 
keterangan-keterangan dengan 
memuat naik salinan dokumen-
dokumen yang diperlukan secara 
online.; 

 
ii. Suruhanjaya Perkhidmatan 

Awam dapat memperolehi 
maklumat calon melalui PSCR2.0 
jika pemohon memasukkan 
maklumatnya dengan lengkap. 
Ini membantu dalam proses 
perakuan calon-calon yang 
memohon jawatan yang 
diiklankan.; 

 
iii. Sepanjang tahun 2022 proses 

perakuan telah mampu 
dipercepatkan iaitu sebanyak 
55% jawatan yang diproses telah 
mencapai sasaran TPOR Unit 
Perakuan di Suruhanjaya 
Perkhidmatan Awam. Ini adalah 
kenaikan dianggap signifikan 
berbanding hanya 31% jawatan 
mencapai TPOR pada tahun 
2021.; 
 

iv. Projek ‘melangiskan’ kekosongan 
jawatan yang masih untuk 
diujiankan dan ditemu duga. 
Projek ini telah berjaya 
menyelesaikan jawatan-jawatan 
yang tertunggak mengikut 
sasaran projek. Untuk 
memastikan jumlah rayuan calon 
tidak menjejaskan proses, 
Suruhanjaya Perkhidmatan 
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Awam telah menetapkan dasar 
baharu bagi memastikan rayuan 
calon dapat diproses dengan 
lebih efisien, adil dan saksama.; 
 

v. Garis Panduan tersebut termasuk 
mengubah tempoh penerimaan 
rayuan, penyediaan deklarasi 
pemohon dalam PSCR2.0                
dan garis panduan bagi 
mempertimbangkan rayuan calon 
jika maklumat calon tidak teratur 
atau tidak lengkap sebelum tarikh 
tutup iklan.; dan 
 

vi. Pada masa ini jabatan-jabatan 
diminta menyediakan 2 pegawai 
selaku wakil Lembaga Temu 
Duga yang tujuannya adalah 
supaya penama kedua 
berperanan sebagai pengganti 
jika wakil pertama berhalangan 
untuk hadir pada tarikh yang 
ditetapkan.  
 

3. Salah satu inisiatif untuk 
mempercepatkan proses pengisian 
jawatan kosong adalah dengan 
menggunakan kaedah Talent Pool 
Recruitment, yang kini sedang 
dirancang dan akan dilaksanakan 
pada tahun ini.  

 
Kaedah Talent Pool Recruitment ini 
akan digunakan untuk memproses 
jawatan-jawatan dalam Bahagian IV 
dan V yang dikenal pasti disatukan 
pengiklanannya secara berkluster 
berdasarkan tugas dan 
tanggungjawabnya yang kurang 
lebih sama. 

Dengan kaedah ini pengumpulan 
jumlah kekosongan jawatan akan 
dikumpulkan dan pengiklanan 
perakuan dan ujian tersebut secara 
sekali berbanding memproses setiap 
kekosongan jawatan secara 
berasingan. Calon-calon yang layak 
akan disokong untuk dimasukkan 
dalam Talent Pool List dan 
seterusnya mengisikan kekosongan 
jawatan yang ada dalam satu tempoh 
tertentu. Kluster-Kluster yang 
dimaksudkan adalah seperti Kluster 
Jawatan Pembersihan, Kluster 
Keselamatan dan Kluster Meja Bantu. 
Itulah jawapan tambahan kepada 
jawapan kaola kelmarin.;  

 
4. Namun demikian kaola juga akan 

menjawab dan menambah jawapan 
kepada soalan yang diajukan oleh 
Yang Berhormat Dayang Hajah 
Safiah binti Sheikh Haji Abd. Salam 
iaitu mengenai persoalan jawatan 
dan kelulusan penyelarasan gaji 
penjawat awam yang baharu dalam 
jawatan yang sama berdasarkan 
kelulusan akademik. Soalan itu sudah 
dijawab oleh rakan sejawatan Yang 
Berhormat Menteri di Jabatan 
Perdana Menteri dan Menteri 
Kewangan dan Ekonomi II.;  
 

5. Kaola akan menjawab secara ringkas 
mengenai lantikan calon simpanan. 
Bagi pemilihan calon simpanan 
perkara ini diteliti oleh Suruhanjaya 
Perkhidmatan Awam sebelum 
melantik calon. Dalam hal ini, 
Suruhanjaya Perkhidmatan Awam 
akan membuat penilaian ke atas 
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حْيم الرَّ نِ  حْم  َٰ الرَّ  ِ اللّٰه  proses pengambilan بِسْمِ 
pekerja baharu. Sebagai jawapan kaola: 
 
1. Proses pengisian jawatan kosong 

sebelum dimesyuaratkan oleh 
Suruhanjaya Perkhidmatan Awam 
untuk dipertimbangkan sokongan, 
bermula dari proses iklan, perakuan 
ujian, temu duga dan penyediaan 
kertas mesyuarat. Pada masa ini 
inisiatif untuk mempercepatkan 
proses sentiasa diusahakan walaupun 
terdapatnya pelbagai hambatan, 
antaranya seperti: 

 
i. Kesan Pandemik COVID-19 

terhadap proses ujian dan temu 
duga.; 

 
ii. Rayuan-rayuan calon seperti 

untuk mengubah tarikh 
menduduki ujian, temu duga atau 
untuk perakuan.; 

 
iii. Kesediaan pihak-pihak wakil 

jabatan untuk menjalankan tugas 
sebagai wakil Lembaga Temu 
Duga yang akan menangguhkan 
proses temu duga.; 

 
iv. Kelambatan jabatan-jabatan 

dalam penyediaan skim soalan.; 
dan 

 
v. Kelengkapan dokumen-dokumen 

yang dihadapkan oleh jabatan-
jabatan. 
 

2. Manakala, antara usaha-usaha yang 
dilaksanakan sepanjang tahun 2022 
adalah seperti berikut: 

i. Dengan adanya sistem PSCR2.0 
memudahkan permohonan untuk 
memohon sebarang jawatan 
kosong dengan memasukkan 
keterangan-keterangan dengan 
memuat naik salinan dokumen-
dokumen yang diperlukan secara 
online.; 

 
ii. Suruhanjaya Perkhidmatan 

Awam dapat memperolehi 
maklumat calon melalui PSCR2.0 
jika pemohon memasukkan 
maklumatnya dengan lengkap. 
Ini membantu dalam proses 
perakuan calon-calon yang 
memohon jawatan yang 
diiklankan.; 

 
iii. Sepanjang tahun 2022 proses 

perakuan telah mampu 
dipercepatkan iaitu sebanyak 
55% jawatan yang diproses telah 
mencapai sasaran TPOR Unit 
Perakuan di Suruhanjaya 
Perkhidmatan Awam. Ini adalah 
kenaikan dianggap signifikan 
berbanding hanya 31% jawatan 
mencapai TPOR pada tahun 
2021.; 
 

iv. Projek ‘melangiskan’ kekosongan 
jawatan yang masih untuk 
diujiankan dan ditemu duga. 
Projek ini telah berjaya 
menyelesaikan jawatan-jawatan 
yang tertunggak mengikut 
sasaran projek. Untuk 
memastikan jumlah rayuan calon 
tidak menjejaskan proses, 
Suruhanjaya Perkhidmatan 
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Awam telah menetapkan dasar 
baharu bagi memastikan rayuan 
calon dapat diproses dengan 
lebih efisien, adil dan saksama.; 
 

v. Garis Panduan tersebut termasuk 
mengubah tempoh penerimaan 
rayuan, penyediaan deklarasi 
pemohon dalam PSCR2.0                
dan garis panduan bagi 
mempertimbangkan rayuan calon 
jika maklumat calon tidak teratur 
atau tidak lengkap sebelum tarikh 
tutup iklan.; dan 
 

vi. Pada masa ini jabatan-jabatan 
diminta menyediakan 2 pegawai 
selaku wakil Lembaga Temu 
Duga yang tujuannya adalah 
supaya penama kedua 
berperanan sebagai pengganti 
jika wakil pertama berhalangan 
untuk hadir pada tarikh yang 
ditetapkan.  
 

3. Salah satu inisiatif untuk 
mempercepatkan proses pengisian 
jawatan kosong adalah dengan 
menggunakan kaedah Talent Pool 
Recruitment, yang kini sedang 
dirancang dan akan dilaksanakan 
pada tahun ini.  

 
Kaedah Talent Pool Recruitment ini 
akan digunakan untuk memproses 
jawatan-jawatan dalam Bahagian IV 
dan V yang dikenal pasti disatukan 
pengiklanannya secara berkluster 
berdasarkan tugas dan 
tanggungjawabnya yang kurang 
lebih sama. 

Dengan kaedah ini pengumpulan 
jumlah kekosongan jawatan akan 
dikumpulkan dan pengiklanan 
perakuan dan ujian tersebut secara 
sekali berbanding memproses setiap 
kekosongan jawatan secara 
berasingan. Calon-calon yang layak 
akan disokong untuk dimasukkan 
dalam Talent Pool List dan 
seterusnya mengisikan kekosongan 
jawatan yang ada dalam satu tempoh 
tertentu. Kluster-Kluster yang 
dimaksudkan adalah seperti Kluster 
Jawatan Pembersihan, Kluster 
Keselamatan dan Kluster Meja Bantu. 
Itulah jawapan tambahan kepada 
jawapan kaola kelmarin.;  

 
4. Namun demikian kaola juga akan 

menjawab dan menambah jawapan 
kepada soalan yang diajukan oleh 
Yang Berhormat Dayang Hajah 
Safiah binti Sheikh Haji Abd. Salam 
iaitu mengenai persoalan jawatan 
dan kelulusan penyelarasan gaji 
penjawat awam yang baharu dalam 
jawatan yang sama berdasarkan 
kelulusan akademik. Soalan itu sudah 
dijawab oleh rakan sejawatan Yang 
Berhormat Menteri di Jabatan 
Perdana Menteri dan Menteri 
Kewangan dan Ekonomi II.;  
 

5. Kaola akan menjawab secara ringkas 
mengenai lantikan calon simpanan. 
Bagi pemilihan calon simpanan 
perkara ini diteliti oleh Suruhanjaya 
Perkhidmatan Awam sebelum 
melantik calon. Dalam hal ini, 
Suruhanjaya Perkhidmatan Awam 
akan membuat penilaian ke atas 
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calon-calon yang telah dirank 
mengikut bidang dan kesesuaian 
tugas dan tanggungjawab jawatan 
berkenaan sebelum melantik calon 
simpanan.; 

 
6. Kaola jawab jua mengenai soalan 

yang telah diajukan oleh Yang 
Berhormat Pehin Orang Kaya Johan 
Pahlawan Dato Seri Setia Awang Haji 
Adanan bin Begawan Pehin Siraja 
Khatib Dato Seri Setia Haji Mohd. 
Yusuf iaitu mengenai muflis atau 
kemuflisan yang sering Yang 
Berhormat dapati melalui media 
cetak awam. 

Bagi menjawab Yang Berhormat, 
terdapat statistik bagi permohonan 
bankruptcy yang dibawa ke mahkamah. 
Dua statistik yang berkaitan dengan 
persoalan Yang Berhormat adalah 
Receiving Order dan Adaptation Order. 
Secara ringkasnya bagi tahun 2012 
terdapat 243 Receiving Order dan bagi 
tahun 2022 terdapat 235 Receiving 
Order.  
 
Manakala bagi statistik menunjukkan 
bagi tahun 2012, 51 Adaptation Order 
dan 2022 adalah 114 Adaptation Order. 
Antara statistik berkenaan kategori pada 
tahap sole proprietors bagi tahun 2012 
adalah 1 kes manakala bagi tahun 2022 
adalah 3 kes.   
 
Adalah juga penting untuk memahami 
bahawa Receiving Order bermaksud 
Timbalan Penerima Rasmi bertindak 
sebagai pengurus estet penghutang yang 
dijatuhi separuh muflis (half bankrupt) 

manakala adaptation order bermaksud 
Timbalan Penerima Rasmi bertindak 
sebagai Pemegang Amanah bagi estet 
penghutang yang dijatuhi muflis 
sepenuhnya (full bankrupt). 
 
Penganalisisan punca-punca utama 
berasaskan statistik didapati bahawa 
antara punca utama (root cross) muflis 
bagi individu-individu yang gagal 
membayar komitmen pinjaman bank 
sama ada pinjaman persendirian, harta 
dan kenderaan didapati bahawa ada 
sebilangan kecil individu yang memohon 
muflis untuk mengelakkan diri apabila 
disaman daripada dikenakan sebarang 
pampasan. 
 
Walau bagaimanapun, kaola mengambil 
baik terhadap cadangan Yang Berhormat 
Menteri di Jabatan Perdana Menteri dan 
Menteri Kewangan dan Ekonomi II bagi 
membuat penganalisisan dan penilaian 
terhadap permohonan individu yang 
muflis dan boleh dipertimbangkan 
bersama agensi-agensi yang berkaitan 
untuk memperbaiki kaedah-kaedah yang 
ada pada masa ini agar menjadi 
pengajaran kepada individu-individu dan 
MSME yang lain supaya tidak berlaku 
pada masa akan datang. 
  
Sekian Yang Berhormat Pengerusi yang 
dapat kaola lengkapkan kepada soalan-
soalan yang telah diajukan semalam dan 
mudah-mudahan ia akan dapat 
memberikan sedikit penjelasan dan 
pencerahan dan menjawab soalan-
soalan demikian.  Terima kasih.   
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Yang Berhormat Pengerusi: Terima 
kasih Yang Berhormat Menteri-Menteri 
yang berkenaan atas jawapan-jawapan, 
penerangan-penerangan yang telah pun 
dikemukakan.  Ahli-Ahli Yang Berhormat 
Mesyuarat Jawatankuasa akan beralih  
ke tajuk kementerian selanjutnya. 
 
Yang Mulia Timbalan Jurutulis: 
Kementerian Hal Ehwal Dalam Negeri               
di bawah Tajuk SE01A hingga Tajuk 
SE12A. 
 
Yang Berhormat Pengerusi: Ahli-Ahli 
Yang Berhormat. Mesyuarat 
Jawatankuasa beralih sekarang kepada 
Tajuk Kementerian Hal Ehwal Dalam 
Negeri. Sebelum tajuk-tajuk di bawah 
Kementerian Hal Ehwal Dalam Negeri ini 
dibukakan untuk dibahaskan, saya ingin 
memberi laluan dahulu kepada Yang 
Berhormat Menteri Hal Ehwal Dalam 
Negeri untuk membentangkan 
mukadimahnya tentang penyediaan 
Belanjawan Kementerian Hal Ehwal 
Dalam Negeri. Saya persilakan Yang 
Berhormat. 
 
Yang Berhormat Menteri Hal Ehwal 
Dalam Negeri: Terima kasih. Yang 
Berhormat Pengerusi. 
 

حْيم نِ الرَّ حْم  َٰ ِ الرَّ كَاتُهُ  بِسْمِ اللّٰه ر  ب   اِلله و 
ُ
ة حْم  ر  لَيْكُمْ و  مُ ع  لا  السَّ

فِ  َ شْْ
َ
أ عَلََّٰ  مُ 

َ
لَ وَالسَّ ةُ 

َ
لَ وَالصَّ  ، نَ مِي 

َ
عَال

ْ
ال رَبِّ  لِلِّٰ  حَمْدُ 

ْ
 اَل

وَصَحْبِهِ  آلِهِ  وَعَلََّٰ  دٍ  مُحَمَّ دِنَا  سَيِّ  ، نَ مُرْسَلِي 
ْ
وَال نْبِيَاءِ 

َ ْ
 الْ

نَ  جْمَعِي 
َ
  أ

كَاتُهُ  ر  ب  و  اِلله   
ُ
ة حْم  ر  و  لَيْكُمْ  ع  مُ  لا   dan salam السَّ

sejahtera. Yang Berhormat Pengerusi 
dan Ahli-Ahli Yang Berhormat.  Kaola 
ingin berterima kasih kepada Yang 

Berhormat Pengerusi kerana 
memberikan peluang kepada kaola untuk 
menyampaikan mukadimah di Dewan 
yang mulia pada pagi ini.  لِلّٰه مْدُ  ح 

ْ
ل
َ
 kaola أ

mewakili warga Kementerian Hal Ehwal 
Dalam Negeri dan jabatan-jabatannya 
dengan penuh hormat dan takzim 
menjunjung kasih yang setinggi-
tingginya Kehadapan Majlis Kebawah 
Duli Yang Maha Mulia Paduka Seri 
Baginda Sultan Haji Hassanal Bolkiah 
Mu’izzaddin Waddaulah ibni Al-Marhum 
Sultan Haji Omar ‘Ali Saifuddien Sa’adul 
Khairi Waddien, Sultan dan Yang                  
Di-Pertuan Negara Brunei Darussalam 
atas kurnia titah baginda semasa Istiadat 
Pembukaan Rasmi Mesyuarat Pertama 
dari Musim Permesyuaratan Kesembilan 
Belas Majlis Mesyuarat Negara pada             
2hb. Mac 2023M yang lalu. 

Dalam kesempatan ini juga, kaola juga 
tidak lupa mengucapkan tahniah yang 
setinggi-tingginya kepada Yang 
Berhormat Pengerusi atas pelantikan 
semula sebagai Yang Di-Pertua Majlis 
Mesyuarat Negara dan kepada semua 
Ahli Yang Berhormat yang dilantik. 

Yang Berhormat Pengerusi. Sebelum 
Jawatankuasa ini membincangkan             
Rang Undang-Undang Belanjawan 
Kementerian Hal Ehwal Dalam Negeri 
dan jabatan-jabatannya, izinkan kaola 
lebih dahulu mengongsikan tumpuan dan 
keutamaan Kementerian Hal Ehwal 
Dalam Negeri dalam Tahun Kewangan 
2023/2024 yang mendukung kepada 
tema belanjawan iaitu: “Bersatu 
Membina Masa Depan Yang Lebih 
Makmur” yang mencakupi Memelihara 
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calon-calon yang telah dirank 
mengikut bidang dan kesesuaian 
tugas dan tanggungjawab jawatan 
berkenaan sebelum melantik calon 
simpanan.; 

 
6. Kaola jawab jua mengenai soalan 

yang telah diajukan oleh Yang 
Berhormat Pehin Orang Kaya Johan 
Pahlawan Dato Seri Setia Awang Haji 
Adanan bin Begawan Pehin Siraja 
Khatib Dato Seri Setia Haji Mohd. 
Yusuf iaitu mengenai muflis atau 
kemuflisan yang sering Yang 
Berhormat dapati melalui media 
cetak awam. 

Bagi menjawab Yang Berhormat, 
terdapat statistik bagi permohonan 
bankruptcy yang dibawa ke mahkamah. 
Dua statistik yang berkaitan dengan 
persoalan Yang Berhormat adalah 
Receiving Order dan Adaptation Order. 
Secara ringkasnya bagi tahun 2012 
terdapat 243 Receiving Order dan bagi 
tahun 2022 terdapat 235 Receiving 
Order.  
 
Manakala bagi statistik menunjukkan 
bagi tahun 2012, 51 Adaptation Order 
dan 2022 adalah 114 Adaptation Order. 
Antara statistik berkenaan kategori pada 
tahap sole proprietors bagi tahun 2012 
adalah 1 kes manakala bagi tahun 2022 
adalah 3 kes.   
 
Adalah juga penting untuk memahami 
bahawa Receiving Order bermaksud 
Timbalan Penerima Rasmi bertindak 
sebagai pengurus estet penghutang yang 
dijatuhi separuh muflis (half bankrupt) 

manakala adaptation order bermaksud 
Timbalan Penerima Rasmi bertindak 
sebagai Pemegang Amanah bagi estet 
penghutang yang dijatuhi muflis 
sepenuhnya (full bankrupt). 
 
Penganalisisan punca-punca utama 
berasaskan statistik didapati bahawa 
antara punca utama (root cross) muflis 
bagi individu-individu yang gagal 
membayar komitmen pinjaman bank 
sama ada pinjaman persendirian, harta 
dan kenderaan didapati bahawa ada 
sebilangan kecil individu yang memohon 
muflis untuk mengelakkan diri apabila 
disaman daripada dikenakan sebarang 
pampasan. 
 
Walau bagaimanapun, kaola mengambil 
baik terhadap cadangan Yang Berhormat 
Menteri di Jabatan Perdana Menteri dan 
Menteri Kewangan dan Ekonomi II bagi 
membuat penganalisisan dan penilaian 
terhadap permohonan individu yang 
muflis dan boleh dipertimbangkan 
bersama agensi-agensi yang berkaitan 
untuk memperbaiki kaedah-kaedah yang 
ada pada masa ini agar menjadi 
pengajaran kepada individu-individu dan 
MSME yang lain supaya tidak berlaku 
pada masa akan datang. 
  
Sekian Yang Berhormat Pengerusi yang 
dapat kaola lengkapkan kepada soalan-
soalan yang telah diajukan semalam dan 
mudah-mudahan ia akan dapat 
memberikan sedikit penjelasan dan 
pencerahan dan menjawab soalan-
soalan demikian.  Terima kasih.   
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Yang Berhormat Pengerusi: Terima 
kasih Yang Berhormat Menteri-Menteri 
yang berkenaan atas jawapan-jawapan, 
penerangan-penerangan yang telah pun 
dikemukakan.  Ahli-Ahli Yang Berhormat 
Mesyuarat Jawatankuasa akan beralih  
ke tajuk kementerian selanjutnya. 
 
Yang Mulia Timbalan Jurutulis: 
Kementerian Hal Ehwal Dalam Negeri               
di bawah Tajuk SE01A hingga Tajuk 
SE12A. 
 
Yang Berhormat Pengerusi: Ahli-Ahli 
Yang Berhormat. Mesyuarat 
Jawatankuasa beralih sekarang kepada 
Tajuk Kementerian Hal Ehwal Dalam 
Negeri. Sebelum tajuk-tajuk di bawah 
Kementerian Hal Ehwal Dalam Negeri ini 
dibukakan untuk dibahaskan, saya ingin 
memberi laluan dahulu kepada Yang 
Berhormat Menteri Hal Ehwal Dalam 
Negeri untuk membentangkan 
mukadimahnya tentang penyediaan 
Belanjawan Kementerian Hal Ehwal 
Dalam Negeri. Saya persilakan Yang 
Berhormat. 
 
Yang Berhormat Menteri Hal Ehwal 
Dalam Negeri: Terima kasih. Yang 
Berhormat Pengerusi. 
 

حْيم نِ الرَّ حْم  َٰ ِ الرَّ كَاتُهُ  بِسْمِ اللّٰه ر  ب   اِلله و 
ُ
ة حْم  ر  لَيْكُمْ و  مُ ع  لا  السَّ

فِ  َ شْْ
َ
أ عَلََّٰ  مُ 

َ
لَ وَالسَّ ةُ 

َ
لَ وَالصَّ  ، نَ مِي 

َ
عَال

ْ
ال رَبِّ  لِلِّٰ  حَمْدُ 

ْ
 اَل

وَصَحْبِهِ  آلِهِ  وَعَلََّٰ  دٍ  مُحَمَّ دِنَا  سَيِّ  ، نَ مُرْسَلِي 
ْ
وَال نْبِيَاءِ 

َ ْ
 الْ

نَ  جْمَعِي 
َ
  أ

كَاتُهُ  ر  ب  و  اِلله   
ُ
ة حْم  ر  و  لَيْكُمْ  ع  مُ  لا   dan salam السَّ

sejahtera. Yang Berhormat Pengerusi 
dan Ahli-Ahli Yang Berhormat.  Kaola 
ingin berterima kasih kepada Yang 

Berhormat Pengerusi kerana 
memberikan peluang kepada kaola untuk 
menyampaikan mukadimah di Dewan 
yang mulia pada pagi ini.  لِلّٰه مْدُ  ح 

ْ
ل
َ
 kaola أ

mewakili warga Kementerian Hal Ehwal 
Dalam Negeri dan jabatan-jabatannya 
dengan penuh hormat dan takzim 
menjunjung kasih yang setinggi-
tingginya Kehadapan Majlis Kebawah 
Duli Yang Maha Mulia Paduka Seri 
Baginda Sultan Haji Hassanal Bolkiah 
Mu’izzaddin Waddaulah ibni Al-Marhum 
Sultan Haji Omar ‘Ali Saifuddien Sa’adul 
Khairi Waddien, Sultan dan Yang                  
Di-Pertuan Negara Brunei Darussalam 
atas kurnia titah baginda semasa Istiadat 
Pembukaan Rasmi Mesyuarat Pertama 
dari Musim Permesyuaratan Kesembilan 
Belas Majlis Mesyuarat Negara pada             
2hb. Mac 2023M yang lalu. 

Dalam kesempatan ini juga, kaola juga 
tidak lupa mengucapkan tahniah yang 
setinggi-tingginya kepada Yang 
Berhormat Pengerusi atas pelantikan 
semula sebagai Yang Di-Pertua Majlis 
Mesyuarat Negara dan kepada semua 
Ahli Yang Berhormat yang dilantik. 

Yang Berhormat Pengerusi. Sebelum 
Jawatankuasa ini membincangkan             
Rang Undang-Undang Belanjawan 
Kementerian Hal Ehwal Dalam Negeri 
dan jabatan-jabatannya, izinkan kaola 
lebih dahulu mengongsikan tumpuan dan 
keutamaan Kementerian Hal Ehwal 
Dalam Negeri dalam Tahun Kewangan 
2023/2024 yang mendukung kepada 
tema belanjawan iaitu: “Bersatu 
Membina Masa Depan Yang Lebih 
Makmur” yang mencakupi Memelihara 
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Kesejahteraan Awam, Mendukung 
Pemulihan Negara Yang Inklusif dan 
Berdaya Tahan dan Pembangunan Modal 
Insan yang Dinamik, Proaktif dan 
Inovatif. 
 
Kementerian Hal Ehwal Dalam Negeri 
telah menyejajarkan sasaran dan 
menumpukan kepada 3 aspirasi iaitu: 
 
1. Keselamatan dan Kesejahteraan 

yang menfokuskan untuk 
memperkukuhkan keselamatan dan 
kesejahteraan dengan memantapkan 
lagi keupayaan pelaksanaan dan 
penguatkuasaan undang-undang 
melalui pengukuhan dasar, 
penambahbaikan infrastruktur dan 
memperluaskan penggunaan 
teknologi di samping memastikan 
aset-aset dalam siap siaga dan 
penglibatan yang aktif pemimpin dari 
akar umbi komuniti.; 

 
2. Transformasi Pembangunan Bandar 

dan Daerah dan Memperkasakan 
Pembangunan Komuniti dengan 
memberikan penekanan kepada 
pembangunan bandar dan daerah 
yang mampan dan berdaya tahan 
melalui penglibatan aktif daripada 
pemimpin-pemimpin akar umbi 
dengan kerjasama komuniti 
masyarakat dalam memastikan 
ketersediaan prasarana-prasarana, 
memperluaskan penggunaan 
teknologi, menitikberatkan 
kebersihan alam sekitar,                 
menjamin ekosistem pembangunan 
masayarakat yang kondusif bagi 
membantu memperkasakan 

masyarakat yang tampil ke hadapan 
dalam mengambil peranan menerajui 
pelbagai inisiatif pembangunan diri.; 
dan 
 

3. Tadbir Urus yang Baik dan 
Penyampaian Perkhidmatan yang 
Berkualiti.  Menjurus kepada 
pemberian perkhidmatan yang telus, 
berakauntabiliti dan berhemah 
dengan melaksanakan reformasi 
dasar, penggunaan teknologi, 
peningkatan kapasiti dan kompetensi 
dengan menerapkan whole of 
government approach dan whole of 
nation approach. 

 
Dalam pada itu, beberapa inisiatif juga 
telah dan sedang dilaksanakan dalam 
hasrat untuk mengukuhkan lagi aspek 
keselamatan dan kesejahteraan rakyat 
dan penduduk negara ini. Antaranya 
melancarkan secara berperingkat-
peringkat aplikasi dalam Immigration and 
National Registration System (INRS) 
seperti border management system dan 
sistem pendaftaran Kad Pengenalan.  
Aplikasi lain yang akan dilancarkan dalam 
masa terdekat seperti visa and passes, 
kelahiran dan kematian warganegara 
dan lain-lain. 

Sebagai usaha untuk mengawal, 
memperkukuhkan dan memantau 
kemasukan warga asing termasuk 
pelancong melalui pos-pos kawalan, 
Border Management System telah mula 
digunakan di Lapangan Terbang 
Antarabangsa Brunei pada 14hb. Mac 
2022 dan telah dilaratkan ke semua pos 
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kawalan yang lain bagi menggantikan 
sistem pos-pos kawalan yang lama. 
 
Pada 9hb. Februari 2023, aplikasi                   
E-Arrival Card mula diperkenalkan bagi 
menggantikan embarkation dan 
disembarkation card yang telah lama 
digunakan. Dengan terlaksananya border 
management system dan E-Arrival Card 
ini bukan sahaja akan dapat 
memudahkan proses bagi masuk atau 
keluar dari Negara Brunei Darussalam 
khususnya kepada warganegara asing 
malah ia akan dapat membantu Jabatan 
Immigresen dan Pendaftaran 
Kebangsaan dalam pengumpulan 
maklumat dan data serta membolehkan 
perkongsian maklumat-maklumat terkini 
kepada agensi-agensi kepentingan bagi 
kegunaan penganalisisan perancangan, 
penggubalan dasar dan sebagainya. 
 
Selain itu, Sistem Pendaftaran Kad 
Pengenalan dan Pengeluaran Kad 
Pengenalan Pintar yang baharu juga 
telah dilancarkan pada pertengahan 
tahun 2022.  
 
Kad Pengenalan ini mempunyai reka 
bentuk dan ciri-ciri keselamatan yang 
tinggi dengan menerapkan encryption 
and technology yang terkini.   ُ اللّٰه اء   ش   إِنْ 
projek ini akan dapat merealisasikan 
projek digital ID di bawah Pelan Induk 
Ekonomi Digital iaitu dengan Kerjasama 
Kementerian Pengangkutan dan 
Infokomunikasi. 

Seterusnya National Labour Management 
System (NLMS) di bawah Jabatan Buruh, 
 ُ اللّٰه اء   ش   akan mula diguna pakai إِنْ 

sepenuhnya pada 1hb. April 2023 nanti 
yang akan mengubah tatacara 
pemberian perkhidmatan dengan lebih 
telus, efisien seperti permohonan Lesen 
Pekerja Asing dan Lesen Perkhidmatan 
Domestik kepada orang ramai yang 
perkhidmatan ini dapat diakses secara 
dalam talian. 
 
Pada 21hb. Januari 2023, Jabatan Buruh 
telah Menguatkuasakan Kadar Had Yuran 
Perkhidmatan bagi pengambilan pekerja 
domestik iaitu pembantu rumah, tukang 
kebun dan pemandu peribadi pada kadar 
tidak melebihi $2,000.00 bagi seorang 
pekerja asing. Inisiatif ini dilaksanakan 
bagi memastikan yuran perkhidmatan 
yang dikenakan oleh agensi-agensi 
pekerjaan bagi pengambilan pekerja 
domestik terkawal.  
 
Dalam pada itu, Jabatan Buruh juga 
berperanan dalam menyelesaikan 
sebarang pertikaian yang timbul antara 
majikan dan pekerja. Dalam tempoh 3 
tahun kebelakangan ini iaitu dari tahun 
2020 hingga 2022 sebanyak 31 aduan 
telah diterima dan dari jumlah tersebut 
94% telah berjaya diselesaikan.   
 
Dalam usaha untuk mendukung hasrat 
Kerajaan Kebawah Duli Yang Maha Mulia 
Paduka Seri Baginda Sultan dan Yang            
Di-Pertuan Negara Brunei Darussalam, 
Jabatan Buruh dengan kerjasama 
Manpower Planning and Employment 
Council (MPEC) telah dan sedang 
merancang dan melaksanakan strategi-
strategi untuk menjamin pekerjaan 
termasuk menjaga kebajikan dan 
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Kesejahteraan Awam, Mendukung 
Pemulihan Negara Yang Inklusif dan 
Berdaya Tahan dan Pembangunan Modal 
Insan yang Dinamik, Proaktif dan 
Inovatif. 
 
Kementerian Hal Ehwal Dalam Negeri 
telah menyejajarkan sasaran dan 
menumpukan kepada 3 aspirasi iaitu: 
 
1. Keselamatan dan Kesejahteraan 

yang menfokuskan untuk 
memperkukuhkan keselamatan dan 
kesejahteraan dengan memantapkan 
lagi keupayaan pelaksanaan dan 
penguatkuasaan undang-undang 
melalui pengukuhan dasar, 
penambahbaikan infrastruktur dan 
memperluaskan penggunaan 
teknologi di samping memastikan 
aset-aset dalam siap siaga dan 
penglibatan yang aktif pemimpin dari 
akar umbi komuniti.; 

 
2. Transformasi Pembangunan Bandar 

dan Daerah dan Memperkasakan 
Pembangunan Komuniti dengan 
memberikan penekanan kepada 
pembangunan bandar dan daerah 
yang mampan dan berdaya tahan 
melalui penglibatan aktif daripada 
pemimpin-pemimpin akar umbi 
dengan kerjasama komuniti 
masyarakat dalam memastikan 
ketersediaan prasarana-prasarana, 
memperluaskan penggunaan 
teknologi, menitikberatkan 
kebersihan alam sekitar,                 
menjamin ekosistem pembangunan 
masayarakat yang kondusif bagi 
membantu memperkasakan 

masyarakat yang tampil ke hadapan 
dalam mengambil peranan menerajui 
pelbagai inisiatif pembangunan diri.; 
dan 
 

3. Tadbir Urus yang Baik dan 
Penyampaian Perkhidmatan yang 
Berkualiti.  Menjurus kepada 
pemberian perkhidmatan yang telus, 
berakauntabiliti dan berhemah 
dengan melaksanakan reformasi 
dasar, penggunaan teknologi, 
peningkatan kapasiti dan kompetensi 
dengan menerapkan whole of 
government approach dan whole of 
nation approach. 

 
Dalam pada itu, beberapa inisiatif juga 
telah dan sedang dilaksanakan dalam 
hasrat untuk mengukuhkan lagi aspek 
keselamatan dan kesejahteraan rakyat 
dan penduduk negara ini. Antaranya 
melancarkan secara berperingkat-
peringkat aplikasi dalam Immigration and 
National Registration System (INRS) 
seperti border management system dan 
sistem pendaftaran Kad Pengenalan.  
Aplikasi lain yang akan dilancarkan dalam 
masa terdekat seperti visa and passes, 
kelahiran dan kematian warganegara 
dan lain-lain. 

Sebagai usaha untuk mengawal, 
memperkukuhkan dan memantau 
kemasukan warga asing termasuk 
pelancong melalui pos-pos kawalan, 
Border Management System telah mula 
digunakan di Lapangan Terbang 
Antarabangsa Brunei pada 14hb. Mac 
2022 dan telah dilaratkan ke semua pos 
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kawalan yang lain bagi menggantikan 
sistem pos-pos kawalan yang lama. 
 
Pada 9hb. Februari 2023, aplikasi                   
E-Arrival Card mula diperkenalkan bagi 
menggantikan embarkation dan 
disembarkation card yang telah lama 
digunakan. Dengan terlaksananya border 
management system dan E-Arrival Card 
ini bukan sahaja akan dapat 
memudahkan proses bagi masuk atau 
keluar dari Negara Brunei Darussalam 
khususnya kepada warganegara asing 
malah ia akan dapat membantu Jabatan 
Immigresen dan Pendaftaran 
Kebangsaan dalam pengumpulan 
maklumat dan data serta membolehkan 
perkongsian maklumat-maklumat terkini 
kepada agensi-agensi kepentingan bagi 
kegunaan penganalisisan perancangan, 
penggubalan dasar dan sebagainya. 
 
Selain itu, Sistem Pendaftaran Kad 
Pengenalan dan Pengeluaran Kad 
Pengenalan Pintar yang baharu juga 
telah dilancarkan pada pertengahan 
tahun 2022.  
 
Kad Pengenalan ini mempunyai reka 
bentuk dan ciri-ciri keselamatan yang 
tinggi dengan menerapkan encryption 
and technology yang terkini.   ُ اللّٰه اء   ش   إِنْ 
projek ini akan dapat merealisasikan 
projek digital ID di bawah Pelan Induk 
Ekonomi Digital iaitu dengan Kerjasama 
Kementerian Pengangkutan dan 
Infokomunikasi. 

Seterusnya National Labour Management 
System (NLMS) di bawah Jabatan Buruh, 
 ُ اللّٰه اء   ش   akan mula diguna pakai إِنْ 

sepenuhnya pada 1hb. April 2023 nanti 
yang akan mengubah tatacara 
pemberian perkhidmatan dengan lebih 
telus, efisien seperti permohonan Lesen 
Pekerja Asing dan Lesen Perkhidmatan 
Domestik kepada orang ramai yang 
perkhidmatan ini dapat diakses secara 
dalam talian. 
 
Pada 21hb. Januari 2023, Jabatan Buruh 
telah Menguatkuasakan Kadar Had Yuran 
Perkhidmatan bagi pengambilan pekerja 
domestik iaitu pembantu rumah, tukang 
kebun dan pemandu peribadi pada kadar 
tidak melebihi $2,000.00 bagi seorang 
pekerja asing. Inisiatif ini dilaksanakan 
bagi memastikan yuran perkhidmatan 
yang dikenakan oleh agensi-agensi 
pekerjaan bagi pengambilan pekerja 
domestik terkawal.  
 
Dalam pada itu, Jabatan Buruh juga 
berperanan dalam menyelesaikan 
sebarang pertikaian yang timbul antara 
majikan dan pekerja. Dalam tempoh 3 
tahun kebelakangan ini iaitu dari tahun 
2020 hingga 2022 sebanyak 31 aduan 
telah diterima dan dari jumlah tersebut 
94% telah berjaya diselesaikan.   
 
Dalam usaha untuk mendukung hasrat 
Kerajaan Kebawah Duli Yang Maha Mulia 
Paduka Seri Baginda Sultan dan Yang            
Di-Pertuan Negara Brunei Darussalam, 
Jabatan Buruh dengan kerjasama 
Manpower Planning and Employment 
Council (MPEC) telah dan sedang 
merancang dan melaksanakan strategi-
strategi untuk menjamin pekerjaan 
termasuk menjaga kebajikan dan 
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kepentingan para pencari kerja dalam 
kalangan anak-anak tempatan.  
 
Di samping itu, sebelum pengisian 
jawatan-jawatan kosong di sektor 
swasta, pengesahan dari JobCenter 
Brunei diperlukan bahawa jawatan-
jawatan berkenaan tidak dapat diisikan 
oleh anak-anak tempatan sebelum Lesen 
Pekerja Asing diluluskan oleh Jabatan 
Buruh. Usaha bersepadu ini untuk 
memastikan anak-anak tempatan 
diberikan keutamaan dalam mengisikan 
beberapa jawatan di sektor swasta dalam 
hasrat untuk mengurangkan kadar 
pengangguran di negara ini.  
 
Menyedari akan pentingannya untuk 
mengurangkan jumlah recidivism atau 
kemasukan semula dalam kalangan 
banduan Jabatan Penjara secara 
berterusan telah menyediakan dan 
melaksanakan beberapa program 
termasuk latihan kemahiran vokasional 
seperti pertukangan kayu, pertanian, 
memasak dan landskap sebagai usaha 
untuk memberikan para banduan 
kemahiran dalam membantu mereka 
mempersiapkan diri apabila bebas nanti.  
 
Dalam kesempatan ini juga, kaola ingin 
menekankan bahawa sokongan daripada 
ahli keluarga dan masyarakat sangat 
penting dalam membantu golongan ini 
untuk mengukuhkan jati diri, 
memberikan pekerjaan atau menyokong 
perniagaan mereka sebagai sumber 
pendapatan dan memberikan bimbingan 
serta motivasi agar tidak terpengaruh 
semula untuk melakukan kesalahan 
mengambil kira ini faktor utama 

menyumbang kepada kemasukan 
semula.   
 
Produk INSAF, yang dihasilkan oleh para 
banduan yang dijual kepada orang ramai 
melalui eksposisi dan tempahan-
tempahan dihasratkan untuk 
meringankan beban banduan dalam 
menyara kehidupan mereka apabila 
keluar ke pangkuan masyarakat 
sementara mencari pekerjaan tetap atau 
mengusahakan pekerjaan sendiri.  
 
Selain memberikan program seperti 
semasa menjalani tahanan, Jabatan 
Penjara juga membukakan secara 
sukarela kepada bekas banduan yang 
ingin untuk mengikuti Program-Program 
Di Bawah Perkhidmatan Seliaan yang 
dikendalikan oleh Bahagian Reintegrasi 
Jabatan Penjara dengan kerjasama 
Jawatankuasa Aftercare bersama-sama 
dengan agensi-agensi yang 
berkepentingan.  
 
Sejak tahun 2018 sehingga sekarang 
sebanyak 82 stakeholders telah ikut serta 
dalam menjayakan program-program 
aftercare. Ini usaha sama Jabatan 
Penjara dengan 14 buah pertubuhan 
bukan kerajaan dan 68 buah syarikat 
swasta untuk membantu rakan seliaan 
dalam penintegrasian masyarakat atau 
komuniti melalui program-program yang 
disediakan.  
 
Untuk memperkukuhkan lagi sistem 
kawalan dan keselamatan di Institusi 
Penjara,  لِلّٰه حَمْدُ 

ْ
ل
َ
 peruntukan sebanyak أ

$3.768 juta telah dibenarkan untuk 
membiayai kerja-kerja menaik taraf dan 
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pemeliharaan Penjara Maraburong fasa 1 
dan fasa 3 dan Penjara Jerudong 
termasuk pemasangan sistem CCTV  
yang mana tawaran bagi melaksanakan 
kerja-kerja berkenaan telah dibukakan. 
 
 Untuk memastikan kesiapsiagaan 
infrustruktur dan aset-aset di Jabatan 
Bomba dan Penyelamat, kebenaran juga 
telah diperolehi bagi Pajak Sewa 30 Buah 
Jentera Bomba Jenis Water Tender 
Ladder (WRL) sebagai usaha untuk 
meningkatkan keupayaan operasi serta 
keberkesanan pengerahan jentera 
bomba dan penyelamat.  
 
Selain itu  ُ اللّٰه اء   ش   pada Tahun  إِنْ 
Kewangan 2023/2024 ini pembaikan 
sejumlah 800 unit fire hydrant di seluruh 
negara akan dilaksanakan secara berfasa 
bagi memastikan kesiapsiagaan 
infrustruktur dalam menangani 
kecemasan kebakaran di setiap daerah.  
 
Dalam usaha untuk melaksanakan 
transformasi pembangunan bandar dan 
daerah melalui penglibatan aktif 
pemimpin-pemimpin di peringkat akar 
umbi Kementerian Hal Ehwal Dalam 
Negeri melalui jabatan-jabatan daerah 
telah mengiklankan jawatan-jawatan 
Penghulu Mukim dan Ketua Kampung 
dan melaksanakan proses pengundian 
setiap minggu bagi memilih calon ketua-
ketua kampung dan penghulu-penghulu 
mukim.  مْدُ لِلّٰه ح 

ْ
ل
َ
 setakat   ini   sebanyak    أ

29% jawatan Penghulu Mukim telah 
dapat diisikan dan 25% jawatan Ketua 
Kampung telah diisikan. 
  

Untuk memperkasakan lagi 1 Kampung 1 
Produk, Satu Insiatif 1 Kampung 1 
Produk Berinfak Tinggi,  ُ اللّٰه اء   ش   akan  إِنْ 
dilaksanakan iaitu dengan kerjasama 
Kementerian Kewangan dan Ekonomi 
melalui salah satu government links 
companies dan Kementerian Sumber-
Sumber Utama dan Pelancongan (MPRT) 
bagi menghasilkan produk yang lebih 
berkualiti dan berpotensi untuk 
menembusi pasaran dalam dan luar 
negara. 
 
Dalam mendukung matlamat kedua iaitu 
Pembangunan Bandar dan Daerah Yang 
Mampan dan Berdaya Tahan serta 
memastikan ketersediaaan pasarana-
pasarana, antara lain insiatif kementerian 
memfokuskan kepada Penyediaan           
dan pembangunan tapak-tapak 
perniagaan termasuk gerai-gerai                    
di setiap daerah, pemeliharaan dewan-
dewan kemasyarakatan serba guna dan 
menaikkan paras jalan raya di kawasan 
yang sering dilanda banjir agar tidak 
menjejaskan akses penduduk kampung 
di kawasan-kawasan yang terjejas. 
  
مْدُ لِلّٰه  ح 

ْ
ل
َ
 peruntukan sebanyak $18.8 juta أ

telah dibenarkan untuk kerja-kerja 
menaik taraf paras jalan raya di Daerah 
Tutong, Daerah Belait dan Daerah 
Temburong yang pada masa ini tawaran 
di peringkat menunggu kebenaran. 
  
Pihak kementerian juga mendukung dan 
menyokong dalam memperkasakan 
masyarakat yang mandiri iaitu dengan 
menyediakan ruang untuk berniaga 
sebagai sumber pendapatan yang 
membolehkan mereka menyara hidup.  
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kepentingan para pencari kerja dalam 
kalangan anak-anak tempatan.  
 
Di samping itu, sebelum pengisian 
jawatan-jawatan kosong di sektor 
swasta, pengesahan dari JobCenter 
Brunei diperlukan bahawa jawatan-
jawatan berkenaan tidak dapat diisikan 
oleh anak-anak tempatan sebelum Lesen 
Pekerja Asing diluluskan oleh Jabatan 
Buruh. Usaha bersepadu ini untuk 
memastikan anak-anak tempatan 
diberikan keutamaan dalam mengisikan 
beberapa jawatan di sektor swasta dalam 
hasrat untuk mengurangkan kadar 
pengangguran di negara ini.  
 
Menyedari akan pentingannya untuk 
mengurangkan jumlah recidivism atau 
kemasukan semula dalam kalangan 
banduan Jabatan Penjara secara 
berterusan telah menyediakan dan 
melaksanakan beberapa program 
termasuk latihan kemahiran vokasional 
seperti pertukangan kayu, pertanian, 
memasak dan landskap sebagai usaha 
untuk memberikan para banduan 
kemahiran dalam membantu mereka 
mempersiapkan diri apabila bebas nanti.  
 
Dalam kesempatan ini juga, kaola ingin 
menekankan bahawa sokongan daripada 
ahli keluarga dan masyarakat sangat 
penting dalam membantu golongan ini 
untuk mengukuhkan jati diri, 
memberikan pekerjaan atau menyokong 
perniagaan mereka sebagai sumber 
pendapatan dan memberikan bimbingan 
serta motivasi agar tidak terpengaruh 
semula untuk melakukan kesalahan 
mengambil kira ini faktor utama 

menyumbang kepada kemasukan 
semula.   
 
Produk INSAF, yang dihasilkan oleh para 
banduan yang dijual kepada orang ramai 
melalui eksposisi dan tempahan-
tempahan dihasratkan untuk 
meringankan beban banduan dalam 
menyara kehidupan mereka apabila 
keluar ke pangkuan masyarakat 
sementara mencari pekerjaan tetap atau 
mengusahakan pekerjaan sendiri.  
 
Selain memberikan program seperti 
semasa menjalani tahanan, Jabatan 
Penjara juga membukakan secara 
sukarela kepada bekas banduan yang 
ingin untuk mengikuti Program-Program 
Di Bawah Perkhidmatan Seliaan yang 
dikendalikan oleh Bahagian Reintegrasi 
Jabatan Penjara dengan kerjasama 
Jawatankuasa Aftercare bersama-sama 
dengan agensi-agensi yang 
berkepentingan.  
 
Sejak tahun 2018 sehingga sekarang 
sebanyak 82 stakeholders telah ikut serta 
dalam menjayakan program-program 
aftercare. Ini usaha sama Jabatan 
Penjara dengan 14 buah pertubuhan 
bukan kerajaan dan 68 buah syarikat 
swasta untuk membantu rakan seliaan 
dalam penintegrasian masyarakat atau 
komuniti melalui program-program yang 
disediakan.  
 
Untuk memperkukuhkan lagi sistem 
kawalan dan keselamatan di Institusi 
Penjara,  لِلّٰه حَمْدُ 

ْ
ل
َ
 peruntukan sebanyak أ

$3.768 juta telah dibenarkan untuk 
membiayai kerja-kerja menaik taraf dan 
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pemeliharaan Penjara Maraburong fasa 1 
dan fasa 3 dan Penjara Jerudong 
termasuk pemasangan sistem CCTV  
yang mana tawaran bagi melaksanakan 
kerja-kerja berkenaan telah dibukakan. 
 
 Untuk memastikan kesiapsiagaan 
infrustruktur dan aset-aset di Jabatan 
Bomba dan Penyelamat, kebenaran juga 
telah diperolehi bagi Pajak Sewa 30 Buah 
Jentera Bomba Jenis Water Tender 
Ladder (WRL) sebagai usaha untuk 
meningkatkan keupayaan operasi serta 
keberkesanan pengerahan jentera 
bomba dan penyelamat.  
 
Selain itu  ُ اللّٰه اء   ش   pada Tahun  إِنْ 
Kewangan 2023/2024 ini pembaikan 
sejumlah 800 unit fire hydrant di seluruh 
negara akan dilaksanakan secara berfasa 
bagi memastikan kesiapsiagaan 
infrustruktur dalam menangani 
kecemasan kebakaran di setiap daerah.  
 
Dalam usaha untuk melaksanakan 
transformasi pembangunan bandar dan 
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pemimpin-pemimpin di peringkat akar 
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setiap minggu bagi memilih calon ketua-
ketua kampung dan penghulu-penghulu 
mukim.  مْدُ لِلّٰه ح 

ْ
ل
َ
 setakat   ini   sebanyak    أ

29% jawatan Penghulu Mukim telah 
dapat diisikan dan 25% jawatan Ketua 
Kampung telah diisikan. 
  

Untuk memperkasakan lagi 1 Kampung 1 
Produk, Satu Insiatif 1 Kampung 1 
Produk Berinfak Tinggi,  ُ اللّٰه اء   ش   akan  إِنْ 
dilaksanakan iaitu dengan kerjasama 
Kementerian Kewangan dan Ekonomi 
melalui salah satu government links 
companies dan Kementerian Sumber-
Sumber Utama dan Pelancongan (MPRT) 
bagi menghasilkan produk yang lebih 
berkualiti dan berpotensi untuk 
menembusi pasaran dalam dan luar 
negara. 
 
Dalam mendukung matlamat kedua iaitu 
Pembangunan Bandar dan Daerah Yang 
Mampan dan Berdaya Tahan serta 
memastikan ketersediaaan pasarana-
pasarana, antara lain insiatif kementerian 
memfokuskan kepada Penyediaan           
dan pembangunan tapak-tapak 
perniagaan termasuk gerai-gerai                    
di setiap daerah, pemeliharaan dewan-
dewan kemasyarakatan serba guna dan 
menaikkan paras jalan raya di kawasan 
yang sering dilanda banjir agar tidak 
menjejaskan akses penduduk kampung 
di kawasan-kawasan yang terjejas. 
  
مْدُ لِلّٰه  ح 

ْ
ل
َ
 peruntukan sebanyak $18.8 juta أ

telah dibenarkan untuk kerja-kerja 
menaik taraf paras jalan raya di Daerah 
Tutong, Daerah Belait dan Daerah 
Temburong yang pada masa ini tawaran 
di peringkat menunggu kebenaran. 
  
Pihak kementerian juga mendukung dan 
menyokong dalam memperkasakan 
masyarakat yang mandiri iaitu dengan 
menyediakan ruang untuk berniaga 
sebagai sumber pendapatan yang 
membolehkan mereka menyara hidup.  
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Projek Tunas Market Place dengan 
kerjasama Bank Islam Brunei Darussalam 
(BIBD) bukan sahaja menyasarkan 
produk 1 Kampung 1 Produk akan tetapi 
juga peserta lepasan Program BIBD Seat 
consortium Mualaf-preneurs dan serta 
Program Keusahawanan Yayasan Sultan 
Haji Hassanal Bolkiah.  
 
Dalam menggubal suatu dasar dalam 
pelaksanaan atau apa jua insiatif yang 
dirancang oleh kementerian ini faktor-
faktor yang menyumbang kepada 
pencapaian insiatif berkenaan             
diambil kira iaitu selaras dengan aspirasi 
ketiga kementerian iaitu memastikan 
sumber tenaga manusia yang kompeten 
di samping memanfaatkan penggunaan 
teknologi selaras dengan peredaran 
masa ke arah penyampaian 
perkhidmatan yang telus dan berkualiti.  
 
Oleh itu, pihak kementerian pada ketika 
ini sedang menggubal Human Resources 
Competency Frame Work (HRCF) yang 
akan melibatkan seluruh warga 
kementerian dan jabatan-jabatannya 
termasuk pemimpin akar umbi yang 
antara lain bertujuan meningkatkan 
keupayaan sumber tenaga manusia 
dengan mengenal pasti dan seterusnya 
mengurangkan jurang kompetensi 
melalui program-program peningkatan 
kemahiran dan kapabiliti.  
 
Untuk memperkasakan lagi Majlis 
Perundingan Mukim dan Majlis 
Perundingan Kampung Komposisi 
Keahlian MPM dan MPK telah disesuaikan 
agar dapat mewakili pelbagai peringkat 
masyarakat dalam memastikan 

perancangan dan apa juga aktiviti MPM, 
MPK dapat didukung dan sokongan 
daripada anak-anak buah kampung. 
 
Di samping itu, pihak kementerian dan 
jabatan-jabatan daerah juga telah 
memulakan untuk mengadakan sesi 
permuzakarahan secara berjadual                
tetap bersama pemimpin-pemimpin                        
di peringkat akar umbi iaitu sebagai 
wadah untuk bertukar-tukar fikiran 
dalam mencapai hala tuju dan untuk 
memeduli serta menjaga maslahah anak-
anak buah kampung di samping 
mengembangmajukan kampung dan 
mukim di negara ini.  
 
Kaola sukacita mengambil kesempatan  
di Dewan yang mulia ini untuk 
memgucapkan terima kasih kepada 
semua pemimpin di peringkat akar umbi 
termasuk Majlis Perundingan Mukim dan 
Majlis Perundingan Kampung yang 
sentiasa aktif dalam melaksanakan 
aktiviti-aktiviti kerja dengan 
mengekalkan budaya bergotong-royong 
dan membantu pihak kementerian 
khasnya dan kerajaan amnya dalam 
memberikan sumbangan buah fikiran, 
tenaga serta sumbangan yang ikhlas 
dalam sama-sama memastikan kebajikan 
anak-anak buah kampung dan mukim 
terjaga dan terpelihara serta 
persekitaran kampung agar sentiasa 
bersih dan selamat. 
  
Usaha seumpama ini sangat-sangat 
dihargai dan besar maknanya bukan 
sahaja kepada penduduk di mukim dan 
kampung berkenaan akan tetapi juga 
kepada rakyat di negara ini. Kaola 
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sukacita merujuk usul yang telah 
dibentangkan oleh Yang Berhormat 
Menteri Hal Ehwal Ugama pada 4hb. Mac 
2023 yang lalu iaitu “Pemimpin Peringkat 
Mukim dan Kampung ini tidak 
bersendirian tetapi mereka rakan 
sekepimpinan seperti dari masjid-masjid 
dan sekolah-sekolah untuk sama-sama 
Memperkasakan Kepimpinan Mukim dan 
Kampung”. 
 
Pendekatan whole of government dan 
whole of nation juga dititikberatkan 
dalam memastikan tadbir urus 
perkhidmatan yang baik. Sebagai contoh 
dalam mengatasi isu tunggakan cukai 
bangunan, jabatan-jabatan bandaran 
telah bekerjasama dengan beberapa 
agensi kerajaan yang lain seperti Autoriti 
Kawalan Bangunan dan Industri 
Pembinaan (ABCi), Jabatan Tanah, 
Kementerian Pembangunan, Pejabat 
Mahkamah Syariah, Jabatan Kehakiman 
Negara dan Pejabat Pendaftaran Waris, 
Mahkamah Tinggi bagi memastikan 
pemilik-pemilik bangunan untuk lebih 
dahulu ikut menyelesaikan tunggakan 
cukai bangunan masing-masing sebelum 
sebarang-sebarang permohonan yang 
berkaitan dibenarkan. 
 
Sejak inisiatif ini dilaksanakan secara 
berfasa pada bulan Ogos 2021 hingga                
31hb. Januari 2023, sejumlah lebih $10 
juta atau 14.92% dari jumlah 
keseluruhan tunggakan hasil telah 
berjaya dikutip. Manakala kutipan hasil 
dari bulan April 2022 sehingga 31hb. 
Januari 2022, Jabatan Bandaran telah 
mengutip sebanyak lebih kurang 
$4,922,856.89. 

Untuk mendukung Inisiatif dan 
Probusiness Eco-System di negara ini, 
Kementerian Hal Ehwal Dalam Negeri 
akan sentiasa meneliti dasar-dasar yang 
berkaitan agar ia sentiasa relevan dalam 
apa jua program atau projek yang 
‘diungkayahkan’ oleh setiap kementerian 
akan sentiasa didukung sama dalam 
mencapai Wawasan Brunei 2035. 
 
Sebagai kesimpulan,  ُ اللّٰه اء   ش    إِنْ 
Kementerian Hal Ehwal Dalam Negeri 
dan jabatan-jabatannya akan sentiasa 
memastikan segala inisiatif yang akan 
dirancang dan dilaksanakan sejajar dan 
menjurus kepada pencapaian Wawasan 
Brunei 2035 di samping memastikan 
perbelanjaan peruntukan adalah value 
for money yang memberikan impak yang 
positif kepada semua golongan 
masyarakat di negara ini dalam usaha 
untuk mengekalkan Negara Brunei 
Darussalam yang aman makmur dan 
dinamik sepertimana jua visi 
kementerian ini dan melaksanakan 
strategik yang telah digariskan dalam 
Pelan Strategik Kementerian Hal Ehwal 
Dalam Negeri bagi tempoh 5 tahun dari 
tahun 2023-2027. 
 
Berasaskan penjelasan-penjelasan ini, 
Kementerian Hal Ehwal Dalam Negeri 
dan jabatan-jabatannya telah disokong 
untuk disediakan peruntukan 
keseluruhan berjumlah $136,503,951.00 
Gaji Kakitangan dan Perbelanjaan 
Berulang-Ulang berjumlah 
$131,813,060.00 dan Perbelanjaan 
Kemajuan sejumlah $4,690,891.00 untuk 
membiayai 7 projek kemajuan. 
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Yang Berhormat Pengerusi. Dengan 
penerangan yang kaola sampaikan 
sebentar tadi kaola berharap akan 
mendengar pandangan-pandangan yang 
bernas dan pemikiran yang strategik 
daripada rakan-rakan Yang Berhormat 
yang lain untuk membantu abiskaola 
dalam melaksanakan tugas dan amanah 
yang diberikan.  
 
Sekian sahaja yang dapat kaola 
terangkan mengenai Belanjawan 
Kementerian Hal Ehwal Dalam                  
Negeri dan jabatan-jabatannya Tahun 
Kewangan 2023/2024.   
 

 اللهِ 
ُ
ة حْم  ر  لَيْكُمْ و  مُ ع  لا  كَاتُهُ وبالله التوفيق والهداية. و  السَّ ر  ب   و 

Terima kasih Yang Berhormat Pengerusi.
 
Yang Berhormat Pengerusi: Ahli-Ahli 
Yang Berhormat. Saya kira kenyataan 
yang telah dibentangkan oleh Yang 
Berhormat Menteri Hal Ehwal Dalam 
Negeri cukup jelas dan komprehensif 
dalam penyediaan belanjawan bagi 
kementerian berkenaan bagi Tahun 
Kewangan 2023/2024.  
 
Walau bagaimanapun, bersama saya ada 
senarai Ahli Yang Berhormat yang suka 
untuk turut serta membincangkan tajuk-
tajuk di bawah kementerian ini.  
 
Untuk memulakannya saya persilakan 
sekarang Yang Berhormat Pehin Orang 
Kaya Indera Pahlawan Dato Seri Setia 
Haji Awang Suyoi bin Haji Osman. 
 
 

Yang Berhormat Pehin Orang Kaya 
Indera Pahlawan Dato Seri Setia 
Haji Awang Suyoi bin Haji Osman: 

نِ  حْم  َٰ ِ الرَّ حْيم بِسْمِ اللّٰه الرَّ
فِ  َ شْْ

َ
أ عَلََّٰ  مُ 

َ
لَ وَالسَّ ةُ 

َ
لَ وَالصَّ  ، نَ مِي 

َ
عَال

ْ
ال رَبِّ  لِلِّٰ  حَمْدُ 

ْ
 اَل

وَصَحْبِهِ  آلِهِ  وَعَلََّٰ  دٍ  مُحَمَّ دِنَا  سَيِّ  ، نَ مُرْسَلِي 
ْ
وَال نْبِيَاءِ 

َ ْ
 الْ

نَ  جْمَعِي 
َ
  أ

 
كَاتُهُ  ر  ب  و  اِلله   

ُ
ة حْم  ر  و  لَيْكُمْ  ع  مُ  لا   dan salam السَّ

sejahtera. Terima kasih Yang Berhormat 
Pengerusi atas kesempatan kaola untuk 
membincangkan tajuk ini. Kaola 
mengucapkan terima kasih kepada Yang 
Berhormat Menteri Hal Ehwal Dalam 
Negeri atas pembentangan tajuk ini: 
 
1. Yang Berhormat Pengerusi. Kaola 

menganggap Bandar Seri Begawan 
dan bandar-bandar lain di negara ini 
umpama lukisan atas canvas. Ia 
boleh dalam black and white atau 
kelabu atau berwarna. Kaola lebih 
gemar ia berwarna kerana bagi kaola 
ia menarik, sedap mata memandang 
dan merupakan sesuatu yang 
menceriakan. 
 
Begitulah juga bandar kita, Bandar 
Seri Begawan dan bandar-bandar lain 
akan lebih menarik jika diwarnai 
dengan keindahan bangunan, taman-
taman yang dijaga baik, persekitaran 
yang bersih serta kemudahan asas 
yang cukup dan first class. Kaola rasa 
ini satu senario yang kita mahu dan 
dalam perkara ini kaola melihat 
Kementerian Hal Ehwal Dalam Negeri 
adalah autoriti yang mampu 
menjadikan Bandar Seri Begawan 
dan bandar-bandar lain secantik 
lukisan Monalisa. 
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Kaola tidak tahu pihak mana yang 
harus dipertanggungjawabkan sama 
ada Jabatan Daerah, Lembaga 
Bandaran, Institusi Majlis 
Perundingan Mukim dan Kampung 
atau kesemuanya. Tetapi adalah elok 
jika ‘pembisaian’ itu berlaku.  
 
Ini memerlukan mindset yang 
baharu. Bangunan-bangunan kita 
yang terbiar kosong sekian lama 
dengan rumput yang panjang            
di beberapa kawasan perumahan dan 
membeli-belah, jalan-jalan raya yang 
berlopak, belukar-belukar kecil, 
longkang-longkang pecah dan 
sebagainya patut ditangani. 
 
Ini bukan imej yang kita mahu dan 
kekalkan. Kaola berharap tindakan 
diambil untuk ‘membisaikan’ Bandar 
Seri Begawan dan bandar-bandar 
lain. Kita tidak perlu bangunan iconic 
mencakar langit tetapi bangunan 
yang cantik dilihat, bangunan yang 
well maintain dan mempunyai 
kemudahan yang cukup seperti 
tandas awam yang bersih. 
 
لِلّٰه  مْدُ  ح 

ْ
ل
َ
 kaola gembira apa yang    أ

dibentangkan oleh Yang Berhormat 
Menteri Hal Ehwal Dalam Negeri 
merangkumi apa yang kaola 
maksudkan,   ُ اء  اللّٰه  . إِنْ ش 

 
Seboleh-bolehnya kita mahu Bandar 
Seri Begawan dan bandar-bandar                 
di daerah ini dan bandar-bandar               
di daerah lain mempunyai imej first 
world bukan third world. Kaola 
menyokong jika peruntukan nanti 

dipohonkan bagi menaik taraf Bandar 
Seri Begawan sesuai dan 
bersempena dengan pencapaian 
Wawasan Brunei 2035.; 
 

2. Yang Berhormat Pengerusi. Kaola 
menyentuh pula di bawah Kod / 
Akaun 11504 – Pembangunan 
Semula Kampong Ayer. Kaola 
berharap tajuk ini digunakan pada 
tahun kewangan tahun ini kerana 
kalau tidak silap ia bukanlah satu 
projek yang baharu. Sejak Projek 
Pembangunan Semula Kampung Air 
Fasa 1 siap yang melibatkan 65 
buah rumah pada tahun 2014 kalau 
kaola tidak silap, peruntukan telah 
pun diberi untuk fasa 2 dimulakan. 
  
Tetapi ada beberapa sebab, projek 
ini tidak dilaksanakan hingga ke hari 
ini. Diharap kita tidak akan 
berlengah memulakan projek ini 
kerana banyak rumah di kampung 
Air boleh dikatakan tidak selamat 
seperti beberapa kejadian rumah 
runtuh baru-baru ini. 
 
Kita juga tidak mahu rumah-rumah           
di Kampung Air terdedah dengan 
risiko kebakaran seperti yang 
berlaku di beberapa tempat                  
di Kampung Air. Rumah yang dibina 
dalam fasa 1 mempunyai ciri-ciri 
keselamatan daripada bencana api 
sebab building materialnya pun 
bahan bangunannya yang fire 
resistant dan jarak satu rumah 
dengan rumah yang lain 
menghalang daripada api merebak 
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dalam melaksanakan tugas dan amanah 
yang diberikan.  
 
Sekian sahaja yang dapat kaola 
terangkan mengenai Belanjawan 
Kementerian Hal Ehwal Dalam                  
Negeri dan jabatan-jabatannya Tahun 
Kewangan 2023/2024.   
 

 اللهِ 
ُ
ة حْم  ر  لَيْكُمْ و  مُ ع  لا  كَاتُهُ وبالله التوفيق والهداية. و  السَّ ر  ب   و 

Terima kasih Yang Berhormat Pengerusi.
 
Yang Berhormat Pengerusi: Ahli-Ahli 
Yang Berhormat. Saya kira kenyataan 
yang telah dibentangkan oleh Yang 
Berhormat Menteri Hal Ehwal Dalam 
Negeri cukup jelas dan komprehensif 
dalam penyediaan belanjawan bagi 
kementerian berkenaan bagi Tahun 
Kewangan 2023/2024.  
 
Walau bagaimanapun, bersama saya ada 
senarai Ahli Yang Berhormat yang suka 
untuk turut serta membincangkan tajuk-
tajuk di bawah kementerian ini.  
 
Untuk memulakannya saya persilakan 
sekarang Yang Berhormat Pehin Orang 
Kaya Indera Pahlawan Dato Seri Setia 
Haji Awang Suyoi bin Haji Osman. 
 
 

Yang Berhormat Pehin Orang Kaya 
Indera Pahlawan Dato Seri Setia 
Haji Awang Suyoi bin Haji Osman: 

نِ  حْم  َٰ ِ الرَّ حْيم بِسْمِ اللّٰه الرَّ
فِ  َ شْْ

َ
أ عَلََّٰ  مُ 

َ
لَ وَالسَّ ةُ 

َ
لَ وَالصَّ  ، نَ مِي 

َ
عَال

ْ
ال رَبِّ  لِلِّٰ  حَمْدُ 

ْ
 اَل

وَصَحْبِهِ  آلِهِ  وَعَلََّٰ  دٍ  مُحَمَّ دِنَا  سَيِّ  ، نَ مُرْسَلِي 
ْ
وَال نْبِيَاءِ 

َ ْ
 الْ

نَ  جْمَعِي 
َ
  أ

 
كَاتُهُ  ر  ب  و  اِلله   

ُ
ة حْم  ر  و  لَيْكُمْ  ع  مُ  لا   dan salam السَّ

sejahtera. Terima kasih Yang Berhormat 
Pengerusi atas kesempatan kaola untuk 
membincangkan tajuk ini. Kaola 
mengucapkan terima kasih kepada Yang 
Berhormat Menteri Hal Ehwal Dalam 
Negeri atas pembentangan tajuk ini: 
 
1. Yang Berhormat Pengerusi. Kaola 

menganggap Bandar Seri Begawan 
dan bandar-bandar lain di negara ini 
umpama lukisan atas canvas. Ia 
boleh dalam black and white atau 
kelabu atau berwarna. Kaola lebih 
gemar ia berwarna kerana bagi kaola 
ia menarik, sedap mata memandang 
dan merupakan sesuatu yang 
menceriakan. 
 
Begitulah juga bandar kita, Bandar 
Seri Begawan dan bandar-bandar lain 
akan lebih menarik jika diwarnai 
dengan keindahan bangunan, taman-
taman yang dijaga baik, persekitaran 
yang bersih serta kemudahan asas 
yang cukup dan first class. Kaola rasa 
ini satu senario yang kita mahu dan 
dalam perkara ini kaola melihat 
Kementerian Hal Ehwal Dalam Negeri 
adalah autoriti yang mampu 
menjadikan Bandar Seri Begawan 
dan bandar-bandar lain secantik 
lukisan Monalisa. 
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Kaola tidak tahu pihak mana yang 
harus dipertanggungjawabkan sama 
ada Jabatan Daerah, Lembaga 
Bandaran, Institusi Majlis 
Perundingan Mukim dan Kampung 
atau kesemuanya. Tetapi adalah elok 
jika ‘pembisaian’ itu berlaku.  
 
Ini memerlukan mindset yang 
baharu. Bangunan-bangunan kita 
yang terbiar kosong sekian lama 
dengan rumput yang panjang            
di beberapa kawasan perumahan dan 
membeli-belah, jalan-jalan raya yang 
berlopak, belukar-belukar kecil, 
longkang-longkang pecah dan 
sebagainya patut ditangani. 
 
Ini bukan imej yang kita mahu dan 
kekalkan. Kaola berharap tindakan 
diambil untuk ‘membisaikan’ Bandar 
Seri Begawan dan bandar-bandar 
lain. Kita tidak perlu bangunan iconic 
mencakar langit tetapi bangunan 
yang cantik dilihat, bangunan yang 
well maintain dan mempunyai 
kemudahan yang cukup seperti 
tandas awam yang bersih. 
 
لِلّٰه  مْدُ  ح 

ْ
ل
َ
 kaola gembira apa yang    أ

dibentangkan oleh Yang Berhormat 
Menteri Hal Ehwal Dalam Negeri 
merangkumi apa yang kaola 
maksudkan,   ُ اء  اللّٰه  . إِنْ ش 

 
Seboleh-bolehnya kita mahu Bandar 
Seri Begawan dan bandar-bandar                 
di daerah ini dan bandar-bandar               
di daerah lain mempunyai imej first 
world bukan third world. Kaola 
menyokong jika peruntukan nanti 

dipohonkan bagi menaik taraf Bandar 
Seri Begawan sesuai dan 
bersempena dengan pencapaian 
Wawasan Brunei 2035.; 
 

2. Yang Berhormat Pengerusi. Kaola 
menyentuh pula di bawah Kod / 
Akaun 11504 – Pembangunan 
Semula Kampong Ayer. Kaola 
berharap tajuk ini digunakan pada 
tahun kewangan tahun ini kerana 
kalau tidak silap ia bukanlah satu 
projek yang baharu. Sejak Projek 
Pembangunan Semula Kampung Air 
Fasa 1 siap yang melibatkan 65 
buah rumah pada tahun 2014 kalau 
kaola tidak silap, peruntukan telah 
pun diberi untuk fasa 2 dimulakan. 
  
Tetapi ada beberapa sebab, projek 
ini tidak dilaksanakan hingga ke hari 
ini. Diharap kita tidak akan 
berlengah memulakan projek ini 
kerana banyak rumah di kampung 
Air boleh dikatakan tidak selamat 
seperti beberapa kejadian rumah 
runtuh baru-baru ini. 
 
Kita juga tidak mahu rumah-rumah           
di Kampung Air terdedah dengan 
risiko kebakaran seperti yang 
berlaku di beberapa tempat                  
di Kampung Air. Rumah yang dibina 
dalam fasa 1 mempunyai ciri-ciri 
keselamatan daripada bencana api 
sebab building materialnya pun 
bahan bangunannya yang fire 
resistant dan jarak satu rumah 
dengan rumah yang lain 
menghalang daripada api merebak 



 
 
PAGI HARI KHAMIS, 16HB. SYAABAN 1444H/9HB. MAC 2023M 
  

272 

dan juga sistem pembetungan yang 
moden.    
                                                     
Rumah itu menggunakan material 
yang memerlukan low-cost 
maintenance. Kaola berharap 
Pembangunan Kampung Air Fasa 2 
ini dapat dimulakan dan mengambil 
contoh dari fasa satu                    
dapat ditambah baik lagi                       
bagi kesejahteraan penduduk              
di Kampung Air.; dan  
 

3. Yang Berhormat Pengerusi. Kaola 
berpindah sekarang Jabatan Buruh 
iaitu isu pengambilan pekerja asing 
di negara ini. Kaola yakin pihak 
Kementerian Hal Ehwal Dalam 
Negeri dan khususnya Jabatan 
Buruh peka dengan kehadiran 
pekerja asing yang banyak di negara 
yang mungkin keberadaan mereka 
melebihi daripada keperluan. 
 
Kita menghargai sumbangan 
mereka sebagai tenaga buruh semi-
skilled dan mahir dan juga sebagai 
usahawan yang menjadi cabaran 
jika keramaian aktiviti mereka tidak 
dikawal, mereka mungkin saja nanti 
menguasai ekonomi kita.  

 
Nampaknya, Kementerian Hal Ehwal 
Dalam Negeri sudah memikirkan 
cara untuk kita regulate kedatangan 
mereka agar bilangan mereka pada 
kadar yang diperlukan dan mudah 
dikawal. Pihak Jabatan Buruh 
diharap mengambil langkah tertentu 
untuk meneliti semula peraturan 
yang ada, menutup loopholes jika 

ada dalam undang-undang atau 
peraturan yang ada dan 
mengenakan syarat-syarat yang 
lebih ketat kepada mereka dan 
mengambil tindakan yang tegas dan 
bagi sebarang pelanggaran.  
 
Ini perlu sebelum keadaan menjadi 
parah dan tidak dapat dikawal. 
Tetapi pelaksanaan undang-undang 
berkaitan dengan warga asing 
perlulah ditangani dengan berhemat 
dan sensitivity. Itu saja yang kaola 
ingin bangkitkan Yang Berhormat 
Pengerusi. Sebelum kaola berundur, 
kaola sekali lagi mengucapkan 
terima kasih banyak-banyak kepada 
Yang Berhormat Menteri Hal Ehwal 
Dalam Negeri atas pembentangan 
yang begitu jelas akan langkah-
langkah yang akan mereka ambil 
dan  مْدُ لِلّٰه ح 

ْ
ل
َ
 ia adalah selari dengan أ

pandangan kaola seperti kaola 
nyatakan tadi. Terima kasih.

 
Yang Berhormat Menteri Hal Ehwal 
Dalam Negeri: Terima kasih Yang 
Berhormat Pengerusi dan terima kasih 
juga kepada Yang Berhormat atas 
saranan dan soalan-soalan yang 
dikemukakan.  
 
Berkenaan Bandar Seri Begawan, kaola 
bersetuju juga sebagaimana yang 
disarankan oleh Yang Berhormat untuk 
’membisaikan’ Bandar Seri Begawan. 
Banyak inisiatif sudah dilaksanakan 
untuk memastikan kebersihan, keadaan 
Bandar Seri Begawan ini kondusif, ’bisai’ 
dan jua berwarna-warni sebagaimana 
yang diterangkan oleh Yang Berhormat.  
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Sebagai contoh, untuk memastikan 
Bandar Seri Begawan ini meriah, 
beberapa inisiatif telah diadakan sebagai 
contoh mengadakan ’Bandarku Ceria’ 
setiap hari minggu dan ada juga 
kerjasama pihak Jabatan Bandaran dan 
pihak Yayasan Sultan Haji Hassanal 
Bolkiah untuk meningkatkan lagi 
peniaga-peniaga yang pada masa ini 
berjaja di kawasan Yayasan Sultan Haji 
Hassanal Bolkiah untuk dilaratkan               
ke kawasan Dermaga. Itu nanti  ُ   إِنْ ش  اء  اللّٰه
akan memeriahkan lagi Bandar Seri 
Begawan. 
 
Berkenaan dengan jalan-jalan dan 
longkang-longkang pada masa ini, 
Jabatan Bandaran aktif menjalankan 
kerja-kerja pemeliharaan. Ini require 
whole of goverment approach and whole 
of nation approach termasuklah 
kementerian-kementerian yang 
berkaitan iaitu Kementerian 
Pembangunan dari segi jalan-jalannya 
dan Jabatan Bandaran pada masa ini 
menerapkan atau menggunakan 
teknologi, mesin-mesin yang kalau 
’kitani’ lihat masa ini kalau mencuci 
Bandar Seri Begawan menggunakan 
blower dan now  ُ اللّٰه اء   ش   akan إِنْ 
menggunakan mesin yang ada di Jabatan 
Bandaran untuk memastikan kebersihan 
itu dijaga.  
 
Berkenaan dengan Pembangunan 
Semula Kampung Air. Ini perlu diteliti dan 
sudah dalam perbincangan dengan pihak 
Kementerian Kewangan dan Ekonomi 
dari segi affordability, sustainability 
sebelum kita melaksanakan Projek 
Pembinaan Semula Kampung Air ini.  

Kaola memang mengambil maklum Fasa 
1 itu, pembinaan semula rumah-rumah 
sudah dilaksanakan.   ُ اء  اللّٰه  jika Yang , إِنْ ش 
Berhormat tidak keberatan nanti, kita 
boleh discuss secara terperinci dari segi 
pelaksanaan pembinaan semula 
Kampung Air ini.  
 
Memang peruntukan disediakan. Kaola 
juga mengambil maklum rumah-rumah 
yang roboh itu dimata-matai oleh 
Jabatan Daerah Brunei Muara dan sudah 
dilaksanakan oleh Jabatan Daerah Brunei 
dan Muara dari segi diadakan survey 
berkenaan dengan rumah-rumah                 
di Kampung Air sama ada ia selamat 
untuk didiami ataupun tidak.  
 
Berkenaan dengan Jabatan Buruh, 
peranan Jabatan Buruh untuk 
mengeluarkan Lesen Pekerja Asing (LPA) 
dan Lesen Pekerja Domestik (LPD). LPA 
ini untuk membolehkan syarikat-syarikat 
mendatangkan buruh-buruh atau 
pekerja-pekerja negara-negara luar.  
 
Sebagaimana yang kaola bentangkan 
tadi, sebagai contoh National Labour 
Management System yang akan 
dilaksanakan pada 1hb. April ini, bahawa  
permohonan LPA dan LPD akan dibuat 
secara online dan permohonan-
permohonan ini juga akan dilink-up  
dengan Immigration Registration System 
yang akan mengeluarkan visa kerja dan 
sudah setentunya dengan adanya 
maklumat-maklumat seumpama ini, 
yang boleh didapati secara online oleh 
pihak Jabatan Buruh akan dapat 
mengenal pasti keberadaan pekerja-
pekerja berkenaan untuk memastikan 
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dan juga sistem pembetungan yang 
moden.    
                                                     
Rumah itu menggunakan material 
yang memerlukan low-cost 
maintenance. Kaola berharap 
Pembangunan Kampung Air Fasa 2 
ini dapat dimulakan dan mengambil 
contoh dari fasa satu                    
dapat ditambah baik lagi                       
bagi kesejahteraan penduduk              
di Kampung Air.; dan  
 

3. Yang Berhormat Pengerusi. Kaola 
berpindah sekarang Jabatan Buruh 
iaitu isu pengambilan pekerja asing 
di negara ini. Kaola yakin pihak 
Kementerian Hal Ehwal Dalam 
Negeri dan khususnya Jabatan 
Buruh peka dengan kehadiran 
pekerja asing yang banyak di negara 
yang mungkin keberadaan mereka 
melebihi daripada keperluan. 
 
Kita menghargai sumbangan 
mereka sebagai tenaga buruh semi-
skilled dan mahir dan juga sebagai 
usahawan yang menjadi cabaran 
jika keramaian aktiviti mereka tidak 
dikawal, mereka mungkin saja nanti 
menguasai ekonomi kita.  

 
Nampaknya, Kementerian Hal Ehwal 
Dalam Negeri sudah memikirkan 
cara untuk kita regulate kedatangan 
mereka agar bilangan mereka pada 
kadar yang diperlukan dan mudah 
dikawal. Pihak Jabatan Buruh 
diharap mengambil langkah tertentu 
untuk meneliti semula peraturan 
yang ada, menutup loopholes jika 

ada dalam undang-undang atau 
peraturan yang ada dan 
mengenakan syarat-syarat yang 
lebih ketat kepada mereka dan 
mengambil tindakan yang tegas dan 
bagi sebarang pelanggaran.  
 
Ini perlu sebelum keadaan menjadi 
parah dan tidak dapat dikawal. 
Tetapi pelaksanaan undang-undang 
berkaitan dengan warga asing 
perlulah ditangani dengan berhemat 
dan sensitivity. Itu saja yang kaola 
ingin bangkitkan Yang Berhormat 
Pengerusi. Sebelum kaola berundur, 
kaola sekali lagi mengucapkan 
terima kasih banyak-banyak kepada 
Yang Berhormat Menteri Hal Ehwal 
Dalam Negeri atas pembentangan 
yang begitu jelas akan langkah-
langkah yang akan mereka ambil 
dan  مْدُ لِلّٰه ح 

ْ
ل
َ
 ia adalah selari dengan أ

pandangan kaola seperti kaola 
nyatakan tadi. Terima kasih.

 
Yang Berhormat Menteri Hal Ehwal 
Dalam Negeri: Terima kasih Yang 
Berhormat Pengerusi dan terima kasih 
juga kepada Yang Berhormat atas 
saranan dan soalan-soalan yang 
dikemukakan.  
 
Berkenaan Bandar Seri Begawan, kaola 
bersetuju juga sebagaimana yang 
disarankan oleh Yang Berhormat untuk 
’membisaikan’ Bandar Seri Begawan. 
Banyak inisiatif sudah dilaksanakan 
untuk memastikan kebersihan, keadaan 
Bandar Seri Begawan ini kondusif, ’bisai’ 
dan jua berwarna-warni sebagaimana 
yang diterangkan oleh Yang Berhormat.  
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Sebagai contoh, untuk memastikan 
Bandar Seri Begawan ini meriah, 
beberapa inisiatif telah diadakan sebagai 
contoh mengadakan ’Bandarku Ceria’ 
setiap hari minggu dan ada juga 
kerjasama pihak Jabatan Bandaran dan 
pihak Yayasan Sultan Haji Hassanal 
Bolkiah untuk meningkatkan lagi 
peniaga-peniaga yang pada masa ini 
berjaja di kawasan Yayasan Sultan Haji 
Hassanal Bolkiah untuk dilaratkan               
ke kawasan Dermaga. Itu nanti  ُ   إِنْ ش  اء  اللّٰه
akan memeriahkan lagi Bandar Seri 
Begawan. 
 
Berkenaan dengan jalan-jalan dan 
longkang-longkang pada masa ini, 
Jabatan Bandaran aktif menjalankan 
kerja-kerja pemeliharaan. Ini require 
whole of goverment approach and whole 
of nation approach termasuklah 
kementerian-kementerian yang 
berkaitan iaitu Kementerian 
Pembangunan dari segi jalan-jalannya 
dan Jabatan Bandaran pada masa ini 
menerapkan atau menggunakan 
teknologi, mesin-mesin yang kalau 
’kitani’ lihat masa ini kalau mencuci 
Bandar Seri Begawan menggunakan 
blower dan now  ُ اللّٰه اء   ش   akan إِنْ 
menggunakan mesin yang ada di Jabatan 
Bandaran untuk memastikan kebersihan 
itu dijaga.  
 
Berkenaan dengan Pembangunan 
Semula Kampung Air. Ini perlu diteliti dan 
sudah dalam perbincangan dengan pihak 
Kementerian Kewangan dan Ekonomi 
dari segi affordability, sustainability 
sebelum kita melaksanakan Projek 
Pembinaan Semula Kampung Air ini.  

Kaola memang mengambil maklum Fasa 
1 itu, pembinaan semula rumah-rumah 
sudah dilaksanakan.   ُ اء  اللّٰه  jika Yang , إِنْ ش 
Berhormat tidak keberatan nanti, kita 
boleh discuss secara terperinci dari segi 
pelaksanaan pembinaan semula 
Kampung Air ini.  
 
Memang peruntukan disediakan. Kaola 
juga mengambil maklum rumah-rumah 
yang roboh itu dimata-matai oleh 
Jabatan Daerah Brunei Muara dan sudah 
dilaksanakan oleh Jabatan Daerah Brunei 
dan Muara dari segi diadakan survey 
berkenaan dengan rumah-rumah                 
di Kampung Air sama ada ia selamat 
untuk didiami ataupun tidak.  
 
Berkenaan dengan Jabatan Buruh, 
peranan Jabatan Buruh untuk 
mengeluarkan Lesen Pekerja Asing (LPA) 
dan Lesen Pekerja Domestik (LPD). LPA 
ini untuk membolehkan syarikat-syarikat 
mendatangkan buruh-buruh atau 
pekerja-pekerja negara-negara luar.  
 
Sebagaimana yang kaola bentangkan 
tadi, sebagai contoh National Labour 
Management System yang akan 
dilaksanakan pada 1hb. April ini, bahawa  
permohonan LPA dan LPD akan dibuat 
secara online dan permohonan-
permohonan ini juga akan dilink-up  
dengan Immigration Registration System 
yang akan mengeluarkan visa kerja dan 
sudah setentunya dengan adanya 
maklumat-maklumat seumpama ini, 
yang boleh didapati secara online oleh 
pihak Jabatan Buruh akan dapat 
mengenal pasti keberadaan pekerja-
pekerja berkenaan untuk memastikan 
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pas-pas yang digunakan itu sebagaimana 
yang dikeluarkan oleh Jabatan Imigresen 
dan Pendaftaran Kebangsaan.  ُ اللّٰه اء   ش   ,إِنْ 
penggunakan teknologi ini akan 
diterapkan sama ada di Bahagian 
Penguatkuasaan Undang-Undang dan 
sebagainya. 
 
Berkenaan dengan undang-undang               
di Jabatan Buruh, sentiasa dikaji.               
Di Kementerian Hal Ehwal Dalam Negeri 
ada satu bahagian khusus untuk meneliti 
perundangan-perundangan lama yang 
memerlukan penaiktarafan atau certain 
amendment dalam undang-undang 
berkenaan. Itu saja Yang Berhormat 
Pengerusi. 
 
Yang Berhormat Pengerusi: Saya 
persilakan Yang Berhormat Dayang 
Hajah Safiah binti Sheikh Haji Abd Salam. 
 
Yang Berhormat Dayang Hajah 
Safiah binti Sheikh Haji Abd. Salam: 
Terima kasih Yang Berhormat Pengerusi. 
 

حْيم  نِ الرَّ حْم  َٰ ِ الرَّ بِسْمِ اللّٰه
فِ  َ شْْ

َ
أ عَلََّٰ  مُ 

َ
لَ وَالسَّ ةُ 

َ
لَ وَالصَّ  ، نَ مِي 

َ
عَال

ْ
ال رَبِّ  لِلِّٰ  حَمْدُ 

ْ
 اَل

وَصَحْبِهِ  آلِهِ  وَعَلََّٰ  دٍ  مُحَمَّ دِنَا  سَيِّ  ، نَ مُرْسَلِي 
ْ
وَال نْبِيَاءِ 

َ ْ
 الْ

نَ  جْمَعِي 
َ
  أ

 
كَاتُهُ  ر  ب  و  اِلله   

ُ
ة حْم  ر  و  لَيْكُمْ  مُ  ع  لا   dan salam السَّ

sejahtera. Yang Berhormat Pengerusi 
dan Ahli-Ahli Yang Berhormat.
 
Untuk Kementerian Hal Ehwal Dalam 
Negeri pada pagi ini, lebih dahulu kaola 
ingin mengucapkan tahniah kepada Yang 
Berhormat Menteri Hal Ehwal Dalam 
Negeri atas pembentangan inisiatif-
inisiatif kementerian untuk Tahun 

Kewangan 2023/2024 ini berkaitan 
dengan bidang tugas dan skop 
Kementerian Hal Ehwal Dalam Negeri 
yang begitu jelas dan terperinci.  
 
Dalam hal ini, kaola merujuk 
perbelanjaan di bawah Tajuk SE06A 
hingga Tajuk SE09A Institusi-Institusi 
Mukim dan Kampung yang berkaitan 
dengan projek 1 Kampung 1 Produk 
(1K1P). 
 
Yang Berhormat Pengerusi dan Ahli-Ahli 
Yang Berhormat, projek 1K1P ini 
mengikut makluman yang kaola dapati, 
ia sudah mula diperkenalkan sejak tahun 
1993 lagi dan projek ini bagi kaola sangat 
signifikan untuk diluaskan lagi dengan 
menggalakkan penyertaan lebih ramai 
penduduk kampung ataupun mukim 
sesuai dengan penamaan projek ini, 1 
Kampung 1 Produk (1K1P). 
 
Dalam hal ini, kaola juga ingin melihat 
penyertaan dalam projek ini asnaf-asnaf 
penerima zakat yang terdiri daripada 
golongan fakir dan miskin serta golongan 
yang berpendapatan rendah yang 
temasuk dalam penerima-penerima 
bantuan. 
 
Kaola mengimbas kembali kenyataan 
Yang Berhormat Menteri Hal Ehwal 
Dalam Negeri semasa sesi muzakarah 
yang lalu, antara isu utama projek ini 
adalah jumlah hasil produk yang tidak 
memenuhi permintaan yang tinggi 
kerana projek ini pada kebiasaannya 
diusahakan secara persendirian               
di rumah-rumah oleh pengusaha-
pengusaha tertentu. 
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Walau bagaimanapun, apa yang kaola 
dengar dalam pembentangan 
mukadimah tadi, inisiatif-iniasitif telah 
dibuat oleh pihak Kementerian Hal Ehwal 
Dalam Negeri dalam membantu 
pengusaha 1 Kampung 1 Produk (1K1P) 
ini meningkatkan produk mereka.  
Antaranya kerjasama dengan 
kementerian-kementerian lain yang 
berkepentingan untuk mengembang- 
luaskan lagi projek 1 Kampung 1 Produk 
(1K1P) ini. 
 
Jadi dalam hal ini, kaola memohon 
pencerahan daripada Yang Berhormat 
Menteri Hal Ehwal Dalam Negeri 
mengenai beberapa perkara: 
 
1. Sejauh manakah pihak Kementerian 

Hal Ehwal Dalam Negeri ada 
melibatkan penyertaan golongan 
yang kaola nyatakan tadi iaitu 
golongan asnaf yang terdiri daripada 
fakir dan miskin dan penerima-
penerima bantuan untuk mengikuti 
projek ini dengan harapan atau 
matlamat untuk membantu golongan 
ini menjana pendapatan yang tetap 
dan seterusnya dapat mengeluarkan 
mereka daripada kepompongan 
kemiskinan.;  
 

2. Kaola mohon bolehkah ataupun 
sekiranya ada Yang Berhormat 
Menteri Hal Ehwal Dalam Negeri 
mengongsikan data statistik peserta-
peserta yang mengikuti projek ini 
sejak ia mula diperkenalkan 30 tahun 
yang lalu. Jika ada ataupun 
sekurang-kurangnya 10 tahun 
kebelakangan, iaitu yang meliputi 

jumlah pengusaha yang mengikuti 
projek 1 Kampung 1 Produk (1K1P) 
ini, jumlah pengusaha yang mampu 
bertahan dalam projek perusahaan 
yang diikuti itu secara consistent 
sehingga mereka mampu menjana 
pendapatan yang besar melebihi 
keperluan harian dan jumlah 
pengusaha yang berhenti setelah 
mengikuti projek berkenaan 
sekurang-kurangnya 3 hingga 6 
bulan dan punca mereka berhenti itu. 
 
Pada pandangan kaola data-data 
seperti ini penting bagi pihak 
Kementerian Hal Ehwal Dalam Negeri 
untuk menilai semula pelaksanaan 
projek ini dan membuat 
penambahbaikan yang diperlukan 
untuk meningkatkan lagi hasil produk 
ataupun hasil daripada projek ini.  

 
Dalam hal ini juga, kaola ingin 
memberikan beberapa cadangan 
supaya pengusaha-pengusaha projek 
ini dibantu menerusi satu skim 
pinjaman khas dari Bank Usahawan 
Brunei untuk mengembangmajukan 
lagi perusahaan mereka dan 
menjadikan projek ini diusahakan 
oleh semua atau sebahagian orang 
kampung secara beramai-ramai.  
  
Walaupun ia diusahakan di rumah 
masing-masing tetapi sesuai dengan 
sebagaimana yang kaola maksudkan 
tadi sesuai namanya 1 Kampung 1 
Produk (1K1P) itu, ertinya sebagai 
contoh, dalam sebuah kampung itu 
bukan sahaja satu keluarga atau satu 
kumpulan orang tertentu sahaja yang 
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pas-pas yang digunakan itu sebagaimana 
yang dikeluarkan oleh Jabatan Imigresen 
dan Pendaftaran Kebangsaan.  ُ اللّٰه اء   ش   ,إِنْ 
penggunakan teknologi ini akan 
diterapkan sama ada di Bahagian 
Penguatkuasaan Undang-Undang dan 
sebagainya. 
 
Berkenaan dengan undang-undang               
di Jabatan Buruh, sentiasa dikaji.               
Di Kementerian Hal Ehwal Dalam Negeri 
ada satu bahagian khusus untuk meneliti 
perundangan-perundangan lama yang 
memerlukan penaiktarafan atau certain 
amendment dalam undang-undang 
berkenaan. Itu saja Yang Berhormat 
Pengerusi. 
 
Yang Berhormat Pengerusi: Saya 
persilakan Yang Berhormat Dayang 
Hajah Safiah binti Sheikh Haji Abd Salam. 
 
Yang Berhormat Dayang Hajah 
Safiah binti Sheikh Haji Abd. Salam: 
Terima kasih Yang Berhormat Pengerusi. 
 

حْيم  نِ الرَّ حْم  َٰ ِ الرَّ بِسْمِ اللّٰه
فِ  َ شْْ

َ
أ عَلََّٰ  مُ 

َ
لَ وَالسَّ ةُ 

َ
لَ وَالصَّ  ، نَ مِي 

َ
عَال

ْ
ال رَبِّ  لِلِّٰ  حَمْدُ 

ْ
 اَل

وَصَحْبِهِ  آلِهِ  وَعَلََّٰ  دٍ  مُحَمَّ دِنَا  سَيِّ  ، نَ مُرْسَلِي 
ْ
وَال نْبِيَاءِ 

َ ْ
 الْ

نَ  جْمَعِي 
َ
  أ

 
كَاتُهُ  ر  ب  و  اِلله   

ُ
ة حْم  ر  و  لَيْكُمْ  مُ  ع  لا   dan salam السَّ

sejahtera. Yang Berhormat Pengerusi 
dan Ahli-Ahli Yang Berhormat.
 
Untuk Kementerian Hal Ehwal Dalam 
Negeri pada pagi ini, lebih dahulu kaola 
ingin mengucapkan tahniah kepada Yang 
Berhormat Menteri Hal Ehwal Dalam 
Negeri atas pembentangan inisiatif-
inisiatif kementerian untuk Tahun 

Kewangan 2023/2024 ini berkaitan 
dengan bidang tugas dan skop 
Kementerian Hal Ehwal Dalam Negeri 
yang begitu jelas dan terperinci.  
 
Dalam hal ini, kaola merujuk 
perbelanjaan di bawah Tajuk SE06A 
hingga Tajuk SE09A Institusi-Institusi 
Mukim dan Kampung yang berkaitan 
dengan projek 1 Kampung 1 Produk 
(1K1P). 
 
Yang Berhormat Pengerusi dan Ahli-Ahli 
Yang Berhormat, projek 1K1P ini 
mengikut makluman yang kaola dapati, 
ia sudah mula diperkenalkan sejak tahun 
1993 lagi dan projek ini bagi kaola sangat 
signifikan untuk diluaskan lagi dengan 
menggalakkan penyertaan lebih ramai 
penduduk kampung ataupun mukim 
sesuai dengan penamaan projek ini, 1 
Kampung 1 Produk (1K1P). 
 
Dalam hal ini, kaola juga ingin melihat 
penyertaan dalam projek ini asnaf-asnaf 
penerima zakat yang terdiri daripada 
golongan fakir dan miskin serta golongan 
yang berpendapatan rendah yang 
temasuk dalam penerima-penerima 
bantuan. 
 
Kaola mengimbas kembali kenyataan 
Yang Berhormat Menteri Hal Ehwal 
Dalam Negeri semasa sesi muzakarah 
yang lalu, antara isu utama projek ini 
adalah jumlah hasil produk yang tidak 
memenuhi permintaan yang tinggi 
kerana projek ini pada kebiasaannya 
diusahakan secara persendirian               
di rumah-rumah oleh pengusaha-
pengusaha tertentu. 

 
 
PAGI HARI KHAMIS, 16HB. SYAABAN 1444H/9HB. MAC 2023M 
  

275 

Walau bagaimanapun, apa yang kaola 
dengar dalam pembentangan 
mukadimah tadi, inisiatif-iniasitif telah 
dibuat oleh pihak Kementerian Hal Ehwal 
Dalam Negeri dalam membantu 
pengusaha 1 Kampung 1 Produk (1K1P) 
ini meningkatkan produk mereka.  
Antaranya kerjasama dengan 
kementerian-kementerian lain yang 
berkepentingan untuk mengembang- 
luaskan lagi projek 1 Kampung 1 Produk 
(1K1P) ini. 
 
Jadi dalam hal ini, kaola memohon 
pencerahan daripada Yang Berhormat 
Menteri Hal Ehwal Dalam Negeri 
mengenai beberapa perkara: 
 
1. Sejauh manakah pihak Kementerian 

Hal Ehwal Dalam Negeri ada 
melibatkan penyertaan golongan 
yang kaola nyatakan tadi iaitu 
golongan asnaf yang terdiri daripada 
fakir dan miskin dan penerima-
penerima bantuan untuk mengikuti 
projek ini dengan harapan atau 
matlamat untuk membantu golongan 
ini menjana pendapatan yang tetap 
dan seterusnya dapat mengeluarkan 
mereka daripada kepompongan 
kemiskinan.;  
 

2. Kaola mohon bolehkah ataupun 
sekiranya ada Yang Berhormat 
Menteri Hal Ehwal Dalam Negeri 
mengongsikan data statistik peserta-
peserta yang mengikuti projek ini 
sejak ia mula diperkenalkan 30 tahun 
yang lalu. Jika ada ataupun 
sekurang-kurangnya 10 tahun 
kebelakangan, iaitu yang meliputi 

jumlah pengusaha yang mengikuti 
projek 1 Kampung 1 Produk (1K1P) 
ini, jumlah pengusaha yang mampu 
bertahan dalam projek perusahaan 
yang diikuti itu secara consistent 
sehingga mereka mampu menjana 
pendapatan yang besar melebihi 
keperluan harian dan jumlah 
pengusaha yang berhenti setelah 
mengikuti projek berkenaan 
sekurang-kurangnya 3 hingga 6 
bulan dan punca mereka berhenti itu. 
 
Pada pandangan kaola data-data 
seperti ini penting bagi pihak 
Kementerian Hal Ehwal Dalam Negeri 
untuk menilai semula pelaksanaan 
projek ini dan membuat 
penambahbaikan yang diperlukan 
untuk meningkatkan lagi hasil produk 
ataupun hasil daripada projek ini.  

 
Dalam hal ini juga, kaola ingin 
memberikan beberapa cadangan 
supaya pengusaha-pengusaha projek 
ini dibantu menerusi satu skim 
pinjaman khas dari Bank Usahawan 
Brunei untuk mengembangmajukan 
lagi perusahaan mereka dan 
menjadikan projek ini diusahakan 
oleh semua atau sebahagian orang 
kampung secara beramai-ramai.  
  
Walaupun ia diusahakan di rumah 
masing-masing tetapi sesuai dengan 
sebagaimana yang kaola maksudkan 
tadi sesuai namanya 1 Kampung 1 
Produk (1K1P) itu, ertinya sebagai 
contoh, dalam sebuah kampung itu 
bukan sahaja satu keluarga atau satu 
kumpulan orang tertentu sahaja yang 
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mengusahakan satu produk tetapi ia 
diusahakan secara banyak secara 
beramai-ramai di kampung itu 
dengan melibatkan golongan yang 
kaola nyatakan tadi iaitu golongan 
asnaf, fakir dan miskin serta 
penerima bantuan. Ini untuk 
memastikan semua penduduk 
kampung tersebut dapat sama-sama 
menjana pendapatan meningkatkan 
sosioekonomi mereka daripada 
projek berkenaan. 
 
Di samping itu, inisiatif-inisiatif yang 
dinyatakan oleh Yang Berhormat 
Menteri Hal Ehwal Dalam Negeri tadi, 
kaola rasa sudah cukup untuk 
membantu dari aspek promosi, 
pemberigaan dan pemasaran produk.   
 
Untuk meningkatkan produktiviti 
tersebut juga, pusat-pusat 
pemprosesan produk dapat dibina              
di kampung-kampung meskipun ia 
bukannya setiap kampung.  Mungkin 
berdasarkan mukim atau daerah atau 
di tempat-tempat yang bersesuaian 
untuk membantu pengusaha-
pengusaha kecil ini dari  segi proses-
proses pelaksanaan produk 
tersebut.; 

 
3. Yang Berhormat Pengerusi, kaola ada 

soalan di bawah Tajuk SE11A - 
Jabatan Penjara.  Adakah kaola 
teruskan ataupun dijawab dahulu.  
Terima kasih Yang Berhormat 
Pengerusi. 
 
Kaola menyambut baik juga inisiatif-
inisiatif Kementerian Hal Ehwal 

Dalam Negeri yang membantu 
bekas-bekas banduan sepertimana 
yang dinyatakan dalam mukadimah 
tadi.   
 
Melihat kepada perkara ini, kaola 
ingin mengemukakan dan 
menyatakan berdasarkan KPI yang 
dikemukakan pada tahun 2021/2022 
yang ada dalam buku Belanjawan 
Institusi Penjara, kadar sebenar 
kemasukan semula bekas banduan 
ke penjara selepas dibebaskan 
adalah 15%. Jumlah ini melebihi 9% 
daripada kadar yang dianggarkan 
bagi tahun tersebut iaitu 6%.   

 
Dalam hal ini, kaola mohon 
pencerahan sama ada pihak 
Kementerian Hal Ehwal Dalam Negeri 
melalui Jabatan Penjara ada 
membuat analisis untuk mengenal 
pasti jenayah tertinggi yang 
menyumbang kepada kemasukan 
semula bekas banduan ini ke penjara 
dan punca kemasukan semula 
tersebut. 
 
Pada pandangan kaola, data ini 
sangat berguna sebagai indicator 
awal kepada pihak Kementerian Hal 
Ehwal Dalam Negeri untuk menilai 
semula tahap keberkesanan inisiatif 
dan program-program pemulihan 
yang dilaksanakan sesuai dengan 
jenis jenayah yang dilakukan                   
di samping mengenal pasti faktor-
faktor lain yang menyebabkan 
berlakunya pengulangan semula 
jenayah berkenaan. 
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Dalam hal ini, melihat kepada 
inisiatif-inisiatif yang dinyatakan oleh 
Yang Berhormat Menteri Hal Ehwal 
Dalam Negeri tadi, kaola ingin 
mencadangkan juga sedikit 
penambahan iaitu mengadakan 
ataupun mendidik masyarakat awam 
untuk menerima ataupun 
memberikan sokongan kepada 
bekas-bekas banduan ini melalui 
media massa, program-program 
yang difikirkan bersesuaian agar 
masyarakat tidak memandang 
negatif ataupun serong kepada 
bekas-bekas banduan ini.   
 
Di samping itu, mengadakan 
program-program komuniti yang 
bersesuaian untuk membantu 
mereka ini menyesuaikan diri dengan 
masyarakat apabila mereka telah 
berada dalam masyarakat nanti.              
 ُ اء  اللّٰه   إِنْ ش 
 
Selain itu, apa yang kaola lihat, sudah 
ada dinyatakan dalam mukadimah 
Yang Berhormat Menteri Hal Ehwal 
Dalam Negeri dan kaola menambah 
juga sedikit lagi. Mengutamakan juga 
pendidikan, kerohanian ataupun 
agama dalam program-program 
pemulihan yang dirancang serta 
memberikan sokongan kesihatan 
mental kepada mereka.  
 

Apa yang lebih utama untuk 
memastikan misi Jabatan Penjara 
untuk menjadi pusat pemulihan yang 
cemerlang dan misinya untuk 
melindungi masyarakat dengan 
penjagaan kemanusiaan yang 

selamat dan pemulihan banduan 
yang ideal agar menjadi ahli 
masyarakat yang berguna dan 
bertanggungjawab dapat dicapai dan 
direalisasikan  ُ اء  اللّٰه  dan ;إِنْ ش 
 

4. Yang Berhormat Pengerusi. Kaola 
seterusnya merujuk di bawah Tajuk 
SE02A dan Tajuk SE024A  Kemajuan 
Bandar. Dalam hal ini kaola tidak 
akan memberikan banyak cadangan, 
cuma kaola memberi harapan kepada 
Yang Berhormat Menteri Hal Ehwal 
Dalam Negeri agar segala 
‘pembisaian’ yang dibuat untuk 
bandar kita, apa yang penting              
adalah maintenance ataupun 
penyelenggaraan setelah 
‘pembisaian’ itu dibuat.  
 
Itulah harapan yang kaola ingin 
sampaikan kerana mengambil kira 
kebanyakan tempat riadah dan 
seumpamanya tempat-tempat 
rekreasi berdasarkan apa yang 
berlaku selama ini, ia hanya dibuat 
semasa awal-awal ‘pembisaian’ 
dibuat tetapi tidak ada maintenance 
yang berterusan selepas itu.  

 
Apa yang kaola harap, maintenance 
selepas ‘pembisaian’ dibuat akan 
terus dilaksanakan dan pembaikan-
pembaikan yang dibuat dilengkapi 
dengan kemudahan-kemudahan asas 
untuk pengguna seperti tandas-
tandas awam, penyediaan tong-tong 
sampah di tempat-tempat yang 
strategik untuk kita memastikan 
kebersihan tempat-tempat tersebut 
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mengusahakan satu produk tetapi ia 
diusahakan secara banyak secara 
beramai-ramai di kampung itu 
dengan melibatkan golongan yang 
kaola nyatakan tadi iaitu golongan 
asnaf, fakir dan miskin serta 
penerima bantuan. Ini untuk 
memastikan semua penduduk 
kampung tersebut dapat sama-sama 
menjana pendapatan meningkatkan 
sosioekonomi mereka daripada 
projek berkenaan. 
 
Di samping itu, inisiatif-inisiatif yang 
dinyatakan oleh Yang Berhormat 
Menteri Hal Ehwal Dalam Negeri tadi, 
kaola rasa sudah cukup untuk 
membantu dari aspek promosi, 
pemberigaan dan pemasaran produk.   
 
Untuk meningkatkan produktiviti 
tersebut juga, pusat-pusat 
pemprosesan produk dapat dibina              
di kampung-kampung meskipun ia 
bukannya setiap kampung.  Mungkin 
berdasarkan mukim atau daerah atau 
di tempat-tempat yang bersesuaian 
untuk membantu pengusaha-
pengusaha kecil ini dari  segi proses-
proses pelaksanaan produk 
tersebut.; 

 
3. Yang Berhormat Pengerusi, kaola ada 

soalan di bawah Tajuk SE11A - 
Jabatan Penjara.  Adakah kaola 
teruskan ataupun dijawab dahulu.  
Terima kasih Yang Berhormat 
Pengerusi. 
 
Kaola menyambut baik juga inisiatif-
inisiatif Kementerian Hal Ehwal 

Dalam Negeri yang membantu 
bekas-bekas banduan sepertimana 
yang dinyatakan dalam mukadimah 
tadi.   
 
Melihat kepada perkara ini, kaola 
ingin mengemukakan dan 
menyatakan berdasarkan KPI yang 
dikemukakan pada tahun 2021/2022 
yang ada dalam buku Belanjawan 
Institusi Penjara, kadar sebenar 
kemasukan semula bekas banduan 
ke penjara selepas dibebaskan 
adalah 15%. Jumlah ini melebihi 9% 
daripada kadar yang dianggarkan 
bagi tahun tersebut iaitu 6%.   

 
Dalam hal ini, kaola mohon 
pencerahan sama ada pihak 
Kementerian Hal Ehwal Dalam Negeri 
melalui Jabatan Penjara ada 
membuat analisis untuk mengenal 
pasti jenayah tertinggi yang 
menyumbang kepada kemasukan 
semula bekas banduan ini ke penjara 
dan punca kemasukan semula 
tersebut. 
 
Pada pandangan kaola, data ini 
sangat berguna sebagai indicator 
awal kepada pihak Kementerian Hal 
Ehwal Dalam Negeri untuk menilai 
semula tahap keberkesanan inisiatif 
dan program-program pemulihan 
yang dilaksanakan sesuai dengan 
jenis jenayah yang dilakukan                   
di samping mengenal pasti faktor-
faktor lain yang menyebabkan 
berlakunya pengulangan semula 
jenayah berkenaan. 
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Dalam hal ini, melihat kepada 
inisiatif-inisiatif yang dinyatakan oleh 
Yang Berhormat Menteri Hal Ehwal 
Dalam Negeri tadi, kaola ingin 
mencadangkan juga sedikit 
penambahan iaitu mengadakan 
ataupun mendidik masyarakat awam 
untuk menerima ataupun 
memberikan sokongan kepada 
bekas-bekas banduan ini melalui 
media massa, program-program 
yang difikirkan bersesuaian agar 
masyarakat tidak memandang 
negatif ataupun serong kepada 
bekas-bekas banduan ini.   
 
Di samping itu, mengadakan 
program-program komuniti yang 
bersesuaian untuk membantu 
mereka ini menyesuaikan diri dengan 
masyarakat apabila mereka telah 
berada dalam masyarakat nanti.              
 ُ اء  اللّٰه   إِنْ ش 
 
Selain itu, apa yang kaola lihat, sudah 
ada dinyatakan dalam mukadimah 
Yang Berhormat Menteri Hal Ehwal 
Dalam Negeri dan kaola menambah 
juga sedikit lagi. Mengutamakan juga 
pendidikan, kerohanian ataupun 
agama dalam program-program 
pemulihan yang dirancang serta 
memberikan sokongan kesihatan 
mental kepada mereka.  
 

Apa yang lebih utama untuk 
memastikan misi Jabatan Penjara 
untuk menjadi pusat pemulihan yang 
cemerlang dan misinya untuk 
melindungi masyarakat dengan 
penjagaan kemanusiaan yang 

selamat dan pemulihan banduan 
yang ideal agar menjadi ahli 
masyarakat yang berguna dan 
bertanggungjawab dapat dicapai dan 
direalisasikan  ُ اء  اللّٰه  dan ;إِنْ ش 
 

4. Yang Berhormat Pengerusi. Kaola 
seterusnya merujuk di bawah Tajuk 
SE02A dan Tajuk SE024A  Kemajuan 
Bandar. Dalam hal ini kaola tidak 
akan memberikan banyak cadangan, 
cuma kaola memberi harapan kepada 
Yang Berhormat Menteri Hal Ehwal 
Dalam Negeri agar segala 
‘pembisaian’ yang dibuat untuk 
bandar kita, apa yang penting              
adalah maintenance ataupun 
penyelenggaraan setelah 
‘pembisaian’ itu dibuat.  
 
Itulah harapan yang kaola ingin 
sampaikan kerana mengambil kira 
kebanyakan tempat riadah dan 
seumpamanya tempat-tempat 
rekreasi berdasarkan apa yang 
berlaku selama ini, ia hanya dibuat 
semasa awal-awal ‘pembisaian’ 
dibuat tetapi tidak ada maintenance 
yang berterusan selepas itu.  

 
Apa yang kaola harap, maintenance 
selepas ‘pembisaian’ dibuat akan 
terus dilaksanakan dan pembaikan-
pembaikan yang dibuat dilengkapi 
dengan kemudahan-kemudahan asas 
untuk pengguna seperti tandas-
tandas awam, penyediaan tong-tong 
sampah di tempat-tempat yang 
strategik untuk kita memastikan 
kebersihan tempat-tempat tersebut 
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dan juga kemudahan-kemudahan 
bagi golongan Orang Kelainan Upaya.                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                              

 
Sekian terima kasih,  .وبالله التوفيق والهداية

 اِلله 
ُ
ة حْم  ر  لَيْكُمْ و  مُ ع  لا  كَاتُهُ . و  السَّ ر  ب  و 

 
Yang Berhormat Menteri Hal Ehwal 
Dalam Negeri: Terima kasih Yang 
Berhormat Pengerusi dan terima kasih 
juga Yang Berhormat.  
 
Mengenai produk 1K1P sebagaimana 
yang kaola terangkan tadi, asalnya ia 
melibatkan sebagai satu penghasilan 
bagi 1 Kampung 1 Produk. 
Memandangkan banyak permintaannya, 
ia dijadikan satu pendapatan.  ُ اء  اللّٰه   إِنْ ش 
Kementerian Hal Ehwal Dalam Negeri 
dengan kerjasama dengan jabatan-
jabatan daerah dan juga kerjasama 
syarikat yang berkaitan dengan kerajaan 
akan mengembangkan lagi produk ini. 
 
Kalau kita lihat dari segi perangkaan 
ataupun jumlah pendapatan hasil 
daripada 1K1P ini, berdasarkan juga 
daripada jumlah penyertaan dari setiap 
kampung dan setiap daerah ini, tidak 
berapa menggalakkan dari segi 
pendapatan, jadi 1K1P berimpak tinggi 
ini akan diterokai.  
 
Sebagai contoh pengusaha nanas                      
di Mukim Gadong. Kalau dilihat, 
production 1K1P bagi satu kampung                 
itu sedikit. Kalau kita akan 
mengembangkan, mungkin ada 
kampung-kampung lain juga yang boleh 
mengusahakan same product when it 
comes to aggregating ia semakin           

banyak dan boleh juga dijadikan sumber 
pendapatan yang konsisten. 
 
Berkenaan dengan penglibatan daripada 
penerima asnaf ini, memandangkan 
penerima ataupun penduduk di kampung 
ini sama ada ia penerima asnaf atau       
bukan penerima asnaf, 1K1P ini juga 
memang dilaksanakan oleh Majlis 
Perundingan Mukim dan Kampung.  
 
Jadi, boleh melibatkan mereka untuk 
meyertai dalam kegiatan bisnes ini dan 
juga sebagaimana kaola sentuh tadi 
semasa mukadimah, pihak kementerian 
telah memulakan projek-projek yang 
bekerjasama dengan Bank Islam Brunei 
Darussalam.  
 
Ia melibatkan mualaf, penerima-
penerima asnaf dan zakat dan ia 
dipantau oleh Bank Islam Brunei 
Darussalam. Kalau pendapatan mereka 
sudah mencapai mengikut target, 
mungkin mereka ditempatkan ke tempat 
lain dan another penerima asnaf                    
akan ditempatkan ke Projek Tunas hasil 
kerjasama dengan Kementerian Hal 
Ehwal Dalam Negeri. 
 
Berkenaan dengan perangkaan Yang 
Berhormat perlukan tadi,  ُ اللّٰه اء    kaola إِنْ ش 
akan memberikan kepada Yang 
Berhormat berkenaan dengan berapa  
pengusaha 1K1P yang berhenti dan 
berapa yang masuk semula  ُ اء  اللّٰه  kaola إِنْ ش 
akan memberi maklumat itu kepada 
Yang Berhormat. 
 
Berkenaan dengan Jabatan Penjara, 
jenis-jenis kes ini  ُ اللّٰه اء   ش   kaola akan إِنْ 
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juga mendapatkan maklumat ini. Tetapi 
sebagai contoh sahaja, inisiatif untuk 
melibatkan masyarakat ini memang ada. 
Sebagai contoh juga tadi semasa 
mukadimah kaola itu, ada stakeholders’ 
yang terlibat untuk menolong bekas-
bekas banduan ini.  
 
Semasa mereka menjalani tahanan ini, 
education dari segi kerohanian memang 
diterapkan jadi ada program-program 
tertentu yang telah digariskan oleh 
Jabatan Penjara. Hasrat ataupun objektif 
Jabatan Penjara ini adalah untuk 
memastikan mereka ini dipulihkan dan 
sudah mereka keluar ke pangkuan 
masyarakat nanti,  ُ اللّٰه اء   ش   dari segi إِنْ 
mindset mereka berubah.  
 
Ini penglibatan kita sebagai masyarakat 
sama ada Majlis Perundingan Kampung, 
Majlis Perundingan Mukim, masyarakat 
semua untuk memastikan menerima 
mereka semua ini. Tidak dapat dilabel 
juga sama ada untuk memberikan 
mereka pekerjaan dan sebagainya.  
 
Mindset ini bukan sahaja di peringkat 
Jabatan Penjara, ia melibatkan semua 
masyarakat untuk mengubah mindset 
sama ada mereka ini bekas banduan 
ataupun bukan.  
 
Dari segi kesihatan mental, juga 
diterapkan dalam program keagamaan, 
ada yang dari segi mengkhatam Al-Quran 
setiap minggu, disediakan surau-surau 
tertentu, sembahyang berjemaah dan 
program reintegrasi ini dilaksanakan                
di Jabatan Penjara untuk memastikan 

mereka ini bersedia  sudah mereka 
keluar dari tahanan itu nanti. 
 
Ada juga program-program yang 
melibatkan rakan seliaan secara 
voluntary pada masa ini, iaitu orang-
orang yang dahulu di bawah tahanan 
juga untuk menjadikan mereka sebagai   
rakan sebaya kalau kitacompare dengan                        
di sekolah-sekolah. 
 
Berkenaan dengan saranan daripada 
Yang Berhormat mengenai  ’pembisaian’ 
ini,  لِلّٰه مْدُ  ح 

ْ
                   juga  kalau kita lihat اَل

di bandar-bandar  ataupun taman-taman 
rekreasi kementerian berunding dengan 
Kementerian Pembangunan mana-mana 
taman-taman rekreasi yang pada masa 
ini di bawah kawalan Jabatan Bandaran 
telah diserahkan, sebagai contoh yang               
di Bandar Seri Begawan ini, di bawah  
kawalan Jabatan Alam Sekitar Taman 
dan Rekreasi.  
 
Segala maintenancenya akan dipantau 
oleh jabatan-jabatan yang mempunyai 
core business yang tertentu. Ini untuk 
memastikan Kementerian Hal Ehwal 
Dalam Negeri dan jabatannya 
concentrate on the core business 
kementeriannya.  
 
Sekian, itu sahaja Yang Berhormat 
Pengerusi yang dapat kaola jawab. 
 
Yang Berhormat Pengerusi: Ahli-Ahli 
Yang Berhormat.  Saya kira ada baiknya 
Mesyuarat Jawatankuasa ini berhenti 
dahulu bagi membolehkan kita berehat 
selama 20 minit. Maka saya tangguhkan 
Mesyuarat Jawatankuasa ini. 



 
 
PAGI HARI KHAMIS, 16HB. SYAABAN 1444H/9HB. MAC 2023M 
  

278 

dan juga kemudahan-kemudahan 
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Dalam Negeri: Terima kasih Yang 
Berhormat Pengerusi dan terima kasih 
juga Yang Berhormat.  
 
Mengenai produk 1K1P sebagaimana 
yang kaola terangkan tadi, asalnya ia 
melibatkan sebagai satu penghasilan 
bagi 1 Kampung 1 Produk. 
Memandangkan banyak permintaannya, 
ia dijadikan satu pendapatan.  ُ اء  اللّٰه   إِنْ ش 
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dengan kerjasama dengan jabatan-
jabatan daerah dan juga kerjasama 
syarikat yang berkaitan dengan kerajaan 
akan mengembangkan lagi produk ini. 
 
Kalau kita lihat dari segi perangkaan 
ataupun jumlah pendapatan hasil 
daripada 1K1P ini, berdasarkan juga 
daripada jumlah penyertaan dari setiap 
kampung dan setiap daerah ini, tidak 
berapa menggalakkan dari segi 
pendapatan, jadi 1K1P berimpak tinggi 
ini akan diterokai.  
 
Sebagai contoh pengusaha nanas                      
di Mukim Gadong. Kalau dilihat, 
production 1K1P bagi satu kampung                 
itu sedikit. Kalau kita akan 
mengembangkan, mungkin ada 
kampung-kampung lain juga yang boleh 
mengusahakan same product when it 
comes to aggregating ia semakin           

banyak dan boleh juga dijadikan sumber 
pendapatan yang konsisten. 
 
Berkenaan dengan penglibatan daripada 
penerima asnaf ini, memandangkan 
penerima ataupun penduduk di kampung 
ini sama ada ia penerima asnaf atau       
bukan penerima asnaf, 1K1P ini juga 
memang dilaksanakan oleh Majlis 
Perundingan Mukim dan Kampung.  
 
Jadi, boleh melibatkan mereka untuk 
meyertai dalam kegiatan bisnes ini dan 
juga sebagaimana kaola sentuh tadi 
semasa mukadimah, pihak kementerian 
telah memulakan projek-projek yang 
bekerjasama dengan Bank Islam Brunei 
Darussalam.  
 
Ia melibatkan mualaf, penerima-
penerima asnaf dan zakat dan ia 
dipantau oleh Bank Islam Brunei 
Darussalam. Kalau pendapatan mereka 
sudah mencapai mengikut target, 
mungkin mereka ditempatkan ke tempat 
lain dan another penerima asnaf                    
akan ditempatkan ke Projek Tunas hasil 
kerjasama dengan Kementerian Hal 
Ehwal Dalam Negeri. 
 
Berkenaan dengan perangkaan Yang 
Berhormat perlukan tadi,  ُ اللّٰه اء    kaola إِنْ ش 
akan memberikan kepada Yang 
Berhormat berkenaan dengan berapa  
pengusaha 1K1P yang berhenti dan 
berapa yang masuk semula  ُ اء  اللّٰه  kaola إِنْ ش 
akan memberi maklumat itu kepada 
Yang Berhormat. 
 
Berkenaan dengan Jabatan Penjara, 
jenis-jenis kes ini  ُ اللّٰه اء   ش   kaola akan إِنْ 
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juga mendapatkan maklumat ini. Tetapi 
sebagai contoh sahaja, inisiatif untuk 
melibatkan masyarakat ini memang ada. 
Sebagai contoh juga tadi semasa 
mukadimah kaola itu, ada stakeholders’ 
yang terlibat untuk menolong bekas-
bekas banduan ini.  
 
Semasa mereka menjalani tahanan ini, 
education dari segi kerohanian memang 
diterapkan jadi ada program-program 
tertentu yang telah digariskan oleh 
Jabatan Penjara. Hasrat ataupun objektif 
Jabatan Penjara ini adalah untuk 
memastikan mereka ini dipulihkan dan 
sudah mereka keluar ke pangkuan 
masyarakat nanti,  ُ اللّٰه اء   ش   dari segi إِنْ 
mindset mereka berubah.  
 
Ini penglibatan kita sebagai masyarakat 
sama ada Majlis Perundingan Kampung, 
Majlis Perundingan Mukim, masyarakat 
semua untuk memastikan menerima 
mereka semua ini. Tidak dapat dilabel 
juga sama ada untuk memberikan 
mereka pekerjaan dan sebagainya.  
 
Mindset ini bukan sahaja di peringkat 
Jabatan Penjara, ia melibatkan semua 
masyarakat untuk mengubah mindset 
sama ada mereka ini bekas banduan 
ataupun bukan.  
 
Dari segi kesihatan mental, juga 
diterapkan dalam program keagamaan, 
ada yang dari segi mengkhatam Al-Quran 
setiap minggu, disediakan surau-surau 
tertentu, sembahyang berjemaah dan 
program reintegrasi ini dilaksanakan                
di Jabatan Penjara untuk memastikan 

mereka ini bersedia  sudah mereka 
keluar dari tahanan itu nanti. 
 
Ada juga program-program yang 
melibatkan rakan seliaan secara 
voluntary pada masa ini, iaitu orang-
orang yang dahulu di bawah tahanan 
juga untuk menjadikan mereka sebagai   
rakan sebaya kalau kitacompare dengan                        
di sekolah-sekolah. 
 
Berkenaan dengan saranan daripada 
Yang Berhormat mengenai  ’pembisaian’ 
ini,  لِلّٰه مْدُ  ح 

ْ
                   juga  kalau kita lihat اَل

di bandar-bandar  ataupun taman-taman 
rekreasi kementerian berunding dengan 
Kementerian Pembangunan mana-mana 
taman-taman rekreasi yang pada masa 
ini di bawah kawalan Jabatan Bandaran 
telah diserahkan, sebagai contoh yang               
di Bandar Seri Begawan ini, di bawah  
kawalan Jabatan Alam Sekitar Taman 
dan Rekreasi.  
 
Segala maintenancenya akan dipantau 
oleh jabatan-jabatan yang mempunyai 
core business yang tertentu. Ini untuk 
memastikan Kementerian Hal Ehwal 
Dalam Negeri dan jabatannya 
concentrate on the core business 
kementeriannya.  
 
Sekian, itu sahaja Yang Berhormat 
Pengerusi yang dapat kaola jawab. 
 
Yang Berhormat Pengerusi: Ahli-Ahli 
Yang Berhormat.  Saya kira ada baiknya 
Mesyuarat Jawatankuasa ini berhenti 
dahulu bagi membolehkan kita berehat 
selama 20 minit. Maka saya tangguhkan 
Mesyuarat Jawatankuasa ini. 
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(Mesyuarat Jawatankuasa  
berehat sebentar) 

 
(Mesyuarat Jawatankuasa  

bersidang semula) 
 

Yang Berhormat Pengerusi: Ahli-Ahli 
Yang Berhormat. Sekarang Majlis ini 
bersidang semula bagi meneliti dan 
menimbangkan Rang Undang-Undang 
(2023) Perbekalan, 2023/2024 yang 
telah dicadangkan oleh Yang Berhormat 
Menteri di Jabatan Perdana Menteri dan 
Menteri Kewangan dan Ekonomi II.  
 
Mesyuarat Jawatankuasa ini masih                 
lagi membincangkan Belanjawan 
Kementerian Hal Ehwal Dalam Negeri 
dan jabatan-jabatannya.  
 
Saya masih mempunyai senarai                    
yang agak extensive yang terdiri 
daripada Ahli Yang Berhormat yang ingin 
untuk turut serta membincangkan dan 
membahaskan tajuk-tajuk yang 
berkenaan ini. Saya persilakan sekarang 
Yang Berhormat Dayang Hajah 
Rosmawatty binti Haji Abdul Mumin. 
 
Yang Berhormat Dayang Hajah 
Rosmawatty binti Haji Abdul 
Mumin: Terima kasih Yang Berhormat 
Pengerusi. 
 
كَاتُهُ  ر  ب   اِلله و 

ُ
ة حْم  ر  لَيْكُمْ و  مُ ع  لا  حْيم   السَّ نِ الرَّ حْم  َٰ ِ الرَّ بِسْمِ اللّٰه

Kaola merujuk peruntukan program 
Pusat Pengurusan Bencana Kebangsaan                    
di bawah Kod 002/000. Sepertimana 
yang kita semua lihat dan dengar pada 
setiap hari berlaku bencana alam di sana 
sini.  Di Negara Brunei Darussalam 

bencana-bencana alam yang sering 
dialami seperti bencana banjir, tanah 
susur dan yang terkini  wabak COVID-19. 
Mudah-mudahan  َٰ

َ
ال ع  ت  و  هُ  ان  ِ  سُبْح  للّٰه

َ
  أ

melindungi Negara Brunei Darussalam 
daripada segala bencana alam. 
 
Persoalan kaola ialah bagaimanakah 
persediaan negara dalam menangani 
pelbagai bencana termasuk wabak 
penyakit sekiranya berlaku serentak 
dalam masa yang sama? Pada masa ini 
Negara Brunei Darussalam terdapat 
beberapa industri yang berkaitan dengan 
combustible hydrocarbon.  
 
Sebagai Pusat Pengurusan Bencana 
Kebangsaan, apakah standard operating 
procedure yang ada sekiranya terjadi 
industrial accident di syarikat-syarikat 
berkenaan, mengambil kira setiap 
syarikat juga mempunyai pengurusan 
bencananya sendiri?  
 
Kaola mencadangkan agar pihak 
Kementerian Hal Ehwal Dalam Negeri 
menilai tahap kesediaan Pusat 
Pengurusan Bencana Kebangsaan dari 
aspek standard operation procedure 
kemahiran dan kepakaran kakitangan 
serta peralatan semua senario.  
 
Kaola juga ingin mencadangkan untuk 
Kementerian Hal Ehwal Dalam Negeri 
mengenal pasti dan mereview  
perjanjian-perjanjian kerjasama dengan 
negara-negara yang ada kemampuan 
untuk menangani bencana mengikut 
kepakaran masing-masing. Membuat             
life exercise bagi scenario yang berbeza-
beza dapat menaikkan kecekapan Pusat 
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Pengurusan Bencana Kebangsaan          
اء  الله   .Sekian, terima kasih .اِنْ ش 
 
Yang Berhormat Menteri Hal Ehwal 
Dalam Negeri: Terima kasih Yang 
Berhormat Pengerusi dan terima kasih 
juga kepada Yang Berhormat atas soalan 
dan cadangan yang dikemukakan. 
 
Berkenaan dengan kesiapsiagaan           
Pusat Pengurusan Bencana Kebangsaan 
(National Disaster Management Centre) 
di bawah Kementerian Hal Ehwal Dalam 
Negeri pada tahap siap siaga sebelum 
activation di bawah NDMC, they called it 
District Disaster Management Centre 
(DDMC) yang diketuai oleh pegawai-
pegawai daerah dan stakeholders yang 
terlibat sama dengan pihak NDMC.  
 
Ada standard operating proceduresnya 
mengikut apa jenis bencana, they called 
it as National Standard Operating 
Procedure yang sudah dilancarkan.  
 
Kalau sekiranya ada bencana serentak 
sebagai contoh ada banjir dan ada juga 
penyakit memang activation  itu  
mungkin pihak-pihak yang             
tertentu, kementerian-kementerian yang 
berkenaan akan mengambil peranan 
masing-masing mengikut keupayaan 
masing-masing sebagai contoh semasa 
COVID-19 Kementerian Kesihatan tetapi 
melibatkan juga kementerian-
kementerian yang lain.  
 
Sama juga kalau isu banjir melibatkan 
juga NDMC, Pegawai Daerah, Jabatan 
Pembangunan Masyarakat (JAPEM), 
Angkatan Bersenjata Diraja Brunei, 

Pasukan Polis Diraja Brunei dan juga 
pemimpin akar umbi iaitu Ketua-Ketua 
Kampung sebagai first responder bagi 
NDMC.  
 
Dari segi industri ada standard operating 
procedurenya sebagai contoh kalau kita 
lihat BFI chemical industries  mereka ada 
jentera-jentera untuk pemadam api yang 
melibatkan chemical tapi peranan 
Jabatan Bomba dan Penyelamat juga 
sebagai supporting agencies.  
 
Kalau Yang Berhormat melihat juga 
seperti dalam compound BFI memang 
ada kereta-kereta, jenteranya dan juga                
di luar compound BFI  itu ada Pasukan 
Bomba dan Penyelamat yang bersiap 
sedia.  
 
Dari segi competency mereka dihantar 
untuk ditrain berkenaan dengan tatacara 
memadam api sama ada yang 
melibatkan chemical ataupun yang 
melibatkan rumah-rumah. 
 
Mengenal pasti atau mereview 
international agreement sebagai contoh 
sahaja Jabatan Bomba dan Penyelamat 
dan juga NDMC menghantar semasa 
terjadinya typhoon di Filipina, requested 
by AHA Centre.  
 
AHA Centre ini pusat di bawah ASEAN 
yang menggerakkan ataupun kadang-
kadang merequest ahli ASEAN untuk 
mengarahkan sebahagian daripada 
pegawai untuk membantu mereka dari 
segi logistic arrangement.  
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(Mesyuarat Jawatankuasa  
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(Mesyuarat Jawatankuasa  
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pelbagai bencana termasuk wabak 
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bencananya sendiri?  
 
Kaola mencadangkan agar pihak 
Kementerian Hal Ehwal Dalam Negeri 
menilai tahap kesediaan Pusat 
Pengurusan Bencana Kebangsaan dari 
aspek standard operation procedure 
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beza dapat menaikkan kecekapan Pusat 

 
 
PAGI HARI KHAMIS, 16HB. SYAABAN 1444H/9HB. MAC 2023M 
  

281 

Pengurusan Bencana Kebangsaan          
اء  الله   .Sekian, terima kasih .اِنْ ش 
 
Yang Berhormat Menteri Hal Ehwal 
Dalam Negeri: Terima kasih Yang 
Berhormat Pengerusi dan terima kasih 
juga kepada Yang Berhormat atas soalan 
dan cadangan yang dikemukakan. 
 
Berkenaan dengan kesiapsiagaan           
Pusat Pengurusan Bencana Kebangsaan 
(National Disaster Management Centre) 
di bawah Kementerian Hal Ehwal Dalam 
Negeri pada tahap siap siaga sebelum 
activation di bawah NDMC, they called it 
District Disaster Management Centre 
(DDMC) yang diketuai oleh pegawai-
pegawai daerah dan stakeholders yang 
terlibat sama dengan pihak NDMC.  
 
Ada standard operating proceduresnya 
mengikut apa jenis bencana, they called 
it as National Standard Operating 
Procedure yang sudah dilancarkan.  
 
Kalau sekiranya ada bencana serentak 
sebagai contoh ada banjir dan ada juga 
penyakit memang activation  itu  
mungkin pihak-pihak yang             
tertentu, kementerian-kementerian yang 
berkenaan akan mengambil peranan 
masing-masing mengikut keupayaan 
masing-masing sebagai contoh semasa 
COVID-19 Kementerian Kesihatan tetapi 
melibatkan juga kementerian-
kementerian yang lain.  
 
Sama juga kalau isu banjir melibatkan 
juga NDMC, Pegawai Daerah, Jabatan 
Pembangunan Masyarakat (JAPEM), 
Angkatan Bersenjata Diraja Brunei, 

Pasukan Polis Diraja Brunei dan juga 
pemimpin akar umbi iaitu Ketua-Ketua 
Kampung sebagai first responder bagi 
NDMC.  
 
Dari segi industri ada standard operating 
procedurenya sebagai contoh kalau kita 
lihat BFI chemical industries  mereka ada 
jentera-jentera untuk pemadam api yang 
melibatkan chemical tapi peranan 
Jabatan Bomba dan Penyelamat juga 
sebagai supporting agencies.  
 
Kalau Yang Berhormat melihat juga 
seperti dalam compound BFI memang 
ada kereta-kereta, jenteranya dan juga                
di luar compound BFI  itu ada Pasukan 
Bomba dan Penyelamat yang bersiap 
sedia.  
 
Dari segi competency mereka dihantar 
untuk ditrain berkenaan dengan tatacara 
memadam api sama ada yang 
melibatkan chemical ataupun yang 
melibatkan rumah-rumah. 
 
Mengenal pasti atau mereview 
international agreement sebagai contoh 
sahaja Jabatan Bomba dan Penyelamat 
dan juga NDMC menghantar semasa 
terjadinya typhoon di Filipina, requested 
by AHA Centre.  
 
AHA Centre ini pusat di bawah ASEAN 
yang menggerakkan ataupun kadang-
kadang merequest ahli ASEAN untuk 
mengarahkan sebahagian daripada 
pegawai untuk membantu mereka dari 
segi logistic arrangement.  
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Pegawai-pegawai didedahkan untuk 
memastikan mereka pun ada hands on 
training. Baru-baru ini di Filipina dan 
dengan adanya international 
arrangement: 
 

i. Hands on training.; dan 
 

ii. Penglibatan kita dalam membantu 
negara-negara lain di peringkat 
ASEAN. 

Itu saja yang dapat kaola jawab Yang 
Berhormat Pengerusi.  
 
Yang Berhormat Pengerusi: Yang 
Berhormat Dr. Awang Haji Mahali bin Haji 
Momin. 
 
Yang Berhormat Dr. Awang Haji 
Mahali bin Haji Momin: 

حْيم نِ الرَّ حْم  َٰ ِ الرَّ كَاتُهُ  بِسْمِ اللّٰه ر  ب   اِلله و 
ُ
ة حْم  ر  لَيْكُمْ و  مُ ع  لا  السَّ

فِ  َ شْْ
َ
أ عَلََّٰ  مُ 

َ
لَ وَالسَّ ةُ 

َ
لَ وَالصَّ  ، نَ مِي 

َ
عَال

ْ
ال رَبِّ  لِلِّٰ  حَمْدُ 

ْ
 اَل

مُ  دِنَا  سَيِّ  ، نَ مُرْسَلِي 
ْ
وَال نْبِيَاءِ 

َ ْ
وَصَحْبِهِ الْ آلِهِ  وَعَلََّٰ  دٍ  حَمَّ  

نَ  جْمَعِي 
َ
  أ

 
Terima kasih Yang Berhormat Pengerusi. 
Terima kasih Yang Berhormat Menteri 
Hal Ehwal Dalam Negeri atas mukadimah 
dan penerangan yang diberikan pada 
awal tadi:  
 
1. Ini ada hubung kaitnya dengan apa 

yang kaola mahu bincangkan lagi 
iaitu di bawah Tajuk SE11A. 

 
Terima kasih kepada Yang 
Berhormat Menteri Hal Ehwal Dalam 
Negeri kerana pernah melantik kaola 
sebagai Ahli Lembaga Pelawat 
Penjara Maraburung. 

Kaola sukacita merujuk ke isu 
individu yang mempunyai rekod 
kesalahan jenayah lalu, yang sudah 
disabitkan bersalah dan selesai 
menjalani hukuman, contohnya 
dipenjarakan dalam tempoh 
tertentu. 

 
Dalam situasi sebenar, pada 
kebiasaannya individu seperti ini 
mengalami kesukaran untuk 
mendapat pekerjaan, ataupun jika ia 
seorang penjawat awam maka dia 
mungkin tidak berpeluang untuk 
memohon kenaikan pangkat 
disebabkan mereka perlu melalui 
proses penapisan jenayah. 

 
  Bagi menjamin kesejahteraan 
individu berkenaan, supaya dapat 
menjalani kehidupan yang normal 
dan tidak akan kembali melakukan 
jenayah, maka kaola mencadangkan 
supaya rekod jenayah ini 
dihapuskan dengan mengenakan 
syarat-syarat dan peraturan tertentu 
yang difikirkan sesuai, antaranya 
mengadakan penilaian, pemantauan 
berterusan ke atas para lepasan 
banduan tersebut dalam tempoh 
yang tertentu menerusi beberapa 
prosedur mengikut syarat-syarat 
yang telah ditetapkan oleh pihak 
yang berwajib.; 

 
2. Kaola merujuk di bawah Tajuk 

SE12A - Jabatan Bomba dan 
Penyelamat. Kaola memerhatikan 
dan melihat sendiri bahawa 
pegawai-pegawai dari jabatan ini 
tidak mengira masa dan waktu, 
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siang dan malam menjalankan tugas 
dan tanggungjawab mereka dengan 
bersungguh-sungguh, misalannya 
memadam kebakaran rumah-
rumah, hutan, membersihkan 
pokok-pokok kayu yang tumbang 
kerana menghalang perjalanan. 
  
Kaola meminta pencerahan adakah 
mereka ini mempunyai pampasan, 
insurans cover dan elaun khas dan 
adakah ia mencukupi?; 

 
3. Di bawah Tajuk SE01A, ada 

dijelaskan kekosongan Ketua 
Kampung dan Penghulu Mukim 
sudah diisikan. Jika belum dipenuhi 
terdapat sebahagian ketua kampung 
dan penghulu masih memangku, 
dibayar elaun bukan dibayar secara 
jawatan memangku.  
 
Kaola ingin mencadangkan agar 
jawatan memangku itu dibayar 
selayaknya selaras dengan beban 
tugas dan tanggungjawab sebagai 
penghulu mukim dan ketua 
kampung.; dan 

 
4. Akhir sekali ialah mengenai 

‘pembisaian’ bandar. Dalam konteks 
ini kaola menyentuh mengenai 
Bandar Seri Begawan. Pernah dulu 
disebut bahawa Bandar Seri 
Begawan ini akan menjadi garden in 
the city.  

 
Apakah perkembangan yang dapat 
dikongsikan oleh pihak Kementerian 
Hal Ehwal Dalam Negeri mengenai 
pelan ini. Sekian, terima Kasih. 

Yang Berhormat Menteri Hal Ehwal 
Dalam Negeri: Terima kasih yang 
Berhormat Pengerusi, terima kasih Yang 
Berhormat atas persoalan yang diajukan.  
 
Berkenaan dengan Jabatan Penjara, 
kaola tidak dapat menjawab sama ada 
dari segi rekod jenayah tersebut boleh 
dihapuskan.  
 
Kaola hanya dapat menjawab berkenaan 
dengan jumlah bekas banduan yang 
sudah dapat kerja. Pada masa ini 
terdapat lebih 50 orang yang sudah 
memperolehi pekerjaan. Ini tertakluk 
kepada siapa yang dapat menerima 
mereka. Sebagaimana yang kaola 
maklumkan is our mindset untuk 
menerima mereka ke pangkuan 
masyarakat. Sama ada ia mempunyai 
rekod ataupun tidak. Itu adalah 
secondary. Tapi yang penting, 
penerimaan masyarakat, penerimaan 
syarikat-syarikat untuk mereka bekerja. 
 
Yang kedua berkenaan dengan ahli-ahli 
bomba. Memang ada insurans, ertinya 
insurans berkelompok untuk memastikan 
mereka dilindungi. Ia termasuk 
kecacatan kekal, kecederaan dan 
kematian.  
 
Berkenaan dengan penghulu yang 
memangku, mereka dibayar elaun 
mengikut perkiraan-perkiraan yang telah 
ditetapkan. Sebagai contoh, pemangku 
dibayar elaun sebulan gaji terendah atau 
separuh jika dalam perkhidmatan. 
Ertinya jika yang memangku itu bekerja, 
ia akan dibayar separuh. Tapi jika 
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Pegawai-pegawai didedahkan untuk 
memastikan mereka pun ada hands on 
training. Baru-baru ini di Filipina dan 
dengan adanya international 
arrangement: 
 

i. Hands on training.; dan 
 

ii. Penglibatan kita dalam membantu 
negara-negara lain di peringkat 
ASEAN. 

Itu saja yang dapat kaola jawab Yang 
Berhormat Pengerusi.  
 
Yang Berhormat Pengerusi: Yang 
Berhormat Dr. Awang Haji Mahali bin Haji 
Momin. 
 
Yang Berhormat Dr. Awang Haji 
Mahali bin Haji Momin: 

حْيم نِ الرَّ حْم  َٰ ِ الرَّ كَاتُهُ  بِسْمِ اللّٰه ر  ب   اِلله و 
ُ
ة حْم  ر  لَيْكُمْ و  مُ ع  لا  السَّ

فِ  َ شْْ
َ
أ عَلََّٰ  مُ 

َ
لَ وَالسَّ ةُ 

َ
لَ وَالصَّ  ، نَ مِي 

َ
عَال

ْ
ال رَبِّ  لِلِّٰ  حَمْدُ 

ْ
 اَل

مُ  دِنَا  سَيِّ  ، نَ مُرْسَلِي 
ْ
وَال نْبِيَاءِ 

َ ْ
وَصَحْبِهِ الْ آلِهِ  وَعَلََّٰ  دٍ  حَمَّ  

نَ  جْمَعِي 
َ
  أ

 
Terima kasih Yang Berhormat Pengerusi. 
Terima kasih Yang Berhormat Menteri 
Hal Ehwal Dalam Negeri atas mukadimah 
dan penerangan yang diberikan pada 
awal tadi:  
 
1. Ini ada hubung kaitnya dengan apa 

yang kaola mahu bincangkan lagi 
iaitu di bawah Tajuk SE11A. 

 
Terima kasih kepada Yang 
Berhormat Menteri Hal Ehwal Dalam 
Negeri kerana pernah melantik kaola 
sebagai Ahli Lembaga Pelawat 
Penjara Maraburung. 

Kaola sukacita merujuk ke isu 
individu yang mempunyai rekod 
kesalahan jenayah lalu, yang sudah 
disabitkan bersalah dan selesai 
menjalani hukuman, contohnya 
dipenjarakan dalam tempoh 
tertentu. 

 
Dalam situasi sebenar, pada 
kebiasaannya individu seperti ini 
mengalami kesukaran untuk 
mendapat pekerjaan, ataupun jika ia 
seorang penjawat awam maka dia 
mungkin tidak berpeluang untuk 
memohon kenaikan pangkat 
disebabkan mereka perlu melalui 
proses penapisan jenayah. 

 
  Bagi menjamin kesejahteraan 
individu berkenaan, supaya dapat 
menjalani kehidupan yang normal 
dan tidak akan kembali melakukan 
jenayah, maka kaola mencadangkan 
supaya rekod jenayah ini 
dihapuskan dengan mengenakan 
syarat-syarat dan peraturan tertentu 
yang difikirkan sesuai, antaranya 
mengadakan penilaian, pemantauan 
berterusan ke atas para lepasan 
banduan tersebut dalam tempoh 
yang tertentu menerusi beberapa 
prosedur mengikut syarat-syarat 
yang telah ditetapkan oleh pihak 
yang berwajib.; 

 
2. Kaola merujuk di bawah Tajuk 

SE12A - Jabatan Bomba dan 
Penyelamat. Kaola memerhatikan 
dan melihat sendiri bahawa 
pegawai-pegawai dari jabatan ini 
tidak mengira masa dan waktu, 
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siang dan malam menjalankan tugas 
dan tanggungjawab mereka dengan 
bersungguh-sungguh, misalannya 
memadam kebakaran rumah-
rumah, hutan, membersihkan 
pokok-pokok kayu yang tumbang 
kerana menghalang perjalanan. 
  
Kaola meminta pencerahan adakah 
mereka ini mempunyai pampasan, 
insurans cover dan elaun khas dan 
adakah ia mencukupi?; 

 
3. Di bawah Tajuk SE01A, ada 

dijelaskan kekosongan Ketua 
Kampung dan Penghulu Mukim 
sudah diisikan. Jika belum dipenuhi 
terdapat sebahagian ketua kampung 
dan penghulu masih memangku, 
dibayar elaun bukan dibayar secara 
jawatan memangku.  
 
Kaola ingin mencadangkan agar 
jawatan memangku itu dibayar 
selayaknya selaras dengan beban 
tugas dan tanggungjawab sebagai 
penghulu mukim dan ketua 
kampung.; dan 

 
4. Akhir sekali ialah mengenai 

‘pembisaian’ bandar. Dalam konteks 
ini kaola menyentuh mengenai 
Bandar Seri Begawan. Pernah dulu 
disebut bahawa Bandar Seri 
Begawan ini akan menjadi garden in 
the city.  

 
Apakah perkembangan yang dapat 
dikongsikan oleh pihak Kementerian 
Hal Ehwal Dalam Negeri mengenai 
pelan ini. Sekian, terima Kasih. 

Yang Berhormat Menteri Hal Ehwal 
Dalam Negeri: Terima kasih yang 
Berhormat Pengerusi, terima kasih Yang 
Berhormat atas persoalan yang diajukan.  
 
Berkenaan dengan Jabatan Penjara, 
kaola tidak dapat menjawab sama ada 
dari segi rekod jenayah tersebut boleh 
dihapuskan.  
 
Kaola hanya dapat menjawab berkenaan 
dengan jumlah bekas banduan yang 
sudah dapat kerja. Pada masa ini 
terdapat lebih 50 orang yang sudah 
memperolehi pekerjaan. Ini tertakluk 
kepada siapa yang dapat menerima 
mereka. Sebagaimana yang kaola 
maklumkan is our mindset untuk 
menerima mereka ke pangkuan 
masyarakat. Sama ada ia mempunyai 
rekod ataupun tidak. Itu adalah 
secondary. Tapi yang penting, 
penerimaan masyarakat, penerimaan 
syarikat-syarikat untuk mereka bekerja. 
 
Yang kedua berkenaan dengan ahli-ahli 
bomba. Memang ada insurans, ertinya 
insurans berkelompok untuk memastikan 
mereka dilindungi. Ia termasuk 
kecacatan kekal, kecederaan dan 
kematian.  
 
Berkenaan dengan penghulu yang 
memangku, mereka dibayar elaun 
mengikut perkiraan-perkiraan yang telah 
ditetapkan. Sebagai contoh, pemangku 
dibayar elaun sebulan gaji terendah atau 
separuh jika dalam perkhidmatan. 
Ertinya jika yang memangku itu bekerja, 
ia akan dibayar separuh. Tapi jika 
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sekiranya ia memang memangku, ia ada 
perkiraan-perkiraan tertentu. 
 
Jadi hasrat Kementerian Hal Ehwal 
Dalam Negeri, melalui jabatan-jabatan 
daerah mengisikan sepenuhnya jawatan 
ketua-ketua kampung dan penghulu-
penghulu mukim. semua sudah 
diiklankan dan hanya menunggu 
permohonan dan akan diundi oleh anak-
anak buah mukim dan kampung sendiri.  
 
Kaola akan menjawab soalan Yang 
Berhormat Dayang Hajah Safiah binti 
Sheikh Haji Abd. Salam berkenaan 
dengan apa kes yang tertinggi, 
kemasukan semula. Yang banyak masuk 
semula adalah kes curi dan dadah.  
 
Itu sahaja Yang Berhormat Pengerusi 
yang dapat kaola sampaikan, terima 
kasih. 
 
Satu lagi berkenaan dengan garden in 
the city, kalau dilihat mungkin berbeza 
jika kita di Singapura, kalau di Negara 
Brunei Darussalam Garden in the city, 
sudah banyak pohon. Jika dilihat dari 
segi ASEAN inisiatif mungkin dapat 
digelar smart city.  
 
Memang kita menuju ke arah tersebut 
dan melibatkan multiple stakeholders 
tapi garden in the city, we are actually 
green in Bandar Seri Begawan. Itu sahaja 
Yang Berhormat Pengerusi. 
 
Yang Berhormat Pengerusi: Terima 
Kasih. Sekarang saya persilakan Yang 
Berhormat Dayang Chong Chin Yee. 
 

Yang Berhormat Dayang Chong 
Chin Yee: Terima kasih Yang Berhormat 
Pengerusi. Kaola ingin membangkitkan            
2 soalan:  
 
1. Soalan kaola adalah di bawah Tajuk 

SE05A - Jabatan Buruh di bawah 
Kod 002/002 Perundangan dan 
Penguatkuasaan Undang-Undang 
Perburuhan.  
 
Kaola percaya Jabatan Buruh badan 
pengawal bagi pekerja tempatan 
dan asing. Terdapat banyak aduan 
mengenai pekerja tempatan yang 
tidak hadir bekerja atau berhenti 
awal dan pihak MPEC mungkin lebih 
memahami tentang tingkah laku 
tersebut daripada kaola.  
 
Adalah amat penting bagi tenaga 
kerja kita untuk mematuhi undang-
undang terutamanya ketika berniat 
untuk menghantar mereka bekerja 
di luar negara seperti yang 
dicadangkan oleh Ahli Yang 
Berhormat. Sekiranya tingkah laku 
ini berterusan ia tidak hanya 
merosakkan reputasi negara malah 
juga akan mengakibatkan pencari 
kerja sukar untuk mendapat 
pekerjaan pada masa akan datang. 
Ia perlu ditangani dengan serius dan 
tegas demi mengekalkan integriti 
dan kestabilan pasaran tenaga kerja 
kita. 
 
Jika ibu bapa mempunyai 
kebimbangan mengenai pekerjaan 
anak mereka, mereka harus diberi 
kontrak pekerjaan. Sekiranya 
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mereka masih mempunyai masalah 
maka mengambil khidmat peguam 
dan membawa perkara ini                   
ke mahkamah adalah satu-satunya 
pilihan untuk menyelesaikan isu ini 
dengan serius dan memberi 
pengajaran yang penting tentang 
kepatuhan terhadap undang-
undang. 
 
Selain itu, menurut pemeriksaan 
terkini yang dilakukan oleh Tabung 
Amanah Pekerja (TAP) sekurang-
kurangnya 15% daripada premis 
diperiksa tidak mendaftar pekerja 
tempatan mereka dengan TAP.  
 
Kaola ingin mencadangkan kepada 
pihak Kementerian Hal Ehwal Dalam 
Negeri untuk bekerjasama dengan 
agensi yang berkaitan seperti MPEC, 
SKP, DARe atau Brunei Law Society 
bagi mengadakan lebih banyak 
bengkel mengenai Perintah 
Pekerjaan terutama untuk pencari 
kerja baharu untuk mengajar 
mereka mengenai hal hak dan 
tanggungjawab mereka sebagai 
pekerja. Apabila pekerja tahu 
tentang hak mereka dan majikan 
tahu tentang tanggungjawab 
mereka di bawah undang-undang 
dan peraturan pekerjaan ia boleh 
menjadi lebih mudah bagi majikan 
untuk mematuhi peraturan 
tambahan yang bergantung pada 
tindakan penguatkuasaan semata-
mata.  
 
Ini mungkin juga membantu 
kementerian untuk meningkatkan 

prestasi utama untuk peratus             
kes majikan memahami Perintah 
Pekerjaan 2009 semasa 
pemeriksaan. 

 
2. Soalan kaola di bawah Tajuk SE10A 

Jabatan Imigresen dan Pendaftaran 
Kebangsaan di bawah Kod 002/001 
Visa, Pas, Permit  Masuk dan 
Dokumen Perjalanan  (Passport).  
 
Menurut titah Kebawah Duli Yang 
Maha Mulia Paduka Seri Baginda 
Sultan dan Yang Di-Pertuan Negara 
Brunei Darussalam semasa Istiadat 
Pembukaan Rasmi Mesyuarat 
Mesyuarat Pertama dari Musim 
Permesyuaratan Kesembilan Belas 
Majlis Mesyuarat Negara baru-baru 
ini Perusahaan Mikrokecil dan 
Sederhana (PMKS) pada tahun 2020 
mewakili 97.2% daripada 
perusahaan aktif di Negara Brunei 
Darussalam. Sementara kita 
merayakan keusahawanan, kita juga 
perlu mengakui bahawa saiz 
populasi yang terhad bermakna 
kejayaan seorang usahawan boleh 
menyebabkan kerugian kepada 
yang lain.  
 
Mengambil pelaksanaan Labour 
Management System kaola 
mencadangkan supaya pihak 
Kementerian Hal Ehwal Dalam 
Negeri meneliti Digital Nomad Visa 
Programme untuk dilaksanakan              
di negara ini bagi menarik bakat luar 
negara iaitu Pekerja Jarak Jauh atau 
remote workers ke Negara Brunei 
Darussalam. 
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sekiranya ia memang memangku, ia ada 
perkiraan-perkiraan tertentu. 
 
Jadi hasrat Kementerian Hal Ehwal 
Dalam Negeri, melalui jabatan-jabatan 
daerah mengisikan sepenuhnya jawatan 
ketua-ketua kampung dan penghulu-
penghulu mukim. semua sudah 
diiklankan dan hanya menunggu 
permohonan dan akan diundi oleh anak-
anak buah mukim dan kampung sendiri.  
 
Kaola akan menjawab soalan Yang 
Berhormat Dayang Hajah Safiah binti 
Sheikh Haji Abd. Salam berkenaan 
dengan apa kes yang tertinggi, 
kemasukan semula. Yang banyak masuk 
semula adalah kes curi dan dadah.  
 
Itu sahaja Yang Berhormat Pengerusi 
yang dapat kaola sampaikan, terima 
kasih. 
 
Satu lagi berkenaan dengan garden in 
the city, kalau dilihat mungkin berbeza 
jika kita di Singapura, kalau di Negara 
Brunei Darussalam Garden in the city, 
sudah banyak pohon. Jika dilihat dari 
segi ASEAN inisiatif mungkin dapat 
digelar smart city.  
 
Memang kita menuju ke arah tersebut 
dan melibatkan multiple stakeholders 
tapi garden in the city, we are actually 
green in Bandar Seri Begawan. Itu sahaja 
Yang Berhormat Pengerusi. 
 
Yang Berhormat Pengerusi: Terima 
Kasih. Sekarang saya persilakan Yang 
Berhormat Dayang Chong Chin Yee. 
 

Yang Berhormat Dayang Chong 
Chin Yee: Terima kasih Yang Berhormat 
Pengerusi. Kaola ingin membangkitkan            
2 soalan:  
 
1. Soalan kaola adalah di bawah Tajuk 

SE05A - Jabatan Buruh di bawah 
Kod 002/002 Perundangan dan 
Penguatkuasaan Undang-Undang 
Perburuhan.  
 
Kaola percaya Jabatan Buruh badan 
pengawal bagi pekerja tempatan 
dan asing. Terdapat banyak aduan 
mengenai pekerja tempatan yang 
tidak hadir bekerja atau berhenti 
awal dan pihak MPEC mungkin lebih 
memahami tentang tingkah laku 
tersebut daripada kaola.  
 
Adalah amat penting bagi tenaga 
kerja kita untuk mematuhi undang-
undang terutamanya ketika berniat 
untuk menghantar mereka bekerja 
di luar negara seperti yang 
dicadangkan oleh Ahli Yang 
Berhormat. Sekiranya tingkah laku 
ini berterusan ia tidak hanya 
merosakkan reputasi negara malah 
juga akan mengakibatkan pencari 
kerja sukar untuk mendapat 
pekerjaan pada masa akan datang. 
Ia perlu ditangani dengan serius dan 
tegas demi mengekalkan integriti 
dan kestabilan pasaran tenaga kerja 
kita. 
 
Jika ibu bapa mempunyai 
kebimbangan mengenai pekerjaan 
anak mereka, mereka harus diberi 
kontrak pekerjaan. Sekiranya 
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mereka masih mempunyai masalah 
maka mengambil khidmat peguam 
dan membawa perkara ini                   
ke mahkamah adalah satu-satunya 
pilihan untuk menyelesaikan isu ini 
dengan serius dan memberi 
pengajaran yang penting tentang 
kepatuhan terhadap undang-
undang. 
 
Selain itu, menurut pemeriksaan 
terkini yang dilakukan oleh Tabung 
Amanah Pekerja (TAP) sekurang-
kurangnya 15% daripada premis 
diperiksa tidak mendaftar pekerja 
tempatan mereka dengan TAP.  
 
Kaola ingin mencadangkan kepada 
pihak Kementerian Hal Ehwal Dalam 
Negeri untuk bekerjasama dengan 
agensi yang berkaitan seperti MPEC, 
SKP, DARe atau Brunei Law Society 
bagi mengadakan lebih banyak 
bengkel mengenai Perintah 
Pekerjaan terutama untuk pencari 
kerja baharu untuk mengajar 
mereka mengenai hal hak dan 
tanggungjawab mereka sebagai 
pekerja. Apabila pekerja tahu 
tentang hak mereka dan majikan 
tahu tentang tanggungjawab 
mereka di bawah undang-undang 
dan peraturan pekerjaan ia boleh 
menjadi lebih mudah bagi majikan 
untuk mematuhi peraturan 
tambahan yang bergantung pada 
tindakan penguatkuasaan semata-
mata.  
 
Ini mungkin juga membantu 
kementerian untuk meningkatkan 

prestasi utama untuk peratus             
kes majikan memahami Perintah 
Pekerjaan 2009 semasa 
pemeriksaan. 

 
2. Soalan kaola di bawah Tajuk SE10A 

Jabatan Imigresen dan Pendaftaran 
Kebangsaan di bawah Kod 002/001 
Visa, Pas, Permit  Masuk dan 
Dokumen Perjalanan  (Passport).  
 
Menurut titah Kebawah Duli Yang 
Maha Mulia Paduka Seri Baginda 
Sultan dan Yang Di-Pertuan Negara 
Brunei Darussalam semasa Istiadat 
Pembukaan Rasmi Mesyuarat 
Mesyuarat Pertama dari Musim 
Permesyuaratan Kesembilan Belas 
Majlis Mesyuarat Negara baru-baru 
ini Perusahaan Mikrokecil dan 
Sederhana (PMKS) pada tahun 2020 
mewakili 97.2% daripada 
perusahaan aktif di Negara Brunei 
Darussalam. Sementara kita 
merayakan keusahawanan, kita juga 
perlu mengakui bahawa saiz 
populasi yang terhad bermakna 
kejayaan seorang usahawan boleh 
menyebabkan kerugian kepada 
yang lain.  
 
Mengambil pelaksanaan Labour 
Management System kaola 
mencadangkan supaya pihak 
Kementerian Hal Ehwal Dalam 
Negeri meneliti Digital Nomad Visa 
Programme untuk dilaksanakan              
di negara ini bagi menarik bakat luar 
negara iaitu Pekerja Jarak Jauh atau 
remote workers ke Negara Brunei 
Darussalam. 
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Negara kita mempunyai kelebihan 
dari aspek stability politic, 
keselamatan, kos sara hidup yang 
rendah dan warganegara yang 
ramah tidak perlu diperkenalkan lagi 
malah bakat-bakat tempatan yang 
sangat terlatih lebih memilih untuk 
tinggal di Negara Brunei Darussalam 
walaupun peluang pekerjaan yang 
terhad. Digital Nomad Visa 
Programme adalah Pekerja Jarak 
Jauh. Mereka hanya memerlukan 
laptop dan high speed internet 
untuk berhubung dengan clients 
atau perusahaan di seluruh dunia. 
Kajian menunjukkan bahawa Digital 
Nomad Visa Programme 
menyumbang lebih daripada 35% 
pendapatan mereka kepada 
ekonomi tempatan dan 
menyumbang nilai ekonomi global 
sebanyak $787 bilion setahun.  
 
Digital Nomad Visa Programme 
boleh memberi impak positif kepada 
ekonomi, inovasi, pelancongan, 
pembangunan tenaga kerja serta 
pertukaran sosial dan budaya 
Negara Brunei Darussalam. Kaola 
harap Kementerian Hal Ehwal Dalam 
Negeri dapat mempertimbangkan 
program ini untuk menarik bakat-
bakat ini ke Negara Brunei 
Darussalam dan menggalakkan 
pertumbuhan ekonomi. 

 
Itu sahaja kaola ingin sampaikan. Sekian, 
terima kasih. 
 
Yang Berhormat Menteri Hal Ehwal 
Dalam Negeri: Terima kasih Yang 

Berhormat Pengerusi. Terima kasih Yang 
Berhormat berkenaan dengan soalan 
yang diajukan khususnya Jabatan Buruh.  

Memang di bawah Employment Order 
memastikan semua kontrak 
ditandatangani. Meaning contract 
agreement itu dikawal selia oleh Jabatan 
Buruh di bawah Employment Order. Tapi 
ada saranan daripada Yang Berhormat 
berkenaan dengan joint force untuk 
memastikan KPI dari segi pematuhan, 
bekerjasama dengan TAP dalam satu-
satu pemeriksaan  ُ اء  اللّٰه إِنْ ش 

Jabatan Buruh   akan menilai perkara ini 
dan satu saranan yang baik untuk 
dilaksanakan untuk memastikan shared 
resources dilaksanakan sama ada 
Jabatan Buruh, TAP dan sebagainya. 
 
Berkenaan dengan Digital Nomad Visa 
Programme ini kaola ingin meminta 
clarification saja. Ertinya yang ada this 
programme tidak perlu datang ke Negara 
Brunei Darussalam? 
 
Yang Berhormat Dayang Chong 
Chin Yee: Mereka datang ke Negara 
Brunei Darussalam tapi ada majikan-
majikan mereka, tidak perlu bekerja                 
di Negara Brunei Darussalam. 
 
Yang Berhormat Menteri Hal Ehwal 
Dalam Negeri: Maksudnya apa? 
Because jika kita lihat, we need to 
understand apa visa dalam konteks 
imigresen. Visa ini is permission to enter, 
pass is permission to work untuk 
melaksanakan apa jua based on the 
passes itu. Kalau sekiranya ada 
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majikannya di luar, kalau kita lihat juga 
ia mesti ada majikan, penjamin untuk 
memastikan dari segi welfarenya                         
di Negara Brunei Darussalam. Kalau dari 
segi konteks imigresen. 
 
Kalau kita lihat dari segi digital 
development di Negara Brunei 
Darussalam ini especially when it comes 
to programming, kebanyakan 
programmer ini tidak semestinya        
berada di Negara Brunei Darussalam. 
Mereka membuat remotely. Mereka 
menghantar all the patches itu kemudian 
dilaksanakan oleh companies in Negara 
Brunei Darussalam. Itu boleh juga 
dilaksanakan.  
 
I think kaola akan mendapatkan 
maklumat saja kali dulu Yang Berhormat 
Pengerusi kepada Yang Berhormat 
mengenai Digital Nomad Visa 
Programme ini because kaola hendak 
menyelaraskan dari segi konteks 
Immigration Order dan juga dari segi apa 
yang disarankan, itu saja. 
 
Yang Berhormat Menteri di Jabatan 
Perdana Menteri dan Menteri 
Kewangan dan Ekonomi II: Terima 
kasih Yang Berhormat Pengerusi. 
Merujuk kepada beberapa soalan 
daripada Yang Berhormat ada juga 
nampaknya berkaitan dengan MPEC dan 
TAP.  
 
Mengenai pekerja tidak datang bekerja 
mengikut jadual waktu dan sebagainya. 
Kalau sekiranya pekerja tersebut pekerja 
asing tertakluk kepada majikan, mungkin 

akan dipulangkan atau sebaliknya. Itu 
antara majikan dan pekerjanya. 
  
Bagi pekerja tempatan memang tidak 
semua anak-anak tempatan ini kira 
missing in action memang ada 
sebahagiannya saja mungkin ada isu 
dengan attendance dan sebagainya. 
Dinasihatkan supaya majikan berunding 
bersama pekerja dengan memberi 
nasihat dan sekiranya berterusan missing 
in action boleh diberikan warning letters 
dan sebagainya,jangan terus dibuang 
kerja. Manpower Planning and 
Employment Council (MPEC) selalu 
menasihatkan graduan-graduan mesti 
job ready dengan mental mindset.  
 
Dari segi Tabung Amanah Pekerja (TAP), 
ada majikan yang tidak berdaftar dengan 
TAP perkara ini TAP sentiasa turun 
padang melawat ke premis-premis 
perniagaan. Kalau kedapatan jika 
sekiranya tiada mendaftar, akan 
disaman.  
 
  ِ لِلّٰى حَمْدُ 

ْ
 dengan pelancaran Skim ال

Persaraan Kebangsaan (SPK) pada bulan 
Julai nanti, satu skim yang sangat 
menarik dan sangat mustahil kalau 
pekerja tidak akan ikut juga mendaftar. 
Kalau bekerja sendiri dicadangkan oleh 
majikan supaya mereka tidak akan 
didaftar di TAP akan menjadi kerugian 
kepada pekerja sendiri. Dengan 
keistimewaan skim SPK ini, mudah-
mudahan akan menggalakkan pekerja 
sendiri akan memastikan mereka ini ikut 
skim baharu untuk kebaikan mereka 
sendiri untuk menjaga masa persaraan 
masing-masing.  
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dan satu saranan yang baik untuk 
dilaksanakan untuk memastikan shared 
resources dilaksanakan sama ada 
Jabatan Buruh, TAP dan sebagainya. 
 
Berkenaan dengan Digital Nomad Visa 
Programme ini kaola ingin meminta 
clarification saja. Ertinya yang ada this 
programme tidak perlu datang ke Negara 
Brunei Darussalam? 
 
Yang Berhormat Dayang Chong 
Chin Yee: Mereka datang ke Negara 
Brunei Darussalam tapi ada majikan-
majikan mereka, tidak perlu bekerja                 
di Negara Brunei Darussalam. 
 
Yang Berhormat Menteri Hal Ehwal 
Dalam Negeri: Maksudnya apa? 
Because jika kita lihat, we need to 
understand apa visa dalam konteks 
imigresen. Visa ini is permission to enter, 
pass is permission to work untuk 
melaksanakan apa jua based on the 
passes itu. Kalau sekiranya ada 
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memastikan dari segi welfarenya                         
di Negara Brunei Darussalam. Kalau dari 
segi konteks imigresen. 
 
Kalau kita lihat dari segi digital 
development di Negara Brunei 
Darussalam ini especially when it comes 
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programmer ini tidak semestinya        
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mengikut jadual waktu dan sebagainya. 
Kalau sekiranya pekerja tersebut pekerja 
asing tertakluk kepada majikan, mungkin 

akan dipulangkan atau sebaliknya. Itu 
antara majikan dan pekerjanya. 
  
Bagi pekerja tempatan memang tidak 
semua anak-anak tempatan ini kira 
missing in action memang ada 
sebahagiannya saja mungkin ada isu 
dengan attendance dan sebagainya. 
Dinasihatkan supaya majikan berunding 
bersama pekerja dengan memberi 
nasihat dan sekiranya berterusan missing 
in action boleh diberikan warning letters 
dan sebagainya,jangan terus dibuang 
kerja. Manpower Planning and 
Employment Council (MPEC) selalu 
menasihatkan graduan-graduan mesti 
job ready dengan mental mindset.  
 
Dari segi Tabung Amanah Pekerja (TAP), 
ada majikan yang tidak berdaftar dengan 
TAP perkara ini TAP sentiasa turun 
padang melawat ke premis-premis 
perniagaan. Kalau kedapatan jika 
sekiranya tiada mendaftar, akan 
disaman.  
 
  ِ لِلّٰى حَمْدُ 

ْ
 dengan pelancaran Skim ال

Persaraan Kebangsaan (SPK) pada bulan 
Julai nanti, satu skim yang sangat 
menarik dan sangat mustahil kalau 
pekerja tidak akan ikut juga mendaftar. 
Kalau bekerja sendiri dicadangkan oleh 
majikan supaya mereka tidak akan 
didaftar di TAP akan menjadi kerugian 
kepada pekerja sendiri. Dengan 
keistimewaan skim SPK ini, mudah-
mudahan akan menggalakkan pekerja 
sendiri akan memastikan mereka ini ikut 
skim baharu untuk kebaikan mereka 
sendiri untuk menjaga masa persaraan 
masing-masing.  
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Mengenai Digital Nomad Visa 
Programme, kalau boleh koala juga ikut 
menambah juga dengan isu ini. Ada new 
ways of working life style macam 
nomadic life style. Bagi pekerja ini 
bekerja remotely di negeri lain dan 
majikan di dalam negeri seumpamanya. 
Ini perlu dilihat sama ada kalau sekiranya 
yang skills set ini ada sudah dalam negeri 
tidak semestinya menggunakan cara 
Digital Nomad Visa Programme. Kalau 
kita masih akan menggunakan Digital 
Nomad Visa Programme tersebut, perlu 
kita akan memikirkan juga withholding 
tax kerana perkara ini sama seperti 
melantik seorang konsultan dari luar 
negeri. Itu satu perkara untuk difikirkan 
lagi secara mendalam. Terima kasih. 
 
Yang Berhormat Pengerusi: Saya 
mempersilakan Yang Berhormat Awang 
Haji Mohamad Danial @ Tekpin bin 
Yaákub. 
 
Yang Berhormat Awang Haji 
Mohamad Danial@ Tekpin bin 
Yaákub: Terima Kasih, Yang Berhormat 
Pengerusi. 
 
كَاتُهُ  ر  ب   اِلله و 

ُ
ة حْم  ر  لَيْكُمْ  و  مُ ع  لا  حْيم  السَّ نِ الرَّ حْم  َٰ ِ الرَّ بِسْمِ اللّٰه

لِلّٰه    مْدُ  ح 
ْ
ل
َ
أ  lebih dahulu kaola 

mengucapkan terima kasih atas 
mukadimah daripada Yang Berhormat 
Menteri Hal Ehwal Dalam Negeri,                     
di bawah Tajuk SE01A – Jabatan 
Kementerian Hal Ehwal Dalam Negeri.  
 
Yang Berhormat Pengerusi. Dalam 
perubahan teknologi maklumat dan 
digital masa kini telah berubah dengan 
pantas memberikan kesan kepada kualiti 

dan produktiviti bagi sebuah organisasi. 
Ini termasuklah kepimpinan akar umbi 
penghulu-penghulu mukim dan ketua-
ketua kampung. Keupayaan bagi 
mengaplikasikan dan mengadaptasikan 
teknologi ini dapat membantu 
meningkatkan kualiti kepimpinan kepada 
anak-anak buah masing-masing.  
 
Penggunaan teknologi digital banyak 
membantu dalam menyampaikan 
maklumat dengan lebih efektif dan 
konsisten kepada masyarakat kampung. 
Oleh itu, sukacita kaola merujuk kepada 
sasaran belanjawan negara yang ketiga 
iaitu Pembangunan Modal Insan yang 
Dinamik, Proaktif dan Innovatif.  
 
Kaola mengharapkan melalui belanjawan 
ini fungsi kepimpinan akar umbi 
mendapat manfaat. Sehubungan dengan 
itu, apakah ada insiatif-inisiatif atau 
program-program yang disediakan ke 
arah meningkatkan kemahiran dan 
kepimpinan penghulu-penghulu dan 
ketua-ketua kampung ini? Sekian, terima 
kasih. 
 
Yang Berhormat Menteri Hal Ehwal 
Dalam Negeri: Terima kasih, Yang 
Berhormat Pengerusi. Terima kasih juga 
kepada Yang Berhormat. Untuk 
menjawabnya, sebagaimana yang kaola 
sampaikan dalam mukadimah yang 
Kementerian Hal Ehwal Dalam Negeri 
sedang merangka Human Resource 
Competensy Framework yang 
merangkumi juga pemimpin-pemimpin 
akar umbi.  
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 ُ اللّٰه اء   ش   Ahli-Ahli Yang Berhormat إِنْ 
mewakili daerah-daerah akan diundang 
nanti untuk melihat inisiatif dan program 
yang disediakan ke arah meningkatkan 
kepimpinan dari segi pemimpin akar 
umbi ini sebagai whole of nation 
approach, whole of government 
approach. Itu sahaja, Yang berhormat 
Pengerusi. 

Yang Berhormat Pengerusi: Saya 
mempersilakan sekarang Yang 
Berhormat Awang Haji Mohd. Salleh bin 
Haji Othman. 
 
Yang Berhormat Awang Haji Mohd. 
Salleh bin Haji Othman: Terima kasih, 
Yang Berhormat Pengerusi. 
 

حْيم نِ الرَّ حْم  َٰ ِ الرَّ كَاتُهُ   بِسْمِ اللّٰه ر  ب   اِلله و 
ُ
ة حْم  ر  لَيْكُمْ و  مُ ع  لا    السَّ

dan salam sejahtera. Yang Berhormat 
Pengerusi.  لِلّٰه مْدُ  ح 

ْ
ل
َ
أ , lebih dahulu kaola 

merakamkan ucapan terima kasih atas 
mukadimah daripada Yang Berhormat 
Menteri Hal Ehwal Dalam Negeri                
di bawah Tajuk SE01A – Jabatan 
Kementerian Hal Ehwal Dalam Negeri.  
 
1. Sepertimana yang kita maklum 

bahawa ketua-ketua kampung              
dan pemangku-pemangku ketua 
kampung sememangnya terdedah 
kepada sebarang bahaya apabila 
membawa dan mengagihkan wang-
wang Pencen Umur Tua dan Bantuan 
Kebajikan pada setiap bulan. 
 
Sehubungan itu, kaola merayu 
kepada pihak-pihak berkenaan untuk 
memberi perhatian tentang perkara 
ini dengan sewajarnya.                        

Kaola mencadangkan ketua-ketua 
kampung dan pemangku-pemangku 
ketua kampung disediakan dengan 
perlindungan insurans keselamatan 
yang sesuai dan diberi latihan SOP 
keselamatan secukup-cukupnya jika 
berlaku sebarang perkara-perkara 
yang tidak diingini ketika bertugas.; 
 

2. Menyentuh soalan status jalan-jalan 
kecil di bawah pemeliharaan jabatan-
jabatan daerah yang perlu diperbaiki 
dan ditembusi ke jalan-jalan 
berkenaan. Antara jalan ada yang 
perlu diberi perhatian iaitu; Jalan 
Kecil Merangking ke Long Mayan, 
Daerah Belait; Jalan Singap                  
ke Kampung Bukit, Daerah Tutong; 
Jalan Lelakang Singap, Daerah Belait; 
jalan menuju Rumah Panjang 
Biadong, Daerah Belait; Jalan 
Melabui Kampung Bukit Long Mayan, 
Daerah Tutong, jalan-jalan ini solusi 
untuk keluar semasa banjir.  
 
Dipohonkan untuk diperbaiki ataupun 
jalan-jalan itu di ‘timbuk’ batu untuk 
penduduk - penduduk kampung 
membuat rutin kehidupan mereka. 

Itu sahaja untuk soalan kaola pada pagi 
ini.  ُكَاتُه ر  ب   اِلله و 

ُ
ة حْم  ر  لَيْكُمْ و  مُ ع  لا  و  السَّ

 
Yang Berhormat Menteri Hal Ehwal 
Dalam Negeri: Terima kasih, Yang 
Berhormat Pengerusi dan juga terima 
kasih kepada Yang Berhormat dengan 
soalan yang dikemukakan.  
 
Berkenaan dengan insurans, pada 2014 
ada insurans berkelompok yang 
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Mengenai Digital Nomad Visa 
Programme, kalau boleh koala juga ikut 
menambah juga dengan isu ini. Ada new 
ways of working life style macam 
nomadic life style. Bagi pekerja ini 
bekerja remotely di negeri lain dan 
majikan di dalam negeri seumpamanya. 
Ini perlu dilihat sama ada kalau sekiranya 
yang skills set ini ada sudah dalam negeri 
tidak semestinya menggunakan cara 
Digital Nomad Visa Programme. Kalau 
kita masih akan menggunakan Digital 
Nomad Visa Programme tersebut, perlu 
kita akan memikirkan juga withholding 
tax kerana perkara ini sama seperti 
melantik seorang konsultan dari luar 
negeri. Itu satu perkara untuk difikirkan 
lagi secara mendalam. Terima kasih. 
 
Yang Berhormat Pengerusi: Saya 
mempersilakan Yang Berhormat Awang 
Haji Mohamad Danial @ Tekpin bin 
Yaákub. 
 
Yang Berhormat Awang Haji 
Mohamad Danial@ Tekpin bin 
Yaákub: Terima Kasih, Yang Berhormat 
Pengerusi. 
 
كَاتُهُ  ر  ب   اِلله و 

ُ
ة حْم  ر  لَيْكُمْ  و  مُ ع  لا  حْيم  السَّ نِ الرَّ حْم  َٰ ِ الرَّ بِسْمِ اللّٰه

لِلّٰه    مْدُ  ح 
ْ
ل
َ
أ  lebih dahulu kaola 

mengucapkan terima kasih atas 
mukadimah daripada Yang Berhormat 
Menteri Hal Ehwal Dalam Negeri,                     
di bawah Tajuk SE01A – Jabatan 
Kementerian Hal Ehwal Dalam Negeri.  
 
Yang Berhormat Pengerusi. Dalam 
perubahan teknologi maklumat dan 
digital masa kini telah berubah dengan 
pantas memberikan kesan kepada kualiti 

dan produktiviti bagi sebuah organisasi. 
Ini termasuklah kepimpinan akar umbi 
penghulu-penghulu mukim dan ketua-
ketua kampung. Keupayaan bagi 
mengaplikasikan dan mengadaptasikan 
teknologi ini dapat membantu 
meningkatkan kualiti kepimpinan kepada 
anak-anak buah masing-masing.  
 
Penggunaan teknologi digital banyak 
membantu dalam menyampaikan 
maklumat dengan lebih efektif dan 
konsisten kepada masyarakat kampung. 
Oleh itu, sukacita kaola merujuk kepada 
sasaran belanjawan negara yang ketiga 
iaitu Pembangunan Modal Insan yang 
Dinamik, Proaktif dan Innovatif.  
 
Kaola mengharapkan melalui belanjawan 
ini fungsi kepimpinan akar umbi 
mendapat manfaat. Sehubungan dengan 
itu, apakah ada insiatif-inisiatif atau 
program-program yang disediakan ke 
arah meningkatkan kemahiran dan 
kepimpinan penghulu-penghulu dan 
ketua-ketua kampung ini? Sekian, terima 
kasih. 
 
Yang Berhormat Menteri Hal Ehwal 
Dalam Negeri: Terima kasih, Yang 
Berhormat Pengerusi. Terima kasih juga 
kepada Yang Berhormat. Untuk 
menjawabnya, sebagaimana yang kaola 
sampaikan dalam mukadimah yang 
Kementerian Hal Ehwal Dalam Negeri 
sedang merangka Human Resource 
Competensy Framework yang 
merangkumi juga pemimpin-pemimpin 
akar umbi.  
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 ُ اللّٰه اء   ش   Ahli-Ahli Yang Berhormat إِنْ 
mewakili daerah-daerah akan diundang 
nanti untuk melihat inisiatif dan program 
yang disediakan ke arah meningkatkan 
kepimpinan dari segi pemimpin akar 
umbi ini sebagai whole of nation 
approach, whole of government 
approach. Itu sahaja, Yang berhormat 
Pengerusi. 

Yang Berhormat Pengerusi: Saya 
mempersilakan sekarang Yang 
Berhormat Awang Haji Mohd. Salleh bin 
Haji Othman. 
 
Yang Berhormat Awang Haji Mohd. 
Salleh bin Haji Othman: Terima kasih, 
Yang Berhormat Pengerusi. 
 

حْيم نِ الرَّ حْم  َٰ ِ الرَّ كَاتُهُ   بِسْمِ اللّٰه ر  ب   اِلله و 
ُ
ة حْم  ر  لَيْكُمْ و  مُ ع  لا    السَّ

dan salam sejahtera. Yang Berhormat 
Pengerusi.  لِلّٰه مْدُ  ح 

ْ
ل
َ
أ , lebih dahulu kaola 

merakamkan ucapan terima kasih atas 
mukadimah daripada Yang Berhormat 
Menteri Hal Ehwal Dalam Negeri                
di bawah Tajuk SE01A – Jabatan 
Kementerian Hal Ehwal Dalam Negeri.  
 
1. Sepertimana yang kita maklum 

bahawa ketua-ketua kampung              
dan pemangku-pemangku ketua 
kampung sememangnya terdedah 
kepada sebarang bahaya apabila 
membawa dan mengagihkan wang-
wang Pencen Umur Tua dan Bantuan 
Kebajikan pada setiap bulan. 
 
Sehubungan itu, kaola merayu 
kepada pihak-pihak berkenaan untuk 
memberi perhatian tentang perkara 
ini dengan sewajarnya.                        

Kaola mencadangkan ketua-ketua 
kampung dan pemangku-pemangku 
ketua kampung disediakan dengan 
perlindungan insurans keselamatan 
yang sesuai dan diberi latihan SOP 
keselamatan secukup-cukupnya jika 
berlaku sebarang perkara-perkara 
yang tidak diingini ketika bertugas.; 
 

2. Menyentuh soalan status jalan-jalan 
kecil di bawah pemeliharaan jabatan-
jabatan daerah yang perlu diperbaiki 
dan ditembusi ke jalan-jalan 
berkenaan. Antara jalan ada yang 
perlu diberi perhatian iaitu; Jalan 
Kecil Merangking ke Long Mayan, 
Daerah Belait; Jalan Singap                  
ke Kampung Bukit, Daerah Tutong; 
Jalan Lelakang Singap, Daerah Belait; 
jalan menuju Rumah Panjang 
Biadong, Daerah Belait; Jalan 
Melabui Kampung Bukit Long Mayan, 
Daerah Tutong, jalan-jalan ini solusi 
untuk keluar semasa banjir.  
 
Dipohonkan untuk diperbaiki ataupun 
jalan-jalan itu di ‘timbuk’ batu untuk 
penduduk - penduduk kampung 
membuat rutin kehidupan mereka. 

Itu sahaja untuk soalan kaola pada pagi 
ini.  ُكَاتُه ر  ب   اِلله و 

ُ
ة حْم  ر  لَيْكُمْ و  مُ ع  لا  و  السَّ

 
Yang Berhormat Menteri Hal Ehwal 
Dalam Negeri: Terima kasih, Yang 
Berhormat Pengerusi dan juga terima 
kasih kepada Yang Berhormat dengan 
soalan yang dikemukakan.  
 
Berkenaan dengan insurans, pada 2014 
ada insurans berkelompok yang 
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disediakan bagi ketua-ketua kampung 
dan pada bulan April 2020 ia 
diberhentikan. Tawarkan juga kepada 
penerima-penerima ini untuk dibayar 
melalui bank. 

  ُ اللّٰه اء   ش  إِنْ   perkara ini akan diteliti oleh 
pihak Kementerian Hal Ehwal Dalam 
Negeri dan jabatan-jabatan daerah 
berkenaan untuk kesesuaian untuk 
mengembalikan lagi insurans 
berkelompok ini. 

Berkenaan dengan soalan dari segi jalan-
jalan kecil,  مْدُ لِلّٰه ح 

ْ
ل
َ
-bagi pemulihan jalan   أ

jalan, Jabatan Daerah Belait telah pun 
mengiklankan untuk Supply, Deliver and 
Lay of Crusher Run Stone bagi jalan-jalan 
yang dinyatakan oleh Yang Berhormat 
tadi. Usaha-usaha juga untuk 
memelihara jalan-jalan menunju Rumah 
Panjang Biadong juga in the pipe line.   

 ُ اللّٰه اء   ش  إِنْ   perkara ini akan diupdate 
kepada Yang Berhormat yang berkenaan 
dari masa ke masa berkenaan dengan 
projek-projek untuk memastikan jalan-
jalan kecil ini diperbaiki. Terima kasih. 

Yang Berhormat Pengerusi: Yang 
Berhormat Awang Amran bin Haji Maidin. 
 
Yang Berhormat Awang Amran bin 
Haji Maidin: Terima kasih Yang 
Berhormat Pengerusi.  
 

حْيم نِ الرَّ حْم  َٰ ِ الرَّ كَاتُهُ  بِسْمِ اللّٰه ر  ب   اِلله و 
ُ
ة حْم  ر  لَيْكُمْ و  مُ ع  لا  السَّ

فِ  َ شْْ
َ
أ عَلََّٰ  مُ 

َ
لَ وَالسَّ ةُ 

َ
لَ وَالصَّ  ، نَ مِي 

َ
عَال

ْ
ال رَبِّ  لِلِّٰ  حَمْدُ 

ْ
 اَل

نْبِيَاءِ  
َ ْ
وَصَحْبِهِ الْ آلِهِ  وَعَلََّٰ  دٍ  مُحَمَّ دِنَا  سَيِّ  ، نَ مُرْسَلِي 

ْ
وَال  

نَ  جْمَعِي 
َ
  أ

 

مْدُ لِلّٰه  ح 
ْ
ل
َ
 lebih  dahulu  di Dewan yang  ,  أ

mulia ini kaola ingin mengucapkan ribuan 
terima kasih atas pencerahan Yang 
Berhormat Menteri Hal Ehwal Dalam 
Negeri berkaitan dengan Kementerian 
Hal Ehwal Dalam Negeri.  

Yang Berhormat Pengerusi. Kaola ingin 
menyentuh berkenaan dengan isu 
peniaga-peniaga kecil di tepi jalan yang 
ketika ini semakin ramai di mana-mana 
tempat.  Kaola sangat khuatir tentang 
beberapa perkara: 
 
1. Ialah dari segi keselamatan kerana 

risiko kemalangan disebabkan 
kenderaan sangat tinggi.;  
 

2. Hala tuju peniaga-peniaga ini perlu 
diberi perhatian dan bantuan 
sewajarnya seperti perlu disediakan 
tempat-tempat yang lebih strategik 
bagi mereka menjalankan aktiviti 
perniagaan mereka ini dengan lebih 
selesa dan selamat.; dan   

 
3. Penyelesaian yang memerlukan 

pendekatan kepada whole of 
government. 

Sehubungan itu, apakah usaha pihak 
kerajaan bagi menangani perkara ini 
demi membantu peniaga-peniaga ini 
dapat menjalankan perniagaan mereka 
dengan lebih selesa dan selamat?  
Sekian, terima kasih. 

Yang Berhormat Menteri Hal Ehwal 
Dalam Negeri: Terima kasih Yang 
Berhormat Pengerusi dan terima kasih 
juga kepada Yang Berhormat berkenaan 
dengan soalan yang dikemukakan.  Isu 
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berkaitan dengan gerai-gerai tepi jalan 
ini dibincangkan di bawah Majlis 
Perancangan Guna Tanah Kebangsaan 
iaitu di bawah Kementerian 
Pembangunan, iaitu kumpulan Bertindak 
Gerai-Gerai dan Bengkel. 

Jawatankuasa ini dianggotai oleh agensi-
agensi berkepentingan termasuk 
jabatan-jabatan daerah, Jabatan 
Bandaran, Jabatan Kerja Raya, ABCi, 
Jabatan Kemajuan Perumahan, Pasukan 
Polis Diraja Brunei dalam menangani isu-
isu yang dibangkitkan itu.  

مْدُ لِلّٰه  ح 
ْ
ل
َ
 Kumpulan Bertindak Gerai-Gerai    أ

dan Bengkel ini sudah mengenal pasti 
beberapa gerai yang telah dibangunkan 
di tepi-tepi jalan yang sudah usang untuk 
diroboh ataupun yang dibangkitkan oleh 
Yang Berhormat dari segi keselamatan.    

Penyelarasan juga telah dibuat dengan 
ketua-ketua kampung dan majlis-majlis 
perundingan kampung terlebih dahulu 
sebelum gerai-gerai yang usang tersebut 
diroboh bagi memastikan ia benar-benar 
tidak lagi digunakan.   

Dalam masa yang sama Kumpulan 
Bertindak Gerai-Gerai dan Bengkel ini 
juga telah mengenal pasti 11 tapak tanah 
yang bersesuaian yang baharu untuk 
dibangunkan gerai-gerai bagi 
menempatkan peniaga-peniaga di tepi 
jalan ini secara berperingkat-peringkat.   
Ia dalam proses perwartaan, 
pengenalpastian tapak-tapak ini juga 
melalui penyelarasan dan kerjasama 
ketua-ketua kampung dan majlis 
perundingan mukim dan kampung yang 

berkenaan.  Itu sahaja Yang Berhormat 
Pengerusi, terima kasih. 

Yang Berhormat Pengerusi: Yang 
Berhormat Awang Mohammad bin 
Abdullah @ Lim Swee Ann. 

Yang Berhormat Awang Mohammad 
bin Abdullah @ Lim Swee Ann:  
Terima kasih Yang Berhormat Pengerusi. 

حْيم نِ الرَّ حْم  َٰ ِ الرَّ كَاتُهُ ال  بِسْمِ اللّٰه ر  ب   اِلله و 
ُ
ة حْم  ر  لَيْكُمْ و  مُ ع  لا    سَّ

dan salam sejahtera.  مْدُ لِلّٰه ح 
ْ
ل
َ
أ lebih dahulu 

kaola mengucapkan terima kasih atas 
mukadimah daripada Yang Berhormat 
Menteri Hal Ehwal Dalam Negeri.

1. Di bawah Tajuk SE01A - Jabatan 
Kementerian Hal Ehwal Dalam 
Negeri. Kaola ada dua soalan Yang 
Berhormat Pengerusi. Kaola 
memohon pencerahan berkenaan 
dengan status jawatan perkhidmatan 
ketua-ketua rumah panjang                  
di Daerah Belait yang bilangan ketua-
ketu rumah panjang tidak disambung 
perkhidmatannya apabila mencapai 
usia 75 tahun.; 
 

2. Di bawah Tajuk SE10A -Jabatan 
Imigresen dan Pendaftaran 
Kebangsaan. Memohon pencerahan 
mengenai masalah permohonan 
kerakyataan yang sudah lulus ujian 
bertulis dan ada yang masih 
menunggu lebih daripada 10 tahun, 
belum diperkenankan.   

Sehubungan dengan itu, kaola memohon 
pencerahan daripada kedua-dua soalan 
tadi.  Terima kasih. 
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disediakan bagi ketua-ketua kampung 
dan pada bulan April 2020 ia 
diberhentikan. Tawarkan juga kepada 
penerima-penerima ini untuk dibayar 
melalui bank. 

  ُ اللّٰه اء   ش  إِنْ   perkara ini akan diteliti oleh 
pihak Kementerian Hal Ehwal Dalam 
Negeri dan jabatan-jabatan daerah 
berkenaan untuk kesesuaian untuk 
mengembalikan lagi insurans 
berkelompok ini. 

Berkenaan dengan soalan dari segi jalan-
jalan kecil,  مْدُ لِلّٰه ح 

ْ
ل
َ
-bagi pemulihan jalan   أ

jalan, Jabatan Daerah Belait telah pun 
mengiklankan untuk Supply, Deliver and 
Lay of Crusher Run Stone bagi jalan-jalan 
yang dinyatakan oleh Yang Berhormat 
tadi. Usaha-usaha juga untuk 
memelihara jalan-jalan menunju Rumah 
Panjang Biadong juga in the pipe line.   

 ُ اللّٰه اء   ش  إِنْ   perkara ini akan diupdate 
kepada Yang Berhormat yang berkenaan 
dari masa ke masa berkenaan dengan 
projek-projek untuk memastikan jalan-
jalan kecil ini diperbaiki. Terima kasih. 

Yang Berhormat Pengerusi: Yang 
Berhormat Awang Amran bin Haji Maidin. 
 
Yang Berhormat Awang Amran bin 
Haji Maidin: Terima kasih Yang 
Berhormat Pengerusi.  
 

حْيم نِ الرَّ حْم  َٰ ِ الرَّ كَاتُهُ  بِسْمِ اللّٰه ر  ب   اِلله و 
ُ
ة حْم  ر  لَيْكُمْ و  مُ ع  لا  السَّ

فِ  َ شْْ
َ
أ عَلََّٰ  مُ 

َ
لَ وَالسَّ ةُ 

َ
لَ وَالصَّ  ، نَ مِي 

َ
عَال

ْ
ال رَبِّ  لِلِّٰ  حَمْدُ 

ْ
 اَل

نْبِيَاءِ  
َ ْ
وَصَحْبِهِ الْ آلِهِ  وَعَلََّٰ  دٍ  مُحَمَّ دِنَا  سَيِّ  ، نَ مُرْسَلِي 

ْ
وَال  

نَ  جْمَعِي 
َ
  أ

 

مْدُ لِلّٰه  ح 
ْ
ل
َ
 lebih  dahulu  di Dewan yang  ,  أ

mulia ini kaola ingin mengucapkan ribuan 
terima kasih atas pencerahan Yang 
Berhormat Menteri Hal Ehwal Dalam 
Negeri berkaitan dengan Kementerian 
Hal Ehwal Dalam Negeri.  

Yang Berhormat Pengerusi. Kaola ingin 
menyentuh berkenaan dengan isu 
peniaga-peniaga kecil di tepi jalan yang 
ketika ini semakin ramai di mana-mana 
tempat.  Kaola sangat khuatir tentang 
beberapa perkara: 
 
1. Ialah dari segi keselamatan kerana 

risiko kemalangan disebabkan 
kenderaan sangat tinggi.;  
 

2. Hala tuju peniaga-peniaga ini perlu 
diberi perhatian dan bantuan 
sewajarnya seperti perlu disediakan 
tempat-tempat yang lebih strategik 
bagi mereka menjalankan aktiviti 
perniagaan mereka ini dengan lebih 
selesa dan selamat.; dan   

 
3. Penyelesaian yang memerlukan 

pendekatan kepada whole of 
government. 

Sehubungan itu, apakah usaha pihak 
kerajaan bagi menangani perkara ini 
demi membantu peniaga-peniaga ini 
dapat menjalankan perniagaan mereka 
dengan lebih selesa dan selamat?  
Sekian, terima kasih. 

Yang Berhormat Menteri Hal Ehwal 
Dalam Negeri: Terima kasih Yang 
Berhormat Pengerusi dan terima kasih 
juga kepada Yang Berhormat berkenaan 
dengan soalan yang dikemukakan.  Isu 
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berkaitan dengan gerai-gerai tepi jalan 
ini dibincangkan di bawah Majlis 
Perancangan Guna Tanah Kebangsaan 
iaitu di bawah Kementerian 
Pembangunan, iaitu kumpulan Bertindak 
Gerai-Gerai dan Bengkel. 

Jawatankuasa ini dianggotai oleh agensi-
agensi berkepentingan termasuk 
jabatan-jabatan daerah, Jabatan 
Bandaran, Jabatan Kerja Raya, ABCi, 
Jabatan Kemajuan Perumahan, Pasukan 
Polis Diraja Brunei dalam menangani isu-
isu yang dibangkitkan itu.  

مْدُ لِلّٰه  ح 
ْ
ل
َ
 Kumpulan Bertindak Gerai-Gerai    أ

dan Bengkel ini sudah mengenal pasti 
beberapa gerai yang telah dibangunkan 
di tepi-tepi jalan yang sudah usang untuk 
diroboh ataupun yang dibangkitkan oleh 
Yang Berhormat dari segi keselamatan.    

Penyelarasan juga telah dibuat dengan 
ketua-ketua kampung dan majlis-majlis 
perundingan kampung terlebih dahulu 
sebelum gerai-gerai yang usang tersebut 
diroboh bagi memastikan ia benar-benar 
tidak lagi digunakan.   

Dalam masa yang sama Kumpulan 
Bertindak Gerai-Gerai dan Bengkel ini 
juga telah mengenal pasti 11 tapak tanah 
yang bersesuaian yang baharu untuk 
dibangunkan gerai-gerai bagi 
menempatkan peniaga-peniaga di tepi 
jalan ini secara berperingkat-peringkat.   
Ia dalam proses perwartaan, 
pengenalpastian tapak-tapak ini juga 
melalui penyelarasan dan kerjasama 
ketua-ketua kampung dan majlis 
perundingan mukim dan kampung yang 

berkenaan.  Itu sahaja Yang Berhormat 
Pengerusi, terima kasih. 

Yang Berhormat Pengerusi: Yang 
Berhormat Awang Mohammad bin 
Abdullah @ Lim Swee Ann. 

Yang Berhormat Awang Mohammad 
bin Abdullah @ Lim Swee Ann:  
Terima kasih Yang Berhormat Pengerusi. 

حْيم نِ الرَّ حْم  َٰ ِ الرَّ كَاتُهُ ال  بِسْمِ اللّٰه ر  ب   اِلله و 
ُ
ة حْم  ر  لَيْكُمْ و  مُ ع  لا    سَّ

dan salam sejahtera.  مْدُ لِلّٰه ح 
ْ
ل
َ
أ lebih dahulu 

kaola mengucapkan terima kasih atas 
mukadimah daripada Yang Berhormat 
Menteri Hal Ehwal Dalam Negeri.

1. Di bawah Tajuk SE01A - Jabatan 
Kementerian Hal Ehwal Dalam 
Negeri. Kaola ada dua soalan Yang 
Berhormat Pengerusi. Kaola 
memohon pencerahan berkenaan 
dengan status jawatan perkhidmatan 
ketua-ketua rumah panjang                  
di Daerah Belait yang bilangan ketua-
ketu rumah panjang tidak disambung 
perkhidmatannya apabila mencapai 
usia 75 tahun.; 
 

2. Di bawah Tajuk SE10A -Jabatan 
Imigresen dan Pendaftaran 
Kebangsaan. Memohon pencerahan 
mengenai masalah permohonan 
kerakyataan yang sudah lulus ujian 
bertulis dan ada yang masih 
menunggu lebih daripada 10 tahun, 
belum diperkenankan.   

Sehubungan dengan itu, kaola memohon 
pencerahan daripada kedua-dua soalan 
tadi.  Terima kasih. 
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Yang Berhormat Menteri Hal Ehwal 
Dalam Negeri: Terima kasih Yang 
Berhormat Pengerusi dan terima kasih 
juga kepada Yang Berhormat berkenaan 
dengan soalan perkhidmatan ketua 
rumah panjang ini. Buat masa ini 
terdapat 3 orang dari kalangan ketua 
rumah panjang di Daerah Belait, yang 
perkhidmatan mereka diteruskan.  Bagi 
tempoh perkhidmatan, boleh dilanjutkan 
tertakluk kepada keadaan kesihatannya 
yang disahkan oleh pegawai perubatan 
yang diiktiraf oleh kerajaan. 
 
Walau bagaimanapun, kementerian ini 
terus memantau jika sama ada jawatan 
Ketua Rumah Panjang ini dikekalkan. Ini 
adalah mengambil kira akan kedudukan 
lantikan ketua rumah panjang 
disyaratkan untuk mempunyai sekurang-
kurangnya keramaian penduduk                    
di rumah panjang tersebut 50 orang.   

Mengenai soalan kedua berkenaan 
dengan permohonan kerakyatan.  Terima 
kasih juga kepada Yang Berhormat                
atas keprihatinan berkenaan dengan 
permohonan-permohonan ini.  

مْدُ لِلّٰه    ح 
ْ
ل
َ
 ,di   peringkat     kementerian      أ

sebagaimana Yang Berhormat sedia 
maklum, ada dua sudah sesi 
penyampaian Sijil Kerakyatan iaitu 
permohonan kerakyatan yang sejak 5 
tahun kebelakangan. 

   ُ اللّٰه اء   ش   permohonan-permohonan  إِنْ 
yang sudah lulus ujian, ada 3 ujian 
bertulis yang sudah lulus dan pada masa 
ini pihak Kementerian dan Jabatan 
Imigresen dan Pendaftaran Kebangsaan 

melalui Bahagian Taraf Warganegara 
melaksanakan proses-proses mengikut 
garis panduannya. Itu sahaja Yang 
Berhormat Pengerusi yang dapat kaola 
sampaikan. 
 
Yang Berhormat Pengerusi:  Ahli-Ahli 
Yang Berhormat.  Saya kira cukup dahulu 
kita berunding pada pagi ini. Ada baiknya 
Mesyuarat Jawatankuasa ini kita 
tangguhkan dan kita bersidang semula  
di Persidangan Majlis Meysuarat Negara. 

(Mesyuarat Jawatankuasa 
ditangguhkan) 

(Majlis Mesyuarat bersidang 
semula) 

 
Yang Berhormat Yang Di-Pertua:  
لِلّٰه  مْدُ  ح 

ْ
ل
َ
                       kita bersidang semula أ

di Persidangan Majlis Mesyuarat Negara.  
Saya ingin sekarang mencadangkan 
persidangan kita ini ditangguhkan untuk 
membolehkan kita berehat pada tengah 
hari dan kita akan bersidang semula pada 
petang nanti sebagaimana lazimnya 
mulai pukul 2.30 petang.  
 
Sekian,  

 اِلله  
ُ
ة حْم  ر  لَيْكُمْ و  مُ ع  لا  كَاتُهُ وبالله التوفيق والهداية. و  السَّ ر  ب  و 

 (Majlis Mesyuarat ditangguhkan) 
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(Majlis Meyuarat disambung 
semula pada pukul 2.30 petang) 

 

Yang Berhormat Yang Di-Pertua:            
حْيم نِ الرَّ حْم  َٰ ِ الرَّ كَاتُهُ   بِسْمِ اللّٰه ر  ب   اِلله و 

ُ
ة حْم  ر  لَيْكُمْ و  مُ ع  لا  السَّ  

Ahli-Ahli Yang Berhormat. Persidangan 
Majlis Mesyuarat Negara masih lagi 
membahaskan Rang Undang-Undang 
(2023) Perbekalan, 2023/2024 yang 
telah dicadangkan oleh Yang Berhormat 
Menteri di Jabatan Perdana Menteri dan 
Menteri Kewangan dan Ekonomi II. 

Maka bagi membolehkan kita 
meneruskan perbincangan selanjutnya 
kita meneliti tajuk-tajuk yang terdapat 
dalam Rang Undang-Undang tersebut, 
saya tangguhkan dulu Majlis Mesyuarat 
Negara ini dan kita bersidang semula               
di peringkat Jawatankuasa. 
 

(Majlis Mesyuarat ditangguhkan) 
 

(Mesyuarat bersidang sebagai 
Jawatankuasa) 

 
Yang Berhormat Pengerusi:               
حْيم الرَّ نِ  حْم  َٰ الرَّ  ِ اللّٰه  Ahli-Ahli Yang بِسْمِ 
Berhormat. Sekarang Majlis pada ketika 
ini bersidang di peringkat Jawatankuasa 
sepenuhnya bagi menimbangkan Rang 
Undang-Undang (2023) Perbekalan, 
2023/2024 untuk diteliliti satu per satu. 
Pada Mesyuarat Jawatankuasa yang 
diadakan sebelah pagi tadi, kita telah 
mula membahaskan dan meneliti 
Belanjawan Kementerian Hal Ehwal 
Dalam Negeri dan jabatan-jabatannya.          
 

Bersama dengan saya ini masih ada 
beberapa orang Ahli Yang Berhormat 
yang sudah memberikan minat mereka 
untuk turut serta dalam membahaskan 
Tajuk Kementerian Hal Ehwal Dalam 
Negeri. Saya sekarang memulakan 
perbahasan kita dengan mempersilakan 
Yang Berhormat Awang Haji Salleh 
Bostaman bin Haji Zainal Abidin. Silakan 
Yang Berhormat. 
 
Yang Berhormat Awang Haji Salleh 
Bostaman bin Haji Zainal Abidin:            
حْيم الرَّ نِ  حْم  َٰ الرَّ  ِ اللّٰه بِسْمِ   Terima kasih Yang 
Berhormat Pengerusi dan Ahli-Ahli Yang 
Berhormat.  
 
كَاتُهُ  ر  ب  و  اِلله   

ُ
ة حْم  ر  و  لَيْكُمْ  ع  مُ  لا   dan salam السَّ

sejahtera. Selawat dan salam                    
ke atas Junjungan Besar kita                                           
مَ  وَسَلى عَلَيْهِ   ُ اللّٰه د  صَلَّى  مُحَمَّ ي  -dan sahabat  نَب ِ
sahabat Baginda yang jujur lagi setia 
sepanjang zaman. 
 
Terima kasih Yang Berhormat Menteri 
Hal Ehwal Dalam Negeri yang 
menghuraikan berkaitan dengan 
perkembangan dan pencapaian 
Kementerian Hal Ehwal Dalam Negeri. 
Kaola ada beberapa isu mohon 
pencerahan dan beberapa cadangan 
untuk diambil kira: 
 
1. District officer, pengerusi bandaran, 

penghulu, ketua kampung dan ketua  
jabatan di peringkat daerah. Institusi 
jabatan daerah, pengerusi lembaga 
bandaran dibantu oleh penghulu dan 
ketua kampung di setiap daerah ialah 
untuk bertugas di kawasan mereka 
ditugaskan, untuk menjadi wakil 
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Yang Berhormat Menteri Hal Ehwal 
Dalam Negeri: Terima kasih Yang 
Berhormat Pengerusi dan terima kasih 
juga kepada Yang Berhormat berkenaan 
dengan soalan perkhidmatan ketua 
rumah panjang ini. Buat masa ini 
terdapat 3 orang dari kalangan ketua 
rumah panjang di Daerah Belait, yang 
perkhidmatan mereka diteruskan.  Bagi 
tempoh perkhidmatan, boleh dilanjutkan 
tertakluk kepada keadaan kesihatannya 
yang disahkan oleh pegawai perubatan 
yang diiktiraf oleh kerajaan. 
 
Walau bagaimanapun, kementerian ini 
terus memantau jika sama ada jawatan 
Ketua Rumah Panjang ini dikekalkan. Ini 
adalah mengambil kira akan kedudukan 
lantikan ketua rumah panjang 
disyaratkan untuk mempunyai sekurang-
kurangnya keramaian penduduk                    
di rumah panjang tersebut 50 orang.   

Mengenai soalan kedua berkenaan 
dengan permohonan kerakyatan.  Terima 
kasih juga kepada Yang Berhormat                
atas keprihatinan berkenaan dengan 
permohonan-permohonan ini.  

مْدُ لِلّٰه    ح 
ْ
ل
َ
 ,di   peringkat     kementerian      أ

sebagaimana Yang Berhormat sedia 
maklum, ada dua sudah sesi 
penyampaian Sijil Kerakyatan iaitu 
permohonan kerakyatan yang sejak 5 
tahun kebelakangan. 

   ُ اللّٰه اء   ش   permohonan-permohonan  إِنْ 
yang sudah lulus ujian, ada 3 ujian 
bertulis yang sudah lulus dan pada masa 
ini pihak Kementerian dan Jabatan 
Imigresen dan Pendaftaran Kebangsaan 

melalui Bahagian Taraf Warganegara 
melaksanakan proses-proses mengikut 
garis panduannya. Itu sahaja Yang 
Berhormat Pengerusi yang dapat kaola 
sampaikan. 
 
Yang Berhormat Pengerusi:  Ahli-Ahli 
Yang Berhormat.  Saya kira cukup dahulu 
kita berunding pada pagi ini. Ada baiknya 
Mesyuarat Jawatankuasa ini kita 
tangguhkan dan kita bersidang semula  
di Persidangan Majlis Meysuarat Negara. 

(Mesyuarat Jawatankuasa 
ditangguhkan) 

(Majlis Mesyuarat bersidang 
semula) 

 
Yang Berhormat Yang Di-Pertua:  
لِلّٰه  مْدُ  ح 

ْ
ل
َ
                       kita bersidang semula أ

di Persidangan Majlis Mesyuarat Negara.  
Saya ingin sekarang mencadangkan 
persidangan kita ini ditangguhkan untuk 
membolehkan kita berehat pada tengah 
hari dan kita akan bersidang semula pada 
petang nanti sebagaimana lazimnya 
mulai pukul 2.30 petang.  
 
Sekian,  

 اِلله  
ُ
ة حْم  ر  لَيْكُمْ و  مُ ع  لا  كَاتُهُ وبالله التوفيق والهداية. و  السَّ ر  ب  و 

 (Majlis Mesyuarat ditangguhkan) 

 

 
 
PETANG HARI KHAMIS, 16HB. SYAABAN 1444H/9HB. MAC 2023M 
  

293 

(Majlis Meyuarat disambung 
semula pada pukul 2.30 petang) 

 

Yang Berhormat Yang Di-Pertua:            
حْيم نِ الرَّ حْم  َٰ ِ الرَّ كَاتُهُ   بِسْمِ اللّٰه ر  ب   اِلله و 

ُ
ة حْم  ر  لَيْكُمْ و  مُ ع  لا  السَّ  

Ahli-Ahli Yang Berhormat. Persidangan 
Majlis Mesyuarat Negara masih lagi 
membahaskan Rang Undang-Undang 
(2023) Perbekalan, 2023/2024 yang 
telah dicadangkan oleh Yang Berhormat 
Menteri di Jabatan Perdana Menteri dan 
Menteri Kewangan dan Ekonomi II. 

Maka bagi membolehkan kita 
meneruskan perbincangan selanjutnya 
kita meneliti tajuk-tajuk yang terdapat 
dalam Rang Undang-Undang tersebut, 
saya tangguhkan dulu Majlis Mesyuarat 
Negara ini dan kita bersidang semula               
di peringkat Jawatankuasa. 
 

(Majlis Mesyuarat ditangguhkan) 
 

(Mesyuarat bersidang sebagai 
Jawatankuasa) 

 
Yang Berhormat Pengerusi:               
حْيم الرَّ نِ  حْم  َٰ الرَّ  ِ اللّٰه  Ahli-Ahli Yang بِسْمِ 
Berhormat. Sekarang Majlis pada ketika 
ini bersidang di peringkat Jawatankuasa 
sepenuhnya bagi menimbangkan Rang 
Undang-Undang (2023) Perbekalan, 
2023/2024 untuk diteliliti satu per satu. 
Pada Mesyuarat Jawatankuasa yang 
diadakan sebelah pagi tadi, kita telah 
mula membahaskan dan meneliti 
Belanjawan Kementerian Hal Ehwal 
Dalam Negeri dan jabatan-jabatannya.          
 

Bersama dengan saya ini masih ada 
beberapa orang Ahli Yang Berhormat 
yang sudah memberikan minat mereka 
untuk turut serta dalam membahaskan 
Tajuk Kementerian Hal Ehwal Dalam 
Negeri. Saya sekarang memulakan 
perbahasan kita dengan mempersilakan 
Yang Berhormat Awang Haji Salleh 
Bostaman bin Haji Zainal Abidin. Silakan 
Yang Berhormat. 
 
Yang Berhormat Awang Haji Salleh 
Bostaman bin Haji Zainal Abidin:            
حْيم الرَّ نِ  حْم  َٰ الرَّ  ِ اللّٰه بِسْمِ   Terima kasih Yang 
Berhormat Pengerusi dan Ahli-Ahli Yang 
Berhormat.  
 
كَاتُهُ  ر  ب  و  اِلله   

ُ
ة حْم  ر  و  لَيْكُمْ  ع  مُ  لا   dan salam السَّ

sejahtera. Selawat dan salam                    
ke atas Junjungan Besar kita                                           
مَ  وَسَلى عَلَيْهِ   ُ اللّٰه د  صَلَّى  مُحَمَّ ي  -dan sahabat  نَب ِ
sahabat Baginda yang jujur lagi setia 
sepanjang zaman. 
 
Terima kasih Yang Berhormat Menteri 
Hal Ehwal Dalam Negeri yang 
menghuraikan berkaitan dengan 
perkembangan dan pencapaian 
Kementerian Hal Ehwal Dalam Negeri. 
Kaola ada beberapa isu mohon 
pencerahan dan beberapa cadangan 
untuk diambil kira: 
 
1. District officer, pengerusi bandaran, 

penghulu, ketua kampung dan ketua  
jabatan di peringkat daerah. Institusi 
jabatan daerah, pengerusi lembaga 
bandaran dibantu oleh penghulu dan 
ketua kampung di setiap daerah ialah 
untuk bertugas di kawasan mereka 
ditugaskan, untuk menjadi wakil 
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kerajaan memeduli hal-hal rakyat, 
berusaha menaik taraf rakyat, 
kesejahteraan, meneliti keselamatan, 
keselesaan, membangun dan 
memakmurkan daerah bukan sahaja 
di bandar, juga di luar bandar. 
Justeru, kaola berpendapat bahawa 
district officer (DO) dan seluruh 
warga ketua-ketua jabatan daerah 
yang dilantik dan ditugaskan                  
di tempat-tempat daerah perlulah 
bermastautin di tempat mereka 
ditugaskan, sebab masalah rakyat 
dan hal sebenar dalam daerah tidak 
dapat dilihat ketika mereka dalam 
office atau waktu bekerja sahaja. 
Almaklum, waktu bekerja tersempit 
dan pegawai kerajaan akan sibuk 
dengan tugas harian dan tidak 
mungkin ada peluang berjumpa 
dengan penduduk setempat.  

 
Situasi rakyat akan dapat dilihat, 
didengar, dirasa apabila DO 
bersembahyang berjemaah, berbaris 
di hospital, atau membeli ikan 
selepas bekerja, waktu riadah atau 
hadir ke majlis suka duka. Jangan 
sampai terdapat karenah orang 
awam, “adui angus ranap sudah 
rumah, balum DO nampak kelihatan”. 
 
Cadangan kaola ada dalam “Warta 
Kerajaan” bahawa DO dan pegawai 
tertentu mesti berada dan 
bermastautin di tempat mereka 
ditugaskan. Mohon diperingatkan lagi 
supaya mematuhi Warta tersebut. 
Kalau DO satu-satunya paling tinggi 
dalam daerah dan menjadi role 
model setiap warga kerajaan                  

di daerah itu dan namun tidak dapat 
mematuhi undang-undang dan 
Warta Kerajaan, macam mana beliau 
akan dapat kredibiliti menjadi 
tauladan yang baik untuk anak-anak 
bawahannya. 

 
Difahami DO dan warga jabatan 
daerah pun manusia biasa, yang ada 
keluarga dan perlu quality time 
bersama keluarga, “bijak pandaitah 
durang” menangani isu sebagai role 
model dan menjalankan tugas dalam 
menjaga kesejahteraan rakyat sambil 
menjadi wakil kerajaan. 
 
Work Permit Holder. Kaola/saya 
difahamkan bahawa Menteri Hal 
Ehwal Dalam Negeri bertanggung 
jawab mengeluarkan kuota Work 
Permit setelah mendapat kepastian 
dari MPEC, tiada orang tempatan 
yang berkelayakan atau mahu 
mengambil kerja yang ditawarkan. 
Mohon pencerahan berapa 
banyakkah work permit yang telah 
dikeluarkan dan masih valid hingga 
hari ini dan pecahan kategori trade 
level dan berapa lama Work Permit 
seorang individu dikeluarkan?. 
 

2. Adakah mechanism atau agensi 
mana yang dipertanggungjawabkan 
untuk penilaian sama ada Work 
Permit yang pernah dikeluarkan itu 
masih diperlukan terus-menerus dan 
adakah pemantauan ad-hoc 
verification kalau betul Work Permit 
yang telah dikeluarkan memenuhi 
sebab asal ia dipohon dan 
dikeluarkan dan ini mengelakkan 
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supaya tidak disalahgunakan iaitu 
diniagakan Work Permit maka timbul 
term freelance worker yang bekerja 
tanpa majikan yang boleh 
dikategorikan sebagai human 
trafficking?   

Cadangan: 

i. Seperti yang kaola syorkan dalam 
perbahasan Bajet Jabatan 
Perdana Menteri - MPEC, ada 
kaola syorkan dikenakan levy 
yang sepatutnya bagi setiap Work 
Permit di luar kategori tertentu 
tidak termasuk domestic helper, 
healthcare giver, penjaga warga 
OKU ataupun kategori yang 
serupa.; dan 
 

ii. Setiap permit yang dikeluarkan 
levynya ditingkatkan dari tahun 
ke tahun apabila Work Permit itu 
diperbaharui. Kaola syorkan 
seluruh levy yang dikumpulkan 
dan dimasukkan dalam Dana 
Pembangunan Kemahiran yang 
dikendalikan oleh Human 
Resource Development Council 
yang dianggotai oleh wakil-wakil 
industri pendidikan dan industri 
kerajaan yang berpatutan.  Tugas 
Human Resource Development 
Council ini semata-mata untuk 
memastikan dana tersebut 
digunakan untuk melatih anak 
tempatan untuk mengambil alih 
Work Permit holder itu.   

Dengan levy yang dinaikkan levynya 
setiap sekali diperbaharui, akan 
sendirinya menjadi ganjaran atau 

insentif untuk syarikat berusaha 
mencari penggantinya dari anak 
tempatan yang sudah dilatih dari 
pusat pembangunan dan mengambil 
anak muda yang sudah dilatih dari 
Pusat Pembangunan Belia.  Ini akan 
mencapai 3 matlamat: 

i. Membantu bisnes tempatan 
mendapatkan warga pekerja 
yang mahir dengan mengambil 
Work Permit jika tidak ada orang 
kita yang mahu atau dapat 
mengerjakan kerja itu.; 

 
ii. Mendapatkan dana untuk 

pembangunan kemahiran yang 
disumbang oleh bisnes dengan 
tidak mengganggu dana 
kerajaan.; dan 

 
iii. Menggantikan Work Permit 

holder dengan warga tempatan 
yang mahir.  

 
3. Tempat perniagaan di bawah kawalan 

Lembaga Bandaran MOHA yang kosong 
atau tidak beroperasi yang akan 
memberi beban longgokan sewa yang 
tidak dibayar. Terdapat banyak petak 
kedai, bangku perniagaan                    
dalam bangunan-bangunan komersial 
kerajaan atau pasar yang kosong 
berpanjangan.  Mohon pencerahan ada 
statistik menunjukkan berapa banyak 
kekosongan ini dan ada review 
dikendalikan untuk mengetahui apa 
sebab dan kalau ada bantuan yang 
perlu dihulurkan kepada pemegang 
lesen untuk meneruskan perniagaan 
ataupun ditolong beri nasihat untuk 
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kerajaan memeduli hal-hal rakyat, 
berusaha menaik taraf rakyat, 
kesejahteraan, meneliti keselamatan, 
keselesaan, membangun dan 
memakmurkan daerah bukan sahaja 
di bandar, juga di luar bandar. 
Justeru, kaola berpendapat bahawa 
district officer (DO) dan seluruh 
warga ketua-ketua jabatan daerah 
yang dilantik dan ditugaskan                  
di tempat-tempat daerah perlulah 
bermastautin di tempat mereka 
ditugaskan, sebab masalah rakyat 
dan hal sebenar dalam daerah tidak 
dapat dilihat ketika mereka dalam 
office atau waktu bekerja sahaja. 
Almaklum, waktu bekerja tersempit 
dan pegawai kerajaan akan sibuk 
dengan tugas harian dan tidak 
mungkin ada peluang berjumpa 
dengan penduduk setempat.  

 
Situasi rakyat akan dapat dilihat, 
didengar, dirasa apabila DO 
bersembahyang berjemaah, berbaris 
di hospital, atau membeli ikan 
selepas bekerja, waktu riadah atau 
hadir ke majlis suka duka. Jangan 
sampai terdapat karenah orang 
awam, “adui angus ranap sudah 
rumah, balum DO nampak kelihatan”. 
 
Cadangan kaola ada dalam “Warta 
Kerajaan” bahawa DO dan pegawai 
tertentu mesti berada dan 
bermastautin di tempat mereka 
ditugaskan. Mohon diperingatkan lagi 
supaya mematuhi Warta tersebut. 
Kalau DO satu-satunya paling tinggi 
dalam daerah dan menjadi role 
model setiap warga kerajaan                  

di daerah itu dan namun tidak dapat 
mematuhi undang-undang dan 
Warta Kerajaan, macam mana beliau 
akan dapat kredibiliti menjadi 
tauladan yang baik untuk anak-anak 
bawahannya. 

 
Difahami DO dan warga jabatan 
daerah pun manusia biasa, yang ada 
keluarga dan perlu quality time 
bersama keluarga, “bijak pandaitah 
durang” menangani isu sebagai role 
model dan menjalankan tugas dalam 
menjaga kesejahteraan rakyat sambil 
menjadi wakil kerajaan. 
 
Work Permit Holder. Kaola/saya 
difahamkan bahawa Menteri Hal 
Ehwal Dalam Negeri bertanggung 
jawab mengeluarkan kuota Work 
Permit setelah mendapat kepastian 
dari MPEC, tiada orang tempatan 
yang berkelayakan atau mahu 
mengambil kerja yang ditawarkan. 
Mohon pencerahan berapa 
banyakkah work permit yang telah 
dikeluarkan dan masih valid hingga 
hari ini dan pecahan kategori trade 
level dan berapa lama Work Permit 
seorang individu dikeluarkan?. 
 

2. Adakah mechanism atau agensi 
mana yang dipertanggungjawabkan 
untuk penilaian sama ada Work 
Permit yang pernah dikeluarkan itu 
masih diperlukan terus-menerus dan 
adakah pemantauan ad-hoc 
verification kalau betul Work Permit 
yang telah dikeluarkan memenuhi 
sebab asal ia dipohon dan 
dikeluarkan dan ini mengelakkan 
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supaya tidak disalahgunakan iaitu 
diniagakan Work Permit maka timbul 
term freelance worker yang bekerja 
tanpa majikan yang boleh 
dikategorikan sebagai human 
trafficking?   

Cadangan: 

i. Seperti yang kaola syorkan dalam 
perbahasan Bajet Jabatan 
Perdana Menteri - MPEC, ada 
kaola syorkan dikenakan levy 
yang sepatutnya bagi setiap Work 
Permit di luar kategori tertentu 
tidak termasuk domestic helper, 
healthcare giver, penjaga warga 
OKU ataupun kategori yang 
serupa.; dan 
 

ii. Setiap permit yang dikeluarkan 
levynya ditingkatkan dari tahun 
ke tahun apabila Work Permit itu 
diperbaharui. Kaola syorkan 
seluruh levy yang dikumpulkan 
dan dimasukkan dalam Dana 
Pembangunan Kemahiran yang 
dikendalikan oleh Human 
Resource Development Council 
yang dianggotai oleh wakil-wakil 
industri pendidikan dan industri 
kerajaan yang berpatutan.  Tugas 
Human Resource Development 
Council ini semata-mata untuk 
memastikan dana tersebut 
digunakan untuk melatih anak 
tempatan untuk mengambil alih 
Work Permit holder itu.   

Dengan levy yang dinaikkan levynya 
setiap sekali diperbaharui, akan 
sendirinya menjadi ganjaran atau 

insentif untuk syarikat berusaha 
mencari penggantinya dari anak 
tempatan yang sudah dilatih dari 
pusat pembangunan dan mengambil 
anak muda yang sudah dilatih dari 
Pusat Pembangunan Belia.  Ini akan 
mencapai 3 matlamat: 

i. Membantu bisnes tempatan 
mendapatkan warga pekerja 
yang mahir dengan mengambil 
Work Permit jika tidak ada orang 
kita yang mahu atau dapat 
mengerjakan kerja itu.; 

 
ii. Mendapatkan dana untuk 

pembangunan kemahiran yang 
disumbang oleh bisnes dengan 
tidak mengganggu dana 
kerajaan.; dan 

 
iii. Menggantikan Work Permit 

holder dengan warga tempatan 
yang mahir.  

 
3. Tempat perniagaan di bawah kawalan 

Lembaga Bandaran MOHA yang kosong 
atau tidak beroperasi yang akan 
memberi beban longgokan sewa yang 
tidak dibayar. Terdapat banyak petak 
kedai, bangku perniagaan                    
dalam bangunan-bangunan komersial 
kerajaan atau pasar yang kosong 
berpanjangan.  Mohon pencerahan ada 
statistik menunjukkan berapa banyak 
kekosongan ini dan ada review 
dikendalikan untuk mengetahui apa 
sebab dan kalau ada bantuan yang 
perlu dihulurkan kepada pemegang 
lesen untuk meneruskan perniagaan 
ataupun ditolong beri nasihat untuk 
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mengosongkan kedai tersebut untuk 
membagi bangku-bangku yang kosong 
itu kepada orang yang dalam waiting 
list.   

Cadangan:  

i. Mohon kita ‘berigakan’ supaya 
orang awam tahu terma dan syarat 
mendapatkan petak tersebut dan 
tindakan yang akan diambil jika 
peniaga tidak beroperasi sekian 
lama (tidak beroperasi dalam enam 
bulan, dibagi warning) dan jika 
berterusan untuk tidak mereka 
membebankan membayar hutang 
sewa, digalakkan untuk memberi 
peluang petak itu kepada peniaga 
yang lain.; dan 
 

ii. Untuk mengadakan tempat-tempat 
lebih banyak pop up site untuk 
anak-anak. 

 
Yang Berhormat Menteri Hal Ehwal 
Dalam Negeri: Yang Berhormat 
Pengerusi, boleh kaola menjawab dahulu 
takut ‘kelupaan’.   

Yang Berhormat Pengerusi: Yang 
Berhormat berkenaan banyak soalannya. 
Barangkali kita akan pecahkan. 

Yang Berhormat Menteri Hal Ehwal 
Dalam Negeri: Yang Berhormat 
Pengerusi.   

Yang Berhormat Pengerusi: Kalau 
Yang Berhormat Menteri Hal Ehwal 
Dalam Negeri ingin untuk menjawab 
dahulu, barangkali Ahli Yang Berhormat 

berhenti dahulu. Jadi semuanya akan 
puas hati. 

Yang Berhormat Awang Haji Salleh 
Bostaman bin Haji Zainal Abidin:  
Boleh Yang Berhormat Pengerusi. Asal 
kaola diberi peluang untuk menyoal 
terus.   

Yang Berhormat Pengerusi: Silakan 
Yang Berhormat. 

Yang Berhormat Menteri Hal Ehwal 
Dalam Negeri: Terima kasih Yang 
Berhormat Pengerusi.  Terima kasih juga 
kepada Yang Berhormat berkenaan 
dengan soalan-soalan dan cadangan-
cadangan itu: 

1. Kaola akan menjawab saja mengenai 
DO. Terima kasih juga atas 
keprihatinan Yang Berhormat dalam 
memeduli kemaslahatan penduduk  
di daerah-dearah ini iaitu untuk 
memastikan pegawai-pegawai 
dearah tinggal di daerah mereka 
ditempatkan ataupun ditugaskan. 
Pada menjawabnya, memang dalam 
job description pegawai-pegawai 
daerah ini, mereka dikehendaki untuk 
tinggal di dearah mereka ditugaskan.   

Pada masa ini kementerian dan 
jabatan-jabatan daerah sedang 
menguruskan penyediaan logistik 
bagi membolehkan pegawai-pegawai 
daerah ini untuk menetap di daerah 
mereka ditugaskan.  ُ اللّٰه اء   ش     إِنْ 
pegawai-pegawai daerah yang 
dilantik akan tinggal di daerah 
mereka ditugaskan dalam masa 
terdekat ini.  Ini salah satu KPI 

 
 
PETANG HARI KHAMIS, 16HB. SYAABAN 1444H/9HB. MAC 2023M 
  

297 

ataupun sebagaimana yang 
terkandung dalam job description 
pegawai-pegawai daerah ini, Yang 
Berhormat Pengerusi.; dan 

2. Berkenaan dengan warga asing. Pada 
bulan November 2022, Jabatan 
Buruh mengadakan Banci Majikan 
dan Pekerja. Daripada sejumlah 
60,293 orang pekerja asing di negara 
ini, itulah yang valid yang ada dalam 
rekod Jabatan Buruh yang 
dikeluarkan pas-pas mereka untuk 
sama ada bekerja dalam Sektor 
Pembinaan.  Kalau dalam Sektor 
Pembinaan, seramai 16,444 orang 
diikuti dengan Sektor Perdagangan 
Borong dan Runcit, Pembaikan 
Kenderaan sebanyak 12,191 orang 
dan Sektor Aktiviti Penyediaan 
Tempat Tinggal dan Perkhidmatan 
Pemakanan iaitu seramai 8,386 
orang. Kalau kita pecahkan lagi 
perangkaan ini dari segi umur pula, 
majoriti pekerja asing adalah antara 
30-40 tahun iaitu seramai 30,612 
orang.   
 
Manakala, dari segi pendidikan 
seramai 50,643 orang berpendidikan 
dari peringkat menengah, teknikal, 
vokasional ke bawah. Kalau kita              
lihat perangkaannya semasa 
perbincangan berkenaan dengan 
pihak MPEC, Wawasan Brunei 2023, 
unemployment, sebenarnya ada 
ruang untuk anak-anak tempatan 
mengisi. Persoalannya adakah 
mereka mahu, itu kita akan lihat dari 
segi upskilling mereka nanti.  
Daripada jumlah 60,293 orang ini, 

tiga negara yang tertinggi iaitu 
Indonesia, Bangladesh dan 
Philippines. Kita ambil maklum tiga 
negeri ini juga membantu kita dalam 
dari segi construction dan dari segi 
hospitality. 

Dalam usaha memberi peluang 
pekerjaan kepada anak-anak 
tempatan ini, Jabatan Buruh telah 
bekerjasama dengan JobCentre 
Brunei sebagaimana yang kaola 
terangkan juga dalam mukadimah 
bahawa pengesahan perlu didapati 
dari JobCentre Brunei untuk 
memastikan sebelum Lesen Pekerja 
Asing ini dibenarkan oleh Jabatan 
Buruh untuk mengawal kemasukan 
pekerja asing khususnya bagi 
jawatan-jawatan yang dikenal pasti 
berpotensi untuk diisikan oleh anak-
anak tempatan.  

Selain itu, Jabatan Buruh juga 
bekerjasama dengan Manpower 
Planning and Employment Council 
dalam merangka dan melaksanakan 
dasar-dasar yang berkaitan dengan 
perburuhan di negara ini.  Saranan 
Yang Berhormat berkenaan levy ini, 
sudah dibincangkan dengan pihak 
kementerian dan kementerian-
kementerian yang tertentu. 

   ُ اء  اللّٰه  kalau ada nanti abiskaola ,إِنْ ش 
akan mengongsikan apa saja 
keputusan perbincangan itu untuk 
memastikan ia dapat dilaksanakan 
durable and practical to implement, 
Yang Berhormat Pengerusi.  
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mengosongkan kedai tersebut untuk 
membagi bangku-bangku yang kosong 
itu kepada orang yang dalam waiting 
list.   

Cadangan:  

i. Mohon kita ‘berigakan’ supaya 
orang awam tahu terma dan syarat 
mendapatkan petak tersebut dan 
tindakan yang akan diambil jika 
peniaga tidak beroperasi sekian 
lama (tidak beroperasi dalam enam 
bulan, dibagi warning) dan jika 
berterusan untuk tidak mereka 
membebankan membayar hutang 
sewa, digalakkan untuk memberi 
peluang petak itu kepada peniaga 
yang lain.; dan 
 

ii. Untuk mengadakan tempat-tempat 
lebih banyak pop up site untuk 
anak-anak. 

 
Yang Berhormat Menteri Hal Ehwal 
Dalam Negeri: Yang Berhormat 
Pengerusi, boleh kaola menjawab dahulu 
takut ‘kelupaan’.   

Yang Berhormat Pengerusi: Yang 
Berhormat berkenaan banyak soalannya. 
Barangkali kita akan pecahkan. 

Yang Berhormat Menteri Hal Ehwal 
Dalam Negeri: Yang Berhormat 
Pengerusi.   

Yang Berhormat Pengerusi: Kalau 
Yang Berhormat Menteri Hal Ehwal 
Dalam Negeri ingin untuk menjawab 
dahulu, barangkali Ahli Yang Berhormat 

berhenti dahulu. Jadi semuanya akan 
puas hati. 

Yang Berhormat Awang Haji Salleh 
Bostaman bin Haji Zainal Abidin:  
Boleh Yang Berhormat Pengerusi. Asal 
kaola diberi peluang untuk menyoal 
terus.   

Yang Berhormat Pengerusi: Silakan 
Yang Berhormat. 

Yang Berhormat Menteri Hal Ehwal 
Dalam Negeri: Terima kasih Yang 
Berhormat Pengerusi.  Terima kasih juga 
kepada Yang Berhormat berkenaan 
dengan soalan-soalan dan cadangan-
cadangan itu: 

1. Kaola akan menjawab saja mengenai 
DO. Terima kasih juga atas 
keprihatinan Yang Berhormat dalam 
memeduli kemaslahatan penduduk  
di daerah-dearah ini iaitu untuk 
memastikan pegawai-pegawai 
dearah tinggal di daerah mereka 
ditempatkan ataupun ditugaskan. 
Pada menjawabnya, memang dalam 
job description pegawai-pegawai 
daerah ini, mereka dikehendaki untuk 
tinggal di dearah mereka ditugaskan.   

Pada masa ini kementerian dan 
jabatan-jabatan daerah sedang 
menguruskan penyediaan logistik 
bagi membolehkan pegawai-pegawai 
daerah ini untuk menetap di daerah 
mereka ditugaskan.  ُ اللّٰه اء   ش     إِنْ 
pegawai-pegawai daerah yang 
dilantik akan tinggal di daerah 
mereka ditugaskan dalam masa 
terdekat ini.  Ini salah satu KPI 
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ataupun sebagaimana yang 
terkandung dalam job description 
pegawai-pegawai daerah ini, Yang 
Berhormat Pengerusi.; dan 

2. Berkenaan dengan warga asing. Pada 
bulan November 2022, Jabatan 
Buruh mengadakan Banci Majikan 
dan Pekerja. Daripada sejumlah 
60,293 orang pekerja asing di negara 
ini, itulah yang valid yang ada dalam 
rekod Jabatan Buruh yang 
dikeluarkan pas-pas mereka untuk 
sama ada bekerja dalam Sektor 
Pembinaan.  Kalau dalam Sektor 
Pembinaan, seramai 16,444 orang 
diikuti dengan Sektor Perdagangan 
Borong dan Runcit, Pembaikan 
Kenderaan sebanyak 12,191 orang 
dan Sektor Aktiviti Penyediaan 
Tempat Tinggal dan Perkhidmatan 
Pemakanan iaitu seramai 8,386 
orang. Kalau kita pecahkan lagi 
perangkaan ini dari segi umur pula, 
majoriti pekerja asing adalah antara 
30-40 tahun iaitu seramai 30,612 
orang.   
 
Manakala, dari segi pendidikan 
seramai 50,643 orang berpendidikan 
dari peringkat menengah, teknikal, 
vokasional ke bawah. Kalau kita              
lihat perangkaannya semasa 
perbincangan berkenaan dengan 
pihak MPEC, Wawasan Brunei 2023, 
unemployment, sebenarnya ada 
ruang untuk anak-anak tempatan 
mengisi. Persoalannya adakah 
mereka mahu, itu kita akan lihat dari 
segi upskilling mereka nanti.  
Daripada jumlah 60,293 orang ini, 

tiga negara yang tertinggi iaitu 
Indonesia, Bangladesh dan 
Philippines. Kita ambil maklum tiga 
negeri ini juga membantu kita dalam 
dari segi construction dan dari segi 
hospitality. 

Dalam usaha memberi peluang 
pekerjaan kepada anak-anak 
tempatan ini, Jabatan Buruh telah 
bekerjasama dengan JobCentre 
Brunei sebagaimana yang kaola 
terangkan juga dalam mukadimah 
bahawa pengesahan perlu didapati 
dari JobCentre Brunei untuk 
memastikan sebelum Lesen Pekerja 
Asing ini dibenarkan oleh Jabatan 
Buruh untuk mengawal kemasukan 
pekerja asing khususnya bagi 
jawatan-jawatan yang dikenal pasti 
berpotensi untuk diisikan oleh anak-
anak tempatan.  

Selain itu, Jabatan Buruh juga 
bekerjasama dengan Manpower 
Planning and Employment Council 
dalam merangka dan melaksanakan 
dasar-dasar yang berkaitan dengan 
perburuhan di negara ini.  Saranan 
Yang Berhormat berkenaan levy ini, 
sudah dibincangkan dengan pihak 
kementerian dan kementerian-
kementerian yang tertentu. 

   ُ اء  اللّٰه  kalau ada nanti abiskaola ,إِنْ ش 
akan mengongsikan apa saja 
keputusan perbincangan itu untuk 
memastikan ia dapat dilaksanakan 
durable and practical to implement, 
Yang Berhormat Pengerusi.  
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Itu sahaja Yang Berhormat Pengerusi, 
yang dapat kaola jawab dulu sementara, 
berkenaan tempat berjaja, nanti kaola 
menjawabnya.  Terima kasih. 

Yang Berhormat Pengerusi: Silakan 
Yang Berhormat Awang Haji Salleh 
Bostaman bin Haji Zainal Abidin. 

 
Yang Berhormat Awang Haji Salleh 
Bostaman bin Haji Zainal Abidin:  
Terima kasih, Yang Berhormat 
Pengerusi.  Kaola sambung.  Kaola masih 
mencari tempat kaola berhenti tadi, Yang 
Berhormat Pengerusi: 
 
3(a). Hal mengenai petak-petak kosong 

tadi.  Cadangan kaola ialah untuk 
mengadakan lebih banyak pop up 
sites untuk anak-anak muda 
tempatan kita dapat berniaga 
tanpa polisi syarat-syarat lesen 
dan murah asalkan berniaga yang 
legal yang diusahakan sendiri dan 
bukan pekerja luar.  Ini akan 
menceriakan daerah dan memberi 
peluang perniagaan kepada anak-
anak muda kita. 
 

Pemantauan tempat berniaga 
yang khusus untuk bumiputera 
dan anak tempatan, biar 
diusahakan oleh bumiputera dan 
anak tempatan.  Misalannya, ada 
kompleks perniagaan bumiputera 
yang kalau dilihat dari luar macam 
tidak ada bumiputera yang 
menjalankannya dan ada 
berkemungkinan besar tempat itu 
disewakan untuk orang luar 
menjalankan dan menggunakan 

lesen orang tempatan.  Mungkin 
Kementerian Hal Ehwal Dalam 
Negeri (MOHA) membuat 
pemantauan untuk mencari dan 
memastikan bahawa tempat 
berjualan yang bergelar 
bumiputera dan orang tempatan, 
biarlah orang tempatan yang 
menjalankannya.; dan 
 

4. Pemangku jawatan Penghulu dan 
Ketua Kampung.  Kaola sudah 
fahami, dijawab tadi, menyampuk 
sedikit isu pemangku penghulu dan 
ketua kampung walaupun ada Yang 
Berhormat Menteri menjelaskan.  
لِلّٰه  مْدُ  ح 

ْ
ل
َ
أ usaha giat kementerian 

untuk mengisikan jawatan-jawatan 
Penghulu dan Ketua Kampung untuk 
menjawat jawatan yang 
berkelayakan dalam skim baharu 
sedang giat dijalankan dan 
difahamkan tadi sebanyak 30-40 
kekosongan sudah pun diisi oleh 
calon-calon yang muda dan 
mempunyai kelulusan dalam skim 
baharu. 
 

لِلّٰه  .5 مْدُ  ح 
ْ
ل
َ
أ  Kementerian Hal Ehwal 

Dalam Negeri (MOHA) akan ada satu 
era baharu dalam mengisi jawatan 
Penghulu dan Ketua Kampung yang 
berpelajaran tinggi dan yang akan 
diberi profesion 5 tahun pertama dan 
dalam tempoh pekerjaan 10 tahun. 

Soalan, kaola difahamkan sementara 
menunggu penghulu dan ketua 
kampung yang berkelayakan diambil 
mengikut skim baharu, semua 
pemegang jawatan Penghulu dan 
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Ketua Kampung yang ada pada masa 
itu diberhentikan perkhidmatan 
mereka. Ada sebahagian mereka 
ditawarkan semula menjadi 
Pemangku Penghulu dan Ketua 
Kampung dalam kampung mereka 
dengan tanggungjawab yang sama 
tetapi dengan terma menerima elaun 
sahaja.  Kasihan, ada yang hendak 
membantah dan keluar tetapi 
kebanyakannya menyanggupi kerana 
‘tertindas’ tekanan ekonomi pada 
masa sekarang ini.  Ada orang yang 
berpendapat  مْدُ لِلّٰه ح 

ْ
ل
َ
أ

Yang Berhormat Pengerusi: Ahli 
Yang Berhormat. Saya kira, tidak ada 
orang ‘tertindas’ dalam hal ini. 

Yang Berhormat Awang Haji Salleh 
Bostaman bin Haji Zainal Abidin:  
Mohon maaf, kalau salah wording.       
لِلّٰه  مْدُ  ح 

ْ
ل
َ
 ada yang berpendapat ,أ

keprihatinan kementerian mengenang 
jasa mereka dengan memberi peluang 
bagi mereka memangku dan ada yang 
berpendapat membuat andaian yang 
lain.  Moga-moga kita mengambil apa 
yang baik sahaja, dengan niat 
membantu.

Cadangan: 

Kaola syorkan supaya mana-mana 
pemangku penghulu dan ketua kampung 
yang telah diberhentikan tetapi 
menyanggupi memangku sehingga 
sekian lama sampai adanya pengganti 
kekal, diberikan satu imbalan one-off 
compensation atau anugerah pada akhir 
tempoh mereka berkhidmat. 

Mana-mana Pemangku Penghulu dan 
Ketua Kampung yang berprestasi tinggi, 
walaupun tidak mempunyai kelayakan 
akademik yang diperlukan menurut skim 
baharu, diberi peluang untuk 
ditandingkan sebagai calon dan biar 
warga kampung membuat keputusan 
memilih mereka atau tidak.; dan 

Kaola teruskan satu soalan lagi, Yang 
Berhormat Pengerusi. Rumah-rumah 
kerajaan di kawasan bandar yang 
kosong, yang tidak didiami dan kurang 
pantauan hingga usang dan terbengkalai 
tidak diuruskan. 

Soalan: 
Apakah Pelan Tindakan Jabatan Daerah 
atau Lembaga Bandaran di kesemua 
empat daerah untuk membuat inventori, 
rumah-rumah dan flat kerajaan yang 
kosong yang tidak didiami sekian lama ini 
dan adakah pelan untuk melibatkan 
agensi kerajaan whole of government 
approach untuk membuat penilaian dan 
mengubah suai rumah-rumah dan flat-
flat kosong ini atau ditukar purpose dari 
tempat tinggal pegawai kerajaan kepada 
tempat tinggal orang-orang yang kurang 
berkemampuan atau dijadikan fasiliti 
untuk kegunaan orang tertentu seperti 
institusi MPK dan NGO ? 

Terima kasih, Yang Berhormat Pengerusi 
dan terima kasih Yang Berhormat 
Menteri Hal Ehwal Dalam Negeri.  
Sebelum berundur, izinkan kaola 
memohon maaf dan mengambil 
kesempatan untuk mengucapkan terima 
kasih kepada semua pegawai berpakaian 
seragam (uniform) dan penyelamat 
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Itu sahaja Yang Berhormat Pengerusi, 
yang dapat kaola jawab dulu sementara, 
berkenaan tempat berjaja, nanti kaola 
menjawabnya.  Terima kasih. 

Yang Berhormat Pengerusi: Silakan 
Yang Berhormat Awang Haji Salleh 
Bostaman bin Haji Zainal Abidin. 

 
Yang Berhormat Awang Haji Salleh 
Bostaman bin Haji Zainal Abidin:  
Terima kasih, Yang Berhormat 
Pengerusi.  Kaola sambung.  Kaola masih 
mencari tempat kaola berhenti tadi, Yang 
Berhormat Pengerusi: 
 
3(a). Hal mengenai petak-petak kosong 

tadi.  Cadangan kaola ialah untuk 
mengadakan lebih banyak pop up 
sites untuk anak-anak muda 
tempatan kita dapat berniaga 
tanpa polisi syarat-syarat lesen 
dan murah asalkan berniaga yang 
legal yang diusahakan sendiri dan 
bukan pekerja luar.  Ini akan 
menceriakan daerah dan memberi 
peluang perniagaan kepada anak-
anak muda kita. 
 

Pemantauan tempat berniaga 
yang khusus untuk bumiputera 
dan anak tempatan, biar 
diusahakan oleh bumiputera dan 
anak tempatan.  Misalannya, ada 
kompleks perniagaan bumiputera 
yang kalau dilihat dari luar macam 
tidak ada bumiputera yang 
menjalankannya dan ada 
berkemungkinan besar tempat itu 
disewakan untuk orang luar 
menjalankan dan menggunakan 

lesen orang tempatan.  Mungkin 
Kementerian Hal Ehwal Dalam 
Negeri (MOHA) membuat 
pemantauan untuk mencari dan 
memastikan bahawa tempat 
berjualan yang bergelar 
bumiputera dan orang tempatan, 
biarlah orang tempatan yang 
menjalankannya.; dan 
 

4. Pemangku jawatan Penghulu dan 
Ketua Kampung.  Kaola sudah 
fahami, dijawab tadi, menyampuk 
sedikit isu pemangku penghulu dan 
ketua kampung walaupun ada Yang 
Berhormat Menteri menjelaskan.  
لِلّٰه  مْدُ  ح 

ْ
ل
َ
أ usaha giat kementerian 

untuk mengisikan jawatan-jawatan 
Penghulu dan Ketua Kampung untuk 
menjawat jawatan yang 
berkelayakan dalam skim baharu 
sedang giat dijalankan dan 
difahamkan tadi sebanyak 30-40 
kekosongan sudah pun diisi oleh 
calon-calon yang muda dan 
mempunyai kelulusan dalam skim 
baharu. 
 

لِلّٰه  .5 مْدُ  ح 
ْ
ل
َ
أ  Kementerian Hal Ehwal 

Dalam Negeri (MOHA) akan ada satu 
era baharu dalam mengisi jawatan 
Penghulu dan Ketua Kampung yang 
berpelajaran tinggi dan yang akan 
diberi profesion 5 tahun pertama dan 
dalam tempoh pekerjaan 10 tahun. 

Soalan, kaola difahamkan sementara 
menunggu penghulu dan ketua 
kampung yang berkelayakan diambil 
mengikut skim baharu, semua 
pemegang jawatan Penghulu dan 
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Ketua Kampung yang ada pada masa 
itu diberhentikan perkhidmatan 
mereka. Ada sebahagian mereka 
ditawarkan semula menjadi 
Pemangku Penghulu dan Ketua 
Kampung dalam kampung mereka 
dengan tanggungjawab yang sama 
tetapi dengan terma menerima elaun 
sahaja.  Kasihan, ada yang hendak 
membantah dan keluar tetapi 
kebanyakannya menyanggupi kerana 
‘tertindas’ tekanan ekonomi pada 
masa sekarang ini.  Ada orang yang 
berpendapat  مْدُ لِلّٰه ح 

ْ
ل
َ
أ

Yang Berhormat Pengerusi: Ahli 
Yang Berhormat. Saya kira, tidak ada 
orang ‘tertindas’ dalam hal ini. 

Yang Berhormat Awang Haji Salleh 
Bostaman bin Haji Zainal Abidin:  
Mohon maaf, kalau salah wording.       
لِلّٰه  مْدُ  ح 

ْ
ل
َ
 ada yang berpendapat ,أ

keprihatinan kementerian mengenang 
jasa mereka dengan memberi peluang 
bagi mereka memangku dan ada yang 
berpendapat membuat andaian yang 
lain.  Moga-moga kita mengambil apa 
yang baik sahaja, dengan niat 
membantu.

Cadangan: 

Kaola syorkan supaya mana-mana 
pemangku penghulu dan ketua kampung 
yang telah diberhentikan tetapi 
menyanggupi memangku sehingga 
sekian lama sampai adanya pengganti 
kekal, diberikan satu imbalan one-off 
compensation atau anugerah pada akhir 
tempoh mereka berkhidmat. 

Mana-mana Pemangku Penghulu dan 
Ketua Kampung yang berprestasi tinggi, 
walaupun tidak mempunyai kelayakan 
akademik yang diperlukan menurut skim 
baharu, diberi peluang untuk 
ditandingkan sebagai calon dan biar 
warga kampung membuat keputusan 
memilih mereka atau tidak.; dan 

Kaola teruskan satu soalan lagi, Yang 
Berhormat Pengerusi. Rumah-rumah 
kerajaan di kawasan bandar yang 
kosong, yang tidak didiami dan kurang 
pantauan hingga usang dan terbengkalai 
tidak diuruskan. 

Soalan: 
Apakah Pelan Tindakan Jabatan Daerah 
atau Lembaga Bandaran di kesemua 
empat daerah untuk membuat inventori, 
rumah-rumah dan flat kerajaan yang 
kosong yang tidak didiami sekian lama ini 
dan adakah pelan untuk melibatkan 
agensi kerajaan whole of government 
approach untuk membuat penilaian dan 
mengubah suai rumah-rumah dan flat-
flat kosong ini atau ditukar purpose dari 
tempat tinggal pegawai kerajaan kepada 
tempat tinggal orang-orang yang kurang 
berkemampuan atau dijadikan fasiliti 
untuk kegunaan orang tertentu seperti 
institusi MPK dan NGO ? 

Terima kasih, Yang Berhormat Pengerusi 
dan terima kasih Yang Berhormat 
Menteri Hal Ehwal Dalam Negeri.  
Sebelum berundur, izinkan kaola 
memohon maaf dan mengambil 
kesempatan untuk mengucapkan terima 
kasih kepada semua pegawai berpakaian 
seragam (uniform) dan penyelamat 
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dalam Kementerian Hal Ehwal Dalam 
Negeri, yang menjalankan tugas dengan 
penuh dedikasi dan berkorban masa 
mereka untuk menjaga dan menjamin 
keselamatan negara dan menjalankan 
tugas dengan penuh dedikasi.  Terima 
kasih.    ُاِلله وَبَرَكَاتُه 

ُ
لَامُ عَلَيْكُمْ وَرَحْمَة وَ السَّ

 
Yang Berhormat Menteri Hal Ehwal 
Dalam Negeri: Terima kasih, Yang 
Berhormat Pengerusi dan terima kasih 
juga kepada Yang Berhormat. 
 
Berkenaan dengan tempat berniaga 
anak-anak tempatan, memang khusus 
untuk bumiputera. Kalau Ahli Yang 
Berhormat melihat ada bukan 
bumiputera, bukannya disebabkan 
kurang pemantuan.  Sebenarnya, siapa 
yang membawa mereka itulah yang 
kitani check dulu.   
 
Untuk makluman, Ahli-Ahli Yang 
Berhormat jua, Pasar Aneka Seria 
sebagai contoh, lama sudah tidak 
digunakan memandangkan tidak ada 
sambutan oleh peniaga-peniaga 
disebabkan lokasi yang kurang strategik. 
Maka, Lembaga Bandaran Kuala Belait 
dan Seria sudah membuat pelbagai 
usaha untuk menarik lebih ramai peniaga 
untuk beroperasi dan berjaja di pasar 
berkenaan.  Ini khusus untuk bumiputera 
jua.  Sebagai contoh baru-baru ini, satu 
iklan telah dibukakan pada 7hb. hingga 
21hb. Februari 2023M, dan hanya 5 
peniaga sahaja yang berminat untuk 
mengisikan Pasar Aneka Seria itu.  
 
Untuk makluman Ahli Yang Berhormat 
seramai 38 peniaga yang berjaja di Tamu 

Kampung Baru, Sungai Bera yang pada 
masa ini ditutup disebabkan oleh tempat 
tersebut tidak selamat untuk berniaga 
atas penilaian pihak Kementerian 
Kesihatan.   
 
Semuanya menunjukkan minat untuk 
terus berniaga di Pasar Aneka tersebut 
لِلّٰه  مْدُ  ح 

ْ
ل
َ
 jua usaha Lembaga Bandaran أ

Kuala Belait dan Seria jua akan dapat 
dilaksanakan.  Jika projek ini berjaya 
hasrat seluruh jabatan bandaran kecuali 
Daerah Temburong, sebagai contoh 
kalau semua ‘penamu’ ini diberikan 
peluang untuk berniaga 7 hari dalam 
seminggu dapat diisikan sebagai contoh: 

i. Hari Isnin hingga Rabu di Pasar 
Aneka Seria.; 

ii. Hari Khamis hingga Jumaat di Tamu 
Tutong.; dan 

iii. Manakala Sabtu dan Ahad di Tamu 
Tudung Saji Kuala Belait. 

Sebenarnya ‘penamu-penamu’ ini 
walaupun ia berniaga di Daerah Tutong, 
mereka juga berniaga di Daerah Belait 
Beliat dan Seria untuk menjual barangan 
mereka.  Berkenaan dengan Kedai 
Bumiputera Kuala Belait dan Seria, 
sebenarnya kontrak penyewaan                 
di tingkat 2 itu baru jua tamat dengan 
Syarikat Brunei Shell Petroleum jadi, 
masa ini Lembaga Bandaran Kuala Belait 
dan Seria akan membukakan tawaran 
kepada peniaga-peniaga yang berminat 
yang terdiri daripada bumiputera sahaja 
dan lantai bawah dan tingkat 1 pada 
masa ini masih beroperasi dan diisikan 
oleh peniaga-peniaga bumiputera,                 
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di bawah kawalan Lembaga Bandaran 
Kuala Belait dan Seria.  Mana-mana 
kedai-kedai kosong yang lain yang 
commercial entity itu bukan di bawah 
bidang Lembaga Bandaran Kuala Belait 
dan Seria Yang Berhormat, Ahli-Ahli Yang 
Berhormat Pengerusi. 
 
Berkenaan dengan rumah kosong 
Kementerian Kewangan dan Ekonomi 
ada satu jawatankuasa menangani 
bangunan-bangunan ini dari tahun lepas   
sudah diinventorisekan bangunan-
bangunan kosong yang tidak diguna 
pakai, mungkin itu tidak dapat jua kaola 
memaklumkan untuk apa kegunaan 
gedung berkenaan.  
 
Jawatankuasa dipengerusikan oleh Yang 
Berhormat Menteri di Jabatan Perdana 
Menteri dan Menteri Kewangan dan 
Ekonomi II dan Yang Berhormat Menteri 
Pembangunan untuk meneruskan 
kegunaan bangunan-bangunan kosong 
sama ada ‘diusai’ itu saja yang dapat 
kaola jawab Yang Berhormat Pengerusi. 
 
Yang Berhormat Menteri di Jabatan 
Perdana Menteri dan Menteri 
Kewangan dan Ekonomi II: Terima 
kasih Yang Berhormat Pengerusi. Isu 
mengenai bangunan-bangunan kerajaan 
yang kosong pada masa ini ada satu 
jawatankuasa untuk meneliti isu perkara-
perkara ini. Masa ini bekerjasama dengan 
Kementerian Pembangunan untuk 
diinventorise semua bangunan kerajaan 
supaya sekiranya kementerian ada 
bangunan yang kosong di bawah jagaan 
mereka yang tidak digunakan 
dicentralised kepada satu inventory.   

Jika ada kementerian lain yang berguna 
bangunan yang dapat digunakan boleh 
diberi atau reassigned kepada 
kementerian lain. Tidak lagi dipegang 
oleh kementerian asal sehingga terbiar, 
tidak terjaga dan sebagainya.  Itulah satu 
usaha untuk kitani mencentralised 
bangunan di bawah kerajaan supaya 
dapat dioptimumkan lagi dari segi 
penggunaannya dan penjagaannya.  
Terima kasih. 
 
Yang Berhormat Menteri Hal Ehwal 
Dalam Negeri: Yang Berhormat 
Pengerusi. Satu lagi yang kaola belum 
jawab mengenai ketua kampung yang 
diberhentikan kalau diikut skim baharu 
mesti syarat kelulusan minimumnya ada 
perkhidmatan 10 tahun. Jadi, mana-
mana yang lebih 10 tahun menamatkan 
perkhidmatan, mana-mana yang tidak 
memenuhi syarat akademik pun 
ditamatkan.  Mereka ini pun diberikan 
baksis selepas ditamatkan dan tidak 
dibiarkan begitu sahaja.  Itu sahaja Yang 
Berhormat Pengerusi. 
 
Yang Berhormat Pengerusi: Saya 
persilakan sekarang Yang Berhormat 
Awang Haji Daud bin Jihan. 
 
Yang Berhormat Awang Haji Daud 
bin Jihan: Terima kasih Yang Berhormat 
Pengerusi.  
 

حْيم نِ الرَّ حْم  َٰ ِ الرَّ  اللهِ  بِسْمِ اللّٰه
ُ
ة حْم  ر  لَيْكُمْ و  مُ ع  لا  كَاتُهُ   السَّ ر  ب  و    

Pertama sekali, kaola merakamkan 
terima kasih dan tahniah kepada Yang 
Berhormat Menteri Hal Ehwal Dalam 
Negeri atas Pembentangan Belanjawan 
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dalam Kementerian Hal Ehwal Dalam 
Negeri, yang menjalankan tugas dengan 
penuh dedikasi dan berkorban masa 
mereka untuk menjaga dan menjamin 
keselamatan negara dan menjalankan 
tugas dengan penuh dedikasi.  Terima 
kasih.    ُاِلله وَبَرَكَاتُه 

ُ
لَامُ عَلَيْكُمْ وَرَحْمَة وَ السَّ

 
Yang Berhormat Menteri Hal Ehwal 
Dalam Negeri: Terima kasih, Yang 
Berhormat Pengerusi dan terima kasih 
juga kepada Yang Berhormat. 
 
Berkenaan dengan tempat berniaga 
anak-anak tempatan, memang khusus 
untuk bumiputera. Kalau Ahli Yang 
Berhormat melihat ada bukan 
bumiputera, bukannya disebabkan 
kurang pemantuan.  Sebenarnya, siapa 
yang membawa mereka itulah yang 
kitani check dulu.   
 
Untuk makluman, Ahli-Ahli Yang 
Berhormat jua, Pasar Aneka Seria 
sebagai contoh, lama sudah tidak 
digunakan memandangkan tidak ada 
sambutan oleh peniaga-peniaga 
disebabkan lokasi yang kurang strategik. 
Maka, Lembaga Bandaran Kuala Belait 
dan Seria sudah membuat pelbagai 
usaha untuk menarik lebih ramai peniaga 
untuk beroperasi dan berjaja di pasar 
berkenaan.  Ini khusus untuk bumiputera 
jua.  Sebagai contoh baru-baru ini, satu 
iklan telah dibukakan pada 7hb. hingga 
21hb. Februari 2023M, dan hanya 5 
peniaga sahaja yang berminat untuk 
mengisikan Pasar Aneka Seria itu.  
 
Untuk makluman Ahli Yang Berhormat 
seramai 38 peniaga yang berjaja di Tamu 

Kampung Baru, Sungai Bera yang pada 
masa ini ditutup disebabkan oleh tempat 
tersebut tidak selamat untuk berniaga 
atas penilaian pihak Kementerian 
Kesihatan.   
 
Semuanya menunjukkan minat untuk 
terus berniaga di Pasar Aneka tersebut 
لِلّٰه  مْدُ  ح 

ْ
ل
َ
 jua usaha Lembaga Bandaran أ

Kuala Belait dan Seria jua akan dapat 
dilaksanakan.  Jika projek ini berjaya 
hasrat seluruh jabatan bandaran kecuali 
Daerah Temburong, sebagai contoh 
kalau semua ‘penamu’ ini diberikan 
peluang untuk berniaga 7 hari dalam 
seminggu dapat diisikan sebagai contoh: 

i. Hari Isnin hingga Rabu di Pasar 
Aneka Seria.; 

ii. Hari Khamis hingga Jumaat di Tamu 
Tutong.; dan 

iii. Manakala Sabtu dan Ahad di Tamu 
Tudung Saji Kuala Belait. 

Sebenarnya ‘penamu-penamu’ ini 
walaupun ia berniaga di Daerah Tutong, 
mereka juga berniaga di Daerah Belait 
Beliat dan Seria untuk menjual barangan 
mereka.  Berkenaan dengan Kedai 
Bumiputera Kuala Belait dan Seria, 
sebenarnya kontrak penyewaan                 
di tingkat 2 itu baru jua tamat dengan 
Syarikat Brunei Shell Petroleum jadi, 
masa ini Lembaga Bandaran Kuala Belait 
dan Seria akan membukakan tawaran 
kepada peniaga-peniaga yang berminat 
yang terdiri daripada bumiputera sahaja 
dan lantai bawah dan tingkat 1 pada 
masa ini masih beroperasi dan diisikan 
oleh peniaga-peniaga bumiputera,                 
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di bawah kawalan Lembaga Bandaran 
Kuala Belait dan Seria.  Mana-mana 
kedai-kedai kosong yang lain yang 
commercial entity itu bukan di bawah 
bidang Lembaga Bandaran Kuala Belait 
dan Seria Yang Berhormat, Ahli-Ahli Yang 
Berhormat Pengerusi. 
 
Berkenaan dengan rumah kosong 
Kementerian Kewangan dan Ekonomi 
ada satu jawatankuasa menangani 
bangunan-bangunan ini dari tahun lepas   
sudah diinventorisekan bangunan-
bangunan kosong yang tidak diguna 
pakai, mungkin itu tidak dapat jua kaola 
memaklumkan untuk apa kegunaan 
gedung berkenaan.  
 
Jawatankuasa dipengerusikan oleh Yang 
Berhormat Menteri di Jabatan Perdana 
Menteri dan Menteri Kewangan dan 
Ekonomi II dan Yang Berhormat Menteri 
Pembangunan untuk meneruskan 
kegunaan bangunan-bangunan kosong 
sama ada ‘diusai’ itu saja yang dapat 
kaola jawab Yang Berhormat Pengerusi. 
 
Yang Berhormat Menteri di Jabatan 
Perdana Menteri dan Menteri 
Kewangan dan Ekonomi II: Terima 
kasih Yang Berhormat Pengerusi. Isu 
mengenai bangunan-bangunan kerajaan 
yang kosong pada masa ini ada satu 
jawatankuasa untuk meneliti isu perkara-
perkara ini. Masa ini bekerjasama dengan 
Kementerian Pembangunan untuk 
diinventorise semua bangunan kerajaan 
supaya sekiranya kementerian ada 
bangunan yang kosong di bawah jagaan 
mereka yang tidak digunakan 
dicentralised kepada satu inventory.   

Jika ada kementerian lain yang berguna 
bangunan yang dapat digunakan boleh 
diberi atau reassigned kepada 
kementerian lain. Tidak lagi dipegang 
oleh kementerian asal sehingga terbiar, 
tidak terjaga dan sebagainya.  Itulah satu 
usaha untuk kitani mencentralised 
bangunan di bawah kerajaan supaya 
dapat dioptimumkan lagi dari segi 
penggunaannya dan penjagaannya.  
Terima kasih. 
 
Yang Berhormat Menteri Hal Ehwal 
Dalam Negeri: Yang Berhormat 
Pengerusi. Satu lagi yang kaola belum 
jawab mengenai ketua kampung yang 
diberhentikan kalau diikut skim baharu 
mesti syarat kelulusan minimumnya ada 
perkhidmatan 10 tahun. Jadi, mana-
mana yang lebih 10 tahun menamatkan 
perkhidmatan, mana-mana yang tidak 
memenuhi syarat akademik pun 
ditamatkan.  Mereka ini pun diberikan 
baksis selepas ditamatkan dan tidak 
dibiarkan begitu sahaja.  Itu sahaja Yang 
Berhormat Pengerusi. 
 
Yang Berhormat Pengerusi: Saya 
persilakan sekarang Yang Berhormat 
Awang Haji Daud bin Jihan. 
 
Yang Berhormat Awang Haji Daud 
bin Jihan: Terima kasih Yang Berhormat 
Pengerusi.  
 

حْيم نِ الرَّ حْم  َٰ ِ الرَّ  اللهِ  بِسْمِ اللّٰه
ُ
ة حْم  ر  لَيْكُمْ و  مُ ع  لا  كَاتُهُ   السَّ ر  ب  و    

Pertama sekali, kaola merakamkan 
terima kasih dan tahniah kepada Yang 
Berhormat Menteri Hal Ehwal Dalam 
Negeri atas Pembentangan Belanjawan 
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Kementerian Hal Ehwal Dalam Negeri 
pagi tadi.  مْدُ لِلّٰه ح 

ْ
ل
َ
أ

 
Kaola ingin menyuarakan mengenai 
binatang liar. Masalah ini telah pun 
disuarakan dalam Dewan yang mulia ini 
pada sesi permesyuaratan yang lepas.  
Oleh sebab banyak rintihan dan keluhan 
daripada rakyat dan penduduk Negara 
Brunei Darussalam masa kini maka, kaola 
terpanggil untuk menyuarakannya sekali 
lagi dalam permesyuaratan ini.  
Masalahnya tertumpu anjing-anjing liar 
yang tidak ada tuannya ataupun yang 
ada tuannya.   
 
Perkara ini sudah menjadi ‘buah mulut’ 
rakyat sekarang ini bukan sahaja                    
di kawasan perumahan dan di kawasan 
komersial malah di kawasan sekolah-
sekolah dan di kawasan-kawasan jabatan 
kerajaan.  Kalau di kawasan perumahan 
ia membahayakan kepada penduduk 
lebih lagi anak kecil yang bermain                   
di kawasan rumah mereka, kalau               
di kawasan sekolah ia membahayakan 
penuntut-penuntut, ibu bapa penuntut, 
guru-guru dan juga pekerja-pekerja 
sekolah malahan najis-najis binatang ini 
berselerak di kawasan sekolah. 
 
Terima kasih juga kepada Kementerian 
Hal Ehwal Dalam Negeri melalui jabatan-
jabatan yang berkenaan telah banyak 
membuat tindakan dan kaola juga 
difahamkan ada bantuan daripada NGO’s 
untuk menyelesaikan perkara ini.  Namun 
masih ada keluhan-keluhan dan rintihan-
rintihan yang kita dengar. Mendengar 
dari Sesi Muzakarah Kementerian Hal 
Ehwal Dalam Negeri dengan Yang 

Berhormat Wakil-Wakil Daerah. Anjing-
anjing yang menimbulkan masalah ini 
akan ditangkap dan kemudian 
ditempatkan di suatu tempat untuk 
disuntik dan seterusnya menjaga 
kesihatan anjing-anjing ini. Setelah 
anjing-anjing ini sihat, anjing-anjing ini 
akan dilepaskan semula. Ini akan 
menimbulkan masalah baharu kepada 
tempat yang baharu kerana tempat 
penyimpanan anjing-anjing yang 
ditangkap ini berdekatan dengan 
kawasan perumahan. Anjing-anjing ini 
dilepaskan kerana perbelanjaan bagi 
menyediakan makanan kepada anjing ini 
amatlah tinggi.   
 
Masalah ini sudah menjadi masalah 
negara jadi, ‘kitani’ jangan berharap 
kepada Kementerian Hal Ehwal Dalam 
Negeri sahaja yang menangani masalah 
ini. Barangkali whole of government 
approach mengambil peranan ataupun 
diguna pakai diharap perkara ini akan 
ditangani secepatnya sebelum ia 
bertambah menyusahkan rakyat Negara 
Brunei Darussalam.  Sekian terima kasih. 
 
Yang Berhormat Menteri Hal Ehwal 
Dalam Negeri: Terima kasih Yang 
Berhormat Pengerusi dan terima kasih 
juga kepada Yang Berhormat berkenaan 
dengan soalan anjing liar ini.  
Sebagaimana ‘kitani’ bermuzakarah 
dengan Ahli-Ahli Yang Berhormat jua, 
Ahli-Ahli Yang Berhormat maklum 
bahawa jabatan-jabatan bandaran, 
jabatan-jabatan daerah bekerjasama 
dengan NGO’s ini.  
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Adalah difahamkan bahawa untuk 
menjalankan satu tempat especially 
untuk anjing-anjing ini adalah mahal, 
kalau kaola pun memang sudah 
membuat perancangan untuk 
memaklumkan kepada Yang Berhormat 
Pengerusi bagaimana NGO’s ini 
melaksanakan tugas masing-masing. 
   
Salah satu inisiatif yang diambil oleh 
kementerian dan Jabatan Daerah dan 
Jabatan Bandaran ini berunding dengan 
agensi-agensi yang berkepentingan 
sebagai contoh Kementerian Kewangan 
dan Ekonomi, Darussalam Enterprise 
(DARe) untuk memberikan mereka ini 
tempat yang besar dalam menempatkan 
anjing-anjing yang mereka tangkap 
untuk divaksin.  
 
Pada masa ini pun di kawasan Subuk ada 
satu kawasan dengan keluasan 5.2 ekar 
tapi tidak berapa besar because of 
jumlah anjing yang ditangkap semakin 
banyak. Dari segi pemakanan kos 
sebulan itu tinggi. Di jabatan-jabatan 
daerah ataupun bandaran ada 
mengeluarkan Lesen Anjing ini. Lesen-
lesen ini pun dibagi tempoh dalam 
setahun untuk dilesenkan, hasil lesen itu 
disimpan, dijadikan hasil kerajaan. 
 

Ini yang abiskaola bincangkan untuk 
memastikan whole of government, whole 
of nation approach. Kalau kita lihat NGO’s 
ataupun sukarelawan kalau abiskaola 
boleh panggil ‘bisdiorang’ ini. Mereka 
yang berusaha untuk membantu 
kerajaan. Mereka juga menerima 
bantuan-bantuan daripada penderma-

penderma. Kaola setuju sebagaimana 
yang disarankan oleh Yang Berhormat, 
ini bukannya satu pihak melaksanakan 
tapi whole of government mesti kita 
terapkan.   

Itu sahaja Yang Berhormat Pengerusi.  
Berkenaan anjing-anjing ini jua  ُ اء  اللّٰه  إِنْ ش 
Jabatan bandaran atau jabatan daerah 
jua sentiasa bekerjasama untuk 
memastikan anjing-anjing ini tidak 
berkeliaran.  لِلّٰه مْدُ  ح 

ْ
ل
َ
 jua dengan أ

kerjasama NGO’s itu.  Itu sahaja yang 
dapat kaola sampaikan buat masa ini 
Yang Berhormat Pengerusi. 

Yang Berhormat Pengerusi:  Saya 
persilakan sekarang Yang Berhormat Haji 
Awang Sulaiman bin Haji Nasir. 
 
Yang Berhormat Haji Awang 
Sulaiman bin Haji Nasir:  Terima kasih 
Yang Berhormat Pengerusi.  

حْيم نِ الرَّ حْم  َٰ ِ الرَّ كَاتُهُ    بِسْمِ اللّٰه ر  ب   اِلله و 
ُ
ة حْم  ر  لَيْكُمْ و  مُ ع  لا  السَّ

dan salam sejahtera.  Yang Berhormat 
Pengerusi dan Ahli-Ahli Yang Berhormat.
لِلّٰه أ    مْدُ  ح 

ْ
ل  lebih dahulu kaola ingin 

mengucapkan ribuan terima kasih atas 
pencerahan dan mukadimah Yang 
Berhormat Menteri Hal Ehwal Dalam 
Negeri berikan pada sebelah pagi tadi 
iaitu berkaitan dengan jabatan-jabatan                
di bawah Kementerian Hal Ehwal Dalam 
Negeri. 
  
Kaola sukacita menyentuh di bawah 
Tajuk SE12A - Jabatan Bomba dan 
Penyelamat اء    ش  ُ إِنْ  اللّٰه  di Dewan yang 
mulia ini kaola akan membahaskan 
permasalahan yang diberikan kepada 
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Kementerian Hal Ehwal Dalam Negeri 
pagi tadi.  مْدُ لِلّٰه ح 

ْ
ل
َ
أ

 
Kaola ingin menyuarakan mengenai 
binatang liar. Masalah ini telah pun 
disuarakan dalam Dewan yang mulia ini 
pada sesi permesyuaratan yang lepas.  
Oleh sebab banyak rintihan dan keluhan 
daripada rakyat dan penduduk Negara 
Brunei Darussalam masa kini maka, kaola 
terpanggil untuk menyuarakannya sekali 
lagi dalam permesyuaratan ini.  
Masalahnya tertumpu anjing-anjing liar 
yang tidak ada tuannya ataupun yang 
ada tuannya.   
 
Perkara ini sudah menjadi ‘buah mulut’ 
rakyat sekarang ini bukan sahaja                    
di kawasan perumahan dan di kawasan 
komersial malah di kawasan sekolah-
sekolah dan di kawasan-kawasan jabatan 
kerajaan.  Kalau di kawasan perumahan 
ia membahayakan kepada penduduk 
lebih lagi anak kecil yang bermain                   
di kawasan rumah mereka, kalau               
di kawasan sekolah ia membahayakan 
penuntut-penuntut, ibu bapa penuntut, 
guru-guru dan juga pekerja-pekerja 
sekolah malahan najis-najis binatang ini 
berselerak di kawasan sekolah. 
 
Terima kasih juga kepada Kementerian 
Hal Ehwal Dalam Negeri melalui jabatan-
jabatan yang berkenaan telah banyak 
membuat tindakan dan kaola juga 
difahamkan ada bantuan daripada NGO’s 
untuk menyelesaikan perkara ini.  Namun 
masih ada keluhan-keluhan dan rintihan-
rintihan yang kita dengar. Mendengar 
dari Sesi Muzakarah Kementerian Hal 
Ehwal Dalam Negeri dengan Yang 

Berhormat Wakil-Wakil Daerah. Anjing-
anjing yang menimbulkan masalah ini 
akan ditangkap dan kemudian 
ditempatkan di suatu tempat untuk 
disuntik dan seterusnya menjaga 
kesihatan anjing-anjing ini. Setelah 
anjing-anjing ini sihat, anjing-anjing ini 
akan dilepaskan semula. Ini akan 
menimbulkan masalah baharu kepada 
tempat yang baharu kerana tempat 
penyimpanan anjing-anjing yang 
ditangkap ini berdekatan dengan 
kawasan perumahan. Anjing-anjing ini 
dilepaskan kerana perbelanjaan bagi 
menyediakan makanan kepada anjing ini 
amatlah tinggi.   
 
Masalah ini sudah menjadi masalah 
negara jadi, ‘kitani’ jangan berharap 
kepada Kementerian Hal Ehwal Dalam 
Negeri sahaja yang menangani masalah 
ini. Barangkali whole of government 
approach mengambil peranan ataupun 
diguna pakai diharap perkara ini akan 
ditangani secepatnya sebelum ia 
bertambah menyusahkan rakyat Negara 
Brunei Darussalam.  Sekian terima kasih. 
 
Yang Berhormat Menteri Hal Ehwal 
Dalam Negeri: Terima kasih Yang 
Berhormat Pengerusi dan terima kasih 
juga kepada Yang Berhormat berkenaan 
dengan soalan anjing liar ini.  
Sebagaimana ‘kitani’ bermuzakarah 
dengan Ahli-Ahli Yang Berhormat jua, 
Ahli-Ahli Yang Berhormat maklum 
bahawa jabatan-jabatan bandaran, 
jabatan-jabatan daerah bekerjasama 
dengan NGO’s ini.  
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Adalah difahamkan bahawa untuk 
menjalankan satu tempat especially 
untuk anjing-anjing ini adalah mahal, 
kalau kaola pun memang sudah 
membuat perancangan untuk 
memaklumkan kepada Yang Berhormat 
Pengerusi bagaimana NGO’s ini 
melaksanakan tugas masing-masing. 
   
Salah satu inisiatif yang diambil oleh 
kementerian dan Jabatan Daerah dan 
Jabatan Bandaran ini berunding dengan 
agensi-agensi yang berkepentingan 
sebagai contoh Kementerian Kewangan 
dan Ekonomi, Darussalam Enterprise 
(DARe) untuk memberikan mereka ini 
tempat yang besar dalam menempatkan 
anjing-anjing yang mereka tangkap 
untuk divaksin.  
 
Pada masa ini pun di kawasan Subuk ada 
satu kawasan dengan keluasan 5.2 ekar 
tapi tidak berapa besar because of 
jumlah anjing yang ditangkap semakin 
banyak. Dari segi pemakanan kos 
sebulan itu tinggi. Di jabatan-jabatan 
daerah ataupun bandaran ada 
mengeluarkan Lesen Anjing ini. Lesen-
lesen ini pun dibagi tempoh dalam 
setahun untuk dilesenkan, hasil lesen itu 
disimpan, dijadikan hasil kerajaan. 
 

Ini yang abiskaola bincangkan untuk 
memastikan whole of government, whole 
of nation approach. Kalau kita lihat NGO’s 
ataupun sukarelawan kalau abiskaola 
boleh panggil ‘bisdiorang’ ini. Mereka 
yang berusaha untuk membantu 
kerajaan. Mereka juga menerima 
bantuan-bantuan daripada penderma-

penderma. Kaola setuju sebagaimana 
yang disarankan oleh Yang Berhormat, 
ini bukannya satu pihak melaksanakan 
tapi whole of government mesti kita 
terapkan.   

Itu sahaja Yang Berhormat Pengerusi.  
Berkenaan anjing-anjing ini jua  ُ اء  اللّٰه  إِنْ ش 
Jabatan bandaran atau jabatan daerah 
jua sentiasa bekerjasama untuk 
memastikan anjing-anjing ini tidak 
berkeliaran.  لِلّٰه مْدُ  ح 

ْ
ل
َ
 jua dengan أ

kerjasama NGO’s itu.  Itu sahaja yang 
dapat kaola sampaikan buat masa ini 
Yang Berhormat Pengerusi. 

Yang Berhormat Pengerusi:  Saya 
persilakan sekarang Yang Berhormat Haji 
Awang Sulaiman bin Haji Nasir. 
 
Yang Berhormat Haji Awang 
Sulaiman bin Haji Nasir:  Terima kasih 
Yang Berhormat Pengerusi.  

حْيم نِ الرَّ حْم  َٰ ِ الرَّ كَاتُهُ    بِسْمِ اللّٰه ر  ب   اِلله و 
ُ
ة حْم  ر  لَيْكُمْ و  مُ ع  لا  السَّ

dan salam sejahtera.  Yang Berhormat 
Pengerusi dan Ahli-Ahli Yang Berhormat.
لِلّٰه أ    مْدُ  ح 

ْ
ل  lebih dahulu kaola ingin 

mengucapkan ribuan terima kasih atas 
pencerahan dan mukadimah Yang 
Berhormat Menteri Hal Ehwal Dalam 
Negeri berikan pada sebelah pagi tadi 
iaitu berkaitan dengan jabatan-jabatan                
di bawah Kementerian Hal Ehwal Dalam 
Negeri. 
  
Kaola sukacita menyentuh di bawah 
Tajuk SE12A - Jabatan Bomba dan 
Penyelamat اء    ش  ُ إِنْ  اللّٰه  di Dewan yang 
mulia ini kaola akan membahaskan 
permasalahan yang diberikan kepada 
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kaola walaupun barang kali sudah 
diusulkan sebelumnya, hanya mungkin 
belum ada rezeki pihak Jabatan Bomba 
dan Penyelamat kalau kita melihat 
seperti yang disampaikan oleh rakan kita 
tadi Yang Berhormat Dr. Awang Haji 
Mahali bin Haji Momin.  Tugas-tugas 
yang dilakukan oleh Jabatan Bomba dan 
Penyelamat ini memanglah besar dan 
berat kerana tugas-tugas mereka saling 
berkait dengan masyarakat. Mudah-
mudahan dengan usulan ini nanti akan 
dapat sinar yang baik dan seterusnya 
akan mendapat pertimbangan yang 
sewajarnya daripada pihak yang 
berkenaan. 
 
Kaola, 3 usulan yang akan disampaikan 
iaitu: 

1. Memohon perubahan scale tangga 
gaji bagi pegawai dan ahli bomba 
memandangkan sehingga sekarang 
scale tangga gaji masih pada tahap 
yang rendah.; 

 
2. Memohon dikekalkan Elaun Sara 

Hidup selepas sahaja bersara 
daripada perkhidmatan sama seperti 
pesara-pesara yang menerima 
Pencen Perkhidmatan setiap bulan 
sebabnya ada sesetengah pesara ini 
masih menanggung pinjaman yang 
belum selesai serta tanggungan ahli 
keluarga yang masih bersekolah.; 
dan 

3. Seperti Yang Berhormat Menteri Hal 
Ehwal Dalam Negeri maklumkan tadi 
iaitu  ُ اللّٰه اء   ش   firehydrant bomba ini إِنْ 
akan dibaik pulih mana-mana yang 
telah pun rosak dengan peruntukan 

yang telah disediakan. Walau 
bagaimanapun, memohon 
penjelasan bagaimana mengatasi 
isu-isu pili bomba yang sering 
dirosakkan dan ada komponen pada 
pili tersebut dicuri.  Ini sangat 
menyukarkan JabatanBomba dan 
Penyelamat beroperasi jika berlaku 
sebarang kecemasan. 
 

Barangkali itu sahaja yang dapat kaola 
sampaikan.   
 
Yang Berhormat Menteri Hal Ehwal 
Dalam Negeri:  Terima kasih Yang 
Berhormat Pengerusi.  Terima kasih jua 
Yang Berhormat. لِلّٰه  مْدُ  ح 

ْ
ل
َ
 jua masa ini   أ

untuk makluman bahawa Kementerian 
Hal Ehwal Dalam Negeri dan Jabatan 
Bomba dan Penyelamat sedang meneliti 
dan mengkaji Skim Perkhidmatan 
Jabatan Bomba dan Penyelamat, itu 
sahaja yang dapat kaola sampaikan.  
Nanti  ُ اء  اللّٰه  ada keputusan-keputusan إِنْ ش 
tertentu akan dishare. 
 
Yang kedua memohon dikekalkan             
Elaun Sara Hidup selepas saja bersara 
daripada perkhidmatan. Ini sebenarnya, 
sebagaimana yang telah diterangkan 
oleh Yang Berhormat Menteri di Jabatan 
Perdana Menteri dan Menteri Kewangan 
dan Ekonomi II semua mesti jua kita 
sama ratakan, orang yang tidak 
berpencen, menerima berdasarkan 
kepada pengiraan SPK. Kalau untuk 
mengekalkannya tidak juga dapat kita 
beritahu boleh dikekalkan.  Ada Skim 
Persaraan baharu yang akan mengcover 
apa yang disuarakan oleh Yang 
Berhormat itu. 
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Berkenaan dengan bagaimana 
mengatasi isu pili-pili bomba yang sering 
dirosakkan, kalau dikira, it’s a public 
utility. Inilah peranan ketua kampung, 
penghulu mukim untuk memastikan jua 
because pili-pili bomba ini 
kebanyakannya ada di kampung-
kampung, apa jua peranan kita untuk 
memastikan ia tidak dirosakkan, 
sebenarnya yang merosakkan ini ada 
sebab mereka merosakkan, mungkin 
diambilnya atau saja-saja hendak 
merosakkan, mengambil spare-partnya.   
Itulah yang kaola maklumkan semasa 
mukadimah tadi, sebanyak 800 buah 
daripada pili-pili bomba ini telah dikenal 
pasti akan dibaiki secara berfasa.                     
 ُ اللّٰه اء   ش   nanti mungkin whole of إِنْ 
government approach ataupun peranan 
peringkat akar umbi jua memainkan 
peranan penting untuk memastikan pili-
pili bomba ini selamat, tidak kena curi.  
Itu sahaja Yang Berhormat yang dapat 
kaola sampaikan. 
 
Yang Berhormat Pengerusi: Saya 
persilakan sekarang Yang Berhormat 
Pehin Orang Kaya Johan Pahlawan Dato 
Seri Setia Awang Haji Adanan bin 
Begawan Pehin Siraja Khatib Dato Seri 
Setia Haji Mohd. Yusuf. 
 
Yang Berhormat Pehin Orang Kaya 
Johan Pahlawan Dato Seri Setia 
Awang Haji Adanan bin Begawan 
Pehin Siraja Khatib Dato Seri Setia 
Haji Mohd. Yusuf:  Terima kasih Yang 
Berhormat Pengerusi

فِ  َ شْْ
َ
أ عَلََّٰ  مُ 

َ
لَ وَالسَّ ةُ 

َ
لَ وَالصَّ  ، نَ مِي 

َ
عَال

ْ
ال رَبِّ  لِلِّٰ  حَمْدُ 

ْ
 اَل

وَصَحْبِهِ  آلِهِ  وَعَلََّٰ  دٍ  مُحَمَّ دِنَا  سَيِّ  ، نَ مُرْسَلِي 
ْ
وَال نْبِيَاءِ 

َ ْ
 الْ

نَ  جْمَعِي 
َ
  أ

 
وَبَرَكَاتُهُ  اللهِ   

ُ
وَرَحْمَة عَلَيْكُمْ  لَامُ  السَّ   Yang Berhormat 

Pengerusi. Dalam kesempatan ini, kaola 
juga sukacita ingin mengongsikan 
dengan Ahli-Ahli Yang Berhormat yang 
lain untuk mengucapkan tahniah yang 
setinggi-tingginya dan syabas kepada 
Yang Berhormat Menteri Hal Ehwal 
Dalam Negeri yang telah pun 
membentangkan Belanjawan Tahun 
Kewangan 2023/2024 bagi Kementerian 
Hal Ehwal Dalam Negeri yang sangat 
komprehensif. Dengan adanya ciri-ciri 
strategi dan pelan-pelan tindakan yang 
telah dikenal pasti untuk mencapai target 
yang merangkumi pemimpin-pemimpin 
akar umbi dan masyarakat                                
di persekitarannya serta stakeholders’ 
yang berkepentingan.  Kesemuanya 
menjurus meningkatkan keupayaan          
dan penyertaan rakyat dan penduduk 
Negara Brunei Darussalam semata-            
mata memantapkan sosioekonomi, 
kesejahteraan, kualiti hidup yang 
mampan (sustainable) telah menjadi 
harapan kita  ُ اء  اللّٰه إِنْ ش  supaya akan dapat 
mencapai seperti yang dihasratkan 
dengan penuh komitmen, berdedikasi 
serta kerjasama yang kukuh lagi padu 
oleh semua stakeholders’ yang 
berkenaan.  
 
Yang Berhormat Pengerusi. Apa yang 
saya dapat perhatikan hampir kesemua 
isu yang ingin kaola timbulkan telah pun 
diutarakan oleh rakan-rakan sejawatan 
Ahli-Ahli Yang Berhormat. Walau 
bagaimanapun, kaola ingin juga 
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kaola walaupun barang kali sudah 
diusulkan sebelumnya, hanya mungkin 
belum ada rezeki pihak Jabatan Bomba 
dan Penyelamat kalau kita melihat 
seperti yang disampaikan oleh rakan kita 
tadi Yang Berhormat Dr. Awang Haji 
Mahali bin Haji Momin.  Tugas-tugas 
yang dilakukan oleh Jabatan Bomba dan 
Penyelamat ini memanglah besar dan 
berat kerana tugas-tugas mereka saling 
berkait dengan masyarakat. Mudah-
mudahan dengan usulan ini nanti akan 
dapat sinar yang baik dan seterusnya 
akan mendapat pertimbangan yang 
sewajarnya daripada pihak yang 
berkenaan. 
 
Kaola, 3 usulan yang akan disampaikan 
iaitu: 

1. Memohon perubahan scale tangga 
gaji bagi pegawai dan ahli bomba 
memandangkan sehingga sekarang 
scale tangga gaji masih pada tahap 
yang rendah.; 

 
2. Memohon dikekalkan Elaun Sara 

Hidup selepas sahaja bersara 
daripada perkhidmatan sama seperti 
pesara-pesara yang menerima 
Pencen Perkhidmatan setiap bulan 
sebabnya ada sesetengah pesara ini 
masih menanggung pinjaman yang 
belum selesai serta tanggungan ahli 
keluarga yang masih bersekolah.; 
dan 

3. Seperti Yang Berhormat Menteri Hal 
Ehwal Dalam Negeri maklumkan tadi 
iaitu  ُ اللّٰه اء   ش   firehydrant bomba ini إِنْ 
akan dibaik pulih mana-mana yang 
telah pun rosak dengan peruntukan 

yang telah disediakan. Walau 
bagaimanapun, memohon 
penjelasan bagaimana mengatasi 
isu-isu pili bomba yang sering 
dirosakkan dan ada komponen pada 
pili tersebut dicuri.  Ini sangat 
menyukarkan JabatanBomba dan 
Penyelamat beroperasi jika berlaku 
sebarang kecemasan. 
 

Barangkali itu sahaja yang dapat kaola 
sampaikan.   
 
Yang Berhormat Menteri Hal Ehwal 
Dalam Negeri:  Terima kasih Yang 
Berhormat Pengerusi.  Terima kasih jua 
Yang Berhormat. لِلّٰه  مْدُ  ح 

ْ
ل
َ
 jua masa ini   أ

untuk makluman bahawa Kementerian 
Hal Ehwal Dalam Negeri dan Jabatan 
Bomba dan Penyelamat sedang meneliti 
dan mengkaji Skim Perkhidmatan 
Jabatan Bomba dan Penyelamat, itu 
sahaja yang dapat kaola sampaikan.  
Nanti  ُ اء  اللّٰه  ada keputusan-keputusan إِنْ ش 
tertentu akan dishare. 
 
Yang kedua memohon dikekalkan             
Elaun Sara Hidup selepas saja bersara 
daripada perkhidmatan. Ini sebenarnya, 
sebagaimana yang telah diterangkan 
oleh Yang Berhormat Menteri di Jabatan 
Perdana Menteri dan Menteri Kewangan 
dan Ekonomi II semua mesti jua kita 
sama ratakan, orang yang tidak 
berpencen, menerima berdasarkan 
kepada pengiraan SPK. Kalau untuk 
mengekalkannya tidak juga dapat kita 
beritahu boleh dikekalkan.  Ada Skim 
Persaraan baharu yang akan mengcover 
apa yang disuarakan oleh Yang 
Berhormat itu. 
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Berkenaan dengan bagaimana 
mengatasi isu pili-pili bomba yang sering 
dirosakkan, kalau dikira, it’s a public 
utility. Inilah peranan ketua kampung, 
penghulu mukim untuk memastikan jua 
because pili-pili bomba ini 
kebanyakannya ada di kampung-
kampung, apa jua peranan kita untuk 
memastikan ia tidak dirosakkan, 
sebenarnya yang merosakkan ini ada 
sebab mereka merosakkan, mungkin 
diambilnya atau saja-saja hendak 
merosakkan, mengambil spare-partnya.   
Itulah yang kaola maklumkan semasa 
mukadimah tadi, sebanyak 800 buah 
daripada pili-pili bomba ini telah dikenal 
pasti akan dibaiki secara berfasa.                     
 ُ اللّٰه اء   ش   nanti mungkin whole of إِنْ 
government approach ataupun peranan 
peringkat akar umbi jua memainkan 
peranan penting untuk memastikan pili-
pili bomba ini selamat, tidak kena curi.  
Itu sahaja Yang Berhormat yang dapat 
kaola sampaikan. 
 
Yang Berhormat Pengerusi: Saya 
persilakan sekarang Yang Berhormat 
Pehin Orang Kaya Johan Pahlawan Dato 
Seri Setia Awang Haji Adanan bin 
Begawan Pehin Siraja Khatib Dato Seri 
Setia Haji Mohd. Yusuf. 
 
Yang Berhormat Pehin Orang Kaya 
Johan Pahlawan Dato Seri Setia 
Awang Haji Adanan bin Begawan 
Pehin Siraja Khatib Dato Seri Setia 
Haji Mohd. Yusuf:  Terima kasih Yang 
Berhormat Pengerusi

فِ  َ شْْ
َ
أ عَلََّٰ  مُ 

َ
لَ وَالسَّ ةُ 

َ
لَ وَالصَّ  ، نَ مِي 

َ
عَال

ْ
ال رَبِّ  لِلِّٰ  حَمْدُ 

ْ
 اَل

وَصَحْبِهِ  آلِهِ  وَعَلََّٰ  دٍ  مُحَمَّ دِنَا  سَيِّ  ، نَ مُرْسَلِي 
ْ
وَال نْبِيَاءِ 

َ ْ
 الْ

نَ  جْمَعِي 
َ
  أ

 
وَبَرَكَاتُهُ  اللهِ   

ُ
وَرَحْمَة عَلَيْكُمْ  لَامُ  السَّ   Yang Berhormat 

Pengerusi. Dalam kesempatan ini, kaola 
juga sukacita ingin mengongsikan 
dengan Ahli-Ahli Yang Berhormat yang 
lain untuk mengucapkan tahniah yang 
setinggi-tingginya dan syabas kepada 
Yang Berhormat Menteri Hal Ehwal 
Dalam Negeri yang telah pun 
membentangkan Belanjawan Tahun 
Kewangan 2023/2024 bagi Kementerian 
Hal Ehwal Dalam Negeri yang sangat 
komprehensif. Dengan adanya ciri-ciri 
strategi dan pelan-pelan tindakan yang 
telah dikenal pasti untuk mencapai target 
yang merangkumi pemimpin-pemimpin 
akar umbi dan masyarakat                                
di persekitarannya serta stakeholders’ 
yang berkepentingan.  Kesemuanya 
menjurus meningkatkan keupayaan          
dan penyertaan rakyat dan penduduk 
Negara Brunei Darussalam semata-            
mata memantapkan sosioekonomi, 
kesejahteraan, kualiti hidup yang 
mampan (sustainable) telah menjadi 
harapan kita  ُ اء  اللّٰه إِنْ ش  supaya akan dapat 
mencapai seperti yang dihasratkan 
dengan penuh komitmen, berdedikasi 
serta kerjasama yang kukuh lagi padu 
oleh semua stakeholders’ yang 
berkenaan.  
 
Yang Berhormat Pengerusi. Apa yang 
saya dapat perhatikan hampir kesemua 
isu yang ingin kaola timbulkan telah pun 
diutarakan oleh rakan-rakan sejawatan 
Ahli-Ahli Yang Berhormat. Walau 
bagaimanapun, kaola ingin juga 
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membangkitkan beberapa isu dalam 
Dewan ini:  
  
1. Berhubung kait dengan isu sungutan 

dan kegelisahan para pelabur dan 
para peniaga dan pengusaha 
terutama sekali yang telah sekian 
lama tinggal di Negara Brunei 
Darussalam ini. Ada yang tinggal 
lebih 20 tahun. Ketika mereka 
mencapai usia 55 tahun mereka telah 
ada yang kadangkala tidak 
dibenarkan memohon LPA di Jabatan 
Buruh iaitu Lesen Pekerja Asing dan 
sekali gus mereka tidak dapat 
dibenarkan tinggal di negara ini dan 
sebahagiannya dipendekkan tinggal 
di negara ini.  
 
Mereka ini seperti yang kita ketahui 
bersama telah melabur kewangan 
mereka, bukan sahaja beratus-ratus 
ribu ringgit, malahan mungkin 
berjuta-juta ringgit, telah memiliki 
pelbagai bentuk perniagaan, 
perusahaan, property dan sudah 
berasa selamat dan bergembira 
untuk tinggal terus di negara ini 
kerana keadaan kestabilan politik 
kita, keamanan, kemakumuran, 
keharmonian dengan adanya juga 
kehidupan yang bertatasusila 
kebruneian yang berteraskan Melayu 
Islam Beraja.  
 
Faktor-faktor yang sepatutnya kita 
ambil kira perhatian dengan sewajar-
wajarnya: 
  
i. Mereka ini menyumbangkan dan 

memantapkan aktiviti-aktiviti 

perekonomian dan juga aktiviti-
aktiviti yang menjurus kepada 
penambahan perkhidmatan yang 
berkaitan dengan perniagaan 
ataupun perusahaan mereka.; 
dan 
 

ii. Mereka ini memberikan peluang 
pekerjaan dalam kalangan anak-
anak tempatan. Jika mereka ini 
tidak dibenarkan terus tinggal                 
di negara ini, mahu tidak mahu, 
bukan sahaja syarikat ini akan 
ditutup tetapi juga ia 
mendatangkan risiko atau 
kerugian yang amat besar kepada 
negara iaitu bukan sahaja 
kehilangan pekerjaan kepada 
anak-anak tempatan, aliran 
kewangan akan keluar, akan 
mengurangkan aktiviti-aktiviti 
perekonomian, perniagaan yang 
berkaitan this incentive ataupun 
tulang belakang kepada pelabur-
pelabur atau peniaga-peniaga 
luar negeri kerana melihat situasi 
begini mereka telah merasa 
negatif untuk melabur dan 
berniaga di negara ini. Mahu tidak 
mahu, kadang-kadang ada 
sesetengahnya yang sudah tidak 
dibenarkan menjual property 
mereka di negara ini.  

 
Ertinya pelabur-pelabur dan 
peniaga yang pada masa ini 
mungkin akan menghadapi ketika 
umur 55 tahun atau pelabur-
pelabur yang akan datang kurang 
confident untuk membuka 
perniagaan kerana mereka mahu 
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investment mereka itu secure 
untuk masa akan datang. Ini 
bermakna investment security 
perlu kita beri perhatian. 
  

Kaola menyimpulkan dalam perkara-
perkara seperti ini, seperti yang kaola 
telah nyatakan tadi perlu kita fikirkan 
bersama tentang risiko-risiko, 
kerugian-kerugian dan impak-impak 
yang negatif kepada perkembangan 
sosioekonomi negara. Ini juga 
menjejaskan imej negara seperti 
yang kaola nyatakan. Seolah-olah 
kita tidak mengalukan-alukan lagi 
ataupun welcome the potential 
investors atau peniaga-peniaga 
untuk membuka dan memulakan 
perniagaan di negara ini. Dalam pada 
itu, apa yang saya dapat tanggap ini 
seolah-olah polisi bertentangan 
dengan konsep atau policy ease of 
doing business dan untuk menaik 
labur lebih ramai pelabur khususnya 
Foreign Direct Investment.  
 
Persoalannya sekarang, bagaimana 
kita untuk menarik confident kepada 
golongan yang menghadapi masalah 
yang kaola sebutkan tadi, supaya 
mereka terus melabur dan mungkin 
mereka mempunyai cadangan untuk 
menyebarluaskan ataupun expanding 
business mereka di negara ini.  
 
Apa yang kaola sendiri fahami,              
di beberapa buah negara seperti 
Malaysia, Singapura, Australia, 
Kanada, para pelabur dan perniagaan 
yang mempunyai investment yang 
tinggi ini, mereka dipertimbangkan 

untuk mendapatkan status Penduduk 
Tetap kerana mereka mengetahui 
akan  potencial memajukan dan 
mengembangluaskan lagi ekonomi 
negara mereka.  
 
Apa yang saya maksudkan, mereka 
ini dipertimbangkan permohonan 
status Penduduk Tetap Negara 
Brunei Darussalam atau 
dipertimbangkan tempoh tinggal 
lama di negeri ini dalam tempoh yang 
bersesuaian dengan dikenakan 
syarat-syarat tertentu untuk 
memastikan mereka feel secure, 
confident untuk meneruskan 
investment mereka dan terjamin                
di Negara Brunei Darussalam.  
 
Seperti yang sudah-sudah, golongan 
seperti ini telah pun dipertimbangkan 
untuk mendapatkan status Penduduk 
Tetap dengan syarat-syarat yang 
tertentu yang tidak menjejaskan 
keselamatan, ketenteraman, 
keamanan dan juga tidak 
menjejaskan keadaan negara ‘kitani’ 
yang berkonsepkan MIB. Memanglah 
‘kitani’ ada tatacara untuk mentrace 
mengenai history recordnya dan dari 
segi keselamatan dan sebagainya, 
kaola tidak akan memanjang lebar 
dalam perkara ini.  
 
Walau bagaimanapun, dalam perkara 
dan situasi begini kritikal kalau kita 
tidak memikirkan pada masa ini yang 
dihadapi oleh peniaga-peniaga dan 
pelabur-pelabur.  
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Oleh yang demikian, saya 
mengharapkan kalau sekiranya                
ada pencerahan daripada Yang 
Berhormat Menteri Hal Ehwal Dalam 
Negeri dalam sama-sama menangani 
isu yang kaola timbulkan ini. Ada lagi 
2 perkara yang barangkali mungkin 
Yang Berhormat Menteri Hal Ehwal 
Dalam Negeri ingin respons tentang 
isu ini.  
 
Terima kasih Yang Berhormat 
Pengerusi.  

 
Yang Berhormat Menteri Hal Ehwal 
Dalam Negeri: Terima kasih Yang 
Berhormat Pengerusi dan terima kasih 
jua kepada Yang Berhormat atas soalan 
yang diajukan.  
 
Dalam menjawab berkenaan dengan 
pelabur-pelabur atau pemilik-pemilik 
syarikat apabila tiba masanya berumur, 
mengikut umur mereka diarahkan balik 
ke negara asalnya walaupun sudah lama 
tinggal di Negara Brunei Darussalam 
ataupun melabur di Negara Brunei 
Darussalam.  
 
Kementerian Hal Ehwal Dalam Negeri 
melalui Jabatan Buruh menyediakan satu 
dasar. Dasar ini mengikut kategori 
jawatan, had umur dan juga jawatan-
jawatannya. Melalui dasar ini tidak 
langsung dapat memberi peluang 
pekerjaan kepada anak tempatan. 
Berdasarkan kepada penerangan 
ataupun persoalan Yang Berhormat sama 
ada diberikan Penduduk Tetap ataupun 
long term pass. Kementerian Hal Ehwal 
Dalam Negeri dan Jabatan Imigresen dan 

Pendaftaran Kebangsaan masa ini 
menilai dari segi kesesuaian untuk 
memberikan long term pass kepada 
mereka ini untuk mereka berada                       
di Negara Brunei Darussalam dan 
meneruskan peniagaan mereka. Ini 
untuk tidak kontradik dengan dasar-
dasar yang diperkenalkan  ُ اللّٰه اء   إِنْ ش  Lagi 
pun dalam kategori Penduduk Tetap bagi 
kategori penyumbang memang sudah 
ada untuk dilaksanakan. Ada perkara-
perkara yang memerlukan penelitian dan 
 ُ اء  اللّٰه -dalam masa terdekat ini syarat إِنْ ش 
syarat berkenaan dengan kategori 
penyumpang ini akan difinalise. 
  
Itu sahaja kaola dapat terangkan kepada 
mereka yang berkenaan. Jadi kalautah 
sekiranya mereka diarahkan keluar, 
sebelum diarahkan keluar ada satu 
jawatankuasa atau satu agensi                   
di Kementerian Kewangan dan Ekonomi 
(IBE) bahawa pemilik syarikat mengikut 
had-had umurnya direfer kepada IBE 
sama ada ia di teruskan untuk diberikan 
pass imigresen mereka ataupun 
sebaliknya. Berdasarkan kepada 
sokongan IBE itulah tindakan dari 
Jabatan Buruh untuk melaksanakan 
dasar-dasar itu,   ُ اللّٰه اء   إِنْ ش  saranan Yang 
Berhormat berkenaan dengan Penduduk 
Tetap kepada kategori penyumbang atau 
long term pass akan diteliti oleh 
Kementerian Hal Ehwal Dalam Negeri 
dan akan dikongsikan dengan Ahli-Ahli 
Yang Berhormat yang lain. Itu sahaja 
Yang Berhormat yang dapat kaola 
sampaikan, terima kasih. 
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Yang Berhormat Pehin Orang Kaya 
Johan Pahlawan Dato Seri Setia 
Awang Haji Adanan bin Begawan 
Pehin Siraja Khatib Dato Seri Setia 
Haji Mohd. Yusuf: Terima kasih Yang 
Berhormat. Sebagaimana kita maklumi 
Jabatan Imigresen dan Pendaftaran 
Kebangsaan sentiasa dikerumuni oleh 
pelanggan-pelanggan yang berurusan. 
 
Yang Berhormat Pengerusi: Yang 
Berhormat ada baiknya kalau sekiranya 
soalan itu diteruskan sahaja, tanpa 
introduksi yang meleret-leret kerana 
Yang Berhormat yang lain akan turut 
serta juga dalam perbahasan ini. 
 
Yang Berhormat Pehin Orang Kaya 
Johan Pahlawan Dato Seri Setia 
Awang Haji Adanan bin Begawan 
Pehin Siraja Khatib Dato Seri Setia 
Haji Mohd. Yusuf: Maksudnya kaola 
permohonan Jabatan Imigresen dan 
Pendaftaran Kebangsaan. 
 
Pada satu ketika, orang ramai berbaris 
sehingga keluar bangunan. Ada yang 
menunggu dari pukul 6.00 pagi dan 
seumpamanya semata-mata untuk 
mendapatkan permohonan untuk 
dipertimbangkan. Dalam perkara ini 
kaola ingin memohon pencerahan 
daripada pihak Kementerian Hal Ehwal 
Dalam Negeri, apakah strategi-strategi 
atau inisiatif-inisiatif Kementerian Hal 
Ehwal Dalam Negeri atau Jabatan 
Imigresen dan Pendaftaran Kebangsaan 
untuk mengemas kini dan menambah 
baik perkhidmatan-perkhidmatan kepada 
orang ramai supaya efektif, efisen dan 
juga berkualiti dalam suasana 

persekitaraan yang lebih friendly dan 
kondusif bagi menghindarkan kejadian 
yang belaku pada masa yang lalu? 
 
Cukai Bangunan dikutip dalam kawasan 
bandaran, Bandar Seri Begawan oleh 
pihak Lembaga Bandaran Bandar Seri 
Begawan. Seperti yang kita sama-sama 
maklumi, kawasan Lembaga Bandaran 
telah pun diluaskan dari 12.87 km 
persegi kepada 100.38km persegi yang 
dikuatkuasakan 1hb. Ogos 2007M. Ini 
sudah setentunya dapat meningkatkan 
hasil yang berlipat ganda kepada 
Kerajaan Kebawah Duli Yang Maha Mulia 
Paduka Seri Baginda Sultan Yang                  
Di-Pertuan Negara Brunei Darussalam. 
Sehubungan itu, sukacita juga kaola 
ingin penjelasan tentang kutipan Cukai 
Bangunan ini dari tahun 2012 sehingga 
2022.  Juga jumlah terkini cukai 
tertunggak yang belum dijelaskan.  
 
Apakah langkah-langkah yang 
‘diungkayahkan’ bagi memastikan 
keberkesanan tunggakan itu dijelaskan?  
Pada ingatan kaola, pada 12 tahun yang 
lalu, dua orang pakar telah didatangkan 
dari Malaysia untuk membuat 
penyelidikan dan penelitian terhadap 
sistem cukai di kawasan Bandar Seri 
Begawan untuk ditambah baik serta lebih 
bersistem dengan adanya perkembangan 
semasa. Begitu juga Pelan-Pelan Induk 
Bandar Seri Begawan yang telah 
disiapkan lebih sepuluh tahun yang lalu. 
Ada juga baiknya diteliti dan disemak 
semula untuk dijadikan peta jalan atau 
panduan bagi membuat perancangan 
dan kemajuan. Ini termasuklah juga 
dihasratkan untuk ‘membisai’ serta 
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Imigresen dan Pendaftaran Kebangsaan 
untuk mengemas kini dan menambah 
baik perkhidmatan-perkhidmatan kepada 
orang ramai supaya efektif, efisen dan 
juga berkualiti dalam suasana 

persekitaraan yang lebih friendly dan 
kondusif bagi menghindarkan kejadian 
yang belaku pada masa yang lalu? 
 
Cukai Bangunan dikutip dalam kawasan 
bandaran, Bandar Seri Begawan oleh 
pihak Lembaga Bandaran Bandar Seri 
Begawan. Seperti yang kita sama-sama 
maklumi, kawasan Lembaga Bandaran 
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persegi kepada 100.38km persegi yang 
dikuatkuasakan 1hb. Ogos 2007M. Ini 
sudah setentunya dapat meningkatkan 
hasil yang berlipat ganda kepada 
Kerajaan Kebawah Duli Yang Maha Mulia 
Paduka Seri Baginda Sultan Yang                  
Di-Pertuan Negara Brunei Darussalam. 
Sehubungan itu, sukacita juga kaola 
ingin penjelasan tentang kutipan Cukai 
Bangunan ini dari tahun 2012 sehingga 
2022.  Juga jumlah terkini cukai 
tertunggak yang belum dijelaskan.  
 
Apakah langkah-langkah yang 
‘diungkayahkan’ bagi memastikan 
keberkesanan tunggakan itu dijelaskan?  
Pada ingatan kaola, pada 12 tahun yang 
lalu, dua orang pakar telah didatangkan 
dari Malaysia untuk membuat 
penyelidikan dan penelitian terhadap 
sistem cukai di kawasan Bandar Seri 
Begawan untuk ditambah baik serta lebih 
bersistem dengan adanya perkembangan 
semasa. Begitu juga Pelan-Pelan Induk 
Bandar Seri Begawan yang telah 
disiapkan lebih sepuluh tahun yang lalu. 
Ada juga baiknya diteliti dan disemak 
semula untuk dijadikan peta jalan atau 
panduan bagi membuat perancangan 
dan kemajuan. Ini termasuklah juga 
dihasratkan untuk ‘membisai’ serta 
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mengembangmajukan bagi kawasan 
Bandar Seri Begawan supaya lebih, 
liably, dinamik dan berdaya tahan. 
 
Dalam kedua-dua perkara ini, sukacita 
mendapat pencerahan apakah 
perkembangan dan juga tindakan 
terhadap dua isu yang berkenaan? 
  
Kaola ingin meneruskan lagi Yang 
Berhormat Pengerusi yang berhubung 
dengan keadaan Gerai Tamu Selera. 
Nampaknya gerai ini keadaannya sangat-
sangat mendukacitakan. Apa yang saya 
terus fokus sahaja, kalau dapatlah untuk 
dilihat di sana, untuk diupgrade kali atau 
diubah suaikah atau dipindah tempat 
yang lain supaya jangan nampak 
mengaibkan, terutama sekali dalam 
kalangan pelancong yang berkunjung ke 
Bandar Seri Begawan. 
 
Seterusnya Yang Berhormat Pengerusi, 
ingin kaola membangkitkan berhubung 
dengan Anugerah Kampung Cemerlang. 
Pada satu ketika dahulu diselenggarakan 
oleh Kementerian Hal Ehwal Dalam 
Negeri yang sedikit sebanyak menyentuh 
keharmonian, kesejahteraan dan 
kecemerlangan mukim dan kampung.   
 
Kaola mengucapkan tahniah kepada 
Kementerian Hal Ehwal Dalam Negeri 
inisiatif kementerian yang diperkenalkan 
dan direvive semula. Kaola tidaklah perlu 
menyentuh latar belakang AKC ini yang 
telah pun diadakan sebanyak tiga kali 
pada tahun 2010, 2012 dan 2014.  
 
AKC ini merupakan satu inisiatif yang 
sangat baik dan bertujuan memajukan 

mukim dan kampung sesuai dengan 
peranannya sebagai badan dan 
menggerakkan aktiviti dan program dari 
peringkat akar umbi dengan 
menyatupadukan penduduk dan 
masyarakat setempat. Ia juga bertujuan 
menyatupadukan anak-anak kampung, 
agar kesejahteraan anak kampung dapat 
terpelihara dan kehidupan menjadi erat 
dan bersatu padu dalam meningkatkan 
keupayaan masyarakat kampung melalui 
institusi penghulu-penghulu, mukim dan 
juga majlis perundingan mukim dan 
kampung bagi membolehkan mereka 
akan lebih pesat membangun                            
di kampung masing-masing. Ia juga 
berupaya untuk mengangkat dan 
menonjolkan kampung sebagai role 
model dan pembimbing kepada 
kampung-kampung yang lain.  
 
Seterusnya, ada juga kaitannya                          
1Kampung 1Produk iaitu untuk 
merealisasikan, mempromosikan                
1Kampung 1Produk itu lebih berjaya 
pada masa-masa akan datang. Sesuai 
matlamat yang telah kaola nyatakan tadi, 
kaola berharap supaya pihak 
Kementerian Hal Ehwal Dalam Negeri 
akan menghidupkan semula Anugerah 
Kampung Cemerlang ini.  
 
Itulah sahaja yang dapat kaola 
sampaikan. Sekali lagi kaola 
mengucapkan terima kasih kepada Yang 
Berhormat Pengerusi kerana 
memberikan peluang saya untuk 
bersama-sama mengongsikan maklumat 
yang kaola sampaikan.  
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Sekian, 
كَاتُهُ  ر  ب   اِلله و 

ُ
ة حْم  ر  لَيْكُمْ و  مُ ع  لا  وبالله التوفيق والهداية. و  السَّ

 
Yang Berhormat Menteri Hal Ehwal 
Dalam Negeri: Terima kasih Yang 
Berhormat Pengerusi. Terima kasih juga 
Yang Berhormat atas soalan-soalan dan 
juga saranan yang diberikan. 
 
Berkenaan dengan Jabatan Imigresen 
dan Pendaftaran Kebangsaan khususnya 
dalam menangani perkhidmatan 
pelanggan. Memang tidak dinafikan juga 
semasa bulan Disember 2022 orang 
awam berqueue dari pukul 3.00 pagi 
untuk mendapatkan nombor 
perkhidmatan tetapi  لِلّٰه مْدُ  ح 

ْ
ل
َ
 sebagai أ

contoh bahagian Pasport dan Kad 
Pengenalan, Bahagian Pas Kerja, kaola 
akan menjawab satu per satu. 
 
Bahagian Kad Pengenalan. Kementerian 
Hal Ehwal Dalam Negeri dan Jabatan 
Imigresen dan Pendaftaran Kebangsaan 
berusaha untuk menambah kaunter-
kaunter dan menambah pegawai-
pegawai yang bertugas. Masa kini 
kaunter-kaunter perkhidmatan bagi Kad 
Pengenalan dilaratkan di dewan-dewan 
sebagai contoh di Dewan Lela Cheteria, 
di Jabatan Kastam dan Eksais Diraja. 
Bagi Kad Pengenalan Hijau di Dewan 
Bandaran Bandar Seri Begawan dan juga 
Dewan Santap, Jabatan Daerah Brunei 
dan Muara. 
 
Untuk memastikan mereka yang 
berqueue ataupun jumlah yang akan 
dilayan boleh ditambah مْدُ    ح 

ْ
ل
َ
  dan    لِلّٰه   أ

feedback orang ramai pun amat 
menggalakkan. Bahagian Pasport ini the 

reason kenapa ia satu masa border 
dibuka orang ramai start datang untuk 
membuat pasport. 
 
Isu yang timbul selalunya masa itu ialah 
printer hanya berjalan satu sahaja. 
Tindakan Kementerian Hal Ehwal Dalam 
Negeri dan Jabatan Imigresen dan 
Pendaftaran Kebangsaan melantik satu 
syarikat membuat maintenance 
sebanyak 3 buah printer dapat 
dilaksanakan. 

مْدُ لِلّٰه   ح 
ْ
ل
َ
أ shift pegawai yang bekerja pun 

ditambah kepada tiga shift. Ertinya 
bekerja dari pukul 7.45 pagi. Ada yang 
bekerja sehingga pukul 12.00 tengah 
malam untuk menyiapkan pasport-
pasport tersebut juga mengikut 
keadaannya Yang Berhormat. 
 
مْدُ لِلّٰه  ح 

ْ
ل
َ
 buat masa ini Tekad Pemedulian أ

Orang Ramai (TPOR) pun telah dapat 
difulfilled sebagaimana yang dijanjikan. 
dan  لِلّٰه مْدُ  ح 

ْ
ل
َ
 juga tiga buah passport أ

printer baharu pada masa ini sedang 
dalam testing stage yang printer ini akan 
menggantikan printer lama yang dari 
segi keupayaan printing could be double 
apa yang diprint oleh printers’ yang lama 
ini. 

Penambahan pegawai dan penambahan 
shift duty bekerja pun salah satu 
daripadanya. Kerjasama daripada orang 
ramai ini amat penting memahami akan 
tugas dan tanggungjawab Jabatan 
Imigresen dan Pendaftaran Kebangsaan 
especially Bahagian Kad Pengenalan dan 
Bahagian Pasport. Juga membuka 
kaunter perkhidmatan ini dibuka dari 
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telah pun diadakan sebanyak tiga kali 
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menggerakkan aktiviti dan program dari 
peringkat akar umbi dengan 
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masyarakat setempat. Ia juga bertujuan 
menyatupadukan anak-anak kampung, 
agar kesejahteraan anak kampung dapat 
terpelihara dan kehidupan menjadi erat 
dan bersatu padu dalam meningkatkan 
keupayaan masyarakat kampung melalui 
institusi penghulu-penghulu, mukim dan 
juga majlis perundingan mukim dan 
kampung bagi membolehkan mereka 
akan lebih pesat membangun                            
di kampung masing-masing. Ia juga 
berupaya untuk mengangkat dan 
menonjolkan kampung sebagai role 
model dan pembimbing kepada 
kampung-kampung yang lain.  
 
Seterusnya, ada juga kaitannya                          
1Kampung 1Produk iaitu untuk 
merealisasikan, mempromosikan                
1Kampung 1Produk itu lebih berjaya 
pada masa-masa akan datang. Sesuai 
matlamat yang telah kaola nyatakan tadi, 
kaola berharap supaya pihak 
Kementerian Hal Ehwal Dalam Negeri 
akan menghidupkan semula Anugerah 
Kampung Cemerlang ini.  
 
Itulah sahaja yang dapat kaola 
sampaikan. Sekali lagi kaola 
mengucapkan terima kasih kepada Yang 
Berhormat Pengerusi kerana 
memberikan peluang saya untuk 
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pukul 7.30 pagi hingga pukul 7.00 
malam. Memang orang ramai berterima 
kasih atas waktu perkhidmatan ini 
especially orang yang bekerja, balik kerja 
dari 4.30 petang mereka datang ke ofis 
untuk membuat pasport rather than 
tengah hari untuk membuat pasport. 
Itulah usaha-usaha jabatan, dan pada 
masa ini juga di daerah-daerah masih 
lagi dikekalkan. 
 
Berkenaan dengan Cukai Bangunan, 
kaola jua berterima kasih juga kepada 
Yang Berhormat membangkitkan perkara 
ini. Sebenarnya banyak sudah inisiatif 
yang dibuat oleh Jabatan Bandaran, 
Kementerian Hal Ehwal Dalam Negeri 
khususnya untuk mengutip cukai-cukai 
bangunan ini. 
 
Isu tunggakan ini memang lama sudah 
ditimbulkan. Sebagai contoh, secara 
keseluruhan jumlah kutipan hasil 
Kementerian Hal Ehwal Dalam Negeri ini 
termasuk Jabatan Imigresen dan 
Pendaftaran Kebangsaan adalah 
sejumlah $22.76 juta. Itu termasuk 
perkhidmatan Jabatan Imigresen dan 
Pendaftaran Kebangsaan dan jabatan-
jabatan bandaran. Tetapi cukai 
tunggakan ini, adalah sebanyak $60.7 
juta besar masih sebagaimana yang 
kaola maklumkan tadi.  
 
Berbagai-bagai usaha telah dilaksanakan 
dengan mengeluarkan surat-surat 
peringatan, mengenakan tindakan 
undang-undang melalui Pejabat Peguam 
Negara, Penubuhan Task Force 
Recovery, Penubuhan Credit Control Unit 
(CCU), penggunaan bayar online bagi 

keseluruhan untuk menyenangkan 
mereka yang akan membayar cukai. 
Namun kalau kita lihat dari segi kutipan 
hasil yang sebagaimana mukadimah 
kaola tadi, sedikit sahaja iaitu dari April 
2022 hingga Januari 2023 pun target 
dalam jumlah $20 juta dikutip sebanyak 
$40 lebih juta sahaja. 
 
Sebenarnya kaola akan bangkitkan 
bahawa tanggungjawab pemilik-pemilik 
bangunan untuk melaksanakan ataupun 
membayar cukai-cukai kepada kerajaan. 
Jabatan Bandaran, Kementerian Hal 
Ehwal Dalam Negeri akan berusaha           
bagi memastikan prasarana-prasarana                   
di bawah kawalan bandaran akan 
sentiasa terpelihara.  
 
Walau bagaimanapun, perkara ini 
memerlukan whole of government 
approach termasuk melibatkan 
kementerian-kementerian lain seperti 
Kementerian Pembangunan, Jabatan 
Perkhidmatan Air, Jabatan Kerja Raya, 
Jabatan Saliran Pembetungan dan 
Jabatan Perkhidmatan Elektrik. Apa yang 
kaola selalu dengar kalau dibayar Cukai 
Bangunan tetapi services given lambat. 
Jadi tidak ada give and take.  
 
Ini akan kaola bincangkan dengan 
kementerian-kementerian berkenaan 
apa caranya untuk memastikan mana-
mana complaint berkenaan dengan 
facilities ditangani dengan cepat                      
untuk memastikan penyewa-penyewa 
membayar juga dengan cepat. 
 
Terima kasih Yang Berhormat berkenaan 
Pelan Induk Bandar Seri Begawan akan 
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diteliti peta jalannya  ُ اء  اللّٰه إِنْ ش  kaola akan 
duduki. Ada dalam perancangan 
Kementerian Hal Ehwal Dalam Negeri 
untuk menunduki Master Plan ini. 
  
Berkenaan dengan Gerai Tamu Selera. 
Sebenarnya hasrat awal akan 
memindahkan Gerai Tamu Selera. Tetapi 
sudah ada perundingan dengan peniaga-
peniaga berkenaan dengan Kementerian 
Hal Ehwal Dalam Negeri untuk 
memastikan bagaimana cara kita 
‘membisaikan’ Gerai Tamu Selera itu. 
Tempat yang ‘diaga’ oleh orang ramai 
kalau untuk minum, duduk-duduk, tetapi 
keadaannya disana itu amat 
mendukacitakan. 
  
  ُ اء  اللّٰه  masa ini Kementerian Hal Ehwal إِنْ ش 
Dalam Negeri dan Jabatan Bandaran 
akan bekerjasama dengan pengusaha 
disana apa tanggungjawab mereka apa 
tanggungjawab bandaran untuk 
memastikan facilities dijaga dan 
dimaintain. Bukannyakan dipindah Yang 
Berhormat, ‘takut karang’ kalau 
dipindahkan dari segi customer tidak ada 
dan terjejas  pendapatan peniaga. 
 
Berkenaan dengan AKC, kaola akan 
meneliti kesesuaian untuk merevise balik 
AKC ini. Memandangkan jua penghulu-
penghulu dan ketua-ketua kampung 
berdasarkan Scheme of Service ada KPI 
untuk memastikan kampung-kampung 
yang dijaga oleh mereka itu 
sebagaimana yang dihasratkan termasuk 
1K1P sebagaimana kaola terangkan 
dalam mukadimah.  
 

Kaola masa ini melihat 1K1P berimpak 
tinggi yang boleh menjana pendapatan 
atau boleh juga supply domestic ataupun 
luar negara. Itu sahaja Yang Berhormat 
Pengerusi jawapan kaola. Terima kasih. 
 
Yang Berhormat Pengerusi: Terima 
kasih Yang Berhormat. Saya persilakan 
sekarang Yang Berhormat Pehin Orang 
Kaya Laila Setia Dato Seri Setia Awang 
Haji Abd. Rahman bin Haji Ibrahim.  
 
Yang Berhormat Pehin Orang Kaya 
Laila Setia Dato Seri Setia Awang 
Haji Abd. Rahman bin Haji Ibrahim: 
Terima kasih Yang Berhormat Pengerusi 
kerana memberikan peluang kaola untuk 
menyuarakan pandangan. 
 

حْيم  نِ الرَّ حْم  َٰ ِ الرَّ بِسْمِ اللّٰه
، نَ مِي 

َ
عَال

ْ
ال رَبِّ  لِلِّٰ  حَمْدُ 

ْ
فِ   اَل َ شْْ

َ
أ عَلََّٰ  مُ 

َ
لَ وَالسَّ ةُ 

َ
لَ وَالصَّ  

وَصَحْبِهِ  آلِهِ  وَعَلََّٰ  دٍ  مُحَمَّ دِنَا  سَيِّ  ، نَ مُرْسَلِي 
ْ
وَال نْبِيَاءِ 

َ ْ
 الْ

نَ  جْمَعِي 
َ
  أ

Yang Berhormat Pengerusi, Ahli-Ahli 
Yang Berhormat  ُكَاتُه ر  ب   اِلله و 

ُ
ة حْم  ر  لَيْكُمْ و  مُ ع  لا   السَّ

salam sejahtera. Lebih dahulu kaola ingin 
mengucapkan terima kasih banyak-
banyak kepada Yang Berhormat Menteri 
Hal Ehwal Dalam Negeri kerana 
mengongsikan tumpuan-tumpuan yang 
akan dilaksanakan dalam Tahun 
Kewangan 2023/2024. 
 
لِلّٰه   مْدُ  ح 

ْ
ل
َ
 ,dari pemerhatian kaola أ

nampaknya banyak inisiatif dari 
Kementerian Hal Ehwal Dalam Negeri 
yang telah, sedang dan akan 
dilaksanakan, kaola mengucapkan 
tahniah dan syabas atas inisiatif-inisiatif 
tersebut.  
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dari 4.30 petang mereka datang ke ofis 
untuk membuat pasport rather than 
tengah hari untuk membuat pasport. 
Itulah usaha-usaha jabatan, dan pada 
masa ini juga di daerah-daerah masih 
lagi dikekalkan. 
 
Berkenaan dengan Cukai Bangunan, 
kaola jua berterima kasih juga kepada 
Yang Berhormat membangkitkan perkara 
ini. Sebenarnya banyak sudah inisiatif 
yang dibuat oleh Jabatan Bandaran, 
Kementerian Hal Ehwal Dalam Negeri 
khususnya untuk mengutip cukai-cukai 
bangunan ini. 
 
Isu tunggakan ini memang lama sudah 
ditimbulkan. Sebagai contoh, secara 
keseluruhan jumlah kutipan hasil 
Kementerian Hal Ehwal Dalam Negeri ini 
termasuk Jabatan Imigresen dan 
Pendaftaran Kebangsaan adalah 
sejumlah $22.76 juta. Itu termasuk 
perkhidmatan Jabatan Imigresen dan 
Pendaftaran Kebangsaan dan jabatan-
jabatan bandaran. Tetapi cukai 
tunggakan ini, adalah sebanyak $60.7 
juta besar masih sebagaimana yang 
kaola maklumkan tadi.  
 
Berbagai-bagai usaha telah dilaksanakan 
dengan mengeluarkan surat-surat 
peringatan, mengenakan tindakan 
undang-undang melalui Pejabat Peguam 
Negara, Penubuhan Task Force 
Recovery, Penubuhan Credit Control Unit 
(CCU), penggunaan bayar online bagi 

keseluruhan untuk menyenangkan 
mereka yang akan membayar cukai. 
Namun kalau kita lihat dari segi kutipan 
hasil yang sebagaimana mukadimah 
kaola tadi, sedikit sahaja iaitu dari April 
2022 hingga Januari 2023 pun target 
dalam jumlah $20 juta dikutip sebanyak 
$40 lebih juta sahaja. 
 
Sebenarnya kaola akan bangkitkan 
bahawa tanggungjawab pemilik-pemilik 
bangunan untuk melaksanakan ataupun 
membayar cukai-cukai kepada kerajaan. 
Jabatan Bandaran, Kementerian Hal 
Ehwal Dalam Negeri akan berusaha           
bagi memastikan prasarana-prasarana                   
di bawah kawalan bandaran akan 
sentiasa terpelihara.  
 
Walau bagaimanapun, perkara ini 
memerlukan whole of government 
approach termasuk melibatkan 
kementerian-kementerian lain seperti 
Kementerian Pembangunan, Jabatan 
Perkhidmatan Air, Jabatan Kerja Raya, 
Jabatan Saliran Pembetungan dan 
Jabatan Perkhidmatan Elektrik. Apa yang 
kaola selalu dengar kalau dibayar Cukai 
Bangunan tetapi services given lambat. 
Jadi tidak ada give and take.  
 
Ini akan kaola bincangkan dengan 
kementerian-kementerian berkenaan 
apa caranya untuk memastikan mana-
mana complaint berkenaan dengan 
facilities ditangani dengan cepat                      
untuk memastikan penyewa-penyewa 
membayar juga dengan cepat. 
 
Terima kasih Yang Berhormat berkenaan 
Pelan Induk Bandar Seri Begawan akan 

 
 
PETANG HARI KHAMIS, 16HB. SYAABAN 1444H/9HB. MAC 2023M 
  

313 

diteliti peta jalannya  ُ اء  اللّٰه إِنْ ش  kaola akan 
duduki. Ada dalam perancangan 
Kementerian Hal Ehwal Dalam Negeri 
untuk menunduki Master Plan ini. 
  
Berkenaan dengan Gerai Tamu Selera. 
Sebenarnya hasrat awal akan 
memindahkan Gerai Tamu Selera. Tetapi 
sudah ada perundingan dengan peniaga-
peniaga berkenaan dengan Kementerian 
Hal Ehwal Dalam Negeri untuk 
memastikan bagaimana cara kita 
‘membisaikan’ Gerai Tamu Selera itu. 
Tempat yang ‘diaga’ oleh orang ramai 
kalau untuk minum, duduk-duduk, tetapi 
keadaannya disana itu amat 
mendukacitakan. 
  
  ُ اء  اللّٰه  masa ini Kementerian Hal Ehwal إِنْ ش 
Dalam Negeri dan Jabatan Bandaran 
akan bekerjasama dengan pengusaha 
disana apa tanggungjawab mereka apa 
tanggungjawab bandaran untuk 
memastikan facilities dijaga dan 
dimaintain. Bukannyakan dipindah Yang 
Berhormat, ‘takut karang’ kalau 
dipindahkan dari segi customer tidak ada 
dan terjejas  pendapatan peniaga. 
 
Berkenaan dengan AKC, kaola akan 
meneliti kesesuaian untuk merevise balik 
AKC ini. Memandangkan jua penghulu-
penghulu dan ketua-ketua kampung 
berdasarkan Scheme of Service ada KPI 
untuk memastikan kampung-kampung 
yang dijaga oleh mereka itu 
sebagaimana yang dihasratkan termasuk 
1K1P sebagaimana kaola terangkan 
dalam mukadimah.  
 

Kaola masa ini melihat 1K1P berimpak 
tinggi yang boleh menjana pendapatan 
atau boleh juga supply domestic ataupun 
luar negara. Itu sahaja Yang Berhormat 
Pengerusi jawapan kaola. Terima kasih. 
 
Yang Berhormat Pengerusi: Terima 
kasih Yang Berhormat. Saya persilakan 
sekarang Yang Berhormat Pehin Orang 
Kaya Laila Setia Dato Seri Setia Awang 
Haji Abd. Rahman bin Haji Ibrahim.  
 
Yang Berhormat Pehin Orang Kaya 
Laila Setia Dato Seri Setia Awang 
Haji Abd. Rahman bin Haji Ibrahim: 
Terima kasih Yang Berhormat Pengerusi 
kerana memberikan peluang kaola untuk 
menyuarakan pandangan. 
 

حْيم  نِ الرَّ حْم  َٰ ِ الرَّ بِسْمِ اللّٰه
، نَ مِي 

َ
عَال

ْ
ال رَبِّ  لِلِّٰ  حَمْدُ 

ْ
فِ   اَل َ شْْ

َ
أ عَلََّٰ  مُ 

َ
لَ وَالسَّ ةُ 

َ
لَ وَالصَّ  

وَصَحْبِهِ  آلِهِ  وَعَلََّٰ  دٍ  مُحَمَّ دِنَا  سَيِّ  ، نَ مُرْسَلِي 
ْ
وَال نْبِيَاءِ 

َ ْ
 الْ

نَ  جْمَعِي 
َ
  أ

Yang Berhormat Pengerusi, Ahli-Ahli 
Yang Berhormat  ُكَاتُه ر  ب   اِلله و 

ُ
ة حْم  ر  لَيْكُمْ و  مُ ع  لا   السَّ

salam sejahtera. Lebih dahulu kaola ingin 
mengucapkan terima kasih banyak-
banyak kepada Yang Berhormat Menteri 
Hal Ehwal Dalam Negeri kerana 
mengongsikan tumpuan-tumpuan yang 
akan dilaksanakan dalam Tahun 
Kewangan 2023/2024. 
 
لِلّٰه   مْدُ  ح 

ْ
ل
َ
 ,dari pemerhatian kaola أ

nampaknya banyak inisiatif dari 
Kementerian Hal Ehwal Dalam Negeri 
yang telah, sedang dan akan 
dilaksanakan, kaola mengucapkan 
tahniah dan syabas atas inisiatif-inisiatif 
tersebut.  
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Persoalan yang kaola timbulkan pertama 
ialah mengenai kutipan hasil dan 
tunggakan tapi oleh sebab telah pun 
disuarakan oleh Yang Berhormat Pehin 
Orang Kaya Johan Pahlawan Dato Seri 
Setia Awang Haji Adanan bin Begawan 
Pehin Siraja Khatib Dato Seri Setia Haji 
Mohd. Yusuf dan dijawab dengan 
sejelas-jelasnya oleh Yang Berhormat 
Menteri Hal Ehwal Dalam Negeri, maka 
kaola tidaklah perlu mengulanginya lagi.   
 
Kalau kaola diizinkan sahaja untuk 
supplement sedikit sahaja di bawah Kod/ 
Akaun 1115-004 - Pembangunan Semula 
Kampong Ayer seperti yang telah 
disuarakan oleh Yang Berhormat Pehin 
Orang Kaya Johan Pahlawan Dato Seri 
Setia Awang Haji Adanan bin Begawan 
Pehin Siraja Khatib Dato Seri Setia Haji 
Mohd. Yusuf kerana kaola sendiri juga 
salah seorang pegawai yang 
instrumental menyokong penyediaan 
peruntukan ini kira-kira 8 tahun yang 
lalu.  
 
Kalau kita perhatikan di Kampung Air ini 
kebanyakannya dalam satu rumah bukan 
satu kelamin yang tinggal tetapi kadang-
kadang ada 2, 3 dan 4 kelamin.  
Bayangkanlah mengenai keselesaan 
penghuni-penghuninya terutamanya 
anak-anak yang tinggal di rumah 
tersebut.   
 
Sebab itulah objektif awal Projek 
‘Pembisaian’ Kampung Air ini lebih 
menjurus untuk menyediakan tempat 
tinggal yang selesa bagi rakyat yang 
berkelayakan di kawasan Kampung Air 
ini.  Dengan adanya keselesaan bagi 

penghuni-penghuninya keluarga yang 
terlibat terutamanya anak-anak mereka 
akan mempunyai ruang untuk belajar, 
berinteraksi dan beriadah. 
 
  ُ اء  اللّٰه  dengan suasana yang selesa ini إِنْ ش 
diharap ia akan dapat membantu untuk 
meningkatkan pencapaian anak-anak ini 
dari segi pelajaran. Di samping itu, 
projek ini juga akan dapat ‘membisaikan’ 
kawasan Kampung Air dengan 
mempunyai kemudahan-kemudahan 
yang moden dan teratur seperti 
sewerage system, bekalan air dan tenaga 
elektrik yang selamat teratur.  Hopefully 
ia juga akan menjadi tarikan kepada 
pelancong-pelancong.  Kaola berharap 
projek ini akan dapat dilaksanakan 
dengan secepat mungkin. 
 
Masih lagi mengenai isu Kampung Air.  
Ini berkaitan dengan kebersihan Sungai 
Brunei. Beberapa tahun yang sudah 
mungkin juga masih lagi ada projek ini 
kerana kerajaan telah mengadakan 
projek mengutip sampah-sarap                       
di Kampung Air.  Kaola difahamkan 
projek ini masih lagi berjalan,  لِلّٰه مْدُ  ح 

ْ
ل
َ
 أ

satu usaha yang baik dan berkebajikan.   
 
Cuma kaola ingin mengetahui apakah 
keberkesanan projek ini?  Adakah ia telah 
dapat  mengurangkan sampah-sarap ini? 
Jika ia belum berkesan, apakah langkah-
langkah ke hadapan yang dapat 
diusahakan bagi menangani perkara ini 
secara holistik?. Kaola difahamkan 
bahawa source atau punca sampah-
sarap ini sebenarnya bukanlah semata-
mata dari Kampung Air malahan 
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kampung-kampung di darat yang 
berdekatan sungai.   
 
Kaola memahami memang ada 
‘pemberigaan’ kerajaan dalam mass 
media secara berterusan dakwaan-
dakwaan bagi pembuang sampah yang 
sabit kesalahan juga telah dilaksanakan.  
Kalau di negara-negara lain salah satu 
cara mereka mencegah dan 
membudayakan kebersihan ialah supaya 
denda yang sabit kesalahan ini dinaikkan 
jumlahnya dan pesalah tersebut perlu 
menjalani hukuman community service.
Ini sebagai deterrent.  Adakah 
Kementerian Hal Ehwal Dalam Negeri 
bercadang untuk meneliti perkara ini? 
Kaola rasa inisiatif ini akan berjaya 
mengurangkan dan mungkin juga akan 
membudayakan orang ramai untuk 
menghargai alam sekitar yang bersih. 
 
Sejak Program “Bandarku Ceria” 
diperkenalkan beberapa tahun yang lalu 
لِلّٰه  مْدُ  ح 

ْ
ل
َ
 Bandar Seri Begawan sedikit أ

sebanyak telah menjadi tumpuan untuk 
riadah dan tempat Pengusaha Mikrokecil 
dan Sederhana untuk mencari nafkah 
dan memasarkan produk-produk mereka 
sama ada dalam bentuk makanan 
ataupun perkhidmatan yang lain, cuma 
masanya agak terhad pada hari Ahad 
sehingga pukul 12.00 tengah hari sahaja.  
Walau bagaimanapun,  لِلّٰه مْدُ  ح 

ْ
ل
َ
أ itu pun 

sudah cukup baik untuk memberi ruang 
dan peluang kepada peniaga-peniaga 
tempatan untuk berniaga dan menjinak-
jinakkan para belia untuk meceburkan 
diri dalam perniagaan.
 

Soalan kaola ialah adakah lagi usaha-
usaha baharu untuk menceriakan bandar 
ini terutamanya pada waktu malam dan 
mewujukan lebih banyak lagi peluang-
peluang perniagaan kepada belia 
tempatan.  Di Bangunan Yayasan Sultan 
Haji Hassanal Bolkiah telah diadakan 
aktiviti-aktiviti untuk orang ramai 
berniaga.  Adakah kemungkinan aktiviti 
ini kita laratkan ke kawasan Dermaga 
spesifik untuk tempat makan dan minum.   
 
Perkara ini kaola ajukan atas permintaan 
orang ramai terutama sekali penduduk 
Kampung Air supaya dibangunkan 
semula Gerai Residency yang mereka 
gelar gerai KFC bukan Kentucky Fried 
Chicken tetapi Kianggeh Food Court.  
Penduduk Kampung Air dahulunya 
singgah makan sebelum balik naik motor 
tambang.  Sangat berguna waktu malam 
kerana kebanyakannya restoran                    
di bandar sudah tutup.  Di samping itu, 
orang selalu juga membawa pelawat luar 
negeri makan waktu malam sambil 
menikmati keindahan Kampung Air. 
 
Pembukaan semula gerai ini akan juga 
memberi peluang kepada Pengusaha 
Mikrokecil dan Sederhana untuk 
menambah pendapatan mereka dan 
boleh menceriakan lagi bandar.  Walau 
bagaimanapun, tempat-tempat letak 
kereta perlu juga difikirkan bagi 
memudahkan pengguna-pengguna 
berkunjung ke tempat tersebut. 
 
Seterusnya, Bandar Seri Begawan pada 
asalnya pada tahun 60-an sehingga 
tahun 80-an boleh dikatakan sebagai 
pusat pentadbiran awam, komersial dan 



 
 
PETANG HARI KHAMIS, 16HB. SYAABAN 1444H/9HB. MAC 2023M 
  

314 

Persoalan yang kaola timbulkan pertama 
ialah mengenai kutipan hasil dan 
tunggakan tapi oleh sebab telah pun 
disuarakan oleh Yang Berhormat Pehin 
Orang Kaya Johan Pahlawan Dato Seri 
Setia Awang Haji Adanan bin Begawan 
Pehin Siraja Khatib Dato Seri Setia Haji 
Mohd. Yusuf dan dijawab dengan 
sejelas-jelasnya oleh Yang Berhormat 
Menteri Hal Ehwal Dalam Negeri, maka 
kaola tidaklah perlu mengulanginya lagi.   
 
Kalau kaola diizinkan sahaja untuk 
supplement sedikit sahaja di bawah Kod/ 
Akaun 1115-004 - Pembangunan Semula 
Kampong Ayer seperti yang telah 
disuarakan oleh Yang Berhormat Pehin 
Orang Kaya Johan Pahlawan Dato Seri 
Setia Awang Haji Adanan bin Begawan 
Pehin Siraja Khatib Dato Seri Setia Haji 
Mohd. Yusuf kerana kaola sendiri juga 
salah seorang pegawai yang 
instrumental menyokong penyediaan 
peruntukan ini kira-kira 8 tahun yang 
lalu.  
 
Kalau kita perhatikan di Kampung Air ini 
kebanyakannya dalam satu rumah bukan 
satu kelamin yang tinggal tetapi kadang-
kadang ada 2, 3 dan 4 kelamin.  
Bayangkanlah mengenai keselesaan 
penghuni-penghuninya terutamanya 
anak-anak yang tinggal di rumah 
tersebut.   
 
Sebab itulah objektif awal Projek 
‘Pembisaian’ Kampung Air ini lebih 
menjurus untuk menyediakan tempat 
tinggal yang selesa bagi rakyat yang 
berkelayakan di kawasan Kampung Air 
ini.  Dengan adanya keselesaan bagi 

penghuni-penghuninya keluarga yang 
terlibat terutamanya anak-anak mereka 
akan mempunyai ruang untuk belajar, 
berinteraksi dan beriadah. 
 
  ُ اء  اللّٰه  dengan suasana yang selesa ini إِنْ ش 
diharap ia akan dapat membantu untuk 
meningkatkan pencapaian anak-anak ini 
dari segi pelajaran. Di samping itu, 
projek ini juga akan dapat ‘membisaikan’ 
kawasan Kampung Air dengan 
mempunyai kemudahan-kemudahan 
yang moden dan teratur seperti 
sewerage system, bekalan air dan tenaga 
elektrik yang selamat teratur.  Hopefully 
ia juga akan menjadi tarikan kepada 
pelancong-pelancong.  Kaola berharap 
projek ini akan dapat dilaksanakan 
dengan secepat mungkin. 
 
Masih lagi mengenai isu Kampung Air.  
Ini berkaitan dengan kebersihan Sungai 
Brunei. Beberapa tahun yang sudah 
mungkin juga masih lagi ada projek ini 
kerana kerajaan telah mengadakan 
projek mengutip sampah-sarap                       
di Kampung Air.  Kaola difahamkan 
projek ini masih lagi berjalan,  لِلّٰه مْدُ  ح 

ْ
ل
َ
 أ

satu usaha yang baik dan berkebajikan.   
 
Cuma kaola ingin mengetahui apakah 
keberkesanan projek ini?  Adakah ia telah 
dapat  mengurangkan sampah-sarap ini? 
Jika ia belum berkesan, apakah langkah-
langkah ke hadapan yang dapat 
diusahakan bagi menangani perkara ini 
secara holistik?. Kaola difahamkan 
bahawa source atau punca sampah-
sarap ini sebenarnya bukanlah semata-
mata dari Kampung Air malahan 
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kampung-kampung di darat yang 
berdekatan sungai.   
 
Kaola memahami memang ada 
‘pemberigaan’ kerajaan dalam mass 
media secara berterusan dakwaan-
dakwaan bagi pembuang sampah yang 
sabit kesalahan juga telah dilaksanakan.  
Kalau di negara-negara lain salah satu 
cara mereka mencegah dan 
membudayakan kebersihan ialah supaya 
denda yang sabit kesalahan ini dinaikkan 
jumlahnya dan pesalah tersebut perlu 
menjalani hukuman community service.
Ini sebagai deterrent.  Adakah 
Kementerian Hal Ehwal Dalam Negeri 
bercadang untuk meneliti perkara ini? 
Kaola rasa inisiatif ini akan berjaya 
mengurangkan dan mungkin juga akan 
membudayakan orang ramai untuk 
menghargai alam sekitar yang bersih. 
 
Sejak Program “Bandarku Ceria” 
diperkenalkan beberapa tahun yang lalu 
لِلّٰه  مْدُ  ح 

ْ
ل
َ
 Bandar Seri Begawan sedikit أ

sebanyak telah menjadi tumpuan untuk 
riadah dan tempat Pengusaha Mikrokecil 
dan Sederhana untuk mencari nafkah 
dan memasarkan produk-produk mereka 
sama ada dalam bentuk makanan 
ataupun perkhidmatan yang lain, cuma 
masanya agak terhad pada hari Ahad 
sehingga pukul 12.00 tengah hari sahaja.  
Walau bagaimanapun,  لِلّٰه مْدُ  ح 

ْ
ل
َ
أ itu pun 

sudah cukup baik untuk memberi ruang 
dan peluang kepada peniaga-peniaga 
tempatan untuk berniaga dan menjinak-
jinakkan para belia untuk meceburkan 
diri dalam perniagaan.
 

Soalan kaola ialah adakah lagi usaha-
usaha baharu untuk menceriakan bandar 
ini terutamanya pada waktu malam dan 
mewujukan lebih banyak lagi peluang-
peluang perniagaan kepada belia 
tempatan.  Di Bangunan Yayasan Sultan 
Haji Hassanal Bolkiah telah diadakan 
aktiviti-aktiviti untuk orang ramai 
berniaga.  Adakah kemungkinan aktiviti 
ini kita laratkan ke kawasan Dermaga 
spesifik untuk tempat makan dan minum.   
 
Perkara ini kaola ajukan atas permintaan 
orang ramai terutama sekali penduduk 
Kampung Air supaya dibangunkan 
semula Gerai Residency yang mereka 
gelar gerai KFC bukan Kentucky Fried 
Chicken tetapi Kianggeh Food Court.  
Penduduk Kampung Air dahulunya 
singgah makan sebelum balik naik motor 
tambang.  Sangat berguna waktu malam 
kerana kebanyakannya restoran                    
di bandar sudah tutup.  Di samping itu, 
orang selalu juga membawa pelawat luar 
negeri makan waktu malam sambil 
menikmati keindahan Kampung Air. 
 
Pembukaan semula gerai ini akan juga 
memberi peluang kepada Pengusaha 
Mikrokecil dan Sederhana untuk 
menambah pendapatan mereka dan 
boleh menceriakan lagi bandar.  Walau 
bagaimanapun, tempat-tempat letak 
kereta perlu juga difikirkan bagi 
memudahkan pengguna-pengguna 
berkunjung ke tempat tersebut. 
 
Seterusnya, Bandar Seri Begawan pada 
asalnya pada tahun 60-an sehingga 
tahun 80-an boleh dikatakan sebagai 
pusat pentadbiran awam, komersial dan 
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pusat perkhidmatan kewangan yang 
jabatan-jabatan kerajaan dan institusi 
kewangan telah bertapak di kawasan ini 
sebelum ia berpindah ke Berakas dan 
kawasan Gadong.  Walaupun 
sedemikian, masih terdapat juga banyak 
pejabat kerajaan dan bangunan-
bangunan bersejarah yang boleh 
dipreserved untuk dijadikan tempat 
lawatan pelancong. 
 
Di negara-negara lain terdapat usaha 
untuk menjadikan tempat-tempat 
bersejarah seperti ini sebagai tempat 
lawatan dengan dilengkapkan dengan 
butir-butir sejarahnya dan sebahagian 
pula dijadikan tempat menjamu 
pelancong dan pelawat-pelawat rasmi 
kerajaan dan sektor persendirian.  
Adakah sebarang cadangan untuk 
meneliti availiability perkara seperti ini?. 
 
Di samping itu, elok juga ada peraturan 
untuk menghendaki supaya semua 
bangunan komersial dan bangunan-
bangunan yang sudah usang dalam 
kawasan bandaran untuk diberikan 
facelift supaya bandar akan sentiasa 
bersih, menarik dan ceria. 
 
Yang terakhir salah satu usaha kerajaan 
untuk menjadikan Negara Brunei 
Darussalam sebagai bisnes priority ialah 
melibatkan secara langsung pembaikan 
proses-proses yang melibatkan kedua-
dua Jabatan Imigresen dan Pendaftaran 
Kebangsaan dan Jabatan Buruh.   مْدُ لِلّٰه ح 

ْ
ل
َ
 أ

kaola menyedari banyak sudah inisiatif 
dan pembaikan telah dilaksanakan oleh 
kedua-dua jabatan ini.
 

Perkara ini juga ada kaitan dengan usaha 
negara untuk menarik lebih banyak 
Pelabur Langsung Asing yang berkualiti 
ke negara ini.  Di negara-negara lain 
salah satu variable yang menjadi tarikan 
pelabur-pelabur asing ini ialah dasar 
pemberian longterm pass dalam bentuk 
tersendiri berasaskan keperluan spesifik 
negara-negara tersebut.   
 
Dasar ini bukanlah untuk memberikan 
kerakyatan kepada pelabur-pelabur 
asing ini, cuma ia untuk memudahkan 
pelabur-pelabur asing ini untuk datang 
ke negara tersebut dan melibatkan diri 
dalam aktiviti-aktiviti perekonomian.  
Longterm pass ini selalunya diberikan 
dalam jangka waktu 5 tahun yang boleh 
direviu sama ada untuk diperbaharui 
atau sebaliknya tertakluklah kepada 
keperluan negara. 
 
Dengan adanya jaminan ini ia akan 
membolehkan dan memudahkan 
pelabur-pelabur ini membuat pelaburan.  
Misalannya, dalam sektor perdagangan 
dan perkhidmatan, persekolahan anak-
anak, menubuhkan perniagaan dengan 
rakan kongsi tempatan dan lain-lain.  Ini 
sudah setentunya akan membawa masuk 
aliran kewangan ke negara ini dan boleh 
mendatangkan spin-off dan multiply           
e-pack yang positif kepada aktiviti-aktiviti 
ekonomi tempatan termasuk kepada 
PMKS.  
 
Oleh itu, kaola ingin memohon 
pencerahan sama ada adakah rancangan 
Kementerian Hal Ehwal Dalam Negeri 
untuk meneliti atau melaksanakan dasar 
seperti ini. Walau bagaimanapun, control 
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mechanism terutamanya dari segi kriteria 
persyaratan, peraturan dan pemantauan 
yang spesifik bagi pemberian long-term 
pass ini perlulah digubal supaya 
kemudahan ini nanti tidak akan 
disalahgunakan. Sekian, terima kasih. 
 
Yang Berhormat Menteri Hal Ehwal 
Dalam Negeri: Terima kasih Yang 
Berhormat Pengerusi terima kasih juga 
kepada Yang Berhormat atas soalan dan 
saranan yang diberikan.  
 
Berkenaan dengan pembangunan 
Kampung Air sebagaimana yang 
disarankan oleh Yang Berhormat akan 
dapat dilaksanakan secepat mungkin dan 
 ُ اللّٰه اء   ش   perkara ini memang إِنْ 
dibincangkan dengan Kementerian 
Kewangan dan Ekonomi dan 
Kementerian Pembangunan dengan 
skop-skop kerja yang akan dilaksanakan 
bagi memastikan peruntukan-
peruntukannya yang diberikan itu 
affordability yang akan tinggal ataupun 
yang akan mendiami rumah-rumah yang 
dibina itu nanti. 
 
Berkenaan dengan kebersihan Sungai 
Brunei pada masa ini pengutipan sampah 
dari rumah ke rumah memang dilantik 
oleh JASTRE dan juga pembersihan 
sungai-sungai itu mungkin Yang 
Berhormat Menteri Pembangunan boleh 
juga menambah nanti berkenaan dengan 
keberkesanan pembersihan Sungai 
Brunei ini. Ada insiatif sudah di bawah 
Jawatankuasa Induk Isu-Isu Kebersihan 
yang dipengerusikan oleh Yang 
Berhormat Menteri Pembangunan dan 
Ahli-Ahlinya Yang Berhormat Menteri 

Kesihatan dan kaola sendiri. Ada task 
force-task forcenya sendiri dengan 
institusi pendidikan tinggi dilibatkan 
dalam mengcreate prototaip mesin-
mesin yang boleh digunakan untuk 
membersihkan Sungai Brunei ini. 
Sebenarnya banyak perkara yang boleh 
kitani laksanakan dalam satu-satu projek 
itu. 
 
Dari segi community service ini ada 
sudah aktanya related to community 
services offenders tapi minister yang 
responsible ialah Menteri Kebudayaan 
Belia dan Sukan. Mahkamah yang 
menjatuhi hukuman untuk melaksanakan 
community services ini.  ُ اء  اللّٰه  perkara إِنْ ش 
ini akan disampaikan kepada Yang 
Berhormat Menteri Kebudayaan Belia 
dan Sukan untuk dapat menerangkannya 
dengan lebih lanjut.   
 
“Bandarku Ceria” sebagaimana Yang 
Berhormat sedia maklum objektifnya 
untuk memberikan kepada pengusaha-
pengusaha kitani kalau kitani lihat setiap 
minggu banyak sudah khemah-khemah 
didirikan untuk mereka berniaga dan 
hasil-hasil itu memang 100% mereka 
simpan. 
 
Berkenaan dengan KFC sebenarnya 
Jabatan Bandaran Bandar Seri Begawan 
bekerjasama dengan pihak Yayasan 
Sultan Haji Hassanal Bolkiah. Kalau Yang 
Berhormat lihat juga di kawasan lapang 
Kompleks Yayasan Haji Hassanal Bolkiah 
ada push cartnya yang sudah dipasang.  
 
Untuk memeriahkan lagi kawasan 
Dermaga sudah ada perancangan untuk 
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pusat perkhidmatan kewangan yang 
jabatan-jabatan kerajaan dan institusi 
kewangan telah bertapak di kawasan ini 
sebelum ia berpindah ke Berakas dan 
kawasan Gadong.  Walaupun 
sedemikian, masih terdapat juga banyak 
pejabat kerajaan dan bangunan-
bangunan bersejarah yang boleh 
dipreserved untuk dijadikan tempat 
lawatan pelancong. 
 
Di negara-negara lain terdapat usaha 
untuk menjadikan tempat-tempat 
bersejarah seperti ini sebagai tempat 
lawatan dengan dilengkapkan dengan 
butir-butir sejarahnya dan sebahagian 
pula dijadikan tempat menjamu 
pelancong dan pelawat-pelawat rasmi 
kerajaan dan sektor persendirian.  
Adakah sebarang cadangan untuk 
meneliti availiability perkara seperti ini?. 
 
Di samping itu, elok juga ada peraturan 
untuk menghendaki supaya semua 
bangunan komersial dan bangunan-
bangunan yang sudah usang dalam 
kawasan bandaran untuk diberikan 
facelift supaya bandar akan sentiasa 
bersih, menarik dan ceria. 
 
Yang terakhir salah satu usaha kerajaan 
untuk menjadikan Negara Brunei 
Darussalam sebagai bisnes priority ialah 
melibatkan secara langsung pembaikan 
proses-proses yang melibatkan kedua-
dua Jabatan Imigresen dan Pendaftaran 
Kebangsaan dan Jabatan Buruh.   مْدُ لِلّٰه ح 

ْ
ل
َ
 أ

kaola menyedari banyak sudah inisiatif 
dan pembaikan telah dilaksanakan oleh 
kedua-dua jabatan ini.
 

Perkara ini juga ada kaitan dengan usaha 
negara untuk menarik lebih banyak 
Pelabur Langsung Asing yang berkualiti 
ke negara ini.  Di negara-negara lain 
salah satu variable yang menjadi tarikan 
pelabur-pelabur asing ini ialah dasar 
pemberian longterm pass dalam bentuk 
tersendiri berasaskan keperluan spesifik 
negara-negara tersebut.   
 
Dasar ini bukanlah untuk memberikan 
kerakyatan kepada pelabur-pelabur 
asing ini, cuma ia untuk memudahkan 
pelabur-pelabur asing ini untuk datang 
ke negara tersebut dan melibatkan diri 
dalam aktiviti-aktiviti perekonomian.  
Longterm pass ini selalunya diberikan 
dalam jangka waktu 5 tahun yang boleh 
direviu sama ada untuk diperbaharui 
atau sebaliknya tertakluklah kepada 
keperluan negara. 
 
Dengan adanya jaminan ini ia akan 
membolehkan dan memudahkan 
pelabur-pelabur ini membuat pelaburan.  
Misalannya, dalam sektor perdagangan 
dan perkhidmatan, persekolahan anak-
anak, menubuhkan perniagaan dengan 
rakan kongsi tempatan dan lain-lain.  Ini 
sudah setentunya akan membawa masuk 
aliran kewangan ke negara ini dan boleh 
mendatangkan spin-off dan multiply           
e-pack yang positif kepada aktiviti-aktiviti 
ekonomi tempatan termasuk kepada 
PMKS.  
 
Oleh itu, kaola ingin memohon 
pencerahan sama ada adakah rancangan 
Kementerian Hal Ehwal Dalam Negeri 
untuk meneliti atau melaksanakan dasar 
seperti ini. Walau bagaimanapun, control 
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mechanism terutamanya dari segi kriteria 
persyaratan, peraturan dan pemantauan 
yang spesifik bagi pemberian long-term 
pass ini perlulah digubal supaya 
kemudahan ini nanti tidak akan 
disalahgunakan. Sekian, terima kasih. 
 
Yang Berhormat Menteri Hal Ehwal 
Dalam Negeri: Terima kasih Yang 
Berhormat Pengerusi terima kasih juga 
kepada Yang Berhormat atas soalan dan 
saranan yang diberikan.  
 
Berkenaan dengan pembangunan 
Kampung Air sebagaimana yang 
disarankan oleh Yang Berhormat akan 
dapat dilaksanakan secepat mungkin dan 
 ُ اللّٰه اء   ش   perkara ini memang إِنْ 
dibincangkan dengan Kementerian 
Kewangan dan Ekonomi dan 
Kementerian Pembangunan dengan 
skop-skop kerja yang akan dilaksanakan 
bagi memastikan peruntukan-
peruntukannya yang diberikan itu 
affordability yang akan tinggal ataupun 
yang akan mendiami rumah-rumah yang 
dibina itu nanti. 
 
Berkenaan dengan kebersihan Sungai 
Brunei pada masa ini pengutipan sampah 
dari rumah ke rumah memang dilantik 
oleh JASTRE dan juga pembersihan 
sungai-sungai itu mungkin Yang 
Berhormat Menteri Pembangunan boleh 
juga menambah nanti berkenaan dengan 
keberkesanan pembersihan Sungai 
Brunei ini. Ada insiatif sudah di bawah 
Jawatankuasa Induk Isu-Isu Kebersihan 
yang dipengerusikan oleh Yang 
Berhormat Menteri Pembangunan dan 
Ahli-Ahlinya Yang Berhormat Menteri 

Kesihatan dan kaola sendiri. Ada task 
force-task forcenya sendiri dengan 
institusi pendidikan tinggi dilibatkan 
dalam mengcreate prototaip mesin-
mesin yang boleh digunakan untuk 
membersihkan Sungai Brunei ini. 
Sebenarnya banyak perkara yang boleh 
kitani laksanakan dalam satu-satu projek 
itu. 
 
Dari segi community service ini ada 
sudah aktanya related to community 
services offenders tapi minister yang 
responsible ialah Menteri Kebudayaan 
Belia dan Sukan. Mahkamah yang 
menjatuhi hukuman untuk melaksanakan 
community services ini.  ُ اء  اللّٰه  perkara إِنْ ش 
ini akan disampaikan kepada Yang 
Berhormat Menteri Kebudayaan Belia 
dan Sukan untuk dapat menerangkannya 
dengan lebih lanjut.   
 
“Bandarku Ceria” sebagaimana Yang 
Berhormat sedia maklum objektifnya 
untuk memberikan kepada pengusaha-
pengusaha kitani kalau kitani lihat setiap 
minggu banyak sudah khemah-khemah 
didirikan untuk mereka berniaga dan 
hasil-hasil itu memang 100% mereka 
simpan. 
 
Berkenaan dengan KFC sebenarnya 
Jabatan Bandaran Bandar Seri Begawan 
bekerjasama dengan pihak Yayasan 
Sultan Haji Hassanal Bolkiah. Kalau Yang 
Berhormat lihat juga di kawasan lapang 
Kompleks Yayasan Haji Hassanal Bolkiah 
ada push cartnya yang sudah dipasang.  
 
Untuk memeriahkan lagi kawasan 
Dermaga sudah ada perancangan untuk 
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mempelawa belia ‘kitani’ yang mahu 
berniaga dan juga ada tempat duduk 
makan-makan untuk memeriahkan lagi 
kawasan itu. Mungkin for the start ada 
certain areas yang diisikan jadi kalau ada 
sambutannya tertentu   akan dilaratkan 
nanti di sepanjang Dermaga itu. 
  
Kalau ‘kitani’ lihat di luar negeri kawasan-
kawasan tepi sungai inilah jadi tarikan 
pelancong dan juga tarikan untuk orang 
‘kitani’ berkumpul bersama keluarga dan 
2 buah bangunan yang dimiliki oleh 
Jabatan Bandaran Bandar Seri Begawan 
berdekatan dengan energy hub itu pun 
sudah diterokai untuk diisikan oleh belia 
‘kitani’ untuk memastikan mereka ada 
chances untuk berniaga dan mungkin 
untuk 1Kampung 1Produk (1K1P), 
mungkin souvenirs menjadi tarikan 
pelancong nanti  ُ اء  اللّٰه  . إِنْ ش 
 
Dari segi preservation bangunan-
bangunan lama kalau ‘kitani’ lihat               
di kawasan Bandar Seri Begawan banyak 
bangunan lama, sebagai contoh 
Bangunan Sekretariat pada masa ini              
لِلّٰه  مْدُ  ح 

ْ
ل
َ
 RTB mendiami Bangunan أ

Sekretariat itu dan dipreserve dari segi 
keaslian bangunannya. Mungkin 
Bahagian Pelancongan pun ada 
perancangannya tersendiri dari segi 
bangunan-bangunan yang difikirkan 
dipreserve ia punya bentuk asalnya dari 
dahulu itu.
 
Peraturan facelift ini ada cadangan 
ataupun kementerian sudah menunduki 
untuk memastikan pemilik-pemilik 
bangunan di kawasan bandaran ini juga 
memastikan bangunan-bangunan yang 

mereka miliki itu ‘diusai’ sebagai contoh, 
ini usaha Jabatan Bandaran Bandar Seri 
Begawan juga dengan mengecat sahaja 
kawasan bandar itu untuk memastikan 
supaya tidak nampak suram, nampak 
lebih ceria. Untuk mengecat dari segi 
colorful tapi untuk mempreserve the 
building satu cadangan yang baik.    
 
Jabatan Imigresen dan Pendaftaran 
Kebangsaan dan Jabatan Buruh 
berkenaan dengan long-term pass ini 
sebenarnya diberikan pada masa ini 
kepada mereka yang ada kaitan 
kekeluargaan sebagai contoh, emak, 
mentuanya yang kahwin sama orang 
luar.  
 
Sebagaimana yang disuarakan oleh Yang 
Berhormat untuk dilaratkan pemberian 
long-term pass ini kepada pelabur sudah 
pun ditunduki oleh kementerian dan 
Jabatan Imigresen dan Pendaftaran 
Kebangsaan hanya we need to set juga 
sebagaimana disuarakan oleh Yang 
Berhormat tadi jangan disalahgunakan 
saja.  
 
Ada kriterianya nanti untuk 
membolehkan pelabur dan peniaga-
peniaga yang ‘kitani’ fikirkan dapat 
menyumbang kepada ekonomi Negara 
Brunei Darussalam ini dapat juga 
diberikan long-term pass dan juga 
multiple entry visanya.  
 
Jadi when comes to mereka tinggal                
di Negara Brunei Darussalam mereka 
membawa keluarga mereka pun boleh 
memiliki certain property di Negara 
Brunei Darussalam yang boleh 
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menyumbang kepada ekonomi 
sebagaimana hasrat Kementerian Hal 
Ehwal Dalam Negeri dan Jabatan 
Imigresen dan Pendaftaran Kebangsaan 
untuk membantu mempelbagaikan 
ekonomi di Negara Brunei Darussalam 
ini.  
 
Yang Berhormat Menteri 
Pembangunan: Yang Berhormat 
Pengerusi pada menambah juga tadi 
persoalan yang diutarakan oleh Yang 
Berhormat mengenai usaha-usaha 
pembersihan Sungai Brunei memang 
benar seperti yang disebutkan tadi term 
contract untuk pembersihan Sungai 
Brunei masih lagi diteruskan sehingga 
kini dan dalam meningkatkan usaha ini 
satu kelulusan peruntukan yang telah 
dibuat dan dibentangkan juga dalam 
mesyuarat kitani iaitu satu peruntukan 
bagi Tahun Kewangan 2023/2024 
melalui Jabatan Alam Sekitar, Taman dan 
Rekreasi akan melaksanakan usaha 
untuk memperkasakan lagi usaha 
pembersihan Sungai Brunei dengan lebih 
efisien dengan menggunakan kaedah 
dan teknologi yang efisien dan yang 
terkini seperti menggunakan boat 
skimmer butcher, penghadang sampah. 
Ini termasuk kerja-kerja infra seperti 
memasang perangkap sampah kepada 
outlet saliran bagi mencegah sampah-
sampah dari darat masuk ke sungai.  
 
Sukacita dimaklumkan juga dalam usaha 
‘kitani’ whole of nation approach, whole 
of government approach ini seperti yang 
disebutkan oleh Yang Berhormat Menteri 
Hal Ehwal Dalam Negeri satu 
Jawatankuasa Induk Isu-Isu Kebersihan 

yang dipengerusikan bersama oleh Yang 
Berhormat Menteri Hal Ehwal Dalam 
Negeri, Menteri Kesihatan dan Menteri 
Pembangunan melalui 3 fokus utama 
iaitu: Kemudahan dan Perkhidmatan 
Perundangan dan Penguatkuasaan 
Kesedaran dan Penglibatan Orang 
Ramai.  
 
Pada masa ini satu kaedah yang sedang 
diusahakan oleh sekretariat. 
Jawatankuasa ini ialah untuk 
mengeluarkan satu kaedah bagi 
meningkatkan kesedaran orang ramai 
mengenai amalan-amalan kebersihan 
yang akan ‘diberigakan’ melalui satu 
terbitan buku yang akan dikeluarkan 
kemudian. 
 
Mengenai penguatkuasaan, sepanjang 
tahun 2022 beberapa tindakan kompaun 
telah diambil. Ini menyeluruh mengenai 
beberapa orang telah diambil tindakan 
kompaun kerana membuang sampah 
merata-rata. Antaranya ialah seramai 
228 individu dan sebanyak 117 syarikat 
telah dikenakan kompaun atas kesalahan 
pembuangan sampah di tempat-tempat 
awam termasuk pembuangan sampah             
di sungai-sungai terutama sekali                    
di Sungai Brunei.  
 
Perkara ini dapat dikesan melalui kaedah 
yang diusahakan melalui jawatankuasa 
ini iaitu dengan pemasangan sistem-
sistem pemantauan CCTV dan kelakuan 
membuang sampah yang telah 
menyalahi undang-undang dapat dikesan 
dan dirakam sebagai bukti untuk 
mengambil tindakan. Sekian, terima 
kasih. 
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mempelawa belia ‘kitani’ yang mahu 
berniaga dan juga ada tempat duduk 
makan-makan untuk memeriahkan lagi 
kawasan itu. Mungkin for the start ada 
certain areas yang diisikan jadi kalau ada 
sambutannya tertentu   akan dilaratkan 
nanti di sepanjang Dermaga itu. 
  
Kalau ‘kitani’ lihat di luar negeri kawasan-
kawasan tepi sungai inilah jadi tarikan 
pelancong dan juga tarikan untuk orang 
‘kitani’ berkumpul bersama keluarga dan 
2 buah bangunan yang dimiliki oleh 
Jabatan Bandaran Bandar Seri Begawan 
berdekatan dengan energy hub itu pun 
sudah diterokai untuk diisikan oleh belia 
‘kitani’ untuk memastikan mereka ada 
chances untuk berniaga dan mungkin 
untuk 1Kampung 1Produk (1K1P), 
mungkin souvenirs menjadi tarikan 
pelancong nanti  ُ اء  اللّٰه  . إِنْ ش 
 
Dari segi preservation bangunan-
bangunan lama kalau ‘kitani’ lihat               
di kawasan Bandar Seri Begawan banyak 
bangunan lama, sebagai contoh 
Bangunan Sekretariat pada masa ini              
لِلّٰه  مْدُ  ح 

ْ
ل
َ
 RTB mendiami Bangunan أ

Sekretariat itu dan dipreserve dari segi 
keaslian bangunannya. Mungkin 
Bahagian Pelancongan pun ada 
perancangannya tersendiri dari segi 
bangunan-bangunan yang difikirkan 
dipreserve ia punya bentuk asalnya dari 
dahulu itu.
 
Peraturan facelift ini ada cadangan 
ataupun kementerian sudah menunduki 
untuk memastikan pemilik-pemilik 
bangunan di kawasan bandaran ini juga 
memastikan bangunan-bangunan yang 

mereka miliki itu ‘diusai’ sebagai contoh, 
ini usaha Jabatan Bandaran Bandar Seri 
Begawan juga dengan mengecat sahaja 
kawasan bandar itu untuk memastikan 
supaya tidak nampak suram, nampak 
lebih ceria. Untuk mengecat dari segi 
colorful tapi untuk mempreserve the 
building satu cadangan yang baik.    
 
Jabatan Imigresen dan Pendaftaran 
Kebangsaan dan Jabatan Buruh 
berkenaan dengan long-term pass ini 
sebenarnya diberikan pada masa ini 
kepada mereka yang ada kaitan 
kekeluargaan sebagai contoh, emak, 
mentuanya yang kahwin sama orang 
luar.  
 
Sebagaimana yang disuarakan oleh Yang 
Berhormat untuk dilaratkan pemberian 
long-term pass ini kepada pelabur sudah 
pun ditunduki oleh kementerian dan 
Jabatan Imigresen dan Pendaftaran 
Kebangsaan hanya we need to set juga 
sebagaimana disuarakan oleh Yang 
Berhormat tadi jangan disalahgunakan 
saja.  
 
Ada kriterianya nanti untuk 
membolehkan pelabur dan peniaga-
peniaga yang ‘kitani’ fikirkan dapat 
menyumbang kepada ekonomi Negara 
Brunei Darussalam ini dapat juga 
diberikan long-term pass dan juga 
multiple entry visanya.  
 
Jadi when comes to mereka tinggal                
di Negara Brunei Darussalam mereka 
membawa keluarga mereka pun boleh 
memiliki certain property di Negara 
Brunei Darussalam yang boleh 
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menyumbang kepada ekonomi 
sebagaimana hasrat Kementerian Hal 
Ehwal Dalam Negeri dan Jabatan 
Imigresen dan Pendaftaran Kebangsaan 
untuk membantu mempelbagaikan 
ekonomi di Negara Brunei Darussalam 
ini.  
 
Yang Berhormat Menteri 
Pembangunan: Yang Berhormat 
Pengerusi pada menambah juga tadi 
persoalan yang diutarakan oleh Yang 
Berhormat mengenai usaha-usaha 
pembersihan Sungai Brunei memang 
benar seperti yang disebutkan tadi term 
contract untuk pembersihan Sungai 
Brunei masih lagi diteruskan sehingga 
kini dan dalam meningkatkan usaha ini 
satu kelulusan peruntukan yang telah 
dibuat dan dibentangkan juga dalam 
mesyuarat kitani iaitu satu peruntukan 
bagi Tahun Kewangan 2023/2024 
melalui Jabatan Alam Sekitar, Taman dan 
Rekreasi akan melaksanakan usaha 
untuk memperkasakan lagi usaha 
pembersihan Sungai Brunei dengan lebih 
efisien dengan menggunakan kaedah 
dan teknologi yang efisien dan yang 
terkini seperti menggunakan boat 
skimmer butcher, penghadang sampah. 
Ini termasuk kerja-kerja infra seperti 
memasang perangkap sampah kepada 
outlet saliran bagi mencegah sampah-
sampah dari darat masuk ke sungai.  
 
Sukacita dimaklumkan juga dalam usaha 
‘kitani’ whole of nation approach, whole 
of government approach ini seperti yang 
disebutkan oleh Yang Berhormat Menteri 
Hal Ehwal Dalam Negeri satu 
Jawatankuasa Induk Isu-Isu Kebersihan 

yang dipengerusikan bersama oleh Yang 
Berhormat Menteri Hal Ehwal Dalam 
Negeri, Menteri Kesihatan dan Menteri 
Pembangunan melalui 3 fokus utama 
iaitu: Kemudahan dan Perkhidmatan 
Perundangan dan Penguatkuasaan 
Kesedaran dan Penglibatan Orang 
Ramai.  
 
Pada masa ini satu kaedah yang sedang 
diusahakan oleh sekretariat. 
Jawatankuasa ini ialah untuk 
mengeluarkan satu kaedah bagi 
meningkatkan kesedaran orang ramai 
mengenai amalan-amalan kebersihan 
yang akan ‘diberigakan’ melalui satu 
terbitan buku yang akan dikeluarkan 
kemudian. 
 
Mengenai penguatkuasaan, sepanjang 
tahun 2022 beberapa tindakan kompaun 
telah diambil. Ini menyeluruh mengenai 
beberapa orang telah diambil tindakan 
kompaun kerana membuang sampah 
merata-rata. Antaranya ialah seramai 
228 individu dan sebanyak 117 syarikat 
telah dikenakan kompaun atas kesalahan 
pembuangan sampah di tempat-tempat 
awam termasuk pembuangan sampah             
di sungai-sungai terutama sekali                    
di Sungai Brunei.  
 
Perkara ini dapat dikesan melalui kaedah 
yang diusahakan melalui jawatankuasa 
ini iaitu dengan pemasangan sistem-
sistem pemantauan CCTV dan kelakuan 
membuang sampah yang telah 
menyalahi undang-undang dapat dikesan 
dan dirakam sebagai bukti untuk 
mengambil tindakan. Sekian, terima 
kasih. 
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Yang Berhormat Pengerusi: Saya 
persilakan sekarang Yang Berhormat 
Awang Lawi bin Haji Lamat. 
 
Yang Berhormat Awang Lawi bin 
Haji Lamat: Terima kasih Yang 
Berhormat Pengerusi حْيم  نِ الرَّ حْم  َٰ ِ الرَّ  بِسْمِ اللّٰه
فِ  َ شْْ

َ
أ عَلََّٰ  مُ 

َ
لَ وَالسَّ ةُ 

َ
لَ وَالصَّ  ، نَ مِي 

َ
عَال

ْ
ال رَبِّ  لِلِّٰ  حَمْدُ 

ْ
 اَل

وَصَحْبِهِ  آلِهِ  وَعَلََّٰ  دٍ  مُحَمَّ دِنَا  سَيِّ  ، نَ مُرْسَلِي 
ْ
وَال نْبِيَاءِ 

َ ْ
 الْ

نَ  جْمَعِي 
َ
  أ

 اللهِ  
ُ
ة حْم  ر  لَيْكُمْ و  مُ ع  لا   dan   salam sejahtera السَّ

مْدُ لِلّٰه  ح 
ْ
ل
َ
 lebih   dahulu   kaola  ingin   أ

mengucapkan ribuan terima kasih atas 
pencerahan Yang Berhormat berikan 
berkaitan dengan Kementerian Hal Ehwal 
Dalam Negeri pagi tadi. 
 
Kaola ada 1 soalan dan 1 cadangan: 
  
1. Kementerian Hal Ehwal Dalam Negeri 

melalui Jabatan Buruh telah 
menguatkuasakan penetapan had 
yuran perkhidmatan bagi Pengambilan 
Pekerja Domestik pada kadar tidak 
melebihi $2,000.00. Setelah itu 
apakah maklum balas atau hasil 
setelah pelaksanaan penguatkuasaan 
penetapan had yuran ini sejak ia 
dikuatkuasakan?; dan 

 
لِلّٰه  .2 مْدُ  ح 

ْ
ل
َ
 pada masa ini Kementerian  أ

Hal Ehwal Dalam Negeri melalui 
Jabatan Daerah Brunei dan Muara 
sedang rancak membuat majlis 
pengundian calon penghulu-penghulu 
dan ketua-ketua kampung dan telah 
membuat penetapan jawatan Ketua 
Kampung sejak tahun 2022 tahun 
lepas. 

Cadangan kaola, bagi kampung-
kampung yang tidak ada calon penghulu-
penghulu dan ketua-ketua kampung 
walaupun sudah beberapa kali diiklankan 
atau diisikan agar pemangku penghulu 
dan ketua-ketua kampung yang melebihi 
5 tahun memangku jawatan Penghulu 
dan Ketua Kampung dapat ditetapkan 
jawatan melalui proses temu duga dan 
pengundian.  
 
Walaupun mereka tidak layak dari segi 
akademik tetapi dari segi pengalaman 
mereka yang mampu menjalankan tugas 
yang lebih baik berilah peluang dan 
sokongan kepada pemangku-pemangku 
ini untuk terus berkhidmat kepada 
kampung mereka yang dicintai ini. 
Sekian.  ُكَات ر  ب   اِلله و 

ُ
ة حْم  ر  لَيْكُمْ و  مُ ع  لا  هُ و  السَّ  

 
Yang Berhormat Menteri Hal Ehwal 
Dalam Negeri: Terima kasih Yang 
Berhormat Pengerusi dan terima kasih 
Yang Berhormat atas 1 soalan dan 1 
cadangan. 
 
لِلّٰه  مْدُ  ح 

ْ
ل
َ
 berikutan dengan pelaksanaan  أ

had kadar yuran ini positive responds 
daripada orang ramai dan juga untuk 
makluman seramai 74 buah syarikat 
telah mendaftar semula dan sebanyak 71 
buah telah dikeluarkan Lesen Agensi 
Pekerjaan untuk mengambil pekerja-
pekerja tersebut. 
 
Feedback wise daripada orang ramai 
ialah harga telah dikawal. Pada masa ini 
Jabatan Buruh memastikan agensi-
agensi pekerjaan ini melaksanakan 
sebagaimana yang dipersyaratkan. 
Sebagia contoh, untuk memastikan apa 
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perkhidmatan yang diberikan kepada 
pelanggan tersebut sebagaimana yang 
dipersetujui antara agensi pekerjaan dan 
pelanggan masing-masing. 
 
Mengenai pengisian jawatan Penghulu-
Penghulu Mukim dan Ketua-Ketua 
Kampung yang sudah memangku 5 
tahun inilah peranan penghulu mukim 
dan ketua kampung untuk memastikan 
kalau sekiranya tidak ada yang layak 
untuk dilantik dalam sesebuah kampung 
tersebut, kementerian memerlukan 
pengesahan daripada penghulu mukim 
dan ketua kampung berkenaan. 
 
Dengan pengesahan tersebut, 
memandangkan Skim Perkhidmatan 
telah dikuatkuasakan dan ini adalah 
untuk keadilan memastikan juga bahawa 
di kampung tersebut benar-benar tidak 
ada yang layak. Proses pengisian 
jawatan Penghulu Mukim dan Ketua 
Kampung ini memang syaratnya dalam 
proses pengundian. 
 
Pengundian ini, kalau kita lihat 
keputusan-keputusan pengundian 
kadang-kadang ada yang menyokong 
dan ada yang tidak menyokong. Itulah 
suara daripada orang kampung itu 
sendiri memilih ketua masing-masing.  
 
Berdasarkan kepada Skim Perkhidmatan 
memang dilaksanakan dan kalau 
sekiranya tidak ada mungkin berunding 
dengan kementerian bagaimana caranya 
untuk mamastikan jawatan Ketua 
Kampung itu diisikan kalau tidak ada 
calon yang berkelayakan tetapi 

pengesahan daripada penghulu mukim 
adalah diperlukan. Terima kasih. 
 
Yang Berhormat Pengerusi: Saya 
persilakan Yang Berhormat Pengiran Haji 
Isa bin Pengiran Haji Aliuddin. 
 
Yang Berhormat Pengiran Haji Isa 
bin Pengiran Haji Aliuddin: Terima 
kasih Yang Berhormat Pengerusi.  
                 

حْيم  نِ الرَّ حْم  َٰ ِ الرَّ بِسْمِ اللّٰه
فِ  َ شْْ

َ
أ عَلََّٰ  مُ 

َ
لَ وَالسَّ ةُ 

َ
لَ وَالصَّ  ، نَ مِي 

َ
عَال

ْ
ال رَبِّ  لِلِّٰ  حَمْدُ 

ْ
 اَل

مُرْ 
ْ
وَال نْبِيَاءِ 

َ ْ
وَصَحْبِهِ الْ آلِهِ  وَعَلََّٰ  دٍ  مُحَمَّ دِنَا  سَيِّ  ، نَ سَلِي   

نَ  جْمَعِي 
َ
  أ

كَاتُهُ  ر  ب   اِلله و 
ُ
ة حْم  ر  لَيْكُمْ و  مُ ع  لا  السَّ Yang Berhormat 

Pengerusi dan Ahli-Ahli Yang Berhormat 
yang bijaksana. Kaola ingin merujuk 
kepada Jabatan Buruh dan Jabatan 
Imigresen dan Pendaftaran Kebangsaan. 
Tidak lama lagi National Labour 
Management System dan National 
Immigration Registration System yang 
dua dalam satu ini akan dilaksanakan 
bagi permohonan buruh pekerja asing 
melalui online. 
 
Ini strategi yang sangat bagus kerana             
ia kemungkinan mempercepatkan 
kebenaran/kelulusan dapat menghindari 
atau mengurangkan rasuah nepotisme 
dan kronisme kerana ada permohonan 
yang laju dan ada permohonan yang 
lambat. TPOR Jabatan Buruh yang lalu 
adalah 7 hari. Kalau orang luar agak 
memakan masa.  
 
Soalan kaola: 
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Yang Berhormat Pengerusi: Saya 
persilakan sekarang Yang Berhormat 
Awang Lawi bin Haji Lamat. 
 
Yang Berhormat Awang Lawi bin 
Haji Lamat: Terima kasih Yang 
Berhormat Pengerusi حْيم  نِ الرَّ حْم  َٰ ِ الرَّ  بِسْمِ اللّٰه
فِ  َ شْْ

َ
أ عَلََّٰ  مُ 

َ
لَ وَالسَّ ةُ 

َ
لَ وَالصَّ  ، نَ مِي 

َ
عَال

ْ
ال رَبِّ  لِلِّٰ  حَمْدُ 

ْ
 اَل

وَصَحْبِهِ  آلِهِ  وَعَلََّٰ  دٍ  مُحَمَّ دِنَا  سَيِّ  ، نَ مُرْسَلِي 
ْ
وَال نْبِيَاءِ 

َ ْ
 الْ

نَ  جْمَعِي 
َ
  أ

 اللهِ  
ُ
ة حْم  ر  لَيْكُمْ و  مُ ع  لا   dan   salam sejahtera السَّ

مْدُ لِلّٰه  ح 
ْ
ل
َ
 lebih   dahulu   kaola  ingin   أ

mengucapkan ribuan terima kasih atas 
pencerahan Yang Berhormat berikan 
berkaitan dengan Kementerian Hal Ehwal 
Dalam Negeri pagi tadi. 
 
Kaola ada 1 soalan dan 1 cadangan: 
  
1. Kementerian Hal Ehwal Dalam Negeri 

melalui Jabatan Buruh telah 
menguatkuasakan penetapan had 
yuran perkhidmatan bagi Pengambilan 
Pekerja Domestik pada kadar tidak 
melebihi $2,000.00. Setelah itu 
apakah maklum balas atau hasil 
setelah pelaksanaan penguatkuasaan 
penetapan had yuran ini sejak ia 
dikuatkuasakan?; dan 

 
لِلّٰه  .2 مْدُ  ح 

ْ
ل
َ
 pada masa ini Kementerian  أ

Hal Ehwal Dalam Negeri melalui 
Jabatan Daerah Brunei dan Muara 
sedang rancak membuat majlis 
pengundian calon penghulu-penghulu 
dan ketua-ketua kampung dan telah 
membuat penetapan jawatan Ketua 
Kampung sejak tahun 2022 tahun 
lepas. 

Cadangan kaola, bagi kampung-
kampung yang tidak ada calon penghulu-
penghulu dan ketua-ketua kampung 
walaupun sudah beberapa kali diiklankan 
atau diisikan agar pemangku penghulu 
dan ketua-ketua kampung yang melebihi 
5 tahun memangku jawatan Penghulu 
dan Ketua Kampung dapat ditetapkan 
jawatan melalui proses temu duga dan 
pengundian.  
 
Walaupun mereka tidak layak dari segi 
akademik tetapi dari segi pengalaman 
mereka yang mampu menjalankan tugas 
yang lebih baik berilah peluang dan 
sokongan kepada pemangku-pemangku 
ini untuk terus berkhidmat kepada 
kampung mereka yang dicintai ini. 
Sekian.  ُكَات ر  ب   اِلله و 

ُ
ة حْم  ر  لَيْكُمْ و  مُ ع  لا  هُ و  السَّ  

 
Yang Berhormat Menteri Hal Ehwal 
Dalam Negeri: Terima kasih Yang 
Berhormat Pengerusi dan terima kasih 
Yang Berhormat atas 1 soalan dan 1 
cadangan. 
 
لِلّٰه  مْدُ  ح 

ْ
ل
َ
 berikutan dengan pelaksanaan  أ

had kadar yuran ini positive responds 
daripada orang ramai dan juga untuk 
makluman seramai 74 buah syarikat 
telah mendaftar semula dan sebanyak 71 
buah telah dikeluarkan Lesen Agensi 
Pekerjaan untuk mengambil pekerja-
pekerja tersebut. 
 
Feedback wise daripada orang ramai 
ialah harga telah dikawal. Pada masa ini 
Jabatan Buruh memastikan agensi-
agensi pekerjaan ini melaksanakan 
sebagaimana yang dipersyaratkan. 
Sebagia contoh, untuk memastikan apa 
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perkhidmatan yang diberikan kepada 
pelanggan tersebut sebagaimana yang 
dipersetujui antara agensi pekerjaan dan 
pelanggan masing-masing. 
 
Mengenai pengisian jawatan Penghulu-
Penghulu Mukim dan Ketua-Ketua 
Kampung yang sudah memangku 5 
tahun inilah peranan penghulu mukim 
dan ketua kampung untuk memastikan 
kalau sekiranya tidak ada yang layak 
untuk dilantik dalam sesebuah kampung 
tersebut, kementerian memerlukan 
pengesahan daripada penghulu mukim 
dan ketua kampung berkenaan. 
 
Dengan pengesahan tersebut, 
memandangkan Skim Perkhidmatan 
telah dikuatkuasakan dan ini adalah 
untuk keadilan memastikan juga bahawa 
di kampung tersebut benar-benar tidak 
ada yang layak. Proses pengisian 
jawatan Penghulu Mukim dan Ketua 
Kampung ini memang syaratnya dalam 
proses pengundian. 
 
Pengundian ini, kalau kita lihat 
keputusan-keputusan pengundian 
kadang-kadang ada yang menyokong 
dan ada yang tidak menyokong. Itulah 
suara daripada orang kampung itu 
sendiri memilih ketua masing-masing.  
 
Berdasarkan kepada Skim Perkhidmatan 
memang dilaksanakan dan kalau 
sekiranya tidak ada mungkin berunding 
dengan kementerian bagaimana caranya 
untuk mamastikan jawatan Ketua 
Kampung itu diisikan kalau tidak ada 
calon yang berkelayakan tetapi 

pengesahan daripada penghulu mukim 
adalah diperlukan. Terima kasih. 
 
Yang Berhormat Pengerusi: Saya 
persilakan Yang Berhormat Pengiran Haji 
Isa bin Pengiran Haji Aliuddin. 
 
Yang Berhormat Pengiran Haji Isa 
bin Pengiran Haji Aliuddin: Terima 
kasih Yang Berhormat Pengerusi.  
                 

حْيم  نِ الرَّ حْم  َٰ ِ الرَّ بِسْمِ اللّٰه
فِ  َ شْْ

َ
أ عَلََّٰ  مُ 

َ
لَ وَالسَّ ةُ 

َ
لَ وَالصَّ  ، نَ مِي 

َ
عَال

ْ
ال رَبِّ  لِلِّٰ  حَمْدُ 

ْ
 اَل

مُرْ 
ْ
وَال نْبِيَاءِ 

َ ْ
وَصَحْبِهِ الْ آلِهِ  وَعَلََّٰ  دٍ  مُحَمَّ دِنَا  سَيِّ  ، نَ سَلِي   

نَ  جْمَعِي 
َ
  أ

كَاتُهُ  ر  ب   اِلله و 
ُ
ة حْم  ر  لَيْكُمْ و  مُ ع  لا  السَّ Yang Berhormat 

Pengerusi dan Ahli-Ahli Yang Berhormat 
yang bijaksana. Kaola ingin merujuk 
kepada Jabatan Buruh dan Jabatan 
Imigresen dan Pendaftaran Kebangsaan. 
Tidak lama lagi National Labour 
Management System dan National 
Immigration Registration System yang 
dua dalam satu ini akan dilaksanakan 
bagi permohonan buruh pekerja asing 
melalui online. 
 
Ini strategi yang sangat bagus kerana             
ia kemungkinan mempercepatkan 
kebenaran/kelulusan dapat menghindari 
atau mengurangkan rasuah nepotisme 
dan kronisme kerana ada permohonan 
yang laju dan ada permohonan yang 
lambat. TPOR Jabatan Buruh yang lalu 
adalah 7 hari. Kalau orang luar agak 
memakan masa.  
 
Soalan kaola: 
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1. Berapa lamakah permohonan online 
ini diluluskan bagi LPA Buruh dan 
juga visa Imigresen? Kalau peniaga 
atau orang bisnes selalunya mahu 
cepat. Itu yang utama.; 
 

2. Berkenaan dengan 1Kampung 
1Produk (1K1P).  لِلّٰه مْدُ  ح 

ْ
ل
َ
أ  

Kementerian Hal Ehwal Dalam Negeri 
telah bekerjasama dengan 
Darussalam Enterprise (DARe) dan 
Ministry of Primary Resources and 
Tourism (MPRT) untuk 
mempromosikan dan memajukan lagi 
1Kampung 1Produk (1K1P). Tetapi 
masalah yang dihadapi dalam 
business ini termasuk 1K1P ialah 
masalah kos operasi. Selain economy 
of scale untuk mengurangkan kos 
operasi ini, apakah rancangan 
Kementerian Hal Ehwal Dalam Negeri 
untuk mendayatahankan 1K1P                  
di pasaran untuk berniaga?; 

 
3. Memandangkan jumlah pekerja asing 

ialah kira-kira 60,000 orang. 
Dapatkah kerajaan kita untuk 
mengenakan cukai kepala atau yuran 
$10.00 atau $100.00 bagi mereka ini? 
Didapati banyak ‘ali baba’ di depan 
mata. Kaola pun pernah mendapati 
dan melihat pekerja-pekerja tersebut 
membayar sebanyak $50.00, 
$100.00 dan ada yang $200.00 setiap 
bulan kepada orang-orang tempatan 
kita. Apakah kiranya kalau kerajaan 
dapat mengenakan caj kepada 
pekerja asing ini sebanyak $100.00 
dan jika setahun memperolehi 

$600,000.00. Itu hanyalah saranan 
kaola; dan 

 
4. Memang pekerja asing ini di bawah 

kerajaan kita yang mengambil 
mereka untuk bekerja. Kaola ingin 
mengajukan agar mereka ini menaiki 
pesawat RBA ataupun code share 
yang dikenakan kepada syarikat-
syarikat berkenaan. Sekian, terima 
kasih. 

Yang Berhormat Menteri Hal Ehwal 
Dalam Negeri: Terima kasih Yang 
Berhormat Pengerusi dan terima kasih 
Yang Berhormat. 
 
Berkenaan dengan National Labour 
Management System pada masa ini 
semasa pelancaran nanti satu easy 
update phase is updating information. 
Kedua permohonan secara online. 
Jabatan Buruh belum dapat 
memberitahu keberkesanannya. 
Memang dimaintain 7 hari. Ia melibatkan 
juga proses dalaman dan itulah sebabnya 
dikekalkan 7 hari. 
 
Berkenaan 1K1P, persoalannya 
bagaimana kita untuk 
memperdayatahankan. Caranya adalah 
untuk sustainable supply. Bererti kalau 
1K1P ini supplynya sentiasa kepada 
gedung-gedung perniagaan dan produk 
serta income pun sustainable, mereka 
yang melaksanakan 1K1P ini boleh 
dianggap berjaya. 
 
Pekerja 60,000 orang yang kaola 
maksudkan tadi yang sudah diterangkan 
iaitu seperti cadangan Yang Berhormat 
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berkenaan pelaksanaan levy itu adalah 
satu caranya. Berkenaan dengan pekerja 
asing yang memakai penerbangan Royal 
Brunei Airlines (RB) ini perlu juga kita 
lihat, syarikat-syarikat ini pun ada 
operational cost dan harga tiket ini pun 
dari segi market driven berapa harga 
tiket ini. Perkara ini we leave it to 
customer untuk memilih apa 
penerbangan yang bersesuaian based on  
ia punya operational cost Yang 
Berhormat Pengerusi. Itu saja yang 
dapat kaola jawab Yang Berhormat 
Pengerusi. Terima kasih. 
 
Yang Berhormat Pengerusi: Saya 
persilakan sekarang Yang Berhormat 
Awang Abdul Aziz bin Haji Hamdan. 
 
Yang Berhormat Awang Abdul Aziz 
bin Haji Hamdan: Terima kasih Yang 
Berhormat Pengerusi حْيم   نِ الرَّ حْم  َٰ ِ الرَّ   بِسْمِ اللّٰه
كَاتُهُ  ر  ب  و  اِلله   

ُ
ة حْم  ر  و  لَيْكُمْ  ع  مُ  لا   dan Salam السَّ

Sejahtera. Yang Berhormat Pengerusi. 
مْدُ لِلّٰه  ح 

ْ
ل
َ
أ lebih dahulu di Dewan yang mulia 

ini, kaola ingin mengucapkan ribuan 
terima kasih atas pencerahan Yang 
Berhormat Menteri Hal Ehwal Dalam 
Negeri berkaitan dengan Kementerian 
Hal Ehwal Dalam Negeri pagi tadi.
 
Kaola ingin menyentuh soal Majlis 
Perundingan Mukim dan Kampung yang 
mula dilancarkan secara serentak                    
di kesemua dearah pada 12hb. Februari 
1993M, kini sudah mencapai 30 tahun 
penubuhannya. Sehubungan itu, apakah 
ada perubahan dasar-dasar dan 
perlembagaan berhubung kait dengan 
peranan dan fungsi MPMK ini termasuk 
tatakelola, pelantikan keahlian dan 

mempertimbangkan inisiatif-inisiatif 
tambahan seperti elaun keahlian agar ia 
lebih relevan mengikut perubahan masa. 
Terima kasih.   ُكَاتُه ر  ب   اِلله و 

ُ
ة حْم  ر  لَيْكُمْ و  مُ ع  لا  و  السَّ

 
Yang Berhormat Menteri Hal Ehwal 
Dalam Negeri: Terima kasih Yang 
Berhormat Pengerusi dan terima kasih 
kepada Yang Berhormat bagi soalan 
ataupun saranan Yang Berhormat 
Pengerusi. 
 
Berkenaan dengan Majlis Perundingan 
Mukim dan Kampung ini, kita sedia 
maklum, Majlis Perundingan Mukim dan 
Kampung ini ditubuhkan sebagai salah 
satu badan di peringkat akar umbi dan 
keahliannya secara sukarela dalam 
kalangan penduduk kampung.  
 
Untuk menjawabnya, setakat ini belum 
ada perubahan dasar yang berhubung 
kait dengan pelantikan keahlian Majlis 
Perundingan Mukim dan Kampung. 
Seperti yang kaola nyatakan dalam 
mukadimah tadi, keahlian Majlis 
Perundingan Mukim dan Kampung ini 
diexpand skop keahliannya. Perlu juga 
kita faham, dalam kalangan penduduk 
kampung amnya dan Ahli Majlis 
Perundingan Mukim dan Kampung, akan 
pentingnya untuk sama-sama 
memajukan kampung masing-masing 
tanpa tujuan mendapat imbuhan dan 
menekankan bahawa keahlian adalah 
secara sukarela.  
 
Pada masa ini, dari segi imbuhan belum 
dapat diberikan. Sebagai contoh kalau 
dilihat, jawatan Penghulu Mukim dan 
Ketua Kampung yang dilantik ada 
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1. Berapa lamakah permohonan online 
ini diluluskan bagi LPA Buruh dan 
juga visa Imigresen? Kalau peniaga 
atau orang bisnes selalunya mahu 
cepat. Itu yang utama.; 
 

2. Berkenaan dengan 1Kampung 
1Produk (1K1P).  لِلّٰه مْدُ  ح 

ْ
ل
َ
أ  

Kementerian Hal Ehwal Dalam Negeri 
telah bekerjasama dengan 
Darussalam Enterprise (DARe) dan 
Ministry of Primary Resources and 
Tourism (MPRT) untuk 
mempromosikan dan memajukan lagi 
1Kampung 1Produk (1K1P). Tetapi 
masalah yang dihadapi dalam 
business ini termasuk 1K1P ialah 
masalah kos operasi. Selain economy 
of scale untuk mengurangkan kos 
operasi ini, apakah rancangan 
Kementerian Hal Ehwal Dalam Negeri 
untuk mendayatahankan 1K1P                  
di pasaran untuk berniaga?; 

 
3. Memandangkan jumlah pekerja asing 

ialah kira-kira 60,000 orang. 
Dapatkah kerajaan kita untuk 
mengenakan cukai kepala atau yuran 
$10.00 atau $100.00 bagi mereka ini? 
Didapati banyak ‘ali baba’ di depan 
mata. Kaola pun pernah mendapati 
dan melihat pekerja-pekerja tersebut 
membayar sebanyak $50.00, 
$100.00 dan ada yang $200.00 setiap 
bulan kepada orang-orang tempatan 
kita. Apakah kiranya kalau kerajaan 
dapat mengenakan caj kepada 
pekerja asing ini sebanyak $100.00 
dan jika setahun memperolehi 

$600,000.00. Itu hanyalah saranan 
kaola; dan 

 
4. Memang pekerja asing ini di bawah 

kerajaan kita yang mengambil 
mereka untuk bekerja. Kaola ingin 
mengajukan agar mereka ini menaiki 
pesawat RBA ataupun code share 
yang dikenakan kepada syarikat-
syarikat berkenaan. Sekian, terima 
kasih. 

Yang Berhormat Menteri Hal Ehwal 
Dalam Negeri: Terima kasih Yang 
Berhormat Pengerusi dan terima kasih 
Yang Berhormat. 
 
Berkenaan dengan National Labour 
Management System pada masa ini 
semasa pelancaran nanti satu easy 
update phase is updating information. 
Kedua permohonan secara online. 
Jabatan Buruh belum dapat 
memberitahu keberkesanannya. 
Memang dimaintain 7 hari. Ia melibatkan 
juga proses dalaman dan itulah sebabnya 
dikekalkan 7 hari. 
 
Berkenaan 1K1P, persoalannya 
bagaimana kita untuk 
memperdayatahankan. Caranya adalah 
untuk sustainable supply. Bererti kalau 
1K1P ini supplynya sentiasa kepada 
gedung-gedung perniagaan dan produk 
serta income pun sustainable, mereka 
yang melaksanakan 1K1P ini boleh 
dianggap berjaya. 
 
Pekerja 60,000 orang yang kaola 
maksudkan tadi yang sudah diterangkan 
iaitu seperti cadangan Yang Berhormat 
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berkenaan pelaksanaan levy itu adalah 
satu caranya. Berkenaan dengan pekerja 
asing yang memakai penerbangan Royal 
Brunei Airlines (RB) ini perlu juga kita 
lihat, syarikat-syarikat ini pun ada 
operational cost dan harga tiket ini pun 
dari segi market driven berapa harga 
tiket ini. Perkara ini we leave it to 
customer untuk memilih apa 
penerbangan yang bersesuaian based on  
ia punya operational cost Yang 
Berhormat Pengerusi. Itu saja yang 
dapat kaola jawab Yang Berhormat 
Pengerusi. Terima kasih. 
 
Yang Berhormat Pengerusi: Saya 
persilakan sekarang Yang Berhormat 
Awang Abdul Aziz bin Haji Hamdan. 
 
Yang Berhormat Awang Abdul Aziz 
bin Haji Hamdan: Terima kasih Yang 
Berhormat Pengerusi حْيم   نِ الرَّ حْم  َٰ ِ الرَّ   بِسْمِ اللّٰه
كَاتُهُ  ر  ب  و  اِلله   

ُ
ة حْم  ر  و  لَيْكُمْ  ع  مُ  لا   dan Salam السَّ

Sejahtera. Yang Berhormat Pengerusi. 
مْدُ لِلّٰه  ح 

ْ
ل
َ
أ lebih dahulu di Dewan yang mulia 

ini, kaola ingin mengucapkan ribuan 
terima kasih atas pencerahan Yang 
Berhormat Menteri Hal Ehwal Dalam 
Negeri berkaitan dengan Kementerian 
Hal Ehwal Dalam Negeri pagi tadi.
 
Kaola ingin menyentuh soal Majlis 
Perundingan Mukim dan Kampung yang 
mula dilancarkan secara serentak                    
di kesemua dearah pada 12hb. Februari 
1993M, kini sudah mencapai 30 tahun 
penubuhannya. Sehubungan itu, apakah 
ada perubahan dasar-dasar dan 
perlembagaan berhubung kait dengan 
peranan dan fungsi MPMK ini termasuk 
tatakelola, pelantikan keahlian dan 

mempertimbangkan inisiatif-inisiatif 
tambahan seperti elaun keahlian agar ia 
lebih relevan mengikut perubahan masa. 
Terima kasih.   ُكَاتُه ر  ب   اِلله و 

ُ
ة حْم  ر  لَيْكُمْ و  مُ ع  لا  و  السَّ

 
Yang Berhormat Menteri Hal Ehwal 
Dalam Negeri: Terima kasih Yang 
Berhormat Pengerusi dan terima kasih 
kepada Yang Berhormat bagi soalan 
ataupun saranan Yang Berhormat 
Pengerusi. 
 
Berkenaan dengan Majlis Perundingan 
Mukim dan Kampung ini, kita sedia 
maklum, Majlis Perundingan Mukim dan 
Kampung ini ditubuhkan sebagai salah 
satu badan di peringkat akar umbi dan 
keahliannya secara sukarela dalam 
kalangan penduduk kampung.  
 
Untuk menjawabnya, setakat ini belum 
ada perubahan dasar yang berhubung 
kait dengan pelantikan keahlian Majlis 
Perundingan Mukim dan Kampung. 
Seperti yang kaola nyatakan dalam 
mukadimah tadi, keahlian Majlis 
Perundingan Mukim dan Kampung ini 
diexpand skop keahliannya. Perlu juga 
kita faham, dalam kalangan penduduk 
kampung amnya dan Ahli Majlis 
Perundingan Mukim dan Kampung, akan 
pentingnya untuk sama-sama 
memajukan kampung masing-masing 
tanpa tujuan mendapat imbuhan dan 
menekankan bahawa keahlian adalah 
secara sukarela.  
 
Pada masa ini, dari segi imbuhan belum 
dapat diberikan. Sebagai contoh kalau 
dilihat, jawatan Penghulu Mukim dan 
Ketua Kampung yang dilantik ada 
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KPInya. Majlis Perundingan Mukim dan 
Kampung di peringkat akar umbi, dilihat 
dari segi keberkesanan Majlis 
Perundingan Mukim dan Kampung ini 
juga dan kalau ada menunjukkan 
keberkesanannya kepada kampung itu 
sendiri, kampung itu maju, anak-anak 
buah kampung maju, jadi mungkin ada 
sesuatu perkara yang boleh 
dipertimbangkan. Itu saja kaola Yang 
Berhormat Pengerusi yang kaola jawab. 
Terima kasih. 
 
Yang Berhormat Pengerusi: Kita 
mengucapkan terima kasih kepada Yang 
Berhormat Menteri Hal Ehwal Dalam 
Negeri kerana sepanjang hari telah 
menjawab soalan dengan penuh tenang 
dan tekun. Saya kira sudah masanya bagi 
kita untuk menyelesaikan perkara yang 
kita hadapi pada ketika ini dan sekarang 
saya akan undi tajuk ini. 
 
Yang bersetuju, sila angkat tangan. 

(Semua Ahli mengangkat tangan 
tanda bersetuju) 

Nampaknya semua Ahli Yang Berhormat 
bersetuju. Maka Kementerian Hal Ehwal 
Dalam Negeri diluluskan. 
 
Yang Mulia Timbalan Jurutulis:  
Kementerian Hal Ehwal Dalam Negeri                
di bawah Tajuk SE01A hingga Tajuk 
SE12A dijadikan sebahagian daripada 
Jadual. 
 
Yang Berhormat Pengerusi: Ahli-Ahli 
Yang Berhormat. Kita sekarang sedang 
bersidang dalam Jawatankuasa dan saya 

sukacita menangguhkan Persidangan 
Jawatankuasa ini bagi membolehkan kita 
balik bersidang dalam Majlis Mesyuarat 
Negara. 

(Mesyuarat Jawatankuasa 
ditangguhkan) 

(Majlis Mesyuarat bersidang 
semula) 

Yang Berhormat Yang Di-Pertua: 
Ahli-Ahli Yang Berhormat. Kita sekarang 
bersidang semula dalam Persidangan 
Majlis Mesyuarat Negara.  

Saya ingin mencadangkan supaya kita 
tangguhkan dahulu Mesyuarat ini dan 
kita akan bersidang semula pada hari 
Sabtu, 11hb. Mac 2023M, pukul 9.30 
pagi.  

 اِلله 
ُ
ة حْم  ر  لَيْكُمْ و  مُ ع  لا  كَاتُهُ وبالله التوفيق والهداية. و  السَّ ر  ب  و    

(Majlis Mesyuarat ditangguhkan) 
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nyak 
DEWAN MAJLIS 

 
Hari Sabtu, 18hb. Syaaban 1444H/11hb. Mac 2023M 

 
YANG DI-PERTUA 

DAN AHLI-AHLI MAJLIS 
MESYUARAT NEGARA 

 
HADIR: 
 
YANG DI-PERTUA  
 
Yang Berhormat Pehin Orang Kaya            
Seri Lela Dato Seri Setia Awang Haji 
Abdul Rahman bin Dato Setia Haji 
Mohamed Taib, PSNB., SLJ., PHBS., PJK., 
PKL., Yang Di-Pertua Majlis Mesyuarat 
Negara, Negara Brunei Darussalam. 
 
AHLI RASMI KERANA JAWATAN 
(PERDANA MENTERI DAN 
MENTERI-MENTERI) 
 
Kebawah Duli Yang Maha Mulia Paduka  
Seri Baginda Sultan Haji Hassanal Bolkiah 
Mu’izzaddin Waddaulah ibni Al-Marhum 
Sultan Haji Omar ‘Ali Saifuddien Sa’adul 
Khairi Waddien, Sultan dan Yang             
Di-Pertuan Negara Brunei Darussalam, 
Perdana Menteri, Menteri Pertahanan, 
Menteri Kewangan dan Ekonomi dan 
Menteri Hal Ehwal Luar Negeri, Negara 
Brunei Darussalam. 
 
 
 
 
 
 
 

Duli Yang Teramat Mulia Paduka Seri 
Pengiran Muda Mahkota Pengiran Muda 
Haji Al-Muhtadee Billah ibni Kebawah 
Duli Yang Maha Mulia Paduka Seri 
Baginda Sultan Haji Hassanal Bolkiah 
Mu’izzaddin Waddaulah, DKMB., DPKT., 
King Abdul Aziz Ribbon, First Class (Saudi 
Arabia), The Order of the Renaissance 
(First Degree) (Jordan), Grand Cross of 
Crown Order - G.K.K. (Netherlands), 
Medal of Honour (Lao), DSO (Singapore), 
Order of Lakandula with the Rank of 
Grand Cross (Philippines), The Order of 
Prince Yaroslav the Wise, Second Class 
(Ukraine), DSO (Military) (Singapore), 
PHBS., Menteri Kanan di Jabatan 
Perdana Menteri, Negara Brunei 
Darussalam. 
                                                                                           
Yang Berhormat Pehin Orang Kaya Laila 
Setia Bakti Di-Raja Dato Laila Utama Haji 
Awang Isa bin Pehin Datu Perdana 
Manteri Dato Laila Utama Haji Awang 
Ibrahim, DK., SPMB., DSNB., PHBS., 
PBLI., PJK., PKL., Penasihat Khas 
Kebawah Duli Yang Maha Mulia Paduka 
Seri Baginda Sultan dan Yang Di-Pertuan 
Negara Brunei Darussalam dan Menteri 
di Jabatan Perdana Menteri, Negara 
Brunei Darussalam. (Tidak hadir atas 
urusan rasmi) 
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KPInya. Majlis Perundingan Mukim dan 
Kampung di peringkat akar umbi, dilihat 
dari segi keberkesanan Majlis 
Perundingan Mukim dan Kampung ini 
juga dan kalau ada menunjukkan 
keberkesanannya kepada kampung itu 
sendiri, kampung itu maju, anak-anak 
buah kampung maju, jadi mungkin ada 
sesuatu perkara yang boleh 
dipertimbangkan. Itu saja kaola Yang 
Berhormat Pengerusi yang kaola jawab. 
Terima kasih. 
 
Yang Berhormat Pengerusi: Kita 
mengucapkan terima kasih kepada Yang 
Berhormat Menteri Hal Ehwal Dalam 
Negeri kerana sepanjang hari telah 
menjawab soalan dengan penuh tenang 
dan tekun. Saya kira sudah masanya bagi 
kita untuk menyelesaikan perkara yang 
kita hadapi pada ketika ini dan sekarang 
saya akan undi tajuk ini. 
 
Yang bersetuju, sila angkat tangan. 

(Semua Ahli mengangkat tangan 
tanda bersetuju) 

Nampaknya semua Ahli Yang Berhormat 
bersetuju. Maka Kementerian Hal Ehwal 
Dalam Negeri diluluskan. 
 
Yang Mulia Timbalan Jurutulis:  
Kementerian Hal Ehwal Dalam Negeri                
di bawah Tajuk SE01A hingga Tajuk 
SE12A dijadikan sebahagian daripada 
Jadual. 
 
Yang Berhormat Pengerusi: Ahli-Ahli 
Yang Berhormat. Kita sekarang sedang 
bersidang dalam Jawatankuasa dan saya 

sukacita menangguhkan Persidangan 
Jawatankuasa ini bagi membolehkan kita 
balik bersidang dalam Majlis Mesyuarat 
Negara. 

(Mesyuarat Jawatankuasa 
ditangguhkan) 

(Majlis Mesyuarat bersidang 
semula) 

Yang Berhormat Yang Di-Pertua: 
Ahli-Ahli Yang Berhormat. Kita sekarang 
bersidang semula dalam Persidangan 
Majlis Mesyuarat Negara.  

Saya ingin mencadangkan supaya kita 
tangguhkan dahulu Mesyuarat ini dan 
kita akan bersidang semula pada hari 
Sabtu, 11hb. Mac 2023M, pukul 9.30 
pagi.  

 اِلله 
ُ
ة حْم  ر  لَيْكُمْ و  مُ ع  لا  كَاتُهُ وبالله التوفيق والهداية. و  السَّ ر  ب  و    

(Majlis Mesyuarat ditangguhkan) 
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nyak 
DEWAN MAJLIS 

 
Hari Sabtu, 18hb. Syaaban 1444H/11hb. Mac 2023M 

 
YANG DI-PERTUA 

DAN AHLI-AHLI MAJLIS 
MESYUARAT NEGARA 

 
HADIR: 
 
YANG DI-PERTUA  
 
Yang Berhormat Pehin Orang Kaya            
Seri Lela Dato Seri Setia Awang Haji 
Abdul Rahman bin Dato Setia Haji 
Mohamed Taib, PSNB., SLJ., PHBS., PJK., 
PKL., Yang Di-Pertua Majlis Mesyuarat 
Negara, Negara Brunei Darussalam. 
 
AHLI RASMI KERANA JAWATAN 
(PERDANA MENTERI DAN 
MENTERI-MENTERI) 
 
Kebawah Duli Yang Maha Mulia Paduka  
Seri Baginda Sultan Haji Hassanal Bolkiah 
Mu’izzaddin Waddaulah ibni Al-Marhum 
Sultan Haji Omar ‘Ali Saifuddien Sa’adul 
Khairi Waddien, Sultan dan Yang             
Di-Pertuan Negara Brunei Darussalam, 
Perdana Menteri, Menteri Pertahanan, 
Menteri Kewangan dan Ekonomi dan 
Menteri Hal Ehwal Luar Negeri, Negara 
Brunei Darussalam. 
 
 
 
 
 
 
 

Duli Yang Teramat Mulia Paduka Seri 
Pengiran Muda Mahkota Pengiran Muda 
Haji Al-Muhtadee Billah ibni Kebawah 
Duli Yang Maha Mulia Paduka Seri 
Baginda Sultan Haji Hassanal Bolkiah 
Mu’izzaddin Waddaulah, DKMB., DPKT., 
King Abdul Aziz Ribbon, First Class (Saudi 
Arabia), The Order of the Renaissance 
(First Degree) (Jordan), Grand Cross of 
Crown Order - G.K.K. (Netherlands), 
Medal of Honour (Lao), DSO (Singapore), 
Order of Lakandula with the Rank of 
Grand Cross (Philippines), The Order of 
Prince Yaroslav the Wise, Second Class 
(Ukraine), DSO (Military) (Singapore), 
PHBS., Menteri Kanan di Jabatan 
Perdana Menteri, Negara Brunei 
Darussalam. 
                                                                                           
Yang Berhormat Pehin Orang Kaya Laila 
Setia Bakti Di-Raja Dato Laila Utama Haji 
Awang Isa bin Pehin Datu Perdana 
Manteri Dato Laila Utama Haji Awang 
Ibrahim, DK., SPMB., DSNB., PHBS., 
PBLI., PJK., PKL., Penasihat Khas 
Kebawah Duli Yang Maha Mulia Paduka 
Seri Baginda Sultan dan Yang Di-Pertuan 
Negara Brunei Darussalam dan Menteri 
di Jabatan Perdana Menteri, Negara 
Brunei Darussalam. (Tidak hadir atas 
urusan rasmi) 
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Yang Berhormat Pehin Udana Khatib 
Dato Paduka Seri Setia Ustaz Haji Awang 
Badaruddin bin Pengarah Dato Paduka 
Haji Awang Othman, PSSUB., DPMB., 
PHBS., PBLI., PJK., PKL., Menteri Hal 
Ehwal Ugama, Negara Brunei 
Darussalam.  
 
Yang Berhormat Pehin Datu Lailaraja 
Mejar Jeneral (B) Dato Paduka Seri Haji 
Awang Halbi bin Haji Mohd. Yussof, 
DPKT., SMB., PHBS., Menteri di Jabatan 
Perdana Menteri dan Menteri Pertahanan 
II, Negara Brunei Darussalam. 
 
Yang Berhormat Dato Seri Setia Dr. 
Awang Haji Mohammad Isham bin Haji 
Jaafar, PSNB., DPMB., Menteri Kesihatan, 
Negara Brunei Darussalam. 
 
Yang Berhormat Dato Seri Setia Dr. 
Awang Haji Mohd. Amin Liew bin 
Abdullah, PSNB., SPMB., Menteri              
di Jabatan Perdana Menteri dan Menteri 
Kewangan dan Ekonomi II, Negara 
Brunei Darussalam. 
 
Yang Berhormat Dato Seri Setia Awang 
Haji Erywan bin Pehin Datu Pekerma 
Jaya Haji Mohd. Yusof, PSNB., SPMB., 
PJK., PIKB., Menteri Hal Ehwal Luar 
Negeri II, Negara Brunei Darussalam.  
 
Yang Berhormat Dato Seri Setia Awang 
Haji Ahmaddin bin Haji Abdul Rahman, 
PSNB., SPMB., PSB., PIKB., Menteri Hal 
Ehwal Dalam Negeri, Negara Brunei 
Darussalam. 
 
 

Yang Berhormat Dato Seri Setia Dr. 
Awang Haji Abd. Manaf bin Haji 
Metussin, PSNB., SPMB., PKL.,                  
Menteri Sumber-Sumber Utama                    
dan Pelancongan, Negara Brunei 
Darussalam. 
 
Yang Berhormat Dato Seri Setia Awang 
Haji Muhammad Juanda bin Haji Abd. 
Rashid, PSNB., DPMB., PIKB.,                          
Menteri Pembangunan, Negara Brunei 
Darussalam. 
 
Yang Berhormat Datin Seri Setia Dr. 
Dayang Hajah Romaizah binti Haji Md. 
Salleh, PSNB., SPMB., PIKB., PKL., 
Menteri Pendidikan, Negara Brunei 
Darussalam.  
 
Yang Berhormat Pengiran Dato Seri Setia 
Shamhary bin Pengiran Dato Paduka Haji 
Mustapha, PSNB., Menteri Pengangkutan 
dan Infokomunikasi, Negara Brunei 
Darussalam. 
 
Yang Berhormat Dato Seri Setia Awang 
Haji Nazmi bin Haji Mohamad, PSNB., 
SMB., PIKB., Menteri Kebudayaan, Belia 
dan Sukan, Negara Brunei Darussalam.  
 
AHLI YANG DILANTIK ORANG-
ORANG YANG BERGELAR: 
 
Yang Berhormat Pehin Orang Kaya Laila 
Setia Dato Seri Setia Awang Haji Abd. 
Rahman bin Haji Ibrahim, PSNB., DPMB., 
PHBS., PIKB., PKL. 
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Yang Berhormat Pehin Orang Kaya Johan 
Pahlawan Dato Seri Setia Awang Haji 
Adanan bin Begawan Pehin Siraja Khatib  
Dato Seri Setia Haji Mohd. Yusuf, PSNB., 
DPMB., PHBS., PJK., PIKB., PKL. 
 
Yang Berhormat Pehin Orang Kaya 
Indera Pahlawan Dato Seri Setia Haji 
Awang Suyoi bin Haji Osman, PSNB., 
DPMB., PJK., PIKB., PKL. 
 
AHLI YANG DILANTIK ORANG-
ORANG YANG TELAH MENCAPAI 
KECEMERLANGAN: 
 
Yang Berhormat Dayang Hajah Safiah 
binti Sheikh Haji Abd. Salam. 
 
Yang Berhormat Awang Lau How Teck. 
 
Yang Berhormat Dayang Chong Chin 
Yee. 
 
Yang Berhormat Dr. Awang Haji Mahali 
bin Haji Momin. 
 
Yang Berhormat Awang Haji Salleh 
Bostaman bin Haji Zainal Abidin. 
 
Yang Berhormat Dayang Hajah 
Rosmawatty binti Haji Abdul Mumin. 
 
Yang Berhormat Pengiran Haji Isa bin 
Pengiran Haji Aliuddin. 
 
AHLI YANG DILANTIK MEWAKILI 
DAERAH-DAERAH: 
 
Yang Berhormat Awang Amran bin Haji 
Maidin, Penghulu Mukim Lumapas -
Daerah Brunei dan Muara. 

Yang Berhormat Awang Lawi bin Haji 
Lamat, Ketua Kampung Subok - Daerah 
Brunei dan Muara. 
 
Yang Berhormat Awang Zainol bin Haji 
Mohamed, Ketua Kampung Putat -  
Daerah Brunei dan Muara. 
 
Yang Berhormat Awang Mohamad Ali bin 
Tanjong, Ketua Kampung Lumapas ‘B’ - 
Daerah Brunei dan Muara. 
 
Yang Berhormat Awang Haji Daud bin 
Jihan, Ketua Kampung Belimbing - 
Daerah Brunei dan Muara. 
 
Yang Berhormat Awang Haji Md. Salleh 
bin Haji Othman, Penghulu Mukim Bukit 
Sawat - Daerah Belait. 
 
Yang Berhormat Awang Mohammad bin 
Abdullah @ Lim Swee Ann, Ketua 
Kampung Bukit Sawat - Daerah Belait. 
 
Yang Berhormat Awang Haji Mohamad 
Danial @ Tekpin bin Ya’akub, Penghulu 
Mukim Ukong - Daerah Tutong. 
 
Yang Berhormat Awang Abdul Aziz bin 
Haji Hamdan, Ketua Kampung Sengkarai 
- Daerah Tutong. 
 
Yang Berhormat Haji Awang Sulaiman 
bin Haji Nasir, PSB., PIKB., PKL., Ketua 
Kampung Labu Estet dan Piasau-Piasau - 
Daerah Temburong. 
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Yang Berhormat Pehin Udana Khatib 
Dato Paduka Seri Setia Ustaz Haji Awang 
Badaruddin bin Pengarah Dato Paduka 
Haji Awang Othman, PSSUB., DPMB., 
PHBS., PBLI., PJK., PKL., Menteri Hal 
Ehwal Ugama, Negara Brunei 
Darussalam.  
 
Yang Berhormat Pehin Datu Lailaraja 
Mejar Jeneral (B) Dato Paduka Seri Haji 
Awang Halbi bin Haji Mohd. Yussof, 
DPKT., SMB., PHBS., Menteri di Jabatan 
Perdana Menteri dan Menteri Pertahanan 
II, Negara Brunei Darussalam. 
 
Yang Berhormat Dato Seri Setia Dr. 
Awang Haji Mohammad Isham bin Haji 
Jaafar, PSNB., DPMB., Menteri Kesihatan, 
Negara Brunei Darussalam. 
 
Yang Berhormat Dato Seri Setia Dr. 
Awang Haji Mohd. Amin Liew bin 
Abdullah, PSNB., SPMB., Menteri              
di Jabatan Perdana Menteri dan Menteri 
Kewangan dan Ekonomi II, Negara 
Brunei Darussalam. 
 
Yang Berhormat Dato Seri Setia Awang 
Haji Erywan bin Pehin Datu Pekerma 
Jaya Haji Mohd. Yusof, PSNB., SPMB., 
PJK., PIKB., Menteri Hal Ehwal Luar 
Negeri II, Negara Brunei Darussalam.  
 
Yang Berhormat Dato Seri Setia Awang 
Haji Ahmaddin bin Haji Abdul Rahman, 
PSNB., SPMB., PSB., PIKB., Menteri Hal 
Ehwal Dalam Negeri, Negara Brunei 
Darussalam. 
 
 

Yang Berhormat Dato Seri Setia Dr. 
Awang Haji Abd. Manaf bin Haji 
Metussin, PSNB., SPMB., PKL.,                  
Menteri Sumber-Sumber Utama                    
dan Pelancongan, Negara Brunei 
Darussalam. 
 
Yang Berhormat Dato Seri Setia Awang 
Haji Muhammad Juanda bin Haji Abd. 
Rashid, PSNB., DPMB., PIKB.,                          
Menteri Pembangunan, Negara Brunei 
Darussalam. 
 
Yang Berhormat Datin Seri Setia Dr. 
Dayang Hajah Romaizah binti Haji Md. 
Salleh, PSNB., SPMB., PIKB., PKL., 
Menteri Pendidikan, Negara Brunei 
Darussalam.  
 
Yang Berhormat Pengiran Dato Seri Setia 
Shamhary bin Pengiran Dato Paduka Haji 
Mustapha, PSNB., Menteri Pengangkutan 
dan Infokomunikasi, Negara Brunei 
Darussalam. 
 
Yang Berhormat Dato Seri Setia Awang 
Haji Nazmi bin Haji Mohamad, PSNB., 
SMB., PIKB., Menteri Kebudayaan, Belia 
dan Sukan, Negara Brunei Darussalam.  
 
AHLI YANG DILANTIK ORANG-
ORANG YANG BERGELAR: 
 
Yang Berhormat Pehin Orang Kaya Laila 
Setia Dato Seri Setia Awang Haji Abd. 
Rahman bin Haji Ibrahim, PSNB., DPMB., 
PHBS., PIKB., PKL. 
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Yang Berhormat Pehin Orang Kaya Johan 
Pahlawan Dato Seri Setia Awang Haji 
Adanan bin Begawan Pehin Siraja Khatib  
Dato Seri Setia Haji Mohd. Yusuf, PSNB., 
DPMB., PHBS., PJK., PIKB., PKL. 
 
Yang Berhormat Pehin Orang Kaya 
Indera Pahlawan Dato Seri Setia Haji 
Awang Suyoi bin Haji Osman, PSNB., 
DPMB., PJK., PIKB., PKL. 
 
AHLI YANG DILANTIK ORANG-
ORANG YANG TELAH MENCAPAI 
KECEMERLANGAN: 
 
Yang Berhormat Dayang Hajah Safiah 
binti Sheikh Haji Abd. Salam. 
 
Yang Berhormat Awang Lau How Teck. 
 
Yang Berhormat Dayang Chong Chin 
Yee. 
 
Yang Berhormat Dr. Awang Haji Mahali 
bin Haji Momin. 
 
Yang Berhormat Awang Haji Salleh 
Bostaman bin Haji Zainal Abidin. 
 
Yang Berhormat Dayang Hajah 
Rosmawatty binti Haji Abdul Mumin. 
 
Yang Berhormat Pengiran Haji Isa bin 
Pengiran Haji Aliuddin. 
 
AHLI YANG DILANTIK MEWAKILI 
DAERAH-DAERAH: 
 
Yang Berhormat Awang Amran bin Haji 
Maidin, Penghulu Mukim Lumapas -
Daerah Brunei dan Muara. 

Yang Berhormat Awang Lawi bin Haji 
Lamat, Ketua Kampung Subok - Daerah 
Brunei dan Muara. 
 
Yang Berhormat Awang Zainol bin Haji 
Mohamed, Ketua Kampung Putat -  
Daerah Brunei dan Muara. 
 
Yang Berhormat Awang Mohamad Ali bin 
Tanjong, Ketua Kampung Lumapas ‘B’ - 
Daerah Brunei dan Muara. 
 
Yang Berhormat Awang Haji Daud bin 
Jihan, Ketua Kampung Belimbing - 
Daerah Brunei dan Muara. 
 
Yang Berhormat Awang Haji Md. Salleh 
bin Haji Othman, Penghulu Mukim Bukit 
Sawat - Daerah Belait. 
 
Yang Berhormat Awang Mohammad bin 
Abdullah @ Lim Swee Ann, Ketua 
Kampung Bukit Sawat - Daerah Belait. 
 
Yang Berhormat Awang Haji Mohamad 
Danial @ Tekpin bin Ya’akub, Penghulu 
Mukim Ukong - Daerah Tutong. 
 
Yang Berhormat Awang Abdul Aziz bin 
Haji Hamdan, Ketua Kampung Sengkarai 
- Daerah Tutong. 
 
Yang Berhormat Haji Awang Sulaiman 
bin Haji Nasir, PSB., PIKB., PKL., Ketua 
Kampung Labu Estet dan Piasau-Piasau - 
Daerah Temburong. 
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HADIR BERSAMA: 
 
Yang Dimuliakan Pehin Orang Kaya 
Pekerma Jaya Dato Paduka Awang             
Haji Judin Haji Asar, DPMB., SLJ., POAS., 
PHBS., PBLI., PJK., PKL., Jurutulis Majlis 
Mesyuarat Negara, Negara Brunei 
Darussalam. 
 
Yang Mulia Dayang Rose Aminah              
binti Haji Ismail, PSB., PIKB., Timbalan 
Jurutulis Majlis Mesyuarat Negara, 
Negara Brunei Darussalam. 

 
(Mesyuarat mula bersidang pada 

pukul 9.30 pagi) 
 
Yang Dimuliakan Jurutulis:                        
حْيم الرَّ نِ  حْم  َٰ الرَّ  ِ اللّٰه           Mesyuarat Pertama بِسْمِ 
dari Musim Permesyuaratan Kesembilan 
Belas Majlis Mesyuarat Negara bersidang 
bagi hari yang ketujuh, hari ini Sabtu, 
18hb. Syaaban 1444H bersamaan 11hb. 
Mac 2023M, didahului dengan Doa 
Selamat. 

DOA SELAMAT 

Doa Selamat dibacakan oleh Yang 
Dimuliakan Begawan Pehin Khatib Dato 
Paduka Awang Haji Emran bin Haji 
Kunchang, (Imam Masjid Omar ‘Ali 
Saifuddien). 
 
Yang Berhormat Yang Di-Pertua:  

حْيم نِ الرَّ حْم  َٰ ِ الرَّ كَاتُهُ   بِسْمِ اللّٰه ر  ب   اِلله و 
ُ
ة حْم  ر  لَيْكُمْ و  مُ ع  لا    السَّ

لِلّٰه  مْدُ  ح 
ْ
ل
َ
                       kita bersyukur ke hadrat أ

 َٰ
َ

ال ع  ت  هُ و  ان  ِ  سُبْح  للّٰه
َ
أ kerana dengan rahmat dan 

limpah keizinan-Nya jua kita dapat 
bersama-sama hadir pada pagi ini 
bersidang bagi hari yang ketujuh dalam 

Majlis Mesyuarat Pertama dari Musim 
Permesyuaratan Kesembilan Belas Majlis 
Mesyuarat Negara.  
 
Selawat serta salam ke atas Junjungan 
Besar Nabi  kita    َم ُ عَلَيْهِ وَسَلى د  صَلَّى اللّٰه  سيدنا مُحَمَّ
kaum kerabat, para sahabat serta 
pengikut-pengikut Baginda yang taat lagi 
setia hingga ke akhir zaman.
 
Ahli-Ahli Yang Berhormat. Persidangan 
Majlis Mesyuarat masih lagi 
membahaskan Rang Undang-Undang 
(2023) Perbekalan, 2023/2024 yang 
telah dicadangkan oleh Yang Berhormat 
Menteri di Jabatan Perdana Menteri dan 
Menteri Kewangan dan Ekonomi II.  
  
Maka pada membolehkan kita meneliti 
dan membahaskan tajuk-tajuk yang 
terdapat dalam Rang Undang-Undang 
ini, saya ingin menangguhkan 
Persidangan Majlis Mesyuarat Negara 
kita ini dan kita akan bersidang semula           
di peringkat Jawatankuasa. 
 

(Majlis Mesyuarat ditangguhkan) 
 

(Mesyuarat bersidang  
sebagai Jawatankuasa) 

 
Yang Berhormat Pengerusi:                       
حْيم الرَّ نِ  حْم  َٰ الرَّ  ِ اللّٰه  Ahli-Ahli Yang بِسْمِ 
Berhormat, Majlis sekarang bersidang            
di Peringkat Jawatankuasa sepenuhnya 
bagi menimbangkan Rang Undang-
Undang (2023) Perbekalan, 2023/2024      
satu persatu yang undang-undang ini 
dicadangkan oleh Menteri di Jabatan 
Perdana Menteri dan Menteri Kewangan 
dan Ekonomi II.  
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Lebih dahulu saya memohon maaf 
kerana suara saya kurang merdu pada 
pagi ini.  
 
لِلّٰه  مْدُ  ح 

ْ
ل
َ
أ Mesyuarat yang telah kita 

laksanakan telah selesai meluluskan 
beberapa tajuk dari Jabatan Perdana 
Menteri, Kementerian Pertahanan, 
Kementerian Kewangan dan Ekonomi 
dan Kementerian Hal Ehwal Dalam 
Negeri.  
 
Sebelum saya memberikan laluan kepada 
Yang Berhormat Menteri yang akan 
membuat mukadimah Belanjawan 
kementerian seterusnya, saya ingin 
memberikan kesempatan kepada 
menteri-menteri yang berkenaan yang 
masih ingin menjawab beberapa soalan 
yang telah dikemukakan oleh Ahli-Ahli 
Yang Berhormat pada hari Khamis yang 
lalu. Nampaknya tidak ada.  
 
Sekarang Mesyuarat Jawatankuasa ini 
berpindah untuk membincangkan dan 
meneliti tajuk-tajuk kementerian 
selanjutnya. 
 
Yang Dimuliakan Jurutulis: Tajuk 
SC01A - Kementerian Hal Ehwal Luar 
Negeri. 
 
Yang Berhormat Pengerusi: Ahli-Ahli 
Yang Berhormat. Mesyuarat 
Jawatankuasa akan meneliti sekarang 
Tajuk Kementerian Hal Ehwal Luar 
Negeri.  
 
Sebelum tajuk kementerian ini dibuka 
untuk dibahaskan, saya ingin memberi 
laluan kepada Yang Berhormat Menteri 

Hal Ehwal Luar Negeri II untuk 
memberikan mukadimahnya tentang 
penyediaan Belanjawan kementerian 
yang berkenaan ini bagi Tahun 
Kewangan 2023/2024. Saya persilakan 
Yang Berhormat. 
 
Yang Berhormat Menteri Hal            
Ehwal Luar Negeri II:                                                   

حْيم  نِ الرَّ حْم  َٰ ِ الرَّ كَاتُهُ   سْمِ اللّٰه ر  ب   اِلله و 
ُ
ة حْم  ر  لَيْكُمْ و  مُ ع  لا  السَّ  

Yang Berhormat  Pengerusi dan Ahli-Ahli 
Yang Berhormat. Lebih dahulu kaola 
mengucapkan   banyak-berbanyak  terima 
kasih kepada Yang Berhormat Pengerusi 
kerana telah memberi  peluang  pagi ini 
bagi kaola menyampaikan  mukadimah 
bagi pihak Kementerian Hal Ehwal Luar 
Negeri di Dewan yang mulia ini.  
 
Kaola ingin juga  merakamkan tahniah  
kepada Yang Berhormat Pengerusi atas  
lantikan semula sebagai  Yang Di-Pertua  
Majlis Mesyuarat Negara dan juga  
mengucapkan  tahniah kepada Ahli-Ahli 
Yang  Berhormat yang baharu yang 
dilantik. 
 
Yang Berhormat Pengerusi. Kaola bagi 
pihak Kementerian Hal Ehwal Luar  
Negeri dengan penuh hormat dan            
takzim sukacita menyembahkan ucapan 
menjunjung kasih yang setinggi-
tingginya Kehadapan Majlis Kebawah 
Duli Yang Maha Mulia Paduka Seri 
Baginda Sultan Haji Hassanal Bolkiah 
Mu’izzaddin Waddaulah ibni Al-Marhum 
Sultan Haji Omar ‘Ali Saifuddien Sa’adul 
Khairi Waddien, Sultan dan Yang                   
Di-Pertuan Negara Brunei Darussalam 
atas kurnia titah baginda semasa  
Istiadat Pembukaan Rasmi Mesyuarat 
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HADIR BERSAMA: 
 
Yang Dimuliakan Pehin Orang Kaya 
Pekerma Jaya Dato Paduka Awang             
Haji Judin Haji Asar, DPMB., SLJ., POAS., 
PHBS., PBLI., PJK., PKL., Jurutulis Majlis 
Mesyuarat Negara, Negara Brunei 
Darussalam. 
 
Yang Mulia Dayang Rose Aminah              
binti Haji Ismail, PSB., PIKB., Timbalan 
Jurutulis Majlis Mesyuarat Negara, 
Negara Brunei Darussalam. 

 
(Mesyuarat mula bersidang pada 

pukul 9.30 pagi) 
 
Yang Dimuliakan Jurutulis:                        
حْيم الرَّ نِ  حْم  َٰ الرَّ  ِ اللّٰه           Mesyuarat Pertama بِسْمِ 
dari Musim Permesyuaratan Kesembilan 
Belas Majlis Mesyuarat Negara bersidang 
bagi hari yang ketujuh, hari ini Sabtu, 
18hb. Syaaban 1444H bersamaan 11hb. 
Mac 2023M, didahului dengan Doa 
Selamat. 

DOA SELAMAT 

Doa Selamat dibacakan oleh Yang 
Dimuliakan Begawan Pehin Khatib Dato 
Paduka Awang Haji Emran bin Haji 
Kunchang, (Imam Masjid Omar ‘Ali 
Saifuddien). 
 
Yang Berhormat Yang Di-Pertua:  

حْيم نِ الرَّ حْم  َٰ ِ الرَّ كَاتُهُ   بِسْمِ اللّٰه ر  ب   اِلله و 
ُ
ة حْم  ر  لَيْكُمْ و  مُ ع  لا    السَّ

لِلّٰه  مْدُ  ح 
ْ
ل
َ
                       kita bersyukur ke hadrat أ

 َٰ
َ

ال ع  ت  هُ و  ان  ِ  سُبْح  للّٰه
َ
أ kerana dengan rahmat dan 

limpah keizinan-Nya jua kita dapat 
bersama-sama hadir pada pagi ini 
bersidang bagi hari yang ketujuh dalam 

Majlis Mesyuarat Pertama dari Musim 
Permesyuaratan Kesembilan Belas Majlis 
Mesyuarat Negara.  
 
Selawat serta salam ke atas Junjungan 
Besar Nabi  kita    َم ُ عَلَيْهِ وَسَلى د  صَلَّى اللّٰه  سيدنا مُحَمَّ
kaum kerabat, para sahabat serta 
pengikut-pengikut Baginda yang taat lagi 
setia hingga ke akhir zaman.
 
Ahli-Ahli Yang Berhormat. Persidangan 
Majlis Mesyuarat masih lagi 
membahaskan Rang Undang-Undang 
(2023) Perbekalan, 2023/2024 yang 
telah dicadangkan oleh Yang Berhormat 
Menteri di Jabatan Perdana Menteri dan 
Menteri Kewangan dan Ekonomi II.  
  
Maka pada membolehkan kita meneliti 
dan membahaskan tajuk-tajuk yang 
terdapat dalam Rang Undang-Undang 
ini, saya ingin menangguhkan 
Persidangan Majlis Mesyuarat Negara 
kita ini dan kita akan bersidang semula           
di peringkat Jawatankuasa. 
 

(Majlis Mesyuarat ditangguhkan) 
 

(Mesyuarat bersidang  
sebagai Jawatankuasa) 

 
Yang Berhormat Pengerusi:                       
حْيم الرَّ نِ  حْم  َٰ الرَّ  ِ اللّٰه  Ahli-Ahli Yang بِسْمِ 
Berhormat, Majlis sekarang bersidang            
di Peringkat Jawatankuasa sepenuhnya 
bagi menimbangkan Rang Undang-
Undang (2023) Perbekalan, 2023/2024      
satu persatu yang undang-undang ini 
dicadangkan oleh Menteri di Jabatan 
Perdana Menteri dan Menteri Kewangan 
dan Ekonomi II.  
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Lebih dahulu saya memohon maaf 
kerana suara saya kurang merdu pada 
pagi ini.  
 
لِلّٰه  مْدُ  ح 

ْ
ل
َ
أ Mesyuarat yang telah kita 

laksanakan telah selesai meluluskan 
beberapa tajuk dari Jabatan Perdana 
Menteri, Kementerian Pertahanan, 
Kementerian Kewangan dan Ekonomi 
dan Kementerian Hal Ehwal Dalam 
Negeri.  
 
Sebelum saya memberikan laluan kepada 
Yang Berhormat Menteri yang akan 
membuat mukadimah Belanjawan 
kementerian seterusnya, saya ingin 
memberikan kesempatan kepada 
menteri-menteri yang berkenaan yang 
masih ingin menjawab beberapa soalan 
yang telah dikemukakan oleh Ahli-Ahli 
Yang Berhormat pada hari Khamis yang 
lalu. Nampaknya tidak ada.  
 
Sekarang Mesyuarat Jawatankuasa ini 
berpindah untuk membincangkan dan 
meneliti tajuk-tajuk kementerian 
selanjutnya. 
 
Yang Dimuliakan Jurutulis: Tajuk 
SC01A - Kementerian Hal Ehwal Luar 
Negeri. 
 
Yang Berhormat Pengerusi: Ahli-Ahli 
Yang Berhormat. Mesyuarat 
Jawatankuasa akan meneliti sekarang 
Tajuk Kementerian Hal Ehwal Luar 
Negeri.  
 
Sebelum tajuk kementerian ini dibuka 
untuk dibahaskan, saya ingin memberi 
laluan kepada Yang Berhormat Menteri 

Hal Ehwal Luar Negeri II untuk 
memberikan mukadimahnya tentang 
penyediaan Belanjawan kementerian 
yang berkenaan ini bagi Tahun 
Kewangan 2023/2024. Saya persilakan 
Yang Berhormat. 
 
Yang Berhormat Menteri Hal            
Ehwal Luar Negeri II:                                                   

حْيم  نِ الرَّ حْم  َٰ ِ الرَّ كَاتُهُ   سْمِ اللّٰه ر  ب   اِلله و 
ُ
ة حْم  ر  لَيْكُمْ و  مُ ع  لا  السَّ  

Yang Berhormat  Pengerusi dan Ahli-Ahli 
Yang Berhormat. Lebih dahulu kaola 
mengucapkan   banyak-berbanyak  terima 
kasih kepada Yang Berhormat Pengerusi 
kerana telah memberi  peluang  pagi ini 
bagi kaola menyampaikan  mukadimah 
bagi pihak Kementerian Hal Ehwal Luar 
Negeri di Dewan yang mulia ini.  
 
Kaola ingin juga  merakamkan tahniah  
kepada Yang Berhormat Pengerusi atas  
lantikan semula sebagai  Yang Di-Pertua  
Majlis Mesyuarat Negara dan juga  
mengucapkan  tahniah kepada Ahli-Ahli 
Yang  Berhormat yang baharu yang 
dilantik. 
 
Yang Berhormat Pengerusi. Kaola bagi 
pihak Kementerian Hal Ehwal Luar  
Negeri dengan penuh hormat dan            
takzim sukacita menyembahkan ucapan 
menjunjung kasih yang setinggi-
tingginya Kehadapan Majlis Kebawah 
Duli Yang Maha Mulia Paduka Seri 
Baginda Sultan Haji Hassanal Bolkiah 
Mu’izzaddin Waddaulah ibni Al-Marhum 
Sultan Haji Omar ‘Ali Saifuddien Sa’adul 
Khairi Waddien, Sultan dan Yang                   
Di-Pertuan Negara Brunei Darussalam 
atas kurnia titah baginda semasa  
Istiadat Pembukaan Rasmi Mesyuarat 
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Pertama dari Musim Permesyuaratan 
Kesembilan Belas Majlis Mesyuarat 
Negara pada 2hb. Mac yang lalu. 
 
Yang Berhormat Pengerusi dan Ahli-Ahli 
Yang Berhormat. Kaola/saya pada 
kesempatan ini ingin juga merakamkan 
penghargaan kepada kerajaan          
Kebawah Duli Yang Maha Mulia Paduka 
Seri Baginda Sultan dan Yang Di-Pertuan 
Negara Brunei Darussalam yang 
menyokong peruntukan sejumlah 
$123,159,670 bagi Tahun Kewangan 
2023/2024 Kementerian Hal Ehwal Luar 
Negeri seperti berikut: 
 
1. Sejumlah $44,327,430 atau 36% 

daripada jumlah peruntukan adalah 
untuk Gaji Pegawai-Pegawai dan 
Kakitangan di dalam dan di luar 
negeri; dan 

 
2. Seterusnya sebanyak $68,492,160 

atau 55.6% dari jumlah peruntukan 
adalah untuk Perbelanjaan Berulang-
Ulang, manakala sejumlah 8.4% atau 
$10,340,080 adalah diperuntukkan 
bagi Perbelanjaan Kemajuan. 

 
Yang Berhormat Pengerusi dan Ahli-Ahli 
Yang Berhormat. Kementerian Hal Ehwal 
Luar Negeri merupakan agensi kerajaan 
di barisan hadapan dalam konteks 
berinteraksi dengan negara-negara lain 
ke arah menjamin kedaulatan mahupun 
cara hidup kita.  
 
Ke arah ini dengan izin  َٰ الَ ع  ت  هُ و  ان  ِ  سُبْح  للّٰه

َ
 jua أ

kementerian akan terus berusaha dalam 
memastikan kedaulatan negara dan adat 
tradisi serta falsafah kebruneian kita iaitu 

Melayu Islam Beraja terus terjamin              
dan dihormati oleh masyarakat 
antarabangsa.  
 
Oleh yang demikian, peruntukan yang 
dipohonkan akan memberi keupayaan 
kepada kementerian ini untuk 
melaksanakan tugas-tugasnya dalam 
menegakkan dasar luar Negara Brunei 
Darussalam dan juga sebagai pemudah 
dan penghubung dari segi diplomatik dan 
persahabatan bersama negara-negara 
lain serta juga pertubuhan-pertubuhan 
serantau dan antarabangsa.  
 
Yang Berhormat Pengerusi dan Ahli-ahli 
Berhormat. Keadaan dunia yang kita 
semua hadapi sekarang masih terus tidak 
menentu walaupun wabak COVID-19 
sudah mulai reda dan menghilang dari 
ingatan masyarakat antarabangsa.  
 
Walaupun kita masih berhadapan 
dengan penghujung pandemik            
COVID-19, suasana politik dan 
keselamatan antarabangsa terus menjadi 
hangat tanpa redanya. Keadaan ini 
membimbangkan dan  boleh memberi 
impaknya terhadap kestabilan ekonomi 
dan keamanan serantau dan 
antarabangsa.  
 
Ini termasuklah ketegangan hubungan 
antara kuasa-kuasa besar yang 
membabitkan prinsip-prinsip kedaulatan 
dan keutuhan wilayah serta mencabar 
sistem yang berasaskan peraturan 
antarabangsa iaitu international rules-
based system.  
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Paling ketara pada masa ini ialah 
ketegangan  antara Ukraine dan Rusia 
yang bukan sahaja membawa kesan 
negatif terhadap ekonomi serantau 
bahkan juga merata dunia dan 
mengakibatkan peningkatan harga 
barangan keperluan seperti makanan 
dan tenaga.  
 
Negara Brunei Darussalam sebagai 
sebuah negara kecil dan membangun 
akan terus berpegang teguh kepada 
prinsip-prinsip berbaik dengan negara-
negara lain, saling menghormati dan 
mematuhi kesaksamaan semua negara 
serta tidak campur tangan          dalam 
hal-ehwal negara-negara lain bagi 
bersama-sama memelihara kedaulatan 
dan keutuhan negara. 
 
Negara Brunei Darussalam juga akan 
terus bekerjasama rapat dengan       
negara-negara lain di arena serantau dan 
antarabangsa dalam menyokong sistem 
yang berasaskan peraturan dalam 
memajukan kepentingan-kepentingan 
bersama.  
 
Setakat ini kita telah menjalin hubungan 
diplomatik bersama dengan 172 buah 
negara. Oleh yang demikian, 
kementerian ini akan terus memupuk 
hubungan baik dan mengeratkan lagi 
kerjasama termasuk menerusi rakan-
rakan strategik untuk memastikan 
kepentingan negara akan sentiasa 
terjaga dan dihormati. 
 
Dalam mengukuhkan lagi hubungan 
dengan negara lain, Kementerian Hal 
Ehwal Luar Negeri pada tahun lepas  

telah mengadakan sesi dialog strategik 
(mechanisme consultative) bersama              
di peringkat menteri mahupun pegawai 
kanan dengan negara-negara seperti 
Malaysia, Laos, Vietnam, Jepun, 
Australia, United Kingdom, Emiriah Arab 
Bersatu, Oman, Iran dan India.  
 
Usaha ini diteruskan lagi pada tahun                 
ini dan tahun-tahun akan datang. 
Pendekatan ini telah dan akan 
membolehkan pihak kementerian untuk 
merancang dan mewujudkan kerjasama 
yang lebih teratur termasuk dalam 
bidang-bidang seperti ekonomi dan 
perdagangan, pendidikan, pertahanan 
dan sebagainya.  
 
Kerjasama dua hala yang baik juga           
telah membantu membangunkan 
kapasiti pegawai-pegawai kerajaan 
melalui pertukaran-pertukaran lawatan, 
pertukaran pengetahuan dan kepakaran-
kepakaran serta bekerjasama dalam 
bidang berkepentingan.  
 
Tambahan lagi, Negara Brunei 
Darussalam melalui kementerian ini juga 
menawarkan sejumlah 20 biasiswa 
kepada penuntut-penuntut negara asing 
untuk belajar di institusi-institusi 
pendidikan tinggi di negara ini.  
 
Usaha ini dapat mengukuhkan pendirian 
negara secara dua hala mahupun                      
di arena serantau dan antarabangsa 
sebagai sebuah negara yang prihatin dan 
ingin berbaik-baik dalam menjalin 
hubungan bersama dengan negara-
negara lain.  
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Pertama dari Musim Permesyuaratan 
Kesembilan Belas Majlis Mesyuarat 
Negara pada 2hb. Mac yang lalu. 
 
Yang Berhormat Pengerusi dan Ahli-Ahli 
Yang Berhormat. Kaola/saya pada 
kesempatan ini ingin juga merakamkan 
penghargaan kepada kerajaan          
Kebawah Duli Yang Maha Mulia Paduka 
Seri Baginda Sultan dan Yang Di-Pertuan 
Negara Brunei Darussalam yang 
menyokong peruntukan sejumlah 
$123,159,670 bagi Tahun Kewangan 
2023/2024 Kementerian Hal Ehwal Luar 
Negeri seperti berikut: 
 
1. Sejumlah $44,327,430 atau 36% 

daripada jumlah peruntukan adalah 
untuk Gaji Pegawai-Pegawai dan 
Kakitangan di dalam dan di luar 
negeri; dan 

 
2. Seterusnya sebanyak $68,492,160 

atau 55.6% dari jumlah peruntukan 
adalah untuk Perbelanjaan Berulang-
Ulang, manakala sejumlah 8.4% atau 
$10,340,080 adalah diperuntukkan 
bagi Perbelanjaan Kemajuan. 

 
Yang Berhormat Pengerusi dan Ahli-Ahli 
Yang Berhormat. Kementerian Hal Ehwal 
Luar Negeri merupakan agensi kerajaan 
di barisan hadapan dalam konteks 
berinteraksi dengan negara-negara lain 
ke arah menjamin kedaulatan mahupun 
cara hidup kita.  
 
Ke arah ini dengan izin  َٰ الَ ع  ت  هُ و  ان  ِ  سُبْح  للّٰه

َ
 jua أ

kementerian akan terus berusaha dalam 
memastikan kedaulatan negara dan adat 
tradisi serta falsafah kebruneian kita iaitu 

Melayu Islam Beraja terus terjamin              
dan dihormati oleh masyarakat 
antarabangsa.  
 
Oleh yang demikian, peruntukan yang 
dipohonkan akan memberi keupayaan 
kepada kementerian ini untuk 
melaksanakan tugas-tugasnya dalam 
menegakkan dasar luar Negara Brunei 
Darussalam dan juga sebagai pemudah 
dan penghubung dari segi diplomatik dan 
persahabatan bersama negara-negara 
lain serta juga pertubuhan-pertubuhan 
serantau dan antarabangsa.  
 
Yang Berhormat Pengerusi dan Ahli-ahli 
Berhormat. Keadaan dunia yang kita 
semua hadapi sekarang masih terus tidak 
menentu walaupun wabak COVID-19 
sudah mulai reda dan menghilang dari 
ingatan masyarakat antarabangsa.  
 
Walaupun kita masih berhadapan 
dengan penghujung pandemik            
COVID-19, suasana politik dan 
keselamatan antarabangsa terus menjadi 
hangat tanpa redanya. Keadaan ini 
membimbangkan dan  boleh memberi 
impaknya terhadap kestabilan ekonomi 
dan keamanan serantau dan 
antarabangsa.  
 
Ini termasuklah ketegangan hubungan 
antara kuasa-kuasa besar yang 
membabitkan prinsip-prinsip kedaulatan 
dan keutuhan wilayah serta mencabar 
sistem yang berasaskan peraturan 
antarabangsa iaitu international rules-
based system.  
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Paling ketara pada masa ini ialah 
ketegangan  antara Ukraine dan Rusia 
yang bukan sahaja membawa kesan 
negatif terhadap ekonomi serantau 
bahkan juga merata dunia dan 
mengakibatkan peningkatan harga 
barangan keperluan seperti makanan 
dan tenaga.  
 
Negara Brunei Darussalam sebagai 
sebuah negara kecil dan membangun 
akan terus berpegang teguh kepada 
prinsip-prinsip berbaik dengan negara-
negara lain, saling menghormati dan 
mematuhi kesaksamaan semua negara 
serta tidak campur tangan          dalam 
hal-ehwal negara-negara lain bagi 
bersama-sama memelihara kedaulatan 
dan keutuhan negara. 
 
Negara Brunei Darussalam juga akan 
terus bekerjasama rapat dengan       
negara-negara lain di arena serantau dan 
antarabangsa dalam menyokong sistem 
yang berasaskan peraturan dalam 
memajukan kepentingan-kepentingan 
bersama.  
 
Setakat ini kita telah menjalin hubungan 
diplomatik bersama dengan 172 buah 
negara. Oleh yang demikian, 
kementerian ini akan terus memupuk 
hubungan baik dan mengeratkan lagi 
kerjasama termasuk menerusi rakan-
rakan strategik untuk memastikan 
kepentingan negara akan sentiasa 
terjaga dan dihormati. 
 
Dalam mengukuhkan lagi hubungan 
dengan negara lain, Kementerian Hal 
Ehwal Luar Negeri pada tahun lepas  

telah mengadakan sesi dialog strategik 
(mechanisme consultative) bersama              
di peringkat menteri mahupun pegawai 
kanan dengan negara-negara seperti 
Malaysia, Laos, Vietnam, Jepun, 
Australia, United Kingdom, Emiriah Arab 
Bersatu, Oman, Iran dan India.  
 
Usaha ini diteruskan lagi pada tahun                 
ini dan tahun-tahun akan datang. 
Pendekatan ini telah dan akan 
membolehkan pihak kementerian untuk 
merancang dan mewujudkan kerjasama 
yang lebih teratur termasuk dalam 
bidang-bidang seperti ekonomi dan 
perdagangan, pendidikan, pertahanan 
dan sebagainya.  
 
Kerjasama dua hala yang baik juga           
telah membantu membangunkan 
kapasiti pegawai-pegawai kerajaan 
melalui pertukaran-pertukaran lawatan, 
pertukaran pengetahuan dan kepakaran-
kepakaran serta bekerjasama dalam 
bidang berkepentingan.  
 
Tambahan lagi, Negara Brunei 
Darussalam melalui kementerian ini juga 
menawarkan sejumlah 20 biasiswa 
kepada penuntut-penuntut negara asing 
untuk belajar di institusi-institusi 
pendidikan tinggi di negara ini.  
 
Usaha ini dapat mengukuhkan pendirian 
negara secara dua hala mahupun                      
di arena serantau dan antarabangsa 
sebagai sebuah negara yang prihatin dan 
ingin berbaik-baik dalam menjalin 
hubungan bersama dengan negara-
negara lain.  
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Di samping mengeratkan hubungan           
dua hala kedua-dua negara, biasiswa ini         
akan dapat mengeratkan silaturrahim                        
di peringkat penuntut-penuntut. Ia juga 
dapat memberikan pendedahan kepada 
institusi-institusi pengajian tinggi kita           
ke peringkat dunia dan menaikkan 
tarafnya sebagai institusi yang 
berprestasi tinggi. 
 
Selain memberi tumpuan kedua-dua 
hala, Negara Brunei Darussalam juga 
mendapat manfaat dengan keahliannya 
dalam pertubuhan-pertubuhan serantau 
dan antarabangsa. Antaranya seperti 
ASEAN, Pertubuhan Bangsa-Bangsa 
Bersatu, Pertubuhan Kerjasama Islam 
(OIC) dan Komanwel. 
 
Penglibatan Negara Brunei Darussalam 
dalam ASEAN bersama ahli lainnya 
semenjak kita mencapai kemerdekaan 
penuh telah membolehkan negara ini 
memainkan peranan yang lebih besar 
dari jika kita bersendirian sahaja      
dalam isu-isu serantau dan antarabangsa 
seperti perdagangan, geopolitik, 
perubahan iklim ataupun dalam 
menangani penyakit pandemik seperti 
mana yang kita alami hampir tiga             
tahun yang lalu. 
 
Oleh yang demikian, kita akan terus 
memberikan sokongan dan komitmen 
kepada proses serantau mahupun 
pelbagai bidang hala bagi meraih 
manfaat daripada penglibatan negara               
di pertubuhan-pertubuhan berkenaan.  
 
Dalam perkara ini, Kementerian Hal 
Ehwal Luar Negeri meletakkan 

kepentingan dalam mewujudkan 
hubungan dua hala dan pelbagai hala 
yang berdaya tahan, dinamik dan 
berkesan dalam menjalin strategi dan 
pendekatan dasar luar negara kita, dapat 
dijalankan dengan baik. 
 
Yang Berhormat Pengerusi dan Ahli-Ahli 
Yang Berhormat.  
 
Kementerian Hal Ehwal Luar Negeri juga 
terus memainkan peranan penting dalam 
usaha negara untuk merealisasikan 
Wawasan Brunei 2035. Ini dilaksanakan 
melalui pendekatan whole of government 
dalam mendorong kepentingan agenda 
domestik dengan negara-negara luar. 
 
Kementerian Hal Ehwal Luar Negeri 
secara langsung akan terus berusaha 
membantu dalam pembangunan dan 
kemajuan negara. Oleh itu, swejumlah 
43 buah pejabat perwakilan Negara 
Brunei Darussalam di bawah 
kementerian ini akan terus sentiasa 
memberikan keutamaan dalam 
kerjasamanya   dengan kementerian-
kementerian dan agensi-agensi di negara 
ini. 
 
Pejabat-pejabat perwakilan ini 
merupakan barisan hadapan bagi 
menjaga kepentingan Kerajaan Kebawah 
Duli Yang Maha Mulia Paduka Seri 
Baginda Sultan dan Yang Di-Pertuan 
Negara Brunei Darussalam dari sudut 
luar negara.  
 
Pejabat-pejabat perwakilan ini dapat 
mengetengahkan pendirian dan 
kepentingan negara termasuklah          
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dalam usaha kita untuk mempelbagaikan 
ekonomi, menarik pelaburan, 
mendapatkan kepakaran dan keperluan 
ubatan, mengukuhkan keselamatan, 
meluaskan pendidikan, meningkatkan 
pembangunan kapasiti serta mengenal 
pasti bidang-bidang baharu yang dapat 
diterokai bersama negara-negara 
sahabat tersebut. 
 
Bagi membolehkan perwakilan kita                    
di luar negari berfungsi dengan baik dan 
optimum dalam memberikan 
perkhidmatan yang berkesan, 
kementerian perlu mempunyai sumber-
sumber yang mencukupi.  
 
Dengan adanya seramai 560 orang 
pegawai dan kakitangan, Kementerian 
Hal Ehwal Luar Negeri, Negara Brunei 
Darussalam bukanlah sebuah institusi 
yang besar, namun ia perlu memikul 
tanggungjawab yang setandingnya.  
 
Selain itu, kesejahteraan dan 
keselamatan serta keselesaan pegawai 
diplomat kita dan kakitangan ambilan 
tempatan yang bekerja di pejabat-
pejabat perwakilan Negara Brunei 
Darussalam di luar negeri perlu juga 
diberikan perhatian berdasarkan 
peraturan-peraturan negara ini dan juga 
undang-undang setempat di negara 
berkenaan.  
 
Aset-aset perwakilan seperti bangunan-
bangunan pejabat, kenderaan-
kenderaan juga memerlukan 
pemeliharaan dari masa ke masa. Dalam 
masa yang sama keupayaan kemampuan 
pegawai-pegawai kementerian ini akan 

terus dipertingkatkan demi menjamin 
profesionalisme dan kepakaran 
substantif pegawai-pegawai berkenaan 
secara komprehensif. Ke arah ini, kaola 
mengharapkan sokongan berterusan 
Ahli-Ahli Yang Berhormat kepada pihak 
Kementerian Hal Ehwal Luar Negeri.  
 
Yang Berhormat Pengerusi dan Ahli-Ahli 
Yang Berhormat. Selain mengukuhkan 
hubungan bersama dengan negara-
negara berkenaan, pejabat-pejabat 
perwakilan Negara Brunei Darussalam 
juga berperanan sebagai titik 
penghubung (point of contact) bagi 
bantuan-bantuan  konsular untuk rakyat 
dan penduduk Negara Brunei 
Darussalam yang  berada di luar negeri.  
 
Ini termasuk memberi bantuan semasa 
kecemasan besar,  bencana alam, konflik 
bersenjata, ketidakstabilan politik            
dan pandemik sehingga kepada 
mengeluarkan sijil perjalanan bagi yang 
kehilangan pasport.  
 
Dalam apa juga jenis kecemasan ini, 
Kementerian Hal Ehwal Luar Negeri             
bagi pihak Kerajaan Kebawah Duli Yang 
Maha Mulia Paduka Seri Baginda Sultan 
dan Yang Di-Pertuan Negara Brunei 
Darussalam akan terus komited untuk 
sentiasa menjaga kesejahteraan dan 
keselamatan rakyat dan penduduk 
negara ini supaya ia terjamin. 
 
Oleh yang demikian bagi membolehkan 
pihak perwakilan memberi bantuan 
secara pantas, adalah digalakkan bagi 
orang ramai yang ingin ke luar negeri 
untuk mendaftarkan diri dalam sistem                 
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Di samping mengeratkan hubungan           
dua hala kedua-dua negara, biasiswa ini         
akan dapat mengeratkan silaturrahim                        
di peringkat penuntut-penuntut. Ia juga 
dapat memberikan pendedahan kepada 
institusi-institusi pengajian tinggi kita           
ke peringkat dunia dan menaikkan 
tarafnya sebagai institusi yang 
berprestasi tinggi. 
 
Selain memberi tumpuan kedua-dua 
hala, Negara Brunei Darussalam juga 
mendapat manfaat dengan keahliannya 
dalam pertubuhan-pertubuhan serantau 
dan antarabangsa. Antaranya seperti 
ASEAN, Pertubuhan Bangsa-Bangsa 
Bersatu, Pertubuhan Kerjasama Islam 
(OIC) dan Komanwel. 
 
Penglibatan Negara Brunei Darussalam 
dalam ASEAN bersama ahli lainnya 
semenjak kita mencapai kemerdekaan 
penuh telah membolehkan negara ini 
memainkan peranan yang lebih besar 
dari jika kita bersendirian sahaja      
dalam isu-isu serantau dan antarabangsa 
seperti perdagangan, geopolitik, 
perubahan iklim ataupun dalam 
menangani penyakit pandemik seperti 
mana yang kita alami hampir tiga             
tahun yang lalu. 
 
Oleh yang demikian, kita akan terus 
memberikan sokongan dan komitmen 
kepada proses serantau mahupun 
pelbagai bidang hala bagi meraih 
manfaat daripada penglibatan negara               
di pertubuhan-pertubuhan berkenaan.  
 
Dalam perkara ini, Kementerian Hal 
Ehwal Luar Negeri meletakkan 

kepentingan dalam mewujudkan 
hubungan dua hala dan pelbagai hala 
yang berdaya tahan, dinamik dan 
berkesan dalam menjalin strategi dan 
pendekatan dasar luar negara kita, dapat 
dijalankan dengan baik. 
 
Yang Berhormat Pengerusi dan Ahli-Ahli 
Yang Berhormat.  
 
Kementerian Hal Ehwal Luar Negeri juga 
terus memainkan peranan penting dalam 
usaha negara untuk merealisasikan 
Wawasan Brunei 2035. Ini dilaksanakan 
melalui pendekatan whole of government 
dalam mendorong kepentingan agenda 
domestik dengan negara-negara luar. 
 
Kementerian Hal Ehwal Luar Negeri 
secara langsung akan terus berusaha 
membantu dalam pembangunan dan 
kemajuan negara. Oleh itu, swejumlah 
43 buah pejabat perwakilan Negara 
Brunei Darussalam di bawah 
kementerian ini akan terus sentiasa 
memberikan keutamaan dalam 
kerjasamanya   dengan kementerian-
kementerian dan agensi-agensi di negara 
ini. 
 
Pejabat-pejabat perwakilan ini 
merupakan barisan hadapan bagi 
menjaga kepentingan Kerajaan Kebawah 
Duli Yang Maha Mulia Paduka Seri 
Baginda Sultan dan Yang Di-Pertuan 
Negara Brunei Darussalam dari sudut 
luar negara.  
 
Pejabat-pejabat perwakilan ini dapat 
mengetengahkan pendirian dan 
kepentingan negara termasuklah          
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dalam usaha kita untuk mempelbagaikan 
ekonomi, menarik pelaburan, 
mendapatkan kepakaran dan keperluan 
ubatan, mengukuhkan keselamatan, 
meluaskan pendidikan, meningkatkan 
pembangunan kapasiti serta mengenal 
pasti bidang-bidang baharu yang dapat 
diterokai bersama negara-negara 
sahabat tersebut. 
 
Bagi membolehkan perwakilan kita                    
di luar negari berfungsi dengan baik dan 
optimum dalam memberikan 
perkhidmatan yang berkesan, 
kementerian perlu mempunyai sumber-
sumber yang mencukupi.  
 
Dengan adanya seramai 560 orang 
pegawai dan kakitangan, Kementerian 
Hal Ehwal Luar Negeri, Negara Brunei 
Darussalam bukanlah sebuah institusi 
yang besar, namun ia perlu memikul 
tanggungjawab yang setandingnya.  
 
Selain itu, kesejahteraan dan 
keselamatan serta keselesaan pegawai 
diplomat kita dan kakitangan ambilan 
tempatan yang bekerja di pejabat-
pejabat perwakilan Negara Brunei 
Darussalam di luar negeri perlu juga 
diberikan perhatian berdasarkan 
peraturan-peraturan negara ini dan juga 
undang-undang setempat di negara 
berkenaan.  
 
Aset-aset perwakilan seperti bangunan-
bangunan pejabat, kenderaan-
kenderaan juga memerlukan 
pemeliharaan dari masa ke masa. Dalam 
masa yang sama keupayaan kemampuan 
pegawai-pegawai kementerian ini akan 

terus dipertingkatkan demi menjamin 
profesionalisme dan kepakaran 
substantif pegawai-pegawai berkenaan 
secara komprehensif. Ke arah ini, kaola 
mengharapkan sokongan berterusan 
Ahli-Ahli Yang Berhormat kepada pihak 
Kementerian Hal Ehwal Luar Negeri.  
 
Yang Berhormat Pengerusi dan Ahli-Ahli 
Yang Berhormat. Selain mengukuhkan 
hubungan bersama dengan negara-
negara berkenaan, pejabat-pejabat 
perwakilan Negara Brunei Darussalam 
juga berperanan sebagai titik 
penghubung (point of contact) bagi 
bantuan-bantuan  konsular untuk rakyat 
dan penduduk Negara Brunei 
Darussalam yang  berada di luar negeri.  
 
Ini termasuk memberi bantuan semasa 
kecemasan besar,  bencana alam, konflik 
bersenjata, ketidakstabilan politik            
dan pandemik sehingga kepada 
mengeluarkan sijil perjalanan bagi yang 
kehilangan pasport.  
 
Dalam apa juga jenis kecemasan ini, 
Kementerian Hal Ehwal Luar Negeri             
bagi pihak Kerajaan Kebawah Duli Yang 
Maha Mulia Paduka Seri Baginda Sultan 
dan Yang Di-Pertuan Negara Brunei 
Darussalam akan terus komited untuk 
sentiasa menjaga kesejahteraan dan 
keselamatan rakyat dan penduduk 
negara ini supaya ia terjamin. 
 
Oleh yang demikian bagi membolehkan 
pihak perwakilan memberi bantuan 
secara pantas, adalah digalakkan bagi 
orang ramai yang ingin ke luar negeri 
untuk mendaftarkan diri dalam sistem                 
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e-register yang terdapat di laman web 
Kementerian Hal Ehwal Luar Negeri. 
 
Yang Berhormat Pengerusi dan Ahli-Ahli 
Yang Berhormat. Akhirnya, dalam 
menyambut baik  tema belanjawan 
negara bagi Tahun Kewangan 2023/2024 
iaitu ‘Bersatu Membina Masa Depan Yang 
Lebih Makmur’, Kementerian Hal Ehwal 
Luar Negeri akan terus berusaha untuk 
sentiasa meningkatkan lagi hubungan 
dan kerjasama dengan negara-negara 
lain, malah komited dalam usaha                                
ke arah menjamin kepentingan-
kepentingan Kerajaan Kebawah Duli 
Yang Maha Mulia Paduka Seri Baginda 
Sultan dan Yang Di-Pertuan Negara 
Brunei Darussalam terus dihormati.  
 
Menerusi whole of government 
approach, kaola yakin kementerian-
kementerian serta agensi-agensi 
berkenaan akan terus bekerjasama  
rapat dengan Kementerian Hal Ehwal 
Luar Negeri serta pejabat-pejabat 
perwakilan di luar negara dalam 
menghormati komitmen-komitmen 
serantau dan antarabangsa negara ini 
serta memelihara dan memajukan 
kepentingan negara kita.  
 
Kaola percaya usaha ini akan 
meningkatkan lagi kedayatahanan 
Negara Brunei Darussalam bagi meraih 
pembangunan ekonomi yang mampan 
serta terus menikmati keamanan dan 
kestabilan untuk generasi yang akan 
datang. Sekian sahaja yang dapat kaola 
sampaikan dalam mukadimah bagi pihak 
Kementerian Hal Ehwal Luar Negeri. 
Terima Kasih. 

كَاتُهُ  ر  ب   اِلله و 
ُ
ة حْم  ر  لَيْكُمْ و  مُ ع  لا    وبالله التوفيق والهداية. و  السَّ

 
Yang Berhormat Pengerusi: Terima 
Kasih Yang Berhormat Menteri Hal Ehwal 
Luar Negeri II. Ahli-Ahli Yang Berhormat. 
Saya kira kenyataan yang dibentangkan 
oleh Yang Berhormat Menteri Hal Ehwal 
Luar Negeri II itu sudah cukup jelas                  
di dalam menentukan penyediaan 
Belanjawan Kementeriannya Tahun 
Kewangan 2023/2024.  
 
Bersama saya terdapat senarai Ahli Yang 
Berhormat yang suka untuk turut 
membahaskan tajuk-tajuk ini. Saya 
mulakan dengan mempersilakan Yang 
Berhormat Awang Abdul Aziz bin Haji 
Hamdan. 
 
Yang Berhormat Awang Abdul Aziz 
bin Haji Hamdan: Terima Kasih Yang 
Berhormat Pengerusi

كَاتُهُ  ر  ب   اِلله و 
ُ
ة حْم  ر  لَيْكُمْ و  مُ ع  لا  حْيم   السَّ نِ الرَّ حْم  َٰ ِ  الرَّ سْمِ اللّٰه

Memulakan bicara, kaola mengucapkan 
tahniah dan terima kasih atas 
mukadimah Yang Berhormat Menteri Hal 
Ehwal Luar Negeri II yang penuh 
berinformasi untuk rujukan abis kaola 
dan Ahli-Ahli yang Berhormat.  
 
Kaola sukacita menyentuh di bawah 
dengan Tajuk SC01A, fungsi dan peranan                  
ke arah memastikan hal-ehwal 
kesejahteraan rakyat Negara Brunei 
Darussalam di luar negara sentiasa 
dipantau dan dipeduli terutama sekali 
jika berlaku sebarang kecemasan yang 
memerlukan bantuan sewajarnya. Ini 
tidak mengira sama ada mereka yang 
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sedang bekerja, berkursus atau belajar 
dan melancong. 
 
Kaola ingin tahu, apakah kaedah dan 
bentuk bantuan yang boleh disediakan 
oleh pihak-pihak kedutaan dan 
perwakilan Negara Brunei Darussalam 
kepada rakyat Negara Brunei di luar 
negara yang mengalami kesusahan dan 
kecemasan, seperti kecurian harta benda 
dan wang, terlibat dalam kemalangan 
jalan raya dan bencana alam.  
 
Di samping itu juga, dalam misi-misi 
bantuan di peringkat antarabangsa            
yang dikendalikan oleh pihak-pihak 
NGO’s yang melibatkan penyertaan 
sukarelawan Negara Brunei Darussalam 
terutama sekali dalam kalangan belia 
bagi melaksanakan misi-misi bantuan 
atau menyalurkan bantuan kepada 
mangsa-mangsa bencana alam dan 
seumpamanya. 
 
Sehubungan itu, apakah langkah-
langkah pihak kerajaan dalam 
memastikan kesejahteraan dan 
keselamatan mereka sentiasa diambil 
perhatian, sekian, terima kasih. 
 
Yang Berhormat Menteri Hal Ehwal 
Luar Negeri II: Terima kasih Yang 
Berhormat atas soalan yang diajukan. 
Beberapa pertanyaan telah dikemukakan 
mengenai fungsi dan peranan 
Kementerian Hal Ehwal Luar Negeri 
khususnya dari segi membantu 
kesejahteraan orang Brunei di luar 
negara, dan jenis bantuan yang 
dihulurkan kepada orang Brunei 
khususnya yang mengalami kesusahan 

seperti kemalangan jalan raya dan 
sebagainya, dan bantuan kepada NGO’s 
Negara Brunei Darussalam di luar negeri 
bagi memastikan kesejahteraan mereka. 
 
Yang Berhormat Pengerusi. Bagi 
menjelaskan, fungsi dan peranan 
Kementerian Hal Ehwal Luar Negeri 
dalam membantu kesejahteraan orang 
Brunei di luar negara adalah amat             
ketara sekali bahawa pihak perwakilan-
perwakilan yang ada  di negara tersebut 
ataupun perwakilan-perwakilan yang 
terdekat dengan negara tersebut 
sekiranya di negara terjadinya 
kecemasan tersebut tidak ada perwakilan 
Negara Brunei Darussalam akan 
menangani kepada orang Brunei yang 
dalam kesusahan tersebut.  
 
Kaola ingin menarik perhatian kepada 
mukadimah kaola, yang pentingnya bagi 
setiap rakyat dan penduduk Negara 
Brunei Darussalam, jika hendak ke luar 
negeri untuk mendaftar di laman 
Kementerian Hal Ehwal Luar Negeri, apa 
yang dipanggil e-register.  
 
Pendekatan ini adalah bagi persediaan 
dan memudahkan sekiranya ada 
terdapat kecemasan-kecemasan yang 
dialami oleh seseorang individu tersebut 
semasa berada di luar negeri. 
 
Sistem tersebut telah disediakan untuk 
memberi makluman kepada pihak 
perwakilan yang terdekat sekiranya 
negara yang dituju itu tiada mempunyai 
perwakilan. Jadinya mission atau 
perwakilan yang terdekat kepada negara 
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e-register yang terdapat di laman web 
Kementerian Hal Ehwal Luar Negeri. 
 
Yang Berhormat Pengerusi dan Ahli-Ahli 
Yang Berhormat. Akhirnya, dalam 
menyambut baik  tema belanjawan 
negara bagi Tahun Kewangan 2023/2024 
iaitu ‘Bersatu Membina Masa Depan Yang 
Lebih Makmur’, Kementerian Hal Ehwal 
Luar Negeri akan terus berusaha untuk 
sentiasa meningkatkan lagi hubungan 
dan kerjasama dengan negara-negara 
lain, malah komited dalam usaha                                
ke arah menjamin kepentingan-
kepentingan Kerajaan Kebawah Duli 
Yang Maha Mulia Paduka Seri Baginda 
Sultan dan Yang Di-Pertuan Negara 
Brunei Darussalam terus dihormati.  
 
Menerusi whole of government 
approach, kaola yakin kementerian-
kementerian serta agensi-agensi 
berkenaan akan terus bekerjasama  
rapat dengan Kementerian Hal Ehwal 
Luar Negeri serta pejabat-pejabat 
perwakilan di luar negara dalam 
menghormati komitmen-komitmen 
serantau dan antarabangsa negara ini 
serta memelihara dan memajukan 
kepentingan negara kita.  
 
Kaola percaya usaha ini akan 
meningkatkan lagi kedayatahanan 
Negara Brunei Darussalam bagi meraih 
pembangunan ekonomi yang mampan 
serta terus menikmati keamanan dan 
kestabilan untuk generasi yang akan 
datang. Sekian sahaja yang dapat kaola 
sampaikan dalam mukadimah bagi pihak 
Kementerian Hal Ehwal Luar Negeri. 
Terima Kasih. 

كَاتُهُ  ر  ب   اِلله و 
ُ
ة حْم  ر  لَيْكُمْ و  مُ ع  لا    وبالله التوفيق والهداية. و  السَّ

 
Yang Berhormat Pengerusi: Terima 
Kasih Yang Berhormat Menteri Hal Ehwal 
Luar Negeri II. Ahli-Ahli Yang Berhormat. 
Saya kira kenyataan yang dibentangkan 
oleh Yang Berhormat Menteri Hal Ehwal 
Luar Negeri II itu sudah cukup jelas                  
di dalam menentukan penyediaan 
Belanjawan Kementeriannya Tahun 
Kewangan 2023/2024.  
 
Bersama saya terdapat senarai Ahli Yang 
Berhormat yang suka untuk turut 
membahaskan tajuk-tajuk ini. Saya 
mulakan dengan mempersilakan Yang 
Berhormat Awang Abdul Aziz bin Haji 
Hamdan. 
 
Yang Berhormat Awang Abdul Aziz 
bin Haji Hamdan: Terima Kasih Yang 
Berhormat Pengerusi

كَاتُهُ  ر  ب   اِلله و 
ُ
ة حْم  ر  لَيْكُمْ و  مُ ع  لا  حْيم   السَّ نِ الرَّ حْم  َٰ ِ  الرَّ سْمِ اللّٰه

Memulakan bicara, kaola mengucapkan 
tahniah dan terima kasih atas 
mukadimah Yang Berhormat Menteri Hal 
Ehwal Luar Negeri II yang penuh 
berinformasi untuk rujukan abis kaola 
dan Ahli-Ahli yang Berhormat.  
 
Kaola sukacita menyentuh di bawah 
dengan Tajuk SC01A, fungsi dan peranan                  
ke arah memastikan hal-ehwal 
kesejahteraan rakyat Negara Brunei 
Darussalam di luar negara sentiasa 
dipantau dan dipeduli terutama sekali 
jika berlaku sebarang kecemasan yang 
memerlukan bantuan sewajarnya. Ini 
tidak mengira sama ada mereka yang 
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sedang bekerja, berkursus atau belajar 
dan melancong. 
 
Kaola ingin tahu, apakah kaedah dan 
bentuk bantuan yang boleh disediakan 
oleh pihak-pihak kedutaan dan 
perwakilan Negara Brunei Darussalam 
kepada rakyat Negara Brunei di luar 
negara yang mengalami kesusahan dan 
kecemasan, seperti kecurian harta benda 
dan wang, terlibat dalam kemalangan 
jalan raya dan bencana alam.  
 
Di samping itu juga, dalam misi-misi 
bantuan di peringkat antarabangsa            
yang dikendalikan oleh pihak-pihak 
NGO’s yang melibatkan penyertaan 
sukarelawan Negara Brunei Darussalam 
terutama sekali dalam kalangan belia 
bagi melaksanakan misi-misi bantuan 
atau menyalurkan bantuan kepada 
mangsa-mangsa bencana alam dan 
seumpamanya. 
 
Sehubungan itu, apakah langkah-
langkah pihak kerajaan dalam 
memastikan kesejahteraan dan 
keselamatan mereka sentiasa diambil 
perhatian, sekian, terima kasih. 
 
Yang Berhormat Menteri Hal Ehwal 
Luar Negeri II: Terima kasih Yang 
Berhormat atas soalan yang diajukan. 
Beberapa pertanyaan telah dikemukakan 
mengenai fungsi dan peranan 
Kementerian Hal Ehwal Luar Negeri 
khususnya dari segi membantu 
kesejahteraan orang Brunei di luar 
negara, dan jenis bantuan yang 
dihulurkan kepada orang Brunei 
khususnya yang mengalami kesusahan 

seperti kemalangan jalan raya dan 
sebagainya, dan bantuan kepada NGO’s 
Negara Brunei Darussalam di luar negeri 
bagi memastikan kesejahteraan mereka. 
 
Yang Berhormat Pengerusi. Bagi 
menjelaskan, fungsi dan peranan 
Kementerian Hal Ehwal Luar Negeri 
dalam membantu kesejahteraan orang 
Brunei di luar negara adalah amat             
ketara sekali bahawa pihak perwakilan-
perwakilan yang ada  di negara tersebut 
ataupun perwakilan-perwakilan yang 
terdekat dengan negara tersebut 
sekiranya di negara terjadinya 
kecemasan tersebut tidak ada perwakilan 
Negara Brunei Darussalam akan 
menangani kepada orang Brunei yang 
dalam kesusahan tersebut.  
 
Kaola ingin menarik perhatian kepada 
mukadimah kaola, yang pentingnya bagi 
setiap rakyat dan penduduk Negara 
Brunei Darussalam, jika hendak ke luar 
negeri untuk mendaftar di laman 
Kementerian Hal Ehwal Luar Negeri, apa 
yang dipanggil e-register.  
 
Pendekatan ini adalah bagi persediaan 
dan memudahkan sekiranya ada 
terdapat kecemasan-kecemasan yang 
dialami oleh seseorang individu tersebut 
semasa berada di luar negeri. 
 
Sistem tersebut telah disediakan untuk 
memberi makluman kepada pihak 
perwakilan yang terdekat sekiranya 
negara yang dituju itu tiada mempunyai 
perwakilan. Jadinya mission atau 
perwakilan yang terdekat kepada negara 
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tersebut sudah bersedia untuk 
mengambil tindakan-tindakan tertentu.  
 
Dari segi bantuan ataupun kaedah yang 
dihulurkan bagi individu yang mengalami 
kesusahan, tertakluklah kepada situasi 
yang dihadapi. Sekiranya isu mengenai 
bantuan kewangan ataupun bantuan 
perubatan, perkara ini seperti lazimnya 
pihak kementerian memanglah tidak 
dapat menghulurkan kewangan secara 
terus-menerus. 
 
Walau bagaimanapun, atas perundingan, 
kementerian boleh memberi bantuan 
sebagai in advance tertakluk kepada 
perundingan ataupun jaminan yang 
dapat diberikan oleh keluarga ataupun 
saudara-mara pihak yang berkenaan.  
 
Itulah sebabnya barangkali ada pihak-
pihak travel agent mengadakan insurans-
insurans sebelum bertolak ke luar negeri.  
 
Satu lagi mengenai sukarelawan misi 
bantuan yang sering kali kita dengar             
ke luar negeri dan menolong di kawasan-
kawasan kecemasan, pihak kementerian 
ataupun perwakilan-perwakilan yang 
berkenaan akan sentiasa memantau 
keadaan tempat mereka berada.  
 
Kaola ingin menekankan perlunya pihak-
pihak yang berkenaan untuk mendaftar 
dengan pihak kementerian dan memberi 
nombor telefon supaya senang dihubungi 
sekiranya ada terjadinya bencana-
bencana ataupun kecemasan di kawasan 
mereka bertugas itu, terima kasih, Yang 
Berhormat Pengerusi. 
 

Yang Berhormat Pengerusi: Saya 
persilakan sekarang, Yang Berhormat 
Awang Haji Mohammad Danial @ Tekpin 
bin Ya’akub. 
 
Yang Berhormat Awang Haji 
Mohamad Danial @ Tekpin bin 
Ya’akub: Terima kasih Yang Berhormat 
Pengerusi.   
                                                      

حْيم نِ الرَّ حْم  َٰ ِ الرَّ كَاتُهُ   بِسْمِ اللّٰه ر  ب   اِلله و 
ُ
ة حْم  ر  لَيْكُمْ و  مُ ع  لا  السَّ  

Kaola merakamkan ucapan terima              
kasih atas mukadimah Yang Berhormat 
Menteri Hal Ehwal Luar Negeri II yang 
penuh sarat dengan informasi, harapan 
dan perancangan Kementerian Hal Ehwal 
Luar Negeri khususnya dalam mengurus 
dan melaksanakan belanjawan negara. 
 
Yang Berhormat Pengerusi. Kaola 
melihat produk-produk keluaran 
tempatan mampu pergi jauh di persada 
antarabangsa melalui jalinan kerjasama 
pihak perwakilan Negara Brunei 
Darussalam di negara serantau dan 
antarabangsa.  
 
Produk-produk buatan tempatan yang 
mempunyai nilai dan kualiti hasil yang 
tinggi boleh diguna pakai oleh pejabat 
perwakilan untuk urusan-urusan rasmi 
kerajaan seperti cenderamata mesyuarat 
dan aktiviti sosial rasmi dan negara.  
 
Perkara ini berkaitan rapat dengan            
pelan strategik kerajaan untuk 
mengembangmajukan produk-produk 
tempatan yang hala tujunya menjurus 
kepada kualiti tetapi mengutamakan 
kualiti dan penjenamaan yakni branding 
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Negara Brunei Darussalam mempunyai 
produk-produk yang berkualiti dan halal.  
Sebagai contoh, produk-produk 1K1P 
berkualiti, klasik dan premium di bawah 
program transformasi 1K1P yang 
dilancarkan pada 10hb. Disember 2021.  
 
Usaha-usaha bagi mengangkat martabat 
produk keluaran Negara Brunei 
Darussalam melalui  whole   of 
government approach dan whole of 
nation approach dengan mewujudkan 
satu slogan. National branding Brunei 
Darussalam adalah strategik yang perlu 
difikirkan.  
 
Peranan syarikat-syarikat milik kerajaan 
(GLC’s) di luar negara juga penting bagi 
menyokong inisiatif support local product 
sepertimana negara-negara maju lain 
iaitu Australia menggunakan slogan 
‘Australia Made in Honour.’ 
 
Kaola ingin tahu apakah usaha yang 
telah dilaksanakan oleh pihak 
Kementerian Hal Ehwal Luar Negeri 
untuk membantu memperkenal dan 
mempromosikan penggunaan local 
product di luar negara? Sekian, terima 
kasih, Yang Berhormat Pengerusi. 
 
Yang Berhormat Menteri Hal Ehwal 
Luar Negeri II: Terima kasih Yang 
Berhormat. Dari segi usaha kementerian 
dalam pendekatan whole   of government 
approach dan whole of nation approach 
ini memanglah apabila pegawai-pegawai 
ataupun saya sendiri bila ke luar negeri 
akan sedaya upaya menggunakan 
sebagai cenderahati atau gift dari 
produk-produk tempatan seperti bakul-

bakul anyaman, ukiran, frame gambar 
dan selainnya. Memang juga                            
di perwakilan-perwakilan luar negeri, 
terdapat juga satu tempat pameran yang 
mempamerkan produk-produk tempatan 
di kedutaan/suruhanjaya tinggi di luar 
negeri.  
 
Di samping itu, sekiranya diadakan majlis 
kebesaran ataupun majlis agama 
ataupun majlis kebangsaan seperti Hari 
Kebangsaan kita di luar negeri maka 
produk-produk tempatan yang sudah 
terpilih akan dipamerkan dan kadangkala 
dijual juga kepada yang berkeinginan. 
Itu adalah dari segi usaha kementerian 
sendiri dalam mempromosikan produk-
produk tempatan yang ada di Negara 
Brunei Darussalam ke luar negara.  
 
Tetapi secara besar-besaran, ia perlulah 
memenuhi beberapa syarat yang lain 
khususnya yang sering kali pihak 
kementerian mendapati produk-produk 
tersebut perlulah memenuhi syarat 
seperti syarat sanitary phytosanitary 
ataupun syarat-syarat kualiti dan 
sebagainya. Tetapi ini mungkin bukanlah 
pihak Kementerian Hal Ehwal Luar Negeri            
yang dapat menanganinya dari segi 
menembusi pasaran di negara tersebut.  
 
Walau bagaimanapun, untuk 
mendapatkan pembeli-pembeli dari            
luar, pihak kementerian memang 
sentiasa berusaha untuk mendapatkan 
pihak-pihak yang berkeinginan untuk 
membeli produk-produk Negara Brunei 
Darussalam secara besar-besaran. 
Terima kasih, Yang Berhormat 
Pengerusi. 
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tersebut sudah bersedia untuk 
mengambil tindakan-tindakan tertentu.  
 
Dari segi bantuan ataupun kaedah yang 
dihulurkan bagi individu yang mengalami 
kesusahan, tertakluklah kepada situasi 
yang dihadapi. Sekiranya isu mengenai 
bantuan kewangan ataupun bantuan 
perubatan, perkara ini seperti lazimnya 
pihak kementerian memanglah tidak 
dapat menghulurkan kewangan secara 
terus-menerus. 
 
Walau bagaimanapun, atas perundingan, 
kementerian boleh memberi bantuan 
sebagai in advance tertakluk kepada 
perundingan ataupun jaminan yang 
dapat diberikan oleh keluarga ataupun 
saudara-mara pihak yang berkenaan.  
 
Itulah sebabnya barangkali ada pihak-
pihak travel agent mengadakan insurans-
insurans sebelum bertolak ke luar negeri.  
 
Satu lagi mengenai sukarelawan misi 
bantuan yang sering kali kita dengar             
ke luar negeri dan menolong di kawasan-
kawasan kecemasan, pihak kementerian 
ataupun perwakilan-perwakilan yang 
berkenaan akan sentiasa memantau 
keadaan tempat mereka berada.  
 
Kaola ingin menekankan perlunya pihak-
pihak yang berkenaan untuk mendaftar 
dengan pihak kementerian dan memberi 
nombor telefon supaya senang dihubungi 
sekiranya ada terjadinya bencana-
bencana ataupun kecemasan di kawasan 
mereka bertugas itu, terima kasih, Yang 
Berhormat Pengerusi. 
 

Yang Berhormat Pengerusi: Saya 
persilakan sekarang, Yang Berhormat 
Awang Haji Mohammad Danial @ Tekpin 
bin Ya’akub. 
 
Yang Berhormat Awang Haji 
Mohamad Danial @ Tekpin bin 
Ya’akub: Terima kasih Yang Berhormat 
Pengerusi.   
                                                      

حْيم نِ الرَّ حْم  َٰ ِ الرَّ كَاتُهُ   بِسْمِ اللّٰه ر  ب   اِلله و 
ُ
ة حْم  ر  لَيْكُمْ و  مُ ع  لا  السَّ  

Kaola merakamkan ucapan terima              
kasih atas mukadimah Yang Berhormat 
Menteri Hal Ehwal Luar Negeri II yang 
penuh sarat dengan informasi, harapan 
dan perancangan Kementerian Hal Ehwal 
Luar Negeri khususnya dalam mengurus 
dan melaksanakan belanjawan negara. 
 
Yang Berhormat Pengerusi. Kaola 
melihat produk-produk keluaran 
tempatan mampu pergi jauh di persada 
antarabangsa melalui jalinan kerjasama 
pihak perwakilan Negara Brunei 
Darussalam di negara serantau dan 
antarabangsa.  
 
Produk-produk buatan tempatan yang 
mempunyai nilai dan kualiti hasil yang 
tinggi boleh diguna pakai oleh pejabat 
perwakilan untuk urusan-urusan rasmi 
kerajaan seperti cenderamata mesyuarat 
dan aktiviti sosial rasmi dan negara.  
 
Perkara ini berkaitan rapat dengan            
pelan strategik kerajaan untuk 
mengembangmajukan produk-produk 
tempatan yang hala tujunya menjurus 
kepada kualiti tetapi mengutamakan 
kualiti dan penjenamaan yakni branding 
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Negara Brunei Darussalam mempunyai 
produk-produk yang berkualiti dan halal.  
Sebagai contoh, produk-produk 1K1P 
berkualiti, klasik dan premium di bawah 
program transformasi 1K1P yang 
dilancarkan pada 10hb. Disember 2021.  
 
Usaha-usaha bagi mengangkat martabat 
produk keluaran Negara Brunei 
Darussalam melalui  whole   of 
government approach dan whole of 
nation approach dengan mewujudkan 
satu slogan. National branding Brunei 
Darussalam adalah strategik yang perlu 
difikirkan.  
 
Peranan syarikat-syarikat milik kerajaan 
(GLC’s) di luar negara juga penting bagi 
menyokong inisiatif support local product 
sepertimana negara-negara maju lain 
iaitu Australia menggunakan slogan 
‘Australia Made in Honour.’ 
 
Kaola ingin tahu apakah usaha yang 
telah dilaksanakan oleh pihak 
Kementerian Hal Ehwal Luar Negeri 
untuk membantu memperkenal dan 
mempromosikan penggunaan local 
product di luar negara? Sekian, terima 
kasih, Yang Berhormat Pengerusi. 
 
Yang Berhormat Menteri Hal Ehwal 
Luar Negeri II: Terima kasih Yang 
Berhormat. Dari segi usaha kementerian 
dalam pendekatan whole   of government 
approach dan whole of nation approach 
ini memanglah apabila pegawai-pegawai 
ataupun saya sendiri bila ke luar negeri 
akan sedaya upaya menggunakan 
sebagai cenderahati atau gift dari 
produk-produk tempatan seperti bakul-

bakul anyaman, ukiran, frame gambar 
dan selainnya. Memang juga                            
di perwakilan-perwakilan luar negeri, 
terdapat juga satu tempat pameran yang 
mempamerkan produk-produk tempatan 
di kedutaan/suruhanjaya tinggi di luar 
negeri.  
 
Di samping itu, sekiranya diadakan majlis 
kebesaran ataupun majlis agama 
ataupun majlis kebangsaan seperti Hari 
Kebangsaan kita di luar negeri maka 
produk-produk tempatan yang sudah 
terpilih akan dipamerkan dan kadangkala 
dijual juga kepada yang berkeinginan. 
Itu adalah dari segi usaha kementerian 
sendiri dalam mempromosikan produk-
produk tempatan yang ada di Negara 
Brunei Darussalam ke luar negara.  
 
Tetapi secara besar-besaran, ia perlulah 
memenuhi beberapa syarat yang lain 
khususnya yang sering kali pihak 
kementerian mendapati produk-produk 
tersebut perlulah memenuhi syarat 
seperti syarat sanitary phytosanitary 
ataupun syarat-syarat kualiti dan 
sebagainya. Tetapi ini mungkin bukanlah 
pihak Kementerian Hal Ehwal Luar Negeri            
yang dapat menanganinya dari segi 
menembusi pasaran di negara tersebut.  
 
Walau bagaimanapun, untuk 
mendapatkan pembeli-pembeli dari            
luar, pihak kementerian memang 
sentiasa berusaha untuk mendapatkan 
pihak-pihak yang berkeinginan untuk 
membeli produk-produk Negara Brunei 
Darussalam secara besar-besaran. 
Terima kasih, Yang Berhormat 
Pengerusi. 
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Yang Berhormat Pengerusi: Saya 
persilakan sekarang Yang Berhormat 
Awang Haji Mohd. Salleh bin Haji 
Othman. 
 
Yang Berhormat Awang Haji Mohd. 
Salleh bin Haji Othman: Terima        
kasih, Yang Berhormat Pengerusi.  
 

حْيم نِ الرَّ حْم  َٰ ِ الرَّ كَاتُهُ   بِسْمِ اللّٰه ر  ب   اِلله و 
ُ
ة حْم  ر  لَيْكُمْ و  مُ ع  لا  السَّ

dan salam sejahtera. Yang Berhormat 
Pengerusi. 
 
مْدُ لِلّٰه   ح 

ْ
ل
َ
 lebih dahulu kaola merakamkan أ

ucapan terima kasih  atas mukadimah 
daripada Yang Berhormat Menteri Hal 
Ehwal Luar Negeri II di bawah SC01A - 
Kementerian Hal Ehwal Luar Negeri yang 
jelas dan padat terutama sekali dalam 
usaha menggerakkan sistem pentadbiran 
kerajaan ke arah kesempurnaan.  
 
Kaola juga mengucapkan terima kasih 
atas usaha dan bantuan pihak kerajaan                
bagi memastikan kesejahteraan rakyat 
Negara Brunei Darussalam di luar negara 
sentiasa dijaga pada musim penularan 
wabak COVID-19 yang telah lalu. 
 
Bagi memastikan usaha ini berterusan 
terutama sekali dalam memedulikan hal 
ehwal kesejahteraan rakyat dan 
penduduk Negara Brunei Darussalam 
yang berada di luar negara sama ada                
dalam kalangan penuntut dan pelajar, 
kakitangan kerajaan dan swasta adalah 
mustahak bagi pihak kerajaan melalui 
suruhanjaya tinggi / kedutaan Negara 
Brunei Darussalam mengadakan aktiviti-
aktiviti dan majlis-majlis berbentuk 
keagamaan dan kebangsaan sekurang-

kurangnya satu kali setahun dengan 
mengundang rakyat dan penduduk 
Negara Brunei Darussalam yang berada 
di luar negara.  
 
Perkara ini adalah penting sebagai   
usaha bagi mengeratkan silaturrahim, 
kerjasama dan jati diri sense of belonging 
sesama mereka yang mungkin 
diantaranya tertekan disebabkan 
berjauhan dengan keluarga masing-
masing dalam masa yang sama                             
ke arah memantapkan kesetiaan mereka 
terhadap kerajaan Kebawah Duli               
Yang Maha Mulia Paduka Seri Baginda 
Sultan dan Yang Di-Pertuan Negara 
Brunei Darussalam. 
 
Sehubungan dengan ini, kaola 
mencadangkan agar majlis-majlis 
berbentuk kebangsaan dapat dianjurkan 
dan diungkayahkan oleh jabatan-jabatan 
Negara Brunei Darussalam di luar 
negara. 
  
Seterusnya, kaola ingin tahu setakat ini 
apakah ada direkodkan kes-kes human 
trafficking yang menjadi mangsa sebagai 
keldai dadah, penipuan halaman sosial 
atau siber dan sebagainya melibatkan 
warganegara Brunei Darussalam di luar 
negara. Sekian, terima kasih Yang 
Berhormat Pengerusi. 
 
Yang Berhormat Menteri Hal Ehwal 
Luar Negeri II: Yang Berhormat 
Pengerusi. Kaola ingin berterima kasih 
kepada Yang Berhormat atas cadangan-
cadangan yang diajukan pada awal tadi 
memanglah pihak perwakilan berusaha 
dengan keupayaan yang sedia ada               
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untuk menganjurkan aktiviti-aktiviti 
kebangsaan pada setiap tahun. 
Termasuk juga aktiviti-aktiviti 
keagamaan tapi ini tertakluk kepada 
keupayaan dan peruntukan yang sangat 
terhad juga. 

Walau bagaimanapun, kaola mengambil 
maklum atas cadangan tersebut, yang 
kaola fikirkan memang perlu diteliti 
dengan lebih lanjut.  

Seterusnya mengenai rekod rakyat 
Negara Brunei Darussalam yang terlibat 
dalam human trafficking ataupun cyber 
scam, dadah dan sebagainya. Perkara ini 
memang  dari masa ke masa berlaku dan 
pihak perwakilan berusaha untuk 
menangani atau memberi bantuan 
dengan bekerjasama dengan pihak-pihak 
yang berkenaan di dalam negeri dan   
juga pihak-pihak di negara berkenaan 
supaya isu tersebut dapat diatasi 
ataupun dihadapi dengan betul.  

Kaola ingin memaklumkan juga 
mengenai undang-undang dan peraturan  
negara ataupun dasar hal ehwal luar 
negara, iaitu undang-undang dan 
peraturan di negara-negara tempat kita 
berada perlulah dihormati dan bukannya 
undang-undang dan negara tersebut 
diambil ringan.  

So, the law of the land applies. Oleh  
yang demikian, pihak kementerian           
dan perwakilan cuma dapat membantu 
dari segi menjamin kesejahteraan dan 
menjamin bantuan-bantuan yang 
dihulurkan oleh pihak-pihak keluarga 
ataupun pihak-pihak berkenaan terhadap 
yang terlibat dapat sampai dengan 

selamatnya. Terima kasih, Yang 
Berhormat Pengerusi. 

Yang Berhormat Pengerusi: Saya 
persilakan sekarang, Yang Berhormat 
Dayang Hajah Rosmawatty binti Haji 
Abdul Mumin.  
 
Yang Berhormat Dayang Hajah 
Rosmawatty binti Haji Abdul 
Mumin: Terima kasih Yang Berhormat 
Pengerusi. حْيم نِ الرَّ حْم  َٰ ِ الرَّ   . بِسْمِ اللّٰه
 
Kaola ada dua soalan Yang Berhormat 
Pengerusi.  
 
1. Sebagai usaha mengurangkan 

pengangguran di Negara Brunei 
Darussalam kaola mencadangkan 
adanya peluang-peluang pekerjaan 
bagi anak-anak tempatan untuk 
bekerja di kedutaan / suruhanjaya 
Tinggi Negara Brunei Darussalam 
yang ada di luar negara.  

Bermakna localization of jobs 
overseas. Peluang-peluang pekerjaan 
ini hendaklah dibukakan kepada 
semua dan bukannya diketahui oleh 
segelintir rakyat sahaja. Sebagai 
permulaan, kaola mencadangkan 
untuk dilaksanakan di Kedutaan 
Negara Brunei Darussalam yang 
berada di negara-negara ASEAN.  

 
2. Apakah tindakan-tindakan yang 

diambil oleh Kementerian Hal Ehwal 
Luar Negeri untuk menangani imej 
negara disebabkan oleh anasir-anasir 
negatif di luar negara. Ini berkaitan 
dengan pengenalan undang-undang 
syariah di Negara Brunei Darussalam.  
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Yang Berhormat Pengerusi: Saya 
persilakan sekarang Yang Berhormat 
Awang Haji Mohd. Salleh bin Haji 
Othman. 
 
Yang Berhormat Awang Haji Mohd. 
Salleh bin Haji Othman: Terima        
kasih, Yang Berhormat Pengerusi.  
 

حْيم نِ الرَّ حْم  َٰ ِ الرَّ كَاتُهُ   بِسْمِ اللّٰه ر  ب   اِلله و 
ُ
ة حْم  ر  لَيْكُمْ و  مُ ع  لا  السَّ

dan salam sejahtera. Yang Berhormat 
Pengerusi. 
 
مْدُ لِلّٰه   ح 

ْ
ل
َ
 lebih dahulu kaola merakamkan أ

ucapan terima kasih  atas mukadimah 
daripada Yang Berhormat Menteri Hal 
Ehwal Luar Negeri II di bawah SC01A - 
Kementerian Hal Ehwal Luar Negeri yang 
jelas dan padat terutama sekali dalam 
usaha menggerakkan sistem pentadbiran 
kerajaan ke arah kesempurnaan.  
 
Kaola juga mengucapkan terima kasih 
atas usaha dan bantuan pihak kerajaan                
bagi memastikan kesejahteraan rakyat 
Negara Brunei Darussalam di luar negara 
sentiasa dijaga pada musim penularan 
wabak COVID-19 yang telah lalu. 
 
Bagi memastikan usaha ini berterusan 
terutama sekali dalam memedulikan hal 
ehwal kesejahteraan rakyat dan 
penduduk Negara Brunei Darussalam 
yang berada di luar negara sama ada                
dalam kalangan penuntut dan pelajar, 
kakitangan kerajaan dan swasta adalah 
mustahak bagi pihak kerajaan melalui 
suruhanjaya tinggi / kedutaan Negara 
Brunei Darussalam mengadakan aktiviti-
aktiviti dan majlis-majlis berbentuk 
keagamaan dan kebangsaan sekurang-

kurangnya satu kali setahun dengan 
mengundang rakyat dan penduduk 
Negara Brunei Darussalam yang berada 
di luar negara.  
 
Perkara ini adalah penting sebagai   
usaha bagi mengeratkan silaturrahim, 
kerjasama dan jati diri sense of belonging 
sesama mereka yang mungkin 
diantaranya tertekan disebabkan 
berjauhan dengan keluarga masing-
masing dalam masa yang sama                             
ke arah memantapkan kesetiaan mereka 
terhadap kerajaan Kebawah Duli               
Yang Maha Mulia Paduka Seri Baginda 
Sultan dan Yang Di-Pertuan Negara 
Brunei Darussalam. 
 
Sehubungan dengan ini, kaola 
mencadangkan agar majlis-majlis 
berbentuk kebangsaan dapat dianjurkan 
dan diungkayahkan oleh jabatan-jabatan 
Negara Brunei Darussalam di luar 
negara. 
  
Seterusnya, kaola ingin tahu setakat ini 
apakah ada direkodkan kes-kes human 
trafficking yang menjadi mangsa sebagai 
keldai dadah, penipuan halaman sosial 
atau siber dan sebagainya melibatkan 
warganegara Brunei Darussalam di luar 
negara. Sekian, terima kasih Yang 
Berhormat Pengerusi. 
 
Yang Berhormat Menteri Hal Ehwal 
Luar Negeri II: Yang Berhormat 
Pengerusi. Kaola ingin berterima kasih 
kepada Yang Berhormat atas cadangan-
cadangan yang diajukan pada awal tadi 
memanglah pihak perwakilan berusaha 
dengan keupayaan yang sedia ada               
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untuk menganjurkan aktiviti-aktiviti 
kebangsaan pada setiap tahun. 
Termasuk juga aktiviti-aktiviti 
keagamaan tapi ini tertakluk kepada 
keupayaan dan peruntukan yang sangat 
terhad juga. 

Walau bagaimanapun, kaola mengambil 
maklum atas cadangan tersebut, yang 
kaola fikirkan memang perlu diteliti 
dengan lebih lanjut.  

Seterusnya mengenai rekod rakyat 
Negara Brunei Darussalam yang terlibat 
dalam human trafficking ataupun cyber 
scam, dadah dan sebagainya. Perkara ini 
memang  dari masa ke masa berlaku dan 
pihak perwakilan berusaha untuk 
menangani atau memberi bantuan 
dengan bekerjasama dengan pihak-pihak 
yang berkenaan di dalam negeri dan   
juga pihak-pihak di negara berkenaan 
supaya isu tersebut dapat diatasi 
ataupun dihadapi dengan betul.  

Kaola ingin memaklumkan juga 
mengenai undang-undang dan peraturan  
negara ataupun dasar hal ehwal luar 
negara, iaitu undang-undang dan 
peraturan di negara-negara tempat kita 
berada perlulah dihormati dan bukannya 
undang-undang dan negara tersebut 
diambil ringan.  

So, the law of the land applies. Oleh  
yang demikian, pihak kementerian           
dan perwakilan cuma dapat membantu 
dari segi menjamin kesejahteraan dan 
menjamin bantuan-bantuan yang 
dihulurkan oleh pihak-pihak keluarga 
ataupun pihak-pihak berkenaan terhadap 
yang terlibat dapat sampai dengan 

selamatnya. Terima kasih, Yang 
Berhormat Pengerusi. 

Yang Berhormat Pengerusi: Saya 
persilakan sekarang, Yang Berhormat 
Dayang Hajah Rosmawatty binti Haji 
Abdul Mumin.  
 
Yang Berhormat Dayang Hajah 
Rosmawatty binti Haji Abdul 
Mumin: Terima kasih Yang Berhormat 
Pengerusi. حْيم نِ الرَّ حْم  َٰ ِ الرَّ   . بِسْمِ اللّٰه
 
Kaola ada dua soalan Yang Berhormat 
Pengerusi.  
 
1. Sebagai usaha mengurangkan 

pengangguran di Negara Brunei 
Darussalam kaola mencadangkan 
adanya peluang-peluang pekerjaan 
bagi anak-anak tempatan untuk 
bekerja di kedutaan / suruhanjaya 
Tinggi Negara Brunei Darussalam 
yang ada di luar negara.  

Bermakna localization of jobs 
overseas. Peluang-peluang pekerjaan 
ini hendaklah dibukakan kepada 
semua dan bukannya diketahui oleh 
segelintir rakyat sahaja. Sebagai 
permulaan, kaola mencadangkan 
untuk dilaksanakan di Kedutaan 
Negara Brunei Darussalam yang 
berada di negara-negara ASEAN.  

 
2. Apakah tindakan-tindakan yang 

diambil oleh Kementerian Hal Ehwal 
Luar Negeri untuk menangani imej 
negara disebabkan oleh anasir-anasir 
negatif di luar negara. Ini berkaitan 
dengan pengenalan undang-undang 
syariah di Negara Brunei Darussalam.  
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Sekian, terima kasih Yang Berhormat 
Pengerusi. 

Yang Berhormat Menteri Hal Ehwal 
Luar Negeri II: Terima kasih Yang 
Berhormat Pengerusi dan terima kasih 
juga kepada Yang Berhormat atas dua 
soalan yang diajukannya.  

Yang pertama mengenai peluang 
pekerjaan bagi rakyat Negara Brunei 
Darussalam di pejabat-pejabat 
perwakilan di luar negeri. Pada masa ini, 
peluang-peluang tersebut adalah terbuka 
kepada semua pihak tertakluk kepada 
peraturan dan undang-undang setempat.  

Ada sebilangan negara tidak 
membenarkan pengambilan, apa yang 
dinyatakan yang lazimnya locally 
engaged staff, untuk dipenuhi oleh  
pekerja yang dibawa dari negara asal, 
dalam perkara ini Negara Brunei 
Darussalam. 

Kedua, isu mengenai jawatan-jawatan ini 
di negara-negara yang berkenaan 
memang sudah dibukakan. Pada masa 
ini, antara perwakilan Negara Brunei 
Darussalam ada sejumlah 14 ke 15 
rakyat Brunei yang sudah bekerja  
sebagai locally engaged staff. 

Memanglah perkara ini yang mendorong 
mereka untuk membuat keputusan untuk 
bekerja di luar negeri bersama pejabat-
pejabat perwakilan Negara Brunei 
Darussalam ialah salah satu antaranya 
mungkin dari segi gaji ataupun dari segi 
keupayaan mereka. Jawatan-jawatan 
yang dibukakan untuk pengambilan 
tempatan adakalanya memerlukan 

specific skill set, sekiranya seperti 
pemandu  memerlukan supaya tahu jalan 
di negara tersebut ataupun di bandar 
raya tersebut.  

Sebagai Public Relations Officer, 
memerlukan skill set boleh dan tahu 
networking di negara tersebut. Walau 
bagaimanapun, bukan semestinya orang 
kita tidak pandai, ada yang bekerja                   
di perwakilan-perwakilan pada masa ini, 
mereka itu sudah lama tinggal di negara-
negara berkenaan, sudah tahu selok- 
belok di negara berkenaan.   

Oleh yang demikian, memandangkan 
mereka ini juga orang Brunei, sudah 
lama bermastautin di negara tersebut, ia 
memberi advantage bagi mengambil 
mereka. 
 
Walau bagaimanapun, abiskaola akan 
mengambil maklum dan meneliti lagi 
mengenai peluang-peluang pekerjaan itu 
dibukakan ataupun diiklankan di Negara 
Brunei Darussalam menerusi pihak 
perwakilan kita.  
 
Dari segi menawarkan rakyat Negara 
Brunei Darussalam untuk bekerja               
di pejabat  perwakilan negara ASEAN, ini 
tertakluk kepada memenuhi syarat-
syarat setempat dan juga syarat-syarat 
yang diperlukan oleh pihak perwakilan-
tersebut. 
 
Bagi soalan kedua mengenai tindakan 
Kementerian Hal Ehwal Luar Negeri 
menjaga imej negara apabila dihadapi 
dengan cabaran-cabaran tertentu, 
Negara Brunei Darussalam seperti 
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negara-negara yang lain mempunyai 
adat resam dan budaya serta agama 
negaranya tersendiri.  Memang beberapa 
negara tidak mempersetujui dengan 
prinsip kita, tatacara hidup kita.   
 
Walau bagaimanapun, sepertimana yang 
kaola nyatakan pada awal tadi, hidup 
bermasyarakat antarabangsa dan 
berpegang teguh kepada peraturan-
peraturan ataupun prinsip-prinsip 
antarabangsa khususnya prinsip                       
di bawah Bangsa-Bangsa Bersatu.  Kita 
hidup saling menghormati dan tidak ikut 
campur dalam hal-ehwal negara lain.   
 
Walau bagaimanapun, apabila 
menghadapi cabaran tersebut kita 
berpegang teguh kepada prinsip            
kita dan menerangkan bahawa Negara 
Brunei Darussalam memang salah satu 
ahli masyarakat yang berpegang teguh 
kepada dasar-dasar ataupun prinsip-
prinsip human rights, yang kita sudah 
committed untuk melaksanakan, jadinya 
perbezaan pandangan akan sentiasa 
berlaku. 
 
Walau bagaimanapun, dengan adanya 
prinsip di bawah Bangsa-Bangsa Bersatu, 
prinsip-prinsip utama human rights           
yang kita pegang dan tandatangani, 
maka Negara Brunei Darussalam banyak 
difahami bukanlah sebuah negara yang 
sepertimana difikirkan oleh negara-
negara yang telah mencabar prinsip 
kedaulatan Negara Brunei Darussalam.    
 
Jadinya, isu ini akan berterusan                   
dan  perlunya  kementerian  dan   
pegawai-pegawainya mempertingkatkan 

keupayaan mereka dengan bekerjasama 
dengan kementerian-kementerian lain 
khususnya Kementerian Hal Ehwal 
Ugama, Kementerian Hal Ehwal Dalam 
Negeri bagi mengatasi cabaran-cabaran 
yang dihadapi.  
 
Terima kasih, Yang Berhormat 
Pengerusi. 
 
Yang Berhormat Pengerusi: Silakan 
Yang Berhormat Awang Haji Salleh 
Bostaman bin Haji Zainal Abidin. 
 
Yang Berhormat Awang Haji Salleh 
Bostaman bin Haji Zainal Abidin: 
Terima kasih Yang Berhormat Pengerusi 
dan Ahii-Ahli Yang Berhormat. 
 

حْيم نِ الرَّ حْم  َٰ ِ الرَّ  اللهِ   بِسْمِ اللّٰه
ُ
ة حْم  ر  لَيْكُمْ و  مُ ع  لا  كَاتُهُ   السَّ ر  ب  و   

dan salam sejahtera. Salam dan selawat 
kepada  Junjungan  Besar   kita                        
مَ  وَسَلى عَلَيْهِ   ُ اللّٰه د  صَلَّى  مُحَمَّ ي  نَب ِ dan  para 
sahabat  yang jujur sehingga ke akhir 
zaman.  
 
Terima kasih Yang Berhormat Menteri 
Hal Ehwal Luar Negeri II atas mukadimah 
penjelasan berkaitan dengan 
perkembangan dan pencapaian 
kementerian. Kaola ada beberapa isu 
memohon pencerahan dan satu  
acknowledgement. 

Dengan peranan Kementerian Hal Ehwal 
Luar Negeri sebagai wakil negara di luar 
negara, pejabat perwakilan menjadi 
tempat orang kita mencari perlindungan, 
keselesaan, melepas rindu especially 
bagi student dan orang kita yang 
bertugas di luar negara. Tempat 
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Sekian, terima kasih Yang Berhormat 
Pengerusi. 

Yang Berhormat Menteri Hal Ehwal 
Luar Negeri II: Terima kasih Yang 
Berhormat Pengerusi dan terima kasih 
juga kepada Yang Berhormat atas dua 
soalan yang diajukannya.  

Yang pertama mengenai peluang 
pekerjaan bagi rakyat Negara Brunei 
Darussalam di pejabat-pejabat 
perwakilan di luar negeri. Pada masa ini, 
peluang-peluang tersebut adalah terbuka 
kepada semua pihak tertakluk kepada 
peraturan dan undang-undang setempat.  

Ada sebilangan negara tidak 
membenarkan pengambilan, apa yang 
dinyatakan yang lazimnya locally 
engaged staff, untuk dipenuhi oleh  
pekerja yang dibawa dari negara asal, 
dalam perkara ini Negara Brunei 
Darussalam. 

Kedua, isu mengenai jawatan-jawatan ini 
di negara-negara yang berkenaan 
memang sudah dibukakan. Pada masa 
ini, antara perwakilan Negara Brunei 
Darussalam ada sejumlah 14 ke 15 
rakyat Brunei yang sudah bekerja  
sebagai locally engaged staff. 

Memanglah perkara ini yang mendorong 
mereka untuk membuat keputusan untuk 
bekerja di luar negeri bersama pejabat-
pejabat perwakilan Negara Brunei 
Darussalam ialah salah satu antaranya 
mungkin dari segi gaji ataupun dari segi 
keupayaan mereka. Jawatan-jawatan 
yang dibukakan untuk pengambilan 
tempatan adakalanya memerlukan 

specific skill set, sekiranya seperti 
pemandu  memerlukan supaya tahu jalan 
di negara tersebut ataupun di bandar 
raya tersebut.  

Sebagai Public Relations Officer, 
memerlukan skill set boleh dan tahu 
networking di negara tersebut. Walau 
bagaimanapun, bukan semestinya orang 
kita tidak pandai, ada yang bekerja                   
di perwakilan-perwakilan pada masa ini, 
mereka itu sudah lama tinggal di negara-
negara berkenaan, sudah tahu selok- 
belok di negara berkenaan.   

Oleh yang demikian, memandangkan 
mereka ini juga orang Brunei, sudah 
lama bermastautin di negara tersebut, ia 
memberi advantage bagi mengambil 
mereka. 
 
Walau bagaimanapun, abiskaola akan 
mengambil maklum dan meneliti lagi 
mengenai peluang-peluang pekerjaan itu 
dibukakan ataupun diiklankan di Negara 
Brunei Darussalam menerusi pihak 
perwakilan kita.  
 
Dari segi menawarkan rakyat Negara 
Brunei Darussalam untuk bekerja               
di pejabat  perwakilan negara ASEAN, ini 
tertakluk kepada memenuhi syarat-
syarat setempat dan juga syarat-syarat 
yang diperlukan oleh pihak perwakilan-
tersebut. 
 
Bagi soalan kedua mengenai tindakan 
Kementerian Hal Ehwal Luar Negeri 
menjaga imej negara apabila dihadapi 
dengan cabaran-cabaran tertentu, 
Negara Brunei Darussalam seperti 
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negara-negara yang lain mempunyai 
adat resam dan budaya serta agama 
negaranya tersendiri.  Memang beberapa 
negara tidak mempersetujui dengan 
prinsip kita, tatacara hidup kita.   
 
Walau bagaimanapun, sepertimana yang 
kaola nyatakan pada awal tadi, hidup 
bermasyarakat antarabangsa dan 
berpegang teguh kepada peraturan-
peraturan ataupun prinsip-prinsip 
antarabangsa khususnya prinsip                       
di bawah Bangsa-Bangsa Bersatu.  Kita 
hidup saling menghormati dan tidak ikut 
campur dalam hal-ehwal negara lain.   
 
Walau bagaimanapun, apabila 
menghadapi cabaran tersebut kita 
berpegang teguh kepada prinsip            
kita dan menerangkan bahawa Negara 
Brunei Darussalam memang salah satu 
ahli masyarakat yang berpegang teguh 
kepada dasar-dasar ataupun prinsip-
prinsip human rights, yang kita sudah 
committed untuk melaksanakan, jadinya 
perbezaan pandangan akan sentiasa 
berlaku. 
 
Walau bagaimanapun, dengan adanya 
prinsip di bawah Bangsa-Bangsa Bersatu, 
prinsip-prinsip utama human rights           
yang kita pegang dan tandatangani, 
maka Negara Brunei Darussalam banyak 
difahami bukanlah sebuah negara yang 
sepertimana difikirkan oleh negara-
negara yang telah mencabar prinsip 
kedaulatan Negara Brunei Darussalam.    
 
Jadinya, isu ini akan berterusan                   
dan  perlunya  kementerian  dan   
pegawai-pegawainya mempertingkatkan 

keupayaan mereka dengan bekerjasama 
dengan kementerian-kementerian lain 
khususnya Kementerian Hal Ehwal 
Ugama, Kementerian Hal Ehwal Dalam 
Negeri bagi mengatasi cabaran-cabaran 
yang dihadapi.  
 
Terima kasih, Yang Berhormat 
Pengerusi. 
 
Yang Berhormat Pengerusi: Silakan 
Yang Berhormat Awang Haji Salleh 
Bostaman bin Haji Zainal Abidin. 
 
Yang Berhormat Awang Haji Salleh 
Bostaman bin Haji Zainal Abidin: 
Terima kasih Yang Berhormat Pengerusi 
dan Ahii-Ahli Yang Berhormat. 
 

حْيم نِ الرَّ حْم  َٰ ِ الرَّ  اللهِ   بِسْمِ اللّٰه
ُ
ة حْم  ر  لَيْكُمْ و  مُ ع  لا  كَاتُهُ   السَّ ر  ب  و   

dan salam sejahtera. Salam dan selawat 
kepada  Junjungan  Besar   kita                        
مَ  وَسَلى عَلَيْهِ   ُ اللّٰه د  صَلَّى  مُحَمَّ ي  نَب ِ dan  para 
sahabat  yang jujur sehingga ke akhir 
zaman.  
 
Terima kasih Yang Berhormat Menteri 
Hal Ehwal Luar Negeri II atas mukadimah 
penjelasan berkaitan dengan 
perkembangan dan pencapaian 
kementerian. Kaola ada beberapa isu 
memohon pencerahan dan satu  
acknowledgement. 

Dengan peranan Kementerian Hal Ehwal 
Luar Negeri sebagai wakil negara di luar 
negara, pejabat perwakilan menjadi 
tempat orang kita mencari perlindungan, 
keselesaan, melepas rindu especially 
bagi student dan orang kita yang 
bertugas di luar negara. Tempat 
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berteduh dan mengadu semasa di luar 
negara lebih-lebih lagi ketika mengalami 
kesusahan atau musibah semasa di luar 
negara.   

Memandangkan ada banyak sudah 
kemudahan untuk ke luar negara untuk 
melancong dan membuat bisnes, banyak 
orang kita feeling adventurous dan 
keluar ke tempat-tempat yang baharu 
dan juga mencari rezeki peluang 
pekerjaan atau membuat bisnes                    
di negara-negara yang belum ada 
perwakilan di tempat-tempat yang 
mereka lawati, mohon pencerahan. 

Oleh sebab soalan pertama kaola sudah 
pun dijawab mengenai anak orang kita 
yang dipenjara di luar negara tetapi 
hanya menambah dan menampung 
persoalan itu.   

Adakah kita mengetahui berapa 
ramaikah rakyat Negara Brunei 
Darussalam yang dipenjara  di luar 
negara dan apakah monitoring yang kita 
berikan untuk memantau kesejahteraan 
mereka? Itu adalah soalan pertama. 

Soalan kedua ialah di negara-negara 
yang belum ada perwakilan negara            
dibuka seperti di Central America, 
Caribbean, Africa dan seumpamanya, 
apakah nasihat-nasihat yang dapat 
kementerian sarankan kepada ahli-ahli 
bisnes kita yang ingin meneroka 
perdagangan kerjasama atau individu-
individu sebelum mereka berangkat 
ataupun apabila mereka menghadapi 
musibah  َلِك ذٰ مِنْ  بِالِله   di tempat yang نَعُوْذُ 
mereka berada? 

Apakah ada alternative arrangements 
yang telah dibuat untuk tempat mereka 
boleh memohon perlindungan selain 
menghantar SOS message dari jauh, 
balik ke Negara Brunei Darussalam. 
Memohon nasihat untuk dua perkara              
di atas. 
 
Sebelum kaola/saya mengundur diri, 
izinkan kaola/saya menyampaikan 
ucapan terima kasih kaola/saya secara 
peribadi dan mewakili agensi-agensi 
pasukan sukan yang kaola/saya wakili.   
 
Tiap-tiap kali kaola/saya membawa 
pasukan negara ke tempat negara              
yang ada perwakilan,  مْدُ لِلّٰه ح 

ْ
ل
َ
 kerjasama أ

padu daripada pihak perwakilan 
memeduli hal-hal perwakilan sukan 
negara amat-amat memberangsangkan 
dan mungkin ada sebahagiannya beyond 
the call of duty. Personal touch dan kaola 
ucapkan  terima kasih dan sampaikan 
salam kepada mereka and keep up the 
good work.  Salam hormat kepada semua              
ahli perwakilan di luar negara.   
 
Sekian, Yang Berhormat Pengerusi dan 
Ahli-Ahli Yang Berhormat. 
لَيْكُمْ    مُ ع  لا  كَاتُهُ و  السَّ ر  ب   اِلله و 

ُ
ة حْم  ر  و    

Yang Berhormat Menteri Hal Ehwal 
Luar Negeri II:  Yang Berhormat 
Pengerusi, kaola ingin mengucapkan 
terima kasih kepada Yang Berhormat 
atas soalan-soalanya tadi dan juga 
soalannya akan kaola sampaikan kepada 
pihak kedutaan / suruhanjaya tinggi 
berkenaan. 
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Mengenai jumlah rakyat ataupun 
penduduk Negara Brunei Darussalam 
yang berada dalam penjara di luar 
negara, kaola rasakan memang ada 
maklumat tersebut  di Jabatan Konsular. 
Walau bagaimanapun, kaola sendiri tidak 
ada maklumat tersebut di tangan kaola 
pada masa ini dan sekiranya diperlukan, 
kaola boleh memberinya terus kepada 
Yang Berhormat setelah sesi ini.  
 
Memang di encourage ahli-ahli bisnes 
kita dan juga rakyat kita untuk ke luar 
negara, whether ada mission atau 
perwakilan di negara tersebut ataupun 
tidak, itu barangkali adalah isu 
practicality sebagai sebuah negara yang 
kecil memanglah untuk mengadakan 193 
mission Negara Brunei Darussalam,                  
di setiap negara di dunia ini mungkin 
lebih dari above and beyond the means 
of  kementerian ini dan juga sahabat 
saya dari Kementerian Kewangan dan 
Ekonomi untuk memberi peruntukan. 
 
Walau bagaimanapun, adanya satu 
sistem very interestingly dalam ASEAN 
yang telah diperkenalkan semasa Negara 
Brunei Darussalam mempengerusikan 
ASEAN pada tahun 2013. Sistem ini 
dinamakan “3rd Country Consular 
Assistance” jika  sekiranya ada rakyat 
Negara Brunei Darussalam menghadapi 
kesukaran di negara-negara yang  
Negara Brunei Darussalam tiada 
mempunyai perwakilan tetapi salah satu 
daripada negara ASEAN mempunyai 
perwakilan maka bantuan dapat 
dipohonkan menerusi Kementerian Hal 
Ehwal Luar Negeri, Negara Brunei 
Darussalam untuk memohon kepada 

Kementerian Hal Ehwal Luar Negeri yang 
ada di negara tersebut untuk memberi 
bantuan konsular, jadinya sistem ini 
memang ada dan ini menunjukkan 
kepentingan ASEAN kepada keahlian            
kita dalam pertubuhan-pertubuhan 
antarabangsa dalam  kerjasama-
kerjasama seperti ini dapat dilaksanakan. 
 
Walaupun negara seperti Chile, yang 
perwakilan Negara Brunei Darussalam 
yang ada paling dekat mungkin New York 
tetapi boleh kita memohon perwakilan 
salah sebuah negara ASEAN yang lainnya 
seperti Malaysia untuk memberi bantuan 
dan pernah terjadi salah seorang rakyat 
Negara Brunei Darussalam kehilangan 
pasport dan duitnya kerana kes curi. 
Jadi, buat sementara itu dipohonkan 
bantuan daripada pihak kedutaan 
Malaysia menerusi kementeriannya 
untuk memberikan bantuan sementara 
dapat memberikan pasport baharu 
ataupun travel documents baru dan 
membeli tiketnya supaya dapat pulang. 
 
Begitulah Yang Berhormat Pengerusi 
bukan sahaja secara uniliteral ataupun 
persendirian tetapi menerusi ASEAN 
sendiri kita dapat memberi bantuan 
kepada rakyat-rakyat Negara Brunei 
Darussalam yang di luar negeri. Terima 
kasih. 
 
Yang Berhormat Pengerusi: Saya 
persilakan Yang Berhormat Pengiran Haji 
Isa bin Pengiran Haji Aliuddin. 
 
Yang Berhormat Pengiran Haji Isa 
bin Pengiran Haji Aliuddin: Terima 
kasih Yang Berhormat Pengerusi.  
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berteduh dan mengadu semasa di luar 
negara lebih-lebih lagi ketika mengalami 
kesusahan atau musibah semasa di luar 
negara.   

Memandangkan ada banyak sudah 
kemudahan untuk ke luar negara untuk 
melancong dan membuat bisnes, banyak 
orang kita feeling adventurous dan 
keluar ke tempat-tempat yang baharu 
dan juga mencari rezeki peluang 
pekerjaan atau membuat bisnes                    
di negara-negara yang belum ada 
perwakilan di tempat-tempat yang 
mereka lawati, mohon pencerahan. 

Oleh sebab soalan pertama kaola sudah 
pun dijawab mengenai anak orang kita 
yang dipenjara di luar negara tetapi 
hanya menambah dan menampung 
persoalan itu.   

Adakah kita mengetahui berapa 
ramaikah rakyat Negara Brunei 
Darussalam yang dipenjara  di luar 
negara dan apakah monitoring yang kita 
berikan untuk memantau kesejahteraan 
mereka? Itu adalah soalan pertama. 

Soalan kedua ialah di negara-negara 
yang belum ada perwakilan negara            
dibuka seperti di Central America, 
Caribbean, Africa dan seumpamanya, 
apakah nasihat-nasihat yang dapat 
kementerian sarankan kepada ahli-ahli 
bisnes kita yang ingin meneroka 
perdagangan kerjasama atau individu-
individu sebelum mereka berangkat 
ataupun apabila mereka menghadapi 
musibah  َلِك ذٰ مِنْ  بِالِله   di tempat yang نَعُوْذُ 
mereka berada? 

Apakah ada alternative arrangements 
yang telah dibuat untuk tempat mereka 
boleh memohon perlindungan selain 
menghantar SOS message dari jauh, 
balik ke Negara Brunei Darussalam. 
Memohon nasihat untuk dua perkara              
di atas. 
 
Sebelum kaola/saya mengundur diri, 
izinkan kaola/saya menyampaikan 
ucapan terima kasih kaola/saya secara 
peribadi dan mewakili agensi-agensi 
pasukan sukan yang kaola/saya wakili.   
 
Tiap-tiap kali kaola/saya membawa 
pasukan negara ke tempat negara              
yang ada perwakilan,  مْدُ لِلّٰه ح 

ْ
ل
َ
 kerjasama أ

padu daripada pihak perwakilan 
memeduli hal-hal perwakilan sukan 
negara amat-amat memberangsangkan 
dan mungkin ada sebahagiannya beyond 
the call of duty. Personal touch dan kaola 
ucapkan  terima kasih dan sampaikan 
salam kepada mereka and keep up the 
good work.  Salam hormat kepada semua              
ahli perwakilan di luar negara.   
 
Sekian, Yang Berhormat Pengerusi dan 
Ahli-Ahli Yang Berhormat. 
لَيْكُمْ    مُ ع  لا  كَاتُهُ و  السَّ ر  ب   اِلله و 

ُ
ة حْم  ر  و    

Yang Berhormat Menteri Hal Ehwal 
Luar Negeri II:  Yang Berhormat 
Pengerusi, kaola ingin mengucapkan 
terima kasih kepada Yang Berhormat 
atas soalan-soalanya tadi dan juga 
soalannya akan kaola sampaikan kepada 
pihak kedutaan / suruhanjaya tinggi 
berkenaan. 
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Mengenai jumlah rakyat ataupun 
penduduk Negara Brunei Darussalam 
yang berada dalam penjara di luar 
negara, kaola rasakan memang ada 
maklumat tersebut  di Jabatan Konsular. 
Walau bagaimanapun, kaola sendiri tidak 
ada maklumat tersebut di tangan kaola 
pada masa ini dan sekiranya diperlukan, 
kaola boleh memberinya terus kepada 
Yang Berhormat setelah sesi ini.  
 
Memang di encourage ahli-ahli bisnes 
kita dan juga rakyat kita untuk ke luar 
negara, whether ada mission atau 
perwakilan di negara tersebut ataupun 
tidak, itu barangkali adalah isu 
practicality sebagai sebuah negara yang 
kecil memanglah untuk mengadakan 193 
mission Negara Brunei Darussalam,                  
di setiap negara di dunia ini mungkin 
lebih dari above and beyond the means 
of  kementerian ini dan juga sahabat 
saya dari Kementerian Kewangan dan 
Ekonomi untuk memberi peruntukan. 
 
Walau bagaimanapun, adanya satu 
sistem very interestingly dalam ASEAN 
yang telah diperkenalkan semasa Negara 
Brunei Darussalam mempengerusikan 
ASEAN pada tahun 2013. Sistem ini 
dinamakan “3rd Country Consular 
Assistance” jika  sekiranya ada rakyat 
Negara Brunei Darussalam menghadapi 
kesukaran di negara-negara yang  
Negara Brunei Darussalam tiada 
mempunyai perwakilan tetapi salah satu 
daripada negara ASEAN mempunyai 
perwakilan maka bantuan dapat 
dipohonkan menerusi Kementerian Hal 
Ehwal Luar Negeri, Negara Brunei 
Darussalam untuk memohon kepada 

Kementerian Hal Ehwal Luar Negeri yang 
ada di negara tersebut untuk memberi 
bantuan konsular, jadinya sistem ini 
memang ada dan ini menunjukkan 
kepentingan ASEAN kepada keahlian            
kita dalam pertubuhan-pertubuhan 
antarabangsa dalam  kerjasama-
kerjasama seperti ini dapat dilaksanakan. 
 
Walaupun negara seperti Chile, yang 
perwakilan Negara Brunei Darussalam 
yang ada paling dekat mungkin New York 
tetapi boleh kita memohon perwakilan 
salah sebuah negara ASEAN yang lainnya 
seperti Malaysia untuk memberi bantuan 
dan pernah terjadi salah seorang rakyat 
Negara Brunei Darussalam kehilangan 
pasport dan duitnya kerana kes curi. 
Jadi, buat sementara itu dipohonkan 
bantuan daripada pihak kedutaan 
Malaysia menerusi kementeriannya 
untuk memberikan bantuan sementara 
dapat memberikan pasport baharu 
ataupun travel documents baru dan 
membeli tiketnya supaya dapat pulang. 
 
Begitulah Yang Berhormat Pengerusi 
bukan sahaja secara uniliteral ataupun 
persendirian tetapi menerusi ASEAN 
sendiri kita dapat memberi bantuan 
kepada rakyat-rakyat Negara Brunei 
Darussalam yang di luar negeri. Terima 
kasih. 
 
Yang Berhormat Pengerusi: Saya 
persilakan Yang Berhormat Pengiran Haji 
Isa bin Pengiran Haji Aliuddin. 
 
Yang Berhormat Pengiran Haji Isa 
bin Pengiran Haji Aliuddin: Terima 
kasih Yang Berhormat Pengerusi.  
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حْيم نِ الرَّ حْم  َٰ ِ الرَّ  Yang  Berhormat        بِسْمِ اللّٰه
Pengerusi dan Ahli-Ahli Yang Berhormat 
yang bijaksana, pertama-pertama 
terima kasih atas mukadimah yang 
disampaikan oleh Yang Berhormat 
Menteri Hal Ehwal Luar Negeri yang  
misi utama yang difahamkan ialah saling 
menghormati, berbaik-baik dengan 
negara lain dan tidak mahu ikut campur 
dengan ketidakstabilan politik negara 
lain. 
 
Kaola ada 2 cadangan dan 2 usulan: 
 
1. Mengenai eksport tenaga kerja yang 

mahir negara-negara yang 
memerlukan. Kaola amat tertarik 
dengan penglibatan-penglibatan 
orang-orang kita yang menjadi pilot 
di penerbangan Emirates, Qatar, ada 
yang bekerja sebagai engineer dan 
juga steward. Melihat kadar 
pertumbuhan ekonomi Negara  
Brunei Darussalam serta jumlah 
pengangguran yang agak signifikan, 
kita perlu melihat atau mencari cara 
bagaimana untuk memanfaatkan dan 
menangani situasi ini.  

 
Negara Brunei Darussalam 
mempunyai hubungan yang baik 
dengan United Kingdom sejak sekian 
lama ini termasuklah sistem 
pendidikan yang selari dengan sistem 
pendidikan di United Kingdom yang 
lebih 90% orang kita celik berbahasa 
Inggeris.  
 
Di United Kingdom sendiri sedang 
menghadapi kekurangan tenaga 
kerja termasuk dalam bidang 

kesihatan awam, kerja sosial yang 
dilihat mempunyai kekosongan yang 
agak tinggi ini diikuti dengan bidang 
penginapan dan perkhidmatan 
makanan serta dalam pembinaan 
(construction). 

 
Dengan melihat isu pengangguran 
kita, kekurangan tenaga kerja               
di United Kingdom serta melihat 
hubungan diplomatik yang sangat 
baik antara Negara Brunei 
Darussalam dan United Kingdom 
mungkin sudah tiba masanya untuk 
kitani mencari jalan penyelesaian 
atau solusi bagi mengatasi isu ini 
yang dilihat mampu memberikan 
keuntungan bagi kedua-dua negara 
(win-win situation). 

  
Untuk mendapatkan tenaga kerja 
tempatan yang siap siaga atau 
bersedia untuk berkhidmat di United 
Kingdom akan mampu dicapai 
melalui Manpower Planning and 
Employment Council (MPEC) 
seterusnya melalui Manpower 
Industry Steering Committee (MISC) 
bagi sektor-sektor yang relevan 
berkaitan. Contohnya, MISC dalam 
bidang pembinaan, pengangkutan 
dan logistik, hospitaliti dan tenaga 
dengan mengembangkan program-
program yang difikirkan sesuai 
dengan permintaan dan pekerjaan 
diperlukan di United Kingdom. 
 
Tetapi amatlah dinasihati juga 
kepada barangkali orang-orang kita 
supaya bersedia bukan sahaja 
bersedia dari segi skill tetapi juga dari 
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segi keimanan yang mana mestilah 
diumpamakan seperti ikan yang 
hidup di laut, walaupun mereka hidup 
di laut begitu lama tetapi sudah 
ditangkap dan dimakan, ia tidak 
masin. Begitulah orang-orang kita 
kalau di luar negara falsafah MIB dan 
islam itu amatlah ditekankan.; dan 

 
2. Menerajui menyediakan 

pembangunan ekonomi Negara 
Brunei Darussalam di luar negeri 
Spearhead Development, barangkali 
sudah disentuh tadi tetapi usulan ini, 
cadangan untuk menubuhkan satu 
agensi di bawah Kementerian Hal 
Ehwal Luar Negeri untuk menerajui 
pembangunan ekonomi Negara 
Brunei Darussalam di luar negeri.  Ini 
akan membuat banyak kerja kerana 
misi kita adalah untuk berbaik-baik 
dan menghormati tetapi untuk 
ditambah nilai, dicadangkan untuk 
membuat satu agensi contohnya 
yang serupa dengan Singapore 
Enterprise yang dijalankan di bawah 
Kementerian Hal Ehwal Luar Negeri 
Republik Singapura.  Agensi ini akan 
menyediakan dan memberikan 
tawaran pakej yang menarik untuk 
mendukung dan menyokong 
perusahaan Negara Brunei 
Darussalam di luar negara.   
 
Contohnya, memberikan subsidi 
dalam menyewa pejabat, subsidi gaji 
jika mereka mengambil atau 
menggaji anak Brunei untuk bekerja 
di bawah perusahaan yang baharu.  
Agensi ini juga menasihatkan dan 
membimbing dalam membantu para 

pengusaha yang akan ke luar negara 
untuk lebih faham dan kenal tentang 
peraturan, budaya dan adat                     
di negara-negara yang terlibat serta 
untuk memantapkan syarikat yang 
menjadi pesaing, mapping local 
company competitors.  

 
Perkara ini juga sebagai usaha 
mempromosikan pertumbuhan 
ekonomi Negara Brunei Darussalam 
di luar negara bagi perusahaan yang 
berpengkalan di Brunei dan juga 
perdagangan antarabangsa.  Ini 
dilihat seperti mana Yang Berhormat 
Menteri Hal Ehwal Luar Negeri 
mengatakan tadi yang kita ada 
mempunyai 43 pejabat perwakilan.   

 
Kaola juga amat tertarik Yang 
Berhormat Pengerusi semasa 
berada di Bangkok, Thailand yang 
mana perwakilan-perwakilan orang 
kita di MFA bertungkus-lumus untuk 
mempromosikan penerbangan 
Royal Brunei Airlines.  Itu adalah 
contoh yang paling terbaik.  Agensi 
ini juga dilihat dapat membantu 
perusahaan-perusahaan ini untuk 
menceburi atau menembusi pasaran 
baharu sebagai satu jalan pintas 
dalam usaha untuk memperolehi 
pengetahuan dan mempelajari 
kepakaran tempatan di luar negeri 
yang tidak ada ditempat yang lain 
untuk membantu mendapatkan 
akses atau jalan untuk pasaran-
pasaran tersebut, khidmat nasihat 
yang dapat ditawarkan khususnya 
yang berkaitan dengan 
perundangan dan peraturan                    
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حْيم نِ الرَّ حْم  َٰ ِ الرَّ  Yang  Berhormat        بِسْمِ اللّٰه
Pengerusi dan Ahli-Ahli Yang Berhormat 
yang bijaksana, pertama-pertama 
terima kasih atas mukadimah yang 
disampaikan oleh Yang Berhormat 
Menteri Hal Ehwal Luar Negeri yang  
misi utama yang difahamkan ialah saling 
menghormati, berbaik-baik dengan 
negara lain dan tidak mahu ikut campur 
dengan ketidakstabilan politik negara 
lain. 
 
Kaola ada 2 cadangan dan 2 usulan: 
 
1. Mengenai eksport tenaga kerja yang 

mahir negara-negara yang 
memerlukan. Kaola amat tertarik 
dengan penglibatan-penglibatan 
orang-orang kita yang menjadi pilot 
di penerbangan Emirates, Qatar, ada 
yang bekerja sebagai engineer dan 
juga steward. Melihat kadar 
pertumbuhan ekonomi Negara  
Brunei Darussalam serta jumlah 
pengangguran yang agak signifikan, 
kita perlu melihat atau mencari cara 
bagaimana untuk memanfaatkan dan 
menangani situasi ini.  

 
Negara Brunei Darussalam 
mempunyai hubungan yang baik 
dengan United Kingdom sejak sekian 
lama ini termasuklah sistem 
pendidikan yang selari dengan sistem 
pendidikan di United Kingdom yang 
lebih 90% orang kita celik berbahasa 
Inggeris.  
 
Di United Kingdom sendiri sedang 
menghadapi kekurangan tenaga 
kerja termasuk dalam bidang 

kesihatan awam, kerja sosial yang 
dilihat mempunyai kekosongan yang 
agak tinggi ini diikuti dengan bidang 
penginapan dan perkhidmatan 
makanan serta dalam pembinaan 
(construction). 

 
Dengan melihat isu pengangguran 
kita, kekurangan tenaga kerja               
di United Kingdom serta melihat 
hubungan diplomatik yang sangat 
baik antara Negara Brunei 
Darussalam dan United Kingdom 
mungkin sudah tiba masanya untuk 
kitani mencari jalan penyelesaian 
atau solusi bagi mengatasi isu ini 
yang dilihat mampu memberikan 
keuntungan bagi kedua-dua negara 
(win-win situation). 

  
Untuk mendapatkan tenaga kerja 
tempatan yang siap siaga atau 
bersedia untuk berkhidmat di United 
Kingdom akan mampu dicapai 
melalui Manpower Planning and 
Employment Council (MPEC) 
seterusnya melalui Manpower 
Industry Steering Committee (MISC) 
bagi sektor-sektor yang relevan 
berkaitan. Contohnya, MISC dalam 
bidang pembinaan, pengangkutan 
dan logistik, hospitaliti dan tenaga 
dengan mengembangkan program-
program yang difikirkan sesuai 
dengan permintaan dan pekerjaan 
diperlukan di United Kingdom. 
 
Tetapi amatlah dinasihati juga 
kepada barangkali orang-orang kita 
supaya bersedia bukan sahaja 
bersedia dari segi skill tetapi juga dari 
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segi keimanan yang mana mestilah 
diumpamakan seperti ikan yang 
hidup di laut, walaupun mereka hidup 
di laut begitu lama tetapi sudah 
ditangkap dan dimakan, ia tidak 
masin. Begitulah orang-orang kita 
kalau di luar negara falsafah MIB dan 
islam itu amatlah ditekankan.; dan 

 
2. Menerajui menyediakan 

pembangunan ekonomi Negara 
Brunei Darussalam di luar negeri 
Spearhead Development, barangkali 
sudah disentuh tadi tetapi usulan ini, 
cadangan untuk menubuhkan satu 
agensi di bawah Kementerian Hal 
Ehwal Luar Negeri untuk menerajui 
pembangunan ekonomi Negara 
Brunei Darussalam di luar negeri.  Ini 
akan membuat banyak kerja kerana 
misi kita adalah untuk berbaik-baik 
dan menghormati tetapi untuk 
ditambah nilai, dicadangkan untuk 
membuat satu agensi contohnya 
yang serupa dengan Singapore 
Enterprise yang dijalankan di bawah 
Kementerian Hal Ehwal Luar Negeri 
Republik Singapura.  Agensi ini akan 
menyediakan dan memberikan 
tawaran pakej yang menarik untuk 
mendukung dan menyokong 
perusahaan Negara Brunei 
Darussalam di luar negara.   
 
Contohnya, memberikan subsidi 
dalam menyewa pejabat, subsidi gaji 
jika mereka mengambil atau 
menggaji anak Brunei untuk bekerja 
di bawah perusahaan yang baharu.  
Agensi ini juga menasihatkan dan 
membimbing dalam membantu para 

pengusaha yang akan ke luar negara 
untuk lebih faham dan kenal tentang 
peraturan, budaya dan adat                     
di negara-negara yang terlibat serta 
untuk memantapkan syarikat yang 
menjadi pesaing, mapping local 
company competitors.  

 
Perkara ini juga sebagai usaha 
mempromosikan pertumbuhan 
ekonomi Negara Brunei Darussalam 
di luar negara bagi perusahaan yang 
berpengkalan di Brunei dan juga 
perdagangan antarabangsa.  Ini 
dilihat seperti mana Yang Berhormat 
Menteri Hal Ehwal Luar Negeri 
mengatakan tadi yang kita ada 
mempunyai 43 pejabat perwakilan.   

 
Kaola juga amat tertarik Yang 
Berhormat Pengerusi semasa 
berada di Bangkok, Thailand yang 
mana perwakilan-perwakilan orang 
kita di MFA bertungkus-lumus untuk 
mempromosikan penerbangan 
Royal Brunei Airlines.  Itu adalah 
contoh yang paling terbaik.  Agensi 
ini juga dilihat dapat membantu 
perusahaan-perusahaan ini untuk 
menceburi atau menembusi pasaran 
baharu sebagai satu jalan pintas 
dalam usaha untuk memperolehi 
pengetahuan dan mempelajari 
kepakaran tempatan di luar negeri 
yang tidak ada ditempat yang lain 
untuk membantu mendapatkan 
akses atau jalan untuk pasaran-
pasaran tersebut, khidmat nasihat 
yang dapat ditawarkan khususnya 
yang berkaitan dengan 
perundangan dan peraturan                    



 
 
PAGI HARI SABTU, 18HB. SYAABAN 1444H/11HB. MAC 2023M 
  

346 

di negara tersebut, budaya dan 
kebiasaan tempatan yang menjadi 
praktikal harian.   

 
Terima kasih. Itu sahaja saranan kaola, 
Yang Berhormat Pengerusi.   
 
Yang Berhormat Menteri Hal Ehwal 
Luar Negeri II: Yang Berhormat 
Pengerusi, kaola tidak menjawab 
mengenai perkara ini. Walau 
bagaimanapun, isu yang dijangkau oleh 
Yang Berhormat tadi itu mungkin lebih 
berkenaan kepada rakan-rakan sahabat 
abiskaola dan mungkin mereka lebih 
dapat memberi jawapan bertepatan.   

Terima kasih, Yang Berhormat 
Pengerusi.  

Yang Berhormat Menteri di Jabatan 
Perdana Menteri dan Menteri 
Kewangan dan Ekonomi II: Terima 
kasih Yang Berhormat Pengerusi.  Untuk 
menjawab soalan yang diajukan oleh 
Yang Berhormat tadi adalah berkaitan 
kira satu pejabat ditubuhkan di luar 
negara atau di mana-mana negara luar 
untuk membantu perusahaan MPKS kita 
contoh diberikan adalah sebanding 
Singapore Enterprise yang sebelum ini 
dinamakan International  Enterprise. 
Singapore Enterprise ini bertujuan             
untuk membantu perusahaan-perushaan                   
di dalam negara untuk memaju ke luar 
negeri.   

Sebelum kita memikirkan perkara ini, 
perlu kita mengambil kira adakah 
produk-produk yang dalam negara 
tersedia untuk kita untuk dieksport                   
ke luar negara. Selepas itu kita boleh 

mengenal pasti negeri yang berpotensi 
sama ada perlukah kita mengadakan 
satu pejabat secara tetap ataupun 
melalui satu pegawai boleh ditempatkan 
di pejabat perwakilan kita di luar negeri.  

Perkara ini perlu diteliti dahulu, tidak 
semestinya mungkin ada satu pejabat 
tetap ini. Mungkin satu hari produk kita 
lebih banyak, lebih berpotensi untuk 
dieksport. Mungkin masa itu boleh 
difikirkan idea ini.   

Sementara itu, kalau sekiranya ada 
peluang untuk kita majukan ke luar 
negeri boleh mungkin dikira mengadakan 
satu wakil economic officers ataupun 
representatives di pejabat perwakilan 
persuruhjaya kita di luar negara.   

Perkara ini boleh dirunding dengan 
industri yang produk-produk negara 
yang kita tujukan sebelum menghantar 
pegawai kita ke luar negara,  ُ اللّٰه اء   ش    . إِنْ 
Terima kasih, Yang Berhormat 
Pengerusi. 
 
Yang Berhormat Pengerusi: Saya 
persilakan Yang Berhormat Awang 
Mohammad bin Abdullah @ Lim Swee 
Ann. 
 
Yang Berhormat Awang Mohammad 
bin Abdullah @ Lim Swee Ann:  
Terima kasih Yang Berhormat Pengerusi.   

حْيم نِ الرَّ حْم  َٰ ِ الرَّ كَاتُهُ   بِسْمِ اللّٰه ر  ب   اِلله و 
ُ
ة حْم  ر  لَيْكُمْ و  مُ ع  لا  السَّ  

dan salam sejahtera. 

مْدُ لِلّٰه  ح 
ْ
ل
َ
 Lebih dahulu kaola mengucapkan أ

terima kasih di atas mukadimah Yang 
Berhormat Menteri Hal Ehwal Luar Negeri 
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II yang kaola anggap jelas dan 
komprehensif.   

Kaola juga sependapat dan menyokong 
dengan cadangan diusulkan oleh rakan 
kaola Yang Berhormat Pengiran Haji Isa 
bin Pengiran Haji Aliuddin bahawa 
pentingnya usaha ke arah memantapkan 
jati diri, “Calak Brunei” yang berpaksikan 
Melayu Islam Beraja (MIB) sentiasa 
menjadi budaya yang terus ‘ditanai’ oleh 
rakyat dan penduduk Negara Brunei 
Darussalam walaupun di mana saja 
mereka berada. 

Penuntut-penuntut kita adalah antara 
yang terdedah dengan pengaruh budaya 
yang cukup hebat. Di samping itu, 
mereka juga terdedah dengan gejala 
sosial dan ajaran-ajaran sesat yang boleh 
merosakkan akhlak akidah jika tidak 
dipantau secara berterusan.  

Dalam pada itu, usaha-usaha perlu 
‘diungkayahkan’ melalui program-
program khusus jati diri yang diadakan 
secara berkala dengan mengimbangi 
masa pembelajaran mereka di universiti 
atau kolej masing-masing sebagai aktiviti 
sampingan atau wajib. Sebagai contoh, 
ceramah-ceramah berbentuk khas 
berbentuk keagamaan dan kebangsaan 
boleh sahaja diadakan di universiti/kolej 
yang mempunyai ramai penuntut Negara 
Brunei Darussalam.   

Kaola ingin tahu apakah ada program-
program luar negara yang dimaksudkan 
tadi dianjurkan oleh pihak-pihak kerajaan 
kepada pelajar-pelajar Negara Brunei 
Darussalam di seberang laut.   

Sekian, terima kasih, Yang Berhormat 
Pengerusi.   

Yang Berhormat Menteri Hal Ehwal 
Luar Negeri II: Terima kasih, Yang 
Berhormat Pengerusi dan terima kasih 
kepada Yang Berhormat. Memang                    
di setiap perwakilan mengadakan 
perkumpulan atau perjumpaan bagi 
meraikan hari-hari kebesaran secara 
besar-besaran ataupun secara kecil, 
tertakluk kepada peruntukan yang 
diperolehi pada tahun tersebut. 
   
Walau bagaimanapun, dari segi pelajar-
pelajar pihak Kementerian Pendidikan 
menerusi pejabat-pejabat pendidikan 
yang diadakan di luar negeri khususnya 
di United Kingdom ataupun di Egypt.  
 
Mungkin mengadakan aktiviti-aktiviti 
bagi pelajar-pelajar tersebut.  Tetapi dari 
segi Kementerian Hal Ehwal Luar Negeri, 
aktiviti yang diadakan setiap tahun 
adalah yang sudah sediakala seperti Hari 
Kebangsaan Negara Brunei Darussalam 
ataupun Hari Keputeraan Kebawah Duli 
Yang Maha Mulia Paduka Seri Baginda 
Sultan dan Yang Di-Pertuan Negara 
Brunei Darussalam. 
 
Aktiviti-aktiviti tahunan ini diadakan 
secara bergilir-gilir antara negara-negara 
yang berkenaan dan adalah menjadi satu 
rancangan memandangkan pada tahun 
depan kita akan menyambut 40 tahun 
mencapai kemerdekaan penuh.  
 
Setiap perwakilan akan mengadakan 
aktiviti-aktiviti yang lebih banyak bagi 
mempromosikan usia tercapainya 40 
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di negara tersebut, budaya dan 
kebiasaan tempatan yang menjadi 
praktikal harian.   

 
Terima kasih. Itu sahaja saranan kaola, 
Yang Berhormat Pengerusi.   
 
Yang Berhormat Menteri Hal Ehwal 
Luar Negeri II: Yang Berhormat 
Pengerusi, kaola tidak menjawab 
mengenai perkara ini. Walau 
bagaimanapun, isu yang dijangkau oleh 
Yang Berhormat tadi itu mungkin lebih 
berkenaan kepada rakan-rakan sahabat 
abiskaola dan mungkin mereka lebih 
dapat memberi jawapan bertepatan.   

Terima kasih, Yang Berhormat 
Pengerusi.  

Yang Berhormat Menteri di Jabatan 
Perdana Menteri dan Menteri 
Kewangan dan Ekonomi II: Terima 
kasih Yang Berhormat Pengerusi.  Untuk 
menjawab soalan yang diajukan oleh 
Yang Berhormat tadi adalah berkaitan 
kira satu pejabat ditubuhkan di luar 
negara atau di mana-mana negara luar 
untuk membantu perusahaan MPKS kita 
contoh diberikan adalah sebanding 
Singapore Enterprise yang sebelum ini 
dinamakan International  Enterprise. 
Singapore Enterprise ini bertujuan             
untuk membantu perusahaan-perushaan                   
di dalam negara untuk memaju ke luar 
negeri.   

Sebelum kita memikirkan perkara ini, 
perlu kita mengambil kira adakah 
produk-produk yang dalam negara 
tersedia untuk kita untuk dieksport                   
ke luar negara. Selepas itu kita boleh 

mengenal pasti negeri yang berpotensi 
sama ada perlukah kita mengadakan 
satu pejabat secara tetap ataupun 
melalui satu pegawai boleh ditempatkan 
di pejabat perwakilan kita di luar negeri.  

Perkara ini perlu diteliti dahulu, tidak 
semestinya mungkin ada satu pejabat 
tetap ini. Mungkin satu hari produk kita 
lebih banyak, lebih berpotensi untuk 
dieksport. Mungkin masa itu boleh 
difikirkan idea ini.   

Sementara itu, kalau sekiranya ada 
peluang untuk kita majukan ke luar 
negeri boleh mungkin dikira mengadakan 
satu wakil economic officers ataupun 
representatives di pejabat perwakilan 
persuruhjaya kita di luar negara.   

Perkara ini boleh dirunding dengan 
industri yang produk-produk negara 
yang kita tujukan sebelum menghantar 
pegawai kita ke luar negara,  ُ اللّٰه اء   ش    . إِنْ 
Terima kasih, Yang Berhormat 
Pengerusi. 
 
Yang Berhormat Pengerusi: Saya 
persilakan Yang Berhormat Awang 
Mohammad bin Abdullah @ Lim Swee 
Ann. 
 
Yang Berhormat Awang Mohammad 
bin Abdullah @ Lim Swee Ann:  
Terima kasih Yang Berhormat Pengerusi.   

حْيم نِ الرَّ حْم  َٰ ِ الرَّ كَاتُهُ   بِسْمِ اللّٰه ر  ب   اِلله و 
ُ
ة حْم  ر  لَيْكُمْ و  مُ ع  لا  السَّ  

dan salam sejahtera. 

مْدُ لِلّٰه  ح 
ْ
ل
َ
 Lebih dahulu kaola mengucapkan أ

terima kasih di atas mukadimah Yang 
Berhormat Menteri Hal Ehwal Luar Negeri 
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II yang kaola anggap jelas dan 
komprehensif.   

Kaola juga sependapat dan menyokong 
dengan cadangan diusulkan oleh rakan 
kaola Yang Berhormat Pengiran Haji Isa 
bin Pengiran Haji Aliuddin bahawa 
pentingnya usaha ke arah memantapkan 
jati diri, “Calak Brunei” yang berpaksikan 
Melayu Islam Beraja (MIB) sentiasa 
menjadi budaya yang terus ‘ditanai’ oleh 
rakyat dan penduduk Negara Brunei 
Darussalam walaupun di mana saja 
mereka berada. 

Penuntut-penuntut kita adalah antara 
yang terdedah dengan pengaruh budaya 
yang cukup hebat. Di samping itu, 
mereka juga terdedah dengan gejala 
sosial dan ajaran-ajaran sesat yang boleh 
merosakkan akhlak akidah jika tidak 
dipantau secara berterusan.  

Dalam pada itu, usaha-usaha perlu 
‘diungkayahkan’ melalui program-
program khusus jati diri yang diadakan 
secara berkala dengan mengimbangi 
masa pembelajaran mereka di universiti 
atau kolej masing-masing sebagai aktiviti 
sampingan atau wajib. Sebagai contoh, 
ceramah-ceramah berbentuk khas 
berbentuk keagamaan dan kebangsaan 
boleh sahaja diadakan di universiti/kolej 
yang mempunyai ramai penuntut Negara 
Brunei Darussalam.   

Kaola ingin tahu apakah ada program-
program luar negara yang dimaksudkan 
tadi dianjurkan oleh pihak-pihak kerajaan 
kepada pelajar-pelajar Negara Brunei 
Darussalam di seberang laut.   

Sekian, terima kasih, Yang Berhormat 
Pengerusi.   

Yang Berhormat Menteri Hal Ehwal 
Luar Negeri II: Terima kasih, Yang 
Berhormat Pengerusi dan terima kasih 
kepada Yang Berhormat. Memang                    
di setiap perwakilan mengadakan 
perkumpulan atau perjumpaan bagi 
meraikan hari-hari kebesaran secara 
besar-besaran ataupun secara kecil, 
tertakluk kepada peruntukan yang 
diperolehi pada tahun tersebut. 
   
Walau bagaimanapun, dari segi pelajar-
pelajar pihak Kementerian Pendidikan 
menerusi pejabat-pejabat pendidikan 
yang diadakan di luar negeri khususnya 
di United Kingdom ataupun di Egypt.  
 
Mungkin mengadakan aktiviti-aktiviti 
bagi pelajar-pelajar tersebut.  Tetapi dari 
segi Kementerian Hal Ehwal Luar Negeri, 
aktiviti yang diadakan setiap tahun 
adalah yang sudah sediakala seperti Hari 
Kebangsaan Negara Brunei Darussalam 
ataupun Hari Keputeraan Kebawah Duli 
Yang Maha Mulia Paduka Seri Baginda 
Sultan dan Yang Di-Pertuan Negara 
Brunei Darussalam. 
 
Aktiviti-aktiviti tahunan ini diadakan 
secara bergilir-gilir antara negara-negara 
yang berkenaan dan adalah menjadi satu 
rancangan memandangkan pada tahun 
depan kita akan menyambut 40 tahun 
mencapai kemerdekaan penuh.  
 
Setiap perwakilan akan mengadakan 
aktiviti-aktiviti yang lebih banyak bagi 
mempromosikan usia tercapainya 40 
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tahun ‘kitani’ mencapai kemerdekaan 
penuh tersebut di negara-negara yang 
berkenaan dan ada negara jua ‘kitani’ 
mencapai 40 tahun hubungan 
diplomatik.   
 
Maka tahun depan itu, mungkin aktiviti-
aktiviti ini akan dipertingkatkan lagi 
tertakluklah kepada peruntukan tahun 
depan lagi  supaya dapat lebih ramai 
yang menyambut dan memeriahkan                
di perwakilan-perwakilan luar negara. 
Terima kasih, Yang Berhormat 
Pengerusi. 
 
Yang Berhormat Pengerusi: Saya 
persilakan, Yang Berhormat Haji Awang 
Sulaiman bin Haji Nasir. 
 
Yang Berhormat Haji Awang 
Sulaiman bin Haji Nasir: Terima kasih, 
Yang Berhormat Pengerusi. 

كَاتُهُ  ر  ب  و  اِلله   
ُ
ة حْم  ر  و  لَيْكُمْ  ع  مُ  لا   dan salam  السَّ

sejahtera. 

Yang Berhormat Pengerusi dan Ahli-Ahli 
Yang Berhormat.  لِلّٰه مْدُ  ح 

ْ
ل
َ
 lebih dahulu ,أ

kaola mengucapkan ribuan terima kasih 
atas mukadimah yang disampaikan oleh 
Yang Berhormat Menteri Hal Ehwal Luar 
Negeri II, di bawah Tajuk SC01A - 
Kementerian Hal Ehwal Luar Negeri yang 
begitu padat dengan informasi tentang 
perancangan pihak kementerian bagi 
memastikan ia dapat dicapai,  ُ اء  اللّٰه  إِنْ ش 

Kaola juga mengucapkan terima kasih 
atas usaha-usaha pihak kerajaan 
khususnya Kementerian Hal Ehwal Luar 
Negeri yang telah banyak membantu 
rakyat dan penduduk Negara Brunei 

Darussalam yang berada di luar negara 
disebabkan oleh penularan wabak 
COVID-19 yang melanda dunia pada 
masa itu dan juga bencana-bencana 
alam dan sebagainya. 

Yang Berhormat Pengerusi dan Ahli-Ahli 
Yang Berhormat. Bercakap berkenaan 
promosi dan pameran produk, kaola 
amat tertarik dengan cadangan rakan 
kaola tadi, Yang Berhormat Awang Haji 
Mohamad Danial @ Tekpin bin Ya’akub, 
iaitu berkenaan dengan penggunaan 
produk buatan Negara Brunei 
Darussalam untuk dijadikan sebagai 
souvenir sebagai keutamaan.   
 
Dalam hal ini, kaola jua ingin 
mencadangkan agar produk-produk ini 
kementerian dapat menyediakan mini 
gallery Negara Brunei Darussalam                
di setiap pejabat perwakilan Negara 
Brunei Darussalam yang berfungsi 
sebagai tempat rujukan dan penyaluran 
maklumat sebagai alternatif kepada 
media digital dan laman sesawang yang 
boleh dimanfaatkan oleh penuntut             
dan warga asing di negara-negara 
berkenaan.   
 
Sekian itu saja barangkali yang dapat 
kaola cadangkan, Yang Berhormat 
Pengerusi.  Sekian, terima kasih. 
 
Yang Berhormat Menteri Hal Ehwal 
Luar Negeri II: Terima kasih, Yang 
Berhormat Pengerusi.  Kaola mengambil 
maklum cadangan yang diajukan dan 
dari segi penyediaan galeri, memanglah 
usaha kementerian menerusi perwakilan-
perwakilan untuk menonjolkan produk-
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produk tempatan ini secara fizikal bukan 
sahaja secara virtual.   ُ اء  اللّٰه  perkara إِنْ ش 
ini akan diusahakan lagi di masa-masa 
akan datang.  Terima kasih. 

Yang Berhormat Pengerusi: Ahli-Ahli 
Yang Berhormat.  لِلّٰه مْدُ  ح 

ْ
ل
َ
 kita telah ,أ

membahaskan Kementerian Hal Ehwal 
Luar Negeri. Saya kira cukup sekian 
perbincangan kementerian ini.  Sekarang 
tibalah masanya bagi tajuk kementerian 
ini kita undi. 

Ahli-Ahli Yang Berhormat, yang 
bersetuju, sila angkat tangan.   

(Semua Ahli mengangkat tangan 
tanda bersetuju) 

Nampaknya semua bersetuju.  Maka 
tajuk-tajuk di bawah Kementerian Hal 
Ehwal Luar Negeri diluluskan. 

Yang Dimuliakan Jurutulis:  Tajuk 
SC01A Kementerian Hal Ehwal Luar 
Negeri dijadikan sebahagian daripada 
Jadual. Kementerian Pendidikan                                 
di bawah Tajuk SF01A hingga Tajuk 
SF06A. 
 
Yang Berhormat Pengerusi:  Ahli-Ahli 
Yang Berhormat.  Sebelum kita 
memberikan laluan kepada Yang 
Berhormat Menteri Pendidikan untuk 
membuat keterangan-keterangannya 
dalam bentuk mukadimah penyediaan 
belanjawan kementeriannya, saya kira 
adalah berpatutan bagi kita sekarang 
berehat dalam 20 minit. Mesyuarat ini 
kita akan balik lagi semula dalam 
Mesyuarat Jawatankuasa. Saya 
tangguhkan Mesyuarat ini. 

(Mesyuarat Jawatankuasa berehat 
sebentar) 

 
(Mesyuarat Jawatankuasa 

bersidang semula) 
 
Yang Berhormat Pengerusi:                         
حْيم الرَّ نِ  حْم  َٰ الرَّ  ِ اللّٰه بِسْمِ   Ahli-Ahli Yang 
Berhormat. Mesyuarat peringkat 
Jawatankuasa disambung semula 
selepas kita berehat sebentar.
 
مْدُ لِلّٰه    ح 

ْ
ل
َ
أ  Mesyuarat Jawatankuasa telah 

meluluskan Tajuk Kementerian Hal Ehwal 
Luar Negeri dan telah dijadikan sebagai 
sebahagian daripada Jadual. 
 
Ahli-Ahli Yang Berhormat. Mesyuarat 
Jawatankuasa sekarang akan 
membincangkan dan meneliti tajuk 
selanjutnya iaitu Kementerian Pendidikan 
berserta institusi-institusi pendidikan             
di bawahnya.  
 
Sebelum tajuk ini kita bahaskan, 
sebagaimana lazimnya, saya ingin 
memberikan laluan kepada Yang 
Berhormat Menteri Pendidikan                 
untuk menyampaikan mukadimahnya 
mengenai dengan penyediaan 
Belanjawan Kementerian Pendidikan 
Tahun Kewangan 2023/2024. Dengan itu 
saya persilakan Yang Berhormat Menteri 
Pendidikan. Silakan Yang Berhormat. 
 
Yang Berhormat Menteri 
Pendidikan: Terima kasih Yang 
Berhormat Pengerusi.  حْيم نِ الرَّ حْم  َٰ ِ الرَّ بِسْمِ اللّٰه

ةُ  
َ
لَ وَالصَّ  ، نَ مِي 

َ
عَال

ْ
ال رَبِّ  لِلِّٰ  حَمْدُ 

ْ
فِ اَل َ شْْ

َ
أ عَلََّٰ  مُ 

َ
لَ وَالسَّ  

مُحَمَّ  دِنَا  سَيِّ  ، نَ مُرْسَلِي 
ْ
وَال نْبِيَاءِ 

َ ْ
وَصَحْبِهِ الْ آلِهِ  وَعَلََّٰ  دٍ   

نَ  جْمَعِي 
َ
  أ
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tahun ‘kitani’ mencapai kemerdekaan 
penuh tersebut di negara-negara yang 
berkenaan dan ada negara jua ‘kitani’ 
mencapai 40 tahun hubungan 
diplomatik.   
 
Maka tahun depan itu, mungkin aktiviti-
aktiviti ini akan dipertingkatkan lagi 
tertakluklah kepada peruntukan tahun 
depan lagi  supaya dapat lebih ramai 
yang menyambut dan memeriahkan                
di perwakilan-perwakilan luar negara. 
Terima kasih, Yang Berhormat 
Pengerusi. 
 
Yang Berhormat Pengerusi: Saya 
persilakan, Yang Berhormat Haji Awang 
Sulaiman bin Haji Nasir. 
 
Yang Berhormat Haji Awang 
Sulaiman bin Haji Nasir: Terima kasih, 
Yang Berhormat Pengerusi. 

كَاتُهُ  ر  ب  و  اِلله   
ُ
ة حْم  ر  و  لَيْكُمْ  ع  مُ  لا   dan salam  السَّ

sejahtera. 

Yang Berhormat Pengerusi dan Ahli-Ahli 
Yang Berhormat.  لِلّٰه مْدُ  ح 

ْ
ل
َ
 lebih dahulu ,أ

kaola mengucapkan ribuan terima kasih 
atas mukadimah yang disampaikan oleh 
Yang Berhormat Menteri Hal Ehwal Luar 
Negeri II, di bawah Tajuk SC01A - 
Kementerian Hal Ehwal Luar Negeri yang 
begitu padat dengan informasi tentang 
perancangan pihak kementerian bagi 
memastikan ia dapat dicapai,  ُ اء  اللّٰه  إِنْ ش 

Kaola juga mengucapkan terima kasih 
atas usaha-usaha pihak kerajaan 
khususnya Kementerian Hal Ehwal Luar 
Negeri yang telah banyak membantu 
rakyat dan penduduk Negara Brunei 

Darussalam yang berada di luar negara 
disebabkan oleh penularan wabak 
COVID-19 yang melanda dunia pada 
masa itu dan juga bencana-bencana 
alam dan sebagainya. 

Yang Berhormat Pengerusi dan Ahli-Ahli 
Yang Berhormat. Bercakap berkenaan 
promosi dan pameran produk, kaola 
amat tertarik dengan cadangan rakan 
kaola tadi, Yang Berhormat Awang Haji 
Mohamad Danial @ Tekpin bin Ya’akub, 
iaitu berkenaan dengan penggunaan 
produk buatan Negara Brunei 
Darussalam untuk dijadikan sebagai 
souvenir sebagai keutamaan.   
 
Dalam hal ini, kaola jua ingin 
mencadangkan agar produk-produk ini 
kementerian dapat menyediakan mini 
gallery Negara Brunei Darussalam                
di setiap pejabat perwakilan Negara 
Brunei Darussalam yang berfungsi 
sebagai tempat rujukan dan penyaluran 
maklumat sebagai alternatif kepada 
media digital dan laman sesawang yang 
boleh dimanfaatkan oleh penuntut             
dan warga asing di negara-negara 
berkenaan.   
 
Sekian itu saja barangkali yang dapat 
kaola cadangkan, Yang Berhormat 
Pengerusi.  Sekian, terima kasih. 
 
Yang Berhormat Menteri Hal Ehwal 
Luar Negeri II: Terima kasih, Yang 
Berhormat Pengerusi.  Kaola mengambil 
maklum cadangan yang diajukan dan 
dari segi penyediaan galeri, memanglah 
usaha kementerian menerusi perwakilan-
perwakilan untuk menonjolkan produk-
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produk tempatan ini secara fizikal bukan 
sahaja secara virtual.   ُ اء  اللّٰه  perkara إِنْ ش 
ini akan diusahakan lagi di masa-masa 
akan datang.  Terima kasih. 

Yang Berhormat Pengerusi: Ahli-Ahli 
Yang Berhormat.  لِلّٰه مْدُ  ح 

ْ
ل
َ
 kita telah ,أ

membahaskan Kementerian Hal Ehwal 
Luar Negeri. Saya kira cukup sekian 
perbincangan kementerian ini.  Sekarang 
tibalah masanya bagi tajuk kementerian 
ini kita undi. 

Ahli-Ahli Yang Berhormat, yang 
bersetuju, sila angkat tangan.   

(Semua Ahli mengangkat tangan 
tanda bersetuju) 

Nampaknya semua bersetuju.  Maka 
tajuk-tajuk di bawah Kementerian Hal 
Ehwal Luar Negeri diluluskan. 

Yang Dimuliakan Jurutulis:  Tajuk 
SC01A Kementerian Hal Ehwal Luar 
Negeri dijadikan sebahagian daripada 
Jadual. Kementerian Pendidikan                                 
di bawah Tajuk SF01A hingga Tajuk 
SF06A. 
 
Yang Berhormat Pengerusi:  Ahli-Ahli 
Yang Berhormat.  Sebelum kita 
memberikan laluan kepada Yang 
Berhormat Menteri Pendidikan untuk 
membuat keterangan-keterangannya 
dalam bentuk mukadimah penyediaan 
belanjawan kementeriannya, saya kira 
adalah berpatutan bagi kita sekarang 
berehat dalam 20 minit. Mesyuarat ini 
kita akan balik lagi semula dalam 
Mesyuarat Jawatankuasa. Saya 
tangguhkan Mesyuarat ini. 

(Mesyuarat Jawatankuasa berehat 
sebentar) 

 
(Mesyuarat Jawatankuasa 

bersidang semula) 
 
Yang Berhormat Pengerusi:                         
حْيم الرَّ نِ  حْم  َٰ الرَّ  ِ اللّٰه بِسْمِ   Ahli-Ahli Yang 
Berhormat. Mesyuarat peringkat 
Jawatankuasa disambung semula 
selepas kita berehat sebentar.
 
مْدُ لِلّٰه    ح 

ْ
ل
َ
أ  Mesyuarat Jawatankuasa telah 

meluluskan Tajuk Kementerian Hal Ehwal 
Luar Negeri dan telah dijadikan sebagai 
sebahagian daripada Jadual. 
 
Ahli-Ahli Yang Berhormat. Mesyuarat 
Jawatankuasa sekarang akan 
membincangkan dan meneliti tajuk 
selanjutnya iaitu Kementerian Pendidikan 
berserta institusi-institusi pendidikan             
di bawahnya.  
 
Sebelum tajuk ini kita bahaskan, 
sebagaimana lazimnya, saya ingin 
memberikan laluan kepada Yang 
Berhormat Menteri Pendidikan                 
untuk menyampaikan mukadimahnya 
mengenai dengan penyediaan 
Belanjawan Kementerian Pendidikan 
Tahun Kewangan 2023/2024. Dengan itu 
saya persilakan Yang Berhormat Menteri 
Pendidikan. Silakan Yang Berhormat. 
 
Yang Berhormat Menteri 
Pendidikan: Terima kasih Yang 
Berhormat Pengerusi.  حْيم نِ الرَّ حْم  َٰ ِ الرَّ بِسْمِ اللّٰه

ةُ  
َ
لَ وَالصَّ  ، نَ مِي 

َ
عَال

ْ
ال رَبِّ  لِلِّٰ  حَمْدُ 

ْ
فِ اَل َ شْْ

َ
أ عَلََّٰ  مُ 

َ
لَ وَالسَّ  

مُحَمَّ  دِنَا  سَيِّ  ، نَ مُرْسَلِي 
ْ
وَال نْبِيَاءِ 

َ ْ
وَصَحْبِهِ الْ آلِهِ  وَعَلََّٰ  دٍ   

نَ  جْمَعِي 
َ
  أ
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كَاتُهُ   ر  ب  و  اِلله   
ُ
ة حْم  ر  و  لَيْكُمْ  ع  مُ  لا   dan salam السَّ

sejahtera. Yang Berhormat Pengerusi, 
dan Ahli-Ahli Yang Berhormat. 
Penghargaan yang setinggi-tingginya 
kepada Yang Berhormat Pengerusi bagi 
memberikan laluan kepada kaola untuk 
mengongsikan mengenai bidang-bidang 
berkeutamaan yang menjadi fokus 
utama Kementerian Pendidikan Tahun 
Kewangan 2023/2024.  
 
Yang Berhormat Pengerusi dan Ahli-Ahli 
Yang Berhormat.  
 
Tahun Kewangan 2022/2023 adalah 
sangat bermakna kepada sektor 
pendidikan khasnya dalam memastikan 
kesinambungan usaha-usaha strategik 
yang dilaksanakan sejauh ini bagi 
mendepani kesan penularan COVID-19  
di kesemua sekolah dan institusi 
pendidikan kerajaan dan swasta                       
di Negara Brunei Darussalam.  
  
Apa yang pasti selain menjejaskan 
kesihatan, kesejahteraan pelajar, 
penutupan sekolah selama 185 hari 
dalam berbagai peringkat persekolahan 
dalam fasa-fasa pemulihan COVID-19 
juga telah membawa gangguan              
kepada pembelajaran dan kehilangan 
pembelajaran ataupun learning loss 
sebilangan pelajar.   
 
Justeru, antara inisiatif utama khasnya 
dalam menangani isu learning loss ialah 
menerusi pelaksanaan Program 
Pemulihan Pembelajaran atau Learning 
Recovery Programme bagi pendidikan 
rendah dan menengah dalam literasi, 
numerasi dan sains.   

Pendekatan ini juga, turut memberikan 
nilai tambah serta dukungan kepada 
inisiatif jangka panjang sedia ada, iaitu 
Program Sokongan Pembelajaran atau 
Learning Support Programme yang 
bertujuan membantu pelajar-pelajar 
yang menghadapi kesukaran dalam 
menguasai kemahiran literasi dan 
numerasi di setiap sekolah rendah dan 
menengah seluruh negara.   
 
Namun di samping usaha-usaha 
pemulihan pembelajaran ini, 
Kementerian Pendidikan terus sahaja 
memberikan tumpuan kepada bidang-
bidang keutamaan lainnya merentasi 
semua peringkat pendidikan rendah, 
menengah dan pasca menengah dan 
pengajian tinggi, selaras dengan 
kepentingan bagi penyediaan pendidikan 
yang holistik serta meningkatkan potensi 
pelajar termasuklah mereka yang 
berkeperluan khas. 
 
Yang Berhormat Pengerusi dan Ahli-Ahli 
Yang Berhormat.  
 
Kementerian Pendidikan dan jabatan-
jabatan di bawahnya menyembahkan 
menjunjung kasih yang setinggi-
tingginya kepada Kerajaan Kebawah Duli 
Yang Maha Mulia Paduka Seri Baginda 
Sultan dan Yang Di-Pertuan Negara 
Brunei Darussalam atas kepercayaan  
dan sokongan dalam memperuntukkan 
sebanyak $797,852,995.00 bagi 
Belanjawan Tahun Kewangan 2023/ 
2024.   
 
 

 
 
PAGI HARI SABTU, 18HB. SYAABAN 1444H/11HB. MAC 2023M 
  

351 

Dari jumlah peruntukan di bawah Tajuk 
Kementerian Pendidikan dan jabatan-
jabatan di bawahnya sejumlah 
$547,570,020.00 iaitu 69% adalah 
disediakan untuk Gaji Kakitangan iaitu 
sebanyak 12,610 jawatan bagi tenaga 
pengajar dan bukan tenaga pengajar. 
Sementara $226,624,150.00 iaitu 28% 
untuk Perbelanjaan Berulang-Ulang dan 
Perbelanjaan Kemajuan adalah sebanyak 
$23,658,825.00 iaitu 3%.  
 
Jumlah peruntukan besar ini 
mencerminkan kepentingan sektor 
pendidikan dalam agenda pembangunan 
negara serta menjadi antara keutamaan 
Kerajaan Kebawah Duli Yang Maha Mulia 
Paduka Seri Baginda Sultan dan Yang           
Di-Pertuan Negara Brunei Darussalam 
khususnya bagi mencapai Matlamat 
Pertama Wawasan Brunei 2035, iaitu 
melahirkan rakyat yang berpendidikan, 
berkemahiran tinggi dan berjaya. 
 
Abis kaola dan seluruh warga 
Kementerian Pendidikan akan terus 
komited dan berusaha gigih dalam 
memanfaatkan sepenuhnya peruntukan 
yang diamanahkan nanti, di samping 
mengamalkan sikap berhemah dalam 
berbelanja mengikut keutamaan 
perancangan dan keberhasilan impak 
yang dapat memenuhi ekspektasi setiap 
pihak yang berkepentingan.  
 
Komitmen dan kegigihan sedemikian 
dapatlah juga diterjemahkan menerusi 
tumpuan bidang-bidang keutamaan        
di sepanjang tempoh kewangan sebelum 
ini yang antaranya adalah seperti: 

1. Pengukuhan piawaian dan kurikulum 
selaras dengan piawaian 
antarabangsa bagi mata pelajaran 
Bahasa Melayu, Matematik, Bahasa 
Inggeris, Sains dan Literasi Digital.; 

2. Pembentukan rangka kerja bagi 
pelaksanaan kurikulum berasaskan 
kemahiran Abad-21 seperti Financial 
Literacy Competency Framework for 
School Children and Adults dan Digital 
Citizenship Framework and Guidelines 
for Schools.; 

3. Membentuk pelajar sebagai modal 
insan yang syumul khasnya menerusi 
Program Sahsiah Pelajar dalam 
memberikan pengalaman dan 
membina pelbagai kemahiran, 
menerusi aktiviti-aktiviti di bawah 4 
komponen utama iaitu Kerohanian, 
Fizikal, Kreativiti dan Perkhidmatan.; 

4. Memastikan keperluan pekembangan 
potensi dan pembelajaran Pelajar 
Berkeperluan Khas dipenuhi              
menerusi penubuhan Pusat-Pusat 
Kecemerlangan ataupun Centre of 
Excellence dan penghasilan Buku 
Rangka Kerja Pendidikan Khas dan 
Buku Kurikulum Pendidikan Khas.; 

5. Mengukuhkan pelaksanaan Penilaian 
Kendalian Sekolah ataupun School 
Based Assessment ke arah 
pengukuhan dan peningkatan 
kemahiran pengajaran abad ke-21.; 

6. Pembinaan bangunan sekolah baharu 
termasuk penaiktarafan dan 
penambahan prasarana yang sedia 
ada seperti Sekolah Menengah Sultan 



 
 
PAGI HARI SABTU, 18HB. SYAABAN 1444H/11HB. MAC 2023M 
  

350 

كَاتُهُ   ر  ب  و  اِلله   
ُ
ة حْم  ر  و  لَيْكُمْ  ع  مُ  لا   dan salam السَّ

sejahtera. Yang Berhormat Pengerusi, 
dan Ahli-Ahli Yang Berhormat. 
Penghargaan yang setinggi-tingginya 
kepada Yang Berhormat Pengerusi bagi 
memberikan laluan kepada kaola untuk 
mengongsikan mengenai bidang-bidang 
berkeutamaan yang menjadi fokus 
utama Kementerian Pendidikan Tahun 
Kewangan 2023/2024.  
 
Yang Berhormat Pengerusi dan Ahli-Ahli 
Yang Berhormat.  
 
Tahun Kewangan 2022/2023 adalah 
sangat bermakna kepada sektor 
pendidikan khasnya dalam memastikan 
kesinambungan usaha-usaha strategik 
yang dilaksanakan sejauh ini bagi 
mendepani kesan penularan COVID-19  
di kesemua sekolah dan institusi 
pendidikan kerajaan dan swasta                       
di Negara Brunei Darussalam.  
  
Apa yang pasti selain menjejaskan 
kesihatan, kesejahteraan pelajar, 
penutupan sekolah selama 185 hari 
dalam berbagai peringkat persekolahan 
dalam fasa-fasa pemulihan COVID-19 
juga telah membawa gangguan              
kepada pembelajaran dan kehilangan 
pembelajaran ataupun learning loss 
sebilangan pelajar.   
 
Justeru, antara inisiatif utama khasnya 
dalam menangani isu learning loss ialah 
menerusi pelaksanaan Program 
Pemulihan Pembelajaran atau Learning 
Recovery Programme bagi pendidikan 
rendah dan menengah dalam literasi, 
numerasi dan sains.   

Pendekatan ini juga, turut memberikan 
nilai tambah serta dukungan kepada 
inisiatif jangka panjang sedia ada, iaitu 
Program Sokongan Pembelajaran atau 
Learning Support Programme yang 
bertujuan membantu pelajar-pelajar 
yang menghadapi kesukaran dalam 
menguasai kemahiran literasi dan 
numerasi di setiap sekolah rendah dan 
menengah seluruh negara.   
 
Namun di samping usaha-usaha 
pemulihan pembelajaran ini, 
Kementerian Pendidikan terus sahaja 
memberikan tumpuan kepada bidang-
bidang keutamaan lainnya merentasi 
semua peringkat pendidikan rendah, 
menengah dan pasca menengah dan 
pengajian tinggi, selaras dengan 
kepentingan bagi penyediaan pendidikan 
yang holistik serta meningkatkan potensi 
pelajar termasuklah mereka yang 
berkeperluan khas. 
 
Yang Berhormat Pengerusi dan Ahli-Ahli 
Yang Berhormat.  
 
Kementerian Pendidikan dan jabatan-
jabatan di bawahnya menyembahkan 
menjunjung kasih yang setinggi-
tingginya kepada Kerajaan Kebawah Duli 
Yang Maha Mulia Paduka Seri Baginda 
Sultan dan Yang Di-Pertuan Negara 
Brunei Darussalam atas kepercayaan  
dan sokongan dalam memperuntukkan 
sebanyak $797,852,995.00 bagi 
Belanjawan Tahun Kewangan 2023/ 
2024.   
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Dari jumlah peruntukan di bawah Tajuk 
Kementerian Pendidikan dan jabatan-
jabatan di bawahnya sejumlah 
$547,570,020.00 iaitu 69% adalah 
disediakan untuk Gaji Kakitangan iaitu 
sebanyak 12,610 jawatan bagi tenaga 
pengajar dan bukan tenaga pengajar. 
Sementara $226,624,150.00 iaitu 28% 
untuk Perbelanjaan Berulang-Ulang dan 
Perbelanjaan Kemajuan adalah sebanyak 
$23,658,825.00 iaitu 3%.  
 
Jumlah peruntukan besar ini 
mencerminkan kepentingan sektor 
pendidikan dalam agenda pembangunan 
negara serta menjadi antara keutamaan 
Kerajaan Kebawah Duli Yang Maha Mulia 
Paduka Seri Baginda Sultan dan Yang           
Di-Pertuan Negara Brunei Darussalam 
khususnya bagi mencapai Matlamat 
Pertama Wawasan Brunei 2035, iaitu 
melahirkan rakyat yang berpendidikan, 
berkemahiran tinggi dan berjaya. 
 
Abis kaola dan seluruh warga 
Kementerian Pendidikan akan terus 
komited dan berusaha gigih dalam 
memanfaatkan sepenuhnya peruntukan 
yang diamanahkan nanti, di samping 
mengamalkan sikap berhemah dalam 
berbelanja mengikut keutamaan 
perancangan dan keberhasilan impak 
yang dapat memenuhi ekspektasi setiap 
pihak yang berkepentingan.  
 
Komitmen dan kegigihan sedemikian 
dapatlah juga diterjemahkan menerusi 
tumpuan bidang-bidang keutamaan        
di sepanjang tempoh kewangan sebelum 
ini yang antaranya adalah seperti: 
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selaras dengan piawaian 
antarabangsa bagi mata pelajaran 
Bahasa Melayu, Matematik, Bahasa 
Inggeris, Sains dan Literasi Digital.; 

2. Pembentukan rangka kerja bagi 
pelaksanaan kurikulum berasaskan 
kemahiran Abad-21 seperti Financial 
Literacy Competency Framework for 
School Children and Adults dan Digital 
Citizenship Framework and Guidelines 
for Schools.; 

3. Membentuk pelajar sebagai modal 
insan yang syumul khasnya menerusi 
Program Sahsiah Pelajar dalam 
memberikan pengalaman dan 
membina pelbagai kemahiran, 
menerusi aktiviti-aktiviti di bawah 4 
komponen utama iaitu Kerohanian, 
Fizikal, Kreativiti dan Perkhidmatan.; 

4. Memastikan keperluan pekembangan 
potensi dan pembelajaran Pelajar 
Berkeperluan Khas dipenuhi              
menerusi penubuhan Pusat-Pusat 
Kecemerlangan ataupun Centre of 
Excellence dan penghasilan Buku 
Rangka Kerja Pendidikan Khas dan 
Buku Kurikulum Pendidikan Khas.; 

5. Mengukuhkan pelaksanaan Penilaian 
Kendalian Sekolah ataupun School 
Based Assessment ke arah 
pengukuhan dan peningkatan 
kemahiran pengajaran abad ke-21.; 

6. Pembinaan bangunan sekolah baharu 
termasuk penaiktarafan dan 
penambahan prasarana yang sedia 
ada seperti Sekolah Menengah Sultan 
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Hassan Temburong yang telah 
beropersi bermula pada 1 Mac            
tahun ini; dan bagi memudah                
cara perkhidmatan-perkhidmatan 
Kementerian Pendidikan kepada  
orang awam dengan mewujudkan 
Pusat Perkhidmatan Setempat 
Kementerian.; 

7. Pembentukan rangka kerja bagi 
pelaksanaan Higher Education Quality 
Assurance Framework yang bertujuan 
untuk mengukuhkan dan 
meningkatkan lagi kualiti pengajian 
tinggi awam dan swasta di negara ini.; 

8. Pengenalan Skim Technical and 
Vocational Education and Training 
(TVET) yang merupakan salah satu 
inisiatif kolaborasi antara Kementerian 
Pendidikan dan Manpower Planning 
and Employment Council (MPEC) bagi 
membantu lepasan-lepasan sekolah 
dan pencari-pencari kerja dengan 
kelulusan pendidikan di peringkat 
menengah untuk meneruskan 
pengajian mereka dalam bidang TVET 
yang diperlukan oleh pihak industri.; 

9. Penyediaan peringkat awal Akta 
Pengajian Tinggi yang akan diguna 
pakai bagi ketetapan dan garis 
panduan dalam pelaksanaan dasar 
bagi sektor pengajian tinggi di Negara 
Brunei Darussalam.; dan 

10. Memperkembangkan Brunei National 
Occupational Skills Standard dengan 
menambah sektor hospitaliti dan 
pelancongan dalam membantu pelatih 
mendapatkan kemahiran atau 
kompetensi yang mampu memenuhi 

keperluan pihak industri dan pasaran 
tempatan dan juga luar negara. 

لِلّٰه   مْدُ  ح 
ْ
ل
َ
أ  pelaburan menerusi inisiatif-

inisiatif strategik yang diterajui 
Kementerian Pendidikan sejauh ini telah 
menghasilkan beberapa pencapaian 
seperti berikut: 
 
1. Pencapaian dalam keputusan 

peperiksaan awam bagi peringkat 
rendah, menengah dan pusat 
tingkatan 6 di bawah Kementerian 
Pendidikan adalah: 
 
1.1. Penilaian Sekolah Rendah 

ataupun PSR pada tahun 2022 
sebanyak 46.3% atau seramai 
1,557 calon telah berjaya 
memperolehi gred ‘A’ hingga ‘C’ 
dalam kesemua lima mata 
pelajaran teras.; 
 

1.2. Manakala bagi peperiksaan GCE 
‘O’ Level atau IGCSE pula, 43.2% 
atau seramai 1,867 calon                
telah memperolehi sekurang-
kurangnya 5 ‘O’ Level dan IGCSE 
pada tahun 2022.; dan   
 

1.3. Peperiksaan GCE ‘A’ Level 74.1% 
atau seramai 1,014 calon telah 
memperolehi sekurang-
kurangnya 3 ‘A’ Level pada tahun 
2022. 

 
2. Pencapaian dalam kadar pekerjaan 

bagi peringkat pendidikan teknikal: 
 

2.1. Politeknik Brunei (PB) dan 
Institut Pendidikan Teknikal 
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Brunei (IBTE) terus 
menunjukkan pencapaian yang 
sangat baik melalui employment 
rate atau kadar pekerjaan 
selepas enam bulan 
menamatkan pengajian, dengan 
69% graduan PB dan 75% 
graduan IBTE kohort 2021 telah 
mendapat pekerjaan.  Ini adalah 
hasil dari penawaran kursus dan 
kurikulum yang disejajarkan 
dengan keperluan industri dan 
pasaran pekerjaan melalui 
kerjasama rapat dengan pihak 
berkepentingan khususnya 
MPEC.; 

 
3. Pencapaian di Peringkat Pengajian 

Tinggi pula jelas dari segi ranking 
antarabangsa: 
 
3.1. Universiti Brunei Darussalam 

telah berjaya memasuki carta 
The Times Higher Educations 
(THE) di kedudukan antara 301 
hingga 350 World University 
Rankings 2023.; 
 

3.2. Manakala, di dalam QS World 
University Ranking 2023, UBD 
dan Universiti Teknologi                 
Brunei masing-masing berada                 
di kedudukan 256 dan 340.; 

 
3.3. Universiti Islam Sultan Sharif Ali 

juga telah meraih kedudukan 
Top 201 hingga 300 dalam 
senarai Worlds Universities with 
Real Impact (W.U.R.I.) Ranking 
yang diterajui oleh Institute for 

Policy and Strategy on National 
Competitiveness (IPSNC).   

Sudah setentunya kejayaan-kejayaan ini 
adalah manifestasi usaha gigih 
pemimpin-pemimpin institusi pendidikan, 
para tenaga pengajar dan seluruh             
warga Kementerian Pendidikan baik                
di peringkat Pendidikan Teras mahupun 
di peringkat Pengajian Tinggi.  
 
Kejayaan ini juga adalah hasil daripada 
sokongan berterusan dari kalangan             
ibu bapa dan pihak-pihak yang 
berkepentingan. Dari segi pencapaian-
pencapaian di peringkat pengajian tinggi, 
ia telah membuktikan bahawa universiti-
universiti tempatan setanding dengan 
universiti-universiti serantau dan 
antarabangsa.   
 
Yang Berhormat Pengerusi dan Ahli-Ahli 
Yang Berhormat.  
 
Kementerian Pendidikan sememangnya 
mengakui bahawa cabaran-cabaran 
berkaitan sektor pendidikan adalah 
pelbagai dan adakalanya di luar 
jangkaan.  Impak COVID-19 telah 
merubah perspektif dan keutamaan 
pendidikan, khasnya pendekatan-
pendekatan dalam memastikan 
keberkesanan pembelajaran dan 
pengajaran di setiap peringkat 
pengajian.   
 
Menyedari hakikat ini, keutamaan 
kementerian seterusnya menjurus bukan 
sahaja kepada menghasilkan sistem 
pendidikan yang berkualiti tinggi malah 
berusaha ke arah membentuk pelajar 
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panduan dalam pelaksanaan dasar 
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ْ
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seperti berikut: 
 
1. Pencapaian dalam keputusan 

peperiksaan awam bagi peringkat 
rendah, menengah dan pusat 
tingkatan 6 di bawah Kementerian 
Pendidikan adalah: 
 
1.1. Penilaian Sekolah Rendah 

ataupun PSR pada tahun 2022 
sebanyak 46.3% atau seramai 
1,557 calon telah berjaya 
memperolehi gred ‘A’ hingga ‘C’ 
dalam kesemua lima mata 
pelajaran teras.; 
 

1.2. Manakala bagi peperiksaan GCE 
‘O’ Level atau IGCSE pula, 43.2% 
atau seramai 1,867 calon                
telah memperolehi sekurang-
kurangnya 5 ‘O’ Level dan IGCSE 
pada tahun 2022.; dan   
 

1.3. Peperiksaan GCE ‘A’ Level 74.1% 
atau seramai 1,014 calon telah 
memperolehi sekurang-
kurangnya 3 ‘A’ Level pada tahun 
2022. 

 
2. Pencapaian dalam kadar pekerjaan 

bagi peringkat pendidikan teknikal: 
 

2.1. Politeknik Brunei (PB) dan 
Institut Pendidikan Teknikal 
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Brunei (IBTE) terus 
menunjukkan pencapaian yang 
sangat baik melalui employment 
rate atau kadar pekerjaan 
selepas enam bulan 
menamatkan pengajian, dengan 
69% graduan PB dan 75% 
graduan IBTE kohort 2021 telah 
mendapat pekerjaan.  Ini adalah 
hasil dari penawaran kursus dan 
kurikulum yang disejajarkan 
dengan keperluan industri dan 
pasaran pekerjaan melalui 
kerjasama rapat dengan pihak 
berkepentingan khususnya 
MPEC.; 

 
3. Pencapaian di Peringkat Pengajian 

Tinggi pula jelas dari segi ranking 
antarabangsa: 
 
3.1. Universiti Brunei Darussalam 

telah berjaya memasuki carta 
The Times Higher Educations 
(THE) di kedudukan antara 301 
hingga 350 World University 
Rankings 2023.; 
 

3.2. Manakala, di dalam QS World 
University Ranking 2023, UBD 
dan Universiti Teknologi                 
Brunei masing-masing berada                 
di kedudukan 256 dan 340.; 

 
3.3. Universiti Islam Sultan Sharif Ali 

juga telah meraih kedudukan 
Top 201 hingga 300 dalam 
senarai Worlds Universities with 
Real Impact (W.U.R.I.) Ranking 
yang diterajui oleh Institute for 

Policy and Strategy on National 
Competitiveness (IPSNC).   

Sudah setentunya kejayaan-kejayaan ini 
adalah manifestasi usaha gigih 
pemimpin-pemimpin institusi pendidikan, 
para tenaga pengajar dan seluruh             
warga Kementerian Pendidikan baik                
di peringkat Pendidikan Teras mahupun 
di peringkat Pengajian Tinggi.  
 
Kejayaan ini juga adalah hasil daripada 
sokongan berterusan dari kalangan             
ibu bapa dan pihak-pihak yang 
berkepentingan. Dari segi pencapaian-
pencapaian di peringkat pengajian tinggi, 
ia telah membuktikan bahawa universiti-
universiti tempatan setanding dengan 
universiti-universiti serantau dan 
antarabangsa.   
 
Yang Berhormat Pengerusi dan Ahli-Ahli 
Yang Berhormat.  
 
Kementerian Pendidikan sememangnya 
mengakui bahawa cabaran-cabaran 
berkaitan sektor pendidikan adalah 
pelbagai dan adakalanya di luar 
jangkaan.  Impak COVID-19 telah 
merubah perspektif dan keutamaan 
pendidikan, khasnya pendekatan-
pendekatan dalam memastikan 
keberkesanan pembelajaran dan 
pengajaran di setiap peringkat 
pengajian.   
 
Menyedari hakikat ini, keutamaan 
kementerian seterusnya menjurus bukan 
sahaja kepada menghasilkan sistem 
pendidikan yang berkualiti tinggi malah 
berusaha ke arah membentuk pelajar 
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yang siap siaga masa depan dengan 
dokongan ekosistem pendidikan yang 
inovatif dan kompetensi sumber tenaga 
manusianya yang dinamik lagi 
cemerlang. 
 
Menyentuh tentang aspek pembentukan 
pelajar yang siap siaga masa depan, 
sukacita mengongsikan projek-projek 
yang akan dilaksanakan pada Tahun 
Kewangan 2023/2024: 
 
1. Meneruskan usaha berkaitan 

pengukuhan pelaksanaan Program 
Pemulihan Pembelajaran atau 
Learning Recovery Programme.; 
 

2. Meneruskan usaha berkaitan 
pengukuhan Program Sokongan 
Pembelajaran atau Learning Support 
Programme.; 

 
3. Meneruskan usaha dalam 

pembentukan sahsiah dan akhlak 
yang mulia dalam kalangan pelajar 
selaras dengan falsafah Melayu Islam 
Beraja (MIB).; 

 
4. Memperkukuh kerjasama dua hala 

dalam pembangunan kompetensi 
pelajar melalui Memorandum-
Memorandum Persefahaman dengan 
agensi-agensi serta institusi 
pendidikan dan latihan luar negara.; 

 
5. Mempelbagaikan program-program 

dan kursus-kursus peningkatan 
kemahiran atau upskilling dan 
reskilling.; dan 

 

6. Melaksanakan program-program 
yang ditawarkan menerusi kerjasama 
dengan syarikat-syarikat industri 
setempat. 

Manakala projek-projek utama yang akan 
dilaksanakan bagi Tahun Kewangan 
2023/2024 ke arah menjana ekosistem 
pendidikan yang inovatif termasuklah: 
 
1. Mengekalkan kesinambungan amalan 

terbaik Pembelajaran Teradun atau 
Blended Learning.; 
 

2. Mengukuhkan piawaian dan 
kurikulum Literasi Digital.; 

 
3. Melaksanakan inisiatif-inisiatif              

di bawah bidang Teknologi 
Pendidikan merangkumi usaha untuk 
mewujudkan Sistem Pengurusan 
Pembelajaran atau Learning 
Management System, penyediaan 
Bilik Darjah Pintar atau Smart 
Classroom serta melancarkan TV 
pendidikan atau MOE TV dan Sistem 
Pengurusan Sumber Digital atau 
Digital Resource Management 
System.; 

 
4. Perencanaan bagi mewujudkan 

kurikulum yang bersesuaian untuk 
mengukuhkan kemahiran asas 
literasi dan numerasi pelajar                
di peringkat rendah.; 

 
5. Mereviu Kurikulum Ekspres atau 

Express Curriculum.; 
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6. Mengukuhkan pelaksanaan Penilaian 
Kendalian Sekolah atau School Based 
Assessment.; dan 

 
7. Memantau kualiti dan keberkesanan 

pendidikan melalui penyelidikan dan 
perkembangan. 

 
Projek-projek yang akan dilaksanakan 
pada Tahun Kewangan 2023/2024 
khususnya berkaitan pembangunan 
sumber tenaga manusia, antaranya 
adalah: 

1. Menyediakan program 
perkembangan profesional yang 
teratur serta relevan bagi tenaga 
pengajar, pemimpin sekolah dan 
pakar Pendidikan.; 

 
2. Memperkukuhkan Digital 

Competency para guru dengan 
melaratkan Digital Learning 
Training.; 

 
3. Meningkatkan kesedaran dan 

kefahaman akan kepentingan dalam 
memelihara serta menangani isu-isu 
berkaitan kesejahteraan guru dan 
pemimpin sekolah.; 

 
4. Memperkukuhkan Rangka Kerja 

Kompetensi bagi tenaga pengajar 
dan bukan tenaga pengajar                     
di institusi-institusi pendidikan 
teknikal.; dan 

 
5. Pelaksanaan inisiatif-inisiatif                       

di bawah Rangka Kerja Kompetensi 
bagi Pemimpin Pengajian Tinggi. 
 

Projek-projek utama lain yang turut 
dilaksanakan pada Tahun Kewangan 
2023/2024 sebagai enablers termasuk: 

1. Menjunjung kurnia titah Kebawah 
Duli Yang Maha Mulia Paduka Seri 
Baginda Sultan dan Yang Di-Pertuan 
Negara Brunei Darussalam sempena 
Hari Kebangsaan Negara Brunei 
Darussalam Kali Ke-39 baru-baru ini 
yang menyentuh tentang 
kepentingan kemahiran STEAM 
(Sains, Teknologi, Kejuteraan, Seni 
dan Matematik) diperluaskan, 
sebagai pemangkin pembangunan, 
Kementerian Pendidikan akan 
mereviu penawaran mata pelajaran 
teras, wajib dan elektif dalam Sistem 
Pendidikan Abad-21.; 
 

2. Bergiat aktif dalam melaksanakan 
kajian-kajian berbentuk konsultansi, 
kolaborasi atau secara dalaman.; 

 
3. Penyediaan platform pengumpulan 

data dan maklumat pendidikan yang 
dinamakan sebagai Data Collection 
Platform (DCP) di bawah inisiatif 
Education Big Data.; 

 
4. Penambahan fasiliti prasarana 

baharu serta pemuliharaan 
bangunan.; 

 
5. Meneruskan dan melaratkan 

pelaksanaan kaedah Facilities 
Management.; 

 
6. Penaiktarafan infrastruktur 

rangkaian sekolah kerajaan iaitu 
Government School Network 
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yang siap siaga masa depan dengan 
dokongan ekosistem pendidikan yang 
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manusianya yang dinamik lagi 
cemerlang. 
 
Menyentuh tentang aspek pembentukan 
pelajar yang siap siaga masa depan, 
sukacita mengongsikan projek-projek 
yang akan dilaksanakan pada Tahun 
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1. Meneruskan usaha berkaitan 

pengukuhan pelaksanaan Program 
Pemulihan Pembelajaran atau 
Learning Recovery Programme.; 
 

2. Meneruskan usaha berkaitan 
pengukuhan Program Sokongan 
Pembelajaran atau Learning Support 
Programme.; 

 
3. Meneruskan usaha dalam 

pembentukan sahsiah dan akhlak 
yang mulia dalam kalangan pelajar 
selaras dengan falsafah Melayu Islam 
Beraja (MIB).; 

 
4. Memperkukuh kerjasama dua hala 

dalam pembangunan kompetensi 
pelajar melalui Memorandum-
Memorandum Persefahaman dengan 
agensi-agensi serta institusi 
pendidikan dan latihan luar negara.; 

 
5. Mempelbagaikan program-program 

dan kursus-kursus peningkatan 
kemahiran atau upskilling dan 
reskilling.; dan 

 

6. Melaksanakan program-program 
yang ditawarkan menerusi kerjasama 
dengan syarikat-syarikat industri 
setempat. 

Manakala projek-projek utama yang akan 
dilaksanakan bagi Tahun Kewangan 
2023/2024 ke arah menjana ekosistem 
pendidikan yang inovatif termasuklah: 
 
1. Mengekalkan kesinambungan amalan 

terbaik Pembelajaran Teradun atau 
Blended Learning.; 
 

2. Mengukuhkan piawaian dan 
kurikulum Literasi Digital.; 

 
3. Melaksanakan inisiatif-inisiatif              

di bawah bidang Teknologi 
Pendidikan merangkumi usaha untuk 
mewujudkan Sistem Pengurusan 
Pembelajaran atau Learning 
Management System, penyediaan 
Bilik Darjah Pintar atau Smart 
Classroom serta melancarkan TV 
pendidikan atau MOE TV dan Sistem 
Pengurusan Sumber Digital atau 
Digital Resource Management 
System.; 

 
4. Perencanaan bagi mewujudkan 

kurikulum yang bersesuaian untuk 
mengukuhkan kemahiran asas 
literasi dan numerasi pelajar                
di peringkat rendah.; 

 
5. Mereviu Kurikulum Ekspres atau 

Express Curriculum.; 
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6. Mengukuhkan pelaksanaan Penilaian 
Kendalian Sekolah atau School Based 
Assessment.; dan 

 
7. Memantau kualiti dan keberkesanan 

pendidikan melalui penyelidikan dan 
perkembangan. 

 
Projek-projek yang akan dilaksanakan 
pada Tahun Kewangan 2023/2024 
khususnya berkaitan pembangunan 
sumber tenaga manusia, antaranya 
adalah: 

1. Menyediakan program 
perkembangan profesional yang 
teratur serta relevan bagi tenaga 
pengajar, pemimpin sekolah dan 
pakar Pendidikan.; 

 
2. Memperkukuhkan Digital 

Competency para guru dengan 
melaratkan Digital Learning 
Training.; 

 
3. Meningkatkan kesedaran dan 

kefahaman akan kepentingan dalam 
memelihara serta menangani isu-isu 
berkaitan kesejahteraan guru dan 
pemimpin sekolah.; 

 
4. Memperkukuhkan Rangka Kerja 

Kompetensi bagi tenaga pengajar 
dan bukan tenaga pengajar                     
di institusi-institusi pendidikan 
teknikal.; dan 

 
5. Pelaksanaan inisiatif-inisiatif                       

di bawah Rangka Kerja Kompetensi 
bagi Pemimpin Pengajian Tinggi. 
 

Projek-projek utama lain yang turut 
dilaksanakan pada Tahun Kewangan 
2023/2024 sebagai enablers termasuk: 

1. Menjunjung kurnia titah Kebawah 
Duli Yang Maha Mulia Paduka Seri 
Baginda Sultan dan Yang Di-Pertuan 
Negara Brunei Darussalam sempena 
Hari Kebangsaan Negara Brunei 
Darussalam Kali Ke-39 baru-baru ini 
yang menyentuh tentang 
kepentingan kemahiran STEAM 
(Sains, Teknologi, Kejuteraan, Seni 
dan Matematik) diperluaskan, 
sebagai pemangkin pembangunan, 
Kementerian Pendidikan akan 
mereviu penawaran mata pelajaran 
teras, wajib dan elektif dalam Sistem 
Pendidikan Abad-21.; 
 

2. Bergiat aktif dalam melaksanakan 
kajian-kajian berbentuk konsultansi, 
kolaborasi atau secara dalaman.; 

 
3. Penyediaan platform pengumpulan 

data dan maklumat pendidikan yang 
dinamakan sebagai Data Collection 
Platform (DCP) di bawah inisiatif 
Education Big Data.; 

 
4. Penambahan fasiliti prasarana 

baharu serta pemuliharaan 
bangunan.; 

 
5. Meneruskan dan melaratkan 

pelaksanaan kaedah Facilities 
Management.; 

 
6. Penaiktarafan infrastruktur 

rangkaian sekolah kerajaan iaitu 
Government School Network 
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Infrastructure Upgrade serta 
pembekalan komputer-komputer 
riba di institusi-institusi Pendidikan.; 

 
7. Penaiktarafan sistem kemasukan 

pelajar ke Institusi Pengajian Tinggi                
di Negara Brunei Darussalam iaitu 
National Education Management 
Centralised Admission System 
(NEMCAS).; 

 
8. Penambahan Centre of Excellence 

atau Pusat Kecemerlangan bagi 
menampung keperluan fizikal                 
dan kemudahan pelajar-pelajar 
berkeperluan khas.; 

 
9. Pengukuhan hubungan dua hala 

dengan institusi pendidikan luar 
negara serta organisasi serantau 
dan antarabangsa melalui kumpulan 
kerjasama atau joint-working 
group.; 

 
10. Meningkatkan sinergi penglibatan 

pihak industri dan kerajaan dalam 
penyelidikan, inovasi dan 
penempatan kerjasama institusi-
institusi pengajian tinggi termasuk 
teknikal dan vokasional. 

 
Yang Berhormat Pengerusi dan Ahli-Ahli 
Yang Berhormat.  

Bagi merumuskan pencapaian 
Kementerian Pendidikan yang sebelum 
ini dan perencanaan inisiatif-inisiatif akan 
datang yang dikongsikan sebentar tadi, 
ia adalah sewajar dengan Matlamat-
Matlamat Wawasan Brunei 2035 
khususnya Matlamat Pertama iaitu 

Rakyat Yang Berpendidikan, 
Berkemahiran Tinggi dan Berjaya.   

Dalam hubungan ini, sukacita kaola/saya 
kongsikan bahawa sejak Petunjuk 
Prestasi Utama Kebangsaan Wawasan 
diperkenalkan dalam tahun                                                                    
2016 hinggalah tahun 2021,  لِلّٰه مْدُ  ح 

ْ
ل
َ
 أ

Kementerian Pendidikan telah berjaya 
mencapai sasarannya dalam 3 bidang, 
iaitu: 

i. Peratus guru yang berkelayakan dan 
berkualiti tinggi.; 

 
ii. Peratus institusi pendidikan yang 

berada pada tahap minimum 
standard sekolah.; dan 

 
iii. Kadar pengijazahan (pengajian tinggi 

dan pendidikan teknik dan 
vokasional). 

 
Namun demikian, Kementerian 
Pendidikan juga turut menghadapi 
cabaran dalam mencapai sepenuhnya 
sasaran bagi 3 bidang lainnya iaitu: 

i. Peratus pelajar Tahun 1 dan 3 yang 
sekurang-kurangnya berada pada 
tahap standard minimum literasi dan 
numerasi.; 

 
ii. Peratus lulus dalam GCE ‘O’ Level 

dengan 5 ‘O’ Level dan ke atas atau 
yang sebanding dengannya.; dan 

 
iii. Kadar kemasukan ke pasca-

menengah. 
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Justeru, seyogia juga kaola/saya ingin 
nyatakan bahawa cabaran-cabaran 
dalam mencapai sepenuhnya sasaran 
tersebut adalah bersifat cross-cutting 
dan memerlukan penglibatan-
penglibatan pelbagai pihak 
berkepentingan selaras dengan 
Pendekatan Senegara atau whole of 
nation approach.  Dalam masa yang 
sama, perkara ini juga dilihat sebagai 
satu ruang dan peluang bagi 
Kementerian Pendidikan untuk terus 
menerokai pendekatan-pendekatan 
baharu yang berimpak besar serta 
memperkemas setiap tindakan 
pelaksanaan dan pemantauan yang sedia 
ada,  ُ اء  اللّٰه   إِنْ ش 
 
Sekian dan sekali lagi kaola ucapkan  
terima kasih kepada Yang Berhormat 
Pengerusi bagi kaola menyampaikan 
mukadimah ini.   
كَاتُهُ  ر  ب   اِلله و 

ُ
ة حْم  ر  لَيْكُمْ و  مُ ع  لا  وبالله التوفيق والهداية. و  السَّ

 
Yang Berhormat Pengerusi:  Ahli-Ahli 
Yang Berhormat. Kita telah pun 
mendengar mukadimah yang 
disampaikan oleh Yang Berhormat 
Menteri Pendidikan yang telah dibuat 
dengan penuh teliti dan komprehensif. 
Pada pandangan saya, some of the 
issues are complicated issue tapi telah 
diterangkan dalam cara yang lebih 
menarik.   
 
Saya juga ada dalam senarai saya, Ahli-
Ahli Yang Berhormat yang suka untuk 
turut serta membahaskan Tajuk 
Kementerian Pendidikan ini.   
 

Nampaknya interest yang dilihatkan oleh 
Ahli-Ahli Yang Berhormat sungguh 
menarik sebab hampir kesemua Ahli 
Yang Berhormat mahu turut serta dalam 
perbahasan ini. Jadi bagi membolehkan 
Ahli-Ahli Yang Berhormat meneliti semula 
sebagaimana yang telah diterangkan 
dengan keterangan-keterangan yang 
dibuat oleh Yang Berhormat Menteri 
Pendidikan tadi, maka saya ingin 
mencadangkan supaya perbincangan 
kita pada pagi ini, kita tangguhkan dulu 
dan kita akan balik bersidang dalam 
Majlis Mesyuarat Negara. 
 

(Mesyuarat Jawatankuasa 
ditangguhkan) 

(Majlis Mesyuarat bersidang 
semula) 

 
Yang Berhormat Yang Di-Pertua:  
Ahli-Ahli Yang Berhormat. Kita sekarang 
bersidang semula dalam Persidangan 
Majlis Mesyuarat Negara.  Saya ingin 
mencadangkan persidangan kita ini 
ditangguhkan dahulu bagi membolehkan 
kita berehat dan  ُ اللّٰه اء   ش                  kita إِنْ 
akan bersidang semula pada hari Isnin, 
13hb. Mac 2023 seperti biasa mulai      
pukul 9.30 pagi.  
 
Sekian,                                                         
كَاتُهُ  ر  ب   اِلله و 

ُ
ة حْم  ر  لَيْكُمْ و  مُ ع  لا    وبالله التوفيق والهداية. و  السَّ
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Infrastructure Upgrade serta 
pembekalan komputer-komputer 
riba di institusi-institusi Pendidikan.; 

 
7. Penaiktarafan sistem kemasukan 

pelajar ke Institusi Pengajian Tinggi                
di Negara Brunei Darussalam iaitu 
National Education Management 
Centralised Admission System 
(NEMCAS).; 

 
8. Penambahan Centre of Excellence 

atau Pusat Kecemerlangan bagi 
menampung keperluan fizikal                 
dan kemudahan pelajar-pelajar 
berkeperluan khas.; 

 
9. Pengukuhan hubungan dua hala 

dengan institusi pendidikan luar 
negara serta organisasi serantau 
dan antarabangsa melalui kumpulan 
kerjasama atau joint-working 
group.; 

 
10. Meningkatkan sinergi penglibatan 

pihak industri dan kerajaan dalam 
penyelidikan, inovasi dan 
penempatan kerjasama institusi-
institusi pengajian tinggi termasuk 
teknikal dan vokasional. 

 
Yang Berhormat Pengerusi dan Ahli-Ahli 
Yang Berhormat.  

Bagi merumuskan pencapaian 
Kementerian Pendidikan yang sebelum 
ini dan perencanaan inisiatif-inisiatif akan 
datang yang dikongsikan sebentar tadi, 
ia adalah sewajar dengan Matlamat-
Matlamat Wawasan Brunei 2035 
khususnya Matlamat Pertama iaitu 

Rakyat Yang Berpendidikan, 
Berkemahiran Tinggi dan Berjaya.   

Dalam hubungan ini, sukacita kaola/saya 
kongsikan bahawa sejak Petunjuk 
Prestasi Utama Kebangsaan Wawasan 
diperkenalkan dalam tahun                                                                    
2016 hinggalah tahun 2021,  لِلّٰه مْدُ  ح 

ْ
ل
َ
 أ

Kementerian Pendidikan telah berjaya 
mencapai sasarannya dalam 3 bidang, 
iaitu: 

i. Peratus guru yang berkelayakan dan 
berkualiti tinggi.; 

 
ii. Peratus institusi pendidikan yang 

berada pada tahap minimum 
standard sekolah.; dan 

 
iii. Kadar pengijazahan (pengajian tinggi 

dan pendidikan teknik dan 
vokasional). 

 
Namun demikian, Kementerian 
Pendidikan juga turut menghadapi 
cabaran dalam mencapai sepenuhnya 
sasaran bagi 3 bidang lainnya iaitu: 

i. Peratus pelajar Tahun 1 dan 3 yang 
sekurang-kurangnya berada pada 
tahap standard minimum literasi dan 
numerasi.; 

 
ii. Peratus lulus dalam GCE ‘O’ Level 

dengan 5 ‘O’ Level dan ke atas atau 
yang sebanding dengannya.; dan 

 
iii. Kadar kemasukan ke pasca-

menengah. 
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Justeru, seyogia juga kaola/saya ingin 
nyatakan bahawa cabaran-cabaran 
dalam mencapai sepenuhnya sasaran 
tersebut adalah bersifat cross-cutting 
dan memerlukan penglibatan-
penglibatan pelbagai pihak 
berkepentingan selaras dengan 
Pendekatan Senegara atau whole of 
nation approach.  Dalam masa yang 
sama, perkara ini juga dilihat sebagai 
satu ruang dan peluang bagi 
Kementerian Pendidikan untuk terus 
menerokai pendekatan-pendekatan 
baharu yang berimpak besar serta 
memperkemas setiap tindakan 
pelaksanaan dan pemantauan yang sedia 
ada,  ُ اء  اللّٰه   إِنْ ش 
 
Sekian dan sekali lagi kaola ucapkan  
terima kasih kepada Yang Berhormat 
Pengerusi bagi kaola menyampaikan 
mukadimah ini.   
كَاتُهُ  ر  ب   اِلله و 

ُ
ة حْم  ر  لَيْكُمْ و  مُ ع  لا  وبالله التوفيق والهداية. و  السَّ

 
Yang Berhormat Pengerusi:  Ahli-Ahli 
Yang Berhormat. Kita telah pun 
mendengar mukadimah yang 
disampaikan oleh Yang Berhormat 
Menteri Pendidikan yang telah dibuat 
dengan penuh teliti dan komprehensif. 
Pada pandangan saya, some of the 
issues are complicated issue tapi telah 
diterangkan dalam cara yang lebih 
menarik.   
 
Saya juga ada dalam senarai saya, Ahli-
Ahli Yang Berhormat yang suka untuk 
turut serta membahaskan Tajuk 
Kementerian Pendidikan ini.   
 

Nampaknya interest yang dilihatkan oleh 
Ahli-Ahli Yang Berhormat sungguh 
menarik sebab hampir kesemua Ahli 
Yang Berhormat mahu turut serta dalam 
perbahasan ini. Jadi bagi membolehkan 
Ahli-Ahli Yang Berhormat meneliti semula 
sebagaimana yang telah diterangkan 
dengan keterangan-keterangan yang 
dibuat oleh Yang Berhormat Menteri 
Pendidikan tadi, maka saya ingin 
mencadangkan supaya perbincangan 
kita pada pagi ini, kita tangguhkan dulu 
dan kita akan balik bersidang dalam 
Majlis Mesyuarat Negara. 
 

(Mesyuarat Jawatankuasa 
ditangguhkan) 

(Majlis Mesyuarat bersidang 
semula) 

 
Yang Berhormat Yang Di-Pertua:  
Ahli-Ahli Yang Berhormat. Kita sekarang 
bersidang semula dalam Persidangan 
Majlis Mesyuarat Negara.  Saya ingin 
mencadangkan persidangan kita ini 
ditangguhkan dahulu bagi membolehkan 
kita berehat dan  ُ اللّٰه اء   ش                  kita إِنْ 
akan bersidang semula pada hari Isnin, 
13hb. Mac 2023 seperti biasa mulai      
pukul 9.30 pagi.  
 
Sekian,                                                         
كَاتُهُ  ر  ب   اِلله و 

ُ
ة حْم  ر  لَيْكُمْ و  مُ ع  لا    وبالله التوفيق والهداية. و  السَّ
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DEWAN MAJLIS 

 
Hari Isnin, 20hb. Syaaban 1444H/13hb. Mac 2023M 

 
YANG DI-PERTUA 

DAN AHLI-AHLI MAJLIS 
MESYUARAT NEGARA 

 
HADIR: 
 
YANG DI-PERTUA  
 
Yang Berhormat Pehin Orang Kaya            
Seri Lela Dato Seri Setia Awang Haji 
Abdul Rahman bin Dato Setia Haji 
Mohamed Taib, PSNB., SLJ., PHBS., PJK., 
PKL., Yang Di-Pertua Majlis Mesyuarat 
Negara, Negara Brunei Darussalam. 
 
AHLI RASMI KERANA JAWATAN 
(PERDANA MENTERI DAN 
MENTERI-MENTERI) 
 
Kebawah Duli Yang Maha Mulia Paduka  
Seri Baginda Sultan Haji Hassanal Bolkiah 
Mu’izzaddin Waddaulah ibni Al-Marhum 
Sultan Haji Omar ‘Ali Saifuddien Sa’adul 
Khairi Waddien, Sultan dan Yang             
Di-Pertuan Negara Brunei Darussalam, 
Perdana Menteri, Menteri Pertahanan, 
Menteri Kewangan dan Ekonomi dan 
Menteri Hal Ehwal Luar Negeri, Negara 
Brunei Darussalam. 
 
 
 
 
 
 
 

Duli Yang Teramat Mulia Paduka Seri 
Pengiran Muda Mahkota Pengiran Muda 
Haji Al-Muhtadee Billah ibni Kebawah 
Duli Yang Maha Mulia Paduka Seri 
Baginda Sultan Haji Hassanal Bolkiah 
Mu’izzaddin Waddaulah, DKMB., DPKT., 
King Abdul Aziz Ribbon, First Class (Saudi 
Arabia), The Order of the Renaissance 
(First Degree) (Jordan), Grand Cross of 
Crown Order - G.K.K. (Netherlands), 
Medal of Honour (Lao), DSO (Singapore), 
Order of Lakandula with the Rank of 
Grand Cross (Philippines), The Order of 
Prince Yaroslav the Wise, Second Class 
(Ukraine), DSO (Military) (Singapore), 
PHBS., Menteri Kanan di Jabatan 
Perdana Menteri, Negara Brunei 
Darussalam. 
                                                                                           
Yang Berhormat Pehin Orang Kaya Laila 
Setia Bakti Di-Raja Dato Laila Utama Haji 
Awang Isa bin Pehin Datu Perdana 
Manteri Dato Laila Utama Haji Awang 
Ibrahim, DK., SPMB., DSNB., PHBS., 
PBLI., PJK., PKL., Penasihat Khas 
Kebawah Duli Yang Maha Mulia Paduka 
Seri Baginda Sultan dan Yang Di-Pertuan 
Negara Brunei Darussalam dan Menteri 
di Jabatan Perdana Menteri, Negara 
Brunei Darussalam.(Tidak hadir atas 
urusan rasmi) 
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Yang Berhormat Pehin Udana Khatib 
Dato Paduka Seri Setia Ustaz Haji Awang 
Badaruddin bin Pengarah Dato Paduka 
Haji Awang Othman, PSSUB., DPMB., 
PHBS., PBLI., PJK., PKL., Menteri Hal 
Ehwal Ugama, Negara Brunei 
Darussalam. 
 
Yang Berhormat Pehin Datu Lailaraja 
Mejar Jeneral (B) Dato Paduka Seri Haji 
Awang Halbi bin Haji Mohd. Yussof, 
DPKT., SMB., PHBS., Menteri di Jabatan 
Perdana Menteri dan Menteri Pertahanan 
II, Negara Brunei Darussalam. 
 
Yang Berhormat Dato Seri Setia Dr. 
Awang Haji Mohammad Isham bin Haji 
Jaafar, PSNB., DPMB., Menteri Kesihatan, 
Negara Brunei Darussalam. 
 
Yang Berhormat Dato Seri Setia Dr. 
Awang Haji Mohd. Amin Liew bin 
Abdullah, PSNB., SPMB., Menteri di 
Jabatan Perdana Menteri dan Menteri 
Kewangan dan Ekonomi II, Negara 
Brunei Darussalam. 
 
Yang Berhormat Dato Seri Setia Awang 
Haji Erywan bin Pehin Datu Pekerma 
Jaya Haji Mohd. Yusof, PSNB., SPMB., 
PJK., PIKB., Menteri Hal Ehwal Luar 
Negeri II, Negara Brunei Darussalam. 
(Tidak hadir atas urusan rasmi) 
 
Yang Berhormat Dato Seri Setia Awang 
Haji Ahmaddin bin Haji Abdul Rahman, 
PSNB., SPMB., PSB., PIKB., Menteri Hal 
Ehwal Dalam Negeri, Negara Brunei 
Darussalam. 
 
 

Yang Berhormat Dato Seri Setia Dr. 
Awang Haji Abd. Manaf bin Haji 
Metussin, PSNB., SPMB., PKL.,                  
Menteri Sumber-Sumber Utama                    
dan Pelancongan, Negara Brunei 
Darussalam. 
 
Yang Berhormat Dato Seri Setia Awang 
Haji Muhammad Juanda bin Haji Abd. 
Rashid, PSNB., DPMB., PIKB.,                          
Menteri Pembangunan, Negara Brunei 
Darussalam. 
 
Yang Berhormat Datin Seri Setia Dr. 
Dayang Hajah Romaizah binti Haji Md. 
Salleh, PSNB., SPMB., PIKB., PKL., 
Menteri Pendidikan, Negara Brunei 
Darussalam. 
 
Yang Berhormat Pengiran Dato Seri Setia 
Shamhary bin Pengiran Dato Paduka Haji 
Mustapha, PSNB., Menteri Pengangkutan 
dan Infokomunikasi, Negara Brunei 
Darussalam. 
 
Yang Berhormat Dato Seri Setia Awang 
Haji Nazmi bin Haji Mohamad, PSNB., 
SMB., PIKB., Menteri Kebudayaan, Belia 
dan Sukan, Negara Brunei Darussalam. 
 
AHLI YANG DILANTIK ORANG-
ORANG YANG BERGELAR: 
 
Yang Berhormat Pehin Orang Kaya Laila 
Setia Dato Seri Setia Awang Haji Abd. 
Rahman bin Haji Ibrahim, PSNB., DPMB., 
PHBS., PIKB., PKL. 
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DEWAN MAJLIS 

 
Hari Isnin, 20hb. Syaaban 1444H/13hb. Mac 2023M 

 
YANG DI-PERTUA 

DAN AHLI-AHLI MAJLIS 
MESYUARAT NEGARA 

 
HADIR: 
 
YANG DI-PERTUA  
 
Yang Berhormat Pehin Orang Kaya            
Seri Lela Dato Seri Setia Awang Haji 
Abdul Rahman bin Dato Setia Haji 
Mohamed Taib, PSNB., SLJ., PHBS., PJK., 
PKL., Yang Di-Pertua Majlis Mesyuarat 
Negara, Negara Brunei Darussalam. 
 
AHLI RASMI KERANA JAWATAN 
(PERDANA MENTERI DAN 
MENTERI-MENTERI) 
 
Kebawah Duli Yang Maha Mulia Paduka  
Seri Baginda Sultan Haji Hassanal Bolkiah 
Mu’izzaddin Waddaulah ibni Al-Marhum 
Sultan Haji Omar ‘Ali Saifuddien Sa’adul 
Khairi Waddien, Sultan dan Yang             
Di-Pertuan Negara Brunei Darussalam, 
Perdana Menteri, Menteri Pertahanan, 
Menteri Kewangan dan Ekonomi dan 
Menteri Hal Ehwal Luar Negeri, Negara 
Brunei Darussalam. 
 
 
 
 
 
 
 

Duli Yang Teramat Mulia Paduka Seri 
Pengiran Muda Mahkota Pengiran Muda 
Haji Al-Muhtadee Billah ibni Kebawah 
Duli Yang Maha Mulia Paduka Seri 
Baginda Sultan Haji Hassanal Bolkiah 
Mu’izzaddin Waddaulah, DKMB., DPKT., 
King Abdul Aziz Ribbon, First Class (Saudi 
Arabia), The Order of the Renaissance 
(First Degree) (Jordan), Grand Cross of 
Crown Order - G.K.K. (Netherlands), 
Medal of Honour (Lao), DSO (Singapore), 
Order of Lakandula with the Rank of 
Grand Cross (Philippines), The Order of 
Prince Yaroslav the Wise, Second Class 
(Ukraine), DSO (Military) (Singapore), 
PHBS., Menteri Kanan di Jabatan 
Perdana Menteri, Negara Brunei 
Darussalam. 
                                                                                           
Yang Berhormat Pehin Orang Kaya Laila 
Setia Bakti Di-Raja Dato Laila Utama Haji 
Awang Isa bin Pehin Datu Perdana 
Manteri Dato Laila Utama Haji Awang 
Ibrahim, DK., SPMB., DSNB., PHBS., 
PBLI., PJK., PKL., Penasihat Khas 
Kebawah Duli Yang Maha Mulia Paduka 
Seri Baginda Sultan dan Yang Di-Pertuan 
Negara Brunei Darussalam dan Menteri 
di Jabatan Perdana Menteri, Negara 
Brunei Darussalam.(Tidak hadir atas 
urusan rasmi) 
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Yang Berhormat Pehin Udana Khatib 
Dato Paduka Seri Setia Ustaz Haji Awang 
Badaruddin bin Pengarah Dato Paduka 
Haji Awang Othman, PSSUB., DPMB., 
PHBS., PBLI., PJK., PKL., Menteri Hal 
Ehwal Ugama, Negara Brunei 
Darussalam. 
 
Yang Berhormat Pehin Datu Lailaraja 
Mejar Jeneral (B) Dato Paduka Seri Haji 
Awang Halbi bin Haji Mohd. Yussof, 
DPKT., SMB., PHBS., Menteri di Jabatan 
Perdana Menteri dan Menteri Pertahanan 
II, Negara Brunei Darussalam. 
 
Yang Berhormat Dato Seri Setia Dr. 
Awang Haji Mohammad Isham bin Haji 
Jaafar, PSNB., DPMB., Menteri Kesihatan, 
Negara Brunei Darussalam. 
 
Yang Berhormat Dato Seri Setia Dr. 
Awang Haji Mohd. Amin Liew bin 
Abdullah, PSNB., SPMB., Menteri di 
Jabatan Perdana Menteri dan Menteri 
Kewangan dan Ekonomi II, Negara 
Brunei Darussalam. 
 
Yang Berhormat Dato Seri Setia Awang 
Haji Erywan bin Pehin Datu Pekerma 
Jaya Haji Mohd. Yusof, PSNB., SPMB., 
PJK., PIKB., Menteri Hal Ehwal Luar 
Negeri II, Negara Brunei Darussalam. 
(Tidak hadir atas urusan rasmi) 
 
Yang Berhormat Dato Seri Setia Awang 
Haji Ahmaddin bin Haji Abdul Rahman, 
PSNB., SPMB., PSB., PIKB., Menteri Hal 
Ehwal Dalam Negeri, Negara Brunei 
Darussalam. 
 
 

Yang Berhormat Dato Seri Setia Dr. 
Awang Haji Abd. Manaf bin Haji 
Metussin, PSNB., SPMB., PKL.,                  
Menteri Sumber-Sumber Utama                    
dan Pelancongan, Negara Brunei 
Darussalam. 
 
Yang Berhormat Dato Seri Setia Awang 
Haji Muhammad Juanda bin Haji Abd. 
Rashid, PSNB., DPMB., PIKB.,                          
Menteri Pembangunan, Negara Brunei 
Darussalam. 
 
Yang Berhormat Datin Seri Setia Dr. 
Dayang Hajah Romaizah binti Haji Md. 
Salleh, PSNB., SPMB., PIKB., PKL., 
Menteri Pendidikan, Negara Brunei 
Darussalam. 
 
Yang Berhormat Pengiran Dato Seri Setia 
Shamhary bin Pengiran Dato Paduka Haji 
Mustapha, PSNB., Menteri Pengangkutan 
dan Infokomunikasi, Negara Brunei 
Darussalam. 
 
Yang Berhormat Dato Seri Setia Awang 
Haji Nazmi bin Haji Mohamad, PSNB., 
SMB., PIKB., Menteri Kebudayaan, Belia 
dan Sukan, Negara Brunei Darussalam. 
 
AHLI YANG DILANTIK ORANG-
ORANG YANG BERGELAR: 
 
Yang Berhormat Pehin Orang Kaya Laila 
Setia Dato Seri Setia Awang Haji Abd. 
Rahman bin Haji Ibrahim, PSNB., DPMB., 
PHBS., PIKB., PKL. 
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Yang Berhormat Pehin Orang Kaya Johan 
Pahlawan Dato Seri Setia Awang Haji 
Adanan bin Begawan Pehin Siraja Khatib  
Dato Seri Setia Haji Mohd. Yusuf, PSNB., 
DPMB., PHBS., PJK., PIKB., PKL. 
 
Yang Berhormat Pehin Orang Kaya 
Indera Pahlawan Dato Seri Setia Haji 
Awang Suyoi bin Haji Osman, PSNB., 
DPMB., PJK., PIKB., PKL. 
 
AHLI YANG DILANTIK ORANG-
ORANG YANG TELAH MENCAPAI 
KECEMERLANGAN: 
 
Yang Berhormat Dayang Hajah Safiah 
binti Sheikh Haji Abd Salam. 
 
Yang Berhormat Awang Lau How Teck. 
 
Yang Berhormat Dayang Chong Chin 
Yee. 
 
Yang Berhormat Dr. Awang Haji Mahali 
bin Haji Momin. 
 
Yang Berhormat Awang Haji Salleh 
Bostaman bin Haji Zainal Abidin. 
 
Yang Berhormat Dayang Hajah 
Rosmawatty binti Haji Abdul Mumin. 
 
Yang Berhormat Pengiran Haji Isa bin 
Pengiran Haji Aliuddin. 
 
AHLI YANG DILANTIK MEWAKILI 
DAERAH-DAERAH: 
 
Yang Berhormat Awang Amran bin Haji 
Maidin, Penghulu Mukim Lumapas -
Daerah Brunei dan Muara. 

Yang Berhormat Awang Lawi bin Haji 
Lamat, Ketua Kampung Subok - Daerah 
Brunei dan Muara. 
 
Yang Berhormat Awang Zainol bin Haji 
Mohamed, Ketua Kampung Putat - 
Daerah Brunei dan Muara. 
 
Yang Berhormat Awang Mohamad Ali bin 
Tanjong, Ketua Kampung Lumapas ‘B’ – 
Daerah Brunei dan Muara. 
 
Yang Berhormat Awang Haji Daud bin 
Jihan, Ketua Kampung Belimbing – 
Daerah Brunei dan Muara. 
 
Yang Berhormat Awang Haji Md. Salleh 
bin Haji Othman, Penghulu Mukim Bukit 
Sawat – Daerah Belait. 
 
Yang Berhormat Awang Mohammad bin 
Abdullah @ Lim Swee Ann, Ketua 
Kampong Bukit Sawat – Daerah Belait. 
 
Yang Berhormat Awang Haji Mohamad 
Danial @ Tekpin bin Ya’akub, Penghulu 
Mukim Ukong – Daerah Tutong. 
 
Yang Berhormat Awang Abdul Aziz bin 
Haji Hamdan, Ketua Kampung Sengkarai 
– Daerah Tutong. 
 
Yang Berhormat Haji Awang Sulaiman 
bin Haji Nasir, PSB., PIKB., PKL., Ketua 
Kampong Labu Estet dan Piasau-Piasau – 
Daerah Temburong. 
 
 
 
 
 

 
 
PAGI HARI ISNIN, 20HB. SYAABAN 1444H/13HB. MAC 2023M 
  

361 

HADIR BERSAMA: 
 
Yang Dimuliakan Pehin Orang Kaya 
Pekerma Jaya Dato Paduka Awang             
Haji Judin Haji Asar, DPMB., SLJ., POAS., 
PHBS., PBLI., PJK., PKL., Jurutulis Majlis 
Mesyuarat Negara, Negara Brunei 
Darussalam. 
 
Yang Mulia Dayang Rose Aminah              
binti Haji Ismail, PSB., PIKB., Timbalan 
Jurutulis Majlis Mesyuarat Negara, 
Negara  Brunei Darussalam. 

 
(Mesyuarat mula bersidang pada 

pukul 9.30 pagi) 
 
Yang Mulia Timbalan Jurutulis:                 
حْيم الرَّ نِ  حْم  َٰ الرَّ  ِ اللّٰه بِسْمِ    Mesyuarat Pertama 
dari Musim Permesyuaratan Kesembilan 
Belas Majlis Mesyuarat Negara bersidang 
bagi hari yang kelapan, Isnin,             
20hb. Syaaban 1444H bersamaan                 
13hb. Mac 2023M didahului dengan Doa 
Selamat. 
 

DOA SELAMAT 
 

Doa Selamat dibacakan oleh Yang 
Dimuliakan Begawan Pehin Khatib Dato 
Paduka Awang Haji Emran bin Haji 
Kunchang. (Imam Masjid Omar ‘Ali 
Saifuddien). 
 
Yang Berhormat Yang Di-Pertua: 

مْدُ   ح 
ْ
ل
َ
ِ أ لِلّٰه  kita bersyukur ke hadrat              

 َٰ
َ

ال ع  ت  و  هُ  ان  سُبْح   ِ للّٰه
َ
أ kerana dengan limpah 

rahmat dan izin-Nya jua kita dapat sama-
sama hadir pada pagi ini bersidang bagi 
hari kelapan dalam Mesyuarat Pertama 

dari Musim Permesyuaratan Kesembilan 
Belas Majlis Mesyuarat Negara.  
 
Selawat dan salam ke atas Junjungan 
Besar kita  َم وَسَلى عَلَيْهِ   ُ اللّٰه د  صَلَّى  مُحَمَّ ي   kaum نَب ِ
kerabat, para sahabat serta pengikut-
pengikut Baginda yang taat lagi setia 
hingga ke akhir zaman. 
 
Ahli-Ahli Yang Berhormat. Persidangan 
Majlis Mesyuarat Negara masih lagi 
membahaskan Rang Undang-Undang 
(2023) Perbekalan, 2023/2024 yang 
telah dicadangkan oleh Yang Berhormat 
Menteri di Jabatan Perdana Menteri dan 
Menteri Kewangan dan Ekonomi II.  
 
Bagi membolehkan kita meneruskan 
urusan-urusan kita selanjutnya dalam 
meneliti dan membahaskan tajuk-tajuk 
yang terdapat dalam Rang Undang-
Undang ini, saya ingin menangguhkan 
Persidangan Majlis Mesyuarat Negara ini 
dan kita bersidang di peringkat 
Jawatankuasa.  
 

(Majlis Mesyuarat ditangguhkan) 
 

(Mesyuarat bersidang sebagai 
Jawatankuasa) 

 
Yang Berhormat Pengerusi:

حْيم   بِسْمِ   نِ الرَّ حْم  َٰ ِ الرَّ كَاتُهُ   اللّٰه ر  ب   اِلله و 
ُ
ة حْم  ر  لَيْكُمْ و  مُ ع  لا  السَّ

Ahli-Ahli Yang Berhormat. Sekarang 
Majlis bersidang di peringkat 
Jawatankuasa sepenuhnya bagi 
menimbangkan Rang Undang-Undang 
(2023) Perbekalan, 2023/2024 satu per 
satu yang telah dicadangkan oleh Yang 
Berhormat Menteri di Jabatan Perdana 
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Yang Berhormat Pehin Orang Kaya Johan 
Pahlawan Dato Seri Setia Awang Haji 
Adanan bin Begawan Pehin Siraja Khatib  
Dato Seri Setia Haji Mohd. Yusuf, PSNB., 
DPMB., PHBS., PJK., PIKB., PKL. 
 
Yang Berhormat Pehin Orang Kaya 
Indera Pahlawan Dato Seri Setia Haji 
Awang Suyoi bin Haji Osman, PSNB., 
DPMB., PJK., PIKB., PKL. 
 
AHLI YANG DILANTIK ORANG-
ORANG YANG TELAH MENCAPAI 
KECEMERLANGAN: 
 
Yang Berhormat Dayang Hajah Safiah 
binti Sheikh Haji Abd Salam. 
 
Yang Berhormat Awang Lau How Teck. 
 
Yang Berhormat Dayang Chong Chin 
Yee. 
 
Yang Berhormat Dr. Awang Haji Mahali 
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Bostaman bin Haji Zainal Abidin. 
 
Yang Berhormat Dayang Hajah 
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Yang Berhormat Pengiran Haji Isa bin 
Pengiran Haji Aliuddin. 
 
AHLI YANG DILANTIK MEWAKILI 
DAERAH-DAERAH: 
 
Yang Berhormat Awang Amran bin Haji 
Maidin, Penghulu Mukim Lumapas -
Daerah Brunei dan Muara. 

Yang Berhormat Awang Lawi bin Haji 
Lamat, Ketua Kampung Subok - Daerah 
Brunei dan Muara. 
 
Yang Berhormat Awang Zainol bin Haji 
Mohamed, Ketua Kampung Putat - 
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Yang Berhormat Awang Mohammad bin 
Abdullah @ Lim Swee Ann, Ketua 
Kampong Bukit Sawat – Daerah Belait. 
 
Yang Berhormat Awang Haji Mohamad 
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urusan-urusan kita selanjutnya dalam 
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yang terdapat dalam Rang Undang-
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Menteri dan Menteri Kewangan dan 
Ekonomi II. Sebelum Mesyuarat 
Jawatankuasa ini disambung semula 
untuk membahaskan Tajuk Kementerian 
Pendidikan, saya difahamkan bahawa 
ada sebilangan Ahli Yang Berhormat 
memaklumkan bahawa ada soalan-
soalan yang disampaikan oleh mereka 
tidak diberi jawapan atau tidak diberi 
penerangan yang jelas dan sepenuhnya 
oleh Ahli Yang Berhormat berkenaan. 
 
Oleh yang demikian itu, saya ingin 
menasihatkan Yang Berhormat Menteri 
yang berkenaan, ada baiknya 
menyampaikan jawapan soalan-soalan 
yang belum diberi jawapan atau tidak 
dijawab dengan sepenuhnya itu dihantar 
secara bersurat ataupun bertulis. Ini 
membolehkan Ahli-Ahli Yang Berhormat 
Menteri yang berkenaan menjawab 
dengan jelas dan teratur secara bertulis. 
 
Sebagaimana yang kita ketahui salah 
satu daripadanya, saya kira kekuatan 
sistem Majlis Mesyuarat kita ialah 
bahawa Yang Berhormat Menteri-Menteri 
yang sendiri hadir dalam Majlis 
Mesyuarat ini dan Yang Berhormat 
Menteri-Menteri berkenaan bersedia 
menjawab soalan mengenai hala                      
tuju kementerian masing-masing 
terutamanya mengenai belanjawan 
kementerian-kementerian mereka.  
 
Saya kira, tidaklah menjadi kesalahan 
kalau sekiranya Yang Berhormat Menteri 
yang berkenaan menulis kepada Ahli-Ahli 
Yang Berhormat dan soalan-soalan yang 
berkenaan itu dijawab sepenuhnya. Saya 
nasihatkan supaya perkara ini akan dapat 

kita selesaikan secara terbuka dan 
tidaklah menjadi perkara yang akan 
berulang-ulang pada tahun-tahun yang 
akan datang. 
 
Saya percaya, tidak mungkin bagi Yang 
Berhormat Menteri-Menteri berkenaan ini 
menjawab setiap soalan dalam Dewan ini 
secara tepat. Saya faham, bahawa saya 
juga pernah duduk dalam kabinet dan 
saya merasakan bahawa tidaklah 
mungkin seorang Yang Berhormat 
Menteri itu mengetahui secara 
mendalam dari ‘A’ sehingga ‘Z’ apa yang 
terjadi dalam kementeriannya. 
 
Setentunya ia memerlukan pertolongan 
daripada pegawai-pegawainya bagi 
menghuraikan beberapa perkara yang 
mungkin tersilap perhatian ataupun tidak 
terperhati olehnya, maklumlah kita ini 
adalah manusia. Jadi berkat kita faham 
memahami kedudukan kita masing-
masing, maka saya kira perkara ini kita 
akan dapat selesaikan dengan saksama. 
 
Ahli-Ahli Yang Berhormat. Yang 
Berhormat Menteri di Jabatan Perdana 
Menteri dan Menteri Pertahanan II ingin 
mengemukakan kenyataan ataupun 
jawapan-jawapan lanjut terhadap 
beberapa soalan Ahli Yang Berhormat 
yang belum sempat dijawabnya. Ini juga 
satu cara baharu perkara-perkara yang 
ditanyakan itu dapat dijawab dalam 
Dewan ini. Silakan Yang Berhormat. 
 
Yang Berhormat Menteri di Jabatan 
Perdana Menteri dan Menteri 
Pertahanan II: Terima kasih Yang 
Berhormat Pengerusi  ِن حْم  َٰ ِ الرَّ حْيم بِسْمِ اللّٰه الرَّ
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فِ  َ شْْ
َ
أ عَلََّٰ  مُ 

َ
لَ وَالسَّ ةُ 

َ
لَ وَالصَّ  ، نَ مِي 

َ
عَال

ْ
ال رَبِّ  لِلِّٰ  حَمْدُ 

ْ
 اَل

وَصَحْبِهِ  آلِهِ  وَعَلََّٰ  دٍ  مُحَمَّ دِنَا  سَيِّ  ، نَ مُرْسَلِي 
ْ
وَال نْبِيَاءِ 

َ ْ
 الْ

نَ  جْمَعِي 
َ
  أ

 
Terima kasih atas peluang yang diberikan 
oleh Yang Berhormat Pengerusi untuk 
kaola sebenarnya menambah jawapan 
dari soalan yang disampaikan oleh Yang 
Berhormat Awang Haji Mohd. Salleh bin 
Haji Othman pada hari Sabtu, 11hb. Mac 
2023 sesi pagi iaitu bekaitan isu human 
trafficking. 

Lebih dahulu kaola mengucapkan terima 
kasih atas soalan Yang Berhormat 
berkenaan iaitu jika ada kes-kes human 
trafficking yang menjadi mangsa dadah 
berikutan penipuan di laman sosial atau 
cyber atau sebagainya yang melibatkan 
warganegara Brunei Darussalam di luar 
negara. Secara dasarnya, soalan ini 
melibatkan dua isu jenayah yang berbeza 
iaitu isu pemerdagangan orang dan isu 
penyeludupan dadah melalui ‘keldai 
dadah’ atau drug mules. 
  
Izinkan kaola untuk memberi 
penerangan lebih dahulu mengenai isu 
drug mules. Kes terakhir yang melibatkan 
warganegara Brunei Darussalam yang 
direkrut menjadi ‘keldai dadah’ adalah 
pada tahun 2009. Semenjak kes 
tersebut, Biro Kawalan Narkotik (BKN) 
dan agensi-agensi penguatkuasaan yang 
lain telah mengambil tindakan yang 
sewajarnya dalam meningkatkan 
kesedaran awam dan memberikan 
panduan kepada penuntut-penuntut 
sekolah, ibu bapa dan penjaga serta 
orang ramai mengenai modus operandi 
sindiket antarabangsa melalui taklimat, 

promosi di media cetak dan elektronik, 
pengedaran risalah, mempamerkan 
poster di tempat-tempat strategik dan 
lain-lain.  
 

لِلّٰه     مْدُ  ح 
ْ
ل
َ
 dengan adanya usaha-usaha  أ

secara pendekatan whole of nation 
tersebut, negara tidak ada mencatatkan 
sebarang kes berkaitan warga tempatan 
yang digunakan menjadi drug mules                
 di luar negara khususnya berikutan 
penipuan di laman sosial atau cyber.  

Seterusnya menyentuh mengenai isu 
jenayah pemerdagangan orang pula, 
jenayah tersebut berlainan daripada isu 
drug mules, kerana ia melibatkan 
eksploitasi terhadap pekerja-pekerja 
asing atau mangsa yang dibawa masuk 
ke negara-negara tertentu tanpa izin dan 
kemahuan mereka. 
 
Dalam hal ini, satu jawatankuasa telah 
ditubuhkan bagi menangani isu 
Antipemerdagangan orang iaitu 
Jawatankuasa Kebangsaan bagi Anti 
pemerdangangan Orang, yang 
dipengerusikan oleh Jabatan Perdana 
Menteri, yang ahli-ahlinya terdiri 
daripada Kementerian Hal Ehwal Luar 
Negeri, Kementerian Hal Ehwal Dalam 
Negeri, Pejabat Peguam Negara, 
Pasukan Polis Diraja Brunei, Jabatan 
Kastam dan Eksais Diraja, Jabatan 
Imigresen dan Pendaftaran Kebangsaan, 
Jabatan Buruh dan Jabatan 
Pembangunan Masyarakat. 
 
Pada masa ini, terdapat 2 kes 
pemerdagangan orang yang sedang 
dalam proses pendakwaan. Isu 
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فِ  َ شْْ
َ
أ عَلََّٰ  مُ 

َ
لَ وَالسَّ ةُ 

َ
لَ وَالصَّ  ، نَ مِي 

َ
عَال

ْ
ال رَبِّ  لِلِّٰ  حَمْدُ 

ْ
 اَل

وَصَحْبِهِ  آلِهِ  وَعَلََّٰ  دٍ  مُحَمَّ دِنَا  سَيِّ  ، نَ مُرْسَلِي 
ْ
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َ ْ
 الْ

نَ  جْمَعِي 
َ
  أ
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dari soalan yang disampaikan oleh Yang 
Berhormat Awang Haji Mohd. Salleh bin 
Haji Othman pada hari Sabtu, 11hb. Mac 
2023 sesi pagi iaitu bekaitan isu human 
trafficking. 

Lebih dahulu kaola mengucapkan terima 
kasih atas soalan Yang Berhormat 
berkenaan iaitu jika ada kes-kes human 
trafficking yang menjadi mangsa dadah 
berikutan penipuan di laman sosial atau 
cyber atau sebagainya yang melibatkan 
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pada tahun 2009. Semenjak kes 
tersebut, Biro Kawalan Narkotik (BKN) 
dan agensi-agensi penguatkuasaan yang 
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sewajarnya dalam meningkatkan 
kesedaran awam dan memberikan 
panduan kepada penuntut-penuntut 
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promosi di media cetak dan elektronik, 
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poster di tempat-tempat strategik dan 
lain-lain.  
 

لِلّٰه     مْدُ  ح 
ْ
ل
َ
 dengan adanya usaha-usaha  أ

secara pendekatan whole of nation 
tersebut, negara tidak ada mencatatkan 
sebarang kes berkaitan warga tempatan 
yang digunakan menjadi drug mules                
 di luar negara khususnya berikutan 
penipuan di laman sosial atau cyber.  
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jenayah pemerdagangan orang pula, 
jenayah tersebut berlainan daripada isu 
drug mules, kerana ia melibatkan 
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ke negara-negara tertentu tanpa izin dan 
kemahuan mereka. 
 
Dalam hal ini, satu jawatankuasa telah 
ditubuhkan bagi menangani isu 
Antipemerdagangan orang iaitu 
Jawatankuasa Kebangsaan bagi Anti 
pemerdangangan Orang, yang 
dipengerusikan oleh Jabatan Perdana 
Menteri, yang ahli-ahlinya terdiri 
daripada Kementerian Hal Ehwal Luar 
Negeri, Kementerian Hal Ehwal Dalam 
Negeri, Pejabat Peguam Negara, 
Pasukan Polis Diraja Brunei, Jabatan 
Kastam dan Eksais Diraja, Jabatan 
Imigresen dan Pendaftaran Kebangsaan, 
Jabatan Buruh dan Jabatan 
Pembangunan Masyarakat. 
 
Pada masa ini, terdapat 2 kes 
pemerdagangan orang yang sedang 
dalam proses pendakwaan. Isu 
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pemerdagangan orang dan aktiviti 
penyalahgunaan serta pengedaran 
dadah di Negara Brunei Darussalam 
mahupun yang melibatkan sindiket 
dadah antarabangsa dinilai serius oleh 
Kerajaan Kebawah Duli Yang Maha Mulia 
Paduka Seri Baginda Sultan dan Yang    
Di-Pertuan Negara Brunei Darussalam.  
 
Oleh itu, Pasukan Polis Diraja Brunei dan 
Biro Kawalan Narkotik serta agensi-
agensi keselamatan dan penguatkuasaan 
yang lain akan terus memantau 
maklumat dan trend aktiviti-aktiviti 
jenayah seperti penyeludupan dan 
pengedaran dadah, serta 
pemerdagangan orang melalui rangkaian 
kerjasama dengan agensi-agensi 
sejawatan di peringkat serantau dan 
antarabangsa sekiranya ada kes yang 
melibatkan warganegara Brunei 
Darussalam.  
 
Sekianlah, Yang Berhormat Pengerusi 
yang dapat kaola sampaikan pada 
menjawab soalan Yang Berhormat. 
Terima kasih. 
 
Yang Berhormat Pengerusi: 
Sekarang saya persilakan Yang 
Berhormat Menteri di Jabatan Perdana 
Menteri dan Menteri Kewangan dan 
Ekonomi II. Silakan. 
 
Yang Berhormat Menteri di Jabatan 
Perdana Menteri dan Menteri 
Kewangan dan Ekonomi II: Terima 
kasih Yang Berhormat Pengerusi.        
كَاتُهُ  ر  ب   اِلله و 

ُ
ة حْم  ر  لَيْكُمْ و  مُ ع  لا  السَّ  

 

Kaola mengucapkan terima kasih atas 
keizinan Yang Berhormat Pengerusi 
untuk kaola menjawab beberapa soalan 
yang telah diajukan oleh Yang Berhormat 
Pehin Orang Kaya Laila Setia Dato Seri 
Setia Awang Haji Abd. Rahman bin Haji 
Ibrahim dan Yang Berhormat Pehin 
Orang Kaya Johan Pahlawan Dato Seri 
Setia Awang Haji Adanan bin Begawan 
Pehin Siraja Khatib Dato Seri Setia Haji 
Mohd. Yusuf yang sebelum ini belum 
sempat untuk menjawab.  
 
Pertama sekali soalan daripada Yang 
Berhormat Pehin Orang Kaya Laila Setia 
Awang Haji Abd. Rahman bin Haji 
Ibrahim mengenai jumlah belia yang 
telah menceburikan diri dalam bidang 
keusahawanan dan juga data mengenai 
kategori bisnes yang mereka ceburi.  
 
Menurut statistik terkini di Bahagian 
Pendaftaran Syarikat dan Nama 
Perniagaan (ROCBN) di Kementerian 
Kewangan dan Ekonomi, terdapat 
sebanyak 20,147 orang belia telah 
menceburi bidang keusahawanan 
sebagai pemilik perniagaan ataupun sole 
proprietorship ataupun jua rakan 
perkongsian iaitu partnership. Dari segi 
kategori bisnes yang mereka ceburi, 
kebanyakan dalam kedai runcit (retail 
trade) ataupun juga dalam wholesale 
trade dan makanan dan minuman. 
 
Dari segi belia kita melibatkan diri 
sebagai Company Directors, kebanyakan 
juga di construction sector, retail, 
wholesale trade dan juga repair of motor 
vehicles. Penglibatan sebagai 
shareholders dalam syarikat-syarikat 
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sama dalam construction sector, rental, 
leasing, makanan dan minuman. 
 
Walau bagaimanapun, statistik ini tidak 
termasuk perniagaan yang tidak 
berdaftar dan menjalankan perniagaan 
mereka secara informal melalui media 
sosial seperti Facebook atau Instagram 
dan juga yang berjual di kedai-kedai 
cube. 
 
Soalan yang kedua daripada Yang 
Berhormat Pehin Orang Kaya Laila Setia 
Dato Seri Setia Awang Haji Abdul 
Rahman bin Haji Ibrahim mengenai 
bantuan yang dihulurkan oleh 
kementerian dan agensi-agensi kerajaan 
yang lain kepada belia yang ingin 
berdikari dalam bidang perniagaan atau 
meneroka bidang-bidang yang baharu 
antaranya dalam bidang IT.  
 
Sukacita kaola mengongsikan bahawa 
melalui Darussalam Enterprise atau 
(DARe), beberapa inisiatif telah 
disediakan seperti Accelerate Bootcamp 
iaitu satu program pembangunan bagi 
membantu perniagaan di peringkat awal 
atau start-up berkembang dengan 
memanfaatkan teknologi, meningkatkan 
pelaburan dan membina modul 
perniagaan yang inovatif.  
 
Ada juga satu platform iaitu DARe LINKS 
iaitu membentuk business-to-business 
portal yang menawarkan peluang bagi 
pembekalan barangan dan perkhidmatan 
oleh Perusahaan Mikrokecil dan 
Sederhana (PMKS) tempatan untuk 
syarikat-syarikat besar di negara ini. 
Tambahan lagi, ada juga satu platform  

di bawah i-Centre untuk menyediakan 
ruang inkubasi serta kemudahan                  
Co-working bagi menggalakkan 
pencetusan idea dan strategi perniagaan 
baharu khususnya dalam kalangan start-
up.  
 
Brunei Innovation Lab adalah satu 
platform ditubuhkan dengan kerjasama 
DARe, BSP dan Datastream Digital Sdn. 
Bhd. untuk pemangkin perkembangan 
ekosistem inovasi negara yang tidak 
hanya terhad kepada teknologi maklumat 
dan komunikasi sahaja tetapi juga                     
ia merupakan inovasi terhadap 
perkembangan teknologi secara 
keseluruhan dan pembangunan 
kebolehan teknikal bagi tenaga kerja dan 
usaha orang tempatan.  
 
Tambahan lagi, ada Energy Incubation 
Cente, satu inisiatif kerjasama antara 
Jabatan Tenaga, Jabatan Perdana 
Menteri dan DARe untuk menyediakan 
sebuah program inkubasi yang 
menawarkan program latihan yang 
bersesuaian, ruang co-working, 
bimbingan serta maklumat berkenaan 
tawaran tender yang akan datang. 
 
Selain itu, pihak DARe jua telah 
membantu menjana pelaburan sejumlah 
$4.31 juta dari beberapa angel investor 
tempatan dan venture capital serantau 
melalui program Micro Bootcamp dan 
Accelerate Bootcamp untuk membantu 
start-up mendapatkan modal 
perniagaan. 
 
Untuk makluman juga, bermula pada                 
16hb. Mac sehingga 19hb. Mac 2023M, 
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pihak DARe dan BEDB akan mengadakan 
MSME Festival di Bridex, khususnya 
untuk membantu Perusahaan Mikro Kecil 
dan Sederhana (PMKS) untuk 
mempromosikan produk dan 
perkhidmatan masing-masing di samping 
mendapatkan maklumat berkenaan 
proses berkaitan perniagaan yang 
ditawarkan oleh 24 agensi kerajaan dan 
bukan kerajaan. 
 
Soalan yang ketiga yang diajukan oleh 
Yang Berhormat Pehin Orang Kaya Laila 
Setia Dato Seri Setia Awang Haji Abd. 
Rahman bin Haji Ibrahim iaitu             
mengenai bilangan perniaga tempatan 
terutamanya bumiputera yang telah 
berjaya diluluskn pinjaman mereka oleh 
Bank Usahawan dan apakah bantuan 
yang telah diberikan oleh bank tersebut 
dalam meningkatkan kemahiran 
Perusahaan Mikrol Kecil dan Sederhana 
(PMKS).?  
 
Untuk menjawab soalan tersebut, 
setakat ini, Bank Usahawan telah 
mengeluarkan pembiayaan berjumlah 
kira-kira $23 juta kepada 515 
Perusahaan Mikrokecil dan Sederhana 
(PMKS). Dari jumlah tersebut, seramai 
kira-kira 453 peniaga atau hampir 90% 
adalah terdiri dari peniaga bumiputera.  
 
Selain pada pembiayaan kewangan, 
Bank Usahawan juga memberi nasihat 
dan bimbingan kepada Perusahaan Mikro 
Kecil dan Sederhana (PMKS) 
terutamanya mengenai perkara-perkara 
asas perniagaan dan keusahawanan 
ataupun Business and Entrepreneur 
Basics and Fundamentals yang perlu ada 

atau diketahui Perusahaan Mikrokecil dan 
Sederhana (PMKS) atau pengusaha-
pengusaha tersebut. Bank Usahawan 
telah dan akan terus bekerjasama 
dengan pihak-pihak seperti DARe dan 
agensi-agensi yang berkaitan. 
  
Antara inisiatif yang telah dilaksanakan 
adalah seperti menawarkan grant 
scheme kepada Perusahaan Mikro Kecil 
dan Sederhana (PMKS). Bank Usahawan 
juga mendapatkan rujukan pelanggan 
ataupun client reference dari pihak DARe 
dan lain-lain inisiatif. 
 
Mengenai soalan peningkatan 
peruntukan daripada $309 ribu              
kepada $7.5 juta di bawah Kod 002/           
006 - Pengurusan Hasil Jabatan 
Perbendaharaan. Peningkatan 
peruntukan ini adalah disebabkan              
oleh pemindahan peruntukan bagi 
pemeliharaan sistem-sistem IT di bawah 
Tajuk SD01A - Kementerian Kewangan 
dan Ekonomi ke di bawah Tajuk SD05A - 
Jabatan Perbendaharaan iaitu bagi 
membiayai lesen sistem TAFIS One 
Common Billing System dan e-Payment 
Gateway yang dikawal di bawah Jabatan 
Perbendaharaan. 
  
Untuk makluman semua, sistem-sistem 
ini digunakan untuk memudahkan lagi 
kutipan hasil kerajaan bagi agensi-agensi 
kerajaan yang tidak mempunyai sistem 
kutipan hasil sendiri yang sebelumnya 
kutipan hasil daripada agensi-agensi 
berkenaan dibuat secara manual dan 
kurang efisien. 
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Dengan adanya sistem ini, kutipan hasil 
adalah lebih teratur, efisien dan direkod 
secara real-time, reconciliation juga akan 
dilaksanakan secara automatic melalui 
sistem-sistem tersebut. Dalam masa 
yang sama, dengan adanya sistem-
sistem ini, ia juga akan dapat 
mengurangkan isu tunggakan hasil. 
 
Kaola ingin menjawab satu soalan yang 
diajukan oleh Yang Berhormat Pehin 
Orang Kaya Johan Pahlawan Dato Seri 
Setia Awang Haji Adanan bin Begawan 
Pehin Siraja Khatib Dato Seri Setia Haji 
Mohd. Yusuf iaitu untuk meneliti semula 
kadar Lesen Perniagaan Tahunan. 
 
Untuk menjawab soalan yang 
dicadangkan oleh Yang Berhormat, 
Kementerian Kewangan dan Ekonomi 
juga menyedari kepentingan Lesen 
Perniagaan Tahunan ini dari segi 
pelbagai aspek terutama dari segi kadar, 
affordability peniaga tempatan, 
penguatkuasaan dan sebagainya.               
 ُ اللّٰه اء   ش   Kementerian Kewangan dan إِنْ 
Ekonomi akan berbincang dengan 
beberapa agensi yang berkepentingan 
untuk meneliti perkara ini.  
 
Soalan yang kedua daripada Yang 
Berhormat Pehin Orang Kaya Johan 
Pahlawan Dato Seri Setia Awang Haji 
Adanan bin Begawan Pehin Siraja Khatib 
Dato Seri Setia Haji Mohd. Yusuf adalah 
berhubung dengan Key Performance 
Indicator (KPI) yang dilaporkan dalam 
rang anggaran perbelanjaan di bawah 
Tajuk SD05A - Jabatan Perbendaharaan. 
 

Sukacita kaola memberikan sedikit 
penerangan mengenai KPI berkenaan 
iaitu adalah untuk menyukat peratus 
pengurangan tunggakan hasil. Oleh yang 
demikian, sememangnya sasaran yang 
ditetapkan perlulah meningkat untuk 
menunjukkan adanya pengurangan 
dalam tunggakan hasil kerajaan dari 
tahun ke setahun.   
 
Untuk makluman, setakat                        
31hb. Disember 2022 Jabatan 
Perbendaharaan telah melebihi sasaran 
dengan berjaya mengurangkan 3% 
tunggakan hasil berbanding tunggakan 
dari Tahun Kewangan 2021/2022 iaitu 
daripada $731.6 juta kepada $712.5 juta.   
 
Dalam hal ini pihak kerajaan akan secara 
berterusan meneliti langkah-langkah 
serta inisiatif-inisiatif bagi mengukuhkan 
dan memperkesankan pengurusan 
kutipan hasil kerajaan bagi menampung 
keperluan perbelanjaan kerajaan. 
 
Kaola ingin menjawab 2 soalan atau 
cadangan Yang Berhormat Pehin Orang 
Kaya Laila Setia Dato Seri Setia Awang 
Haji Abd. Rahman bin Haji Ibrahim dan 
Yang Berhormat Pehin Orang Kaya Johan 
Pahlawan Dato Seri Setia Awang Haji 
Adanan bin Begawan Pehin Siraja Khatib 
Dato Seri Setia Haji Mohd. Yusuf yang 
berhubung kait dengan pihak Brunei 
Darussalam Central Bank.   
 
Cadangan Yang Berhormat bagi pihak 
pengawal selia dan players dalam sektor 
perbankan untuk mengurangkan kadar 
faedah pinjaman merangsang aktiviti 
ekonomi negara ini.  Secara umumnya 
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Mengenai soalan peningkatan 
peruntukan daripada $309 ribu              
kepada $7.5 juta di bawah Kod 002/           
006 - Pengurusan Hasil Jabatan 
Perbendaharaan. Peningkatan 
peruntukan ini adalah disebabkan              
oleh pemindahan peruntukan bagi 
pemeliharaan sistem-sistem IT di bawah 
Tajuk SD01A - Kementerian Kewangan 
dan Ekonomi ke di bawah Tajuk SD05A - 
Jabatan Perbendaharaan iaitu bagi 
membiayai lesen sistem TAFIS One 
Common Billing System dan e-Payment 
Gateway yang dikawal di bawah Jabatan 
Perbendaharaan. 
  
Untuk makluman semua, sistem-sistem 
ini digunakan untuk memudahkan lagi 
kutipan hasil kerajaan bagi agensi-agensi 
kerajaan yang tidak mempunyai sistem 
kutipan hasil sendiri yang sebelumnya 
kutipan hasil daripada agensi-agensi 
berkenaan dibuat secara manual dan 
kurang efisien. 
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Dengan adanya sistem ini, kutipan hasil 
adalah lebih teratur, efisien dan direkod 
secara real-time, reconciliation juga akan 
dilaksanakan secara automatic melalui 
sistem-sistem tersebut. Dalam masa 
yang sama, dengan adanya sistem-
sistem ini, ia juga akan dapat 
mengurangkan isu tunggakan hasil. 
 
Kaola ingin menjawab satu soalan yang 
diajukan oleh Yang Berhormat Pehin 
Orang Kaya Johan Pahlawan Dato Seri 
Setia Awang Haji Adanan bin Begawan 
Pehin Siraja Khatib Dato Seri Setia Haji 
Mohd. Yusuf iaitu untuk meneliti semula 
kadar Lesen Perniagaan Tahunan. 
 
Untuk menjawab soalan yang 
dicadangkan oleh Yang Berhormat, 
Kementerian Kewangan dan Ekonomi 
juga menyedari kepentingan Lesen 
Perniagaan Tahunan ini dari segi 
pelbagai aspek terutama dari segi kadar, 
affordability peniaga tempatan, 
penguatkuasaan dan sebagainya.               
 ُ اللّٰه اء   ش   Kementerian Kewangan dan إِنْ 
Ekonomi akan berbincang dengan 
beberapa agensi yang berkepentingan 
untuk meneliti perkara ini.  
 
Soalan yang kedua daripada Yang 
Berhormat Pehin Orang Kaya Johan 
Pahlawan Dato Seri Setia Awang Haji 
Adanan bin Begawan Pehin Siraja Khatib 
Dato Seri Setia Haji Mohd. Yusuf adalah 
berhubung dengan Key Performance 
Indicator (KPI) yang dilaporkan dalam 
rang anggaran perbelanjaan di bawah 
Tajuk SD05A - Jabatan Perbendaharaan. 
 

Sukacita kaola memberikan sedikit 
penerangan mengenai KPI berkenaan 
iaitu adalah untuk menyukat peratus 
pengurangan tunggakan hasil. Oleh yang 
demikian, sememangnya sasaran yang 
ditetapkan perlulah meningkat untuk 
menunjukkan adanya pengurangan 
dalam tunggakan hasil kerajaan dari 
tahun ke setahun.   
 
Untuk makluman, setakat                        
31hb. Disember 2022 Jabatan 
Perbendaharaan telah melebihi sasaran 
dengan berjaya mengurangkan 3% 
tunggakan hasil berbanding tunggakan 
dari Tahun Kewangan 2021/2022 iaitu 
daripada $731.6 juta kepada $712.5 juta.   
 
Dalam hal ini pihak kerajaan akan secara 
berterusan meneliti langkah-langkah 
serta inisiatif-inisiatif bagi mengukuhkan 
dan memperkesankan pengurusan 
kutipan hasil kerajaan bagi menampung 
keperluan perbelanjaan kerajaan. 
 
Kaola ingin menjawab 2 soalan atau 
cadangan Yang Berhormat Pehin Orang 
Kaya Laila Setia Dato Seri Setia Awang 
Haji Abd. Rahman bin Haji Ibrahim dan 
Yang Berhormat Pehin Orang Kaya Johan 
Pahlawan Dato Seri Setia Awang Haji 
Adanan bin Begawan Pehin Siraja Khatib 
Dato Seri Setia Haji Mohd. Yusuf yang 
berhubung kait dengan pihak Brunei 
Darussalam Central Bank.   
 
Cadangan Yang Berhormat bagi pihak 
pengawal selia dan players dalam sektor 
perbankan untuk mengurangkan kadar 
faedah pinjaman merangsang aktiviti 
ekonomi negara ini.  Secara umumnya 
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kaola menjawab bagi pihak Brunei 
Darussalam Central Bank, kadar 
pembiayaan yang ditawarkan oleh bank-
bank ditetapkan oleh bank individu 
masing-masing berdasarkan kepada 
pelbagai kriteria.   
 
Selain itu, penetapan kadar-kadar 
pembiayaan ini juga mengambil kira 
struktur kos bank masing-masing dalam 
mentadbir operasi perbankan. Dalam 
masa yang sama, Brunei Darussalam 
Central Bank juga telah membuat kajian 
bagi meneliti kadar-kadar pembiayaan 
bank yang ditawarkan kepada sektor 
korporat dan PMKS.   
 
Hasil daripada kajian tersebut khususnya 
bagi pembiayaan kepada sektor korporat 
dalam tempoh 4 tahun kebelakangan ini 
dari tahun 2019 ke tahun 2022, kadar 
yang kerap diberikan adalah pada 
lingkungan 5% hingga 6%.  Pada tahun 
2018, kadar faedah yang banyak 
diberikan bagi pembiayaan sektor 
korporat dari 6% hingga 7%.  Ada 
penurunan dari 6% ke 7% pada tahun 
2018 kepada 5% ke 6% dari tahun 
2019/2022. 
 
Manakala bagi sektor PMKS ini pula, 
dalam tempoh 2 tahun kebelakangan 
dari tahun 2021 ke tahun 2022, kadar 
faedah purata adalah antara 5.9% 
sehingga 6.2%.  Kadar yang paling 
rendah direkodkan pada tahun 2022 
adalah 3.4% iaitu penurunan dari 3.7% 
pada tahun 2021, yang paling tinggi 
adalah 9.6% iaitu penurunan dari 9.9% 
pada tahun 2021. 
 

Akhir sekali ialah, soalan daripada Yang 
Berhormat Pehin Orang Kaya Johan 
Pahlawan Dato Seri Setia Awang Haji 
Adanan bin Begawan Pehin Siraja Khatib 
Dato Seri Setia Haji Mohd. Yusuf 
menyarankan supaya regulator untuk 
lebih fleksibel bagi menggalakkan mana-
mana institusi kewangan untuk benar-
benar membantu, memudahkan 
pinjaman kewangan kepada syarikat-
syarikat terutama MSME.   
 
Secara amnya untuk menjawab soalan ini 
BDCB (Brunei Darussalam Central Bank) 
tidak mempunyai sebarang peraturan 
untuk menyekat bank-bank untuk 
memberikan sebarang pinjaman kepada 
perusahaan-perusahaan seperti PMKS.   
 
Peminjam yang mempunyai gaji bulanan 
bersih di bawah $1,750.00 sebulan 
dikecualikan daripada peraturan Total 
Debt Service Ratio (TDSR) untuk 
memastikan mereka mempunyai akses 
kepada pembiayaan mengikut budi 
bicara bank atau syarikat kewangan.   
 
Pada Oktober tahun 2015, Brunei 
Darussalam Central Bank telah 
memberikan kelonggaran terhadap notis 
Total Debt Service Ratio (TDSR) 
terutamanya bagi para peniaga yang 
pendapatannya bukan tetap seperti 
pendapatan sewa dan perniagaan yang 
lain boleh diambil kira dalam pengiraan 
pendapatan bulanan bersih tertakluk 
kepada syarat-syarat tertentu.   
 
Pada 10hb. Ogos 2017 BDCB telah 
meminda notis Total Debt Service Ratio 
(TDSR) dan membolehkan bank-bank 
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tersebut, Perbadanan TAIB, untuk 
meningkatkan had TDSR daripada 60% 
kepada 70% khusus untuk membiayai 
pembinaan atau pembelian hartanah 
seperti rumah.  Mulai 9hb. November 
2017M, TDSR bagi peminjam yang 
bergaji bersih melebihi $10 ribu diberi 
kelonggaran untuk melebihi had 60%.   
 
Walau bagaimanapun, ini adalah 
tertakluk kepada dasar dalaman bank, 
mengikut jua dengan pinjaman 
pembiayaan yang dijamin sepenuhnya 
dan pinjaman pembiayaan ekuiti gadai 
janji ataupun mortgage equity. Itu 
sahaja yang dapat kaola jawab bagi 
soalan yang diajukan.  Terima kasih. 
 
Yang Berhormat Pengerusi: Terima 
kasih kepada dua orang Yang Berhormat 
Menteri berkenaan dengan keterangan 
lanjut yang diberikan.  
 
Ahli-Ahli Yang Berhormat. Sebagaimana 
yang telah kita maklumi pada hari Sabtu 
lepas, Mesyuarat Jawatankuasa telah 
mula membincangkan Tajuk 
Kementerian Pendidikan. Yang 
Berhormat Menteri Pendidikan telah 
selesai membentangkan mukadimahnya 
tentang hala tuju dalam penyediaan 
Belanjawan Kementerian Pendidikan dan 
institusi-institusi di bawahnya bagi Tahun 
Kewangan 2023/2024. 
 
Ahli-Ahli Yang Berhormat, bersama saya 
ada senarai nama Ahli Yang Berhormat 
khususnya yang telah memberi notis 
awal untuk ikut serta dalam 
membahaskan Tajuk Kementerian 
Pendidikan ini. Saya mulakan dengan 

mempersilakan Yang Berhormat Awang 
Abdul Aziz bin Haji Hamdan. 
 
Yang Berhormat Awang Abdul Aziz 
bin Haji Hamdan: Terima kasih. Yang 
Berhormat Pengerusi.  
 

حْيم نِ الرَّ حْم  َٰ ِ الرَّ مُ  بِسْمِ اللّٰه لا  كَاتُهُ السَّ ر  ب   اِلله و 
ُ
ة حْم  ر  لَيْكُمْ و  ع    

Kaola mengucapkan tahniah dan terima 
kasih atas mukadimah Yang Berhormat 
Menteri Pendidikan yang berinformasi 
tentang hala tuju dan perancangan 
kemajuan sistem pendidikan di Negara 
Brunei Darussalam yang telah pun 
diterangkan pada hari Sabtu yang lalu, 
11hb. Mac 2023.
 
Dalam kesempatan ini, kaola ingin 
mengucapkan jutaan terima kasih 
kepada para guru atas jasa mereka 
mendidik anak-anak watan sehingga 
berjaya dan tidak terkecuali abiskaola 
yang beroleh manfaat daripada 
pengorbanan para guru sehinggalah 
berpeluang berada di dalam Dewan yang 
mulia ini sebagai Ahli Yang Berhormat: 
 
1. Kaola ingin menyentuh di bawah 

Tajuk SF01A – Jabatan Kementerian 
Pendidikan berkenaan dengan 
penyertaan penuntut-penuntut 
dalam acara Sambutan Ulang Tahun 
Hari Keputeraan Kebawah Duli Yang 
Maha Mulia Paduka Seri Baginda 
Sultan dan Yang Di-Pertuan Negara 
Brunei Darussalam dalam Majlis 
Ramah Mesra dan Junjung Ziarah 
bersama rakyat dan penduduk.   
 
Penyertaan penuntut-penuntut 
sekolah terutama sekali 
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kaola menjawab bagi pihak Brunei 
Darussalam Central Bank, kadar 
pembiayaan yang ditawarkan oleh bank-
bank ditetapkan oleh bank individu 
masing-masing berdasarkan kepada 
pelbagai kriteria.   
 
Selain itu, penetapan kadar-kadar 
pembiayaan ini juga mengambil kira 
struktur kos bank masing-masing dalam 
mentadbir operasi perbankan. Dalam 
masa yang sama, Brunei Darussalam 
Central Bank juga telah membuat kajian 
bagi meneliti kadar-kadar pembiayaan 
bank yang ditawarkan kepada sektor 
korporat dan PMKS.   
 
Hasil daripada kajian tersebut khususnya 
bagi pembiayaan kepada sektor korporat 
dalam tempoh 4 tahun kebelakangan ini 
dari tahun 2019 ke tahun 2022, kadar 
yang kerap diberikan adalah pada 
lingkungan 5% hingga 6%.  Pada tahun 
2018, kadar faedah yang banyak 
diberikan bagi pembiayaan sektor 
korporat dari 6% hingga 7%.  Ada 
penurunan dari 6% ke 7% pada tahun 
2018 kepada 5% ke 6% dari tahun 
2019/2022. 
 
Manakala bagi sektor PMKS ini pula, 
dalam tempoh 2 tahun kebelakangan 
dari tahun 2021 ke tahun 2022, kadar 
faedah purata adalah antara 5.9% 
sehingga 6.2%.  Kadar yang paling 
rendah direkodkan pada tahun 2022 
adalah 3.4% iaitu penurunan dari 3.7% 
pada tahun 2021, yang paling tinggi 
adalah 9.6% iaitu penurunan dari 9.9% 
pada tahun 2021. 
 

Akhir sekali ialah, soalan daripada Yang 
Berhormat Pehin Orang Kaya Johan 
Pahlawan Dato Seri Setia Awang Haji 
Adanan bin Begawan Pehin Siraja Khatib 
Dato Seri Setia Haji Mohd. Yusuf 
menyarankan supaya regulator untuk 
lebih fleksibel bagi menggalakkan mana-
mana institusi kewangan untuk benar-
benar membantu, memudahkan 
pinjaman kewangan kepada syarikat-
syarikat terutama MSME.   
 
Secara amnya untuk menjawab soalan ini 
BDCB (Brunei Darussalam Central Bank) 
tidak mempunyai sebarang peraturan 
untuk menyekat bank-bank untuk 
memberikan sebarang pinjaman kepada 
perusahaan-perusahaan seperti PMKS.   
 
Peminjam yang mempunyai gaji bulanan 
bersih di bawah $1,750.00 sebulan 
dikecualikan daripada peraturan Total 
Debt Service Ratio (TDSR) untuk 
memastikan mereka mempunyai akses 
kepada pembiayaan mengikut budi 
bicara bank atau syarikat kewangan.   
 
Pada Oktober tahun 2015, Brunei 
Darussalam Central Bank telah 
memberikan kelonggaran terhadap notis 
Total Debt Service Ratio (TDSR) 
terutamanya bagi para peniaga yang 
pendapatannya bukan tetap seperti 
pendapatan sewa dan perniagaan yang 
lain boleh diambil kira dalam pengiraan 
pendapatan bulanan bersih tertakluk 
kepada syarat-syarat tertentu.   
 
Pada 10hb. Ogos 2017 BDCB telah 
meminda notis Total Debt Service Ratio 
(TDSR) dan membolehkan bank-bank 
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tersebut, Perbadanan TAIB, untuk 
meningkatkan had TDSR daripada 60% 
kepada 70% khusus untuk membiayai 
pembinaan atau pembelian hartanah 
seperti rumah.  Mulai 9hb. November 
2017M, TDSR bagi peminjam yang 
bergaji bersih melebihi $10 ribu diberi 
kelonggaran untuk melebihi had 60%.   
 
Walau bagaimanapun, ini adalah 
tertakluk kepada dasar dalaman bank, 
mengikut jua dengan pinjaman 
pembiayaan yang dijamin sepenuhnya 
dan pinjaman pembiayaan ekuiti gadai 
janji ataupun mortgage equity. Itu 
sahaja yang dapat kaola jawab bagi 
soalan yang diajukan.  Terima kasih. 
 
Yang Berhormat Pengerusi: Terima 
kasih kepada dua orang Yang Berhormat 
Menteri berkenaan dengan keterangan 
lanjut yang diberikan.  
 
Ahli-Ahli Yang Berhormat. Sebagaimana 
yang telah kita maklumi pada hari Sabtu 
lepas, Mesyuarat Jawatankuasa telah 
mula membincangkan Tajuk 
Kementerian Pendidikan. Yang 
Berhormat Menteri Pendidikan telah 
selesai membentangkan mukadimahnya 
tentang hala tuju dalam penyediaan 
Belanjawan Kementerian Pendidikan dan 
institusi-institusi di bawahnya bagi Tahun 
Kewangan 2023/2024. 
 
Ahli-Ahli Yang Berhormat, bersama saya 
ada senarai nama Ahli Yang Berhormat 
khususnya yang telah memberi notis 
awal untuk ikut serta dalam 
membahaskan Tajuk Kementerian 
Pendidikan ini. Saya mulakan dengan 

mempersilakan Yang Berhormat Awang 
Abdul Aziz bin Haji Hamdan. 
 
Yang Berhormat Awang Abdul Aziz 
bin Haji Hamdan: Terima kasih. Yang 
Berhormat Pengerusi.  
 

حْيم نِ الرَّ حْم  َٰ ِ الرَّ مُ  بِسْمِ اللّٰه لا  كَاتُهُ السَّ ر  ب   اِلله و 
ُ
ة حْم  ر  لَيْكُمْ و  ع    

Kaola mengucapkan tahniah dan terima 
kasih atas mukadimah Yang Berhormat 
Menteri Pendidikan yang berinformasi 
tentang hala tuju dan perancangan 
kemajuan sistem pendidikan di Negara 
Brunei Darussalam yang telah pun 
diterangkan pada hari Sabtu yang lalu, 
11hb. Mac 2023.
 
Dalam kesempatan ini, kaola ingin 
mengucapkan jutaan terima kasih 
kepada para guru atas jasa mereka 
mendidik anak-anak watan sehingga 
berjaya dan tidak terkecuali abiskaola 
yang beroleh manfaat daripada 
pengorbanan para guru sehinggalah 
berpeluang berada di dalam Dewan yang 
mulia ini sebagai Ahli Yang Berhormat: 
 
1. Kaola ingin menyentuh di bawah 

Tajuk SF01A – Jabatan Kementerian 
Pendidikan berkenaan dengan 
penyertaan penuntut-penuntut 
dalam acara Sambutan Ulang Tahun 
Hari Keputeraan Kebawah Duli Yang 
Maha Mulia Paduka Seri Baginda 
Sultan dan Yang Di-Pertuan Negara 
Brunei Darussalam dalam Majlis 
Ramah Mesra dan Junjung Ziarah 
bersama rakyat dan penduduk.   
 
Penyertaan penuntut-penuntut 
sekolah terutama sekali 
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persembahan khas Kehadapan Majlis 
Kebawah Duli Yang Maha Mulia 
Paduka Seri Baginda Sultan dan Yang 
Di-Pertuan Negara Brunei 
Darussalam adalah penting sebagai 
wadah bagi mewujudkan rasa 
kesetiaan dan ketaatan yang tidak 
berbelah bahagi kepada raja.   
 
Sehubungan itu, kaola 
mencadangkan agar pihak 
Kementerian Pendidikan dapat 
menyerapkan aktiviti penyertaan 
penuntut-penuntut sekolah bagi 
acara-acara nasional dan 
(kebangsaan) sebagai satu subjek 
khusus ke arah pembelajaran bagi 
meningkatkan semangat ‘kekitaan’ 
(sense of belonging) dalam kalangan 
penuntut dan pelajar.; 
 

2. Menyentuh soal pelajar-pelajar bagi 
Tahun 1 hingga Tahun 7 yang 
dikategorikan dalam pelajaran khas 
yang sistem pembelajaran 
menggunakan Kaedah Gabungan 
Bunyi Kata iaitu (KGBK) dan akan 
diserapkan ke pendidikan secara 
formal bersama pelajar-pelajar yang 
lain bermula pada Tahun 8 bagi 
menghadapi Peperiksaan Pencarian 
Pelajar SPE. Kaola ingin tahu apakah 
keberkesanan pembelajaran KGBK ini 
dan apakah ada kaedah-kaedah yang 
lain seperti kaedah pembelajaran 
berasas kemahiran, skill learning, 
dapat digunakan dalam pelajaran 
khas selain KGBK?; 
 

3. Kaola ingin menyentuh di bawah 
Tajuk SF04A - Universiti Teknologi 

Brunei berkenaan dengan kursus-
kursus yang disediakan. Terdapat 
isu-isu yang disuarakan oleh para 
mahasiswa/mahasiswi berkenaan 
dengan kursus dalam bidang 
petroleum. Kaola difahamkan kursus 
ini telah pun dihentikan seketika 
disebabkan kontrak pensyarah 
berkenaan sudah tamat. Para 
mahasiswa/mahasiswi diberikan 
pilihan sama ada menunggu 
pensyarah baharu atau mengambil 
kursus lain.  
 
Isu ini boleh menjejaskan reputasi 
UTB sebagai sebuah menara gading 
yang terbaik. Kaola berpandangan 
urusan menempatkan pensyarah-
pensyarah baharu bagi 
menggantikan pensyarah tamat 
kontrak hendaklah diteliti dan 
diberikan perhatian sewajarnya agar 
kursus-kursus berkenaan tidak 
tergendala ataupun terhenti.; dan  

 
4. Menyentuh soal Special Education 

Needs Assistance (SENA). Ia mula 
diperkenalkan pada tahun 1994              
di bawah Jabatan Perdana Menteri 
bertujuan untuk menyediakan 
pendidikan secara inklusif. Pada 1hb. 
Jun 2021M, SENA dikendalikan oleh 
Kementerian Pendidikan dan kini 
ditempatkan di bawah Jabatan 
Pendidikan Khas. Guru-guru SENA 
bagi kumpulan pertama telah pun 
menamatkan latihan mereka dalam 
Kursus Sijil Pendidikan Khas pada 
tahun 1997. Kaola difahamkan 
bahawa kursus ini tidak lagi 
ditawarkan di Universiti Brunei 
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Darussalam. Kaola ingin tahu apakah 
usaha dan perancangan pihak 
kementerian untuk menambah 
bilangan guru-guru SENA bagi 
memenuhi keperluan sekolah-
sekolah termasuklah sekolah-sekolah 
agama di Negara Brunei Darussalam?  
Sekian, terima kasih. 

 
Yang Berhormat Menteri 
Pendidikan: Terima kasih Yang 
Berhormat Pengerusi. Lebih dahulu kaola 
memohon izin Yang Berhormat bagi 
kaola memberikan penjelasan terhadap 
soalan-soalan yang telah diajukan. 
 

حْيم نِ الرَّ حْم  َٰ ِ الرَّ كَاتُهُ  بِسْمِ اللّٰه ر  ب   اِلله و 
ُ
ة حْم  ر  لَيْكُمْ و  مُ ع  لا  السَّ   

Kaola ingin berterima kasih kepada Yang 
Berhormat atas soalan-soalan yang telah 
dikemukakan iaitu ada 4 soalan: 
 

1. Cadangan bagi menyerapkan 
penyertaan penuntut-penuntut 
sekolah bagi acara-acara national 
(kebangasaan) sebagai satu subjek 
khusus ke arah meningkatkan lagi 
semangat kekitaan ataupun sense of 
belonging. Semangat ‘kekitaan’ 
ataupun sense of belonging adalah 
satu refleksi daripada akhlak yang baik 
dan juga nilai-nilai yang murni yang 
memang diserapkan ataupun 
diajarkan dalam satu mata pelajaran 
iaitu Melayu Islam Beraja yang 
memfokus kepada diri pelajar iaitu 
pelajar-pelajar ini perlu mempunyai 
sekurang-kurangnya lima (5) 
tanggungjawab: 

 
i. Tanggungjawab kepada diri 

sendiri.; 

ii. Tanggungjawab kepada 
keluarga.; 
 

iii. Tanggungjawab kepada jiran dan 
masyarakat.; 
 

iv. Tanggungjawab kepada sekolah.; 
dan 
 

v. Tanggungjawab kepada negara.  
 

Ia mestilah dijadikan satu amalan 
dan budaya dalam kehidupan 
seharian. Justeru, cadangan untuk 
menyerapkan aktiviti penyertaan 
penuntut-penuntut sekolah bagi 
acara-acara national (kebangsaan) 
itu sangat-sangat digalakkan kerana 
ia adalah penterjemahan kepada 
nilai-nilai murni tersebut. 
 
Sehubungan itu, kaola ingin 
mengongsikan bahawa sejumlah 
lebih 15,000 orang pelajar telah 
terlibat dalam acara-acara sempena 
Sambutan Hari Keputeraan Kebawah 
Duli Yang Maha Mulia Paduka Seri 
Baginda Sultan dan Yang Di-Pertuan 
Negara Brunei Darussalam yang           
ke-76 tahun pada tahun lepas iaitu 
tahun 2022 dan pada acara 
Sambutan Hari Kebangsaan ke-39 
yang lalu hampir seramai 4,000 
orang pelajar ikut serta.  

 
Selain itu, semangat ‘kekitaan’ 
ataupun sense of belonging ini juga 
diterapkan melalui aktiviti luar darjah 
ataupun CCA seperti menyanyikan 
Lagu Kebangsaan semasa 
perkumpulan pagi dan beberapa 
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persembahan khas Kehadapan Majlis 
Kebawah Duli Yang Maha Mulia 
Paduka Seri Baginda Sultan dan Yang 
Di-Pertuan Negara Brunei 
Darussalam adalah penting sebagai 
wadah bagi mewujudkan rasa 
kesetiaan dan ketaatan yang tidak 
berbelah bahagi kepada raja.   
 
Sehubungan itu, kaola 
mencadangkan agar pihak 
Kementerian Pendidikan dapat 
menyerapkan aktiviti penyertaan 
penuntut-penuntut sekolah bagi 
acara-acara nasional dan 
(kebangsaan) sebagai satu subjek 
khusus ke arah pembelajaran bagi 
meningkatkan semangat ‘kekitaan’ 
(sense of belonging) dalam kalangan 
penuntut dan pelajar.; 
 

2. Menyentuh soal pelajar-pelajar bagi 
Tahun 1 hingga Tahun 7 yang 
dikategorikan dalam pelajaran khas 
yang sistem pembelajaran 
menggunakan Kaedah Gabungan 
Bunyi Kata iaitu (KGBK) dan akan 
diserapkan ke pendidikan secara 
formal bersama pelajar-pelajar yang 
lain bermula pada Tahun 8 bagi 
menghadapi Peperiksaan Pencarian 
Pelajar SPE. Kaola ingin tahu apakah 
keberkesanan pembelajaran KGBK ini 
dan apakah ada kaedah-kaedah yang 
lain seperti kaedah pembelajaran 
berasas kemahiran, skill learning, 
dapat digunakan dalam pelajaran 
khas selain KGBK?; 
 

3. Kaola ingin menyentuh di bawah 
Tajuk SF04A - Universiti Teknologi 

Brunei berkenaan dengan kursus-
kursus yang disediakan. Terdapat 
isu-isu yang disuarakan oleh para 
mahasiswa/mahasiswi berkenaan 
dengan kursus dalam bidang 
petroleum. Kaola difahamkan kursus 
ini telah pun dihentikan seketika 
disebabkan kontrak pensyarah 
berkenaan sudah tamat. Para 
mahasiswa/mahasiswi diberikan 
pilihan sama ada menunggu 
pensyarah baharu atau mengambil 
kursus lain.  
 
Isu ini boleh menjejaskan reputasi 
UTB sebagai sebuah menara gading 
yang terbaik. Kaola berpandangan 
urusan menempatkan pensyarah-
pensyarah baharu bagi 
menggantikan pensyarah tamat 
kontrak hendaklah diteliti dan 
diberikan perhatian sewajarnya agar 
kursus-kursus berkenaan tidak 
tergendala ataupun terhenti.; dan  

 
4. Menyentuh soal Special Education 

Needs Assistance (SENA). Ia mula 
diperkenalkan pada tahun 1994              
di bawah Jabatan Perdana Menteri 
bertujuan untuk menyediakan 
pendidikan secara inklusif. Pada 1hb. 
Jun 2021M, SENA dikendalikan oleh 
Kementerian Pendidikan dan kini 
ditempatkan di bawah Jabatan 
Pendidikan Khas. Guru-guru SENA 
bagi kumpulan pertama telah pun 
menamatkan latihan mereka dalam 
Kursus Sijil Pendidikan Khas pada 
tahun 1997. Kaola difahamkan 
bahawa kursus ini tidak lagi 
ditawarkan di Universiti Brunei 
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Darussalam. Kaola ingin tahu apakah 
usaha dan perancangan pihak 
kementerian untuk menambah 
bilangan guru-guru SENA bagi 
memenuhi keperluan sekolah-
sekolah termasuklah sekolah-sekolah 
agama di Negara Brunei Darussalam?  
Sekian, terima kasih. 

 
Yang Berhormat Menteri 
Pendidikan: Terima kasih Yang 
Berhormat Pengerusi. Lebih dahulu kaola 
memohon izin Yang Berhormat bagi 
kaola memberikan penjelasan terhadap 
soalan-soalan yang telah diajukan. 
 

حْيم نِ الرَّ حْم  َٰ ِ الرَّ كَاتُهُ  بِسْمِ اللّٰه ر  ب   اِلله و 
ُ
ة حْم  ر  لَيْكُمْ و  مُ ع  لا  السَّ   

Kaola ingin berterima kasih kepada Yang 
Berhormat atas soalan-soalan yang telah 
dikemukakan iaitu ada 4 soalan: 
 

1. Cadangan bagi menyerapkan 
penyertaan penuntut-penuntut 
sekolah bagi acara-acara national 
(kebangasaan) sebagai satu subjek 
khusus ke arah meningkatkan lagi 
semangat kekitaan ataupun sense of 
belonging. Semangat ‘kekitaan’ 
ataupun sense of belonging adalah 
satu refleksi daripada akhlak yang baik 
dan juga nilai-nilai yang murni yang 
memang diserapkan ataupun 
diajarkan dalam satu mata pelajaran 
iaitu Melayu Islam Beraja yang 
memfokus kepada diri pelajar iaitu 
pelajar-pelajar ini perlu mempunyai 
sekurang-kurangnya lima (5) 
tanggungjawab: 

 
i. Tanggungjawab kepada diri 

sendiri.; 

ii. Tanggungjawab kepada 
keluarga.; 
 

iii. Tanggungjawab kepada jiran dan 
masyarakat.; 
 

iv. Tanggungjawab kepada sekolah.; 
dan 
 

v. Tanggungjawab kepada negara.  
 

Ia mestilah dijadikan satu amalan 
dan budaya dalam kehidupan 
seharian. Justeru, cadangan untuk 
menyerapkan aktiviti penyertaan 
penuntut-penuntut sekolah bagi 
acara-acara national (kebangsaan) 
itu sangat-sangat digalakkan kerana 
ia adalah penterjemahan kepada 
nilai-nilai murni tersebut. 
 
Sehubungan itu, kaola ingin 
mengongsikan bahawa sejumlah 
lebih 15,000 orang pelajar telah 
terlibat dalam acara-acara sempena 
Sambutan Hari Keputeraan Kebawah 
Duli Yang Maha Mulia Paduka Seri 
Baginda Sultan dan Yang Di-Pertuan 
Negara Brunei Darussalam yang           
ke-76 tahun pada tahun lepas iaitu 
tahun 2022 dan pada acara 
Sambutan Hari Kebangsaan ke-39 
yang lalu hampir seramai 4,000 
orang pelajar ikut serta.  

 
Selain itu, semangat ‘kekitaan’ 
ataupun sense of belonging ini juga 
diterapkan melalui aktiviti luar darjah 
ataupun CCA seperti menyanyikan 
Lagu Kebangsaan semasa 
perkumpulan pagi dan beberapa 
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aktiviti CCA yang lain seperti acara-
acara taklimat yang dikendalikan 
bersama stakeholders tertentu.; 

 
2. KGBK ataupun Kaedah Gabungan 

Bunyi Kata bagi Pelajar-Pelajar 
Berkeperluan Khas.  لِلّٰه مْدُ  ح 

ْ
ل
َ
,أ  Bagi 

pelajar-pelajar berkeperluan khas 
pembelajaran mereka ini adalah 
berpandukan kepada Individual 
Education Plan ataupun IEP yang 
selalu disebut di sekolah, dalam 
bahasa Melayunya Rancangan 
Pendidikan Individu.

 
Dalam merancang IEP guru-guru 
boleh merujuk kepada Buku Kurikulum 
Pendidikan Khas yang meliputi 
beberapa domain. Domain ini seperti 
asas akademik, kesediaan belajar, 
komunikasi, motor halus, motor 
komunikasi sosial, emosi dan juga 
urus diri.  
 
Manakala pembelajaran Kaedah 
Gabungan Bunyi Kata ataupun KGBK 
ini merupakan salah satu strategi 
untuk membantu pelajar belajar dari 
segi kemahiran literasi. Sebenarnya 
selain daripada KGBK ada beberapa 
lagi kaedah-kaedah lain seperti 
kaedah fonik, kaedah pandang dan 
sebut, kaedah abjad dan juga kaedah 
suku kata. 

 
Pelajar-Pelajar Berkeperluan Khas ini 
tidak semestinya mengikuti pathway 
pendidikan khas kerana Pelajar 
Berkeperluan Khas boleh 
diklasifikasikan kepada 5 priority level 
iaitu: 

i. Very mild ataupun PL 1.;  
ii. Mild.; 
iii. Moderate.;  
iv. Severe.; dan 
v. Profound ataupun Multiple 

Diagnosis. 

Kalau Priority Level 1 hingga 2, 
ataupun ke-3 juga kadang-kadang, 
mereka ini boleh mengikuti kurikulum 
umum dan yang ke-4 serta ke-5 itu 
saja yang mengikuti Pendidikan 
Khas. Itulah sebabnya kenapa 
Pelajar-Pelajar Pendidikan Khas ini 
memang mengikuti kurikulum 
sehingga Tahun 8 iaitu supaya 
menguatkan lagi kemahiran mereka 
dalam kemahiran literasi dan juga 
numerasi.; 
 

3. Mengenai Universiti Teknologi 
Brunei, terdapat isu-isu 
pensyarahnya telah menamatkan 
kontrak. Soalan ini merujuk kepada 
BEng Petroleum Engineering yang 
terdapat pensyarahnya telah tidak 
menyambung kontrak, ada beberapa 
orang, mungkin 2 orang.  

BEng Petroleum Engineering ini 
masih lagi ditawarkan dan mereka ini 
akan menghabiskan pembelajaran 
mereka sehingga tamat nanti. 
Memang benar ada pensyarah yang 
tidak menyambung kontrak              
mereka tetapi pihak UTB                    
telah menggantikannya dengan 
mengambil pensyarah sementara 
melalui Skim Locum Tenens   dan 
juga ada pensyarah baharu yang 
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telah direkrut.  ُ اء  اللّٰه إِنْ ش  pembelajaran 
pelajar ini tidak akan terjejas.  
 
Mengenai penawaran ini jika mereka 
setuju untuk dipindahkan kepada 
BEng Energy Engineering ada satu 
program baharu yang akan 
ditawarkan untuk menggantikan 
BEng Petroleum Engineering iaitu 
BEng Energy Engineering tetapi tidak 
semestinya pelajar-pelajar yang 
dalam petroleum engineering itu 
boleh pindah ke sana, kalau mereka 
mahu mereka boleh pindah tapi kalau 
mereka masih ingin mengikuti BEng 
Petroleum Engineering they can 
stay.; dan 

 
4. Mengenai Special Education guru 

SENA. Apakah rancangan pihak 
kementerian untuk menambah 
bilangan guru-guru SENA bagi 
memenuhi keperluan sekolah-
sekolah termasuklah sekolah-sekolah 
agama di Negara Brunei Darussalam. 
 
Kementerian Pendidikan akan terus 
mengambil guru Pendidikan Khas 
melalui program perantis di Institut 
Pendidikan Sultan Hassanal Bolkiah 
ataupun Sultan Hassanal Bolkiah 
Institute of Education (SHBIE), 
Universiti Brunei Darussalam ada 
menawarkan Master of Teaching 
dengan pengkhususan Special 
Education. Calon-calon yang ingin 
mengikuti Program Perantis dalam 
pengkhususan Pendidikan Khas akan 
disalurkan ke program tersebut. 
 

Inisiatif kedua pengambilan guru               
di peringkat G1. Kalau tadi peringkat 
G13 yang mempunyai degree. Selain 
itu, ada pengambilan guru-guru juga 
di jawatan G8 dan G3. Bagi jawatan 
G1  لِلّٰه مْدُ  ح 

ْ
ل
َ
 dikongsikan bahawa أ

seramai 45 orang guru telah 
ditetapkan dalam jawatan G1. 
 
Pihak Jabatan Pendidikan Khas akan 
bekerjasama dengan pihak Universiti 
Brunei Darussalam dalam 
menyediakan program Diploma in 
Education sebab mereka ini tidak 
mempunyai degree. Mereka akan 
mengikuti program Diploma in 
Education secara BESPOKE ertinya ia 
akan ditawarkan khas bagi guru-guru 
tersebut untuk mendapatkan 
pensijilan supaya mereka diiktiraf 
sebagai guru Pendidikan Khas atau 
guru SENA yang bertauliah. 

 
Dalam kalangan guru-guru yang 
sedia ada, terdapat satu lagi inisiatif 
Jabatan Pendidikan Khas untuk 
melatih dan menarik minat mereka 
untuk menjadi Guru Pendidikan Khas. 
Bagi tujuan tersebut, Jabatan 
Pendidikan Khas akan bekerjasama 
dengan Brunei Darussalam 
Leadership and Teacher’s Academy 
untuk memberikan kursus-kursus 
yang berpatutan.  
 

Kaola ingin mengongsikan bahawa pada 
masa ini seramai 22 orang calon tenaga 
pengajar melalui Pogram Perantis dalam 
Kohort 3 dan Kohort 4 yang sedang 
mengikuti pengajian  di peringkat Ijazah 
Sarjana Master of Teaching di Institut 
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aktiviti CCA yang lain seperti acara-
acara taklimat yang dikendalikan 
bersama stakeholders tertentu.; 

 
2. KGBK ataupun Kaedah Gabungan 

Bunyi Kata bagi Pelajar-Pelajar 
Berkeperluan Khas.  لِلّٰه مْدُ  ح 

ْ
ل
َ
,أ  Bagi 

pelajar-pelajar berkeperluan khas 
pembelajaran mereka ini adalah 
berpandukan kepada Individual 
Education Plan ataupun IEP yang 
selalu disebut di sekolah, dalam 
bahasa Melayunya Rancangan 
Pendidikan Individu.

 
Dalam merancang IEP guru-guru 
boleh merujuk kepada Buku Kurikulum 
Pendidikan Khas yang meliputi 
beberapa domain. Domain ini seperti 
asas akademik, kesediaan belajar, 
komunikasi, motor halus, motor 
komunikasi sosial, emosi dan juga 
urus diri.  
 
Manakala pembelajaran Kaedah 
Gabungan Bunyi Kata ataupun KGBK 
ini merupakan salah satu strategi 
untuk membantu pelajar belajar dari 
segi kemahiran literasi. Sebenarnya 
selain daripada KGBK ada beberapa 
lagi kaedah-kaedah lain seperti 
kaedah fonik, kaedah pandang dan 
sebut, kaedah abjad dan juga kaedah 
suku kata. 

 
Pelajar-Pelajar Berkeperluan Khas ini 
tidak semestinya mengikuti pathway 
pendidikan khas kerana Pelajar 
Berkeperluan Khas boleh 
diklasifikasikan kepada 5 priority level 
iaitu: 

i. Very mild ataupun PL 1.;  
ii. Mild.; 
iii. Moderate.;  
iv. Severe.; dan 
v. Profound ataupun Multiple 

Diagnosis. 

Kalau Priority Level 1 hingga 2, 
ataupun ke-3 juga kadang-kadang, 
mereka ini boleh mengikuti kurikulum 
umum dan yang ke-4 serta ke-5 itu 
saja yang mengikuti Pendidikan 
Khas. Itulah sebabnya kenapa 
Pelajar-Pelajar Pendidikan Khas ini 
memang mengikuti kurikulum 
sehingga Tahun 8 iaitu supaya 
menguatkan lagi kemahiran mereka 
dalam kemahiran literasi dan juga 
numerasi.; 
 

3. Mengenai Universiti Teknologi 
Brunei, terdapat isu-isu 
pensyarahnya telah menamatkan 
kontrak. Soalan ini merujuk kepada 
BEng Petroleum Engineering yang 
terdapat pensyarahnya telah tidak 
menyambung kontrak, ada beberapa 
orang, mungkin 2 orang.  

BEng Petroleum Engineering ini 
masih lagi ditawarkan dan mereka ini 
akan menghabiskan pembelajaran 
mereka sehingga tamat nanti. 
Memang benar ada pensyarah yang 
tidak menyambung kontrak              
mereka tetapi pihak UTB                    
telah menggantikannya dengan 
mengambil pensyarah sementara 
melalui Skim Locum Tenens   dan 
juga ada pensyarah baharu yang 
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telah direkrut.  ُ اء  اللّٰه إِنْ ش  pembelajaran 
pelajar ini tidak akan terjejas.  
 
Mengenai penawaran ini jika mereka 
setuju untuk dipindahkan kepada 
BEng Energy Engineering ada satu 
program baharu yang akan 
ditawarkan untuk menggantikan 
BEng Petroleum Engineering iaitu 
BEng Energy Engineering tetapi tidak 
semestinya pelajar-pelajar yang 
dalam petroleum engineering itu 
boleh pindah ke sana, kalau mereka 
mahu mereka boleh pindah tapi kalau 
mereka masih ingin mengikuti BEng 
Petroleum Engineering they can 
stay.; dan 

 
4. Mengenai Special Education guru 

SENA. Apakah rancangan pihak 
kementerian untuk menambah 
bilangan guru-guru SENA bagi 
memenuhi keperluan sekolah-
sekolah termasuklah sekolah-sekolah 
agama di Negara Brunei Darussalam. 
 
Kementerian Pendidikan akan terus 
mengambil guru Pendidikan Khas 
melalui program perantis di Institut 
Pendidikan Sultan Hassanal Bolkiah 
ataupun Sultan Hassanal Bolkiah 
Institute of Education (SHBIE), 
Universiti Brunei Darussalam ada 
menawarkan Master of Teaching 
dengan pengkhususan Special 
Education. Calon-calon yang ingin 
mengikuti Program Perantis dalam 
pengkhususan Pendidikan Khas akan 
disalurkan ke program tersebut. 
 

Inisiatif kedua pengambilan guru               
di peringkat G1. Kalau tadi peringkat 
G13 yang mempunyai degree. Selain 
itu, ada pengambilan guru-guru juga 
di jawatan G8 dan G3. Bagi jawatan 
G1  لِلّٰه مْدُ  ح 

ْ
ل
َ
 dikongsikan bahawa أ

seramai 45 orang guru telah 
ditetapkan dalam jawatan G1. 
 
Pihak Jabatan Pendidikan Khas akan 
bekerjasama dengan pihak Universiti 
Brunei Darussalam dalam 
menyediakan program Diploma in 
Education sebab mereka ini tidak 
mempunyai degree. Mereka akan 
mengikuti program Diploma in 
Education secara BESPOKE ertinya ia 
akan ditawarkan khas bagi guru-guru 
tersebut untuk mendapatkan 
pensijilan supaya mereka diiktiraf 
sebagai guru Pendidikan Khas atau 
guru SENA yang bertauliah. 

 
Dalam kalangan guru-guru yang 
sedia ada, terdapat satu lagi inisiatif 
Jabatan Pendidikan Khas untuk 
melatih dan menarik minat mereka 
untuk menjadi Guru Pendidikan Khas. 
Bagi tujuan tersebut, Jabatan 
Pendidikan Khas akan bekerjasama 
dengan Brunei Darussalam 
Leadership and Teacher’s Academy 
untuk memberikan kursus-kursus 
yang berpatutan.  
 

Kaola ingin mengongsikan bahawa pada 
masa ini seramai 22 orang calon tenaga 
pengajar melalui Pogram Perantis dalam 
Kohort 3 dan Kohort 4 yang sedang 
mengikuti pengajian  di peringkat Ijazah 
Sarjana Master of Teaching di Institut 



 
 
PAGI HARI ISNIN, 20HB. SYAABAN 1444H/13HB. MAC 2023M 
  

374 

Pendidikan Sultan Hassanal Bolkiah 
dalam bidang Pendidikan Khas.  ُ اء  اللّٰه  إِنْ ش 
guru-guru ini akan menambah bilangan 
guru-guru Pendidikan Khas yang sedia 
ada. Mungkin itu sahaja Yang Berhormat 
Pengerusi. Terima kasih. 
 
Yang Berhormat Pengerusi: Saya 
persilakan sekarang Yang Berhormat 
Awang Haji Mohamad Danial @Tekpin 
bin Ya’akub. 
 
Yang Berhormat Awang Haji 
Mohamad Danial @Tekpin bin 
Ya’akub: Terima kasih Yang Berhormat 
Pengerusi.  حْيم نِ الرَّ حْم  َٰ ِ الرَّ  بِسْمِ اللّٰه

لَيْ   مُ ع  لا  كَاتُهُ السَّ ر  ب   اِلله و 
ُ
ة حْم  ر  كُمْ و 

 
لِلّٰه  مْدُ  ح 

ْ
ل
َ
 kaola mengucapkan tahniah  أ

yang setinggi-tingginya atas mukadimah 
Yang Berhormat Menteri Pendidikan 
yang menyampaikan dengan jelas dan 
padat. Kaola mengharapkan agar apa jua 
yang dirancang  ُ اللّٰه اء    dapat dicapai إِنْ  ش 
dengan jayanya. 
 
Yang Berhormat Pengerusi. Kaola ingin 
mengajukan 3 soalan seperti berikut: 
 
1. Kaola bercakap di bawah Tajuk SA01E 

- Jabatan Kementerian Pendidikan 
dengan isu-isu yang disuarakan oleh 
guru-guru dan tenaga pengajar iaitu 
berkenaan dengan tekanan yang 
dihadapi disebabkan kekurangan 
guru. Perkara ini bukanlah isu baharu 
bahkan pernah disuarakan dalam 
Dewan ini pada musim-musim 
permesyuaratan yang lalu. 

Isu guru-guru dibebankan dengan 
tugas mengajar dan juga jadual yang 
cukup padat dan adakalanya 
dibebankan dengan kerja-kerja 
pentadbiran termasuk mengurus 
kelengkapan dan logistik sekolah. 
Perkara ini boleh menjejaskan 
perkhidmatan guru ke arah 
menyediakan pendidikan yang 
berkualiti. 
 
Yang Berhormat Menteri Pendidikan, 
apakah usaha dan perancangan pihak 
kementerian bagi menangani isu 
kekurangan dan bebanan tugas guru? 
Seterusnya kaola mencadangkan agar 
tugas-tugas yang tidak berkaitan 
dengan guru seperti pentadbiran, 
pengawasan harta benda sekolah dan 
seumpamanya hendaklah diserahkan 
kepada supporting staff sebagai usaha 
bagi memberikan peluang kepada 
guru-guru untuk menumpukan tugas 
mengajar sahaja.; 
 

2. Kaola ingin juga menyentuh isu yang 
dibangkitkan berkenaan dengan 
fungsi dan peranan Bahagian 
Kemudahan dan HSSE untuk 
kemudahan Bahagian Penghapusan 
dan Kira-Kira, Kementerian 
Pendidikan. Kaola difahamkan unit ini 
menghadapi beban tugas di luar 
keupayaan kerana kekurangan 
kakitangan. Kaola difahamkan hanya 
4 orang kakitangan sahaja yang 
diaturkan untuk melaksanakan tugas 
penghapusan di sekolah-sekolah bagi 
Daerah Brunei Muara di bawah 
Kementerian Pendidikan.; 
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3. Dimaklumkan bahawa guru-guru 
Bahasa Inggeris yang telah dibekalkan 
melalui Centre for British Teachers 
(CfBT) untuk Kementerian Pendidikan 
sudah melebihi 20 tahun. Dalam masa 
tersebut apakah faedah-faedah atau 
impak yang diperolehi oleh pelajar-
pelajar dari segi peningkatan 
pencapaian pelajar-pelajar dalam 
Bahasa Inggeris semasa peperiksaan 
awam khususnya dalam peperiksaan 
BGCE ‘O’ Level? ; dan 

 
4. Seterusnya kaola ingin tahu berapa 

ramaikah guru-guru CfBT yang masih 
berkhidmat di sekolah-sekolah pada 
masa ini? Berapakah jumlah 
pembelajaran untuk menempatkan 
perkhidmatan guru-guru CfBT ini? 
Kaola juga seterusnya ingin bertanya 
adakah rancangan untuk 
menggantikan guru-guru CfBT ini 
dengan guru-guru tempatan atau 
guru-guru dari luar negara secara 
kontrak.  

Sekian, terima kasih. 
 
Yang Berhormat Menteri 
Pendidikan: Terima kasih Yang 
Berhormat. Ada 4 soalan: 
 

1. Bagi menangani isu kekurangan dan 
bebanan tugas guru. Sebenarnya 
pihak Kementerian Pendidikan 
menyediakan garis panduan bagi 
perkara ini untuk dilaksanakan oleh 
pihak sekolah melalui pemimpin-
pemimpin sekolah dan bagi guru yang 
melaksanakan tugas pentadbiran 
sekolah yang disebutkan tadi 

sememangnya mereka ini diberikan 
bebanan kerja yang sedikit ringan 
daripada guru-guru yang lain. Iaitu 
mereka hanya mengajar 10 hingga 16 
period seminggu sahaja bersamaan 
dengan 5 ke 8 jam seminggu. 
 
Selain itu, Kementerian Pendidikan 
juga ada melaksanakan inisiatif Ideal 
Number of Teachers in School (INOT) 
dan juga right-sizing of classes bagi 
memastikan keramaian guru bagi 
setiap sekolah dapat dimaksimumkan 
dengan beban kerja dan juga tugasan 
yang bersesuaian.  
 
Dalam masa yang sama Kementerian 
Pendidikan akan meneruskan 
pengambilan guru-guru baharu, 
tenaga-tenaga pengajar setiap tahun 
melalui Program Perantis jika masih 
ada calon-calon yang sudah 
berkelayakan menjadi guru dengan 
mengikuti Initial Teacher Preparation 
ataupun Master of Teaching dan               
 ُ اء  اللّٰه  bagi Kohort 5 akan dibukakan إِنْ ش 
pada tahun ini. 
 
Daripada data yang kaola ada pada 
masa ini, Program Immersi dan 
Perantis bermula pada tahun 2019 
dan bagi Kohort 1 ini sahaja seramai 
29 orang tenaga pengajarnya sudah 
bergaji bulan dan seramai 40 orang 
perantis. Itu baru bagi tahun 2019, 
belum termasuk tahun 2020, 2021 
dan 2022. Memang keramaian calon-
calon yang mengikuti program 
perantis akan menurun disebabkan 
mereka yang mempunyai Master of 
Teaching sudah berkurangan jadinya 



 
 
PAGI HARI ISNIN, 20HB. SYAABAN 1444H/13HB. MAC 2023M 
  

374 

Pendidikan Sultan Hassanal Bolkiah 
dalam bidang Pendidikan Khas.  ُ اء  اللّٰه  إِنْ ش 
guru-guru ini akan menambah bilangan 
guru-guru Pendidikan Khas yang sedia 
ada. Mungkin itu sahaja Yang Berhormat 
Pengerusi. Terima kasih. 
 
Yang Berhormat Pengerusi: Saya 
persilakan sekarang Yang Berhormat 
Awang Haji Mohamad Danial @Tekpin 
bin Ya’akub. 
 
Yang Berhormat Awang Haji 
Mohamad Danial @Tekpin bin 
Ya’akub: Terima kasih Yang Berhormat 
Pengerusi.  حْيم نِ الرَّ حْم  َٰ ِ الرَّ  بِسْمِ اللّٰه

لَيْ   مُ ع  لا  كَاتُهُ السَّ ر  ب   اِلله و 
ُ
ة حْم  ر  كُمْ و 

 
لِلّٰه  مْدُ  ح 

ْ
ل
َ
 kaola mengucapkan tahniah  أ

yang setinggi-tingginya atas mukadimah 
Yang Berhormat Menteri Pendidikan 
yang menyampaikan dengan jelas dan 
padat. Kaola mengharapkan agar apa jua 
yang dirancang  ُ اللّٰه اء    dapat dicapai إِنْ  ش 
dengan jayanya. 
 
Yang Berhormat Pengerusi. Kaola ingin 
mengajukan 3 soalan seperti berikut: 
 
1. Kaola bercakap di bawah Tajuk SA01E 

- Jabatan Kementerian Pendidikan 
dengan isu-isu yang disuarakan oleh 
guru-guru dan tenaga pengajar iaitu 
berkenaan dengan tekanan yang 
dihadapi disebabkan kekurangan 
guru. Perkara ini bukanlah isu baharu 
bahkan pernah disuarakan dalam 
Dewan ini pada musim-musim 
permesyuaratan yang lalu. 

Isu guru-guru dibebankan dengan 
tugas mengajar dan juga jadual yang 
cukup padat dan adakalanya 
dibebankan dengan kerja-kerja 
pentadbiran termasuk mengurus 
kelengkapan dan logistik sekolah. 
Perkara ini boleh menjejaskan 
perkhidmatan guru ke arah 
menyediakan pendidikan yang 
berkualiti. 
 
Yang Berhormat Menteri Pendidikan, 
apakah usaha dan perancangan pihak 
kementerian bagi menangani isu 
kekurangan dan bebanan tugas guru? 
Seterusnya kaola mencadangkan agar 
tugas-tugas yang tidak berkaitan 
dengan guru seperti pentadbiran, 
pengawasan harta benda sekolah dan 
seumpamanya hendaklah diserahkan 
kepada supporting staff sebagai usaha 
bagi memberikan peluang kepada 
guru-guru untuk menumpukan tugas 
mengajar sahaja.; 
 

2. Kaola ingin juga menyentuh isu yang 
dibangkitkan berkenaan dengan 
fungsi dan peranan Bahagian 
Kemudahan dan HSSE untuk 
kemudahan Bahagian Penghapusan 
dan Kira-Kira, Kementerian 
Pendidikan. Kaola difahamkan unit ini 
menghadapi beban tugas di luar 
keupayaan kerana kekurangan 
kakitangan. Kaola difahamkan hanya 
4 orang kakitangan sahaja yang 
diaturkan untuk melaksanakan tugas 
penghapusan di sekolah-sekolah bagi 
Daerah Brunei Muara di bawah 
Kementerian Pendidikan.; 
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3. Dimaklumkan bahawa guru-guru 
Bahasa Inggeris yang telah dibekalkan 
melalui Centre for British Teachers 
(CfBT) untuk Kementerian Pendidikan 
sudah melebihi 20 tahun. Dalam masa 
tersebut apakah faedah-faedah atau 
impak yang diperolehi oleh pelajar-
pelajar dari segi peningkatan 
pencapaian pelajar-pelajar dalam 
Bahasa Inggeris semasa peperiksaan 
awam khususnya dalam peperiksaan 
BGCE ‘O’ Level? ; dan 

 
4. Seterusnya kaola ingin tahu berapa 

ramaikah guru-guru CfBT yang masih 
berkhidmat di sekolah-sekolah pada 
masa ini? Berapakah jumlah 
pembelajaran untuk menempatkan 
perkhidmatan guru-guru CfBT ini? 
Kaola juga seterusnya ingin bertanya 
adakah rancangan untuk 
menggantikan guru-guru CfBT ini 
dengan guru-guru tempatan atau 
guru-guru dari luar negara secara 
kontrak.  

Sekian, terima kasih. 
 
Yang Berhormat Menteri 
Pendidikan: Terima kasih Yang 
Berhormat. Ada 4 soalan: 
 

1. Bagi menangani isu kekurangan dan 
bebanan tugas guru. Sebenarnya 
pihak Kementerian Pendidikan 
menyediakan garis panduan bagi 
perkara ini untuk dilaksanakan oleh 
pihak sekolah melalui pemimpin-
pemimpin sekolah dan bagi guru yang 
melaksanakan tugas pentadbiran 
sekolah yang disebutkan tadi 

sememangnya mereka ini diberikan 
bebanan kerja yang sedikit ringan 
daripada guru-guru yang lain. Iaitu 
mereka hanya mengajar 10 hingga 16 
period seminggu sahaja bersamaan 
dengan 5 ke 8 jam seminggu. 
 
Selain itu, Kementerian Pendidikan 
juga ada melaksanakan inisiatif Ideal 
Number of Teachers in School (INOT) 
dan juga right-sizing of classes bagi 
memastikan keramaian guru bagi 
setiap sekolah dapat dimaksimumkan 
dengan beban kerja dan juga tugasan 
yang bersesuaian.  
 
Dalam masa yang sama Kementerian 
Pendidikan akan meneruskan 
pengambilan guru-guru baharu, 
tenaga-tenaga pengajar setiap tahun 
melalui Program Perantis jika masih 
ada calon-calon yang sudah 
berkelayakan menjadi guru dengan 
mengikuti Initial Teacher Preparation 
ataupun Master of Teaching dan               
 ُ اء  اللّٰه  bagi Kohort 5 akan dibukakan إِنْ ش 
pada tahun ini. 
 
Daripada data yang kaola ada pada 
masa ini, Program Immersi dan 
Perantis bermula pada tahun 2019 
dan bagi Kohort 1 ini sahaja seramai 
29 orang tenaga pengajarnya sudah 
bergaji bulan dan seramai 40 orang 
perantis. Itu baru bagi tahun 2019, 
belum termasuk tahun 2020, 2021 
dan 2022. Memang keramaian calon-
calon yang mengikuti program 
perantis akan menurun disebabkan 
mereka yang mempunyai Master of 
Teaching sudah berkurangan jadinya 



 
 
PAGI HARI ISNIN, 20HB. SYAABAN 1444H/13HB. MAC 2023M 
  

376 

bagi calon-calon yang berminat untuk 
menjadi tenaga pengajar mereka akan 
mengikut Program Perantis.;  
 

2. Mengenai keanggotaan Unit HSSE             
di Kementerian Pendidikan. Pada 
masa ini, terdapat 16 orang pegawai 
dan termasuk 4 orang i-Ready  yang 
bertugas di Bahagian HSSE, Pejabat 
Daerah Brunei Muara. Sementara               
di Unit Penghapusan terdapat juga 
seramai 16 orang pegawai dan 
kakitangan di keempat-empat daerah.   
 
Untuk pengetahuan Yang Berhormat, 
pada masa ini bahagian dan unit 
tersebut dibantu oleh wakil-wakil 
HSSE dan juga guru-guru yang 
ditugaskan bagi tugas-tugas 
penghapusan dari setiap sekolah, 
bukan mereka sahaja yang akan 
memantau akan tetapi ada juga wakil-
wakil dari peringkat sekolah. Oleh 
yang demikian, pihak kementerian 
belum ada perancangan untuk 
menambah jumlah pegawai dan 
kakitangan di bahagian dan unit 
berkenaan.; 
 

3. Mengenai CfBT. Apakah impaknya 
dalam Bahasa Inggeris terutamanya 
dalam perperiksaan awam BGCE ’O’ 
Level? Sebenarnya CfBT sudah mula 
bertapak di Kementerian Pendidikan 
mulai tahun 1985 menghampiri 
kepada 4 dekad dan apakah impak 
yang telah terjadi (the outcome)  dari 
inisiatif mendatangkan native 
speakers ini sebagai sebahagian 
daripada guru-guru yang 

dipertanggungjawabkan untuk 
mengajar Bahasa Inggeris. 
 
Tidak dinafikan bahawa penguasaan 
literasi, baik bagi mata pelajaran 
Bahasa Melayu ataupun bahasa 
Inggeris, di peringkat sekolah rendah 
dan menengah memang amat penting 
dan ia akan terus menjadi priority 
Kementerian Pendidikan bagi 
memastikan pelajar-pelajar ’kitani’ 
menguasai tahap yang sepatutnya 
dalam kedua-dua bahasa ini, dan 
mendatangkan tenaga pengajar 
Bahasa Inggeris salah satu inisiatif 
Kementerian Pendidikan untuk 
memastikan hasrat tersebut tercapai. 

Apakah impak dalam bentuk 
pencapaian mereka dalam BGCE ’O’ 
Level?  Kebetulan saya ada data 
menunjukkan keputusan BGCE ’O’ 
Level  bagi calon sekolah yang telah 
diplot dalam satu graf bermula tahun 
1999. Walau bagaimanapun, tidak 
terang untuk dilihat tetapi  ُ اللّٰه اء   ش   إِنْ 
selepas ini kaola mengongsikannya 
dengan Yang Berhormat.  
 
Kalau dilihat daripada pencapaian 
pelajar dari tahun 1999 ada  11.86% 
pelajar telah mendapat kredit dalam 
Bahasa Inggeris dalam  BGCE ’O’ Level  
dan apa yang telah terjadi setelah 
beberapa dekad kemudian iaitu pada 
tahun 2001 ia telah naik menjadi 
73.57%. Ini adalah sekolah-sekolah  
di bawah Kementerian Pendidikan. 
 
لِلّٰه   مْدُ  ح 

ْ
ل
َ
أ  ada gabungan antara CfBT 

dan juga guru-guru tempatan yang 
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kenaikan ini bukan disebabkan oleh 
guru CfBT sahaja kerana bilangan 
mereka memang kecil berbanding 
dengan guru-guru tempatan yang 
mengajar Bahasa Inggeris. Kredit ini 
diberikan kepada guru-guru tempatan 
kerana mereka berkerjasama dengan 
pihak CfBT untuk menghasilkan 
keputusan sedemikian.; dan 
 

4. Berapa bilangan CfBT  pada tahun ini, 
ia hampir 200 orang. Kalau exact 196-
197 orang tetapi kuotanya 200 orang 
dan kontrak ini akan berakhir pada 
tahun ini yang sebenarnya ada 
penurunan dari tahun 2015 ke tahun 
2020  iaitu penurunan sebanyak 24% 
keramaian CfBT. 

Itu sahaja bagi menjawab keempat-
empat soalan Yang Berhormat Pengerusi. 
Terima Kasih. 
 
Yang Berhormat Pengerusi: Saya 
persilakan Yang Berhormat Awang 
Mohammad bin Abdullah @ Lim Swee 
Ann. 
 
Yang Berhormat Awang Mohammad 
bin Abdullah @ Lim Swee Ann: 
Terima Kasih Yang Berhormat Pengerusi.  

لَيْكُمْ    ع  مُ  لا  كَاتُهُ السَّ ر  ب  و  اِلله   
ُ
ة حْم  ر   dan salam  و 

sejahtera. 

مْدُ لِلّٰه  ح 
ْ
ل
َ
أ  lebih dahulu kaola merakamkan 

ucapan terima kasih atas mukadimah 
daripada Yang Berhormat Menteri 
Pendidikan. Kaola anggap jelas dan 
komprehensif tentang harapan dan              
ke arah mewujudkan kualiti pendidikan 
negara terus meningkat dan diiktiraf                
di peringkat global.

Yang Berhormat Pengerusi. Koala ingin 
mengajukan 3 soalan iaitu di bawah 
Tajuk SF01A - Jabatan Kementerian 
Pendidikan: 
 
1. Kaola menyentuh berkenaan dengan 

beberapa isu yang berkaitan rapat 
dengan sekolah-sekolah yang ditutup 
disebabkan kekurangan pelajar. 
Kaola sangat prihatin dengan situasi 
ini terutama sekali dengan sekolah-
sekolah yang mempunyai nilai 
sejarah yang boleh dijadikan ristaan 
generasi baharu. Antaranya, Sekolah 
Rendah Orang Kaya Pemancha 
Berandai, Kampung Bukit Sawat, 
Daerah Belait yang mula 
dibangunkan pada tahun 1932 dan 
mula ditutup pada tahun 2021. 

Sehubungan itu, kaola mohon 
pencerahan agar pihak Kementerian 
Pendidikan dapat memberikan 
pertimbangan agar nilai sekolah 
berkenaan dapat dipertahankan.  
 
Di samping itu, kaedah duduk semeja 
bersama pemimpin-pemimpin akar 
umbi dan pihak-pihak yang berkaitan 
dapat diadakan bagi mendapatkan 
pandangan serta jalan penyelesaian 
yang terbaik  ُ اللّٰه اء   ش   Kaola .إِنْ 
cadangkan mana-mana sekolah yang 
sudah tidak digunakan agar dapat 
diserahkan kepada pihak yang 
memerlukan seperti Majlis 
Perundingan Mukim dan Kampung 
untuk dijadikan Pusat Kegiatan atau 
Galeri Penduduk contohnya.; 
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bagi calon-calon yang berminat untuk 
menjadi tenaga pengajar mereka akan 
mengikut Program Perantis.;  
 

2. Mengenai keanggotaan Unit HSSE             
di Kementerian Pendidikan. Pada 
masa ini, terdapat 16 orang pegawai 
dan termasuk 4 orang i-Ready  yang 
bertugas di Bahagian HSSE, Pejabat 
Daerah Brunei Muara. Sementara               
di Unit Penghapusan terdapat juga 
seramai 16 orang pegawai dan 
kakitangan di keempat-empat daerah.   
 
Untuk pengetahuan Yang Berhormat, 
pada masa ini bahagian dan unit 
tersebut dibantu oleh wakil-wakil 
HSSE dan juga guru-guru yang 
ditugaskan bagi tugas-tugas 
penghapusan dari setiap sekolah, 
bukan mereka sahaja yang akan 
memantau akan tetapi ada juga wakil-
wakil dari peringkat sekolah. Oleh 
yang demikian, pihak kementerian 
belum ada perancangan untuk 
menambah jumlah pegawai dan 
kakitangan di bahagian dan unit 
berkenaan.; 
 

3. Mengenai CfBT. Apakah impaknya 
dalam Bahasa Inggeris terutamanya 
dalam perperiksaan awam BGCE ’O’ 
Level? Sebenarnya CfBT sudah mula 
bertapak di Kementerian Pendidikan 
mulai tahun 1985 menghampiri 
kepada 4 dekad dan apakah impak 
yang telah terjadi (the outcome)  dari 
inisiatif mendatangkan native 
speakers ini sebagai sebahagian 
daripada guru-guru yang 

dipertanggungjawabkan untuk 
mengajar Bahasa Inggeris. 
 
Tidak dinafikan bahawa penguasaan 
literasi, baik bagi mata pelajaran 
Bahasa Melayu ataupun bahasa 
Inggeris, di peringkat sekolah rendah 
dan menengah memang amat penting 
dan ia akan terus menjadi priority 
Kementerian Pendidikan bagi 
memastikan pelajar-pelajar ’kitani’ 
menguasai tahap yang sepatutnya 
dalam kedua-dua bahasa ini, dan 
mendatangkan tenaga pengajar 
Bahasa Inggeris salah satu inisiatif 
Kementerian Pendidikan untuk 
memastikan hasrat tersebut tercapai. 

Apakah impak dalam bentuk 
pencapaian mereka dalam BGCE ’O’ 
Level?  Kebetulan saya ada data 
menunjukkan keputusan BGCE ’O’ 
Level  bagi calon sekolah yang telah 
diplot dalam satu graf bermula tahun 
1999. Walau bagaimanapun, tidak 
terang untuk dilihat tetapi  ُ اللّٰه اء   ش   إِنْ 
selepas ini kaola mengongsikannya 
dengan Yang Berhormat.  
 
Kalau dilihat daripada pencapaian 
pelajar dari tahun 1999 ada  11.86% 
pelajar telah mendapat kredit dalam 
Bahasa Inggeris dalam  BGCE ’O’ Level  
dan apa yang telah terjadi setelah 
beberapa dekad kemudian iaitu pada 
tahun 2001 ia telah naik menjadi 
73.57%. Ini adalah sekolah-sekolah  
di bawah Kementerian Pendidikan. 
 
لِلّٰه   مْدُ  ح 

ْ
ل
َ
أ  ada gabungan antara CfBT 

dan juga guru-guru tempatan yang 
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kenaikan ini bukan disebabkan oleh 
guru CfBT sahaja kerana bilangan 
mereka memang kecil berbanding 
dengan guru-guru tempatan yang 
mengajar Bahasa Inggeris. Kredit ini 
diberikan kepada guru-guru tempatan 
kerana mereka berkerjasama dengan 
pihak CfBT untuk menghasilkan 
keputusan sedemikian.; dan 
 

4. Berapa bilangan CfBT  pada tahun ini, 
ia hampir 200 orang. Kalau exact 196-
197 orang tetapi kuotanya 200 orang 
dan kontrak ini akan berakhir pada 
tahun ini yang sebenarnya ada 
penurunan dari tahun 2015 ke tahun 
2020  iaitu penurunan sebanyak 24% 
keramaian CfBT. 

Itu sahaja bagi menjawab keempat-
empat soalan Yang Berhormat Pengerusi. 
Terima Kasih. 
 
Yang Berhormat Pengerusi: Saya 
persilakan Yang Berhormat Awang 
Mohammad bin Abdullah @ Lim Swee 
Ann. 
 
Yang Berhormat Awang Mohammad 
bin Abdullah @ Lim Swee Ann: 
Terima Kasih Yang Berhormat Pengerusi.  

لَيْكُمْ    ع  مُ  لا  كَاتُهُ السَّ ر  ب  و  اِلله   
ُ
ة حْم  ر   dan salam  و 

sejahtera. 

مْدُ لِلّٰه  ح 
ْ
ل
َ
أ  lebih dahulu kaola merakamkan 

ucapan terima kasih atas mukadimah 
daripada Yang Berhormat Menteri 
Pendidikan. Kaola anggap jelas dan 
komprehensif tentang harapan dan              
ke arah mewujudkan kualiti pendidikan 
negara terus meningkat dan diiktiraf                
di peringkat global.

Yang Berhormat Pengerusi. Koala ingin 
mengajukan 3 soalan iaitu di bawah 
Tajuk SF01A - Jabatan Kementerian 
Pendidikan: 
 
1. Kaola menyentuh berkenaan dengan 

beberapa isu yang berkaitan rapat 
dengan sekolah-sekolah yang ditutup 
disebabkan kekurangan pelajar. 
Kaola sangat prihatin dengan situasi 
ini terutama sekali dengan sekolah-
sekolah yang mempunyai nilai 
sejarah yang boleh dijadikan ristaan 
generasi baharu. Antaranya, Sekolah 
Rendah Orang Kaya Pemancha 
Berandai, Kampung Bukit Sawat, 
Daerah Belait yang mula 
dibangunkan pada tahun 1932 dan 
mula ditutup pada tahun 2021. 

Sehubungan itu, kaola mohon 
pencerahan agar pihak Kementerian 
Pendidikan dapat memberikan 
pertimbangan agar nilai sekolah 
berkenaan dapat dipertahankan.  
 
Di samping itu, kaedah duduk semeja 
bersama pemimpin-pemimpin akar 
umbi dan pihak-pihak yang berkaitan 
dapat diadakan bagi mendapatkan 
pandangan serta jalan penyelesaian 
yang terbaik  ُ اللّٰه اء   ش   Kaola .إِنْ 
cadangkan mana-mana sekolah yang 
sudah tidak digunakan agar dapat 
diserahkan kepada pihak yang 
memerlukan seperti Majlis 
Perundingan Mukim dan Kampung 
untuk dijadikan Pusat Kegiatan atau 
Galeri Penduduk contohnya.; 
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2. Adakah pihak Kementerian 
Pendidikan mempunyai perancangan 
untuk membuat bangunan kekal             
di Sekolah Rendah Merangking 
memandangkan ia merupakan satu-
satunya sekolah yang terdapat                  
di kawasan Bukit Sawat, Daerah 
Belait.  
 
Untuk makluman, Sekolah Rendah 
Merangking telah dibangunkan pada 
tahun 1962, (61 tahun sudah 
umurnya). Keadaan bangunan 
sekolah pada masa ini sudah lama 
kerana 80% diperbuat daripada kayu 
dan setiap tahun pihak sekolah perlu 
memohonkan pembaikan kerana 
badan dan lantai sekolah sering 
dimakan anai-anai walaupun ada 
sudah kontraktor untuk 
menanganinya.  

Selain itu, Bilik Ibadat tidak 
mencukupi untuk menampung 
semua guru dan murid jika perlu 
sembahyang dalam Bilik Ibadat. Bilik 
Guru Besar sebelah petang pula 
terpaksa disatukan dengan bilik rehat 
guru-guru agama kerana tidak ada 
bilik khas yang mencukupi untuk 
mereka.   
 
Ada pun, pihak sekolah sudah 
memohon rumah guru untuk 
dijadikan Bilik Ibadat serta Bilik Rehat 
Guru Agama sebelah petang akan 
tetapi dengan ketiadaan jambatan 
penghubung dan jejambat dari 
sekolah ke rumah guru maka ia amat 
sukar untuk murid dan guru berulang 
alik.; dan 

3. Menyentuh soal tugas    dan beban 
guru di Daerah Belait iaitu berkenaan 
dengan isu aktiviti di luar sekolah 
pada waktu bertugas ketika 
menghadiri bengkel, kursus dan 
mesyuarat yang diadakan di Bandar 
Seri Begawan.  
 
Pada dasarnya jarak dari Pekan Belait              
ke Bandar Seri Begawan mengambil 
masa 1 jam 30 minit tertakluk kepada 
situasi jalan dengan perjalanan lebih 
kurang 100 kilometer. Bayangkan 
berapa masa perlu diambil dalam 
perjalanan pergi dan balik. Kaola juga 
difahamkan bahawa tiada Elaun 
Perjalanan Hitung Kilometer 
disediakan kepada guru-guru yang 
terlibat yang menggunakan 
kenderaan sendiri. 
 
Untuk penelitian dan pertimbangan  
pihak kementerian, kaola sukacita 
mencadangkan mana-mana bengkel 
atau kursus pendek yang melibatkan 
penyertaan guru-guru di Daerah 
Belait dalam kumpulan yang ramai, 
’bisaitah’ diadakan di daerah yang 
sama atau mana-mana tempat yang 
berdekatan. 

Kaedah bermesyuarat secara maya dan 
Zoom adalah antara pendekatan yang 
sesuai bagi mengecualikan guru-guru 
hadir secara fizikal memandangkan 
keadaan kadangkala mesyuarat yang 
diadakan cuma memakan masa                      
10 hingga 15 minit sahaja. Sekian, terima 
kasih. 
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Yang Berhormat Menteri 
Pendidikan: Terima kasih Yang 
Berhormat. 
 
1. Mengenai Sekolah Rendah Orang 

Kaya Pemancha Berandai, Bukit 
Sawat yang telah dicantumkan 
dengan Sekolah Rendah Merangking 
pada 27hb. Mac 2021. Pada ketika 
itu, pada tahun 2020 keramaian 
pelajar di Sekolah Rendah Orang 
Kaya Pemancha Berandai, Kampung 
Bukit Sawat, Daerah Belait pelajar-
pelajarnya hanya seramai 7 orang 
dan gurunya seramai 9 orang dan 
kalau tidak silap keramaian                    
pelajar yang mengikuti pelajaran 
sekolah agama di sebelah petang 
hanyalah seramai  4 orang. 
 
Di bawah inisiatif Kementerian 
Pendidikan bagi penstrukturan 
semula sekolah-sekolah rendah 
bersaiz kecil,  Sekolah Rendah Orang 
Kaya Pemancha Berandai Kampung 
Bukit Sawat, Daerah Belait telah 
dicantumkan dengan Sekolah 
Rendah Merangking yang 
sebenarnya jauhnya dalam 3 
kilometer sahaja. Ia dicantumkan 
kerana kegiatan aktiviti yang akan 
menjadi sangat terbatas bagi pelajar-
pelajar  seperti aspek pembelajaran 
yang menjurus kepada kemahiran 
Abad-21  seperti berkomunikasi, 
berkolaborasi, perbincangan, 
pembentangan dan sebagainya.   
Jikalau misalannya hanya ada 7 
orang pelajar, itu pun 7 orang pelajar 
tersebut bukan dalam satu kelas 
namun merentas pelbagai level, 

ertinya untuk memantapkan lagi 
kemahiran-kemahiran Pendidikan 
Abad-21 akan menjadi satu cabaran 
kepada guru dan apatah lagi kepada 
pelajar-pelajar itu sendiri. Yang 
Kedua sebab pelaksanaan 
kokurikulum oleh bilangan itu 
terlampau sedikit, aktiviti 
kokurikulum akan sangat terhad. Kita 
menyedari juga tentang kepentingan 
memelihara nilai-nilai sejarah ini.  
 
Oleh yang demikian, pihak 
kementerian akan berbincang dan 
berkerjasama dengan pihak-pihak              
yang berkepentingan termasuklah 
pihak Yang Berhormat sendiri 
khususnya mengenai bagaimanakah 
cara untuk mengekalkan sejarah 
sekolah tersebut.  
 
Sebelum keputusan diambil untuk 
mencantumkan kedua-dua buah 
sekolah ini, beberapa mesyuarat, 
perjumpaan dan sesi muzakarah 
telah diadakan hampir setahun 
sebelum keputusan  dibuat untuk 
mencantumkan sekolah supaya 
’kitani’ sama-sama gembira dengan 
apa juga keputusan yang ’kitani’ akan 
buat.; 

Keadaan Sekolah Rendah 
Merangking. Seperti Yang Berhormat 
sebutkan tadi keadaannya 
memerlukan penambahbaikan,         
 ُ اللّٰه اء   ش   perkara ini akan diambil إِنْ 
perhatian sewajarnya. ; dan 
  

2. Bengkel ataupun kursus pendek           
di Daerah Belait.  مْدُ لِلّٰه ح 

ْ
ل
َ
 terima kasih أ
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Belait dalam kumpulan yang ramai, 
’bisaitah’ diadakan di daerah yang 
sama atau mana-mana tempat yang 
berdekatan. 
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keadaan kadangkala mesyuarat yang 
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ْ
ل
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 terima kasih أ
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atas cadangan Yang Berhormat 
mengenai bengkel-bengkel yang 
melibatkan guru-guru di Daerah 
Belait.   

Pada masa ini ada perancangan 
untuk mengadakannya sama ada                         
di Daerah Belait ataupun di Daerah 
Tutong bagi memudahkan urusan 
perjalanan guru-guru yang terlibat.  
 ُ اللّٰه اء   ش   mana-mana mesyuarat إِنْ 
ataupun bengkel yang boleh 
dijalankan secara atas talian, ia akan 
dilakukan secara atas talian kecuali 
aktiviti-aktiviti ataupun bengkel-
bengkel yang melibatkan praktikal, 
terpaksalah guru-guru itu hadir 
secara fizikal tetapi    ُ اء  اللّٰه -bengkel إِنْ ش 
bengkel ini akan dilaksanakan secara 
berasingan nanti sama ada ia 
berpusat di Daerah Brunei Muara 
ataupun di Daerah Tutong,  ُ اء  اللّٰه  . إِنْ ش 

 
Terima kasih. 
 
Yang Berhormat Pengerusi: Saya 
persilakan Yang Berhormat Pehin Orang 
Kaya Laila Setia Dato Seri Setia Awang 
Haji Abd. Rahman bin Haji Ibrahim. 
 
Yang Berhormat Pehin Orang Kaya 
Laila Setia Dato Seri Setia Awang 
Haji Abd. Rahman bin Haji Ibrahim:  
Terima kasih Yang Berhormat Pengerusi 
kerana memberikan laluan untuk kaola 
ikut serta dalam perbincangan ini,          
حْيم.  الرَّ نِ  حْم  َٰ الرَّ  ِ اللّٰه  Yang Berhormat بِسْمِ 
Pengerusi dan Ahli-Ahli Yang Berhormat.   
 
كَاتُهُ  ر  ب  و  اِلله   

ُ
ة حْم  ر  و  لَيْكُمْ  ع  مُ  لا   dan salam السَّ

sejahtera. Lebih dahulu, kaola ingin 

mengucapkan terima kasih kepada Yang 
Berhormat Menteri Pendidikan kerana 
telah mengongsikan secara 
komprehensif dan terperinci mengenai 
pencapaian program dan projek yang 
telah dilaksanakan setakat ini dan juga 
tumpuan-tumpuan yang akan 
dilaksanakan dalam Tahun Kewangan 
2023/2024.
 
Untuk itu, kaola mengucapkan                 
syabas dan tahniah kepada Yang 
Berhormat Menteri Pendidikan, 
pemimpin-pemimpin, para tenaga 
pengajar dan seluruh warga Kementerian 
Pendidikan atas usaha berkebajikan 
mereka untuk meningkatkan sistem 
pendidikan negara secara 
keseluruhannya.   
 
Peranan ibu bapa, penjaga dan penuntut 
sendiri adalah juga sangat penting  
dalam menjayakan inisiatif-inisiatif 
tersebut. Mudah-mudahan dengan 
sistem pelaksanaan dan pemantauan 
yang cekap, berkesan dan telus, 
Kementerian Pendidikan akan dapat 
mengatasi semua cabaran dan berjaya 
mencapai matlamat yang dihasratkan,   
 ُ اء  اللّٰه  . إِنْ ش 
 
Yang Berhormat Pengerusi. Kaola ada 
beberapa perkara yang ingin kaola 
sentuh seperti berikut: 
 
Kaola memahami bahawa COVID-19 
telah menyebabkan learning loss 
sebilangan pelajar. Perkara ini disedari 
dan dimaklumi,   ini bukan sahaja khusus 
bagi negara kita malahan seluruh dunia 
mengalami masalah yang sama. Apa 
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yang penting ialah way forward kita 
untuk menangani cabaran-cabaran yang 
mendatang.   
 
Kaola perhatikan dari segi prestasi 
pelajar-pelajar dalam pendidikan teras 
iaitu peringkat rendah dan menengah 
bawah,  kita masih jauh dari menjangkau 
sasaran yang ditetapkan. Kita semua 
maklum bahawa baik buruknya prestasi                     
di peringkat pendidikan teras ini sudah 
setentunya akan mencorakkan prestasi 
penuntut di peringkat-peringkat 
seterusnya.  Kaola ingin mengajukan 
beberapa soalan untuk pencerahan: 
 
1. Apakah tracking system atau sistem 

pemantauan yang digunakan oleh 
kementerian untuk memantau dan 
menyukat prestasi pencapaian 
sekolah-sekolah ini juga menguatkan 
independent assessment daripada 
pihak ketiga bagi menyukat impak 
besarnya on the ground. Ini termasuk 
maklum balas dari pemimpin sekolah, 
tenaga pengajar, ibu bapa dan 
penuntut itu sendiri dan sekiranya 
prestasi sekolah-sekolah ini adalah                    
di bawah sasaran yang telah 
ditetapkan, apakah program-
program intervensi yang akan 
dilaksanakan untuk membantu 
sekolah dan penuntut-penuntut ini?; 
 

2. Dari sejumlah 43.2% calon yang 
mendapat sekurang-kurangnya 5’O’ 
Level pada tahun 2022, adakah 
sudah diteliti apakah subjek-subjek 
yang diperolehi penuntut-penuntut 
ini?  Kaola fikirkan penting kerana 
untuk melangkah ke tingkat 

seterusnya atau menembusi job 
market,                di samping subjek 
Bahasa Melayu dan Inggeris, ia perlu  
memiliki subjek-subjek yang 
marketable seperti Maths, Science, 
Technology, Seni to name a few.; dan  

 
3. Apakah usaha kementerian untuk 

memperluaskan lagi kemahiran 
STEAM seperti yang dititahkan 
Kebawah Duli Yang Maha Mulia 
Paduka Seri Baginda Sultan dan Yang 
Di-Pertuan Negara Brunei 
Darussalam baru-baru ini? 

 
Mengenai ekosistem Pendidikan. Kaola 
menyambut baik usaha Kementerian 
Pendidikan untuk menjana ekosistem 
pendidikan yang inovatif. Inisiatif ini 
memang bertepatan dan selari dengan 
Pendidikan Abad-21 bahawa 
digitalization and Fourth Industrial 
Revolution is at the forefront pada masa 
ini dan akan datang. Kaola mengucapkan 
tahniah dan syabas  atas ongoing inisiatif 
ini.  
 
Dalam aspek ini kaola ingin mengajukan 
dua soalan: 
 
1. Adakah digitalization infrastructure 

kita telah tersedia, mencukupi dan 
siap siaga? Kaola maksudkan bukan 
sahaja dari segi network connectivity 
dan hardwarenya malahan 
softwarenya. Dengan erti yang kata 
yang lain, adakah sistem pendidikan 
negara yang ada dan akan datang 
selari untuk memenuhi tuntutan bagi 
penuntut kita ini supaya adaptable 
kepada sistem digitalization ini agar 
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atas cadangan Yang Berhormat 
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3. Apakah usaha kementerian untuk 
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STEAM seperti yang dititahkan 
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Paduka Seri Baginda Sultan dan Yang 
Di-Pertuan Negara Brunei 
Darussalam baru-baru ini? 
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Pendidikan Abad-21 bahawa 
digitalization and Fourth Industrial 
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dua soalan: 
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siap siaga? Kaola maksudkan bukan 
sahaja dari segi network connectivity 
dan hardwarenya malahan 
softwarenya. Dengan erti yang kata 
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negara yang ada dan akan datang 
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mereka itu sentiasa future ready? ; 
dan

2. Sejauh mana kita telah menyediakan 
capacity building kebangsaan kita 
dari peringkat akar umbi dan ke atas 
untuk menyesuaikan diri ataupun 
adapting kita semua dengan 
standard Pendidikan Abad-21 ini. 
Misalannya, bukan sahaja dari segi 
akademiknya akan tetapi cara sistem 
pendidikan kita untuk mengolah atau 
mengadun cara befikir pelajar-pelajar 
kita secara holistik untuk memuatkan 
strategic, tactical, positive thinking 
dan sikap keterbukaan dalam 
pembelajaran dengan tidak 
membelakangkan dan menjejaskan 
amalan MIB negara. 

 
Yang Berhormat Pengerusi. Salah satu 
strategi penting mana-mana negara 
untuk membasmi kemiskinan ialah 
melalui pendidikan. Walaupun Akta 
Pendidikan Wajib telah dikuatkuasakan, 
sentiasa terdapat penuntut-penuntut 
sebahagiannya dari keluarga miskin 
yang gagal untuk hadir ke sekolah 
disebabkan keperluan-keperluan 
keluarga yang lain diberikan 
keutamaan. Persoalanya ialah: 
 

1. Apakah usaha Kementerian 
Pendidikan dalam memastikan setiap 
penduduk dalam lingkungan umur 
persekolahan wajib benar-benar 
mengikuti persekolahan mereka 
sebagaimana yang dihasratkan oleh 
kerajaan melalui Akta Pendidikan 
Wajib supaya mereka ini tidak tercicir 
arus perdana pendidikan.; dan 

2. Selain bantuan kewangan 
persekolahan yang dihulurkan 
melalui Bantuan Kebajikan, Jabatan 
Pembangunan Masyarakat, apakah 
terdapat strategi atau program yang 
lebih menyeluruh untuk membantu 
golongan pelajar ini dapat 
menghadiri persekolahan mereka. Ini 
terutama bagi penuntut-penuntut 
sekolah rendah dan menengah 
bawah yang perlu sebagai asas 
pendidikan mereka. 
  
Contoh bantuan yang kaola 
maksudkan antaranya skim pinjaman 
buku, makan tengah hari, asrama 
dan lain-lain. Kaola menyedari 
Kementerian Pendidikan diberikan 
peruntukan sebanyak $1.5 juta bagi 
maksud ini, adakah peruntukan ini 
mencukupi kerana ia juga melibatkan 
penuntut-penuntut dari Kementerian 
Hal Ehwal Ugama? 
 

Kaola ingin menyentuh Local Contract 
Teachers. Kalau kaola tidak silap 
program ini telah pun berjalan lebih dari 
enam tahun.   مْدُ لِلّٰه أ ح 

ْ
ل  

 
Kita telah difahamkan bahawa 
sebahagian mereka ini telah pun diambil 
ke jawatan tetap dan sebilangan lagi            
ada yang memilih kerja yang lain. Oleh 
itu, kaola ingin mendapatkan beberapa 
penjelasan: 
 
1. Adakah guru-guru yang telah terpilih 

ini juga diberi tugas trainer yakni 
para pelatih pada guru-guru yang 
baharu seperti hasrat awal ataupun 
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hasrat asal jawatan ini diadakan.; 
dan  
  

2. Apakah jenis latihan-latihan yang 
telah ataupun yang akan diberikan  
kepada guru-guru yang terpilih untuk 
dilantik ke jawatan tetap ini. 
  

Sebagai pemikiran sahaja, sebagai 
langkah capacity building dan 
pendedahan kepada guru-guru ini, 
adakah Kementerian Pendidikan 
mempunyai perancangan untuk 
menempatkan guru-guru ini menjalani 
attachment misalannya dalam jangka 
waktu tiga bulan ataupun lebih di sekolah 
swasta kepunyaan kerajaan seperti 
Jerudong International School (JIS) 
untuk memimba pengalaman dan 
tatacara pengajaran dan pembelajaran                  
di institusi tersebut?  
 
Koala cadangkan perkara ini 
memandangkan positif impaknya kepada 
pelajar-pelajar di sekolah tersebut dari 
segi penekanan dan tumpuan kepada 
pembangunan insan seperti confidence 
building, positive thinking, personal 
development lebih interactive dan 
meningkatkan communication skill 
penuntut.  
 
Kalau kita melihat student teacher 
relationship dan peer group di institusi     
ini amatlah menyerlah dan 
menggalakkan iaitu penuntut-penuntut 
selalunya teruja untuk ikut serta dan 
melibatkan diri dalam aktiviti-aktiviti 
extra curriculum sekolah.  
 

Kaola bukanlah menyatakan bahawa                 
di sekolah-sekolah yang lain, perkara ini 
tidak ada. Malahan ada sekolah-sekolah 
kerajaan yang cemerlang dalam kategori 
ini cuma institusi ini sudah pun diiktiraf 
sebagai salah sebuah boarding school 
yang terbaik di rantau ini.  
 
Mengapa kita tidak menggunakan 
pengalaman yang ada di negara kita 
sendiri untuk kebaikan dan 
meningkatkan sistem pendidikan secara 
menyeluruh walhal easily available dan 
accessible. 
  
Kaola menyambut baik usaha 
Kementerian Pendidikan menambah 
Centre of Excellence bagi menampung 
keperluan fizikal dan kemudahan Pelajar-
Pelajar Berkeperluan Khas. Perkara ini 
telah pun disentuh oleh rakan Ahli Yang 
Berhormat dan ada yang telah dijawab 
oleh Yang Berhormat Menteri 
Pendidikandan syabas  ِ حَمْدُ لِلّٰى

ْ
 ال

 
Walau bagaimanapun, kaola difahamkan 
jumlah penuntut yang memerlukan 
perkhidmatan ini semakin meningkat dari 
tahun ke tahun. Kaola menyedari 
Kementerian Pendidikan telah pun 
mengadakan program penuntut-
penuntut yang terlibat.  
 
Kaola hanya ingin memohon penjelasan 
mengenai program yang telah 
dilaksanakan setakat ini dan apakah 
program-program lanjutan yang akan 
dilaksanakan pada masa akan datang? 
Penjelasan ini perlu bagi membantu ibu 
bapa yang terlibat untuk merancang 
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 ال
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keperluan anak-anak mereka yang dalam 
kategori ini.  
 
Yang Berhormat Menteri Pendidikan                
telah pun menerangkan usaha 
kementeriannya untuk menambah 
bilangan tenaga pelajar bagi Special 
Education ini.  

 
Dalam hal ini, kaola juga ingin 
mencadangkan supaya Skim Khas 
khusus bagi tenaga pengajar bagi Pelajar 
Berkeperluan Khas ini akan digubal 
sekiranya belum ada supaya ia setimpal 
dengan kepakaran dan tanggungjawab 
yang dipikul oleh tenaga-tenaga 
pengajar ini yang memerlukan special 
skill, kesabaran dan komitmen tinggi 
dalam mendidik penuntut-penuntut yang 
Pelajar-Pelajar Berkeperluan Khas ini.  

 
Kaola juga berkecendurungan untuk 
mencadangkan supaya pemberian 
biasiswa kerajaan juga dapat 
memasukkan bidang ini di samping 
bidang-bidang yang sedia ada.  

 
Yang terakhir, sebagaimana yang 
dimaklumi Kebawah Duli Yang Maha  
Mulia Paduka Seri Baginda Sultan dan 
Yang Di-Pertuan Negara Brunei 
Darussalam telah mengurniakan titah 
untuk melihat supaya Skim Pendidikan 
Biasa dan Agama dapat bersatu                         
di bawah pengurusan yang sama supaya 
tenaga pendidik dapat diintregasikan 
dalam waktu persekolahan bagi 
memenuhi kemasalahatan dan 
kemudahan ibu bapa dan penjaga ketika 
menghantar dan mengambil anak-anak 
sekolah. Kaola hanya ingin memohon 

pencerahan dari Kementerian Pendidikan 
bagi perkara berikut: 

 
1. Bilakah perubahan ini akan mula 

dilaksanakan?; 
 
2. Apakah strategi Kementerian 

Pendidikan untuk mengintegrasikan 
perubahan ini supaya pihak-pihak 
yang berkepentingan seperti 
penuntut, tenaga pengajar dan ibu 
bapa akan bersedia menyambut 
usaha yang berkebajikan ini?; dan 

 
3. Adakah persediaan sudah dibuat   

dari segi logistik, penjadualan dan 
‘pemberigaan’ supaya transisi ini 
berjalan dengan sempurna dan 
teratur?. 

Kaola berpendapat jika isu ini akan dapat 
dicomplement dengan pembaikan sistem 
pengangkutan awam yang menyeluruh 
sudah setentunya ia akan membantu dan 
memudahkan lagi ibu bapa dalam 
menghantar dan mengambil anak-anak 
mereka dengan yakin.  
 
Impaknya akan amat ketara dari segi 
mengurangkan kesesakan jalan raya, 
course of business dan meningkatkan 
produktiviti penjawat-penjawat awam 
dan pekerja-pekerja swasta.  
 
Kaola mencadangkan supaya pihak-pihak   
yang berkepentingan seperti Jabatan 
Perdana Menteri bersama Kementerian 
Hal Ehwal Ugama, Kementerian 
Pendidikan, Kementerian Pengangkutan 
dan Infokomunikasi dan stakeholders             
yang lain sekurang-kurangnya untuk 
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menunduki isu ini supaya ada satu 
formula yang amicable yang boleh 
diguna pakai secara menyeluruh.  
Sekian terima kasih.  
 
Yang Berhormat Pengerusi: Ahli-Ahli 
Yang Berhormat. Saya ingin 
mencadangkan supaya Mesyuarat 
Jawatankuasa ini kita tangguhkan dahulu 
selama 20 minit.  

(Mesyuarat Jawatankuasa    
berehat sebentar) 

(Mesyuarat Jawatankuasa 
bersidang semula) 

 
Yang Berhormat Pengerusi:                           
حْيم  الرَّ نِ  حْم  َٰ الرَّ  ِ اللّٰه  Ahli-Ahli Yang بِسْمِ 
Berhormat sekarang Mesyuarat 
Jawatankuasa bersidang semula bagi 
menimbangkan Rang Undang-Undang 
(2023) Perbekalan, 2023/2024 satu per 
satu yang telah dicadangkan oleh Yang 
Berhormat Menteri di Jabatan Perdana 
Menteri dan Menteri Kewangan dan 
Ekonomi II.  

Mesyuarat Jawatankuasa masih lagi 
membincangkan tajuk Kementerian 
Pendidikan dan institusi-institusi                         
di bawahnya.  
 
Sebelum menyambung perbahasan 
seterusnya saya ingin memberikan laluan 
kepada Yang Berhormat Menteri 
Pendidikan untuk menjawab soalan-
soalan yang telah dikemukakan oleh 
Yang Berhormat Pehin Orang Kaya              
Laila Setia Dato Seri Setia Awang Haji 

Abd. Rahman bin Haji Ibrahim sebentar 
tadi sebelum kita berhenti berehat.  
 
Saya persilakan Yang Berhormat Menteri 
Pendidikan.  
 
Yang Berhormat Menteri 
Pendidikan: Terima kasih Yang 
Berhormat Pengerusi dan terima kasih 
juga kepada Yang Berhormat kerana 
telah mengutarakan beberapa soalan. 
Banyak soalan Yang Berhormat. 
 
الله اء   ش            ,Yang Berhormat Pengerusi اِنْ 
kaola akan cuba menjawab sedaya yang 
boleh: 
 
1. Mengenai isu learning loss dan 

apakah way forwardnya dan adakah 
kitani masih jauh daripada sasaran 
dan sebagainya dan apakah sistem 
pemantauan yang mungkin dapat 
menyukat impak besar daripada 
kejadian COVID-19 learning loss ini.; 
 
Bagi menjawabnya, selepas selama 
185 hari sekolah ditutup, sekolah 
telah dibuka kepada pelajar-pelajar  
di peringkat rendah bermula pada 
bulan April tahun lepas 2022 dan apa 
yang terjadi semasa bulan tersebut 
bulan 5 immediately pihak 
Kementerian Pendidikan telah 
mengadakan satu survey, student 
learning survey bagi memastikan 
bagi memantau keberadaan mereka 
against the expected competency 
dan tiga mata pelajaran teras telah 
diguna pakai sebagai menyukat 
competency tersebut, iaitu dalam 
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Abd. Rahman bin Haji Ibrahim sebentar 
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الله اء   ش            ,Yang Berhormat Pengerusi اِنْ 
kaola akan cuba menjawab sedaya yang 
boleh: 
 
1. Mengenai isu learning loss dan 

apakah way forwardnya dan adakah 
kitani masih jauh daripada sasaran 
dan sebagainya dan apakah sistem 
pemantauan yang mungkin dapat 
menyukat impak besar daripada 
kejadian COVID-19 learning loss ini.; 
 
Bagi menjawabnya, selepas selama 
185 hari sekolah ditutup, sekolah 
telah dibuka kepada pelajar-pelajar  
di peringkat rendah bermula pada 
bulan April tahun lepas 2022 dan apa 
yang terjadi semasa bulan tersebut 
bulan 5 immediately pihak 
Kementerian Pendidikan telah 
mengadakan satu survey, student 
learning survey bagi memastikan 
bagi memantau keberadaan mereka 
against the expected competency 
dan tiga mata pelajaran teras telah 
diguna pakai sebagai menyukat 
competency tersebut, iaitu dalam 
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Bahasa Inggeris, Matematik dan 
Sains. 
 
Apa yang kaola ingin kongsikan 
pelajar-pelajar Tahun 1 hingga 
Tahun 6 dan Tahun 7 hingga Tahun 
11 telah menunjukkan tahap 
pencapaian yang sangat rendah dari 
segi competency yang diharap-
harapkan bagi standard mereka. 
Sangat rendah, lebih rendah 
daripada keputusan KPI dari data 
collect setiap tahun dan inilah 
penyebab prioriti Kementerian 
Pendidikan telah digubal dan diubah 
menjadikan learning loss menjadi 
satu aktiviti utama dalam apa jua 
aktiviti-aktiviti yang dibuat oleh 
Kementerian Pendidikan. 
 
Kalau melihat secara purata bagi 
Bahasa Inggeris, paling tinggi 32% 
bagi Tahun 4 yang lain ertinya lebih 
rendah daripada 34% sedangkan 
kalau ‘kitani’ melihat daripada KPI 
‘kitani’ mengharapkan sasaran 80% 
para pelajar sudah mencapai tahap 
mereka tetapi selepas COVID-19 
sangat mengesalkan. Inilah yang 
sebenarnya yang terjadi.; 
 

2. Mengenai subjek-subjek yang 
diperolehi semasa peperiksaan BGCE 
‘O ‘Level pada tahun lepas.  

 ِ لِلّٰى حَمْدُ 
ْ
 pihak   Kementerian    ال

Pendidikan   ada juga membuat 
penganalisisan mengenai  subjek-
subjek yang meningkat 
pencapaiannya dan ada juga yang 
menurun. 

Bagi Peperiksaan BGCE ‘O’ Level 
kalau dibandingkan dengan tahun 
2021 peperiksaan dibuat melalui 
secara SAG bukan secara fizikal.  

 
Pencapaian yang sangat terjejas 
adalah Combined Science, Bahasa 
Melayu dan juga Pengetahuan 
Agama Islam dan manakala             
subjek-subjek lain seperti English 
Language, Physics, Biology, 
Chemistry dan Mathematics Syllabus 
D, menurun pencapaiannya kurang 
daripada 10%. 

 
Manakala jika dibandingkan dengan 
tahun 2020, format peperiksaan 
sama, ‘kitani’ ada peningkatan 
sebenarnya dari tiga mata pelajaran, 
iaitu Biology, Chemistry dan 
Pengetahuan Agama Islam.  

 
Prestasi penurunan kurang daripada 
10% juga diobserved kurang     
dalam 5 mata pelajaran, iaitu 
Mathematics Syllabus D, Bahasa 
Melayu, Combined Science, Physics 
dan English Language. 

 
Kita melihat daripada peperiksaan               
BGCE ‘A’ Level walaupun Yang 
Berhormat   bertanyakan mengenai 
prestasi pelajar di peperiksaan BGCE 
‘O’ Level, kaola ingin menambah 
sedikit informasi kepada peperiksaan 
BGCE  ‘A’ Level.   
 
Penurunan yang sangat ketara, 
sangat besar adalah subjek-subjek 
bukan berupa Sains seperti Travel 
Tourism, Usuluddin, Geography, 
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History, Bahasa Melayu, Physical 
Education, Art & Design dan 
sebagainya.  
 
Manakala subjek-subjek seperti 
Mathematics, Art & Design, 
Economics, Biology, Physics dan 
Chemistry itu walaupun ada 
penurunan namun penurunannya 
jauh kurang daripada  subjek-subjek 
yang telah kaola sebutkan awal tadi. 

 
Mengenai STEAM, seperti juga yang telah 
kaola sampaikan semasa ucapan 
mukadimah kaola semasa Sabtu yang 
lalu, Kementerian Pendidikan akan 
mereview semula penawaran mata 
pelajaran teras wajib elektif dalam 
Sistem Pendidikan Abad-21 kerana kita 
akan menambah lagi bilangan subjek-
subjek yang menjurus kepada Sains 
Teknologi, Kejuruteraan, Seni dan 
Matematik, supaya ia lebih luas dan ia 
akan dapat dijadikan pemangkin 
pembangunan masa depan. 
 
Mengenai sistem pendidikan yang 
inovatif, digitalization, infrastructure 
ataupun sistem-sistemnya dan capacity 
building kepada ketersediaan guru-guru 
untuk menangani perubahan ke arah era 
digitalization ini.  
 
Bagi mendukung pengajaran 
pembelajaran secara digital beberapa 
inisiatif sedang giat dilaksanakan oleh 
Kementerian Pendidikan jua, dan antara 
lainya penaiktarafan infrastruktur 
rangkaian sekolah, penyediaan khidmat 
internet dengan akses yang lebih luas 
kepada sumber pendidikan digital. 

Yang ketiga pembekalan komputer 
kepada tenaga pengajar dan penuntut 
dan keempat penggantian komputer-
komputer sekolah. 
  
Bagi meningkatkan kapasiti ataupun 
kualiti kestabilan dan keselamatan 
rangkaian prasarana IT di sekolah-
sekolah, Kementerian Pendidikan sudah 
mula melaksanakan penaiktarafan 
infrastruktur rangkaian sekolah mulai 
tahun 2022.  
 
Melalui pengiktirafan ini ia akan dapat 
memberikan liputan wifi di keseluruhan 
kawasan pembelajaran dan pengajaran                
di sekolah-sekolah sekali gus akan dapat 
mendukung kaedah pembelajaran digital 
dengan lebih berkesan. 
 
Sehingga kini sebenarnya ada empat 
buah sekolah rendah telah selesai 
dilaksanakan, manakala sebanyak tiga 
puluh satu sekolah rendah dan dua 
sekolah menengah yang sedang      
dalam pelaksanaan, sementara yang 
selebihnya masih dalam perancangan 
pelaksanaan dan pelaksanaan 
pengiktirafan ini dijangka akan selesai           
di semua sekolah pada tahun 2025          
 ُ اللّٰه اء   ش   dengan perbelanjaan yang إِنْ 
mungkin akan menelan belanja lebih           
$15 juta, melalui peruntukan tahunan 
Rancangan Kemajuan Negara (RKN). 
 
Manakala penyediaan khidmat Internet 
dengan akses yang lebih luas kepada 
sumber pendidikan digital untuk 
mendukung pelaksanaanya, 
Kementerian Pendidikan telah mula 
menyediakan perkhidmatan Internet 
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Bahasa Inggeris, Matematik dan 
Sains. 
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Tahun 6 dan Tahun 7 hingga Tahun 
11 telah menunjukkan tahap 
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kalau ‘kitani’ melihat daripada KPI 
‘kitani’ mengharapkan sasaran 80% 
para pelajar sudah mencapai tahap 
mereka tetapi selepas COVID-19 
sangat mengesalkan. Inilah yang 
sebenarnya yang terjadi.; 
 

2. Mengenai subjek-subjek yang 
diperolehi semasa peperiksaan BGCE 
‘O ‘Level pada tahun lepas.  

 ِ لِلّٰى حَمْدُ 
ْ
 pihak   Kementerian    ال

Pendidikan   ada juga membuat 
penganalisisan mengenai  subjek-
subjek yang meningkat 
pencapaiannya dan ada juga yang 
menurun. 

Bagi Peperiksaan BGCE ‘O’ Level 
kalau dibandingkan dengan tahun 
2021 peperiksaan dibuat melalui 
secara SAG bukan secara fizikal.  

 
Pencapaian yang sangat terjejas 
adalah Combined Science, Bahasa 
Melayu dan juga Pengetahuan 
Agama Islam dan manakala             
subjek-subjek lain seperti English 
Language, Physics, Biology, 
Chemistry dan Mathematics Syllabus 
D, menurun pencapaiannya kurang 
daripada 10%. 

 
Manakala jika dibandingkan dengan 
tahun 2020, format peperiksaan 
sama, ‘kitani’ ada peningkatan 
sebenarnya dari tiga mata pelajaran, 
iaitu Biology, Chemistry dan 
Pengetahuan Agama Islam.  

 
Prestasi penurunan kurang daripada 
10% juga diobserved kurang     
dalam 5 mata pelajaran, iaitu 
Mathematics Syllabus D, Bahasa 
Melayu, Combined Science, Physics 
dan English Language. 

 
Kita melihat daripada peperiksaan               
BGCE ‘A’ Level walaupun Yang 
Berhormat   bertanyakan mengenai 
prestasi pelajar di peperiksaan BGCE 
‘O’ Level, kaola ingin menambah 
sedikit informasi kepada peperiksaan 
BGCE  ‘A’ Level.   
 
Penurunan yang sangat ketara, 
sangat besar adalah subjek-subjek 
bukan berupa Sains seperti Travel 
Tourism, Usuluddin, Geography, 

 
 
PAGI HARI ISNIN, 20HB. SYAABAN 1444H/13HB. MAC 2023M 
  

387 

History, Bahasa Melayu, Physical 
Education, Art & Design dan 
sebagainya.  
 
Manakala subjek-subjek seperti 
Mathematics, Art & Design, 
Economics, Biology, Physics dan 
Chemistry itu walaupun ada 
penurunan namun penurunannya 
jauh kurang daripada  subjek-subjek 
yang telah kaola sebutkan awal tadi. 

 
Mengenai STEAM, seperti juga yang telah 
kaola sampaikan semasa ucapan 
mukadimah kaola semasa Sabtu yang 
lalu, Kementerian Pendidikan akan 
mereview semula penawaran mata 
pelajaran teras wajib elektif dalam 
Sistem Pendidikan Abad-21 kerana kita 
akan menambah lagi bilangan subjek-
subjek yang menjurus kepada Sains 
Teknologi, Kejuruteraan, Seni dan 
Matematik, supaya ia lebih luas dan ia 
akan dapat dijadikan pemangkin 
pembangunan masa depan. 
 
Mengenai sistem pendidikan yang 
inovatif, digitalization, infrastructure 
ataupun sistem-sistemnya dan capacity 
building kepada ketersediaan guru-guru 
untuk menangani perubahan ke arah era 
digitalization ini.  
 
Bagi mendukung pengajaran 
pembelajaran secara digital beberapa 
inisiatif sedang giat dilaksanakan oleh 
Kementerian Pendidikan jua, dan antara 
lainya penaiktarafan infrastruktur 
rangkaian sekolah, penyediaan khidmat 
internet dengan akses yang lebih luas 
kepada sumber pendidikan digital. 

Yang ketiga pembekalan komputer 
kepada tenaga pengajar dan penuntut 
dan keempat penggantian komputer-
komputer sekolah. 
  
Bagi meningkatkan kapasiti ataupun 
kualiti kestabilan dan keselamatan 
rangkaian prasarana IT di sekolah-
sekolah, Kementerian Pendidikan sudah 
mula melaksanakan penaiktarafan 
infrastruktur rangkaian sekolah mulai 
tahun 2022.  
 
Melalui pengiktirafan ini ia akan dapat 
memberikan liputan wifi di keseluruhan 
kawasan pembelajaran dan pengajaran                
di sekolah-sekolah sekali gus akan dapat 
mendukung kaedah pembelajaran digital 
dengan lebih berkesan. 
 
Sehingga kini sebenarnya ada empat 
buah sekolah rendah telah selesai 
dilaksanakan, manakala sebanyak tiga 
puluh satu sekolah rendah dan dua 
sekolah menengah yang sedang      
dalam pelaksanaan, sementara yang 
selebihnya masih dalam perancangan 
pelaksanaan dan pelaksanaan 
pengiktirafan ini dijangka akan selesai           
di semua sekolah pada tahun 2025          
 ُ اللّٰه اء   ش   dengan perbelanjaan yang إِنْ 
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berkapasiti tinggi di sekolah-sekolah, dan 
melalui inisiatif tersebut sekolah-sekolah 
akan mendapat akses yang lebih luas 
kepada sumber-sumber pendidikan 
digital di alam maya. 
  
Bagi pelaksanaan jangka pendek, 
Kementerian Pendidikan telah 
menyediakan perkhidmatan jalur lebar 
Internet ataupun Internet broadband             
di 36 buah sekolah menengah dan 24 
buah sekolah rendah yang dikenal pasti 
untuk dilaksanakan program blended 
learning secara rintis. 
 
Penyediaan perkhidmatan Internet ini 
telah bermula pada Oktober 2022 secara 
tempoh 1 tahun dengan anggaran 
perbelanjaan sebanyak $179 ribu.  
 
Manakala untuk pelaksanaan jangka 
masa panjang Kementerian Pendidikan 
dengan kerjasama Pusat Kebangsaan              
e-Kerajaan akan melaksanakan national 
education network, iaitu bagi 
menyediakan perkhidmatan Internet 
kapasiti tinggi di semua sekolah                        
di negara ini termasuklah sekolah-
sekolah swasta yang menyertai secara 
optional.  
 
National Education Network tersebut 
dijangka akan disediakan mulai tahun           
ini dalam tempoh 5 tahun. Mengenai 
usaha kementerian bagi pelajar-pelajar 
yang kurang berkemampuan, beberapa 
usaha pihak kementerian bagi      
membantu pelajar-pelajar yang kurang 
berkemampuan iaitu melalui Program                           
Ri’ayah Wa Mahabbah iaitu pelajar-
pelajar Tahun 6 yang akan menduduki 

peperiksaan PSR dan mereka ini juga ada 
mempunyai cabaran untuk hadir               
ke sekolah.  
 
Mereka ini ada mempunyai masalah 
kehadiran. Mereka akan ditempatkan                
di asrama Maktab Duli Pengiran Muda                
Al-Muhtadee Billah, Gadong dan dihantar 
dengan bas ke sekolah-sekolah yang 
terdekat, iaitu Sekolah Rendah Pusar 
Ulak dan ia akan dilaratkan  ke peringkat 
menengah secara case by case. Ini 
inisiatif yang pertama. 
 
Melalui Program Harapan dan Program 
Anak Harapan Kementerian Pendidikan 
menyediakan makanan dan minuman 
kepada pelajar-pelajar susah, ada skim 
sarapan pagi dan tenusu dan ada juga 
skim makan tengah hari.  
 
Sehingga tahun 2021 seramai 9,444 
pelajar telah mengikuti program ini dari 
46 buah sekolah rendah dan menengah 
dan  ُ اللّٰه اء   ش   pelajar-pelajar ini diharap إِنْ 
akan menerima nutrisi yang sewajarnya 
yang sepatutnya dan akan meningkatkan 
kedatangan mereka dan seterusnya akan 
meningkatkan prestasi mereka dalam 
pembelajaran.  
 
Melalui program BIBD ALAF, iaitu 1 
inisiatif sumbangan Bank Islam Brunei 
Darussalam terhadap pendidikan. 
Sesuatu yang disebut sebagai 
mendukung pembelajaran sepanjang 
hayat untuk masa depan yang bercita-
cita tinggi ataupun advocating lifelong 
learning for inspiring future.  
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Ia merupakan sebagai peluasan 
sumbangan Bank Islam Brunei 
Darussalam terhadap pendidikan awal 
kanak-kanak. Program bantuan-bantuan 
Kementerian Pendidikan bagi kumpulan 
pelajar-pelajar yang kurang 
berkemampuan. 
 
LCT adalah Local Contract Teachers. Ia 
satu projek di bawah Program 
Bimbangan literacy dan numeracy 
ataupun Literacy and Numeracy 
Coaching Programme (LNCP), iatu salah 
satu inisiatif kementerian yang bertujuan 
untuk meningkatkan kualiti guru-guru 
Bahasa Inggeris dan juga Matematik.  
 
Perkhidmatan LCT secara berkontrak, 
iaitu selama 1 tahun dan ia boleh 
diperbaharui sehingga 3 tahun.  
 
Mulai bulan Januari 2018, seramai                   
102 orang intake pada tahun tersebut, 
dan pada intake Januari 2019, ada lagi 
seramai 108 orang yang telah ikut serta 
dalam projek ini menjadikan jumlah 
keseluruhan seramai 210 orang. 
 
Setakat bulan Januari 2023, tinggal 83 
orang sahaja lagi local contract teachers      
yang masih berkhidmat di Kementerian 
Pendidikan dan selebihnya 60% ataupun 
127 orang local contract teachers dari 
210 tadi, hampir separuh telah mendapat 
pekerjaan sebagai tenaga pengajar            
di sekolah-sekolah kerajaan dan swasta, 
14 orang telah mendapat pekerjaan                 
di pelbagai bidang sektor awam dan 
swasta jua. Sejumlah 39% telah 
melanjutkan pelajaran dan selebihnya 
ada sebanyak 9% telah menamatkan 

perkhidmatan mereka sebagai LCT atas 
sebab-sebab peribadi. 
 
Projek ini akan berakhir pada bulan 
Januari 2024, tahun akan datang, next 
year  dan dalam kesempatan ini, pihak 
kementerian ingin menasihatkan 
peserta-peserta LCT ini untuk memohon 
melalui program perantis kendalian 
Jabatan Pengurusan Pendidik, (JPP) 
Kementerian Pendidikan dan   mereka 
boleh memohon ke jawatan tenaga 
pengajar di Kementerian Hal Ehwal 
Ugama di samping jawatan tenaga 
pengajar di sekolah swasta, supaya 
mereka ini dapat digunakan sepenuhnya 
oleh ketiga-tiga kementerian ataupun 
institusi tersebut. 
 
Mengenai attachment, guru-guru 
Kementerian Pendidikan di institusi-
institusi antarabangsa seperti JIS, pernah 
terjadi yang guru-guru di Kementerian 
Pendidikan telah diperbantukan, 
terutama bagi mata pelajaran Bahasa 
Melayu di Jerudong International           
School.  ُ اء  اللّٰه  aktiviti ataupun inisiatif إِنْ ش 
ini akan dilaratkan lagi kepada mata 
pelajaran yang lain.  
 
Dalam masa yang sama pihak 
Kementerian Pendidikan selalu 
mengongsikan ataupun mengikut best               
practices bukan saja dari Jerudong 
International School tapi juga di mana-
mana institusi-institusi pendidikan yang 
terbaik dalam dan luar negeri.  
 
Kita akan melihat apa best practices yang 
mereka guna pakai dan juga guidelines, 
so Kementerian Pendidikan akan selalu 
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dan  ُ اللّٰه اء   ش   pelajar-pelajar ini diharap إِنْ 
akan menerima nutrisi yang sewajarnya 
yang sepatutnya dan akan meningkatkan 
kedatangan mereka dan seterusnya akan 
meningkatkan prestasi mereka dalam 
pembelajaran.  
 
Melalui program BIBD ALAF, iaitu 1 
inisiatif sumbangan Bank Islam Brunei 
Darussalam terhadap pendidikan. 
Sesuatu yang disebut sebagai 
mendukung pembelajaran sepanjang 
hayat untuk masa depan yang bercita-
cita tinggi ataupun advocating lifelong 
learning for inspiring future.  
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Ia merupakan sebagai peluasan 
sumbangan Bank Islam Brunei 
Darussalam terhadap pendidikan awal 
kanak-kanak. Program bantuan-bantuan 
Kementerian Pendidikan bagi kumpulan 
pelajar-pelajar yang kurang 
berkemampuan. 
 
LCT adalah Local Contract Teachers. Ia 
satu projek di bawah Program 
Bimbangan literacy dan numeracy 
ataupun Literacy and Numeracy 
Coaching Programme (LNCP), iatu salah 
satu inisiatif kementerian yang bertujuan 
untuk meningkatkan kualiti guru-guru 
Bahasa Inggeris dan juga Matematik.  
 
Perkhidmatan LCT secara berkontrak, 
iaitu selama 1 tahun dan ia boleh 
diperbaharui sehingga 3 tahun.  
 
Mulai bulan Januari 2018, seramai                   
102 orang intake pada tahun tersebut, 
dan pada intake Januari 2019, ada lagi 
seramai 108 orang yang telah ikut serta 
dalam projek ini menjadikan jumlah 
keseluruhan seramai 210 orang. 
 
Setakat bulan Januari 2023, tinggal 83 
orang sahaja lagi local contract teachers      
yang masih berkhidmat di Kementerian 
Pendidikan dan selebihnya 60% ataupun 
127 orang local contract teachers dari 
210 tadi, hampir separuh telah mendapat 
pekerjaan sebagai tenaga pengajar            
di sekolah-sekolah kerajaan dan swasta, 
14 orang telah mendapat pekerjaan                 
di pelbagai bidang sektor awam dan 
swasta jua. Sejumlah 39% telah 
melanjutkan pelajaran dan selebihnya 
ada sebanyak 9% telah menamatkan 

perkhidmatan mereka sebagai LCT atas 
sebab-sebab peribadi. 
 
Projek ini akan berakhir pada bulan 
Januari 2024, tahun akan datang, next 
year  dan dalam kesempatan ini, pihak 
kementerian ingin menasihatkan 
peserta-peserta LCT ini untuk memohon 
melalui program perantis kendalian 
Jabatan Pengurusan Pendidik, (JPP) 
Kementerian Pendidikan dan   mereka 
boleh memohon ke jawatan tenaga 
pengajar di Kementerian Hal Ehwal 
Ugama di samping jawatan tenaga 
pengajar di sekolah swasta, supaya 
mereka ini dapat digunakan sepenuhnya 
oleh ketiga-tiga kementerian ataupun 
institusi tersebut. 
 
Mengenai attachment, guru-guru 
Kementerian Pendidikan di institusi-
institusi antarabangsa seperti JIS, pernah 
terjadi yang guru-guru di Kementerian 
Pendidikan telah diperbantukan, 
terutama bagi mata pelajaran Bahasa 
Melayu di Jerudong International           
School.  ُ اء  اللّٰه  aktiviti ataupun inisiatif إِنْ ش 
ini akan dilaratkan lagi kepada mata 
pelajaran yang lain.  
 
Dalam masa yang sama pihak 
Kementerian Pendidikan selalu 
mengongsikan ataupun mengikut best               
practices bukan saja dari Jerudong 
International School tapi juga di mana-
mana institusi-institusi pendidikan yang 
terbaik dalam dan luar negeri.  
 
Kita akan melihat apa best practices yang 
mereka guna pakai dan juga guidelines, 
so Kementerian Pendidikan akan selalu 
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meneroka peluang-peluang untuk 
mengikuti apa best practices yang 
mereka guna pakai supaya kita dapat 
meningkatkan lagi kualiti pendidikan kita 
di Negara Brunei Darussalam. 
 
Mengenai Pelajar-Pelajar Berkeperluan 
Khas kaola sudah menyentuh inisiatif-
inisiatif Kementerian Pendidikan untuk 
meningkatkan jumlah guru tetapi dalam 
kesempatan ini kaola ingin menambah 
satu informasi lagi.  
 
Keramaian Pelajar Berkeperluan Khas 
dalam kategori PL 1 hingga PL 5 semakin 
meningkat dan disebabkan ini juga 
menjunjung kasih setinggi-tingginya  
atas kurnia perkenan Kebawah Duli Yang 
Maha Mulia Paduka Seri Baginda Sultan 
dan Yang Di-Pertuan Negara Brunei 
Darussalam kerana telah memberikan 
Kementerian Pendidikan kebenaran  bagi 
mana-mana penubuhan institusi Kanak-
Kanak Berkeperluan Khas untuk 
berdaftar sebagai sekolah khas bagi 
semua kategori pelajar dari tahap 
keutamaan 1 tahun hingga 5 tahun mulai                               
29hb. September 2021.  
 
Pelajar-pelajar yang dikategorikan dalam 
PL 4 dan PL 5 bolehlah bersekolah            
di sekolah khas swasta setelah institusi-
institusi ataupun pertubuhan-pertubuhan 
ini mendaftar untuk menjadi sebuah 
sekolah khas di bawah Kementerian 
Pendidikan. Ia akan menjadi sama 
seperti sekolah swasta yang lain seperti 
mission school, private school yang lain.  
Dalam kesempatan, ini kaola ingin 
menyarankan mana-mana organisasi 
yang bercadang untuk menubuhkan 

sekolah khas baiktah mendaftar                  
di Kementerian Pendidikan sebab seperti 
juga yang ‘kitani’ maklum setiap pelajar 
yang mendaftar di bawah Kementerian 
Pendidikan yang bersekolah di private 
school akan dihulurkan elaun-elaun 
tertentu.  
 
Dalam kesempatan ini, mana-mana 
institusi ataupun organisasi yang 
berkeinginan untuk masuk menjadi 
sekolah swasta pendidikan khas silalah 
berhubung dengan Kementerian 
Pendidikan melalui Jabatan Pendidikan 
Swasta. 
 
Itu sebagai salah satu cara juga untuk 
mengurangkan kepadatan Pelajar-
Pelajar Berkeperluan Khas di sekolah-
sekolah kerana sekarang mereka              
boleh juga memilih untuk mengikuti 
pengajian mereka ataupun pembelajaran 
mereka sama ada di sekolah kerajaan 
ataupun di sekolah swasta di bawah full 
view Kementerian Pendidikan. 
 
Mengenai Sistem Pendidikan 
Berintegrasi. Bilakah perubahan-
perubahan akan dibuat? Apakah strategi-
strategi dan apakah persediaan-
persediaan? Sebenarnya bagi 
menjawabnya, perkara-perkara ini belum 
dapat diberitahu bila perubahan itu akan 
dibuat.  
 
Minta maaf Yang Berhormat Pengerusi 
sebab pihak Kementerian Pendidikan 
masih dalam perundingan bersama pihak 
Kementerian Hal Ehwal Ugama dan juga 
Jabatan Perdana Menteri bagi 
memperincikan butir-butir lanjut 
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mengenai definisi-definisi kepada Sistem 
Pendidikan Berintegrasi tersebut. 
 
 ُ اللّٰه اء   ش                  doakan saja mudah-mudahan  إِنْ 
ia akan memberikan satu penyelesaian 
yang baik kepada semua pihak  ُ اء  اللّٰه   إِنْ ش 
Barangkali semua sudah kaola jawab 
Yang Berhormat Pengerusi. Terima 
kasih. 
 
Yang Berhormat Pengerusi: Terima 
kasih. Sekarang saya mempersilakan 
Yang Berhormat Haji Awang Sulaiman 
bin Haji Nasir. 
 
Yang Berhormat Haji Awang 
Sulaiman bin Haji Nasir: Terima kasih 
Yang Berhormat Pengerusi.                     
حْيم  الرَّ نِ  حْم  َٰ الرَّ  ِ اللّٰه                   selawat serta salam بِسْمِ 
ke atas Junjungan Besar kita                    
مَ  وَسَلى عَلَيْهِ   ُ اللّٰه د  صَلَّى  مُحَمَّ ي   keluarga serta   نَب ِ
sahabat-sahabat Baginda yang taat              
setia dalam mempertahankan dan 
memperjuangkan agama Islam sehingga 
ke akhir zaman. 
 
كَاتُهُ  ر  ب   اِلله و 

ُ
ة حْم  ر  لَيْكُمْ و  مُ ع  لا  حْيم  السَّ نِ  الرَّ حْم  َٰ ِ الرَّ    بِسْمِ اللّٰه

dan salam sejahtera. Yang Berhormat 
Pengerusi, Ahli-Ahli Yang Berhormat.        
مْدُ لِلّٰه  ح 

ْ
ل
َ
 lebih dahulu kaola mengucapkan أ

terima kasih atas mukadimah Yang 
Berhormat Menteri Pendidikan di bawah 
Tajuk SF01A – Jabatan Kementerian 
Pendidikan semalam.  
 
Kaola mengharapkan apa-apa juga            
yang dirancang akan dapat dilaksanakan 
dengan jayanya ke arah mencapai 
Wawasan Brunei 2035  ُ اء  اللّٰه  إِنْ ش 
 

Dalam Dewan yang mulia ini, kaola               
ingin mengambil kesempatan bagi 
mewakili rakyat dan penduduk di Daerah 
Temburong menjunjung kasih 
Kehadapan Majlis Kebawah Duli Yang 
Maha Mulia Paduka Seri Baginda Sultan 
dan Yang Di-Pertuan Negara Brunei 
Darussalam dan kerajaan baginda 
khususnya Kementerian Pendidikan 
dalam usaha yang berterusan terbinanya 
bangunan Sekolah Menengah Sultan 
Hassan yang baharu yang lebih selesa.  
 
Dengan terbinanya bangunan baharu              
ini, ia mencerminkan pemedulian 
kerajaan ke arah menyediakan 
pendidikan yang inklusif kepada rakyat 
dan penduduk di Daerah Temburong dan 
Negara Brunei Darussalam amnya: 
 
1. Yang Berhormat Pengerusi, kaola 

menyentuh soal pembelajaran yang 
menjurus kepada pengetahuan am 
dan sivil kepada penuntut-penuntut 
sekolah peringkat rendah dan 
menengah.  

 
Berdasarkan maklumat yang kaola 
perolehi Program Destinasi Tutong 
menerusi aktiviti-aktiviti lawatan 
pendidikan yang telah diadakan 
melibatkan pelajar dan penuntut 
sekolah kerajaan dan swasta dari 
tahun 2018 hingga 2022.  
 
Dari hasil maklum balas pelajar 
berkenaan, pertanyaan tempat-
tempat bersejarah dan pelancongan  
di Negara Brunei Darussalam hanya 
sebanyak 15% sahaja yang tahu dan 
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meneroka peluang-peluang untuk 
mengikuti apa best practices yang 
mereka guna pakai supaya kita dapat 
meningkatkan lagi kualiti pendidikan kita 
di Negara Brunei Darussalam. 
 
Mengenai Pelajar-Pelajar Berkeperluan 
Khas kaola sudah menyentuh inisiatif-
inisiatif Kementerian Pendidikan untuk 
meningkatkan jumlah guru tetapi dalam 
kesempatan ini kaola ingin menambah 
satu informasi lagi.  
 
Keramaian Pelajar Berkeperluan Khas 
dalam kategori PL 1 hingga PL 5 semakin 
meningkat dan disebabkan ini juga 
menjunjung kasih setinggi-tingginya  
atas kurnia perkenan Kebawah Duli Yang 
Maha Mulia Paduka Seri Baginda Sultan 
dan Yang Di-Pertuan Negara Brunei 
Darussalam kerana telah memberikan 
Kementerian Pendidikan kebenaran  bagi 
mana-mana penubuhan institusi Kanak-
Kanak Berkeperluan Khas untuk 
berdaftar sebagai sekolah khas bagi 
semua kategori pelajar dari tahap 
keutamaan 1 tahun hingga 5 tahun mulai                               
29hb. September 2021.  
 
Pelajar-pelajar yang dikategorikan dalam 
PL 4 dan PL 5 bolehlah bersekolah            
di sekolah khas swasta setelah institusi-
institusi ataupun pertubuhan-pertubuhan 
ini mendaftar untuk menjadi sebuah 
sekolah khas di bawah Kementerian 
Pendidikan. Ia akan menjadi sama 
seperti sekolah swasta yang lain seperti 
mission school, private school yang lain.  
Dalam kesempatan, ini kaola ingin 
menyarankan mana-mana organisasi 
yang bercadang untuk menubuhkan 

sekolah khas baiktah mendaftar                  
di Kementerian Pendidikan sebab seperti 
juga yang ‘kitani’ maklum setiap pelajar 
yang mendaftar di bawah Kementerian 
Pendidikan yang bersekolah di private 
school akan dihulurkan elaun-elaun 
tertentu.  
 
Dalam kesempatan ini, mana-mana 
institusi ataupun organisasi yang 
berkeinginan untuk masuk menjadi 
sekolah swasta pendidikan khas silalah 
berhubung dengan Kementerian 
Pendidikan melalui Jabatan Pendidikan 
Swasta. 
 
Itu sebagai salah satu cara juga untuk 
mengurangkan kepadatan Pelajar-
Pelajar Berkeperluan Khas di sekolah-
sekolah kerana sekarang mereka              
boleh juga memilih untuk mengikuti 
pengajian mereka ataupun pembelajaran 
mereka sama ada di sekolah kerajaan 
ataupun di sekolah swasta di bawah full 
view Kementerian Pendidikan. 
 
Mengenai Sistem Pendidikan 
Berintegrasi. Bilakah perubahan-
perubahan akan dibuat? Apakah strategi-
strategi dan apakah persediaan-
persediaan? Sebenarnya bagi 
menjawabnya, perkara-perkara ini belum 
dapat diberitahu bila perubahan itu akan 
dibuat.  
 
Minta maaf Yang Berhormat Pengerusi 
sebab pihak Kementerian Pendidikan 
masih dalam perundingan bersama pihak 
Kementerian Hal Ehwal Ugama dan juga 
Jabatan Perdana Menteri bagi 
memperincikan butir-butir lanjut 
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mengenai definisi-definisi kepada Sistem 
Pendidikan Berintegrasi tersebut. 
 
 ُ اللّٰه اء   ش                  doakan saja mudah-mudahan  إِنْ 
ia akan memberikan satu penyelesaian 
yang baik kepada semua pihak  ُ اء  اللّٰه   إِنْ ش 
Barangkali semua sudah kaola jawab 
Yang Berhormat Pengerusi. Terima 
kasih. 
 
Yang Berhormat Pengerusi: Terima 
kasih. Sekarang saya mempersilakan 
Yang Berhormat Haji Awang Sulaiman 
bin Haji Nasir. 
 
Yang Berhormat Haji Awang 
Sulaiman bin Haji Nasir: Terima kasih 
Yang Berhormat Pengerusi.                     
حْيم  الرَّ نِ  حْم  َٰ الرَّ  ِ اللّٰه                   selawat serta salam بِسْمِ 
ke atas Junjungan Besar kita                    
مَ  وَسَلى عَلَيْهِ   ُ اللّٰه د  صَلَّى  مُحَمَّ ي   keluarga serta   نَب ِ
sahabat-sahabat Baginda yang taat              
setia dalam mempertahankan dan 
memperjuangkan agama Islam sehingga 
ke akhir zaman. 
 
كَاتُهُ  ر  ب   اِلله و 

ُ
ة حْم  ر  لَيْكُمْ و  مُ ع  لا  حْيم  السَّ نِ  الرَّ حْم  َٰ ِ الرَّ    بِسْمِ اللّٰه

dan salam sejahtera. Yang Berhormat 
Pengerusi, Ahli-Ahli Yang Berhormat.        
مْدُ لِلّٰه  ح 

ْ
ل
َ
 lebih dahulu kaola mengucapkan أ

terima kasih atas mukadimah Yang 
Berhormat Menteri Pendidikan di bawah 
Tajuk SF01A – Jabatan Kementerian 
Pendidikan semalam.  
 
Kaola mengharapkan apa-apa juga            
yang dirancang akan dapat dilaksanakan 
dengan jayanya ke arah mencapai 
Wawasan Brunei 2035  ُ اء  اللّٰه  إِنْ ش 
 

Dalam Dewan yang mulia ini, kaola               
ingin mengambil kesempatan bagi 
mewakili rakyat dan penduduk di Daerah 
Temburong menjunjung kasih 
Kehadapan Majlis Kebawah Duli Yang 
Maha Mulia Paduka Seri Baginda Sultan 
dan Yang Di-Pertuan Negara Brunei 
Darussalam dan kerajaan baginda 
khususnya Kementerian Pendidikan 
dalam usaha yang berterusan terbinanya 
bangunan Sekolah Menengah Sultan 
Hassan yang baharu yang lebih selesa.  
 
Dengan terbinanya bangunan baharu              
ini, ia mencerminkan pemedulian 
kerajaan ke arah menyediakan 
pendidikan yang inklusif kepada rakyat 
dan penduduk di Daerah Temburong dan 
Negara Brunei Darussalam amnya: 
 
1. Yang Berhormat Pengerusi, kaola 

menyentuh soal pembelajaran yang 
menjurus kepada pengetahuan am 
dan sivil kepada penuntut-penuntut 
sekolah peringkat rendah dan 
menengah.  

 
Berdasarkan maklumat yang kaola 
perolehi Program Destinasi Tutong 
menerusi aktiviti-aktiviti lawatan 
pendidikan yang telah diadakan 
melibatkan pelajar dan penuntut 
sekolah kerajaan dan swasta dari 
tahun 2018 hingga 2022.  
 
Dari hasil maklum balas pelajar 
berkenaan, pertanyaan tempat-
tempat bersejarah dan pelancongan  
di Negara Brunei Darussalam hanya 
sebanyak 15% sahaja yang tahu dan 
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selebihnya sejumlah 85% tidak tahu 
dan maklum mengenainya.  
 
Kaola merasakan penting bagi para 
pelajar dan penuntut mengetahui 
tentang apa yang berlaku di sekeliling 
mereka terutama sekali nilai sejarah 
dan warisan, kemasyarakatan dan 
tempat pelancongan di daerah 
masing-masing dan bukan hanya bagi 
subjek-subjek khusus yang 
melibatkan segelintir pelajar sahaja. 
 
Tempat-tempat ikonik seperti tapak-
tapak sejarah dan tapak-tapak industri 
awal seperti Tapak Industri Getah 
Labu, Taman Warisan Tasik 
Merimbun, Taman Rekreasi Batang 
Duri, Taman Rekreasi Luagan Lalak 
dan Taman Rekreasi Bukit Tempayan 
Pisang sewajarnya diperkenalkan 
kepada generasi penerus. Usaha ini 
memerlukan peranan semua pihak 
bagi memartabatkan keunggulan 
sejarah dan budaya kita.  
 
Sehubungan itu, kaola menyarankan 
agar aktiviti-aktiviti Outreach 
Programme atau yang berkaitan akan 
terus diperkasakan bagi mengimbangi 
pendidikan formal dan pengetahuan 
am ataupun sivil.; dan 
 

2. Kaola ingin bertanya   apakah ada 
inisiatif dan perancangan pihak 
Kementerian Pendidikan mengenai 
dengan bangunan Sekolah Menengah 
Sultan Hassan yang lama? Sekian, 
terima kasih. 

Yang Berhormat Menteri 
Pendidikan: Mengenai aktiviti-aktiviti 
Community Outreach Programme untuk 
terus diperkasa bagi mengimbangi 
Pendidikan Formal dan Pengetahuan Am. 

حَمْدُ 
ْ
ل
َ
لِلّٰه أ , Kementerian Pendidikan 

sememangnya telah melaksanakan 
aktiviti-aktiviti pembelajaran luar sekolah 
seperti lawatan-lawatan ke tempat-
tempat menarik, bersejarah bagi mata 
pelajaran yang berkenaan   ُ اللّٰه اء   ش   إِنْ 
kekerapannya akan dipertingkatkan lagi  
pascaCOVID-19 ini. Pada tahun 2020, 
2021, 2022 mungkin ia agak 
berkurangan tetapi  ُ اللّٰه اء   ش  إِنْ 
kekerapannya akan dipertingkatkan lagi.  
 
Bagi aktiviti-aktiviti Community Outreach 
Programme, pihak Kementerian 
Pendidikan melalui Jabatan Kokurikulum 
juga telah menubuhkan pasukan 
sukarelawan yang terdiri daripada 
pelajar-pelajar sekolah menengah yang 
bertujuan untuk memberikan pelbagai 
khidmat masyarakat seperti program-
program penyerahan bantuan, 
pembersihan pantai, pembersihan masjid 
dan sebagainya. 
 
Program-program ini bertujuan 
menerapkan nilai-nilai keperihatinan, 
pemedulian dan bertanggungjawab               
di samping mengeratkan hubungan 
dengan masyarakat setempat.    ُ اء  اللّٰه  إِنْ ش 
perkara aktiviti seumpama ini akan terus 
diberikan perhatian supaya semakin 
ramai lagi pelajar kita akan ikut berserta 
ataupun melibatkan diri dalam pasukan 
sukarelawan. 
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Mengenai yang akan direncanakan bagi  
bangunan lama Sekolah Menengah 
Sultan Hassan, Bangar, Daerah 
Temburong. Ada sejumlah 42 buah kabin 
dan 32 buah portable cabins yang tidak 
lagi baik dan tinggal sebanyak  10 buah 
saja lagi. Jadinya, yang lain akan 
dihapuskan kerana lantai-lantainya 
sudah yang pecah dan ada yang 
‘terangkat’. 

 
Kementerian Pendidikan ingin 
membukakan kepada agensi-agensi yang 
berkeinginan untuk menempatkan diri 
kalau ada keperluan yang difikirkan 
sangat bersesuaian,   ُ اللّٰه اء    kita akan إِنْ ش 
duduk bersama-sama untuk menempati 
portable cabins berkenaan.  
 
Ada bangunan baharu di tengah-
tengahnya tetapi ada 3 tingkat yang 
berwarna biru. Dulu pernah ada hairline 
cracks tapi masa ini telah diperbaiki. 
Walau bagaiamanapun, oleh sebab 
strukturnya itu mungkin kurang kuat 
jadinya ia memang tidak sesuai untuk 
dijadikan classroom yang mempunyai 
equipment berat.  

 
Ia boleh dijadikan pejabat dan  ُ اللّٰه اء    إِنْ ش 
pegawai-pegawai dari Jabatan Sekolah-
Sekolah yang pada masa ini ditempatkan 
di bangunan lama, iaitu berpejabat                
di Jabatan Sekolah-Sekolah Temburong 
akan ditempatkan buat sementara                  
di bangunan tersebut.  
 
Manakala sebuah bangunan yang dahulu 
digunakan untuk pelajar-pelajar pre-voc 
ada 3 tingkat. Ia bukan bangunan 

sekolah akan tetapi bangunan IQ (inmate 
quarters) ataupun perumahan. 

  
Oleh sebab pelajar-pelajar sudah 
berpindah ke bangunan baharu Sekolah 
Menengah Sultan Hassan, Temburong                       
di Kampung Batu Apoi, ada kemungkinan 
besar bangunan tersebut akan 
dikembalikan untuk menjadi IQ  (inmate 
quarters) mengikut juga keperluan yang 
akan dinilai lagi.  

 
Terima kasih. 
 
Yang Berhormat Pengerusi: Saya 
mempersilakan Yang Berhormat Awang 
Haji Mohd. Salleh bin Haji Othman. 
 
Yang Berhormat Awang Haji Mohd. 
Salleh bin Haji Othman: Terima kasih, 
Yang Berhormat Pengerusi. 
 

حْيم بِسْمِ   نِ الرَّ حْم  َٰ ِ الرَّ كَاتُهُ   اللّٰه ر  ب   اِلله و 
ُ
ة حْم  ر  لَيْكُمْ و  مُ ع  لا  السَّ

dan salam sejahtera. Yang Berhormat 
Pengerusi,  ُحَمْد

ْ
ل
َ
لِلّٰه أ  lebih dahulu, kaola 

merakamkan ucapan terima kasih juga 
atas mukadimah daripada Yang 
Berhormat Menteri Pendidikan  ke arah 
merealisasikan Wawasan Brunei 2035: 
 
1. Kaola sukacita menyentuh perkara              

di bawah Tajuk SF01A - Jabatan 
Kementerian Pendidikan berkenaan 
Fungsi dan Peranan Bahagian 
Pendidikan  Swasta, Unit Pendaftaran 
dan Unit Pengawal Selia dan 
Pemantauan. Terdapat isu-isu 
berkenaan dengan kualiti prasarana, 
sekolah-sekolah swasta yang tidak 
begitu memuaskan seperti ruang-
ruang bilik-bilik darjah yang tidak 
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selebihnya sejumlah 85% tidak tahu 
dan maklum mengenainya.  
 
Kaola merasakan penting bagi para 
pelajar dan penuntut mengetahui 
tentang apa yang berlaku di sekeliling 
mereka terutama sekali nilai sejarah 
dan warisan, kemasyarakatan dan 
tempat pelancongan di daerah 
masing-masing dan bukan hanya bagi 
subjek-subjek khusus yang 
melibatkan segelintir pelajar sahaja. 
 
Tempat-tempat ikonik seperti tapak-
tapak sejarah dan tapak-tapak industri 
awal seperti Tapak Industri Getah 
Labu, Taman Warisan Tasik 
Merimbun, Taman Rekreasi Batang 
Duri, Taman Rekreasi Luagan Lalak 
dan Taman Rekreasi Bukit Tempayan 
Pisang sewajarnya diperkenalkan 
kepada generasi penerus. Usaha ini 
memerlukan peranan semua pihak 
bagi memartabatkan keunggulan 
sejarah dan budaya kita.  
 
Sehubungan itu, kaola menyarankan 
agar aktiviti-aktiviti Outreach 
Programme atau yang berkaitan akan 
terus diperkasakan bagi mengimbangi 
pendidikan formal dan pengetahuan 
am ataupun sivil.; dan 
 

2. Kaola ingin bertanya   apakah ada 
inisiatif dan perancangan pihak 
Kementerian Pendidikan mengenai 
dengan bangunan Sekolah Menengah 
Sultan Hassan yang lama? Sekian, 
terima kasih. 

Yang Berhormat Menteri 
Pendidikan: Mengenai aktiviti-aktiviti 
Community Outreach Programme untuk 
terus diperkasa bagi mengimbangi 
Pendidikan Formal dan Pengetahuan Am. 

حَمْدُ 
ْ
ل
َ
لِلّٰه أ , Kementerian Pendidikan 

sememangnya telah melaksanakan 
aktiviti-aktiviti pembelajaran luar sekolah 
seperti lawatan-lawatan ke tempat-
tempat menarik, bersejarah bagi mata 
pelajaran yang berkenaan   ُ اللّٰه اء   ش   إِنْ 
kekerapannya akan dipertingkatkan lagi  
pascaCOVID-19 ini. Pada tahun 2020, 
2021, 2022 mungkin ia agak 
berkurangan tetapi  ُ اللّٰه اء   ش  إِنْ 
kekerapannya akan dipertingkatkan lagi.  
 
Bagi aktiviti-aktiviti Community Outreach 
Programme, pihak Kementerian 
Pendidikan melalui Jabatan Kokurikulum 
juga telah menubuhkan pasukan 
sukarelawan yang terdiri daripada 
pelajar-pelajar sekolah menengah yang 
bertujuan untuk memberikan pelbagai 
khidmat masyarakat seperti program-
program penyerahan bantuan, 
pembersihan pantai, pembersihan masjid 
dan sebagainya. 
 
Program-program ini bertujuan 
menerapkan nilai-nilai keperihatinan, 
pemedulian dan bertanggungjawab               
di samping mengeratkan hubungan 
dengan masyarakat setempat.    ُ اء  اللّٰه  إِنْ ش 
perkara aktiviti seumpama ini akan terus 
diberikan perhatian supaya semakin 
ramai lagi pelajar kita akan ikut berserta 
ataupun melibatkan diri dalam pasukan 
sukarelawan. 
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Mengenai yang akan direncanakan bagi  
bangunan lama Sekolah Menengah 
Sultan Hassan, Bangar, Daerah 
Temburong. Ada sejumlah 42 buah kabin 
dan 32 buah portable cabins yang tidak 
lagi baik dan tinggal sebanyak  10 buah 
saja lagi. Jadinya, yang lain akan 
dihapuskan kerana lantai-lantainya 
sudah yang pecah dan ada yang 
‘terangkat’. 

 
Kementerian Pendidikan ingin 
membukakan kepada agensi-agensi yang 
berkeinginan untuk menempatkan diri 
kalau ada keperluan yang difikirkan 
sangat bersesuaian,   ُ اللّٰه اء    kita akan إِنْ ش 
duduk bersama-sama untuk menempati 
portable cabins berkenaan.  
 
Ada bangunan baharu di tengah-
tengahnya tetapi ada 3 tingkat yang 
berwarna biru. Dulu pernah ada hairline 
cracks tapi masa ini telah diperbaiki. 
Walau bagaiamanapun, oleh sebab 
strukturnya itu mungkin kurang kuat 
jadinya ia memang tidak sesuai untuk 
dijadikan classroom yang mempunyai 
equipment berat.  

 
Ia boleh dijadikan pejabat dan  ُ اللّٰه اء    إِنْ ش 
pegawai-pegawai dari Jabatan Sekolah-
Sekolah yang pada masa ini ditempatkan 
di bangunan lama, iaitu berpejabat                
di Jabatan Sekolah-Sekolah Temburong 
akan ditempatkan buat sementara                  
di bangunan tersebut.  
 
Manakala sebuah bangunan yang dahulu 
digunakan untuk pelajar-pelajar pre-voc 
ada 3 tingkat. Ia bukan bangunan 

sekolah akan tetapi bangunan IQ (inmate 
quarters) ataupun perumahan. 

  
Oleh sebab pelajar-pelajar sudah 
berpindah ke bangunan baharu Sekolah 
Menengah Sultan Hassan, Temburong                       
di Kampung Batu Apoi, ada kemungkinan 
besar bangunan tersebut akan 
dikembalikan untuk menjadi IQ  (inmate 
quarters) mengikut juga keperluan yang 
akan dinilai lagi.  

 
Terima kasih. 
 
Yang Berhormat Pengerusi: Saya 
mempersilakan Yang Berhormat Awang 
Haji Mohd. Salleh bin Haji Othman. 
 
Yang Berhormat Awang Haji Mohd. 
Salleh bin Haji Othman: Terima kasih, 
Yang Berhormat Pengerusi. 
 

حْيم بِسْمِ   نِ الرَّ حْم  َٰ ِ الرَّ كَاتُهُ   اللّٰه ر  ب   اِلله و 
ُ
ة حْم  ر  لَيْكُمْ و  مُ ع  لا  السَّ

dan salam sejahtera. Yang Berhormat 
Pengerusi,  ُحَمْد

ْ
ل
َ
لِلّٰه أ  lebih dahulu, kaola 

merakamkan ucapan terima kasih juga 
atas mukadimah daripada Yang 
Berhormat Menteri Pendidikan  ke arah 
merealisasikan Wawasan Brunei 2035: 
 
1. Kaola sukacita menyentuh perkara              

di bawah Tajuk SF01A - Jabatan 
Kementerian Pendidikan berkenaan 
Fungsi dan Peranan Bahagian 
Pendidikan  Swasta, Unit Pendaftaran 
dan Unit Pengawal Selia dan 
Pemantauan. Terdapat isu-isu 
berkenaan dengan kualiti prasarana, 
sekolah-sekolah swasta yang tidak 
begitu memuaskan seperti ruang-
ruang bilik-bilik darjah yang tidak 
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selesa dan kemudahan tandas yang 
perlu perhatian sewajarnya.; dan 
  

2. Di samping itu, terdapat juga 
kebimbangan sesetengah ibu bapa 
berkenaan dengan kelayakan 
tenaga-tenaga pengajar yang 
disediakan. Perkara ini perlu diambil 
perhatian bagi memastikan kualiti 
pendidikan  sentiasa menjadi 
keutamaan, sama ada sekolah 
kerajaan ataupun swasta.  
 
Bukanlah niat koala untuk 
memberikan  tekanan mana-mana 
sekolah swasta tetapi prasarana 
bangunan sekolah yang selamat dan 
selesa dengan guru-guru yang 
berkelayakan antara faktor 
menyumbang kepada mewujudkan 
kualiti pembelajaran kepada pelajar-
pelajar.  

 
Kaola ingin tahu adakah pihak 
kementerian membuat pemantauan 
ke atas sekolah-sekolah swasta dan 
apakah syarat-syarat khusus yang 
perlu dipatuhi bagi menubuhkan 
sekolah swasta? Sekian, terima kasih.  

 
Yang Berhormat Menteri 
Pendidikan: Terima kasih, Yang 
Berhormat Pengerusi dan terima kasih 
kepada Yang Berhormat atas  dua soalan 
tadi.  
 
Adakah Kementerian Pendidikan 
membuat pemantauan ke atas sekolah-
sekolah swasta. Bagi menjawab soalan 
ini, semua Institusi Pendidikan Swasta 
(IPS) yang berdaftar dengan 

Kementerian Pendidikan dipantau dan 
dikawal selia oleh Kementerian 
Pendidikan.  
 
Pemantauan Institusi Pendidikan Swasta 
(IPS) ini dilaksanakan berdasarkan                     
3 situasi: 

 
i. Lawatan pemantauan bagi 

permohonan penyambungan 
pendaftaran. Mereka akan dilawat 
kesesuaiannya untuk disambung.; 

 
ii. Lawatan berkala tidak berjadual, 

sama ada dilaksanakan oleh pihak 
Jabatan Pendidikan Swasta (JPS), 
ataupun secara bersepadu dengan 
agensi-agensi tertentu.; dan 

 
iii. Lawatan-lawatan disebabkan adanya 

aduan ataupun kes yang 
dibangkitkan.  

 
Yang Berhormat memberitahu mengenai 
prasarana-prasarana yang tidak 
memuaskan  ُ اء  اللّٰه  jika diberitahu apa إِنْ ش 
nama sekolah, mungkin akan terus 
dilawat sekolah tersebut. Tetapi, walau 
bagaimanapun pihak Jabatan Pendidikan 
Swasta (JPS) akan terus membuat 
lawatan-lawatan berjadual ataupun tidak 
berjadual ke sekolah-sekolah pendidikan 
swasta.  
 
Mengenai syarat-syarat khusus, banyak 
syarat khusus, bagi penubuhan sekolah 
swasta dan izinkan koala untuk 
menyenaraikannya, Yang Berhormat 
Pengerusi.  
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Pemohon hendaklah terdiri daripada 
Warganegara Brunei Darussalam. Nama 
sekolah tidak bertentangan dengan 
falsafah negara dan didaftarkan                     
di bahagian pendaftaran syarikat dan 
nama-nama perniagaan ataupun 
ROCBCN, menubuhkan atau melantik 
dan mendaftar Ahli Lembaga Pengarah 
Pengelola Sekolah dan cadangan tenaga 
pengajar adalah menepati kriteria dan 
mencukupi sebelum kelulusan dapat 
diberikan. 

 
Mengenai kualiti guru Yang Berhormat 
suarakan ada kelulusan minimum bagi 
tenaga pengajar yang akan ditempatkan 
di sekolah-sekolah swasta. Ia                  
adalah mengikut peringkat-peringkat 
persekolahan, itu satu peringkat atas 
seperti misalannya kalau peringkat 
tadika,  kelulusan minimum adalah 4 ‘O’ 
Level ataupun Sijil Kelulusan Alicia Hood 
Education dan bagi peringkat rendah 
mestilah mempunyai sekurang-
kurangnya 4 ’O’ Level dan juga bagi 
sekolah menengah adalah Sijil Pengajian 
Tinggi.   
 
Keluasan tanah juga mesti menepati 
keluasan minimum mengikut persyaratan 
yang telah ditetapkan oleh Kementerian 
Pembangunan iaitu mengikut peringkat 
sekolah kalau sekolah rendah berapa dan 
kalau sekolah menengah berapa.   
 
Syarat tanah mestilah selaras dengan 
syarat khas persekolahan dan fasiliti dan 
kemudahan seperti makmal, bilik 
pembelajaran mestilah mencukupi dan 
mendapat kelulusan Kementerian 
Pembangunan juga. 

Untuk makluman bersama kelulusan 
sebuah premis untuk dijadikan sebagai 
sebuah sekolah bukan sahaja perlu 
mendapat kebenaran Kementerian 
Pendidikan tetapi melalui                 
agensi-agensi kerajaan yang 
berkepentingan seperti Jabatan 
Perancang Bandar dan Desa, Jabatan 
Tanah, Authority Kawalan Bangunan, 
Institusi dan Industri Pembinaan, 
Jabatan Bomba dan Penyelamat, Jabatan 
Siasatan dan Kawalan Lalu Lintas, 
Bahagian Kesihatan Alam Sekitar, 
Jabatan Kesihatan, Jabatan Daerah dan 
Jabatan Bandaran.  Itulah syarat-syarat 
khas yang perlu dipatuhi untuk 
menubuhkan sekolah swasta.  Terima 
kasih. 

Yang Berhormat Pengerusi: Saya 
persilakan sekarang Yang Berhormat 
Awang Zainol bin Haji Mohamed.   
 
Yang Berhormat Awang Zainol bin 
Haji Mohamed: Terima kasih Yang 
Berhormat Pengerusi.    
  

حْيم نِ الرَّ حْم  َٰ ِ الرَّ كَاتُهُ   بِسْمِ اللّٰه ر  ب   اِلله و 
ُ
ة حْم  ر  لَيْكُمْ و  مُ ع  لا  السَّ

dan salam sejahtera. Lebih dahulu kaola 
sukacita merakamkan ucapan tahniah 
dan terima kasih atas mukadimah Yang 
Berhormat Menteri Pendidikan 
berkenaan dengan perancangan dan 
hala tuju pendidikan negara.  
 
Negara Brunei Darussalam mampu 
menjadi destinasi pelajar-pelajar 
antarabangsa terbaik dari serata dunia 
untuk menyambung pengajian di institusi 
pengajian tinggi tempatan berikutan 



 
 
PAGI HARI ISNIN, 20HB. SYAABAN 1444H/13HB. MAC 2023M 
  

394 

selesa dan kemudahan tandas yang 
perlu perhatian sewajarnya.; dan 
  

2. Di samping itu, terdapat juga 
kebimbangan sesetengah ibu bapa 
berkenaan dengan kelayakan 
tenaga-tenaga pengajar yang 
disediakan. Perkara ini perlu diambil 
perhatian bagi memastikan kualiti 
pendidikan  sentiasa menjadi 
keutamaan, sama ada sekolah 
kerajaan ataupun swasta.  
 
Bukanlah niat koala untuk 
memberikan  tekanan mana-mana 
sekolah swasta tetapi prasarana 
bangunan sekolah yang selamat dan 
selesa dengan guru-guru yang 
berkelayakan antara faktor 
menyumbang kepada mewujudkan 
kualiti pembelajaran kepada pelajar-
pelajar.  

 
Kaola ingin tahu adakah pihak 
kementerian membuat pemantauan 
ke atas sekolah-sekolah swasta dan 
apakah syarat-syarat khusus yang 
perlu dipatuhi bagi menubuhkan 
sekolah swasta? Sekian, terima kasih.  

 
Yang Berhormat Menteri 
Pendidikan: Terima kasih, Yang 
Berhormat Pengerusi dan terima kasih 
kepada Yang Berhormat atas  dua soalan 
tadi.  
 
Adakah Kementerian Pendidikan 
membuat pemantauan ke atas sekolah-
sekolah swasta. Bagi menjawab soalan 
ini, semua Institusi Pendidikan Swasta 
(IPS) yang berdaftar dengan 

Kementerian Pendidikan dipantau dan 
dikawal selia oleh Kementerian 
Pendidikan.  
 
Pemantauan Institusi Pendidikan Swasta 
(IPS) ini dilaksanakan berdasarkan                     
3 situasi: 

 
i. Lawatan pemantauan bagi 

permohonan penyambungan 
pendaftaran. Mereka akan dilawat 
kesesuaiannya untuk disambung.; 

 
ii. Lawatan berkala tidak berjadual, 

sama ada dilaksanakan oleh pihak 
Jabatan Pendidikan Swasta (JPS), 
ataupun secara bersepadu dengan 
agensi-agensi tertentu.; dan 

 
iii. Lawatan-lawatan disebabkan adanya 

aduan ataupun kes yang 
dibangkitkan.  

 
Yang Berhormat memberitahu mengenai 
prasarana-prasarana yang tidak 
memuaskan  ُ اء  اللّٰه  jika diberitahu apa إِنْ ش 
nama sekolah, mungkin akan terus 
dilawat sekolah tersebut. Tetapi, walau 
bagaimanapun pihak Jabatan Pendidikan 
Swasta (JPS) akan terus membuat 
lawatan-lawatan berjadual ataupun tidak 
berjadual ke sekolah-sekolah pendidikan 
swasta.  
 
Mengenai syarat-syarat khusus, banyak 
syarat khusus, bagi penubuhan sekolah 
swasta dan izinkan koala untuk 
menyenaraikannya, Yang Berhormat 
Pengerusi.  
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Pemohon hendaklah terdiri daripada 
Warganegara Brunei Darussalam. Nama 
sekolah tidak bertentangan dengan 
falsafah negara dan didaftarkan                     
di bahagian pendaftaran syarikat dan 
nama-nama perniagaan ataupun 
ROCBCN, menubuhkan atau melantik 
dan mendaftar Ahli Lembaga Pengarah 
Pengelola Sekolah dan cadangan tenaga 
pengajar adalah menepati kriteria dan 
mencukupi sebelum kelulusan dapat 
diberikan. 

 
Mengenai kualiti guru Yang Berhormat 
suarakan ada kelulusan minimum bagi 
tenaga pengajar yang akan ditempatkan 
di sekolah-sekolah swasta. Ia                  
adalah mengikut peringkat-peringkat 
persekolahan, itu satu peringkat atas 
seperti misalannya kalau peringkat 
tadika,  kelulusan minimum adalah 4 ‘O’ 
Level ataupun Sijil Kelulusan Alicia Hood 
Education dan bagi peringkat rendah 
mestilah mempunyai sekurang-
kurangnya 4 ’O’ Level dan juga bagi 
sekolah menengah adalah Sijil Pengajian 
Tinggi.   
 
Keluasan tanah juga mesti menepati 
keluasan minimum mengikut persyaratan 
yang telah ditetapkan oleh Kementerian 
Pembangunan iaitu mengikut peringkat 
sekolah kalau sekolah rendah berapa dan 
kalau sekolah menengah berapa.   
 
Syarat tanah mestilah selaras dengan 
syarat khas persekolahan dan fasiliti dan 
kemudahan seperti makmal, bilik 
pembelajaran mestilah mencukupi dan 
mendapat kelulusan Kementerian 
Pembangunan juga. 

Untuk makluman bersama kelulusan 
sebuah premis untuk dijadikan sebagai 
sebuah sekolah bukan sahaja perlu 
mendapat kebenaran Kementerian 
Pendidikan tetapi melalui                 
agensi-agensi kerajaan yang 
berkepentingan seperti Jabatan 
Perancang Bandar dan Desa, Jabatan 
Tanah, Authority Kawalan Bangunan, 
Institusi dan Industri Pembinaan, 
Jabatan Bomba dan Penyelamat, Jabatan 
Siasatan dan Kawalan Lalu Lintas, 
Bahagian Kesihatan Alam Sekitar, 
Jabatan Kesihatan, Jabatan Daerah dan 
Jabatan Bandaran.  Itulah syarat-syarat 
khas yang perlu dipatuhi untuk 
menubuhkan sekolah swasta.  Terima 
kasih. 

Yang Berhormat Pengerusi: Saya 
persilakan sekarang Yang Berhormat 
Awang Zainol bin Haji Mohamed.   
 
Yang Berhormat Awang Zainol bin 
Haji Mohamed: Terima kasih Yang 
Berhormat Pengerusi.    
  

حْيم نِ الرَّ حْم  َٰ ِ الرَّ كَاتُهُ   بِسْمِ اللّٰه ر  ب   اِلله و 
ُ
ة حْم  ر  لَيْكُمْ و  مُ ع  لا  السَّ

dan salam sejahtera. Lebih dahulu kaola 
sukacita merakamkan ucapan tahniah 
dan terima kasih atas mukadimah Yang 
Berhormat Menteri Pendidikan 
berkenaan dengan perancangan dan 
hala tuju pendidikan negara.  
 
Negara Brunei Darussalam mampu 
menjadi destinasi pelajar-pelajar 
antarabangsa terbaik dari serata dunia 
untuk menyambung pengajian di institusi 
pengajian tinggi tempatan berikutan 
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kualiti pendidikan tinggi di negara ini 
yang berada pada tahap yang baik.   
 
Pelajar luar negara lebih berminat untuk 
mengikuti pengajian di sesebuah negara 
berdasarkan reputasi pendidikan tinggi             
di negara berkenaan. Selain kualiti 
pendidikan program yang berdaya saing, 
kos sara hidup, infrastruktur di kampus 
yang baik, di samping tahap keselamatan 
juga menjadi faktor utama untuk menjadi 
daya penarik pelajar antarabangsa untuk 
memilih Negara Brunei Darussalam 
sebagai destinasi pengajian terutama               
di peringkat pascasiswazah. Dengan 
kehadiran pelajar-pelajar antarabangsa 
ke negara kita, ia dengan tidak secara 
langsung memberikan kesan positif 
kepada value added economy negara.   
 
Sehubungan itu, apakah ada usaha-
usaha yang ’diungkayahkan’ oleh 
Kementerian Pendidikan untuk 
mempromosikan pendidikan tinggi                 
negara di peringkat serantau dan 
antarbangsa?  Dengan ini berapakah 
jumlah pelajar antarabangsa pada ketika 
ini yang sedang menuntut di pendidikan 
tinggi Negara Brunei Darussalam?  
Berapa ramaikah graduan tempatan 
’kitani’ telah berjaya bekerja di luar 
negara?  Akhir sekali, kaola juga 
memohon pencerahan mengenai 
pengambilan tenaga pengajar                           
di Kementerian Pendidikan.   
 
Pada 2 tahun kebelakangan ini, cara dan 
sistem pengambilan tenaga pengajar 
agak sukar dan ketat berbanding dengan 
sistem lama.  Sebagai contoh, graduan 
lepasan ijazah pertama dan master of 

teaching terpaksa melalui ujian yang 
sukar, padahal pelajar tersebut graduan 
yang dilatih untuk menjadi guru.   
 
Mengapakah mereka perlu untuk 
menjalani latihan mengajar lagi untuk 
tempoh 1 tahun? Kaola memohon 
pencerahan.  Sekian, terima kasih. 
 
Yang Berhormat Menteri 
Pendidikan: Terima kasih Yang 
Berhormat Pengerusi dan Yang 
Berhormat  atas 3 soalan tadi.  Apakah 
usaha-usaha yang ’diungkayahkan’ oleh 
Kementerian Pendidikan bagi 
mempromosikan pendidikan tinggi 
negara di peringkat serantau dan juga 
antarabangsa?  
 
Bagi menjawabnya, Kementerian 
Pendidikan telah membuat pelbagai 
inisiatif untuk meningkatkan kualiti 
Institusi Pengajian Tinggi Awam (IPTA) 
dengan mengukuhkan lagi bidang-
bidang kekuatan kita dan yang 
mempunyai kelebihan seperti merekod 
akademik talent antarabangsa melalui 
Skim Perkhidmatan Akademik yang 
setanding dengan pasaran global, 
penaiktarafan prasarana dan teknologi 
bagi penyelidikan dan pembelajaran 
pascasiswazah dan sebagainya.   
 
Apabila pegawai-pegawai dari 
Kementerian Pendidikan dan                   
juga pensyarah-pensyarah dari                
IPTA menghadiri pelbagai mesyuarat, 
bengkel di luar negera akan disampaikan 
kekuatan - kekuatan tersebut 
dikongsikan.  Ini salah satu cara untuk 
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mempromosikan kualiti ’kitani’ kepada 
mereka.   
 
Walaupun setakat ini, Kementerian 
Pendidikan khasnya belum mengikuti 
sebarang expo pengajian tinggi di luar 
negara, Kementerian Pendidikan telah 
pun meneroka platform virtual sebagai 
mempromosikan IPT negara ini melalui 
Higher Education Virtual Expo yang telah 
diadakan 3 kali sebelum ini. 
 
لِلّٰه   مْدُ  ح 

ْ
ل
َ
أ  kita telah melihat beberapa 

pelajar yang menyuarakan keinginan 
untuk mengenali IPT ’kitani’ dengan 
menyertai expo tersebut. 
 
Di peringkat IPT sendiri juga ada 
menyertai expo pengajian tinggi di luar 
negara contohnya UBD pernah 
mempromosikan program-programnya di 
Beijing, China, Jakarta dan juga Malaysia 
dan perkara ini amat dialu-alukan oleh 
Kementerian Pendidikan.   
 
Mengenai jumlah jarak pelajar 
antarbangsa, pelajar pascasiswazah 
antarbangsa adalah seramai 196 orang 
ataupun sebanyak 15%, manakala                    
di peringkat siswazah pelajar 
antarabangsa adalah seramai 464 orang 
ataupun sebanyak 4% dan bagi pelajar-
pelajar antarabangsa yang berada di IPT 
Awam dan Swasta secara 
keseluruhannya adalah  sejumlah 660 
orang ataupun sebanyak 5% daripada 
jumlah keseluruhan. 
 
Mengenai pengambilan guru.  ’Kitani’ 
telah mengubah, kalau dahulu mereka 
yang berminat untuk menjadi guru, terus 

memohon kepada jawatan-jawatan 
kosong dalam tangga gaji - Skim ’G’. 
Kalau yang mempunyai degree G13 dan 
kalau yang kurang daripada itu 
memohon kepada Skim Perkhidmatan 
yang kurang daripada G13. 
 
Walau bagaimanapun, program 
pengambilan guru melalui immersi dan 
perantis telah mula diperkenalkan pada 
tahun 2019. Immersi adalah bagi mereka 
yang sudah mempunyai initial teacher 
preparation, sudah mengikuti dan lulus 
initial teacher preparation ertinya mereka 
ini they have the license to teach. 
   
Mereka akan diambil jika memenuhi 
kriteria-kriteria tertentu dan mengikuti 
penempatan di sekolah dan apabila 
mereka mendapat TPA3 mereka akan 
disalurkan ke jawatan bergaji hari 
sebelum mereka ini dapat diberikan gaji 
bulan.   
 
Bagaimanapun, bagi mereka yang tidak 
mempunyai MTeach, mereka akan 
mengikuti program perantis lebih dahulu, 
mereka masuk diambil dan dipilih, 
setelah mereka berjaya dalam pemilihan 
tersebut, mereka akan ditempatkan                  
di sekolah, dipantau, dinilai dan kalau 
mereka itu menepati persyaratan seperti 
sekurang-kurangnya TPA3, mereka akan 
disokong untuk memasuki MTeach.   
 
Seperti yang saya katakan tadi, MTeach 
adalah Program Initial Teacher 
Preparation ataupun licensing for them     
to teach.  Setelah mereka lulus ataupun 
complete program tersebut dan lulus, 
mereka akan ditempatkan di sekolah 
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kualiti pendidikan tinggi di negara ini 
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sebagai guru bergaji hari sebelum            
bergaji bulan. Kenapa ia nampak susah, 
sebenarnya tidaklah susah. Semasa 
mereka ditempatkan pun memang 
mereka ini ada elaun-elaun tertentu, 
sama seperti pegawai-pegawai 
berdegree dan ditempatkan mana-            
mana organisasi, jabatan-jabatan, 
kementerian-kementerian, organisasi 
awam ataupun swasta sebagai i-Ready, 
ia adalah sama dengan program ini. 
Tetapi ia dipantau dahulu if they are 
teacher’s material then we can support 
them to become teachers. 
 
Inilah perbezaannya dan memberikan 
mereka ini satu opportunity untuk 
bertanya pada diri sendiri, adakah 
mereka sebenar-benar memiliki teacher’s 
material jika mereka sesuai menjadi guru 
setelah penempatan di sekolah, mereka 
akan meneruskan untuk berada dalam 
program tersebut tetapi jika mereka itu 
setelah berada di sekolah, mereka 
merasakan jadi guru bukanlah satu 
bidang yang mereka sukai, mereka boleh 
berhenti dari program tersebut. 
 
Ini merupakan sesuatu yang kita ambil 
iaitu satu peluang (benefits) kepada 
calon-calon jua sama ada mereka itu 
sebenarnya bersedia untuk menjadi guru 
ataupun sebaliknya. Terima kasih. 
 
Yang Berhormat Pengerusi: Saya 
persilakan Yang Berhormat Dayang 
Hajah Safiah binti Sheikh Haji Abd. 
Salam. 
 

Yang Berhormat Dayang Hajah 
Safiah binti Sheikh Haji Abd. Salam:  
Terima kasih Yang Berhomat Pengerusi. 
حْيم نِ الرَّ حْم  َٰ ِ الرَّ   بِسْمِ اللّٰه
 
Yang Berhormat Pengerusi dan Ahli-Ahli 
Yang Berhormat,  ُكَاتُه ر  ب   اِلله و 

ُ
ة حْم  ر  لَيْكُمْ و  مُ ع  لا   السَّ

dan salam sejahtera. 
 
Dalam kesempatan ini, lebih dahulu 
kaola mengucapkan penghargaan yang 
setinggi-tingginya dan tahniah kepada 
Yang Berhormat Menteri Pendidikan atas 
mukadimah yang jelas mengenai inisiatif-
inisiatif yang dirancang bagi Tahun 
Kewangan 2023/2024 yang “Mendukung 
pencapaian matlamat utama Wawasan 
Brunei 2035” yang telah dibentangkan 
pada hari Sabtu yang lalu. 
 
Yang Berhormat Pengerusi dan Ahli-Ahli 
Yang Berhormat. Kaola merujuk 
kenyataan yang dikemukakan tadi oleh 
Yang Berhormat Pehin Orang Kaya Laila 
Setia Dato Seri Setia Awang Haji Abdul 
Rahman bin Haji Ibrahim mengenai local 
contract teachers dan pencerahan yang 
disampaikan mengenainya oleh Yang 
Berhomat Menteri Pendidikan. 
 
Kaola tertarik dengan kenyataan Yang 
Berhomat mengenai baki 83 orang guru 
yang akan menamatkan kontrak mereka 
pada bulan Januari 2024 nanti, bahawa 
Yang Berhomat Menteri Pendidikan 
menasihatkan supaya guru-guru ini 
mendaftar untuk mengikuti Program 
Perantis ataupun memohon jawatan-
jawatan yang diiklankan.: 
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1. Dalam hal ini, kaola mohon 
pencerahan apakah peluang-peluang 
bagi guru-guru ini diberikan jawatan 
tetap melalui Program Perantis tadi? 
Apa yang kaola maklum dalam 
permohonan jawatan tetap menerusi 
iklan jawatan-jawatan kosong, guru-
guru ini akan melalui proses lazim 
permohonan jawatan yang mereka ini 
akan dinilai dalam sesi temu duga 
bersama calon-calon yang lain. Dalam 
hal ini, kaola juga ingin 
mencadangkan supaya guru-guru 
berkenaan diberikan keutamaan untuk 
menjawat jawatan tetap, mengambil 
kira kompetensi guru-guru ini dan 
pengalaman kerja mereka melalui 
latihan-latihan yang telah dijalani 
selama dalam kontrak 1 hingga 3 
tahun itu, yang pendekatan ini selaras 
dengan syarat penetapan jawatan 
bagi penjawat awam setelah 
menjalani tempoh percubaan selama 
3 tahun. 
 
Selain itu, perkara ini juga mengambil 
kira prestasi guru-guru berkenaan 
dalam pengajaran mereka hasil 
daripada latihan dan bimbingan yang 
telah diperolehi, mampu menjadikan 
mereka sebagai pembimbing kepada 
guru-guru lain.  
 
Selain itu, harus juga diambil kira kos 
yang telah dikeluarkan untuk 
membimbing guru-guru ini dengan 
mendatangkan Intenational Coaches 
bagi melatih mereka ini agar tidak ada 
kerugian kepada mana-mana pihak 
apabila mereka ini tidak diambil 
bertugas secara tetap.; 

2. Berkaitan dengan isu bebanan kerja 
yang merujuk kepada kenyataan Yang 
Berhormat Awang Haji Mohamad 
Danial @ Tekpin bin Ya’akub 
mengenai isu bebenan kerja guru-
guru di samping tugas-tugas utama 
mendidik murid-murid dan kaola 
bersetuju bahawa beban tugas yang 
bukan mengajar itu boleh memberi 
kesan dan menyumbang kepada 
penurunan prestasi guru dalam 
bidang tugas utama. 

Kaola menarik perhatian Yang 
Berhormat Pengerusi dan Ahli-Ahli 
Yang Berhormat di dalam Dewan yang 
mulia ini, mengenai isu penggunaan 
media sosial oleh guru-guru                 
yang meluahkan keluhan-keluhan 
ketidakpuasan hati mereka dalam hal-
ehwal kerja dan seumpamanya. 
 
Berbanding inisiatif pihak Kementerian 
Pendidikan yang telah menyediakan 3 
talian kesejahteraan untuk keperluan 
ataupun kegunaan guru-guru ini 
dalam menyuarakan masalah ataupun 
isu-isu yang mereka hadapi.  

 
Menurut kenyataan Yang Berhomat 
Menteri Pendidikan semasa Sesi 
Muzakarah yang lalu. Talian-talian ini 
hanya menerima sebanyak 34 aduan 
pada tahun lepas berbanding keluhan-
keluhan dan aduan-aduan yang kita 
lihat berleluasa di media sosial. 

 
Persoalannya kenapakah perkara ini 
berlaku, kenapakah para guru lebih 
menggunakan media sosial ini 
daripada talian-talian khas yang telah 
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disediakan. Dalam hal ini, kaola ingin 
mengongsikan maklum balas yang 
kaola terima daripada pihak segelintir 
guru di sekolah-sekolah kerajaan dan 
swasta mengenai penggunan media 
sosial ini lebih diutamakan daripada 
talian-talian yang disediakan. 
Perkongsian ini kaola harap akan 
dapat memberikan gambaran kepada 
pihak Kementerian Pendidikan 
mengenai inisiatif selanjutnya dalam 
perkara ini. 

 
Antara sebab guru-guru 
menggunakan media sosial ini dan 
tidak menggunakan talian-talian ini 
kerana mereka merasakan keluhan 
dan aduan yang dikemukan melalui 
saluran yang tepat itu, ada yang tidak 
diambil perhatian oleh pengurusan 
atasan pihak kementerian. 
 
Selain itu, guru-guru kurang 
mempercayai pengurusan talian-talian 
ini yang disediakan kerana mendapati 
adanya ketirisan identiti pemanggil 
telah dikesan oleh pihak-pihak yang 
tidak sepatutnya mengetahui.  

 
Kemudian satu perkara lagi yang 
menjadi kekhuatiran guru aduan-
aduan ini akan menyebabkan 
perkembangan Professionalism 
mereka terjejas dan tindak balas 
negatif dikhuatiri akan dikenakan 
kepada mereka daripada pihak 
kementerian. 
 
Berkaitan isu ini, kaola mohon 
pandangan daripada Yang Berhormat 
Menteri Pendidikan mengenainya dan 

apakah antara inisiatif yang telah dan 
akan dibuat bagi menangani isu 
penggunaan media sosial ini.  
 
Dalam hal ini juga, kaola sukacita 
mencadangkan supaya pengurusan 
talian-talian kesejahteraan ini 
ditambah baik dan dikendalikan oleh 
pegawai-pegawai kaunseling yang 
bukan daripada kalangan pegawai-
pegawai dalam kementerian. Bagi 
memastikan identiti pengadu dijamin 
kerahsiaannya dan tidak didedahkan 
kepada mana-mana pihak yang tidak 
berkepentingan.   

 
Di samping itu, selain apa yang kaola 
nyatakan tadi pihak kementerian 
menyusun strategi-strategi yang 
berpatutan dan bersesuaian untuk 
memelihara kesejahteraan guru dalam 
menangani isu-isu yang berkaitan.   
 
Mengambil kira juga antara apa yang 
kaola ambil maklum yang telah 
dibentangkan oleh Yang Berhormat 
Menteri Pendidikan mengenai 
perancangan yang akan dilaksanakan 
bagi Tahun Kewangan 2023/2024 
yang akan datang berkaitan 
Pembangunan Sumber Tenaga 
Manusia ialah meningkatkan 
kesedaran dan kefahaman akan 
kepentingan dalam memelihara serta 
menangani isu-isu berkaitan 
kesejahteraan guru dan pemimpin 
sekolah.  Itu sahaja dari kaola, Yang 
Berhormat Pengerusi.   

 
Sekian,  

كَ  ر  ب   اِلله و 
ُ
ة حْم  ر  لَيْكُمْ و  مُ ع  لا  اتُهُ وبالله التوفيق والهداية. و  السَّ
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Yang Berhormat Pengerusi:  Ahli-Ahli 
Yang Berhormat, saya kira cukup sekian 
dulu kita berbincang pada pagi ini. Ada 
baiknya Mesyuarat Jawatankuasa ini 
ditangguhkan dan kita bersidang semula 
di Persidangan Majlis Mesyuarat Negara. 

(Mesyuarat Jawatankuasa 
ditangguhkan) 

(Majlis Mesyuarat bersidang 
semula) 

 
Yang Berhormat Yang Di-Pertua:  
Ahli-Ahli Yang Berhormat. Kita sekarang 
bersidang semula di Persidangan Majlis 
Mesyuarat Negara.  
 
Saya ingin mencadangkan persidangan 
ini kita tangguhkan untuk membolehkan 
kita berehat pada tengah hari dan kita 
akan bersidang semula pada petang ini 
sebagaimana lazimnya pada pukul 2.30 
petang,  ُ اء  اللّٰه   إِنْ ش 
 
Sekian,  

كَ  ر  ب   اِلله و 
ُ
ة حْم  ر  لَيْكُمْ و  مُ ع  لا  اتُهُ وبالله التوفيق والهداية. و  السَّ

(Majlis Mesyuarat ditangguhkan) 
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disediakan. Dalam hal ini, kaola ingin 
mengongsikan maklum balas yang 
kaola terima daripada pihak segelintir 
guru di sekolah-sekolah kerajaan dan 
swasta mengenai penggunan media 
sosial ini lebih diutamakan daripada 
talian-talian yang disediakan. 
Perkongsian ini kaola harap akan 
dapat memberikan gambaran kepada 
pihak Kementerian Pendidikan 
mengenai inisiatif selanjutnya dalam 
perkara ini. 

 
Antara sebab guru-guru 
menggunakan media sosial ini dan 
tidak menggunakan talian-talian ini 
kerana mereka merasakan keluhan 
dan aduan yang dikemukan melalui 
saluran yang tepat itu, ada yang tidak 
diambil perhatian oleh pengurusan 
atasan pihak kementerian. 
 
Selain itu, guru-guru kurang 
mempercayai pengurusan talian-talian 
ini yang disediakan kerana mendapati 
adanya ketirisan identiti pemanggil 
telah dikesan oleh pihak-pihak yang 
tidak sepatutnya mengetahui.  

 
Kemudian satu perkara lagi yang 
menjadi kekhuatiran guru aduan-
aduan ini akan menyebabkan 
perkembangan Professionalism 
mereka terjejas dan tindak balas 
negatif dikhuatiri akan dikenakan 
kepada mereka daripada pihak 
kementerian. 
 
Berkaitan isu ini, kaola mohon 
pandangan daripada Yang Berhormat 
Menteri Pendidikan mengenainya dan 

apakah antara inisiatif yang telah dan 
akan dibuat bagi menangani isu 
penggunaan media sosial ini.  
 
Dalam hal ini juga, kaola sukacita 
mencadangkan supaya pengurusan 
talian-talian kesejahteraan ini 
ditambah baik dan dikendalikan oleh 
pegawai-pegawai kaunseling yang 
bukan daripada kalangan pegawai-
pegawai dalam kementerian. Bagi 
memastikan identiti pengadu dijamin 
kerahsiaannya dan tidak didedahkan 
kepada mana-mana pihak yang tidak 
berkepentingan.   

 
Di samping itu, selain apa yang kaola 
nyatakan tadi pihak kementerian 
menyusun strategi-strategi yang 
berpatutan dan bersesuaian untuk 
memelihara kesejahteraan guru dalam 
menangani isu-isu yang berkaitan.   
 
Mengambil kira juga antara apa yang 
kaola ambil maklum yang telah 
dibentangkan oleh Yang Berhormat 
Menteri Pendidikan mengenai 
perancangan yang akan dilaksanakan 
bagi Tahun Kewangan 2023/2024 
yang akan datang berkaitan 
Pembangunan Sumber Tenaga 
Manusia ialah meningkatkan 
kesedaran dan kefahaman akan 
kepentingan dalam memelihara serta 
menangani isu-isu berkaitan 
kesejahteraan guru dan pemimpin 
sekolah.  Itu sahaja dari kaola, Yang 
Berhormat Pengerusi.   

 
Sekian,  

كَ  ر  ب   اِلله و 
ُ
ة حْم  ر  لَيْكُمْ و  مُ ع  لا  اتُهُ وبالله التوفيق والهداية. و  السَّ

 
 
PAGI HARI ISNIN, 20HB. SYAABAN 1444H/13HB. MAC 2023M 
  

401 

Yang Berhormat Pengerusi:  Ahli-Ahli 
Yang Berhormat, saya kira cukup sekian 
dulu kita berbincang pada pagi ini. Ada 
baiknya Mesyuarat Jawatankuasa ini 
ditangguhkan dan kita bersidang semula 
di Persidangan Majlis Mesyuarat Negara. 

(Mesyuarat Jawatankuasa 
ditangguhkan) 

(Majlis Mesyuarat bersidang 
semula) 

 
Yang Berhormat Yang Di-Pertua:  
Ahli-Ahli Yang Berhormat. Kita sekarang 
bersidang semula di Persidangan Majlis 
Mesyuarat Negara.  
 
Saya ingin mencadangkan persidangan 
ini kita tangguhkan untuk membolehkan 
kita berehat pada tengah hari dan kita 
akan bersidang semula pada petang ini 
sebagaimana lazimnya pada pukul 2.30 
petang,  ُ اء  اللّٰه   إِنْ ش 
 
Sekian,  

كَ  ر  ب   اِلله و 
ُ
ة حْم  ر  لَيْكُمْ و  مُ ع  لا  اتُهُ وبالله التوفيق والهداية. و  السَّ

(Majlis Mesyuarat ditangguhkan) 
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(Majlis Mesyuarat disambung 
semula pada pukul 2.30 petang) 

 
Yang Berhormat Yang Di-Pertua:  

حْيم نِ الرَّ حْم  َٰ ِ الرَّ كَاتُهُ   بِسْمِ اللّٰه ر  ب   اِلله و 
ُ
ة حْم  ر  لَيْكُمْ و  مُ ع  لا  السَّ

لِلّٰه  مْدُ  ح 
ْ
ل
َ
أ  Persidangan Majlis Mesyuarat 

Negara bersidang semula pada petang 
ini.  Bagi membolehkan kita meneliti dan 
membahaskan tajuk-tajuk yang terdapat 
dalam Rang Undang-Undang ini, maka 
saya tangguhkan Persidangan Majlis 
Mesyuarat Negara ini dan kita bersidang 
semula di peringkat Jawatankuasa.

(Majlis Mesyuarat ditangguhkan) 
 

(Mesyuarat bersidang sebagai 
Jawatankuasa) 

 
Yang Berhormat Pengerusi:               
حْيم الرَّ نِ  حْم  َٰ الرَّ  ِ اللّٰه  Ahli-Ahli Yang .بِسْمِ 
Berhormat.  Majlis sekarang bersidang               
di peringkat Jawatankuasa sepenuhnya 
bagi menimbangkan Rang Undang-
Undang (2023) Perbekalan, 2023/2024, 
satu per satu.  Mesyuarat Jawatankuasa 
masih lagi membincangkan Tajuk 
Kementerian Pendidikan berserta 
institusi-institusi di bawahnya bagi Tahun 
Kewangan 2023/2024.   
 
Bersama saya, masih lagi ada senarai 
Ahli Yang Berhormat yang ingin turut 
serta dalam membahaskan Tajuk 
Kementerian Pendidikan ini. 
 
Sebelum kita beralih kepada Ahli Yang 
Berhormat yang ada dalam senarai saya, 
maka saya memberikan sekarang 
peluang kepada Yang Berhormat Menteri 
Pendidikan untuk menjawab soalan-

soalan yang telah dikemukakan oleh Ahli-
Ahli Yang Berhormat sebelum kita 
berhenti rehat sebelah tengah hari tadi.   
Saya persilakan, Yang Berhormat Menteri 
Pendidikan. 
 
Yang Berhormat Menteri 
Pendidikan: Terima kasih, Yang 
Berhormat Pengerusi.   حْيم نِ الرَّ حْم  َٰ ِ الرَّ   بِسْمِ اللّٰه
 
Kaola ingin merujuk soalan serta 
cadangan yang telah disuarakan oleh 
Yang Berhormat Dayang Hajah Safiah 
binti Sheikh Haji Abd. Salam. Terima 
kasih atas komen serta cadangan Yang 
Berhormat mengenai LCT yang akan 
ditamatkan kontraknya mulai bulan 
Januari 2024.  LCT ialah local contract 
teachers.   
 
Untuk makluman bersama, tujuan asal 
pewujudan LCT ini ialah untuk 
menampung keperluan guru-guru                      
di sekolah secara sementara melalui 
pengambilan secara berkontrak. Bagi 
cadangan pemberian jawatan tetap 
kepada peserta LCT, pihak kementerian 
masih terikat dengan tatacara 
pengambilan melalui Suruhanjaya 
Perkhidmatan Awam (SPA) bagi 
memastikan kesaksamaan, keadilan            
dan ketelusan dalam proses pengambilan 
ke perkhidmatan awam.  

Walau bagaimanapun, berdasarkan 
pengalaman mereka mengajar sebagai 
LCT, diharapkan ini akan menjadi satu 
kelebihan bagi mereka memohon 
jawatan dalam perkhidmatan awam.  
Mengenai soalan kedua, isu beban kerja.  
Perkara aduan-aduan berkaitan 
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kemaslahatan para guru dan 
keberkesanan platform sedia ada              
di bawah Kementerian Pendidikan. 

لِلّٰه   مْدُ  ح 
ْ
ل
َ
أ  Kementerian Pendidikan telah 

menyediakan pelbagai platform untuk 
memberi peluang kepada warga guru 
mengongsikan dan menyuarakan 
kemaslahatan mereka melalui talian dan 
juga pelbagai platform media sosial 
seperti Facebook, Instagram dan melalui 
platform laman sesawang Kementerian 
Pendidikan khusus bagi guru-guru dan 
pemimpin sekolah iaitu teachers’ lounge 
dan school leaders’ lounge.   

Harapan kementerian bagi warga guru 
yang menggunakan platform yang 
disediakan ini untuk menggunakan 
sebaik-baiknya dan pihak kementerian 
sukacita memohon kepercayaan dan 
keyakinan warga guru yang segala aduan 
diambil perhatian dan tindakan oleh 
pegawai-pegawai yang berkelayakan dan 
bertauliah dan memastikan kerahsiaan 
dan confidentiality akan terjaga. 

Pada masa yang sama, kaola/saya 
berharap pihak Yang Berhormat juga 
akan dapat menasihatkan guru-guru 
berkenaan untuk menggunakan platform 
yang ada dan seterusnya berharap 
kerjasama daripada pihak Yang 
Berhormat untuk memaklumkan secara 
terus kepada Kementerian Pendidikan 
apa jua aduan pihak Yang Berhormat. 
Terima kasih.  

Yang Berhormat Pengerusi:  Terima 
kasih, Yang Berhormat Menteri 
Pendidikan. Sekarang saya persilakan, 

Yang Berhormat Dayang Hajah 
Rosmawatty binti Haji Abdul Mumin. 

Yang Berhormat Dayang Hajah 
Rosmawatty binti Haji Abdul 
Mumin:  Terima kasih, Yang Berhormat 
Pengerusi. Kaola ada 2 soalan, di bawah 
Tajuk SF06A – Institut Pendidikan 
Teknikal Brunei. Merujuk sesi muzakarah 
bersama pihak Kementerian Pendidikan 
yang telah mengongsikan mengenai 
kadar employment rate IBTE pada tahun 
2019 sebanyak 54.8%. Kemudian 
meningkat kepada 62.6% pada tahun 
2020 dan seterusnya  مْدُ لِلّٰه ح 

ْ
ل
َ
أ  meningkat 

74.8% pada tahun 2021.  

Ini peratus tertinggi berbanding dengan 
institusi lain seperti Universiti Brunei 
Darussalam, Universiti Teknikal Brunei 
dan Politeknik Brunei. Oleh itu IBTE 
merupakan salah satu pengajian tinggi 
yang menjadi pilihan utama bagi para 
lepasan BGCE ‘O’ Level di negara ini. 
Dengan peningkatan kemasukan pelajar 
ke IBTE, adalah amat penting dan sangat 
diharapkan agar pihak Kementerian 
Pendidikan memastikan kualiti 
penyampaian kursus ataupun program  
di Institut Pendidikan Teknikal Brunei ini 
pada tahap yang terbaik.  

Prasarana tempat pembelajaran yang 
kondusif dan bersesuaian dan semua 
kemudahan peralatan mencukupi dan 
sesuai dengan tahap tenaga pengajar 
yang cukup. Kaola difahamkan masih 
terdapat kekurangan pada ketiga-tiga 
perkara ini.   
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(Majlis Mesyuarat disambung 
semula pada pukul 2.30 petang) 

 
Yang Berhormat Yang Di-Pertua:  

حْيم نِ الرَّ حْم  َٰ ِ الرَّ كَاتُهُ   بِسْمِ اللّٰه ر  ب   اِلله و 
ُ
ة حْم  ر  لَيْكُمْ و  مُ ع  لا  السَّ

لِلّٰه  مْدُ  ح 
ْ
ل
َ
أ  Persidangan Majlis Mesyuarat 

Negara bersidang semula pada petang 
ini.  Bagi membolehkan kita meneliti dan 
membahaskan tajuk-tajuk yang terdapat 
dalam Rang Undang-Undang ini, maka 
saya tangguhkan Persidangan Majlis 
Mesyuarat Negara ini dan kita bersidang 
semula di peringkat Jawatankuasa.

(Majlis Mesyuarat ditangguhkan) 
 

(Mesyuarat bersidang sebagai 
Jawatankuasa) 

 
Yang Berhormat Pengerusi:               
حْيم الرَّ نِ  حْم  َٰ الرَّ  ِ اللّٰه  Ahli-Ahli Yang .بِسْمِ 
Berhormat.  Majlis sekarang bersidang               
di peringkat Jawatankuasa sepenuhnya 
bagi menimbangkan Rang Undang-
Undang (2023) Perbekalan, 2023/2024, 
satu per satu.  Mesyuarat Jawatankuasa 
masih lagi membincangkan Tajuk 
Kementerian Pendidikan berserta 
institusi-institusi di bawahnya bagi Tahun 
Kewangan 2023/2024.   
 
Bersama saya, masih lagi ada senarai 
Ahli Yang Berhormat yang ingin turut 
serta dalam membahaskan Tajuk 
Kementerian Pendidikan ini. 
 
Sebelum kita beralih kepada Ahli Yang 
Berhormat yang ada dalam senarai saya, 
maka saya memberikan sekarang 
peluang kepada Yang Berhormat Menteri 
Pendidikan untuk menjawab soalan-

soalan yang telah dikemukakan oleh Ahli-
Ahli Yang Berhormat sebelum kita 
berhenti rehat sebelah tengah hari tadi.   
Saya persilakan, Yang Berhormat Menteri 
Pendidikan. 
 
Yang Berhormat Menteri 
Pendidikan: Terima kasih, Yang 
Berhormat Pengerusi.   حْيم نِ الرَّ حْم  َٰ ِ الرَّ   بِسْمِ اللّٰه
 
Kaola ingin merujuk soalan serta 
cadangan yang telah disuarakan oleh 
Yang Berhormat Dayang Hajah Safiah 
binti Sheikh Haji Abd. Salam. Terima 
kasih atas komen serta cadangan Yang 
Berhormat mengenai LCT yang akan 
ditamatkan kontraknya mulai bulan 
Januari 2024.  LCT ialah local contract 
teachers.   
 
Untuk makluman bersama, tujuan asal 
pewujudan LCT ini ialah untuk 
menampung keperluan guru-guru                      
di sekolah secara sementara melalui 
pengambilan secara berkontrak. Bagi 
cadangan pemberian jawatan tetap 
kepada peserta LCT, pihak kementerian 
masih terikat dengan tatacara 
pengambilan melalui Suruhanjaya 
Perkhidmatan Awam (SPA) bagi 
memastikan kesaksamaan, keadilan            
dan ketelusan dalam proses pengambilan 
ke perkhidmatan awam.  

Walau bagaimanapun, berdasarkan 
pengalaman mereka mengajar sebagai 
LCT, diharapkan ini akan menjadi satu 
kelebihan bagi mereka memohon 
jawatan dalam perkhidmatan awam.  
Mengenai soalan kedua, isu beban kerja.  
Perkara aduan-aduan berkaitan 
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kemaslahatan para guru dan 
keberkesanan platform sedia ada              
di bawah Kementerian Pendidikan. 

لِلّٰه   مْدُ  ح 
ْ
ل
َ
أ  Kementerian Pendidikan telah 

menyediakan pelbagai platform untuk 
memberi peluang kepada warga guru 
mengongsikan dan menyuarakan 
kemaslahatan mereka melalui talian dan 
juga pelbagai platform media sosial 
seperti Facebook, Instagram dan melalui 
platform laman sesawang Kementerian 
Pendidikan khusus bagi guru-guru dan 
pemimpin sekolah iaitu teachers’ lounge 
dan school leaders’ lounge.   

Harapan kementerian bagi warga guru 
yang menggunakan platform yang 
disediakan ini untuk menggunakan 
sebaik-baiknya dan pihak kementerian 
sukacita memohon kepercayaan dan 
keyakinan warga guru yang segala aduan 
diambil perhatian dan tindakan oleh 
pegawai-pegawai yang berkelayakan dan 
bertauliah dan memastikan kerahsiaan 
dan confidentiality akan terjaga. 

Pada masa yang sama, kaola/saya 
berharap pihak Yang Berhormat juga 
akan dapat menasihatkan guru-guru 
berkenaan untuk menggunakan platform 
yang ada dan seterusnya berharap 
kerjasama daripada pihak Yang 
Berhormat untuk memaklumkan secara 
terus kepada Kementerian Pendidikan 
apa jua aduan pihak Yang Berhormat. 
Terima kasih.  

Yang Berhormat Pengerusi:  Terima 
kasih, Yang Berhormat Menteri 
Pendidikan. Sekarang saya persilakan, 

Yang Berhormat Dayang Hajah 
Rosmawatty binti Haji Abdul Mumin. 

Yang Berhormat Dayang Hajah 
Rosmawatty binti Haji Abdul 
Mumin:  Terima kasih, Yang Berhormat 
Pengerusi. Kaola ada 2 soalan, di bawah 
Tajuk SF06A – Institut Pendidikan 
Teknikal Brunei. Merujuk sesi muzakarah 
bersama pihak Kementerian Pendidikan 
yang telah mengongsikan mengenai 
kadar employment rate IBTE pada tahun 
2019 sebanyak 54.8%. Kemudian 
meningkat kepada 62.6% pada tahun 
2020 dan seterusnya  مْدُ لِلّٰه ح 

ْ
ل
َ
أ  meningkat 

74.8% pada tahun 2021.  

Ini peratus tertinggi berbanding dengan 
institusi lain seperti Universiti Brunei 
Darussalam, Universiti Teknikal Brunei 
dan Politeknik Brunei. Oleh itu IBTE 
merupakan salah satu pengajian tinggi 
yang menjadi pilihan utama bagi para 
lepasan BGCE ‘O’ Level di negara ini. 
Dengan peningkatan kemasukan pelajar 
ke IBTE, adalah amat penting dan sangat 
diharapkan agar pihak Kementerian 
Pendidikan memastikan kualiti 
penyampaian kursus ataupun program  
di Institut Pendidikan Teknikal Brunei ini 
pada tahap yang terbaik.  

Prasarana tempat pembelajaran yang 
kondusif dan bersesuaian dan semua 
kemudahan peralatan mencukupi dan 
sesuai dengan tahap tenaga pengajar 
yang cukup. Kaola difahamkan masih 
terdapat kekurangan pada ketiga-tiga 
perkara ini.   
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Soalan kaola: 

1. Adakah Kementerian Pendidikan 
membuat peruntukan yang cukup 
untuk menangani ketiga-tiga masalah 
tadi bagi membolehkan IBTE 
mencapai prestasi yang cemerlang?; 
dan 
 

2. Merujuk kenyataan Yang Berhormat 
Awang Haji Mohamad Danial @ Tekpin 
bin Ya’akub, mengenai guru-guru 
Centre for British Teachers (CfBT). 
Izinkan kaola menambah beberapa 
soalan yang berkaitan: 

i. Berapakah peruntukan bagi Tahun 
Kewangan 2023/2024 yang 
diadakan oleh Kementerian 
Pendidikan bagi mengambil tenaga 
pengajar dari CfBT?; dan 
 

ii. Koala memohon pencerahan sama 
ada Kementerian Pendidikan 
mempunyai perancangan untuk 
menggantikan guru-guru dari CfBT 
ini dengan guru-guru dari anak-
anak tempatan mengambil kira 
segelintir daripada mereka ini 
mempunyai kemampuan yang 
sama dalam bidang ini.   

 
Setelah lebih 35 tahun                      
pihak Kementerian Pendidikan 
mengambil tenaga pengajar dari 
CfBT, kaola ingin mengetahui 
pernahkah penilaian dibuat 
berkaitan pencapaian tenaga 
pengajar ini dan hasil pencapaian 
pelajar-pelajar mereka?  Adakah 
pihak kementerian mempunyai exit 

strategy bagi tenaga pengajar CfBT 
ini?  Sekian, terima kasih.  

Yang Berhormat Menteri 
Pendidikan: Terima kasih Yang 
Berhormat Pengerusi. Izinkan kaola 
untuk menyentuh dan menjawab soalan 
mengenai CfBT dulu. Berapakah 
peruntukan Tahun Kewangan 2023/2024 
bagi CfBT Teachers, iaitu sebanyak 
$27,600,000.00. 

Mengenai pernahkah penilaian dibuat            
ke atas CfBT teachers seperti yang telah 
kaola/saya sampaikan pagi tadi 
mengenai pencapaian pelajar-pelajar 
kitani dalam BGCE ‘O’ Level bahawa 
keramaian pelajar yang mendapat credits 
mencecah sehingga sebanyak 73.57% 
pada tahun 2021 dan kenapa ‘kitani’ 
masih lagi mengambil CfBT ini, izinkan 
kaola/saya untuk mengongsikan sedikit 
lagi informasi.  

Seperti yang telah disampaikan semasa 
sesi mukadimah pada hari Sabtu yang 
lalu Kementerian Pendidikan masih 
belum mencapai sasaran ataupun target 
salah satu National KPI iaitu pencapaian 
Tahun 1 dan Tahun 3 dan sekurang-
kurangnya berada pada tahap standard 
minimum 5 literacy kerana ia masih 
sangat-sangat rendah.   

Pada tahun 2020 sahaja hanya sebanyak 
45% pelajar Tahun 1 dan sebanyak 53% 
Tahun 3 yang mencapai standard 
minimum literacy Kebangsaan. Inilah 
sebabnya mengapa keutamaan terus 
diberikan kepada memberi kecukupan 
dalam kalangan guru-guru yang dapat 
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mengajar Bahasa Inggeris kepada 
pelajar-pelajar ‘kitani’. 

Exit Strategy jumlah keseluruhan guru 
Bahasa Inggeris tempatan dan bukan 
tempatan yang mengajar di sekolah-
sekolah rendah dan menengah dan                
di pusat-pusat tingkatan 6 ketika ini 
seramai 940 orang dan dari jumlah 
tersebut sebanyak 21% dari kalangan 
guru-guru CfBT yang membawa nisbah 
kepada 20/80 guru CfBT berbanding 
guru tempatan.   

Pihak kementerian penuh percaya 
dengan adanya gabungan dan kerjasama 
antara guru Bahasa Inggeris tempatan 
dan bukan tempatan ini akan dapat 
meningkatkan lagi kualiti pengajaran dan 
juga pelajaran dalam bidang literacy 
Bahasa Inggeris.  

Ada Exit Strategy? Jawapannya ialah ya.  
Kalau mengikut daripada keramaian 
guru-guru CfBT dari tahun 2015 ke tahun 
2022 ada penurunan sebanyak 24% 
lebih kurang daripada tahun 2015. Salah 
satu usaha Kementerian Pendidikan jua 
dengan merekrut sendiri guru-guru 
native speakers ini untuk menjadi guru 
Bahasa Inggeris di Kementerian 
Pendidikan. 

Walau bagaimanapun, Kementerian 
Pendidikan masih mempunyai cabaran 
dari segi kapasiti keupayaan dan apabila 
kos proses tersebut dikira rasanya 
mengambil melalui agent recruitment 
adalah lebih baik. 
 
Soalan yang pertama tadi adalah 
mengenai IBTE, kemasukannya semakin 

meningkat dan apakah kualiti dan 
prasarana diperuntukkan untuk 
meningkatkan lagi kualiti prasarana 
IBTE? Jawapannya juga ya.   
 
Setiap tahun besar peruntukannya untuk 
dilocate untuk menaik taraf kualiti 
prasarana IBTE dan ingin jua dijelaskan  
bahawa IBTE sebuah institusi teknikal 
dan vokasional dan ia menggunakan 
banyak bajet ataupun peruntukan to 
sustain all the programme.   
 
Misalannya, kalau pendidikan teras untuk 
setahun pelajar-pelajar ‘kitani’ secara 
purata dalam 3 ke 4 ribu orang tetapi 
kalau untuk teknikal educations sampai 
belasan ribu per student. So, tidak 
dinafikan lagi peruntukan banyak untuk 
pendidikan di IBTE.  Terima kasih. 
 
Yang Berhormat Pengerusi: Saya 
persilakan Yang Berhormat Dr. Awang 
Haji Mahali bin Haji Momin. 
 
Yang Berhormat Dr. Awang Haji 
Mahali bin Haji Momin:   

حْيم نِ الرَّ حْم  َٰ ِ الرَّ كَاتُهُ   بِسْمِ اللّٰه ر  ب   اِلله و 
ُ
ة حْم  ر  لَيْكُمْ و  مُ ع  لا  السَّ

Terima kasih Yang Berhormat Pengerusi 
untuk kaola ikut serta membincangkan 
dan membahaskan peruntukan 
Kementerian Pendidikan pada petang ini.  
Sebelum itu, lebih dahulu kaola 
mengucapkan terima kasih yang 
setinggi-tingginya kepada Yang 
Berhormat Menteri Pendidikan kerana 
mengongsikan usaha-usaha dan inisiatif 
serta pencapaian Kementerian 
Pendidikan.  
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Soalan kaola: 

1. Adakah Kementerian Pendidikan 
membuat peruntukan yang cukup 
untuk menangani ketiga-tiga masalah 
tadi bagi membolehkan IBTE 
mencapai prestasi yang cemerlang?; 
dan 
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Awang Haji Mohamad Danial @ Tekpin 
bin Ya’akub, mengenai guru-guru 
Centre for British Teachers (CfBT). 
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soalan yang berkaitan: 

i. Berapakah peruntukan bagi Tahun 
Kewangan 2023/2024 yang 
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pengajar dari CfBT?; dan 
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ada Kementerian Pendidikan 
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menggantikan guru-guru dari CfBT 
ini dengan guru-guru dari anak-
anak tempatan mengambil kira 
segelintir daripada mereka ini 
mempunyai kemampuan yang 
sama dalam bidang ini.   

 
Setelah lebih 35 tahun                      
pihak Kementerian Pendidikan 
mengambil tenaga pengajar dari 
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peruntukan Tahun Kewangan 2023/2024 
bagi CfBT Teachers, iaitu sebanyak 
$27,600,000.00. 

Mengenai pernahkah penilaian dibuat            
ke atas CfBT teachers seperti yang telah 
kaola/saya sampaikan pagi tadi 
mengenai pencapaian pelajar-pelajar 
kitani dalam BGCE ‘O’ Level bahawa 
keramaian pelajar yang mendapat credits 
mencecah sehingga sebanyak 73.57% 
pada tahun 2021 dan kenapa ‘kitani’ 
masih lagi mengambil CfBT ini, izinkan 
kaola/saya untuk mengongsikan sedikit 
lagi informasi.  

Seperti yang telah disampaikan semasa 
sesi mukadimah pada hari Sabtu yang 
lalu Kementerian Pendidikan masih 
belum mencapai sasaran ataupun target 
salah satu National KPI iaitu pencapaian 
Tahun 1 dan Tahun 3 dan sekurang-
kurangnya berada pada tahap standard 
minimum 5 literacy kerana ia masih 
sangat-sangat rendah.   

Pada tahun 2020 sahaja hanya sebanyak 
45% pelajar Tahun 1 dan sebanyak 53% 
Tahun 3 yang mencapai standard 
minimum literacy Kebangsaan. Inilah 
sebabnya mengapa keutamaan terus 
diberikan kepada memberi kecukupan 
dalam kalangan guru-guru yang dapat 
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mengajar Bahasa Inggeris kepada 
pelajar-pelajar ‘kitani’. 

Exit Strategy jumlah keseluruhan guru 
Bahasa Inggeris tempatan dan bukan 
tempatan yang mengajar di sekolah-
sekolah rendah dan menengah dan                
di pusat-pusat tingkatan 6 ketika ini 
seramai 940 orang dan dari jumlah 
tersebut sebanyak 21% dari kalangan 
guru-guru CfBT yang membawa nisbah 
kepada 20/80 guru CfBT berbanding 
guru tempatan.   

Pihak kementerian penuh percaya 
dengan adanya gabungan dan kerjasama 
antara guru Bahasa Inggeris tempatan 
dan bukan tempatan ini akan dapat 
meningkatkan lagi kualiti pengajaran dan 
juga pelajaran dalam bidang literacy 
Bahasa Inggeris.  

Ada Exit Strategy? Jawapannya ialah ya.  
Kalau mengikut daripada keramaian 
guru-guru CfBT dari tahun 2015 ke tahun 
2022 ada penurunan sebanyak 24% 
lebih kurang daripada tahun 2015. Salah 
satu usaha Kementerian Pendidikan jua 
dengan merekrut sendiri guru-guru 
native speakers ini untuk menjadi guru 
Bahasa Inggeris di Kementerian 
Pendidikan. 

Walau bagaimanapun, Kementerian 
Pendidikan masih mempunyai cabaran 
dari segi kapasiti keupayaan dan apabila 
kos proses tersebut dikira rasanya 
mengambil melalui agent recruitment 
adalah lebih baik. 
 
Soalan yang pertama tadi adalah 
mengenai IBTE, kemasukannya semakin 

meningkat dan apakah kualiti dan 
prasarana diperuntukkan untuk 
meningkatkan lagi kualiti prasarana 
IBTE? Jawapannya juga ya.   
 
Setiap tahun besar peruntukannya untuk 
dilocate untuk menaik taraf kualiti 
prasarana IBTE dan ingin jua dijelaskan  
bahawa IBTE sebuah institusi teknikal 
dan vokasional dan ia menggunakan 
banyak bajet ataupun peruntukan to 
sustain all the programme.   
 
Misalannya, kalau pendidikan teras untuk 
setahun pelajar-pelajar ‘kitani’ secara 
purata dalam 3 ke 4 ribu orang tetapi 
kalau untuk teknikal educations sampai 
belasan ribu per student. So, tidak 
dinafikan lagi peruntukan banyak untuk 
pendidikan di IBTE.  Terima kasih. 
 
Yang Berhormat Pengerusi: Saya 
persilakan Yang Berhormat Dr. Awang 
Haji Mahali bin Haji Momin. 
 
Yang Berhormat Dr. Awang Haji 
Mahali bin Haji Momin:   

حْيم نِ الرَّ حْم  َٰ ِ الرَّ كَاتُهُ   بِسْمِ اللّٰه ر  ب   اِلله و 
ُ
ة حْم  ر  لَيْكُمْ و  مُ ع  لا  السَّ

Terima kasih Yang Berhormat Pengerusi 
untuk kaola ikut serta membincangkan 
dan membahaskan peruntukan 
Kementerian Pendidikan pada petang ini.  
Sebelum itu, lebih dahulu kaola 
mengucapkan terima kasih yang 
setinggi-tingginya kepada Yang 
Berhormat Menteri Pendidikan kerana 
mengongsikan usaha-usaha dan inisiatif 
serta pencapaian Kementerian 
Pendidikan.  
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Tahniah kepada Yang Berhormat dan 
warga pendidikan atas kejayaan yang 
telah dicapai. Yang Berhormat Pengerusi, 
kaola sukacita merujuk kepada prestasi 
utama yang berkaitan dengan sasaran 
dari tahun 2023 hingga tahun 2026 
mengenai numerasi dan literasi Tahun 1 
dan Tahun 3 ada jua dimention tadi 
berhubung dengan numerasi dan literasi 
dalam sasaran ini hanya sebanyak 80% 
sahaja.   
 
Dari pengiraan kaola kalau keramaian 
pelajar sebanyak 5 ribu orang ada 100 
orang pelajar yang akan tercicir dalam 
literasi dan numeracy ini apabila masuk 
Tahun 4 jadi mereka ini kalau tercicir 
dalam numerasi and literasi mereka 
ertinya tidak dapat membaca dan 
mengira. 
 
Ini angka yang banyak, jadi 
bagaimanakah pelajar-pelajar dapat 
meneruskan pelajaran mereka 
seterusnya pada Tahun 4 kalau mereka 
tidak menguasai bidang numerasi dan 
literasi ini?.  Kemahiran numerasi dan 
literasi bukan sahaja untuk meneruskan 
ke peringkat selanjutnya tapi juga 
keperluan asas dalam kehidupan. Kita 
sedia maklum bahawa kita mahu pelajar-
pelajar untuk menguasai sains, 
teknologi, engineering dan mathematic 
supaya negara kitani membangun 
dengan maju.  
  
Bagaimana ‘kitani’ mencapai matlamat 
untuk menjadikan negara ini maju kalau 
ada antara mereka ini sudah awal-awal 
tercicir. Kaola sukacita mencadangkan 
pihak kementerian bertindak untuk 

menyediakan dan mengatasi keciciran ini  
dengan memantau pelajar-pelajar ini  
dan mencari kaedah-kaedah 
pembelajaran dan pengajaran khusus 
untuk mengurangkan keciciran yang 
kaola sebutkan tadi dengan 
memanfaatkan pakar-pakar yang ada 
dengan pendekatan yang terkini.   
 

Seterusnya Yang Berhormat Pengerusi.  
Kaola bersetuju bahawa pendekatan 
whole school evaluation atau assessment 
adalah sebuah inisiatif yang sangat baik 
kerana melibatkan pendekatan seperti 
pembelajaran yang bersepadu, 
integrative learning, pembelajaran 
secara kooperasi, cooperative learning, 
pembelajaran kolaborasi, corporate 
learning, pembelajaran penemuan, 
(discovery learning) dan whole school 
evaluation atau assessment, ia lebih 
sahih, authentic dan boleh melahirkan 
pelajar-pelajar yang kreatif. 

Soalan kaola:  

1. Mengapa tahap peratus anggaran 
sasaran pada tahun 2023 sehingga 
tahun 2026 ialah mendatar iaitu 
sebanyak 46.3%, sedangkan 
pencapaian pernah menunjukkan 
peningkatan iaitu sebanyak 58.2% 
pada tahun 2021/2022? 
   
Kaola mencadangkan agar 
Kementerian Pendidikan akan dapat 
menyasarkan peratus yang lebih 
tinggi daripada yang telah dicapai 
sebelum ini.; dan 
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2. Seterusnya Yang Berhormat 
Pengerusi mengenai pendidikan 
teknik dan vokasional.  Dulu-dulunya 
pendidikan teknik dan vokasional 
satu pilihan terakhir bagi pelajar-
pelajar, tapi keadaan ini pun sudah 
berubah bahawa banyak pelajar 
memilih jurusan ini dan ibu bapa 
lebih suka menghantar dan 
menggalakkan anak-anak mereka 
memasukinya kerana apabila 
mendapat kelulusan, lebih senang 
untuk mendapat pekerjaan. Tapi               
di sebalik perkembangan minat 
pelajar dalam pendidikan teknik dan 
vokasional tidak ada pertambahan 
sekolah-sekolah ini dibangunkan.  
  

Seperti dimaklumkan oleh Menteri                     
di Jabatan Perdana Menteri dan Menteri 
Kewangan dan Ekonomi II, pada tahun 
lepas ada perjanjian yang telah 
ditandatangani oleh Maritime dan Port 
Authority Brunei bersama Amarco Group 
Sendirian Berhad bagi pengurusan dan 
pengendalian Brunei Base Consultant 
and Courage dan juga Syarikat Anson 
International Sendirian Berhad sebuah 
syarikat usaha sama antara dana 
strategic development fertile. 
   
لِلّٰه  مْدُ  ح 

ْ
ل
َ
 ini berita yang baik kerana   أ

memberikan peluang-peluang pekerjaan 
kepada anak-anak tempatan, khususnya 
pelajar-pelajar yang mengikuti kursus 
marine engineering di IBTE Kuala Belait.  
Oleh sebab pertambahan permintaan 
pelajar-pelajar untuk mengikuti kursus-
kursus teknikal dan vokasional, juga 
keperluan industri, kaola mencadangkan 
supaya sekolah ini ditambah dan bagi 

sekolah-sekolah yang sedia ada supaya 
kemudahan - kemudahannya dibuat 
penambahbaikan dengan peralatan-
peralatan terkini.   

Oleh sebab Daerah Tutong dan Daerah 
Temburong belum mempunyai sekolah 
teknikal dan vokasional, kaola cadangkan 
supaya dibina di kedua-dua daerah ini. 

Seterusnya, Yang Berhormat Pengerusi.  
Mengenai Master in Educational 
Management yang pernah ditawarkan            
di Institut Pendidikan Sultan Hassanal 
Bolkiah, Universiti Brunei Darussalam.   

Program ini kaola sendiri pernah 
mengikutinya sebagai part-time student 
dan terlibat mengendalikannya sebagai 
tenaga pengajar. Ada sebilangan 
pegawai sama ada di sekolah dan 
kementerian mendapat manfaat 
mengikuti program ini dan ada penuntut 
yang lulus dalam program ini diterima 
mengikuti program PhD di universiti 
ternama di luar negera dan telah berjaya.   

Program ini memberi pengetahuan dan 
ilmu bagi pegawai-pegawai, pemimpin 
sekolah dalam pengurusan dan 
pentadbiran pendidikan, tapi sayangnya 
program ini tidak lagi dijalankan.   
 
Kaola sukacita menyarankan supaya 
kursus ini ditawarkan semula di SHBIE.  
Kaola faham disediakan program khas 
untuk pegawai-pegawai dan pemimpin 
sekolah akademi pemimpin yang 
ditubuhkan oleh Kementerian Pendidikan 
tapi program ini lebih berbentuk 
kemahiran dan kompetensi.  
 



 
 
PETANG HARI ISNIN, 20HB. SYAABAN 1444H/13HB. MAC 2023M 
  

406 

Tahniah kepada Yang Berhormat dan 
warga pendidikan atas kejayaan yang 
telah dicapai. Yang Berhormat Pengerusi, 
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dan Tahun 3 ada jua dimention tadi 
berhubung dengan numerasi dan literasi 
dalam sasaran ini hanya sebanyak 80% 
sahaja.   
 
Dari pengiraan kaola kalau keramaian 
pelajar sebanyak 5 ribu orang ada 100 
orang pelajar yang akan tercicir dalam 
literasi dan numeracy ini apabila masuk 
Tahun 4 jadi mereka ini kalau tercicir 
dalam numerasi and literasi mereka 
ertinya tidak dapat membaca dan 
mengira. 
 
Ini angka yang banyak, jadi 
bagaimanakah pelajar-pelajar dapat 
meneruskan pelajaran mereka 
seterusnya pada Tahun 4 kalau mereka 
tidak menguasai bidang numerasi dan 
literasi ini?.  Kemahiran numerasi dan 
literasi bukan sahaja untuk meneruskan 
ke peringkat selanjutnya tapi juga 
keperluan asas dalam kehidupan. Kita 
sedia maklum bahawa kita mahu pelajar-
pelajar untuk menguasai sains, 
teknologi, engineering dan mathematic 
supaya negara kitani membangun 
dengan maju.  
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tercicir. Kaola sukacita mencadangkan 
pihak kementerian bertindak untuk 

menyediakan dan mengatasi keciciran ini  
dengan memantau pelajar-pelajar ini  
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pembelajaran dan pengajaran khusus 
untuk mengurangkan keciciran yang 
kaola sebutkan tadi dengan 
memanfaatkan pakar-pakar yang ada 
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whole school evaluation atau assessment 
adalah sebuah inisiatif yang sangat baik 
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integrative learning, pembelajaran 
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pembelajaran kolaborasi, corporate 
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(discovery learning) dan whole school 
evaluation atau assessment, ia lebih 
sahih, authentic dan boleh melahirkan 
pelajar-pelajar yang kreatif. 

Soalan kaola:  

1. Mengapa tahap peratus anggaran 
sasaran pada tahun 2023 sehingga 
tahun 2026 ialah mendatar iaitu 
sebanyak 46.3%, sedangkan 
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peningkatan iaitu sebanyak 58.2% 
pada tahun 2021/2022? 
   
Kaola mencadangkan agar 
Kementerian Pendidikan akan dapat 
menyasarkan peratus yang lebih 
tinggi daripada yang telah dicapai 
sebelum ini.; dan 
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2. Seterusnya Yang Berhormat 
Pengerusi mengenai pendidikan 
teknik dan vokasional.  Dulu-dulunya 
pendidikan teknik dan vokasional 
satu pilihan terakhir bagi pelajar-
pelajar, tapi keadaan ini pun sudah 
berubah bahawa banyak pelajar 
memilih jurusan ini dan ibu bapa 
lebih suka menghantar dan 
menggalakkan anak-anak mereka 
memasukinya kerana apabila 
mendapat kelulusan, lebih senang 
untuk mendapat pekerjaan. Tapi               
di sebalik perkembangan minat 
pelajar dalam pendidikan teknik dan 
vokasional tidak ada pertambahan 
sekolah-sekolah ini dibangunkan.  
  

Seperti dimaklumkan oleh Menteri                     
di Jabatan Perdana Menteri dan Menteri 
Kewangan dan Ekonomi II, pada tahun 
lepas ada perjanjian yang telah 
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لِلّٰه  مْدُ  ح 

ْ
ل
َ
 ini berita yang baik kerana   أ

memberikan peluang-peluang pekerjaan 
kepada anak-anak tempatan, khususnya 
pelajar-pelajar yang mengikuti kursus 
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sekolah-sekolah yang sedia ada supaya 
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penambahbaikan dengan peralatan-
peralatan terkini.   
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Temburong belum mempunyai sekolah 
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supaya dibina di kedua-dua daerah ini. 

Seterusnya, Yang Berhormat Pengerusi.  
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mengikutinya sebagai part-time student 
dan terlibat mengendalikannya sebagai 
tenaga pengajar. Ada sebilangan 
pegawai sama ada di sekolah dan 
kementerian mendapat manfaat 
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yang lulus dalam program ini diterima 
mengikuti program PhD di universiti 
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Program ini memberi pengetahuan dan 
ilmu bagi pegawai-pegawai, pemimpin 
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pentadbiran pendidikan, tapi sayangnya 
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Kaola sukacita menyarankan supaya 
kursus ini ditawarkan semula di SHBIE.  
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untuk pegawai-pegawai dan pemimpin 
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Ini satu program yang baik tapi mereka 
yang berjaya mengikuti program ini tidak 
dapat meneruskan ke peringkat lebih 
tinggi seperti PhD sama ada dalam atau 
di luar negeri. Bagaimana kita mencapai 
misi rakyat yang berpendidikan dan 
berkemahiran tinggi kalau program 
seperti ini ditiadakan. 
 
 Terima kasih Yang Berhormat Pengerusi.  
كَاتُهُ  ر  ب   اِلله و 

ُ
ة حْم  ر  لَيْكُمْ و  مُ ع  لا   وبالله التوفيق والهداية. و  السَّ

 
Yang Berhormat Menteri 
Pendidikan: Terima kasih Yang 
Berhormat Pengerusi dan terima kasih 
jua kepada Yang Berhormat. Ada 
beberapa soalan. Mudah-mudahan apa 
yang dapat kaola/saya jawab ini lurus. 
 
Mengenai yang pertama, sasaran KPI 
dan kaola ingin menyampaikan bahawa 
soalan ini sangat menarik kerana 
jawapan kepada soalan ini sebenarnya 
bukan terletak di tangan guru-guru 
ataupun Kementerian Pendidikan sahaja 
tetapi ia masalah bersama. Setelah 
beberapa tahun, kitani menetapkan 
sasaran untuk peratus tahap minimum 
kompetensi bagi pelajar-pelajar ‘kitani’ 
dalam litersi dan numerasi masih saja 
‘kitani’ belum dapat mencapai target 
tersebut.   
 
Banyak faKtor selain kehadiran pelajar  
ke sekolah, selain kepercayaan diri yang 
merasakan nasibnya tidak akan berubah 
dan sebagainya.  Apa yang saya 
sampaikan ini sebenarnya satu dapatan 
yang baru dianalisis oleh Kementerian 
Pendidikan bahawa pelajar-pelajar 
‘kitani’ ini ada yang berfikiran bersekolah 

pun tidak akan mengubah kehidupan 
mereka iaitu growth mindset.   
 
Kementerian Pendidikan mengambil 
kesempatan untuk ‘kitani’ melihat sama-
sama kenapa masalah ini masih saja 
terjadi despite walaupun macam mana 
yang sudah ‘kitani’ buat mengharapkan 
pelajar-pelajar datang ke sekolah dan 
memberikan professional development 
yang terbaik kepada guru-guru ‘kitani’, 
masih sahaja tahap kompetensi level itu 
rendah daripada yang kitani harapkan.   
 
Memang ‘kitani’ akan menyasarkan 
sebanyak 80% sebab kalau ‘kitani’ 
menyasarkan lebih tinggi daripada itu, ia 
akan jauh daripada trendline kitani dan ia 
agak susah untuk dicapai. Kalau ‘kitani’ 
menyasarkan sebanyak 80% itu, 
kemungkinan besar ‘kitani’ membuat dari 
awal sehingga ke hari ini mungkin 
trendline itu tidak jauh daripada sasaran.   
Jadinya,  ُ اللّٰه اء   ش   kalau ‘kitani’ semua إِنْ 
berusaha di peringkat sekolah, peringkat 
komuniti, peringkat constituent dan 
mana-mana pihak  ُ اللّٰه اء   ش   kitani’ akan‘ إِنْ 
sama-sama mencapai sasaran KPI 
Kebangsaan, matlamat satu, sebanyak 
1.3% pelajar Tahun 1 dan Tahun 3 
sekurang-kurangnya berada pada tahap 
standard minimum literasi dan jua 
numerasi. 

Yang kedua WSE.  WSE adalah proses 
penilaian keseluruhan sekolah yang 
dilaksanakan oleh Jabatan Kenaziran 
Sekolah-Sekolah dan ia bertujuan menilai 
kualiti pendidikan sekolah-sekolah 
kerajaan dan penyediaannya secara 
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menyeluruh dan mengambil kira empat 
domain utama: 

i. Kepimpinan dan pengurusan; 
ii. Pembelajaran dan pengajaran; 
iii. ETOS dan persekitaran; dan 
iv. Hasil pembelajaran pelajar. 

 
Kualiti setiap domain dinilai mengikut 
deskripsi tahap yang ditetapkan dalam 
penilaian WSE. Apa yang terjadi pihak 
Jabatan Kenaziran Sekolah-Sekolah akan 
menilai sekolah-sekolah menggunakan 
‘rubik-rubik’ tertentu untuk mengenal 
pasti keberadaan sekolah-sekolah itu 
against domain-domain yang telah 
kaola/saya sebutkan tadi dan peratusnya 
akan dihantar ke pihak Kementerian 
Pendidikan dan pihak Kementerian 
Pendidikan akan menilai kekurangan dan 
kelebihan sekolah-sekolah tersebut, 
misalannya sekolah itu mencapai hanya 
2.3 poin misalannya dalam pembelajaran 
pengajaran kita tahu ada masalah 
pembelajaran dan kalau misalannya ada 
masalah kepimpinan pengurusan ia 
boleh reflect kepada apa yang dibuat 
oleh pemimpin-pemimpin sekolah 
tersebut. Ia dibuat secara bersepadu dan 
kita akan melihat bukan sekadar purata 
average kepada penilaian WSE tetapi kita 
akan melihat markah domain dalam 
WSE.  

Mengenai IBTE. Memang betul IBTE 
bukan lagi macam dulu. IBTE sekarang 
nampaknya semakin ramai pelajar yang 
mahu masuk ke dalam program IBTE 
kerana ini adalah program-program 
kurikulumnya telah diubah dan 

kurikulumnya as informed by the 
industry. 

Kita bekerjasama dengan pihak-pihak 
industri melalui Manpower Industry 
Steering Committee (MISC) dalam 
pelbagai jurusan dan disiplin dan                  
dikongsikan apakah kompetensi yang 
dikehendaki oleh pihak industri dan 
sebagai refleksi ia mestilah diajar dalam 
kurikulum. Setiap kali menerima 
informasi sedemikian, pihak IBTE akan 
review balik kurikulum-kurikulum yang 
ditawarkan.  
 
Mengenai Marine. Marine ditawarkan              
di Brunei Maritime Academy di IBTE Jefri 
Bolkiah Campus dan keramaiannya 
sedikit. Untuk lulus dalam program-
program yang related to marine ini 
memerlukan they have to clock sea time 
dan untuk clock sea time, mereka mesti 
berada di dalam kapal dan kalau kapal-
kapal dari pihak industri itu hanya 
memberikan sedikit ruang, ertinya sedikit 
saja yang dapat ditawarkan kepada 
pelajar-pelajar.  
 
Kalau dibukakan besar, besarlah yang 
dapat kami tawarkan ataupun terima 
pelajar-pelajar itu untuk mengikuti 
program-program tersebut. Kita ada 
Diploma in Marine Engineering, Diploma 
in Nautical Studies, Diploma in Nautical 
Studies Programme.  
 
Itulah cabaran-cabaran kita dan kita 
akan terus bekerjasama dengan pihak 
industri yang related to marine berapa 
keperluan dari pihak berkenaan. Kalau 
misalannya besar keperluan itu, besarlah 
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Ini satu program yang baik tapi mereka 
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 Terima kasih Yang Berhormat Pengerusi.  
كَاتُهُ  ر  ب   اِلله و 

ُ
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agak susah untuk dicapai. Kalau ‘kitani’ 
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awal sehingga ke hari ini mungkin 
trendline itu tidak jauh daripada sasaran.   
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penilaian keseluruhan sekolah yang 
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boleh reflect kepada apa yang dibuat 
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tersebut. Ia dibuat secara bersepadu dan 
kita akan melihat bukan sekadar purata 
average kepada penilaian WSE tetapi kita 
akan melihat markah domain dalam 
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kurikulumnya as informed by the 
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industri melalui Manpower Industry 
Steering Committee (MISC) dalam 
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dikongsikan apakah kompetensi yang 
dikehendaki oleh pihak industri dan 
sebagai refleksi ia mestilah diajar dalam 
kurikulum. Setiap kali menerima 
informasi sedemikian, pihak IBTE akan 
review balik kurikulum-kurikulum yang 
ditawarkan.  
 
Mengenai Marine. Marine ditawarkan              
di Brunei Maritime Academy di IBTE Jefri 
Bolkiah Campus dan keramaiannya 
sedikit. Untuk lulus dalam program-
program yang related to marine ini 
memerlukan they have to clock sea time 
dan untuk clock sea time, mereka mesti 
berada di dalam kapal dan kalau kapal-
kapal dari pihak industri itu hanya 
memberikan sedikit ruang, ertinya sedikit 
saja yang dapat ditawarkan kepada 
pelajar-pelajar.  
 
Kalau dibukakan besar, besarlah yang 
dapat kami tawarkan ataupun terima 
pelajar-pelajar itu untuk mengikuti 
program-program tersebut. Kita ada 
Diploma in Marine Engineering, Diploma 
in Nautical Studies, Diploma in Nautical 
Studies Programme.  
 
Itulah cabaran-cabaran kita dan kita 
akan terus bekerjasama dengan pihak 
industri yang related to marine berapa 
keperluan dari pihak berkenaan. Kalau 
misalannya besar keperluan itu, besarlah 
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jua harapan kami. Bagi pihak-pihak 
industri yang terlibat membesarkan jua 
ruang bagi pelajar-pelajar untuk clock 
sea time di dalam kapal-kapal tersebut.  
 
Mengenai program-program. Minta maaf 
Yang Berhormat Pengerusi kaola tadi 
tidak berapa mendengar. Adakah 
program yang related to education 
management yang ditawarkan oleh 
SHBIE dulu? 
 
Yang Berhormat Dr. Awang Haji 
Mahali bin Haji Momin: Yang 
Berhormat Pengerusi. Dahulu ada 
ditawarkan di Institut Pendidikan Sultan 
Hassanal Bolkiah, Universiti Brunei 
Darussalam Programme Masters in 
Educational Management untuk 
pemimpin-pemimpin sekolah dan juga 
pegawai-pegawai di Kementerian 
Pendidikan, tetapi pada masa ini kaola 
difahamkan program ini sudah 
diberhentikan dan kenapa? 
 
Yang Berhormat Pengerusi: Maksud 
Yang Berhormat Leadership Programme 
kah? Leadership Programme yang 
pernah dikelolakan oleh UBD.  
 
Yang Berhormat Menteri 
Pendidikan: Mengenai SHBIE, izinkan 
kaola bercerita sedikit. Saya ingat tahun 
akademik 2009/2010, SHBIE telah 
menawarkan Program Ijazah Sarjana 
Muda bagi guru-guru dalam 
perkhidmatan dan juga calon-calon yang 
baru saja menamatkan peperiksaan 
BGCE ‘A’ Level dan bagi in-service 
ataupun guru-guru yang berada dalam 
perkhidmatan, mereka boleh 

melanjutkan pelajaran mereka untuk 
mengambil Ijazah Sarjana Muda dalam 3 
program: 
 
1. B.Ed. in Primary Education Module 

iaitu yang dibuat secara part-time. 
Mereka boleh membuat selepas 
waktu kerja atau during the 
weekends.;  
 

2. BA Primary Education dalam aliran 
Bahasa Melayu dengan 5 
pengkhususan seperti Pendidikan 
Bahasa Melayu, Pendidikan Awal 
Kanak-Kanak, Seni Lukis, Jasmani 
dan juga Pendidikan Khas.; dan 
 

3. B.Ed. Primary Education (English 
Medium) iaitu dalam jurusan Science 
and Mathematics dan juga Teaching 
English as a Second Language.  

 
Setelah SHBIE dinaik taraf menjadi 
graduate school, program-program yang 
in-service ini tadi telah ditiadakan dan 
bagi mereka yang berminat untuk 
meninggikan taraf qualification mereka, 
mereka bolehlah mengikuti program-
program di fakulti lain di Universiti Brunei 
Darussalam ataupun di mana-mana 
universiti tempatan dan luar negeri. 
Manakala bagi Program Masters in 
Educational Management (MEM) dan 
PhD Education Management (PEM), 
sebenarnya kedua-dua program ini 
masih ada ditawarkan. 
 
Walau bagaimanapun, sejak 
kebelakangan ini, tiada demand dan 
SHBIE juga telah kehilangan beberapa 
pensyarah khususnya yang dapat 
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mengajar modul-modul tertentu dalam 
kedua-dua program tersebut. Bagi 
menjamin kesinambungan program-
program ini, jumlah pemohon akan dikaji 
dan SHBIE memerlukan peningkatan 
jumlah pemohon.  
 
At the moment, the demand is very low 
dan kalau misalannya demand itu besar, 
SHBIE berhasrat untuk mengambil 
semula pensyarah-penysarah yang dapat 
mengajar MEM atau PEM. Apabila 
memenuhi syarat, bolehlah memohon 
untuk membuat program ijazah, sarjana 
dan jua ikhtisas ini. Ertinya MEM dan PEM 
masih ditawarkan di SHBIE, ia tidak             
di shelf. Terima kasih. 
 
Yang Berhormat Pengerusi: Saya 
persilakan sekarang Yang Berhormat 
Awang Haji Salleh Bostaman bin Haji 
Zainal Abidin.   
 
Yang Berhormat Awang Haji Salleh 
Bostaman bin Haji Zainal Abidin:           

حْيم نِ الرَّ حْم  َٰ ِ الرَّ كَاتُهُ   بِسْمِ اللّٰه ر  ب   اِلله و 
ُ
ة حْم  ر  لَيْكُمْ و  مُ ع  لا  السَّ

Terima kasih Yang Berhormat Pengerusi 
dan Ahli-Ahli Yang Berhormat.  
 
Sebelum itu, terima kasih diucapkan 
kepada Yang Berhormat Menteri 
Pendidikan atas penjelasan dan 
penerangan berkaitan perkembangan 
dan pencapaian Kementerian 
Pendidikan.  
 
Lebih dahulu, izinkan kaola 
mengucapkan terima kasih kepada 
seluruh warga Kementerian Pendidikan 
atas jasa, pengorbanan dan usaha-usaha 
abiskita dalam mendidik anak bangsa 

kita agar menjadi warga yang bijak, 
pandai, berguna dalam mencapai 
Wawasan Brunei 2035. 
 
Terus terangnya, kaola sebagai seorang 
anak bekas dari keluarga yang tidak 
berkemampuan  لِلّٰه مْدُ  ح 

ْ
ل
َ
 merasa syukur أ

mendapat bimbingan dan pemedulian 
guru-guru berserta kesedaran awal 
‘indung’ yang mementingkan pelajaran 
sebagai tiket untuk keluar dari kepapaan. 
  
لِلّٰه  مْدُ  ح 

ْ
ل
َ
 kaola berterima kasih atas أ

kesempatan dan peluang yang diberikan 
dan berharap semua anak kita diberi 
peluang yang sama. Ucapan terima kasih 
memang tidak mencukupi untuk 
mengenang pengorbanan ‘abiskita’, 
hanya doa dan restu yang dapat kaola 
panjatkan agar  َٰ

َ
ال ع  ت  و  هُ  ان  ِ  سُبْح  للّٰه

َ
     أ

mengurniakan rahmat, hidayah, taufiq 
dan keredaan-Nya untuk semua tenaga 
dan kakitangan pengajar di Kementerian 
Pendidikan. ََْ مِي  

َ
العَال َ رَب  يَاَ َْ  آمِي  

 
Beberapa isu untuk dibincangkan dan 
beberapa cadangan yang ingin kaola 
hadapkan untuk budi bicara Yang 
Berhormat Menteri buat penilaian 
kesesuaiannya:  
 
1. Mohon mengongsikan hasil dan 

analisis data. Kaola difahamkan 
bahawa Kementerian Pendidikan 
banyak membuat kajian yang 
mendalam (deep analysis) bagi 
setiap peperiksaan, lebih-lebih lagi 
bagi peperiksaan awam (public 
exam). Namun analysis, prestasi dan 
action plan tidak lagi dikongsikan dan 
‘diberigakan’ kepada orang ramai. 
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jua harapan kami. Bagi pihak-pihak 
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pernah dikelolakan oleh UBD.  
 
Yang Berhormat Menteri 
Pendidikan: Mengenai SHBIE, izinkan 
kaola bercerita sedikit. Saya ingat tahun 
akademik 2009/2010, SHBIE telah 
menawarkan Program Ijazah Sarjana 
Muda bagi guru-guru dalam 
perkhidmatan dan juga calon-calon yang 
baru saja menamatkan peperiksaan 
BGCE ‘A’ Level dan bagi in-service 
ataupun guru-guru yang berada dalam 
perkhidmatan, mereka boleh 

melanjutkan pelajaran mereka untuk 
mengambil Ijazah Sarjana Muda dalam 3 
program: 
 
1. B.Ed. in Primary Education Module 

iaitu yang dibuat secara part-time. 
Mereka boleh membuat selepas 
waktu kerja atau during the 
weekends.;  
 

2. BA Primary Education dalam aliran 
Bahasa Melayu dengan 5 
pengkhususan seperti Pendidikan 
Bahasa Melayu, Pendidikan Awal 
Kanak-Kanak, Seni Lukis, Jasmani 
dan juga Pendidikan Khas.; dan 
 

3. B.Ed. Primary Education (English 
Medium) iaitu dalam jurusan Science 
and Mathematics dan juga Teaching 
English as a Second Language.  

 
Setelah SHBIE dinaik taraf menjadi 
graduate school, program-program yang 
in-service ini tadi telah ditiadakan dan 
bagi mereka yang berminat untuk 
meninggikan taraf qualification mereka, 
mereka bolehlah mengikuti program-
program di fakulti lain di Universiti Brunei 
Darussalam ataupun di mana-mana 
universiti tempatan dan luar negeri. 
Manakala bagi Program Masters in 
Educational Management (MEM) dan 
PhD Education Management (PEM), 
sebenarnya kedua-dua program ini 
masih ada ditawarkan. 
 
Walau bagaimanapun, sejak 
kebelakangan ini, tiada demand dan 
SHBIE juga telah kehilangan beberapa 
pensyarah khususnya yang dapat 
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mengajar modul-modul tertentu dalam 
kedua-dua program tersebut. Bagi 
menjamin kesinambungan program-
program ini, jumlah pemohon akan dikaji 
dan SHBIE memerlukan peningkatan 
jumlah pemohon.  
 
At the moment, the demand is very low 
dan kalau misalannya demand itu besar, 
SHBIE berhasrat untuk mengambil 
semula pensyarah-penysarah yang dapat 
mengajar MEM atau PEM. Apabila 
memenuhi syarat, bolehlah memohon 
untuk membuat program ijazah, sarjana 
dan jua ikhtisas ini. Ertinya MEM dan PEM 
masih ditawarkan di SHBIE, ia tidak             
di shelf. Terima kasih. 
 
Yang Berhormat Pengerusi: Saya 
persilakan sekarang Yang Berhormat 
Awang Haji Salleh Bostaman bin Haji 
Zainal Abidin.   
 
Yang Berhormat Awang Haji Salleh 
Bostaman bin Haji Zainal Abidin:           

حْيم نِ الرَّ حْم  َٰ ِ الرَّ كَاتُهُ   بِسْمِ اللّٰه ر  ب   اِلله و 
ُ
ة حْم  ر  لَيْكُمْ و  مُ ع  لا  السَّ

Terima kasih Yang Berhormat Pengerusi 
dan Ahli-Ahli Yang Berhormat.  
 
Sebelum itu, terima kasih diucapkan 
kepada Yang Berhormat Menteri 
Pendidikan atas penjelasan dan 
penerangan berkaitan perkembangan 
dan pencapaian Kementerian 
Pendidikan.  
 
Lebih dahulu, izinkan kaola 
mengucapkan terima kasih kepada 
seluruh warga Kementerian Pendidikan 
atas jasa, pengorbanan dan usaha-usaha 
abiskita dalam mendidik anak bangsa 

kita agar menjadi warga yang bijak, 
pandai, berguna dalam mencapai 
Wawasan Brunei 2035. 
 
Terus terangnya, kaola sebagai seorang 
anak bekas dari keluarga yang tidak 
berkemampuan  لِلّٰه مْدُ  ح 

ْ
ل
َ
 merasa syukur أ

mendapat bimbingan dan pemedulian 
guru-guru berserta kesedaran awal 
‘indung’ yang mementingkan pelajaran 
sebagai tiket untuk keluar dari kepapaan. 
  
لِلّٰه  مْدُ  ح 

ْ
ل
َ
 kaola berterima kasih atas أ

kesempatan dan peluang yang diberikan 
dan berharap semua anak kita diberi 
peluang yang sama. Ucapan terima kasih 
memang tidak mencukupi untuk 
mengenang pengorbanan ‘abiskita’, 
hanya doa dan restu yang dapat kaola 
panjatkan agar  َٰ

َ
ال ع  ت  و  هُ  ان  ِ  سُبْح  للّٰه

َ
     أ

mengurniakan rahmat, hidayah, taufiq 
dan keredaan-Nya untuk semua tenaga 
dan kakitangan pengajar di Kementerian 
Pendidikan. ََْ مِي  

َ
العَال َ رَب  يَاَ َْ  آمِي  

 
Beberapa isu untuk dibincangkan dan 
beberapa cadangan yang ingin kaola 
hadapkan untuk budi bicara Yang 
Berhormat Menteri buat penilaian 
kesesuaiannya:  
 
1. Mohon mengongsikan hasil dan 

analisis data. Kaola difahamkan 
bahawa Kementerian Pendidikan 
banyak membuat kajian yang 
mendalam (deep analysis) bagi 
setiap peperiksaan, lebih-lebih lagi 
bagi peperiksaan awam (public 
exam). Namun analysis, prestasi dan 
action plan tidak lagi dikongsikan dan 
‘diberigakan’ kepada orang ramai. 
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Kebanyakan hasil dan daripada 
analysis yang dijalankan hanya 
diketahui dalam kementerian untuk 
kegunaan dalaman sahaja. Seolah-
olah masalah atau isu persekolahan 
dan pembelajaran itu exclusive untuk 
ahli-ahli kementerian dan boleh 
diselesaikan dalam kementerian 
sahaja. 
 
Jesteru, kaola ingin mencadangkan: 

  
i. Mengaplikasikan whole of nation 

approach dalam menangani isu-
isu pendidikan iaitu dengan 
melibatkan penyertaan dari 
kumpulan awam atau komuniti 
yang berkepentingan atau 
individu-individu setiap para 
agensi di luar kementerian dan 
kerajaan sama ada memberi 
independent analysis dari data-
data, atau mereka ini diundang 
memberi makluman balas dan 
alternative viewpoint dan 
diundang to co-create mencari 
solution bersama mengenai isu-
isu yang dihadapi.; dan 
 

ii. Pada masa yang sama, 
‘memberigakan’ dan menerbitkan 
penemuan key finding (hasil 
utama) daripada penganalisisan 
yang dibuat terhadap keputusan-
keputusan peperiksaan dan 
mengongsikan action plans way 
forward supaya orang awam 
terutama sekali ibu bapa dan 
penjaga tahu dan memahami 
akan permasalahan dan cabaran-

cabaran yang akan dihadapi 
bersama.; 

 
2. Tidak ada anak kita di bawah 18 

tahun tercicir, targetnya. Tiap-tiap 
tahun, seramai 5 ke 6 ribu orang 
anak kita yang berumur 15 tahun 
mengambil peperiksaan BGCE ‘O’ 
Level. Setakat ini, sebanyak 30–40% 
yang beroleh 5 BGCE ‘O’ Level ke atas 
untuk masuk BGCE ‘A’ Level atau 
mana-mana institusi yang mereka 
pilih, akademik atau vokasional. 
Seramai 1,000 atau 2,000 orang akan 
masuk terus ke IBTE atau politeknik 
sebab tempat terhad. Seramai 1,000 
orang mungkin mengulang atau ikut 
kursus pendek kemahiran TVET dan 
lain dalam seramai 1,000 ke 1,500 
orang yang berumur 15 tahun 
menganggur.  

 
Tiada tempat untuk belajar sebab 
tidak ada punya kelulusan atau tiada 
tempat sebab full atau tiada minat 
kursus yang ditawarkan. Tetapi 
terlalu muda untuk kerja. Tiap-tiap 
tahun, scenario ini akan berulang, 
bertambah seramai 1,000 ke 1,500 
orang anak-anak kita yang berumur 
15 tahun akan menganggur.  
 
Apa yang telah dilakukan oleh 
kementerian untuk memastikan 
sejumlah 100% pelajar kita diketahui 
di mana mereka berada selepas ada 
keputusan BGCE ‘O’ Level mereka 
dan alarm bells akan ‘berdering’, 
kaola tidak tahu di mana 
(somewhere) menunjukkan nama-
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nama anak kita yang berumur                 
di bawah 18 tahun yang tercicir, 
belum ada tempat belajar untuk 
mencari atau untuk ditraining untuk 
bekerja dan di manakah anak-anak 
yang kurang bernasib baik ini 
dipantau, diperhatikan supaya 
mereka tidak fall within the cracks 
dan akan menjadi masalah social 
time bomb in the future. Izinkan 
kaola teruskan dalam beberapa 
soalan serta cadangan yang 
selanjutnya.; 

3. Prasarana sekolah. Kaola 
mencadangkan supaya prasarana 
sekolah seperti dewan, padang untuk 
dibukakan kepada komuniti seperti 
yang dulu dan hasil dari sewa 
prasarana itu nanti diguna pakai oleh 
Parents Teachers Association untuk 
menjalankan projek-projek dalam 
membantu pelajar-pelajar yang 
kurang berkemampuan. 

Terma sewa hendaklah termasuk 
pengawal keselamatan yang 
ditugaskan di luar waktu bekerja 
untuk menjaga keselamatan 
persekolahan supaya tidak diganggu 
oleh orang awam apabila mereka 
menggunakan prasarana itu. 

 
Sama juga, apa arah tuju Sekolah 
Sukan? Apakah ada pelan untuk 
berkolaborasi dengan Kementerian 
Kebudayaan, Belia dan Sukan dan 
agensi-agensi sukan negara untuk 
memajukan sukan negara?;  

 

4. IBTE dan vocational school dibantu 
dengan peralatan dan daya pengajar 
kompeten yang diiktiraf oleh industri. 
Menyambung apa yang pernah 
dikatakan Yang Berhormat Dayang 
Hajah Rosmawatty binti Haji Abdul 
Mumin dan Yang Berhormat Menteri 
Pendidikan pun ingat kita pernah 
terbabit dalam menyiapkan 
kurikulum yang ‘diungkayahkan’                 
di IBTE, kurikulum which are 
competency-based education dan 
graduatenya nanti  لِلّٰه مْدُ  ح 

ْ
ل
َ
أ sudah 

dibuktikan menjadi industry-ready. 

Keberkesanan graduan IBTE, 
Politeknik Brunei mendapat 
pekerjaan selepas graduan sebab 
banyak kursus diikuti telah diubah 
suai input dan penyertaan ahli-ahli 
dari industri dan ada yang 
competency-based. Keberkesanan 
program-program competency-based 
ini memerlukan para pelajar, para 
pengajar yang ada pengalaman 
dalam industri dan mengajar subjek-
subjek yang diajar dan juga 
memerlukan perkakas (tools dan 
learning aids) untuk merealisasikan 
learning application dalam kelas.; 

 
5. Kaola mencadangkan supaya 

digunakan orang-orang lepasan 
industri yang diiktiraf oleh industri 
sendiri (industry-accredited 
technically-competent person). 
Walaupun tidak mempunyai 
kelayakan akademik, dijadikan 
sebagai tenaga pengajar di IBTE atau 
Politeknik Brunei sambil menunggu 
tenaga pengajar IBTE yang 
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Kebanyakan hasil dan daripada 
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kegunaan dalaman sahaja. Seolah-
olah masalah atau isu persekolahan 
dan pembelajaran itu exclusive untuk 
ahli-ahli kementerian dan boleh 
diselesaikan dalam kementerian 
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Jesteru, kaola ingin mencadangkan: 

  
i. Mengaplikasikan whole of nation 

approach dalam menangani isu-
isu pendidikan iaitu dengan 
melibatkan penyertaan dari 
kumpulan awam atau komuniti 
yang berkepentingan atau 
individu-individu setiap para 
agensi di luar kementerian dan 
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independent analysis dari data-
data, atau mereka ini diundang 
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alternative viewpoint dan 
diundang to co-create mencari 
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‘memberigakan’ dan menerbitkan 
penemuan key finding (hasil 
utama) daripada penganalisisan 
yang dibuat terhadap keputusan-
keputusan peperiksaan dan 
mengongsikan action plans way 
forward supaya orang awam 
terutama sekali ibu bapa dan 
penjaga tahu dan memahami 
akan permasalahan dan cabaran-

cabaran yang akan dihadapi 
bersama.; 

 
2. Tidak ada anak kita di bawah 18 

tahun tercicir, targetnya. Tiap-tiap 
tahun, seramai 5 ke 6 ribu orang 
anak kita yang berumur 15 tahun 
mengambil peperiksaan BGCE ‘O’ 
Level. Setakat ini, sebanyak 30–40% 
yang beroleh 5 BGCE ‘O’ Level ke atas 
untuk masuk BGCE ‘A’ Level atau 
mana-mana institusi yang mereka 
pilih, akademik atau vokasional. 
Seramai 1,000 atau 2,000 orang akan 
masuk terus ke IBTE atau politeknik 
sebab tempat terhad. Seramai 1,000 
orang mungkin mengulang atau ikut 
kursus pendek kemahiran TVET dan 
lain dalam seramai 1,000 ke 1,500 
orang yang berumur 15 tahun 
menganggur.  

 
Tiada tempat untuk belajar sebab 
tidak ada punya kelulusan atau tiada 
tempat sebab full atau tiada minat 
kursus yang ditawarkan. Tetapi 
terlalu muda untuk kerja. Tiap-tiap 
tahun, scenario ini akan berulang, 
bertambah seramai 1,000 ke 1,500 
orang anak-anak kita yang berumur 
15 tahun akan menganggur.  
 
Apa yang telah dilakukan oleh 
kementerian untuk memastikan 
sejumlah 100% pelajar kita diketahui 
di mana mereka berada selepas ada 
keputusan BGCE ‘O’ Level mereka 
dan alarm bells akan ‘berdering’, 
kaola tidak tahu di mana 
(somewhere) menunjukkan nama-
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nama anak kita yang berumur                 
di bawah 18 tahun yang tercicir, 
belum ada tempat belajar untuk 
mencari atau untuk ditraining untuk 
bekerja dan di manakah anak-anak 
yang kurang bernasib baik ini 
dipantau, diperhatikan supaya 
mereka tidak fall within the cracks 
dan akan menjadi masalah social 
time bomb in the future. Izinkan 
kaola teruskan dalam beberapa 
soalan serta cadangan yang 
selanjutnya.; 

3. Prasarana sekolah. Kaola 
mencadangkan supaya prasarana 
sekolah seperti dewan, padang untuk 
dibukakan kepada komuniti seperti 
yang dulu dan hasil dari sewa 
prasarana itu nanti diguna pakai oleh 
Parents Teachers Association untuk 
menjalankan projek-projek dalam 
membantu pelajar-pelajar yang 
kurang berkemampuan. 

Terma sewa hendaklah termasuk 
pengawal keselamatan yang 
ditugaskan di luar waktu bekerja 
untuk menjaga keselamatan 
persekolahan supaya tidak diganggu 
oleh orang awam apabila mereka 
menggunakan prasarana itu. 

 
Sama juga, apa arah tuju Sekolah 
Sukan? Apakah ada pelan untuk 
berkolaborasi dengan Kementerian 
Kebudayaan, Belia dan Sukan dan 
agensi-agensi sukan negara untuk 
memajukan sukan negara?;  

 

4. IBTE dan vocational school dibantu 
dengan peralatan dan daya pengajar 
kompeten yang diiktiraf oleh industri. 
Menyambung apa yang pernah 
dikatakan Yang Berhormat Dayang 
Hajah Rosmawatty binti Haji Abdul 
Mumin dan Yang Berhormat Menteri 
Pendidikan pun ingat kita pernah 
terbabit dalam menyiapkan 
kurikulum yang ‘diungkayahkan’                 
di IBTE, kurikulum which are 
competency-based education dan 
graduatenya nanti  لِلّٰه مْدُ  ح 

ْ
ل
َ
أ sudah 

dibuktikan menjadi industry-ready. 

Keberkesanan graduan IBTE, 
Politeknik Brunei mendapat 
pekerjaan selepas graduan sebab 
banyak kursus diikuti telah diubah 
suai input dan penyertaan ahli-ahli 
dari industri dan ada yang 
competency-based. Keberkesanan 
program-program competency-based 
ini memerlukan para pelajar, para 
pengajar yang ada pengalaman 
dalam industri dan mengajar subjek-
subjek yang diajar dan juga 
memerlukan perkakas (tools dan 
learning aids) untuk merealisasikan 
learning application dalam kelas.; 

 
5. Kaola mencadangkan supaya 

digunakan orang-orang lepasan 
industri yang diiktiraf oleh industri 
sendiri (industry-accredited 
technically-competent person). 
Walaupun tidak mempunyai 
kelayakan akademik, dijadikan 
sebagai tenaga pengajar di IBTE atau 
Politeknik Brunei sambil menunggu 
tenaga pengajar IBTE yang 
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berkelulusan menimba pengalaman 
dalam industri-industri mereka ajar 
tapi tidak pernah menceburi dan 
membuat investment untuk 
menyediakan learning aids yang 
bersesuaian supaya pembelajaran 
dalam kelas lebih realistik, bukan 
berpandukan melihat gambar sahaja. 

 
6. KPI universiti dan institusi pendidikan 

tinggi, kaola dapati Petunjuk Prestasi 
Utama dalam buku belanjawan amat 
ketara berbeza antara universiti, 
IBTE dan PB.; dan 

Cadangan/Soalan: 
 
1. Bolehkah kementerian dan universiti, 

institusi pendidikan tinggi 
menyelaraskan dan melaporkan 
Petunjuk Prestasi Utama seperti 
employment rate selepas enam 
bulan, research funds yang mereka 
dapat publication, industry 
collaboration dan international 
recognition, accreditation yang 
dicapai sebagai KPI?; 

 
2. Mengenai KPI universiti. Ingin mohon 

penjelasan apakah Kementerian 
Pendidikan juga bertanggungjawab 
dengan pemantauan dan quality 
assurance institusi pendidikan tinggi 
swasta? Cadangan prestasi-prestasi 
institusi pendidikan swasta dapat 
dilaporkan bersama menggunakan 
Petunjuk Prestasi Utama institusi 
kerajaan, kerana ada pelajar-pelajar 
kita mendapat Skim Dermasiswa 
dalam Institusi Pendidikan Tinggi 
Swasta. Apakah keberkesanannya 

dan arah tuju untuk memberi 
pelajaran yang berkualiti dalam 
negara?; dan 

 
3. Hal yang paling sensitif. Keputusan 

PISA sebagai indicator Wawasan 
Brunei 2035 goal nombor 1. Yang 
Berhormat Menteri di Jabatan 
Perdana Menteri dan Menteri 
Kewangan dan Ekonomi II dalam 
respons tentang KPI  Wawasan 
Brunei 2035 mengatakan untuk 
tanda sukat penyampaian wawasan 
goal nombor 1 in the society adalah 
kejayaan kita dalam PISA.  

 
Kaola ingin menanyakan adakah 
setakat ini indicator ini mencukupi? 
Adakah apa indicator lain enablers 
atau results yang perlu dipantau 
untuk memberikan keyakinan 
bahawa kita pada masa sekarang 
berada di landasan mencapai 
matlamat nombor satu itu dan 
apakah proses pengesahan audit 
yang diperlukan? 
 
‘Terkaduhung’ Yang Berhormat 
Menteri di Jabatan Perdana Menteri 
dan Menteri Kewangan dan Ekonomi 
II mengatakan mengenai PISA, kaola 
google apa itu PISA dan apa 
resultnya untuk negara dan resultnya 
tidak memberangsangkan. PISA 
Results Programme International 
Student Assessment, assess pelajar-
pelajar berumur 15 tahun (pelajar 
yang membuat BGCE ‘O’ Level). 
Reading, Maths, Science, 
kesemuanya under-15 kita, below 
average. 
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“School Climate, Brunei ranked one 
of the lowest, 75 out of 75. Student 
wellbeing, student life satisfaction, 
one of the lowest, 69 out of 70. The 
largest student population feeling 
sad, anak kita dalam sekolah, ranked 
number one. The saddest students, 
the largest student population ranked 
number one. Students ranked in 
fourth with the strongest fear of 
failure. Yang paling menyedihkan, 
bullying. Reported that more than 
50% anak kita yang berumur 15 
tahun di bawah reported kena buli 
more than three times per month in 
the school.  

 
Student global competency, 
awareness of global issues. Despite 
kita mempunyai the highest 
penetration of Internet, our students’ 
global awareness of global issues 
ranked the lowest, 64 out of 64. 
Cognitive ability, the lowest 64 out of 
66 dan relative performance on the 
global competency test, one of the 
lowest, in fact, minus PISA score 
points, we are ranked nombor 23 dari 
26”. 
 
Soalan, sebagai pendidik, walaupun 
result ini tahun 2018, 
memandangkan keputusan yang 
dicapai dalam PISA 2018 ini, apa 
grade Yang Berhormat Menteri 
Pendidikan akan berikan dalam 
report card kalau diminta dibagi 
report card? Cadangan kaola, 1st 
phase walaupun kaola tidak tahu 
akan details of the PISA report, 
mungkin kalau kaola melihat sebagai 

pendidik, kaola akan bagi grade ‘D’ or 
‘E’. Not because of results, but 
because of efforts. Kaola faham deep 
analysis yang perlu untuk kita ketahui 
apa sebenarnya yang ditunjuk tayang 
dari analisis PISA.  

 
Kita boleh buat dua pilihan: 
 

i. Kita tolak langsung tidak terima result 
ini sebagai tidak representative dan 
tidak boleh ikut dengan keputusan 
PISA ini sebab it gives you the wrong 
impression.; dan 

 
ii. Kita cari independent assessment 

tool yang kita fikir lebih sesuai 
sebagai tanda sukat ataupun ketika 
kita ambil kira the finding as a gift, it 
is what it is, dan jadikan result ini 
sebagai baseline result. 

Mohon maaf kalau kaola keterlaluan 
menyampaikan emosi. Maaf anak 15 
years old, anak kita yang bakal menjadi 
‘menanai’ negara, this issue is quite 
sensitive dan perlu perhatian. Itu sahaja 
Yang Berhormat Pengerusi, saya mohon 
pencerahan.  ُكَاتُه ر  ب   اِلله و 

ُ
ة حْم  ر  لَيْكُمْ و  مُ ع  لا   و  السَّ

 
Yang Berhormat Menteri 
Pendidikan: Terima kasih Yang 
Berhormat Pengerusi.  ُ اء  اللّٰه  kaola akan إِنْ ش 
menjawab satu per satu soalan-soalan 
yang telah dikemukakan oleh Yang 
Berhormat sebentar tadi. 
 
Lebih dahulu, kaola mewakili 
Kementerian Pendidikan ingin 
mengucapkan terima kasih yang 
sebanyak-banyak atas ucapan 
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bersesuaian supaya pembelajaran 
dalam kelas lebih realistik, bukan 
berpandukan melihat gambar sahaja. 

 
6. KPI universiti dan institusi pendidikan 

tinggi, kaola dapati Petunjuk Prestasi 
Utama dalam buku belanjawan amat 
ketara berbeza antara universiti, 
IBTE dan PB.; dan 

Cadangan/Soalan: 
 
1. Bolehkah kementerian dan universiti, 

institusi pendidikan tinggi 
menyelaraskan dan melaporkan 
Petunjuk Prestasi Utama seperti 
employment rate selepas enam 
bulan, research funds yang mereka 
dapat publication, industry 
collaboration dan international 
recognition, accreditation yang 
dicapai sebagai KPI?; 

 
2. Mengenai KPI universiti. Ingin mohon 

penjelasan apakah Kementerian 
Pendidikan juga bertanggungjawab 
dengan pemantauan dan quality 
assurance institusi pendidikan tinggi 
swasta? Cadangan prestasi-prestasi 
institusi pendidikan swasta dapat 
dilaporkan bersama menggunakan 
Petunjuk Prestasi Utama institusi 
kerajaan, kerana ada pelajar-pelajar 
kita mendapat Skim Dermasiswa 
dalam Institusi Pendidikan Tinggi 
Swasta. Apakah keberkesanannya 

dan arah tuju untuk memberi 
pelajaran yang berkualiti dalam 
negara?; dan 

 
3. Hal yang paling sensitif. Keputusan 

PISA sebagai indicator Wawasan 
Brunei 2035 goal nombor 1. Yang 
Berhormat Menteri di Jabatan 
Perdana Menteri dan Menteri 
Kewangan dan Ekonomi II dalam 
respons tentang KPI  Wawasan 
Brunei 2035 mengatakan untuk 
tanda sukat penyampaian wawasan 
goal nombor 1 in the society adalah 
kejayaan kita dalam PISA.  

 
Kaola ingin menanyakan adakah 
setakat ini indicator ini mencukupi? 
Adakah apa indicator lain enablers 
atau results yang perlu dipantau 
untuk memberikan keyakinan 
bahawa kita pada masa sekarang 
berada di landasan mencapai 
matlamat nombor satu itu dan 
apakah proses pengesahan audit 
yang diperlukan? 
 
‘Terkaduhung’ Yang Berhormat 
Menteri di Jabatan Perdana Menteri 
dan Menteri Kewangan dan Ekonomi 
II mengatakan mengenai PISA, kaola 
google apa itu PISA dan apa 
resultnya untuk negara dan resultnya 
tidak memberangsangkan. PISA 
Results Programme International 
Student Assessment, assess pelajar-
pelajar berumur 15 tahun (pelajar 
yang membuat BGCE ‘O’ Level). 
Reading, Maths, Science, 
kesemuanya under-15 kita, below 
average. 
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“School Climate, Brunei ranked one 
of the lowest, 75 out of 75. Student 
wellbeing, student life satisfaction, 
one of the lowest, 69 out of 70. The 
largest student population feeling 
sad, anak kita dalam sekolah, ranked 
number one. The saddest students, 
the largest student population ranked 
number one. Students ranked in 
fourth with the strongest fear of 
failure. Yang paling menyedihkan, 
bullying. Reported that more than 
50% anak kita yang berumur 15 
tahun di bawah reported kena buli 
more than three times per month in 
the school.  

 
Student global competency, 
awareness of global issues. Despite 
kita mempunyai the highest 
penetration of Internet, our students’ 
global awareness of global issues 
ranked the lowest, 64 out of 64. 
Cognitive ability, the lowest 64 out of 
66 dan relative performance on the 
global competency test, one of the 
lowest, in fact, minus PISA score 
points, we are ranked nombor 23 dari 
26”. 
 
Soalan, sebagai pendidik, walaupun 
result ini tahun 2018, 
memandangkan keputusan yang 
dicapai dalam PISA 2018 ini, apa 
grade Yang Berhormat Menteri 
Pendidikan akan berikan dalam 
report card kalau diminta dibagi 
report card? Cadangan kaola, 1st 
phase walaupun kaola tidak tahu 
akan details of the PISA report, 
mungkin kalau kaola melihat sebagai 

pendidik, kaola akan bagi grade ‘D’ or 
‘E’. Not because of results, but 
because of efforts. Kaola faham deep 
analysis yang perlu untuk kita ketahui 
apa sebenarnya yang ditunjuk tayang 
dari analisis PISA.  

 
Kita boleh buat dua pilihan: 
 

i. Kita tolak langsung tidak terima result 
ini sebagai tidak representative dan 
tidak boleh ikut dengan keputusan 
PISA ini sebab it gives you the wrong 
impression.; dan 

 
ii. Kita cari independent assessment 

tool yang kita fikir lebih sesuai 
sebagai tanda sukat ataupun ketika 
kita ambil kira the finding as a gift, it 
is what it is, dan jadikan result ini 
sebagai baseline result. 

Mohon maaf kalau kaola keterlaluan 
menyampaikan emosi. Maaf anak 15 
years old, anak kita yang bakal menjadi 
‘menanai’ negara, this issue is quite 
sensitive dan perlu perhatian. Itu sahaja 
Yang Berhormat Pengerusi, saya mohon 
pencerahan.  ُكَاتُه ر  ب   اِلله و 

ُ
ة حْم  ر  لَيْكُمْ و  مُ ع  لا   و  السَّ

 
Yang Berhormat Menteri 
Pendidikan: Terima kasih Yang 
Berhormat Pengerusi.  ُ اء  اللّٰه  kaola akan إِنْ ش 
menjawab satu per satu soalan-soalan 
yang telah dikemukakan oleh Yang 
Berhormat sebentar tadi. 
 
Lebih dahulu, kaola mewakili 
Kementerian Pendidikan ingin 
mengucapkan terima kasih yang 
sebanyak-banyak atas ucapan 
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penghargaan Yang Berhormat tadi 
kepada guru-guru bagi mengenang jasa-
jasa mereka. 
 
Yang Berhormat ada memberikan 
beberapa soalan, kalau tidak silap tujuh 
soalan. Terima kasih banyak-banyak atas 
soalan tersebut, soalan-soalan yang baik 
dan  ُ اء  اللّٰه  kaola akan mencuba untuk إِنْ ش 
menjawabnya. 
 
Soalan pertama mengenai 
mengongsikan hasil dan analisis data dan 
cadangan untuk ‘memberigakannya’ dan 
menerbitkan penemuan atau hasil utama 
dari penganalisisan yang dibuat terhadap 
keputusan itu kepada orang awam 
terutama sekali kepada ibu bapa. 
 
Kaola rasa adalah sangat menarik kerana 
ia menyentuh mengenai amalan 
perkongsian data. Seperti yang kita 
semua maklum, data adalah informasi 
sebelum mana-mana keputusan dibuat.  
 
Oleh itu, perkongsian data boleh 
merangsang perkembangan yang positif. 
Dalam masa yang sama, adakalanya 
perkongsian data boleh menimbulkan 
risiko, jadi wajar kalau kita menilai dulu 
tahap risiko-risiko tersebut. 
 
Berbalik kepada data peperiksaan, 
Kementerian Pendidikan membuat deep 
analysis ataupun kajian mendalam 
mengenai keputusan-keputusan 
tersebut. Jika penilaian dibuat                           
di peringkat sekolah, guru-guru 
menggunakan analisis tersebut sebagai 
informasi ke arah memperbaiki kaedah 
pengajaran. Amalan ini memang menjadi 

keutamaan Kementerian Pendidikan, 
sesuatu yang sering kita dengar dan 
sebut sebagai school-based assessment. 
 
Bagi peperiksaan awam, peperiksaan 
ataupun penilaian seperti Penilaian 
Sekolah Rendah (PSR), BGCE ‘O’ Level 
dan BGCE ‘A’ Level, data adalah lebih 
menyeluruh, kerana ia mengambil kira 
prestasi pelajar di peringkat kebangsaan 
kesemua pelajar. Oleh itu, 
penterjemahan data adalah strategik. 
Kementerian Pendidikan akan membuat 
penganalisisan dari pelbagai aspek untuk 
mencari significant findings atau 
dapatan-dapatan penting sama ada ia 
berbentuk descriptive ataupun inferential 
seperti kolerasi dan sebagainya dan 
sebagai contoh perbandingan 
pencapaian dari tahun sebelumnya.  
 
Secara tidak langsung kita sudah dapat 
mengagak ataupun membandingkan 
pencapaian itu dengan keputusan 
peperiksaan pada tahun-tahun lepas, 
ertinya analisis prestasi pelajar secara 
keseluruhan memang dikongsikan. 
 
Kementerian Pendidikan juga membuat 
analisis prestasi pelajar peringkat 
sekolah. Walau bagaimanapun, 
penterjemahan data di peringkat sekolah 
akan dibuat dalam konteks-konteks yang 
terkawal seperti mengambil kira 
keramaian pelajar, lokasi sekolah dan 
sebagainya dan perkongsian data tanpa 
konteks boleh menimbulkan pelbagai 
interpretasi. 
 
Kementerian Pendidikan melalui sekolah-
sekolah mengongsikan data-data 
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sebagai contoh perkongsian bersama 
PIBG, terdapat ibu bapa yang telah 
memberikan bengkel-bengkel motivasi 
kepada pelajar-pelajar dan ada yang 
menyumbangkan makanan dan 
minuman semasa kelas tambahan.   
 
Dalam kesempatan ini, kaola mewakili 
pihak Kementerian Pendidikan ingin 
mengucapkan terima kasih banyak-
banyak kepada mereka yang pernah 
terlibat dalam inisiatif ini dan ia sangat-
sangat dihargai.  
 
Cadangan bagi prestasi peperiksaan 
untuk dibukakan kepada umum terutama 
kepada ibu bapa sangat baik.  Walau 
bagaimanapun, ia hanya sesuai 
mengongsikan data sekolah masing-
masing.   
 
Perkongsian data setiap sekolah kepada 
umum bukanlah satu kelaziman dan ia 
juga bukanlah satu amalan yang ‘biasa’ 
di peringkat antarabangsa kerana 
interpretasi data tersebut boleh 
membawa kepada pelbagai implikasi.  
Sebagai contoh, pemilihan kemasukan ke 
sekolah kerajaan di negara kita mengikut 
tadahan dan bukan pilihan. 
 
Ranking ataupun kedudukan sekolah 
mengikut prestasi juga tidak semestinya 
memberikan gambaran tepat mengenai 
kualiti sesebuah sekolah tersebut.  
Beberapa fakta lain juga boleh 
mempengaruhi prestasi sekolah seperti 
latar belakang pelajar, sosioekonomi, 
nisbah pelajar dan sebagainya. 
 

Langkah larangan perkongsian 
keputusan prestasi sekolah dipraktikkan 
oleh OECD ataupun The Organization for 
Economic Corporation and Development 
yang juga mengorganize PISA yang 
disentuh oleh Yang Berhormat. Ia wajar 
untuk kita jadikan sebagai rujukan.   
 
Dikongsikan juga bahawa ada satu laman 
sesawang yang terkenal yang dahulunya 
sering mengongsikan data-data sekolah 
dari tahun 2010 tetapi baru-baru ini, 
pada tahun 2020, telah meniadakan 
direct comparison antara sekolah dengan 
alasan kesan perkongsian boleh 
mendatangkan kemudaratan ke atas 
moral kakitangan dan kesejahteraan 
pelajar.   
 
Dalam hal ini, Kementerian Pendidikan 
amnya dan pihak sekolah khasnya sangat 
mengalu-alukan kerjasama daripada 
pihak awam terutama ibu bapa untuk 
terus memperbaiki pencapaian pelajar 
dan anak-anak mereka.  
 
Bagaimana untuk membuat sedemikian? 
Teruslah berhubung dengan pihak 
sekolah tempat anak mereka berada dan 
 ُ اللّٰه اء   ش   data-data anak mereka akan إِنْ 
dikongsikan. 
 
Mengenai anak-anak di bawah umur 18 
tahun yang tercicir, sasaran untuk 
mengesan semua pelajar lepasan BGCE 
‘O’ Level bagi tujuan akses untuk 
mendapatkan latihan kerjaya.  
 
لِلّٰه   مْدُ  ح 

ْ
ل
َ
 ,Jabatan Perancangan أ

Penyelidikan dan Perkembangan sudah 
pun mengesan semua pelajar 
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penghargaan Yang Berhormat tadi 
kepada guru-guru bagi mengenang jasa-
jasa mereka. 
 
Yang Berhormat ada memberikan 
beberapa soalan, kalau tidak silap tujuh 
soalan. Terima kasih banyak-banyak atas 
soalan tersebut, soalan-soalan yang baik 
dan  ُ اء  اللّٰه  kaola akan mencuba untuk إِنْ ش 
menjawabnya. 
 
Soalan pertama mengenai 
mengongsikan hasil dan analisis data dan 
cadangan untuk ‘memberigakannya’ dan 
menerbitkan penemuan atau hasil utama 
dari penganalisisan yang dibuat terhadap 
keputusan itu kepada orang awam 
terutama sekali kepada ibu bapa. 
 
Kaola rasa adalah sangat menarik kerana 
ia menyentuh mengenai amalan 
perkongsian data. Seperti yang kita 
semua maklum, data adalah informasi 
sebelum mana-mana keputusan dibuat.  
 
Oleh itu, perkongsian data boleh 
merangsang perkembangan yang positif. 
Dalam masa yang sama, adakalanya 
perkongsian data boleh menimbulkan 
risiko, jadi wajar kalau kita menilai dulu 
tahap risiko-risiko tersebut. 
 
Berbalik kepada data peperiksaan, 
Kementerian Pendidikan membuat deep 
analysis ataupun kajian mendalam 
mengenai keputusan-keputusan 
tersebut. Jika penilaian dibuat                           
di peringkat sekolah, guru-guru 
menggunakan analisis tersebut sebagai 
informasi ke arah memperbaiki kaedah 
pengajaran. Amalan ini memang menjadi 

keutamaan Kementerian Pendidikan, 
sesuatu yang sering kita dengar dan 
sebut sebagai school-based assessment. 
 
Bagi peperiksaan awam, peperiksaan 
ataupun penilaian seperti Penilaian 
Sekolah Rendah (PSR), BGCE ‘O’ Level 
dan BGCE ‘A’ Level, data adalah lebih 
menyeluruh, kerana ia mengambil kira 
prestasi pelajar di peringkat kebangsaan 
kesemua pelajar. Oleh itu, 
penterjemahan data adalah strategik. 
Kementerian Pendidikan akan membuat 
penganalisisan dari pelbagai aspek untuk 
mencari significant findings atau 
dapatan-dapatan penting sama ada ia 
berbentuk descriptive ataupun inferential 
seperti kolerasi dan sebagainya dan 
sebagai contoh perbandingan 
pencapaian dari tahun sebelumnya.  
 
Secara tidak langsung kita sudah dapat 
mengagak ataupun membandingkan 
pencapaian itu dengan keputusan 
peperiksaan pada tahun-tahun lepas, 
ertinya analisis prestasi pelajar secara 
keseluruhan memang dikongsikan. 
 
Kementerian Pendidikan juga membuat 
analisis prestasi pelajar peringkat 
sekolah. Walau bagaimanapun, 
penterjemahan data di peringkat sekolah 
akan dibuat dalam konteks-konteks yang 
terkawal seperti mengambil kira 
keramaian pelajar, lokasi sekolah dan 
sebagainya dan perkongsian data tanpa 
konteks boleh menimbulkan pelbagai 
interpretasi. 
 
Kementerian Pendidikan melalui sekolah-
sekolah mengongsikan data-data 
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sebagai contoh perkongsian bersama 
PIBG, terdapat ibu bapa yang telah 
memberikan bengkel-bengkel motivasi 
kepada pelajar-pelajar dan ada yang 
menyumbangkan makanan dan 
minuman semasa kelas tambahan.   
 
Dalam kesempatan ini, kaola mewakili 
pihak Kementerian Pendidikan ingin 
mengucapkan terima kasih banyak-
banyak kepada mereka yang pernah 
terlibat dalam inisiatif ini dan ia sangat-
sangat dihargai.  
 
Cadangan bagi prestasi peperiksaan 
untuk dibukakan kepada umum terutama 
kepada ibu bapa sangat baik.  Walau 
bagaimanapun, ia hanya sesuai 
mengongsikan data sekolah masing-
masing.   
 
Perkongsian data setiap sekolah kepada 
umum bukanlah satu kelaziman dan ia 
juga bukanlah satu amalan yang ‘biasa’ 
di peringkat antarabangsa kerana 
interpretasi data tersebut boleh 
membawa kepada pelbagai implikasi.  
Sebagai contoh, pemilihan kemasukan ke 
sekolah kerajaan di negara kita mengikut 
tadahan dan bukan pilihan. 
 
Ranking ataupun kedudukan sekolah 
mengikut prestasi juga tidak semestinya 
memberikan gambaran tepat mengenai 
kualiti sesebuah sekolah tersebut.  
Beberapa fakta lain juga boleh 
mempengaruhi prestasi sekolah seperti 
latar belakang pelajar, sosioekonomi, 
nisbah pelajar dan sebagainya. 
 

Langkah larangan perkongsian 
keputusan prestasi sekolah dipraktikkan 
oleh OECD ataupun The Organization for 
Economic Corporation and Development 
yang juga mengorganize PISA yang 
disentuh oleh Yang Berhormat. Ia wajar 
untuk kita jadikan sebagai rujukan.   
 
Dikongsikan juga bahawa ada satu laman 
sesawang yang terkenal yang dahulunya 
sering mengongsikan data-data sekolah 
dari tahun 2010 tetapi baru-baru ini, 
pada tahun 2020, telah meniadakan 
direct comparison antara sekolah dengan 
alasan kesan perkongsian boleh 
mendatangkan kemudaratan ke atas 
moral kakitangan dan kesejahteraan 
pelajar.   
 
Dalam hal ini, Kementerian Pendidikan 
amnya dan pihak sekolah khasnya sangat 
mengalu-alukan kerjasama daripada 
pihak awam terutama ibu bapa untuk 
terus memperbaiki pencapaian pelajar 
dan anak-anak mereka.  
 
Bagaimana untuk membuat sedemikian? 
Teruslah berhubung dengan pihak 
sekolah tempat anak mereka berada dan 
 ُ اللّٰه اء   ش   data-data anak mereka akan إِنْ 
dikongsikan. 
 
Mengenai anak-anak di bawah umur 18 
tahun yang tercicir, sasaran untuk 
mengesan semua pelajar lepasan BGCE 
‘O’ Level bagi tujuan akses untuk 
mendapatkan latihan kerjaya.  
 
لِلّٰه   مْدُ  ح 

ْ
ل
َ
 ,Jabatan Perancangan أ

Penyelidikan dan Perkembangan sudah 
pun mengesan semua pelajar 
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pascamenengah lepasan BGCE ‘O’ level 
melalui Cohort Tracking sejak tahun 
2018. Ia mengesan tempat mereka 
belajar selepas BGCE ‘O’ Level, sama ada 
meneruskan ke peringkat BGCE  ‘A’ Level 
ataupun mengikuti program di Institut 
Pendidikan Teknikal Brunei (IBTE), 
Politeknik Brunei (PB) ataupun 
melanjutkan pelajaran di institusi awam. 
 
Berdasarkan kajian tersebut, dikongsikan 
bahawa secara purata lebih kurang 60% 
hingga 65% akan melanjutkan pelajaran 
ke peringkat yang lebih tinggi pada tahun 
berikutnya.  
 
Manakala lebih kurang 10% secara 
amnya akan mendapat pekerjaan 
dengan menggunakan kelulusan BGCE 
‘O’ Level mereka dan selebihnya iaitu 
antara 20%-25% dikategorikan sebagai 
needs ataupun not in employment 
education and training Kementerian 
Pendidikan telah mengusahakan 
beberapa inisiatif untuk meluaskan lagi 
akses kepada pendidikan 
pascamenengah bagi memberikan 
peluang untuk mereka meningkatkan 
ilmu pengetahuan dan kemahiran-
kemahiran yang diperlukan dalam 
mencari pekerjaan yang berkualiti. 
 
Antaranya adalah:  
 

i. Institusi-institusi TVET awam 
ataupun Politeknik Brunei (PB) dan 
juga IBTE telah menawarkan 
pengambilan sekurang-kurangnya 
2 kali dalam setahun ertinya makin 
ramai lagi pelajar-pelajar lepasan 
BGCE ‘O’ Level boleh memohon             

ke Politeknik Brunei (PB) atau 
IBTE.; 
 

ii. Sejak tahun 2018, pihak kerajaan 
melalui Kementerian Pendidikan 
juga telah menyediakan satu skim 
biasiswa kepada penuntut lepasan 
menengah iaitu Skim Biasiswa 
Pendidikan Teknikal dan Vokasional 
(Skim PBTV) bagi penuntut yang 
kurang berkemampuan untuk 
melanjutkan pengajian di institusi-
institusi swasta.; 

 
iii. Mulai tahun ini juga satu Skim 

Pembangunan Modal Insan melalui 
Pendidikan TVET di Institusi 
Pengajian Tinggi Swasta ataupun 
skim TVET telah diperkenalkan bagi 
membantu penuntut-penuntut 
lepasan sekolah menengah 
khususnya penuntut yang hanya 
memperolehi 0 hingga 3 BGCE ‘O’ 
Level untuk diberikan latihan dan 
pendedahan industri sebelum 
menceburi alam pekerjaan.  
Sebenarnya hampir sama dengan 
skim BPTV iaitu Biasiswa 
Pendidikan Teknikal dan 
Vokasional, sama juga 0 hingga 3 
BGCE ‘O’ Level tetapi bagi skim 
TVET ini kalau ia lulus satu 
peringkat ia akan exit dan 
memohon pekerjaan dan jika ia 
mahu masuk lagi skim TVET itu, ia 
boleh memohon semula, unlike 
biasiswa pendidikan teknikal, ia 
boleh bersambung, itu adalah bagi 
penuntut-penuntut yang datang 
dalam kalangan yang kurang 
berkemampuan.  
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Bagi mereka yang berhasrat untuk 
menduduki semula peperiksaan 
BGCE ‘O’ Level ataupun BGCE ‘A’ 
Level, Kementerian Pendidikan 
melalui Pusat Pembelajaran 
Sepanjang Hayat ataupun L-Cube 
juga menawarkan program 
peningkatan akademik pada 
sebelah malam ataupun hujung 
minggu untuk memberikan peluang 
kedua bagi mereka untuk 
menambah baik keputusan 
mereka.; 

 
iv. Pusat Pembelajaran Sepanjang 

Hayat juga menawarkan program-
program perkembangan tenaga 
kerja ataupun workforce 
development, perkembangan 
komuniti-komuniti development 
dan perkembangan peribadi 
melalui    kolaborasi            dengan 
pembekal-pembekal pembelajaran 
Sepanjang Hayat dan agensi 
kerajaan bagi membolehkan orang 
ramai antara lainya untuk upskill 
lagi ataupun reskill kemahiran-
kemahiran yang sedia ada.; dan 
 

v. Mengenai cadangan supaya 
prasarana sekolah dibukakan 
kepada komuniti.  Sukacita 
dimaklumkan bahawa Kerajaan 
Kebawah Duli Yang Maha Mulia 
Paduka Seri Baginda Sultan dan 
Yang Di-Pertuan Negara Brunei 
Darussalamtelah memperkenan- 
kan bagi Jabatan Perbendaharaan 
untuk melaksanakan projek 
Facilities Rental System ataupun 
FRS secara private public 

partnership dengan Telekom Brunei 
Berhad (TelBru) yang projek ini 
telah bermula pada bulan 
September tahun 2016 yang 
melibatkan beberapa buah padang 
dan dewan sekolah.  

  
Bagaimanapun, beberapa isu telah 
dihadapi orang ramai ketika 
membuat tempahan di Facilities 
Rental System dan ia ditutup 
sementara mulai 25hb. Julai 
2022M.  Orang ramai yang ingin 
menyewa prasarana-prasarana 
sekolah seperti dewan, padang 
bolehlah menghadapkan 
permohonan secara manual 
dengan datang terus ke sekolah-
sekolah yang mereka ingin 
gunakan. Mengenai hasil sewa 
prasarana tersebut ia akan 
dimasukkan ke dalam hasil 
kerajaan dan hasil penyewaan aset 
kerajaan juga disarankan oleh 
pihak Kementerian Kewangan dan 
Ekonomi mengunakkan FRS dan 
semua sewa yang masuk ke dalam 
hasil kerajaan boleh dipohonkan 
untuk dikeluarkan semula                
ke Jabatan Perbendaharaan untuk 
membaik pulih dewan dan aset 
yang disewakan. Bagi cadangan 
untuk kutipan hasil 
diselenggarakan oleh PTA, perkara 
ini dinilai belum bersesuaian pada 
masa ini mengambil kira jumlah 
kutipan hasil yang diterima adalah 
masih minimum. 

  
Kaola ingin terus menjawab soalan 
keempat mengenai Sekolah Sukan. 
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pascamenengah lepasan BGCE ‘O’ level 
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i. Institusi-institusi TVET awam 
ataupun Politeknik Brunei (PB) dan 
juga IBTE telah menawarkan 
pengambilan sekurang-kurangnya 
2 kali dalam setahun ertinya makin 
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Pengajian Tinggi Swasta ataupun 
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membantu penuntut-penuntut 
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memperolehi 0 hingga 3 BGCE ‘O’ 
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pendedahan industri sebelum 
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Pendidikan Teknikal dan 
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Bagi mereka yang berhasrat untuk 
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Sebelum ini Sekolah Sukan hanya 
memfokus kepada pengambilan pelajar 
khususnya dalam bidang sukan sahaja 
tetapi mulai tahun 2018 Sekolah Sukan 
memperkenalkan 2 aliran iaitu aliran 
akademik mengikut tadahan yang tinggal 
dengan kawasan Sekolah Sukan dan 
yang kedua aliran sukan mengikut 
kecenderungan pelajar yang 
menunjukkan kemahiran dalam sukan.  
 
Objektif memperkenalkan 2 aliran ini 
untuk memaksimumkan penggunaan 
kemudahan-kemudahan yang terdapat 
dalam Sekolah Sukan ini. Jumlah pelajar 
di Sekolah Sukan telah meningkat sejak 
2 aliran ini mula diperkenalkan.  
 
Setelah ia diperkenalkan,  لِلّٰه مْدُ  ح 

ْ
ل
َ
 dari أ

aspek pencapaian akademik pelajar-
pelajar yang memperolehi kredit 5 BGCE 
‘O’ Level ke atas terus meningkat, pada 
tahun 2019 hanya sebanyak 9% yang 
mendapat 5 BGCE ‘O’-Level kredit tetapi 
pada tahun 2022 telah meningkat 
kepada sebanyak 33%.   
 
Soalan kelima mengenai IBTE, minta 
maaf Yang Berhormat Pengerusi…  
 
Yang Berhormat Pengerusi: Sebelum 
itu Yang Berhormat Menteri di Jabatan 
Perdana Menteri dan Menteri Kewangan 
dan Ekonomi II suka untuk menerangkan 
kenapa PISA dipilih sebagai sukat-sukat 
untuk menentukan pencapaian ‘kitani’ 
bagi menghadapi Wawasan Brunei 2035. 
 
Yang Berhormat Menteri di Jabatan 
Perdana Menteri dan Menteri 
Kewangan dan Ekonomi II: Terima 

kasih Yang Berhormat Pengerusi. Soalan 
yang diajukan oleh Yang Berhormat 
adalah mengenai ukuran kitani bagi 
matlamat 1 dalam Wawasan Brunei 
2035.  
 
Sama ada PISA sebagai satu ukuran 
sesuai ataupun cukupkah tidak. Perkara 
ini sentiasa diteliti bagi manpower 
blueprint yang akan diselesaikan dalam 
masa yang terdekat ini.  Dari 
perundingan jawatankuasa tersebut satu 
perkara akan diteliti lagi untuk 
menambah  indeks   yang  lain    ُ اء  اللّٰه   إِنْ ش 
akan direviu  lagi dan akan ditambah jika 
ada keperluan  ُ اء  اللّٰه  .Terima kasih .إِنْ ش 
 
Yang Berhormat Pengerusi: Silakan 
Yang Berhormat Menteri Pendidikan. 
 
Yang Berhormat Menteri 
Pendidikan: Terima kasih Yang 
Berhormat Pengerusi. Kaola ingin 
menyambung lagi mengenai KPI IPT 
untuk diselaraskan. Pihak Kementerian 
Pendidikan mengalu-alukan cadangan ini 
dan pada masa yang sama Institusi 
Pendidikan Teknikal dan Pengajian 
Tinggi juga memiliki fokus yang berlainan 
seperti IBTE dan PB tidak melaksanakan 
penyelidikan. Oleh yang demikian, KPI 
penyelidikan tidak boleh dicadangkan 
bagi IBTE dan PB.  
 
Untuk makluman Yang Berhormat. 
Kementerian Pendidikan juga 
bertanggungjawab bagi beberapa KPI     
di peringkat kebangsaan untuk 
digunakan oleh Pejabat Wawasan yang 
selaras dengan semua IPT Awam dan 
Swasta. 

 
 
PETANG HARI ISNIN, 20HB. SYAABAN 1444H/13HB. MAC 2023M 
  

421 

Sebelum kaola menyentuh mengenai 
PISA, kaola ingin menyentuh mengenai 
inisiatif IBTE dalam menangani cabaran 
peralatan dan perkakas pengajaran dan 
pembelajaran. Pengajaran dan 
pembelajaran di IBTE adalah 
competency base yang memerlukan 
pendekatan pembelajaran secara amali 
atau hands on yang program-program 
IBTE mengandungi sebanyak 70% 
komponen praktikal.   
 
Untuk keperluan itu, peralatan dan 
perkakas yang sejajar dengan piawaian 
industri bagi pengajaran dan 
pembelajaran sangat diperlukan bagi 
memastikan pelajar-pelajar IBTE 
dilengkapkan dengan competency dan 
skill sets yang diperlukan oleh pihak 
industri. Bagi menangani cabaran dalam 
penyediaan peralatan dan perkakas 
pengajian dan pembelajaran tersebut, 
beberapa inisiatif telah dilakukan oleh 
pihak IBTE : 
 
1. Pembekalan peralatan perkakas yang 

diperlukan dengan menggunakan 
peruntukan tahunan yang telah 
disediakan dan penajaan daripada 
pihak-pihak industri yang berkaitan 
sebagai contoh penajaan kemudahan 
mini plan, pembekalan peralatan dan 
perkakas bagi centre of excellence 
dalam bidang mekanikal engineering 
dan sebagainya.; 
 

2. Menggunakan fasiliti pihak industri 
melalui penempatan kerja ataupun 
industrial attachment dan on the job 
training bagi pelajar-pelajar IBTE. 
Inisitaif IBTE dalam menangani 

cabaran tenaga pengajar yang 
mempunyai kemahiran industri pula 
bagi memastikan pengajaran 
pembelajaran di IBTE bertepatan 
dengan keperluan industri. Ia 
memerlukan tenaga pengajar yang 
berkemahiran tinggi dan 
berpengalaman dalam tugas-tugas 
yang dilaksanakan dalam industri 
terutamanya pengalaman amali, 
praktikal dan hands on experience.; 

 
Bagi menangani cabaran ini, pihak 
IBTE telah melaksanakan beberapa 
inisiatif.  Pertama IBTE merekrut 
tenaga pakar dari industri melalui 
adjunct lecturer.  Ini akan membantu 
IBTE mengembangkan kemahiran 
pelajar dalam menyediakan mereka 
ke alam pekerjaan yang sebenar dan 
pelajar boleh mendapat manfaat dari 
tenaga pengajar ataupun tenaga 
pakar yang mempunyai kemahiran 
pengalaman daripada industri.               
IBTE juga merancang untuk 
menggalakkan pensyarahnya 
mengikuti latihan penempatan untuk 
mendapatkan pengalaman industri 
bagi membolehkan pensyarah 
mengikuti perkembangan industri 
dan juga memperolehi pengetahun 
kemahiran yang dapat diterapkan 
dalam pengajaran.  
 

Bagi keputusan PISA yang telah 
dikongsikan dengan panjang lebar tadi 
dan sama ada keputusan PISA ini akan 
dijadikan sebagai indikator Wawasan 
Brunei 2035 bagi matlamat 1 seperti jua 
yang telah dinyatakan oleh Yang 
Berhormat Menteri di Jabatan Perdana 
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ْ
ل
َ
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untuk diselaraskan. Pihak Kementerian 
Pendidikan mengalu-alukan cadangan ini 
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Tinggi juga memiliki fokus yang berlainan 
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PISA, kaola ingin menyentuh mengenai 
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berpengalaman dalam tugas-tugas 
yang dilaksanakan dalam industri 
terutamanya pengalaman amali, 
praktikal dan hands on experience.; 

 
Bagi menangani cabaran ini, pihak 
IBTE telah melaksanakan beberapa 
inisiatif.  Pertama IBTE merekrut 
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adjunct lecturer.  Ini akan membantu 
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ke alam pekerjaan yang sebenar dan 
pelajar boleh mendapat manfaat dari 
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menggalakkan pensyarahnya 
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kemahiran yang dapat diterapkan 
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Menteri dan Menteri Kewangan dan 
Ekonomi II. Keputusan PISA sebagai 
indicator ini akan dicadangkan dan 
direview lagi.  
 
Apa dia PISA? Kaola ingin mengambil 
kesempatan untuk bercerita sedikit 
mengenai PISA. PISA adalah Program for 
International Student Assessment yang 
Negara Brunei Darussalam telah 
mengikutinya pada kali pertama pada 
tahun 2018 dan keputusannya telah 
dikeluarkan pada tahun 2019. Ia 
penilaian yang dibuat sekali dalam masa 
3 tahun dan pada tahun lepas Negara 
Brunei Darussalam sekali lagi telah 
melaksanakan PISA the main study dan 
 ُ اء  اللّٰه  keputusannya akan keluar pada  إِنْ ش 
tahun ini. 
 
Pada tahun 2018, seramai 6,828 pelajar 
Negara Brunei Darussalam telah ikut 
serta, bukan secara rawak ataupun 
sampling, seperti negara-negara lain 
tetapi ‘kitani’ menggunakan National 
Census sebab keramaian pelajar ‘kitani’ 
kurang daripada 7,000 orang, jadi, ia 
manageable. Semua pelajar-pelajar yang 
berusia 15 tahun telah menduduki 
program penilaian tersebut.  
 
Ranking ataupun score ‘kitani’ bagi 
reading adalah 408 berbanding purata 
keseluruhan 453 di bawah purata 
keseluruhan. In fact, score ‘’kitani’ dalam 
Reading, Mathematics dan Science           
di bawah purata keseluruhan.  
 
Walau bagaimanapun, pada tahun 2016 
kitani pernah mengikuti PBTS ataupun 
PISA Best Test for School yang 

menggunakan item PISA, sama seperti 
PISA. Tetapi apa yang menariknya 
semasa ‘kitani’ mengambil penilaian 
tersebut, markah ‘kitani’ adalah jauh 
lebih rendah. Setelah ‘kitani’ ikut serta 
dalam PBTS, barulah ‘kitani’ tahu 
pencapaian ‘kitani’ sebenarnya dan dari 
sanalah ‘kitani’ membuka mata 
mengenalkan inisiatif-inisiatif yang lebih 
strategik dalam pengajaran dan sehingga 
PISA pada tahun 2018, score ‘kitani’ 
adalah jauh lebih meningkat daripada 
PBTS pada tahun 2016. 

لِلّٰه  مْدُ  ح 
ْ
ل
َ
 ada kebaikan kenapa kitani    أ

mengikuti PISA tersebut sebab kalau 
‘kitani’ tidak ikut PISA, walaupun 
resultnya mungkin tidak menyenangkan 
sekarang tetapi sekurang-kurangnya 
‘kitani’ sudah beralih daripada situasi 
lebih tidak stabil pada masa yang lalu. 
 
Soalannya adakah PISA ini boleh 
dijadikan sebagai indicator Wawasan 
Brunei 2035? Perkara ini masih dalam 
perbincangan. Apa pun sukat-sukat ia 
boleh dijadikan sasaran dalam KPI  
‘kitani’ dalam mencapai matlamat 1 
dalam Wawasan Brunei 2035. 
Misalannya, ‘kitani’ memasukkan ia 
dalam KPI, ‘kitani’ akan menghadapi satu 
situasi kitaran pelaksanaan PISA ini ada 
sekali dalam setiap 3 tahun dan pada 
tahun 2025 ia akan berubah kepada 
sekali dalam 4 tahun.  
 
Kemungkinan besar pemantauan score 
‘kitani’ akan lambat diperolehi ataupun 
apa jua pencapaian yang ‘kitani’ 
perkenalkan, mungkin akan lambat 
dinilai sama ada strategi itu berkesan 
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atau tidak, disebabkan oleh putaran 
ataupun kitaran PISA bukan setiap 
tahun.  
 
Walau bagaimanapun, ia masih boleh 
difikirkan untuk jangka panjang dan 
boleh juga dijadikan sebagai KPI tetapi 
kitani akan diperbantukan dengan KPI 
lain sebab PISA ini sebenarnya berbentuk 
aplikasi. 
 
Kaola ingin mengambil kesempatan 
banyak pertanyaan kenapa pelajar 
‘kitani’ menduduki BGCE ‘O’ Level dan 
kenapa pelajar ‘kitani’ dalam masa yang 
sama mengambil penilaian PISA? BGCE 
‘O’ Level peperiksaan untuk menilai 
tahap knowledge level mereka, content 
knowledge mereka dalam subjek-subjek 
matter yang tertentu. 
 
Manakala PISA aplikasi kepada 
pengetahuan ataupun content 
knowledge tersebut. The application 
type, apa yang mereka pelajari di sekolah 
mengenai content, PISA akan 
menyoalnya bagaimana mengaplikasikan 
soalan content tersebut. 
 
Berhubung dengan KPI, Yang Berhormat 
pun sudah tahu apa KPI yang ditask 
kepada Kementerian Pendidikan bagi 
matlamat 1 Kementerian Pendidikan 
owns 6 KPI Kebangsaan iaitu: 
  
i. Peratus guru yang berkelayakan dan 

berkualiti tinggi.; 
  

ii. Peratus institusi pendidikan yang 
berada pada tahap minimum 
standard sekolah.; 

iii. Peratus pelajar Tahun 1 dan Tahun 3 
yang sekurang-kurangnya berada 
pada tahap standard minimum 
literacy dan numeracy.; 

 
iv. Peratus lulus dalam BGCE ‘O’ Level 

dengan 5 kredit ke atas atau yang 
sebanding dengannya.; 

 
v. Kadar kemasukan ke pasca 

menengah.; dan 
 
vi. Kadar pengijazahan ataupun 

pengajian tinggi dan pendidikan 
teknik dan vokasional. 

Ada beberapa KPI yang sudah ‘kitani’ 
capai, oleh yang demikian wajarlah 
seperti saranan Yang Berhormat Menteri 
di Jabatan Perdana Menteri dan Menteri 
Kewangan dan Ekonomi II supaya KPI 
tersebut untuk direview dan ditambah 
lagi supaya kita dapat merangsang apa 
jua strategi yang dapat membawa kita 
untuk mencapai matlamat 1 Wawasan 
Brunei 2035. Mungkin menggunakan 
PISA juga boleh difikirkan walaupun 
resultnya bukan setiap tahun tetapi akan 
dilihat nanti kesesuaiannya. Perkara ini 
masih dalam review.  
 
Mengenai PISA, antara faktor yang 
memberikan impak significant mengikut 
kedudukan ranking ‘kitani’ sebenarnya 
ada beberapa perkara dan ini adalah 
yang Top 6.  لِلّٰه مْدُ  ح 

ْ
ل
َ
 Top 6 ini tidak    أ

termasuk kualiti guru. Ertinya guru 
‘kitani’ bukan penyebab kenapa score 
kitani rendah. Ertinya we have very good 
teachers.  
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Menteri dan Menteri Kewangan dan 
Ekonomi II. Keputusan PISA sebagai 
indicator ini akan dicadangkan dan 
direview lagi.  
 
Apa dia PISA? Kaola ingin mengambil 
kesempatan untuk bercerita sedikit 
mengenai PISA. PISA adalah Program for 
International Student Assessment yang 
Negara Brunei Darussalam telah 
mengikutinya pada kali pertama pada 
tahun 2018 dan keputusannya telah 
dikeluarkan pada tahun 2019. Ia 
penilaian yang dibuat sekali dalam masa 
3 tahun dan pada tahun lepas Negara 
Brunei Darussalam sekali lagi telah 
melaksanakan PISA the main study dan 
 ُ اء  اللّٰه  keputusannya akan keluar pada  إِنْ ش 
tahun ini. 
 
Pada tahun 2018, seramai 6,828 pelajar 
Negara Brunei Darussalam telah ikut 
serta, bukan secara rawak ataupun 
sampling, seperti negara-negara lain 
tetapi ‘kitani’ menggunakan National 
Census sebab keramaian pelajar ‘kitani’ 
kurang daripada 7,000 orang, jadi, ia 
manageable. Semua pelajar-pelajar yang 
berusia 15 tahun telah menduduki 
program penilaian tersebut.  
 
Ranking ataupun score ‘kitani’ bagi 
reading adalah 408 berbanding purata 
keseluruhan 453 di bawah purata 
keseluruhan. In fact, score ‘’kitani’ dalam 
Reading, Mathematics dan Science           
di bawah purata keseluruhan.  
 
Walau bagaimanapun, pada tahun 2016 
kitani pernah mengikuti PBTS ataupun 
PISA Best Test for School yang 

menggunakan item PISA, sama seperti 
PISA. Tetapi apa yang menariknya 
semasa ‘kitani’ mengambil penilaian 
tersebut, markah ‘kitani’ adalah jauh 
lebih rendah. Setelah ‘kitani’ ikut serta 
dalam PBTS, barulah ‘kitani’ tahu 
pencapaian ‘kitani’ sebenarnya dan dari 
sanalah ‘kitani’ membuka mata 
mengenalkan inisiatif-inisiatif yang lebih 
strategik dalam pengajaran dan sehingga 
PISA pada tahun 2018, score ‘kitani’ 
adalah jauh lebih meningkat daripada 
PBTS pada tahun 2016. 

لِلّٰه  مْدُ  ح 
ْ
ل
َ
 ada kebaikan kenapa kitani    أ

mengikuti PISA tersebut sebab kalau 
‘kitani’ tidak ikut PISA, walaupun 
resultnya mungkin tidak menyenangkan 
sekarang tetapi sekurang-kurangnya 
‘kitani’ sudah beralih daripada situasi 
lebih tidak stabil pada masa yang lalu. 
 
Soalannya adakah PISA ini boleh 
dijadikan sebagai indicator Wawasan 
Brunei 2035? Perkara ini masih dalam 
perbincangan. Apa pun sukat-sukat ia 
boleh dijadikan sasaran dalam KPI  
‘kitani’ dalam mencapai matlamat 1 
dalam Wawasan Brunei 2035. 
Misalannya, ‘kitani’ memasukkan ia 
dalam KPI, ‘kitani’ akan menghadapi satu 
situasi kitaran pelaksanaan PISA ini ada 
sekali dalam setiap 3 tahun dan pada 
tahun 2025 ia akan berubah kepada 
sekali dalam 4 tahun.  
 
Kemungkinan besar pemantauan score 
‘kitani’ akan lambat diperolehi ataupun 
apa jua pencapaian yang ‘kitani’ 
perkenalkan, mungkin akan lambat 
dinilai sama ada strategi itu berkesan 
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atau tidak, disebabkan oleh putaran 
ataupun kitaran PISA bukan setiap 
tahun.  
 
Walau bagaimanapun, ia masih boleh 
difikirkan untuk jangka panjang dan 
boleh juga dijadikan sebagai KPI tetapi 
kitani akan diperbantukan dengan KPI 
lain sebab PISA ini sebenarnya berbentuk 
aplikasi. 
 
Kaola ingin mengambil kesempatan 
banyak pertanyaan kenapa pelajar 
‘kitani’ menduduki BGCE ‘O’ Level dan 
kenapa pelajar ‘kitani’ dalam masa yang 
sama mengambil penilaian PISA? BGCE 
‘O’ Level peperiksaan untuk menilai 
tahap knowledge level mereka, content 
knowledge mereka dalam subjek-subjek 
matter yang tertentu. 
 
Manakala PISA aplikasi kepada 
pengetahuan ataupun content 
knowledge tersebut. The application 
type, apa yang mereka pelajari di sekolah 
mengenai content, PISA akan 
menyoalnya bagaimana mengaplikasikan 
soalan content tersebut. 
 
Berhubung dengan KPI, Yang Berhormat 
pun sudah tahu apa KPI yang ditask 
kepada Kementerian Pendidikan bagi 
matlamat 1 Kementerian Pendidikan 
owns 6 KPI Kebangsaan iaitu: 
  
i. Peratus guru yang berkelayakan dan 

berkualiti tinggi.; 
  

ii. Peratus institusi pendidikan yang 
berada pada tahap minimum 
standard sekolah.; 

iii. Peratus pelajar Tahun 1 dan Tahun 3 
yang sekurang-kurangnya berada 
pada tahap standard minimum 
literacy dan numeracy.; 

 
iv. Peratus lulus dalam BGCE ‘O’ Level 

dengan 5 kredit ke atas atau yang 
sebanding dengannya.; 

 
v. Kadar kemasukan ke pasca 

menengah.; dan 
 
vi. Kadar pengijazahan ataupun 

pengajian tinggi dan pendidikan 
teknik dan vokasional. 

Ada beberapa KPI yang sudah ‘kitani’ 
capai, oleh yang demikian wajarlah 
seperti saranan Yang Berhormat Menteri 
di Jabatan Perdana Menteri dan Menteri 
Kewangan dan Ekonomi II supaya KPI 
tersebut untuk direview dan ditambah 
lagi supaya kita dapat merangsang apa 
jua strategi yang dapat membawa kita 
untuk mencapai matlamat 1 Wawasan 
Brunei 2035. Mungkin menggunakan 
PISA juga boleh difikirkan walaupun 
resultnya bukan setiap tahun tetapi akan 
dilihat nanti kesesuaiannya. Perkara ini 
masih dalam review.  
 
Mengenai PISA, antara faktor yang 
memberikan impak significant mengikut 
kedudukan ranking ‘kitani’ sebenarnya 
ada beberapa perkara dan ini adalah 
yang Top 6.  لِلّٰه مْدُ  ح 

ْ
ل
َ
 Top 6 ini tidak    أ

termasuk kualiti guru. Ertinya guru 
‘kitani’ bukan penyebab kenapa score 
kitani rendah. Ertinya we have very good 
teachers.  
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Kaola ingin menarik perhatian Yang 
Berhormat Pengerusi dan Ahli-Ahli Yang 
Berhormat, faktor yang memberikan 
impak significant mengikut kedudukan 
ada 6 mengikut ranking. Apa faktor yang 
pertama menyebabkan ‘kitani’ rendah 
dalam PISA dan ini real data yang 
dianalyze dalam PISA: 
 
1. Pertumbuhan minda iaitu kurang 

percaya keyakinan diri. Ertinya 
kanak-kanak ‘kitani’ tidak percaya 
bersekolah boleh mengubah masa 
depan mereka.; 
 

2. Bully. Apakah item yang digunakan 
dalam mengenal pasti kekerapan 
bully dalam PISA. Izinkan kaola 
membaca sekurang-kurangnya dua 
items yang telah dijawab oleh 
pelajar-pelajar ‘kitani’ sehingga 
membawa kepada OECD melabel 
pelajar-pelajar ‘kitani’ itu di bawah 
pengaruh bully:  

 
i. “Other students made fun of me, 

then I was threaten by other 
students” .; 

 
ii. “Other students left me out of 

thing on purpose” dan 
sebagainya.; 

 
iii. Kerjasama Rakan Sebaya iaitu 

sikap bekerjasama.; 
 

iv. Merasa kesepian.; 
 

v. Kepuasan hidup.; dan 
 

vi. Kesedihan. 

Inilah yang yang memberikan korelasi 
yang tinggi kepada pencapaian pelajar-
pelajar yang duduk dalam PISA.  Kalau 
kita lihat pada faktor-faktor ini, ia 
misalannya ada yang ingin memberikan 
pertolongan, bantulah kami. 
 
Kementerian Pendidikan telah berusaha 
sebaiknya melalui guru-guru yang telah 
dilatih yang sangat berkualiti tetapi 
faktor-faktor ini sering menjadikan satu 
sebab kenapa pelajar-pelajar masih 
belum mampu untuk mencapai apa yang 
sebenarnya dikehendaki.  
 
Saya mengucapkan terima kasih kepada 
Yang Berhormat kerana telah 
menyuarakan soalan ini ia telah 
memberikan kesempatan kepada kaola 
untuk mengongsikan sedikit keluahan 
ataupun sedikit masalah yang dihadapi 
and these are real issues. Terima kasih. 
 
Yang Berhormat Pengerusi:  Terima 
kasih Yang Berhormat Menteri 
Pendidikan dan sekarang kita beralih 
kepada Yang Berhormat Pehin Orang 
Kaya Indera Pahlawan Dato Seri Setia 
Haji Awang Suyoi bin Haji Osman. 
 
Yang Berhormat Pehin Orang Kaya 
Indera Pahlawan Dato Seri Setia 
Haji Awang Suyoi bin Haji Osman: 
Terima kasih Yang Berhormat Pengerusi 
atas laluan yang diberikan kepada kaola 
untuk mengemukakan soalan dan 
pandangan kaola. 
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حْيم  نِ الرَّ حْم  َٰ ِ الرَّ بِسْمِ اللّٰه
فَِ َ شْ 

َ
أ َ عَلََٰ مَُ

َ
لَ وَالس  ةَُ

َ
لَ وَالص  َ، َْ مِي 

َ
عَال

ْ
ال َ رَبِّ َ لِِلِ دَُ حَم 

ْ
َاَل

بِهَِ وَصَح  آلِهَِ َ وَعَلََٰ دٍَ مُحَم  دِنَاَ سَيِّ َ، َْ سَلِي  مُر 
ْ
وَال بِيَاءَِ ن 

َ  
َالْ

ََْ مَعِي  ج 
َ
ََأ

كَاتُهُ  ر  ب  و  اِلله   
ُ
ة حْم  ر  لَيْكُمْ  و  ع  مُ  لا  السَّ dan salam 

sejahtera. Kaola mengucapkan terima 
kasih yang sebanyak-banyaknya kepada 
Yang Berhormat Menteri Pendidikan 
mengenai peruntukan Kementerian 
Pendidikan termasuk bagi menaik taraf 
dan menambah bangunan-bangunan 
sekolah.  
 
Kaola gembira bahawa Kementerian 
Pendidikan terus berusaha untuk 
memberikan pendidikan terbaik kepada 
pelajar. Beberapa cabaran telah pun 
dikenal pasti oleh pihak kementerian dan 
tindakan serta pendekatan baharu dan 
akan diambil untuk menangani cabaran-
cabaran tersebut.  
 
Dalam kita menghadapi perubahan 
dalam landskap pendidikan iaitu ICT, 
Science, Technology, Engineering and 
Mathematics (STEM); IR 4.0, 
digitalisation dilihat memainkan peranan 
besar. Cabaran utama dalam pendidikan, 
pada pandangan kaola ialah 
mendapatkan tenaga guru yang cukup, 
berkualiti dan berdedikasi yang akan 
menyumbang kepada pembelajaran 
yang lebih produktif.  
 
Kaola gembira terdapat peruntukan 
untuk forum latihan bagi menambah baik 
lagi kemahiran guru. Kita mesti bersedia 
melahirkan pelajar generasi baharu bagi 
Sistem Pendidikan Abad-21 ini. Kaola 
ingin menekankan pentingnya early 

childhood learning dalam sistem 
pendidikan di negara ini yang kaola 
percaya akan memberi impak yang 
sangat positif kepada pembelajaran 
kanak-kanak kerana ia memberi skill 
untuk berfikir dan berinteraksi secara 
sosial. Ini juga kaola percaya akan 
membantu memperbaiki prestasi kita 
dalam PISA, iaitu jika PISA diteruskan. 
 
Menyentuh mengenai latihan. Soalan 
kaola ialah sejauh manakah latihan atau 
pengetahuan yang baharu yang 
diperolehi oleh guru-guru diaplikasikan 
untuk membawa perubahan positif 
kepada pembelajaran di kelas dan 
bagaimana ia dipantau?  
 
Kaola berpendapat keberkesanannya 
perlu dipantau kerana terdapat guru-
guru ini merasa terbeban dengan 
pelbagai kursus dan bagi mereka tidak 
memberi nilai tambah kepada mereka.  
Di samping itu diberi tanggungjawab lain 
hingga menjadikan tugas mengajar 
kurang efektif. Perkara ini kaola rasa 
perlu pihak kementerian teliti agar 
penggunaan peruntukan itu berbaloi. 
 
Yang Berhormat Pengerusi. Antara 
Petunjuk Prestasi Utama yang 
dikongsikan oleh Yang Berhormat 
Menteri Pendidikan adalah peratus 
tenaga pengajar yang berkelayakan dan 
berkemahiran tinggi iaitu sebanyak 
50.3% manakala sasarannya adalah 
sebanyak 90%.  
 
Soalan kaola ialah adakah ini bermakna 
sebanyak 49.7% guru yang ada                       
di sekolah pada masa ini tidak 
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Kaola ingin menarik perhatian Yang 
Berhormat Pengerusi dan Ahli-Ahli Yang 
Berhormat, faktor yang memberikan 
impak significant mengikut kedudukan 
ada 6 mengikut ranking. Apa faktor yang 
pertama menyebabkan ‘kitani’ rendah 
dalam PISA dan ini real data yang 
dianalyze dalam PISA: 
 
1. Pertumbuhan minda iaitu kurang 

percaya keyakinan diri. Ertinya 
kanak-kanak ‘kitani’ tidak percaya 
bersekolah boleh mengubah masa 
depan mereka.; 
 

2. Bully. Apakah item yang digunakan 
dalam mengenal pasti kekerapan 
bully dalam PISA. Izinkan kaola 
membaca sekurang-kurangnya dua 
items yang telah dijawab oleh 
pelajar-pelajar ‘kitani’ sehingga 
membawa kepada OECD melabel 
pelajar-pelajar ‘kitani’ itu di bawah 
pengaruh bully:  

 
i. “Other students made fun of me, 

then I was threaten by other 
students” .; 

 
ii. “Other students left me out of 

thing on purpose” dan 
sebagainya.; 

 
iii. Kerjasama Rakan Sebaya iaitu 

sikap bekerjasama.; 
 

iv. Merasa kesepian.; 
 

v. Kepuasan hidup.; dan 
 

vi. Kesedihan. 

Inilah yang yang memberikan korelasi 
yang tinggi kepada pencapaian pelajar-
pelajar yang duduk dalam PISA.  Kalau 
kita lihat pada faktor-faktor ini, ia 
misalannya ada yang ingin memberikan 
pertolongan, bantulah kami. 
 
Kementerian Pendidikan telah berusaha 
sebaiknya melalui guru-guru yang telah 
dilatih yang sangat berkualiti tetapi 
faktor-faktor ini sering menjadikan satu 
sebab kenapa pelajar-pelajar masih 
belum mampu untuk mencapai apa yang 
sebenarnya dikehendaki.  
 
Saya mengucapkan terima kasih kepada 
Yang Berhormat kerana telah 
menyuarakan soalan ini ia telah 
memberikan kesempatan kepada kaola 
untuk mengongsikan sedikit keluahan 
ataupun sedikit masalah yang dihadapi 
and these are real issues. Terima kasih. 
 
Yang Berhormat Pengerusi:  Terima 
kasih Yang Berhormat Menteri 
Pendidikan dan sekarang kita beralih 
kepada Yang Berhormat Pehin Orang 
Kaya Indera Pahlawan Dato Seri Setia 
Haji Awang Suyoi bin Haji Osman. 
 
Yang Berhormat Pehin Orang Kaya 
Indera Pahlawan Dato Seri Setia 
Haji Awang Suyoi bin Haji Osman: 
Terima kasih Yang Berhormat Pengerusi 
atas laluan yang diberikan kepada kaola 
untuk mengemukakan soalan dan 
pandangan kaola. 
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sejahtera. Kaola mengucapkan terima 
kasih yang sebanyak-banyaknya kepada 
Yang Berhormat Menteri Pendidikan 
mengenai peruntukan Kementerian 
Pendidikan termasuk bagi menaik taraf 
dan menambah bangunan-bangunan 
sekolah.  
 
Kaola gembira bahawa Kementerian 
Pendidikan terus berusaha untuk 
memberikan pendidikan terbaik kepada 
pelajar. Beberapa cabaran telah pun 
dikenal pasti oleh pihak kementerian dan 
tindakan serta pendekatan baharu dan 
akan diambil untuk menangani cabaran-
cabaran tersebut.  
 
Dalam kita menghadapi perubahan 
dalam landskap pendidikan iaitu ICT, 
Science, Technology, Engineering and 
Mathematics (STEM); IR 4.0, 
digitalisation dilihat memainkan peranan 
besar. Cabaran utama dalam pendidikan, 
pada pandangan kaola ialah 
mendapatkan tenaga guru yang cukup, 
berkualiti dan berdedikasi yang akan 
menyumbang kepada pembelajaran 
yang lebih produktif.  
 
Kaola gembira terdapat peruntukan 
untuk forum latihan bagi menambah baik 
lagi kemahiran guru. Kita mesti bersedia 
melahirkan pelajar generasi baharu bagi 
Sistem Pendidikan Abad-21 ini. Kaola 
ingin menekankan pentingnya early 

childhood learning dalam sistem 
pendidikan di negara ini yang kaola 
percaya akan memberi impak yang 
sangat positif kepada pembelajaran 
kanak-kanak kerana ia memberi skill 
untuk berfikir dan berinteraksi secara 
sosial. Ini juga kaola percaya akan 
membantu memperbaiki prestasi kita 
dalam PISA, iaitu jika PISA diteruskan. 
 
Menyentuh mengenai latihan. Soalan 
kaola ialah sejauh manakah latihan atau 
pengetahuan yang baharu yang 
diperolehi oleh guru-guru diaplikasikan 
untuk membawa perubahan positif 
kepada pembelajaran di kelas dan 
bagaimana ia dipantau?  
 
Kaola berpendapat keberkesanannya 
perlu dipantau kerana terdapat guru-
guru ini merasa terbeban dengan 
pelbagai kursus dan bagi mereka tidak 
memberi nilai tambah kepada mereka.  
Di samping itu diberi tanggungjawab lain 
hingga menjadikan tugas mengajar 
kurang efektif. Perkara ini kaola rasa 
perlu pihak kementerian teliti agar 
penggunaan peruntukan itu berbaloi. 
 
Yang Berhormat Pengerusi. Antara 
Petunjuk Prestasi Utama yang 
dikongsikan oleh Yang Berhormat 
Menteri Pendidikan adalah peratus 
tenaga pengajar yang berkelayakan dan 
berkemahiran tinggi iaitu sebanyak 
50.3% manakala sasarannya adalah 
sebanyak 90%.  
 
Soalan kaola ialah adakah ini bermakna 
sebanyak 49.7% guru yang ada                       
di sekolah pada masa ini tidak 
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mempunyai kelayakan dan kemahiran. 
Jika benar, apakah sebab utamanya kita 
tidak dapat melahirkan guru-guru yang 
berkemahiran?  
 
Soalan seterusnya, apakah peranan 
Sultan Hassanal Bolkiah Institute of 
Education (SHBIE) dalam melahirkan 
guru-guru yang berkemahiran, sejauh 
mana program yang ditawarkan di SHBIE 
menepati keperluan pendidikan di negara 
ini dalam pelbagai peringkat.  
 
Kaola juga ingin merujuk indicator 
pelajar lulus dalam BGCE ‘O’ Level 
dengan 5 BGCE ‘O’ Level dan ke atas iaitu 
sebanyak 45.3%. Ini adalah satu angka 
yang besar yang bermakna setiap tahun 
sebahagian besar daripada pelajar iaitu 
lebih daripada 54.7% gagal mendapat 5 
BGCE ‘O’ level.  
 
Kaola rasa ini satu angka yang besar dan 
kaola khuatir dalam perhatian kaola, 
peratus yang mendapat 5 BGCE ‘O’ Level 
ini tidak jauh berbeza daripada tahun-
tahun sebelum ini. Jadi, di manakah 
perubahan yang akan kita buat dalam 
perkara ini? Usaha mesti dipertingkatkan 
oleh Kementerian Pendidikan untuk 
memperbaiki lagi pencapaian pelajar 
dalam peringkat menengah agar 
pembelajaran mereka tidak berhenti 
setakat peringkat menengah sahaja. 
 
Kaola mengalu-alu peruntukan                      
di bawah Kod / Akaun 1119/009 - 
Biasiswa Pendidikan Teknikal dan 
Vokasional (BPTV) yang kaola harap 
digunakan bagi membantu pelajar-
pelajar yang terkandas setakat 

menengah untuk mengikuti kursus 
teknikal dan vokasional.  
 
Yang Berhormat Pengerusi. Kaola juga 
ingin mengucapkan tahniah yang 
setinggi-tingginya kepada Universiti 
Brunei Darussalam (UBD), UTB dan 
UNISSA atas prestasi meningkat di World 
ranking dan juga kepada Politeknik 
Brunei (PB) dan IBTE yang banyak 
mengeluarkan pelajar job-ready. 
 
Ini atas usaha semua pihak di intitusi-
intitusi tersebut. Namun begitu, kaola 
berpendapat employability lepasan UBD, 
UTB dan UNISSA juga menjadi sukat-
sukat utama kejayaan sesebuah institusi 
tersebut. Dalam hal ini, apakah tindakan 
yang telah dibuat oleh pihak universiti-
universiti bagi graduan-graduan mereka 
mudah mencari kerja? Sebagai contoh 
sahaja, UNISSA dilaporkan sebanyak 
26% graduan yang mendapat perkerjaan 
selepas 6 bulan konvokesyen.  
 
Kaola menyarankan agar isu pengajian 
ini dan isu pengangguran dalam 
kalangan lepasan universiti diberikan 
perhatian sungguh-sungguh dan 
ditangani secara pendekatan whole of 
government dan whole of nation. 
Setentunya ada success story graduan 
mendapat pekerjaan tidak lama selepas 
convocation.   
 
Tetapi sebalik itu, kita juga perlu ingat 
lebih ramai lagi yang tidak berjaya 
hingga ada yang sampai beberapa tahun 
masih tidak mendapat pekerjaan. 
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Akhir sekali Yang Berhormat Pengerusi. 
Kaola menghargai lawatan-lawatan yang 
sering dilakukan oleh pihak pentadbiran 
atas dari Kementerian Pendidikan                   
ke sekolah-sekolah.   
 
Lawatan seperti ini kaola percaya 
menyuntik semangat pengetua-
pengetua, guru-guru besar, murid-murid 
dan semua warga sekolah sebagai tanda 
keprihatinan akan hal-ehwal sekolah 
dengan melihat secara dekat perjalanan 
sekolah.   
 
Tugas sebagai pemimpin sekolah dan 
guru di sekolah berat dan perlu sokongan 
padu daripada semua pihak kementerian 
dan para ibu bapa. 
 
Pada pandangan kaola wajarlah 
pemimpin sekolah dipertimbangkan 
untuk imbalan berbentuk elaun yang 
lumayan dan Skim Perkhidmatan               
Guru-Guru diberikan perhatian yang 
sewajarnya seperti penetapan jawatan 
agar guru-guru tidak ada yang bergaji 
hari atau berkontrak begitu lama atau 
dipertimbangkan kenaikan pangkat dan 
sebagainya bagi mereka yang 
berkhidmat dengan cemerlang.  
 
Sekian. 
كَاتُهُ  ر  ب   اِلله و 

ُ
ة حْم  ر  لَيْكُمْ و  مُ ع  لا  وبالله التوفيق والهداية. و  السَّ

Terima kasih. 
 
Yang Berhormat Pengerusi: Terima 
kasih Yang Berhormat Pehin Orang Kaya 
Indera Pahlawan Dato Seri Setia Haji 
Awang Suyoi bin Haji Osman.   
 

Sebelum saya meminta Yang Berhormat 
Menteri Pendidikan untuk menjawab 
soalan-soalan yang dikemukakan,              
saya ingin memberikan laluan kepada 
Yang Berhormat Menteri Kebudayaan, 
Belia dan Sukan untuk menyatakan 
keterangan mengenai soalan ataupun 
perkara-perkara yang mungkin menarik 
perhatiannya yang telah kita dengar 
sebelum ini. Silakan. 
 
Yang Berhormat Menteri 
Kebudayaan, Belia dan Sukan:  
Terima kasih Yang Berhormat Pengerusi.  
Kaola sebenarnya ingin memohon izin 
untuk menambah sedikit penjelasan atau 
pencerahan kepada isu mengenai anak-
anak sekolah yang terkandas yang 
ditimbulkan oleh Yang Berhormat Awang 
Haji Salleh Bostaman bin Haji Zainal 
Abidin sebentar tadi. 
 
Pertama, sudah setentunya pendidikan 
itu satu perkara yang amat penting, ia 
boleh sahaja mengubah nasib                    
setiap individu untuk mengubah                 
nasib kehidupannya. Bagaimanapun, 
pendidikan tidak terhad kepada bidang 
akademik sahaja, ia juga meliputi bidang 
kemahiran yang boleh sahaja membuka 
peluang bagi individu tersebut untuk 
menceburi bidang-bidang tertentu dalam 
sektor-sektor ekonomi yang berkenaan. 
 
Dalam hubungan ini, Kementerian 
Kebudayaan, Belia dan Sukan melalui 
Pusat Pembangunan Belia dari semasa                       
ke semasa memberikan peluang dan 
latihan kemahiran kepada belia ataupun 
penuntut-penuntut yang terkandas ini 
dan tidak dapat meneruskan pendidikan 
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convocation.   
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akademiknya ke peringkat yang lebih 
tinggi.   
 
Salah satu komponen penting dalam 
latihan kemahiran ini, ia melibatkan 
pembinaan jati diri dan kepimpinan                   
dalam kalangan belia.  Ertinya tahap jati 
diri yang berhubung kait dengan 
resilience ertinya bukannya mendapat 
kemahiran dan mendapat pendidikan 
sahaja tetapi semangat kecekalan yang 
tinggi untuk meneruskan kehidupan             
dan menghadapi cabaran-cabaran 
kehidupan. 
 
Di samping itu, Program Latihan 
Kemahiran dan Program Penempatan 
Kerja juga disediakan. Program 
Pembangunan Diri merupakan program 
khusus yang diterapkan bertujuan 
meningkatkan personaliti para belia dan 
pelatih terutama dari segi jati diri 
kepimpinan, disiplin, kerohanian, kerja 
berkumpulan, penjagaan masa termasuk 
penjagaan kesihatan.   
 
Sukacita kaola mengongsikan antara 
bidang ataupun program yang 
disediakan di bawah Pusat Pembangunan 
Belia: 
 

i. Level 2 Diploma in Food Preparation 
dan Culinary Arts.; 

 
ii. Level 2 Diploma in Food Preparaion 

and Culinary Arts - Patisserie.; 
 

iii. Level 1 Diploma in Accident Repair 
Body.; 

 

iv. Level 1 Certificate in Engineering - 
Welding.; 

 

v. ITQ Level 1 for IT Users.; 
 

vi. Skill Proficiency in Basic Plumbing.; 
 

vii. Skill Proficiency Certificate in Basic 
Refrigeration and Air Conditioning.; 
 

viii. Kursus Asas Rekaan Fesyen dan 
Teknologi/Kursus Jahitan PPB -
Aewon.; 

 
ix. Kursus Asas Kemahiran Terapi 

Kecantikan.; dan 
 

x. Kursus Asas Agrobiz Plus. 

Kesemua program yang kaola sebutkan 
itu menawarkan City and Guilds dan bagi 
program Kursus Asas Rekaan Fesyen dan 
Teknologi,  ia kolaborasi bersama dengan 
industry players seperti Aewon.  
 
Sukacita kaola mengongsikan bahawa 
pihak Aewon telah melatih para pelatih 
ini untuk menghasilkan baju-baju yang 
berkualiti dengan menggunakan mesin-
mesin peralatan yang disediakan oleh 
pihak Aewon  dan ada antara pelatih ini 
sebahagiannya telah pun berjaya untuk 
membekalkan baju-baju ke luar negara 
seperti Universal Studio.  
 
Apa yang penting ialah bagi mengikuti 
kursus-kursus ini, pelatih-pelatih ini tidak 
dikehendaki untuk mempunyai minimum 
pencapaian yang tertinggi bagi 
membolehkan mereka untuk 
mengikutinya ini lebih merupakan 
program untuk cuba menangkap dan 
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mengumpul mereka yang tidak dapat 
meneruskan pembelajaran dan memberi 
peluang kedua dan mungkin juga 
peluang ketiga bagi mereka untuk 
mendapatkan kemahiran untuk 
meneruskan kehidupan dan mengubah 
nasib kehidupan individu berkenaan.   
 
Setakat ini, kaola kongsikan dan kaola 
mengucapkan ribuan terima kasih kerana 
memberi kaola laluan untuk 
mengongsikan sedikit perkara yang 
mungkin ramai yang masih belum              
tahu adanya perkara-perkara ini dan  
program-program serupa ini yang     
selaras dengan apa yang ditawarkan  
oleh Kementerian Pendidikan.   
 
Sesungguhnya ini salah satu contoh  
bagaimana agensi-agensi kerajaan dapat 
mengambil pendekatan senegara dalam 
menangani isu-isu yang ditimbulkan 
seperti ini. Terima kasih.  
 

كَاتُهُ وبالله التوفيق والهداي ر  ب   اِلله و 
ُ
ة حْم  ر  لَيْكُمْ و  مُ ع  لا  ة. و  السَّ

 
Yang Berhormat Pengerusi:  Terima 
kasih Yang Berhormat Menteri 
Kebudayaan, Belia dan Sukan. 
   
Sekarang saya serahkan kepada Yang 
Berhormat Menteri Pendidikan untuk 
menjawab saranan-saranan yang telah 
pun dibuat oleh Yang Berhormat Pehin 
Orang Kaya Indera Pahlawan Dato              
Seri Setia Haji Awang Suyoi bin Haji 
Osman.  Silakan. 
 
Yang Berhormat Menteri 
Pendidikan: Terima kasih Yang 
Berhormat Pengerusi dan terima kasih 

jua kepada Yang Berhormat atas 
cadangan serta soalan-soalan. 
  
Pertama adalah mengenai  guru-guru 
ataupun penekanan early childhood 
learning.  لِلّٰه مْدُ  ح 

ْ
ل
َ
 proses pemilihan أ

pengambilan tenaga pengajar melalui 
Program Immersi dan Perantis, seramai 
14 orang guru Immersi dan Perantis 
telah berjaya menjawat jawatan Pegawai 
Pelajaran (Bergaji Hari) dalam bidang 
pendidikan awal kanak-kanak. 
 
  ُ اللّٰه اء   ش                  dalam usaha berterusan إِنْ 
untuk menangani isu kekurangan guru, 
pihak Jabatan Pengurusan Pendidikan             
akan mengiklankan kekosongan jawatan 
berdasarkan kepada keperluan 
perancangan penggantian.  
 
Bagi pengambilan program Perantis 
kohort 5 yang  ُ اللّٰه اء   ش   akan dibukakan إِنْ 
pada tahun ini, tenaga pengajar 
pendidikan awal kanak-kanak akan 
mempunyai sebanyak 8 kuota             
telah disediakan  ُ اء  اللّٰه   إِنْ ش 
 
Mengenai professional development 
untuk guru-guru early childhood. 
Merujuk kepada pandangan Yang 
Berhormat mengenai Program 
Pembangunan Profesional yang 
ditawarkan oleh Brunei Darussalam 
Teachers and Leaders Academy 
(BDLTA),   لِلّٰه مْدُ  ح 

ْ
ل
َ
 dengan tertubuhnya أ

akademi ini, pihak Kementerian 
Pendidikan berhasil untuk menyediakan 
program-program pembangunan bagi 
guru, pemimpin-pemimpin sekolah dan 
juga pakar pendidikan  ُ اللّٰه اء   ش   pihak إِنْ 
BDLTA  akan mereviu program-program 
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Berhormat Menteri Pendidikan untuk 
menjawab saranan-saranan yang telah 
pun dibuat oleh Yang Berhormat Pehin 
Orang Kaya Indera Pahlawan Dato              
Seri Setia Haji Awang Suyoi bin Haji 
Osman.  Silakan. 
 
Yang Berhormat Menteri 
Pendidikan: Terima kasih Yang 
Berhormat Pengerusi dan terima kasih 

jua kepada Yang Berhormat atas 
cadangan serta soalan-soalan. 
  
Pertama adalah mengenai  guru-guru 
ataupun penekanan early childhood 
learning.  لِلّٰه مْدُ  ح 

ْ
ل
َ
 proses pemilihan أ

pengambilan tenaga pengajar melalui 
Program Immersi dan Perantis, seramai 
14 orang guru Immersi dan Perantis 
telah berjaya menjawat jawatan Pegawai 
Pelajaran (Bergaji Hari) dalam bidang 
pendidikan awal kanak-kanak. 
 
  ُ اللّٰه اء   ش                  dalam usaha berterusan إِنْ 
untuk menangani isu kekurangan guru, 
pihak Jabatan Pengurusan Pendidikan             
akan mengiklankan kekosongan jawatan 
berdasarkan kepada keperluan 
perancangan penggantian.  
 
Bagi pengambilan program Perantis 
kohort 5 yang  ُ اللّٰه اء   ش   akan dibukakan إِنْ 
pada tahun ini, tenaga pengajar 
pendidikan awal kanak-kanak akan 
mempunyai sebanyak 8 kuota             
telah disediakan  ُ اء  اللّٰه   إِنْ ش 
 
Mengenai professional development 
untuk guru-guru early childhood. 
Merujuk kepada pandangan Yang 
Berhormat mengenai Program 
Pembangunan Profesional yang 
ditawarkan oleh Brunei Darussalam 
Teachers and Leaders Academy 
(BDLTA),   لِلّٰه مْدُ  ح 

ْ
ل
َ
 dengan tertubuhnya أ

akademi ini, pihak Kementerian 
Pendidikan berhasil untuk menyediakan 
program-program pembangunan bagi 
guru, pemimpin-pemimpin sekolah dan 
juga pakar pendidikan  ُ اللّٰه اء   ش   pihak إِنْ 
BDLTA  akan mereviu program-program 
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yang ditawarkan bagi memastikan ia 
berkesan dalam meningkatkan 
kemahiran dan pengetahuan para guru 
dan pemimpin sekolah. 
 
Mengenai BPTV. Sebagai usaha untuk 
mengurangkan keramaian pelajar yang 
tercicir iaitu bagi pelajar-pelajar yang 
dikategorikan sebanyak 20% hingga 
25% yang not in employment, education 
and training bahawa BPTV merupakan  
satu Skim Biasiswa Pendidikan Teknikal 
dan Vokasional yang diperkenalkan pada 
tahun 2018 bagi pelajar-pelajar yang 
kurang berkemampuan yang mempunyai 
0 hingga 3 BGCE ‘O’ Level. 
 
Mengenai employability bagi institusi 
pengajian tinggi, pelbagai langkah dan 
inisiatif juga dilaksanakan oleh institusi-
institusi pengajian tinggi di negara ini, 
sebagai contoh UBD mengadakan 
pameran kerjaya melalui UBD Centre for 
Networking Employment and                 
Career Training (UBD CoNECT),                  
UBD Conversation, perkhidmatan 
pembangunan kerjaya serta Siri 
Berbicara Alumni bagi membantu 
pembangunan kerjaya pelajar dan 
penubuhan Pusat Start-up UBD untuk 
merangsang kebolehpasaran para 
pelajar. 
 
Di UTB pula, pameran projek setiap 
tahun dan acara ini membawa pelajar, 
pihak berkepentingan, majikan dan 
kakitangan bersama-sama untuk belajar 
dan memerhati pencapaian pelajar           
dan memberikan maklum balas untuk 
mengembangkan lagi pencapaian 
mereka untuk kejayaan komersial.  

Majikan juga berpeluang mengenal pasti 
pelajar yang berpotensi untuk sebarang 
peluang pekerjaan. Hal-Ehwal Pelajar, 
Unit Bimbingan Kerjaya menawarkan 
Bengkel Kemahiran Siswazah, Klinik 
Kerjaya antaranya Bengkel Curriculum 
Repair, Bengkel Pesona, Bengkel 
Technopreneurship, dan ceramah 
kerjaya dan pengambilan.  Bengkel 
menawarkan latihan profesional dan juga 
peluang pengambilan pekerjaan secara 
langsung.   
 
Manakala UNISSA menubuhkan dua 
pejabat khusus untuk meningkatkan 
kebolehprasaran graduan UNISSA              
iaitu Pejabat Hal-Ehwal Alumni yang 
berperanan menyediakan dan 
mengumpul data serta statistik 
berkenaan alumni UNISSA dan Pejabat 
Pembangunan Kerjaya dan jaringan 
industri ataupun OCEAN bagi pengisian 
aktiviti berkenaan pembangunan 
kerjaya. 
   
UNNISA juga memberikan peluang 
kepada para graduannya untuk 
mengikuti kursus ataupun program             
up-skilling dan juga re-skilling yang 
ditawarkan melalui Pusat Kepimpinan 
dan Pembelajaran Sepanjang Hayat 
(C4L) dengan pembayaran ditanggung 
oleh Tabung Persatuan Alumni ataupun 
diberikan potongan harga sehingga 
sebanyak 50% bagi menggalakkan 
penyertaan. 
 
Manakala Politeknik Brunei memberikan 
kaunseling kerjaya dengan kerjasama 
pihak Job Centre Brunei serta 
mengadakan PB Market Day.  
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Yang terakhir adalah lawatan ke sekolah-
sekolah,  ُ اللّٰه اء   ش  -lawatan ke sekolah إِنْ 
sekolah menjadi satu kemestian                    
di semua peringkat di Kementerian 
Pendidikan.   
 
Jadinya, ada lawatan-lawatan yang 
berjadual yang dibuat oleh HOC dan juga 
wakil-wakil daripada HOC  dan 
selebihnya memang pengarah-pengarah, 
kaola sendiri, setiausaha tetap, timbalan 
setiausaha tetap melawat sekolah-
sekolah. 
 
  ُ اللّٰه اء   ش   kekerapannya akan إِنْ 
dipertingkatkan lagi kerana hanya 
dengan lawatan sahaja kita akan dapat 
mengetahui apa masalah at ground level.  
 ُ اء  اللّٰه  terima kasih atas cadangan dan إِنْ ش 
pandangan Yang Berhormat sebentar 
tadi. Terima kasih. 
 
Yang Berhormat Pengerusi: Terima 
kasih Yang Berhormat Menteri 
Pendidikan. Ahli-Ahli Yang Berhormat, 
saya kira cukuplah dahulu kita berunding 
mengenai tajuk ini pada petang ini.  
 
Ada baiknya Mesyuarat Jawatankuasa           
ini kita tangguhkan dan kita bersidang 
semula dalam Persidangan Majlis 
Mesyuarat Negara. 

(Mesyuarat Jawatankuasa 
ditangguhkan) 

(Majlis Mesyuarat                       
bersidang semula) 

 
Yang Berhormat Yang Di-Pertua:  
Ahli-Ahli Yang Berhormat.  Kita sekarang 

bersidang semula dalam Persidangan 
Majlis Mesyuarat Negara. 
 
Saya ingin menangguhkan persidangan 
ini dan  ُ اللّٰه اء   ش   kita akan bersidang إِنْ 
semula pada esok hari iaitu Selasa,    
14hb. Mac 2023, mulai pukul 9.30 pagi 
seperti biasa.  
 
Sekian, 

كَاتُهُ وبالله التوفيق   ر  ب   اِلله و 
ُ
ة حْم  ر  لَيْكُمْ و  مُ ع  لا  والهداية. و  السَّ

(Majlis Mesyuarat ditangguhkan) 
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penubuhan Pusat Start-up UBD untuk 
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pelajar. 
 
Di UTB pula, pameran projek setiap 
tahun dan acara ini membawa pelajar, 
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mengembangkan lagi pencapaian 
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Unit Bimbingan Kerjaya menawarkan 
Bengkel Kemahiran Siswazah, Klinik 
Kerjaya antaranya Bengkel Curriculum 
Repair, Bengkel Pesona, Bengkel 
Technopreneurship, dan ceramah 
kerjaya dan pengambilan.  Bengkel 
menawarkan latihan profesional dan juga 
peluang pengambilan pekerjaan secara 
langsung.   
 
Manakala UNISSA menubuhkan dua 
pejabat khusus untuk meningkatkan 
kebolehprasaran graduan UNISSA              
iaitu Pejabat Hal-Ehwal Alumni yang 
berperanan menyediakan dan 
mengumpul data serta statistik 
berkenaan alumni UNISSA dan Pejabat 
Pembangunan Kerjaya dan jaringan 
industri ataupun OCEAN bagi pengisian 
aktiviti berkenaan pembangunan 
kerjaya. 
   
UNNISA juga memberikan peluang 
kepada para graduannya untuk 
mengikuti kursus ataupun program             
up-skilling dan juga re-skilling yang 
ditawarkan melalui Pusat Kepimpinan 
dan Pembelajaran Sepanjang Hayat 
(C4L) dengan pembayaran ditanggung 
oleh Tabung Persatuan Alumni ataupun 
diberikan potongan harga sehingga 
sebanyak 50% bagi menggalakkan 
penyertaan. 
 
Manakala Politeknik Brunei memberikan 
kaunseling kerjaya dengan kerjasama 
pihak Job Centre Brunei serta 
mengadakan PB Market Day.  
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Yang terakhir adalah lawatan ke sekolah-
sekolah,  ُ اللّٰه اء   ش  -lawatan ke sekolah إِنْ 
sekolah menjadi satu kemestian                    
di semua peringkat di Kementerian 
Pendidikan.   
 
Jadinya, ada lawatan-lawatan yang 
berjadual yang dibuat oleh HOC dan juga 
wakil-wakil daripada HOC  dan 
selebihnya memang pengarah-pengarah, 
kaola sendiri, setiausaha tetap, timbalan 
setiausaha tetap melawat sekolah-
sekolah. 
 
  ُ اللّٰه اء   ش   kekerapannya akan إِنْ 
dipertingkatkan lagi kerana hanya 
dengan lawatan sahaja kita akan dapat 
mengetahui apa masalah at ground level.  
 ُ اء  اللّٰه  terima kasih atas cadangan dan إِنْ ش 
pandangan Yang Berhormat sebentar 
tadi. Terima kasih. 
 
Yang Berhormat Pengerusi: Terima 
kasih Yang Berhormat Menteri 
Pendidikan. Ahli-Ahli Yang Berhormat, 
saya kira cukuplah dahulu kita berunding 
mengenai tajuk ini pada petang ini.  
 
Ada baiknya Mesyuarat Jawatankuasa           
ini kita tangguhkan dan kita bersidang 
semula dalam Persidangan Majlis 
Mesyuarat Negara. 

(Mesyuarat Jawatankuasa 
ditangguhkan) 

(Majlis Mesyuarat                       
bersidang semula) 

 
Yang Berhormat Yang Di-Pertua:  
Ahli-Ahli Yang Berhormat.  Kita sekarang 

bersidang semula dalam Persidangan 
Majlis Mesyuarat Negara. 
 
Saya ingin menangguhkan persidangan 
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DEWAN MAJLIS 

 
Hari Selasa, 21hb. Syaaban 1444H/14hb. Mac 2023M 

 
YANG DI-PERTUA  

DAN AHLI-AHLI MAJLIS 
MESYUARAT NEGARA 

 
HADIR: 
 
YANG DI-PERTUA  
 
Yang Berhormat Pehin Orang Kaya            
Seri Lela Dato Seri Setia Awang Haji 
Abdul Rahman bin Dato Setia Haji 
Mohamed Taib, PSNB., SLJ., PHBS., PJK., 
PKL., Yang Di-Pertua Majlis Mesyuarat 
Negara, Negara Brunei Darussalam. 
 
AHLI RASMI KERANA JAWATAN 
(PERDANA MENTERI DAN 
MENTERI-MENTERI) 
 
Kebawah Duli Yang Maha Mulia Paduka  
Seri Baginda Sultan Haji Hassanal Bolkiah 
Mu’izzaddin Waddaulah ibni Al-Marhum 
Sultan Haji Omar ‘Ali Saifuddien Sa’adul 
Khairi Waddien, Sultan dan Yang             
Di-Pertuan Negara Brunei Darussalam, 
Perdana Menteri, Menteri Pertahanan, 
Menteri Kewangan dan Ekonomi dan 
Menteri Hal Ehwal Luar Negeri, Negara 
Brunei Darussalam. 
 
 
 
 
 
 
 

Duli Yang Teramat Mulia Paduka Seri 
Pengiran Muda Mahkota Pengiran Muda 
Haji Al-Muhtadee Billah ibni Kebawah 
Duli Yang Maha Mulia Paduka Seri 
Baginda Sultan Haji Hassanal Bolkiah 
Mu’izzaddin Waddaulah, DKMB., DPKT., 
King Abdul Aziz Ribbon, First Class (Saudi 
Arabia), The Order of the Renaissance 
(First Degree) (Jordan), Grand Cross of 
Crown Order - G.K.K. (Netherlands), 
Medal of Honour (Lao), DSO (Singapore), 
Order of Lakandula with the Rank of 
Grand Cross (Philippines), The Order of 
Prince Yaroslav the Wise, Second Class 
(Ukraine), DSO (Military) (Singapore), 
PHBS., Menteri Kanan di Jabatan 
Perdana Menteri, Negara Brunei 
Darussalam. 
                                                                                           
Yang Berhormat Pehin Orang Kaya Laila 
Setia Bakti Di-Raja Dato Laila Utama Haji 
Awang Isa bin Pehin Datu Perdana 
Manteri Dato Laila Utama Haji Awang 
Ibrahim, DK., SPMB., DSNB., PHBS., 
PBLI., PJK., PKL., Penasihat Khas 
Kebawah Duli Yang Maha Mulia Paduka 
Seri Baginda Sultan dan Yang Di-Pertuan 
Negara Brunei Darussalam dan Menteri 
di Jabatan Perdana Menteri, Negara 
Brunei Darussalam. (Tidak hadir atas 
urusan rasmi) 
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Yang Berhormat Pehin Udana Khatib 
Dato Paduka Seri Setia Ustaz Haji Awang 
Badaruddin bin Pengarah Dato Paduka 
Haji Awang Othman, PSSUB., DPMB., 
PHBS., PBLI., PJK., PKL., Menteri Hal 
Ehwal Ugama, Negara Brunei 
Darussalam. 
 
Yang Berhormat Pehin Datu Lailaraja 
Mejar Jeneral (B) Dato Paduka Seri Haji 
Awang Halbi bin Haji Mohd. Yussof, 
DPKT., SMB., PHBS., Menteri di Jabatan 
Perdana Menteri dan Menteri Pertahanan 
II, Negara Brunei Darussalam. 
 
Yang Berhormat Dato Seri Setia Dr. 
Awang Haji Mohammad Isham bin Haji 
Jaafar, PSNB., DPMB., Menteri Kesihatan, 
Negara Brunei Darussalam. 
 
Yang Berhormat Dato Seri Setia Dr. 
Awang Haji Mohd. Amin Liew bin 
Abdullah, PSNB., SPMB., Menteri di 
Jabatan Perdana Menteri dan Menteri 
Kewangan dan Ekonomi II, Negara 
Brunei Darussalam. 
 
Yang Berhormat Dato Seri Setia Awang 
Haji Erywan bin Pehin Datu Pekerma 
Jaya Haji Mohd. Yusof, PSNB., SPMB., 
PJK., PIKB., Menteri Hal Ehwal Luar 
Negeri II, Negara Brunei Darussalam. 
(Tidak hadir atas urusan rasmi) 
 
Yang Berhormat Dato Seri Setia Awang 
Haji Ahmaddin bin Haji Abdul Rahman, 
PSNB., SPMB., PSB., PIKB., Menteri Hal 
Ehwal Dalam Negeri, Negara Brunei 
Darussalam. 
 

Yang Berhormat Dato Seri Setia Dr. 
Awang Haji Abd. Manaf bin Haji 
Metussin, PSNB., SPMB., PKL.,                  
Menteri Sumber-Sumber Utama                    
dan Pelancongan, Negara Brunei 
Darussalam. 
 
Yang Berhormat Dato Seri Setia Awang 
Haji Muhammad Juanda bin Haji Abd. 
Rashid, PSNB., DPMB., PIKB.,                          
Menteri Pembangunan, Negara Brunei 
Darussalam. 
 
Yang Berhormat Datin Seri Setia Dr. 
Dayang Hajah Romaizah binti Haji Md. 
Salleh, PSNB., SPMB., PIKB., PKL., 
Menteri Pendidikan, Negara Brunei 
Darussalam. 
 
Yang Berhormat Pengiran Dato Seri Setia 
Shamhary bin Pengiran Dato Paduka Haji 
Mustapha, PSNB., Menteri Pengangkutan 
dan Infokomunikasi, Negara Brunei 
Darussalam. 
 
Yang Berhormat Dato Seri Setia Awang 
Haji Nazmi bin Haji Mohamad, PSNB., 
SMB., PIKB., Menteri Kebudayaan, Belia 
dan Sukan, Negara Brunei Darussalam.  
 
AHLI YANG DILANTIK ORANG-
ORANG YANG BERGELAR: 
 
Yang Berhormat Pehin Orang Kaya Laila 
Setia Dato Seri Setia Awang Haji Abd. 
Rahman bin Haji Ibrahim, PSNB., DPMB., 
PHBS., PIKB., PKL.  
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Dato Paduka Seri Setia Ustaz Haji Awang 
Badaruddin bin Pengarah Dato Paduka 
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Perdana Menteri dan Menteri Pertahanan 
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Jaafar, PSNB., DPMB., Menteri Kesihatan, 
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Metussin, PSNB., SPMB., PKL.,                  
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Salleh, PSNB., SPMB., PIKB., PKL., 
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Yang Berhormat Pengiran Dato Seri Setia 
Shamhary bin Pengiran Dato Paduka Haji 
Mustapha, PSNB., Menteri Pengangkutan 
dan Infokomunikasi, Negara Brunei 
Darussalam. 
 
Yang Berhormat Dato Seri Setia Awang 
Haji Nazmi bin Haji Mohamad, PSNB., 
SMB., PIKB., Menteri Kebudayaan, Belia 
dan Sukan, Negara Brunei Darussalam.  
 
AHLI YANG DILANTIK ORANG-
ORANG YANG BERGELAR: 
 
Yang Berhormat Pehin Orang Kaya Laila 
Setia Dato Seri Setia Awang Haji Abd. 
Rahman bin Haji Ibrahim, PSNB., DPMB., 
PHBS., PIKB., PKL.  
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Yang Berhormat Pehin Orang Kaya Johan 
Pahlawan Dato Seri Setia Awang Haji 
Adanan bin Begawan Pehin Siraja Khatib  
Dato Seri Setia Haji Mohd. Yusuf, PSNB., 
DPMB., PHBS., PJK., PIKB., PKL. 
 
Yang Berhormat Pehin Orang Kaya 
Indera Pahlawan Dato Seri Setia Haji 
Awang Suyoi bin Haji Osman, PSNB., 
DPMB., PJK., PIKB., PKL. 
 
AHLI YANG DILANTIK ORANG-
ORANG YANG TELAH MENCAPAI 
KECEMERLANGAN: 
 
Yang Berhormat Dayang Hajah Safiah 
binti Sheikh Haji Abd. Salam. 
 
Yang Berhormat Awang Lau How Teck. 
 
Yang Berhormat Dayang Chong Chin 
Yee. 
 
Yang Berhormat Dr. Awang Haji Mahali 
bin Haji Momin. 
 
Yang Berhormat Awang Haji Salleh 
Bostaman bin Haji Zainal Abidin. 
 
Yang Berhormat Dayang Hajah 
Rosmawatty binti Haji Abdul Mumin. 
 
Yang Berhormat Pengiran Haji Isa bin 
Pengiran Haji Aliuddin. 
 
AHLI YANG DILANTIK MEWAKILI 
DAERAH-DAERAH: 
 
Yang Berhormat Awang Amran bin Haji 
Maidin, Penghulu Mukim Lumapas -
Daerah Brunei dan Muara. 

Yang Berhormat Awang Lawi bin Haji 
Lamat, Ketua Kampung Subok - Daerah 
Brunei dan Muara. 
 
Yang Berhormat Awang Zainol bin Haji 
Mohamed, Ketua Kampung Putat -  
Daerah Brunei dan Muara. 
 
Yang Berhormat Awang Mohamad Ali bin 
Tanjong, Ketua Kampung Lumapas ‘B’ - 
Daerah Brunei dan Muara. 
 
Yang Berhormat Awang Haji Daud bin 
Jihan, Ketua Kampung Belimbing -
Daerah Brunei dan Muara. 
 
Yang Berhormat Awang Haji Md. Salleh 
bin Haji Othman, Penghulu Mukim Bukit 
Sawat - Daerah Belait. 
 
Yang Berhormat Awang Mohammad bin 
Abdullah @ Lim Swee Ann, Ketua 
Kampung Bukit Sawat - Daerah Belait. 
 
Yang Berhormat Awang Haji Mohamad 
Danial @ Tekpin bin Ya’akub, Penghulu 
Mukim Ukong - Daerah Tutong. 
 
Yang Berhormat Awang Abdul Aziz bin 
Haji Hamdan, Ketua Kampung Sengkarai 
- Daerah Tutong. 
 
Yang Berhormat Haji Awang Sulaiman 
bin Haji Nasir, PSB., PIKB., PKL., Ketua 
Kampung Labu Estet dan Piasau-Piasau  -
Daerah Temburong. 
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HADIR BERSAMA: 
 
Yang Dimuliakan Pehin Orang Kaya 
Pekerma Jaya Dato Paduka Awang             
Haji Judin Haji Asar, DPMB., SLJ., POAS., 
PHBS., PBLI., PJK., PKL., Jurutulis Majlis 
Mesyuarat Negara, Negara Brunei 
Darussalam. 
 
Yang Mulia Dayang Rose Aminah              
binti Haji Ismail, PSB., PIKB., Timbalan 
Jurutulis Majlis Mesyuarat Negara, 
Negara  Brunei Darussalam. 
 

(Mesyuarat mula bersidang  
pada pukul 9.30 pagi) 

 
Yang Dimuliakan Jurutulis: 

حْيم  الرَّ نِ  حْم  َٰ الرَّ  ِ اللّٰه بِسْمِ  Mesyuarat Pertama 
dari Musim Permesyuaratan Kesembilan 
Belas Majlis Mesyuarat Negara bersidang 
pada hari ini iaitu hari yang kesembilan, 
Selasa, 21hb. Syaaban 1444H 
bersamaan dengan 14hb. Mac 2023M 
didahului dengan Doa Selamat.   

DOA SELAMAT 
Doa selamat dibacakan oleh Yang 
Dimuliakan Begawan Pehin Khatib Dato 
Paduka Awang Haji Emran bin Haji 
Kunchang. (Imam Masjid Omar ‘Ali 
Saifuddien). 
 
Yang Berhormat Yang Di-Pertua:         
 اِلله وَبَرَكَاتُهُ  

ُ
لَامُ عَلَيْكُمْ وَرَحْمَة حْيم السَّ نِ الرَّ حْمَ َٰ ِ الرَّ بِسْمِ اللّٰه

 
 ِ لِلَّٰ حَمْدُ 

ْ
                 kita bersyukur ke hadrat  ال

 َٰ
َ

ال ع  ت  و  هُ  ان  ِ  سُبْح  للّٰه
َ
 kerana dengan limpah أ

rahmat dan keizinan-Nya jua kita dapat 
berkumpul lagi bersama-sama pada pagi 

ini bersidang bagi hari yang kesembilan 
dalam Mesyuarat Pertama dari Musim 
Permesyuaratan Kesembilan Belas Majlis 
Mesyuarat Negara.  
 
Selawat serta salam ke atas Junjungan 
Besar kita   َوَسَلَم عَلَيْهِ   ُ اللّٰه د  صَلََّ  مُحَمَّ ي   kaum نَب ِ
kerabat, para sahabat serta pengikut-
pengikut Baginda yang taat lagi setia 
hingga ke akhir zaman. 
 
Ahli-Ahli Yang Berhormat. Persidangan 
Majlis Mesyuarat Negara masih lagi 
membahaskan Rang Undang-Undang 
(2023) Perbekalan, 2023/2024. Bagi 
membolehkan kita menyelesaikan dan 
seterusnya meneliti dan membahaskan 
tajuk-tajuk selanjutnya yang terdapat 
dalam Rang Undang-Undang ini, saya 
ingin menangguhkan Persidangan Majlis 
Mesyuarat Negara ini dan kita bersidang 
semula di peringkat Jawatankuasa. 

(Majlis Mesyuarat ditangguhkan) 

(Mesyuarat bersidang sebagai 
Jawatankuasa) 

 
Yang Berhormat Pengerusi:              
حْيم  الرَّ نِ  حْمَ َٰ الرَّ  ِ اللّٰه  Ahli-Ahli Yang بِسْمِ 
Berhormat. Majlis sekarang bersidang             
di Peringkat Jawatankuasa sepenuhnya 
dan kita menimbangkan Rang Undang 
Undang (2023) Perbekalan, 2023/2024 
satu per satu.  
 
Sebagaimana yang dimaklumi bahawa 
Rang Undang-Undang ini telah pun 
dicadangkan oleh Yang Berhormat 
Menteri di Jabatan Perdana Menteri dan 
Menteri Kewangan dan Ekomoni II.  
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Yang Berhormat Pehin Orang Kaya Johan 
Pahlawan Dato Seri Setia Awang Haji 
Adanan bin Begawan Pehin Siraja Khatib  
Dato Seri Setia Haji Mohd. Yusuf, PSNB., 
DPMB., PHBS., PJK., PIKB., PKL. 
 
Yang Berhormat Pehin Orang Kaya 
Indera Pahlawan Dato Seri Setia Haji 
Awang Suyoi bin Haji Osman, PSNB., 
DPMB., PJK., PIKB., PKL. 
 
AHLI YANG DILANTIK ORANG-
ORANG YANG TELAH MENCAPAI 
KECEMERLANGAN: 
 
Yang Berhormat Dayang Hajah Safiah 
binti Sheikh Haji Abd. Salam. 
 
Yang Berhormat Awang Lau How Teck. 
 
Yang Berhormat Dayang Chong Chin 
Yee. 
 
Yang Berhormat Dr. Awang Haji Mahali 
bin Haji Momin. 
 
Yang Berhormat Awang Haji Salleh 
Bostaman bin Haji Zainal Abidin. 
 
Yang Berhormat Dayang Hajah 
Rosmawatty binti Haji Abdul Mumin. 
 
Yang Berhormat Pengiran Haji Isa bin 
Pengiran Haji Aliuddin. 
 
AHLI YANG DILANTIK MEWAKILI 
DAERAH-DAERAH: 
 
Yang Berhormat Awang Amran bin Haji 
Maidin, Penghulu Mukim Lumapas -
Daerah Brunei dan Muara. 

Yang Berhormat Awang Lawi bin Haji 
Lamat, Ketua Kampung Subok - Daerah 
Brunei dan Muara. 
 
Yang Berhormat Awang Zainol bin Haji 
Mohamed, Ketua Kampung Putat -  
Daerah Brunei dan Muara. 
 
Yang Berhormat Awang Mohamad Ali bin 
Tanjong, Ketua Kampung Lumapas ‘B’ - 
Daerah Brunei dan Muara. 
 
Yang Berhormat Awang Haji Daud bin 
Jihan, Ketua Kampung Belimbing -
Daerah Brunei dan Muara. 
 
Yang Berhormat Awang Haji Md. Salleh 
bin Haji Othman, Penghulu Mukim Bukit 
Sawat - Daerah Belait. 
 
Yang Berhormat Awang Mohammad bin 
Abdullah @ Lim Swee Ann, Ketua 
Kampung Bukit Sawat - Daerah Belait. 
 
Yang Berhormat Awang Haji Mohamad 
Danial @ Tekpin bin Ya’akub, Penghulu 
Mukim Ukong - Daerah Tutong. 
 
Yang Berhormat Awang Abdul Aziz bin 
Haji Hamdan, Ketua Kampung Sengkarai 
- Daerah Tutong. 
 
Yang Berhormat Haji Awang Sulaiman 
bin Haji Nasir, PSB., PIKB., PKL., Ketua 
Kampung Labu Estet dan Piasau-Piasau  -
Daerah Temburong. 
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HADIR BERSAMA: 
 
Yang Dimuliakan Pehin Orang Kaya 
Pekerma Jaya Dato Paduka Awang             
Haji Judin Haji Asar, DPMB., SLJ., POAS., 
PHBS., PBLI., PJK., PKL., Jurutulis Majlis 
Mesyuarat Negara, Negara Brunei 
Darussalam. 
 
Yang Mulia Dayang Rose Aminah              
binti Haji Ismail, PSB., PIKB., Timbalan 
Jurutulis Majlis Mesyuarat Negara, 
Negara  Brunei Darussalam. 
 

(Mesyuarat mula bersidang  
pada pukul 9.30 pagi) 

 
Yang Dimuliakan Jurutulis: 

حْيم  الرَّ نِ  حْم  َٰ الرَّ  ِ اللّٰه بِسْمِ  Mesyuarat Pertama 
dari Musim Permesyuaratan Kesembilan 
Belas Majlis Mesyuarat Negara bersidang 
pada hari ini iaitu hari yang kesembilan, 
Selasa, 21hb. Syaaban 1444H 
bersamaan dengan 14hb. Mac 2023M 
didahului dengan Doa Selamat.   

DOA SELAMAT 
Doa selamat dibacakan oleh Yang 
Dimuliakan Begawan Pehin Khatib Dato 
Paduka Awang Haji Emran bin Haji 
Kunchang. (Imam Masjid Omar ‘Ali 
Saifuddien). 
 
Yang Berhormat Yang Di-Pertua:         
 اِلله وَبَرَكَاتُهُ  

ُ
لَامُ عَلَيْكُمْ وَرَحْمَة حْيم السَّ نِ الرَّ حْمَ َٰ ِ الرَّ بِسْمِ اللّٰه

 
 ِ لِلَّٰ حَمْدُ 

ْ
                 kita bersyukur ke hadrat  ال

 َٰ
َ

ال ع  ت  و  هُ  ان  ِ  سُبْح  للّٰه
َ
 kerana dengan limpah أ

rahmat dan keizinan-Nya jua kita dapat 
berkumpul lagi bersama-sama pada pagi 

ini bersidang bagi hari yang kesembilan 
dalam Mesyuarat Pertama dari Musim 
Permesyuaratan Kesembilan Belas Majlis 
Mesyuarat Negara.  
 
Selawat serta salam ke atas Junjungan 
Besar kita   َوَسَلَم عَلَيْهِ   ُ اللّٰه د  صَلََّ  مُحَمَّ ي   kaum نَب ِ
kerabat, para sahabat serta pengikut-
pengikut Baginda yang taat lagi setia 
hingga ke akhir zaman. 
 
Ahli-Ahli Yang Berhormat. Persidangan 
Majlis Mesyuarat Negara masih lagi 
membahaskan Rang Undang-Undang 
(2023) Perbekalan, 2023/2024. Bagi 
membolehkan kita menyelesaikan dan 
seterusnya meneliti dan membahaskan 
tajuk-tajuk selanjutnya yang terdapat 
dalam Rang Undang-Undang ini, saya 
ingin menangguhkan Persidangan Majlis 
Mesyuarat Negara ini dan kita bersidang 
semula di peringkat Jawatankuasa. 

(Majlis Mesyuarat ditangguhkan) 

(Mesyuarat bersidang sebagai 
Jawatankuasa) 

 
Yang Berhormat Pengerusi:              
حْيم  الرَّ نِ  حْمَ َٰ الرَّ  ِ اللّٰه  Ahli-Ahli Yang بِسْمِ 
Berhormat. Majlis sekarang bersidang             
di Peringkat Jawatankuasa sepenuhnya 
dan kita menimbangkan Rang Undang 
Undang (2023) Perbekalan, 2023/2024 
satu per satu.  
 
Sebagaimana yang dimaklumi bahawa 
Rang Undang-Undang ini telah pun 
dicadangkan oleh Yang Berhormat 
Menteri di Jabatan Perdana Menteri dan 
Menteri Kewangan dan Ekomoni II.  
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Sebelum mesyuarat ini disambung 
semula untuk membahaskan tajuk-tajuk 
Kementerian Pendidikan yang belum 
selesai kita teliti pada sebelah petang 
semalam yang ditangguhkan dan masih 
terdapat lagi beberapa orang Ahli Yang 
Berhormat suka untuk ikut serta 
membahaskan tajuk ini. Beberapa orang 
Ahli Yang Berhormat Menteri yang ingin 
mengemukakan kenyataan terhadap 
beberapa soalan yang dikemukakan oleh 
Ahli-Ahli Yang Berhormat yang belum 
sempat dijawab.  
 
Maka dengan itu saya mempersilakan 
Yang Berhormat Dato Seri Setia Dr. 
Awang Haji Mohammad Isham bin Haji 
Jaafar, Menteri Kesihatan Negara Brunei 
Darussalam. Silakan Yang Berhormat. 
 
Yang Berhormat Menteri Kesihatan: 
Terima Kasih Yang Berhormat Pengerusi. 
 اِلله وَبَرَكَاتُهُ 

ُ
لَامُ عَلَيْكُمْ وَرَحْمَة حْيم السَّ نِ الرَّ حْمَ َٰ ِ الرَّ   بِسْمِ اللّٰه

 
Kaola ingin menambah sahaja mengenai 
isu bully yang telah diutarakan oleh Yang 
Berhormat Awang Haji Salleh Bostaman 
bin Haji Zainal Abidin pada kelmarin. 
Seperti yang semua maklum isu bully 
berkaitan rapat dengan mental health.  
 
Dari segi perspektif Kementerian 
Kesihatan beberapa langkah utama telah 
dikenal pasti untuk meningkatkan 
pengetahuan pelajar-pelajar sekolah 
mengenai isu buli dan seterusnya 
mencegah daripada berlaku di sekolah-
sekolah.  
 
Antaranya ialah keperluan untuk 
mempelbagaikan kaedah penyampaian 

tentang isu buli kepada pelajar-pelajar 
mahupun guru di sekolah-sekolah serta 
masyarakat.  
 
Penyelarasan pengetahuan mengenai isu 
buli dengan pendidikan awal pelajar, 
topik ‘Bebas Buli’ adalah untuk 
diterapkan ke dalam Kurikulum 
Pendidikan Kebangsaan seawal Tahun 4. 
Program Bebas Buli ‘diungkayahkan’ 
melalui program school outreach dan 
community outreach di seluruh negara. 
 
Program school outreach yang berjalan 
sejak tahun 2018, melalui Pusat Promosi 
Kesihatan, khususnya Unit Strategi 
Kesihatan Mental telah berjaya 
menjalankan Bengkel Program Brunei 
‘Bebas Buli’ di hampir 50 buah sekolah 
rendah dan menengah di seluruh negara.  
 
Sebelum tercetusnya gelombang 
Pandemik COVID-19, Unit Strategik 
Kesihatan Mental, Pusat Promosi 
Kesihatan juga telah banyak 
bekerjasama dengan guru-guru 
kaunselor di sekolah kerajaan mahupun 
swasta, sama ada di peringkat sekolah 
rendah mahupun menengah dalam 
‘mengungkayahkan’ Sambutan Hari 
Brunei ‘Bebas Buli’ di sekolah-sekolah. 
 
Walau bagaimanapun, hanya 2 sesi 
bengkel berjaya dijalankan bagi kluster 1 
hingga 3 sebelum negara berdepanan 
dengan gelombang COVID-19 yang 
kedua pada awal bulan Ogos 2022.  
 
Selain itu, taklimat-taklimat dan 
ceramah-ceramah berkaitan ‘Program 
Bebas Buli’ juga telah diadakan secara 
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ad-hoc dan atas undangan di sekolah 
rendah dan menengah, sekolah agama 
serta institusi-institusi pengajian tinggi           
di keempat-empat daerah.  
 
Selain itu, kerjasama yang erat dengan 
Kementerian Pendidikan juga 
memastikan referral untuk penuntut-
penuntut tersebut dipermudahkan. 
Bukan macam sebelumnya banyak 
bertiti-titi.  
 
Selain itu, juga dengan adanya Talian 
Harapan dan juga Talian Anak ‘121’, 
sedikit sebanyak akan dapat membantu 
menangani kanak-kanak yang 
mengalami masalah buli ataupun 
masalah mental. 
 
Walau bagaimanapun, apa yang 
mustahak yang perlu ditekankan oleh 
Kementerian Kesihatan ialah untuk tidak 
menstigma or disstigmatizations of such 
people. Ini memerlukan whole of 
government approach dan whole of 
nation approach untuk memastikan 
mereka yang memerlukan ini tidak 
distigma. Sekian, terima Kasih. 
 
Yang Berhormat Pengerusi: Terima 
Kasih Yang Berhormat Menteri 
Kesihatan. Sekarang saya 
mempersilakan Yang Berhormat Menteri 
Pendidikan untuk memberikan 
keterangan-keterangan lanjut. 
 
Yang Berhormat Menteri 
Pendidikan: Terima Kasih Yang 
Berhormat Pengerusi, 
 اِلله وَبَرَكَاتُهُ  

ُ
لَامُ عَلَيْكُمْ وَرَحْمَة حْيم السَّ نِ الرَّ حْمَ َٰ ِ الرَّ  بِسْمِ اللّٰه

dan salam sejahtera, Yang Berhormat 
Pengerusi, Ahli-Ahli Yang Berhormat.  
 
Terima Kasih atas peluang yang 
diberikan bagi kaola untuk menambah 
jawapan kepada beberapa perkara yang 
ditimbulkan oleh Ahli-Ahli Yang 
Berhormat kelmarin, hari Isnin                 
20hb. Syaaban 1444H bersamaan 
dengan 13hb. Mac 2023.: 
 
1. Saranan daripada Yang Berhormat 

Pehin Orang Kaya Laila Setia Dato 
Seri Setia Awang Haji Abd. Rahman 
bin Haji Ibrahim, supaya Skim Khas 
tenaga pengajar bagi Pelajar 
Berkeperluan Khas ini akan digubal 
sekiranya belum ada, supaya ia 
setimpal dengan kepakaran dan 
tanggungjawab yang dipikul oleh 
tenaga-tenaga pengajar yang 
memerlukan special skill, kesabaran 
dan komitmen yang tinggi dalam 
mendidik Penuntut-Penuntut 
Bekeperluan Khas. 

Sukacita kaola ingin menyatakan 
bahawa dalam menyedari akan 
meningkatnya keramaian Pelajar 
Bekeperluan Khas di negara ini, 
Kementerian Pendidikan setentunya 
akan memerlukan lebih ramai lagi 
tenaga Pengajar Berkeperluan Khas 
dan juga pembantu-pembantu guru 
bagi memberikan khidmat serta 
kepakaran khusus kepada Pelajar-
Pelajar Berkeperluan Khas ini. 
Sehubungan itu, Kementerian 
Pendidikan mengalu-alukan 
cadangan Yang Berhormat tersebut 
dan semoga perkara ini akan 
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Sebelum mesyuarat ini disambung 
semula untuk membahaskan tajuk-tajuk 
Kementerian Pendidikan yang belum 
selesai kita teliti pada sebelah petang 
semalam yang ditangguhkan dan masih 
terdapat lagi beberapa orang Ahli Yang 
Berhormat suka untuk ikut serta 
membahaskan tajuk ini. Beberapa orang 
Ahli Yang Berhormat Menteri yang ingin 
mengemukakan kenyataan terhadap 
beberapa soalan yang dikemukakan oleh 
Ahli-Ahli Yang Berhormat yang belum 
sempat dijawab.  
 
Maka dengan itu saya mempersilakan 
Yang Berhormat Dato Seri Setia Dr. 
Awang Haji Mohammad Isham bin Haji 
Jaafar, Menteri Kesihatan Negara Brunei 
Darussalam. Silakan Yang Berhormat. 
 
Yang Berhormat Menteri Kesihatan: 
Terima Kasih Yang Berhormat Pengerusi. 
 اِلله وَبَرَكَاتُهُ 

ُ
لَامُ عَلَيْكُمْ وَرَحْمَة حْيم السَّ نِ الرَّ حْمَ َٰ ِ الرَّ   بِسْمِ اللّٰه

 
Kaola ingin menambah sahaja mengenai 
isu bully yang telah diutarakan oleh Yang 
Berhormat Awang Haji Salleh Bostaman 
bin Haji Zainal Abidin pada kelmarin. 
Seperti yang semua maklum isu bully 
berkaitan rapat dengan mental health.  
 
Dari segi perspektif Kementerian 
Kesihatan beberapa langkah utama telah 
dikenal pasti untuk meningkatkan 
pengetahuan pelajar-pelajar sekolah 
mengenai isu buli dan seterusnya 
mencegah daripada berlaku di sekolah-
sekolah.  
 
Antaranya ialah keperluan untuk 
mempelbagaikan kaedah penyampaian 

tentang isu buli kepada pelajar-pelajar 
mahupun guru di sekolah-sekolah serta 
masyarakat.  
 
Penyelarasan pengetahuan mengenai isu 
buli dengan pendidikan awal pelajar, 
topik ‘Bebas Buli’ adalah untuk 
diterapkan ke dalam Kurikulum 
Pendidikan Kebangsaan seawal Tahun 4. 
Program Bebas Buli ‘diungkayahkan’ 
melalui program school outreach dan 
community outreach di seluruh negara. 
 
Program school outreach yang berjalan 
sejak tahun 2018, melalui Pusat Promosi 
Kesihatan, khususnya Unit Strategi 
Kesihatan Mental telah berjaya 
menjalankan Bengkel Program Brunei 
‘Bebas Buli’ di hampir 50 buah sekolah 
rendah dan menengah di seluruh negara.  
 
Sebelum tercetusnya gelombang 
Pandemik COVID-19, Unit Strategik 
Kesihatan Mental, Pusat Promosi 
Kesihatan juga telah banyak 
bekerjasama dengan guru-guru 
kaunselor di sekolah kerajaan mahupun 
swasta, sama ada di peringkat sekolah 
rendah mahupun menengah dalam 
‘mengungkayahkan’ Sambutan Hari 
Brunei ‘Bebas Buli’ di sekolah-sekolah. 
 
Walau bagaimanapun, hanya 2 sesi 
bengkel berjaya dijalankan bagi kluster 1 
hingga 3 sebelum negara berdepanan 
dengan gelombang COVID-19 yang 
kedua pada awal bulan Ogos 2022.  
 
Selain itu, taklimat-taklimat dan 
ceramah-ceramah berkaitan ‘Program 
Bebas Buli’ juga telah diadakan secara 
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ad-hoc dan atas undangan di sekolah 
rendah dan menengah, sekolah agama 
serta institusi-institusi pengajian tinggi           
di keempat-empat daerah.  
 
Selain itu, kerjasama yang erat dengan 
Kementerian Pendidikan juga 
memastikan referral untuk penuntut-
penuntut tersebut dipermudahkan. 
Bukan macam sebelumnya banyak 
bertiti-titi.  
 
Selain itu, juga dengan adanya Talian 
Harapan dan juga Talian Anak ‘121’, 
sedikit sebanyak akan dapat membantu 
menangani kanak-kanak yang 
mengalami masalah buli ataupun 
masalah mental. 
 
Walau bagaimanapun, apa yang 
mustahak yang perlu ditekankan oleh 
Kementerian Kesihatan ialah untuk tidak 
menstigma or disstigmatizations of such 
people. Ini memerlukan whole of 
government approach dan whole of 
nation approach untuk memastikan 
mereka yang memerlukan ini tidak 
distigma. Sekian, terima Kasih. 
 
Yang Berhormat Pengerusi: Terima 
Kasih Yang Berhormat Menteri 
Kesihatan. Sekarang saya 
mempersilakan Yang Berhormat Menteri 
Pendidikan untuk memberikan 
keterangan-keterangan lanjut. 
 
Yang Berhormat Menteri 
Pendidikan: Terima Kasih Yang 
Berhormat Pengerusi, 
 اِلله وَبَرَكَاتُهُ  

ُ
لَامُ عَلَيْكُمْ وَرَحْمَة حْيم السَّ نِ الرَّ حْمَ َٰ ِ الرَّ  بِسْمِ اللّٰه

dan salam sejahtera, Yang Berhormat 
Pengerusi, Ahli-Ahli Yang Berhormat.  
 
Terima Kasih atas peluang yang 
diberikan bagi kaola untuk menambah 
jawapan kepada beberapa perkara yang 
ditimbulkan oleh Ahli-Ahli Yang 
Berhormat kelmarin, hari Isnin                 
20hb. Syaaban 1444H bersamaan 
dengan 13hb. Mac 2023.: 
 
1. Saranan daripada Yang Berhormat 

Pehin Orang Kaya Laila Setia Dato 
Seri Setia Awang Haji Abd. Rahman 
bin Haji Ibrahim, supaya Skim Khas 
tenaga pengajar bagi Pelajar 
Berkeperluan Khas ini akan digubal 
sekiranya belum ada, supaya ia 
setimpal dengan kepakaran dan 
tanggungjawab yang dipikul oleh 
tenaga-tenaga pengajar yang 
memerlukan special skill, kesabaran 
dan komitmen yang tinggi dalam 
mendidik Penuntut-Penuntut 
Bekeperluan Khas. 

Sukacita kaola ingin menyatakan 
bahawa dalam menyedari akan 
meningkatnya keramaian Pelajar 
Bekeperluan Khas di negara ini, 
Kementerian Pendidikan setentunya 
akan memerlukan lebih ramai lagi 
tenaga Pengajar Berkeperluan Khas 
dan juga pembantu-pembantu guru 
bagi memberikan khidmat serta 
kepakaran khusus kepada Pelajar-
Pelajar Berkeperluan Khas ini. 
Sehubungan itu, Kementerian 
Pendidikan mengalu-alukan 
cadangan Yang Berhormat tersebut 
dan semoga perkara ini akan 
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mendapat sokongan rakan Yang 
Berhormat Menteri di Jabatan 
Perdana Menteri dan Menteri 
Kewangan dan Ekonomi II.; 

2. Soalan-soalan daripada yang 
Berhormat Dr. Awang Haji Mahali bin 
Haji Momin dan Yang Berhormat 
Dayang Hajah Rosmawatty binti Haji 
Abdul Mumin, mengenai 
pembangunan Sekolah Teknikal dan 
Vokasional di Daerah Tutong dan 
Daerah Temburong.  

 
Terima kasih atas keperihatinan dan 
cadangan Yang Berhormat untuk 
menambah prasarana Pendidikan 
Teknik di Negara Brunei Darussalam. 
Diakui permohonan bagi kemasukan 
ke IBTE dan Politeknik Brunei 
semakin meningkat setiap tahun.  

Sehubungan itu, pihak kementerian 
bersedia meneroka cara-cara lain 
untuk mengembangkan pendidikan 
TVET dan pada masa yang sama 
mengalu-alukan penglibatan industri 
termasuk melalui kaedah public 
private partnership untuk menambah 
kapisiti fizikal Pendidikan TVET. Ini 
akan turut menangani isu pelajar-
pelajar lepasan BGCE ‘O’ Level yang 
tercicir yang telah disuarakan oleh 
sebilangan Ahli Yang Berhormat.  

Untuk makluman bersama, terdapat 
beberapa faktor yang perlu 
dipertimbangkan oleh pihak 
Kementerian Pendidikan dalam 
menempatkan sekolah-sekolah                  
di lokasi yang strategik. Sebagai 

contoh bagi sekolah-sekolah rendah 
dan menengah, lazimnya 
ditempatkan di kawasan-kawasan 
perumahan yang mempunyai ramai 
penduduk. 

Walau bagaimanapun, bagi institusi-
institusi Pendidikan Teknikal dan 
Vokasional ia ditempatkan di lokasi-
lokasi yang berhampiran dengan 
industri-industri seperti Sekolah 
Agroteknologi, Institut Pendidikan 
Teknologi Brunei. IBTE yang 
ditempatkan di Kawasan Wasan, 
Limau Manis yang kawasan tersebut 
bersesuian dengan kawasan 
pertanian.  

IBTE Kampus Jefri Bolkiah yang 
menjalankan program-program 
dalam bidang minyak dan gas 
ditempatkan di Daerah Belait yang ia 
berdekatan dengan Industri Minyak 
dan Gas. Kita semua maklum bahawa 
pelaburan dalam Pendidikan Teknikal 
dan Vokasional sangat tinggi dan atas 
sebab tersebut mustahak bagi 
Kementerian Pendidikan untuk 
memastikan kaedah economic of 
skills digunakan sepenuhnya pada 
tahap optimal.  

Pada masa ini Institut Pendidikan 
Teknikal Brunei IBTE Kampus Jefri 
Bolkiah ada sebanyak 7 buah kampus 
yang menjadi centre of excellence 
bagi bidang-bidang program yang 
khusus ataupun niche areas. 
Kampus-kampus ini juga dapat 
menempatkan pelajar-pelajar dari 
luar daerah, kemudahan-kemudahan 
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seperti asrama, elaun pelajaran dan 
elaun perjalanan juga disediakan 
bagi pelajar-pelajar luar bandar.; 

 
3. Soalan daripada Yang Berhormat 

Awang Haji Salleh Bostaman bin Haji 
Zainal Abidin mengenai KPI 
universiti, apakah kementerian 
Pendidikan juga bertanggungjawab 
dengan pemantauan dan kualiti 
assurance Institusi Pendidikan Tinggi 
Swasta dan cadangan prestasi 
institusi Pendidikan swasta dapat 
dilaporkan bersama menggunakan 
Petunjuk Prestasi Utama institusi 
kerajaan? 

Bagi menjawabnya, Institusi 
Pendidikan Tinggi Swasta (IPTS)            
di bawah kawalan Kementerian 
Pendidikan yang pemantauan 
jaminan kualiti secara berterusan 
dilakukan oleh Majlis Kebangsaan 
Pengiktirafan Kelulusan (MKPK) 
Negara Brunei Darussalam.  

 
Untuk makluman Yang Berhormat 
sebagaimana juga yang disampaikan 
kelmarin KPI kebangsaan 1.6 
petunjuk prestasi pengeluaran dari 
institusi pengajian tinggi iaitu kadar 
pengijazahan yang prestasi dari IPTS 
adalah juga diambil kira. Bagi MKPI 
1.6 tersebut IPTS menyeluruh 
menghasilkan kadar pengijazahan 
sejumlah 89.3% bagi tahun keluaran 
2021. 
 
Ke arah memastikan kualiti sektor 
pengajian tinggi, salah satu inisiatif 
Kementerian Pendidikan melalui 

Jabatan Pengajian Tinggi dalam 
mengukuhkan dan meningkatkan lagi 
kualiti sektor pengajian tinggi sama 
ada institusi awam ataupun swasta 
pembentukan sebuah rangka kerja 
yang dipanggil Brunei Darussalam 
Higher Education Quality Assurance 
Framework ataupun HEQAF. HEQAF 
diharap menjadi satu instrument 
dalam mengurangkan jurang kualiti 
antara IPT awam dan swasta.  

 
Tujuan utama HEQAF adalah bagi 
memastikan kualiti institusi pengajian 
tinggi di negara ini setara dan diiktiraf 
di peringkat serantau melalui 
penggunaan ASEAN Quality 
Assurance Framework ataupun 
AQAF. Kesetaraan ini akan 
memberikan kesan positif kepada 
graduan keluaran negara kita dari 
segi memberikan mobility sama ada 
dalam pengajian tinggi mahupun 
setelah keluar dari institusi.  
 
Maka mereka ini akan mampu untuk 
menembusi pasaran pekerjaan              
di peringkat antarabangsa. HEQAF 
yang diadaptasi dari AQAF juga 
diiktiraf oleh rakan-rakan Eropah. Ini 
memberikan peluang meluas bagi 
mobility pelajar dan graduan kita              
di rantau Eropah juga.; 

 
4. Ada terdapat 3 soalan-soalan 

daripada Yang Berhormat Pehin 
Orang Kaya Indera Pahlawan Dato 
Seri Setia Haji Awang Suyoi bin Haji 
Osman iaitu: 
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mendapat sokongan rakan Yang 
Berhormat Menteri di Jabatan 
Perdana Menteri dan Menteri 
Kewangan dan Ekonomi II.; 

2. Soalan-soalan daripada yang 
Berhormat Dr. Awang Haji Mahali bin 
Haji Momin dan Yang Berhormat 
Dayang Hajah Rosmawatty binti Haji 
Abdul Mumin, mengenai 
pembangunan Sekolah Teknikal dan 
Vokasional di Daerah Tutong dan 
Daerah Temburong.  

 
Terima kasih atas keperihatinan dan 
cadangan Yang Berhormat untuk 
menambah prasarana Pendidikan 
Teknik di Negara Brunei Darussalam. 
Diakui permohonan bagi kemasukan 
ke IBTE dan Politeknik Brunei 
semakin meningkat setiap tahun.  

Sehubungan itu, pihak kementerian 
bersedia meneroka cara-cara lain 
untuk mengembangkan pendidikan 
TVET dan pada masa yang sama 
mengalu-alukan penglibatan industri 
termasuk melalui kaedah public 
private partnership untuk menambah 
kapisiti fizikal Pendidikan TVET. Ini 
akan turut menangani isu pelajar-
pelajar lepasan BGCE ‘O’ Level yang 
tercicir yang telah disuarakan oleh 
sebilangan Ahli Yang Berhormat.  

Untuk makluman bersama, terdapat 
beberapa faktor yang perlu 
dipertimbangkan oleh pihak 
Kementerian Pendidikan dalam 
menempatkan sekolah-sekolah                  
di lokasi yang strategik. Sebagai 

contoh bagi sekolah-sekolah rendah 
dan menengah, lazimnya 
ditempatkan di kawasan-kawasan 
perumahan yang mempunyai ramai 
penduduk. 

Walau bagaimanapun, bagi institusi-
institusi Pendidikan Teknikal dan 
Vokasional ia ditempatkan di lokasi-
lokasi yang berhampiran dengan 
industri-industri seperti Sekolah 
Agroteknologi, Institut Pendidikan 
Teknologi Brunei. IBTE yang 
ditempatkan di Kawasan Wasan, 
Limau Manis yang kawasan tersebut 
bersesuian dengan kawasan 
pertanian.  

IBTE Kampus Jefri Bolkiah yang 
menjalankan program-program 
dalam bidang minyak dan gas 
ditempatkan di Daerah Belait yang ia 
berdekatan dengan Industri Minyak 
dan Gas. Kita semua maklum bahawa 
pelaburan dalam Pendidikan Teknikal 
dan Vokasional sangat tinggi dan atas 
sebab tersebut mustahak bagi 
Kementerian Pendidikan untuk 
memastikan kaedah economic of 
skills digunakan sepenuhnya pada 
tahap optimal.  

Pada masa ini Institut Pendidikan 
Teknikal Brunei IBTE Kampus Jefri 
Bolkiah ada sebanyak 7 buah kampus 
yang menjadi centre of excellence 
bagi bidang-bidang program yang 
khusus ataupun niche areas. 
Kampus-kampus ini juga dapat 
menempatkan pelajar-pelajar dari 
luar daerah, kemudahan-kemudahan 
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seperti asrama, elaun pelajaran dan 
elaun perjalanan juga disediakan 
bagi pelajar-pelajar luar bandar.; 

 
3. Soalan daripada Yang Berhormat 

Awang Haji Salleh Bostaman bin Haji 
Zainal Abidin mengenai KPI 
universiti, apakah kementerian 
Pendidikan juga bertanggungjawab 
dengan pemantauan dan kualiti 
assurance Institusi Pendidikan Tinggi 
Swasta dan cadangan prestasi 
institusi Pendidikan swasta dapat 
dilaporkan bersama menggunakan 
Petunjuk Prestasi Utama institusi 
kerajaan? 

Bagi menjawabnya, Institusi 
Pendidikan Tinggi Swasta (IPTS)            
di bawah kawalan Kementerian 
Pendidikan yang pemantauan 
jaminan kualiti secara berterusan 
dilakukan oleh Majlis Kebangsaan 
Pengiktirafan Kelulusan (MKPK) 
Negara Brunei Darussalam.  

 
Untuk makluman Yang Berhormat 
sebagaimana juga yang disampaikan 
kelmarin KPI kebangsaan 1.6 
petunjuk prestasi pengeluaran dari 
institusi pengajian tinggi iaitu kadar 
pengijazahan yang prestasi dari IPTS 
adalah juga diambil kira. Bagi MKPI 
1.6 tersebut IPTS menyeluruh 
menghasilkan kadar pengijazahan 
sejumlah 89.3% bagi tahun keluaran 
2021. 
 
Ke arah memastikan kualiti sektor 
pengajian tinggi, salah satu inisiatif 
Kementerian Pendidikan melalui 

Jabatan Pengajian Tinggi dalam 
mengukuhkan dan meningkatkan lagi 
kualiti sektor pengajian tinggi sama 
ada institusi awam ataupun swasta 
pembentukan sebuah rangka kerja 
yang dipanggil Brunei Darussalam 
Higher Education Quality Assurance 
Framework ataupun HEQAF. HEQAF 
diharap menjadi satu instrument 
dalam mengurangkan jurang kualiti 
antara IPT awam dan swasta.  

 
Tujuan utama HEQAF adalah bagi 
memastikan kualiti institusi pengajian 
tinggi di negara ini setara dan diiktiraf 
di peringkat serantau melalui 
penggunaan ASEAN Quality 
Assurance Framework ataupun 
AQAF. Kesetaraan ini akan 
memberikan kesan positif kepada 
graduan keluaran negara kita dari 
segi memberikan mobility sama ada 
dalam pengajian tinggi mahupun 
setelah keluar dari institusi.  
 
Maka mereka ini akan mampu untuk 
menembusi pasaran pekerjaan              
di peringkat antarabangsa. HEQAF 
yang diadaptasi dari AQAF juga 
diiktiraf oleh rakan-rakan Eropah. Ini 
memberikan peluang meluas bagi 
mobility pelajar dan graduan kita              
di rantau Eropah juga.; 

 
4. Ada terdapat 3 soalan-soalan 

daripada Yang Berhormat Pehin 
Orang Kaya Indera Pahlawan Dato 
Seri Setia Haji Awang Suyoi bin Haji 
Osman iaitu: 
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i. Mengenai sejauh manakah latihan 
atau pengetahuan yang baharu             
yang diperolehi oleh guru-guru 
diaplikasikan untuk membawa 
perubahan positif kepada 
pembelajaran di kelas dan bagaimana 
ia dipantau?  

حَمْدُ  
ْ
ل
َ
لِلّٰه أ  sukacita kaola mengongsikan 

bahawa program MTeach terus 
menitikberatkan evidence best 
practices dan professional practice 
and seminars melalui penempatan 
yang lebih lama dalam sekolah dan 
penyeliaan daripada school mentors 
dan tenaga akademik dari Sultan 
Hassanal Bolkiah Institute of 
Education (SHBIE). Diharap melalui 
proses ini mereka akan dapat 
mengaplikasikan apa juga yang 
mereka perolehi daripada kursus 
masing-masing.; 

 
ii. Mengenai peranan Sultan Hassanal 

Bolkiah Institute of Education (SHBIE) 
dalam melahirkan guru-guru yang 
berkemahiran sejauh manakah 
program yang ditawarkan di SHBIE 
menepati keperluan Pendidikan            
di negara ini di pelbagai peringkat? 
 
Program MTeach di SHBIE pada masa 
ini sedang dalam proses semak 
semula ataupun review bersama 
dengan konsultan dari NIE Singapore 
and Graduate School of Education 
bagi memastikan pengetahuan dan 
proses latihan yang dilaksanakan 
setara dengan institusi pendidikan 
antarabangsa yang terbaik. Diharap 

amalan terbaik mereka akan dapat 
dilaksanakan oleh SHBIE.; 
 

iii. Mengenai peratus yang mendapat 5 
BGCE ‘O’ Level ini tidak jauh berbeza 
dari tahun-tahun sebelumnya.               
Di manakah perubahan yang akan kita 
buat dalam perkara ini? Usaha masih 
dipertingkatkan oleh Kementerian 
Pendidikan untuk memperbaiki lagi 
pencapaian pelajar dalam peringkat 
menengah agar pembelajaran mereka 
tidak terhenti setakat menengah 
sahaja. Pada menjawabnya 
Kementerian Pendidikan sedang 
dalam proses meneliti amalan-amalan 
terbaik daripada sistem pendidikan 
lain yang boleh diguna pakai untuk 
memastikan setiap pelajar mencapai 
potensi masing-masing. 

 
َ
حَمْدُ أ
ْ
لِلّٰه ل pelbagai usaha telah dan 

sedang giat dilaksanakan baik                    
di peringkat kementerian dan sekolah 
dalam usaha untuk meningkatkan 
pencapaian pelajar khususnya dalam 
peperiksaan BGCE ‘O’ Level. Salah 
satu inisiatif tersebut ialah 
mengukuhkan kemahiran literacy dan 
numeracy dalam kalangan pelajar 
khususnya di peringkat pendidikan 
awal kanak-kanak dan sekolah 
rendah. Dengan penguasaan literacy 
dan numeracy yang tinggi highly 
profession and numerate akan 
memberi kesan yang positif kepada 
pencapaian mata-mata pelajaran yang 
lain. 

 
Dari aspek kurikulum dan penilaian 
ataupun assessment pula, 
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Kementerian Pendidikan sedang giat 
melaksanakan penyejajaran ataupun 
alignment kurikulum dan piawaian 
standard serta pengukuhan sistem 
penilaian di sekolah rendah dan 
menengah khususnya bagi mata 
pelajaran teras bagi mempersiapkan 
para pelajar sebelum menduduki 
peperiksaan awam seperti BGCE ‘O’ 
Level. Sebagai contoh pemilihan awal 
kepada soalan-soalan Kemahiran 
Berfikir Aras Tinggi (Higher Order 
Thinking Skills – HOTS) seawal 
peringkat rendah. 

 
Di peringkat sekolah pula pelbagai 
sokongan dan intervensi telah dan 
akan terus dilaksanakan khususnya 
dalam membantu pelajar-pelajar  
yang memerlukan.  ُ اللّٰه اء   ش   pihak إِنْ 
kementerian akan sentiasa memantau 
keberkesanan program-program yang 
dilaksanakan di peringkat sekolah bagi 
memastikan ia benar-benar 
memberikan impak yang positif 
kepada pencapaian pelajar. 

 
Dalam kesempatan ini, pihak 
kementerian sukacita ingin 
mengucapkan penghargaan dan 
terima kasih yang setinggi-tingginya 
atas usaha dan komitmen para guru 
dalam melaksanakan tugas beyond 
the call of duty.  

 
Sekianlah Yang Berhormat Pengerusi 
yang dapat kaola sampaikan pada 
menjawab soalan Ahli-Ahli Yang 
Berhormat berkenaan. Terima kasih. 

 

Yang Berhormat Pengerusi: Terima 
kasih Yang Berhormat Menteri 
Pendidikan atas penerangan lanjut yang 
diberikan tadi maka sekarang kita 
mulakan perbincangan ini seterusnya 
dengan mempersilakan Yang Berhormat 
Pengiran Haji Isa bin Pengiran Haji 
Aliuddin. 
 
Yang Berhormat Pengiran Haji Isa 
bin Pengiran Haji Aliuddin: Terima 
kasih Yang Berhormat Pengerusi. 

حْيم نِ الرَّ حْم  َٰ ِ الرَّ كَاتُهُ  بِسْمِ اللّٰه ر  ب   اِلله و 
ُ
ة حْم  ر  لَيْكُمْ و  مُ ع  لا  السَّ

شْـرَفِ 
َ
أ عَلَّ  مُ 

َ
ـلَ وَالسَّ ةُ 

َ
ـلَ وَالصَّ نَ  مِي ْ

َ
العَال رَبِّ  لله   الحَمْدُ 

نْبِيَـاءِ وَالمُرْسَلِيْـن 
َ
الأ

 
Yang Berhormat Pengerusi dan Ahli-Ahli 
Yang Berhormat yang bijaksana. Terima 
kasih kepada Yang Berhormat Menteri 
Pendidikan dengan mukadimah yang 
telah dibentangkan sabtu lalu. Yang 
Berhormat Pengerusi, kaola ada                
2 saranan dan 3 soalan. Izinkan kaola 
dulu untuk menyampaikan saranan-
saranan tersebut. 
 
Isu yang dihadapi oleh syarikat-syarikat 
swasta di negara ini ialah kualiti 
kemahiran lepasan graduan dari institusi 
teknikal khususnya IBTE sejak beberapa 
tahun dan pada masa ini yang kurang 
menyerlah. Sangat membimbangkan 
juga ialah kerana sebanyak 30% dari 
graduan IBTE ini tidak mendapat kerja 
setiap tahun iaitu kira-kira seramai 450 
orang.  

Kalau didarab dengan 13 tahun termasuk 
tahun ini sehingga tahun Wawasan 
Brunei 2035 bermakna potensi 
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i. Mengenai sejauh manakah latihan 
atau pengetahuan yang baharu             
yang diperolehi oleh guru-guru 
diaplikasikan untuk membawa 
perubahan positif kepada 
pembelajaran di kelas dan bagaimana 
ia dipantau?  

حَمْدُ  
ْ
ل
َ
لِلّٰه أ  sukacita kaola mengongsikan 

bahawa program MTeach terus 
menitikberatkan evidence best 
practices dan professional practice 
and seminars melalui penempatan 
yang lebih lama dalam sekolah dan 
penyeliaan daripada school mentors 
dan tenaga akademik dari Sultan 
Hassanal Bolkiah Institute of 
Education (SHBIE). Diharap melalui 
proses ini mereka akan dapat 
mengaplikasikan apa juga yang 
mereka perolehi daripada kursus 
masing-masing.; 

 
ii. Mengenai peranan Sultan Hassanal 

Bolkiah Institute of Education (SHBIE) 
dalam melahirkan guru-guru yang 
berkemahiran sejauh manakah 
program yang ditawarkan di SHBIE 
menepati keperluan Pendidikan            
di negara ini di pelbagai peringkat? 
 
Program MTeach di SHBIE pada masa 
ini sedang dalam proses semak 
semula ataupun review bersama 
dengan konsultan dari NIE Singapore 
and Graduate School of Education 
bagi memastikan pengetahuan dan 
proses latihan yang dilaksanakan 
setara dengan institusi pendidikan 
antarabangsa yang terbaik. Diharap 

amalan terbaik mereka akan dapat 
dilaksanakan oleh SHBIE.; 
 

iii. Mengenai peratus yang mendapat 5 
BGCE ‘O’ Level ini tidak jauh berbeza 
dari tahun-tahun sebelumnya.               
Di manakah perubahan yang akan kita 
buat dalam perkara ini? Usaha masih 
dipertingkatkan oleh Kementerian 
Pendidikan untuk memperbaiki lagi 
pencapaian pelajar dalam peringkat 
menengah agar pembelajaran mereka 
tidak terhenti setakat menengah 
sahaja. Pada menjawabnya 
Kementerian Pendidikan sedang 
dalam proses meneliti amalan-amalan 
terbaik daripada sistem pendidikan 
lain yang boleh diguna pakai untuk 
memastikan setiap pelajar mencapai 
potensi masing-masing. 

 
َ
حَمْدُ أ
ْ
لِلّٰه ل pelbagai usaha telah dan 

sedang giat dilaksanakan baik                    
di peringkat kementerian dan sekolah 
dalam usaha untuk meningkatkan 
pencapaian pelajar khususnya dalam 
peperiksaan BGCE ‘O’ Level. Salah 
satu inisiatif tersebut ialah 
mengukuhkan kemahiran literacy dan 
numeracy dalam kalangan pelajar 
khususnya di peringkat pendidikan 
awal kanak-kanak dan sekolah 
rendah. Dengan penguasaan literacy 
dan numeracy yang tinggi highly 
profession and numerate akan 
memberi kesan yang positif kepada 
pencapaian mata-mata pelajaran yang 
lain. 

 
Dari aspek kurikulum dan penilaian 
ataupun assessment pula, 
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Kementerian Pendidikan sedang giat 
melaksanakan penyejajaran ataupun 
alignment kurikulum dan piawaian 
standard serta pengukuhan sistem 
penilaian di sekolah rendah dan 
menengah khususnya bagi mata 
pelajaran teras bagi mempersiapkan 
para pelajar sebelum menduduki 
peperiksaan awam seperti BGCE ‘O’ 
Level. Sebagai contoh pemilihan awal 
kepada soalan-soalan Kemahiran 
Berfikir Aras Tinggi (Higher Order 
Thinking Skills – HOTS) seawal 
peringkat rendah. 

 
Di peringkat sekolah pula pelbagai 
sokongan dan intervensi telah dan 
akan terus dilaksanakan khususnya 
dalam membantu pelajar-pelajar  
yang memerlukan.  ُ اللّٰه اء   ش   pihak إِنْ 
kementerian akan sentiasa memantau 
keberkesanan program-program yang 
dilaksanakan di peringkat sekolah bagi 
memastikan ia benar-benar 
memberikan impak yang positif 
kepada pencapaian pelajar. 

 
Dalam kesempatan ini, pihak 
kementerian sukacita ingin 
mengucapkan penghargaan dan 
terima kasih yang setinggi-tingginya 
atas usaha dan komitmen para guru 
dalam melaksanakan tugas beyond 
the call of duty.  

 
Sekianlah Yang Berhormat Pengerusi 
yang dapat kaola sampaikan pada 
menjawab soalan Ahli-Ahli Yang 
Berhormat berkenaan. Terima kasih. 

 

Yang Berhormat Pengerusi: Terima 
kasih Yang Berhormat Menteri 
Pendidikan atas penerangan lanjut yang 
diberikan tadi maka sekarang kita 
mulakan perbincangan ini seterusnya 
dengan mempersilakan Yang Berhormat 
Pengiran Haji Isa bin Pengiran Haji 
Aliuddin. 
 
Yang Berhormat Pengiran Haji Isa 
bin Pengiran Haji Aliuddin: Terima 
kasih Yang Berhormat Pengerusi. 

حْيم نِ الرَّ حْم  َٰ ِ الرَّ كَاتُهُ  بِسْمِ اللّٰه ر  ب   اِلله و 
ُ
ة حْم  ر  لَيْكُمْ و  مُ ع  لا  السَّ

شْـرَفِ 
َ
أ عَلَّ  مُ 

َ
ـلَ وَالسَّ ةُ 

َ
ـلَ وَالصَّ نَ  مِي ْ

َ
العَال رَبِّ  لله   الحَمْدُ 

نْبِيَـاءِ وَالمُرْسَلِيْـن 
َ
الأ

 
Yang Berhormat Pengerusi dan Ahli-Ahli 
Yang Berhormat yang bijaksana. Terima 
kasih kepada Yang Berhormat Menteri 
Pendidikan dengan mukadimah yang 
telah dibentangkan sabtu lalu. Yang 
Berhormat Pengerusi, kaola ada                
2 saranan dan 3 soalan. Izinkan kaola 
dulu untuk menyampaikan saranan-
saranan tersebut. 
 
Isu yang dihadapi oleh syarikat-syarikat 
swasta di negara ini ialah kualiti 
kemahiran lepasan graduan dari institusi 
teknikal khususnya IBTE sejak beberapa 
tahun dan pada masa ini yang kurang 
menyerlah. Sangat membimbangkan 
juga ialah kerana sebanyak 30% dari 
graduan IBTE ini tidak mendapat kerja 
setiap tahun iaitu kira-kira seramai 450 
orang.  

Kalau didarab dengan 13 tahun termasuk 
tahun ini sehingga tahun Wawasan 
Brunei 2035 bermakna potensi 
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pengangguran ialah hampir mencecah 
6,000 orang jika sesuatu tidak dilakukan.  
 
Kaola mendapat fakta ini dari Sesi 
Muzakarah bersama Kementerian 
Pendidikan pada 6hb. Februari 2023. 
Kaola percaya kalau kualiti bagus 
pastinya syarikat di negara kita ini akan 
mengambil graduan IBTE dengan tangan 
terbuka: 
 
1. Saranan kaola ialah penambahbaikan 

kepada sistem Technical Vocasional 
Education and Training iaitu TVET 
untuk mempersiapkan tenaga kerja 
tempatan menjadi industri ready. 
Juga pada masa yang sama              
sebagai usaha untuk menangani 
ketidaksepadanan kemahiran bagi 
para lepasan pelajar atau graduan 
serta dalam memenuhi keperluan 
dan kehendak industri. Saranan kaola 
ini ialah IBTE untuk diperkenalkan 
sistem Dual Technical Vocational 
Education and Training (dual TVET) 
iaitu satu sistem yang melibatkan 2 
tempat pembelajaran dan latihan 
iaitu di syarikat penempatan dan           
di sekolah vokasional.  
 
Sistem ini telah diperakui dengan 
baik di negara-negara Eropah seperti 
Austria dan Jerman, yang 
pengangguran dalam kalangan para 
belia di negara tersebut sangat 
rendah, kerana ia mempunyai sistem 
Dual TVET yang berfungsi dengan 
baik.  

Dual TVET system ini                       
untuk memudahkan pengalihan 

pembelajaran ke alam pekerjaan dan 
menangani keperluan kemahiran 
yang diperlukan dalam pasaran 
buruh. Dalam sistem Dual TVET ini 
para pelajar di institusi teknikal akan 
dilatih dalam sistem dua track, 
sebanyak 70% daripada masa 
pembelajaran dan latihan akan 
dihabiskan di syarikat Industry VES 
manakala sebanyak 30% pula akan 
dihabiskan di institusi vokasional.  
 
Logiknya kalau sejumlah 70% 
mengambil weilding bukan ke arah 
vokasional untuk membuat 
assignment dan untuk membuat 
paper work kerana paper work tidak 
dapat meweilding, sebetulnya.  
 
Seterusnya, mereka juga akan 
menjalani latihan atau penempatan 
industri yang bermula seawal minggu 
pertama program tersebut agar para 
pelatih / penuntut ini akan mampu 
untuk membiasakan diri dari awal 
iaitu dari permulaan program yang 
dijalankan mempelajari kemahiran 
pekerjaan secara teori dan simulasi 
profesional secara serentak di tempat 
kerja mereka. 
 
Pada masa yang sama juga, 
memastikan para pelatih/penuntut     
ini untuk dilengkapi dengan 
pengetahuan dan latihan yang 
memenuhi keperluan syarikat. 
Syarikat juga boleh mendapat 
manfaat daripada sistem ini kerana 
sentiasa mempunyai pekerja yang 
mahir dan mencukupi dalam syarikat 
mereka masing-masing.  
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Secara logiknya juga, sebanyak 70% 
kalau penuntut ini berada di syarikat 
contohnya ia meweilding ataupun 
memplaster atau memasang bata, 
berpanas berjemur dibandingkan 
dengan sebanyak 30% kalaunya 
berada di sekolah vokasional yang              
di bawah atap. Pendedahannya 
berbeza. 

Mengikut pemantauan kaola, dari 
lebih 40 program yang ditawarkan di 
Institute of Brunei Technical 
Education (IBTE). Satu program, iaitu 
program conjuntion interacting telah 
menggunakan sistem Dual TVET ini. 

حَمْدُ 
ْ
ل
َ
لِلّٰه أ ada sudah dua perkara. Ini 

adalah satu perkembangan sangat 
positif, walaupun kaola difahamkan 
sebanyak 70% pelajar berada                
di IBTE, ertinya di bawah atap, 
banyak buat assignment dan 
sebanyak 30% di industri. Jika 
sekiranya ia mengikut formula 
sebanyak 70% di industri dan 
sebanyak 30% di IBTE, kaola yakin  
 ُ اللّٰه اء   ش   kursus ini akan lebih إِنْ 
berkualiti tinggi.; dan 

2. Yang Berhormat Pengerusi. 
Penubuhan Sekolah Pendidikan Khas 
untuk kanak-kanak autisme di bawah 
Kementerian Pendidikan. Unit 
Pendidikan Khas (UPK) pada awalnya 
ditubuhkan sebagai satu unit dan 
kemudiannya telah dinaiktarafkan 
sebagai jabatan yang kini dikenali 
sebagai Jabatan Pendidikan Khas 
(JPK) pada 1hb. Jun 2021 di bawah 
Kementerian Pendidikan yang 
fokusnya dalam memberi pendidikan 

atau pembelajaran unik kepada 
semua Pelajar Berkeperluan Khas.  

Pendidikan inklusif salah satu konsep 
dan proses yang berhasrat untuk 
menangani atau memberi respons 
kepada kepelbagaian keperluan 
semua pelajar. Ini termasuklah 
perkara yang berkaitan dengan 
kehadiran, keterlibatan dan 
pencapaian mereka tanpa mengira 
kekurangan upaya mereka, 
(disability).  
 
Dengan peningkatan sejumlah 6 kali 
ganda kadar autisme yang dicatatkan 
di Negara Brunei Darussalam jika 
dibandingkan dengan statistik 10 
tahun lalu iaitu dari tahun 2011 
hingga bulan April 2022 telah 
menunjukkan kira-kira seramai 2,567 
individu termasuk kanak-kanak telah 
disahkan menghidapi autisme.  
 
Yang Berhormat Pengerusi, kaola 
menukil daripada akhbar ‘Borneo 
Bulletin’, bertarikh  24hb. April 2022M 
kenyataan yang telah dibuat oleh 
Menteri Kesihatan, Yang Berhormat 
Dato Seri Setia Dr. Awang Haji 
Mohammad Isham bin Haji Jaafar, 
dalam memberi pertimbangan, 
perhatian juga keperluan yang 
diperlukan oleh golongan ini dan jika 
dilihat dalam sistem pendidikan  yang 
ada pada masa kini, kanak-kanak 
autisme ini hanya mempunyai purata 
selama 4 jam dalam seminggu                  
di sekolah menengah, jika dilihat 
purata ini tidak mencukupi bagi 
pembelajaran mereka.  
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pengangguran ialah hampir mencecah 
6,000 orang jika sesuatu tidak dilakukan.  
 
Kaola mendapat fakta ini dari Sesi 
Muzakarah bersama Kementerian 
Pendidikan pada 6hb. Februari 2023. 
Kaola percaya kalau kualiti bagus 
pastinya syarikat di negara kita ini akan 
mengambil graduan IBTE dengan tangan 
terbuka: 
 
1. Saranan kaola ialah penambahbaikan 

kepada sistem Technical Vocasional 
Education and Training iaitu TVET 
untuk mempersiapkan tenaga kerja 
tempatan menjadi industri ready. 
Juga pada masa yang sama              
sebagai usaha untuk menangani 
ketidaksepadanan kemahiran bagi 
para lepasan pelajar atau graduan 
serta dalam memenuhi keperluan 
dan kehendak industri. Saranan kaola 
ini ialah IBTE untuk diperkenalkan 
sistem Dual Technical Vocational 
Education and Training (dual TVET) 
iaitu satu sistem yang melibatkan 2 
tempat pembelajaran dan latihan 
iaitu di syarikat penempatan dan           
di sekolah vokasional.  
 
Sistem ini telah diperakui dengan 
baik di negara-negara Eropah seperti 
Austria dan Jerman, yang 
pengangguran dalam kalangan para 
belia di negara tersebut sangat 
rendah, kerana ia mempunyai sistem 
Dual TVET yang berfungsi dengan 
baik.  

Dual TVET system ini                       
untuk memudahkan pengalihan 

pembelajaran ke alam pekerjaan dan 
menangani keperluan kemahiran 
yang diperlukan dalam pasaran 
buruh. Dalam sistem Dual TVET ini 
para pelajar di institusi teknikal akan 
dilatih dalam sistem dua track, 
sebanyak 70% daripada masa 
pembelajaran dan latihan akan 
dihabiskan di syarikat Industry VES 
manakala sebanyak 30% pula akan 
dihabiskan di institusi vokasional.  
 
Logiknya kalau sejumlah 70% 
mengambil weilding bukan ke arah 
vokasional untuk membuat 
assignment dan untuk membuat 
paper work kerana paper work tidak 
dapat meweilding, sebetulnya.  
 
Seterusnya, mereka juga akan 
menjalani latihan atau penempatan 
industri yang bermula seawal minggu 
pertama program tersebut agar para 
pelatih / penuntut ini akan mampu 
untuk membiasakan diri dari awal 
iaitu dari permulaan program yang 
dijalankan mempelajari kemahiran 
pekerjaan secara teori dan simulasi 
profesional secara serentak di tempat 
kerja mereka. 
 
Pada masa yang sama juga, 
memastikan para pelatih/penuntut     
ini untuk dilengkapi dengan 
pengetahuan dan latihan yang 
memenuhi keperluan syarikat. 
Syarikat juga boleh mendapat 
manfaat daripada sistem ini kerana 
sentiasa mempunyai pekerja yang 
mahir dan mencukupi dalam syarikat 
mereka masing-masing.  
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Secara logiknya juga, sebanyak 70% 
kalau penuntut ini berada di syarikat 
contohnya ia meweilding ataupun 
memplaster atau memasang bata, 
berpanas berjemur dibandingkan 
dengan sebanyak 30% kalaunya 
berada di sekolah vokasional yang              
di bawah atap. Pendedahannya 
berbeza. 

Mengikut pemantauan kaola, dari 
lebih 40 program yang ditawarkan di 
Institute of Brunei Technical 
Education (IBTE). Satu program, iaitu 
program conjuntion interacting telah 
menggunakan sistem Dual TVET ini. 

حَمْدُ 
ْ
ل
َ
لِلّٰه أ ada sudah dua perkara. Ini 

adalah satu perkembangan sangat 
positif, walaupun kaola difahamkan 
sebanyak 70% pelajar berada                
di IBTE, ertinya di bawah atap, 
banyak buat assignment dan 
sebanyak 30% di industri. Jika 
sekiranya ia mengikut formula 
sebanyak 70% di industri dan 
sebanyak 30% di IBTE, kaola yakin  
 ُ اللّٰه اء   ش   kursus ini akan lebih إِنْ 
berkualiti tinggi.; dan 

2. Yang Berhormat Pengerusi. 
Penubuhan Sekolah Pendidikan Khas 
untuk kanak-kanak autisme di bawah 
Kementerian Pendidikan. Unit 
Pendidikan Khas (UPK) pada awalnya 
ditubuhkan sebagai satu unit dan 
kemudiannya telah dinaiktarafkan 
sebagai jabatan yang kini dikenali 
sebagai Jabatan Pendidikan Khas 
(JPK) pada 1hb. Jun 2021 di bawah 
Kementerian Pendidikan yang 
fokusnya dalam memberi pendidikan 

atau pembelajaran unik kepada 
semua Pelajar Berkeperluan Khas.  

Pendidikan inklusif salah satu konsep 
dan proses yang berhasrat untuk 
menangani atau memberi respons 
kepada kepelbagaian keperluan 
semua pelajar. Ini termasuklah 
perkara yang berkaitan dengan 
kehadiran, keterlibatan dan 
pencapaian mereka tanpa mengira 
kekurangan upaya mereka, 
(disability).  
 
Dengan peningkatan sejumlah 6 kali 
ganda kadar autisme yang dicatatkan 
di Negara Brunei Darussalam jika 
dibandingkan dengan statistik 10 
tahun lalu iaitu dari tahun 2011 
hingga bulan April 2022 telah 
menunjukkan kira-kira seramai 2,567 
individu termasuk kanak-kanak telah 
disahkan menghidapi autisme.  
 
Yang Berhormat Pengerusi, kaola 
menukil daripada akhbar ‘Borneo 
Bulletin’, bertarikh  24hb. April 2022M 
kenyataan yang telah dibuat oleh 
Menteri Kesihatan, Yang Berhormat 
Dato Seri Setia Dr. Awang Haji 
Mohammad Isham bin Haji Jaafar, 
dalam memberi pertimbangan, 
perhatian juga keperluan yang 
diperlukan oleh golongan ini dan jika 
dilihat dalam sistem pendidikan  yang 
ada pada masa kini, kanak-kanak 
autisme ini hanya mempunyai purata 
selama 4 jam dalam seminggu                  
di sekolah menengah, jika dilihat 
purata ini tidak mencukupi bagi 
pembelajaran mereka.  
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Dalam hal ini, amatlah penting bagi 
kita semua untuk terus membuat 
pelaburan sama ada dari segi masa, 
kewangan, usaha dalam memahami 
kondisi dan memberi peluang agar 
mereka mampu mengubah 
kehidupan. Dengan peningkatan 
yang ketara ini kanak-kanak yang 
disahkan menghidapi autisme ini 
sudah tiba masanya bagi sistem 
pendidikan di negara menubuhkan 
sebuah sekolah bagi pendidikan khas 
yang baharu yang memberikan fokus 
dalam menyediakan keperluan khas 
untuk kanak-kanak autisme ini. 
 
Yang Berhormat Pengerusi, masa ini 
Non-governmental Organizations 
(NGO’s) yang membuatnya iaitu 
Pusat Ihsan Al-Ameerah Al-Hajjah 
Maryam dan juga SMARTER, yang 
dimaksudkan dengan Sekolah 
Pendidikan Khas ini termasuklah 
penyediaan perkhidmatan seperti 
terapi pertuturan dan bahasa 
(Language Therapy), terapi 
pekerjaan (Occupational Therapy) 
dan sebagainya.  

 
Selain itu, usaha tersebut dapat 
memaksimumkan potensi kanak-
kanak autisme agar kurang 
bergantung dan pada masa yang 
sama, pada meningkatkan kualiti 
kehidupan mereka dan untuk 
memastikan mereka mampu menjadi 
penyumbang aktif dalam 
masyarakat. Perlu diingat Wawasan 
Brunei 2035, kita perlu juga 
memeduli kanak-kanak yang 

menghidapi autisme seramai 2,000 
orang.  

 
Pada masa yang sama perkara ini 
untuk memastikan program 
pembelajaran yang disebarkan akan 
dapat menepati keperluan individu 
dan tidak hanya sepatutnya 
berdasarkan  akademik sahaja. 
Mereka harus juga diberikan 
kemahiran sosial yang menerapkan 
pembelajaran sepanjang hayat.  
 
Mengakui bakat dan potensi kanak-
kanak dengan spektrum autisme ini 
daripada hanya tertumpu kepada 
kelemahan mereka penting dalam 
makna mencipta masyarakat yang 
benar-benar eksklusif agar mereka 
dilengkapi dengan kecekapan yang 
mampu diterima dalam masyarakat.  
 

Sekarang izinkan koala mengemukakan 
soalan. Negara Brunei Darussalam, pada 
masa ini sangat memberikan fokus dalam 
perkara-perkara yang berkaitan dengan 
sekuriti pemakanan. Isu atau persoalan 
yang berkaitan dengan sekuriti 
pemakanan ini dan kemampanan 
ekonomi telah meletakkan sektor 
pertanian dalam kedudukan yang 
penting. Dengan penubuhan fakulti 
pertanian di Universiti Islam Sultan Sharif 
Ali (UNISSA) dilihat mampu untuk 
menyuntik semangat baharu dalam 
sektor pertanian: 
 
1. Pertanyaan koala ialah apakah 

kandungan kokurikulum kursus-
kursus yang ditawarkan di bawah 
fakulti ini akan dapat menarik minat 
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golongan belia untuk menceburi diri 
dalam sektor pertanian yang kaola 
maksudkan menceburkan diri itu 
ialah belia akan menjadikan 
pertanian sebagai kerjaya ataupun 
profesion mereka dan bukan sekadar 
mengikuti kursus selepas 
penempatan kursus kerja dalam 
bidang lain lagi ataupun sekadar 
mendapatkan elaun?;  
 

2. Dalam aspek yang lain pihak MOE 
melalui Universiti Islam Sultan Sharif 
Ali (UNISSA) dan Universiti Brunei 
Darussalam (UBD) sudah membuat 
penyelidikan bagi jenis-jenis penyakit 
tanaman padi baharu pertengahan 
tahun 2023 ini sekurang-kurangnya 
dalam 500 ekar akan dibuka                      
di Kawasan Kemajuan Pertanian 
Kampung Kandul. Jika ada penemuan 
hasil dari penyelidikan itu nanti 
dapatlah dikongsikan peladang. 
Kaola percaya ia dapat membantu 
para peladang dalam menangani 
penyakit tanaman padi dan 
memberikan jaminan kepada sekuriti 
makanan iaitu padi; dan 
  

3. Berapa ramaikah setakat 5 tahun 
kebelakangan ini, Kementerian 
Pendidikan memberikan dermasiswa-
dermasiswa kepada Kursus Doctor of 
Veterinary Medicine (D.V.M) Doktor 
Haiwan.   

 
Itulah sahaja saranan dan soalan kaola 
Yang Berhormat Pengerusi. Diucapkan 
terima kasih kepada Yang Berhormat 
Pengerusi kerana memberi laluan kepada 
kaola untuk memberikan saranan dan 

soalan. Jika ada tatabahasa yang tidak 
menyenangkan mohon ampun dan minta 
maaf kepada Yang Berhormat Pengerusi.  
Sekian. 

Yang Berhormat Menteri 
Pendidikan:  Terima kasih Yang 
Berhormat Pengerusi.   حْيم نِ الرَّ حْم  َٰ ِ الرَّ بِسْمِ اللّٰه
Menjunjung kasih kepada Yang 
Berhormat atas 2 saranan dan juga                
3 soalan.  Kaola ingin menjawab soalan-
soalan dahulu sebelum memberikan 
komen kepada saranan-saranan. 

1. Mengenai perisian kurikulum ijazah               
di UNISSA. Bagi menjawabnya Yang 
Berhormat, sukacita kaola 
mengongsikan maklumat seperti 
berikut:   
 
Jenis-Jenis Program Pertanian yang 
ditawarkan di Kampus Sinaut UNISSA: 

 
i. Program Agriculture Bridging 

Certificate.; 
 

ii. Program Sarjana Muda Sains 
Pertanian (Agribusiness).; 

 
iii. Program Sarjana Muda Sains 

Pertanian (Agrotechnology).; 
 

iv. Program Sarjana Pertanian 
(Agribusiness) secara penyelidikan.; 
 

v. Program Sarjana Sains Pertanian 
secara penyelidikan.; 
 

vi. Program Doktor Falsafah Pertanian 
(Agribusiness) secara penyelidikan.; 
dan 
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Dalam hal ini, amatlah penting bagi 
kita semua untuk terus membuat 
pelaburan sama ada dari segi masa, 
kewangan, usaha dalam memahami 
kondisi dan memberi peluang agar 
mereka mampu mengubah 
kehidupan. Dengan peningkatan 
yang ketara ini kanak-kanak yang 
disahkan menghidapi autisme ini 
sudah tiba masanya bagi sistem 
pendidikan di negara menubuhkan 
sebuah sekolah bagi pendidikan khas 
yang baharu yang memberikan fokus 
dalam menyediakan keperluan khas 
untuk kanak-kanak autisme ini. 
 
Yang Berhormat Pengerusi, masa ini 
Non-governmental Organizations 
(NGO’s) yang membuatnya iaitu 
Pusat Ihsan Al-Ameerah Al-Hajjah 
Maryam dan juga SMARTER, yang 
dimaksudkan dengan Sekolah 
Pendidikan Khas ini termasuklah 
penyediaan perkhidmatan seperti 
terapi pertuturan dan bahasa 
(Language Therapy), terapi 
pekerjaan (Occupational Therapy) 
dan sebagainya.  

 
Selain itu, usaha tersebut dapat 
memaksimumkan potensi kanak-
kanak autisme agar kurang 
bergantung dan pada masa yang 
sama, pada meningkatkan kualiti 
kehidupan mereka dan untuk 
memastikan mereka mampu menjadi 
penyumbang aktif dalam 
masyarakat. Perlu diingat Wawasan 
Brunei 2035, kita perlu juga 
memeduli kanak-kanak yang 

menghidapi autisme seramai 2,000 
orang.  

 
Pada masa yang sama perkara ini 
untuk memastikan program 
pembelajaran yang disebarkan akan 
dapat menepati keperluan individu 
dan tidak hanya sepatutnya 
berdasarkan  akademik sahaja. 
Mereka harus juga diberikan 
kemahiran sosial yang menerapkan 
pembelajaran sepanjang hayat.  
 
Mengakui bakat dan potensi kanak-
kanak dengan spektrum autisme ini 
daripada hanya tertumpu kepada 
kelemahan mereka penting dalam 
makna mencipta masyarakat yang 
benar-benar eksklusif agar mereka 
dilengkapi dengan kecekapan yang 
mampu diterima dalam masyarakat.  
 

Sekarang izinkan koala mengemukakan 
soalan. Negara Brunei Darussalam, pada 
masa ini sangat memberikan fokus dalam 
perkara-perkara yang berkaitan dengan 
sekuriti pemakanan. Isu atau persoalan 
yang berkaitan dengan sekuriti 
pemakanan ini dan kemampanan 
ekonomi telah meletakkan sektor 
pertanian dalam kedudukan yang 
penting. Dengan penubuhan fakulti 
pertanian di Universiti Islam Sultan Sharif 
Ali (UNISSA) dilihat mampu untuk 
menyuntik semangat baharu dalam 
sektor pertanian: 
 
1. Pertanyaan koala ialah apakah 

kandungan kokurikulum kursus-
kursus yang ditawarkan di bawah 
fakulti ini akan dapat menarik minat 
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golongan belia untuk menceburi diri 
dalam sektor pertanian yang kaola 
maksudkan menceburkan diri itu 
ialah belia akan menjadikan 
pertanian sebagai kerjaya ataupun 
profesion mereka dan bukan sekadar 
mengikuti kursus selepas 
penempatan kursus kerja dalam 
bidang lain lagi ataupun sekadar 
mendapatkan elaun?;  
 

2. Dalam aspek yang lain pihak MOE 
melalui Universiti Islam Sultan Sharif 
Ali (UNISSA) dan Universiti Brunei 
Darussalam (UBD) sudah membuat 
penyelidikan bagi jenis-jenis penyakit 
tanaman padi baharu pertengahan 
tahun 2023 ini sekurang-kurangnya 
dalam 500 ekar akan dibuka                      
di Kawasan Kemajuan Pertanian 
Kampung Kandul. Jika ada penemuan 
hasil dari penyelidikan itu nanti 
dapatlah dikongsikan peladang. 
Kaola percaya ia dapat membantu 
para peladang dalam menangani 
penyakit tanaman padi dan 
memberikan jaminan kepada sekuriti 
makanan iaitu padi; dan 
  

3. Berapa ramaikah setakat 5 tahun 
kebelakangan ini, Kementerian 
Pendidikan memberikan dermasiswa-
dermasiswa kepada Kursus Doctor of 
Veterinary Medicine (D.V.M) Doktor 
Haiwan.   

 
Itulah sahaja saranan dan soalan kaola 
Yang Berhormat Pengerusi. Diucapkan 
terima kasih kepada Yang Berhormat 
Pengerusi kerana memberi laluan kepada 
kaola untuk memberikan saranan dan 

soalan. Jika ada tatabahasa yang tidak 
menyenangkan mohon ampun dan minta 
maaf kepada Yang Berhormat Pengerusi.  
Sekian. 

Yang Berhormat Menteri 
Pendidikan:  Terima kasih Yang 
Berhormat Pengerusi.   حْيم نِ الرَّ حْم  َٰ ِ الرَّ بِسْمِ اللّٰه
Menjunjung kasih kepada Yang 
Berhormat atas 2 saranan dan juga                
3 soalan.  Kaola ingin menjawab soalan-
soalan dahulu sebelum memberikan 
komen kepada saranan-saranan. 

1. Mengenai perisian kurikulum ijazah               
di UNISSA. Bagi menjawabnya Yang 
Berhormat, sukacita kaola 
mengongsikan maklumat seperti 
berikut:   
 
Jenis-Jenis Program Pertanian yang 
ditawarkan di Kampus Sinaut UNISSA: 

 
i. Program Agriculture Bridging 

Certificate.; 
 

ii. Program Sarjana Muda Sains 
Pertanian (Agribusiness).; 

 
iii. Program Sarjana Muda Sains 

Pertanian (Agrotechnology).; 
 

iv. Program Sarjana Pertanian 
(Agribusiness) secara penyelidikan.; 
 

v. Program Sarjana Sains Pertanian 
secara penyelidikan.; 
 

vi. Program Doktor Falsafah Pertanian 
(Agribusiness) secara penyelidikan.; 
dan 
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vii. Program Doktor Falsafah Sains 
Pertanian secara penyelidikan.   

 
Mengenai perisian kepada program-
program tersebut, sukacita 
dikongsikan sebagai contoh, Program 
Agribisnes.  Kursus-kurus yang 
diajarkan mengandungi kurikulum 
teras yang coherent and cumulative 
bagi melahirkan graduan dengan ilmu 
asas pertanian yang kukuh 
berdasarkan kepada ajaran Al-Quran 
dan sunah. 
 
Program ini direka dengan 
menggabungkan sains pertanian dan 
juga bisnes. Program ini bertujuan 
melahirkan graduan terlatih yang 
boleh memainkan peranan dalam 
membangunkan bidang pertanian 
berasaskan teknologi terkini serta 
mampu mengenal pasti peluang 
keusahawanan ke arah peningkatan 
industri pertanian negara umah dan 
juga negara. 
 
Sukacita kaola menambah bahawa 
antara kursus yang diajarkan 
termasuk mengenai pengurusan 
ladang, pengetahuan ekologi, ilmu 
mengenai tanah dan pengurusannya, 
pengetahuan regenerative, 
technology hydroponic, aquaponic 
dan aeroponic, smart farming, 
pengurusan hasil pertanian, rantaian 
ekonomi pertanian serta 
keusahawanan serta topik-topik lain 
yang menarik dan relevan untuk 
menyokong perkembangan pertanian 
Negara Brunei Darussalam.; 

2. Mengenai penyelidikan dalam 
pertanian.  Kaola menjunjung kasih 
atas soalan Yang Berhormat mengenai 
penyelidikan dalam pertanian              
di Institusi Pengajian Tinggi Awam 
(IPTA) di bawah Kementerian 
Pendidikan.    
 
Bagi menjawabnya,  لِلّٰه مْدُ  ح 

ْ
ل
َ
 melalui أ

peruntukan yang telah disediakan oleh 
Kerajaan Kebawah Duli Yang Maha 
Mulia Paduka Seri Baginda Sultan dan 
Yang Di-Pertuan Negara Brunei 
Darussalam melalui Kementerian 
Kewangan dan Ekonomi, IPTA telah 
melaksanakan pelbagai penyelidikan 
dalam bidang pertanian. 
 
Sukacita dikongsikan beberapa tajuk 
penyelidikan tersebut seperti berikut, 
kaola akan menyentuh mengenai 
bidang-bidangnya sahaja: 

i. Dari UBD ada Fishing Brunei 
Darussalam, Biochar Agriculture, 
Halal and Tayyib Food Analysis, 
Fishing, Rice Species, Sustainable 
Development, Agricultural Heritage 
dan juga Manpower for Bio-Censes 
Halal Science dan Detection for 
Research Group.; 

 
ii. Manakala UNISSA, perekonomian 

ataupun sustainable economy 
growth dalam bidang agriculture.; 
dan 

 
iii. UTB pula ada membuat 2 

penyelidikan iaitu Agrifood 
Research Trust and Wellness dan 
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juga Developing Food Supplement 
direct form locally mushroom.   
 
Selain peruntukan tahunan yang 
disediakan, IPTA juga 
menggunakan sumber peruntukan 
dari council for research and 
investment and technology and 
science create di bawah 
pengendalian Kementerian 
Pengangkutan dan Infokomunikasi. 
Apa yang diharapkan agar hasil 
penyelidikan ini akan nanti boleh 
dimanfaatkan oleh pihak-pihak 
yang berkepentingan termasuklah 
sektor pertanian.; 

 
3. Mengenai soalan biasiswa on 

veterinary science.  Bagi menjawab 
soalan mengenai biasiswa pelajar ke 
luar negeri. Kaola sukacita 
mengongsikan bahawa semenjak 5 
tahun kebelakangan, Kementerian 
Pendidikan telah mengiklankan bagi 
penawaran biasiswa dalam bidang 
veterinary science.;

لِلّٰه  .4 مْدُ  ح 
ْ
ل
َ
 pada masa ini terdapat 2 ,أ

orang pelajar biasiswa yang sedang 
mengikuti pengajian mereka masing-
masing di luar negeri. Untuk 
makluman Yang Berhormat juga, 
Kementerian Pendidikan telah 
mengiklankan bidang yang sama bagi 
sesi kemasukan tahun 2021/2022 
dan 2022/2023.

 
Mengenai saranan Yang Berhormat:  
 
Program structure bagi kursus-kursus 
yang ditawarkan oleh IBTE iaitu Dual Vet 

yang melibatkan 2 tempat seperti 
construction dan sebagainya  لِلّٰه مْدُ  ح 

ْ
ل
َ
         أ

Kementerian Pendidikan melalui IBTE 
telah menawarkan program-program 
ataupun kursus struktur program 
tersebut lebih kepada mereka membuat 
hand on experience di industri-industri 
yang tertentu ataupun rakan-rakan 
Register Training Organizations (RTO’s) 
for examples dan sebagainya.
 
Banyak peratus mereka belajar dan 
misalannya Program Construction.  
Walaupun mereka ini sebanyak 70% 
masih berada di kampus, classroom yang 
beratap tetapi kalau ‘kitani’ meninjau 
masuk di dalam kampus tersebut, ia 
bukan classroom biasa tetapi ia bengkel-
bengkel yang hardly we see chairs and 
tables. Apa yang terjadi bahan-bahan 
untuk membuat construction dan mereka 
mempraktikkan dan diajar basic awal 
untuk construction sebelum mereka ini 
go to the side dan mempraktikkan apa 
yang mereka pelajari. 

Dalam kesempatan ini, oleh sebab ada 
beberapa Ahli Yang Berhormat 
menyentuh mengenai pekerjaan-
pekerjaan selepas mereka menamatkan 
pengajian mereka di sekolah-sekolah 
atau institusi-institusi pendidikan baik 
awam atau swasta, izinkan kaola untuk 
memberikan sedikit kenyataan.   

Sebenarnya supply dan demand 
semestinya co-exists dalam ekosistem 
yang seimbang. Kementerian Pendidikan 
selaku supply agent terpenting dalam 
supply change akan terus berharap             
agar pihak industri-industri selaku 
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vii. Program Doktor Falsafah Sains 
Pertanian secara penyelidikan.   

 
Mengenai perisian kepada program-
program tersebut, sukacita 
dikongsikan sebagai contoh, Program 
Agribisnes.  Kursus-kurus yang 
diajarkan mengandungi kurikulum 
teras yang coherent and cumulative 
bagi melahirkan graduan dengan ilmu 
asas pertanian yang kukuh 
berdasarkan kepada ajaran Al-Quran 
dan sunah. 
 
Program ini direka dengan 
menggabungkan sains pertanian dan 
juga bisnes. Program ini bertujuan 
melahirkan graduan terlatih yang 
boleh memainkan peranan dalam 
membangunkan bidang pertanian 
berasaskan teknologi terkini serta 
mampu mengenal pasti peluang 
keusahawanan ke arah peningkatan 
industri pertanian negara umah dan 
juga negara. 
 
Sukacita kaola menambah bahawa 
antara kursus yang diajarkan 
termasuk mengenai pengurusan 
ladang, pengetahuan ekologi, ilmu 
mengenai tanah dan pengurusannya, 
pengetahuan regenerative, 
technology hydroponic, aquaponic 
dan aeroponic, smart farming, 
pengurusan hasil pertanian, rantaian 
ekonomi pertanian serta 
keusahawanan serta topik-topik lain 
yang menarik dan relevan untuk 
menyokong perkembangan pertanian 
Negara Brunei Darussalam.; 

2. Mengenai penyelidikan dalam 
pertanian.  Kaola menjunjung kasih 
atas soalan Yang Berhormat mengenai 
penyelidikan dalam pertanian              
di Institusi Pengajian Tinggi Awam 
(IPTA) di bawah Kementerian 
Pendidikan.    
 
Bagi menjawabnya,  لِلّٰه مْدُ  ح 

ْ
ل
َ
 melalui أ

peruntukan yang telah disediakan oleh 
Kerajaan Kebawah Duli Yang Maha 
Mulia Paduka Seri Baginda Sultan dan 
Yang Di-Pertuan Negara Brunei 
Darussalam melalui Kementerian 
Kewangan dan Ekonomi, IPTA telah 
melaksanakan pelbagai penyelidikan 
dalam bidang pertanian. 
 
Sukacita dikongsikan beberapa tajuk 
penyelidikan tersebut seperti berikut, 
kaola akan menyentuh mengenai 
bidang-bidangnya sahaja: 

i. Dari UBD ada Fishing Brunei 
Darussalam, Biochar Agriculture, 
Halal and Tayyib Food Analysis, 
Fishing, Rice Species, Sustainable 
Development, Agricultural Heritage 
dan juga Manpower for Bio-Censes 
Halal Science dan Detection for 
Research Group.; 

 
ii. Manakala UNISSA, perekonomian 

ataupun sustainable economy 
growth dalam bidang agriculture.; 
dan 

 
iii. UTB pula ada membuat 2 

penyelidikan iaitu Agrifood 
Research Trust and Wellness dan 
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juga Developing Food Supplement 
direct form locally mushroom.   
 
Selain peruntukan tahunan yang 
disediakan, IPTA juga 
menggunakan sumber peruntukan 
dari council for research and 
investment and technology and 
science create di bawah 
pengendalian Kementerian 
Pengangkutan dan Infokomunikasi. 
Apa yang diharapkan agar hasil 
penyelidikan ini akan nanti boleh 
dimanfaatkan oleh pihak-pihak 
yang berkepentingan termasuklah 
sektor pertanian.; 

 
3. Mengenai soalan biasiswa on 

veterinary science.  Bagi menjawab 
soalan mengenai biasiswa pelajar ke 
luar negeri. Kaola sukacita 
mengongsikan bahawa semenjak 5 
tahun kebelakangan, Kementerian 
Pendidikan telah mengiklankan bagi 
penawaran biasiswa dalam bidang 
veterinary science.;

لِلّٰه  .4 مْدُ  ح 
ْ
ل
َ
 pada masa ini terdapat 2 ,أ

orang pelajar biasiswa yang sedang 
mengikuti pengajian mereka masing-
masing di luar negeri. Untuk 
makluman Yang Berhormat juga, 
Kementerian Pendidikan telah 
mengiklankan bidang yang sama bagi 
sesi kemasukan tahun 2021/2022 
dan 2022/2023.

 
Mengenai saranan Yang Berhormat:  
 
Program structure bagi kursus-kursus 
yang ditawarkan oleh IBTE iaitu Dual Vet 

yang melibatkan 2 tempat seperti 
construction dan sebagainya  لِلّٰه مْدُ  ح 

ْ
ل
َ
         أ

Kementerian Pendidikan melalui IBTE 
telah menawarkan program-program 
ataupun kursus struktur program 
tersebut lebih kepada mereka membuat 
hand on experience di industri-industri 
yang tertentu ataupun rakan-rakan 
Register Training Organizations (RTO’s) 
for examples dan sebagainya.
 
Banyak peratus mereka belajar dan 
misalannya Program Construction.  
Walaupun mereka ini sebanyak 70% 
masih berada di kampus, classroom yang 
beratap tetapi kalau ‘kitani’ meninjau 
masuk di dalam kampus tersebut, ia 
bukan classroom biasa tetapi ia bengkel-
bengkel yang hardly we see chairs and 
tables. Apa yang terjadi bahan-bahan 
untuk membuat construction dan mereka 
mempraktikkan dan diajar basic awal 
untuk construction sebelum mereka ini 
go to the side dan mempraktikkan apa 
yang mereka pelajari. 

Dalam kesempatan ini, oleh sebab ada 
beberapa Ahli Yang Berhormat 
menyentuh mengenai pekerjaan-
pekerjaan selepas mereka menamatkan 
pengajian mereka di sekolah-sekolah 
atau institusi-institusi pendidikan baik 
awam atau swasta, izinkan kaola untuk 
memberikan sedikit kenyataan.   

Sebenarnya supply dan demand 
semestinya co-exists dalam ekosistem 
yang seimbang. Kementerian Pendidikan 
selaku supply agent terpenting dalam 
supply change akan terus berharap             
agar pihak industri-industri selaku 
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constituents kepada demand akan dapat 
bekerjasama dengan lebih rapat lagi.   

Jadinya, kepada demand side, sokonglah 
kami selaku agent supply. Jika ada 
peluang pekerjaan, hulurkanlah ia 
kepada anak-anak tempatan yang telah 
kami bentuk pola pemikiran mereka dan 
juga keperibadian mereka. 

Jika ada keperluan baharu ketuklah   
pintu kami, dan kongsi-kongsikanlah 
kompetensi-kompetensi tersebut agar 
para instruktor kami dan juga tenaga 
pengajar kami akan peka terhadap 
perubahan-perubahan tersebut. 

Dalam kesempatan ini, Kementerian 
Pendidikan berterima kasih atas unjuran-
unjuran pekerjaan yang telah 
dikongsikan kepada Kementerian 
Pendidikan kerana ia telah dapat 
membantu Kementerian Pendidikan 
dalam menganggarkan keramaian 
ataupun jumlah pelajar yang akan 
diserapkan ataupun dimasukkan              
ke dalam program-program tertentu. 

Mengenai saranan kedua iaitu Authestic. 
Kaola ingin menjunjung kasih atas 
saranan tersebut dan kaola ingin 
menambah bahawa Kementerian 
Pendidikan melalui Jabatan Pendidikan 
Khas (JPK) akan terus menyokong 
institusi dan persatuan yang 
menyediakan perkhidmatan kepada 
kanak-kanak yang istimewa ini.  

Justeru, Jabatan Pendidikan Khas akan 
terus bekerjasama rapat dengan 
persatuan-persatuan seperti SMARTER 
secara kolaborasi imbal balik sebagai 

contoh dalam mengendalikan kursus 
pengenalan Introductary Course 
berkaitan dukungan dan bantuan kepada 
penuntut-penuntut yang istimewa ini. 
Jabatan Pendidikan Khas juga turut 
terlibat dalam aktiviti-aktiviti amal, 
anjuran bersama dengan SMARTER 
khususnya sempena Autism Day dan 
memberikan bantuan Learning 
Resources seperti peranti komputer dan 
Ipad, menganjurkan bengkel dan 
penampatan guru-guru home room 
teacher ke SMARTER, penempatan kerja 
pelajar pravokasional di SMARTER dan 
mengadakan lawatan sambil belajar            
ke Pusat SMARTER oleh sekolah-sekolah 
yang menjalankan program pre-voc.  
 
Dalam masa yang sama Kementerian 
Pendidikan juga telah melaksanakan 
penubuhan Centre of Excellence                   
di beberapa buah sekolah yang                   
turut menyediakan perkhidmatan-
perkhidmatan kepada penuntut-
penuntut authestic tanpa mengira tahap 
diagnosis. 
 
Ini mengambil kira terdapatnya fasiliti-
fasiliti khusus bagi penuntut-penuntut 
istimewa ini.  ُ اللّٰه اء   ش   Kementerian إِنْ 
Pendidikan akan terus menerokai 
peluang-peluang kerjasama dengan 
persatuan dan institusi sedemikian dalam 
bidang-bidang yang berkepentingan 
khususnya berkaitan pembangunan 
pembelanjaran penuntut-penuntut 
istimewa ini dan ingin kaola 
memperingatkan sekali lagi bahawa 
kaola ada membuat kenyataan mengenai 
mana-mana Pertubuhan Institusi Kanak-
Kanak Berkeperluan Khas yang berminat, 
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silalah mendaftar sekolah khas bagi 
semua kategori tahap keutamaan 1 
hingga 5.  
 
Penyertaan dari private sector sangat-
sangat dialu-alukan. Itu sahaja Yang 
Berhormat Pengerusi, terima kasih. 
 
Yang Berhormat Pengerusi: Saya 
persilakan sekarang Yang Berhormat 
Pehin Orang Kaya Johan Pahlawan Dato 
Seri Setia Awang Haji Adanan bin 
Begawan Pehin Siraja Khatib Dato Seri 
Setia Haji Mohd. Yusuf. 
 
Yang Berhormat Pehin Orang Kaya 
Johan Pahlawan Dato Seri Setia 
Awang Haji Adanan bin Begawan 
Pehin Siraja Khatib Dato Seri Setia 
Haji Mohd. Yusuf:  حْيم نِ الرَّ حْم  َٰ ِ الرَّ  بِسْمِ اللّٰه
 
كَاتُهُ  ر  ب  و  اِلله   

ُ
ة حْم  ر  و  لَيْكُمْ  ع  مُ  لا  السَّ  dan salam 

sejahtera. Yang Berhormat Pengerusi, 
kaola sukacita mengucapkan terima 
kasih yang setinggi-tinggi kepada             
Yang Berhormat Pengerusi kerana 
memberikan peluang kepada kaola untuk 
bersama-sama menyertai perbincangan 
bagi peruntukan Kementerian 
Pendidikan. 
 
Dirakamkan ucapan terima kasih juga 
kepada Yang Berhormat Menteri 
Pendidikan atas pembentangan 
Belanjawan Tahun Kewangan 2023/2024  
Kementerian Pendidikan yang 
komprehensif serta menjelaskan hala 
tuju kementerian ini. 
  
Yang Berhormat Pengerusi, kita telah 
pun dijelaskan oleh Yang Berhormat 

Menteri Pendidikan, tentang cabaran-
cabaran dan isu-isu yang melibatkan 
penuntut-penuntut dari indicator-
indicator seperti PISA yang memerlukan 
perhatian yang serius umpamanya isu 
‘buli’ dan kurang percaya terhadap diri 
masing-masing. Perkara ini perlulah kita 
tangani bersama.  
 
Apa yang diharapkan supaya antara isu 
yang telah pun dikenal pasti itu akan kita 
cari root cause yang sebenarnya dan 
seterusnya memperkenalkan kaedah 
atau tatacara yang lebih efektif 
bagaimanakah kita untuk mengatasi 
masalah-masalah tersebut dengan 
memberikan keutamaan.  
 
Apa yang diharapkan, isu-isu seperti ini, 
bukannya dipertanggungjawabkan 
semata-mata kepada Kementerian 
Pendidikan malahan ia memerlukan 
kerjasama yang erat dan komitmen 
semua stakeholders termasuklah rakyat 
dan penduduk Negara Brunei Darusslam. 
Kita berdoa kepada  َٰ الَ ع  ت  هُ و  ان  ِ  سُبْح  للّٰه

َ
 supaya أ

dikurniakan petunjuk dan hidayat supaya 
isu-isu ini akan dapat diatasi. 
  
Yang Berhomat Pengerusi. Profession 
perguruan berperanan penting untuk 
mendidik rakyat yang berpendidkan 
tinggi, berkemahiran dan berkualiti tinggi 
sepertimana yang dihasratkan dalam 
salah satu daripada Wawasan Brunei 
2035.  
 
Apa yang kita ingin galakkan guru-guru 
memiliki profession yang berkemahiran, 
berkualiti tinggi, berkelulusan yang 
tinggi, berdedikasi, penuh komitmen 
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constituents kepada demand akan dapat 
bekerjasama dengan lebih rapat lagi.   

Jadinya, kepada demand side, sokonglah 
kami selaku agent supply. Jika ada 
peluang pekerjaan, hulurkanlah ia 
kepada anak-anak tempatan yang telah 
kami bentuk pola pemikiran mereka dan 
juga keperibadian mereka. 

Jika ada keperluan baharu ketuklah   
pintu kami, dan kongsi-kongsikanlah 
kompetensi-kompetensi tersebut agar 
para instruktor kami dan juga tenaga 
pengajar kami akan peka terhadap 
perubahan-perubahan tersebut. 

Dalam kesempatan ini, Kementerian 
Pendidikan berterima kasih atas unjuran-
unjuran pekerjaan yang telah 
dikongsikan kepada Kementerian 
Pendidikan kerana ia telah dapat 
membantu Kementerian Pendidikan 
dalam menganggarkan keramaian 
ataupun jumlah pelajar yang akan 
diserapkan ataupun dimasukkan              
ke dalam program-program tertentu. 

Mengenai saranan kedua iaitu Authestic. 
Kaola ingin menjunjung kasih atas 
saranan tersebut dan kaola ingin 
menambah bahawa Kementerian 
Pendidikan melalui Jabatan Pendidikan 
Khas (JPK) akan terus menyokong 
institusi dan persatuan yang 
menyediakan perkhidmatan kepada 
kanak-kanak yang istimewa ini.  

Justeru, Jabatan Pendidikan Khas akan 
terus bekerjasama rapat dengan 
persatuan-persatuan seperti SMARTER 
secara kolaborasi imbal balik sebagai 

contoh dalam mengendalikan kursus 
pengenalan Introductary Course 
berkaitan dukungan dan bantuan kepada 
penuntut-penuntut yang istimewa ini. 
Jabatan Pendidikan Khas juga turut 
terlibat dalam aktiviti-aktiviti amal, 
anjuran bersama dengan SMARTER 
khususnya sempena Autism Day dan 
memberikan bantuan Learning 
Resources seperti peranti komputer dan 
Ipad, menganjurkan bengkel dan 
penampatan guru-guru home room 
teacher ke SMARTER, penempatan kerja 
pelajar pravokasional di SMARTER dan 
mengadakan lawatan sambil belajar            
ke Pusat SMARTER oleh sekolah-sekolah 
yang menjalankan program pre-voc.  
 
Dalam masa yang sama Kementerian 
Pendidikan juga telah melaksanakan 
penubuhan Centre of Excellence                   
di beberapa buah sekolah yang                   
turut menyediakan perkhidmatan-
perkhidmatan kepada penuntut-
penuntut authestic tanpa mengira tahap 
diagnosis. 
 
Ini mengambil kira terdapatnya fasiliti-
fasiliti khusus bagi penuntut-penuntut 
istimewa ini.  ُ اللّٰه اء   ش   Kementerian إِنْ 
Pendidikan akan terus menerokai 
peluang-peluang kerjasama dengan 
persatuan dan institusi sedemikian dalam 
bidang-bidang yang berkepentingan 
khususnya berkaitan pembangunan 
pembelanjaran penuntut-penuntut 
istimewa ini dan ingin kaola 
memperingatkan sekali lagi bahawa 
kaola ada membuat kenyataan mengenai 
mana-mana Pertubuhan Institusi Kanak-
Kanak Berkeperluan Khas yang berminat, 
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silalah mendaftar sekolah khas bagi 
semua kategori tahap keutamaan 1 
hingga 5.  
 
Penyertaan dari private sector sangat-
sangat dialu-alukan. Itu sahaja Yang 
Berhormat Pengerusi, terima kasih. 
 
Yang Berhormat Pengerusi: Saya 
persilakan sekarang Yang Berhormat 
Pehin Orang Kaya Johan Pahlawan Dato 
Seri Setia Awang Haji Adanan bin 
Begawan Pehin Siraja Khatib Dato Seri 
Setia Haji Mohd. Yusuf. 
 
Yang Berhormat Pehin Orang Kaya 
Johan Pahlawan Dato Seri Setia 
Awang Haji Adanan bin Begawan 
Pehin Siraja Khatib Dato Seri Setia 
Haji Mohd. Yusuf:  حْيم نِ الرَّ حْم  َٰ ِ الرَّ  بِسْمِ اللّٰه
 
كَاتُهُ  ر  ب  و  اِلله   

ُ
ة حْم  ر  و  لَيْكُمْ  ع  مُ  لا  السَّ  dan salam 

sejahtera. Yang Berhormat Pengerusi, 
kaola sukacita mengucapkan terima 
kasih yang setinggi-tinggi kepada             
Yang Berhormat Pengerusi kerana 
memberikan peluang kepada kaola untuk 
bersama-sama menyertai perbincangan 
bagi peruntukan Kementerian 
Pendidikan. 
 
Dirakamkan ucapan terima kasih juga 
kepada Yang Berhormat Menteri 
Pendidikan atas pembentangan 
Belanjawan Tahun Kewangan 2023/2024  
Kementerian Pendidikan yang 
komprehensif serta menjelaskan hala 
tuju kementerian ini. 
  
Yang Berhormat Pengerusi, kita telah 
pun dijelaskan oleh Yang Berhormat 

Menteri Pendidikan, tentang cabaran-
cabaran dan isu-isu yang melibatkan 
penuntut-penuntut dari indicator-
indicator seperti PISA yang memerlukan 
perhatian yang serius umpamanya isu 
‘buli’ dan kurang percaya terhadap diri 
masing-masing. Perkara ini perlulah kita 
tangani bersama.  
 
Apa yang diharapkan supaya antara isu 
yang telah pun dikenal pasti itu akan kita 
cari root cause yang sebenarnya dan 
seterusnya memperkenalkan kaedah 
atau tatacara yang lebih efektif 
bagaimanakah kita untuk mengatasi 
masalah-masalah tersebut dengan 
memberikan keutamaan.  
 
Apa yang diharapkan, isu-isu seperti ini, 
bukannya dipertanggungjawabkan 
semata-mata kepada Kementerian 
Pendidikan malahan ia memerlukan 
kerjasama yang erat dan komitmen 
semua stakeholders termasuklah rakyat 
dan penduduk Negara Brunei Darusslam. 
Kita berdoa kepada  َٰ الَ ع  ت  هُ و  ان  ِ  سُبْح  للّٰه

َ
 supaya أ

dikurniakan petunjuk dan hidayat supaya 
isu-isu ini akan dapat diatasi. 
  
Yang Berhomat Pengerusi. Profession 
perguruan berperanan penting untuk 
mendidik rakyat yang berpendidkan 
tinggi, berkemahiran dan berkualiti tinggi 
sepertimana yang dihasratkan dalam 
salah satu daripada Wawasan Brunei 
2035.  
 
Apa yang kita ingin galakkan guru-guru 
memiliki profession yang berkemahiran, 
berkualiti tinggi, berkelulusan yang 
tinggi, berdedikasi, penuh komitmen 
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serta ciri-ciri etika kerja yang murni dan 
terpuji.  
 
Kadang-kadang kita melihat ada guru-
guru yang sangat prihatin dan 
pemedulian sehingga mereka rela 
berkorban dengan mengadakan kelas-
kelas tuisyen ataupun extra class dan ada 
antaranya juga berkorban sehingga 
menghulurkan kewangan bagi 
membantu murid-murid yang datang dari 
keluarga yang kurang berkemampuan. 
 
Ini semata-semata bagi memastikan 
murid-murid mereka itu terus belajar 
sehinggalah mencapai pelajaran dan 
kelulusan-kelulusan dalam hal 
peperiksaan. 
 
لِلّٰه   مْدُ  ح 

ْ
ل
َ
أ  di Negara Brunei Darussalam, 

“Hari Guru” diadakan setiap tahun 
antaranya menganugerahkan Guru 
Cemerlang dan Guru Berjasa bagi 
menghargai dan mengiktiraf bakti guru-
guru curahkan bagi mendidik anak 
bangsa kita untuk menjadi sebagai aset 
dan produktif kepada negara dan sekali 
gus membantu memantapkan lagi 
perkembangan sosial negara. 
 
Dalam kita melihat bahawa betapa 
pentingnya guru besar atau pengetua 
yang sangat mencabar bukan sahaja 
dalam hal-ehwal pengurusan pendidikan 
sekolah-sekolah tetapi melangkaui 
pelbagai aspek misalannya disiplin, hal-
ehwal kebajikan guru dan murid-murid,       
hal-ehwal kesejahteraan dan masalah-
masalah murid yang berbagai-bagai 
karenah. Mereka juga diukur dan dinilai 
dari aspek pencapaian dan kejayaan            

di institusi-institusi berkenaan terhadap 
peperiksaan dan lain-lain. 
 
Kaola tidaklah menyentuh lebih perkara 
ini, kerana Yang Berhormat Pehin Orang 
Kaya Indera Pahlawan Dato Seri Setia 
Haji Awang Suyoi bin Haji Osman telah 
pun menggariskan antara fungsi betapa 
pentingnya peranan guru besar ataupun 
pengetua di sekolah-sekolah. Bersabit 
dengan ini, melihat akan kepentingannya 
dan peranan pengetua, guru besar          
di institusi pendidikan kaola 
mencadangkan supaya kategori guru 
besar ataupun pengetua cemerlang akan 
dimasukkan dalam bersama-sama 
mengadakan “Hari Guru” setiap tahun. 
 
Keduanya, ingin kaola timbulkan 
walaupun sudah ada Ahli-Ahli Yang 
Berhormat lain telah menyentuh iaitu 
berkenaan dengan masalah penuntut 
yang tidak menghabiskan kesemua 
penggal persekolahan yang diiktiraf 
sebagai drop out.  
 
Kita juga harus menghargai tentang 
inisiatif-inisiatif Kerajaan Kebawah Duli 
Yang Maha Mulia Paduka Seri Baginda 
Sultan dan Yang Di-Pertuan Negara 
Brunei Darussalam melalui kementerian-
kementerian berkenaan yang tabah 
menyediakan berbagai-bagai kursus atau 
kemahiran-kemahiran yang diperlukan 
semata-mata bagi membolehkan mereka 
lebih marketable pada masa akan 
datang.   
 
Dalam persoalan ini, kaola ingin 
mengetahui sehingga pada masa ini 
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berapakah jumlah penuntut drop out 
sehingga pada tahun 2022? 
 
Keduanya, berapakah jumlah mereka 
yang mendapat pekerjaan setelah 
mereka mengikuti kursus atau 
kemahiran-kemahiran sama ada di sektor 
kerajaan, swasta dan bekerja sendiri? 
Dalam pada itu juga kaola menyarankan 
supaya kursus-kursus atau latihan-
latihan kemahiran yang pada masa ini 
akan dikembangluaskan bagi 
memastikan mereka lebih marketable 
dan menjadi warganegara yang produktif 
dan bukannya lability pada masa akan 
datang.   
 
Itu saja 2 isu yang ingin kaola bangkitkan 
kerana kesemua yang ingin kaola 
timbulkan telah pun disentuh                 
oleh rakan-rakan Ahli Yang Berhormat               
yang lain. Kaola sudahi,  وبالله التوفيق والهداية 
كَاتُهُ  ر  ب   اِلله و 

ُ
ة حْم  ر  لَيْكُمْ و  مُ ع  لا    .و  السَّ

 
Sekali lagi kaola sekali ingin 
mengucapkan terima kasih kepada Yang 
Berhormat Pengerusi memberikan 
peluang pada saya untuk 
membincangkan dalam Bajet 
Kementerian Pendidikan. Terima kasih.
 
Yang Berhormat Menteri 
Pendidikan: Terima kasih Yang 
Berhormat Pengerusi dan terima kasih 
kepada Yang Berhormat atas cadangan 
serta sokongan tersebut. 
 
Yang pertama mengenai cabaran yang 
melibatkan PISA dan hala tuju 
Kementerian Pendidikan untuk mencari 

root cause dan untuk mencari kaedah-
kaedah yang lebih efektif.    
 
Terima kasih atas cadangan tersebut. 
Setakat ini apa yang telah dibuat oleh 
Kementerian Pendidikan seperti 
menanda aras (benchmark) amalan-
amalan terbaik dari negara-negara lain 
dan juga turut melaksanakan kajian-
kajian lanjut terhadap pelajar-pelajar 
mengenai kesejahteraan, mengukuhkan 
perkhidmatan kaunseling dan 
mempelbagaikan pendekatan untuk 
menangani isu pertumbuhan minda 
(growth mindset). 
 
Di samping itu, Kementerian Pendidikan 
akan terus mengusahakan beberapa 
perkara lagi dan inisiatif yang sudah 
dilakukan dan akan terus dilakukan lagi 
iaitu untuk meningkatkan kualiti guru 
dan juga pemimpin sekolah, 
menyediakan persekitaran dan 
infrastruktur pembelajaran dan 
pengajaran yang lebih kondusif, 
meningkatkan kualiti pedagogue 
kurikulum dan penilaian, menyediakan 
program sokongan bagi meningkatkan 
pencapaian pelajar, memastikan 
kesejahteraan pelajar, tenaga pengajar 
dan pemimpin sekolah terjamin dan 
mengukuhkan program kokurikulum dan 
bukan akademik bagi pelajar-pelajar.   
 
Kaola ingin mengambil kesempatan 
untuk mengongsikan lagi sedikit cabaran 
apa yang telah dilaksanakan oleh 
Kementerian Pendidikan untuk 
mengatasi cabaran yang telah 
disebutkan tadi iaitu: 
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serta ciri-ciri etika kerja yang murni dan 
terpuji.  
 
Kadang-kadang kita melihat ada guru-
guru yang sangat prihatin dan 
pemedulian sehingga mereka rela 
berkorban dengan mengadakan kelas-
kelas tuisyen ataupun extra class dan ada 
antaranya juga berkorban sehingga 
menghulurkan kewangan bagi 
membantu murid-murid yang datang dari 
keluarga yang kurang berkemampuan. 
 
Ini semata-semata bagi memastikan 
murid-murid mereka itu terus belajar 
sehinggalah mencapai pelajaran dan 
kelulusan-kelulusan dalam hal 
peperiksaan. 
 
لِلّٰه   مْدُ  ح 

ْ
ل
َ
أ  di Negara Brunei Darussalam, 

“Hari Guru” diadakan setiap tahun 
antaranya menganugerahkan Guru 
Cemerlang dan Guru Berjasa bagi 
menghargai dan mengiktiraf bakti guru-
guru curahkan bagi mendidik anak 
bangsa kita untuk menjadi sebagai aset 
dan produktif kepada negara dan sekali 
gus membantu memantapkan lagi 
perkembangan sosial negara. 
 
Dalam kita melihat bahawa betapa 
pentingnya guru besar atau pengetua 
yang sangat mencabar bukan sahaja 
dalam hal-ehwal pengurusan pendidikan 
sekolah-sekolah tetapi melangkaui 
pelbagai aspek misalannya disiplin, hal-
ehwal kebajikan guru dan murid-murid,       
hal-ehwal kesejahteraan dan masalah-
masalah murid yang berbagai-bagai 
karenah. Mereka juga diukur dan dinilai 
dari aspek pencapaian dan kejayaan            

di institusi-institusi berkenaan terhadap 
peperiksaan dan lain-lain. 
 
Kaola tidaklah menyentuh lebih perkara 
ini, kerana Yang Berhormat Pehin Orang 
Kaya Indera Pahlawan Dato Seri Setia 
Haji Awang Suyoi bin Haji Osman telah 
pun menggariskan antara fungsi betapa 
pentingnya peranan guru besar ataupun 
pengetua di sekolah-sekolah. Bersabit 
dengan ini, melihat akan kepentingannya 
dan peranan pengetua, guru besar          
di institusi pendidikan kaola 
mencadangkan supaya kategori guru 
besar ataupun pengetua cemerlang akan 
dimasukkan dalam bersama-sama 
mengadakan “Hari Guru” setiap tahun. 
 
Keduanya, ingin kaola timbulkan 
walaupun sudah ada Ahli-Ahli Yang 
Berhormat lain telah menyentuh iaitu 
berkenaan dengan masalah penuntut 
yang tidak menghabiskan kesemua 
penggal persekolahan yang diiktiraf 
sebagai drop out.  
 
Kita juga harus menghargai tentang 
inisiatif-inisiatif Kerajaan Kebawah Duli 
Yang Maha Mulia Paduka Seri Baginda 
Sultan dan Yang Di-Pertuan Negara 
Brunei Darussalam melalui kementerian-
kementerian berkenaan yang tabah 
menyediakan berbagai-bagai kursus atau 
kemahiran-kemahiran yang diperlukan 
semata-mata bagi membolehkan mereka 
lebih marketable pada masa akan 
datang.   
 
Dalam persoalan ini, kaola ingin 
mengetahui sehingga pada masa ini 
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berapakah jumlah penuntut drop out 
sehingga pada tahun 2022? 
 
Keduanya, berapakah jumlah mereka 
yang mendapat pekerjaan setelah 
mereka mengikuti kursus atau 
kemahiran-kemahiran sama ada di sektor 
kerajaan, swasta dan bekerja sendiri? 
Dalam pada itu juga kaola menyarankan 
supaya kursus-kursus atau latihan-
latihan kemahiran yang pada masa ini 
akan dikembangluaskan bagi 
memastikan mereka lebih marketable 
dan menjadi warganegara yang produktif 
dan bukannya lability pada masa akan 
datang.   
 
Itu saja 2 isu yang ingin kaola bangkitkan 
kerana kesemua yang ingin kaola 
timbulkan telah pun disentuh                 
oleh rakan-rakan Ahli Yang Berhormat               
yang lain. Kaola sudahi,  وبالله التوفيق والهداية 
كَاتُهُ  ر  ب   اِلله و 

ُ
ة حْم  ر  لَيْكُمْ و  مُ ع  لا    .و  السَّ

 
Sekali lagi kaola sekali ingin 
mengucapkan terima kasih kepada Yang 
Berhormat Pengerusi memberikan 
peluang pada saya untuk 
membincangkan dalam Bajet 
Kementerian Pendidikan. Terima kasih.
 
Yang Berhormat Menteri 
Pendidikan: Terima kasih Yang 
Berhormat Pengerusi dan terima kasih 
kepada Yang Berhormat atas cadangan 
serta sokongan tersebut. 
 
Yang pertama mengenai cabaran yang 
melibatkan PISA dan hala tuju 
Kementerian Pendidikan untuk mencari 

root cause dan untuk mencari kaedah-
kaedah yang lebih efektif.    
 
Terima kasih atas cadangan tersebut. 
Setakat ini apa yang telah dibuat oleh 
Kementerian Pendidikan seperti 
menanda aras (benchmark) amalan-
amalan terbaik dari negara-negara lain 
dan juga turut melaksanakan kajian-
kajian lanjut terhadap pelajar-pelajar 
mengenai kesejahteraan, mengukuhkan 
perkhidmatan kaunseling dan 
mempelbagaikan pendekatan untuk 
menangani isu pertumbuhan minda 
(growth mindset). 
 
Di samping itu, Kementerian Pendidikan 
akan terus mengusahakan beberapa 
perkara lagi dan inisiatif yang sudah 
dilakukan dan akan terus dilakukan lagi 
iaitu untuk meningkatkan kualiti guru 
dan juga pemimpin sekolah, 
menyediakan persekitaran dan 
infrastruktur pembelajaran dan 
pengajaran yang lebih kondusif, 
meningkatkan kualiti pedagogue 
kurikulum dan penilaian, menyediakan 
program sokongan bagi meningkatkan 
pencapaian pelajar, memastikan 
kesejahteraan pelajar, tenaga pengajar 
dan pemimpin sekolah terjamin dan 
mengukuhkan program kokurikulum dan 
bukan akademik bagi pelajar-pelajar.   
 
Kaola ingin mengambil kesempatan 
untuk mengongsikan lagi sedikit cabaran 
apa yang telah dilaksanakan oleh 
Kementerian Pendidikan untuk 
mengatasi cabaran yang telah 
disebutkan tadi iaitu: 
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i. Menangani isu pertumbuhan minda 
secara bersepadu.;  

 
ii. Memastikan kehadiran pelajar            

di sekolah semasa waktu kurikulum.;  
 

iii. Memastikan kesejahteraan para 
pelajar seperti pemakanan, kesihatan 
dan keperluan sekolah sentiasa 
terjaga.; 

 
iv. Mengukuhkan sistem pangkalan data 

yang masih belum kemas.; dan  
 
v. Menaik taraf prasarana yang 

menyediakan persekitaran 
infrastruktur yang kondusif dan 
menyeronokkan.   

 
Kaola sangat bersetuju dengan cadangan 
Yang Berhormat mengenai apa yang 
patut dibuat bukan sekadar dari 
Kementerian Pendidikan sahaja tetapi 
pertolongan ataupun penglibatan secara 
bersepadu dari semua pihak termasuk 
ibu bapa, orang ramai dan industri-
industri dan lain-lain.   
 
Yang kedua ialah Profesian Perguruan.  
Kita sebenarnya mempunyai Anugerah 
Guru Cemerlang dan Guru Berjasa.  Salah 
satu kategori ini memang ada pemimpin 
sekolah. Walau bagaimanapun, perkara 
ini akan diambil maklum dan akan 
ditinjau lagi kesesuaiannya sama ada 
untuk diberikan khas kategori pemimpin 
sekolah.   
 
Ketiga, menyediakan kemahiran-
kemahiran yang jumlah pelajar keciciran 
peringkat sekolah dan laporan pelajar.  

Kaola terdapat data laporan pelajar 
tercicir dari tahun 2017 hingga tahun 
2021.   

Pada tahun 2017, secara keseluruhan, 
pelajar tercicir, tidak semestinya mereka 
yang tidak lulus peperiksaan tetapi 
tercicir atas sebab-sebab sama ada tidak 
bersekolah atau sebagainya seramai 331 
orang. Pada tahun 2018 seramai 278 
orang, pada tahun 2019 seramai 251 
orang, pada tahun 2020 seramai 260 
orang dan pada tahun 2021 seramai 205 
orang. 

Kalau untuk data-data yang lebih         
lanjut lagi pihak Kementerian Pendidikan 
akan mengongsikan bersama dengan 
Yang Berhormat data-data mungkin 
pelajar keciciran sahaja. 

Ini juga yang telah kaola kongsikan 
semalam. Pelajar-pelajar yang not 
employment education dan training 
tetapi untuk laporan graduate 
employment study dari tahun 2021 
sahaja.  ُ اللّٰه اء   ش   kaola akan إِنْ 
mengongsikan data-data dari beberapa 
tahun sebelumnya supaya ia lebih 
accumulative. Itu sahaja yang dapat 
kaola sampaikan Yang Berhormat 
Pengerusi. Terima kasih. 
    
Yang Berhormat Pengerusi: Saya 
persilakan sekarang Yang Berhormat 
Dayang Chong Chin Yee. 
 
Yang Berhormat Dayang Chong 
Chin Yee:  Terima kasih Yang Berhormat 
Pengerusi.  
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Kaola ingin membangkitkan 2 soalan             
di bawah Tajuk SF01A - Lain-Lain 
Program dan Institusi Pendidikan di 
bawah Kod Akaun 007/006 - Pusat 
Teknologi Pendidikan.  
 
Menurut Titah Kebawah Duli Yang Maha 
Mulia Paduka Seri Baginda Sultan dan 
Yang Di-Pertuan Negara Brunei 
Darussalam sempena menyambut Tahun 
Baharu 2023, baginda menekankan 
bahawa pandemik telah menunjukkan 
betapa pentingnya teknologi digital 
dalam menyediakan perkhidmatan yang 
cekap termasuk pembelajaran maya.   
 
Oleh itu, penting bagi kita menggunakan 
pengalaman ini untuk mengadakan 
kepelbagaian ekonomi negara dan 
mencipta peluang-peluang pekerjaan 
bagi generasi muda dalam bidang-bidang 
baharu seperti big data, cloud 
computing, tenaga hijau dan teknologi 
mesra alam. 
 
Pada masa kini, kanak-kanak dikelilingi 
oleh teknologi dari usia yang sangat 
muda.  Kita akan melihat adanya kanak-
kanak yang berumur 5 tahun lebih celik 
dan faham teknologi daripada 
sesetengah orang dewasa. Namun 
kurikulum sekolah masa kini kurang 
mengambil kira situasi ini. Oleh itu, 
kurang mencabar pelajar dalam zaman 
digital ini.  Soalan kaola ialah:  
 
1. Bilakah Kementerian Pendidikan  

akan mula mengintegrasikan 
computational thinking and coding ke 
dalam kurikulum sekolah kebangsaan 
untuk pelajar sekolah rendah dan 

menengah?  Kaola ingin 
mencadangkan kepada Kementerian 
Pendidikan untuk bekerjasama 
dengan Authority for Info-
communications Technology Industry 
(AITI) supaya membangunkan 
program selama 3 hari yang 
standardised dan mula 
menawarkannya kepada sekolah 
rendah kerana di sekolah swasta 
sudah ditawarkan dan dijalankan. 
 
Computational thinking dan coding 
adalah berbeza berbanding dengan 
ICT walaupun kedua-duanya 
kelihatan serupa. Computational 
thinking melibatkan pecahan 
masalah kompleks kepada langkah-
langkah yang kecil dan mudah 
difahami dan menghasilkan 
penciptaan aplikasi baharu, manakala 
ICT memberi tumpuan kepada 
pengguna practical system computer, 
perisian dan rangkaian. 
 
Kaola ingin menegakkan bahawa 
computational thinking dan 
kemudian computer science 
memberikan pelajar kemahiran yang 
diperlukan untuk berjaya dalam 
zaman digital. Ia juga membukakan 
pandangan belajar kaedah-kaedah 
yang kukuh seperti algorithm dan 
programming languages yang dapat 
meningkatkan kreativiti dan inovasi 
mereka yang merupakan asas 
kepada banyak disiplin dan termasuk 
sains, matematik, kejuruteraan, seni 
dan kemanusiaan.  
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i. Menangani isu pertumbuhan minda 
secara bersepadu.;  

 
ii. Memastikan kehadiran pelajar            

di sekolah semasa waktu kurikulum.;  
 

iii. Memastikan kesejahteraan para 
pelajar seperti pemakanan, kesihatan 
dan keperluan sekolah sentiasa 
terjaga.; 

 
iv. Mengukuhkan sistem pangkalan data 
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v. Menaik taraf prasarana yang 
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yang tidak lulus peperiksaan tetapi 
tercicir atas sebab-sebab sama ada tidak 
bersekolah atau sebagainya seramai 331 
orang. Pada tahun 2018 seramai 278 
orang, pada tahun 2019 seramai 251 
orang, pada tahun 2020 seramai 260 
orang dan pada tahun 2021 seramai 205 
orang. 

Kalau untuk data-data yang lebih         
lanjut lagi pihak Kementerian Pendidikan 
akan mengongsikan bersama dengan 
Yang Berhormat data-data mungkin 
pelajar keciciran sahaja. 

Ini juga yang telah kaola kongsikan 
semalam. Pelajar-pelajar yang not 
employment education dan training 
tetapi untuk laporan graduate 
employment study dari tahun 2021 
sahaja.  ُ اللّٰه اء   ش   kaola akan إِنْ 
mengongsikan data-data dari beberapa 
tahun sebelumnya supaya ia lebih 
accumulative. Itu sahaja yang dapat 
kaola sampaikan Yang Berhormat 
Pengerusi. Terima kasih. 
    
Yang Berhormat Pengerusi: Saya 
persilakan sekarang Yang Berhormat 
Dayang Chong Chin Yee. 
 
Yang Berhormat Dayang Chong 
Chin Yee:  Terima kasih Yang Berhormat 
Pengerusi.  
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Kaola ingin membangkitkan 2 soalan             
di bawah Tajuk SF01A - Lain-Lain 
Program dan Institusi Pendidikan di 
bawah Kod Akaun 007/006 - Pusat 
Teknologi Pendidikan.  
 
Menurut Titah Kebawah Duli Yang Maha 
Mulia Paduka Seri Baginda Sultan dan 
Yang Di-Pertuan Negara Brunei 
Darussalam sempena menyambut Tahun 
Baharu 2023, baginda menekankan 
bahawa pandemik telah menunjukkan 
betapa pentingnya teknologi digital 
dalam menyediakan perkhidmatan yang 
cekap termasuk pembelajaran maya.   
 
Oleh itu, penting bagi kita menggunakan 
pengalaman ini untuk mengadakan 
kepelbagaian ekonomi negara dan 
mencipta peluang-peluang pekerjaan 
bagi generasi muda dalam bidang-bidang 
baharu seperti big data, cloud 
computing, tenaga hijau dan teknologi 
mesra alam. 
 
Pada masa kini, kanak-kanak dikelilingi 
oleh teknologi dari usia yang sangat 
muda.  Kita akan melihat adanya kanak-
kanak yang berumur 5 tahun lebih celik 
dan faham teknologi daripada 
sesetengah orang dewasa. Namun 
kurikulum sekolah masa kini kurang 
mengambil kira situasi ini. Oleh itu, 
kurang mencabar pelajar dalam zaman 
digital ini.  Soalan kaola ialah:  
 
1. Bilakah Kementerian Pendidikan  

akan mula mengintegrasikan 
computational thinking and coding ke 
dalam kurikulum sekolah kebangsaan 
untuk pelajar sekolah rendah dan 

menengah?  Kaola ingin 
mencadangkan kepada Kementerian 
Pendidikan untuk bekerjasama 
dengan Authority for Info-
communications Technology Industry 
(AITI) supaya membangunkan 
program selama 3 hari yang 
standardised dan mula 
menawarkannya kepada sekolah 
rendah kerana di sekolah swasta 
sudah ditawarkan dan dijalankan. 
 
Computational thinking dan coding 
adalah berbeza berbanding dengan 
ICT walaupun kedua-duanya 
kelihatan serupa. Computational 
thinking melibatkan pecahan 
masalah kompleks kepada langkah-
langkah yang kecil dan mudah 
difahami dan menghasilkan 
penciptaan aplikasi baharu, manakala 
ICT memberi tumpuan kepada 
pengguna practical system computer, 
perisian dan rangkaian. 
 
Kaola ingin menegakkan bahawa 
computational thinking dan 
kemudian computer science 
memberikan pelajar kemahiran yang 
diperlukan untuk berjaya dalam 
zaman digital. Ia juga membukakan 
pandangan belajar kaedah-kaedah 
yang kukuh seperti algorithm dan 
programming languages yang dapat 
meningkatkan kreativiti dan inovasi 
mereka yang merupakan asas 
kepada banyak disiplin dan termasuk 
sains, matematik, kejuruteraan, seni 
dan kemanusiaan.  
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Ia juga mempersiapkan pelajar untuk 
kerjaya masa depan yang 
memerlukan kemahiran pengiraan 
dan literacy digital. Oleh itu, banyak 
negara melibatkan computational 
thinking sejak awal dari kurikulum 
pendidikan kanak-kanak.  Ia telah 
disahkan oleh pakar sebagai 
kemahiran hidup yang penting pada 
abad ke-22. 
 
Kementerian Pendidikan dan 
Kementerian Pengangkutan dan 
Infokomunikasi telah berjaya 
memperkenalkan inisiatif seperti 
Teens in AI, Coding.bn dan 
sebagainya. Walau bagaimanapun, 
kita memerlukan kecekalan dan asas 
yang lebih kukuh jika kita ingin 
bergerak ke arah matlamat kita 
sebagai smart nation.; dan 

 
2. Artificial Intelligence (AI). Kita tidak 

boleh menafikannya, AI semakin 
menjadi sebahagian penting dalam 
kehidupan kita dan penting untuk 
mengakui impaknya terhadap 
masyarakat secara keseluruhannya. 
ChatGPT adalah artificial intelligence 
tool yang telah menjadi fenomena 
sejak ia dikeluarkan untuk digunakan 
secara umum pada bulan Disember 
tahun 2022 yang merupakan chatbot 
pintar yang boleh digunakan secara 
percuma oleh sesiapa sahaja yang 
mempunyai akses Internet.   
 
Dengan ChatGPT, pengguna boleh 
meminta untuk menulis esei, cerita, 
surat, ucapan, puisi dan sebagainya.  
Selain itu, ia juga boleh 

menterjemahkan keseluruhan 
laporan tugasan kepada bahasa lain 
dengan ketepatan yang tinggi. 

   
Negara jiran kita telah mengambil 
tindakan segera untuk menangani 
penggunaan teknologi ini oleh guru 
dan pelajar. Oleh itu, adalah penting 
bagi kita untuk mengambil tindakan 
segera juga dalam membangunkan 
pelan untuk memelihara integriti 
akademik dan sistem pendidikan 
kebangsaan kita agar sistem 
pendidikan kita selari dengan sistem 
pendidikan antarabangsa dan tidak 
ketinggalan. 

   
Walaupun plagiarism telah menjadi 
isu yang banyak berlaku sejak 
wujudnya Google, kini kita juga perlu 
menangani cabaran untuk 
membezakan antara kandungan 
yang dihasilkan oleh AI dengan 
kandungan yang asli. Jika kita terus 
menggunakan kaedah penilaian yang 
sama untuk belajar yang mungkin 
akan menyebabkan peningkatan 
yang ketara dalam keseluruhan gred 
di sekolah pada tahun ini.  
 
Namun begitu, kita perlu memastikan 
bahawa pencapaian akademik pelajar 
mencerminkan kebolehan sebenar 
mereka dan bukan hasil daripada 
ketidakjujuran.  
 
Oleh itu, kaola mencadangkan agar 
pihak Kementerian Pendidikan 
meneliti AI dan mempertimbangkan 
untuk meluluskan Artificial 
Intelligence Large Language Module 
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seperti ChatGPT dalam konteks 
pendidikan di peringkat kebangsaan 
dan seterusnya merancang langkah-
langkah untuk membanteras 
penyalahgunaan AI Module seperti 
ketidakjujuran dalam akademik. Itu 
sahaja, sekian terima kasih Yang 
Berhormat Pengerusi. 

 
Yang Berhormat Menteri 
Pendidikan: Terima kasih, Yang 
Berhormat Pengerusi dan terima kasih 
kepada Yang Berhormat atas 2 soalan 
yang sangat menarik. 
 
1. Mengenai mengintegrasikan 

Computational thinking dan coding 
ke dalam kurikulum sekolah 
kebangsaan untuk pelajar sekolah 
rendah dan menengah. 
 
لِلّٰه  مْدُ  ح 

ْ
ل
َ
 pihak Kementerian ,أ

Pendidikan memang sedia maklum 
mengenai kepentingan kemahiran 
computational thinking dan coding 
bagi pelajar-pelajar abad ke-21.   
 
Sehubungan itu, Kementerian 
Pendidikan memang menerapkan 
pengenalan basic coding dalam 
kurikulum sekolah rendah dan 
menengah. Sebagai contoh, 
program-program basic coding yang 
digunakan seperti program turtle 
logo telah diajar bagi pelajar-pelajar 
Tahun 5 dalam mata pelajaran ICT 
dan juga program scratch. Ia telah 
diperkenalkan kepada pelajar-pelajar 
Tahun 4, 5, 6, 7 dan 8 dan bagi 
pelajar-pelajar Tahun 7 dan 8, ia 

diajar dalam mata pelajaran Business 
Art and Technology (BAT). 
   
Selain itu, pihak kementerian melalui 
Jabatan Perkembangan Kurikulum 
dan juga Pusat Kerjasama Sains, 
Teknologi dan Alam Sekitar (STEP) 
telah bekerjasama dengan pihak 
Authority for Info-communications 
Technology Industry (AiTi), 
Kementerian Pengangkutan dan 
Infokomunikasi (MTIC) bagi 
mengendalikan pelbagai program 
dan juga bengkel-bengkel dalam 
memperkenalkan dan meningkatkan 
bukan sahaja kemahiran 
computational thinking tetapi juga 
kemahiran-kemahiran lain seperti 
inovasi dalam kalangan pelajar-
pelajar yang berumur 6 hingga 11 
tahun melalui inisiatif coding ataupun 
melalui aktiviti-aktiviti coding.  
 
Di peringkat pengajian tinggi pula, 
pelbagai modul ataupun kursus 
baharu yang inovatif telah 
ditawarkan seperti di UBD. Ia 
menubuhkan School of Digital 
Science pada tahun 2021.  Kursus 
yang ditawarkan merentasi pelbagai 
jurusan seperti Data Science, 
Artificial Intelligence and Robotics, 
Cyber Security and Forensics dan 
juga Applied Artificial Intelligence.  
 
Manakala pada pengambilan tahun 
2022/2023, ada 1 program baharu 
iaitu Bachelor of Artificial Intelligence 
telah ditawarkan dengan berdurasi 
selama 3 tahun.  Ia kolaborasi 
dengan COURSERA dan membawa 
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masyarakat secara keseluruhannya. 
ChatGPT adalah artificial intelligence 
tool yang telah menjadi fenomena 
sejak ia dikeluarkan untuk digunakan 
secara umum pada bulan Disember 
tahun 2022 yang merupakan chatbot 
pintar yang boleh digunakan secara 
percuma oleh sesiapa sahaja yang 
mempunyai akses Internet.   
 
Dengan ChatGPT, pengguna boleh 
meminta untuk menulis esei, cerita, 
surat, ucapan, puisi dan sebagainya.  
Selain itu, ia juga boleh 

menterjemahkan keseluruhan 
laporan tugasan kepada bahasa lain 
dengan ketepatan yang tinggi. 

   
Negara jiran kita telah mengambil 
tindakan segera untuk menangani 
penggunaan teknologi ini oleh guru 
dan pelajar. Oleh itu, adalah penting 
bagi kita untuk mengambil tindakan 
segera juga dalam membangunkan 
pelan untuk memelihara integriti 
akademik dan sistem pendidikan 
kebangsaan kita agar sistem 
pendidikan kita selari dengan sistem 
pendidikan antarabangsa dan tidak 
ketinggalan. 

   
Walaupun plagiarism telah menjadi 
isu yang banyak berlaku sejak 
wujudnya Google, kini kita juga perlu 
menangani cabaran untuk 
membezakan antara kandungan 
yang dihasilkan oleh AI dengan 
kandungan yang asli. Jika kita terus 
menggunakan kaedah penilaian yang 
sama untuk belajar yang mungkin 
akan menyebabkan peningkatan 
yang ketara dalam keseluruhan gred 
di sekolah pada tahun ini.  
 
Namun begitu, kita perlu memastikan 
bahawa pencapaian akademik pelajar 
mencerminkan kebolehan sebenar 
mereka dan bukan hasil daripada 
ketidakjujuran.  
 
Oleh itu, kaola mencadangkan agar 
pihak Kementerian Pendidikan 
meneliti AI dan mempertimbangkan 
untuk meluluskan Artificial 
Intelligence Large Language Module 
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seperti ChatGPT dalam konteks 
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ل
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 pihak Kementerian ,أ

Pendidikan memang sedia maklum 
mengenai kepentingan kemahiran 
computational thinking dan coding 
bagi pelajar-pelajar abad ke-21.   
 
Sehubungan itu, Kementerian 
Pendidikan memang menerapkan 
pengenalan basic coding dalam 
kurikulum sekolah rendah dan 
menengah. Sebagai contoh, 
program-program basic coding yang 
digunakan seperti program turtle 
logo telah diajar bagi pelajar-pelajar 
Tahun 5 dalam mata pelajaran ICT 
dan juga program scratch. Ia telah 
diperkenalkan kepada pelajar-pelajar 
Tahun 4, 5, 6, 7 dan 8 dan bagi 
pelajar-pelajar Tahun 7 dan 8, ia 

diajar dalam mata pelajaran Business 
Art and Technology (BAT). 
   
Selain itu, pihak kementerian melalui 
Jabatan Perkembangan Kurikulum 
dan juga Pusat Kerjasama Sains, 
Teknologi dan Alam Sekitar (STEP) 
telah bekerjasama dengan pihak 
Authority for Info-communications 
Technology Industry (AiTi), 
Kementerian Pengangkutan dan 
Infokomunikasi (MTIC) bagi 
mengendalikan pelbagai program 
dan juga bengkel-bengkel dalam 
memperkenalkan dan meningkatkan 
bukan sahaja kemahiran 
computational thinking tetapi juga 
kemahiran-kemahiran lain seperti 
inovasi dalam kalangan pelajar-
pelajar yang berumur 6 hingga 11 
tahun melalui inisiatif coding ataupun 
melalui aktiviti-aktiviti coding.  
 
Di peringkat pengajian tinggi pula, 
pelbagai modul ataupun kursus 
baharu yang inovatif telah 
ditawarkan seperti di UBD. Ia 
menubuhkan School of Digital 
Science pada tahun 2021.  Kursus 
yang ditawarkan merentasi pelbagai 
jurusan seperti Data Science, 
Artificial Intelligence and Robotics, 
Cyber Security and Forensics dan 
juga Applied Artificial Intelligence.  
 
Manakala pada pengambilan tahun 
2022/2023, ada 1 program baharu 
iaitu Bachelor of Artificial Intelligence 
telah ditawarkan dengan berdurasi 
selama 3 tahun.  Ia kolaborasi 
dengan COURSERA dan membawa 
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pensijilan dari syarikat ternama 
seperti Google dan IBM.   
 
UTB menawarkan BSc. in Digital 
Media. Pelajar-pelajar boleh major in 
digital content juga menawarkan 
kursus-kursus sepanjang hayat yang 
menjurus kepada keperluan 
upskilling dan reskilling, kemahiran 
dan kompetensi dalam ICT iaitu 
melalui kaedah micro credentials.  
 
  ُ اللّٰه اء   ش   Kementerian Pendidikan إِنْ 
penuh berharap agar para pelajar 
akan menjadi generasi yang 
mempunyai tahap literacy dan 
competency yang tinggi dalam ICT. 
dan dalam kesempatan ini, kaola 
ingin mengongsikan bahawa pelajar-
pelajar kita ikut serta juga                   
dalam pertandingan-pertandingan 
peringkat kebangsaan seperti BICTA 
dan pertandingan peringkat serantau 
dan antarabangsa seperti 
pertandingan Young Inventors 
Challenge (YIC) yang dianjurkan oleh 
the Association of Science, 
Technology and Innovation (ASTI) 
Malaysia yang disertai oleh negara-
negara ASEAN.   

 
Syukur  لِلّٰه مْدُ  ح 

ْ
ل
َ
 pada tiga tahun أ

kebelakangan ini, pada tahun 2020, 
2021 dan 2022, pelajar-pelajar kita 
telah memperolehi pingat. Pada 
tahun 2020, pingat “gangsa” dalam 
acara-acara ataupun pertandingan-
pertandingan dan pertandingan yang 
diikuti pada tahun 2021, ada yang 
dapat pingat “emas” dan pada tahun 
2022, pingat “perak”.   

Untuk makluman jua, seperti jua 
dalam ucapan mukadimah kaola 
pada hari Sabtu yang lalu, pihak 
kementerian melalui Jabatan 
Perkembangan Kokurikulum sedang 
giat merangka Piawaian Literasi 
Digital Brunei Darussalam atau 
Brunei Darussalam Digital Literacy 
Standards yang merangkumi 
kemahiran coding dan computational 
thinking. Inisiatif ini dirancang akan 
bermula pada tahun kewangan ini             
 ُ اء  اللّٰه  . إِنْ ش 

 
2. Sekali lagi kaola ingin mengucapkan 

terima kasih banyak-banyak kepada 
Yang Berhormat. Isu ChatGPT ini 
satu topik hangat yang 
penggunaannya semakin berleluasa 
dan juga semakin signifikan.  
Berhubung dengan saranan Yang 
Berhormat mengenai ChatGPT, 
perkara ini diambil perhatian               
oleh Kementerian Pendidikan 
memandangkan ia satu teknologi 
baharu dan institusi pengajian tinggi 
di luar negara masih lagi membuat 
penelitian terhadap kesesuaian 
penggunaannya. Even renowned 
universities masih membuat 
penyelidikan mengenainya. 

 
Dalam pada itu, Kementerian 
Pendidikan akan terus memantau 
perkembangan mengenai teknologi 
ini di samping bersedia untuk 
menyediakan langkah-langkah yang 
perlu diambil bagi membanteras 
seperti apa Yang Berhormat 
maksudkan iaitu ketidakjujuran 
dalam akademik.   
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Semua perubahan drastik dan pantas 
ini membawa peluang dan cabaran 
yang masih mencabar untuk diterima 
oleh sistem pendidikan di Negara 
Brunei Darussalam kerana ChatGPT 
mempunyai beberapa kekuatan dan 
mungkin juga ada kelemahan sendiri.  
 
Sebagai contoh, ia hanya 
meramalkan penyelesaian 
berdasarkan satu set data yang 
sangat besar dan ia mungkin kurang 
menepati konteks yang 
dimaksudkan.  Oleh sebab itu, 
mungkin jawapannya tidaklah 
sebanyak 100% tepat, ertinya 
manusia masih lagi diperlukan untuk 
menentukan ketepatan jawapannya. 

 
Secara kesimpulannya, walaupun 
Kementerian Pendidikan mengakui 
sistem pendidikan perlulah sentiasa 
mengikuti perkembangan teknologi,           
 ُ اء  اللّٰه  sebelum ia dilaksanakan, dasar إِنْ ش 
dan garis  panduan yang kukuh perlulah 
dirangka lebih dahulu di samping melihat 
kepada aspek penggunaan Artificial 
Intelligence yang penuh beretika dan 
bertanggungjawab.   
 
Sekian, itu saja yang dapat kaola 
sampaikan Yang Berhormat Pengerusi.  
Terima kasih. 
 
Yang Berhormat Pengerusi:  Ahli-Ahli 
Yang Berhormat. Kita telah 
membincangkan Tajuk SF01A hingga 
Tajuk SF06A – Kementerian Pendidikan 
yang telah dibahaskan dengan panjang 
lebar dan mengambil masa sehari lebih. 
Kita juga ingin mengucapkan terima 

kasih kepada Yang Berhormat Menteri 
Pendidikan kerana menjawab soalan-
soalan yang dikemukakan dengan tabah 
dan sabar.   
 
Saya kira cukuplah kita berunding 
mengenai perkara ini dan tibalah 
masanya tajuk ini kita undi.  Ahli-Ahli 
Yang Berhormat yang bersetuju, sila 
angkat tangan. 
 

(Semua Ahli mengangkat 
 tangan tanda bersetuju) 

 
Yang Berhormat Pengerusi: 
Nampaknya semua Ahli bersetuju.  Maka 
tajuk Kementerian Pendidikan diluluskan. 
 
Yang Dimuliakan Jurutulis: Tajuk 
SF01A hingga Tajuk SF06A dijadikan 
sebahagian daripada Jadual iaitu bagi 
Kementerian Pendidikan. 
 
Yang Berhormat Pengerusi: Ahli-Ahli 
Yang Berhormat. Saya kira berpatutanlah 
sekarang Mesyuarat Jawatankuasa ini 
kita tangguhkan selama 20 minit bagi 
kita untuk freshen up sedikit sebelum 
menghadapi tajuk yang berikutnya. 

 
(Mesyuarat Jawatankuasa  

berehat sebentar) 
 

(Mesyuarat Jawatankuasa 
disambung semula) 

 
Yang Berhormat Pengerusi:                 
حْ يم  الرَّ نِ  حْم  َٰ الرَّ  ِ اللّٰه  Ahli-Ahli Yang بِسْمِ 
Berhormat.  Majlis sekarang bersidang 
semula di peringkat Jawatankuasa bagi 
menimbangkan Rang Undang-Undang 
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pensijilan dari syarikat ternama 
seperti Google dan IBM.   
 
UTB menawarkan BSc. in Digital 
Media. Pelajar-pelajar boleh major in 
digital content juga menawarkan 
kursus-kursus sepanjang hayat yang 
menjurus kepada keperluan 
upskilling dan reskilling, kemahiran 
dan kompetensi dalam ICT iaitu 
melalui kaedah micro credentials.  
 
  ُ اللّٰه اء   ش   Kementerian Pendidikan إِنْ 
penuh berharap agar para pelajar 
akan menjadi generasi yang 
mempunyai tahap literacy dan 
competency yang tinggi dalam ICT. 
dan dalam kesempatan ini, kaola 
ingin mengongsikan bahawa pelajar-
pelajar kita ikut serta juga                   
dalam pertandingan-pertandingan 
peringkat kebangsaan seperti BICTA 
dan pertandingan peringkat serantau 
dan antarabangsa seperti 
pertandingan Young Inventors 
Challenge (YIC) yang dianjurkan oleh 
the Association of Science, 
Technology and Innovation (ASTI) 
Malaysia yang disertai oleh negara-
negara ASEAN.   

 
Syukur  لِلّٰه مْدُ  ح 

ْ
ل
َ
 pada tiga tahun أ

kebelakangan ini, pada tahun 2020, 
2021 dan 2022, pelajar-pelajar kita 
telah memperolehi pingat. Pada 
tahun 2020, pingat “gangsa” dalam 
acara-acara ataupun pertandingan-
pertandingan dan pertandingan yang 
diikuti pada tahun 2021, ada yang 
dapat pingat “emas” dan pada tahun 
2022, pingat “perak”.   

Untuk makluman jua, seperti jua 
dalam ucapan mukadimah kaola 
pada hari Sabtu yang lalu, pihak 
kementerian melalui Jabatan 
Perkembangan Kokurikulum sedang 
giat merangka Piawaian Literasi 
Digital Brunei Darussalam atau 
Brunei Darussalam Digital Literacy 
Standards yang merangkumi 
kemahiran coding dan computational 
thinking. Inisiatif ini dirancang akan 
bermula pada tahun kewangan ini             
 ُ اء  اللّٰه  . إِنْ ش 

 
2. Sekali lagi kaola ingin mengucapkan 

terima kasih banyak-banyak kepada 
Yang Berhormat. Isu ChatGPT ini 
satu topik hangat yang 
penggunaannya semakin berleluasa 
dan juga semakin signifikan.  
Berhubung dengan saranan Yang 
Berhormat mengenai ChatGPT, 
perkara ini diambil perhatian               
oleh Kementerian Pendidikan 
memandangkan ia satu teknologi 
baharu dan institusi pengajian tinggi 
di luar negara masih lagi membuat 
penelitian terhadap kesesuaian 
penggunaannya. Even renowned 
universities masih membuat 
penyelidikan mengenainya. 

 
Dalam pada itu, Kementerian 
Pendidikan akan terus memantau 
perkembangan mengenai teknologi 
ini di samping bersedia untuk 
menyediakan langkah-langkah yang 
perlu diambil bagi membanteras 
seperti apa Yang Berhormat 
maksudkan iaitu ketidakjujuran 
dalam akademik.   
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Semua perubahan drastik dan pantas 
ini membawa peluang dan cabaran 
yang masih mencabar untuk diterima 
oleh sistem pendidikan di Negara 
Brunei Darussalam kerana ChatGPT 
mempunyai beberapa kekuatan dan 
mungkin juga ada kelemahan sendiri.  
 
Sebagai contoh, ia hanya 
meramalkan penyelesaian 
berdasarkan satu set data yang 
sangat besar dan ia mungkin kurang 
menepati konteks yang 
dimaksudkan.  Oleh sebab itu, 
mungkin jawapannya tidaklah 
sebanyak 100% tepat, ertinya 
manusia masih lagi diperlukan untuk 
menentukan ketepatan jawapannya. 

 
Secara kesimpulannya, walaupun 
Kementerian Pendidikan mengakui 
sistem pendidikan perlulah sentiasa 
mengikuti perkembangan teknologi,           
 ُ اء  اللّٰه  sebelum ia dilaksanakan, dasar إِنْ ش 
dan garis  panduan yang kukuh perlulah 
dirangka lebih dahulu di samping melihat 
kepada aspek penggunaan Artificial 
Intelligence yang penuh beretika dan 
bertanggungjawab.   
 
Sekian, itu saja yang dapat kaola 
sampaikan Yang Berhormat Pengerusi.  
Terima kasih. 
 
Yang Berhormat Pengerusi:  Ahli-Ahli 
Yang Berhormat. Kita telah 
membincangkan Tajuk SF01A hingga 
Tajuk SF06A – Kementerian Pendidikan 
yang telah dibahaskan dengan panjang 
lebar dan mengambil masa sehari lebih. 
Kita juga ingin mengucapkan terima 

kasih kepada Yang Berhormat Menteri 
Pendidikan kerana menjawab soalan-
soalan yang dikemukakan dengan tabah 
dan sabar.   
 
Saya kira cukuplah kita berunding 
mengenai perkara ini dan tibalah 
masanya tajuk ini kita undi.  Ahli-Ahli 
Yang Berhormat yang bersetuju, sila 
angkat tangan. 
 

(Semua Ahli mengangkat 
 tangan tanda bersetuju) 

 
Yang Berhormat Pengerusi: 
Nampaknya semua Ahli bersetuju.  Maka 
tajuk Kementerian Pendidikan diluluskan. 
 
Yang Dimuliakan Jurutulis: Tajuk 
SF01A hingga Tajuk SF06A dijadikan 
sebahagian daripada Jadual iaitu bagi 
Kementerian Pendidikan. 
 
Yang Berhormat Pengerusi: Ahli-Ahli 
Yang Berhormat. Saya kira berpatutanlah 
sekarang Mesyuarat Jawatankuasa ini 
kita tangguhkan selama 20 minit bagi 
kita untuk freshen up sedikit sebelum 
menghadapi tajuk yang berikutnya. 

 
(Mesyuarat Jawatankuasa  

berehat sebentar) 
 

(Mesyuarat Jawatankuasa 
disambung semula) 

 
Yang Berhormat Pengerusi:                 
حْ يم  الرَّ نِ  حْم  َٰ الرَّ  ِ اللّٰه  Ahli-Ahli Yang بِسْمِ 
Berhormat.  Majlis sekarang bersidang 
semula di peringkat Jawatankuasa bagi 
menimbangkan Rang Undang-Undang 
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(2023) Perbekalan, 2023/2024 satu per 
satu.   
 
Sebentar tadi sebelum Mesyuarat 
Jawatankuasa ini ditangguhkan untuk 
berehat,  لِلّٰه مْدُ  ح 

ْ
ل
َ
 kita sudah pun selesai أ

meluluskan Tajuk Kementerian 
Pendidikan.  Sekarang Jawatankuasa 
akan beralih kepada tajuk kementerian 
seterusnya. 
 
Yang Dimuliakan Jurutulis: Tajuk 
Kementerian Sumber-Sumber Utama dan 
Pelancongan iaitu Tajuk SH01A hingga 
Tajuk SH06A. 
 
Yang Berhormat Pengerusi: Ahli-Ahli 
Yang Berhormat. Mesyuarat 
Jawatankuasa beralih kepada Tajuk 
Kementerian Sumber-Sumber Utama dan 
Pelancongan. Sebelum tajuk-tajuk                  
di bawah Kementerian Sumber-Sumber 
Utama dan Pelancongan dibukakan 
untuk dibahaskan, sebagaimana 
lazimnya, saya ingin memberikan laluan 
kepada Yang Berhormat Menteri 
Sumber-Sumber Utama dan Pelancongan 
untuk menyampaikan mukadimahnya 
tentang penyediaan Belanjawan 
Kementerian Sumber-Sumber Utama dan 
Pelancongan bagi Tahun Kewangan 
2023/2024.   
 
Saya persilakan Yang Berhormat.  
 
Yang Berhormat Menteri Sumber-
Sumber Utama dan Pelancongan:  
Terima kasih Yang Berhormat Pengerusi.   
ةُ 
َ
ـلَ نَ  وَالصَّ مِي ْ

َ
الحَمْدُ لله رَبِّ العَال حْيم  نِ الرَّ حْمَ َٰ ِ الرَّ  بِسْمِ اللّٰه

لِي  حْ  َ اشْْ رَبِّ  وَالمُرْسَلِيْـنَ  نْبِيَـاءِ 
َ
الأ شْـرَفِ 

َ
أ عَلَّ  مُ 

َ
ـلَ وَالسَّ

وْلِي 
َ
ق يَفْقَهُوا  ي  ِ

لِسَانن مِنْ  عُقْدَة   وَاحْلُلْ  مْرِي
َ
أ لِي   ْ وَيَسِّّ صَدْرِي

Yang Berhormat Pengerusi dan Ahli-Ahli 
Yang Berhormat. 
 
وَبَرَكَاتُهُ   اِلله   

ُ
وَ رَحْمَة عَلَيْكُمْ  لَامُ  السَّ dan salam 

sejahtera. Lebih dahulu kaola ingin 
mengucapkan terima kasih kepada Yang 
Berhormat Pengerusi atas peluang yang 
diberikan kepada kaola untuk 
menyampaikan mukadimah sebelum 
membahaskan cadangan Belanjawan 
Kementerian Sumber-Sumber Utama dan 
Pelancongan.  
 
Seterusnya kaola dengan penuh hormat 
dan takzim bagi mewakili seluruh warga 
Kementerian Sumber-Sumber Utama dan 
Pelancongan dan jabatan-jabatannya 
ingin merafakkan sembah yang setinggi-
tingginya menjunjung kasih Kehadapan 
Majlis Kebawah Duli Yang Maha Mulia 
Paduka Seri Baginda Sultan Haji Hassanal 
Bolkiah Mu’izzaddin Waddaulah ibni               
Al-Marhum Sultan Haji Omar ‘Ali 
Saifuddien Sa’adul Khairi Waddien, 
Sultan dan Yang Di-Pertuan Negara 
Brunei Darussalam atas kurnia perkenan 
bagi menyediakan peruntukan yang 
disokong untuk Kementerian Sumber-
Sumber Utama dan Pelancongan 
sebanyak $84.38 juta bagi perbelanjaan 
Tahun Kewangan 2023/2024 iaitu 
sebanyak $65.27 juta di bawah 
peruntukan perbelanjaan biasa bagi 
membiayai Gaji Kakitangan sebanyak 
$39.93 juta dan Perbelanjaan Berulang-
Ulang sebanyak $25.34 juta dan $19.11 
juta di bawah peruntukan Belanjawan 
Kemajuan atau RKN. 
 
Dalam kesempatan ini, kaola juga ingin 
merakamkan penghargaan kepada Yang 
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Berhormat Menteri di Jabatan Perdana 
Menteri dan Menteri Kewangan dan 
Ekonomi II atas pembentangan 
cadangan Rang Undang-Undang (2023) 
Perbekalan, 2023/2024.   
 
Yang Berhormat Pengerusi dan Ahli-Ahli 
Yang Berhormat. Isu sekuriti makanan 
merupakan salah satu agenda yang 
penting yang menjadi perbincangan 
utama dan perlu ditangani segera, bukan 
sahaja di peringkat global dan serantau 
tapi jua di negara kita sendiri.   
 
Sejak 3 tahun kebelakangan, usaha-
usaha dalam meningkatkan pengeluaran 
makanan dalam negara khususnya dari 
hasil keluaran pertanian, perikanan dan 
produk lain pemprosesan makanan 
berasaskan pertanian dan perikanan 
telah menghadapi pelbagai cabaran 
berikutan isu-isu global seperti penularan 
wabak COVID-19, konflik geopolitik dan 
situasi ekonomi yang tidak menentu 
antaranya seperti isu kekurangan tenaga 
kerja, peningkatan kos logistik dan 
pengangkutan, dan juga termasuk 
peningkatan kos bagi bahan input ladang 
seperti baja, makanan ternakan dan lain-
lain yang kebanyakannya masih 
bergantung tinggi pada import. 
 
Walau bagaimanapun,   لِلّٰه أ مْدُ  ح 

ْ
ل melalui 

perancangan dan pelaksanaan beberapa 
program dan inisiatif yang telah dan 
sedang dilaksanakan secara berterusan 
oleh pihak kementerian dan jabatan-
jabatannya dan dengan komitmen serta 
kegigihan para pengusaha, peladang, 
petani, penternak, nelayan yang 
berkenaan juga melalui kerjasama 

agensi-agensi serta pihak lain yang 
berkenaan melalui pendekatan whole of 
nation dan whole of government, isu dan 
cabaran yang dihadapi ini telah dapat 
kita tangani bersama.   
 
Meskipun menghadapi cabaran ini, kita 
masih lagi mampu meningkatkan 
prestasi keluaran dari sektor pemakanan 
dan kita masih dapat menyumbang 
dalam menjana bekalan makanan seperti 
ayam, telur ayam, ikan dan sayur bagi 
penduduk negara pada tahun lepas.
 
Secara keseluruhannya, prestasi 
keluaran dari sektor makanan yang 
merangkumi keluaran dari industri 
pertanian dan agrimakanan dan juga 
industri perikanan telah mencatatkan 
peningkatan sekitar 3.13% iaitu daripada 
sejumlah $781.26 juta pada 2021 kepada 
sejumlah $805.75 juta pada tahun 2022, 
yang secara amnya disumbangkan oleh 
peningkatan nilai keluaran dari industri 
pertanian dan perikanan sekitar 0.72% 
iaitu dari sebanyak $590.31 juta pada 
2021 kepada sebanyak $594.54 juta 
pada tahun 2022 dan industri perikanan 
sekitar 10.6% iaitu daripada sejumlah 
$190.9 juta pada tahun 2021 kepada 
sebanyak $211.21 juta pada tahun 2022. 
 
Selain itu, dari segi pencapaian sara diri 
bagi komoditi-komoditi utama yang 
diberi tumpuan, kita telah berjaya 
mencapai sebanyak 100% sara diri 
dalam bekalan ayam pedaging dan telur 
ayam dan sebanyak 85% sara diri bagi 
bekalan ikan. Manakala bagi sayur 
tropika dan buah tropika, masing-masing 
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(2023) Perbekalan, 2023/2024 satu per 
satu.   
 
Sebentar tadi sebelum Mesyuarat 
Jawatankuasa ini ditangguhkan untuk 
berehat,  لِلّٰه مْدُ  ح 

ْ
ل
َ
 kita sudah pun selesai أ

meluluskan Tajuk Kementerian 
Pendidikan.  Sekarang Jawatankuasa 
akan beralih kepada tajuk kementerian 
seterusnya. 
 
Yang Dimuliakan Jurutulis: Tajuk 
Kementerian Sumber-Sumber Utama dan 
Pelancongan iaitu Tajuk SH01A hingga 
Tajuk SH06A. 
 
Yang Berhormat Pengerusi: Ahli-Ahli 
Yang Berhormat. Mesyuarat 
Jawatankuasa beralih kepada Tajuk 
Kementerian Sumber-Sumber Utama dan 
Pelancongan. Sebelum tajuk-tajuk                  
di bawah Kementerian Sumber-Sumber 
Utama dan Pelancongan dibukakan 
untuk dibahaskan, sebagaimana 
lazimnya, saya ingin memberikan laluan 
kepada Yang Berhormat Menteri 
Sumber-Sumber Utama dan Pelancongan 
untuk menyampaikan mukadimahnya 
tentang penyediaan Belanjawan 
Kementerian Sumber-Sumber Utama dan 
Pelancongan bagi Tahun Kewangan 
2023/2024.   
 
Saya persilakan Yang Berhormat.  
 
Yang Berhormat Menteri Sumber-
Sumber Utama dan Pelancongan:  
Terima kasih Yang Berhormat Pengerusi.   
ةُ 
َ
ـلَ نَ  وَالصَّ مِي ْ

َ
الحَمْدُ لله رَبِّ العَال حْيم  نِ الرَّ حْمَ َٰ ِ الرَّ  بِسْمِ اللّٰه

لِي  حْ  َ اشْْ رَبِّ  وَالمُرْسَلِيْـنَ  نْبِيَـاءِ 
َ
الأ شْـرَفِ 

َ
أ عَلَّ  مُ 

َ
ـلَ وَالسَّ

وْلِي 
َ
ق يَفْقَهُوا  ي  ِ

لِسَانن مِنْ  عُقْدَة   وَاحْلُلْ  مْرِي
َ
أ لِي   ْ وَيَسِّّ صَدْرِي

Yang Berhormat Pengerusi dan Ahli-Ahli 
Yang Berhormat. 
 
وَبَرَكَاتُهُ   اِلله   

ُ
وَ رَحْمَة عَلَيْكُمْ  لَامُ  السَّ dan salam 

sejahtera. Lebih dahulu kaola ingin 
mengucapkan terima kasih kepada Yang 
Berhormat Pengerusi atas peluang yang 
diberikan kepada kaola untuk 
menyampaikan mukadimah sebelum 
membahaskan cadangan Belanjawan 
Kementerian Sumber-Sumber Utama dan 
Pelancongan.  
 
Seterusnya kaola dengan penuh hormat 
dan takzim bagi mewakili seluruh warga 
Kementerian Sumber-Sumber Utama dan 
Pelancongan dan jabatan-jabatannya 
ingin merafakkan sembah yang setinggi-
tingginya menjunjung kasih Kehadapan 
Majlis Kebawah Duli Yang Maha Mulia 
Paduka Seri Baginda Sultan Haji Hassanal 
Bolkiah Mu’izzaddin Waddaulah ibni               
Al-Marhum Sultan Haji Omar ‘Ali 
Saifuddien Sa’adul Khairi Waddien, 
Sultan dan Yang Di-Pertuan Negara 
Brunei Darussalam atas kurnia perkenan 
bagi menyediakan peruntukan yang 
disokong untuk Kementerian Sumber-
Sumber Utama dan Pelancongan 
sebanyak $84.38 juta bagi perbelanjaan 
Tahun Kewangan 2023/2024 iaitu 
sebanyak $65.27 juta di bawah 
peruntukan perbelanjaan biasa bagi 
membiayai Gaji Kakitangan sebanyak 
$39.93 juta dan Perbelanjaan Berulang-
Ulang sebanyak $25.34 juta dan $19.11 
juta di bawah peruntukan Belanjawan 
Kemajuan atau RKN. 
 
Dalam kesempatan ini, kaola juga ingin 
merakamkan penghargaan kepada Yang 
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Berhormat Menteri di Jabatan Perdana 
Menteri dan Menteri Kewangan dan 
Ekonomi II atas pembentangan 
cadangan Rang Undang-Undang (2023) 
Perbekalan, 2023/2024.   
 
Yang Berhormat Pengerusi dan Ahli-Ahli 
Yang Berhormat. Isu sekuriti makanan 
merupakan salah satu agenda yang 
penting yang menjadi perbincangan 
utama dan perlu ditangani segera, bukan 
sahaja di peringkat global dan serantau 
tapi jua di negara kita sendiri.   
 
Sejak 3 tahun kebelakangan, usaha-
usaha dalam meningkatkan pengeluaran 
makanan dalam negara khususnya dari 
hasil keluaran pertanian, perikanan dan 
produk lain pemprosesan makanan 
berasaskan pertanian dan perikanan 
telah menghadapi pelbagai cabaran 
berikutan isu-isu global seperti penularan 
wabak COVID-19, konflik geopolitik dan 
situasi ekonomi yang tidak menentu 
antaranya seperti isu kekurangan tenaga 
kerja, peningkatan kos logistik dan 
pengangkutan, dan juga termasuk 
peningkatan kos bagi bahan input ladang 
seperti baja, makanan ternakan dan lain-
lain yang kebanyakannya masih 
bergantung tinggi pada import. 
 
Walau bagaimanapun,   لِلّٰه أ مْدُ  ح 

ْ
ل melalui 

perancangan dan pelaksanaan beberapa 
program dan inisiatif yang telah dan 
sedang dilaksanakan secara berterusan 
oleh pihak kementerian dan jabatan-
jabatannya dan dengan komitmen serta 
kegigihan para pengusaha, peladang, 
petani, penternak, nelayan yang 
berkenaan juga melalui kerjasama 

agensi-agensi serta pihak lain yang 
berkenaan melalui pendekatan whole of 
nation dan whole of government, isu dan 
cabaran yang dihadapi ini telah dapat 
kita tangani bersama.   
 
Meskipun menghadapi cabaran ini, kita 
masih lagi mampu meningkatkan 
prestasi keluaran dari sektor pemakanan 
dan kita masih dapat menyumbang 
dalam menjana bekalan makanan seperti 
ayam, telur ayam, ikan dan sayur bagi 
penduduk negara pada tahun lepas.
 
Secara keseluruhannya, prestasi 
keluaran dari sektor makanan yang 
merangkumi keluaran dari industri 
pertanian dan agrimakanan dan juga 
industri perikanan telah mencatatkan 
peningkatan sekitar 3.13% iaitu daripada 
sejumlah $781.26 juta pada 2021 kepada 
sejumlah $805.75 juta pada tahun 2022, 
yang secara amnya disumbangkan oleh 
peningkatan nilai keluaran dari industri 
pertanian dan perikanan sekitar 0.72% 
iaitu dari sebanyak $590.31 juta pada 
2021 kepada sebanyak $594.54 juta 
pada tahun 2022 dan industri perikanan 
sekitar 10.6% iaitu daripada sejumlah 
$190.9 juta pada tahun 2021 kepada 
sebanyak $211.21 juta pada tahun 2022. 
 
Selain itu, dari segi pencapaian sara diri 
bagi komoditi-komoditi utama yang 
diberi tumpuan, kita telah berjaya 
mencapai sebanyak 100% sara diri 
dalam bekalan ayam pedaging dan telur 
ayam dan sebanyak 85% sara diri bagi 
bekalan ikan. Manakala bagi sayur 
tropika dan buah tropika, masing-masing 
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mencapai sekitar 68% dan 37% sara diri, 
dan beras sekitar 8.4% sara diri.   
 
Pihak kementerian berazam akan terus 
berusaha meningkatkan keluaran 
komoditi-komoditi utama di bawah 
sektor pertanian dan perikanan ini, 
bukan saja untuk memastikan bekalan 
makanan di negara ini terjamin, tetapi 
juga untuk menyumbang kepada 
peningkatan jumlah dan nilai eksport. 

Dalam usaha ke arah meningkatkan 
keluaran padi dan beras pula, pihak 
kementerian melalui Jabatan Pertanian 
dan Agrimakanan akan meneruskan 
usaha-usaha penyelidikan padi bagi 
mengenal pasti variety padi unggul, 
berhasil tinggi dan menepati cita rasa 
pengguna dengan terus menjalin serta 
mengukuhkan kerjasama dengan agensi-
agensi dan institusi-institusi pendidikan 
termasuklah dengan Yuan Longping High 
Tech Agriculture Co. Limited dari 
Republik Rakyat China dan International 
Rice Research Institute (IRRI) yang 
berpangkalan di Republik Filipina, 
dengan sasaran untuk meningkatkan 
keluaran padi dari sebanyak 4.5 metrik 
tan sehektar semusim melalui 
penanaman variety padi ‘Sembada 188’ 
pada masa ini kepada 7 ke 8 metrik tan 
sehektar semusim dalam masa terdekat 
ini.   

Ke arah ini, pihak Jabatan Pertanian dan 
Agrimakanan sedang giat melaksanakan 
projek rintis penanaman beberapa 
variety padi hybrid yang berpotensi 
menghasilkan sebanyak 7.5 metrik tan 
semusim. 

Selain itu, melalui usaha dan kerjasama 
yang berterusan antara pihak jabatan 
yang berkenaan dalam kementerian ini, 
dan komitmen serta kesungguhan para 
pengusaha dan pihak lain yang 
berkenaan, kini kita telah berjaya 
mengeksport telur ayam ke Singapura 
buat pertama kali, pada 1hb. Februari 
2023, iaitu sekitar 300 ribu biji telur telah 
berjaya dieksport ke Singapura, diikuti 
lagi dengan penghantaran kedua pada 
22hb. Februari yang lalu dan ini akan 
terus dipertingkatkan dari masa ke masa. 

Selain eksport udang yang dihasilkan 
oleh Syarikat Golden Corporation 
Sendirian Berhad, Tuna dari Yamako 
Pacific (Brunei) Sendirian Berhad dan 
Syarikat Gemilang Seri Shunfan Venture, 
kita juga telah pertama kalinya berjaya 
mengeksport fillet ikan selungsung iaitu 
produk berproses dan tambah nilai yang 
dihasilkan oleh Syarikat FDI Barramundi 
Asia Sendirian Berhad  ke Singapura 
mulai pada bulan Ogos tahun lepas dan 
akan mula mengeksport ikan selungsung 
(whole fish) pada masa yang terdekat. 

Secara keseluruhannya, nilai eksport 
bagi produk-produk pertanian dan 
perikanan pada tahun 2022 telah 
mencatatkan peningkatan sekitar 20.4% 
iaitu daripada sebanyak $53.53 juta pada 
tahun 2021 kepada sejumlah $64.44 juta 
pada tahun 2022.   

Pihak kementerian melalui jabatan-
jabatan yang berkenaan akan terus 
bekerjasama dengan pengusaha-
pengusaha dan pihak-pihak lain yang 
berkenaan dalam membuat 
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penyelarasan, perancangan dan 
persiapan bagi mengeksport produk-
produk hasil pertanian dan perikanan 
yang lain seperti daging ayam, produk 
berproses berasaskan daging dan lain-
lain.   

Terutama sekali bagi menekankan 
kepentingan dan mematuhi keperluan 
dan peraturan yang ditetapkan oleh 
negara pengimport seperti memastikan 
aspek keselamatan makanan dipenuhi 
dan rantaian nilai (value change) bagi 
industri-industri di bawah sektor 
pertanian ini akan terus diperkukuhkan. 
 
Selain itu, sebagai usaha berterusan 
untuk membantu para pengusaha dan 
peladang dalam memasarkan hasil 
ladang masing-masing, pihak 
kementerian telah memperkenalkan 
semula Program Pasar Kitani dan diharap 
ini akan dapat memberi semangat 
kepada para peladang dan Pengusaha 
Mikrokecil dan Sederhana untuk 
berusaha lebih gigih bagi meningkatkan 
keluaran hasil ladang Pada masa akan 
datang bagi menjana peningkatan 
sumber pendapatan mereka. 
  
Dalam usaha ke arah mengukuhkan 
rantaian nilai bagi industri di bawah 
sektor perikanan, melalui sebuah 
Syarikat Barramundi Group (B) Sendirian 
Berhad, makmal UVAXX telah mula 
beroperasi sejak bulan November tahun 
2022 yang menawarkan perkhidmatan 
diagnostik kesihatan ikan (fish health 
diagnostics services) bagi membantu 
pengusaha-pengusaha tempatan dalam 
memantau dan mencegah serangan 

penyakit dan memastikan kesihatan 
ternakan ikan terjamin termasuk dalam 
memudah cara eksport.         
 
Di samping itu, pihak kementerian juga 
merasa bersyukur dan berterima kasih 
atas usaha pihak Kementerian Kewangan 
dan Ekonomi dan juga Brunei Fertilizer 
Industries Sdn Bhd (BFI), kerana melalui 
penghasilan baja UREA tempatan, sedikit 
sebanyak telah dapat membantu para 
peladang tempatan dalam mendapatkan 
bekalan alternatif baja UREA yang 
terjamin dengan kos yang kompetetif 
berbanding import.  
 
Dalam perkembangan sektor 
pelancongan pula, di sebalik situasi yang 
mencabar semasa penularan COVID-19, 
kita telah berjaya mengadakan beberapa 
siri aktiviti bagi mendukung 
perkembangan serta merangsang 
aktiviti-aktiviti perekonomian berkaitan 
dengan industri pelancongan di negara 
ini. Dengan memfokuskan kepada aktiviti 
ke arah mendukung pelancongan 
domestik antaranya melalui seperti 
berikut:  
 

1. Penganjuran Program Kenali Negara 
Kitani (KNK) bagi mempromosikan 
dan meningkatkan kesedaran dalam 
kalangan penduduk tempatan 
mengenai produk-produk 
pelancongan domestik dan pakej-
pakej pelancongan yang ditawarkan   
di setiap daerah.;  

 
2. Anjuran Brunei December Festival 

yang buat julung kalinya pada tahun 
2022 mengetengahkan Local Product 
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mencapai sekitar 68% dan 37% sara diri, 
dan beras sekitar 8.4% sara diri.   
 
Pihak kementerian berazam akan terus 
berusaha meningkatkan keluaran 
komoditi-komoditi utama di bawah 
sektor pertanian dan perikanan ini, 
bukan saja untuk memastikan bekalan 
makanan di negara ini terjamin, tetapi 
juga untuk menyumbang kepada 
peningkatan jumlah dan nilai eksport. 

Dalam usaha ke arah meningkatkan 
keluaran padi dan beras pula, pihak 
kementerian melalui Jabatan Pertanian 
dan Agrimakanan akan meneruskan 
usaha-usaha penyelidikan padi bagi 
mengenal pasti variety padi unggul, 
berhasil tinggi dan menepati cita rasa 
pengguna dengan terus menjalin serta 
mengukuhkan kerjasama dengan agensi-
agensi dan institusi-institusi pendidikan 
termasuklah dengan Yuan Longping High 
Tech Agriculture Co. Limited dari 
Republik Rakyat China dan International 
Rice Research Institute (IRRI) yang 
berpangkalan di Republik Filipina, 
dengan sasaran untuk meningkatkan 
keluaran padi dari sebanyak 4.5 metrik 
tan sehektar semusim melalui 
penanaman variety padi ‘Sembada 188’ 
pada masa ini kepada 7 ke 8 metrik tan 
sehektar semusim dalam masa terdekat 
ini.   

Ke arah ini, pihak Jabatan Pertanian dan 
Agrimakanan sedang giat melaksanakan 
projek rintis penanaman beberapa 
variety padi hybrid yang berpotensi 
menghasilkan sebanyak 7.5 metrik tan 
semusim. 

Selain itu, melalui usaha dan kerjasama 
yang berterusan antara pihak jabatan 
yang berkenaan dalam kementerian ini, 
dan komitmen serta kesungguhan para 
pengusaha dan pihak lain yang 
berkenaan, kini kita telah berjaya 
mengeksport telur ayam ke Singapura 
buat pertama kali, pada 1hb. Februari 
2023, iaitu sekitar 300 ribu biji telur telah 
berjaya dieksport ke Singapura, diikuti 
lagi dengan penghantaran kedua pada 
22hb. Februari yang lalu dan ini akan 
terus dipertingkatkan dari masa ke masa. 

Selain eksport udang yang dihasilkan 
oleh Syarikat Golden Corporation 
Sendirian Berhad, Tuna dari Yamako 
Pacific (Brunei) Sendirian Berhad dan 
Syarikat Gemilang Seri Shunfan Venture, 
kita juga telah pertama kalinya berjaya 
mengeksport fillet ikan selungsung iaitu 
produk berproses dan tambah nilai yang 
dihasilkan oleh Syarikat FDI Barramundi 
Asia Sendirian Berhad  ke Singapura 
mulai pada bulan Ogos tahun lepas dan 
akan mula mengeksport ikan selungsung 
(whole fish) pada masa yang terdekat. 

Secara keseluruhannya, nilai eksport 
bagi produk-produk pertanian dan 
perikanan pada tahun 2022 telah 
mencatatkan peningkatan sekitar 20.4% 
iaitu daripada sebanyak $53.53 juta pada 
tahun 2021 kepada sejumlah $64.44 juta 
pada tahun 2022.   

Pihak kementerian melalui jabatan-
jabatan yang berkenaan akan terus 
bekerjasama dengan pengusaha-
pengusaha dan pihak-pihak lain yang 
berkenaan dalam membuat 
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penyelarasan, perancangan dan 
persiapan bagi mengeksport produk-
produk hasil pertanian dan perikanan 
yang lain seperti daging ayam, produk 
berproses berasaskan daging dan lain-
lain.   

Terutama sekali bagi menekankan 
kepentingan dan mematuhi keperluan 
dan peraturan yang ditetapkan oleh 
negara pengimport seperti memastikan 
aspek keselamatan makanan dipenuhi 
dan rantaian nilai (value change) bagi 
industri-industri di bawah sektor 
pertanian ini akan terus diperkukuhkan. 
 
Selain itu, sebagai usaha berterusan 
untuk membantu para pengusaha dan 
peladang dalam memasarkan hasil 
ladang masing-masing, pihak 
kementerian telah memperkenalkan 
semula Program Pasar Kitani dan diharap 
ini akan dapat memberi semangat 
kepada para peladang dan Pengusaha 
Mikrokecil dan Sederhana untuk 
berusaha lebih gigih bagi meningkatkan 
keluaran hasil ladang Pada masa akan 
datang bagi menjana peningkatan 
sumber pendapatan mereka. 
  
Dalam usaha ke arah mengukuhkan 
rantaian nilai bagi industri di bawah 
sektor perikanan, melalui sebuah 
Syarikat Barramundi Group (B) Sendirian 
Berhad, makmal UVAXX telah mula 
beroperasi sejak bulan November tahun 
2022 yang menawarkan perkhidmatan 
diagnostik kesihatan ikan (fish health 
diagnostics services) bagi membantu 
pengusaha-pengusaha tempatan dalam 
memantau dan mencegah serangan 

penyakit dan memastikan kesihatan 
ternakan ikan terjamin termasuk dalam 
memudah cara eksport.         
 
Di samping itu, pihak kementerian juga 
merasa bersyukur dan berterima kasih 
atas usaha pihak Kementerian Kewangan 
dan Ekonomi dan juga Brunei Fertilizer 
Industries Sdn Bhd (BFI), kerana melalui 
penghasilan baja UREA tempatan, sedikit 
sebanyak telah dapat membantu para 
peladang tempatan dalam mendapatkan 
bekalan alternatif baja UREA yang 
terjamin dengan kos yang kompetetif 
berbanding import.  
 
Dalam perkembangan sektor 
pelancongan pula, di sebalik situasi yang 
mencabar semasa penularan COVID-19, 
kita telah berjaya mengadakan beberapa 
siri aktiviti bagi mendukung 
perkembangan serta merangsang 
aktiviti-aktiviti perekonomian berkaitan 
dengan industri pelancongan di negara 
ini. Dengan memfokuskan kepada aktiviti 
ke arah mendukung pelancongan 
domestik antaranya melalui seperti 
berikut:  
 

1. Penganjuran Program Kenali Negara 
Kitani (KNK) bagi mempromosikan 
dan meningkatkan kesedaran dalam 
kalangan penduduk tempatan 
mengenai produk-produk 
pelancongan domestik dan pakej-
pakej pelancongan yang ditawarkan   
di setiap daerah.;  

 
2. Anjuran Brunei December Festival 

yang buat julung kalinya pada tahun 
2022 mengetengahkan Local Product 
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Expo yang bertujuan bukan saja untuk 
menyediakan platform bagi para 
pengusaha tempatan untuk 
memasarkan produk-produk mereka 
secara langsung kepada pembeli tapi 
juga secara tidak langsung 
menyediakan tarikan tambahan bagi 
mendukung pelancongan domestik.; 
dan 

 
3. Pihak kementerian dengan kerjasama 

Brunei Economic Development Board 
melalui penglibatan Syarikat FDI, 
Sundaland Resorts Private Limited 
iaitu syarikat yang didaftarkan               
di negara ini oleh Mandai Global 
(Private) Limited Singapura (anak 
syarikat Temasek Holdings) sedang 
dalam pelaksanaan untuk menaik 
taraf Kompleks Penginapan di Taman 
Negara Ulu Temburong. Kompleks 
penginapan ini akan dinaik taraf 
sebuah resort yang berkonsepkan 
mewah yang  ُ اللّٰه اء   ش  إِنْ  akan 
dikendalikan oleh sebuah rangkaian 
hotel antarabangsa yang terkemuka. 
Ini sekali gus akan menaikkan imej 
dan daya tarikan taman ini sebagai 
satu destinasi pelancongan yang 
menarik di negara ini. 

لِّلٰ  مْدُ  أ لْح  dengan adanya pelonggaran 
terhadap langkah-langkah 
pengawalan bagi membendung 
penularan COVID-19 pada tahun 
lepas, jumlah ketibaan pelancong           
ke negara ini telah mencatatkan 
peningkatan dari sekitar    3,543 orang 
pelancong pda tahun 2021 kepada 
35,700 orang pelancong pada tahun 
2022.

Yang Berhormat Pengerusi dan Ahli-Ahli 
Yang Berhormat. Dalam melaksanakan 
program-program dan inisiatif-inisiatif 
bagi meningkatkan keluaran dari industri 
di bawah sektor sumber-sumber utama, 
pihak kementerian tidak lupa akan 
kepentingan untuk melibatkan para 
belia.  
 
Penglibatan belia dalam bidang pertanian 
dan perikanan sangat penting kerana 
golongan ini merupakan tonggak bagi 
bakal menyambung dan menerajui 
kepimpinan kemajuan negara pada masa 
depan.  
 
Dalam hubungan ini, pihak kementerian 
melalui jabatan-jabatan berkenaan                  
di bawahnya telah dan akan terus 
melaksanakan program dan inisiatif bagi 
menarik lebih banyak lagi penglibatan 
para belia dalam bidang ini.  مْدُ لِلّٰه ح 

ْ
ل
َ
أ  sejak 

beberapa tahun kebelakangan ini, 
melalui pelaksanaan program seperti 
Projek Rintis Pertanian, Program 
Pembesaran Perusahaan, Program 
Pendedahan Belia Pertanian dan 
sebagainya, secara tidak langsung telah 
berjaya menarik penglibatan beberapa 
pengusaha belia dalam bidang pertanian 
termasuk perikanan. 
 
Secara keseluruhannya, jumlah 
pengusaha belia yang terlibat secara 
aktif dalam aktiviti pertanian dan 
perikanan meningkat dari seramai 137 
orang pada tahun 2021 kepada seramai 
162 orang pada tahun 2022. Dari seramai 
162 orang pengusaha belia ini sebanyak 
151 orang adalah mereka yang aktif 
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dalam bidang pertanian dan seramai 11 
orang dalam bidang perikanan.  
 
Dalam kesempatan ini, saya ingin 
menyeru kepada para belia, yang pada 
masa ini sedang mencari pekerjaan, 
untuk tampil ke hadapan dan menjadikan 
aktiviti perusahaan dalam bidang 
pertanian sebagai salah satu bidang 
pilihan pekerjaan atau kerjaya tetap bagi 
menjana sumber pendapatan dan pada 
masa yang sama turut menyumbang ke 
arah pertumbuhan ekonomi negara, 
menjamin sekuriti makanan dan eksport.  
Selain inisiatif-inisiatif dan program yang 
menumpukan kepada golongan belia, 
pihak kementerian juga memberikan 
perhatian serta dukungan kepada 
pelaksanaan program inisiatif melibatkan 
penyertaan masyarakat serta penduduk 
kampung, misalannya dalam aktiviti-
aktiviti ladang komunal di kawasan 
pertanian luar bandar termasuk dalam 
mendukung inisiatif “1Produk 
1Kampung”.  
 
Ke arah ini, pihak kementerian 
bekerjasama rapat dengan Kementerian 
Hal Ehwal Dalam Negeri dan Darussalam 
Enterprise dalam membantu serta 
mengukuhkan lagi kapasiti pengeluaran 
dan saluran pasaran bagi produk-produk 
yang dihasilkan oleh masyarakat serta 
komuniti kampung yang terlibat.  
 
Yang Berhormat Pengerusi. Pihak 
Kementerian Sumber-Sumber Utama dan 
Pelancongan akan terus berusaha bagi 
memastikan keluaran serta sumbangan 
dari sektor sumber-sumber utama dan 
pelancongan kepada pertumbuhan 

ekonomi akan terus meningkat dari 
tahun ke tahun.  
 
Ke arah ini, penekanan utama dalam 
cadangan peruntukan yang disediakan 
bagi Kementerian Sumber-Sumber 
Utama dan Pelancongan Tahun 
Kewangan 2023/2024 ini memfokuskan 
kepada perancangan dan pelaksanan 
program dan inisiatif yang menjurus 
kepada usaha-usaha untuk:  
 

1. Mendukung pertumbuhan serta 
meningkatkan keluaran industri                   
di bawah sektor makanan.; 
 

2. Mendukung pembangunan dan 
pemuliharaan sumber hutan bukan 
sahaja ke arah pemuliharaan alam 
sekitar malah juga bagi menyumbang 
ke arah perkembangan ekonomi 
negara.; dan 

 
3. Mendukung pertumbuhan dan 

pembangunan industri pelancongan.  
 
Dalam mendukung pertumbuhan serta 
meningkatkan keluaran dari segi sektor 
makanan, ia bukan sahaja memfokuskan 
kepada usaha-usaha untuk 
meningkatkan aktiviti-aktiviti keluaran 
primer (primary production) tapi juga 
memfokuskan kepada usaha-usaha 
untuk meningkatkan keluaran dari 
aktiviti-aktiviti industri pemprosesan dan 
nilai tambah berasaskan pertanian dan 
perikanan termasuk mengukuhkan 
keseluruhan ekosistem dan rangkaian 
nilai (value chain) yang berkaitan dengan 
industri ini.  
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Expo yang bertujuan bukan saja untuk 
menyediakan platform bagi para 
pengusaha tempatan untuk 
memasarkan produk-produk mereka 
secara langsung kepada pembeli tapi 
juga secara tidak langsung 
menyediakan tarikan tambahan bagi 
mendukung pelancongan domestik.; 
dan 

 
3. Pihak kementerian dengan kerjasama 

Brunei Economic Development Board 
melalui penglibatan Syarikat FDI, 
Sundaland Resorts Private Limited 
iaitu syarikat yang didaftarkan               
di negara ini oleh Mandai Global 
(Private) Limited Singapura (anak 
syarikat Temasek Holdings) sedang 
dalam pelaksanaan untuk menaik 
taraf Kompleks Penginapan di Taman 
Negara Ulu Temburong. Kompleks 
penginapan ini akan dinaik taraf 
sebuah resort yang berkonsepkan 
mewah yang  ُ اللّٰه اء   ش  إِنْ  akan 
dikendalikan oleh sebuah rangkaian 
hotel antarabangsa yang terkemuka. 
Ini sekali gus akan menaikkan imej 
dan daya tarikan taman ini sebagai 
satu destinasi pelancongan yang 
menarik di negara ini. 

لِّلٰ  مْدُ  أ لْح  dengan adanya pelonggaran 
terhadap langkah-langkah 
pengawalan bagi membendung 
penularan COVID-19 pada tahun 
lepas, jumlah ketibaan pelancong           
ke negara ini telah mencatatkan 
peningkatan dari sekitar    3,543 orang 
pelancong pda tahun 2021 kepada 
35,700 orang pelancong pada tahun 
2022.

Yang Berhormat Pengerusi dan Ahli-Ahli 
Yang Berhormat. Dalam melaksanakan 
program-program dan inisiatif-inisiatif 
bagi meningkatkan keluaran dari industri 
di bawah sektor sumber-sumber utama, 
pihak kementerian tidak lupa akan 
kepentingan untuk melibatkan para 
belia.  
 
Penglibatan belia dalam bidang pertanian 
dan perikanan sangat penting kerana 
golongan ini merupakan tonggak bagi 
bakal menyambung dan menerajui 
kepimpinan kemajuan negara pada masa 
depan.  
 
Dalam hubungan ini, pihak kementerian 
melalui jabatan-jabatan berkenaan                  
di bawahnya telah dan akan terus 
melaksanakan program dan inisiatif bagi 
menarik lebih banyak lagi penglibatan 
para belia dalam bidang ini.  مْدُ لِلّٰه ح 

ْ
ل
َ
أ  sejak 

beberapa tahun kebelakangan ini, 
melalui pelaksanaan program seperti 
Projek Rintis Pertanian, Program 
Pembesaran Perusahaan, Program 
Pendedahan Belia Pertanian dan 
sebagainya, secara tidak langsung telah 
berjaya menarik penglibatan beberapa 
pengusaha belia dalam bidang pertanian 
termasuk perikanan. 
 
Secara keseluruhannya, jumlah 
pengusaha belia yang terlibat secara 
aktif dalam aktiviti pertanian dan 
perikanan meningkat dari seramai 137 
orang pada tahun 2021 kepada seramai 
162 orang pada tahun 2022. Dari seramai 
162 orang pengusaha belia ini sebanyak 
151 orang adalah mereka yang aktif 
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dalam bidang pertanian dan seramai 11 
orang dalam bidang perikanan.  
 
Dalam kesempatan ini, saya ingin 
menyeru kepada para belia, yang pada 
masa ini sedang mencari pekerjaan, 
untuk tampil ke hadapan dan menjadikan 
aktiviti perusahaan dalam bidang 
pertanian sebagai salah satu bidang 
pilihan pekerjaan atau kerjaya tetap bagi 
menjana sumber pendapatan dan pada 
masa yang sama turut menyumbang ke 
arah pertumbuhan ekonomi negara, 
menjamin sekuriti makanan dan eksport.  
Selain inisiatif-inisiatif dan program yang 
menumpukan kepada golongan belia, 
pihak kementerian juga memberikan 
perhatian serta dukungan kepada 
pelaksanaan program inisiatif melibatkan 
penyertaan masyarakat serta penduduk 
kampung, misalannya dalam aktiviti-
aktiviti ladang komunal di kawasan 
pertanian luar bandar termasuk dalam 
mendukung inisiatif “1Produk 
1Kampung”.  
 
Ke arah ini, pihak kementerian 
bekerjasama rapat dengan Kementerian 
Hal Ehwal Dalam Negeri dan Darussalam 
Enterprise dalam membantu serta 
mengukuhkan lagi kapasiti pengeluaran 
dan saluran pasaran bagi produk-produk 
yang dihasilkan oleh masyarakat serta 
komuniti kampung yang terlibat.  
 
Yang Berhormat Pengerusi. Pihak 
Kementerian Sumber-Sumber Utama dan 
Pelancongan akan terus berusaha bagi 
memastikan keluaran serta sumbangan 
dari sektor sumber-sumber utama dan 
pelancongan kepada pertumbuhan 

ekonomi akan terus meningkat dari 
tahun ke tahun.  
 
Ke arah ini, penekanan utama dalam 
cadangan peruntukan yang disediakan 
bagi Kementerian Sumber-Sumber 
Utama dan Pelancongan Tahun 
Kewangan 2023/2024 ini memfokuskan 
kepada perancangan dan pelaksanan 
program dan inisiatif yang menjurus 
kepada usaha-usaha untuk:  
 

1. Mendukung pertumbuhan serta 
meningkatkan keluaran industri                   
di bawah sektor makanan.; 
 

2. Mendukung pembangunan dan 
pemuliharaan sumber hutan bukan 
sahaja ke arah pemuliharaan alam 
sekitar malah juga bagi menyumbang 
ke arah perkembangan ekonomi 
negara.; dan 

 
3. Mendukung pertumbuhan dan 

pembangunan industri pelancongan.  
 
Dalam mendukung pertumbuhan serta 
meningkatkan keluaran dari segi sektor 
makanan, ia bukan sahaja memfokuskan 
kepada usaha-usaha untuk 
meningkatkan aktiviti-aktiviti keluaran 
primer (primary production) tapi juga 
memfokuskan kepada usaha-usaha 
untuk meningkatkan keluaran dari 
aktiviti-aktiviti industri pemprosesan dan 
nilai tambah berasaskan pertanian dan 
perikanan termasuk mengukuhkan 
keseluruhan ekosistem dan rangkaian 
nilai (value chain) yang berkaitan dengan 
industri ini.  
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Penekanan utama penggunaan 
peruntukan pada tahun ini akan 
ditumpukan kepada usaha-usaha untuk 
menaik taraf dan menyediakan 
infrastruktur asas industri yang kondusif. 
Ini bagi memudahkan para pengusaha 
untuk memulakan dan mengembangkan 
perusahaan dalam menyumbang ke arah 
food security.  
 
Keutamaan akan juga diberikan             
kepada pelaksanaan program-program 
peningkatan kapasiti dan keupayaan 
jabatan-jabatan sebagai competent 
authority. Ini termasuklah dalam 
memudah cara akses pasaran melalui 
fasiliti seperti makmal rujukan yang 
diiktiraf dan kepakaran melalui Qualified 
Personnel bagi memenuhi piawaian dan 
amalan terbaik antarabangsa seperti 
GAP, GAqP, GAHP dan HACCP.  
 
Selain itu, peruntukan juga akan 
disalurkan bagi usaha menggalakkan 
para pengusaha mengguna pakai 
teknologi dan teknik moden, 
mempraktikkan amalam pengurusan 
ladang dan tadbir urus yang baik dan 
mengenal pasti dan menggalakkan lebih 
banyak lagi pengusaha baharu untuk 
berkecimpung dalam bidang pertanian 
dan perikanan dan sebagainya.  
 
Fokus dan penekanan ini selaras dengan 
Peta Jalan Industri Makanan (Food 
Industry Roadmap) yang menjadi asas 
panduan ke arah memacu pertumbuhan 
dan meningkatkan keluaran sektor 
makanan khususnya keluaran makanan 
yang halal, selamat dan berkualiti.  
 

Dengan adanya perkembangan dan 
pertumbuhan keluaran yang positif serta 
mengukuhkan keseluruhan ekosistem 
dan rantaian nilai yang berkaitan dengan 
industri di bawah sektor makanan ini, ia 
diharap akan dapat menyumbang secara 
signifikan kepada peningkatan KDNK, 
Food Security dan juga pertumbuhan 
jumlah dan nilai eksport negara.  
 
Seterusnya, dalam mendukung 
pembangunan dan pemeliharaan sumber 
hutan negara, pihak kementerian melalui 
Jabatan Perhutanan akan terus 
memastikan agar usaha-usaha dalam 
melindungi dan memulihara sumber 
hutan negara termasuk kepelbagaian 
biologi akan dilaksanakan secara 
berterusan bagi memastikan aktiviti-
aktiviti pembangunan negara selaras 
dengan konteks pembangunan yang 
mampan (sustainable development) dan 
pada masa yang sama bagi mendukung 
pelaksanaan Dasar Perubahan Iklim 
Kebangsaan Negara Brunei Darussalam. 
 
Ini termasuklah Inventori Sumber Hutan, 
Penggazetan Kawasan Hutan dan 
penanaman semula ke atas hutan yang 
degraded. Di samping itu, pihak 
kementerian juga akan terus mengenal 
pasti langkah-langkah dan pendekatan-
pendekatan yang inovatif bagi 
meningkatkan keluaran dari industri 
perhutanan khususnya industri 
pemprosesan dan tambah nilai 
berasaskan kayu dan bagi meraih faedah 
serta manfaat ekonomi yang dapat 
diterokai, khususnya potensi melalui 
carbon trading.  
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Manakala, bagi mendukung 
pertumbuhan dan pembangunan  
industri pelancongan, pihak kementerian 
melalui Jabatan Kemajuan Pelancongan 
akan terus memberi penekanan kepada 
usaha-usaha ke arah pembangunan,  
mempelbagaikan, memperkukuhkan dan 
mempromosikan produk-produk 
pelancongan berteraskan kebudayaan 
(culture), pengembaraan aktiviti lasak 
(adventure) dan juga alam semula jadi 
(nature) selain memastikan kemudahan, 
infrastruktur serta pemberian 
perkhidmatan pelancongan akan terus 
dipertingkatkan bagi menarik serta 
meningkatkan jumlah kedatangan 
pelancong ke negara ini. 
 
Di samping itu, selain menggalakkan 
kedatangan pelancong luar negeri, 
kementerian juga akan meneruskan 
usaha-usaha mempromosikan 
pelancongan domestik melalui program 
seperti Kenali Negara ‘kitani’, Brunei 
December Festival, Local Product Expo 
dan sebagainya bagi menggalakkan 
penduduk di negara ini untuk bercuti dan 
berbelanja dalam negara sendiri 
terutama sekali semasa musim cuti 
penggal persekolahan, bagi merangsang 
serta menggiatkan lagi aktiviti 
perekonomian di negara ini. 
 
Yang Berhormat Pengerusi dan Ahli-Ahli 
Yang Berhormat. Ke arah mendukung 
pertumbuhan serta meningkatkan 
keluaran dari sektor makanan di bawah 
peruntukan Perbelanjaan Berulang-Ulang 
sekitar $9.38 juta disediakan bagi 
membiayai Skim Pembelian Semula Padi 
bagi mendukung Program Pengeluaran 

Beras Negara yang termasuk membiayai 
pembelian padi dari peladang, pembelian 
biji-biji benih, padi hybrid berhasil tinggi, 
pembiayaan perkhidmatan pemprosesan 
padi kepada beras dan lain lain. 
 
Sekitar $2.06 juta disediakan bagi 
membiayai Projek-Projek Pemeliharaan 
Infrastruktur, Bangunan, Jentera dan 
Peralatan Pertanian antaranya bagi 
membiayai kerja-kerja pemeliharaan 
jalan utama ladang, pemeliharaan saliran 
dan longkang-longkang bagi program 
pencegahan banjir dan lain lain.  
 
Sekitar $3.03 juta bagi meneruskan 
Pelaksanaan Projek Membina dan 
Melabuh Takat-Takat Tiruan serta ‘Lawa-
Lawa’ ke arah meningkatkan sumber 
perikanan di perairan negara dan 
seterusnya meningkat hasil tangkapan 
ikan.  
 
Manakala di bawah peruntukan 
perbelanjaan RKN pula, sebanyak $18.03 
juta dicadangkan untuk disediakan bagi 
membiayai projek-projek utama sektor 
pertanian dan perikanan. Antaranya 
projek pembukaan kawasan tanaman 
padi secara komersial di KKP Kandol, 
Fasa 2, sekitar $5.97 juta dan Projek 
Membina Skim Pengairan Tambahan iaitu 
bagi menaik taraf sistem pengairan            
di kawasan penanaman padi Wasan, 
Junjungan, Batang Perhentian sekitar 
$0.64 juta bagi meningkatkan Program 
Pengeluaran Beras Negara. 
 
Projek-projek bagi mendukung 
Pembangunan Iindustri Ternakan 
sebanyak $4.52 juta bagi menyediakan 
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Penekanan utama penggunaan 
peruntukan pada tahun ini akan 
ditumpukan kepada usaha-usaha untuk 
menaik taraf dan menyediakan 
infrastruktur asas industri yang kondusif. 
Ini bagi memudahkan para pengusaha 
untuk memulakan dan mengembangkan 
perusahaan dalam menyumbang ke arah 
food security.  
 
Keutamaan akan juga diberikan             
kepada pelaksanaan program-program 
peningkatan kapasiti dan keupayaan 
jabatan-jabatan sebagai competent 
authority. Ini termasuklah dalam 
memudah cara akses pasaran melalui 
fasiliti seperti makmal rujukan yang 
diiktiraf dan kepakaran melalui Qualified 
Personnel bagi memenuhi piawaian dan 
amalan terbaik antarabangsa seperti 
GAP, GAqP, GAHP dan HACCP.  
 
Selain itu, peruntukan juga akan 
disalurkan bagi usaha menggalakkan 
para pengusaha mengguna pakai 
teknologi dan teknik moden, 
mempraktikkan amalam pengurusan 
ladang dan tadbir urus yang baik dan 
mengenal pasti dan menggalakkan lebih 
banyak lagi pengusaha baharu untuk 
berkecimpung dalam bidang pertanian 
dan perikanan dan sebagainya.  
 
Fokus dan penekanan ini selaras dengan 
Peta Jalan Industri Makanan (Food 
Industry Roadmap) yang menjadi asas 
panduan ke arah memacu pertumbuhan 
dan meningkatkan keluaran sektor 
makanan khususnya keluaran makanan 
yang halal, selamat dan berkualiti.  
 

Dengan adanya perkembangan dan 
pertumbuhan keluaran yang positif serta 
mengukuhkan keseluruhan ekosistem 
dan rantaian nilai yang berkaitan dengan 
industri di bawah sektor makanan ini, ia 
diharap akan dapat menyumbang secara 
signifikan kepada peningkatan KDNK, 
Food Security dan juga pertumbuhan 
jumlah dan nilai eksport negara.  
 
Seterusnya, dalam mendukung 
pembangunan dan pemeliharaan sumber 
hutan negara, pihak kementerian melalui 
Jabatan Perhutanan akan terus 
memastikan agar usaha-usaha dalam 
melindungi dan memulihara sumber 
hutan negara termasuk kepelbagaian 
biologi akan dilaksanakan secara 
berterusan bagi memastikan aktiviti-
aktiviti pembangunan negara selaras 
dengan konteks pembangunan yang 
mampan (sustainable development) dan 
pada masa yang sama bagi mendukung 
pelaksanaan Dasar Perubahan Iklim 
Kebangsaan Negara Brunei Darussalam. 
 
Ini termasuklah Inventori Sumber Hutan, 
Penggazetan Kawasan Hutan dan 
penanaman semula ke atas hutan yang 
degraded. Di samping itu, pihak 
kementerian juga akan terus mengenal 
pasti langkah-langkah dan pendekatan-
pendekatan yang inovatif bagi 
meningkatkan keluaran dari industri 
perhutanan khususnya industri 
pemprosesan dan tambah nilai 
berasaskan kayu dan bagi meraih faedah 
serta manfaat ekonomi yang dapat 
diterokai, khususnya potensi melalui 
carbon trading.  
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Manakala, bagi mendukung 
pertumbuhan dan pembangunan  
industri pelancongan, pihak kementerian 
melalui Jabatan Kemajuan Pelancongan 
akan terus memberi penekanan kepada 
usaha-usaha ke arah pembangunan,  
mempelbagaikan, memperkukuhkan dan 
mempromosikan produk-produk 
pelancongan berteraskan kebudayaan 
(culture), pengembaraan aktiviti lasak 
(adventure) dan juga alam semula jadi 
(nature) selain memastikan kemudahan, 
infrastruktur serta pemberian 
perkhidmatan pelancongan akan terus 
dipertingkatkan bagi menarik serta 
meningkatkan jumlah kedatangan 
pelancong ke negara ini. 
 
Di samping itu, selain menggalakkan 
kedatangan pelancong luar negeri, 
kementerian juga akan meneruskan 
usaha-usaha mempromosikan 
pelancongan domestik melalui program 
seperti Kenali Negara ‘kitani’, Brunei 
December Festival, Local Product Expo 
dan sebagainya bagi menggalakkan 
penduduk di negara ini untuk bercuti dan 
berbelanja dalam negara sendiri 
terutama sekali semasa musim cuti 
penggal persekolahan, bagi merangsang 
serta menggiatkan lagi aktiviti 
perekonomian di negara ini. 
 
Yang Berhormat Pengerusi dan Ahli-Ahli 
Yang Berhormat. Ke arah mendukung 
pertumbuhan serta meningkatkan 
keluaran dari sektor makanan di bawah 
peruntukan Perbelanjaan Berulang-Ulang 
sekitar $9.38 juta disediakan bagi 
membiayai Skim Pembelian Semula Padi 
bagi mendukung Program Pengeluaran 

Beras Negara yang termasuk membiayai 
pembelian padi dari peladang, pembelian 
biji-biji benih, padi hybrid berhasil tinggi, 
pembiayaan perkhidmatan pemprosesan 
padi kepada beras dan lain lain. 
 
Sekitar $2.06 juta disediakan bagi 
membiayai Projek-Projek Pemeliharaan 
Infrastruktur, Bangunan, Jentera dan 
Peralatan Pertanian antaranya bagi 
membiayai kerja-kerja pemeliharaan 
jalan utama ladang, pemeliharaan saliran 
dan longkang-longkang bagi program 
pencegahan banjir dan lain lain.  
 
Sekitar $3.03 juta bagi meneruskan 
Pelaksanaan Projek Membina dan 
Melabuh Takat-Takat Tiruan serta ‘Lawa-
Lawa’ ke arah meningkatkan sumber 
perikanan di perairan negara dan 
seterusnya meningkat hasil tangkapan 
ikan.  
 
Manakala di bawah peruntukan 
perbelanjaan RKN pula, sebanyak $18.03 
juta dicadangkan untuk disediakan bagi 
membiayai projek-projek utama sektor 
pertanian dan perikanan. Antaranya 
projek pembukaan kawasan tanaman 
padi secara komersial di KKP Kandol, 
Fasa 2, sekitar $5.97 juta dan Projek 
Membina Skim Pengairan Tambahan iaitu 
bagi menaik taraf sistem pengairan            
di kawasan penanaman padi Wasan, 
Junjungan, Batang Perhentian sekitar 
$0.64 juta bagi meningkatkan Program 
Pengeluaran Beras Negara. 
 
Projek-projek bagi mendukung 
Pembangunan Iindustri Ternakan 
sebanyak $4.52 juta bagi menyediakan 
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infrastruktur ladang seperti bekalan 
elektrik, jalan ladang dan perparitan             
di Kawasan Kemajuan Pertanian 
Merangking, Maraburong, Tanah Tuah 
dan Batang Mitus. Penyediaan 
Infrastruktur Asas di Kawasan lain KKP 
bagi meningkatkan pengeluaran hasil 
industri pertanian di seluruh negara 
sebanyak $0.40 juta.  
 
Projek Pembekalan Mesin bagi keperluan 
Program Pengeksport sebanyak $0.22 
juta. Mengukuhkan Pusat-Pusat Jaminan 
Kualiti dan Akreditasi sebanyak $5.12 
juta iaitu bagi meningkatkan Keluaran 
Tanaman Hiasan dan Bunga-Bungaan 
sebanyak $0.12 juta. Meningkatkan 
Keluaran Sayur menggunakan Teknologi 
Tinggi sebanyak $5.0 juta. Projek 
Memajukan dan Meningkatkan Keluaran 
dari Industri Akuakultur, termasuk 
infrastruktur di kawasan tapak-tapak 
akuakultur yang sedia ada sebanyak 
$1.16 juta. 
 
Ke arah mendukung Pembangunan dan 
Pemuliharaan Sumber Hutan Negara, 
sekitar $0.49 juta disediakan di bawah 
perbelanjaan RKN bagi membiayai 
program ke arah mengukuhkan 
kelestarian alam sekitar. Antaranya 
pelaksanaan projek-projek penghijauan 
semula di kawasan perhutanan yang 
degraded, meningkatkan aktiviti-aktiviti 
pemuliharaan hutan dan pensijilan 
hutan.  
 
Manakala bagi mendukung Pertumbuhan 
dan Pembangunan Industri Pelancongan 
sekitar $0.58 juta disediakan di bawah 
perbelanjaan RKN bagi mengukuhkan 

produk-produk pelancongan. Walau 
bagaimanapun, dalam melaksanakan 
projek-projek pembangunan 
infrastruktur dan kemudahan-
kemudahan pelancongan ini, pihak 
kementerian tidak hanya bergantung 
sepenuhnya pada pembiayaan kerajaan 
semata-mata tapi juga menerokai 
kaedah serta pendekatan yang lebih 
efisien yang dapat mengurangkan 
pergantungan pada peruntukan kerajaan 
semata-mata misalannya melalui kaedah 
PPP seperti pada masa ini yang sedang 
dilaksanakan di projek menaik taraf 
kemudahan penginapan di Taman 
Negara Ulu Temburong. 
 
Yang Berhormat Pengerusi dan Ahli-Ahli 
Yang Berhormat. Kementerian Sumber-
Sumber Utama dan Pelancongan serta 
jabatan-jabatannya akan terus komited 
untuk melaksanakan program serta 
inisiatif yang sedia ada dan mengenal 
pasti serta memikirkan strategi-strategi 
serta inisiatif baharu bagi memastikan 
keluaran dari industri pertanian, 
perikanan dan juga perhutanan serta 
pelancongan akan terus-menerus 
meningkat dengan menggiatkan lagi 
usaha bagi menarik penglibatan 
pengusaha-pengusaha baharu dalam 
bidang pertanian dan perikanan, 
termasuk penglibatan pihak GLC’s 
(Government Linked Companies) dan 
Pelaburan Langsung Asing.  
 
Menggalakkan para pengusaha yang 
berkenaan agar terus committed, 
progresif dan bersemangat untuk 
mengembangmajukan perusahaan serta 
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aktiviti-aktiviti perladangan masing-
masing.  
 
Menguna pakai teknologi serta teknik 
moden dan mengamalkan tadbir urus 
yang baik dan bagi memastikan keluaran 
akan terus meningkat dari tahun             
ke tahun dan menyumbang secara 
signifikan ke arah pertumbuhan KDNK 
dan sekuriti makanan dan eksport. 
 
Sekianlah sahaja yang dapat kaola 
sampaikan sebagai mukadimah dan 
sebagai maklumat asas berkenaan 
pencapaian dan perkembangan terkini 
aktiviti-aktiviti yang dikendalikan oleh 
kementerian ini.  
 
Ia sebagai panduan sebelum kita 
membahaskan peruntukan yang 
disediakan oleh Kementerian Sumber-
Sumber Utama dan Pelancongan. terima 
kasih yang setinggi-tingginya kaola 
ucapkan kepada Yang Berhormat 
Pengerusi atas peluang yang diberikan.  
 
Sekian, 
كَاتُهُ  ر  ب   اِلله و 

ُ
ة حْم  ر  لَيْكُمْ و  مُ ع  لا  وبالله التوفيق والهداية. و  السَّ

 
Yang Berhormat Pengerusi: Ahli-Ahli 
Yang Berhormat. Saya kira kenyataan 
yang telah dibentangkan oleh Yang 
Berhormat Menteri Sumber-Sumber 
Utama dan Pelancongan cukup jelas dan 
komprehensif dalam penyediaan 
Belanjawan kementeriannya bagi Tahun 
Kewangan 2023/2024. 
 
Bersama saya terdapat senarai yang 
cukup panjang, mengandungi nama Ahli-
Ahli Yang Berhormat yang suka untuk 

turut serta dalam membahaskan Tajuk 
Kementerian Sumber-Sumber Utama dan 
Pelancongan ini. Saya persilakan untuk 
memulakannya Yang Berhormat Awang 
Abdul Aziz bin Haji Hamdan. 
 
Yang Berhormat Awang Abdul Aziz 
bin Haji Hamdan: Terima kasih Yang 
Berhormat Pengerusi.  
 

حْيمبِسْمِ   نِ الرَّ حْم  َٰ ِ الرَّ كَاتُهُ   اللّٰه ر  ب   اِلله و 
ُ
ة حْم  ر  لَيْكُمْ و  مُ ع  لا  السَّ

لِلّٰه  مْدُ  ح 
ْ
ل
َ
 lebih dahulu kaola sukacita أ

mengucapkan terima kasih atas 
mukadimah daripada Yang Berhormat 
Menteri Sumber-Sumber Utama dan 
Pelancongan di bawah Tajuk SH01A -  
Jabatan Kementerian Sumber-Sumber 
Utama dan Pelancongan tentang hala 
tuju kementerian bagi Tahun Kewangan 
2023/2024. 
 
Kaola ingin mengemukakan beberapa 
soalan di bawah Tajuk SH06A - Jabatan 
Kemajuan Pelancongan: 
 

1. Taman Rekreasi Sungai Basong antara 
tempat tarikan di Daerah Tutong yang 
sering dikunjungi oleh orang ramai 
dan ia terkenal dengan tempat aktiviti 
riadah dan sukan. Selain itu, Taman 
Rekreasi Sungai Basong juga 
menyimpan beberapa sejarah dan 
terkenal pada suatu masa dahulu 
dengan keunikan rumah-rumah 
budaya etnik dan masyarakat Daerah 
Tutong.  
 
Tempat ini menyumbang kepada 
peningkatan jumlah pelawat dan 
pelancong ke Daerah Tutong dan 
dalam masa yang sama memberikan 
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infrastruktur ladang seperti bekalan 
elektrik, jalan ladang dan perparitan             
di Kawasan Kemajuan Pertanian 
Merangking, Maraburong, Tanah Tuah 
dan Batang Mitus. Penyediaan 
Infrastruktur Asas di Kawasan lain KKP 
bagi meningkatkan pengeluaran hasil 
industri pertanian di seluruh negara 
sebanyak $0.40 juta.  
 
Projek Pembekalan Mesin bagi keperluan 
Program Pengeksport sebanyak $0.22 
juta. Mengukuhkan Pusat-Pusat Jaminan 
Kualiti dan Akreditasi sebanyak $5.12 
juta iaitu bagi meningkatkan Keluaran 
Tanaman Hiasan dan Bunga-Bungaan 
sebanyak $0.12 juta. Meningkatkan 
Keluaran Sayur menggunakan Teknologi 
Tinggi sebanyak $5.0 juta. Projek 
Memajukan dan Meningkatkan Keluaran 
dari Industri Akuakultur, termasuk 
infrastruktur di kawasan tapak-tapak 
akuakultur yang sedia ada sebanyak 
$1.16 juta. 
 
Ke arah mendukung Pembangunan dan 
Pemuliharaan Sumber Hutan Negara, 
sekitar $0.49 juta disediakan di bawah 
perbelanjaan RKN bagi membiayai 
program ke arah mengukuhkan 
kelestarian alam sekitar. Antaranya 
pelaksanaan projek-projek penghijauan 
semula di kawasan perhutanan yang 
degraded, meningkatkan aktiviti-aktiviti 
pemuliharaan hutan dan pensijilan 
hutan.  
 
Manakala bagi mendukung Pertumbuhan 
dan Pembangunan Industri Pelancongan 
sekitar $0.58 juta disediakan di bawah 
perbelanjaan RKN bagi mengukuhkan 

produk-produk pelancongan. Walau 
bagaimanapun, dalam melaksanakan 
projek-projek pembangunan 
infrastruktur dan kemudahan-
kemudahan pelancongan ini, pihak 
kementerian tidak hanya bergantung 
sepenuhnya pada pembiayaan kerajaan 
semata-mata tapi juga menerokai 
kaedah serta pendekatan yang lebih 
efisien yang dapat mengurangkan 
pergantungan pada peruntukan kerajaan 
semata-mata misalannya melalui kaedah 
PPP seperti pada masa ini yang sedang 
dilaksanakan di projek menaik taraf 
kemudahan penginapan di Taman 
Negara Ulu Temburong. 
 
Yang Berhormat Pengerusi dan Ahli-Ahli 
Yang Berhormat. Kementerian Sumber-
Sumber Utama dan Pelancongan serta 
jabatan-jabatannya akan terus komited 
untuk melaksanakan program serta 
inisiatif yang sedia ada dan mengenal 
pasti serta memikirkan strategi-strategi 
serta inisiatif baharu bagi memastikan 
keluaran dari industri pertanian, 
perikanan dan juga perhutanan serta 
pelancongan akan terus-menerus 
meningkat dengan menggiatkan lagi 
usaha bagi menarik penglibatan 
pengusaha-pengusaha baharu dalam 
bidang pertanian dan perikanan, 
termasuk penglibatan pihak GLC’s 
(Government Linked Companies) dan 
Pelaburan Langsung Asing.  
 
Menggalakkan para pengusaha yang 
berkenaan agar terus committed, 
progresif dan bersemangat untuk 
mengembangmajukan perusahaan serta 
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aktiviti-aktiviti perladangan masing-
masing.  
 
Menguna pakai teknologi serta teknik 
moden dan mengamalkan tadbir urus 
yang baik dan bagi memastikan keluaran 
akan terus meningkat dari tahun             
ke tahun dan menyumbang secara 
signifikan ke arah pertumbuhan KDNK 
dan sekuriti makanan dan eksport. 
 
Sekianlah sahaja yang dapat kaola 
sampaikan sebagai mukadimah dan 
sebagai maklumat asas berkenaan 
pencapaian dan perkembangan terkini 
aktiviti-aktiviti yang dikendalikan oleh 
kementerian ini.  
 
Ia sebagai panduan sebelum kita 
membahaskan peruntukan yang 
disediakan oleh Kementerian Sumber-
Sumber Utama dan Pelancongan. terima 
kasih yang setinggi-tingginya kaola 
ucapkan kepada Yang Berhormat 
Pengerusi atas peluang yang diberikan.  
 
Sekian, 
كَاتُهُ  ر  ب   اِلله و 

ُ
ة حْم  ر  لَيْكُمْ و  مُ ع  لا  وبالله التوفيق والهداية. و  السَّ

 
Yang Berhormat Pengerusi: Ahli-Ahli 
Yang Berhormat. Saya kira kenyataan 
yang telah dibentangkan oleh Yang 
Berhormat Menteri Sumber-Sumber 
Utama dan Pelancongan cukup jelas dan 
komprehensif dalam penyediaan 
Belanjawan kementeriannya bagi Tahun 
Kewangan 2023/2024. 
 
Bersama saya terdapat senarai yang 
cukup panjang, mengandungi nama Ahli-
Ahli Yang Berhormat yang suka untuk 

turut serta dalam membahaskan Tajuk 
Kementerian Sumber-Sumber Utama dan 
Pelancongan ini. Saya persilakan untuk 
memulakannya Yang Berhormat Awang 
Abdul Aziz bin Haji Hamdan. 
 
Yang Berhormat Awang Abdul Aziz 
bin Haji Hamdan: Terima kasih Yang 
Berhormat Pengerusi.  
 

حْيمبِسْمِ   نِ الرَّ حْم  َٰ ِ الرَّ كَاتُهُ   اللّٰه ر  ب   اِلله و 
ُ
ة حْم  ر  لَيْكُمْ و  مُ ع  لا  السَّ

لِلّٰه  مْدُ  ح 
ْ
ل
َ
 lebih dahulu kaola sukacita أ

mengucapkan terima kasih atas 
mukadimah daripada Yang Berhormat 
Menteri Sumber-Sumber Utama dan 
Pelancongan di bawah Tajuk SH01A -  
Jabatan Kementerian Sumber-Sumber 
Utama dan Pelancongan tentang hala 
tuju kementerian bagi Tahun Kewangan 
2023/2024. 
 
Kaola ingin mengemukakan beberapa 
soalan di bawah Tajuk SH06A - Jabatan 
Kemajuan Pelancongan: 
 

1. Taman Rekreasi Sungai Basong antara 
tempat tarikan di Daerah Tutong yang 
sering dikunjungi oleh orang ramai 
dan ia terkenal dengan tempat aktiviti 
riadah dan sukan. Selain itu, Taman 
Rekreasi Sungai Basong juga 
menyimpan beberapa sejarah dan 
terkenal pada suatu masa dahulu 
dengan keunikan rumah-rumah 
budaya etnik dan masyarakat Daerah 
Tutong.  
 
Tempat ini menyumbang kepada 
peningkatan jumlah pelawat dan 
pelancong ke Daerah Tutong dan 
dalam masa yang sama memberikan 



 
 
PAGI HARI SELASA, 21HB. SYAABAN 1444H/14HB. MAC 2023M  
  

468 

kesan yang positif kepada 
sosioekonomi masyarakat dan 
kemajuan pelancongan di Daerah 
Tutong. Apabila ia dibuka semula pada 
tahun 2015, sehingga saat ini, 
permintaan pelawat ke tempat ini 
masih tinggi. Namun kini ini ia telah 
ditutup dan menjadi persoalan orang 
ramai. Soalan saya, apakah status 
Taman Rekreasi Sungai Basong 
khususnya kawasan rumah-rumah 
budaya ini?; 

 
2. Tidak dapat kita nafikan bahawa 

peranan media sosial adalah penting 
dalam kemajuan industri 
pelancongan. Pengaruh Youtubers 
dan influencer di laman sosial mampu 
dilihat oleh berjuta-juta viewers 
seluruh dunia. Negara-negara lain 
telah beralih kepada media sosial 
sebagai kaedah dan strategi promosi 
yang cukup efektif dan dalam masa 
yang sama sebagai satu saluran dan 
kaedah promosi pada masa ini yang 
perlu dilihat penting oleh Jabatan 
Kemajuan Pelancongan ke arah 
membantu memantapkan industri 
pelancongan tempatan. Apakah ada 
perancangan Jabatan Kemajuan 
Pelancongan ke arah menggunakan 
media sosial sebagai kaedah promosi 
industri pelancongan Negara Brunei 
Darussalam?; dan 
 

3. Di samping itu, selain dari Brunei 
December Festival apakah ada 
perancangan bagi mengadakan 
“Tahun Melawat Brunei” sebagai 
usaha berterusan ke arah menjadikan 
sektor pelancongan tempatan terus 

berkembang dan menjadikan Negara 
Brunei Darussalam sebagai antara 
destinasi pilihan kepada pelancongan 
antarabangsa? Sekian, terima kasih. 

 
Yang Berhormat Menteri Sumber-
Sumber Utama dan Pelancongan: 
Terima kasih Yang Berhormat Pengerusi 
dan terima kasih kepada Yang Berhormat 
atas tiga soalan yang diajukan sebentar 
tadi: 
 

1. Berkenaan status Taman Rekreasi 
Sungai Basong. Pada masa ini, 
kawasan ini telah dikenal pasti oleh 
pihak Kementerian Sumber-Sumber 
Utama dan Pelancongan sebagai 
projek Public Private Partnership 
(PPP). Pihak Jabatan Kemajuan 
Pelancongan bekerja rapat dengan 
pihak Brunei Economic Development 
Board (BEDB) untuk mencari pelabur-
pelabur yang berpotensi untuk 
memajukan tapak ini.;  
 

2. Jabatan Kemajuan Pelancongan 
menggunakan media sosial sebagai 
salah satu mekanisme bagi 
mempromosikan produk dan aktiviti 
pelancongan, bukan sahaja pasaran 
domestic tetapi juga antarabangsa 
termasuk Instagram, Facebook, 
YouTube, laman sesawang dan 
sebagainya.  
 
Selain memuat naik posting gambar 
dan video promosi di media sosial, 
Jabatan Kemajuan Pelancongan juga 
aktif melaksanakan pelbagai jenis 
kempen dengan menggunakan media 
sosial sebagai medium antaranya 

 
 
PAGI HARI SELASA, 21HB. SYAABAN 1444H/14HB. MAC 2023M  
  

469 

Projek Social Media Influencers 
Experience. Iaitu kolaborasi bersama 
media sosial influencers dari dalam 
dan luar negeri untuk membantu 
memberkesankan lagi kempen 
promosi di media sosial.  
 
Projek DJ experience iaitu kolaborasi 
bersama stesen radio tempatan untuk 
mempromosikan produk dan aktiviti 
pelancongan yang para penyampai 
radio dibawa ke tempat-tempat 
menarik dan mengongsikan 
pengalaman mereka di media sosial 
dan stesen radio.; 

 
3. User Generated Content Activity iaitu 

pertandingan di media sosial yang 
iaitu ramai boleh memuat naik 
gambar, video dan mengongsikan 
pengalaman “Kenali Negara Kitani” 
(KNK) masing-masing mengikut tema 
yang ditetapkan pada setiap minggu. 
 
Manakala, bagi perancangan Jabatan 
Kemajuan Pelancongan seterusnya 
juga antaranya ialah bekerjasama 
dengan International Online Travel 
Agencies seperti Expedia, Tripadvisor, 
Agoda dan seumpamanya bagi 
membolehkan penyedia-penyedia 
perkhidmatan pelancongan 
meningkatkan pencapaian best reach, 
di pasaran antarabangsa.  

 
Melaratkan penggunaan platform 
media sosial seperti Weibo, Wechat, 
LineApp dan naver yang merupakan 
aplikasi media sosial utama yang 
diguna pakai di China, Jepun dan 
Korea bagi memberkesankan lagi 

promosi media sosial di negara-
negara tersebut.  

 
Berkenaan dengan cadangan bagi 
Tahun Melawat Negara Brunei 
Darussalam, sukacita Kementerian 
Sumber-Sumber Utama dan 
Pelancongan menyambut baik 
cadangan tesebut, ان شاء الله cadangan 
ni akan diteliti lagi kesesuaiannya 
memandangkan ini akan melibatkan 
kerjasama padu daripada semua 
pihak. Terima kasih. 

 
Yang Berhormat Pengerusi: Saya 
persilakan Yang Berhormat Pengiran Haji 
Isa bin Pengiran Haji Aliuddin. 
 
Yang Berhormat Pengiran Haji Isa 
bin Pengiran Haji Aliuddin: Terima 
kasih Yang Berhormat Pengerusi. 
 

حْيم  نِ الرَّ حْم  َٰ ِ الرَّ كَاتُهُ   بِسْمِ اللّٰه ر  ب   اِلله و 
ُ
ة حْم  ر  لَيْكُمْ و  مُ ع  لا  السَّ

عَلَََّٰ   مُ 
َ
لَ وَالسَّ ةُ 

َ
لَ وَالصَّ  ، نَ مِي 

َ
عَال

ْ
ال رَبِّ  لِلِّٰ  حَمْدُ 

ْ
فِ اَل َ شْْ

َ
أ  

وَصَحْبِهِ  آلِهِ  وَعَلَََّٰ  دٍ  مُحَمَّ دِنَا  سَيِّ  ، نَ مُرْسَلِي 
ْ
وَال نْبِيَاءِ 

َ ْ
 الأ

نَ  جْمَعِي 
َ
  أ

مِنْ  عُقْدَة   وَاحْلُلْ  مْرِي 
َ
أ لِي   ْ وَيَسِّّ صَدْرِي  لِي  حْ  َ اشْْ  رَبِّ 

وْلِي 
َ
ي يَفْقَهُوا ق ِ

لِسَانن
 
Terima kasih kepada Yang Berhormat 
Menteri Sumber-Sumber Utama dan 
Pelancongan dan tahniah kerana telah 
berjaya mengeksport telur ayam                     
ke Singapura. 
  
Yang Berhormat Pengerusi dan Ahli-Ahi 
Yang Berhormat yang bijaksana. Kaola 
ingin mengemukakan satu strategi 
khusus mengenai strategi self-sufficiency 
dalam pembekalan daging-daging 
kerbau di negara ini yang bukan sahaja 
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kesan yang positif kepada 
sosioekonomi masyarakat dan 
kemajuan pelancongan di Daerah 
Tutong. Apabila ia dibuka semula pada 
tahun 2015, sehingga saat ini, 
permintaan pelawat ke tempat ini 
masih tinggi. Namun kini ini ia telah 
ditutup dan menjadi persoalan orang 
ramai. Soalan saya, apakah status 
Taman Rekreasi Sungai Basong 
khususnya kawasan rumah-rumah 
budaya ini?; 

 
2. Tidak dapat kita nafikan bahawa 

peranan media sosial adalah penting 
dalam kemajuan industri 
pelancongan. Pengaruh Youtubers 
dan influencer di laman sosial mampu 
dilihat oleh berjuta-juta viewers 
seluruh dunia. Negara-negara lain 
telah beralih kepada media sosial 
sebagai kaedah dan strategi promosi 
yang cukup efektif dan dalam masa 
yang sama sebagai satu saluran dan 
kaedah promosi pada masa ini yang 
perlu dilihat penting oleh Jabatan 
Kemajuan Pelancongan ke arah 
membantu memantapkan industri 
pelancongan tempatan. Apakah ada 
perancangan Jabatan Kemajuan 
Pelancongan ke arah menggunakan 
media sosial sebagai kaedah promosi 
industri pelancongan Negara Brunei 
Darussalam?; dan 
 

3. Di samping itu, selain dari Brunei 
December Festival apakah ada 
perancangan bagi mengadakan 
“Tahun Melawat Brunei” sebagai 
usaha berterusan ke arah menjadikan 
sektor pelancongan tempatan terus 

berkembang dan menjadikan Negara 
Brunei Darussalam sebagai antara 
destinasi pilihan kepada pelancongan 
antarabangsa? Sekian, terima kasih. 

 
Yang Berhormat Menteri Sumber-
Sumber Utama dan Pelancongan: 
Terima kasih Yang Berhormat Pengerusi 
dan terima kasih kepada Yang Berhormat 
atas tiga soalan yang diajukan sebentar 
tadi: 
 

1. Berkenaan status Taman Rekreasi 
Sungai Basong. Pada masa ini, 
kawasan ini telah dikenal pasti oleh 
pihak Kementerian Sumber-Sumber 
Utama dan Pelancongan sebagai 
projek Public Private Partnership 
(PPP). Pihak Jabatan Kemajuan 
Pelancongan bekerja rapat dengan 
pihak Brunei Economic Development 
Board (BEDB) untuk mencari pelabur-
pelabur yang berpotensi untuk 
memajukan tapak ini.;  
 

2. Jabatan Kemajuan Pelancongan 
menggunakan media sosial sebagai 
salah satu mekanisme bagi 
mempromosikan produk dan aktiviti 
pelancongan, bukan sahaja pasaran 
domestic tetapi juga antarabangsa 
termasuk Instagram, Facebook, 
YouTube, laman sesawang dan 
sebagainya.  
 
Selain memuat naik posting gambar 
dan video promosi di media sosial, 
Jabatan Kemajuan Pelancongan juga 
aktif melaksanakan pelbagai jenis 
kempen dengan menggunakan media 
sosial sebagai medium antaranya 
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Projek Social Media Influencers 
Experience. Iaitu kolaborasi bersama 
media sosial influencers dari dalam 
dan luar negeri untuk membantu 
memberkesankan lagi kempen 
promosi di media sosial.  
 
Projek DJ experience iaitu kolaborasi 
bersama stesen radio tempatan untuk 
mempromosikan produk dan aktiviti 
pelancongan yang para penyampai 
radio dibawa ke tempat-tempat 
menarik dan mengongsikan 
pengalaman mereka di media sosial 
dan stesen radio.; 

 
3. User Generated Content Activity iaitu 

pertandingan di media sosial yang 
iaitu ramai boleh memuat naik 
gambar, video dan mengongsikan 
pengalaman “Kenali Negara Kitani” 
(KNK) masing-masing mengikut tema 
yang ditetapkan pada setiap minggu. 
 
Manakala, bagi perancangan Jabatan 
Kemajuan Pelancongan seterusnya 
juga antaranya ialah bekerjasama 
dengan International Online Travel 
Agencies seperti Expedia, Tripadvisor, 
Agoda dan seumpamanya bagi 
membolehkan penyedia-penyedia 
perkhidmatan pelancongan 
meningkatkan pencapaian best reach, 
di pasaran antarabangsa.  

 
Melaratkan penggunaan platform 
media sosial seperti Weibo, Wechat, 
LineApp dan naver yang merupakan 
aplikasi media sosial utama yang 
diguna pakai di China, Jepun dan 
Korea bagi memberkesankan lagi 

promosi media sosial di negara-
negara tersebut.  

 
Berkenaan dengan cadangan bagi 
Tahun Melawat Negara Brunei 
Darussalam, sukacita Kementerian 
Sumber-Sumber Utama dan 
Pelancongan menyambut baik 
cadangan tesebut, ان شاء الله cadangan 
ni akan diteliti lagi kesesuaiannya 
memandangkan ini akan melibatkan 
kerjasama padu daripada semua 
pihak. Terima kasih. 

 
Yang Berhormat Pengerusi: Saya 
persilakan Yang Berhormat Pengiran Haji 
Isa bin Pengiran Haji Aliuddin. 
 
Yang Berhormat Pengiran Haji Isa 
bin Pengiran Haji Aliuddin: Terima 
kasih Yang Berhormat Pengerusi. 
 

حْيم  نِ الرَّ حْم  َٰ ِ الرَّ كَاتُهُ   بِسْمِ اللّٰه ر  ب   اِلله و 
ُ
ة حْم  ر  لَيْكُمْ و  مُ ع  لا  السَّ

عَلَََّٰ   مُ 
َ
لَ وَالسَّ ةُ 

َ
لَ وَالصَّ  ، نَ مِي 

َ
عَال

ْ
ال رَبِّ  لِلِّٰ  حَمْدُ 

ْ
فِ اَل َ شْْ

َ
أ  

وَصَحْبِهِ  آلِهِ  وَعَلَََّٰ  دٍ  مُحَمَّ دِنَا  سَيِّ  ، نَ مُرْسَلِي 
ْ
وَال نْبِيَاءِ 

َ ْ
 الأ

نَ  جْمَعِي 
َ
  أ

مِنْ  عُقْدَة   وَاحْلُلْ  مْرِي 
َ
أ لِي   ْ وَيَسِّّ صَدْرِي  لِي  حْ  َ اشْْ  رَبِّ 

وْلِي 
َ
ي يَفْقَهُوا ق ِ

لِسَانن
 
Terima kasih kepada Yang Berhormat 
Menteri Sumber-Sumber Utama dan 
Pelancongan dan tahniah kerana telah 
berjaya mengeksport telur ayam                     
ke Singapura. 
  
Yang Berhormat Pengerusi dan Ahli-Ahi 
Yang Berhormat yang bijaksana. Kaola 
ingin mengemukakan satu strategi 
khusus mengenai strategi self-sufficiency 
dalam pembekalan daging-daging 
kerbau di negara ini yang bukan sahaja 
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akan membolehkan negara sara diri 
tetapi harga daging kerbau akan lebih 
murah dari harga sekarang dan 
impaknya harga-harga makanan yang 
berkaitan daging akan turun. 
 
Kaola ingin merujuk kepada sesi 
muzakarah dengan Kementerian 
Sumber-Sumber Utama dan Pelancongan 
pada 14hb. Februari 2023 yang 
mengatakan kerbau dan lembu Negara 
Brunei Darussalam hanya mengeluarkan 
sekitar 2.9% sahaja. Walaupun bumi kita 
hijau, tetapi mengikut prestasi kerbau 
dan lembu ini amat sedikit. 
 
Sebelum itu, izinkan kaola memberi 
sedikit penjelasan mengenai isu yang 
melanda seramai 30 orang anak 
tempatan yang terdiri daripada 
penternak, pengusaha, penjual daging di 
pasar sejak kebelakangan ini. Seperti 
yang kita maklum, harga daging kerbau 
sebelum pandemik COVID-19 purata 
$13.00 sekilogram.  
 
Akibat kesan pandemik COVID-19 
dengan kos-kos pengangkutan dan 
sebagainya yang serba naik, harga 
semasa pandemik COVID-19 sekitar 
$15.00 ke $17.00 sekilogram. Pada masa 
sekarang, daging yang diimport dari 
negara Australia dan hasil daripada 
penternak tempatan berharga $13.00 ke 
$14.00 sekilogram.  
 
Sejak kebelakangan ini, penjualan daging 
mentah daripada seramai 30 orang anak 
tempatan tadi, telah teruk terjejas 
disebabkan oleh adanya sebuah syarikat 
yang menjual daging yang diimport dari 

negara India dengan harga jauh lebih 
murah daripada penternak tempatan. Ini 
boleh menyebabkan penternak-
penternak tempatan ini akan gulung tikar 
jika sesuatu tidak dibuat dengan 
sesegeranya. Perkara ini kaola kongsikan 
di Dewan yang mulia ini hasil 
pemuzakarahan kaola bersama-sama 
dengan seramai 30 pengusaha tempatan 
pada tanggal 22hb. Februari 2023.   
 
Yang Berhormat Pengerusi. Pada 
mulanya, syarikat yang dibenarkan 
mengimport daging kerbau dari India 
hanya diberi kebenaran untuk 
menggunakannya bagi maksud 
memproses daging berkenaan untuk 
dijadikan sebagai sosej, meatball dan 
sebagainya. Daging mentah itu tidak 
boleh dijual di pasaran tempatan, itu 
syarat import untuk memasukkan daging 
tersebut.  
 
Walau bagaimanapun, apabila daging 
mentah tersebut sampai ke negara ini, 
kebenaran awal yang dikeluarkan telah 
ditukar oleh pihak yang berkenaan, 
kepada direct selling ke pasaran 
tempatan dengan alasan jumlah yang 
diimport dari India berlebihan.   
 
Daging kerbau yang diimport dari India 
ini dijual dengan harga purata $8.00 
sekilogram berbanding dengan kos 
pembeliannya, cost, insurance and 
freight (CIF) sampai di Pelabuhan Muara 
yang hanya berharga $4.00 sekilogram. 
Ini bermakna keuntungan yang diambil 
oleh syarikat tersebut sebanyak 100%.  
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Pada masa ini juga, kebenaran yang 
sama iaitu direct selling juga telah 
diberikan lagi kepada sebanyak 4 atau 5 
buah syarikat yang lain.  Jika perkara ini 
berterusan, kaola boleh confirmkan 
100% bahawa seramai 30 orang 
penternak tempatan akan pupus. 
 
Dalam penganalisisan kaola sebagai 
contoh dengan mengambil kira satu 
syarikat sahaja iaitu syarikat pertama 
yang dibenarkan untuk direct selling ini, 
syarikat berkenaan mengimport 
sebanyak 1,000, 612 kilogram 
bersamaan dengan 1,612 tan metrik 
melalui sebanyak 62 buah kontena 
bersamaan dengan keuntungan bersih 
sebanyak $6.4 juta dengan harga belian 
sebanyak $4.00 sekilogram, easy money.   
Kalau diikut dengan secara logik orang 
yang memproses ini sangat senang 
untuk mendapatkan duit. 
 
Kaola ingin menarik perhatian Yang 
Berhormat Pengerusi. Kalau kita gunakan 
sebanyak $6.4 juta ini kita boleh membeli 
kerbau pembiak baka yang jantan 
sebanyak 130 ekor dan sebanyak 3,250 
ekor kerbau betina dengan nisbahnya 
1:25 yang akan diimport untuk proses 
pembiakan dan pemeliharaan.   
 
Dalam perkiraan kaola bersama-sama 
dengan penternak-penternak yang serba 
berpengalaman ini dan juga pengusaha-
pengusaha dalam dan luar negara serta 
doktor-doktor haiwan bahawa melalui 
proses ini jumlah baka boleh membiak 
kepada 6,500 ekor dalam satu tahun 
setengah.  
 

Kalau membeli, kita mesti juga 
memastikan yang kerbau betina yang 
sudah ‘betian’ yang ‘ampai-ampai’ boleh 
beranak. Ini bermakna dalam masa               
12 tahun, tahun 2035, iaitu tahun 
Wawasan Brunei 2035 لِلّٰه    مْدُ  ح 

ْ
ل
َ
 nanti  أ

Negara Brunei Darussalam boleh 
membiak sebanyak 42,250 ekor kerbau 
dan ini baru satu syarikat. 

Sebagai mengorak langkah strategi yang 
kaola maksudkan, permintaan kaola bagi 
mewakili seramai 30 orang penternak 
tempatan yang hampir pupus, apa 
kiranya permit atau kebenaran yang 
diberi kepada sebanyak 5 atau 6 buah 
syarikat itu, diberilah kepada seramai 30 
orang penternak ini.  
 
Ini bukan untuk tujuan meneruskan           
era pengimportan daging walhal untuk 
membantu negara dalam memastikan 
kita self-sufficient melalui penternakan 
daging tempatan. 
 
Perlu diingat daging kerbau ini daging 
yang turun-temurun dari dahulukala             
di Negara Brunei Darussalam. Inilah 
daging yang benar-benar sara diri kerana 
ia tidak memerlukan rumput yang secara 
komersial, ia semula jadi, tetapi kalau 
hendak menanam rumput pun juga 
boleh. 
 
Langkah pertama, untuk strategi ini          
ialah memberi kebenaran kepada 
seramai 30 orang penternak untuk 
mereka bertahan dan mengembalikan 
kekukuhan sistem kewangan mereka.  
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akan membolehkan negara sara diri 
tetapi harga daging kerbau akan lebih 
murah dari harga sekarang dan 
impaknya harga-harga makanan yang 
berkaitan daging akan turun. 
 
Kaola ingin merujuk kepada sesi 
muzakarah dengan Kementerian 
Sumber-Sumber Utama dan Pelancongan 
pada 14hb. Februari 2023 yang 
mengatakan kerbau dan lembu Negara 
Brunei Darussalam hanya mengeluarkan 
sekitar 2.9% sahaja. Walaupun bumi kita 
hijau, tetapi mengikut prestasi kerbau 
dan lembu ini amat sedikit. 
 
Sebelum itu, izinkan kaola memberi 
sedikit penjelasan mengenai isu yang 
melanda seramai 30 orang anak 
tempatan yang terdiri daripada 
penternak, pengusaha, penjual daging di 
pasar sejak kebelakangan ini. Seperti 
yang kita maklum, harga daging kerbau 
sebelum pandemik COVID-19 purata 
$13.00 sekilogram.  
 
Akibat kesan pandemik COVID-19 
dengan kos-kos pengangkutan dan 
sebagainya yang serba naik, harga 
semasa pandemik COVID-19 sekitar 
$15.00 ke $17.00 sekilogram. Pada masa 
sekarang, daging yang diimport dari 
negara Australia dan hasil daripada 
penternak tempatan berharga $13.00 ke 
$14.00 sekilogram.  
 
Sejak kebelakangan ini, penjualan daging 
mentah daripada seramai 30 orang anak 
tempatan tadi, telah teruk terjejas 
disebabkan oleh adanya sebuah syarikat 
yang menjual daging yang diimport dari 

negara India dengan harga jauh lebih 
murah daripada penternak tempatan. Ini 
boleh menyebabkan penternak-
penternak tempatan ini akan gulung tikar 
jika sesuatu tidak dibuat dengan 
sesegeranya. Perkara ini kaola kongsikan 
di Dewan yang mulia ini hasil 
pemuzakarahan kaola bersama-sama 
dengan seramai 30 pengusaha tempatan 
pada tanggal 22hb. Februari 2023.   
 
Yang Berhormat Pengerusi. Pada 
mulanya, syarikat yang dibenarkan 
mengimport daging kerbau dari India 
hanya diberi kebenaran untuk 
menggunakannya bagi maksud 
memproses daging berkenaan untuk 
dijadikan sebagai sosej, meatball dan 
sebagainya. Daging mentah itu tidak 
boleh dijual di pasaran tempatan, itu 
syarat import untuk memasukkan daging 
tersebut.  
 
Walau bagaimanapun, apabila daging 
mentah tersebut sampai ke negara ini, 
kebenaran awal yang dikeluarkan telah 
ditukar oleh pihak yang berkenaan, 
kepada direct selling ke pasaran 
tempatan dengan alasan jumlah yang 
diimport dari India berlebihan.   
 
Daging kerbau yang diimport dari India 
ini dijual dengan harga purata $8.00 
sekilogram berbanding dengan kos 
pembeliannya, cost, insurance and 
freight (CIF) sampai di Pelabuhan Muara 
yang hanya berharga $4.00 sekilogram. 
Ini bermakna keuntungan yang diambil 
oleh syarikat tersebut sebanyak 100%.  
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Pada masa ini juga, kebenaran yang 
sama iaitu direct selling juga telah 
diberikan lagi kepada sebanyak 4 atau 5 
buah syarikat yang lain.  Jika perkara ini 
berterusan, kaola boleh confirmkan 
100% bahawa seramai 30 orang 
penternak tempatan akan pupus. 
 
Dalam penganalisisan kaola sebagai 
contoh dengan mengambil kira satu 
syarikat sahaja iaitu syarikat pertama 
yang dibenarkan untuk direct selling ini, 
syarikat berkenaan mengimport 
sebanyak 1,000, 612 kilogram 
bersamaan dengan 1,612 tan metrik 
melalui sebanyak 62 buah kontena 
bersamaan dengan keuntungan bersih 
sebanyak $6.4 juta dengan harga belian 
sebanyak $4.00 sekilogram, easy money.   
Kalau diikut dengan secara logik orang 
yang memproses ini sangat senang 
untuk mendapatkan duit. 
 
Kaola ingin menarik perhatian Yang 
Berhormat Pengerusi. Kalau kita gunakan 
sebanyak $6.4 juta ini kita boleh membeli 
kerbau pembiak baka yang jantan 
sebanyak 130 ekor dan sebanyak 3,250 
ekor kerbau betina dengan nisbahnya 
1:25 yang akan diimport untuk proses 
pembiakan dan pemeliharaan.   
 
Dalam perkiraan kaola bersama-sama 
dengan penternak-penternak yang serba 
berpengalaman ini dan juga pengusaha-
pengusaha dalam dan luar negara serta 
doktor-doktor haiwan bahawa melalui 
proses ini jumlah baka boleh membiak 
kepada 6,500 ekor dalam satu tahun 
setengah.  
 

Kalau membeli, kita mesti juga 
memastikan yang kerbau betina yang 
sudah ‘betian’ yang ‘ampai-ampai’ boleh 
beranak. Ini bermakna dalam masa               
12 tahun, tahun 2035, iaitu tahun 
Wawasan Brunei 2035 لِلّٰه    مْدُ  ح 

ْ
ل
َ
 nanti  أ

Negara Brunei Darussalam boleh 
membiak sebanyak 42,250 ekor kerbau 
dan ini baru satu syarikat. 

Sebagai mengorak langkah strategi yang 
kaola maksudkan, permintaan kaola bagi 
mewakili seramai 30 orang penternak 
tempatan yang hampir pupus, apa 
kiranya permit atau kebenaran yang 
diberi kepada sebanyak 5 atau 6 buah 
syarikat itu, diberilah kepada seramai 30 
orang penternak ini.  
 
Ini bukan untuk tujuan meneruskan           
era pengimportan daging walhal untuk 
membantu negara dalam memastikan 
kita self-sufficient melalui penternakan 
daging tempatan. 
 
Perlu diingat daging kerbau ini daging 
yang turun-temurun dari dahulukala             
di Negara Brunei Darussalam. Inilah 
daging yang benar-benar sara diri kerana 
ia tidak memerlukan rumput yang secara 
komersial, ia semula jadi, tetapi kalau 
hendak menanam rumput pun juga 
boleh. 
 
Langkah pertama, untuk strategi ini          
ialah memberi kebenaran kepada 
seramai 30 orang penternak untuk 
mereka bertahan dan mengembalikan 
kekukuhan sistem kewangan mereka.  
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Langkah kedua, setelah kewangan 
mereka kukuh dari sebanyak $6.4 juta 
ini, mereka akan dapat membeli kerbau-
kerbau pembiak baka yang terbaik untuk 
membolehkan mereka meneruskan 
usaha-usaha dan kegiatan-kegiatan 
menternak yang setentunya akan dapat 
memperbanyakkan jumlah kerbau yang 
diternak di negara ini. 
 
Dengan strategi ini, kaola percaya ia 
akan membuahkan hasil untuk jangka 
masa sederhana dan panjang iaitu:  
 
i. Kita mungkin tidak perlu mengimport 

daging mentah dari negara luar dan 
malahan kalau sudah sebanyak 42 
ribu lebih ekor  kerbau dalam masa 
12 tahun, kita boleh 
mengeksportnya.;  

 
ii. Harga jualan daging mentah 

tempatan akan kembali kepada harga 
asal sebelum pandemik COVID-19 
atau mungkin lebih murah. Kalau 
import, jangan dipercayai, sebabnya 
akan sentiasa naik harganya dengan 
harga kapal dan mereka tahu yang 
Negara Brunei Darussalam sangat 
desperate akan daging kerbau bukan 
daging lembu, mereka jual dengan 
mahal, itu yang perlu kita mesti 
ingat.; 

 
iii. Harga makanan yang menggunakan 

daging kerbau yang berjual                          
di restoran di negara ini akan boleh 
diturunkan.  Pada masa ini, daging 
India yang masuk ke Negara Brunei 
Darussalam, sate pun sama mahal 
semasa COVID-19.; dan 

iv. Hasil negara meningkat dari segi 
jualan daging mentah dan 
penyewaan tapak-tapak yang 
menternak kerbau semakin luas. 
Kalau daging kerbau ini sudah 
dipelihara jadi tapak-tapak Kawasan 
Kemajuan Pertanian (KKP) akan 
ditambah dan sewanya dapat 
menjana hasil. 
 
Of course, kerbau ini jualannya 
berjuta ringgit dalam setahun, kalau 
sudah 42 ribu ekor.  GDP negara juga 
dipercayai akan meningkat, spin-off 
nya banyak seperti daging sosej, 
barang-barang dalam tin, beku, kulit 
dijadikan keropok, boleh buat bag 
tangan dan perabot, tanduk untuk 
hiasan bagi kraf tangan, najis kerbau 
ini boleh dikompos atau dibuat 
biochar, dalaman seperti usus dan 
limpa untuk rendering bagi 
menghasilkan minyak ataupun 
makanan binatang peliharaan. 
 

Automatiknya, ia menyediakan peluang 
pekerjaan kepada anak-anak tempatan 
dalam bidang penternakan.  Ini banyak 
memberi peluang kepada pekerja-
pekerja tempatan yang juga sekali gus 
akan dapat membantu kita mencapai 
Wawasan Brunei 2035, iaitu: 
 
i. Rakyat yang berkemahiran tinggi dari 

segi bidang pertanian iaitu mereka ini 
memang expert dalam hal-ehwal 
kerbau.  Dalam agama Islam pun 
memberi tahu untuk mengendalikan 
kepada yang ahlinya, jadi mereka ini 
“memang tinggal di kandang 
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kerbau”, mereka tidak akan apa-
apa.; 

 
ii. Rakyat yang mempunyai kualiti 

kehidupan yang tinggi. Oleh sebab 
mereka ini serba bisnes, kualiti hidup 
mereka  مْدُ لِلّٰه ح 

ْ
ل
َ
 akan okay.; dan أ

 
iii. Meningkatkan ekonomi negara yang 

berdaya tahan yang kita tidak lagi 
akan mengharapkan import. 
   

Terima kasih Yang Berhormat Pengerusi.  
Itu sahaja dahulu yang kaola dapat bagi 
saranan dan  ُ اللّٰه اء   ش   jika ada keizinan إِنْ 
daripada Yang Berhormat Pengerusi, 
kaola ingin memberi laluan dahulu 
kepada Ahli-Ahli Yang Berhormat yang 
lain  untuk memberikan dan  ُ اللّٰه اء   ش   إِنْ 
penghujungnya nanti kaola akan 
menyoal lagi jika ada keizinan.  
 
Sekian,   ُاِلله وَبَرَكَاتُه 

ُ
لَامُ عَلَيْكُمْ وَرَحْمَة            وَ السَّ

 
Yang Berhormat Menteri Sumber-
Sumber Utama dan Pelancongan: 
Terima kasih Yang Berhormat Pengerusi 
dan juga terima kasih kepada Yang 
Berhormat berkenaan dengan import 
kerbau dan juga cadangan untuk 
memelihara dan local produce kerbau 
untuk consumption dalam negeri.  
 
Kalau dilihat dari segi strategi pihak 
Kementerian Sumber-Sumber Utama dan 
Pelancongan, antara salah satu ialah 
menjamin meningkatkan jaminan sekuriti 
makanan dan menubuhkan keupayaan 
para peladang menghasilkan makanan  
di Negara Brunei Darussalam.  
 

One of the strategies itu termasuklah dari 
segi untuk menggalakkan peladang-
peladang, penternak-penternak untuk 
menternak ternakan di Negara Brunei 
Darussalam. 
 
مْدُ لِلّٰه  ح 

ْ
ل
َ
 pada masa ini pihak kementerian أ

telah memberi satu approval kepada  
satu syarikat, PDS Sdn. Bhd.  untuk 
membuat feedlot. Kita mengambil anak-
anak lembu dan kerbau tempatan yang 
dibesarkan dan disembelih dalam 
negara. Ertinya strengthening the whole 
value chain.  
 
Dengan cadangan Yang Berhormat 
tersebut, pihak kementerian sangat 
mengalu-alukannya. Jika ada proposal 
untuk membuat projek tersebut diharap 
akan dapat berunding dengan Jabatan 
Pertanian dan Agrimakanan untuk 
melaksanakan cadangan tersebut. Itu 
our priority daripada import, better than 
import. 
 
Berkenaan dengan import, mungkin 
harga pasaran pada masa ini meningkat. 
Salah satu strategi pihak kementerian 
untuk meringankan beban kos yang 
tinggi pada masa ini ialah untuk mencari 
alternatif kepada daging-daging ini.  
 
Buat sementara waktu ini, untuk 
mengatasi dari price escalation because 
of inflation, dibenarkan secara sementara 
untuk menjual direct selling kerbau dari 
India untuk orang ramai terutama sekali 
bagi orang yang pendapatan rendah 
untuk membolehkan mereka menikmati 
juga daging yang murah selain daging 
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Langkah kedua, setelah kewangan 
mereka kukuh dari sebanyak $6.4 juta 
ini, mereka akan dapat membeli kerbau-
kerbau pembiak baka yang terbaik untuk 
membolehkan mereka meneruskan 
usaha-usaha dan kegiatan-kegiatan 
menternak yang setentunya akan dapat 
memperbanyakkan jumlah kerbau yang 
diternak di negara ini. 
 
Dengan strategi ini, kaola percaya ia 
akan membuahkan hasil untuk jangka 
masa sederhana dan panjang iaitu:  
 
i. Kita mungkin tidak perlu mengimport 

daging mentah dari negara luar dan 
malahan kalau sudah sebanyak 42 
ribu lebih ekor  kerbau dalam masa 
12 tahun, kita boleh 
mengeksportnya.;  

 
ii. Harga jualan daging mentah 

tempatan akan kembali kepada harga 
asal sebelum pandemik COVID-19 
atau mungkin lebih murah. Kalau 
import, jangan dipercayai, sebabnya 
akan sentiasa naik harganya dengan 
harga kapal dan mereka tahu yang 
Negara Brunei Darussalam sangat 
desperate akan daging kerbau bukan 
daging lembu, mereka jual dengan 
mahal, itu yang perlu kita mesti 
ingat.; 

 
iii. Harga makanan yang menggunakan 

daging kerbau yang berjual                          
di restoran di negara ini akan boleh 
diturunkan.  Pada masa ini, daging 
India yang masuk ke Negara Brunei 
Darussalam, sate pun sama mahal 
semasa COVID-19.; dan 

iv. Hasil negara meningkat dari segi 
jualan daging mentah dan 
penyewaan tapak-tapak yang 
menternak kerbau semakin luas. 
Kalau daging kerbau ini sudah 
dipelihara jadi tapak-tapak Kawasan 
Kemajuan Pertanian (KKP) akan 
ditambah dan sewanya dapat 
menjana hasil. 
 
Of course, kerbau ini jualannya 
berjuta ringgit dalam setahun, kalau 
sudah 42 ribu ekor.  GDP negara juga 
dipercayai akan meningkat, spin-off 
nya banyak seperti daging sosej, 
barang-barang dalam tin, beku, kulit 
dijadikan keropok, boleh buat bag 
tangan dan perabot, tanduk untuk 
hiasan bagi kraf tangan, najis kerbau 
ini boleh dikompos atau dibuat 
biochar, dalaman seperti usus dan 
limpa untuk rendering bagi 
menghasilkan minyak ataupun 
makanan binatang peliharaan. 
 

Automatiknya, ia menyediakan peluang 
pekerjaan kepada anak-anak tempatan 
dalam bidang penternakan.  Ini banyak 
memberi peluang kepada pekerja-
pekerja tempatan yang juga sekali gus 
akan dapat membantu kita mencapai 
Wawasan Brunei 2035, iaitu: 
 
i. Rakyat yang berkemahiran tinggi dari 

segi bidang pertanian iaitu mereka ini 
memang expert dalam hal-ehwal 
kerbau.  Dalam agama Islam pun 
memberi tahu untuk mengendalikan 
kepada yang ahlinya, jadi mereka ini 
“memang tinggal di kandang 
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kerbau”, mereka tidak akan apa-
apa.; 

 
ii. Rakyat yang mempunyai kualiti 

kehidupan yang tinggi. Oleh sebab 
mereka ini serba bisnes, kualiti hidup 
mereka  مْدُ لِلّٰه ح 

ْ
ل
َ
 akan okay.; dan أ

 
iii. Meningkatkan ekonomi negara yang 

berdaya tahan yang kita tidak lagi 
akan mengharapkan import. 
   

Terima kasih Yang Berhormat Pengerusi.  
Itu sahaja dahulu yang kaola dapat bagi 
saranan dan  ُ اللّٰه اء   ش   jika ada keizinan إِنْ 
daripada Yang Berhormat Pengerusi, 
kaola ingin memberi laluan dahulu 
kepada Ahli-Ahli Yang Berhormat yang 
lain  untuk memberikan dan  ُ اللّٰه اء   ش   إِنْ 
penghujungnya nanti kaola akan 
menyoal lagi jika ada keizinan.  
 
Sekian,   ُاِلله وَبَرَكَاتُه 

ُ
لَامُ عَلَيْكُمْ وَرَحْمَة            وَ السَّ

 
Yang Berhormat Menteri Sumber-
Sumber Utama dan Pelancongan: 
Terima kasih Yang Berhormat Pengerusi 
dan juga terima kasih kepada Yang 
Berhormat berkenaan dengan import 
kerbau dan juga cadangan untuk 
memelihara dan local produce kerbau 
untuk consumption dalam negeri.  
 
Kalau dilihat dari segi strategi pihak 
Kementerian Sumber-Sumber Utama dan 
Pelancongan, antara salah satu ialah 
menjamin meningkatkan jaminan sekuriti 
makanan dan menubuhkan keupayaan 
para peladang menghasilkan makanan  
di Negara Brunei Darussalam.  
 

One of the strategies itu termasuklah dari 
segi untuk menggalakkan peladang-
peladang, penternak-penternak untuk 
menternak ternakan di Negara Brunei 
Darussalam. 
 
مْدُ لِلّٰه  ح 

ْ
ل
َ
 pada masa ini pihak kementerian أ

telah memberi satu approval kepada  
satu syarikat, PDS Sdn. Bhd.  untuk 
membuat feedlot. Kita mengambil anak-
anak lembu dan kerbau tempatan yang 
dibesarkan dan disembelih dalam 
negara. Ertinya strengthening the whole 
value chain.  
 
Dengan cadangan Yang Berhormat 
tersebut, pihak kementerian sangat 
mengalu-alukannya. Jika ada proposal 
untuk membuat projek tersebut diharap 
akan dapat berunding dengan Jabatan 
Pertanian dan Agrimakanan untuk 
melaksanakan cadangan tersebut. Itu 
our priority daripada import, better than 
import. 
 
Berkenaan dengan import, mungkin 
harga pasaran pada masa ini meningkat. 
Salah satu strategi pihak kementerian 
untuk meringankan beban kos yang 
tinggi pada masa ini ialah untuk mencari 
alternatif kepada daging-daging ini.  
 
Buat sementara waktu ini, untuk 
mengatasi dari price escalation because 
of inflation, dibenarkan secara sementara 
untuk menjual direct selling kerbau dari 
India untuk orang ramai terutama sekali 
bagi orang yang pendapatan rendah 
untuk membolehkan mereka menikmati 
juga daging yang murah selain daging 
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import Australia dengan harga $17.00 ke 
$18.00 sekilogram.  
 
Ini adalah langkah sementara bagi 
membolehkan orang ramai dapat 
menikmati daging dengan kos yang 
rendah.  
 
Sesudah stabilized  harga itu           
kepada pre-COVID-19, pihak 
kementerian akan mengembalikan 
semula polisi bahawa daging impot untuk 
diproses. 
 
Kepada peladang yang interested untuk 
mengusahakan dan membiak anak-anak 
kerbau, anak-anak lembu untuk tampil 
ke Kementerian Sumber-Sumber Utama 
dan Pelancongan, bahawa pihak 
kementerian akan menyokong bagi 
mereka mengusahakan berserta dengan 
pihak PDS Sdn. Bhd. untuk 
mengusahakan anak-anak kerbau sendiri 
untuk dibiak  dan juga dibesarkan dan 
seterusnya dapat menggantikan import. 
Begitulah Yang Berhormat Pengerusi, 
terima kasih. 
 
Yang Berhormat Pengerusi: Yang 
Berhormat saya bukan cuba untuk ikut 
serta dalam perbahasan, hanya ingin 
mengetahui keadaan yang sebenarnya. 
Kalau satu syarikat sahaja dibenarkan 
maksudnya ada monopoli, tidakkah itu 
menjadi satu soal dalam kita 
melaksanakan tugas kita? 
 
Yang Berhormat Menteri Sumber-
Sumber Utama dan Pelancongan: 
Yang Berhormat Pengerusi. Pengusaha-
pengusaha lain boleh dengan syarat 

mereka perlu memohon kepada 
Kementerian Sumber-Sumber Utama           
dan Pelancongan dan tiada sekatan            
bagi mereka, all they have to do is to 
memohon kepada pihak Kementerian 
Sumber-Sumber Utama dan Pelancongan 
untuk mengimport. We have no limitation 
kepada siapa yang mengimport.  
 
Yang Berhormat Pengerusi: Satu lagi 
yang harus ditanya sama ada daging 
yang dimport itu sah kehalalannya yang 
kita jual kepada orang ramai dan juga 
dari segi kesahihan kesihatannya, 
adakah ia berpatutan walaupun kita suka 
untuk menolong yang berpendapatan 
rendah, tetapi setentunyalah kita harus 
menjaga kepentingan hak orang yang 
berpendapatan rendah itu akan dapat 
membeli barang-barang yang halal dan 
sihat. 
 
Yang Berhormat Menteri Sumber-
Sumber Utama dan Pelancongan: 
Terima kasih Yang Berhormat Pengerusi. 
Sebenarnya sebelum mengimport 
daging-daging ataupun livestock             
ke negara ini ada 2 peringkat yang harus 
dijalani. Peringkat pertama ialah 
pemeriksaan dari segi kesihatan dan juga 
penyakit-penyakit animal diseases.  
 
Sebelum kita mengimport pihak 
Veterinary Services, Jabatan Pertanian 
dan Agrimakananakan membuat 2 
peringkat iaitu desktop study dan juga 
membuat audit ke tempat pengimport 
untuk memastikan bahawa kawasan 
tersebut bebas daripada penyakit dan 
bebas daripada sebarang food hazard.  
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Once approved daripada pihak Veterinary 
Services, peringkat kedua ialah untuk 
bekerjasama dengan pihak Kementerian 
Hal Ehwal Ugama berkenaan dengan 
kehalalannya untuk menghantar 
pemeriksa ke sana.  
 
Mereka membuat audit dahulu dan, 
barulah menghantar akan kehalalannya 
dan kebersihan abattoirnya dan setiap 
kali sudah approved audit, every time 
kalau hendak mengimpot ke Negara 
Brunei Darussalam, they will send 
halalan inspectors to be there untuk 
memastikan bahawa yang datang                  
ke Negara Brunei Darussalam 
diperhatikan, diteliti supaya ia sah akan 
kehalalanya, terima kasih. 
 
Yang Berhormat Pengerusi: Yang 
Berhormat Pehin Orang Kaya Johan 
Pahlawan Dato Seri Setia Awang Haji 
Adanan bin Begawan Pehin Siraja Khatib 
Dato Seri Setia Haji Mohd. Yusuf. 
 
Yang Berhormat Pehin Orang Kaya 
Johan Pahlawan Dato Seri Setia 
Awang Haji Adanan bin Begawan 
Pehin Siraja Khatib Dato Seri Setia 
Haji Mohd. Yusuf: Berhubung dengan 
daging ini haruslah juga kita ambil 
perhatian dari segi kesihatan.  
 
Adakah sudah dianalisis dari spec fatnya 
ataupun kolestrolnya. Apa yang saya 
difahamkan, di Singapura ada sekatan-
sekatan macam ini.  
 
Dari segi kesihatan Yang Berhormat 
Pengerusi, mungkin Yang Berhormat 
Menteri Kesihatan menerangkan. 

Yang Berhormat Pengerusi: Saya 
persilakan Yang Berhormat Menteri 
Kesihatan. 
 
Yang Berhormat Menteri Kesihatan: 
Terima kasih Yang Berhormat Pengerusi. 
Bagi menjawab soalan mengenai 
keterjaminan kesihatan, setiap makanan 
terutama sekali makanan mentah seperti 
daging ini yang dibawa masuk ia              
di bawah pengawalan Brunei Darussalam 
Food Authority (BDFA).  
 
It is statutory body bahawa Menteri 
Kesihatan yang bertanggungjawab                 
ke atasnya. BDFA ini akan membuat 
pemeriksaan seperti Yang Berhormat 
sebutkan tadi, akan dianalisis terutama 
sekali dari infectionnya dan sebagainya 
dan bukan itu sahaja dari segi 
penghantarannya juga the cold chain 
dari tempat ia bermula sampai ia                     
ke store.  
 
So, from the country of origin to the store 
akan dipantau oleh BDFA untuk 
memastikan ia dijamin kesihatannya. Itu 
saja terima kasih. So, memang dipantau. 
 
Yang Berhormat Menteri Sumber-
Sumber Utama dan Pelancongan: 
Yang Berhormat Pengerusi. Ada tiga 
stage sebelum masuk ke Negara             
Brunei Darussalam. Satu diperiksa                         
di kawasannya sendiri, bebas daripada 
penyakit binatang seperti mulut dan 
kuku.  
 
Seterusnya, diperiksa dari kehalalannya, 
kebersihan abattoirnya dan sebelum 
datang ke Negara Brunei Darussalam 
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import Australia dengan harga $17.00 ke 
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kementerian akan mengembalikan 
semula polisi bahawa daging impot untuk 
diproses. 
 
Kepada peladang yang interested untuk 
mengusahakan dan membiak anak-anak 
kerbau, anak-anak lembu untuk tampil 
ke Kementerian Sumber-Sumber Utama 
dan Pelancongan, bahawa pihak 
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bagi mereka, all they have to do is to 
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Sumber-Sumber Utama dan Pelancongan 
untuk mengimport. We have no limitation 
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Yang Berhormat Pengerusi: Satu lagi 
yang harus ditanya sama ada daging 
yang dimport itu sah kehalalannya yang 
kita jual kepada orang ramai dan juga 
dari segi kesahihan kesihatannya, 
adakah ia berpatutan walaupun kita suka 
untuk menolong yang berpendapatan 
rendah, tetapi setentunyalah kita harus 
menjaga kepentingan hak orang yang 
berpendapatan rendah itu akan dapat 
membeli barang-barang yang halal dan 
sihat. 
 
Yang Berhormat Menteri Sumber-
Sumber Utama dan Pelancongan: 
Terima kasih Yang Berhormat Pengerusi. 
Sebenarnya sebelum mengimport 
daging-daging ataupun livestock             
ke negara ini ada 2 peringkat yang harus 
dijalani. Peringkat pertama ialah 
pemeriksaan dari segi kesihatan dan juga 
penyakit-penyakit animal diseases.  
 
Sebelum kita mengimport pihak 
Veterinary Services, Jabatan Pertanian 
dan Agrimakananakan membuat 2 
peringkat iaitu desktop study dan juga 
membuat audit ke tempat pengimport 
untuk memastikan bahawa kawasan 
tersebut bebas daripada penyakit dan 
bebas daripada sebarang food hazard.  
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Once approved daripada pihak Veterinary 
Services, peringkat kedua ialah untuk 
bekerjasama dengan pihak Kementerian 
Hal Ehwal Ugama berkenaan dengan 
kehalalannya untuk menghantar 
pemeriksa ke sana.  
 
Mereka membuat audit dahulu dan, 
barulah menghantar akan kehalalannya 
dan kebersihan abattoirnya dan setiap 
kali sudah approved audit, every time 
kalau hendak mengimpot ke Negara 
Brunei Darussalam, they will send 
halalan inspectors to be there untuk 
memastikan bahawa yang datang                  
ke Negara Brunei Darussalam 
diperhatikan, diteliti supaya ia sah akan 
kehalalanya, terima kasih. 
 
Yang Berhormat Pengerusi: Yang 
Berhormat Pehin Orang Kaya Johan 
Pahlawan Dato Seri Setia Awang Haji 
Adanan bin Begawan Pehin Siraja Khatib 
Dato Seri Setia Haji Mohd. Yusuf. 
 
Yang Berhormat Pehin Orang Kaya 
Johan Pahlawan Dato Seri Setia 
Awang Haji Adanan bin Begawan 
Pehin Siraja Khatib Dato Seri Setia 
Haji Mohd. Yusuf: Berhubung dengan 
daging ini haruslah juga kita ambil 
perhatian dari segi kesihatan.  
 
Adakah sudah dianalisis dari spec fatnya 
ataupun kolestrolnya. Apa yang saya 
difahamkan, di Singapura ada sekatan-
sekatan macam ini.  
 
Dari segi kesihatan Yang Berhormat 
Pengerusi, mungkin Yang Berhormat 
Menteri Kesihatan menerangkan. 

Yang Berhormat Pengerusi: Saya 
persilakan Yang Berhormat Menteri 
Kesihatan. 
 
Yang Berhormat Menteri Kesihatan: 
Terima kasih Yang Berhormat Pengerusi. 
Bagi menjawab soalan mengenai 
keterjaminan kesihatan, setiap makanan 
terutama sekali makanan mentah seperti 
daging ini yang dibawa masuk ia              
di bawah pengawalan Brunei Darussalam 
Food Authority (BDFA).  
 
It is statutory body bahawa Menteri 
Kesihatan yang bertanggungjawab                 
ke atasnya. BDFA ini akan membuat 
pemeriksaan seperti Yang Berhormat 
sebutkan tadi, akan dianalisis terutama 
sekali dari infectionnya dan sebagainya 
dan bukan itu sahaja dari segi 
penghantarannya juga the cold chain 
dari tempat ia bermula sampai ia                     
ke store.  
 
So, from the country of origin to the store 
akan dipantau oleh BDFA untuk 
memastikan ia dijamin kesihatannya. Itu 
saja terima kasih. So, memang dipantau. 
 
Yang Berhormat Menteri Sumber-
Sumber Utama dan Pelancongan: 
Yang Berhormat Pengerusi. Ada tiga 
stage sebelum masuk ke Negara             
Brunei Darussalam. Satu diperiksa                         
di kawasannya sendiri, bebas daripada 
penyakit binatang seperti mulut dan 
kuku.  
 
Seterusnya, diperiksa dari kehalalannya, 
kebersihan abattoirnya dan sebelum 
datang ke Negara Brunei Darussalam 



 
 
PAGI HARI SELASA, 21HB. SYAABAN 1444H/14HB. MAC 2023M  
  

476 

make sure the transportation seperti 
yang dinyatakan Yang Berhormat 
Menteri Kesihatan.  
 
Ia akan diperiksa sekali lagi dan dibuat 
lab test bagi make sure microbiology 
tidak mengandungi kuman, jika ada, 
terpaksa direject ataupun dimusnahkan. 
Terima kasih. 
 
Yang Berhormat Menteri Hal Ehwal 
Ugama: Kaola akan interrupt sedikit, 
Yang Berhormat Pengerusi. 
 
Apa yang diterangkan oleh kedua-dua 
rakan sejawatan tadi adalah proses-
proses yang sudah dijalankan.  
 
Setakat proses-proses itu sudah dijamin 
kesihatannya oleh pihak Kementerian 
Sumber-Sumber Utama dan Pelancongan 
dan Kementerian Kesihatan dan itulah 
yang disebut  بًا طَيِّ  

 
لَ  Kehalalannya .حَلَ َٰ

tersebut terdapat di bawah undang- 
undang yang menghendaki daging yang 
akan diimport ke Negara Brunei 
Darussalam mestilah disahkan lebih 
dahulu akan tempat penyembelihannya 
untuk diberikan sijil halal dan pusat 
penyembelihan yang halal.  
 
Ini dilakukan secara pemeriksaan yang 
ketat mengikut pelaksanaan  بًا طَيِّ  

 
لَ  حَلَ َٰ

yang ketat. Maksud ketat ialah tempat 
penyembelihan tidak dapat dicampur 
gaul dengan penyembelihan-
penyembelihan yang bukan halal. Jikalau 
terdapat yang sedemikian, walaupun 
pengasingannya dan sebagainya telah 
ditentukan tetapi mestilah dipastikan 
betul-betul yang ia tidak melalui proses 

yang sama dengan penyembelihan-
penyembelihan yang tidak halal dan juga 
daging-daging yang tidak halal.  
 
Ini adalah tugas pemeriksa untuk 
menentukan kehalalan tempat tersebut. 
Bila sudah perkara ini diperakukan, 
tempat penyembelihan itu pun diiktiraf. 
Terpulanglah setelah diiktiraf, 
pengimport-pengimport yang berkenaan 
akan mengimport darinya.  
 
Dalam masa proses import ke negara ini, 
pemerhati akan dihantar bagi proses 
penyembelihannya untuk mengetahui 
apakah prosesnya melalui apa yang 
sudah ditetapkan.  
 
Sebagai contoh, kita tidak memakai 
stunning dan tidak menghalalkan 
stunning, lalu dikeluarkan stunning maka 
kita akan menolaknya.  
 
Setelah itu, pemerhati tersebut akan 
menentukan daging-daging tersebut 
akan dimasukkan ke dalam kotak-kotak 
tertentu kemudian dimasukkan ke dalam 
container dan container tersebut diseal. 
Seal tersebut adalah seal pemeriksa 
‘kitani’ sehingga disahkan sampai                  
ke Jabatan Kastam dan Eksais Diraja                       
negara ini.  
 
Sampai setakat itu sahaja mengenai 
jaminan halalnya. Apa yang kita khuatiri 
ialah peranan orang ramai iaitu setelah 
dari port ke tempatnya. Belum ada 
penguatkuasaan undang-undang yang 
dilakukan atau dibuat untuk kawalan 
sedemikian kerana dari tempatnya                    
ke pasarannya yang kita tidak ketahui 
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sama ada daging yang datang dari mana 
dan masuk ke tempat yang sama. 
 
Kemudian diedarkan kepada peruncit-
peruncit yang tidak diketahui adakah itu 
benar-benar daging yang disahkan dan 
yang telah diperiksa dengan teliti oleh 
Pegawai Pemeriksa berkenaan yang 
ditugaskan.  لِلّٰه مْدُ  ح 

ْ
ل
َ
  setakat ini orang أ

ramai sangat bekerjasama. Inilah kes-
kes yang terjadi yang didapati berikutan 
laporan orang ramai. Terima kasih. 
 
Yang Berhormat Pengerusi:  ُ اء  اللّٰه   إِنْ ش 
saya kira berpatutanlah sekarang 
Mesyuarat Jawatankuasa ini saya 
tangguhkan dahulu dan kita bersidang 
semula dalam Persidangan Majlis 
Mesyuarat Negara. 
 

(Mesyuarat Jawatankuasa 
ditangguhkan) 

 
(Majlis Mesyuarat  
bersidang semula) 

 
Yang Berhormat Yang Di-Pertua: 
Ahli-Ahli Yang Berhormat. Kita sekarang 
bersidang semula dalam Persidangan 
Majlis Mesyuarat Negara. Saya ingin 
menangguhkan mesyuarat ini dan              
 ُ اء  اللّٰه  kita akan bersidang semula pada إِنْ ش 
pukul 2.30 petang seperti biasa. 
 
Sekian, 
كَاتُهُ   ر  ب   اِلله و 

ُ
ة حْم  ر  لَيْكُمْ و  مُ ع  لا  وبالله التوفيق والهداية. و  السَّ

 
(Majlis Mesyuarat ditangguhkan) 
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make sure the transportation seperti 
yang dinyatakan Yang Berhormat 
Menteri Kesihatan.  
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lab test bagi make sure microbiology 
tidak mengandungi kuman, jika ada, 
terpaksa direject ataupun dimusnahkan. 
Terima kasih. 
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Ugama: Kaola akan interrupt sedikit, 
Yang Berhormat Pengerusi. 
 
Apa yang diterangkan oleh kedua-dua 
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proses yang sudah dijalankan.  
 
Setakat proses-proses itu sudah dijamin 
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Sumber-Sumber Utama dan Pelancongan 
dan Kementerian Kesihatan dan itulah 
yang disebut  بًا طَيِّ  
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tersebut terdapat di bawah undang- 
undang yang menghendaki daging yang 
akan diimport ke Negara Brunei 
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untuk diberikan sijil halal dan pusat 
penyembelihan yang halal.  
 
Ini dilakukan secara pemeriksaan yang 
ketat mengikut pelaksanaan  بًا طَيِّ  
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yang ketat. Maksud ketat ialah tempat 
penyembelihan tidak dapat dicampur 
gaul dengan penyembelihan-
penyembelihan yang bukan halal. Jikalau 
terdapat yang sedemikian, walaupun 
pengasingannya dan sebagainya telah 
ditentukan tetapi mestilah dipastikan 
betul-betul yang ia tidak melalui proses 

yang sama dengan penyembelihan-
penyembelihan yang tidak halal dan juga 
daging-daging yang tidak halal.  
 
Ini adalah tugas pemeriksa untuk 
menentukan kehalalan tempat tersebut. 
Bila sudah perkara ini diperakukan, 
tempat penyembelihan itu pun diiktiraf. 
Terpulanglah setelah diiktiraf, 
pengimport-pengimport yang berkenaan 
akan mengimport darinya.  
 
Dalam masa proses import ke negara ini, 
pemerhati akan dihantar bagi proses 
penyembelihannya untuk mengetahui 
apakah prosesnya melalui apa yang 
sudah ditetapkan.  
 
Sebagai contoh, kita tidak memakai 
stunning dan tidak menghalalkan 
stunning, lalu dikeluarkan stunning maka 
kita akan menolaknya.  
 
Setelah itu, pemerhati tersebut akan 
menentukan daging-daging tersebut 
akan dimasukkan ke dalam kotak-kotak 
tertentu kemudian dimasukkan ke dalam 
container dan container tersebut diseal. 
Seal tersebut adalah seal pemeriksa 
‘kitani’ sehingga disahkan sampai                  
ke Jabatan Kastam dan Eksais Diraja                       
negara ini.  
 
Sampai setakat itu sahaja mengenai 
jaminan halalnya. Apa yang kita khuatiri 
ialah peranan orang ramai iaitu setelah 
dari port ke tempatnya. Belum ada 
penguatkuasaan undang-undang yang 
dilakukan atau dibuat untuk kawalan 
sedemikian kerana dari tempatnya                    
ke pasarannya yang kita tidak ketahui 
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sama ada daging yang datang dari mana 
dan masuk ke tempat yang sama. 
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yang telah diperiksa dengan teliti oleh 
Pegawai Pemeriksa berkenaan yang 
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ْ
ل
َ
  setakat ini orang أ
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laporan orang ramai. Terima kasih. 
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saya kira berpatutanlah sekarang 
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(Mesyuarat Jawatankuasa 
ditangguhkan) 

 
(Majlis Mesyuarat  
bersidang semula) 

 
Yang Berhormat Yang Di-Pertua: 
Ahli-Ahli Yang Berhormat. Kita sekarang 
bersidang semula dalam Persidangan 
Majlis Mesyuarat Negara. Saya ingin 
menangguhkan mesyuarat ini dan              
 ُ اء  اللّٰه  kita akan bersidang semula pada إِنْ ش 
pukul 2.30 petang seperti biasa. 
 
Sekian, 
كَاتُهُ   ر  ب   اِلله و 

ُ
ة حْم  ر  لَيْكُمْ و  مُ ع  لا  وبالله التوفيق والهداية. و  السَّ

 
(Majlis Mesyuarat ditangguhkan) 
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(Majlis Mesyuarat disambung 
semula pada pukul 2.30 petang) 

 
Yang Berhormat Yang Di-Pertua:            

حْيم  نِ الرَّ حْم  َٰ ِ الرَّ كَاتُهُ   بِسْمِ اللّٰه ر  ب   اِلله و 
ُ
ة حْم  ر  لَيْكُمْ و  مُ ع  لا  السَّ  

Ahli-Ahli Yang Berhormat. Persidangan 
Majlis Mesyuarat Negara masih lagi 
membahaskan Rang Undang-Undang 
(2023) Perbekalan, 2023/2024.  
 
Maka bagi membolehkan kita meneliti dan 
membahas tajuk-tajuk yang terdapat 
dalam Rang Undang-Undang berkenaan 
saya ingin menangguhkan Majlis 
Mesyuarat Negara ini dan kita bersidang 
semula di peringkat Jawatankuasa. 

(Majlis Mesyuarat  ditangguhkan) 
 

(Mesyuarat bersidang  sebagai 
Jawatankuasa) 

 
Yang Berhormat Pengerusi:                
حْيم  الرَّ نِ  حْم  َٰ الرَّ  ِ اللّٰه  Ahli-Ahli Yang بِسْمِ 
Berhormat. Majlis sekarang bersidang 
semula di Peringkat Jawatankuasa 
sepenuhnya bagi menimbangkan           
Rang Undang-Undang (2023) Perbekalan, 
2023/2024 satu per satu.  
 
Pada Mesyuarat Jawatankuasa yang 
diadakan pada sebelah pagi tadi. Kita telah 
mula membincangkan Kementerian 
Sumber-Sumber Utama dan Pelancongan.  
 
Yang Berhormat Menteri di Kementerian 
Sumber-Sumber Utama dan Pelancongan 
telah selesai menyampaikan mukadimah 
tentang penyediaan Belanjawan 
Kementerian Sumber-Sumber Utama dan 
Pelancongan Tahun Kewangan 2023/2024 

dengan penuh jelas dan komprehensif. 
Bersama saya masih ada senarai yang 
agak panjang.  
 
Ahli-Ahli Yang Berhormat yang suka untuk 
ikut serta membincangkan tajuk-tajuk                 
di bawah Kementerian Sumber-Sumber 
Utama dan Pelancongan.  
 
Sekarang saya ingin mempersilakan Yang 
Berhormat Awang Mohammad bin 
Abdullah @ Lim Swee Ann. 
 
Yang Berhormat Awang Mohammad 
bin Abdullah @ Lim Swee Ann:  Terima 
kasih Yang Berhormat Pengerusi. 
 
حْيم   نِ الرَّ حْم  َٰ ِ الرَّ كَاتُهُ.  بِسْمِ اللّٰه ر  ب   اِلله و 

ُ
ة حْم  ر  لَيْكُمْ و  مُ ع  لا  السَّ   

dan salam sejahtera.  مْدُ لِلّٰه ح 
ْ
ل
َ
 lebih dahulu أ

kaola mengucapkan terima kasih di atas 
mukadimah Yang Berhormat Menteri  
Sumber-Sumber Utama dan Pelancongan. 
 
Kaola memohon penerangan mengenai                 
di bawah Tajuk SH06A - Jabatan 
Kemajuan Pelancongan.  
 
Kaola sukacita menyentuh berkenaan 
dengan bantuan peruntukan dan 
bimbingan serta latihan yang  dapat 
disediakan oleh Jabatan Kemajuan 
Pelancongan bagi membantu 
mengerakkan aktiviti pelancongan 
tempatan.  
 
Kaola ingin tahu apakah ada peruntukan 
dan bantuan disediakan bagi 
perkhidmatan pelancongan tempatan 
yang terdiri daripada masyarakat 
kampung dan menaik taraf tempat-tempat 
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lawatan yang sedia ada. Sekian, Terima 
kasih Yang Berhormat Pengerusi. 
 
Yang Berhormat Menteri                              
Sumber-Sumber Utama dan 
Pelancongan: Terima kasih Yang 
Berhormat Pengerusi dan terima kasih 
Yang Berhormat atas soalan yang 
diajukan.  
 
لِلّٰه  مْدُ  ح 

ْ
ل
َ
 pada masa ini Jabatan Kemajuan أ

Pelancongan telah menyediakan beberapa 
inisiatif dalam membantu membangunkan 
industri pelancongan di negara ini dengan 
penglibatan penyedia perkhidmatan 
pelancongan atau tourist service providers 
seperti berikut.  
 
Penyertaan  dalam pameran dan ekspo 
sama ada dalam ataupun luar negeri. 
Jabatan Kemajuan Pelancongan sentiasa 
menawarkan penyertaan secara percuma 
atau memberikan subsidi bagi 
meringankan perbelanjaan penyedia-
penyedia perkhidmatan pelancongan 
untuk ikut serta ke luar negara ataupun 
dalam negara.  
 
Di samping itu mengadakan lawatan suai 
kenal kepada penyedia-penyedia 
perkhidmatan yang berasaskan komuniti 
dan seterusnya membolehkan Jabatan 
Kemajuan Pelancongan membuat 
penilaian produk, iaitu product assessment 
ke atas tempat-tempat yang dipromote 
oleh penyedia-penyedia perkhidmatan 
pelancongan dan untuk memastikan 
keselamatan, keselesaan para pengunjung 
sentiasa terjaga dan dalam pantauan 
jabatan ini dari semasa  ke semasa.  

Di samping itu, melibatkan dan 
bekerjasama bersama penyedia-penyedia 
perkhidmatan pelancongan penerbitan 
brochures dan promosi-promosi 
pemasaran Jabatan Kemajuan 
Pelancongan untuk dipasarkan di dalam 
dan luar negeri.  
 
Di samping itu Jabatan Kemajuan 
Pelancongan mengadakan program dan 
bengkel sama ada dalam negara mahupun 
di luar negara bagi penyedia-penyedia 
perkhidmatan pelancongan bagi 
membantu dalam meningkatkan lagi 
perkhidmatan dan produk-produk            
yang sedia ada serta meningkatkan 
kemahiran dan menggunakan teknologi 
maklumat dan infokomunikasi                        
para penyedia-penyedia perkhidmatan 
pelancongan. Ertinya, we sponsor               
untuk mengikuti kursus atau bengkel 
dalam dan luar negara. 
 
Dengan kerjasama IBTE juga, bagi 
meningkatkan kapasiti para pemandu bas 
pelancongan tempatan, local tour guide 
pihak IBTE dan kerjasama Jabatan 
Kemajuan Pelancongan telah memberi 
support, mendukung penyedia-penyedia 
perkhidmatan pelancongan melalui 
bengkel-bengkel dan kursus-kursus 
pemandu pelancong tempatan.  
 
Dalam usaha untuk memperluaskan           
lagi pengetahuan kawasan-kawasan yang 
dipromosikan dan membantu dalam 
menambah baik dan menaik taraf 
infrastruktur dalam mendukung 
perkhidmatan dan produk-produk 
penyedia-penyedia perkhidmatan 
pelancongan seperti pemasangan papan-
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(Majlis Mesyuarat disambung 
semula pada pukul 2.30 petang) 

 
Yang Berhormat Yang Di-Pertua:            

حْيم  نِ الرَّ حْم  َٰ ِ الرَّ كَاتُهُ   بِسْمِ اللّٰه ر  ب   اِلله و 
ُ
ة حْم  ر  لَيْكُمْ و  مُ ع  لا  السَّ  

Ahli-Ahli Yang Berhormat. Persidangan 
Majlis Mesyuarat Negara masih lagi 
membahaskan Rang Undang-Undang 
(2023) Perbekalan, 2023/2024.  
 
Maka bagi membolehkan kita meneliti dan 
membahas tajuk-tajuk yang terdapat 
dalam Rang Undang-Undang berkenaan 
saya ingin menangguhkan Majlis 
Mesyuarat Negara ini dan kita bersidang 
semula di peringkat Jawatankuasa. 

(Majlis Mesyuarat  ditangguhkan) 
 

(Mesyuarat bersidang  sebagai 
Jawatankuasa) 

 
Yang Berhormat Pengerusi:                
حْيم  الرَّ نِ  حْم  َٰ الرَّ  ِ اللّٰه  Ahli-Ahli Yang بِسْمِ 
Berhormat. Majlis sekarang bersidang 
semula di Peringkat Jawatankuasa 
sepenuhnya bagi menimbangkan           
Rang Undang-Undang (2023) Perbekalan, 
2023/2024 satu per satu.  
 
Pada Mesyuarat Jawatankuasa yang 
diadakan pada sebelah pagi tadi. Kita telah 
mula membincangkan Kementerian 
Sumber-Sumber Utama dan Pelancongan.  
 
Yang Berhormat Menteri di Kementerian 
Sumber-Sumber Utama dan Pelancongan 
telah selesai menyampaikan mukadimah 
tentang penyediaan Belanjawan 
Kementerian Sumber-Sumber Utama dan 
Pelancongan Tahun Kewangan 2023/2024 

dengan penuh jelas dan komprehensif. 
Bersama saya masih ada senarai yang 
agak panjang.  
 
Ahli-Ahli Yang Berhormat yang suka untuk 
ikut serta membincangkan tajuk-tajuk                 
di bawah Kementerian Sumber-Sumber 
Utama dan Pelancongan.  
 
Sekarang saya ingin mempersilakan Yang 
Berhormat Awang Mohammad bin 
Abdullah @ Lim Swee Ann. 
 
Yang Berhormat Awang Mohammad 
bin Abdullah @ Lim Swee Ann:  Terima 
kasih Yang Berhormat Pengerusi. 
 
حْيم   نِ الرَّ حْم  َٰ ِ الرَّ كَاتُهُ.  بِسْمِ اللّٰه ر  ب   اِلله و 

ُ
ة حْم  ر  لَيْكُمْ و  مُ ع  لا  السَّ   

dan salam sejahtera.  مْدُ لِلّٰه ح 
ْ
ل
َ
 lebih dahulu أ

kaola mengucapkan terima kasih di atas 
mukadimah Yang Berhormat Menteri  
Sumber-Sumber Utama dan Pelancongan. 
 
Kaola memohon penerangan mengenai                 
di bawah Tajuk SH06A - Jabatan 
Kemajuan Pelancongan.  
 
Kaola sukacita menyentuh berkenaan 
dengan bantuan peruntukan dan 
bimbingan serta latihan yang  dapat 
disediakan oleh Jabatan Kemajuan 
Pelancongan bagi membantu 
mengerakkan aktiviti pelancongan 
tempatan.  
 
Kaola ingin tahu apakah ada peruntukan 
dan bantuan disediakan bagi 
perkhidmatan pelancongan tempatan 
yang terdiri daripada masyarakat 
kampung dan menaik taraf tempat-tempat 
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lawatan yang sedia ada. Sekian, Terima 
kasih Yang Berhormat Pengerusi. 
 
Yang Berhormat Menteri                              
Sumber-Sumber Utama dan 
Pelancongan: Terima kasih Yang 
Berhormat Pengerusi dan terima kasih 
Yang Berhormat atas soalan yang 
diajukan.  
 
لِلّٰه  مْدُ  ح 

ْ
ل
َ
 pada masa ini Jabatan Kemajuan أ

Pelancongan telah menyediakan beberapa 
inisiatif dalam membantu membangunkan 
industri pelancongan di negara ini dengan 
penglibatan penyedia perkhidmatan 
pelancongan atau tourist service providers 
seperti berikut.  
 
Penyertaan  dalam pameran dan ekspo 
sama ada dalam ataupun luar negeri. 
Jabatan Kemajuan Pelancongan sentiasa 
menawarkan penyertaan secara percuma 
atau memberikan subsidi bagi 
meringankan perbelanjaan penyedia-
penyedia perkhidmatan pelancongan 
untuk ikut serta ke luar negara ataupun 
dalam negara.  
 
Di samping itu mengadakan lawatan suai 
kenal kepada penyedia-penyedia 
perkhidmatan yang berasaskan komuniti 
dan seterusnya membolehkan Jabatan 
Kemajuan Pelancongan membuat 
penilaian produk, iaitu product assessment 
ke atas tempat-tempat yang dipromote 
oleh penyedia-penyedia perkhidmatan 
pelancongan dan untuk memastikan 
keselamatan, keselesaan para pengunjung 
sentiasa terjaga dan dalam pantauan 
jabatan ini dari semasa  ke semasa.  

Di samping itu, melibatkan dan 
bekerjasama bersama penyedia-penyedia 
perkhidmatan pelancongan penerbitan 
brochures dan promosi-promosi 
pemasaran Jabatan Kemajuan 
Pelancongan untuk dipasarkan di dalam 
dan luar negeri.  
 
Di samping itu Jabatan Kemajuan 
Pelancongan mengadakan program dan 
bengkel sama ada dalam negara mahupun 
di luar negara bagi penyedia-penyedia 
perkhidmatan pelancongan bagi 
membantu dalam meningkatkan lagi 
perkhidmatan dan produk-produk            
yang sedia ada serta meningkatkan 
kemahiran dan menggunakan teknologi 
maklumat dan infokomunikasi                        
para penyedia-penyedia perkhidmatan 
pelancongan. Ertinya, we sponsor               
untuk mengikuti kursus atau bengkel 
dalam dan luar negara. 
 
Dengan kerjasama IBTE juga, bagi 
meningkatkan kapasiti para pemandu bas 
pelancongan tempatan, local tour guide 
pihak IBTE dan kerjasama Jabatan 
Kemajuan Pelancongan telah memberi 
support, mendukung penyedia-penyedia 
perkhidmatan pelancongan melalui 
bengkel-bengkel dan kursus-kursus 
pemandu pelancong tempatan.  
 
Dalam usaha untuk memperluaskan           
lagi pengetahuan kawasan-kawasan yang 
dipromosikan dan membantu dalam 
menambah baik dan menaik taraf 
infrastruktur dalam mendukung 
perkhidmatan dan produk-produk 
penyedia-penyedia perkhidmatan 
pelancongan seperti pemasangan papan-
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papan tanda di jalan raya di keempat-
empat daerah. Interpretive signage            
di taman-taman rekreasi, jambatan 
pejalan kaki di Kampung Air dan Taman 
Rekreasi Hutan Luagan Lalak dan jeti-jeti. 
 
Jabatan Kemajuan Pelancongan juga 
dalam perancangan untuk membina 
jambatan kecil menuju Kawasan Belulok 
dan Teraja di Mukim Labi, Daerah Belait 
untuk memudahkan para pengunjung 
melawat kawasan tersebut di samping 
memastikan keselamatan dan keselesaan.   
 
Begitulah antara bahagian daripada 
sokongan dan juga bantuan Jabatan 
Kemajuan Pelancongan kepada penyedia 
produk-produk pelancongan. Terima 
kasih, Yang Berhormat Pengerusi. 
 
Yang Berhormat Pengerusi: Saya 
persilakan Yang Berhormat Haji Awang 
Sulaiman bin Haji Nasir. 
 
Yang Berhormat Haji Awang 
Sulaiman bin Haji Nasir: Terima        
kasih Yang Berhormat Pengerusi.                      

حْيم نِ الرَّ حْم  َٰ ِ الرَّ كَاتُهُ  بِسْمِ اللّٰه ر  ب   اِلله و 
ُ
ة حْم  ر  لَيْكُمْ و  مُ ع  لا  السَّ  

dan salam sejahtera. 
 
  ّ حَمْدُ لِّلَ

ْ
 lebih dahulu di Dewan yang mulia ,ال

ini, kaola ingin mengucapkan ribuan 
terima kasih di atas pencerahan Yang 
Berhormat Menteri Yang Berhormat 
Menteri Sumber-Sumber Utama dan 
Pelancongan sebelah pagi tadi, iaitu dalam 
usaha serta perancangan kemajuan, 
inisiatif-inisiatif dan program-program 
kemajuan sektor pertanian, pemakanan, 
pelancongan serta perekonomian negara 
dalam tahap yang terjamin dan lebih baik. 

Yang Berhormat Pengerusi dan Ahli-Ahli 
Yang Berhormat. Kaola sukacita akan 
menyentuh 2 perkara di bawah Tajuk 
SH03A - Jabatan Perikanan, iaitu 
berkenaan dengan Lesen Menangkap 
Ikan. 
 
Sepertimana yang abiskaola dimaklumkan 
bahawa pada masa ini pihak kementerian 
cuma memberikan Lesen Menangkap Ikan 
Laut Dalam sahaja dan adalah dimaklumi 
jua bahawa ini adalah sebagai salah satu 
cara bagi pengawalan penangkapan ikan                          
di perairan ’kitani’ disebabkan kepupusan. 
 
Namun sehubungan itu, abiskaola 
mencadangkan supaya dipohonkan 
pertimbangan dari pihak kerajaan untuk 
membukakan Lesen Menangkap Ikan 
Kawasan Zon ’1’ kepada nelayan anak-
anak tempatan dan juga permohonan bagi 
mendapatkan Lesen Penangkapan Ikan 
dimudahkan cara permohonannya kerana 
apa yang abiskaola fahamkan pada masa 
ini permohonan untuk mendapatkan 
lesen-lesen tersebut dengan 
menggunakan online.  Yang telah menjadi 
kesulitan kepada nelayan-nelayan yang 
kebanyakannya kurang tahu akan 
penggunaan IT dan 70% adalah golongan 
warga emas. 
 
Seterusnya kaola bercakap di bawah Tajuk 
SH06A - Jabatan Kemajuan Pelancongan. 
Kaola menyampaikan hasrat penduduk          
Daerah Temburong agar diwujudkan 
Perancangan Kemajuan Pelancongan 
Daerah Temburong yang dinamakan                 
Ekopelancongan berdasarkan tema 
”Temburong Permata Hijau”.   
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Inisiatif dan usaha ke arah                      
untuk mengembangmajukan lagi  
ekopelancongan di Daerah Temburong 
iaitu dengan memberi tumpuan kepada 
bahagian-bahagian tertentu seperti mana 
yang kaola akan sebutkan bersama untuk 
dipertimbangan.  
 
Perancangan kemajuan pelancongan 
Daerah Temburong yang dinamakan               
Ekopelancongan berdasarkan tema 
”Temburong Permata Hijau” yang  
mengembangkan dan memajukan                 
ekopelancongan Daerah Temburong 
seperti ada 7 bahagian Yang Berhormat 
Pengerusi, iaitu:  
 
1. Melihat spesis burung (bird watching), 

melatih, mengurus untuk menjadi ahli 
professional bird watching bagi belia.; 
 

2. Ubat-ubatan tradisional (nature 
tourism).  Mengenal pasti ubat-ubat 
tradisional yang didapati di Daerah 
Temburong dengan melatih belia 
seperti membuat kajian terhadap 
tumbuhan untuk dijadikan herba, 
menerangkan jenis-jenis tumbuhan 
yang boleh digunakan sebagai 
penawar segala penyakit.; 

 
3. Untuk binatang-binatang liar(wild life 

tourism). Untuk mengetahui spesis 
binatang-binatang liar seperti monyet, 
pelanduk, rama-rama, pelbagai jenis 
serangga dan sebagainya.  Untuk 
melatih para belia dalam bidang ini.  
Tugasnya ialah dengan membuat 
kajian menggambar, promote dan 
penerangan kepada pelancong asing 
yang datang.; 

4. Memperbaiki sistem tempat riadah 
seperti hiking. Fokus utama ialah 
menyelenggarakan tempat hiking.  
Membersihkan, gotong-royong dan 
sebagainya.; 

 
5. Makanan tradisional (culture tourism). 

Makanan seperti  wajit, ’ambuyat’, 
tempoyak, ’kelupis’ dan sebagainya.  
Fokus utama ialah dipromosikan untuk 
luar dan dalam negeri dan disajikan 
kepada para pelancong asing yang 
datang.; 

 
6. Tarian, muzik dan pakaian tradisional 

dihidupkan atau dikembangkan 
semula. Setiap etnik yang ada              
di Daerah Temburong mempunyai 
tarian, muzik tradisional dan pakaian 
yang tersendiri dan keistimewaannya 
seperti tradisi  puak Murut, Iban dan 
Kedayan.  Jika etnik-etnik ini disatukan 
dalam satu persembahan 
kemungkinan besar akan meriah lagi 
untuk dijadikan salah satu tarikan 
pelancongan asing untuk mengelakkan 
tarian tradisional kekal hingga 
sepanjang zaman, belia dilatih agar 
mahir dalam semua jenis tarian etnik. 

Mengenai permainan tradisi, ia 
dikembangkan dan dihidupkan 
semula.  Permainan tradisional seperti 
congkak, gasing, ’kikik’, ’simban’, 
’terompah piasau’, tarik kalat dan 
sebagainya. Ia juga dilatih dan 
dikursuskan semula khususnya kepada 
belia pada masa kini. 
 

7. Kraftangan.  Kraftangan ada dua,yang 
pertama menggunakan produk alam 
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papan tanda di jalan raya di keempat-
empat daerah. Interpretive signage            
di taman-taman rekreasi, jambatan 
pejalan kaki di Kampung Air dan Taman 
Rekreasi Hutan Luagan Lalak dan jeti-jeti. 
 
Jabatan Kemajuan Pelancongan juga 
dalam perancangan untuk membina 
jambatan kecil menuju Kawasan Belulok 
dan Teraja di Mukim Labi, Daerah Belait 
untuk memudahkan para pengunjung 
melawat kawasan tersebut di samping 
memastikan keselamatan dan keselesaan.   
 
Begitulah antara bahagian daripada 
sokongan dan juga bantuan Jabatan 
Kemajuan Pelancongan kepada penyedia 
produk-produk pelancongan. Terima 
kasih, Yang Berhormat Pengerusi. 
 
Yang Berhormat Pengerusi: Saya 
persilakan Yang Berhormat Haji Awang 
Sulaiman bin Haji Nasir. 
 
Yang Berhormat Haji Awang 
Sulaiman bin Haji Nasir: Terima        
kasih Yang Berhormat Pengerusi.                      

حْيم نِ الرَّ حْم  َٰ ِ الرَّ كَاتُهُ  بِسْمِ اللّٰه ر  ب   اِلله و 
ُ
ة حْم  ر  لَيْكُمْ و  مُ ع  لا  السَّ  

dan salam sejahtera. 
 
  ّ حَمْدُ لِّلَ

ْ
 lebih dahulu di Dewan yang mulia ,ال

ini, kaola ingin mengucapkan ribuan 
terima kasih di atas pencerahan Yang 
Berhormat Menteri Yang Berhormat 
Menteri Sumber-Sumber Utama dan 
Pelancongan sebelah pagi tadi, iaitu dalam 
usaha serta perancangan kemajuan, 
inisiatif-inisiatif dan program-program 
kemajuan sektor pertanian, pemakanan, 
pelancongan serta perekonomian negara 
dalam tahap yang terjamin dan lebih baik. 

Yang Berhormat Pengerusi dan Ahli-Ahli 
Yang Berhormat. Kaola sukacita akan 
menyentuh 2 perkara di bawah Tajuk 
SH03A - Jabatan Perikanan, iaitu 
berkenaan dengan Lesen Menangkap 
Ikan. 
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Laut Dalam sahaja dan adalah dimaklumi 
jua bahawa ini adalah sebagai salah satu 
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Kaola menyampaikan hasrat penduduk          
Daerah Temburong agar diwujudkan 
Perancangan Kemajuan Pelancongan 
Daerah Temburong yang dinamakan                 
Ekopelancongan berdasarkan tema 
”Temburong Permata Hijau”.   
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Inisiatif dan usaha ke arah                      
untuk mengembangmajukan lagi  
ekopelancongan di Daerah Temburong 
iaitu dengan memberi tumpuan kepada 
bahagian-bahagian tertentu seperti mana 
yang kaola akan sebutkan bersama untuk 
dipertimbangan.  
 
Perancangan kemajuan pelancongan 
Daerah Temburong yang dinamakan               
Ekopelancongan berdasarkan tema 
”Temburong Permata Hijau” yang  
mengembangkan dan memajukan                 
ekopelancongan Daerah Temburong 
seperti ada 7 bahagian Yang Berhormat 
Pengerusi, iaitu:  
 
1. Melihat spesis burung (bird watching), 

melatih, mengurus untuk menjadi ahli 
professional bird watching bagi belia.; 
 

2. Ubat-ubatan tradisional (nature 
tourism).  Mengenal pasti ubat-ubat 
tradisional yang didapati di Daerah 
Temburong dengan melatih belia 
seperti membuat kajian terhadap 
tumbuhan untuk dijadikan herba, 
menerangkan jenis-jenis tumbuhan 
yang boleh digunakan sebagai 
penawar segala penyakit.; 

 
3. Untuk binatang-binatang liar(wild life 

tourism). Untuk mengetahui spesis 
binatang-binatang liar seperti monyet, 
pelanduk, rama-rama, pelbagai jenis 
serangga dan sebagainya.  Untuk 
melatih para belia dalam bidang ini.  
Tugasnya ialah dengan membuat 
kajian menggambar, promote dan 
penerangan kepada pelancong asing 
yang datang.; 

4. Memperbaiki sistem tempat riadah 
seperti hiking. Fokus utama ialah 
menyelenggarakan tempat hiking.  
Membersihkan, gotong-royong dan 
sebagainya.; 

 
5. Makanan tradisional (culture tourism). 

Makanan seperti  wajit, ’ambuyat’, 
tempoyak, ’kelupis’ dan sebagainya.  
Fokus utama ialah dipromosikan untuk 
luar dan dalam negeri dan disajikan 
kepada para pelancong asing yang 
datang.; 

 
6. Tarian, muzik dan pakaian tradisional 

dihidupkan atau dikembangkan 
semula. Setiap etnik yang ada              
di Daerah Temburong mempunyai 
tarian, muzik tradisional dan pakaian 
yang tersendiri dan keistimewaannya 
seperti tradisi  puak Murut, Iban dan 
Kedayan.  Jika etnik-etnik ini disatukan 
dalam satu persembahan 
kemungkinan besar akan meriah lagi 
untuk dijadikan salah satu tarikan 
pelancongan asing untuk mengelakkan 
tarian tradisional kekal hingga 
sepanjang zaman, belia dilatih agar 
mahir dalam semua jenis tarian etnik. 

Mengenai permainan tradisi, ia 
dikembangkan dan dihidupkan 
semula.  Permainan tradisional seperti 
congkak, gasing, ’kikik’, ’simban’, 
’terompah piasau’, tarik kalat dan 
sebagainya. Ia juga dilatih dan 
dikursuskan semula khususnya kepada 
belia pada masa kini. 
 

7. Kraftangan.  Kraftangan ada dua,yang 
pertama menggunakan produk alam 
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seperti rotan dan bahan kayu dan yang 
kedua menggunakan produk plastik. 
Para belia hendaklah dilatih untuk 
dikembangkan lagi.   

Sekian, terima kasih. 
 
Yang Berhormat Menteri Sumber-
Sumber Utama dan Pelancongan:  
Terima kasih Yang Berhormat Pengerusi 
dan juga terima kasih kepada Yang 
Berhormat.  
 
Ada dua soalan yang diajukan iaitu: 
 
Soalan pertama ialah membuka Lesen 
Menangkap Ikan di kawasan Zon ‘1’.  
Memang kementerian mengambil maklum 
mengenai cadangan untuk membuka 
Lesen Menangkap Ikan kawasan Zon ‘1’ 
bagi nelayan tempatan.  
 
Sejak tahun 2008, lesen bagi kawasan ini 
telah dikeluarkan bagi penangkapan ikan 
bagi Zon ‘1’, iaitu between 0 to 3 nautical 
mile disebabkan oleh mendapati 
penangkapan ikan yang berlebihan              
(over fishing) di kawasan ini. 
 
Walau bagaimanapun, nelayan-nelayan 
tempatan yang mempunyai lesen dan 
berdaftar sebelum tahun 2008 masih lagi 
dapat beroperasi pada Zon ‘1’.   
 
Berkenaan dengan cadangan tersebut 
membuka Zon ‘1’.   ini, masa ini pihak 
Kementerian Sumber-Sumber Utama 
melalui Jabatan Perikanan telah pun 
mengadakan projek seperti melabuh        
takat tiruan dan ‘lawa-lawa’ bagi 

memperkayakan lagi stok ikan                            
di kawasan tersebut.  
 
Jadi  ُ اللّٰه اء   ش                 cadangan pembukaan إِنْ 
Zon ‘1’.   ini akan direview dan diteliti  
secara komprehensif once the reviews 
completed, review siap akan diputuskan 
sama ada Zon ‘1’.  punya lesen akan dapat 
dikeluarkan atau tidak  ُ اللّٰه اء   ش   dalam إِنْ 
masa sedikit masa lagi. 
 
Berkenaan dengan soalan kedua,               
iaitu penubuhan ekopelancongan 
berdasarkan tema: “Temburong Pemata 
Hijau”. Kaola menyambut baik cadangan 
Yang Berhormat mengenai perkara ini 
مْدُ لِلّٰه  ح 

ْ
ل
َ
  .أ

      
Pada masa kini pihak Jabatan Kemajuan 
Pelancongan sedang merangka Pelan 
Industri Pelancongan (Tourism Industry 
Roadmap) yang sememangnya 
mengambil kira inisiatif-inisiatif yang 
berunsurkan alam sekitar seperti 
ekopelancongan, warisan dan budaya dan 
pengembaraan sebagai fokus hala tuju 
industri pelancongan di negara ini.                        
 ُ اللّٰه اء   ش   peta jalan ini akan disiapkan إِنْ 
sedikit masa lagi.  
 
Selaras dengan perancangan dan program 
untuk memajukan industri keempat-empat 
daerah di seluruh negara khusus bagi 
Daerah Temburong, Jabatan Kemajuan 
Pelancongan dengan kerjasama Autoriti 
Kemajuan Daerah Temburong (AKDT)            
di Kementerian Kewangan dan Ekonomi 
sedang mengembangmajukan industri 
pelancongan di daerah tersebut.  
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Jabatan Kemajuan Pelancongan telah dan 
sedang menyediakan database inventory 
yang komprehensif bagi aktiviti-aktiviti 
dan produk-produk pelancongan                
di peringkat kampung dan mukim                
di keempat-empat daerah juga. Ini 
termasuklah aktiviti-aktiviti yang 
dicadangkan oleh Yang Berhormat seperti 
aktiviti bird watching, hiking, menikmati 
makanan tradisional, persembahan 
kebudayaan dan kesenian. 
 
 ُ اللّٰه اء   ش             dengan adanya inventori إِنْ 
yang komprehensif ini, pihak Jabatan 
Kemajuan Pelancongan akan terus 
bekerjasama dengan ejen-ejen pelancong 
utama di negara ini untuk menyediakan 
pakej-pakej pelancongan yang lebih 
menarik untuk dijual  di pasaran domestik 
dan antarabangsa. 
 
Pasaran yang dituju adalah pasaran Jepun 
dan Korea. Jabatan Kemajuan 
Pelancongan akan membantu ejen-ejen 
pelancongan di negara ini untuk membuat 
promosi dan pemasaran pakej-pakej 
negara ini ke expo pelancongan                        
ke negara-negara tersebut.  
 
Di samping usaha-usaha yang disebutkan 
di atas tadi, pihak kementerian juga 
menjalankan beberapa inisiatif bagi 
mendukung usaha memajukan industri 
pelancongan  di Daerah Temburong.  
 
Pertama ialah pembangunan kapasiti 
Jabatan Kemajuan Pelancongan dengan 
kerjasama institusi pengajian tinggi, 
swasta dan kerajaan yang berkenaan 
secara berterusan mengendalikan 
beberapa jenis program latihan bagi 

meningkatkan kapasiti serta 
menggalakkan anak-anak tempatan 
termasuk belia untuk berkecimpung dalam 
bidang pelancongan. 
 
Salah satu aktiviti yang telah dikendalikan 
adalah Latihan local host guide, iaitu 
pemandu pelancong setempat yang 
merupakan satu inisiatif untuk 
menggalakkan anak-anak tempatan 
terutama belia di Daerah Temburong 
untuk berkecimpung sebagai pemandu 
pelancong setempat.  
 
Setakat ini tempat yang dikenal pasti ialah 
Mukim Batu Apoi dan Mukim Amo                        
di Daerah Temburong. Pada tahun 2022 
seramai 11 orang anak tempatan ikut serta 
dalam kursus basic local host tourist 
guides bagi Mukim Amo dan juga Mukim 
Batu Apoi.  
 
Selain itu, seramai 30 orang pula 
mengikuti kursus mengenali Taman 
Rekreasi Hutan Bukit Patoi, Daerah 
Temburong. Pelaksanaan inisiatif ini akan 
dilaratkan bagi keempat-empat daerah. 
 
Inisiatif kedua ialah pemasangan papan 
tanda pelancongan di Daerah Temburong. 
Jabatan Kemajuan Pelancongan juga 
dalam perancangan untuk 
memperkenalkan beberapa nature trail                
di keempat-empat daerah bagi  para 
pelancong dalam laluan tersebut akan 
dikenal pasti oleh pemandu pelancong ciri-
ciri semula jadi atau bersejarah yang 
penting untuk diterangkan kepada para 
pengunjung.  
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ْ
ل
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  .أ

      
Pada masa kini pihak Jabatan Kemajuan 
Pelancongan sedang merangka Pelan 
Industri Pelancongan (Tourism Industry 
Roadmap) yang sememangnya 
mengambil kira inisiatif-inisiatif yang 
berunsurkan alam sekitar seperti 
ekopelancongan, warisan dan budaya dan 
pengembaraan sebagai fokus hala tuju 
industri pelancongan di negara ini.                        
 ُ اللّٰه اء   ش   peta jalan ini akan disiapkan إِنْ 
sedikit masa lagi.  
 
Selaras dengan perancangan dan program 
untuk memajukan industri keempat-empat 
daerah di seluruh negara khusus bagi 
Daerah Temburong, Jabatan Kemajuan 
Pelancongan dengan kerjasama Autoriti 
Kemajuan Daerah Temburong (AKDT)            
di Kementerian Kewangan dan Ekonomi 
sedang mengembangmajukan industri 
pelancongan di daerah tersebut.  
 

 
 
PETANG HARI SELASA, 21HB. SYAABAN 1444H/14HB. MAC 2023M 
  

483 

Jabatan Kemajuan Pelancongan telah dan 
sedang menyediakan database inventory 
yang komprehensif bagi aktiviti-aktiviti 
dan produk-produk pelancongan                
di peringkat kampung dan mukim                
di keempat-empat daerah juga. Ini 
termasuklah aktiviti-aktiviti yang 
dicadangkan oleh Yang Berhormat seperti 
aktiviti bird watching, hiking, menikmati 
makanan tradisional, persembahan 
kebudayaan dan kesenian. 
 
 ُ اللّٰه اء   ش             dengan adanya inventori إِنْ 
yang komprehensif ini, pihak Jabatan 
Kemajuan Pelancongan akan terus 
bekerjasama dengan ejen-ejen pelancong 
utama di negara ini untuk menyediakan 
pakej-pakej pelancongan yang lebih 
menarik untuk dijual  di pasaran domestik 
dan antarabangsa. 
 
Pasaran yang dituju adalah pasaran Jepun 
dan Korea. Jabatan Kemajuan 
Pelancongan akan membantu ejen-ejen 
pelancongan di negara ini untuk membuat 
promosi dan pemasaran pakej-pakej 
negara ini ke expo pelancongan                        
ke negara-negara tersebut.  
 
Di samping usaha-usaha yang disebutkan 
di atas tadi, pihak kementerian juga 
menjalankan beberapa inisiatif bagi 
mendukung usaha memajukan industri 
pelancongan  di Daerah Temburong.  
 
Pertama ialah pembangunan kapasiti 
Jabatan Kemajuan Pelancongan dengan 
kerjasama institusi pengajian tinggi, 
swasta dan kerajaan yang berkenaan 
secara berterusan mengendalikan 
beberapa jenis program latihan bagi 

meningkatkan kapasiti serta 
menggalakkan anak-anak tempatan 
termasuk belia untuk berkecimpung dalam 
bidang pelancongan. 
 
Salah satu aktiviti yang telah dikendalikan 
adalah Latihan local host guide, iaitu 
pemandu pelancong setempat yang 
merupakan satu inisiatif untuk 
menggalakkan anak-anak tempatan 
terutama belia di Daerah Temburong 
untuk berkecimpung sebagai pemandu 
pelancong setempat.  
 
Setakat ini tempat yang dikenal pasti ialah 
Mukim Batu Apoi dan Mukim Amo                        
di Daerah Temburong. Pada tahun 2022 
seramai 11 orang anak tempatan ikut serta 
dalam kursus basic local host tourist 
guides bagi Mukim Amo dan juga Mukim 
Batu Apoi.  
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Tempat tumpuan utama di Daerah 
Temburong ialah Taman Negara Ulu 
Temburong dan Taman Bukit Patoi.                 
Di samping itu inisiatif ketiga ialah kaedah 
PPP, projek-projek yang dilaksanakan oleh 
kaedah ini ialah seperti projek 
pembangunan sebuah restoran 
menggunakan kaedah PPP Partnership                
di Taman Rekreasi Hutan Bukit Patoi 
Temburong dan projek menaik taraf, 
memelihara kompleks penginapan                     
di Taman Negara di Ulu Temburong. 
 
Melalui kaedah ini ia akan menjayakan 
lebih banyak lagi kegiatan pelancongan 
yang menarik selaras dengan keperluan 
pemasaran sektor dengan pelancongan 
terkini. Menjana peluang-peluang 
perniagaan dan pekerjaan yang berkaitan 
dengan bidang pelancongan khususnya 
bagi anak-anak dan perusahaan-
perusahaan tempatan.  
 
Sekian sahaja, Yang Berhormat Pengerusi. 
 
Yang Berhormat Pengerusi: Silakan 
Yang Berhormat Menteri Kesihatan. 
 
Yang Berhormat Menteri Kesihatan: 
Terima kasih Yang Berhormat Pengerusi. 
كَاتُهُ  ر  ب   اِلله و 

ُ
ة حْم  ر  لَيْكُمْ و  مُ ع  لا  حْيم السَّ نِ الرَّ حْم  َٰ ِ الرَّ بِسْمِ اللّٰه

Kaola akan menambah sahaja tentang 
soalan mengenai ubat-ubat tradisional   
untuk membuat kajian.  
 
Saya ingin menyampaikan mengenai ubat-
ubatan ini. Pihak Universiti Brunei 
Darussalam telah banyak membuat kajian 
mengenai tumbuhan-tumbuhan yang ada 
di Negara Brunei Darussalam ini dan kalau 
dilawat di botany tempat gardennya 

berpuluh-puluh atau beratus-ratus 
tumbuhan  di Negara Brunei Darussalam 
telah dibuat kajian. Mereka mempunyai 
ingredient ataupun active substance yang 
boleh dijadikan sebagai ubat-ubatan. 
 
Jadi, mana-mana belia yang berkeinginan 
untuk mempelajari mengenai ubat-ubat 
tradisional atau herbal medicine bolehlah 
mengunjungi pihak Universiti Brunei 
Darussalam terutamanya botanynya dan 
dari sana kalaukan memajukan ‘kitani’ 
tahu apa yang tumbuh-tumbuhan, apa 
yang ada potensi dan di sana boleh kitani 
kalau akan mengexpand production kitani 
dapat mengambil pengetahuan. Itu 
sahaja, terima kasih Yang Berhormat 
Pengerusi. 
 
Yang Berhormat Pengerusi: Saya 
persilakan sekarang Yang Berhormat 
Awang Lau How Teck. 
 
Yang Berhormat Awang Lau How 
Teck: Terima kasih Yang Berhormat 
Pengerusi, salam sejahtera dan selamat 
petang. 
 
Yang Berhormat Pengerusi dan Ahli-Ahli 
Yang Berhormat yang kaola hormati 
sekalian. Kaola difahamkan terhadap 
usaha-usaha telah giat dijalankan           
untuk meningkatkan penghasilan dan 
pengeluaran produk khususnya dalam 
sektor pertanian, agrimakanan, perikanan 
dan penternakan ke arah mencapai tahap 
sara diri (self-sufficiency). Tahniah 
diucapkan atas segala pencapaian dan 
usaha pihak MPRT dalam masa mencapai 
dan merealisasikan matlamat Wawasan 
Brunei 2035.  
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Walau bagaimanapun, kaola ingin 
mengusulkan berapa isu dan cadangan 
untuk pembangunan dan kemajuan 
negara ini secara whole of government 
approach dan whole of nation approach 
terutama sekali dalam sektor pertanian. 
 
Kaola merujuk di bawah Tajuk SH04A, Kod 
001/000 - Pengurusan dan Pentadbiran. 
Kaola menyokong Kementerian          
Sumber-Sumber Utama dan Pelancongan 
dalam memajukan industri, pertanian, 
perikanan, perhutanan dan lain-lain dalam 
meningkatkan produktiviti yang sesuai 
dengan hala tuju dalam mendukung 
ekonomi digital.  
 
Sehubungan itu, kaola mencadangkan 
untuk meringankan cabaran yang dihadapi 
oleh pengusaha-pengusaha tempatan 
dengan mengadakan satu platform atau 
laman sesawang yang seterusnya dapat 
menarik minat golongan belia yang mahu 
mengikuti perusahan bidang pertanian, 
perhutanan, pertenakan dan perikanan. 
Pelaksanaan laman sesawang ini sebagai 
sebuah platform untuk rujukan “Pusat 
Sehenti”.  
 
Dicadangkan mengandungi maklumat 
lengkap seperti hal berkaitan kawasan dan 
tapak pertanian, keterangan         tentang 
jumlah atau kadar bagi modal memulakan 
dan menceburi bidang ini. Inisiatif 
sedemikian adalah selaras dengan 
matlamat Wawasan Brunei 2035 iaitu 
’Kualiti Kehidupan yang Tinggi dan 
Ekonomi yang Dinamik dan Berdaya 
Tahan’. 
 

Seterusnya kaola ingin mencadangkan 
beberapa perkara di bawah Tajuk SH04A, 
Kod 002-000 seperti berikut: 

Merujuk kepada Skim Rintis yang 
diperkenalkan pada tahun 2016 hingga 
2020, kaola difahamkan bahawa ada 
sebanyak 123 kawasan tapak pertanian 
telah dibuat oleh peladang dengan 
melibatkan kawasan 976.46 hektar. 
Sebanyak 78% dari tanah yang dibawakan 
adalah tanaman buah-buahan, 8% 
tanaman sayur-sayuran dan 14% bagi 
tanaman lain.  

Kaola ingin menyentuh berkaitan dengan 
yang belum dibersihkan. Masalah yang 
dibangkitkan ini mengharapkan modal 
yang besar untuk meratakan dan 
membersihkan tanah kerana kegiatan 
pembersihan tapak memerlukan kos yang 
tinggi.  
 
Oleh itu, pihak kerajaan sebolehnya 
mempersiapkan tapak yang diperuntukkan 
untuk dibersihkan dahulu dan 
membekalkan kemudahan-kemudahan 
seperti parit, bekalan elektrik dan bekalan 
air untuk para petani dan penternak. 
 
Seterusnya di bawah tajuk yang sama 
dengan Kod 004-000 - Pengurusan 
Industri Tanaman, Ternakan dan 
Agrimakanan. Kaola mencadangkan pihak 
MPRT untuk menjalankan lawatan fizikal 
serta-merta di sektor pertanian bagi 
mengenal pasti segala isu yang 
dibangkitkan dan dihadapi oleh para 
petani dapat ditangani dengan segera 
terutama sekali di kawasan-kawasan 
mudah banjir.  
 



 
 
PETANG HARI SELASA, 21HB. SYAABAN 1444H/14HB. MAC 2023M 
  

484 

Tempat tumpuan utama di Daerah 
Temburong ialah Taman Negara Ulu 
Temburong dan Taman Bukit Patoi.                 
Di samping itu inisiatif ketiga ialah kaedah 
PPP, projek-projek yang dilaksanakan oleh 
kaedah ini ialah seperti projek 
pembangunan sebuah restoran 
menggunakan kaedah PPP Partnership                
di Taman Rekreasi Hutan Bukit Patoi 
Temburong dan projek menaik taraf, 
memelihara kompleks penginapan                     
di Taman Negara di Ulu Temburong. 
 
Melalui kaedah ini ia akan menjayakan 
lebih banyak lagi kegiatan pelancongan 
yang menarik selaras dengan keperluan 
pemasaran sektor dengan pelancongan 
terkini. Menjana peluang-peluang 
perniagaan dan pekerjaan yang berkaitan 
dengan bidang pelancongan khususnya 
bagi anak-anak dan perusahaan-
perusahaan tempatan.  
 
Sekian sahaja, Yang Berhormat Pengerusi. 
 
Yang Berhormat Pengerusi: Silakan 
Yang Berhormat Menteri Kesihatan. 
 
Yang Berhormat Menteri Kesihatan: 
Terima kasih Yang Berhormat Pengerusi. 
كَاتُهُ  ر  ب   اِلله و 

ُ
ة حْم  ر  لَيْكُمْ و  مُ ع  لا  حْيم السَّ نِ الرَّ حْم  َٰ ِ الرَّ بِسْمِ اللّٰه

Kaola akan menambah sahaja tentang 
soalan mengenai ubat-ubat tradisional   
untuk membuat kajian.  
 
Saya ingin menyampaikan mengenai ubat-
ubatan ini. Pihak Universiti Brunei 
Darussalam telah banyak membuat kajian 
mengenai tumbuhan-tumbuhan yang ada 
di Negara Brunei Darussalam ini dan kalau 
dilawat di botany tempat gardennya 

berpuluh-puluh atau beratus-ratus 
tumbuhan  di Negara Brunei Darussalam 
telah dibuat kajian. Mereka mempunyai 
ingredient ataupun active substance yang 
boleh dijadikan sebagai ubat-ubatan. 
 
Jadi, mana-mana belia yang berkeinginan 
untuk mempelajari mengenai ubat-ubat 
tradisional atau herbal medicine bolehlah 
mengunjungi pihak Universiti Brunei 
Darussalam terutamanya botanynya dan 
dari sana kalaukan memajukan ‘kitani’ 
tahu apa yang tumbuh-tumbuhan, apa 
yang ada potensi dan di sana boleh kitani 
kalau akan mengexpand production kitani 
dapat mengambil pengetahuan. Itu 
sahaja, terima kasih Yang Berhormat 
Pengerusi. 
 
Yang Berhormat Pengerusi: Saya 
persilakan sekarang Yang Berhormat 
Awang Lau How Teck. 
 
Yang Berhormat Awang Lau How 
Teck: Terima kasih Yang Berhormat 
Pengerusi, salam sejahtera dan selamat 
petang. 
 
Yang Berhormat Pengerusi dan Ahli-Ahli 
Yang Berhormat yang kaola hormati 
sekalian. Kaola difahamkan terhadap 
usaha-usaha telah giat dijalankan           
untuk meningkatkan penghasilan dan 
pengeluaran produk khususnya dalam 
sektor pertanian, agrimakanan, perikanan 
dan penternakan ke arah mencapai tahap 
sara diri (self-sufficiency). Tahniah 
diucapkan atas segala pencapaian dan 
usaha pihak MPRT dalam masa mencapai 
dan merealisasikan matlamat Wawasan 
Brunei 2035.  
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Walau bagaimanapun, kaola ingin 
mengusulkan berapa isu dan cadangan 
untuk pembangunan dan kemajuan 
negara ini secara whole of government 
approach dan whole of nation approach 
terutama sekali dalam sektor pertanian. 
 
Kaola merujuk di bawah Tajuk SH04A, Kod 
001/000 - Pengurusan dan Pentadbiran. 
Kaola menyokong Kementerian          
Sumber-Sumber Utama dan Pelancongan 
dalam memajukan industri, pertanian, 
perikanan, perhutanan dan lain-lain dalam 
meningkatkan produktiviti yang sesuai 
dengan hala tuju dalam mendukung 
ekonomi digital.  
 
Sehubungan itu, kaola mencadangkan 
untuk meringankan cabaran yang dihadapi 
oleh pengusaha-pengusaha tempatan 
dengan mengadakan satu platform atau 
laman sesawang yang seterusnya dapat 
menarik minat golongan belia yang mahu 
mengikuti perusahan bidang pertanian, 
perhutanan, pertenakan dan perikanan. 
Pelaksanaan laman sesawang ini sebagai 
sebuah platform untuk rujukan “Pusat 
Sehenti”.  
 
Dicadangkan mengandungi maklumat 
lengkap seperti hal berkaitan kawasan dan 
tapak pertanian, keterangan         tentang 
jumlah atau kadar bagi modal memulakan 
dan menceburi bidang ini. Inisiatif 
sedemikian adalah selaras dengan 
matlamat Wawasan Brunei 2035 iaitu 
’Kualiti Kehidupan yang Tinggi dan 
Ekonomi yang Dinamik dan Berdaya 
Tahan’. 
 

Seterusnya kaola ingin mencadangkan 
beberapa perkara di bawah Tajuk SH04A, 
Kod 002-000 seperti berikut: 

Merujuk kepada Skim Rintis yang 
diperkenalkan pada tahun 2016 hingga 
2020, kaola difahamkan bahawa ada 
sebanyak 123 kawasan tapak pertanian 
telah dibuat oleh peladang dengan 
melibatkan kawasan 976.46 hektar. 
Sebanyak 78% dari tanah yang dibawakan 
adalah tanaman buah-buahan, 8% 
tanaman sayur-sayuran dan 14% bagi 
tanaman lain.  

Kaola ingin menyentuh berkaitan dengan 
yang belum dibersihkan. Masalah yang 
dibangkitkan ini mengharapkan modal 
yang besar untuk meratakan dan 
membersihkan tanah kerana kegiatan 
pembersihan tapak memerlukan kos yang 
tinggi.  
 
Oleh itu, pihak kerajaan sebolehnya 
mempersiapkan tapak yang diperuntukkan 
untuk dibersihkan dahulu dan 
membekalkan kemudahan-kemudahan 
seperti parit, bekalan elektrik dan bekalan 
air untuk para petani dan penternak. 
 
Seterusnya di bawah tajuk yang sama 
dengan Kod 004-000 - Pengurusan 
Industri Tanaman, Ternakan dan 
Agrimakanan. Kaola mencadangkan pihak 
MPRT untuk menjalankan lawatan fizikal 
serta-merta di sektor pertanian bagi 
mengenal pasti segala isu yang 
dibangkitkan dan dihadapi oleh para 
petani dapat ditangani dengan segera 
terutama sekali di kawasan-kawasan 
mudah banjir.  
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Selalunya pihak MPRT memang ada dan 
sentiasa berusaha membersihkan parit 
untuk mengurangkan isu banjir yang 
berlaku terutama pada musim tengkujuh. 
Isu banjir ini di beberapa kawasan dan 
kawasan yang mudah banjir telah dihadapi 
oleh para petani sehingga menimbulkan 
kesukaran serta masalah menghasilkan 
pertanian dan menjejaskan pendapatan 
dan mengalami jumlah kerugian besar. 
 
Selain itu, kaola juga mencadangkan pihak 
MPRT menggalakkan para petani untuk 
meluaskan dan memajukan infrastruktur 
’rumah hijau’ (green house) bagi 
meningkatkan penghasilan pertanian 
seperti sayur-sayuran.  
 
Selain tanaman sayur-sayuran kaola juga 
ingin menggalakkan supaya para petani 
seperti menanam buah-buahan yang tidak 
bermusim seperti ’biabas’, papaya, kelapa, 
pandan, dragon fruits dan juga buah-
buahan bermusim seperti rambutan, 
durian dan lain-lain buah tempatan 
sebagai alternatif penghasilan pertanian.  
 
Secara tidak langsung, cadangan ini 
mengamalkan kaedah dan konsep mixed 
farming supaya produktiviti industri 
pertanian di Negara Brunei Darussalam 
semakin berkembang maju. Oleh itu hasil 
pertanian akan meningkat dan pada masa 
yang sama dapat mengurangkan 
produktiviti import bagi buah-buahan dan 
sayur-sayuran. 
 
Yang Berhormat Pengerusi. Yang terakhir 
merujuk di bawah Tajuk SH04A, Akaun 
001/000. Kaola ingin menyarankan untuk 
dikaji semula research and development 

dalam sektor pertanian. Perkara ini bagi 
kaola adalah mustahak kerana tanpa garis 
panduan (guidelines) dalam pengurusan 
dan pentadbiran pertanian akan memakan 
masa yang agak panjang dan kurang 
teratur. 
 
Oleh itu, dengan adanya cadangan untuk 
meneliti semula research and 
development dalam urus tadbir pertanian 
ini akan dapat meningkatkan usaha 
pertanian para petani supaya membuat 
standard procedures mengikut panduan 
dan tatacara yang dicadangkan pihak 
MPRT sekali gus menyahut visi dan misi 
Kementerian Sumber-Sumber Utama dan 
Pelancongan untuk mencapai Wawasan 
Brunei 2035. 
 
Sekian, terima kasih Yang Berhormat 
Pengerusi. 
 
Yang Berhormat Menteri Sumber-
Sumber Utama dan Pelancongan:  
Terima Kasih Yang Berhormat Pengerusi 
dan terima kasih kepada Yang Berhormat 
Awang Lau How Teck berkenaan dengan 5 
soalan ataupun perkara yang telah 
diajukan. 
 
Sebelum kaola menjawab Yang 
Berhormat, ada kaola ketinggalan satu 
perkara menjawab kepada Yang 
Berhormat Haji Awang Sulaiman bin Haji 
Nasir berkenaan dengan Lesen 
Penangkapan Ikan.  مْدُ لِلّٰه ح 

ْ
ل
َ
 masa ini untuk أ

memohon Lesen Penangkapan Ikan ada 
dua options: 
 
1. Online - bagi orang yang pandai 

online.; dan 
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2. Di samping itu juga terdapat kaunter-
kaunter di keempat-empat daerah 
yang ada Cawangan Perikanan dan 
bolehlah ke sana untuk membaharui 
Lesen Penangkapan Ikan. 

 
Berbalik semula kepada soalan atau 
perkara-perkara yang ditimbulkan oleh 
Yang Berhormat berkaitan dengan 
cadangan untuk menubuhkan laman web 
sesawang sebagai satu platform untuk 
menarik golongan belia berkecimpung 
dalam bidang pertanian, penternakan dan 
perikanan. 
 
Untuk makluman Yang Berhormat, laman 
sesawang bagi Jabatan Perikanan dan 
Jabatan Pertanian dan Agrimakanan sudah 
ada disediakan dan sedia untuk dilayari 
bagi mereka yang berminat bagi 
mendapatkan maklumat lanjut mengenai 
perikanan dan pertanian. Laman ini 
sentiasa dikemaskinikan dari masa                    
ke masa. 
 
Untuk makluman Yang Berhormat juga, 
ada beberapa usaha lain yang sedang giat 
dilaksanakan oleh pihak kementerian 
untuk menarik golongan belia dan juga 
orang awam untuk menceburi bidang 
pertanian seperti pendedahan Program 
Belia Berpotensi untuk Menceburi Bidang 
Berteknologi Tinggi, yang mana sehingga 
kini sebanyak 7 siri program telah 
dilaksanakan yang secara keseluruhannya 
telah berjaya melahirkan penyertaan 
sebanyak 116 orang belia.  
 
Melalui program ini para peserta diberikan 
pendedahan mengenai Teknik Pengurusan 
Ladang dan Tanaman, pendedahan 

terhadap teknologi pertanian dan juga 
lawatan ke ladang-ladang pengusaha yang 
berjaya. Matlamat utama program  ini 
untuk memberikan program pendedahan 
kepada para belia bahawa bidang 
pertanian ini adalah suatu perusahaan 
yang memberikan keuntungan yang 
lumayan dan dengannya diharap akan 
dapat menarik minat belia untuk 
menceburkan diri dalam bidang pertanian 
dengan menggunakan teknologi. 
 
Selain itu, pihak kementerian                juga 
akan tetap bekerjasama dan sokongan 
terhadap pihak-pihak yang 
berkepentingan misalnya Kementerian 
Kebudayaan, Belia dan Sukan dalam 
mengendalikan program-program yang 
melibatkan serta menggalakkan 
penyertaan belia dalam aktiviti pertanian 
seperti Program Belia Berpadi dan 
sebagainya. 
 
Bagi Program Belia Berpadi yang telah 
bermula sejak 2015, pada masa ini 9 orang 
belia telah berkecimpung dalam industri 
padi. Tapak-tapak yang diusahakan adalah 
di Kawasan Kemajuan Pertanian Bebuloh 3 
hektar, Kawasan Kemajuan Pertanian 
Wasan 10 hektar dan Kawasan Kemajuan 
Pertanian Batong 20 hektar di Daerah 
Brunei dan Muara bagi program 
pendedahan pertanian dan perladangan 
bermula pada 2019. Pada masa ini 5 orang 
belia menjalani kursus di Pusat 
Pembangunan Belia terlibat dalam aktiviti 
penanaman sayur-sayuran hidroponik, 2 
orang belia di KKP Putat, Daerah Brunei 
dan Muara dan dalam perusahaan 
tanaman sayur-sayuran dan buah-buahan 
dan 3 orang  di KKP Selangan, Temburong. 
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Selalunya pihak MPRT memang ada dan 
sentiasa berusaha membersihkan parit 
untuk mengurangkan isu banjir yang 
berlaku terutama pada musim tengkujuh. 
Isu banjir ini di beberapa kawasan dan 
kawasan yang mudah banjir telah dihadapi 
oleh para petani sehingga menimbulkan 
kesukaran serta masalah menghasilkan 
pertanian dan menjejaskan pendapatan 
dan mengalami jumlah kerugian besar. 
 
Selain itu, kaola juga mencadangkan pihak 
MPRT menggalakkan para petani untuk 
meluaskan dan memajukan infrastruktur 
’rumah hijau’ (green house) bagi 
meningkatkan penghasilan pertanian 
seperti sayur-sayuran.  
 
Selain tanaman sayur-sayuran kaola juga 
ingin menggalakkan supaya para petani 
seperti menanam buah-buahan yang tidak 
bermusim seperti ’biabas’, papaya, kelapa, 
pandan, dragon fruits dan juga buah-
buahan bermusim seperti rambutan, 
durian dan lain-lain buah tempatan 
sebagai alternatif penghasilan pertanian.  
 
Secara tidak langsung, cadangan ini 
mengamalkan kaedah dan konsep mixed 
farming supaya produktiviti industri 
pertanian di Negara Brunei Darussalam 
semakin berkembang maju. Oleh itu hasil 
pertanian akan meningkat dan pada masa 
yang sama dapat mengurangkan 
produktiviti import bagi buah-buahan dan 
sayur-sayuran. 
 
Yang Berhormat Pengerusi. Yang terakhir 
merujuk di bawah Tajuk SH04A, Akaun 
001/000. Kaola ingin menyarankan untuk 
dikaji semula research and development 

dalam sektor pertanian. Perkara ini bagi 
kaola adalah mustahak kerana tanpa garis 
panduan (guidelines) dalam pengurusan 
dan pentadbiran pertanian akan memakan 
masa yang agak panjang dan kurang 
teratur. 
 
Oleh itu, dengan adanya cadangan untuk 
meneliti semula research and 
development dalam urus tadbir pertanian 
ini akan dapat meningkatkan usaha 
pertanian para petani supaya membuat 
standard procedures mengikut panduan 
dan tatacara yang dicadangkan pihak 
MPRT sekali gus menyahut visi dan misi 
Kementerian Sumber-Sumber Utama dan 
Pelancongan untuk mencapai Wawasan 
Brunei 2035. 
 
Sekian, terima kasih Yang Berhormat 
Pengerusi. 
 
Yang Berhormat Menteri Sumber-
Sumber Utama dan Pelancongan:  
Terima Kasih Yang Berhormat Pengerusi 
dan terima kasih kepada Yang Berhormat 
Awang Lau How Teck berkenaan dengan 5 
soalan ataupun perkara yang telah 
diajukan. 
 
Sebelum kaola menjawab Yang 
Berhormat, ada kaola ketinggalan satu 
perkara menjawab kepada Yang 
Berhormat Haji Awang Sulaiman bin Haji 
Nasir berkenaan dengan Lesen 
Penangkapan Ikan.  مْدُ لِلّٰه ح 

ْ
ل
َ
 masa ini untuk أ

memohon Lesen Penangkapan Ikan ada 
dua options: 
 
1. Online - bagi orang yang pandai 

online.; dan 
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2. Di samping itu juga terdapat kaunter-
kaunter di keempat-empat daerah 
yang ada Cawangan Perikanan dan 
bolehlah ke sana untuk membaharui 
Lesen Penangkapan Ikan. 

 
Berbalik semula kepada soalan atau 
perkara-perkara yang ditimbulkan oleh 
Yang Berhormat berkaitan dengan 
cadangan untuk menubuhkan laman web 
sesawang sebagai satu platform untuk 
menarik golongan belia berkecimpung 
dalam bidang pertanian, penternakan dan 
perikanan. 
 
Untuk makluman Yang Berhormat, laman 
sesawang bagi Jabatan Perikanan dan 
Jabatan Pertanian dan Agrimakanan sudah 
ada disediakan dan sedia untuk dilayari 
bagi mereka yang berminat bagi 
mendapatkan maklumat lanjut mengenai 
perikanan dan pertanian. Laman ini 
sentiasa dikemaskinikan dari masa                    
ke masa. 
 
Untuk makluman Yang Berhormat juga, 
ada beberapa usaha lain yang sedang giat 
dilaksanakan oleh pihak kementerian 
untuk menarik golongan belia dan juga 
orang awam untuk menceburi bidang 
pertanian seperti pendedahan Program 
Belia Berpotensi untuk Menceburi Bidang 
Berteknologi Tinggi, yang mana sehingga 
kini sebanyak 7 siri program telah 
dilaksanakan yang secara keseluruhannya 
telah berjaya melahirkan penyertaan 
sebanyak 116 orang belia.  
 
Melalui program ini para peserta diberikan 
pendedahan mengenai Teknik Pengurusan 
Ladang dan Tanaman, pendedahan 

terhadap teknologi pertanian dan juga 
lawatan ke ladang-ladang pengusaha yang 
berjaya. Matlamat utama program  ini 
untuk memberikan program pendedahan 
kepada para belia bahawa bidang 
pertanian ini adalah suatu perusahaan 
yang memberikan keuntungan yang 
lumayan dan dengannya diharap akan 
dapat menarik minat belia untuk 
menceburkan diri dalam bidang pertanian 
dengan menggunakan teknologi. 
 
Selain itu, pihak kementerian                juga 
akan tetap bekerjasama dan sokongan 
terhadap pihak-pihak yang 
berkepentingan misalnya Kementerian 
Kebudayaan, Belia dan Sukan dalam 
mengendalikan program-program yang 
melibatkan serta menggalakkan 
penyertaan belia dalam aktiviti pertanian 
seperti Program Belia Berpadi dan 
sebagainya. 
 
Bagi Program Belia Berpadi yang telah 
bermula sejak 2015, pada masa ini 9 orang 
belia telah berkecimpung dalam industri 
padi. Tapak-tapak yang diusahakan adalah 
di Kawasan Kemajuan Pertanian Bebuloh 3 
hektar, Kawasan Kemajuan Pertanian 
Wasan 10 hektar dan Kawasan Kemajuan 
Pertanian Batong 20 hektar di Daerah 
Brunei dan Muara bagi program 
pendedahan pertanian dan perladangan 
bermula pada 2019. Pada masa ini 5 orang 
belia menjalani kursus di Pusat 
Pembangunan Belia terlibat dalam aktiviti 
penanaman sayur-sayuran hidroponik, 2 
orang belia di KKP Putat, Daerah Brunei 
dan Muara dan dalam perusahaan 
tanaman sayur-sayuran dan buah-buahan 
dan 3 orang  di KKP Selangan, Temburong. 
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Pihak kementerian juga secara berterusan 
melaksanakan program ‘pemberigaan’ 
bagi menarik minat belia seperti tatacara 
penanaman dan perkongsian maklumat 
dari pengusaha yang berjaya, iaitu melalui 
media massa seperti instragram, RTB dan 
Akhbar Pelita Brunei. Ini termasuklah juga 
melalui penganjuran seminar, taklimat dan 
latihan secara berterusan dan juga 
penganjuran seminar mengenai pertanian 
sempena Sambutan Hari Peladang, Petani, 
Penternak dan Nelayan setiap tahun.: 
 
1. Berkaitan dengan cadangan untuk 

pihak kerajaan mempersiapkan tapak-
tapak pertanian yang diperuntukkan 
bagi penyedian kemudahan seperti 
perparitan, bekalan tenaga elektrik 
dan bekalan air untuk para petani dan 
penternak terutamanya belia. Memang 
selama ini kemudahan-kemudahan 
asas perparitan, bekalan tenaga eletrik 
dan bekalan air ada disediakan oleh 
pihak kerajaan yang dibiayai melalui 
peruntukan di bawah Rancangan 
Kemajuan Negara (RKN). 
 
Kemudahan ini selalunya disediakan 
bagi setiap Kawasan Kemajuan 
Pertanian di bawah Jabatan Pertanian 
dan Agrimakanan. Tapi kemudahan ini 
hanya disediakan sehingga Kawasan 
common area, Kawasan guna sama 
sahaja. Bagi kawasan ladang-ladang 
pula, penyambungan bekalan air dan 
bekalan tenaga elektrik dari main 
supply adalah tanggung-jawab para 
peladang sendiri. 
 
Begitu juga parit-parit dalam kawasan 
ladang dan juga penyambungan 

kepada parit utama adalah tanggung-
jawab peladang sendiri. Dalam hal 
menggalakkan lebih ramai lagi 
berladang, kementerian memahami 
bahawa membersihkan dan meratakan 
tapak yang ditawarkan menyediakan 
bekalan air, bekalan tenaga elektrik 
dan juga parit memerlukan 
penyediaan modal yang tinggi. 
 
Menyedari cabaran yang dihadapi oleh 
bakal peladang baharu, Kementerian 
Sumber-Sumber Utama dan 
Pelancongan, mengadakan Skim 
Projek Rintis Pertanian, sebagai 
permulaan kawasan yang ditawarkan 
adalah bermula sekurang-kurangnya 
dari 2 hektar, yang diharapkan akan 
dapat meringankan kos permulaan 
startup capital cost.  
 
Walau bagaimanapun, para peladang 
apabila maju juga diberi peluang 
mengembangkan ladang melalui 
expansion scheme untuk 
membolehkan peladang belia untuk 
berkembang dan membesarkan 
perusahaan serta meningkatkan 
pengeluaran masing-masing.  
 
Pihak Kementerian dan Sumber-
Sumber Utama dan Pelancongan juga 
bekerjasama rapat dengan pihak 
Darusslam Enterprise (DARe) dan             
juga Bank Usahawan untuk 
membolehkan peladang-peladang 
dapat akses kepada kemudahan-
kemudahan yang ada seperti geran 
atau loan bagi membolehkan peladang 
belia memulakan perusahaan mereka.
مْدُ لِلّٰه  ح 

ْ
ل
َ
 setakat ini pihak kementerian ,أ
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juga berjaya membantu seramai 9 
orang penusaha pertanian 
mendapatkan akses kepada co-
matching run yang disediakan oleh 
pihak DARe.  Tiga daripadanya adalah 
terdiri daripada pengusaha belia.;  
 

2. Mengenai saranan untuk menjalankan 
lawatan fizikal serta- merta                        
di lapangan terutama sekali                             
di kawasan-kawasan pertanian yang 
mudah banjir. Untuk makluman Yang 
Berhormat, memang pihak kaola 
bersama dengan Setausaha Tetap dan 
Timbalan-Timbalan Setiausaha Tetap 
beserta dengan Ketua Jabatan dan 
juga pegawai-pegawai teknikal yang 
berkenaan sering mengadakan 
lawatan ke ladang-ladang 
terutamanya on Saturday, selalunya 
kalau free we go to ke ladang-ladang 
ini. 

Ladang-ladang ini bertujuan untuk 
pihak-pihak kaola sendiri melihat 
dengan lebih dekat perkembangan dan 
juga mendengar sendiri apa jua isu 
dan masalah yang dihadapi oleh 
peladang-peladang. Ini termasuklah 
juga untuk memberikan nasihat dan 
saranan kepada peladang-peladang 
bukan sahaja dari segi pengeluaran 
hasil ladang tapi juga termasuk dari 
aspek kebersihan dalam ladang itu 
sendiri termasuk pemeliharaan 
longkang-longkang dan perparitan dan 
sebagainya.; 
 

3. Untuk makluman jua, dalam 
memastikan sistem saliran dan 
longkang-longkang utama yang 

disediakan oleh pihak kerajaan adalah 
sentiasa dibersihkan dan dipelihara, 
kerja-kerja pembersihan longkang-
longkang dilakukan oleh jabatan 
secara annual contract kepada pihak 
swasta bagi tempoh setiap 2 tahun.  
 
Terdapat 27 buah Kawasan Kemajuan 
Pertanian yang terlibat dalam annual 
contract tersebut antaranya ialah KKP 
Bertumpu, KKP Sibongkok, KKP 
Limpaki, KKP Lumapas dan KKP Sinaut. 
 
Sebagai langkah jangka sederhana 
pihak jabatan melalui Projek RKN telah 
dan sedang melaksanakan Projek 
Pembinaan Kolam Tadahan retention 
pond yang melibatkan beberapa 
kawasan KKP yang sering dilanda 
banjir iaitu KKP Bertumpu, KKP 
Lumapas, KKP Sibongkok dan juga KKP 
Lotsangkuang yang kolam ini nanti 
bukan saja berfungsi sebagai alat 
mitigasi banjir. Tetapi pada masa yang 
sama juga sebagai sumber perairan 
pada musim kemarau.  
 
Dalam masa yang sama diharap juga 
para peladang yang berkenaan               
untuk sama-sama mengambil 
tanggungjawab masing-masing 
terutama sekali dalam membersihkan 
dan memelihara longkang-longkang            
di dalam kawasan ladang masing-
masing, bagi memastikan supaya 
sistem perparitan yang ada tidak 
tersumbat bagi mengelakkan masalah 
banjir.; 
 

4. Mengenai cadangan untuk 
meningkatkan penggunaan 
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Pihak kementerian juga secara berterusan 
melaksanakan program ‘pemberigaan’ 
bagi menarik minat belia seperti tatacara 
penanaman dan perkongsian maklumat 
dari pengusaha yang berjaya, iaitu melalui 
media massa seperti instragram, RTB dan 
Akhbar Pelita Brunei. Ini termasuklah juga 
melalui penganjuran seminar, taklimat dan 
latihan secara berterusan dan juga 
penganjuran seminar mengenai pertanian 
sempena Sambutan Hari Peladang, Petani, 
Penternak dan Nelayan setiap tahun.: 
 
1. Berkaitan dengan cadangan untuk 

pihak kerajaan mempersiapkan tapak-
tapak pertanian yang diperuntukkan 
bagi penyedian kemudahan seperti 
perparitan, bekalan tenaga elektrik 
dan bekalan air untuk para petani dan 
penternak terutamanya belia. Memang 
selama ini kemudahan-kemudahan 
asas perparitan, bekalan tenaga eletrik 
dan bekalan air ada disediakan oleh 
pihak kerajaan yang dibiayai melalui 
peruntukan di bawah Rancangan 
Kemajuan Negara (RKN). 
 
Kemudahan ini selalunya disediakan 
bagi setiap Kawasan Kemajuan 
Pertanian di bawah Jabatan Pertanian 
dan Agrimakanan. Tapi kemudahan ini 
hanya disediakan sehingga Kawasan 
common area, Kawasan guna sama 
sahaja. Bagi kawasan ladang-ladang 
pula, penyambungan bekalan air dan 
bekalan tenaga elektrik dari main 
supply adalah tanggung-jawab para 
peladang sendiri. 
 
Begitu juga parit-parit dalam kawasan 
ladang dan juga penyambungan 

kepada parit utama adalah tanggung-
jawab peladang sendiri. Dalam hal 
menggalakkan lebih ramai lagi 
berladang, kementerian memahami 
bahawa membersihkan dan meratakan 
tapak yang ditawarkan menyediakan 
bekalan air, bekalan tenaga elektrik 
dan juga parit memerlukan 
penyediaan modal yang tinggi. 
 
Menyedari cabaran yang dihadapi oleh 
bakal peladang baharu, Kementerian 
Sumber-Sumber Utama dan 
Pelancongan, mengadakan Skim 
Projek Rintis Pertanian, sebagai 
permulaan kawasan yang ditawarkan 
adalah bermula sekurang-kurangnya 
dari 2 hektar, yang diharapkan akan 
dapat meringankan kos permulaan 
startup capital cost.  
 
Walau bagaimanapun, para peladang 
apabila maju juga diberi peluang 
mengembangkan ladang melalui 
expansion scheme untuk 
membolehkan peladang belia untuk 
berkembang dan membesarkan 
perusahaan serta meningkatkan 
pengeluaran masing-masing.  
 
Pihak Kementerian dan Sumber-
Sumber Utama dan Pelancongan juga 
bekerjasama rapat dengan pihak 
Darusslam Enterprise (DARe) dan             
juga Bank Usahawan untuk 
membolehkan peladang-peladang 
dapat akses kepada kemudahan-
kemudahan yang ada seperti geran 
atau loan bagi membolehkan peladang 
belia memulakan perusahaan mereka.
مْدُ لِلّٰه  ح 

ْ
ل
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 setakat ini pihak kementerian ,أ
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longkang dilakukan oleh jabatan 
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Pembinaan Kolam Tadahan retention 
pond yang melibatkan beberapa 
kawasan KKP yang sering dilanda 
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Lumapas, KKP Sibongkok dan juga KKP 
Lotsangkuang yang kolam ini nanti 
bukan saja berfungsi sebagai alat 
mitigasi banjir. Tetapi pada masa yang 
sama juga sebagai sumber perairan 
pada musim kemarau.  
 
Dalam masa yang sama diharap juga 
para peladang yang berkenaan               
untuk sama-sama mengambil 
tanggungjawab masing-masing 
terutama sekali dalam membersihkan 
dan memelihara longkang-longkang            
di dalam kawasan ladang masing-
masing, bagi memastikan supaya 
sistem perparitan yang ada tidak 
tersumbat bagi mengelakkan masalah 
banjir.; 
 

4. Mengenai cadangan untuk 
meningkatkan penggunaan 
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infrastruktur ‘rumah hijau’ bagi 
menggalakkan penghasilan yang 
maksimum dan efisien terutama sekali 
musim tengkujuh. Cadangan ini adalah 
cadangan yang sangat baik.  
 
Pihak kementerian melalui Jabatan 
Pertanian dan Agrimakanan sentiasa 
menyarankan pengusaha-pengusaha 
pertanian untuk menaik taraf sistem 
penanaman daripada konvensional 
kepada berteknologi tinggi seperti 
penggunaan Rumah Hijau, internet of 
thing, sistem hydroponik, fertigasi dan 
sebagainya. 
 
Dalam membantu para peladang yang 
mengusahakan tanaman jenis sayur-
sayuran, bagi mengurangkan kerugian 
atau kehilangan hasil disebabkan oleh 
kejadian banjir, pihak Jabatan 
Pertanian dan Agrimakanan juga telah 
mengenalkan dan menyarankan 
penggunaan teknologi tanaman yang 
mudah dan mampu milik seperti 
menggunakan ‘sistem bangku dan 
meja’ dan ‘teknik tanaman gantung’ 
bagi sayuran jenis buah. Melalui 
penggunaan bangku dan penanaman 
secara gantung ini akan dapat 
mengurangkan kesan banjir kepada 
pengeluaran hasil. 

Berkenaan dengan cadangan untuk 
mengimplementasikan kaedah dan 
konsep mix farming, lebih dahulu 
dijelaskan bahawa definisi mix farming 
dalam konteks ini ialah sistem 
perladangan yang berintegrasi antara 
ternakan dan tanaman.  
 

Seperti yang kita sama-sama maklumi, 
keluasan ladang di negara ini tidaklah 
luas seperti yang terdapat di negara-
negara luar yang membolehkan zoning 
kawasan bagi kegiatan tanaman dan 
ternakan secara berasingan.  

 
Oleh sebab kawasan ladang  di negara 
ini terhad, kedua-dua aktiviti ternakan 
dan tanaman adalah berdekatan dan 
boleh menjadi sumber pencemaran 
dan jangkitan penyakit serta tidak 
memenuhi keperluan bio security 
ladang. Ini juga akan menjadi 
halangan dalam usaha untuk 
menerokai pasaran eksport. 

 
Manakala mix cropping adalah sistem 
perladangan penanaman berbagai-
bagai jenis tanaman buah sayur dan 
pelbagai tanaman dalam satu ladang. 
Pihak kementerian melalui Jabatan 
Pertanian dan Agrimakanan memang 
menggalakkan sistem perladangan 
seperti ini mix cropping untuk 
mendapatkan penghasilan cash crop 
sementara menunggu penghasilan 
tanaman utama.; dan 

 
5. Berkaitan dengan cadangan mengkaji 

semula research and development 
dalam tadbir urus pertanian. Terdapat 
2 aspek yang dapat dijelaskan. 
Pertama berkenaan dengan tadbir urus 
pertanian yang memang pada masa ini 
terdapat garis panduan dan piawaian 
berkenaan amalan-amalan terbaik 
best practices dalam industri-industri 
di bawah sektor pertanian, seperti 
Brunei good agriculture practice, good 
animal practice, logo pemeriksaan 
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veterinari, standard Brunei bagi 
perladangan organik dan piawian-
piawian bagi komoditi tanaman. 
 
Di samping ini juga, pihak Jabatan 
Pertanian dan Agrimakanan juga telah 
menerbitkan panduan-panduan 
penanaman panduan penggunaan 
baja dan racun perosak secara fizikal 
dan juga boleh dimuat turun dalam 
laman sesawang jabatan untuk 
rujukan para peladang. 
 
Berkenaan dengan penyelidikan 
pertanian. Pada masa ini 
sememangnya dilaksanakan bersama 
dengan institusi-institusi pendidikan 
tinggi seperti IBTE, UNISSA, UBD dan 
agensi-agensi pendidikan luar negara 
seperti International Rice Research 
Institute, ASIAN Vegetable Research 
and Development Center dan Capacity 
Building Projects for Farmers 
Organisation di bawah ASEAN 
Corporation Projects yang 
memfokuskan kepada produktiviti 
termasuk pengurusan tanaman dari 
segi baja musuh perosak tanaman. 

 
Antara projek pendidikan yang sedang 
dilaksanakan ialah kajian kesesuaian 
variety padi dengan Yuan Longping High 
Tech Agriculture Company Limited dan 
juga International Rice Research Institute. 
Projek Penyelidikan Vertical Rice Farming 
bersama dengan Universiti Teknologi 
Brunei. Kajian pemantauan ladang 
menggunakan drone dan satelit, kajian 
keberkesanan racun musuh perosak dan 
juga Ready to Eat Salad bersama Just Jen 
Zhu dengan peladang-peladang tempatan. 

Kementerian ini juga bekerjasama sebagai 
R&D collaborators di bawah CREATES - 
Council for Research and Advancement in 
Technology and Science, Kementerian 
Pengangkutan dan Infokomunikasi (MTIC) 
yang antaranya telah mengenal pasti 
beberapa projek R&D berkaitan industri               
di bawah kementerian ini.  
 
Hasil-hasil kajian tersebut seperti lazimnya 
akan dikongsikan kepada pengusaha-
pengusaha pihak industri yang berkenaan 
melalui seksyen industri-industri 
berkenaan dan juga Section Kemajuan 
Pertanian Daerah, Jabatan Pertanian dan 
Agrimakanan. 
  
 ُ اللّٰه اء   ش   pihak kementerian ini akan إِنْ 
berusaha untuk memperbaiki tatacara 
penyampaian piawaian panduan dan hasil-
hasil kajian agar ia dibuat secara teratur 
dan lebih efektif seperti yang dicadangkan 
oleh Yang Berhormat. Terima kasih, Yang 
Berhormat Pengerusi. 
 
Yang Berhormat Pengerusi: Ahli-Ahli 
Yang Berhormat, saya difahamkan 
bahawa Yang Berhormat Menteri 
Kebudayaan, Belia dan Sukan mempunyai 
keinginan untuk menambah ataupun 
memberi penerangan mengenai dengan 
perkara yang ditimbulkan. Silakan Yang 
Berhormat. 
 
Yang Berhormat Menteri 
Kebudayaan, Belia dan Sukan:             

حْيمبِسْمِ   الرَّ نِ  حْم  َٰ الرَّ  ِ  terima  kasih Yang    اللّٰه
Berhormat Pengerusi. Kaola sebenarnya 
ingin mohon maaf kerana ‘terlimpas’ tadi 
untuk menambah jawapan kepada soalan 
yang ditimbulkan oleh Yang Berhormat 
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infrastruktur ‘rumah hijau’ bagi 
menggalakkan penghasilan yang 
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bagai jenis tanaman buah sayur dan 
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veterinari, standard Brunei bagi 
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Building Projects for Farmers 
Organisation di bawah ASEAN 
Corporation Projects yang 
memfokuskan kepada produktiviti 
termasuk pengurusan tanaman dari 
segi baja musuh perosak tanaman. 

 
Antara projek pendidikan yang sedang 
dilaksanakan ialah kajian kesesuaian 
variety padi dengan Yuan Longping High 
Tech Agriculture Company Limited dan 
juga International Rice Research Institute. 
Projek Penyelidikan Vertical Rice Farming 
bersama dengan Universiti Teknologi 
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menggunakan drone dan satelit, kajian 
keberkesanan racun musuh perosak dan 
juga Ready to Eat Salad bersama Just Jen 
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Hasil-hasil kajian tersebut seperti lazimnya 
akan dikongsikan kepada pengusaha-
pengusaha pihak industri yang berkenaan 
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 ُ اللّٰه اء   ش   pihak kementerian ini akan إِنْ 
berusaha untuk memperbaiki tatacara 
penyampaian piawaian panduan dan hasil-
hasil kajian agar ia dibuat secara teratur 
dan lebih efektif seperti yang dicadangkan 
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Yang Berhormat, saya difahamkan 
bahawa Yang Berhormat Menteri 
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Yang Berhormat Menteri 
Kebudayaan, Belia dan Sukan:             

حْيمبِسْمِ   الرَّ نِ  حْم  َٰ الرَّ  ِ  terima  kasih Yang    اللّٰه
Berhormat Pengerusi. Kaola sebenarnya 
ingin mohon maaf kerana ‘terlimpas’ tadi 
untuk menambah jawapan kepada soalan 
yang ditimbulkan oleh Yang Berhormat 
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Haji Awang Sulaiman bin Haji Nasir yang 
kaola sukacita mengucapkan terima kasih 
atas cadangan yang ditimbulkan oleh Yang 
Berhormat.  
 
Sebenarnya cadangan ini disambut baik. 
Cadangan itu khususnya berkait rapat 
dengan makanan tradisional, tarian 
tradisional dan juga kegiatan kesenian 
kebudayaan kita. 
 
1. Apabila kita bercakap mengenai 

pelancongan, sesungguhnya tidak lari 
daripada kita bercakap mengenai 
budaya dan cara hidup kita orang 
Brunei. Budaya merupakan teman rapat 
sepanjang hayat bagi pelancongan atau 
apa yang dikenali oleh pihak barat best 
friend forever. Mengenai cadangan 
Yang Berhormat itu, ia adalah selaras 
dengan program yang sedang diaturkan 
oleh Kementerian Kebudayaan, Belia 
dan Sukan iaitu melalui perjalanan 
budaya yang ‘diungkayahkan’ untuk 
mempertingkatkan kesedaran dalam 
kalangan anak-anak sekolah mengenai 
tradisi dan budaya kita.  
 
Ini termasuklah dari segi seni tarian, 
seni budaya dan juga daripada seni 
permainan tradisional kita seperti 
gasing, gambus dan sebagainya. Pada 
setiap minggu ‘Bandarku Ceria’, Dewan 
Bahasa dan Pustaka memang 
mengundang anak-anak untuk 
mempamerkan cara bermain alat 
tradisional Brunei seperti gambus, 
gulingtangan dan sebagainya.; 
 

2. Kaola ingin kongsikan, di samping 
kemahiran bermain alat-alat muzik ini, 

kita juga sedang mengatur strategi 
untuk menghidupkan semula seni 
warisan kraftangan menghasilkan alat-
alat muzik ini seperti gambus.  
 
Kita di negara ini tidak lagi ramai orang 
yang menghasilkan gambus. Begitu 
juga dengan gasing. Tidak ramai yang 
tahu ataupun mempunyai kemahiran 
untuk menghasilkan gasing. Walhal 
pada satu ketika dahulu ramai yang 
mempunyai kemahiran untuk 
menghasilkan gasing.; 
 

3. Kaola ingin mengongsikan juga strategi 
dalam hubungan dua hala kita di antara 
Negara Brunei Darussalam dan negara-
negara lain (luar) kita juga ada 
mempunyai komponen pertukaran 
budaya. Apabila pertukaran budaya 
merupakan salah satu komponen untuk 
merapatkan hubungan antara orang 
Brunei dan orang di negara-negara jiran 
dan sudah setentunya ini merupakan 
peluang keemasan untuk kita menarik 
lebih ramai pelancong datang                 
ke Negara Brunei Darussalam dan 
memperkenalkan cara hidup kita                    
di Negara Brunei Darussalam, tradisi 
kita, makanan kita dan sudah 
setentunya Negara Brunei Darussalam 
sebagai destinasi pelancongan. 

 
Jadi itu saja yang dapat kaola kongsikan 
setakat ini  ُ اللّٰه اء   ش   akan dikongsikan  إِنْ 
lagi beberapa detail nanti apabila giliran 
Kementerian Kebudayaan, Belia dan 
Sukan nanti.  

 
 اِلله 

ُ
ة حْم  ر  لَيْكُمْ و  مُ ع  لا  كَاتُهُ وبالله التوفيق والهداية. و  السَّ ر  ب  و 
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Yang Berhormat Pengerusi: Saya 
persilakan sekarang Yang Berhormat 
Awang Haji Mohamad Danial @ Tekpin bin 
Ya’akub. 
 
Yang Berhormat Awang Haji 
Mohamad Danial @ Tekpin bin 
Ya’akub: Terima kasih Yang Berhormat 
Pengerusi. 
كَاتُهُ  ر  ب   اِلله و 

ُ
ة حْم  ر  لَيْكُمْ و  مُ ع  لا  حْيم  السَّ نِ الرَّ حْم  َٰ ِ  الرَّ   بِسْمِ اللّٰه

Yang Berhormat Pengerusi: Yang 
Berhormat kalau bercakap kalau dapat 
didekatkan sedikit microphone jadi 
kedengaran. 
 
Yang Berhormat Awang Haji 
Mohamad Danial @ Tekpin bin 
Ya’akub: Bagi memulakan bicara kaola 
sukacita merakamkan terima kasih kepada 
Yang Berhormat Menteri Sumber-Sumber 
Utama dan Pelancongan atas mukadimah 
yang berkenaan dengan perancangan bagi 
mengurus perbelanjaan negara 2023. 
 
مْدُ لِلّٰه  ح 

ْ
ل
َ
 dalam kesempatan ini kaola ingin  أ

mengemukakan 3 soalan berkenaan 
perkara di bawah Tajuk SH02A - Jabatan 
Perhutanan.:

1. Kaola ingin mengetahui berkenaan 
dengan Lesen Penebangan Kayu Balak 
kepada syarikat-syarikat pembalakan. 
Perkara ini berhubung kait dengan isu-
isu kerosakan jalan raya dan 
kemusnahan ekosistem hutan 
disebabkan oleh aktiviti-aktiviti 
pembalakan.; 

 
2. Kaola ingin tahu apakah syarat-syarat 

yang perlu dipatuhi oleh syarikat-

syarikat pembalakan terutama sekali  
dalam memelihara alam semula jadi, 
harta benda kerajaan dan pihak 
awam?;dan 

 
3. Adakah pihak-pihak penguatkuasaan 

sentiasa memantau aktiviti mereka dari 
semasa ke semasa dan seterusnya 
kaola ingin pencerahan berkenaan 
dengan zon-zon kawasan pembalakan 
(logging zone) yang dibenarkan                
di Daerah Tutong? Sekian, terima kasih 
Yang Berhormat Pengerusi. 

 
Yang Berhormat Menteri Sumber-
Sumber Utama dan Pelancongan: 
Terima kasih Yang Berhormat Pengerusi 
dan juga terima kasih kepada Yang 
Berhormat atas soalan-soalan tersebut 
tadi.  
 
Dalam menjawab soalan tentang apakah 
syarat-syarat yang perlu dipatuhi oleh 
syarikat-syarikat pembalakan terutama 
sekali dalam pemeliharaan alam semula 
jadi, harta benda kerajaan dan                 
pihak awam, apakah pihak-pihak 
penguatkuasaan sentiasa memantau 
aktiviti mereka dari semasa ke semasa? 
 
Dalam menjawab soalan mengenai 
kemusnahan ekosistem hutan disebabkan 
oleh aktiviti-aktiviti pembalakan, 
Kementerian Sumber-Sumber Utama dan 
Pelancongan melalui Jabatan Perhutanan 
sentiasa mengamalkan pengurusan hutan-
hutan lestari (sustainable forest 
management) . 
 
Demi memastikan sumber hutan dapat 
digunakan dan dimanfaatkan secara 
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Haji Awang Sulaiman bin Haji Nasir yang 
kaola sukacita mengucapkan terima kasih 
atas cadangan yang ditimbulkan oleh Yang 
Berhormat.  
 
Sebenarnya cadangan ini disambut baik. 
Cadangan itu khususnya berkait rapat 
dengan makanan tradisional, tarian 
tradisional dan juga kegiatan kesenian 
kebudayaan kita. 
 
1. Apabila kita bercakap mengenai 

pelancongan, sesungguhnya tidak lari 
daripada kita bercakap mengenai 
budaya dan cara hidup kita orang 
Brunei. Budaya merupakan teman rapat 
sepanjang hayat bagi pelancongan atau 
apa yang dikenali oleh pihak barat best 
friend forever. Mengenai cadangan 
Yang Berhormat itu, ia adalah selaras 
dengan program yang sedang diaturkan 
oleh Kementerian Kebudayaan, Belia 
dan Sukan iaitu melalui perjalanan 
budaya yang ‘diungkayahkan’ untuk 
mempertingkatkan kesedaran dalam 
kalangan anak-anak sekolah mengenai 
tradisi dan budaya kita.  
 
Ini termasuklah dari segi seni tarian, 
seni budaya dan juga daripada seni 
permainan tradisional kita seperti 
gasing, gambus dan sebagainya. Pada 
setiap minggu ‘Bandarku Ceria’, Dewan 
Bahasa dan Pustaka memang 
mengundang anak-anak untuk 
mempamerkan cara bermain alat 
tradisional Brunei seperti gambus, 
gulingtangan dan sebagainya.; 
 

2. Kaola ingin kongsikan, di samping 
kemahiran bermain alat-alat muzik ini, 

kita juga sedang mengatur strategi 
untuk menghidupkan semula seni 
warisan kraftangan menghasilkan alat-
alat muzik ini seperti gambus.  
 
Kita di negara ini tidak lagi ramai orang 
yang menghasilkan gambus. Begitu 
juga dengan gasing. Tidak ramai yang 
tahu ataupun mempunyai kemahiran 
untuk menghasilkan gasing. Walhal 
pada satu ketika dahulu ramai yang 
mempunyai kemahiran untuk 
menghasilkan gasing.; 
 

3. Kaola ingin mengongsikan juga strategi 
dalam hubungan dua hala kita di antara 
Negara Brunei Darussalam dan negara-
negara lain (luar) kita juga ada 
mempunyai komponen pertukaran 
budaya. Apabila pertukaran budaya 
merupakan salah satu komponen untuk 
merapatkan hubungan antara orang 
Brunei dan orang di negara-negara jiran 
dan sudah setentunya ini merupakan 
peluang keemasan untuk kita menarik 
lebih ramai pelancong datang                 
ke Negara Brunei Darussalam dan 
memperkenalkan cara hidup kita                    
di Negara Brunei Darussalam, tradisi 
kita, makanan kita dan sudah 
setentunya Negara Brunei Darussalam 
sebagai destinasi pelancongan. 

 
Jadi itu saja yang dapat kaola kongsikan 
setakat ini  ُ اللّٰه اء   ش   akan dikongsikan  إِنْ 
lagi beberapa detail nanti apabila giliran 
Kementerian Kebudayaan, Belia dan 
Sukan nanti.  

 
 اِلله 

ُ
ة حْم  ر  لَيْكُمْ و  مُ ع  لا  كَاتُهُ وبالله التوفيق والهداية. و  السَّ ر  ب  و 
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Yang Berhormat Pengerusi: Saya 
persilakan sekarang Yang Berhormat 
Awang Haji Mohamad Danial @ Tekpin bin 
Ya’akub. 
 
Yang Berhormat Awang Haji 
Mohamad Danial @ Tekpin bin 
Ya’akub: Terima kasih Yang Berhormat 
Pengerusi. 
كَاتُهُ  ر  ب   اِلله و 

ُ
ة حْم  ر  لَيْكُمْ و  مُ ع  لا  حْيم  السَّ نِ الرَّ حْم  َٰ ِ  الرَّ   بِسْمِ اللّٰه

Yang Berhormat Pengerusi: Yang 
Berhormat kalau bercakap kalau dapat 
didekatkan sedikit microphone jadi 
kedengaran. 
 
Yang Berhormat Awang Haji 
Mohamad Danial @ Tekpin bin 
Ya’akub: Bagi memulakan bicara kaola 
sukacita merakamkan terima kasih kepada 
Yang Berhormat Menteri Sumber-Sumber 
Utama dan Pelancongan atas mukadimah 
yang berkenaan dengan perancangan bagi 
mengurus perbelanjaan negara 2023. 
 
مْدُ لِلّٰه  ح 

ْ
ل
َ
 dalam kesempatan ini kaola ingin  أ

mengemukakan 3 soalan berkenaan 
perkara di bawah Tajuk SH02A - Jabatan 
Perhutanan.:

1. Kaola ingin mengetahui berkenaan 
dengan Lesen Penebangan Kayu Balak 
kepada syarikat-syarikat pembalakan. 
Perkara ini berhubung kait dengan isu-
isu kerosakan jalan raya dan 
kemusnahan ekosistem hutan 
disebabkan oleh aktiviti-aktiviti 
pembalakan.; 

 
2. Kaola ingin tahu apakah syarat-syarat 

yang perlu dipatuhi oleh syarikat-

syarikat pembalakan terutama sekali  
dalam memelihara alam semula jadi, 
harta benda kerajaan dan pihak 
awam?;dan 

 
3. Adakah pihak-pihak penguatkuasaan 

sentiasa memantau aktiviti mereka dari 
semasa ke semasa dan seterusnya 
kaola ingin pencerahan berkenaan 
dengan zon-zon kawasan pembalakan 
(logging zone) yang dibenarkan                
di Daerah Tutong? Sekian, terima kasih 
Yang Berhormat Pengerusi. 

 
Yang Berhormat Menteri Sumber-
Sumber Utama dan Pelancongan: 
Terima kasih Yang Berhormat Pengerusi 
dan juga terima kasih kepada Yang 
Berhormat atas soalan-soalan tersebut 
tadi.  
 
Dalam menjawab soalan tentang apakah 
syarat-syarat yang perlu dipatuhi oleh 
syarikat-syarikat pembalakan terutama 
sekali dalam pemeliharaan alam semula 
jadi, harta benda kerajaan dan                 
pihak awam, apakah pihak-pihak 
penguatkuasaan sentiasa memantau 
aktiviti mereka dari semasa ke semasa? 
 
Dalam menjawab soalan mengenai 
kemusnahan ekosistem hutan disebabkan 
oleh aktiviti-aktiviti pembalakan, 
Kementerian Sumber-Sumber Utama dan 
Pelancongan melalui Jabatan Perhutanan 
sentiasa mengamalkan pengurusan hutan-
hutan lestari (sustainable forest 
management) . 
 
Demi memastikan sumber hutan dapat 
digunakan dan dimanfaatkan secara 
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berterusan. Bagi mengimbangi 
kepentingan alam sekitar, ekonomi dan 
sosial. Demi kesejahteraan rakyat dan 
Negara Brunei Darussalam.  
 
Bagi memastikan aktiviti pembalakan 
dapat mengimbangi kepentingan-
kepentingan yang dimaksudkan tersebut, 
beberapa perundangan, dasar-dasar dan 
juga garis panduan telah ditetapkan dan 
diguna pakai dalam melaksanakan aktiviti 
pembalakan antaranya ialah Akta Hutan 
Penggal 46. 
 
Yang kedua ialah garis panduan Sistem 
Tebang Pilih Brunei atau Brunei Selective 
Felling System guideline, dilaksanakan 
sejak tahun 1986 dan Dasar Penebangan, 
Tebang Satu Tanam Empat dilaksanakan 
sejak tahun 1993. Bagi opearasi 
pembalakan khusus sistem Tebang Pilih 
Brunei atau Brunei Selective felling 
System, ia menekankan pengurangan 
kesan pembalakan kepada alam sekitar. 
Antaranya seperti mengehadkan diameter 
dan spesis pokok yang ditebang. 
  
Memastikan adanya pokok ibu, mother of 
trees untuk ke generasi seterusnya. 
Melaksanakan  kerja-kerja Penanaman 
Tebang Satu Tanam Empat dan 
mengehadkan kuota tahunan 
pembalakkan akan sejumlah 100,000 
meter padu setahun. Selain itu, Jabatan 
Perhutanan juga menyediakan sebanyak 3 
kumpulan peraturan mengikut fasa 
pembalakan iaitu aktiviti sebelum, semasa 
dan selepas pembalakan.  
 
Jabatan Perhutanan akan melaksanakan 
pemeriksaan secara random dari semasa 

ke semasa selepas pembalakan bagi 
memastikan undang-undang dasar-dasar 
dan garis panduan yang telah dipatuhi 
oleh syarikat-syarikat pembalakan jika 
terdapat sebarang pelanggaran                 
maka tindakkan undang-undang akan 
diambil menurut peruntukan-peruntukan 
kesalahan di bawah akta-akta yang 
berkuat kuasa pada masa ini seperti Akta 
Hutan, Penggal 46. 
 
Dalam menjawab mengenai persoalan 
berhubung kait dengan isu-isu kerosakan 
jalan raya, kaola ingin mengongsikan 
bahawa terdapat peraturan-peraturan 
pengangkutan balak-balak dari hutan dan 
garis panduan lori balak dan had muatan. 
Dalam memastikan peraturan-peraturan 
dan garis panduan ini dipatuhi  oleh 
syarikat-syarikat pembalakan, pihak 
jabatan sentiasa membuat rondaan                    
di kawasan-kawasan pembalakan dari 
semasa ke semasa bagi memastikan lori-
lori balak tidak menmbawa lebih muatan 
daripada yang dihadkan.  
 
Jika terdapat, pelanggaran undang-
undang akan diambil tindakan menurut 
peruntukan kesalahan  di bawah akta yang 
berkuat kuasa iaitu Akta Hutan, Penggal 
46. Mengenai jalan utama yang 
adakalanya  rosak, Jabatan Perhutanan 
sentiasa menekankan  pada setiap syarikat 
pembalakan untuk melaksanakan peranan 
masing-masing dalam membaiki jalan-
jalan berkenaan seperti sebahagian  
daripada tanggungjawab sosial syarikat 
korporat. 
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Maka tindakan undang-undang akan 
diambil menurut peruntukan kesalahan           
di bawah akta yang berkuat kuasa iaitu 
Akta Hutan, Penggal 46. Mengenai jalan 
utama yang adakalanya rosak Jabatan 
Perhutanan sentiasa menekankan kepada 
setiap syarikat pembalakan untuk 
melaksanakan peranan masing-masing 
dalam membaiki jalan-jalan berkenaan 
seperti sebahagian daripada 
tanggungjawab sosial syarikat korporat. 

لِلّٰه  أ َ مْدُ  ح 
ْ
ل perkara ini telah mendapat 

sokongan dan kerjasama daripada pihak 
syarikat-syarikat pembalakan.  
 
Sebagai contoh, pada tahun 2019 hingga 
tahun 2021, syarikat telah membantu 
dalam kerja-kerja  pembaikan jalan-jalan 
rosak dengan kos perbelanjaan mereka 
sendiri. Jalan-jalan dimaksudkan ialah 
sepanjang jalan Merangking menuju                 
ke Kampung Melilas, daerah Belait.  
 
Berkenaan soalan kedua, zon-zon 
kawasan yang dibenarkan di Daerah 
Tutong. Mengenai soalan tersebut, kaola 
ingin memaklumkan bahawa kawasan 
pembalakan yang dibenarkan ialah                 
di kawasan zon antara Lembah Sungai 
Belait dan juga Sungai Tutong. Iaitu inter 
riverline zone RZ , kawasan-kawasan ini 
dikhususkan untuk penubuhan ladang 
hutan.  
 
Kawasan yang terkandung ialah hutan-
hutan di Mukim Rambai dan Mukim Ukong, 
Daerah Tutong. Pada lazimnya, sebelum 
penubuhan ladang hutan dapat 
dilaksanakan Jabatan Perhutanan akan 
menuai hasil sumber hutan melalui 
syarikat-syarikat yang diberi lesen 

pengambilan dan hasil hutan di kawasan 
tersebut.  
 
Sekian, itulah jawapan abiskaola untuk 
soalan daripada Yang berhormat. Terima 
kasih. 
 
Yang Berhormat Pengerusi: Saya 
mempersilakan Yang Berhormat Awang 
Haji Mohd. Salleh bin Haji Othman. 
 
Yang Berhormat Awang Haji Mohd. 
Salleh bin Haji Othman

حْيم نِ الرَّ حْم  َٰ ِ الرَّ كَاتُهُ  بِسْمِ اللّٰه ر  ب   اِلله و 
ُ
ة حْم  ر  لَيْكُمْ و  مُ ع  لا  السَّ

dan salam sejahtera. 
  

لِلّٰه َ مْدُ  ح 
ْ
ل
َ
 Lebih dahulu kaola merakamkan  أ

ucapan terima kasih atas mukadimah Yang 
Berhormat Menteri Sumber-Sumber 
Utama dan Pelancongan.  
 
Berkenaan di bawah Tajuk SH03A - 
Jabatan Perikanan. Kaola menyentuh 
mengenai pemantauan bagi memelihara 
kelesterian sungai-sungai di Negara Brunei 
Darussalam agar tidak dicemari dengan 
aktiviti-aktiviti yang terlarang dan boleh 
merosakkan ekosistem semula jadi sungai 
berkenaan seperti menangkap ikan 
menggunakan bahan-bahan racun dan 
barang-barang terlarang dan 
pencerobohan sungai dan sebagainya.  
 
Sebagai contoh Sungai Belait, sungai yang 
terpanjang di Daerah Belait yang kaya 
dengan  khazanah hidupan sungai dan 
juga ikan-ikan yang berkualiti seperti ikan 
tapah, antara spesis ikan air tawar yang 
bernilai tinggi. Ikan tapah akan mula 
bertelur pada bulan-bulan tertentu.  
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berterusan. Bagi mengimbangi 
kepentingan alam sekitar, ekonomi dan 
sosial. Demi kesejahteraan rakyat dan 
Negara Brunei Darussalam.  
 
Bagi memastikan aktiviti pembalakan 
dapat mengimbangi kepentingan-
kepentingan yang dimaksudkan tersebut, 
beberapa perundangan, dasar-dasar dan 
juga garis panduan telah ditetapkan dan 
diguna pakai dalam melaksanakan aktiviti 
pembalakan antaranya ialah Akta Hutan 
Penggal 46. 
 
Yang kedua ialah garis panduan Sistem 
Tebang Pilih Brunei atau Brunei Selective 
Felling System guideline, dilaksanakan 
sejak tahun 1986 dan Dasar Penebangan, 
Tebang Satu Tanam Empat dilaksanakan 
sejak tahun 1993. Bagi opearasi 
pembalakan khusus sistem Tebang Pilih 
Brunei atau Brunei Selective felling 
System, ia menekankan pengurangan 
kesan pembalakan kepada alam sekitar. 
Antaranya seperti mengehadkan diameter 
dan spesis pokok yang ditebang. 
  
Memastikan adanya pokok ibu, mother of 
trees untuk ke generasi seterusnya. 
Melaksanakan  kerja-kerja Penanaman 
Tebang Satu Tanam Empat dan 
mengehadkan kuota tahunan 
pembalakkan akan sejumlah 100,000 
meter padu setahun. Selain itu, Jabatan 
Perhutanan juga menyediakan sebanyak 3 
kumpulan peraturan mengikut fasa 
pembalakan iaitu aktiviti sebelum, semasa 
dan selepas pembalakan.  
 
Jabatan Perhutanan akan melaksanakan 
pemeriksaan secara random dari semasa 

ke semasa selepas pembalakan bagi 
memastikan undang-undang dasar-dasar 
dan garis panduan yang telah dipatuhi 
oleh syarikat-syarikat pembalakan jika 
terdapat sebarang pelanggaran                 
maka tindakkan undang-undang akan 
diambil menurut peruntukan-peruntukan 
kesalahan di bawah akta-akta yang 
berkuat kuasa pada masa ini seperti Akta 
Hutan, Penggal 46. 
 
Dalam menjawab mengenai persoalan 
berhubung kait dengan isu-isu kerosakan 
jalan raya, kaola ingin mengongsikan 
bahawa terdapat peraturan-peraturan 
pengangkutan balak-balak dari hutan dan 
garis panduan lori balak dan had muatan. 
Dalam memastikan peraturan-peraturan 
dan garis panduan ini dipatuhi  oleh 
syarikat-syarikat pembalakan, pihak 
jabatan sentiasa membuat rondaan                    
di kawasan-kawasan pembalakan dari 
semasa ke semasa bagi memastikan lori-
lori balak tidak menmbawa lebih muatan 
daripada yang dihadkan.  
 
Jika terdapat, pelanggaran undang-
undang akan diambil tindakan menurut 
peruntukan kesalahan  di bawah akta yang 
berkuat kuasa iaitu Akta Hutan, Penggal 
46. Mengenai jalan utama yang 
adakalanya  rosak, Jabatan Perhutanan 
sentiasa menekankan  pada setiap syarikat 
pembalakan untuk melaksanakan peranan 
masing-masing dalam membaiki jalan-
jalan berkenaan seperti sebahagian  
daripada tanggungjawab sosial syarikat 
korporat. 
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Maka tindakan undang-undang akan 
diambil menurut peruntukan kesalahan           
di bawah akta yang berkuat kuasa iaitu 
Akta Hutan, Penggal 46. Mengenai jalan 
utama yang adakalanya rosak Jabatan 
Perhutanan sentiasa menekankan kepada 
setiap syarikat pembalakan untuk 
melaksanakan peranan masing-masing 
dalam membaiki jalan-jalan berkenaan 
seperti sebahagian daripada 
tanggungjawab sosial syarikat korporat. 

لِلّٰه  أ َ مْدُ  ح 
ْ
ل perkara ini telah mendapat 

sokongan dan kerjasama daripada pihak 
syarikat-syarikat pembalakan.  
 
Sebagai contoh, pada tahun 2019 hingga 
tahun 2021, syarikat telah membantu 
dalam kerja-kerja  pembaikan jalan-jalan 
rosak dengan kos perbelanjaan mereka 
sendiri. Jalan-jalan dimaksudkan ialah 
sepanjang jalan Merangking menuju                 
ke Kampung Melilas, daerah Belait.  
 
Berkenaan soalan kedua, zon-zon 
kawasan yang dibenarkan di Daerah 
Tutong. Mengenai soalan tersebut, kaola 
ingin memaklumkan bahawa kawasan 
pembalakan yang dibenarkan ialah                 
di kawasan zon antara Lembah Sungai 
Belait dan juga Sungai Tutong. Iaitu inter 
riverline zone RZ , kawasan-kawasan ini 
dikhususkan untuk penubuhan ladang 
hutan.  
 
Kawasan yang terkandung ialah hutan-
hutan di Mukim Rambai dan Mukim Ukong, 
Daerah Tutong. Pada lazimnya, sebelum 
penubuhan ladang hutan dapat 
dilaksanakan Jabatan Perhutanan akan 
menuai hasil sumber hutan melalui 
syarikat-syarikat yang diberi lesen 

pengambilan dan hasil hutan di kawasan 
tersebut.  
 
Sekian, itulah jawapan abiskaola untuk 
soalan daripada Yang berhormat. Terima 
kasih. 
 
Yang Berhormat Pengerusi: Saya 
mempersilakan Yang Berhormat Awang 
Haji Mohd. Salleh bin Haji Othman. 
 
Yang Berhormat Awang Haji Mohd. 
Salleh bin Haji Othman

حْيم نِ الرَّ حْم  َٰ ِ الرَّ كَاتُهُ  بِسْمِ اللّٰه ر  ب   اِلله و 
ُ
ة حْم  ر  لَيْكُمْ و  مُ ع  لا  السَّ

dan salam sejahtera. 
  

لِلّٰه َ مْدُ  ح 
ْ
ل
َ
 Lebih dahulu kaola merakamkan  أ

ucapan terima kasih atas mukadimah Yang 
Berhormat Menteri Sumber-Sumber 
Utama dan Pelancongan.  
 
Berkenaan di bawah Tajuk SH03A - 
Jabatan Perikanan. Kaola menyentuh 
mengenai pemantauan bagi memelihara 
kelesterian sungai-sungai di Negara Brunei 
Darussalam agar tidak dicemari dengan 
aktiviti-aktiviti yang terlarang dan boleh 
merosakkan ekosistem semula jadi sungai 
berkenaan seperti menangkap ikan 
menggunakan bahan-bahan racun dan 
barang-barang terlarang dan 
pencerobohan sungai dan sebagainya.  
 
Sebagai contoh Sungai Belait, sungai yang 
terpanjang di Daerah Belait yang kaya 
dengan  khazanah hidupan sungai dan 
juga ikan-ikan yang berkualiti seperti ikan 
tapah, antara spesis ikan air tawar yang 
bernilai tinggi. Ikan tapah akan mula 
bertelur pada bulan-bulan tertentu.  
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Ia bertelur antara bulan Ogos hingga 
bulan November, pada musim tengkujuh. 
Ikan tapah ini akan bertelur pada bulan 
tertentu sahaja dan jika habitat asal ikan 
ini dicemari atau dikacau, kemungkinan 
ikan-ikan istimewa ini mula berkurangan 
dan mengalami kepupusan dan 
menyebabkan generasi akan datang tidak 
berpeluang mengetahui atau 
menikmatinya.  
 
Sehubungan itu, kaola memohon 
pencerahan apakah ada akta-akta kuat 
kuasa bagi menjaga ekosistem sungai dan 
apakah usaha dan langkah-langkah pihak 
kerajaan ke arah melestarikan sungai-
sungai di Negara Brunei Darussalam? 
 
Seterusnya, apakah ada usaha-usaha              
ke arah pembiakan semua spesis ikan 
seperti ikan tapah dan lain-lain spesis yang 
berkualiti sebagai inisiatif bagi 
mengelakkan kepupusan dan menjaga pos 
sekuriti dan juga bagi memberi 
pendapatan penduduk setempat dan 
adakah pernah pihak-pihak Jabatan 
Perikanan membuat penyelidikan 
berkenaan spesis-spesis ikan yang 
terdapat di sungai-sungai umumnya                  
di negara kita ini yang mengalami 
kepupusan disebabkan pencemaran dan 
perubahan masa? 
 
Seterusnya yang kedua, pertanyaan                  
di bawah Tajuk SH04A - Jabatan Pertanian 
dan Agrimakanan.  Berkenaan dengan 
Skim Insentif Pertanian dan Agrimakanan, 
sebanyak $500 ribu akan disediakan bagi 
membantu para pengusaha dan petani 
bagi pembiayaan baja, racun, peralatan 
dan mesin untuk semburan (spray).   

Sehubungan itu, kaola ingin tahu 
bagaimanakah kaedah penyaluran 
pembiayaan ini dilakukan dan apakah 
bantuan ini dapat dimanfaatkan oleh para 
peladang yang terdiri daripada orang-
orang kampung?  Di nyatakan bila bulan 
Disember, bekalannya sudah tidak dapat 
disalurkan kerana sudah habis. 
 
Bagi penanam padi KKP Kandol.  Kaola 
sukacita menyampaikan kebimbangan 
penduduk setempat dan memohon 
penjelasan berkenaan dengan proses 
penyemburan tanah ataupun racun 
penanam padi terutama sekali kaedah 
pembuangan sisa air takungan yang 
disalurkan ke sungai utama di Sungai 
Belait yang berdekatan, terjamin agar ia 
tidak akan mencemari air sungai kerana 
Sungai Belait adalah sumber utama 
bekalan air bagi Daerah Belait. Apakah 
proses ini mendapati standard 
keselamatan Health Safety Environment 
(HSE) yang ditetapkan? 
 
Mengenai Jalan Singap Merangking, 
digunakan bagi syarikat-syarikat KKP 
Merangking, untuk kemajuan ladang-
ladang masing-masing. Jalan sering 
mengalami kerosakan terutama sekali 
sewaktu hujan disebabkan kenderaan 
berat membawa masuk barang-barang 
pembinaan dan alat pertanian.   
 
Masalah kerosakan jalan kecil tersebut 
menyukarkan para penduduk kampung 
untuk melakukan rutin harian seperti 
bekerja dan menghantar anak sekolah.  
Kaola mencadangkan bagi diambil 
tindakan pembaikannya, jika berlaku 
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kerosakan bila-bila masa oleh mana-mana 
pihak yang berkepentingan. 
 

 Mengenai jalan rosak disebabkan oleh lori 
balak.  Kaola menerangkan bahawa lori-
lori yang memunggah batang-batang 
balak tidak dihadkan, maksudnya perkara  
ini tidak diambil serius kerana barang-
barang yang diangkat itu melebihi 
daripada muatan. Ini menyebabkan jalan-
jalan rosak.   
 
Di simpang Merangking dibuat pondok 
oleh Jabatan Perhutanan. Tidak diketahui 
apa maksud pondok itu dibina tetapi ada 
dibuatkan had ketinggian kenderaan untuk 
membawa balak. Saya berfikir ia untuk 
menjaga, tetapi sekarang sudah dibuang 
ke tepi dan pondok itu tidak digunakan 
lagi, hanya untuk orang berehat-rehat 
sahaja. Terima kasih. 
 
Sekian,  اّلله 

ُ
لَامُ عَلَيْكُمْ وَرَحْمَة وَبَرَكَاتُهُ وَ السَّ  

   
Yang Berhormat Menteri Sumber-
Sumber Utama dan Pelancongan:  
Terima kasih Yang Berhormat Pengerusi 
dan terima kasih kepada Yang Berhormat.  
Terdapat 5 soalan tetapi soalan 1 ada 3 
bahagian lagi yang Yang Berhormat 
ajukan dan kaola akan menjawab satu per 
satu: 
 
1. Berkenaan dengan kelestarian sungai-

sungai Brunei dan kepupusan spesies 
ikan.  Terdapat beberapa akta atau 
peraturan yang di bawah bidang kuasa 
kementerian-kementerian tertentu 
yang bersangkut paut terhadap 
penjagaan kelestarian sungai dan 
perairan di negara ini. Sebagai contoh 

Environmental Protection and 
Management Act under SHENA, 
prevention of pollution of the sea order 
under MPABD.   

 
Di bawah Kementerian Sumber-
Sumber Utama dan Pelancongan iaitu 
Jabatan Perikanan ada mempunyai 
Perintah Akta Perikanan 2009 dan 
dengan peratuan-peraturan yang 
berkaitan.  Abiskaola fokus kepada 
Akta Jabatan Perikanan. Di bawah Akta 
Perikanan 2009, sebahagian alat yang 
merosakkan ekosistem tidak 
dibenarkan menggunakannya, seperti 
penangkapan ikan menggunakan 
bahan letupan, racun ataupun spray 
gun.   

 
Bagi memeliharaan kelestarian sumber 
perikanan di perairan negara termasuk 
sungai-sungai, undang-undang ini 
juga memperuntukkan bagi semua alat 
digunakan untuk menangkap ikan 
hendaklah dilesenkan. Ini 
membolehkan Jabatan Perikanan 
untuk mengehadkan jumlah dan jenis 
alat-alat penangkapan ikan terutama 
yang mempunyai impak negatif 
terhadap sumber-sumber perikanan 
seperti ’kabat’, ’tugu’, ’kilung’ dan 
’lintau’.   
 
Pihak Jabatan Perikanan juga dengan 
kerjasama erat bersama agensi-agensi 
kerajaan yang lain seperti Polis Marin 
dan juga Jabatan Kastam dan Eksais 
Diraja, selalu menjalankan rondaan 
bersama di kawasan perairan ’kitani’ 
demi memastikan undang-undang dan 
peraturan tersebut dipatuhi. 
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Ia bertelur antara bulan Ogos hingga 
bulan November, pada musim tengkujuh. 
Ikan tapah ini akan bertelur pada bulan 
tertentu sahaja dan jika habitat asal ikan 
ini dicemari atau dikacau, kemungkinan 
ikan-ikan istimewa ini mula berkurangan 
dan mengalami kepupusan dan 
menyebabkan generasi akan datang tidak 
berpeluang mengetahui atau 
menikmatinya.  
 
Sehubungan itu, kaola memohon 
pencerahan apakah ada akta-akta kuat 
kuasa bagi menjaga ekosistem sungai dan 
apakah usaha dan langkah-langkah pihak 
kerajaan ke arah melestarikan sungai-
sungai di Negara Brunei Darussalam? 
 
Seterusnya, apakah ada usaha-usaha              
ke arah pembiakan semua spesis ikan 
seperti ikan tapah dan lain-lain spesis yang 
berkualiti sebagai inisiatif bagi 
mengelakkan kepupusan dan menjaga pos 
sekuriti dan juga bagi memberi 
pendapatan penduduk setempat dan 
adakah pernah pihak-pihak Jabatan 
Perikanan membuat penyelidikan 
berkenaan spesis-spesis ikan yang 
terdapat di sungai-sungai umumnya                  
di negara kita ini yang mengalami 
kepupusan disebabkan pencemaran dan 
perubahan masa? 
 
Seterusnya yang kedua, pertanyaan                  
di bawah Tajuk SH04A - Jabatan Pertanian 
dan Agrimakanan.  Berkenaan dengan 
Skim Insentif Pertanian dan Agrimakanan, 
sebanyak $500 ribu akan disediakan bagi 
membantu para pengusaha dan petani 
bagi pembiayaan baja, racun, peralatan 
dan mesin untuk semburan (spray).   

Sehubungan itu, kaola ingin tahu 
bagaimanakah kaedah penyaluran 
pembiayaan ini dilakukan dan apakah 
bantuan ini dapat dimanfaatkan oleh para 
peladang yang terdiri daripada orang-
orang kampung?  Di nyatakan bila bulan 
Disember, bekalannya sudah tidak dapat 
disalurkan kerana sudah habis. 
 
Bagi penanam padi KKP Kandol.  Kaola 
sukacita menyampaikan kebimbangan 
penduduk setempat dan memohon 
penjelasan berkenaan dengan proses 
penyemburan tanah ataupun racun 
penanam padi terutama sekali kaedah 
pembuangan sisa air takungan yang 
disalurkan ke sungai utama di Sungai 
Belait yang berdekatan, terjamin agar ia 
tidak akan mencemari air sungai kerana 
Sungai Belait adalah sumber utama 
bekalan air bagi Daerah Belait. Apakah 
proses ini mendapati standard 
keselamatan Health Safety Environment 
(HSE) yang ditetapkan? 
 
Mengenai Jalan Singap Merangking, 
digunakan bagi syarikat-syarikat KKP 
Merangking, untuk kemajuan ladang-
ladang masing-masing. Jalan sering 
mengalami kerosakan terutama sekali 
sewaktu hujan disebabkan kenderaan 
berat membawa masuk barang-barang 
pembinaan dan alat pertanian.   
 
Masalah kerosakan jalan kecil tersebut 
menyukarkan para penduduk kampung 
untuk melakukan rutin harian seperti 
bekerja dan menghantar anak sekolah.  
Kaola mencadangkan bagi diambil 
tindakan pembaikannya, jika berlaku 
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kerosakan bila-bila masa oleh mana-mana 
pihak yang berkepentingan. 
 

 Mengenai jalan rosak disebabkan oleh lori 
balak.  Kaola menerangkan bahawa lori-
lori yang memunggah batang-batang 
balak tidak dihadkan, maksudnya perkara  
ini tidak diambil serius kerana barang-
barang yang diangkat itu melebihi 
daripada muatan. Ini menyebabkan jalan-
jalan rosak.   
 
Di simpang Merangking dibuat pondok 
oleh Jabatan Perhutanan. Tidak diketahui 
apa maksud pondok itu dibina tetapi ada 
dibuatkan had ketinggian kenderaan untuk 
membawa balak. Saya berfikir ia untuk 
menjaga, tetapi sekarang sudah dibuang 
ke tepi dan pondok itu tidak digunakan 
lagi, hanya untuk orang berehat-rehat 
sahaja. Terima kasih. 
 
Sekian,  اّلله 

ُ
لَامُ عَلَيْكُمْ وَرَحْمَة وَبَرَكَاتُهُ وَ السَّ  

   
Yang Berhormat Menteri Sumber-
Sumber Utama dan Pelancongan:  
Terima kasih Yang Berhormat Pengerusi 
dan terima kasih kepada Yang Berhormat.  
Terdapat 5 soalan tetapi soalan 1 ada 3 
bahagian lagi yang Yang Berhormat 
ajukan dan kaola akan menjawab satu per 
satu: 
 
1. Berkenaan dengan kelestarian sungai-

sungai Brunei dan kepupusan spesies 
ikan.  Terdapat beberapa akta atau 
peraturan yang di bawah bidang kuasa 
kementerian-kementerian tertentu 
yang bersangkut paut terhadap 
penjagaan kelestarian sungai dan 
perairan di negara ini. Sebagai contoh 

Environmental Protection and 
Management Act under SHENA, 
prevention of pollution of the sea order 
under MPABD.   

 
Di bawah Kementerian Sumber-
Sumber Utama dan Pelancongan iaitu 
Jabatan Perikanan ada mempunyai 
Perintah Akta Perikanan 2009 dan 
dengan peratuan-peraturan yang 
berkaitan.  Abiskaola fokus kepada 
Akta Jabatan Perikanan. Di bawah Akta 
Perikanan 2009, sebahagian alat yang 
merosakkan ekosistem tidak 
dibenarkan menggunakannya, seperti 
penangkapan ikan menggunakan 
bahan letupan, racun ataupun spray 
gun.   

 
Bagi memeliharaan kelestarian sumber 
perikanan di perairan negara termasuk 
sungai-sungai, undang-undang ini 
juga memperuntukkan bagi semua alat 
digunakan untuk menangkap ikan 
hendaklah dilesenkan. Ini 
membolehkan Jabatan Perikanan 
untuk mengehadkan jumlah dan jenis 
alat-alat penangkapan ikan terutama 
yang mempunyai impak negatif 
terhadap sumber-sumber perikanan 
seperti ’kabat’, ’tugu’, ’kilung’ dan 
’lintau’.   
 
Pihak Jabatan Perikanan juga dengan 
kerjasama erat bersama agensi-agensi 
kerajaan yang lain seperti Polis Marin 
dan juga Jabatan Kastam dan Eksais 
Diraja, selalu menjalankan rondaan 
bersama di kawasan perairan ’kitani’ 
demi memastikan undang-undang dan 
peraturan tersebut dipatuhi. 
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Selain usaha-usaha penguatkuasaan 
undang-undang, Jabatan Perikanan 
juga melaksanakan program-program 
untuk meningkatkan populasi spesies 
ikan air tawar dan udang yang 
diketahui sekarang dalam jumlah yang 
menurun. 

 
Secara khusus sejak tahun 2000, 
Jabatan Perikanan telah melaksanakan 
program restocking dan pelepasan 
benih udang galah dalam usaha 
menambah stok udang galah dan 
memperkayakan sumber nilai tinggi              
di perairan negara. Yang terkini pada 
bulan Julai 2022, kita telah 
melepaskan benih udang galah                     
di Sungai Temburong dan Sungai 
Tutong.   
 
Usaha ini akan dilaratkan lagi kepada 
spesies ikan dan juga udang lain 
termasuk ikan tapah yang terdapat             
di perairan negara, terutamanya 
sungai-sungai Brunei yang berpotensi 
untuk dikomersialkan. Selain itu, pihak 
Jabatan Perikanan juga melaksanakan 
pemantauan kualiti air seperti air 
kemerah-merahan, tahap oksigen PH 
dan tahap kemasinan air di sungai-
sungai berdekatan dengan kawasan 
ternakan ikan dalam sangkar.   

 
Akhir sekali, berkaitan dengan 
penyelidikan mengenai spesies ikan             
di sungai-sungai yang hampir pupus.  
Buat masa ini belum ada sebarang 
penyelidikan dilaksanakan bagi 
mengesahkan kepupusan populasi 
spesies ikan tawar disebabkan oleh 
pencemaran. 

Walau bagaimanapun, pada masa ini 
Jabatan Perikanan membuat survey 
stock assesment melalui alat-alat 
tangkapan nelayan di kawasan 
perairan teluk dan sungai-sungai 
Brunei bagi mendapatkan maklumat 
bagi spesies ikan di kawasan tersebut. 
Jika selesai dapatan-dapatan dari 
survey tersebut akan dikongsikan 
kepada pihak-pihak yang berkenaan. 
 
Sehubungan itu, pihak Jabatan 
Perikanan akan membuat penyelidikan 
dengan institusi penyelidikan 
tempatan dan luar negeri ke atas 
spesies ikan air tawar yang berpotensi 
untuk dikomersialkan, yang 
memerlukan penyelidikan yang lebih 
terperinci seperti mengenal pasti 
kawasan pembiakan, musim 
pembiakan, kitaran hidup dan 
sebagainya.; 
 

2. Kaedah penyaluran bantuan Skim 
Insentif Pertanian dan Agrimakanan. 
Berkenaan dengan Skim Insentif 
Pertanian dan Agrimakanan, skim ini 
terbahagi kepada dua kategori utama, 
iaitu: 
 
i. Insentif Keperluan Asas, iaitu 

infrastruktur asas seperti jalan 
utama ladang, saliran utama, 
sumber bekalan tenaga elektrik 
utama dan juga sumber air domestik 
utama.; dan 
 

ii. Insentif Keperluan Khusus bagi 
ladang-ladang dikategorikan yang 
bukan komersial seperti baja, racun 
dan peralatan mesin-mesin ladang. 
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Dalam membantu meringankan serta 
mengimbangi kos operasi pengeluaran 
ladang, peladang dalam kategori 
tersebut, para peladang termasuk 
peladang yang terdiri daripada orang-
orang kampung boleh mendapatkan 
bantuan SIPA dengan membuat 
permohonan melalui Unit Kemajuan 
Pertanian di daerah masing-masing.  

 
Permohonan mengikut syarat-syarat 
kelayakan yang ditetapkan sebagai 
contoh komoditi sayur-sayuran, 
pelbagai tanaman dan florikultur serta 
komoditi padi yang tidak melebihi 5 
hektar dan komoditi buah-buahan 
yang tidak melebihi 7 hektar.; dan 

 
3. Keterjaminan Sungai Belait                        

di kawasan KKP Kandol tidak dicemari 
pada awal permulaan inisiatif 
penanaman padi di Kawasan 
Kemajuan Pertanian (KKP), Kandol. 
Jawatankuasa Peringkat Tertinggi dan 
Jawatankuasa Teknikal telah 
ditubuhkan bersama-sama keahlian 
dari Kementerian Kewangan dan 
Ekonomi, Kementerian Sumber-
Sumber Utama dan Pelacongan dan 
Kementerian Pembangunan.  

Peranan jawatankuasa ini ialah untuk 
mengawal selia aktiviti-aktiviti 
pembukaan hutan, penyediaan 
infrastuktur, pembukaan ladang dan 
penanaman padi adalah selaras 
dengan piawaian bagi memastikan 
kelestarian hutan dan alam sekitar 
diambil kira dan mampan. 

 

Detailed Environmental Impact 
Assessment telah dilaksanakan pada 
tahun 2011 dan seterusnya 
Environmental Monitoring and 
Management Programme dilaksanakan 
mulai tahun 2019. Berkenaan dengan 
penyuburan tanah di Kawasan 
Kemajuan Pertanian (KKP), Kandol, 
Syarikat PaddyCo Sdn. Bhd. 
bekerjasama erat dengan pihak 
Jabatan Pertanian dan Agrimakanan 
mengenai Program Penyuburan Tanah 
bagi memastikan bahawa jumlah serta 
masa baja termasuk ditabur adalah 
bertepatan dengan keperluan tanaman 
dan tidak berlebihan. Pihak Jabatan 
Pertanian dan Agrimakanan akan 
memeriksa tahap kesuburan tanah 
ladang KKP Kandol dari semasa            
ke semasa. 
 
Di samping itu, sebelum air yang 
disalirkan ke ladang dilepaskan                     
ke sungai, ia akan ditakungkan lebih 
dahulu silt trap pond bagi 
mengurangkan sediment serta ia 
dilepaskan di sungai. 
 
Projek Penanaman Padi Kandol juga 
dilengkapi dengan sistem pemantauan 
kualiti air oleh Jabatan Perkhidmatan 
Air bagi memastikan projek ini tidak 
menjejaskan kualiti air Sungai Belait. 

 
4. Bekenaan dengan aduan bahawa jalan 

kecil di Merangking yang rosak               
 ُ اللّٰه اء   ش  إِنْ  perkara ini akan diambil 
perhatian bagi mengelakkan 
kesusahan kepada penduduk sekitar 
kawasan tersebut. 
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Selain usaha-usaha penguatkuasaan 
undang-undang, Jabatan Perikanan 
juga melaksanakan program-program 
untuk meningkatkan populasi spesies 
ikan air tawar dan udang yang 
diketahui sekarang dalam jumlah yang 
menurun. 

 
Secara khusus sejak tahun 2000, 
Jabatan Perikanan telah melaksanakan 
program restocking dan pelepasan 
benih udang galah dalam usaha 
menambah stok udang galah dan 
memperkayakan sumber nilai tinggi              
di perairan negara. Yang terkini pada 
bulan Julai 2022, kita telah 
melepaskan benih udang galah                     
di Sungai Temburong dan Sungai 
Tutong.   
 
Usaha ini akan dilaratkan lagi kepada 
spesies ikan dan juga udang lain 
termasuk ikan tapah yang terdapat             
di perairan negara, terutamanya 
sungai-sungai Brunei yang berpotensi 
untuk dikomersialkan. Selain itu, pihak 
Jabatan Perikanan juga melaksanakan 
pemantauan kualiti air seperti air 
kemerah-merahan, tahap oksigen PH 
dan tahap kemasinan air di sungai-
sungai berdekatan dengan kawasan 
ternakan ikan dalam sangkar.   

 
Akhir sekali, berkaitan dengan 
penyelidikan mengenai spesies ikan             
di sungai-sungai yang hampir pupus.  
Buat masa ini belum ada sebarang 
penyelidikan dilaksanakan bagi 
mengesahkan kepupusan populasi 
spesies ikan tawar disebabkan oleh 
pencemaran. 

Walau bagaimanapun, pada masa ini 
Jabatan Perikanan membuat survey 
stock assesment melalui alat-alat 
tangkapan nelayan di kawasan 
perairan teluk dan sungai-sungai 
Brunei bagi mendapatkan maklumat 
bagi spesies ikan di kawasan tersebut. 
Jika selesai dapatan-dapatan dari 
survey tersebut akan dikongsikan 
kepada pihak-pihak yang berkenaan. 
 
Sehubungan itu, pihak Jabatan 
Perikanan akan membuat penyelidikan 
dengan institusi penyelidikan 
tempatan dan luar negeri ke atas 
spesies ikan air tawar yang berpotensi 
untuk dikomersialkan, yang 
memerlukan penyelidikan yang lebih 
terperinci seperti mengenal pasti 
kawasan pembiakan, musim 
pembiakan, kitaran hidup dan 
sebagainya.; 
 

2. Kaedah penyaluran bantuan Skim 
Insentif Pertanian dan Agrimakanan. 
Berkenaan dengan Skim Insentif 
Pertanian dan Agrimakanan, skim ini 
terbahagi kepada dua kategori utama, 
iaitu: 
 
i. Insentif Keperluan Asas, iaitu 

infrastruktur asas seperti jalan 
utama ladang, saliran utama, 
sumber bekalan tenaga elektrik 
utama dan juga sumber air domestik 
utama.; dan 
 

ii. Insentif Keperluan Khusus bagi 
ladang-ladang dikategorikan yang 
bukan komersial seperti baja, racun 
dan peralatan mesin-mesin ladang. 
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Dalam membantu meringankan serta 
mengimbangi kos operasi pengeluaran 
ladang, peladang dalam kategori 
tersebut, para peladang termasuk 
peladang yang terdiri daripada orang-
orang kampung boleh mendapatkan 
bantuan SIPA dengan membuat 
permohonan melalui Unit Kemajuan 
Pertanian di daerah masing-masing.  

 
Permohonan mengikut syarat-syarat 
kelayakan yang ditetapkan sebagai 
contoh komoditi sayur-sayuran, 
pelbagai tanaman dan florikultur serta 
komoditi padi yang tidak melebihi 5 
hektar dan komoditi buah-buahan 
yang tidak melebihi 7 hektar.; dan 

 
3. Keterjaminan Sungai Belait                        

di kawasan KKP Kandol tidak dicemari 
pada awal permulaan inisiatif 
penanaman padi di Kawasan 
Kemajuan Pertanian (KKP), Kandol. 
Jawatankuasa Peringkat Tertinggi dan 
Jawatankuasa Teknikal telah 
ditubuhkan bersama-sama keahlian 
dari Kementerian Kewangan dan 
Ekonomi, Kementerian Sumber-
Sumber Utama dan Pelacongan dan 
Kementerian Pembangunan.  

Peranan jawatankuasa ini ialah untuk 
mengawal selia aktiviti-aktiviti 
pembukaan hutan, penyediaan 
infrastuktur, pembukaan ladang dan 
penanaman padi adalah selaras 
dengan piawaian bagi memastikan 
kelestarian hutan dan alam sekitar 
diambil kira dan mampan. 

 

Detailed Environmental Impact 
Assessment telah dilaksanakan pada 
tahun 2011 dan seterusnya 
Environmental Monitoring and 
Management Programme dilaksanakan 
mulai tahun 2019. Berkenaan dengan 
penyuburan tanah di Kawasan 
Kemajuan Pertanian (KKP), Kandol, 
Syarikat PaddyCo Sdn. Bhd. 
bekerjasama erat dengan pihak 
Jabatan Pertanian dan Agrimakanan 
mengenai Program Penyuburan Tanah 
bagi memastikan bahawa jumlah serta 
masa baja termasuk ditabur adalah 
bertepatan dengan keperluan tanaman 
dan tidak berlebihan. Pihak Jabatan 
Pertanian dan Agrimakanan akan 
memeriksa tahap kesuburan tanah 
ladang KKP Kandol dari semasa            
ke semasa. 
 
Di samping itu, sebelum air yang 
disalirkan ke ladang dilepaskan                     
ke sungai, ia akan ditakungkan lebih 
dahulu silt trap pond bagi 
mengurangkan sediment serta ia 
dilepaskan di sungai. 
 
Projek Penanaman Padi Kandol juga 
dilengkapi dengan sistem pemantauan 
kualiti air oleh Jabatan Perkhidmatan 
Air bagi memastikan projek ini tidak 
menjejaskan kualiti air Sungai Belait. 

 
4. Bekenaan dengan aduan bahawa jalan 

kecil di Merangking yang rosak               
 ُ اللّٰه اء   ش  إِنْ  perkara ini akan diambil 
perhatian bagi mengelakkan 
kesusahan kepada penduduk sekitar 
kawasan tersebut. 
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5. Berkenaan lori balak yang merosakkan 
jalan raya seperti yang saya nyatakan 
tadi, pihak Jabatan Perhutanan sering 
membuat rondaan dan juga spotcheck 
kepada lori-lori balak tersebut yang 
dilihat melebih muatan akan diambil 
tindakan sewajarnya.  
 

Begitulah Yang Berhormat Pengerusi 
jawapan kaola berkenaan dengan soalan 
yang telah diajukan oleh Yang Berhormat, 
terima kasih. 
 
Yang Berhormat Pengerusi: Silakan 
Yang Berhormat Menteri Pembangunan. 
 
Yang Berhormat Menteri 
Pembangunan: Terima kasih Yang 
Berhormat Pengerusi. Kaola sebagai 
menambah maklumat tambahan 
persoalan yang dibangkitkan tadi oleh 
Yang Berhormat Awang Haji Md. Salleh bin 
Haji Othman mengenai akta-akta 
penguatkuasaan bagi menjaga ekosistem 
sungai daripada pencemaran.  
 
Kaola ingin mengongsikan bahawa satu 
perintah alam sekitar yang di bawah kuasa 
Kementerian Pembangunan iaitu Perintah 
Perlindungan dan Penguatkuasaan Alam 
Sekitar 2016 (Environmental Protection 
and Management Order 2016) yang telah 
diwartakan dan penguatkuasaan perintah 
ini dilaksanakan secara berperingkat             
oleh Jabatan Alam Sekitar, Taman dan 
Rekreasi selaku authority yang berkuasa 
dipertanggungjawabkan bagi pelaksanaan 
perintah ini. 
 
Perintah ini secara ringkasnya ialah untuk 
melindungi dan mengurus alam sekitar 

dari sebarang pencemaran sama ada 
pencemaran udara, air dan tanah 
termasuk sungai-sungai. Ia adalah 
kewajiban setiap individu di negara ini 
untuk mengambil langkah-langkah bagi 
memastikan perlindungan dan pengurusan 
alam sekitar bagi mencegah 
mengurangkan atau mengawal sebarang 
bahaya yang boleh mengakibatkan 
pencemaran atau kerosakan kepada alam 
sekitar.  
 
Merujuk kepada persoalan tadi, melihat 
dari aspek penjagaan, pemantauan 
sungai-sungai di negara ini salah satu 
peruntukkan dalam undang-undang yang 
disebutkan tadi iaitu di bawah Seksyen 9: 
“Mana-mana orang yang mahu 
menjalankan aktiviti-aktiviti melibatkan 
sungai mestilah menghadapkan 
permohonan lebih dahulu dan 
memberikan kepastian akan syarat-syarat 
keperluan supaya sebarang pencemaran 
yang boleh merosakkan ekosistem sungai 
itu dapat dibuat pencegahan sama ada 
bagi tujuan pertanian, perparitan, 
pengaliran pertanian, perikanan, 
pembalakan dan juga Forestry Hazards”.  
 
Satu persoalan tadi yang disebut 
mengenai pencegahan yang dibuat dalam 
kerja-kerja infrastruktur yang telah dibuat 
di pembukaan kawasan tanah padi secara 
komersial yang dibuat di KKP Kandol iaitu 
satu tanah yang berkeluasan 500 hektar   
di Daerah Belait Fasa 2. Kerja-kerja ini 
melibatkan penyediaan kolam sediment 
yang disediakan bagi mengawal saliran 
sebelum air yang memasuki sungai utama, 
Sungai Belait. Ini adalah langkah 
pencegahan yang telah dibuat dalam 
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design dan juga struktur pembinaan 
kawasan komersial penanaman padi ini 
nanti. Jadi, semasa pembinaan juga, 
pemantauan kualiti seperti pengambilan 
sampel dan analisis selaras dengan 
keperluan undang-undang ini telah dibuat 
dan sentiasa dipantau. Itulah serba sedikit 
tambahan jawapan Yang Berhomat 
Menteri Sumber-Sumber Utama dan 
Pelancongan mengenai persoalan yang 
dibangkitkan, terima kasih Yang Berhomat 
Pengerusi. 
 
Yang Berhormat Pengerusi: Saya kira 
permasalahan yang ditimbulkan oleh Yang 
Berhomat Awang Haji Md. Salleh bin Haji 
Othman merupakan masalah-masalah 
yang dihadapi oleh anak buah 
kampungnya.  
 
Ada baiknya perkara ini diteliti supaya ia 
tidak akan melarat walaupun nampaknya 
remeh, pada misalannya kepupusan ikan 
dalam satu sungai tetapi ia akan 
membawa akibat yang lebih mendalam 
lagi jika sekiranya kita tidak meneliti 
perkara seperti itu. Jadi, saya minta 
kepada Ahl-Ahli Yang Berhormat supaya 
perkara seperti ini akan dapat juga 
ditunduki oleh agensi-agensi kerajaan 
dengan teliti.  
 
Saya persilakan sekarang Yang Berhormat 
Pehin Orang Kaya Johan Pahlawan Dato 
Seri Setia Awang Haji Adanan bin Begawan 
Pehin Siraja Khatib Dato Seri Setia Haji 
Mohd. Yusuf. 
 
 
 

Yang Berhormat Pehin Orang Kaya 
Johan Pahlawan Dato Seri Setia 
Awang Haji Adanan bin Begawan 
Pehin Siraja Khatib Dato Seri Setia 
Haji Mohd. Yusuf.  حْيم نِ الرَّ حْم  َٰ ِ الرَّ بِسْمِ اللّٰه

فّ  َ شْْ
َ
مُ عَلََٰ أ

َ
لَ ةُ وَالسَّ

َ
لَ ، وَالصَّ نَ مّي 

َ
عَال

ْ
حَمْدُ لِّلّ رَبِّ ال

ْ
نْبّيَاءّ  اَل

َ ْ
الْ  

دٍ وَعَلََٰ آلّهّ   دّنَا مُحَمَّ ، سَيِّ نَ مُرْسَلّي 
ْ
نَ وَال جْمَعّي 

َ
وَصَحْبّهّ أ   

كَاتُهُ  ر  ب  و  اِلله   
ُ
ة حْم  ر  و  لَيْكُمْ  ع  مُ  لا   dan salam ,السَّ

sejahtera. Yang Berhormat Pengerusi, 
lebih dahulu kaola sukacita mengucapkan 
terima kasih yang setinggi-tingginya 
kepada Yang Berhormat Pengerusi kerana 
memberikan peluang kepada kaola untuk 
bersama-sama membincangkan bagi 
peruntukan Kementerian Sumber-Sumber 
Utama dan Pelancongan.  
 
Begitu juga ucapan terima kasih kepada 
Yang Berhormat Menteri Sumber-Sumber 
Utama dan Pelancongan yang telah pun 
memberikan mukadimah awal tentang 
Belanjawan Tahun Kewangan 2023/2024 
Kementerian Sumber-Sumber Utama dan 
Pelancongan yang begitu komprehensif 
serta menjelaskan hala tuju kementerian 
berkenaan.   
 
Kerajaan Kebawah Duli Yang Maha Mulia 
Paduka Seri Baginda Sultan dan Yang             
Di-Pertuan Negara Brunei Darussalam 
sangat-sangat menggalakkan bagi 
pengeluaran produk-produk keluaran 
Negara Brunei Darussalam menembusi 
pasaran serantau malahan di peringkat 
antarabangsa.  
 
لِلّٰه  مْدُ  ح 

ْ
ل
َ
          Kita bersyukur ke hadrat أ

 َٰ
َ

ال ع  ت  هُ و  ان  سُبْح   ِ للّٰه
َ
 salah satu daripada produk أ

tersebut iaitu udang telah berjaya 
dieksport pengeluarannya seperti 
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5. Berkenaan lori balak yang merosakkan 
jalan raya seperti yang saya nyatakan 
tadi, pihak Jabatan Perhutanan sering 
membuat rondaan dan juga spotcheck 
kepada lori-lori balak tersebut yang 
dilihat melebih muatan akan diambil 
tindakan sewajarnya.  
 

Begitulah Yang Berhormat Pengerusi 
jawapan kaola berkenaan dengan soalan 
yang telah diajukan oleh Yang Berhormat, 
terima kasih. 
 
Yang Berhormat Pengerusi: Silakan 
Yang Berhormat Menteri Pembangunan. 
 
Yang Berhormat Menteri 
Pembangunan: Terima kasih Yang 
Berhormat Pengerusi. Kaola sebagai 
menambah maklumat tambahan 
persoalan yang dibangkitkan tadi oleh 
Yang Berhormat Awang Haji Md. Salleh bin 
Haji Othman mengenai akta-akta 
penguatkuasaan bagi menjaga ekosistem 
sungai daripada pencemaran.  
 
Kaola ingin mengongsikan bahawa satu 
perintah alam sekitar yang di bawah kuasa 
Kementerian Pembangunan iaitu Perintah 
Perlindungan dan Penguatkuasaan Alam 
Sekitar 2016 (Environmental Protection 
and Management Order 2016) yang telah 
diwartakan dan penguatkuasaan perintah 
ini dilaksanakan secara berperingkat             
oleh Jabatan Alam Sekitar, Taman dan 
Rekreasi selaku authority yang berkuasa 
dipertanggungjawabkan bagi pelaksanaan 
perintah ini. 
 
Perintah ini secara ringkasnya ialah untuk 
melindungi dan mengurus alam sekitar 

dari sebarang pencemaran sama ada 
pencemaran udara, air dan tanah 
termasuk sungai-sungai. Ia adalah 
kewajiban setiap individu di negara ini 
untuk mengambil langkah-langkah bagi 
memastikan perlindungan dan pengurusan 
alam sekitar bagi mencegah 
mengurangkan atau mengawal sebarang 
bahaya yang boleh mengakibatkan 
pencemaran atau kerosakan kepada alam 
sekitar.  
 
Merujuk kepada persoalan tadi, melihat 
dari aspek penjagaan, pemantauan 
sungai-sungai di negara ini salah satu 
peruntukkan dalam undang-undang yang 
disebutkan tadi iaitu di bawah Seksyen 9: 
“Mana-mana orang yang mahu 
menjalankan aktiviti-aktiviti melibatkan 
sungai mestilah menghadapkan 
permohonan lebih dahulu dan 
memberikan kepastian akan syarat-syarat 
keperluan supaya sebarang pencemaran 
yang boleh merosakkan ekosistem sungai 
itu dapat dibuat pencegahan sama ada 
bagi tujuan pertanian, perparitan, 
pengaliran pertanian, perikanan, 
pembalakan dan juga Forestry Hazards”.  
 
Satu persoalan tadi yang disebut 
mengenai pencegahan yang dibuat dalam 
kerja-kerja infrastruktur yang telah dibuat 
di pembukaan kawasan tanah padi secara 
komersial yang dibuat di KKP Kandol iaitu 
satu tanah yang berkeluasan 500 hektar   
di Daerah Belait Fasa 2. Kerja-kerja ini 
melibatkan penyediaan kolam sediment 
yang disediakan bagi mengawal saliran 
sebelum air yang memasuki sungai utama, 
Sungai Belait. Ini adalah langkah 
pencegahan yang telah dibuat dalam 
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design dan juga struktur pembinaan 
kawasan komersial penanaman padi ini 
nanti. Jadi, semasa pembinaan juga, 
pemantauan kualiti seperti pengambilan 
sampel dan analisis selaras dengan 
keperluan undang-undang ini telah dibuat 
dan sentiasa dipantau. Itulah serba sedikit 
tambahan jawapan Yang Berhomat 
Menteri Sumber-Sumber Utama dan 
Pelancongan mengenai persoalan yang 
dibangkitkan, terima kasih Yang Berhomat 
Pengerusi. 
 
Yang Berhormat Pengerusi: Saya kira 
permasalahan yang ditimbulkan oleh Yang 
Berhomat Awang Haji Md. Salleh bin Haji 
Othman merupakan masalah-masalah 
yang dihadapi oleh anak buah 
kampungnya.  
 
Ada baiknya perkara ini diteliti supaya ia 
tidak akan melarat walaupun nampaknya 
remeh, pada misalannya kepupusan ikan 
dalam satu sungai tetapi ia akan 
membawa akibat yang lebih mendalam 
lagi jika sekiranya kita tidak meneliti 
perkara seperti itu. Jadi, saya minta 
kepada Ahl-Ahli Yang Berhormat supaya 
perkara seperti ini akan dapat juga 
ditunduki oleh agensi-agensi kerajaan 
dengan teliti.  
 
Saya persilakan sekarang Yang Berhormat 
Pehin Orang Kaya Johan Pahlawan Dato 
Seri Setia Awang Haji Adanan bin Begawan 
Pehin Siraja Khatib Dato Seri Setia Haji 
Mohd. Yusuf. 
 
 
 

Yang Berhormat Pehin Orang Kaya 
Johan Pahlawan Dato Seri Setia 
Awang Haji Adanan bin Begawan 
Pehin Siraja Khatib Dato Seri Setia 
Haji Mohd. Yusuf.  حْيم نِ الرَّ حْم  َٰ ِ الرَّ بِسْمِ اللّٰه

فّ  َ شْْ
َ
مُ عَلََٰ أ

َ
لَ ةُ وَالسَّ

َ
لَ ، وَالصَّ نَ مّي 

َ
عَال

ْ
حَمْدُ لِّلّ رَبِّ ال

ْ
نْبّيَاءّ  اَل

َ ْ
الْ  

دٍ وَعَلََٰ آلّهّ   دّنَا مُحَمَّ ، سَيِّ نَ مُرْسَلّي 
ْ
نَ وَال جْمَعّي 

َ
وَصَحْبّهّ أ   

كَاتُهُ  ر  ب  و  اِلله   
ُ
ة حْم  ر  و  لَيْكُمْ  ع  مُ  لا   dan salam ,السَّ

sejahtera. Yang Berhormat Pengerusi, 
lebih dahulu kaola sukacita mengucapkan 
terima kasih yang setinggi-tingginya 
kepada Yang Berhormat Pengerusi kerana 
memberikan peluang kepada kaola untuk 
bersama-sama membincangkan bagi 
peruntukan Kementerian Sumber-Sumber 
Utama dan Pelancongan.  
 
Begitu juga ucapan terima kasih kepada 
Yang Berhormat Menteri Sumber-Sumber 
Utama dan Pelancongan yang telah pun 
memberikan mukadimah awal tentang 
Belanjawan Tahun Kewangan 2023/2024 
Kementerian Sumber-Sumber Utama dan 
Pelancongan yang begitu komprehensif 
serta menjelaskan hala tuju kementerian 
berkenaan.   
 
Kerajaan Kebawah Duli Yang Maha Mulia 
Paduka Seri Baginda Sultan dan Yang             
Di-Pertuan Negara Brunei Darussalam 
sangat-sangat menggalakkan bagi 
pengeluaran produk-produk keluaran 
Negara Brunei Darussalam menembusi 
pasaran serantau malahan di peringkat 
antarabangsa.  
 
لِلّٰه  مْدُ  ح 

ْ
ل
َ
          Kita bersyukur ke hadrat أ

 َٰ
َ

ال ع  ت  هُ و  ان  سُبْح   ِ للّٰه
َ
 salah satu daripada produk أ

tersebut iaitu udang telah berjaya 
dieksport pengeluarannya seperti 
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Singapura, Jepun, United States dan 
negara-negara yang lain.
 
Walau bagaimanapun, pengusaha-
pengusaha ini menghadapi cabaran-
cabaran seperti yang difahamkan sering 
terjadi terputus bekalan tenaga elektrik    
di kawasan Kolam Ternakan Udang                    
di Mentiri yang berulang kali semenjak dari 
tahun lepas. Ini sudah setentunya 
menyebabkan kerugian yang amat besar 
dan menyebabkan kematian udang yang 
dipelihara.   
 
Oleh sebab itu juga produk-produk 
syarikat pengeluaran udang sering 
berhadapan dengan risiko   tinggi dan 
seterusnya menyusahkan syarikat-syarikat 
berkenaan kerana menjejaskan 
menghantar hasil pengeluaran udang 
untuk dieksport.    
 
Jika sekiranya kejadian seperti ini 
berterusan dan mengalami kerugian yang 
besar dikhuatiri syarikat-syarikat 
berkenaan tidak berkesanggupan untuk 
mengeksport udang dan lebih 
menyedihkan lagi jika terpaksa menutup 
perniagaan mereka.   
 
مْدُ لِلّٰه   ح 

ْ
ل
َ
 pihak  kerajaan   telah   dapat     أ

memulihkan semula bekalan tenaga 
elektrik di tempat-tempat tersebut. Walau 
bagaimanapun, untuk diambil perhatian 
bagi mengelakkan berulangnya kejadian 
sedemikian pada masa akan datang maka 
sukacita kaola memohon pencerahan Yang 
Berhormat Menteri yang berkenaan dalam 
mengatasi isu ini supaya pengusaha-
pengusaha tempatan lebih confident, lebih 

berdaya saing dan lebih sustainable pada 
masa-masa akan datang.  
 
Isu kedua, adalah dimaklumi juga antara 
satu program Kementerian Sumber-
Sumber Utama dan Pelancongan supaya 
dapat menyumbangkan kepada 
peningkatan pertumbuhan jumlah 
ketibaan pelancong-pelancong ke negara 
ini.   

Pertumbuhan perkhidmatan yang 
berkaitan dengan pelancongan di negara 
ini dapat juga menyumbangkan secara 
signifikan pertumbuhan Keluaran Dalam 
Negara (KDNK) seperti negara-negara lain 
tidak dinafikan industri pelancongan 
berperanan sebagai penyumbang               
salah satu daripada sumber pendapatan 
negara kerana  mendatangkan siginifikant 
dalam meningkatkan sosial ekonomi 
negara seperti penambahan  lagi peluang-
peluang pekerjaan, memperluaskan 
aliran-aliran industri dan perkhidmatan 
berkenaan yang boleh 
mengembangluaskan lagi peluang-
peluang perniagaan dalam kalangan 
peniaga-peniaga, Pengusaha Mikro Kecil 
dan Sederhana.  

Dari indikator Jabatan Kemajuan 
Pelancongan, Petunjuk Prestasi Utama 
(KPI) menyasarkan jumlah pelancong             
ke negara ini melalui udara sangat rendah 
iaitu bagi tahun 2022/2023  seramai 
33,431 orang.  Mungkin juga dalam tahun 
2023/2024.   

Begitu juga kalau kita rujuk kepada 
peruntukan di bawah Kod/Akaun 1104-
005 – Memajukan Industri Pelancongan 
Kemajuan Perusahaan & Perindustrian. 
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Pengukuhan Produk-Produk Pelancongan 
bagi Jabatan Kemajuan Pelancongan juga 
menurun dari seramai 670,000 orang pada 
tahun 2022/2023 kepada seramai 580,000 
orang bagi tahun 2023/2024. Sedangkan 
kementerian ini berhasrat untuk 
meningkatkan lagi pelancong masuk                  
ke negara ini.   

Ini salah satu daripada cabaran 
investment dalam industri ini semakin 
menurun. Walau bagaimanapun, kaola 
ingin memohon pencerahan Yang 
Berhormat Menteri Sumber-Sumber 
Utama dan Pelancongan, apakah strategi 
dan inisiatif-inisiatif yang lebih efektif dan 
sangat berkesan bagi kementerian ini 
dalam rangka jangka masa pendek, 
sederhana dan panjang bagi menyasarkan 
lebih ramai lagi menarik pelancong, bukan 
sahaja dari udara dan darat malahan 
seperti perairan laut (cruise ship)?. 

Perkara seterusnya, beberapa negara 
maju seperti United Kingdom, Germany, 
France dan Singapore dan lain-lain 
membuat pelaburan di luar negara untuk 
membolehkan produk yang diperlukan 
dimasukkan ke dalam negara berkenaan. 
Produk tersebut bukan sahaja dikeluarkan 
secara skala besar tetapi juga kos 
pengeluaran sangat rendah dan kos efektif 
dibandingkan jika produk yang berkenaan 
dikeluarkan dalam negara berkenaan.  

Apa yang ingin saya bangkitkan, good 
practice yang diguna pakai oleh negara-
negara berkenaan boleh dijadikan contoh 
dalam negara ini menuju ke arah 
keselamatan makanan negara yang 
terjamin khususnya pengeluaran beras. 
Tidak dinafikan pihak kerajaaan berusaha 

secara terus-menerus bertanam padi 
secara berskala besar tetapi penghasilan 
pengeluaran padi tersebut kemungkinan 
tidak dapat memenuhi sebanyak 100% 
kepada keperluan beras negara.  

Oleh yang demikian, kaola ingin 
menyarankan untuk dipertimbangkan bagi 
pihak kerajaan atau GLC’s menanam 
pelaburan di luar negara seperti                      
di negara-negara Indonesia, Laos, 
Cambodia dan lain-lain yang mempunyai 
kedudukan politik yang stabil dan tanah 
yang subur bersesusaian untuk bertanam 
padi secara berskala besar dan produktiviti 
sangat menggalakkan berasaskan kepada 
pengalaman di negara berkenaan.   

Kos pengeluaran hendaklah diambil kira 
iaitu sangat rendah apatah lagi tenaga 
pekerja yang ramai. Ini bukan sahaja 
berupaya untuk menjamin kedudukan 
pengeluaran hasil yang selamat                          
di samping kita juga mengeluarkan hasil 
padi di negara ini. Ada juga kemungkinan 
hasil pengeluaran beras tersebut di luar 
negara dari pelaburan yang dibuat, 
kemungkinan dapat dieksport ke negara-
negara lain yang berupaya menjamin hasil 
pendapatan negara.   

Akhir sekali, ingin kaola sampaikan 
tentang pemasaran. Apa yang sering 
dihadapi oleh Pengusaha Mikrokecil dan 
Sederhana, isu pemasaran atau marketing 
bagi pengeluaran produk masing-masing 
kebanyakan mereka ini hanyalah 
berkemahiran mengeluarkan produk 
tertentu seperti produk kraftangan, 
makanan tradisional  dan produk-produk 
seumpamanya. 
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Singapura, Jepun, United States dan 
negara-negara yang lain.
 
Walau bagaimanapun, pengusaha-
pengusaha ini menghadapi cabaran-
cabaran seperti yang difahamkan sering 
terjadi terputus bekalan tenaga elektrik    
di kawasan Kolam Ternakan Udang                    
di Mentiri yang berulang kali semenjak dari 
tahun lepas. Ini sudah setentunya 
menyebabkan kerugian yang amat besar 
dan menyebabkan kematian udang yang 
dipelihara.   
 
Oleh sebab itu juga produk-produk 
syarikat pengeluaran udang sering 
berhadapan dengan risiko   tinggi dan 
seterusnya menyusahkan syarikat-syarikat 
berkenaan kerana menjejaskan 
menghantar hasil pengeluaran udang 
untuk dieksport.    
 
Jika sekiranya kejadian seperti ini 
berterusan dan mengalami kerugian yang 
besar dikhuatiri syarikat-syarikat 
berkenaan tidak berkesanggupan untuk 
mengeksport udang dan lebih 
menyedihkan lagi jika terpaksa menutup 
perniagaan mereka.   
 
مْدُ لِلّٰه   ح 

ْ
ل
َ
 pihak  kerajaan   telah   dapat     أ

memulihkan semula bekalan tenaga 
elektrik di tempat-tempat tersebut. Walau 
bagaimanapun, untuk diambil perhatian 
bagi mengelakkan berulangnya kejadian 
sedemikian pada masa akan datang maka 
sukacita kaola memohon pencerahan Yang 
Berhormat Menteri yang berkenaan dalam 
mengatasi isu ini supaya pengusaha-
pengusaha tempatan lebih confident, lebih 

berdaya saing dan lebih sustainable pada 
masa-masa akan datang.  
 
Isu kedua, adalah dimaklumi juga antara 
satu program Kementerian Sumber-
Sumber Utama dan Pelancongan supaya 
dapat menyumbangkan kepada 
peningkatan pertumbuhan jumlah 
ketibaan pelancong-pelancong ke negara 
ini.   

Pertumbuhan perkhidmatan yang 
berkaitan dengan pelancongan di negara 
ini dapat juga menyumbangkan secara 
signifikan pertumbuhan Keluaran Dalam 
Negara (KDNK) seperti negara-negara lain 
tidak dinafikan industri pelancongan 
berperanan sebagai penyumbang               
salah satu daripada sumber pendapatan 
negara kerana  mendatangkan siginifikant 
dalam meningkatkan sosial ekonomi 
negara seperti penambahan  lagi peluang-
peluang pekerjaan, memperluaskan 
aliran-aliran industri dan perkhidmatan 
berkenaan yang boleh 
mengembangluaskan lagi peluang-
peluang perniagaan dalam kalangan 
peniaga-peniaga, Pengusaha Mikro Kecil 
dan Sederhana.  

Dari indikator Jabatan Kemajuan 
Pelancongan, Petunjuk Prestasi Utama 
(KPI) menyasarkan jumlah pelancong             
ke negara ini melalui udara sangat rendah 
iaitu bagi tahun 2022/2023  seramai 
33,431 orang.  Mungkin juga dalam tahun 
2023/2024.   

Begitu juga kalau kita rujuk kepada 
peruntukan di bawah Kod/Akaun 1104-
005 – Memajukan Industri Pelancongan 
Kemajuan Perusahaan & Perindustrian. 
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Pengukuhan Produk-Produk Pelancongan 
bagi Jabatan Kemajuan Pelancongan juga 
menurun dari seramai 670,000 orang pada 
tahun 2022/2023 kepada seramai 580,000 
orang bagi tahun 2023/2024. Sedangkan 
kementerian ini berhasrat untuk 
meningkatkan lagi pelancong masuk                  
ke negara ini.   

Ini salah satu daripada cabaran 
investment dalam industri ini semakin 
menurun. Walau bagaimanapun, kaola 
ingin memohon pencerahan Yang 
Berhormat Menteri Sumber-Sumber 
Utama dan Pelancongan, apakah strategi 
dan inisiatif-inisiatif yang lebih efektif dan 
sangat berkesan bagi kementerian ini 
dalam rangka jangka masa pendek, 
sederhana dan panjang bagi menyasarkan 
lebih ramai lagi menarik pelancong, bukan 
sahaja dari udara dan darat malahan 
seperti perairan laut (cruise ship)?. 

Perkara seterusnya, beberapa negara 
maju seperti United Kingdom, Germany, 
France dan Singapore dan lain-lain 
membuat pelaburan di luar negara untuk 
membolehkan produk yang diperlukan 
dimasukkan ke dalam negara berkenaan. 
Produk tersebut bukan sahaja dikeluarkan 
secara skala besar tetapi juga kos 
pengeluaran sangat rendah dan kos efektif 
dibandingkan jika produk yang berkenaan 
dikeluarkan dalam negara berkenaan.  

Apa yang ingin saya bangkitkan, good 
practice yang diguna pakai oleh negara-
negara berkenaan boleh dijadikan contoh 
dalam negara ini menuju ke arah 
keselamatan makanan negara yang 
terjamin khususnya pengeluaran beras. 
Tidak dinafikan pihak kerajaaan berusaha 

secara terus-menerus bertanam padi 
secara berskala besar tetapi penghasilan 
pengeluaran padi tersebut kemungkinan 
tidak dapat memenuhi sebanyak 100% 
kepada keperluan beras negara.  

Oleh yang demikian, kaola ingin 
menyarankan untuk dipertimbangkan bagi 
pihak kerajaan atau GLC’s menanam 
pelaburan di luar negara seperti                      
di negara-negara Indonesia, Laos, 
Cambodia dan lain-lain yang mempunyai 
kedudukan politik yang stabil dan tanah 
yang subur bersesusaian untuk bertanam 
padi secara berskala besar dan produktiviti 
sangat menggalakkan berasaskan kepada 
pengalaman di negara berkenaan.   

Kos pengeluaran hendaklah diambil kira 
iaitu sangat rendah apatah lagi tenaga 
pekerja yang ramai. Ini bukan sahaja 
berupaya untuk menjamin kedudukan 
pengeluaran hasil yang selamat                          
di samping kita juga mengeluarkan hasil 
padi di negara ini. Ada juga kemungkinan 
hasil pengeluaran beras tersebut di luar 
negara dari pelaburan yang dibuat, 
kemungkinan dapat dieksport ke negara-
negara lain yang berupaya menjamin hasil 
pendapatan negara.   

Akhir sekali, ingin kaola sampaikan 
tentang pemasaran. Apa yang sering 
dihadapi oleh Pengusaha Mikrokecil dan 
Sederhana, isu pemasaran atau marketing 
bagi pengeluaran produk masing-masing 
kebanyakan mereka ini hanyalah 
berkemahiran mengeluarkan produk 
tertentu seperti produk kraftangan, 
makanan tradisional  dan produk-produk 
seumpamanya. 



 
 
PETANG HARI SELASA, 21HB. SYAABAN 1444H/14HB. MAC 2023M 
  

504 

Cabaran yang sering mereka hadapi 
tentang marketing atau pemasaran. Kaola 
ingin pencerahan adakah pihak 
kementerian berkenaan mempunyai 
rancangan untuk menubuhkan sebuah 
agensi mempromosi produk-produk 
tempatan atau sekurang-kurangnya 
menyediakan platform yang strategik bagi 
membantu pemasaran produk-produk 
tempatan. Dengan wujudnya bantuan 
pemasaran sedemikian, kaola percaya 
ialah salah satu daripada insentif kepada 
mereka yang berkenaan untuk 
mengeluarkan lebih banyak lagi produk-
produk yang berskala besar.   

Itulah yang dapat kaola timbulkan dan 
sekali lagi kaola mengucapkan terima 
kasih kepada Yang Berhormat Pengerusi 
dan disudahi dengan,  وبالله التوفيق والهداية 

 اِلله 
ُ
ة حْم  ر  لَيْكُمْ و  مُ ع  لا  كَاتُهُ . و  السَّ ر  ب  و 

Yang Berhormat Menteri Sumber-
Sumber Utama dan Pelancongan:  
Terima kasih, Yang Berhormat Pengerusi 
dan juga terima kasih Yang Berhormat 
berkenaan dengan beberapa soalan yang 
telah diajukan. 
 
Berkenaan way forward  bagi mengatasi 
masalah terputusnya bekalan tenaga 
elektrik bagi kawasan-kawasan 
aquaculture di negara ini.  Memang diakui 
bahawa bagi setengah-setengah kawasan, 
cabaran yang benar-benar yang dihadapi 
oleh Jabatan Perikanan ialah kecukupan 
bekalan-bekalan tenaga elektrik dan juga 
bekalan air.   
 
Dalam mukadimah kaola tadi ada 
menyebutkan bahawa prioriti utama ialah 
untuk mengukuhkan lagi penyediaan 

infrastruktur-infrastruktur kepada 
kawasan-kawasan tersebut seperti                  
di kawasan Mentiri,  مْدُ لِلّٰه ح 

ْ
ل
َ
أ ada mitigation 

measure telah dibuat.  
 
Ada juga 2-3 tempat di Sungai Paku, 
dengan kerjasama Jabatan Perkhidmatan 
Elektrik dan pihak Kementerian Sumber-
Sumber Utama dan Pelancongan telah 
mengadakan beberapa langkah-langkah 
interim untuk mengatasi masalah 
kekurangan bekalan tenaga elektrik.   
 
Tetapi pada jangka sederhana dan juga 
jangka panjang, untuk menyediakan 
bekalan tenaga elektrik di bawah 
Rancangan Kemajuan Negara (RKN) 
sebagai bahan asas infrastruktur bagi 
memastikan bahawa semua kawasan-
kawasan yang mempunyai strategik 
seperti di Mentiri, Sungai Paku, Keramut 
yang banyak pengusaha udang dan 
perikanan akan dapat menikmati kawasan 
keberadaan bekalan tenaga elektrik dan 
air yang mencukupi bagi membolehkan 
mereka memaksimumkan dan 
mengoptimumkan pengeluaran mereka.  
 
Ini sama juga dengan Jabatan Pertanian 
dan Agrimakanan. Kawasan-kawasan 
kemajuan pertanian pun juga cabarannya 
sama, some areas mempunyai kekurangan 
bekalan tenaga elektrik dan juga air. 
 
لِلّٰه    مْدُ  ح 

ْ
ل
َ
أ  pihak Jabatan Pertanian dan 

Agrimakanan dan juga Jabatan 
Perkhidmatan Elektrik sedang bekerja 
bertungkus lumus untuk memastikan 
bahawa projek-projek di bawah RKN-11 
akan berjalan dalam masa tahun ini,           
 ُ اء  اللّٰه   إِنْ ش 
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Berkenaan strategi utama untuk 
menggalakkan lebih ramai lagi pelancong. 
Masa ini seperti yang kaola nyatakan tadi, 
pihak Jabatan Kemajuan Pelancongan 
dengan kerjasama Bahagian Industri dan 
Ekoperniagaan (IBE), Kementerian 
Kewangan dan Ekonomi, sedang 
menyediakan peta jalan untuk memajukan 
industri pelancongan, Industry Roadmap 
dalam peta jalan itu terdapat strategik 
jangka pendek, sederhana dan panjang 
hingga tahun 2035 untuk menjadikan 
negara ini sebagai negara yang boleh 
terkenal dengan industri pelancongannya. 
 
  ُ اللّٰه اء   ش   dengan adanya pelan-pelan إِنْ 
strateginya dilengkapi dengan program-
program dan juga projek-projek akan 
dapat sedikit sebanyak meningkatkan lagi 
usaha ‘kitani’ mendatangkan lebih ramai 
pelancong di negara ini. 
 
One of the major back bones ialah masa 
ini didapati sebagai contoh, aktiviti-aktiviti 
pelancongan yang ada diusahakan                     
di peringkat kampung, mukim dan juga 
daerah, ada gap antaranya dan juga pihak 
ejen-ejen pelancongan.  Dengan adanya 
strategi untuk match mereka antara ejen 
pelancongan dan juga pengusaha-
pengusaha, penyedia-penyedia aktiviti 
pelancongan di peringkat daerah, 
kampung dan mukim akan dapat 
memperkayakan lagi pakej-pakej 
pelancongan yang ada di negara ini, yang 
unik dan juga lain ‘walih’ daripada negara-
negara jiran,  ُ اء  اللّٰه   إِنْ ش 
 
Berkenaan dengan possibility of GLC’s 
untuk meningkatkan sekuriti makanan 
terutamanya padi.  لِلّٰه مْدُ  ح 

ْ
ل
َ
أ  dengan 

kerjasama rapat dengan pihak 
Kementerian Kewangan dan Ekonomi, we 
are now looking at the possibility of GLC’s  
‘kitani’ investing together with relevant 
suitable partners di negara-negara jiran 
bagi sama-sama untuk co-invest bertanam 
bukan sahaja di negara ini, malah juga 
possibly di luar negeri untuk 
menambahkan lagi stok bekalan makanan 
beras yang secure untuk negara ini dan 
juga untuk mengembangkan sebagai satu  
pelaburan seperti yang dicadangkan oleh 
Yang Berhormat tadi untuk dieksport          
ke luar negeri,  ُ اللّٰه اء   ش   sedang dalam إِنْ 
peringkat penelitian oleh kedua-dua 
kementerian Yang Berhormat Pengerusi. 
 
Bagi masalah pemasaran. Sebenarnya 
masalah pemasaran ini banyak dihadapi 
oleh Perusahaan Mikrokecil dan Sederhana 
terutama sekali di Bahagian Pertanian, 
Sumber-Sumber Utama.  Kebanyakannya 
mereka ini seperti mikro di rumah dan 
strategi diemploy dan disediakan. Strategi 
pertama yang simple diadakan ialah ‘Pasar 
Kitani’. Aktiviti-aktiviti ‘Pasar Kitani’ yang 
diadakan pada hujung minggu Sabtu dan 
Ahad di Pusat Hortikultur Rimba, bahawa 
Perusahaan Mikrokecil dan Sederhana 
dapat menjual barang-barang mereka.   
 
Ini bukan sahaja tanaman dan buah-
buahan, malah agrimakanan dan juga 
barang kraftangan yang dibuat dalam 
1Kampung 1Produk. That is what 
disediakan untuk kecil-kecilan dan                        
di samping itu bagi yang more advanced 
sedikit, usaha untuk membuat business 
matching.   
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Cabaran yang sering mereka hadapi 
tentang marketing atau pemasaran. Kaola 
ingin pencerahan adakah pihak 
kementerian berkenaan mempunyai 
rancangan untuk menubuhkan sebuah 
agensi mempromosi produk-produk 
tempatan atau sekurang-kurangnya 
menyediakan platform yang strategik bagi 
membantu pemasaran produk-produk 
tempatan. Dengan wujudnya bantuan 
pemasaran sedemikian, kaola percaya 
ialah salah satu daripada insentif kepada 
mereka yang berkenaan untuk 
mengeluarkan lebih banyak lagi produk-
produk yang berskala besar.   

Itulah yang dapat kaola timbulkan dan 
sekali lagi kaola mengucapkan terima 
kasih kepada Yang Berhormat Pengerusi 
dan disudahi dengan,  وبالله التوفيق والهداية 

 اِلله 
ُ
ة حْم  ر  لَيْكُمْ و  مُ ع  لا  كَاتُهُ . و  السَّ ر  ب  و 

Yang Berhormat Menteri Sumber-
Sumber Utama dan Pelancongan:  
Terima kasih, Yang Berhormat Pengerusi 
dan juga terima kasih Yang Berhormat 
berkenaan dengan beberapa soalan yang 
telah diajukan. 
 
Berkenaan way forward  bagi mengatasi 
masalah terputusnya bekalan tenaga 
elektrik bagi kawasan-kawasan 
aquaculture di negara ini.  Memang diakui 
bahawa bagi setengah-setengah kawasan, 
cabaran yang benar-benar yang dihadapi 
oleh Jabatan Perikanan ialah kecukupan 
bekalan-bekalan tenaga elektrik dan juga 
bekalan air.   
 
Dalam mukadimah kaola tadi ada 
menyebutkan bahawa prioriti utama ialah 
untuk mengukuhkan lagi penyediaan 

infrastruktur-infrastruktur kepada 
kawasan-kawasan tersebut seperti                  
di kawasan Mentiri,  مْدُ لِلّٰه ح 

ْ
ل
َ
أ ada mitigation 

measure telah dibuat.  
 
Ada juga 2-3 tempat di Sungai Paku, 
dengan kerjasama Jabatan Perkhidmatan 
Elektrik dan pihak Kementerian Sumber-
Sumber Utama dan Pelancongan telah 
mengadakan beberapa langkah-langkah 
interim untuk mengatasi masalah 
kekurangan bekalan tenaga elektrik.   
 
Tetapi pada jangka sederhana dan juga 
jangka panjang, untuk menyediakan 
bekalan tenaga elektrik di bawah 
Rancangan Kemajuan Negara (RKN) 
sebagai bahan asas infrastruktur bagi 
memastikan bahawa semua kawasan-
kawasan yang mempunyai strategik 
seperti di Mentiri, Sungai Paku, Keramut 
yang banyak pengusaha udang dan 
perikanan akan dapat menikmati kawasan 
keberadaan bekalan tenaga elektrik dan 
air yang mencukupi bagi membolehkan 
mereka memaksimumkan dan 
mengoptimumkan pengeluaran mereka.  
 
Ini sama juga dengan Jabatan Pertanian 
dan Agrimakanan. Kawasan-kawasan 
kemajuan pertanian pun juga cabarannya 
sama, some areas mempunyai kekurangan 
bekalan tenaga elektrik dan juga air. 
 
لِلّٰه    مْدُ  ح 

ْ
ل
َ
أ  pihak Jabatan Pertanian dan 

Agrimakanan dan juga Jabatan 
Perkhidmatan Elektrik sedang bekerja 
bertungkus lumus untuk memastikan 
bahawa projek-projek di bawah RKN-11 
akan berjalan dalam masa tahun ini,           
 ُ اء  اللّٰه   إِنْ ش 

 
 
PETANG HARI SELASA, 21HB. SYAABAN 1444H/14HB. MAC 2023M 
  

505 

Berkenaan strategi utama untuk 
menggalakkan lebih ramai lagi pelancong. 
Masa ini seperti yang kaola nyatakan tadi, 
pihak Jabatan Kemajuan Pelancongan 
dengan kerjasama Bahagian Industri dan 
Ekoperniagaan (IBE), Kementerian 
Kewangan dan Ekonomi, sedang 
menyediakan peta jalan untuk memajukan 
industri pelancongan, Industry Roadmap 
dalam peta jalan itu terdapat strategik 
jangka pendek, sederhana dan panjang 
hingga tahun 2035 untuk menjadikan 
negara ini sebagai negara yang boleh 
terkenal dengan industri pelancongannya. 
 
  ُ اللّٰه اء   ش   dengan adanya pelan-pelan إِنْ 
strateginya dilengkapi dengan program-
program dan juga projek-projek akan 
dapat sedikit sebanyak meningkatkan lagi 
usaha ‘kitani’ mendatangkan lebih ramai 
pelancong di negara ini. 
 
One of the major back bones ialah masa 
ini didapati sebagai contoh, aktiviti-aktiviti 
pelancongan yang ada diusahakan                     
di peringkat kampung, mukim dan juga 
daerah, ada gap antaranya dan juga pihak 
ejen-ejen pelancongan.  Dengan adanya 
strategi untuk match mereka antara ejen 
pelancongan dan juga pengusaha-
pengusaha, penyedia-penyedia aktiviti 
pelancongan di peringkat daerah, 
kampung dan mukim akan dapat 
memperkayakan lagi pakej-pakej 
pelancongan yang ada di negara ini, yang 
unik dan juga lain ‘walih’ daripada negara-
negara jiran,  ُ اء  اللّٰه   إِنْ ش 
 
Berkenaan dengan possibility of GLC’s 
untuk meningkatkan sekuriti makanan 
terutamanya padi.  لِلّٰه مْدُ  ح 

ْ
ل
َ
أ  dengan 

kerjasama rapat dengan pihak 
Kementerian Kewangan dan Ekonomi, we 
are now looking at the possibility of GLC’s  
‘kitani’ investing together with relevant 
suitable partners di negara-negara jiran 
bagi sama-sama untuk co-invest bertanam 
bukan sahaja di negara ini, malah juga 
possibly di luar negeri untuk 
menambahkan lagi stok bekalan makanan 
beras yang secure untuk negara ini dan 
juga untuk mengembangkan sebagai satu  
pelaburan seperti yang dicadangkan oleh 
Yang Berhormat tadi untuk dieksport          
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1Kampung 1Produk. That is what 
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Ertinya, business matching antara 
pengusaha dan pengeluar pembeli itu 
dibuat. Masa ini  مْدُ لِلّٰه ح 

ْ
ل
َ
أ  terdapat business 

matching antara major perusahaan-
perusahaan agrimakanan juga pengeluar-
pengeluar primary production yang  مْدُ لِلّٰه ح 

ْ
ل
َ
 أ

telah menjayakan dan berhasil seperti 
pihak peladang dan juga pembeli seperti 
Gropoint.  Ada juga pihak Syarikat Ghanim 
International Corporation Sdn. 
Bhd.  dengan syarikat pengusaha 
agrimakanan untuk dijual ke luar negeri, 
dipakej dan dijual.
 
Dengan adanya seperti Syarikat Ghanim 
International Corporation Sdn. Bhd  yang 
fokus kepada eksport, I think ini ialah 
another avenue kalau syarikat-syarikat 
seperti membuat keropok udang dan 
pisang yang ingin mengembangkan lagi 
pasaran mereka.  Mereka memang 
digalakkan untuk bekerja erat dengan 
Syarikat Ghanim International Corporation 
Sdn. Bhd  untuk membantu mereka dalam 
bidang pemasaran. Di samping ketiga-tiga 
cara ini, pihak Kementerian Sumber-
Sumber Utama dan Pelancongan juga 
menggalakkan pengusaha-pengusaha 
tempatan dalam mempromosikan produk-
produk mereka ke luar negeri.  Jadi, jika 
mempromosikan ke luar negeri dibawa             
ke expo antarabangsa, pihak kementerian 
juga seperti jabatan-jabatan di bawahnya 
seperti Jabatan Pertanian dan 
Agrimakanan dan Jabatan Perikanan juga 
memberi guideline dan bantuan dan 
panduan bagi making sure that produk-
produk ini compliant dengan import 
requirement syarikat-syarikat dan negara 
yang bakal mereka terokai.   
 

Itu adalah antara inisiatif yang dibuat oleh 
pihak Kementerian Sumber-Sumber 
Utama dan Pelancongan bersama dengan 
agensi-agensi yang lain dalam 
mengusahakan untuk memasarkan 
produk-produk tempatan di negara ini.   
 
Kalau dilihat masa ini one of the challenges 
that we have at the moment is bekalan 
seperti yang faced by Syarikat Ghanim 
International Corporation Sdn. Bhd , 
bekalan yang akan dieksport itu tidak 
mencukupi.  Jadi, we need to strengthen 
jua the production capacity of the 
pengusaha-pengusaha kecil dan 
sederhana itu. Terima kasih, Yang 
Berhormat Pengerusi. 
 
Yang Berhormat Pengerusi: Saya 
persilakan Yang Berhormat Pehin Orang 
Kaya Laila Setia Dato Seri Setia Awang Haji 
Abdul Rahman bin Haji Ibrahim. 
 
Yang Berhormat Pehin Orang Kaya 
Laila Setia Dato Seri Setia Awang Haji 
Abd. Rahman bin Haji Ibrahim:  
Terima kasih Yang Berhormat Pengerusi. 

 
ُ
وَرَحْمَة عَلَيْكُمْ  لَامُ  وَبَرَكَاتُهُ   السَّ اّلله   dan salam 

sejahtera
حْيم  نِ الرَّ حْم  َٰ ِ الرَّ  بِسْمِ اللّٰه

نْبّيَاءّ 
َ ْ
فّ الْ َ شْْ

َ
مُ عَلََٰ أ

َ
لَ ةُ وَالسَّ

َ
لَ ، وَالصَّ نَ مّي 

َ
عَال

ْ
حَمْدُ لِّلّ رَبِّ ال

ْ
 اَل

دّنَا مُ  ، سَيِّ نَ مُرْسَلّي 
ْ
دٍ وَعَلََٰ آلّهّ وَصَحْبّهّ وَال نَ حَمَّ جْمَعّي 

َ
أ   

 
Yang Berhormat Pengerusi dan Ahli-Ahli 
Yang Berhormat. Terima kasih Yang 
Berhormat Pengerusi kerana memberi 
peluang kaola ikut serta dalam 
perbincangan ini.  
 
Terima kasih juga diucapkan kepada Yang 
Berhormat Menteri Sumber-Sumber 

 
 
PETANG HARI SELASA, 21HB. SYAABAN 1444H/14HB. MAC 2023M 
  

507 

Utama dan Pelancongan kerana 
mengongsikan inisiatif yang telah 
diusahakan dan tumpuan-tumpuan yang 
akan dilaksanakan dalam Tahun 
Kewangan 2023/2024.  
 
Kaola mengucapkan tahniah dan syabas 
atas inisiatif-inisiatif tersebut.  Cuma ada 
beberapa perkara yang ingin kaola 
kongsikan mungkin untuk pencerahan 
mahupun sebagai cadangan sahaja. 
 
Kaola menyambut baik sasaran Petunjuk 
Prestasi Utama Kementerian Sumber-
Sumber Utama dan Pelancongan 
mengenai nilai pengeluaran dari Sektor 
Pertanian, Perikanan dan Perhutanan.   
 
Kaola berpendapat lebih banyak, lebih 
baik.  Kaola berharap ia akan dilipat 
gandakan supaya rantaian pembekalan 
(supply chain) akan lebih terjamin dan 
kadar eksport negara akan lebih 
meningkat. Kaola juga mengalu-alukan 
usaha Kementerian Sumber-Sumber 
Utama dan Pelancongan baru-baru ini 
dengan membuka ‘Pasar Kitani’ bagi 
memasarkan produk-produk tempatan.  
 
Pentingnya, ia harus dipantau supaya 
‘Pasar Kitani’ ini benar-benar dipastikan ia 
dimiliki, diusahakan dan penjual-
penjualnya orang kita.  Semoga dengan 
adanya banyak barang asasi ini dihasilkan 
di negara ini, ianya sedikit sebanyak          
 ُ اللّٰه اء   ش   akan membantu menurunkan إِنْ 
harga barang-barang tersebut.   
 
Kaola rasa ini adalah salah satu langkah 
kita untuk menurunkan kos sara hidup 
untuk barang-barang keperluan asasi 

dalam jangka sederhana dan panjang            
di samping untuk menyahut dan 
menjunjung titah Kebawah Duli Yang 
Maha Mulia Paduka Seri Baginda Sultan 
dan Yang Di-Pertuan Negara Brunei 
Darussalam terutamanya mengenai 
sekuriti makanan.   
 
Cuma kaola berharap Kementerian 
Sumber-Sumber Utama dan Pelancongan 
akan dapat membantu pengusaha-
pengusaha yang benar-benar berminat 
untuk mengembangkan perniagaan 
mereka untuk dieksport ke luar negeri 
dengan mengadakan strategic alliance 
dengan negara-negara jiran untuk 
membolehkan eksport kita menembusi 
pasaran negara-negara tersebut. 
 
Yang Berhormat Pengerusi, semasa Sesi 
Muzakarah dengan Kementerian Sumber-
Sumber Utama dan Pelancongan, kita 
telah dimaklumkan mengenai usaha belia 
yang mengadakan modern farming               
di Kampung Tungku.  Kaola berharap 
usaha ini akan dapat diperbanyakkan lagi 
dan bantuan diberikan untuk memasarkan 
produk-produk mereka.   
 
Juga penting ialah supaya usaha ini 
disocialise atau ‘diberigakan’ secara 
extensive untuk menarik lebih banyak lagi 
minat belia-belia ini untuk menceburkan 
diri dalam modern farming ini. Mungkin 
satu segmen khas perlu dibuat dalam RTB 
untuk menampilkan usaha-usaha belia ini 
dan PMKS secara keseluruhannya dalam 
pertanian, perikanan dan apa jua bisnes 
yang lain.   
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Jika ia telah ada, mungkin ia perlu 
dikemaskinikan supaya ia bukan sahaja 
akan menonjolkan aktiviti PMKS ini, 
bahkan untuk menjadikan promotional 
tools kepada bisnes PMKS ini. 
 
Bercakap mengenai “Belia Bertani” ini, 
kaola juga cenderung untuk 
mencadangkan supaya diadakan semula 
extra-curricular activity di sekolah-sekolah 
yang dapat menjinakkan dan membuka 
minda penuntut untuk menceburi bidang 
pertanian. Persepsi yang bidang pertanian 
ini adalah manual jobs, tidak 
menguntungkan dan tidak menghasilkan 
pendapatan yang lumayan kepada 
peladang-peladang perlulah diubah. 
Mungkin Kementerian Sumber-Sumber 
Utama dan Pelancongan akan dapat 
mengadakan kolaborasi dengan 
Kementerian Pendidikan untuk 
memperkenalkan inisiatif ini. 
 
Yang Berhormat Pengerusi, perkara kedua 
ialah mengenai sasaran kementerian yang 
berkaitan dengan kedatangan pelancong.  
Perkara ini telah pun disentuh secara 
panjang lebar oleh Yang Berhormat Pehin 
Orang Kaya Johan Pahlawan Dato Seri 
Setia Awang Haji Adanan bin Begawan 
Pehin Siraja Khatib Dato Seri Setia Haji 
Mohd. Yusuf tadi. Oleh itu, kaola hanyalah 
akan menambah sedikit mengenai perkara 
ini.  Tapi kaola berpendapat sasaran-
sasaran yang ditetapkan pada waktu ini 
perlu direvise upward.   
 
Negara-negara di rantau ini sudah 
menyasarkan target yang berjuta-juta 
orang pelancong kerana mereka 
mengetahui bahawa kedatangan 

pelancong-pelancong ini bukan sahaja 
akan membawa inflow kewangan                
ke negara mereka tapi juga sekali gus 
akan meransang pertumbuhan ekonomi 
terutama dalam industri perkhidmatan 
termasuk hotel, restoran, transportation, 
perdagangan, retail dan lain-lain lagi.   
 
Ia juga boleh membuka lebih banyak 
peluang pekerjaan kepada rakyat dan 
penduduk tempatan.  Setakat yang kaola 
perhatikan, usaha kita dalam 
mempromosikan pelancongan ini adalah 
kurang agresif.  Promosi kita masih pada 
tahap sederhana.  
 
Dalam konteks Negara Brunei Darussalam, 
kita masih boleh mengekalkan strategi 
pelancongan yang selective. Namun sektor 
pelancongan ini amat luas bidangnya 
sebagai misalan  dalam bidang pelajaran, 
perubatan, conferencing dan sport tourism 
dan lain-lain lagi. Yang pentingnya adalah 
koordinasi antara agensi-agensi ini untuk 
sama-sama memasarkan produk-produk 
‘kitani’ secara bersepadu. 
 
Yang Berhormat Pengerusi. Di negara ini 
sudah ada boarding school yang 
mempunyai standard yang tinggi.  One of 
the best di rantau ini, mungkin juga di 
arena antarabangsa.  Begitu juga hal 
ehwal urusan persidangan, sebenarnya 
kita mempunyai potensi menjadi 
conferencing centre di rantau ini kerana 
kita mempunyai kemampuan, charm and 
hospitality untuk menjadi host kepada 
aktiviti-aktiviti tersebut.  
 
Samalah juga halnya dengan medical 
tourism. Kita sudah mempunyai facilities 
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dan equipment yang canggih yang tidak 
terdapat di Borneo ini dan ada juga 
mempunyai mesin yang sophisticated 
yang hanya dimiliki oleh empat, lima buah 
negara di dunia ini.  
 
Pembukaan Gleneagles JPMC dan 
pembinaan Specialist Centre di Jerudong 
misalannya bukan sahaja bertujuan  
memberikan perkhidmatan perubatan 
pakar kepada rakyat dan penduduk negara 
ini, malahan ia juga dihasratkan untuk 
menarik pesakit-pesakit luar yang 
memerlukan perkhidmatan-perkhidmatan 
tersebut ke negara ini.  Sebab itulah kita 
menjalin kolaborasi atau strategic alliance 
dengan institusi-institusi perubatan yang 
terkemuka di negara-negara lain. 
 
Yang   Berhormat   Pengerusi.     مْدُ لِلّٰه ح 

ْ
ل
َ
 أ

usaha Kementerian Sumber-Sumber 
Utama dan Pelancongan mengadakan 
‘December Celebration’ yang patut 
disambut dengan baik dan diucapkan 
tahniah atas inisiatif itu.  Sudah 
setentunya ia akan memberi peluang 
kepada rakyat tempatan untuk “mengenali 
negara sendiri dan beriadah dalam 
negeri”.  
 
This is a noble idea dan perlu diteruskan. 
Cuma fasiliti-fasiliti pelancongan di negara 
ini adalah masih terhad. Kaola perhatikan 
secara keseluruhannya peruntukan yang 
disediakan bagi Jabatan Kemajuan 
Pelancongan ini tidak banyak yang 
bertambah. Nampak kepada kaola ia 
seolah-olah untuk business as usual 
sahaja.  Kaola berpendapat untuk menarik 
lebih banyak pelancong ke negara ini, ia 
akan memerlukan kita membina lebih 

banyak rangkaian infrastruktur 
pelancongan dan melipatgandakan usaha 
mempromosikan negara ini di mata dunia.   
 
Kaola perhatikan dalam perkembangan 
produk dan perniagaan, dan dalam 
promosi dan pemasaran pelancongan, 
jumlah yang disediakan adalah sangat 
kecil dan tidak mencukupi.  Kita perlu 
melabur lebih banyak wang untuk 
mendapatkan hasil yang dihasratkan, 
bukan semata-mata dalam bentuk 
kewangan sahaja malahan dari segi 
spinoff dan multiplier effectnya terutama 
dalam membuka lebih banyak peluang 
pekerjaan kepada anak-anak tempatan.
 
Kaola berharap dalam Rancangan 
Kemajuan Negara (RKN) yang akan 
datang, sektor ini akan diberi peruntukan 
yang mencukupi supaya ia akan berjaya 
menarik lebih banyak pelancong ke negara 
ini.  Kaola juga melihat terdapat satu 
projek khusus di Kementerian Hal Ehwal 
Dalam Negeri, Kod/Akaun 1113-001 - 
Pengukuhan Produk/Pakej Pelancongan 
Kampong Ayer dengan Harga Rancangan 
$6 juta. Kaola berharap peruntukan ini 
akan dapat dimanfaatkan bagi membantu 
Kementerian Sumber-Sumber Utama dan 
Pelancongan.   
 
Kaola mengalu-alukan penerangan Yang 
Berhormat Menteri yang satu peta jalan 
akan disediakan untuk memajukan 
pelancongan ini. Cadangan ini adalah satu 
cadangan yang baik dan kaola berharap ia 
akan memperbanyakkan promosi, 
pembinaan kemudahan-kemudahan 
infrastruktur dan sasaran yang lebih 
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pendapatan yang lumayan kepada 
peladang-peladang perlulah diubah. 
Mungkin Kementerian Sumber-Sumber 
Utama dan Pelancongan akan dapat 
mengadakan kolaborasi dengan 
Kementerian Pendidikan untuk 
memperkenalkan inisiatif ini. 
 
Yang Berhormat Pengerusi, perkara kedua 
ialah mengenai sasaran kementerian yang 
berkaitan dengan kedatangan pelancong.  
Perkara ini telah pun disentuh secara 
panjang lebar oleh Yang Berhormat Pehin 
Orang Kaya Johan Pahlawan Dato Seri 
Setia Awang Haji Adanan bin Begawan 
Pehin Siraja Khatib Dato Seri Setia Haji 
Mohd. Yusuf tadi. Oleh itu, kaola hanyalah 
akan menambah sedikit mengenai perkara 
ini.  Tapi kaola berpendapat sasaran-
sasaran yang ditetapkan pada waktu ini 
perlu direvise upward.   
 
Negara-negara di rantau ini sudah 
menyasarkan target yang berjuta-juta 
orang pelancong kerana mereka 
mengetahui bahawa kedatangan 

pelancong-pelancong ini bukan sahaja 
akan membawa inflow kewangan                
ke negara mereka tapi juga sekali gus 
akan meransang pertumbuhan ekonomi 
terutama dalam industri perkhidmatan 
termasuk hotel, restoran, transportation, 
perdagangan, retail dan lain-lain lagi.   
 
Ia juga boleh membuka lebih banyak 
peluang pekerjaan kepada rakyat dan 
penduduk tempatan.  Setakat yang kaola 
perhatikan, usaha kita dalam 
mempromosikan pelancongan ini adalah 
kurang agresif.  Promosi kita masih pada 
tahap sederhana.  
 
Dalam konteks Negara Brunei Darussalam, 
kita masih boleh mengekalkan strategi 
pelancongan yang selective. Namun sektor 
pelancongan ini amat luas bidangnya 
sebagai misalan  dalam bidang pelajaran, 
perubatan, conferencing dan sport tourism 
dan lain-lain lagi. Yang pentingnya adalah 
koordinasi antara agensi-agensi ini untuk 
sama-sama memasarkan produk-produk 
‘kitani’ secara bersepadu. 
 
Yang Berhormat Pengerusi. Di negara ini 
sudah ada boarding school yang 
mempunyai standard yang tinggi.  One of 
the best di rantau ini, mungkin juga di 
arena antarabangsa.  Begitu juga hal 
ehwal urusan persidangan, sebenarnya 
kita mempunyai potensi menjadi 
conferencing centre di rantau ini kerana 
kita mempunyai kemampuan, charm and 
hospitality untuk menjadi host kepada 
aktiviti-aktiviti tersebut.  
 
Samalah juga halnya dengan medical 
tourism. Kita sudah mempunyai facilities 
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dan equipment yang canggih yang tidak 
terdapat di Borneo ini dan ada juga 
mempunyai mesin yang sophisticated 
yang hanya dimiliki oleh empat, lima buah 
negara di dunia ini.  
 
Pembukaan Gleneagles JPMC dan 
pembinaan Specialist Centre di Jerudong 
misalannya bukan sahaja bertujuan  
memberikan perkhidmatan perubatan 
pakar kepada rakyat dan penduduk negara 
ini, malahan ia juga dihasratkan untuk 
menarik pesakit-pesakit luar yang 
memerlukan perkhidmatan-perkhidmatan 
tersebut ke negara ini.  Sebab itulah kita 
menjalin kolaborasi atau strategic alliance 
dengan institusi-institusi perubatan yang 
terkemuka di negara-negara lain. 
 
Yang   Berhormat   Pengerusi.     مْدُ لِلّٰه ح 

ْ
ل
َ
 أ

usaha Kementerian Sumber-Sumber 
Utama dan Pelancongan mengadakan 
‘December Celebration’ yang patut 
disambut dengan baik dan diucapkan 
tahniah atas inisiatif itu.  Sudah 
setentunya ia akan memberi peluang 
kepada rakyat tempatan untuk “mengenali 
negara sendiri dan beriadah dalam 
negeri”.  
 
This is a noble idea dan perlu diteruskan. 
Cuma fasiliti-fasiliti pelancongan di negara 
ini adalah masih terhad. Kaola perhatikan 
secara keseluruhannya peruntukan yang 
disediakan bagi Jabatan Kemajuan 
Pelancongan ini tidak banyak yang 
bertambah. Nampak kepada kaola ia 
seolah-olah untuk business as usual 
sahaja.  Kaola berpendapat untuk menarik 
lebih banyak pelancong ke negara ini, ia 
akan memerlukan kita membina lebih 

banyak rangkaian infrastruktur 
pelancongan dan melipatgandakan usaha 
mempromosikan negara ini di mata dunia.   
 
Kaola perhatikan dalam perkembangan 
produk dan perniagaan, dan dalam 
promosi dan pemasaran pelancongan, 
jumlah yang disediakan adalah sangat 
kecil dan tidak mencukupi.  Kita perlu 
melabur lebih banyak wang untuk 
mendapatkan hasil yang dihasratkan, 
bukan semata-mata dalam bentuk 
kewangan sahaja malahan dari segi 
spinoff dan multiplier effectnya terutama 
dalam membuka lebih banyak peluang 
pekerjaan kepada anak-anak tempatan.
 
Kaola berharap dalam Rancangan 
Kemajuan Negara (RKN) yang akan 
datang, sektor ini akan diberi peruntukan 
yang mencukupi supaya ia akan berjaya 
menarik lebih banyak pelancong ke negara 
ini.  Kaola juga melihat terdapat satu 
projek khusus di Kementerian Hal Ehwal 
Dalam Negeri, Kod/Akaun 1113-001 - 
Pengukuhan Produk/Pakej Pelancongan 
Kampong Ayer dengan Harga Rancangan 
$6 juta. Kaola berharap peruntukan ini 
akan dapat dimanfaatkan bagi membantu 
Kementerian Sumber-Sumber Utama dan 
Pelancongan.   
 
Kaola mengalu-alukan penerangan Yang 
Berhormat Menteri yang satu peta jalan 
akan disediakan untuk memajukan 
pelancongan ini. Cadangan ini adalah satu 
cadangan yang baik dan kaola berharap ia 
akan memperbanyakkan promosi, 
pembinaan kemudahan-kemudahan 
infrastruktur dan sasaran yang lebih 
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agresif bagi memajukan pelancongan                
di negara ini secara menyeluruh. 
 
Yang Berhormat tadi ada menyentuh 
mengenai projek-projek PPP yang 
dilaksanakan dalam bidang pelancongan 
ini terutamanya di Daerah Temburong.  
Syabas, kaola harap lebih banyak lagi di 
PPP yang lebih besar dirancang dan 
pelabur-pelabur asing yang established 
dalam bidang pelancongan untuk 
membina rangkaian pelancongan yang 
lebih kukuh, terarah, terkawal dan viable 
yang boleh menggunakan advantage dan 
niche yang ada di Negara Brunei 
Darussalam ini. Sekian, terima kasih. 
 
Yang Berhormat Menteri Sumber-
Sumber Utama dan Pelancongan:  
Terima kasih Yang Berhormat Pengerusi 
dan terima kasih Yang Berhormat 
berkenaan dengan kebanyakannya 
cadangan-cadangan bagi how to move 
forward مْدُ لِلّٰه  ح 

ْ
ل
َ
أ I think pihak kementerian 

ini menyambut baik atas cadangan-
cadangan Yang Berhormat tadi, bagi 
terutama sekali making sure that ‘Pasar 
Kitani’ dimiliki dan diuruskan oleh anak-
anak tempatan, membuat strategic 
alliance dengan pihak-pihak 
berkepentingan di luar negara bagi akses 
pasaran.  
 
I think  ُ اللّٰه اء    masa ini currently pihak إِنْ  ش 
kementerian sedang bekerjasama dengan 
Kerajaan Singapura bagi memudahkan 
lagi more export ke Singapura. Di samping 
itu juga, eksport ke bukan sahaja                   
ke Singapura, malahan juga ke Middle East 
dan juga ke China dengan hubungan erat 
key stakeholders.  Bagi peladang belia, 

لِلّٰه أ َ مْدُ  ح 
ْ
ل sudah jadi target kepada pihak 

Kementerian Sumber-Sumber Utama dan 
Pelancongan bahawa dengan penglibatan 
belia akan memastikan dan menjamin 
kemajuan industri sumber-sumber utama 
dan pelancongan kerana merekalah yang 
akan jadi backbone dan juga sebagai ejen 
perubahan pertanian ini bukannya present 
punya farming but more of agrobusiness 
punya farm yang terdapat banyak 
keuntungan dalam pertanian ini selain 
daripada hanya untuk menyara diri, ‘kais 
pagi makan pagi, kais petang makan 
petang’. 
 
Berkenaan dengan KPI dan juga 
pelancongan, memang diakui bahawa 
approach masa ini ialah conservative.                 
 ُ اللّٰه اء   ش  -pihak Kementerian Sumber إِنْ 
Sumber Utama dan Pelancongan akan 
meneliti balik semula lagi terutama sekali 
dengan adanya kelonggaran peraturan 
syarat-syarat kemasukan pelancong                   
ke negara ini. 
 
Berkenaan dengan promosi, strategi masa 
ini ialah mainly online.  Promosi 
pelancongan masa ini ialah 
kebanyakannya pihak Jabatan Kemajuan 
Pelancongan memerhatikan bahawa the 
greatest impact kepada promosi dan 
kedatangan pelancong ialah melalui online 
ini, melalui mobile apps.   
 
Itu satu perkara yang masa ini pihak 
kementerian akan bekerjasama erat, 
bukan sahaja dengan pengusaha-
pengusaha mobile apps di Negara Brunei 
Darussalam malah juga seperti yang 
abiskaola mention dalam mukadimah tadi 
bekerjasama dengan pihak macam 
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Booking.com, Tripadvisor, Expedia dan 
juga ada lagi apps yang lain untuk 
memastikan bahawa Negara Brunei 
Darussalam ini tidak ketinggalan dari segi 
mempromosikan sebagai satu destinasi 
pelancongan yang menarik di rantau ini. 
 
Dari segi infrastruktur, memang diakui 
bahawa masih banyak lagi perlu dibuat. 
Tetapi  

َ
مْدُ لِلّٰه أ ح 
ْ
ل  masa ini, usaha-usaha telah 

pun dibuat di bawah peruntukan RKN-11. 
Seperti yang dinyatakan tadi Kementerian 
Hal Ehwal Dalam Negeri ada menyediakan 
dan meningkatkan kemudahan-
kemudahan asas pelancongan di Kampung 
Air iaitu membina dan menaik taraf 
jambatan pejalan kaki dan membina mini 
wharf di Galeri Kebudayaan dan 
Pelancongan Kampung Air.   
 
Di samping itu juga, bagi pembangunan             
di Daerah Temburong, melalui Autoriti 
Kemajuan Daerah Temburong telah 
mengenal pasti 3 kawasan fokus untuk 
dimajukan antara lain ialah: 
 
i. Kawasan Pekan Bangar iaitu 

mengukuhkan Pekan Bangar sebagai 
pusat menarik bukan sahaja 
pentadbiran utama tetapi menarik bagi 
pelancong-pelancong untuk melawat 
Pekan Bangar.; 
 

ii. Kawasan fokusnya ialah kawasan Labu 
yang kedua projeknya iaitu Dataran 
Labu (Labu Square) telah dikenal pasti 
sebagai satu tempat persinggahan               
di Daerah Temburong terdapat mixed-
use development seperti kemudahan 
rekreasi dan F&B.; dan  

 Kawasan Batang Duri dan Ulu 
Temburong, seperti yang abiskaola 
mention just now terdapat FDI dari 
Singapura untuk memajukan Ulu-Ulu 
Temburong.  Di samping itu, tidak lupa 
jua pihak Kementerian Kebudayaan, 
Belia dan Sukan ada projek menaik 
taraf Bangunan Muzium Brunei.                
لِلّٰه  مْدُ  ح 

ْ
ل
َ
 ini akan menjadi one of the أ

major attraction yang akan menambah 
tempat-tempat menarik di negara ini. 
Seperti Yang Berhormat nyatakan tadi, 
memang ada satu projek PPP di Bukit 
Patoi.      ُ اء  اللّٰه إِنْ ش  pihak Kementerian 
Sumber-Sumber Utama dan 
Pelancongan beserta dengan 
Jawatankuasa Penswastaan dan PPP, 
Kementerian Kewangan dan Ekonomi 
akan meningkatkan lagi usaha dalam 
menarik lebih banyak PPP yang ada 
significant impact kepada industri 
pelancongan. 

Di samping itu jua, akan bekerjasama 
dengan pihak BEDB dalam menarik 
lebih ramai lagi FDI untuk melabur dari 
segi tempat-tempat penginapan 
bertaraf antarabangsa dan juga 
tempat-tempat lokasi yang menarik 
untuk didevelop di negara ini. 

 
Terima kasih. Itu sahaja hujah abiskaola 
tentang cadangan yang dihadapkan oleh 
Yang Berhormat. 
 
Yang Berhormat Pengerusi:  Yang 
Berhormat Menteri Hal Ehwal Dalam 
Negeri. 
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agresif bagi memajukan pelancongan                
di negara ini secara menyeluruh. 
 
Yang Berhormat tadi ada menyentuh 
mengenai projek-projek PPP yang 
dilaksanakan dalam bidang pelancongan 
ini terutamanya di Daerah Temburong.  
Syabas, kaola harap lebih banyak lagi di 
PPP yang lebih besar dirancang dan 
pelabur-pelabur asing yang established 
dalam bidang pelancongan untuk 
membina rangkaian pelancongan yang 
lebih kukuh, terarah, terkawal dan viable 
yang boleh menggunakan advantage dan 
niche yang ada di Negara Brunei 
Darussalam ini. Sekian, terima kasih. 
 
Yang Berhormat Menteri Sumber-
Sumber Utama dan Pelancongan:  
Terima kasih Yang Berhormat Pengerusi 
dan terima kasih Yang Berhormat 
berkenaan dengan kebanyakannya 
cadangan-cadangan bagi how to move 
forward مْدُ لِلّٰه  ح 

ْ
ل
َ
أ I think pihak kementerian 

ini menyambut baik atas cadangan-
cadangan Yang Berhormat tadi, bagi 
terutama sekali making sure that ‘Pasar 
Kitani’ dimiliki dan diuruskan oleh anak-
anak tempatan, membuat strategic 
alliance dengan pihak-pihak 
berkepentingan di luar negara bagi akses 
pasaran.  
 
I think  ُ اللّٰه اء    masa ini currently pihak إِنْ  ش 
kementerian sedang bekerjasama dengan 
Kerajaan Singapura bagi memudahkan 
lagi more export ke Singapura. Di samping 
itu juga, eksport ke bukan sahaja                   
ke Singapura, malahan juga ke Middle East 
dan juga ke China dengan hubungan erat 
key stakeholders.  Bagi peladang belia, 

لِلّٰه أ َ مْدُ  ح 
ْ
ل sudah jadi target kepada pihak 

Kementerian Sumber-Sumber Utama dan 
Pelancongan bahawa dengan penglibatan 
belia akan memastikan dan menjamin 
kemajuan industri sumber-sumber utama 
dan pelancongan kerana merekalah yang 
akan jadi backbone dan juga sebagai ejen 
perubahan pertanian ini bukannya present 
punya farming but more of agrobusiness 
punya farm yang terdapat banyak 
keuntungan dalam pertanian ini selain 
daripada hanya untuk menyara diri, ‘kais 
pagi makan pagi, kais petang makan 
petang’. 
 
Berkenaan dengan KPI dan juga 
pelancongan, memang diakui bahawa 
approach masa ini ialah conservative.                 
 ُ اللّٰه اء   ش  -pihak Kementerian Sumber إِنْ 
Sumber Utama dan Pelancongan akan 
meneliti balik semula lagi terutama sekali 
dengan adanya kelonggaran peraturan 
syarat-syarat kemasukan pelancong                   
ke negara ini. 
 
Berkenaan dengan promosi, strategi masa 
ini ialah mainly online.  Promosi 
pelancongan masa ini ialah 
kebanyakannya pihak Jabatan Kemajuan 
Pelancongan memerhatikan bahawa the 
greatest impact kepada promosi dan 
kedatangan pelancong ialah melalui online 
ini, melalui mobile apps.   
 
Itu satu perkara yang masa ini pihak 
kementerian akan bekerjasama erat, 
bukan sahaja dengan pengusaha-
pengusaha mobile apps di Negara Brunei 
Darussalam malah juga seperti yang 
abiskaola mention dalam mukadimah tadi 
bekerjasama dengan pihak macam 
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Booking.com, Tripadvisor, Expedia dan 
juga ada lagi apps yang lain untuk 
memastikan bahawa Negara Brunei 
Darussalam ini tidak ketinggalan dari segi 
mempromosikan sebagai satu destinasi 
pelancongan yang menarik di rantau ini. 
 
Dari segi infrastruktur, memang diakui 
bahawa masih banyak lagi perlu dibuat. 
Tetapi  

َ
مْدُ لِلّٰه أ ح 
ْ
ل  masa ini, usaha-usaha telah 

pun dibuat di bawah peruntukan RKN-11. 
Seperti yang dinyatakan tadi Kementerian 
Hal Ehwal Dalam Negeri ada menyediakan 
dan meningkatkan kemudahan-
kemudahan asas pelancongan di Kampung 
Air iaitu membina dan menaik taraf 
jambatan pejalan kaki dan membina mini 
wharf di Galeri Kebudayaan dan 
Pelancongan Kampung Air.   
 
Di samping itu juga, bagi pembangunan             
di Daerah Temburong, melalui Autoriti 
Kemajuan Daerah Temburong telah 
mengenal pasti 3 kawasan fokus untuk 
dimajukan antara lain ialah: 
 
i. Kawasan Pekan Bangar iaitu 

mengukuhkan Pekan Bangar sebagai 
pusat menarik bukan sahaja 
pentadbiran utama tetapi menarik bagi 
pelancong-pelancong untuk melawat 
Pekan Bangar.; 
 

ii. Kawasan fokusnya ialah kawasan Labu 
yang kedua projeknya iaitu Dataran 
Labu (Labu Square) telah dikenal pasti 
sebagai satu tempat persinggahan               
di Daerah Temburong terdapat mixed-
use development seperti kemudahan 
rekreasi dan F&B.; dan  

 Kawasan Batang Duri dan Ulu 
Temburong, seperti yang abiskaola 
mention just now terdapat FDI dari 
Singapura untuk memajukan Ulu-Ulu 
Temburong.  Di samping itu, tidak lupa 
jua pihak Kementerian Kebudayaan, 
Belia dan Sukan ada projek menaik 
taraf Bangunan Muzium Brunei.                
لِلّٰه  مْدُ  ح 

ْ
ل
َ
 ini akan menjadi one of the أ

major attraction yang akan menambah 
tempat-tempat menarik di negara ini. 
Seperti Yang Berhormat nyatakan tadi, 
memang ada satu projek PPP di Bukit 
Patoi.      ُ اء  اللّٰه إِنْ ش  pihak Kementerian 
Sumber-Sumber Utama dan 
Pelancongan beserta dengan 
Jawatankuasa Penswastaan dan PPP, 
Kementerian Kewangan dan Ekonomi 
akan meningkatkan lagi usaha dalam 
menarik lebih banyak PPP yang ada 
significant impact kepada industri 
pelancongan. 

Di samping itu jua, akan bekerjasama 
dengan pihak BEDB dalam menarik 
lebih ramai lagi FDI untuk melabur dari 
segi tempat-tempat penginapan 
bertaraf antarabangsa dan juga 
tempat-tempat lokasi yang menarik 
untuk didevelop di negara ini. 

 
Terima kasih. Itu sahaja hujah abiskaola 
tentang cadangan yang dihadapkan oleh 
Yang Berhormat. 
 
Yang Berhormat Pengerusi:  Yang 
Berhormat Menteri Hal Ehwal Dalam 
Negeri. 
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Yang Berhormat Menteri Hal Ehwal 
Dalam Negeri:  Terima kasih Yang 
Berhormat Pengerusi.  Terima kasih jua 
pada Yang Berhormat berkenaan dengan 
pelancongan ini.  
 
Di Kementerian Hal Ehwal Dalam Negeri 
untuk makluman sahaja, sebanyak 65 
buah negara sudah dalam Visa Waiver 
Program yang membolehkan mereka 
masuk tanpa visa ke Negara Brunei 
Darussalam dan usaha-usaha dalam 
menarik pelancongan atau memudahkan 
kemasukan pelancong-pelancong                      
di negara ini sebagai contoh Jabatan 
Imigresen dan Pendaftaran Kebangsaan 
telah menyediakan e-Arrival Card secara 
online yang memudahkan pelancong asing 
untuk mengisikan secara online sahaja 
daripada berbaris di Lapangan Terbang 
Antarabangsa dan jua  ُ اللّٰه اء   ش                                                   إِنْ 
nanti dengan penaiktarafan Border 
Management System ini, sistem E-Gate 
akan dinaik taraf dan itu akan 
memudahkan kemasukan pelancong                  
di negara ini.  
 
Jadi, tanpa compromise keselamatan Yang 
Berhormat Pengerusi. Itu sahaja yang 
dapat kaola tambah Yang Berhormat 
Pengerusi. Terima kasih. 
 
Yang Berhormat Pengerusi: Saya 
persilakan Yang Berhormat Menteri 
Kesihatan.  
 
Yang Berhormat Menteri Kesihatan: 
Terima kasih Yang Berhormat Pengerusi. 
 

حْيم  نِ الرَّ حْم  َٰ ِ الرَّ كَاتُهُ  بِسْمِ اللّٰه ر  ب   اِلله و 
ُ
ة حْم  ر  لَيْكُمْ و  مُ ع  لا  السَّ   

Kaola ingin menambah saja mengenai 

soalan Medical Tourism. Seperti yang 
semua maklum jua Kementerian Kesihatan 
memang sudah lama mengenal pasti 
Pelancongan Perubatan ataupun Medical 
Tourism ini sebagai salah satu industri 
yang boleh atau berpotensi untuk 
menyumbang kepada perkembangan 
ekonomi negara.  
 
Walau bagaimanapun, di kebanyakan 
negara lain Pelancongan Perubatan 
banyak dilaksanakan melalui sektor 
perubatan swasta. Di Negara Brunei 
Darussalam, pihak Kementerian Kesihatan 
amat mengalu-alukan pelaburan dalam 
sektor kesihatan bukan sahaja melalui 
sektor perubatan swasta dan government 
link companies dalam negeri malah juga 
terbuka dalam mempelopori pelaburan 
dari pihak-pihak perubatan swasta dari 
luar negara yang mampu menjadikan 
Negara Brunei Darussalam sebagai 
regional hub dalam bidang perubatan 
tertentu. Sejajar dengan perkembangan 
perkhidmatan, infrastruktur dan teknologi 
canggih dalam dunia perubatan.  
 
Pada masa ini, pelaksanaan Pelancongan 
Perubatan bolehlah dipromosikan oleh 
institusi-institusi perubatan swasta                    
di negara ini. Dalam pada itu, pencapaian 
sektor perubatan swasta telah 
memperolehi pengiktirafan piawaian 
antarabangsa seperti Joint Commission 
International (JCI) berupaya menarik 
pesakit-pesakit dari luar negara dan sekali 
gus berpotensi menjadikan Negara Brunei 
Darussalam sebagai salah satu destinasi 
yang terbaik bagi Pelancongan Perubatan.  
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Sebagai contoh, kemudahan rawatan 
pemindahan jantung atau organ 
transplant yang akan dikenalkan di Negara 
Brunei Darussalam melalui kerjasama 
antara Jerudong Park Medical Centre 
dengan institusi perubatan luar negara. 
Kemudahan ini akan menjadikan satu-
satunya Pusat Rawatan Pemindahan 
Jantung Organ di Borneo sekali gus 
memberikan kemudahan kepada pesakit 
tempatan untuk menjalani prosedur ini               
di dalam negeri. Adalah juga difahamkan 
bahawa pihak Institusi Perubatan Swasta 
khususnya Jerudong Park Medical Centre 
dan Pantai Jerudong Specialist Centre 
(PJSC) sedang berusaha untuk 
menyediakan strategi-strategi pemasaran 
yang lebih holistik untuk mempromosikan 
perkhidmatan perubatan di peringkat 
antarabangsa di samping mengenal pasti 
sasaran yang bersesuaian mengikut 
pasaran masa kini ke arah mewujudkan 
eco-system Pelancongan Perubatan yang 
kukuh dan berdaya saing.  
 
Antara usaha yang telah dilaksanakan 
termasuk menyertai pelbagai pameran 
antarabangsa bagi menaikkan brand JPMC 
dan PJSC dengan mengetengahkan 
pelbagai bidang perubatan yang 
merupakan antara yang terbaik di JPMC 
seperti InVitro Fertilisation, Orthopedics 
Joint Replacement, Sports Medicine dan 
sebagainya.  
 
Dalam pada itu juga,   مْدُ لِلّٰه ح 

ْ
ل
َ
أ , Gleneagles 

JPMC juga adalah salah satu Pusat 
Jantung Swasta yang diiktiraf dan 
menawarkan pelbagai perkhidmatan 
rawatan jantung dan cardiovascular yang 
setanding dengan institusi terkenal                    

di rantau ini. Tambahan lagi PJSC melalui 
The Brunei Cancer Centre, Brunei 
Neuroscience Stroke and Rehabilitation 
Centre, Maxillofacial, Facial Plastic and 
Reconstructive Surgery Centre juga 
mempunyai potensi untuk menyumbang 
kepada perkembangan Pelancongan 
Perubatan. Kerjasama dengan pihak-pihak 
agensi pelancongan juga akan diterokai 
bagi memasukkan perkhidmatan yang 
diberikan oleh JPMC, PJSC ke dalam pakej-
pakej percutian dan mempromosikan 
pusat-pusat perubatan ini sebagai satu 
pilihan pelancong untuk menjalani 
rawatan perubatan selain di hospital lain          
di rantau ini. Kerjasama melalui 
kementerian-kementerian lain juga akan 
memudahkan lagi proses untuk menarik 
medical tourism di negara ini. Sekian, 
terima kasih.  
 
Yang Berhormat Pengerusi: Saya 
persilakan Yang Berhormat Menteri 
Pendidikan.  
 
Yang Berhormat Menteri Pendidikan: 
Terima kasih Yang Berhormat Pengerusi. 
حْيم  الرَّ نِ  حْم  َٰ الرَّ  ِ  Kaola ingin merujuk بِسْمِ  اللّٰه
kenyataan ataupun saranan yang telah 
dibuat oleh Yang Berhormat mengenai 
aktiviti pertanian untuk dijadikan aktiviti 
kokurikulum di sekolah-sekolah.  
 
Salah satu peranan Pusat STEP 
Kementerian Pendidikan melalui Program 
Green School Gardening (GSG) adalah 
untuk memberikan pengetahuan dan 
kemahiran kepada guru agar dapat 
melaksanakan pertanian modern                       
di sekolah dan seterusnya memberikan 
pendedahan kepada pelajar mereka 
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Yang Berhormat Menteri Hal Ehwal 
Dalam Negeri:  Terima kasih Yang 
Berhormat Pengerusi.  Terima kasih jua 
pada Yang Berhormat berkenaan dengan 
pelancongan ini.  
 
Di Kementerian Hal Ehwal Dalam Negeri 
untuk makluman sahaja, sebanyak 65 
buah negara sudah dalam Visa Waiver 
Program yang membolehkan mereka 
masuk tanpa visa ke Negara Brunei 
Darussalam dan usaha-usaha dalam 
menarik pelancongan atau memudahkan 
kemasukan pelancong-pelancong                      
di negara ini sebagai contoh Jabatan 
Imigresen dan Pendaftaran Kebangsaan 
telah menyediakan e-Arrival Card secara 
online yang memudahkan pelancong asing 
untuk mengisikan secara online sahaja 
daripada berbaris di Lapangan Terbang 
Antarabangsa dan jua  ُ اللّٰه اء   ش                                                   إِنْ 
nanti dengan penaiktarafan Border 
Management System ini, sistem E-Gate 
akan dinaik taraf dan itu akan 
memudahkan kemasukan pelancong                  
di negara ini.  
 
Jadi, tanpa compromise keselamatan Yang 
Berhormat Pengerusi. Itu sahaja yang 
dapat kaola tambah Yang Berhormat 
Pengerusi. Terima kasih. 
 
Yang Berhormat Pengerusi: Saya 
persilakan Yang Berhormat Menteri 
Kesihatan.  
 
Yang Berhormat Menteri Kesihatan: 
Terima kasih Yang Berhormat Pengerusi. 
 

حْيم  نِ الرَّ حْم  َٰ ِ الرَّ كَاتُهُ  بِسْمِ اللّٰه ر  ب   اِلله و 
ُ
ة حْم  ر  لَيْكُمْ و  مُ ع  لا  السَّ   

Kaola ingin menambah saja mengenai 

soalan Medical Tourism. Seperti yang 
semua maklum jua Kementerian Kesihatan 
memang sudah lama mengenal pasti 
Pelancongan Perubatan ataupun Medical 
Tourism ini sebagai salah satu industri 
yang boleh atau berpotensi untuk 
menyumbang kepada perkembangan 
ekonomi negara.  
 
Walau bagaimanapun, di kebanyakan 
negara lain Pelancongan Perubatan 
banyak dilaksanakan melalui sektor 
perubatan swasta. Di Negara Brunei 
Darussalam, pihak Kementerian Kesihatan 
amat mengalu-alukan pelaburan dalam 
sektor kesihatan bukan sahaja melalui 
sektor perubatan swasta dan government 
link companies dalam negeri malah juga 
terbuka dalam mempelopori pelaburan 
dari pihak-pihak perubatan swasta dari 
luar negara yang mampu menjadikan 
Negara Brunei Darussalam sebagai 
regional hub dalam bidang perubatan 
tertentu. Sejajar dengan perkembangan 
perkhidmatan, infrastruktur dan teknologi 
canggih dalam dunia perubatan.  
 
Pada masa ini, pelaksanaan Pelancongan 
Perubatan bolehlah dipromosikan oleh 
institusi-institusi perubatan swasta                    
di negara ini. Dalam pada itu, pencapaian 
sektor perubatan swasta telah 
memperolehi pengiktirafan piawaian 
antarabangsa seperti Joint Commission 
International (JCI) berupaya menarik 
pesakit-pesakit dari luar negara dan sekali 
gus berpotensi menjadikan Negara Brunei 
Darussalam sebagai salah satu destinasi 
yang terbaik bagi Pelancongan Perubatan.  
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mengenai penanaman sayur 
menggunakan kaedah hydroponic.  
 
Pusat STEP telah bekerjasama dengan 
pihak sekolah Agro- Technology dan Sains 
Gunaan, IBTE Campus Agro -Technology 
dalam memberikan khidmat consultancy 
kepada sekolah-sekolah yang berminat 
dan ingin memulakan pertanian secara 
hydroponic. Mereka seterusnya akan 
menjalani sesi training dan coaching.  
 
Setakat ini sebanyak 4 fasa bagi Program 
GSG sedang dan telah dilaksanakan dari 
tahun 2019, 2021, 2022 dan 2023 yang 
melibatkan 79 buah sekolah kerajaan, 149 
orang guru dan anggaran 1,938 orang 
pelajar di peringkat rendah, menengah 
dan tingkatan 6. Pihak sekolah diberikan 
kebebasan melaksanakan aktiviti kepada 
pelajar-pelajar yang terpilih untuk 
dilibatkan mengikut kesesuaian dan 
kebolehan pelajar. Terima kasih. 
 
Yang Berhormat Pengerusi: Saya 
persilakan Yang Berhormat Menteri                      
di Jabatan Perdana Menteri dan Menteri 
Kewangan dan Ekonomi II.   
 
Yang Berhormat Menteri di Jabatan 
Perdana Menteri dan Menteri 
Kewangan dan Ekonomi II: Terima 
kasih Yang Berhormat Pengerusi. Untuk 
menambah, Jerudong International School 
turut memainkan peranan menarik 
penuntut-penuntut dari luar negara untuk 
tinggal  di asrama JIS, seramai 30 orang 
penuntut dari negara China, Korea dan 
sebagainya. Terima kasih. 
 

Yang Berhormat Pengerusi: Terima 
kasih atas sokongan semua pihak. Ahli-
Ahli Yang Berhormat. Saya kira cukuplah 
dulu kita berbincang mengenai tajuk ini. 
Saya ingin mencadangkan supaya 
Mesyuarat Jawatankuasa ini kita 
tangguhkan dulu dan kita bersidang 
semula dalam persidangan Majlis 
Mesyuarat Negara.  
 

(Mesyuarat Jawatankuasa 
ditangguhkan) 

 
(Majlis Mesyuarat bersidang semula) 
 
Yang Berhormat Yang Di-Pertua: Ahli-
Ahli Yang Berhormat. Kita sekarang 
bersidang dalam Majlis Mesyuarat Negara. 
Saya kira cukuplah dulu kita berbincang 
pada petang ini, saya mencadangkan 
supaya Persidangan Majlis Mesyuarat 
Negara ini kita tangguhkan untuk berhenti 
dan  ُ اللّٰه اء   ش   kita akan bersidang semula إِنْ 
pada esok hari iaitu hari Rabu, 15hb. Mac 
2023 seperti biasa mulai pukul 9.30 pagi.  
 
Sekian, 
كَاتُهُ  ر  ب   اِلله و 

ُ
ة حْم  ر  لَيْكُمْ و  مُ ع  لا  وبالله التوفيق والهداية. و  السَّ

(Majlis Mesyuarat ditangguhkan) 
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DEWAN MAJLIS 

 
Hari Rabu, 22hb. Syaaban 1444H/15hb. Mac 2023M 

 
YANG DI-PERTUA 

DAN AHLI-AHLI MAJLIS 
MESYUARAT NEGARA 

 
HADIR: 
 
YANG DI-PERTUA  
 
Yang Berhormat Pehin Orang Kaya            
Seri Lela Dato Seri Setia Awang Haji 
Abdul Rahman bin Dato Setia Haji 
Mohamed Taib, PSNB., SLJ., PHBS., PJK., 
PKL., Yang Di-Pertua Majlis Mesyuarat 
Negara, Negara Brunei Darussalam. 
 
AHLI RASMI KERANA JAWATAN 
(PERDANA MENTERI DAN 
MENTERI-MENTERI) 
 
Kebawah Duli Yang Maha Mulia Paduka  
Seri Baginda Sultan Haji Hassanal Bolkiah 
Mu’izzaddin Waddaulah ibni Al-Marhum 
Sultan Haji Omar ‘Ali Saifuddien Sa’adul 
Khairi Waddien, Sultan dan Yang             
Di-Pertuan Negara Brunei Darussalam, 
Perdana Menteri, Menteri Pertahanan, 
Menteri Kewangan dan Ekonomi dan 
Menteri Hal Ehwal Luar Negeri, Negara 
Brunei Darussalam. 
 
 
 
 
 
 
 
 

Duli Yang Teramat Mulia Paduka Seri 
Pengiran Muda Mahkota Pengiran Muda 
Haji Al-Muhtadee Billah ibni Kebawah 
Duli Yang Maha Mulia Paduka Seri 
Baginda Sultan Haji Hassanal Bolkiah 
Mu’izzaddin Waddaulah, DKMB., DPKT., 
King Abdul Aziz Ribbon, First Class (Saudi 
Arabia), The Order of the Renaissance 
(First Degree) (Jordan), Grand Cross of 
Crown Order - G.K.K. (Netherlands), 
Medal of Honour (Lao), DSO (Singapore), 
Order of Lakandula with the Rank of 
Grand Cross (Philippines), The Order of 
Prince Yaroslav the Wise, Second Class 
(Ukraine), DSO (Military) (Singapore), 
PHBS., Menteri Kanan di Jabatan 
Perdana Menteri, Negara Brunei 
Darussalam. 
                                                                                           
Yang Berhormat Pehin Orang Kaya Laila 
Setia Bakti Di-Raja Dato Laila Utama Haji 
Awang Isa bin Pehin Datu Perdana 
Manteri Dato Laila Utama Haji Awang 
Ibrahim, DK., SPMB., DSNB., PHBS., 
PBLI., PJK., PKL., Penasihat Khas 
Kebawah Duli Yang Maha Mulia Paduka 
Seri Baginda Sultan dan Yang Di-Pertuan 
Negara Brunei Darussalam dan Menteri 
di Jabatan Perdana Menteri, Negara 
Brunei Darussalam. (Tidak hadir atas 
urusan rasmi) 
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DEWAN MAJLIS 

 
Hari Rabu, 22hb. Syaaban 1444H/15hb. Mac 2023M 

 
YANG DI-PERTUA 

DAN AHLI-AHLI MAJLIS 
MESYUARAT NEGARA 

 
HADIR: 
 
YANG DI-PERTUA  
 
Yang Berhormat Pehin Orang Kaya            
Seri Lela Dato Seri Setia Awang Haji 
Abdul Rahman bin Dato Setia Haji 
Mohamed Taib, PSNB., SLJ., PHBS., PJK., 
PKL., Yang Di-Pertua Majlis Mesyuarat 
Negara, Negara Brunei Darussalam. 
 
AHLI RASMI KERANA JAWATAN 
(PERDANA MENTERI DAN 
MENTERI-MENTERI) 
 
Kebawah Duli Yang Maha Mulia Paduka  
Seri Baginda Sultan Haji Hassanal Bolkiah 
Mu’izzaddin Waddaulah ibni Al-Marhum 
Sultan Haji Omar ‘Ali Saifuddien Sa’adul 
Khairi Waddien, Sultan dan Yang             
Di-Pertuan Negara Brunei Darussalam, 
Perdana Menteri, Menteri Pertahanan, 
Menteri Kewangan dan Ekonomi dan 
Menteri Hal Ehwal Luar Negeri, Negara 
Brunei Darussalam. 
 
 
 
 
 
 
 
 

Duli Yang Teramat Mulia Paduka Seri 
Pengiran Muda Mahkota Pengiran Muda 
Haji Al-Muhtadee Billah ibni Kebawah 
Duli Yang Maha Mulia Paduka Seri 
Baginda Sultan Haji Hassanal Bolkiah 
Mu’izzaddin Waddaulah, DKMB., DPKT., 
King Abdul Aziz Ribbon, First Class (Saudi 
Arabia), The Order of the Renaissance 
(First Degree) (Jordan), Grand Cross of 
Crown Order - G.K.K. (Netherlands), 
Medal of Honour (Lao), DSO (Singapore), 
Order of Lakandula with the Rank of 
Grand Cross (Philippines), The Order of 
Prince Yaroslav the Wise, Second Class 
(Ukraine), DSO (Military) (Singapore), 
PHBS., Menteri Kanan di Jabatan 
Perdana Menteri, Negara Brunei 
Darussalam. 
                                                                                           
Yang Berhormat Pehin Orang Kaya Laila 
Setia Bakti Di-Raja Dato Laila Utama Haji 
Awang Isa bin Pehin Datu Perdana 
Manteri Dato Laila Utama Haji Awang 
Ibrahim, DK., SPMB., DSNB., PHBS., 
PBLI., PJK., PKL., Penasihat Khas 
Kebawah Duli Yang Maha Mulia Paduka 
Seri Baginda Sultan dan Yang Di-Pertuan 
Negara Brunei Darussalam dan Menteri 
di Jabatan Perdana Menteri, Negara 
Brunei Darussalam. (Tidak hadir atas 
urusan rasmi) 
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Yang Berhormat Pehin Udana Khatib 
Dato Paduka Seri Setia Ustaz Haji Awang 
Badaruddin bin Pengarah Dato Paduka 
Haji Awang Othman, PSSUB., DPMB., 
PHBS., PBLI., PJK., PKL., Menteri Hal 
Ehwal Ugama, Negara Brunei 
Darussalam.  
 
Yang Berhormat Pehin Datu Lailaraja 
Mejar Jeneral (B) Dato Paduka Seri Haji 
Awang Halbi bin Haji Mohd. Yussof, 
DPKT., SMB., PHBS., Menteri di Jabatan 
Perdana Menteri dan Menteri Pertahanan 
II, Negara Brunei Darussalam. 
 
Yang Berhormat Dato Seri Setia Dr. 
Awang Haji Mohammad Isham bin Haji 
Jaafar, PSNB., DPMB., Menteri Kesihatan, 
Negara Brunei Darussalam. 
 
Yang Berhormat Dato Seri Setia Dr. 
Awang Haji Mohd. Amin Liew bin 
Abdullah, PSNB., SPMB., Menteri              
di Jabatan Perdana Menteri dan Menteri 
Kewangan dan Ekonomi II, Negara 
Brunei Darussalam. 
 
Yang Berhormat Dato Seri Setia Awang 
Haji Erywan bin Pehin Datu Pekerma 
Jaya Haji Mohd. Yusof, PSNB., SPMB., 
PJK., PIKB., Menteri Hal Ehwal Luar 
Negeri II, Negara Brunei Darussalam.  
(Tidak hadir atas urusan rasmi) 
 
Yang Berhormat Dato Seri Setia Awang 
Haji Ahmaddin bin Haji Abdul Rahman, 
PSNB., SPMB., PSB., PIKB., Menteri Hal 
Ehwal Dalam Negeri, Negara Brunei 
Darussalam. 
 
 

Yang Berhormat Dato Seri Setia Dr. 
Awang Haji Abd. Manaf bin Haji 
Metussin, PSNB., SPMB., PKL.,                  
Menteri Sumber-Sumber Utama                    
dan Pelancongan, Negara Brunei 
Darussalam. 
 
Yang Berhormat Dato Seri Setia Awang 
Haji Muhammad Juanda bin Haji Abd. 
Rashid, PSNB., DPMB., PIKB.,                          
Menteri Pembangunan, Negara Brunei 
Darussalam. 
 
Yang Berhormat Datin Seri Setia Dr. 
Dayang Hajah Romaizah binti Haji Md. 
Salleh, PSNB., SPMB., PIKB., PKL., 
Menteri Pendidikan, Negara Brunei 
Darussalam.  
 
Yang Berhormat Pengiran Dato Seri Setia 
Shamhary bin Pengiran Dato Paduka Haji 
Mustapha, PSNB., Menteri Pengangkutan 
dan Infokomunikasi, Negara Brunei 
Darussalam. 
 
Yang Berhormat Dato Seri Setia Awang 
Haji Nazmi bin Haji Mohamad, PSNB., 
SMB., PIKB., Menteri Kebudayaan, Belia 
dan Sukan, Negara Brunei Darussalam.  
 
AHLI YANG DILANTIK ORANG-
ORANG YANG BERGELAR: 
 
Yang Berhormat Pehin Orang Kaya Laila 
Setia Dato Seri Setia Awang Haji Abd. 
Rahman bin Haji Ibrahim, PSNB., DPMB., 
PHBS., PIKB., PKL. 
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Yang Berhormat Pehin Orang Kaya Johan 
Pahlawan Dato Seri Setia Awang Haji 
Adanan bin Begawan Pehin Siraja Khatib  
Dato Seri Setia Haji Mohd. Yusuf, PSNB., 
DPMB., PHBS., PJK., PIKB., PKL. 
 
Yang Berhormat Pehin Orang Kaya 
Indera Pahlawan Dato Seri Setia Haji 
Awang Suyoi bin Haji Osman, PSNB., 
DPMB., PJK., PIKB., PKL. 
 
AHLI YANG DILANTIK ORANG-
ORANG YANG TELAH MENCAPAI 
KECEMERLANGAN: 
 
Yang Berhormat Dayang Hajah Safiah 
binti Sheikh Haji Abd. Salam. 
 
Yang Berhormat Awang Lau How Teck. 
 
Yang Berhormat Dayang Chong Chin 
Yee. 
 
Yang Berhormat Dr. Awang Haji Mahali 
bin Haji Momin. 
 
Yang Berhormat Awang Haji Salleh 
Bostaman bin Haji Zainal Abidin. 
 
Yang Berhormat Dayang Hajah 
Rosmawatty binti Haji Abdul Mumin. 
 
Yang Berhormat Pengiran Haji Isa bin 
Pengiran Haji Aliuddin. 
 
AHLI YANG DILANTIK MEWAKILI 
DAERAH-DAERAH: 
 
Yang Berhormat Awang Amran bin Haji 
Maidin, Penghulu Mukim Lumapas -
Daerah Brunei dan Muara. 

Yang Berhormat Awang Lawi bin Haji 
Lamat, Ketua Kampung Subok - Daerah 
Brunei dan Muara. 
 
Yang Berhormat Awang Zainol bin Haji 
Mohamed, Ketua Kampung Putat -  
Daerah Brunei dan Muara. 
 
Yang Berhormat Awang Mohamad Ali bin 
Tanjong, Ketua Kampung Lumapas ‘B’ - 
Daerah Brunei dan Muara. 
 
Yang Berhormat Awang Haji Daud bin 
Jihan, Ketua Kampung Belimbing - 
Daerah Brunei dan Muara. 
 
Yang Berhormat Awang Haji Md. Salleh 
bin Haji Othman, Penghulu Mukim Bukit 
Sawat - Daerah Belait. 
 
Yang Berhormat Awang Mohammad bin 
Abdullah @ Lim Swee Ann, Ketua 
Kampung Bukit Sawat - Daerah Belait. 
 
Yang Berhormat Awang Haji Mohamad 
Danial @ Tekpin bin Ya’akub, Penghulu 
Mukim Ukong - Daerah Tutong. 
 
Yang Berhormat Awang Abdul Aziz bin 
Haji Hamdan, Ketua Kampung Sengkarai 
- Daerah Tutong. 
 
Yang Berhormat Haji Awang Sulaiman 
bin Haji Nasir, PSB., PIKB., PKL., Ketua 
Kampung Labu Estet dan Piasau-Piasau - 
Daerah Temburong. 
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Yang Berhormat Pehin Udana Khatib 
Dato Paduka Seri Setia Ustaz Haji Awang 
Badaruddin bin Pengarah Dato Paduka 
Haji Awang Othman, PSSUB., DPMB., 
PHBS., PBLI., PJK., PKL., Menteri Hal 
Ehwal Ugama, Negara Brunei 
Darussalam.  
 
Yang Berhormat Pehin Datu Lailaraja 
Mejar Jeneral (B) Dato Paduka Seri Haji 
Awang Halbi bin Haji Mohd. Yussof, 
DPKT., SMB., PHBS., Menteri di Jabatan 
Perdana Menteri dan Menteri Pertahanan 
II, Negara Brunei Darussalam. 
 
Yang Berhormat Dato Seri Setia Dr. 
Awang Haji Mohammad Isham bin Haji 
Jaafar, PSNB., DPMB., Menteri Kesihatan, 
Negara Brunei Darussalam. 
 
Yang Berhormat Dato Seri Setia Dr. 
Awang Haji Mohd. Amin Liew bin 
Abdullah, PSNB., SPMB., Menteri              
di Jabatan Perdana Menteri dan Menteri 
Kewangan dan Ekonomi II, Negara 
Brunei Darussalam. 
 
Yang Berhormat Dato Seri Setia Awang 
Haji Erywan bin Pehin Datu Pekerma 
Jaya Haji Mohd. Yusof, PSNB., SPMB., 
PJK., PIKB., Menteri Hal Ehwal Luar 
Negeri II, Negara Brunei Darussalam.  
(Tidak hadir atas urusan rasmi) 
 
Yang Berhormat Dato Seri Setia Awang 
Haji Ahmaddin bin Haji Abdul Rahman, 
PSNB., SPMB., PSB., PIKB., Menteri Hal 
Ehwal Dalam Negeri, Negara Brunei 
Darussalam. 
 
 

Yang Berhormat Dato Seri Setia Dr. 
Awang Haji Abd. Manaf bin Haji 
Metussin, PSNB., SPMB., PKL.,                  
Menteri Sumber-Sumber Utama                    
dan Pelancongan, Negara Brunei 
Darussalam. 
 
Yang Berhormat Dato Seri Setia Awang 
Haji Muhammad Juanda bin Haji Abd. 
Rashid, PSNB., DPMB., PIKB.,                          
Menteri Pembangunan, Negara Brunei 
Darussalam. 
 
Yang Berhormat Datin Seri Setia Dr. 
Dayang Hajah Romaizah binti Haji Md. 
Salleh, PSNB., SPMB., PIKB., PKL., 
Menteri Pendidikan, Negara Brunei 
Darussalam.  
 
Yang Berhormat Pengiran Dato Seri Setia 
Shamhary bin Pengiran Dato Paduka Haji 
Mustapha, PSNB., Menteri Pengangkutan 
dan Infokomunikasi, Negara Brunei 
Darussalam. 
 
Yang Berhormat Dato Seri Setia Awang 
Haji Nazmi bin Haji Mohamad, PSNB., 
SMB., PIKB., Menteri Kebudayaan, Belia 
dan Sukan, Negara Brunei Darussalam.  
 
AHLI YANG DILANTIK ORANG-
ORANG YANG BERGELAR: 
 
Yang Berhormat Pehin Orang Kaya Laila 
Setia Dato Seri Setia Awang Haji Abd. 
Rahman bin Haji Ibrahim, PSNB., DPMB., 
PHBS., PIKB., PKL. 
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Yang Berhormat Pehin Orang Kaya Johan 
Pahlawan Dato Seri Setia Awang Haji 
Adanan bin Begawan Pehin Siraja Khatib  
Dato Seri Setia Haji Mohd. Yusuf, PSNB., 
DPMB., PHBS., PJK., PIKB., PKL. 
 
Yang Berhormat Pehin Orang Kaya 
Indera Pahlawan Dato Seri Setia Haji 
Awang Suyoi bin Haji Osman, PSNB., 
DPMB., PJK., PIKB., PKL. 
 
AHLI YANG DILANTIK ORANG-
ORANG YANG TELAH MENCAPAI 
KECEMERLANGAN: 
 
Yang Berhormat Dayang Hajah Safiah 
binti Sheikh Haji Abd. Salam. 
 
Yang Berhormat Awang Lau How Teck. 
 
Yang Berhormat Dayang Chong Chin 
Yee. 
 
Yang Berhormat Dr. Awang Haji Mahali 
bin Haji Momin. 
 
Yang Berhormat Awang Haji Salleh 
Bostaman bin Haji Zainal Abidin. 
 
Yang Berhormat Dayang Hajah 
Rosmawatty binti Haji Abdul Mumin. 
 
Yang Berhormat Pengiran Haji Isa bin 
Pengiran Haji Aliuddin. 
 
AHLI YANG DILANTIK MEWAKILI 
DAERAH-DAERAH: 
 
Yang Berhormat Awang Amran bin Haji 
Maidin, Penghulu Mukim Lumapas -
Daerah Brunei dan Muara. 

Yang Berhormat Awang Lawi bin Haji 
Lamat, Ketua Kampung Subok - Daerah 
Brunei dan Muara. 
 
Yang Berhormat Awang Zainol bin Haji 
Mohamed, Ketua Kampung Putat -  
Daerah Brunei dan Muara. 
 
Yang Berhormat Awang Mohamad Ali bin 
Tanjong, Ketua Kampung Lumapas ‘B’ - 
Daerah Brunei dan Muara. 
 
Yang Berhormat Awang Haji Daud bin 
Jihan, Ketua Kampung Belimbing - 
Daerah Brunei dan Muara. 
 
Yang Berhormat Awang Haji Md. Salleh 
bin Haji Othman, Penghulu Mukim Bukit 
Sawat - Daerah Belait. 
 
Yang Berhormat Awang Mohammad bin 
Abdullah @ Lim Swee Ann, Ketua 
Kampung Bukit Sawat - Daerah Belait. 
 
Yang Berhormat Awang Haji Mohamad 
Danial @ Tekpin bin Ya’akub, Penghulu 
Mukim Ukong - Daerah Tutong. 
 
Yang Berhormat Awang Abdul Aziz bin 
Haji Hamdan, Ketua Kampung Sengkarai 
- Daerah Tutong. 
 
Yang Berhormat Haji Awang Sulaiman 
bin Haji Nasir, PSB., PIKB., PKL., Ketua 
Kampung Labu Estet dan Piasau-Piasau - 
Daerah Temburong. 
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HADIR BERSAMA: 
 
Yang Dimuliakan Pehin Orang Kaya 
Pekerma Jaya Dato Paduka Awang             
Haji Judin Haji Asar, DPMB., SLJ., POAS., 
PHBS., PBLI., PJK., PKL., Jurutulis Majlis 
Mesyuarat Negara, Negara Brunei 
Darussalam. 
 
Yang Mulia Dayang Rose Aminah              
binti Haji Ismail, PSB., PIKB., Timbalan 
Jurutulis Majlis Mesyuarat Negara, 
Negara Brunei Darussalam.  

 
(Mesyuarat mula bersidang               

pada pukul 9.30 pagi) 
 
Yang Mulia Timbalan Jurutulis:       

الرَّ  نِ  حْم  َٰ الرَّ  ِ اللّٰه حْيمبِسْمِ   Mesyuarat Pertama             
dari Musim Permesyuaratan Kesembilan 
Belas Majlis Mesyuarat Negara bersidang 
bagi hari kesepuluh, Rabu, 22hb. 
Syaaban 1444 bersamaan 15hb. Mac 
2023, didahului dengan Doa Selamat. 
 

DOA SELAMAT 
 
Doa Selamat dibacakan oleh Yang 
Dimuliakan Begawan Pehin Khatib Dato 
Paduka Awang Haji Emran bin Haji 
Kunchang, (Imam Masjid Omar ‘Ali 
Saifuddien). 
 
Yang Berhormat Yang Di-Pertua:   

حْيم  نِ الرَّ حْم  َٰ ِ الرَّ كَاتُهُ   سْمِ اللّٰه ر  ب   اِلله و 
ُ
ة حْم  ر  لَيْكُمْ و  مُ ع  لا  السَّ  

لِلّٰه  مْدُ  ح 
ْ
ل
َ
                 kita bersyukur ke hadrat أ

 َٰ
َ

ال ع  ت  و  هُ  ان  ِ  سُبْح  للّٰه
َ
 kerana dengan limpah  أ

rahmat dan izin-Nya jua kita dapat 
bersama-sama lagi pada hari ini 
bersidang bagi hari yang kesepuluh                      
di Majlis Mesyuarat Pertama dari Musim 

Permesyuaratan Kesembilan Belas            
Majlis Mesyuarat Negara.  
 
Selawat serta salam ke atas Junjungan 
Besar kita  َم ُ عَلَيْهِ وَسَلى د صَلَّى اللّٰه  kaum   سيدنا  مُحَمَّ
kerabat, para sahabat serta pengikut-
pengikut Baginda yang setia lagi taat 
hingga ke akhir zaman. 
 
Ahli-Ahli Yang Berhormat. Persidangan 
Majlis Mesyuarat Negara masih lagi 
membahaskan Rang Undang-Undang 
(2023) Perbekalan, 2023/2024 yang 
Rang ini telah dicadangkan oleh Yang 
Berhormat Menteri di Jabatan Perdana 
Menteri dan Menteri Kewangan dan 
Ekonomi II.  
 
Bagi membolehkan kita meneruskan 
perbincangan, kita membahaskan dan 
meneliti tajuk-tajuk yang terdapat dalam 
Rang Undang-Undang ini, saya ingin 
mencadangkan supaya kita tangguhkan 
Persidangan Majlis Mesyuarat Negara              
ini dan kita bersidang di peringkat 
Jawatankuasa.  
 

(Majlis Mesyuarat ditangguhkan) 
 

(Mesyuarat bersidang sebagai 
Jawatankuasa) 

 
Yang Berhormat Pengerusi:                       

حْيم الرَّ نِ  حْم  َٰ الرَّ  ِ اللّٰه  Majlis sekarang   سْمِ 
bersidang di peringkat Jawatankuasa 
sepenuhnya bagi menimbangkan dan 
membahaskan Rang Undang-Undang 
(2023) Perbekalan, (2023/2024) satu per 
satu. 
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Sebelum mesyuarat Jawatankuasa ini 
disambung untuk membahaskan Tajuk 
Kementerian Sumber-Sumber Utama  
dan Pelancongan selanjutnya, saya 
difahamkan bahawa ada beberapa Ahli 
Yang Berhormat Menteri yang suka untuk 
memberi kenyataan dan sekarang saya 
persilakan Yang Berhormat Menteri               
di Jabatan Perdana Menteri dan Menteri 
Pertahanan II. Silakan Yang Berhormat. 
 
Yang Berhormat Menteri di Jabatan 
Perdana Menteri dan Menteri 
Pertahanan II: Terima kasih Yang 
Berhormat Pengerusi.

كَاتُهُ  ر  ب   اِلله و 
ُ
ة حْم  ر  لَيْكُمْ و  مُ ع  لا  حْيم السَّ نِ الرَّ حْم  َٰ ِ الرَّ بِسْمِ اللّٰه

شْـرَفِ 
َ
أ عَلَّ  مُ 

َ
ـلَ وَالسَّ ةُ 

َ
ـلَ وَالصَّ  َْ مِي ْ

َ
العَال رَبِّ  لله   الحَمْدُ 

آلِهِ  وَعَلََّٰ  دٍ  مُحَمَّ دِنَا  سَيِّ  ، َْ مُرْسَلِي 
ْ
وَالمُرْسَلِيْـنَ   وَال نْبِيَـاءِ 

َ
 الأ

 َْ جْمَعِي 
َ
  وَصَحْبِهِ أ

 
Kaola mengucapkan terima kasih Yang 
Berhormat Pengerusi kerana memberi 
ruang untuk kaola memberi jawapan 
kepada soalan yang diajukan oleh Yang 
Berhormat Pehin Orang Kaya Johan 
Pahlawan Dato Seri Setia Awang Haji 
Adanan bin Begawan Pehin Siraja Khatib 
Dato Seri Setia Haji Mohd. Yusuf yang 
berhubung kait bekalan tenaga elektrik 
yang putus di ladang udang. Barangkali 
baik juga kaola bacakan secara lengkap 
soalan untuk perhatian semua. 
 
Yang Berhormat menyoalkan: “… untuk 
diambil perhatian bagi mengelakkan 
kejadian mengenai terputus bekalan 
tenaga elektrik di ladang udang yang 
menyebabkan kerugian yang besar dan 
menyebabkan kematian pada udang-
udang yang dipelihara menyebabkan 

syarikat yang mengeluarkan produk 
udang menghadapi risiko yang tinggi          
dan menyusahkan syarikat-syarikat 
berkenaan dan menjejaskan 
pengeluaran udang untuk dieksport. 
Dikhuatiri syarikat berkenaan tidak 
bersanggupan untuk meneruskan 
mengeksport udang.”  
 
“Memohon pencerahan daripada Yang 
Berhormat Menteri yang berkenaan 
untuk mengatasi isu ini supaya 
pengusaha tempatan lebih konfiden 
kepada pengusaha-pengusaha tempatan 
dalam pemasaran udang-udang? Kaola 
memohon pencerahan dalam mengatasi 
itu supaya pengusaha-pengusaha 
tempatan lebih konfiden dan berdaya 
saing.” 
 
Itulah antara soalan secara lengkap 
diajukan oleh Yang Berhormat.  
 
Yang Berhormat Pengerusi. Secara 
amnya, pembekalan tenaga elektrik yang 
berterusan adalah diberikan keutamaan 
terutama untuk memacu kegiatan 
ekonomi negara dan mendorong 
pembangunan Perusahaan Mikro, Kecil 
dan Sederhana (PMKS) pelbagai sektor.  
 
Jabatan Perkhidmatan Elektrik, Jabatan 
Perdana Menteri mengalu-alukan pihak 
autoriti yang berkenaan untuk 
mengongsikan lebih awal semua 
perancangan yang menjurus kepada 
permintaan bekalan tenaga elektrik 
Perusahaan Mikro, Kecil dan Sederhana 
(PMKS) di bawah sektor masing-masing 
untuk penyelarasan infrastruktur yang 
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HADIR BERSAMA: 
 
Yang Dimuliakan Pehin Orang Kaya 
Pekerma Jaya Dato Paduka Awang             
Haji Judin Haji Asar, DPMB., SLJ., POAS., 
PHBS., PBLI., PJK., PKL., Jurutulis Majlis 
Mesyuarat Negara, Negara Brunei 
Darussalam. 
 
Yang Mulia Dayang Rose Aminah              
binti Haji Ismail, PSB., PIKB., Timbalan 
Jurutulis Majlis Mesyuarat Negara, 
Negara Brunei Darussalam.  

 
(Mesyuarat mula bersidang               

pada pukul 9.30 pagi) 
 
Yang Mulia Timbalan Jurutulis:       

الرَّ  نِ  حْم  َٰ الرَّ  ِ اللّٰه حْيمبِسْمِ   Mesyuarat Pertama             
dari Musim Permesyuaratan Kesembilan 
Belas Majlis Mesyuarat Negara bersidang 
bagi hari kesepuluh, Rabu, 22hb. 
Syaaban 1444 bersamaan 15hb. Mac 
2023, didahului dengan Doa Selamat. 
 

DOA SELAMAT 
 
Doa Selamat dibacakan oleh Yang 
Dimuliakan Begawan Pehin Khatib Dato 
Paduka Awang Haji Emran bin Haji 
Kunchang, (Imam Masjid Omar ‘Ali 
Saifuddien). 
 
Yang Berhormat Yang Di-Pertua:   

حْيم  نِ الرَّ حْم  َٰ ِ الرَّ كَاتُهُ   سْمِ اللّٰه ر  ب   اِلله و 
ُ
ة حْم  ر  لَيْكُمْ و  مُ ع  لا  السَّ  

لِلّٰه  مْدُ  ح 
ْ
ل
َ
                 kita bersyukur ke hadrat أ

 َٰ
َ

ال ع  ت  و  هُ  ان  ِ  سُبْح  للّٰه
َ
 kerana dengan limpah  أ

rahmat dan izin-Nya jua kita dapat 
bersama-sama lagi pada hari ini 
bersidang bagi hari yang kesepuluh                      
di Majlis Mesyuarat Pertama dari Musim 

Permesyuaratan Kesembilan Belas            
Majlis Mesyuarat Negara.  
 
Selawat serta salam ke atas Junjungan 
Besar kita  َم ُ عَلَيْهِ وَسَلى د صَلَّى اللّٰه  kaum   سيدنا  مُحَمَّ
kerabat, para sahabat serta pengikut-
pengikut Baginda yang setia lagi taat 
hingga ke akhir zaman. 
 
Ahli-Ahli Yang Berhormat. Persidangan 
Majlis Mesyuarat Negara masih lagi 
membahaskan Rang Undang-Undang 
(2023) Perbekalan, 2023/2024 yang 
Rang ini telah dicadangkan oleh Yang 
Berhormat Menteri di Jabatan Perdana 
Menteri dan Menteri Kewangan dan 
Ekonomi II.  
 
Bagi membolehkan kita meneruskan 
perbincangan, kita membahaskan dan 
meneliti tajuk-tajuk yang terdapat dalam 
Rang Undang-Undang ini, saya ingin 
mencadangkan supaya kita tangguhkan 
Persidangan Majlis Mesyuarat Negara              
ini dan kita bersidang di peringkat 
Jawatankuasa.  
 

(Majlis Mesyuarat ditangguhkan) 
 

(Mesyuarat bersidang sebagai 
Jawatankuasa) 

 
Yang Berhormat Pengerusi:                       

حْيم الرَّ نِ  حْم  َٰ الرَّ  ِ اللّٰه  Majlis sekarang   سْمِ 
bersidang di peringkat Jawatankuasa 
sepenuhnya bagi menimbangkan dan 
membahaskan Rang Undang-Undang 
(2023) Perbekalan, (2023/2024) satu per 
satu. 
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Sebelum mesyuarat Jawatankuasa ini 
disambung untuk membahaskan Tajuk 
Kementerian Sumber-Sumber Utama  
dan Pelancongan selanjutnya, saya 
difahamkan bahawa ada beberapa Ahli 
Yang Berhormat Menteri yang suka untuk 
memberi kenyataan dan sekarang saya 
persilakan Yang Berhormat Menteri               
di Jabatan Perdana Menteri dan Menteri 
Pertahanan II. Silakan Yang Berhormat. 
 
Yang Berhormat Menteri di Jabatan 
Perdana Menteri dan Menteri 
Pertahanan II: Terima kasih Yang 
Berhormat Pengerusi.

كَاتُهُ  ر  ب   اِلله و 
ُ
ة حْم  ر  لَيْكُمْ و  مُ ع  لا  حْيم السَّ نِ الرَّ حْم  َٰ ِ الرَّ بِسْمِ اللّٰه

شْـرَفِ 
َ
أ عَلَّ  مُ 

َ
ـلَ وَالسَّ ةُ 

َ
ـلَ وَالصَّ  َْ مِي ْ

َ
العَال رَبِّ  لله   الحَمْدُ 

آلِهِ  وَعَلََّٰ  دٍ  مُحَمَّ دِنَا  سَيِّ  ، َْ مُرْسَلِي 
ْ
وَالمُرْسَلِيْـنَ   وَال نْبِيَـاءِ 

َ
 الأ

 َْ جْمَعِي 
َ
  وَصَحْبِهِ أ

 
Kaola mengucapkan terima kasih Yang 
Berhormat Pengerusi kerana memberi 
ruang untuk kaola memberi jawapan 
kepada soalan yang diajukan oleh Yang 
Berhormat Pehin Orang Kaya Johan 
Pahlawan Dato Seri Setia Awang Haji 
Adanan bin Begawan Pehin Siraja Khatib 
Dato Seri Setia Haji Mohd. Yusuf yang 
berhubung kait bekalan tenaga elektrik 
yang putus di ladang udang. Barangkali 
baik juga kaola bacakan secara lengkap 
soalan untuk perhatian semua. 
 
Yang Berhormat menyoalkan: “… untuk 
diambil perhatian bagi mengelakkan 
kejadian mengenai terputus bekalan 
tenaga elektrik di ladang udang yang 
menyebabkan kerugian yang besar dan 
menyebabkan kematian pada udang-
udang yang dipelihara menyebabkan 

syarikat yang mengeluarkan produk 
udang menghadapi risiko yang tinggi          
dan menyusahkan syarikat-syarikat 
berkenaan dan menjejaskan 
pengeluaran udang untuk dieksport. 
Dikhuatiri syarikat berkenaan tidak 
bersanggupan untuk meneruskan 
mengeksport udang.”  
 
“Memohon pencerahan daripada Yang 
Berhormat Menteri yang berkenaan 
untuk mengatasi isu ini supaya 
pengusaha tempatan lebih konfiden 
kepada pengusaha-pengusaha tempatan 
dalam pemasaran udang-udang? Kaola 
memohon pencerahan dalam mengatasi 
itu supaya pengusaha-pengusaha 
tempatan lebih konfiden dan berdaya 
saing.” 
 
Itulah antara soalan secara lengkap 
diajukan oleh Yang Berhormat.  
 
Yang Berhormat Pengerusi. Secara 
amnya, pembekalan tenaga elektrik yang 
berterusan adalah diberikan keutamaan 
terutama untuk memacu kegiatan 
ekonomi negara dan mendorong 
pembangunan Perusahaan Mikro, Kecil 
dan Sederhana (PMKS) pelbagai sektor.  
 
Jabatan Perkhidmatan Elektrik, Jabatan 
Perdana Menteri mengalu-alukan pihak 
autoriti yang berkenaan untuk 
mengongsikan lebih awal semua 
perancangan yang menjurus kepada 
permintaan bekalan tenaga elektrik 
Perusahaan Mikro, Kecil dan Sederhana 
(PMKS) di bawah sektor masing-masing 
untuk penyelarasan infrastruktur yang 
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bertepatan dengan permintaan yang 
diperlukan. 
 
Pada masa ini, kaola juga ingin 
mengongsikan bahawa Jabatan 
Perkhidmatan Elektrik, Jabatan Perdana 
Menteri telah pun membekalkan kuasa 
elektrik kepada beberapa pengusaha. 
Ada yang dalam peringkat pelaksanaan 
dan ada juga peringkat perancangan.  
 
Ke arah ini, Jabatan Perkhidmatan 
Elektrik, Jabatan Perdana Menteri akan 
selalu bekerjasama rapat dengan pihak-
pihak kementerian yang lain bagi 
memastikan perancangan yang holistik 
dan sejajar dengan pembangunan 
Perusahaan Mikro, Kecil dan Sederhana 
(PMKS). 
 
Dalam pada masa yang sama adalah juga 
wajar bagi pengusaha yang bergantung 
pada bekalan tenaga elektrik dan 
berkemungkinan menghadapi risiko yang 
serupa, untuk menyediakan emergency 
generator persendirian sebagai backup 
pada setiap masa sepertimana juga yang 
sedia dipraktikkan dimana-mana 
perusahaan pada masa ini. 
 
Dalam kesempatan ini, Jabatan 
Perkhidmatan Elektrik, Jabatan Perdana 
Menteri mengalu-alukan Ahli-Ahli Yang 
Berhormat, pihak kementerian-
kementerian berkenaan dan juga para 
pengusaha untuk mengadakan 
muzakarah bagi sama-sama 
membincangkan perkara yang 
berkepentingan ini dengan lebih 
terperinci.  
 

Sekian, Yang Berhormat Pengerusi, 
penjelasan dan juga cadangan langkah 
ke hadapan bagi menghadapi bekalan 
yang terputus khususnya di ladang-
ladang udang yang disoalkan. Terima 
kasih, Yang Berhormat Pengerusi. 
 
Yang Berhormat Pengerusi: Terima 
kasih Yang Berhormat Menteri di Jabatan 
Perdana Menteri dan Menteri Pertahanan 
II.  
 
Adakah lagi Yang Berhormat          
Menteri-Menteri lain yang suka untuk 
memberikan keterangan-keterangan 
lanjut mengenai soalan-soalan yang 
dikemukakan sejauh ini ataupun 
semalam? 
 
Jadi, perbahasan kita sambung semula 
yang perbahasan ini telah pun diikuti 
oleh beberapa orang Ahli Yang 
Berhormat dan jawapan-jawapan telah 
pun disampaikan oleh Yang Berhormat 
Menteri-Menteri yang berkenaan.  
 
Maka saya sambung semula 
perbincangan yang telah pun kita           
adakan dengan pertamanya 
mempersilakan Yang Berhormat Awang 
Zainol bin Haji Mohamed untuk 
mengemukakan pertanyaannya. 
 
Yang Berhormat Awang Zainol bin 
Haji Mohamed: Terima kasih Yang 
Berhormat Pengerusi. 
 

حْيم نِ الرَّ حْم  َٰ ِ الرَّ كَاتُهُ  بِسْمِ اللّٰه ر  ب   اِلله و 
ُ
ة حْم  ر  لَيْكُمْ و  مُ ع  لا  السَّ  

dan salam sejahtera. Lebih dahulu, kaola 
sukacita merakamkan ucapan tahniah dan 
terima kasih atas mukadimah Yang 
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Berhormat Menteri Sumber-Sumber 
Utama dan Pelancongan berkenaan 
dengan perancangan dan hala tuju 
kementerian. Kaola mohon pencerahan 
berkenaan di bawah Tajuk SH04A - 
Jabatan Pertanian dan Agrimakanan. 
 
Yang Berhormat Pengerusi. Kaola ingin 
mengimbau kembali akan titah Kebawah 
Duli Yang Maha Mulia Paduka Seri 
Baginda Sultan Haji Hassanal Bolkiah 
Mu’izzaddin Waddaulah ibni Al-Marhum 
Sultan Haji Omar ‘Ali Saifuddien             
Sa’adul Khairi Waddien, Sultan dan Yang                       
Di-Pertuan Negara Brunei Darussalam                       
di Dewan yang mulia ini bersempena 
Istiadat Pembukaaan Rasmi Mesyuarat 
Pertama dari Musim Permesyuaratan 
Keempat Belas Majlis Mesyuarat Negara 
Majlis tahun 2018 iaitu kira-kira lima 
tahun yang lalu.  
 
Antara lain titah baginda: “…. Beta sudah 
menyebut berkali-kali bidang pertanian, 
bidang ini sangatlah mendesak untuk 
digerakkan”.  
 
Kaola ingin tahu, sejauh mana 
keberkesanan usaha Jabatan Pertanian 
dan Agrimakanan melaksanakan 
sepertimana yang dititahkan? Mohon izin 
minta pencerahan. 
  
Sekian, terima kasih Yang Berhormat 
Pengerusi. 
 
Yang Berhormat Menteri Sumber-
Sumber Utama dan Pelancongan:  
كَاتُهُ     ر  ب   اِلله و 

ُ
ة حْم  ر  لَيْكُمْ و  مُ ع  لا  حْيم  السَّ نِ الرَّ حْم  َٰ ِ الرَّ   بِسْمِ اللّٰه

 

Yang Berhormat Pengerusi, lebih dahulu 
kaola ingin berterima kasih atas soalan 
yang diajukan berkenaan dengan setakat 
mana pencapaian sektor pertanian         
ke arah merealisasikan titah Kebawah 
Duli Yang Maha Mulia Paduka Seri 
Baginda Sultan Haji Hassanal Bolkiah 
Mu’izzaddin Waddaulah ibni Al-Marhum 
Sultan Haji Omar ‘Ali Saifuddien Sa’adul 
Khairi Waddien, Sultan dan Yang                     
Di-Pertuan Negara Brunei Darussalam. 
 
Seperti yang kaola nyatakan dalam 
mukadimah kaola, secara 
keseluruhannya prestasi keluaran sektor 
pertanian dan juga perikanan adalah 
meningkat dari tahun ke tahun. Sebagai 
contoh pada tahun 2021, ia $781.26 juta 
dan tahun 2022 telah meningkat 
sebanyak 3% kepada $857 juta. 
 
 ُ اللّٰه اء   ش   abiskaola mempunyai target إِنْ 
untuk mencapai $1 billion dalam 
beberapa tahun lagi. Itulah cadangan 
target yang ingin dicapai oleh 
Kementerian Sumber-Sumber Utama dan 
Pelancongan.   
 
Di samping itu, kita pada masa ini sudah 
mengeksport keluaran pertanian seperti 
yang dinyatakan bermula tahun lepas 
pada bulan November 2022. Kita sudah 
mulai mengeksport telur ke Singapura 
dan juga akan terus mengeksport telur 
bukan sahaja ke Singapura tetapi kepada 
negeri-negeri lain juga. Di samping itu 
juga terdapat penglibatan banyak anak 
belia seperti yang kaola nyatakan 
kelmarin. Seramai 162 orang belia telah 
ikut serta dalam pertanian pada tahun 
2022 jika dibanding seramai 137 orang 
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bertepatan dengan permintaan yang 
diperlukan. 
 
Pada masa ini, kaola juga ingin 
mengongsikan bahawa Jabatan 
Perkhidmatan Elektrik, Jabatan Perdana 
Menteri telah pun membekalkan kuasa 
elektrik kepada beberapa pengusaha. 
Ada yang dalam peringkat pelaksanaan 
dan ada juga peringkat perancangan.  
 
Ke arah ini, Jabatan Perkhidmatan 
Elektrik, Jabatan Perdana Menteri akan 
selalu bekerjasama rapat dengan pihak-
pihak kementerian yang lain bagi 
memastikan perancangan yang holistik 
dan sejajar dengan pembangunan 
Perusahaan Mikro, Kecil dan Sederhana 
(PMKS). 
 
Dalam pada masa yang sama adalah juga 
wajar bagi pengusaha yang bergantung 
pada bekalan tenaga elektrik dan 
berkemungkinan menghadapi risiko yang 
serupa, untuk menyediakan emergency 
generator persendirian sebagai backup 
pada setiap masa sepertimana juga yang 
sedia dipraktikkan dimana-mana 
perusahaan pada masa ini. 
 
Dalam kesempatan ini, Jabatan 
Perkhidmatan Elektrik, Jabatan Perdana 
Menteri mengalu-alukan Ahli-Ahli Yang 
Berhormat, pihak kementerian-
kementerian berkenaan dan juga para 
pengusaha untuk mengadakan 
muzakarah bagi sama-sama 
membincangkan perkara yang 
berkepentingan ini dengan lebih 
terperinci.  
 

Sekian, Yang Berhormat Pengerusi, 
penjelasan dan juga cadangan langkah 
ke hadapan bagi menghadapi bekalan 
yang terputus khususnya di ladang-
ladang udang yang disoalkan. Terima 
kasih, Yang Berhormat Pengerusi. 
 
Yang Berhormat Pengerusi: Terima 
kasih Yang Berhormat Menteri di Jabatan 
Perdana Menteri dan Menteri Pertahanan 
II.  
 
Adakah lagi Yang Berhormat          
Menteri-Menteri lain yang suka untuk 
memberikan keterangan-keterangan 
lanjut mengenai soalan-soalan yang 
dikemukakan sejauh ini ataupun 
semalam? 
 
Jadi, perbahasan kita sambung semula 
yang perbahasan ini telah pun diikuti 
oleh beberapa orang Ahli Yang 
Berhormat dan jawapan-jawapan telah 
pun disampaikan oleh Yang Berhormat 
Menteri-Menteri yang berkenaan.  
 
Maka saya sambung semula 
perbincangan yang telah pun kita           
adakan dengan pertamanya 
mempersilakan Yang Berhormat Awang 
Zainol bin Haji Mohamed untuk 
mengemukakan pertanyaannya. 
 
Yang Berhormat Awang Zainol bin 
Haji Mohamed: Terima kasih Yang 
Berhormat Pengerusi. 
 

حْيم نِ الرَّ حْم  َٰ ِ الرَّ كَاتُهُ  بِسْمِ اللّٰه ر  ب   اِلله و 
ُ
ة حْم  ر  لَيْكُمْ و  مُ ع  لا  السَّ  

dan salam sejahtera. Lebih dahulu, kaola 
sukacita merakamkan ucapan tahniah dan 
terima kasih atas mukadimah Yang 
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Berhormat Menteri Sumber-Sumber 
Utama dan Pelancongan berkenaan 
dengan perancangan dan hala tuju 
kementerian. Kaola mohon pencerahan 
berkenaan di bawah Tajuk SH04A - 
Jabatan Pertanian dan Agrimakanan. 
 
Yang Berhormat Pengerusi. Kaola ingin 
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Pertama dari Musim Permesyuaratan 
Keempat Belas Majlis Mesyuarat Negara 
Majlis tahun 2018 iaitu kira-kira lima 
tahun yang lalu.  
 
Antara lain titah baginda: “…. Beta sudah 
menyebut berkali-kali bidang pertanian, 
bidang ini sangatlah mendesak untuk 
digerakkan”.  
 
Kaola ingin tahu, sejauh mana 
keberkesanan usaha Jabatan Pertanian 
dan Agrimakanan melaksanakan 
sepertimana yang dititahkan? Mohon izin 
minta pencerahan. 
  
Sekian, terima kasih Yang Berhormat 
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Yang Berhormat Menteri Sumber-
Sumber Utama dan Pelancongan:  
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ُ
ة حْم  ر  لَيْكُمْ و  مُ ع  لا  حْيم  السَّ نِ الرَّ حْم  َٰ ِ الرَّ   بِسْمِ اللّٰه

 

Yang Berhormat Pengerusi, lebih dahulu 
kaola ingin berterima kasih atas soalan 
yang diajukan berkenaan dengan setakat 
mana pencapaian sektor pertanian         
ke arah merealisasikan titah Kebawah 
Duli Yang Maha Mulia Paduka Seri 
Baginda Sultan Haji Hassanal Bolkiah 
Mu’izzaddin Waddaulah ibni Al-Marhum 
Sultan Haji Omar ‘Ali Saifuddien Sa’adul 
Khairi Waddien, Sultan dan Yang                     
Di-Pertuan Negara Brunei Darussalam. 
 
Seperti yang kaola nyatakan dalam 
mukadimah kaola, secara 
keseluruhannya prestasi keluaran sektor 
pertanian dan juga perikanan adalah 
meningkat dari tahun ke tahun. Sebagai 
contoh pada tahun 2021, ia $781.26 juta 
dan tahun 2022 telah meningkat 
sebanyak 3% kepada $857 juta. 
 
 ُ اللّٰه اء   ش   abiskaola mempunyai target إِنْ 
untuk mencapai $1 billion dalam 
beberapa tahun lagi. Itulah cadangan 
target yang ingin dicapai oleh 
Kementerian Sumber-Sumber Utama dan 
Pelancongan.   
 
Di samping itu, kita pada masa ini sudah 
mengeksport keluaran pertanian seperti 
yang dinyatakan bermula tahun lepas 
pada bulan November 2022. Kita sudah 
mulai mengeksport telur ke Singapura 
dan juga akan terus mengeksport telur 
bukan sahaja ke Singapura tetapi kepada 
negeri-negeri lain juga. Di samping itu 
juga terdapat penglibatan banyak anak 
belia seperti yang kaola nyatakan 
kelmarin. Seramai 162 orang belia telah 
ikut serta dalam pertanian pada tahun 
2022 jika dibanding seramai 137 orang 
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belia yang telah berkecimpung pada 
tahun 2021.   
 
Di samping itu juga  لِلّٰه مْدُ  ح 

ْ
ل
َ
 dari segi أ

penanaman padi, produktiviti telah 
meningkat daripada 1 hingga 2 tan 
metrik kepada 4 ke 5 tan metrik pada 
tahun lepas dan  ُ اللّٰه اء   ش   dalam sedikit إِنْ 
masa lagi akan ditingkatkan kepada 
sekurang-kurangnya 7 ke 8 tan metrik 
satu hektar.  
 
Itulah antara pencapaian yang telah pun 
dicapai oleh sektor pertanian dalam 
merealisasikan titah Kebawah Duli Yang 
Maha Mulia Paduka Seri Baginda Sultan 
dan Yang Di-Pertuan Negara Brunei 
Darussalam pada 5 tahun lepas. 
 
Terima kasih. Yang Berhormat 
Pengerusi. 
 
Yang Berhormat Pengerusi: Yang 
Berhormat Awang Zainol bin Haji 
Mohamed, sudahkah terjawab soalan 
yang dikemukakan mengenai 
‘kewahaman’ Yang Berhormat. 
 
Yang Berhormat Awang Zainol bin 
Haji Mohamed:  لِلّٰه مْدُ  ح 

ْ
ل
َ
 Yang أ

Berhormat Pengerusi. 
 
Yang Berhormat Pengerusi: 
Sekarang saya persilakan Yang 
Berhormat Awang Haji Salleh Bostaman 
bin Haji Zainal Abidin. 
 
Yang Berhormat Awang Haji Salleh 
Bostaman bin Haji Zainal Abidin:    
حْيم الرَّ نِ  حْم  َٰ الرَّ  ِ اللّٰه  Terima Kasih. Yang   بِسْمِ 

Berhormat Pengerusi dan Ahli-Ahli Yang 
Berhormat. 
 
كَاتُهُ  ر  ب  و  اِلله   

ُ
ة حْم  ر  و  لَيْكُمْ  ع  مُ  لا   dan salam السَّ

sejahtera. Salam dan selawat kepada 
Junjungan kita  َم ُ عَلَيْهِ وَسَلى صَلَّى اللّٰه د  dan  نَبيِ مُحَمَّ
sahabat-sahabat Baginda yang jujur, lagi 
setia sepanjang zaman. 
 
مْدُ لِلّٰه  ح 

ْ
ل
َ
 terima kasih diberi kesempatan  أ

membuat sumbangan dalam perdebatan 
pada pagi ini. Terima kasih Yang 
Berhormat Menteri Sumber-Sumber 
Utama dan Pelancongan atas penjelasan 
berkaitan perkembangan dan 
pencapaian Kementerian Sumber-
Sumber Utama dan Pelancongan yang 
menyasarkan $1.026 ribu juta                         
(1.1 bilion) kenaikan 10% revenue 
stream dari sasaran 2022/2023.   
 
Kaola difahamkan kelmarin dari 
information Yang Berhormat Menteri 
Sumber-Sumber Utama dan Pelancongan 
bahawa setakat Disember 2022 tahun 
lepas, sasaran negara belum tercapai 
untuk tahun ini. 
 
Namun tahniah, kaola berpendapat  
kalau sasaran Kementerian Sumber-
Sumber Utama dan Pelancongan untuk 
menjana $1.1 bilion revenue stream 
tercapai dengan investment $86 juta 
dalam kementerian yang tidak termasuk 
dalam belanjawan yang ditanggung 
industri sendiri, mungkin dari segi kasar 
pulangan, ini masih good return on 
investment dan kalau boleh 
dipertingkatkan budget untuk mencapai 
pulangan yang lebih tinggi lagi  ُ اء  اللّٰه  . إِنْ ش 
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Kaola ada beberapa isu untuk memohon 
pencerahan, beberapa cadangan untuk 
budi bicara Yang Berhormat Menteri 
Sumber-Sumber Utama dan Pelancongan 
untuk nilaikan kesesuaiannya dan 
beberapa komen dan rintihan daripada 
rakyat awam: 
 
Food Security Philosophy. Strategic Food 
Stock. Kita banyak ambil pengajaran dari 
pengalaman semasa pandemik                
COVID-19 dan isolation order                            
di beberapa buah negara yang telah 
menyekat perjalanan bebas foods, 
goods, makanan, people dan mesin-
mesin dan memberi kesan negatif 
kepada negara memandangkan 70% dari 
pemakanan kita diimport dari luar negeri.  
 
Food Security dan availabilitynya dalam 
negara sebagai emergency stock dan 
strategic stock mestilah dititikberatkan 
dan diambil conscious decision. Semasa 
muzakarah kaola difahamkan 
pengalaman pada waktu COVID-19, 
Kementerian Sumber-Sumber Utama dan 
Pelancongan telah berusaha 
menghubungi pembekal-pembekal 
makanan untuk membuat inventori 
makanan- makanan dalam negeri.  
 
مْدُ لِلّٰه  ح 

ْ
ل
َ
 pada waktu itu inventori sudah  أ

diketahui dan mencukupi. 
 
Cadangan kaola: 
 
Kaola cadangkan kita mempunyai 
national strategy untuk memastikan               
food security makanan-makanan asas 
disimpan, diketahui di mana dan siapa 
yang bertanggungjawab menyimpannya 

setiap masa, bukan setakat by chance, 
nasib ada orang menyimpan.  
 
Kaola/saya berpendapat conscious 
decision strategy sama ada kerajaan 
menempatkan makanan asas 
secukupnya atau dalam stor-stor negara 
atau ia diketahui ada disimpan oleh 
pembekal-pembekal jika ini. 
 
Yang Berhormat Pengerusi: Yang 
Berhormat. Saya kira soalan food 
security ini adalah merupakan satu 
soalan ataupun perkara yang agak 
sensitive dan saya kira adalah diketahui 
bahawa kerajaan kita mempunyai 
guidelines yang tetap dan cukup matang, 
yang sudah terarah haluannya                
dan kita ketahui semasa pandemik 
COVID-19 yang kita hadapi.  
 
Kita telah dapat menyelesaikan masalah 
food security kita dengan conscious, 
bukan unconscious, bukan secara 
accident tetapi dengan secara conscious 
olen sebab kita mempunyai framework 
yang tertentu dan platform yang 
tertentu.  
 
Saya tidak faham apakah yang 
dimaksudkan olen Ahli Yang Berhormat 
mengenai unconscious decision yang 
dibuat tadi? 
 
Yang Berhormat Awang Haji Salleh 
Bostaman bin Haji Zainal Abidin: 
Mohon maaf Yang Berhormat Pengerusi 
sebab semasa permuzakarahan tidak 
jelas dikatakan bahawa itulah conscious 
decision untuk… 
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belia yang telah berkecimpung pada 
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ل
َ
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Maha Mulia Paduka Seri Baginda Sultan 
dan Yang Di-Pertuan Negara Brunei 
Darussalam pada 5 tahun lepas. 
 
Terima kasih. Yang Berhormat 
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‘kewahaman’ Yang Berhormat. 
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ل
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ل
َ
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pada pagi ini. Terima kasih Yang 
Berhormat Menteri Sumber-Sumber 
Utama dan Pelancongan atas penjelasan 
berkaitan perkembangan dan 
pencapaian Kementerian Sumber-
Sumber Utama dan Pelancongan yang 
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(1.1 bilion) kenaikan 10% revenue 
stream dari sasaran 2022/2023.   
 
Kaola difahamkan kelmarin dari 
information Yang Berhormat Menteri 
Sumber-Sumber Utama dan Pelancongan 
bahawa setakat Disember 2022 tahun 
lepas, sasaran negara belum tercapai 
untuk tahun ini. 
 
Namun tahniah, kaola berpendapat  
kalau sasaran Kementerian Sumber-
Sumber Utama dan Pelancongan untuk 
menjana $1.1 bilion revenue stream 
tercapai dengan investment $86 juta 
dalam kementerian yang tidak termasuk 
dalam belanjawan yang ditanggung 
industri sendiri, mungkin dari segi kasar 
pulangan, ini masih good return on 
investment dan kalau boleh 
dipertingkatkan budget untuk mencapai 
pulangan yang lebih tinggi lagi  ُ اء  اللّٰه  . إِنْ ش 
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Kaola ada beberapa isu untuk memohon 
pencerahan, beberapa cadangan untuk 
budi bicara Yang Berhormat Menteri 
Sumber-Sumber Utama dan Pelancongan 
untuk nilaikan kesesuaiannya dan 
beberapa komen dan rintihan daripada 
rakyat awam: 
 
Food Security Philosophy. Strategic Food 
Stock. Kita banyak ambil pengajaran dari 
pengalaman semasa pandemik                
COVID-19 dan isolation order                            
di beberapa buah negara yang telah 
menyekat perjalanan bebas foods, 
goods, makanan, people dan mesin-
mesin dan memberi kesan negatif 
kepada negara memandangkan 70% dari 
pemakanan kita diimport dari luar negeri.  
 
Food Security dan availabilitynya dalam 
negara sebagai emergency stock dan 
strategic stock mestilah dititikberatkan 
dan diambil conscious decision. Semasa 
muzakarah kaola difahamkan 
pengalaman pada waktu COVID-19, 
Kementerian Sumber-Sumber Utama dan 
Pelancongan telah berusaha 
menghubungi pembekal-pembekal 
makanan untuk membuat inventori 
makanan- makanan dalam negeri.  
 
مْدُ لِلّٰه  ح 

ْ
ل
َ
 pada waktu itu inventori sudah  أ

diketahui dan mencukupi. 
 
Cadangan kaola: 
 
Kaola cadangkan kita mempunyai 
national strategy untuk memastikan               
food security makanan-makanan asas 
disimpan, diketahui di mana dan siapa 
yang bertanggungjawab menyimpannya 

setiap masa, bukan setakat by chance, 
nasib ada orang menyimpan.  
 
Kaola/saya berpendapat conscious 
decision strategy sama ada kerajaan 
menempatkan makanan asas 
secukupnya atau dalam stor-stor negara 
atau ia diketahui ada disimpan oleh 
pembekal-pembekal jika ini. 
 
Yang Berhormat Pengerusi: Yang 
Berhormat. Saya kira soalan food 
security ini adalah merupakan satu 
soalan ataupun perkara yang agak 
sensitive dan saya kira adalah diketahui 
bahawa kerajaan kita mempunyai 
guidelines yang tetap dan cukup matang, 
yang sudah terarah haluannya                
dan kita ketahui semasa pandemik 
COVID-19 yang kita hadapi.  
 
Kita telah dapat menyelesaikan masalah 
food security kita dengan conscious, 
bukan unconscious, bukan secara 
accident tetapi dengan secara conscious 
olen sebab kita mempunyai framework 
yang tertentu dan platform yang 
tertentu.  
 
Saya tidak faham apakah yang 
dimaksudkan olen Ahli Yang Berhormat 
mengenai unconscious decision yang 
dibuat tadi? 
 
Yang Berhormat Awang Haji Salleh 
Bostaman bin Haji Zainal Abidin: 
Mohon maaf Yang Berhormat Pengerusi 
sebab semasa permuzakarahan tidak 
jelas dikatakan bahawa itulah conscious 
decision untuk… 
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Yang Berhormat Pengerusi: Kita 
berunding secara terbuka dan apa pun 
kita cakapkan selalu terkeluar daripada 
Dewan ini dan dilaporkan di luar sana. 
Jadi, jangan kita dalam keadaan seolah-
olah kerajaan ini tidak membuat apa-apa 
mengenai perkara ini.  
 
Saya memang conscious mengenai 
perkara ini sebab kita adalah salah satu 
entity dalam kerajaan, yang menyokong 
kerajaan dan saya harap Yang Berhormat 
Menteri-Menteri yang berkenaan harus 
mempertanankan kedudukan ini. Kalau 
sekiranya sudah kita berkeadaan yang 
secara unconscious decision dibuat then 
there must be something very wrong. 
 
Yang Berhormat Awang Haji Salleh 
Bostaman bin Haji Zainal Abidin: 
Terima kasih Yang Berhormat Pengerusi 
atas pencerahan. Saya teruskan soalan 
selanjutnya, terima kasih for menegur. 
 
Yang Berhormat Pengerusi: Yang 
Berhormat. Saya tidak menegah Ahli 
Yang Berhormat menyuarakan soalan-
soalan, saranan- saranan dan cadangan-
cadangan, silakan. Tetapi jangan dibuat 
seolah-olah kerajaan kita selama ini tidak 
membuat apa-apa mengenai perkara-
perkara ini. 
 
Kerajaan kita adalah satu kerajaan              
yang berdaulat, yang termaktub dalam 
perlembagaan kita sebagai kerajaan 
yang seluruh dunia mengetahui bahawa 
kita adalah sebuah kerajaan yang 
berdaulat, adil, berasaskan kepada 
falsafah kita sendiri. Jadi, itu harus kita 
pertahankan. Silakan Yang Berhormat. 

Yang Berhormat Awang Haji Salleh 
Bostaman bin Haji Zainal Abidin: 
Yang Berhormat Pengerusi, kaola tidak 
berhajat untuk mencabar kedaulatan 
negara, hanya untuk sahaja memohon 
pencerahan supaya orang lebih confident 
dengan tugas-tugas. Kalau saya 
dibenarkan untuk membuat cadangan 
kedua dalam isu yang sama, iaitu dengan 
national food security ialah untuk 
‘diberigakan’ saja. I will stop on that 
issue. 
 
Isu kedua, menjemput FDI yang ada 
synergy dengan kekuatan dalaman atau 
membantu mencapai matlamat agenda 
negara. Banyak sudah usaha untuk 
mencepatkan dalam mencapai agenda 
negara.  
 
Kaola berpendapat dan mengesyorkan 
bahawa FDI atau GLC yang kita jemput 
hendaklah memfokus untuk membantu 
kreativiti yang supplement atau 
membantu ke arah mencapai matlamat 
fokus harian kita. 
  
Misalannya untuk membantu mencapai 
food security target, kaola berpendapat 
‘kitani’ tidak perlu dan sedang berperang 
dalam meningkatkan atau menaikkan 
pelaburan yang membawa ke arah 
membuat teknik farming baharu atau 
manufacturing technology yang 
menggunakan jentera mesin dan 
automation dan membuatkan ilmu               
baharu memfokus pada produksi-
produksi high value products dalam 
pertanian. 
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Kaola berpendapat pelaburan GLC 
membuat syarikat joint venture dengan 
industri berteknologi baharu yang               
proven elsewhere, mechanization dan 
automation di industri dan akuakultur 
akan boleh menarik lebih banyak anak-
anak tempatan untuk menceburi kerja 
dalam industri pertanian moden.  
 
Anak ‘kitani’ tidak segan dengan kerja 
berat dan berpanas asalkan imbuhan dan 
returns sama ada makan gaji ataupun 
perusahan sendiri berbaloi setimpal 
dengan usaha. 
 
Cadangan kaola: 
  
1. GLC mestilah memulakan 

penerokaan dan melapor dalam high 
mechanization dan automation dalam 
ladang-ladang, contoh untuk 
membuktikan konsep to proven of 
concept. Peladang moden berbaloi           
untuk diterokai. Prove of concept the 
model untuk ditunjukkan what model 
commercial farming is all about.; 
 

2. Mengenai mana-mana commercial 
farms yang berjaya di luar negara 
yang menggunakan teknologi dan 
work practicesnya yang ingin kita 
ikuti atau bawa ke Negara Brunei 
Darussalam untuk GLC membuat 
pelaburan agar ‘kitani’ akan dapat 
menempatkan pegawai-pegawai 
pertanian ‘kitani’, peladang-peladang 
‘kitani’, expose dengan kerjasama 
membuat research mengenai mana-
mana commercial farms yang berjaya 
di luar negeri dengan teknologinya 
dan work practicesnya  yang ingin 

kita ikuti atau bawa balik ke Negara 
Brunei Darussalam untuk GLC 
membuat pelaburan agar ‘kitani’ 
dapat menempatkan pegawai 
pertanian dengan kerjasama 
membuat research dan expose 
peladang kitani menimba 
pengalaman.; 

 
3. Memperbanyakkan tempat dan 

pelbagai ladang. Di bawah Kod 
001/000 dan 002/000, usaha-usaha 
MPRT memperbanyakkan tapak 
pertanian dan menaikkan generasi 
baharu untuk menyahut cabaran 
bahawa bertani sebagai pekerjaan 
sumber ekonomi alternatif yang 
berdaya tahan perlu didukung dan 
diupload. Ini boleh dijadikan sebagai 
tanda KPI akan keberkesanan inisiatif 
ini. The farm area opens the new 
place into farming.  

Dalam usaha untuk membuka tempat 
kawasan pertanian baharu jangan 
sampai in figures saja tapi membagi 
tapak biarlah tempat ada prasarana 
basic. Sebab tanpa prasarana basic 
akan memerlukan perbelanjaan 
capital yang besar dan mungkin 
prohibitive untuk first timer farmer.  

 
Berlainanlah dengan strategi dengan 
big established commercial farming. 
Justeru, kaola berpandangan 
kementerian hendaklah menjalankan 
land survey termasuk soal sampling 
untuk meneliti kesesuaian tapak-
tapak pertanian untuk tanaman-
tanaman dan produk yang disasarkan 
termasuk membuka kawasan baharu 
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Yang Berhormat Pengerusi: Kita 
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Jadi, jangan kita dalam keadaan seolah-
olah kerajaan ini tidak membuat apa-apa 
mengenai perkara ini.  
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perkara ini sebab kita adalah salah satu 
entity dalam kerajaan, yang menyokong 
kerajaan dan saya harap Yang Berhormat 
Menteri-Menteri yang berkenaan harus 
mempertanankan kedudukan ini. Kalau 
sekiranya sudah kita berkeadaan yang 
secara unconscious decision dibuat then 
there must be something very wrong. 
 
Yang Berhormat Awang Haji Salleh 
Bostaman bin Haji Zainal Abidin: 
Terima kasih Yang Berhormat Pengerusi 
atas pencerahan. Saya teruskan soalan 
selanjutnya, terima kasih for menegur. 
 
Yang Berhormat Pengerusi: Yang 
Berhormat. Saya tidak menegah Ahli 
Yang Berhormat menyuarakan soalan-
soalan, saranan- saranan dan cadangan-
cadangan, silakan. Tetapi jangan dibuat 
seolah-olah kerajaan kita selama ini tidak 
membuat apa-apa mengenai perkara-
perkara ini. 
 
Kerajaan kita adalah satu kerajaan              
yang berdaulat, yang termaktub dalam 
perlembagaan kita sebagai kerajaan 
yang seluruh dunia mengetahui bahawa 
kita adalah sebuah kerajaan yang 
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falsafah kita sendiri. Jadi, itu harus kita 
pertahankan. Silakan Yang Berhormat. 

Yang Berhormat Awang Haji Salleh 
Bostaman bin Haji Zainal Abidin: 
Yang Berhormat Pengerusi, kaola tidak 
berhajat untuk mencabar kedaulatan 
negara, hanya untuk sahaja memohon 
pencerahan supaya orang lebih confident 
dengan tugas-tugas. Kalau saya 
dibenarkan untuk membuat cadangan 
kedua dalam isu yang sama, iaitu dengan 
national food security ialah untuk 
‘diberigakan’ saja. I will stop on that 
issue. 
 
Isu kedua, menjemput FDI yang ada 
synergy dengan kekuatan dalaman atau 
membantu mencapai matlamat agenda 
negara. Banyak sudah usaha untuk 
mencepatkan dalam mencapai agenda 
negara.  
 
Kaola berpendapat dan mengesyorkan 
bahawa FDI atau GLC yang kita jemput 
hendaklah memfokus untuk membantu 
kreativiti yang supplement atau 
membantu ke arah mencapai matlamat 
fokus harian kita. 
  
Misalannya untuk membantu mencapai 
food security target, kaola berpendapat 
‘kitani’ tidak perlu dan sedang berperang 
dalam meningkatkan atau menaikkan 
pelaburan yang membawa ke arah 
membuat teknik farming baharu atau 
manufacturing technology yang 
menggunakan jentera mesin dan 
automation dan membuatkan ilmu               
baharu memfokus pada produksi-
produksi high value products dalam 
pertanian. 
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Kaola berpendapat pelaburan GLC 
membuat syarikat joint venture dengan 
industri berteknologi baharu yang               
proven elsewhere, mechanization dan 
automation di industri dan akuakultur 
akan boleh menarik lebih banyak anak-
anak tempatan untuk menceburi kerja 
dalam industri pertanian moden.  
 
Anak ‘kitani’ tidak segan dengan kerja 
berat dan berpanas asalkan imbuhan dan 
returns sama ada makan gaji ataupun 
perusahan sendiri berbaloi setimpal 
dengan usaha. 
 
Cadangan kaola: 
  
1. GLC mestilah memulakan 

penerokaan dan melapor dalam high 
mechanization dan automation dalam 
ladang-ladang, contoh untuk 
membuktikan konsep to proven of 
concept. Peladang moden berbaloi           
untuk diterokai. Prove of concept the 
model untuk ditunjukkan what model 
commercial farming is all about.; 
 

2. Mengenai mana-mana commercial 
farms yang berjaya di luar negara 
yang menggunakan teknologi dan 
work practicesnya yang ingin kita 
ikuti atau bawa ke Negara Brunei 
Darussalam untuk GLC membuat 
pelaburan agar ‘kitani’ akan dapat 
menempatkan pegawai-pegawai 
pertanian ‘kitani’, peladang-peladang 
‘kitani’, expose dengan kerjasama 
membuat research mengenai mana-
mana commercial farms yang berjaya 
di luar negeri dengan teknologinya 
dan work practicesnya  yang ingin 

kita ikuti atau bawa balik ke Negara 
Brunei Darussalam untuk GLC 
membuat pelaburan agar ‘kitani’ 
dapat menempatkan pegawai 
pertanian dengan kerjasama 
membuat research dan expose 
peladang kitani menimba 
pengalaman.; 

 
3. Memperbanyakkan tempat dan 

pelbagai ladang. Di bawah Kod 
001/000 dan 002/000, usaha-usaha 
MPRT memperbanyakkan tapak 
pertanian dan menaikkan generasi 
baharu untuk menyahut cabaran 
bahawa bertani sebagai pekerjaan 
sumber ekonomi alternatif yang 
berdaya tahan perlu didukung dan 
diupload. Ini boleh dijadikan sebagai 
tanda KPI akan keberkesanan inisiatif 
ini. The farm area opens the new 
place into farming.  

Dalam usaha untuk membuka tempat 
kawasan pertanian baharu jangan 
sampai in figures saja tapi membagi 
tapak biarlah tempat ada prasarana 
basic. Sebab tanpa prasarana basic 
akan memerlukan perbelanjaan 
capital yang besar dan mungkin 
prohibitive untuk first timer farmer.  

 
Berlainanlah dengan strategi dengan 
big established commercial farming. 
Justeru, kaola berpandangan 
kementerian hendaklah menjalankan 
land survey termasuk soal sampling 
untuk meneliti kesesuaian tapak-
tapak pertanian untuk tanaman-
tanaman dan produk yang disasarkan 
termasuk membuka kawasan baharu 
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untuk disediakan plot-plot untuk 
peladang mengenal tempat            
yang selalu banjir flood prone areas 
untuk dijadikan dan disediakan 
prasarana untuk mengumpul air flood 
control dan juga untuk irrigation 
menyediakan prasarana untuk para 
peladangan. Cadangan: 

 
1. Jadikan KPI kawasan yang dibuka 

baharu untuk pertanian dan 
jumlah peladang-peladang 
generasi baharu yang berjaya 
beroperasi dalam beberapa tahun 
selepas ia dibuka.; 
 

2. Sentiasa mengadakan kursus-
kursus pendek untuk menaikkan 
ilmu peladang dengan teknik 
baharu dan tempat sumber ilmu 
atau bantuan help line apabila 
mereka menghadapi masalah.;  
 

3. Tingkatkan inisiatif untuk 
mengajar untuk mengusahakan 
tanaman-tanaman sampingan 
sebagai supplementary cash crop 
sementara menunggu hasil dari 
ladang, iaitu menanam high value 
crops seperti herba, salad dan 
menternak ikan hiasan.; 
 
لِلّٰه  مْدُ  ح 

ْ
ل
َ
    banyak peladang muda  أ

teruja peluang untuk 
mempersilakan Yang Berhormat 
Menteri dan mengauthorize 
melawat seperti melawat KKP 
Tungku dan KKP Lampaki bukan 
setakat yang berjaya dan juga 
melawati kawasan ladang yang 

mempunyai masalah yang 
mereka mohon pertolongan.;  

 
4. Saya beralih di bawah SH06A, 

Kod 002/000 dan Kod  004/000 - 
Industri Pelancongan Dalam 
Education Sukan Antarabangsa 
dan Medical. Menyampuk sedikit 
yang telah disarankan oleh Yang 
Berhormat Pehin Orang Kaya 
Laila Setia Dato Seri Setia Awang 
Haji Abdul Rahman bin Haji 
Ibrahim dalam pelan strategik 
MPRT yang menyasarkan $1.026 
juta, in a way $1.1 bilion industri 
pelancongan menyasarkan 
74,000 pelawat melalui udara 
membawa $86 juta pendapatan. 
Ini lebih kurang hisabnya $1,200 
seorang pelawat yang tinggal 3 
hari ataupun berbelanja $300 
sehari semasa berada di Negara 
Brunei Darussalam.  
 
Selain usaha mengukuhkan, 
memperbanyakkan dan 
‘membisai- kan’ product premier 
dengan destinasi tarikan utama 
pelancong dalam negeri dan 
perkembangan produk baharu. 
Kaola ingin mencadangkan dan 
pernah dicadangkan beberapa 
inisiatif baharu termasuk industri 
bertema, berkolaborasi dengan 
Kementerian Kesihatan untuk 
memperkenalkan medical tourist 
industry mengisi kekosongan 
atau menaikkan authorization 
pusat the specialist center tanpa 
menjejaskan servis untuk orang 
tempatan. Berkolaborasi dengan 
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dengan Kementerian Pendidikan, 
(institusi swasta) mempromosi 
Negara Brunei Darussalam 
sebagai destinasi pembelajaran 
yang mempamerkan kekuatan 
institusi kekeluargaan (family 
values) dalam Islam,      
kolaborasi dengan Kementerian 
Kebudayaan, Belia dan Sukan 
bersama Brunei Olympic Council 
dan agensi-agensi sukan dan 
negeri untuk mempromosikan 
negara sebagai destinasi sukan di 
peringkat antarabangsa dan di 
peringkat regional lebih-lebih lagi 
di peringkat youth sports 
development. Banyak peluang 
untuk menjadi tuan rumah sukan 
antarabangsa seperti sukan 
university, youth sports including 
football dan seumpamanya.  

 
Kolaborasi dengan Kementerian 
Kebudayaan, Belia dan Sukan 
mempromosikan jambatan paling 
panjang di South East  Asia 
dengan mengadakan 
international marathon di atas 
jambatan yang paling panjang              
di South East Asia dan berakhir                             
di Daerah Temburong dan 
mempromosikan half triathlon 
dengan melibatkan jambatan 
untuk berenang, berbasikal              
dan berlari  dan mengambil 
kesempatan mempromosi 
membawa keluar transit-transit 
passengers yang menggunakan 
Royal Brunei Airlines dan Brunei 
International Airport untuk 
destinasi Umrah.  

Apabila kita melihat ramai orang 
luar menggunakan RB dan airport 
untuk mereka Umrah. KPI 
pekerjaan dalam industri 
pelancongan dan hospitality 
service dalam negeri akan 
meningkat dengan adanya 
pelancongan bertema ini.;   
 

5. Di bawah Tajuk SH04A, Kod 
003/000 - Pengeluaran Beras 
Negara. Kaola ingin menambah 
saranan Yang Berhormat Pehin 
Orang Kaya Johan Pahlawan Dato 
Seri Setia Awang Haji Adanan bin 
Begawan Pehin Siraja Khatib Dato 
Seri Setia Haji Mohd. Yusuf untuk 
menambah hasil padi dari ladang 
di luar negara tetapi dari segi 
angle yang lain. 

     Target untuk meningkatkan hasil 
tanaman padi negara dari target 
awal sub-sufficient menurun 
kepada 35% untuk dicapai pada 
tahun 2000 dan diturunkan lagi 
pada tahap 15% dan sekarang 
adalah target untuk mencapai 
85% dalam tahun 2024. 
 
Apakah target dapatan setiap 
ekar (yield) padi semusim akan 
mendapatkan ‘kitani’ kepada 
national agenda untuk self-
sufficient dalam waktu yang 
ditetapkan.  
 
Dengan usaha gigih dengan 
perbelanjaan hampir $100 juta 
pelaburan masih mendapatkan 
kesukaran untuk mencapai 
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dengan Kementerian Pendidikan, 
(institusi swasta) mempromosi 
Negara Brunei Darussalam 
sebagai destinasi pembelajaran 
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destinasi Umrah.  
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5. Di bawah Tajuk SH04A, Kod 
003/000 - Pengeluaran Beras 
Negara. Kaola ingin menambah 
saranan Yang Berhormat Pehin 
Orang Kaya Johan Pahlawan Dato 
Seri Setia Awang Haji Adanan bin 
Begawan Pehin Siraja Khatib Dato 
Seri Setia Haji Mohd. Yusuf untuk 
menambah hasil padi dari ladang 
di luar negara tetapi dari segi 
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     Target untuk meningkatkan hasil 
tanaman padi negara dari target 
awal sub-sufficient menurun 
kepada 35% untuk dicapai pada 
tahun 2000 dan diturunkan lagi 
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adalah target untuk mencapai 
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Apakah target dapatan setiap 
ekar (yield) padi semusim akan 
mendapatkan ‘kitani’ kepada 
national agenda untuk self-
sufficient dalam waktu yang 
ditetapkan.  
 
Dengan usaha gigih dengan 
perbelanjaan hampir $100 juta 
pelaburan masih mendapatkan 
kesukaran untuk mencapai 
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matlamat negara untuk self-
sufficient untuk beras negara.  

 
Untuk menangani inisiatif bekalan 
beras mencukupi seiring 
(parallel) sementara menunggu 
inisiatif untuk penanaman sendiri 
padi negara berhasil ke tahap 
yang disasarkan.  
 
Kaola berpendapat untuk              
dinilai kesesuaiannya untuk 
mensupplement inisiatif self-
sufficiency ini dengan 
mengukuhkan strategy security 
of supply dengan sumber dan 
jalan laluan pengimportan beras 
dari luar negara bukan tertumpu 
kepada satu lokasi atau region 
saja. 
 
Menilai kesesuaian GLC kitani 
untuk melabur dalam bidang 
ladang-ladang dan perusahaan 
yang sudah established di luar 
negara.  
 
Mengambil kira infrastructure, 
research facility, sumber pekerja 
mahir dan murah dan 
keseluruhan production dari 
ladang itu khas untuk Negara 
Brunei Darussalam atau ‘kitani’ 
have the rights of first refusal.  

 
Strategi ini bukan sahaja dapat: 
 
i. Menambah sumber attentive 

root of safety or supply.;  
 

ii. Tempat pegawai pertanian 
‘kitani’ menimba ilmu 
pengurusan dan research.; 

 
iii. Tempat pendedahan anak 

tempatan untuk latihan.; dan 
 

iv.  Tempat penempatan 
peladang bekerja di luar pada 
ladang-ladang yang penuh 
automation dan mechanize. 

 
6. Serapkan ciri pemantauan dan 

standard keselamatan dalam 
industri pertanian di bawah Tajuk 
SH04A 000/200 dan Tajuk SA 
000/400 - Penggunaan racun 
baja bertoksik, stor simpanan 
baja chemical dan pembuangan 
najis dan sisa-sisa pertanian 
dalam tali air dan sungai 
menyambung saranan seruan 
Yang Berhormat Awang Haji Md. 
Salleh bin Haji Othman. 
 
Kebawah Duli Yang Maha Mulia 
Paduka Seri Baginda Sultan Haji 
Hassanal Bolkiah Mu’izzaddin 
Waddaulah ibni Al-Marhum 
Sultan Haji Omar ‘Ali Saifuddien 
Sa’adul Khairi Waddien, Sultan 
dan Yang Di-Pertuan Negara 
Brunei Darussalam menekankan 
workplace health safety 
competency framework dalam 
titah baginda semasa Istiadat 
Pembukaan Rasmi Majlis 
Mesyuarat Pertama dari Musim 
Permesyuaratan Kesembilan 
Belas Majlis Mesyuarat Negara.  
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Ini menunjukkan keprihatinan 
Kebawah Duli Yang Maha Mulia 
menekankan keselamatan dalam 
industri, dipantau oleh industri 
dan tenaga kerja yang 
berkelayakan. Dalam industri 
minyak dan gas disebabkan 
Workplace Health Safety 
Environmental Order, standard 
keselamatan sentiasa diberi 
perhatian tinggi. 
 
Dalam website SHENA, jumlah 
kecederaan sebab kemalangan 
yang dilaporkan dalam industri 
pertanian jauh lebih rendah 
berbanding dengan industri 
pembinaan.  
 
Ini mungkin disebabkan industri 
ini masih infant tetapi walaupun 
kecil, jumlahnya meningkat. Ini 
mungkin sebab kesedaran atau 
inisiatif melaporkan kemalangan 
masih pada tahap permulaan 
dalam industri ini dan aktiviti ini 
belum berkembang pesat. 

 
Namun consequences pada 
pekerja, orang awam, 
environment dan alam sekitar 
disebabkan oleh penyalahgunaan 
chemical hindering, racun dan 
pencemaran sumber air kalau 
tidak mempunyai kesedaran awal 
mungkin irreversible mungkin 
tidak dapat dipulangkan kepada  
sediakala. 
 
Soalan kaola, adakah usaha-
usaha proaktif Kementerian 

Sumber-Sumber Utama dan 
Pelancongan untuk memperkenal 
atau mengamalkan satu standard 
SHENA dalam industri pertanian 
seperti memastikan kefahaman 
environment full standard, toxic 
chemical hindering dan storage 
standard diketahui dan diamalkan 
dalam industri pertanian?  

 
Sekurang-kurangnya menaikkan 
kesedaran untuk menggunakan 
pakaian bersesuaian yang betul 
dalam operasi menggunakan 
racun pesticides dan melaporkan 
incident environment yang 
melibatkan penggunaan 
berlebihan, iaitu chemical toxic 
yang mencemarkan sayuran 
dalam makanan dan juga incident 
yang boleh mencemarkan talian 
air. 
 
Kaola faham ‘kitani’ banyak 
piawaian memantau standard-
standard environmental 
protection tetapi dikhuatirkan 
penguatkuasaannya belum pada 
tahap yang diharapkan. 
Memandangkan industri ini akan 
bergerak dan bergiat kembang 
dalam skill terbesar, kaola 
mencadangkan Kementerian 
Sumber-Sumber Utama dan 
Pelancongan menaikkan usaha 
untuk memberi kesedaran awal 
kepada pengusaha, peladang dan 
memberi notis jadual bila untuk 
menyerapkan SHENA work 
standard and work practices 
dalam industri pertanian. 
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air. 
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Melatih pegawai-pegawai 
pertanian untuk mendapat work 
health and safety environment 
competency standard yang perlu 
mereka dapat untuk menilai, 
menolong mereka mengerjakan 
kerja-kerja mereka apabila 
semasa lawatan dan 
meningkatkan pemantauan 
rambang untuk memastikan 
penggunaan bahan toxic dalam 
pertanian pada tahap dibenarkan 
dan tidak ada pencemaran alam 
terjadi. Bagi menambah talian 
orang untuk orang awam 
membuat aduan.; dan 

 
7. Kuota warga negara Indonesia              

di Kepulauan Borneo. Apakah 
pihak kementerian sudah 
membuat penilaian peluang-
peluang kerjasama dalam 
ekonomi pertanian, perhubungan 
udara, laut dan darat sama ada 
direct dengan agensi di Indonesia 
atau business community yang 
akan turut memajukan 
mengambil peluang dalam 
penghijrahan Ibu Kota Indonesia 
ke Borneo? 

Misalannya, peluang pelaburan 
dalam bidang-bidang ladang 
menanam padi dan mana-mana 
peluang yang dapat digunakan 
untuk business community ikut 
serta. Kalau ada sudah peluang-
peluang ini diketahui dinilai pasti 
perlulah ‘diberigakan’ opportunity 
ini untuk membawa serta 

business community membuat 
pelaburan bersama. 

 
Sedikit menyampaikan keluhan 
untuk disampaikan tentang 
frozen meat yang telah dikemuka 
oleh Yang Berhormat Pengiran 
Haji Isa bin Pengiran Haji 
Aliuddin. Memandangkan kepada 
Frozen Meat import 1.6 juta tan 
metrik. Frozen Meat kalau 
dibandingkan, kerbau 300 
kilogram dan dagingnya dalam 
100-200 kilogram, 1.6 juta metric 
ton equivalent to 6-7 ribu ekor 
kerbau diimport sebagai frozen 
meat walhal consumption 
tahunan daging mentah negara 
hanya 2,000 ekor setahun.  

 
Keluhan penternak ialah mereka 
tidak diberi peluang untuk 
mengapply import awal.  لِلّٰه مْدُ  ح 

ْ
ل
َ
 أ

sekarang permit import sudah 
diberikan tetapi keluhan yang 
awal ialah mereka tidak diberi 
peluang untuk mengimport 
daging frozen untuk bersaing 
dengan pengimport yang telah 
dibenarkan. 

 
Itu saja yang kaola dapat sampaikan, 
mohon maaf kalau isu yang kaola 
sampaikan tidak dapat disampaikan 
dalam Dewan ini. 
كَاتُهُ   ر  ب   اِلله و 

ُ
ة حْم  ر  لَيْكُمْ و  مُ ع  لا   و  السَّ

 
Yang Berhormat Menteri Sumber-
Sumber Utama dan Pelancongan: 
Terima kasih Yang Berhormat Pengerusi 
dan terima kasih kepada Yang Berhormat 
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mengenai beberapa cadangan dan juga 
soalan. Ada banyak soalan itu dan 
cadangan itu abiskaola try to address one 
by one.  
 
Berkenaan dengan menjamin makanan 
negara seperti yang kaola nyatakan 
masa mukadimah antara objektif utama 
Kementerian Sumber-Sumber Utama dan 
Pelancongan ialah bagi memastikan 
peningkatan hasil sumber makanan 
sendiri dan di samping itu 
mengkukuhkan jua rantai nilai industri            
di negara ini  so the value chain  itu must 
be strengthen  daripada input kepada 
production to marketing. 
 
لِلّٰه   مْدُ  ح 

ْ
ل
َ
 pada masa ini sedang giat أ

dilaksanakan. Jadi whatever it is secara 
keseluruhan semua dilihat, diteliti 
terutama sekali dari segi mengaddress 
mana ‘indung’ mana anak, baka, udang, 
ikan, ayam diaddress, ‘mangkali’ semua 
the whole value chain dapat berdiri 
sendirinya tanpa bergantung pada 
imports. 
 
Di samping untuk mengukuhkan 
production dalam negara ini, pihak 
kementerian juga bekerjasama dengan 
para pengimport dalam mempelbagaikan 
sumber import makanan.  
 
Juga seperti yang disarankan tadi 
mengenai usaha sama menghasilkan 
makanan luar negara currently pihak 
Kementerian Sumber-Sumber Utama dan 
Pelancongan dengan pihak Kementerian 
Kewangan dan Ekonomi juga meneliti 
possibility tersebut especially di negara 
jiran. Itulah secara mengukuhkan lagi.  

Ada lagi beberapa inisiatif yang proaktif 
yang membuka secara appreciate oleh 
Kerajaan Kebawah Duli Yang Maha Mulia 
Paduka Seri Baginda Sultan dan Yang                  
Di-Pertuan Negara Brunei Darussalam 
memastikan bahawa sumber makanan 
ini terjamin dan mencukupi. 
 
Dari segi menjemput FDI dan juga Role 
of GLC untuk sama-sama mengukuhkan             
lagi terutama dalam sumber pengeluaran 
makanan. Itu memang sudah 
dipraktikkan dari pihak BEDB, DARe, 
Jabatan Pertanian, Jabatan Perikanan, 
semua bekerjasama bagi memastikan 
ada FDI untuk datang ke Negara Brunei 
Darussalam bukan sahaja untuk melabur 
malah juga untuk memperkenalkan 
teknologi-teknologi baharu supaya 
industri ‘kitani’ ini pertanian dan 
perikanan mempunyai produktiviti yang 
tinggi.  
 
Begitu juga role GLC masa ini, memang 
ada yang projek-projek besar yang 
memakan belanja tinggi yang                
GLC ikut serta dalam melabur dan          
cuba untuk meningkatkan produktiviti 
hasil makanan negara. Itu sudah 
diusahakan secara berterusan. 
 
Dari segi membanyakkan tempat ladang, 
memang pada masa ini gazet di bawah 
pertanian dan agrimakanan melebihi 
9,000 hektar di Kawasan Kemajuan 
Pertanian. Sebanyak 64% telah pun 
digunakan oleh pengusaha-pengusaha 
dan juga yang relate kepada pertanian 
dan perikanan.  
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Darussalam bukan sahaja untuk melabur 
malah juga untuk memperkenalkan 
teknologi-teknologi baharu supaya 
industri ‘kitani’ ini pertanian dan 
perikanan mempunyai produktiviti yang 
tinggi.  
 
Begitu juga role GLC masa ini, memang 
ada yang projek-projek besar yang 
memakan belanja tinggi yang                
GLC ikut serta dalam melabur dan          
cuba untuk meningkatkan produktiviti 
hasil makanan negara. Itu sudah 
diusahakan secara berterusan. 
 
Dari segi membanyakkan tempat ladang, 
memang pada masa ini gazet di bawah 
pertanian dan agrimakanan melebihi 
9,000 hektar di Kawasan Kemajuan 
Pertanian. Sebanyak 64% telah pun 
digunakan oleh pengusaha-pengusaha 
dan juga yang relate kepada pertanian 
dan perikanan.  
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Pada masa ini, masih ada terbuka 3,000 
hektar yang belum dibuka iaitu sebanyak 
36% yang akan ditawarkan kepada 
pengusaha-pengusaha atau pelabur-
pelabur asing dan juga pelabur 
tempatan.  
 
Ini memang diakui juga, seperti yang 
ditimbulkan tadi oleh Yang Berhormat 
tadi pentingnya ada pasaran yang lebih 
untuk kebaikan bagi peladang-peladang 
untuk mengusahakan ladang mereka. 
Adalah menjadi priority bagi Jabatan 
Pertanian dan Agrimakanan untuk 
memilih lokasi ladang baharu dengan 
memastikan infrastruktur awal ada 
disediakan.  
 
Mana-mana ladang yang akan dibuka 
akan disediakan infrastruktur seperti 
bekalan tenaga elektrik utama, bekalan 
air domestik dan juga jalan utama itulah 
yang seperti lazimnya akan dibuka 
dipromote dan juga disediakan 
infrastruktur asas untuk membolehkan 
pihak pengusaha start mengusahakan 
perusahaan mereka.  
 
Dari segi Industri Pelancongan, terdapat 
Yang Berhormat tadi mencadangkan 
berkenaan dengan Pelancongan Medical 
related to Tourism, Education dan Sukan 
Kebangsaan.  
 
Perkara ini sudah diaddress kelmarin oleh 
rakan-rakan abiskoala berkenaan 
medical dan juga education memang ini 
pihak kementerian akan bekerjasama 
dengan kementerian dan agensi-agensi 
berkenaan untuk mempromote perkara 
ini  ُ اء  اللّٰه  . إِنْ ش 

Bekenaan dengan pengeluaran beras, 
masa ini we have ‘barangkali’ seperti 
yang telah saya highlight ’kitani’             
punya produktiviti masa ini is about                  
4% ke 5%.  ُ اللّٰه اء   ش              target masa ini إِنْ 
ialah 7% ke 8%.  Kalau ’kitani’ mendapat  
8 tan metrik sehektar ’kitani’ punya self 
sufficiency meningkat daripada 8.5% 
kepada 20%  ُ اء  اللّٰه إِنْ ش   
 
Jadi ini ditarget Dusun Cybereal Estate 
tapi didoakan supaya mendapat benih 
yang mempunyai produktiviti tinggi dan 
juga menepati citarasa orang ’kitani’. 
 
Masalah berkenaan dengan explorating 
meneroka peluang-peluang bertanam                   
di luar negeri memang seperti yang telah 
kaola mention just now memang masa   
ini diterokai oleh pihak kementerian ini 
dan juga Kementerian Kewangan dan 
Ekonomi.   
 
Berkenaan dengan penyerapan siri 
pemantauan dan standard keselamatan 
dalam Industri Pertanian.  Adakah usaha-
usaha proaktif pihak MPRT 
memperkenalkan safety standard SHENA 
dalam Industri Pertanian.   
 
Pada menjawabnya dengan 
menggutamakan keselamatan termasuk 
kepada peladang-peladang, pihak 
Jabatan Pertanian dan Agrimakanan 
menekankan para peladang untuk 
mengamalkan amalan pertanian baik 
good agriculture of practise yang 
melibatkan penyimpanan racun dan            
baja dengan betul.  
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Pengurusan ladang termasuk 
penggunaan racun dengan betul dan 
pengawalan kualiti selepas tuai termasuk 
memastikan sample tidak tercemar 
dengan sisa baki racun melebihi 
maksimum national limit yang 
dibenarkan. 
 
Di samping itu, Jabatan Pertanian dan 
Agrimakanan juga menganjurkan 
program khusus bagi meningkatkan 
kesedaran kepentingan keselamatan 
semasa menggunakan racun kimia serta 
melatih peladang berkenaan tatacara 
penggunaan racun kimia pertanian yang 
betul atau pesticide application training.   
 
Program ini memfokuskan penggunaan 
racun kimia dengan betul dengan 
menerangkan element penting yang ada 
dalam label racun seperti kelas racun 
bahaya, kandungan racun iaitu bahan 
aktif, kadar sukatan, jarak penggunaan 
dan tempoh pemetikan hasil.  Peserta 
program juga diajarkan kepentingan 
menggunakan personal protective 
equipment (PPE) ketika menjalankan 
penyemburan racun kimia.   
 
Kursus ini dilaksanakan setiap tahun        
di kesemua daerah di negara ini. Dalam 
memastikan keselamatan produk 
pertanian dari ladang-ladang di semua 
daerah dan juga termasuk yang import           
di luar negara, pihak Jabatan Pertanian 
dan Agrimakanan dengan kerjasama 
Brunei Darussalam Food Authority juga 
melaksanakan pengambilan sample 
secara random di bawah program 
pemantauan sisa baki racun bagi import 

setiap import di border post akan diambil 
samplenya.  
  
Bagi yang local production diambil 
sample 2 kali sebulan.  That’s how we 
monitor the label pesticide bagi both 
dalam dan juga import. 
 
Antara inisiatif yang baharu berhubung 
dengan work safety standard 
termasuklah baru-baru ini kerjasama 
dengan pihak SHENA dalam 
melaksanakan work safety standard                 
di ladang-ladang. Sebarang kekurangan 
dalam work safety standard di peringkat 
ladang dikenal pasti dan dibuat langkah-
langkah bagi pembaikan 
 

مْدُ لِلّٰه   ح 
ْ
ل
َ
أ  masa ini sudah beberapa ladang 

dilawati oleh pihak SHENA dan juga 
Jabatan Pertanian dan Agrimakanan bagi 
meningkatkan work safety di tempat 
kerja. 
 
Berkenaan dengan peluang di nusantara.  
Memang kaola fikir pihak Kementerian 
Sumber-Sumber Utama dan Pelancongan 
dengan kementerian-kementerian, 
agensi-agensi yang relevent termasuk 
MAFA  dan juga MOFE melihat            
peluang-peluang untuk memberikan 
kerjasama termasuk dalam bidang 
pertanian.   
 
Berkenaan dengan import I dont think 
’kitani’ mengimport berjuta tan metrik. I 
think berjuta kilogram, bukannya tan 
metrik. Jadi sekarang ini importers yang 
import daging ialah sebanyak 5 ke 6 
syarikat ini.  Ini ialah sebagai temporary 
measures,  yang kita akan review once 
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Pada masa ini, masih ada terbuka 3,000 
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36% yang akan ditawarkan kepada 
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pelabur asing dan juga pelabur 
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ditimbulkan tadi oleh Yang Berhormat 
tadi pentingnya ada pasaran yang lebih 
untuk kebaikan bagi peladang-peladang 
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Jabatan Pertanian dan Agrimakanan 
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mengamalkan amalan pertanian baik 
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metrik. Jadi sekarang ini importers yang 
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after harga stablelize. Terima kasih, Yang 
Berhormat Pengerusi. 
 
Yang Berhormat Pengerusi: Yang 
Berhormat Awang Haji Salleh Bostaman 
bin Haji Zainal Abidin mahu menyoal lagi 
ataupun tidak cukup dengan jawapan 
yang diberikan. 
 
Yang Berhormat Awang Haji Salleh 
Bostaman bin Haji Zainal Abidin:      
 ُ اللّٰه اء   ش   kaola akan membuat إِنْ 
permuzakarahan bersama dengan 
kementerian berkenaan. 
 
Yang Berhormat Pengerusi:  Terima 
kasih. Saya beralih kepada Yang 
Berhormat Dr. Awang Haji Mahali bin Haji 
Momin. 
 
Yang Berhormat Dr. Awang Haji 
Mahali bin Haji Momin:  Terima kasih 
Yang Berhormat Pengerusi.  

حْيم  نِ الرَّ حْم  َٰ ِ الرَّ بِسْمِ اللّٰه
فِ  َ شْْ

َ
أ عَلََّٰ  مُ 

َ
لَ وَالسَّ ةُ 

َ
لَ وَالصَّ  ، َْ مِي 

َ
عَال

ْ
ال رَبِّ  لِلِّٰ  حَمْدُ 

ْ
 اَل

وَصَحْبِهِ  آلِهِ  وَعَلََّٰ  دٍ  مُحَمَّ دِنَا  سَيِّ  ، َْ مُرْسَلِي 
ْ
وَال نْبِيَاءِ 

َ ْ
 الأ

 َْ جْمَعِي 
َ
  أ

 
كَاتُهُ  ر  ب  و  اِلله   

ُ
ة حْم  ر  و  لَيْكُمْ  ع  مُ  لا   Terima kasih . السَّ

kepada Yang Berhormat Menteri 
Sumber-Sumber Utama dan Pelancongan 
atas mukadimah yang diberikan atas 
usaha-usaha yang ’diungkayahkan’.    
مْدُ لِلّٰه  ح 

ْ
ل
َ
 Yang Berhormat Pengerusi kaola  أ

sukacita merujuk kepada peruntukan            
di bawah Tajuk SH02A - Jabatan 
Perhutanan. 
 
Hutan di Negara Brunei Darussalam 
adalah warisan dan aset negara yang 
berharga untuk dijaga kerana ia 

merupakan sebahagian daripada heart  
of Borneo iaitu sebuah projek yang 
mendapat sokongan meluas di dunia 
antarabangsa dan pertubuhan-
pertubuhan seperti UNESCO dan wild life 
fund.   
 
’Kitani’ mempunyai hutan seperti yang 
dimaklumi melebihi 70% dari kawasan 
negara ’kitani’. Hutan Tropika di negara 
’kitani’ merupakan salah satu hutan yang 
paling tua di dunia, dikatakan hutan 
Tropika ’kitani’ sebagai hidden paradise 
kepada pencinta alam. Walaupun  negara 
’kitani’ kecil tapi menyokong membantu 
pelbagai jenis hutan disebabkan 
topography dan geologynya. 
 
Soalan kaola, apakah Jabatan 
Perhutanan mempunyai strategi untuk 
meningkatkan dan mengekalkan 
pemeliharaannya kerana dikhuatiri 
hutan-hutan ini akan diceroboh oleh 
orang yang tidak bertanggungjawab 
untuk mengambil bahan-bahan hutan 
yang berharga misalannya kayu gaharu.   
 
Jabatan Perhutanan mempunyai 20 
orang rangers hutan. Kaola ingin 
menyarankan supaya diadakan 
kumpulan khas untuk memantau 
terutama sekali di kawasan hampir 
dengan sempadan di samping 
menggunakan teknologi terkini.  
Misalannya drone. Inisiatif ini bertujuan 
melindungi sempadan yang diceroboh 
dan memelihara aset untuk kegunaan 
generasi pada masa akan datang.  
 
Sehubungan itu, juga kaola 
menyarankan apabila mengadakan 
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projek tanaman semula supaya pokok-
pokok yang bernilai tinggi seperti pokok 
meranti, selangan batu dan juga pokok 
gaharu akan ditanam dalam projek 
tersebut. Sekian, terima kasih Yang 
Berhormat Pengerusi. 
 
Yang Berhormat Menteri Sumber-
Sumber Utama dan Pelancongan: 
Terima kasih Yang Berhormat Pengerusi 
dan juga terima kasih juga Yang 
Berhormat. 

Terdapat dua soalan dan juga saranan-
saranan. Yang soalannya apakah Jabatan 
Perhutanan mempunyai strategi untuk 
meningkatkan pemeliharaan kerana 
dikhuatiri akan dicerobohi contohnya 
mencuri kayu gaharu. Barangkali I think 
sudah biskaola dari segi pengawalan 
pembalakan dan sudah biskaola 
terangkan semasa Yang Berhormat 
Awang Haji Mohamad Danial @ Tekpin 
bin Ya’akub berkenaan dengan syarat-
syarat untuk pembalakan.  
 
Jadi, usaha-usaha Jabatan Perhutanan 
memang self-active untuk memelihara 
hutan ini. Pada masa ini one of the 
projects we are doing at the moment 
ialah projek inventory hutan untuk 
menyukat atau menilai the value of hutan 
‘kitani’ ini, adakah ia kaya dengan 
diversitynya so  ُ اللّٰه اء   ش   akan dibuat إِنْ 
dalam sedikit masa lagi akan 
membolehkan lagi mendiefine bahawa 
hutan ‘kitani’ ialah satu aset yang sangat 
penting dalam negara ini. 
 
Berkenaan dengan pencerobohan dan 
pencurian memang sudah diketahui, 

barangkali pihak Jabatan Perhutanan 
bekerjasama dengan Polis Hutan 
Pasukan Polis Diraja Brunei dan juga 
pihak Angkatan Bersenjata Diraja Brunei 
untuk memastikan selalu membuat 
rondaan supaya tidak ada pencerobohan.  

Memang ada tapi usaha sedang giat 
dilaksanakan supaya kawasan-kawasan 
perhutanan ‘kitani’ tidak dicerobohi untuk 
orang mencuri balak dan kayu gaharu. 
Itu memang sentiasa aktif barangkali 
berkenaan menggunakan drone pihak 
biskaola akan membawa kepada Jabatan 
Perhutanan untuk berunding dan 
membincangkannya lagi.  Cadangan 
yang baik bagi meningkatkan lagi 
effectiveness dalam ‘kitani’ memantau 
dan juga memelihara hutan ‘kitani’ untuk 
mengekalkan khazanah hutan di negara 
ini.  

Projek tanaman semula pokok meranti, 
selangan batu dan gaharu. Projek ini 
dibuat dengan berpandukan kesesuaian 
tanah tersebut. Jadi, ini sudah 
dilaksanakan Yang Berhormat Pengerusi 
dengan ranger memantau, di samping 
menggunakan drone seperti yang telah 
kaola nyatakan satu cadangan yang 
bagus boleh we will take consideration. 
Terima kasih, Yang Berhormat 
Pengerusi. 

Yang Berhormat Pengerusi: Saya 
persilakan Yang Berhormat Pehin Orang 
Kaya Indera Pahlawan Dato Seri Setia 
Haji Awang Suyoi bin Haji Osman. 
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after harga stablelize. Terima kasih, Yang 
Berhormat Pengerusi. 
 
Yang Berhormat Pengerusi: Yang 
Berhormat Awang Haji Salleh Bostaman 
bin Haji Zainal Abidin mahu menyoal lagi 
ataupun tidak cukup dengan jawapan 
yang diberikan. 
 
Yang Berhormat Awang Haji Salleh 
Bostaman bin Haji Zainal Abidin:      
 ُ اللّٰه اء   ش   kaola akan membuat إِنْ 
permuzakarahan bersama dengan 
kementerian berkenaan. 
 
Yang Berhormat Pengerusi:  Terima 
kasih. Saya beralih kepada Yang 
Berhormat Dr. Awang Haji Mahali bin Haji 
Momin. 
 
Yang Berhormat Dr. Awang Haji 
Mahali bin Haji Momin:  Terima kasih 
Yang Berhormat Pengerusi.  

حْيم  نِ الرَّ حْم  َٰ ِ الرَّ بِسْمِ اللّٰه
فِ  َ شْْ

َ
أ عَلََّٰ  مُ 

َ
لَ وَالسَّ ةُ 

َ
لَ وَالصَّ  ، َْ مِي 

َ
عَال

ْ
ال رَبِّ  لِلِّٰ  حَمْدُ 

ْ
 اَل

وَصَحْبِهِ  آلِهِ  وَعَلََّٰ  دٍ  مُحَمَّ دِنَا  سَيِّ  ، َْ مُرْسَلِي 
ْ
وَال نْبِيَاءِ 

َ ْ
 الأ

 َْ جْمَعِي 
َ
  أ

 
كَاتُهُ  ر  ب  و  اِلله   

ُ
ة حْم  ر  و  لَيْكُمْ  ع  مُ  لا   Terima kasih . السَّ

kepada Yang Berhormat Menteri 
Sumber-Sumber Utama dan Pelancongan 
atas mukadimah yang diberikan atas 
usaha-usaha yang ’diungkayahkan’.    
مْدُ لِلّٰه  ح 

ْ
ل
َ
 Yang Berhormat Pengerusi kaola  أ

sukacita merujuk kepada peruntukan            
di bawah Tajuk SH02A - Jabatan 
Perhutanan. 
 
Hutan di Negara Brunei Darussalam 
adalah warisan dan aset negara yang 
berharga untuk dijaga kerana ia 

merupakan sebahagian daripada heart  
of Borneo iaitu sebuah projek yang 
mendapat sokongan meluas di dunia 
antarabangsa dan pertubuhan-
pertubuhan seperti UNESCO dan wild life 
fund.   
 
’Kitani’ mempunyai hutan seperti yang 
dimaklumi melebihi 70% dari kawasan 
negara ’kitani’. Hutan Tropika di negara 
’kitani’ merupakan salah satu hutan yang 
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Tropika ’kitani’ sebagai hidden paradise 
kepada pencinta alam. Walaupun  negara 
’kitani’ kecil tapi menyokong membantu 
pelbagai jenis hutan disebabkan 
topography dan geologynya. 
 
Soalan kaola, apakah Jabatan 
Perhutanan mempunyai strategi untuk 
meningkatkan dan mengekalkan 
pemeliharaannya kerana dikhuatiri 
hutan-hutan ini akan diceroboh oleh 
orang yang tidak bertanggungjawab 
untuk mengambil bahan-bahan hutan 
yang berharga misalannya kayu gaharu.   
 
Jabatan Perhutanan mempunyai 20 
orang rangers hutan. Kaola ingin 
menyarankan supaya diadakan 
kumpulan khas untuk memantau 
terutama sekali di kawasan hampir 
dengan sempadan di samping 
menggunakan teknologi terkini.  
Misalannya drone. Inisiatif ini bertujuan 
melindungi sempadan yang diceroboh 
dan memelihara aset untuk kegunaan 
generasi pada masa akan datang.  
 
Sehubungan itu, juga kaola 
menyarankan apabila mengadakan 
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projek tanaman semula supaya pokok-
pokok yang bernilai tinggi seperti pokok 
meranti, selangan batu dan juga pokok 
gaharu akan ditanam dalam projek 
tersebut. Sekian, terima kasih Yang 
Berhormat Pengerusi. 
 
Yang Berhormat Menteri Sumber-
Sumber Utama dan Pelancongan: 
Terima kasih Yang Berhormat Pengerusi 
dan juga terima kasih juga Yang 
Berhormat. 

Terdapat dua soalan dan juga saranan-
saranan. Yang soalannya apakah Jabatan 
Perhutanan mempunyai strategi untuk 
meningkatkan pemeliharaan kerana 
dikhuatiri akan dicerobohi contohnya 
mencuri kayu gaharu. Barangkali I think 
sudah biskaola dari segi pengawalan 
pembalakan dan sudah biskaola 
terangkan semasa Yang Berhormat 
Awang Haji Mohamad Danial @ Tekpin 
bin Ya’akub berkenaan dengan syarat-
syarat untuk pembalakan.  
 
Jadi, usaha-usaha Jabatan Perhutanan 
memang self-active untuk memelihara 
hutan ini. Pada masa ini one of the 
projects we are doing at the moment 
ialah projek inventory hutan untuk 
menyukat atau menilai the value of hutan 
‘kitani’ ini, adakah ia kaya dengan 
diversitynya so  ُ اللّٰه اء   ش   akan dibuat إِنْ 
dalam sedikit masa lagi akan 
membolehkan lagi mendiefine bahawa 
hutan ‘kitani’ ialah satu aset yang sangat 
penting dalam negara ini. 
 
Berkenaan dengan pencerobohan dan 
pencurian memang sudah diketahui, 

barangkali pihak Jabatan Perhutanan 
bekerjasama dengan Polis Hutan 
Pasukan Polis Diraja Brunei dan juga 
pihak Angkatan Bersenjata Diraja Brunei 
untuk memastikan selalu membuat 
rondaan supaya tidak ada pencerobohan.  

Memang ada tapi usaha sedang giat 
dilaksanakan supaya kawasan-kawasan 
perhutanan ‘kitani’ tidak dicerobohi untuk 
orang mencuri balak dan kayu gaharu. 
Itu memang sentiasa aktif barangkali 
berkenaan menggunakan drone pihak 
biskaola akan membawa kepada Jabatan 
Perhutanan untuk berunding dan 
membincangkannya lagi.  Cadangan 
yang baik bagi meningkatkan lagi 
effectiveness dalam ‘kitani’ memantau 
dan juga memelihara hutan ‘kitani’ untuk 
mengekalkan khazanah hutan di negara 
ini.  

Projek tanaman semula pokok meranti, 
selangan batu dan gaharu. Projek ini 
dibuat dengan berpandukan kesesuaian 
tanah tersebut. Jadi, ini sudah 
dilaksanakan Yang Berhormat Pengerusi 
dengan ranger memantau, di samping 
menggunakan drone seperti yang telah 
kaola nyatakan satu cadangan yang 
bagus boleh we will take consideration. 
Terima kasih, Yang Berhormat 
Pengerusi. 

Yang Berhormat Pengerusi: Saya 
persilakan Yang Berhormat Pehin Orang 
Kaya Indera Pahlawan Dato Seri Setia 
Haji Awang Suyoi bin Haji Osman. 
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Yang Berhormat Pehin Orang Kaya 
Indera Pahlawan Dato Seri Setia 
Haji Awang Suyoi bin Haji Osman:  

حْيم  نِ الرَّ حْم  َٰ ِ الرَّ بِسْمِ اللّٰه
فِ  َ شْْ

َ
أ عَلََّٰ  مُ 

َ
لَ وَالسَّ ةُ 

َ
لَ وَالصَّ  ، َْ مِي 

َ
عَال

ْ
ال رَبِّ  لِلِّٰ  حَمْدُ 

ْ
 اَل
وَصَحْبِهِ ا  آلِهِ  وَعَلََّٰ  دٍ  مُحَمَّ دِنَا  سَيِّ  ، َْ مُرْسَلِي 

ْ
وَال نْبِيَاءِ 

َ ْ
لأ  

 َْ جْمَعِي 
َ
  أ

كَاتُهُ  ر  ب  و  اِلله   
ُ
ة حْم  ر  و  لَيْكُمْ  ع  مُ  لا   dan salam السَّ

sejahtera. Kaola mengucapkan terima 
kasih kepada Yang Berhormat Menteri 
Sumber-Sumber Utama dan Pelancongan 
atas pembentangan Belanjawan 
Kementerian Sumber-Sumber Utama dan 
Pelancongan dan pencapaian serta 
rancangan kementerian untuk menjadi 
self-sufficient dalam makanan dan 
menuju ke arah food security.  

Peningkatan dalam jumlah nilai 
pengeluaran dari sektor pertanian dan 
agrimakanan, perikanan dan perhutanan 
sangatlah menggalakkan walau masih 
kita berdepan dengan cabaran-cabaran 
seperti cuaca, penyakit dan sebagainya 
dan usaha seterusnya bagi 
meningkatkan hasil dan pendapatan 
mestilah dilipatgandakan dengan 
disokong sepenuhnya oleh kementerian, 
agensi-agensi kerajaan dan bukan 
kerajaan. 

Kaola ingin bertanya sebagai pendekatan 
whole of government sejauh manakah 
ataupun apakah status perkara-perkara 
yang di bawah ini yang akan kaola 
senaraikan telah disediakan oleh 
kementerian dan agensi-agensi seperti 
saliran air, bekalan air dan tenaga 
elektrik yang mencukupi infrastructure 
seperti jalan raya, jalan-jalan akses, 

jalan-jalan kecil, kemudahan pinjaman, 
market infrastructure dalam dan luar 
negeri, kajian tanah, nasihat pakar, 
khidmat research dan development dan 
sebagainya. 

Kaola rasa ‘bisainya’ kalau ada peratus 
yang sudah kita capai dalam perkara ini 
misalannya dalam bekalan air sudah 
mencapai 80%, saliran di kawasan-
kawasan pertanian sudah mencapai 
100% misalannya dalam sukat-sukat 
begini. Jadi, ‘kitani’ tahu sejauh mana 
sudah pencapaian ‘kitani’ dan berapa lagi 
akan ‘kitani’ buat kalau kita masih samar-
samar jadi keraguan kepada pihak-pihak 
peladang sebagainya untuk menceburi 
dalam bidang ini.  

Kalau dapat pihak Kementerian Sumber-
Sumber Utama dan Pelancongan dan 
juga agensi-agensi kerajaan, 
kementerian-kementerian yang lain 
menyediakan peratus yang ‘kitani’ capai 
dalam bahagian-bahagian yang tertentu. 

Mohon maaf juga Yang Berhormat 
Pengerusi kalau perkara ini ‘balik-balik’ 
kita sebut oleh banyak Ahli Yang 
Berhormat dan kerana ia ‘balik-balik’ juga 
merupakan masalah yang tidak ditangani 
sepenuh oleh pihak-pihak yang 
berkenaan maka itulah sebabnya ‘balik-
balik’ disebut.  

Yang Berhormat Pengerusi. Kaola juga 
difahami terdapat beberapa Agricultural 
Extension Station di semua daerah           
di bawah Kod 002/001 - Perkhidmatan 
Perkembangan Daerah-Daerah bagi 
membantu peladang-peladang kecil dan 
sederhana dalam pelbagai aspek. Antara 
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peranan dan tanggungjawab bahagian 
berkenaan ialah memberi khidmat 
nasihat dan memindah teknologi 
penanam kepada peladang, 
memudahkan skim bantuan, mengawasi 
dan melakukan ujian ke atas kualiti baja, 
membuat penyelidikan atas kesuburan 
tanah dan nilai nutrisi ataupun nutrition 
value hasil tanaman, memantau jika 
terdapat pesticide pada tanaman, 
memantau dan menilai keperluan buruh 
asing dan sebagainya banyak lagi yang 
disenaraikan di bawah tanggungjawab 
seksyen ini. 
 
Soalan kaola sejauh manakah bahagian 
ini telah reaching out kepada peladang-
peladang kecil dan sederhana? Berapa 
ramaikah sudah peladang-peladang yang 
dibantu oleh bahagian ini? Kaola 
bertanya ini agar peladang-peladang 
yang tahu bantuan yang dihulurkan oleh 
seksyen ini kerana kaola berharap 
seksyen ini akan berfungsi dengan 
cekap, proaktif dan sentiasa bersedia 
dalam memberi bantuan kepada 
peladang-peladang yang menghadapi 
berbagai-bagai masalah kadang-kadang 
peladang-peladang ‘kitani’ menghadapi 
masalah tetapi rasa mereka tidak ada 
yang menangani untuk masalah ini. 
 
Seterusnya dalam mukadimah Yang 
Berhormat Menteri Sumber-Sumber 
Utama dan Pelancongan, belia diseru 
untuk tampil ke hadapan untuk bergiat 
dalam pertanian. Soalan kaola 
bagaimana hendak menjadi seorang 
peladang ini? Apakah bantuan pakej 
ataupun pakej bantuan yang dihulurkan 
oleh kementerian? Adakah seseorang 

lepasan universiti atau sekolah akan 
diberi tanah, pinjaman kewangan, 
nasihat pakar, bantuan infrastructure 
asas baja dan sebagainya untuk ia 
memulakan hidupnya atau kariernya 
sebagai peladang. Kalau bantuan seperti 
ini tidak dihulurkan adalah sukar bagi 
belia ataupun lepasan universiti ataupun 
sekolah menjadi peladang kecuali 
mereka yang mempunyai sumber 
kewangannya sendiri.  
 
Sebagaimana yang kita tahu hasil 
pertanian bukan dapat dinikmati              
serta-merta, ia memakan masa. 
Sementara itu bagaimana mereka ini 
menyara hidup mereka dan jika mereka 
berkeluarga untuk menyara keluarga 
mereka? Lainlah kalau seseorang itu 
hanya mahu menjadi pekerja ladang atau 
farm workers yang mereka setiap bulan 
akan dibayar gaji, itu lain cerita Yang 
Berhormat Pengerusi.  

Kaola mohon pencerahan dalam perkara 
ini dan jika ada pakej-pakej yang 
ditawarkan hendaklah ’diberigakan’ 
untuk menarik belia kita menjadi 
peladang. Tidak cukup kalau jika kita 
menyeru sahaja supaya mereka menjadi 
peladang tapi tidak diterangkan 
bagaimana mereka boleh jadi peladang 
dan bantuan apa yang dapat kita berikan 
kepada mereka. 

Yang Berhormat Pengerusi. Kaola ingin 
beralih kepada sektor pelancongan yang 
banyak sudah Ahli Yang Berhormat 
menyentuh mengenai perkara ini. Kaola 
secara ringkas sahaja akan menyatakan 
bahawa kalau kita melihat dari segi 
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Yang Berhormat Pehin Orang Kaya 
Indera Pahlawan Dato Seri Setia 
Haji Awang Suyoi bin Haji Osman:  

حْيم  نِ الرَّ حْم  َٰ ِ الرَّ بِسْمِ اللّٰه
فِ  َ شْْ

َ
أ عَلََّٰ  مُ 

َ
لَ وَالسَّ ةُ 

َ
لَ وَالصَّ  ، َْ مِي 

َ
عَال

ْ
ال رَبِّ  لِلِّٰ  حَمْدُ 

ْ
 اَل
وَصَحْبِهِ ا  آلِهِ  وَعَلََّٰ  دٍ  مُحَمَّ دِنَا  سَيِّ  ، َْ مُرْسَلِي 

ْ
وَال نْبِيَاءِ 

َ ْ
لأ  

 َْ جْمَعِي 
َ
  أ

كَاتُهُ  ر  ب  و  اِلله   
ُ
ة حْم  ر  و  لَيْكُمْ  ع  مُ  لا   dan salam السَّ

sejahtera. Kaola mengucapkan terima 
kasih kepada Yang Berhormat Menteri 
Sumber-Sumber Utama dan Pelancongan 
atas pembentangan Belanjawan 
Kementerian Sumber-Sumber Utama dan 
Pelancongan dan pencapaian serta 
rancangan kementerian untuk menjadi 
self-sufficient dalam makanan dan 
menuju ke arah food security.  

Peningkatan dalam jumlah nilai 
pengeluaran dari sektor pertanian dan 
agrimakanan, perikanan dan perhutanan 
sangatlah menggalakkan walau masih 
kita berdepan dengan cabaran-cabaran 
seperti cuaca, penyakit dan sebagainya 
dan usaha seterusnya bagi 
meningkatkan hasil dan pendapatan 
mestilah dilipatgandakan dengan 
disokong sepenuhnya oleh kementerian, 
agensi-agensi kerajaan dan bukan 
kerajaan. 

Kaola ingin bertanya sebagai pendekatan 
whole of government sejauh manakah 
ataupun apakah status perkara-perkara 
yang di bawah ini yang akan kaola 
senaraikan telah disediakan oleh 
kementerian dan agensi-agensi seperti 
saliran air, bekalan air dan tenaga 
elektrik yang mencukupi infrastructure 
seperti jalan raya, jalan-jalan akses, 

jalan-jalan kecil, kemudahan pinjaman, 
market infrastructure dalam dan luar 
negeri, kajian tanah, nasihat pakar, 
khidmat research dan development dan 
sebagainya. 

Kaola rasa ‘bisainya’ kalau ada peratus 
yang sudah kita capai dalam perkara ini 
misalannya dalam bekalan air sudah 
mencapai 80%, saliran di kawasan-
kawasan pertanian sudah mencapai 
100% misalannya dalam sukat-sukat 
begini. Jadi, ‘kitani’ tahu sejauh mana 
sudah pencapaian ‘kitani’ dan berapa lagi 
akan ‘kitani’ buat kalau kita masih samar-
samar jadi keraguan kepada pihak-pihak 
peladang sebagainya untuk menceburi 
dalam bidang ini.  

Kalau dapat pihak Kementerian Sumber-
Sumber Utama dan Pelancongan dan 
juga agensi-agensi kerajaan, 
kementerian-kementerian yang lain 
menyediakan peratus yang ‘kitani’ capai 
dalam bahagian-bahagian yang tertentu. 

Mohon maaf juga Yang Berhormat 
Pengerusi kalau perkara ini ‘balik-balik’ 
kita sebut oleh banyak Ahli Yang 
Berhormat dan kerana ia ‘balik-balik’ juga 
merupakan masalah yang tidak ditangani 
sepenuh oleh pihak-pihak yang 
berkenaan maka itulah sebabnya ‘balik-
balik’ disebut.  

Yang Berhormat Pengerusi. Kaola juga 
difahami terdapat beberapa Agricultural 
Extension Station di semua daerah           
di bawah Kod 002/001 - Perkhidmatan 
Perkembangan Daerah-Daerah bagi 
membantu peladang-peladang kecil dan 
sederhana dalam pelbagai aspek. Antara 
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peranan dan tanggungjawab bahagian 
berkenaan ialah memberi khidmat 
nasihat dan memindah teknologi 
penanam kepada peladang, 
memudahkan skim bantuan, mengawasi 
dan melakukan ujian ke atas kualiti baja, 
membuat penyelidikan atas kesuburan 
tanah dan nilai nutrisi ataupun nutrition 
value hasil tanaman, memantau jika 
terdapat pesticide pada tanaman, 
memantau dan menilai keperluan buruh 
asing dan sebagainya banyak lagi yang 
disenaraikan di bawah tanggungjawab 
seksyen ini. 
 
Soalan kaola sejauh manakah bahagian 
ini telah reaching out kepada peladang-
peladang kecil dan sederhana? Berapa 
ramaikah sudah peladang-peladang yang 
dibantu oleh bahagian ini? Kaola 
bertanya ini agar peladang-peladang 
yang tahu bantuan yang dihulurkan oleh 
seksyen ini kerana kaola berharap 
seksyen ini akan berfungsi dengan 
cekap, proaktif dan sentiasa bersedia 
dalam memberi bantuan kepada 
peladang-peladang yang menghadapi 
berbagai-bagai masalah kadang-kadang 
peladang-peladang ‘kitani’ menghadapi 
masalah tetapi rasa mereka tidak ada 
yang menangani untuk masalah ini. 
 
Seterusnya dalam mukadimah Yang 
Berhormat Menteri Sumber-Sumber 
Utama dan Pelancongan, belia diseru 
untuk tampil ke hadapan untuk bergiat 
dalam pertanian. Soalan kaola 
bagaimana hendak menjadi seorang 
peladang ini? Apakah bantuan pakej 
ataupun pakej bantuan yang dihulurkan 
oleh kementerian? Adakah seseorang 

lepasan universiti atau sekolah akan 
diberi tanah, pinjaman kewangan, 
nasihat pakar, bantuan infrastructure 
asas baja dan sebagainya untuk ia 
memulakan hidupnya atau kariernya 
sebagai peladang. Kalau bantuan seperti 
ini tidak dihulurkan adalah sukar bagi 
belia ataupun lepasan universiti ataupun 
sekolah menjadi peladang kecuali 
mereka yang mempunyai sumber 
kewangannya sendiri.  
 
Sebagaimana yang kita tahu hasil 
pertanian bukan dapat dinikmati              
serta-merta, ia memakan masa. 
Sementara itu bagaimana mereka ini 
menyara hidup mereka dan jika mereka 
berkeluarga untuk menyara keluarga 
mereka? Lainlah kalau seseorang itu 
hanya mahu menjadi pekerja ladang atau 
farm workers yang mereka setiap bulan 
akan dibayar gaji, itu lain cerita Yang 
Berhormat Pengerusi.  

Kaola mohon pencerahan dalam perkara 
ini dan jika ada pakej-pakej yang 
ditawarkan hendaklah ’diberigakan’ 
untuk menarik belia kita menjadi 
peladang. Tidak cukup kalau jika kita 
menyeru sahaja supaya mereka menjadi 
peladang tapi tidak diterangkan 
bagaimana mereka boleh jadi peladang 
dan bantuan apa yang dapat kita berikan 
kepada mereka. 

Yang Berhormat Pengerusi. Kaola ingin 
beralih kepada sektor pelancongan yang 
banyak sudah Ahli Yang Berhormat 
menyentuh mengenai perkara ini. Kaola 
secara ringkas sahaja akan menyatakan 
bahawa kalau kita melihat dari segi 
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infrastruktur yang ada pada kita pada 
masa ini, seperti kemudahan 
pengangkutan awam yang masih serba 
kurang, tempat-tempat menarik untuk 
dikunjungi, kemudahan-kemudahan 
awam harus disediakan dan sebagainya, 
sektor pelancongan ini nampaknya dalam 
keadaan tidak memuaskan dan dalam 
infancy stage.  

Di tempat-tempat lain mereka sudah in 
full swing untuk memajukan sektor 
pelancongan ini sedangkan sektor ini 
sudah lama kita putuskan sebagai sektor 
yang menambah hasil pendapatan 
negara dan pernah dibincangkan             
di Dewan yang mulia ini beberapa jenis 
tourism seperti yang telah disebut oleh 
Yang Berhormat Pehin Orang Kaya Laila 
Setia Dato Seri Setia Awang Haji Abdul 
Rahman bin Haji Ibrahim semasa 
Mesyuarat kelmarin seperti medical 
tourism mempromosi Negara Brunei 
Darussalam sebagai host dan sebagainya 
dan tidaklah kaola ingin menyebut lagi 
seperti yang telah disebut berkali-kali.  

Yang Berhormat Menteri Sumber-
Sumber Utama dan Pelancongan          
telah menyebut kelmarin yang 
kementeriannya telah meneliti dan akan 
membuat peta jalan berserta dengan 
kementerian-kementerian lain untuk 
memajukan pelancongan di negara ini, 
walaupun kaola merasa kita sepatutnya 
sudah bukan lagi melihat peta jalan 
tetapi sudah menjalankan apa yang 
sudah ada.  

 

Kaola berharap perkara ini dapat diberi 
perhatian agar ia terus berkembang dan 
sokongan padu semua pihak dalam 
kementerian dan kementerian lain. Kaola 
ingin menekankan sokongan padu 
kementerian lain kerana kalau satu 
kementerian sahaja dalam perkara ini 
kementerian-kementerian lain tidak 
bergerak sama, perkara ini tidak akan 
berlaku.  

Kaola ingin ’balik-balik’ menekankan 
supaya apa pun yang kita whole of nation 
approach, whole of government 
approach itu mestilah pendekatan whole 
of govenment, whole of nation mestilah 
betul-betul jalankan seperti yang telah 
dititahkan dan diuar-uarkan menteri-
menteri berkenaan.  

Diharaplah approach ini diambil secara 
menyeluruh dan apa bantuan diperlukan 
oleh Kementerian Sumber-Sumber 
Utama dan Pelancongan akan dibantu 
juga oleh kementerian-kementerian lain. 
Sekian, Yang Berhormat Pengerusi, 
terima kasih.  

كَاتُهُ  ر  ب   اِلله و 
ُ
ة حْم  ر  لَيْكُمْ و  مُ ع  لا  وبالله التوفيق والهداية. و  السَّ

Yang Berhormat Menteri Sumber-
Sumber Utama dan Pelancongan:  
Terima kasih Yang Berhormat Pengerusi 
dan terima kasih Yang Berhormat 
berkenaan beberapa soalan yang telah 
diajukan dan cadangan-cadangan yang 
telah diajukan juga.  

Berkenaan dengan statistik dan peratus 
pencapaian dari segi infrastruktur dan 
juga di kawasan-kawasan pertanian,       
 ُ اللّٰه اء   ش   Yang Berhormat Pengerusi إِنْ 
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abiskaola akan menyediakan jawapan 
secara bertulis dengan lebih jelas dan 
akan diberikan kepada sesiapa yang 
memerlukan maklumat tersebut. 
Diketahui bahawa keberadaan 
infrastruktur ini adalah mustahak bagi 
membolehkan ladang atau tanah itu 
diusahakan. 
 
Jadi  لِلّٰه مْدُ  ح 

ْ
ل
َ
 we will berusaha bersama أ

pihak kementerian-kementerian lain juga 
untuk menyediakan infrastruktur yang 
digunakan dan data-data peratus 
pencapaian  ُ اللّٰه اء   ش   akan disampaikan إِنْ 
secara bertulis.  
 
Berkenaan dengan perkara agricultural 
extension bagi daerah-daerah. 
Sebenarnya ada dua agensi bidang 
pertanian. Pertama ialah section industry 
dan section agricultural extension. 
Kedua-dua ini bertanggungjawab 
bahagian industri, fokus kepada 
pengusaha besar-besaran, syarikat-
syarikat yang besar dan juga expansion 
ialah bagi pengusaha kecil dan juga anak 
kampung untuk menunjuk ajar dan juga 
mengguide mereka dalam 
mengusahakan tanaman mereka.  
 
Sejauh mana keberkesannya mungkin 
we will come up again with statistics yang 
contoh-contoh usaha abiskaola masa ini 
ialah mana-mana syarikat yang kecil 
berhijrah menjadi sederhana, yang home 
based kepada proper premises itulah 
sukat-sukat biskaola mengatakan how 
effective, how berkesan.  ُ اللّٰه اء   ش   juga  إِنْ 
akan dishare kepada pihak Yang 
Berhormat. 
 

Berkenaan dengan menggalakkan belia 
untuk bertani ada biskaola menghighlight 
berkenaan hal ini semasa soalan Yang 
Berhormat Awang Lau How Teck. 
Terdapat program pendedahan belia 
yang berpotensi untuk menceburi bidang 
pertanian berteknologi tinggi setiap 
tahun.   
  
Pada masa ini sudah berjalan 7 series 
program yang melibatkan 116 orang 
belia. Disediakan satu pengenalan 
bagaimana cara bertanam, pakej-pakej 
seperti projek rintis. Tanah-tanah akan 
disediakan dalam 2 hektar untuk 
memulakan perusahaan mereka.                    
Di samping itu, juga pihak kementerian 
bekerjasama dengan pihak DARe dan 
juga Bank Usahawan untuk 
memperkenalkan mereka.  
 
Pada masa ini bukan sahaja pengusaha-
pengusaha pertanian malah juga 
pengusaha-pengusaha dari agri 
makanan, tourism dan juga perusahaan 
kayu downstream. Ini diorganised secara 
organise proactive dengan kerjasama 
pihak DARe bagi membolehkan mereka 
terutamanya golongan muda untuk 
memulakan perusahaan mereka dalam 
bidang sumber-sumber utama.  
 
Kebanyakan mereka seperti food based 
agrifood dan hasil perkayuan 
mengusahakannya di rumah. Usaha 
biskaola ialah untuk meningkatkan 
standard mereka dan memindah mereka 
ke tempat a proper place supaya mereka 
boleh lebih selesa dan juga kondusif  
untuk mengusahakan perusahaan 
mereka. 
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infrastruktur yang ada pada kita pada 
masa ini, seperti kemudahan 
pengangkutan awam yang masih serba 
kurang, tempat-tempat menarik untuk 
dikunjungi, kemudahan-kemudahan 
awam harus disediakan dan sebagainya, 
sektor pelancongan ini nampaknya dalam 
keadaan tidak memuaskan dan dalam 
infancy stage.  

Di tempat-tempat lain mereka sudah in 
full swing untuk memajukan sektor 
pelancongan ini sedangkan sektor ini 
sudah lama kita putuskan sebagai sektor 
yang menambah hasil pendapatan 
negara dan pernah dibincangkan             
di Dewan yang mulia ini beberapa jenis 
tourism seperti yang telah disebut oleh 
Yang Berhormat Pehin Orang Kaya Laila 
Setia Dato Seri Setia Awang Haji Abdul 
Rahman bin Haji Ibrahim semasa 
Mesyuarat kelmarin seperti medical 
tourism mempromosi Negara Brunei 
Darussalam sebagai host dan sebagainya 
dan tidaklah kaola ingin menyebut lagi 
seperti yang telah disebut berkali-kali.  

Yang Berhormat Menteri Sumber-
Sumber Utama dan Pelancongan          
telah menyebut kelmarin yang 
kementeriannya telah meneliti dan akan 
membuat peta jalan berserta dengan 
kementerian-kementerian lain untuk 
memajukan pelancongan di negara ini, 
walaupun kaola merasa kita sepatutnya 
sudah bukan lagi melihat peta jalan 
tetapi sudah menjalankan apa yang 
sudah ada.  

 

Kaola berharap perkara ini dapat diberi 
perhatian agar ia terus berkembang dan 
sokongan padu semua pihak dalam 
kementerian dan kementerian lain. Kaola 
ingin menekankan sokongan padu 
kementerian lain kerana kalau satu 
kementerian sahaja dalam perkara ini 
kementerian-kementerian lain tidak 
bergerak sama, perkara ini tidak akan 
berlaku.  

Kaola ingin ’balik-balik’ menekankan 
supaya apa pun yang kita whole of nation 
approach, whole of government 
approach itu mestilah pendekatan whole 
of govenment, whole of nation mestilah 
betul-betul jalankan seperti yang telah 
dititahkan dan diuar-uarkan menteri-
menteri berkenaan.  

Diharaplah approach ini diambil secara 
menyeluruh dan apa bantuan diperlukan 
oleh Kementerian Sumber-Sumber 
Utama dan Pelancongan akan dibantu 
juga oleh kementerian-kementerian lain. 
Sekian, Yang Berhormat Pengerusi, 
terima kasih.  

كَاتُهُ  ر  ب   اِلله و 
ُ
ة حْم  ر  لَيْكُمْ و  مُ ع  لا  وبالله التوفيق والهداية. و  السَّ

Yang Berhormat Menteri Sumber-
Sumber Utama dan Pelancongan:  
Terima kasih Yang Berhormat Pengerusi 
dan terima kasih Yang Berhormat 
berkenaan beberapa soalan yang telah 
diajukan dan cadangan-cadangan yang 
telah diajukan juga.  

Berkenaan dengan statistik dan peratus 
pencapaian dari segi infrastruktur dan 
juga di kawasan-kawasan pertanian,       
 ُ اللّٰه اء   ش   Yang Berhormat Pengerusi إِنْ 
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abiskaola akan menyediakan jawapan 
secara bertulis dengan lebih jelas dan 
akan diberikan kepada sesiapa yang 
memerlukan maklumat tersebut. 
Diketahui bahawa keberadaan 
infrastruktur ini adalah mustahak bagi 
membolehkan ladang atau tanah itu 
diusahakan. 
 
Jadi  لِلّٰه مْدُ  ح 

ْ
ل
َ
 we will berusaha bersama أ

pihak kementerian-kementerian lain juga 
untuk menyediakan infrastruktur yang 
digunakan dan data-data peratus 
pencapaian  ُ اللّٰه اء   ش   akan disampaikan إِنْ 
secara bertulis.  
 
Berkenaan dengan perkara agricultural 
extension bagi daerah-daerah. 
Sebenarnya ada dua agensi bidang 
pertanian. Pertama ialah section industry 
dan section agricultural extension. 
Kedua-dua ini bertanggungjawab 
bahagian industri, fokus kepada 
pengusaha besar-besaran, syarikat-
syarikat yang besar dan juga expansion 
ialah bagi pengusaha kecil dan juga anak 
kampung untuk menunjuk ajar dan juga 
mengguide mereka dalam 
mengusahakan tanaman mereka.  
 
Sejauh mana keberkesannya mungkin 
we will come up again with statistics yang 
contoh-contoh usaha abiskaola masa ini 
ialah mana-mana syarikat yang kecil 
berhijrah menjadi sederhana, yang home 
based kepada proper premises itulah 
sukat-sukat biskaola mengatakan how 
effective, how berkesan.  ُ اللّٰه اء   ش   juga  إِنْ 
akan dishare kepada pihak Yang 
Berhormat. 
 

Berkenaan dengan menggalakkan belia 
untuk bertani ada biskaola menghighlight 
berkenaan hal ini semasa soalan Yang 
Berhormat Awang Lau How Teck. 
Terdapat program pendedahan belia 
yang berpotensi untuk menceburi bidang 
pertanian berteknologi tinggi setiap 
tahun.   
  
Pada masa ini sudah berjalan 7 series 
program yang melibatkan 116 orang 
belia. Disediakan satu pengenalan 
bagaimana cara bertanam, pakej-pakej 
seperti projek rintis. Tanah-tanah akan 
disediakan dalam 2 hektar untuk 
memulakan perusahaan mereka.                    
Di samping itu, juga pihak kementerian 
bekerjasama dengan pihak DARe dan 
juga Bank Usahawan untuk 
memperkenalkan mereka.  
 
Pada masa ini bukan sahaja pengusaha-
pengusaha pertanian malah juga 
pengusaha-pengusaha dari agri 
makanan, tourism dan juga perusahaan 
kayu downstream. Ini diorganised secara 
organise proactive dengan kerjasama 
pihak DARe bagi membolehkan mereka 
terutamanya golongan muda untuk 
memulakan perusahaan mereka dalam 
bidang sumber-sumber utama.  
 
Kebanyakan mereka seperti food based 
agrifood dan hasil perkayuan 
mengusahakannya di rumah. Usaha 
biskaola ialah untuk meningkatkan 
standard mereka dan memindah mereka 
ke tempat a proper place supaya mereka 
boleh lebih selesa dan juga kondusif  
untuk mengusahakan perusahaan 
mereka. 
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Itu inisiatif Kementerian Sumber-Sumber 
Utama dan Pelancongan. I think mungkin 
ada soalan Yang Berhormat berkaitan 
pelancongan. Biskaola berterima kasih 
kepada Yang Berhormat berkenaan 
perlunya ada infrastruktur yang cukup 
yang dapat mensupport perkembangan 
pelancongan. 
 
لِلّٰه  مْدُ  ح 

ْ
ل
َ
 in terms of support pihak   أ

Kementerian Sumber-Sumber Utama dan 
Pelancongan mendapat banyak support 
dari kementerian-kementerian bukan 
sahaja Jabatan Kemajuan Pelancongan 
malah seperti Autoriti Kemajuan Daerah 
Temburong iaitu banyak ‘tambing’ telah 
dilabur untuk ‘membisaikan’ Daerah 
Temburong. 
 
Di samping itu juga, Kementerian Hal 
Ehwal Dalam Negeri, Kementerian 
Kebudayaan, Belia dan Sukan yang 
related untuk mengangkat taraf 
kemudahan yang ada bagi pelancongan 
di negara ini.  Di samping itu juga, 
dengan senang hati mendengar daripada 
Yang Berhormat Menteri Hal Ehwal 
Dalam Negeri, even dari infrastruktur 
kemasukan di border post akan 
dipermudahkan lagi dengan adanya 
online dan juga visa programme,  ُ اء  اللّٰه   إِنْ ش 
Begitulah sahaja kaola sampaikan. 
Terima kasih. 
 
Yang Berhormat Pengerusi: Saya 
Persilakan Yang Berhormat Awang 
Mohamad Ali bin Tanjong.  
 
Yang Berhormat Awang Mohamad 
Ali bin Tanjong:  Terima Kasih Yang 
Berhormat Pengerusi.  

كَاتُهُ  ر  ب   اِلله و 
ُ
ة حْم  ر  لَيْكُمْ و  مُ ع  لا   Kaola menyentuh السَّ

di bawah Tajuk SH04A - Jabatan 
Pertanian dan Agrimakanan. Kerajaan 
telah memberikan peluang kepada anak 
tempatan dalam perusahaan pertanian, 
seperti penanaman padi sama ada 
persatuan, Majlis Perundingan Mukim 
dan Kampung malah orang persendirian. 
 
Ada sebahagian kawasan yang sudah 
menjalankan perusahaan, secara moden 
dengan menggunakan mesin dan ada 
yang masih secara tradisional. Antara 
punca pengusaha persendirian 
menggunakan cara lama ini adalah 
disebabkan kawasan tanah tidak dapat 
dimasuki mesin membaja, menanam 
atau mengetam. Ini salah satu perkara 
yang mendorong kurangnya hasil 
berbanding secara moden. 
 
Kaola menyarankan supaya pihak 
berkenaan akan dapat meninjau 
kawasan-kawasan tersebut untuk 
membantu mereka demi memajukan 
perusahaan mereka ini. Seterusnya 
mengenai perkhidmatan membajak, 
menanam dan mengetam padi yang 
diberikan subsisdi oleh Jabatan Pertanian 
dan Agrimakanan kepada pengusaha-
pengusaha tidak lagi diberikan, malah 
pengusaha adalah diarahkan jika ingin 
mendapatkan perkhidmatan tersebut 
dengan menggunakan khidmat pihak 
swasta tanpa subsidi. Kaola rasa ini 
menambah kos bagi pengusaha. 
 
Kaola ingin bertanya, kenapakah pihak 
jabatan tidak lagi memberikan khidmat 
tersebut dan bagaimanakah keberadaan 
mesin-mesin tersebut? Adakah ia 
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disimpan untuk digunakan semula atau 
tidak?  
 
Mengenai baja, ada baja yang diperlukan 
yang dijual dari Jabatan Pertanian dan 
Agrimakanan sering tidak mencukupi. 
Setiap kali pengusaha untuk 
mendapatkannya, stok sudah habis dan 
demi mendapatkannya pengusaha 
tersebut akan membeli di kedai dengan 
harga yang mahal tanpa subsidi. Kaola 
ingin pencerahan mengenai perkara ini. 
Sekian Terima kasih. 
ر    ب   اِلله و 

ُ
ة حْم  ر  لَيْكُمْ و  مُ ع  لا  و  السَّ

Yang Berhormat Menteri Sumber-
Sumber Utama dan Pelancongan: 
Yang Berhormat, boleh diulang soalan 
yang pertama tadi, adakah mengenai 
tanah?

Yang Berhormat Awang Mohamad 
Ali bin Tanjong:  Mengenai pengusaha 
persendirian yang memerlukan kawasan 
padi yang kawasan tersebut tidak dapat 
digunakan mesin membajak, menanam 
dan mengetam disebabkan kawasan 
tanah yang masih becak dan tidak dapat 
dimasuki oleh mesin tersebut. 

Yang Berhormat Menteri Sumber-
Sumber Utama dan pelancongan: 
Mengenai penggunaan mesin, ada 
certain areas, sesetengah kawasan yang 
tidak sesuai untuk digunakan mesin 
kerana sebagai contoh tanah tersebut 
belum lagi properly settle, jadi 
kebanyakannya terutamanya kawsan-
kawasan yang baru dibuka. Jika kawasan 
tersebut belum lagi settle ia boleh 
menyebabkan tanah turun dan boleh 

menyebabkan mesin ‘terkubur’.  Ada 
baiknya pihak Yang Berhormat, specifiy 
tempatnya supaya Jabatan Pertanaian 
dan Agrimakanan untuk melihat dan 
meneliti kawasan tersebut dan 
mencadangkan way forward.   
 
Kedua, ialah soalan bagi mesin yang 
tidak disediakan oleh pihak jabatan dan 
juga pada masa ini diswastakan. Jika 
dilihat dari segi subsidi padi, banyak 
kosnya kepada kerajaan. Disebabkan 
oleh produktiviti sudah meningkat, 
produktiviti masa dulu sebanyak 1 ke 2 
tan metrik saja, jadi ertinya margin pada 
masa itu memang rendah 
keuntungannya. Tapi sekarang ini,                       
 ُ اللّٰه اء   ش   dengan adanya padi yang إِنْ 
mempunyai yield yang tinggi, produktiviti 
yang tinggi, terdapat keuntungan yang 
lebih tinggi. 
 
Apabila sudah mencapai sebanyak 4 ke 5 
tan metrik, difikirkan sudah memadai 
bagi syarikat-syarikat, peladang-
peladang padi untuk menggunakan 
perbelanjaan sendiri untuk menyediakan 
mesin di kawasan penanaman padi. 
Kalau dikira pembelian baja masih lagi 
disubsidise oleh kerajaan. Pembelian 
padi pun masih lagi heavily subsidise oleh 
kerajaan.    
 
Di samping itu jua, penjualan benih-
benih padi pun masih jua                           
subsidi kerajaan. Ertinya, sudah 
dipertimbangkan, diteliti memandangkan 
produktiviti telah meningkat sebanyak           
2 ke 3 tan metrik. Adalah berpatutan 
mesin ini dibeli oleh pengusaha-
pengusaha sendiri. 
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Itu inisiatif Kementerian Sumber-Sumber 
Utama dan Pelancongan. I think mungkin 
ada soalan Yang Berhormat berkaitan 
pelancongan. Biskaola berterima kasih 
kepada Yang Berhormat berkenaan 
perlunya ada infrastruktur yang cukup 
yang dapat mensupport perkembangan 
pelancongan. 
 
لِلّٰه  مْدُ  ح 

ْ
ل
َ
 in terms of support pihak   أ

Kementerian Sumber-Sumber Utama dan 
Pelancongan mendapat banyak support 
dari kementerian-kementerian bukan 
sahaja Jabatan Kemajuan Pelancongan 
malah seperti Autoriti Kemajuan Daerah 
Temburong iaitu banyak ‘tambing’ telah 
dilabur untuk ‘membisaikan’ Daerah 
Temburong. 
 
Di samping itu juga, Kementerian Hal 
Ehwal Dalam Negeri, Kementerian 
Kebudayaan, Belia dan Sukan yang 
related untuk mengangkat taraf 
kemudahan yang ada bagi pelancongan 
di negara ini.  Di samping itu juga, 
dengan senang hati mendengar daripada 
Yang Berhormat Menteri Hal Ehwal 
Dalam Negeri, even dari infrastruktur 
kemasukan di border post akan 
dipermudahkan lagi dengan adanya 
online dan juga visa programme,  ُ اء  اللّٰه   إِنْ ش 
Begitulah sahaja kaola sampaikan. 
Terima kasih. 
 
Yang Berhormat Pengerusi: Saya 
Persilakan Yang Berhormat Awang 
Mohamad Ali bin Tanjong.  
 
Yang Berhormat Awang Mohamad 
Ali bin Tanjong:  Terima Kasih Yang 
Berhormat Pengerusi.  

كَاتُهُ  ر  ب   اِلله و 
ُ
ة حْم  ر  لَيْكُمْ و  مُ ع  لا   Kaola menyentuh السَّ

di bawah Tajuk SH04A - Jabatan 
Pertanian dan Agrimakanan. Kerajaan 
telah memberikan peluang kepada anak 
tempatan dalam perusahaan pertanian, 
seperti penanaman padi sama ada 
persatuan, Majlis Perundingan Mukim 
dan Kampung malah orang persendirian. 
 
Ada sebahagian kawasan yang sudah 
menjalankan perusahaan, secara moden 
dengan menggunakan mesin dan ada 
yang masih secara tradisional. Antara 
punca pengusaha persendirian 
menggunakan cara lama ini adalah 
disebabkan kawasan tanah tidak dapat 
dimasuki mesin membaja, menanam 
atau mengetam. Ini salah satu perkara 
yang mendorong kurangnya hasil 
berbanding secara moden. 
 
Kaola menyarankan supaya pihak 
berkenaan akan dapat meninjau 
kawasan-kawasan tersebut untuk 
membantu mereka demi memajukan 
perusahaan mereka ini. Seterusnya 
mengenai perkhidmatan membajak, 
menanam dan mengetam padi yang 
diberikan subsisdi oleh Jabatan Pertanian 
dan Agrimakanan kepada pengusaha-
pengusaha tidak lagi diberikan, malah 
pengusaha adalah diarahkan jika ingin 
mendapatkan perkhidmatan tersebut 
dengan menggunakan khidmat pihak 
swasta tanpa subsidi. Kaola rasa ini 
menambah kos bagi pengusaha. 
 
Kaola ingin bertanya, kenapakah pihak 
jabatan tidak lagi memberikan khidmat 
tersebut dan bagaimanakah keberadaan 
mesin-mesin tersebut? Adakah ia 
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disimpan untuk digunakan semula atau 
tidak?  
 
Mengenai baja, ada baja yang diperlukan 
yang dijual dari Jabatan Pertanian dan 
Agrimakanan sering tidak mencukupi. 
Setiap kali pengusaha untuk 
mendapatkannya, stok sudah habis dan 
demi mendapatkannya pengusaha 
tersebut akan membeli di kedai dengan 
harga yang mahal tanpa subsidi. Kaola 
ingin pencerahan mengenai perkara ini. 
Sekian Terima kasih. 
ر    ب   اِلله و 

ُ
ة حْم  ر  لَيْكُمْ و  مُ ع  لا  و  السَّ

Yang Berhormat Menteri Sumber-
Sumber Utama dan Pelancongan: 
Yang Berhormat, boleh diulang soalan 
yang pertama tadi, adakah mengenai 
tanah?

Yang Berhormat Awang Mohamad 
Ali bin Tanjong:  Mengenai pengusaha 
persendirian yang memerlukan kawasan 
padi yang kawasan tersebut tidak dapat 
digunakan mesin membajak, menanam 
dan mengetam disebabkan kawasan 
tanah yang masih becak dan tidak dapat 
dimasuki oleh mesin tersebut. 

Yang Berhormat Menteri Sumber-
Sumber Utama dan pelancongan: 
Mengenai penggunaan mesin, ada 
certain areas, sesetengah kawasan yang 
tidak sesuai untuk digunakan mesin 
kerana sebagai contoh tanah tersebut 
belum lagi properly settle, jadi 
kebanyakannya terutamanya kawsan-
kawasan yang baru dibuka. Jika kawasan 
tersebut belum lagi settle ia boleh 
menyebabkan tanah turun dan boleh 

menyebabkan mesin ‘terkubur’.  Ada 
baiknya pihak Yang Berhormat, specifiy 
tempatnya supaya Jabatan Pertanaian 
dan Agrimakanan untuk melihat dan 
meneliti kawasan tersebut dan 
mencadangkan way forward.   
 
Kedua, ialah soalan bagi mesin yang 
tidak disediakan oleh pihak jabatan dan 
juga pada masa ini diswastakan. Jika 
dilihat dari segi subsidi padi, banyak 
kosnya kepada kerajaan. Disebabkan 
oleh produktiviti sudah meningkat, 
produktiviti masa dulu sebanyak 1 ke 2 
tan metrik saja, jadi ertinya margin pada 
masa itu memang rendah 
keuntungannya. Tapi sekarang ini,                       
 ُ اللّٰه اء   ش   dengan adanya padi yang إِنْ 
mempunyai yield yang tinggi, produktiviti 
yang tinggi, terdapat keuntungan yang 
lebih tinggi. 
 
Apabila sudah mencapai sebanyak 4 ke 5 
tan metrik, difikirkan sudah memadai 
bagi syarikat-syarikat, peladang-
peladang padi untuk menggunakan 
perbelanjaan sendiri untuk menyediakan 
mesin di kawasan penanaman padi. 
Kalau dikira pembelian baja masih lagi 
disubsidise oleh kerajaan. Pembelian 
padi pun masih lagi heavily subsidise oleh 
kerajaan.    
 
Di samping itu jua, penjualan benih-
benih padi pun masih jua                           
subsidi kerajaan. Ertinya, sudah 
dipertimbangkan, diteliti memandangkan 
produktiviti telah meningkat sebanyak           
2 ke 3 tan metrik. Adalah berpatutan 
mesin ini dibeli oleh pengusaha-
pengusaha sendiri. 
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Berkenaan baja yang tidak cukup, akan 
diteliti. The whole demand of baja pada 
masa ini tinggi di seluruh negara, bukan 
sahaja bahagian padi malah peladang-
peladang lain. Itulah sebabnya 
kekurangan baja. Pihak Kementerian 
Sumber-Sumber Utama dan Pelancongan 
akan mereview lagi interm of supply baja 
ini. Bagaimana caranya untuk mengatasi 
dan membolehkan baja-baja ini 
didistribute kepada peladang-peladang 
yang kecil-kecilan. 

مْدُ لِلّٰه    ح 
ْ
ل
َ
 seperti yang telah kaola mention ,أ

dalam mukadimah kaola, sejak adanya 
Brunei Fertiliser Industry yang pada 
masa ini menjual baja yang lebih 
competitive daripada jualan biasa, 
komersial, yang diimport. Adalah 
disarankan untuk peladang-peladang 
berhubung dengan Ghanim International 
Corporation Sdn. Bhd. yang pada masa 
ini mereka adalah sole distributor bagi 
baja-baja urea di negara ini.  

Sekian Yang Berhormat Pengerusi. 

Yang Berhormat Pengerusi: Saya 
persilakan Yang Berhormat Pengiran Haji 
Isa bin Pengiran Haji Aliuddin. 

Yang Berhormat Pengiran Haji Isa 
bin Pengiran Haji Aliuddin: Terima 
kasih Yang Berhormat Pengerusi kerana 
memberi laluan kepada kaola untuk 
menyambung soalan dan cadangan. 
 
كَاتُهُ   ر  ب   اِلله و 

ُ
ة حْم  ر  لَيْكُمْ و  مُ ع  لا  حْيم  السَّ نِ الرَّ حْم  َٰ ِ الرَّ بِسْمِ اللّٰه

شْـرَفِ 
َ
أ عَلَّ  مُ 

َ
وَالسَّ ـلَ ةُ 

َ
ـلَ وَالصَّ  َْ مِي ْ

َ
العَال رَبِّ  لله   الحَمْدُ 

مْرِي 
َ
أ لِي   ْ وَيَسِِّّ صَدْرِي  لِي  حْ  َ اشْْ رَبِّ  وَالمُرْسَلِيْـنَ  نْبِيَـاءِ 

َ
 الأ

وْلِي 
َ
ي يَفْقَهُوا ق وَاحْلُلْ عُقْدَةً مِنْ لِسَانِْ

 

Yang Berhormat Pengerusi dan Ahli-Ahli 
Yang Berhormat yang bijaksana. Kaola 
ada 3 soalan Yang Berhormat Pengerusi: 
 
1. Berkenaan dengan pelancongan. 

Adakah MPRT sudah memikirkan atau 
mencadangkan Jambatan Sultan Haji 
Omar ‘Ali Saifuddien sebagai acara 
sukan seperti triathon, ironman, 
berlari, berbasikal dan berenang?; 

2. Berkenaan dengan Jabatan 
Perhutanan. Apakah status pokok 
gaharu dan apa yang dibuat oleh 
Jabatan Perhutanan mengenai hiliran 
pokok gaharu? dan 

3. Jabatan Pertanian dan Agrimakanan. 
Adakah Jabatan Pertanian dan 
Agrimakanan telah menanam rumput 
bagi sapi-sapi yang didatangkan dari 
Australia untuk Syarikat PDS Abattoir 
Sdn. Bhd. dan sebagainya? 

Yang Berhormat Pengerusi, izinkan kaola 
menyambung berkenaan dengan isu 
import kerbau. Kaola ingin memetik titah 
Kebawah Duli Yang Maha Mulia Paduka 
Seri Baginda Sultan dan Yang Di-Pertuan 
Negara Brunei Darussalam sempena Hari 
Keputeraan baginda yang ke-74, tahun 
2020 kaola nukilkan: “… Menyentuh pula 
bidang sumber-sumber utama  لِلّٰه مْدُ  ح 

ْ
ل
َ
  أ

kerajaan beta melalui institusi berkenaan 
akan terus berusaha ke arah memastikan 
bekalan makanan dalam negara adalah 
mencukupi dan terjamin.” 
 
“Maka untuk itu beta berharap 
pengusaha, petani, peladang dan 
nelayan akan mengambil peluang 
meningkatkan produktiviti masing-
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masing sebagai langkah mencukupkan 
keperluan dan keselamatan makanan.” 
 
Isu yang seterusnya Yang Berhormat 
Pengerusi ialah berkenaan dengan 
import daging ayam. Baru-baru ini ada 
sebuah syarikat iaitu syarikat yang sama 
mengimport daging sebanyak 1,000,612 
kilogram, mengimport ayam antara 
sebanyak 500,000 kilogram ke 600,000 
kilogram. Tidak tahu dari mana, Thailand 
atau Malaysia. Semasa permuzakarahan 
‘balik-balik’ diberitahu walaupun di dalam 
Dewan ini mengatakan industri ayam 
pedaging mencapai sebanyak 100% 
yang ertinya tidak lagi perlu mengimport. 
Tetapi import ayam ini telah difahami 
bahawa ia hanya untuk pemprosesan. 
Untuk membuat sosej, nugget dan 
sebagainya.  
 
Persoalannya yang kaola musykil dan 
sahabat-sahabat seperjuangan yang 
memelihara ayam, mengapa untuk 
diproses ini diimport seekor ayam 
bukannya yang ‘bercurai-curai’ iaitu isi 
ayam. Dalam pengiraan kaola, 1 ekor 
ayam 1 kilogram, 140 gram sayap ayam, 
tongkeng 95 gram. Kalau sebanyak 
500,000 kilogram diambil dari jumlah 
tersebut ia menghasilkan sebanyak 
70,000 kilogram sayap ayam. Sayap 
ayam ini di Negara Brunei Darussalam 
memang amat diminati. Jika dikali 
dengan $7.50, $500,000.00 sudah 
untungnya yang ‘ampai-ampai’. Begitu 
juga dengan tongkeng sebanyak 200,000 
kilogram lebih paha, senang-senang 
dapat $1,000,000.00.  
 

Kami yang memelihara ayam ini 
membina reban, ‘menimbuk’ tanah, 
menyambung bekalan tenaga elektrik 
yang susah hendak didapat, susah untuk 
mendapat bekalan air, mengambil buruh 
pekerja asing melalui Jabatan Buruh, 
agent, Jabatan Imigresen dan 
Pendaftaran Kebangsaan dan 
sebagainya. Keluhan-keluhan ini kami 
pula yang competes harga price wall 
dengan pengimport-pengimport yang 
easy money ini. Kalau mengimport 
sebanyak 100 juta tan metrik pun untuk 
diproses dan dieksport ke luar negara 
silakan. Begitu juga dengan import 
daging. 
 
Izinkan kaola Yang Berhormat Pengerusi 
untuk menyampaikan pesanan           
amanah pengusaha-pengusaha 
pertanian mengenai keluhan-keluhan 
dan cabaran-cabaran mereka 
berhadapan dengan segelintir warga 
Jabatan Pertanian dan Agrimakanan dan 
juga ada pengusaha-pengusaha yang 
tidak jadi ‘berjinak-jinak’. Mulanya 
‘berjinak-jinak’ tetapi tidak jadi kerana 
‘ketungkalan’ ‘barangkali’. Banyak 
permuzakarahan telah dibuat dengan 
pengusaha-pengusaha dan yang tidak 
jadi ini tadi melalui telefon, berjumpa: 
“beritahu di Persidangan Majlis 
Mesyuarat Negara. Kitatah yang menjadi 
harapan untuk memberitahu masalah 
ini.” 
 
Salah satunya, bukannya salah satu, 
banyak masalah iaitu secara ringkas 
sahaja: 
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Berkenaan baja yang tidak cukup, akan 
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masing sebagai langkah mencukupkan 
keperluan dan keselamatan makanan.” 
 
Isu yang seterusnya Yang Berhormat 
Pengerusi ialah berkenaan dengan 
import daging ayam. Baru-baru ini ada 
sebuah syarikat iaitu syarikat yang sama 
mengimport daging sebanyak 1,000,612 
kilogram, mengimport ayam antara 
sebanyak 500,000 kilogram ke 600,000 
kilogram. Tidak tahu dari mana, Thailand 
atau Malaysia. Semasa permuzakarahan 
‘balik-balik’ diberitahu walaupun di dalam 
Dewan ini mengatakan industri ayam 
pedaging mencapai sebanyak 100% 
yang ertinya tidak lagi perlu mengimport. 
Tetapi import ayam ini telah difahami 
bahawa ia hanya untuk pemprosesan. 
Untuk membuat sosej, nugget dan 
sebagainya.  
 
Persoalannya yang kaola musykil dan 
sahabat-sahabat seperjuangan yang 
memelihara ayam, mengapa untuk 
diproses ini diimport seekor ayam 
bukannya yang ‘bercurai-curai’ iaitu isi 
ayam. Dalam pengiraan kaola, 1 ekor 
ayam 1 kilogram, 140 gram sayap ayam, 
tongkeng 95 gram. Kalau sebanyak 
500,000 kilogram diambil dari jumlah 
tersebut ia menghasilkan sebanyak 
70,000 kilogram sayap ayam. Sayap 
ayam ini di Negara Brunei Darussalam 
memang amat diminati. Jika dikali 
dengan $7.50, $500,000.00 sudah 
untungnya yang ‘ampai-ampai’. Begitu 
juga dengan tongkeng sebanyak 200,000 
kilogram lebih paha, senang-senang 
dapat $1,000,000.00.  
 

Kami yang memelihara ayam ini 
membina reban, ‘menimbuk’ tanah, 
menyambung bekalan tenaga elektrik 
yang susah hendak didapat, susah untuk 
mendapat bekalan air, mengambil buruh 
pekerja asing melalui Jabatan Buruh, 
agent, Jabatan Imigresen dan 
Pendaftaran Kebangsaan dan 
sebagainya. Keluhan-keluhan ini kami 
pula yang competes harga price wall 
dengan pengimport-pengimport yang 
easy money ini. Kalau mengimport 
sebanyak 100 juta tan metrik pun untuk 
diproses dan dieksport ke luar negara 
silakan. Begitu juga dengan import 
daging. 
 
Izinkan kaola Yang Berhormat Pengerusi 
untuk menyampaikan pesanan           
amanah pengusaha-pengusaha 
pertanian mengenai keluhan-keluhan 
dan cabaran-cabaran mereka 
berhadapan dengan segelintir warga 
Jabatan Pertanian dan Agrimakanan dan 
juga ada pengusaha-pengusaha yang 
tidak jadi ‘berjinak-jinak’. Mulanya 
‘berjinak-jinak’ tetapi tidak jadi kerana 
‘ketungkalan’ ‘barangkali’. Banyak 
permuzakarahan telah dibuat dengan 
pengusaha-pengusaha dan yang tidak 
jadi ini tadi melalui telefon, berjumpa: 
“beritahu di Persidangan Majlis 
Mesyuarat Negara. Kitatah yang menjadi 
harapan untuk memberitahu masalah 
ini.” 
 
Salah satunya, bukannya salah satu, 
banyak masalah iaitu secara ringkas 
sahaja: 
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1. Susah hendak mendapat tapak. 
Disuruh membuat proposal. “Kami 
aninya ke bandar pun payah. Kalau 
kami masuk ofis pun dibuka kasut. 
Maklum, orang kampung tapi yang 
pandai menanam limau dan 
sebagainya, disuruh membuat 
proposal.” ‘Temutuk’ hati orang Yang 
Berhormat Pengerusi.; 

2. Tenaga elektrik tiada dibekalkan. Ada 
tempat-tempat yang tidak 
dibekalkan, ada yang susah 
dibekalkan.; dan 

3. Bekalan air pun tidak ada. Bagaimana 
hendak berkebun? 

Banyak ‘usin’ keluar ‘bisdiurang’ cakap. 
Kalau ada ‘usin’ sebanyak $10,000.00 
pun hendak bertanam tomato, cili yang 
sepatutnya membuahkan hasil habis 
begitu saja kerana mengupah untuk 
membuat borang proposal dengan 
bayaran $2,500.00, bayaran juruukur 
lesen sampai berjumlah $3,000.00, 
settlement clearing tanah sampai 
sebanyak $10,000.00. Manakala 
$15,500.00 berhutanglah pula. 
 
Yang Berhormat Pengerusi, izinkan kaola 
dalam kesempatan ini untuk bercerita 
pengalaman kaola sebagai pengusaha 
penternakan ayam menghadapi karenah-
karenah segelintir little napoleon yang 
mengganggap kami ini macam tidak 
‘berumpama’, sedangkan kami inilah 
yang mengeluarkan, menghasilkan 
produk-produk untuk pertanian. Jabatan 
Pertanian dan Agrimakanan dalam 
bidang tanah tidak akan ‘timbul’, 

menyerah kalau tidak ada pengusaha-
pengusaha seperti kami ini. 
 
Yang Berhormat Pengerusi. Pengalaman 
ini sama, kurang lebih dengan 
pengusaha-pengusaha yang lain:  
 

1. Dari segi tapak. Kalau kaola 
merujuk kepada Yang Berhormat 
Pengerusi semasa ketika Yang 
Berhormat Pengerusi menjadi 
Yang Berhormat Menteri 
Perindustrian dan Sumber-
Sumber Utama (MIPR) pada 
ketika itu sekitar pada tahun 
2003.  

 
Masa itu kaola ingin berjinak-
jinak untuk memelihara ayam 
kemudian meminta tapak 
Kawasan Kemajuan Pertanian 
memakan masa 3 kali Hari Raya 
Aidilfitri ertinya 3 tahun. Ke hulu 
ke hilir, macam ping pong            
telah dibuat sehingga  ُحَمْد

ْ
ل
َ
لِلّٰه أ

 َٰ
َ

ال ع  ت  هُ و  ان  سُبْح   ِ للّٰه
َ
 itu Maha Pemurah أ

hati untuk menolong yang benar-
benar ini, dapatlah sudah surat 
daripada Yang Berhormat 
Pengerusi sendiri dan terus 
membagi. Bukan lagi tidak ada 
tapak, sampai 3 tapak kena buat 
pilihan, itulah contohnya. 
 
Persoalannya, macam mana 
kalau belia, pengusaha-
pengusaha, orang-orang 
kampung yang tidak kenal 
dengan Yang Berhormat Menteri? 
Inilah yang perlu diperbaiki 
dahulu yang di bawah-bawah ini, 
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jentera-jentera 60,000 - 70,000. 
Betulkan kalau kaola                      
salah, bahagian kerajaan 
kebanyakannya daripada yang 
bawah-bawah. Yang bawah-
bawah ini perlu diperbaiki kerana 
kalau betis masih sakit, macam 
mana akan ‘belusir’. Jangan 
sampai akhirat nanti: “Hei! 
Pengiran Isa,  mengapa kau inda 
memberitahu masa Musim MMN? 
Kau ada kuasa masa itu untuk 
memberitahu. Jangan sampai 
tahun 2035, baru tah ‘terkapai-
kapai’. Mengapa tidak tercapai? 
Pasalnya tidak diberitahu. Inilah 
yang perlu diperbaiki.” Kaola 
mencadangkan, little napoleon ini 
istilah diberikan kursus atau 
pengetahuan yang penting 
agama; dan 

 
2. Mereka ini perlu tahu bagaimana 

pahitnya orang berniaga. Ini 
banyak yang terjadi, kaola 
percaya bukan hanya sahaja              
di Jabatan Pertanian dan 
Agrimakanan, malahan 
pengusaha-pengusaha dan 
bisnes-bisnes lain dari jabatan-
jabatan lain juga di bawah-bawah 
ini.  

 
Sudah dapat tapak, Yang 
Berhormat Pengerusi. Kadang-
kadang yang diberikan itu, 
‘syukur-syukur sahaja’, asal 
sahaja memberi. Kawasan tapak 
itu tidak ‘bisai’. Sudahtah tapak 
itu ‘tapak jin membuang anak’, 
tidak dapat untuk manusia, 

apatah lagi ‘jin’. Tapak itu 
memang tengah-tengah di hutan 
yang mesti diclearkan, 
infrastruktur tidak ada. Walaupun 
pengusaha itu mahu untuk 
mengambil tapak itu dengan 
tiada infrastruktur, tapi: 
“Tolonglah, turuntah padang, 
aga-agatah kami ani, pengusaha-
pengusaha yang pejabat kami ani 
di hutan.’’ “Apatah masalah-
masalahnya, elektrikkah, airkah, 
nyaman jua rasanya kana peduli 
atu.” 

 
Yang Berhormat Pengerusi, kalau 
diceritakan, minggu depan pun tidak 
akan habis kalau masalah ini. Tapi 
cukuplah apa yang kaola minta dan 
teman-teman seperjuangan dalam 
bisnes pertanian: “Tolongtah kami ani, 
lawat-lawatitah kami ani, jenguk-
jenguktah kami ani, kamahkantah sedikit 
tudung Versace apa atu, inda apa 
berpaluh-paluh, kalau kasut atu kasut 
lawa inda apatah, jangan kami ani 
dibiarkan. Kami anitah yang 
meningkatkan produktiviti ini, kamilah 
yang menyahut titah seruan Kebawah 
Duli Yang Maha Mulia Paduka Seri 
Baginda Sultan dan Yang Di-Pertuan 
Negara Brunei Darussalam, Raja yang 
‘kitani’ sayangi.”  
 
“Kami ani sudah menyahut tapi tolonglah 
jangan kami dibiarkan. Jangan nanti 
ambil ayam saja di Thailand, dipedulitah 
pulang, yang kaola sendiri payah-payah 
dapat elektrik, baru-baru ini baharu ada 
pada bulan lepas. Sibuk-sibuktah pulang 
ke Thailand untuk mengimport ayam, 
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telah dibuat sehingga  ُحَمْد

ْ
ل
َ
لِلّٰه أ

 َٰ
َ

ال ع  ت  هُ و  ان  سُبْح   ِ للّٰه
َ
 itu Maha Pemurah أ

hati untuk menolong yang benar-
benar ini, dapatlah sudah surat 
daripada Yang Berhormat 
Pengerusi sendiri dan terus 
membagi. Bukan lagi tidak ada 
tapak, sampai 3 tapak kena buat 
pilihan, itulah contohnya. 
 
Persoalannya, macam mana 
kalau belia, pengusaha-
pengusaha, orang-orang 
kampung yang tidak kenal 
dengan Yang Berhormat Menteri? 
Inilah yang perlu diperbaiki 
dahulu yang di bawah-bawah ini, 
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jentera-jentera 60,000 - 70,000. 
Betulkan kalau kaola                      
salah, bahagian kerajaan 
kebanyakannya daripada yang 
bawah-bawah. Yang bawah-
bawah ini perlu diperbaiki kerana 
kalau betis masih sakit, macam 
mana akan ‘belusir’. Jangan 
sampai akhirat nanti: “Hei! 
Pengiran Isa,  mengapa kau inda 
memberitahu masa Musim MMN? 
Kau ada kuasa masa itu untuk 
memberitahu. Jangan sampai 
tahun 2035, baru tah ‘terkapai-
kapai’. Mengapa tidak tercapai? 
Pasalnya tidak diberitahu. Inilah 
yang perlu diperbaiki.” Kaola 
mencadangkan, little napoleon ini 
istilah diberikan kursus atau 
pengetahuan yang penting 
agama; dan 

 
2. Mereka ini perlu tahu bagaimana 

pahitnya orang berniaga. Ini 
banyak yang terjadi, kaola 
percaya bukan hanya sahaja              
di Jabatan Pertanian dan 
Agrimakanan, malahan 
pengusaha-pengusaha dan 
bisnes-bisnes lain dari jabatan-
jabatan lain juga di bawah-bawah 
ini.  

 
Sudah dapat tapak, Yang 
Berhormat Pengerusi. Kadang-
kadang yang diberikan itu, 
‘syukur-syukur sahaja’, asal 
sahaja memberi. Kawasan tapak 
itu tidak ‘bisai’. Sudahtah tapak 
itu ‘tapak jin membuang anak’, 
tidak dapat untuk manusia, 

apatah lagi ‘jin’. Tapak itu 
memang tengah-tengah di hutan 
yang mesti diclearkan, 
infrastruktur tidak ada. Walaupun 
pengusaha itu mahu untuk 
mengambil tapak itu dengan 
tiada infrastruktur, tapi: 
“Tolonglah, turuntah padang, 
aga-agatah kami ani, pengusaha-
pengusaha yang pejabat kami ani 
di hutan.’’ “Apatah masalah-
masalahnya, elektrikkah, airkah, 
nyaman jua rasanya kana peduli 
atu.” 

 
Yang Berhormat Pengerusi, kalau 
diceritakan, minggu depan pun tidak 
akan habis kalau masalah ini. Tapi 
cukuplah apa yang kaola minta dan 
teman-teman seperjuangan dalam 
bisnes pertanian: “Tolongtah kami ani, 
lawat-lawatitah kami ani, jenguk-
jenguktah kami ani, kamahkantah sedikit 
tudung Versace apa atu, inda apa 
berpaluh-paluh, kalau kasut atu kasut 
lawa inda apatah, jangan kami ani 
dibiarkan. Kami anitah yang 
meningkatkan produktiviti ini, kamilah 
yang menyahut titah seruan Kebawah 
Duli Yang Maha Mulia Paduka Seri 
Baginda Sultan dan Yang Di-Pertuan 
Negara Brunei Darussalam, Raja yang 
‘kitani’ sayangi.”  
 
“Kami ani sudah menyahut tapi tolonglah 
jangan kami dibiarkan. Jangan nanti 
ambil ayam saja di Thailand, dipedulitah 
pulang, yang kaola sendiri payah-payah 
dapat elektrik, baru-baru ini baharu ada 
pada bulan lepas. Sibuk-sibuktah pulang 
ke Thailand untuk mengimport ayam, 
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sedangkan kami yang sudah siap reban, 
tidak dipeduli. 

 
Minta maaf, Yang Berhormat Pengerusi 
kalau kaola sedikit ada emosi. Memang 
amat sedih, keluhan-keluhan tetapi 
dengarlah kepada semua kementerian, 
“pedulitah orang berbisnes ani”  ُ اء  اللّٰه   إِنْ ش 
Wawasan Brunei 2035 akan dicapai 
dengan secepatnya kalau kita                
ada bekerjasama, berkoordinasi           
antara kementerian.  
 
Sekian,  
كَاتُهُ  ر  ب   اِلله و 

ُ
ة حْم  ر  لَيْكُمْ و  مُ ع  لا  وبالله التوفيق والهداية. و  السَّ

 
Yang Berhormat Menteri Sumber-
Sumber Utama dan Pelancongan:  
Terima kasih, Yang Berhormat Pengerusi 
dan juga terima kasih kepada Yang 
Berhormat terutama sekali mengenai 
bahagian keluhan-keluhan yang telah 
dihadapi oleh Yang Berhormat. Tetapi 
Yang Berhormat Pengerusi, abiskaola 
akan menjawap dahulu soalan-soalan 
berkenaan dengan cadangan 
pelancongan. 
  
Pihak Kementerian Sumber-Sumber 
Utama dan Pelancongan, adakah sudah 
memikirkan bagi pihak Jambatan Sultan 
Haji Omar 'Ali Saifuddien untuk 
dipertengahkan dalam organise sukan. 
Ini sudah dalam perbincangan dengan 
pihak berkenaan termasuk Kementerian 
Pembangunan dan juga pihak 
Kementerian Kebudayaan, Belia dan 
Sukan bagi possibility untuk organise, 
‘mengungkayahkan’ sukan. Kalau 
possible kalau boleh di Jambatan Sultan 
Haji Omar ‘Ali Saifuddien.  

Kedua, berkenaan dengan perhutanan. 
Apakah status pokok gaharu dan apakah 
yang dibuat dengan pokok gaharu 
tersebut. Projek ini, seperti abiskaola 
nyatakan tadi Yang Berhormat 
Pengerusi. Masa ini, abiskaola ada skim 
untuk membantu projek hiliran kayu 
termasuk pokok gaharu iaitu abiskaola 
organised satu workshop.  
 
Terdapat 21 orang pengusaha yang 
dikenal pasti dalam hiliran kayu termasuk 
pokok gaharu ini di bawah Jabatan 
Perhutanan, yang pada masa ini mereka 
bekerja secara home-based.  لِلّٰه مْدُ  ح 

ْ
ل
َ
   أ

dengan adanya inisiatif ini nanti dengan 
kerjasama DARe serta Bank Usahawan, 
abiskaola akan cuba untuk meningkatkan 
lagi usaha-usaha dalam meningkatkan 
production mereka, improve supaya 
kawasan perusahaan mereka untuk 
kondusif. 

 
Itulah  ُ اء  اللّٰه مْدُ لِلّٰه      so far   إِنْ ش  ح 

ْ
ل
َ
 dua kali أ

sudah diorganise bengkel tersebut. 
Selepas diorganise workshop tersebut, 
difollow-up dengan bootcamp yang 
dikendalikan oleh pihak DARe, dan 2 
orang peserta ikut serta untuk 
menyediakan bisnes plan untuk 
dimajukan selanjutnya. 
 

Berkenaan dengan rumput ladang, 
rumput untuk Syarikat PDS Abattoir Sdn. 
Bhd. Sebenarnya ada 2 projek 
penanaman rumput pada masa ini. Satu 
adalah Syarikat PDS Abattoir Sdn. Bhd. 
dan satu lagi projek satu syarikat di Kuala 
Belait yang kawasan telah diberikan 
untuk mereka bertanam rumput bagi 
mereka yang menyediakan sebagai 
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makanan bagi projek feed lot dan juga 
projek kambing masing-masing. 
 
لِلّٰه   مْدُ  ح 

ْ
ل
َ
 projek telah berjalan, tetapi  أ

diketahui bahawa perusahaan ini              
di kawasan yang besar, barulah dapat 
memadai untuk menyokong atau 
mendukung perusahaan penternakan 
sapi dan juga kambing. 
 
Berkenaan dengan import, seperti yang 
kaola nyatakan tadi. Tujuan import 
adalah untuk supplement processing 
pada masa ini. Kalau ayam-ayam import  
itu, sebenarnya masa ini fokus supaya 
processing berkembang untuk 
menyokong the processing itu kerana 
masa ini demand for processing dijangka 
akan meningkat dengan usaha pihak 
kementerian untuk membuka export 
market. Jadi itulah, secara interim untuk 
mengadakan projek-projek eksport 
memerlukan banyak bahan mentah. Ini 
adalah salah satu cara, selain 
menggangu makanan negara, abiskaola 
telah pun mengimport, hopefully              
 ُ اللّٰه اء    dalam sedikit masa lagi, kita إِنْ  ش 
akan dapat menembusi pasaran luar 
negeri.  
 
Berkenaan dengan keluhan Yang 
Berhormat dan juga sesetengah 
peladang-peladang itu, memang 
diketahui bahawa peladang-peladang ini 
dan juga penternak serta nelayan adalah 
backbone bagi usaha untuk 
meningkatkan lagi contribution pertanian 
dan juga makanan kepada ekonomi 
negara memang diakui.  
 

Segala usaha untuk memastikan bahawa 
kesulitan dan kerumitan yang telah 
dihadapi let it be a learning point, suatu 
pengajaran bahawa bukan sahaja 
pengusaha-pengusaha kementerian 
terutama sekali Pengusaha Mikro, Kecil 
dan Sederhana (PMKS) di negara ini. 
Memang pihak Kerajaan Kebawah Duli 
Yang Maha Mulia Paduka Seri Baginda 
Sultan dan Yang Di-Pertuan Negara 
Brunei Darussalam mempunyai matlamat 
memudah cara supaya dapat membantu 
pihak pengusaha ini untuk berkembang.  
 
Tanpa mereka ini ekonomi kita tidak 
akan berkembang. Our employment will 
not be created, so pihak pengusaha 
tersebut disedari sebagai satu jentera 
untuk mengembangi ekonomi negara 
dan menjana pertumbuhan peluang-
peluang pekerjaan di negara ini. Memang 
diakui, mana-mana masalah yang timbul 
akan di address.  

 
Abiskoala berharap Yang Berhormat 
teruslah berjumpa dengan pihak 
abiskaola untuk address specific isu yang 
dihadapi.  Keluhan yang telah dibuat oleh 
Yang Berhormat dalam 2 atau 3 tahun 
yang lalu berkenaan dengan bekalan 
tenaga elektrik, telah pun siap pada 
bulan lepas dengan kerjasama erat 
dengan Jabatan Perkhidmatan Elektrik.  
 
Di samping itu juga, pihak seperti 
kementerian abiskaola dengan pegawai-
pegawai atasan memang mengadakan 
‘turun padang’. Seperti abiskaola 
nyatakan, selalunya on Saturday either 
pagi ataupun the whole day depending 
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sedangkan kami yang sudah siap reban, 
tidak dipeduli. 

 
Minta maaf, Yang Berhormat Pengerusi 
kalau kaola sedikit ada emosi. Memang 
amat sedih, keluhan-keluhan tetapi 
dengarlah kepada semua kementerian, 
“pedulitah orang berbisnes ani”  ُ اء  اللّٰه   إِنْ ش 
Wawasan Brunei 2035 akan dicapai 
dengan secepatnya kalau kita                
ada bekerjasama, berkoordinasi           
antara kementerian.  
 
Sekian,  
كَاتُهُ  ر  ب   اِلله و 

ُ
ة حْم  ر  لَيْكُمْ و  مُ ع  لا  وبالله التوفيق والهداية. و  السَّ

 
Yang Berhormat Menteri Sumber-
Sumber Utama dan Pelancongan:  
Terima kasih, Yang Berhormat Pengerusi 
dan juga terima kasih kepada Yang 
Berhormat terutama sekali mengenai 
bahagian keluhan-keluhan yang telah 
dihadapi oleh Yang Berhormat. Tetapi 
Yang Berhormat Pengerusi, abiskaola 
akan menjawap dahulu soalan-soalan 
berkenaan dengan cadangan 
pelancongan. 
  
Pihak Kementerian Sumber-Sumber 
Utama dan Pelancongan, adakah sudah 
memikirkan bagi pihak Jambatan Sultan 
Haji Omar 'Ali Saifuddien untuk 
dipertengahkan dalam organise sukan. 
Ini sudah dalam perbincangan dengan 
pihak berkenaan termasuk Kementerian 
Pembangunan dan juga pihak 
Kementerian Kebudayaan, Belia dan 
Sukan bagi possibility untuk organise, 
‘mengungkayahkan’ sukan. Kalau 
possible kalau boleh di Jambatan Sultan 
Haji Omar ‘Ali Saifuddien.  

Kedua, berkenaan dengan perhutanan. 
Apakah status pokok gaharu dan apakah 
yang dibuat dengan pokok gaharu 
tersebut. Projek ini, seperti abiskaola 
nyatakan tadi Yang Berhormat 
Pengerusi. Masa ini, abiskaola ada skim 
untuk membantu projek hiliran kayu 
termasuk pokok gaharu iaitu abiskaola 
organised satu workshop.  
 
Terdapat 21 orang pengusaha yang 
dikenal pasti dalam hiliran kayu termasuk 
pokok gaharu ini di bawah Jabatan 
Perhutanan, yang pada masa ini mereka 
bekerja secara home-based.  لِلّٰه مْدُ  ح 

ْ
ل
َ
   أ

dengan adanya inisiatif ini nanti dengan 
kerjasama DARe serta Bank Usahawan, 
abiskaola akan cuba untuk meningkatkan 
lagi usaha-usaha dalam meningkatkan 
production mereka, improve supaya 
kawasan perusahaan mereka untuk 
kondusif. 

 
Itulah  ُ اء  اللّٰه مْدُ لِلّٰه      so far   إِنْ ش  ح 

ْ
ل
َ
 dua kali أ

sudah diorganise bengkel tersebut. 
Selepas diorganise workshop tersebut, 
difollow-up dengan bootcamp yang 
dikendalikan oleh pihak DARe, dan 2 
orang peserta ikut serta untuk 
menyediakan bisnes plan untuk 
dimajukan selanjutnya. 
 

Berkenaan dengan rumput ladang, 
rumput untuk Syarikat PDS Abattoir Sdn. 
Bhd. Sebenarnya ada 2 projek 
penanaman rumput pada masa ini. Satu 
adalah Syarikat PDS Abattoir Sdn. Bhd. 
dan satu lagi projek satu syarikat di Kuala 
Belait yang kawasan telah diberikan 
untuk mereka bertanam rumput bagi 
mereka yang menyediakan sebagai 
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makanan bagi projek feed lot dan juga 
projek kambing masing-masing. 
 
لِلّٰه   مْدُ  ح 

ْ
ل
َ
 projek telah berjalan, tetapi  أ

diketahui bahawa perusahaan ini              
di kawasan yang besar, barulah dapat 
memadai untuk menyokong atau 
mendukung perusahaan penternakan 
sapi dan juga kambing. 
 
Berkenaan dengan import, seperti yang 
kaola nyatakan tadi. Tujuan import 
adalah untuk supplement processing 
pada masa ini. Kalau ayam-ayam import  
itu, sebenarnya masa ini fokus supaya 
processing berkembang untuk 
menyokong the processing itu kerana 
masa ini demand for processing dijangka 
akan meningkat dengan usaha pihak 
kementerian untuk membuka export 
market. Jadi itulah, secara interim untuk 
mengadakan projek-projek eksport 
memerlukan banyak bahan mentah. Ini 
adalah salah satu cara, selain 
menggangu makanan negara, abiskaola 
telah pun mengimport, hopefully              
 ُ اللّٰه اء    dalam sedikit masa lagi, kita إِنْ  ش 
akan dapat menembusi pasaran luar 
negeri.  
 
Berkenaan dengan keluhan Yang 
Berhormat dan juga sesetengah 
peladang-peladang itu, memang 
diketahui bahawa peladang-peladang ini 
dan juga penternak serta nelayan adalah 
backbone bagi usaha untuk 
meningkatkan lagi contribution pertanian 
dan juga makanan kepada ekonomi 
negara memang diakui.  
 

Segala usaha untuk memastikan bahawa 
kesulitan dan kerumitan yang telah 
dihadapi let it be a learning point, suatu 
pengajaran bahawa bukan sahaja 
pengusaha-pengusaha kementerian 
terutama sekali Pengusaha Mikro, Kecil 
dan Sederhana (PMKS) di negara ini. 
Memang pihak Kerajaan Kebawah Duli 
Yang Maha Mulia Paduka Seri Baginda 
Sultan dan Yang Di-Pertuan Negara 
Brunei Darussalam mempunyai matlamat 
memudah cara supaya dapat membantu 
pihak pengusaha ini untuk berkembang.  
 
Tanpa mereka ini ekonomi kita tidak 
akan berkembang. Our employment will 
not be created, so pihak pengusaha 
tersebut disedari sebagai satu jentera 
untuk mengembangi ekonomi negara 
dan menjana pertumbuhan peluang-
peluang pekerjaan di negara ini. Memang 
diakui, mana-mana masalah yang timbul 
akan di address.  

 
Abiskoala berharap Yang Berhormat 
teruslah berjumpa dengan pihak 
abiskaola untuk address specific isu yang 
dihadapi.  Keluhan yang telah dibuat oleh 
Yang Berhormat dalam 2 atau 3 tahun 
yang lalu berkenaan dengan bekalan 
tenaga elektrik, telah pun siap pada 
bulan lepas dengan kerjasama erat 
dengan Jabatan Perkhidmatan Elektrik.  
 
Di samping itu juga, pihak seperti 
kementerian abiskaola dengan pegawai-
pegawai atasan memang mengadakan 
‘turun padang’. Seperti abiskaola 
nyatakan, selalunya on Saturday either 
pagi ataupun the whole day depending 



 
 
PAGI HARI RABU, 22HB., SYAABAN 1444H/15HB., MAC 2023M 
  

548 

on lokasi yang dilawat, tidak semestinya 
di kawasan-kawasan banjir.   
 
Abiskaola memang ada programnya 
untuk melawat peladang-peladang, 
penternak-penternak dan nelayan-
nelayan. Tujuannya adalah untuk 
memastikan keluhan, masalah dan juga 
segala pencapaian dapat dicapai dan 
diketahui agar dapat diambil pengajaran 
dan juga disediakan usaha untuk 
memastikan bahawa mereka ini 
berusaha dengan lancar demi 
membangun ekonomi negara.  
 
  ُ اللّٰه اء   ش   ,Yang Berhormat Pengerusi إِنْ 
pihak Kementerian Sumber-Sumber 
Utama dan Pelancongan akan sedaya 
upaya untuk meneliti lagi proses dan 
prosedur bagi membolehkan dan 
memudah cara terutama sekali bukan 
sahaja start-ups, malah juga syarikat-
syarikat lain untuk berkembang. 
 
Begitulah Yang Berhormat Pengerusi. 
Abiskaola punya penjelasan buat masa 
ini, tetapi ingin mengingatkan juga, jika 
ada masalah atau keluhan, jangan segan 
dan silu untuk berjumpa.  Jika kaola tidak 
ada, Setiausaha Tetap kaola ada untuk 
menangani sebarang cabaran dan juga 
rintangan yang dihadapi. Terima kasih, 
Yang Berhormat Pengerusi. 
 
Yang Berhormat Pengerusi:  Adakah 
lagi Ahli-Ahli Yang Berhormat yang           
suka untuk menyuarakan keterangan-
keterangan ataupun sungutan-sungutan.  
Saya mengucapkan terima kasih kepada 
Yang Berhormat Pengiran Haji Isa bin 
Pengiran Haji Aliuddin kerana dengan 

tulus ikhlas telah menyuarakan 
sungutannya sebab ia adalah seorang 
pengusaha yang sebenarnya.   
 
Jadi saya harap jabatan yang berkenaan 
akan meneliti dan mengambil iktibar 
serta pengajaran daripada apa yang 
disentuh oleh Yang Berhormat Pengiran 
Haji Isa bin Pengiran Haji Aliuddin tadi 
supaya perkara ini akan dapat 
diselesaikan. 
 
Saya sebenarnya tiada kebiasaan selaku 
Pengerusi untuk memberikan komen 
yang tertentu, tetapi sebagaimana yang 
diketahui, saya juga mempunyai 
pendirian saya sendiri berhubung dengan 
perkara-perkara yang berkenaan. 

Saya kira sebagai orang yang 
mempunyai umur yang agak lanjut dan 
telah berkecimpung dalam hal-ehwal 
pentadbiran, tentulah saya kira menjadi 
tanggungjawab saya untuk menyuarakan 
apa yang saya fikir berpatutan.   

Jadi, saya harap apa yang saya nyatakan 
bukanlah merupakan satu teguran 
ataupun criticism kepada mana-mana 
pihak.  Ia merupakan teguran yang saya 
buat secara tulus ikhlas untuk kebaikan 
kita bersama. Saya melihat bahawa 
pertemuan kita dalam Dewan yang mulia 
ini adalah satu penjelmaan yang mulia 
yang termaktub dalam perlembagaan 
kita bagi kita untuk berunding, 
bermuzakarah dan mengambil 
keputusan yang boleh mendatangkan 
kebaikan kepada rakyat dan penduduk 
Negara Brunei Darussalam.   
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Apa lagi dengan harapan yang telah 
dititahkan oleh Kebawah Duli Yang Maha 
Mulia Paduka Seri Baginda Sultan dan 
Yang Di-Pertuan Negara Brunei 
Darussalam, setiap kali baginda 
bercemar duli ke Dewan ini.  Jadi, saya 
harap kedua-dua belah pihak Ahli-Ahli 
Yang Berhormat dan juga kepada saya, 
saya harap kita akan secara tulus ikhlas 
memberikan pandangan dan pendapat 
supaya kita akan dapat mencapai 
kejayaan dalam apa juga yang cuba kita 
laksanakan. 
 
Sekiranya tidak ada lagi perkara yang 
ditimbulkan mengenai dengan Tajuk 
Kementerian Sumber-Sumber Utama dan 
Pelancongan ini, maka saya kira 
berpatutanlah perundingan dan 
perbahasan ini kita selesaikan dengan 
kita membuat pengundian.  
  
Sekarang saya ingin bertanya kepada 
Ahli-Ahli Yang Berhormat yang bersetuju 
supaya Tajuk Kementerian Sumber-
Sumber Utama dan Pelancongan - Tajuk 
SH01A hingga Tajuk SH06A diluluskan, 
sila angkat tangan. 
 

(Semua Ahli mengangkat  
tangan tanda bersetuju) 

 
Yang Berhormat Pengerusi: Terima 
kasih, semuanya bersetuju. Tajuk 
Kementerian Sumber-Sumber Utama dan 
Pelancongan diluluskan. 
 
Yang Mulia Timbalan Jurutulis:    
Tajuk SH01A hingga Tajuk SH06A - 
Kementerian Sumber-Sumber Utama dan 

Pelancongan dijadikan sebahagian 
daripada Jadual. 
 
Yang Berhormat Pengerusi:  Ahli-Ahli 
Yang Berhormat, kita telah pun 
berunding pada pagi ini dan banyak 
perkara yang telah pun kita sentuh. Saya 
kira adalah berpatutan bagi kita sekarang 
untuk menangguhkan Mesyuarat 
Jawatankuasa ini bagi membolehkan kita 
berpindah ke Majlis Mesyuarat Negara. 
 

(Mesyuarat Jawatankuasa 
ditangguhkan) 

 
(Majlis Mesyuarat bersidang 

semula) 
 

Yang Berhormat Yang Di-Pertua:  
Ahli-Ahli Yang Berhormat, kita sekarang 
bersidang semula dalam Persidangan 
Majlis Mesyuarat Negara. Saya ingin 
mencadangkan persidangan kita ini 
ditangguhkan untuk membolehkan kita 
berehat dan kita akan bersidang semula 
pada petang ini mulai pada pukul 2.30 
petang seperti biasa.  
 
Sekian, 
كَاتُهُ  ر  ب   اِلله و 

ُ
ة حْم  ر  لَيْكُمْ و  مُ ع  لا  وبالله التوفيق والهداية. و  السَّ

(Majis Mesyuarat ditangguhkan) 
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on lokasi yang dilawat, tidak semestinya 
di kawasan-kawasan banjir.   
 
Abiskaola memang ada programnya 
untuk melawat peladang-peladang, 
penternak-penternak dan nelayan-
nelayan. Tujuannya adalah untuk 
memastikan keluhan, masalah dan juga 
segala pencapaian dapat dicapai dan 
diketahui agar dapat diambil pengajaran 
dan juga disediakan usaha untuk 
memastikan bahawa mereka ini 
berusaha dengan lancar demi 
membangun ekonomi negara.  
 
  ُ اللّٰه اء   ش   ,Yang Berhormat Pengerusi إِنْ 
pihak Kementerian Sumber-Sumber 
Utama dan Pelancongan akan sedaya 
upaya untuk meneliti lagi proses dan 
prosedur bagi membolehkan dan 
memudah cara terutama sekali bukan 
sahaja start-ups, malah juga syarikat-
syarikat lain untuk berkembang. 
 
Begitulah Yang Berhormat Pengerusi. 
Abiskaola punya penjelasan buat masa 
ini, tetapi ingin mengingatkan juga, jika 
ada masalah atau keluhan, jangan segan 
dan silu untuk berjumpa.  Jika kaola tidak 
ada, Setiausaha Tetap kaola ada untuk 
menangani sebarang cabaran dan juga 
rintangan yang dihadapi. Terima kasih, 
Yang Berhormat Pengerusi. 
 
Yang Berhormat Pengerusi:  Adakah 
lagi Ahli-Ahli Yang Berhormat yang           
suka untuk menyuarakan keterangan-
keterangan ataupun sungutan-sungutan.  
Saya mengucapkan terima kasih kepada 
Yang Berhormat Pengiran Haji Isa bin 
Pengiran Haji Aliuddin kerana dengan 

tulus ikhlas telah menyuarakan 
sungutannya sebab ia adalah seorang 
pengusaha yang sebenarnya.   
 
Jadi saya harap jabatan yang berkenaan 
akan meneliti dan mengambil iktibar 
serta pengajaran daripada apa yang 
disentuh oleh Yang Berhormat Pengiran 
Haji Isa bin Pengiran Haji Aliuddin tadi 
supaya perkara ini akan dapat 
diselesaikan. 
 
Saya sebenarnya tiada kebiasaan selaku 
Pengerusi untuk memberikan komen 
yang tertentu, tetapi sebagaimana yang 
diketahui, saya juga mempunyai 
pendirian saya sendiri berhubung dengan 
perkara-perkara yang berkenaan. 

Saya kira sebagai orang yang 
mempunyai umur yang agak lanjut dan 
telah berkecimpung dalam hal-ehwal 
pentadbiran, tentulah saya kira menjadi 
tanggungjawab saya untuk menyuarakan 
apa yang saya fikir berpatutan.   

Jadi, saya harap apa yang saya nyatakan 
bukanlah merupakan satu teguran 
ataupun criticism kepada mana-mana 
pihak.  Ia merupakan teguran yang saya 
buat secara tulus ikhlas untuk kebaikan 
kita bersama. Saya melihat bahawa 
pertemuan kita dalam Dewan yang mulia 
ini adalah satu penjelmaan yang mulia 
yang termaktub dalam perlembagaan 
kita bagi kita untuk berunding, 
bermuzakarah dan mengambil 
keputusan yang boleh mendatangkan 
kebaikan kepada rakyat dan penduduk 
Negara Brunei Darussalam.   
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Apa lagi dengan harapan yang telah 
dititahkan oleh Kebawah Duli Yang Maha 
Mulia Paduka Seri Baginda Sultan dan 
Yang Di-Pertuan Negara Brunei 
Darussalam, setiap kali baginda 
bercemar duli ke Dewan ini.  Jadi, saya 
harap kedua-dua belah pihak Ahli-Ahli 
Yang Berhormat dan juga kepada saya, 
saya harap kita akan secara tulus ikhlas 
memberikan pandangan dan pendapat 
supaya kita akan dapat mencapai 
kejayaan dalam apa juga yang cuba kita 
laksanakan. 
 
Sekiranya tidak ada lagi perkara yang 
ditimbulkan mengenai dengan Tajuk 
Kementerian Sumber-Sumber Utama dan 
Pelancongan ini, maka saya kira 
berpatutanlah perundingan dan 
perbahasan ini kita selesaikan dengan 
kita membuat pengundian.  
  
Sekarang saya ingin bertanya kepada 
Ahli-Ahli Yang Berhormat yang bersetuju 
supaya Tajuk Kementerian Sumber-
Sumber Utama dan Pelancongan - Tajuk 
SH01A hingga Tajuk SH06A diluluskan, 
sila angkat tangan. 
 

(Semua Ahli mengangkat  
tangan tanda bersetuju) 

 
Yang Berhormat Pengerusi: Terima 
kasih, semuanya bersetuju. Tajuk 
Kementerian Sumber-Sumber Utama dan 
Pelancongan diluluskan. 
 
Yang Mulia Timbalan Jurutulis:    
Tajuk SH01A hingga Tajuk SH06A - 
Kementerian Sumber-Sumber Utama dan 

Pelancongan dijadikan sebahagian 
daripada Jadual. 
 
Yang Berhormat Pengerusi:  Ahli-Ahli 
Yang Berhormat, kita telah pun 
berunding pada pagi ini dan banyak 
perkara yang telah pun kita sentuh. Saya 
kira adalah berpatutan bagi kita sekarang 
untuk menangguhkan Mesyuarat 
Jawatankuasa ini bagi membolehkan kita 
berpindah ke Majlis Mesyuarat Negara. 
 

(Mesyuarat Jawatankuasa 
ditangguhkan) 

 
(Majlis Mesyuarat bersidang 

semula) 
 

Yang Berhormat Yang Di-Pertua:  
Ahli-Ahli Yang Berhormat, kita sekarang 
bersidang semula dalam Persidangan 
Majlis Mesyuarat Negara. Saya ingin 
mencadangkan persidangan kita ini 
ditangguhkan untuk membolehkan kita 
berehat dan kita akan bersidang semula 
pada petang ini mulai pada pukul 2.30 
petang seperti biasa.  
 
Sekian, 
كَاتُهُ  ر  ب   اِلله و 

ُ
ة حْم  ر  لَيْكُمْ و  مُ ع  لا  وبالله التوفيق والهداية. و  السَّ

(Majis Mesyuarat ditangguhkan) 
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(Majlis Mesyuarat disambung 
semula pada pukul 2.30 petang) 

 
Yang Berhormat Yang Di-Pertua: 

حْيم نِ الرَّ حْم  َٰ ِ الرَّ كَاتُهُ  بِسْمِ اللّٰه ر  ب   اِلله و 
ُ
ة حْم  ر  لَيْكُمْ و  مُ ع  لا  السَّ

 
Ahli-Ahli Yang Berhormat. Persidangan 
Majlis Mesyuarat Negara masih lagi 
membahaskan Rang Undang-Undang 
(2023) Perbekalan, 2023/2024 yang 
telah dicadangkan oleh Yang Berhormat 
Menteri di Jabatan Perdana Menteri dan 
Menteri Kewangan dan Ekonomi II. 
 
Maka, bagi membolehkan kita 
menyambung semula untuk 
membahaskan dan meneliti tajuk-tajuk 
yang terdapat dalam Rang Undang-
Undang ini, saya ingin mencadangkan 
supaya kita tangguhkan Persidangan 
Majlis Mesyuarat Negara ini dan kita 
bersidang semula di peringkat 
Jawatankuasa. 
 

(Majlis Mesyuarat ditangguhkan) 
 

(Mesyuarat bersidang sebagai 
Jawatankuasa) 

 
Yang Berhormat Pengerusi:              

حْيم الرَّ نِ  حْم  َٰ الرَّ  ِ اللّٰه  Ahli-Ahli Yang   بِسْمِ 
Berhormat. Majlis sekarang bersidang 
semula di peringkat Jawatankuasa 
sepenuhnya. َ مْدُ  أ ح 

ْ
لِلّٰه ل pada Mesyuarat 

Jawatankuasa yang telah diadakan pada 
sebelah pagi tadi, kita telah selesai 
meluluskan Tajuk Kementerian Sumber-
Sumber Utama dan Pelancongan.  

Walau bagaimanapun, sebelum kita 
menyambung meneliti dan 

membahaskan kementerian selanjutnya, 
saya difahamkan bahawa Yang 
Berhormat Menteri di Jabatan Perdana 
Menteri dan Menteri Pertahanan II ingin 
mengemukakan kenyataan bagi 
menjawab soalan-soalan Ahli-Ahli Yang 
Berhormat pagi tadi. 
 
Saya persilakan Yang Berhormat Menteri 
di Jabatan Perdana Menteri dan Menteri 
Pertahanan II. 
 
Yang Berhormat Menteri di Jabatan 
Perdana Menteri dan Menteri 
Pertahanan II: Terima kasih Yang 
Berhormat Pengerusi atas peluang untuk 
kaola menyampaikan sedikit jawapan 
mengenai   yang  telah     diajukan     tadi.  
كَاتُهُ  ر  ب   اِلله و 

ُ
ة حْم  ر  لَيْكُمْ و  مُ ع  لا   selamat petang ,السَّ

dan salam sejahtera. 
 
Kaola tidak akan membacakan soalan 
daripada Yang Berhormat yang 
kenyataannya juga panjang dan kaola 
percaya Ahli-Ahli Yang Berhormat masih 
segar dalam ingatan mengenai soalan 
tersebut dan antara sebahagiannya 
sudah dijawab oleh Yang Berhormat 
Menteri Sumber-Sumber Utama dan 
Pelancongan dan jawapan tambahan 
daripada kaola adalah menyentuh 
peranan Safety, Health and Environment 
National Authority (SHENA) dalam 
kawalan penggunaan bahan kimia              
di industri pertanian.  
 
Dalam kesempatan ini, kaola ingin 
mengucapkan terima kasih atas soalan 
yang dikemukan oleh Yang Berhormat 
awal tadi.  
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SHENA telah pun mengadakan beberapa 
perjumpaan dengan Jabatan Pertanian 
dan Agrimakanan sejak 2 tahun 
kebelakangan. Antara inisiatif yang telah 
dilaksanakan termasuklah meningkatkan 
kesedaran Jabatan Pertanian dan 
Agrimakanan mengenai keselamatan dan 
kesihatan di tempat kerja dan membuat 
beberapa lawatan pemeriksaan bersama 
peladang pertanian dan ternakan.  
 
Usaha-usaha ini akan diteruskan oleh 
kolaborasi yang lebih erat dalam 
meningkatkan tahap kesedaran dan 
pengetahuan keselamatan dalam sektor 
ini. Mengenai penggunaan racun toksik, 
pada masa ini, tiada peraturan khas yang 
memfokuskan kepada pengurusan kimia 
atau bahan-bahan berbahaya. 
 
Walau bagaimanapun, sebahagian 
daripada isu pengurusan tersebut 
terkandung di bawah Perintah 
Keselamatan dan Kesihatan di Tempat 
Kerja 2019 (Hazardous Substance), 
bahawa SHENA menguatkuasakan 
pelabelan, penggunaan, penyimpanan, 
pengendalian, pengangkutan bahan 
kimia toksik di tempat kerja sahaja. 
 
Pada masa ini juga terdapat Akta Racun 
yang dikuatkuasakan (diselenggarakan) 
bersama oleh Kementerian Kesihatan 
dan Jabatan Pertanian dan Agrimakanan. 
Terdapat juga satu inisiatif di peringkat 
kebangsaan yang diterajui oleh 
Kementerian Kewangan dan Ekonomi 
dengan penglibatan agensi-agensi yang 
berkepentingan untuk membangunkan 
satu peraturan nasional yang holistik 
mengenai pengendalian bahan kimia. 

Pada tahun 2021, SHENA telah 
mengeluarkan Nota Panduan Industri 
(Industry Guidance Notes) berhubung 
dengan penggunaan Personal Protective 
Equipment (PPE). Antara kandungannya 
adalah penggunaan alat-alat 
keselamatan bersesuaian untuk 
menangani kerja-kerja tertentu seperti 
sarung tangan untuk bahan kimia, alat 
pernafasan, cermin mata dan 
sebagainya. Nota ini dipromosikan 
kepada orang awam melalui laman web 
dan juga platform media sosial SHENA 
sebagai sumber rujukan kepada pihak-
pihak industri. 
 
Dalam perkara ini juga, SHENA berhasrat 
memperkenalkan lebih banyak panduan 
bagi memastikan persekitaran kerja 
adalah selamat bagi semua sektor. 
Mengenai saluran mempermudahkan 
pengguna untuk membuat sebarang 
aduan atau apa jua pertanyaan, SHENA 
memperkenalkan ruang aduan secara 
atas talian di laman sesawang pada 
tahun lalu. SHENA juga menggalakkan 
orang awam untuk melaporkan sebarang 
insiden atau kejadian kemalangan                   
di tempat kerja ke hotline 24 jam di talian 
‘+673 7332200’. 
 
Di samping itu, kaola juga mengongsikan 
mengenai usaha peningkatan kapabiliti 
dalam pengurusan bahan kimia bahawa 
satu bengkel telah diadakan anjuran 
Jabatan Perdana Menteri iaitu National 
Training and the Sound Management of 
Chemicals di bawah European Union 
Chemicals, Biological, Radiological, 
Nuclear, Centre’s of Excellence Initiative 
pada 7 November tahun lalu.  
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(Majlis Mesyuarat disambung 
semula pada pukul 2.30 petang) 

 
Yang Berhormat Yang Di-Pertua: 

حْيم نِ الرَّ حْم  َٰ ِ الرَّ كَاتُهُ  بِسْمِ اللّٰه ر  ب   اِلله و 
ُ
ة حْم  ر  لَيْكُمْ و  مُ ع  لا  السَّ

 
Ahli-Ahli Yang Berhormat. Persidangan 
Majlis Mesyuarat Negara masih lagi 
membahaskan Rang Undang-Undang 
(2023) Perbekalan, 2023/2024 yang 
telah dicadangkan oleh Yang Berhormat 
Menteri di Jabatan Perdana Menteri dan 
Menteri Kewangan dan Ekonomi II. 
 
Maka, bagi membolehkan kita 
menyambung semula untuk 
membahaskan dan meneliti tajuk-tajuk 
yang terdapat dalam Rang Undang-
Undang ini, saya ingin mencadangkan 
supaya kita tangguhkan Persidangan 
Majlis Mesyuarat Negara ini dan kita 
bersidang semula di peringkat 
Jawatankuasa. 
 

(Majlis Mesyuarat ditangguhkan) 
 

(Mesyuarat bersidang sebagai 
Jawatankuasa) 

 
Yang Berhormat Pengerusi:              

حْيم الرَّ نِ  حْم  َٰ الرَّ  ِ اللّٰه  Ahli-Ahli Yang   بِسْمِ 
Berhormat. Majlis sekarang bersidang 
semula di peringkat Jawatankuasa 
sepenuhnya. َ مْدُ  أ ح 

ْ
لِلّٰه ل pada Mesyuarat 

Jawatankuasa yang telah diadakan pada 
sebelah pagi tadi, kita telah selesai 
meluluskan Tajuk Kementerian Sumber-
Sumber Utama dan Pelancongan.  

Walau bagaimanapun, sebelum kita 
menyambung meneliti dan 

membahaskan kementerian selanjutnya, 
saya difahamkan bahawa Yang 
Berhormat Menteri di Jabatan Perdana 
Menteri dan Menteri Pertahanan II ingin 
mengemukakan kenyataan bagi 
menjawab soalan-soalan Ahli-Ahli Yang 
Berhormat pagi tadi. 
 
Saya persilakan Yang Berhormat Menteri 
di Jabatan Perdana Menteri dan Menteri 
Pertahanan II. 
 
Yang Berhormat Menteri di Jabatan 
Perdana Menteri dan Menteri 
Pertahanan II: Terima kasih Yang 
Berhormat Pengerusi atas peluang untuk 
kaola menyampaikan sedikit jawapan 
mengenai   yang  telah     diajukan     tadi.  
كَاتُهُ  ر  ب   اِلله و 

ُ
ة حْم  ر  لَيْكُمْ و  مُ ع  لا   selamat petang ,السَّ

dan salam sejahtera. 
 
Kaola tidak akan membacakan soalan 
daripada Yang Berhormat yang 
kenyataannya juga panjang dan kaola 
percaya Ahli-Ahli Yang Berhormat masih 
segar dalam ingatan mengenai soalan 
tersebut dan antara sebahagiannya 
sudah dijawab oleh Yang Berhormat 
Menteri Sumber-Sumber Utama dan 
Pelancongan dan jawapan tambahan 
daripada kaola adalah menyentuh 
peranan Safety, Health and Environment 
National Authority (SHENA) dalam 
kawalan penggunaan bahan kimia              
di industri pertanian.  
 
Dalam kesempatan ini, kaola ingin 
mengucapkan terima kasih atas soalan 
yang dikemukan oleh Yang Berhormat 
awal tadi.  
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SHENA telah pun mengadakan beberapa 
perjumpaan dengan Jabatan Pertanian 
dan Agrimakanan sejak 2 tahun 
kebelakangan. Antara inisiatif yang telah 
dilaksanakan termasuklah meningkatkan 
kesedaran Jabatan Pertanian dan 
Agrimakanan mengenai keselamatan dan 
kesihatan di tempat kerja dan membuat 
beberapa lawatan pemeriksaan bersama 
peladang pertanian dan ternakan.  
 
Usaha-usaha ini akan diteruskan oleh 
kolaborasi yang lebih erat dalam 
meningkatkan tahap kesedaran dan 
pengetahuan keselamatan dalam sektor 
ini. Mengenai penggunaan racun toksik, 
pada masa ini, tiada peraturan khas yang 
memfokuskan kepada pengurusan kimia 
atau bahan-bahan berbahaya. 
 
Walau bagaimanapun, sebahagian 
daripada isu pengurusan tersebut 
terkandung di bawah Perintah 
Keselamatan dan Kesihatan di Tempat 
Kerja 2019 (Hazardous Substance), 
bahawa SHENA menguatkuasakan 
pelabelan, penggunaan, penyimpanan, 
pengendalian, pengangkutan bahan 
kimia toksik di tempat kerja sahaja. 
 
Pada masa ini juga terdapat Akta Racun 
yang dikuatkuasakan (diselenggarakan) 
bersama oleh Kementerian Kesihatan 
dan Jabatan Pertanian dan Agrimakanan. 
Terdapat juga satu inisiatif di peringkat 
kebangsaan yang diterajui oleh 
Kementerian Kewangan dan Ekonomi 
dengan penglibatan agensi-agensi yang 
berkepentingan untuk membangunkan 
satu peraturan nasional yang holistik 
mengenai pengendalian bahan kimia. 

Pada tahun 2021, SHENA telah 
mengeluarkan Nota Panduan Industri 
(Industry Guidance Notes) berhubung 
dengan penggunaan Personal Protective 
Equipment (PPE). Antara kandungannya 
adalah penggunaan alat-alat 
keselamatan bersesuaian untuk 
menangani kerja-kerja tertentu seperti 
sarung tangan untuk bahan kimia, alat 
pernafasan, cermin mata dan 
sebagainya. Nota ini dipromosikan 
kepada orang awam melalui laman web 
dan juga platform media sosial SHENA 
sebagai sumber rujukan kepada pihak-
pihak industri. 
 
Dalam perkara ini juga, SHENA berhasrat 
memperkenalkan lebih banyak panduan 
bagi memastikan persekitaran kerja 
adalah selamat bagi semua sektor. 
Mengenai saluran mempermudahkan 
pengguna untuk membuat sebarang 
aduan atau apa jua pertanyaan, SHENA 
memperkenalkan ruang aduan secara 
atas talian di laman sesawang pada 
tahun lalu. SHENA juga menggalakkan 
orang awam untuk melaporkan sebarang 
insiden atau kejadian kemalangan                   
di tempat kerja ke hotline 24 jam di talian 
‘+673 7332200’. 
 
Di samping itu, kaola juga mengongsikan 
mengenai usaha peningkatan kapabiliti 
dalam pengurusan bahan kimia bahawa 
satu bengkel telah diadakan anjuran 
Jabatan Perdana Menteri iaitu National 
Training and the Sound Management of 
Chemicals di bawah European Union 
Chemicals, Biological, Radiological, 
Nuclear, Centre’s of Excellence Initiative 
pada 7 November tahun lalu.  
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Antara objektif bengkel adalah: 
 
1. Mengenal pasti risiko dan hazards.; 

 
2. Awareness of legal provision and 

principles for the sound management 
of chemicals and chemical waste, 
legal requirements for chemical 
transport and principles of detection 
and decontamination for chemical 
incident.; dan 
 

3. The principles of Personal Protective 
Equipment and how to use it. 

Bengkel dihadiri oleh pegawai-pegawai 
dari agensi-agensi berkepentingan 
seperti Jabatan Keselamatan Dalam 
Negeri, Angkatan Bersenjata Diraja 
Brunei, Jabatan Kastam dan Eksais 
Diraja, Kementerian Kesihatan, Jabatan 
Bomba dan Penyelamat, Jabatan 
Pertanian dan Agrimakan, Jabatan Alam 
Sekitar, Taman dan Rekreasi (JASTRe) 
dan SHENA. Bengkel disampaikan oleh 
pakar-pakar dan lecturer dari luar negeri 
dalam bidang kimia seperti toxicology, 
chemical incidents, contaminated 
management dan waste management 
system.  
 
Itulah antara penerangan dan jawapan 
daripada kaola mengenai peranan 
SHENA dan tanggungjawabnya. Terima 
kasih. 
 
Yang Berhormat Pengerusi: Terima 
kasih Yang Berhormat Menteri di Jabatan 
Perdana Menteri dan Menteri Pertahanan 
II.  Ahli-Ahli Yang Berhormat. Sekarang 

kita akan beralih ke tajuk kementerian 
seterusnya.    
 
Yang Mulia Timbalan Jurutulis:    
Tajuk SJ01A - Kementerian Hal Ehwal 
Ugama. 
 
Yang Berhormat Pengerusi: Ahli-Ahli 
Yang Berhormat.  Jawatankuasa beralih 
kepada Tajuk Kementerian Hal Ehwal 
Ugama.  Sebelum Tajuk Kementerian Hal 
Ehwal Ugama ini saya bukakan untuk 
dibahaskan. Saya suka memberikan 
laluan kepada Yang Berhormat Menteri 
Hal Ehwal Ugama untuk menyampaikan 
kenyataannya tentang penyediaan 
Belanjawan kementeriannya Tahun 
Kewangan 2023/2024. Saya persilakan 
Yang Berhormat Menteri Hal Ehwal 
Ugama.   
 
Yang Berhormat Menteri Hal Ehwal 
Ugama:  حْيم نِ الرَّ حْم  َٰ ِ الرَّ  بِسْمِ اللّٰه
فه  َ شْْ

َ
أ عَلََٰ  مُ 

َ
لَ وَالسَّ ةُ 

َ
لَ وَالصَّ  ، نَ ي  مه

َ
عَال

ْ
ال رَبِّ  ه  لِله حَمْدُ 

ْ
 اَل

يَاءه   نْبه
َ ْ
هه الْ وَصَحْبه هه  آله وَعَلََٰ  دٍ  مُحَمَّ نَا  ده سَيِّ  ، نَ ي  مُرْسَله

ْ
وَال  

نَ  ي  جْمَعه
َ
  أ

كَاتُهُ  ر  ب  و  اِلله   
ُ
ة حْم  ر  و  لَيْكُمْ  ع  مُ  لا  السَّ Terima kasih 

Yang Berhormat Pengerusi untuk kaola 
membentangkan Anggaran Belanjawan 
Kementerian Hal Ehwal Ugama petang ini 
dan juga kaola ingin memberi salam 
kepada rakan-rakan sejawatan dan juga 
sahabat-sahabat sepermesyuaratan. 
Kaola  bersyukur  kepada  َٰ الَ ع  ت  هُ و  ان  سُبْح   ِ للّٰه

َ
  أ

kerana sempat lagi bersama-sama untuk 
tugas membentangkan Rang Belanjawan 
Kementerian Hal Ehwal Ugama bagi 
Tahun Kewangan 2023/2024.   
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Sebagai sebahagian komponen jentera 
kerajaan yang turut mendukung dan 
menjayakan tiga fokus yang menjadi 
tema Belanjawan Negara Tahun 
Kewangan 2023/2024, Kementerian Hal 
Ehwal Ugama telah diberi peruntukan 
yang jumlah keseluruhannya                
sebanyak $270,258,865.00 juta. 
                     
Kementerian Hal Ehwal Ugama akan 
memanfaatkan peruntukan yang 
diberikan itu untuk melaksanakan 
program-program keagamaan menurut 
bidang-bidang yang diterajuinya dan 
akan memastikan selaras dengan tema 
Belanjawan Negara 2023/2024, ‘Bersatu 
Membina Masa Depan Yang Lebih 
Makmur’ dalam tiga fokus yang telah 
dibentangkan iaitu: 
 

i. Memelihara kesejahteraan awam.; 
  

ii. Mendukung pemulihan negara yang 
inklusif dan berdaya tahan.; dan 

 
iii. Pembangunan modal insan yang 

dinamik, proaktif dan inovatif. 

Yang Berhormat Pengerusi, Belanjawan 
Negara Tahun Kewangan 2023/2024 
yang telah dibentangkan seperti juga 
belanjawan-belanjawan yang telah 
dibentangkan pada tahun-tahun sebelum 
ini bertujuan mendatangkan kebaikan 
dengan memenuhi keperluan bagi 
mencapai kemajuan yang seimbang demi 
keutuhan negara dan kesejahteraan 
rakyat. Keutuhan negara ialah 
keselamatannya, kesejahteraan rakyat 
ialah keselesaan hidupnya, sihat dalam 

persekitaran yang bersih dan baik, indah 
dan nyaman, hormat dan aman.   
 
Dalam pada masa yang sama, keperluan 
asasinya terjamin di samping keperluan 
lainnya juga dipedulikan.  Sedemikian itu 
yang dirancang yang diprogramkan 
dalam belanjawan yang diperuntukan.  
Oleh itu, Yang Berhormat Pengerusi, 
dalam konteks kita Negara Brunei 
Darussalam, negara beraja, beradat 
istiadat, negara berakidah dan negara 
berkebajikan.  
 
Maka kaola menyifatkan bahawa 
Belanjawan yang telah dibentangkan 
oleh Yang Berhormat Menteri di Jabatan 
Perdana Menteri dan Menteri Kewangan 
dan Ekonomi II baru-baru ini seperti juga 
Belanjawan yang terdahulu menepati 
tuntutan ajaran agama Islam. Ia jelas 
merupakan Belanjawan untuk 
mendukung program-program Kerajaan 
Kebawah Duli Yang Maha Mulia Paduka 
Seri Baginda Sultan dan Yang Di-Pertuan 
Negara Brunei Darussalam bagi 
kepentingan mengembangmajukan 
negara dengan kemajuan yang seimbang 
dan bertujuan mensejahterakan rakyat.   
 
Kemajuan yang seimbang bagi negara 
ialah terjamin keutuhannya dan aman 
sejahtera rakyatnya yang rakyatnya 
berkehidupan dalam persekitaran yang 
bersih, sihat dan selamat seperti yang 
kaola sebut awal tadi.    
 
Sementara mensejahterakan rakyat 
adalah dengan memenuhi keperluan 
asasinya di samping memeduli 
keperluan-keperluan lain bagi memberi 
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Antara objektif bengkel adalah: 
 
1. Mengenal pasti risiko dan hazards.; 

 
2. Awareness of legal provision and 

principles for the sound management 
of chemicals and chemical waste, 
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and decontamination for chemical 
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management dan waste management 
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Itulah antara penerangan dan jawapan 
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kasih. 
 
Yang Berhormat Pengerusi: Terima 
kasih Yang Berhormat Menteri di Jabatan 
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makna dan menambah atau 
meningkatkan terus kesempurnaan, 
kesejahteraan mereka yang sedia ada.   
 
Keadaan hal yang sedemikian itu, dalam 
konteks kita rakyat Negara Brunei 
Darussalam adalah menepati maksud 
tujuan dan sasaran-sasaran yang utama.  
  :iaitu مقاصد شْعية  5
 
1. Menjaga agama; 

 
2. Menjaga nyawa; 

 
3. Menjaga akal (intelek); 

 
4. Menjaga harta; dan  

 
5. Menjaga keturunan iaitu dalam 

makna memelihara keturunan umat 
manusia, kesinambungannya, 
memastikan kelangsungannya, 
kelangsungan generasi demi 
generasi umat manusia yang 
sempurna kemanusiaannya. 

 
Maka, selaras dengan itu kaola sukacita 
menegaskan bahawa peruntukan-
peruntukan dalam anggaran yang 
disokong untuk Kementerian Hal Ehwal 
Ugama adalah bagi mendukung 
program-program yang walaupun 
namanya khusus bersifat keagamaan, 
namun ia berimpak positif terhadap 
kesejahteraan hidup rakyat dan 
keselamatan negara iaitu keutuhannya.  
 
Yang Berhormat Pengerusi. Kaola 
nyatakan bahawa antara bidang utama 
yang diterajui oleh Kementerian Hal 
Ehwal Ugama ialah pelajaran dan 

pendidikan Islam. Ia dilaksanakan 
melalui sekolahan agama dan Arab 
menerusi Pengajian Tinggi Islam di Kolej 
Universiti Perguruan Ugama Seri 
Begawan dan menerusi Pengajian 
Hafazan Al-Quran di Institut Tahfiz 
Sultan Haji Hassanal Bolkiah.   
 
Seperti lazimnya, dalam Belanjawan 
Tahun Kewangan 2023/2024, 
peruntukan telah disediakan untuk 
mendukung urus tadbirnya dan 
melaksanakan program-programnya       
di bawah tajuk Pemeliharaan (Promosi 
Aqal) iaitu sejumlah $201,255,681.00 
juta.   
 
Yang sedemikian adalah menandakan 
komitmen berterusan Kerajaan Kebawah 
Duli Yang Maha Mulia Paduka Seri 
Baginda Sutan Haji Hassanal Bolkiah 
Mu’izzaddin Waddaulah ibni Al-Marhum 
Sultan Haji Omar ‘Ali Saifuddien Sa’adul 
Khairi Waddien, Sultan dan Yang                 
Di-Pertuan Negara Brunei Darussalam 
bagi kelangsungan pendidikan dan 
persekolahan agama Arab khasnya 
seperti yang telah diasaskan oleh 
ayahanda baginda Al-Marhum Sultan Haji 
Omar ‘Ali Saifuddien Sa’adul Khairi 
Waddien 60 tahun dahulu.   
 
Kepentingan persekolahan agama itu 
telah ditekankan lagi bagi 
kelangsungannya sebagai institusi 
pendidikan agama melalui Akta 
Pendidikan Ugama Wajib 2013.   
 
Peruntukan (1) Akta berkenaan 
menyebutkan bahawa tiap-tiap ibu bapa 
jika anaknya adalah seorang kanak-
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kanak yang berumur wajib bersekolah 
agama pada 1hb. Januari dalam tahun 
bersekolah semasa, memastikan bahawa 
anaknya itu didaftarkan sebagai seorang 
murid di sebuah sekolah agama pada 
tahun itu dan terus menjadi seorang 
murid bagi tempoh pendidikan wajib.  
Tempoh pendidikan wajib itu ditafsirkan 
dalam Peruntukan (3) akta berkenaan.   
 
Tempoh pendidikan agama yang 
disediakan itu ialah sebuah sekolah 
agama yang dirancang untuk selama 7 
tahun tetapi boleh tamat antara 7 hingga 
8 tahun. 
 
Yang Berhormat Pengerusi dan Ahli-Ahli 
Yang Berhormat.  Dalam tempoh 6 dekad 
itu, boleh dikatakan 2 generasi rakyat 
negara kita ini, kalau pun tidak 
keseluruhannya, tapi memadai dikatakan 
pada umumnya rakyat yang berpelajaran 
dan berpendidikan agama secara 
bersistem atau sekurang-kurangnya 
mereka itu mendapat pendedahan dan 
pengaruh yang positif daripada pelajaran 
dan pendidikan agama yang bersistem 
itu. 
 
Maksud pendidikan secara bersistem itu 
ialah pengajarannya oleh guru yang 
berkelayakan mengajar agama menurut 
ajaran  Sunnah Wal-Jamaah dan 
Mazhab Syafie menerusi persekolahan 
formal dengan ditentukan sukatan dan 
kurikulumnya, bukan dan tidak belajar 
agama secara ‘memutik-mutik’ yang 
tidak diketahui hujung pangkalnya yang 
memungkinkan fahaman dan amalan 
yang beragam-ragam.  

لِلّٰه   مْدُ  ح 
ْ
ل
َ
 fahaman dan amalan yang ,أ

beragam-ragam itu dalam mengamalkan 
agama dan memahami agama dapat 
terhindar di negara ini berkat adanya 
pendidikan agama yang formal.  Dengan 
itulah, kita mengamalkan agama                     
di negara ini dalam keadaan yang aman, 
nyaman dan selesa.   
 
Seterusnya Yang Berhormat Pengerusi, 
sukacita kaola ‘meristakan’ bahawa 
mata-mata pelajaran persekolahan 
menengah agama Arab adalah 
merangkum mata-mata pelajaran umum 
dan agama.  Kelihatannya berat dan 
memang membebankan murid dan 
pelajar tetapi ternyata mereka dapat 
mengikutinya.   
 
Dilihat kepada pencapaian dalam mata-
mata pelajaran umum peperiksaan awam 
bagi peringkat-peringkat Sijil PSR yang 
sebanding dengannya iaitu SSRU bagi 
aliran agama, membawalah ke peringkat 
menengah Brunei Cambridge Peringkat 
‘O’ dan Peringkat ‘A’ yang sebanding 
dengan Sijil Pelajaran Ugama Brunei dan 
Sijil Tinggi Pelajaran Ugama Brunei 
adalah hasil daripada penyertaan mereka 
dalam peperiksaan awam bagi sijil-sijil 
tersebut adalah tidak mengecewakan 
walaupun tidak sepenuhnya 
membanggakan namun sangat 
memberangsangkan.  Tidak sepenuhnya 
membanggakan namun memuaskan dan 
memberangsangkan maknanya masih 
ada keperluan-keperluan untuk 
membaiki dan meningkatkannya dari 
banyak segi persekolahan, murid dan 
guru bahkan ibu bapa juga.   
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memberangsangkan maknanya masih 
ada keperluan-keperluan untuk 
membaiki dan meningkatkannya dari 
banyak segi persekolahan, murid dan 
guru bahkan ibu bapa juga.   
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Kaola sukacita memetik keputusan 
peperiksaan-peperiksaan bagi PSR.  Dari 
tahun 2017, 2018, 2019, 2020, 2021, 
sasaran pencapaian bagi ‘A’ sampai        
ke bawah ‘C’, sasaran-sasaran adalah 
sebanyak 92.47% pada tahun 2017.  
Pencapaian pada tahun itu adalah 
melebihi iaitu sebanyak 94.95%.  Pada 
tahun 2018 demikian juga melebihi 
sasaran atau jangkaan yang asalnya 
92.89% tapi pencapaiannya adalah 
97.12%.   
 
Seterusnya tahun 2019, 2020, 2021, 
masing-masing melebihi sasaran-
sasaran.  Kalau 93.31% pada tahun 
2019, maka pencapaiannya sebanyak 
98.61%.  Sebanyak 93.72% pada tahun 
2020, pencapaiannya sebanyak 97.37% 
dan seterusnyalah pada tahun 2021. 
 
Begitu juga dalam Brunei Cambridge GCE 
‘O’ Level 5 ‘O’ ke atas, sasaran pada 
tahun 2017, sebanyak 34.20% tetapi 
pencapaian Sekolah Menengah Arab, 
sekolah agama sebanyak 41.1%.  Cuma 
pada tahun 2018, sasaran sebanyak 
36.75%, pencapaian turun sebanyak 
34.67%.  Selepas itu 2019, 2020, 2021 
semuanya mencapai yang melebihi 
sasaran.  Manakala BCGCE ‘A’ Level 2 ‘A’ 
ke atas, pencapaiannya juga  مْدُ لِلّٰه ح 

ْ
ل
َ
أ  iaitu 

pada tahun 2017, 2018, 2019 dan 
seterusnya 2020, peringkat pencapaian 
itu melebihi daripada apa yang 
disasarkan.
 
Begitu juga kalau melihat Sekolah Arab 
ini sejauh mana kemajuannya.  Dilihat 
juga kepada penyertaan mereka dalam 
aktiviti extra curriculum terdapat 

beberapa skim atau peraduan-peraduan 
di peringkat dalam negeri dan                       
di peringkat serantau dan antarabangsa.  
Pencapaian mereka itu didapati Sekolah 
Arab boleh diberi markah sangat baik dan 
boleh disifatkan juga pencapaian yang 
membanggakan melihat mereka dari 
aliran persekolahan Arab.   
 
Kaola dapat memetik contohnya, dalam 
program Pertandingan Asia Pacific ICT 
Alliance Awards (APICTA) 2022 yang 
dianjurkan di Pakistan, Sekolah Ugama 
Arab Menengah Perempuan Raja Isteri 
Pengiran Anak Hajah Saleha 
(SUAMPRIPAHS) mendapat anugerah 
Merit,  لِلّٰه مْدُ  ح 

ْ
ل
َ
أ   Kemudian pada tahun 

yang sama, di Myanmar bagi 
Pertandingan 10th ASEAN Quiz-Regional 
Level, Mahad Islam Brunei telah 
mendapat tempat yang ketiga.  Tahun 
2022 jua, Young Inventor Challenges 
(YIC) anjuran Malaysia, Mahad Islam 
Brunei juga sekali lagi mendapat tempat, 
walaupun tidak di atas 10, tetapi dari 
melihat kepada penyertaan sebanyak 
451 penyertaan, sekolah ‘kitani’ 
mencapai kedudukan termasuk dalam 
semifinal dan top 166 daripada 451.
 
Kejayaan-kejayaan ini sudah bermula 
dari tahun 2019 iaitu APICTA di Vietnam 
dan 2019 ASEAN Cyber Kits Cam juga        
di Vietnam.  Sekolah Mahad Islam Brunei, 
Sekolah Arab Belait, masing-masing 
anugerah merit bagi Mahad Brunei dan 
bronze awards Sekolah Arab Belait. 
Dengan mengambil mata-mata pelajaran 
umum selain Bahasa Melayu, IRK dan 
bahkan Bahasa Inggeris ialah juga mata 
pelajaran Sains dan Matematik.  Maka 
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pelajar-pelajar Sekolah Ugama Arab 
adalah juga berpeluang dan layak 
melanjutkan pengajian ke pusat-pusat 
Pengajian Tinggi dalam bidang-bidang 
yang mereka pilih dan layak 
mengikutinya di luar bidang pengajian 
Islam di dalam dan luar negeri. 
 
Ibu bapa dan anak-anak mereka adalah 
bijak untuk memilih. Sementara itu kaola 
juga masih juga mengakui, kaola tidak 
menafikan, betapa perlunya bahawa 
pendidikan agama melalui Institusi 
Persekolahan Ugama Arab, Institut 
Tahfiz Al-Quran dan Kolej Universiti 
Perguruan Ugama Seri Begawan adalah 
memerlukan usaha meningkatkan mutu 
pembelajarannya dan pengajiannya, 
mutu dan kelayakan tenaga pengajarnya 
dan seterusnya mutu institusi 
pendidikannya.   
 
Perkara-perkara itu sangat penting 
tambahan pula mengambil kira 
keperluan untuk menyediakan guru, 
murid dan pelajar-pelajarnya supaya 
dapat mengadaptasikan diri mereka 
dalam corak pendidikan yang progresif 
dan dinamik menurut ukuran dan 
keperluan pada masa hadapan.  
Tegasnya pada masa hadapan itu harus 
dimulakan pada masa ini.  Usaha-usaha 
itu setentunya diselaraskan dengan 
kerangka kerja mencapai Matlamat 1 
Wawasan Brunei 2035 bagi melahirkan 
rakyat yang berpendidikan dan 
berkemahiran tinggi menerusi beberapa 
inisiatifnya yang telah ditetapkan. 
 
Yang Berhormat Pengerusi dan Ahli-           
Ahli Yang Berhormat.  

Seterusnya perkhidmatan agama yang 
diterajui oleh Kementerian Ugama selain 
bidang pendidikan agama dalam kategori 
Program Pembelajaran Promosi Aqal itu 
adalah juga bidang-bidang khas 
keagamaan dalam beberapa program 
dan aktiviti.  Sebagaimana tertera dalam 
buku belanjawan.  Program dan Aktiviti 
Pemeliharaan Promosi Ugama diberikan 
peruntukan sebanyak $29,594,377.00.   
 
Program dan Aktiviti Pemeliharaan 
Promosi Harta diberikan berjumlah 
$28,709,502.00. Program dan Aktiviti 
Pemeliharaan Promosi Nyawa dan 
Keturunan mendapat peruntukan 
sejumlah lebih $10 juta iaitu $10.69 juta.  
Kaola sukacita memberikan butiran 
ringkas sahaja Yang Berhormat 
Pengerusi selebihnya kaola jangkakan 
dapat kaola berikan dalam respons 
sewaktu soal jawab nanti  ُ اء  اللّٰه   إِنْ ش 
  
Kaola sukacita memulakan dengan 
menyentuh urusan mengutip atau 
mengumpul dan mengagihkan zakat.  
Perkara ini ataupun isu yang beredar       
di tengah-tengah masyarakat iaitu dari 
segi orang yang menerima faedah bukan 
sedemikian tetapi orang yang memohon 
lambat mendapat keputusan.  
Berdasarkan kepada laporan 
permohonan melalui talian SKN (Skim 
Kebajikan Negara) bagi bulan November 
2022, terdapat seramai 1,780 
permohonan, sebanyak 73% 
daripadanya iaitu 1,306 orang 
daripadanya untuk mendapatkan agihan 
zakat dari MUIB.  Selebihnya iaitu 
sebanyak 27% dalam 474 orang 
memohon bantuan kebajikan di JAPEM, 
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Kaola sukacita memetik keputusan 
peperiksaan-peperiksaan bagi PSR.  Dari 
tahun 2017, 2018, 2019, 2020, 2021, 
sasaran pencapaian bagi ‘A’ sampai        
ke bawah ‘C’, sasaran-sasaran adalah 
sebanyak 92.47% pada tahun 2017.  
Pencapaian pada tahun itu adalah 
melebihi iaitu sebanyak 94.95%.  Pada 
tahun 2018 demikian juga melebihi 
sasaran atau jangkaan yang asalnya 
92.89% tapi pencapaiannya adalah 
97.12%.   
 
Seterusnya tahun 2019, 2020, 2021, 
masing-masing melebihi sasaran-
sasaran.  Kalau 93.31% pada tahun 
2019, maka pencapaiannya sebanyak 
98.61%.  Sebanyak 93.72% pada tahun 
2020, pencapaiannya sebanyak 97.37% 
dan seterusnyalah pada tahun 2021. 
 
Begitu juga dalam Brunei Cambridge GCE 
‘O’ Level 5 ‘O’ ke atas, sasaran pada 
tahun 2017, sebanyak 34.20% tetapi 
pencapaian Sekolah Menengah Arab, 
sekolah agama sebanyak 41.1%.  Cuma 
pada tahun 2018, sasaran sebanyak 
36.75%, pencapaian turun sebanyak 
34.67%.  Selepas itu 2019, 2020, 2021 
semuanya mencapai yang melebihi 
sasaran.  Manakala BCGCE ‘A’ Level 2 ‘A’ 
ke atas, pencapaiannya juga  مْدُ لِلّٰه ح 

ْ
ل
َ
أ  iaitu 

pada tahun 2017, 2018, 2019 dan 
seterusnya 2020, peringkat pencapaian 
itu melebihi daripada apa yang 
disasarkan.
 
Begitu juga kalau melihat Sekolah Arab 
ini sejauh mana kemajuannya.  Dilihat 
juga kepada penyertaan mereka dalam 
aktiviti extra curriculum terdapat 

beberapa skim atau peraduan-peraduan 
di peringkat dalam negeri dan                       
di peringkat serantau dan antarabangsa.  
Pencapaian mereka itu didapati Sekolah 
Arab boleh diberi markah sangat baik dan 
boleh disifatkan juga pencapaian yang 
membanggakan melihat mereka dari 
aliran persekolahan Arab.   
 
Kaola dapat memetik contohnya, dalam 
program Pertandingan Asia Pacific ICT 
Alliance Awards (APICTA) 2022 yang 
dianjurkan di Pakistan, Sekolah Ugama 
Arab Menengah Perempuan Raja Isteri 
Pengiran Anak Hajah Saleha 
(SUAMPRIPAHS) mendapat anugerah 
Merit,  لِلّٰه مْدُ  ح 

ْ
ل
َ
أ   Kemudian pada tahun 

yang sama, di Myanmar bagi 
Pertandingan 10th ASEAN Quiz-Regional 
Level, Mahad Islam Brunei telah 
mendapat tempat yang ketiga.  Tahun 
2022 jua, Young Inventor Challenges 
(YIC) anjuran Malaysia, Mahad Islam 
Brunei juga sekali lagi mendapat tempat, 
walaupun tidak di atas 10, tetapi dari 
melihat kepada penyertaan sebanyak 
451 penyertaan, sekolah ‘kitani’ 
mencapai kedudukan termasuk dalam 
semifinal dan top 166 daripada 451.
 
Kejayaan-kejayaan ini sudah bermula 
dari tahun 2019 iaitu APICTA di Vietnam 
dan 2019 ASEAN Cyber Kits Cam juga        
di Vietnam.  Sekolah Mahad Islam Brunei, 
Sekolah Arab Belait, masing-masing 
anugerah merit bagi Mahad Brunei dan 
bronze awards Sekolah Arab Belait. 
Dengan mengambil mata-mata pelajaran 
umum selain Bahasa Melayu, IRK dan 
bahkan Bahasa Inggeris ialah juga mata 
pelajaran Sains dan Matematik.  Maka 
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pelajar-pelajar Sekolah Ugama Arab 
adalah juga berpeluang dan layak 
melanjutkan pengajian ke pusat-pusat 
Pengajian Tinggi dalam bidang-bidang 
yang mereka pilih dan layak 
mengikutinya di luar bidang pengajian 
Islam di dalam dan luar negeri. 
 
Ibu bapa dan anak-anak mereka adalah 
bijak untuk memilih. Sementara itu kaola 
juga masih juga mengakui, kaola tidak 
menafikan, betapa perlunya bahawa 
pendidikan agama melalui Institusi 
Persekolahan Ugama Arab, Institut 
Tahfiz Al-Quran dan Kolej Universiti 
Perguruan Ugama Seri Begawan adalah 
memerlukan usaha meningkatkan mutu 
pembelajarannya dan pengajiannya, 
mutu dan kelayakan tenaga pengajarnya 
dan seterusnya mutu institusi 
pendidikannya.   
 
Perkara-perkara itu sangat penting 
tambahan pula mengambil kira 
keperluan untuk menyediakan guru, 
murid dan pelajar-pelajarnya supaya 
dapat mengadaptasikan diri mereka 
dalam corak pendidikan yang progresif 
dan dinamik menurut ukuran dan 
keperluan pada masa hadapan.  
Tegasnya pada masa hadapan itu harus 
dimulakan pada masa ini.  Usaha-usaha 
itu setentunya diselaraskan dengan 
kerangka kerja mencapai Matlamat 1 
Wawasan Brunei 2035 bagi melahirkan 
rakyat yang berpendidikan dan 
berkemahiran tinggi menerusi beberapa 
inisiatifnya yang telah ditetapkan. 
 
Yang Berhormat Pengerusi dan Ahli-           
Ahli Yang Berhormat.  

Seterusnya perkhidmatan agama yang 
diterajui oleh Kementerian Ugama selain 
bidang pendidikan agama dalam kategori 
Program Pembelajaran Promosi Aqal itu 
adalah juga bidang-bidang khas 
keagamaan dalam beberapa program 
dan aktiviti.  Sebagaimana tertera dalam 
buku belanjawan.  Program dan Aktiviti 
Pemeliharaan Promosi Ugama diberikan 
peruntukan sebanyak $29,594,377.00.   
 
Program dan Aktiviti Pemeliharaan 
Promosi Harta diberikan berjumlah 
$28,709,502.00. Program dan Aktiviti 
Pemeliharaan Promosi Nyawa dan 
Keturunan mendapat peruntukan 
sejumlah lebih $10 juta iaitu $10.69 juta.  
Kaola sukacita memberikan butiran 
ringkas sahaja Yang Berhormat 
Pengerusi selebihnya kaola jangkakan 
dapat kaola berikan dalam respons 
sewaktu soal jawab nanti  ُ اء  اللّٰه   إِنْ ش 
  
Kaola sukacita memulakan dengan 
menyentuh urusan mengutip atau 
mengumpul dan mengagihkan zakat.  
Perkara ini ataupun isu yang beredar       
di tengah-tengah masyarakat iaitu dari 
segi orang yang menerima faedah bukan 
sedemikian tetapi orang yang memohon 
lambat mendapat keputusan.  
Berdasarkan kepada laporan 
permohonan melalui talian SKN (Skim 
Kebajikan Negara) bagi bulan November 
2022, terdapat seramai 1,780 
permohonan, sebanyak 73% 
daripadanya iaitu 1,306 orang 
daripadanya untuk mendapatkan agihan 
zakat dari MUIB.  Selebihnya iaitu 
sebanyak 27% dalam 474 orang 
memohon bantuan kebajikan di JAPEM, 
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Kementerian Kebudayaan, Belia dan 
Sukan. Lebih sedikit separuh iaitu 664 
daripada 1,306 permohonan kepada 
Majlis Ugama Islam Brunei itu telah 
disokong dan diluluskan untuk agihan 
zakat bagi tempoh selama dua tahun, 12 
pemohon yang baharu dan 227 yang 
selebihnya adalah pemohon-pemohon 
bantuan Kebajikan di JAPEM.   
 
Maka dilihat kepada angka ini Yang 
Berhormat Pengerusi menunjukkan 
bahawa pemohon-pemohon ulangan 
terdapat sejumlah yang banyak 
sedemikian itu.  Iaitu pemohon ulangan 
itu nampaknya menandakan ada 
kecenderungan penerima-penerima 
agihan zakat untuk terus memohon atau 
bergantung pada agihan-agihan zakat 
dan seterusnya.  
 
Isunya ialah, sebagaimana yang kaola 
katakan, bukanlah semata-mata isu 
orang bersyukur menerimanya atau tidak 
bersyukur tapi isunya ialah pertambahan 
yang meningkat dari setahun ke setahun, 
tidak kurang bilangannya bertambah 
meningkat. Tapi peningkatan dari segi 
pendapatan zakat tidak banyak 
pertambahan signifikan mengikut purata 
tahunan ialah setakat 17 hingga 18 juta 
sahaja. 
 
Kalau dalam jangka panjang 10 ke 20 
tahun, kalau keadaan atau kutipannya itu 
tidak meningkat dengan signifikan 
sebagaimana perubahan peningkatan 
daripada asnaf-asnaf yang terdaftar 
maka maknanya kita tidak akan 
terpedulikan pemohon-pemohon yang 
berhak untuk menjadi asnaf zakat.  

Dengan yang demikian, Majlis Ugama 
Islam Brunei memikirkan cara-cara 
baharu atau kaedah-kaedah baharu 
untuk membanyakkan atau 
meningkatkan kutipan zakat.   
 
Pada masa ini,  لِلّٰه مْدُ  ح 

ْ
ل
َ
ََأ َ َ   zakat harta, 

zakat perniagaan, zakat perusahaan dan 
zakat simpanan harta ini telah terkumpul 
dengan baik sama ada yang berkenaan 
itu datang menyerahkannya ke Majlis 
Ugama Islam Brunei atau 
kebanyakkannya ialah melalui simpanan-
simpanan, mereka yang menyimpan                
di dalam bank melalui potongan 
simpanan-simpanan mereka.  
 
Hal ini sangat membantu terutama sekali 
badan-badan ataupun Institusi 
Kewangan Islam juga membayar 
zakatnya sendiri di samping zakat 
penyimpan-penyimpan di dalam bank.  
Namun sebagaimana yang kaola katakan 
itulah juga keadaannya angka $17 
hingga $18 juta.
 
Oleh yang demikian, Majlis Ugama Islam 
Brunei telah mencari kaedah-kaedahnya. 
Pada masa ini dalam peringkat terakhir 
pencarian itu sudah ada, namun 
kementerian ataupun Majlis Ugama 
Islam Brunei ingin memastikan bahawa 
sebelum pelaksanaannya dibuat ia 
mestilah teratur dengan aturan-
aturannya, kaedah-kaedahnya, SOPnya 
yang menepati bukan sahaja menepati 
kehendak hukum syarak bahkan 
menepati aturan-aturan kewangan. Ini 
yang penting sekali.  Jadi sementara itu, 
kaola membuka kepada Ahli-Ahli Yang 
Berhormat untuk memberikan idea, input 
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bagaimana cara-cara yang lain lagi untuk 
menambahkan kutipan zakat ini.   
 
Perlu diingat bahawa zakat mengikut 
undang-undang yang ada pada masa ini 
hendaklah dibayar oleh orang yang wajib 
membayarnya iaitu zakat harta, zakat 
perniagaan, zakat perusahaan, bahkan 
juga zakat tanaman.  Jadi, mereka itu, 
مْدُ لِلّٰه  ح 

ْ
ل
َ
 kalau bidang perniagaan banyak أ

sudah yang tampil namun oleh kerana 
pada masa ini belum ada satu aturan 
yang menghendaki mereka untuk 
membayar, walaupun peruntukan 
hendaklah membayar tapi hendaklah 
mereka sendiri mempunyai kewajipan 
keagamaan, bukan kewajipan undang-
undang.   
 
Maka, dengan itu kaola rasa Yang 
Berhormat Pengerusi, sebagaimana yang 
kaola nyatakan tadi kaola akan 
ringkaskan sahaja dalam perkara ini.  
Ada perkara-perkara lagi dalam bidang-
bidang lain iaitu misalannya Program 
Aktiviti Pemeliharaan Agama yang 
diberikan peruntukan sejumlah 
$29,594,000.00, Program dan Aktiviti 
Pemeliharaan Promosi Harta diberikan 
berjumlah $28,709,000.00 Program dan 
Aktiviti Pemeliharaan Promosi Nyawa dan 
Keturunan mendapat peruntukan 
berjumlah $10,699,000.00.   
 
Kaola sukacita memberikan butirannya 
secara ringkas tambahan kepada 
keterangan kaola mengenai zakat itu. 
Angka yang ada itu dilaporkan pemohon 
melalui talian SPK itu dengan sedemikian 
rupanya, jadi kekhuatiran itu sangat 
releven bagi abiskaola di Kementerian 

Hal Ehwal Ugama.  Hal-hal sedemikian, 
 ُ اللّٰه اء   ش   mudah-mudahan. Mengenai إِنْ 
bidang-bidang lain seperti dakwah, 
berjalan  ُ اللّٰه اء   ش   walaupun sebutan إِنْ 
‘kitani’ masih lagi berusaha untuk 
mencemerlangkan dakwah.  
 
Usaha-usaha itu melalui langkah-langkah 
rancangan konvensional di samping 
rancangan-rancangan lain yang juga 
sesuai dengan peningkatan kemahiran 
yang dapat dikuasai oleh dai (داعي) kita. 
Bukan sahaja dari Pusat Da’wah 
Islamiah, da’i kita di negara ini adalah 
terdiri daripada banyak pihak termasuk 
dari Angkatan Bersenjata Diraja Brunei 
iaitu mereka mempunyai latar belakang 
keagamaan dan berkebolehan untuk 
menjadi da’i dan sebagainya. 
 
Kaola fikir setakat ini sahaja yang dapat 
kaola sampaikan. Kaola memohon maaf 
kerana banyak terganggu sendiri atas 
meja ini. Mudah-mudahan dalam 
perbahasan nanti kaola dapat 
menyambungnya  ُ اللّٰه اء   ش   Terima kasih إِنْ 
Yang Berhormat Pengerusi. 
كَاتُهُ   ر  ب   اِلله و 

ُ
ة حْم  ر  لَيْكُمْ و  مُ ع  لا    و  السَّ

 
Yang Berhormat Pengerusi: Terima 
kasih Yang Berhormat Menteri Hal Ehwal 
Ugama yang telah memberikan 
mukadimah dan penerangan terutama 
mengenai tentang perancangan hala tuju 
dalam penyediaan Belanjawan 
Kementerian Hal Ehwal Ugama bagi 
Tahun Kewangan 2023/2024.  
 
Ahli-Ahli Yang Berhormat, kita sekarang 
berhadapan dengan Tajuk Kementerian 
Hal Ehwal Ugama dan Yang Berhormat 
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Kementerian Kebudayaan, Belia dan 
Sukan. Lebih sedikit separuh iaitu 664 
daripada 1,306 permohonan kepada 
Majlis Ugama Islam Brunei itu telah 
disokong dan diluluskan untuk agihan 
zakat bagi tempoh selama dua tahun, 12 
pemohon yang baharu dan 227 yang 
selebihnya adalah pemohon-pemohon 
bantuan Kebajikan di JAPEM.   
 
Maka dilihat kepada angka ini Yang 
Berhormat Pengerusi menunjukkan 
bahawa pemohon-pemohon ulangan 
terdapat sejumlah yang banyak 
sedemikian itu.  Iaitu pemohon ulangan 
itu nampaknya menandakan ada 
kecenderungan penerima-penerima 
agihan zakat untuk terus memohon atau 
bergantung pada agihan-agihan zakat 
dan seterusnya.  
 
Isunya ialah, sebagaimana yang kaola 
katakan, bukanlah semata-mata isu 
orang bersyukur menerimanya atau tidak 
bersyukur tapi isunya ialah pertambahan 
yang meningkat dari setahun ke setahun, 
tidak kurang bilangannya bertambah 
meningkat. Tapi peningkatan dari segi 
pendapatan zakat tidak banyak 
pertambahan signifikan mengikut purata 
tahunan ialah setakat 17 hingga 18 juta 
sahaja. 
 
Kalau dalam jangka panjang 10 ke 20 
tahun, kalau keadaan atau kutipannya itu 
tidak meningkat dengan signifikan 
sebagaimana perubahan peningkatan 
daripada asnaf-asnaf yang terdaftar 
maka maknanya kita tidak akan 
terpedulikan pemohon-pemohon yang 
berhak untuk menjadi asnaf zakat.  

Dengan yang demikian, Majlis Ugama 
Islam Brunei memikirkan cara-cara 
baharu atau kaedah-kaedah baharu 
untuk membanyakkan atau 
meningkatkan kutipan zakat.   
 
Pada masa ini,  لِلّٰه مْدُ  ح 

ْ
ل
َ
ََأ َ َ   zakat harta, 

zakat perniagaan, zakat perusahaan dan 
zakat simpanan harta ini telah terkumpul 
dengan baik sama ada yang berkenaan 
itu datang menyerahkannya ke Majlis 
Ugama Islam Brunei atau 
kebanyakkannya ialah melalui simpanan-
simpanan, mereka yang menyimpan                
di dalam bank melalui potongan 
simpanan-simpanan mereka.  
 
Hal ini sangat membantu terutama sekali 
badan-badan ataupun Institusi 
Kewangan Islam juga membayar 
zakatnya sendiri di samping zakat 
penyimpan-penyimpan di dalam bank.  
Namun sebagaimana yang kaola katakan 
itulah juga keadaannya angka $17 
hingga $18 juta.
 
Oleh yang demikian, Majlis Ugama Islam 
Brunei telah mencari kaedah-kaedahnya. 
Pada masa ini dalam peringkat terakhir 
pencarian itu sudah ada, namun 
kementerian ataupun Majlis Ugama 
Islam Brunei ingin memastikan bahawa 
sebelum pelaksanaannya dibuat ia 
mestilah teratur dengan aturan-
aturannya, kaedah-kaedahnya, SOPnya 
yang menepati bukan sahaja menepati 
kehendak hukum syarak bahkan 
menepati aturan-aturan kewangan. Ini 
yang penting sekali.  Jadi sementara itu, 
kaola membuka kepada Ahli-Ahli Yang 
Berhormat untuk memberikan idea, input 
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bagaimana cara-cara yang lain lagi untuk 
menambahkan kutipan zakat ini.   
 
Perlu diingat bahawa zakat mengikut 
undang-undang yang ada pada masa ini 
hendaklah dibayar oleh orang yang wajib 
membayarnya iaitu zakat harta, zakat 
perniagaan, zakat perusahaan, bahkan 
juga zakat tanaman.  Jadi, mereka itu, 
مْدُ لِلّٰه  ح 

ْ
ل
َ
 kalau bidang perniagaan banyak أ

sudah yang tampil namun oleh kerana 
pada masa ini belum ada satu aturan 
yang menghendaki mereka untuk 
membayar, walaupun peruntukan 
hendaklah membayar tapi hendaklah 
mereka sendiri mempunyai kewajipan 
keagamaan, bukan kewajipan undang-
undang.   
 
Maka, dengan itu kaola rasa Yang 
Berhormat Pengerusi, sebagaimana yang 
kaola nyatakan tadi kaola akan 
ringkaskan sahaja dalam perkara ini.  
Ada perkara-perkara lagi dalam bidang-
bidang lain iaitu misalannya Program 
Aktiviti Pemeliharaan Agama yang 
diberikan peruntukan sejumlah 
$29,594,000.00, Program dan Aktiviti 
Pemeliharaan Promosi Harta diberikan 
berjumlah $28,709,000.00 Program dan 
Aktiviti Pemeliharaan Promosi Nyawa dan 
Keturunan mendapat peruntukan 
berjumlah $10,699,000.00.   
 
Kaola sukacita memberikan butirannya 
secara ringkas tambahan kepada 
keterangan kaola mengenai zakat itu. 
Angka yang ada itu dilaporkan pemohon 
melalui talian SPK itu dengan sedemikian 
rupanya, jadi kekhuatiran itu sangat 
releven bagi abiskaola di Kementerian 

Hal Ehwal Ugama.  Hal-hal sedemikian, 
 ُ اللّٰه اء   ش   mudah-mudahan. Mengenai إِنْ 
bidang-bidang lain seperti dakwah, 
berjalan  ُ اللّٰه اء   ش   walaupun sebutan إِنْ 
‘kitani’ masih lagi berusaha untuk 
mencemerlangkan dakwah.  
 
Usaha-usaha itu melalui langkah-langkah 
rancangan konvensional di samping 
rancangan-rancangan lain yang juga 
sesuai dengan peningkatan kemahiran 
yang dapat dikuasai oleh dai (داعي) kita. 
Bukan sahaja dari Pusat Da’wah 
Islamiah, da’i kita di negara ini adalah 
terdiri daripada banyak pihak termasuk 
dari Angkatan Bersenjata Diraja Brunei 
iaitu mereka mempunyai latar belakang 
keagamaan dan berkebolehan untuk 
menjadi da’i dan sebagainya. 
 
Kaola fikir setakat ini sahaja yang dapat 
kaola sampaikan. Kaola memohon maaf 
kerana banyak terganggu sendiri atas 
meja ini. Mudah-mudahan dalam 
perbahasan nanti kaola dapat 
menyambungnya  ُ اللّٰه اء   ش   Terima kasih إِنْ 
Yang Berhormat Pengerusi. 
كَاتُهُ   ر  ب   اِلله و 

ُ
ة حْم  ر  لَيْكُمْ و  مُ ع  لا    و  السَّ

 
Yang Berhormat Pengerusi: Terima 
kasih Yang Berhormat Menteri Hal Ehwal 
Ugama yang telah memberikan 
mukadimah dan penerangan terutama 
mengenai tentang perancangan hala tuju 
dalam penyediaan Belanjawan 
Kementerian Hal Ehwal Ugama bagi 
Tahun Kewangan 2023/2024.  
 
Ahli-Ahli Yang Berhormat, kita sekarang 
berhadapan dengan Tajuk Kementerian 
Hal Ehwal Ugama dan Yang Berhormat 
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Menteri Hal Ehwal Ugama telah 
memberikan penerangannya terhadap 
Belanjawan kementeriannya. Sekarang 
saya bukakan tajuk ini untuk dibahaskan.  
 
Bersama saya terdapat senarai Ahli Yang 
Berhormat yang agak panjang dan 
banyak bilangannya, maka saya akan 
memulakan perbahasan ini dengan 
mempersilakan Yang Berhormat Awang 
Abdul Aziz bin Haji Hamdan. 
 
Yang Berhormat Awang Abdul Aziz 
bin Haji Hamdan: Terima kasih Yang 
Berhormat Pengerusi. حْيم نِ الرَّ حْم  َٰ ِ الرَّ ََبِسْمِ اللّٰه
كَاتُهُ  ر  ب   اِلله و 

ُ
ة حْم  ر  لَيْكُمْ و  مُ ع  لا  السَّ

لِلّٰه   مْدُ  ح 
ْ
ل
َ
 lebih dahulu kaola sukacita  أ

mengucapkan terima kasih atas 
mukadimah Yang Berhormat Menteri Hal 
Ehwal Ugama berkenaan dengan 
perancangan dan hala tuju Kementerian 
Hal Ehwal Ugama terutama sekali dalam 
meningkatkan syiar Islam di Negara 
Brunei Darussalam.

Soalan kaola: 

 Kaola ingin menyentuh soal program-
program mengimarahkan masjid             
di Negara Brunei Darussalam.  Seperti 
mana yang diketahui bahawa masjid 
merupakan rumah  ُٱلِٰل dan institusi 
agama Islam yang penting walaupun 
ia dibina sama ada di kawasan            
bandar atau kampung, mahupun                      
di pedalaman  ْم ح 

ْ
ل
َ
لِلّٰه أ َدُ  َ  terdapat 

beberapa program keagamaan telah 
pun diadakan bagi mengimarahkan 
masjid yang melibatkan belia dan 

penduduk kampung serta umat Islam 
di Negara Brunei Darussalam amnya.

Sehubungan itu, abiskaola 
mencadangkan agar program ini 
dapat dihidupkan dan diperluaskan 
dengan mewujudkan program khusus, 
projek ataupun aktiviti setiap tahun 
yang dipandu dan dipimpin oleh 
Kementerian Hal Ehwal Ugama 
dengan usaha sama sama ada biro 
keagamaan Majlis Perundingan 
Kampung (MPK), persatuan dan 
badan-badan NGO’s yang mempunyai 
kepentingan yang sama dan dijadikan 
sebagai program keagamaan 
bersepadu di peringkat daerah dan 
kebangsaan.   

 
Dalam masa yang sama, program ini 
juga menyasarkan kepada masjid-
masjid yang terpinggir dan kurang 
diketahui umum agar mendapat 
manfaat yang sama. Program-
program ini bolehlah dipelbagaikan 
aktivitinya mengikut kesesuaian 
semasa selagi ia tidak melanggar 
syariat Islam seperti Program Kuliah 
dengan topik-topik yang tidak 
tertumpu kepada Fiqih dan Tajwid, 
seperti ekonomi dari sudut Islam, 
science dan teknologi dalam Islam dan 
seumpamanya. Program Majlis 
Keramaian untuk ahli kariah bagi 
keluarga daif dan mualaf, Hari 
Keluarga Islam dan seumpamanya 
atau program jualan dan 
perekonomian yang diadakan               
di kawasan masjid seperti Car Boot 
Sale yang boleh menjana pendapatan 
kepada jemaah dan sebagainya.; dan 
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2. Kaola ingin tahu berkenaan dengan 
Skim Perkhidmatan Guru Ugama 
(SPGU) dan merujuk kepada Surat 
Keliling Jabatan Perdana Menteri 
bilangan 12/2018 berkenaan dengan 
syarat-syarat penetapan jawatan yang 
berhubung kait dengan pertimbangan 
bagi mendapatkan inisiatif di bawah 
Skim SPGU.  Kaola ingin menyuarakan 
rasa kekesalan sesetengah guru 
agama yang tidak mendapat manfaat 
daripada skim SPGU.   

Sehubungan itu, kaola memohon 
pencerahan daripada Yang Berhormat 
Menteri Hal Ehwal Ugama apakah syarat 
dan penilaian yang ditetapkan bagi 
seorang guru agama berkenaan 
dipertimbangkan untuk mendapat 
manfaat daripada Skim Perkhidmatan 
Guru Ugama (SPGU). Sekian, terima 
kasih. 
 
Yang Berhormat Menteri Hal Ehwal 
Ugama: Terima kasih Yang Berhormat.  
Kaola menyambut baik pemikiran atau 
idea-idea untuk menyebarluaskan lagi 
kegiatan-kegiatan mentakmirkan masjid.  
Pada masa ini, pentakmiran itu 
sebagaimana lazimnya meramaikan 
jemaah, mengadakan perhimpunan 
kegiatan. 
 
Yang Berhormat Pengerusi: Yang 
Berhormat, inda berapa kedengaran. 
 
Yang Berhormat Menteri Hal Ehwal 
Ugama: Minta maaf kaola Yang 
Berhormat Pengerusi. Kegiatan-kegiatan 
yang berhubung dengan amalan-amalan 
biasa iaitu ada program jemaah 

mengkhatam Al-Quran, membaca            
Al-Quran sehingga khatam dan ada 
program yang tetap setiap malam 
Jumaat iaitu membaca Yasin dan Tahlil 
dan pada paginya membaca Surah               
Al-Kahfi dan sebagainya.   
 
Itu sahaja program-program dan 
cadangan daripada Yang Berhormat 
sangat baik kerana ia memberikan satu 
corak baharu kepada masjid, pertama 
dengan adanya penglibatan belia masjid 
dan di Kementerian Hal Ehwal Ugama 
melalui Pusat Dakwah Islamiah ada belia 
keagamaan. Semua ini kalau diadun 
semua tenaga-tenaga yang ada untuk 
mengaktifkan masjid dengan program 
baharu seperti yang disebutkan oleh 
Yang Berhormat tadi.  
 
Selain itu, satu peluang sewaktu bulan 
Ramadan yang masjid-masjid 
mempunyai tempat lapang untuk 
digunakan dengan sebaiknya bagi 
kegunaan-kegunaan. Misalannya gerai-
gerai Ramadan, hanya ada aturan-aturan 
mesti dikenakan supaya suasana masjid 
tidak menjadi suasana bazar atau 
suasana gerai-gerai dan sebagainya. 
Tetapi, idea ini boleh dicuba dengan 
peraturan-peraturan yang baik. 
  
Kembali semula kepada penglibatan belia 
di masjid. Banyak cara yang ditunjukkan 
oleh belia masjid dan kaola merasa 
bangga apabila teringat bahawa Yang 
Berhormat itu sendiri adalah belia masjid 
yang aktif 3 ke 4 tahun lalu dan sampai 
sekarang pun beliau adalah berakar 
umbikan belia. Jikalau Yang Berhormat 
dengan rakan-rakan yang lain dapat 
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Menteri Hal Ehwal Ugama telah 
memberikan penerangannya terhadap 
Belanjawan kementeriannya. Sekarang 
saya bukakan tajuk ini untuk dibahaskan.  
 
Bersama saya terdapat senarai Ahli Yang 
Berhormat yang agak panjang dan 
banyak bilangannya, maka saya akan 
memulakan perbahasan ini dengan 
mempersilakan Yang Berhormat Awang 
Abdul Aziz bin Haji Hamdan. 
 
Yang Berhormat Awang Abdul Aziz 
bin Haji Hamdan: Terima kasih Yang 
Berhormat Pengerusi. حْيم نِ الرَّ حْم  َٰ ِ الرَّ ََبِسْمِ اللّٰه
كَاتُهُ  ر  ب   اِلله و 

ُ
ة حْم  ر  لَيْكُمْ و  مُ ع  لا  السَّ

لِلّٰه   مْدُ  ح 
ْ
ل
َ
 lebih dahulu kaola sukacita  أ

mengucapkan terima kasih atas 
mukadimah Yang Berhormat Menteri Hal 
Ehwal Ugama berkenaan dengan 
perancangan dan hala tuju Kementerian 
Hal Ehwal Ugama terutama sekali dalam 
meningkatkan syiar Islam di Negara 
Brunei Darussalam.

Soalan kaola: 

 Kaola ingin menyentuh soal program-
program mengimarahkan masjid             
di Negara Brunei Darussalam.  Seperti 
mana yang diketahui bahawa masjid 
merupakan rumah  ُٱلِٰل dan institusi 
agama Islam yang penting walaupun 
ia dibina sama ada di kawasan            
bandar atau kampung, mahupun                      
di pedalaman  ْم ح 

ْ
ل
َ
لِلّٰه أ َدُ  َ  terdapat 

beberapa program keagamaan telah 
pun diadakan bagi mengimarahkan 
masjid yang melibatkan belia dan 

penduduk kampung serta umat Islam 
di Negara Brunei Darussalam amnya.

Sehubungan itu, abiskaola 
mencadangkan agar program ini 
dapat dihidupkan dan diperluaskan 
dengan mewujudkan program khusus, 
projek ataupun aktiviti setiap tahun 
yang dipandu dan dipimpin oleh 
Kementerian Hal Ehwal Ugama 
dengan usaha sama sama ada biro 
keagamaan Majlis Perundingan 
Kampung (MPK), persatuan dan 
badan-badan NGO’s yang mempunyai 
kepentingan yang sama dan dijadikan 
sebagai program keagamaan 
bersepadu di peringkat daerah dan 
kebangsaan.   

 
Dalam masa yang sama, program ini 
juga menyasarkan kepada masjid-
masjid yang terpinggir dan kurang 
diketahui umum agar mendapat 
manfaat yang sama. Program-
program ini bolehlah dipelbagaikan 
aktivitinya mengikut kesesuaian 
semasa selagi ia tidak melanggar 
syariat Islam seperti Program Kuliah 
dengan topik-topik yang tidak 
tertumpu kepada Fiqih dan Tajwid, 
seperti ekonomi dari sudut Islam, 
science dan teknologi dalam Islam dan 
seumpamanya. Program Majlis 
Keramaian untuk ahli kariah bagi 
keluarga daif dan mualaf, Hari 
Keluarga Islam dan seumpamanya 
atau program jualan dan 
perekonomian yang diadakan               
di kawasan masjid seperti Car Boot 
Sale yang boleh menjana pendapatan 
kepada jemaah dan sebagainya.; dan 
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2. Kaola ingin tahu berkenaan dengan 
Skim Perkhidmatan Guru Ugama 
(SPGU) dan merujuk kepada Surat 
Keliling Jabatan Perdana Menteri 
bilangan 12/2018 berkenaan dengan 
syarat-syarat penetapan jawatan yang 
berhubung kait dengan pertimbangan 
bagi mendapatkan inisiatif di bawah 
Skim SPGU.  Kaola ingin menyuarakan 
rasa kekesalan sesetengah guru 
agama yang tidak mendapat manfaat 
daripada skim SPGU.   

Sehubungan itu, kaola memohon 
pencerahan daripada Yang Berhormat 
Menteri Hal Ehwal Ugama apakah syarat 
dan penilaian yang ditetapkan bagi 
seorang guru agama berkenaan 
dipertimbangkan untuk mendapat 
manfaat daripada Skim Perkhidmatan 
Guru Ugama (SPGU). Sekian, terima 
kasih. 
 
Yang Berhormat Menteri Hal Ehwal 
Ugama: Terima kasih Yang Berhormat.  
Kaola menyambut baik pemikiran atau 
idea-idea untuk menyebarluaskan lagi 
kegiatan-kegiatan mentakmirkan masjid.  
Pada masa ini, pentakmiran itu 
sebagaimana lazimnya meramaikan 
jemaah, mengadakan perhimpunan 
kegiatan. 
 
Yang Berhormat Pengerusi: Yang 
Berhormat, inda berapa kedengaran. 
 
Yang Berhormat Menteri Hal Ehwal 
Ugama: Minta maaf kaola Yang 
Berhormat Pengerusi. Kegiatan-kegiatan 
yang berhubung dengan amalan-amalan 
biasa iaitu ada program jemaah 

mengkhatam Al-Quran, membaca            
Al-Quran sehingga khatam dan ada 
program yang tetap setiap malam 
Jumaat iaitu membaca Yasin dan Tahlil 
dan pada paginya membaca Surah               
Al-Kahfi dan sebagainya.   
 
Itu sahaja program-program dan 
cadangan daripada Yang Berhormat 
sangat baik kerana ia memberikan satu 
corak baharu kepada masjid, pertama 
dengan adanya penglibatan belia masjid 
dan di Kementerian Hal Ehwal Ugama 
melalui Pusat Dakwah Islamiah ada belia 
keagamaan. Semua ini kalau diadun 
semua tenaga-tenaga yang ada untuk 
mengaktifkan masjid dengan program 
baharu seperti yang disebutkan oleh 
Yang Berhormat tadi.  
 
Selain itu, satu peluang sewaktu bulan 
Ramadan yang masjid-masjid 
mempunyai tempat lapang untuk 
digunakan dengan sebaiknya bagi 
kegunaan-kegunaan. Misalannya gerai-
gerai Ramadan, hanya ada aturan-aturan 
mesti dikenakan supaya suasana masjid 
tidak menjadi suasana bazar atau 
suasana gerai-gerai dan sebagainya. 
Tetapi, idea ini boleh dicuba dengan 
peraturan-peraturan yang baik. 
  
Kembali semula kepada penglibatan belia 
di masjid. Banyak cara yang ditunjukkan 
oleh belia masjid dan kaola merasa 
bangga apabila teringat bahawa Yang 
Berhormat itu sendiri adalah belia masjid 
yang aktif 3 ke 4 tahun lalu dan sampai 
sekarang pun beliau adalah berakar 
umbikan belia. Jikalau Yang Berhormat 
dengan rakan-rakan yang lain dapat 
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memulakan kegiatan-kegiatan 
sedemikian yang boleh diangkat sama 
oleh jabatan-jabatan berkenaan                          
di Kementerian Hal Ehwal Ugama, maka 
kaola sendiri mengucapkan  ً

سهلَ و   
ً

أهلَ  
 
Kementerian Hal Ehwal Ugama 
mengadakan Malam Sastera Islam pada 
setiap tahun tetapi ia terlalu agak 
terbatas kerana peserta-peserta adalah 
beberapa orang sahaja yang hadir. 
Tujuan malam itu ialah untuk 
penyampaian buku-buku ataupun 
pelancaran buku-buku yang diterbitkan 
oleh Pusat Dakwah Islamiah. Program-
program seumpama ini bolehlah 
diperluaskan dan boleh diadunkan 
dengan pemikiran dan cadangan 
daripada Yang Berhormat.  
 
Mengenai Skim SPGU. Pada masa ini, 
sudah dalam proses pelaksanaannya dan 
sudah ramai guru-guru yang sudah 
masuk ke dalam Skim ini dan banyak lagi 
yang menunggu sama ada mereka itu 
sudah tersenarai dalam orang yang 
sudah dicerap yang boleh disokong tapi 
sokongan itu tidaklah dibuat serentak. 
Kalau dihantar 100 atau 200 orang, maka 
tidak akan terus diterima oleh 
Suruhanjaya Perkhidmatan Awam (SPA) 
untuk masuk ke dalam skim tersebut, ia 
‘berincit-incit’ dan tempohnya itu yang 
penting.  
 
Kaola dapat memahami ada kalangan 
guru yang merasakan dirinya layak tetapi 
tidak terpilih. Kaola tidak dapat ikut 
campur kerana ada lembaga yang ada 
sukatan-sukatan dan kaola percaya 
semua dalam Dewan ini patut 

memberikan kepercayaan mereka 
melaksanakan tugas dengan adil,             
 ُ اء  اللّٰه  Terima kasih, Yang Berhormat .إِنْ ش 
Pengerusi.  
 
Yang Berhormat Pengerusi: Saya 
persilakan Yang Berhormat Haji Awang 
Sulaiman bin Haji Nasir.  
 
Yang Berhormat Haji Awang 
Sulaiman bin Haji Nasir: Terima kasih 
Yang Berhormat Pengerusi kerana telah 
memberi laluan kepada kaola untuk 
mengemukakan perkara-perkara yang 
berbangkit      dalam     perbahasan    ini.  
كَاتُهُ   ر  ب   اِلله و 

ُ
ة حْم  ر  لَيْكُمْ و  مُ ع  لا  حْيم  السَّ نِ الرَّ حْم  َٰ ِ الرَّ بِسْمِ اللّٰه

dan salam sejahtera.  

Yang Berhormat Pengerusi dan Ahli-Ahli 
Yang Berhormat. 

Lebih dahulu kaola mengucapkan terima 
kasih atas mukadimah Yang Berhormat 
Menteri Hal Ehwal Ugama. Berkenaan di 
bawah Tajuk SJ01A – Kementerian Hal 
Ehwal Ugama ke arah mengurus dan 
merancang Rang Undang-Undang (2023) 
Perbekalan, 2023/2024, semoga apa-apa 
yang dihasratkan dapat dilaksanakan 
dengan sebaik mungkin,  ُ اء  اللّٰه  .إِنْ ش 

Kaola sukacita mengemukakan beberapa 
perkara yang memerlukan perhatian dan 
pertimbangan sewajarnya:  
 

1. Berkenaan dengan isu kekurangan 
kereta jenazah di Daerah Temburong 
yang menimbulkan masalah kepada 
penduduk apabila berlaku kematian 
secara serentak dan menyebabkan 
kelambatan dalam urusan 
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pengebumian. Kekurangan kenderaan 
jenazah bukanlah isu baharu dan 
sewajarnya ditangani dengan 
secepatnya. Sehubungan itu, kaola 
memohon agar pihak Kementerian Hal 
Ehwal Ugama dapat memberikan 
perhatian berkenaan dengan masalah 
ini.; 
 

2. Berkenaan dengan isu permukaan 
Tanah Perkuburan Islam. Tanah 
Perkuburan orang Islam di daerah-
daerah, bukan khusus di Daerah 
Temburong sahaja, yang terdapat 
tanah-tanah yang keras atau berbatu-
batu sehingga menyulitkan proses 
penggalian dan pengorekan tanah-
tanah kubur. Dalam pada itu, kaola 
memohon agar kerajaan dapat 
menyediakan jentera pengorek 
ataupun excavator yang bersesuaian 
bagi memudahkan kerja-kerja 
menggali tanah-tanah perkuburan 
yang keras dan juga berbatu.; 

  
3. Abiskaola ingin tahu berkenaan 

dengan projek pembinaan Pusat 
Dakwah Islamiah di Kampung 
Senukoh, Mukim Labu yang terhenti 
dan menimbulkan persoalan. Kaola 
ingin tahu apakah status projek 
berkenaan?; 
 

4. Berkenaan papan-papan tanda 
(signboard) menuju ke masjid-masjid 
terutamanya masjid-masjid yang jauh 
dari jalan utama dan masuk ke dalam 
perkampungan. Pengalaman ini 
dikongsikan oleh beberapa orang 
yang kebetulan ingin singgah untuk 
bersolat semasa masuk waktu kerana 

tidak ingat kedudukan masjid 
berkenaan. Kaola bercakap mengenai 
Masjid Kampung Labu Estet dan Surau 
Kampung Piasau-Piasau, Temburong 
yang masjid dan surau tersebut sering 
disinggahi apabila masuk waktu oleh 
pengguna-pengguna jalan yang sering 
melintas dalam kawasan tersebut.  

 
Sekian, mohon pencerahan Yang 
Berhormat Pengerusi mengenainya.  
 
Yang Berhormat Menteri Hal Ehwal 
Ugama: Yang dapat kaola catat ada 4 
persoalan: 
 
1. Kekurangan kereta jenazah di Daerah 

Temburong. Memang diakui kalau 
dikatakan kurang dan Yang 
Berhormat mengatakan ia ada tetapi 
tidak mencukupi. Dalam rekod, 
kereta jenazah cuma ada sebuah 
sahaja di Daerah Temburong dan 
didapati kalau kebetulan serentak 
ada kedukaan, maka hal ini akan 
menjadi kesulitan. Kaola rasa Jabatan 
Hal Ehwal Masjid dapat 
menimbangkan perkara ini dan  

 ُ اللّٰه اء   ش   dapat kaola catatkan إِنْ 
sedemikian. Biasanya kekurangan 
seperti ini dapat ‘ditampungi’ oleh 
sama ada melalui derma tetapi 
mereka boleh mengumpulkannya 
sebagai sedekah yang diniatkan 
sebagai wakaf    untuk kereta.                    
Di Daerah Temburong, masjid-
masjidnya kecil dan jemaah-
jemaahnya tidak ramai, oleh itu 
pendapatan masjid tidak sebanyak 
mana. Kaola merasakan saranan 
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memulakan kegiatan-kegiatan 
sedemikian yang boleh diangkat sama 
oleh jabatan-jabatan berkenaan                          
di Kementerian Hal Ehwal Ugama, maka 
kaola sendiri mengucapkan  ً

سهلَ و   
ً

أهلَ  
 
Kementerian Hal Ehwal Ugama 
mengadakan Malam Sastera Islam pada 
setiap tahun tetapi ia terlalu agak 
terbatas kerana peserta-peserta adalah 
beberapa orang sahaja yang hadir. 
Tujuan malam itu ialah untuk 
penyampaian buku-buku ataupun 
pelancaran buku-buku yang diterbitkan 
oleh Pusat Dakwah Islamiah. Program-
program seumpama ini bolehlah 
diperluaskan dan boleh diadunkan 
dengan pemikiran dan cadangan 
daripada Yang Berhormat.  
 
Mengenai Skim SPGU. Pada masa ini, 
sudah dalam proses pelaksanaannya dan 
sudah ramai guru-guru yang sudah 
masuk ke dalam Skim ini dan banyak lagi 
yang menunggu sama ada mereka itu 
sudah tersenarai dalam orang yang 
sudah dicerap yang boleh disokong tapi 
sokongan itu tidaklah dibuat serentak. 
Kalau dihantar 100 atau 200 orang, maka 
tidak akan terus diterima oleh 
Suruhanjaya Perkhidmatan Awam (SPA) 
untuk masuk ke dalam skim tersebut, ia 
‘berincit-incit’ dan tempohnya itu yang 
penting.  
 
Kaola dapat memahami ada kalangan 
guru yang merasakan dirinya layak tetapi 
tidak terpilih. Kaola tidak dapat ikut 
campur kerana ada lembaga yang ada 
sukatan-sukatan dan kaola percaya 
semua dalam Dewan ini patut 

memberikan kepercayaan mereka 
melaksanakan tugas dengan adil,             
 ُ اء  اللّٰه  Terima kasih, Yang Berhormat .إِنْ ش 
Pengerusi.  
 
Yang Berhormat Pengerusi: Saya 
persilakan Yang Berhormat Haji Awang 
Sulaiman bin Haji Nasir.  
 
Yang Berhormat Haji Awang 
Sulaiman bin Haji Nasir: Terima kasih 
Yang Berhormat Pengerusi kerana telah 
memberi laluan kepada kaola untuk 
mengemukakan perkara-perkara yang 
berbangkit      dalam     perbahasan    ini.  
كَاتُهُ   ر  ب   اِلله و 

ُ
ة حْم  ر  لَيْكُمْ و  مُ ع  لا  حْيم  السَّ نِ الرَّ حْم  َٰ ِ الرَّ بِسْمِ اللّٰه

dan salam sejahtera.  

Yang Berhormat Pengerusi dan Ahli-Ahli 
Yang Berhormat. 

Lebih dahulu kaola mengucapkan terima 
kasih atas mukadimah Yang Berhormat 
Menteri Hal Ehwal Ugama. Berkenaan di 
bawah Tajuk SJ01A – Kementerian Hal 
Ehwal Ugama ke arah mengurus dan 
merancang Rang Undang-Undang (2023) 
Perbekalan, 2023/2024, semoga apa-apa 
yang dihasratkan dapat dilaksanakan 
dengan sebaik mungkin,  ُ اء  اللّٰه  .إِنْ ش 

Kaola sukacita mengemukakan beberapa 
perkara yang memerlukan perhatian dan 
pertimbangan sewajarnya:  
 

1. Berkenaan dengan isu kekurangan 
kereta jenazah di Daerah Temburong 
yang menimbulkan masalah kepada 
penduduk apabila berlaku kematian 
secara serentak dan menyebabkan 
kelambatan dalam urusan 
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pengebumian. Kekurangan kenderaan 
jenazah bukanlah isu baharu dan 
sewajarnya ditangani dengan 
secepatnya. Sehubungan itu, kaola 
memohon agar pihak Kementerian Hal 
Ehwal Ugama dapat memberikan 
perhatian berkenaan dengan masalah 
ini.; 
 

2. Berkenaan dengan isu permukaan 
Tanah Perkuburan Islam. Tanah 
Perkuburan orang Islam di daerah-
daerah, bukan khusus di Daerah 
Temburong sahaja, yang terdapat 
tanah-tanah yang keras atau berbatu-
batu sehingga menyulitkan proses 
penggalian dan pengorekan tanah-
tanah kubur. Dalam pada itu, kaola 
memohon agar kerajaan dapat 
menyediakan jentera pengorek 
ataupun excavator yang bersesuaian 
bagi memudahkan kerja-kerja 
menggali tanah-tanah perkuburan 
yang keras dan juga berbatu.; 

  
3. Abiskaola ingin tahu berkenaan 

dengan projek pembinaan Pusat 
Dakwah Islamiah di Kampung 
Senukoh, Mukim Labu yang terhenti 
dan menimbulkan persoalan. Kaola 
ingin tahu apakah status projek 
berkenaan?; 
 

4. Berkenaan papan-papan tanda 
(signboard) menuju ke masjid-masjid 
terutamanya masjid-masjid yang jauh 
dari jalan utama dan masuk ke dalam 
perkampungan. Pengalaman ini 
dikongsikan oleh beberapa orang 
yang kebetulan ingin singgah untuk 
bersolat semasa masuk waktu kerana 

tidak ingat kedudukan masjid 
berkenaan. Kaola bercakap mengenai 
Masjid Kampung Labu Estet dan Surau 
Kampung Piasau-Piasau, Temburong 
yang masjid dan surau tersebut sering 
disinggahi apabila masuk waktu oleh 
pengguna-pengguna jalan yang sering 
melintas dalam kawasan tersebut.  

 
Sekian, mohon pencerahan Yang 
Berhormat Pengerusi mengenainya.  
 
Yang Berhormat Menteri Hal Ehwal 
Ugama: Yang dapat kaola catat ada 4 
persoalan: 
 
1. Kekurangan kereta jenazah di Daerah 

Temburong. Memang diakui kalau 
dikatakan kurang dan Yang 
Berhormat mengatakan ia ada tetapi 
tidak mencukupi. Dalam rekod, 
kereta jenazah cuma ada sebuah 
sahaja di Daerah Temburong dan 
didapati kalau kebetulan serentak 
ada kedukaan, maka hal ini akan 
menjadi kesulitan. Kaola rasa Jabatan 
Hal Ehwal Masjid dapat 
menimbangkan perkara ini dan  

 ُ اللّٰه اء   ش   dapat kaola catatkan إِنْ 
sedemikian. Biasanya kekurangan 
seperti ini dapat ‘ditampungi’ oleh 
sama ada melalui derma tetapi 
mereka boleh mengumpulkannya 
sebagai sedekah yang diniatkan 
sebagai wakaf    untuk kereta.                    
Di Daerah Temburong, masjid-
masjidnya kecil dan jemaah-
jemaahnya tidak ramai, oleh itu 
pendapatan masjid tidak sebanyak 
mana. Kaola merasakan saranan 
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ataupun cadangan permintaan                   
ini adalah relevan untuk 
dipertimbangkan.; 
 

2. Tanah perkuburan yang keras. Kaola 
teringat juga Rancangan Tanah 
Perkuburan di seberang Kota Batu 
pada tahun 90-an. Perancangannya 
sangatlah besar untuk diganti 
kawasan dan juga kawasan 
sekitarnya tetapi setelah didapati 
tanahnya keras, perancangannya 
ditutup.  

     Hal yang diperlukan ialah kemudahan 
untuk orang-orang yang menggali 
kubur yang hanya menggunakan 
tenaga biasa adalah sulit, maka 
memerlukan mesin-mesin untuk 
menggali. Kaola tidak berjanji akan 
dapat diadakan tapi boleh kaola kaji 
sejauh mana untuk diadakan              
di Daerah Temburong dan juga di 
tempat-tempat lain di daerah-daerah 
lain yang berkeadaan sedemikian ini.; 

 
3. Pembinaan Pusat Kegiatan Agama, 

Kampung Senukoh. Ia bukannya 
tergendala cuma dalam keadaan 
tertentu seperti keadaan COVID-19, 
program tersebut lambat untuk 
dimulakan.  
 
Pada masa ini  ُ اء  اللّٰه  pada bulan , إِنْ ش 
April dan sudah ada ketetapan untuk 
melaksanakan perancangan tersebut     
 ُ اللّٰه اء    Ada keperluan bagi Pusat . إِنْ ش 
Kegiatan Agama di Kampung 
Senukoh.; dan 

 

4. Kaedah papan-papan tanda. 
Sekarang ini di Daerah Temburong 
mudah untuk didatangi dan siapa-
siapa yang datang ke kawasan 
Daerah Temburong yang tidak biasa 
dengan kawasan tersebut untuk 
mencari masjid sekiranya masjid 
tersebut terletak di dalam dan tidak 
ada tanda untuk menuju ke masjid.  

 
Bukan sahaja untuk kegunaan 
masjid, malah jalan-jalannya 
‘bisaitah’ ada tanda-tanda yang 
sempurna seperti jalan-jalan 
bernama yang tentu dan untuk 
kegiatan yang lain yang memerlukan 
papan-papan tanda seperti masjid, 
sekolah dan sebagainya. Bolehlah 
dipertimbangkan dan sesuai untuk 
diadakan  ُ اء  اللّٰه  . إِنْ ش 

 
Itu sahaja, Yang Berhormat Pengerusi 
bagi empat soalan, terima kasih. 
 
Yang Berhormat Yang Di-Pertua: 
Saya persilakan Yang Berhormat Awang 
Amran bin Haji Maidin. 
 
Yang Berhormat Awang Amran bin 
Haji Maidin: Terima kasih Yang 
Berhormat Pengerusi atas peluang yang 
diberikan.  حْيم نِ الرَّ حْم  َٰ ِ الرَّ  بِسْمِ اللّٰه
فه  َ شْْ

َ
أ عَلََٰ  مُ 

َ
لَ وَالسَّ ةُ 

َ
لَ وَالصَّ  ، نَ ي  مه

َ
عَال

ْ
ال رَبِّ  ه  لِله حَمْدُ 

ْ
 اَل

هه  وَصَحْبه هه  آله وَعَلََٰ  دٍ  مُحَمَّ نَا  ده سَيِّ  ، نَ ي  مُرْسَله
ْ
وَال يَاءه  نْبه

َ ْ
 الْ

نَ  ي  جْمَعه
َ
  أ

 
Yang Berhormat Pengerusi.  مْدُ لِلّٰه ح 

ْ
ل
َ
ََأ  lebih 

dahulu kaola merakamkan tahniah dan 
terima kasih atas pencerahan Yang 
Berhormat Menteri Hal Ehwal Ugama 
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berkaitan dengan Kementerian Hal Ehwal 
Ugama.  
 
Yang Berhormat Pengerusi: 
 

1. Kaola ingin menyentuh tentang Majlis 
Ugama Islam Brunei. Kaola 
dimaklumkan bahawa fungsi Majlis 
Ugama Islam Brunei itu adalah banyak 
dan yang sangat mencabar ialah hal-
ehwal pengurusan zakat. Dalam isu 
pengurusan zakat, banyak perkara 
yang tertangguh dan lambat 
diselesaikan disebabkan kekurangan 
tenaga kerja di bahagian tersebut 
sedangkan permohonan asnaf zakat 
semakin meningkat dari setahun                        
ke setahun. 
 
Sebagai contoh, proses penilaian 
permohonan asnaf zakat sahaja 
memakan masa bertahun-tahun untuk 
menunggu jawapannya. Bahkan 
permohohan untuk menyambung 
bantuan zakat pun memakan                  
masa bertahun-tahun menunggu 
jawapannya.  

 
Alasan yang biasa adalah kekurangan 
tenaga kerja terutama yang 
melaksanakan kerja-kerja penilaian. 
Contoh lain ialah kelambatan dalam 
melaksanakan bantuan seperti 
bantuan pembinaan rumah bagi 
asnaf.  

 
Sebagaimana yang kaola ketahui ada 
satu kes yang kaola mendapat 
maklum bahawa bantuan perumahan 
telah diluluskan dan dipersetujui oleh 
jawatankuasa pada tahun 2015 tetapi 

sampai sekarang masih belum ada 
tanda-tanda untuk melaksanakan 
pembinaan rumah tersebut 
sedangkan pemohon telah pun sudah 
diarahkan keluar dari rumah asalnya 
dan diberikan rumah tumpangan 
sementara sejak tahun 2020.  

 
Yang Berhormat Pengerusi. 
Berdasarkan perhatian dan apa yang 
kaola dapat fahami tentang Bahagian 
Pengurusan Zakat Majlis Ugama Islam 
Brunei ini, kaola berpendapat sudah 
sampai masanya dinaikkan tarafnya 
menjadi sebuah jabatan supaya 
organisasinya boleh dikembangkan 
dan ia mendapat dan dapat 
menyampaikan segala peranan dan 
fungsinya kepada rakyat di negara ini 
dengan lebih efisien dan berkesan. 

 
Bahkan pada pendapat kaola, bukan 
sahaja Bahagian Pengurusan Zakat 
MUIB itu dinaikkan taraf menjadi 
sebuah jabatan. Majlis Ugama Islam 
Brunei itu sendiri pun wajar dinaikkan 
taraf sebagai organisasi yang 
independent kerana jika ditinjau 
kepada fungsi Majlis Ugama Islam 
Brunei, didapati fungsi tersebut 
adalah lebih jauh besar dari sebuah 
jabatan.  

 
Jika melihat lagi kepada keanggotaan 
Ahli-Ahli Majlis Ugama Islam Brunei 
yang terdiri daripada Yang Di-Pertua 
Majlis Ugama Islam Brunei adalah 
Menteri Hal Ehwal Ugama dan Naib 
Yang Di-Pertua Majlis Ugama Islam 
adalah Timbalan Menteri Hal-Ehwal 
Ugama, maka bertambahlah lagi 
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ataupun cadangan permintaan                   
ini adalah relevan untuk 
dipertimbangkan.; 
 

2. Tanah perkuburan yang keras. Kaola 
teringat juga Rancangan Tanah 
Perkuburan di seberang Kota Batu 
pada tahun 90-an. Perancangannya 
sangatlah besar untuk diganti 
kawasan dan juga kawasan 
sekitarnya tetapi setelah didapati 
tanahnya keras, perancangannya 
ditutup.  

     Hal yang diperlukan ialah kemudahan 
untuk orang-orang yang menggali 
kubur yang hanya menggunakan 
tenaga biasa adalah sulit, maka 
memerlukan mesin-mesin untuk 
menggali. Kaola tidak berjanji akan 
dapat diadakan tapi boleh kaola kaji 
sejauh mana untuk diadakan              
di Daerah Temburong dan juga di 
tempat-tempat lain di daerah-daerah 
lain yang berkeadaan sedemikian ini.; 

 
3. Pembinaan Pusat Kegiatan Agama, 

Kampung Senukoh. Ia bukannya 
tergendala cuma dalam keadaan 
tertentu seperti keadaan COVID-19, 
program tersebut lambat untuk 
dimulakan.  
 
Pada masa ini  ُ اء  اللّٰه  pada bulan , إِنْ ش 
April dan sudah ada ketetapan untuk 
melaksanakan perancangan tersebut     
 ُ اللّٰه اء    Ada keperluan bagi Pusat . إِنْ ش 
Kegiatan Agama di Kampung 
Senukoh.; dan 

 

4. Kaedah papan-papan tanda. 
Sekarang ini di Daerah Temburong 
mudah untuk didatangi dan siapa-
siapa yang datang ke kawasan 
Daerah Temburong yang tidak biasa 
dengan kawasan tersebut untuk 
mencari masjid sekiranya masjid 
tersebut terletak di dalam dan tidak 
ada tanda untuk menuju ke masjid.  

 
Bukan sahaja untuk kegunaan 
masjid, malah jalan-jalannya 
‘bisaitah’ ada tanda-tanda yang 
sempurna seperti jalan-jalan 
bernama yang tentu dan untuk 
kegiatan yang lain yang memerlukan 
papan-papan tanda seperti masjid, 
sekolah dan sebagainya. Bolehlah 
dipertimbangkan dan sesuai untuk 
diadakan  ُ اء  اللّٰه  . إِنْ ش 

 
Itu sahaja, Yang Berhormat Pengerusi 
bagi empat soalan, terima kasih. 
 
Yang Berhormat Yang Di-Pertua: 
Saya persilakan Yang Berhormat Awang 
Amran bin Haji Maidin. 
 
Yang Berhormat Awang Amran bin 
Haji Maidin: Terima kasih Yang 
Berhormat Pengerusi atas peluang yang 
diberikan.  حْيم نِ الرَّ حْم  َٰ ِ الرَّ  بِسْمِ اللّٰه
فه  َ شْْ

َ
أ عَلََٰ  مُ 

َ
لَ وَالسَّ ةُ 

َ
لَ وَالصَّ  ، نَ ي  مه

َ
عَال

ْ
ال رَبِّ  ه  لِله حَمْدُ 

ْ
 اَل

هه  وَصَحْبه هه  آله وَعَلََٰ  دٍ  مُحَمَّ نَا  ده سَيِّ  ، نَ ي  مُرْسَله
ْ
وَال يَاءه  نْبه

َ ْ
 الْ

نَ  ي  جْمَعه
َ
  أ

 
Yang Berhormat Pengerusi.  مْدُ لِلّٰه ح 

ْ
ل
َ
ََأ  lebih 

dahulu kaola merakamkan tahniah dan 
terima kasih atas pencerahan Yang 
Berhormat Menteri Hal Ehwal Ugama 
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berkaitan dengan Kementerian Hal Ehwal 
Ugama.  
 
Yang Berhormat Pengerusi: 
 

1. Kaola ingin menyentuh tentang Majlis 
Ugama Islam Brunei. Kaola 
dimaklumkan bahawa fungsi Majlis 
Ugama Islam Brunei itu adalah banyak 
dan yang sangat mencabar ialah hal-
ehwal pengurusan zakat. Dalam isu 
pengurusan zakat, banyak perkara 
yang tertangguh dan lambat 
diselesaikan disebabkan kekurangan 
tenaga kerja di bahagian tersebut 
sedangkan permohonan asnaf zakat 
semakin meningkat dari setahun                        
ke setahun. 
 
Sebagai contoh, proses penilaian 
permohonan asnaf zakat sahaja 
memakan masa bertahun-tahun untuk 
menunggu jawapannya. Bahkan 
permohohan untuk menyambung 
bantuan zakat pun memakan                  
masa bertahun-tahun menunggu 
jawapannya.  

 
Alasan yang biasa adalah kekurangan 
tenaga kerja terutama yang 
melaksanakan kerja-kerja penilaian. 
Contoh lain ialah kelambatan dalam 
melaksanakan bantuan seperti 
bantuan pembinaan rumah bagi 
asnaf.  

 
Sebagaimana yang kaola ketahui ada 
satu kes yang kaola mendapat 
maklum bahawa bantuan perumahan 
telah diluluskan dan dipersetujui oleh 
jawatankuasa pada tahun 2015 tetapi 

sampai sekarang masih belum ada 
tanda-tanda untuk melaksanakan 
pembinaan rumah tersebut 
sedangkan pemohon telah pun sudah 
diarahkan keluar dari rumah asalnya 
dan diberikan rumah tumpangan 
sementara sejak tahun 2020.  

 
Yang Berhormat Pengerusi. 
Berdasarkan perhatian dan apa yang 
kaola dapat fahami tentang Bahagian 
Pengurusan Zakat Majlis Ugama Islam 
Brunei ini, kaola berpendapat sudah 
sampai masanya dinaikkan tarafnya 
menjadi sebuah jabatan supaya 
organisasinya boleh dikembangkan 
dan ia mendapat dan dapat 
menyampaikan segala peranan dan 
fungsinya kepada rakyat di negara ini 
dengan lebih efisien dan berkesan. 

 
Bahkan pada pendapat kaola, bukan 
sahaja Bahagian Pengurusan Zakat 
MUIB itu dinaikkan taraf menjadi 
sebuah jabatan. Majlis Ugama Islam 
Brunei itu sendiri pun wajar dinaikkan 
taraf sebagai organisasi yang 
independent kerana jika ditinjau 
kepada fungsi Majlis Ugama Islam 
Brunei, didapati fungsi tersebut 
adalah lebih jauh besar dari sebuah 
jabatan.  

 
Jika melihat lagi kepada keanggotaan 
Ahli-Ahli Majlis Ugama Islam Brunei 
yang terdiri daripada Yang Di-Pertua 
Majlis Ugama Islam Brunei adalah 
Menteri Hal Ehwal Ugama dan Naib 
Yang Di-Pertua Majlis Ugama Islam 
adalah Timbalan Menteri Hal-Ehwal 
Ugama, maka bertambahlah lagi 
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besarnya fungsi tersebut. Lebih-lebih 
lagi, Majlis Ugama Islam Brunei 
mempunyai undang-undang tubuhnya 
tersendiri. Itu bagi pandangan kaola 
Pehin.; 

 
2. Mengenai perguruan agama.  لِلّٰه مْدُ  ح 

ْ
ل
َ
 أ

di Negara Brunei Darussalam kita 
dapat menikmati hidup beragama 
dengan penuh aman dan makmur. 
Kaola yakin bahawa semua ini 
dikesani oleh perhatian berat              
Al-Marhum Sultan Haji Omar ‘Ali 
Saifuddien Sa’adul Khairi Waddien 
tehadap pendidikan agama Islam 
sehingga wujudnya sekolah-sekolah 
agama di negara ini.   

Sistem pembelajaran agama 
bertambah semakin baik dan 
berkembang di bawah kepimpinan 
dan keprihatinan Kebawah Duli Yang 
Maha Mulia Paduka Seri Baginda 
Sultan dan Yang Di-Pertuan Negara 
Brunei Darussalam sehingga sekolah-
sekolah agama dibina di kawasan 
pedalaman. Dulunya selain guru 
pinjaman dari luar negara, tenaga 
pengajar sekolah-sekolah agama 
adalah terdiri daripada guru-guru 
agama terlatih keluaran Maktab 
Perguruan Ugama Seri Begawan.  

 
Sekarang ini maktab tersebut 
telahpun dinaik taraf menjadi Kolej 
Universiti Perguruan Ugama Seri 
Begawan (KUPUSB). Penaiktarafan 
tersebut merupakan satu inisiatif 
positif pihak kerajaan ke arah 
peningkatan akademik bakal-bakal 

guru agama di kolej tersebut. 
  
Namun, apa yang diketahui dari sejak 
penaiktarafan KUPUSB ini peranan 
sebagai pengeluar guru-guru agama 
untuk mengajar di sekolah tidak lagi 
sebagaimana sebelum penaiktarafan 
kerana didapati ramai mahasiswa 
keluaran Kolej Universiti Perguruan 
Ugama Seri Begawan yang tidak 
dilantik menjadi guru agama, 
terutama yang mengambil kursus 
peringkat Sarjana Muda.  

 
Perkara ini perlu mendapat perhatian 
sewajarnya bagi mengelak penilaian 
negatif dan kurangnya keyakinan 
masyarakat terhadap prospek kerja 
mahasiswa KUPUSB yang memegang 
sijil kemahiran dalam bidang 
perguruan. 

 
Melihat kepada perkara ini, apakah 
inisiatif pihak Kementerian Hal Ehwal 
Ugama untuk mengekalkan tujuan 
asal pembentukan maktab perguruan 
agama sebagai pengeluar guru agama 
dan penaiktarafannya? 

 
Adakah Kementerian Hal Ehwal 
Ugama juga mempunyai data kajian 
tentang sejauh mana mahasiswa 
keluaran Kolej Universiti Perguruan 
Ugama Seri Begawan (KUPUSB) ini 
yang bekerja sebagai guru agama       
di sekolah-sekolah rendah agama        
dan sekolah menengah sejak 
penaiktarafannya?  

 
Kaola juga ingin mencadangkan jika 
prospek kerja mahasiswa keluaran 
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Kolej Universiti Perguruan Ugama Seri 
Begawan (KUPUSB) tidak lagi 
tertumpu kepada menjadi guru 
agama. Adalah lebih baik kursus-
kursus yang ditawarkan tidak terhad 
kepada bidang perguruan 
sebagaimana yang tertera dalam sijil 
yang dikeluarkan bagi membolehkan 
mahasiswa keluaran Kolej Universiti 
Perguruan Ugama Seri Begawan 
(KUPUSB) boleh memohon pekerjaan 
selain bidang perguruan agama.; 

3. Ada beberapa kali berita tentang isu 
pelanggaran perintah sijil halal dan 
label halal yang dilakukan oleh 
premis-premis perniagaan makanan 
yang didapati dalam pemeriksaan 
mengejut yang dijalankan dan 
didapati restoran tersebut 
mempamerkan sijil halal yang telah 
mansuh?  

Perkara ini sangat merisaukan, 
apakah restoran-restoran yang 
mempamerkan sijil halal ini benar-
benar menepati kehendak pengeluar 
dan bolehkah diyakini kehalalan 
makanan yang dihidangkan                          
di restoran tersebut. 

 
Dalam perkara ini, kaola juga ingin 
mencadangkan, selain tindakan tegas 
perlu diambil kepada pihak yang 
melanggar, pihak yang berautoriti 
mengenai kawalan makanan bolehlah 
bertindak secara proaktif dalam 
mengatasi isu mempamerkan sijil 
halal yang mansuh. Sepatutnya pihak 
berautoriti ada inisiatif mengingatkan 
pemegang sijil halal tersebut supaya 

diperbaharui sebelum mansuh. 
Misalannya melalui pesanan ringkas 
sebagaimana yang dilakukan oleh 
agensi-agensi yang lain seperti 
Jabatan Pengangkutan Darat (JPD), 
pengeluar insurans, hospital dan lain-
lain.  

 
Sekian, terima kasih Yang Berhormat 
Pengerusi.  ُكَاتُه ر  ب   اِلله و 

ُ
ة حْم  ر  لَيْكُمْ و  مُ ع  لا    . و  السَّ

 
Yang Berhormat Menteri Hal Ehwal 
Ugama: Terima kasih kepada Yang 
Berhormat. Ada tiga:  
 
1. Mengenai fungsi Majlis Ugama Islam 

Brunei (MUIB) yang terbesar adalah 
zakat. Kedudukan MUIB adalah 
sebuah lembaga yang ada undang-
undang tubuhnya seperti mana            
yang dinyatakan oleh Yang 
Berhormat, dan dalam perlembagaan 
kedudukannya adalah sebagai 
penasihat yang tertinggi kepada 
Kebawah Duli Yang Maha Mulia 
Paduka Seri Baginda Sultan dan   
Yang Di-Pertuan Negara Brunei 
Darussalam dalam hal-ehwal agama.  
 
Apakah kedudukannya sekarang ini 
tidak praktikal sehingga lahir 
pemikiran daripada Yang Berhormat 
supaya dijadikan independent body. 
Jadi, perkataan independent itu sukar 
untuk dilihat kerana MUIB memang 
sudah independent. MUIB itu adalah 
untuk menaungi kegiatan-kegiatan 
agama di Kementerian Hal Ehwal 
Ugama. 
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besarnya fungsi tersebut. Lebih-lebih 
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ل
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Kolej Universiti Perguruan Ugama Seri 
Begawan (KUPUSB) tidak lagi 
tertumpu kepada menjadi guru 
agama. Adalah lebih baik kursus-
kursus yang ditawarkan tidak terhad 
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sebagaimana yang tertera dalam sijil 
yang dikeluarkan bagi membolehkan 
mahasiswa keluaran Kolej Universiti 
Perguruan Ugama Seri Begawan 
(KUPUSB) boleh memohon pekerjaan 
selain bidang perguruan agama.; 
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pelanggaran perintah sijil halal dan 
label halal yang dilakukan oleh 
premis-premis perniagaan makanan 
yang didapati dalam pemeriksaan 
mengejut yang dijalankan dan 
didapati restoran tersebut 
mempamerkan sijil halal yang telah 
mansuh?  

Perkara ini sangat merisaukan, 
apakah restoran-restoran yang 
mempamerkan sijil halal ini benar-
benar menepati kehendak pengeluar 
dan bolehkah diyakini kehalalan 
makanan yang dihidangkan                          
di restoran tersebut. 

 
Dalam perkara ini, kaola juga ingin 
mencadangkan, selain tindakan tegas 
perlu diambil kepada pihak yang 
melanggar, pihak yang berautoriti 
mengenai kawalan makanan bolehlah 
bertindak secara proaktif dalam 
mengatasi isu mempamerkan sijil 
halal yang mansuh. Sepatutnya pihak 
berautoriti ada inisiatif mengingatkan 
pemegang sijil halal tersebut supaya 

diperbaharui sebelum mansuh. 
Misalannya melalui pesanan ringkas 
sebagaimana yang dilakukan oleh 
agensi-agensi yang lain seperti 
Jabatan Pengangkutan Darat (JPD), 
pengeluar insurans, hospital dan lain-
lain.  

 
Sekian, terima kasih Yang Berhormat 
Pengerusi.  ُكَاتُه ر  ب   اِلله و 

ُ
ة حْم  ر  لَيْكُمْ و  مُ ع  لا    . و  السَّ

 
Yang Berhormat Menteri Hal Ehwal 
Ugama: Terima kasih kepada Yang 
Berhormat. Ada tiga:  
 
1. Mengenai fungsi Majlis Ugama Islam 

Brunei (MUIB) yang terbesar adalah 
zakat. Kedudukan MUIB adalah 
sebuah lembaga yang ada undang-
undang tubuhnya seperti mana            
yang dinyatakan oleh Yang 
Berhormat, dan dalam perlembagaan 
kedudukannya adalah sebagai 
penasihat yang tertinggi kepada 
Kebawah Duli Yang Maha Mulia 
Paduka Seri Baginda Sultan dan   
Yang Di-Pertuan Negara Brunei 
Darussalam dalam hal-ehwal agama.  
 
Apakah kedudukannya sekarang ini 
tidak praktikal sehingga lahir 
pemikiran daripada Yang Berhormat 
supaya dijadikan independent body. 
Jadi, perkataan independent itu sukar 
untuk dilihat kerana MUIB memang 
sudah independent. MUIB itu adalah 
untuk menaungi kegiatan-kegiatan 
agama di Kementerian Hal Ehwal 
Ugama. 
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Tetapi oleh kerana pentadbirannya 
diletakkan di bawah Kementerian Hal 
Ehwal Ugama, maka ia tetap           
bebas dan independent kerana 
tanggungjawabnya bukan langsung 
kepada Kementerian Hal Ehwal 
Ugama. Kementerian Hal Ehwal 
Ugama cuma pelaksana             
kepada rancangan-rancangan yang 
diluluskan oleh Majlis Ugama Islam 
Brunei atau apa-apa perkara yang 
telah disembahkan Kehadapan Majlis 
Kebawah Duli Yang Maha Mulia 
Paduka Seri Baginda Sultan dan    
Yang Di-Pertuan Negara Brunei 
Darussalam dan ada perkenan untuk 
dilaksanakan. Jadi pelaksanaannya 
adalah oleh Kementerian Hal Ehwal 
Ugama. 
 
Satu aspek daripada fungsinya yang 
disebutkan oleh Yang Berhormat 
adalah zakat. Zakat sudah dalam 
usaha-usaha untuk menubuhkan 
Jabatan Zakat. Sudah ada ketetapan 
dan sudah ada langkah-langkah 
untuk merealisasikan penubuhan 
jabatan tersebut.  
 
Jadi dengan penubuhan itu, Majlis 
Ugama Islam Brunei akan lebih 
kelihatan berfungsi di samping ia         
di bawah Kementerian Hal Ehwal 
Ugama tetapi fungsinya zakatnya itu 
akan lancar. Kalau inilah ditunggu-
tunggukan maka mudah-
mudahanlah, kita berdoa kepada               
 َٰ
َ

ال ع  ت  و  هُ  ان  سُبْح   ِ للّٰه
َ
أ penubuhan Jabatan 

Zakat itu akan terlaksana dalam 
masa yang tidak lama lagi  ُ اء  اللّٰه  ;. إِنْ ش 
 

2. Perguruan agama yang dahulunya 
dikenali Maktab Perguruan Ugama 
sebelum dinaikkan tarafnya Kolej 
Universiti Perguruan Ugama Seri 
Begawan (KUPUSB). Pada masa itu, 
kita pun belum terfikir untuk 
mengadakan pengajian tinggi hatta 
UNISSA tertubuh kemudian selepas 
KUPUSB. Oleh sebab itu, ia 
merupakan satu pengajian tinggi 
tetapi bersifat ataupun berintipatikan 
pendidikan dan perguruan. Cuma 
kelulusannya lebih luas dan 
meningkat mengikut fakulti-fakulti 
seperti syariah. 
 
Tetapi semua jurusan adalah jurusan 
perguruan dan ilmu pendidikan yang 
diajarkan. Jadi lepasan-lepasan dari 
Kolej Universiti Perguruan Ugama 
Seri Begawan adalah lepasan-
lepasan yang berkelayakan dalam 
pengajian Islam, berpendidikan ilmu 
Islam dengan ilmu-ilmu Islamnya 
yang sedia ada. 
 
Soalannya, mengapa sekarang 
lepasan-lepasannya tidak semuanya 
menjadi guru. Perkara ini berbangkit 
dengan semakin ramai anak-anak 
negara yang sudah berpendidikan 
tinggi dalam pengajian Islam dari luar 
negara bukan sahaja di Mesir, Jordan 
dan Malaysia bahkan dalam negara 
pun sudah ada seperti UNISSA.  
 
Jadi bilangan mahasiswa-mahasiswi 
lepasan daripada pengajian tinggi ini 
memanglah berada dalam market 
untuk bekerja dan untuk berkhidmat 
dalam bidang keagamaan 
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termasuklah perkhidmatan sebagai 
guru. Lepasan-lepasan daripada 
perguruan KUPUSB bersaing dengan 
lepasan-lepasan daripada pusat-
pusat pengajian tinggi Islam di dalam 
dan luar negara. 
 
Kelainan yang sangat nyata ialah 
pada tahun 70-an hingga ke 90-an 
bahawa maktab ini sebenarnya untuk 
mengeluarkan mahasiswa untuk jadi 
guru. Skimnya itu betul sebagaimana 
Yang Berhormat sebutkan dan 
Kerana itu ia ditailored untuk guru, 
berdasarkan keperluan setahun. dan 
pengambilan setahun tidak lebih 
daripada 120 orang.  
 
Keperluan setahun adalah antara             
90 orang hingga 100 orang dan 
mengambi kira tidak semuanya akan 
lulus, maka yang akan ada dalam 
sasaran memerlukan guru-guru 
agama adalah 90 orang dengan 100 
orang. Jadi mereka itu memang 
ditailored untuk berkhidmat sebagai 
guru agama.; dan  

 
3. Kesedaran mengenai halal. 

Sebenarnya seperti yang diharapkan 
oleh Kementerian Hal Ehwal Ugama 
supaya orang ramai alert akan 
kesedaran mengenai kedudukan 
kehalalan pemakanan di negara ini. 
Label bagi produk dan sijil halal bagi 
tempat adalah cuma satu jaminan 
yang menyatakan bahawa asal-usul 
satu perkara dalam perkara ada 
syubhahnya. Syubhahnya itu 
maknanya kita tidak boleh 
memakannya kalau misalan daging 

sudah tentu kalau disembelih. Kita 
tidak mengetahui ia disembelih atau 
tidak maka yang syubhahnya kita 
mengadakan peraturan-peraturan 
penyembelihan dan setelah 
peraturan-peraturan dijalankan kita 
memberikan pensijilan.   
 
Sejauh mana ini dapat dalam istilah 
sebutan orang Brunei ‘tekabirkah’ 
Jabatan Hal Ehwal Syariah yang 
menangani Bahagian Makanan Halal            
ini, ‘tekabirkah’ mereka dalam 
keadaan ini. Inilah soalnya kalau kita 
akan menambahkan tenaga-tenaga 
sahaja memang selama-lamanya 
tambah-tambah pun memang tidak 
kecukupan, tetapi yang penting 
sekali diharapkan ialah cara kerja 
yang mesti dibaiki. 
 
Inilah pembaikan-pembaikan yang 
sedang berjalan dilakukan                    
di bahagian tersebut di samping 
orang ramai sendiri mempunyai 
kesedaran.  Kesedaran itu ialah 
dengan memberikan maklumat-
maklumat yang tepat, kalau ada 
sebarang keraguannya terus dihantar 
kepada pihak yang berkenaan. 
 
Cadangan untuk menghubungi 
pihak-pihak yang berkenaan 
pemegang sijil halal yang sudah 
mansuh dan sebagainya itu melalui 
sms ataupun apa yang sekarang ini 
berjalan sudah dilakukan adalah satu 
cadangan yang baik dan kaola 
mencatat untuk ia disampaikan 
kepada yang berkenaan.  Terima 
kasih. 



 
 
PETANG HARI RABU, 22HB. SYAABAN 1444H/15HB. MAC 2023M 
  

568 

Tetapi oleh kerana pentadbirannya 
diletakkan di bawah Kementerian Hal 
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Ugama. Kementerian Hal Ehwal 
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kepada rancangan-rancangan yang 
diluluskan oleh Majlis Ugama Islam 
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Kebawah Duli Yang Maha Mulia 
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Yang Di-Pertuan Negara Brunei 
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Ugama. 
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sebelum dinaikkan tarafnya Kolej 
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Begawan (KUPUSB). Pada masa itu, 
kita pun belum terfikir untuk 
mengadakan pengajian tinggi hatta 
UNISSA tertubuh kemudian selepas 
KUPUSB. Oleh sebab itu, ia 
merupakan satu pengajian tinggi 
tetapi bersifat ataupun berintipatikan 
pendidikan dan perguruan. Cuma 
kelulusannya lebih luas dan 
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diajarkan. Jadi lepasan-lepasan dari 
Kolej Universiti Perguruan Ugama 
Seri Begawan adalah lepasan-
lepasan yang berkelayakan dalam 
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Islam dengan ilmu-ilmu Islamnya 
yang sedia ada. 
 
Soalannya, mengapa sekarang 
lepasan-lepasannya tidak semuanya 
menjadi guru. Perkara ini berbangkit 
dengan semakin ramai anak-anak 
negara yang sudah berpendidikan 
tinggi dalam pengajian Islam dari luar 
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termasuklah perkhidmatan sebagai 
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berdasarkan keperluan setahun. dan 
pengambilan setahun tidak lebih 
daripada 120 orang.  
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90 orang hingga 100 orang dan 
mengambi kira tidak semuanya akan 
lulus, maka yang akan ada dalam 
sasaran memerlukan guru-guru 
agama adalah 90 orang dengan 100 
orang. Jadi mereka itu memang 
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guru agama.; dan  
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Sebenarnya seperti yang diharapkan 
oleh Kementerian Hal Ehwal Ugama 
supaya orang ramai alert akan 
kesedaran mengenai kedudukan 
kehalalan pemakanan di negara ini. 
Label bagi produk dan sijil halal bagi 
tempat adalah cuma satu jaminan 
yang menyatakan bahawa asal-usul 
satu perkara dalam perkara ada 
syubhahnya. Syubhahnya itu 
maknanya kita tidak boleh 
memakannya kalau misalan daging 

sudah tentu kalau disembelih. Kita 
tidak mengetahui ia disembelih atau 
tidak maka yang syubhahnya kita 
mengadakan peraturan-peraturan 
penyembelihan dan setelah 
peraturan-peraturan dijalankan kita 
memberikan pensijilan.   
 
Sejauh mana ini dapat dalam istilah 
sebutan orang Brunei ‘tekabirkah’ 
Jabatan Hal Ehwal Syariah yang 
menangani Bahagian Makanan Halal            
ini, ‘tekabirkah’ mereka dalam 
keadaan ini. Inilah soalnya kalau kita 
akan menambahkan tenaga-tenaga 
sahaja memang selama-lamanya 
tambah-tambah pun memang tidak 
kecukupan, tetapi yang penting 
sekali diharapkan ialah cara kerja 
yang mesti dibaiki. 
 
Inilah pembaikan-pembaikan yang 
sedang berjalan dilakukan                    
di bahagian tersebut di samping 
orang ramai sendiri mempunyai 
kesedaran.  Kesedaran itu ialah 
dengan memberikan maklumat-
maklumat yang tepat, kalau ada 
sebarang keraguannya terus dihantar 
kepada pihak yang berkenaan. 
 
Cadangan untuk menghubungi 
pihak-pihak yang berkenaan 
pemegang sijil halal yang sudah 
mansuh dan sebagainya itu melalui 
sms ataupun apa yang sekarang ini 
berjalan sudah dilakukan adalah satu 
cadangan yang baik dan kaola 
mencatat untuk ia disampaikan 
kepada yang berkenaan.  Terima 
kasih. 



 
 
PETANG HARI RABU, 22HB. SYAABAN 1444H/15HB. MAC 2023M 
  

570 

Yang Berhormat Pengerusi: Saya 
persilakan sekarang Yang Berhormat 
Pehin Orang Kaya Johan Pahlawan Dato 
Seri Setia Awang Haji Adanan bin 
Begawan Pehin Siraja Khatib Dato Seri 
Setia Haji Mohd. Yusuf. 
 
Yang Berhormat Pehin Orang Kaya 
Johan Pahlawan Dato Seri Setia 
Awang Haji Adanan bin Begawan 
Pehin Siraja Khatib Dato Seri Setia 
Haji Mohd. Yusuf: 
  ِ حْيم بِسْمِ اللّٰه نِ الرَّ حْم  َٰ كَاتُهُ  الرَّ ر  ب   اِلله و 

ُ
ة حْم  ر  لَيْكُمْ و  مُ ع  لا  السَّ

Yang Berhormat Pengerusi. Kaola lebih 
dahulu ingin mengucapkan terima kasih 
kepada Yang Berhormat Pengerusi 
kerana memberikan peluang                    
kepada kaola untuk bersama-                       
sama membincangkan Belanjawan 
Kementerian Hal Ehwal Ugama Tahun 
Kewangan 2023/2024.   
 
Kaola juga ingin merakamkan 
penghargaan dan terima kasih kepada 
Yang Berhormat Menteri Hal Ehwal 
Ugama atas pembentangan Belanjawan 
Kementerian Hal Ehwal Ugama serta 
menjelaskan hala tuju Kementerian Hal 
Ehwal Ugama tersebut: 
 
1. Yang Berhormat Pengerusi. Apa yang 

sama-sama kita maklumi Badan 
Tanmiah Harta Majlis Ugama Islam 
Brunei ditubuhkan sebagai entiti 
kepada Majlis Ugama Islam Brunei 
dalam mengendalikan tugas-
tugasnya dalam merancang dan 
bertindak bagi menguruskan 
kewangan Majlis Ugama Islam 
Brunei. 

Badan ini juga berperanan mengurus 
dan mengendalikan hal-ehwal harta 
alih dan tak alih dari Kumpulan Wang 
Majlis Ugama Islam Brunei yang 
terletak ditangan Majlis Ugama Islam 
Brunei dengan melaksanakan 
rancangan-rancangan pelaburan 
yang bersesuaian. 
 
Matlamat dan fungsinya adalah juga 
untuk mengembangmajukan Harta 
Kumpulan Wang Majlis Ugama               
Islam Brunei melalui rancangan 
pembangunan yang teratur dan 
berkesan serta pelaburan yang patuh 
syarak. Apa yang kaola sendiri dapat 
perhatikan pada masa ini Badan 
Tanmiah Harta MUIB telah aktif 
melabur secara konvensional yang 
berbentuk rumah-rumah sewa dan 
bangunan-bangunan perniagaan.   

 
Kaola berpendapat mungkin sudah 
tiba masanya Badan Tanmiah Harta 
MUIB ini menerokai untuk 
mempelbagaikan bentuk pelaburan 
sama ada dalam bidang perindustrian 
dan perusahaan yang patuh syariah 
yang boleh mendatangkan manfaat 
dan mendatangkan impak  
sosioekonomi yang signifikan kepada 
masyarakat dan negara. 

 
Walau bagaimanapun, ia 
memerlukan penelitian tentang 
availability satu projek yang 
berkenaan untuk dikendalikan.  Ini 
sebagai misalan sahaja kalau 
sekiranya ada rancangan untuk 
membuat kilang pemprosesan             
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dan pembuatan lada dan tomato 
secara berskala besar.   

 
Produk lada dan tomato ini boleh 
juga diusahakan penanamannya 
sama ada dalam kalangan asnaf yang 
menerima zakat ataupun mereka 
yang dalam kalangan penerima 
bantuan dari Kementerian 
Kebudayaan, Belia dan Sukan dan 
mungkin juga pengusaha-pengusaha 
tempatan boleh bertanam dan 
mengeluarkan lada atau tomato ini 
untuk disupply kepada kilang yang 
berkenaan.   

 
Di samping itu juga, ia akan 
mendatangkan hiliran industri sama 
ada membuka kilang pembuatan 
botol ataupun pembuatan packaging 
dan lain-lain.   
 
Segala pengeluaran-pengeluaran ini 
kemungkinan juga akan boleh diguna 
pakai oleh Perusahaan Mikro, Kecil 
dan Sederhana (PMKS) yang 
memerlukan produk-produk tersebut.  

 
Dengan secara tidak langsung juga 
jika sekiranya ada industri hiliran 
sudah setentunya ia akan 
memberikan peluang banyak 
pekerjaan kepada anak-anak 
tempatan termasuk juga apa yang 
dimaksudkan ini penerima-penerima 
bantuan ataupun penerima zakat dan 
juga penerima-penerima bantuan 
dari Kementerian Kebudayaan, Belia 
dan Sukan.   

 

Apa yang mustahak yang ingin kaola 
tekankan ialah kita cuba untuk 
membuka minda mereka yang 
berkenaan supaya kita serapkan  
tatacara untuk mereka berdikari 
bukan sahaja sepenuhnya 
bergantung pada bantuan-bantuan 
dari badan-badan yang berkenaan.   
 
Secara ringkas kaola ingin 
menyarankan supaya cara ini akan 
dapat dipertimbangkan dengan 
sebaik-baiknya jika difikirkan 
bersesuaian.; 

 
2. Negara Brunei Darussalam juga 

berhasrat untuk mencapai Wawasan 
Brunei 2035. Begitu juga sering kita 
dengar dan laungkan hasrat murni 
Kebawah Duli Yang Maha Mulia 
Paduka Seri Baginda Sultan Haji 
Hassanal Bolkiah Mu’izzaddin 
Waddaulah Sultan dan Yang              
Di-Pertuan Negara Brunei 
Darussalam, iaitu untuk menjadikan 
Negara Brunei Darussalam sebagai 
Negara Zikir. Seluruh rakyat dan 
penduduk negara ini menjunjung 
tinggi dan mendukung hasrat 
baginda.   
 
Masalahnya sekarang mungkin ada 
‘kewahaman’ dan dan juga belum 
berasa faham apa yang dimaksudkan 
Negara Zikir yang patut kita 
‘berigakan’ kepada orang ramai 
supaya kita akan dapat mencapai apa 
yang dimaksudkan Negara Zikir 
tersebut.  Dari itu, kaola ingin 
pencerahan apakah yang 
dimaksudkan yang sebenarnya ciri-
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Yang Berhormat Pengerusi: Saya 
persilakan sekarang Yang Berhormat 
Pehin Orang Kaya Johan Pahlawan Dato 
Seri Setia Awang Haji Adanan bin 
Begawan Pehin Siraja Khatib Dato Seri 
Setia Haji Mohd. Yusuf. 
 
Yang Berhormat Pehin Orang Kaya 
Johan Pahlawan Dato Seri Setia 
Awang Haji Adanan bin Begawan 
Pehin Siraja Khatib Dato Seri Setia 
Haji Mohd. Yusuf: 
  ِ حْيم بِسْمِ اللّٰه نِ الرَّ حْم  َٰ كَاتُهُ  الرَّ ر  ب   اِلله و 

ُ
ة حْم  ر  لَيْكُمْ و  مُ ع  لا  السَّ

Yang Berhormat Pengerusi. Kaola lebih 
dahulu ingin mengucapkan terima kasih 
kepada Yang Berhormat Pengerusi 
kerana memberikan peluang                    
kepada kaola untuk bersama-                       
sama membincangkan Belanjawan 
Kementerian Hal Ehwal Ugama Tahun 
Kewangan 2023/2024.   
 
Kaola juga ingin merakamkan 
penghargaan dan terima kasih kepada 
Yang Berhormat Menteri Hal Ehwal 
Ugama atas pembentangan Belanjawan 
Kementerian Hal Ehwal Ugama serta 
menjelaskan hala tuju Kementerian Hal 
Ehwal Ugama tersebut: 
 
1. Yang Berhormat Pengerusi. Apa yang 

sama-sama kita maklumi Badan 
Tanmiah Harta Majlis Ugama Islam 
Brunei ditubuhkan sebagai entiti 
kepada Majlis Ugama Islam Brunei 
dalam mengendalikan tugas-
tugasnya dalam merancang dan 
bertindak bagi menguruskan 
kewangan Majlis Ugama Islam 
Brunei. 

Badan ini juga berperanan mengurus 
dan mengendalikan hal-ehwal harta 
alih dan tak alih dari Kumpulan Wang 
Majlis Ugama Islam Brunei yang 
terletak ditangan Majlis Ugama Islam 
Brunei dengan melaksanakan 
rancangan-rancangan pelaburan 
yang bersesuaian. 
 
Matlamat dan fungsinya adalah juga 
untuk mengembangmajukan Harta 
Kumpulan Wang Majlis Ugama               
Islam Brunei melalui rancangan 
pembangunan yang teratur dan 
berkesan serta pelaburan yang patuh 
syarak. Apa yang kaola sendiri dapat 
perhatikan pada masa ini Badan 
Tanmiah Harta MUIB telah aktif 
melabur secara konvensional yang 
berbentuk rumah-rumah sewa dan 
bangunan-bangunan perniagaan.   

 
Kaola berpendapat mungkin sudah 
tiba masanya Badan Tanmiah Harta 
MUIB ini menerokai untuk 
mempelbagaikan bentuk pelaburan 
sama ada dalam bidang perindustrian 
dan perusahaan yang patuh syariah 
yang boleh mendatangkan manfaat 
dan mendatangkan impak  
sosioekonomi yang signifikan kepada 
masyarakat dan negara. 

 
Walau bagaimanapun, ia 
memerlukan penelitian tentang 
availability satu projek yang 
berkenaan untuk dikendalikan.  Ini 
sebagai misalan sahaja kalau 
sekiranya ada rancangan untuk 
membuat kilang pemprosesan             

 
 
PETANG HARI RABU, 22HB. SYAABAN 1444H/15HB. MAC 2023M 
  

571 

dan pembuatan lada dan tomato 
secara berskala besar.   

 
Produk lada dan tomato ini boleh 
juga diusahakan penanamannya 
sama ada dalam kalangan asnaf yang 
menerima zakat ataupun mereka 
yang dalam kalangan penerima 
bantuan dari Kementerian 
Kebudayaan, Belia dan Sukan dan 
mungkin juga pengusaha-pengusaha 
tempatan boleh bertanam dan 
mengeluarkan lada atau tomato ini 
untuk disupply kepada kilang yang 
berkenaan.   

 
Di samping itu juga, ia akan 
mendatangkan hiliran industri sama 
ada membuka kilang pembuatan 
botol ataupun pembuatan packaging 
dan lain-lain.   
 
Segala pengeluaran-pengeluaran ini 
kemungkinan juga akan boleh diguna 
pakai oleh Perusahaan Mikro, Kecil 
dan Sederhana (PMKS) yang 
memerlukan produk-produk tersebut.  

 
Dengan secara tidak langsung juga 
jika sekiranya ada industri hiliran 
sudah setentunya ia akan 
memberikan peluang banyak 
pekerjaan kepada anak-anak 
tempatan termasuk juga apa yang 
dimaksudkan ini penerima-penerima 
bantuan ataupun penerima zakat dan 
juga penerima-penerima bantuan 
dari Kementerian Kebudayaan, Belia 
dan Sukan.   

 

Apa yang mustahak yang ingin kaola 
tekankan ialah kita cuba untuk 
membuka minda mereka yang 
berkenaan supaya kita serapkan  
tatacara untuk mereka berdikari 
bukan sahaja sepenuhnya 
bergantung pada bantuan-bantuan 
dari badan-badan yang berkenaan.   
 
Secara ringkas kaola ingin 
menyarankan supaya cara ini akan 
dapat dipertimbangkan dengan 
sebaik-baiknya jika difikirkan 
bersesuaian.; 

 
2. Negara Brunei Darussalam juga 

berhasrat untuk mencapai Wawasan 
Brunei 2035. Begitu juga sering kita 
dengar dan laungkan hasrat murni 
Kebawah Duli Yang Maha Mulia 
Paduka Seri Baginda Sultan Haji 
Hassanal Bolkiah Mu’izzaddin 
Waddaulah Sultan dan Yang              
Di-Pertuan Negara Brunei 
Darussalam, iaitu untuk menjadikan 
Negara Brunei Darussalam sebagai 
Negara Zikir. Seluruh rakyat dan 
penduduk negara ini menjunjung 
tinggi dan mendukung hasrat 
baginda.   
 
Masalahnya sekarang mungkin ada 
‘kewahaman’ dan dan juga belum 
berasa faham apa yang dimaksudkan 
Negara Zikir yang patut kita 
‘berigakan’ kepada orang ramai 
supaya kita akan dapat mencapai apa 
yang dimaksudkan Negara Zikir 
tersebut.  Dari itu, kaola ingin 
pencerahan apakah yang 
dimaksudkan yang sebenarnya ciri-
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ciri untuk menjadi Negara Zikir 
tersebut?   

 
Apakah strategi-strategi atau inisiatif-
inisiatif yang lebih efektif dan juga 
berkesan bagi kita menjurus ke arah 
menjadikan Negara Brunei 
Darussalam sebagai Negara Zikir?; 

 
3. Kaola menyentuh Jawatankuasa 

Takmir Masjid yang perkara ini telah 
juga disentuh oleh Yang Berhormat 
Awang Abdul Aziz bin Haji Hamdan.  

Kadangkala Jawatankuasa Takmir 
Masjid ini bukan sahaja 
merancangkan untuk mengendalikan 
aktiviti-aktiviti keagamaan malahan 
juga berbagai-bagai aktiviti 
berkebajikan dan kemasyarakatan 
semata-mata bagi menggabungkan 
dan juga mewujudkan kerjasama 
kepersefahaman dalam masyarakat 
setempat di samping juga untuk 
menyemarakkan masjid.  

 
Terdapat juga ada permohonan-
permohonan atau cadangan-
cadangan Jawatankuasa Takmir 
Masjid ini memohon untuk 
mendapatkan derma kutipan 
membuka tabung untuk memberikan 
bantuan kepada masyarakat 
setempat itu kepada golongan-
golongan yang kurang mampu, anak-
anak yatim, ada kadang-kadang 
untuk membeli kereta jenazah dan 
menaik taraf bilik jenazah dan 
seumpamanya.  

 

Apa yang kaola ingin timbulkan ialah 
kelamaan tempoh mendapat 
kebenaran yang sering mereka 
timbulkan terlalu lama kadang-
kadang banyak kertas kerja harus 
dihadapkan dan begitu juga detail 
yang diperlukan.  

 
Pendapat kaola dalam perkara ini 
boleh melemahkan semangat kepada 
mereka yang betul-betul berjiwa 
untuk memberikan pertolongan dan 
ingin bergiat sama dengan pegawai-
pegawai masjid dalam menjaga 
kesejahteraan dan kebajikan 
masyarakat di setempat. 

  
Oleh yang demikian, kaola 
menerangkan           supaya tatacara 
menghadapkan permohonan dan 
proses kebenaran itu akan direviu 
dan dikemas kini supaya akan 
dipercepatkan dan dipermudahkan 
bukannya dilambatkan bagi 
membolehkan Jawatankuasa Takmir 
Masjid akan bergerak cepat apatah 
lagi untuk kemaslahatan dan 
kepentingan masyarakat dan 
persekitaran kampung berkenaan.  

 
Ini pernah berlaku, ada yang ingin 
mewakafkan hartanya untuk menaik 
taraf bilik jenazah tetapi oleh sebab 
belum ada kebenaran terpaksa 
ditangguhkan. Isu-isu ini perlulah 
‘kitani’ sama-sama fikirkan untuk 
kebajikan bersama.; dan 

 
4. Akhir sekali, ingin kaola 

mengutarakan juga ialah tentang 
sama juga pemprosesan 
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mendapatkan Sijil Halal. Kadang-
kadang permohonan dihadapkan 
kepada pihak berkenaan terlampau 
banyak detail dan checklist yang 
sangat panjang. Adalah tidak 
dinafikan mereka ini juga 
bertanggungjawab mengikut 
prosedur-prosedur yang tertentu 
bagi memastikan dan kesahihan 
kehalalan sama ada di restoran 
ataupun di tempat-tempat 
perniagaan. Ada yang sehingga 
memakan masa lebih setahun, dua 
tahun. Bagaimana dengan 
kedudukan peniaga-peniaga ini, 
adakah mereka akan meneruskan 
perniagaan?  

 
Sedangkan mereka telah 
mengeluarkan kewangan beribu-ribu 
ringgit, mungkin beratus-ratus ribu 
ringgit tetapi mereka masih lagi 
menunggu dan kadang-kadang 
ditanyakan masih dalam proses, 
diperiksa balik-balik.  

 
Apa yang saya ingin timbulkan ialah 
supaya akan dikaji atau dikemas kini, 
dipermudahkan tatacara memproses 
untuk mendapatkan Sijil Halal ini bagi 
kemanfaatan dan bagi menggalakkan 
peniaga-peniaga tempatan akan 
terus maju dan berkecimpung dalam 
hal-ehwal perniagaan dan 
perusahaan mereka.  

 
Itulah beberapa isu yang kaola ingin 
timbulkan, sekali lagi kaola 
mengucapkan terima kasih kepada 
Yang Berhormat Pengerusi kerana 

memberikan peluang kepada kaola 
untuk sama-sama membincangkan 
dalam hal-ehwal Belanjawan 
Kementerian Hal Ehwal Ugama,  
 

  sekian, 
كَاتُهُ  ر  ب   اِلله و 

ُ
ة حْم  ر  لَيْكُمْ و  مُ ع  لا  وبالله التوفيق والهداية. و  السَّ

 
Yang Berhormat Menteri Hal Ehwal 
Ugama: Kaola mengucapkan terima 
kasih kepada Yang Berhormat.  
 
Sesungguhnya perkara-perkara Yang 
Berhormat bangkitkan itu ialah perkara 
yang sangat-sangat difikirkan oleh 
Kementerian Hal Ehwal Ugama dalam 
erti kata memperbaiki mutu 
perkhidmatan. 
 
Kaola kembali kepada misalannya 
kelambatan mendapatkan kebenaran 
untuk membuka tabung derma ataupun 
kelambatan dalam memproses 
permohonan Sijil Halal.  
 
Semua perkara ini kaola dapat 
menyatakan bahawa pemikiran-
pemikiran dalam kementerian ialah 
pemikiran untuk memperbaiki 
sebagaimana Yang Berhormat hasratkan.  
 
Input daripada Yang Berhormat sangat 
berguna dalam hal ini dan kaola harap           
ia akan dapat dipertimbangkan, mana-
mana yang benarnya akan dapat 
diperbaiki di sana sini.  
 
Pada hakikatnya untuk seorang akan 
berwakaf tidak memakan masa sehingga 
‘nuhun nafsunya kan inda jadi’ 
rancangannya untuk berwakaf kerana 
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ciri untuk menjadi Negara Zikir 
tersebut?   

 
Apakah strategi-strategi atau inisiatif-
inisiatif yang lebih efektif dan juga 
berkesan bagi kita menjurus ke arah 
menjadikan Negara Brunei 
Darussalam sebagai Negara Zikir?; 

 
3. Kaola menyentuh Jawatankuasa 

Takmir Masjid yang perkara ini telah 
juga disentuh oleh Yang Berhormat 
Awang Abdul Aziz bin Haji Hamdan.  

Kadangkala Jawatankuasa Takmir 
Masjid ini bukan sahaja 
merancangkan untuk mengendalikan 
aktiviti-aktiviti keagamaan malahan 
juga berbagai-bagai aktiviti 
berkebajikan dan kemasyarakatan 
semata-mata bagi menggabungkan 
dan juga mewujudkan kerjasama 
kepersefahaman dalam masyarakat 
setempat di samping juga untuk 
menyemarakkan masjid.  

 
Terdapat juga ada permohonan-
permohonan atau cadangan-
cadangan Jawatankuasa Takmir 
Masjid ini memohon untuk 
mendapatkan derma kutipan 
membuka tabung untuk memberikan 
bantuan kepada masyarakat 
setempat itu kepada golongan-
golongan yang kurang mampu, anak-
anak yatim, ada kadang-kadang 
untuk membeli kereta jenazah dan 
menaik taraf bilik jenazah dan 
seumpamanya.  

 

Apa yang kaola ingin timbulkan ialah 
kelamaan tempoh mendapat 
kebenaran yang sering mereka 
timbulkan terlalu lama kadang-
kadang banyak kertas kerja harus 
dihadapkan dan begitu juga detail 
yang diperlukan.  

 
Pendapat kaola dalam perkara ini 
boleh melemahkan semangat kepada 
mereka yang betul-betul berjiwa 
untuk memberikan pertolongan dan 
ingin bergiat sama dengan pegawai-
pegawai masjid dalam menjaga 
kesejahteraan dan kebajikan 
masyarakat di setempat. 

  
Oleh yang demikian, kaola 
menerangkan           supaya tatacara 
menghadapkan permohonan dan 
proses kebenaran itu akan direviu 
dan dikemas kini supaya akan 
dipercepatkan dan dipermudahkan 
bukannya dilambatkan bagi 
membolehkan Jawatankuasa Takmir 
Masjid akan bergerak cepat apatah 
lagi untuk kemaslahatan dan 
kepentingan masyarakat dan 
persekitaran kampung berkenaan.  

 
Ini pernah berlaku, ada yang ingin 
mewakafkan hartanya untuk menaik 
taraf bilik jenazah tetapi oleh sebab 
belum ada kebenaran terpaksa 
ditangguhkan. Isu-isu ini perlulah 
‘kitani’ sama-sama fikirkan untuk 
kebajikan bersama.; dan 

 
4. Akhir sekali, ingin kaola 

mengutarakan juga ialah tentang 
sama juga pemprosesan 
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mendapatkan Sijil Halal. Kadang-
kadang permohonan dihadapkan 
kepada pihak berkenaan terlampau 
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dinafikan mereka ini juga 
bertanggungjawab mengikut 
prosedur-prosedur yang tertentu 
bagi memastikan dan kesahihan 
kehalalan sama ada di restoran 
ataupun di tempat-tempat 
perniagaan. Ada yang sehingga 
memakan masa lebih setahun, dua 
tahun. Bagaimana dengan 
kedudukan peniaga-peniaga ini, 
adakah mereka akan meneruskan 
perniagaan?  

 
Sedangkan mereka telah 
mengeluarkan kewangan beribu-ribu 
ringgit, mungkin beratus-ratus ribu 
ringgit tetapi mereka masih lagi 
menunggu dan kadang-kadang 
ditanyakan masih dalam proses, 
diperiksa balik-balik.  

 
Apa yang saya ingin timbulkan ialah 
supaya akan dikaji atau dikemas kini, 
dipermudahkan tatacara memproses 
untuk mendapatkan Sijil Halal ini bagi 
kemanfaatan dan bagi menggalakkan 
peniaga-peniaga tempatan akan 
terus maju dan berkecimpung dalam 
hal-ehwal perniagaan dan 
perusahaan mereka.  

 
Itulah beberapa isu yang kaola ingin 
timbulkan, sekali lagi kaola 
mengucapkan terima kasih kepada 
Yang Berhormat Pengerusi kerana 

memberikan peluang kepada kaola 
untuk sama-sama membincangkan 
dalam hal-ehwal Belanjawan 
Kementerian Hal Ehwal Ugama,  
 

  sekian, 
كَاتُهُ  ر  ب   اِلله و 

ُ
ة حْم  ر  لَيْكُمْ و  مُ ع  لا  وبالله التوفيق والهداية. و  السَّ

 
Yang Berhormat Menteri Hal Ehwal 
Ugama: Kaola mengucapkan terima 
kasih kepada Yang Berhormat.  
 
Sesungguhnya perkara-perkara Yang 
Berhormat bangkitkan itu ialah perkara 
yang sangat-sangat difikirkan oleh 
Kementerian Hal Ehwal Ugama dalam 
erti kata memperbaiki mutu 
perkhidmatan. 
 
Kaola kembali kepada misalannya 
kelambatan mendapatkan kebenaran 
untuk membuka tabung derma ataupun 
kelambatan dalam memproses 
permohonan Sijil Halal.  
 
Semua perkara ini kaola dapat 
menyatakan bahawa pemikiran-
pemikiran dalam kementerian ialah 
pemikiran untuk memperbaiki 
sebagaimana Yang Berhormat hasratkan.  
 
Input daripada Yang Berhormat sangat 
berguna dalam hal ini dan kaola harap           
ia akan dapat dipertimbangkan, mana-
mana yang benarnya akan dapat 
diperbaiki di sana sini.  
 
Pada hakikatnya untuk seorang akan 
berwakaf tidak memakan masa sehingga 
‘nuhun nafsunya kan inda jadi’ 
rancangannya untuk berwakaf kerana 
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menunggu. Ia boleh terus kepada 
Setiausaha Majlis Ugama Islam Brunei 
dan kalau perkara itu setakat berwakaf 
perkara yang biasa, ُ اء  اللّٰه    إِنْ ش 
 
Setiausaha Majlis Ugama Islam Brunei 
akan memprosesnya seperti biasa dan 
kaola rasa kalau ia diperlukan sangat 
dalam masa sebulan atau tidak sampai 
sebulan pun boleh dilakukan.  
 
Tapi kalau dilakukan melalui masjid 
kepada Jabatan Masjid, Jabatan Masjid 
kepada Masjlis Ugama Islam Brunei, 
itulah antaranya prosedur yang mesti 
abiskaola melihatnya untuk diperbaiki.  
 
Sijil Halal pun Yang Berhormat memang 
ada input ataupun kemasukan daripada 
luar menghendaki supaya kalau macam 
ini cara pengurusan, ia bukan sahaja 
akan mendatangkan kemudahan kepada 
orang ramai tetapi mendatangkan 
kesusahan kepada orang ramai jadi 
hasrat wujudnya Sijil Halal dan label halal 
itu untuk menjamin kehalalan 
pemakanan para pengguna Negara 
Brunei Darussalam akan tidak sampai 
disebabkan oleh kelemahan-kelamahan 
yang terdapat.  
 
Oleh itu, abiskaola memang ke arah itu 
yang sebenar dilakukan dan input 
daripada abis Yang Berhormat. Tinggal 
lagi seperti kepada bahagian yang 
berkenaan, apabila mereka tidak 
mendapat sepenuhnya keterangan-
keterangan yang diperlukan.  
 
Jadi, hal itu ‘berbalik-balik’ kerana 
prosedur yang kaola rasa tidak friendly 

itulah dianggap oleh orang ramai 
menjadi satu masalah yang patut segera 
diperbaiki. 
 
Mengenai Badan Tanmiah Harta MUIB, 
Yang Berhormat memang sebenarnya 
konvensionalnya ia badan menguruskan 
untuk mengembangkan harta Majlis 
Ugama Islam Brunei yang terdiri 
daripada harta-harta wakaf ataupun 
harta-harta yang lain dan pada masa ini 
yang terdapat ialah conventionalnya, 
modalnya itu ia berusaha dalam bidang 
hartanah (property) melalui rumah            
sewa ataupun kedai-kedai sewa, 
pejabat-pejabat dan sebagainya.  
 
Hal ini pun sudah dalam 3 ke 4 tahun 
yang terakhir ini Majlis Ugama Islam 
Brunei bukan isu sebenarnya inilah sudah 
yang difikirkan oleh majlis dan 
diputuskan sebenarnya Yang Berhormat, 
majlis memutuskan untuknya diberikan 
modal bahan bagi memasuki pelaburan-
pelaburan alternatif. Ada rancangan-
rancangan yang sudah disediakan 
peruntukannya dan diluluskan. Pada 
akhirnya tidak dapat dilaksanakan oleh 
partner yang berkenaan misalannya 
urusan-urusan dengan perniagaan 
tersebut. Nampaknya tidak menjamin 
keselamatan harta Majlis Ugama Islam 
Brunei dan sebagainya. Itulah antara 
perkara-perkara yang terjadi. 
 
Jadi, hal-hal yang sedemikian ini pun 
difikirkan ada caranya dan ada sebabnya 
maka sedemikian itu terjadi. Pada 
misalannya ialah ‘kitani’ bersungut 
orang-orang Islam perusahaannya dalam 
pertenakan ialah kerana mereka tidak 
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cukup modal untuk mengembangkan 
perusahaan tersebut. Bukan perusahaan 
menambah reban. Ertinya seperti 
menyediakan makanan ayam yang salah 
satu misalannya saja. 
 
Ini diperlukan kerana dalam bidang ini 
sepatutnya ‘kitani’ sama-sama berfikir. 
Sejauh ini belumlah ‘kitani’ dapat 
menemukan yang cara sedemikian. 
Melainkan ‘kitani’ akan joint venture 
dengan syarikat-syarikat yang sudah 
sedia ada, yang memerlukan injection 
modal dan Majlis Ugama Islam Brunei 
membenarkan Badan Tanmiah Harta 
MUIB dengan peruntukan sedemikian 
dan perundingan-perundingan ke arah 
perkara ini, bagi yang sudah gagal tetap 
akan gagal dan yang akan datang 
mudah-mudahan dapat dilakukan. 
 
Badan Tanmiah Harta MUIB baru-baru ini 
bersama dengan Kementerian Hal Ehwal 
Ugama membuat lawatan ke luar negeri 
untuk melihat the best practices untuk 
pengembangan harta ini.  
 
Jadi, mereka sudah mendapat input 
diperkirakan dan mudah-mudahan ada 
faedahnya kepada Majlis Ugama Islam 
Brunei dan kepada Kementerian Hal 
Ehwal Ugama untuk mengemukakan 
rancangan-rancangan yang boleh 
dilaksanakan dengan sebaik-baiknya 
bagi tujuan mengembangkan harta 
Majlis Ugama Islam Brunei. Sebagaimana 
Badan Tanmiah Harta MUIB itu 
ditubuhkan. 
 
Contoh-contoh Yang Berhormat berikan 
itu maknanya untuk perusahaan-

perusahaan yang sedemikian itu 
memanglah kalau dalam orang-orang 
yang asnaf yang mengikut rancangan-
rancangan Program Pemberdayaan 
Zakat Asnaf (PROPAZ), baik sama ada 
mereka mengikuti latihan-latihan                                            
di Pusat Pembangunan Belia atau                      
di mana-mana dalam industri yang 
memberikan mereka latihan, mereka ini 
memerlukan modal dan modal tersebut 
diperolehi daripada zakat juga dan        
tidak perlu ke Badan Tanmiah Harta 
MUIB tetapi masih juga kegagalan akan 
terjadi apabila mereka sendiri tidak 
berupaya untuk mengembangkan 
usahanya dan sebagainya.  
 
Ini satu aspek lain lagi. Ada keperluan, 
bukan sahaja untuk kemahiran untuk 
membuat sesuatu untuk bekerja tetapi 
ada keperluan untuk memahami                
urusan-urusan perniagaan. Dalam hal ini, 
kaola memuji usaha yang dilakukan oleh 
Pusat Dakwah Islamiah bersama dengan 
inisiatif bank Islam dan sekarang ini 
mualaf entrepreneurs.  
 
Nampaknya mereka boleh berkembang, 
 ُ اء  اللّٰه  dengan sokongan-sokongan dan  إِنْ ش 
usaha-usaha yang betul mereka boleh 
lakukan.  
 
Berbanding dengan asnaf yang lain 
setakat ini tidak dapat ‘kitani’ 
merecordkan kejayaan yang sudah 
diperolehi mereka melainkan kejayaan 
mereka perseorangan mungkin ada.  
 
Kaola akan menjawab mengenai Negara 
Zikir ini. Kaola rasa memadai sahaja 
dahulu setakat ini kaola bercakap Negara 
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menunggu. Ia boleh terus kepada 
Setiausaha Majlis Ugama Islam Brunei 
dan kalau perkara itu setakat berwakaf 
perkara yang biasa, ُ اء  اللّٰه    إِنْ ش 
 
Setiausaha Majlis Ugama Islam Brunei 
akan memprosesnya seperti biasa dan 
kaola rasa kalau ia diperlukan sangat 
dalam masa sebulan atau tidak sampai 
sebulan pun boleh dilakukan.  
 
Tapi kalau dilakukan melalui masjid 
kepada Jabatan Masjid, Jabatan Masjid 
kepada Masjlis Ugama Islam Brunei, 
itulah antaranya prosedur yang mesti 
abiskaola melihatnya untuk diperbaiki.  
 
Sijil Halal pun Yang Berhormat memang 
ada input ataupun kemasukan daripada 
luar menghendaki supaya kalau macam 
ini cara pengurusan, ia bukan sahaja 
akan mendatangkan kemudahan kepada 
orang ramai tetapi mendatangkan 
kesusahan kepada orang ramai jadi 
hasrat wujudnya Sijil Halal dan label halal 
itu untuk menjamin kehalalan 
pemakanan para pengguna Negara 
Brunei Darussalam akan tidak sampai 
disebabkan oleh kelemahan-kelamahan 
yang terdapat.  
 
Oleh itu, abiskaola memang ke arah itu 
yang sebenar dilakukan dan input 
daripada abis Yang Berhormat. Tinggal 
lagi seperti kepada bahagian yang 
berkenaan, apabila mereka tidak 
mendapat sepenuhnya keterangan-
keterangan yang diperlukan.  
 
Jadi, hal itu ‘berbalik-balik’ kerana 
prosedur yang kaola rasa tidak friendly 

itulah dianggap oleh orang ramai 
menjadi satu masalah yang patut segera 
diperbaiki. 
 
Mengenai Badan Tanmiah Harta MUIB, 
Yang Berhormat memang sebenarnya 
konvensionalnya ia badan menguruskan 
untuk mengembangkan harta Majlis 
Ugama Islam Brunei yang terdiri 
daripada harta-harta wakaf ataupun 
harta-harta yang lain dan pada masa ini 
yang terdapat ialah conventionalnya, 
modalnya itu ia berusaha dalam bidang 
hartanah (property) melalui rumah            
sewa ataupun kedai-kedai sewa, 
pejabat-pejabat dan sebagainya.  
 
Hal ini pun sudah dalam 3 ke 4 tahun 
yang terakhir ini Majlis Ugama Islam 
Brunei bukan isu sebenarnya inilah sudah 
yang difikirkan oleh majlis dan 
diputuskan sebenarnya Yang Berhormat, 
majlis memutuskan untuknya diberikan 
modal bahan bagi memasuki pelaburan-
pelaburan alternatif. Ada rancangan-
rancangan yang sudah disediakan 
peruntukannya dan diluluskan. Pada 
akhirnya tidak dapat dilaksanakan oleh 
partner yang berkenaan misalannya 
urusan-urusan dengan perniagaan 
tersebut. Nampaknya tidak menjamin 
keselamatan harta Majlis Ugama Islam 
Brunei dan sebagainya. Itulah antara 
perkara-perkara yang terjadi. 
 
Jadi, hal-hal yang sedemikian ini pun 
difikirkan ada caranya dan ada sebabnya 
maka sedemikian itu terjadi. Pada 
misalannya ialah ‘kitani’ bersungut 
orang-orang Islam perusahaannya dalam 
pertenakan ialah kerana mereka tidak 
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cukup modal untuk mengembangkan 
perusahaan tersebut. Bukan perusahaan 
menambah reban. Ertinya seperti 
menyediakan makanan ayam yang salah 
satu misalannya saja. 
 
Ini diperlukan kerana dalam bidang ini 
sepatutnya ‘kitani’ sama-sama berfikir. 
Sejauh ini belumlah ‘kitani’ dapat 
menemukan yang cara sedemikian. 
Melainkan ‘kitani’ akan joint venture 
dengan syarikat-syarikat yang sudah 
sedia ada, yang memerlukan injection 
modal dan Majlis Ugama Islam Brunei 
membenarkan Badan Tanmiah Harta 
MUIB dengan peruntukan sedemikian 
dan perundingan-perundingan ke arah 
perkara ini, bagi yang sudah gagal tetap 
akan gagal dan yang akan datang 
mudah-mudahan dapat dilakukan. 
 
Badan Tanmiah Harta MUIB baru-baru ini 
bersama dengan Kementerian Hal Ehwal 
Ugama membuat lawatan ke luar negeri 
untuk melihat the best practices untuk 
pengembangan harta ini.  
 
Jadi, mereka sudah mendapat input 
diperkirakan dan mudah-mudahan ada 
faedahnya kepada Majlis Ugama Islam 
Brunei dan kepada Kementerian Hal 
Ehwal Ugama untuk mengemukakan 
rancangan-rancangan yang boleh 
dilaksanakan dengan sebaik-baiknya 
bagi tujuan mengembangkan harta 
Majlis Ugama Islam Brunei. Sebagaimana 
Badan Tanmiah Harta MUIB itu 
ditubuhkan. 
 
Contoh-contoh Yang Berhormat berikan 
itu maknanya untuk perusahaan-

perusahaan yang sedemikian itu 
memanglah kalau dalam orang-orang 
yang asnaf yang mengikut rancangan-
rancangan Program Pemberdayaan 
Zakat Asnaf (PROPAZ), baik sama ada 
mereka mengikuti latihan-latihan                                            
di Pusat Pembangunan Belia atau                      
di mana-mana dalam industri yang 
memberikan mereka latihan, mereka ini 
memerlukan modal dan modal tersebut 
diperolehi daripada zakat juga dan        
tidak perlu ke Badan Tanmiah Harta 
MUIB tetapi masih juga kegagalan akan 
terjadi apabila mereka sendiri tidak 
berupaya untuk mengembangkan 
usahanya dan sebagainya.  
 
Ini satu aspek lain lagi. Ada keperluan, 
bukan sahaja untuk kemahiran untuk 
membuat sesuatu untuk bekerja tetapi 
ada keperluan untuk memahami                
urusan-urusan perniagaan. Dalam hal ini, 
kaola memuji usaha yang dilakukan oleh 
Pusat Dakwah Islamiah bersama dengan 
inisiatif bank Islam dan sekarang ini 
mualaf entrepreneurs.  
 
Nampaknya mereka boleh berkembang, 
 ُ اء  اللّٰه  dengan sokongan-sokongan dan  إِنْ ش 
usaha-usaha yang betul mereka boleh 
lakukan.  
 
Berbanding dengan asnaf yang lain 
setakat ini tidak dapat ‘kitani’ 
merecordkan kejayaan yang sudah 
diperolehi mereka melainkan kejayaan 
mereka perseorangan mungkin ada.  
 
Kaola akan menjawab mengenai Negara 
Zikir ini. Kaola rasa memadai sahaja 
dahulu setakat ini kaola bercakap Negara 
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Zikir daripada apa yang sudah 
“didangah-dangahkan” ‘(diberigakan)’ 
dan diterangkan melalui ceramah dan 
majlis-majlis ilmu ialah dalam negara ini 
atau isinya ini adalah orang yang 
ingatkan ُٱلٰلّه.  
 
‘Kitani’ duduk di sini pun ‘kitani’ ingatkan   
 ٱلٰلّهُ kitani’ di mana-mana pun ingatkan‘ ,ٱلٰلّهُ
atau ringkasnya bekerja ingatkan ُٱلٰلّه, 
dalam bidang apapun ingatkan ُٱلٰلّه.  
 
Berbusiness ingatkan ُٱلٰلّه, jadi semua 
dalam negara itu menuju ke arah 
tersebut. Ini bukan sahaja secara 
ceremonials tetapi dengan kefahaman 
‘kitani’ ingatkan zikir maknanya negara 
yang ingatkan ُٱلٰلّه. 
 
Apa juga ciri-ciri kenegaraannya,  apa jua 
keperluan-keperluan dalam kenegaraan 
itu ialah selaras dengan mengingat ُٱلٰلّه 
dalam bentuk apa pun jua dan selaras 
dengan mengingat ُٱلٰلّه. Perkara ini sudah 
banyak ‘diberigakan’ ‘(didangah-
dangahkan)’ dan kaola rasa tidak patut 
ada lagi kekeliruan. Tetapi untuk 
menambahkan kefahamannya sebenar-
benarnya, kaola rasa apa yang difikirkan 
oleh Yang Berhormat itu boleh difikirkan 
oleh Kementerian Hal Ehwal Ugama atau 
mana-mana jawatan-jawatan yang 
berkenaan dalam bidang keagamaan 
sekarang ini untuk sama-sama 
meluaskan lagi sosialisasi Negara Zikir ini 
kerana Kementerian Hal Ehwal Ugama 
sendiri ada strategik mengenai مقاصد
شْعية
 

Untuk melaksanakan شْعية  ini dalam مقاصد
pemahamannya pada masa ini proses-
proses memahamkan شْعية  sedang  مقاصد
menyediakan indeksnya.  
 
Kaola rasa Negara Zikir pun boleh 
dilakukan secara sedemikian secara 
berterusan, pemahaman yang 
sebenarnya apa yang akan dibuat. Kaola 
rasa hal sedemikian tidaklah patut ada 
keraguan lagi bahawa apa yang 
dimaksudkan oleh Kebawah Duli Yang 
Maha Mulia Paduka Seri Baginda Sultan 
Haji Hassanal Bolkiah Mu'izzaddin 
Waddaulah ibni Al-Marhum Sultan Haji 
Omar 'Ali Saifuddien Sa'adul Khairi 
Waddien, Sultan dan Yang Di-Pertuan 
Negara Brunei Darussalam sebagai 
Negara Zikir ialah di mana ‘kitani’ 
mengingat  ُٱلٰلّه. 
 
Mengingat ُٱلٰلّه itu timbullah ketaatan, 
timbullah rasa kekhusyukan ‘kitani’. 
Timbullah rasa bahawa ‘kitani’ hanyalah 
hamba ُٱلٰلّه dan apa-apa jua kepercayaan 
‘kitani’ datang daripada ُٱلٰلّه dan hanya 
kepada ُٱلٰلّه semata-mata. Itu yang ‘kitani’ 
harapkan Yang Berhormat. 
 
Kaola rasa ‘rapus’ (lengkap) sudah 
keempat-empat perkara soalan yang 
sudah kaola jawab. Terima kasih, Yang 
Berhormat Pengerusi. 
 
Yang Berhormat Pengerusi: Saya 
persilakan Yang Berhormat Pengiran Haji 
Isa bin Pengiran Haji Aliuddin. 
 
 

 
 
PETANG HARI RABU, 22HB. SYAABAN 1444H/15HB. MAC 2023M 
  

577 

Yang Berhormat Pengiran Haji Isa 
bin Pengiran Haji Aliuddin: Terima 
kasih Yang Berhormat Pengerusi.        
كَاتُهُ.  ر  ب   اِلله و 

ُ
ة حْم  ر  لَيْكُمْ و  مُ ع  لا   السَّ

 
Yang Berhormat Pengerusi dan Ahli-Ahli 
Yang Berhormat yang dihormati. Soalan 
berkenaan dengan kehalalan makanan 
import. Barangkali Yang Berhormat 
Pengerusi, perkara ini melibatkan 
beberapa kementerian.  
 
Pandemik COVID-19 telah pun 
memberikan impak yang amat ketara 
kepada bekalan makanan halal import. 
Kesan yang signifikan adalah amat 
dirasai sejak penutupan sempadan 
negara pada tahun 2020 hingga tahun 
2021. Semasa tempoh tersebut rakyat 
jelata di Negara Brunei Darussalam 
mengalami kesukaran untuk 
mendapatkan bekalan makanan import 
bagi daging mentah seperti lembu, 
kerbau dan kambing dan daging proses 
beku seperti nugget dan sosej.  
 
Sepertimana yang telah dimaklumkan 
oleh agensi-agensi berkaitan yang 
perkara ini adalah disebabkan oleh 
pegawai pemerhati tidak dapat 
melaksanakan pemerhati halal                    
di luar negara masa tempoh tersebut.  
 
Syukur َ لِلّٰه أ مْدُ  ح 

ْ
ل atas inisiatif pihak kerja 

tugasan pemerhati juga dibantu oleh 
pihak Kementerian Hal Ehwal Luar Negeri 
untuk memastikan bekalan negara akan 
mencukupi.  
 
Soalan kaola ialah: 
 

1. Kaola ingin mendapatkan 
pencerahan daripada Kementerian 
Hal Ehwal Ugama. Adakah daging 
dalam tin yang diimport seperti             
kari ayam dari Malaysia atau 
cornbeef dari Brazil ataupun China 
memerlukan pemeriksaan oleh 
Pegawai Pemerhati (BKMH) Bahagian 
Kawalan Makanan Halal sepertimana 
yang dilaksanakan terhadap daging 
mentah dan daging berproses. Kalau 
daging mentah atau berproses ia 
adalah di bawah Akta Daging Halal 
(183) dan kalau daging dalam tin             
di bawah Akta Kesihatan Awam 
Makanan Penggal (182), iaitu 
Kementerian Kesihatan.; 
 

2. Sekiranya tidak diperlukan bukan 
pemeriksaan halal, adakah cop halal 
yang dikeluarkan dari negara luar 
sepertinya Malaysia yang dapat 
dilihat pada makanan tin itu cukup 
memadai untuk diperakui pada 
daging import berproses?; dan 
 

3. Soalan ini ditujukan kepada Yang 
Berhormat Menteri Sumber-Sumber 
Utama dan Pelancongan. Adakah 
pihak kementerian ini meneliti dan 
menilai risiko Daging Proses Dalam 
Tin yang diimport dari segi penyakit-
berjangkit dan keselamatan makanan 
sebagai contoh di negara Australia. 
Mana-mana makanan terutama 
sekali yang berasaskan daripada 
haiwan memerlukan penelitian 
daripada penyakit berjangkit dan 
keselamatan makanan sebelum ia 
dibenarkan masuk ke negara 
tersebut. 
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Zikir daripada apa yang sudah 
“didangah-dangahkan” ‘(diberigakan)’ 
dan diterangkan melalui ceramah dan 
majlis-majlis ilmu ialah dalam negara ini 
atau isinya ini adalah orang yang 
ingatkan ُٱلٰلّه.  
 
‘Kitani’ duduk di sini pun ‘kitani’ ingatkan   
 ٱلٰلّهُ kitani’ di mana-mana pun ingatkan‘ ,ٱلٰلّهُ
atau ringkasnya bekerja ingatkan ُٱلٰلّه, 
dalam bidang apapun ingatkan ُٱلٰلّه.  
 
Berbusiness ingatkan ُٱلٰلّه, jadi semua 
dalam negara itu menuju ke arah 
tersebut. Ini bukan sahaja secara 
ceremonials tetapi dengan kefahaman 
‘kitani’ ingatkan zikir maknanya negara 
yang ingatkan ُٱلٰلّه. 
 
Apa juga ciri-ciri kenegaraannya,  apa jua 
keperluan-keperluan dalam kenegaraan 
itu ialah selaras dengan mengingat ُٱلٰلّه 
dalam bentuk apa pun jua dan selaras 
dengan mengingat ُٱلٰلّه. Perkara ini sudah 
banyak ‘diberigakan’ ‘(didangah-
dangahkan)’ dan kaola rasa tidak patut 
ada lagi kekeliruan. Tetapi untuk 
menambahkan kefahamannya sebenar-
benarnya, kaola rasa apa yang difikirkan 
oleh Yang Berhormat itu boleh difikirkan 
oleh Kementerian Hal Ehwal Ugama atau 
mana-mana jawatan-jawatan yang 
berkenaan dalam bidang keagamaan 
sekarang ini untuk sama-sama 
meluaskan lagi sosialisasi Negara Zikir ini 
kerana Kementerian Hal Ehwal Ugama 
sendiri ada strategik mengenai مقاصد
شْعية
 

Untuk melaksanakan شْعية  ini dalam مقاصد
pemahamannya pada masa ini proses-
proses memahamkan شْعية  sedang  مقاصد
menyediakan indeksnya.  
 
Kaola rasa Negara Zikir pun boleh 
dilakukan secara sedemikian secara 
berterusan, pemahaman yang 
sebenarnya apa yang akan dibuat. Kaola 
rasa hal sedemikian tidaklah patut ada 
keraguan lagi bahawa apa yang 
dimaksudkan oleh Kebawah Duli Yang 
Maha Mulia Paduka Seri Baginda Sultan 
Haji Hassanal Bolkiah Mu'izzaddin 
Waddaulah ibni Al-Marhum Sultan Haji 
Omar 'Ali Saifuddien Sa'adul Khairi 
Waddien, Sultan dan Yang Di-Pertuan 
Negara Brunei Darussalam sebagai 
Negara Zikir ialah di mana ‘kitani’ 
mengingat  ُٱلٰلّه. 
 
Mengingat ُٱلٰلّه itu timbullah ketaatan, 
timbullah rasa kekhusyukan ‘kitani’. 
Timbullah rasa bahawa ‘kitani’ hanyalah 
hamba ُٱلٰلّه dan apa-apa jua kepercayaan 
‘kitani’ datang daripada ُٱلٰلّه dan hanya 
kepada ُٱلٰلّه semata-mata. Itu yang ‘kitani’ 
harapkan Yang Berhormat. 
 
Kaola rasa ‘rapus’ (lengkap) sudah 
keempat-empat perkara soalan yang 
sudah kaola jawab. Terima kasih, Yang 
Berhormat Pengerusi. 
 
Yang Berhormat Pengerusi: Saya 
persilakan Yang Berhormat Pengiran Haji 
Isa bin Pengiran Haji Aliuddin. 
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Yang Berhormat Pengiran Haji Isa 
bin Pengiran Haji Aliuddin: Terima 
kasih Yang Berhormat Pengerusi.        
كَاتُهُ.  ر  ب   اِلله و 

ُ
ة حْم  ر  لَيْكُمْ و  مُ ع  لا   السَّ

 
Yang Berhormat Pengerusi dan Ahli-Ahli 
Yang Berhormat yang dihormati. Soalan 
berkenaan dengan kehalalan makanan 
import. Barangkali Yang Berhormat 
Pengerusi, perkara ini melibatkan 
beberapa kementerian.  
 
Pandemik COVID-19 telah pun 
memberikan impak yang amat ketara 
kepada bekalan makanan halal import. 
Kesan yang signifikan adalah amat 
dirasai sejak penutupan sempadan 
negara pada tahun 2020 hingga tahun 
2021. Semasa tempoh tersebut rakyat 
jelata di Negara Brunei Darussalam 
mengalami kesukaran untuk 
mendapatkan bekalan makanan import 
bagi daging mentah seperti lembu, 
kerbau dan kambing dan daging proses 
beku seperti nugget dan sosej.  
 
Sepertimana yang telah dimaklumkan 
oleh agensi-agensi berkaitan yang 
perkara ini adalah disebabkan oleh 
pegawai pemerhati tidak dapat 
melaksanakan pemerhati halal                    
di luar negara masa tempoh tersebut.  
 
Syukur َ لِلّٰه أ مْدُ  ح 

ْ
ل atas inisiatif pihak kerja 

tugasan pemerhati juga dibantu oleh 
pihak Kementerian Hal Ehwal Luar Negeri 
untuk memastikan bekalan negara akan 
mencukupi.  
 
Soalan kaola ialah: 
 

1. Kaola ingin mendapatkan 
pencerahan daripada Kementerian 
Hal Ehwal Ugama. Adakah daging 
dalam tin yang diimport seperti             
kari ayam dari Malaysia atau 
cornbeef dari Brazil ataupun China 
memerlukan pemeriksaan oleh 
Pegawai Pemerhati (BKMH) Bahagian 
Kawalan Makanan Halal sepertimana 
yang dilaksanakan terhadap daging 
mentah dan daging berproses. Kalau 
daging mentah atau berproses ia 
adalah di bawah Akta Daging Halal 
(183) dan kalau daging dalam tin             
di bawah Akta Kesihatan Awam 
Makanan Penggal (182), iaitu 
Kementerian Kesihatan.; 
 

2. Sekiranya tidak diperlukan bukan 
pemeriksaan halal, adakah cop halal 
yang dikeluarkan dari negara luar 
sepertinya Malaysia yang dapat 
dilihat pada makanan tin itu cukup 
memadai untuk diperakui pada 
daging import berproses?; dan 
 

3. Soalan ini ditujukan kepada Yang 
Berhormat Menteri Sumber-Sumber 
Utama dan Pelancongan. Adakah 
pihak kementerian ini meneliti dan 
menilai risiko Daging Proses Dalam 
Tin yang diimport dari segi penyakit-
berjangkit dan keselamatan makanan 
sebagai contoh di negara Australia. 
Mana-mana makanan terutama 
sekali yang berasaskan daripada 
haiwan memerlukan penelitian 
daripada penyakit berjangkit dan 
keselamatan makanan sebelum ia 
dibenarkan masuk ke negara 
tersebut. 
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Terima kasih juga kepada Yang 
Berhormat Menteri Hal Ehwal Ugama 
kerana memberikan mukadimah dan 
pembentangan tadi. Yang Berhormat 
Pengerusi, itulah soalan-soalan saya. 
Terima kasih. 

Yang Berhormat Menteri Hal Ehwal 
Ugama: Terima Kasih Yang Berhormat 
Pengerusi dan terima kasih Yang 
Berhormat. Apa yang disoalkan, ialah 
berhubung dengan barang produk 
berupa daging dalam tin dan barang 
produk yang siap untuk dimakan. Adakah 
ia memerlukan pengesahan daripada 
Kementerian Hal Ehwal Ugama di bawah 
Undang-Undang adakah atau tidak?  
 
Setakat ini tidak ada kehendak 
sedemikian dapat dilakukan. Cuma Yang 
Berhormat kemukakan tadi ia di bawah 
kawalan makanan. Ini ada semacam 
kolaborasi dari segi pengurusan 
pendtadbiran saja. Pihak yang 
bertanggungjawab mengenai kesihatan 
makanan kalau perkara itu berhubung 
dengan makanan mereka akan 
berunding dengan pihak Jabatan Syariah 
Kawalan Makanan yang Halal. 
 
Satu peringkat dahulu, perkara untuk 
menghalalkan sendiri makanan yang 
sedemikian sendiri itu diserahkan kepada 
Jabatan Syariah Kawalan Makanan Halal. 
 
Tapi pada masa ini, dilaksanakan                      
di bawah Undang-Undang Kementerian 
Kesihatan sebagai cara kerjasama dari 
segi halal meminta kerjasama untuk 
kehalalannya. 
 

Memanglah sulit, kerana sekarang ini 
juga ada kewahaman antara produk 
yang sudah siap untuk dimakan dan siap 
dimasak. Produk-produk seperti ayam 
dan daging cuma dikehendaki ialah untuk 
membekalkan daging mentah.  
 
Perkara ini kaola memohon untuk koala 
dapat merujuk lebih teliti lagi Yang 
Berhormat Pengerusi untuk dapat 
memberikan jawapan yang boleh 
meyakinkan.  
 
Kaola saja bercakap, kaola rasa kaola 
faham akan menyebabkan yang lain pun 
waham. Biarlah kaola merujuk pihak 
berkenaan di Bahagian Makanan Halal 
untuk membantu kaola menjelaskan atau 
memberikan pencerahan tentang 
kedudukan perkara ini. 
 
Itu kedua-dua soalan kepada kaola. 
Soalan kepada MPRT  itu tertakluk 
kepada kebijaksanaan Yang Berhormat 
Pegerusi sama ada rakan kaola, Yang 
Berhormat Menteri Sumber-Sumber 
Utama dan Pelancongan untuk tampil 
memberikan jawapan, terima Kasih. 
 
Yang Berhormat Pengerusi: Saya 
persilakan Yang Berhormat Menteri 
Kesihatan. 
 
Yang Berhormat Menteri Kesihatan: 
Terima kasih, Yang Berhormat 
Pengerusi.  
 

حْيم  نِ الرَّ حْم  َٰ ِ الرَّ كَاتُهُ   بِسْمِ اللّٰه ر  ب   اِلله و 
ُ
ة حْم  ر  لَيْكُمْ و  مُ ع  لا  السَّ  

Kaola ingin memberi pencerahan sikit 
mengenai peranan Kementerian Kesihatan  
dalam proses halal ini.  
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Kalau ada pihak dari bahagian syariah 
memberi misalan ada daging berproses 
untuk dipastikan kehalalannya. Jadi  
Jabatan Saintifik membuat analisis sama 
ada khinzir atau sebaliknya dalam barang 
tersebut contoh mencertified daging 
halal itu tidak ada campuran yang lain. 
Mungkin juga ada kewahaman orang, 
macam negeri ini mengucapkan halal, 
sudah Negara Brunei Darussalam 
mengecek tidak halal.  
 
Saya ingin menerangkan sikitlah ia 
tertakluk kepada apa yang di buat                  
di lab,  mengecek kehalalan ini 
bermacam-macam prosesnya. Kadang-
kadang kalau untuk memudahkan, kalau 
misalan mesin itu ada 100 bahagian ia 
boleh mendetect satu tidak halal. That's 
one in hundreds chancelah. Itu kekuatan 
mesin itu untuk mengecek halal atau 
tidak halal.  
 
Tetapi kalau mesin itu lebih spesifik atau  
sensitiflah satu dalam 100,000 ia boleh 
mendetect kekuatan mesin itu untuk 
mengesan khinzir walaupun ia setitik 
dalam 100 ribu ia boleh mendetect thats 
mean the machine is sensitivelah. 

Kadang-kadang orang lain menerangkan 
”eh negeri lain halal jua di Brunei 
pulangkan belabih-labih inda halal.” 
Hanya mesin ’kitani’ yang ada ini  is quite 
sensitive. Ia setitik dalam seratus ribu ia 
boleh mendetect, Kalau ditanya negeri 
lain apa yang membuat ia macam 
misalan satu dalam 100 saja, itulah 
perbezaannya.  
 

Jadi, apa yang dinyatakan bukannya 
’kitani’ mesin yang ’kitani’ buat itu untuk 
memastikan kehalalan, we Kementerian 
Kesihatan, terutamanya Kerajaan 
Kebawah Duli Yang Maha Mulia Paduka 
Seri Baginda Sultan dan Yang Di-Pertuan 
Negara Brunei Darussalam melalui 
Kementerian Hal Ehwal Ugama yang jadi 
‘kitani’ mahu memastikan kehalalan itu.  
 
So that’s why perbezaan kadang-kadang 
mengenai isu kehalalan dari negeri 
‘kitani’ dan negeri yang lain. Itu saja 
Yang Berhormat Pengerusi, terima kasih              
Yang Berhormat Pengerusi. 
 
Yang Berhormat Menteri Sumber-
Sumber Utama dan Pelancongan: 
Terima kasih Yang Berhormat Pengerusi 
dan terima kasih kepada Yang Berhormat 
mengenai soalan tadi. Just to menambah 
saja apa yang telah pun diutarakan oleh 
rakan sejawatan, Yang Berhormat 
Menteri Kesihatan.  
 
Pihak Kementerian Sumber-Sumber 
Utama dan Pelancongan bagi daging 
import dan daging beku dan juga life 
animal, ia memerlukan veterinaries 
health certificate. Itu diperlukan untuk 
memastikan sumber binatang dan daging 
itu adalah free from disease.  
 
Kalau berkenaan dengan daging 
berproses sudah ia bemasak sudah yang 
bertin, I think masa ini ada agensi      
yang memproses ini is mainly di bawah 
Brunei Darussalam Food Authority.  
Normally there will require health 
certificate daripada pengeksport.  Health 
certificate yang diproses itu.   
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Terima kasih juga kepada Yang 
Berhormat Menteri Hal Ehwal Ugama 
kerana memberikan mukadimah dan 
pembentangan tadi. Yang Berhormat 
Pengerusi, itulah soalan-soalan saya. 
Terima kasih. 

Yang Berhormat Menteri Hal Ehwal 
Ugama: Terima Kasih Yang Berhormat 
Pengerusi dan terima kasih Yang 
Berhormat. Apa yang disoalkan, ialah 
berhubung dengan barang produk 
berupa daging dalam tin dan barang 
produk yang siap untuk dimakan. Adakah 
ia memerlukan pengesahan daripada 
Kementerian Hal Ehwal Ugama di bawah 
Undang-Undang adakah atau tidak?  
 
Setakat ini tidak ada kehendak 
sedemikian dapat dilakukan. Cuma Yang 
Berhormat kemukakan tadi ia di bawah 
kawalan makanan. Ini ada semacam 
kolaborasi dari segi pengurusan 
pendtadbiran saja. Pihak yang 
bertanggungjawab mengenai kesihatan 
makanan kalau perkara itu berhubung 
dengan makanan mereka akan 
berunding dengan pihak Jabatan Syariah 
Kawalan Makanan yang Halal. 
 
Satu peringkat dahulu, perkara untuk 
menghalalkan sendiri makanan yang 
sedemikian sendiri itu diserahkan kepada 
Jabatan Syariah Kawalan Makanan Halal. 
 
Tapi pada masa ini, dilaksanakan                      
di bawah Undang-Undang Kementerian 
Kesihatan sebagai cara kerjasama dari 
segi halal meminta kerjasama untuk 
kehalalannya. 
 

Memanglah sulit, kerana sekarang ini 
juga ada kewahaman antara produk 
yang sudah siap untuk dimakan dan siap 
dimasak. Produk-produk seperti ayam 
dan daging cuma dikehendaki ialah untuk 
membekalkan daging mentah.  
 
Perkara ini kaola memohon untuk koala 
dapat merujuk lebih teliti lagi Yang 
Berhormat Pengerusi untuk dapat 
memberikan jawapan yang boleh 
meyakinkan.  
 
Kaola saja bercakap, kaola rasa kaola 
faham akan menyebabkan yang lain pun 
waham. Biarlah kaola merujuk pihak 
berkenaan di Bahagian Makanan Halal 
untuk membantu kaola menjelaskan atau 
memberikan pencerahan tentang 
kedudukan perkara ini. 
 
Itu kedua-dua soalan kepada kaola. 
Soalan kepada MPRT  itu tertakluk 
kepada kebijaksanaan Yang Berhormat 
Pegerusi sama ada rakan kaola, Yang 
Berhormat Menteri Sumber-Sumber 
Utama dan Pelancongan untuk tampil 
memberikan jawapan, terima Kasih. 
 
Yang Berhormat Pengerusi: Saya 
persilakan Yang Berhormat Menteri 
Kesihatan. 
 
Yang Berhormat Menteri Kesihatan: 
Terima kasih, Yang Berhormat 
Pengerusi.  
 

حْيم  نِ الرَّ حْم  َٰ ِ الرَّ كَاتُهُ   بِسْمِ اللّٰه ر  ب   اِلله و 
ُ
ة حْم  ر  لَيْكُمْ و  مُ ع  لا  السَّ  

Kaola ingin memberi pencerahan sikit 
mengenai peranan Kementerian Kesihatan  
dalam proses halal ini.  
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Kalau ada pihak dari bahagian syariah 
memberi misalan ada daging berproses 
untuk dipastikan kehalalannya. Jadi  
Jabatan Saintifik membuat analisis sama 
ada khinzir atau sebaliknya dalam barang 
tersebut contoh mencertified daging 
halal itu tidak ada campuran yang lain. 
Mungkin juga ada kewahaman orang, 
macam negeri ini mengucapkan halal, 
sudah Negara Brunei Darussalam 
mengecek tidak halal.  
 
Saya ingin menerangkan sikitlah ia 
tertakluk kepada apa yang di buat                  
di lab,  mengecek kehalalan ini 
bermacam-macam prosesnya. Kadang-
kadang kalau untuk memudahkan, kalau 
misalan mesin itu ada 100 bahagian ia 
boleh mendetect satu tidak halal. That's 
one in hundreds chancelah. Itu kekuatan 
mesin itu untuk mengecek halal atau 
tidak halal.  
 
Tetapi kalau mesin itu lebih spesifik atau  
sensitiflah satu dalam 100,000 ia boleh 
mendetect kekuatan mesin itu untuk 
mengesan khinzir walaupun ia setitik 
dalam 100 ribu ia boleh mendetect thats 
mean the machine is sensitivelah. 

Kadang-kadang orang lain menerangkan 
”eh negeri lain halal jua di Brunei 
pulangkan belabih-labih inda halal.” 
Hanya mesin ’kitani’ yang ada ini  is quite 
sensitive. Ia setitik dalam seratus ribu ia 
boleh mendetect, Kalau ditanya negeri 
lain apa yang membuat ia macam 
misalan satu dalam 100 saja, itulah 
perbezaannya.  
 

Jadi, apa yang dinyatakan bukannya 
’kitani’ mesin yang ’kitani’ buat itu untuk 
memastikan kehalalan, we Kementerian 
Kesihatan, terutamanya Kerajaan 
Kebawah Duli Yang Maha Mulia Paduka 
Seri Baginda Sultan dan Yang Di-Pertuan 
Negara Brunei Darussalam melalui 
Kementerian Hal Ehwal Ugama yang jadi 
‘kitani’ mahu memastikan kehalalan itu.  
 
So that’s why perbezaan kadang-kadang 
mengenai isu kehalalan dari negeri 
‘kitani’ dan negeri yang lain. Itu saja 
Yang Berhormat Pengerusi, terima kasih              
Yang Berhormat Pengerusi. 
 
Yang Berhormat Menteri Sumber-
Sumber Utama dan Pelancongan: 
Terima kasih Yang Berhormat Pengerusi 
dan terima kasih kepada Yang Berhormat 
mengenai soalan tadi. Just to menambah 
saja apa yang telah pun diutarakan oleh 
rakan sejawatan, Yang Berhormat 
Menteri Kesihatan.  
 
Pihak Kementerian Sumber-Sumber 
Utama dan Pelancongan bagi daging 
import dan daging beku dan juga life 
animal, ia memerlukan veterinaries 
health certificate. Itu diperlukan untuk 
memastikan sumber binatang dan daging 
itu adalah free from disease.  
 
Kalau berkenaan dengan daging 
berproses sudah ia bemasak sudah yang 
bertin, I think masa ini ada agensi      
yang memproses ini is mainly di bawah 
Brunei Darussalam Food Authority.  
Normally there will require health 
certificate daripada pengeksport.  Health 
certificate yang diproses itu.   
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Abiskaola frozen and life we require vet 
certificate itulah Yang Berhormat 
Pengerusi, terima kasih. 
 
Yang Berhormat Pengerusi: Saya 
persilakan sekarang Yang Berhormat 
Dayang Hajah Safiah binti Sheikh Haji 
Abd. Salam.
 
Yang Berhormat Dayang Hajah 
Safiah binti Sheikh Haji Abd. Salam:   

حْيم نِ الرَّ حْم  َٰ ِ الرَّ كَاتُهُ  بِسْمِ اللّٰه ر  ب   اِلله و 
ُ
ة حْم  ر  لَيْكُمْ و  مُ ع  لا  السَّ

Terima kasih Yang Berhormat Pengerusi.  
Yang Berhormat Pengerusi dan Ahli-Ahli 
Yang Berhormat dan salam sejahtera. 
 
Lebih dahulu kaola mengucapkan 
tahniah kepada Yang Berhormat Menteri 
Hal Ehwal Ugama atas ucapan 
mukadimah mengenai inisiatif-inisiatif 
yang dirancang ke arah memperkasa 
syiar Islam melalui pemeliharaan 
ataupun promosi agama, nyawa, akal, 
keturunan serta harta dalam pengurusan 
dan pentadbiran kementerian demi 
kemaslahatan rakyat serta penduduk               
di negara ini  ُ اء  اللّٰه  . إِنْ ش 
 
Yang Berhormat Pengerusi dan Ahli-Ahli 
Yang Berhormat, kaola merujuk kepada 
inisiatif mengenai Pemeliharaan 
(Promosi) Harta khususnya yang 
berkaitan dengan Pengurusan Zakat 
Harta di bawah Kod 001/000.   
 
Yang Berhormat Pengerusi dan Ahli-Ahli 
Yang Berhormat, berkaitan zakat harta 
ini kaola merujuk kepada mukadimah 
tadi mengenai isu yang melibatkan 
kutipan zakat harta yang tidak 
menunjukan peningkatan yang ketara 

dalam tempoh beberapa tahun 
kebelakangan ini, berbanding dengan 
pemohon-pemohon zakat yang semakin 
meningkat. 
 
Isu ini adalah pada pandangan kaola 
sangat significant untuk Yang Berhormat 
Menteri Hal Ehwal Ugama timbulkan juga 
di dalam Dewan yang mulia ini kerana 
pada pandangan kaola isu kutipan zakat 
harta ini perlu ditangani secara holistik 
agar kemiskinan di negara ini mencapai 
tahap sifar menjelang tahun 2035 
sepertimana hasrat murni Kebawah Duli 
Yang Maha Mulia Paduka Seri Baginda 
Sultan dan Yang Di-Pertuan Negara 
Brunei Darussalam dalam titah baginda 
di Istiadat Pembukan Rasmi Majlis 
Mesyuarat Pertama dari Musim 
Permesyuaratan Keempat Majlis 
Mesyuarat Negara Tahun 2008. 
   
Yang Berhormat Pengerusi dan Ahli-Ahli 
Yang Berhormat, isu hasil kutipan zakat 
yang kurang seimbang ini pada 
pandangan kaola harus juga dikenal pasti 
puncanya.   
 
Untuk ‘kitani’ membuat pembaikan-
pembaikan yang berkaitan, kenapa 
berlaku perkara ini.  Ia mungkin 
disebabkan pelbagai faktor. Jadi, antara 
faktor yang dikenal pasti boleh 
menyumbang kepada kurangnya kadar 
kutipan ini ataupun ia tidak bertambah 
ialah: 
  
1. Kurang kesedaran ataupun 

kefahaman masyarakat                                  
mengenai jenis-jenis zakat harta.;  
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2. Mengenai kewajipan; dan  
 

3. Juga kepentingan mengeluarkan 
zakat. 

 
Yang Berhormat Pengerusi dan Ahli-Ahli 
Yang Berhormat.   
 
Kaola percaya di negara ‘kitani’ Brunei 
Darussalam ini.  لِلّٰه مْدُ  ح 

ْ
ل
َ
-banyak rakyat أ

rakyat ‘kitani’ ini yang pemurah dan tidak 
akan keberatan untuk menunaikan 
tanggungjawab mereka selaku pembayar 
ataupun pengeluar zakat. Cuma 
barangkali kurangnya kesedaran itu, 
pada pandangan kaola kerana zakat 
harta ia macam-macam sebagaimana 
yang ‘kitani’ tahu. 
 
Jadi mungkin ada segelintir rakyat             
yang kurang tahu bahawa ia sudah 
termasuk dalam golongan orang yang 
wajib membayar zakat. Misalannya zakat 
wang simpanan, zakat pendapatan.   
 
Pada pandangan kaola perkara ini               
perlu ‘pemberigaan’ yang meluas 
mengenai hal-ehwal zakat harta ini 
menjelaskan pada masyarakat awam, 
apa jenis zakat harta yang wajib 
dikeluarkan. Apabila kaola bertanya-
tanya kebanyakannya yang menjawab 
orang bisnes, orang kaya, orang yang 
ada zakat emas, perak.  Jarang orang 
menyebut, ada yang tidak tahu 
pendapatan ada zakatnya apabila cukup 
haul dan nisabnya. 
 
Jadi ‘pemberigaan’ yang meluas 
mengenai ini menerusi platform yang ada 
secara berterusan bukan sahaja untuk 

satu tempoh. ‘Kitani’ sebarkan kepada 
masyarakat dan rakyat di Negara Brunei 
Darussalam mengenai zakat harta. Siapa 
orangnya yang wajib mengeluarkan 
zakat.  
  
Untuk tempoh ataupun secara konsisten 
di media sosial, dalam khutbah, dalam 
seminar-seminar ‘kitani’ adakan halakah 
ilmu mengenainya.  ‘Kitani’ uar-uarkan 
kepada masyarakat awam. 
 
Itu pandangan kaola salah satu 
sebabnya.  Kemudian masyarakat jua 
kurang maklum mengenai pengurusan 
hasil kutipan zakat yang telah 
dikeluarkan.  Maksudnya ke mana zakat 
itu, siapa penerima, berapa jumlahnya 
misalannya.   
 
Pada pandangan kaola perkara ini perlu 
diisytiharkan pada setiap tahun setelah 
agihan-agihan itu dibuat.  Ini adalah 
untuk menjelaskan kepada masyarakat 
awam bagi tujuan meningkatkan 
kepercayaan mereka khususnya yang 
telah mengeluarkan zakat itu ke mana 
zakat itu dikeluarkan.  Siapa, golongan 
mana, berapa penerimanya, berapa 
ramai dan berapa ramai yang membayar 
zakat itu. 
 
Satu lagi yang kaola rasa antara 
penyumbang kepada kutipan yang 
kurang meningkat ini adalah kaedah 
pembayaran yang masih jua 
sebahagiannya pada tahap tradisional.  
Maksud kaola ini, masih jua terpaksa 
membayar cash dan seumpamanya.  
Contohnya pengiraan zakat emas 
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Abiskaola frozen and life we require vet 
certificate itulah Yang Berhormat 
Pengerusi, terima kasih. 
 
Yang Berhormat Pengerusi: Saya 
persilakan sekarang Yang Berhormat 
Dayang Hajah Safiah binti Sheikh Haji 
Abd. Salam.
 
Yang Berhormat Dayang Hajah 
Safiah binti Sheikh Haji Abd. Salam:   

حْيم نِ الرَّ حْم  َٰ ِ الرَّ كَاتُهُ  بِسْمِ اللّٰه ر  ب   اِلله و 
ُ
ة حْم  ر  لَيْكُمْ و  مُ ع  لا  السَّ

Terima kasih Yang Berhormat Pengerusi.  
Yang Berhormat Pengerusi dan Ahli-Ahli 
Yang Berhormat dan salam sejahtera. 
 
Lebih dahulu kaola mengucapkan 
tahniah kepada Yang Berhormat Menteri 
Hal Ehwal Ugama atas ucapan 
mukadimah mengenai inisiatif-inisiatif 
yang dirancang ke arah memperkasa 
syiar Islam melalui pemeliharaan 
ataupun promosi agama, nyawa, akal, 
keturunan serta harta dalam pengurusan 
dan pentadbiran kementerian demi 
kemaslahatan rakyat serta penduduk               
di negara ini  ُ اء  اللّٰه  . إِنْ ش 
 
Yang Berhormat Pengerusi dan Ahli-Ahli 
Yang Berhormat, kaola merujuk kepada 
inisiatif mengenai Pemeliharaan 
(Promosi) Harta khususnya yang 
berkaitan dengan Pengurusan Zakat 
Harta di bawah Kod 001/000.   
 
Yang Berhormat Pengerusi dan Ahli-Ahli 
Yang Berhormat, berkaitan zakat harta 
ini kaola merujuk kepada mukadimah 
tadi mengenai isu yang melibatkan 
kutipan zakat harta yang tidak 
menunjukan peningkatan yang ketara 

dalam tempoh beberapa tahun 
kebelakangan ini, berbanding dengan 
pemohon-pemohon zakat yang semakin 
meningkat. 
 
Isu ini adalah pada pandangan kaola 
sangat significant untuk Yang Berhormat 
Menteri Hal Ehwal Ugama timbulkan juga 
di dalam Dewan yang mulia ini kerana 
pada pandangan kaola isu kutipan zakat 
harta ini perlu ditangani secara holistik 
agar kemiskinan di negara ini mencapai 
tahap sifar menjelang tahun 2035 
sepertimana hasrat murni Kebawah Duli 
Yang Maha Mulia Paduka Seri Baginda 
Sultan dan Yang Di-Pertuan Negara 
Brunei Darussalam dalam titah baginda 
di Istiadat Pembukan Rasmi Majlis 
Mesyuarat Pertama dari Musim 
Permesyuaratan Keempat Majlis 
Mesyuarat Negara Tahun 2008. 
   
Yang Berhormat Pengerusi dan Ahli-Ahli 
Yang Berhormat, isu hasil kutipan zakat 
yang kurang seimbang ini pada 
pandangan kaola harus juga dikenal pasti 
puncanya.   
 
Untuk ‘kitani’ membuat pembaikan-
pembaikan yang berkaitan, kenapa 
berlaku perkara ini.  Ia mungkin 
disebabkan pelbagai faktor. Jadi, antara 
faktor yang dikenal pasti boleh 
menyumbang kepada kurangnya kadar 
kutipan ini ataupun ia tidak bertambah 
ialah: 
  
1. Kurang kesedaran ataupun 

kefahaman masyarakat                                  
mengenai jenis-jenis zakat harta.;  
  

 
 
PETANG HARI RABU, 22HB. SYAABAN 1444H/15HB. MAC 2023M 
  

581 

2. Mengenai kewajipan; dan  
 

3. Juga kepentingan mengeluarkan 
zakat. 

 
Yang Berhormat Pengerusi dan Ahli-Ahli 
Yang Berhormat.   
 
Kaola percaya di negara ‘kitani’ Brunei 
Darussalam ini.  لِلّٰه مْدُ  ح 

ْ
ل
َ
-banyak rakyat أ

rakyat ‘kitani’ ini yang pemurah dan tidak 
akan keberatan untuk menunaikan 
tanggungjawab mereka selaku pembayar 
ataupun pengeluar zakat. Cuma 
barangkali kurangnya kesedaran itu, 
pada pandangan kaola kerana zakat 
harta ia macam-macam sebagaimana 
yang ‘kitani’ tahu. 
 
Jadi mungkin ada segelintir rakyat             
yang kurang tahu bahawa ia sudah 
termasuk dalam golongan orang yang 
wajib membayar zakat. Misalannya zakat 
wang simpanan, zakat pendapatan.   
 
Pada pandangan kaola perkara ini               
perlu ‘pemberigaan’ yang meluas 
mengenai hal-ehwal zakat harta ini 
menjelaskan pada masyarakat awam, 
apa jenis zakat harta yang wajib 
dikeluarkan. Apabila kaola bertanya-
tanya kebanyakannya yang menjawab 
orang bisnes, orang kaya, orang yang 
ada zakat emas, perak.  Jarang orang 
menyebut, ada yang tidak tahu 
pendapatan ada zakatnya apabila cukup 
haul dan nisabnya. 
 
Jadi ‘pemberigaan’ yang meluas 
mengenai ini menerusi platform yang ada 
secara berterusan bukan sahaja untuk 

satu tempoh. ‘Kitani’ sebarkan kepada 
masyarakat dan rakyat di Negara Brunei 
Darussalam mengenai zakat harta. Siapa 
orangnya yang wajib mengeluarkan 
zakat.  
  
Untuk tempoh ataupun secara konsisten 
di media sosial, dalam khutbah, dalam 
seminar-seminar ‘kitani’ adakan halakah 
ilmu mengenainya.  ‘Kitani’ uar-uarkan 
kepada masyarakat awam. 
 
Itu pandangan kaola salah satu 
sebabnya.  Kemudian masyarakat jua 
kurang maklum mengenai pengurusan 
hasil kutipan zakat yang telah 
dikeluarkan.  Maksudnya ke mana zakat 
itu, siapa penerima, berapa jumlahnya 
misalannya.   
 
Pada pandangan kaola perkara ini perlu 
diisytiharkan pada setiap tahun setelah 
agihan-agihan itu dibuat.  Ini adalah 
untuk menjelaskan kepada masyarakat 
awam bagi tujuan meningkatkan 
kepercayaan mereka khususnya yang 
telah mengeluarkan zakat itu ke mana 
zakat itu dikeluarkan.  Siapa, golongan 
mana, berapa penerimanya, berapa 
ramai dan berapa ramai yang membayar 
zakat itu. 
 
Satu lagi yang kaola rasa antara 
penyumbang kepada kutipan yang 
kurang meningkat ini adalah kaedah 
pembayaran yang masih jua 
sebahagiannya pada tahap tradisional.  
Maksud kaola ini, masih jua terpaksa 
membayar cash dan seumpamanya.  
Contohnya pengiraan zakat emas 
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hendaklah dibawa ke pihak-pihak                    
di Kementerian Hal Ehwal Ugama.   
 
Jadi, dengan memudah cara kaedah-
kaedah pengiraan zakat dan kaedah-
kaedah pembayaran zakat. Ini sedikit 
sebanyak kaola rasa akan memberikan 
kesenangan kepada masyarakat ‘kitani’. 
Masyarakat sekarang ini lebih suka 
pembayaran dalam talian menggunakan 
misalannya mesin ATM dan yang 
seumpamanya. 
 
Jadi pemudah-pemudah cara yang 
macam ini   ُ اللّٰه اء   ش   kaola rasa akan إِنْ 
memberi kesenangan kepada 
masyarakat untuk menjelaskan atau 
menunaikan tanggungjawab dalam hal-
ehwal pembayaran zakat ini. Contoh 
pengkiraan zakat emas mungkin ‘kitani’ 
boleh melibatkan masjid-masjid untuk 
orang ramai bertanya mengira harta 
emas ataupun perak yang diperolehi 
ataupun di kedai-kedai emas.  
 
Walaupun, di kedai-kedai emas 
kebanyakannya dimonopoli oleh 
golongan yang bukan Islam cuma dari 
segi pengiraan timbangan berat harta 
emas dan perak yang diperoleh itu kaola 
rasa tidak ada masalah untuk pihak-
pihak berkenaan menimbang kerana 
mereka mempunyai pakar-pakarnya 
sekadar menimbang berapa berat atau 
jumlah harta emas dan perak yang 
mereka ada itu. 
 
Dalam hal ini juga, kaola sukacita 
mencadangkan jika difikirkan 
bersesuaian untuk dibincang dengan 
pihak-pihak yang berkenaan untuk 

membina satu sistem kebangsaan 
pengurusan zakat sepertimana sistem-
sistem pengurusan yang giat dibina 
dalam perkhidmatan-perkhidmatan yang 
lain dalam urus tadbir di negara ‘kitani’ 
ini, kerana sekali gus untuk mendukung 
aspirasi negara untuk menjadikan rakyat 
Negara Brunei Darussalam sebagai smart 
nation menerusi inspirasi digital yang 
menyeluruh, Jadi dalam proses dalam 
pengurusan zakat ini kaola rasa ia 
mungkin boleh difikirkan. 
 
Dalam hal ini juga, kaola juga sukacita 
sebelum mencadangkan, sebelum 
sebarang inisiatif ini dilaksanakan untuk 
pihak Kementerian Hal Ehwal Ugama 
membuat satu kajian yang komprehensif 
untuk mengenal pasti setakat mana 
kesedaran dan kefahaman masyarakat 
Negara Brunei Darussalam tentang hal-
ehwal zakat ini dan kepentingannya juga 
kepada negara dan kesejahteraan 
rakyat. 
 
Yang Berhormat Pengerusi dan Ahl-Ahli 
Yang Berhormat. Berkaitan dengan 
Jumlah Asnaf Fakir dan Miskin, koala 
sukacita juga menarik perhatian semua 
di dalam Dewan yang mulia ini mengenai 
kaedah pengagihan zakat secara 
produktif yang dikenali sebagai Program 
Pengupayan Asnaf Zakat (PROPAZ) yang 
di bawah urus tadbir Majlis Ugama Islam 
Brunei, Kementerian Hal Ehwal Ugama.  
 
Sebagaimana yang ‘kitani’ pernah kenali 
PROPAZ telah memperkenalkan 
beberapa program produktif yang 
menarik sejak awal penubuhannya pada 
tahun 2007 sebagai salah satu usaha 
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Kementerian Hal Ehwal Ugama untuk 
menangani isu kemiskinan golongan 
Asnaf di negara ini. Walau 
bagaimanapun, kejayaan program-
program berkenaan memerlukan 
kerjasama padu semua pihak termasuk 
sektor-sektor kerajaan, swasta dan 
NGO’s yang ada di negara ini.  
 
Yang Berhormat Pengerusi dan Ahli-Ahli 
Yang Berhormat. Kaola tertarik dengan 
satu kajian salah seorang mahasiswi 
sarjana dari Falkuti Pengurusan 
Pembangunan Islam (UNISSA) mengenai 
program-program PROPAZ dari tahun 
2008 hingga 2013 yang telah 
menunjukkan kesan positif dalam 
membantu meningkatkan ekonomi 
peserta dan mengurangkan sedikit kadar 
kemiskinan tersebut.  
 
Dalam hal ini kaola mencadangkan agar 
program PROPAZ ditambah baik 
pengupayaannya itu. Kaola 
berpandangan pelaksanaannya perlu 
dinilai semula kerana untuk masa 
sekarang ini kaola kurang mendengar.  
 
Bagaimana ia diuruskan serta 
keberkesanannya dalam beberapa tahun 
kebelakangan ini? Dalam usaha untuk 
menambah baik prgoram PROPAZ ini, 
kaola juga berpandangan untuk penilaian 
semula segala kelemahan yang ada 
dalam pelaksanaan program itu untuk 
dibuat pembaikan.   
 
Kaola mencadangkan juga untuk 
penerapan ilmu Fardu Ain kepada 
golongan Asnaf dan memberikan 
pengetahuan kepada mereka dan kepada 

masyarakat juga mengenai kelebihan 
orang yang berusaha sendiri dari sudut 
pandangan agama ’kitani’ dan 
pemantauan serta penilaian dan 
sokongan yang berterusan mestilah 
dilaksanakan sehingga golongan ini 
benar-benar berjaya dan mampu 
menyara sendiri kehidupan dan keluarga.  
Bukannya ‘kitani’ hanya memberikan 
bantuan sekadar bantuan sahaja.  
  
Apa yang lebih utama ialah konsep 
membantu golongan Asnaf ini untuk 
membantu diri sendiri, menyara 
kehidupan mereka dan ahli keluarga 
serta memberi pendidikan kepada 
mereka mengenai pengurusan kewangan 
yang betul dalam keusahawanan ini. 
 
Yang Berhormat Pengerusi dan Ahli-Ahli 
Yang Berhormat.  
 
Isu seterusnya kaola menghadapkan 
pandangan mengenai perusahaan kecil 
bidang penternakan yang diusahakan 
secara persendirian oleh belia tempatan 
untuk menjana pendapatan tambahan. 
Dalam hal ini, ia berkaitan dengan 
penternakan ayam secara kecil-kecilan 
yang dilakukan secara persendirian oleh 
belia.   
 
Isunya ialah mengenai status 
penyembelihan sendiri binatang tersebut 
dan perspektif masyarakat awam 
mengenainya. Yang Berhormat 
Pengerusi dan Ahli-Ahli Yang Berhormat.  
Merujuk Bahagian III, Tajuk Pusat-Pusat 
Penyembelihan Dalam Perintah Daging 
Segar 2011 di bawah Perkara 83(3) 
Perlembagaan Negara Brunei 
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hendaklah dibawa ke pihak-pihak                    
di Kementerian Hal Ehwal Ugama.   
 
Jadi, dengan memudah cara kaedah-
kaedah pengiraan zakat dan kaedah-
kaedah pembayaran zakat. Ini sedikit 
sebanyak kaola rasa akan memberikan 
kesenangan kepada masyarakat ‘kitani’. 
Masyarakat sekarang ini lebih suka 
pembayaran dalam talian menggunakan 
misalannya mesin ATM dan yang 
seumpamanya. 
 
Jadi pemudah-pemudah cara yang 
macam ini   ُ اللّٰه اء   ش   kaola rasa akan إِنْ 
memberi kesenangan kepada 
masyarakat untuk menjelaskan atau 
menunaikan tanggungjawab dalam hal-
ehwal pembayaran zakat ini. Contoh 
pengkiraan zakat emas mungkin ‘kitani’ 
boleh melibatkan masjid-masjid untuk 
orang ramai bertanya mengira harta 
emas ataupun perak yang diperolehi 
ataupun di kedai-kedai emas.  
 
Walaupun, di kedai-kedai emas 
kebanyakannya dimonopoli oleh 
golongan yang bukan Islam cuma dari 
segi pengiraan timbangan berat harta 
emas dan perak yang diperoleh itu kaola 
rasa tidak ada masalah untuk pihak-
pihak berkenaan menimbang kerana 
mereka mempunyai pakar-pakarnya 
sekadar menimbang berapa berat atau 
jumlah harta emas dan perak yang 
mereka ada itu. 
 
Dalam hal ini juga, kaola sukacita 
mencadangkan jika difikirkan 
bersesuaian untuk dibincang dengan 
pihak-pihak yang berkenaan untuk 

membina satu sistem kebangsaan 
pengurusan zakat sepertimana sistem-
sistem pengurusan yang giat dibina 
dalam perkhidmatan-perkhidmatan yang 
lain dalam urus tadbir di negara ‘kitani’ 
ini, kerana sekali gus untuk mendukung 
aspirasi negara untuk menjadikan rakyat 
Negara Brunei Darussalam sebagai smart 
nation menerusi inspirasi digital yang 
menyeluruh, Jadi dalam proses dalam 
pengurusan zakat ini kaola rasa ia 
mungkin boleh difikirkan. 
 
Dalam hal ini juga, kaola juga sukacita 
sebelum mencadangkan, sebelum 
sebarang inisiatif ini dilaksanakan untuk 
pihak Kementerian Hal Ehwal Ugama 
membuat satu kajian yang komprehensif 
untuk mengenal pasti setakat mana 
kesedaran dan kefahaman masyarakat 
Negara Brunei Darussalam tentang hal-
ehwal zakat ini dan kepentingannya juga 
kepada negara dan kesejahteraan 
rakyat. 
 
Yang Berhormat Pengerusi dan Ahl-Ahli 
Yang Berhormat. Berkaitan dengan 
Jumlah Asnaf Fakir dan Miskin, koala 
sukacita juga menarik perhatian semua 
di dalam Dewan yang mulia ini mengenai 
kaedah pengagihan zakat secara 
produktif yang dikenali sebagai Program 
Pengupayan Asnaf Zakat (PROPAZ) yang 
di bawah urus tadbir Majlis Ugama Islam 
Brunei, Kementerian Hal Ehwal Ugama.  
 
Sebagaimana yang ‘kitani’ pernah kenali 
PROPAZ telah memperkenalkan 
beberapa program produktif yang 
menarik sejak awal penubuhannya pada 
tahun 2007 sebagai salah satu usaha 
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Kementerian Hal Ehwal Ugama untuk 
menangani isu kemiskinan golongan 
Asnaf di negara ini. Walau 
bagaimanapun, kejayaan program-
program berkenaan memerlukan 
kerjasama padu semua pihak termasuk 
sektor-sektor kerajaan, swasta dan 
NGO’s yang ada di negara ini.  
 
Yang Berhormat Pengerusi dan Ahli-Ahli 
Yang Berhormat. Kaola tertarik dengan 
satu kajian salah seorang mahasiswi 
sarjana dari Falkuti Pengurusan 
Pembangunan Islam (UNISSA) mengenai 
program-program PROPAZ dari tahun 
2008 hingga 2013 yang telah 
menunjukkan kesan positif dalam 
membantu meningkatkan ekonomi 
peserta dan mengurangkan sedikit kadar 
kemiskinan tersebut.  
 
Dalam hal ini kaola mencadangkan agar 
program PROPAZ ditambah baik 
pengupayaannya itu. Kaola 
berpandangan pelaksanaannya perlu 
dinilai semula kerana untuk masa 
sekarang ini kaola kurang mendengar.  
 
Bagaimana ia diuruskan serta 
keberkesanannya dalam beberapa tahun 
kebelakangan ini? Dalam usaha untuk 
menambah baik prgoram PROPAZ ini, 
kaola juga berpandangan untuk penilaian 
semula segala kelemahan yang ada 
dalam pelaksanaan program itu untuk 
dibuat pembaikan.   
 
Kaola mencadangkan juga untuk 
penerapan ilmu Fardu Ain kepada 
golongan Asnaf dan memberikan 
pengetahuan kepada mereka dan kepada 

masyarakat juga mengenai kelebihan 
orang yang berusaha sendiri dari sudut 
pandangan agama ’kitani’ dan 
pemantauan serta penilaian dan 
sokongan yang berterusan mestilah 
dilaksanakan sehingga golongan ini 
benar-benar berjaya dan mampu 
menyara sendiri kehidupan dan keluarga.  
Bukannya ‘kitani’ hanya memberikan 
bantuan sekadar bantuan sahaja.  
  
Apa yang lebih utama ialah konsep 
membantu golongan Asnaf ini untuk 
membantu diri sendiri, menyara 
kehidupan mereka dan ahli keluarga 
serta memberi pendidikan kepada 
mereka mengenai pengurusan kewangan 
yang betul dalam keusahawanan ini. 
 
Yang Berhormat Pengerusi dan Ahli-Ahli 
Yang Berhormat.  
 
Isu seterusnya kaola menghadapkan 
pandangan mengenai perusahaan kecil 
bidang penternakan yang diusahakan 
secara persendirian oleh belia tempatan 
untuk menjana pendapatan tambahan. 
Dalam hal ini, ia berkaitan dengan 
penternakan ayam secara kecil-kecilan 
yang dilakukan secara persendirian oleh 
belia.   
 
Isunya ialah mengenai status 
penyembelihan sendiri binatang tersebut 
dan perspektif masyarakat awam 
mengenainya. Yang Berhormat 
Pengerusi dan Ahli-Ahli Yang Berhormat.  
Merujuk Bahagian III, Tajuk Pusat-Pusat 
Penyembelihan Dalam Perintah Daging 
Segar 2011 di bawah Perkara 83(3) 
Perlembagaan Negara Brunei 
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Darussalam ada dinyatakan bahawa 
”penyembelihan binatang hendaklah 
dijalankan di pusat penyembelihan 
berlesen ataupun premis yang 
dibenarkan oleh Pengarah.” 
 
Yang Berhormat Pengerusi dan Ahli-Ahli 
Yang Berhormat. Untuk makluman 
semua yang ada di Dewan yang mulia ini, 
pusat-pusat penyembelihan yang ada 
mengenakan bayaran bagi setiap satu 
ekor binatang ternakan yang disembelih.  
Jadinya ini setentunya meningkatkan kos 
operasi pengusaha-penguasa kecil ini.   
 
Oleh itu, untuk mengurangkan kos 
pengoperasian ini, ada pengusaha yang 
menyembelih sendiri ternakan yang 
mereka jual ini.  Penyembelihan sendiri 
ini pula, isunya menimbulkan keraguan 
dan perspektif negatif dalam kalangan 
masyarakat awam kerana pengusaha 
tidak dapat mengemukakan sebarang 
dokumen pembuktian bahawa 
penyembelihan mereka itu adalah sah 
dan diiktiraf. Meskipun mereka adalah 
orang-orang yang mencukupi syarat 
sudah melakukan penyembelihan 
tersebut. 
 
Bagaimanakah pihak Kementerian Hal 
Ehwal Ugama dapat membantu 
pengusaha-pengusaha kecil ini 
meminimumkan kos operasi  perusahaan 
mereka ini. Dalam hal ini ada cadangan-
cadangan yang dikemukakan untuk kaola 
bentangkan supaya pengusaha-
pengusaha kecil seperti ini diberikan sijil 
penyembelihan iaitu kebenaran untuk 
mereka menyembelih sendiri ternakan 
yang hendak dijual itu bagi mengelak 

keraguan masyarakat awam 
mengenainya dan sebagai dokumen 
pembuktian bahawa penyembelihan itu 
adalah sah dan diiktiraf. Selain itu, 
dengan adanya sijil itu nanti para 
pengusaha kecil ini juga berharap 
mereka juga akan dapat menjawat 
pendapatan tambahan dengan freelance 
mengambil upah menyembelih ternakan 
di pusat-pusat penyembelihan yang ada 
jika diperlukan. 
 
Di samping itu juga kaola merujuk titah 
Kebawah Duli Yang Maha Mulia Paduka 
Seri Baginda Sultan dan Yang Di-Pertuan 
Negara Brunei Darussalam semasa 
Pembukaan Rasmi Mesyuarat Pertama 
dari Musim Permesyuaratan Kesembilan 
Belas Majlis Mesyuarat Negara pada     
2hb. Mac yang lalu mengenai peranan 
penting PMKS ini dalam menggiatkan 
ekonomi negara dan usaha-usaha 
Kerajaan baginda untuk terus 
mengembangkannya secara sustainable 
dan berdaya saing. 
 
Yang Berhormat Pengerusi dan Ahli-Ahli 
Yang Berhormat. Yang terakhir, ini cuma 
cadangan kaola sahaja berkaitan              
di bawah Kod  005/000 – Pemeliharaan 
(Promosi) Aqal dan di bawah Kod 
005/003 Pengajian Menengah dan Kod 
005/004 -  Pengajian Rendah. Sesuai 
dengan peranan Kementerian Hal Ehwal 
Ugama sebagai kementerian                       
yang bertanggungjawab terhadap 
pelaksanaan pendidikan agama di negara 
ini, kaola sukacita ingin mencadangkan 
agar pihak kementerian melalui Jabatan 
Pengajian Islam untuk memperkenalkan 
satu aktiviti kokurikulum untuk 
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dilaksanakan di sekolah-sekolah Arab 
dan sekolah-sekolah agama iaitu aktiviti 
sukan memanah yang merupakan sunah   
مَ 

ى
وَسَل يْهه 

َ
عَل الِٰلُ  صَلَى   dan digalakkan رسول

kepada umat Islam untuk 
mempelajarinya selain berenang dan 
menunggang kuda kerana ia boleh 
memperkasa umah dan negara. 
Penerapan aktiviti ini bukan sahaja akan 
melahirkan pelajar-pelajar yang 
mempunyai ketahanan mental dan fizikal 
bahkan juga mendidik rohani dan emosi 
pelajar untuk menjadi insan yang 
berdisiplin dan sabar serta mendidik para 
pelajar meningkatkan daya tumpuan 
mereka dan fokus terhadap semua hal 
terutama pembelajaran. Ini sesuai 
dengan sabda    َم

ى
وَسَل يْهه 

َ
عَل الِٰلُ  صَلَى   رسول 

yang bermaksud: ‘Orang yang beriman 
yang kuat adalah lebih baik dan lebih 
disukai oleh ُٱلٰلّه berbanding orang 
beriman yang lemah’. 
 
Yang Berhormat Pengerusi dan Ahli-Ahli 
Yang Berhormat. Sekianlah sahaja 
cadangan-cadangan kaola dan terima 
kasih kaola ucapkan kerana memberi 
peluang dan kesempatan yang diberikan 
kepada kaola.  
 
كَاتُهُ  ر  ب   اِلله و 

ُ
ة حْم  ر  لَيْكُمْ و  مُ ع  لا   وبالله التوفيق والهداية. و  السَّ

dan salam sejahtera. 
 
Yang Berhormat Menteri Hal Ehwal 
Ugama:  Terima kasih Yang Berhormat 
Pengerusi dan juga kepada Yang 
Berhormat. Kaola rasa Dewan pun sudah 
mendengar panjang lebar soalan-soalan 
di samping cadangan-cadangan. Dalam 
perkara kutipan zakat sudah tentu kaola 

mengalu-alukan Yang Berhormat 
Pengerusi kerana dalam mukadimah tadi 
kaola mengajak rakan-rakan, sahabat-
sahabat sepermesyuaratan untuk 
memberikan input dan input daripada 
Yang Berhormat Dayang Hajah Safiah 
binti Sheikh Haji Abd. Salam akan kaola 
catatkan sebagai perkara yang boleh 
dibawa kepada kementerian khasnya 
kepada Majlis Ugama Islam Brunei 
mengenai zakat dan sebagainya tadi 
megenai cara memahamkan orang 
ramai.  
 
Bukan orang ramai tidak difahamkan 
mengenai perkara itu, tetapi kesannya 
belum lagi sampai kepada yang kita 
harapkan. Jadi itulah yang hendak kita 
tuju sebenarnya. Cara-cara dan 
sebagainya الله اء   ش  اِنْ  input itu Yang 
Berhormat Berhormat kaola catatkan 
dengan baik اء  الله اِنْ ش   
 
Ada dua perkara sebagai jawapan       
yang serta-merta mengenai status 
penyembelihan orang perseorangan itu. 
Yang Berhormat sendiri sudah pun 
memetik ataupun merujuk peruntukan 
undang-undang mengenai perkara itu. 
Penyembelihan mestilah dilakukan                     
di pusat-pusat penyembelihan.  
 
Soalnya isu yang dibangkitkan oleh Yang 
Berhormat apa kiranya kalau orang-
orang perseorangan ini yang mempunyai 
usaha-usaha penternakan dan menjual 
hasil ternakannya, menyembelih sendiri 
dan diberikan sijil dan perkara ini boleh 
kita fikirkan dalam erti kata yang boleh 
dilaksanakan dan sebagainya tapi kaola 
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Darussalam ada dinyatakan bahawa 
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lebih dahulu memerlukan detail 
perusahaan yang seperti itu.  
 
Sejauh mana ia dapat dibantu perkara ini 
yang dihadapkan oleh Yang Berhormat 
ini ialah untuk membantu mereka 
daripada membayar pusat 
penyembelihan menghantar hasil 
ternakan mereka di pusat penyembelihan 
yang menaikkan kos modal mereka maka 
difikirkan apa cara dan cara itu ialah 
dengan meminta mereka ini diberikan 
sijil.  

Sudah diberikan sijil dalam erti kata 
penyembelihan dilakukan di pusat-pusat 
penyembelihan sudah tentu 
bertentangan tetapi bagaimana ia boleh 
dilaksanakan secara tidak bertentangan 
itu. Itu yang kita akan fikirkan sama-
sama Yang Berhormat Pengerusi. 
 
Kegiatan sukan ini adalah satu trend, 
suatu kecenderungan yang sebenarnya 
Yang Berhormat Pengerusi kalangan 
orang ‘kitani’ dan bukan sahaja orang 
‘kitani’.  مْدُ لِلّٰه ح 

ْ
ل
َ
أ kecenderungan ini datang 

dari luar negeri sebenarnya. Ertinya 
hendak mengamalkan sunnah                    
مَ  وَسَلى الِٰلُ  عَلَيْهه  د  صَلَى  مُحَمَّ ي   di peringkat  نَب ه
kanak-kanak, sekolah pun hendaklah 
diamalkan. 
 
Antara sunnah  َم وَسَلى عَلَيْهه  الِٰلُ  د  صَلَى  مُحَمَّ ي    نَب ه
itu ialah sukan memanah dijadikan 
sebagai kegiatan sukan kokurikulum. 
Perkara ini boleh dipertimbangkan lebih 
lanjut lagi Yang Berhormat Pengerusi. 
Kesesuaiannya bukan ‘kitani’ menolak, 
mempertikaikan mengenai sunah, tetapi 
sebagai satu kegiatan persekolahan.  

Sesetengah tempat di negeri ini 
mengetahui isu keselamatan dan 
sebagainya Yang Berhormat Pengerusi. 
Alasan orang lain juga yang menyokong 
banyak juga sukan yang boleh 
menimbulkan risiko sedemikian seperti 
latihan menembak dan sebagainya, 
bagaimanapun ‘kitani’ lihatlah pros and 
cons dalam perkara ini.  
 
Kaola ingin mengingatkan jangan ‘kitani’ 
segera mengingatkan satu perkara              
yang sunah dilakukan oleh                                  
مَ  عَلَيْهه وَسَلى الِٰلُ  صَلَى  د مُحَمَّ ي   dan terus kitani  نَب ه
akan laksanakan atau ikuti, dengan 
harapan ‘kitani’ dalam pelaksanaan 
sunah mendapat syafaat daripadanya. 
Kita fikirkan juga kesesuaiannya Yang 
Berhormat Pengerusi.  
 
Kaola dapat meningkatkan pencerahan 
kaola setakat itu. Input seterusnya 
mungkin kalau perlu dijelaskan di Dewan 
ini untuk rekod  ُ اء   اللّٰه ش   kaola akan إِنْ 
menjelaskannya kemudian Yang 
Berhormat Pengerusi. Terima kasih.  
 
Yang Berhormat Pengerusi:  Saya 
juga berpendapat bahawa besar 
kemungkinan Yang Berhormat Menteri 
yang lain seperti Yang Berhormat Menteri 
Pendidikan, Yang Berhormat Menteri 
Kebudayaan, Belia dan Sukan mungkin 
boleh memberikan input mengenai sukan 
memanah yang merupakan suatu 
kesukanan yang sangat diminati. 
 
Saya kira cukup sekian kita berunding 
mengenai perkara ini dan saya                    
ingin mencadangkan supaya Mesyuarat 
Jawatankuasa kita ini, kita                 
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tangguhkan dahulu dan bersidang 
semula  dalam Majlis Mesyuarat Negara. 
 

(Mesyuarat Jawatankuasa 
ditangguhkan) 

 
(Majlis Mesyuarat bersidang 

semula) 
 

Yang Berhormat Yang Di-Pertua:  
Ahli-Ahli Yang Berhormat. Kita sekarang 
bersidang semula dalam Persidangan 
Majlis Mesyuarat Negara. Saya telah 
difahamkan bahawa pada esok pagi sesi 
persidangan Majlis Mesyuarat Negara 
kemungkinannya tidak dapat dihadiri 
oleh beberapa orang Yang Berhormat 
Menteri dan juga ada Ahli-Ahli Yang 
Berhormat atas sebab-sebab urusan 
rasmi yang berkenaan.  
 
Oleh yang demikian saya telah membuat 
keputusan untuk menyambung 
Mesyuarat kita pada esok hari iaitu Hari 
Khamis, 16hb. Mac 2023 mulai pukul 
2.30 petang. 

Sekian, 
كَاتُهُ   ر  ب   اِلله و 

ُ
ة حْم  ر  لَيْكُمْ و  مُ ع  لا  وبالله التوفيق والهداية. و  السَّ

 
(Majlis Mesyuarat ditangguhkan) 
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ُ
ة حْم  ر  لَيْكُمْ و  مُ ع  لا  وبالله التوفيق والهداية. و  السَّ
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